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Pöytäkirjat 
vuoden 1936 varsinaisilla 

valtiopäivillä. 

Heinäkuun 1 ja 2 päivinä 1936 valittu Suomen Eduskunta kokoontui tiistaina 
syyskuun 1 päivänä vuoden 1936 varsinaisille valtiopäiville maan pääkaupunkiin 

Helsinkiin. EdellLenä päivänä esittivät eduskunnan jäsenet valtakirjansa tarkastet

taviksi Esittelijäneuvos A. E. Rautavaara 11 e, jolle valtiopäiväjärjestyksen 

23 §:ssä säädetty tehtävä oli uskottu. 

Pöytäkirja, joka tehtiin heinä
kuun 1 ja 2 päivinä 1936 toimite
tuissa edustajanvaaleissa Suomen 
Eduskuntaan valittujen, saman vuo
den varsinaisia valtiopäiviä varten 
kokoontuneiden kansanedustajain val
takirjain tarkastamistil\).isuudessa 
Helsingissä, eduskuntatalossa, elo
kuun 31 päivänä 1936. 

Sittenkuin Esittelijäneuvos A. E. Rauta
vaara, jonka Tasavallan Presidentti oli 
määrännyt tarkastamaan edustajain valta
kirjat syyskuun 1 päivänä 1936 kokoontu
villa varsinaisilla valtiopäivillä, oli yllä
mainittuna päivänä kello 12 saapunut edus
kuntataloon ja allekirjoittanut Eduskun
nan kanslisti kutsusta ryhtynyt pitämään 
pöytäkirjaa, merkittiin, että Esittelijäneu
vos Rautavaara oli pääkaupungin suurem
missa sanomalehdissä julkaistulla sekä 

eduskuntatalon pääovelle ja ilmoitustau
luille julkipannulla ilmoituksella kutsunut 
kaikki edustajat saapumaan elokuun 31 
päivänä 1936 eduskuntatalossa olevaan suu
ren valiokunnan huoneeseen, Uudenmaan, 
Turun, Hämeen ja Viipurin läänien vaali
piireistä valitut kello kaksitoista ja muut 
edustajat kello kolmetoista, esittääkseen 
valtakirjansa tarkastetta viksi. 

Tämän jälkeen jättivät tähän pöytäkir
jaan liitetyssä luettelossa mainitut kansan
edustajat, kukin henkilökohtaisesti, edusta
janvaltakirjansa Esittelijäneuvos Rauta
vaaralle tarkastettaviksi. 

Jätetyt valtakirjat, yhteensä 200, hyväk
syttiin; ja oli niistä edustajista, jotka näin 
olivat näyttäneet olevansa oikein valtuute
tut, säädetty luettelo kirjeen kera Edus
kunnalle lähetettävä, jota paitsi valtakirjat 
oli Eduskunnan sihteerin kautta edusta
jille toimitettava. 

V a:kuudeksi: 
Bärtta Rainio. 
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Luettelo 

niistä edustajista vuoden 1936 varsinaisilla 
valtiopäivillä, jotka valtiopäiväjärjestyksen 
23 §:n mukaisesti toimitetussa valtakirjain 
tarkastuksessa ovat näyttäneet olevansa 1 

Hilden, Uno, agronom. 
Hiltunen, Onni, myymälänhoitaja. 
Hirvensalo, Lassi 0 lli, agronoomi, maa-

mieskoulun johtaja. 
Honka, Aarne Uno Johannes, lehtori. 
Horelli, Toivo, varatuomari, pankinjoh

taja. oikein valtuutetut. 
1 

Huittinen, Kaapro, maanviljelijä. 

Aarniokoski, Paavo, maanviljelijä. 
Aattela, Hugo Emil, järjestötoimitsija. 
Ala-Kulju, Reino, lehtori. 
Alestalo, Anshelm, maanviljelijä. 
Ampuja, Mikko, viilaaja. 
Andersson, Sven Gunnar, förbundssekre-

terare. 
Annala, Juho Anton, kirkkoherra. 
Annala, Vilho, filosofiantohtori. 
Arhama, Kusti, pienviljelijä. 
Asikainen, Albin, maanviljelijä. 

Bonsdorff, Elsa, fröken, skolförestånda-
rinna. 

von Born, Ernst Viktor Lorentz, gods-
ägare, friherre. 

Brander, Akseli, agronoomi. 
Bryggari, Tuomas, kivityömies. 
Böök, Leo Rikhard, pastori. 

Cajander, Aimo Kaarlo, pääjohtaja. 
Colliander, Rafael, redaktör. 

Eskola, V alfrid, asutusneuvo ja. 
Estlander, Ernst, professor. 

Fagerholm, Karl-August, redaktör. 
von :F'renckeH, Erik, diplomingeniör. 
Frietsch, Carl Olof, filosofiedoktor, bank-

prolmrist. 
Furuhjelm, Ragnar, professor. 

Haga, Edvard, bonde. 
Hakala, Kalle, sanomalehdentoimittaja. 
Hakkila, Väinö Pietari, pormestari. 

. Halonen, Antti, maanviljelijä. 
Halonen, Toivo, pienviljelijä. 
Hannula, Mandi, opettaja. 
Hannula, Uuno, filosofianmaisteri, päätoi

mittaja. 
Harja, Matti Eemeli, ma:anviljelijä. 
Harvala, Kaarlo, Pienviljelijäin Liiton 

sihteeri. 
Heil~kinen, Pekka Ville, maanviljelijä. 
Helenelund, Edvard, bonde. 
Helenius, Yrjö Mikael, piirisihteeri. 
Hilden, Amanda Katariina, taloudenhoi-

taja. · 

Huotari, Anni, rouva. 
Hämäläinen, Alex, työmies. 

1 Hänninen, Kaarlo, filosofiantohtori. 
Hästbacka, .Tohan Emil, ekonomieråd. 

Ikonen, Toivo, maanviljelijä. 
Inkilä, Arvo, filosofianmaisteri, 

opiston johtaja. 

Jauhonen, Toivo Aapeli, rovasti. 
J ern, Levi, bonde. 

työväen-

Jokinen, Emil, Pienviljelijäliiton toimitsija. 
Jokinen, Kalle, työmies. 
Joukanen, Kalle, maanviljelijä. 
J overo, Antti, puuseppä. 
Junes, Antti, kunnallisneuvos. 
Jussila, Kustaa Aadolf, maanviljelijä. 

! Jutila, Emil, maanviljelijä. 
Juutilainen, .Tere, maalari. 

Kaasalainen, Väinö Viljami, filosofian
maisteri, kansanopiston johtaja. 

Kaijalainen, Lauri, sanomalehdentoimittaja. 
Kallio, Kyösti, maanviljelijä, Suomen Pan

kin johtokunnan jäsen. 
Kalliokoski, Viljami, maanviljelijä. 
Kannisto, Heikki Albert, kunnallispormes-

tari. 
Kares, Kaarle Reetrikki, lääninrovasti. 
Karjalainen, Eetu, varastonhoitaja. 
Karvetti, Einari, agronoomi. 
Kekkonen, Urho Kaleva, Jakitieteentohtori, 

hallitussihteeri. 
Kemppi, Antti, maanviljelijä. 
Kilpeläinen, Kaarlo Edvard, tuomiokapitu-

lin asessori. 
Kilpeläinen, Viljo Oskari, työmies. 
Kilpi, Sylvi-Kyllikki, filosofianmaisteri. 
Kirra, Kalle Johannes, maanviljelijä. 
Kivimäki, Toivo Mikael, pääministeri, pro-

fessori. 
Kivioja, Vilho Heikki, pastori. 
Kivisalo, Väinö, palstatilallinen. 
Koivisto, Juho, maanviljelijä, kunnallis

neuvos. 
Koivulahti-Lehto, Hilma, pienviljelijä. 
Koivuranta, Janne, maanviljelijä. 
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Kokko, Väinö, säästöpankinjohtaja, filoso
fianmaisteri. 

Komu Vilho sanomalehdentoimittaja. ' ' .. Koponen, Albin, levyseppa. 
Kosonen, Antti Juho, ~oimittaja. 
Kuittinen, Juho, talollmen. 
Kujala, Edvard, pienviljelijä. 
Kukkonen, Antti, maanviljelijä. 
Kullberg, Henrik, jordbrukare. 
Kulovaara, Urho, kansankoulunopettaja. 
Kupari, Ville, kirvesmies. 
Kuusisto August, maanviljelijä. 
Kylänpää, Kustaa, lääninrovasti. 
Kämäräinen, Kalle, maanviljelijä. 
Kääriäinen, Heikki, pienviljelijä. 

Lahdensuo, Jalo, filosofianmaisteri, maan
viljelijä. 

Lahtela, Matti Oskari, maanviljelijä. 
Lastu, Anton Agapetus, kansakoulunopet-

taja. 
Lauren Karl Fredrik, jordbrukare. 
Lehtok~ski, ~<\.ino, rouva. 
Lehtonen, Oskari, lakitieteenkandidaatti, 

varatuomari. 
Leinonen, Artturi, päätoimittaja. 
Lepistö, Leevi Matti, pienviljelijä. 
Leppälä, ,Juhani, maanviljelijä, kunnallis-

neuvos. 
Lindström, Gottfrid, arbetare. 
Linkomies, Edwin, professori. 
Linna Jalmari, pienviljelijä. 
Lintulahti, Arvo Aleksanteri, pankinjoh-

taja. 
Lohi, Kalle Aukusti, maanviljelijä. 
Lonkainen, Jussi, toimittaja. 
·Lumme, Alpo, lastensuojelutyön johtaja. 
Luostarinen, Aino, emäntä. 
Luukka, Eemil Vihtori, kunnankirjuri. 
Löthman-Koponen, Tilda, !kansanopiston-

johtajatar. 

Malkamäki, Aino, opettaja. 
Malmivaara, Arvi, kirkkoherra. 
Mantere, Oskari, filosofiantohtori, minis-

teri. 
Marttila, Otto, pienviljelijä. 
Meriläinen, Antti, maanviljelijä. 
Metsäranta, Elsa Matilda, rouva. 
Miikki, Matti, maanviljelijä. 
Moilanen, Kaapro, sanomalehdentoimit-

taja. 
Muhonen, Atte, maanviljelijä. 
Mustasilta, Frans, pienviljelijä. 
Mäkeläinen, Onni, pienviljelijä. 

Nikkola, Iisakki, maanviljelijä. 
Niskanen, Heikki, maanviljelijä. 
Niukkanen, .Juho, maanviljelijä. 
Nordström, Torsten Edvin, diplomingeniör. 
Nurmesniemi, Eero, maanviljelijä. 

Oksala, Arvi, insinööri. 
Oksanen, Kaino Wilhelmiina, filosofiantoh

tori. 

Paasonen, Armas, rautatieläinen. 
Paavolainen, Erkki, kansanopistonjohtaja, 

filosofianmaisteri 
Pekkala, Mauno, ylijohtaja. 
Peltonen, Onni, veturinkuljettaja. 
Pennanen, Pekka, kunnallisneuvos. 
Penttala, Isak, talonomistaja. 
Perho, Kustaa, kirvesmies. 
Pesonen Edvard, asioitsija. 
Pilkama', ,Jalmari, maanviljelijä. 
Pilppula, ,Juho Erland, maanviljelijä. 
Pitkäsilta, Anselm, vaatturi. 
Pohjala, Kyllikki, sairaanhoitajatar. 
Pohjannoro, Arvo, kirklkoherra. 
Puittinen, Matti, kirvesmies. 
Pyy, Juho, asutustilallinen. 

Raatikainen, Jussi, päätoimittaja. 
Raatikainen, Uuno, myymälänhoitaja. 
Rantala, Viljo, maatyöläinen. 
Rapo, Jussi, asioitsija. 
Reinikainen, Oskar Brynolf, lääketieteen-

lisensiaatti. 
Riipinen, Hilja, filosofianmaisteri, rehtori. 
Rytirrki, Eino Jaakko, pienviljelijä. 
Ryömä, Hannes, pääjohtaja. 
Ryömä, Mauri, lääketieteenkandidaatti. 
Räisänen, Yrjö, toimittaja. 

Saarinen, Yrjö Reino, maanviljelysinsinööri. 
Salmenoja, Johan Pietari, tarkastaja. 
Salmiala, Bruno Aleksander, professori. 
Salo, Sulo, pienviljelijä. 
Salovaara, Kaarlo, lääninrovasti. 
Sariola, Lauri Artturi, maanviljelijä. 
Sergelius, Max, rektor, ingeniör. 
Sillanpää, Miina, sos. dem. työläisnaisliiton 

sihteeri. 
Simojoki, I,auri Elias, pastori. 
Sinisalo, Väinö Viljami, työmies. 
Soini, Kalle, maanviljelysneuvos. 
Soininen, Hei.klki, maanviljelijä. 
Stenwall, Edvin, kapellan. 
Sundström, Cay, odontologiankandidaatti. 
Swentorzetski, Reinhold, sanomalehdentoi-

mittaja. 
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Syrjälä, Helena, lehtori. . 
Syrjänen, August, kansan}ro~lunopettaJa. 
Söderhjelm, Johan Otto, JUrisdoktor. 

Takala, Juho, opettaja. 
Tanner, Väinö, toimitusjohtaja. . . . ... 
Tarkkanen, Mikko Emil, maanvllJehJa, 

kunnallisneuvos. 
Tervo, Samuli, piirisih~ee~·~· 
Toivonen Otto, luennOitSIJa. 
Tolonen 'Juho Fredrik, pienviljelijä. 
Tolppa:den, Matti, ~a~n.':~~jelijä. 
Tukia, Elias, maanvilJehJa. . 
Tuomivaara Eino Aarne, agronoom1. 
Tuorila Pa~li professori, maatalouskoelai-

tokse~ maa~viljelyskemian ja -fysiikan 
osaston johtaja. 

Turkia, Matti, toimittaja. 

Helsingissä elokuun 31 päivänä 1936. 

Turkka, Arvi, to~mitt3:ja. . 
Törngren, Ralf, filosof1emag1ster. 

V aarama, Edvard, rehtori. . 
Wainio Jalo Weikko, lehtori. 
V allas 'Vilho, maanviljelijä. 
V ehka~ja Heikki, maanviljelijä. 
Welling, 'Yrjö, maanviljelijä. 
V enho, Viljo, agronoomi. 
W enman Karl Johan, bonde. 
V esterin~n, Vihtori, maanviljelijä. 
Wickman Albin, predikant. 
Wiik K~rl Harald filosofianmaisteri. ' ' . Vilhula Taavi Nikolai, agronoom1. 
Wirtan~n, Atos Kasimir, typograf. 
Voionmaa, Väinö, professori. 
Väisänen, Jalmari, maan~iljelijä. 

Österholm, John, redaktör. 

A. E. Rautavaara. 



Eduskunnan 
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Jasenet 
lueteltuina vaalipiirittäin 

vuoden 1936 varsinaisilla valtiopäivillä. 

Uudenmaan läänin 
v a a l i p i i r i. 

Atmpuj·a, Mikko, viilaaja, Helsi11gin maa
laiskunnasta. S. 1882. 

Andersson, Sven Gunnar, förbundssekrete
rare, Helsingfors. F. 1896. 

Bonsdorff, Elsa, fröken, .skolförestånda
rinna, Pernå socken. F. 1883. 

von Born, Ernst Viktor Lorentz, gods
ägare, friherre, Pernå socken. F. 1885. 
(Toinen varapuhemies. Andre v}cetal
man.) 

Cajander, Aimo Kaal'lo, pääjohtaja, Hel
singin kaupungista. S. 1879. 

von Frenckell, Erik, diplomingeniör, Hel
singfors. F. 1887. 

Frietsch, Carl Olof, filosofiedoktor, bank
prokurist, Helsingfors. F. 1901. 

Furuhjelm, Ragnar, professor, Helsing
fors. F. 1879. 

Hannula, Mandi, opettaja, Helsingin kau
pungista. S. 1880. 

Hilden, Uno, agronom, Ingå socken. 
F. 1890. 

Huotari, Annti., rouva, Helsingin kaupun
gista. S. 187 4. 

Kilpi, Sylvi-Kyllikki, filosofianmaisteri, 
Helsingin kaupungista. S. 1899. 

Kullberg, Henrik, jordbrukare, Strömfors 
socken. F. 1891. 

Kuusisto, Augu.st, maanviljelijä, Vihdin pi
täjästä. S. 1883. 

Linkomies, Edwin, professori, Helsingin 
kaupungista. S. 1894. 

Linna, J.almari, pienviljelijä, l.Johjan maa
laiskunnasta. S. 1891. 

Pilkama, Jalmari, maanviljelijä, Kuusan
koskelta. S. 1881. 

Riipinen, Hilja, filosofianmaisteri, rehtori. 
Lapuan pitäjästä. S. 1883. 

Ryömä, Hannes, pääjohtaja, Helsingin 
kaupungista. S. 1878. 

Ryömä, Mauri, lääketieteenkandidaatti, 
Helsingin kaupungista. S. 1911. 

Sergelius, Max, rektor, ingeniör, Hel
singfors. F. 1879. 

Syrjänen, August, kansakoulunopettaja, 
Kuusankoskelta. S. 1883. 

Turkia, Matti, toimittaja, Helsingin kau
pungista. S. 1871. 

W:i.ik, Karl Harald, filosofianmaisteri, Hel
singin maalaiskunnasta. S. 1883. 

Wirtanen, Atos Kasimir, typograf, Hel
singfors. F. 1906. 

Österholm, John, redaktör, Helsingfors. 
F. 1882. 

Turun läänin eteläinen 
v a a l i p i i r i. 

Colli:ander, Rafael, reclaktör, Helsingfors. 
F. 1878. 

Helenius, Yrjö Mikael, piirisihteeri, Rai
sion pitäjästä. S. 1896. 

Honka, Aarne Uno Johannes, lehtori, Tu
run kaupungista. S. 1889. 

Jokinen, Emil, Pienviljelijäin Liiton toi
mitsija, Perniön pitäjästä. S. 1890. 
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Jokinen., Kalle, työmies, Perniön pitäjästä. 
s. 1900. 

Karvetti, Einari, agronoomi, Naantalin 
maalaiskunnasta. S. 1897. 

Kilpeläinen, Kruarlo E,dvard, tuomiokapi
tulin asessori, Rauman kaupungista. 
s. 1879. 

Kivimä;ki, Toivo Mikael, pääministeri, pro
fessori, Helsingin kaupungista. S. 1886. 

Ku1ovaara, Urho, kansakoulunopettaja, 
Turun kaupungista. S. 1889. 

Lauren, Karl Fredrik, jordbrukare, Par
gas socken. F. 1879. 

Lehtokoski, Aino, rouva, Helsingin kau
pungista. S. 1886. 

Lindström, Gottfrid, arbetare, Dalsbruk. 
F. 1887. 

Perho, KUistaa, kirvesmies, Maarian pitä
jästä. S. 1885. 

Pilppula, Juho Erland, maanviljelijä, Lai
tilan pitäjästä. S. 1886. 

Saarinen, Yrjö Reino, maanviljelysinsi
nööri, Turun kaupungista. S. 1899. 

Törngren, Ralf, filosofiemagister, Åbo. 
F. 1899. 

Turun läänin pohjoinen 
v a a l i p i i r i. 

Aarniokoski, Paavo, maanviljelijä, Kan
kanpään pitäjästä. S. 1893. 

Alestalo, Anshelm, maanviljelijä, Ulvilan 
pitäjästä. S. 1880. 

Joukanen., Kalle, maanviljelijä, Kankaan
pään pitäjästä. S. 1892. 

Jovero, Arvi, puuseppä, Porin kaupun
gista. S. 1909. 

Kares, Kaarle Reetrikki, lääninrovasti, 
Lapuan pitäjästä. S. 1873. 

Kirra, K'alle Johannes, maanviljelijä, 
Huittisten pitäjästä. S. 1893. 

Komu, Vilho, sanomalehdentoimittaja, Ul
vilan pitäjästä. S. 1895. 

KY'länpää, Kustaa, lääninrovasti, N oormar
kun pitäjästä. S. 1881. 

Lastu, Anton Agapetus, kansakoulunopet
taja, Ulvilan pitäjästä. S. 1882. 

Mustasilta, Fmns, pienviljelijä, Hämeen
kyrön pitäjästä. S. 1879. 

Pohjala, Kyllikki, sairaanhoitajatar, Nak
kilan pitäjästä. S. 1894. 

Rantala, Viljo, maatyöläinen, Punkalaitu
men pitäjästä. S. 1892. 

Sillanpää, Miina, sos. dem. työläisnaislii
ton sihteeri, HeL'\ingin kaupungista. 
s. 1866. 

Soini, Kalle, maanviljelysneuvos, Tampe
reen kaupungista. S. 1884. 

Tam.ner, Väinö, toimitusjohtaja, Helsingin 
kaupungista. S. 1881. 

Hämeen läänin eteläinen 
Y a a l i p i i r i. 

Jussila, Kustaa A.adolf, maanviljelijä, Hä
meenlinnan maalaiskunnasta. S. 1879. 

Kivisalo, Väinö, palstatilallinen, Hämeen
linnan maalaiskunnasta. S. 1882. 

Lehtonen, Oskari, lakitieteenkandidaaW, 
varatuomari, Lahden kaupungiRta. S. 
1889. 

Malka.mäki, Aino, opettaja, Janakkalan 
pitäjästä. S. 1895. 

Mantere, Oskari, filosofiantohtori, opetus
ministeri, Helsingin kaupungista. S. 
1874. 

Marttila, Otto, pienviljelijä, Janakkalan 
pitäjästä. S. 1879. 

Pitkäsilta, Anselm, vaatturi, Lahden kau
pungista. S. 1879. 

Salmiala, Bruno Aleksander, professori, 
Helsingin kaupungista. S. 1890. 

Sariola, La.uri Artturi, maanviljelijä, So
meron pitäjästä. S. 1887. 

Sinisalo, Väinö Viljami, työmies, Riihi
mäen kauppalasta. S. 1892. 

Toivonen, Otto, luennoitsija, Hämeenlin
nan kaupungista. S. 1884. 

Hämeen läänin pohjoinen 
v a a l i p i i r i. 

Aa.ttela, Hugo Emil, järjestötoimitsija, 
Tampereen kaupungista. S. 1897. 

Böök, Leo Rikhard, pastori, Tampereen 
kaupungista. S. 1891. 

Eskola, Valfrid, asutusneuvoja, Jämsän pi
täjästä. S. 1889. 

Hakkila, Väinö Pietari, pormestari, Tam
pereen kaupungista. S. 1882. (Ensim
mäinen varapuhemies.) 

Harvala, K'a.arlo, Pienviljelijäin Liiton 
sihteeri, Helsingin kaupungista. S. 1885. 

Hilden, Amanda. Kata;riina, taloudenhoi
taja, Tampereen kaupungista. S. 1891. 



Eduskunnan jäsenet. 7 

Horelli, Toivo, varatuomari, pankinjoh
taja, Jyväskylän kaupungista. S. 1888. 

Kujala, Edvard, pienviljelijä, Ruoveden 
pitäjästä. S. 1884. 

Lumme, Alpo, lastensuojelutyön johtaja, 
Tampereen kaupungista. S. 1890. 

Tuorila, Pauli, professori, maatalouskoe
laitoksen maanviljelyskemian ja -fysii
kan osaston johtaja, Tikkurilasta. S. 
1900. 

Voionmaa, Väinö, professori, Helsingin 
kaupungista. S. 1869. 

Viipurin läänin läntinen 
v a a 1 i p i i r i. 

Annala, Vilho, filosofiantohtori, Helsingin 
kaupungista. S. 1888. 

lnkilä, Arvo, filosofianmaisteri, työväen
opiston johtaja, Viipurin kaupungista. 
s. 1881. 

Juutila.inen, Jer·e, maalari, Lappeenran
nan kaupungista. S. 1889. 

Kekkonen, Urho K'aleva, lakitieteentoh
tori, hallitussihteeri, Helsingin kaupun
gista. S. 1900. 

Kemppi, Antti, maanviljelijä, Viipurin 
maalaiskunnasta. S. 1893. 

Kupari, Ville, kirvesmies, Kymin pitä
jästä. S. 1900. 

Lintulahti, Arvo Aleksanteri, pankinjoh
taja, Viipurin kaupungista. S. 1885. 

Metsäranta, Elsa Matilda, rouva, Kotkan 
kaupungista. S. 1887. 

Moilanen, Kaapro, sanomalehdentoimit
taja, Viipurin kaupungista. S. 1878. 

Oksanen, Kaino Wilhelmiina, filoso·fian
tohtori, Helsingin kaupungista. S. 1884. 

Pyy, Juho, asutustilallinen, Viipurin kau
pungista. S. 1884. 

Reinikainen, Oskrur Brynolf, lääketieteen
lisensiaatti, Viipurin kaupungista. S. 
1885. 

Salmenoja, Johan Pietari, tarkastaja, Hel
singin kaupungista. S. 1893. 

Sundström, Cay, odontologian kandidaatti, 
Helsingin kaupungista. S. 1902. 

Tukia, Elias, maanviljelijä, Lappeen pitä
jästä. S. 1877. 

Venho, Viljo, agronoomi, Haminan kau
pungista. S. 1893. 

Viipurin läänin itäinen 
v a a l i p i i r i. 

Halonen, Antti, maanviljelijä, Jaakkiman 
pitäjästä. S. 1885. 

Huittinen, Kaapro, maanviljelijä, Kurki
joen pitäjästä. S. 1893. 

Ikonen, Toivo, maanviljelijä, Antrean pitä
jästä. S. 1891. 

Kaasalainen, Väinö Viljami, filosofian
maisteri, kansanopistonjohtaja, Räisälän 
pitäjästä. S. 1902. 

Kuå.ttinen, Juho, talollinen, Ensosta (Jääs
ken pitäjä). S. 1882. 

Leppälä, Juhani, maanviljelijä, kunnallis
neuvos, Sortavalan pitäjästä. S. 1880. 

Lonkainen, Jussi, toimittaja, Viipurin 
kaupungista. S. 1890. 

Luukka, Eemil Vihtori, kunnankirjuri, 
Muolaan pitäjästä. S. 1892. 

Miikki, Matti, maanviljelijä, Ruokolahden 
pitäjästä. S. 1889. 

Niukkanen, Juho, maanviljelijä, Kirvun 
pitäjästä. S. 1888. 

Oksala, Arvi, insinööri, Sortavalan kau
pungista. S. 1891. 

Paavolainen, Erkki, kansanopistonjohtaja, 
filosofianmaisteri, Kanneljärven pitä
jästä. S. 1890. 

Raatikainen, JUissi, päätoimittaja, Sortava
::J.an kaupungista. S. 1898. 

Rapo, Jussi, asioitsija, Sortavalan kaupun
gista. S. 1878. 

Tuomivaara, Eino Aarne, agronoomi, 
Uudenkirkon pitäjästä. S. 1887. 

Vallas, Vilho, maanviljelijä, Valkjärven 
pitäjästä. S. 1894. 

Welling, Yrjö, maanviljelijä, Kirvun pi
täjästä. S. 1885. 

M i k k e 1 i n l ä ä n i n v a a l i p i i r i. 

Asikainen, .A:lbin, maanviljelijä, Mikkelin 
pitäjästä. S. 1873. 

Hakala, Kalle, sanomalehdentoimittaja, 
Mikkelin kaupungista. S. 1880. 

Halonen, Toivo, pienviljelijä, Säämingin 
pitäjästä. S. 1893. 

Hämäläinen, Alex, työmies, Mikkelin pitä
jästä. S. 1894. 

Jutila, Emil, maanviljelijä, Mäntyharjun 
pitäjästä. S. 1884. 

Luostarinen, Aino, emäntä, Kerimäen pitä
jästä. S. 1889. 
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Pesonen, Edvard, asioitsija, Sysmän pitä
jästä. S. 1904. 

Pohjannoro, Arvo, kirkkoherra, Kerimäen 
pitäjästä. S. 1893. 

Salova.ara, Kruarlo, lääninrovasti, Pieksä
män kauppalasta. S. 1874. 

Swentorzetsiki, Reinhold, sanomalehdentoi
mittaja, Helsingin kaupungista. S. 1881. 

Syrjälä, Helena, lehtori, Heinolan kaupun
gista. S. 1883. 

Tolonen, JUiho Fredrik, pienviljelijä, Keri
mäen pitäjästä. S. 1882. 

Kuopion läänin läntinen 
v a a l i p i i r i. 

Heikkinen, Pekka Wille, maanviljelijä, 
Muuruveden pitäjästä. S. 1883. 

Hiltunen, Onni, myymälänhoitaja, Varkau
den kauppalasta. S. 1895. 

Hirvensalo, Lassi Olli, agronoomi, maa
mieskoulun johtaja, Iisalmen maalais
kunnasta. S. 1882. 

Kämäräinen, Kalle, maanviljelijä, Kiuru
veden pitäjästä. S. 1892. 

Kääriäinen, Heikki, pienviljelijä, Iisalmen 
maalaiskunnasta. S. 1872. 

Löthman-Koponen, Tilda, kansanopiston 
johtajatar, Kuopion maalaiskunnasta. 
S. 1874. 

Mäkeläinen, Onni, pienviljelijä, Tervon 
pitäjästä. S. 1889. 

~aasonen, Armas, rautatieläinen, Kuopion 
kaupungista. S. 1885. 

Räisänen, Yrjö, toimittaja, Helsingin kau
pungista. S. 1888. 

Simojoki, Lauri Eli,as, pasto-ri, Kiuruveden 
pitäjästä. S. 1899. 

Takala, Juho, opettaja, Varkauden kaup
palasta. S. 1902. 

Vaarama, Edvard, rehtori, Kuopion kau- ; 
pungista. S. 1878. 

Kuopion läänin itäinen 
v a a 1 i p i i r i. 

Brander, .Aikseli, agronoomi, Kiteen pitä
jästä. S. 1876. 

~oponen, Albin, levyseppä, Lieksasta. 
s. 1881. 

Kosonen, Antti Juho, toimittaja, Pielisen
suun pitäjästä. S. 1888. 

Kukkonen, Antti, maanviljelijä, Pielisen
suun pitäjästä. S. 1889. ' 

Pennanen, Pekka, kunnallisneuvos, Kesä
lahden pitäjästä. S. 1872. 

Puittinen, Matti, kirvesmies, Helsingin 
kaupungista. S. 1883. 

Soininen, Heikki, maanviljelijä, Polvijär
ven pitäjästä. S. 1891. 

Tervo, Samuli, piirisihteeri, Joensuun 
kaupungista. S. 1871. 

Tolppanen, lVIaT.ti, maanviljelijä, Pyhäse
län pitäjästä. S. 1882. 

Väisänen, Jalmari, maanviljelijä, Pälkjär
ven pitäjästä. S. 1893. 

Vaasan läänin itäinen 
v a a 1 i p i i r i. 

A1a-Kulju, Reino, lehtori, Seinäjoen kaup-· 
palasta. S. 1898. 

Bryggari, Tuomas, kivityömies, Helsingin 
kaupungista. S. 1881. 

Koivulahti-Lehto, Hilma, pienviljelijä, 
Virtain pitäjästä. S. 1881. 

Leinonen, Artturi, päätoimittaja, Vaasan 
kaupungista. 'S. 1888. 

Muhonen, Atte, maanviljelijä, Laukaan 
pitäjästä. S. 1888. 

Pekkala, Mauno, ylijohtaja, Helsingin 
kaupungista. S. 1890. 

Peltonen, Onni, veturinkuljettaja, Jyväs
kylän kaupungista. S. 1894. 

Raa.tikainen, Uuno, myymälänhoitaja, 
Pihtiputaan pitäjästä. S. 1900. 

Vesterinen, Vihtori, maanviljelijä, Lau
kaan pitäjästä. S. 1885. 

Vilhula, Taavi Nikolai, agronoomi, Jyväs
kylän kaupungista. S. 1897. 

Vaasan läänin eteläinen 
v a a 1 i p i i r i. 

Annala, Juho Anton, kirkkoherra, Teuvan 
pitäjästä. S. 1897. 

Estlander, Ernst, professor, Helsingfors. 
F. 1870. 

Harja, Matti Eemeli, maanviljelijä, Kau
hajoen pitäjästä. S. 1879. 

Helenelund, Edvard, bonde, Solv socken. 
F. 1885. 

Jern, Levi, bonde, Korsholm socken. 
F. 1893. 
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Koivisto, Juho, maanviljelijä, kunnallis
neuvos, Kurikan pitäjästä. S. 1885. 

Nikkola, lisaikki, maanviljelijä, Ilmajoen 
pitäjästä. S. 1888. 

Nordström, Torsten Edvin, diplominge
niör, Vasa stad. F. 1897. 

Penttala, Isak, talonomistaja, Seinäjoen 
kauppalasta. S. 1883. 

Stenwall, Edvin, kapellan, Närpes socken. 
F. 1899. . 

Trarkkanen, Mikko Emil, maanviljelijä, 
kunnallisneuvos, Laihian pitäjästä. S. 
1886. 

W·enma.n, K1arl J,oha.n, bonde, Närpes soc
ken. F. 1895. 

Vaasan läänin pohjoinen 
vaalipiiri. 

Fagerholm, :K!arl-Augu.st, redaktör, Hel
singfors. F. 1901. 

Haga, Edvard, bonde, Vörä socken. 
F. 1893. 

Hästbacka, Johan Emil, ekonomieräd, Te
rijärvi socken. F. 1872. 

Kalliokoski, Viljami, maanviljelijä, Hal
suan pitäjästä. S. 1894. 

Lahdensuo, Jalo, filosofianmaisteri, maan
viljelijä, Lapuan pitäjästä. S. 1882. 

Lepistö, L. Matti, pienviljelijä, Toholam
min pitäjästä. S. 1901. 

:Ma.lmivaam, Arvi, kirkkoherra, Ylistaro-n 
pitäjästä. S. 1885. 

Söderhjelm, Johan Otto, jurisdoktor, Hel
singfors. F. 1898. 

Vehkaoja, Heikki, maanviljelijä, Ylistaron 
pitäjästä. S. 1889. 

Wickman, Albin, predikant, Terijärvi soc
ken. F. 1896. 

Oulun läänin eteläinen 
v a a l i p i i r i. 

Arbama, Kus.ti, pienviljelijä, Sotkamon 
pitäjästä. S. 1885. 

Janhonen, Toivo Aapeli, rovasti, Sotkamon 
pitäjästä. S. 1886. 

Kallio, Kyösti, maanviljelijä, Suomen Pan-~ 
kin johtokunnan jäsen, Helsingin kau
pungista. S. 1873. (Puhemies.) 

Kannisto, Heikki Albert, kunnallispor
mestari, Oulun kaupungista. S. 1898. 

K·arjalainen, Eetu, varastonhoitaja, Ka
jaanin kaupungista. S. 1895. 

Kivioja, Vilho Heikki, pastori, Kalajoen 
pitäjästä. S. 1896. 

Kokko, Väinö, säästöpankinjohtaja. filoso
fianmaisteri, Oulun kaupungista. S. 
1880. 

Meriläinen, Antti, maanviljelijä, Sotkamon 
pitäjästä. S. 1887. 

N~skanen, Heikki, maanviljelijä, Nivalan 
pitäjästä. S. 1896. 

Nurmesniemi, Eero, maanviljelijä, Kärsä
mäen pitäjästä. S. 1882. 

Salo, Sulo, pienviljelijä, Puolangan pitä
jästä. S. 1887. 

Turkka, Arvi, toimittaja, Oulun kaupun
gista. S. 1894. 

Wainio, Jalo Veikko, lehtori, Oulun kau
pungista. S. 1894. 

Oulun läänin pohjoinen 
v a a l i p i i r i. 

Hannula, Uum.o, filosofianmaisteri, päätoi
mittaja, Kemin kaupungista. S. 1891. 

Hänninen, Kaarlo, filosofiantohtori, Hel
singin kaupungista. S. 1876. 

Junes, Antti, kunnallisneuvos, Alatornion 
pitäjästä. S. 1874. 

Kilpeläinen, Viljo Oskari, työmies, Ke
min kaupungista. S. 1906. 

Koiv.uranta, Janne, maanviljelijä, Rova
niemen pitäjästä. S. 1885. 

La.b.tela, Matti Oskari, maanviljelijä, Ke
mijärven pitäjästä. S. 1881. 

Lohi, K,alle Aukusti, maanviljelijä, Ra
nnan pitäjästä. S. 1872. 

Rytinki, Eino Ja3ikko, pienviljelijä, Pudas
järven pitäjästä. S. 1903. 

L a p i n m a a n v a a 1 i p i i r i. 

Kaija;lainen, Lauri, sanomalehdentoimit
taja, Rovaniemen kauppalasta. S. 1900. 
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1. Tiistaina 1 p. syyskuuta 1936 
kello 12. 

PäiväjärJestys. 

I l m o i t u k s i a. 
Siv. 

1) Eduskunnan puhemiehen ja kah-
den varapuhemiehen vaali . . . . . . . . J 1 

2) Neljän jäsenen vaali kansliatoi-
mikuntaan . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 13 

Ikäpuhemiehen alkajaissanat. 

Puhemiehen paikalle asetuttuaan ikäpu
hemies, edustaja M i i n a S i 11 a n p ä ä 
julistaa täysistunnon alkaneeksi. 

Tämän jälkeen lausuu 

I k ä p u h e m i e s: V aitiopäiväjärjestyk
sen 25 §:n mukaan tulee minun iältäni 
vanhimpana eduskunnan jäsenenä johtaa 
tässä täysistunnossa puhetta, kunnes edus
kunta keskuudestaan on valinnut puhemie
hen ja kaksi varapuhemiestä ja nämä ovat 
eduskunnan edessä antaneet säädetyn juh
lallisen vakuutuksen. Tämän vuoksi olen 
eduskunnan työjärjestyksen 2 §:n 1 mo
mentin mukaisesti asettunut puhemiehen 
paikalle. 

Pyydän sihteeriä tulkitsemaan Jausun
toni ruotsiksi. 

Nimenhuuto. 

I k ä p u h e m i e s: V aitiopäiväjärjestyk
sen 23 §:ssä säädetty edustajavaltakirjain 
tarkastus on sanotun pykälän mukaisesti 
toimitettu eilen ja on kansliapäällikkö 
A. E. Rautavaara, jolle tasavallan presi-

dentti on valtakirjain tarkastuksen usko
nut, eduskunnalle antanut aakkosellisen 
luettelon niistä edustajista, jotka ovat 
näyttäneet olevansa oikein valtuutetut. 
Valtiopäiväjärjestyksen 25 §:n 1 momentin 
ja työjärjestyksen 3 §:n 1 momentin mu
kaisesti on nyt toimitettava nimenhuuto 
tämän luettelon mukaan. 

Pyydän sihteeriä toimittamaan tämän 
nimenhuudon. 

Nimenhuuto toimitetaan ja siinä merki
tään läsnäoleviksi kaikki mainittuun luet
teloon merkityt edustajat. 

Päiväjärjest)'lksessä olevat asia.t: 

1) Eduskunnan puhemiehen ja kahden 
varapuhemiehen vaali. 

Ikäpuh e m i e s: Nyt seuraa puhe
miehen vaali, joka, kuten varapuhemies
tenkin vaali, on toimitettava umpilipuin ja 
noudattamalla työjärjestyksen 2 §:n 2 mo
mentin ja 45 §:n 2 momentin säännöksiä. 
Edustajat panevat vaalilippunsa munaan 
nimenhuudon mukaan, joka toimitetaan 
aakkosjärjestyksessä. 

Avustajiksi vaalissa pyydän seuraavat 
edustajat: Pekkala, Jauhonen, Pohjala ja 
Österholm. 

Vaali toimitetaan. 

Vaalissa saavat ääniä: ed. Kallio 159, 
ed. Salmiala 13, ed. Hakkila 6, ed. Kallio
koski 4, ed. von Born 3 ja ed. Pekkala 2 
sekä edustajat Linkomies, Lahdensuo, Tan
ner ja Annala, V. kukin yhden. Sitäpaitsi 
on jätetty 8 tyhjää vaalilippua. 
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Ikäpuhemies: Eduskunnan puhe
m i e h e k s i vuoden 1936 valtiopäivillä on 
siis valittu kansanedustaja K y ö s t i 
Kallio. 

Ikäpuhemies: Nyt seura:a ensim
mäisen varapuhemiehen vaali. 

Avustajiksi vaalissa pyydän seuraavat 
edustajat: Kilpi, Vesterinen, W ainio ja 
Hästbacka. 

Vaali toimitetaan. 

Vaalissa saavat ääniä: ed. Hakkila 145, ; 
ed. Linkomies 24, ed. Pekkala 13 ja ed. 
Salmiala 12 sekä edustajat Tanner, Pen- , 
nanen ja Annala, V. kukin yhden. Sitä
paitsi on jätetty yksi tyhjä vaalilippu. 

Ikäpuhemies: Eduskunnan en-
simmäiseksi varapuhemieheksi 
vuoden 1936 valtiopäivillä on siis valittu 
kansanedustaja V ä i n ö H a k k i l a. 

Ikäpuhemies: Nyt seuraa toisen 
varapuhemiehen vaali. 

Avustajiksi vaalissa pyydän seuraavat 
edustajat: Reinikainen, Hirvensalo, Han
nula, M. ja von Frenckell. 

Vaali suoritetaan. 

Vaalissa saavat ääniä: ed. von Born 
107, ed. Linkomies 69, ed. Salmiala 13 ja i 

ed. Furuhjelm 4 sekä edustajat Pekkala, , 
Pennanen ja Annala, V. kukin yhden 
äänen; sitäpaitsi on jätetty 2 tyhjää vaali
lippua. 

Ikäpuhemies: Eduskunnan toi
s e k s i v a r a p u h e m i e h e k s i vuoden 
1936 valtiopäivillä on siis valittu kansan
edustaja E r n s t v o n B o r n. 

Puhemiehen ja varapuhemiesten juhlalliset 
vakuutukset. 

Ikäpuhemies: Kehoitan valittua 
puhemiestä ja varapuhemiehiä kutakin 
vuoronsa mukaan antamaan eduskunnan 
edessä valtiopäiväjärjestyksen 25 '§: ssä 
säädetyn juhlalHsen vakuutuksen. 

Kaikki edelläolevat ikäpuhemiehen lau
sumat on eduskunnan sihteeri tulkinnut 
ruotsiksi. 

Puhujakorokkeelle asettuen lausuvat: 

Puhemies K a ll i o: Minä Kyösti Kallio 
vakuutan, että minä puhemiestoimessa 
tahdon voimieni mukaan puolustaa Suo
men kansan, eduskunnan ja hallituksen 
oikeutta perustuslakien mukaan. 

Ensimm1Hnen varapuhemies H a k k i l a: 
Minä Väinö Hakkila vakuutan, että minä 
puhemiestoimessa tahdon voimieni mukaan 
puolustaa Suomen kansan, eduskunnan ja 
hallituksen oikeutta perustuslakien mukaan. 

Toinen varapuhemies von Born: Jag 
Ernst Viktor Lorentz von Born försäkrar, 
att jag vill i utövningen av talmansbefatt
ningen efter all min förmåga upprätthålla 
finska folkets, riksdagens och regering·ens 
rätt i enlighet med grundlagarna. 

Minä Ernst Viktor Lorentz von Born 
vakuutan, että mma puhemiestoimessa 
tahdon voimieni mukaan puolustaa Suomen 
kansan, eduskunnan ja hallituksen oikeutta 
perustuslakien mukaan. 

I k ä p u h e m i e s: Pyydän herra puhe
miestä ottamaan paiklkansa eduskunnassa ja 
ryhtymään toimeensa. 

Puhemiehen puhe. 

Noustuaan puhemiehen paikalle }ausuu 

Puhemies Kallio: 

Arvoisat edustajat! Kiitän kunnioitta
vimmin puhemiehen vaalissa saamastani 
luottamuksesta. Kun eduskunta on viiden
nentoista kerran uskonut minulle puutteis
tani huolimatta tämän tehtävän, niin näen 
siinä pyrkimyksen luoda meilläkin perin
näistapoja, joilla vanhempien maiden par
lamentissa on niin merkittävä sija. Samaa 
pyrkimystä osoittaa myöskin varapuhemies
ten vaalin tulos. 

Senjälkeen .kuin eduskunta viime huhti
kuussa päätti istuntonsa, on 'kansallamme 



Kansliatoimikunnan vaali. 13 

<>llut tilaisuus vaaliuurnilla lausua mie
lensä, mitenkä tämän maan asioit·a heidän 
mielestään olisi hoidettava. Vaalin tulok
sena voimme me todeta, että eduskunnan 
kokoonpano on suhteellisesti vähän muut
tunut. Tosin keskuudessamme on noin 15 
prosenttia ensikertalaisia, mutta sehän on 
luonnollinen elämän kiertokulku. Meidän 
valitsijamme kuuluvat eri yhteiskuntaluok
kiin, eri elinkeinoelämän harjoittajiin, 
jotka käytännöllisessä jokapäiväisessä elä
mässään ovat omaksuneet erilaisia elämän
käsityksiä olevista oloista ja niiden järjes
telystä ja asettavat niiden mukaan toi
vonsa meidän työhömme. Edustajien teh
tävä on kumminkin tämän ohella laajempi. 
Meidän täytyy asioita harkitessamme 
ottaa huomioon samalla koko kansan ja 
valtakunnan etu, sen mahdollisuudet ja tar
peet. On luonnollista, että parhaimmilla
kin isänmaan ystävillä voi muuttelevissa 
oloissa olla eri käsityksiä yhteisestä hy
västä, mutta jos meillä on kansan ja valta
kunnan etu pyrkimystemme päämääränä, 
kuten tulee olla, niin edistää se aina yh
teisymmärrystä toisinajattelevienkin kes
kuudessa. Tämän isänmaata rakentavan 
yhteishengen toivon elävöittävän meidän 
pyrkimyksiämme nyt alkavassa työssämme. 
Siinä hengessä yhteistyömme menestyksen 
tähden toivon edustajien myötämielisesti 
suhtautuvan myöskin puhemiesten tehtä
viin. 

Puhemiehen puhetta kuuntelevat edus
tajat seisten. 

Yleistulkin tehtävien hoitaminen. 

Puhemies: Ilmoitan, että olen pyy
tänyt johtaja H ei k k i Koivulan hoi
tamaan yleistulkin tehtäviä, kunnes toimi 
tulee täytetyksi. 

2) Neljän jäsenen vaali kansliatoimikuntaan. 

Puhemies: Päiväjärjestykseen sisäl
tyy myös neljän jäsenen valitseminen 
kansliatoimikuntaan. Pyydän esittämään 
ehdokkaita. 

Puheenvuoron saatuaan lausuvat: 

Ed. Lohi: Yhdeksi jäseneksi kanslia
toimikuntaan pyydän ehdottaa ed. Kallio
kosken. 

Ed. I n k i l ä: Pyydän yhdeksi jäse
neksi esittää ed. Mandi Hannulan. 

Ed. Pennanen: Ehdotan kanslia
toimikuntaan yhdeksi jäseneksi ed. Pohja
lan. 

Ed. Tanner: Ehdotan ed. Harvalan. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Lohi ehdottanut kansliatoimikunnan 
jäseneksi ed. Kalliokosken, ed. Inkilä ed. 
Mandi Hannulan, ed. Pennanen ed. Poh
jalan ja ed. Tanner ed. Harvalan. 

>Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: Kun useampia kuin 
neljä ·ehdokasta ei ole ehdotettu, niin on 
eduskunnan katsottava jäseniksi kansliatoi
mikuntaan yksimielisesti valinneen edusta
jat K a ll i o k o s ken, M a n d i H a n
n u 1 a n, Pohjalan ja Harva l a n. 

Ilmoitus valtiopäivien avajaisista. 

Puhemies: Valtiopäivien juhlameno
jen ohjajalta on saapunut kirjelmä, jonka 
sihteeri lukee. 

Sihteeri lukee: 

,Eduskunnan 
Juhlamenojen ohjaaja. 

Helsingissä 28 päivärrä elokuuta 193.6. 

Eduskunnan Puhemiehelle. 

Tasavallan Presidentin ilmoitettua, että 
vuoden 1936 varsinaiset Valtiopäivät juh
lallisesti avataan keskiviikkona 2 päivänä 
syyskuuta 1936, tulee Tasavallan Presi
dentti mainittuna päivänä sen jälkeen 
kuin Suurkirkossa on pidetty jumalanpal
velus, Eduskunnan istuntosalissa julista-
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maan Valtiopäivät avatuiksi. J U:hlameno
jen ohjaajaksi määrättynä ja Tasavallan 
Presidentin määräyksestä 'kutsun kunnioit
taen T e i d ä t, Herra Puhemies, sekä 
Eduskunnan Varapuhemiehet ja Edustajat 
jumalanpalvelukseen Suurkirkkoon, ilmoit
taen samalla, että jumalanpalvelus alkaa 
kello 14 ja että juhlamenot Eduskunnan 
istuntosalissa tapahtuvat heti kirkonmeno
jen päätyttyä. 

Riksdag·ens 
Ceremonimästare. 

Rafael Hakkarainen. 

Helsingfors den 28 augnsti 1936. 

Till Riksdagens Talman. 

Sedan Republikens President meddelat, 
att 1936 års lagtima Riksdag skall högtid
ligen öppnas onsdagen den 2 september 
1936, kommer Republikens President sagda 
dag, efter det gudstjänst i Storkyrkan för
rättats, att i Riksdagens sessionssal för
klara Riksdagen öppnad. I egenskap av 
tillförordnad ceremonimästare och på upp
drag av Republikens President har jag 
äran härmed inbjuda E d e r, Herr Tal
man, och Riksdagens Vicetalmän och Riks
dagsmän till gudstjänsten i Storkyrkan 
samt tillika anmäla, att gudstjänsten vid
tager kl. 14 och att ceremonin i Riksdagens 
sessionssal äger rum omedelbart därefter. 

Rafael Hakkarainen.'' 

Ilmoitus puhemiehen ja yara1mhemiesten 
vaalista. 

Puhemies: Tarkistamista varten esi
tellään äsken toimitettua eduskunnan pu
hemiehen ja varapuhemiesten vaalia kos
keva Tasavallan Presidentille osoitettu 
kirjelmä. 

Sihteeri lukee kirjelmän: 

, Tasavallan Presidentille. 

Eduskunta ilmoittaa kunnioittavimmin, 
että eduskunta on voimassaolevan valtio-

päiväjärjestyksen 25 §: n mukaisesti tänä 
päivänä toimittanut puhemiehen ja kahden 
varapuhemiehen vaalit vuoden 1936 varsi
naisten valtiopäivien ajaksi ja että tällöin 
on valittu: 

p u h e m i e h e k s i Suomen Pankin joh
tokunnan jäsen Kyösti Kamo; 

e n s i m m ä i s e k s i v a r a p u h e m i e
h e k s i pormestari Väinö Hakkila; sekä 

toiseksi varapuhemieheksi 
tilanomistaja, vapaaherra Ernst von Born. 

Helsingissä 1 p:nä syyskuuta 1936. 

Tili Republikens President. 

Riksdagen har äran härmed anmäla, att 
Riksdagen jämlikt 25 § r:i:ksdagsordningen 
denna dag förrättat val av talman och 
tvenne vicetalmän för 1936 års lagtima 
riksdag och att därvid utsetts: 

t i ll t a l m a n medlemmen i Finlands 
Ball'ks direktion Kyösti Kallio; 

t i ll f ö r s te v i c et a l m a n borg
mästaren Väinö Hakkila; samt 

t i ll a n d r e v i c e t a l m a n godsäga
ren, friherre Ernst von Born. 

Helsingfors den 1 september 1936. '' 

Kirjelmä hyväksytään. 

Puhemies: Eduskunnan istunto kes
keytetään 15 minuutiksi. 

Kansliatoimikunnan pyydän kokoontu
maan. 

Täysistunto keskeytetään kello 13,25. 
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Täysistuntoa ja.tketa.an 

kello 13,50. 

l<~du"'tajain istumajärjestys. 

Puhemies: Kansliatoimikunta. jonka 
työjärjestyksen 7 §:n mukaan tulee antaa 
lausunto edustajien istumajärjestyksestä, 
ehdottaa eduskunnan päätettäväksi, että 
edustajat istuisivat täysistunnossa edus
kuntaryhmittäin siten, että puhemiehen 
paikalta katsottuna äärimmäisenä oikealla 
on ruotsalaisen kansanpuolueen eduskunta
ryhmä sekä siitä lähtien muut eduskunta
ryhmät seuraavassa järjestyksessä: Isan
maallisen kansanliikkeen eduskuntaryhmä 
kansallisen kokoomuspuolueen eduskunta~ 
ryhmä, kansallisen edistyspuolueen edus
kuntaryhmä, maalaisliiton eduskuntaryhmä, 
sen vasemman sivustan takana Suomen 
pienviljelijäin ja kansanpuolueen edustajat 
sekä äärimmäisenä vasemmalla sosialidemo
kraattisen pnolneen ednskuntaryhmä, ku-

kin ryhmä kansliatoimikunnan tarkemmin 
määräämillä paikoilla. 

Kansliatoimikunnan ehdotus hyväksy
tään. 

Puhemies: Kehoitan eduskunnan jä
seniä kokoontumaan huomenna keskiviik
kona kello 13,50 Säätytalolle mennäksemme 
sieltä kulkueessa jumalanpalvelukseen Suur
kirkkoon. Kirkosta edustajat saapuvat 
täm;e. eduskuntataloon, jossa valtiopäivien 
avaJaiset tapahtuvat. Sittenkuin avajaiset 
ovat päättyneet, kokoontuu eduskunta täys
istuntoon kello 16,30. 

Täysistunto lopetetaan kello 13,55. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 
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keskiviikkona syyskuun 2 päivänä 1936 

kello 14. 

Kokoonnuttuaan Säätytalon edustalle 
kello 13,50 lähtivät edustajat kulkueessa, 
puhemies ja varapuhemiehet etumaisina, 
valtiopäiväjumalanpalvelukseen Suurkirk
koon, jonne myös apulaisoikeuskansleri, 
eduskunnan oikeusasiamies, korkein soti
Jaspäällystö, korkeimman oikeuden ja kor
keimman hallinto-oikeuden jäseniä saapui. 

Sittenkuin eduskunnan jäsenet, kutsuvie
raat ja muu yleisö olivat asettuneet pai
koilleen, saapuivat kirkkoon tasavallan pre
.sidentti, valtioneuvoston jäsenet ja oikeus
kansleri. 

Jumalanpalveluksessa avusti Suomen 
l1aulu professori Heikki Klemetin johta
mana. Alttaripalveluksen suorittivat pasto
rit Väinö Forsman, A. Mikkonen ja J. Sin
nemäki. Urkujen soitosta huolehti urkuri 
~ ohn Sundberg. 

V aitiopäiväsaarnan piti suomeksi ja ruot
.siksi kansanedustaja, asessori K. E. K i 1-
p e 1 ä i ne n. 

Suomenkielinen saarna oli näin kuu
luva: 

,Autuaat ovat ne ihmiset, joilla 
on voimansa sinussa, joilla on mie
lessänsä pyhät matkat! Kun he käy
vät kyynellaakson kautta he muut
tavat sen lähteitten maaksi, ja syys
sade peittää sen siunauksilla. '' Ps. 
84: 6-7. 

Jerusalemin kaupungin pohjoispuolella 
.oli laakso, jota kutsuttiin kyynellaaksoksi. 
Pyhiinvaeltajat, jotka tulivat Jerusalemiin 

pohjoisesta käsin, ;joutuivat kulkemaan tä
män laakson läpi. Siinä he tapasivat le
vähtää, siinä he tuskiaan ja murheitaan 
toisilleonkin valittivat ja virsiään veisasivat. 
Siitä nimitys kyynellaakso. 

Pyhiinvaeltajan, joka tekee matkaa tai
vaalliseen Jerusalemiin, täytyy vielä nyt
kin kulkea kyynellaakson kautta, j'oka on 
tämä maailma. On kyllä totta, että tässä 
maailmassa on paljon kaunista ja hyvää, 
jota ihminen saa käyttää hyväkseen, mutta 
samalla on täällä myöskin tuskaa ja kärsi
mystä, joka on synnin seurausta. Kullakin 
on oma taakkansa, kenellä sisällinen, ke
nellä ulkonainen, kannettavana. Tie kul
kee ahdistusten kautta. 

Lukemamme raamatunkohta kertoo, että 
kyynnellaaksossa oli jalosydämisiä ihmisiä, 
jotka kulkivat murheellisten kesken kyyne
leitä kuivaamassa. He lohduttivat ja kärsi
vien taakkoja kantoivat. Näin saatiin kyy
nellaaksossa kokea iloakin ja mielen vir
kistystä. Siunauksen lähteet avautuivat. 

Tällaisia kyynelten kuivaajia tarvitaan 
nytkin. Niitä tarvitaan ensinnäkin k ote i
h i m m e. Monessa kodissa on elämä pelk
kää kärsimystä. Mieli on siellä hermostu
nut ja riitainen. Tarvitaan päivänpaistetta, 
ymmärtämystä ja ystävällisiä sanoja. Tar
vitaan henkilöitä, jalosydämisiä, jotka tait
tavat leipää nälkäiselle ja vaatettavat alas
tonta. 

Myöskin y h t e i s k u n t a mm e kaipaa 
kansalaisia, joiden elämää kirkastavat jalot 
ihanteet ja jotka sellaisina voivat viedä 
yhteiskuntaamme vihan tilalle pyhää rak
kautta, vääryyden tilalle oikeutta ja jotim 
ovat valmiit uhraamaan itsekkäät luokka
ja ryhmäedut voidakseen siten sulostuttaa 
lähimmäistensä elämää. 

3 
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V a l t i o m m e k i n tarvitsee henkilöitä, 
jotka eivät tee parannusta toisten syn
neistä, vaan ensi kädessä omistaan, sellaisia 
henkilöitä, jotka nöyrästi tunnustavat omat 
vikansa ja erehdyksensä ja myöntävät tois
tenkin monasti olleen oikeassa. Ilman täl
laista yksityistä rippiä ja puoluerippiä 
emme voi rakentaa rauha!), ja toimia siu
naukseksi. 

Niin, helppoahan tästä on puhua, näin 
papinkin. Ja yhtä helppoa on tätä kuun
nella, mutta sanan toteuttaminen elämässä 
on ylen vaikeaa. Ei ole itsekkäälle ihmi
selle mikään huvimatka lähteä palvelemaan 
kärsivää maailmaa, monasti sellaisia, joilta 
ei koskaan mitään palkkaa saa. Ei ole ih
misluonnon mukaista ruveta kantamaan 
toisten kuormia. Mieluummin sitä menee 
haavoitetun ohi papin ja leviitan kera. 

Ketkä tällaista rakkauden työtä sitten 
voivat tehdä? Tekstimme vastaa: Vain ne, 
joiden voima on Herrassa ja joilla on mie
lessä pyhät matkat. 'l'ällaiset ihmiset ovat 
tehneet hengellisen vararikon ja saaneet 1 

tilalle taivaalliset rikkaudet, rauhan ja 
uudet voimat. He ovat tulleet väsyneinä ja 
syntisinä Herran eteen, tunnustaneet syn
tinsä ja tahransa sekä jääneet odottamaan 
armon kirkastumista. Aikanaan Herra on 
antanut heille vakuutukse!1 syntien anteeksi 
saamisesta. Armon voimat ovat lähteneet 
liikkeelle muuttamaan itsekästä ja kovaa 
sydäntä laupiaaksi ja nöyräksi. Kristuksen 
rakkaus on heidän voimanaan. Se vaatii 
uhrautumaan kärsivän maailman hyväksi, 
jakamaan ilot ja surut ja siten tekemään 
uskomisen Jumalaan monelle harhassa kul
kevalle hel'Pommaksi. Tällaisia henkilöitä 
tarvitsee maa ja kansa, kirkko ja valtio. 
He ovat kuin pilareita, jotka kannattavat 
rakennusta. 

Hyvät kuulijat ! Jumala odottaa, että 
meistäkin tulisi kärsivien auttajia ja to
dellisen rauhan rakentajia rakkaudettoman 
ja eripuraisen kansan keskuuteen, meistä 
kansanedustajistakin. Mutta v·oida:ksemme 
tällaisiksi tulla meidän täytyy olla tinki
mättömän rehellisiä itseämme, lähimmäi
siämme ja ;Jumalaa kohtaan. Meidän täy
tyy katsoa omia syntejämme silmästä sil
mään ,Jumalan valossa ja asettua sen ristin 
eteen, jolla kerran sovitettiin koko maail
man synnit. Sillä paikalla, ristin rakkau
den edessä, me vasta oikein näemme, mitä 
mP olemme tehneet ja mitä laiminlyöneet. 

Elämämme näyttäytyy tahallisten syntien 
ja rikosten sarjaksi. Meille tulee hätä. 
Tunto tuomitsee ja syntien mustat muistot 
ajavat takaa. Tällöin pusertuu sydämes
tämme tuo tuttu vanhojen hurskaiden ru
kous: ,Oi, Sinä kaikkein armollisin, ristiin
naulittu Herra Jeesus Kristus, armahda 
minua, vaivaista synti:stä", ja vastauksena 
kuuluu täysääninen evankeliumi: Se on 
täytetty. Sinunkin syntisi on sovitettu. 
Anteeksiantamus on ollut varattuna jo 
Kristuksen kuolemasta lähtien sille, joka 
syntinsä tunnustaa, sinullekin. Älä pelkää. 
Usko että syntisi on anteeksi annettu 
,Jumalan Pojan nimessä! 
~äin painuu sydämiimme rauha, me va

paudumme pruhasta omastatunnosta ja me 
saamme käytettäviksemme kaikki pyhitys
voimat. Meistä on tullut ihmisiä, jotka 
olemme itsessämme heikkoja, mutta väkeviä 
Herrassa. Olemme tulleet lähemmäksi Her
raa, lähemmäksi veljiä ja lähemmäksi kär
siviä voidaksemme kuivata heidän kvvne-
leitään. · · 

Aloitammeko me, kansanedustajat, 
työmme näissä pyhiinvaeltajien merkeissä, 
nöyrässä rukousmielessä? Lähdemmekö me 
laatimaan lakeja, jotka omalla tavallaan 
edistävät vanhurskautta ja estävä,t pahaa~ 
,Jos näin teemme, silloin me voimme näillä
kin valtiopäiYillä suorittaa työtä, joka 
koituu rakkaalle kansallemme onneksi ja 
siunaukseksi. Herra sen armon meille 
antakoon! 

Tämän jälkeen jatkoi puhuja ruotsiksi: 

,De gå från kraft till kraft ; så 
träda de fram inför Gud på Sion." 
Ps. 84: 8. 

Denna vers är en fortsättning på de 
verser som vi hade till vår finska text för 
i dag. Och i denna vers talas det om lyck
liga människor, vilka - medan de vandra 
genom tåredalen - vinna segrar i livets 
strider och därför bli segrare och icke be
segrade. ,De gå från kraft till kraft' ', 
heter det i vår text. 

Alla äro icke lika lyckliga. De flesta 
av oss lida nederlag på nederlag i våra 
strider. I stället för att gå från kraft till 
kraft, gå vi från fall till fall. Våra frestel
ser äro starkare än vi. Ofta måste vi m
stämma i Pauli ord: Det g-oda sorn vi 
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vilja, det göra vi icke, men det onda, som 
vi ej vilja, det göra vi. Vi äro icke herrar 
i vårt eget hus, och allt detta kommer 
fram även i vår vandeL Vi äro ofta ner
vösa, kritiska och egoistiska. Vi stappla 
och falla i våra skötesynder. Hurudant 
vittnesbörd ge våra egna och karnrater om 
vårt kristliga liv? En indisk pr·ofessor, 
som var i Europa för att studera kristen
domen, skrev: ,Kristendomen i Europa är 
utmärkt, men det är så svårt att finna 
kristna". Detta låter sorgligt. Vi lida 
själva och Guds sak lider för vår skull. 
Väriden ser på oss och säger: Ni har en 
dålig Frälsare. Vi vilja icke bli hans lär
jungar. Ja, hurudana spår lämnar vårt liv 
i hemmet, samhället och i det politiska 
livet 1 Xro vi av sanningen och handla vi 
rätt och rättfärdigt i allt vad vi tala, 
skriva och göra? 

.Tag tror, att om vi uppriktigt granska 
oss i Herrens ljus, så blir svaret nekande. 
Kraften har ofta fattats. Och då uppstår 
frågan: Vad skola vi göra för att kunna 
leva rättfärdigt, segra i vår kamp och bli 
människor, vilka gå från kraft till kraft 1 
Texten svarar på denna fråga: Vi måste 
ha vår starkhet i Herren, gå. från egen 
kraft till Ouds kraft. Våra egna föresat-

ser, vackra löften och ansträngningar äro 
ej nog. Vi måste vända oss till Herren, 
bekänna våra synder och taga emot en full 
förlåtelse för dem genom en enkel tro. 
Då få vi ett nytt sinne och nya krafter. 
Ty kraften är alltid bunden vid syndernas 
förlåtelse. Ordningen inom Guds rike är 
nämligen denna: Först försoning, sedan 
kraft. Först långfredag, sedan pingst. När 
J esu Kristi kärlek klarnar för oss, då ha 
vi ingen lust att synda, utan då ha vi lust 
att älska honom och lyda honom, huru 
bristfälligt det än mä vara. Då älska vi 
även våra medmänniskor, icke endast i ord 
utan även i gärning. 

Vi, representanter för :B,inlands folk, ha 
framför oss ett viktigt arbete för vårt ge
mensamma fädernesland i dessa kritiska, 
oroliga tider. :Må vi begynna vårt arbete 
i ·bön till Gud. Han vill vara vår starkhet 
och han vill välsigna vårt arbete. 

Saarnan jälkeen seurasi ruotsinkielinen 
alttaripalvelus. 

Jumalanpalveluksen jälkeen lähtivät edus
tajat eduskuntatalolle, jossa valtiopäivien 
avajaiRet tapahtuivat. 





Valtiopäiväin avajaiset 
Eduskunnan istuntosalissa 

syyskuun 2 p:nä 1936. 

Pöytäkirja, joka laadittiin 1936 
vuoden varsinaisten valtiopäivien ; 
avaJaiSISSa Eduskunnan istuntosa- i 
lissa keskiviikkona 2 p. syyskuuta · 
1936. 

Oltuaan läsnä Suurkirkossa pidetyssä, 
kello 14 alkaneessa valtiopäiväjumalanpal
veluksessa saapuivat tasavallan presidentti, 
ent. valtionhoitaja Pehr Evind Svinhufvud 
sekä eduskunnan puhemiehet ja jäsenet 
eduskuntataloon. Eduskunnan jäsenet ja 
eduskunnan oikeusasiamies asettuivat pai
koilleen eduskunnan istuntosalis:sa. V aitio
neuvoston jäsenet ja apulaisoikeuskansleri 
saapuivat heille puhemiehen vasemmalle 
puolelle varatuille paikoille. Tämän jäl
keen asettui puhemiehenkorokkeen oikean
puoleiselle sivustalle eduskunnan puhemies 
Suomen Pankin johtokunnan jäsen Kyösti 
Kallio. Pöytäkirjaa ryhtyi 20 päivänä 
tammikuuta 1928 annetun valtiopäivien 
avajaisissa ja päättäjäisissä noudatettavia 
juhlamenonohjeita koskevan asetuksen 7 ·§:n 
määräyksen mukaisesti pitämään allekir
joittanut eduskunnan sihteeri. 

Ulkovaltain diplomaattiset edustajat oli
Yat asettuneet heille varattuun. aitioon 
oikealle alaparvekkeelle sekä korkeimman 
oikeuden ja korkeimman hallinto-oikeuden 
presidentit ja jäsenet, sotaväen päällikkö, 
yleisesikunnan päällikkö ynnä muut kutsu
vieraat keski- ja vasemmanpuoleiselle ala
parvekkeelle. 

Kun kaikki olivat asettuneet paikoilleen 
saapui juhlamenojen ohjaajan saattaman~ 
istuntosaliin tasavallan presidentti .asettuen 
puhemieskorokkeen vasemmanpuoleiselle si
vustalle. 

T a s a v a 11 a n p r e s i d e n t t i tervehti 
Eduskuntaa ja julisti valtiopäivät ava
tuiksi seuraavin, ·ensin suomeksi ja sitten 
ruotsiksi lausutuin sanoin: 

Suomen kansan edustajat! 

Uusien vaalien jälkeen kokoontuvan edus
kunnan pyydän lausua tervetulleeksi aloit
tamaan työtänsä. 

Se lamaannuskausi, joka vielä kolme 
vuotta sitten tuntui raskaana talouselämäs
sämme, on meidän maamme kohdalta suu
resti helpottunut. Edellisen Eduskunnan 
valtakaudelle olivat ominaisia tilapäistoi
menpiteet, jotka tarkoittivat pulan torju
mista tai sen tuottamien vaurioiden kor
jaamista, mutta nyttemmin voi eduskunta 

. enemmän omistautua pysyvään yhteiskun
nalliseen rakennustyöhön. 

Valtiotalouden tila on jatkuvasti vahvis-
: tunut. Tulo- ja menoarvioesityksessä, jonka 

käsittely on teidän tärkeimpiä tehtäviänne 
nyt alkavalla istuntokaudella vaativat ulko
~aisten velkojen korkomenot sekä agiotap
pwt huomattavasti vähemmän varoja kuin 

. aikaisemmin. Kun elinkeinotoiminnan vil
kastuttua siinä määrässä, että pula-ajan 
aiheuttama työttömyys on miltei kokonaan 
loppunut, ei myöskään pulan torjumiseen 
ole ollut tarpeellista osoittaa varoja niin 

· paljon kuin edellisinä vuosina, ja kun ylei
sen vaurastumisen johdosta valtion vero
tuloissa voidaan odottaa jonkin verran li
sääntymistä, on tulo- ja menoarvio jälleen 
saatu tasapainoon ilman uusia veroja. Ensi 
V.~?n~~ . erääntyvien valtion velKojen ja 
saannolhsten kuoletusten suoritukset peite
tää~ vain osaksi uusilla lainoilla, joten 
valtwn velkaa lyhennetään entistä suurem
malla erällä. Samalla on kuitenkin määrä-
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raJwja eri tarkoituksiin voitu jossakin mää
rässä korottaa ja suhdannerahastoa huo
mattavasti lisätä. Parantuneet taloudelliset 
olosuhteet, joita kuluvan vuoden hyvän
lainen sato vielä vahvistanee, ovat tehneet 
mahdolliseksi pula-aikana vallinneen alhai
sen palkkatason nousemisen. Samasta syystä 
ja valtion raha-asiain vakiintuneen tilan 
vuoksi voidaan myöskin Eduskunnalle 
istuntokauden alkupuolella antaa ehdotuk
set vanhuus- ja työkyvyttömyysvakuutus
laiKsi sekä laiksi äitiyshuollosta. 

'l'aloudellinen toiminta on jatkunut val
tiollisesti rauhallisissa oloissa. 

Suhteemme ulkovaltoihin ovat pysyneet 
hyvinä ja kehittyneet säännöllisesti. Ame
rikan Yhdysvaltain, Turkin ja Rumanian 
kanssa tehtyjä kauppasopimuksia on osit
tain uudistettu tai täydennetty. Kansain
liiton päätettyä, että pakotetoimenpiteistä 
Italiaa vastaan oli luovuttava, kumottiin 
niitä tarkoittavat asetukset 15 päivästä 
viimekulunutta heinäkuuta. Kansainväli
nen poliittinen tila antaa kuitenkin jatku
vasti aihetta huolestumiseen ja velvoittaa 
meidänkin kansaamme kaikin tavoin huo
lehtimaan turvallisuudestansa. Vakava aika 
asettaa tavallista suuremmat vaatimukset 
niin kansakunnalle kokonaisuudessaan kuin 
sen johtaville elimille. 

Eduskunnalle annetaan nyt seuraavat 
Hallituksen esitykset: 

N: o 1. Esitys valtion tulo- ja menoar
vioksi vuodelle 1937. 

N: o 2. Esitys laiksi tullien kantamisesta 
vuonna 1937. 

N: o 3. Esitys laiksi moottoriajoneuvo
verosta. 

N:o 4. Esitys laiksi margariinivalmis
teista ja rehuaineista vuodelta 1937 suori
tettavasta verosta. 

N:o 5. Esitys laiksi makeisvalmisteve
rosta. 

N:o 6. Esitys laiksi tulitikkuverosta. 
N :o 7. Esitys laiksi korotetun tupakka

valmisteveron kantamisesta vuonna 1937. 
N: o 8. Esitys valtioneuvoston lainanotto

valtuuksista. 
N:o 9. Esitys laiksi uusien peruspalk

kaisten ja sopimuspaikkaisten virkojen ja 
toimien perustamisesta eräisiin virastoihin 
ja yleisiin laitoksiin. 

N :o 10. Esitys laiksi valtion bilanssin 
ulkopuolella olevien lainasaamisten siirtä
misestä suhdannerahastoon. 

N: o 11. Esitys laiksi Suomen leimakont
torin ja aksiisikonttorin yhdistämisestä 
leima- ja valmisteverokonttoriksi. 

N :o 12. Esitys valtion ta:kuun myöntä
misestä Osuuskassojen Keskuslainarahasto
Osakeyhtiön obligatiolainasta. 

N:o 13. Esitys laiksi. Suomen Hypoteek
kiyhdistyksen vanhan osaston asiain selvit
telystä. 

N :o 14. Esitys erikoisasutustoiminnasta 
annetun lain voimassaolaajan pidentämi
sestä. 

N :o 15. Esitys Amerikan Yhdysvaltain 
kanssa tehdyn tariffisopimuksen hyväksy
misestä. 

N :o 16. Esitys Turkin kanssa tehtyyn 
kaupalliseen sopimukseen liittyvän toisen 
lisäpöytäkirjan hyväksymisestä. 

N:o 17. Esitys laiksi vapausrangaistus
ten koventamisesta annetun lain muuttami
sesta. 

N :o 18. Esitys laiksi järjestyksen ja 
turvallisuuden tehostamisesta 17 päivänä 
maaliskuuta 1933 annetun lain voimassa
olaajan pidentämisestä. 

N :o 19. Esitys mielisairaslaiksi. 
N: o 20. Esitys laiksi lääninhallituksen 

viroista ja toimista. 
N:o 21. Esitys laiksi yhteiskunnallisen 

huollon piiritarkastuksen viroista ja toi
mista. 

N:o 22. Esitys köyhäinhoitolain 78 ~:n 
selittämisestä. · 

Arvoisat Edustajat ! Toivotan Teille me
nestystä vastuunalaisessa työssänne ja ju
listan 1936 vuoden valtiopäivät avatuiksi. 

Representanter för Finlands folk! 

Den ·efter nya val sammanträdande Riks .. 
dagen ber jag att få hälsa välkommen till 
sitt hegynnande värv. 

Den depression som för ännu tre år ~e
dan vilade tung över vårt ekonomiska liv, 
har för vårt lands vidkommande väsentli
gen lättat. Under det att den föregående 
Riksdagens mandattid utmärktes av till
fälliga åtgärder till bekämpande av krisen 
eller avhjälpande av de skador den med-
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fört, kan Riksdagen numera i större om
fattning ägna sig åt bestående samhälleligt 
uppbyggnadsarbete. 

Statshushållningens ställning har fort
gående stabiliserats. I propositionen an
gående statsförslaget, vars granskning hör 
till Edra viktigaste uppgifter vid den nu 
begynnande sessionen, kräva ränteutgif
terna för den utländska skulden samt agio
förlusterna betydligt mindre belopp än 
tidigare. Då näringslivet upplivats i så
dan grad, att den av kristiden föranledda 
arbetslösheten nästan helt och hållet upp
hört, har det ej heller varit påkallat att 
i och för krisens avvärjande binda så 
mycket medel, som under ele föregående 
åren; och då på grund av allmänt tillta
gande välstånd en viss ökning av statens 
skatteinkomster kan emotses, har i. statsför
slaget jämvikt jämväl nu kunnat åväga
bringas utan nya skatter. Till erläggande 
av statens nästa år förfallande skulder och 
deras regelmässiga amorteringar användas 
endast delvis nya lån, vadan vår statsskuld 
avkortas med större belopp än tidigare. 
Samtidigt har dock anslag för olika ända
mål kunnat i någon mån ökas. De för
bättrade ekonomiska förhållandena, vilka 
den goda skörden under innevarande år 
ytterligare befäster, hava möjliggjort en 
höjning av den under kristiden härskande 
låga lönenivån. Av samma orsak och till 
följd av statens konsoliderade finansiella 
läge kan även tili Riksdagen inom kort 
överlämnas förslag till lagar om ålderdoms
och invaliditetsförsäkring samt lag om mo
derskapsvård. 

Den ekonomiska verksamheten har fort
gått nnder politiskt lugna förhållanden. 

Våra relationer till utländska makter 
hava förblivit goda och utvecklats normalt. 
De med Amerikas Förenta Stater. Turkiet 
och Rumänien avslutade hanclelsfördragen 
hava delvis reviderats eller kompletterats. 
Seclan Nati:onernas Förbuncl beslutat, att 
sanktionsåtgärderna e.mot I talien skulle 
inställas, upiYhävcles förorclningarna an
gåencle clem från clen 15 sistliclna juli. Den 
internationclla politiska situationen ger 
emellerticl fortfarancle anledning till be
kymmer och förpliktar även vårt folk att 
pä alla sätt draga försorg om sin trygghet. 
Tidens allvar ställer större krav än van
ligt å. sådil folket 1 de>,'S helhet som å cless 
ll:'dande organ. 

Till Riksdagen överlämnas nu · följande 
Regeringens propositioner: 

N:o 1. Proposition angående statsförsla
get för år 1937. 

N :o 2. Proposition angående lag om upp-, 
bärande av tull under är 1937. 

N:o 3. Proposition angående lag om 
skatt å motorfordon. 

N:o 4. Proposition angående lag om 
skatt å margarintillverkningar och focler
medel år 1937. 

N:o 5. Proposition angående lag om 
accis å sötsaker. 

N:o 6. Proposition angåencle lag om 
skatt å tänclstickor. 

N:o 7. Proposition angående lag om 
uppbärande av förhöjcl accis å. tobak un
cler år 1937. 

N :o 8. Proposition angående bemyndi
gancle för statsrådet att upptaga lån. 

N:o 9. Proposition angåencle lag om in
rättande av nya tjänster och hefattningar 
med grund- eller avtalslön vicl särskilda 
ämbetsverk och allmänna inrättningar. , 

N:o 10. Proposition angående lag om 
överföring till konjunkturfonclen av Iåne
tillgoclohavanden, som stå utanför stats
verkets bilans. 

N:o 11. Proposition om lag om samman
slagning av Finlands stämpelkontor och 
acciskontoret till ett stämpel- och accis
kontor. 

N: o 12. Proposition angåencle heviljande 
av statsgaranti för ett Anclelskassornas 
Centralkreditanstalt AktieboJags obliga
tionslån. 

N :o 13. Proposition angående lag om 
avveckling av clen gamla avclelningen vid 
Finlands Hypoteksförening. 

N:o 14. Proposition om förlängning av 
giltighetstiden för lagen angående speciell 
kolonisationsverskamhet. 

N:o 15. Proposition angående godkän
nande av en tarifföverenskommelse med 
Amerikas Förenta Stater. 

N:o 16. Proposition angåencle godkän
nande av ett tilläggsprotokoll II till han
delsavtalet med Turkiet. 

N:o 17. Proposition angående lag om 
ändring a v lagen om skärpning av frihets
straff. 
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N:o 18. Proposition angående lag om 
förlängning av giltighetstiden för lagen 
den 17 mars 1933 om effektivare upprätt
hilllande av ordning och säkerhet. 

N:o 19. Proposition angående sinnes
sjuklag. 

N: o 20. Proposition angående lag om 
tjänster och befattningar vid länsstyrelsen. 

N :o 21. Proposition angående tjänster 
och befattningar vid distriktsinspektionen 
för samhällsvården .. 

N:o 22. Proposition angående förklaring 
av 78 § i lagen om fattigvården. 

Ärade Folkrepresentanter! J ag tillönskar 
Eder framgång i Edert ansvarsfulla värv 
och förklarar 1936 års Riksdag öppnad. 

Avauspuheeseen vastasi eduskunnan puo
lesta puhemies K a ll i o lausuen: 

Kunnioitettava Herra Tasavallan Presi
dentti! 

Niissä lakimääräisissä vaaleissa, jotka toi
sen kerran Teidän presidenttikautenanne 
on, Herra Tasavallan Presidentti, toimeen
pantu, on kansa valim;mt meidät lakia
säätävän ja valtiotaloudesta huolehtivan 
vallan edustajiksi. Eduskunnan kokoon
pano on vaaleissa muuttunut suhteellisen 
vähän, joka osoittaa kansalaisten mielipi
teiden vakiintumista. 

Avauspuheessanne olette Te, Herra Ta
savallan Presidentti, kiinnittänyt huomiota 
taloudellisen tilan vakiintumiseen, joka on
kin terveellisenä pohjana yhteiskuntaolojen 
vakaannuttamisessa, jos sen vaikutukset 
saadaan ulottumaan kaikkiin kansankerrok
snn. 

Te olette puheessanne, Herra Tasavallan 
Presidentti, ilmoittanut hallituksen tänään 
jättävän eduskunnalle 22 esitystä, joissa 
luonnollisesti hallitus ohjelmoi olojemme 
kehitystä vakaumuksensa mukaisesti. 

Sellainen ohjelmanluontoinen on taval
laan lukuisiin momentteihinsa nähden myös 
valtion tulo- ja menoarvio liitteineen, sillä 
valtion talousarvion järjestelystä suuressa 
määrin riippuu kansan tarpeiden tyydyttä
minen, talouselämän kehitys ja suunta, 
jopa koko valtakunnan puolustuskuntoi
suuskin. 

Jo ennen julkaistuista ennakkotiedoista, 
samoin kuin Herra Tasavallan Presidentin 
puheesta olemme saaneet kuulla menoarvion 
olevan kestävällä pohjalla, jopa tulovoittoi
senkin, vaikka huomattavia summia on siir
retty huonojen aikojen varalle. 

Velvollisuutensa mukaisesti ryhtyy edus
kunta nyt .sille jätettyjä esityksiä käsittele
maan. Samoin tulee eduskunta uudelleen 
arvioimaan ne lakiehdotukset, jotka edelli
sellä vaalikaudella äänestettiin lepäämään 
yli vaalien. 

Niiden joukossa on myös kauaskantoinen 
asutuslaki, joka on ollut kauan valmistelun 
alaisena ja johon on tarkoitus sisällyttää 
kaikki ne sangen moninaiset lakisäädökset, 
joita tällä alalla nykyjään on olemassa. 
Kuten yli vaalien äänestäminen jo sinänsä 
osoittaa, ei tämän suuren kysymyksen rat
kaisussa ole edellinen eduskunta päässyt 
yksimielisyyteen, joten erimielisyyttä voi 
vieläkin syntyä; mutta kun pääasiasta, lain 
tarpeellisuudesta, ollaan yhtämieltä, niin 
on toivottavaa, että myös asia silloin saa
daan kulkemaan eteenpäin kansamme on
neksi. 

·Talouselämän vakaantumisen ohella viit
tasitte Te, Herra Tasavallan Presidentti, 
puheessanne olojemme sisäpoliittiseen va
kavuuteen ja hyviin suhteisiimme ulkoval
toihin. Sen panee eduskunta myös tänä 
vakavana aikana tyydytyksellä merkille ja 
toivoo, että toimintamme tukemana voisi 
kansamme sisäisesti yhä eheytyä, kansalli
sesti lujittua ja taloudellisesti varttua, niin 
että luottamus tulevaisuuteen kansassamme 
vahvistuisi. Nuori valtiomme ja suhteelli
sesti vähävarainen kansamme ei ole tähän 
saakka jaksanut m. m. kansan syvien rivien 
vanhuksista eikä työkyvyttömistä, jotka 
eivät ole valtion palveluksessa, pitää raken
tavalla tavalla •huolta, ja sen tähden edus
kunta panee tyydytyksellä merkille Herra 
Tasavallan Presidentin tiedonannon, että 
hanitus on harkinnut valtion ja kansan ta
loudellisen tilan sellaiseksi, että esitykset 
yleisestä vanhuus- ja työkyvyttömyysva
kuutuslaista ja äitiyshuollosta, joista edus
kunta on kehoittanut hallitusta esitykset 
antamaan, saadaan pian eduskunnan har
kittavi:ksi. 

Aika, jolloin useiden kansojen sisäinen 
rikkinäisyys raatelee niiden omaa ole
musta, kehoittaa meitä kansakuntana astu
maan yhä lähemmäksi toisiamme kansalli
sessa rakennustyössä. 
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Tietoisena siitä, että tämä isänmaallinen 
pyrkimys elähdyttää myös hallitusta, on 
minulla kunnia eduskunnan puolesta ter
vehtää Teitä, Herra Tasavallan Presidentti. 

Kun tämä oli tapahtunut, poistui tasa- ; 
vallan presidentti juhlamenojenohjaajan 
saattamana istuntosalista, minkä jälkeen 

valtioneuvoston jäsenet ja apulaisoikeus
kansleri sekä eduskunnan puhemies ja jäse
net ynnä oikeusasiamies lähtivät salista. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 





2. Keskiviikkona 2 p. syyskuuta 1936 
kello 16,30. 

Päiväjärjestys. 

ll m o i t u k s i a. 

Puhetta johtaa plllhemies Kallio. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Harvala, Helenelund, Kulovaara, 
Kuusisto, Reinikainen ja Söderhjelm. 

Ilmoitusasiat : 

Kertomus hallituksen toimenpiteistä 
vuonna 1935. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että tasaval
lan presidentin kirjelmän ohella viime ke
säkuun 29 päivältä on eduskunnalle saapu
nut kertomus hallituksen toimenpiteistä 
vuonna 1935, joka on nyt edustajille jaettu. 

Kertomus valtioYarain tilasta vuonna 1934. 

kirjelmän ohella viime kesäkuun 19 pal-
1 vältä saapunut kertomus valtiovarain tilasta 
' vuonna 1935, joka on nyt edustajille 

jaettu. 

Kertomus niistä toimenpiteistä, joihin edus
kunnan tekemät muistutukset valtiovarain 
hoidosta ja tilinpidosta vuonna 1933 ovat 

antaneet aihetta. 

Puhe m i c s: Eduskunnalle on tasaval
lan presidentin kirjelmän ohella viime tou
kokuun 29 päivältä saapunut kertomus 
niistä toimenpiteistä, joihin eduskunnan 
tekemät muistutukset valtiovarain hoidosta 

1 ja tilinpidosta vuonna 1933 ovat antaneet 
aihetta. Kertomus on jaettu edustajille. 

Hallituksen esitykset. 

Puhe rn ies: Ilmoitetaan, että eduskun
nalle on saapunut tasavallan presidentin 
kirjelmän ohella kuluvan vuoden syyskuun 

' 1 päivältä hallituksen esitykset n:ot 1-22, 
1 jotka on nyt edustajille jaettu. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että edus- ' 
kunnalle on tasavallan presidentin kirjel
män ohella viime kesäkuun 19 päivältä 
saapunut kertomus valtiovarain tilasta 
vuonna 1934, joka on jaettu edustajille. 

Asetus Turkin kanssa tehdyn maksusopi
muksen voimaansaattamisesta. 

Puhemies: Siinä tarkoituksessa, kuin 
hallituksen oikeuttamisesta antamaan tar
peen vaatimia säännöksiii Suomen vienti
kaupan turvaamisesta 31 päivänä joulu
kuuta 1935 annetun lain 2 §:ssä säädetään, 
on tasavallan presidentin kirjelmän ohella 
viime heinäkuun 4 päivältä eduskunnan 
puhemiehelle lähetetty sanotun lain nojalla 
4 päivänä heinäkuuta 1936 annettu asetus 

Kertomus valtiovarain tilasta vuonna 1935. 

Puhemies: Niinikään ilmoitetaan, 
~ttä eduskunnalle on tasavallan presidentin 
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Turkin kanssa tehdyn maksusopimuksen 
voimaansaattamisesta. ~1\setus ynnä siihen 
liittyvä sopimus on nyt edustajille jaettu. 

A&etus Suomen-Rumanian maksusopimuk
seE-n tehdyn lisäsopimuksen voimaansaatta

misesta. 

Puhemies: Siinä tarkoituksessa kuin 
hallituksen oikeuttamisesta antamaan tar
peen vaatimia säännöksiä Suomen vienti
kaupan turvaamisesta 31 päivänä joulu
kuuta 1935 annetun lain 2 '§:ssä säädetään, 
on tasavallan presidentin kirjelmän ohella 
viime kesäkuun 24 päivältä eduskunnan 
puhemiehelle lähetetty sanotun lain nojalla 
4 päivänä heinäkunta 1936 annettu asetus 
Suomen-Rumanian maksusopimukseen teh
dyn lisäsopimuksen voimaansaattamisesta. 
Tämä asetus siihen liittyvine sopimuksineen 
on nyt edustajille jaettu. 

Asetus eräiden Italian ulkomaiseen tavara
vaihtoon tai luottosuhteisiin kohdistuvien 

asetusten kumoamisesta. 

puhemies: Ilmoitetaan, että siinä 
tarkoituksessa kuin eräiden Kansainliiton 
peruskirjasta johtuvien velvoitusten toteut
tamiseksi 14 'Päivänä joulukuuta 1935 an
netun lain 2 §: ssä säädetään, on tasavallan 
presidentin kirjelmän ohella viime heinä
kuun 27 päivältä eduskunnan puhemiehelle 
lähetetty 10 päivänä heinäkuuta 1936 an
nettu asetus eräiden Italian ulkomaiseen 
tavaravaihtoon tai luottosuhteisiin kohdis
tuvien asetusten kumoamisesta. Asetus on 
painettuna jaettu edustajille. 

Valtiontilintarkastajain kertomus vuodelta 
1934. 

Puhemies: Vielii ilmoitetaan, että 
valtion tilintarkastajain kertomus vuodelta 
1934, joka on kirjelmällä viime huhtikuun 
29 päivältä jätetty eduskunnalle, on nyt 
edustajille jaettu. 

Lakimääräisten valiokuntien jäsenluku. 

Puhemies: Puhemiehistö ehdottaa, 
että lakimääräisten valiokuntien , jäsenluku 
määrättäisiin olemaan seuraava: valtiova
rainvaliokunnan 21, pankkivaliokunnan 13 
sekä muiden, nimittäin perustuslakivalio
kunnan, lakivaliokunnan ja ulkoasiainvalio
kunnan, 17 kunkin. 

Asian johdosta lausuu 

Ed. v on F r en c k e 11: Då riksdagens 
talman omnämnde vilket antal medlemmar 
som komma att tillhöra varje utskott ber 
jag få framhålla, att jag icke hörde 'huru
vida talmannen föreslog att även ett för
svarsut<Bkott skall tillsättas. Jag förbehål
ler mig därför att få yttra mig därom, dä 
förslag framställes om vilka utskott som 
skola tillsättas. 

Keskustelu julistetaan päätt.yneeksi. 

Puhemiehistön ehdotus hyväksytään. 

Ylimääl"äisten valiokuntien asettaminen ja 
niiden jäsenluku. 

Puhemies: Nojautuen työjärjestyk
sen 10 §:n 3 momenttiin puhemiehistö eh
dottaa, että eduskunta lakimääräisten valio
kuntien lisäksi päättäisi asetettavaksi seu
raavat ylimääräiset valiokunnat: laki- ja 
talousvaliokunnan, talousvaliokunnan, sivis
tysvaliokunnan, maatalousvaliokunnan, työ
väenasiainvaliokunnan ja kulkulaitosvalio
kunnan, sekä että jäsenluku näissä kussa
kin määrättäisiin 17: ksi. 

Asiassa viriää seuraava 

Keskustelu: 

Ed. v o n F r e n c k e ll: Herr talman ! 
Enligt 40 § i R. 0. skall, säsom talmannen 
just framhöll, fem utskott tillsättas. Dess
utom har riksdagen rätt att, ,när ,behov 
därav yppas, utöver dessa Iagbestämda ut
skott tillsätta extraordinarie utskott. '' Tal
mannen har meddelat, vilka extraordinarie 
utskott äro avsedda att tillsättas, men där
viil icke nämnt ett försvarsutskott. Jag 
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tillåter mig därför påkalla riksdagens upp
märksamhet i syfte att föreslå, att även 
ett försvarsutslwtt skulle tillsättas. 

Under de senaste tre riksdagarna har 
visserligen ett försvarsutskott icke varit 
tillsatt. Man har vid början av riksda
garna framhållit att några sådana ärenden, 
som errbart och direkt 'höra tili försvars
utskottet, icke förefunnits, och sedermera 
har man, då sådana ärenden förekommit, 
icke ansett sig kunna föreslå ärendets re
miss tili specialutskott emedan något för
svarsutskott icke funnits. Man har däri
genom kommit därhän, att samtliga mili
tära frågor av vad slag det vara må, vilka 
egentligen borde hava blivit behandlade i 
ett specialutskott, endast tillställts sta:ts
utskottet. 

Man har således ansett at:t hela den mili: 
tära budgeten och frågor om de militära 
anslagen enbart vore en ekonomisk fråga, 
som icke krävde utredning i specialutskott. 
.Tag tillåter mig helt kort nämna om att 
i den extra budgeten för senaste år, - om 
mitt minne icke sviker, - e. 80 miljoner 
mark anvisades oeh att behovet av detta 
anslag enbart prövades av statsutskottet. 

Skulle riksdagen fatta sitt beslut enbart 
med den utredning statsutskottet förebrin
gar, hade jag ingenting att tillägga därtill. 
Emellertid har det visat sig, att under de 
senaste åren en praxis tillämpats, som jag 
anser vara stridande mot R. 0. Enligt 
R. 0. är det antingen regeringen eller riks
dagens medlemmar som äga taga initiativ 
i olika frågor. Däremot äga utomstående 
icke rätt att på eget initiativ söka påverka 
riksdagen i den ena eller andra riktningen. 
Emellertid hava vi under de gångna riks
dagarna sett att i vissa viktiga mihtära 
frågor militära specialister hava på eget 
initiativ besökt samtliga riksdagsgrupper 
och givit nog så behövlig och - jag måste 
erkänna det - synnerligen upplysande mo
tiveringar tili anslagen. Men här förelig
ger faran att, om en gång ett ämbetsver'k 
anser sig vara berättigat att taga initiativ 
och informera riksdagsgrupper, även andra 
ämbetsverk anse sig hava rätt att tillämpa 
samma förfaringssätt vid för dem viktiga 
frågor. 

Det ligger i den mänskliga naturen att 
den person, som besöker respektive riks
dagsgrupper och där framlägger sin syn 
på saken, men icke har ett skriftligt an-

förande, utan framför detta mer eller 
mindre fritt, blir utsatt för frestelsen att 
välja sina ord olika inom de olika grup
perna. - Utan att själv vara medveten 
därom kan han giva en viss färg åt sin 
framställning beroende av att han omed
vetet blir påverkad av den grupp, som 
åhör honom. Enligt min uppfattning är 
detta en oriktig väg, som man så snart 
som möjligt borde sluta att beträda. Det 
är riksdagens utskott, som s'k()la tillkalla 
sakkunniga, ställa till dem de frågor, de 
anse nödvändiga, och av dem få den ut
redning de anse vara påkallad, och icke 
tvärtom. 

J ag förmodar att riskdagens herrar tal
män, som nu allena hava förberett frågan 
om vilka extra utskott som skola tillsättas, 
icke föreslagit tillsättande av ett försvars
utskott då någon regeringsproposition icke 
föreligger, som direkt s'kulle krävt tillsät
tande av ett sådant. Motionstiden har jn 
ännu :icke utgått och några sådana motio
ner hava icke inlämnats till riksdagell. 
En formell grund saknas måhända för till
sättande av ett dylikt försvarsutskott. Men, 
av erfarenheten blir man vis, och jag har 
sett, att om man icke i ·början av en se~-1-
sion tillsätter ett försvarsutskott blir detta 
försvarsutskott icke heller senare tillsatt. 
På denna grund tillåter jag mig, herr tal
man, föreslå att riksdagen jämväl skulle 
tillsätta ett försvarsutskott av enahanda 
storlek som övriga utskott, som icke äro 
förutsatta i riksdagsordningen. Jag vil1 
tillägga, att någon större betungande kost
nad ju icke uppstår vid tillsättande av ett 
dyli-kt utskott. En sekreterare och må
hända en tolk böra avlönas, men dessa små 
utgifter borde icke vara avskräckande. 

Ed. Colliander: Jag har vid ett 
par tidigare tillfällen ansett mig böra på
yrka tillsättande av ett särskilt utskott 
för försvarsfrågorna. Det har visat sig, 
att statsutskottet av naturliga skäl be
handlar dessa frågor relativt ytligt, eme
dan en stor del av utskottets medlemmar 
icke bliva i tillfälle att närmare sätta sig 
in i dem. Helt annat blir förhållandet 
om ett specialutskott tillsättes och stats
utskottet begär dess utlåtande. Samma 
sak förelmmmer ju beträffande flere andra 
utskott. Frågan går till statsutskottet, men 
remitteras tili andra utskott i och för ut-



'30 Keskiviikkona 2 p. syyskuuta 1936. 

låtanue. .J ag kan n~rkligen icke föl'stå, 
varför man i rrksdagen är rädd för att 
tillsätta ett sådant utskott, då alla sakliga 
skäl tala för att det bör tillsättas. Då man 
ger bort så pass många hundra rniljoner 
som årligen sker, tycker jag, att sa:ken 
borde prövas icke enbart ur ekonomisk 
synpunkt utan, såsom den föregående ta
laren frarnhöll, också ur sakliga synpunk
ter. 

Ed. T a n n e r: Minun nähdäkseni ei
vät edelliset puhujat ole voineet esittää 
riittäviä pnrusteita siihen, että asetettaisiin 
erikoinen puolustusasiainvaliokunta. Ei 
ole ainakaan tiedossa, että hallituksen ta
holta tulisi annettavaksi mitään esityksiä, 
jotka tämmöiseen valiokuntaan tulisivat 
lähetettäviksi eikä muitakaan isompia 
asioita liene, joita sinne olisi lähetettävä. 
,Jos hallitus olisi noudattanut oikeata me
nettelytapaa ja esittänyt esim. sen perus
hankintaDhje]mansa, joka jo viime syk~wnä 
pantiin alulle, erikoisena esityksenä, joka 
olisi yksityiskohtaisesti perusteltu, niin se 
olisi kyllä ollut riittävä aihe asettaa eri
koisvaliokunta. "Niinkuin asiat nyt ovat, 
joutuu eduskunta käsittelemään puolustus
laitoksen asioita ainoastaan määrärahojen 
puitteissa ja tässä suhteessa on valtiova
rainvaliokunnalla ja sen erikoisjaostolla 
erittäin hyviit tiedot ja hyvä kokemus 
joten luulen, että ne \'astcdcskin voivat tä
män asian tyydyttävällä tavalla täyttää. 
En siis pidä ensinkään tarpeellisena, että 
ehdotettu eri'koisvaliokunta tulisi täällä 
asetettavaksi. 

Sen sijaan tahtoisin nyt jo tässä vai
heessa puhua erään toisen erikoisvaliokun
nan puolesta. Sanomalehtiuutisissa on mai
nittu ja äskeisessä tasavallan presidentin 
puheessa myöskin mainittiin, että eduskun
nalle tulee annettavaksi erittäin laaja asia, 
joka koskee vanhuus- ja työkyvyttömyys
vakuutusta samoinkuin äitiyshuoltoa. lVIinä 
luulisin, että nämä asiat ovat siksi laaja
kantoisia, että jos ne joutuvat jonkin 
täällä nyt asetettavan valiokunnan käsitel
täviksi, ne hukkuvat muiden asiain jouk
koon eivätkä ehdi lähiailwina valmiiksi. 
Sen vuoksi olisi syytä nyt jo, vaikkakaan 
ei esitystä vielä ole annettu, sopia, että 
tämmöinen valiokunta tulee aikanaan ase
tettava.ksi, niin pian kuin esitys on an
nettu. Se olisi tärkeätä eduskuntaryhmille 

Hyt jo tietää, koska muuten ei voida va
rata riittävästi sopivia jäseniä tähän eri
koisvaliokuntaan. 

Puolustusministeri 0 k sala: Tällä het
kdlä minäkään en näe välttämätöntä tar
vetta. puolustusvaliokunnan asettamiseen. 
Jos ehditään saada. valmiiksi puolustuslai
tosta syvästi koskevia. la!kiehdotuksia, niin
kuin sotaväen rikoslaki j. n. e., niin sil
loin luonnollisesti puolustusvaliokunta on 
asetettava. Kun perushankintaohjelma on 
edellisessä eduskunnassa perinpohjin tut
kittu ja. myöskin hyväksytty, niin välttä
mätöntä tarvetta puolustusvaliokunnan pe
rustamiseen ei minun'lman nähdäkseni tällä 
hetkellä ole, mutta otaksuisin, että sovit
taisiin puolustusvaliokunnankin suhteen 
samalla tavalla kuin täällä äsken esitettiin 
sosialivaliokunnan suhteen, että kun tarve 
tulee, niin se sitten myöskin asetetaan. 

Ed. von Frenekellin lausunnon johdosta 
pyydän esittää sen oikaisun, että upsee
risto ei ole käynyt luvatta eikä tietämättä 
selvittämässä ryhmille puolustuslaitoksen 
tarpeita eikä minun tietääkseni esittänyt 
myöskään niitä ilman, että ne eivät ole 
olleet kirjoitetut ja kaikille esitetyt sa
malla tavalla. 

l~d. V. A n n a l a: :Minä olen kyllä 
toisella kannalla kuin kaksi edellistä puhu
jaa puolustusasiainvaliokuntaan nähden. 
Pidän sitä samoista syistä, joihin ed. von 
Frenckell täällä viittasi, hyvinkin tarpeel
lisena. En ryhdy enää niitä toistamaan. 
Herra puolustusministeri mainitsi, että va
liokunta saattaisi käydä tarpeelliseksi siinä 
tapauksessa, että sotaväen rikoslakiesitys 
annettaisiin eduskunnalle. Minun käsitvk
seni mukaan se ei ole sitä varten en;in
kään tarpeellinen, sillä tämä asia ei suin
kaan mene puolustusasiainvaliolmntaan, 
vaan perustuslakivaliokuntaan (Eduskun
nasta: f_.~akivaliokuntaan ! ) tai lakivalio
kuntaan. Minä. pidän luonnottomana sitä 
tapaa, jota hallituksen taholta on nouda
tettu, että nim. eduskuntaryhmille anne
taan tietoja puolustusasioista ja näiden 
puoleen käännytään silloin, kun hallitus 
tahtoo jotain maanpuolustusta koskevaa 
asiaa hoitaa. Voi Dlla, että herra puolus
tusministerin huomautus on oikea, että 
kaikille asiat esitellään samalla tavalla. 
Mntta keskustelut er1 r~rhmissä esitetty-
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jen asiain johdosta eivät ole missään ta
pauksessa samansisältöisiä. Keskustelun 
kuluessa tulee asioita käsitellyksi eri ryh
missä aivan eri tavalla, mikä ei ole suin
kaan maanpuolustusasiain käsittelylle ja 
hoidolle eduksi. Kun lisäksi saattaa tulla 
myöskin sellaisia eduskunta-aloitteita, jotka 
tekevät puolustusasiainvaliokunnan välttä
mättömäksi, olisi nähdäkseni kaikin puolin 
aiheellista asettaa tällainen valiokunta nyt 
jo heti alussa, ja nimenomaan siitä syystä, 
minkä ed. Tanner täällä mainitsi, nim. että 
ryhmät jo etukäteen tietäisivät valio
kuntia miehittäessään varata miehiä myös 
tähän valiokuntaan. 

Mitä taas tulee ed. Tannerin mainintaan 
erikoisen sosialivaliokunnan tarpeellisuu
desta, niin kun hallituksen taholta on nyt 
jo ilmoitettu, että juuri ne kaksi aloitetta, 
jotka hän mainitsi, tulevat eduskunnalle 
annettavaksi, niin minä myöskin pidän tar
peellisena tällaisen valiokunnan asetta
mista, mutta se on asia erikseen eikä sitä 
ole sidottava millään tavoin puolustus
asiainvaliokuntaan. 

Ed. 0 o ll i a n d e r: Rdm. Tanner mo
tiverar sitt avböjande av herr von Frenc
kells förslag på följande sätt: Om rege
ringen hade, såsom den bort, avlåtit en pro
position rörande grundanskaffningarna, så 
hade det varit naturligt att ett försvars
utskott hade tillsatts. Då den begick den, 
skola vi säga, inkorrektheten att icke av
låta denna proposition, så är rdm. Tan
ner nöjd med att icke hava något utskott. 
Det är ett ganska egendomligt motiv för 
ett avslag på ett välmotiverat förslag. 

:J;Jd. Tanner: Ei minun perusteluis
sani mitään vikaa ollut. Eduskunnan por
varilliset ryhmät olivat valmiita viime 
vuoden syksyllä hyvä:ksymään perushan
kintaohjelman saamatta oikeastaan min
käänlaisia yksityiskohtaisia tietoja sen 
sisällöstä. Nyt on jokseenkin myöhäistä 
enää siitä asiasta puhua. Minä arvaan, 
että porvarilliset ryhmät ovat edelleenkin 
halukkaita jatkamaan sillä ladulla kuin 
ovat alkaneet. 

Ed. 0 o ll i a n d e r: J ag ber att få 
påpeka att herr Tanner icke har rätt i vad 
han sade. Vi hade nämligen från vårt 
hå:ll önskat att få saken grundligar€ be-

handlad genom tillsättande av ett försvars
utskott, men detta gick man icke med på 
ens på vänster håll. 

Ed. V allas: Kun todellakin saattaa 
olla syytä uskoa, että tulee senlaatuisia 
aloitteita, jotka olisi käsiteltävä tällaisessa 
erikoisvaliokunnassa, niin kuin puolustus
valiokunta on, niin minäkin pyydän kan
nattaa €d. von Frenckellin tekemää ehdo
tusta valiokunnan asettamisesta. 

Ed. Salmia l a: Nykyinen poliittinen 
tila maailmassa on sellainen, että se saat
taa vaatia meidänkin taholtamme aivan 
erikoisia toimenpiteitä maanpuolustuksen 
turvaamiseksi. Kun tällä kertaa on har
kittava kysymystä niistä määrärahoista, 
jotka on uhrattava puolustuslaitokselle, 
saattaa olla tärkeätä, että maanpuolustus
kysymykset otetaan aivan erikoisen tar
kan harkinnan alaisiksi. Silloin on välttä
mätöntä, että erikoinen valiokunta tätä 
asiaa tutkii. Mielestäni olisi tarpeellista, 
että valtiovarainvaliokunnalla olisi mah
dollisuus kääntyä puolustusasiainvaliokun
nan puoleen ja pyytää tältä erikoislau
suntoa. Tämä näkökohta on niin tärkeä, 
että eduskunnan ei pitäisi jättää sitä var
teen ottamatta. Kaikkialla maailmassa pan
naan tällä hetkellä päähuomio maanpuolus
tukseen, ja minä luulisin, että meillä Suo
messakin olisi aivan erikoinen tarve kiin
nittää tähän huomiota. Katson sen vuoksi, 
että erikoinen puolustusasiainvaliokunta on 
välttämätön. 

Ed. P u i t t i n e n: Ed. Salmialan lau
sunnon johdosta pyydän vain huomauttaa, 
että jos puolustusasiainvaliokunta asete
taan siinä mielessä, että siltä pyydetään 
lausuntoja määräraha-asioissa, niin silloin 
täällä saattaa käydä niin, että budjetti 
valtiovarainvaliokunnassa tulee viipymään 
juuri siitä syystä, että pyydetään lausun
toja määräraha-asioissa erikoisvaliokun
nilta. Tähän on kokemusta olemassa ja 
ne vaikeudet, jotka tästä johtuvat, tietä
vät kaikki ne eduskunnan jäsenet, jotka 
ovat joutuneet valtiovarainvaliokunnassa 
asioita käsittelemään. Mitä tulee viime 
vuotisiin kokemuksiin, niin sillä kolmen 
vuoden ajallahan ei asiallisesti ole ollut 
eduskunnalla mitään semmoista asiaa käsi
teltävänä, joka olisi vaatinut erik{)ispuo-
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lustusvaliokunnan olemassaoloa. Ne asiat, 
jotka ovat joutuneet eduskunnan käsitel
täviksi, ovat pääasiassa olleet määräraha
asioita, ja minä toivoisin,. että edelleenkin 
pysyttäisiin sillä kannalla, että määräraha
asiat käsitellään vain siinä valiokunnassa, 
jossa ne on käsitelty tähänkin saakka eikä 
kuluteta ammattivaliokunnan aikaa tar
peettomien lausuntojen pyytämiseen. 

Ed. Salmia l a: Kysymystä maanpuo
lustuksesta ja varojen hankkimisesta sitä 
varten ei voida käsitellä pelkkänä määrä
raha-asiana, vaikka se onkin rahakysymys. 
Se on ennenkaikkea maanpuolustusasia. 
Jos missään, niin siinä todellakin tarvitaan 
asiantuntemusta, muutakin kuin mitä ne 
henkilöt edustavat, jotka lähinnä, minä 
sanoisin, finanssikysymysten tuntijoina, 
tulevat valtiovarainvaliokuntaan. Toivoi
sin, että tämä erikoisvaliokunta asetettai
siin. Sitä varmasti tarvitaan. Eihän ole 
sanottu, ettei tulla tekemään ehdotuksia 
maanpuolustusmäärärahojen huomattavasta 
koroittamisesta. Silloin tulee varmasti 
esille kysymys, ovatko ne tarpeellisia vai 
tarpeettomia. Vasemmistossa nauretaan. 
Siellä varmasti ollaan valmiita pyyhkimään 
pois nuo määrärahat. Mutta on toisia, 
jotka eivät näille kysymyksille naura. Täy
tyisi todella olla erikoisvaliokunta, joka 
osaisi esittää sellaisia tosiasioita myöskin 1 

vasemmistolle, niin että siellä ehkä hymy 
huulille ;jäätyisi. 

].]d. L o h i: Jos meillä olisi nähtävissä 
kysymys asevelvollisuuslain muuttamisesta 
tai puolustuslaitoksen jotenkin uudelleen 
järjestämisestä, silloin olisi luonnollinen 
erikoinen valiokunta sitä varten, mutta kun 
nyt ei ole tiedossa muuta kuin määräraho
jen myöntäminen puolustusta varten. niin 
kuin kaikkia muita valtion tarpeita var
ten, niin minusta tuntuu luonnottomalta 
että osa budjetista johonkin toiseen valio~ 
kuntaan lähetettäisiin. Kyllä meillä täytyy 
kokonaisuutta silmällä pitäen ka~kki 
määräraha-asiat sittenkin valtiovarainvalio
kunnassa tutkia. 

Ed. v on Frenckell: Jag bekla
gar att diskussionen har tagit en sådan 
vändning, att omröstningen antagligen 
kommer att gå efter den linjen att den, 

--~-~-----~--~------~~~--~---- ---

som önskar ökade anslag, röstar f ö r ett 
utskott och den, sorn vill nedpruta dessa 
röstar e m o t. 

Min avsikt har icke varit att få ett mili
tärntskott för att öka de militära anslagen, 
utan för att beredningen skulle ske på 
enahanda sätt, som ifråga om samtliga 
andra ärenden. Jag vädjar nu tili riks
dagen för att få detta. J ag kan icke kalla 
det annat än oskick, som bör upphävas 
att, på initiativ av utomstående; riksdags~ 
grupperna upplysas om vilka anslag som 
är nödvändiga och vilka som icke äro det. 
Kärnan i mitt anförande ligger däri att 
i~itiat~v till hörande av sakkunniga bör 
hgga 1 utskottens händer. 

Då herr försvarsministern ansåg sig 
böra korrigera mitt uttalande därhän att 
officerare ieke av eget initiativ och ej 
helle! utan tillstånd hade besökt grupperna 
ber Jag att få påpeka, att jag ej heller har 
påstått detta. Vem som varit initiativta
gare tili besöken är likgiltigt, initiativ har 
i alla händelser tagits utom riksdagen och 
icke inom riksdagen. I fråga om de skrift
liga anförandenas uppläsande är det att 
observera, att måhända stommen tili an
förandena varit skriven, men framföran
det ha~, åtminstone i svenska gruppen, 
skett fr1tt. .Jag uttalar därför förhoppnin
gen, att riksdagen lidelsefritt s'kall pröva 
även denna fråga, och tillsätta ett utskott 
för att bereda riksdagsmännen möjlighet 
att, på sätt R. 0. det förutsätter, även 
pröva militära angelägenheter. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. von Frenckell ed. Collianderin y. m. 
kannattamana ehdottanut, että puhemie
histön ehdottamien ylimääräisten valiokun
tien lisäksi perustettaisiin myös puolustus
asiainvaliokunta ja siihen määrättäisiin 17 
jäsentä. Kutsun tätä ehdotusta ed. von 
Frenckellin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy puhemiehistön ehdotuk
sen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa on 
ed. von Frenckellin ehdotus hyväksytty. 
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P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
127 jaa- ja 46 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 23. 

Eduskunta •on siis hyväksynyt puhemie
llistön ehdotuksen. 

Valitsijamiesten luku. 

Puhemies: Puhemiehistö, nojautuen 
työjärjestyksen 10 ·§:n 1 momenttiin, eh
dottaa, että eduskunta määräisi valitsija
miesten luvun 45:ksi. 

Ehdotus hyväksytään. 

Suuren valiokunnan jäsenluku. 

P u h e m i e s: Niinikään puhemiehistö 
työjärjestyksen 10 ·§:n 2 momentin nojalla 
ehdottaa, että suuren valiokunnan jäsen
luku määrättäisiin 45:ksi. 

Hyväksytään. 

Nimenhuuto lippuäänestyksissä ja vaaleissa. 

Puhemies: Työjärjestyksen 46 §:n 
mukaan voi eduskunta päättää nimenhuu
don lippuäänestyksissä ja vaaleissa toimi
tettavaksi yhtaikaa kahdessa paikassa 
istuntosalissa. Puhemiehistö ehdottaa, että 
lippuäänestykset ja vaalit toimitetaan si
ten, että puhemiehestä vasemmalla olevalla 
uurnalla äänestävät ne edustajat, joilla 
puhemiehen paikalta katsottuna on paik
kansa istuntosalin keskikäytävän vasem
malla puolen ja oikeanpuoleisella uurnalla 
taas ne edustajat, jotka istuvat keskikäy
tävän oikealla puolella. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. K i v i o j a: Minä haluaisin sel
vyyttä, hyväksytäänkö tämä järjestys 
näille valtiopäiville yksistään, vai koko 
vaalikaudeksi, siitä syystä, että ennen on 
päätetty vain kullekin valtiopäiville mutta 
siitä huolimatta seuraavien alussa puhe
miehen vaalissa toisinaan on äänestetty 
yhdellä uurnalla, toisinaan kahdella. Mi-

nun mielestäni kävisi päinsä päättää heti, 
että tämä pää.tös tarkoittaa koko vaali
kautta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiehistön ehdotus hyväksytään. 

Ilmoitus suuren valiokunnan jäsenten 
vaalista. 

P u h e m i e s: Ilmoitan, että suuren va
liokunnan jäsenten vaali toimitetaan ensi 
perjantaina pidettävässä täysistunnossa, jo
ten ehdokaslistat tätä vaalia varten on jä
tettävä eduskunnan sihteerille viimeistään 
torstaina ennen kello 12. 

Ilmoitus valitsijamiesten vaalista. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että valitsi
jamiesten vaali toimitetaan ensi perjan
taina pidettävässä täysistunnossa, joten 
ehdokaslistat tätäkin vaalia varten on 
myös jätettävä eduskunnan sihteerille vii
meistään huomenna torstaina ennen 
kello 12. 

Ilmoitus tarkistajain ja heidän varamies
tensä vaalista. 

Puhemies: Ilmoitan, että valtiopäi
väjärjestyksen 85 ·§:ssä mainittujen vii
den tarkistajan ja heidän varamiestensä 
vaali toimitetaan ensi perjantaina pidettä
vässä täysistunnossa. 

Puhemies: Seuraava eduskunnan 
istunto -on ensi perjantaina kello 13. 

Täysistunto lopetetaan kello 17,23. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 
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3. Perjantaina 4 p. syyskuuta 1936 

Päi.väjärjestys. 

I 1 m o i t u k s i a. 

1) Valitsijamiesten vaali ........ . 
2) Suuren valiokunnan vaali 
3) Eduskunnan tarkistajain vaali 

Esitellään: 

-!) Hallituksen esitys n:o 1 valtion 
tulo- ja menoarvioksi vuodelle 1937 .. 

5) Hallituksen esitys n : o 2 laiksi 
tullien kantamisesta vuonna 1937 ... 

6) Hallituksen esitys n:o 3 laiksi 
moottoriajoneuvoverosta ........... . 

7) Hallituksen esitys n:o 4 laiksi 
margariinivalmisteista ja rehnaineista 
vuodelta 1937 suoritettavasta verosta 

8) Hallituksen esitys n: o 5 laiksi 
makeisvalmisteverosta ............. . 

9) Hallituksen esitys n: o 6 laiksi 
tulitikkuverosta .................. . 

10) Hallituksen esitys n:o 7 laiksi 
korotetnn tupakkavalmisteveron kan-
tamisesta vuonna 1937 ............ . 

11) Hallituksen esitys n: o 8 valtio
neuvoston lainanottovaltuuksista .... 

12) Hallituksen esitys n : o 9 laiksi 
uusien peruspalkkaisten ja sopimus
paikkaisten virkojen ja toimien perus
t~mise~ta e::~näisiin virastoihin ja ylei-
snn lmtoksnn .................... . 

13) Hallituksen esitys n: o 10 laiksi 
valtion bilanssin ulkopuolella olevien 
lainasaamisten siirtämisestä suhdanne-
rahastoon ........................ . 

14) Hallituksen esitys n:o 11 laiksi 
Suomen leimakonttorin ja aksiisikont
torin yhdistämisestä leima- ja val-
misteverokonttoriksi . . ............ . 

kello 13. 
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15) Hallituksen esitys n: o 12 val
tion takuun myöntämisestä Osuuskas
sojen Keskuslainarahasto-Osakeyhtiön 
obligatiolainasta . . ................ . 

16) Hallituksen esitys n:o 13laiksi 
Suomen Hypoteekkiyhdistyksen van
han osaston asiain selvittelystä ..... 

17) Hallituksen esitys n:o 14 eri-
koisasutustoiminnasta annetun lain 
voimassaolaajan pidentämisestä . . ... 

18) Hallituksen esitys n:o 15 Ame
rikan Yhdysvaltain kanssa tehdyn ta
riffisopimuksen hyväksymisestä . . ... 

19)' Hallituksen esitys n:o 16 Tur
kin kanssa tehtyyn kaupalliseen sopi
mukseen liittyvän toisen lisäpöytäkir-
jan hyväksymisestä ............... . 

20) Hallituksen esitys n: o 17 laiksi 
vapausrangaistusten koventamisesta 
annetun lain muuttamisesta ....... . 

21) Hallituksen esitys n: o 18 laiksi 
järjestyksen ja turvallisuuden tehosta
misesta 17 päivänä maaliskuuta 1933 
a~net:~n lain voimassaolaajan pidentä-
misesta .......................... . 

.22) ~{a~lituksen esitys n: o 19 mieli-
sairaslaikSI . . . . . . . . . . . . .......... . 

23) Hallituksen esitys n: o 20 laiksi 
lääninhallituksen viroista ja toimista 

24) Hallituksen esitys n:o 21 laiksi 
yhteiskunnallisen huollon piiritarkas-
tuksen viroista ja toimista ....... . 

25) Hallituksen esitys n:o 22 köy
häinhoitolain 78 ~:n selittämisestä .. 

26) Asetus eräiden Italian ulkomai
seen tavaravaihtoon tai luottosuhtei
siin kohdistuvien asetusten kumoami-
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28) Asetus Turkin kanssa tehdyn 
maksusopimuksen voimaansaattami-
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Nimenhuudossa merkitään kaikki edusta
jat läsnäoleviksi. 

Dmoitusasia.t: 

Loman pyyntö. 

Vapautusta eduskuntatyöstä osanoton ta
kia hallituksen lähettämänä edustajana 
ulkomailla pidettävään kongressiin tämän 
kuun 7 päivästä 18 päivään saa ed. Cajan
der. 

Yksityistulkin asettaminen. 

Puhemies: Kansliatoimikunta ehdot
taa, että eduskunta niiden virkamiesten li
säksi, jotka mainitaan työjärjestyksen 
8 §:ssä, ' päättäisi asettaa yksityistulkin 
ruotsalaisia kansanmiehiä varten. 

Kansliatoimikunnan ehdotus hyväksytään. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) VaJitsijamiesten vaali. 

P u h e mies: Nyt tulee toimitettavaksi 
valitsijamiesten vaali. Vaalia varten on 
j~tetty kuusi ehdokaslistaa, ja on ne yh-
41stetty vaalilipuksi, joka on edustajille 
Jaettu. Asian-tuntijaksi vaalitoimituksessa 
olen pyytänyt kanslianeuvos Onni Hallste
nin. 

Pyydän niitä edustajia, jotka ovat ehdo
kaslistat sihteerille jättäneet, nimittäin 
edustajia Furuhjelm, Pilppula, Honka, 
Aattela, W ainio ja Kannisto, tulemaan 
avustamaan vaalitoimituksessa. 

Sittenkuin vaaliliput on annettu ja 
avattu, jatketaan täysistnntoa. 

Vaali toimitetaan. 

2) Suuren valiokunnan vaali. 

Puhemies: Nyt on toimitettava suu
ren valiokunnan jäsenten vaali. Vaalia 
varten on jätetty kuusi ehdokaslistaa. Ne 
on yhdistetty vaalilipuksi, joka on edusta
jille jaettu. Asiantuntijaksi vaaliin olen 
pyytänyt kanslianeuvos Hallstenin. 

Pyydän niitä edustajia, jotka ovat asia
miehinä ehdokaslistat sihteerille jättäneet 
nimittäin edustajia Furuhjelm, Pilppula: 
Honka, Rantala, W ainio ja Rytinki, avus
tamaan vaalitoimituksessa. 

Sittenkun vaaliliput on annettu ja avattu 
jatketaan istuntoa. ' 

Vaalitoimitukseen ryhdytään. 

3) Eduskunnan tarkistajain vaali. 

Puhemies: Työjärjestyksen 12 §:n 
mukaan on eduskunnan valtiopäivien alussa 
valittava valtiopäiväjärjestyksen 85 §:ssä 
mainitut viisi tarkistajaa sekä näille kulle
kin yksi varamies. Ellei eduskunta voi 
vaalista yhtyä, on vaali lykättävä ja toimi
tettava suhteellista vaalitapaa koskevien 
määräysten mukaan. Kehoitan esittämään 
ehdokkaita ja huomautan, että kun ehdote
taan tarkistaja, on samalla ehdotettava 
tälle varamies. 
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Keskustelu: 1 

Ed. F u r u h j e l m: Jag ber att till 
justeringsman få föreslå rdm. Estlander 
oeh till suppleant rdm. Österholm. 

Ed. Niukkanen: Ehdotan tarkista
jaksi ed. Hännisen ja hänen varamiehek
seen ed. Kukkosen. 

Ed. P e n n a n e n: Ehdotan yhdeksi tar
kistajaksi ed. Böökin ja hänelle varamie
heksi ed. Y. Annalan. 

Ed. A a t te l a: Ehdotan, että yhdeksi 
tarkistajaksi valitaan ed. Lonkainen ja hä
JWn varamiehekseen ed. Komu ja edelleen, 
dtä yhdeksi tarkistajaksi valitaan ed. Räi
sänen ja hänelle varalle ed. Huotari. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. .B~uruhjelm ehdottanut tarkistajaksi ed. 
Estlanderin ja hänen varamiehekseen ed. 
Österholmin, ed. Niukkanen ehdottanut tar
kistajaksi ed. Hännisen ja tämän varamie
heksi ed. Kukkosen, ed. Pennanen ehdotta
nut tarkistajaksi ed. Böökin ja hänen vara
miehekseen ed. V. Am1alan sekä ed. Aat
tela ehdottanut ta1•kistajaksi ed. Lonkaisen 
ja hänen varamiehekseen ed. Komun ja tar
kistajaksi ed. Räisäsen ja hänen varamie
hekseen ed. Huotarin. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhe m i ·e s: Koska useampaa. kuin 
5 tarkista.jaa. ja näiden va.ramiehiä ei ole 
ehdotettu, on eduskunnan katsottava. yhty
neen heistä ja siis valinneen tarkistajiksi 
ed. E s t l a n d e r i n ja varamieheksi ed. 
österholmin, ed. H ä n n i s e n, varamie
heksi ed. Kukkosen, ed. B ö ö k i n, vara
mieheksi ed. V. Annalan, ed. L on kai.
s e n, varamieheksi ed. Komun ja ed. R ä i
sä sen, varamieheksi ed. Huotarin. 

4) Ehdotuksen "Valtion tulo- ja menoarvioksi 
nmdelle 1937 

sisältävä hallituksen esitys n: o 1 esitellään. 

Puhemies: Puhemiehistö ehdottaa, 
että asia lähetettäisiin valtiovarainvalio
kuntaan. 

Kesku8te lu: 

Ed. Sergeliu s: Då riksdagens med
lemmar icke haft till sitt förfogande mer 
än ett dygn för att taga del av denna re
geringens märklig.a proposition och den i 
mer än ett avseende erbjuder överrasknin
gar, ber j.ag, herr talman, att få föreslå, 
att ärendet bordlägges till tisdagens ple
num. 

Puhemies: Koska yksimielisesti ei ole 
hyväksytty puhemiehistön ehdotusta, niin 
on asia jääpä pöydälle. Kehoitan seuraa
via puhujia sanomaan mielensä pöydälle
panoajasta. 

Ed. L ohi: Yhdyn ed. Sergeliuksen eh
dotukseen. 

Ed. Kuusisto: Luovun. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Sergelius ed. ]~ohen kannattamana eh
dottanut, että asia pantaisiin pöydälle ensi 
tiistaina pidettävään istuntoon. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhe m i e s: Kun muuta ehdotusta ei 
ole tehty, p a n n aan a.'3ia p ö y d ä ll e 
ensi tiistaina pidettävään istuntoon. 

5) Ehdotuksen laiksi tullien kantamisesta 
"VUOllUa 1937 

sisältävä hallituksen esitys n: o 2 esitellään. 

Puhemies: Puhemiehistö ehdottaa, 
että asia lähetettäisiin valtiovarainvaliokun
taan. 
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Keskustelu: 

Ed. Lohi: Kun tämä on niin läheisessä 
yhteydessä budjetin tulopuolen kanssa ja 
verrattain suuri kysymys, niin ehdotan, 
että tämäkin asia pantaisiin pöydälle ensi 
tiistain istuntoon. 

P u h e m i e s: Koska puhemiehistön eh
dotusta ei ole yksimielisesti hyväksytty, 
niin jää asia pöydälle. Kehoitan seuraavia 
puhujia lansumaan mielensä pöydällepano
ajasta. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. I.Johi ehdottanut, että asia pantaisiin 
pöydälle ensi tiistaina pidettävään istun
toon. 

Selonteko myönn()tään oikeaksi. 

Puhemies: Kun muuta ehdotusta ei 
ole tehty, pannaan asia pöydälle 
ensi tiistaina piil<>ttävään istuntoon. 

6) Ehdotuksen laiksi moottoriajoneuvo
verosta 

sisältävä hallituksen esitys n:o 3 esitellään 
ja lähetetään puhemiehistön ehdotuksen 
mukaisesti v a J t i o vara i n valio kun
t aan. 

7) Ehdotuksen laiksi margariinivalmisteista 
ja rehnaineista vuodelta 1937 suoritettavasta 

verosta 

sisältävä hallituksen esitys n:o 4 esitellään. 

P u h e m i e & : Puhemiehistö ehdottaa, 
että asia lähetettäisiin valtiovarainvaliokun
taan. 

Keskustelu: 

Ed. Salmen o j a: Herra puhemies! 
Viime vaalikauden aikana oli tämä nyt 
esi.lläoleva lakiesitys usein eduskunnan kä
siteltävänä. Tällöin on eduskunta aina jok-

seenkin yksimielisesti, sosialidemokraattien 
ääniä vastaan, hyväksynyt lakiesityksen ja 
lain säätämää veroa on kannettu milloin 
enemmän milloin vähemmän. Tällä hetkellä 
on margariinista maksettava vero 1 mk. 
kilolta oltuaan eräänä aikana tätä vuotta 
kolmekin markkaa kilolta. Eduskunnan 
jäseniltä ei vaalitouhussa liene jäänyt huo
maamatta se keskustelu, joka käytiin kesä-
heinäkuun vaihteessa eräissä pääkaupungin 
lehdissä ja joka keskustelu kohdistui palk
katasoon, voihin ja margariiniin. Kirjoi
tuksissa, joita tällöin lehdissä julkaistiin, 
todettiin margariinikulutuksen kuluvan 
vuoden ensi puoliskolla olleen 700,000 kg. 
suuremman kuin vastaavana aikana vuonna 
1935 ja 200,000 kg. suuremman kuin se oli 
ollut korkeimmillaan ollessaan vuoden 1929 
ensi puoliskolla. Näistä kirjoituksista, joita 
tällöin julkaistiin, kiinnitti erikoisesti huo
miotani se kirjoitus, joka oli julkaistuna 
Iltasanomissa ja jossa kirjoituksessa m. m. 
sanottiin seuraavaa: 

,Tilasto margariininkäytöstä osoittaa ta
vallaan olojen luonnottomuutta. Voirasvaa 
viedään ulkomaille vientipalkkion turvin, 
koska palkkataso on niin alhainen, ettei 
oman maan asukkaiden kannata sitä käyt
tää, ja tilalle tuodaan ulkoa margariiniras
voja. Kotimaan vähävaraiset kuluttajat 
saanevat ostaa margariinia suunnilleen sa
moihin hintoihin kuin ulkomaalaiset ensi
luokkaista meijerivoitamme. Tuo nyt kui
tenkin on sellainen luonnottomuus, joka ei 
riipu yksinomaan meistä itsestämme, vaan 
kansainvälisen kaupallisen tilanteen luon
nottomuudesta keinotekoisine esteineen. 
Varmaa kuitenkin on, että suomalainen 
söisi mieluummin ·ensiluokkaista meijeri
voita kuin margariinia. Palkkataso laa
joissa kansankerroksissa on kuitenkin niin 
alhainen, ettei näihin saakka ole jaksettu 
hankkia tarpeeksi edes margariiniakaan. ' ' 

Näin kirjoitti siis Iltasanomat. Asiasta 
syntyi laaja polemiikki, johon kuitenkaan 
en katso olevan tässä yhteydessä syytä 
puuttua. Huomautan vain, että lainaa
massani Iltasanoman kirjoituksen viimei
sessä lauseessa on ·asian ydin: ,Pal:kkataso 
laajoissa kansankerroksissa on niin alhai
nen, ettei näihin saakka ole jaksettu hank
kia tarpeeksi edes margariinia. '' Puhumat
takaan voista. Hiukan parantunut palkka
taso ·on nyt aikaansaanut sen, että osa 
niistä kansalaisista, jotka eivät aikaisem-
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pina pulavuosina päässeet ·edes margariinia 
ostamaan, ovat nyt voineet sitä hankkia 
pöytäänsä. Siinä ei'kä muussa on siis mar
gariinin lisääntyneen menekin salaisuus. 

Olen mielenkiinnolla havainnut, että 
muissakin väestön osissa kuin työläisissä 
huomataan, mikä tärkeä osuus margarii
nilla on köyhien kansalaisten leivän särpi
menä. Toivottavaa on, että valtiovarainva
liokunta, johon tämä asia nyt menee, tulee 
margariiniveron suhteen toiseen tulokseen 
kuin siihen, johon hallituksen esitys täh
tää. Sen vuoksi olenkin katsonut tarpeel
liseksi jo tässä lähetekeskustelussa asiasta 
huomauttaa. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiehistön ehdotus hyväksytään ja 
asia lähetetään v a l t i o v a r a i n v a l i o
kun t aan. 

Esitellään ja lähetetään puhemiehistön 
ehdotuksen mukaisesti valtiovara i n
valiokun taan: 

8) Ehdotuksen laiksi makeisvalmisteverosta 

sisältävä hallituksen esitys n:o 5; 

9) Ehdotuksen laiksi tulitikkuverosta 

sisältävä hallituksen esitys n:o 6; 

10) Ehdotuksen laiksi k01·otetun tupakka
valmisteveron kantamisesta vuonna 1937 

sisältävä hallituksen esitys n:o 7; 

11) Valtioneuvoston lainanottovaltuuksia 

koskeva hallituksen esitys n: o 8 ; 

12) Ehdotuksen laiksi uusien peruspalkkais
ten ja sopimuspaikkaisten virkojen ja toi
mien perustamisesta erinäisiin virastoihin ja 

yleisiin laitoksiin 

sisältävä hallituksen esitys n:o 9; 

13) Ehdotuksen laiksi valtion bilanssin ulko
puolella olevien lainasaamisten siirtämisestä 

suhdannerahastoon 

sisältävä hallituksen esitys n:o 10; 

14) Ehdotuksen laiksi Suomen leimakontto
rin ja aksiisikouttorin yhdistämisestä leima

ja valmisteverokonttoriksi 

sisältävä hallituksen esitys n:o 11; 

15) Valtion takuun myöntämistä Osuuskas
sojen Keskuslainarahasto-Osakeyhtiön 

obligatiolainasta 

koskeva hallitukstm esitys n:o 12; Ja 

16) Ehdotuksen laiksi Suomen Hypoteekki
yhdistyksen vanhan osaston asiain selvitte

lystä 

sisältävä hallituksen esitys n:o 13. 

17) Erikoi!!asutustoiminnasta annetun lair. 
Voimassaoloajan pidentämistä 

koskeva hallituksen esitys n:o 14 esitellään 
ja lähetetään puhemiehistön ehdotuksen mu
kaisesti m a a ta l o u s v a l i o kun t a a n. 

18) Amerikan Yhdysvaltain kanssa tehdyn 
tariffisopimuksen hyväksymistä 

koskeva hallituksen esitys n:o 15 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti ulkoa s i a i n valio kun
ta an. 

19) Turkin kanssa tehtyyn kaupalliseen sopi
mukseen liittyvän toisen lisäpöytäkirjan 

hyväksymistä 

koskeva hallituksen esitys n:o 16 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti ulkoa s i a i n valio kun
taa n. 
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20) · Ehdotuksen laiksi vapausrangaistusten 
koventamisesta annetun lain muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n:o 17 esitel
lään. 

P u h e m i e s: Puhemiehistö ehdottaa, 
että asia lähetettäisiin lakivaliokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. Lumme: Kovennettujen rangais
tusten tarkoituksenmukaisuuden saattaa 
asettaa hyvin kyseenalaiseksi, mutta var
sinkin mikäli ovat kyseessä alai:käiset. Laki
valiokunnan huomiota pyytäisinkin kiinnit
tää erikoisesti siihen esityksen kohtaan, 
joka koskee alle 18-vuotiaiden kovennettua 
rankaisua. Lain 2 §:n mukaan ei laki koh
distu syytettyyn, joka rikoksen tehdessään 
ei ollut täyttänyt 18 vuotta, mutta lain 
8 §:n 2 momentissa kuitenkin sanotaan, 
että henkilö, joka ei ole täyttänyt 18 tai 
jo on täyttänyt 60 vuotta, voidaan 1 §:n 
nojalla panna kärsimään kovennettua ran
gaistusta ainoastaan, jos lääkäri toimitta
mansa tarkastuksen perusteella katsoo hä
nen terveytensä haitatta kestävän sellaisen 
rangaistuksen. Oikeusministeriö on pyytä
nyt asiasta lausuntoa lääkintöhallitukselta 
ja se asettuu kielteiselle kannalle asiassa. 
Lääkintöhallituksen kirjelmässä sanotaan: 
,Lakiehdotuksen 3 § :n 2 momentin lääkin
töhallitus ehdottaa siten muutettuvaksi, 
ettei henkilöä, joka ei ole täyttänyt 18 
vuotta tai jo on täyttänyt 60 vuotta, en
sinkään, . eikä siis lääkärin harkinnankaan 
mukaan, pantaisi kärsimään kovennettua 
rangaistusta, koska se lääkintöhallituksen 
käsityksen . mukaan mainitussa nuoruus
iässä voisi vaikuttaa haitallisesti heidän ,ke
hitykseensä ja liiaksi heikontaisi jo 60 
vuotta täyttäneitä. '' Ihmettelen sitä, ettei 
hallitus ole ottanut varteen lääkintöhalli
tuksen mielipidettä. Alle 18-vuotiaille voi 
tuollainen paasto olla todella haitallinen 
heidän kaikinpuoliselle kehitykselleen. V a
liokunnim olisi syytä vakavasti harkita 
asiaa ja kuulla myös asiantuntijoita ko
vennettujen rankaisujen vaikutuksesta var
sinkin alle 18~vuotiaitten ruumiilliselle, 
henkiselle ja siveelliselle kehitykselle. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiehistön ehdotus hyväksytään ja 
asia lähetetään l a k i v a l i o k u n ta a 11. 

21) Ehdotuksen laiksi järjestyksen ja turval
lisuuden tehostamisesta 17 päivänä maalis
kuuta 1933 annetun lain Voimassaoloajan 

pidentämisestä 

sisältävä hallituksen esitys n:o 18 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti 1 a k i v a 1 i o k u n t a a n. 

22) Ehdotuksen mielisairaslaiksi 

sisältävä hallituksen esitys n: o 19 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti t a l o u s v a l i o k u n t a a 11. 

23) Ehdotuksen laiksi lääninhallituksen 
viroista ja toimista 

sisältävä hallituksen esitys n: o 20 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti v a l t i o v a r a i n v a l i o
k unta a n. 

24) Ehdotuksen laiksi yhteiskunnallisen huol
lon piiritarkastuksen viroista ja toimista 

sisältävä hallituksen esitys n: o 21 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti v a l t i o v a r a i n v a 1 i o
k u n t a a n, jonka tulee pyytää asiasta 
l a k i- j a t a l o u s v a l i o k u n n a n lau
sunto. 

25) Köyhäinhoitolain 78 § :n selittämistä 

koskeva hallituksen esitys n:o 22 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti l a k i- j a t a l o u s v a 1 i o
kuntaan. 

Esitellään j.a lähetetään puhemiehistön 
ehdotuksen mukaisesti u l k o a s i a i n v a-
1 i o kuntaan: 
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26) Asetus eräiden Italian ulkomaiseen ta
Yaravaihtoon tai luottosuhteisiin kohdistu

vien asetusten kumoamisesta; 

27) Asetus Suomen-Romanian maksusopi
mukseen tehdyn lisäsopimuksen voimaan

saattamisesta; ja 

28) Asetus Turkin kanssa tehdyn maksu
sopimuksen voimaansaattamisesta. 

29) Kertomus hallituksen toimenpiteistä 
TUOUlla 1935 

esitellään ja lähetetään puhemiehistön eh
dotuksen mukaisesti p e r u s t u s l a k i v a-
1 i o kuntaan ja, mikäli kertomus koskee 
suhteita ulkovaltoihin, u l k o a s i a i n v a
l i o kun t a a n. 

Esitellään ja lähetetään puhemiehistön 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a 1 i o kun ta an: 

30) Kertomus valtiovarain tilasta vuonna 
1934; ja 

31) Kertomus valtiovarain tilasta vuonna 
1935. 

32) Kertomus eduskunnalle niistä toimen
piteistä, joihin eduskunnan tekemät muistu
tukset valtiovarainhoidosta ja tilinpidosta 

vuonna 1933 ovat antaneet aihetta 

esitellään ja lähetetään puhemiehistön eh
dotuksen mukaisesti p e r u s t u s 1 a k i v a-
1 i o k u n t a a n, jonka tulee pyytää asiasta 
v a 1 t i o v a r a i n v a l i o k u n n a n lau
sunto. 

Puhemies: Eduskunnan istunto kes
keytetään. 

Täysistunto keskeytetään kello 14,10. 

Täysistuntoa jllitketruan 

kello 14,50. 

Valitsijamiesten vaalin tulos. 

Puhemies: Valitsijamiesten vaalin tu
los julistetaan. 

Sihteeri lukee vaalista laaditun pöytä
kirj,an: 

,Eduskunnan valitsijamiesten vaalissa 4 
päivänä syyskuuta 1936, jota vaalia varten 
oli annettu kuusi ehdokaslistaa, on kunkin 
ehdokaslistan hyväksi antanut äänensä 

listan n:o 1:n hyväksi 22 äänestäjää 

" " 
2:n 

" 
52 

" 
" " 

3:n 
" 

20 
" 

" " 
4:n 

" 
82 

" 
" " 

5:n 
" 

14 
" 

" " 
6:n 

" 
9 

" eli yhteensä 199 äänestäjää. 

Vaalijärjestyksen 7 §:n mukaan osamaa
riä järjestettäessä huomataan, että ehdokas
listojen ehdokkaista on valittu 

listasta n:o 1:stä 5 jäsentä 

" " 
2:sta 12 

" 
" " 

3:sta 4 
" 

" " 
4:stä 19 

" 
" " 

5:stä 3 
" 

" " 
6:sta 2 

" 

Vaalijärjestyksen 11 §:n mukaan on näin 
ollen eri ehdokaslistoista valittu seuraava 

33) Valtiontilintarkastajain kertomus vuo- määrä varajäseniä: 
delta 1934 

esitellään ja lähetetään puhemiehistön eh
dotuksen mukaisesti valtiovara i n v a-
1 i o k u n t a a n. 

listasta 

" 
" 
" 
" 
" 

n:o 

" 
" 
" 
" 
" 

1:stä 2 varajäsentä 
2:sta 5 

" 3:sta 2 
" 4:stä 7 
" 5:stä 2 
" 6:sta 1 
" 

6 



Perjantaina 4 p. syyskuuta 1936. 

Ylläolevan nojalla on tullut valituksi: 

Ehdokaslistasta n:o 1. 

Jäseniksi: 

edustaja 

" 
" 
" 
" 

Furuhjelm, 
von Born, 
Jern, 
Colliander, 
Haga. 

Vara j ä sen i k s i: 

edustaja Österholm, 
, Söderhjelm. 

Ehdokaslistasta n:o 2. 

.Jäseniksi: 

edustaja Halonen, A., 

" 
Hirvensalo, 

" 
Ikonen, 

" 
Joukanen, 

" 
Junes, 

" 
.Jutila, 

" 
Kaijalainen, 

" 
Luostarinen, 

" 
Pilppula, 

" 
Tolppanen, 

" 
V allas, 

" 
Venho. 

Varajäseniksi: 

edustaj,a Luukka, 
, Sariola, 
, Vilhula, 
, Soininen, 
, V ehkaoja. 

Ehdokaslistasta n:o 3. 

Jäseniksi: 

edustaja Böök, 
, Honka, 
, Lintulahti, 

" 
Moilanen. 

Varajäseniksi: 

edustaja Harja, 
, Pohjannoro. 

Ehdokaslistasta n: o 4. 

Jäseniksi: 

edustaja Rantala, 

" 
Kuusisto, 

" 
Huotari, 

" 
Hilden, A., 

" 
Koivulahti-Lehto, 

" 
Meriläinen, 

" 
Lepistö, 

" 
Jokinen, E., 

" 
Tolonen, 

" 
Kulova:ara, 

" 
Syrjänen, 

" 
Kujala, 

" 
Peltonen, 

" 
Andersson, 

" 
Lindström, 

" 
Hiltunen, 

" 
Kupari, 

" 
Rlllatikainen, 

" 
Tervo . 

Varajäsen i k s i: 

edustaja 

" 
" 
" 
" 
" 
" 

Kääriäinen, 
Sinisalo, 
Pesonen, 
Juutilainen, 
Javero, 
Jokinen, K., 
Lastu. 

Ehdokaslistasta n:o 5. 

Jäseniksi: 

edustaja Wainio, 
, Salovaara, 

" 
Tuorila. 

Varajäseniksi: 

edustaja Ala-Kulju, 

" 
Tuomivaara. 

J., 
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Ehdokaslistasta n: o 6. 

Jäseniksi: 

edustaja Inkilä, 
, Rytinki. 

Varajäseneksi: 

edustaja Syrjälä. 

Helsingissä 4 päivänä syyskuuta 1936. 

Onni Hallsten. '' 

Suuren valiokunnan vaalin tulos. 

Puhemies: Suuren valiokunnan vaa
lin tulos julistetaan. 

Sihteeri lukee vaalista laaditun pöytä
kirj·an: 

,Eduskunnan suuren valiokunnan vaalissa 
4 päivänä syyskuuta 1936, jota varten oli 
annettu kuusi ehddkaslistaa, on kunkin 
~hdokaslistan hyväksi antanut äänensä: 

listan n:o 1:n hyväksi 22 äänestäjää 

" " 
2:n 

" 
52 

" 
" " 

3:n 
" 

20 
" 

" " 
4:n 

" 
82 

" 
" " 

5:n 
" 

14 
" 

" " 
6:n 

" 
9 

" eli yhteensä 199 äänestäjää. 

Va!alijärjestyksen 7 §:n mukaan osamaa
riä järjestettäessä huomataan, että ehdokas
listojen ehdokkaista on valittu 

listasta n:o 1:stä 5 jäsentä 

" " 
2:sta 12 

" 
" " 

3:sta 4 
" 

" " 
4:stä 19 

" 
" " 

5:stä 3 
" 

" " 
6:sta 2 

" 

Vaalijärjestyksen 11 §:n mukaan on näin 
ollen eri ehdokaslistoista valittu seuraava 
määrä varajäseniä: 

listasta n:o 1:stä 2 varajäsentä 

" " 
2:sta 5 

" 
" " 

3:sta 2 
" 

" " 
4:stä 7 

" 
" " 

5:stä 2 
" 

" " 
6:sta 1 

" 

Yllä olevan nojalla on tullut valituksi: 

Ehdokaslistasta n:o 1. 

Jäseniksi: 

edustaja 

" 
" 
" 
" 

Estlander, 
Jern, 
Helenelund, 
Haga, 
Nordström. 

Varajäseniksi: 

edustaja von Born, 
, Söderhjelm. 

Ehdokaslistasta n:o 2. 

Jäseniksi: 

edustaja Kekkonen, 

" 
Venho, 

" 
Hannula, U ., 

" 
Hänninen, 

" 
Jutila, 

" 
Kalliokoski, 

" 
Karvetti, 

" 
Kirra, 

" 
Nurmesniemi. 

" 
Lohi, 
Vehkaoja, 

" 
Kemppi. 

Varajäsen i k s i: 

edustaja 

" 
" 
" 
" 

I.Jahtela, 
Leinonen, 
Luostarinen, 
Kivioja, 
Kaijalainen. 



Perjantaina 4 p. syyskuuta 1936. 

Ehdokaslistasta n: o 3. 

Jäseniksi: 

edustaja 

" 
" 
" 

Pennanen, 
Linkomies, 
Oksanen, 
Kylänpää. 

Varajäseniksi: 

edustaja Horelli, 

" 
Vaarama. 

Ehdokaslistasta n:o 4. 

Jäseniksi: 

edustaja Hakkila, 

" 
Kosonen, 

" 
Mäkeläinen, 

" 
Kulovaara, 

" 
Kuittinen, 

" 
lVI:eriläinen, 

" 
Aarniokoski, 

" 
Ampuja, 

" 
Lonkainen, 

" 
Welling, 

" 
Syrjänen, 

" 
Wiik, 

" 
Eskola, 

" 
Metsäranta, 

" 
Helenius, 

" 
Kupari, 

" 
Raatikainen, 

" 
Raatikainen, 

" 
Karjalainen. 

Varajäsen i k s i: 

edustaja 

" 
" 
" 
" 
" 
" 

Pekkala, 
Ryömä, H., 
Andersson, 
Väisänen, 
Lepistö, 
J u u tilainen, 
:viuhonen. 

J., 
u., 

Ehdokaslistasta n: o 5. 

Jäseniksi: 

edustaja Wainio, 
, , Tuomivaara, 

" 
,Jussila. 

Varajäseniksi: 

edustaja Salmiala, 

" 
Nikkola. 

Ehdokaslistasta n:o 6. 

Jäseniksi: 

edustaja Inkilä, 

" 
Kannisto. 

Varajäseneksi: 

edustaja Niskanen. 

Helsingissä 4 päivänä syyskuuta 1936. 

Onni Hallsten.'' 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. Huotari: Eduskunnan valitsija
miehet kokoontuvat tässä huoneessa heti 
tämän istunnon jälkeen valitsemaan itsel
leen puheenjohtajaa ja varapuheenjohtajaa. 

Puhemies: Eduskunnan seuraava is
tunto on ensi tiistaina kello 13. 

Täysistunto lopetetaan kello 14,56. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 



4. Tiistaina 8 p. syyskuuta 1936 
kello 13. 

Päiväjärjestys. 

I 1 m o i t u k s i a. 
Siv. 

Esitellään: 

1) Hallituksen esitys n:o 1 valtion 
tulo.. ja menoarvioksi vuodelle 1937 50 

2) Hallituksen esitys n:o 2 laiksi 
tullien kantamisesta vuonna 1937 . . 110 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Arhama, Cajander, T. Halonen, 
Paavolainen ja H. Ryömä. 

Dmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat virka
katehtävien takia ensi torstaiksi ja perjan
taiksi ed. K. E. Kilpeläinen, yksityisasiain 
takia tästä istunnosta ed. Arhama, kun
nallisten tehtävien takia tästä istunnosta 
ed. T. Halonen ja ulkomaanmatkan takia 
2 viikon ajaksi ed. Oksala. 

Eduskunnan yleistulkki ja yksityistulkki. 

Puh e m i e s: Ilmoitetaan, että kanslia
toimikunta on päättänyt ottaa täksi vaali
kaudeksi eduskunnan yleistulkiksi johtaja 
Heikki K o i v u 1 a n ja yksityistulkiksi 
ruotsalaisia kansanmiehiä varten filosofian 
maisteri Halvdan S t r ö m i n. 

Valitsijamiesten puheenjohtaja ja vara
puheenjohtaja. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että valitsija
miehet ovat valinneet puheenjohtajakseen 
ed. H i r v en s a l on ja varapuheenjohta
ja'kseen ed. M o i l ase n. 

Valiokuntien jäsenet ja varajäsenet. 

Puhemies: Valitsijamiehiltä on saapu
nut erikoisvaliokuntien vaaleja koskeva kir
jelmä, jonka s1hteeri lukee. 

Sihteeri lukee: 

,,Eduskunnan 
valitsijamiehet. 

Helsingissä 
syyskuun 7 p: nä 1936. 

N:o 2 

E d u s k u n n a ll e. 

Eduskunnan valitsijamiehet saattavat tä
ten kunnioittaen Eduskunnan tietoon, että 
he tänään pitämässään kokouksessa ovat va
linneet jäsenet ja varajäsenet Eduskunnan 
asetettaviksi päättämiin valiokuntiin. 

Valituiksi ovat tulleet 

Perustuslakivaliokuntaan: 

Jäseniksi: 

Kirra 
Annala, J. 
Vilhula 
Leivonen 

ehdokaslistalta n: o 1 

" , " 
" " " 
" " " 
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Lahdensuo ehdokaslistalta n:o 1 Kylänpää ehdokaslistalta n:o 3 
Estlander 

" 
, 2 Niskanen 

" " 
4 

von Born 
" " 

, Koponen 
" " 

5 
Lehtonen 

" 
3 .Jokinen, K. 

" Cajander , 4 Räisänen 
" " 

, 
Voionmaa , , 5 Saarinen 

" " 6 
Koponen 

" " " Lonkainen ., 
" ~)) 

Wiik 
'~ " 

, 
Toivonen Ulkoasiainvaliokuntaan: 

" 
, 

Tervo 
" " " Lumme .J ä s e n i k s i : 
" " " Salmiala 
" 

, 6 
Hannula, u. ehdokaslistalta n:o 1 

Varajäseniksi: 
Takala 

" 
, 

" Karvetti 
" " " 

Halonen, A. ehdokaslistalta 1 
Kukkonen 

" " " n:o Koivuranta 
Kaasalainen " " " " " 

, Colliander 2 
Söderhjelm 2 " 

, 
" 

, Sergelius 
l.ånkomies 3 

, , , , Kilpeläinen, E. 3 
Kannisto 4 " " 

" Hannula, M. 4 
Kilpi 5 " " " Voionmaa 5 
Ryömä, M. " " " 

, 
" Ha:kkila 

Malkamäki 
, , , 

" " " Swentorzetski 
Riipinen 6 " 

, 
" " Tanner 

" " " Räisänen 
" " " Huotari 
" '~· " Lakivaliokm1taan: Sillanpää , 

" " Kares , 
Jäseniksi: " 

6 

Kivioja ehdokaslistalta n:o 1 Varajäsen i k s i: 
Kekkonen 

" " " Kämäräinen Leinonen ehdokaslistalta n:o 1 
" 

, 
" Salo Asikainen 

" " " " " " Nurmesniemi voh Frenckell , 
" 

2 , 
" " Söderhjelm 2 Lehtonen 

" 
, 3 

" " Lauren Inkilä 
" " 

4 
" " Reinikainen 5 Lintulahti 

" 
, 3 " " Kannisto 

" " 
4 Fagerholm 

" " " Hakala 5 Wiik 
'' , 

" " 
, 

Komu , 
" 

Ala-Knlju 
" 

, 6 , 
Kosonen 

" " " Lastu 
" '' " Huotari 
" " " Valtiovat·ninvaliokuntaan: Hämälä.inen 
" " " Rapo 
" ~'' " ,J ä s e n i k s i: J\falmivaara , 

" 
6 

Heikkinen ehdokaslistalta n:o 1 
Varajäseniksi: Niukkanen 

" 
,, , 

Junes 
" 

, , 
Miikki ehdokaslistalta n:o 1 Piippula 
Soininen " " 

, 
" " " 

Tarkkanen 
" von Born , 

" 
2 Y esterinen 

" " " 



Valiokuntien jäsenet Ja varajäsenet. 4'i 
--- ------ -----

Furuhjelm ehdokaslistalta n:o 2 Talouli'valiokuntaan: 
Hästbacka 

" " " Moilanen " " 
3 Jäseniksi: 

Soini 
" " " Cajander 
" " 

4 Kemppi ehdokaslistalta n:o 1 
Pekkala 

" " 
5 Halonen, A. 

" " " Harvala 
" " " 

Vehkaoja 
" " " Welling 

" " " 
Kaasalainen 

" " " Rantala 
" " " 

Soininen 
" " " Kuusisto 

" " " 
Helenelund 

" " 
2 

Lehtokoski 
" " " 

Bonsdorff 
" " " Aattela 

" " " 
Pohjala 

" " 
3 

Turkia 
" " " 

Reinikainen 
" " 

5 
Salmenoja 

" " " 
Penttala 

" " " Annala, V. 
" " 

6 Tolonen 
" " " Metsäranta 
" " " Varajäseniksi: Aarniokoski 
" " " 

Leppälä ehdokaslistalta n:o 1 Pesonen 
" " " 

.Janhonen Kuittinen 
" " " " " " ·Meriläinen Huittinen " " " ,H " " Nikkola 6 Österholm 2 " " ~' " Honka 

" " 
3 

Hannula, M. 
" " 

4 Varajäseniksi: 
Ryömä, H. 

" " 
5 

Bryggari Löthman-Koponen ehdokaslistalta n: o 1 
" " " Sariola ·Peltonen " " " " " " Stenwall 2 Hiltunen " " " " " Pohjannoro 3 Tuorila 6 " " " " Lumme 5 " " Juutilainen 

" " " Pankkivaliokuntaan: Lehtokoski 
" " " Salovaara 
" " 

,6 
Jäseniksi: 

Asikainen ehdokaslistalta n:o 1 Laki- ja talousvaliokuntaan: Brander 
" " " Tolppanen 
" " " Jäseniksi: Joukanen 
" " " Frietsch 
" " 

Q Lahtela ehdokaslistalta n:o 1 
Kokko 

" " 
3 V allas 

Syrjälä 4 " " " " " Luukka 
Ryömä, H. 5 " " " " " Salo 
Hämäläinen " " " " " " Tukia 
Väisänen " " 

,. 
" " " Jern 2 

Muhonen " " " " " Haga 
Sundström " " " " " " Horelli 3 
Salovaara 6 " " " " Linna 5 

" " 
Varajäsen i k s i: 

Koivulahti-I.Jehto 
" " 

,. 
Pyy 

" " " V allas ehdokaslistalta n:o 1 Kääriäinen 
" " " Törngren 

" " 
2 Kujala 

" " " Lintulahti 
" " 

3 Wenman 
" " " Juutilainen 

" " 
5 Kivisalo 

" " " Salmenoja 
" " " 

Pitkäsilta 
" " " V.7ainio 

" " 
6 Simojoki 

" " 
6 
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Varajäsen i k s i: Venho ehdokaslistalta n:o 1 
Kullberg· 

" 
2 

Koivisto ehdokaslistalta n:o 1 Hilden, u. 
" " " Lahdensuo 

" " " 
Harja n , 3 

Wickman 
" " 

2 Niskanen 
" " 

4 
Kokko 

" " 
3 iMarttila 

" " 
5 

Jokinen, K. 
" " 

5 Eskola 
" " " Helenius 

" " " 
Jokinen, E. 

" " " Mäkeläinen 
" " 

, Halonen, T. n " " Jussila 
" " 

6 Mustasilta 
" " " Lepistö , 

" " Muhonen 
" " 

, 
Sivistysvaliokuntaan: Tuorila 

" 
, 6 

Jäseniksi: Varajäseniksi: 

Kämäräinen ehdokaslistalta n:o 1 Villiula ehdokaslistalta n:o 1 
Löthman-Koponen 

" " " 
Hirvensalo , 

" " Kaijalainen 
" " " 

Lauren 
" " 

2 
Kukkonen 

" " " 
Pilkama 

" " 
3 

Takala 
" " " 

Rytinki 
" " 

4 
ÖSterholm 

" " 
2 Tolonen 

" " 
5 

Stenwall 
" " " Meriläinen 

" " " Vaarama ,, 
" 

3 Pekkala 
" " " Syrjälä 

" " 
4 Tuomivaara L' " 

6 
Kilpi 

" " 
5 

Syrjänen 
" " " Malkamäki 
" " " 

Työväenasiainvaliokuntaan: 
Wirtanen 

" " " Raatikainen, J. , 
" " 

Jäseniksi: 
Jov·ero " " " Sundström 

" " " 
Brander ehdokaslistalta n:o 1 

Riipinen 
" " 

6 Jutila 
" " " Luostarinen ,. 

" " Varajäseniksi: Tolppanen , 
" " Joukanen 

" " " Annala, J. ehdokaslistalta n:o 1 Wickman 
" " 

2 
V allas 

" " " 
Törngren 

" 
, 

" Bonsdorff 
" " 

2 Pohjannoro 
" " 

3 
Oksanen 

" " 
3 Inkilä 

" " 
4 

Rytinki 
" " 

4 ·Fagerholm 
" " 

5 
:Sillanpää 

" " 5 Ampuja 
'' " " Juutilainen 

" " " 
Hilden, A. 

" " " Lonkainen 
" " " 

Turkka 
" " " \Malmivaara 

" " 
6 Andersson 

" " " !Lindström , 
" " :Perho ,, 
" " Maatalousvaliokltntaan: :Saarinen 

" " 
6 

Jäseniksi: Varajäseniksi: 

Alestalo ehdokaslistalta n:o 1 Arhama ehdokaslistalta n:o 1 
Ikonen 

" " " 
Luukka 

" " " Koivisto 
" " " 

Frietsch 
" " 

2 
Koivuranta 

" " " 
Böök 

" " 
3 
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Hannula, M. 
Kilpdäinen, V. 
Kupari 
Karjalainen 
Simojoki 

ehdokaslistalta n: o 4 

" " 5 
" " " 
" " 

, 

" " 
·6 

Kulkulaitosvaliokuntaan: 

Jäseniksi: 

Kalliokoski 
Huittinen 
Hirvensalo 
Jauhonen 
Sariola 

ehdokaslistalta n:o 1 

von Fr·enekell 
Colliander 
Pilkama 
Rytinki 
Linna 
Penttala 
Väisänen 
Peltonen 
Sinisalo 
Kulovaara 
Paasonen 
Ala-Kulju 

Varajäseniksi: 

" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 

" 
" 
" 
" 

" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" , 

" 
" 
" 
" 2 

" 3 
4 
5 

" 
" 
" 
" 
" 

Kaijalainen 
Jutila 
Nordström 
Honka 
Syrjälä 
Karjalainen 
Hiltunen 
Syrjänen 
Kares 

ehdokaslistalta n:o 1 

" 
" 
" 
" , 
, 
" 
" 

Valitsijamiesten puolesta: 

L. 0. Hirvensalo. 

" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 

" 2 
3 
4 
5 

" 

Viljo Rantala.'' 

Puheenvuoron saatuaan lausuvat: 

Ed. E s t l a n d e r: Ilmoitan, että suuri 
valiokunta kokoontuu huomenna kello 12. 

J ag ber få meddela, att stora utskottet 
sammanträder i morgon kloekan 12. 

Ed. Löthman-Koponen: Sivistys
valiokunnan jäseniä pyydän kokoontumaan 
huomenna keskiviikkona kello 11 valiokun
nan huoneeseen valitsemaan asianomaiset 
puheenjohtajat. 

Ed. Voionmaa: Perustuslakivalio
kunta kokoontuu heti tämän istunnon kes
keydyttyä huoneeseensa valitsemaan pu
heenjohtajaa ja varapuheenjohtajaa. 

Ed. 0 o 11 i a n d e r: Kulkulaitosvalio
kunta kokoontuu tänään kello 5. 

Kommunikationsutskottet sammanträder i 
dagkloekan 5. 

Ed. S i ll a n p ä ä: Pyydän ulkoasiain
valiokunnan jäseniä kokoontumaan puoli 
tuntia istunnon keskeytymisen jälkeen va
liokunnan huoneeseen valitsemaan puheen
johtajaa. 

Ed. Kääriäinen: Laki- ja talousva
liokunta kokoontuu huoneessaan huomenna 
kello 10 toimittamaan puheenjohtajan vaa
lia. 

Ed. T o 1 on en: Talousvaliokunta ko
koontuu heti tämän istunnon päätyttyä tai 
keskeydyttyä valitsemaan puheenjohtajaa. 

Ed. A s i 'kai ne n: Lakivaliokunnan jä
seniä pyydetään kokoontumaan valiokun
nan huoneeseen huomenna keskiviikkona 
kello 10 toimittamaan puheenjohtajan ja 
varapuheenjohtajan vaalia. Samoin pyyde
tään pankkivaliokunnan jäseniä kokoontu
maan valiokunnan huoneeseen huomenna 
keskiviikkona kello 11 valitsemaan puheen
johtajaa ja varapuheenjohtajaa. 

Ed. T u r 'k i a: Valtiovarainvaliokunnan 
jäsenet kokoontuvat huomenna kello 12 va
liokunnan huoneeseen valitsemaan puheen
johtajaa ja varapuheenjohtajaa. 

Ed. B r a n d e r: Työväenasiainvaliokun
nan jäsenet kokoontuvat huomenna kello 
10 toimittamaan puheenjohtajan ja vara
puheenjohtajan vaalia. 

Ed. H a r j a: Maatalousvaliokunta ko
koontuu huomenna kello 10 huoneeseensa 
toimittamaan puheenjohtajan ja varapu
heenjohtajan vaalia. 

7 
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Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Valtion tulo- ja menoarviota vuodelle 1937 

koskeva hallituksen esitys n: o 1 esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiehistö ehdottaa, 
että asia lähetettäisiin valtiovarainvaliokun
taan. 

Kes,knstelu: 

Valtiovarainministeri R e l a n d e r: Her
ra puhemies! -- Kun minulla vuosi sitten 
oli kunnia eduskunnalle esittää nykyisen 
hallituksen kolmas budjetti ja talousarvio
ehdotus; koskettelin alussa niitä taloudelli
sia oloja, joiden vallitessa hallitus astui 
toimeensa 14 päivänä joulukuuta 1932. 
Viittasin silloin myös eräisiin hallituksen 
taloudellisiin periaatteisiin sekä niihin tu
loksiin, joita valtiotalous osoittaa vuosien 
1933 ja 1934 tilinpäätösten perusteella, 
joista jälkimmäinen tilinpäätös oli huomiota 
ansaitseva siitäkin syystä, että hallituksella 
silloin oli ohjeenaan sen itsensä laatima ta
lousarvio. 

Se asiallinen ,pohja hallituksen talous
politiikan a,rvostelemiseksi, jonka budjetti 
ja tilinpäätös osoittavat raha-asiain käyt
töön nähden, on nyt hallituksen neljättä 
budjettiehdotusta esitettäessä huomattavasti 
laajempi. Hallituksen finassipolitiikkaa on 
nyt valaisemassa neljä talousarvioehdotusta 
ja kolme tilinpäätöstä. Mutta samalla myös
kin hallituksen alkutoimenpiteet taloudelli
sella alalla ja näihin alkuaikoihin vallitse
vat yleiset taloudelliset olot ja varsinkin 
valtion finanssien tila tuntuvat jo olevan 
siksi kaukana, että katson olevan aihetta 
kosketella näitä seikkoja perusteellisemmin, 
varsinkin kun julkisuudessa viime aikoina 
esitetyistä lausunnoista ja kuvauksista päät
täen tämän tilanteen oikea laatu näyttää 
hiukkasen joutuneen unohduksiin. 

Vuoden 1932 lopussa vallitsi yli koko 
maailman ulottuva taloudellinen pulakausi. 
Se oli alkanut yleisenä rahapulana, kun 
maksuvälineitä ei riittänyt edellisinä vuo
sina huimaavasti kasvaneeseen tuotantoon. 
Ylituotannon johtaessa hintojen laskuun 
tuli seuraukseksi heikkenevä yritteliäisyys 
ja luottamuksen puute. Meillä juuri puut
tuva luottamus taloudelliseen kehitykseen 
oli päätekijänä pulan jatkumiseen. 

-------------------------

Sama epäluottamus vallitsi myöskin val
tion raha-asioissa. Valtiolla oli suuria vai
keuksia suuren ulkomaisen lyhytaikaisen 
velkansa hoidossa. Vuoden 1932 alussa sillä 
oli 7 1 / 2 miljoonan dollariluotto, jonka ta
kaisinmaksua vaativasti tiukattiin. Sen li
säksi oli diskontattuna 1 milj. dollarin vek
seli. Vuoden päättyessä edellinen velka teki 
vähän päälle 5 milj. dollaria ja jälkimmäi
nen oli pienentynyt 250,000 dollariin. Näi
den sitoumusten yhteinen kurssiarvo oli vuo
den päättyessä -- dollarin arvo oli silloin 
68 mk. 75 p. -- yhteinen arvo oli 364.5 
milj. Suomen markkaa, mutta sanotut ly
hennykset suoritettiin uusilla vaivaloisesti 
hankituista lyhytaikaisista luotoista saa
duilla varoilla. Syyskuussa nimittäin dis
kontattiin 5 milj. Ruotsin kruunun arvosta 
vekseleitä -- korko 6 1

/ 2 % -- sekä 2 1 / 2 

milj. Sveitsin frangia ja marraskuussa 
200,000 puntaa. Täten lyhytaikainen ulko
mainen luotto teki vuoden päättyessä val
litsevien kurssien mukaan vähän päälle 500 
milj. markkaa eli tarkemmin sanoen 
505,200,000 Suomen markkaa. Oikeastaan 
tähän olisi vielä lisättävä Enso Gutzeit 
yhtiöltä otettu 750,000 dollarin laina, joka 
tileissä on luettu kotimaiseen luottoon kuu
luvaksi. Täten laskettuna lyhytaikainen ul
komainen luotto nousi vuoden päättyessä 
vallitsevien kurssien mukaan yhteensä noin 
554 milj. markkaan. 

Myöskin vakautetun velan hoidossa näky
vät selvään monet vaikeudet. Vakautetun 
velan puhdas lisäys oli v. 1932 noin 150 
milj. markkaa. Se oli vuoden päättyessä 
silloisten kurssien mukaan laskettuna -
siis ulkomainen velka 5,266,400,000 
markkaa. Ja huomattava on, että tästä ve
lasta oli 73.5% dollarivelkaa, 14.2 % muuta 
ulkomaista velkaa ja vain 12.3 % koti
maista velkaa. On mainittava lisäksi, että 
suuresta 350 miljoonan markan luotosta, 
jonka eduskunta syksyllä 1932 myönsi, 
merkiten menon lisäyksenä vuoden meno
arvioon työttömyyden lieventämiseksi, oli 
suunniteltu 100 milj. markkaa hankitta
vaksi marraskuussa emitoidulla 7 % : n obli
gatiolainalla, joka tarjottiin kurssiin 95 
ilman konvertausoikeutta 10 vuodeksi yht
aikaa kaikki suoritettavaksi takaisin, sekä 
150-miljoonaa lyhytaikaisilla 3 vuoden vel
kasitoumuksilla, korko 1 %: n yli pankkien 
talletuskoron. Mutta nämä eivät menneet 
hyvin kaupaksi. Marraskuussa oli sanot-
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tuja sangen edullisia obligatioita merkitty 
vain 2/ 3 määrästä ja lyhytaikaisia si tou
muksia ei saatu vuoden 1932 aikana ollen
kaan sijoitetuksi. Valtion finanssien tila 
oli siis vuoden 1932 lopulla sellainen, että 
velka oli kaikkiaan, vakautettu ja vakautta
maton, ulkomainen ja kotimainen yhteen 
luettuna vuoden päättyessä vallitsevien 
kurssien mukaan laskettuna noin 6 miljaar
dia Suomen markkaa eli tarkemmin sanoen 
5,901,037,485 Smk. Tästä suuresta velasta 
oli dollarivelkaa 74.3 %, muuta uLkomaista 
velkaa 15.1 % ja kotimaista velkaa ainoas
taan 10.6 %. Oli saatava 7% :n obliga
tioista loppuerä kaupaksi, samoin lyhyt
aikaisia sitoumuksia 150 milj. markan ar
vosta ja hankittava se 100 milj. luotto, jota 
ei silloinen hallitus vielä ollut suunnitellut
kaan, mutta jonka varat jo oli myönnetty 
erinäisiin tarkoituksiin työttömyyden vas
tustamisen nimellä, ja ennen kaikkea oli 
hoidettava tuo suunnaton lyhytaikainen 
velka aikana, jolloin kotimainen luotto oli 
loppunut ja ulkomainen järkkynyt, ja val
tiotalouden hoito päättyi vajaukseen ja li
sääntyneeseen velkaan. 

Myöskin yksityisen talouden alalla oli 
luottamuksen ja luotan puute lamauttavasti 
vaikuttanut rahatilanteeseen ja synnyttä
nyt vakavaa huolestumista tulevaisuuteen 
nähden. Ulkomainen velka oli, valtiovelkaa 
lukuunoftamatta, huomattavan suuri. Las
ketaan tämän velan vuoden 1932 lopulla 
nousseen päälle 3 miljaardin markan. Täs
täkin oli suurin osa dollarivelkaa, lyhyt
aikaista, jonka uudistaminen monasti oli 
hyvin vaikeata, jopa mahdotonta. Tällai
nen oli taloudellinen tilanne meillä vuoden 
1932 lopulla. Kun hallitus siihen aikaan 
astui toimeensa, oli se selvillä siitä, että oli 
päättävästi ryhdyttävä luottamuksen ja luo
tan palauttamiseen. Se merkitys, minkä 
se katsoi tällä tehtävällä olevan, käy ilmi 
hallituksen ohjelmajulistuksesta, jonka si
sältö on pääkohdiltaan seuraava: 

Aika on meillä edelleen - näin julistuk
sen sanat kuuluvat - niinkuin kaikkialla, 
etenkin taloudellisesti erittäin vaikea. Tä
män hallitus oivaltaa elävästi ryhtyessään 
sille uskottua tehtävää suorittamaan. Sen 
vuoksi se pyrkiikin, valtion ja yleensä inhi
:.nillisten mahdollisuuksien rajoittuneisuutta 
talouselämässä unohtamatta, ennen kaikkea 
säilyttämään ja vahvistamaan taloudellisen 
elämän edellytyksiä. Tämän tarkoituksen 

saavuttamiseksi valtion tulee aloittaa itses
tään ja valvoa, että sen talous jatkuvasti 
pysyy tasapainossa. Sen onnistumisen y. m. 
talouselämän terveenä pysymisen ensimmäi- · 
nen ehto on rahanarvon vakaannuttaminen, 
jota ilman kaikki taloudellinen suunnitel
mallisuuskin on mahdoton. Siitä syystä 
hallitus torjuu päättävästi kaikki rahan
arvon huonontamisvaatimukset, jotka joh
tavat ainoastaan häiriöihin. Esitettyään 
syntyneen työttömyyden lieventämisen yh
tenä päätehtävänään ja että siihen on py
rittävä välittömillä toimenpiteillä elinkeino
jen elvyttämiseen, m. m. vaikeuksissa kamp
pailevan maatalouden vahvistamiseen, hal
litus toteaa, että niin vähän kuin valtio 
kykeneekin vaikuttamaan taloudellisen elä
män kulkuun, sen on torjuttava kaikki, 
mikä ei ole sopusoinnussa hyvin järjeste
tyssä yhteiskunnassa noudatettavien peri
aatteiden kanssa. Kaikkein tärkeintä on 
niin muodoin myös maan taloudellisen elä
män tervehdyttämisen kannalta laillisen 
valtio- ja oikeusjärjestyksen ylläpitä
minen. Näin hallitus uskoo - sanotaan 
loppusanoissa - voivansa osaltaan ra:ken
taa sitä .luottamusta, jota meillä samoin
kuin muualla ensi sijassa kaivataan, mutta 
on hallitus samalla vakuutettu annistuvansa 
pyrkimyksissään ainoastaan sillä edellytyk
sellä, että kaikki yhteistä parasta harrasta~ 
vat voimat hallitusta tässä työssä tukevat. 

·Tämä hallituksen avoimesti ilmoittama 
periaatteellinen kanta taloudellisen elämän 
peruskysymyksissä oli omansa rauhoitta
maan vallinnutta levottomuutta, ja pian ii
menikin alkavaa luottamusta valtion rahr 
asiain hoitoon ja valtion luotonkin parane
miseen. Niinpä sanotut vuoden 1932 obli
gatiolainan myymättä jääneet obligatiot 
saatiin nopeasti sijoitetuiksi, samoin maini
tut väliaikaiset sitoumukset. Puuttuva erä 
työttömyyden lieventämistoimenpiteiden fi
nanssioimisvaroista saatiin myös v. 1933 
kotimaisilta rahamarkkinoilta hankituksi. 
Ennemmin kuin muissa Europan maissa 
alkoi maassamme jo näkyä taloudeUisen 
toipumisen merkkejä ja tässä olojen muu
toksessa on varmaankin valtiovallan päättä
väisillä otteilla ollut merkityksensä. 

Valtion raha-asiain hoidolle pula-ajan 
tulokset, semmoisina kuin ne näkyvät äs
kettäin esittämässäni selostuksessa valtio
velan tilasta vuoden 1932 lopussa, antoivat 
vakavia ohjeita. Ensin oli lyhytaikaista 
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velkaa huomattavasti lyhennettävä, mikäli 
mahdollista oli se lopetettava. Siinä juuri 
oli häiriön aihetta mitä arveluttavinta laa
tua. Dollarikurssrhan va]hteli vuonna 1932 
71 : 90 · ja 56: 70 pennin välillä; vuonna 
1933 se vielä heilahteli 68: 35 :stä 41: 90: een, 
ja vuonna 1934 46 : 55 :n ja 43: 85 :n vä
lillä. Jo ensimmäistä budjettia laadittaessa 
oli menoja supistettava niin, että ylijää
mällä voitiin tätä velkaa vähentää. Mutta 
myöskin vakautettu velka antoi aihetta 
huolestumiseen. Siinä oli liian suuri osa 
ulkomaista, vieläpä suuri osa tätä vaihtele
vaa dollariva·luuttaa. Oli pyrittävä tätä 
velkaa muuttamaan kotimaiseksi tai aina
kin sellaiseen ulkomaan rahaan, jonka arvo 
oli vakinaisemmassa suhteessa omaan ra
haamme. Yli sen, mitä j'oulukuussa 1932 
saattoi odottaa, on tämä valtion raha
asiain tervehdyttäminen voitu toteuttaa ny
kyisenä hallintokautena. Jo vuonna 1933 
maksettiin kaikki lyhytaikaiset dollariluo
tot, osa Ruotsista saatujen uusien luotto
jen avulla. Vuoden ~opulla oli lyhytaikai
sen velan koko arvo voimassa olevien kurs
sien mukaan laskettuna 432 milj. markkaa, 
vähentyen siis 112 milj. markalla. Seuraa
vana vuonna lyhytaikaiset kruunuvelat 
maksettiin pois ja koko lyhytaikainen 
velka väheni 300 milj. markalla. Vuoden 
1935 alussa oli niin muodoin ulkomaista ·ly
hytaikaista luottoa eräs pieni puutamäärä 
ja noin 31 milj. Ranskan frangia. Saman 
vuoden lopulla oli tätä luottoa, ulkomaista, 
vain sanottu frangimäärä, jota edelleen on 
uudistettu toivossa, että Ranskan frangin 
kauan odotettu devalvatio toteutetaan. 

Myöskin tuo vaativampi ohjelma, vakau
tettujen lainojen konvertaus on nyt toteu
tumassa. Viime vuosikymmenellä otetuista 
dollarilainoista jatkuu vain ensimmäinen 
vuonna 1923 otettu laina, joka oli alku
jaan 12,280,000, nyt 8,221,000 dollaria 
sekä vuoden 1923 elintarvelaina, joka nyt
temmin on 8,541,229 dollaria. Sitä vastoin 
on vuoden 1925 laina, alkujaan 10 milj. 
dollaria sekä vuoden 1928 laina, alkujaan 
15 milj. dollaria, jo konvertoitu. Tähän 
käytettiin kotimaista luottoa noin 400 milj. 
markkaa, Ruotsista vuonna 1934 otettu 
4 ~/2 prosentin laina, joka antoi 175.6 milj. 
markkaa sekä Yhdysvalloista otettu 10 
miljoonaa 4 prosentin dollarisarjalaina, 
joka antoi 460 milj. :Suomen markkaa. Ja 
nyt syyskuun 1 päivänä on maksettu pois 

·----------------

tai ainakin varat jo varattu vuonna 1926 
otettuun dollarilainaan, joka oli alkujaan 
15 milj. dollaria ja josta oli sanottuun päi
vään suorittamatta 12,845,000 dollaria. Tä
hän suoritukseen on käytetty heinäkuun 1 
päivänä otetusta kotimaisesta 4 ~/2 prosen
tin 400 milj. markan lainasta saadut varat 
sekä lisäksi käytettävissä olevia kassava
roja, joiden peittämiseen lainasuunnitelma 
jo on valmis. 

Se muutos, mikä täten on aikaansaatu 
valtiovelan rakenteeseen, on kokolailla huo
mattava. Viime vuoden lopulla jo 
kokonaisvaltiovelasta, joka silloin teki 
4,021,529,342 markkaa, oli vain 40 % 
dollarivelkaa, 28 % muuta ulkomaalais
ta velkaa ja 32 % kotimaista. Syys
kuun 1 päivänä valtiovelasta, joka ko
konaisuudessaan päivän kurssin mu
kaan laskettuna tekee 3,825,955,537 mark
kaa, vain 27 % enää on dollariluottoa, 
26 %, siis melkein yhtä paljon, muuta ulko
maista luottoa ja kokonaista 47% koti
maista luottoa. Syksyn kuluessa kotimai
nen velka, kuten viitattiin, jonkin verran 
lisääntyi. 

Vielä toiselta kannalta katsottuna on 
konvertauksilla ollut aivan ensiluokkainen 
merkitys. Uudet lainat on saatu huomatta
vasti alemmilla koroilla. Niinpä valtion 
korkomenot on saatu täten huomattavasti 
supistumaan. Vuoden 1933 budjetissa oli 
niitä varten varattu 251 milj. markkaa ja 
lisäksi korkoihin ja kuoletuksiin agiomo
mentille 144 milj. markkaa. Vuoden 1937 
talousarvioehdotuksessa on edelliseen tar
koitukseen varattu 187 milj. markkaa ja 
jälkimmäiseen 27 milj. markkaa. Vähennys 
siis 181 milj. markkaa. Että hallitus on 
voinut näin ·lyhyessä ajassa toteuttaa suun
nitelmansa valtiotalouden tervehdyttämi
seksi ja että koko valtakuntamme talous on 
voinut rahamarkkinain kiristymättä näin 
tehokkaasti myötävaikuttaa saavutettuun 
tulokseen, johtuu siitä edullisesta kehityk
sestä, joka vuosi vuodelta vahvistuen on 
saattanut valtakuntamme harvinaisen hy
vään taloudelliseen vaiheeseen. Tämä edul
linen kehitys johtuu hyvin monesta teki
jästä. Tärkeänä tekijänä on varmaankin 
ollut suomalaisen taloustoiminnan tarmo, 
sitkeys ja joustavuus. Tätä toimintaa y~eis
mailmalliset suhdanteet ovat suuresti aut
taneet. Hallitus ei ole eikä olisikaan voi
nut suoranaisesti edistää tätä kehitystä. Se 
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vähäinen apu, joka on annettu vaikeuksissa 
oleville maataloudellisille laitoksille ja maa
taloudelle yleensä, ei tätä väitettä epää. 
Mutta hallitus on välillisesti kehitystä aut
tanut. Se on pyrkinyt mahdollisuuksien 
mukaan pidättymään kaikesta, mikä ehkäi
sisi yksityistä yritteliäisyyttä, valtion me
not ja tulot on pidetty tasapainossa ja 
luottamusta on luotu nuoren, itsenäisen 
valtion talouden hoitoon. Suomen markan 
ulkomainen arvo on pidetty kiinteästi si
dottuna .Sterlingryhmän päävaluuttaan ja 
rahamme ostokyky on säilynyt hyvin va
kaana. Tukkukauppatavaroiden hintain
deksi vaihteli vielä vuonna 1932 94 :n ja 
87 :n välillä, mutta vuoden 1933 alusta lu
kien se, nousten vain muutamana kuukau
tena 91 :een, joskus 92 :een, on aina tämän 
vuoden heinäkuuhun saakka, siis yli 3 1

/ 2 

vuotta, ollut 90 :ssä. 
Olen edellä selostanut hallituksen toimen

piteitä valtion finanssien tervehdyttämi
seksi varsinkin mitä valtiovelan, sekä va
kautetun että vakauttamattoman, hoitoon 
tulee. Perusajatuksena on ollut, että val
tion menoja on hoidettava niin, että vel
kaa voidaan vuosittain vähentää. Varsin
kin hyvien suhdanteiden aikana on tästä 
kannasta pidettävä kiinni. Ettei täten ole 
kuluneina vuosina saatu aikaan suurempia 
vähennyksiä, riippuu etupäässä siitä, että 
on syntynyt uusia tarpeita, jotka on ollut 
pakko tyydyttää. Tällaisia ovat olleet puo
lustuslaitoksemme tehostaminen, monet 
uudet rakennukset, muut työmäärärahat ja 
useitten valtion laitosten tehtävien laajene
minen. Myöskin nyt esitettävään budjettiin 
on näin ollen täytynyt ottaa huomattavia 
uusia määrärahoja sekä Esäyksiä entisiin. 
Mutta silti on ollut mahdollista esittää 
valtion velkaa vähennettäväksi kaikkiaan 
178 milj. markalla. Tämän ovat lisään
tyneet tulot tehneet mahdolliseksi. On 
näin ollen paikallaan, että esitän mitä pe
rusteita haHituksella on ollut arvioidessaan 
tulevan vuoden taloudellista kehitystä ja 
siitä riippuvia valtion tuloja. 

Mitä ensinnäkin maailmantalouden kehi
tykseen tulee, niin sitä seuratessa kiintyy 
huomio niihin suuriin haittoihin, jotka 
edelleenkin pitävät tavaran vaihtoa la
massa. Useat suurvallat pyrkivät kiin
teästi omavaraisuuteen ja asettavat yhä 
uusia esteitä vientimme kehitykselle. Toi
selta puolelta taas näyttää yleensä maail-

mantalouden alalla nykyjään vallitsevan 
entistä toivehikkaampi mieliala. Yhdysval
loissa ja Englannissa sekä Sterling-ryh
mässä yleensä on taloudellisissa suhdan
teissa huomattavaa nousua. Myöskin Sak
sassa on tähän viittaavia merkkejä. Erityi
sesti on merkiHepantava erilaisten raaka
aineiden, maailmankaupan suurimpien 
joukkotavaroiden tuntuvasti vilkastunut 
kysyntä. Tuotanto onkin useissa suurissa 
vwltakunnissa nousemassa. Tietenkin ylei
siUä sotavarustuksilla on tässä jokin osa. 
Tämän kysynnän johdosta hinnat ovat jon
kin verran nousemassa. Onhan esimerkiksi 
maataloustuotteiden hintataso maailman
markkinoilla tämän vuoden aLkupuolella oJ
·lut jonkin verran korkeampi kuin viime 
vuonna. Huomattavampi on ollut sahatun 
puutavaran hintojen nousu ja suunnan pa
ranemista on tuntunut puuvanukkeen hin
noissa. Myöskin maailmankauppa yleensä 
on jonkin verran kehittymässä, vaikka pa'l
jon hitaammin kuin tuotanto. Sen arvo 
kulJlassa laskettuna arvioidaan nykyjään 
vielä vain 40 % : ksi sanotun vuoden, siis 
vuoden 1929, kokonaisarvosta. Näin ollen 
:on vielä pitkä .matka pula-ajan täyde:lli
seen voittamiseen. Vielä on paljon jääty
neitä luottoja ja, kuten mainitsin, kovin 
·lukuisiksi muodostuneet clearing-sopimuk
set ja pyrkimykset omavaraisuuteen yhä 
edelleen ovat vakavana esteenä maailman
kaupan säännölliseHe kehitykselle. 

Näin siis suuren maaiLman ta:loudellinen 
kelhitys, josta mekin olemme suuresti riip
puva;iset, kehoittaa varovaisuuteen valta
kunnan rahavarojen hoidossa. Oman val
takuntamme taloudellinen kehitys on nyky
jään kieltämättä varsin edullinen. Voimme 
tämän kehityksen alkua seurata vuodesta 
1933, sillä niinä aikoina, vuoden 1933 
-aaussa, olivat ensimmäiset olojen paranemi
sen oireet selvästi näkyvissä. Varsin valai
sevan kuvan saamme tästä kehityksestä, 
kun otamme huomioon ti'lastonumerot 
eräiltä taloudellisen toimintamme pää
aloilta. 

Teollisuustuotantomme, joka pulavuosina 
aina vuoden 1931 loppuun supistui melkoi
sesti, alkoi jo 1932 elpyä, mutta on sen jäl
keen noussut yhtä mittaa ja voimakkaast-i, 
niin että se nykyjään on niin suuruudel
taan, volyymiltaan, kuin arvoltaankin run
saasti 50 % suurempi kuin vuonna 1932, 
ja suurempi nyt kuin milloinkaan aikaisem-
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min. Tämä kasvu on jonkun verran vaih
dellut eri teollisuushaarojen aloilla; vDi
maikkainta se on Dllut paperi- ja selluloosa
teollisuudessa, nousu 60 %, ja rakennus
aineteollisuudessa 90 %. Viimeksi mainittu 
iJ.uku jo viittaa siihen, että rakennustoimin
tamme on kehittvmässä •arveluttavan laa
jaksi ja siten pä~mia sitovaksi. 

Maataloustuotannon kehityksestä on vai
kea saada pitemmältä ajalta ehyttä kuvaa. 
Sadot ovat ilmasuhteitten vaihtuessa vaih
delleet. Viime kolmelta vuodelta ovat tu
lokset sentään olleet verrattain tasaiset. 
Paras sato saatiin vuonna 1934, jolloin se 
kohosi 3,588 miljoonaan rehuyksikköön ja 
oli arvdltaan 5,223 miljoonaa ma:d,~kaa. 
Viime vuoden sato oli hiukkasen alhai
sempi 3,409 miljoonaa rehnyksikköä ja 
5,118 mi:Jjoonaa mal'kkaa. Tämän vuoden 
sadon arvioidaan · nousevan 1934 vuoden 
sadon ta,saHe. Elokuun arvion mukaan se 
tekisi 3,508 miljoonaa rehnyksikköä ja 
oli se arvoltaan 5,324 miljoonaa markkaa, 
kun tämä elokuun arvio viime vuonna 
osoitti 3,488 miljoonaa rehnyksikköä ja 
4,807 miljoonaa markkaa. Tämän tuotanto
alan kehityksestä saa ehkä selvimmän ku
van seuratessa viljelysalan muutoksia. 
Tältä vuodelta ei ole näistä seikoista saata
vi.ssa tarkkoja tietoja, mutta vuoden 1935 
tilastotiedoista havaitsee, että peltoala on 
vuodesta 1932 iJ.isääntynyt yli 143,000 ha 
eli siis 6 %. Viljan tuotantoala on noussut 
11.5% eli 97,000 1ha tehden lisäys vehnän 
osalta 47,000 ha, rukiin osalta 24,000 ha 
ja kauran 16,000 ha. Tänä vuonna lisään
tynee vehnän, ohran ja perunan alat, jota 
vastoin rukiin ja kauran a1at supistunevat. 

Maamme tuotannon kehitykselle on hin
tojen kehitys nyt puheena.olevalla siis 3 1

/ 2 -

vuotiskaudella ollut huomattavan edullinen. 
Tuontitavarain kotimarkkinahintaindeksin 
laskiessa 96:sta, jolloin 1926 vuoden perus
luku on 100, jossa se oli vuonna 1932 lo
pulla, 91:een, jossa se oli tämän vuoden 
puolivälissä, nousi maataloustuotteiden vas
taava hintataso 72:sta 78:aan ja kotimais
ten teollisuustuotteiden hintaindeksi 93:sta 
94:ään. Näin muodoin saattoi kotimarkki
nain tukkukauppatavarain indeksi, kuten 
jo aikaisemmin selostin, pysyä muuttumat
tomana noin 90:ssä. •Mutta samaan aikaan 
vientitavarain hintaindeksi nousi 72:sta 
82:een. Niin muodoin suurin piirtein kat
sottuna viejät ovat saaneet koroitettuja 

hintoja, kotimaisten markkinatavarain tuot
tajat osittain samoin, mutta kuluttajien 
elinkustannukset ovat alentuneet. 

Myöskin kauppa sekä kotimainen että ul
komaan osoittaa huomattavaa nousua. Koti
maan kauppa osoittaa. suurta Dstokyvyn 
kasvua. Tämä kauppa on nimittäin nyky
jään laskelmien mukaan ·55% suurempi 
kuin vuonna 1932. 

Vielä huomattavampi on ulkomaan kau
·pan nousu. •Pulavuodet aiheuttivat erit
täin voimakkaan supistuksen tuontiin, mutta 
sen jälkeen on tuontikin kasvanut kasva
mistaan viennin rinnalla, niin että tämän 
vuoden puolivälissä ulkomaankauppam
me maara, volyymi on noin 90 % 
suurempi kuin vuonna 1932. Varsin 
huomattava on se muutos joka nama 
vuosina on tapahtunut ulkomaankaupan 
rakenteessa. Ensinnäkin tuonti Dn py
synyt vuosittain paljon pienempana 
kuin vienti. Toiseksi tuonti on suh
teellisesti suurelta osalta kohdistunut ta
varoihin, joita tarvitaan maan tuotantotoi
minnan ylläpitämiseen ja laajentamiseen eli 
siis koneisiin ja niitten osiin, kuljetusväli
neisiin sekä erilaisiin raaka-aineisiin ja ipuo
livalmiisiin tuotteisiin. Vuoden 1933 alusta 
aina tämän vuoden heinäkuun loppuun 
saakka on maasta viety tavaraa 21,400 
milj. markan arvosta. Vastaavalla tuonnin 
tilillä on ensiksi 3,100 milj. markkaa ra
vinto- ja nautinto- sekä 3,400 milj. mark
kaa muita kulutustavaroita, 8 miljaardia 
markkaa raaka-aineita ja puolivalmiita 
tuotteita tuotantoa varten ja noin 2,900 
milj. markkaa koneita, aparaatteja y. m. 
Viennin ylijäämä niin muodoin tekee sa
notulta aikakaudelta runsaasti 4 miljaardia 
Suomen markkaa. 

Tämä kauppataseen edullinen kehitys on 
tehnyt mahdolliseksi huomattavasti lieven
tää kansantalouttamme rasittavaa ulko
maista v·elkaa. Olen jo aikaisemmin selos
tanut mitenkä huolestuttava tämä taakka 
oli varsinkin niissä oloissa, jotka vallitsi
vat vuoden 1932 lopulla meillä ja myöskin 
velkojamaissa. On laskettu, että ulkomai
hin sijoittamamme obligatioiden ja lyhyt
aikaisten ulkomaisten sitoumuksiemme ko
konaismäärä silloin nousi noin 9 miljaar
diin Suomen markkaan. Tämän vuoden 
keskivaiheilla tämän velan lasketaan supis
tuneen 4 miljaardiin markkaan. Tästä vä
hennyksestä noin 3,500 milj. markkaa on 
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vakautetun velan suoritusta ja 1,500 mil
joonaa markkaa lyhytaikaisten velkain ta
kaisinmaksua. Kuten aikaisemmin selostin, 
on valtion vakautettu velka tällä aikakau
della vähentynyt noin 1,900 milj. markalla. 
Luottolaitosten ulkomainen vakautettu velka 
on supistunut noin 1 miljaardilla markalla 
ja kuntien lainat 600 milj. markalla. Tä
män lisäksi nyt elokuussa suoritettu val
tion 1926 vuoden dollarilainan jälellä ole
vien obligatioiden lunastus vähentää ulko
maista velkaa vielä noin r600 milj. Suomen 
markalla. 

Nämä koko maamme ulkomaisten velkain 
vähennykset ovat aikaansaaneet sen, että, 
kuten valtiopankin pääjohtaja tänä vuonna 
pitämässään ·esitelmässä on todennut, ulko
maille menevät korkomenot ovat vähenty
neet nom miljoonalla markalla päivää 
kohti. 

•Vaikka näin suuria velkamme lyhennyk
siä on suoritettu ulkomaille, on kotimaisten 
rahamarkkinoiden tila ollut kevyttä. Raha
varain 'puutetta ·ei ·ole koko aikana huo
mattu eikä edes tämän vuoden verrattain 
huomattavien uusien obligatiolainojen joh
dosta. 'Talletuslaitosten ottolainaus on vuo
desta 193'2 tämän vuoden puoliväliin 
saakka noussut 12 miljaardista noin 14.s 
miljaardiin markkaan ja liikepankkien otto
lainaus ylitti kesäkuun puolivälissä anto
lainauksen lähes 800 milj. markalla. 

Korko on, kuten yleisesti tunnetaan, huo
mattavasti laskenut. 'l.Vlainitsen vain esi
merkkinä, että ·effektiivinen obligatiokorko 
on pudonnut 8.4 %:sta 5.2 %:iin. Valtion 
heinäkuun 1 päivänä ottamasta 400 milj. 
markan obligatiolainasta on todellinen, siis 
effektiivinen, korko 4 3

/ 4 %. 
Edellä esitetyt tilastonumerot antavat sel

vän kuvan viime vuosien taloudellisesta ke
hityksestä. Ne antavat mitä perusteelli
simman pohjan sanoilleni, kun äsken pu
huin siitä edullisesta kehityksestä, joka 
vuosi vuodelta vahvistuen on saattanut val
takuntamme harvinaisen hyvään taloudelli
seen vaiheeseen. 

Kestääkö sitä taloudellista nousukautta, 
jossa nyt elämme, yli tulevan vuoden, tämä 
on se kysymys, joka talousarviota laadit
taessa ensi sijassa kiinnostaa ja siihen on 
vastausta haettava. Sillä on välttämätöntä 
muodostaa edes jonkinlainen käsitys siitä 
pohjasta, jolle tulojen arvioiminen perus
tuu. 

'Tätä varten on tarpeellista, että vielä 
tarkastetaan taloudellista kehitystä juuri 
kuluvan vuoden aikana ja varsinkin sitä 
puolta, josta taloutemme ·ensi sijassa riip
puun, nimittäin vientiämme. Tässä kohden 
on sanottava, että vientikauppamme nume
rot osoittavat juuri tänä vuonna yleensä huo
mattavaa nousua. Niinpä oli viennin koko
naisarvo ensimmäisellä vuosipuoliskolla yli 
20 % korkeampi kuin edellisenä vuonna. 
Tämä kehitys tulee yleensä kaikissa pää
ryhmissä näkyviin, vaikka eräissä tärkeim
missä kokonaisarvon nousu johtuu ensi si
jassa vain vietyjen määrren kohoamis·esta 
eikä niin .paljon hintojen noususta. 

Eläimistä saatuj·en ruokatavarain ryh
mässä kohdistuu nousu kuitenkin yleensä 
niin ·hyvin 'Paljouksiin kuin itse hintoihin. 
Ryhmän kokonaisarvo kohosi vuoden kuu
tena ensimmäisenä kuukautena yli 30 %:lla. 
Ulkomaille viedyn sianlihan paljousnume
rot nousivat 54 %:lla ja arvo samassa mää
rin. Samana aikana ulkomaille viedyn 
voin paljous kohosi 27% :lla, kun taas ar
vonumerot nousivat jopa 42 %:lla. Juu.s
ton vienti taas kohosi paljoudeltaan 15 %: lla 
ja arvoltaan 20 %: lla, kun taas munien 
vienti, jonka paljousnumerot laskivat noin 
15 %, arvoltaan kohosi jonkin verran 1935 
vuoden ensimmäiseen .puoliskoon verrat
tuna. 

Mitä tulee sahatavaran ja puunjalostus
tuotteiden vientiin, on sama suunta havait
tavissa., mikäli koskee näiden vientiryhmien 
kokona.isarvoja. Mutta. itse asiassa. johtuu 
tässä suhteessa kokonaisviennin arvolukujen 
nousu varsin oleellisesti siitä, että nämä 
ryhmät, jotka myöskin tämän vuoden alku
puoliskolla muodostavat noin 80 % viennin 
kokonaisarvosta., osoitta.vat vietyjen tavara
määrien varsin huomatta.vaa kasvua. Niinpä 
olivat paperinviennin pa.ljousnumerot vuo
den ensi puoliskolla noin 20 % korkeam
mat kuin edellisenä vuonna, selluloosan 
viennin noustessa. jopa lähes 30 %:lla. 
Puumassa ja kartonki osoittavat myöskin 
huomattavaa lisäystä ja sahatun puutava
ran viennissä tullaan ilmeisesti paljouksiin 
nähden edellytettyihin tuloksiin. Hintojen 
muodostelu varsinaisen vientiteollisuutemme 
alalla ei sitävastoin ole ollut samassa mää
rin tyydyttävä, lukuunottamatta sahatava
roita, joiden hinnat vuoden kuluessa ovat 
huomattavasti kohonneet. ·Mikäli koskee 
paperia., selluloosaa ja massaa, tulevat sitä-
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vastoin keskihinnat tältä vuodelta, muuta
mia ;pienemp1a poikkeuksia lukuunotta
matta, luultavasti pysymään samalla alhai
sella. tasolla kuin ·edellisenä vuonna, joh
tuen tämä hintojen muodostelusta maailman
markkinoilla ja siitä seikasta, että paperia, 
selluloosaa ja massaa, kuten tunnettua var
sin suuressa määrin on pakko myydä pitkä
aikaisilla - vuoden, jopa ;parinkin vuo
den - kontrahdeilla, joten ne hintojen ;pa
ranemisen oireet, mitä näilläkin aloilla on 
ollut viime aikoina havaittavissa, eivät voi 
tämän vuoden ja tuskin edes suuremmassa 
määrin ensi vuodenkaan rahalliseen tuot
toon vaikuttaa. 

On todettava myös, että myöskin muut 
pienemmät vientitavarat, joiden myynti ul
komaille viime vuosina on ilahduttavasti 
kasvanut, tänäkin vuonna osoittavat jonkin 
verran nousua. 

Jos yleinen hyvinvointi johtavissa ostaja
maissamme jatkuvasti kasvaa, on otaksut
tavaa, että maataloustuotteillemille ja pie
nemmille vientitavaroille, kuten tähänkin 
saakka löydetään tyydyttävästi menekki
mahdollisuuksia ulkomailla ja että yleisen 
hintatason noustessa ostajamaissa myöskin 
näiden vientitavaroittemme hinnat seuraa
vat samaa suuntaa. 

Mitä tulee suurimpaan ja tärkeimpään 
vientiryhmään, sahatavaroihin, on todet
tava, että kulutus .Suur-Britanniassa yhä 
edelleen on ehdottomasti ratkaisevin tekijä 
sahatavaramarkkinoilla. Vaikkakin eräät 
mannermaan markkinat ovat lisänneet 
puutavaran ostoja jossain määrin, joh
tuu kuitenkin viime vuosina kasvanut saha
tavaran kysyntä pääasiallisesti englantilai
sista ostoista. Lisääntynyt kulutus Eng
lannissa on taas viime vuosina ennenkaik
kea johtunut varsin voimakkaasta asuin
rakennustoiminnan vilkastumisesta. Näyt
tää kuitenkin siltä kuin olisi tämä kehitys, 
saavutettuaan kuluvan vuoden alussa huip
pukohtansa, nyt jossain määrin taantu
massa. Mutta sen sijaan kasvaa teollinen 
ja muu rakennustoiminta huomattavasti ja 
lasketaan, että tähän menevä lisääntynyt 
kulutus korvaa asuinrakennustoiminnan 
mahdollisen laimentumisen. Näin ollen ja 
edellyttäen, että ·europpalaisten viejäin 
viime vuonna telmmä ja tänä vuonna uudis
tettu sopimus ensi vuonnakin tulee, kuten 
tähän saakka, toimimaan vakiinnuttaen 
markkinatilannetta ja että raaka-aineitten 

hinnat pysyvät kohtuullisina, voitaneen 
;pitää ensi vuoden enteitä puutavaramark
kinoilla myös myyntihintojen ylläpitämisen 
mahdollisuuksiin nähden suurin piirtein tyy
dyttävinä. Mitä taas tulee pa,perin, sellu
losan ja massan hintoihin, voitaneen sa
noa, että näilläkin aloilla ensi vuoden me
nekkimahdollisuudet näyttävät lupaavilta. 
Viimeksimainituista kahdesta tavaralajista, 
kuten myöskin sanomalehtipaperista, on jo 
varsin huomattava osa ensi vuoden tuo
tantoa myyty. 

Yleisenä loppupäätelmänä siitä, mitä 
edellä on esitetty, voitaneen siis sanoa, ettei
vät 1937 vuoden enteet, mikäli koskee 
maamme vientiä, ole huonot. Mutta toi
selta puolen täytyy myöntää, että tulevai
suudenkuvassa on varsin runsaasti kieltei
siäkin piirteitä. Maailman yleinen nousu
suunta on hyvinkin suuressa määrin, osaksi 
sotavarustelukonjuktuureista, osaksi eristäy
tymissuhdanteista johtuva, s. o. niistä eri
koisista toimenpiteistä, joihin ·eri valtiot 
omilla alueillaan ovat taloudellisen elä
mänsä elvyttämiseksi ryhtyneet. On epä
tietoista, kuinka pitkälle tämä kehitys voi 
jatkua ja siihen tulee lisäksi varsin huo
mattavana seikkana maailmassa vallitseva 
yleinen ulko- ja sisäpoliittinen levottomuus, 
mikä, vaikkakin on toivottavaa, että ihmis
kunta ainakin läihiaikoina säästyy suurem
milta ,poliittisilta mullistuksilta ja selkkauk
silta, ilmeisesti vaikuttaa hyvinkin häiritse
västi taloudellisten olojen luonnolliseen ke
hitykseen. Näin ollen ja kun ottaa :huo
mioon yleismaailmallisen tilanteen varjo
puolet ja etenkin ne vaikeudet, jotka koh
taavat ja voivat tulla kohtaamaan kansain
välistä kauppavaihtoa, niin on, vaikkakin 
yleensä vientimme mahdollisuudet näyttä
vät sangen suotuisilta ja toivehikkain mie
lin on katsottava tulevaisuutta kohti, va
rottava antautumasta liialliseen optimis
miin. 

Päätellessämme, minkälaiseksi maatalou
den tilanne tulevana vuonna todennäköi
sesti muodostuu, on ensinnäkin otettava 
huomioon, että kuten jo esitimme, sato 
varmaankin tulee olemaan tyydyttävä. 
Toinen tärkeä tekijä maatalouden tulok
sissa on metsätalous ja siitä saatavat raha
tulot. Pyydän tämän valaisemiseksi saada 
esittää eräitä näkökohtia. 

Maaseudun metsistä saarnat tulot jäivät 
viime talvena pari sataa miljoonaa mark-
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kaa pienemmiksi kuin mitä ne olivat olleet 
kahtena edellisenä talvikautena, joina ne 
olivat olleet 2,000 milj. markan korvilla. 
Tästä huolimatta oli metsätalouden osuus 
maaseudun talouS>elämässä varsin merkityk
sellinen ja pinotavaran lisääntynyt valmis
taminen korvasi osaltaan tukkipuiden hak
kuiden supistuksesta aiheutuneen työn vä
hennyksen. 

Tällä haavaa kuljetaan metsätalouden 
alalla nousukautta kohti. Sahateollisuus 
odottaa levollisin mielin tyydyttävää lai
vauskautta, paperiteollisuus kulutti jo ku
luvan vuoden alkupuolella paperijalosteiden 
viennin lisäykseen lähes 1 milj. m3 raaka
puita ja faneeriteollisuus saavuttaa tuo
tannon määrään katsoen uuden huippuvuo
den. Näin ollen teollisen toiminnan voimis
tuminen vaatii lisääntyvässä määrin raaka
tavaraa, mikä vielä melkoisesti enenee ra
kenteilla olevien suurtehtaiden hankintojen 
kautta. 

,Jo nyt onkin - poikkeuksellisen aikaisin 
- havaittavissa vilkkautta metsien ostoissa. 
Puutavarayhtiöiden asiamiehet tarkastele
vat kiinteästi metsiä ja tekevät ostotarjouk
sia hintoihin, jotka pitkin linjaa liikkuvat 
viime talven hintatason yläpuolella. Itä
ja Keski-Suomessa ja joissakin määrin val
takunnan muissakin osissa on päätetty jo 
kauppojakin, ja erikoisesti kiintyy näissä 
huomio järeistä puista sovittuihin hintoi
hin. Ne ovat jo 15-25% paremmat kuin 
vuoden alkukuukausina. Paperi:puidenkin 
hinnat osoittavat myös nousevaa suuntaa, 
joskaan ei niin jyrkkää kuin järeiden pui
den. Tämä eroavaisuus onkin selitettävissä, 
sillä paperijalosteiden hinnoissa ei ole kovin 
suurta nousua havaittavissa. 

Yksityismetsien hakkuista kerätty tilasto 
osoittaa lähemmin, että kuusipaperipuiden 
hakkuut ovat viimevuotisiin verrattuina 
laajentuneet näihin asti yli 20 %: lla, fa
neerikoivujen 75 %: lla ja että mäntypape
ripuiden hakkuut ovat runsaasti kaksinker
taistuneet. 

Varmuudella voidaan siis odottaa, ett2 
metsätalous ja puuta jalostava teollisuus 
tulevat voimistuttamaan maan talouselä
mää lähiaikoina enemmänkin kuin viimeksi 
kuluneina kolmena vuotena, joina nämä sa
mat tuotannon alat ratkaisevasti lievensivät 
lamakauden puristusta. Maaseutu voi ni
mittäin laskea tulonsa metsänmyynnistä ar
violta 300-400 milj. markkaa suuremmiksi 

kuin viime talvikautena sekä työpalkkojen 
lisäystä. Maataloustuotteiden kysyntää met
sien hakkuiden laajentuminen ja teollisen 
toiminnan vilkastuminen myös parantaa. 

Tämän ilahduttavan kehityksen vastapai
nona on pelko metsien liikahakkuusta tullut 
yhä yleisemmäksi, ilmeisesti eivät yksityis
metsät voi nykyisenlaisen käsittelyn valli
tessa kestää sellaista hakkuumäärää kuin 
mitä ensi talvena niistä on aikomus ottaa. 
Tämän tähden onkin hallitus katsonut maan 
edun mukaiseksi esittää lisäyksiä niihin 
määrärahoihin, joilla pyritään tukemaan 
työtä metsätalouden kehittämiseksi ja tuo
ton lisäämiseksi. 

Loppupäätelmänä tästä voisin siis mai
nita, että metsätalouden järkiperäisen har
joittamisen edellytykset ovat suuresti pa
rantuneet, sillä varsinkin pienpuun han
kinta-alue on huomattavasti laajentunut. 
Metsänomistajilla on syrjäseuduillakin 
mahdollisuus saada kaupaksi sellaista puu
tavaraa, jonka hakkaamisella voidaan met
sien tilaa kohentaa. 

Ylläesitettyjen seikkain sekä v:ientitoiveit
ten että maatalouden todennäköisten tulos
ten perusteella on katsottu voitavan olettaa, 
että tulevan vuoden taloudellinen kehitys 
meillä jatkuu samalla voimalla kuin kulu
vana vuonna, tietenkin olettamalla, ettei 
mitään odottamattomia taloudelliseen elä
mään vaikuttavia mullistuksia sillä välin 
tapahdu. Näin ollen on tulevan vuoden 
tulot tärkeimmiltä kohdilta arvioitu tämän 
vuoden tuottoa vastaaviksi. Näin on tapah
tunut tullitulojen, tulo- ja omaisuusveron 
ja valmisteverojen kohdalta. Ja samaten 
on arvioitu valtion liikelaitosten, kuten rau
tateiden tuotto, metsätulot ja posti- ja len
nätinlaitoksen tuotto. Onpa joissakin koh
din tulon todennäköinen lisääntyminen tä
män vuoden tuoton yli otettu huomioon. 

Tulojen nousu on niin muodoin erittäin 
hyvien suhdanteitten aiheuttama. On siis 
paikallaan, että siitä tavallista suurempi osa 
varataan. Hallitus on ehdottanut varauk
sen tehtäväksi valtiovelan tavallista run
saamman kuoletuksen muodossa ja tämän 
tuloksen saavuttamiseksi osoittanut pidätty
väisyyttä menojen lisäyksiin nähden. Tämä 
pidättyväisyys käy selvästi ilmi, jos vertaa 
eri ministeriöille esitettyjä määrärahoja 
budjettiehdotukseen otettuihin. On varsin 
tärkeää, että myös eduskunta ja lähinnä 
valtiovarainvaliokunta noudattaa samaa pi-
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dättyväisyyttä. Sitä teroittaa erittäin va
kavalla tavalla suuressa maailmassa vallit
seva poliittinen jännitys ja uhkaava levot
tomuus. 

Suomen markan arvo on - minä jo sii
hen aikaisemmin viittasin - edelleen ollut 
kiinteästi sidottu puntaan. Varmaankin 
tällä kiinteällä suhteella on ollut huomat
tava osansa saavutettuun vakavuuteen ta
loudellisissa oloissamme. Onhan, kuten 
juuri selostin, tukkuhintaindeksi ollut yli 
kolme vuotta jotakuinkin muuttumaton ja 
10 % alempi kuin tämän tilaston perusvuo
tena 1926. Eikä elirrkustannusindeksikään 
ole huomattavasti vaihdellut. Vientitava
rainindeksi oli heinäkuun lopussa tänä 
vuonna 85, oltuaan kaksi vuotta aikaisem
min 81. Mutta tämä hintain nousu, josta 
huolimatta varsinkin maataloustuotteiden 
hinnat ovat pysyneet huomattavasti vuoden 
1926 hintoja aiempina ja joka, kuten se
lostin, ei vielä tänä eikä tulevana vuonna 
tule puunjalostustuotteiden myyntihinnoissa 
sanottavasti näkyviin, ei vielä anna aihetta 
markan ulkomaisen arvon koroittamiseen. 
Mutta varsinkin on hyvin tärkeää mieles
täni säilyttää nykyinen tasapainotila häi
riintymättä, kunnes suurten valtioiden va
luuttakurssit alkavat järjestyä kiinteäm
pään suhteeseen toisiinsa. Punta ja dollari 
ovat tänä vuonna olleet jotakuinkin vaka
vassa suhteessa toisiinsa, mutta suurimman 
häiriön saattaa Ranskan valuutta vielä 
tuottaa maailman rahamarkkinoille. Rans
kan nykyisen hallituksen aikana maan fi
nansseissa on syntynyt suuria vaikeuksia. 
Elinkustannukset ovat huomattavasti nous
seet ja sen mukaan va1tion menot, tuottaen 
yhä kasvavaa vajausta talousarvioon. Tun
tuu siltä ettei vaikeuksista selviydytä, ellei 
joko frangin arvoa alenneta, siis panna toi
meen devalvatiota, tahi ryhdytä äärimmäi
sen ankaraan deflatiopolitiikkaan. Näissä 
oloissa on, kuten sanoin, varminta pysyä 
nykyisellään, Suomen markan arvoa ja ny
kyistä tasapainotilaa muuttamatta. 

Hallituksen talousarvioehdotus joutuu 
nyt valtiovarainvaliokunnassa seikkaperäi
sen tarkastuksen alaiseksi. Menoihin tul
laan varmaankin, kuten ennen, ehdotta
maan edustajain taholta lukuisia lisäyksiä 
ja uusia määrärahoja. Pidän ei vain suo
tavana vaan tärkeänäkin, että valiokunta 
noudattaa pidättyväisyyttä ja säästäväi
syyttä. Nykyiset hyvät suhdanteet on käy-

tettävä valtiotalouden hyväksi niin, · että, 
kuten hallitus esittää, varataan lisäänty
neistä tuloista riittävä määrä valtiovelan
vähennyksenä niitä huonoja suhdanteita 
varten, jotka varmaankin taas kerran tule
vat. 

Herra puhemies! Tämä esitykseni on 
ruotsinkielisenä monistettu ja jaettu edus
kunnan ruotsinkielisille jäsenille. Pyydän, 
että sekin otetaan pÖ)'täkirjaan. 

P u h e m i e s: Herra valtiovarainminis
terin lausunto otetaan ruotsinkielisenä pöy
täkirjaan. 

Lausunto on näin kuuluva: 

Då jag för ett år sedan hade äran att 
för riksdagen framlägga den nuvarande 
regeringens tredje statsförslag herörde jag 
i början de ekonomiska förhållanden, un
der vi,lka regeringen tillträdde sitt värv 
den 14 december 1932. Jag hänvisade då 
även till vissa av regeringen följda ekono
miska principer samt de resultat, som stats
hushål'lningen uppvisar enligt 1933 och 
1934 års ibokslut, av vilka det ~istnämnda 
förtjänar uppmärksamhet redan därför, 
att som rättesnöre för regeringen därvid 
tjänade ebt av densamma själv uppgjort 
statsförslag. Den salilliga grund för be
dömande av regeringens ekonomiska poll
tik, som budgeten och bokslutet utgöra 
beträffande finansernas handhavande, är, 
då regeringens fjä·rde budgetförslag nu 
framlägges, avsevärt vidare. Regeringens 
finanspoEtik belyses nu av fyra stats
för.slag och tre bokslut. Men samtidigt fö
refaUa även regeringens första åtgärder på 
det Bkonomi.ska området och d€ allmänna 
ekonomiska förhållanden, som voro rådande 
under den första tiden, i all synnerhet 
statsfinansernas ,stä;llning redan så av
·lägsna, att jag anser skäl föreligga att 
denna gång beröra dessa omständigheter 
mera ingående, framför allt då att döma 
av under senaste tid i offentligheten gjorda 
uttalanden och slcildringar ·denna ställ
nings rätta heskaffenhet synes hava råkat 
i g'lömska. 

I slutet av år 1932 rådde en ekonomisk 
kris, som omfattade hela världen. Den 
1hade i allmänhet börjat såsom en penning
kris, då betalningsmed!len ej förslogo för 
den under de föregående åren starkt steg-



Tulo- ja menoarvio vuodelle 1937. - Lähetekeskustelu. 59 

rade produktionen. Då överproduktionen 
föranledde prissänkning följde härav 
minskad för·etagsamhet och ibrist på för
troende. Hos oss var just bristande för
troende för den ekonomiska. utvecklingen 
huvudfaktorn för krisens fortbestånd. 

Samma misstroende kom även till synes 
beträffa.nde ,statens penningangeläg·enheter. 
Staten hade stora svårigheter vid sköt
seln av ,sin omfattande kortvariga skuld. 
;r börja.n av år 1932 hade den en kredit 
på 7 1 / 2 mi:lj>on do'llars, vars återbetalande 
man bestämt yrkade på. Dessutom hade 
en växel på 1 milj. dollars diskonterats. 
Vid årets utgång uppgick den förra skul
·den till något över 5 milj. dollars, och den 
senare hade nedgått till 250,000 doUars. 
Des.sa fö~bindelsers gemensamma kursvärde 
utgjorde vid årsskiftet 364.5 milj. finska 
mark enligt 68: 75 mk. per dollar. Men 
sagda avkortningar verkställdes med me
del, som ·erhöHos genom nya med möda 
anskaffade kortvariga krediter. I septem
ber .diskonterades nämligen växlar tiH ett 
värde av 5 milj. svenska kronor (räntan 
6 1 / 2 %) samt 2 1

/ 2 milj. schweiziska francs 
ooh i november 200,000 pund. Härigenom 
uppgick vid årets utgång den lmrtvariga 
utländska krediten enligt gällande kurser 
till 505.2 milj. mark. Rätteligen borde här
till ännu läggas det av bolaget Enso Gut
zeit upptagna fånet om 750,000 dollars, 
som i räkenskaperna upptagits såsom hö
rande till den inhemska krediten. Så
lunda beräknad uppgick den kortvariga 
utländska krediten vid årsskiftet enligt 
gällande kurser tili sammanlagt omkring 
554 milj. mark. 

Ä ven i skötseln av den konsoliderade 
skulden framträda tydligt många svårig
heter. Den konsoliderade skulden steg med 
omkring 150 milj. mark under år 1932. 
Den uppgick vid årsskiftet räknat en:ligt 
dåvarande kurser till 5,266,400,000 mark. 
Och det är att märka, att av denna skuld 
var 73.5 % eller således 3,830,746,500 
mark dollarskuld, 14.2 % annan utländsk 
skuld och endast 12.3 % inhemsk skuld. 
Det hör tilläggas, att av den stora kredit 
på 350 miljoner mark, som riksdagen hös
ten 1932 såsom tillägg tiH statsförslaget be
viljade för lindraifdet av arbetslösheten, 
100 milj. mark voro avsedda att anskaf
fas genom ett under november månad emit
terat 7 % obligationslån, som utbjöds till 
en kurs av 95% utan konverteringsrätt 

under 10 år, för att på en gång i sin hel
het återbetalas, samt 150 milj. mark genom 
kortvariga på tre år ställda skuldförbin
delser, vilkas ränta med 1 % översteg ban
kernas depositionsränta. Under november 
månad hade av sagda synnerligen förmån
liga obligationer teckna ts 2 j 3 a v hela be
loppet. Men de kortvariga förbindelserna 
kunde under år 1932 icke alls placeras. 
Statsfinansernas ställning var således i 
slutet av år 1932 sådan, att den totala 
skulden, den konsoliderade och okonsolide
rade, den utländska och inhemska tillsam
mantagna, enligt vid årsskiftet rådande 
kurser uppgick till 5,901,037,425 finska 
mark. Av detta stora belopp utgjorde 
74.3 % dollarskuld, 15.1 % annan utländsk 
skuld o0h endast 10.6% inhemsk skuld. 
Det gällde att avyttra det återstående 
beloppet av 7 % obligationerna, likaså de 
kortvariga förbindelserna till ett värde av 
150 milj. mark och anskaffa den kredit 
på 100 milj. mark, angående vars uppta
gande den dåvarande regeringen icke ens 
uppgjort någon plan, men vars medel re
dan bevi'ljats för särskilda ändamål under 
namn av arbetslöshetens bekämpande. Och 
framför allt gällde det att sköta före
nämnda enorma kortvariga skuld under en 
tid, då den inhemska krediten tagit slut 
och den utländska sviktade, och statshus
hållningens skötsel slutade med deficit och 
ökad skuld. 

Ä ven på den privata ekonomins område 
hade bristen på förtroende och kredi~ ver
kat förlamande på penningläget och föror
sakat aHvarliga bekymmer för framtiden. 
Den utländska skulden var frånsett stats
skulden avsevärd. Man beräknar att denna 
skuld i slutet av år 1932 steg till över 3 
miljarder mark. Ä ven härav var största 
delen kortvarig dollarskuld, vars förnyande 
i många fall var omöjlig. 

Sådant var det ekonomiska läget hos oss 
i slutet av år 1932. 

Då regeringens vid denna tid tillträdde 
sitt värv, hade den klart för sig, att det 
gällde att beslutsamt inskrida för återstäl
landet av förtroende oeh kredit. Den he
tydelse, den ansåg denna uppgift äga, 
framgår av regeringens programdeklara
tion, vars innehåll i huvuddrag är föl
jande: 

:Tiden är för oss fortfarande - så lydde 
deklarationen - liksom överallt särskilt i 
ekonomiskt 1hänseende mycket svår. Detta 
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framstår klart för regeringen, då den går 
att ntföra den uppgift, som anförtrotts 
densamma. På grund härav strävar den även, 
medveten om gränserna för statens och 
det mänskligas möjligheter på det ekono
miska området, framför allt att bevara och 
stärka förutsättningarna för vårt ekono
miska liv. 

För uppnående av detta ändamål måste 
staten börja med sig själv och övervaka 
att dess egen hushållning fortfarande hål
les i jämvikt. Det första villkoret för att 
detta skall lyckas och det övriga ekono
miska livet förbliva sunt, är en stabilise
ring av penningvärdet, utan vilket även 
all ekonomisk planmässighet är omöjlig. 
Av denna anledning tillbakavisar rege
ringen på det bestämdaste alla krav på en 
försämring av penningvärdet, vilka endast 
leda till störingar. 

Efter att hava framställt lindrandet av 
arbetslösheten såsom en av sina huvud
uppgifter och päpekat att därtill borde 
strävas genom direkta åtgärder för närin
garnas upplivande, bland annat genom 
stärkande av det med svårigheter käm
pande lantbruket, konstaterar regeringen, 
att så Etet som staten än förmår inverka 
på det ekonomiska livets gång, bör den av
visa a:llt, som icke är överensstämmande 
med de principer, som böra följas i ett 
väl ordnat samhälle. Såsom det aUra vik
tigaste även för landets ekonomiska till
frisknande framstår därför upprätthållan
det av den lagliga stats- och rättsordnin
gen. 

Sålunda tror sig regeringen - heter det 
i slutorden - kunna för sin del uppbygga 
det förtroende, som hos oss likasom an
norstädes i främsta rummet behöves, men 
regeringen är samtidigt övertygad om 
framgång i sina strävanden endast under 
förutsättning att alla krafter, som vinn
lägga sig om det allmänna bästa, stödja re
geringen i detta arbete. 

Denna regeringens öppet uttalade• prin
cipiella ståndpunkt i det ekonomiska livets 
kardinalfrågor var ägnad att lugna den 
oro, som varit rådande. Och snart visade 
sig även ett gryende förtroende till skötseln 
av statens penningangelägenheter samt en 
förbättring av statsverkets kredit. Sålunda 
kunde. förenämnda osålda obligationer av 
1932 års obligationslån snabbt placeras, 
likaså förberörda interimistiska förbindel-

ser. Det belopp, som saknades för finan
sieringen av åtgärderna för arbetslöshetens 
lindrande, kunde även under år 1933 an
ska.ffas på den inhemska penningmarkna
den. 

Tidigare än i övriga europeiska länder 
ibegynte i vårt land skönjas teeken på eko
nomiskt tillfrisknande och för denna för
ändring av förhållandena har statsmaktens 
beslutsamma grepp varit av avsevärd be
tydelse. 

För skötseln av statens finanser gav 
kristideus resultat, sådana de framstodo i 
min nyss framförda redogörelse över stats
skuldens stä1lning i slutet av år 1932, all
varliga anvisningar. För det första måste 
den kortvariga skulden betydligt avkortas, 
såvitt möjligt måste den helt och hållet 
bortbetalas. Just däri låg anledning till 
störingar av den aHvarsammaste beskaf
fenhet. Dollarns kurs varierade ju under 
ar 1932 emellan 71.90 och 56.7'0, under år 
1933 pendlade den från 68.35 till 41.90 och 
under 1934 från 46.55 till 43.85. Redan 
vid uppgörandet av den första budgeten 
måste utgifterna begränsas så, att denna 
skuld kunde minskas med överskottet. Men 
även den konsoliderade skulden gav an
ledning till bekymmer. Däri ingick till 
allt för stor del utländsk valuta, till och 
med till största delen sagda varierande dol
larvaluta. Man måste sträva att ersätta 
även denna skuld med inhemsk eller åt
minstone med sådant utländskt mynt, vars 
värde stod i ett konstantare förhållande 
till vårt eget mynt. I högre grad än man 
i december 1932 kunde vänta, har denna 
sanering· av statens finanser kunnat för
verkligas under den nuvarande regerings
perioden. Redan år 1933 erlades alla kort
variga dollarkrediter, delvis med til1hjälp 
av från Sverige erhållna krediter. Vid 
årets slut utgjorde den kortvarige kredi
tens hela värde uträknat enligt gällande 
kurser 432 milj. mark och hade således 
nedgått med 122 milj. mark. Påföljande 
år betalades jämväl de kortvariga krono
krediterna, och hela den kortvariga skul
den minskades med 300 milj. mark. I bör
jan av år 1935 utgjordes den utländska 
kortvariga krediten sålunda av ett litet 
pundbelopp och 31 milj. franska francs. 
Vid slutet av samma år återstod av denna 
utländska kredit endast sagda francbelopp, 
som fortfarande förnyats i förhoppning, 
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att franska francens länge motsedda deval
vering komme att förverkligas. 

Även det mera fordrande program
met, de konsoliderade lånens konverte
ring, håller nu på att förverkligas. 
Av de under senaste årtionde upp
tagna dollarlånen fortbestå endast det 
första under år 1923 upptagna lånet, 
som ursprungligen utgjorde 12,280,000 
och numera 8,221,000 dollars samt 
1923 års livsmedelslån, som numera 
uppgår till 8,541,229 dollars. Däremot är 
1925 års lån, ursprungligen 10 milj. dol
lars, samt 1928 års lån, ursprungligen 15 
milj. dollars, redan konverterade. Härtill 
användes irrhemsk kredit 400 milj. mark, 
ett från :Sverige år 1934 upptaget 4 1/ 2 % 
lån, som gav 175.6 mi<lj. mark samt ett 
från Förenta Staterna upptaget 4 % serie
lån å 10 milj. dollars, vilket gav 460 milj. 
finska mark. Och nu den 1 september har 
erlagts det år 1926 upptagna dollarlånet, 
som ursprungligen var 15 milj. dollars, 
och varav till sistsagda dag var oguldet 
12,845,000 doHars. För detta ändamål har 
använts de medel, som erhållits av det .in
hemska 4 1

/ 2 % lånet å 400 milj. mark, vil
ket upptogs den 1 juli samt dessutom dis
ponibla kassamedel, till vilkas täckning 
låneplanen är uppgjord. 

.Den förändring, som härigenom fåtts till 
stånd i statsskuldens struktur, är rätt be
tydande. Redan vid slutet av senaste år 
utgjorde av den totala statsskulden endast 
40 % dollarskuld, 218 % annan utländsk 
skuld och 32 % inhemsk skuld. Den 1 
september utgör av statsskulden, som i 
sin ~helhet, räknat efter nämnda dags kurs, 
uppgår till 3,825,955,537 mark, endast ;27 % 
dollarkredit, 2.6% annan utländsk kredit 
och 47% inhemsk kredit. Under höstens 
förlopp kommer den inhemska skulden nå
got a tt ökas. 

Ytterligare från annan synpunkt sedda 
hava konverteringarna haft en alldeles 
förstklassig betydelse. De nya lånen hava 
erhållits mot avsevärt lägre ränta. Sålunda 
hava statens ränteutgifter härigenom kun
nat betydligt reduceras. I 193>3 års budget 
hade för dem reservera:ts 2<51 milj. mark, 
varjämte för räntor och amorteringar un
der agiomomentet upptagits 144 milj. mark. 
I 1937 års statsförslag har för det förra 
ändamålet reserverats 187 milj. mark och 
för det senare 2·7 milj. mark. Minsknin-

------------------

gen utgör således 181 milj. mark. Att re
geringen kunnat ·På så kort tid förverkliga 
sin plan för sanering av statens finanser 
och att hela vårt rikes ekonomi kunnat 
uta:n att .penningmarknaden tillstramats på 
ett så verksamt sätt medverka till det er
nådda resultatet, beror på den förmånliga 
utveckling, som år för år blivit fastare och 
bragt vårt rike i ett sällsynt gott ekono
miskt skede. Denna förmånliga utveckling 
har sin grund i många medverkande fak
torer. En viktig faktor har säkert den 
finska ekonomiska verksamhetens energi, 
seghet och ·elasticitet -varit. Denna verk
samhet hava de internationella konjunktu
rerna i hög grad underlättat. Regeringen 
har icke och skulle icke ens kunnat direkt 
främja denna utveckling. Den ringa hjälp, 
som lämnats beträngda lantbruksinrättnin
gar, jävar ick·e detta påstående. Men re
geringen har indirekt underlättat utveck
lingen. Den har strävat att såvitt möjligt 
avhålla sig från allt, som skulle hindra 
privat företagsamhet. Statens utgifter och 
inkomster hava hållits i jämvikt och för
troende har skapats för skötseln av den 
unga självständiga statens ekonomi. Finska 
markens värde utomlands har hållits fast 
bundet vid Sterling-grup,pens huvudvaluta, 
och vårt mynts köpkraft har förblivit myc
ket fast. Partivarornas prisindex varie
rade ännu år 1932, emellan 94 och .S7. 
Men från ·början av år 1933 har det, med 
undantag för en stigning för några måna
der till 91 eller 92, ända till augusti detta 
år eller så1edes över 3 1 / 2 år hållit sig 
på 90. 

Jag har ovan redogjort för regeringens 
åtgärder för statsfinansernas sanering sär
skilt vad skötseln a.v sta.tsskulden, såväl 
den konsoliderade som den okonsoliderade, 
vidkommer. Grundtanken har varit, a.tt 
statens utgift.er böra skötas på sådant sätt, 
att skulden årligen kan minskas. Isyn
nerhet under den tid, då goda konjunktu
rer rått, har man fasthållit vid ·en sådan 
uppfa.ttning. Att man icke härigenom un
der de förflutna åren kunnat få till stånd 
större avbetalning, beror huvudsakligen 
därpå, att nya. ·behov uppstått, som man 
varit tvungen att tillfredsställa. Sådana 
hava. varit effektiviseringen av vårt för
svarsväsende, en mängd nya byggnader, 
övriga. arbetsanslag och utvidgandet av 
flere statsinrättningars åligganden. Även 
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i den budget, som nu framlägges, har man 
sålunda varit tvungen att upptaga bety
dande nya anslag samt tillägg till tidigare. 
Men likväl har det varit möjligt att före
slå att statsskulden måUe minskas med 
sammanlagt 178 milj. mark. Det ta hava 
de ökade inkomsterna möjliggjort. Det är 
därför på sin plats, att jag framlägger, 
vilka .grunder regeringen haft för beräk
ningen av instundande års ekonomiska ut
veckling och statsverkets därav beroende 
inkomster. 

Vad först världsekonomins utveckling 
beträffar, så fästes ur.pmärksamheten, då 
man följer densamma, vid de stora olägen
heter, vilka även fortfarande hålla varu
utbytet fö.rlamat. F1ere stormakter sträva 
enträget mot självhushållning och upp
ställa ständigt nya hinder för vår exports 
utveckling. 

Å andra sidan synes i allmänhet .på 
världsekonomins område för närvarande 
råda en mera förhoppningsfull sinnesstäm
ning än tidigare. I Föi~enta Staterna och 
England samt inom Sterling-gruppen för
siggår beträffande de ~ekonomiska konjunk
turerna en avesvärd stegring. Xven i 
Tyskland förekomma tecken, som tyda 
härpå. ,särskilt bör observeras att efter
frågan på vissa råämnen, världshandelns 
största partivaror blivit betydligt livligare. 
Produktionen håller även på att stiga i 
ett flertal stora rilum. Naturligtvis har 
den allmänna upprustningen en viss andel 
häri. På grund av denna efterfrågan 
hålla prisen ·På att i någon mån stiga. Så 
har t. ex. prisnivån för lantbruksprodukter 
på världsmarknaden under förra delen av 
detta år varit något högr·e än senaste år 
(index 80 motsvarande 76 senaste år). 
Större har det sågade virkets prisstegring 
varit och en tendens tili förbättring har 
även varit märkbar beträffande priset ·på 
pappersmassa. 

X ven världshandeln i allmänhet håller 
på att i någon mån utvecklas, ehuru myc
ket långsammare än rproduktionen. Dess 
värde uträknat i guld uppskattas för när
varande endast tili 40 % av dess totala 
värde år 19·29. Under dessa förhållanden 
är det ännu en lång väg tili kristideus 
fullständiga övervinnande. Xnnu finnas 
många frusna krediter. Och, såsom jag re
dan nämnde, clearingavtalen, som blivit syn
nerligen talrika, och strävandena till själv-

------------------------------

försörjning äro allt fortfarande allvarliga 
hinder för en regelmässig utveckling av 
världshandeln. över den närmaste fram
tidens ekonomiska utv·eckling kasta allvar
samma synnerligen hotande politiska oro
ligheter sin mörka skugga. Sålunda ma
nar den stora världens ekonomiska utveck
ling, varav vi i mycket äro beroende, tiU 
varsamhet vid skötseln av rikets finanser. 

iVårt eget rikes ekonomiska utveckling är 
för närvarande obestridligen synnerligen 
gynnsam. Vi kunna följa denna utveck
lings 'början från år 1933, ty vid den 
tiden, i början av år 1933 kunde de första 
tecknen på förbättring skönjas. En syn
nerligen åskådlig bild erhålla vi av denna 
utveckling, om vi fästa vår uppmärksamhet 
vid sifferuppgifterna från några av de 
viktigaste områdena av vår ekonomiska 
verksamhet. 

'Vår industriproduktion, som under kris
tiden ända tili slutet av år 19m betydligt 
krympt ihop, begynte redan 19·32 utvid
gas, men har därefter oavbrutet och starkt 
ökats, så att den för närvarande såväl tili 
volym som värde är drygt 50 %· större än 
år 19,32, och större nu än den någonsin 
tidigare varit. Denna tillväxt har i någon 
mån varierat inom olika industrigl'enar. 
Kraftigast har den varit inom rpappers- och 
pappersmasseindustrin med en tillväxt 
av 60 % och inom byggnadsmaterialieindu
strin med 90 %. Sistnämnda tal tyder 
redan ,på att vår byggnadsverksamhet hål
ler på att utvecklas i betänklig omfattning 
och således blir kapitalbindande. 

Av lantbruksproduktionens utveckling är 
det svårt att för· en längre tid erhålla en 
lika enhetlig bild. ,Skördarna hava vid 
växlande väderleksförhållanden varierat. 
Under de tre senaste åren hava r·esultaten 
varit jämna. Den bästa skörden erhölls 
år 1934, då den steg tili 3,5,88 miljoner 
foderenheter och hade ett värde av 5,2'2·3 
miljoner mark. Senaste års skörd var 
något sämre, 3,409 miljoner foderenheter 
och 5,118 miljoner mark. Detta års skörd 
beräknas uppnå samma nivå som år 1'934. 
Enligt augusti månads värdering komme 
den att uppgå till 3,508 miljoner foder
enheter och 5,324 miljoner mark, medan 
augusti månads värdering senaste år ut
visade 3,488 miljoner foderenheter och 
4,807 miljoner mal'k. Av detta produk
tionsområdes utveckling får man ·en kla-
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rare bild, då man följer åkerarealens för
ändringar. För detta år föreligga ännu 
ej noggranna uppgifter härom, men av 
1935 års statistik finner man, att åker
arealen sedan år 1932 utvidgats med över 
143,000 ha eller således med 6 %. Arealen 
för spannmålsodlingen har ökats med 
11.5% eller 97,000 ha, varav för vete 
47,000 ha, för råg 24,000 ha och för havre 
16,000 ha. I år torde arealen för vete, 
korn och potatis ökas, varemot arealen för 
råg och havre torde reduceras. 

För vårt lands produktion har prisut
vecklingen under ifrågavarande tidsskede 
varit påfalla.nde gynnsam. Medan hemma
marknadsindex för importvarorna sjönk 
från 96 (i förhållande till index 1926 = 
100) i slutet av 1932 till m i juni inne
varande år, steg motsvarande prisnivå för 
de inhemska lantbruksprodukterna från 72 
till 78 och för de inhemska industrialstren 
från 93 till 94. Index för partivaror 'På 
den inhemska marknaden kunde, såsom jag 
redan förklarade, sålunda bibehållas ·oför
ändrat vid 90. Men samtidigt steg index 
för ~exportvarorna från 72 till 82. I stort 
sett hava alltså exportörerna fått ökade 
priser, ,producenterna av inhemsk mark
nadsvara delvis likaså, men konsumenternas 
levnadskostnader hava nedgått. 

Såväl .inrikes- som utrikeshandeln upp
visa även stark ökning. Inrikeshandeln be
visar stor tillväxt av köpkraften och har 
den därför för närvarande beräknats vara 
55 % störr.e än under år 193·2. 

Än avsevärdare är utrikeshandelns till
växt. Krisåren förorsakade en kraftig in
skränkning av importen. Men därefter har 
jämväl importen kontinuerligt stigit 
jämnbredd med exporten, så att i medlet 
av detta år utrikeshandelns volym var c. 
90 % högre än år 1932. Synnerligen an
märkningsvärd är den förändring, som un
der dessa år försiggått i utrikeshandelns 
struktur. Först och främst har importen 
årligen hållit sig mycket mind11e än expor
ten. För det andra har av importen en 
proportionsvis stor andel hänfört sig till 
varor, som erfordras för vidmakthållandet 
och utbyggandet av landets produktionsliv 
d. v. s. maskiner och delar därav, transport
medel samt allehanda råvaror och halv" 
fabrikat. Från början av år 19G3 ända 
till slutet av juli månad detta år har ur 
landet eX!porterats varor för ett värde av 

sammanlagt 21,400 milj. mark. Mot denna 
summa balanserar en import av narmgs
och njutningsmedel för. 3,100 milj. mark, 
av andra konsumtionsvaror för 3,400 milj. 
mark, av råvaror och halvfabrikat för pro
duktionen för 8,000 milj. mark samt av 
maskiner, apparater o. dyl. för c. 2;900 
milj. mark. Exportöverskottet utgör såle
des för ifrågavarande tid drygt 4,000 milj. 
mark. 

Denna handelsbalansens förmånliga ut
veckling har gjort det möjligt att avsevärt 
minska den utländska skuld, som betungat 
vårt lands ekonomi. Jag har redan tidi
gare redogjort för, huru bekymmersam 
denna börda var i synnerhet under de för
hållanden, som rådde i slutet av år 19132 
hos oss och jämväl i de länder, som voro , 
våra borgenärer. :Man har beräknat, att 
totalsumman av våra i utlandet place
rade obligationer och nettobeloppet av våra 
kortfristiga betalningsförbindelser med ut
landet, såsom jag redan nämnt, uppgick 
till c. 9 miljarder finska mark. I mitten 
av innevarande år ·beräknas denna skuld 
hava nedgått till 4 miljarder mark. Av 
denna minskning utgör c. 3,500 milj. mark 
avbetalning å den konsoliderade skulden 
och 1,500 milj. återbetalning av den kort
variga skulden. Såsom jag tidigare redo
gjorde har statens utländska konsoliderade 
skuld minskats med c. 1,900 milj. mark. 
Kreditanstalternas utländska konsoliderade 
skuld har nedgått med c. 1 miljard mark 
och kommunernas lån med :600 milj. mark. 
Den härutöver i augusti erlagda löseskil
lingen för de oinlösta obligationerna av 
statens 192:6 års obligationslån minskar den 
utländska skulden med ytterligare c. :600 
milj. mark. 

Dessa hela vårt lands utländska skulders 
avbetalning har, såsom statsbankens chef
direktör i ett av honom detta år hållet före
drag anfört, lett till att ränteutgifterna till 
utlandet minskats med i medeltal c. 1 mil
jon mark per dag. 

Oaktat så stora avbetalningar å skul
derna erlagts till utlandet, har den in
hemska penningmarknadens ställning varit 
lätt. Brist på penningar har under hela
tiden icke förmärkts, icke ens till följd av 
detta års jämförelsevis betydande nya obli
gationslån. Depositionsinrättningarnas inlå
ning har från år 1932 till mitten av inne
varande år stigit från 12 miljarder till 
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c. 14.s miljarder mark, och handelsban
kernas inlåning översteg deras utlåning i 
mitten av juni månad med närmare 800 
milj. mark. 

Räntan har såsom allmänt bekant märk
bart sjunkit. Jag nämner endast såsom ett 
exempel att den effektiva obligationsräntan 
har fallit från 8.4 % till 5.2 %. Den effek
tiva räntan å statens den 1 juli upptagna 
400 miljoners obligationslån är 4 3

/ 4 %. 
Ovan anförda statistiska siffror lämna en 

klar bild av den ekonomiska utvecklingen 
under de senaste åren. De giva en den 
fastaste grund åt mina ord, då jag nyss 
talade om den förmånliga utveckling, som 
år från år vunnit i stadga infört vårt rike 
i ett sällsynt gott ekonomiskt skede. 

Kommer den ekonomiska ihögkonjunktur, 
i viiken vi nu leva, att fortbestå över in
stundande år, detta är den fråga, som vid 
uppgörandet av statsförslaget i främsta 
rummet intresserar och på denna fråga 
måste ett svar erhållas. Ty det är nöd
vändigt att bilda sig en uppfattning om 
den grund, på vilken inkomsternas upp
skattning baserar sig. 

Härför är det nödigt, att den ekono
miska utvecklingen under innevarande år 
ytterligare granskas och särskilt till den 
del, varav vår ekonomi i främsta rummet 
är beroende, nämligen vår export. I detta 
avseende bör sägas, att siffrorna över vår 
eXJporthandel just detta år överhuvud ut
visa avsevärd stegring. Sålunda var ex
portens totalvärde under det första halv
året över 20% högre än föregående år. 
Denna utveckling kommer i al1mänhet till 
synes i alla huvudgrupper, ehuru i en del 
av de viktigaste totalvärdets stegring för
orsakats i främsta rummet endast av ök
ningen av den exporterade kvantiteten oeh 
ingalunda av prisstegring. I gruppen ani
maliska livsmedel hänför sig likväl stegrin
gen i allmänhet såväl till kvantiteten som 
till själva värdet. Gruppens totalvärde 
steg under årets sex första månader med 
över 30 %, kvantiteten av till utlandet ex
porterat fläsk med 54 % och värdet i 
samma mån. Under samma tid steg kvanti
teten av till utlandet exporterat smör med 
27 %, medan dess värde växte med ända 
till 42 %. Exporten av ost steg till sin 
kvantitet med 15 % och sitt värde med 
20 %, då däremot exporten av ägg, vars 
kvantitet nedgick med c. 15 %, till sitt 

värde i någon mån steg jämfört med ex
porten under första hälften av år 1935. 

V ad beträffar exporten av sågat virke 
och träförädlingsprodukter, är samma ten
dens skönjbar, för såvitt angår dessa ex
portgruppers totalvärden. Men i själva 
verket förorsakas stegringen i detta av
seende synnerligen väsentligt därav, att 
dessa grupper, vilka jämväl under förra 
hälften av detta år utgöra 80% av expor
tens totalvärde, utvisa en avsevärd stegring 
i den exporterade varukvantiteten. Sålunda 
voro kvantitetssiffrorna för pappersex
porten under årets förra hälft c. 20 % 
högre än föregående år, under det att ex
porten av cellulosa steg med till och med 
närmare 30 %. Trämassa och kartong ut
visa även avsevärd ölming, och beträffande 
exporten av sågat virke kommer man tydli
gen i avseende å kvantiteten till förutsatt 
resultat. Prisbildningen på vår egentliga 
exportindustris område har däremot icke i 
samma mån varit tillfredsställande, med 
undantag för sågat virke, vars pris under 
årets lopp avsevärt stigit. För såvitt angår 
papper, cellulosa och massa, komma där
emot medelprisen för detta år, några 
mindre undantag frånräknade, troligen att 
förbliva på samma låga nivå som före
gående år, beroende detta av prisbildningen 
på världsmarknaden och av den omstän· 
digheten att papper, cellulosa och massa 
såsom känt i synnerligen stor mängd måste 
säljas medels långvariga - ett års ja till 
och med två års - kontrakt, varför de 
teeken på en förbättring med avseende å 
prisen, som på dessa områden under senaste 
tiden varit märkbar, icke kunna inverka på 
detta år och knappast i högre grad ens på 
instundande års avkastning i finansiellt 
avseende. 

Det bör slutligen konstateras, att även 
våra övriga mindre exportartiklar, vilkas 
försäljning till utlandet under de senaste 
åren på ett glädjande sätt vuxit, även detta 
år i allmänhet visa en viss stegring. 

Om det allmänna välståndet i våra le
dande inköpsländer fortgående kommer att 
stiga, är det antagligt att det såsom hit
tills skall finnas nöjaktiga avsättningsmöj
ligheter utomlands för våra lantbrukspro
dukter och mindre exportartiklar och att, 
då den allmänna prisnivån stiger i inköps
länderna, även dessa våra exportvarors pris 
skola gå i samma riktning. 
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Angående den största och viktigaste ex
portgruppen, sågat virke, kan konstateras, 
att förbrukningen i Storbritannien allt 
fortfarande är den absolut viktigaste fak
torn på virkesmarknaden. Ehuru vissa fast
landsmarknader i någon mån hava ökat 
sina inköp av virke, har emellertid efter
frågan på sågat virke under de senaste 
åren vuxit huvudsakligen till följd av 
engelska inköp. Den ökade konsumtionen i 
England åter har under de senaste åren 
föranletts framför allt av en i hög grad 
stegrad bostads-byggnadsverksamhet. Det 
synes dock som om denna utveckling efter 
att i början av detta år hava nått sin höjd
punkt, nu i någon mån skulle vara i till
bakagående. Men i dess ställe tilltager 
industriell och annan byggnadsverksamhet 
betydligt och det beräknas, att den härför 
erforderliga ökade förbrukningen ersätter 
den möjliga nedgången i bostadsbyggnads
verksamheten. Under sådana förhållanden 
och förutsatt, att det av de europeiska ex
portörerna under senaste år ingångna och 
detta år förnyade avtalet även instundande 
år kommer att såsom hittills verka tabili
serande på marknadens läge och att råva
rornas pris förbliva skäliga, torde man 
kunna anse varsien beträffande instun
dande års trävarumarknad även med av
seende å möjligheterna till upprätthållan
det av försäljningsprisen i stort sett nöj
aktiga. Vad åter papprets, cellulosans och 
massans pris angår, torde man kunna säga, 
att även på dessa områden instundande 
års avsättningsmöjligheter synas lovande. 
Av sistnämnda två varuslag, ävensom av 
tidningspapper är redan en synnerligen be
tydande del av instundande års produktion 
försåld, men till följd av den inköps- och 
försäljningspolitik, som beträffande dessa 
varor är rådande, enligt vilken, såsom tidi
gare nämnts, kontrakten i allmänhet upp
göras på synnerligen lång leveranstid, kan 
roan icke vänta -- åtminstone icke någon 
allmän och betydligare -- stegring av pri
sen, under det att å andra sidan prisen på 
råvaror och förnödenheter för dessa in
dustrier utvisa tydlig och delvis synnerligen 
kraftig stegring. 

Såsom allmän slutledning beträffande 
det som ovan anförts, torde man således 
kunna säga, att 1937 års varsel, för såvitt 

de angå vårt lands export, icke äro dåliga. 
Men å andra sidan måste man medgiva, 
att i den bild som skall återspegla fram
tiden finnes även rikligt med negativa 
drag. Världens allmänna högkonjunktur 
är i mycket hög grad föranledd dels av 
krigsupprustning dels av strävanden till 
isolering d. v. s. av de speciella åtgärder de 
olika länderna på sina egna områden vid
tagit för utvecklandet av det ekonomiska 
livet. Det är ovisst, huru långt denna ut
veckling kan fortgå, och därtill kommer 
ytterligare såsom en synnerligen viktig 
omständighet den i världen rådande all
männa utrikes- och inrikespolitiska oron, 
som, ehuru det är att hoppas, att mänsklig
heten åtminstone under den närmaste fram
tiden besparas från större politiska omvälv
ningar och förvecklingar, uppenbarligen 
verkar mycket störande på den naturliga 
utvecklingen av de ekonomiska förhållan
dena. Såsom det sämsta och betänkligastc 
draget i synnerhet då det är fråga om ex
porthandel, framstår likväl världshandelns 
svaga återhämtning och de talrika och 
beklagligtvis ännu ökade hinder, som för
svåra dess fria utveckling. Såsom känt, 
har även Finland i många avseenden fått 
lida härav, i synnerhet med beaktande av 
att utlandet vill av oss erhålla vårt dyr
baraste råämne, d. v. s. oförädlat virke och 
samtidigt på olika sätt uppställer svårig
heter och hinder för våra förädlade pro
dukters export. Detta är en fara, mot vii
ken vi alltid skola vara på vakt, och vilken 
med erforderliga medel bör avvärjas. På 
grund härav och med hänsyn till det inter
nationella lägets skuggsidor och särskilt de 
svårigheter, vilka möta och kunna drabba 
det internationella varuutbytet, bör man 
ehuru möjligheterna för vår export i all
mänhet synas ganska gynnsamma, och vi 
med förhoppningsfullt sinne böra se fram
tiden an, undvika att hängiva sig åt allt 
för stor optimism. 

Då vi föreställa oss, hurudant lantbru
kets tillstånd instundande år sannolikt kom
mer att gestalta sig, böra vi först och 
främst taga i beaktande, såsom vi redan 
framhöllo, att skörden med säkerhet kom
mer att bliva nöjaktig. Den andra viktiga 
faktorn vid lantbrukets avkastning är 
skogshushållningen och de penningin-

9 
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komster, som därav erhållas. Jag ber för 
belysande härav att få framhålla vissa 
synpunkter. 

De inkomster, som erhöllos ur landsbyg
dens skogar understego senaste vinter med 
par hundra miljoner inkomsterna under de 
två föregående vintrarna, då de hade upp
gått till vid pass 2,000 miljoner mark. Det 
oaktat var skogshushållningens andel i 
landsbygdens ekonomiska liv synnerligen 
betydelsefull, och stapelvarans ökade till
verkning ersatte delvis den minskning i 
arbetet, som förorsakades av den reduce
rade avverkningen av timmerträd. 

I detta ögonblick går man på skogshus
hållningens område mot högkonjunktur. 
Sågindustrin inväntar med lungt sinne en 
tillfredsställande skeppningsperiod, pap
persindustrin förbrukade redan under 
förra hälften av innevarande år för den 
ökade exporten av pappersarbeten närmare 
1 milj. m3 råvirke och fanerindustrin står 
med avseende å produktionens kvantitet 
inför ett nytt toppår. Sålunda erfordrar 
den industriella verksamhetens tillväxt 
ökad mängd råvara, vilken ytterligare be
tydligt stiger genom leveranserna till de 
under uppförande befintliga storfabrikerna. 

Redan nu kan även - exceptionellt ti
digt - förmärkas större livaktighet i upp
köpen av skogar. Trävaruaktiebolagens om
bud besiktiga ivrigt skogarna och göra sina 
köpeanbud till pris, som längs hela linjen 
röra sig ovan om den under senaste vin
ter tillämpade prisnivån. I ÖStra och mel
lersta Finland och även i viss mån i rikets 
övriga delar hava köp redan avslutats, och 
särskilt fäster man sig vid de pris, som er
lagts för grova träd. De äro redan 15-
25 % högre än under årets första månader. 
Även prisen å pappersved utvisa stigande 
tendens, om ock i samma mån, som de 
grova träden. Denna differens är även 
förklarlig, enär i prisen å papperstillverk
ningar mycket stor stegring icke kan för
märkas. 

Över privatskogarnas avv•erkning samlad 
statistik utvisar att avverkningarna av 
granpappersved jämförda med avverknin
garna under de senaste åren hava hittills 
ökats med över 20 %, fanerbjörkarnas med 
75 % och avverkningarna av tallpappers
ved drygt fördubblats. 

Med säkerhet kan man sål.edes emotse, 
att skogshushållningen och träförädlings-

industrin komma att stärka landets ekono
miska liv under den närmaste tiden i högre 
grad än under de tre senaste åren, under 
vilka dessa samma produktionsområden 
dock avgörande lindrade kristidens kram
ning. Landsbygden kan nämligen beräkna 
sin inkomst av skogsförsäljning till .(upp
skattningsvis 300'----400 milj. mark) större 
än under senaste vinter, vartill ytterligare 
kommer ·en ökad arbetsförtjänst. Genom 
att skogarnas avverkning blir mer omfat
tande och den industriella verksamheten 
livligare, stiger även efterfrågan på lant
bruksprodukter. 

Håsom en motvikt till denna glädjande 
utveckling har fruktan för en allt för stor 
skogsavverkning blivit allt allmännare och 
uppenbart kunna privatskogarna med nu
varande avverkningsförfarande icke bära 
en så stor avverkningskvantitet, som man 
under instundande vinter har för avsikt att 
uttaga ur dem. Därför har även regerin
gen ansett det överensstämmande med lan
dets fördel att föreslå tillägg i de anslag, 
med vilka man strävar till att stöda ar
betet för skogshushållningens utveckling 
och avkastningens ökande. 

Statsmaktens åtgärder för skogshushåll
ningens handledande äro även för ögon
blicket nödvändiga, ty fara föreligger, att 
prisnivåns kraftiga stegring kan inleda 
mången skogsägare i frestelsen att i pen
ningar omsätta sin produktionskraftiga 
skog, till och med en sådan, av vilken man 
senare kunde vänta ett bättre ekonomiskt 
resultat än det, som nu kan erhållas. 

Slutligen må anföras att förutsättnin
garna för skogshushållningens rationella 
skötsel mycket förbättrats, enär i synner
het klenvirkets leveransområde avsevärt ut
vidgats. Skogsägarna även i avlägset :be
lägna trakter hava möjlighet att försälja 
jämväl sådant virke, genom vars avverk
ning skogarnas tillstånd kan förbättras. 

På grund av ovan anförda omständighe
ter samt med stöd av utsikterna för expor
tens och lantbrukets sannalika resultat, har 
man ansett sig kunna antaga, att den eko
nomiska utvecklingen under instundande år 
kommer att fortgå med samma styrka som 
innevarande år, naturligtvis under förutsätt
ning att några oväntade omvälvningar, som 
inverka på det ekonomiska livet, icke dess
förinnan inträffa. tSålunda hava instun
dande års inkomster i sina väsentliga de-



Tulo- ja menoarvio vuodelle 1937. - Lähetekeskustelu. 67 

lar uppskattats till samma. 1belopp som 
detta år. Detta är förhållandet med tullin
komsterna, inkomst- och förmögenhetsskat
ten samt acciserna. Och samma förfarande 
har följts beträffande statens affärsföretag, 
säsom järnvägarnas avkastning, forstin
komsterna, post- och telegrafinrättningens 
avkastning. I vissa fall har den sannalika 
ökningen utöver avkastningen under detta 
år tagits i beaktande. 

Inkomsternas ökning har således föran
letts av synnerligen goda konjunkturer. 
Det är därför på sin plats, att därav re
serveras en större del än vanligt. Rege
ringen har föreslagit att reserveringen gö
res i form av en större avkortning å stats
skulden än vanligt och har för ernående 
av detta resultat vari,t återhållsam med av
seende å utgifternas ökning. Denna åter
hållsamhet framgår tydligt vid jämförelse 
av åt de skilda ministerierna föreslagna 
anslag med de i statsförslaget upptagna. 
Det är av stor vikt, a:tt även riksdagen 
och närmast statsutskottet iakttaga ena
handa återhållsamhet. Detta inskärper på 
ett synnerligen allvarligt sätt den i värl
den rådande ,politiska spänningen och ho
tande oron. 

Finska marken har fortfarande varit 
fast bunden vid pundet. Säkert har detta 
konstanta förhålla.nde i väsentlig mån med
verkat till ernåendet av stadga i våra eko
nomiska förhållanden. Partiprisindex har 
ju, såsom jag nyss omnämnde, förblivit 
under mer än tre års tid någorlunda oför
ändrat och med 10% lägre än under år 
192·6, då uppgörandet av denna statistik 
vidtog. Icke hel1er levnadskostnadsindex 
har i högre grad växlat. Indexet för ex
,portvaror var i juli månad detta år 85, 
efter att under två år tidigare hava ut
gjort 81. Denna obetydliga prisstegring, 
oaktat vilken i synnerhet lantbruksproduk
ternas pris förblivit avsevärt lägre än år 
192!6 och viH~en, såsom jag förklarade, icke 
under detta och under instundande år tyd
ligare kommer till synes i träförädlings
produkternas försäljningspris, föranleder 
icke ännu en stegring av markens utländska 
värde. Men det är i synnerhet av stor 
vikt att bevara det nuvarande jämvikts
läget orubbat, till dess de stora rikenas 
valutakurser börja intaga ett mera fast 
förhällande till varandra. Pundet och dol
larn hava detta år stått i ett någorlunda 

fast förhållande till varandra, men den 
största störing kan franska valutan ännu 
förorsaka på penningmarknaden i världen. 
Under den nuvarande franska regeringens 
tid hava stora svårigheter uppstått för 
landets finanser. .Y..Jevnadskostnaderna hava 
betydligt stigit och med dem landets utgif
ter, medförande allt större deficit i stats
förslaget. Det synes som om man ej skulle 
reda sig ur svårigheterna, såvida icke an
tingen francens värde sänkes, d. v. s. de
valvering verkställes, eller man inslär en 
sträng deflationspolitik. Under sådana för
hållanden är det, såsom jag sade, säkrast 
att bibehålla status quo, utan att förändra 
finska markens värde och det nuvarandc 
jäm viktsläget. 

Regeringens hudgetförslag hänskjutes nu 
till statsutskott.et för ingående granskning. 
Till utgifterna kommer man säkert, såsom 
tidigare, att från riksdagsmännens sida 
föreslå talrika tillägg och nya anslag. J ag 
anser det icke endast önskligt, utan även 
av vikt, att utskottet iakttager återhåll
samhet och sparsamhet. De nuvarande 
goda konjunkturerna böra användas till 
statsekonomins fromma så att, såsom rege
ringen föreslår, av de ökade in:komsterna 
ett tillräckligt stort belopp reserv,eras för 
statsskuldens amortering med beaktande av 
de dåliga konjunkturer, som med säkerhet 
åter en gång stunda. 

Ed. T a n n e r: Herra puhemies! Herra 
valtiovarainministeri on äskeisessä laajassa 
ja perusteellisessa ~ausunnossaan antanut 
meille läpileikkauksen viime vuosien talou
dellisesta elämästä. Hän on nähnyt pal
jon vaivaa vaHstruakseen eduskunnan jäse
niä, millä tavalla ja. mistä syistä kehitys 
on kulkenut siihen suuntaan kuin se to
dellisuudessa on kulkenut. Hän aloitti siitä 
hetkestä, jolloin hallitus seisoi starttivii
valla ja antoi ohjelmajulistuksensa, ja ha
lusi osoittaa, kuinka tätä ohjelmajulistusta 
on ja+.kuvasti ja johdonmukaisesti voitu 
seurata. Tämä esitys muodosti siten 
jonkinlaisen kappaleen hallituksen elämä
kertaa ja samalla myöskin - ehkä lähes
tyvän kuoleman varalta - jonkinlaisen 
testamentin eduskunnalle, jota meidän toi
votaan myöskin noudattavan. Lausunnon 
mukaan on takanapäin synkkä menneisyys 
ja edessä loistava ja valoisa tulevaisuus. 
Sallittakoon minun, ,hänen majesteettinsa"' 
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lojaalina oppDsitiona hieman toisilla si,l
millä katsoa tätä viime vuosien kehitystä 
ja nähdä siinä 1hieman muitakin syitä kuin 
hallituksen osallisuuden. 

On tietysti myönnettävä ja kaikki sen 
varsin hyvin tietävätkin, että kansantalou
temme asema on kuluneina vuosina miellyt
tävänä tavalla muuttunut ja .parantunut. 
Se ankara pula, jonka käsissä me olemme 
eläneet, on sivuutettu ja me voimme todeta 
elävämme jyrkässä nousukaudessa. Merk
kejä tästä nousukaudesta näkee joka ta
holla. Niinpä me näemme, että. teollisuu
den tuotantoluvut ylittävät viimeisen nou
sukauden korkeimpia saavutuksia. Työttö
myys on sen johdosta voinut huomattavasti 
vähentyä. Puunjalostusteollisuuden tuot
teilla on vankka kysyntä ja sen hinnatkin 
nousevat. Rahan runsautta on maassa, pan
keilla on suuret kassat, eivätkä ne ole tar
vinneet pariin kolmeen vuoteen ensinkään 
käyttää rediskonttausta Suomen Pankissa. 
Korkokanta on alhainen. Teollisuus ja lii
keyritykset tuottavat suuria voittoja, pörs
Slssa on ostokiihko ja kurssit nousevat. 
Nousukausi on siis kaikilla taloudellisen 
elämämme aloilla voimakkaana havaitta
vissa. 

Tämän rinnalla on myöskin valtion ra
hallinen asema huomattavasti keventynyt. 
Valtioharr on - niinkuin äskeisessä lau
sunnossa kuultiin - voinut suuressa mää
rin maksaa ulkolaisia velkojaan, samalla 
kuin maa kokonaisuudessaan on niitä lyhen
tänyt noin 5 miljaardilla. Menoja on voitu 
lisätä, suhdannerahastoa on kasvatettu ja 
tämän rinnalla on Suomen Pankkiin voitu 
ostaa melkoisen runsas kultavarasto. Kaikki 
tämä on voitu tehdä semmoisena aikana, 
jolloin monessa muussa maassa vielä eletään 
vaikeissa oloissa ja kärsitään yhä edelleen 
jatkuvasta pulasta. .Asiat näyttävät siis 
meillä todella olevan loistavalla kannalla ja 
puolittain kateudella ulkolaiset täällä käy
dessään tämän toteavatkin. Meillä oli äs
kettäin tilaisuus herra valtiovarainministe
rin kanssa tavata eräs amerikkalainen 
pankkimies, joka kuultuaan suomalaisen ta
louden saavutuksia puhkesi puolikateelli
sena sanomaan, että ,tätä maata näyttävät 
johtaneen viisaat miehet ja sitä ovat hallin
neet konservatiivit". Kun tämä lausunto 
tuli sanomalehtiin, oli se hieman k'aunis
teltu, sen jälkipuoli oli muutettu ·toisenlai
seksi. Minusta tämä jälkiosa kuitenkin oli 

ainoa, mikä tässä lausunnossa on totta: 
konservatiivit ovat hallinneet maata, mutta 
viisauden laita taitaa olla vähän niin ja 
näin. 

Tätä edullista kehitystä on koetettu lukea 
hallituksen ansioksi. Minä rohkenisin väit
tää, ettei tämä onnellinen kehitys ole riip
punut hallituksen yhtä vähän kuin talous
johtajiemme tarmosta ja viisaudesta, niin
kuin herra valtiovarainministeri äsken lau
sui, vaan olojen muuttumisesta ja taloudel
listen ehtojen yleisestä parantumisesta. Ja 
tämä parantuminen ei ole tapahtunut vain 
meidän maassamme, vaan myöskin yleis
maailmallisesti. Hallitus näkyy kyllä ha
luavan korjata riiheensä melkoisesti kun
niaa tästä kaikesta, mutta myönnettävä kai 
on, että aika on tässä tehnyt tehtävänsä 
ja hallituksella on ollut onni saada toimia 
noususuunnassa, jolloin olot päivä päivältä 
ovat muodostuneet paremmiksi. 

Meidän maassamme voi päätekijänä tässä 
olojen paremmiksi muodostumisessa sanoa 
olLeen yleiset suhdanteet j.a ennen kaikkea 
ulkomaankauppamme suotuisan kehityksen. 
Kuvitellaanpa, että olisimme olleet riippu
vaisia esim. semmoisesta viennistä kuin 
maataloustuotteiden viennistämme, niin me 
varmaankin havaitsisimme, että meilläkin 
olisi aivan yhtä vaikea hoitaa kansanta
loutta ja valtiontaloutta kuin monessa 
muussa agraarivaltaisessa valtiossa. Mutta 
meillä on ollut se onni, että olemme voineet 
viedä maasta puunjalostustuotteita, jotka 
muodostavat yli 80% meidän koko vien
nistämme, ja edelleen se onni, että näitä 
on koko maailma tarvinnut ja että niistä on 
maksettu melko hyvä hintakin. Tämän 
kautta olemme voineet vuodesta 1931 läh
tien saada maahamme vientiylijäämää noin 
6 miljaardia markkaa. Siitä meidän maas
samme esiintyvä nousukausi johtuu. Tä
män ylijäämän varassa on voitu menoja 
kartuttaa ja myöskin tehdä varauksia val
tion rahastoihin. Hallitukselle tulee tästä 
se ansio, jos nyt ansiosta tässä yhteydessä 
tarvitsee puhua, ettei se ole pahemmin ra
kentanut esteitä tälle kehitykselle. Oikein 
on myös ollut, että tänä aikan.a on velkoja 
maksettu; huonona aikana on sitten myö
hemmin tilaisuus ottaa uudelleen velkaa, 
jos tarvitaan. Viime nousukautena valitet
tavasti meneteltiin päinvastoin. 

Mutta asia ,ei kuitenkaan tällä ole täysin 
reilassa. On katsottava myös minkälaisilla 
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uhrauksilla nämä tulokset on saavutettu, 
kuka on kantanut kuorman ja kuka on saa
nut kärsiä pulasta, jotta kansantalous ja 
valtio pääsisivät näin loistavaan asemaan. 
Tähän voi jokainen meistä antaa suoralta 
kädeltä vastauksen. Se on kansan suuri 
enemmistö, joka on kuorman kantanut; se 
on saanut elää puutteessa, osittain kurjuu
dessakin, jotta kansantaloutemme voisi täl
laisiin tuloksiin päästä. Jos kysytään to
distuksia, niin niitä on vaikka kuinka pal
jon. Minä tahtoisin viitata ainoastaan yh
teen seikkaan. Katsottakoon t u o n n i n 
kehitystä tänä kehityskautena. Se on erit
täin hyvä mittapuu, vaikka meillä onkin 
monella taholla totuttu arvostelemaan kan
santaloutta ja sen edullisuutta vain sen mu
kaan, mitenkä vienti on onnistunut ja 
kuinka paljon vientiylijäämää voidaan 
saada maahan. 

Tuonti on hyvin tärkeä mittapuu, koska 
se osoittaa, minkä verran kansalla on ollut 
varoja, siis tuloja hankkia itselleen tar
peita, joihin se on tavallisissa oloissa tottu
nut. Tuontinumeroita eri vuosilta katsel
lessa näemme, että tuonti maahamme oli 
korkeimmillaan vuonna 1928, jolloin se 
nousi hieman yli 8,000 miljoonaa. Se tekee 
henkeä kohti 2,223 markkaa. Alimmillaan 
oli tämä tuonti pulan raskaimpana ollessa 
eli vuonna 1931, · jolloin se oli pudonnut 
3,465 miljoonaan markkaan, mikä teki enää 
vain· 940 markkaa henkilöä kohti. Sen jäl
keen on asema jonkin verran parantunut. 
Viime vuonna, 1935, tuonti oli 5,344 mil
joonaa, tehden siis jo 1,430 markkaa hen
keä kohti. Mutta se oli edelleen vielä 800 
markkaa henkeä kohti alempi kuin viime 
nousukauden huipuilla elettäessä. Eikä edes 
tällä hyvä. Tämä osoittaa tuonnin koko
naiskehitystä. Myöskin tuonnin jakaantu
minen eri tavaralaatujen kesken on tärkeä 
tekijä todistuksia etsittäessä. Tuontihan 
on viime vuosina sisältänyt miltei yksin
omaan taikka sanokaamme suurimmaksi 
osaksi koneita, raaka-aineita y. m., siis 
yleensä tuotantotavaroita, joiden tuonnista 
herra valtiovarainministeri äskeisessä lau
sunnossaan antoi meille runsaasti nume
roita. Varsinaisia kulutustarpeita on ollut 
hyvin vähän. Jos en väärin huomannut, 
niin hänen äskeisessä tilastosarjassaan osoi
tettiin, että viiden viime vuoden kuluessa 
oli 21 miljaardin kokonaistuonnista varsi
naisia ruokatarpeita noin 3 miljaardia ja 

muita kulutustarpeita toiset 3 miljaardia. 
Tämä osoittaa, että maamme kuluttajilla ei 
viime vuosina ole ollut varaa ostaa sem
moisia tarpeita, joita ulkomailta tuotetaan 
ja joihin he säännöllisissä oloissa ovat tot
tuneet. Syy tähän on ollut tunnettu: ku
lutuskyky on ollut alhainen, työttömyys ja 
alhaiset palkat ovat painaneet ostokyvyn 
alas. 

Palkathan ovat alentuneet, se on yLei
sesti tunnettu asia, ja siitä on eduskun
nassakin monasti puhuttu. Kun nyt jäl
keenpäin arvostelee oloja ja koettaa pyrkiä 
objektiivisuuteen tässä erittäin arkaluontoi
sessa asiassa, niin voi ymmärtää, että kun 
vientiteollisuudella vuosina 1930 ja 1931 oli 
synkkä seirrä vastassaan eikä tiedetty me
neekö tuotteita ulos ja mikä hinta niistä 
saadaan, että silloin paniikin vallassa myös
kin pudotettiin palkkoja. Mutta näin jäl
keenpäin näkee myöskin selvästi, että palk
kain pudotus oli aivan liian suuri. Se oli 
suorastaan romahdusmainen ja paljon enem
män kuin vientiteollisuus tarvitsi asemansa 
pelastaakseen. ,Ja ennenkaikkea on tehty 
virhe siinä, että sen jälkeen kuin olot ovat 
parantuneet - varsinkin kolmena viime 
vuotenahan vientiteollisuuden tulokset ovat 
olleet erinomaiset - ei ole tästä tasosta 
päästy irti, ei ole joutuisasti päästy enti
seen palrkkatasoon, vaikka siihen olisi erit
täin korkea aika (Ed. Räisänen: Eikä pääs
täkään, niinkauan kuin nykyinen hallitus 
istuu!). Vientiteollisuudella ja maasta vie
jillä yleensä on täten kaksi erittäin suurta 
vientipreemiota, vientipalkkiota. Ensinnä
kin ne saavat sen kautta, että Suomen mar
kan arvo on ali-arvioitu, vuosittain joks,een
kin yhden miljaardin markan arvoisen 
vientipalkkion. Edelleen ne saavat myöskin 
alhaisten palkkojen kautta vientipalkkiota.. 
Varsinkin tämän viimemainitun vienti
pa~kkion merkityksen tuntevat meidän 
kanssamme kilpailevat skandinaaviset maat 
kipeästi, koska siellä maksetaan ja on pi
detty välttämättömänä maksaa aivan toi
sen tason mukaisia palkkoja kuin meillä. 
Kotimarkkinateollisuudella taasen ei olisi 
mielestäni ollut minkäännäköistä aihetta 
palkkojen alennu:kseen, sillä sehän on naut
tinut koko ajan valtion suojelua korotettu
jen ,tullien muodossa. 

Palkkojen alhaisuudella on täten vyöry
tetty pula-ajan kaikki kärsimykset palkalla 
elävien kannettaviksi, ja valitettavasti tätä 
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samaa kuorman vyöryttämistä jatkuu yhä 
edelleen nyt nousukaudellakin. Ne suuret 
ansiot, joita liikkeet ja teollisuuslaitokset 
nykyjään saavuttavat, ansaita:an pääasiassa 
näiden palkalla elävien kustannuksella 
(Eduskunnasta: Ja raaka-aineiden hin
noilla!). Osittain silläkin. 

Tämä on mitalin toinen puoli. Samaan 
aikaan siis, kun valtion rahallinen asema 
on hyvä ja kansantalous elää loistavaa 
nousukautta, saavat yksityiset kansalaiset 
kärsiä olojen huonoutta. Tämän ovat ha
vainneet ei ainoastaan kotimaiset tarkkai
lijat, vaan myöskin ne ulkolaiset vieraat, 
jotka maassamme käyvät ja joista viimeksi 
skandinaaviset sanomalehtimiehet, kuulu
koot he oikeistoon tai vasemmistoon, ovat 
kotimaansa lehdissä antaneet järkyttäviä 
kuvauksia. Hankitut rikkaudet ovat jakau
tuneet hyvin epätasaisesti. Ja kuitenkaan 
ei riitä, että harvoilla kansalaisilla on run
saita voitto-osinkoja. Kokonaiselintason 
täytyy voida nousta silloin, kun nousu
kaudessa eletään. Tässä olisi ollut ala, jolla 
viisas ja taitava hallitus olisi voinut pal
jon aikaansaada taitavalla finanssipolitii
lmlla (Vasemmalta: Jos olisi tahtonut!). 
Olisi ollut hallittava yhteiseksi hyväksi 
eikä pienten ryhmien eduksi. 

Miten hallitus muuten raha-'asioissa on 
hoitanut leiviskänsä, sekin ansaitsee eri 
lukunsa tässä yhteydessä. Herra valtiova
rainministeri esitti siinä suhteessa oman 
katsauksensa. Minuakin tämä kehitys on 
kiinnostanut varsinkin sen vuoksi, että nyt 
ensi kerran meidän maamme historiassa ta
pahtuu, että sama hallitus voi esittää nel
jännen budjettinsa ja on siis ollut siinä 
onnellisessa asemassa, että se on voinut niin
sanoakseni pitempää sihtiä käyttäen toimia 
ja voinut myöskin nähdä ohjelmansa käy
tännössä toteutuvan. Tosin tämä hallitus 
ei ole kaiken aikaa ollut aivan sama - on
han siinä ollut remonttia, jos en väärin 
muista, neljä kertaa, mutta joka tapauk
sessa kapteeni on ollut koko ajan sama, 
niin että saman hallituksen ,tiliin tämä kai 
menee. 

Kun tämä hallitus nähtävästi viimeistä 
kertaa nyt esittää budjettinsa, on oma mie
lenkiintonsa luoda katsaus koko halli
tuskauteen, sillä siitä paraiten selviää 
hallituksen finanssipolitiikan suunta, eli 
kuten herra valtiovarainministeri lausui, 
hallituksen taloudelliset periaatteet. Minä-

kin otan tähän lähtökohdaksi vuoden 1932, 
koska se on viimeinen vuosi, jolloin elettiin 
toisen hallituksen, nimittäin Sunilan halli
tuksen johdossa. 

Herra valtiovarainministeri on jo maa
lannut riittävän mustaksi tuon vuoden ja 
osoittanut, kuinka vaikeissa oloissa silloin 
elettiin. Silloinhan oltiin vielä hyvin sy
vällä pulan kynsissä. V altiokin oli hädässä. 
Oli hyväksytty kaksi pula:budjettia ja elet
tiin niiden varassa. Menoja oli pakko su
pistaa ja valtion oli pakko hankkia tarvit
tavia varoja niinsanoakseni pakkorealisa
tiolla, myymällä aikaisemmin hankittua 
omaisuutta. Vuoden 1932 tilinpäätöksen 
mukaan valtion tulot mainittuna vuonna 
nousivat noin 2,800 milj. markkaan, jos 
jättää tulopuolelta lainat pois. Hallituk
sen esityksen mukaan ensi vuoden tulot las
ketaan nousevan noin 3,800 milj. mark
kaan, jos edelleen jättää pois häiritsevät 
viennit suhdannerahastoon ja kaikki lainoja 
koskevat viennit. Hallituksella on siis ensi 
vuonna käytettävänä tuloja pyöreästi 1 mil
jaardi enemmän kuin vuonna 1932, ja tämä 
lisäys on pääasiassa kasvaneita verotuloja. 
Mutta tämän lisäksi on myöskin aivan 
ilman meidän omaa ansiotamme kertyvää 
säästöä korkomenojen kohdalla noin 200 
milj. markkaa, joka on aiheutunut siitä, että 
dollari luopui kullasta ja että korkokanta 
on alentunut. Hallituksella on siis ensi 
vuoden budjettia järjestäessään käytettä
vissä noin 1,200 milj. markkaa enemmän 
kuin herra Sunila-paralla vuonna 1932. 

Mihin nämä 1,200 miljoonaa on käytetty 
tai ehdotettu käytettäväksi 1 Jos tämän 
asian tutkii pohjia myöten, niin siitä myös
kin käy ilmi, mitä hallitus on harrastanut 
ja mitkä sen taloudelliset periaatteet ovat 
olleet. Vallan yksityiskohtiin on mahdoton 
tässä yhteydessä mennä, tyydynkin sen
vuoksi vain vertailemaan eri pääluokkia, 
joskin heti alussa on lausuttava, että sem
moinen vertailu on jossakin määrin karkea. 

Kun vertaa siis vuoden 1932 tilinpää
töstä ja ensi vuodelle laadittua talousarvio
esitystä, niin näkee ensinnäkin, että sisä
ministeriön kohdalla menot ovat kasva
neet 56 milj. markalla. Siinä on kasva
neita poliisimenoja ja muita sen tapaisia, 
mutta myöskin sairaalamenot, siis erittäin 
hyödylliset menot, ovat voineet kasvaa. -
Puolustusmenot, lähin kiinnostava pää
luokka, ovat varsinaisten menojen kohdalla 
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nousseet 121 milj. markkaa ja sen lisäksi 
tulee vielä pääomamenojen joukossa hyvin 
tunnettu perusharrkintamääräraha 210 milj. 
markkaa niin että puolustusmenot tällä 
ajalla o~at nousseet noin 330 miljoonaa 
(Ed. V. Annala: Liian vähän! - Ed. 
Komu: Oho!). Kuinkas paljon herroille pi
täisi olla~ (Ed. V. Annala: Niin paljon, 
että riittää! - Puhemies, koputtaen: Ei 
saa häiritä puhujaa!). 

Opetusbudjetti on kasvanut jonkun ver
ran, se on saanut 86 miljoonaa, siis melko 
huomattavan summan, joskaan se ei mer
kitse paljoakaan äsken mainitsemani sum
man rinnalla. - Maatalousmenot ovat nous
seet 146 miljoonaa, mutta lisäksi on ensi 
vuoden budjettiehdotuksessa siirretty toi
seen pääluokkaan eräitä aikaisemmin maa
talouspääluokassa olleita menoja, jotka 
nousevat noin 50 miljoonaan. Näin ollen 
voi todeta, että maatalousmenot ovat nous
seet pyöreästi 200 milj. markkaa. 

Näiden jälkeen tullaan hyvin vaatimat
tomiin summiin. Kulkulaitosbudjetti on 
kasvanut 12 miljoonaa, kauppa 10.5 mil
joonaa ja eräs onneton pääluokka, joka lä
heisesti kiinnostaa vasemmistoa, sosialisten 
menojen pääluokka, on kasvanut vain 14.7 
milj. markkaa. Tästä näkyy siis, että hal
lituksen pääharrastuksena näiden kulunei
den vuosien aikana on ollut puolustus ja 
maatalous. Opetus, sairaalat ja muut 
yleishyödylllset laitokset ovat saaneet ver
rattain vähäisiä lisämenoja ja muiden elin
keinojen kuin maatalouden tukemiseen on 
riittänyt hyvin vähäisen. Kauppaa, teolli
suutta ja muuta semmoista on voitu vain 
vähäisen tukea (Ed. V. Anna}a: Entäs 
tullit n. Ja sosialiset menot saavat, niin
kuin äsken mainitsin, tyytyä vähäiseen 15 
milj. markan li:säykseen, vaikka valtion tu
lot ovat kasvaneet 1,200 milj. markkaa. 
Kuitenkin meillä löytyy yksinkertaisia ih
misiä, jotka eivät voi olla päivittelemättä 
sosialisten menojemme suurta kasvua ja nii
den rasittavuutta (Vasemmalta: Ne ovatkin 
liian yksinkertaisia ! ) . 

Tämmöiseksi muodostuu katsaus halli
tuksen neljän vuoden toimintaan, ja se 
myöskin antaa kuvan hallituksen harras
tuksista. Joku hirtehishuumorilla varus
tettu ihminen on katsonut voivansa kutsua 
tätä nyt istuvaa hallitusta ,kulttuurilibe
raaliseksi ", ja minä luulen, että hallitus 
itsekin on elänyt tässä luulossa. Paljon 

paremmin sitä kuitenkin voi kutsua ag
raari-militaristiseksi ja luulen, että tämä 
mainesana tulee hallitusta seuraamaan his
toriassa (Ed. V. Annala: Hyvä maine
sana!). Kuka mistäkin pitää; minä pidän 
vähän toisenlaisesta (Ed. V. Annala: Ar
vatenkin! - Ed. Hakkila: Mustat herrat 
toisenlaisista! - Ed. V. Annala: Ja pu
naiset toisenlaisista ! ) . 

Siirryn sitten ensi vuoden budjettiehdo
tukseen. Sitä laatiessaan on hallituksella 
ollut entistä helpompi tehtävä. Tulot ovat 
nytkin lisääntyneet huomattavasti, koko
naista 282 miljoonaa ja melkein kaikki 
tulolähteet ovat olleet osallisina tässä tulo
jen lisäyksessä. Verojen tuotto yksinään 
lasketaan noin 230 miljoonaa suuremmaksi 
kuin viime vuonna siitä huolimatta, että 
eduskunta vuosi takaperin alensi tulo- ja 
omaisuusveroja ja ennenkaikkea tulleja. 
Korko- ja osinkotulojen lisäys tekee 20 
miljoonaa ja valtion liiketoiminnan lisäys 
samoin 20 miljoonaa j. n. e. Hallitus voi
kin tyytyrväisenä ilmoittaa esityksensä 
alkulauseessa, että sille on ollut mahdol
lista saada tulo- ja menoarvio tasapainoon 
ilman uusia veroja ja verojen koroituksia. 
No, hyvät herrat, se vielä olisi puuttunut, 
että olisi saatu uusia veroja ja veron ko
roituksia, silloin kun tulot lisääntyvät näin 
voima:kkaasti. Kansakunta odottaa jotakin 
aivan päinvastaista tämmöisessä tilaisuu
dessa; se odottaa verohelpotuksia (Keskus
tasta: Ei nykyiseltä hallitukselta!). Se 
olisi rakkain lahja, minkä mikään rahami
nisteri voi kansalle antaa, ja semmoista me 
nykyiseltä valtiovarainministeriitä olemme 
hartaasti odottaneet. V erothan ovat meillä 
raskaat ja varsinkin tulliverotus on pääs
syt nousemaan kohtuuttoman korkeaksi. 
Nyt olisi ollut erinomaisen hyvä tilaisuus 
veroalennukseen, kun tulot parin viime 
vuoden kuluessa ovat kasvaneet noin 500 
milj. markalla. Sitä ei kuitenkaan tehdä. 
Päinvastoin sidotaan kaikki kertyvät lisä
tulot kiinni joko uusiin taikka koroitettui
hin menoihin ja suureksi osaksi tarkoituk
siin, joista voi sanoa, että niitten suhteen 
ei ainakaan yksimielisyyttä ole vallalla. 
Kun näin menetellään hyvänä aikana, mitä 
sitten tehdään huonona aikana, kun uusi 
pula-aika matemaattisella välttämättömyy
dellä kuitenkin vielä meitä kohtaa. Mistä 
silloin otetaan, kun kaikki tulot ovat jo 
käytettyjä ja sidottuja. 
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Kansalla oli hyvä aihe ja täysi edelly
tys odottaa, että hallitus tänäkin vuonna 
olisi ollut ainakin yhtä aloiterikas, jollei 
aloiterikkaampi kuin edellisenä vuonna, 
jolloin hallituksen ta:holta esitettiin eri
näisiä hyviä ehdotuksia. Silloinhan oli jo 
hallituksen esityksessäkin tullien alennus 
- joskin vaatimaton -, tulo- ja omaisuus
veroa kevennettiin vähävaraisten osalta, 
vanhainpoikain ja vanhainpiikaill'kin vero 
säädettiin (Ed. Komu: Se ei ollut keven
nys ! ) - - oli> se niille, joiden ei tar
vitse sitä maksaa, heidän osaltaan maksavat 
toiset veroa. 

Tämän tapaisia aloitteita oli viime 
vuonna paljon. Nyt ei ole mitään, ei yh
tään huomattavampaa aloitetta, vaikka mah
dollisuudet olisivat tänä vuonna olleet pal
jon suuremmat. Mutta viime vuonna antoi
kin hallitukselle neuvoja silloin istunut val
tiotalouskomitea. Tekee mieli kysyä, tar
vitseeko hallitus siis sysäyksen sivultapäin 
ennenkuin se voi tämmöisiä asioita saada 
liikkeelle. 

Mitä hallituksen esityksen menopuoleen 
tulee, niin voi yleisesti katsoen todeta, että 
esitys menopuolella kantaa pääasiassa sa
maa leimaa kuin ennenkin. Lisäysten jou
kossa on osa hyödyllisiä menoja, joista ol
laan yksimielisiä ja joita voidaan kannat
taa, mutta on myöskin paljon menoja, 
joista ei suinkaan yksimielisyys täällä val
litse. 

Ilokseni huomaan, että 7 pääluokan koh
dalla sairaalamenoja on jälleen voitu ko
roittaa. Tämä alahan on meillä hyvin 
kauan ollut laiminlyöty ja siinä on paljon 
tehtävää. Samassa yhteydessä kyllä poliisi 
saa 3 miljoonaa ja rajavartiostokin 3 1

/ 2 

miljoonaa, joten tämäkin laitos nyt jo mei
dän talousarviossamme nousee 30 miljoo
nan markan hintaiseksi. 

Enimmän epäilyksiä herättää kuitenkin 
vasemmistolaispuhujan silmillä katsoen 9 
pääluokka, joka koskee meidän puolustus
laitostamme. Kuten äskeisestä 4-vuotiskat
sauksesta havaittiin, on puolustuslaitos ol
lut nykyisen hallituksen lempilapsia. Puo
lustusmenoihin ehdotetaan nytkin uusia me
noja, varsinaisten menojen joukossa koko
naista 45 miljoonaa markkaa, jolloin varsi
naiset menot nousevat 598 miljoonaan 
markkaan. Tämän 'lisäksi on vielä pääoma
menojen joukossa puolustuslaitosta varten 
varattu 246 miljoonaa, joten me jo olemme, 
jos tämä ehdotus hyväksytään, 850 miljoo-

nan markan puolustusbudjetissa. Siinä on 
lisämäärärahoja ei ainoastaan vakinaiselle 
armeijalle, vaan myöskin suojeluskunnille 
noin 2 1

/ 2 miljoonaa markkaa, jolloin sen
kin menosääntö nousee 66 miljoonaan mark
kaan. Ja eräs seikka on vielä muistettava. 
Näiden määrärahojen lisäksi, jotka on mo
menteille otettu, on puolustuslaitos saanut 
hyvinkin paljon apua vielä työttömyysmä~i
rärahoista, joilla on suoritettu erinäisiii 
puolustuslaitoksen hyväksi tulevia töitä. 

Kuten näkyy on tämä niinkutsuttu ,va
kuutusmaksu'' erittäin korkea ja ylittää 
varmasti kansamme kantakyvyn. Tekee 
mieli kysyä, aikooko eduskunta tai oikeas
taan sen porvarillinen puolisko todella 
viedä lävitse sen perushankintaohjelman, 
joka vuosi takaperin eduskunnalle esitet
tiin ja jonka perusteella silloin jo puolus
tuslaitokselle myönnettiin yli 200 miljoo
naa markkaa lisää rahaa. Tämä merkitsee 
sitä, että 5-6 vuoden kuluessa meidän 
on heikoista tuloistamme suoritettava 1,700 
miljoonaa markkaa puolustuslaitoksen hy
väksi. Eivätkä puolustuslaitoksen vastuun
alaisessa asemassa olevat henkilöt ensin
kään rohkene vakuuttaa, että kun tämä 
perushankintaohjelma on viety lävitse, sil
loin palattaisiin takaisin entiseen asemaan 
(Vasemmalta: Ei!). Ei, päinvastoin he sa
novat, että silloin on luultavasti uusia ja 
vielä suurempia perushankintoja toteutet
tavana. 

Tahtoisin uudelleen todeta sen, minkä 
jo viime vuonna täällä lausuin, että tämä 
asia on heikosti valmisteltu. Joskin jot
kin pienemmät piirit ovat siihen jonkin 
verran perehtyneet, niin eduskunnan suuri 
enemmistö, voipa sanoa iniltei kaikki edus
kunnan jäsenet, ovat jokseenkin vieraita 
sille ohjelmalle, jota tässä meille tyrkyte
tään. Ei kukaan tiedä, mihinkä varat käy
tetään ja onko tarvetta todella sillä alalla 
olemassa. Ja kuitenkin me olemme saa
neet havaita, että erään eduskuntaryhmän 
puolesta on jo rohjettu esittää, että tämä 
perushankintaohjelma toteutettaisiin vielä
kin lyhyemmässä ajassa. Se merkitsee sitä, 
että menoja vuosittain vieläkin kasvatettai
siin. 8e ei kyllä hämmästytä, kun tietää, 
että puolustuslaitos on ainoa harrastus, 
joka oikeistoryhmille on läheinen ja josta 
ne voivat innostua. 

Jos me näin suuria määriä uhraamme 
puolustuslaitoksen hyväksi, niin meidän on 
pakko valittaen todeta, että muille erittäin 
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tärkeille aloille ei riitä sitä määrää varoja, 
jota tarvittaisiin. Se on siis kilpailu varo
jen käytöstä, joka ennen kaikkea panee 
vastustamaan tämmöisiä liiallisia menojen 
lisäyksiä. 

Me tiedämme muuten, että tällä alalla 
vallitsee paraikaa tavaton kilpailu maail
massa. Varustelukilpailuharr on saanut 
kaikki kansat valtaansa. Mutta se on vaa
rallinen kilpailu. Siinä on toivotonta mil
loinkaan päästä mihinkään lopputulokseen. 
Varsinkaan näin pienen maan on toivo
tonta ajatellakaan voivansa kilpailla va
rustuksissa suurvaltojen kanssa. Jos me 
jaksamme panna lisää 100 miljoonaa, niin 
kyllä joku suurvalta panee ehkä 100 ker
taa enemmän ja pysyy aina kuitenkin mei
dän edellämme. Ja me näemme, että jos 
yksi valtio tekee vedon, niin toinen valtio 
tekee heti vastavedon. Olemme nähneet, 
että kun Saksa lisäsi asevelvollisuuspalve
lusajan 2 vuoteen, niin heti pari päivää 
jälkeenpäin saamme lukea, että Ranska 
:harkitsee jo 2 1

/ 2 vuoden palvelusaikaa. 
Sillä tiellä ei voi pysyvästi turvata maan 
itsenäisyyttä ja vapautta. Ne, jotka tätä 
ajavat, jättävät huomioon ottamatta erään 
tärkeän tekijän. Jokaisella kansalla on eräs 
hyvin voimakas puolustuskeino. Se on se, 
että se ·esiintyy arvokkaasti ja hankkii sem
moisen aseman maailmassa, ettei toisilla 
ole halua sen kimppuun hyökätä. Mutta 
meillä sensijaan jatkuvasti räkytetään naa
pureita ja koetetaan ylläpitää mahdollisim
man huonoa sopua. - Tämä puolustuskiih
koilu kantaa päivittäin näkyviä hedelmiä 
kaikenlaisen militaristisen propagandan 
muodossa. !Sanomalehdet ovat täynnä sitä 
ja puheissa toitotetaan alituiseen samaa 
asiaa. Näin pari päivää sitten, että jopa 
maata:lousnäyttelyissäkin tarvitaan kaasu
suojeluesityksiä. Silloin alkaa jo mennä 
hyvin pitkälle. Ja niinikään pari päivää 
takaperin saimme lukea, että niitten lukui
sien sotaisten patsaiden lisäksi, joita on 
koroitettu, on eräälle toistasataavuotta ta
kaperin kaatuneelle Wilhelm von Schweri
nille korotettu muistopatsas. Tällä ei tie
tääkseni ole mitään muita sotilaallisia an
sioita kuin että hän, tämä 16-vuotias nuo
rukainen, on saanut tyttökoulujen alaluok
kalaisten sydämet hiukan kiivaammin tyk
kimään. 

Opetustoimintaa koskevan pääluokan 
kohdalla on ollut ilo havaita, että tälle pää-

luokalle on tällä kertaa riittänyt 30 milj. 
markkaa uusia varoja käytettäväksi, ja 
minä pyydän tämän johdosta onnitella 
herra opetusministeriä, että hän on voinut 
pitää valistuksen ja opetuksen puolta hal
lituksessa. ·Opetusala on saanut enim
män kärsiä koko pulakauden aikana. Sa
maan aikaan kuin puolustuslaitokselta tus
kin vähennettiin mitään, katsottiin "\'oita
van joka menosta nyrhäistä, jos se koski 
opetuslaitosta. Minusta näyttää, että kan
sanopetukseen käytettävät varat kuitenkin 
ovat vieläkin kovin alhaiset ja tämä alahan 
on jatkuvasti pyrkinyt olemaan laimin
lyöty. 

Vielä jokunen sana maataloudesta ja sitä 
koskevista menoista. Sehän on ollut toinen 
hallituksen lempiharrastuksista. Maata
loutta meillä on tuettu koko pulan aikana, 
vaikkei muitten elinkeinojen tukemiseen 
olekaan varoja riittänyt. Maatalouspiirien 
taholta on jo ennättänyt kuulua paheksu
via ääniä sen johdosta, että maatalouspää
luokka muka vähenee kokonaisella 13 milj. 
markalla. Tämä on kuitenkin aivan muo
dollinen juttu. Osa menoista on siirretty 
toiseen pääluokkaan, nim. 15 :een, ja itse 
asiassa ensi vuoden talousarvioehdotus si
sältää jälleen huomattavia lisäyksiä maa
talousbudjetin eri momenteilla. Oireellista 
on kuitenkin, että pienviljelijäin osalta 
katsotaan voitavan vähentää menoja: 
heille tulevista uudisviljelys- ja laidun
viljelyspalkkioista on nipistetty pois 5 1/ 2 

milj. markkaa. 
Hallituksen esitystä lukiessa on minua 

ihmetyttänyt, että semmoinen outo ilmiö 
kuin maataloustuotteiden vientipalkkiot 
yhä edelleen säilytetään ja niihin käyte
tään yhteisiä varoja. Onhan maatalous
tuottajain oma komiteakin, herra Nissisen 
puheenjohdolla toiminut komitea, tuomin
nut tämän järjestelmän ja asettunut siten 
samalle kannalle, millä sosialidemokraatti
nen eduskuntaryhmä on jatkuvasti ollut. 
Onhan outoa, että meiltä ulkomaille lah
joitetaan satoja miljoonia markkoja vuo
sittain, vaikka asia voitaisiin paljon parem
min ja edullisemmin hoitaa (:Eduskun
nasta: Mitenkän. 

Maatalouspääluokassa on pari uutta. eh
dotusta - siinä näkyy hallituksella todel
lakin riittäneen kekseliäisyyttä - joitten 
suhteen täytyy heti asettua epäilevälle 
kannalle: Ehdotetaan Itä~Suomen raaka-

10 
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sokeritehtaan avustamiseksi 10 milj. mark
kaa ja Pohjolan asukkaiden suorittaman 
viljatullin peruuttamiseksi 11 milj. mark
kaa. Mielestäni nämä ehdotukset eivät ole 
hyvin harkittuja. Ne on täällä eduskun
nassa jatkuvasti kaadettu ja toivottavasti 
niitten kohtalo nytkin tulee olemaan sama. 

Myöntäkäämme, että maatalous on tar
vinnut viime vuosina tukea ja että se osit
tain vieläkin sitä tarvitsee. Tukea on kui
tenkin harkinnan mukaan annettava niin, 
ettei se käy toisia kansanluokkia rasitta
vaksi. Ja sen ohella olisi pidettävä huolta 
siitä, että myöskin muut elinkeinohaarat, 
jotka tukea kaipaavat, sitä saisivat. Eri
koisesti tällä hetkellä on merenkulku nyky
tärkeä sen johdosta, että sitä harjoittavat 
laitokset ovat pitäneet kongressejaan ja 
täällä paraikaa on merenkulkunäyttelykin. 
Tämä ala on jatkuvasti ollut laiminlyöty, 
mikä näkyy siitäkin, että vain 1

/ 3 ulko
maankaupastamme kulkee kotimaisilla lai
voilla. Aikanaan yritti sosialidemokraatti
nen hallitus v. 1927 saada tätä asiaa eteen
päin esittämällä eduskunnalle n. s. laiva
rahastoa koskevan lain, jonka mukaan tä
hän tarkoitukseen kerättäisiin vähintään 
100 milj. markkaa. Laki kyllä hyväksyt
tiin, mutta rahaa ei ole sen jälkeen kuulu
nut eikä vielä tä:hän päiväänkään saakka 
kuulu. Merenkulun alalla olisi paljon teh
tävää: reitit olisi saatava kuntoon, meri
merkit ja varoitusmerkit kuntoon, joten 
vältettäisiin haaksirikkoja. Ennenkaikkea 
olisi edistettävä tavaran kuljetusta koti
maisilla laivoilla. 

Mikä on lopulta työväen osuus tässä ta
lousarvioehdotuksessa, jossa maallista hy
vää eri tahoille jaetaan? Kun pitää sil
mällä sitä runsaskätisyyttä, jota moneen 
muuhun alaan nähden on harjoitettu, tun
tee suurta pettymystä nä!hdessään, että so
sialisia menoja ei ole nytkään jaksettu li
sätä muuta kuin vaivaisilla 6 milj. mar
kalla. Senkin ovat aiheuttaneet ne uudet 
huoltolait, joita eduskunta viimeksi hyväk
syi, samoin· kuin äitiyshuoltoa tarkoittava 
hallituksen uusi suunnitelma. Näin ollen 
ei sosialista puolta ole tässä budjetissa 
oikeastaan nimeksikään pidetty tärkeänä. 

Ja työttömyyden torjumisen, joka viime 
vuosina on ollut paljon pinnalla täällä 
eduskunnassakin, näyttää olevan laita aivan 
sama. Hallitus on erittäin hyväuskoinen. 
Jos ei ennenkään ole paljoa, ei ainakaan 

riittävästi uhrattu varoja työttömyyden 
torjumiseen, niin nyt vähenee tähän tarkoi
tukseen käytettävä menoerä aivan mitättö
mäksi. Eri momenteilla ehdotetaan työttö
myyden torjumiseen ainoastaan 50 milj. 
markkaa. On tosin mielihyvällä todettava, 
että työttömyys on suuresti vähentynyt, 
mutta samalla voi täydellä varmuudella pi
tää selvänä, että ensi talvena tulee ainakin 
sesonkityöttömyyttä jälleen esiintymään. 
Työttömyyspolitiikassa olisi ehdottomasti 
saatava parannus aikaan ja vieläpä kah
teen suuntaan. Ensinnäkin olisi k a i k k i 
työttömät hoidettava eikä vain o s a a, niin
kuin tähän saakka on tehty. Ja toiseksi 
olisi paljon pahennusta herättänyt varatyö
järjestelmä poistettava ja siirryttävä vapai
den töiden järjestelmään. 

Hallitus voinee viitata siihen, että se on 
eri paikkoihin budjettia sijoitellut lisätyö
määrärahoja, joilla siis suoritettaisiin eri
näisiä töitä ja nämä vapaina töinä. Olen 
nähnyt erään laskelmalll, joka osoittaa, mitä 
töitä on ajateltu järjestettäväksi. Sen mu
kaan näitä työmäärärahoja sisältyisi ensi 
vuoden talousarvioehdotukseen noin 60 milj. 
markkaa enemmän kuin kuluvan vuoden 
talousarvioon. On siis ehdotettu jonkin 
verran lisäyksiä työmäärärahoissa. Mutta 
kun yleisiä töitä varten tarvitaan noin 
1,200 milj. markkaa, mikä summa budje
tissa on ehdotettu, ja palkat - jumalan 
kiitos - jonkun verran nousevat, niin seu
raa siitä, että vaikkakin summa on jonkun 
verran kasvanut, niin työtilaisuudet Itse 
asiassa ovat vähentyneet ja sen mukana 
siis myöskin niitten työläisten määrä, joille 
työtä voidaan tarjota. Työttömyyden tor
jumiseen olisi eduskunnan välttämättä li
sättävä varoja. On kai oikeus ja kohtuus, 
että työttömät ainakin hyvinä aikoina kun
nollisesti hoidetaan. 

Vielä joku sana suhdannerahastosta, joka 
näyttää olevan tarkoitettu jonkinlaiseksi 
komeaksi kädenliikkeeksi hallituksen puo
lelta. Suhdannerahaston perustaminen ja 
aikaansaaminen on ilmeisesti oikein har
kittu, ja eduskuntakin on siihen suos
tumuksensa antanut. Tarkoituksena on, 
että hyvänä aikana kerätään varoja, joilla 
huonon ajan sattuessa ensimmäiset vaikeu
det voitaisiin torjua. Hallitus esittää tällä 
kertaa, että valtion bilanssin ulkopuolella 
oleviin rahastoihin sisältyviä varoja noin 
625 milj. markkaa siirrettäisiin suhdanne-



Tulo- ja menoarvio vuodelle 1937. - Liihetekeskustelu. 75 

rahastoon. Tämä kuulostaa erittäin ko
mealta ja näyttää siltä, kuin asiaa tällä 
autettaisiin suuresti eteenpäin. Itse asiassa 
ei suhdannerahasto kuitenkaan tästä pit
kään aikaan .paljoakaan kostu. J outuuhan 
siihen siirrettäväksi vain saatavia ja sikäli 
kuin näiden saatavien lyhennyksiä ja kor
koja maksetaan, sikäli suhdannerahasto 
niistä jotakin hyötyy. Tämän tulomäärän 
lasketaan hallituksen esityksessä tekevän 
noin 50-60 milj. markkaa vuodessa. 

Mutta täyttääkö tämä ehdotettu siirto 
suhdannerahastoon ne vaatimukset, joita 
rahastoa perustettaessa asetettiin? Laki suh
dannerahastosta määrää 4 •§ : ssään, että 
suhdannerahaston varat on niin sijoitet
tava, että niitä helposti ja häiriöttä maan 
raha- ja pääomamarkkinoille aiheuttamatta 
saadaan tarkoitukseen käytettäviksi. Pää
asia on siis kysymys, ovatko nämä varat 
likviidejä, toisin sanoen) voidaanko nämä 
625 milj. markkaa tarpeen esiintyessä myös 
saada käytettäviksi. Suhdannerahastosta 
antamissaan lisäohjeissa on hallitus määri
tellyt, mitenkä sen varat on sijoitettava. 
Ne on joko pantava Suomen Pankin pano
ja ottotilille, sijoitettava rahaksi lyötyyn 
kultaan tai kultaharkkoihin, Suomen Pan
kin suosittelemiin ulkomaisiin pankkeihin, 
ulkomaisiin obligatioihin taikka Suomen 
valtion koti- ja ulkomaisiin obligatioihin, ei 
kuitenkaan sellaisiin, jotka ovat pakkoar
vonnan alaisia. Näitä määräyksiä tämä 625 
milj. markan siirto suhdannerahastoon ei 
täytä. Olisi ollut toivottavaa, että nyt hy
vien aikojen vallitessa olisi voitu ripeästi 
kartuttaa suhdannerahastoa ja antaa sille 
todellisia varoja, siis selvää rahaa eikä vain 
saatavia, jotka kertyvät sisään, jos kerty
vät. 

En tahdo enempää kajota yksityisseik
koihin, niitähän on vaikka kuinka paljon, 
eikä se ole tämmöisen lähetekeskustelun tar
koituskaan. Yhteenvetona tästä lausunnos
tani tahtoisin vain todeta, että hallituksen 
esitykseen sisältyy paljon heikkouksia. Suu
rimpana heikkoutena pitäisin puolestani 
sitä, että hyvästä ajasta huolimatta ei ole 
veroja alennettu, vaikka tämmöinen alen
nus olisi ollut kipeään tarpeeseen. Ei ole 
myöskään pantu varoja riittävästi sivulle 
huonojen aikojen varalta. Sekin siirto, 
mikä on tehty, siirto suhdannerahastoon, 
ottaa huomioon vain eräitä talousarviossa 
jo aikaisemmin esiintyneitä menoja. Edel-

leen on ehdotettu useita semmoisia uusia 
menoja, joista ei kansakunnalle ole hyötyä 
ja joiden suhteen ei eduskunnassa vallitse 
läheskään yksimielisyyttä. Vähävaraisen 
kansan hyväksi on riittämättömästi varoja 
varattu. Valtio on täten kyllä itse pelastu
nut pula-ajasta, mutta jättänyt heikoimmat 
väestön osat tulemaan omin neuvoin toi
meen niin hyvin kuin voivat. Toivottavasti 
se hallitus, joka laatii seuraavan vuoden 
talousarvion, ottaa tasapuolisemmin huo
mioon kansan yhteisen edun ja muodostuu 
siten todelliseksi yhteishyvän hallitukseksi. 

Hallitukselle on viime viikkoina useilta 
tahoilta esitetty vaat~mus, että se hankkisi 
selvyyden siitä, onko sillä tämän uuden 
eduskunnan kannatus. Niistä tiedoista päät
täen, joita on annettu julkisuuteen, ei hal
lituksella tämmöistä aikomusta kuitenkaan 
näytä olevan. Onko siis tarkoitus, että edus
kunnan on haettava riitaa hallituksen 
kanssa, jotta tämä kysymys tulee selvite
tyksi? Se olisi joka tapauksessa erittäin tär
keää selvittää jatkuvan yhteistyön varalta. 
Tässä yhteydessä olisi suotavaa saada herra 
pääministeriitä selvitys siitä, millä hän tätä 
kieltäytymistään perustelee ja katsooko hän 
sen hyvin soveltuvan oikeaan parlament
taariseen komentoon. 

Ed. S e r g e l i u s: Herra puhemies! -
Valtiovarainministerin ja ed. Tannerin tyh
jentävien lausuntojen jälkeen minun ei tar
vinne budjetin lähetekeskustelussa omistaa 
suurempaa huomiota ensi vuoden tulo- ja 
menoarvion yksityiskohtiin, sitä vähem
mällä syyllä, kun tämä tilaisuus tarjoutuu 
myöhemmin, sen jällreen kun valtiovarain
valiokunta on saanut sanoa sanansa halli
tuksen esityksestä. Hallitus itse voi ainakin 
olla iloinen siitä, että se on voinut esittää 
eduskunnalle sellaisen asiakirjan, joka näyt
tää olevan rakennettu periaatteisiin, jotka 
ainakin tyydyttävät nykyistä hallitusta lä
hellä olevia piirejä - mitkä nämä ovat, 
sitä minun ei tarvinne sanoa, senhän kaikki 
tässä eduskunnassa tietävät. Mutta onko 
Suomen kansan enemmistön ja sen edusta
jien syytä iloita, se on toinen asia. Eihän 
nykyinen polvi siitä paljon hyödy, että 
meillä on rikas valtio, mutta köyhä kansa. 
Budjetti on saatu hyvin lukkoon ilman 
ilmavia keinotteluja ja ilman uusia veroja. 
Se lepää - voidaan sanoa - lujalla poh
jalla ja on voitu perääntyä lainapolitiikan 
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liejumaasta. Mutta hallitus onkin saanut 
tehdä tulo- ja menoarvionsa erittäin onnel
listen tähtien alla. Konjunktuuritaso on, 
niinkuin kaikki tiedämme, noussut ja on 
edelleen nousemaisillaan. Rahaa on ollut 
harvinaisen runsaasti ja valtion tulot ovat 
ylittäneet kaikki ennakkolaske1mat. Tämän 
johdosta onkin hallitus katsonut voivansa 
lisätä puolustus- ja jonkun verran ,sosiali
menoja ja sivistysmäärärahoissa on pyritty 
palaamaan säännölliseen päiväjärjestykseen, 
mutta teknillinen ja ammattiopetus - }i. 
säystä ehdotetaan ainoastaan kaikkiaan 1. 7 

milj. markkaa - on edelleen kaikista ke
hoituksista huolimatta hyvin lapsipuolen 
asemassa, puhumatta siitä, että hallitus vuo
desta vuoteen hyvin kylmäkiskoisesti on 
suhtautunut ruotsinkieliseen teknilliseen ja 
kauppaopetukseen. Niinpä tämä hallitus ei 
ole koko olemassaolonsa aikana myöntänyt 
vähintäkään lisäystä Svenska Handelshög
skolan ja Tekniska Läroverket nimisten op
pilaitosten menosääntöihin, kuinka vaati
mattomat ovatkaan olleet mainittujen oppi
laitosten taholta tehdyt esitykset. Tämä 
selvästi todistaa nykyisen hallituksen kantaa 
maamme ruotsinkielisen väestön tarpeisiin 
saada korkeampaa valmistusta teknillisellä 
ja kaupallisella alalla. Nämä yksityisesi
merkit riittäkööt tällä kertaa. 

Valtion sangen edullista taloudellista ase
maa käyttää hallitus hyväkseen ehdottaen, 
josta myöskin ed. Tanner huomauttt, valtion 
tuloista siirrettäväksi suhdannera:hastoon 
625 milj., jolloin kysymyksessä oleva rahasto 
nousisi miljaardiin markkaan ja jonka tar
koitus on, niinkuin täälläkin mainittiin ja 
hallituksenkin esityksessä mainitaan, pula· 
vuosina täyttää erilaisia tarpeita. Huolelli
suus ja varovaisuus ovat hyviä ominaisuuk
sia, mutta eikö rahastoa voitaisi täyttää vä
hän hitaammassa tahdissa, sillä hallitus 
varsin hyvin tietää, että ehdot,etut 625 
milj., jos ne tulevat sisään, on otettava 
kansalaisten taskuista etenkin välttämättö
myystarvikkeiden tullien muodossa, mitkä 
meillä edelleen ovat suhteettoman kor
keat. Mutta sitä vaihtoehtoa määrärahaan 
nähden voidaan myös ajatella, että hallitus 
ei ole sitä liian vakavassa mielessä ehdot
tanut, vaan siinä tarkoituksessa, että sitä 
voitaisiin tarpeen vaatiessa käyttää jonkin
laisena hätäsignaalina pelastaaksensa oman 
olemuksensa. 

Niinkuin olen maininnut, ovat valtion 
raha-asiat hyvin hyvällä pohjalla, jolloin 
merkittävänä yllätyksenä on pidettävä sitä 
~tosiseikkaa, että hallitus nousuvuotenakaan 
ei ole katsonut tarpeelliseksi edes jonkin 
verran koroittaa siviilivirkakuntaan kuulu
vien virkailijoiden palkkoja. Ja kumminkin 
pitäisi tämän hallituksen tietää, että valta
kunnan asioita ei voida hoitaa ilman uskol
lista, tehtäviänsä täyttävää ja riittävästi 
palkattua virkamiehistöä, joka on kaiken 
järjestellyn ja kunnollisesti toimivan val
tion elämän runko. Sen kaikki tiedämme, 
myöskin hallitus, että valtion palkat ovat 
yleensä alhaisempia, osittain huomattavasti
kin alhaisempia kuin kunnallisissa, osuus
toiminnallisissa ja yksityisissä yrityksissä. 
Vaikkapa näin on, niin m. m. Helsingin 
kaupunki taloudellista nousukautta silmäl
läpitäen suunnittelee kaupungin virkaili
jain palkkojen parantamista, mutta maam
me hallitus näkyy olevan toista mieltä val
tion viran- ja toimenhaltijain palkkoihin 
nähden, lukuunottamatta puolustuslaitok
sen palveluksessa olevaaupseeristoaja pääl
lystöä, joille ehdotetaan jonkun verran pal
kan lisäystä luontaisetujen muodossa. Tämä 
toimenpide on laskettava hallituksen an
sioksi. Mutta myöskin siviiliviran- ja toi
menhaltijain toimeentulomahdollisuudet ny
kyisten palkkojen varassa ovat erinomaisen 
vaikeat. Sitä merkittävämpi on hallituksen 
laiminlyönti tässä suhteessa, kun palauttaa 
mieleen, että pulavuosina kolmena vuonna 
alennettiin virkailijain palkat saadaksemme 
valtion tulo- ja menoarvion lukkoon. Eikö
hän nyt olisi ollut syytä jossakin muodossa 
tällaisena vuonna korjata tämä epäkohta? 
Mutta koska hallitus ei ole ollut sitä 
mieltä, että valtion viranhaltijat olisivat 
palkkojen parantamisen tarpeessa, niin minä 
toivon, että eduskunta tulee suopeasti suh
tautumaan niihin aloitteisiin, jotka piak
koin edustajain taholta jätetään palkkojen 
parantamiseksi. 

Budjetin valopuoliin minun ei tarvinne 
puuttua, siitä on kokoomuksen ja sen lä
hellä oleva lehdistö huolehtinut. Sehän on 
arvosteluissansa pitänyt hallituksen bud
jettiesitystä niin onnistuneena, että lehdis
tön artikkelien tekijöitä rupeaa melkein 
pyörryttämään vain ihailusta hallituksen 
talous- ja yleistä politiikkaa kohtaan, mikä 
on hyvin ymmärrettävissä, koska tämä hal-
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litus on, niinkuin tiedämme kaikki, varsin
kin viime aikoina hoitanut maamme poli
tiikkaa, josta jo ed. Tannerkin huomautti, 
kokoomusperiaatteiden mukaan. 

Herr talman ! V ad regeringens allmänna 
politik beträffar har jag under senaste 
riksdagsperiod med ett otal exempel helyst 
den nuvarande regeringens inställning till 
de demokratiska uppgifterna och till parla
mentarismen. Dessa exempel bryr jag mig 
ej om att denna gång upprepa, då jag 
hoppas snart bli i tillfälle att ytterligare 
förfullständiga förteckningen i annat sam
manhang. I den händelse att statsministern 
tillmötesgår den uppmaning, som här helt 
nyligen framfördes av rdm. Tanner, skall 
jag ännu senare på dagen återkomma till 
frågan. 

En sida av den nuvarande statsministerns 
uppfattning om parlamentarismen, och på 
viiken även rdm. Tanner ställde sin fråga, 
har i riksdagen hittills endast helt flyktigt 
berörts, en sak vilken särskilt i detta nu 
är aktuell och som jag därför nu ber att 
närmare få gå in på. 

Enligt vår regeringsform bör statsrådet 
och dess enskilda medlemmar åtnjuta riks
dagens förtroende. Detta ofrånkomliga 
faktum behöver dock icke alltid innebära 
att regeringen har riksdagens majoritet 
bakom sig. Men detta innebär ej heller, 
att en tillfällig majoritet kan uppbringas 
för en enskild fråga av mindre eller större 
vikt. Vad som med stadgandet avses är 
uppenbarligen att man i stort sett, jag 
säger i stort sett, skall hysa om e j t i ll
g i v e n h e t så åtminstone f ö r t r o e n d e 
för den utövande regeringsmakten. Enligt 
uppgifter i tidningspressen torde statsmi
nister Kivimäki icke intressera sig för frå
gan, huruvida hans regering åtnjuter den 
n y v a l d a r i k s d a g e n s förtroende, 
varpå även rdm. 'l'anner i sitt yttrande 
insisterade, och det är ju också hans ensak. 
Det kan ju hända, att statsminister Kivi
mä:ki helt enkelt icke är nyfiken, men jag 
kan dock ej annat förstå än att en rege
ring vars chef och en del medlemmar lidit 
ett m ä r k l i g t v a l n e d e r 1 a g, bör 
sätta en ära i att utröna, huruvida de, om 
de icke åtnjuta folkets, så åtminstone 
r i k s d a g e n s f ö r t r o e n d e, detta na
turligtvis för att en regering med själv
aktning och tillfredsställelse skall kunna 

samarbeta med parlamentet. För tre år 
sedan underlät hr Kivimäki att i överens
stämmelse med god parlamentarisk praxis 
ställa regeringens platser till förfogande, 
men om man även vid denna tid anstän
digt kunde försvara underlåtenheten att 
1hemställa om förtroende, så vore det denna 
gång omöjHgt att negligera det uppkomna 
saklägets krav. 

Med undantag för edistys-gruppens starka 
decimering har väl icke någon alltför stor 
förskjutning av styrkeförhållandena ägt 
rum mellan de enskilda riksdagsgrupperna. 
Men flera av dem hava fått en· annan färg, 
blivit mer radikaliserade och mer parla
mentariskt känsliga. Härtill kommer att 
hela den socialdemokratiska pressen, större 
delen av agrarpressen och till och med 
en del av framstegspartiets egen press 
tagit avstånd från hr Kivimäkis politik 
och låtit honom förstå att uppbrottets tid 
är inne. En av förgrundsgestalterna inom 
det största partiet, hr Tanner, säger i ·en 
intervju, publiserad i Sosialidemokraatti 
för den 29 augusti följande, vilket han här 
också vid sin fråga i korthet berört. Han 
säger följande: ,Joka tapauksessa on halli
tuksella aihetta heti eduskunnan kokoon
nuttua asettua yhteyteen eduskunnan kanssa 
ja ottaa selville, onko sillä edelleen edus
kunnan kannatus, vai onko sen jätettävä 
sijansa uusille voimille. Ilman muuta roik
kumaan Jaammen olisi sokkosilla oloa. 
Jos hallitus saa luottamuslauseen, tulee 
koko kansalle selväksi, mitkä puolueet ovat 
hallituksen takana ja sitä kannattavat. 
Silloin myös turha arvauskilpailu siitä, 
kenen kanrratuksella hallitus elää, tulee rat
kaistuksi. ' ' 

Det är för hr Tanners eget parti av så 
mycket större betydelse då vi veta, att man 
under senaste tider beskyllt detta parti 
för att vara den nuvarande regeringens 
starkaste stöd. 

Liknande uttalanden som detta hr Tan
ners hava sett dagen överallt i den bor
gerliga pressen med undantag naturligtvis 
för kokoomus-bladen. Huru som he1st, frå
gan om riksdagens förtroende för regerin
gen måste inom de närmaste veckorna, om 
vi icke få •besked i dag, på sätt eller annat 
klarställas. Att ställa denna fråga på 
längre sikt vore enligt min uppfattning 
icke önskvärt ur mer än en synpunkt och 
vore emot all god parlamentarisk sed. 
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Ed. K a r e s: Herra puhemies ! - Edus
kunnan alkajaispuheissa kehuttiin pariin
kin otteeseen, että valtakunnassa on tapah
tunut valtava taloudellinen nousu. Pula
aika ja pula-ajan lainsäädäntö on nyt 
ohitse ja nyt on aika käydä olojen vakaan
nuttamiseen ja j'atkettava rakentavaa työtä. 
Hallitus esilläolevassa tulo- ja menoarviossa 
toteaa samanlaisen nousun valtion tuloihin 
nähden sekä sanoo, että on odotettavissa 
aseman valtion tuloihin nähden edelleen 
kehittyvän samaan suuntaan. Täällä valtio
varainministeri on tänä päivänä aivan eri
tyisesti myöskin alleviivaunut tätä talou
dellista nousua ja oli siinä minusta eräs 
varsin yllättävä piirre. Vaaliaikana näin 
yksinkertaisimpien hallituksen kamratta
jien ja myöskin eräiden samalla kannalla 
olevien julkisen sanan palvelijain esittävän 
asiaa sillä 'tavalla, kuin olisi tämä valtava 
taloudellinen nousu nykyisen hallituksen 
ansio. Minä luulin, ettei sellaista ajatus
tapaa usko kukaan järkevä hallituksen kan
nattaja. Mutta ällistyksekseni kuulin, että 
valtiovarainministeri oli jotakuinkin sa
malla kannalla. Hän katsoi, että valtio
talouden nousu on etukädessä nykyisen 'hal
lituksen ansiota, joka on kaunista ohjel
maansa kaikki nämä vuodet toteuttanut ja 
päässyt hyviin tuloksiin. Kun luin tällai
sia kehumisia aikaisemmin vastuunalai
suutta vailla olevista piireistä, niin minä 
pidin sitä yrityksenä antaa tälle hallituk
selle jotain muutakin lujuuden leimaa kuin 
sen kestävyyden iässä, mikä sillä kieltä
mättä on, mutta kun herra valtiovarain
ministeri oli samalla kannalla, niin en oi
kein tiedä, mitä siitä on enää ajateltava. 
Olisikohan sellainen 'hallituksen vanhuuden 
heikkouden merkkejä. 

Nousu yleisessä taloudessa kieltämättä 
johtuu yleisestä maailmantilanteesta. Sii
hen on monenlaisia tekijöitä, ed. Tanner 
niitä täällä jo mainitsi omista oloista, ja 
mitä maailman yleiseen tilanteeseen tulee, 
niin yhtenä eikä suinkaan vähäpätöisim
pänä tekijänä tässä nousussa on eräs asia, 
joka nykyään niin paljon huudossa olevan 
rauhanaatteen kannalta on kaikkea muuta 
kuin ilahduttava, nimittäin yleinen varus
tuskilpailu kaikissa Europan suurvalloissa. 
Tämä varustuskilpailu - sehän nyt myön
netään yleensä kaikkialla maailmassa-, se 
on pannut työhön työttöminä olleet käsi
varret kilpailevissa maissa, ja se on välilli-

sesti varsin paljon vaikuttanut niissäkin 
maissa, jotka hankkivat erilaista raaka-ai
netta. Yksin puutavaravientiin ja siitä saa
tuihin hintoihin on tämä varustuskilpailu 
ollut vaikuttamassa. Minulla on ollut tilai
suus kuulla eräänlaisten puutavarain tar
jouksista, joissa olisi maksettu melkein min
kälaisia hintoja tahansa ja joita yksin
omaan käytetään sotatarveteollisuuteen. Jos 
se ihme tapahtuisi, mitä pasifistit eri maissa 
nyt toivovat ja puuhaavat, että varustelu
työt kansojen keskuudessa yhtäkkiä lopetet
taisiin, niin me saisimme nähdä, miten val
tava työttömyys taasen va:llitsisi koko maail
massa, ja jotakuinkin varmat saisimme olla 
siitä, että taloudellinen pulakausi olisi 
edessä paljon ennemmin kuin mitä se luon
nonlakien mukaan yleensä tulee. Yleensä
kin minun mielestäni puhutaan aivan liian 
paljon taloudellisesta noususta, varsinkin 
kun puheen perustukseksi otetaan, niinkuin 
pääasiallisesti otetaan, numerot siitä, mi
tenkä paljon maamme on saanut ulkomailta 
rahaa, numeroita meidän vientienemmyy
destämme ja sen kautta maahan virran
neesta rahanrunsauqesta. Rahaa kertyy 
kieltämättä pankin holveihin liiankin pal
jon, ulkomaiset velat lyhenevät. Kaikki on 
eräältä puolelta erittäin ilahduttavaa. Mutta 
on, niinkuin täällä jo ed. Tanner teki, teh
tävä kysymys, millä tavalla tämä suuri ra
hallinen tulos on saavutettu, ja myöskin, 
onko tällä suurella rahatulolla päästy sii
hen, mikä on oikeastaan ainoa, mihinkä 
kansakunnan suurilla rahatuloilla pitäisi 
pyrkiä, - kansan elintason kohottamiseen. 

Täällä huomautettiin jo siitä, mitenkä 
suuri vientiylijäämä johtui suuressa mää
rin alhaisista palkoista. Vientiteollisuuden 
miehet ovat itsekin tunnustaneet, että se 
hätäytyminen, joka aiheutti esim. metsä
töissä tavattoman suuren palkkojen laskun, 
oli ainakin pääasiallisesti aiheeton, mitä 
tuli pienpuutavaran halllkkimiseen. Mitä tu
lee saha tavaran hankkimiseen, niin siinähän 
asia oli toinen. 

Mutta pait8i sitä, että tämä tuLos on saa
vutettu työpalkkoj@ liian alhaalla pitämi
sellä, niin '0ll sen tekijänä ollut myöskin 
se, että Suomen maanviljelijäj,oukko, tä
män kansan taloudellinen ydinaines, on 
joutunut raaka-aineensa metsästä myymään 
aivan liian halvalla. Herra valtiovarainmi
nisterin puheessa oli ,eräs merkillinen kohta, 
joka hyvin kuvasi tätä, ellen minä sitä val-
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:an väärin ymmärtänyt. Hän nimittäin se
lostuk.sessaan mainitsi, että metsistä on 
viime talven kuluessa tullut rwhaa mawseu
duUe 200 milj. markkaa vähemmän kuin 
kahtena edellisenä talvena. Jos tämä todel
lakin on näin kuin minä sen ymmärsin, 
niin mel'kitsee se sitä, että Suomen maan
viljelijäin kahtena edellisenä vuotena, jol
loin pula-aika vielä oli ·olemassa ja jolloin 
hinnat olivat ·erittäin alhaiset, pulassaan 
täytyi myydä metsiänsä polkuhinna,gta niin 
paljon, että yhteinen tulo nousi 200 milj. 
markkaa suuremmaksi kuin nyt tänä 
vuonna, jolloin metsän hinnat ovat ·olleet 
paljon korkeammat. Tämä, jos minä nyt, 
niinkuin sanoin, oikein ymmä~sin valtiova
rainministerin puhetta, on aivan kuin heit
tovalaistus siihen, millä tavalla nämä run
saat rahavarat ovat saadut työmiehen ja 
maanviljelijän kustannuksella (Ed. Veste
rinen: Sehän on selvää!). Ja kun se sieltä 
on otettu, merkitsee se lopulta kansan elä
mässä tulevaisuuteen nähden suurta vahin
koa. Ei työväen palkkoja pidetä liian al
haalla ilman vahinkoa tulevaisuuteen näh
den.· Ja jos maamies pulassaan polkuhin
nalla myy metsäänsä, merkitsee sekin tul·e
vaisuuteen nähden suurta kansantaloudel
lista vahinkoa, j·ota ei korvata sillä, että 
voidaan mainita, kuinka paljon on vienti
ylijäämää tullut vuodesta vuoteen. Myös 
·on muist·ettava, että taloudellinen nousu, 
joka on tapahtunut, rahan tulo maahan, ·ei 
suinkaan vielä ole vaikuttanut ylei1stä elin
tason nousua. Työttömyys on vähentynyt 
tilaston mukaan miltei olemattomiin. Mutta 
kysyä täytyy: kuinka paljon on vielä ~Sel
laisia työkykyisiä työmiehiä, jotka eivät 
ahkerimmalla työlläänkään voi saada palk
kaa niin paljon, että he olisivat saavutta
neet edes ·eksistenssiminimin. Ei tässä koh
den ole suinkaan vielä päästy ilahduttaviin 
tuloksiin. Kaikista palkkatarkkailuista huo
limatta on esim. viime keväänä eräillä työ
mailla maksettu pienpuutavaran hakkuista 
työpalkkoja 7 markkaa m3 :ltä ja piti olla 
kuitenkin 25 sm:n ylihakkaus. :Se teki ta
valliselle työmiehelle noin 14 markkaa päi
vässä. Olen kuullut, ·että eräällä kaikkein 
köyhimmällä seudulla Suomessa, jota kai 
liikemiesten keskuudessa pidetäänkin laak
sonpohjana, Enso Gutzeit-yhtiön uitto
töissä viime keväänä on maksettu 3 mark
kan tuntipalkka miehille. Tässä Enso Gut
zeit-yhtiössä on, niin kuin tiedämme, valtio 
päätekijänä. Eräiden yhtiöiden työmailla 

viime keväänä hevosmiehet saivat palkkaa 
30-50 markkaa päivässä. Kun tällaista 
on tapahtunut !Silloin, kun valtion tulot 
osoittavat tavatonta nousua, kun pankeissa 
on rahaa ylenmäärin, niin täytyy oloissa 
olla jotain vikaa. Työmi·ehen palkka ei ole 
sellainen, että se voisi hoitaa kunnollista 
elämän tasoa. Ja täytyy myöskin kysyä: 
minkälaiset ovat yleensä asunto-olot tässä 
maassa? Kun niitä katselee, niin monin 
paikoin joutuu suorastaan häpeämään, niin 
ahtaasti ja huonosti monin paikoin asuu 
se ka:nsanaines, jonka työstä kuitenkin riip
puu tämän kansan talous ja tulevaisuus, 
ei ainoastaan tavallinen työmies, vaan myös
kin pikkuviljelijä. On myöskin muistettava, 
että meillä on suuri joukko oppiuutta vä
keä, kansakunnan oppineistoa, jotka ov&t 
!Siinä asemassa, että heillä ·ei ole minkään
laista toimimahdonisuutta tai että he elävät 
alen ta villa virastovaratöillä. 

Kun tällaisia seikkoja pitää silmällä, niin 
ne optimistiset kuvaukset, mitenkä me 
olemme taloudellisessa nousussa, ova:t jolla
kin tavalla sumun heittämistä yksinkertai
sempien silmille. Ei rahantulon runsaus 
maahan merkitse paljoakaan, ·ellei tätä ra
haa saada liikkeelle sillä tavalla, että kan
!San yleinen elintaso pääsee nousemaan. Ja 
siihen emme ·ole pystyneet. 

Kun oli äsken 1puhe henkisen työntekijän 
asemasta, on, niinkuin täällä on jo huomau
tettu, hallitus tehnyt e,gityksen myös virka
miesten palkkojen nostamisesta. Mutta 
omitui.sta ja nykyisen hallituksen suu1.1ta 
heikkoutta kuvaavaa on se, että kun tästä 
mainitaan tulo- ja menoarvion perusteluissa, 
niin on se pantu omituiseen yhteyteen; Hal
litus nimittäin sanoo: ,Melkoista menon li
säy,stä on aiheutunut myö,gkin siitä, ·ettei 
enaa ole katsottu voitavan toistaiseksi ly
kätä määrärahojen myöntämistä viljatul
lista syntyvän rasituksen lieventämiseksi 
Pohjois-:Suomen väestölle sekä valtion viran
ja toimenhal~ijain palkkausten tasoittami
seksi.'' Minun täytyy sanoa, että minä 
näen siinä ·että asiat on näin merkillisellä 
tavalla p.antu yhteyteen hallituksen puo
lesta erään hinnantarjouksen: tottapa an
natte virkamiehille palkan koska köyhim
millä seuduilla annetaan tällainen tullin
peruutus. 'Se on nyt !Sitä tapaa, jolla meillä 
asioita yleensä hoidetaan. 

Taloudelliset olot alkavat olla normaa
leja vasta silloin kuin yleinen elintaso on 
noussut. Tarvitaanko tähän nousuun, ·edus-
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tajat, ~välttämättömästi repiviä pal~katais
teluja ~ Se on tämän eduskunnan mielestäni 
voimallisesti kysyttävä niiltä, jotka tässä 
maassa elinkeinoja harjoittavat. Eikö yh
teiskunta todella voi keksiä parempia kei
noja kuin repivät palkkataistelut. Ellei 
niitä keksitä, vi·e rahakapitaalin kasvava 
runsaus tämän yhteiskunnan yhä syvem
mälle noidan kattilaan ja sen höyryistä ke
hittyy, sanokaamme mitä tahansa, punaisen 
marxilaisuuden Ragnarök. Emme :pääse pi
temmälle siitä (Ed. V·esterinen: Oikea joh
topäätös!). - Oikea johtopäätös, mutta 
siUoin vaaditaan myös eduskunnan puolelta 
ja niiden puolelta, jotka asioita hoitavat, 
otteita siihen, että asiat saadaan korja
tuiksi ilman palkkataisteluja (Keskustasta: 
Sovitaan siitä!). 

Kaikista kehumisista huolimatta ;tuntuu 
kuin taloudellisesti ja muutenkin .eläisimme 
jonkunlaisen kuumekouristuksen merkeissä, 
joiden alla ei kukaan tosissaan jaksa uskoa 
paremman tilan kestävyyteen. Hallituskin 
on sekä rahaministerin puheesta että myös 
tästä esityksestä päättäen tässä lmhden 
epäilemäiSsä. Se sanoo esityksensä alussa: 
, Tällaista valtion rahallisen aseman vakiin
nuttamista on hallitus pitänyt erittäin tär
keänä varsinkin nykyisissä epävarmoissa 
oloissa, jolloin ·olosuhteet voivat lyhyen 
ajan kuluessa muuttua valtion taloudelle 
hyvinkin epäedulEsiksi. '' .Siis hallituskin 
on epäilemässä kuinka kauan tämä raha
ihanuus kestää. Ja muuten ei voi ollakaan. 
Me elämme, sanottakoon nyt taas mitä ta
hansa, ~erään taloudellisen kehityskauden 
loppuvaiheissa. Niinkutsuttu kapitalistinen 
talousjärjestelmä, jolla ihmiskuntaa on on
nellistu tettu, raa 'assa ma:terialismissa onnel
listutettu toista sataa vuotta, on nyt joko 
luhistumassa tai perinpohjin muodoltaan ja 
olemukseltaan muuttumassa (Ed. Räisä
nen: Tervetuloa meidän joukkoon!). Kaikki 
sen näkevät, että näin on asia, tiedemie
histä alkaen, j~okainen, joka näitä asioita 
seuraa. Kaikki näkevät :sen, mutta .perin 
harvat uskaltavat tehdä johtopäätöksiä. Ja 
nyt minä vastaan ·edustaja Räisäselle, että 
kaikkein vähimmän osaa 1siitä, kapitalisti
sen järjestelmän nykyisestä muutoksesta, 
tehdä johtopäätöksiä marxilainen sosia
lismi, joka paljon puhuu kapitalismin kuo
lemasta. Tämä ;sosialismi, marxilain.en so
sialismi, eihän sekään ole mitään muuta 
kuin eräs nykyjään katoamassa olevan ta-

loudellisen aikakauden tyypillinen ilmaus 
ja sen oikea l.apsi, se ~on yksi puoli kapi
talistisesta taloudesta eikä mitään muuta 
(Ed. Räisänen: Mikäs puoli se---~). 
-- l\fe ,saamme ;siitä kuulla joskus toiste. 
Ja loppujen lopuksi marxilainen sosialismi 
muuttuvan kapitali,stisen talousjärjestelmän 
kanssa romahtaa, niinkuin se on romahta
nut mon·essa maassa. Sillä ei ole mitään 
elinvoimaa, sillä se perustuu samaan mate
rialistiseen maailmankäsitykseen kuin kapi
talismikin (Ed. Wiik: Missä se on r·omah
tanut? - Ed. Räi,sänen: Meidän pitää vielä 
valistaa rovastia paljon! - Ed Komu: 
Näköjään!). 

Kun hallitus näin ylistää taloudellista 
nousua, niin oudoksuttaa se, että on tehty 
suuri numero siitä, ·että yli 600 milj. mark
kaa käytetään 1suhdannerahaston lisäämi
seen. Hallitus viittaa siihen heti tämän 
mietintönsä alkukohdassa, pitää 1siis sitä 
ilmeisesti erittäin tärkeänä: , Tehdäkseen 
valtiolle mahdolliseksi ryhtyä ·pula-ajan 
sattuessa entistä nopeampiin ja tehokkaam
piin toimenpiteisiin pulan vahingollist·en 
vaikutusten lieventämiseksi on hallitus li
säksi pitänyt tarpeellisena ehdottaa 625 
miljoonaan markkaan nousevan maaran 
bilanssin ulkopuolella olevia varoja siirrettä
väksi suhdannerahastoon, jonka varat tällä 
tavoin nousisivat noin miljaardiin mark
kaan." Se on ihmeellinen perustelu. Tule
vaa pula-aikaa aiotaan auttaa ja vastustaa 
sillä tavalla, ·että siirretään suhdanneraha.s
toon .rahoja, jotka jo edellisenä pula-aika
nakin pääasiallisesti olivat olemassa, mutta 
joilla ei millään tavalla voitu pula-aikaa 
lieventää. Se on todella ihmeellistä logiik
kaa. Hallitus itrse on tässä epäilemättä 
haksahtanut, vaikka se yksityiskohdissa 
kuitenkin rselvittää tätä asiaa: ,Pääomatu
lot ovat .esityksen mukaan 96,6,933,000 mark
kaa eli noin 462 milj. markkaa :suuremmat 
kuin vuoden 1936 tuloarvioon merkityt 
määrät. Tämä eroavaisuus aiheutuu pää
asiallisesti siitä, että bilanssin ulkopuolella 
olevia Iainasaamisia, jotka yhdistetään suh
dannerahastoon, on me~kitty tuloksi pää
omatulojen kohdalla 625 miljoonaa mark
kaa, mikä määrä esiintyy tuloarvi·ossa 
uutena tulona". Nämä miljoonat, jotka 
tässä 'pyörivät, yleisessä keskustelussa ulko
puolella eduskunnan esittävät suureromoista 
roolia. Olen monelta taholta kuullut ker
rottavan, kuinka ihmeellinen tilanne on, 
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kun 600 milj. markkaa voidaan panna suh
dannerahastoon yhtä:kikiä, ja edustajain 
piirissä näkyy olev:an samanlain,en käsitys. 
Tässä ·eräiden puolueiden edustajain kanssa 
keskustelin, että pitäisi välttämättömästi, 
niinkuin tulen tässä jälkeenpäin puhumaan, 
perushrunkintoihin lisätä eräitä miljoonia 
ehkä 600:aan miljoonaan asti. Edustajat 
sanoivat, ,eikö siis :suhdannerahastoon pan
taisi yhtään mitään". Nämä •edustajat siis 
luulevat, ~että ne 600 miljoonaa ovat puh
dasta rahaa, joka o1i.si nyt käytettävissä ja 
joka tulevaisuutta varten varataan (Edus
kunnasta: Kutka ne oli~). .A:siahan ei ole 
ensinkään niin. Meillä vanhenevilla ihmi
sillä on joskus taipumus ja halu ruveta 
penkomaan laatikoitamme ja katsomaan 
pohjiin asti niitä. Ehkä hallituksenkin van
huuden merkki on se, että se on penkonut 
laatikkojaan ja löytänyt ,sieltä nämä ,600 
miljoonaa ulkopuolella bilanssien olevia va
roja, ja ne nyt siirretään tänne suhdanne
rah:astoon. Sehän on yksinkertaisesti vain 
kirjanpitokysymys loppujen lopuk8i ja 
suhdannerahasto, niin kuin täällä on mai
nittu, ei näistä miljoonista hyödy muuta 
kuin korko- ja kuo1etustulot sikäli kuin ne 
saadaan ~Sisään. Hyvä on, että hallitus 
asiaa ko8kevassa. lakiehdotuksessaan ehdot
taakin, ettei näitä varoja luettai8i siihen 
pääomamäärään, mihin suhdannera:ha~Sto ko
rotetaan. Mutta krm näin on, niin tuntuu, 
kuin olisi asiassa harjoitettu vähintäinkin 
liiatiilsta reklaamia puhtaa8ta kirjanpitoky
symyksestä. 

Kasvaneiden tulojen perusteella on halli
tus voinut kasvavassa määrässä tyydyttää 
erilaisia tarpeita ja pyrintöjä. Ainoastaan 
työttömyysmäärärahat ovat väihennetyt. 
Minä en omalta kohdaltani suinkaan pidä 
tätä pahana. Jos nimittäin yleisten töiden 
asiat oikein järjestetään, jos yleiset työt 
hoidetaan suunnitelmallisesti, pitempiä ai
koja silmälläpitäen, niin voitaisiin ja pi
täisi voida kerta kaikkiaan lopettaa kaikki 
työttömyysrahat ja niihin yhdi,stetyt alen
tavat varatyöt. Mutta tähän päästäkseen 
pitäisi välttämättömästi yleisiä töitä var
ten oUa suunnitelma määrätyiksi vuosiksi 
ja sitä notkeasti toteuttaa aina sen mukaan 
kuin työolot vaativat. Varatyöt on kerta 
kaikkiaan saatava lopetetuksi, !Sillä työ, 
joka tehdään, jos se yleensä ansaitsee 
tehdä, on oleva työtä, joka tehdään vaki
naisena työnä, eikä minään hätäapu- ja va-

ratyönä. Hallituksen heikkoudesta ja sen 
riippuvaisuudesta eduskunnan puolueista 
on ymmärrettävää, että erilaisissa yhteis
kunnallisissa ja sivistystoimissa kansa 
jatkuvasti jaetaan kahteen ryhmään, joit
ten on mahdoton missään asiassa yhdessä 
toimia, nimittäin porvarilliseen ryhmään ja 
sosialistiseen ryhmään. On todella nauret
tavaa ja samalla tulevaisuuteen nähden 
peloittavaa, että sellaiset asiat kuin nuo
rison valistus, urheilu, raittiustyö j. n. e. 
jatkuvasti kulkevat kahdella linjalla. Hal
litus antaa tämän tällaisena olla, ei tee mi
tään aloitetta asia-in korjaamiseksi. Tuli 
viime kesänä olympialaiskilpailujen aikana 
mieleen, eikö todella tässä maassa edes sen 
vertaa järki ja kohtuus pääse voitolle, että 
saataisiin yksi ainoa valtakunnallinen ur
heilujärjestö, joka hoitaa kaikki urheilu
asiat. Mutta joka asia, jos oli nyt kysymys 
pikkuviljelijäin neuvomisesta tai mistä ta
hansa, pitää kulkea porvarillisella linjalla 
ja sosialistisella linjalla. Tämä seikka, jota 
hallituskin jatkuvasti aikoo ylläpitää, luo 
kuin heittovalon siihen puolue- ja luokka
jakojärjestelmään, joka on tämän eduskun
nan suurena ihanteena. Se on kuitenkin 
järjetöntä ja päätöntä. Raittiusmiehenä 
minä väitän, että esim. raittiustyö, jota 
tehdään erikseen porvarillisella ja erikseen 
sosialistisella linjalla on kokonaisuuteen 
katsoen epäraittiutta, joka on kansakunnan 
elämälle lopulta paljon turmiollisempaa 
kuin tavallista suurempi alkoholihumala. 
Tällaista asiantilaa eduskunta säilyttää ja 
:hallitus säilyttää sitä. Ei silläkään alalla, 
missä todella yhdessä voisimme työtä tehdä, 
yhteyteen pyritä (Vasemmalta: !Mitä tuho
sitte kieltolain~- Ed. Voionmaa: Voi so
keutta!). Niin, se on sokeutta siellä puo
lella, jossa tätä kansaa ja sen nuorisoa py
ritään kasvattamaan marxilaiseen valhee
seen. 

On käytävä eräisiin yksityisiin pääluok
kiin ja niihin mennäkseni on minulla eräs 
iloinen tehtävä lausua opetusministerille 
tyytyväisyys siitä, että hän on tällä kertaa 
oman pääluokkansa kohdalle saanut siksi
kin paljon varoja. Tässä kohdassa on to
della ollut pula-aika kovasti raskas, ja hyvä 
on, että siitä todella yritetä;än voimallisesti 
päästä pois. Omalta kohdaltani minä myös
kin lausun opetusministerille kiitollisuuden 
siitä, että hän on saanut menoarvioehdo
tukseen viimeinkin mahtumaan määrärahan 

11 
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Petsamon papp~lan rakentamiseksi. Jos 
kirkon työtä niissä vaikeissa oloissa, missä 
sitä Petsamossa tehdään, yleensä aiotaan 
jatkaa, niin on ensimmäinen vaatimus, että 
tekijällä on edes oma asunto, ettei hänen 
tarvitse asua loisena toisten asumuksessa. 
Tässä yhteydessä omalta kohdaltani lausui
sin opetusministerille ja hallitukselle erään 
toivomuksen, että nim. hallituksen taholta 
ryhdyttäisiin neuvotteluihin ortodoksisen 
kirkon hallituksen kanssa Petsamon kirkko
olojen järjestämiseksi niin että luterilainen 
seurakunta saisi kokonaan omakseen sen 
ortodoksisen kirkon, jossa se nyt pitää ju
malanpalveluksia. Kreikkalaiskatolisella kir
kolla on siellä lähekkäin kolme kaunista 
kirkkoa. Yhdessä niistä pitää luterilainen 
kirkko jumalanpalveluksia, mutta on siinä 
ortodoksisen kirkon sisustus aina. ikonosta
sia myöten. Olen saarnannut siinä kir
kossa ja tuntui oudolta luterilaista juma
lanpalvelusta pitää kirkossa, jonka perän 
täytti suuri kreikkalaiskatolinen ikonostasi. 
Tämä sisustus tarvitaan tässä kirkossa 
vain sitä varten, että ortodoksinen kirkko 
siellä pitää yhden tai pari jumalanpalve
lusta vuodessa, muistojumalanpalveluksia 
Juho V esaisen retken aikana murhattujen 
munkkien muistolle, jotka munkit erään il
meisesti perusteettoman legendan mukaan 
ovat haudatut tämän kirkon juurelle. Minä 
olen vakuutettu siitä, että neuvottelujen 
kautta asiasta päästäisiin semmoisiin tulok
siin, että luterilainen seurakunta 'Suomen 
äärimmäisenä seudulla saisi oman kirk
konsa. Kreikkalaiskatoliselle kirkolle jää 
siellä kaksi kaunista kirkkoa, jotka aivan 
yllin kyllin tyydyttävät sen seurakunnan 
tarpeen. Tämän toivomuksen minä lausun. 

Ulkoasiainministerin pääluokan kohdalla 
on minulla lausuttava eräs asia, jossa voi
taisiin tehdä säästöjä, ei tietysti kovin pal
jon, mutta jonkin verran. Voitaisiin, näet, 
r;äästää ne varat, jotka menevät kansain
liittoon ja niihin toimistoihin ja komiteoi
hin, jotka liitosta aiheutuvat. 8uurem
missa valtakunnissakin on nureksittu suu
ria menoja, mitä kansainliitto vaatii. Ja 
on kieltämättä varsin vakavasti kysyttävä 
mitä hyötyä meillä ja pienillä kansoilla 
yleensä on kansainliitosta. Silloin kun oli 
kysymys pakotteista, oli minulla tilaisuus 
näyttää, miten perusteettomalla pohjalla 
kansainliitto silloin liikkui. Pakotteista ei
vät hyötyneet muut kuin n. s. ,kuoleman-

kauppiaat", ihmiset, jotka bankkivat pro
fiittia sotatarveteollisuud-::sta. Tämä teol
lisuus ja salakuljetus sa:vat ainoan hyödyn 
koko pakotepolitiikasta. Italian siviiliväki, 
lapset ja vanhukset saivat siitä aivan an
saitsemattoman kär;,;imyksen, muuta hyötyä 
niistä ei ollut. Ja Abessinian keisarin hou
kuttelivat pakotteet jättämään maansa pa
himmalla hetkellä mennäkseen hakemaan 
turvaa diskuteeraavilta herrailta Genevessä, 
tyhjältä varjolta, joiden suoma turva il
meisesti ei ole sen paperipalan hintainen, 
jolle sopimukset Genevessä kirjoitetaan. 
Erityisesti pienten kansojen olisi aika luo
pua kansainliitosta, humbuugista, josta 
juuri pienet lopullisesti joutuvat kärsi
mään. Kun siellä kerran ollaan, on vaadit
tava ehdottomasti, että hallitus tekee tehtä
vänsä sen kauhistuttavan sorron johdosta, 
mitä venäläiset harjoittavat Inkerin hei
maa kohtaan. Täällä ed. Tanner huo
mautti, että me muka ärsytämme tällaisella 
puheella. Kaikesta huolimatta on meidän 
tämä asia tässä eduskunnassa uudestaan ja 
uudestaan tuotava esille. Maailman valistu
nut mielipide alkaa tässä kohden jo ääntä 
pitää, Suomen eduskunta on siitä ollut hil
jaa. Venäläiset ovat tässä asiassa lupauk
sensa rikkoneet, eikä heillä ole mitään, ei 
jumalallista eikä inhimillistä oikeutta siir
tää inkeriläisiä pois niiltä tiloilta, jotka in
keriläiset ovat korvesta ja soista mivanneet 
ennenkuin oli Leningradia tai ennenkuin 
oli edes Pietaria. Inkeriläisillä on ikimuis
toinen nautintaoikeus näihin maihin ja sitä 
syytä ei voi ilmestyä, joka oikeuttaisi vie
rasheimoiset venäläiset siirtämään nämä in
keriläiset pois ·heidän isiltä perityiltä tiloil
taan. Kaikkein vähin saa sellainen tapah
tua siitä syystä, jota täällä niin usein -
ed. Tannerikin - viitataan syyksi ja jonka 
esiinvetäminen minun mielestäni on isän
maan ja kansallismielen häpäisemistä, ni
mittäin kun syynä sanotaan olevan se, että 
täällä joskus on pidetty liian kiivaita pu
heitä asiassa. ,Jos meidän pienessä valtiossa 
puhutaan tästä asiasta vaikka kuinkakin 
jyrkkää kieltä, se ei oikeuta suurta Venä
jää, jolla totisesti ei pitäisi olla peljättä
vää tällaiselta kääpiövaltakunnalta, teke
mään veristä vääryyttä. Se on yksinkertai
sesti todettava ja kaikkien on vaiettava 
siitä, että Venäjä saa oikeuden muka mei
dän provokatooristen puheiden tähden ryh
tyä veriseen väkivaltaan ja vääryyteen in-
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keriläisiä kohtaan (Vasemmalta: Mitä pide
tään provokatoorisia puheita!). Niin kauan 
kuin Suomen edustajat istuvat Gene
vessä kansainliitossa eivätkä 'puutu tähän 
asiaan, on heidän istumisensa Genevessä 
katsottava häpeäksi (Eduskunnasta: Oi
kein ! - Vasemmalta : Lähetetään Kares 
sinne! - Rovasti pitäisi lähettää sinne 
Litvinovin luokse!). Kyllä minä ainakin 
asian esille ottaisin (Vasemmalta : Tekisi 
hovikumarruksen Litvinoville !), tuli siitä 
sitten mitä tahansa. Ei laskelmien mukaan 
tällaisia asioita ratkaista. 

Ulkoasiain menoista puhuessa vaaditaan 
lisämäärärahoja erikoisiin edustustehtä
viin. Olen huomannut, että 1Suomenkin pi
täisi osallistua Espanjan asioihin puuttu
mattomuuskomitean · istunnoihin. Se nyt 
vielä puuttuu meiltä! Ne istunnot pide
tään Englannissa. On aivan liiallista suur
ten perässä juoksemista se, että meidänkin 
pieni valtiomme antaa juhlallisen vakuu
tuksen, ettei se puutu :Espanjan asioihin. 
Ja vielä vähemmin on syytä mennä mihin
kään komiteaan, joka näitä asioita pohtii, 
sillä puuttumattomuusjuttu Espanjan asioi
hin on, jos mikään, diplomatian kierointa 
narripeliä. Kummaltakaan sotivalta puo
lelta Espanjassa ei puutu eikä ilmeisesti 
tule puuttumaankaan aseita. Asia on aivan 
sama kuin pakotteissa, diplomaattista mas
keraadia, josta hyötyvät vain ,kuoleman
kauppiaat". Nykyinen puoluevaltainen ja 
luokkavaltainen järjestelmä, jota täälläkin 
kaikki ihailevat, se näyttää Espanjassa, 
mihin se kykenee. Järjestelmän tulos on 
aina ja kaikkialla samanlainen, ellei ajoissa 
huomata, että luokkavihan oppi ja puolue
valtainen järjestelmä ovat kansakuntien 
elämän vaarallisinta pahaa. 

Vielä on minun muistutettava ulkoasiain 
pääluokan kohdalla, että Suomen kansan 
keskuudessa on satojatuhansia, jotka odot
tavat, että hallitus rupeaa jollain tavalla 
selvittämään Tukholman tunnettua skan
daalijuttua (Vasemmalta: Ehkä ruvetaan, 
kun ed. Kares tulee valiokuntaan!). Se 
on halhtuksen tehtävä. Minä huomautan, 
että maisteri Snellman on julkaissut näistä 
asioista kirjan, jota on vapaasti saatu le
vittää ja jota onkin levitetty varsin paljon. 
Tässä kirjassa on mitä painavimpia huo
mautuksia hallituksen, erittäinkin ulkomi
nisteriön hoitoa vastaan. Minä en tältä 
paikalta voi ruveta selvittämään, missä 

maarm tämän kirjan selostukset ovat oi
keita ja tosia, mutta oikeudentunto ja -
minä väitän- hallituksen arvo vaatii, että 
tästä kirjasta tehdään täysi selvä. Miksei 
kirjaa ole takavarikoitu, tätä kirjaa, joka 
on mitä syvin loukkaus Suomen hallitusta 
kohtaan, ja herra Snellmania vedetty oi
keudessa vastaamaan loukkauksestaan ~ On
han täällä paljon pienemmistä asioista mie
het vedetty vastaamaan. Se oikeudenkäynti 
olisi saanut näyttää, mikä on totuutta ja 
mikä on valhetta. Jos herra Snellman kir
jassaan esittää asiat väärin, niin hän on 
saava laillisen rangaistuksen, sitä vaatii 
hallituksen arvovalta, mutta jos oikeuden
käynnistä nähdään, että herra Snellmanilla 
on totuus puolellaan, silloin on asiat kor
jattava mitä nopeimmin. Oikeusmurhaa 
tässä maassa sentään ei sallita. Minä olen 
ihmetellyt, että hallitus on jättänyt tämän 
asian tähän. Hallituksen oma arvo ja oi
keuden kunnioitus vaativat, että asianomai
nen saa määrätyn rangaistuksen tai että 
asiat todetaan sellaisiksi, kuin hän ne se
litti. Nykyinen tilanne on mahdoton. 

Täällä on jo huomautettu - edustaja 
Tanner - aivan erityisesti siitä, että pe
rushankintoi'hin on taasen ehdotettu 210 
miljoonaa. Minunkin täytyy puuttua puo
lustusasiain pääluokkaan. 

:Maailma kuohuu. Ei tarvitse olla ennus
taja nähdäkseen, miten kiireesti riennetään 
suurta teurastusta kohti, sotaa kohti, ja se 
on merkillinen sota, jossa taas Marxin van
hat periaatteet kumotaan. :Se ei ole sota, 
,jossa pääkysymyksenä olisi taloudelliset 
edut ja taloudelliset asiat, vaan se on sotaa 
maailmankatsomusten välillä. Sellaista so
taa valmistetaan nykyjään tavattomalla 
kiireellä ja siinä merkissä valtakunnat liit
tyvät toinen toisensa kanssa. Mutta meillä 
eduskunta ja hallitus on aivan niinkuin 
maailman tila olisi täysin normaali, niin 
kuin ei mitään tapahtuisi eikä olisi tapah
tumassa. On tehty toisissa oloissa suunni
telma perushankintojen toteuttamiseksi 
6-7 vuoden kuluessa ja kun niin on pää
tetty toisenlaisissa oloissa, niin sen päätök
sen mukaan hallitus ja ehkä eduskuntakin 
menettelee, menköön maailma vaikka pää
laelleen. Minä olen kuullut jonkun sano
van, että nykyinen hallitus on kansakun
nan elämälle vaarallinen, ennen kaikkea sen 
tähden, että kansakunta saa sen käsityksen, 
että meillä on luja hallitus, koska se on 
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niin vanha. Minä olen omassa elämässäni 
huomannut, ettei vanhuus aina merkitse 
lujuutta, vaan päinvastoin. Ja kuitenkin 
on tämä meidän hallitus heikko hallitus. 
Se on luoviva hallitus, jonka täytyy luo
vien kulkea eteenpäin ja ennen kaikkea 
se näkyy siinä, että hallitus ei ole huoman
nut, ·että nyt olisi ollut aika ja ehdoton 
velvollisuus, ehdottaa perushankinnat to
teutettaviksi paljon nopeammassa tempossa 
(Ed. Wickman: Är det en präst som talar 
så häd) - Ja, det är en präst, som talar 
så. - Koko maailman kuohuessa armeija 
aiotaan saada puolustuskuntoiseksi - sillä 
siitä kai perushankinnoissa on kysymys -, 
vasta enemmän kuin puolen vuosikymme
nen perästä. Pappikin jo ymmärtää, että 
tässä on jotakin peräti hullua. Ei siinä 
upseeria tarvita eikä mitään sota-asiain 
tuntijaa. Mina kyllä pelkään, että 5 ja 6 
vuoden perästäkin tarvitaan armeijaa puo
lustuskuntoisena. Mutta kaikista nykyajan 
merkeistä päättäen pitää armeijan olla puo
lustuskuntoinen paljon pikemmin, vuoden 
kuluessa (Eduskunnasta: Aivan!), hyvät 
herrat. 'Sitä voidaan hymyillä. Minä sa
non, jos armeijaa yleensä tarvitaan, niin 
se on pantava puolustuskuntoon. Toinen 
asia on, jos armeijaa ei ensinkään tarvita, 
jos me pääsemme si~hen tilanteeseen, joka 
tietysti olisi ihannetila, ettei mitään ar
meijaa tarvita. Jos sitä tarvitaan, niin se 
on pantava puolustuskuntoon niin nopeasti 
kuin mahdollista. Täältä oikealta puolelta 
on tehty aloite asian korjaamiseksi. Se 
on hyvä, mutta hallituksen olisi pitänyt 
se tehdä. Tietysti vasemmalta sanotaan, 
niinkuin ed. Tanner, että tällaisia suunni
telmia on vastustettava, nykyinenkin no
peus on liian suuri. Mahdollisesti keskus
tassa sanotaan, niinkuin vaaliaikana eräässä 
esitelmässä sanottiin : ,Me olemme siellä 
vaikeassa asemassa, meidän täytyy vastus
taa niitä, jotka eivät armeijalle antaisi yh
tään mitään, ja meidän täytyy vastustaa 
niitä, jotka armeijalle antaisivat kaikki.'' 
Minä väitän, että tämä kanta ei ole kanta 
eikä mikään, sillä armeija tarvitsee juuri 
sen, minkä se tarvitsee, ei penniäkään 
enemmän eikä penniäkään vähemmän. Ja 
se tarvitsee ehdottomasti sen, että kun 
miehet lähetetään rajalle, armeija on niin 
puolustuskuntoinen kuin tämä maa yleensä 
voi sen puolustuskuntoiseksi saada. Se on 
niin yksinkertainen asia, että tästä ei 

päästä. Niin, tietysti on kysymys sitten, 
kuinka paljon tarvitaan puolustuskuntoon 
saamiseksi. Se on kysymys erikseen. Sitä 
me ulkopuolella ammattimiesten emme 
mene ratkaisemaan (Puhemies koputtaa: 
Kehoitan eduskuntaa hiljaisuuteen!). Mutta 
jos perushankinnat merkitsevät sitä, että 
armeija on pantava kykeneväksi puolusta
maan tätä maata, niin silloin viiden, kuu
den vuoden aika on tässä liian pitkä. 
Minä kysyn, vastaako hallitus ja vastaako 
eduskunta siitä, jos tämän maan paras ai
nes, sen asekuntoiset miehet joutuvat ra
jalle taisteluun jo vuoden kuluessa varus
tamattomana, kanuunanruokana, joka ei voi 
puolustaa itseään (Eduskunnasta: Mitä ne 
310 miljoonaan. 

Tämä on sitäkin tärkeämpi kysymys, 
kun minulla on se käsitys, että valtion ny
kyinen rahataloudellinen asema ja esim. 
tämän vuoden tulojen ylijäämä 'huomioon
ottaen voitaisiin paljon suuremmat mää
rät uhrata puolustuslaitoksen hyväksi, ja 
kuitenkin vielä uhrata paljon enemmän 
kuin nyt budjetissa on ehdotettu köyhän 
kansan hyväksi (Vasemmalta: Oho !) , sillä 
niin suuresta tulojen ylijäämästä tänä 
vuonna puhutaan ja ennustetaan. Olisi 
tarvittu hallituksen puolelta rohkeutta ja 
aloitekykyä eikä suinkaan vain sitä, että 
valtion pääomasäästöt lisäytyisivät tulevia 
aikoja varten. Meillä on armeija varus
tettava. Sitä paitsi siviiliväestön suojele
minen sodan aikana ei ole edes alkuasteel
laan. Se on sellainen laiminlyönti, josta 
minä en tiedä, millä tavalla se ja milloinka 
se voidaan korjata. Tämä eduskunta on 
ilmeisesti kykenemätön korjaamaan sen. 
Me laahaudumme nykyisen kiihkoisan ajan 
perässä. Ed. Tanner sa:noi, ettemme voi 
kilpailla suurvaltojen kanssa. Siitähän ei 
ole kysymys. Kysymys on, onko se ar
meija, mikä meillä on, onko se varustettu 
sillä tavalla kuin se voidaan varustaa, onko 
väestö sota-ajan varalle suojeltu niin paljon 
kuin sitä yleensä voidaan meidän olois
samme suojella (Ed. Tanner: Missä on 
raja~). Kun puhun tästä, niin minun täy
tyy sanoa, että Jumala varjelkoon meitä 
sodasta ja sodan verestä, se on kansakun
nan elämän kaikkein kauhein kirous. Minä 
olisin odottanut, että niissä puheissa, joilla 
eduskunta avattiin ja joissa puhuttiin mei
dän tulevista suunnitelmistamme, olisi an
nettu Jumalalle jotain kunniaa. Sitä ei 
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tehty. Meidän suunnitelmamme eivät näissä 
asioissa riitä. Mutta vaikka asia on näin, 
niin sittenkin on meidän varustauduttava 
niin paljon kuin meidän oloissamme yleensä 
kyetään varustautumaan. Ja sitäpaitsi mi
nun täytyy lopuksi huomauttaa: Meidän 
on tarkasti varottava sitä, että emme 
tulevassa kamppailussa, missä taistellaan 
maailmankäsityksistä, kauniilta tuntuvan 
puolueettomuuden nimessä tule sotketuksi 
väärälle puolelle. Siihen minun mielestäni 
olemme voimallisesti menossa. 

Apulaisvaltiovarainministeri Reini k k a: 
Herra puhemies! - Minä pyysin puheen
vuoron kosketellakseni erästä kohtaa ed. 
Tannerin käyttämässä puheenvuorossa. Ed. 
Tann€r lausui hallituksen budjettiesitystä 
arvostellessaan pitävänsä suurimpana heik
koutena sitä, ettei ole veroja alennettu ja 
lisäksi hän mainitsi siihen tapaan, että tar
vitseeko hallitus ulkopuolelta tulevaa val
mistusta tai apua asian hoitamisessa, siis sen
tapaista apua, mikä vuosi sitten asetettiin 
n. s. valtiotalouskomitea, jossa ed. Tannerilla 
ja minulla, siis meillä molemmilla, oli kun
nia olla jäseninä, ja tehdä eräitä verohuo
j€nnusehdotuksia, joista osa kuluvan vuoden 
aJussa toteutettiin, mutta joista vielä aika
moinen osa on toteuttamatta. Minä olen ed. 
Tannerin kanssa yhtä mieltä siitä, että se 
verorasitus, minkä valtiotalous kansantalou
delle meidän maassamme asettaa, on verrat
tain raskas. Sitähän ei voi kieltää, jos sitä 
numeroiden valossa tarkastaa. Jos men
nään noin 10 vuotta taaksepäin, siis vuo
teen 1926, lasketaan valtion verotulojen 
tehneen silloin kaikkiaan kansalEstuloista 
10. 7• %. Vuonna 1928 oli vastaava pro
sentti jo 13, vuonna 1929 14.6 ja vuonna 
1934 kokonaista 14.9 %, ja viime vuonna, 
1935 tuo prosentti on ollut jokseenkin 
sama. 

Vielä paremman ja havainnollisemman 
kuvan saamme asiasta, jos me tarkastamme, 
paljonko valtion nettomenot tekivät kaik
kiaan prosenteissa laskettuna kansallistu
loista. Niiden lasketaan v. 1926 olleen 
15.1 %, v. 1928 17.3 %, v. 1929 19.s% ja 
v. 1934-1935, jolloin ne ovat jotenkin 
samansuuruiset, kokonaista 23.3 %. Me 
näemme siis, että kehitys verorasituksessa, 
minkä valtiotalous koko kansallistuloon ver
rattuna antaa, on verrattain suurella no
peudella tämän 10 vuoden kuluessa nous-

sut. Meillä on kehitys tässä suhteessa käy
nyt aivan samalla tavalla kuin voi sanoa 
melkein kaikissa Europan maissa ja vielä 
Europan ulkopuolellakin olevissa maissa 
käyneen. Emme me tässä mitään erikoista 
poikkeusta tee. Mutta jos tahtoopi läht.eä 
siitä, että verorasitus saataisiin alenemaan 
ja painumaan nykyisestään huomattavasti 
alaspäin, niin silloin täytyisi käyttää aivan 
toisenlaista menettelytapaa valtion tulo- ja 
menotaloutta järjestellessä kuin tähän asti. 
Mielestäni täytyisi käyttää sitä tapaa, mitä 
meidän jokaisen yksityisen ihmisen yksi
tyistaloudessamme on käytettävä, meidän 
on ensiksi katsottava, mitkä ovat ne vai
vattomasti, kohtuudella tulevat tulot, mitkä 
meillä on ja asetettava menotaloutemme 
sen mukaan. Jos valtiokin voisi näin tehdä 
ja katsoisi, mikä on se kohtuullinen vero
määrä, jonka kansakunta kokonaisuudes
saan kansalEstuloistaan voi valtion meno
jen peittämiseen käyttää, ja se ensin rat
kaistaisiin ja menotalous asetettaisiin sen 
mukaan, niin asia olisi tietysti toinen. 
Mutta mehän kaikki, ed. Tanneria myöten, 
tiedämme, että tällainen menettely on mah
dottomuus. Valtiotaloudessa niin meillä 
kuin muuallakin on muodostunut sellainen 
järjestelmä, että ensin katsotaan, mitkä 
ovat menot ja sitä kokonaissummaa, minkä 
hallitus, olkoon nyt mikä hallitus tahansa, 
aina esittää eduskunnalle käytettäväksi val
tion eri rhallinnonhaarojen hoitoon, tahtoo 
eduskuntakäsittely aina paisuttaa. Niin 
minä luulen, että tänäkin vuonna herra 
valtiovarainministerin toivomuksista huoli
matta tulee käymään, ja kun tällä tavalla 
on, niin silloin ymmärtää, että huoma:tta
vampien verohuojennusten teko on mah
dottomuus. Miksikä meidän menotalou
temme on sitten niin suuri, silläkin on 
omat historialliset syynsä. Ed. Tanner 
täällä mainitsi, että nykyinen hallitus on 
vuodesta 1932 lähtien koroittanut m. m. 
puolustusmäärärahoja 330 miljoonalla mar
kalla. Niinhän se asia on, mutta hän myös
kin tietää henkivakuutustoiminnasta, että 
kuta kauemmin lyödään laimin tuollaisia 
maksuja sitä kalliimmiksi ne tulevat, niin
hän se on ihmiselämässäkin, kun nuorena 
ei vakuuta, vaan heittää sen tuonnem
maksi, tulee se vanhempana sitä raskaam
maksi. Kuta vanhemmaksi itsenäinen val
tio pääsee ja jos se alusta lähtien lyö lai
min määrättyjä perustamiskustannuksia, 
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niinkuin meillä on lyöty laimin, niin silloin 
tulee lasku tuhatta suurempana perästä 
päin, ja niin on juuri meillä käynyt ja 
minä olen vakuutettu siitä, että vaikka 
herra Tanner täällä niin suurella paatok
sella puhuu näiden puolustusmäärärahojen 
korkeasta noususta, niin vaikkapa hän olisi 
itse hallitustuolilla ja pääministerinä ja jos 
hän tulisi seuraavan hallituksen pääksi, 
niin minä tahtoisin nähdä, saisiko hän 
vuoden perästä eduskunnassa esimerkiksi 
puolustp.sbudjetin sille tolalle, että siitä 
pyyhittäisiin nämä muutamat sadat mil
joonat pois ja annettaisiin ne verohuojen
nuksena kansalle. 

Mitä sitten tulee niihin agraarimenoihin, 
joita hän sanoi 200 miljoonaa markkaa ny
kyisen hallituksen aikana koroitetun, tah
toisin minä myöskin nähdä sen hallituksen 
tässä maassa, joka nekin määrärahat pyyh
kisi pois. Minä luulen, että sellaista ei 
myöskään tule, ja samalla tavalla monella 
muulla hallinnonhaaran alalla. Asioiden 
kehityksestä johtuen on aina olemassa nou
sua. Niin on meillä opetusministeriön koh
dalla yhä jatkuvasti nousua. Niin tulee 
meillä olemaan sosialisten menojen koh
dalla lähi vuosina ehkä hyvinkin huomat
tavia nousuja. Siis me näemme, että kyllä 
valtion menotaloutta nykyisestään on vai
kea supistaa ainakin huomattavasti ja ei 
koskaan ·ennenkuin tulee suuri pulakausi. 
Mutta meidänhän nyt pitäisi juuri näinä 
hyvinä aikoina varustautua sitä tulevaa 
uutta pulaakin varten, joka varmasti tulee 
matemaattisella varmuudella, niinkuin ed. 
Tanner taällä iausui, vastaanottamaan, ja 
sen vuoksi hallitus katsoo, ·ettei nyt aina
kaan tällä kertaa olisi mihinkään vero
huojennuksiin syytä. Korkeintaanharr olisi 
voinut ajatella, että olisi annettu verohuo
jennuksia se määrä, 178 miljoonaa mark
kaa, millä budjetin mukaan valtion pää
omavelat ensi vuonna tulevat lyhenemään. 
Tämä verohuojennus ei vielä niin kovin 
suuri ole siihen verorasitukseen, mikä äs
ken esittämieni numeroiden perusteella 
meidän maassamme on ollut, mutta halli
tus on katsonut viisaammaksi ·tällä kertaa 
nousukonjunktuurien vallitessa käyttää 
näin suuren määrän valtion pääomavelkojen 
suoritukseen ja sillä tavalla myöskin saada 
huomattavasti taas korkomenoja tältäkin 
osalta pienenemään ja varustaa valtiotalou
delle tervettä pohjaa tulevaa pulakautta 

varten. Sittenhän voitaisiin tietysti esittää, 
että vaikkapa nykyinen verorasitus pidet
täisiinkin niin suurena kuin se budjetin 
mukaan esiintyy, niin se voitaisiin ehkä 
oikeudenmukaisemmalla tavalla jakaa. Mikä 
olisi se oikeudenmukaisin tapa verorasi
tuksen jakaamiseen meidän kesken on hy
vin vaikeasti ratkaistava asia, ja minä 
luulen, että siinä melkein on yhtä monta 
mielipidettä kuin veronmaksajaakin, ja 
täysin oikeudenmukaista verojärjestelmää 
on käsitykseni mukaan aivan mahdoton 
saada toteutetuksi. Pääasia mielestäni eri
laisten verojen yhteisvaikutuksen huo
mioonottaen on se, että saadaan mahdolli
simman läheltä oikeudenmukainen ratkaisu. 
Ja tätä silmälläpitäen on usein esitetty, 
että meillä pitäisi tulleja, siis välillisiä ve
roja, kulutustulleja huomattavasti alentaa. 
Ja välitöntä, siis tulo- ja omaisuusvero
tusta nostaa, sillä nämäthän ovat ne vero
tuksen päämuodot, jotka meidän maas
samme esiintyvät. Muut verot, pääoma
tulot, osingot ja valmisteverot merkitsevät 
näiden rinnalla paljon vähemmän. Kuinka 
paljon tärkeämpien kulutustavaroiden tulli 
meidän maassamme merkitsee, olkoon 
mainittuna, että rukiin, vehnän, kahvin, 
sokerin, tupakan ja bensiinin tuontitullia 
saatiin kolmen viime vuoden kuluessa kaik
kiaan 2,967 miljoonaa markkaa, siis noin 
kolme miljaardia markkaa, koko tuontitul
lin samalla ajalla ollessa 4,325 milj. mark
kaa. Me näemme siis, että näiden muuta
mien harvojen kulutustavaroiden osalta 
tuontitulli teki koko tuontitullista yli 2

/ 3 • 

Näistä suurista iuvuista jo me saamme ha
vainnollisen kuvan siitä, kuinka vaikeasti 
ne ovat korvattavissa muilla verotuloilla, 
jos tahdotaan puhua huomattavista vero
huojennuksista. Jos esimerkiksi näitä tul
leja lasketaan siinä määrin, että vuodessa 
saataisiin tullihelpotusta noin 400-500 
miljoonaa markkaa, täytyisi se korvata jol
lakin muulla verotuotolla ja lähinnä tulo
ja omaisuusverona ja silloin ·tulo- ja omai
suusvero täytyisi asettaa lähes kaksinker
taiseksi, ja tahtoisin nähdä senkin halli
tuksen, mikä tuonaisenkin esityksen voisi 
saada ensinnäkin läpiajetuksi täällä edus
kunnassa ja kestäisikö veronmaksajien sel
käranka sellaista veronkorotusta. 

Tässä minä olen tahtonut vain muuta
milla viitteillä osoittaa, kuinka vaikeata 
yleensä on näitten verokysymysten käsit-
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tely ja yleensä huomattavassa määrässä 
meidän nykyisissä oloissamme näitä veroja 
alentaa. Sen enempää en tällä kertaa katso 
olevan syytä tähän kajotakaan. Mutta sit
ten tahtoisin muutamalla sanalla koske
tella - (Ed. Räisänen: Osakeyhtiöve
roja !) Jaa, se osakeyhtiöverotus tarvitsisi 
kyllä eri kapittelin oikeastaan sen vuoksi, 
että se verohelpotus sisältyy myöskin sii
hen valtiotalouskomitean esitykseen, jossa 
herra Tanner ja minä olimme jäseninä ja 
tekemässä tätä esitystä. Mutta niinkuin 
minä jo tässä sanoin, 'hallitus lähtee siitä, 
että verohelpotuksia ei tällä kertaa annet
taisi, · koska on syytä, minä toistan sen 
vielä, valtiotalouden pohjaa vakauttaa huo
noja pula-aikoja varten ja kun on asian
laita sillä tavalla, kun veroperusteet ovat 
entiset ja nousukonjunktuurit, niin näissä 
oloissa ihmisille, maksakoot he minkä luon
toista veroa tahansa, on veronmaksu hel
pompaa kuin pula-aikana - (Ed. Räisä
nen: Siis ei osakeyhtiöverotustakaan lie
vennetä ?) . Ei ole esitystäkään. 

Mitä sitten tulee täällä käytettyihin pu
heenvuoroihin, niin täällä ovat useat edus
tajat m. m. sekä ed. Tanner että ed. Kares 
kosketelleet suhdannerahastoonja maininneet 
siitä, että kun hallitus esittää siirrettäväksi 
625 milj. markkaa suhdannerahastoon, niin 
nämä rahat eivät täytä niitä ehtoja, mitkä 
laki suhdannerahastosta edellyttää. Mutta 
herrat kait eivät ole oikein tarkkaan luke
neet hallituksen esityksen laiksi valtion bi
lanssin ulkopuolella olevien lainasaamisten 
siirtämisestä suhdannerahastoon peruste
luja. Perustelujen 2 sivulla sanotaan m. m.: 
,Hankittaisiin rahastolle vuotuista rahal
lista lisätuloa noin 60 milj. markkaa, jota
paitsi lainan maksamatta olevan pääoman 
avulla voidaan tarpeen vaatiessa yhdellä
kin kertaa saada vastaavat varat valtion 
käytettäväksi." Ja herra Tanner Suomen 
Pankin pankkivaltuusmiehenä tiennee, että 
tällaisia papereita tilapäisesti rahaa saa
dessa voidaan lainottaa ja niin voidaan 
nytkin tehdä (Ed. Tanner: Ei Suomen 
Pankki ota niitä!). 

Ed. Hästbacka: Herr talman! 
Föreliggande regeringens budg·etförslag, 
boken om vårt lands statsförvaltning för 
år 1937, är ett verk som berör varje med
borgare så nära, att envar som blivit vald 

till ombud i riksdagen har ·en förpliktel.se 
att taga ställning till dess innehåll. 

Den förklaring, som finaooministern gav 
å .sina kol1egers vägnar om dess inneb:åll 
synes mig innebära ·ett sa.mmandrag av de 
åsikter som legat tili grund för regeringens 
finanspolitik, varav även krmde utdragas 
särskilda lokalpoliti,ska riktlinjer inom 
rikets gränser. Det är med fäst avseende 
till propositionens innehåll, 10.ch tili det 
uttalande som gj·ordes å regering·ens vägnar, 
jag begärt ordet för att i ·vissa punkt·er 
lämna kompletterande 111ppgifter och även 
i nägon. mån ge uttryck för en avvikande 
mening. 

Då man genomg'år föreliggande fönslag 
till rikets utgifts- och inkomststat framgår 
därav a:tt detsamma även är ett uttryck 
för de strömningar som råda inom äm
hetsverken underlydande .statsrådet, och 
inom de bestämmande partierna i riksdagen. 
De av mig nu redan .antydda omständig
heterna ger mig full anledning att genast 
hugga in på regeringen och dess å:tgärder 
och göra särskilda anmärkningar mot den 
politik av allmän och ekonomisk beskaff.en
het, som regeringen under de senaste fyra 
åren bedrivit. 

,Jag vill då till först hava sagt, att j.ag 
i allmänhet hy:ser den åsikten, att så länge 
det parlamentariska systemet är rådande i 
ett land, att ett minoritetsstyre är olyckligt 
och förlmstligt, såväl beträffande den all
männa politiken som rörande frågor av
sedda att skapa jämvikt i ekonomiskt av
seende mellan olika intressegrupper och 
skilda larndsdelar. 

Vi, som suttit i riksdagen under den nu
Yarande regeringens verksam:het, veta att 
regeringen haft att 1eta sig fram mellan 
vänstern ~och högern ·och levat på löften 
som icke bliNit infriade, v.arilbland må 
nämnas unive~sitetsfrågans lö.sning. Det 
må här även utsäigas, ~att regering·ens poli
tik i antytt avseende ic~e varit lycklig i 
allmänpolitiskt avseende, ty därigenom har 
den olyckliga äktfinska rundan inom riksda
gen stärkts och även kampen mot marxis
men fått mem vind i seglen. Men härutin
nan faller även ·en avsevärd skuld på 
riksdagen genom den ,ständiga ·e:Utergiven
heten åt reg.eringen bl. a. •förlängning.en av 
tiden för fullgörandet av givna löften, 
varigenom ·ett osä~erhetstillstånd skapats 
till skada för alla, och sä~skilt för de bor-
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gerliga partierna. Detta icke minst genom 
den ställning r.egeringen intagit bl. a. till 
statsdriften och monopolsammanslutningar, 
en ekonomisk politrk, som i hög grad även 
undergräft den borgerliga uppfattningen 
om den privata driftverksamheten och t. o. m. 
äg.anderätten, en utveckling som kommer 
att befordra dikt&tursträv,anden även i 
.vårt land, ifall en ändrirng iclm snart fås 
till stånd. 

Jag är medv·eten om att det jag nu he
rört och ännu .kommer att beröm äro ömma 
punkter i vår rikspolitik emedan åsikterna 
därom bryta sig mot varandra. Men trots 
detta dristar jag påpeka vissa bdster i det 
parlamentariska livet som berör regeringen 
och riksdagen 1samt har inverkan på stats
utgifterna och bidrager till de höga skatter 
som 1betun:ga alla landets medborgare, direkt 
eller indirekt. 

Förrän jag övergår till att närmare be
lysa den ekonomiska polit:i:ken som bedrivits 
sedan guldmynt:Eoten frångicks och varpå 
den till synes nu rådarnde gynn:samma stats
hushållningen vilar, är det skäl att nämna 
orsaken till att den nuvarande regeringen 
fått nästan ostörd sitta i fyra års tid. Den 
främsta orsaken till denna långa regerings
period ligger uti de sakförhållandena att 
majoriteten inom riksdagen:s vänster uch 
högerpartier icke v·elat :släppa agrarerna 
till :att ha ledningen av rikets förvaltning, 
utan hellre lämnat ma.kten åt framstegs
partiet. 

J ag har tidi:gare betonat att denna poli
tik medfört •ett osäkerhetstillstånd bland 
alla grupper emedan regeringen, för att 
kum1a uppehålla sig, varit tvungen att :t,a 
hänsyn till de politiska vindkastningama; 
således bedriva ett mellanpartis politik, som 
den uppburne författaren Verner von Hei
denstam 1så betecknande liknar ·vid dörr
klapp. 

Med detta omnämnande av de n:ackdelar 
som alltid medfölj·er .en minoritetsregering 
skall jag övergå till att i korta drag belysa 
några av de mer framträdande o~sakerna 
till det nu föreliggande gynnsamma sta·ts
försl,aget •O·Ch statshushållningen i allmän
het. 

Jag skall icke nu närmar·e ingå på fråga:n 
därom, huruvida lagstiftaren, d. ä. riksdagen, 
iakttagit all den fö~silct;ighet som omsorgen 
om den ekonomiska tryggheten kräver, 
ehuru jag hyser den uppfattningen, a:tt 

mycket vore att anmärka även i detta av
seende .. I stället skall jag fästa uppmärk
samheten på den prisföreteelse som fram
trädde efter det guldmyntfoten frångic.k, 
vilken finan:sministern ävem. berörde, eme
dan denna i hög grad mbbat egendomsför
hållanden främst mellan jordbruket och in
dustrin, till avsevärd fördel för export
industrin, varigenom ett ·Överflöd av kapital 
samlats i statskassan och i våra penninge
institut. 

1Såsom vi ännu ha i färskt minne stego 
priserna .på .alla varor efter världskrigets 
slut och icke minst på alster från jord
bruket och skogshushållningen. Denna 
högkonjunktur blev med mindre prissänk
ningar bestående till början a1v år 1928, 
då den s. k. världskrisen tog sin hörjan. 
Men först år 1930 blev det ekonomiska 
livet hos oss allt mer påverkat av de inter
nationella konjunkturväxlingarna. Dessa 
kännetecknades framför allt av ett allmänt 
pri:sfall som ledde 'till min:skad avsättning, 
inskränkt produktion och ökad a.rbetslöshet. 

Mer än någon anrn:an omständighet har 
den allmänna prisnedgången främst på 
jordbruksalster, varit bestämmande för den 
·ekonomiska utvecklingen i vårt land. Kris
åren giv•a även belägg på att jordbruks
konjunkturen och industrikonjunktur.en kan 
gå skilda vägar, och att dåHga tider för 
jordhruket inte med nödvändighet innehära 
dåliga tider för industrin. 

Man frägar sig då: varför har jordbruket 
drabbats Mrdare av dåliga tider än :in
du.strin och behö,vt stödas ·av staten ~ 'Sva.ret 
härpå fås av de verkställda undersöknin
garn:a och gtatistiska uppgifter om jord
brukets och industrin:s utveckling och pri:s
förhållanden å särskilda :alster, vi1ka äro 
gemensamma för jordbruket och industrin 
i dems egenskap av landets värde:skapande 
faktorer, och varav även framgår, att jord
bruket icke blivit behandlat som en verklig 
moder .för andra näringar, utan som en 
styvmoder. J ag vill icke säga, att aUt detta 
skett medvetet och efter en uttänkt plan, 
ty .e,n avsevärd del bör även läggas de 
växlanP,e konjunkturer.na till last. 

Med .an:slutning till dessa antydningar 
att jordbruket lidit mer av krisläget än 
andra yr.kesgrupper, skall j:ag lämna en 
sammanfattad framställning av de mest 
framträdande konjunkturväxlingarna, var
av kommer att framgå, att den ekonomiska. 
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utvecklingen .gå:tt i •en riktning, som icke 
varit gynnsam iör jordbrukarna. Jag gör 
denna framställning dels, såsom redan 
nämndes, som en komplett·ering till de 
uppgifter som nyss lämnades av iinansmi
nistern om den gynnsamma stwtshushåll
ningen och dels på den grund att en stor 
del inorm riksdag·ffil hyser den oriktiga upp
fattningen att jord'brukarna fått mer än 
nog av staten iör lidna förluster under 
krisåren. 

Enligt verkställda undersökningar ned
gingo inkomsterna av jordbruket under 
åren 1930-33 med c:a ,35% av medeltalert 
för åren :1•926-29, medan produktion.skost
naderna nedgingo med ·endast c:a 1<9 %. 
De irån skogsförsäljningen erhållna in
komsterna, vilka under normala rförhållan
den i jordbrukarnas .ekonomi varit av 
nästa:n lika stor betvde1se som inkomsterna 
från den egentliga ·lanthushållningen ned
gingo även i oroväckande grad. Inkomsten 
av den privata skogsförsäljningen beräkna
des år 1927 tili 1,457 milj. mark, år 1931 
tili endast 280 milj. mark, men ·steg år 
1934 tili 1,230 miljoner mark, och har 
däre:liter successiv.t stigit tili över det nor
mala före krisårens inträde, en orsa:k till 
att arbetslösheten .efter hand min:skas. Det 
bör i detta samrmanhang, vid bedöma;ndet 
av statshushållningen, utsägas att siffrorna 
som :beröra råvaruprisen och försäljnings
priserna för förädlade träwaror, g·er belägg 
på att frångåendet av guldmyntfoten icke 
gynnade skogsägarn:a i den mån man för
modade, utan främst trävaruindustrin och 
exportörerna. Såsom känt nedgick mynt
värdet 1931 med c: a 18 %, vilket inverkade 
fördelaktigt på försäljningen för •export
alster, men trots detta föllo skog,sprisen 
med c:a 12 %, om man lägg·er som grund 
medelpriset under ·treårsperioden 1929-31 
och följande treårsperiod 1932-34. 

Men träförädlingens förde'l av skogspri
sens nedgång under krisåren framträder 
ännu tydligare om den betraktas mot bak
grunden av statens virkesförsäljningar. Un
der perioden 1929-31 utgjorde medelpriset 
för försåld pappersved 76: 17 pr. m3 och 
nedgick under perioden 1932-34 tili 
59: 14, - således med c:a 22%. Medel
priset för försåld exportprops utgjorde un
der perioden 1929-31 68 : 68 och under 
följande period 1932-34 67: 72 pr m3, 

medan sulfatvirke, som användes inom lan-

det, är .prissatt under förra perioden tili 
49: 68 och under den senare tili 35: 05 
pr m3

• Sågstocken är under förra perioden 
prissatt tili 4: 47 per kubikfot och under 
den senare tili 2: 91, - således enligt 
statistiken en prisnedgång på råvaran för 
sågindustrin med c:a 34%, vilket icke står 
i konformitet med försäljningspriset på ut
landet. 

Av det relaterade framgår således, att 
skogsprisen även för statens skogar varit 
för lågt i förhållande till försäljningsprisen 
på uHandet, vartill kommer lägre arbets
kostnader och räntesatser, samt en icke obe
tydlig fördel att få utbyta stora partier 
lagrade varor tili en pundkurs av 227 mark 
i stället för beräknad 193: 23. Om man 
sammanfogar tili nämnda enhetspris, att 
skogsförsäljningen från privata skogar ned
gick från 17,508,000 m3 år 1927 till 
6,004,000 m3 år 1931, är det självklart, att 
detta även medförde arbetslöshet på lands
!bygden och minskade inkomster. Såsom 
redan nämnts uppskattades inkomsten av 
den privata skogsförsäljningen år 1927 till 
1,457 milj. mark, och år 1931 till blott 
280 milj. - således en minskning på ickc 
mindre än 1,277 miljoner mk. Då arbets
kostnaderna vanligen stiga tili 70% av 
virkets värde, föranledde detta en alltför 
stark nedgång även i arbetsförtjänstmöjlig
heterna, som sedan måste regleras genom 
arbetslöshetsanslag, som dock utgjorde en 
liten bråkdel av de förtjänstmöjligheter som 
skogsavverkningen gav under normala ti
der. 

Av det anförda framgår således, att sko
gen är av gemensamt intresse för såväl 
jordbrukarna som träförädlingsindustrin 
och dessutom en grundfaktor i vårt ekono
miska liv. Men klara fakta tyda på att 
förädlingsindustrin dragit en för stor för
del av skogen, varigenom dess relativa ställ
ning i jämförelse med lantbruket i hög 
grad stärkts, varför det nu planerade ökade 
understödet, genom exportförbud för pap
persved icke är befogat. Förädlingsin
dustrin bör därför icke få någon monopol
ställning till landets skogar och därigenom 
göra intrång uti den privata äganderätten, 
vilket exportförbudet skulle innebära. 
Skogsägarna hava nog den samhörighets
känsla med landets förädlingsindustrier 
som erfordras om blott prisen äro jämför
liga med vad de utländska köparna er-

12 
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bjuda. Det må i detta sammanhang ännu 1 

en gång erinras om att de goda konjunk
turer, som träförädlingsindustrin åtnjutit 
under krisåren redan skapat så stora för
delar åt industrin, att värdet av industrins 
och jordbrukets avkastning utjämnats där
hän, att desamma numera stiga till ungefär 
lika stort belopp 5 a 6 miljarder mark i 
året. 

Det är sagda förskjutning i egendoms
förhållanden och inkomster som i hög grad 
tvingat staten att träda hjälpande emellan 
och ger samtidigt vid handen, att socia
listernas och en del konsumenters påståen
den, att prisstabiliseringen av jordbruksal
ster varit en obehövlig skänk åt jordbru
karna, är ett obefogat agitationstrick. De 
många exekutiva auktionerna på lantegen
domar under krisåren utgöra ett belägg på 
att nöden varit stor bland de jordbrukare, 
som varit skuldsatta. 

J ag har tidigare nämnt den katastroiala 
minskningen av inkomsterna av skogar, och 
skall nu ägna ett omnämnande åt nedgån
gen i inkomster för smörproducenterna. 
Smörexporten nådde år 1929 en kvantitet 
av c:a 16 milj. kg. och ett värde av 536.6 
milj. mark, motsvarande 32: 32 pr kg. År 
1934 hade exportmängden nedgått till c: a 
11 milj. kg. och värdet till 164 milj. mark, 
motsvarande 14: 72 per kg. - således en 
värdeminskning med c: a 69 %. Denna ka
tastrofala nedgång i irrkomsterna från ladu
gårdsskötseln gav staten anledning att träda 
hjälpande emellan för att stabilisera smör
priset, en åtgärd som var både national
ekonomiskt och socialpolitiskt sett nödvän
dig, ty annars hade även en stor del av 
den gamla bondestammen nödgats gå ifrån 
sina hemman. Och jag vill hoppas att även 
denna riksdag skall ge jordbrukarna det 
stöd, som behöves mot den mördande kon
kurrensen utifrån. 

Om vi då övergå till att ägna några 
ord åt utgiftsposterna i statsförslaget och 
tänka över vem som skall betala dessa 4, 
5 miljarder mark för olika ändamål, kom
mer svaret i de flesta fall nog att bli, att 
det är skattebetalarna som genom direkta 
och indirekta skatter få stå för rusthållet. 
:M:en det är minst lika rätt att säga, att 
dessa utgifter betunga landets näringsliv. 
Våra näringar skola föda hela vårt folk, 
betala löner åt tjänstemännen, uppehålla 
militären, skolorna, sjukvården, vägar, riks-

dagen, samt 100-tals milj. mark i räntor 
till utlandet och vår stora import o. s. v. 
Vill man skärskåda det ekonomiska livet 
inom eget land och dess ställning till ut
landet, så inser man lätt, att det ytterst är 
det produktiva näringslivet, icke minst jord
brukarna som betungas med utgifter såväl 
för staten som det korumunala livet. Lyck-
1igt vore, om detta bleve fullt klart för alla 
inom riksdagen, främst den del därav som 
företräder konsumentintressena, ty då 
skulle det produktiva arbetets män, även de 
som företräda jordbrukarna, värdesättas 
annorlunda än vad nu är fallet. 

I anslutning till det sagda, är det skäl 
att lämna upplysningar om att värdet av 
att vårt land i stor utsträckning blivit 
självförsörjande är en nationalinkomst som 
nu stiger till c: a en halv miljard :finska 
mark i året, vilket belopp skapats genom 
modernäringens utövare. Det är den ökade 
spannmålsodlingen inom eget land som i 
främsta rummet gjort oss mindre beroendc 
av utlandet, och således mer än något an
nat bidragit till vår gynnsamma handels
balans, och skapet det kapital varmed vår 
statsskuld minskats. 

Jag har ansett mig böra ge uttryck åt 
dessa sakförhållanden då regeringen ytterst 
försiktigt vidrört dessa fakta, ehuru de 
verksamt bidragit till den ljusning, som nu 
framskymtar i vårt lands ekonomiska liv. 
Härtill har visserligen allmänheten bidra
git genom stödåtgärder för jordbruket 1 
form av odlingspremier och skyddstullar, 
men den huvudsakligaste bördan faller dock 
på jordbrukarna själva. 

Jag vill icke härmed underkänna in
dustrins bidrag till den ljusning, som nu 
skönjes i det ekonomiska livet, och som 
finansministern gav uttryck för, utan ön
skar blott säga, att detta bidrag icke varit 
av så uppoffrande beskaffenhet som jord
brukarnas. J ag kommer således till den 
slutsatsen, att det stora kapital, som sam
lats under krisåren och varmed statsskul
den minskats samt industriella utvidgnin
gar möjliggjorts och den sociala välfärden 
förbättrats, i allt för hög grad kommit att 
tillskjutas av den jordbrukande befolknin
gen genom deras skogsförsäljningar till 
lågt pris. I detta sammanhang nödgas jag 
även fästa uppmärksamheten vid att rege
ringen liksom de flesta som syssla med eko
nomiska frågor, anlägga en alldeles för 
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snäv synvinkel då de tala om statens fi
nansiella ställning och dra sina slutsatser, 
vilket även kommit till uttryck beträffande 
detta budgetförslags behandling under da
gens lopp. I det moderna samhällsiivet äro 
olika näringsgrenar och folkgrupper till 
den grad beroende av varandra att man 
icke bör underlåta att tala om källan till 
skatteförmågan i ett land, nämligen nä
ringslivet. Och i ett land som vårt med 
dess obetydliga gruvdrift är det främst 
jordbruket och skogsskötseln som äro urkäl
lan, ty dessa näringar skola genom män
niskans insatser giva bröd åt hela folket 
och råvara till exportindustrin. 

Med denna framställning av några syn
punkter som utgör grunden för de förbätt
rade ekonomiska förhållandena i landet, 
skall jag över gå till att göra anmärkning 
mot budgetsförslaget som sådant, och då 
till :först framhålla att även detta bud
get:förslag är behäftat med en stor en
sidighet, som kommer att ha menlig in
verkan icke blott nationalekonomiskt utan 
jämväl uti försvarstekniskt avseende. Ä ven 
detta år såsom under en följd av tidigare 
år har regeringen fäst allt för stor upp
märksamhet åt den Östra gränsen och södra 
Finland, icke blott beträffande försvaret 
utan jämväl åt utvecklandet av vägnätet 
och befrämjandet av jordbruket i dessa 
trakter. Lägger man härtill den industriella 
utvecklingen i nämnda trakter, börjar vårt 
land, bildlikt framställt, likna en med slag
sida lastad skuta som håller på att kantra. 
Enligt mitt förmenande är en dylik över
koncentration av allt i en del av landet icke 
statspolit~skt kloM, ty genom en dylik an
hopning till Östra och södra delen av lan
det kan också allt på engång förstöras, om 
anfall göres utifrån, ja t. o. m. landets för
svar äventyras. Genom en dylik egoistisk 
ekonomisk politik som ligger bakom an
tydda utveckling, till fördel :för dessa lands
ändar, avsvalnar även landets försvarslust 
hos en stor del av folket, även bland dem 
som tidigare varit :försvarets främsta stöd
jare. J ag vill härmed hava sagt, att vill 
regeringsmakten åtnjuta allmänhetens stöd, 
erfordras att uti statslivet uppehålles större 
jämvikt i såväl det som berör försvaret och 
den ekonomiska politiken än hittills skett 
särskilt mellan olika landsdelar - detta 
även :för att undvika en ödesdiger över
baJans till skada för det hela. 

I ett land som Finland med så begrän
sade tillgångar på kapital och mineraltill
gångar och där man har att lita sig huvud
sakligast till jordbruket och skogen, måste 
man bättre än regeringen gjort vid upp
görandet av föreliggande budgetförslag, se 
till att de skilda i det ekonomiska livet 
ingripande kuggarna såväl beträffande 
skilda produktionsgrenar som landets kom
munikationer och försvarsberedskap :fun
gera väl om landet skall kunna undgå 
större nationalekonomiska förluster och 
försvarstekniska misstag. 

I anslutning till det anförda skulle jag 
hoppas få upplysningar uti särskilda :frå
gor. Av :finansministern varpå han stöder 
behovet av det beviljade anslaget av 50 
milj. mark för centralandelskassan i en tid 
då placeringssvårigheter äro rådande bland 
sparbanker och andra privata låneinrätt
ningad Då ministern avlägsnat sig skall 
jag lämna denna sak endast med detta 
omnämnande. Av försvarsminister Oksala 
hade jag för avsikt att begära upplysning 
om var:för ministeriet icke upptagit anslag 
för ett förrådsmagasin i österbotten ~ Denna 
så viktiga sak måste förbigås med detta 
omnämnande då minister Oksala icke är 
närvarande. Till minister Jutila hade jag 
också för avsikt att göra åtskilliga frågor, 
men då han icke är här måste jag också 
lämna detta. Ä ven minister Koskenmaa är 
frånvarande och till honom skulle jag haft 
att göra grava anmärkningar om hans bud
get, men även han har avlägsnat sig, varför 
j ag måste lämna det tills frågan kommer 
upp i statsutskottet och då interpellera 
nämnda ministrar där personligen och göra 
de anmärkningar, varav de äro förtjänta i 
sin ensidiga politik. 

J ag skulle hava haft mycket ännu att 
säga i dessa saker, men då statsrådets med
lemmar hava avlägsnat sig slutar jag här
med (Ed. Sergelius: Bättre fly än illa 
fä:kta!). 

P u he m i e s: Eduskunnan istunto kes
keytetään ja jatketaan sitä tänään kello 19. 

Täysistunto keskeytetään kello 17,17. 
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Täysistuntoa ja~etaan 

kello 19. 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Keskustelu 

hallituksen tulo- ja menoarvioesityksen joh
dosta jatkuu. 

Ed. P e n n a n e n : Herra puhemies ! 
Kyllähän sellaisesta asiakirjasta kuin nyt 
esitellystä valtion talousarvioestiyksestä, 
kyllähän siitä löytää arvosteltavaakin kuka 
tahansa, varsinkin, jos mennään esityksen 
yksityiskohtiin. Mutta näyttää siltä ja pi
dänkin varmana, että niin on, jotta arvos
telu tällaisessa asiassa on paljon helpompi 
kuin työn suorittaminen. Samaa on sanot
tava esityksestä yleensäkin, sen suunnasta
kin. Suuntaakin on suhteellisesti helppo 
arvostella ja siinä vikojakin löytää, mutta 
jotakin suuntaa sovittaa järjellisesti bud
jettiin on vaikea juttu, siitä on jo apulais
valtiovarainministeri täällä vero-oloihin 
nähden huomauttanut. Hallituksen esitys
hän talousarvioksi on jo sellaisenaan yh
teensovittelu, yhteensovittelu eri keskus
virastojen ehdotuksista ja siitä voi jo ar
vata, että meillä jokaisella on esitykseen 
nähden jotakin sanomista, kai haluakin, 
kellä suurempaa kellä vähempää. Esitystä 
yleensä katsoen on sitä nähdäkseni pidet
tävä edeltäjäänsä parempana ja suunnal
taankin oikeana. Hallitus on voinut laatia 
tämän esityksensä melko suotuisissa olo
suhteissa. Tämä on neljäs nykyisen halli
tuksen antama talousarvioesitys ja koke
musta siis on ollut sekä tarpeisiin, että 
myöskin mahdollisuuksiin nähden. 

'Täällä on monessa, huomatakseni kai
kissa annetuissa lausunnnoissa todettu, että 
elämme tällä kertaa taloudellista nousu
kautta. On ollut keskustelua siitäkin, ke
nelle tästä tulee ansio. Minun nähdäkseni 
kukaan ei voi sitä yksinään omistaa, se on 
yhteistyön, järkevän yhteistyön yhteistu
los, sikäli kuin se meidän omista olois
tamme on riippunut. Tilanne on ollut siksi 
suotuisa, että ulkopuolisetkin olot ovat teh-

neet taloudellisen nousun mahdolliseksi, 
mutta turha lienee kieltää sitäkään, että 
myöskin hallituksella ja eduskunnalla on 
tähän tulokseen nähden oma myönteinen 
osuutensa. Ja erityisesti on mainittava se, 
että tärkein osuus tässä suotuisassa tulok
sessa on ollut niillä kansalaisilla, jotka 
työllään ja toiminnallaan ovat näitä ulko
puolisia olosuhteita osanneet oikein ja edul
lisesti käyttää. 

Me olemme sivuuttaneet aallon pohjan ja 
me olemme päässeet siihen ilman, että on 
tarvittu, että on tahdottukaan syvemmin 
loukata ja rikkoa n. s. kirjoittamaUomia 
taloudellisia lakeja ja ilman että on ryh
dytty, tahdottukaan ryhtyä, mihinkään 
puoskaroimistoimenpiteisiin. Tuo vanha 
moitittu porvarillinen talousjärjestelmä 
on yhä edelleen osoittautunut käyttökel
poiseksi ja kuten m. m. ed. Tanner myömi, 
tässä suotuisassa tuloksessa on ollut oma 
melkoinen annoksensa tervettä konservatis
mia, joka ei ole mihinkään uusiin haihat
teluihin taloudellisissakaan suhteissa eksy
nyt. Tämä monasti jo täällä mainittu suo
tuisa taloudellinen tilanne, nousukausi, on 
luonnollisesti helpoittanut myöskin halli
tuksen tehtävää ensi vuoden talousarvion 
laadinnassa. Se on jo tästä syystä ollut 
mahdollista tehdä edellistä budjettiesitystä 
tyydyttä vämmäksi. 

Valtakuntamme puolustustarpeisiinkin 
nähden, jotka, tänä tulenarkana aikar.Ja, 
sanokoon vasemmisto mitä tahansa, on 
pidettävä ens1SlJalsen tärkeänä, ei ole 
mielestäni oikein väittää, että hallitus 
on ollut aivan passiivinen. Uskon puoles
tani, että hallitus edelleen ottaa huomioon, 
ettei valtakunnalle vahinkoa tapahdu ja 
ettei varojen puutteen takia jää tekemättä 
kaikki se, mikä on tehtävissä puolustuslai
toksemme kohentamiseksi. Ja talousal'
viosta myöskin näkyy, että sekä taloudelli
set että sivistykselliset tarpeet ovat mo
nessa kohden saaneet ehdotuksessa suurem
man määrärahan kuin edellisessä esityk
sessä. Ed. Tanner tänä päivänä antamas
saan lausunnossa sanoi m. m. että puolus
tuslaitoksen kustannukset ovat jonkinlai
sina vakuutusmaksuinakin otettuna kor
keat. Asiaharr on kuitenkin niin, että tu
lenvaaran ollessa suuren, nousevat tietysti 
vakuutusmaksutkin ja niin korkeathan ne 
nyt eivät ole eikä niitä niin korkeaksi ku
kaan ole ajatellutkaan, että tulisi kannat-
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tavammaksi jättää silleen koko vakuutus 
(Ed. Komu: Eihän valtio vakuuta muuta
kaan omaisuutta!). Sama puhuja myöskin 
ihmetteli sitä, että eräs eduskuntaryhmä on 
muka rohjennJUt, kuten hän sanoi, .ehdottaa 
harkittavaksi, olisiko mahdollisuutta puo
lustuslaitoksen perushankintojen toteutta
miseen suunniteltua lyhyemmässä ajassa. 
Minusta ei nyt ole mitään outoa eikä ih
meteltävää siinä vasemmiston kannassa, 
mikä puolustuslaitokseen nähden esiintyy. 
En minä sitä liioin ihmettele, mutta vaa
rallisena minä sen pidän. Sehän tietäisi 
käytännössä sitä, että me sillä perusteella 
ja vain sillä perusteella ettemme kuiten
kaan muka pysty aseelliseen puolustukseen, 
jättäisimme koko puolustusajatuksen oman 
onnensa nojaan, käytännöllisesti katsoen 
nimittäin. Väärinkäsitysten välttämiseksi 
ja erään täällä annetun lausunnon johdosta 
minä pyydän mainita, että meidän puo
lustuslaitoksemme nykyisinkään ei ole puo
lustuskyvytön. Se olisi voinut sillekin as
teelle sortua, jos kaikki sosialistien määrä
rahavähennysehdotukset olisi ·eduskunta hy
väksynyt. Mutta julkinen salaisuushan se 
on, että meidän puolustuslaitoksemme puo
lustuskyky ei ole se korkein, mikä meidän
kin mahdollisuuksiemme rajoissa on, ja 
siitä on eduskunnan ja hallituksen huoleh
dittava ja puolestani olen vakuutettu, että 
siitä tullaan huolehtimaan, ettei puolus
tuslaitoksemme kohentamismahdollisuudet 
kärsi varojen puutteesta. Sillä on omat 
rajoituksensa tällä puolustusvalmiuden ko
hentamisella, mutta sikäli kuin mahdolli
suuksien rajoissa on, on sittenkin loppujen 
lopuksi taloudellisestikin kannattavampaa 
pitää huolta siitä, ettei rauhanrikkoja las
kelmoi itselleen edulliseksi loukata puo
l ueettomuuttamme. 

Vaikka minulla ei tämän talousarvioesi
tyksen johdosta olisikaan muuta sanotta
vaa, niin olen tahtonut kumminkin saada 
sanotuksi sen, mitä olen nyt sanonut. Mi
nusta nimittäin on tällaisessa tärkeässä 
koko maata ja valtakuntaa koskevassa 
asiassa paljon mieluisampaa nähdä enem
män sellaista jonka voi hyväksyä, kuin sel
laista, mikä siitä ehkä puuttuu tai mitä 
ehkä ei voisi hyväksyä. 

Hallitus ilmoittaa esityksensä peruste
luissa - ja herra valtiovarainministeri on 
sitä täällä erityisesti alleviivaunut -, että 
hallitus on esitystä laatiessaan noudattanut 

suurta pidättyväisyyttä (Ed. Sergelius: 
Niinkuin kaikki hallitukset!), niinkuin oi
kein on. Minä rohkenenkin suosittaa yhä 
edelleen myöskin valtiovarainvaliokunnalle, 
että se noudattaisi myöskin samaa pidätty
väisyyttä, katsomalla kuitenkin, ettei sääs
täväisyys johda valtakuntaa vahinkoon. 
Tämä toivomus ei ole tietysti mikään uusi, 
sitä on esitetty hallituksen ja erinäisten 
edustajien puolelta jokaisilla valtiopäivillä, 
mutta näyttää olevan tarpeellista, jo aavis
taen siitä, että rahaasia-aloitteiden luku 
kansliassa näkyy kovasti kasvavan, näkyy 
olevan tarpeellista yhä edelleen tästä pi
dättyväisyydestä huomauttaa. Ja pidätty
väisyyttä menojen lisäämisessä voidaan pe
rustella kahdellakin syyllä, jotka molem
mat ovat täällä jo tulleet mainituiksi. Toi
nen on se tosiasia, jonka jo vanhan ajan 
valtiomies Joosef totesi viljavassa Egyp
tissäkin, että hyvää aikaa seuraa varmasti 
ennemmin tai myöhemmin ja useasti en
nemmin huono aika ja tämä mainitsemani 
herra toimi sen mukaisesti. Se on syytä 
meidänkin muistaa ja on varauduttava huo
non ajan varalle,, ei vain sillä tavalla, että 
parannettaisiin toimeentulomahdollisuuksia, 
mutta myöskin sillä tavalla, että olisi ko
vaa rahaa käytettävissä huonon ajan va
ralle. Ja tässä suhteessa ei riitä se, että 
siirrellään olemassaolevia varoja n. s. suh
dannerahastoon, siihen on koetettava saada 
tuloja myöskin vuosisäästöistä. 

Toinen periaatteellisesti puolustettava 
syy pidättyväisyyteen on myöskin täällä jo 
mainittu ja se on se, että ei olisi ollenkaan 
pois tieltä, jos joskus voitaisiin verohuojen
nuksissa ottaa taas joku askel eteenpäin. 
Minä kyllä käsitän, että se on kokolailla 
vaikea yhdistelmä tyydyttää vuotuiset tar
peet jos ei kaikkien, niin meidän useim
pien mielestä, ja tehdä säästöjä pahan 
päivän varalle ja myöskin pyrkiä verojen 
huojentamiseen. Mutta aivan mahdoton 
tällainen yhdistelmä ei ole ja siihen on 
pyrittävä. Täällä jo on huomautettu siitä, 
että vaikkakin tuloveron maksusta on va
pautettu suunnilleen puolet - en nyt 
muista, oliko se vähän enemmänkin - en
tisistä veron maksajista, hallitus on katso
nut voivansa kumminkin tuloveron tuot
toa ehdottaa korotettavaksi ja minä arve
len, vallan hyvillä perusteilla. Asiahan tm 
sillä tavalla, että veroperusteita muutta
mattakaan hyvänä aikana jokainen vero-
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objekti tuottaa enemmän tuloja valtiolle 
kuin huon10na aikana. 

Minä en tässä yhteydessä halua enkä 
suoraan sanoen uskallakaan hyvin paljoa 
puuttua tähän verokysymykseen, sillä sehän 
saattaisi viedä ehkä liian kauaksi tästä bud
jettikeskustelusta, mutta kun nyt on arvos
teltavana kumminkin ei vain valtion menot, 
vaan myöskin valtion tulot ja tuloläh
teet, niin rohkenen minäikin sen ver
ran huomauttaa meidän verojärjestelmis
tämme, että mitään ·paikkailuja esim. vero
lakeihimme en liioin suosittelisi. Ne taval
lisesti enemmän tai vähemmän epäonnistu
vat ja särkevät järjestelmän kokonaisuutta. 
Mutta eiköhän olisi sittenkin aika, että hal
litus ryhtyisi, mitenkä minä sanoisin, in
tensiivisemmin kehittelemään verolakiesi
tystä ja jos suotuisat olosuhteet jatkuvat, 
siinä yhteydessä olisi mahdollisuutta kor
jailla niitä puutteita ja epäkohtia, joita 
kunkin mielestä esim. tulo- ja omaisuus
veroon nähden on. 

Mutta meillä on eräs erikoisvero, joka 
on riippumaton yleisestä verojärjestel
mästä, vero, jonka oikeutusta on hyvin 
vaikea käsittää. Se on perintövero. Aina
kin sen lieventäminen ei tuottaisi tuntuvaa 
lovea valtion kukkaroon, mutta periaat
teellisesti se lievennys olisi varsin suosi
teltava. En halua ladella numeroita, enkä 
tähänkään asiaan lähemmin puuttua, mutta 
huomautan vain siitä, että kuten kaikki 
tiedämme, perintövero kohtaa perijää juuri 
sellaisena aikana, joka hänelle taloudelli
sesti on usein kaikesta vaikein, kun per
heen pää ja huoltaja on mennyt multaan 
ja jälelle .jäänyt on joutunut selvittelemään 
pesän ehkä vaikeitakin asioita, ja vero sem
moisenaan, varsinkin jos perijiä on vain 
yksi, on erinäisissä tapauksissa niin ankara, 
että valtiota on katsottava suorastaan yh
deksi pesän osakkaaksi, yhdeksi perilliseksi. 
Kaikista vaikeimmassa tapauksessa valtio 
ottaa puolet koko pesän varoista. En minä 
aio tästäkään asiasta ainakaan tällä kertaa 
toivomusaloitettakaan tehdä. Mainitsen 
tästä vain niinkuin sivumennen, että mei
dän vero-oloissamme on kohtia, joita, jos 
taloudellisia mahdollisuuksia ilmaantuu, 
vom1 korjailla milloin tahansa yleistä 
veroreformia odottamattakaan. Mainitse
mani vero on talonpoikaisoloissakin aika 
tuntuva, kuten jokainen maalainen tunte-

nee lähimmästä ympäristöstäänkin kuole
mantapausten siellä sattuessa. 

Esityksen yksityiskohtiin en liioin nyt 
puutu muuta kuin yhteen kohtaan, joka 
mielestäni on otettava puheeksi jo tä.<Jsä 
tilaisuudessa. Vuodesta toiseen jokaisessa 
eduskunnassa talousarviota laadittaessa on 
huomautettu siitä, että erinäiset sosiali
demokraattiset järjestöt, jotka nauttivat 
valtioapua, harjoittavat puoluepropagan
daa (Ed. Wiik: Ei ole totta!). No, vasem
miston taholta on tämä kyllä kielletty, 
enkä minä nyt tässä yhteydessä ainakaan 
siitä asiasta sen enempää käräjöimään käy. 
Mutta yksi asia on, jota vasemmistokaan 
ei kieltäne, että nämä mainitut valtio
apua nauttivat järjestöt ovat elimellisesti 
karsinoituneet sosialidemokraattiseen puo
lueeseen. Tämä eristäytyminen on herättä
nyt enimmän huomiota Työväen Urheilu
liiton kohdalla ja herättänyt huomiota sen 
takia, kun mainittu liitto ei ole tähän 
mennessä sallinut jäsentensä osallistua nii
hin kansainvälisiin kilpailuihin, joissa muut 
maamme urheilijat ovat puolustaneet valta
kunnan värejä. Tämä mainittu eristäyty
minen on herättänyt ei vain huomiota, 
mutta pahaa verta monessa sellaisessa maa
seutulaisessakin, joka ei ole sentään noin 
vain ilman muuta ollut halukaskaan moitti
maan eduskunnan ja hallituksen milloin 
mitäkin edesottamusta, mutta tähän asiaan 
on huomio sentään kiintynyt, ja ainakin 
siihen nähden on mielestäni nyt jo aika 
saada joku selvitys tai muutos. Meillehän 
tänne Suomeen tänä kuluneena kesänä toi
vottiin ja puuhattiin lupaa saada kansain
väliset olympialaiset kilpailut (Ed. Komu: 
Onni ettei saatu!). Jos tämä olisi onnis
tunut taikka jos se vastaisuudessa onnis
tuu, niin miltähän se nyt sitten näyttäisi, 
että isäntämaassa on koko maata käsittävä 
valtioapua nauttiva urheilujärjestö, joka ei 
salli jäsentensä osallistua puolustamaan sen 
maan värejä, jossa kilpailut silloin tapah
tuisivat. Onko valtioapu tällekin järjestölle 
myönnettävä tai ei, sitä harkitkoon valtio
varainvaliokunta. Mutta yksi asia on mie
lestäni välttämätön: jos mainittu valtio
apu katsotaan mahdolliseksi myöntää, niin 
ehto on oleva silloin sellainen, että sitä ei, 
kuten tähän asti, voi ,tulkita monella, 
vaan ainoastaan yhdellä tavalla (V a~ 
semmalta: Ilman ehtoja!). Asia on kuten 
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jo mainitsin vain erikoiskohta hallituksen 
esityksessä, enkä numeroihin ole siinäkään 
kohdin viitannut. Mutta tämä erikois
kohta kli mielestäni ole suinkaan ei asialli
sesti eikä myöskään periaatteellisesti niin 
vähäpätöinen, ettei siitä kannattaisi jo 
tässä yleiskeskustelussa huomauttaa. 

Ed. R y t i n k i: Herra puhemies! 
Aivan pikaisen tarkastuksen perusteella jo 
huomaa, että hallituksen esitys valtion tulo
ja menoarvioksi vuodelle 1937 on kaikkea 
muuta kuin hyväksyttävää maamme työ
väestön, talonpojan ja pienviljelijän näkö
kannalta katsottuna. Hallitus valtion me
noja esittäessään on ottanut lähtökohdak
seen valtiolle tulojen saantimahdollisuudet. 
Mutta tässä tulojen hankimisessa tämänkin 
käsiteltävänä oleva;n tulo- ja menoarvion 
kohdalla perustuu hallituksen menettely ai
kaisempiin jo käytäntöön otettuihin menet
telytapoihin. Niinpä hallitus on arvioinut 
ensi vuonna tuontitullien tuoton kokonai
suudessaan 1,600 milj. markaksi eli 180 
milj. markkaa suuremmaksi kuin kuluvana 
vuonna, ja vientitullin arvioinut tuottavan 
1 milj. markkaa, sekä väilittömien verojen 
yhteensä 601,400,000 markkaa ja välillisten 
verojen 1,992,500,000 markkaa. Tästä näh
dään siis, että välillisten verojen, s. o. tuon
titullien osuus valtion tuloista on edelleen 
huoma;ttav:an suuri. !Kun tiedetään, ·että 
tuontitulleista huomattavan suuri määrä 
tulee välttämättömien kulutustarvikkeiden 
osalle, kuten rukiin, ruisjauhojen, ryynien, 
v•ehnäjauhojen, :sokerin, kahvin, jalkineiden 
ja kankaiden s. o. vaatteiden osalle, niin 
tällaista tulojen hankkimistapaa ·ei voida 
pitää yhteiskunnallisesti oikeudenmukaisena, 
vaikkapa se onkin 1helppo ja tuottava tapa 
varojen hankkimiseksi. Koska tällainen tulo
jen hankkiminen valtiolle rasittaa liian .an
kar·asti maamme köyhintä väestönosaa, niin 
olisi ollut oikeudenmukaista ja välttämä
töntä, että hallitus olisi tämän köyhän 
kansanluokan tulliruuvia hiukan löysän
nyt ·eikä sitä kohottanut ja tiukentanut, ku
ten nyt käytännössä tulee tapahtumaan, 
ja olisi koroittanut tulojen ha;nkkimiseksi 
esim. tulo- ja omai.suusveroa, jotta saatai
siin suuryhtymiltä hiukankin yhteiskun
nalle tuloja niistä voitoista, j·oita he ovat 
sa&neet työläisten ja ;talonpoikien kustan
nuksella ja joita he tuleva;t edelleenkin 
hankkimaan. Siitä huolimatta, vaikka näi1~ 

on, että köyhän kans&n verottamisella kerä
tään valtion kassaan suuria summia rahaa, 
niin ei tämä väestön osa saa läheskään vas
taavasti hyötyä näiden rahojen käyttämi
sestä. Sen todistaa valtion rtulo- ja meno
arvion menopuoli, sillä ne vähennYikset, 
joita hallitus on tehnyt menoihin, ovat teh
dyt sellaisissa kohdissa, jotka vaikuttavat 
suuresti työväen ja talonpoikien ja •ennen
kaikkea pienvilj·elijäin toimeentulomahdolli
suuksiin, vieläpä vaikuttavat vahingollises
tikin näihin. 

Ensinnäkin hallitus ehdottaa pienviljeli
jäin uudis- ja laidunraivauspalkkiorusetU:k
seen suuria muutoksia ehdottamalla koko
naan laitumen raivanspalkkion poistetta
vaksi, alentamalla nykyisestään palkkion 
saantimahdollisuuden rajan ainoastaan sel
laisiin pienviljelijöihin, joiden peltopinta
ala on enintään kuusi hehtaaria ja sitä pie
nempi, ja pienentämällä rajaseutukunnissa 
nykyistä korotettua palkkiomäärää, saaden 
tämän toimenpiteen ~mutta vä:hennystä ny
kyiseen uudis- ja laidunvilje'lyspalkkiomää
rärahaan ö 1

/ 2 milj. markkaa. Kun uudis
ja laidunraiv.auspalkkiotoimintaan myönne
tyistä rahoista saav:at työn kautta ne vai
keimmissa taloudellisissa olosuhteissa elävät 
pienviljelijät, uudisraivaajat :avustusta, niin 
en pidä oikeana sitä hallituksen menettelyä, 
että juuri näiltä kansalaisilta .on ryhdytty 
supistamaan tuloja. En tällä kertaa 'lähde 
tarkemmin perustelemaan näiden määrära
hojen tarpeellisuutta, mutta toivon, että 
valtiovarainvaliokunta korjaa tämän halli
tuksen tekemän virheen. 

Työttömyysmäärärahoja ehdottaa hallitus 
myös vä:hennettävä:ksi 3·6 milj. markalla 
siitä, mitä ne olivat kuluvan vuoden aikana, 
eli 50 milj. ma~kka;,an, perustellen vähen
n)'istä sillä, että koska työttömyystilanne 
maassamme on :suuresti parantunut ja edel
leenkin parantuu ja koska on otettu lisää 
työmäärärahoja v,errattuna kuluvan vuoden 
tulo- ja menoarvioon, niin valtio· voipi tar
jota suuremmassa määrin ensi vuoden ai
kana työtä. Mutta kun katselee •esim. maan
teiden rakentamiseen ·ehdotettuja määrära
hoja, niin Oulun läänin kohdalta on mai
nittuja määrämhoja vä:hennetty lähes mil
joonalla markalla nykyisen ·eli tämän vuo
den aikana olevista määrärahoista. Tästä 
vähennyksestä huolimatta ei muihin tarkoi
tuksiin ole työmäärärahoja suuremmasti li
sätty, jos ei katsota sitä 11 milj. markkaa 
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työmäärärahaksi, jonka hallitus •ehdottaa 
P.ohjois~Suomelle viljatullirasituksen lie
ventämiseksi. Tämä hallituksen esitys Poh
jois-rSuomelle viljatullirasituksen lieventä
miseksi ·on kyllä oikea ja hyväksyttävä, 
mutta olisin toivonut, että hallitus ·olisi 
esittänyt eduskunnalle tarkemmat määräyk
set siitä, miten näiden määrämhojen jaka
minen tullaan .toimittamaan. Sillä ehdo
tuksensa perusteluissa hallitus lausuu ai
noastaan, -että menoarvioon ·otettaisiin 11 
milj. markan määräraha valtioneuvoston 
vahvistamim1 yleisten perusteiden mukaan 
käy,tettäväksi sellaisten vä:hempiv.araisten 
perheiden avustamiseksi Pohjois-Suomessa, 
joilla on lapsia ·elätettävänään. Kun tämä 
ehdotettu 11 milj. markan suuruinen mää
räraha ei ole ~täysin riittävä P.ohjo1s-Suomen 
väestölle viljatullirasituksen helpottami
seksi, vaan :tarvittaisiin tähän tm~koitukseen 
monien eri tietojen ja laskelmien perus
teella vähintään 20 milj. markkaa, niin 
olisi hallituksen ollut sen vuoksi annettava 
tarkempia säännöksiä esim. siitä, mitkä 
ovat ne alueiden rajat, joiden sisäpuolelle 
näitä palkkiomäärärahoja tullaan jakamaan, 
ja tarkemmat määräykset jakoperusteesta, 
ettei näiden vähäisten määrärahojen jaka
mi8es&a tapahtuisi väärinkäytöksiä, vaan 
että näistä määrärahoista pääsisivät osalli
siksi ne vähävarai8et kansalaiset, jotka to
della tarvitsevat viljatullirasituksesta hel
potusta, ja toivonkin, että valtiovarainrvalio
kunta ottaa tämän asian yhteydessä huo
mioon esitykseni ja lisää tämän määrärahan 
20 milj. markkaan, jotta voidaan toteuttaa 
oikeudenmukaisesti viljatullin palauttami8-
kysymys. 

Kun tämä viljatullin palauttamiseen esi
tetty määrära:ha ·ei kuulu varsinaisiin työ
määrärahoihin, vaan on se pieni helpotus 
raskaaseen ja epäsuhteelliseen verotukseen 
näiden korven asukkaiden kohdalle, mutta 
kooka Oulun läänin väestön on suurimmalta 
osalta hankittava toimeentulo kotitalojensa 
ulkopuolelta satunnaisista ansiotöi8tä, niin 
töiden järjestämiseen näille alueille olisi 
hallituksen pitänyt osoittaa suuremmassa 
määrin vakinaisia työmäärämhoja kuin 
mitä se on ·esittänyt, muuttamalla •esim. 
työttömyy!Smäärärahoja vansinaisiksi työ
määrärahoiksi eikä vähentää ja pienen
tää, kuten hallitus on tehnyt. Työmäärä
rahojen lisäämiseen olisi kyllä hallituksella 
ollut mahdollisuus, ilman että se olisi 

heikentänyt ollenkaan valtiomme rahata
loutta, sillä onllan hallitus arvioinut val
tiomme rahatalouden niin hy.väksi ja loista
v:ak!Si, että on voinut ehdottaa koroitetta
vruksi virkamiesten palkkoja 20 milj. mar
kalla, virkamiesten eläkkeitä 8 milj. mar
kalla ja koroittaa puolustuslaitoksen va
kinaisia menoja noin 45 milj. markalla, 
josta ~armeijan ja suojeluskuntien virka
miesten palkan lwroittamiseen ja uusien 
virkojen perU!Stamiseen menee noin 17 milj. 
markkaa. Käsitykseni mukaan, jos hallitus 
olisi rnouda:ttanut todella pidättyväisyyspo
litiikkaa tulo- ja menoarviota laatiessaan, 
niinkuin hallitus esityk.sensä perusteluissa. 
mainitsee, hallituksen ei olisi nyt pitänyt 
lisätä määrärahoja edellämainitsemiini tar
koituksiin,. mutta olisi pitänyt supis
taa näitäkin määrärahoja samassa suh
teessa kuin on supistanut työttömyys- y. m. 
köyhän kansanosan kohdalle meneviä mää
rärahoja. Silloin vasta voitaisiin hallituk
sen ·esitystä sanoa pidättyväisyy.sesityksek!Si. 

Lopuksi taht·oisin vielä huomauttaa hal
litukselle, että hallitus, joka on ollut valmis 
vuosi vuodelta koroittamaan virkamiesten 
palkkoja ja huolehtimaan heidän lähetystö
jensä vaa:timuksien toteuttami;.sesta sekä li
säämään ,sotilasmenoja niin :suuriksi, että 
köyhä kansanosamme nykyisen ,yel'otusjär
jestelmän aikana joutuu niin taloudelli
sesti kuin henkisestikin rasitetuksi ja nä
kemään puutetta ja kurjuutta, olisi 
kiinnittänyt myöskin parempaa huomiota 
työläisten työpalkkojen korjaamiseen. S.illä 
onhan täällä ·edu.skunnassa viime vuosien 
;aikana ,tulo- ja menoarvion yhteydessä ja 
myöskin muiden asioiden yhteydessä halli
tukselle huomautettu työpalkkojen alhaisuu
desta ja .erikoisesti metsätyöväestön työpalk
kojen alhaisuudesta, jotka .Q'\Tat olleetkin 
kaikista kurjimpia ja huonoimpia meidän 
ma·a;ssamme. Mutta näistä huomautuksista 
huolimatta ·ei hallitus ole ryhtynyt täysin 
ottein työpalkkojen koroittamiseen, sillä ali
palkkau.sta on vielä olemassa ainakin niillä 
alueilla ma;a;tamme, joita tarkemmin tun
nen, ja varsinkin metsä-, maantie- y. m. 
erilaisilla työaloilla. Tämän vuoksi olisi 
valtiovarainvaliokunnan otettava huomioon 
talousarviota laa:tiessaan se, ·että mainitse
millani aloilla saadaan työpalkat 'todella 
riittävän suuriksi, jotta päästäisiin tä:!Stä ali
palkkausmenetelmästä viimeinkin pois. 
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· EM. M. Ry ö m ä: Herra puhemies! 
Sen lausunnon jälkeen, jonka ed. Tanner 
aikaisemmin tänään on esittänyt, en näe 
olevan syytä puuttua esilläolevan talous
arvion yleisiin puoliin. Oleellista luonnolli
sesti on sotalaitosmäärärahojen lisääntymi
nen. Mutta tämän rinnalla on erikoisen 
merkillepantavaa, että samaan aikaan, kun 
sotamäärärahoja jatkuvasti koroitetaan, hal
litus ei haluaisi antaa Suomen Rauhan
liitolle eduskunnan usein myöntämää ja 
luultavasti joidenkin hallituksienkin joskus 
suorituttamaa vaatimatonta apurahaa. Kui
tenkin tämä liitto tekee työtä, joka juuri 
meidän oloissamme on mitä suuriarvoisinta 
samoin kuin rauhantyö yleensä kaikkien 
pienten ja heikkojen kansojen keskuudessa. 
Ainoastaan selvä rauhanpolitiikka ja sen 
edellyttämä rauhantahto voivat nykyään ne 
pelastaa joutumasta suurvaltojen pelinap
puloiksi. Tällaisen rauhantyön eräänä tär
keimpänä osana on kansainliiton toimin
nan tunnetuksi tekeminen ja tukeminen, 
mikä juuri on kuulunut Suomen Rauhan
liiton päätehtäviin. Oikeastaan tämä kuu
luisi opetusministeriölle, mutta se on sen 
täydellisesti laiminlyönyt. Juuri eilen päät
tyi Brysselissä kansainliiton periaatteiden 
tukemiseksi järjestetty suuri kansainväli
nen rauhankongressi, jonka suomalaisen 
osanoton järjestäminen on etupäässä Suo
men Rauhanliiton ansiota, jonka puheen
johtaja kuuluu kongressin järjestävään toi
mikuntaan ja on itse kongressissa läsnä. 
Tämä kaikki on sellaista, mikä on mitä suu
rimmassa määrässä maamme etujen mu
kaista. Mutta me voimme hyvin kuvitella, 
minkä vaikutuksen Brysselin kongressin ar
vovaltaisiin ystäviin tai osanottajiin - nii
den joukossahan mainitaan sellaisia nimiä 
kuin presidentti Roosevelt, presidentti Be
nesh, ministeri Vandervelde, lordi Cecil, 
ministeri Cot, rouva Nansen, eversti Lind
bergh ja monet muut - minkä vaikutuksen 
näihin henkilöihin on tehnyt tieto siitä, mi
käli se on joutunut heidän korviinsa- pel
kään kuitenkin, että suomalaiset edustajat 
tässä· kongressissa ovat liian hienotunteisia 
hallitusta kohtaan sitä ilmoittaakseen -
tieto siitä, että samaan aikaan kuin kon
gressi kokoontuu, Suomen hallitus haluaa 
kieltäytyä antamasta rauhantyön tukemi
seen edes 12,000 markan mitätöntä summaa 
ja että Rauhanliiton puheenjohtaja on äs
kettäin tuomittu rangaistukseen herra Hit-

lerin kunnian loukkaamisesta, henkilön, 
jonka hallitsemassa maassa kongressi var
maan yksimielisenä on nähnyt päävaaran 
Euroopan ja koko maailman rauhalle. Min
kälaisen käsityksen nämä arvovaltaiset hen
kilöt ja koko kongressi saavat hallituksem
me rauhantahdosta ja ulkopoliittisesta 
suuntauksesta! Hallituksen ei tarvitse syyt
tää ketään muuta kuin itseään siitä, että 
ulkomaiden lehdistössä liikkuu kaikenlaisia 
meille vähemmän mairittelevia uutisia ja 
arveluja maamme aikomuksista. Aihetta 
näihin arveluihin antaa hallitus itse auliisti 
yllin kyllin. 

Lienee syytä lyhyesti kosketella sitä koh
telua, jonka alaiseksi samainen Rauhanlii
ton määräraha joutui vuosi sitten. Halli
tus oli itse ottanut tämän määrärahan tulo
ja menoarvioehdotukseensa. Eduskunta hy
väksyi hallituksen esityksen kaikkien sosia
lidemokraattien ja 25 porvarillisen edusta
jan äänellä - viimeksi mainitut olivat: 
von Born, Colliander, Estlander, Furu
hjelm, Haga, Hästbacka, Jern, Kullberg, 
Mangs, Mattsson, Wickman, östenson ja 
Österholm sekä edelleen Kesti, Rytinki, 
Hautala, Niskanen, Hannula, Hänninen, 
Jauhonen, Koivuranta, Luostarinen, Salo, 
Soininen ja Inkilä. Useat näistä ovat mu
kana näilläkin valtiopäivillä. Mutta pian 
nousi oikeiston lehdistössä suuri melu 
asiasta. M. m. Uuden Suomen poliittinen 
pakinoitsija teki seuraavan käytännöllisen 
ehdotuksen: ,Hallituksen ei kuitenkaan 
aikanaan ole pakko antaa maksumääräystä 
rahan suorittamiseksi. Kuluvana vuonna 
Suomen Rauhanliiton piirissä on käyttäy
dytty siksi rauhattomasti, ettei se ole saa
nut tuota apurahaa". Hallitus huomasi tä
män ·ehdotuksen niin hyväksi, että viime 
tammikuun alussa saatiin lukea lehdistä. 
seuraava uutinen: ,Opetusministeriö on 
ilmoittanut, huomioonottaen senkin, että 
,Rauhaa Kohti "-lehdessä oli julkaistu 
muitakin harkitsemattomia ja sopimatto
massa sävyssä kirjoitettuja kirjoituksia, 
muun muassa ulkovaltain johtavista henki
löistä, joulukuun 31 p: nä 1935 lopullisesti 
käsitellessään kysymystä useinmainitun 
määrärahan maksattamisesta, päättäneensä, 
ettei tätä määrärahaa käytetä." Ja nyt 
kummittelee tuo sama perustelu - kaikesta 
päättäen se on nyt käytännössä kolmannen 
kerran - tulo- ja menoarvioehdotuksen 
10 Pl. XV luvun kohdalla sivulla 230 seu-

13 



98 Tiistaina 8 p. syyskuuta 1936. 

raavassa muodossa: ,Tehdyn rahaasia
aloitteen johdosta on eduskunta Suomen 
Rauhanliiton toiminnan edistämiseksi mo
mentille merkinnyt 12,000 markkaa. Kun 
liiton äänenkannattajassa ,Rauhaa Kohti"
lehdessä on julkaistu harkitsemattomia ja 
sopimattomassa sävyssä kirjoitettuja kirjoi
tuksia, jopa sellaisiakin, joista liiton halli
tuksen puheenjohtaja, samalla mainitun 
lehden vastaava toimittaja, on tuomittu 
rangaistukseen, ei liiton toimintaa voida tu
kea valtion varoilla. Sen vuoksi on mo
mentilta poistettu liiton valtionapu 12,000 
markkaa.'' 

Itse puheenaoleva määrärahahan on niin 
mitättömän pieni, ettei sillä valtion talou
dessa ole minkäänlaista merkitystä. Halli
tuksen on siis täytynyt antaa tälle määrä
raha-asialle tavattoman suuri periaatteelli
nen merkitys, kun se näin etsityllä tai suo
rastaan keinotekoisesti aikaansaadulla syyllä 
on mennyt niinkin pitkälle, että se on läh
tenyt toimimaan vastoin eduskunnan sel
vää päätöstä, siis oikeastaan vastoin koko 
parlamentaarista valtiojärjestystämme. Tä
mä syy on keinotekoinen siksi, että lehteä 
vastaan nostettu syyte on perustunut kii
hoituslakiin, ja kiihoituslain perusteella 
voidaan, kuten tunnettua, nostaa syytteitä 
aivan minkälaisista asioista tahansa. Kun 
siis hallitus on halunnut olla maksamatta 
Rauhanliiton apurahaa, on sen vain tar
vinnut jonkin sopivaksi katsomansa syyn 
nojalla nostattaa syyte ja sitten viattomasti 
selittää, että kun kerran syyte on nostettu 
tai tuomio langetettu, niin luonnollisesti on 
määrärahan suorittaminen tai myöntäminen 
mahdoton. Itse asiassa tämä tapaus osoit
taa vain, kuinka edesvastuutonta on pitää 
pystyssä kiihoituslain tapaisia kansanvallan 
vastaisia poikkeuslakeja tai ainakaan antaa 
niitä hallituksille, joiden ensimmäisiin pyr
kimyksiin näyttää kuuluvan kansalaisten 
parhaimpien pyrintöjen tukahduttaminen. 
Eikä kai voitane epäillä, etteikö hallituksen 
todellisena tarkoituksena olisi ollut, herra 1 

Hitlerin kunnian pelastamista lukuunotta
matta, maassamme harjoitettavan rauhan
työn vaikeuttaminen. 

Kaiken sen jälkeen, mitä hallitus on 
tässä asiassa aikaansaanut, on asian suuri 
periaatteellinen merkitys todella kiistämä
tön. Onhan ensiksikin kysymys eduskun
nan arvovallasta hallitukseen nähden. Sitä, 
että hallituksen menettelyä heti viime ke-

väänä ei otettu käsittelyn alaiseksi, voitiin 
ehkä perustella sillä, että vaaleissahan sii
hen kuitenkin on tilaisuus. Vaalien tulos 
oli epäämätön, sen voinevat osaltaan myös 
jotkut ministerit työlupajuttuineen todis
taa. Sentähden onkin tämä asia nyt pe
rusteellisesti käsiteltävä ja on oikeastaan 
syytä olla hallitukselle kiitollinen, että se 
on antanut meille tilaisuuden siihen. SilHi 
nythän ainakin pitäisi olla mahdollisuus 
nähdä, missä on se hallituksen paljcn kiis
telty parlamentaarinen tukivoima, jota tie
toa tässä tänään jo on kaivattu aikaisem
min. 

Toiseksi mi eduskunnan velvollisuutena 
huolehtia siitä, että Suomen vakavan talon
poikais- ja työläiskansan rauhantyöllr 
myönteinen ja vaaleissa julkilausuttu tahto 
Rauhanliiton määrärahan muodossa pääsee 
toteutumaan. Kolmantena järjestyksessä 
taas on kysymys siitä, mikä on todella 
maamme ulkopoliittinen suuntaus ja onko 
Hitlerin oletettu kunnia todella Suomen 
kansan rauhantahtoa tärkeämpi. Mutta lo
puksi on vielä syytä tiedustella, eikö ehki:i 
ole olemassa muitakin vaikutusvaltaisia 
instansseja kuin Saksan nykyinen hallitus, 
joiden kanssa meidän hallituksemme haluaa 
säilyttää hyvät suhteet. Onhan tunnettun 
kuinka useiden viime aikojen vähänkin po
liittisluontoisten oikeusjuttujen yhteydess~i 
on n. s. etsivän keskuspoliisin taholta esi
tetty lausuntoja, joissa miltei kaikki täkii
läiset valtiolliset puolueet ja aatteelliset yh
distykset kokoomuspuoluetta ja isänmaal
lista kansanliikettä sekä niiden haarajär
jestöjä ja fraktioita lukuunottamatta seli
tetään kominternin haaraosastoiksi; näihin 
luonnollisesti luetaan myös Suomen Rau
hanliitto, ja minulla oli viime keväänä hen
kilökohtaisesti tilaisuus kuulla erään tämäll 
viraston virantoimituksessa olevan virkaili
jan vähemmän myönteisiä käsityksiä rau
hantyöstä yleensä. Mutta tämän viraston 
otteet toivottavasti joutuvat yksityiskohtai
sessa käsittelyssä huolellisemman tarkaste
lun kohteeksi. Se, mistä tässä nyt on ky
symys, on se, missä määrin hallituksen toi
mintaa yleensä määrää mainittu virasto, 
jonka toimintavaikutteita voitanee pitää vä
hintäin epäselvinä. 

Kun ensi vuoden tulo- ja menoarvioehdo
tus kohta joutuu valtiovarainvaliokunnan 
käsiteltäväksi, on sillä tärkeä tehtävä huo
lehtia siitä, että Suomen Rauhanliittoa koh-
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dannut vääryys edes jossakin määrin hyvi
tetään, mihin se saa tilaisuuden, jos tästä 
asiasta nyt, kuten aikaisempinakin vuosina, 
tehdään - ja toivottavasti siitä tehdään -
rahaasia-aloite. Mutta vielä verrattomasti 
tärkeämpi tehtävä valiokunnalla on edus
kunnan arvovallan .puolustamisessa sen va
hingoittajain ja kaikkien muiden kansan
vallan vihollisten hyökkäyksiä vastaan. 

Ed. Kallio koski: Herra puhemies! 
Tässä lähetekeskustelussa on jo useaankin 
kerta~n osoitettu, että esilläolevan tulo- ja 
menoarvion valmistaminen 'hallitukselle on 
ollut tavallista helpompaa, on ollut sitä 
monestakin eri syystä. Ensinnäkin siitä 
syystä, että hallitus, niinkuin J?YÖS ?n tul
lut sanotuksi on saanut valmistaa JO nel
jännen tulo-' ja menoarvioesityksen edus
kunnalle jätettäväksi, ja toiseksi, että 
tämä valmistustyö on saattanut tapahtua 
niin edullisten taloudellisten suhdanteiden 
vallitessa kuin tuskin minkään toisen tä
män tasavallan tulo- ja menoarvion val
mistaminen on koskaan saattanut tapahtua. 
Ei siis oikeastaan ole niin erikoisen suuri 
ansio hallitukselle, vaikka se onkin ansio, 
että eduskunnalle jätetty tulo- ja meno
arvio käy lukkoon. On kuitenkin niin, että 
tuskinpa mikään hallitus olisi voinut ny
kyisenlaisissa taloudellisissa olosuhteissa 
esittää eduskunnalle sellaista talousarviota, 
joka ei menisi lukkoon. Luulen, että jo
kaisen hallituksen olisi sellaisissa taloudel
lisissa oloissa kuin meillä nyt on, täytynyt 
saada talousarvioesitys käymään lukkoon. 
Sitäpaitsi tämä lukkoonsaaminen on ollut 
tavallista helpompaa ei ainoastaan sen hy
vän ajan vuoksi, josta niin erinomaisen 
paljon on puhuttu ja jonka vaikutuk
sesta valtion tulot kaikilla aloilla ovat 
huomattavasti Esääntyneet, vaan senkin 
johdosta, että hallituksella on ollut käytet
tävänään uusia tulolähteitä, ,joita ainakaan 
pitkiä aikoja vielä ei ole ollut tulo- ja 
menoarvioita valmistaneiden hallitusten 
käytettävissä, eikä a'inoallakaan hallituk- 1 

sella ennen nykyistä hallitusta. Tarkoitan 
luonnollisesti väkijuomaliikkeen tuottamia 
tuloja. 

Hallituksen taholta on tätä talousarvio
esitystä, niinkuin luonnollista on, pidetty 
erinomaisena, ja on tällöin kiinnitetty 
huomiota myös siihen, että tämä tulo- ja 
menoarvioehdotus sisältää runsaasti val-

tion lainojen lyhennyksiä. Niinhän asian
laita on. Tulo- ja menoarvioonhan sisältyy 
valtion lainojen lyhennyksiä yli 300 mil
joonaa markkaa. Huomattava osa niistä 
kuitenkin kuuluu valtiovelan säännölliseen 
kuoletukseen. Kun valtiovelan lyhentämi
seksi on tulopuolella merkitty otettavaksi 
150 miljoonan markan suuruinen laina ja 
kun toisaalta otetaan huomioon, että huo
mattava osa, niinkuin jo sanoin, valtiovelan 
lyhennyksestä kuuluu säännöllisiin kuole
tuksiin, ei tästä lyhennysmäärästä hyvin
kään paljon jää ylimääräisen lyhennyksen 
osalle. Tosin tulo- ja menoarviossa on 
valtiovelan lyhennykset esiteltäessä mai
nittu ainakin kolme sellaista lainaerää, 
jotka voidaan katsoa sisältyvän ylimääräi
seen valtiovelan lyhennykseen ja joiden 
yhteenlaskettu summa on yli 200 miljoonan 
markan, mutta kun näistäkin, jos tältäkin 
osalta valtiotaloutta säännöllisesti hoidet
taisiin, ainakin osan täytyisi tulla jokai
sena vuotena lyhennetyksi, niin on asian
laita niinkuin sanoin, että ylimääräinen 
valtiovelan lyhennys ei nouse paljoakaan yli 
sen 150 miljoonan markan, joka on ehdo
tettu otettavaksi uutta valtiolainaa. Näin
ollen ei siis tältä kohdalta tämä tulo- ja 
menoarvio, joka nyt on eduskunnan käsi
teltävänä, merkitse niin tavattoman suurta 
edistysaskelta valtiotalouden alalla, vaikka 
säännöllinen velan kuoletus kunnollisesti 
tuleekin suoritetuksi. 

Todistuksena 'hyvästä valtiotalouden hoi
dosta ja siihen liittyvästä valtiotaloudelli
sen aseman hyvyydestä on pidetty myös 
sitä, että tulo- ja menoarvioon sisältyy 
huomattavia siirtoja rahastoihin. Onpa pu
huttu tässä yhteydessä niinkuin suuresta
kin asiasta 62'5 milj. markan siirrosta suh
dannerahastoon. Suhdannerahaston kan
nalta tietenkin tällainen 625 milj. markan 
siirto on suurimerkityksellinen, koska tämä 
rahasto tämän siirron jälkeen vasta saa
vuttaa jonkinlaisen merkityksen valtio
taloutemme hoitamisessa huonojen aikojen 
varalta. Mutta valtiotalouden aseman erin
omaisuudesta se ei ole mikään erikoinen to~ 
distus, ei ainakaan suurista viime vuosien 
aikaisista säästöistä tai oletetuista sääs
töistä ensi vuoden aikana, koska kaikki ne 
varat, jotka ehdotetaan suhdannerahastoon 
siirrettäväksi tosiasiallisesti ovat jo· ole
massa, koska ne ovat aikaisempina vuosina 
jo hankittuja. Osittain näihin varoihin 
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sisältyy ·sellaisiakin sijoituksia, jotka ovat 
jo pitkän aikaa olleet olemassa. En luon
nollisesti mitenkään moiti suunnitelmaa 
valtion suhdannerahaston kartuttamisesta. 
Huonojen aikojen varalta on tietenkin erin
omaisen hyvä asia, että valtiolla on mah
dollisimman suuri pahojen päivien vara. 
Sellaisen turvin voidaan pulakaudetkin, 
:jonkalainen äskettäinkin on eletty, sivuut
taa paljon helpommin kuin ilman tällaista 
vararahastoa on mahdollista. Mutta tark
kaillessani hallituksen esitystä siirroksi 
suhdannerahastoon ja kuullessani minis
teri Reinikan äsken asiasta antamia täy
dentäviä selityksiä, en kuitenkaan ole tul
lut vakuutetuksi siitä, että ne, yleensä 
pitkäaikaisiin lainoihin sijoitetut varat, 
jotka nyt ehdotetaan siirrettäväksi suh
dannerahastoon, voisivat olla nopeasti käy
tettävissä siinä tapauksessa, että suhdanne
rahaston varoja runsaasti todella tarvittai
:-iin valtiotaloudellisten vaikeuksien helpot-
tamiseksi käyttää. 1 

Näistä rahastoihin siirroista puheen 1 

ollen esiintyy tulo- ja menoarviossa myös 
siirto vanhuus- ja työkyvyttömyysvakuu
tusra'hastoon. Tämä siirto on sen suurui
nen kuin alkoholiliikkeen voittovarain käyt
tämisestä voimassa olevan lain mukaisesti 
tulee tähän rahastoon siirtää (Ed. Lohi: 
M•inimimäärä!). Tähän rahastoon ei ole 
ehdotettu siirrettävä:ksi suurempaa määrää 
kuin lain mukaan välttämättömästi on 
siirrettävä. Kun valtiopäiväin avajaispu
heessa kuitenkin on ilmoitettu eduskun
nalle aivan lähiaikoina annettavan esitys 
vanhuus- ja työkyvyttömyysvakuutuslaiksi 
ja kun on hyvin todennäköistä, että tuo 
esitys lähitulevaisuudessa johtaa lainsää
däntöönkin, niin ainakin tänä vuonna olisi 
mielestäni ollut perusteltua ja hyvään 
valtiotaloudenhoitoon kuuluvaa siirtää van
huus- ja työkyvyttömyysvakuutusrahastoon 
vähän suurempi määrä varoja kuin mitä 
lain mukaan siihen vähintäin on siirret
tävä. 

Jos sitten Kiinnittää huomiota muutamiin 
harvoihin yksityiskohtiin tulo- ja meno
arviossa, ·niin tulojen puolella ·ensiksi liik
lruakseni, · kioinnitän minäkin huomiota sii
hen samaan asiaan, josta ed. Pennanen 
äskeisessä lausunnossaan täällä puhui. Hän 
mainitsi miten luonnoton ja miten epä
-oikeudenmukainen useissa tapauksissa on 
·sellainen .perintövero, jonkalainen meillä 

nykyisin on voimassa. Asian tästä puolesta 
minun ei siis tarvitse puhua, minä saatan 
siinä suhteessa yhtyä ed. Pennasen käsityk
seen asiassa. Mutta sen sijaan on mieles
täni aiheellista kiinnittää tässä yhteydessä 
huomiota siihen, että eduskunta on tä
män verotusoloissamme esiintyvän epäkoh
dan korjaamiseksi jo suunnilleen neljä 
vuotta sitten ilmaissut periaatteellisen käsi
tyksensä. Ryhmämme taholta tehtiin vuo
den 1932 tai 1931 valtiopäivien alussa, en 
aivan varmaan muista kummilla valtiopäi
villä, lakialoite tämän epäkohdan korjaa
miseksi. Tämä lakialoite ei johtanut suo
ranaisesti tulokseen, mutta sen pohjalla hy
väksyttiin eduskunnassa toivomusponsi sen 
epäkohdan korjaamiseksi, joka nykyisenlai
sessa perintöverotuksessa esiintyy. Nelisen 
vuotta on eduskunta vaieten odottanut tu
losta tästä kannan ilmaisustaan. Mieles
täni nyt jo olisi korkea aika ainakin tämän 
epäkohdan korjaamisesta saada eduskun
nalle esitys, koska niinkuin ed. Pennanen 
aivan oikein huomautti, tässä on kysymyk
sessä sellainen asia, joka ei millään tavalla 
välttämättömästi liity yleiseen verotus
lakiemme uudistukseen. 

Ja tkaakseni sitten näitten yksityiskohtien 
käsittelyä, joista toiset ovat suurimerkityk
sellisempiä, toiset vähäpätöisempiä siirryn 
lyhyeksi hetkeksi tarkastelemaan myös 
eräitä tulo- ja menoarvioesityksen meno
puolen kohtia. Tällöin kiintyy huomio sii
hen, että valtiovarojen käyttöä kansalais
ten toimeentulomahdollisuuksien ja talou
dellisen aseman parantamiseksi on suunni
teltu ja sellaista suunnitelmaa merkitseviä 
ehdotuksia sisältyy valtion tulo- ja meno
arvioesitykseen. Näitten ehdotusten lä
hempi tarkastelu asettaa kuitenkin epäi
lyksenalaiseksi, ·onko tässä suhteessa aloi
tettu oikealta kohdalta ja sieltä, missä 
tarve on suurin. Virkamiesten palkkojen 
koroituksiin on tulo- ja menoarviossa esi
tetty eri pääluokkien kohdalla yksityista
pauksissa varoja ja lisäksi on ehdotettu 20 
milj. markan suuruinen määräraha ylei
seen virkamiesten palkkojen koroittamiseen. 

Jokaiselle on selvää, että meidän maas
samme on virkamiestenkin taloudellinen 
asema sellainen, että se monien kohdalta, 
jopa kokonaisten ryhmien kohdalta oHsi 
kohentamisen tarpeessa. Mutta niitten ras
kaitten pulavuosien jälkeen, jotka meillä 
on eletty, on tilanne maassa sellainen, että 
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vielä kipeämpi tämän taloudellisen ase
man kohentamisen tarv.e on monien mui
den väestöpiirien osalta, joiden toimeen
tulomahdollisuudet ovat vieläkin heikom
mat kuin virkamiestemme. On lisäksi 
muistettava, että virkamiesten palkkauk
sessa on kuitenkin poistettu pula-ajan alen
nukset, heidän palkkauksensa on nykyisin 
samanlainen kuin se oli ennen pulavuosien 
rullmmista, lukuunottamatta niitä koroi
tuksia, joita lukuisissa yksityistapauksissa 
on tehty, ja joissa kohdin siis palkkaukset 
ovat paremmatkin kuin ennen pulavuosien 
alkamista. Mutta ruumiillisen työn teki
jäin piirissä ei vielä millään alalla ole 
päästy sille tasolle, millä oltiin ennen pula
vuosien aikaa. 

Herra valtiovarainministerin tämän päi
vaisessä puheessa mainittiin esim., että 
maataloustuotteiden hintaindeksi, joka 
merkitsee tietenkin tällä alalla työskentele
vien kansalaisten palkkausta, on nykyisin 
78 pistettä sen sijasta, että se ennen pula
vuosien aikaa oli 100 pistettä, ja on näin 
siitä huolimatta, että esimerkiksi teolli
suustuotteiden hintaindeksi on 94 ja vien
titavaroidenkin hintaindeksi, niinkuin herra 
valtiovarainministeri ilmoitti, 82 pistettä. 
Minä tulenkin tästä siihen, että maatalou
den kohdalla ei ole ensi vuoden tulo- ja 
men<>arviota tarkastellen kaikki asiat, niin
kuin olla pitäisi. Tuotteiden hintojen tu
kemisessa on kyllä suunniteltu noudatetta
vaksi niitä menettelytapoja, jotka edelli
sinä vuosina ovat olleet voimassa. Mutta 
äsken esittämäni herra valtiovarainminis
terin tänään mainitsemat luvut osoittavat, 
että tähänastisilla toimenpiteillä ei ole suin
kaan tultu sii'hen, mihinkä kohtuudenmu
kaisesti, maatalouden suhteessa muihin 
elinkeinoihin nähden, olisi pitänyt tulla. 
Kohtuuden toteuttaminen olisi vaatinut 
tehostettuja toimenpiteitä myöskin maa
taloustuotteiden hintojen tukemisen alalla. 

Mutta vielä valitettavampaa kuin edellä 
mainitsemassani suhteessa maatalouden kan
nalta tapahtunut laiminlyöminen, on se, 
että hallituksen ehdotuksessa on esitettv 
pienviljelijä·in uudisraivauspalkkioita r~
joitettavaksi ja vähennettäväksi entises
tään. Palkkioitten määriäkin on ehdotettu 
alennetta vaksi ainakin rajaseutukuntiin 
nähden ja palkkioiden ala on siten rajoi
tettu, että palkkioista osallisiksi ensi 
vuonna tulisivat vain sellaiset viljelmät, 

joiden peltoala on vähemmän kuin kuusi 
hehtaaria. Tällaisen rajoituksen sijasta 
olisi hallitukselta odottanut aivan toisen
laista uudistussuunnitelmaa tässä suh
teessa. Mielestäni olisi ollut paljon tarkoi
tuksenmukaisempaa kohottaa se raja, jO'hon 
asti raivauspalkkioita suoritetaan, 12 heh
taarin määrään kuin alentaa se kuuteen. 
Asianlaita on nimittäin niin, että jokainen, 
joka tuntee viljelysoioja varsinkin maamme 
pohjoisosissa, joissa viljelykselliset edelly
tykset ovat heikommat kuin maan etelä
osissa, jokainen sellainen henkilö on sel
villä siitä, että kymmenen hehtaarin vilje
lysala ei epäedullisemmissa viljelysolois
samme suinkaan takaa omavaraisen toi
meentulemisen mahdollisuuksia mompai
semmille viljelijäperheille. 12:kin hehtaa
rin pinta-ala saattaa olla monessa tapauk
sessa tähän riittämätön, mutta se kuiten
kin riittäisi siihen kaksi kertaa paremmin 
kuin kuuden hehtaarin ala, jota hallitus 
esityksessään nyt suosittelee. Se haUituk
sen esitys, jonka mukaisesti uudisviljelys
palkkioiden alaa ja määrää ehdotetaan su
pistettavaksi, johtuu käsitykseni mukaan 
väärästä kannanotosta maatalouden tuke
miseen ja maatalouden edistämiseen nä•h
den. Hallitus on pitänyt tarkoituksenmu
kaisena jättää eduskunnalle esitys asutus
lainsäädännön uudistamiseksi, jonka tarkoi
tuksena ilmoitetaan olevan asutustoimin
nan tehostaminen. ,Jos kerran tarkoituk
sena on, ja jos uudella asutuslailla, niin
kuin hallitus uskoo, todella päästään tehos
tettuun asutustoimintaan, jos sen kautta 
onnistutaan perustamaan entistä runsaam
min uusia viljelystiloja, niin mielestäni 
varsin pahassa ristiriidassa tämän pyrki
myksen kanssa on uudisviljelyspalkkioiden 
supistaminen ja rajoittaminen. Ei ole tar
koituksenmukaista, että samanaikaisesti 
kuin valtiovallan tehostetuilla toimen
piteillä edistetään uusien viljelmien muo
dostumista, supistetaan sitä tukea, jonka 
tarkoituksena on saada olemassaolevat pien
viljelystilat sellaisiksi, että perheet voisivat 
niillä työskennellen päästä omavaraiseen 
toimeentuloon. Mielestäni siis kaikkein pa- · 
himpia virheitä, mitä hallituksen tulo- ja 
menoarvioesityksen tarkastelussa huomaa, 
on uudisraivauspalkkioitten vähentäminen 
ja tämän palkkioalan rajoittaminen. 

Mutta tässä yhteydessä en voi olla kiin
nittämättä huomiota erääseen asiaan, joka 
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ei suorastaan liity tulo- ja menoarvion 
numeroihin, niinkuin uudisraivauspalkkiot 
liittyvät, mutta joilla kuitenkin on yh
teyttä senlaatuisten asioitten kuin uudis
raivauksen ja asutustoiminnan kanssa, 
jotka taas ovat suoranaisessa suhteessa toi-
siinsa. . 

Niillä seuduin maassa, jonkalaisella mi
näkin elän, joissa on runsaasti valtion met
sämaita ja joissa asutustoiminnan harjoit
taminen milteipä yksinomaisesti saattaa 
tulla kysymykseen vain valtion maita 
asutustarkoituksiin käyttäen, on ollut ha
vaittavissa uusien tilojen perustamisen 
vaikeutuminen valtionmaiden asutustarkoi
tuksiin käyttämisen ollessa kysymyksessä. 
Paljon entistä lukuisammin ovat viljeli
jäin tilojen hakemukset erityisesti viime 
vuoden aikana tulleet hylätyiksi. Minä en 
luule, että se voisi johtua siitä, että ti
lahakemusten hyväksyminen entisessä mää
rässä tuottaisi vaikeuksia asutustoiminnan 
rahallisen järjestämisen kannalta, mutta 
minä pelkään, että se on yhteydessä sen 
asutuspoliittisen suunnitelman kanssa, joka 
sisältyy lepäämässä olevaan asutuslakiin ja 
:joka toteutettuna johtaa jatkuvaan valtion
maiden asutustarkoitukseen käyttämisen 
vaikeutumiseen. Mielestäni ei kuitenkaan 
olisi pitänyt ainakaan ennen, kuin tämä 
uusi asutuslaki on voimassa, ryhtyä val
tionmaiden asutustarkoituksiin käyttämistä 
rajoittamaan, varsinkaan kun asutustoimin
taan osoitetut määrärahat tai niiden riit
tämättömyys mitenkään eivät tällaista asu
tustoiminnan suuntaamista tee välttämät
tömäksi. 

Maataloudesta puhuessani olen tahtonut 
näihin seikkoihin kiinnittää huomiota. 
Uudisraivauspalkkioiden laajentaminen en
tisestään olisi ollut suositeltavaa. Maata
loustuotteiden hintojen tukeminen nykyistä 
tehokkaammin olisi ollut tarpeellista ja 
ainakin nykyisten määrärahojen puitteissa 
ja nykyisten lakien voimassa ollessa olisi 
tullut asutustoimintaa harjoittaa tehok
kaasti sen väestön hyväksi, jonka toimeen
tulomahdollisuuksien parantamiseksi se on 
tarkoitettu. Tällaisiin toimenpiteisiin olisi 
mielestäni ollut aihetta, kun kerran valtio
talouden mahdomsuudet on arvioitu niin 
hyväksi, että esim. mainitsemaani virkamies
ten palkkojen koroittamiseen on katsottu 
voitavan ehdottaa yleisen määrärahan 
myöntämistä. Tällaista suuntautumista 

maatalouteen nähden olisi vaatinut sekin 
pyrkimys, joka yleensä palkkauksen alalla 
vallitsee ja joka on oikea, jonka tarkoi
tuksena on palkkauksessa päästä ennen 
pula-aikaa vallinneelle tasolle. 

Sitten tahdon kiinnittää huomiota hetki
seksi myös tiepolitiikkaan, joka muodostaa 
hyvin tärkeän osan kansantaloudestamme, 
paitsi työtilaisuuksien tarjoamisen kan
nalta myös maamme liikenneolojen kehittä
misen vuoksi, jolla kehityksenä maan ta
louselämään on niin erinomaisen tärkeä 
merkitys. Minä en ryhdy puhumaan rauta
teistä enkä valtateistä, joiden rakentami
sessa viime vuosina on osoitettu suurta 
ahkeruutta ja harrastusta. Sen sijaan tah
don kiinnittää huomiota syrjäseutujen tei
hin nähden suurimmissa vaikeuksissa elä
vien ihmisten elämään. Kyläteid~n raken
nusasia on sellainen asia, jonka olisi tullut 
saada osakseen suurempi huomio, kuin 
minkä se on ensi vuodenkin tulo- ja meno
arvioesityksessä saanut. Nykyisen hallituk
sen aikana on muutettu kyläteiden raken
nusavustusperusteita. Ne on muutettu ky
läteiden osakkaiden kannalta epäedulli
semmaksi ja ne on muutettu sellaisiksi, että 
ne asettavat äärettömän monissa tapauk
sissa kyläteiden hoitokunnat kiusaukseen 
merkitä menosarekkeisiin sellaisia menoja, 
joita tosiasiallisesti ei ole ollut, ja näin 
ollen ne myös asettavat näitä töitä tarkas
taville viranomaisille paljon suurempia ja 
vaikeampia tehtäviä, kuin niillä aikaisem
min oli. Ovatpa nämä avustusehdot mo
nissa tapauksissa niitä käytäntöön sovellu
tettaessa muodostuneet sellaisiksikin, että 
kylätiekuntien on ollut mahdoton ottaa 
vastaan myönnettyjä avustuksia niiden eh
tojen vuoksi, joilla ne on tiekunnille an
nettu. Tässä kohden siis mielestäni olisi 
tarkoituksenmukaista palata aikaisempiin 
perusteisiin, kuitenkin niin, että heikom
mille tiekunnille voitaisiin myöntää entistä 
runsaampia avustuksia. Mutta ensi vuoden 
tulo- ja menoarvioesityksessä olisi odotta
nut joitakin merkkejä myös kyläteiden kun
nossapitoavustusten käytäntöön ottamisesta. 
Eräässä kulkulaitosvaliokunnan mietin
nössä, joka eduskunnassa viime keväänä 
hyväksyttiin, kiinnitettiin huomiota tähän 
asiaan ja sen yhteydessä eduskunta lausui 
mielensä tästä asiasta. Eduskunta on siis 

. merkinnyt periaatteellisen kantansa asiassa, 
joka oli sellainen, että valtion tulisi osal-
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listua myöskin kyläteiden kunnossapitoon 
myöntämällä tiekunnille kunnossapitoavus
tuksia. Ensi vuoden tulo- ja menoarvio
esityksessä ei merkkejä tällaisesta tiepolitii
kan suuntaamisesta näy. Toivottavasti 
eduskunta korjaa sen epäkohdan, joka 
tässä kohden tulo- ja menoarvioesitykseen 
sisältyy. 

Tiepolitiikasta edelleen puhuakseni on 
kiinnitettävä huomiota myöskin siihen, että 
uusien teiden valtiolle ottamisen yhtey
dessä useasti esiintyy sellaisia kohtuutto
muuksia, jotka tuskin ovat edes tielain 
tarkoituksen mukaisia, mutta jotka mis
sään tapauksessa kohtuullisuuden kannalta 
asioita arvostellen eivät ole oikeutettuja 
silloin, kun tällaiset toimenpiteet tuotta
vat joko kunnille tai tiekunnille kohtuutto
man suuria rasituksia. Eduskunnassa on 
kiinnitetty huomiota myös siihen, että nii
den valtateiden rakennussuunnite!m1en to
teuttamisen yhteydessä, joita maassamme 
nyt niin runsaslukuisesti toteutetaan, ai
heutuu kunnille useasti tavattoman suu
ria rasituksia tiealueiden lunastamisen 
kautta. Olen ollut tilaisuudessa seuraa
maan erään kunnan asioita, joka on ruot
sinkielinen. Tämän kunnan alueella on 
suoritettu useamman vuoden kuluessa suu
ria maantieoikaisuja ja toisia sellaisia on 
suunnitteilla. Tämän kunnan kannalta 
1iämä oikaisut eivät ole millään tavalla 
tarpeellisia eikä kunta ole niiden toteutta
mista koskaan anonut, ei edes myötävai
kuttanut niiden toteuttamiseen, vaan päin
vastoin vastustanut niitä. Siitä huolimatta 
tämä pieni kunta joutuu lopuksi suoras
taan satojen tuhansien markkojen kustan
nusten suorittamiseen, ennenkuin kaikki 
nämä suunnitelmat ovat toteutetut, koska 
suuret alat pitäjän parhaita viljelysaioja 
joutuu näiden valtateiden uusien suuntien 
alle. Tämä kunta voisi saada avustusta 
valtion varoista, jos se olisi niin huonossa 
taloudellisessa asemassa, että sen sillä pe
l'Usteella katsottaisiin olevan oikeutettu 
avustuksen saantiin. Siinä asemassa kun 
kunta kuitenkaan ei ole, niin sillä ei ole 
muuta mahdollisuutta kuin tehdä velkaa i 
;ja joutua näiden maanteiden oikaisujen 
kautta huonoon asemaan. Kun näistä 
asioista epäilemättä eduskunnassa tullaan 
tekemään sekä laki- että rahaasia-aloitteita, 
niin minä rohkenen toivoa, että valtion 
tulo- ja menoarvioesitys, sittenkun se edus
kunnassa tulee l<>puHisesti hyväksytyksi, 

myös näissä kohdin on suuntautunut aina
kin jonkin verran toisenlaisille urille kuin 
ovat ne, joita myöten hallituksen esitys 
kulkee. 

Lopuksi tahtoisin kiinnittää huomiota 
eräisiin tässä keskustelussa käytettyihin pu
heenvuoroihin, jotka koskevat puolustus
laitoksen menoja. Ed. Kares vähän aikaa 
sitten esittämässään lausunnossa väitti, että 
puolustuslaitoksen tarpeet voidaan aivan 
pennilleen määrätä ja että kysymys ei ole 
mistään muusta kuin joko näiden tarpei
den pennilleen tyydyttämisestä tai niiden 
tyydyttämättä jättämisestä tai osittaisesta 
tyydyttämisestä. Hän kuitenkin tuli lo
puksi itsekin siihen, että meidän on valtio
taloudellisten mahdollisuuksiemme rajoissa 
tyydytettävä puolustuslaitoksemme tarpeet. 
Hänkin siis tuli siihen tulokseen, että pen
nilleen ei näitä tarpeita voida määrätä, 
vaan että tämä tarve on tyydytettävä val
tiotaloudellisten mahdollisuuksien rajoissa. 
Silloin kun asianlaita näin on, on tieten
kin harkintakysymys, miten paljon kunakin 
vuonna voidaan puolustuslaitoksen vahvis
tamiseksi käyttää, koska kerran ei ole ole
massa mitään ehdottoman tarkkaa rajaa 
siinä, mikä tämä tarve on. 

Ed. Tanner puheenvuorossaan nimitti 
tätä valtion tulo- ja menoarvioesitystä hal
lituksen testamentiksi. Hänen puheensa 
loppuosasta päätellen sai sen käsityksen, 
että hän tällä testamenttimääritelmällä tar
koitti sitä, mitä testamentilla yleensä tar
koitetaan, nimittäin viimeisen tahdon ii
mausta. Vaikka se epäilemättä onkin tai 
ainakin voi olla, jos ed. Tannerin esiinty
minen on otettava vakavasti, tämä tulo- ja 
menoarvioesitys, hallituksen testamentti, 
niin se ei kuitenkaan vielä sellaisena kuin 
se on eduskunnalle jätetty, ole perinnön
jakokirja, eikä ole edes varmaa, että perin
nönjako tulee tarkkaan tämän testamentin, 
tämän viimeisen tahdon ilmauksen mukai
sesti toimitetuksi. Eduskunta nimittäin 
voi, jos se tahtoo, muuttaa ja korjata sitä 
suunnitelmaa perinnönjaoksi, joka testa
menttiin sisältyy. Minä toivon, että aina
kin niissä kohdin, joihin olen kiinnittänyt 
huomiota ja monissa muissakin kohdin jos
sain määrin tätä testamenttia sen sisältöön 
nähden korjattaisiin sittenkun sen valvo
misen ja vahvistamisen aika tulee. 

Jos tässä yhteydessä on aihetta, niinkuin 
useissa puheenvuoroissa tänä päivänä on 
tehty, vielä lopuksi kiinnittää huomiota ny-
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kyiseen poliittiseen tilanteeseen, niin minä 
en tahdo siihen puuttua sen enempää kuin 
sanon, että minä mielenkiinnolla odotan 
tulosta niistä selvittelyistä, jotka ed. Tan
nerin lausunnosta päättäen hallituksen ja 
sosialidemokraattisen ryhmän kesken ovat 
tulossa. 

Ed. Riipinen: Herra puhemies! -
Minun puheenvuoroni on pyydetty ed. Tan
nerin lausunnon johdosta. Ed. Pennanen 
täällä tyytyi ihmettelemään ed. Tannerin 
lausunnon sitä kohtaa, jossa ed. Tanner pu
hui maanpuolustuksesta. Minä puolestani 
en voi olla merkitsemättä mitä syvintä pa
heksumista ed. Tannerin lausunnon joh
dosta. Ed. Tannerin puheen maanpuolus
tusta koskeva osa oli kaikkein lievimmin sa
noen röyhkeä ja ilmaisi kerran taas sosiali
demokraattien . maanpetoksellisuutta lähen
televää puolustusvastaisuutta (Puhemies ko
puttaa: Kutsun järjestykseen!). Ed. Tan
ner yritti tehdä turhaksi senkin verrat
tain vaatimattoman JUaanpuolustusyrityk
sen, jota nykyinen hallitus osoittaa. Ed. 
Tannerin mielestä täällä olisi kai vain ku
marrettava suuremmalle naapurille ja jät
täydyttävä jotenkin varustautumattomina 
idän punaisille armeijoille. Ed. Tanner 
katsoi myös nykyhetken sopivaksi pilkata 
puheessaan historiallisten muistojen kun
nioittamista muistomerkeillä, siis pilkata 
koko sitä mielensuuntaa, joka on taannut 
tässä maassa maanpuolustustahdon läpi 
vuosisatojen. Jokaisen maanpuolustusystä
vän mielestä on toki erinomaisen tunnus
tettavaa, että niillä ruotsinkielisillä seu
duilla, joissa pasifistit ovat pahasti höllen
täneet mieliä, että sielläkin edes vanhoja 
sankarimuistoja verestämällä koetetaan te
rästää puolustustahtoa. Ed. Tannerin lau
sunto on marxilaisen maanpuolustusta hal
ventavan ohjelman toteuttamista, samaa, 
jossa sosialidemokraattinen lehdistö usein 
menee aika pitkälle. Saatiinharr äskettäin 
Sosialidemokraatissa lukea nimimerkki 
K. W :n kirjoitus, jossa mitä törkeimmällä 
tavalla käsiteltiin m. m. meidän vapaus
sotaamme ja käännettiin historialliset asiat 
aivan ylösalaisin väittämällä m. m., että 
vuonna 1918 punaiset käyttäytyivät in'hi
millisesti ja säälivästi estämällä julmuudet 
ja että valkoiset tekivät päinvastoin, - kir
joitus, johon en tähän mennessä sen tör
keydestä huolimatta ole havainnut herra 

-----------------------

oikeusministerin puuttuneen. Sosialidemo
kraatit pitävät nähtävästi tätäkin ajan
kohtaa sopivana ajaa erikoisesti maanpuo
lustusta aliarvioivaa, halveksivaa ja repi
vää kantaa. Mutta mikä vielä pahempi, sa
mat sosialistit koettavat yht'aikaisesti kii
hoittaa heitä yhä sokeasti seuraavia työ
läisiä sellaisiin tekoihin, joilla on ilmeinen 
tarkoitus kominternin käskystä usuttaa sekä 
valtakunnat että kansat toisiansa vastaan. 
Viittaan marxilaisten mielenosoituskokouk
siin Espanjan tapausten johdosta, mielen
osoituksiin, jotka tarkoittavat Espanjan 
punaisen marxilaisen hallituksen tukemista 
ja avustamista. On mitä kevytmielisintä ja 
edesvastuuttominta ja voidaan pitää suo
rastaan rikollisena, että tällaisia toimin
toja, siis maanpuolustusta heikentävää ja 
repivää toimintaa ja uuden maailmansodan 
syitä avustavaa toimintaa harjoitetaan rin
nakkaisesti tässä maassa tällä hetkellä suu
rimman valtiollisen ryhmän taholta ja saa
daan harjoittaa. Se tekee meidän maamme 
uhanalaisen aseman vieläkin vaikeammaksi. 
Marxilaiset eivät välitä tästä, heillähän 
kulkevat rajat etupäässä punaisia rajavii
voja eikä valtakuntien rajoja pitkin. Mutta 
meille muille, kaikille muille tämän pitäisi 
jotain sanoa, jotain hyvin vakavaa. Meitä 
sen pitää varoittaa; meidän, jotka käsi
tämme tämän hetken vaaranalaisen tilan
teen oman maamme kohdalta, meidän pi
täisi sitäkin lujemmin saada turvatuksi 
maanpuolustuksemme juuri nyt, sekä ulko
naisia että sisäisiä vihollisia vastaan. Se 
on oleva oikea vastaus marxilaiselle julkeu
delle. 

Samalla kun minä merkitsen syvän pa
heksumiseni eduskunnan pöytäkirjaan 
siitä, että vakavia asioita vakavalla het
kellä siten uhmataan kuin herra Tanner 
lausunnossaan, samalla minä toivon, että 
valtiovarainvaliokunta hoitaa puolustusbud
jetin kohdan hallituksen viittaamaan suun
taan, ja että hallituksen esityksessä esiin
tyvät aukot, joista ed. Kares m. m. ·on pu
hunut ja joita on suojeluskuntalaitoksen
kin kohdalla, - siellä:hän esim. ei ole yh
tään mitään varattu suojeluskuntien poika
työlle - että valiokunta ne aukot korjaisi. 

Jos herra opetusministeri olisi ollut pai
kallaan, olisin mma tahtonut häneltä 
kysyä, mitä hän aikoo tehdä yksityisten 
oppikoulujen aseman korjaamiseksi. Aina
kaan tulo- ja menoarviossa ei näy mitään 
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siihen viittaavaa määrärahaa osoitetun. 
Viime valtiopäivillä, niinkuin ainakin edel
lisen eduskunnan edustajat muistavat, 
eduskunta korjasi hyvin huomattavasti näi
den yksityisoppikoulujen ahdinkoa sillä, 
että se koroitti hallituksen esittämää val
tioapua. Mutta mitä teki opetusminis
teriö 1 Opetusministeriö antoi määräyksen 
kouluille, yksityiskoulujen omistajille, että 
niiden on maksettava opettajain palkat 
aivan määrätynsuuruisina ja kävi niin tä
män johdosta, että tuo valtionavun koroi
tus, jota oli anottu, ei suinkaan etupäässä 
opettajien palkkojen koroittamiseksi, joka 
sekin vaati korjausta, vaan yleensä koulujen 
vaikean tilan parantamiseksi, vapaaoppilas
paikkojen lisäämiseksi, koulutalojen kor
jaamiseksi, koulujen velkojen maksami
seksi ja koulujen moniin tarpeisiin, tuo 
lisämääräraha käytettiin tai on käytettävä 
määräyksen mukaisesti, se kun on valtion
avun saamisen ehto, opettajapalkkauksen 
korjaamiseksi. Tämän takia eivät koulut 
todellakaan, vallankaan maaseudun koulut 
selviydy millään taloudestansa, ellei tähän 
valtion taholta tule apua. Ja kun hallitus 
ei ole siihen kiinnittänyt huomiota, täyty
nee edustajain koettaa sitä asiaa muuta 
tietä ajaa. 

Eräs kO'hta on tässä opetusministeriön 
kohdalla sellainen, josta voisi lausua tun
nustuksen. Se on esitys kouluylilääkärin
viran perustamisesta. Monina vuosina on 
täällä tuotu esiin se epäkohta, että oppi
lasterveystarkastuksia ei oppikouluissa 
juuri pidetä muuta kuin nimeksi. Kahdek
saan vuoteen ehkä oppilas vaitionkin oppi
kouluissa tarkastettanoon pari kertaa, ja 
tietäen, miten suuri kuolevaisuus on tuon
ikäisen nuorison keskuudessa, on jokainen 
valittanut tätä puutetta, siis sitä puutetta, 
että koululaisten terveydenhoitoon ei ole 
kiinnitetty kuin aivan niukalti huomiota. 
Minä toivon, että valtiovarainvaliokunta 
kulkee tässä hallituksen esittämää suuntaa 
ja hyväksyy kouluylilääkärin viran. Siitä 
voi sitten olla seurauksena aivan uudelle 
tielle lähteminen ja suuren epäkohdan kor
jaaminen koululaisten terveydellisissä 
oloissa. 

Toinen seikka, joka kiinnitti minun huo
miotani täällä opetusbudjetissa, on se, että 
hallitus esittää Helsingin ruotsalaisen nor
maalilyseon uuteen rakennukseen rakennet
tavan väestösuojahuoneen rakentamiseksi 

50,000 markkaa. Minusta on erittäin hyvä, 
että tänne pääkaupunkiin saadaan väestö~ 
suojahuoneita, niitä kai on aivan mitättö
män vähän olemassa, minusta on hyvä, että 
valtio huolehtii sellaisista asioista. Nyt 
mma pyytäisin valiokuntaa ottamaan 
selkoa, missä määrin suomalaisissa oppikou~ 
luissa myöskin on tällaisia väestösuojahuo
neita olemassa ja ellei niitä ole, niinkuin 
minä pelkään, tekemään kaiken voitavansa, 
että varoja sen asian korjaamiseksi myös
kin suomalaisten koulujen kO'hdalta osoic 
tettaisiin. 

Sitten minä tahtoisin sanoa ed. M. Ryö
mälle taikka oikeastansa kysyä häneltä, kun 
hän täällä kävi pitämässä sellaisen rauhan
puheen (Keskustasta: Neitsytpuheen !), 
eikö ed. Ryömä huomannut, että siellä 
Brysselin rauhankokouksessa oli myöskin 
erinäisiä kymmeniä kommunististen järjes
töjen edustajia saapuvilla, ja eikö ed. 
Ryömä tiedä, että ne kommunistiset ko
kouksen osanottajat ovat mitä solidaari
simpia Stalinin Venäjän kanssa, pitävät 
ihanteenansa tuota maata, joka on kaikkein 
julmimmin militarisoitu maailman valta
kuntien joukossa. Mitä se sellainen rau
hanasian ajaminen on? Sehän on turhaa 
teatteria. Jos te olette vakavissanne (Ed. 
Kares: Se on petosta eikä teatteria!), niin 
silloin te olette surkuteltavia nukkeja 
Moskovan kominternin käsissä (Puhemies, 
koputtaen: Kehoitan käyttämään säädyllistä 
sanontaa ! ) . 

P u h e m i e s : Kun olen ed. M. Ryömän 
lausunnon pikakirjoitusmuistiinpanosta ha
vainnut, että hän on vieraan valtakunnan 
päämiehestä käyttänyt sopimatonta sanon
taa, huomautan, että sellainen valtiopäivä
järjestyksen mukaan ei ole sallittua. 

Ed. L o h i: Sen jälkeen kun minä olin 
pyytänyt puheenvuoron on täällä ed. Kal
liokoski käyttänyt puheenvuoroa ja koske
tellut niitä samoja kohtia menoarviossa, 
joihin oli aikomus minullakin kajota, mutta 
minun ei tarvitse sitä tehdä, koska minä 
voin yhtyä kaikissa kohdin ed. Kalliokos
ken lausuntoon. 

Toiseksi oli minun tarkoitukseni muuta
malla sanalla kajota ed. Tannerin lausun
toon, sitä suuremmalla syyllä kun ed. Tan-

14 
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ner on meidän eduskunnan suurimman 
ryhmän puheenjohtaja, joten hänen lausun
tonsa on käsitettävä ryhmän kannanil
maukseksi. 

Ed. Tanner lausunnossaan eritoten moitti 
hallitusta siitä, että se on agraaripolitii
kassa, siis maatalouden tukemisessa ja aut
tamisessa mennyt liian pitkälle ja siihen 
valtionvaroja on tämän hallituksen aikana 
kulutettu liian paljon. Jokainenhan meistä 
tässä kamarissa tietää, minkälaisissa oloissa 
Suomen talonpoikaisväestö on tänä pula
aikana elänyt. Maatalouden tuotteet maail
manmarkkinoilla tänä pula-aikana romahti
vat alaspäin melkein puoleen arvoon siitä, 
mitä ne olivat aikaisemmin (Ed. Komu: 
Entäs työpaikat, miten niiden koroittami
nen n. Työpalkat maataloudessa täytyi pu
dota olojen pakosta. Talonpojilla ei ollut 
rahaa, millä maksaa työpaikkoja. Eivät 
ainoastaan palkat pudonneet, mutta työ
väki suurelta osalta pantiin nälkätaipa
leelle (Ed. Komu: Entäs muut palkat~). 

Minun mielestäni on tässä suhteessa vielä 
paljon laiminlyöty. Sitähän todistaa jo se 
seikka, että tuhansia ja tuhansia talon
poikia on tänä kauheana aikana saanut 
kotinsa jättää ja lähteä maantielle tilatto
man väestön suurta lukua edelleen lisää
maan. Kun ed Tanner hyvin suurella 
myötätunnolla puhui työväestön puolesta, 
kuinka sen palkkataso tänä aikana oli 
alasmennyt, johon minä voin yhtyä, niin 
ed. Tanner asettaa sen vastakohdaksi maa
talouden, kuinka sillä loistoaika on ja 
:\ruinka turhaan siihen on uhrattu varoja. 
Mutta eiköhän todellisuus ole se, että kyllä 
me olemme olleet ,samassa kadotuksessa' ', 
niin talonpoikaisväestö kuin työväestökin 
tänä vaikeana aikana ja ei luulisi olevan 
vielä niin kadehdittava asema tälläkään 
hetkellä myöskään talonpoikaisväestöllä, 
että sen kimppuun olisi ensi sijassa hyö
kättävä. Tosiasia sittenkin on, että kaikesta 
siitä taloudellisesta elpymisestä, mikä nyt 
koko kansantaloudessa on tapahtunut ja 
mikä on suuressa määrin teollisuuden 
alalla ja varsinkin vientiteollisuuden alalla 
tapahtunut, tästä äärettömästä noususta, 
;josta suuria voittoja on saatu, ja rahaa on 
maahan paljon virrannut, ei ole vielä monin 
paikoin talonpoikaisväestökään juuri saa
nut edes mitään helpotusta asemaansa (Ed. 
Vesterinen: Ei kohtuullista toimeentuloa 
edes!). 

----------------------------------

Toinen kohta, johon ed. Tanner koh
disti moitteensa tässä hallituksen esityk
sessä, oli se, että ed. Tanner näyttää niin 
äärettömästi kadehtivan meitä Pohjois
Suomen surkeissa ja köyhissä oloissa elä
viä ihmisiä, kun nyt vihdoinkin hallitus 
on ottanut pienen määrärahan leivän hin
nan halventamiseksi niillä seuduilla, joissa 
ei leipää kyetä omiksi tarpeiksi kasvatta
maan, niin tämä on ed. Tannerin mielestä 
jo liikaa (Vasemmalta: Köyhiä on muual
lakin kuin Pohjois-Suomessa!). Mehän 
muistamme, että sama kysymys on ollut 
eduskunnassa jo monta kertaa aikaisemmin 
esillä ja viime eduskunnassa ainoastaan 
kaksi ääntä puuttui, että olisi edes pieni 
askel otettu tähän oikeaan suuntaan. On 
sentähden tyydytyksellä merkittävä, että 
hallitus vihdoinkin on lähtenyt sille tielle, 
joka sittenkin on ainoa oikea tie maassa, 
jossa olosuhteet ovat niin erilaiset kuin 
mitä ne meillä ovat. Mutta minä olisin 
toivonut tässä suurempaa askelta, että hal
litus olisi hyväksynyt sen komitean ehdo
tuksen sellaisenaan, joka näitä Pohjois
Suomen taloudellisia oloja käsittelemään oli 
asetettu, ja näin ollen toivon, että valtio
varainvaliokunta ja eduskunta tässä kor
jaa sen, mitä vielä on korjattavaa. 

Mutta minä en tässä yhteydessä voi olla 
lausumatta mielihyvääni, että piimviljelijä
puolueen viimeinen jäännös näkyy nyt mie
lellään kannattavan myös tätä ehdotusta. 
Minä muistan niin elävästi, kun täällä ed. 
Kesti nousi tälle samalle puhujalavalle ja 
hänen ensimmäiset sanansa olivat: ,Minä 
nousin tänne puhujalavalle siinä tarkoituk
sessa, että lyödäkseni pohjan pois tältä 
maalaisliittolaisten agitatooriselta esityk
seltä" (Ed. Vesterinen: Mutta Kesti pu
tosi itse pois!), mutta se pohja meni pois 
häneltä itseltään, ja nyt on tyydytyksellä 
mainittava, että ed. Rytinki, kun hän ei 
ole enää Kestin komennettavana, mieli
hyvin yhtyy meidän maalaisliittolaisten 
oikeutettuun ehdotukseen (Keskustasta: 
Kestin rysästä jäi perä auki!). 

Yksi seikka, johon minä tahtoisin myös
kin kiinnittää valtiovarainvaliokunnan huo
miota. Hallituksen esityksessä on määrä
raha Maakiinteistöpankin avustamiseksi ja 
esitetty ne perusteet, minkälaista korkoa 
täma pankki niiltä hätääntyneiltä talon
pojilta, jotka olivat joutuneet siihen ase
maan, että olisivat tilansa menettäneet il-
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man. tämän pankin väliintuloa, minkälaista 
korkoa se niiltä aikoo edelleen kantaa. Se
hän on totta, että· tämän hallituksen esi
tyksen mukaan jo tämä korko alenee jonkin 
verran siitä, mitä se aikaisemmin on ollut, 
mutta tässäkin minä olisin toivonut, että 
hallitus olisi ottanut täyden askeleen, ni
mittäin, että tämä Maakiinteistöpankin lai
nojen korko olisi asetettu kaikin puolin sa
malle tasolle kuin millä asutushallituksen 
puolesta lunastettuja tiloja hoidetaan. Kun 
asia on sellainen, että näiden hätääntynei
den pakkohuukauppoihin joutuneitten ti
lojen ostajina on ollut aivan sattuman va
raisesti Maakiinteistö.pankki toisissa ta
pauksissa, asutushallitus toisissa tapauk
sissa, niin on aivan väärin, että niin erilai
set ehdot ovat näillä molemmilla. Toi
selta puolen on huomattava, että sellaisista 
talonpojista, jotka ovat joutuneet siihen 
<U>emaan; että he ovat omaisuutensa me
nettäneet ja tällä tavalla joutuneet val
tion armoille, (sillä vaitionhan omistama 
:Aiaa!kiinteistöpankki on), olisi pidettävä 
huolta, että näille uusille asukkaille, joko 
ne ovat entisten perillisiä, omaisia tai uusia 
asukkaita, että näille ei tulisi käymään 
samalla tavalla kuin entisille asukkaille . 
. fa kun eduskunta on viime valtiopäivillä 
lausunut toivomuksen, että asutuslainojen 
korko alennettaisiin jo 3 prosenttiin, niin 1 

1-1amaan olisi päästävä myös näissä lainoissa. 
Lopuksi minä pyydän ed. Tannerin lau

sunnon loppuosaan myöskin kajota. Ed. 
Tanner niin vaativassa äänilajissa teki hal
litukselle sen vaatimuksen, että sen pitäisi 
tuoda vaa'an päälle asemansa, nauttiiko se 
eduskunnan luottamusta vai ei. Minä tähän 
huomautan, että kyllä se viime vaalikau
della oli monta kertaa vaa'an päällä, ja se 
oli juuri sosialidemokraattien ryhmä, joka 
tälle hallitukselle näin pitkän iän on anta
nut. Mutta jos ed. Tannerin tarkoitus on, 
että uusi hallitus pitäisi tulla sellainen, 
joka talonpojan tahtoo tässä maassa ensim
mäisenä tuhota, niin minulla ei ainakaan 
ole mitään halua sellaiseen hallitusvaih
toon (Vasemmalta: Ei ed. Tanner ole sel
laista sanonut!). 

Ed. W i i k: Herra puhemies! Kuunnel
lessani päivällä herra valtiovarainministe
rin lausuntoa huomasin uudelleen, miten 
eri tavalla erilaiset hallitukset ovat saat-

taneet vaikuttaa talouspulaan. Ruotsissa 
on ollut pulan aikana sosialidemokraattinen 
hallitus ja kun olot siellä ovat viime vuo
sina hyvin tuntuvasti helpottuneet, niin 
porvarilliselta taholta on huomautettu, että 
tämä johtuu yleisestä taloudellisesta nou
susta eikä suinkaan hallituksen toimenpi
teistä. Täällä valtiovarainministeri mai
nitsi, että Ranskassa ovat nykyisen halli
tuksen aikana rahaolot huomattavasti pa
hentuneet, hinnat ovat nousseet j. n. e. 
Hän jätti mainitsematta, että tuo hintojen 
nousu tosin oli alkanut aikoja sitten. 
Niinpä siis vasemmistolaishallitukset ovat 
kauttaaltaan epäonnistuneet. Mutta Suo
meen nähden hän totesi, että nykyinen halli
tus on huomattavasti myötävaikuttanut pu
lan voittamiseen. Tällainen esitys sai täällä 
kyllä jo valaistuksensa. Haluaisin lisäksi 
huomauttaa siitä tärkeästä puolesta, miten 
hallitukset meillä ja porvaristo ylipäänsä 
ovat myötävaikuttaneet pulan kärjistymi
seen ja pitkittymiseen. Se on tapahtunut 
palkanalennusten muodossa. Tosin nämä 
alennukset alkoivat jo vuonna 1930, kun 
Lapuanliike, silloinen IKL, esiintyi kapi
talismin apurina ja kun isänmaallisena 
tunnustuksena julistettiin kautta maan, 
että palkat piti polkea alas. Me sosiali
demokraatit jo silloin varoitimme tuosta 
palkkapolitiikasta, me ennustimme sen seu
raukset ja ne ovat olleet sellaisia kuin en
nustimme. Jos vientiteollisuus onkin voi
nut harjoittaa palkkadumppausta, joka ei 
kyllä ole koitunut maallemme kunniaksi, 
niin toiselta puolen palkanalennuksista on 
ollut erittäin tuntuvaa vahinkoa kotimark
kinateollisuudelle ja - sanon tämän ed. 
Lohelle - myöskin maataloudelle. Me tie
dämme kyllä, että lukuisat talonpojat ovat 
pulan aikana olleet erittäin vaikeassa ase
massa, mutta maataloustuottajat eivät ole 
kaikki aivan syyttömiä siihen. Laajojen 
työläisjoukkojen ostokyky painettiin miltei 
nollaan, ja ne kärsimykset, jotka siitä ai
heutuivat myöskin näille työläisjoukoille it
selleen, olivat sellaisia, että pulavuodet 
muodostivat mitä synkimmän lehden kan
samme historiassa. Hallitukset ovat tähän 
myötävaikuttaneet onnettomalla varatyö
palkkaj ärj estelmällä. 

Kun sitten rahoja on alkanut olla valtion 
pussissa, olisi voitu odottaa, että valtio olisi 
rientänyt auttamaan niitä työläisjoukkoja, 
jotka kärsimyksillään olivat tehneet talou-
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dellisen nousun mahdolliseksi. Mutta ei 
paljonkaan ole tässä suhteessa. tehty. Edus
kunta on monta kertaa kehoittanut halli
tusta toimimaan palkkatason kohottami
seksi, mutta tulokset eivät ole olleet tyy
dyttäviä. Myöskään työväen ammatillinen 
liike ei ole voinut saada suuria aikaan, 
sillä sen sijaan että esim. Amerikassa itse 
valtiovalta tukee työväen ammatillisten 
järjestöjen ponnistuksia kansan elintason 
puolustamiseksi, niin täällä työnantajisto 
on jokseenkin vapaasti voinut työmaater
rorillaan tehdä työväen ammatillisen liik
keen vaikutukset mitättömiksi. 

Tälläkään kertaa, vaikka rahoja on niin 
runsaasti valtion kassassa kuin hallituk
sen budjettiesityksestä käy ilmi, ei ole 
ryhdytty laajempaan uudistustoimintaan. 
Yhdestä ainoasta sosialipoliittisesta uudis
tuksesta on nyt hallituksen esityksessä ky
symys: se on äitiysavustus. Ja annetaan 
toiveita siitä, että vanhuusvakuutuskin sää
dettäisiin lähiaikoina. Mutta sen esitöistä 
päättäen siitä ei tule kunnollista. Siitä tu
lee ehkä jonkinlainen säästämispakko, jota 
kansa ei kaipaa eikä ole pyytänyt. Porva
rilliselle uudistustoiminnalle on yleensä 
ominaista se, että se antaa mahdollisim
man vä•hän ja esittää asiat niinkuin olisi 
annettu mahdollisimman paljon. 

Valtiovarainministeri myöskin silmäili 
tulevaisuutta ja sanoi siinä olevan ,kieltei
siä piirteitä", niinkuin sanat kuuluivat. 
On hyvä, jos hallitus on näitä piirteitä 
huomannut. Muutamat taloustieteilijät ovat 
todenneet, että viime vuosikymmeninä pu
lat ovat alkaneet noin 7 vuoden väli
ajoilla, ja ovat sen johdosta ennustaneet, 
että ensi vuonna alkaa uusi maailmanpula. 
Vaikkemme uskoisikaan tällaisen matemaat
tisen säännönisyyden vallitsevan taloudel
lisella alalla, niin uuden pulan läheinen 
tulo on kuitenik:in siksi mahdollinen, että se 
olisi vakavasti otettava huomioon. Mutta 
hallitus ei ainakaan ole tehnyt siitä oi
keita johtopäätöksiä. Se rajoittuu varoitta
maan liiallisista menoista, mutta se ei ole 
ajatellut riittävästi erästä menoa, jota olisi 
ollut syytä lisätä. Tarkoitan työttömyys
määrärahoja, joita hallitus ehdottaa supis
tettavaksi toisella puolella, vaikka on hy
vin mahdollista, että työttömyys tulee en
nen pitkää paisumaan laajaksi. 

Nykyään, kun puhutaan niin paljon 
skandinaavisesta orientoinnista, voi olla 

syytä mainita, että esim. Ruotsin viime 
tilivuoden budjetin mukaan sosialiset me
not tekevat lähes 9 % valtion kaikista me
noista, ellei työttömyysmäärärahoja oteta 
huomioon, muussa tapauksessa lähes 12 %. 
Suomessa olisivat hallituksen budjettiesi
tyksen mukaan vastaavat numerot l.ö% ja 
2.2 %. Nämä seikat samoinkuin verotusta 
koskevat ja useat muut esityksen kohdat 
osoittavat, että tämäkin budjettiesitys on 
luokka valtion budjetti, sellaisen luokka val
tion, jossa työväenliike ei ole kasvanut 
riittävän voimakkaasti voidakseen niinkuin 
Skandinavian maissa kasvattaa porvaris
toa. 

Eräs menoryhmä, josta täällä on paljon 
puhuttu ja jonka suhteen pidättyväisyyttä 
ei aiota noudattaa, on sotilasmäärärahat. 
Niitä on täksi vuodeksi varattu yli 830 mil~i. 
markkaa ja ensi vuodeksi ehdotetaan 942 
milj. markkaa; lisäys tekisi siis 120 mil
joonaa eli runsaasti 13 % tämän vuoden 
määrästä. Näin ollen sotilasmenot tekevät 
nykyään yli 250 markkaa henkeä kohti 
Suomessa ja keskikokoista perhettä kohti 
1,000 markkaa. Jos kysyy, mikä on syy täl
laiseen alituiseen sotilasmäärärahojen lisää
miseen, niin keskinkertaisella älyllä varuB
tettu porvari vastaa siihen, että koska kai
kissa muissa maissa lisätään sotavaruste
luja, pitää kai niitä täälläkin lisätä. Näin 
kaavamaisesti ei voi kuitenkaan järkevästi 
ajatellen asiaan suhtautua. Täytyy kat
soa, minkälaiset olot ovat kussakin maassa 
erikseen. Huomataan tällöin m. m., eWi 
eräänlaisissa oloissa, niinkuin tuoreet, ulko
mailta saadut kokemukset osoittavat, puo
lustuslaitos voi suorastaan muodostua vaa
raksi, joka uhkaa rauhaa, kansanvaltaa j:~ 
maan riippumattomuutta. Niin tapahtuu, 
jos fascistiset voimat pääsevät vaikutta
maan aseellisiin voimiin. Suomella on muu
ten suuret mahdollisuudet pysyä rauhassu 
myöskin maailmansodan sattuessa, jos vain 
sotakiihkoilijat täällä pidetään kurissa j;~ 
estetään heidät saamasta vaikutusvaltaa so
talaitokseen (Ed. Pennanen: Puolustautu
misestahall on kysymys ! ) . On sentähden 
erittäin tärkeää, että armeijassa vallitse(· 
hyvä kansalaiskunto, että siellä suhtaudn
to:tan asiallisesti ja lojaalisesti valtion asioi
hin. 

On syytä muistaa, mitä täällä eduskun
nassa asiantuntijain taholta on sanottu: 
että Etelä-Suomen suojeluskuntien enem~ 
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mistö kannattaa erästä suuntaa, joka on lä
heisessä aatteellisessa ja epäilemättä muun 
laisessakin yhteydessä Keski- ja Etelä
Euroopan fascistien kanssa. Kun valtio
valta pari vuotta sitten kielsi upseereja 
kuulumasta Akateemiseen Karjala-Seuraan, 
niin sanotusta fascistisesta järjestöstä eros· 
joukko upseereja. He kuuluvat kaiketi 
edelleen armeijaan; ovatko heidän käsit
teensä selventyneet, en tiedä. Armeijaan 
Imuluvat luullakseni edelleen useimmat 
niistä upseereista, jotka Sortavalasta käsi11 
järjestivät presidentti Ståhlbergin kyydi 
tyksen. Uusi Suomi ja sen mukana koko 
fascistinen lehdistö terottaa jatkuvasti, Es
panjan asioista puhuen, lukijoihinsa, ett<. 
kapina on luvallista ja kiitettävää kun SE 

tehdään oikeistoporvariston vallan pystyttä 
miseksi. Laillisuusvaatimus kohdistuu siis 
ainoastaan työväkeen. 

Ajatellaanpas, että sen jälkeen kuin täl
laista opetusta on annettu maan nuorisolle, 
armeijaan kuuluvalle ja muullekin, syttyy 
uusi maailmansota ja että Suomi joutuu 
sellaiseen tilanteeseen, että vieras fascisti
nen valtio haluaa käyttää sen aluetta sota
tantereena, jolloin täkäläiselle fascismille voi 
tarjautua tilaisuus toteuttaa omia suunni
telmiansa. Mitä kaikkea silloin voisikaan 
tapahtua"? Tämä on kysymys, jota ei voida 
sivuuttaa. Se on otettava huomioon soti
laallisten ja rahallisten näkökohtien ohella. 
Sitä vaatii se ,demokratian itsepuolustus ", 
jota. ainakin muutamat keskustankin edus
tajat harrastavat. Sitä vaatii myöskin kun
nioitus niitä armeijamme varmasti lukuisia 
jäseniä kohtaan, jotka rehellisesti haluavat 
puolustaa maata ja valtakuntaa ja näkevät 
siinä puolustuslaitoksen ainoan ja oikean 
tehtävän. 

Kun tiedetään, minkälaisia toiveita ja 
pyrkimyksiä fascistisella taholla on, niin on 
vaadittava valtiovaltaa huolehtimaan siitä, 
että noiden ainesten vehkeilyt kaikissa oloissa 
torjutaan, ettei mikään provokatiokaan, 
jos sellaista yritettäisiin, kuten ennenkin 
on yritetty, voi syöstä maatamme sotaan. 
On hankittava mahdollisimman suuri var
muus siitä, että puolustuslaitostamme käy
tetään yksinomaan siihen tarkoitukseen, 
joka käy ilmi sen nimityksestä: maan puo
lustukseen jokaista hyökkääjää vastaan, 
olkoonpa se vaikka esim. natsilainen Saksa. 
On. saatava mahdollisimman suuri varmuus 
siitä, . että puolustuslaitos tulee kaikissa 

oloissa olemaan kokonaisuudessaan yain 
laillisen valtiovallan käytettävänä. 

On mukavinta sivuuttaa tällaisia kysy
myksiä, mutta niitä e i v o i d a sivuuttaa. 
Ja meidän sosialidemokraattien suhtautu
minen sotilasmäärärahojen suuruuteen tulee 
käsittääkseni olennaisesti riippumaan siitä, 
miten näihin kysymyksiin vastataan 
(Vasemmalta: Aivan oiken!). 

Ed. Kivi o j a: Sen jälkeen kuin ryh
mämme taholta on jo pari puheenvuoroa 
käytetty, ei minun tarvitsekaan olla moni
sanainen. Tahdon vain niitten lausuntojen 
lisäksi kiinnittää huomiota siihen, että kun 
maalaisnäkökannalta tarkastelee tätä meno
arvioesitystä, niin täytyy antaa tunnustus 
hallitukselle siitä, että hyvin ovelasti on 
saatu mahtumaan virkamiesten palkankoro
tukset tähän menoarvioesitykseen. Mutta 
ne perustelut, mitä siellä monessakin kohden 
esiintyy, ne eivät ole riittävät. Kun halli
tus esim. sivulla 283 on katsonut tarpeel
liseksi pariin kolmeen kertaan perustella 
eräitten menomomenttien järjestysnume
roitten muutokset, niin olisi kai ollut syytä 
vähän paremmin perustella myöskin nämä 
palkankorotukset ja osoittaa ne todella 
välttämättömiksi. Niin kuin nyt on tapah
tunut, ne tuntuvat vajavasti perustelluilta 
ja suurella arkuudella esitetyiltä. Samaa 
täytyy myös sanoa niistä moneen kohtaan 
esitetyistä virkamiesten luvun lisäämisistä, 
joita täällä menoarviossa vilisee joka si
vulla. 

Valitsijani eivät voi käsittää, että tämä 
on nyt näin tarpeelliseksi tullut niin suu
ressa määrässä, että muutamissa kohdin 
esim. parin kolmen viran apulaisen sijaan 
esitellään perustettavaksi enemmän vaki
naisia toimenhal tij oi ta. Maalaiselämässä 
myöskin työt ruuhkautuvat usein niinkuin 
täällä sanotaan, että virastoissa on ruuhkia. 
Esimerkiksi sateisten ilmojen takia heinä
töissä voi tulla sellainen ruuhkautuminen, 
mutta ei se tule kysymykseen, että silloin 
sanottavasti saataisiin lisää työvoimaa, kun 
poutapäivä tulee, mutta s]tä täytyy silloin
kin työhön pystyä, yrittää otsansa hiessä. 
Ja maalaisjärjen mukaan pitäisi myöskin 
virasto-oloissa voida tähän tapaan järjes
tää asioita, että silloin kuin ruuhka tulee, 
niin silloin myöskin työtä tehdään. Ja he 
e,ivät . voi sitä siellä maalla ymmärtää, että 
täytyy työpäivää lyhentää varsinkin kesä-
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aikana, jolloin maalla tehdään pitkiä 
päiviä ja jolloin virastoissa ei tapaa ha
kemaansa aamu- eikä iltapäivällä, jos maa 
lainen joskus sattuu asioille. Virkamiesten 
työpäivä on pantu kovin lyhyeksi ja on 
monet lomat ja lepotilaisuudet järjestetty. 

Meidän maamme on siksi köyhä, että sen 
ei kannata tässäkään kohden ruveta matki
maan ulkomaita, vaan meidän täytyisi val
tion talouden hoidossa ottaa esimerkkejä 
omasta maasta ja sen pääelinkeinosta ja 
sen ahkeruudesta. 

Ed. Kokko: Herra puhemies! Sen jäl
keen, mitä ed. Pennanen täällä on jo sano
nut, ei minulla olisi paljon lisättävää, 
mutta hän mainitsi, että on useita kohtia, 
joissa korjaus olisi omiaan ja minusta olisi 
kaksi kohtaa tässä tulo- ja menoarviossa, 
joihin olisi huomiota kiinnitettävä. Siellä 
on jääkärien ja heidän omaistensa eläkkeet 
ja avustukset, uutena määrärahana, mer
kitty 3,300,000 markaksi. Siinä peruste
lussa eli selonteossa mainitaan, että asiasta 
saatu tutkimus on todennut, että siviili
oloissa elävien jääkärien ja heidän omais
tensa keskuudessa taloudellinen ahdinkotila 
ja puute on yleisesti vallitsemassa ja jat 
ketaan: ,Huomioon ottaen sen merkittävän . 
osuuden, mikä jääkäreillä oli valtakunnan 1 
itsenäisyyden toteuttamisessa, on pidettävä 
oikeana, että valtion puolelta ryhdytään 1 

asiantilaa korjaamaan." Olettaen, että 1 

tässä selonteossa mainittu perustelu on ! 
eduskunnan yhteisen mielipiteen mukainen, j 
en siihen sen enempää kajoa, mutta tämä 
määräraha 3,300,000 markkaa lienee riittä- 1 

mätön, jos ajatellaan sekä jääkäreitten että 
heidän omaistensa hädänalaisen tilan pa
rantamista. Se komitea, joka viime vuonna 
asetettiin ottamaan selkoa jääkäreit
ten taloudellisesta tilanteesta, pääsi tutki
muksessaan juuri samaan määrärahaan l 
3,300,000: een ainoastaan elossa olevien si- · 
viilioloissa elävien jääkärien avustamismää-1 
rästä. Mutta jääkärivainajien omaisten, 
leskien ja lasten tarvitsemaa apurahaa ei 1 

komitea voinut määritellä, sillä ei saatu tar
peeksi selvittäviä numeroita tässä suhteessa. 
Mutta kuitenkin oltiin siitä selvillä, että ai
nakin noin satakunta perhettä jääkäreitten 
leskiä ja orpolapsia oli sellaisia, joiden ko
deissa on puute niin suuri, että siinä avus
tus ulkoapäin, joko valtion taholta tai 
muualta, on välttämätön, jotta toimeentulo-

---------------------

minimi edes tulisi perustaksi heidän elämi
sellensä. Lienee vaikeata tässä sanoa, mikä 
määrä tarvittaisiin juuri noiden jääkärivai
najien omaisten avustamiseksi, mutta jos 
ainoastaan tuo määräraha, joka on meno
arviossa, osoitettaisiin, niin varmasti jäisi-
vät osattomiksi nämä orvot ja lesket, jos 
elossa oleville, siviilioloissa eläville annet
taisiin samojen perusteiden mukaan avus
tusta. Vaikeaa on sanoa, mikä määrä tä
hän tarvittaisiin, mutta minusta tuntuu. 
että jos tuo määräraha koroitettaisiin 4 mil
joonaksi, niin ei silloinkaan vielä voitaisi 
kuin aivan huutavin hätä poistaa näistä pii
reistä. 

Toinen pieni seikka koskee puutteen
alaisia rintamamiehiä. Eduskunta hyväksyi 
viime keväänä toivomuksen, että hädän
alaisille rintamamiehille olisi valtionva
roista myönnettävä avustusta. Hallitm 
näkyy, uutisista päättäen, ryhtyneen asiaa 
harkitsemaan. Mutta kun asia on kuiten
kin erittäin kiireellinen sen takia, että sel
laisia avuntarvitsijoita on tiettävästi run
saasti ja kun käsiteltävänä olevasta talous
arviosta ei ole tähän tarkoitukseen mitää11 
varattu, niin olisi eduskunnan nyt kuluvana 
syksynä harkittava, eikö kysymyksessä ole
ville rintamamiehille voitaisi ensi vuodeksi 
jotakin avustussummaa myöntää. On tässä 
huomautettava, että sitä 2,100,000 markan 
määrärahaa, joka ehdotetaan sotainvaliidien 
ja heidän omaistensa avustamiseksi, ei me
noarvion sanamuodon mukaan voida ensin
kään käyttää hädänalaisten rintamamiesten 
a vustamiseksi. 

Keskustelu julistetaan päättynee·ksi. 

Puhemiehistön ehdotus hyväksytään. Esi
tys lähetetään v a 1 t i o v a r a i n v a l i o
k unta a n. 

2) Ehdotuksen laiksi tullien kantamisesta 
vuonna 1937 

sisä:ltävä hallituksen esitys n:o 2 esitellään. 

Puhemies: Puhemiehistö ehdottaa, 
että asia lähetettäisiin valtiovarainvaliokun
taan. 

Keskustelu: 

Apulaisvaltiovarainministeri Reini k k a: 
Herra puhemies! Tulliverotus oli kokonai-
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suudessaan eduskunnan käsiteltävänä vii
meksi syysistuntokaudella vuonna 1921. 
Saman vuoden joulukuussa hyväksytty 
tullitariffi on pääpiirteissään edelleenkin 
voimassa, vaikka siihen joka vuosi on tehty 
lisäyksiä ja muutoksia. Näin korjattu ta
riffi ei kuitenkaan pitkiin aikoihin ole tyy
dyttänyt talouselämän vaatimuksia. Tulli
tariffin perinpohjaista uudistamista onkin 
kolme hallituksen asettamaa komiteaa ollut 
useampien vuosien kuluessa pohtimassa. 
Tällöin toivottiin saatavan aikaan sellainen 
tariffi, joka tyydyttäisi sille asetettuja vaa
timuksia pitemmäksi ajaksi, mutta tähän 
mennessä eivät minkään komitean ehdotuk
set ole antaneet aihetta lopullisiin toimen
piteisiin. Niin toivottavaa kuin yhtä vuotta 
kauemmin voimassaolevaksi tarkoitettu 
tullitariffi tuotantoelämän säännöllisen toi
minnan kannalta olisikin, ei sellaista kui
tenkaan näytä voitavan aikaansaada jo 
yksin senvuoksi, ettei sen hyväksymiselle 
tarvittavaa määräenemmistöä eduskun
nassa todennäköisesti ole saavutettavissa. 
Ainoastaan, jos kaikkein tärkeimpiä kulu
tustavaroita, kuten viljaa, kahvia, sokeria 
;ja tupakkaa koskevat nimikkeet siirrettäi
siin pysyväisemmäksi tarkoitetusta tullita
riffista toiseen, vuodeksi kerrallaan säädet
tävään tullien kantamisesta annettavaan 
lakiin, voisi pysyväisen tullitariffin säätä
minen olla ehkä mahdollisuuksien rajoissa. 

Näyttää siis siltä, että meidän on totut
tava siihen, että tullitariffimme edelleen
kin on voimassa vain vuodeksi kerrallaan. 
Tätä silmälläpitäen on kysymys tullitarif
fin uusimisesta katsottu pitävän rajoittaa 
vanhentuneiden tavaranimikkeiden saatta
miseen ajanmukaisemmiksi, minkä uudis
tuksen yhteydessä välttämättömiä ja muita 
vähäisempiä muutoksia tullimääriinkin voi
taisiin toimeenpanna. Ehdotuksen tällai
seksi .tullitariffiksi on hallituksen asettama 
neljäs tullitariffikomitea viime helmi
kuussa saanut valmiiksi ja asianomaiset 
järjestöt, paria lukuunottamatta, ovat siitä 
jo lausuntonsakin antaneet. Syyt, joiden 
vuoksi komitean mietinnön pohjalla laa
dittu esitys olisi annettava eduskunnan kä
siteltäväksi vasta talvi-istuntokaudella, 
mainitaan nyt hallituksen esityksessä laiksi 
tullien kantamisesta v. 1937. 

Tullitilaston mukaan, kuten minä jo bud
jetin lähetekeskustelussa mainitsin, kannet
tiin rukiista, vehnästä, kahvista, sokerista, 
tupakasta ja bensiinistä tullia kolmen vii-

meisen vuoden aikana yhteensä 2,967 mil
joonaa markkaa, koko tullikannon ollessa 
vastaavana aikana 4,325 miljoonaa markkaa. 
Edellämainittujen kulutustavarain tullit 
olivat siis 68.6 %, eli runsaasti 2

/ 3 koko 
tullikannosta. Samaan aikaan oli valtiolla 
varsinaisia tuloja yhteensä 9,721 miljoonaa 
markkaa. Näistä numeroista nähdään, 
kuinka tärkeän osan valtion tuloista, pää
omatuloja lukuunottamatta, muodostavat 
mainituista kulutusta varoista kannetu t 
tullit ja kuinka vaikeasti korvattavissa 
nämä tullit ovat muulla tavalla. 

Ne tullin alennukset, jotka tämän vuoden 
alusta myönnettiin jauhamattomalle ru
kiille, vehnälle, kahville ja sokerille sekä 
viime kesäkuun alussa bensiinille, kaiken 
todennäköisyyden mukaan aiheuttavat ku
luvan vuoden tullien tuotolle useampien 
kymmenien miljoonien markkojen vähen
nyksen. Valtion kasvavat menot monilla 
eri aloilla ovat siksi suuria tekijöitä ensi 
vuoden talousarviossa, ettei enempiä tullien 
alennuksia suuremmille kulutustavaroillc 
tällä kertaa ole voitu ehdottaa. 

Mitä taas suojelustullien alentamiseen 
tulee, niin ei siinäkään näytä olevan sanot
tavia mahdollisuuksia niin kauan kuin 
muut suuret maat asettavat yhä uusia tul
leja ·estämään tuontia toisista maista. En
nen kaikkea työttömyysvaaran vuoksi on 
välttämätöntä tässä seurata toisten mait
ten esimerkkiä. 

Mitä sitten tulee erikoisesti teollisuustuot
teiden tulleihin, joita eduskunnan toivo
mus kulutustuotteiden tullien alentami
sesta 5 päivältä helmikuuta 1934 lienee 
etupäässä tarkoittanut, on huomattava, että 
nämä tullit eivät ·tosin suurestikaan vai
kuta talousarvion tasapainossa pitämiseen, 
mutta kyllä sitä enemmän työnsaantimah
dollisuuksiin maassamme. Tällä hetkellä
kään ·eivät monet teollisuuslaitoksistamme 
pysty nykyistenkään teollisuustullien turvin 
pyöriänsä pyörittämään täysin vuoroin; 
Suomi yksin ei voi omaksua vapaakaupan 
periaatetta niinkauan kuin monet maat 
päätaistelukeinona käyttävät suojatulleja. 
On maita, joissa pula-aikanakin korkeiden 
tullien turvin on syntynyt aivan uusia 
teollisuuksia, joiden tuotannon menekki 
turvataan tullien avulla, vaikkapa tämä 
tuotanto olisi laadultaan paljon huonompaa 
kuin vastaavat ulkolaiset tavarat. Yleensä 
on todettava, että kotimaisen tuotannon 
tullisuoja Suomessa on muihin maihin ver-
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rattuila varsin kohtuullinen ja päaäsiassa 
alempi, joskin poikkeuksiakin on. 

Kansainvälistä kauppaa ei meillä myös
kään estetä sellaisilla valuuttasäännöksillä 
kuin esimerkiksi Tanskassa, Saksassa ja 
monessa muussa meitä varakkaammassa 
maassa, missä tarvittava valuutta evätään 
sellaisten ulkomaisten tavarain maksuihin, 
joiden katsotaan vaikeuttavan vastaavan 
kotimaisen tavaran menekkiä. Tällaisten 
valuuttasäännöstelyjen avulla järjestetään 
yleensä koko tuonti ja ohjataan ja kontrol
loidaan sitä melkein mielinmäärin. Se on 
osoittautunut erittäin tehokkaaksi keinoksi 
tuonnin vähentämiseen ja myöskin viennin 
turvaamiseen. Europan maista voidaan 
mainita vain seuraavat, jotka eivät ole 
valuuttasäännöstelyyn ryhtyneet: Suomi, 
Ruotsi, Norja, Iso-Britannia, Belgia, Alan
komaat, Ranska, Sveitsi, Portugali sekä 
Neuvostoliitto, jossa on voimassa ulkomaan
kaupan monopoli ja jossa näin ollen oi
keastaan kaikki kauppaan kohdistuvat toi
menpiteet on tarkasti säännöstelty. Euro
pan ulkopuolella olevissa maissa tava
taan valuuttasäännöstelyä Etelä-Amerikan 
maissa. 

Jos Suomessakin olisi samanlainen va
lu uttasäännöstely voimassa, voitaisiin esi
merkiksi eräillä tahoilla korkeaksi katsottu 
kutomateollisuustuotteiden tulli vaaratta 
alentaa kieltämällä vain valuutan saanti, 
sitenhän varmimmin estettäisiin esimerkiksi 
ulkolaisten puuvillakankaiden myynti 
maassamme ja vastaavalle kotimaiselle 
teollisuudelle taattaisiin mahdollisuus työs
kennellä säännöllisesti tarvitsematta, kuten 
nyt, vähentää työviikot kaikissa tehtaissa 
viisipäiväisiksi ja nekin suuresti supistetuin 
työvoimin. 

Kun suojatulli voi antaa aihetta asian
omaisten tuotteiden kotimarkkinahintojen 
nostamiseen, on tämän estämiseksi säädetty, 
että suojatulli, mikäli se kohdistuu tähtini
mikkeisiin, peruutetaan, jos tavaran tuot-

taja ilman pakottavaa syytä korottaa koti
markkinahintaa. Tähtitullit, niin vasten
mielisiä kuin ne ovatkin niille, jotka pel
käävät hallituksen niiden avulla saavan 
liian suuret valtuudet tulliverotuksen säätä
misessä, joustavuutensa vuoksi ovatkin ol
leet hyödyksi yritettäessä pitää kotimarkki
nahinnat kohtuullisissa rajoissa. Myöskin 
kauppasopimusneuvotteluissa on tähtitul
leja menestyksellisesti käytetty hyväksem
me tingittäessä tarvittavia kaupallisia etuja 
viennillemme. Tällä kertaa hallitus ehdot
taa uusia tähtinimikkeitä vain kahden teol
lisuushaaran tuotteille, nimittäin viiloille ja 
liimalle, joita valmistavilla teollisuuksilla 
tähänastisen pitkäaikaisen tuotantonsa ai
kana on havaittu olevan varmoja kehitty
mismahdollisuuksia, kunhan vain toistai
seksi saavat tullisuojaa ulkomaista myyntiä 
vastaan. 

Mitä muihin tullimuutosehdotuksiin tu
lee, käynee esityksen perusteluista syyt nii
hin selviksi, joten minun ei niihin tässä 
asian käsittelyvaiheessa tarvinne kajota. 
Useimmat tarkoittavat etupäässä kotimaisen 
tuotannon nykyistä parempaa suojelemista. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiehistön ehdotus hyväksytään. Esi
tys lähetetään v a l t i o v a r a i n v a 1 i o
kun t aan. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava is
tunto on ensi perjantaina kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 21,30. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 
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kello 14. 

Pä.ivä.järjestys. kunna:Nisten tehttävien takia ed. KoivulaJhti· 
Lehto, j"ksityisasiain takia ed. Pennanen ja 
kunnallisten tehtävien takia ed. Junes sekä I l m o i t u k s i a. 

Esitellään: 
Siv. ulkomaanmatkan ta!kia 15 ,päiiVästä viik'On 

·ajaksi ed. Leinonen ja samoin ulkomaan
matkan t·rukia 28 päivään ed. Bryggari. 

1) Puhemiesneuvoston laatima luet
telo lepäämässä olevista, vuoden 1936 
valtiopäivillä vireille pantavista laki-
ehdotuksista ..................... . 

Pöydällepanoa varten 
· esitellään: 
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Päiväjärjestyksessä oleva.t asia.t: 

1) Puhemiesneuvoston laatima luettelo le
päämässä olevista, vuoden 1936 valtiopäi
. villä vireille pantavista lakiehdotuksista. 

2) Ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n: o 1 sen johdosta, että eduskunnan 
tietoon on saatettu asetus Suomen
Rumanian maksusopimukseen tehdyn 
lisäsopimuksen voimaansaattamisesta . 

1 Esitellään edeilä sanotun luetteilon a). 
118 kohdassa mainittu asia, nimittäin 

3) Laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n:o 1 hallituksen esityksen joh
dosta köyhäinhoitolain 78 §: n selittä-
misestä .......................... . 

PUHletta johtaa pu:hemies K a [ ~ i o. 

" 

Nimenhuudossa merki:tään ,poissa.oleviksi 
edustajwt Cajander, von FDenelk:ell, Junes, 
K. E. Kilpeläinen, Koivula:hti-Lehto, Komu, 
Koponen, Kuillberg, J..Jahd®suo, Mustasilta, 
Oksal·a ja Pennanen. 

Dmoitusa,siat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
istunn(}Sta yksityisasiain ,t•wkia ed. Koponen, 

ehdotus laiksi talousneuvostosta 

ja lähetetään asia puhemiesneuvoston 
·ehdotuksen mukaisesti lausunnon anta
mista !Valiten p e r u s t u s ~ a k i v a J i o
kun ta an. 

Esitellään luettelon b) !kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

ehdotukset laiksi oikendenkäymiskaaren 17 
luvun muuttamisesta, laiksi oikeudenkäymis
kaaren 21 luvun 3 § :n muuttamisesta, laiksi 
oikeudenkäymiskaaren 24 luvun 3 § :n muut
tamisesta, laiksi lisäyksestä maakaaren 1 lu-

kuun ja laiksi rikoslain 17 luvun 
muuttamisesta 

ja ilähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti lausunnon antamista varten 
l a ik: i v a H o 1k u n t 'a ·a n. 

15 
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Esitellään 'luettelon c) kohdassa mainittu 1 Esitellään [uettellon g) !kohdassa mainittu 
asia, nimittäin ·asia, nimittäin 

ehdotus laiksi rangaistusten täytäntöönpa
nosta annetun asetuksen 2 luvun 8 § :n 

muuttamisesta 

ja lähetetään puhemiesneu~oston ehdotuk
sen mukaisesti lausunnon antamista varten 
1 a k i v a 1 i o k u n t ·a ·a n. 

Esiteliään [uetltclon d) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

ehdotus laiksi sisältävä muutoksia 1 päivänä 
kesäkuuta 1922 annettuun lakiin valtion 

virkamiehiltä vaadittavasta kielitaidosta. 

Puhemiesneuvoston ehdotus, että lakieh
dotus !katsottaisiin rauenneeksi, hyväksy
tään. 

Esitellään 1ue.ttelon e) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

ehdotus laiksi väkijuomista annetun lain 
21 § :n muuttamisesta. 

Puhemiesneuvoston ehdotus, että [a!kieh
dotus katsottaisiin rauenneeksi, hyväiksy
tään. 

Esitellään luettelon f) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

ehdotukset asutuslaiksi, laiksi asutusrahas
tosta, laiksi eräiden asutustiloja koskevien 
säännösten kumoamisesta ja siitä johtu
vista toimenpiteistä, laiksi vuokra-alueiden 
lunastamista koskevien asioiden vireillepa
noajan rajoittamisesta, laiksi asutushallituk
sen lakkauttamisesta, laiksi asutusasiain
osaston perustamisesta maatalousministe
riöön, laiksi valtion virkataloihin kuuluvain 
vuokra-alueiden lunastamisesta sekä virka
talojen käyttämisestä annetun lain 10 § :n 
muuttamisesta ja laiksi lohkomistoimitusten 
käsittelyjärjestyksen muuttamista koskevan 

lain muuttamisesta 

ja lähetetään asia puhemiesneu~oston ehdo
tuksen mukaisesti [ausunnon antamista 
varten m a a t a l o u s v a 1 i o k u n t a a n. 

ehdotus laiksi asutustilallisten vuotuismak
sujen alentamisesta. 

P u he m i e s: K~a asiasta on annettu 
Jaki ma•rraskuun 16 päivänä 1934, ehdottaa 
puhemiesneuvosto, että ifakiehdotus kats<Yt
taisiin rauenneeksi. 

Keskustelu: 

Ed. L o h i: On kyllä Jtotta, että tästä 
asiasta on [aki annettu sen jälkeen kun 
tämä jätettiin lepäämään, muita se la!ki 
on käsittääikseni asutustilallisten ikanna1ta 
huonompi kuin tämä 1epäämässä oleva 'laki. 
Tässä lepäämässä o!levassa åaissa on korko
määrä sama kuin tässä edellisessä aaissa, 
joka IJ.ähetettiin maatalousvaliokunt·aan. 
Näin o11en minä ehdotan, että tämäkin laki
ehdotus lähetettäisiin lausunnon antamista 
varten maatalousvaliokun taan. 

Ed. S a 1 o: Katsoen siihen y'leiseen !ko
ron alentumiseen, mikä nyt .viimeisinä ai
koina I()U •tapahitunut ja kun asutustilallis
ien luoton pitäisi nyt olla ensi kädessä 
hal.pakorkoista, niin minä !kannatan sen 
vuoiksi ed. Lohen teikemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun 1ru[uessa on 
ed. Lohi ed. Sallon kannattamana elidotta
nult, ·että ·asia lähetettäisiin lausunnon anta
mista varten maatalousvaliokuntaan. Kut
sun .tätä .ehdotusta ed. Lohen ehdotuikseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

J01ka hY~Väksyy :puhemiesneuvoston t:hdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Lohen ·ehdotus hyväik;sytty. 

P u h e m ies: Äänestyksessä on annettu 
108 jaa- ja 58 ei-ääntä, 5 tyhjää; poissa 28. 
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Edu$:unta on siis hyväksynyt puhemies
neuvoston ehdotuksen. 

Esiielllään luettelon h) !kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

ehdotus laiksi valtiollisesta poliisista 

ja 'lähmetään asia puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti Ja usunnon antamista var
ten v a 1 t i o vara i n v a 1 i o !kuntaan. 

Esitellään auetotelon i) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

ehdotukset laiksi rikoslain 12 luvun muut
tamisesta sekä eräistä lisäyksistä saman lain 
16, 40 ja 42 lukuun sekä laiksi eräistä muu-

toksista sotaväen rikoslakiin 

ja 1äihe<tetään asia puhemiesneuvooton ehdo
tuksen mukaisesti lausunnon antamista var
t·en i a k i 1V a ·l i o kuntaan. 

Esite11lään 'luettelon j) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

ehdotus laiksi kotimaisen viljan menekin 
edistämisestä annetun lain muuttamisesta. 

Puhemiesneuvoston ehdotus, että lakieh
dotus katsottaisiin rauenneeksi, hyväksy
tään. 

Esitellään 1lueUelon k) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin · 

ehdotus laiksi rikoslain 11 luvun sekä 14 
luvun 3 § :n ja 34 luvun 6 § :n muuttami

sesta. 

Puh e m i :e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lausunnon antamista varten 
lähetettäiSiin Ia:kivaliokunt·aan. 

Keskustelu: 

Pääministeri K i 'v i m ä k i: l\fin u[la ei 
·01e mitään huomauttamista puhemiesneu-

<voston ehdotusta vastaan tämän 1akiehdo
tuksen ·suhteen. Pyysinkin puheenvuoroa- · 
ja herra puh·emies sallinee sen - tehdäk
seni •eräitä huomautuksia niihin lrekiehdo-
iuksiin nähden, jotka ovat •va:li<Ykuntaan 
1ähetetytt ja viimeisen [wkiehdotuksen suh
teen, .jonka puhemiesneU'vosto ehdottaa :lti.
hetettäväbi [akivalialmntaan. 

Es:i.'llä .o}evista •la:kiehdotuksista eivät 
muutamat enaa ole ajankohtaisia siitä 
syystä, että niissä kosketellut ·asiat ovat . 
sen jälkeen, kun edusikun.ta ne hyväksyi 
rrepäämään y:ti vaalien, jä:rjestetty eduskun
nan ,lopulliSesti hy,vä:ksymi'Hä sittemmin 
vahvistetuilla 'laei:Ua ja ne ovatkin nyt 
eduskunnan tekemien pää,töksien j.ohdosta 
rauenneet. 

Muut lakioehdotu,kset: esiJtys asutuslaiksi, 
esitykset ma~an.petosta ja vatltiopetosta kos
kevien rikoslain säännösten uusimisesta, 
~itys oikeudenkäymiskaaren 17 luvun 
muuttamisesta, rangaistusten täytäntöönpa
nosta annetun asetuksen 2 luvun .S §: n 
muuttamisesta, ehdotus lai!ksi ta1ousneU!vos
tosta 'ja va1tidlilisesta poliisista ovaJt sitii 
laatua., ettei niiden suhteen ole sen jälikeen, 
kun ne äänestettiin lepäämään yJi vaalien, 
ilmaantunut seiikkoja, joitten johdosta ne 
olisi jätettävä hy·vä:ksymä:Hä. 

Mitä erityises•ti .tulee asutuslaik~hdotuk
se:en on väJlttämätöntä1 että tämä lwki hy
väksytään, jotta asutustoiminta saadaan 
vastaamaan · siihen väestöpoliiottiseltakin . 
kannalta täyde~lä syyil1ä asetettavia vaati
muksia, ja ha1Htus ei ·voi muuta. olettaa 
kuin, että eduskunta nyikyisessä:kin kokoon
panossaan on ehdotuksen hyväksyvä. 

lVIaanpetosta ja valtiopetosta !koS'kevien 
lakien hyväksymä:ttä jääminen ~Voi yhtä 
·vähän .tuHa kysymykseen. Nämä ehdotuk
set tarkoittav3!t maan ulkonaioon turvaJili
suuden sekä ,va!J.1itsevan valtio- ja yhteis
kuntajärj•estY'ksen ;perusteiden vahvista
mista. Niitä vastaan tehdyllä .pääasialli
sella huomautuksella, että niihin sisäJltyy 
kuolemanrangaistUJSsäännös, on v·eruk!keen 
leima. Muutettuinaikin kysymyksessä olevat 
säännökset sisältävät 'kuoiemanrangaistu'k
sen .uhkan •v·ain yhdessä sellaisessa, maan 
itsen&istymisoestä jobtuvassa tapauksessa, 
josta ei 'jo nykyisessä laissa olisi samaa 
uh!kaa säädetty. Tämä uhka jää siis maan
ja va1tiopetosriko:ksista olemaan, vaikka la
lkiehdotukset hylättäisiinkin. Kun rangais
tusjärjestelmä on kokonaisuus ja selilaisenn 
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ikäsitelitävä; ei ole asianmukaista, että jon
kin ·raiigaistuskeinon iPYSyttämisestä 1 ai 
poistamisesta pääte!tään erilksensä jota:kin 
määrättyä rikosta tai joitakin määrättyjä 
rikoksia k{)slkevien säännöksien yhteydessä. 
Maassamme ···ei ole kuolemanrangaistusta 
pantu ·täytäntöön toistasataan vuoteen ja 
mielipiteet siitä, onko tämä rangaistus
muoto säilytettätvä, onko siitä kokonaan luo
·vu!JtBiva tai oniko se ,pysytettävä käytettä
väiksi esim. vain sodan aikana, törmäävät 
m.eilllä, 'kuten muuaQ1laikin, jyrkästi 'Vasta:k
lkain. Kysymys ~i ole Y1ksistään ikriminaali
.poliittinen, vaan yhtä pwljon eetnlinen ja 
sen ratkaisuun vai1kuttavat yhtä ,pa:ljon 
tunne- kuin järkisyyt. Moni'läikeisyytensä 
vuoksi 'kysymys on perinpohjin tuttkitt<ava. 
Työ, joka kysymyksen kaikinpuoliseksi sel
vi•ttämise'ksi on pantu alulle, ei ole vielä 
loppuunsaatettu, •ja se osa tästä työst~ 
joka on valmiina, ei, j-oskin se antaa joita
:kin osviittoja, mihin suun•taan tässä asiassa 
ehlkä dlisi 'kuQjettava, ei riitä perustMksi 
~annan määrittely1lJe ·asiassa eikä kuoleman
rangaistus·ta koskeva kysymys siis o:le ajan
'kohtainen. 

Maan-· ja ·va1tiopetosta koskevat säännök
set ovat uudistettava•t sen •vuoiksi, että ny
kyinen Qaki ei riilttävästi suojaa maata ja 
sen demokraattiosta ha~litusmuotoa niitä 
vastaan esiintyviä •lainvastaisia ikumous
:harukkeita 'Vastaan. ~Sitä paitsi voimassa 
olevat V811Ho- ja maanpetosta kogkevat sään
nökset ovat syrutyneet aikana, jolloin maam
me ei ollut itsenäinen va1tio ja jolloin sen 
va[tiojärjestys oli olennai,sesti toinen kuin 
nykyinen. Sen tähden nämä säännölkset 
eivät kaikissa kohdissa ollenkaan enaa 
MveUu O!leviin oloihin, .toisissa taas tuotta
vat niin suuria tulkintavaikeuksia, ettei 
aina ole etuJkätieen ·al"Vattavissa, mihin tu
[oksiin · tuomioistuimet niitten soveltami
sessa johtuiVat. Tällainen eiPävarmuus ja 
•tulkinnanvaraisuus lainsäädännössä on vält
tämätönitä saada poistetuksi. 
La1ki~hdotukset kääntyvät ni~tä vastaan, 

j.oilla on l·ai<ttomia ikumoushankkeita yh
teiskuntaa vastaan. On •tästä syystä vai
;kea ymmärtää, milk:si kukaan nykyjään jul
kisesti esiintyvän ajrutussuunnan kannat
.;taja, kun kukin pyrikii nykyisen kansan
vallt·aisen vaHiojärjestyks'Cll säilyttämiseen, 
vastustaa demolkratia·n !POhjan luj.ittami
seksi esitettyjä 1aJkiehdotu:ksia. Niinikuin 
asiat tätä n~nkyä maailmannäyttämöllä ovat 

-----···---------

ja huomioon ottaen geopoliittisen aseman
sa:kin, ei nuori valta:kuntamme voi välinpi
tämättömästi suhtautua sitä tai sen 'kansan
valtaista valtio- ja yhteiskuntajärjestystä 
•vastaan eh!kä punott81via salahankkei-ta vas
taan, vaan luulisi demokraa·ttisien piirien 
olC!V,an näitten torjumisesta yksimielisiä. 

Mitä ·tulee talousneuv.o,sto.a koskevaan la
kiehdotukseen, syntyi se oloissa, jo11loin ta
'loudeillinen puristus .oli ma·assamme anka
rimmillansa. Puristus on nyt helpottunut, 
mut·ta n~inkuin ·tulo- ja menoarvion lähete
keskustelussa sattuvasti huomautettiin, tu
Qee se ·ennemmin ltai myöhemmin takaisin 
matemaattisella välttämättömyydellä. Sen 
vara:lta ja normaalisissa'kin oloissa on tar
•peellista, että on olemassa elin, jossa talou
del!lisia ja sellaisia sosiaHsia asioita, joilla 
·on suuri taloudelilinen merkitys, kaiken
rpuoliseHa asian.tuntemwksel:la ja 'kaikki yh
teiskunnan voimat yhteen!lwoten valmistel
laan (Ed. Räisänen: S~llä puristeHaisiin 
lisää!). On 'vaHtettavaa, että laki<Chdotus 
asian aikaisemmi.ssa vaiheissa tU!li ainoas
taan määräaiikaiseksi ja että talousneuvos
ton kokoonpano tu[i huomattavasti toisen
laatu~seksi kuin haUitus oli suunniteillut ja 
että tätllä eHmellä ei tulisi olemaan samaa 
merkitystä kuin sille alunperin oli tarkoi
tettu. Siitä huohmatta tämä <Clin, jossa 
ilman .perusteita on nähty kansanvaltaiselle 
valtioelämäUe vi.eraita pyrkimyksiä - muis
tettakoon, että talousneuvostoja tai sitä 
vastaavia eaimiä muualla maailmassa O!Vat 
etupäässä demokraattiset valtiot perusta
neet - tulisi hede>lmöittävästi 'Vailmtta
maan yhteiskunnallisen ·elämän :kullkuun ai
kaansaaden •eri kansanluokkien ja ryhmien 
lähentymistä toisiinsa ja suuremi)Jaa ym
märtämystä vastakkaisissa 1leireissä olevien 
katsantokantojen vä:lillä. 

Lwkiehdotus vaatii hyväksytyiksi tuHaik
seen määräenemmistön- ja niiden aam
mää·rä, rjotJka äänestivät ehdotusta v-astaan, 
kun se ensimmäisessä 'vaiheessaan oli täällä 
käsiteltävänä, riirt;tää estämään ehdotuksen 
tulemisen [aiksi. Niiden myönteisten tu
losten, joihin päästiin n. s. vall.tiotalouskomi
tearla, jo'lla oli suoritettavanansa juuri sen
laa;tuisia tehtäviä tkuin talousneu'VostoHa ·ja 
jon'ka kokoonpanossakin seurat<tiin samoja 
suunt81viivoja kuin .taJlousneuvostonkin eh
dotetussa lkokoonpanossa, pitäisi hälventää 
ne epäilyt, ·joita Qakiehdotusta vastaan on 
esitetty. Herätteet, joita •tämä komitea vi-
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ritti, synnyttivät vastaJlmikua koko yhteis
kunnassa ja saivat aikaan sen, että suuria 
yhteiskunnallisia kysymyksiä, vanhuus- ja 
tyoky>vytiömyysva:kuutus sekä v.erohelpotuk
set, tuli päiväjärjestykseen. 

Se. hallitus, j.aka. vuonna 1932 pani ta-
1 

[ousneuvootoa koskevan asian vireille, o'li 1 

elimen tarpeeHisuudesta yksimielinen, sa
moin ikuin se eri •puolueista k.Qlkoonpantu 
lkomi.tewkin, jO:ka kysymystä valmisteJli. Toi
von, eJttä eduskuntakin suhtautuu ennaikko
luuilattomasti ·tähän 1akiehdotukseen, jolla 
ei pyritä .muuhun kuin yli yhteiskunnassa 
vaNitsevien erimielisyyksien rakentamaan 
maata luja:ksi ja vahvistamaan sitä kaikkia 
ta1oudeHisi·a ja valtioHisia ylläty>ksiä kes
:tävälksi. 

Nähllä: rtäiikeimpiin esilläolevista [akiehdo
tuksista kohdistetuiUa huomautuksilla suo
sittelen va:lio1mll'tiin menneiden ja menevi·en 
lakiehdotusten hyvä:ksymistä. 

Ed. W i i k: Eräät niistä lakiehdotuksista, 
herra puhemies, joita pääministeri niin 
lämpimästi suositteli, ovat kuvaavia ny
kyiselle hallitussuunnalle. Kun eräässä la
kiehdotuksessa säädetään kuolemanrangais
tuksen käyttämisestä entistä suuremmassa 
laajuudessa, niin tämä ei ole kyseessä ole
van lakiehdotuksen tärkein kohta, niinkuin 
lienen aikaisemminkin tältä paikalta huo
mauttanut. !Se vain räikeimmin valaisee 
sitä henkeä, joka puhuu näistä lakiehdotuk
sista, koska se merkitsee palaamista al!ku
peräiseen raakuuteen. Se ei ole mitenkään 
sen ·lakiehdotuksen pahin kohta. Pahinta 
on se, että siinä krimina'lisoidaan sellaista, 
mitä tähänastinen laki ei ole tuominnut 
eikä myöskään yleinen mielipide. .Ja kaik
kein pahinta on se, ettei tämä edes tapahdu 
sellaisissa muodoissa, .ettei oikeusturva siitä 
kärsisi, vaan laajennetaan rrkoksen käsitettä 
aivan epämääräiseksi, niin että annetaan 
melkein .1oppumattomasti tilaa mielivallalle, 
tuomioistuinten harjoitJtamalle tai vieiläpä 
hallinno'llisellekin mielivallalle. Lain tul
kinta !kuuluisi kaiketi lähinnä tuomioistui
mi1le, mutta nämä ovat siinä riippuvaisia 
myöskin siitä tulkinnasta, minkä halilitus
valta on antanut, kun on kysymys siitä, 
mitkä sei'kat ovat sotilaallisia tai muita 
näkökohtia silmälläpitäen pidettävä salassa. 

Niinkuin eduskunnassa on monesti ennen 
huomautettu - vaiklka herra pääministeri 
ei liene sitä huomannut - ei ole olemassa ! 

luetteloa niistä salaisuuksista, , joi~a tässä 
tarkoitetaan, joten ei mikään sanomalehti: .. 
mies eikä kukaan mukaan v;oi edeltäpäin, 
arvata, mitä 'kaikkea hallitus voi tällaisinfj; 
p~tää. Kun lakiehdotus maanpetoksesta esi
merkiksi sanoo, että joka ,Suomea vahin
goittaakseen'' tekee sitä ja sitä, niin on sil
loin ensinnä harkittava, missä tarkoituk
sessa asianomainen on rikoksensa tehnyt, 
onko hän todella tehnyt sen tarkoituksessa 
vahingoittaa Suomea. Edelleen, kun sama 
pykälä puhuu Suomen ,oikeuksista ta1 
eduista", niin tämä ön taasen semmoinen 
aivan epämääräinen käsite, johon voi sisäl
lyttää melkein mitä tahansa. Ja kun se 
vielä sanoo, että nämä seikat .on ,hänen 
tietensä" vieraalta valtiolta pidettävä sa
lassa, niin :pitää siis tuomioistuimen vielä 
harkita, onko hän tiennyt tämän tiedon 
laadusta vai ei. Jokin iaantumuksellinen 
hallitus, nykyinen tai tuleva, voi siis aivan 
mielivaltaisesti julistaa sotasalaisuuksi:ksi 
sellaista, mitä tähän saakka on aivan va
paasti saatu julkisesti ilmaista. Niinpä 
eräs la,kivaliokuntaan kuulunut sanoma
lehtimies - joka muuteen kuuluu samaan 
puolueeseen kuin herra !pääministeri -
huomauttikin lakivaliokunnan mietintöön 
liittämässään vastalauseessa, että tällaiset 
säännökset voivat tehdä mitättömäksi myös
kin taloudellisten asiain julkisen ennakko
käsittelyn ja arvostelun, mitä kuitenkin on 
pidettävä yhtenä kansanvaltaisen järjestel
män erikoisominaisuutena. Eduskunnassa. 
yleensä eikä ainoastaan vasemmistossa ol
tiin kovin epäilevällä kannalla näiden 
säännösten suhteen ja erinäisiä parannuJksia 
saatiinkin aikaan, jo.slkaan ei läl,J.eskään riit
tävästi, eik~i siis ollut muuta keinoa kuin 
lykätä tämä lakiehdotus yli vaalien. !Kun 
nyt herra pääministeri pitää sopivana vaa
tia näiden lakiehdotusten hyväksymistä 
k a n s a n v a l t a i s u u d e n nimessä, vie
läpä yrittää saattaa huonoon valoon ne, 
jotka vastustavat näitä laJkiehdotuksia, niin 
tämä on sellaista menettelyä, josta minä en 
voi riittävän parlamentaarisilla sanoilla 
lausua mielipidettäni; jätän sen asian sik
seen sitä suuremmalla syyllä, koska Suo
men kansa on äskeisissä vaaleissa lausunut 
käsityksensä herra Kivimäen ja hänen 
hallitu:ksensa .edustamasta kansanvaltaisuu
desta. 

Keskustelu julistetaan päättyneelksi. 
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Puhemiesneuvoston ehdotus k) kohtaan 
nähden hyväksytään. Asia lähetetään lau
sunnon antamista varten l a k i v a 1 i o
kun ta an. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti seuraavaan istuntoon: 

2) Sen johdosta, että eduskunnan tietoon on 
saatettu asetus Suomen-Rumanian maksu
sopimukseen tehdyn lisäsopimuksen voimaan 

saattamisesta 

laadittu ulkoasiainvaliokunnan micetintö 
n:o 1; sekä 

3) Köyhäinhoitolain 78 § :n selittämistä 

koskevan hallituiksen esityksen johdosta laa
dittu laki- ja tailousvaliokunna>n mietintö 
n:o 1. 

Va1iokuntien puheenjohtajat ja varapuheen
johtajat. 

Puhe m i c s: l'lmoitetaan, että eri valio
kunnat ovat puheenjohtajikseen ja vara
·puheenjohtajikseen valinneet: 

Suuri valiokunta puhl'enjohtajaiksi 
ed. K a 11 i o kosken ja varapuheenjohta
jaksi ed. H a k ik i l a n; 

.perustus 1 a kiva 1 i <l kunta pu-
heenjohtajaksi ed. Lehtosen ja vara
puhoonjohtajaksi ed. L a h d e n suo n; 

Laki v a 1 i <l kunta puhe€njohtajaksi 
ed. S ö d e r h j e l m i n ja varapuheenjoh
tajaksi ed. K e k k o sen; 

U 1 k o asiain v a l i o k u n t a puheen
johtajaksi ed. Voionmaan ja varapu
heenjohtajaksi ed. U. Hannu 1 a. n; 

V a 1 t i o vara i n v a 1 i o kunta pu-
heenjohtaja;ksi ed. P .e k k a 1 a n ja vara
puhoonjohtajaksi ed. N i ukkase n; 

P a n k k i v a 1 i o k u n •t a puheenjohta
jaksi ed. H. R y ö mä n ja va~apuhoon
johtajaksi ed. A s i ik a i sen; 

1T a l o u s v a 1 i o kun ta :puheenjohta
jaksi ed. Reinikaisen ja varapuheen
johtajaksi ed. K a a s a 1 a i s e n. 

L a k i- j a t a 1 o u s v a 1 i o k u n t a pu
heenjohtajaksi ed. H o r e 11 i n ja vara
:puheenjohtajaksi ed. L i n n a n; · 

S i v i s t y s v a 1 i o k u n t a puheenjoh
tajaksi ed. Kukkosen ja vara:puheen
johtajaksi ed. K i 1 v en; 

lVI a at al ousv al iok u n1ta puhoon-
johtajaJksi ed. Koiviston ja varapu
heenjohtajaksi ed. ·Martti 1 a n; 

T y ö v ä e n a s i a i n v a il i o k u n t ~ ipU

heenjohtajaksi ed. Fagerholmin ja 
varapuheenjohtajaksi ed. I n k i 1 ä n; 11ekä 

K u 1 k u '1 aito s valiokunta pu-
heenjohtajaksi ed. Ja 11 h o sen ja vara
puheenjohtajaksi ed. K u 1 o v a a. r a n. 

P u he mies: Eduskunnan seuraava 
istunto on ensi .tiistaina kello 15. 

Täysistunto lopetetaan kello 14,33. 

PöytäJkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 



6. Tiistaina 15 p. syyskuuta 1936 
kello 15. 

Päiväjärjestys. 

Il m o i t u k s i a. 
Siv. 

Ensimmäinen käsittely: 

1) Ehdotus laiksi köyhäinhoitolain 
78 §: n selittämisestä . . . . . . . . . . . . . . 120 

Å s i a k i r j a t: Laki- ja talousva
liokunnan mietintö n :o 1; hallituksen 
esitys n: o 22. 

Ainoa käsittely: 

2) Asetus Suomen-Rumanian mak
susopimukseen tehdyn lisäsopimuksen 
voimaansaattamisesta ............. . 

A s i a k i r j a t: Ulkoasiainvalio-
kunnan mietintö n: o 1; mainittu ase
tus. 

Pöydällepan o a varten e s i
tellään: 

3) Ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 2 sen johdosta, että eduskunnan 
tietoon on saatettu asetus eräiden 
Italian ulkomaiseen tavaravaihtoon tai 
luottosuhteisiin kohdistuvien asetus-
ten kumoamisesta ................ . 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

" 

" 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Bryggari, Cajander, Lehtokoski, 
Leinonen, Oksala, Räisänen, Syrjälä, Tan
ner ja Tervo. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat kan
sainliiton yleiskokoukseen tehtävää matkaa 
varten huomisesta alkaen yleiskokouksen 
loppuun saakka edustajat Voionmaa ja U. 
Hannula, ulkomaanmatkan takia tämän 
kuun 23 päivään ed. Räisänen ja tämän 
kuun loppuun ed. Tanner sekä yksityisten 
asiain takia tämän kuun 16 ja 17 päiväksi 
ed. Tervo. 

Uusi hallituksen esitys. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että edus
kunnalle on tasavallan presidentin kirjel
män ohella kuluvan syyskuun 11 päivältä 
saapunut hallituksen' esitys n:o 23, joka 
on nyt edustajille jaettu. 

Eduskunnan tarkistajain puheenjohtaja ja 
varapuheenjohtaja. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että edus
kunnan tarkistajat ovat valinneet puheen
johtajakseen ed. Hännisen ja varapu
heenjohtajaksi ed. L on kai sen. 

Ulkoasiainvaliokunnan puheenjohtajan 
vaihdos. 

Puh e m i e s: Ulkoasiainvaliokunta on 
ulkomaanmatkan ajaksi vapauttanut ed. 
Voionmaan valiokunnan puheenjohtajan 
toimesta ja valinnut puheenjohtajaksi ed. 
H a kk i 1 a n. 
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Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi köyhäinhoitolain 78 § :n 
selittämisestä. 

Esitellään laki- ja talousvwliokunnan 
mietintö n: o 1 ja otetaan e n s i mm ä i
s e e n k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistele
vasti käsitelty hallituksen esitys n: o 22, 
joka sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
laki- ja trulousva1iokunnan mietintö n: o 1. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

La;kiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

2) Asetus Suomen-Rumanian maksusopi
mukseen tehdyn lisäsopimuksen voimaan

saattamisesta. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mie
tintö n: o 1 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
mainittu asetus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
.Jlkoasiainvaliokunnan mietintö n: o 1. 

Keskustelua ei synny. 

Eduskunta yhtyy ulkoasiainvaliokunnan 
ehdotukseen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Pöydällepano: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti seuraavaan istuntoon 

3) Sen johdosta, että eduskunnan tietoon on 
saatettu asetus eräiden Italian ulkomaiseen 
tavaravaihtoon tai luottosuhteisiin kohdistu-

vien asetusten kumoamisesta, 

laadittu ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 2. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. K a 11 i o koski: Suuri valiokunta 
kokoontuu ihuomenna kello 13. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraav-a Is
tunto on ensi perjantaina kello 13. 

Täysistunto lopetetaan kello 15,12. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. l. Tammio. 



7. Perjantaina 18 p. syyskuuta 1936 

Päiväjärjestys. 

Il m o ·i t u k s i a. 

Esitellään: 

1) HaHituksen esitys n:o 23 lisä
määrärahan myöntämisestä maaherro
jen hoidossa olevien maanteiden ja sil
tojen sekä lossien kunnossapitoon .... 

2) Ed. Vilhulan y. m. lak. a1. n:o 1 
laiksi Suomen hallitusmuodon 14 §:n 
muuttamisesta ................... . 

3) Ed. V. Annalan y. m. l:ak. al. 
n:o 2 laiksi Suomen hallitusmuodon 
14 § :n muuttamisesta ............. . 

4) Ed. Niukkasen y. m. lak. al. 
n:o 3 laiksi valtiopäiväjärjestyksen 
7 § :n muuttamisesta ............. . 

5) Ed. Ampujan y. m. lak. al. n:o 4 
laiksi valtiopäiväjärjestyksen 7 ja 
13 § : n muuttamisesta ............. . 

6) Ed. Vilhulan y. m. lak. al. n:o 5 
laiksi valtiopäiväjärjestyksen 88 §: n 
muuttamisesta ................... . 

7) Ed. Kiviojan y. m. lak al. n:o 6 
laiksi edustajanvaaleista annetun lain 
muuttamisesta ................... . 

8) Ed. Kuusiston y. m. lak. al. n:o 7 
laiksi edustajanvaaleista annetun lain 
1 § :n muuttamisesta ............. . 

9) Ed. J. Annalan y. m. lak. al. 
n: o 8 laeiksi Helsingin yliopiston j är
jestysmuodon perusteista annetun lain 
ja sanotun lain voimaanpanosta anne-
tun lain muuttamisesta ........... . 

10) Ed. V. Annalan y. rm. lak. al. 
n: o 9 laeiksi Helsingin yliopiston jär
jestysmuodon perusteista annetun lain 
ja sanotun lain. voimaanpanosta anne-
tun lain muuttamisesta ........... . 

11) Ed. Söderhjelmin y. m. lak. al. 
n: o 10 ·laiksi Helsingin yliopiston jär-

kello 13. 

Siv. 
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jestysmuodon perusteista annetun lain 
muuttamisesta ja laiksi sanotun lain 
voimaanpanosta .................. . 

12) Ed. H. Ryömän y. m. lak. al. 
n:o 11 laiksi Helsingin yliopiston jär
jestysmuodon perusteista annetun lain 
muuttamisesta ................... . 

13) Ed. V. Annal:an y. m. lak. al. 
n: o 12 laiksi itsenäisyyspäivän viettä
misestä annetun lain 2 §:n muutta-
misesta .......................... . 

14) Ed. V. Annalan y. m. lak. al. 
n: o 13 laiksi ulkomaalaisen ottami
sesta Suomen kansalaiseksi annetun 
lain muuttamisesta ............... . 

15) Ed. Sundströmin y. m. lak. al. 
n:o 14 laiksi yhdistyksistä annetun 
lain muuttamisesta ............... . 

16) Ed. Peltosen y. m. lak. al 
n:o 15 laiksi vuoden 1918 kapinan 
johdosta kurinpidoHisesti tuomittujen 
armahtamisesta annetun lain 1 §:n 
muuttamisesta ................... . 

17) Ed. Fagerholmin y. m. lak. al. 
n :o 16 laiksi työrauhan suojelemisesta 
annetun lain kumoamisesta ....... . 

18) Ed. Pyyn y. m. lak. al. n:o 17 
laiksi maaJmaren 1 luvun muuttami
sesta 9 päivänä kesäkuuta 1933 anne-
tun lain 2 § : n muuttamisesta ..... . 

19) Ed. Linnan y.m. lak. al. n:o 18 
laiksi asevelvoHisuuslain 14 § :n muut-
tamisesta ....................... . 

20) Ed. Niskasen lak al. n:o 19 
laiksi ulosottolain 4 luvun 5 a §: n 
muuttamisesta ................... . 

21) Ed. J. Annalan y· m. lak. al. 
n: o 20 laiksi nopeammasta menette
lystä sukunimen muuttamisesta .... 

22) Ed. von Frenckellin y. m. lak. 
al. n: o 21 laiksi edustajanpalkkiosta 
anrietun lain muuttamisesta .. 

SiY. 
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23) Ed. Inkilän y. m. lak. al. n: o 
22 laiksi tullien kantamisesta vuonna 
1937 ............................ . 

24) Ed. Kullbergin y. m. lak. al. 
n: o 23 laiksi tulo- ja omaisuusverosta 
annetun lain muuttamiseesta ....... . 

25) Ed. Österholmin y. m. lak. al. 
n :o 24 laiksi tulo- ja omaisuusverosta 
annetun lain muuttamiseesta ....... . 

26) Ed. Voionmaan y. m. lak. al. 
n:o 25 laiksi mallasjuomaverosta 20 
päivänä joulukuuta 1934 annetun lain 
4 § :n muuttamisesta ............. . 

27) Ed. Kämäräisen y. m. la:k. al. 
n: o 26 laiksi margariinivalmisteista ja 
rehnaineista suoritettavasta verosta 
annetun lain muuttamisesta ....... . 

28) Ed. Peltosen y. m. lak. al. n: o 
27 laiksi valtioneuvoston oikeudesta 
myöntää helpotuksia ja vapautuksia 
valtiolle tulevien maksujen ja kor
vausten suorittamisesta annetun lain 
muuttamisesta ................... . 

29) Ed. Frietschin y. m. lak. al. 
n: o 28 laiksi valtion viran- ja toimen
haltijain palkkauksen perusteista an-
netun lain muuttamisesta ......... . 

30) Ed. Niskasen lak. al. n: o 29 
laiksi viran- ja toimenhaltijain palk
kauksen vähentämisestä vuoden 1937 
aikana .......................... . 

31) Ed. Niskasen y. m. lak. al. n: o 
30 laiksi valtion viran tai toimen hal
tijan oikeudesta eläkkeeseen annetun 
lain kumoamisesta ............... . 

32) Ed. P;y--yn y. m. lak. al. n:o 31 
laiksi hevosten ja ajoneuvojen ottami
sesta sotavoimien tarpeisiin sodan ai
kana 11 päivänä marraskuuta 1922 
annetun lain 11 § : n muuttamisesta .. 

33) Ed .. Lahtelan y. m. lak. al. n:o 
32 laiksi avustuksen suorittamisesta 
eräille vakinaisessa palveluksessa ole
vien asevelvollisten omaisille 23 päi
vänä syyskuuta 1919 annetun lain 
muuttamisesta ................... . 

34) Ed. Vesterisen y. m. lak. al. 
n: o 33 laiksi eräiden lahjoitusmaa
kruununpuistojen luovuttamisesta .. 

35) Ed. V. Annalan y. m. lak. al. 
n: o 34 laiksi eräiden lahjoitusmaa
kruununpuistojen luovuttamisesta .. 

Siv. 
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36) Ed. Jauhosen y. m. lak. al. n:o 
35 laiksi niistä perusteista, joiden 
mukaan valtionavustusta kunnan- ja 
kyläteille eräissä tapauksissa on suori-
tettava .......................... . 

37) Ed. Niskasen lak. al. n:o 36 
laiksi kunnan- ja kyläteiden ottami-
sesta valtion haltuun ............. . 

38) Ed. Riipisen y. m. lak. al. n:o 
37 laiksi yksityisoppikoulujen valtion
avusta annetun lain 2 §:n muuttami-
sesta ............................ . 

39) Ed. Metsärannan y. m. lak. al. 
n: o 38 laiksi kansakoululaitoksen kus
tannuksista annetun lain muuttami-
sesta ............................ . 

40) Ed. Takalan y. m. lak. al. n:o 
39 laiksi yksityisten kansakoulujen 
valtionavusta annetun lain 1 §:n 
muuttamisesta ................... . 

41) Ed. Stenwallin y. m. lak. al. 
n: o 40 laiksi kansanopistojen valtion
avusta annetun lain 2 §: n muutta-
misesta .......................... . 

42) Ed. Cajanderin y. m. lak. al. ·. 
n: o 41 metsänparannuslaiksi ..... . 

43) Ed. Pekkalan y. m. lak. al. n:o 
42 laiksi eräiden varojen käyttämi
sestä maan ostoon valtion metsäta-
loutta varten .................... . 

44) Ed. Salon y. m. lak. al. n: o 43 
laiksi asutustilallisten vuotuismaksu
jen alentamisesta annetun lain muut-
tamisesta ........................ . 

45) Ed. Kalliokosken y. m. lak. al. 
n :o 44 laiksi varojen myöntämisestä 
lainoiksi maataloustuotannon edistämi
seksi annetun lain muuttamisesta .. 

46) Ed. Kalliokosken y. m. lak. al. 
n:o 45 laiksi varojen varaamisesta 
uudis- ja laidunviljelyksistä pienvilje
lijöille jaettavia palkkioita varten .. 

47) Ed. T. Halosen y. m. lak. al. 
n: o 46 laiksi varojen varaamisesta 
uudis- ja laidunviljelyksistä .pienvilje
lijöille jaettavia palkkioita varten .. 

48) Ed. Rytingin y. m. lak. al. n: o 
47 laiksi varojen varaamisesta uudis
ja laidunviljelyksistä pienvilj·elijöille 
jaettavia palkkioita varten ....... . 

49) Ed. Ampujan y. m. laik. al. n:o 
48 laeiksi maalaiskuntain kunnallis
lain 10 ja 10 a §:n, kaupunkien kun-
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Laki- ja rahaasia-aloitteet. 

nallislain 11 ja 11 a §: n sekä kunnal
lisen vaalilain 12 § : n muuttamisesta 

50) Ed. Niskasen lak. al. n: o 49 
laiksi maalaiskun tain kunnallishallin
nosta annetun asetuksen 82 §: n 7 koh-
dan muuttamisesta ............... . 

51) Ed. M. Ryömän y. m. lak. al. 
n: o 50 laiksi köyhäinhoitolain 51 §: n 
muuttamisesta ................... . 

52) Ed. Sundströmin y. m. J,ak. al. 
n :o 51 laiksi köyhäinhoitolain muut-
tamisesta ........................ . 
, 53) Ed. Mustasillan y. m. lak. al. 
n: o 52 laiksi vuokra-alueiden lunasta
misesta annetun lain 7,5 §: n kumoami-
sesta ............................ . 

54) Ed. Takalan lak. al. n: o 53 
laiksi ka:nsakoulutoimen järjestysmuo
don perusteista annetun lain 3 §: n 
muuttamisesta ................... . 

55) Ed. V. Annalan y. m. lak. al. 
n :o 54 laiksi kahdeksan tunnin työ
ajasta annetun lain muuttamisesta .. 

56) Ed. V. Annalan y. m. lak. :al. 
n:o 55 laiksi työsopimuslain 14 § :n 
muuttamisesta ................... . 

57) Ed. Sundströmin y. m. lak. al. 
n:o 56 laiksi työsopimuslain 14 §:n 
muuttamisesta ................... . 

58) Ed. Sundströmin y. m. lak. al. 
n :o 57 laiksi merimiehen työajasta 
annetun lain muuttamisesta ....... . 

59) Ed. Lonkaisen y. m. lak. al. 
n: o 58 laiksi merimieslain 11 §: n 
muuttamisesta ................... . 

60) Ed. Lonkaisen y. m. lak. al. 
n :o 59 laiksi merimieslain 41 § :n 
muuttamisesta ................... . 

61) Ed. Cajanderin y. m. rah. al. 
n :o 1 korotetun määrärahan osoitta
misesta työvoiman lisäämiseksi kor-
keimmassa hallinto-oikeudessa ..... . 

62). Ed. Inkilän y. m. rah. al. n:o2 
määrärahan osoittamisesta alempiin 
palkkausryhmiin kuuluvien viran- ja 
to!men.haltijain palkkausten paranta-
nuseksi .......................... . 

63) Ed. Pohjalan y. m. rah. al. n:o 3 
määrärahan osoittamisesta ennen 
22 päivänä syyskuuta 1933 annettua 
asetusta eläkkeelle joutuneiden sai
raanhoitajattarien eläke-€tujen paran-
tamista varten ................... . 
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64) Ed. Huittisen y. m. rah. al. 
n:o 4 määrärahan osoittamisesta yli
määräisiksi eläkkeiksi pysyvästi työ
kyvyttömille ja varattomille vapaus-
sodan rintamamiehille ............. . 

65) Ed. V. Annalan y. m. rah. al. 
n :o 5 määrärahan osoittamisesta yli
määräisiksi eläkkeiksi vapaussodan 
työkyvyttömille ja Varattomille rinta-
mamiehille ....................... . 

66) Ed. Kokon y. m. ra:h. al. n:o 6 
korotetun määrärahan osoittamisesta 
jääkärien ja heidän omaisten:sa eläk-
keitä ja avustuksia varten ......... . 

67) Ed. V. Annalan y. m. rah. al. 
n:o 7 määrärahan osoittamisesta puo
lustuslaitoksen ilmatorjunnan vahvis-
tamista varten . . . . . . . . . . . . ....... . 

68) Ed. Lahdensuon y. m. rah. al. 
n: o 8 määrärahan osoittamisesta Suo
men ilmapuolustusliitolle kolmen 
moottorilentokoneen ostamista varten 

69) Ed. V. Annalan y. m. rah. al. 
n:o 9 korotetun määrärahan osoitta
misesta vaatetuksen ja varustuksen 
hankkimiseksi suojeluskunnille ..... . 

70) Ed. Tuomivaaran rah. al. n: o 10 
korotetun määrärahan osoittamisesta 
uusi~en sotilasohjaajantoimien perus
tamiseksi suojeluskuntajärjestöön .... 

71) Ed. Tuomivaaran rah. al. n:o 11 
määrärahan osoittamisesta palkkioiden 
maksamiseksi suojeluskuntien paikal
lispäälliköille . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

72) Ed. Tuomivaaran rah. al. n :o 12 
korotetun määrärahan osoittamisesta 
suojeluskuntajärjestön apurahaa var-
ten ............................. . 

73) Ed. Bryggarin y. m. rah. al. 
n: o 13 korotettujen määrärahojen 
os?i~~amisesta työttömyyden Heventä-
mista varten ..................... . 

74) Ed. Lintulahden y. m. rah. al. 
n :~o 14 määrärahan ~osoittamisesta ylei
sen liikeyrityslaskennan aineiston ke-
räystä varten .................... . 

75) Ed. Alest.alon y. m. rah. al. 
n: o 15 määrärahan osoittamisesta am
mattienedistämislaitokselle opetusauto
korjaamon työvälineiden hankkimista 
varten .......................... . 

76) Ed. Pyyn y. m. rah. al. n :o 16 
määrärahan osoittamisesta Kannaksen 
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ammattikoulukodin oppilas- y. m. 
asumuksien kunnostamiseen ....... . 

77) Ed. Leppäiän y. m. rah. al. 
n: o 17 määrärahan osoittamisesta 
0. Y. Maakiinteistöpankin tappion 
peittämiseksi , .................... . 

78) Ed. Kekkosen y. m. rah. al. 
n:o 18 määrärahan osoittamisesta 
Osuuskassojen Keskuslainarahasto
Osakeyhtiön välityksellä ja,ettaviksi 
la~uo~si pienlaivanvarustuksen tuke-
miseksi .......................... . 

79) Ed. Niskasen y. m. rah. al. 
n :o 19 määrärahan osoittamisesta an
nettavaksi lainoina pientilan hal
tuunsa ottavalle perilliselle kanssape
rillisten osuuksien lunastamista var-
ten ............................. . 

80) Ed. Kokon y. m. rah. al. n:o 20 
määrärahan oooittamisesta siirrettä-
väksi valtion lainarahastoon ....... . 

81) Ed. Hongan y. m. rah. al. n:o 
21 määrärahan osoittamisesta uuden 
tarkastuslaivan hankkimista varten 
Turun luotsipiiriin ............... . 

82) Ed. Kulovaaran y. m. rah. al. 
n:o 22 määrärahan osoittamisesta 
jäänsärkijäaluksen rakentamista var-
ten ............................ .. 

83) Ed. österholmin .y. m. rah. al. 
n :o 23 määrärahan osoittamisesta 
höyrylaivaliikenteen ylläpitämistä var
ten linjalla Helsinki-Loviisa sekä 
Helsinki-Porvoo ................. . 

84) Ed. Moilasen y.m. rah.al. n:o 
24 määrärahan osoittamisesta Reipon 
karille rakennettavaa johtoloistoa 
varten ........................... . 

85) Ed. Kokon rah. al. 'n: o 25 mää
rärahan osoittamisesta Kemin Kraase
liin rakennettavaa johtoloistoa varten 

86) Ed. Branderin y. m. rah. al. 
n:o 26 määrärahan osoittamisesta ka
latalousalalla tarvittavien apuvoimien 
paikkaamista varten maa taloushalli-
tukseen ......................... . 

87) Ed. Nurmesniemen y. m. rah. 
al. n: o 27 määrärahan osoittamisesta 
kunnan- ja kyläteiden . kunnossapito-
avustuksia varten ................ . 

88) Ed. Rytingin rah. al. n:o 28 
määrärahan osoittamisesta kunnan- ja 
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kyläteiden kunnossapidon avusta- .. 
mista varten ..................... . 

89) Ed. Luukan y. m. rah. al. n:o 
29 määrärahan osoittamisesta Perk
järven laskuhankkeen kuoletusmaksu-
jen alentamista varten ........... . 

90) Ed. Salon y. m. rah. al. n:o 30 
määrärahan osoittamisesta Oulujoen 
Pyhäkosken voima-aseman rakennus-
töiden aloittamista varten ......... . 

91) Ed. Lehtosen rah. al. n: o 31 
määrärahan osoittamisesta Lahden 
poliisilaitoksen henkilökunnan palk-
kauksen parantamista varten ...... . 

92) Ed. Niskasen rah. al. n:o 32 
määrärahan osoittamisesta Haapajär
ven asema-alueen laajentamistöitä 
varten .......................... . 

93) Ed. Kivisalon y. m. rah. al. n:o 
33 määrärahan osoittamisesta maalais
kirjeenkantajien toimien muuttami
seksi eräillä paikkakunnilla ylimääräi-
siksi postiljoonien toimiksi ......... . 

94) Ed. H. Ryömän rah. al. n :o 
34 määrärahan osoittamisesta farma-
seuttista laitosta varten ........... . 

95) Ed. Pohjalan y. m. rah. al. n:o 
3·5 määrärahan osoittamisesta uuden 
lastensairaalan rakentamista varten .. 

96) Ed. Metsärannan y. m. rah. al. 
n: o 36 määrärahan osoittamisesta 
kuntien hammaslääkärien palkkausta 
varten .......................... . 

97) Ed. H. Ryömän y. m. rah. al. 
n: o 37 määrärahan osoittamisesta 
Mustasaaren sairaalan laajennustöitä 
varten .......................... . 

98) Ed. U. Hannulan y. m. rah. al. 
n: o 38 määrärahan osoittamisesta val
tion sairaalan rakentamista varten 
Kemiin .......................... . 

99) Ed. Vaaraman y. m. rah. al. 
n: o 39 määrärahan osoittamisesta 
Vaajasalon kaatumatautisten paranto-
lan rakennuksia varten ........... . 

100) Ed. Voionmaan y. m. rah. al. 
n: o 40 määrärahan osoittamisesta 
kaatumatautisten lasten parantolan 
rakentamista varten Sortavalan pitä
jän Tapiolan kaatumatautisten hoito-
lan yhteyteen ................. ,.,. .. 

101) Ed. Soinisen y. m. rah. al. 
n: o 41 määrärahan osoittamisesta val-
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tion aluesairaalan rakentamista var-
ten Polvijärven kuntaan ......... . 

102) Ed. Salon y. m. rah. al. n:o 42 
määrärahan osoittamisesta Säräisnie
men aluesairaalan rakentamiseksi .. 

103) Ed.· E. Kilpeläisen y. m. rah. 
al. n: o 43 määrärahan osoittamisesta 
rakennuslainoiksi ja -avustuksiksi eh
käisevää lastensuojelutyötä varten .. 

104) Ed. Niskasen rah. al. n:o 44 
määrärahan osoittamisesta kuntien ve-
roäyrin hinnan tasoittamiseksi ..... . 

105) Ed. Cajanderin y. m. rah. al. 
n :o 45 määrärahan osoittamisesta Hel
singin yliopiston kansansivistystoi-
mintaa varten .................... . 

106) Ed. Cajanderin y. m. rah. al. 
n: o 46 määrärahan osoittamisesta val
tion yleisten stipendien ja ylioppi
laiden yksityisstipendien korottamista 
varten .......................... . 

107) Ed. lVL Ryömän y. m. rah. al. 
n:o 47 korotetun määrärahan osoit
tamisesta Helsingin yliopistossa opis-
kelevien apu- ja lainarahoiksi ..... . 

108) Ed. H. Ryömän rah. al. n:o 
48 määrärahan osoittamisesta Helsin
gin yliopiston lääkeopillisen keskus
laitoksen suunnitteluja ja piirustuk-
sia varten ....................... . 

109) Ed. E. Kilpeläisen y. m. rah. 
al. n: o 49 määrärahan osoittamisesta 
toisen assistentin palkkaamiseksi käy
tännöllisen teologian professorille teo
logian ylioppilaiden käytännöllisten 
harjoitusten johtamista varten .... 
. 110) Ed. Hongan y. m. rah. al. n:o 

50 määrärahan osoittamisesta Turun 
kesäyliopistoa sekä sen yhteyteen jär
jestet.täviä maanviljelijäin kesäkurs
seja ja kunnallismiesten jatkokursseja 
varten .......................... . 

111) Ed. Ala-Kuljun y. m. rah. al. 
n:o 51 määrärahan osoittamisesta Jy
väskylän kasvatusopillisen korkeakou-
lun urheilukenttää varten ......... . 

112) Ed. Kanniston y. m. rah. al. 
n: o 52 määrärahan osoittamisesta 
kauppakorkeakoulun tilanahtauden 
poistamiseksi . . . . . . . . . . . . . ....... . 

113) Ed. Inkilän y. m. rah. al. 
n: o 53 korotetun määrärahan osoitta-
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misesta yhteiskunnalliselle korkeakou-
lulle ............................ . 

114) Ed. Wainion y. m. rah. al. 
n: o 54 määrärahan osoittamisesta pe
dagogisen keskuslaitoksen perusta-
mista varten ..................... . 

115) Ed. Horellin y. m. rah. al. n:o 
55 määrärahan osoittamisesta Tampe
reen teknillisen opiston lisärakennusta 
varten .......................... . 

116) Ed. Frietschin y. m. rah. al. 
n: o 56 määrärahan osoittamisesta Hel
singin ruotsalaiselle kauppakorkeakou-
lulle ............................ . 

117) Ed. Sergeliuksen y. m. rah. al. 
n: o 57 määrärahan osoittamisesta ra
kennusavustukseksi Stiftelsen Tekniska 
läroverket i Helsingfors nimiselle sää-
tiölle ............................ . 

118) Ed. Syrjäiän y. m. rah. al. 
n: o 58 määrärahan osoittamisesta 
Heinolan seminaarin lisärakennustöi-
tä varten ........................ . 

119) Ed. Linkomiehen y. m. rah. al. 
n: o 59 määrärahan osoittamisesta ur
kujen hankkimiseksi Helsingin kirk-
komusiikkiopistoon ............... . 

120) Ed. Oksasen y. m. rah. al. 
n :o 60 määrärahan osoittamisesta Ha
minan yhteislyseon koulutalon raken-
tamista varten ................... . 

121) Ed. Estlanderin y. m. rah. al. 
n: o 61 määrärahan osoittamisesta 
Kristiinankaupungin ruotsalaisen yh
teiskoulun ottamiseksi valtion huos-
taan ............................ . 

122) Ed. Lehtokosken y. m. rah. al. 
n: o 62 korotetun määrärahan osoit
tamisesta maalaiskansakoulujen avus-
tamiseksi ........................ . 

123) Ed. M. Hannulan y. m. rah. 
al. n: o 63 korotetun määrärahan osoit
tamisesta rajaseudun kansakoulun-
opettajain lisäpalkkioiksi ......... . 

124) Ed. Inkilän y. m. rah. al. n:o 
64 määrärahan osoittamisesta helppo
korkoisiksi rakennuslainoiksi työväen-
opistoille ........................ . 

125) Ed. Niukkasen y. m. rah. al. 
n: o 65 määrärahan osoittamisesta ra
kennusavustukseksi Sairalan evanke-
liselle kansanopistolle ............. . 

125 

Siv. 

151 

" 

, 

" 

" 

" 

,. 

152 

" 

" 

" 

" 

" 



126 Perjantaina 18 p. syyskuuta 1936. ---- --·---------------···-

126) Ed. V. Kilpeläisen y. m. rah. 
al. n: o 66 määrärahan osoittamisesta 
ammattikoulun perustamista varten 
Kemiin .......................... . 

127) Ed. Löthman-Koposen y. m. 
rah. al. 11: o 67 määrärahan osoittami
sesta Toivalan 11aiskäsityökoulun 
uudisrakennusta varten ........... . 

128) Ed. Lahtelan y. m. rah. al. 
11: o 68 määrärahan osoittamisesta 
pappilan rakentamista ja papin paik
kaamista varten Posion seurakuntaan 

129) Ed. Lahtelan y. m. rah. al. 
n: o 69 määrärahan osoittamisesta 
Sallan seurakunnan kirkon korjausta 
varten .......................... . 

130) Ed. Kaasalaisen y. m. rah. al. 
n: o 70 korotetun määrärahan osoi tta
misesta Suomen evankelis-luterilaisen 
pyhäkouluyhdistyksen avustamista 
varten ....................... · · · · 

131) Ed. Böökin y. m. rah. al. n:o 
71 määrärahan osoittamisesta Suo
men merimieslähetysseuralle !kirkon 
rakentamista varten Lontooseen .... 

132) Ed. Wickmanin y. m. rah. al. 
n: o 72 määrärahan osoittamisesta kir-
kollista nuorisohuoltoa varten ..... . 

133) Ed. Kalliokosken y. m. rah. al. 
n: o 73 määrärahan osoittamisesta 
Kristillisen taideseuran toiminnan tu-
kemiseksi ........................ . 

134) Ed. KalliokDsken y. m. rah. al. 
n: o 7 4 korotetun määrärahan osoitta
misesta opintokerhotoiminnan avusta-
miseksi ......................... .. 

135) Ed. Voionmaan y. m. rah. al. 
n: o 75 korotetun määrärahan osoitta
misesta kansantajuistieteellisten luen-
tojen avustamiseen ............... . 

136) Ed. Riipisen y. m. rah. al. 
n: o 76 määrärahan osoittamisesta suo
jeluskuntien yliesikunnan käytettä-
väksi poikatyötä varten ........... . 

137) Ed. Riipisen y. m. rah. al. 
n: o 77 määrärahan osoittamisesta 
Lotta-Svärd yhdistykselle kurssitoi
minnan yhteydessä tapahtuvaa rait-
tiusopetusta varten ............... . 

138) Ed. Riipisen y. m. rah. al. 
n: o 78 määrärahan osoittamisesta 
Marttaliitolle raittiuskasvatustyötä 
varten 
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139) Ed. Vaaraman y. m. rah. al. 
n: o 79 määrärahan osoittamisesta 
avustukseksi Oy. Kansatieteelliselle 
Filmille ......................... . 

140) Ed .. Törngrenin y. m. rah. al. 
n: o 80 määrärahan osoittamisesta 
Brage-yhdistyksen leikekokoelmaa var-
ten ............................. . 

141) Ed. Frietschin rah. al. n:o 
81 määrärahan osoittamisesta ammat
tikurssien järjestämistä varten työttö-
mille henkisen työn tekijöille ..... . 

142) Ed. Leinosen y. m. rah. al. 
n: o 82 määrärahan osoittamisesta sa
nomalehtimiesten ylimääräisiä eläk-
keitä varten ..................... . 

143) Ed. Soinisen y. m. rah. al. n:o 
83 korotetun määrärahan osoittami
sesta rajaseutujen vapaan valistus
työn ohjausta ja ylimääräistä avus" 
tusta varten ..................... . 

144) Ed. von Frenckellin y. m. rah. 
al. n: D 84 määrärahan osoittamisesta 
stadionin rakennustöiden jatkamiseen 

145) Ed. Kekkosen y. m. rah. al. 
n:D 85 määrärahan osoittamisesta 
maaseudun urheilukenttien kunnossa-
pidon avustamiseksi .............. . 

146) Ed. Rantalan y. m. rah. al. 
n: o 86 määrärahan osoittamisesta 
avustukseksi Työväen Urheiluliitolle 
osanottoa varten talviolympialaisiin 
Johannisba~~a ja kesäolympialaisiin 
Antwerpemssa ................... . 

147) Ed. Lehtokosken y. m. rah. al. 
n :o 87 määrärahan osoittamisesta voi
misteluopistotalon rakentamista varten 
Työväen Urheiluliiton naisten ur
heilu- ja voimistelukotiin Nastolan Pa-
julahdessa ....................... . 

148) Ed. Vaaraman y.m. rah. al. 
n: o 88 määrärahan osoittamisesta Sa
von maakunta-arkiston rakentamista 
varten .......................... . 

149) Ed. Luostarisen y. m. rah. al. 
n: o 89 määrärahan osoittamisesta 
~aa~untamuseon perustamiseksi Ola-
Vlnhnnaan ....................... . 

150) Ed. Lintulahden y. m. rah. al. 
n: o 90 määrärahan osoittamisesta Vii- · 
purin linnan tutkimista varten ..... . 

151) Ed. Jauhosen y. m. rah. al. 
n: o 91 määrärahan osoittamisesta Ka-
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jaauin linnan raunioiden puhdistamis-
ja korjaustöitä varten ............. . 

152) Ed. Sillanpään y. m. raJh. aL 
n: o 92 määrärahan osoittamisesta 
Kansan Näyttämön Kannatus 0. Y :n 
velkojen maksamista varten ....... . 

153) Ed. Stenwallin y. m. rah. al. 
n:o 93 määrärahan osoittamisesta Suo-
men Rauhanliitolle ............... . 

154) Ed. Karvetin y. rm. rah. al. 
n :o 94 korotetun määrärahan osoitta
misesta Suomen asutuksen yleisluette
lon tutkimustyön suorittamista varten 

155) Ed. Sundströmin y. m. rah. al. 
n: o 95 määrärahan osoittamisesta Suo
men Merimies-Unionin r. y. laivakir
jastojen uusimiseksi ja lisäämiseksi .. 

156) Ed. Cajanderin y. m. rah. al. 
n:o 96 korotetun määrärahan osoitta
misesta korkeimman maa- ja metsä
talousopetuksen uudisrakennuksia var-
ten ............................. . 

157) Ed. Linnan y. m. rah. al. 
n: o 97 määrärahan osoittamisesta he
delmäviljelyksen tarkastajan paikkaa
mista varten maataloushallitukseen . ·. 

158) Ed. Linnan y. m. rah. al. 
n:o 98 määrärahan osoittamisesta puu
tarhanhoidon tal'kastajan viran pysyt
tämistä varten maataloushallituksessa 

159) Ed. Laurenin y. m. rah. aL 
n:o 99 määrärahan osoittamisesta 
Högre svenska lantbruksläroverket i 
Åbo nimisen oppilaitoksen valtiolta 
saamien lainojen lyhentämistä varten 

160) Ed. M. Hannulan y. m. rah. 
al. n:o 100 määrärahan osoittamisesta 
Orimattilan kotitalousopiston oppilas
ja kutomorakennuksen rwkentamista 
varten .......................... . 

161) Ed. Luostarisen y. m. rah. al. 
n:o 101 määrärahan osoittamisesta 
Säämingin emäntäkoulun uudisraken-
nusta varten ..................... . 

162) Ed. Österholmin y. m. rah. ai. 
n :o 102 määrärahan osoittamisesta 
Uudenmaan ruotsalaisen .nuorisoliiton 
kiertävän emäntäkoulun avustamiseksi 

163) Ed. Kokon rah. al. n:o 103 
määrärahan osoittamisesta Kajaanin 
kaupunkiin perustettavaa :kiinteää 
naiskäsityökoulua varten .......... . 

164) Ed. Mustasillan y. m. rwh. al. 
n :o 104 korotetun määrärahan osoit-
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tamisesta karjanhoito- ja meijerita
lousoppilaitosten vähävaraisten oppi-
laiden avustamiseen .............. . 

165) Ed. Tolosen y. m. rah. al. 
n:o 105 korotetun määrärahan osoit
tamisesta kotitalousoppilaitosten vähä
varaisten oppilaiden avustamiseksi .. 

166) Ed. Venhon y. m. rah. al. 
n:o 106 määrärahan osoittamisesta 
Suomen maatalouskoulujen opettaja
yhdistyksen toiminnan tukemiseksi .. 

167) Ed. Karvetin y. m. rah. al. 
n: o 107 määrärahan osoittamisesta 
r .. ounais.,Suomen Savialueen maamies
koulun valtiolle lunastamista varten 

168) Ed. Pekkalan y. m. rah. al. 
n:o 108 määrärahan osoittamisesta 
metsätieteellisen tutkimuslaitoksen ra-
kennusta varten ................. . 

169) Ed. Pekkalan rah. al. n:o 109 
määrärahan osoittamisesta metsäkou
lujen uudisrakennus- ja korjaustöitä 
varten .......................... . 

170) Ed. Cajanderin y. m. rah. al. 
n :o 110 määrärahan osoittamisesta 
uuden metsäkoulun perustamista 
varten .......................... . 

171) Ed. Heikkisen y. m. rah. al. 
n: o 111 määrärahan osoittamisesta 
metsänhoitokoulun perustamista var-
ten Pohjois-Savoon ............... . 

172) Ed. Jauhosen y. m. rah. al. 
n: o 112 määrärahan ·osoittamisesta 
rakennussuunnitelman laatimista var
ten Kajaanin kihlakuntaan perustet-
tavalle metsäkoululle ............. . 

17·3) Ed. Ikosen y. m. rah. al. n:o 
113 määrärahan osoittamisesta metsä
kurssitalon rakentamiseksi Ylä-Vuok-
sen maamieskoululle .............. . 

174) Ed. Koiviston y. m. rah. al. 
n:o 114 korotetun määrärahan osoit
tamisesta valtion avustuksiksi metsän
parannustöiden kustantamiseen ..... 

175) Ed. Alestalon y. m. rah. al. 
n: o 115 määrärahan 'osoittamisesta 
Sellmen laidunlmeaseman kuntoonsaat
tamista varten . . . . . . . . . . . . . . . . . . .. 

176) Ed. Soiuin y. m. rah. al. n:o 
116 korotetun määrärahan osoittami
sesta Satakunnan koeasemaa varten 

177) Ed. .Tuneksen y. m. rah. al· 
n: o 117 määrärahan osoittamisesta 

127 

Siv. 

155 

" 

" 

" 

156 

., 

" 

, 

" 



J28 Perjantaina 18 p. syyskuuta 1936. 

kasvinviljelyskoeaseman perustamista 
varten Perä-Pohjolaan ........... . 

178) Ed. Soiuin y. m. rah. al. n: o 
118 k!orot.etun määrärahan osoittami
sesta Koetoimintayhdistysten liitolle 

179) Ed. Tarkkasen y. m. rah, al. 
n:o 119 määrärahan owittamisesta 
heikossa taloudellisessa asemassa ole
vien meijerien toiminnan tukemiseksi 

180) Ed. Leppäiän y. m. rah. aJL 
n:o 120 määrärahan osoittamisesta 
lmrvaukseksi tarttuvien ,eläintautien 
aiheuttamista vahingoista ......... . 

181) Ed. Lahdensuon y. m. rah. al. 
n: o 121 määrärahan osoittamisesta 
paikallist·en maatalousneuvojain paik-
kaamista varten ................. . 

182) Ed. Salon y. m. rah. al. n :o 
122 määrärahan osoittamisesta maata
'louskerholiito11e sipulinviljelyksen edis-
tämiseksi ........................ . 

183) Ed. J. Annalan y. m. rah. al. 
n: o 123 määrärahan osoittamisesta 
maanviljelys-, karjatalous- ja ·kotita
lousneuvontaa varten Etelä-Pohjan
maan ruotsalaisella alueella asuvan 
suomenkielisen väestön keskuudessa .. 

184) Ed. Kiviojan y. m. rah. a:l. n:o 
124 määrärahan osoittamisesta maan
p~ra~nustöitä ~arten myönnettyjen 
lamoJen alentam1seksi ............. . 

185) Ed. V. Annalan y. m. ra:h. al. 
n: o 125 korotetun määrärahan osoit
tamisesta maanparannustöitä varten 

186) Ed. Kullbergin y. m. rah. al. 
n:o 126 korotetun määrärahan osoit
tamisesta maanparannustöitä varten 

187) Ed. Kalliokosken y. m. rah. al. 
n: o 127 määrärahan owittamisesta 
pienviljelijäin laidun- ja uudisvilje-
lyspalkkioiksi .................... . 

188) Ed. T. Halosen y. m. rah. al. 
n:o 128 lmrotetun määrärahan osoit
tamisesta pienviljelijäin uudis- ja lai-
dunviljelyspalkkioita varten ....... . 

189) Ed. Rytingin rah. al. n:o 129 
korotetun määrärahan osoittamisesta 
pienviljelijäin uudis- ja laidunvilje-
lyspalkkioita varten .............. . 

190) Ed. Ikosen y. m. rah. al. n:o 
1~~ ~~~rärahan o~ittamis~ta pien
vllJehJalll lannanh01to- ja k~yttöpalk-

Siv. 

156 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

157 

" 

" 

" 

------

~~o~ksi .. ~e~ä lantatalouskilpailujen 
JarJestamista varten 

191) Ed. Hännisen .. ~: ~.· . ~~h." ~i. 
n :o 131 määrärahan osoittamisesta vä
k;ilannoitteiden hankinnan avustuk
siksi varattomille uudisraivaajille .. 

192) Ed. Hirvensalon y. m. rah. al. 
n :o 132 lwrotetun määrärahan osoit
tamisesta Suomen salaojitusyhdistyk-
selle ............................. . 

193) Ed. Ikosen y. m. rah. al. n:o 
133 korotetun määrärahan osoittami
sesta salaojitusavustuksia varten .... 

194) Ed. Marttilan y. m. rah. al. 
n:o 134 korotetun määrärahan osoit
tamisesta pienviljelijäin saloojitus-
avustuksiin ...................... . 

195) Ed. Luostarisen y. m. rah. al. 
n :o 135 korotetun määrärahan osoit
tamisesta maatalousseurojen paikal
lista kotitalousneuvontaa varten .... 

196) Ed. Piippulan y. m. rah. al. 
n:o 13,6 määrärahan osoittamisesta 
tutkimuksen suorittamiseksi maan 
my~.nliituottoisesta :Imutarhaviljelyk-
sesta ............................ . 

197) Ed. Piippulan y. m. rah. al. 
n:o 137 korotetun määrärahan osoit
tamisesta Suomen puutarhaviljelijäin 
liiton avustamiseksi 

198) Ed. Venhon ;. ·~: ·~~h.'~: ·~;~ 
138 määrärahan osoittamisesta Suo
men kotiteolHsuusjärjestöjen keskuslii-
ton toiminnan tukemiseksi ......... . 

199) Ed. Oksasen y. m. rah. al. 
n:o 139 määrärahan osoittamisesta 
Suomalaiselle Marttaliitolle kotitalous-
neuvojain paikkaamista varten ..... . 

200) Ed. Bonsdorffin y. m. rah. al. 
n: o 140 korotetun määrärahan osoit
tamisesta Suomen ruotsalaiselle Mart-
haliitolle ........................ . 

201) Ed. Bonsdorffin y. m. rah. al. 
n: o 141 määrärahan osoittamisesta 
Suomen ruotsalaiseHe Marthaliitolle 
kotiteollisuuden edistämiseksi ..... . 

202) Ed. Vilhulan y. m. rah. al. 
n:o 142 korotetun määrärahan ()soit
tamisesta hevostalouden edistämiseksi 

203) Ed. Kukkosen y. m. rah. ~. 
n: o 143 korotetun määrärahan osoit
tamisesta maataloudellista rajaseutu-
toimintaa varten ................. . 

Siv. 

157 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

158 

" 

" 



Rahaasia-aloitteet. 

204). Ed. Kekkosen y. m. rah. al. 
n :o 144 määrärahan osoittamisesta 
kalastusvakuutusyhtiöiden toiminnan 
helpottamiseksi ................... . 

205) Ed. Leppäiän y. m. rah. al. 
n:o 145 määrärahan osoittamisesta 
kirjanpidon järjestämiseksi kalastuk
sen kannattavaisuuden selvillesaami-
seksi ..... •'· ...................... . 

206) Ed. österholmin rah. al. n:o 
146 korotetun määrärahan osoittami
sesta kalastuselinkeinon edistämiseksi 

207) Ed. Kullbergin y. m. rah. al. 
n:o 147 korotetun määrärahan osoit
tamisesta kalastuselinkeinon edistä-
mistä varten ..................... . 

208) Ed. Söderhjelmin y. m. rah. al. 
n: o 148 määrärahan osoittamisesta !ai
noiksi kalakaupan ja kalan kuljetuk
sen edistämiseksi toimiville yrityksille 

209) Ed. Juneksen y. m. rah. al. 
n:o 149 määrärahan osoittamisesta 
sisävesikalastusalan kolmen uuden 
neuvontapiirin järjestämiseksi ja ke
vätkutuisten kalojen viljelyksen edis-
tämiseksi ........................ . 

210) Ed. V. Annalan y. m. rah. al. 
n:o 150 määrärahan osoittamisesta 
avustuksiksi ja !ainoiksi Suomenlah
den itäo.san vä:hävaraisille kalastajille 
pyyntivälineiden hankkimiseen ..... 

211) Ed. V. Annalan y. m. rah. al. 
n:o 151 määrärahan osoittamisesta 
Suomenlahden itäosan rannikon, Seis
karin ja Lavansaaren :kalastajille tar
peellisten nuotta-apajien perkaami-
seen ............................. . 

212) Ed. Salmialan y. m. rah. al. 
n:o 152 määrärahan osoittamisesta ra-
puviljelyksen edistämiseksi ....... . 

213) Ed. Rytingin rah. at n: o 153 
määrärahan osoittamisesta tulvien 
tuottamien vahinkojen korvaamiseksi 

214) Ed. Miikin y. m. ra:h. al. n:o 
154 määrärahan osoittamisesta tulvien 
johdosta kärsimään joutuneiden vähä
varaisten viljelijäin avustamiseksi .. 

215) Ed. Kullbergin y. m. rah. al. 
n :o 155 määrärahan osoittamisesta 
Taasianjoen laskemiatyötä varten .... 

216) Ed. Kirran y. m. rah. al. n:o. 
156 määrärahan osoittamisesta Koke-
mäenjoen perkaustöitä. varten ..... . 

Siv. 

158 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

159 

217) Ed. Joukasen y. m. ralh. al. 
n: o 157 määrärahan osoittamisesta 
Karvianjoen alajuoksun perk•austöi-
den alullepanemista varten ........ . 

218) Ed. Kempin y. m. rah. al. n:o 
158 määrärahan osoittamisesta Rokka-
·lanjoen perkaustöitä varten ....... . 

219) Ed. Paavolaisen y. m. rah. at 
n:o 159 määrärahan osoittamisesta 
Suulajärvestä Suomenlahteen ulottu
van vesiväylän perkaamistyön aloitta-
mista varten ........... · ...... · .... . 

220) Ed. Nurmesniemen y. m. rah. 
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n: o 165 korotetun määrärahan osoit
tamisesta vähävaraisten lasten ja 
nuorten ammattikasvatusta varten .. 

226) Ed. Tarkkasen y. m. rah. al. 
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227) Ed. Lonkaisen y. m. rah. al. 
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al. n :o0 216 määrärahan osoittamisesta 
maantien rakentamista varten Simon 
asemalta Simojoen eteläpuolitae Ala-
niemen ilossille . . . . . . . . ........... . 

277) Ed. Rytingin ra!h. al. n:o 217 
määrärahan osoittamisesta maantien 
rakentamista varten Muhoksen-Yli
kiimingin maantieltä Oulujoen poh
joispuolitae Utajärven-Puolangan 
maantielle ....................... . 

278) Ed. Rytingin rah. al. n:o 218 
määrärahan osoittamisesta maantien 
rakentamista varten Pudasjärven kun
mm Puhoksen Myllykankaalta Puo
langan-Taivalkosken maantiehen .. 

279) Ed. Rytingin rah. aL n: o 219 
määrärahan osoittamisesta yhdystien 
rakentamista varten Pudasjärven Naa-
mangalta Taivalkoskella ........... . 

280) Ed. Rytingin rah. al. n:o 220 
määrärahan osoittamisesta maantien 
rakentamista varten Pudasjärven Naa
mangankylän Särkivaarasta Taival-
kosken Virkkuseen ............... . 

281) Ed. Rytingin rah. al. n:o 221 
määrärahan osoittamisesta maantien 
rakentamista varten Ranuan Impiö
järveltä Mäntyjärven y. m. kylien 
kautta Posion kuntaan ........... . 

282) Ed. Lohen y. m. rah. al. n:o 
222 määrärahan osoittamisesta Ra
nnan-Posion maantien rakennustöi-
den aloittamista varten ........... . 
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283) Ed. Hännisen raih. al. n:o 223 
määrärahan osoittamisesta maantien 
rakentamiseksi Kuusamon-Tuntijär
ven tiestä Paanajärven luoteiskul-
masta Ruskeakalliolie ............. . 

284) Ed. Hännisen y. m. rah. al. 
n: o 224 määrärahan osoittamisesta 
erämaantien rakentamiseksi Kuusa.
mon Murtovaaran-Teerirannan tiestä 
Suoronsalmen Juntusrannan-Hossan 
tiehen ........................... . 

285) Ed. Hännisen y. m. rah. al. 
n: o 225 määrärahan osoittamisesta 
maantien rakentamista varten Haata
jasta Lohirannan kautta Ylikitkan j11 
Livojärven välillä olevaHe tukinsiirto-
laitteelle ......................... . 

286) Ed. Hännisen y. m. rah. al. 
n: o 226 määrärahan osoittamisesta 
Aittakummun----Siika1an maantien ra-
kentamista varten ................. . 

287) Ed. Juneksen y. m. rah. al. 
n: o 227 määrärahan osoittamisesta 
Kolarin-Kurtakan tien rakentamista 
varten ........................... . 

288) Ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n: o 228 määrärahan osoittamisesta 
maantien rakentamista varten Muu
rolan asemalta Ylitornion-Raanujär-
ven maantiehen .................. . 

289) Ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n: o 229 määrärahan osoittamisesta 
erämaantien rakentamista varten Ro
vaniemen-Sodankylän maan tiestä 
Kor.vaian tienoilta Niesin kylään Ro-
vamemen kunnassa ................ . 

290) Ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n: o 230 määrärahan osoittamisesta 
maantien rakentamiseksi Sierilän los
silta Kemijoen eteläpuolta Pekkalan 
lossille .......................... . 

291) Ed. Lwhtelan y. m. rah. al. 
n: o 231 määrärahan osoittamisesta 
maantien rakentamista varten Kemi
järven-Pelkosenniemen maantiestä 
Vuostimojärven kautta Pyhätunturillle 

292) Ed. Lahtelan y. m. rah. al. 
n :o 232 määrärahan osoittamisesta 
yhdystien rakentamista varten Kemi
järven Javarukselta Sodankylän Vuo-
järveen ................. · ........ . 

293) Ed. Lahtelan y. m. rah. al. n :o 
233 määrärahan osoittamisesta Sal-
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Rahaasia-aloitteet. 

lan-Lampelan-Vuosnajärv·en--'Tuu
.tijärven ma:anti·en rakentamista var-
ten ............................. . 

294) Ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. 
n :o 2'34 määrärahan osoittamisesta 
Kittilän Könkäältä Enontekiölle joh
tavan maantien rakennustöiden aloit-
tamiseksi ........................ . 

295) Ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. 
n :o 235 määrärahan osoittamisesta 
Pelko.senniemen-Kairalan-Sodanky
län maantien rakennustöiden jatka-
mista varten ..................... . 

296) Ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. 
n :o 236 määrärahan osoittamisesta 
maantien rakentamista varten Sodan
kylän Vaalajärveltä Jeesiön kautta 
Kittilään ........................ . 

297) Ed. Perhon y. m. rah. al. n: o 
237 määrärahan osoittamisesta maan
tien ja sillan rakentamista varten 
Askaisten-Merimaskun maantieltä 
Livonsaare1le ..................... . 

298) Ed. Syrjäsen y. m. rah. al. 
n :o 238 määrärahan ·osoittamisesta 
sillan rakentamista varten Kymijoen 
yli Kuusankosken alapuolelle ..... . 

299) Ed. V·enhon y. m. rah. al. n:o 
239 määrärahan osoittamisesta sillan 
rakentamiseksi Kymijoen yli Inkerois-
ten lossi.paikalle . . ................ . 

300) Ed. Pohjanuoron y. m. rah. al. 
n :o 240 määrärahan osoittamisesta 
sillan ralmntamista varten Orivirran 
ylitse Vaaran saaren kautta ....... . 

301) Ed. Takalan y. m. rah. al. 
n :o 241 määrärahan osoittamisesta 
Tallivirran sillan rakentamista var-
ten ............................. . 

302) Ed. Vilhulan y. m. rah. al. 
n:o 242 määrärahan osoittamisesta 
Saarijärven pitäjässä olevan Matosal
men lossin uusimista ja siihen yhdis
tyvän maantien oikaisua varten .... 

303) Ed. Paasosen y. m. rah. al. 
n :o 243 määrärahan osoittamisesta 
Puutossalmen lossin rakennustöitä 
varten .......................... . 

304) Ed. Takalan y. m. rah. al. 
n :o 244 määrärahan osoittamisesta 
Puutossalmen lossin rakennustöitä 
varten .......................... . 
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305) Ed. Räisäsen y. m. rab. al . 
n :o 245 määrärahan 'osoittamisesta. 
Jännevirran sillan rakennustyötä var-
ten ............................. . 

306) Ed. Hirvensalon y. m. rah. al. 
n: o 246 määrärahan osoittamisesta 
Peltosalmen sillan rakentamista var-
ten .............................. · 

307) Ed. Salon y. m. rah. al. n :o 
247 määrärahan osoittamisesta sillan 
rakentamiseksi Oulujoen yli Utajär-
ven aseman kohdalla ............. . 

308) Ed. Lohen y. m. rah. al. I;l: o 
248 määrärahan osoittamisesta sillan 
rakentamiseksi Livonjoen y.Ii Puda::;-
järven-Ranuan maantiellä ....... . 

309) Ed. Rytingin rah. al. n:o. 249 
määrärahan osoittamisesta Livonjoen 
sillan rakentamista varten ......... . 

310) Ed. Arhaman y. m. rah. al. 
n:o 250 määrärahan osoittamisesta sil
lan rakentamiseksi Kaitaansalmen los-
sipaikalUe Sotkamon pitäjässä ..... . 

311) Ed. Hännisen y. m. rah. aL 
n :o 251 määrärahan osoittamisesta 
sillan rakentamista varten Romppasen 
salmeen ......................... . 

312) Ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. 
n: o 252 määrärahan osoittamisesta 
sillan rakentamisek.si Ylimuonion los-
sin tilalle . . ...................... . 

313) Ed. Collianderin y. m. rah. al. 
n: o 253 määrärahan osoittamisesta 
Ångbåtsaiktiebolaget Södra Nagu ni~ 
miselle osakeyhtiölle .............. . 

314) Ed. Österholmin y. m. rah. al. 
n: o 254 määrärahan osoittamisesta 
kanavan rakentamiseksi J umalviks
näset nimisen niemen poikki Snapper-
tunan kunnassa ................. . 

315) Ed. Jutilan y. m. rah. al. n:o 
255 määrära;han osoittamisesta puuta
varan kuljetusreitin rakentamista var
ten Saimaa:n ja Päijänteen vesistöjen 
välille ........................... . 

316) Ed. Hirvensalon y. m. rah. al. 
n: o 256 määrärahan osoittamisesta 
~uopi~n-Iisalmen laivaväylän syven-
tamista varten ........... · ...... · .. . 

317) Ed. Kaasalaisen y. m. rah. al. 
n :·o 257 määrärahan osoittamisesta 
Vuoksen laskua varten ........... . 
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318) Ed. Lintulahden y. m. rah. al. 
n :o 258 määrärahan osoittamisesta 
Viipurin lentokentän rakentamista 
val'ten .......................... . 

319) Ed. P·ennasen y. m. toiv. al. 
n:o 1 esityksen antamisesta tasaval
lan presidentin veto-<>ikeuden tehosta-
misesta ... ; ..................... .. 

320) Ed. V. Annalan y. m. to]v. al. 
n:o 2 esityksen antamisesta laiksi ta
savallan presidentin valitsemisesta vä-
littömillä vaalleilla ................ . 

321) Ed. Kekkosen y. m. toiv. al. 
n: o 3 esityksen antamisesta laiksi edus-
tajanvaaleista .................... . 

·322) Ed. M. Hannulan y. m. toiv. 
al. n: o 4 esityksen antamisesta uudeksi 
vaalilaiksi ....................... . 

323) Ed. Rytingin toiv. al. n:o 5 
vaalipiirij3!on muuttamisesta edu.sta-
janvaaleissa ...................... . 

324) Ed. V. Annalan y. m. toiv. al. 
n :o 6 valtiollisen vaalioikeuden myön
tämisestä vakinaisessa palveluksessa 
oleville upseereille, sotilasvirkamie-
hille ja kanta-aliupseereille ....... . 

325) Ed. V. Annalan y. m. toiv. al. 
n:o 7 esityksen antamisesta laiksi kan-
sanääne-styksestä ................. . 

326) Ed. Cajanderin y. m. toiv. al. 
n :o 8 esityksen antamisesta oikeuden-
käyntilaitoksen uudistamiseksi ..... . 

327) Ed. Cajanderin y. m. ·toiv. al. 
n:o 9 syytetyn puolustuksen järjestä
n;tises.tä ~irallisen syyttäjän alaisissa 
nkosJutulSSa ..................... . 

328) Ed. Kivisalon y. m. toiv. al. 
n:o 10 toimenpiteisiin ryhtymisestä 
työajan lyhentämiseksi vankiloissa 
kahdeksaan tuntiin ............... . 

329) Ed. V. Annalan y. m. toiv. al. 
n :o 11 toimenpiteistä maanviljelijä
pe:l~eidell: ti~oiltaan poisjoutumisen 
raJOittamiseksi ................... . 

330) Ed. Juneksen y. m. toiv. al. 
n:o 12 neuvotteluihin ryhtymisestä 
Ruotsin hallituksen kanssa Tornion
joen tulvatilanteiden kaikinpuoliseksi 
selvittämiseksi ................... . 

331) Ed. V. Annalan y. m. toiv. al. 
n :o 13 esityksen antamisesta laiksi 
tulo- ja menoarvion ulkopuolella ole
vasta yleisten rtöiden rahastosta .... 
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332) Ed. V. Annalan y. m. toiv. al. 
n: o 14 esityksen antamisesta vakinai
sen elimen asettamisesta huolehtimaan 
yleisten töiden tarpeellisesta jatkuvai-
suudesta ja tehokkuude-sta ......... . 

333) Ed. Inkilän y. m. toiv. al. n:o 
15 valtion virkakoneiston järkiperäis
tämismahdollisuuksien tutkimisesta .. 

334) Ed. Frietschin y. m. toiv. al. 
n:o 16 esityksen antamisesta valtion 
viran- ja toimenhaltijain palkkauksen 
perusteista ....................... . 

335) Ed. Inkilän y. m. t{)iV. al. n:o 
17 toimenpiteistä valtiiQll ylimääräisten 
viran- ja toimenhaltijain aseman pa-
rant·amiseksi ..................... . 

33·6) Ed. Niskasen y. m. .toiv. al. 
n:o 18 valtion viran- ja toimenhalti-
jain työajan pidentämisestä ....... . 

337) Ed. Niskasen toiv. al. n:o 19 
valtion viran- ja toimenhaltijain kesä-

1 lomien lyhentämisestä ............. . 
338) Ed. Horellin y. m. toiv. al. 

n: o 20 puolustuslaitoksen vakinaisessa 
palveluksessa olevien upseeriston, kan
ta-alipäällystön ja sotilasvirkailijain 
vapauttamisesta maksamasta tuloveroa 
palkkaeduistaan .................. . 

•339) Ed. V. Annalan y. m. toiv. al. 
n: o 21 toimenpiteistä puolustuslai
toksessa palvelevan alipäällystön palk-
kauksen parantamiseksi ........... . 

340) Ed. Lehtosen y. m. toiv. al. 
n: o 22 valtion eläkkeiden suoritta
misesta myös postikonttorien välityk-
selllä ............................ . 

341) Ed. Niskasen y. m. toiv. al. 
n: o 23 esityksen antamisesta laiksi 
lapsiavustusten suorittamisesta ..... . 

342) Ed. Horellin y. m. toiv. al. 
n: o 24 puolustuslaitoksen perushan
kintaohjelman nopeammasta toteutta-
misesta tarpeen vaatiessa ......... . 

343) Ed. Vallaksen y. m. toiv. al. 
n: o 25 mahdollisuuden varaamisesta 
rajaseudun suojeluskuntalaisille osal
listumaan suojajoukkotehtävän edel
lyttämään sotilaaLliseen koulutukseen 

344) Ed. Horellin y. m. toiv. al. 
n: o 26 asutustarkoituksiin valtiolta 
luottoa saaneiden vapaussotaan osaa
ottaneiden vapauttamisesta koron 
maksusta näiden luottojen osalta .... 
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345) Ed. V. Annalan y. m. toiv. 
al. n: o 27 maatalouden erikoisluon
teen mukaisen maatalousluottolaitok-
sen perustamisesta ................ . 

346) Ed. Leppäiän y. m. toiv. al. 
n:o 28 esityksen antamisesta valtio
neuvoston valtuuttamisesta myöntä
mään valtion takuun Osuuskassojen 
Keskuslainarahasto-Osakeyhtiön otta-
ma1le obligatiolainalle ............. . 

347) Ed. Niskasen y. m. toiv. al. 
n: o 29 Maakiinteistöpankista myön
nettyjen lainojen takaisinmaksun jär-
jesrelystä eräissä tapauksissa ....... . 

348) Ed. Pyyn y. m. toiv. al. n:o 
30 valtion omakotirahastosta pienten 
omakotitalojen rakentamista varten 
annettavien kiinnityslainojen laina-
ehtojen muuttamisesta ............ . 

349) Ed. Kempin y. m. toiv. al. 
n:o 31 kapinavahinkolainoja saanei
den yksityisten, seurakuntien ja kun
tien vapauttamisesta sanottujen lai-
nojen maksamisesta ............... . 

350) Ed. Niskasen y. m. toiv. al. 
n:o 32 esityksen antamisesta laiksi, 
jonka kautta talouspulan takia tiloil
taan joutuneet maanviljelijät oikeute
taan ostamaan tilansa takaisin myyn-
tihinnasta ....................... . 

351) Ed. Niskasen y. m. toiv. al. 
n: o 33 maanviljelijäin oikeuttami
sesta vaihtamaan viljelystiloistaan 
kaukana olevia metsäpalstoja tilojensa 
lähellä sijaitseviin valtion metsämai-
hin .............. · · · · · · · · · · · · · · · · 

352) Ed. Niskasen y. m. toiv. al. 
n:o 34 toimenpiteistä viljatullien 
poistamiseksi ottamalla huomioon vil
janviljelyspalkkiojärjestelmän aikaan-
saamisen ........................ . 

353) Ed. Sariolan y. m. toiv. al. 
n: o 35 asiantuntijalautakunnan aset
tamisesta sokerin raffinoimisteollisuu
dessa käytettävän raaka-aineen ja 
muun sokerin tullin välisen suhteen 
tutkimista varten ................. . 

354) Ed. Niskasen y. m. toiv. al. 
n: o 36 margariinin käytön lopetta-
misesta valtion laitoksissa ......... . 

355) Ed. Salon y. m. toiv. al. n:o 
37 toimenpiteistä kunnan- ja kylätei-
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den sekä entisten hoidotta jääneiden 
maanteiden valtion hoitoon ottami-
sen helpottamiseksi ............... . 

356) Ed. Horellin y. m. toiv. al. 
n: o 38 talon hankkimisesta kauppa-
korkeakoulu~le ................... . 

357) Ed. Collianderin y. m. toiv. al. 
n: o 39 höyryaluksen hankkimisesta 
Turun-Ahvenanmaan saariston tar-
peisiin .......................... . 

358) Ed. Venhon y. m. toiv. al. 
n: o 40 Aitomäen pysäkin seudulla 
olevan tykistön koeampumaradan 
siirtämisestä . . . . . . . . . . ........... . 

359) Ed. Kaijalaisen toiv. al. n:o 
41 puhelinlinjan rakentamisesta Uts
jokisuulta Teno- ja Inarijokivartta 
Angeliin ja sieltä Inarin kirkonky-
lään ............................ . 

360) Ed. Söderhjelmin y. m. toiv. 
al. n: o 42 tutkimuksen toimittami
sesta olosuhteista, joiden vallitessa 
Pietarsaaren pitäjänmiesten ja Pie
tarsaaren kaupungin asukkaiden yh
teismetsä 1850-luvulla siirtyi kruu-
nulle ............................ . 

361) Ed. Juneksen y. m. toiv. al. 
n: o 43 sairaalan rakentamisesta Yli-
tornion kuntaan ................. . 

362) Ed. Juneksen y. m. toiv. al. 
n: o 44 sairasmajan rakentamisesta 
Kolariin ......................... . 

363) Ed. Jauhosen y. m. toiv. al. 
n: o 45 sairaalan rakentamisesta val-
tion v-aroilla Sotkamoon ........... . 

364) Ed. Arhaman y. m. toiv. al. 
n: o 46 synnytyslaitoksen aikaansaa~ 
misesta Kajaanin kihlakuntaa varten 

365) Ed. Juneksen y. m. toiv. al. 
n:o 47 esityksen antamisesta kunnal
lisverorasituksen tasoittamisesta .... 

366) Ed. Salon y. m. toiv. al. n:o 
48 esityksen antamisesta kunnallis
verolakien useammasta kunnasta saa
dun liikevoiton verottamista koskevien 
säännösten muuttamiseksi ......... . 

367) Ed. Marttilan y. m. toiv. al. 
n: o 49 esityksen antamisesta manttaa-
likuntalaitoksen lrnmoamisesta ..... . 

368) Ed. Juneksen y. m. toiv. al. 
n: o 50 kalastuslainsäädännön uudista-
misesta .......................... . 
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369) Ed. Ravon y. m. wiv. al. n:o 
51 esityksen antamisesta laiksi, jonka 
mukaan kalastuspil{eus tulisi maan
QIIlistuksesta riippumattomaksi 

370) Ed. Niskasen toiv. al. n:o 52 
tilusten rauhoittamisesta kotieläinten 
vahingonteolta annetun lain muutta-
misesta .......................... . 

371) Ed. Lepistön y. m. toiv. al. 
n: o 53 esityksen antamisesta aitaus-
lainsäädännön uudistamisesta ...... . 

372) Ed. Vilhulan y. m. toiv. al. 
n:o 54 suomen-ja ruotsinkielisen väes
tön oppikoulutarpeen tyydyttämisestä 
samanlaisten perusteiden mukaan .... 

373) Ed. V. Annalan y. m. toiv. al. 
n:o 55 tutkimuksen toimittamisesta 
siitä, missä määrin ruotsinkielisiä op
pikouluja ja seminaareja voitaisiin 
1lakkauttaa tai yhdistää ........... . 

374) Ed. Vilhulan y. m. wiv. al. 
n: o 56 englannin kielen asettamisesta 
pakolliseksi oppiaineeksi oppikoului-
hin ruotsin kielen tilalle ........... . 

375) Ed. Malkamäen y. m. toiv. al. 
n: o 57 oppivelvol~isuuslain 12 §: n 
muuttamisesta ................... . 

376) Ed. Cajanderin y. m. toiv. al. 
~-= o. 58 !ieteellisen tutkimustyön edis-
tamiSesta ........................ . 

377) Ed. Cajanderin y. m. toiv. al. 
n: o 59 korkeakouluopetuksen saatta
misesta t·ar'koituksenmukaisemmaksi .. 

378) Ed. Moilasen y. m. toiv. aL 
n: o 60 teknillisen opiston perustami-
sesta Viipuriin ................... . 

379) Ed. Kanniston y. m. wiv. al. 
:r;t:o .~1 _kauP.paopetuksen uudelleen jär-
Jestamisestä ...................... . 

380) Ed. Hongan y. m. toiv. al. n:o 
62 toimenpiteistä Turun linnan kun-
nostamiseksi ..................... . 

381) Ed. Branderin y. m. toiv. al. 
n :o 63 toimenpiteistä museoneuvojan 
viran perustamiseksi .............. . 

382) Ed. Cajanderin y. m. toiv. al. 
n: o 64 uusien metsäkoulujen perusta-
-misesta .......................... . 

383) Ed. Soinin y. m. wiv. al. n: o 
65 metsäkoulun perustamisesta Vuo
joen metsäalueellle Eurajoen pitäjässä 

384) Ed. Luostarisen y. m. toiv. al. 
n: o 66 metsäkoulun perustamisesta 
Hä-Savoon ....................... . 
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385) Ed. Horellin y. m. toiv. al. 
n: o 67 suomenkielisen metsäkoulun 
,perustamisesta Jyväskylän lähistölle 

386) Ed. Leppäiän y. m. wiv:. al. 
n =.? 68 metsäkoulun perustamisesta: 
Ita.Suomeen ..................... . 

387) Ed. Venhon y. m. toiv. al. n:o 
69 maamieskoulun perustamisesta An-
jalan ka~tanoon .................. . 

388) Ed. Venhon y. m. toiv. al. 
n: o 70 Reitkallin puutarhakoulun ot-
tamisesta valtion haltuun ......... . 

389) Ed. V. Annalan y. m. toiv. 
al. n:o 71 riittävän suuren viljamää-
rän varastoimisesta . . . . . . ......... -~ 

390) Ed. Rytingin y. m. toiv. al. 
n :o 72 esityksen antamisesta laiksi 
asutusrahastosta .................. . 

391) Ed. Niskasen toiv. al. n:o 73 
maataloustuotteiden hinnan ja mene-
kin vakauttamisesta ............... . 

392) Ed. Takalan y. m. toiv. al. 
n:o 74 ~uonnonvaarojen torjumisra
haston perustamisesta katojen seu-
rausten lieventämistä varten ....... . 

393) Ed. Soinisen y. m. toiv. al. 
n: o 75 selvityksen hankkimisesta pu
nataudin ja pernarut-on nautakar-
jalle tuottamasta tuhosta ......... . 

394) Ed. Eskolan y. m. toiv. al. 
n: o 76 kalanviljelyslaitoksen perusta:
misesta Päijänteen vesistön länsipuo~ 
lelle ............................. . 

395) Ed. Leppäiän y. m. toiv. at 
n: o 77 selvityksen toimituttamisesta 
Laatokan kalastajain mahdollisuudesta 
saada kalastaa Valamon luostarin vesi-
alueella ......................... . 

396) Ed. Vilhulan y. m. toiv. al. 
n: o 78 tutkimuksen toimittamisesta 
teollisuuslaitosten jätteistä vesistöjen 
kalakannalle aiheutuneista vahin-
goista ........................... . 

397) Ed. Vilhulan y. m. toiv. al. 
n: o 79 suunnitelman laatimisesta Päi
jänteeseen laskevien vesistöjen veden-
pinnan järjestämiseksi. . .......... . 

398) Ed. Juneksen y. m. toiv. al. 
n: o 80 toimenpiteistä Ylitornion pitä
jässä olevan Luomajoen perkauskysy-
myksen selvittämiseksi ............ . 

399) Ed. Nurmesniemen y. m. toiv. 
al. n: o 81 Settijoen perkaustöiden 
ruloittamisesta .................... . 
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400) Ed. U. Hildenin y. m. toiv. al. 
n: o 82 hirvien kasvavalle metsälle 
aiheuttamien vahinkojen korvaami-
sesta ............................ . 

401) Ed. Toivosen y. m. toiv. al. 
n: o 83 -esityksen antamisesta laiksi 
työajasta maataloudessa ........... . 

402) Ed. K. Hildenin y. m. toiv. al. 
al. n: o 84 esityksen antamisesta työt-
tömyyskassalaiksi ................ . 

403) Ed. Huotarin y. m. toiv. al. 
n: o 85 toimenpiteistä asuntokysymyk
sen alalla olevien epäkohtien poista-
miseksi .......................... . 

404) Ed. V. Kilpeläisen y. m. toiv. 
al. n: o 86 esityksen antamisesta laiksi, 
joka velvoittaa valtion ja sen hallin
non alaisilla työmailla ottamaan käy
täntöön työehtosopimuslain mukaiset 
sopimukset ...................... . 

405) Ed. Turkan y. m. toiv. al. 
n:o 87 toimenpiteistä yleisen palkka-
tason kohottamiseksi .............. . 

406) Ed. V. Annal,an y. m. toiv. 
al. n: o 88 esityksen antamisesta laiksi, 
joka turvaisi työhönsä harjaantuneelle 
työntekijälle hänen välttämättömään 
toimeentuloansa tarvittavan palkan .. 

407) Ed. Niskasen y. m. toiv. al. 
n: o 89 työpa:llkkojen korottamisesta 
valtion töissä .................... . 

408) Ed. Niskasen toiv. al. n: o 90 
lainsäädännön aikaansaamisesta ali
palkkauksen ehkäisemiseksi valtion 
töissä sekä yksityisten toiminimien 
metsänhakkuu-, -ajo- ja uittotöissä .. 

409) Ed. Niskasen toiv. al. n:o 91 
esityksen antamisesta maataloustyö
väestön palkkatason korottamisesta .. 

410) Ed. Turkan y. m. toiv. al. 
n: o 92 palkkatarkkailun tehostami-
sesta metsä- ja uittotöissä ......... . 

411) Ed. Sillanpään y. m. toiv. al. 
n:o 93 komitean asettamisesta tutki
maan kysymystä eläkkeen luontoisen 
lapsiavustuksen järjestämisestä vähä-
varaisten äitien lapsille ........... . 

412) Ed. Fagerholmin y. m. toiv. 
al. n:o 94 salanimi-ilmoitusten kieltä
misestä työpaikkoja haettavaksi il-
moitettaessa . . . . ................. . 
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413) Ed. von Frenckellin y. m. toiv. 
al. n: o 95 rautatien rakentamisesta 
Kouvolan seudulta Helsinkiin ..... . 

414) Ed. Joukasen y. m. toiv. al. 
n: o 96 rautatien rakentamisesta Po
rin-Haapamäen rautatieltä Kankaan
päästä Suupohjan radalle Kauhajoen 
asemalle ......................... . 

415) Ed. Ala-Kuljun y. m. toiv. al. 
n: o 97 tutkimuksen toimittamisesta 
rautatien rakentamiseksi Seinäjoelta 
vaihtoehtoisesti Lapualta Kivijärven 
eteläpään kautta Suolahden-Haapa-
järven radalle ................... . 

416) Ed. Vehkaojan toiv. al. n:o 
98 rautatien rakentamisesta vara
työnä Kaupista Kaurajärvellä olevalle 
hiekkakankaalle .................. . 

417) Ed. Kalliokosken y. m. toiv. 
al. n: o 99 rautatien rakentamisesta 
Kokkolasta Saarijärvelle .......... . 

418) Ed. Niskasen y. m. toiv. al. 
n:o 100 tutkimuksen toimittamisesta 
rautatien rakentamiseksi Haapajär-
ven-Vaalan suunnalla ........... . 

419) Ed. Nurmesniemen y. m. toiv. 
al. n: o 101 rautatien rakentamisesta 
Haapajärveltä Vaalaan ........... . 

420) Ed. Simojoen y. m. toiv. al. 
n: o 102 rautatien rakentamisesta Ou
tokummun radalta Savon radalle Ala
pitkän tai Siilinjärven asemalle .... 

421) Ed. Pohjannoran y. m. toiv. 
al. n: o 103 Matkaselän-Savonlinnan 
-Mikkelin-Heinolan rautatien ra-
kentamisesta ..................... . 

422) Ed. Leppäiän y. m. toiv. al. 
n:o 104 rautatien rakentamisesta 
Uuksulta Salmiin ................. . 

423) Ed. Ravon y. m. toiv. al. n:o 
105 rautatien rakentamisesta Suista
mon asemalta Saanlahden kautta KDr-
piselkään ....................... . 

424) Ed. Leppäiän y. m. toiv. al. 
n :Q 106 Suistamon-IlDmantsin radan 
rakentamisesta ................... . 

425) Ed. Lahtelan y. m. toiv. al· 
n :o 107 Kemijärven-Taivalkosken 
ratasuunnan ja täLtä ratasuunnalta 
OulankajokHaaksoon johtavan haara-
radan tutkimisesta ............... . 
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426) Ed. U. Hannulan toiv. al. n:o 
108 Tornionjokilaakson radan jatka
misesta johonkin Norjan satamaan .... 180 

427) Ed. Hongan y. m. toiv. al. 
n :o 109 tiesuunnan Turku-Hirven
salo--Korppoo tutkimisesta Turun 
saaristotien rakentamista varten .... 

428) Ed. Rantalan y. m. rtoiv. al. 
n: o 110 maantien rakentamisesta 
Loimaan Karhulan kylästä Loimaan 
kauppalaan ...................... . 

429) Ed. Jutilan y. m. toiv. al. n:o 
111 maantien rak€ntamisesta Var
kauden-Joroisten maantieltä Teemas
saaren ja Torasalon kylien kautta 
Voinsalmen kylätielle Rantasalmen pi-
täjässä .......................... . 

430) Ed. Jutilan y. m. toiv. al. n:o 
112 maantien rakentamisesta Mikke
lin-Heinolan väliseLtä maantieltä Kil-
kin kylän kautta Hirvensalmelle .... 

431) Ed. Miikin y. m. toiv. a:l. n:o 
113 maantien rakentami8esta Ruoko
lahden Immolanjärven kylästä Kaitu
rinpään, Pohjalankilon, Särkilahden 
ja Moinsalmen kylien kautta Savonlin-
naan ............................ . 

432) Ed. Tolosen y. m. toiv. ·al. n:o 
114 tutkimuksen toimittami8esta Enon
kosken pitäjän Hanhivirrasta Ihama
niemen, Pyyliusaaren ja Vaaluvirran 
kautta Heinäveden rautatiepysäkill€ 
johtavan maantien rakentamisesta .. 

433) Ed. Soinisen y. m. toiv. al. 
n:o 115 Raholan-Iivonkosken sekä 
Lipasvaaran-Otravaaran tiesuuntien 
tutkimisesta ..................... . 

434) Ed. Kukkosen y. m. toiv. al. 
n:o 116 tutkimuksen toimittamisesta 
maantien rakentamiseksi Porokylän 
pysäkiltä Kuhmoniemen maantielle .. 

435) Ed. Penttalan y. m. toiv. al. 
n:o 117 maantien rakentamisesta Ja-
lasjärveltä Seinäjoelle ........... . 

436) Ed. Lohen y. m. toiv. al. n :o 
118 maantien rakentamisesta Hauki
putaan Onkamon kylästä Kiimingin 
Laukkajärven kylään ............. . 

437) Ed. Salon y. m. toiv. al. n :o 
119 Oulun-Kuusamon maantieltä 
lähtevän Hetekylän maantien jatka-
misesta .......................... . 

438) Ed. Meriläisen y. m. toiv. al. 
n :o 120 Kontiomäen ·asemalle johta-
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van Paakinmäen kylätien ottamisesta 
valtion hoitoon ................... . 

439) Ed. Hännisen y. m. toiv. al. 
n: o 121 Oulun-Pudasjärven ja Iin
Pudasjärven yhdystiesuunnan tutki-
misesta .......................... . 

440) Ed. Hännisen y. m. toiv. al. 
n: o 122 Kiimingin-Yli-Iin tiesuun-
nan tutkimisesta ................. . 

441) Ed. Rytingin toiv. al. n:o 123 
maantien rakentamisesta Yli-Iin kun
nassa olevalta Hirvelän-Kipinän 
maantieltä Pudasjärven Kurenalle .. 

442) Ed. Rytingin toiv. al. n:o 124 
maantien rakentamisesta Pudasjärven 
-Ranuan-Kelahaaran maantiestä 
Tuhansuon seudulta Pudasjärven
Sarajärven maantiehen Nuorungan 
seudulle ......................... . 

443) Ed. Rytingin toiv. al. n:o 125 
maantien rakentamisesta Pudasjärven 
kunnantien päästä Iijokivartta Kello-
lammin seudulle ................. . 

444) Ed. Lohen y. m. toiv. ai. 
n: o 126 maantien rakentamisesta Ra
nnan-Pudasjärven tieltä Simojärven 
pohjoispäähän ................... . 

445) Ed. Hännisen toiv. al. n:o 127 
tutkimuksen toimittamisesta maantien 
rakentamiseksi Taivalkosken kirkolta 
Poussun-Tyräjärven tiehen ....... . 

446) Ed. Hännisen y. m. toiv. al. 
n: o 128 Ylikitkan Mourusalmen-Ala
kitkan tien tutkimisesta erämaantienä 

447) Ed. Hännisen y. m. toiv. al. 
n: o 129 Posion Mourujärveltä Rova
niemen-Kuusamon tiellä olevan Aho
laan johtavan maantiesuunnan tutki-
misesta .......................... . 

448) Ed. JuneK.sen y. m. toiv. al. 
n: o 130 maantien rakentamisesta Ala
tornion Arpelan kylästä Ylitornion 
Lohijärven-Muurolan tielle ...... . 

449) Ed. Lahtelan y. m. toiv. ai. 
n: o 131 maantien rakentamiseta Po
siolta Lehtolan kautta Kemijärvelle .. 

450) Ed. Kaijalaisen y. m. toiv. al. 
n: o 132 suunnitelman ja kustannus
arvion laatimisesta Kittilän-Nilivaa
ran-Kiistalan kylätien kunnostamista 
varten maantieksi ................ . 

451) Ed. Kaijalaisen y. m. toiv. al. 
n:o 133 Kelujärven-Tanhuan-Lo
kan maantiesuunnan tutkimisesta .. 
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452) Ed. Kirran toiv. a1. n:o 134 
toimenpiteistä Turun-Tampereen val
tatiellä Huittisten pitäjässä olevan 
Sammun sillan uusimiseksi ....... . 

453) Ed. Alestalon y. m. toiv. al. 
n:o 135 sillan rakentamisesta Haisti-
lan lautan tilalle ................. . 

454) Ed. Penttalan y. m. toiv. al. 
n: o 136 maantiesillan rakentamisesta 
Kyrönjoen ylitse Munakassa ....... . 

455) Ed. Takalan y. m. toiv. al. 
n :o 137 Kivisalmen sillan rakentami-
sesta ............................ . 

456) Ed. Nurmesniemen y. m. toiv. 
al. n: o 138 sillan rakentamisesta Haa
pajärven pitäjässä olevaan Uittosal-
Jneen ............................ . 

457) Ed. Nurmesniemen y. m. toiv. 
al. n: o 139 sillan rakentamisesta Tik-
kalan salmeen .................... . 

458) Ed. Jauhosen y. m. toiv. al. 
n:o 140 sillan rakentamisesta Kuhmo
niemen kunnassa olevan Kuhmonsal-
lnen yli ......................... . 

459) Ed. Salon y. m. toiv. al. n:o 
141 sillan rakentamisesta Otermajär
ven lassipaikkaan Vaalan-Puolangan 
maantiellä ....................... . 

460) Ed. Hännisen y. m. toiv. al. 
n:o 142 piirustusten ja kustannus
arvion laatimisesta lVIourusalmen sil-
taa varten ...................... .. 

461) Ed. Lohen y. m. toiv. al. n:o 
143 sillan rakentamisesta Portimosal
men yli Rovaniemen-Rannan maan-
tiellä ............................ . 

462) Ed. Juneksen y. m. toiv. al. 
n:o 144 sillan rakentamisesta Ylitor
nion-Rovaniemen tiellä olevan Ron-
kurin lossin kohdalle ............. . 

463) Ed. ,Juneksen y. m. toiv. al. 
n:o 145 sillan rakentamisesta Liakan
joen yli Alavojakkalan-Paakkolan 
maantiellä ....................... . 

464) Ed. V. Annalan y. m. :toiv. ·al. 
n:o 146 toimenpiteistä Suomenlahden 
itäosan satamaolojen parantamiseksi 

465) Ed. Paasosen y. m. toiv. al. 
n:o 147 tutkimuksen toimittamisesta 
laivaväylän syventämisestä Varkau
desta Kuopioon Saimaan kanavan 
uusia mittasuhteita vastaavaksi ..... 
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466) Ed. Tukian y.m. toiv.al. n:o 
148 Saimaan ja Kuolimojärven yhdis-
tämisestä kanavalla ............... . 

467) Ed. Tolppasen y. m. toiv. al. 
n:o 149 Enon pitäjässä olevan Ahve
nisen virran ja Uimaharjun väylän 
syventämisestä ja leventämisestä .... 

468) Ed. Lohen y. m. toiv. al. n:o 
150 toimenpiteistä Iijoen perkaami-
seksi ............................ . 

Toinen käsit.tely: 

469) Ehdotus laiksi köyhäinhoito-
lain 78 §: n selittämisestä ......... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 1; laki- ja talousva
liokunnan mietintö n:o 1; hallituksen 
esitys n :o 22. 

Ainoa käsittely: 
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470) Asetus eräiden Italian ulko
maiseen tavaravaihtoon tai luottosuh
teisiin kohdistuvien asetusten kumoa
misesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 183 

A s i a k i r j a t: Ulkoasiainvalio-
kunnan mietintö n: o 2 ; mainittu ase
tus. 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

471) Ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n: o 3 hallituksen esityksen johdosta 
Amerikan Yhdysvaltain kanssa teh
dyn tariffisopimuksen hyväksymisestä 

472) Lakivaliokunnan mietintö 
n: o 1 vuoden 1934 valtiopäivillä le
päämään jätetyn ehdotuksen johdosta 
rangaistusten täytäntöönpanosta an
netun asetuksen 2 luvun 8 § :n muut-
tamisesta ........................ . 

Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

, 

" 

Nimenhuudossa me:nkitään poissaoleviksi 
edustajat Cajander, Colliander, Eskola, 
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von Frenckell, T. Halonen, U. Hannula, 
Koivula:hti-Lehto, Kuittinen, Leppälä, Lin
komies, Muhonen, Oksala, Pyy,· Räisänen, 
Tanner, W ainio ja Voionmaa. 

Ilmoitusasiat : 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
istunnosta oikeusasian takia edustajat Pyy, 
Muhonen ja T. Halonen, sairauden takia 
ed. Koivulahti-Lehto, yMeiskunnallisen teh
tävän takia ed. Leppälä ja yksityisasian ta
kia ed. Colliander sekä ensi tiistain istun
nosta virkatehtävän takia ed. J. Annala, 
oikeusasian takia ed. Alestalo, kunnallisten 
tehtävien takia edustajat Brander ja Kares 
ja yhteiskunnallisen tehtävän takia ed. Paa
volainen sekä täksi ja huomiseksi päiväksi 
yhteiskunnallisen tehtävän takia ed. Kuit
tinen ja sairauden takia ed. Linkomies. 

Eduskunnan oikeusasiamiehen toimintaker
tomus vuodelta 1935. 

P u h e m i e s: !ilmoitetaan, että edus
kunnalle on eduskunnan oikeusasiamiehen 
kirjelmän ohella syyskuun 15 päivältä saa
punut kertomus eduskunnan oikeusasiamie
hen toiminnasta vuonna 1935. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että aloit
teita tehneillä edustajilla, jotka tarvitsevat 
niitä, asioita nyt valiokuntaan lähetet
täessä, on tilaisuus saada ne eduskunnan 
keskuskansliasta. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Lisämäärärahan myöntämistä maaherro
jen hoidossa olevien maanteiden ja siltojen 

sekä lossien kunnossapitoon 

tarkoittava hallituksen esitys n: o 23 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh-~ 
dotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n v a-
l i o k n n t a a n. 

2} Ehdotuksen laiksi Suomen hallitusmuo-
don 14 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Vilhulan y. m. lak al. n:o 1 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s 1 a k i
v a l i o k n n t a a n. 

3) Ehdotuksen laiksi Suomen hallitusml!o
don 14 §:n muuttamisesta 

sisältävä ed. V. Annalan y. m. lak. al. n:o 2 
esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, .että asia lähetettäisiin perustuslakiva
liolmntaan. 

Keskustelu: 

Ed. M. R yö mä: On pakko aivan ly
hyesti todeta, että tässä aloitteessa on jäl
leen esillä eräs niistä hyökkäyksistä, joita 
samalta taholta aikaisemminkin on tehty 
maamme perustuslakeja vastaan. Tähän 
asti nämä hyökkäykset ovat etupäässä koh
distuneet maamme työvä.estöä vastaan, 
mutta tällä kertaa on maamme ruotsalai
nen vähemmistö kohteena sillä tavalla, että 
sen kieli ehdotetaan paikalEskielen ase
maan ja yleensä otettavaksi käytäntöön 
väestösuhdeperiaate nykyisen tasavertai
suuden asemesta. On varoittava esimerlkiki, 
että tämäntapaisia hyökkäyksiä jatkuu. 
Sillä oikeistotaholla, josta nämä aloitteet ja 
hyökkäykset tulevat, vedotaan usein siihen, 
että ylioppilaspiirit ovat tämäntapaisten 
vaatimusten takana. Siinä on sikäli perää, 
että jonkun tapaisia ylioppilaspiirejä onkin 
kyllä tässä takana, mutta hyvin samanta
paisia ylioppilaspiirejä, joitten taholta ai
koinaan ohjattiin lapua:Iaisvuosien muilu
tukset ja murhat ja sen jälkeen myöhem
min Mäntsälän kapina, vielä vuosi sitten 
Eestin kapinayritys, monenlaisia hajupom
mijuttuja j. n. e. Ei myöskään voida 
epäillä, ettei näillä aloitteilla tällä kertaa 
olisi samantapaisia päämääriä, kuin mitä 
niillä aikaisemminkin on ollut. Kun erikoi
sesti viime kesän vaalit antoivat selvän viit
teen, millä tavalla näihin aloitteisiin on 
suhtauduttava, olisi odotettava, että niille 
lopultakin annettaisiin loppu. 
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Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puh~miesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia lähetetään p e r u s t u s l a k i v a-
1 i o k u n t a a n. 

4) Ehdotuksen laiksi valtiopäiväjärjestyksen 
7 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Niukkasen y.m. lak. al. n:o 3 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s l a k i
v ali o kuntaan. 

5) Ehdotuksen laiksi valtiopäiväjärjestyksen 
7 ja 13 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Ampujan y.m. lak. al. n:o 4 
esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin perustuslakiva
liokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. M. R yö m ä: Ehdotan tämän asian 
pantavaksi pöydälle lähinnä seuraavaan is
tuntoon. 

Ed. Sundström: Minä pyydän kan
nattaa tehtyä ehdotusta. 

Puhe m ·ies: Keskustelun kuluessa on 
ed. M. Ryömä ed. Sundströmin kannat
tamana ehdottanut, että asia pantaisiin 
pöydälle seuraavaan istuntoon. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. M. R yö mä: Lähinnä seuraavaan! 
Ei seuraavaan, vaan sen jälkeen lähinnä 
seuraavaan jstuntoon! 

Puhemies: Ed. M. Ryömä on huo
mauttanut, ettei hän tarkoittanut ehdot
taa asiaa pantavaksi pöydälle lähimpään 
istuntoon vaan sitten tulevaan istuntoon, 
sijs toiseen istuntoon. 

Selostus myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: Kun muuta ehdotusta ei 
.ole tehty, pannaan asia p ö y d ä 'll e 
tämän jälkeen pidettävään toisoon istun
.toon. 

6) Ehdotuksen laiksi valtiopäiväjärjestyksen 
88 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Vilhulan y. m. la'k. al. n:o 5 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s 'l a lk i
v a l i o k u n t a a n. 

7) Ehdotuksen laiksi edustajanvaaleista an
netun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. Kiviojan y. m. la:k. al. n:o 6 
esitellään. 

,puhemies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin perustuslakiva
liokuntaan. 

Keskustelu: 

·Ed. Kivi o j a: Tämä aloite tarkoittaa 
nykyisen vaalilain paikkaamista, mutta 
tämä soveltuu kyllä sittenkin, jos uudet 
paremma1t ·enemmistövaalijärjestelmät tu
levat käytäntöön, mellkein semmoisenaan. 
Tässä on J'lhtenä tarkoituksena saada ään
ten lasku vieläkin nopeammaksi. Sellai
nen muutoshan jo tehtiin, jolla oli tarkoi
tuks·ena saada äänten lasku nopeamma;ksi, 
mutta se ei täydellisesti onnistunut viime 
kerralla, sen takia että otteet lasketaan 
vielä vanhalla tavalla ja ne hidastuttavat 
ääntenlaskua varsinkin siinä tapauksessa, 
että ne ensinnä joutuvat menemään vää
rään keskuslautakuntaan - postissakin tu
lee sehlaisia ohjausvirheitä - ja sitten 
sieltä vasta monen päivän, kenties viillmn
kin kuluttua, .tulevat ·asianomaiseen kes
lkuslautakuntaan. Tällä aioitteelia tarlwi
~tetaan järjestää otteeHa äänestäminen sel
laiseksi, että vieraassa vaalipiirissäkin 
äänestäjä äänestää aivan niinkuin saman 
vaalipiirin ja hänen käyttämänsä äänes
tysalueen rvakinainen äänestäjä, piirun ve
tämisellä. 1Minä luulen, että mikään vaa
Hpiiri ei tule kärsimään vääryyttä, sillä 
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matkallaolijoita lienee aina sUJhteellisesti 
yhtä paljon kusta.kin vaalipiiristä, niin 
että nämä otteet, jotka siis tavallaan jou
tuvat vieraan vaalipiirin hyväksi, jotenkin 
vastaava;t toisiansa, varsinkin kun otetaan 
huomioon, että tässä aloitteessa ·esitetään 
vaalipäivä muutettavaksi heinäkuusta tam
mikuuhun. Tämä muutos on myös erit
täin tarpeellinen sen <takia, että kesällä 
ihmiset ovat kovin paljon matkoila ja nyt 
viime kesänäkin oli paljon reserviläJisiä 
kertausharjoituksissa ja varsin monen sel
laisen ääni menee aivan ihukkaan, sillä 
otteilla äänestäminen nykyisen järjestel
män mukaan on siksi paljon mutkallinen 
asia, niinkuin ikeskuslautaikunnissa olleet 
tietäväJt, että näitä ikirjoitettuja otteita 
täytyy hylätä hyvin runsaasti. Jos nyt 
vaail.it siirretään talveksi, niin silloin ei 
ole näitä kertausharjoituksia, eikä 'kristil
lisiä kokouksia, suuria seuroja, joita heinä
kuun alussa on. Ottei<ta on vähemmän, 
ihmiset ovat yleensä !kotonaan. Toinenkin 
syy puhuu tämän ajan muuttamisen puo
lesta. Nimittäin meidän maamme pääelin
keinolla, sen harj·oittajilla, on silloin kiire 
aika. Sellainen oli viime kerralla tänä 
vuonna ja sellainen tulee olemaan vasta
kin. Heinäaika muut<tuu aikaisemmaksi, 
ei sentähden, että kaitlllii vuodet olisivat 
yhtä a~kaisia ikuin tämä vuosi, mutta sen 
takia, että karjatalous on :kehittynyt sel
laiseksi, että nyt halutaan tehdä heiniä 
eikä heinänolkia ja siitä syystä tulee hei
nänteko olemaan aina aikaisemmin ja ta
vallisesti vaaHpäivinä. !Serrkin takia se 
olisi muutettava. Tämän muutoksen puo
lesta puhuu myöskin se, <että nyt on sää
detty vaHiopäiväin alkamisaja<k.si helmi
:kuun 1 .päivä. Se on säännön mukainen, 
mutta siitä täytyy säännöllisesti poiketa 
jokaisena vaa~ivuonna. Jos vaalit suori
tettaisiin tammikuussa, niin tuokin päi
vämäärä saisi olla paikoillaan da vaalien 
edellinen .eduskunta viimeisiä valtiopäi
viänsä ei istuisi niin suhteettoman pit
ikään 'kuin nykyjään. 

Nämä ovatkin tärkeimmät kohdat tässä 
aloitteessa, joka nyt perustusla-kivaliokun
taan menee ja jonka huomioonottamista 
täten olen ta:htonut suositella. Vielä tah
toisin huomauttaa, että jos vaalipäivä muu
tetaan vuoden ·al<kupuolelle, niinkuin tässä 
on ehdotettu, niin seuraa myöskin äänes
täjien ikärajan alennus noin puolella 

vuodella, j•ollaista vasemmiston taholta on 
vaadittu, vielä.pä suurempaakin alennusta, 
mutta tässä se tulisi ikäänkuin kaupan
tekijäisinä ja minä luulen, että monessa 
muussa tapauksessa tämä olisi hy:vin hyvä. 
Jos en minä väärin kuullut, niin sieltä 
ruotsalaisten penkeiltä kuului jotakin mu
rinaa äsken otteilla äänestämisen !kohdalla. 
Minä haluaisin huomauttaa, että eikö se 
pitäisi olla ·erittäin hyvä, kun nyt ei esi
merkiksi Oulun läänissä eiikä Viipurin [ää
nissä ruotsalaiset voi saada ruotsalaista 
edustajaa läpi, vaan heidän täytyy äänes
tää suomalaisia; jos tämä minun muutok
seni hyvä.ksytään, niin oululaisilla on vara 
käydä esim. ([\:okkolassa äänestämässä ja 
viipurilaisiLla tulla myöskin Kymijoen län
sipuolelle äänestyspäivänä ja niin saavat 
hekin äänensä talteen. Jos tässä ruvetaan 
oikein tarkkoja tutkimU!ksia tekemään, niin 
tämän pitäisi olla kaikinpäin jokaiselle oi
kein sopiva aloite. 

Ed. Wiik: Ed. Kiviojan ehdotukset 
saattavat osaksi ansaita !huomiota, mutta 
epäilen, tdk:ko kaikki kyseessä olevat puut
teellisuudet ovat niiden avulla poistetta
vissa. Kun viime kesänä koetettiin. tun
netulla tava:lla jouduttaa vaa1itoimitusta, 
niin siinä ei onnistuttu; ei ·ainoostaan, 
niinkuin ·ed. Kivioja lausui, ei täydelli
sesti onnistuttu, voisi melkein sanoa, että 
täydellisesti epäonnistuttiin, johtu~n käsit
•tää,kseni siitä, ettei hallitus ollut !käyttä
nyt sanomalehtimiesten eikä ylipäänsä 
älykästen ihmisten apua ohjeita antaes
saan (Eduskunnassa naurua.). Tämän 
johdosta lausuttiinkin silloin lehdistössä se 
toivomus, että kun nyt syksyil.'lä toimite
'taan 'Skandinavian maissa vaalit, niin pi
täisi tutkia siellä käytettäviä menetelmiä. 
Ensi sunnuntaina on Ruotsissa vaalit. Toi
vottavasti hallitus on sanotun asian jär
jestänyt. EHei ole, niin se voi vieläkin 
antaa Tukholman 'lähetystölle käskyn, että 
se !käy ka.tsomassa vaalitoimitusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus ihyv~ksy.tään. 
Asia !lähetetään rp eT u s t u s 'l a k i v a 11 i o
kun taan. 
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Esitellään ja ~ähetetäänr .puhemiesnen'VOS
wn ehdotutksen mukaisesti p .e r u s t u s 1 a
kivaliokunta-an: 

8) Ehdotuksen laiksi edustajanvaaleista an
netun lain 1 §:n muuttamisesta 

sisältävä ed. Kuusiston y. m. la:k. ·a!l. n: o 7; 

9) Ehdotukset laeiksi Helsingin yliopiston 
järjestysmuodon perusteista annetun lain ja 
sanotun lain voimaanpanosta annetun lain 

muuttamisesta 

sisädtävä ed. J. AnnaJan y. m. la:k. aL n: o 8; 

10) Ehdotukset laeiksi Helsingin yliopiston 
jäsjestysmuodon perusteista annetun lain ja 
sanotun lain voimaanpanosta annetun lain 

muuttamisesta 

sisälltävä ed. V. Annalan y. m. lailc al. n: o 9; 

11) Ehdotuksen laiksi Helsingin yliopiston 
järjestysmuodon perusteista annetun lain 
muuttamisesta ja laiksi sanotun lain voi-

maanpanosta 

sisiiltä'Vä ed. Söderhjellmin y. m. Iak. ail. 
n:o 10; ja 

12) Ehdotuksen laiksi Helsingin yliopiston 
järjestysmuodon perusteista annetun lain 

muuttamisesta 

sisältävä ed. H. Ryömän y. m. lak. al. n :o 11. 

Esi.tehlään ja lähetetään puhemiesneuvos
·ton ehdotuJksen mukaisesti !P .e r u s t u s
:1 a ik: i v -a 1 i o 1k :u n t a ·a n j·a, lausunnon an
tamista varten t y ö ·V ä e n a s i a i n 'V a ~ i o-
kuntaan: · 

13) Ehdotuksen laiksi itsenäisyyspäivän viet
tämisestä annetun lain 2 § :n muuttamisesta 

sislill.tävä ed. V. Annalan y. m. Iak al. n: o 12. 

Esite:Nään ja 1ähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s
[aki'Vw1ioik:unt·11Jan: 

14) Ehdotuksen laiksi ulkomaalaisen otta• 
misesta Suomen kansalaiseksi annetun lain 

muuttamisesta 

sisältävä ed. V. Annalan y. m. lak. al. n :o 13. 

15) Ehdotuksen laiksi yhdistyksistä annetun 
lain muuttamisesta 

sisäLtävä -ed. Sundströmin y. m. !lak. al. 
n : o 14 esitellään. 

Puhe m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa asian lähetettäväksi laikivaliokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. M. R yö mä: Ehdotan, että asia 
pantaisiin pöydälle seuraavaan istuntoon. 

P u he m i e s: Kun ailoitetta ei ole yksi
miellisesti ,päätetty iläJJ.ettää ·valiokuntaan, 
niin on asia pantava .pöydäJlk Kehoi.tan 
seur·aavia 1pulmjia [ausumaan mielensä pöy
dällepanoa,jasta. 

Keskustelu pöydällepanoajasta julistetaan 
päättyneetksi. 

Puhemies: K€Skustelun iku1uessa on 
ed. M. Ryömä •ehdottanut, että asia pantai
siin !pöydälle seuraavaan istuntoon. 

;Selostus myönnetään oikeaiksi. 

Puhemies: Kun muuta ehdotusta ei 
ole tehty, pannaan asia pöydäille 
seuraavaan istunrtoon. 

Esite'Jilään ja [ä:hetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mu[misesti [ a !kiva l i o
kuntaan: 

16) Ehdotuksen laiksi vuoden 1918 kapinan 
johdosta kurinpidollisesti tuomittujen ar

mahtamisesta annetun lain 1 § :n muut
tamisesta 

sisältävä ed. Peltosen y. m. lak al. n :o 15; 
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17) Ehdotuksen laiksi työrauhan suojelemi
sesta annetun lain kumoamisesta 

sisältävä ed. Fagerholmin y. m. [a:k. ·a:l. n:o 
16; ja 

18) Ehdotuksen laiksi maakaaren 1 luvun 
muuttamisesta 9 päivänä kesäkuuta 1933 

annetun lain 2 § :n muuttamisesta 

sisäa.tä.vä .ed. Pyyn y. m. la;k. a1. n:o 17. 

19) Ehdotuksen laiksi asevelvollisuuslain 
14 § :n muuttamisesta 

sisältiilvä ed. Linnan y. m. 1ak. aL n: o 18 
esitel[ään. 

P u he m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa asian [ä:hetettäväksi !la:kivaliokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. L i n n a: Eduskunna!lle jättämäni 
lakiesitys asevelvol'lisuusiain 14 §: n muut
·tamisesta on johtunut siitä, että eduskun~ 
taan on valittu hen:kilö, joka .on asevelvol
linen. Jos :l:ruki ei tule muutetu:ksi, niin 
riistetään täLtä vallitulta edustajalta o:Ukeus 
edustajatoimensa täyttämiseen. Tämä on 
mie:lestäni ristiriidwssa va[tiotpäiväjärjestyar
sen 12 §: n kanssa, jossa sanotaan, että 
älköön edustajaa ikiehlettälkö va1tiopäiville 
saapumasta ja ·edustajana toimimasta. 
Laissa on edusta•jaan nälhden joukko sään
nöksiä, joilla on tllihdottu turvata edusta
jia toimensa •täy·ttämisessä. Ei mielestäni 
olisi syytä sarlia, että edustaja menet•tää 
vaa:lirkd1poisuutensa sen 1takia, että on tul
'lut va1ituksi eduskunta.an, ennenkuin on 
ehtinyt suorittaa asevelvollisuutensa. Siitä 
syystä <toivoisin1kin, että lakivaliokunta kä
sitte!li asian mahdoJilisimman 'kiireellisesti, 
sillä asia on sen luontoinen, että se pitäisi 
saada lopullisesti ·ratkaistwksi tämän istun
tokauden aikana, ettei tapahtuisi sitä Suo
men parlamentin historiass-a, että edusta
jal.ta riistetään edustajaoikeus sen 'VUoksi, 
että !kansa on hänet aseveilvol!lisena vallin
nut •eduSkuntaan. 

Ed. von F r en c k e 11: Det förefaller 
som om det föreliggande initiativet. icke 
borde sändas till statsutskottet, utan till 
det obefintliga försvarsutskottet. Det är 
icke en ekonomisk fråga, om en ung riks
dagsman på grund av värnplikt event:nellt 
bleve förhindrat att fullgöra sitt riksdags
mannavärv. Under sådana omständigheter 
tillåter jag mig föreslå att ärendet lägges 
på bordet. 

Puhemies: Kun yksimielisesti ei ole 
hyväksytty puhemiesneuvoston ehdotusta, 
on asia jääpä pöydälle. Kehoitan seuraavia 
puhujia lausumaan mielensä pöydällepano
ajasta. 

Keskustelu pöydällepanoajasta julistetaan 
päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. von Frenckell ehdottanut, että asia pan
taisiin pöydälle seuraavaan istuntoon. 

.Selostus myönnetään oikeaksi. 

Puhe m i ·e s: Kun muuta ehdotusta ei 
ole tehty, p a n n a a n asia p ö y d ä 11 e 
seuraavaan istuntoon. 

Esitellään ja Lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti l a k i v a l i o
kuntaan: 

20) Ehdotuksen laiksi ulosottolain 4 luvun 
5 a § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Niskasen lak. al. n: o 19; ja 

21) Ehdotuksen laiksi nopeammasta menet
telystä sukunimen muuttamisessa 

sisältävä ed. J. Annalan y. m. lak. al. n:o 20. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesnimvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
rain valiokuntaan: 

22) Ehdotuksen laiksi edustajanpalkkiosta 
annetun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. von Frenckellin y. m. lak. al. 
n:o 21; 
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23) Ehdotuksen laiksi tullien kantamisesta 
vuonna 1937 

sisältävä ed. Inkilän y. m. lak. al. n :o 22; 

24) Ehdotuksen laiksi tulo- ja omaisuus
verosta annetun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. Kullbergin y. m. lak. al. 
n:o 23; 

25) Ehdotuksen laiksi tulo- ja omaisuus
verosta annetun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. Österholmin y. m. lak. al. 
n:o 24; 

26) Ehdotuksen laiksi mallasjuomaverosta 
20 päivänä joulukuuta 1934 annetun lain 

4 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Voionmaan y. m. lak. al. 
n:o 25; 

27) Ehdotuksen laiksi margariinivalmisteista 
ja rehnaineista suoritettavasta verosta anne

tun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. Kä~äräisen y. m. lak. al. 
n:o 26; 

28) Ehdotuksen laiksi valtioneuvoston oikeu
desta myöntää helpotuksia ja vapautuksia 
valtiolle tulevien maksujen ja korvausten 
~uorittamisesta annetun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. Peltosen y. m. lak. al. n: o 27; 

29) Ehdotuksen laiksi valtion viran- ja toi
menhaltijain palkkauksen perusteista anne

tun lain muuttamisesta 

sisältävä ·ed. Frietschin y. m. lak al n:o 28; 

30) Ehdotuksen laiksi viran- ja toimenhal
tijain. palkkauksen vähentämisestä vuoden 

1937 aikana 

sisältävä ed. Niskasen lak. al. n: o 29; 

31) Ehdotuksen laiksi valtion viran tai toi
men haltijain oikeudesta eläkkeeseen anne

tun lain kumoamisesta 

sisältävä ed. Niskasen y. m. lak. al. n:o 30; 

32) Ehdotuksen laiksi hevosten ja ajoneuvo
jen ottamisesta sotavoimien tarpeisiin sodan 
aikana 11 päivänä marraskuuta 1922 anne-

tun lain 11 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Pyyn y. m. lak. al. n: o 31; ja 

33) Ehdotuksen laiksi avustuksen suoritta
misesta eräille vakinaisessa palveluksessa 
olevien asevelvollisten omaisille 23 päivänä 
syyskuuta 1919 annetun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. Lahtelan y. m. lak. al. n: o 32. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n valiokuntaan, jonka tulee pyy
·tää p e r u s t u s l a k i v a l i o k u n n a n 
lausunto asiasta: 

34) Ehdotuksen laiksi eräiden lahjoitusmaa
kruununpuistojen luovuttamisesta 

sisältävä ed. Vesterisen y. m. lak. al. n:o 
33; ja 

35) Ehdotuksen laiksi eräiden lahjoitusmaa
kruununpuistojen luovuttamisesta 

sisältävä ed. V. Annalan y. m. lak. al. 
n:o 34. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n v a l i o kun t a a n, jonka tulee pyy
tää l a k i- j a t a l o u s v a l i o k u n n a n 
lausunto asiassa: 

36) Ehdotuksen laiksi niistä perusteista, joi
den mukaan valtion avustusta kunnan- ja 
kyläteille eräissä tapauksissa on suoritet-

tava 

sisältävä ed. J anhosen y. m. lak. al. n: o 
35; ja 

19 
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37) Ehdotuksen laiksi kunnan- ja kyläteiden 
ottamisesta valtion haltuun 

sisältävä ed. Niskasen lak. al. n: o 36. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka tulee pyy
tää s i v i s t y s v a l i o kun n a n lausunto 
asiasta: 

38) Ehdotuksen laiksi yksityisoppikoulujen 
valtionavusta annetun lain 2 § :n muutta

misesta 

sisältävä ed. Riipisen y. m. lak. al. n: o 37; 

39) Ehdotuksen laiksi kansakoululaitoksen 
kustannuksista annetun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. Metsärannan y. m. lak. al. 
n:o 38; 

40) Ehdotuksen laiksi yksityisten kansakou
lujen valtionavusta annetun lain 1 § :n 

muuttamisesta 

sisältävä ed. Takalan y. m. lak. al. n: o 39; ja 

41) Ehdotuksen laiksi kansaopistojen valtion
avusta annetun lain 2 § :u muuttamisesta 

sisältävä ed. Stenwallin y. m. lak. al. n:o 40. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
rain valiokuntaan: 

42) Ehdotuksen metsänparannuslaiksi 

sisältävä ed. Cajanderin y. m. l;:._k. al. 
n:o 41; 

43) Ehdotuksen laiksi eräiden -mrojen käyt
tämisestä maan ostoon valtion metsätaloutta 

varten 

sisältävä ed. Pekkalan y. m. lak. al. n: o 
42; ja 

44) Ehdotuksen laiksi asutustilallisten vuo
tuismaksujen alentamisesta annetun lain 

muuttamisesta 

sisältävä ed. Salon y. m. lak. al. n: o 43. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n valiokuntaan, jonka tulee pyy
tää maatalousvaliokunnan lau
sunto asiasta: 

45) Ehdotuksen laiksi varojen myöntämi
sestä !ainoiksi maataloustuotannon edistä

miseksi annetun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. Kalliokosken y. m. lak. al. 
n:o 44; 

46) Ehdotuksen laiksi varojen varaamisesta 
uudis- ja laidunviljelyksistä pienviljelijöille 

jaettavia palkkioita varten 

sisältävä ed. Kalliokosken y. m. lak. al. 
n:o 45; 

47) Ehdotuksen laiksi varojen varaamisesta 
uudis- ja laidunviljelyksistä pienviljelijöille 

jaettavia palkkioita varten 

sisältävä ed. T. Halosen y. m. lak. al. n: o 
46; sekä 

48) Ehdotuksen laiksi varojen varaamisesta 
uudis- ja laidunviljelyksistä pienviljelijöille 

jaettavia palkkioita varten 

sisältävä ed. Rytingin y. m. lak. al. n:o 47. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ,ehdotuksen mukaisesti laki- ja ta
lousvaliokuntaan: 

49) Ehdotukset laeiksi maalaiskuntain kun
nallislain 10 ja 10 a § :n, kaupunkien kun
nallislain 11 ja 11 a § :n sekä kunnallisen 

vaalilain 12 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Ampujan y. m. lak. al. n: o 48; 
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50) J~hdotuksen laiksi maalaiskuntain kun
nallishallinnosta annetun asetuksen 82 § :n 

7 kohdan muuttamisesta 

sisältävä ed. Niskasen lak. al. n: o 49; 

51) Ehdotuksen laiksi köyhäinhoitolain 
51 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. M. Ryömän y. m. lak. al. n :o 50; 

52) Ehdotuksen laiksi köyhäinhoitolain 
muuttamisesta 

sisältävä ed. Sundströmin y. m. lak. al. 
n:o 51; ja 

53) Ehdotuksen laiksi vuokra-alueiden lunas
tamisesta annetun lain 75 § :n kumoamisesta 

sisältävä ed. Mustasillan y. m. lak. al. 
n:o 52; 

54) Ehdotuksen laiksi kansakoulutoimen jär
jestysmuodon perusteista annetun lain 3 § :n 

muuttamisesta 

sisältävä ed. Takalan lak. al. n:o 53 esi
tellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti sivistys valio
k u n ta a n, jonka tulee pyytää v a 1-
t i o v a r a i n v a l i o k u n n a n lausunto 
asiasta. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti t y ö v ä e n
a s i a i n v a l i o kun 't a a n: 

55) Ehdotuksen laiksi kahdeksan tunnin työ
ajasta annetun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. V. Annalan y. m. lak. al. 
n:o 54; 

56) Ehdotuksen laiksi työsopimuslain 14 § :n 
muuttamisesta 

sisältävä ed. V. Annalan y. m. lak. al. 
n:o 55; 

57) Ehdotuksen laiksi työsopimuslain 14 §:n 
muuttamisesta 

sisältävä ed. Sundströmin y. m. lak. al. 
n:o 56; 

58) Ehdotuksen laiksi merimiehen työajasta 
annetun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. Sundströmin y. m. lak. al. 
n:o 57; 

59) Ehdotuksen laiksi merimieslain 11 § :n 
muuttamisesta 

sisältävä ed. I1onkaisen y. m. lak. al. n: o 58; 

fiO) Ehdotuksen laiksi merimieslain 41 § :n 
muuttamisesta 

sisältävä ed. Lonkaisen y. m. lak. al. n :o 59. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
rainvaliokuntaan: 

61) Korotetun määrärahan osoittamista 
työvoiman lisäämiseksi Korkeimmassa hal

linto-oikeudessa 

tarkoittava ed. Cajanderin y. m. rah. ai. 
n:o 1; 

62) lläärärahan osoittamista alempiin palk
kausryhmiin kuuluvien viran- ja toimenhal

tijain palkkausten parantamiseksi 

tarkoittava ed. Inkilän y. m. rah. al. n:o 2; 

63) lUäärärahan osoittamista ennen 22 pai· 
vänä syyskuuta 1933 annettua asetusta eläk

keelle joutuneiden sairaanhoitajattarien 
eläke-etujen parantamista varten 

tarkoittava ed. Pohjalan y. m. rah. al. n :o 3; 
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64) Määrärahan osoittamista ylimääräisiksi 
eläkkeiksi pysyvästi työkyvyttömille ja va

rattomille vapaussodan rintamamiehille 

tarkoittava ed. Huittisen y. m. rah. al. 
n:o 4; 

65) Määrärahan osoittamista ylimääräisiksi 
eläkkeiksi vapaussodan työkyvyttömille ja 

varattomille rintamamiehille 

tarkoittava ed. V. Annalan y. m. rah. al. 
n:o 5; 

66) K01·otetun määrärahan osoittamista jää
kärien ja heidän omaistensa eläkkeitä ja 

avustuksia varten 

tarkoittava ed. Kokon y. m. rah. al. n: o 6; 

67) Määrärahan osoittamista puolustuslai
toksen ilmatorjunnan vahvistamista varten 

tarkoittava ed. V. Annalan y. m. rah. al. 
n:o 7; 

68) Määrärahan osoittamista Suomen ilma
puolustusliitolle kolmen moottorilentokoneen 

ostamista varten 

tarkoittava ed. Lahdensuon y. m. rah. al. 
n:o 8; 

69) K01·otetun määrärahan osoittamista vaa
tetuksen ja varustuksen hankkimiseksi suo

jeluskunnille 

tarkoittava ed. V. Annalan y. m. rah. al. 
n:o 9; 

70) Korotetun määrärahan osoittamista 
uusien sotilasohjaajantoimien perustamiseksi 

suojeluskuntajärjestöön 

tarkoittava ed. Tuomivaaran rah. al. 
n:o 10; 

71) Määrärahan osoittamista palkkioiden 
maksamiseksi suojeluskuntien paikallispääl

liköille 

tarkoittava 
n:o 11; 

ed. Tuomivaaran rah. al. 

72) Korotetun määrärahan osoittamista suo
jeluskuntajärjestön a1mrahaa varten 

tarkoittava ed. Tuomivaaran ra:h. al. 
n:o 12; 

73) Korotettujen määrärahojen osoittamista 
työttömyyden lieventämistä varten 

tarkoittava ed. Bryggarin y. m. rah. al. 
n:o 13; 

74) Määrärahan osoittamista yleisen liike
yrityslaskennan aineiston keräystä varten 

tarkoittava ed. ljintnlahden y. m. rah. al. 
n:o 14; 

75) ~läärärahan osoittamista ammattien .. 
edistäruislaitokselle opetusautokorjaamon 

työvälineiden hankkimista varten 

ta11koittava ed. Alestalon y. m. rah. al. 
n:o 15; 

76) Määrärahan osoittamista Kannaksen am
mattilroulukodin oppilas- y. m. asumuksien 

kunnostamiseen 

tarkoittava ed. Pyyn y. rn. rah. al. n: o 16; 

77) Määrärahan osoittamista 0. Y. Maakiin
teistöpankin tappion peittämiseksi 

tarkoittava ed. Ijeppälän y. m. rah. al. 
n:o 17; 

78) Määrärahan osoittamista Osuuskassojen 
Keskuslainarahasto-Osakeyhtiön välityksellä 
jaettaviksi !ainoiksi pienlaivanvarustuksen 

tukemiseksi 

tarkoittava ed. Kekkosen y. m. rah. al. 
n:o 18; 
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79) Määrärahan osoittamista annettavaksi 
lainoina pientilan haltuunsa ottavalle peril
liselle kanssaperillisten osuuksien lunasta-

mista varten 

tarkoittava ed. Niskasen y. m. rah. al. 
n:o 19; 

80) )fäärärahan osoittamista siil'l'ettäväksi 
valtion laivarahastoon 

tarkoittava ed. Kokon y. m. rah. al. n :o 20; 

81) .:VIäärärahan osoittamista uuden tarkas
tuslaivan hankkimista varten Turun luotsi

piiriin 

tarkoittava ed. Hongan y. m. rah. al. 
n:o 21; 

82) ~läärärahan osoittamista jäänsärkijä
aluksen rakentamista varten 

tarkoittava ed. Kulovaaran y. m. rah. al. 
n:o 22; 

83) Määrärahan osoittamista höyrylaivalii
kenteen ylläpitämistä varten linjalla Hel

sinki-Loviisa sekä Helsinki-Porvoo 

tarkoittava ed. Österholmin y. m. rah. al. 
n:o 23; 

84) Määrärahan osoittamista Reipon karille 
rakennettavaa johtoloistoa varten 

tarkoittava ed. .Moilasen y. m. rah. al. 
n:o 24; 

85) Määrärahan osoittamista Kemin Kraase
liin rakennettavaa johtoloistoa varten 

tarkoittava ed. Kokon rah. al. n: o 25; 

86) Määrärahan osoittamista kalatalousalalla 
tarvittavien apuvoimien paikkaamista var

ten maataloushallitukse<'n 

tarkoittava ed. Branderin y. m. rah. al. 
n:o 26; 

87) Määrärahan osoittamista kunnan- ja 
kyläteiden kunnossapitoavustuksia varten 

tarkoittava ed. Nurmesniemen y. m. rah. al. 
n:o 27; 

88) Määräl'ahan osoittamista kunnan- ja 
kyläteiden kunnossapidon avustamista 

varten 

tarkoittava ed. Rytingin rah. al. n: o 28; 

89) .:VIäärärahan osoittamista Perkjärven 
laskuhankkeen kuoletus~aksujen alentamista 

varten 

tarkoittava ed. I;uukan y. m. rah. al. 
n:o 29; 

90) Määrärahan osoittamista Oulujoen-Py
bäkosken voima-aseman rakennustöiden 

aloittamista varten 

tarkoittava ed. Salon y. m. rah. al. n: o 30; 

91) Määrärahan osoittamista Lahdeq poliisi
laitoksen henkilökunnan palkkauksen paran

tamista varten 

tarkoittava ed. I1ehtosen rah. al. n: o 31; 

92) lläärärahan osoittamista Haapajärven 
asema-alueen laajentamistöitä varten 

tarkoittava ed. Niskasen raJh. al. n: o 32; ja 

93) Määrärahan osoittamista maalaiskirjeen
kantajien toimien muuttamiseksi eräillä 
paikkakunnilla ylimääräisiksi postiljoonien 

toimiksi 

tarkoittava ed. Kivisalon y. m. rah. al. 
n:o 33. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n v a.l i o ik unta a n, jonka tulee pyy
tää t a 1 o u s v a l i o kun n a n lausunto 
asiasta: 



150 Perjantaina 18 p. sy~·skuuta 1936. 

94) Määrärahan osoittamista farmaseuttista 
laitosta varten 

tarkoittava ed. H. Ryömän rah. al. n: o 34; 

95) Määrärahan osoittamista uuden lasten
sairaalan rakentamista varten 

tarkoittava ed. Pohjalan y. m. rah. al. 
n:o 35; 

96) Määrärahan osoittamista kuntien ham
maslääkärien palkkausta varten 

tarkoittava ed. Metsärannan y. m. rah. 
al. n: o 36; 

97) Määrärahan osoittamista Mustasaaren 
sairaalan laajennustöitä varten 

tarkoittava ed. H. Ryömän y. m. rah. al. 
n:o 37; 

98) Määrärahan osoittamista valtion sairaa
lan rakentamista varten Kemiin 

tarkoittava ed. U. Hannulan y. m. rah. al. 
n:o 38; 

99) Määrärahan osoittamista Vaajasalon 
kaatumatautisten parantolan rakennuksia 

varten 

tarkoittava ed. Vaaraman y. m. rah. al. 
n:o 39; 

100) Määrärahan osoittamista kaatumatau
tisten lasten parantolan rakentamista varten 
Sortavalan pitäjän Tapiolan kaatumatautis-

ten hoitolan yhteyteen 

tarkoittava ed. Voionmaan y. m. rah. al. 
n:o 40; 

101) Määrärahan osoittamista valtion alue
sairaalan rakentamista varten Polvijärven 

kuntaan 

tarkoittava ed. Soinisen y. m. rah. al. 
n:o 41; ja 

102) Määrärahan osoittamista Säräisniemen 
aluesairaalan rakentamiseksi 

tarkoittava ed. Salon y. m. rah. al. n: o 42. 

Esitel!lään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o ik u n t aan, jonka tulee 
pyytää laki- ja talousvalio kun
n a n lausunto asiasta: 

103) Määrärahan osoittamista rakennuslai
noiksi ja -avustuksiksi ehkäisevää lastensuo

jelutyötä varten 

tarkoittava ed. E. Kilpeläisen y. m. ra:h. al. 
n:o 43; ja 

104) Määrärahan osoittamista kuntien vero
äyrin hinnan tasoittamiseksi 

ta;rkoittava ed. Niskasen rah. al. n: o 44. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
rainvaliokuntaan: 

105) Määrärahan osoittamista Helsingin yli
opiston kansansivistystoimintaa varten 

tarkoittava ed. Cajanderin y. m. rah. al. 
n:o 45; 

106) Määrärahan osoittamista valtion yleis
ten stipendien ja ylioppilaiden yksityissti

pendien korottamista varten 

tarkoittava ed. Cajanderin y. m. rah. al. 
n :0 46; 

107) Korotetun määrärahan osoittamista 
Helsingin yliopistossa opiskelevien apu- ja 

lainarahoiksi 

tarkoittava ed. M. Ryömän y. m. rah. al. 
n:o 47; 
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108) Määrärahan osoittamista Helsingin yli
opiston lääkeopillisen keskuslaitoksen snun

nitteluja ja piirustuksia varten 

tarkoittaJVa ed. H. Ryömän rah.aL n:o 48; 

109) Määrärahan osoittamista toisen assis
tentin palkkaamiseksi käytännöllisen teolo
gian professorille teologian ylioppilaiden 

käytännöllisten harjoitusten johtamista 
varten 

tarkoittava ed. E. Kilpeläisen y. m. rah. al. 
n:o 49; 

110) Määrärahan osoittamista Turun kesä
yliopiston sekä sen yhteyteen järjestettäviä 
maan viljelijäin kesäkursseja ja kunnallis-

miesten jatkokursseja varten 

tarkoittava ed. Hongan y. m. rah. al. n :o 
150; ja 

111) Määrärahan osoittamista Jyväskylän 
kasvatusopillisen korkeakoulun urheilukent

tää varten 

1ta11koittava ed. Alla-Kuljun y. m. rah. a1. 
n :o 51. 

112) Määrärahan osoittamista kauppakor
keakoulun tilanahtauden poistamiseksi 

tarkoittava ed. Kanniston y. m. rah. al. n :o 
52 esitellään ja ·lähetetään 1puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n v a ·l i o kuntaan, jonka tulee rpyy
tää sivistys ·v a [ i o kunnan lausunto 
asiasta. 

113) Koroitetun määrärahan osoittamista 
yhteiskunnalliselle korkeakoululle 

tarkoittava ed. In:kilän y. m. rah. al. n: o 53 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti valtiovara i n
v a l i o kuntaan. 

114) Määrärahan osoittamista pedagogisen 
keskuslaitoksen perustamista varten 

tarkoittaJVa ed. W ainion y. m. ra'h. wl. n: o '54 
esite'rlään ja rlähetetää.n puhemiesneuvoston 
·ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a [ i o 'k u n t a a n, jonka itul.ee pyytää s i
·v i s t y s v a [ i o k u n n a n 'lausunto asiasta. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneu
.voston ehdotu1ksen mukaisesti v a l t i o
varainvaliokuntaan: 

115) Määrärahan osoittamista Tampereen 
teknillisen opiston lisärakennusta varten 

tarkoitta·va ed. Horellin y. m. rah. ai. n: o 
55; ja 

116) Määrärahan osoittamista Helsingin 
ruotsalaiselle kauppakorkeakoululle 

t·arkoittava ed. Frietschin y. m. rah. al. 
n :o '56. 

117) 1\läärärahan osoittamista rakennusavus
tukseksi Stiftelsen Tekniska Läroverket i 

Helsingfors nimiselle säätiölle 

•tarkoittava ed. Sergeliuksen y. m. rah. al. 
n :o 57 esite'llään ja ,lä1hetetään pu:hemies
neuv·oston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t aan, jonka tulee 
pyytää sivistys v a iJ. i o ik u n n a n 'lau
sunto a,siasta. 

Esiteillään j·a lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
rainvaliokuntaan: 

118) Määrärahan osoittamista Heinolan se
minaarin lisärakennustöitä varten 

tarkoittava ed. Syrjä!län y. m. rah. a1. 
n:o 5•8; 

119) Määrärahan osoittamista urkujen hank
kimiseksi Helsingin kirkkomusiikkiopistoon 

tarkoittava ed. Linkomiehen y. m. rah. al. 
n: o 59; ja 
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120) Määrärahan osoittamista Haminan yh
teislyseon koulutalon rakentamista varten 

tarkoittava ed. Oksasen y. m. rah. al. n :o 60. 

121) Määrärahan osoittamista Kristiinan
kaupungin ruotsalaisen yhteiskoulun ottami

seksi valtion huostaan 

tarkoittava ed. Estlanderin y. m. rah. a1. 
n:o 61 esitel'lään ja ,l[ä:hetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o
v a r a i n v a 1 i o k u n t a a, n, jonka tu:lee 
pyytää s i v i s t y s v a 1 i o kun n a n lau
sunto asiasta. 

Es~telil.ään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuJksen mukaisesti v a l t i o v a
rainva'liokuntaan: 

122) Korotetun määrärahan osoittamista 
maalaiskansakoulujen avustamiseksi 

tarikoittava ed. Lehtokosken y. m. rah. al. 
n:o 62; 

123) Korotetun määrärahan osoittamista 
rajasel!dun kansakoulunopettajain lisä

palkkioiksi 

ta:vkoittava ed. M. Hannu:lan y. m. rah. al. 
n:o 63; 

124) Määrärahan osoittamista helppokorkoi
siksi rakennuslainoiksi työväenopistoille 

•tarkoit:twva ed. Inkilän y. m. ra:h. a:l. n: o 64; 
ja 

125) .:\[äärärahan osoittamista mkenuusavus
tukseksi SairaJan evankeliselle kansan

opistolle 

tarkoittava ed. Niukkasen y. m. rah. a;l. 
n:o 65. 

126) ~läärärahan osoittamista ammattikou
lun perustamista varten Kemiin 

tarkoit.tava ed. V. Kilpeläi•sen y. m. rah. a;l. 
n :o 66 esitellään ja lläihetetään puhemies-

neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
rv a r a i n v a 11 i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää työväenasia i n valio kun
n a n lausunto asi.a~ta. 

Esiteillään ja lähetetään puhemiesneu
'voston ehdotuksen mukaisesti v a: 1 t i o v a
rain valiokuntaan: 

127) lVIääl·ärahan osoittamista Toivalan nais
käsityökouluu uudisrakennusta varten 

tarkoittruva ed. Löthman-Ko.posen y. m. rah. 
a1. n :o 67; 

128) Määrärahan osoittamista pa}Jpilan ra
kentamista ja papin paikkaamista varten 

Posion seurakuntaan 

tarkoittava 
n:o 618; 

ed. Lahtelan y. m. rah. al. 

129) ~Iäärärahan osoittamh;ta Sallan seura
kunnan kirkon korjausta val'ten 

tarkoitta:va ed. Lahitelan y. m. rah. a:L 
n:o 69; ja 

130) Korotetun määrärahan osoittamista 
Suomen evankelis-luterilaisen pybäkouluyh· 

distyksen avustamista varten 

tarkoittava ed. Kaasalaisen y. m. r&h. al. 
n:o 70. 

EsiteHään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen muka~sesti v a l ·t i o v a
r a i n valio ik unta a n, jonka tulee 'PYY
tää sivistys v a 1 i o kunnan lausunto 
asiasta: 

131) Määrärahan osoittamista Suomen meri
mieslähetysseuralle kirkon rakentamista 

varten Lontooseen 

tal'koittava ed. Böökin y. m. rah. al. n:o 71. 
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Esitellää-n ja läihetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n valiokuntaan: 

132) Määrärahan osoittamista kirkollista 
nuorisohuoltoa varten 

tarkoitta·va ed. ·wic'kmanin y. m. rah al. 
n:o 72. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ~hdotuksen mUikaisesti v a 'l t i o v a
r a i n valiokuntaan, jon:ka tulee pyy
tää s i v i s t y s v a l i o k u n n a n lausunto 
asiasta: 

133) Määrärahan osoittamista Kristillisen 
taideseuran toiminnan tukemiseksi 

koslkeva ed. KaHiokosken y. m. rah. al. 
n:o 73. 

Esitellään ja 1äJhetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuks-en mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n valiokuntaan: 

134) Korotetun määrärahan osoittamista 
opintokerhotoiminnan avustamiseksi 

tarkoittava ed. Kalliokosken y. m. rah. al. 
n:o 74; 

135) K01·otetun määrärahan osoittamista 
kansantajuistieteellisten luentojen 

avustamiseen 

tarkoit-tava ed. Voionmaan y. m. rah. al. 
n:o 75; 

136) Määrärahan osoittamista suojeluskun
tien yliesikunnan käytettäväksi poikatyötä 

varten 

tarkoittava ed. Riipisen y. m. rah. al. 
n:o 76; 

137) ~Iäärärahan osoittamista Lotta-Svärd 
yhdistykselle kurssitoiminnan yhteydessä 

tapahtuvaa raittiusopetusta varten 

tM'lwittava ed. Riipisen y. m. rah. al. 
n:o 77; 

138) ~Iäärärahan osoittamista ~Iarttaliitolle 
raittiuskasvatustyötä varten 

tal'koittava ed. Riipisen y. m. rah. al. 
n:o 78; 

139) l\Iäärärahan osoittamista avustukseksi 
Oy. Kansatieteelliselle Filmille 

ta11koittava ed. V aaraman y. m. rah. al. 
n:o 79; 

140) ~Iäärärahan osoittamista Brage-yhdis
tyksen leikekokoelmaa varten 

tal'koittava ed. Törngrenin y. m. rah. al. 
n:o 80; 

141) Määrärahan osoittamista ammattikurs
sien järjestämistä varten työttömille henki

sen työn tekijöille 

tarkoittava ed. Frietschin rah. al. n:o 81; 

142) Määrärahan osoittamista sanomalehti
miesten ylimääräisiä eläkkeitä varten 

tarkoittava ed. I.1einosen y. m. rah. al. 
n:o 82; 

143) Korotetun määrärahan osoittamista 
rajaseutujen vapaan valistustyön ohjausta ja 

ylimääräistä avustusta varten 

tarkoittava ed. Soinisen y. m. rah. al. 
n:o 83; 

144) ~Iäärärahan osoittamista stadionin 
rakennustöiden jatkamiseen 

ta11koittava ed. von Frenckellin y. m. rah. 
al. n:o 84; 

20 
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145) Määrärahan osoittamista maaseudun 
urheilukenttien kunnossapidon avustamiseksi 

tarkoittava ed. Kekkosen y. m. rah. al. 
n:o 85; 

146) Määrärahan osoittamista avustukseksi 
Työväen Urheiluliitolle osanottoa varten 
talviolympialaisiin .J ohannisbadissa ja kesä-

olymiJialaisiin Antwerpenissä 

tarkoittava ed. Rantalan y. m. rah. aL 
n:o 86; 

147) Määrärahan osoittamista voimistelu
opistotalon rakentamista varten Työväen 
Urheiluliiton naisten urheilu- ja ,·oimistelu-

kotiin Nastolan Pajulahdessa 

tarkoittava ed. Lehtokosken y. m. rah. al. 
n:o 87; 

148) Määrärahan osoittamista Savon maa
kunta-arkiston rakentamista varten 

tarkoittava ed. Vaaraman y. m. rah. al. 
n:o 88; 

149) l\'läärärahan osoittamista maakunta
museon perustamiseksi Olavinlinnaan 

tarkoittava ed. Imostarisen y. m. rah. al. 
n:o 89; 

150) Määrärahan osoittamista Viipurin 
linnan tutkimista varten 

tarlmittava ed. 'Lintulahden y. m. rah. al. 
n:o 90; 

151) Määrärahan osoittamista Kajaanin lin
nan raunioiden puhdistamis- ja korjaustöitä 

varten 

tarkoittava ed. Ja.nhos·en y. m. rah. al. 
n:o 91; 

152) Määrärahan osoittamista Kansan Näyt
tämön Kannatus-0. Y :n velkojen maksamista 

varten 

tarkoittava ed. Sillanpään y. m. rah. al. 
n:o 92; 

153) Määrärahan osoittamista Suomen 
Rauhanliitolle 

tarkoitta·va ed. Stenwallin y. m. rah. al. 
n:o 93; 

154) Korotetun määrärahan osoittamista 
Suomen asutuksen yleisluettelon tutkimus

työn suorittamista varten 

tarkoittava ed. Karv.etin y. m. rah. al. 
n:o 94; 

155) Määrärahan osoittamista Suomen Meri
mies-Unionin r. y. laivakirjastojen uusimi

seksi ja lisäämiseksi 

tarkoiHava ed. Sundströmin y. m. rah. al. 
n:o 95; 

156) K01·otetun määrärahan osoittamista 
korkeimman maa- ja metsätalousopetuksen 

uudisrakennuksia varten 

tarkoittava ed. Cajanderin y. m. rah. al. 
n:o 96; 

157) Määrärahan osoittamista hedelmävilje
lyksen tarkastajan paikkaamista varten 

maataloushallitukseen 

tarkoittava ed. Linnan y. m. rah. al. n:o 9,7; 

158) Määrärahan osoittamista puutarhanhoi
don tarkastajan viran pysyttämistä varten 

maataloushallituksessa 

tarkoittava ed. Linnan y. m. rah. al. n:o 98; 
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159) Määrärahan osoittamista Högre svenska 
lantbruksläronrket i Åbo nimisen oppilai
toksen valtiolta saamien lainojen lyhentä-

mistä varten 

tarkoittava ed. ·Laurenin y. m. rah. al. 
n:o 99; 

160) Määrärahan osoittamista Orimattilan 
kotitalousopiston oppilas- ja kutomoraken

nuksen rakentamista varten 

tarkoittava ed. :M:. Hannulan y. m. rah. al. 
n:o 100; 

161) 1\-Iäärärahan osoittamista Sääruingin 
emäntäkoulun uudisrakennusta varten 

>tarkoittava ed. Luostarisen y. m. rah. al. 
n:o 101; 

162) 1\-Iäärärahan osoittamista Uudenmaan 
ruotsalaisen nuorisoliiton kiertävän emäntä

koulun avustamiseksi 

tal'lkoittava ed. Österholmin y. m. rah. al. 
n:o 102; 

163) Määrärahan osoittamista Kajaanin kau
punkiin IJerustettavaa kiinteää naiskäsityö

koulua varten 

tarkoittava ed. Kokon rah. al. n:o 103; 

164) Km·otetun määrärahan osoittamista 
karjanhoito- ja meijeritalousoppilaitosten 

vähävaraisten oppilaiden avustamiseen 

tarkoittava ed. >lVIustasiUan y. m. rah. al 
n:o 104; 

165) Korotetun määrärahan osoittamista 
kotitalousoppilaitosten vähävaraisten oppi

laiden avnstamiseksi 

~tarkoittava ed. Tolosen y. m. rah. al. 
n:o 105; sekä 

166) Määrärahan osoittamista Suomen maa
talouskoulujen opettajayhdistyksen toimin

nan tukemiseksi 

tavkoittava ed. V enhon y. m. rah. al. 
n:o 106. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a.l t i o v a
r a i n v a 1 i o kuntaan, jonka tulee pyy
tää m a a t a l o u s v a l i o k u n n a n lau
sunto asiasta: 

167) J\iäärärahan osoittamista Lounais-Suo
men Savialueen }{aamieskoulnn valtiolle 

lunastamista varten 

tarkoittava ed. Karvetin y. m. rah. al. 
n:o 107; ja 

168) 2\Iäät•ärahan osoittamista metsätieteelli
sen tutkimuslaitoksen rakennusta yarten 

tarkoittava ed. Pe~kalan y. m. rah. al. 
n:o 108. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti valtio v a
rain valiokuntaan: 

169) Määrärahan osoittamista metsäkoulujen 
umUsrakennus- ja korjaustöitä Yarten 

tarkoittava ed. Pekkalan rah. al. n:o 109. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotutksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n v a 'l i o kun 'ta a n, jonka tulee pyy
tää m a a t a 1 o u s v a l i o k u n n a n lau
sunto asiasta: 

170) ]\Iäärärahan osoittamista uuden metsä
koulun perustamista varten 

taDkoittava Nl Cajanderin y. m. rah. al. 
n:o 110; 
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171) Määrärahan osoittamista metsänhoito
koulun perustamista varten Pohjois-Savoon 

tarkoittava ed. He~kkisen y. m. rah. al. 
n:o Hl; 

172) Määrärahan osoittamista rakennussuun
nitelman laatimista varten Kajaanin kihla

kuntaan perustettavalle metsäkoululle 

tarkoittava ed. Jauhosen y. m. rah. al. 
n:o H2; sekä 

173) ~läärämhan osoittamista metsäkurssi
talon rakentamis<'ksi Ylä-Vuoksen maamies

koululle 

tarkoittava ed. Ikosen y. m. rah. al. n:o 113. 

EsiteHään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen muka'isesti valtio v a
r a i n valiokuntaan: 

174) Korotetun määrärahan osoittamista val
tion avustuksiksi metsänparannustöiden 

kustantamiseen 

tarkoittava ed. Koiviston y. m. rah. al. 
n:o 114; 

175) Määrärahan osoittamista Selkeen lai
dunkoeaseman kuntoonsaattamista varten 

tarkoittava ed. Alestalon y. m. rah. al. 
n:o 115; 

176) Korotetun määrärahan osoittamista 
Satakunnan koeasemaa varten 

taDkoittava ed. Soinin y. m. rah. al. n:o 116; 

177) Määrärahan mJOittamista kasvinviljelys
koeaseman perustamista varten Perä

Pohjolaan 

tarkoittava ed. Juneksen y. m. rah. al. 
n:o 117; 

178) K01·oteiun määrärahan osoittamista 
Koetoimintayhdistysten liitolle 

tarlmittava ed. Soinin y. m. rah. al. n:o 118; 

179) Määrärahan osoittamista heikossa talou
dellise~~a asemassa olevien meijerien toimin

nan tukemiseksi 

tarkoittava ed. Tarkkasen y. m. rah. al. 
n:o 119; 

180) Määrärahan osoittamista korvaukseksi 
tarttuvien eläintautien aiheuttamista 

vahingoista 

taDkoittava ed. T_jeppällän y. m. rah. a:J.. 
n:.o T20; 

181) ~läärämhan osoittamista paikallisten 
maatalousneuvo.iain palkkaamista varten 

tarkoittava ed. Lahdensuon y. m. rah. al. 
n:o 12,1; 

182) ~Iäärärahan osoittamista maatalousker
holiitolle si1mlinviljelyksen edistämiseksi 

tarkoi1ttava ed. Salon y. m. rah. al. n: o 122; 

183) Määrärahan osoittamista maanviljelys-, 
i karjatalous- ja kotitalousneuvontaa varten 

Etelä-Pohjanmaan ruotsalaisella alueella asu
van suomenkielisen väestön keskuudessa 

tarkoittwva ed. J. Annalan y. m. rah. al. 
n:o 123; 

184) 1\läärärahan osoittamista maanparan
nustöitä varten myönnettyjen lainojen 

alentamiseksi 

tarkoittava ed. Kiviojan y. m. rah. al. n: o 
124; 

185) Korotetun määrärahan osoittamista 
maanparannustöitä yarten 

tal\koitta.va ed. V. Annalan y. m. rah. rul. 
n:o 125; 
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186) Korotetun määrärahan osoittamista 
maanparannustöitä varten 

tarkoittava ed. Kullberg·in y. m. rah. al. 
n :o 1126; 

187) Määrärahan osoittamista pienviljelijäin 
laidun- ja umlisviljelys11alkkioiksi 

tarkoittava ed. Kallli!Ykosken y. m. rah. a1. 
n:o 127; 

188) K01·otetun määrärahan osoittamista 
pienviljelijäin uudis- ja laidunviljelyspalk

kioita varten 

tarkoiUa•va ed. T. Halosen y. m. rah. aL 
n:o 128; 

189) Korotetun määrärahan osoittamista 
pienviljelijäin uudis- ja laidunviljelyspalk

kioita varten 

tarlmiJttava ed. RY'tingin rah. al. n: o 129; 

190) Määrärahan osoittamista piemiljelijäin 
lannanhoito- ja käyttöpalkkioiksi sekä lanta

talouskilpailujen järjestämistä varten 

tatkoittava ed. Ikosen y. m. raih. al. n:o 130; 

191) Määrärahan osoittamista väkilannoittei
den hankinnan avustuksiksi varattomille 

uudisrai vaajille 

tarkoittava ed. Hä.nn1sen y. m. rah. al. 
n:o 131; 

192) K01·otetun määrärahan osoittamista 
Suomen Salaojitusyhdistykselle 

tarkoitta·va ed. Hi·rvensa1on y. m. rah. al. 
n:o 1132; 

193) Korotetun määrärahan osoittamista 
salaojitusavustuksia varten 

tarkoittava ed. Ikosen y. m. rah. a1. n: o 133; 

194) Korotetun määrärahan osoittamista 
pienviljelijäin salaojitusavustuksiin 

ta11koittava ed. Marttilan y. m. rah. al. 
n:o 134; 

195) Korotetun määrärahan osoittamista 
maatalousseurojen paikallista kotitalousneu

vontaa varten 

tarkoittava ed. Luostarisen y. m. rah. al. 
n:o 135; 

196) Määrärahan osoittamista tutkimuksen 
!morittamiseksi maan myyntituottoisesta 

puutarha viljelyksestä 

tankoitta.va ed. Pilppu'lan y. m. rah. a:l. 
n:o 136; 

197) Korotetun määrärahan osoittamista 
Suomen puutarhaviljelijäin liiton ayusta

miseksi 

tarkoittava ed. Piippulan y. m. ra:h. al. 
n:o 137; 

198) Määrärahan osoittamista Suomen koti
teollisuusjärjestöjen keskusliiton toiminnan 

tukemiseksi 

tarkoittava ed. V enhon y. m. rah. al. 
n:o138; 

199) Määrämhan osoittamista Suomalaiselle 
:1\larttaliitolle kotitalousneuvojain paikkaa

mista varten 

tarkoittava ed. Oksasen y. m. mh. all. n: o 
13,9; 

200) Korotetun määrärahan osoittamista 
Suomen ruotsalaiselle Marthaliitolle 

tarkoittava ed. Bonsdorffin y. m. rah. a1. 
n:o 140; 
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201) Määrärahan osoittamista Suomen ruot- : 
salaiselle Marthaliitolle kotiteollisuuden 

edistämiseksi 

tarkoittava ed. Bonsdorffin y. m. rah. wl. 
n:o 141; 

202) Km·otetun määrärahan osoittamista 
hevostalouden edistämiseksi 

tarkoittarva ed. Vilhula11 y. m. rah. a1. n: o 
142; 

203) Korotetun 
maataloudellista 

mää1·ärahan orsoittamista 
1·ajaseututoimintaa varten 

tarkoittava ed. Ku,kkosen y. m. rah. a1. 11: o 
143; 

204) Määrärahan osoittamista kalastusvakuu
tusyhtiöiden toiminnan helpottamiseksi 

tarkoi<ttava ed. Kekkosen y. m. rah. al. 11: o 
144; 

205) ~Iäärät•ahan osoittamista kirjanpidon 
järjestämi,.;eksi kalastuksen kannattavaisuu

den s~>lville saamiseksi 

ta~koittava ed. LePipälän y. m. rah. al. n: o 
145; 

206) Korotetun määrärahan osoittamista 
kalastuselinkeinon edistämiseksi 

tar'koittava ed. österholmi11 rah. al. n: o 146; 

207) Korotetun määrärahan osoittamista 
kalastuselinkeinon edistämistä varten 

tarikoitta,va ed. Ku:Bhergi11 y. m. rah. aL 
n:o147; 

208) }Iäärärahan osoittamista !ainoiksi kala
kaupan ja kalan kuljetuksen edistämiseksi 

toimiville yrityksille 

tarkoi:ttava ed. Söderhjelmin y. m. rah. a'L 
n:o 148; 

209) ~Iäärärahan O!ioittamista sisävesikalas
tusalan kolmen uuden neuvontapiirin järjes
tämiseksi ja kevätkutuisten kalojen viljelyk-

sen edistämiseksi 

tarkoittava ed. Juneksen y. m. ra:h. al. n :o 
149; 

210) }läärärahan osoittamista avustuksiksi 
ja lainoiksi Suomenlahden itäosan vähäva
raisille kalastajille pyyntivälineiden hankki-

miseen 

tarkoittava ed. V. Annalan y. m. rah. all. 
n :o 1,50; 

211) ~Iäärärahan osoittamista Suomenlahden 
itäosan rannikon, Seiskarin ja Lavansaaren 

kalastajille tarpeellisten nuotta-apajien 
perkaamiseen 

tarkoitta,va ed. V. Annalan y. m. rah. aL 
n:,o 1'51; 

212) Määrärahan osoittamista rapuviljelyk
sen edistämiseksi 

tarkoittava ed. Salmialan y. m. rah. al. 
n:o 152; 

213) Määrärahan osoittamista tulvien tuot
tamien vahinkojen korvaamiseksi 

tarkoittava ed. Rytingin rah. a:l. n: o 153 ; 
sekä 

214) Määrärahan osoittamista tulvien joh
dosta kärsimään joutuneiden vähävaraisten 

viljelijäin avustamiseksi 

tarkoitta•va ·ed. Miikin y. m. rah. a:l. n: o 154. 

EsiJt·ellään ja läihetetään puhemiesneu
voston ehdotwksen mukaisesti v a '1 t i o v a
r a i n vai i o kuntaan, jonka tulee pyy
,tää maata 1 o usva l i o k n n 11 a n lau
sunto asiasta : 

215) Määrärahan osoittamista Taasianjoen 
laskeruistyötä varten 

ta11koittava ed. Kul11bergin y.m. ra;h. a:l. n:a 
155; ja 
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216) l\Jiäärärahan osoittamista Kokemäenjoen 
perkaustyötä varten 

tarkoittava ed. Kirran y. m. rah. al. n: o 156. 

217) Määrärahan osoittamista Karvianjoen 
alajuoksun perkaustöiden alullepanemista 

varten 

tarkoittll!va ed. Joukasen y. m. rah. al. n: o 
157 ,esitellään. 

Puhemies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia il.äihetettäisiin valiiovarainva
lio'kuntaan, jonika <tuiisi pyytää maata1ous
valiokunnan lausunto asiasta. 

Keskustelu: 

sät ovat edellämainitun syyn vuoksi mel
kein loppuun hakatut. Siis pitäjän ainoa 
saha, joka oli antanut ansiotöitä monille 
sadoille pienviljelijäpel'heille, jotka näin 
ollen nyt ovat menettäneet kaikki ansio
mahdollisuutensa omalla kotiseudullaan, jo
hon olivat j.o noin 10 vuoden aikana tottu
neet. 

:Merikarvialla odotetaan tämän tarpeelli
sen maanparannustyön nopeata toimeenpa
noa aivan erikoisella hartaudella sen 
vuoksi, että siellä on uusi jako vielä koko
naan toimittamatta syystä, että vasta kai
vuutyön jälkeen voidaan nykyisestä ryhmä
talo-järjestelmästä päästä ja sijoittaa muu
tettavaksi määrätyt talot kui.-atuille j,oki
varsialueille. Kyseellisen seutukunnan 
kunnissa, missä pitkät tierasitukset, harva 
asutus, sen johdosta raskas oppivelvollisuu
den täy;täntöönpano ovat yhdessä Karvian
joen tuhotul den ollessa jokavuotisia, ai-
heuttaneet sen, että siellä yleensä on poik
keuksellisen raskas veroäyri rasittaen muu
tenkin jo alaspainnnutt~ elintasoa. Täl-
laisina hyvinä aikoina kuin nyt elämme, 
nimittäin taloudellisesti, ja kun vaLtion ta

i lousarvio sen kestää, niin juuri maanpa
' rannuksista ja niiden nopeasta toimeenpa
. nosta on se hyöty, että tulva-alueilla asu

Ed. Joukanen: Herra puhemies!- • 
,Joenperkauskomissionin mietinnössä sano
taan Karvianjoen vesistön perkaushank
keesta, että se olisi heti kotkonaisuudessaan 
toteutettava niin pian kuin suunnitelma on 
valmistunut ja lupaa hankkeelle saatu. 
Vuosi sitten on suunnitelma valmistunut
kin ja myöskin maaJherran lupa sen suorit
tamiseksi. Kyseenalainen Karvianjoen tul- , 
vajokialueella asuva väestö ei ole tottunut 
koskaan kärsimyksiään esim. sanomalehdis
tön palstoiHa maailmalle julistamaan, 
mutta kuitenkin se olisi ollut syvästi kii
tollinen, jos sen oikeutettu hartain toivo
mus olisi täytttynyt, nimittäin, että halli
tus vuoden 1937 tulo- ja menoarvioon 
olisi ottanut vaikkapa vain pienemmänkin 
määrärahan senvuoksi, että olisi kaivaus
työ voitu panna alulle jo ensi vuonna. 

Niinkuin aloitteeni perusteluissa olen 
maininnutkin, on Karvianjoen tulva
alueella tilanne muodostunut aivan kestä
mättömäksi. Vuodesta vuateen jatkuvien 
tuhotulvien ja hallojen tuhotessa vuoden
tulon, on elämänvaatimuksien pakottamana 
jouduttu aivan liiaksi kuluttamaan sikäläi
siä metsäpääomia. Varsinkin Merikarvialla 
ja Siikaisissa on ensi talvena vähentyneit
ten metsätöitten takia odotettavissa huo
mattavaa työt<t.ömyyttä. Tulkoon tässä 
mainituksi, e'ttä Torasjoen sahaosakeyhtiö 
on sii11tänyt kaksiraamisen sahansa pois 
Siikaisista syystä, että paikkakunnan met-

vien kansalaisten kärsimykset loppuvat, nii
den veronkantokyky paranee, valtio ja kun
nat saavat heitä raskaammin sen jälkeen 
verottaa ja niin he tyytyväisinä voivat 
maksaa yhteiskunnalle saamansa lainan 
korkoineen takaisin. 

Karvianjoen perkansasia on siellä kylä-
ja yhteisissä pitäjäkokouksissa käsitelty 
kuin pelasta \'aa ja ahdingosta auttavaa 
asiaa ainakin. Pohjois-satakuntalaiset ollen 
vakuutettuina siitä, että tuo oikeamielisyys
periaatteen mukainen päätös täällä edus
kunnassa syntyy ja siten saadaan ei vain 
tyottömyys kaivuultyön kestäessä vaan 
myöskin jatkuvastikin Pohjois-Satakun
nasta poistetuksi järjestämällä sen run
saasti lisääntyvälle väestölle tilaisuus noin 
8,000 ha suuruisen lisämaan jatkuvaan tu
lokselliseen vilj elemiseen. 

Kun valtiovarainvaliokunta ryhtyy nyt 
käsittelemään valtion tulo- ja menoarviota 
vuodelle 1937, on sillä raskas velvoittava 
työ edessään. Tuo raha-aloitteiden run
saus vaatii valtiovarainvaliokunnan aivan 
erikoisen huomion osakseen tullakseen Sa
lomonin tuomiot tehdyksi valiokunnassa. 
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Viittaan vain jokitutkimuskomissionin tut
kimuksiin ja aloitteeni perusteluihin. Poh
jois-sattakuntalaiset uskaltavat toivoa, että 
oikeutettu anomukseni otettaisiin huo
mioon. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyvä:ksytään. 
Aloite lähetetään v a l t i o v a r a i n v a-
1 i o kun t a a n, jonlka tulee PYY'tää asiasta 
lausunto m a a ,t a l o u s v a l i o k u n
n alta. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n v a 1 i o ik unta a n, jonka tulee pyy
tää maatalousvaliokunnan lau
sunto asiasta: 

218) Määrärahan osoittamista Rokkalanjoen 
perkaustöitä varten 

tarkoittava ed. Kempin y.m. rah. al. 
n:o 158; 

219) Määrärahan osoittamista Suulajärvestä 
Suomenlahteen ulottuvan vesiväylän perkaa

mistyön aloittamista varten 

tarko1ttava ed. Paavolaisen y. m. rah. al. 
n:o 159; 

220) Määrärahan osoittamista Vihanuinjoen 
perkaustöiden aloittamista varten 

tarkoittava ed. Nu11mesniemen y. m. rah. al. 
n:o 160; 

221) Määrärahan osoittamista Otermajärven 
vesistön tulvasäännöstelyn toimeenpanoa 

varten 

tarkoittava ed. Salon y. m. rah. al. n: o 161; 

222) Määrärahan osoittamista Iijoen perkaa
mista varten 

tarkoittava ed. Rytingin rah. al. n: o 162; ja 

223) Määrärahan osoittamista asutusteiden 
kuntoonpanoa varten valtion mailla olevilla 

asutusalueilla 

tarkoittava ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n:o 163. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a. i n valiokuntaan, jonka tulee pyy
tää t y ö v ä e n a s i a i n v a l i o k u n n a n 
lausunto asiasta: 

224) Määrärahan osoittamista maaseudun 
työväen asunto-olojen parantamiseksi 

tarkoittava ed. Rantalan y. m. rah. al. n: o 
164; ja 

225) Korotetun määrärahan osoittamista 
vähävaraisten lasten ja nuorten ammatti

kasvatusta varten 

tarkoittava ed. Lumpeen y. m. rah. al. 
n:o 165. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
rainvaliokuntaan: 

226) Määrärahan osoittamista Suomen puo
lustuslaitoksessa palvelleiden keuhkotautis
ten avustaruisyhdistys r. y:n työkodin yllä-

pitämiseksi 

tarkoittava ed. Tarkkasen y. m. rah. al. 
n:o 166; ja 

227) Määrärahan osoittamista työläistarkas
tajan paikkaamista varten merenkuluntar

kastajan avuksi 

tarkoittava ed. Lonkaisen y. m. rah. al. 
00 167. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n v a l i o kunta a n ja lausunnon an-
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tamista varten k u l k u l a i t o s v a l i o
liokun taan: 

234) Määrärahan osoittamista Enäjärven 
kylätien kunnostamista ja valtion hoitoon 

ottamista varten 

228) Määrärahan osoittamista Kovesjoen koskeva ed. Kuusiston rah. al. n:o.174; 
pysäkiltä Porin-Haapamäen radalla Kove-
lahden satamaan johtavan satamaradan ra-

kennustyön aloittamiseksi 
235) Määrärahan osoittamista Poriu-Ran-

koskeva ed. Joukasen y. m. rah. al. n:o 168; man maantien korjaustöitä varten 

2~9) Määrärahan osoittamista kaksoisraiteen 
rakentamiseksi Pöhömäestä Rannilan 

asemalle 

koskeva ed. Niukkasen y. m. rah. al. 
n:o .169; 

230) Määrärahan osoittamista tutkimuksen 
suorittamiseksi rautatien rakentamista var

ten Haapamäen asemalta Saarijärvelle 

koskeva ed. Vilhulan y. m. rah. al. n:o 
170; ja 

231) Määrärahan osoittamista kyläteiden 
rakentamista ja kunnostamista varten erit
täinkin vähävaraisilla pienviljelysseuduilla 

koskeva ed. Marttilan y. m. rah. al. n: o 171. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
ridn valiokuntaan: 

232) Määrärahan osoittamista Turusta Hä
meenlinnaan johtavan valtatien Liedon pi
täjän alueella kulkevan osan parannustyötä 

varten 

koskeva ed. Hongan y.m. rah. al. n:o 172; 

233) Määrärahan osoittamista Pyhäjärven 
(U.l.) ja Pusulan kunnissa olevien Vuoti
naisten ja Kärkölän teiden parantamista ja 

valtion hoitoon ottamista varten 

kOskeva ed. Kuusiston rah. a1. n: o 173; 

koskeva ed. Kylänpään y. m. rah. al. 
n:o 175; 

236) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Tampereelta länteen sekä 

tarpeellisten yhdysteiden rakentamiseksi 
Tampereeseen liittyvällä esikaupunki

alueella 

koskeva ed. Voionmaan y. m. rah. al. 
n:o 176; 

237) Määrärahan osoittamista Tampereen
Kurun maantieltä Turun ja Porin läänin 
rajalle johtavan n. s. Juhtimäen tien maan-

tieksi rakentamista varten 

koskeva ed. Kujalan y. m. rah. al. n: o 177; 

238) Määrärahan osoittamista Vaasan-Lai
hian-Jalasjärven maantien oikaisemista 

varten 

koskeva ed. Tarkkasen y. m. rah. al. n :o 178; 

239) Määrärahan osoittamista oikaisu- ja 
parannustöiden suorittamista varten tie

osalla Vaasa-Sundby 

tarkoittava ed. Söderhjelmin y. m. rah. al. 
n:o 179; 

240) Määrärahan osoittamista Pietarsaaren 
-Kolpin tai Kruunupyyn tietyötä varten 

tarkoittava ed. Wickmanin y. m. rah. al. 
n:o 180; 

21 
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241} Määrärahan osoittamista Pietarsaaren 
.....,.Luodon-Kokkolan tien oikomis- ja pa

rannustyötä varten 

tarkoittava. ed. Wickmanin y. m. rah. al. 
11:0 181; 

242} Määrärahan osoittamista Knhmoisen
Jämsän välisen valtamaantieosan oikaisua 

varten 

tarkoittava ed. Eskolan y. m. rah. al. 
11:0 182; 

243) M.äärärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Toivakan kirkonkylästä 
Lepp~lahden pysäkille Jyväskylän-Pieksä-

mäen radalla 

tarkoittava_ ed. Bryggari11 y. m. rah. al. 
n:o 183; 

244) Määrärahan osoittamista Lievestuoreen 
-Hänniskylän maantien rakentamista 

varten 

248) Määrärahan osoittamista Vahvialaa ja 
Ylämaan välisen maantien rakentamisen 

alullepanemista varten 

tarkoittava ed. Kekkosen y. m. :t.a.h, at: 
n:o 188; 

249) Määrärahan osoittamista :Rääldtyflin 
Oravisalon maantien rakentamista varten 

tarkoittava ed. Tuomivaaran y. m, rah. aL 
11:0 189; 

250) Määrärahan osoittamista Mäntyharjun 
pitäjän Kyttälän-Varpasen maantien pa

rantamistöiden alkamista varten 

tarkoittava ed. Jutila11 y. m. rah. al. n:o 190'; 

251) Määrärahan osoittamista maantien l'a· 
kennustyön aloittamista varten Kangasnie
men-Pieksämäen välisellä Siilinmyllyn-

Haarajoen tieosalla 

tarkoittava ed. VesterisellJ y. m rah. al. tarkoittava ed. Jutilan y. m. rah. al; n:o.191; 
n:o 184; 

245) Määrärahan osoittamista_ Heinolan pi
täjästä Hujansalon ja Uimilan kylien kautta 
Jaalan pitäjään johtavan maantien rakenta-

mistöiden· aloittamiseksi 

tarkaittava ed. Piikaman y. m. rah. al. 
n:o 185; 

246) Määrärahan osoittamista Viipurin lää· 
nissä olevien maanteiden parantamista 

varten 

tarkoittava ed. Niukkasen y. m. rah. al. 
n:o 186; 

247) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamiseksi Taipalsaarelta Lappeenrantaan 

tarkoittava ed. Tukian y. m. rah. al. 11 :o 187; 

252) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Enonkoskelta Sappolan

lahteen 

tarkoittava ed: Luostarisen y~ m. rah. ål. 
11:0 192; 

253) Korotetun määrärahan osoittamista 
Punkaharjun maantien kunnostamiseen 

koskeva ed. Luostarisen y. m. rah. al. no.l93; 

254) Määrärahan osoittamista Otavan sata
man ja aseman välisen maantien rakenta

mista varten 

tarkoittava ed. Asikaisen y. m. rah. al. 
n:o 194; 
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255}' Määrärahan osoittamista Sarkamäen~ 
Rauhamäen maantien kunnostamista ja val

tiOn hoitoon ottamista varten 

tarkoittava· ed. Takalan y. m. rah. al. 
n:o 195; 

256) Määrärahan osoittamista Suonenjoen 
Karkkolan-.Jäppilän kirkonkylän maantien 
kunitostainisia ja valtion hoitoon ottamista 

varten 

tarkoittava ed. Takalan y. m. rah. al. 
n:d 196; 

257) Määl"ärahan osoittamista tutkimuksen 
toimittamiseksi maantieosalla Puutossalmi
Tuppurinmäki-K urjalanranta-Näädänmaa 

- Huovilansalmi 

koskeva ed. Löthman-Koposen y. m. rah. al. 
n:o 197; 

258) Määrärahan osoittamista Suonenjoen 
pitäjän Halolanmäen kylästä alkavan Ter" 
von-Haapamäen tiehen yhtyvän maantie-

linjan tutkimistöitä varten 

tarkoittava ed. Hirvensalon y. m. rah. al. 
n:o 198; 

259)·. ltoroitetun määrärahan osoittamista 
Yliveden-.Jääsken maantien rakentamista 

varten 

tarkoittava ed. Kuittisen y. m. rah. al. 
n:o 199; 

260) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Rääkkylän kirkolta Ora

visalon kautta Liperiin 

tarkoittava ed. Kososen y. m. rah. al. 
n:o 200; 

261) Määrärahan osoittamista Outokummun 
-Vuonnoksen tien rakentamista varten 

tarkoittava ed. Soinisen rah. al n :o 201. 

262) Määrärahan osoittamista :K'ompakan~ 
Tikkalan-Huhtilammen maantien· :rakeiitit~ 

mista varten 

ta11koittava ed. Kososen y. m. rah. aL 
n:o 202; 

263) Määrärahan osoittamista: Kurapiiron 
maantiemutkan oikaisemistöiden alkamista 

varten .Joensuun-Nurmeksen: maantiellä 

ta1'koittava ed. Kososen y. m. rah. a.l. 
n:o 203; 

264) Määrärahan osoittamista Puukarin lai• 
turivaihteelta Valtimon Ko}Jpelojärven ky· 

lään: johtavan maantien kuntoonpailoa 
varten 

tarkoittava ed. Kososen y. m. rah. åJ, 
n:o 204; 

265) Määrärahan osoittamista Iisalmen pi~ 
täjän Koijoovirran ja Kurenpolven välisen 

maantien rakentamiseen 

tarkoittava ed; Hirvensalon y. m: rah. aL 
n:o 205; 

266) Määrärahan osoittamista Viiajasalmen 
-Tervon kylätien kuntoonsaattamista 

varten 

tarkoittava ed. Hirvensalon y. m. rah. al. 
n:o 206; 

267) Määrärahan osoittamista Toholammin 
-Eskolan maantien ral,entamiseksi 

tarkoittava ed. L.epistön y. m. rah. al. 
n:o 207; 

268) Määrärahan osoittamista yhdystien ra~ 
kentamista varten Nivalan kirkolta Kala• 

joen eteläpuolitse kulkevaan kylätiehen 

tarkoittava ed. Nurmesniemen y. m. ra:h. al. 
n:o 208; 
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269) Määrärahan osoittamista maantien ra
k!Jntamista varten Pyhännän pitäjän Itä
mäen kylästä Vuolijoen-Vieremän maan-

tielle 

tårkoittava ed. Niskasen ra:h. al. n: o 209 ; 

270) Määrärahan osoittamista oikotien ra
kentamiseksi Ristijärven kirkolta Jokikylän 
kautta Sakarin mökin tienoille Kontiomäen 

-Suomussalmen maantiellä 

tarkoittava ed. Jan'hosen rah. al. n: o 210; 

271) Määrärahan osoittamista maantien ra
k~Jntamista varten Hyrynsalmen Moisiovaa
ra,an johtavalta tieltä Tuomaankosken ja 

Saarivaaran kautta Kovalan-Keskisen 
maatiehen Suomussalmella 

tarkoittava ed. ,T anhosen rah. al. n: o 211 ; 

272) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Hyrynsalmen Tapani
vaarasta Iivantiiran kautta Malilaan ja ~iitä 
edelleen Iivantiiran Jarven länsipuolitse 
Timoniemen tiehen Kuhmoniemen kunnassa 

tarkoittava ed. Arhaman y. m. rah. al. 
n:o 212; 

Z73) Määrärahan osoittamista Jormuan
Pohjavaaran kylätien kuunostamista ja val

tion hoitoon ottamista varten 

tarkoittava ed. Meriläisen y. m. rah. al. 
n:o 213; 

274) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Suomussalmen Kiannan 
I. .. innansalmesta Ruhtinaankylään .Tuntus

rannalle 

tarkoittava ed. J a.nhosen ra:h. al. n: o 214 ; 

"275) Määrärahan osoittamista erämaantien 
rakentamista varten Suomussalmen-Kuh
moniemen maantiestä Ylivuokin Vängän 
talon tienoolta Marjokylän Karhuvaaraan 

tarkoittava ed. J anhosen rah. al. n: o 215 ; 

276) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Simon asemalta Simojoen 

eteläpuolitse Alaniemen lossille 

tarkoilttava ed. U. Hannulan y. m. rah. al. 
n:o 216; 

277) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Muhoksen-Ylikiimingin 
maantieltä Oulujoen pohjoispuolitse Utajär-

ven-Puolangan maantielle 

tarkoittava ed. Rytingin rah. al. n: o 217; 

278) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Pudasjärven kunnan Pu
hoksen Myllykankaalta Puolangan-Taival-

kosken maantiehen 

tarkoitta:va ed. Rytingin rah·. al. n:o 218; 

279) . Määrärahan osoittamista ybdystien ra
kentamista varten Pudasjärven Naamangalta 

Tai valkoskelle 

tal~koitt8!va ed. Hytingin rah. al. n: o 219; 

280) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Pudasjärven Naamangan
kylän Särkivaarasta Taivalkosken Virkku-

seen 

ta1~koittava ed. Rytingin rah. al. n:o 220; 

281) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Rannan lmpiöjärveltä 

Mäntyjärven y. m. kylien kautta Posion 
kuntaan 

tarkoittava ed. Ryltingin rah. al. n:o 221; 

282) Määrärahan osoittamista Rannan-Po
sion maantien rakennustöiden aloittamista 

varten 

tarkoittava ed. Lohen y. m. rah. al. 
n:o 222; 
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283) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamiseksi Kuusamon-Tuntijärven tiestä 

Paanajärven luoteiskulmasta Ruskea
kalliolle 

tarkoittava ed. Hännisen ra:h. al. n: o 223 ; 

284) Määrärahan osoittamista erämaantien 
rakentamiseksi Kuusamon Murtovaaran
'reerirannan tiestä Suomussalmen .Juntus-

rannan-Hossan tiehen 

tarkoittava ed. Hännisen y. m. rah. al. 
n:o 224; 

285) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Haatajasta Lohirannan 
kautta Ylikitkan ja Livojärven välillä ole-

valle tukinsiirtolaitteelle 

tarkoittava ed. Hännisen y. m. rah. al. 
n:o 225; 

286) Määrärahan osoittamista Aittakurumun 
-Siikalan maantien rakentamista varten 

tarkoittava ed. Hännisen y. m. rah. al. 
n:o 226; 

287) Määrärahan osoittamista Kolarin
Kurtakon tien rakentamista varten 

tarkoittava ed. ,Juneksen y. m. rah. al. 
n:o 227; 

288) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Muurolan asemalta Yli

tomion-Raanujärven maantiehen 

tarkoittava. ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n:o 228; 

289) Määrärahan osoittamista erämaantien 
rakentamista varten Rovaniemen-Sodan
kylän maantiestä Korvalan tienoilta Niesin-

kylään Rovaniemen kunnassa 

tarkoittava. ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n:o 229; 

290) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamiseksi Sierilän lossilta Kemijoen ete

läpuolta Pekkalan lossille 

tarkoittava ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n:o 230; 

291) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Kemijärven-Pelkosen
niemen maantiestä Vuostimojärven kautta 

Pyhätunturilie 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. rah. al. 
n:o 231; 

292) Määrärahan osoittamista yhdystien ra
kentamista varten Kemijärven .Javarukselta 

Sodankylän Vuojärveen 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. rah. al. 
n:o 232; 

293) Määrärahan osoittamista Sallan-Lam
pelan-Vuosnajärven-Tuntijärven maantien 

rakentamista varten 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. rah. al. 
n:o 233; 

294) Määrärahan osoittamista Kittilän Kön
käältä Enontekiölle johtavan maantien ra

kennustöiden aloittamiseksi 

tarkoittava cd. Kaijalaisen y. m. rah. al. 
n:o 234; 

295) Määrärahan osoittamista Pelkosennie
men-Kairalan-Sodankylän maantien ra

kennustöiden jatkamista varten 

tarkoittava ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. 
n:o 235; 

296) }läärärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Sodankylän Vaalajär

veltä .J eesiön kautta Kittilään 

tarkoittava ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. 
n:o 236; 
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2Q7) Määrärahan osoittamista maantien ja 
sillan rakentamista varten Askaisten

.. Merima.un maantieltä Livonsaarelle 

tarkoittruva ed. Perhon y. m. rah. al. 
n;o 237; · 

298) Määrärahan osoittamista sillan raken
t.amista :varten Kymijoen yli Kuusankosken 

' , alapuolelle 

tankoittava ed. Syrjäsen y. m. rah. al. 
ll!O 238; 

299) Määrärahan osoittamista sillan raken
tamiseksi Kymijoen yli Inkeroisten lossi• 

paikalle 

tarkoittava ed. Venhon y. m. rah. al. 
n:o 239; 

300) Määrärahan osoittamista sillan raken
. tamista varten Orivirran ylitse Vaaran 

saaren kautta 

tarkoittava ed. Pohjanuoron y. m. rah. al. 
n:.o 240; 

301) Määrärahan osoittamista Tallivirran 
sillan rakentamista :varten 

tarkoittava ed. Takalan y. m. rah. al. 
n:o 241; 

302) Määrärahan osoittamista Saarijärven 
pitäjässä olevan Matosalmen lossin uu,imista 

ja siihen yhdistyvän maantien oikaisua 
varten 

tarkoitJtava ed. Vilhulau y. m. rah. al. 
n:o 242; 

303) 1\läärärahan osoittamista Puutossalmen 
lossin rakennustöitä varten 

tarkoittav~ ~d. Paasosen y. m. rah. al. 
n:o 243; 

304) Määrärahan osoittamista Puutgssalmen 
lossin rakennustöitä varte~ 

tarkoittava ed. Takalan y. m. rah. al. 
n:o 244; 

; 305) Määrärahan osoittamista Jännevirran 
sillan rakennustyötä varten 

tarkoittava ed. Räisäsen y. m. f~· al. 
n:o 245; 

306) Määrärahan osoittamista Peltosalmen 
sillan rakentamista varten 

tarkoittava ed. Hirvensalon y. m. rah. al. 
n:o 246; 

307) 1\läärärahan osoittamista sillan raken
tamiseksi Oulujoen yli Utajärven aseman 

kohdalla 

tarkoittava ed. Salon y. m. rah. al. n: o 247; 

308) Määråraban osoittamista sillan rakenta
miseksi Livonjoen yli Pudasjärven-Rannan 

maantiellä 

tarkoittava ed. Lohen y. m. rah. al. 
n:o 248; 

309) Määrärahan osoittamista Livonjom1 
sillan rakentamista varten 

tarkoittava ed. Rytingin rah. al. n: o 249; 

310) Määrärahan osoittamista sillan raken
tamiseksi Kaitaansalmen lossipaikalle 

Sotkamon pitäjässä 

tarkoittava ed. Arhaman y. m. rah. al. 
n:o 250; 

311) Määrärahan osoittamista silla:Q raken
tamista varten Romppasen salmeen 

tarkoittava ed. Hännisen y. m. rilh· al. 
n:o 251; 
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312) Määi:ärahan osoittamista sillan raken
tamiseksi Ylimuonion lossin tilalle 

tarkoi~W.va ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. 
n :o 252; sekä 

313) Määrärahan osoittamista Ångbåtsaktie
bolaget Södra Nagu nimiselle osakeyhtiölle 

koskeva ed. Collianderin y. m. rah. al. 
n: o 253. 

E13itellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n v a 1 i o kun lt aan, jonka tulee pyy
tää k u 1 k u l a i t o s v a 1 i o k u n
n a n lausunto asiasta: 

314) Määrärahan osoittamista kanavan ra
kentamiseksi .Jumalviksnäset nimisen niemen 

poikki Snappertunan kunnassa 1 

tarkoitJtava ed. Österholmin y. m. rah. al./ 
n:o 254; 

!115) Määrärahan osoittamista puutavaran 
kuljetusreitin rakentamista varten Saimaan 

ja Päijänteen vesistöjen välille 

tarkoittava ed. Jutilan y. m. rah. al. 
n:o 255; sekä 

316) Määrärahan osoittamista Kuopion
Iisalmen laivaväylän syventämistä varten 

tal"koittava ed. Hirvensalon y. m. rah. al. 
n:o 256. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton .ehdotuksen mukaisesti v a. l t i o v a
rainvaliokunltaan: 

317) ~läärärahan osoittamista Vuoksen 
laskua varten 

tarkoittava ed. Kaasalaisen y. m. rah. al. 
n:o 257; ja 

318) Määrärahan osoittamista Viipurin len
tokentän rakentamista varten 

tarkoittava ed. Lintulahden y. m. rah. al. 
n:o 258. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s 1 a
kivaliokun1taan: 

319) Esityksen antamista tasavallan presi
dentin veto-oikeuden tehostamisesta 

koskeva ed. Pennasen y. m. toiv. al. 
n:o 1; ja 

320) Esityksen antamista laiksi tasavallan 
presidentin valitsemisesta välittömillä 

vaaleilla 

koskeva ed. V. Annalan y. m. toiv. al. 
n:o 2; 

321) Esityksen antamista laiksi edustajan
vaaleista 

tarkoittava ed. Kekkosen y. m. toiv. al. 
n: o 3 esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin perustuslakiva
liokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. K e k k o n e n: Pyydän, että asia 
pannaan pöydäJlle tu'levan viikon ensimmäi
seen istuntoon. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u he m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kekkonen ehdottanut, että asia pantai
siin pöydäUe ensi viikolla pidettävään en
simmäiseen istuntoon. Mutta ehdotusta ei 
ole kannatettu, joten puhemiesneuvoston eh
dotus hyväksyttäneen. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 
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Ed. · L o h i: Kun ei sitä ole yksimieli
sesti valiokuntaan lähetetty, niin eikö se 
olisi dääpä pöydälle? 

Puhemies: Huomautan, että valtio
päiväjärjestyksen 63 §: n 3 momentin mu
kaisesti ainoastaan eduskunnan päätOkseHä 
voidaan panna pöydälile toivomusaloite. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 

Asia lähet,e.tään p e r u s t u s l a k i v a-
1 i o ik u n t a a n. 

EsiteHään ja 'lähetetään 'Puhemiesneu vos
ton ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s
lakivaliokunttaan: 

322) Esityksen antamista uudeksi vaalilaiksi 

koskeva ed. M. Hannulan y. m. toiv. al. 
n:o 4; sekä 

323) Vaalipiirijaon muuttamista edustajan
vaaleissa 

tarkoittava ed. Rytingin toiv. a:J.. n: o 5. 

324) Valtiollisen vaalioikeuden myöntämistä 
vakinaisessa palveluksessa oleville upsee

reille, sotilasvirkamiehille ja kanta
aliupseereille 

tarkoittava ed. V. Annalan y. m. toiv. a:l. 
n: o 6 esi.tel'lään. 

Puhemies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia [ähetettäisiin perustuslaki
valiokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. V. Annalla: Tämäkin asia -on 
sen luontoinen, että se lähinnä kuuluisi puo
lustusvaliokunnan käsiteltäviin. Kun sel
[aista nyt kuitenkaan ei ole, mutta jotta 
ehdittäisiin harkita, ei'kö sitä kuitenkin 
olisi syytä asettaa, minä ehdotan, 'että tämä 
asia myöskin pannaan pöydälle eduskun
nan ensi istuntoon. 

Ed. R i i p i n e n: Pyydän kannattaa ed. 
V. Annalan tekemää ehdotusta. 

P u h e m i e s: Kun on tehty ehdotus, 
että asia pantaisiin pöydälle seuraavaan is
tuntoon, ja sitä on kannatettu, kehoitan 
seuraavia puhujia lausumaan mielensä pöy
däHepanosta. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun tkwluessa on 
ed. V. Annala ed. Riipisen kannattamana 
ehd-ottanut, että asia pantaisiin pöydälle 
seuraavaan istuntoon. Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Annalan ehdotukseksi. 

Selostus myönnetään oitkeaksi. 

Åänestys ja päätös: 

Joka haluaa jatJkaa asian asiallista käsit
telyä, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' 'Voittaa, on 
ed. V. Annalan ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Vähemmistö. 

Kukaan ei halua asiassa ;puheenvuoroa. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyvä:ksy:tään .. 

Asia ~ähetetään p e r u s t u s 1 a k i v a
l i o k u n t a a n. 

325) Esityksen antamista laiksi kau.san
äänesty ksestä 

tarkoittava ed. V. Annalan y. m. toiv. aJ. 
n: o 7 esitellään ja lähetet~än puP,()mjes
neuvoston ehdotuksen mukaisesti ·per u s
t u s l a k i v a l i o k u n t a a n. 
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Esit1:1llään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ~hdotutksen mukaisesti ·1 a k i •v a [ i o
kuntaan: 

326) Esityksen antamista oikeudenkäynti
laitoksen uudistamiseksi 

tarkoittava. ed. Cajanderin y. m. >toiv. a:l. 
n;o 8; 

327) Syytetyn puolustuksen järjestämistä 
virallisen syyttäjän alaisissa rikosjutuissa 

tarkoittava ed. Cajanderin y. m. ·toiv. al. 
n:o 9; 

328) Toimenpiteisiin ryhtymistä työajan ly
bentämiseksi vankiloissa kahdeksaan tuntiin 

tarkoittava ed. Kivisalon y. m. toi•v. al. n :o 
10; se:kii 

829) Toimenpiteitä maanviljelijäperheiden 
titoiltaan poisjoutumisen rajoittamiseksi 

t~trkoi.ttava ed. V. Annalan y. m. toiv. al. 
n:o 11. 

330) Neuvotteluihin ryhtymistä Ruotsin hal
lituksen kanssa Tornionjoen tulvatilanteiden 

kaikinpuoliseksi selvittämiseksi 

ota]_'ikoittava ed. J uneksen y. m. toiv. ai. n: o 
12 esitel'lään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mwkaiseHti u 1 k o asiain
v a 1 i o 1r u n t a a n, jonka tulee pyytää 
maata 1 o usva l i o kunnan lausunto 
asiasta. 

Esitellään ja lähetetään ·puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
rain·valiokuntaan: 

331) Esityksen antamista laiksi tulo- ja 
menoarvion ulkopuolella olevasta yleisten 

töiden rahastosta 

tarkoittava ed. V. Annalan y. m. toiv. al. 
n:o 13; sekä 

332) Esityksen antamista vakinaisen elimen 
asettamisesta huolehtimaan yleisten töiden 

tarpeellisesta jatkuvaisuudesta ja 
tehokkuudesta 

tarkoittava ed. V. Annalan y. m. toiv. all. 
n:o 14. 

333) Valtion virkakoneiston järkiperäistä
mismahdollisuuksien tutkimista 

tarkoittava ed. Inkilän y. m. toiv. ai. n:o 15 
esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia •lähetettäisiin valtiovarainva
liokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. von J.;"' r en c k e 11: Tämä asia, jos 
mikä, on minun mielestäni puolustusasia 

- anteeksi, minä erehdyin asiasta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 

Asia lähetetään v a 1 t i o v a r a i n v a 1 i o
kun t aan. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n v alikuntaa n: 

334) Esityksen antamista valtion viran- ja 
toimenhaltijain palkkauksen perusteista 

tarkoittava ed. Frietschin y. m. toiv. aL 
n:o 16; 

335) Toimenpiteitä valtion ylimääräisten 
viran- ja toimenbaltijain aseman paranta

miseksi 

tarkoittava ed. Inkilän y. m. toiv. aL 
n:o 17; 

22 
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336) Valtion viran- ja toimenhaltijain 
.työajan pidentämistä 

tarkoittava ed. Niskasen y. m. toiv. al. 
n:o 18; 

337) Valtion viran- ja toimenhaltijain 
kesälomien lyhentämistä 

tarkoittava ed. Niskasen toiv. al. n:o 19; 

338) Puolustuslaitoksen vakinaisessa palve
luksessa olevien upseeriston, kanta-alipääl
lystön ja sotilasvirkailijain vapauttamista 

mak>-amasta tuloveroa palkkaeduistaan 

tarkoittava ed. Horellin y. m. toiv. al. 
n:o 20; 

339) Toimenpiteitä puolustuslaitoksessa pal
velevan alipäällystön palkkauksen paranta

miseksi 

tarkoittava ed. V. Annalan y. m. toiv. al. 
n:o 21; 

340) Valtion eläkkeiden suorittamista myös 
postikonttorien välityksellä 

tarkoittava ed. Lehtosen y. m. toiv. al. 
n:o 22; 

.341) Esityksen antamista laiksi lapsiavus
tusten suorittamisesta 

tarkoittava ed. Niskasen y. m. toiv al. 
n:o 23; sekä 

342) Puolustuslaitoksen perushankintaohjel
man nopeampaa toteuttamista tarpeen 

vaatiessa 

t~tkoittava ed. Horellin y. m. toiv. al. 
n:o 24. 

343) ~lahdollisuuden varaamista .rajaseudun 
suojelmkuntalaisille osallistumaan suojQ.jouk~ 

kotehtävän edellyttämään sotilaalli.s.een 
koulutukseen 

tarkoittava ed. Vallaksen y. m. toiv. a:l. 
n: o 25 esitellään. 

Puhemies: Puhemiesneuvosto ehd.ot
taa, että asia lähetettäisiin valtiovarainva
liokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. von F r en c ik e 11: Ainakin tämä 
asia on, jos mikä, puolustusasia. Minä näin 
ollen en ymmärrä, ettei puolustusvaliokun
taa tähän asti ole asetettu, jotta asia .sinne 
olisi lähetetty. Ensiksikinhän täytyy tietää, 
onko ylimalkaan tarpeellista, että suojelus
kuntalaisille järjestettäisiin tällaisia tilai
suuksia lisäpalvelusta varten ja vasta sen 
jälkeen valtiovarainvaliokunnan pitäisi lau
sua mielipiteensä siitä, löytyykö tarpeeksi 
varoja tätä tarkoitusta varten vai ei. Jos 
vasemmisto pelkää sitä nimeä ,puolustus
valiokunta", niin ehdottakoot sille ,rauhan
valiokunta'' tai jotakin sellaista. Pääasia 
on, että asiallista käsittelyä voisi tapahtua. 
Koska puolustusvaliokuntaa tähän asti ei 
ole asetettu, rohkenen ehdottaa, että asia 
pantaisiin pöydälle ensi istuntoon. 

Ed. V a ll a s: Pyydän kannattaa ed. 
von Frenckellin tekemää ehdotusta. 

Puhemies: Kun asia on pyydetty 
pöydälle ja sitä on kannatettu, kehoitan 
seuraavia puhujia lausumaan mielensä pöy
dällepanosta . 

Kukaan ei halua puheenvuoroa pöydälle
panosta. 

Keskustelu pöydäillepanosta juilistetaan 
päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. von Frenckell ed. Vallaksen kannatta
mana ehdottanut, että asia pantaisiin pöy
dälle seuraavaan istuntoon. Kutsun tii,tä 
ehdotusta ed. von Frenckellin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 
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ÄäDestys ja päätös: 

Joka haluaa jatkaa asian asiallista käsit
telyä, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. von Frenckellin ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: 
jotk~ .ä.änestävät 
1een. 

Kehoitan niitä edustajia, 
,ei", nousemaan seisoal-, 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Vähemmistö.-

Koneäänestystä pyydetään. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
9.6 jaa- ja 44 ei ääntä, 2 tyhjää; poissa 57. 

Eduskunta on siis päättänyt jatkaa asian 
asiallista käsittelyä. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia lähetetään v a l t i o v a r a i n v a 1 i o
kun taan. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton. ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r.ain valiokuntaan: 

344) Asutustarkoituksiin valtiolta luottoa 
saaneiden vapaussotaan osaaottaneiden va
pauttamista koron maksusta näiden luottojen 

osalta 

tarkoittava ed. Horellin y. m. toiv. al. 
n:o 26. 

Esitf!llään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n Y a 1 i o k u n t a a n, jonka tulee pyy
tää m a a ta 1 o u s v a 1 i o k u n n a n lau
sunto asiassa: 

345) Maatalouden erikoisluonteen mukaisen 
maatalousluottolaitoksen perustamista 

t3l'koitt~va ed. V. Annalan y. m. toiv. al. 
ll :o 27. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o
vara i n valiokun ta a n: 

346) Esityksen antamista valtioneuvoston 
valtuuttamisesta myöntämään valtion takuun 
Osuuskassojen Keskuslainarahasto-Osakeyh-

tiön ottarnalle obligatiolainalle 

tarkoittava ed. Leppäiän y. m. toiv. af. 
n:o 28; 

·347) Maakiinteistöpankista myönnettyjen 
lainojen takaisinmaksun järjestelyä 

eräissä tapauksissa 

koskeva ed. Niskasen y. m. toiv. al. n:o 29; 

348) Valtion omakotirahastosta pienten oma
kotitalojen rakentamista varten annettavien 
kiinnityslainojen lainaehtojen muuttamista 

tarkoittava ed. Pyyn y. m. toiv. al. n:o 30; 

349) Kapinavahinkolainoja saaneiden yksi
tyisten, seurakuntien ja kuntien vapautta

mista sanottujen lainojen maksamisesta 

tarkoittava ed. Kempin y. m. toiv. al. n:o 31; 

350) Esityksen antamista laiksi, jonka kautta 
talouspulan takia tiloiltaan joutuneet maan
viljelijät oikeutetaan ostamaan tilansa takai-

sin myyntihinnasta 

tarkoittava ed. Niskasen y. m. toiv. al. 
n:o 32; 

351) Maanviljelijäin oikeuttamista vaihta
maan viljelystiloistaan kaukana olevia met
säpalstoja tilojensa lähellä sijaitseviin val-

tion metsämaihin 

tarkoittava ed. Niskasen y. m. toiv. al. 
n:o 33; 
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352) Toimenpiteitä viljatullien poistamiseksi 
ottamalla huomioon viljanviljelyspalkkiojär

jestelmän aikaansaamisen 

koskeva ed. Niskasen y. m. toiv. al. n:o 34; 

353) Asiantuntijalautakunnan asettamista 
sokerin raffinoimisteollisuudessa käytettävän 
raaka-aineen ja muun sokerin tullin välisen 

suhteen tutkimista varten 

koskeva ed. Sariolan y. m. toiv. al. n:o 35; 
sekä 

854) Margariinin käytön lopettamista val
tion laitoksissa 

tarkoittava ed. Niskasen y. m. toiv. al. 
n:o 36. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää l a k i- j a t a l o usva l i o kun
n a n lausunto asiasta: 

355) Toimenpiteitä kunnan- ja kyläteiden 
sekä entisten hoidotta jääneiden maanteiden 

valtion hoitoon ottamisen helpottamiseksi 

koskeva ed. Salon y. m. toiv. al. n:o 37. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i ·n v a 1 i o kun t a a n, jonka tulee 
pyytää s i v i s t y s v a l i o kun n a n lau
sunto asiasta : 

356) Talon hankkimista kauppakorkea
koululle 

.koskeva ed. Horellin y. m. toiv. al. n:o 38. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o
v a r a i n valiokuntaan: 

357) Höyryaluksen hankkimista Turun
Ahvenanmaan saariston tarpeisiin 

koskeva ed. Collianderin y. m. to.iv. al. 
n:o 39; 

358) Aitomäen pysäkin seudulla olevan ty
kistön koeampumaradan siirtämistä 

tarkoittava ed. Venhon y. m. toiv. al. n:o 40; 

359) Puhelinlinjan rakentamista Utsjoki
suolta Teno- ja Inarijokivartta Aligeliin ja 

sieltä Inarin kirkonkylään 

tarkoittava ed. Kaijalaisen toiv. al. n:o 41; 
sekä 

360) Tutkimuksen toimittamista olosuh
teista, joiden vallitessa Pietarsaaren pitä
jänmiesten ja Pietarsaaren kaupungin asuk-

kaiden yhteismetsä 1850-lnvnlla siirt)'i 
kruunulle 

tarkoittava ed. Söderhjelmin y. m. toiv .. al. 
n:o 42. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti t & 1 o u s
valiokuntaan: 

361) Sairaalan rakentamista Ylitornion 
kuntaan 

tarkoittava ed. Juneksen y. m. toiv. al. 
n:o 43; 

362) Sairasmajan rakentamista Kolariin 

tarkoittava ed. Juneksen y. m. toiv. al. 
n:o 44; 

363) Sairaalan rakentamista valtion varoilla 
Sotkamoon 

tarkoittava ed. JanhoseJl. y. m. toiv. al. 
n:o 45; ja 
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364) Synnytyslaitoksen aikaansaamista Ka
jaanin kihlakuntaa varten 

tarkoitiava ed. Arhaman y. m. toiv. al. 
n:o 46. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti l a k i- j a 
talousvaliokun taan: 

365) Esityksen antamista kunnallisverorasi-
, · tuksen tasoittamisesta 

tarkoittava ed. Juneksen y. m. toiv. al. 
n:o 47; 

366) Esityksen antamista kunnallisverola
kien useammasta kunnasta saadun liikevoi

ton verottamista koskevien säännösten 
muuttamiseksi 

tarkoittava ed. Salon y. m. toiv. al. n:o 48; 

367) Esityksen antamista manttaalikunta
laitoksen kumoamisesta 

tarkoittava ed. Marttilan y. m. toiv. al. 
11 :o 49; 

368) Kalastuslainsäädännön uudistamista 

koskeva ed. Juneksen y. m. toiv. al. n:o 50; 

369) Esityksen antamista laiksi, jonka mu
kaan kalastusoikeus tulisi maanomistuksesta 

riippumattomaksi · 

tarkoittava ed. Ravon y. m. toiv. al. n:o 51; 

370) Tilusten rauhoittamisesta kotieläinten 
vahingonteolta annetun lain muuttamista 

ta:vkoittava ed. Niskasen toiv. al n: o 52; 

371) ·Esityksen antamista aitauslainsäädän
nön uudistamisesta 

tarkoittava ed. Lepistön y. m. toiv. al. 
n:o 53. 

372) Suomen- ja ruotsinkielisen väestön op
pikoulutarpeen tyydyttämistä samanlaisten 

perusteiden mukaan 

koskeva ed. Vilhulan y. m. toiv. al. n:o 54 
esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin sivistysvaliokun
taan, jonka tulisi pyytää perustuslakivallia
kunnan lausunto asiasta. 

Keskustelu: 

Ed. ö s t e r h o l m: Det ärende, som 
beröres i hemställningsmotionen n: o 54, 
innefattar tolkning av grundlag och bör 
sålunda på grund av denna sin natur 
ovillkorligen 'hänskjutas till grundlags
utskottet. Dessutom är att märka, att 
detta samma ämne nyss varit föremål för 
behandling av riksdagen på grund av en 
hemställningsmotion, som .också förvisades 
tiH grundlagsutskottet. För rutt iakttaga 
konsekvens och en rätt förhandlingsordning 
borde riksdagen besluta att grundlags
utskottet skall avgiva betänkande i detta 
ärende. Jag ber därför, herr talman, få 
föreslå, att ärendet måtte hänskjutas tili 
grundlagsutskottet. 

Ed. Estlander: Jag ber, herr 
talman, få understöda rdm. Österholms 
förslag. Ärendet innefattar omedelbart 
och i första hand en tolkning av grundlag, 
uärmast av 14 § R. F., och det är således 
tiH grundlagsutskottet som ärende.t princi
piellt bör häuskjutas. 

Ed. I u k i l ä: Minustakin tuntuu oi
keammalta, että tämä asia menee perustus
lakivaliokuntaan. Minä kannatan sellitäh
den ed. Österholmin ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
cd. Österholm ed. Estlanderin kannatta
mana ehdottanut, et.tä asia lähetettäisiin 
perustuslakivaliokuntaan. Kutsun tätä eh
dotusta ed. österholmin ehdotu:kseksi. 

Selostus myönnetään oikeaksi. 
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Äänestys ja päätös: \ 

Joka hyväksyy puhemiesneuvoston ehdo- 1 

tuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, 
on ed. Österholmin ehdotus hyväksytty; 

Puh e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, lausuu 

Puhemies: Vähemmistö. 

Koneäänestystä pyydetään. 1 

Puhemies: Esitän vastattavaksi ,jaa" 
tai ,ei". 1 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
67 jaa- ja 69 ei-ääntä, 4 tyhjää; poissa 59. 

Eduskuruta on siis hyväksynyt ed; Öster
holmin ehdotuksen ja asia lähetetään sen 
mukaisesti perustuslakivalio kun
taan. 

373) Tutkimuksen toimittamista siitä, missä 
määrin ruotsinkielisiä oppikouluja ja semi
naareja voitaisiin lakkauttaa tai yhdistää 

tarkoittava ed. V. Annalan y. m. toiv. al. 
n: o 55 esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin sivistysvalio
kuntaan. 

Keskustelu! 

Ed. ö s t e r h o l m: D(rtta ärendet är 
av samma natur som det föregående och 
det synes mig naturligt, att i konsekvens 
med riksdagens nyss träffade beslut även 
detta ärende hänvisas till grundlagsut
skottet. Jag ber, herr talman, få framställa 
förslag därom. 

Ed. I n k i 1 ä : Kannatan tehtyä ehdo
tusta. 

Ed; K e kk on e n: Minun mielestl:ini 
edellinen asia, joka saatettiin kyllä lähet
tää perustuslakivaliokuntaan, on niin koko
naan toisenluontoinen kuin tämä kysymys, 
josta nyt on puhe, että nähdäkseni ei ole 
mitään perustetta sille, että tämä kysymys 
lähetettäisiin perustuslakivaliokuntaan kä-
siteltäväksi. · 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kufuesså on 
ed. Österholm ed. Inkilän kannattamana 
ehdottanut, että asia lähetettäisiin perus
tuslakivaliokuntaan. Kutsun tätä ehdmusta 
ed. Österholmin ehdotukseksi. 

Selostus myönnetään oikeaksi. 

..\änestys ja päätös: 

Joka hyväksyy puhemiesneuvoston ehdo
tUJksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Österholmin ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
101 jaa- ja 46 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa. 51. 

Eduskunta on siis hyväksynyt puhemies
neuvoston ehdotuksen ja asia lähetetään 
sen mukaisesti sivistysvalio k Rn
t aan. 

Esitellään ja [ähetetään .puhemiei,InM!WS
ton ehdotuksen mukaisesti s i v i s:t y s v a
liokun taan: 

374) Englannin kielen asettamista pakolli
seksi oppiaineeksi oppikouluihin ruotsin kie

len tilalle 

taikoittava ed. Villihulan y. m. td~v. al. 
n:o 56; 

375) Oppivelvollisuuslain 12 §:n muutta.• 
mista 

taiikoittava ed. Maåkamäen y. m. toiv~ al. 
n:o 57;-
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3f6)" Tieteelliseu tutkimustyön edistämistä 

tarkoittava ed. Cajanderin y. m. toiv. al. 
n:() 58"; . 

377) Korkeakouluopetuksen saattamista tar
i:oituksenmukaisemmaksi 

tarkoitta-va ed. Cajanderin y. m. toiv. al. 
n:o 59; 

378) Teknillisen opiston perustamista 
Viipuriin 

384) Metsäkoulun perustamista Itä-Savooa 

tarkoittava ed. Luostarisen y. m. toiv. aL 
n:o 66; 

385) Suomenkielisen metsäkoulun perusta.
mista Jyväskylän lähistölle 

·tavkoittava 
n:o 67; 

ed. Horellin y. m. toiv:. a!l. 

386) Metsäkoulun perustamista ltä-Suomeea 

tarkoittava ed. Le[)pälän y. m. toiv. rul. 

tarkoittava ed. Moitasen y. m. 
n:o 60; 1 

n:o 68; toiv. al. 

379) Kauppaopetuksen uudelleen järjestä
mistä 

tarkoi.ttlllva ed. Kanniston y. m. toiv. al. 
n:o 61; 

380) Toimenpiteitä Turun linnan kunnosta
miseksi 

tarkoittava ed. Hongan y. m. toiv. al. n: o 
62; sekä 

· 38't) Toimenpiteitä museoneuvojan viran 
perustamiseksi 

tarkoittava ed. Branderin y. m. toiv. al. 
n:o 63. 

Estteiiään ja ~ähetetään puhemiesneuvos
:ton ehdotuksen mukaisesti m a a t a 1 o u s
vali Ot·k u·n·taa n: 

382} Uusien metsäkoulujen perustamista 

tarkoittava: ed. Cajanderin y. m. toiv. a:l. 
n:odW:; 

383) MetSäkoulun perustamista Vuojoen 
metsäalueelle Eurajoen pitäjässä 

387) Maamieskoulun perustamista Anjalan 
kartanoon 

•tarlkoittava ed. Venhon y. m. toiv. a:l. n: o 69; 

388) Reitkallin puutarhakoulun ottamista 
valtion haltuun 

tarkoittava ed. V enhon y. m. toiv. a1. n: o 70: 

389) Riittävän suuren viljamäärän varastoi
mista 

tarkoittava ed. V. Annalan y. m. toiv. al. 
n:o 71; 

390) Esityksen antamista laiksi asutus
rahastosta 

tarkoit-tava ed. Rytingin y. m. ·toiv. al. 
n:o 72; 

391) Maataloustuotteiden hinnan ja menekin 
vakauttaruis ta 

tarkoittava ed. Niskasen toiv. aL n :o 73; 

392) Luonnonvaarojen torjumisrahaston pe
rustamista katojen seurausten lieventämistä 

varten 

tarkoittava- ed. Takalan y. m. toiv. al. n:o 
tal!koitta\llli ed~ Soiuin y. m. toiv. aL n:o 65; , 74; 
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393) Selvityksen hankkimista punataudin ja 
pernaruton nautakarjalle tuottamasta 

tuhosta 

tarkoitt11va ed. Soinisen y. m. toiv. al. n:o 
75; 

394) Kalanviljelyslaitoksen perustamista Päi
jänteen vesistön länsipuolelle 

tarkoittava ed. Eskolan y. m. toi,v. al. n:o 
76; 

395) Selvityksen toimituttamista Laatokan 
kalastajain mahdollisuudesta saada kalastaa 

Valamon luostarin vesialueelia 

tarkoittava ed. Leppäiän y. m. toiv. al. n :o 
77; 

396) Tutkimuksen toimittamista teollisuus
laitosten jätteistä vesistöjen kalakannalle 

aiheutuneista vahingoista 

tarkoittava ed. Vilhu'lan y. m. toiv. aL n: o 
78; 

397) Suunnitelman laatimista Päijänteeseen 
laskevien vesistöjen vedenpinnan järjestä

miseksi 

tarkoittava ed. Vilhulan y. m. toiv. al. 
n:o 79; 

398) Toimenpiteitä Ylitornion pitäjässä ole
van Luomajoen perkauskysymyksen selvittä

miseksi 

tarlkoittava ed. ,June:ksen y. m. toi'V. al. n:o 
80; 

399) Settijoen perkaustöiden aloittamista 

tacltoitiava ed. Nurmesni-emen y. m. ltoiv. al. 
n:o 81; sekä 

400) Hirvien kasvavalle metsälle aiheutta
mien vahinkojen korvaamista 

tarkoi.ttarva ed. U. Hildenin y. m. tJ>iv. al. 
n:o 82. 

EsitetHään ja ~ähetetään puhemiesneuvos-
ton ehdotuksen mukaisesti t y ö v ä en-
asiain valiokuntaan: 

401) Esityksen antamista laiksi työajasta 
maa taloudessa 

tarkoittava ed. Toivosen y. m. toiv. al 
n:o 83; ja 

402) Esityksen antamista työttömyyskassa
laiksi 

tarkoi:ttarva ed. K. Hildenin y. m. tow. al. 
n:o 84. 

403) Toimenpiteitä asuntokysymyksen alalla 
olevien epäkohtien poistamiseksi 

tarkoittava ed. Huotarin y. m. toiv. al. n:o 
85 esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin työväenasiain
valiokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. Huotari: Herra puhemies! Olen 
tahtonut asian tällä asteeltla kiinnittää 
asuntokysymykseen huomiota, sillä se 
on minusta tällä kertaa tärlkeimpiä kysy
myksiä. Olot ovat sillä a'lalla sel,laisia, että 
ainaJkin vähäväkisten asuntoihin olisi suu
rempaa huomiota kiinnitettävä. . Vuoden 
1933 valtiopäivillä ed. Tannerin tekemässä 
aloittee:ssa ja tänä vuonna ed. Rantalan 
tekemässä alo~ttee:ssa on tilanne kaikessa 
surkeudessaan selvitelty, mikäli maaseutua 
koskee. V aliakun ta, joika sitä silloin kä
sitteli, myönsi asuntoalalla epäkohtia O.le
van, mutta valtion rahavarat eivät anta
neet myöden niiden parantamiseen ,tart
tua. Niin silloin sanottiin, m"Qtta.. nyt 
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toivon, että varoja löydetään näin tärkeään 
kansan hyvinvointia, sen terveyttä ja si
vecmstä kuntoa edistävään tarkoitukseen, 
koska itse rwhaministerikin vakuutteli nyt 
oltavan noususuunnassa. 

Että asunto-oloissamme on rparantamista, 
siitä olemme ika~kki yhtä mieltä. Viime 
vuonna kierteli lehdissä jär'kY'ttävä tapaus, 
että lapsi oli vuodevaatteistaan jäätynyt 
kehtoonsa, samoin miten äiti synnytti 
kahdennentoista lapsensa kylmässä huo
neessa vuoteenaan mädäntyneitä olkia lat
tialla ja kuoli hoidon puutteessa - viluun. 

1 Työläisnuorison olojen tutkimuksessa to
detaan asuntotiheys, että kokonaista ll.s % 
nukkuu huoneissa, joissa oli 4 muuta nuk
kujaa, vieläpä 4% sellaisissa huoneissa, jois
sa oli 7 muuta nukkujaa. Huoneessa, jossa 
nukkui toistakin sukupuolta olevia henkilöi
tä, nuik>kui edellämainitsemani tutkimuksen 
mukaan maataloustyöntekijöistä 26.5 %, teol
lisuustyöläisistä 40.9 % ja muita työläisiä 
34.5 %- 'Tutkielmassa ei ole otettu sel
-vyyttä asuntojen suuruudesta eikä laajuu
desta, mutta tämä asumistiheys jo näyttää, 
että parannusta olisi saatava. Kun otamme 
huomioon, että edellämainitsemani tutkimus 
on toimitettu nuorten työläisten keskuu
dessa, juuri kehitysiässä olevien, jolloin 
heillä pitäisi olla tilaisuus opiske'lla, lukea, 
harjoitella musiikkia y. m. harrastuksia, 
käypi se melkein mahdottama!ksi tällaisissa 
oloissa. Niinpä usein sattuukin, että he 
-eivät viihdy asunnoissaan, vaan joutuvat 
kadulle, etenkin s.ellaiset nuoret henkilöt, 
jotka eivät ole kotonaan saaneet mitään kau
nista aatetta, joka innostaisi heitä hake
maan tietoja ja opiskelemaan muualla. 
Kaikki tie,tävät, että kieltolain aikana pan
tiin merkille, että pidätetyistä henkilöistä 
vli suuri osa n. s. asukkeja. Tämä puhuu 
vakavaa kieltä siitä, että asunto-oloihin 
olisi saatava pikaista parannusta. :Kuulin 
viime vuonna vankilantarkastajan lausun
non, mitenikä nuoret rikolliset vankilasta 
päästyään, jossa ovat tottuneet puhtau
teen ja saaneet oman vuoteen, eivät 
tahdo viihtyä kodeissaan sentähden, 
että ne ovat ahtaat ja likaiset. Naa
purimaassamme Ruotsissa on tällä alalla 
tehty huomattavia parannuksia. Mitenkä 
paljon vii:meinen hallitus tällä alalla teki, 
mitenkä ryhdyttiin työttömyyttä vaSttaan 
taistelemaan ja ra-kennettiin asuntoja työt
tömyysvllroilla. Sieltä kirjoitetaan, että 

kymmenet tuhannet maatyöläiset asuivat 
kurjissa asunnoissa, että köyhät ihmiset 
omistivat mölkin, mutta että ne usein olivat 
kurjanlaatuisia, katto vuoti, lattia oli huono, 
seinänraoista veti, ikkunat peitettiin rä
syillä y. m. Tiedetään, että kaupungeissa 
ja t~ol,lisuusyhdyskunnissa ihmisten täytyi 
asua korkeavuokraisissa ala-arvoisissa asun
noissa, tiedetään että sekä kaupungeissa 
että maaseudulla noin puolet kaikista asun
noista oli huoneen tai keittiön käsittäviä 
ja vielä pienempiäkin. Tiedetään, että 
suuri osa työväenluokkaa asui sentapai
sissa asunnoissa, että suuriperheiset ah
tautuivat niihin. Silloin lyötiin \kaksi kär
pästä yhdellä iskulla, annettiin työtä työttö
mille ja rakennettiin parempia asuntoja ih
misille, jotka niitä tarvitsivat. Pula-ajan 
vaikutuksesta myönsi Ruotsin valtiopäi
vät 113.5 miljoonaa kruunua asuntoihin; 
näistä tuli 75.5 milj. 'kruunua maaseudulle 
ja 36 milj. kruunua kaupungeille. NäiNe 
viimemainituime annettiin näitä lainoina. 
maas·eudulle on annettu a•vustuksia vanho~ 
jen rakennuksien uusimiseen ja ikorjaami" 
seen, rakennettu uusia rakennuksia maa
ja metsätyöläisine, hal1poja lainoja 'kaupun
geissa ja tehdasseuduilla asuville, jo1Jka ra
kensivat tai korjasivat asuntojaan parem
paan kuntoon. Tyydyttävän t:Ha·via, ter
veydenhoidon määräysten mukaisia asun
·toja lapsirikkaille [lerheille on määrätt~' 
rakennettavaksi ja niitä on avustettu mää
rärahoilla. Valtion myöntämillä varoilla on 
voitu rakentaa 5,000 uutta asuntoa maa
työläisille, 47,000 asuntoparannusta ja 
75,000 työläispi1kkuti:laa on saa:tu aikaan, 
59,500 ,perhettä maaseudu'lla ja vähän yli 
225,000 ruotsalaista tulee asumaan ,parem
min kuin tänän asti. Perheenemännät ja 
heidän perheensä tulevat vähemmän alt
tiiksi reumatismille, keuhkotaudille y. m., 
sadattuhannet lapset kasvavaot paremmassa 
ympäristössä, he eivät sairastu niin pian las
tentauteihin ja kykenevät paremmin vas
tustamaan nii.tä. Kuo~leisuus vähenee, per
heiden ei tarvitse ahtautua koSkaan enää 
huoneen ja keittiön hu(}neustoon, sen 
li•kaan, fyysillisesti ja moraalisesti tur
melevaan ahtauteen. Lisäksi on kaupun
geissa valtion rahojen turvin va1Won lai
noilla rakennettu 19S asuntorakennusta si
sältäen 3,89•8 huonetta. Uudestaan on ra
kennettu ja valmistettu 67 asuintaloa, si
sä1tä·en 898 asuntoa. Laopsi·rikkail'le perheille 

23 
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,päätettiin rakentaa 115 asuintaloa, sisäl
täen 1,370 asuinhuonetta. MyönnetyiHä va
roiUa voidaan vielä rakentaa hyvä joukko 
huoneustoja. Näissä huoneustoissa täytyy 
kussakin oHa vähintään kaksi huonetta ja 
:keittiö sekä niissä tulee säännöllisesti olla 
oma kylpyhuone. Ne tulee rakentaa ,si.ten, 
että niissä on auringonpaistetta, ilmaa ja 
leikkitilaisuutta lapsiille. Kolmen lapsen 
perhe voi nyt Tukholmassa pitää se~llaisen 
asunnon 469 kruunun vuokrasta vuodessa. 
Nelila;psinen perhe saa sellaisen 33 kruu
nulla kuukaudessa ja 5 :lapsinen perhe saa 
sellaisen asunnon 435 kruunulla ,vuodessa. 
Kalliimpiakin huoneustoja on, mutta tila 
tällaisissa on myöskin kaksinkertainen. Sel
laisista suuremmista asunnoista saa 5 lapsi
nen perhe maksaa 660 kruunua vuokraa. 
Sitten on vielä monessa kaupungissa niin, 
että ikolmilapsinen perhe maksaa ,esim. 43 
kruunua, 5-lapsinen saa seUaisen 35 :kruu
nulla. 

Olen tässä maininnut muutamia seikkoja, 
miten Ruotsissa on tämä kysymys ratkaistu. 
Ja olemme kiinnittäneet tässä aloitteessamme 
meidänkin· eduskuntamme huomiota siihen, 
että samaan suuntaan olisi meilläkin pyrit. 
tävä. Mitenkä laajalti se on rakennettava, 
on tietysti vaikea näin sanoa, ja sentähden 
me toivomme, että valiokunta, joka sitä kä
sittellee, tulee nyt myönteiseen suuntaan, 
että tällainen komitea on asetettava, joka 
tutkisi näitä aloja, mitenkä ne on järjes
tettävä. Toivon, että ,valiokunnassa on nyt 
sen verran tpörvari<llisisslllkin jäsenissä oikea
mielisyyttä, että kannattavat tällaista ehdo
tusta, sillä tärkeintä on juuri, että asunto
oloihin saadl!an selvyyttä enemmän, että 
ne saadaan laadultaan paremmiksi ja en
nen kaikkea, että suuriperheiset, jotka elät
tävät suuren lapsijoukon ahtaissa oloissa, 
että niiden asuntoja saadaan väljemmi'ksi 
ja että niiden vuokraa he~potetaan. Toivon, 
että työväenasiainvaliokunta kaikella myö
tämielisyydeLlä tähän asiaan SY'ventyy. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Asia lähetetään puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti t v ö v ä e n a s i a i n-
v a l i o k u n t a a n. • 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti työväen
asiain valiokuntaan: 

404) Esityksen antamista laiksi, joka vel
voittaa valtion ja sen hallinnon alaisilla 
työmailla ottamaan käytäntöön työehtosopi· 

muslain mukaiset sopimukset 

tarkoittava ed. V.· Kilpeläisen y. m. toiv. al. 
n:o 86; 

405) Toimenpiteitä yleisen palkkatason 
kohottamiseksi 

tarkoittava ed. Turkan y. m. toiv. al. 
n:o 87; 

406) Esityksen antamista laiksi, joka tur
vaisi työhönsä harjaantuneelle työntekijälle 

hänen välttämättömään toimeentuloonsa 
tarvittavan palkan 

tarkoittava ed. V. Annalan y. m. toiv. al. 
n:o 88; 

407) 'l'yöpalkkojen korottamista valtion 
töissä 

tarkoittava ed. Niskasen y. m. toiv. a1. 
n:o 89; 

408) Lainsäädännön aikaansaamista alipalk
kauksen ehkäisemiseksi valtion töissä sekä 
yksityisten toiminimien met~änhakkuu-, ajo· 

ja uittotöissä 

tarkoittava ed. Niskasen y. m. toiv. al. 
n:o 90; 

409) Esityksen antamista maataloustyöväes
tön palkkatason lwrottamise.sta 

tarkoittava ed. Niskasen y. m. toiv. al. 
n:o 91; 

410) Palkkatarkkailun tehostamista metsä
ja uittotöissä 

tarkoittava ed. Turkan y. m. toiv. al. n:o 92; 



Toi vomusaloi tteet. 179 

411) Komitean asettamista tutkimaan kysy
mystä eläkkeenluontoisen lapsiavustuksen 
järjestämisestä vähävaraisten äitien lapsille 

tarkoittava ed. .Sillanpään y. m. toiv. al. 
n:o 93; ja 

412) Salanimi-ilmoitusten kieltämistä työ
paikkoja haettavaksi ilmoitettaessa 

tarkoittava ed. Pagerholmin y. m. toiv. al. 
n:o 94. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti k n l k ula i t o s
valiokuntaan: 

413) Rautatien rakentamista Kouvolan seu
dulta Helsinkiin 

tarkoittava ed. von Frenckellin y. m. toiv. 
al. n:o 95; 

414) Rautatien rakentamista Porin-Haapa
mäen rautatieltä .KankaaniJi:Uistä Suupohjan 

radalle Kauhajoen asemalle 

tarkoittava ed. Joukasen y. m. toiv. al. 
n:o 96; 

415) Tutkimuksen toimittamista rautatien 
rakentamiseksi Seinäjoelta vaihtoehtoisesti 
I.apualta Kivijärven eteläpään kautta Suo-

lahden Haapajärven radalle 

tarkoittava ed. Ala-Kuljun y. m. toiv. al. 
n:o 97; 

416) Rautatien rakentamista varatyönä Kau
pista Kaurajärvellli olevalle hiekkakankaalle 

tarkoittava ed. V ehkaojan y. m. toi,v. al. 
n:o 98; 

417) Rautatien rakentamista Kokkolasta 
Saarijärvelle 

tarkoittava ed. Kalliokosken y. m. toiv. al. 
n:o 99; 

418) Tutkimuksen toimittamista rautatien 
rakentamiseksi Haapajärven-Vaalan 

suunnalla 

tarkoittava cd. Niskasen y. m. toiv. al. 
n:o 100; 

419) Rautatien rakentamista Haapajärveltä 
Vaalaan 

tarkoittava ed. Nurmesniemen y. m. toiv. ai. 
n:o 101; 

420) Rautatien rakentamista Outokummun 
radalta Savon radalle Alapitkän tai Siilin

järven asemalle 

tarkoittava ed. Simojoen y. m. toiv. al. 
n:o 102; 

421) Matkaselän-Savonlinnan-Mikkelin
Heinolan. rautatien rakentamista 

tarkoittava ed. Pohjanuoron y. m. toiv. al. 
n:o 103; 

422) Rautatien rakentamista Uuksulta 
Salmiin 

tarkoittava ed. I1eppälän y. m. toiv. al. 
n:o 104; 

423) Rautatien rakentamista Suistamon ase
malta Soanlahden kautta Korpiselkään 

tarkoittava ed. Ravon y. m. toiv. al. n:o 105; 

424) Suistamon-Ilomautsin radan :rakenta
mista 

tarkoittava ed. Leppäiän y. m. toiv. al. 
n:o 106; 

425) Kemijärven-Taivalkosken ratasuunnan 
ja tältä ratasuunnalta Oulankajokilaaksoon 

johtavan haararadan tutkimista 

tarkoittava ed. I.1ah>telan y. m. toiv. ai. 
n:o 107; 
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426) Tornionjokilaakson radan jatkamista ' 433) Raholan-Iivonkosken sekä Lipasvaa-
jehenkin Norjan satamaan ran-Otrovaaran tiesnuntien tntkimista. 

tarkoittava ed. U. Hannulan toiv. al. 
n:o 108; 

427) Tiesnnnnan Tnrku-Hirvensalo-Korp
llOO tutkimista Turun saaristotien rakenta

mista varten 

tarkoittava ed. Hongan y. m. toiv. al. 
n:o 109; 

428) Maantien rakentamista Loimaan Kar
hulan kylästä Loimaan kauppalaan 

tarkoittava ed. Hautalan y. m. toiv. al. 
n:o 110; 

cl29) Maantien rakentamista Varkauden Jo
roisten maantieltä Teemassaaren ja Tora
salon kylien kautta Voinsalmen kylätielle 

Rantasalmen pitäjässä 

tarkoittava ed. Jutilan y. m. toiv. al. 
n:o 111; 

430) Maantien rakentamista Mikkelin-Hei
nolan väliseltä maantieltä Kilkinkylän 

kautta Hirvensalmelle 

tarkoittava ed. Jutilan y. m. toiv. al. 
n:o 112; 

431) Maantien rakentamista Ruokolahden 
ImmoJanjärven kylästä Kaiturinpään, Poh

jalankilon, Särkilahden ja Moinsalmen 
kylien kautta Savonlinnaan 

tarkoittava ed. Miikin y. m. toiv. al. 
n:o 113; 

432) Tutkimuksen toimittamista Enonkos
ken pitäjän Hanhivirrasta lhamaniemen, Pyy
Iinsaaren ja Vaaluvirran kautta Heinäveden 

rautatiepysiikille johtavan maantien 
rakentamisesta 

tarkoittava ed. Tolosen y. m. toiv. al. 
n:o 114; 

tarkoittava ed. Soinisen y. m. toiv. al. 
n:o 115; 

434) Tutkimuksen toimittamista maantien 
rakentamiseksi Porokylän pysäkiltä Kuhmo

niemen maantielle 

tarkoittava ed. Kukkosen y. m. toiv. al. 
n:o 116; 

435) Maantien rakentamista Jalasjärveltä 
Seinäjoelle 

tarkoittava ed. Penttalan y. m. toiv. al. 
n:o 117; 

436) Maantien rakentamista Haukipataan 
Onkamonkylästä Kiimingin Laukkojärven 

kylään 

tarkoittava ed. Lohen y. m. toiv. al. n:o 118; 

437) Oulun-Kuusamon maantieltä lähtevän 
Hetekylän maantien jatkamista 

tarkoittava ed. Salon y. m. toiv. al. n:o 119; 

438) Kontiomäen asemalle johtavan Paakin· 
mäen kylätien ottamista valtion hoitoon 

tarkoittava ed. Meriläisen y. m. toiv. al. 
n:o 120; 

439) Oulun-Pudasjärven ja Iin-Pudasjär
ven yhdystiesuunnan tutkimista 

tarkoittava ed. Hännisen y. m. toiv. al. 
n:o 121; 

440) Kiimingin-Yli-Iin tiesuunnan tutki
mista 

tarkoittava ed. Hännisen y. m. toiv. al. 
n:o 122; 
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441) Maantien rakentamista Yli-Iin kun
nassa olevalta Hirvelän-Kipinän maan

tieltä Pudasjärven Kurenalle 

tarkoittava ed. Rytingin y. m. toiv. al. 
n:o 123; 

44!) Maantien rakentamista Pudasjärven
Rannan-Kelahaaran maantiestä Tuhansuon 
seudulta Pudasjärven-Sarajärven maantie-

hen N uoruugan seudulle 

448) Maantien rakentamista Alatornioa 
Årpelan kylästä Ylitornion Lobijärven

Muurolan tielle 

tarkoittava ed. Juneksen y. m. toiv. al. 
n:o 130; 

449) Maantien rakentamista Posiolta Lehto
lan kautta Kemijärvelle 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. toiv. al. 
n :o 131; 

tarkoittava ed. Rytingin y. m. toiv. 
n:o 124; al.l 450) Suunnitelman ja kustannusarvion laati

mista Kittilän-Nilivaaran-Kiistalan kylä
tien kunnostamista varten maantieksi 

443) Maantien rakentamista Pudasjärven 
kunnantien päästä Iijokivartta Kellolammin 

seudulle 

tatlkoitta.va ed. Rytingin toiv. al. n:o 125; 

444) Maantien rakentamista Ranuan-Pu
dasjirven tieltä Simojärven pohjoispälihlin 

tarkoittava ed. Lohen y. m. toiv. al. n:o 126; 

44S) 'Tatkimuksen toimittamista maantien 
rakentamiseksi Taivalkosken kirkolta Pons

sun-Tyräjärven tiehen 

tarkoittava ed. Hännisen toiv. al. n:o 127; 

448) Ylititkan l\lourusalmen-Alakitkan 
tiea tutkimista erämaantienä 

tarkoittava ed. Hännisen y. m. toiv. al. 
n:o 128; 

447) Posion Mourujlirveltii Rovauiemen
Knu•mon tiellä olevan Aholaan johtavan 

- maantiesuunnan tutkimista 

tarkoittava ,ud. Hännisen y. m. toiv. al. 
n:o 129; 

1 

tarkoittava ed. Kaijalaisen y. m. toiv. a1. 
n:o 132; 

451) Kelujärveu-Tanhuan-Lobn a..Ue
snunnan tutkimista 

tarkoittava ed. Kaijalaisen y. m. toiv. al. 
n:o 133; 

452) Toimenpiteitä Tumn-Tampereea val
tatiellä Huittisten pitäjäsiili olevan SaDID)un 

sillan uusimiseksi 

koskeva ed. Kirran toiv. al. n :o 134; 

453) Sillan rakentamista Haistilu lautan 
tilalle 

koskeva ed. Alestalon y. m. toiv. a1. 
n:o 135; 

454) Maantiesillan rakentamista Kyrönjoen 
ylitse Munakassa 

tarkoittava ed. Penttalan y. m. toiv. al. 
n:o 136; 

455) Kivisalmen sillan raktlntamista 

tarkoittava ed. Takalan y. m. toh', al. 
n:o 137; 
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4~6) Sillan rakentamista Haapajärven pitä• 
jässä olevaan uittosalmeen 

tarkoittava ed. Nurmesniemen y. m. toiv. al. 
n:o 138; 

45'1) Sillan rakentami;;;ta Tikkalan salmeen 

tarkoittava ed. Nurmesniemen v. m. toiv. al. 
ri~ ~9~ • 

458) Sillan rakentamista Kuhmoniemen knn
. nassa olevan Kuhmonsalmen yli 

tarkoittava ed; .Jauhosen y. m. toiv. al. 
n:o 140; 

459) Sillan rakentamista Otermajärven }ossi
paikkaan Vaalan-Puolangan maantielle 

tärkoittava ed. Salon y. m. toiv. al. n :o 141; 

460) Piirustusten ja kustannusarvion laati
mista Mourusalmen siltaa varten 

l~oskeva ed .. Hännisen y. m. toiv. al. 
ll:O 142; 

461) Sillan rakentamista Portimosalmen yli 
Rovaniemen-Rannan maa:1tiellä 

tarkoittava ed. Lohen y. m. toiv. al. n :o 143; 

462) Sillan rakentamista Ylitornion-Rova
niemen tiellä olevan Ronkurin lossin 

kohdalle 

tarkoittava ed. Juneksen y. m. toiv. al 
n:o 144; 

463) Sillan rakentamista Liakan joen yli 
Alavojakkalan-Paakkolan maantiellä 

tarkoittava ed. Juneksen y. m. toiv. al. 
n:o 145; 

464) Toimenpiteitä Suomenlahden itäosan 
satamaolojen parantamiseksi 

koskeva ed. V. Annalan y. m. toiv. al. 
1 n:o 146; 

465) 'futkimuksen toimittamista laivaväylän 
syventämisestä Varkaudesta Kuopioon Sai
maan kanavan uusia mittasuhteita Ta.&taa-

vaksi 

koskeva ed. Paasosen y. m. toiv. al. n:o 147; 

466) Saimaan ja Kuolimojärven yhdistämistä 
kanavalla 

tarkoittava ed. Tukian y. m. toiv. al. 
n:o 148; 

467) Enon pitäjässä olevan Ahvenisen virran 
ja Uimaharjun väylän syventämistä ja 

leventämistä . ·. ' 

tarikoittava ed. Tolppasen y. m. toiv. a.l. 
n:o 149; ja 

468) Toimenpiteitä Iijoen perkaam.isekSi 

koskeva ed. Lohen y. m. toiv. al. n :o 150. 

469) Ehdotus laiksi köyhäinhoitolain 78 § :n 
selittämmisestä. 

Esitellään suuren valiokunnan· mietintö 
n :o 1 ja otetaan toiseen käsi t te
I y y n siinä sekä laki- ja talousvaliokun
nan mietinnössä n: o 1 valmistelevasti. käsi
telty ·hallituksen esitys n :o 22, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotukgen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana · on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 1. En
sin sallitaan keskustelu asiasta, senjälkeen 
esitellään lakiehdotuksen yksityiskohdat. 

Yleiskeskustelussa ei kukaan halua pu
heenvuoroa. 
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78 §, lakiehdotuksen johtolause ja sen 
nimike hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

470) Asetus eräiden Italian ulkomaiseen ta
'"aravaihtoon tai luottosuhteisiin kohdistu

vien asetusten kumoamisesta. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n :o 2 ja otetaan ainoaan käsi t te-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty mai
nittu asetus. 

P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n :o 2. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Eduskunta hyväksyy ulkoasiainvaliokun
nan ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti seuraavaan istuntoon : 

471) Amerikan Yhdysvaltain kanssa tehdyn 
tariffisopimuksen hyväksymistä 

koskevan hallituksen esityksen johdosta laa
dittu ulkoasiainvaliokunnan mietintö n :o 3; 
sekä 

tiistaina pidettävään istuntoon: 

472) Vuoden 1934 valtiopäivillä lepäämään 
jätetyn ehdotuksen johdosta rangaistusten 
täytäntöönpanosta annetun asetuksen 2 lu-

vun 8 § :n muuttamisesta. 

laadittu lakivaliokunnan mietintö n :o 1. 

Puh e m i e s: Eduskunnan seuraava is
tunto on tänään kello 15,10. 

Täysistunto lopetetaan kello 14,50. 

Pöytäkirjan vakuudeksi : 

E. H. I. Tammio. 
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kello 15,10. 

Päiväjä.rjestys. 

Umoituks ia. 

Ensimmäinen käsittely: 

1) Ehdotus laiksi eräiden Ameri
kan Yhdysvaltain kanssa tehdyn ta
ri~fis~pimuksen säännösten hyväksy-
llllSeSta ......................... .. 

Asia k i r j a t: Ulkoasiainvalio-
kunnan mietintö n: o 3 ; hallituksen 
esitys n~o 15. 

Esitellään: 

2) Eduskunnan oikeusasiamiehen 
kertomus vuodelta 1935 ........... . 

3) Ed. Sundströmin y. m. lak. al. 
n: o 14 laiksi. yhdistyksistä annetun 
lam Jn\tllttanusesta ............... . 

4) Ed. Linnan y. m. lak. al. n: o 
18 laiksi asevelvollisuuslain 14 §: n 
muuttamisesta ................... . 

Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

Siv. 

185 

" 

" 

187 

Läsnäoleviksi merkitään nimenhuudon 
asemesta ne edustajat, jotka ottivat osaa 
edelliseen istuntoon. 

Päiväjärjestyksessä olevat 'asiat: 

t, Ehdotus laiksi eräiden Amerikan Yhdys
wtain 'kanssa tehdyn tarif.fisopimnksen 

siännösten hyväksymisestä. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n: o 3 ja otetaan e n s i m m ä i s e e n k ä-

1 

s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsiteLty 
hallituksen esitys n: o 15, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on ul
koasiainvaliokunnan mietin,tö n: o 3. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päiilttyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

2) Eduskunnan oikensasiamieh~n kertemus 
vuodelta 1035 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s l a« i
v a l i o k u n t a a n. 

3) Ehdotuksen laiksi yhdistyksistä anuetua 
lain muuttamisesta 

sisältävä ed. Sundströmin y. m. lak. al. n :o 
14 esitellään. 

P u h e m i e s: Puh-emiesneuvosto ehdflt
taa, että asia läh~ettäisiin lakiva.liokun
taan. 

Keskustelu: 

Ed. Ampuja: Ne muutokset, mitä yb.
dityslakiin tehtiin puolikymmentä vuotta 
sitten, ovaJt käytännössä osoittautuneet suu
resti harjuttavan perustuslaissa taattuja 
yhdistymisvapauksja työväen järjestöissä.. 
Kun tulee kysymykseen niillä seuduilla., 
missä lakkautettiin entiset järjestöt, umien 

24 
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perustaminen, kohtaa se usein käytännössä 
suuria vaikeuksia. Järjestetään tutkimuk
sia koko jäsenmäärästä, mitä uusiin yhdis
tyksiin liittyy, kuinka paljon niissä on lak
kautettuun yhdi8tykseen kuuluvia jäseniä 
j. n. e. Ja useissa tämmöisissä tapauksissa 
annetaan kielteinen päätös yhdistystä re
kisteröidessä ja tuomioistuimet tavallisesti 
saavat selvittääksensä jwtun oikeudellisen 
pohjan. Työväen urheilujärjestöt niinikään 
ovat joutuneet samanlaisen kohtalon alai
seksi, ja on kuvaavaa, että tässä ei käytetä 
samanlaista menettelyä porvarillisiin urhei
lujärjestöihin nähden kuin mitä työväen 
voimistelu- ja urheiluseuroihin nähden me
netellään. Tunnettua on, että suuri osa en
tisistä lakkautetuista työväen voimistelu
ja urheiluseurojen jäsenistä on kuulunut 
myöskin porvarilliseen urheilujärjestöön. 
Monia nimiä, urheilumaailmassa tunnettuja 
.ia Suomelle kunniaa tuottaneita, kulta- ja 
hopeamitalimiehiä olympialaisissa on näissä 
)lenkilöissä, jotka ovat kuuluneet lakkau
tettuihin järjestöihin .. Yhtään porvarillista 
urheiluseuraa vastaan ei tietääkseni ole nos
tettu syytettä senvuoksi, että siihen on kuu
lunut lakkautettuihin seuroihin kuuluvia 
jäseniä. Mutta tätä menettelyä sitä vas-
toin on toteutettu kirjaimellisesti työväen 
;järjestöihin nähden. Tämä osoittaa, että 
muu~okset, mitä yhdistyslakiin tehtiin, an
tavat mielivaltaiselle tulkinnalle ja menet
telylle mahdollisuuden. Muutaman viikon 
kuluttua kai tulee oikeusjuttu käsiteltä
väksi, joka kohdistuu, ei työväen yhdisty
misvapauteen, vaan etupäässä vapaamieli
sen porvariston perustamaan yhdistykseen, 
:;e on tunnettu viime aikoina puheen ai
hetta antanut Ihmisoikeuksien Liitto. Täs
sähän on kai parisen kymmentä jäsentä 
valtuuskunnassa ja johtokunnassa suurim
malta osalta tunnettuja porvarillisia nimiä, 
tiedemiehiä, kirjailijoita j. n. e. Siinä on 
tehty erinomaisen laajoja tutkimuksia kor
keiden viranomaisten taholta ehkäistäkseen 
tämän yhdistyksen rekisteriin merkitse
mistä. Etsivän keskuspoliisin lausunto kuu
lemma on hyvin laaja, mutta päätyy tulOik
seen, ettei se ole toiminut mitenkään lain
vastaisesti, mutta on luultavaa, että se tu
lee toimimaan lainvastaisesti. Jos tämmöi
sillä olettamuksilla aiotaan yhdistysten pe

. rustamista ehkäistä, silloin ei tosiaankaan 
jää jälelle paljon hallitusmuodon säädök
l'listä, että Suomen kansalaisilla on oikeus 

perustaa yhdistyksiä. Ne jäävät enemmän 
tai vähemmän mielivaltaisen tulkinnan va
raan. 

Työväen taholta on totuttu pitämään ja 
on pidettävä yhdistymisoikeutta kansalais
ten perusoikeuksiin kuuluvana. Se on saa
nut tapella monissa maissa näiden vapauk
sien puolesta vuosikymmeniä ja se on useim
missa maissa aikaa sitten jo tämän oikeu
tensa saavuttanut. Meillä on laillasäädetyt 
oikeudet tässä nuoria, vain 30 vuotta tänä 
vuonna on kulunut siitä, kun ensimmäisen 
kerran lainvoimalla jopa perustuslain voi
malla säädettiin yhdistymisoikeus Suomen 
kansalaisille, mutta viime aikoina, ikävä 
kyllä, on tästä, kuten edellä mainittu osoit
taa, pyritty ikävällä tavalla luopumaan. 
Tämä aloite on tehty pahimman epäkohdan 
poistamiseksi, että re:kisteröimisoikeutta ei 
ole kiellettävä yhdistykseltä, joka ei ole 
mitenkään lainvastaisesti toiminut eikä ole 
näytteitä muutenkaan sen perustamisessa 
mistään lainvastaisuudesta. Luulisin, .että 
yhdistymislaki kaipaa monessa muussa
kin suhteessa täydennystä ja korjausta, 
mutta se, mikä puheenaolevassa esityksessä 
on, se on tällä kel'taa päiväjärjestyksessä 
ja on toiveita, että eduskunta siinä ilmaisee 
tahtonsa, joka puolustaa kansalaisten oi
keuksia. 

Ed. M. R y ö m ä: Herra puhemies! 
Kuten edellinen puhuja jo viittasi, niin 
siinä tavassa, jolla nykyinen hallitus ja 
eräät viranomaiset ovat · soveltaneet ny
kyistä yhdistyslakia, on puolia, jotka olisi
vat huvittavia, jos ne eivät samalla olisi 
niin vakavia. Niiden esimerkkien lisäksi, 
joita ed. Ampuja jo mainitsi, haluan mai
nita vielä erään. 

Joitakin aikoja sitten olivat Vaasan au
tonkuljettajat perustaneet ammattiyhdis
tyksen ,;Vaasan automiehet". Tämä joutui 
pian raastuvan käsiteltäväksi. Etsivä Kes
kuspoliisi ilmoittaa vastustavansa yhdistyk
sen rekisteröimistä ja esittää viittä johto
kunnan jäsentä vastaan raskaita muistu
tuksia : Yksi näistä on aikoinaan tilannut 
Työn Ääni-nimisen lehden, toinen on sa
massa lehdessä toivottanut onnellista uutta 
vuotta ystävilleen, yksi on kuulunut Palo
saaren Urheiluseuraan j. n. e. Tämä juttu 
oli juuri äskettäin esillä, en tiedä miten 
lienee päättynyt. 
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Mutta paljon huomattavampi kuin 
tämä on se, johon edellinen puhuja myös 
viittasi, nimittäin Ihmisoikeuksien liiton 
asiaa koskeva. Viime kesänä saatiin lukea 
tämän liiton äänenkannattajasta seuraava 
uutinen: ,Ihmisoikeuksien liiton rekiste
röimispaperit jätettiin jo viime vuoden 
joulukuussa asianomaiseen virastoon. Tou
kokuussa ilmoitettiin liiton sihteerille, että 
asia. on käsitelty ja rekisteröinti on pian 
8e'1vä. Mutta sihteerin mennessä papereita 
tiedustelemaan, vastattiin, että rekisteröi
misessä oli tullut jokin viivytys. Myöhem
min' myönsivät rekisteriviranomaiset, että 
oääministeri Kivimäki oli ottanut rekiste
~öimispaperit haltuunsa. Sen jälkeen on 
liiton johdon taholta turhaan tiedusteltu 
mkisteröimispapereita. Vastaus on aina ol
lut sama: Paperit ovat valtioneuvostossa. 
On syytä 'kysyä: Mistä johtuu tämä tavat
toman .pitkä viivyttely? Kysymyksessä on 
y-hdistys, jonka tarkoituksena on työsken
nellä ,kansanvaltaisen perustuslakimme hen
gen ja vaatimusten tunnetuiksi tekemi
seksi ja lujittamiseksi. Tämän liiton tar
peellisuus myönnetään yleisesti kaikissa 
demokraattisissa piireissä, kuten osoittaa 
se, että liitto on saanut tukea kaikkien 
kansanvaltaisten puolueiden ja huomattu
jen kulttuuripersonallisuuksien taholta. Re
kisteröimisen viivyttely on jo haitannut 
liiton työtä, onpa sen perusteella Tampe
reelle suunniteltu liiton valistustilaisuus, 
jossa oli tarkoituksena selvittää liiton toi
minnan tarkoitusperiä, täytynyt peruuttaa. 
Pääministeri Kivimäen puuttuminen hu
manitäärisen, demokratiaa puolustavan yh
distyksen rekisteröimisasiaan on herättä
nyt Ihmisoikeuksien liiton keskuudessa ar
vostelua, ja se käsitys on yleinen, että 
liiton rekisteröintiasia jostakin syystä ha
lutaan lykätä yli vaalien.'' 

Tämän uutisen lopussa esitetty oletta
mus osoittautui vaalien jälkeen paikkansa 
pitäväksi, sillä elokuussa oikeusministeriön 
toimesta esitettiin rekisteröimisasia Helsin
gin raastuvanoikeuden käsiteltäväksi. Tar
kastelkaamme, minkälaisia vaarallisia hen
kilöitä tämän yhdistyksen johtoon kuuluu. 
Siinä näemme m. m. seuraavia nimiä: pro
fessori Väinö Lassila, lehtori 0. von 
Schoulz, maisteri K. Nickul, neiti Greta 
Klärich, maisteri Vihtori Laurila, ( edel
leen 'kuului johtokuntaan aikaisemmin 
rouva M:aissi Erkko-vainaja), kirjailija 

Selma Anttila, professori Zachris Castren, 
tohtori Fellix I versen, professori. Gunnar 
Landtman, professori Albert Lilius, kirjai
lija Hagar Olsson, rouva Siviä RajaUn, 
Helsingin asemapäällikkö E. F. Rautela, 
maisteri Matti Salonen, rehtori Laurin Zil
liacus. Siis tämäntapaisia henkilöitä on yh
distyksen johdossa, jonka hallitus ja Etsivä 
Keskuspoliisi kaikilla mahdollisilla tavoilla 
haluavat estää tulemasta rekisteröidyksi 
(Keskustasta: Ketä ne muut olivatn. 

Niistä tavoista, joita Etsivä Keskuspoliisi 
tässä käyttää, sietää vielä mainita, se _pitkä 
promemoria, joka sen puolesta on jätetty 
raastuvanoikeudelle tämän jutun käsitte
lyn yhteydessä ja jossa mietinnössä, joka 
käsittää noin kuutisenkymmentä sivua, esi
tetään suoraan sanoen kaikki puolueet ko
koomuspuoluetta ja mahdollisesti IKL :lää 
lukuunottamatta kominternin ohjeiden mu
kaan toimiviksi. Suorastaan nimeltä maini
ten luetellaan edistyspuolueen suuri osa, 
pienviljelijäin puolue, kansanpuolue, so
sialidemokraattisesta puolueesta puhumat
takaan. Kun siis tämän tapaisia ilmiöitä 
liittyy yhdistyslain soveltamiseen ja kun 
näiden yhdistyslain virheellisyyksien tai 
huonojen puolien korjaaminen tulee nyt 
käsiteltäväksi, niin olisi kai perustuslaki
valiokunnalla syytä tarkkaan ottaa selvää 
kaikista näistä asioista, joita ed. Ampuja ja 
minä olemme tässä koettaneet esittää. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia 'lähetetään 1 a k i v a 1 i o kuntaan. 

4) Ehdotuksen laiksi asevelvollisuuslain 
14 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Linnan y. m. lak. al. n :o 18 
esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetetään lakivaliokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. von F r en c k e 11: Viime täysistun
nossa ehdotin asian pantavaksi pöydälle 
siinä tarkoituksessa, että kaikki puolustus-
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asiat olisi lähetettävä asetettavaan puolus-~ 
tusvaliokuntaan. Mutta koska eduskunta 
on asiallisesti ratkaissut kaikki muut puo
lustusasiat, paitsi nyt käsiteltävän, niin ei 1 

olisi syytä enää tätä pientä asiaa varten 
asettaa puolustusvaliokuntaa. _ Näin ollen 
minä en ole tehnyt mitään aloitetta puhe
miesneuvostolle. Onhan yhdentekevää, missä 
valiokunnassa ehdotettu uusi ,lex Ryömä. 
junior" käsitellään. 1 

--------------

edustajat Kaijalainen, Kalliokoski ja ,K.uJr
konen. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. K a ll i ok o s k i: Suuri valiokunta 
kokoontuu heti tämän istunnon päätyttyä. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. p u h e m i e s: Semaava eduskunnau. is-

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään.! 
Asia lähetetään l a k i v a 1 i o k u n t a a n. 

Loman pyyntöjä. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat ensi 
tiistain istunnosta yksityisten asiain takia 

tunto on ensi tiistaina kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 15;27. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 
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Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia. 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi köyhäinhoitolain 
78 §~ n selittämisestä ............. . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 1; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n: o 1; hallituk
sen esitys n: o 22. 

'foinen käsittely: 

2) Ehdotus laiksi eräiden Amerikan 
Yhdysvaltain kanssa tehdyn tariffi
sopimuksen säännösten hyväksymi-
sestä ............................ . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 2; ulkoasiainvalio
kunnan mietintö n: o 3; hallituksen 
esitys n: o 15. 

Ainoa käsittely: 

3) Ehdotus laiksi rangaistusten 
täytäntöönpanosta annetun asetuksen 
2 1uvun 8 §: n muuttamisesta ..... . 

A s i a k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n :o 1; vuoden 1934 vp :ltä 
lepääiDässä oleva edellämainittu laki
ehdotus. 

Esitellään: 

4) E(l Ampujan y. m. lak. al. n:o 4 
laiksi 'faltiopäiväjärjestyksen 7 ja 

kello 14. 

Siv. 

190 

" 

" 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

5) Ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n: o 4 hallituksen esityksen johdosta 
Turkin kanssa tehtyyn kaupalliseen 
sopimukseen liittyvän toisen lisäpöytä-
kirjan hyväJksymisestä ............ . 

6) Ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n: o 5 sen johdosta, että eduskunnan 
tietoon on saatettu asetus Turkin 
kanssa tehdyn maksusopimuksen voi-
maansaattamisesta ............... . 

7) Lakivaliokunnan mietintö n :o 2 
vuoden 1935 valtiopäivillä lepäämään 
jätettyjen ehdotusten johdosta laiksi 
rikoslain 12 luvun muuttamisesta sekä 
eräistä lisäyksistä saman lain 16, 40 
ja 42 lukuun sekä laiksi eräistä muu
toksista sota väen rikoslakiin . . . . . . . . 

Puhetta johta:a puhemies K a 11 i o. 

Siv. 

194 

" 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
varapuhemies Hakkila sekä edustajat Ales
.talo, J. Annala, Brander, Fagerholm, U. 
Hannula, Hirvensalo, Kaijalainen, Kallio
koSki, Kares, Kilpi, Kukkonen, Leinonen, 
Lepistö, Oksala, Paavolainen, Räisänen, 
Söderhjelm, Tanner ja Voionmaa. 

I1moituBa~siat : 

Loman pyynnöt. 

13 §: :n muuttamisesta . . . . . . . . . . . . . 192 
Vapautusta eduskuntatyöstä saavat täksi 

päiväksi perheessä sattuneen sairauden 
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vuoksi ed. Lepistö ja yksityisasiain takia 
edustajat Hakkila ja Hirvensalo sekä kol
men päivän ajaksi yksityisasiain takia ed. 
Söderhjelm. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että eduskun
nalle on tasavallan presidentin kirjelmän 
ohella kuluvan syyskuun 18 päivältä saa
punut hallituksen esitykset n :o 24-26, 
jotka nyt on edustajille jaettu. 

Uusi ylimääräinen valiokunta. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että eduskunta päättäisi, ennen päätet
tyjen va:liokuntien lisäksi asettaa kansan
vakuutusvaliokunnan, johon valittaisiin 17 
jäsentä ja tarpeellinen määrä varajäseniä. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 

Valitsijamiehille annetaan tehtäväksi va
lita jäsenet tähän valiokuntaan. 

Päiväjärjestyksessä olevat a.siat: 

1) Ehdotus laiksi köyhäinhoitolain 78 § :n 
selittämisestä. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisä:ltävä 
hallituksen esitys n :o 22, jota on valmiste
levasti käsitelty laki- ;ja talousvaliokunnan 
mietinnössä n :o 1 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n :o 1 esitellään k o lm a n
t e e n k ä s i t t e l y y n. 

Puhe m i e s: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta. Sen jälkeen tehdään päätös asian 
toisessa käsittelyssä päätetyn lakiehdotuk
sen hyväksymisestä tai hylkäämisestä. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Asian toisessa käsittelyssä päätetty laki
ehdotus hyväksytään. 

--------------------·------------

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi eräiden Amerikan Yhd}'s
valtain kanssa tehdyn tariffisopimuksen 

säännösten hyväksymisestä. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n ~o 2 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä ulkoasiainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 3 valmistelevasti käsiteltv 
hallituksen esitys n :o 15, mikäli se sisältä·~ 
yllämainitun •lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 2. Ensin 
sallitaan keskustelu asiasta; senjälkeen siir
rytään lakiehdotuksen yksityiskohtaiseen 
käsittelyyn. 

Yleiskeskustelussa ei kukaan halua pu
heenvuoroa. 

Lakiteksti, lakiehdotuksen johtolauso. jt1 
lakiehdotuksen nimike hyväksytään jä.r;jes
tänsä keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

3) Ehdotus laiksi mngaistusten tä}'täntöön
panosta annetun asetuksen 2 luvun 8 § :n 

muuttamisesta. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n :o 1 
ja ·otetaan a i n o a a n k ä s i t t el y y n 
siinä valmistelevasti käsitelty vuoden 1934 
valtiopäiviltä lepäärnässä oleva. edellämai
nittu lakiehdotus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on la
ki valiokunnan mietintö n :o 1. 

Keskustelu: 

·Oikeusministeri J a t k o l a : Herra puhe
mies! - Lakivaliokunta on mietinnössään 
lausunut, että sen käsityksen mukaan ei 
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sen jälkeen, 'kun eduskunta vuoden 1934 
valtiopäivillä hyväksyi hallituksen esityk
sen käsiteltävänä olevan n. s. valtiollisia 
vankeja koskevan rangaistusten täytantoön
psncl:ta annetun asetuksen kohdan muutta
misesta, dle ilmennyt mitään, jonka joh
dosta valiokunnan olisi luovuttava aikai
semmasta, lakiehdotuksen hyväksymistä 
puoltavasta kannastaan. Tämän vuoksi la
kivaliokunta uudelleen ehdottaakin lakieh
dotuksen hyvä:ksyttä väksi. 

Valiokunnan mietintöön liitetyssä vasta
lauseessa väitetään, että yhtenä syynä laki
esityksen antamiseen on ollut kyseellisten 
vankien keskuudessa tapahtuneet järjestys
häiriöt (Ed. Komu: Totta on!). Mutta 
kun niitä ei enää viime vuosina ole tiettä
västi esiintynyt, ei lakiehdotuksen hyväk
symiseen enää olisi syytä. Onkin myön
nettävä, että olot niillä va:rrkilaosastoilla, 
joissa valtiollisia vankeja säilytetään, ovat 
täysin :rrormaalit. Vangit noudattavat vi
ranomaisten määräyksiä ja ohjeita, suorit
tavat heille eri~aatuisissa töissä määrätyt 
urakat j. n. e. Tosin järjestyshäiriöt eivät 
ole kokonaan loppuneet. Mutta on todet
tava, että kyseenalaiset vangit yleensä il
man, että on vllut tarvis turvautua anka
riin kurinpitokeinoihin, ovat alistuneet ku
riin ja järjestykseen. Kun ottaa huomioon, 
että viranomaiset eivät ole lainkaan tinki
neet niistä vaatimuksista, joita puheenalai
sillc vangeil:le on lain ja ohjesäännön mu
kaan aina asetettu, on todettava, että ne 
moitteet m. m. liiallisista työvaatimuksista 
y. m., joita vankilaviranomaisia vastaan esi
tettiin j·okunen vuosi sitten eli niihin aikoi
hin, jolloin nyt käsiteltävänä oleva lakiesi
tys annettiin, olivat aiheettomia. 

On avoimesti myönnettävä, ett1i aiheen 
esillä olevan lakiesityksen antamiseen an
toivat ne monet rauhattomuudet ja vakavat 
järjestyshäiriöt vankiloissa, joita valtiollis
ten vankien osastoiHa esiintyi. Mutta jos
kin periaatteellista erimielisyyttä valtiollis
ten vankien erikoisa:semasta ei tarvinnut 
eikä tarvitse vlla, on otettava huomioon olot 
nimenomaan meillä. Voidaan täysin ennak
koluulottomasti sanoa, että valtiollisia van
keja siinä. mielessä, että he ansaitsisivat ri
koksensa sovittamisessa n. s. custodia ho
nesta käsittelyn eli yleisestä rangaistusten 
täytäntöönpanosta poikkeavan lievemmän 
tai ehkäpä kunniallisemman käsittelyn, ei 
Suomessa ole muuten kuin niiden joukossa, 

jotka ·ovat tuomitut rikoslain 16 luvun 
24 § :n nojalla. Muut poliittiset rikolliset 
meillä ovat tehneet rikokset tavallisesti 
palkkiosta, joka on maan rajojen ulkopuo
lelta peräisin. Joskin saattaa olla eräitä 
valtiollisia rikollisia, jotka ilman taloudel
lista tukea ajavat valtiopetosta, puuhaavat 
he itse asiassa muutoksia sisäpoliittisiin 
oloihin vieraan vallan avulla, vaikka heidän 
täytyy tietää, että he samalla asettavat il
meiseen vaaraan valtakunnan itsenäisyyden. 
Tällaiset rikolliset eivät todellakaan an
saitse mitään tavallista vapausrangaistusta 
lievempää käsittelyä. 

Poliittisten vankien lukumäärän vähene
minen ei luonnollisestikaan voi eikä saa 
vaikuttaa siihen käsittelyyn, jonka alai
seksi rangaistusta 'kärsivä asetetaan, enem
pää kuin lukumäärän lisääntyminenkään 
saa aiheuttaa mitään muutosta siihen. Ran
gaistusten täytäntöönpanojärjestelmän tu
lee olla kokonaan riippumaton tällaisesta 
käytännöllisestä seikasta. Voidaan enna
kolta olla vakuutettuja siitä, että jos tämä 
lakiehdotus nyt hylätään, puheenalaisten 
vankien osastoi'lla jälleen alkaa esiintyä 
järjestyshäiriöitä ja rauhattomuutta. Jos
kin vankien pääasiallinen osa haluaa ohje
säännön mukaisesti täyttää velvollisuu
tensa ja tehtävänsä, on joukossa aina yl
lyttäjiä, rajan takana koulun käyneitä, 
jotka ennakolta saamiensa velvoittavien oh
jeiden mukaan ryhtyvät kiihoittamaan mie
liä ja aikaansaavat epäjärjestystä. 

Lakiehdotuksen perusteluihin sekä kaik
keen siihen, mitä hallituksen puolelta nyt 
ja aikaisemmin on esitetty, viitaten halii
tus odottaa, että eduskunta lopullisesti hy
väksyy esillä olevan lakiehdotuksen. 

Ed. K o m u: Jotta ryhmilläkin olisi ti
laisuutta vielä tätä asiaa käsitellä kokouk
sissaan, minä pyydän ehdottaa, herra puhe
mies, että asia pantaisiin pöydälle per,jan
tain istuntoon. 

Ed. H a k a l a: Pyydän kannattaa ed. 
Komun tekemää ehdotusta. 

P u h e m i e s: Kun kaksi edustajaa on 
pyytänyt asiaa pöydä:lle, niin on se jääpä 
pöydälle. Kehoitan seuraavia puhujia lau
sumaan mielensä pöydällepanon ajasta. 
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Ed. K i v i o j a: Siihen !katsoen, että 
tässä pannaan muitakin asioita perjantai
hin pöydälle minä ehdotan, että tämä asia 
pantaisiin pöydäUe seuraavaan istuntoon. 

Ed. K e k k o n e n : Pyydän kannattaa ed. 
Kiviojan tekemää ehdotusta. 

Keskustelu pöydällepanoajasta julistetaan 
päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Komu ed. Hakalan kannattamana eh
dottanut, että asia pantaisiin pöydälle ensi 
perjantaina pidettävään istuntoon. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. Komun ehdotukseksi. 
Ed. Kivioja ed. Kekkosen kannattamana on 
ehdottanut, että asia pantaisiin pöydälle 
seuraavaan istuntoon. Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Kiviojan ehdotukseksi. 

Selostus myönnetään oikea!ksi. 

Xänestys ja päätös: 

Joka kannattaa ed. Kiviojan ehdotusta, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on. ed. 
Komun ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
75 jaa- ja 95 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 26. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Komun 
ehdotuksen. Asia p a n n a a n p ö y d ä 11 e 
ensi perjantaina pidettävään istuntoon. 

4) Ehdotuksen laiksi valtiopäiväjärjestyksen 
7 ja 13 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Ampujan y. m. lak. al. n :o 4 
esitellään. 

P u h e m ies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin perustuslakiva
liokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. S u n d s t r ö m : Herra puhemies ! 
Kun hallituksen pääministeri lepäämään 
jääneiden lakialoitteiden lähetekeskustelussa 

käytti puheenvuoroa, ilmeni siitä, että hal
litus haluaa jatkaa sitä politiikkaa, josta se 
jo viime vaaleissa sai kansan ankaran tuo
mion. Sitä suuremmal'la syyllä on eduskun
nan kiinnitettävä huomiota ed. Ampujan 
aloitteeseen, joka koskee kansalaisten vaali
kelpoisuutta, ennenkaikkea siitä syystä, 
että siinä ilmenee se tärkeä periaatteellinen 
vaatimus, että vihdoinkin maahamme olisi 
palautettava demokraattiset olot ja kansa
laisvapaudet, joita nykyinen hallitus on 
koettanut 11iin ankarasti monin tavoin su
pistaa. Ed. Ampujan aloite on juuri tässä 
periaatteellisessa kysymyksessä jyrkässä ris
tiriidassa herra pääministerin esiintymisen 
kanssa. Nykyisen hallituksen politiikka, 
jota täällä on kutsuttu agraarimilitaristi
seksi, mutta uskon, että jos panemme ag
raari-sanan tilalle vientiteollisuus-sanan, tu
lemme todellisuutta ja hallituksen henkeä 
lähemmäksi, niin tämä haHituksen poli
tiikka demokratian ja kansalaisvapauksien 
puolustamisessa on ollut seuraava: Jos fas
cistit tekevät _rikoksen, rangaistakoon tästä 
koko Suomen kansaa supistamalla sen de
mokraattisia oikeuksia. Jos lapualaiset ei
vät siedä punaista tai punakeltaista lippua, 
rangaistakoon tästä fascistien hermostunei
suudesta työväkeä ja kansallista vähem
mistöä; jos sinimustat va'lmistavat Viron 
valtiokaappausta fascistien kanssa, rangais
ta:koon tästä koko Suomen koulunuorisoa 
kieltämällä sen osallistumasta poliittisiin 
pyrintöihin j. n. e. Toisin sanoen: demo
kraattisia aineksia rangaistaan fascistien 
teoista. Demokraattiset ainekset asetetaan 
samaan asemaan kuin fascistiset. Hallitus 
on halunnut puolustaa demokratiaa supis
tamalla demokratiaa, puolustaa kansalais
vapauksia supistamalla kansa:laisvapauksia. 
Tätä vastaan ·on työväen ja talonpoi'kaiston 
asetettava sulku, sillä tämä on tie, joka 
huomaamatta johtaa diiktatuuriin ja jonka 
ensimmäiset uhrit tulevat olemaan työväki, 
talonpoikaista ja kansallinen vähemmistö. 
Kansalaisoikeudet ovat demokratian kal
leimpia arvoja ja niitä on kaikin keinoin 
suojeltava. Kun hallitusmuoto v. 1919 sää
dettiin, pyrittiin siinä turvaamaan kansa
laisten perusoikeudet, saattamaan kaikki 
yhdenvertaisiksi 'lain edessä ja antamaan 
kansalaisoikeudet jokaiselle. Ei ainakaan 
poliittisen vakaumuksen vuoksi tarkoitettu 
saatettava:ksi toisia kansalaisia toisia alem
piarvoiseen asemaan. I1apuan liikkeen ja 
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hulinan yhteydessä alkoi tässä suhteessa ta
pahtua vakava muutos. Että nämä muutok
set eivät nojautuneet oikeudellisiin perus
teisiin, kävi ilmi myöskin siitä vasta:lau
seesta, jonka eräs ruotsalaisen puolueen jä
sen· oli Eittänyt perustuslakivaliokunnan 
mietintöön lausuen, etteivät oikeudelliset 
vaan poliittiset perusteet olivat olleet syynä 
näihin muutoksiin. Mutta nykyinen halli
tus jatkoi tätä suuntaa tehden lisäyksen, 
joka riistää kansaiJ.aisilta heidän perustus
lailliset vaalioikeutensa vieiJ.ä kuudeksi vuo
dekSi senjälkeen, kun rangaistusseuraamus 
on päättynyt ja jonka mukaan pelkkä syyt
teeseen asettaminen saattaa johtaa vaali
kelpoisuuden menettämiseen. On siis as
tunut voimaan kaksiasteinen 'kansalaisluot
tamuksen menetys, ensin kansalaisluotta
mtrksen menetys tuomioistuimen päätöksellä 
ja sen jälkeen menetys vielä poliittisen vas
tustajan tahdosta. Näin voi kansalainen 
joutua elämään suurimman osan elämäänsä 
vailla kansalaisoikeuksia. Tämä ei enäil ole 
rangaistusta, vaan se on kostoa. Voi sanoa, 
että sellainen henkilö on saanut elin'kauti
sen tuomion, sillä hänen elämänsä noina 
jälkivuosina on alituista kärsimystä ja 
täyi:mä vaikeuksia. Puhumme niin paljon 
skandinaaviiJ.aisesta orientoitumisesta, mutta 
tämäkin tiiJ.anne on vieras skandinaavilai
selle lainsäädännölle, niinkuin moni muu 
hallituksen ote (Ed. Komu : Kaikki otteet ! ) . 
Eikä kansalaisella, joka saa näin rasikaan 
tuomion, ole koskaan mahdollisuutta pa
rantaa tapojaan. Hän tuntee alituisesti 
saamansa tuomion painon ja hänessä syn
tyy uusi kostonhalu. Tähän on vielä lisät
tävä se huomautus, jonka eräs ruot'Sa:1aisen 
puolueen edustaja teki kaksi vuotta sitten, 
että täten periaatteeiJ.lisesti riistetään kan
salaisilta oi'keussuoja ja tehdään heidät 
riippuvaisiksi hallinnollisesta mielivallasta. 

Vaalikelpoisuutta koskevan pykälän vaa
ralli'Suus ilmenee vielä selvemmin, kun tut
kii erästä toista pykälää, joka tavanaan 
liittyy tähän, ja jonka perusteella voidaan 
kansalaisilta riistää vaalikelpoisuus, nimit
täin rikoslain 11 luvun 4 a §. Tämä py
kälä on niin epäselvä ja niin väljä, ettei 
kukaan kansa'lainen ole turvattu. On joh
dettu asiat niin pitkälle, että jonkin yhdis
tyksen jäsen, joka ei ole vastuussa'kaan yh
distyksen toiminnasta, voi joutua syyttee
seen rikoksen välinisestä edistämisestä vain 
sen takia, että ·hän on kuulunut jäsenenä 

sellaiseen yhdistykseen. Ja kun tiedetään, 
että on olemassa lai·tos, etsivä keskuspoliisi, 
joka niin avokätisesti antaa todistuksia kan
salaisten epäluotettavaisurtdesta, niin ym
märrämme, että tämä on asia, joka: koskee 
kaikkia. Jos tuo laitos, 'kuten sen skandi
naavisessa promemoriassa Ihmisoikeuksien 
Liiton asiassa, katsoo voivansa antaa tun
netuista kansalaisista tämäntapaisia lau
suntoja, niin kysyy itseltään, kuinka tur
va:ttomassa asemassa ovatkaan tavalliset 
kansalaiset, joilla ei ole arvonimeä eikä 
korkeata yhteiskunnallista asemaa. Hallitus 
ei ole kuitenkaan vielä antanut uutta ase
tusta; jonka avulla se koettaisi 'puolustaa 
tätä menettelyä, kuten eräässä viime ke
väänä tapahtuneen asian yhteydessä, jol
loin etsivän keskuspoliisin laittoman toi
menpiteen jälkeen seurasi asetus, jonka 
avuUa koetettiin laillistuttaa siihen asti lain
vastaisen sormenjäljen ottaminen. Kuinka 
pitkälle etsivä keskuspoliisi katsoo voivansa 
mennä kansa'laisten tekemisessä epäluotet
taviksi, ilmenee juuri mainitussa prome
moriassa, jossa se ilmoittaa tietävänsä, että 
Ihmisoikeuksien Liitto tulevaisuudessa tulee 
toimimaan vastoin lakeja ja hyviä tapoja. 
Valitan vain, että rikospoliisilla ei ole yhtä 
eteviä kaukonäkijöitä, jotka etukäteen voi
sivat mennä sanomaan kansalaisesta, että 
tuo8ta tulee tulevaisuudessa varas ja mur
haaja j. n. e. 

Ed. Ampujan aloite on myöskin siltä 
kannalta paikallaan, että taloudeiJ.linen 
pula, joka synnytti tuontapaisia levottomia 
liikkeitä, kuten Lapuan liike, on toistai
seksi ohi hallituksen oman selostuksen mu
kaan. Tällaisia fascistisia kumoukse:Uisia 
liikkeitä tarkoitti todennäköisesti myös 
herra pääministeri mainitussa lähetekeskus
telussa, koska hän, tietää hyvin, että työ
läisi'llä ja talonpojilla ei ole aseita, kor
keintaan puukkoja ja 'heinähankoja, ja 
niillä ei tehdä vallankumousta meidän ai
kanamme. Mäntsälän kapina osoitti, missä 
on aseita. Mutta 'koska on väärin, että Suo
men demokraattinen 'kansa ja sen valtava 
enemmistö joutuu kärsimään pienen fas
cistiryhmän takia, niin o'lisi toivottavaa, 
ettei tämän takia ylläpidettäisi mitään 
poik'keustilannetta. Onhan hallituksella nyt 
jo olemassa lakeja fascismin tukahduttami
seksi maassamme, jos sinä vain on halua 
siihen, ja siksi toivon, että asianomaisen 
valiokunnan jäsenet tulisivat tähän aloit-

25 
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teeseen nähden myönteiseen tulokseen ja 1 
että he samalla vaivautuisivat tutkimaan, 
millä perusteella kansalaisilta on riistetty 
heidän kansalaisoikeutensa. Ihmisoikeuk
sien Liiton tapaus antaa tähän riittävän 
syyn. On ai:ka, että lapualaishairahdusten 
jälkeen palataan a'lkuperäiseen perustusla
kiimme, joka vuodesta 1906 vuoteen 1930 
asti on tuottanut maallemme kunniaa de
mokraattisena maana (Vasemmalta: Oi
kein!). 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 
Asia lähetetään p e s u s t u s l a k i v a li o
kun taan. 

PöY'dällepa.not : 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti seuraavaan istuntoon: 

5) Turkin kanssa tehtyyn kaupalliseen sopi
mukseen liittyvän toisen lisäpöytäkirjan 

hyväksymistä 

tarkoittavan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 4; sekä 

6) Sen johdosta, että eduskunnan tietoon on 
saatettu asetus Turkin kanssa tehdyn mak

susopimuksen voimaansaattamisesta 

laadittu ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 5. 

Pöydä1lepanoa ·varten esitellään. ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti ensi perjantaina pidettävään 
istuntoon: 

7) Vuoden 1935 valtiopäivillä lepäämään jä
tettyjen ehdotusten johdosta laiksi rikos
lain 12 luvun muuttamisesta. sekä eräistä 
lisäyksistä saman lain 16, 40 ja 42 lukuun 

sekä laiksi eräistä muutoksista sotaväen 
rikoslakiin 

laadittu lakivaliokunnan mietintö n :o 2. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. M o il a n en: Valitsijamiehet ko
koontuvat tässä salissa ensi torstaina 
kello 16. 

Puhe m i e s: Eduskunnan seura:ava is
tunto on tänään kello 19. 

Täysistunto lopetetaan kello 14,35. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 
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kello 19. 

Päiväjärjestys. 

I'l moi t u k s i a. 
Siv. 

Ensimmäinen käsittely: 

1) Ehdotus laiksi eräiden Turkin 
kanssa tehtyyn kaupalliseen sopimuk
seen liittyvän lisäpöytäkirjan säännös-
ten hyväksymisestä . . . . . . . . . . . . . . . . 198 

.Asiakirjat: Ulkoasiainvaliokun-
nan mietintö n :o 4; hallituksen esi-
tys n :o 16. 

Ainoa käsittely: 

2) Asetus Turkin kanssa tehdyn 
maksusopimuksen voimaansaattami-
sesta ............................ . 

Asia k i r j a t: UTkoasiainvalidkun
nan mietintö n :o 5 ; mainittu asetus. 

1~sitellään: 

3) Hallituksen esitys n :o 24 laiksi 
lohkotilan kiinnitysvastuun rajoitta-
Inisesta .......................... . 

4) Hallituksen esitys n :o 25 määrä
rahan myöntämisestä uuden jäänsär-
kijäaluksen hankkimiseksi ......... . 

5) Hallituksen esitys n :o 26 kan-
sanvakuutuslaiksi ................. . 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

6) Lakivaliokunnan mietintö n :o 3 
vuoden 1935 valtiopäivinä lepäämään 
jätetyn ehdotuksen johdosta laiksi ri
koslain l1 luvun sekä 14 luvun 3 § :n 
ja 34 luvun 6 §: n muuttamisesta 
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Puhetta johtaa pu'hemies K a 11 i o. 

Läsnäoleviksi merkitään ne edustajat, 
jotka ottivat osaa edelliseen istuntoon. 

Ed. Inkilän kysymys, joka koskee kommu
nistista solutusta eräissä poliittisissa ja si
vistysjärjestöissä, ja sisäasiainministeri , Pu-

hakan siihen antama vastaus. 

Puhemies: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen antaa herra sisäasiainministeri, nyt 
suullisen vastauksen ed. Inkilän kysymyk
seen, joka koskee kommunistista solutusta 
eräissä poliittisissa ja sivistysjärjestöis8ä. 
Sihteeri lukee kysymyksen. · · · 

Sihteeri hl'kee: 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

.Sanomalehdissä on kerrottu että Ihmis
oikeuksien Liitto r. y. nimisen yhdistyksen 
rekisteröimisasian yhteydessä dlisi asian
omaiseen tuomioistuimeen annettu Etsivän 
Keskuspoliisin laatima raportti, jossa olisi 
väitetty eräiden poliittisten ja sivistysjär
jestöjen joutuneen kommunistisen solutuk
sen alaisiksi ja jonka raportin eräistä koh
dista on tehty se johtopäätös, että mainitut 
järjestöt ja välillisesti myös niiden johtoon 
kuuluvat tunnetut ja arvossapidetyt kansa
laiset olisivat o~leet mainitusta solutus
työstä ja sitä tietä tapahtuvasta kommu
nistien pyrkimyksestä n. s. kansanrintaman 
luomiseksi tietoisia. Tämän johdosta ja kun 
mainitut järjestöt ja niiden johtoon kuulu
vat kansalaiset tietenkään eivät ole voineet 
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olla tietoisia mainituista pyrkimyksistä, jos 
sellaisia on ollut, ja kerrottujen sanoma
l~htitietojen johdosta täten voineet joutua 
väärän arvostelun alaiseksi, pyydän täten 
kunnioittaen V. J :n 37 § :n 1 momentin 
mukaisesti asianomaisen hallituksen jäsenen 
vastattavaksi esittää seuraavan kysymyk
sen: 

Onko hallituksen tiedossa, että kommu
nistit ovat todella yrittäneet soluttaa mai
nittuja järjestöjä ja onko Etsivän Keskus
poliisin puheenolevassa raportissa lausuttu 
sellaista, joka on voinut antaa aiheen sel
laisiin johtopäätöksiin, joita julkisuudessa 
on tehty~ 

Helsingissä 22 pKivänä syyskuuta 1936. 

Arvo Inkilä. 

Kysymykseen vastaten lausuu 

Sisäasiainministeri P u h a 'k k a : Herra 
puhemies ! - Herra puhemies on tietooni 
saattanut edustaja Arvo Inkilän tänään 
päivätyn kirjoituksen, jossa viittaamalla 
sanomalehdissä oHeisiin tietoihin siitä, että 
Ihmisoikeuksien Liitto nimisen yhdistyksen 
rekisteröiruisasian yhteydessä olisi tuomio
istuimeen jätetty Etsivän Keskuspoliisin 
laatima raportti, jossa olisi väitetty eräi
den poliittisten ja sivistysjärjestöjen jou
tuneen kommunistisen solutuksen aiaisiksi 
ja jonka raportin eräistä kohdista on tehty 
se johtopäätös, että mainitut järjestöt ja 
välillisesti myös niiden johtoon kuuluvat, 
tunnetut ja arvossapidetyt kansalaiset oli
sivat olleet tietoisia mainitusta solutus
työstä ja sitä tietä tapahtuvasta kommu
nistien pyrkimyksestä n. s. kansanrintaman 
luomiseksi, el'!itetään hallituksen asianomai
sen jäsenen vastattavaksi seuraava kysy
mys: ,Onko hallituksen tiedossa, että kom
munistit ovat todella yrittäneet soluttaa 
mainittuja järjestöjä ja onko Etsivän Kes
kuspoliisin puheenaolevassa raportissa lau
suttu sellaista, joka on voinut antaa ai
hetta ::;ellaisiin johtopäätöksiin, joita julki
suudessa on tehty?'' 

·Tähän kysymykseen on minulla kunnia 
vastata seuraavaa: 

Komintern, joka jo aikaisemmin oli usein 
eri keinoin pyrkinyt luomaan n. s. prole
taarista yhteisrintamaa, s. o. kommunistien 

johtamaa työväen yhteistoimintaa, päätti 
heinä-elokuussa 1935 pidetyssä VII maa
ilmankongressissaan mainitun rintaman laa
jennettavaksi n. s. kansanrintamaksi, jo
hon tulisi kuulua myös talonpoikia ja kau
punkien pikkuporvareita. Tätä päätöstä 
vastaava toiminta oli kominternin toimeen
panevan keskuskomitean antamien ohjeiden 
mukaisesti eräissä maissa jo sitä ennen 
aloitettu. Tehdyn päätöksen mukaan n. s. 
kansanrintaman tehtävänä oii valmistaa 
maaperää kommunistiselle vallankumouk
selle, mutta tämä tarkoitus oli toistaiseksi 
salattava sekä esitettävä koko homma vain 
taisteluna ,sotaa ja fascismia vastaan" ku
ten sanat kuuluivat. Kommunistien oli so
luttauduttava niihin järjestöihin, joita ha
luttiin mukaan, mutta heidän ei ollut siellä 
esiinnyttävä kommunismin yleisen ohjel
man ajajina, vaan rajoituttava toistaiseksi 
juuri tuohon sodan ja fascismin vastaiseen 
taisteiuun, jolla tiedettiin olevan paljon 
kannatusta myös porvarillisissa piireissä. 
Tällä tavoin oli, kuten asian alustaja kyy
nillisesti lausui, , Troijan puuhevonen'' 
kuljetettava pahaa aavistamattomiin mitä 
erilaisimpiin järjestöihin. 

Suomen kommunistisen puolueen johto 
antoi viipymättä 'komirrternin maailman
kongressin tekemien päätösten mukaiset 
ohjeet kommunistisen toiminnan keskittämi
sestä Suomessa n. s. kansanrintaman luo
miseen. Solutettavien järjestöjen joukossa 
mainitaan varsin erilaisia, sosialidemo
kraattisista aina oikeistaporvarillisiin ja 
suojeluskuntiin saakka, niin että näissä 
ohjeissa tuskin unohdetaan 'ketään. Ja 
vaikka meidän maassamme hyvin tiedetään 
viime aikoina toimitun ja pidetyn kokouk
sia m. m. rauhanaatteen puolesta myös 
kommunistien olematta mukana, selittävät 
nämä juiJ.kisesti johtavansa sodan ja fas
cismin vastaista toimintaa täällä kokonai
suudessaan. Tästä kirjoitetaan Punainen 
Karjala-nimisen sanomalehden 17 päivänä 
viime huhtikuuta ilmestyneessä numerossa, 
että ,S. K. P. ·on järjestänyt kansanjouk
kojen taistelun sotaa ja fascismia vastaan 
ja johta:a tätä taistelua". Kommunistien 
oma käsitys asiasta ei näin ollen jätä sijaa 
millekään epäilyksi:lle. 

Kun oli tarpeel1ista saada yhtenäinen se
lostus kommunistien pyrkimyksistä ja toi
mista n. s. kansanrintaman •luomiseksi Suo
messa, l"aati eräs Etsivän Keskuspoliisin vir-
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kamies erityisesti saamastaan määräyksestä 
siitä selostuksen eli kysymyksessä rapor
tiksi sanotun asiakirjan. Tähän selostuk
seen eli, kuten siihen on merkitty, prome
moriaan, oli tarkoitettu koota saatavissa ol
leet tiedot edellä mainituista pyrkimyksistä 
ja· toimista sekä siitä, o'livatko ne ja missä 
määrin menestyneet. Se ei ollut aiottu jul
kisuutta varten, vaikka se lähinnä erehdyk
sestä on myöhemmin joutunut oikeuden 
pöytäkirjaan, ja tästä syystä siinä sanon
tatapa ei kaikissa kohdin ole niin viimeis
telty kuin sen tulisi julkisuutta varten oUa, 
vaan on siihen valitettavasti päässyt eräitä 
epätarkkoja ja osittain harhaanjohtaviakin 
sanontoja, joista julkisuudessa esitetyt joh
topäätökset ovat saattaneet aiheutua. Kui
tenkaan ei promemoriasta, jos se luetaan 
huolellisesti, voida tehdä sitä johtopää
töstä, että siinä ainoastaan eräitten järjes
töjen perustajina mainitut henkilöt, joiden 
nimet oli tarpeettomasti promemoriaan 
otettu, olisivat tahtoneet myötävaikuttaa 
edellä kerrottuihin pyrkimyksiin. Niistä 
yhdistyksistä ja järjestöistä, joiden maini
taan tavalla tai toisena, useiden aivan vä
häisessä määrin, joutuneen tekemisiin n. s. 
kansanrintamatoiminnan kanssa, ja joiden 
perustajien ei mitenkään voida olettaa edes 
aavistaneen asianomaisen järjestön voivan 
joutua kommunistien huomion <kohteeksi, 
ovat enimmät perustetut jo vuosia ennen 
kuin n. s. kansanrintamahanke oli synty
nytkään; eikä perustajien nimien mainitse
minen siitäkään syystä voi heittää mitään 
varjoa heidän päälleen. 

Kuten edellä lausumastani käy selville, 
niin hyvin komintern kuin Suomen kommu
nistisen puolueen johto ovat n. s. kansan
rintamahankkeen toteuttamista varten an
taneet ohjeita, siitä, että kommunistien oli 
liityttävä erinäisiin yhdisty'ksiin ja järjes
töihin toimiakseen niissä hankkeen hyväksi. 
Sikäli kuin on voitu todeta, on kommunis
tien sanotunJaisella toiminna'lla ollut ver
rattain vähän menestystä, eikä sillä halli
tuksen käsityksen mukaan tule maassamme 
sanottavaa menestystä olemaankaan. 

Herr talman! - Herr talmannen har 
bragt till min kännedom rigsdagsmannen 
Arvo Inkiläs denna dag dagtecknade skri
ve!J.se, vari med hänvisning tiH i tidnin
garna ingående uppgifter därom, att i 
samband med målet angående registrering 

av föreningen Föl'bundet för människans 
rättigheter tili domstolen inlämnats en av 
detektiva centralpolisen uppgjord. rapport, 
vari skulle påståtts, att vissa politiska och 
kulturorganisationer skul1e råkat under 
kommunistisk cellbildning och att med an
ledning av vissa punkter i rapporten dra~ 
gits den slutsatsen att de nänmda organi~ 
sationerna och indirekt jämväl tili · deras 
ledning hörande kända uppskattade med
borgare skulle ha varit medvetna om 
nämnda cellbildningsarbete och det pä 
denna väg skeende kommunistiska strävan
det till skapandet av en s. k. folkfront, till 
vederbörande regeringsmedlems besvarande 
framställes följande fråga: 

,Har regeringen sig bekant, att kommu
nisterna faktiskt försökt innästla sig i 
nämnda organisationer och har i detektiva 
centra:lpolisens ifrågavarande rapport sagts 
något, som s'kulle ge anledning till sådana 
slutsatser, som dragits i offentligheten?'' . 

På denna fråga har jag äran giva föJ
jande svar: 

Komintern, som redan tidigare ofta med 
olika mede1 sökt skapa en s. k. proletär 
enhetsfront, d. v. s. ett samarbete mellan 
arbetarna tmder kommunistisk ledning, 
beslöt vid sin VII världskongress, som 
hölls i juli-augusti 1935, att nämuda 
front skulle utvidgas tili en s. k. folkfront, 
viiken skulle omfatta jämväl bönder och 
små:borgare i städerna. En verksamhet 
motsvarande detta beslut hade i överens
stämme!J.se med direktiv, utfärdade av 
kominterns verkställande centralkommitte, 
redan dessförinnan inletts i vissa länder. 
Enligt det fattade beslutet var det den s. k. 
folkirontens uppgift att bereda jordmånen 
för en 'kommunistisk revolution, men detta 
syfte skulle tillsvidare hem'lighållas och 
hela saken framstä:llas blott som en kamp 
,mot krig och fascism' ', såsom orden föllo 
sig. Kommunisterna borde innästla sig i 
de organisationer, vilka man önskade få 
med, men de s'kulle icke där uppträda så
som de där drevo kommunismens allmänna 
program, utan tillsvidare inskränka sig 
Wl just den nämnda kampen mot krig och 
fascism, som man visste i stort understöddeR 
jämväl i borgerliga kretsar. På detta sätt 
skulle, såsom referenten i frågan cyniskt 
uttryckte sig, den trojanska trähästen in
föras i de mest olika intet ont anande or~ 
ganisationer. 
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·Ledningen för det kommunistiska. partiet 
i Finland utfärda.de omedelbart direktiv i 
enlighet med de vid kominterns värlcls
kongress fattade besluten om koncentrering 
av den kommunistiska verksamheten i Fin
land kring skllipandet av en s. k. folkfront. 
Bland organisationer, som skulle innästlas, 
nä.mnas mycket olika, från sosialdemokra
tiska till höger~borgerfiga och skyddskå
rerna, så att i dessa direktiv knappast nå
gon blev glömd. Och ehuru man mycket 
väl vet att i vårt IJ.and under de senaste 
tiderna föranstaltats och arrangerats mö
ten för den s. k. fredsiden jällllväl utan att 
kommunister närvarit, förklara dessa of
fentligt, att de leda antikrigs- och anti
fascistverksamheten härstädes i dess helhet. 
Härom skrives i tidningen Punainen Kar
jalas nummer för den 17 sistlidne april, 
att ,SKP har organiserat folkmassornas 
kamp mot krig och fascism och leder denna 
kamp". Kommunisternas egen uppfattning 
om saken lämnar alltså ej rum för några 
som helst tvive'lsmål. 

Då det var nödvändigt att erhålla. en 
saiDII1anhängande redogörelse för kommu
nisternas strävanden och åtgöranden för 
skapandet av en folkfront i Finland, upp
gjorde en tjänsteman vid detektiva central
polisen på särskilt erhåHen order en redo
görelse däröver, eller det s. k. ,rapport" 
benämnda aktstycket. I denna redogö
relse, eller som å densamma antecknats, 
promemoria, hade avsikten varit att samla 
alla tnlgängliga uppgifter om de före
nämnda strävandena och åtgörandena även
som därom huruvida de haft framgång, 
och i så fall i vilken grad. Den var icke 
heller avsedd :l'ör o:l':l'entligheten, ehuru den, 
närmast genom ett misstag, senare kommit 
att intagas i domstolens protokoll, och av i 
denna orsak var den däri använda formu- i 
leringen icke i alla punkter så av:l'ilad, som l 
den bort vara :l'ör att o:l'fentliggöras, utan ! 
har i den beklagtigtvis en del inkorrekthe- i 
ter insmugit sig och de1vis även vilsele
dande uttryckssätt, av vilka de i of:l'entlig
heten :l'ramställda slutsatserna kunnat :l'ör
anledas. Läser man dock promemorian 
med omsorg, kan man emellertid ej ur den
samma draga den slutsatsen att de däri 
som grundare av en del organisationer 
nällllnda personerna, vilkas namn onödigtvis 
intagits i promemorian, skulle ha velat 
medverka till de omförmälda strävandena. 

Av de :l'öreningar och organisationer, som 
på ett eller annat sätt nämnas, flera en
dast i ringa grad, ha kommit i beröring 
med den s. k. :l'olkfrontverksamheten och 
vilkas grundare på intet sätt kunna an
tag.as ens hava anat att vederbörande or
ganisation kunele bli :l'öremål :l'ör kommu
nisternas uppmärksamhet, äro flertalet 
grundade redan :l'lera år innan den s. k. 
folkfrontsiden hade dykt upp, varför 
nämnandet av grundarnes namn ej heller 
av den orsaken kan kasta på dem någon 
skugga. 

tSåsom av va:d jag ovan anfört framgår, 
ha såväl komintern som ledningen av det 
kommunistiska partiet i Finland :l'ör reali
serande av folkfrontsplanen utfärdat di
rektiv därom att kommunisterna borde an
sluta sig tiiJ.l föreningar och organisatio
ner av olika slag för att i dessa verka till 
fromma för planen. Såvitt det kunnat 
konstateras, ha kommunisterna haft att an
teckna jämförelsevis ringa framgång med 
detta sitt cellbildningsal1bete och. enligt 
regeringens åsikt kommer det. ej heller att 
ha nämnvärd fr:amgång i vårt lan[L 

P u he m i e s: Valtiopäiväjärjestyksen 37 
§ :n 1 momentin mukaan ei asiasta sallita 
keskustelua eikä tehdä päätöstä. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi eräiden Turkin kanssa teh
tyyn kaupalliseen sopimukseen liittyvän li
säpöytäkirjan säännösten hyväksymisestä. 

EsiteliJ.ään ulkoasiainvaliokunnan mie
tintö n :o 4 ja otetaan en s i m in ä i se en 
k ä s i t t e l y y n siinä valmiste·levasti kä
sitelty hallituksen esitys n :o 16, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m 'i e s : Käsittelyn pohjana on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n :o 4, mi
käli se koskee mietintöön sisältyvää lakiehdo
tusta, jotavastoin mietinnössä oleva ponsi
ehdotus tulee esiteltäväksi sen jälkeen, kun 
lakiehdotuksen kolmas käsittely on julis
tettu päättyneeksi. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 
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Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a l ,i o k u n t a a n. 

Poisto päiväjärjestyksestä. 

Puhemies: 2) asia poistetaan listalta. 

3) Ehdotuksen laiksi lohkotilan kiinnitysvas
tuun rajoittamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 24 esite'llään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti 1 a k i v a 1 i o k u n t a a n. 

4) Määrärahan myöntämistä uuden jäänsär
kijäaluksen hankkimiseksi 

tarkoittava hallituksen esitys n:o 25 esi
tellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a l'i o k u n t a a n. 

5) Ehdotuksen kansanvakuutuslaiksi 

sisältävä hallituksen esitys n :o 26 esitel'lään. 

Puhemies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin kansanvakuutus
va:liokuntaan. 

Keskustelu: 

Sosialiministeri 'S a r l i n : Herra puhe
mies! Arvoisat edustajat ! 

Käydessäni eduskunnalle esittelemään 
hallituksen esitystä kansanvakuutuslaiksi, on 
minun heti ensimmäiseksi todettava, että 
hallitus on oHut täysin tietoinen niistä mo
nista ja erinomaisen suurista vaikeuksista, 
joiden eteen hallitus on esillä olevan tär
keän ja laajakantoisen lakiehdotuksen val
mistelussa joutunut, samoin kuin siitäkin, 
että kansanvakuutuksen toteuttamista tar
koittavan lain asiallisesta sisällöstä on 
maassamme olemassa melko olee1lisestikin 
toisistaan poikkeavia käsityksiä. 

Kun ajankohta asian eteenpäin viemi
selle on kuitenkin näyttänyt suotuisalta, 
hallitus, eduskunnan eri yhteyksissä lausu~ 
mien toivomuksien mukaisesti, on maini
tuista vaikeuksista huolimatta valmistellut 
ehdotuksen kansanvakuutuslaiksi siinä va
kaumuksessa, että tämän jo neljättäkym
mentä vuotta päiväjärjestyksessä olleen .ky
symyksen käsittely tällä kertaa johtaisi 
myönteiseen tulokseen. 

Raskaat pulavuodet herättivät kansan 
kaikki kerrokset oivaltamaan, miten vält
tämätöntä on pyrkiä sosia:livakuutuksen 
laajennuksen kautta turvaamaan vanhuu
denheikkojen ja työkyvyttömien kansalais
ten toimeentulomahdollisuuksia ja miten 
välttämätöntä tätä tietä vähentää kuntien 
hartioilla olevan yhteiskunnallisen huolto
rasituksen taakkaa. Pula-'ajan seuraukset 
on suurin piirtein nyttemmin voitettu, elin
keinoelämä jälleen elpynyt ja valtiontalous 
vakiintunut, joten olosuhteet näyttävät tar
joavan suotuisia edellytyksiä sosialisillekin 
uudistuksiHe. 

Voitanee kysyä, onko sitten todella meillä 
välttämätöntä ryhtyä suunniteltuun sosiali
vakuutuksenlaajennukseen ja onko siihen 
olemassa riittävät taloudelliset mahdollisuu
det. 

Maassamme on viime vuosikymmeninä 
toimeenpantu huomattavia yhteiskunnallisia 
uudistuksia. Sosialisella alalla, sanan ah
taammassa merkityksessä, ei sen sijaan ole 
otettu ratkaisevampia edistysaskeleita, ja 
niinpä onkin todettava, että me eräillä var
sin tärkeillä aloilla olemme sen tason ala
puolella, jota väestörakenteemme ja kansan
taloutemme kehitys verrattuina muiden si
vistysmaiden vastaaviin oloihin edellyttäisi. 
'Tämä toteaminen koskee erikoisesti juuri 
sosialivakuutusta, joka ei, työväentapatur
mavakuutusta lukuunottamatta, ole lain
kaan kehittynyt viime vuosikymmenien ai
kana. Mutta yksin se seikka, että olemme 
muista sivistysmaista puheenaolevassa suh
teessa jäljessä, ei vielä riittäisi perustele
maan toimenpiteitä tällä alalla. Niitä vaa
tivat olevat olot ja vakavat tosiasiat maas
samme. 

Kaikkia kansalaisia uhkaa elämässä vaa
roja, joita op tapana kutsua yhteiskunnalli
siksi riskeiksi. Tärkeimpiä näistä ovat ta
paturma, sairaus, työkyvyttömyys ja työt
tömyys sekä välillisesti vanhuus ja huolta
jan kuolema. Varsinkin toisen palkkatyössä 
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oleville sekä väliävaraisille itsenäisille yrit
täjille nämä riskit saattavat helposti muo
dostua ylivoimaisiksi yksin kantaa, ja niin 
varsinkin maassa, jossa varallisuuskanta on 
verrattain alhainen. - Nykyaikana kaik
kialla havaittava teollistuminen ja meka
nisoituminen sekä asutuksen keskittyminen 
on selvästi havaittavissa myöskin maamme 
väestörakenteessa. Maatalousväestö, joka 
v. 1865 muodosti 80 % maan koko väes
töstä on nykyään alle 60 %. Teollisuus-

' . d väestön lukumäärä on puolen vuos1sa an 
aikana melkein kymmenkertaistunut. Rin
nan näiden ilmiöiden kanssa kulkee amma
tissa toimivan väestön epäitsenäistyminen 
eli siis työntekijäin luvun suhteellinen kas
vaminen. Kymmenvuotiskautena 1920-
1930 on esim. palkkatyöntekijäin iukumäärä 1 

kohonnut lähes 100,000 :lla, nousten ny-
1 kyään noin 800,000 :een eli lähes neljän- ' 

nekseen maan koko väestöstä. Niinikään on 
lähes puolet eli noin 115,000 pienviljelijää 
ja pientaldllista osan vuotta metsätalouden 
töissä ollen siis myös osittain palkkatyön
tekijöitä. Vaikka väestörakenteemme kehi
tys on seurannut, joskin vähän jäljessä, 
Skandinavian ja Länsi-Euroopan teolli
suusvaltioiden kehitystä, ei yhteislmnnalli
sessa huollossamme ole seurattu niiden ke
hitystä. Suomessa on yhteiskunnallisista 
riskeistä aiheutunut rasitus vielä pää
asiassa köyhäinhoidon hartioilla. Muissa 
maissa peitetään sanotut riskit sensijaan 
etupäässä sosialivakuutuksen avuiJ.la, joka 
pyrkii pukemaan yhteiskunnallisen huollon 
mahdollisimman järkiperäiseen asuun, 
käyttäen hyväkseen vakuutustoiminna;lle 
ominaista vastuun vaaran tasoittamista 
sekä asianomaisten pakollista säästämis
menettelyä. Kun köyhäinhoidossa huoltoon 
tarvittavat varat suorittaa pääasiallisesti 
yhteiskunta, kooten ne verojen muodossa, 
käytetään sosialivaik:uutuksessa riskien peit
tämiseen lähinnä vakuutettavien omia va
roja, joihin yhteiskunta sekä eräissä ta
pauksissa myös työnantaja antavat IJ.isänsä. 
Samalla kuin tällä tavalla turvataan kun
kin yksityisen riskin peittyminen, voidaan 
huolto järjestää tehokkaammaksi kuin köy
häinhoidossa, joten huoHettavien elintaso 
samalla nousee. 

Köyhäinhoito onkin suurin sosialinen ra
situksemme, ja varsinkin pulavuosina se on 
ollut jyrkästi nousemassa. Asukasta 'kohti 
laskettuna köyhäinhoito on meillä nykyään 

noin neljä kertaa suurempi kustannuksil
taan kuin sosialivakuutus, jota vastoin 
muissa maissa suhde useinkin on päinvas
tainen. Kunnalliset köyhäinhoitomenot ko
hosivat v. 1932 noin 405 milj. markkaan j~t 
köyhä:inhoidon avustamia henkilöitä ali 
kaikkiaan noin 230,000 eli yli 6% maamme 
koko väestöstä. Sosialivakuutus- sekä köy
häinhoito- ja muut avustuskustannukset 
olivat kansanvälisen työtoimiston keräämien 
tietojen mukaan v. 1930 henkilöä kohden 
laskettuna Suomen markoissa al pari-kurs-
sin mukaan: · 

sosialiva- köyhäin-
Maa kuutus hoito y.m. yhteensä 

huolto 
Saksassa 1,123:85 340:69 1,464:54 
Englan-

nissa 921:70 475:35 1,397:05 
Belgiassa 1,020:69 198:87 1,219:66 
Ruotsissa 317:84 446:59 764:43 
Tanskassa 323:37 404:03 727:40 
Sveitsissä 425:36 1'50: 62 575:98 
Ranskassa 3M:15 218:89 575:04 
Hollannissa 235:09 58:25 293:34 
Unkarissa 236:16 23:32 259:48 
Latviassa 140:- 40:- 180:-
Puolassa 123:92 29:93 153:85 ja 
Suomessa 32:30 96:86 129:16. 

Joskaan mainitsemani luvut eivät O'le 
täysin verrannollisia, koska tiedot kaikista 
maista eivät ole täydellisiä eikä al pari
kurssi osoita oikein rahan sisäistä arvoa, 
antaa se kuitenkin selvän yleiskuvan siitä, 
miten suuria puheenaolevat menot toi
siinsa verrattuina ovat kehittyneissä teolli
suusmaissa sekä maataious- ynnä vähemmän 
teollistuneissa maissa. Luvut osoittavat, 
että sosialivakuutusrasitus on meillä. ei ai
noastaan absoluuttisesti, vaan myös suhteel
lisesti pienempi kuin useimmissa muissa 
vähänkin teollistuneissa maissa. Tämä joh
tunee lähinnä siitä, että ne vakuutushaarat, 
jotka kyiSyvät eniten varoja, nimittäin 
vanhuus-, työkyvyttömyys- ja sairausvakuu
tus, ovat täällä käytännöllisesti katsoen 
vielä toteuttamatta. 

EdeUä ·esittämistäni syistä vastaisin aset
tamaani sosialivakuutuksen laajentamisen 
välttämättömyyttä koskevaan kyiSymykseen 
myönteisesti, ja sille kannalle on asettunut 
myös hallitus yksimielisenä. 

Mitä tulee kysymykseen siitä, onko meillä 
riittävästi taloudellisia mahdollisuuksia 
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mainittuun laaj•ennukseen, riippuu vas
taus, käsitykseni mukaan, oleellisimmin siitä, 
millä linjalla laajentamista käydään to
teuttamaan, johon pyydän saa;da palata 
myöhemmin. 

Suunniteltaessa sosialivakuutuksen kehit
tämistä on näet ensimmäiseksi ratkaistava 
kysymys, mitä sosialivakuutuksen haaraa 
on tärkein'tä ryhtyä ajan hukatta järjestä
mään. Tästä kysymyksestä ovat mielipiteet 
ei ainoastaan meillä, vaan muissakin maissa 
menneet eri suuntiin. Jos omia olojamme 
silmälläpitäen jätetään huomioonottamatta 
tapaturmavakuutus, joka jo on toteutettu 
pakollisena ja kaikkia ruumiillisen työn te
kijöitä koskevana, jää tässä suhteessa rat
kaistavaksi valinta sairausvakuutuksen ja 
vanhuus- ·ja työkyvyttömyysvakuutuksen 
välillä. Vaikka erä1ssä piireissä onkin te
hokkaasti kannatettu yleisen sairausvakuu
tuksen järjestämistä, on kuitenkin ollut 
myönnettävä sen toteuttamisen tuottavan 
miltei ylivoimaisia käytännöllisiä vaikeuk
sia. M. m. on pidetty tehokkaan sairaan
hoidon järjestämistä kaikilla paikkakun
nill& niin harvaanasutussa maassa kuin 
Suomenmaa miltei mahdottomana. Tämän 
vuoksi asettui m. m. sosialivakuutuksen ke
hittämistä varten viime vuonna asetettu 
valtiotalouskomitea sille kannalle, ettei 
meillä ole mahdollisuutta ainakaan tätä ny
kyä toteuttaa pakollista sairausva!kuutusta, 
vaan että toistaiseksi olisi tyydyttävä vain 
yleisen vanhuus- ja työkyvyttömyysvakuu
tuksen järjestämiseen. Vanhuus- ja 'työ
kyvyttömyysvakuutuksen aikaansaamista 
ovatkin kaikki kansalaispiirit, poikkeuk
setta, pitäneet tärkeänä ja toivottavana. 
Tämä tosiasia on viimeksi selvästi käynyt 
ilmi niistä lausunnoista, joita eri järjestöt, 
virastot ja laitokset ovat antaneet sosiali
vakuutuskomitean viime vuonna laatimasta 
vanhuus- ja työkyvyttömyysvakuutusta kos
kevasta ehdotuksesta. Väestörakenteemme 
viimeaikaiset sekä väestömme ikäryhmityk
sessä lähitulevaisuudessa tapahtuviksi tode
tut muutokset, joiden mukaan vanhusten 
lukumäärä lähitulevaisuudessa tulee ole
maan lähes kaksi kertaa nykyistä suurempi, 
tuottavassa iässä olevien henkiiöiden luku
määrän vain hitaasti noustessa, vaativat 
tämän tärkeän yhteiskunnallisen uudistuk
sen pikaista toteuttamista. Sen vuoksi hal
litus on pitänyt väestön turvaamista va
kuutuksen kautta juuri vanhuuden ja työ- , 

kyvyttömyyden varalta ajankohtaisena ja 
välttämättömänä. Lisäksi hallitus on kat
sonut orpojen turvaamisen yhteiskunnalli
sesti siksi suurimerkitykselliseksi, että esi
tyksessä orpovakuutus on yhdistetty van
huus- ja työkyvyttömyysvakuutukseen, ku
ten melkein kaikissa maissa on asian laita. 

Toinen kysymys, joka julkisessa keskuste
lussa on herä:t·tänyt mielenkiintoa, on kysy
mys puheenaolevan vakuutuksen ulottuvai
suudesta. 

Vakuutus on ehdotet,tu toteutettavaksi 
meillä kansanvakuutuksena. Tätä onkin 
poikkeuksetta pidetty välttämättömänä, 
koSka maassamme on suuri joukko itsenäisiä 
yrittäjiä, jotka ovat yhtä heikossa taloudel
lisessa asemassa kuin palkkatyöntekijät. 
Kansanvakuutuksen ulottuvaisuutta on kui
tenkin eräillä tahoilla ehdotettu rajoitetta
vaksi jättämällä vakuutuksen ulkopuolelle 
henkilöt, joiden toimeentulo on muuten ,tur
vattu. 

Kuten hallituksen esityksen perusteluista 
lähemmin käy selville, ei sanottujen rajoi
tusten tekemistä kuitenkaan ole pidetty 
käytännössä mahdollisena eikä edes tarpeel
lisena, koska vakuutettujen lukumäärässä 
siten voitaisiin aikaansaada vain mitättö
män vähän supistusta. Ei myöskään ole 
katsottu kansanvakuutuksen luonteeseen so
ve1tuvaksi, .että jotkut harvalukuiset kansa
laisryhmät olisivat vapaat velvollisuuksista, 
jotka vakuutukseen nähden on muille kan
salaisille asetettu. Mainittava lisäksi on, 
että täällä viime keväänä asiantuntijana 
kuultu Ruotsin eläkehallituksen pääjohtaja 
Hugo Elliot, jolla on pitkä kokemus alalla, 
piti 'hyvin tärkeänä, että vakuutus tulisi 
koskemaan koko kansaa, koska määrättyjen 
kansalaisryhmien jii;ttäminen vakuutuksen 
ulkopuolelle, Ruotsissa saatujen kokemus
ten mukaan, aiheuttaisi miltei ylivoimaisia 
käytännöllisiä vaikeuksia. A viovaimon si
sällyttämistä kansanvakuutukseen on myös 
eräillä tahoilla vastustettu. Nähtävästi 
tämä on johtunut pääasiassa siitä, että on 
pidetty vaikeana heidän työkyvyttömyy
tensä arvioimista sekä että heidän vakuu
tusmaksujensa maksamisen on arveltu tu
levan raskaaksi varsinkin vähävaraisim
mille perheenhuoltajille. Tätäkään supis
tusta ei hallitus, perusteluissa lähemmin 
mainituista käytännöllisistä syistä, ole pi
tänyt mahdollisena, eikä teoriassakaan ole 
voitu katsoa oikeaksi, että kotityö asetettai-

26 
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siin puheenalaisessa suhteessa huonompaan 
asemaan kuin muu työ. Työkyvyttömyy
den arviointi eräisiin aviovaimoihin näh
den saattaa tosin määrätyissä tapauksissa 
olla vaikeampi kuin muihin vakuutettuihin 
nähden, mutta vaikeudet eivät muodostune 
mitenkään ylivoimaisiksi. Pääjohtaja El
liotin lausunnon mukaan eivät kokemukset 
Ruotsissa tässä suhteessa ole antaneet ai
hetta edes ottaa harkittavaksi kysymystä 
aviovaimojen sulkemisesta vakuutuksen ul
kopuolelle. 

Vähävaraisten perheenhuoltajien vakuu
tusmaksurasituksen helpottamiseksi on kui
tenkin ehdotettu, että heidän tulisi suorit
taa aviopuolisonsa vakuutusmaksuna vain 
60 % vakuutusmaksun minimimäärästä eli 
aluksi vain 30 markkaa vuodessa. 

Kolmas ja kenties tärkein kysymys, joka 
on joutunut vastattavaksi lakiehdotusta 
valmisteltaessa, on !kysymys eläkesuoritus
ten rahoittamisesta. Kuten lakiehdotuksen 
perusteluista selviää, on vanhuus- ja työ
kyvyttömyysvakuutusta toteutettaessa nou
datettu eri rahoitusjärjestelmiä, joista huo
mattavimmat ovat vakuutusmaksunva
rausjärjestelmä, pääomanvarausjärjestelmä, 
jaoitusjärjestelmä ja huoltojärjestelmä. 
Vakuutusmaksunvarausjärjestelmällä ym
märretään järjestelmää, jossa tulevaa va
kuutustapahtumaa varten kerätään rahas
toa koko sinä aikana, jonka vakuutettu suo
rittaa vakuutusmaksuja. Tästä on seurauk
sena, että suurin osa eläkesuorituksista ra
hoitetaan vakuutusmaksuista kertyneen ra
haston korkotuloilla. Pääomanvarausjärjes
telmälle vuorostaan on ominaista, että suo
ritettuja vakuutusmaksuja ei ennakoon 
rahastoida eläkesuorituksia varten, vaan 
muodostetaan rahasto vasta vakuutustapah
tuman sattuessa. Suurin osa vakuutuksen 
kustannuksista peitetään tällöin vakuutus
maksutuloilla ja vain pienempi osa korko
tuloilla. Jaoitusjärjestelmässä ei rahastoi
mista ta:pahdu lainkaan, vaan suoritetaan 
vuotuiset eläJkkeet samana vuonna saaduil
la vakuutusmaksuilla. Huoltojärjestelmällä 
vihdoin, kuten nimikin osoittaa, ymmärre
tään järjestelmää, jossa eläkkeet suorite
taan kokonaisuudessaan yleisillä varoilla. 

Alussa jo mainitsin, että sosialivakuutuk
sen laajentamisen taloudelliset mahdollisuu
det riippuvat oleellisin osin siitä linjasta, 
jota soveltaen toiminta tulisi rahoitetta
vaksi. 

Kysymys kansanvakuutuksessa käytettä
västä rahoitusjärjestelmästä on kysymys 
niistä suhteista, jotka vallitsevat kansan
vakuutuksen kolmen tulolähteen, nimittäin 
vakuutusmaksujen, rahastojen korkotulojen 
ja yleisistä varoista saatavan avustuksen 
välillä. Eri tulolajien keskinäisiin suu
ruussuhteisiin vaikuttavat, paitsi kansan
vakuutuslaitoksen vuotuisten eläkesuoritus
ten määrä eli siis väestön vakuutusturvan 
tarve, myös maan yleiset taloudelliset olot, 
jotka määräävät ylärajat sekä vakuutus
maksu- ja -kollkotuloille että yleisistä va
roista saatavalle avustukselle. 

Ehdotetun kansanvakuutuslaitoksen vuo
tuisten eläkesuoritusten suuruus on, halli
tuksen esityksen mukaan, toiminnan saa
vutettua tasapainotilan n. 1.5 miljaardia 
markkaa, josta määrästä vanhuuseläkkeen 
alkamisikään saakka maksettavien työky
vyttömyyseläkkeiden osalle tulee noin 300 
milj. markkaa, vanhuuseläkkeiden osalle 
hieman yli 1,000 milj: markkaa ja orpo
eläkkeiden osalle noin 130 milj. markkaa. 
Eläkesuorituksiin tarvittavat summat ovat 
siis sangen huomattavat, huolimatta siitä, 
että hallituksen esityksessä, kansan maksu
kykyä silmälläpitäen, on ollut tyydyttävä 
verrattain vaatimattomiin eläkkeisiin. Luon
nollista on, että kansanvakuutuslaitoksen 
toiminnan alkuvuosina eläkesuorituksiin 
tarvittavat määrät ovat huomattavasti pie
nemmät edellämainittuja lukuja kasvaen 
eläkesuoritusten määrä vuodesta toiseen 
ja saavuttaen vasta noin 80 vuoden kulut
tua vakuutuksen alkamisesta mainitsemani 
1.5 miljaardin markan määrän. 

Eläkesuoritusten rahoittamista suunnitel
taessa ei ole paikallaan kiinnittää huomiota 
vain toiminnan alkuvuosien ohimeneviin 
olosuhteisiin, vaan on etupäässä pidettävä 
silmällä olosuhteita toiminnan saavutettua 
tasapainotilan. Tämän varteenottaen on 
todettava, että 1.5 miljaardin markan suu
ruisten eläkesuorituSJten rahoittaminen, ke
räämällä vakuutetuilta vuosittain siihen 
tarvittava jo mainitsemani 1.5 miljaardin 
markan summa, on suoranainen mahdotto
muus, eikä näin ollen voida ajatella, että 
eläkkeet rahoitettaisiin yksinomaan vuo
tuisilla vakuutusmaksuilla eli käyttämällä 
n. s. jaoitusjärjestelmää; ja yhtä mahdot
tomalta näyttäisi eläkkeiden rahoi<ttaminen 
yksinomaan yleisillä varoilla eli käyttä
mällä n. s. huoltojärjestelmää. Mahdotto-



Kansan vakuutus. 203 

maksi kävisi pelkästään vanhuuseläkkeiden- i 
kin suorituksiin tarvittavan, noin yhden ! 
miljaardin markan vuosittaisen summan 
peittäminen yleisillä varoilla, kuten eräiltä 
ta!hoilta on ehdotettu, eikä siis voida aja
tella niidenkään rahoittamista huoltojärjes
telmän mukaisesti. 

Taloudellista ikantokykyämme silmälläpi
täen onkin näyttänyt tarkoituksenmukai
simmalta sellaisen järjestelmän soveltami
nen, jossa mahdollisimman pienillä vakuu
tusmaksuilla sekä valtiota ja kuntia liiaksi 
rasittamatta voidaan järjestää riittävät 
€läkkeet, ja sellaisena järjestelmänä on 
osoittautunut sopivimmaksi n. s. yksilölli
nen vakuutusmaksunvarausjärjestelmä, jos
sa noin 3

/ 4 eläkesuorituksista peittyisi muo
dostettavan rahaston korkotuloilla ja jota 
noudatettaessa siis myös va;kuutusmaksut 
voivat olla 2-3 kertaa pienemmät kuin 
esim. puhtaassa jaoitusjärjestelmässä. Jär
jestelmä vaatii kuitenkin työkyvyt<tömyys
V3ikuutuksen osalta erään modifikation. 
Kun nuoremmalla iällä työ'kyvyttömiksi 
tulleiden eläkkeet muodostuisivat yksilöl
listä vakuutusmaksunvarausjärjestelmää 
noudatettaessa, lyhyen maksuajan vuoksi, 
kovin pieniksi, on näyttänyt välttämättö
mältä ehdottaa työkyvyttömyysvakuutus 
järjestettäväksi osit<tain jaoitusjärjestelmän 
pohjalle, joten määrätty osa, enintään 
25 %, vuotuisista vakuutusmaksuista käy
tettäisiin vuosittain suoritettavien työky
vyttömyyselä~keiden rahoittamiseen. Täl
laista menettelyä puoltaisi sekin näkökohta, 
että työkyvyttömyysvakuutus r.iten enene
vin määrin muodostuisi solidaaristen va
kuutusperiaatteiden mukaiseksi, sillä pa
rempituloiset osallistuisivat tällöin suurem
malla määrällä työkyvyttömyysriskien peit-
tämiseen. . 

Myönnettävä on, että vaikka vakuutus
maksuista osa vuosittain tulisi käytettä
väksi työkyvyttömyyseläkkeiden suorittami
seen, vakuutusmaksuista muodostettava ra
hasto kasvaisi vähitellen verrattain suu
reksi. Kuten perusteluista näkyy olisi ra
hasto v. 1950 2,987 milj. markkaa, v. 1960 
7,600 milj. markkaa, v. 1970 12,500 milj. 
markkaa ja • lopuksi eli vuonna 2020 
noin 20,000 milj. markkaa. Puheena ole
van rahaston vaikutus sijoitustoimintaan 
vleensä sekä korkokannan liialliseen alene
'Iniseen riippuu tietenkin siitä, missä suh
teessa rahaston pääoma on muuhun pää-

omaan sekä siitä tuleeko va:kuutusmaksuilla 
kerätyn rahaston muodostaminen olemaan 
epätarkoituksenmukaista pakollista raha
pääoman keräämistä kulutuksen kustannuk
sella. Jos säästöt yleensä tulevat kasva
maan samassa määrin kuin nykyään, tulee 
rahasto, hitaan kasvunsa vuoksi, muodostu
maan vain murto-osaksi koko maan säästö
varoista. Lakiehdotuksen perusteluissa on
kin todettu, että rahasto, erään pätevän 
asiantuntijan arvion mukaan, olisi esim 
vuonna 1950 vain noin 5 % näkyvistä raha
pääomista. Näin ollen ei rahasto voine 
tuottaa huomattavampia sijoitusvaikeuksia 
e~kä korkokannan liiallista alenemista, ku
ten eräillä tahoilla on arvosteltu. 

Hallitus onkin tullut siihen käsitykseen, 
että sosiaalivakuutuksen laajentaminen eh
dotetuissa, yleisesti tärkeimmiksi tunnuste
tuissa muodoissaan on taloudellisiin edelly
tyksiimme nähden mahUollinen amoastaan 
sellaista järjestelmää sovelluttaen, jossa 
osasta kertyviä vakuutusmaksuja muodos
tetaan korkoa korolle kasvava rahasto vas
tais~a eläkesuorituksia varten, ja näin on 
laita, 

1) 'koska vähävaraisemmat kansalaiset 
eivät 'kykene suorittamaan 2-3 kertaa eh
dotettuja suur-empia vakuutusmaksuja; 

2) koska valtion ja kuntien varat eivät 
liioin riitä 'korvaamaan erotusta ; 

3) koska ehdotetuissa eläkkeissä ei, aina
kaan hallituksen käsityksen mukaan, ole 
alentamis~m varaa; sekä 

4) koska ei ole voitu osoittaa, että muo
dostettava rahasto todella vaarantaisi maan 
talouselämää. 

Tässä yhteydessä on paikallaan käsitella 
myös kysymystä eläkeiästä, joka neljäntenä 
kysymyksenä on julkisessa keskustelussa 
kiinnostanut laajoja kansalaispiirejä ja 
joka varsin oleellisesti vaikuttaa eläkkeiden 
suuruuteen ja rahoittamiseen. 

lVIitä korkeammaksi vanhuuseläkeikä ase
tetaan, sitä suurempi vanhuuseläke saa
daan samoilla kustannuksilla. Hallituksen 
esityksessä on vanhuuseläkeiäksi ehdotettu 
67 vuotta. Meillä ei, taloudellista kantoky
kyämme liiaksi jännittämättä, liene mah
dollisuutta ikärajan alentamiseen, koska 
siitä olisi seurauksena, joko eläkkeitten 
huomattava pieneneminen tai vuotuisten 
vakuutusmaksujen melkoinen korottaminen. 
Toimitetut laskelmat osoittavat näet, että 
60 vuoden ikään sankka va;kuutusmaksuja 



204 Tiistaina 22 p. syyskuuta 1936. 

suorittanut henkilö saisi eläkeiän ollessa 
65 vuotta noin 45 % ja eläkeiän ollessa 67 
vuotta noin 70 % suuremman eläkkeen 
kuin mitä hän saisi, jos eläkeikä määrättäi
siin esim. 60 vuodeksi. Jos elä,ke-edut säi
lytettäisiin samoina kuin hallituksen esi
•tyksessä, olisivat kansanvakuutuslaitoksen 
vuotuiset menot V'anhuuseläkeiän ollessa 60 
vuotta noin 2,300 milj. markkaa eli siis n. 
800 milj. markkaa suuremmat kuin eläke
iän ollessa 67 vuotta, jolloin ne on laskettu, 
kuten jo olen sanonut, noin puoleksitoista 
miljaardiksi. Eläkeiän ollessa 65 vuotta 
eivät kustanmiksffi. tietenkään nousisi siinä 
määrin kuin äskeisessä tapauksessa, vaan 
olisi kustannusten vuotuinen lisäerä tällöin 
hi~eman vaille 200 milj. markkaa, mutta 
köyhässä maassa on tämäkin kustannuslisä 
huomioonotettava. Muistettava myös on, 
että esim. Ruotsissa ja No:;:-jassa, joissa 
väestön kuolleisuus on lähinnä samanlai
nen kuin meillä Suomessa, mutta joissa 
varsinkin Ruotsi on huomattavasti meitä 
varakkaampi maa, ei ole katsottu 1'oitavan 
ottaa edes 65 vuoden vanhuuseläkeikää käy
täntöön, vaan on eläkeikä Ruotsissa 67 
vuotta ja Norjassa se on ehdotettu 70 vuo
deksi. 

On selvää, että vanhuuseläkkeistä hyöty- 1 

vät eniten ne väestöryhmät, joiden keski
ikä on korkeampi kuin toisten, mutta tämä 
epäkohta on aina olemassa, otettakoonpa 
vanhuuseläkeiäksi miikä Ikäraja tahansa. 
Meillä Suomessa ei tosin ole suoritettu 
kuolleisuustutkimuksia, jotka selvittäisivät, 
miten suuria eroja eri väestöryhmien kuol
leisuudessa maassamme on, mutta ottaen 
toiselta puolen huomioon, että ma•amme on 
suhteellisen vähäisessä määrässä teollistu
nut, sekä toiselta puolen Amerikassa suori
tetun eri väestö- ja ammattiryhmien kuol
leisuutta kos~kevan tutkimuksen tulokset, 
voidaan pitää joltisenkin varmana, että 
maassamme eivät ainakaan suurempien 
väestö- ja ammattiryhmien kuolleisuussuh
teet sanottavammin eroa toisistansa. Li
säksi on muistettava, että ehdotettu vakuu
tus tulisi meillä vanhuuden ohella turvaa
maan myös työkyvyttömyyden seuraukset. 
Jos henkilö tulee työkyvyttömäksi ennen 
saavutettua vanhuuseläkeikää, saa hän työ
kyvyttömyyseläkkeen, joka vä,hävaraisille 
keskimäärin on suuruudeltaan vanhuuseläik
kee.n veroinen. 

Mitä tulee viidenteen yleistä !huomiota 
herättäneeseen kysymykseen eli kysymyk
seen vakuutusmaksujen määräämisestä sekä 
niitten palkoista pidättämisestä, on kansan
vakuutukseen parhaiten soveltuvana mene
telmänä pidetty sitä, että kukin ma'ksaa 
vakuutusmaksuna osan tuloistaan. Suh
teettoman suurten kustannusten välttämi
seksi vakuutusmaksujen määräämisessä on 
ehdotettu, että määrää,minen toimitettaisiin 
verotettavan tulon pohjalla. Kun vain noin 
10 % vakuutetuista suorittaa valtion tulo
ja omaisuusveroa, ei sen määräämiseksi ta
pahtuvaa tulojen arviointia ole voitu ottaa 
vakuutusmaksujen määräämisen perustaksi, 
vaan on ollut nojauduttava kunnallisvero
tuksessa arvioituihin tuloihin, joiden perus
teella enemmän kuin puolet vakuutetuista 
suorittaa kunnallismaksuja. Vakuutusmak
sujen määrääminen voisikin näin ollen yk
sinkertaisimmin ja huokeimmin tapahtua 
juuri kunnallisverojen määräämisen yhtey
dessä. Vakuutusmaksujen määrääminen 
tulee tietenkin aiheuttamaan kunnille jon
kin verran kustannuksia, mutta tuskin niin 
tuntuvia, että niitten vuoksi olisi syytä pyr
kiä toisenlaiseen järjestelmään. Kun va
kuutusmaksun suuruuden perusteena ei tu
lisi olemaan veroäyrien lukumäärä sellaise
naan, vaan n. s. sosiaaliset vähennykset 
olisi myös otettava tuloj'a arvioitaessa huo
mioon, aiheutuu tästä taksoituslautakun
nille tietenkin jorukin verran laskutyötä. 
Kun sosiaaliset vä,hennykset kuitenkin ovat 
tuloilmoituksissa erityiseen sarekkeeseen 
merkityt, supistuu sanottu laskutyö vain 
mainitun sarekkeen loppusumman lisäämi
seen veroäyrin perusteena olevaan tuloon, 
joten laskutoimitus ei voine muodostua tak
soituslautakunnille raskaaksi eikä kunnille 
kohtuuttoman kalliiksi. V erotuksen viiväs
tymistä ei sanottu lisätyö myöskään, aina- . 
kaan yleisemmin, voine aiheuttaa. Missä 
näin olisi laita, on valtioneuvostolle ehdo
tettu annettavwksi valta myöntää kunnalle 
lupa toimittaa vakuutusmaksujen määräii
minen välittömästi taksoituksen päättymi
sen jälkeen. V a'kuutusmaksujen palkasta 
pidättämisvelvollisuus ei liioin voine muo
dostua työnantajille kovin hankalaksi, 
koska näitten ei tarvitsisi ta"rkoitusta var
ten pitää erikoista palkkaluetteloa, vaan 
riittäisi siihen yksinkertainen kuittivihk~
järjestelmä, jota perusteluissa on lähemmin 
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selostettu, ja johon tietenkin tultaisiin liit
tä;mään valmiit taulukot eri suurista palk
kamääristä pidätettävistä eristä, niin ettei 
kenelläkoon olisi vaivaa eikä erehtymisen 
vaaraa pidätysosien laskemisessa. 

Kuten jo edellä vakuutuksen rahoittami
sen yhteydessä mainitsin, käytettäisiin osa 
vuotuisia vakuutusmaksuja vuosittain suo
ritettavan työkyvyttömyyseläkkeen rahoit
tamiseen. Täten ei ainoastaan korotettaisi 
työttömyyseläkkeitten suuruutta, vaan myös 
velvoitettaisiin kaikki vakuutetut yhteisesti 
ottamaan osaa ennen aikojaan työkykynsä 
menettäneiden turva<amiseen. Tätä yhteis
kunnallisesti tärkeätä yhteisvastuun peri
aatetta on sovellutettu myös orpovakuutuk
sessa käyttämällä osa kuolleiden vakuutet
tujen vakuutusmaksuista ja niiden koroista 
muodostuneita pääomia orpoeläkkeiden ·suo
rittamiseen. Täten nämä pääomat, halli-

--------tuksoo käsi-tyksen mukaan, tulisivat parem
min palvelemaan sosialisia tarkoitusperiä 
kuin mitä olisi asian laita, jos osa niistä 
palautettaisiin kuolleen vakuutetun perilli
sille, kuten esim. sosialivakuutuskomiteassa 
oli ajateltu ja ehdotettu. Orpoeläkkeiden 
avulla voidaan taata kuolleen vakuutetun 
ja eläkkeen swajan alaikäisille lapsille jat
kuvasti ainakin vaatimaton toimeentulon 
apu heidän huoltajansa kuoltua. Vakuu
tusmaksun palautuksella ei tätä sosialisesti 
tärkeätä t<arkoitusperää saavutettaisi. En
siksikään ei palautuksia voitaisi antaa 
muuta kuin sellaisen vakuutetun jälkeen, 
joka itse ei vielä lainkaan olisi eläkettä 
nauttinut, joten siis eläkettä jo nauttivien 
jälkeen jäävät lapset jäisivät vaille tässä 
muodossa annettua turvaa. Toiseksi ei 
tämä järjestelmä riittäisi oleellisemmin tur
vaamaan ensinmainittujenkaan alaikäisiä 
lapsia, koska useimmiten juuri nuorem
malla iällä kuolleet, jotka olisivat suoritta
neet vain lyhyemmän ajan vakuutusmak
suja, jättäisivät jä1keensä nuorempia ja 
siis huoltoa kaipaavia lapsia, joiden rtoi
meentulon turvaamiseen heidän suoritta
mansa vähäiset vakuutusmaksut olisivat 
kokonaan riittämättömät. Näin ollen onkin 
eri,ttäin toivottavaa, etrtä alaikäisten orpo
jen turvaaminen järjestetään hallituksen 
esittämällä tavalla. Ainoastaan siten on 
puheena olevan vakuutuksen yhteydessä 
mahdollista järjestää alaikäisille lapsille J 

turvaa orvoksijäämisen varalle. 

Mitä vuorostaan tulee yleisillä varoilla 
suoritettaviin lisäeläkkeisiin, ei niitä ole 
katsottu voitavan ehdottaa kovin korkeiksi. 
Tämä on johtunut osaksi siitä, että tarkoituk
seen ei, valtiotaloutta vaarantamatta, voida 
käyttää kuin rajoitettu määrä varoja, ja 
osaksi siitäkin, että eläkkeiden, lisäeläke 
mukaan luettuna, on katsottu riittävän tur
vaamaan useimmissa tapauksissa vaatimat
toman toimeentulon. Jos myöhemmin osoit
tautuisi välttämättömäksi suurentaa lisä
eläkkeiden määrää, joko elintason kohoami
sen tai valtiota~ouden tilan parantumisen 
vuoksi, voitaisiin siihen ryhtyä, ilman että 
nyt esitettyä järjestelmää olisi sen johdosta 
muussa suhteessa pakko muuttaa. 

Kun lisäeläkeosuuksien suorittaminen 
saattaisi muodostua vähävaraisille kunnille 
raskaaksi, jos kaikki·en kuntien tulisi sa
malla osuudella osallistua 1isäeläkemenoi
hin-, on ehdotettu, l3ttä kunkin kunnan 
osuus riippuisi sen taloudellisesta asemasta. 
Näin on menetelty varsinkin siitä syystä, 
että meillä ei ole tähän mennessä toteutettu 
sellaista kunnallisten rasitusten tasoitus
järjesteiJ.mää kuin eräissä muissa maissa. 
Heikossa taloudellisessa asemassa olevan 
kunnan lisäeläkeosuus olisi, esityksen mu
kaan, vain 15 % lisäeläkkeestä. Kuntien 
osuus, joka korkeimmillaan eli vasta noin 
vuonna 1980 nousisi noin 40 miljoonaan 
markkaan, tulisi epäilemättä monin ker
roin korvatuksi köyhäinhoitorasituksen su
pistuksen muodossa, koska eläkesuorituk
sina vakuutuksen tasapainotilassa leviäisi 
kansan keskuuteen vuosittain puolitoista 
miljaardia markkaa. 

Kun vakuutus tulisi suurimmaksi osaksi 
vakuutettujen itsensä ylläpitämäksi, on 
näyttänyt oikealta, ettei vakuutuksen hoi
toa uskota tarkoitusta varten perustetta
valle valtion virastolle, vaan että sitä hoi
tava elin on sekä taloudellisesti että myös 
ha'llinnollisesti erossa varsinaisesta valtio
hallinnosta. Hallintoelinten asettamista va
kuutettujen keskuudessa toimitettavilla ylei
sillä vaaleilla ei kuitenkaan ole pidetty 
kansanvakuutuksessa mahdollisena siitä ai
heutuvien suurten kustannusten vuoksi. 
Kun eduskunnan on katsottu ainakin suu
rin piirtein vastaavan vakuutettujenkin 
eri ryhmiä, on kansanvakuutuslaitdksen 
ylimmän ja valvovan elimen, nimittäin 
valtuutettujen, määrääminen' ehdotettu 
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eduskunnan tehtäväksi. Vakuutuslaitoksen 
toimeenpanevat elimet, nimittäin hallituk
sen ja lisätyn hallituksen, asettaisi vuoros
taan valtioneuvosto. 

Kuten edeltä lienee käynyt selville, tu
lisi perustettavasta kansanvakuutuslaitok
sesta aikaa myöten myös rahavaroihin näh
den suuri laitos. Tämän vuoksi on pidetty 
tärkeänä, että sen varat sijoitetaan sil
mälläpitäen tuotannollisten tarkoitusten 
edistämistä tasapuolisesti kautta maan ja 
eri tuotantoalojen. Sen vuoksi on lakieh
dotukseen otettu seikkaperäiset säännökset 
siitä, minkälaatuisiin arvopapereihin laitok
sen varoja saadaan sijoittaa. Jotta taasen 
kustannukset varojen sijoituksesta eivät 
nousisi suhteettoman suuriksi ja jotta si
joitusten va1vonta ja hoito olisi mahdolli
simman helppoa, ei ole katsottu olevan 
syytä sijoittaa varoja kiinnelainoihin. Tä
ten on myös koetettu vä:lttää kilpailua ny
kyisten kiinnelainoja myöntävien luottolai
tosten kanssa. 

Vakuutuslaitoksen paikallinen hallinto on 
koetettu tehdä mahdollisimman yksinker
taiseksi ja kuntia niin vähän rasittavaksi 
kuin suinkin. Tämän vuoksi on luovuttu 
sosialivakuutuskomitean ehdottamasta va
kuutuslautakuntajärjestelmästä ja ehdo
tettu paikallinen hallinrto uskottavaksi va
kuutuslaitoksen kustantami'lle n. s. piiri
asiamiehille. Kun piiriasiamiehille kuiten
kin kävisi vaikeaksi yksin suorittaa kaikki 
heille kuuluvat tehtävät, kuten esim. eläk
keensaajien olojen seuraamisen, olisi huol
tolautakunnalla velvollisuus avustaa piiri
asiamiestä antamal'la tälle tarpeellisia tie
toja ja selvity-ksiä. 

Pakolliseen vakuutukseen liittyvästä va
paaehtoisesta vakuutuksesta ovat mielipi
teet toisistaan eroavat. Eräillä tahoilla on 
korostettu sen tarpeellisuutta ja vaadittu 
sen muodostamista mahdollisimman tehok
kaaksi, toisaalla vuorostaan ehdotettu va
paaehtoinen vakuutus pakollisen yhteydestä 
kokonaan poistettavaksi, koska vakuutetuliJ.a 
on tilaisuus ottaa vapaaehtoinen eläkeva
kuutus yksityisissä vakuutuslaitoksissa. 
Kuten hallituksen esityksen perusteluista 
lä:hemmin käy ilmi, on vaparuehtoinen va
kuutus useissa maissa yhdistetty joko muo
dossa tai toisessa pakolliseen vakuutukseen. 
Näin on tehty esimerkiksi Ruotsissa, siitä 
huolimatta, että kaikki kansalaiset ovat pa
kollisesti. vakuutettuja. Kun pa:kolliset va-

kuutusmaksut koko kansaa koskevassa va
kuutu'ksessa on asetettava verrattain alhai
siksi, tuiJ.ee varmaan olemaan joukko hen
kilöitä, jotka haluaisivat turvata vanhuu
tensa ja työkyvyttömyytensä päivät tehok
kaammin kuin mitä pakollinen vakuutus 
tarjoaa. Tämän vuoksi on pidetty tarkoi
tuksenmukaisena varata tällaisille henki
löille tilaisuus pakollisen valmutuksensa yh
teydessä maksaa vapaaehtoisia vakuutus
maksuja, ja näin myös senvuoksi, että ko
kemuksen mukaan näyttää hyvinkin toden
näköiseltä, etteivät sanotut henkilöt tulisi 
ottaneeksi ernlistä vapaaehtoista eläkeva
kuutusta yksityisessä vakuutuslaitoksessa. 
Vapaaehtoisen vakuutuksen on myös kat
sottu olevan omiaan helpottamaan valtion 
ja kunrtien lisäeläkerasitusta, koska eläk
keensaajien kaikki eläkkeet otettaisiin tu
loina huomioon lisäeläkettä myönnettäessä. 
Vapaaehtoisten vakuutusmaksujen enim
mäismäärä on hallituksen esityksessä esi
tetty ainoastaan tuhanneksi markaksi vuo
dessa, jotta vakuutuksen voitaisiin katsoa 
täysin pysyvän sosialivakuutuksen rajoissa 
eikä muodostuvan jonkinlaiseksi henkiva
kuutuksen korvikkeeksi. 

Vapaaehtoisen vakuutuksen tulisi itse 
kustantaa ha'llintonsa ja muissakin suh
teissa rakentua samoille ·periaatteille kuin 
yksityinen eläkevakuutus. Tämän vuoksi 
onkin ehdotettu, että sosialiministeriön, 
joka vahvistaa yksityisten vakuutuslaitos
ten laskuperusteet, tulisi myös vahvistaa 
vapaaehtoista vakuutusta koskevat lasku
perusteet ja vakuutusehdot. 

Minun on vielä mainittava, että sosiali
vakuutuskomitean mietintöön liittyy ehdo
tus vakuutuslaitoksen valtuutettujen johto
säännöksi sekä tilintarkastajien johtosään
nöksi sekä että valiokunnan jäseniUe lähi
pmvma jaetaan sosialivakuutuskomitean 
toimittamat kansanvakuutusta koskevat 
kustannusla:skelmat. Toimeenpanoasetusta, 
johon tietenkin hallituksen lakiehdotukseen 
esittämien muutosten johdosta on, sellai
sena kuin komitea asetuksen ehdotti, te'h
tävä huomattavia muutoksia, valmistellaan 
sosialiministeriössä parhaillaan 'ja joutunee 
sekin lähiaikoina valiokunnan jäsen~lle jaet
tavaksi. 

Minun on ollut mahdoton tässä yhtey
dessä ryhtyä lähemmin koskettelemaan 
esillä olevan lakiehdotuksen yksityiskohtia, 
koska se olisi muodostunut liiaksi edu.<~'kun-
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nan aikaa 1mluttavaksi. On ollut tyydyt
tävä niihin nähden viittaamaan esityksen 
perusteluihin, joissa on koetettu antaa seik
kaperäisempi kuva rakennelman perusteista 
yleensä ja myös kaikista vähänkin tärkeäm
mistä yksityiskohdista. 

Harras toivoni olisi, että eduskunta, joka 
on päättänyt asettaa erityisen valiokunnan 
tätä laajakantoista kysymystä käsittele
mään, osoittaisi jatkuvasti elävää halua 
saattaa esillä olevan ajankohtaisen sosiali
sen uudistuksen meillä lähes 40 vuotisen 
valmistelun jälkeen .myönteiseen ratkai
suun. Olisikin epäilemättä aika dhjata 
kansakunnan jäsenet työkykyisyytensä ja 
ansionsa päivinä säästämään vanhuutensa 
ja työkyvyttömyytensä varalle sekä orpo
lastensa turvaksi, aika lä:hinnä juuri siten, 
mutta samalla myös yleisistä varoista suo
ritettavin lisin pyrkiä varmentamaan kan
salaisten _y_an'hnnden ja työkyvyttömyyden 
päivät, jotta ainoana ·auttajana elämässä 
ei olisi köyhäinhoito, eikä sen raskaaksi 
käynyt taakka jatkuvasti järkyttäisi maam
me vähävaraisempien kuntien taloutta. 

Ehdotetun järjestelmän yksityiskohdista 
voidaan epäilemättä olla edelleenkin eri 
mieltä, mutta uskoisin erimielisyydet voi
tavan voittaa hyvällä tahdolla. Jos laki
esityksen pää;perusteita ja lähinnä kansa
laisten itseavun periaatetta ei hyväksytä, 
osoittautunee mahdottomaksi keksiä ja 
vielä .mahdottomammaksi laatia eduskun
nassa, jopa yleensäkin, perustavia laskel
mia toisella pohjalla lepäävälle suunnitel
malle, ja silloin raukeaisi suurin sosiali
nen uudistuksemme jälleen epämääräisiksi 
ajoiksi, uudistus, jonka valmisteluun vii
meisessä vaiheessaan on käytetty runsaasti 
työtä ja hankittu moninaisia asiantuntija
selvityksiä. 

Lakiesityksen myönteisellä ratkaisulla, 
arvoisat edustajat, piirrettäisiin uusi, yh
teiskunnal'lisesti suurimerkityksellinen lehti 
itsenäisyysaikamme reformeista rikkaaseen 
historiaan. Se toisi toivonsäteen parem
mista vanhuudenpäivistä moneen vähäva
raiseen kotiin ja antaisi kunnioitusta he
rättävän todistuksen Suomen tasavallan 
lainsäätäjän sosialisesta harrastuksesta sekä 
yhteiskuntamme vastuuntunnosta niin nyt 
elävän kuin tulevienkin sukupolvien me
nestykseen nähden. 

Ed. B r y g g a r i: Esityksen ollessa jo 
valiokuntaan lähettämisvaiheessa, on käsi
tykseni mukaan varattava aikaa edusta
jille, että he voisivat sanoa tulevaisuudessa 
valittavalle valiokunnalle ne näkökohdat, 
mitä tämän uudistuksen kautta odotetaan 
toteutettavan. Kysymys on sellainen, että 
tässä tarvitaan huomioida ne tal'peet, mitä 
sosialisen huollon alalla kansalaiset ovat 
oikeutetut odottamaan jo valiokuntaan 
asiaa [ä!hetettäessä. Jotta olisi tähän tilai
suutta edustajilla, minä ehdotan, herra pu
hemies, että esitys pannaan pöydälle ensi 
viikon tiistain istuntoon. 

:Puh e m i e s: Kun esitystä ei ole yksi
mielisesti päätetty lähettää valiokuntaan, 
niin on asia jääpä pöydälle. Kehoitan seu
raavia puhujia lausumaan mielensä pöy
dällepanoajasta. 

Ed. H ä m ä 1 ä i ne n: Kannatan ed. 
Bryggarin 'tekemää ehdotusta. 

Ed. L o 'h i: Minä ehdottaisin, että asia 
pantaisiin poydälle ensi perjantain istun
toon. Tämä laajakantoinen kysymys tulee 
nyt jo siksi myöhään eduskunnalle, istunto
kausihan on jo verrattain pitkäl'le kulunut, 
että pitäisi päästä jo valiokunnassa myöskin 
tätä valmistelemaan. Eiköhän nyt jo per
jantaihin asti edustajat ehtisi tätä lukea ja 
lausua evästyksensä käsityksestään asiassa. 

Ed. ,J u n e s: Minä pyydän kannattaa ed. 
Loruen tekemää ehdotusta. 

KeSkustelu pöydällepanoajasta julistetaan 
pää ttyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Bryggari ed. Hämäläisen kannatta
mana ehdottanut, että asia pantaisiin pöy
dälle ensi viikon tiistaina pidettävään is
tuntoon. Kutsun tätä ehdotusta ed. Bryg
garin e1hdotukseksi. Ed. Lohi ed. Juneksen 
kannattamana on ehdottanut asian panta
vaksi pöydälle ensi perjantaina pidettävään 
istuntoon. Kutsun tätä ehdotusta ed. Lohen 
ehdotukseksi. 

Se'lostus myönnetään oikeaksi. 
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Äänestys ja päätös: 

Joka kannattaa ed. Lohen ehdotusta, 
äänestää ,jaa" ; jos ,ei" voittaa, on ed. 
Bryggarin ehdotus hyväksytty. 

LP u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa", nousemaan seisoal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Koneäänestystä pyydetään. 

Puhemies: Koneäänestystä on pyy
detty. Koneäänestys tulee toimitettavaksi. 
Esitän vastattavaksi ,jaa" tai ,ei". 

·P u 'h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
34 jaa- ja 82 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 81. 

Eduskunta on si:is hyväksynyt cd. Bryg
garin ehdotuksen. 

Asia pannaan pöydälle ensi vu-. 
kon tiistaina pidettävään istuntoon. 

Pöydällepano: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan puhemiesneuvoston ehdotuksen mu
kaisesti pöydälle seuraavaan istunwon : 

6) Vuoden 1935 valtiopäivillä lepäämään jä
tetyn ehdotuksen johdosta laiksi rikoslain 
11 luvun sekä 14 luvun 3 § :n ja 34 luvun 

6 § :n muuttamisesta 

laadittu lakivaliokunnan mietintö n :o 3, 

P u he m i e s: Eduskunnan seuraava Is
tunto on ensi perjantaina kello 12. 

Täysistunto lopetetaan ikello 20,25. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. 'rammio. 
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Päiväjärje3tys. 

II m o i t u k s i a. 

Kolmas ja ainoa käsittely: 

1) Ehdotus Amerikan Yhdysvaltain 
kanssa te'\ldyn tariffisopimuksen hy-
väksymisestä .................... .. 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 2; ulkoasiainvalio
k~nnan mietintö n:o 3; hallituksen 
esi>tys n :<J 15. 

Toinen käsittely: 

2) Ehdotus la~ksi eräiden Turkin 
kanssa tehtyyn kaupalliseen sopimuk
seen liittyvän lisäpöytäkirjan säännös-
ten hyväiks)"misestä ............... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 3; ulkoasiainvalio
k~nnan mietintö n:o 4; hallituksen 

· esitys n:o 16. 

Ainoa käsi ttt e l y: 

3) Ehdotus laiksi rangaistusten täy
täntöönpanosta annetun asetuksen 2 
luvun 8 §:n muuttamisesta ..... , .. 

Asia k i !I' ja t: Lakivaliokunnan 
mietintö n:o 1; vuoden 1934 vp:ltä 
lepäämässä oleva edellämainittu laki
ehdotus. 

4) Ehdotukset laiksi rikoslain 12 
luvun muuttamisesta sekä eräistä li
säyksistä saman Jain 1-6, 40 ja 42 lu
kuun sekä laiksi eräistä muutoksista 
sotaväen rikoslakiin ............... . 

A s i a ki !I' j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n:o .2; vuoden 1935 VJp:ltä 

kello 12. 

Siv. 

214 

" 

" 

227 

lepäämässä olevat edellämainitut laki
ehdotukset. 

5) Ehdotus iaiksi rikoslain 11 luvun 
sekä 14 luvun 3 §:n ja 34 luvun 6 §:n 
muuttamisesta ................... . 

A s i a k i r j a t: Lakivaliakunnan 
mietintö n:o 3; vuoden 1935 vp:ltä 
lepäämässä oleva edellämainittu laki
ehdotus. 

6) Puhemiesneuvoston ehdotus täys- · 
istuntojen ja valiokuntain sekä tar
kistajain työsuunnitelmaksi vuoden 
1936 varsinaisUla valtiopäivillä ..... 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

7) Perustuslakivaliokunnan mietintö 
n :o 1 vuoden 1935 valtiopäivillä le
päämään jätettäväksi hyväksytyn eh
dotuksen johdosta laiksi talousneuvos-
tosta ............................ . 

8) Valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n :o 1 hallituksen esityksen johdosta 
lisämäärärahan myöntämisestä maa
herrojen hoidossa olevien maanteiden 
ja siltojen sekä lossien kunnossapi-
toon ............................ . 

9) Maatalousvaliokunnan mietintö 
n :o 1 vuoden 1935 valtiopäivillä le
päämään jätettäviksi hyväksyttyjen 
lakiehdotusten johdosta asutuslainsää-
dännön uudistamiselksi ............ . 

10) Maatalousvaliokunnan mietintö 
n :? ? hallit~se~ esityksen johdosta 
erikOisasutustOimmnasta annetun lain 
voimassaolaajan pidentämisestä 

Puhetta jdhtaa puhemies K a: 11 i o. 

Siv. 

236 

240 

241 

" 

" 

" 

27 
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Nimenhuudossa merkitään IPOissaoleviksi 
edustajat U. Hannula, Oksanen, Söder
hjelm, Tanner ja Voionmaa. 

nmoitusasiat: 

Loman pyyntö. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saa ~äheisen 
omaisen sairauden johdosta tästä istunnosta 
ed. Oksanen. 

Kansanvakuutusvaliokunnan jäsenet ja vara
jäsenet. 

P u h e m i e s: V a1itsijamiehiltä on saa
[>Unut kansanvakuutusvaliokuntaa fkogkeva 
kirjelmä, j•oka luetaan. 

.Sihteeri lukee: 

,Eduskunnan valitsijamiehet. 

Helsingissä, 
syyskuun 24 päivänä 19•36. 

N:o 3. 

E d u s kun n a He. 

Eduskunnan valitsi'jamiehet ·täten :kun
nioittaen saattavat Eduskunnan tietoon, 
että he tänään pitämässään 'kokouksessa 
ovat saamansa :kehoituksen mukaisesti va
[inneet jäsenet ja varajäsenet asetettavaksi 
1päätettyyn k a n s a n v a k u utu s v a 1 i o
k unta a n ja että valituksi ovat tu1leet: 

Jäseniksi: 

Paavolainen ehdokas1ista:lta n:o 1 
Fagerholm 

" " 
2 

Bryggari 
" " " Hiltunen 
" " " Sillanpää 
" " " Hilden, A. 
" " " Sinisa!lo 
" " " Ryömä, M. 
" " " Wainio 
" " 

3 
Alestalo 

" " 
4 

Arhama 
" " " Ikonen 
" " " 

Lohi 
Miikki 
Törngren 
Frietsch 
Inkilä 

ehdokaslistalta n: o 4 

" " " 
" " 

5 

" " " 
" " 

6· 

Varajäsenitksi: 

Kilpeläinen, K. E. 
ehdokaslistalta n: o 1 

Reinikainen 
" " 

2 
Tur,kka 

" " " Kilpi 
" " " Salovaara 
" " 

3 
Luostarinen 

" " 
4 

Sallo 
" " " Kullberg 
" " 

5 
Hannula, M. 

" " 
6 

Valitsijamiesten puolesta: 

Kaapro Moilanen. 

Viljo Rantala.'' 

Kansanvakuutusvaliokunnan puheenjohtaja 
ja varapuheenjohtaja. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että ikansan
IVakuutusvalioikunta on valinnut puheenjoh
tajwkseen ed. 1 n k i 1 ä n ja varapuheen
johtajakseen ed. L o h e n. 

Ed. Huittisen y. m. kysymys, joka koskee 
lakiesityksen antamista puutavaran mittauk
sesta, ja maatalousministeri Jutilan siihen 

antama vastaus. 

P u h e mies: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen ilmoitetaan, että eduskunnalle on 
puhemiehelle osoitettuna saa;punut maata
·lousministeri Juthlan !Vastaus ed. Huittisen 
y. m. kysymykseen, joka koskee lakiesiitylk
sen antamista puutavaran mittauksesta. 
Kysymys ja siihen annettu vastaus on nyt 
1painettuina edustaji!Ue ·jaettu ja otetaan ne 
eduskunnan pöytä:kirjaan. V a!ltio.päiväjär
jestyksen 37 §:n 1 mo.mentin mukaan ei 
asiasta 8allita :keSkustelua. eikä tehdä 1pää
töstä. 

Ky8ymys ja siihen annettu vastaus ovat 
näin kuuluvat: 
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Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Jo pitemmän ajan ku[uessa on maamme 
metsänomistajain taholla oltu .pakotettuja 
monclla tavoin julkisuudessa kiinnittämään 
valtiovallall'kin huomiota niihin osittain 
räikeisiinkin repäJroohtiin, jotka meHlä ovat 
päässeet vallal,le puutavara:kaupan a1a:1Ja ja 
kuinka metsänomistajat puutavaraa myy
dessään ja si.tä ostajahle •toimittaessaan ovat 
j·outuneet aivan alistettuun ja osittain tur
vattomaanlkin asemaan •ostajiin n·älhden. 

41\sia on ollut viime vuosina useamman 
kerran eduskunnass~tkin käsiteltävänä ja on 
aina täysin sitovasti osoitettu kuinka m. m. 
puutavaran ostajain nykyisin aivan ylei
sesti käyttämät mittaustavat puut1waroita 
vastaanottaessaan ovat pai•tsi tavattoman se
kavia myös suorastaan epäoikeudenmukai
sia ja myyjille kohtuuttoman ankaria, jdh
tuen tästä heille suuria vahinkoja ja •Osta
jille vastaavasti aiheetonta, väikevämmän 
oikeudel'la hankittua ta'1oudemsta etua, .pu
humattakaan siitä, että nykyisten sekavien 
mittaust~pojen vallitessa myyjät hyvin 
useissa tapauksissa joutuvat suorastaan :pe
tokse:H.isen menettelyn kohteeksi puutavara
kaupoissaan. 

·Metsätyöväestökin, osta:jain kohtuutto
man korkeiden ylimittausvaatimusten joh
dosta, on saanut tyytyä huomattavasti vaa
tima•ttomampaan ansioon kuin mitä nimel
lispa•lkat edellyttäisivät. 

Näistä syistä eduskunta tehdyn 'al.oitteen 
johdosta syksyllä 1933 hyväksyikin toivo
muksen, eWi hallitus kiireellisesti .toimitut
taisi tutkimuksen puutavarain mittauksessa 
va'Llitsevi.sta epä:kohdista ja antaisi sellai
sen esitylkscn, johon tut'kimuksen tulokset 
antavBJt aihetta. Kun eduskunta huomat-

, tavaHa enemmistöllä hyväksyi ·täillaisen 
,päätöksen, jossa se nimenomaan ve'lvoit•ti 
hallituksen kiireellisesti toimituttamaan 
selvityksen asiassa, odotimme että haUitus 
sen mukaisesti myös ryhtyy .toimenpiteitä 
asiassa suunnittelemaan, että saataisiin 
maan metsärwmista:jat ja työväestö vapau
tettua edes tätä kautta trupahtuvasta pwk
koverotulkscsta ja ansiottoma.n hyödyn 
hankikimmesta 1puutavarayhtiöille. Mutta 
kun asia viipyi, :olimme .palrotetut syys
kuussa 1934 .tiedustelemaan ha:Uitukse'lta. 
milloin esitys asiassa on odotettavi•ssa. Tä~ 
hän kyselyyn herra Maata,lousministerin 
jou•lukuun 14 päivänä 1934 alle!kirjoitta-

massa ·vastauQ\:sessa ilmoitettiin, että halli
tus on vasta 1 päivänä marraSkuuta 1934 
asettanut komitean, jonka tehtäväksi asian 
selvittely on annettu ja että hallitus heti 
komitean ehd.oturosen valmistuttua tuloo 
ryhtymään toimenpiteisiin puheenao'leva!lla 
a•lalla mahdo~U:sesti esiintyvien epäkohtien 
korjaamiseksi. 

Taasen on kulunut kohta ikarosi vuotta 
hal'lituksen edellämainitusta vastauksesta ja 
puutavaramal"kkinain vilkastumisesta huo
limatta epälkohdat puutavarain mittauksessa 
ovat yhtä räilkeä.t ja Julkuisat kuin ennen
kin. Ha'hlituksen odottama ·puutavaranmit
'tauskomitean :mietintö ja ehdotukset on 
päivätty 20 päivänä helmikuuta 1936. Olisi 
·luuHut että ha[Etuksella ny,t eduskunnan 
kokoontuessa vihdoinkin on va1miina esi
tys asiasta, mutta sellaista :ei vieläkään 
ole tullut. Tämä täl.lainen ·vitkastelu ja 
eduskunnan .päätöksestä piitta:amwttomuus 
paneee .epäilemään hallituksen thaluakin 
ryhtyä suojaamaan metsänomistajia ja met
sätyöväestöä siltä mie~iva;Halta ja aivan 
aiheettomalta verotukselta, jonka alaisiksi 
he, heilkompina asianosaisina, ,puutavarami.t
taulksen alana ovat joutuneet. 

Kun edellä mainitsemamme epäkohdan 
korjaaminen on sekä metsänomistajain ~Wi 
metsätöistä elävi:en työntekijäin kannalta 
tod€Ylla tärkeä ja kHveellinen, niin saadak
semme selvyyden ryhtyJ'IkÖ hallitus asiassa 
ol'lenkaan ja.tkuviin toimenpi•teisiin, olemme 
edel'lä esittämi.stämme syistä pakotetut vie
läkin asianomaisen haHituksen jäsenen vas
tattavalksi, siinä tarkoituksessa !kuin val
tiopäiväjärjestyksen 37 §: n 1 momentissa 
säädetään, esittämään seuraavan !kysy
mylksen: 

Aikooko halJitus ja milloin antaa 
eduskunnalle esityksen laiksi ,puuta
varanmittauksesta ~ 

He'tsingissä, syyskuun 9 p :nä 1936. 

Kaapro Huittinen. 
Juhani Leppälä. 
Heik!ki Soininen. 
Vilho H. Kivioja. 
Toivo Ikonen. 
Kalle Kämäräinen. 
Matti Miikki. 
S. Sa~o. 
Eero Nurmesniemi. 

K. A. Lohi. 
I .. auri Kaijruainen. 
M. 0. Lahte'.la. 
Janne Koivuranta. 
Emil Jutila. 
V:hlja:mi Ka:lliokoski .. 
T. N. Vilhula. . 
Antti Kemppi. 
Akseli Brander. 
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Antti Kukk-onen. 
Vihtori V ~terinen. 
Utuw Hannula; 
Antti Junes. 
Einari KarvettL 

.Ma.atailousministeri 

Viljo Ven:ho. 
J. Ta:kaJ.a. 
Heik!ki V ehlkaoja. 
Lauri A. Sariola. 
L. 0. Hirvensalo. 

Helsingissä, 
syyskuun. .22 p:nä 1936. 

N :o·484fll:;M. M. 1934. 
N:o ·7389. 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Herra Pllhemies on kirje'lmässä. 11 päi
vältä ·syyskuuta 1936,· valtiopäiväjärjestyk
selli 37 § :n 1 momentissa mainitussa tar
koituksessa, llihettänyt minulle jäljennök
sen edustajien Kaapro Huittisen ynnä mui
den. Herra Puhemiehel1e j ruttämästä kirj al
lisesti laaditusta <kysymyksestä, jossa V al
tioneri;v:OSt'on asianomaisen jäsenen vastatta
vaksi esitetään seuraava kysymys: 

,Aikooko hallitus ja m:i'hloin antaa 
edu<skunnalle esityksen lai:ksi puuta
vtn·anmittau:ksesta ~ '' 

·Kun kysymys koskee minun virka-ailaani 
maata'lousministerinä, saan kunnioittaen 
ki·rjalliseeti va.Stata asiassa seuraavaa: 

Ed\'l'skunta on 21 päivänä joulukuuta 
193'3 päättänyt lausua toivomuksen, ;että 
Hallitus ·kiireellisesti toimituttaisi tutki
mu!ksen puutavaranmittauksessa 'Va11itse
vista eplilkohdi.sta ja antaisi sel'laisen esi
tykSen, johon tutkimulksen tulos antaa ai
hetta. Tämän toivomuksen saavuttua 26 
päivänä tammikuuta 1934 Maatrulousminis
teriöl1e, ryhtyi Maatalousministeriö viipy
mättä asianvaatimiin toimenpiteisiin, muun 
muassa han1k!kima!Ha :pu'heenaoieva.n kysy
myksen selvittämiseiksi välttämättömä.sti 
ta:twi.ttavia lausilntoja, minkä j.ä:lkeen Val- ' 
tioneuvnsoo 1 ,päivä.nä marraskuuta 1934 
:asetti komitean, ·jonka tehtäväiksi annettiin 
:selvittää nykyisin metsäkaupoissa :esim:1Jyvät 
puutteellisundiet ja. tämän sehityksen pe
rusteel'la: ikiirecllise:sti laatia .ehdotus Ja~ksi 
puutavatain mittau'ksesta sekä sanotun 
lain täytäntöönpan:oasetukseksi. 

TäNä välin o~:i!vat jo edustajat Kaapro 
Huittinen ynnä muut jättäneet minun vas
tatt.ruvakseni kysymyksen Hallituksen toi
menpiteistä puheenaolevan toivommksen 
johdosta, mikä kysymys Herra Puhemiehen 
kirjelmässä 14 <Päivältä syyskuuta 1934 mi
r.uJie toimitettiin. 

!Sanottuun. :kysymykseen ann<lin · kirjel
mässä 14 päivältä joulukuuta 1934 vastauk
sen, johon saan viitata, ja j<>ssa tein. sel
koa siitä, mihin toimenpiteisiin· asillssa oli 
ryhdy:tty, ilmoitta.en, että Ha:llitus tu'loo 
heti !kun asiasta ·on saatu perinpohjainen 
selvitys ja ehdotus asianvaatimilksi toimen
piteiksi, tkomite:an ehdotuksen valmistuttua 
viipymättä ·ryhtymään toimenpiteisiin pu
heenaolevalla alalla mahdo1Hsesti esiinty
vien e.päkohtien Imrjaamiselksi. 

Edellä mainitun komitean, Puutavaran
mittauskomitean, ehdotus jäitettii.n Maata
lousministeriöLle 22 päivänä helmikuuta 
1936, minkä jälkeen siitä va.wdittiin, seu
rannroon maaliskuun 15 päivään mennessä, 
lausunnot metsähal~itUJkse'lta, keskusmetsä
seuroilta Tapio ja Föreningen för Skogs
kultur, Metsätieteelliseltä •tutkimuslaitok
selta ja Suomen Puunjail.ostusteo1lisuuden 
Keskusliitolta, jotka kaikki esittivät mieli
piteenään, että !komitean ehdotukset vielä 
kailpasiva•t perust.eeUista tarkastusta ja· tut
kimusta, ennenkuin asiasta voitaisiin aDJtaa 
e:sitys Elduskunna:lle. 

Kun ikO:lllitea.n mietintö kuit:enkin sisälsi 
asiaa lmskeiVaa monipuo[ista selvittelyä, 
minkä katsottiin olevan edullista saa.ttaa 
laruj-empien piirien tiedoksi ja siten vrulmis
tavan pohjaa ·tämän kysymyksen .r31tkaise
miseksi, päätettiin 26 päivänä maaliskuuta 
1936 mietintö painattaa, ja illmestyi se. pai
nosta 14 päivänä toukokuuta 1936 sekä 
jaettiin yli 300 kappaletta eri henkhlöille 
ja järjestöille, joita puheenao1eva kysymys 
kiinnosta.n€e. 

:Siihen nähden, että kysymyksessä oiJ.evan 
esityksen vrulmista:minen, kuten edel1ämai
nituista :lausunnoista ikäy selJVille, vieläkin 
vaati ammattimiesten tarkastusta ja tutki
musta, katsoi V rultioneuvosto, 17 .päivänä 
syyskuuta 1936 1tlljpahtuneessa e.sitt:elyssä, 
tarpeffiliseksi asettaa kolmimiehisen toimi
kunnam, jonika ·tehtäväksi a.nnetiin tar'kas
taa Puutavaranmittauskomitean tekemä.t 
ehdotwkset ja, lhrurikitsemrulla niitä huiOmau
tuksia, jo.:Uta Puutavaranmittauskomitean 
ehdotusten johdoota a,nnetuissa ~ammn-
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noissa 'jo .dli teihty, sekä •tarpeen mukaan 
hankittuaan lisäselvitystä ja asiaan tarvit
tavia Esä:lausuntoja, laatia 'lopuJlinen eh
dotus Hallituksen esitykse.ksi iaiksi puuta
varan m1ttaulksesta sekä asetukseiksi puu
tiliVaran mi.ttauksesta; ja <Jili toimiikunnan 
ehdotus toimitettava MaatalousministeriölLe 
niin pian kuin se oE mahdoLlista. 

Tämän soon kunnioittaen saattaa Herra 
Puhemiehen tietoon. 

Maatalousministeri K. T. Jutila. 

Lantbruksministern 

Helsingfors, 
den 22. september 1936. 

N:o 484/11 M. M. 1934. 
N:o 7389. 

Till Riksdagens Herr Talman. 

Herr Talmannen har i skrivelse av den 
11 september 1936, uti i 37 § · 1 mom. 
riksdagsordningen nämnt syfte, tillställt 
mig avskrift av riksdagsrepresentanterna 
Kaapro Huittinens m. fl:s till Herr Tal
mannen skriftligen inlämnade spörsmål, 
vari till vederbörande statsrådsmedlems be
svarande framställes följande fråga: 

,Ämnar regeringen och när har 
den för avsikt att till riksdagen 
öve.rlämna proposition angående lag 
om mätning av trävarod" 

Då spörsmålet berör mitt tjänsteområde 
i min egenskap av lantbruksminister, får 
jag vördsamt skriftligen besvara detsamma 
med följande: 

Riksdagen har den 21 december 1933 be
slutat hemställa, att Regeringen måtte i 
brådskande ordning låta verkställa en un
dersökning angående missförhållanden, som 
råda i fråga om mätning av trävaror, och 
avlåta sådan proposition, vartill undersök
ningen ger anledning. Sedan denna hem
ställan den 26 januari 1934 inkommit tili 
Lan1lbruksministeriet, vidtog Lantbruksmi- 1 

nisteriet ofördröjligen av saken påkallade 

åtgärder bland annat genom: att .för utre
dande av ifrågavarande fråga införskaffa 
erforderliga utlåtanden, varefter. Statsrådet 
den 1 november 1934 tillsatte en kommitM; 
som fick i uppdrag att utreda i fråga om 
skogsköpen för närvarande framträdande 
missförhållanden, och på grundvalen av 
denna utredning i brådskande ordning 
uppgöra förslag till lag om mätning av trä• 
varor samt till förordning om nämnda lags 
bringande i "verkställighet. 

Under tiden hade riksdagsrepresentan~ 
terna Kaapro Huittinen med flere redan 
till mitt besvarande inlämnat ett spörsmål 
om Regeringens åtgärder med anledning av 
ifrågavarande hemställan, vilket spörsmål 
genom Herr Talmannens skrivelse av den 
14 september 1934 .tillställts mig. 

På sagda spÖrSllllål [ämnaode jag i skri
velse av den 14 december 1934 ett svar, 
vartill jag får hänvisa och vari jag, jämte 
det jag gjorde reda för de i saken vidtagna 
åtgärderna, meddelade, att Regeringen 
omedelbart efter det grundlig ll;t;redning i 
saken erhållits och förslag till av saken 
påkallade åtgärder uppgjorts samt sedan 
kommittens förslag utarbetats, ofördröjli
gen komme att skrida till åtgärder för av
lägsnande av möjligen förefintliga missför
hållanden på ifrågavarande område. 

Den förenämnda kommittens, Trävaru
mätningskommittens, förslag inlämnades 
till Lantbruksministeriet den 22 februari 
1936, varefter rörande detsamma utlåtan
den före den 15 påföljande mars- · avfordra
des forststyrelsen, centralskogssällskapen 
'l'apio och Föreningen för Skogskultur, 
Forstvetenskapliga forskningsanstalten och 
Finska Trä förädlingsindustriernas Central
förbund, vilka alla såsom sin åsikt uttalade, 
att kommittens förslag voro i bohov aY en 
grundlig omprövning och granskning, in
nan proposition i ärendet kunde förelä,ggas 
Riksdagen. 

Då kommittens förslag emeUertid i:qne
höll en mångsidig utredning i saK:en, viiken 
ansågs tili sakens fromma. kunna bringas 
till kännedom i vidsträcktare kretsar och 
sålunda bereda grunden för frågans lös
ning, beslöts den 26 mars 1936 låta: trycka 
betänkandet, och ratkom detsamma a,v tryc
ket den 14 maj 1936 och utdelades i mer 
än 300 exemplar till olika personer och 
organisationer, vilka kunde antas vara 
intresserade av frågan. 
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I ans_ eende till att förberedandet av ifrå-, 
gavarande proposition, såsom av före
nämnda utlåtande framgår, ännu erfordrar 
granskning och undersökning a v fackmän, 
ansåg Statsrådet vid föredragning den 17 
september 1936 nödigt att tillsätta en tre
mannakommitte, som fick i uppdrag att 
granska de av Trävarumätningskommitten ' 
uppgjorda förslagen och med beaktande av 
de anmärkningar, som redan framställts i 
de med anledning av sagda förslag avgivna 
utlåtandena, samt efter att i mån av behov 
hava införskaffat ytterligare utredning och 
i saken erforderliga ytterligare utlåtanden, 
uppgöra slutligt förslag Wl proposition 
från Regeringen angående lag om mätning 
av trävaror samt till förordning om mät
ning av trävaror; och skulle kommittens 
förslag tillställas Lantbruksministeritlt så 
snart som möjligt. 

Detta får jag vördsamt bringa till Herr 
Talmannens kännedom. 

Lantbruksminister K. T. Jutila. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus Amerikan Yhdysvaltain kanssa 
tehdyn tariffisopimuksen hyväksymisestä. 

Yllämainittu haHitulksen esitys n:o 15, 
jota @ valmistelevasti käsitelty uikoasiain
valiokunnan mietinnössä n: o 3 ja, mikäli 
se sislhltää la'kiehdotuksen, suuren valiokun
nan mietinnössä n: o 2, esitdlään osittain 
k o 11 m a n t e e n, osittain a i n o a a n k ä
s itteiyyn. 

!Puhemies: Ensin tehdään !kolman
nessa käsittelyssä päätös lakiehdotuksesta. 
Sen jälkeen esitellään ainoaan käsittelyyn 
ulkoasiainvaliokunnan mietinnössä n: o 3 
oleva ponsiehdotus. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Laikiehdotus hyväksytään. 

LaJkiehdotUJksen kolmas käsittely juliste
taan .päättyneeksi. 

---·---·-- --- -

Ulkoasiainvaliokunnan mietinnössä n: o 3 
oleva ponsi hyvälksytään. 

Asia on il.oppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi eräiden Turkin kanssa 
tehtyyn kaupalliseen sopimukseen liittyvän 
lisäpöytäkirjan säännösten hyväksymisestä. 

Esi<teHään suuren rva:liokunnan mietintö 
n:o 3 ja otetaan toiseen käsitte-
1 y y n siinä sekä ulkoasiainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 4 'Va1mistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n: o 16, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: !Käsittelyn opohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 3. Ensin 
saUitaan yil.eiskeskustelu asiasta. Sen jäll- · 
keen käydään lakiehdotuksen yksityiskohtai
seen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelussa ei ha~uta puheen'Vuo
roja. 

Lallriteksti, la:kiehdotU!ksen johto-lause ja 
nimike hyväksytään 1keskustelutta. 

Lakiehdotuksen <toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

3) Ehdotus laiksi rangaistusten täytäntöön
panosta annetun asetuksen 2 luvun 8 § :n 

muuttamisesta. 

Esitelilään lakivaliokunnan mietintö n:o 1 
ja otetaan a i n o a a n k ä s i t t e 1 y y n 
siinä va'lmistelevasti käsitelty vuoden 1934 
vp :!ltä lepäämässä oleva edellämainittu la
kiehdotus. 

P u h e mies: !Käsittelyn poh'jana on la
kivaliokunnan mietintö n: o 1. 

V aitiopäiväjärjestyksen 73 §: n mukaan 
voidaan lwkiehdotus äänten enemmistöllä 
nyt muuttamattomana hyvaksyä taikka hy
lätä. 

Keskustelu: 

E·d. IK o m u: Herra puhemies! Laki
valiokunta ehdottaa tälläkin kertaa halli-
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tuksen esityksen perusteluihin viitaten hy
väksyttäväksi lakiesityksen rangaistusten 
täytäntöönpanosta annetun asetuksen 2 lu
vun 8 §:n muuttamisesta, mi'kä esitys tuli 
viime vaalikaudella vasemmiston toimesta 
äänestetyksi lepäämään yli vaalien. Ennen 
kuin eduskunta päättää lopullisesti lepää
mässä olevan lakiesityksen hyväksymisestä 
taikka hylkäämisestä, on syytä hiukan tar
kastella näitä lakivaliokunnan enemmistön 
mielestä niin yleispäteviksi muodostuneita 
hallituksen esityksen perusteluja. Samalla 
on valitettava, että herra oikeusministeri 
joutui viime istunnossa - syyttömänä mie
henä muuten tämän lain syntyyn - juuri 
näihin perusteluihin vedoten puolusta
maan kyseellisen lakiesityksen hyväksy
mistä. 

Esityksensä perustelujen alussa hallitus 
aivan oikein mainitsee, että kun valtiolliset 
rik6kset perustuvat useimmiten tekijänsä 
poliittiseen vakaumukseen ja voivat johtua 
siveellisesti hyväksyttävistä vaikuttimista, ei 
tällaisista rikoksista vapausrangaistukseen 
tuomittuja henkilöitä ole tahdottu rin
nastaa tavallisiin rikosvankeihin, vaan on 
heihin sovellutettu vapausrangaistuksen vä
hemmän kunnialle käypää muotoa, ja 
toteaa hallitus, että meidänkin maamme 
lainsäädäntö on valtiollisen itsenäisyy
temme alkupuolesta saak:ka ollut tällä kan
nalla. Kun hallitus kuitenkin on tullut 
- joko hyvien neuvonantajiensa ohjeita 
seuraten tai sitten omasta vakaumukses
taan - sille kannalle, että meidänkin 
maamme pitäisi saada niiden maiden jouk
koon, joissa ei muodossa eikä toisessa ase
teta siveellisesti hyväksyttävistäkään vai
kuttimista valtiollisen rikoksen tehneitä eri
koisasemaan, luettelee se ne maat, missä 
tällainen oikeus on poliittisille vangeille an
nettu, ja missä taas ei. Tällöin kiintyy 
huomio m. m. sellaisiin seikkoihin, että 
Ruotsikin kuuluu niihin maihin, jossa ei 
valtiollisil:le vangeille ole myönnetty mi
tään erikoisoikeuksia ja että Tanskan ja 
Norjan rikoslain mukaan vain oikeusistui
met voivat asettaa rikoksen vaikuttimien 
mukaan poliittisen rikollisen erikaisase
maan toiseen vähemmän hyväksyttävistä 
vaikutteista lähtöisin rikkoneeseen nähden. 
Vielä mainitsee hallitus lukuisan joukon 
maita, joukossa demokraattisiakin, joissa ei 
poliittisten vankien erikoisoikeuksia tun
neta, ja saadakseen oikein pontevan pohjan 

esityksensä tueksi hallitus vitaisee poliit
tisia vankejamme, että näistä muka useat 
tekevät rikoksensa ,itsekkäistä vaikutti
mista, esim. jonkin taloudellisen tai yhteis
kunnallisen edun saavuttamiseksi'', kuten 
sanat kuuluvat. Edelleen tuo hallitus esi
tyksensä perusteluissa julki sellaisenkin to
tuuden, että: ,poliittisille vangeille ran
gaistusten täytäntöönpanossa suodut etu
oikeudet ovat epäilemättä olleet osaltaan 
myötävaikuttamassa siihen, että poliittisten 
vankien lukumäärä on meillä'' - vuoden 
1921 lain muutoksen jälkeen, jolloin nämä 
erioikeudet otettiin käytäntöön, - ,jatku
vasti noussut". Vielä vaikeroi hallitus, että 
kun muka muihin rikollisiin nähden on 
viime aikoina rangaistuspakkoa tehostettu, 
ovat poliittiset vangit voineet näiden oi
keuksiensa turvin vielä vankilassakin jatkaa 
yhteiskunnan vastaista toimintaansa, häi
ritä vankilan sisäistä järjestystä ja aikaan
saada yleistä levottomuutta. 

Mitä kaiken edellä selostetun perustelun 
johdosta on sanottava~ Ensiksikin, ettei se, 
että Skandinavian maissa on osittain toisen
lainen lainsäädäntö, sovi esimerkiksi meille, 
hallituksen kaavaillessa tämän laatuista 
lainsäädäntöä. On näet otettava huomioon, 
että näissä maissa vallitsee aivan toisen
lainen oikeuden käytäntöön sovelluttami
nen, vaikkakin lainsäädäntö itse rikoslain 
sisältöön nähden onkin jokseenkin saman
lainen kuin meillä. Eihän näissä maissa, 
kuten meillä on laita, ole oikeuskäytäntö 
vienyt siihen, että jo määrättyyn kansain
väliseen järjestöön kuuluminenkin on rikos 
ja sellaisenaan tuomittava teko. Päinvas
toin näissä maissa samoin kuin Englannissa 
ja Hollannissa, joissa maissa ei myöSkään 
Eene poliittisilla vangeilla ·erikoisoikeuksia, 
saavat vapaasti toimia kaikkiin poliittisiin 
uskontunnustuksiin lukeutuvat, ja kun näin 
on laita, niin on itsestään selvää, että val
tiopetolliseen toimintaan osallistuvien luku
määrä näissä maissa on varsin vähäinen. 
Jos joku sellainen rikollinen ilmestyykin, 
niin lienee hänen tekonsa laatu sellainen, 
kuten esim. törkeä vakoilu, ettei tällaiselle 
valtiolliselle vangille ole katsottu tarpeelli
seksi myöntää erikoisoikeuksia. - Olisikin 
ollut suotavaa, että hallitus olisi esityksensä 
perusteluihin hankkinut vertailevat nume
rot esim. läntisten naapurimaittemme ja 
meidän maamme valtio- ja maanpetosrikok
sista tuomittujen luvuista, koska hallitus 
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on eräässä toisessa yhteydessä julkaissut 
tilaston valtiollisten rikoksellisten luvusta 
meillä. 

Kun siis meillä on katsottu rangaista
vaksi teoksi se, joka ei sitä vanhemmissa 
ja tosidemokraattisissa maissa ole, saa siitä 
selityksensä valtiollisten vankiemme run
saslukuisuus ja hallituksen väitteiltä, että 
kyseellisten vankien erikoisoi'keudet olisivat 
näiden vankien lukumäärän lisääntymisen 
aikaansaaneet, putoaa pohja pois. Yhtä 
ontto on sekin hallituksen väite, että meillä 
valtio- ja maanpetos tehdään usein itsek
käistä ynnä muista vähemmän siveellisistä 
vaikutteista johtuen. Tunnettua:han on, 
että etenkin viimeisinä vuosina ovat saa
neet valtiopetoksesta tai sen valmistelusta 
tuomioita henkilöt, joiden via:ksi on voitu 
enintään lukea se, että he ovat toimineet 
jäseninä ja toimihenkilöinä joissakin jär- 1 

jestöissä, esim. ammatillisissa järjestöissä, 
järjestöissä, jotka tuomioistuimet ovat myö
hemmin selittäneet lainvastaisiksi ja sellai
sina lakkautettavrksi. Näiden ihmisten 
saama aineellinen hyöty, ainakin mitä nyt 
jäsenistöön tulee, on useinkin rajoittunut 
siihen, minkä järjestö on heille voinut pa
rempina palkka- ja työehtoina taata. Muuta 
he eivät ole toiminnastaan palkakseen usein
kaan saaneet. En myöskään väittäisi si
veellisesti vähemmän hyväksyttävistä pe
rusteista johtuneekai sellaista toimintaa, 
josta kansalaisiamme on runsaasti tuomittu, 
että he ovat toimineet vakaumuksensa mu
kaan salassa valtiollisen katsantokantansa 
eteenpäinviemiseksi, koska heiltä maamme 
oikeuskäytön mukaan julkinen toiminta on 
evätty. Perusteeton on sekin hallituksen 
lausuma, että poliittiset vankimme 1heille 
suotujen erikoisoikeuksien turvin vielä van
kiloissakin jatkaisivat toimintaa, joka 
muodostuisi suna määrin yhteiskunnan 
vastaiseksi, että siitä olisi jo yleiselle jär
jestyksellekin vaaraa. 

Mitä tulee sitten siihen hallituksen pel
koon, ettei meillä voitaisi jättää tuomio
istuimille ratkaisuvaltaa, onko johonkin po
liittiseen rikokselliseen nähden käytettävä 
lievempää vaiko kovempaa rangaistusmuo
toa koska, kuten sanat kuuluvat, ,tällöin 
olisi kuitenkin vaara tarjona, että poliitti
set katsantotavat pääsisivät vaikuttamaan 
lain käyttöön", niin sen johdosta on sanot
tava, että tämä on turha pelko, sillä val
tiollisista rikoksiatakin ovat tuomioita lan
gettamassa hovioikeudet ja niissä käyttävät 

1 

lain vaakaa vanhemmat ja kokeneemmat 
tuomarit, joilta voidaan odottaa enemmän 
kuin esim. sellaiselta tuomarilta, joka oli 
käsittelemässä aluksi Mätön murhajuttua 
ja päästäessään murhamiehen vapaalle ja
lalle sotki tällä teollaan poliittis·et katsan
tokannat lainkäyttöön. Hallitus olisi näh
däkseni aikanaan voinut hyvin rakentaa 
esityksensä viime mainituilla. perusteilla, 
mutta kun se ei ole sitä tehnyt, en lähde 
tätä asianpuolta pitemmälle pohtimaan. 

Ja lopuksi on todettava, että käsiteltä
vänä oleva esitys on yksi niistä viime vuo
sien taantumuksen esiinloihtimista- teke
leistä, joilla tahdotaan viimeisetkin humaa
nisuuden rippeet maastamme kitkeä pois, 
vaikka oikea kulttuuriliberalismi käsittääk
seni kellottaisi tekemään aivan toisin voi
tettua vastustajaa kohtaan, vastustajaa, 
joka vankilaan telkeämällä on jo teht:r 
vaarattomaksi. Jos hallitus olisi oma-aloit
teisesti ottanut enemmän selvää vankila
oloistamme, niin se olisi jo aikoja sitten 
ollut selvillä siitä, että esim. vankiloissa 
sattuneet maanemme vähemmän mielyttä
vää mainetta aikaansaaneet sisäisen järjes
tyksen häiriöt ovat lähtöisin pikemmin· teh
täväänsä pystyvän vankilavirkakunnan 
puutteesta kuin muutaman sadan poliitti
sen vangin erikoisoikeuksista, oikeuksista, 
jotka on nytkin voitu ottaa kurinpidolli
sesti pois. Hallituksella lienee nimittäin 
tiedossa, etteivät asiat ole kaikissa muissa
kaan kuin poliittisten vankien sijoituspai
koissa sellaisessa kunnossa kuin olla pitäisi. 
Paitsi kunnollista vanki'kasvatusta tulisi 
hallituksen harrastaa kunnollisen virkakun
nan kasvatusta vankiloihin, se olisi paljon 
tärkeämpää kuin harrastelu tällaisissa 
asioissa :kun poliittisten vankien oikeuksien 
lakkauttaminen. Neuvonantajilleenkin hal
litus saisi antaa kyseelliseen suuntaan 'käy
vät ohjeet. 

Vasemmisto ei tahdo eikä voi olla täl
laista lakiehdotusta hyväksymässä, sillä se 
tahtoo säilyttää maassamme edes jotakin, 
joka viittaisi jonkinlaiseen kulttuurilibera
lismiin. Se pesee kätensä tällaiseen taantu
mukselliseen taka-askeleeseen nruhden ja toi
voo, että eduskunnassa olisi riittävä mä:ärä 
sellaisia edustajia, jotka estäisivät tällaisen 
lain hyväksytyksi tulon. 

Edellä sanottuun viitaten ehdotankin, 
herra puhemies, että käsiteltävänä oleva 
lakiehdotus hylätään. 
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Ed. S a 1m i a 1 a: Herra puhemies! Ed. 
Komu lausui äskeisessä puheenvuoflossaan, 
että tällä lailla, jota nyt käsitellään, aio
taan riistää viimeiset humaanisuuden rip
peet'kin (Ed. Komu: Oikein!) meidän ri
koslainsäädännöstämme (Ed. Komu: Oikein 
sanottu ! __:_ Vasemmalta: Eikös niin olen. 
En ymmärrä, mitä ed. Komu o}keastaan 
humaanisuudella tarkoittaa. Ehkä hänen 
käsityksensä mukaan se merkitsee sitä, ettei 
valtiovallalla ole o~keutta ryhtyä repressaa
lioihin niitä kohtaan, jotJka pyrkivät hävit
tämään valtakunnan itsenäisyyden ja tu
hoamaan sen oikeusjärjestyks.en. 

Ed. Kamu vii,ttasi jo pu!heenvuorossaan 
hallituksen esityksen perusteluihin. Niistä
hän käy selvästi ilmi (Ed. Komu: Ne ovat 
ihmeelliset perustelut!), että kysymyksessä 
oleva l·ainsäädäntö nojautuu yleisesti kult
tuuri- ja oikeusvaltioissa noudatettuihin pe
riaatteisiin. Useimmathan maat eivät hy
välksy valtiollisill.e ri'koksellisille minkään
laisia erioi:keuksia, vaan katsovat, että hei
hin nähden on sovellettava aivan samanlai
sia rangaistusmuotoja kuin niihin muihin
kin henkilöihin nähden, jotka ovat rikko
neet valtakunnan oikeusjärjestystä vastaan. 
Tällaisia erioikeuksiahan ei ole Ruotsissa, 
Hollannissa, Itävallassa, Italiassa, Portu
galissa, Rumaniassa, Turkissa, Kreikassa 
eikä Bulgariassa. Näitä erioikeuksia eivät 
ole käytäntöön ottaneet myöskään .Svei,tsin 
kantoonit eikä Sveitsin liittovaltio. Myös 
·Englannissa käsitellään valtiollisia rikok
sentekijöitä aivan samalla tavoin kuin 
kriminaalirikollisia. Tämän englantilaisen 
.periaatteen ov·at hyväksyneet kaikki anglo
sruksilaisvaltiot. Myöskin €Spanja1ais-.ame
·rikkalaiset rikoslait ovat kaikki sillä kan
nalla, että poliittisiin rikoksentekijöihin 
nä;hden on sovellettava yleisiä rikosoikeu
dellisia pedaatteita. Näin ollen voidaan 
siis tQdeta, että maailman huomattavimmat 
oikeus- ja kulttuurivaltiot eivät pidä huma
nisuuden vastaisena sitä, että ne käsittele
vät valtiollisia rikäksentekijöitä samalla ta
voin kuin muitakin rikoksentekijöitä. Ed. 
Komu lienee kyllä sillä kannalla, että hu
maanisuus on huippuunsa toteutettu meidän 
itäisessä naapurimaassa Venäjällä (Ed. 
Komu: Mitä me sieltä mallia tarvitsemme!), 
mutta sielläkään ei ole poliittisille rikok
sentekijöille annettu minkäänlaisia eri
oikeuksia. 

Eräät maat käsittelevät kyllä valtiollisia 

rikoksentekijöitä toisin kuin kriminaaliri
kollisia. .Sellainen maa on esim. Ranska. 
.Siellä on poliittisista rikoksista säädetty eri
tyiset rangaistukset, nimittäin: kar'koitus 
ja erityinen linnoitusvankeus. Mutta 
Ranskan lainsäädäntö julistaa nimen
omaan, että nämä molemmat rangaistus
muodot ovat häpeällisiä. Se korostaa tällä 
tavoin erikoisesti valtiollisten rikoksentelki
jäin vaarallisuutta. Se on tapahtunut ai
kana, jolloin vallankumouksen henki voi
ma1kkaimmin Ranskassa vaikutti. Samaan 
suuntaan on asiat järjestetty Belgiassa. 
Unkarissa ja .Japanissa sensijaan on aivan 
eri rangaistuksia säädetty sovellettavaJksi 
.poliittisiin rikoksentekijöihin. Siellä on 
täytäntöönpanossa todella:kin sellaisia eroa
vaisuuksia, jotka lieventävät näihin rikok
sentekijöihin kohdistuvien rangaistusten an
karuutta. 

Hallituksen esityksessä on viitattu jo sii
hen, että Norjassa ja ·Tanskassa on mah
dollista poliittisiin rikoksentekijöihin näh
den soveltaa erityistä rangaistuskeinoa, 
mutta sielläkin se on alterna:tiivinen ylei
siUe kriminaalirikoksellisille tuomittavien 
rangaistusten 'kanssa ja riippuu, kuten hal
lituksen esityksessä sanotaan, tuomioistui
men harkinnasta. Saksassa on niinikään 
ollut erityinen Festungschaft-rangaistus, 
mutta sielläkin se ·on ollut alternatiivinen. 
Vain yihdessä ainoassa tapauksessa oli se 
e~klusiivinen, nimittäin silloin kun se ikohc 
distui henkilöihin, jotka olivat tehneet it
sensä syypääksi sellaiseen valtiorikOikselli
seen toimintaan, jdka kohdistui vier.aan 
maan vaUiosääntöä vastaan. •Silloin tämä 
henkilö oli samanlaisessa asemassa kuin se, 
joka tuomitaan ka:ksintaistelusta. Tämä on 
todella custodia honesta. 

.Minä luulen, että täällä on aivan turhaa 
puhua nykyisestä kansallissosialistisesta 
Sa·ksasta, sillä siihen ei tässä eduskunnassa 
mitään huomiota kiinnitettäisi - sanon tä
män ed. Linkomiehelle hänen välihuutonsa 
johdosta (Eduskunnassa välihuutoja). Olen 
todellakin pUihunut niistä ,Saksan oloista. 
Silloinkuin siellä vallitsi , t o d e ll i n en 
d emo k r a t i a' '. Korostuksestani tpiti 
käydä selville, että sanani olivat lainaus
merkkien välissä, siis demokratia, jossa 
!bolshevismi määräsi (Ed. Komu: Aina pa
ranee vain ! ) . 

Siitä, mitä olen sanonut, käy selville, että 
oikeus- ja kulttuurivaltiot eivät suinkaan 
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ole pitäneet välttämättömänä säätää poliit
tisille rikoksentekijöille erityisiä rangais
tuksia, v·a.an on siellä katsottu välttämättö
mäksi soveltaa niihin nähden yleisiä krimi
naalipoliittisia periaatteita. Ja tämä käsi
tyskanta onkin mielestäni oikea. Ja useim
missa uusissa rikoslakiehdotuksissa on sa
mana tavoin asetuttu nyt mainitsemalleni 
kannalle. 

Eivät siis humaanisuussyyt vaadi säilyt
:tämään erikoisoikeuksia. Eivät ne myös
kään kriminaalipoliittiselta kannalta ole 
suositeltavia. Hallituksen esityksestä käy 
jo selville ne epäkohdat, jotka aiheutuvat 
siitä, että tällaisia eri'koisoikeuksia ylläpide
tään. 

Katson näin ollen siis, että eduskunnan 
enemmistö on ollut ·oikeassa, kun se on hy
väksynyt kysymyksessäolevan hallituksen 
esityksen. 

Ei voi olla kiinnittämättä erikoista huo
miota siihen intoon, jolla vasemmisto ajaa 
näitä poliittisten rikoksentekijäin erikois
oikeuksia (Ed. Komu: Millä innolla~). 
Tuossa innossa on jotakin epäilyttävää 
(Ed. Komu: Mitä epäilyttävää?). Näiden 
erikoisoikeuksien puoltaminen ·ei aiheudu
kaan suinkaan mistään kriminaalipoliitti
sesta harrastuksesta tai humaanisuussyistä, 
vaan siitä, että tahdotaan osoitta,a kommu
nisteille, että täällä kyllä valvotaan heidän
kin erikoisoikeuksiaan. Tällä tavoin lunas
tetaan nii·tä veks·eleitä, joita kirjoitettiin 
silloin, kun .luotiin sosialidemokraattien ja 
kommunistien kesken yhteisrintama, kun 
aika.ansaatiin, kuten täällä sanottiin, niin 
sanottu työväestön solidaarinen rintama 
viime vaaleissa (Ed. Komu: Milloin se 
tehtiin se sopimus~ -Puhemies koputtaa). 
Tästä syystä vaativat nyt vasemmiston 
edustajat vankien erikoisoikewksien säilyt
tämistä. 

Ed. Komu mainitsi, että ne miehet, 
jotka on täällä tuomittu, ovat toimineet 
vrukaumuksensa mukaan (Ed. Komu: Suuri 
osa ainakin!). On myönnettävä, että val
tiollisessa taistelussa saattaa ilmetä rikolk
siakin, jotka todella ovat tehdyt syvän 
vakaumuksen perusteella. Mutta ne miehet, 
jotka nyt istuvat meillä poliittisista rikok
sista tuomittuina Tammisaaressa, ovat 
säännöllisesti kaikki sellaisia, jotka ovat 
toimineet vie11aan valtakunnan hyvä1ksi, 
kominternin päämäärien toteuttamiseksi, ja 
vasemmisto yhtä hyvin kuin kaikki muut-

kin tietävät, mihinkä nämä päämäärät täih
täävät: Ne pyrkivät hävittämään tämän 
maan itsenäisyyden ja vapauden ja tuhoa
maan tämän kansan vanhan oikeusjärjes
tyksen. Ne miehet ovat liikkuneet viholli
sen asialla. Ei niiden päämääränä ole ollut 
tämän kansan hyvä eikä tämän maan me
nestys, vaan ovat pyrkineet lisäämään slaa
vilaisen maailman valtaa, pyrkineet ulotta
ma·an bolshevismin vaikutusta myöskin 
tänne. He ovat säännöllisesti olleet vieraan 
valtakunnan palveluksessa, he ovat toimi
neet tämän kominternin antamien avustus
ten varassa. Ja jos mikään, niin on tämä 
moraalisesti ala-arvoista ja häpeällistä. 
Nämä eivät ole mitään valtiollisia rikok
sente~kijöitä siinä merkity·ksessä'kään, mikä 
sille annetaan oikeus- ja vanhoissa kulttuu
rivaltioissa. Nämä ovat maanpettureita ja 
heitä olisi todellisuudessa sellaisina käsi
teltäväkin. Meidän rikoslainsäädännös
sämme on vrka siinä suhteessa, että se laa
jentaa liiaksi valtiopetosrikoksen käsitettä. 
Käsitykseni mukaan kommunistien teot itse 
asiassa lähentävät maanpetosta ja sellai
sesta rikoksesta olisivat nämä miehet tuo
mittavat. Monessa oikeus- ja kulttuurival
tiossa pannaan tällaiset miehet säännölli
sesti hirteen (Ed. Kamu: Oho! Siinäpäs 
tuli totuus! - Hälinää eduskunnassa. -
Puhemies koputtaa.). 

Tässä ei ole siis kysymys oikeudesta eikä 
humaanisuudesta. Kuva·ava oli ed. Komun 
lausunto, kun hän sanoi, että hän ei pidä 
paheksuttavana sitä, että nämä kommunistit 
toimivat salassa, koska heidän ei ole an
nettu toimia vapaasti julkisuudessa (Ed. 
Komu: Ne saavat muissa maissa toimia!). 
On se~kin merkillinen kanta. Kun ei ma.an
petdksellista toimintaa sallita julkisuudessa, 
niin ed. Komu hyväksyy sen, kun se ta
pahtuu salassa (Ed. Kamu: Minä ymmär
rän kyllä sitä, vaikka en hyväksy!). Ed. 
Komu ymmärtää siis kommunistien maa.n
petoksellista ·toimintaa. On todellakin ku
vaavaa, että sellaista saattaa sanoa tässä 
eduskunnassa. Minä toivon kuitenkin, että 
sellainenkin aika tulee, jolloin se ei enää 
käy päinsä (Ed. Komu: Katsotaan kun 
sinnekin tullaan ! ) . 

Olen näin ollen sitä mieltä, että kysy
myksessäoleva hallituksen esitys olisi hy
väksyttävä (Ed. Komu: Se nyt olisi tietty 
muutenkin!). 



Rangaistusten täytän töönpano. 
~-------------------------

219 

Ed. Estlander: Herr talman! De be
.stämmelser i förordningen om verkställig
het av straff, som genom 'lagförslaget 
skulle ändras eller avskaffas, blevo i tiden 
utan synnerlig eller synlig meningsskilj
aktighet antagna. Det kunde finnas och 
fanns i själva verket också då medlemmar 
av riksdagen, som hyste betänkligheter, hu
ruvida det var nödvändigt att i vår straff
rätt införa begreppet politiska fångar. Men 
också om man hyste betänkligheter då, så 
är det enlig<t min tanke en helt annan och 
vida hetänkligare sak ·att nu söka leda ut
vecklingen tillbaka; i varje fall om detta l 
skulle ske utan övertygande och tillräckliga 
skäl. Jag kan ieke finna att den hänvis
ning, som nu göres till störingar av ord
ningen i fängelserna, skulle motivera den 
föreslagna ändringen. Därav motiveras 
blott att en effektiv övervakning upprätt
hålles. Men denna övervakning måste ut
övas i en lugn och opartisk anda. Detta 
bör väl anses ·vara självfallet. Men det 
torde emellertid förtjäna att i detta sam-1 
manhang också observeras. 

Herr talman! Jag anser för min del att 
lagförslaget Mr få förfalla. 

Ed. Haka 1 a: Nyt käsiteltävänä oleva 
lakiehdotus ja sen käsittely täällä edus
kunnassa osoittaa erittäin selvästi, että ri
kospolitiikka meillä on tällä hetkellä varsin 
epävarmaa ja häilyvää. Se osoittaa suun
tien nopeasti muuttuvan, niin että se mitä 
puolentoista vuosikymmentä takaperin pi
dettiin oikeana, tahdotaan nyt leimata vää
räksi, vieläpä vaihtuvat käsitykset aivan 
lyhyessäkin ajassa. 

Aikaisemminhan Suomessa olivat valtiol
lisista rikoksista tuomitut rangaistustaan 
kärsiessään samanlaisessa asemassa kuin 
kriminaalirikoksellisetkin, mutta aivan ylei
sesti pidettiin tätä järjestelmää vanhentu
neena ja tarkoitustaan vastaamattomana. 
Se käsitys, että valtiollisten rikollisten te
kojen vaikuttimet ja mielenlaatu eivät ole 
verrattavissa kriminaalirikoksellisiin ja että 
rangaistuksenkin tulee sen vuoksi olla vä
hemmän ankara ja joissakin suhteissa kun
niallisempi, oli niin vakiintunut, ettei sitä 
vastaan juuri väitteitä esitetty miltään ta-I 
holta. Tätä aivan oikeata kantaa ei kui
tenkaan Venäjän vallan aikana voitu Suo
messa lainsäädäntöön soveltaa, koska ,emä
maassa", niinkuin silloin sanottiin, oli val-

lalla suuri kauhu valtiollisten rikosten suh
teen ja toisenlaiset käsitykset asian oikeu
dellisesta luonteesta. 

Kun maamme pääsi riippumattomaksi, 
toteutettiin tämä uudistus varsin nopeasti, 
paljon aikaisemmin kuin monet muut suu
remmat ja käytännölliseltä kannalta kat
soen tärkeämmät uudistukset. Vuonna 1919 
sovellutti silloinen tynkäeduskunta sen val
tiorikosoikeuksissa tuomittuihin kapinalli
siin. Ja seuraavana vuonna hyväksyttiin 
toimitettujen uusien vaalien jälkeen vali
tussa eduskunnassa rangaistusten täytän
töönpanosta annetun asetuksen 2 luvun 
8 §: ään lisäys, jolla valtio- ja maanpetos
rikoksista tuomitut vapausrangaistustaan 
kärsiessään asetettiin eräissä suhteissa sa
maan asemaan kuin tutkintovangit ja jo
hon sisältyy erinäisiä vapauksia ja helpo
tuksia. Lainmuutos hyväksyttiin yksimie
lisesti, niinkuin täällä jo on mainittu, sillä 
ainoastaan yksi edustaja ilmoitti eriävän 
mielipiteen sillä perusteella, että asia on 
uusi ja puutteellisesti valmisteltu. Sen jäl
keen on lll!ki ollut sitten voimassa. 

Vuoden 1934 valtiopäivillä antoi sitten 
nykyinen hallitus esityksen, jonka mukaan 
valtio- ja maanpetoksista tuomitut jäisivät 
mainitussa lainkohdassa säädettyjen helpo
tusten ulkopuolelle, mikä merkitsee lain 
asiallisen sisällön poistamista, sillä rikos
lain 16 luvun 24 § : n mukaan tuomittuja, 
joita se edelleen jäisi koskemaan, on niin 
vähän, ettei säännöksen lakiin jäämisellä 
ole sanottavaa merkitystä. 

Esityksen perustelut, niinkuin täällä jo 
on mainittu, eivät ole vakuuttavat (Ed. 
Komu: Ei vähääkään!). Niissä selitetään, 
että sille käsityskannalle, jonka mukaan 
valtiolliset rikokset aina ovat lähtöisin kun
niallisesta mielenlaadusta, ei voi myöntää 
yleispätevyyttä ja väitetään, että valtio- ja 
maanpetosrikoksia tehdään usein itsekkäistä 
vaikuttimista, että poliittisille vangeille 
suodut etuoikeudet ovat olleet osaltaan 
myötävaikuttamassa siihen, että poliittisten 
vankien lukumäärä on meillä lisääntynyt, 
sekä että poliittiset vangit ovat heille suo
tujen suurien etuoikeuksiensa turvin voi
neet vankilassakin jatkaa yhteiskunnan 
vastaista toimintaansa ja siten häirinneet 
vankilan sisäistä järjestystä. 

Viime tiistaina eduskunnan istunnossa 
lausui herra oikeusministeri taasen sellai
sen käsityksen, että Suomessa ei nykyjään 
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olisi ollenkaan muita sellaisia poliittisia 
vankeja, jotka olisivat oikeutettuja saa
maan vaitiollisille rikollisille tarkoitetun 
lievennetyn rangaistustavan kuin ne, jotka 
ovat tuomitut rikoslain 16 luvun 24 § :n 
nojalla. Tämän saman käsityksen esitti 
lakivaliokunnassa myöskin ed. Kekkonen ja 
sitten myöhemmin vielä ed. Salmiala. Ja 
kaikkien näitten lausuntojen sisältö oli siis 
se, että kommunistien tekemät poliittiset 
rikokset ovat luonteeltaan toisenlaisia kuin 
yleensä valtiolliset rikokset. Olkoon nyt 
tämän teorian keksijä ken tahansa, niin 
täytyy sanoa ensiksikin, että se on aivan 
uusi käsitys, sillä se ei sisälly tätä asiaa 
koskevan hallituksen esityksen perustelui
hin eikä liioin korkeimman oikeuden 
vuonna 1920 antamaan lausuntoon, jota on 
käytetty muun ohella tämän lainmuutok
sen perusteena. Eikä sitä liioin ole esitetty 
aikaisemmilla valtiopäivillä kun tätä asiaa 
silloisissa vaiheissa käsiteltiin. Lisäksi täy
tyy sanoa, ettei se saata olla mikään jurii
dinen vaan poliittinen käsitys, sillä eihän 
sitä mitenkään voida soveltaa esim. sellai
sen maan lainsäädäntöön, jossa kommu
nismi on täysin luvallinen. Missä taasen 
kommunismi on kielletty, niin sekin on ta
pahtunut poliittisista eikä suinkaan jurii
disista syistä. 

Oikeusministeri lausui myöskin, että po
liittisten vankien lukumäärän väheneminen 
ei luonnollisestikaan voi eikä saa vaikuttaa 
siihen käsittelyyn, jonka alaiseksi rangais
tustaan kärsivä asetetaan enempää kuin lu
kumäärän lisäytyminenkään saa aiheuttaa 
mitään muutosta tähän. Nyt hallituksen esi
tyksen perusteluissa kuitenkin lausutaan, 
että poliittisille vangeille rangaistusta täy
täntöön pantaessa suodut etuoikeudet ovat 
epäilemättä olleet osaltaan myötävaikutta
massa siihen, että poliittisten vankien luku
määrä on meillä puheenaolevan lainmuu
toksen jälkeen jatkuvasti noussut. Tämä 
esitettiin silloin yhtenä eikä nähtävästi vä
häis1mpänä syynä lainmuutoksen tarpeel
lisuuteen. On vaikea löytää näitten lau
suntojen sisällöstä mitään johdonmukai
suutta vaan näyttävät ne pikemminkin ole
van keskenään jyrkässä ristiriidassa. Ai
van yhtä hyvällä syyllä voidaan myöskin 
väittää, että vankiloissa mahdollisesti ta
pahtuneet kurittomuudet eivät voi vaikut
taa lainsäädännön muuttamiseen. Jos joku 
rangaistusta kärsiessään tekee itsensä syy-

pääksi häiriön tekoon, on häntä siitä ojen
nettava, mutta se ei voi eikä saa vaikuttaa 
niitten asemaan, jotka myöhemmin joutu
vat samaan asemaan ja vilpittömästi alis
tuvat lakia ja ohjesääntöjä noudattamaan 
(Ed. Komu: Oikein!). 

Mutta mehän nyt tiedämme ilman laa
joja selityksiä ja kirjoitettuja perustelui
takin, vieläpä verrattain yksityiskohtaisesti 
syyt ja aiheet tämän esityksen antamiseen 
ja sen on myös herra oikeusministeri to
dennut täällä aikaisemmin antamassaan 
lausunnossa. Sehän aiheutui siitä, että van
kiloissa, joissa valtiollisia vankeja säilyte
tään, syntyi vuodesta 1930 alkaen ristiriita 
vankilaviranomaisten ja poliittisten van
kien välillä ja jonka taitekohdaksi sitten 
muodostui tunnettu valtiollisten vankien 
keskuudessa puhjennut syömälakko. Silloin 
oli rauhattomat ajat koko maassa, sillä po
liittinen valtataistelu ja luokkataistelu rai
vosi ankarana, lakeja ja oikeuskäsityksiä 
uhmaavana ja sen mainingit ulottuivat 
vankilan muurien sisäpuolellekin. Näistä 
vankilatapahtumista ja erikoisesti juuri 
Tammisaaren keskusvankilan tapahtumista 
on täällä eduskunnassa jo aikaisemmin esi
tetty lukuisia lausuntoja ja tässäkin yh
teydessä olisi valaisevaa niihin vielä puut
tua. Mutta jätän sen kuitenkin tekemättä. 
Tahdon vain sanoa, että nämäkin olivat osa 
silloisista poikkeuksellisista tapauksista ja 
että niitä on arvosteltava silloista valtiol
lista taustaa silmälläpitäen. Silloin ne myös 
tulevat esiintymään objektiivisen tutkijan 
silmissä aivan toisessa valaistuksessa kuin 
mitä niistä on täällä porvarilliselta taholta 
esitetty. 

Tästä kaikesta huolimatta eduskunta 
vuoden 1934 valtiopäivillä hyväksyi laki
valiokunnan ehdotuksen mukaisesti halli
tuksen esityksen asiassa. Ja kun se yli 
vaalien äänestettynä nyt tulee uudelleen 
ratkaistavaksi näyttää ainakin lakivalio
kunnan kannanilmaisusta päätellen porva
rillisissa eduskuntaryhmissä edelleen vallit
sevan sama henki kuin vuoden 1934 v8.1-
tiopäivillä, näyttävät olevan valmiita sen 
edelleen ja lopullisesti hyväksymään. 

Juuri nämä seikat mielestäni osoittavat 
rikospolitiikassa arveluttavaa epävarmuutta 
ja häilyväisyyttä. Asian oikeudellisesta 
puolesta, nimittäin siitä, onko valtiollisissa 
rikoksissa tekijäin motiivit ja mielenlaatu 
sellainen, että ne edellyttävät humaanisem-
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pa.a rangaistusta kuin varsinaisissa krimi
naalirikoksissa, voidaan tietysti esittää eri
laisia käsityksiä. Mutta kun nykyisen lain 
kanta on niin myöhään kuin vuonna 1921 
yksimielisesti hyväksytty, niin täytyy sitä 
jo yksistään tämänkin perusteella pitää va
kiintuneena. OikeuSkäsitteet ja -periaatteet
han ovat sellaisia, etteivät ne vaihdu 
joka vuosi tai joka vuosikymmen, vaan säi
lyvät ne samanlaisina sangen pitkiä ajan
jaksoja. Oikeusperiaatteet ovat myöskin 
sellaisia, ettei niistä ole tapana eikä myös
kään ole syytä poiketa jokaista kompastus- 1 

kiveltä näyttävää estettä tai haittaa kier
tääkseen. 

Jos nyt kuitenkin väitettäisiin edelleen
kin, että aikanaan tehty nyt puheena oleva 
lainmuutos oli erehdys, ja että se on juuri 
senvuoksi korjattava, niin mielestäni täl
laista väitettä ei voida sitovasti mitenkään 
todistaa. Kun tämän asian yhteydessä pu
hutaan valtiollisten rikosten lisääntymi
sestä tai epäjärjestyksistä vankiloissa po
liittisten vankien keskuudessa, niin se kos
kee ainoastaan vuosien 1930-33 kuohunta
ja taantumuskautta, jolloin vastaavanlaa
tuisia tapauksia olisi saattanut tapahtua 
huolimatta siitä, minkälaiset olot ja oikeu
det vaitiollisille vangeille olisikaan sää
detty. Mutta senjälkeen ei häiriöistä tällä 
alalla· ole kuultu kerrassaan mitään ja val
tiollisten rikosten lukumäärä on myöskin 
jatkuvasti ja huomattavasti supistunut. 
Korkeimmillaanhall oli valtiollisten vankien 
luku v. 1933, jolloin sen mainitaan olleen 
771. Tällä hetkellä lienee valtiollisten van
kien lukumäärä siinä 300-350 välillä. Se 
on siis tällä ajalla vähentynyt jo enemmän 
kuin toisella puolella. Myöskin ne tiedot, 
joita on julaistu poliisin tietoon tulleista 
rikoksista, osoittavat tämän vähennyksen 
yhä edellensäkin jatkuvan. Poliisin tietoon 
tulleita valtiollisia rikoksia oli v. 1933 kaik
kiaan 321 ja v. 1935 111. Viimeksi sano
malehdissä julkaistuista tiedoista näkyy, 
että tämän vuoden toisella neljänneksellä 
oli näiden ilmisaatujen rikosten luku su
pistunut jo 13: een. Kun siis juuri nykyis
ten lakien voimassaollessa kuljetaan varsin 
nopeasti sitä päämäärää kohti, johon pyri
tään, niin . ei mielestäni oli mitään aihetta 
tällaisiin äkillisiin ja jyrkkiin heilahduk
siin rikospolitiikan alalla. 

Sosialidemokraattinen eduskuntaryhmä 
ei voi siis käsiteltävänä olevaa lakiehdo-

tusta hyväksyä. 1\fu toivomme, että nor
maaliset olot poliittisellakin alalla alkavat 
vähitellen palautua. Tällaisia poikkeuksel
lisia lakeja ei tarvita. Kannatan, herra 
puhemies, ed. Komun tekemää ehdotusta. 

Ed. Pennanen: Herra puhemies! -
V a:ltiopetoksellisista ja maanpetokscllisista 
rikoksista vankeusrangaistukseen tuomittu
jen vankien erikoiooikeuksia muihin ran
gaistusvankeihin nähden on puolustettu 
sillä ainoalla syytlä, että mainitunlai:setkin 
poliittiset r:ilkokset saattwvat muka tapahtua 
siveellisesti puolustettwvista •vaikutteista. 
Niinkin voi!Ji olla ja on ollutkin siellä, 
missä va:ltwkunnan ·rajat ovat väkivalltai
sesti ·vedetyt ja missä va:lioittaja:kansa pai
naa iestä voitetun o~alle. Niin voipi olla 
myöskin valtiopetokseen nä:hden siellä, 
missä maata hallitaan despoo.ttis.esti ja 
missä •valti,onisista syistä vangitut henkilöt 
ovat 'kylläkin edlmisasemassa muihin van
kei:hin nähden, vaan aivan toisinpudlin, 
jopa niin pitkälle, että heihin sovelletaan 
n. s. korkeimman asteen rangaistuksia ai
'van !Pelkä1lä määräY\kseHä. Mutta meillähän 
eivät ole asiat eikä olot niin. Kansanvaltai
sesti haUitussa maassa ja oikeusva1tiossa, 
kuten meillä, ei vailtio- ja maanpetosrikok
sia voida nähdäkseni miitlään aatteellisilla 
nä!kokohdil!la :pitää erikoisasemassa, salli
malla rangaistukseen nähden :suureJlllpia va
pauksia ja ·oikeuksia kuin muista ri:koksista 
tuomituille. Rikoslakimme 36 :luvun 1 §: n 
mukaan voidaan tuomita vankeus-, jopa ku
ritushuonerangaistukseen seUaisesta petok
sesta, mikä on tehty yksityistä henkilöä ·vas
taan, eli kuten laissa sanotaan, kun peijaa 
toisen. Ruma rikos on tietysti sekin, mutta 
V'oidaa:nlko ma11.n ja kdko kansan ,peijawmista 
pitää vähemmän halpamaisena tekona. 
Ellei, niin niistä tuomittujen erikoisoikeu
det ja -va:paudet ovat !lakiesityksen hyväk
symise.Uä poistettavat. 

Omalta ikohd~tani kannatan la!kie'hdotuk
sen hyväksymistä >ja niin tulee tekemään 
kokonaisuudessaan se ryhmä, johonka mi
nulla on !kunnia kuulua. 

Minun'kin mieleni te>kee tässä yhteydessä 
sanoa muutama ystävälrlinen sana sosialis
teille (Ed. Komu: Antaapa kuulua!). Te
hän olette jo pitlkän aikaa sitten itsenäisyy
temme alkuajoista iähtien vähä vähwltä ja 
HsääntJ~Vässä tempossa erityisesti allevii
vanneet sitä, että kansanvaitainen va1tiojär-
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jestys ja laiHinen järjestys tässä maassa 
saa parhaimman ja voimakkaimman tuki
pylvään juuri teistä (Vasemmalta: Kuten 
onlkin !) . 'Tämä teidän lai'llisuuskantanne 
on jotenkin nuori, mutta nuoruus on vika, 
mikä vuosien varrerla korjaantuu, ja minä 
olisin ensimmäinen ilolla uskomaan tämän 
teidän yhäti .toistuvan va;kuuttelunne [>ai:k
ikansapitäväisyyteen, jos vain osaisin uskoa. 
Mutta miterrkä on sitten teidän laillisuus-
1harrastuksenne kanssa yhteensopivainen 
tämä teidän nyt jatkuvasti esiintyvä kan
tanne näihin kysymyksessä oleviin vaQtioJJi-, 
siin rilmllisiin nähden (Vasemmalta: Me 
vool~lamme voimassa olevaa lakia!). 8e on 1 

myötätuntoinen teidän kantanne niihin 
nähden, ja ed. Komu on !kirkkaasti ilmoit
tanutkin, että hän kyHä ymmärtää kommu- · 
nistien maanalaista toimintaa. Se lVielä si
nään menisi, jos ed. Komu yksinään sitä 
ymmär.täisi, mutta ka~kesta päättäen, ja sen 
rviimeinen puhuja totesi, te ymmärrätte sitä 
karkki. Näyttää siis siltä, kaikista laHlisuus
vrukuutteluistanne huolimatta, ikävä kyllä, 
että vanha suola vieläkin janottaa. 

Ed. K e k k on en: Herra puhemies! 
Kysymys sii.tä, ovatlw valtiollisten rHmsten 
tekij.ät asetettavat erikoisasemaan muihin 
rikoksentekijöihin nähden, ei o;le mielestäni 
mikään maailmankatsomukseillinen kysymys, 
niinkuin ed. Komu ja Hakala ovat täällä 
py:rlkineet käsittämään ja esittämään. Siitä
hän on osoituksena jo sekin seikka, joka 
tää1lä on maini.ttu, että sellaiset kansanval
taiset maat kuin EngJanti ja nyt sosialisti
sella rvaa:livoitolla kruunattu ikunin'kaal:Iinen 
Ruotsi eivät tunne poliittisten vankien eri-, 
:koisoikeuksia, :kun <taas esim. Unkarissa ja 
Saksassa on tehty ero poHittisista ja muis.ta 1 
rikoksista tuomittujen ikärsittäviksi mää
rättyjen rangaistusten välillä. Mutta vaikka 1 

tässä ta~koitettua eroa rangaistusten suh
teen ei olisikaan tehty, täytyy kyllä myön
tää, että normaalisissa oloissa on tehtävissä 
ja myös tehtävä periaatteellinen ero varsi
naisten ikriminaaJlirikollisten ja poliittisten 
dkoksentekijäin 1Vä:lillä. Meillä käsittääik
seni kuitenkaan ei,vät tä!llaiset no·rmaaliset 
olosuhteet tässä suhteessa ole vallitsevina. 
Kun otetaan lähtökohdaksi, että rangais
tuksen laatu ja -rangaistulksen määrä riip
puu siitä, mikä kunakin ajankohtana kat
sotaan yhteiskunnan suojelemisen vuoksi 
tarpeelliseksi, niin sii'loin on tutkittava sen 

valtiorikollisuuden luonnetta, jota vastaan 
meillä on taisteltava. Sil·loin me havait
semme, että meil'lä ovat olosuhteet suuressa 
määrin toiset kuin ·esim. vuonna 1921, jol
loin rangaistusten täytäntöönpanosta anne
tun asetuksen 2 luvun .S ·§ nyt kumotta
vaksi esitettävässä muodossaan vahvistet
tiin. Käsitykseni on, että sekä yhteiskun
nan suojelemisen tarve että myöskin valltio
rrkollisten laatu silloin puolsivat eron teke
mistä varsinaisten kriminaa;lirikollisten 'ja 
poliittisen rilmksen tekijäin 'Vä:lillä. Pcliit
tisista syistä oli silloin !Vankiloissa cr>ää
asiassa vielä vuoden 1918 kapinallisia, joista 
suurin osa, kun olosuhteet otetaan huomioon, 
ansaitsi toisenlaisen käsittelyn kuin varsi
naiset ·rikolliset. Tästä seikasta on todis
tuksena, että IKL :'kin tämän tunnustaa, 
kun se on •pyrkiny;t hankkimaan näitä rin
tamamiehiä !kummaltakin 1puolen siHoista 
rintamaa riveihinsä. Mutta vuodesta 1921 

. ovat meillä olosuhteet .paljon muuttuneet 
tässäkin suhteessa. Meidän erikoislaatui
si·ssa oloissamme on valtioon kohdistuva ri
kollisuus nyt yleensä sitä laatua, että se 
samalla ,pynkii tuhoamaan valtakuntamme 
itsenäisyyden. Milloin rikos vaitiota •Vas
taan kohdistuu valtion itsenäisen o1.emassa
o1on tuhoamiseen, on se sellainen, että sitä 
ei lievähtatuisten rangaistusten muodossa 
pitäisi helliä. Tämä nä:kökohta, eikä niin
kään paljon halllituksen esityksen ,peruste
·luissa mainittu syy, että valtiopetos meillä 
tehtäisiin muka usein itsekkäistä vaikut
teista, paikottaa minut hyväksymään lepää
mässä olevan lakiehdotuksen. Eikä se seikka, 
että tämä ehdotus nyt hyväksytään, mie
~estäni ole mikään taantumuksen merkki. 
1Siinä suhteessa yhdyn täysin tunnetuim
paan rikosoikeusoppineeseemme, poof. Sär
kilahteen, .joka 'Vuonna 1923 kirjoitti ,T.Jaki
miehessä" tästä asiasta m. m. seuraruvaa: 

,Rangaistuksen oikeutus perustuu sen 
•välttämättömyyteen. Välttämättömän ran
gaistuksen käytäntöön ottaminen ei semmoi
senaan käsitä taka-askelta, vaan se on t&ka
askeleen merkki. Varsinainen taika-askel on 
siinä, että :kansan siveellinen taso on niin 
huonontunut, että rangaistus, jota i:Lman 
ennen on tultu toimeen, myöhemmin on 
käynyt vä;l.ttämättömäksi. :Sama on laita 
nyt kysymyksessä olevan ta:ka-askeleen. 
Rangaistuksesta ei saa tehdä narripeliä. 
Narr]pelin !Välttämiseksi on väJlttämätöntä 
tehdä vailtiollisen rangaistusvangin erikois-
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eduista loppu, sen on kokemus mielestäni 
selvästi näyttänyt. Tässä tapauksessa lain 
muutos tuskin on edes siveellisen taka-aske
~een merkkinä. Jos uskallamme olla rehel
ilisiä itseämme kohtaan, on meidän nimit
täin suoraan tunnustettava, että valtiollis
ten vankien asettaminen erikoisasemaan oli 
ennenaikainen koe. Tässä kuten niin mo
nessa muussakin kolkeessa luulimme it
seämme paremmiksi kuin tode'llisuudessa 
olemme. Kokeesta luopuminen on siis pi
kemmin ,pidettävä heräämisen tai ehkä pa
remmin selviämisen, kuin siveellisen huo
nontumisen merkkinä." Sen periaatteelli
sesti tärkeän nffikökohdan ohella, joka edelilä 
on esitetty pakottaa esi!lläolevaan lainmuu
tokseen myös käytännölliset välttämä.ttö
myydet. Kun muistetaan, miHainen 'Vallat
tomuus 'Vuoden 1'933 !Vaiheilla Tammisaaren 
pakkotyölai·toksessa vallitsi, täytyy myöntää 
että muutoksen saaminen o1i oikeusvaltion 
ki:tnnalta asioita katsoen vä~lttämätön. Mil
Jään yhteiskunnallla, oli se kuinka v8ipaa
mielinen •tahansa, ei ole va·raa ylläpitää se'l
laista sosialisuuden lmrkeakoulua, käyttääk
seni professori Särkilahden sanoja, millai
seksi Tammisaaren pakkotyölaitos o1i muo
dostunut. Nyt on sanottu ja täälläkin sa
notaan, että siellä dlot ovat muuttuneet ja 
vallattomuus iloppunut. Se lienee, eräältä 
osaltaan ainakin, totta. Mutta se ei ole 
arvatenkaan tapahtunut vankien omasta 
aloitteesta, taikka heidän suopeamielisyy
destään tai heidän muuttuneesta mielenti
lastaan valtiota kohtaan, vaan se on kai 
tapahtunut 'Vankilaviranomaisten toimenpi
teestä. Näin ollen ei ole mitään syytä il
man erimoisia toimenpiteitä ota!ksua, että 
dlosuhteiden jatkuminen edes tällaisenaan 
taataan. Eiköhän tämän lakiehdotuksen 
hylkääminen dlisi kuin torvensoitto Jevotto
muu'ksien uudelleen aloittamiseksi. 

Kun, niinkuin sanoin, ero poliittisten ja 
kriminaalirikollisten kesken on tehtävissä, 
olisi kyllä käytännöllisesti ja periaattee:Ui
sesti .parhain menettely senainen, :että tuo
mioistuin saisi kussakin yksityistapauksessa 
määrätä tehdyn ri~oksen vaikutinten pe
rusteeHa, onko tuomitun 'kärsittävä tavalli
nen !Vaiko erikoislaatuinen rvähemmän kun
uialle käypä rangaistus. Näin asianlaita 
kieltämättä periaatteessa onkin. Mutta mei
dän oloissamme voisi 'käydä niin, että tuo
mioistuimet, vaikkapa 'Vain :poikkeuksel[i
sesti, käyttäisivät tätä oilkeuttaan siHä ta-

voin, ettei se vastaisi kansan oikeustajun
taa. Ja senvuoksi ei ole nähdäkseni mahdol
lista, että tällle, periaatteellisessa katsan
nossa tosin parhaalle, ticlle lähdetään. 

Ed. Salmiala epäiH tääl:lä sosialisteja 
siitä, etteivät he aatteellisista syistä ajaisi
kaan lainsäädännön pysyttämistä' nykyisel
lään. No, ed. Salmia1a, ymmärretään heitä 
välhän. Sillä kyllä meitä kaikkia saattaisi 
itsekäs näikökohta johdattaa siihen, että jo 
hyvissä ajoin ryhdyttäisiin hankkimaan 
kaikkia mahdoHisia helpotuksia poliittisten 
'Vanlkien asemaan. Jos nimittäin joudumme 
esim. Heinäsaari'lle suorittamaan vähemmän 
kunniaHe käYipää rangaistukseen kuuluvaa 
ankaransorttista työpalvelusta ja 'kuuntele
maan vartiotulien ääriHä 'kaiutettavia otah
dikkaita marssilauluja, niin kaipa siinä mo
nasti tulisi mieleen kuinka .tarpeellista olisi 
saada sopivaa Hevennystä poliittisten van
kien asemaan. 

Ed. Räisänen: Herra puhemies! -
Tämän lakiehdotuksen oikean luonteen 
osoittamis~ksi on välttämätöntä muistuttaa 
mieliin niitä olosuhteita, jotka vallitsivat 
maassa vuoden 1934 a:lussa hallituksen an
taessa tästä asiasta esityksensä. Tämä esi
tys muodosti alun samoihin päämääriin 
tähtäävälle pitkäUe esityssarjalle. 

Jokaiselle on selvää, että yleinen tilanne 
esityksen antamisen jälkeen on suuresti 
muuttunut. Vuoden 1933 alussa olivat nat
sit anastaneet Saksassa vallan ja polkeneet 
jalkoihinsa demokratian ja ihmisoikeudet 
tava1la, joka miellytti Suomen fascistisia 
ain~ksia. Ei ole kiellettävissä, että nämä 
Saksan tapahtumat vahvistivat maassamme 
oikeistosuuntausta, joka käytti hyväkseen 
tilaisuutta vahvistaakseen asemaansa demo
kratian vastaisella lainsäädännöllä. Väki
valtaiset menettelytavat eivät toistaiseksi 
saattaneet tulla kysymykseen. Maan epä
määräinen ja epäselvä ulkopolitiikka tähän 
aikaan oli omiaan viemään kehitystä sa
maan suuntaan. Huomattava nimittäin on, 
että hallituksen vaaraUisimmat epädemo
kraattiset esitykset annettiin ennenkuin 
skandinaavinen suuntautuminen oli vi
rallisesti julistettu.. Nyt esillä olevaa 
lakiehdotusta ei ole käsiteltävä erillisenä, 
vaan hallituksen kansanvallan . vastaisen 
lainsäiidännöllisen toiminnan oleellisena 
osana. Poliittisten vankien kohtelu on aina 
ollut ilmapuntari, joka herkästi osoittaa 
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yleispoliittisenkin suunnan kehitystä. Jo 
kevätpuolella v. 1933 kiristettiin hallinnol
lisesti ei-fascististen poliittisten vankien 
oloja entisestään. Seurauksena oli poliittis
ten vankien syömälakko, joka :kesti 13 vuo
rokautta ja johon otti osaa lähes 500 van
kia. Lakon aikana suoritettiin joukko pak
kosyöttöjä, jonka johdosta 4 vankia kuoli 
ja monien henki joutui vaaraan. Kun so
sialidemokraattisen eduskuntaryhmän ulko
puolelta ei kuulunut yhtään vastalau_set~a 
tätä väkivallantekoa vastaan, aukem t1e 
uusille hyökkäyksille kansanvaltaa ja työ
väenluokkaa vastaan lainsäädäntöteitse. Mi
nun ei tarvitse tässä luetella, mitä kaikkia 
taantumuksellisia esityksiä hallituksen ta
holta on annettu. Huomautan vain, että 
tämänkin päivän esityslistalla on muita
kin kansanvallan kannalta mitä turmiolli
simpia lakiehdotuksia, nimittäin valtio- ja 
maanpetossäännöstöjen laajentamista jako
ventamista tarkoittavat lakiehdotukset. 

Viime tiistain istunnossa antoi herra 
oikeusministeri lausunnon, joka on jyrkästi 
torjuttava. Herra oikeusministeri ensinnä
kin luokitteli poliittiset vangit hyvin omi
tuisesti. Hän nimittäin sanoi, että valtiol
lisia vankeja siinä mielessä, että he an
saitsisivat yleisestä rangaistusten täytän
töönpanosta poikkeavan lievemmän tai :kun
niallisemman käsittelyn ei Suomessa ole 
muitten kuin niiden joukossa, jotka ovat 
tuomitut rikoslain 16 luvun 24 §:n mu
kaan. Muut poliittiset rikoHiset ovat muka 
tehneet rikoks·ensa palkkiosta tai muista 
huonoista motiiveista. Puhumattakaan siitä, 
että ihmisen motiiveja on vaikea todeta ja 
niihin perustaa jotakin luokittelua, on sa
nottava sitäpaitsi, .että herra oikeusminis
teri on antanut pätemättömän todistuksen 
- vai olisiko asia niin, että tämän todis
tuksen onkin antanut herra Arvelo oikeus
ministerin välityksellä. 

Valtavasti suurin osa poliittisista teoista 
tuomittuja on tavallisia työläisiä, jotka 
useinkin koko elämänsä ovat toimineet jul
kisissa työväenjärjestöissä pienintäkään kor
vausta saamatta, pelkästään aatteellisista 
syistä. Sanottakaonpa heidän poliittisesta 
toiminnastaan mitä tahansa, niin on pidet
tävä loukkauksena ei ainoastaan työväen
luokkaa vaan koko Suomen kansaa vastaan, 
kun esitetään sellainen ennenkuulumaton 
väite, että Suomessa tuskin on muita po
liittisia vankeja kuin sellaisia, jotka ovat 

rahasta tai muista ala-arvoisista vaikut
teista •toimineet. Sillä oikeusministerinkin 
täytyy tietää, että rikoslain 16 luvun 
24 §:n nojalla on Suomessa tuomittu suh
teeHisesti verraten harvoja henkilöitä. Ny
kyään istuu tuon pykälän nojalla van'ki
loissa tuskin yhtään henkilöä. Jos vain sen 
nojalla ·tuomitut saavat nauttia poliittisten 
vankien oikeuksia, niin niillä tulee olemaan 
hyvin vähän merkitystä. 

Herra oikeusministerin lausunto, joka 
viime tiistaina annettiin, on ilmeisesti kir
joitettu eräitä ·päiviä aikaisemmin 'kun 
maassa tuli, sanomalehdistön välitykselrlä, 
tunnetuksi päivän keskustelun alaisena 
olevat Etsivän Keskuspoliisin raportit, pro
memoriat eli ,muistiot", tai mitä kaikkia 
nimiä niille nyt lieneekään annettu. Näi
den Etsivän Keskuspoliisin raporttien mu
kaan olisi meillä hyvin paljon kömmunis
teja muualhvkin kuin työväestön . piireissä, 
jopa olisi joku päässyt pujahtamaan it
seensä hallitukseenkin, herra oikeusministe
rin toveriksi. On tyydytyksellä pantava 
merkille, että se ministeri, joka joutui täl
laisen loukkauksen alaiseksi, on nyt sano
nut hyvästit herra Kivimäen hallitukselle. 
Minä toivon, että hallituksessa löytyisi mui
takin samanlaisia ministereitä, jotka sieltä 
oikeissa ajoissa osasivat lähteä pois. 

On onni, että tämä Etsivän Keskuspolii
sin promemoria tuli tällä tavoin paljaste
tuksi, joten sen perusteella ei enää toki 
ilettänekään noita arvoisia herroja ja naisia 
kulettaa raadin eteen tuomittavaksi. Mutta 
tuollaisia raportteja on meidän maassamme 
annettu yleisille syyttäjille ja oikeusistui
mille Etsivän Keskuspoliisin toimesta jo 
aikaisemmin ja niiden perusteella on ihmi
siä tuomittu, ei suinkaan rikoslain 16 lu
vun 24 §: n nojalla, vaan m. m. rikoslain 11 
luvun 4 a ja 6 § : n nojalla. Sellainen asia
kirja on minulla tässä edessäni. Se on jäl
jennös eräästä Vaasan hovioikeuden kanne
viskaalin syytekirjelmästä vuodelta 1934. 
Se on varmasti yhtä mielenkiintoinen asia
kirja kuin ne promemoriat eli ,muistiot", 
jotka näinä päivinä on saatettu julkisuu
teen. Minä en tätä asiakirjaa kuitenkaan 
halua ainakaan tässä tilaisuudessa kokonai
suudessaan lukea, vain muutamia viitteitä 
siitä tai muutamia otteita siitä teen, koska 
ne ovat niin kuvaavia ja koska Etsivän 
Keskuspoliisin sen promemorian perus
teella, johon tämä syytekirjelmä perustuu, 
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niinkuin hovioikeuden kanneviskaali sanoo, 
on tuomittu ihmisiä linnaan ja ne ovat 
istuneet ja kärsineet tuomionsa. Minä 
uskon, että kun herra oikeusministeri kuu
lee, mitä minä täältä luen, niin hän myön
tää, että vaikka nämä henkilöt ovat olleet
kin tuomittuja rikoslain 11 luvun 4 a ja 
6 §:n nojalla, niin kyllä hän ei olisi voi
nut olla niin 'kovasydäminen, että olisi 
niiltä kieltänyt valtiollisen vangin oikeuk-

1 

sia, s. o. ottaa vastaan jonkun ruokapake
tin j. n. e. - sellaisen lupasi, sivumennen 
sanoen, aikoinaan rovasti Kares minullekin 
ja minä olen luvannut rovasti Karek
selle myös. Joi'! minä joudun sinne Heinä
saarille, josta mahdollisuudesta ed. KEk
konen huomautti, niin toivottavasti minä 
rovasti Karekselta saan tuon paketin ja 
toivottavasti siellä on niin lempeä vanki
leirinvartija, että antaa minun siitä naut
tia. 

Palatakseni Etsivän Keskuspoliisin ra
porttiin, jonka perusteella vuonna 1934 on 
Vaasan hovioikeuden 'kanneviskaali erään 
syytekirjelmänsä laatinut, esitän seuraa
vaa: ,Asiakirjoista olen havainnut", sanoo 
kanneviskaali, ,että maan laillisen valtio
ja yhteiskuntajärjestyksen väkivaltaista ku
moamista sekä köyhälistödiktatuurin voi
maansaattamista valtakunnassa tarkoi tta
van Suomen kommunistisen puolueen val
tiopetokselliseen toimintaan ovat osallistu
neet", ja sitten seuraa EK:n raportista tai 
,muistiosta" ja tutkintopöytäkirjoista luet
telo asianomaisista henikilöistä ja mitä he 
ovat tehneet. Nyt n:o 1: ,Maria Olivia 
Virta (on osa:llistunut Suomen kommunis
tisen puolueen valtiopetokselliseen toimin
taan) siten, että hän vuoden 1933 alusta 
on kuulunut Kemin kaupungissa toimivan 
,Naiset mukaan"-nimisen, Suomen kommu
nistisen puolueen valtiopetoksellisen toimin
nan edistämistä tarkoittavan kerhon kes
kustoimikuntaan sekä ottanut osaa puo
lueen järjestämää mielenosoitustilaisuutta 
varten muurarinvaimo Olga Mikkosen hau
tajaisissa Ida Johanna Sotalan asunnossa 
sanotussa Kemin kaupungissa toukokuun 
6 päivänä 1934 pidettyyn, vallankumouk
seen kiihoittavien laulujen harjoitustilaisuu
teen ja näiden laulujen esittämiseen mai
nituissa, Kemin hautausmaalla saman tou
kokuun 10 päivänä pidetyissä hautajaisissa 
sekä laskenut Mikkosen haudalle seppeleen, 
jonka nauhoissa oli vallankumoukseen kii-

hoittavaa kirjoitusta, ja lukenut ääneen 
tuon kirjoituksen.'' Näin on sanottu E. K :n 
,muistiossa'' ja sen toistaa Vaasan hovi
oikeuden kanneviskaali, samoin muitten 
syytettyjen synnit samalla tavalla. Ja sitte 
loppupaukku: ,Tämän vuoksi vaadin, että 
Maria Olivia Virta ja hänen edellämainitut 
asiakumppaninsa rikoslain 11 luvun 4 a ja 
6 §:n nojalla tuomittaisiin rangaistukseen 
valtiopetokseen tähtäävän toiminnan edis~ 
tämisestä. ' ' 

Mutta tässä muistiossa on vielä koomilli
sempikin kohta. Erään syytetyn 'kohdalla 
sanotaan, että Elsa Hildegard Hirvonen on 
tehnyt itsensä syylliseksi valtiopetokselli
seen toimintaan siten - ja sitten sitaatti: 
,että hän kerrotuissa lauluharjoituksissa ja 
hautajaisissa vallankumoukseen kiihoittavia 
lauluja laulettaessa on toiminut esilaulajana 
ja äänenantajana'' (Eduskunnassa hil
peyttä.). Sillä tavalla, herra oikeusminis
teri, sillä tavalla on Etsivässä Keskuspolii
sissa tehty raportteja hovioikeuden kanne
viskaalille ja ihmiset ovat istuneet Hnnassa 
siitä, että ovat ,Moskovan määräyksestä'' 
harjoittaneet valtiopetöksellista toimintaa 
silloin, 'kun ovat joitakin hautalauluja lau
laneet tai kuuluneet ,Naiset mukaan"-jär
jestöön, joka on Tannerin, joka nyt on 
lomalla, perustama järjestö - kovin lievä 
järjestö, minä sanoisin. Mutta se, niinkuin 
EK:n ,muistioon" perustuvassa syytekir
jelmässä on sanottu, on Moskovan asialla 
ja senvuoksi nuo onnettomat ihmiset ovat 
istuneet, tai useat heistä, linnassa, lusineet 
rangaistuksensa. Ja tällaisilta nyt kiellet
täisiin valtiollisen vangin oikeudet - näitä 
juttuja, niinkuin näkyy näistä viimeisistä 
EK:n raporteista, näytään yritettävän 
edelleen jopa porvareitakin vastaan - niin, 
näiltä ihmisiltä nyt Kivimäen hallitus ka
dehtii jotain ylimääräistä ruokapakettia, 
tai ei sallisi heidän jotain sanomalehteä 
lukea tai muusta sellaisesta lievennyksestä 
nauttia. Kyllähän tämä nyt on aivan ta
vatonta ja naurettavaa 'hosumista, mutta 
sitä tehdään porvarillisella taholla muka 
kommunismin vastustamiseksi. 

Minä panin merkille ed. Pennasen lau
sunnon ja murheellisena totean, että hän
kin on mennyt kauaksi niiltä, sanoisinko, 
perustuslaillisilta ja edistyksen linjoilta, 
todellisen edistyksen Enjoilta, joilla aika
naan toimi, mutta sen nyt voi ymmärtää, 
kun hän entisenä nuorsuomalaisena on sor-

29 
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tunut siihen puolueeseen, jossa nyt on -
ei varmaankaan aina oikein hyvällä mie
lellä, minä tohtisin sanoa. 

Vaikkakin oikeusministeri myönsi, että 
ne syyt, joitten nojalla valtiollisten van
kien oikeuksien poistamista on vaadittu ja 
joihin hallituksen esityskin aikanaan no
jautui, nimittäin järjestyshäiriöt _ja van
kien lukumäärän kasvu, ovat poistuneet, 
niin hän kuitenkin suositteli lakiehdotuk
sen hyväksymistä. Kun järjestyshäiriöitä 
ei enää ole ja kun valtiollisten vankien 
lukumäärä on viime aikoina suuresti alen
tunut, ei ole siis olemassa enää niitä edelly
tyksiä, joilla tätä lakiehdotusta on ajettu. 
Herra oikeusministeri turvanturkin la:kieh
dotusta puoltaessaan outoon keinoon, hän 
nimittäin lausui, että voidaan olla enna
kolta vakuutettuja siitä, että jos lakiehdo
tus nyt hylätään, valtiollisten vankien kes
kuudessa jälleen alkaa esiintyä järjestys
häiriöitä ja rauhattomuutta. Ja herra .edus
taja Kekkonen - niinhän se oH ~ (Ed. 
Komu: Niin juuri!) - äskeisessä neitsyt
puheessaan vannoi näihin sanoihin. Ed. 
Kekkonen kai on nyt oikeusministeriössä 
virkamiehenä, kansliapäällikkönä ja tällä 
puheenvuorollaan hän osoitti, että aivan 
turhaa on ollut pääministeri Kivimäellä 
pitää häntä ,karanteenissa" valtioneuvos
tossa, s. o. estää häntä esittelemästä asioita, 
sillä kyllä ed. Kekkonen tuntuu olevan 
täysin ,Kivimäen linjalla" näissä asioissa. 
Niin, kuinka oikeusministeri ja myöskin 
ed. Kekkonen voivat esittää edellämainitun
laisen ehdottoman ennakkovakuutuksen? 
Kyllä kai heidänkin on mahdotonta nähdä 
tulevaisuuteen, 'kun ei ole mitään merkkejä 
eikä perusteita siihen, että tulisi tapahtu
maan tuolla väitetyllä tavalla, mutta sen 
sijaan on perusteltua aihetta väittää päin
vastaista. Emmehän voi edellyttää, että 
poliittiset vangit olisivat niin järjettömiä, 
että he, saadessaan pitää oikeutensa, ryhtyi
sivät heti sellaisiin toimenpiteisiin, joista 
olisi seurauksena oikeuksien menetys. Täy
tyy olettaa, että ihmiset toimivat niin, 
etteivät he tietoisesti vahingoita omaa 
asiaansa. 

Sen jälkeen kun hallitus antoi tätä asiaa 
koskevan esityksensä on siis tilanne sekä 
valtiollisten vankien kohdalta että yleisesti 
kokonaan muuttunut. Jos tämä lakiehdo
tus nyt hyväksytään, ei se merkitse mitään 
muuta kuin peräänantamista äärimmäisille 

oikeistolaispiireille, jotka innokkaimmin 
ovat vaatineet valtiollisten vankien oikeuk
sien poistamista. Minä vetoan eduskunnan 
kansanvaltaisiin aineksiin ja kehoitan heitä 
äänestämään lakiehdotuksen hylkäämisen 
puolesta. 

Ed. K o m u: Ed. Salmialan l.ausunto, 
josta suurin osa oli oooitettu minulle jon
kinlaisena nuhde- ja opetussaarnana, 
osoitti, että ihänessä tällä 'kertaa elää ja 
vaikuttaa .paljon enemmän politikiko kuin 
oikeus- ja nimenomaan rikosoikeusoppinut. 
Mutta tuo politikka ei jwksanut nähdä, että 
tilanne ei aina voi olla samanlainen silloin. 
jos sattuu valtiopetoksellisen toiminnan har~ 
rastajat juuri hänen leiriinsä, kuin se oli 
viime kerralla. Jos hän olisi tämän nähnyt, 
niin ·lopputulos hänen jeremi.aadistaan olisi 
ollut aivan toinen. Minä pyytäisin suosi
tella hänelle kannan tarkistusta, sillä ei ole 
aina sanottu, että päästään kapinoista ja 
kapinan yrityksistä helpolla kuten koira 
veräjästä niin kuin kansa sanoo, eikä aina 
saada samanlaisia erioikeuksia kuin edellis
kerralla siihen leiriin 1kuuluneet ·vangit 
saivat. 

Ed. Kekkosen lausunnon johdosta, kun 
hän vetosi erikoisesti :professori SärkHah
teen, taas on mainittava, että tämä ei suin
kaan ollut ensimmäinen eikä viimeinen kan
nanmuutos sanotun ikunnianarvoisan vai
najan kohdalla, sillä hän oli aikaisemmin 
ollut intohimoinen kuolemanrangaistwksen 
vastustaja, mutta loppupäivillään, hän itse 
sen lakivaliokunnassa asiantuntijana kuul
tuna tunnusti, oli kääntäny·t täydellisesti 
ke1kkansa ja kuului tämän rangaistuksen 
innokkaisiin puoltajiin. Kun näitä täm
möisiä 'käännöksiä lmrkMsti oppineenkin 
elämän varrella tapahtuu useampiakin, niin 
panee epäilemään, onko nyt syytä hänen 
lausunnoitaan ottaa niin rvakavalta kan
.nalta, että niihin vedoten lähtee jota!kin 
kanta·a täällä edustamaan. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: !Keskustelun kuluessa on 
ed. Komu ed. Estlanderin y. m. kannatta
mana ehdottanut, <että lakiehdotus hylät
täisiin. Kutsun tätä ehdotusta ed. Komun 
ehdotwkseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 
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Åänestys ja päätös: 

Joka 'hyväksyy la,kivaliokunnan ehdotuk
sen, äänestää ,ja·a'' ; jos ,ei'' voittaa, on 
ed. Komun ehdotus hyväksytty. 

.p u h {l,m i e s: ~~änestyksessä on annettu 
90 jaa- ja 93 ei-ääntä, poissa 16. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. Pennanen: Pyydän avointa 
äänestystä. 

P u h e m i e s: Avoin ta äänestystä on 
pyydetty. IKehoitan niitä edustajia, jotka 
kannattavat avointa äänestystä, nousemaan 
seisoaUeen. 

'Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Joo" äänestävät seuraavat edustajat: 

A1a .. Kulju, Alestalo, Annala, J., Annala, 
V., Arhama, Asikainen, Brander, Böök, Ca
jander, von Frenckell, Halonen, A., Han
nula, M., Harja, Heikkinen, Hirvensalo, 
Honka, Horelli, Huittinen, Hänninen, Iko
nen, Inkilä, Jauhonen, Joukanen, Junes, 
Jussila, Jutila, Kaasalainen, Kaijalainen, 
Kalliokoski, Kannisto, Kares, Karvetti, 
Kekkonen, Kemppi, 'Kilpeläinen, K. E., 
Kirra:, Kivimäiki, Kivioja, K·oivisto, Koivu
ranta, Kukkonen, Kull:berg, Kylänpää, Kä
märäinen, Lahdensuo, Lahtela, Lauren, 
Lehtonen, Leinonen, LHppälä, Linkomies, 
Lintulwhti, Lohi, Luostarinen, Luukka, 
Löthman-Koponen, Malmivaara, M·antere, 
Miikki, Moilanen, Nikkola, Niskanen, Niuk
kanen, Nurmesniemi, Oksala, Paavolainen, 
Pennanen, Pilkama, PHp;pula, Pohjala, 
Pohjannoro, Riipinen, Saarinen, Salmiala, 
Salo, 1Salavaara, Sariola, 1Simojoki, Soini, 
Soininen, Syrjälä, Takala, Tarkkanen; 
Tolppanen, Tukia, Tuomivaara, Tuorila, 
V aarama, W ainio, V allas, Vehkaoja, Yenho, 1 

Ves.terinen ja Vilhula. 

,Ei" äänestävät seuraavat edust'ajat: 

Aarniokoski, Aattela, Ampuja, Anders
son, von Born, Bryggari, Colliander, Es
kola, Estlander, Fagerholm, Frietsch, Fu
ruhjelm, Haga, Ha:kala, Hakkila, Halonen, 
T., Harvala, Helenelund, Helenius, Hilden, 
A., Hilden, U., Hiltunen, Huotari, Hämä
läinen, Hästbacka, Jern, Jokinen, E., Jo
kinen, K., Jovero, Juuti•lainen, Karjalainen, 
KiLpeläinen, V., Kilpi, Kivisalo, Koivu
lahti-Lehto, Komu, Koponen, Kosonen, 
Kuittinen, Kujala, Kulovaara, Kupari, 
Kuusisto, Kääriäinen, Lastu, Lehtokoski, 
Lepistö, :Lindström, Linna, Lonkainen, 
Lumme, Malkamäki, Marttila, Meriläinen, 
Metsäranta, Muhonen, Mustasilta, Mä!keläi
nen, Nordström, Paasonen, Pekkala, Pelto
nen, Penttala, Perho, Pesonen, Puittinen, 
Pyy, Raatikainen, J., Raatikainen, U., Ran
tala, Rapo, Reinrkainen, Rytinki, Ryömä, 
H., Ryömä, M., Räisänen, .Salmenoja, Ser
gelius, .Sillanpää, Sinisalo, .Stenwall, Sund~ 
ström, Swentorzetski, Syrjänen, Tervo, Toi
vonen, Tolonen, Turkia, Turkka, Törngren, 
Welling, W enman, Wickman, Wiik, Wirta
nen, Väisänen ja. Österholm. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 8 
edustajaa: 

Bonsdorff, Hannula, U., Kokko; Oksanen, 
Pitkäsilta, Söderhjelm, Tanner ja, Voion
maa. 

Puhemies: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 94 jaa- ja 97 ei~ääntä. .Sitä
paitsi on ·annettu 1 käsinkirjoitettu jaa
lippu, jossa ei ole äänestäjän nimeä ja jota 
ei siis voida hyväksyä työjärjestY'ksen 
45 §:n mukaisesti. 

Eduskunta on hylännyt lakiehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Ehdotukset laiksi rikoslain 12· luvun 
muuttamisesta sekä eräistä lisäyksistä saman 
lain 16, 40 ja 42 lukuun sekä laiksi eräisiä 

muutoksista sotaväen rikoslakiiu. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n:o 2 
ja otetaan ainoaan 'kä·s'i'tt:eQyyn 



228 Perjantaina 25 p. syyskuuta 1936. 

siinä valmistelevasti käsitellyt vuoden 1935 
vp:ltä lepäämässä olevat edellämainitut 
:la'kiehdotukset. 

Puh e mies: Käsittelyn pohjana on 
lakivaliokunnan mietintö n:o 2. 

Valtiopäiväjärjestyksen 73 §:n mukaan 
voidaan lakiehdotukset äänten enemmistöllä 
nyt muuttamattomana hyväksyä tai hylä.tä. 
Asiassa sallitaan keskustelu. 

Keskustelu: 

Oikeusministeri J a t k o 1 a: Herra puhe- i 
mies! - Sen jälkeen kun eduskunta vuo
den 1935 valtiopäivillä hyväksyi käsiteltä
vänä olevat lakiehdotukset, on, kuten laki
valiokuntakin on antamassaan mietinnössä 
todennut, käytännöllinen tarve jatkuvasti 
:puhunut sen puolesta, että maan- ja sota
petosta sekä vakoilua koskeva monessa koh
den ·vanhentunut ja nykyisiin oloihimme 
muutenkin soveltumaton lainsäädäntömme 
on kiireellisesti uudistettava. Hallitus odot
taa senvuoksi, että eduskunta osoittaa ym
märtävänsä tämän tarpeen hyväksymällä 
nämä lakiehdotukset nyt lopullisesti. 

Ne muistutukset, jotka eduskunnassa 
varsinkin vasemmiston taholta on tehty 
esilläolevia la;kiehdotuksia vastaan ovat 
ka:hta eri laatua. 

Hallituksen ·esitystä on vastustettu toi
saalta sen johdosta, että siinä on maan- ja 
sotapetoksen tärkeimmistä muodoista ehdo
tettu säädettäväksi kuolemanrangaistuksen 
uhka, ja että kuolemanrangaistus on täten 
koetettu ikäänkuin salateitse saattaa meillä 
uudelleen käytäntöön, toisaalta taas sen 
takia, että lakiehdotusten eräät säännökset 
ovat muka liiaksi venyviä ja tulkinnanva
raisia. Väite, että hallituksella olisi antaes
saan nämä lakiehdotukset ollut •tarkoituk
sena saatta.a kuolemanrangaistus meillä 
uudelleen käytäntöön, ei pidä paikkaansa. 
Tämän väitteen paikkansapitämättömyys 
ilmenee jo siitä, että, kuten useaan ker
taan on osoitettu, voimassa olevassakin oi
keudessa.mme m. m. maan- ja sotapetoksesta 
on säädetty kuolemanrangaistuksen uhka. 
Lakiehdotukset eivät siis puheenaolevassa 
suhteessa sisällä periaatteellisesti mitään 
uutta eli toisin sanoen sellaista, mitä ei olisi 
voimassa olevassa oilkeudessa. Näin ollen 

ja kun hallitus, on siis rakentanut valmis
tamansa ehdotuksen rikoslakimme voimassa 
olevan rangaistusjärj·estelmän pohjalle, sekä 
huomioonottaen ettei nyt voi olla kysymys 
tämän rangaistusjärjes•telmän muuttami
sesta - viim~ksimainittu kysymys on rat
kaistava, mikäli syytä on, toisessa yhtey
dessä - täällä eduskunnassa aikaisemmin 
käyty laaja keskustelu kuolemanrangais
tuksen periaatteellisesta oikeutU:ksesta ·on 
viritetty aivan tarpeettomasti. Tässä yh
teydessä on turha enää jatkaa keskustelua 
kuolemanrangaistuksen yleisestä oikeutuk
sesta. 

Lakiehdotuksia vastaan on lisäksi väi
tetty, kuten jo viittasin, että niihin sisälly
tetyt valtiosalaisuuksien ilmaisemista koske
vat säännijkset ovat sanannaltaan siinä 
määrin venyviä ja epämääräisiä, että nii
den tulkinta saattaa johtaa mielivaltaan. 
Mitä ·tähän väitteeseen tulee, on huomat
tava, etteivät puheenalaiset säännökset ole 
sen epämääräisempiä kuin muiden maiden 
rikoslakien vastaavat pykälät. Valtiosalai
suuden käsitteen määritteleminen sillä ta
valla, ettei tulkinnalle jäisi vähintäkään 
sijaa, on nähtävästi aivan ylivoimainen 
tehtävä. Väite, että kysymyksessä olevat 
säännökset ovat luonteeltaan poliittisia ja 
että kulloinkin vallassa oleva hallitus voisi 
niiden avulla estää sille syystä tai toisesta 
epämukavain asiain tulemisen keskustelun 
alaiseksi, tai että ne johtaisivat byrokratis
miin, ei myöskään ole oikeaan osuva. Nämä 
säännökset e~vä·t estä valtakunnan yleistä 
etua tarkoittavien asioiden käsittelyä julki
suudessa, milloin se ei tapahdu oikeuden
vastaisessa, vaan maan etua silmämääränä 
pitävässä rakentavass.a hengessä. Sitäpaitsi 
on huomattava, kuten myös on mainittu, 
ettei kysymystä, mitä valtiosalaisuudella 
puheenalaisten säännösten puitteissa on 
ymmärrettävä, ra t'lmise viime kädessä· halli
tus, vaan siitä riippumaton tuomioistuin. 
Kaikkein epämääräisimpinä on' pidetty 
niitä säännöksiä, jotka lakiehdotukseen on 
sisälllytetty rikoslain 16 .luvun 15 a ja 
40 luvun 6 a py<kälään. Näiden pykälien 
on ennenkaikkea katsottu kahlehtivan m. m. 
julkista sanaa ja aiheuttavan erilaisia 
tulkintoja. Nyt on kuitenkin huomattava, 
että sellaisina •kuin puheenaolevat pykälät 
ovat lepäämässä olevassa lakiehdotu:ksessa, 
ne ovat asiallisesti täsmälleen saman sisäl
töiset kuin ;voimassa olevan valtiosalaisuu-
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den ilmaisemista koskevan 1898 vuoden 
asetuksen vastaavat säännökset. Hyväksy
mällä lakiehdotuksen edus.kunta ei siis aseta 
julkisen sanan miehiä toiseen asemaan kuin 
mikä heillä vuoden 189,8 asetuksen mukaan 
nykyisin on. 

Sen nojalla, mitä edellä olen esittänyt, 
totean, että ne muistutukset, mitä eduskun
naBSa on tehty lakiehdotuksia vastaan, on 
perusteltu sangen heikosti. Hylkäämällä 
nämä lakiehdotukset 'kuolemanrangaistuksen 
periaatteelliset vastustajat eivät suinkaan 
pääse tarkoituksensa perille, sillä maan- ja 
sotapetoks·esta voidaan tämän jäLkeenkin 
meillä tuomita kuolemanrangaistukseen; ja 
ne, jotka, pitäen lakiehdotuksiin sisältyviä 
valtiosalaisuuksien ilmaisemista 'koskevia 
säännöksiä liian venyvinä ja epämääräisinä, 
tämän takia ehdottavat lakiehdotuksen hy
lättäväksi, jättävät kuitenkin voimaan 
1898 vuoden asetuksen meidän oloihimme 
peräti soveltumattomat ja toiselta puolen 
kuitenkin yhtä 'Venyvät ja epämääräiset 
säännökset. 

Jos lakiehdotukset hylätään, jää meillä 
sitäpaitsi noudatettaviksi säännökset, joissa. 1 

pulhutaan Venäjän valtakunnan turvaami- · 
sesta. Tämä ei voi olla i•tsenäisen valta
ikuntamme arvon mukaista. On jo aika 
uudistaa rikoslakimme maan- ja sotapetosta 
koskevat säännökset muodolliseSS>akin suh
teessa ja sanoa suoraan, että valtio, jon:ka 
turvaamisesta on kysymys, on meidän oma 
Suomen valtakuntamme. 

Ed. W i i k: Herra !Varapuhemies ! -
Nyt esil:Uioleva lakiehdotus on viimeisimpiä 
renkaita siinä taantumuksellisten iakien 
sarjassa, joka alkoi noin 7 vuotta sitten 
ja jolka sittemmin fascistisen lii:kkeen vai
kutuksesta sai niin pa~ljon vauhtia. Toinen 
kansanvaltainen vapaus toisensa jälkeen on 
tullut supistetuiksi tai on se tehty riippu
vaksi mielivallasta. Tämähän on kyllä ylei
nen pyrkimys niissä maissa, missä sisäiset 
'Vastakohdat ovat paljon kärjistyneet. 
TaantumuikselEset ryhmät, jotka tietävät 
voivansa vaikuttaa valtiovaltaan ja ehkä 
myös tuomioistuimiin, lmettavat saada niille 1 

siirretyksi määräysvallan niiden kansanva!l
taisten oikeuksien käyttöön nähden, jotka 
laajoille kansanjoukoiHo ovat väJttämättö
mät niiden etujen puolustamiseksi. 

Ensimmäisiä kansalaisvapauik:sia meidän 

~--------------

maassamme, jotka joutuivat tällä tavoin 
uudistetuiksi, olivat paino- ja ythdistymis
vapaus. Näistä kyUä säädetään perustus
•laissa, mutta siitä huolimatta tavallisessa 
[ainsäädäntöjärjes.tyksessä annettiin osaksi 
hallinnoHiselle vallalle, maaherroille ja oi
keusministerille, osaksi tuomioistuimi:Ue val
tuuksia näiden oikeuksien supistamiseksi. 
Myöhemmin on supistettu vaalikelpoisuutta 
valtiollisissa ja kunnallisissa vaaleissa. Myös 
kansanedustajain lausuntavapautta on koe
tettu rajoittaa. Nyt tulee uudelleen esille 
kysymys .paino- ja sananvapaudesta, ja 
myöskin lakko-oikeutta tulisi tämä laki
ehdotus supistamaan. Se lakiehdotus taas, 
joka seuraavana tulee täällä käsitel
täväksi, uhkaa yhdistymis- ja kokoontumis
vapautta. Yhteisenä piirteenä näille mo
lemilie on, että julistetaan rikolliseksi sel
:laista, mitä ei laJki eikä myöskään yleinen 
mielipide ole tähän saakka tuominnut. 
Mutta vielä •pahempaa on, että nämä 1aki
ehdotukset tekevät kyseessä olevien ·ritkosten 
määritelmät epämääräisiiksi, että ne anta
vat tilaa mielivalla.Jle. 

Tällaisen [ainsäädännön tulo'ksena on jo 
tähänkin saakka ollut, että kansalaiset ei
IVät enää tiedä, mitä he saavat tehdä ja 
mitä eivät. Ja samanaikaisesti kuitenkin 
säädetä~n näistä rilwksista entistä ankaram
mat rangaistukset. Tämä synnyttää ikansa
[aisissa pelkoa, mutta sel'laista pelkoa, jota 
laki ei saisi synnyttää. Tätä ennen ikansa
~ainen on tietänyt, että jos hän elää moit
teettomasti, niin va.Jtiovalta häntä suojelee. 
Nyt ei hänellä tällaista turvallisuutta enää 
ole: hän saattaa joutua, vaikka moitteetto
masti elääkin, valtiovallan toimenpiteiden 
ko'htee'ksi, niinkuin muun muassa Ihmis
oikeuksien Liittoon kohdistetut toimenpi
teet äskettäin ovat osoittaneet. 

Kansalainen on kuitenkin oikeutettu tie
tämään mitä maanpetos ,on, mitä lain mää
ritelmät siitä sisältävät, j.a näiden määri
tel.mien pitää olla yhtäpitäviä yleisen käsi
tyksen kanssa. Nyt ,puhutaan entisten ri
kosten Jisäksi sellaisesta, joka tietää Suo
men ,oikeuksien ja ·etujen suojclemista'' 
koskevien tietojen saattamista julkisuuteen. 
Tämä on liian epämääräistä; se antaa ai
hetta mielivaltaisiin ;tu[kintoihin. Ja tämän 
rikoksen laajennuksen johdosta laajenee 
myös epämääräise<ksi niiden henkilöiden 
,piiri, joiden tiedossa valtiosalaisuus on, 
vaikka salaisuuden käsitteeseen kuuluu, että 
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se on ainoastaan määrättyjen henkilöiden 
tiedossa. 

Kun l~iehdotuksen 12 .J.uvun 6 "§ :ssä 
;puhutaan sellaisista oikeuksista ja eduista, 
jotka kyseessä olevan henkilön tieten on 
viera!tlta valtiolta pidettävä sa:lassa, niin 
pitää kaiketi arvovaltaisella tavalla selittää, 
mitkä nämä tiedot ovat. Tästähän riippuu 
olennaisesti .J.ain sisältö ja vaikutus. Kenen 
on tämä selitys annettava~ Sanottakoon 
jo nyt kaiken varalta, että hallituksella ei 
<Ole oikeutta sitä antaa, sillä se tietäisi sel
[aista lain selitystä, joka voidaan antaa ai
noastaan eduskunnan. myötä vaiku tukseUa. 
Jos tämä asia olisi nyt jo selvä, jos voi.tai
siin nämä salassa pidettävät tiedot mainita, 
niin olisi ne kaiketi ollut sisä.llytettävä 
juuri tähän laJkiehdotukseen, tai sitten olisi 
säädettävä erikoinen laki, joka ne mainit
see. Jos näin ei tehdä, jätetään asian rat
kaisu tuomioistuimille. Ha1liturksen esityk
sen tperusteluissa mainitaankin, että .tuo
mioistuimitle annetaan ,runsaasti liikkumis
a1aa". Voidaan lisätä, että myös mielival
laUe annetaan runsaasti liikkumisa:laa. Siis 
•kansalainen ei tämän lain mahdollisesti tul
tua voimaan enää tiedä, mitkä seikat ovat 
tosiasiallisesti salaisia ja mitkä tiedot ovat 
~aadu!ltaan sellaisia, että ne ou pidettävä 
salassa. 

Mainittakoon esimerkkinä E. K:n äsken 
antama, h)'lvin kuuluisaksi tul·lut raportti. 
Se on merkitty luottamU'ksel.liseksi. Sen si
sältö on tosin siinä määrin totuudenvastai
mm, että sen julkaiseminen ei siinä suh
teessa voi aiheuttaa valtiosalaisuuksien pal
jastumista, sillä salaisuuksien luonteeseen 
kuuluu kaiketi myös, että ne ovut totuuden
mukaisia. Mutta sanotun raportin johdosta 1 

on paljastunut jotakin muuta, nimittäin 
se, että Suomessa toimii eräs valtion laitos, 
jonka eräänä tehtävänä on saattaa kansa
laisia ja niiden pyrkimyksiä epäilyksen 
alaiseksi hallitusvallan edessä, hankkia sillä 
tavalla aseita taantumuksellisille aineksille. 
Ja sanomalehdissä olleiden tietojen mukaan 
on paljastunut sekin, että tuon hankkeen 
takana on itse pääministeri. Kun tämä 
kaikki on tullut julkisuuteen, niin totta kai 
se vahingoittaa Suomen mainetta ja siis 
maamme etuja, niinkuin laki sanoo. Minä 
tämän johdosta epäilen, tokko tuota raport
tia olisi saatu julkaista, jos tämä lakiehdo
tus jo olisi .ollut voimassa. ~ Tyydytyk-

sellä onkin mainittava, että eduskuntaan 
kuuluvat ja kuuluneet sanomalehtimiehet 
ovat puoluekannastaan riippumatta pitä
neet tätä lakiehdotusta sangen arvelutta
vana. Laissa ja seu 12 luvun 6 §: ssä mai
nittujen tekojen rangaistavaisuus riippuu 
tosin myöskin siitä, onko tekijä tarkoitta
nut vahingoittaa Suomea vai ei. Jos hän on 
sitä tarkoittanut, niin silloin hänen teos
taan säätääsanottu 6 §; jos sellaista pahaa 
tarkoitusta ei ole ollut, koskee häntä 16 lu
vun 15 a §. Miten ratkaisu tulisi tällaisissa 
asioissa tapahtumaan~ Voitaneen ennustaa, 
että jos rikoksen tekee halitsevaan ryhmään 
kuuluva henkilö, niin arvellaan, että hä
nellä ei pahaa tarkoitusta ole ollut, mutta 
sellainen tarkoitus kyllä on ollut silloin, jos 
rikoksen on tehnyt vastustavaan ryhmään 
kuuluva henkilö. Sillä hallitsevat ryhmät
hän aina esittävät omat luokka- ja ryhmä
etunsa sillä tavalla, kuin ne olisivat samat 
kuin isänmaan yleiset edut, ja parjaavat 
toisia ryhmiä epäisänmaallisiksi sentähden, 
että ne käsittävät isänmaan edut toisella 
tavalla. Onhan kokonaisia puolueitakin pe
rustettu tällaisen taktikoinnin merkeissä. 

V aitiosalaisuudet eivät suinkaan tule sen 
paremmin säilytetyiksi, jos tämä laki tulee 
voimaan. Niitä on suojeltava siellä, missä 
ne ovat, ja tätä tarkoittaviin toimenpitei
siin voidaan ryhtyä tästä lakiehdotuksesta 
aivan riippumatta. Mikäli taas tarvitsee 
uhata kansalaisia yleensä rangaistusmää
räyksillä, niin nykyinen laki kelpaa toistai
seksi. Sikäli kuin se on puutteellinen, ne 
puutteellisuudet voidaan vastedes korjata. 
Sitä varten ei tarvitse antaa lakiehdotuk
selle sellaista sisältöä, joka horjuttaa kansa
laisten oikeusturvaa. 

Tuota kansalaisten vapauksien ja oikeus
turvan horjuttamista on pitkin matkaa har
joitettu demokratian nimessä. Niin tapah
tui jo silloin, kun ensimmäisen l:erran ryh
dyttiin uudistamaan painova:pauslakia, ja 
niin tehtiin aivan äskettäin, kun eduskun
nalle suositeltiin tätä lakiehdotusta. Kan
sanvallan hyväksi on siis muka suoritettu 
viime vuosien kansanvallan turmelemistyö. 
Ja kuitenkin tuolle korulauseellekin on an
nettu erilaisia tulkintoja. Jotkut ovat selit
täneet, että tällaiset lait ovat tarpeen kan
sanvallan puolustamiseksi kommunismia 
vastaan, toiset ovat niitä suositelleet myön
nytyksinä taantumukselle, jotta se sitten 
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jättäisi kansanvaltaisen järjestelmämme 
rippeet rauhaan (Ed. Komu: Rippeet vain 
rauhaan!). 

Kansanvallan puolesta voidaan kyllä toi
sinaan tehdä uhrauksia ja suuriakin. Mutta 
täytyy silloin ensinnäkin tietää, mitä uh
rataan, ja toiseksi poikkeukselle täytyy sää- 1 

tää määrätty voimassaoloaika. Nyt esillä
oleva lakiehdotus ei vastaa kumpaakaan 
näistä vaatimuksista. Miten se tulisi käy
tettäväksi, siitä on jo täällä mainittu, 
vaikka tosin polemisoiden epäilyksiä vas
taan. Voidaan otaksua, että jokainen halli
tus, jonka teot eivät siedä arvostelua, käyt
täisi m. m. tämän lain eräitä pykäliä hy
väkseen tukahduttaakseen arvostelun. 'fäl
laisia lakeja voivat ylipäänsä säätää ainoas
taan ne ryhmät, joilla on se horjumaton 
vakaumus, että niillä aina tulee olemaan 
riittävästi vaikutusvaltaa valtiovaltaan, 
niin ettei näitä lakeja voida niitä vastaan 
käyttää. Mutta tällaista varmuutta ei ole. 
Sen ovat m. m. viime päivien tapahtumat 
täällä osoittaneet. Ne ovat antaneet esi
makua siitä, miten porvarienkin saattaa 
käydä, jos poliisivalta pääsee rehoittamaan, 
jos annetaan ,luottamuksellisia" lausun
toja kansalaisista ja heidän pyrkimyksis
tään, juonitellaan heidän oikeuksiansa vas
taan, ja vaikutetaan tuolla tavoin taantu
muksellisessa hengessä korkeimpienkin val
tioelinten ratkaisuihin. Tuo järjestelmä on 
nyt kääntynyt osaksi myös porvarillisia ai
neksia vastaan. Ehkä nyt jo uskotaan. 
Tuosta järjestelmästä on luovuttava. Ei 
riitä se, että toimeenpannaan · muutamia 
henkilövaihdoksia. On päästävä irti koko 
tuosta väärästä järjestelmästä, jotta voitai
siin palauttaa valtiovallan arvovalta, josta 
viime päivinä on ollut aihetta puhua. On 
pidettävä kiinni maamme maineesta oikeus
valtiona ja senpä tähden ei ainakaan ole 
jatkettava sitä tietä, jota poliittinen lain
säädäntömme on näinä viime pula- ja taan
tumusvuosina kulkenut. 

Täällä on myöskin puhuttu kuolemanran
gaistuksesta. Eduskunnan kunniaksi on 
mainittava, että se:t1 tarkoitettua käyttöalaa 
supistettiin ainakin jossakin määrin täällä 
eduskunnassa, samalla kuin valiokunnissa 
ja täysistunnossa· myös parannettiin eräitä 
muita lain kohtia. Mutta kuitenkin kuole
manrangaistuksen ala tulisi laajenemaan 
tämän lakiehdotuksen johdosta. Ja kun on 
sanottu, että nyt ei ole kysymys kuoleman-

rangaistuksen periaatteellisesta puolesta, 
niin huomautan, että kun se periaatteelli
nen puoli tulisi täällä ratkaistavaksi tai 
kun hallitus mahdollisesti antaisi lakiehdo
tuksensa kuolemanrangaistuksen toimeenpa
non muodosta, niin aivan varmasti tultai
siin viittaamaan juuri tähän lakiehdotuk
seen ja huomauttamaan, että eduskunta hy
väksymällä sen on jo osoittanut, ettei se 
viero tuota rangaistusmuotoa (Ed. Komu: 
Oikein sanottu !) . 

Kuolemanrangaistuksesta on tullut jon
kinlainen muotiasia viime vuosina taantu
muksellisella taholla. On sanottu, että 
kansa vaatii sen käytäntöön ottamista. On 
merkillistä että muuten, jos kansa vuosi
kymmeniä on järjestöissään tietoisesti ja 
harkitusti toiminut jonkin pyrkimyksen 
puolesta ja vaatinut erinäisiä uudistuksia, 
silloin ei tätä tavallisestikaan oteta huo
mioon. Mutta jos tilapäinen kansanjoukko 
raa 'an rikoksen johdosta kiihtyneenä vaatii 
rikoksentekijän tappamista, niin silloin 
tämä on muka sellainen kansantahto, jota 
on kunnioitettava ja noudatettava (Ed. Ki
vioja: Pannaan kansanäänestys!). Pannaan 
kansanäänestys, sanoo joku siellä oikeis
tossa (Ed. Komu: Se on tuo Kivioja !) . 
Minä pyydän mainita muutamia sanoja, 
jotka lausuttiin vanhoilla säätyvaltiopäi
villä juuri kansan suhtautumisesta tuohon 
asiaan. Eräs lainsäätäjä lausui, että ,kan
sakuntien niinkuin yksilöittenkin pitää 
saada antaa äänensä ei hetkinä, jolloin ne 
ovat intohimojensa vallassa, vaan tyynen 
harkinnan hetkinä''. Palatkoot ne hetket 
ensin ja pannaan kansanäänestys toimeen. 

Herra varapuhemies! Minusta ei· tämä 
lakiehdotus sisällä missään suhteessa sem
moisia parannuksia, jotka tällä hetkellä oli
sivat välttämättömiä. Sitä vastoin se tietää 
taka-askelia hyvin runsaasti. MJinä ehdotan 
sen hylkäämistä. 

Ed. Sergeliu s: Herr vicetalman! 
Parlamentarismen har i vår riksdag gjorts 
till en nullitet. Nu är det demokratins el
ler folkviljans tur. 

Vår nuvarande statsminister herr Kivi
mäki har fått vår parlamentarism in på 
avvägar. Dess motsvarighet finnes icke i 
något annat parlamentariskt land. Såsom 
jag nämnde har parlamentarismen i vår 
riksdag blivit en nullitet och nu riktar man 
sig in på att driva folkviljan sa~ma väg. 
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Det är mot denna bakgrund bl. a. den ' 
nuvarande lagstiftningsåtgärden bör ses. 

Lagutskottet rider i sitt betänkande n: o 
2 angående förslaget till lag om vissa 
ändringar beträffande 12 kap. strafflagen 
m. m. på sin gamla käpphäst, att frågan 
om dödsstraffets principiella berättigande 
ej bör prövas eller avgöras i sammanhang 
med föreliggande lagförslag, och samma 
uppfattning synes herr justitieministern 
dela, om jag förstod honom rätt. (Han 
talar så lågmält att till den plats, där jag 
sitter, knappast något höres.) Till en sådan 
uppfattning anmärka reservanterna allde
les riktigt, att genom lagförslaget straffar
ten ,dödsstraff" aktualiserats bl. a. genom 
att området för detta utvidgats. Redan 
detta .faktum i och för sig borde ha gjort 
utskottet angeläget att utröna dödsstraffets 
principiella berättigande om ej förr så i 
anständighetens namn efter det lagförsla
get vilat. De flesta av lagutskottets med
lemmar böra dock ha så mycket kännedom 
om den nuvarande regeringen, att den pro
position, på vi1ken lagförslaget bygger, 
överlämnats till riksdagen i akt och me
ning att bereda jordmånen för förverik
ligande av syftet: ny proposition om döds
straffets tillämpning i förändrad form. All
mänt är bekant att den nuvarande anti
demokratiska regeringen - den förtjänado 
en annan benämning, en mer uttrycksfull 
och adekvat, men det parlamentariska ut
tryckssättet tillåter icke detta - denna 
antidemokratiska regering har vid sitt lag
stiftningsarbete drivit sådan taktik att så 
snart regeringen fått ett hål i den gängso 
grundmuren så har där omkring blivit 
trängsel med fyllnadspropositioner och 
,nålsögat'' har regeringen betraktat såsom 
en öppen port. 

Min uppfattning om dödsstraffets till
lämpning har jag redan fått protokollfört 
senaste vår och skall ej vidare upptaga 
dksdagens tid med att upprepa argument, 
som enligt mitt förmenande tala emot 
dödsstraffet såsom straffart. Men lag
förslaget innehåller dessutom en del andra 
betänkligheter, som enligt mitt förmenande 
tala för dess förkastande. En reform av 
den påtalade lagstiftningen är nödvändig, 
men föreskrifterna få ej vara så obestämda, 
att de kunna giva anledning till godtycklig 
tolkning, såsom t. ex. då man kriminalise
rar avsikten att hegå brott. Stränga straff-

bestämmelser kunna föreskrivas för hand
lingar av den art, som propositionen näm
ner om, men de böra då så preciseras att 
ej godtycke kan komma i fråga och fram
för allt ej tillåta staten, jag säger staten, 
till följd av sin speciella lust - maktlyst
naden - att driva dubbel moral. 

På anförda grunder, herr talman, kan 
jag ej komma till annat resultat än att 
det nu vilande lagförslaget bör förkastas 
och understöder i sådant syfte rdm. Wiik. 

Ed. Kosonen: Herra puhemies! Hal
litus ja osa eduskuntaa, nyt viimeksi laki
valiokunnan enemmistö, ovat tahtoneet tä
män lainsäätämishankkeen aikana väittää, 
ettei ole kysymys kuolemarangaistuksen 
suhteen mistään periaateratkaisusta. Valio
kunta näet tälläkin kertaa mietinnössään 
sanoo, ,ettei tässä yhteydessä ole ratkais
tava kysymystä enempää kuolemanrangais
tuksen periaatteellisesta oikeutuksesta kuin 
rikoslakimme rangaistusjärjestelmän mah
dollisesta muuttamisesta.'' 

Jo asian aikaisemissa käsittelyvaiheissa 
olen sanonut ja minun on sanottava nyt, 
että tässä on pakko tehdä periaateratkaisu, 
siitä ei pääse mihinkään. Ratkaisu tapah
tuu juuri nyt, ja se on ennen kaikkea 
periaatteellinen kannanotto, jonka me so
sialidemokraatit teemme samalla kuin tie
tysti varomme osallistumasta muutenkin 
niin epämääräisten säännösten laatimiseen 
kuin nyt on tapahtumassa. 

Rikoslaki tuntee ennestään kuolemanran
gaistuksen. Se on kuitenkin yli sata-vuotis
ai'kajaksolla painunut pois yleisestä mieli
piteestä, varsinkin, kun on ollut aikoja, 
jolloinka vapaammat tuulahdukset ovat 
elähdyttäneet ihmiskuntaa ja jolloinka ol
tiin taipuvaisia tyystin luopumaan tästä 
raa 'asta rangaistusta vasta. Synkän lehden 
tosin tällä 100-vuotiskaudella on piirtänyt 
Suomen historiaan vuosi 1918, mutta tämä 
ei ole saanut olla mitenkään käänteentekevä 
vastaista aikaa varten. Nyt kuitenkin tulee 
hallituksen toimesta esitys, esilläoleva laki
ehdotus, joka ottaa asian päiväjärjestyk
seen. Ny.t pyritään lisäämään kuoleman
rangaistuksen soVleltamisalaa, joka toimen
pi,de ei ole mitään muuta kuin maaperän 
valmistusta kuolemanrangaistuksen puolesta 
ja jo samalla tämän korkeimman rangais
tussäännöksen yleistämistä. ,J ohdonmukai
suus ja suoran tien kulkeminen olisi vaati-
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nut viimeinkin ottamaan ensin ratkaista
vaksi, onko kuolemanrangaistusta lainkaan 
säilytettävä rikoslaissa. Ja jos ha:J.lituk
sen johonkin toimenpiteeseen olisi todella 
tarvinnut ryhtyä, niin sen olisi tullut antaa 
esitys kuolemanrangaistuksen poispyyhki
ruisestä yli aikansa eläneenä rangaistusmuo
tona. Tällöinpähän olisi saatu nähdä mille 
puolelle vaaka ka;llistuu, olisi saatu nähdä, 
missä määrin on Suomessa ja etenkin sen 
parlamentissa aitoa vapaamielisyyttä jä
lellä. Sallittaneen sanoa, että hallitus on 
ottanut nurinkurisen asiajärjestyksen. Tä
män perusteella onkin edelleen oikeus ka;t
soa kuten valiokunnan mietinnön n:o 2 
I vastalauseessa sanotaan, että näyttää ole
van kysymyksessä kuljetusyritys, mikä on 
eh:käistävä. 

Vielä haluan sanoa vastalauseemme mu
kaisesti, että nyt ollaan menossa vaaralli
sille urille. Diktatuurimaitten mieliharras
tuksiin näyttää kuuluvan kuolemanrangais
tukset. Se johtuu järjestelmän luonteesta. 
Järjestelmä saattaisi 'käydä kestämättö
mäksi. Kansanvallan maissa olisi tarkoin 
varottava seuraamasta esimerkkiä. Voiko 
kansanvallan kannalla oleva porva
risto kansanvallan maassa ryhtyä auko
maan portteja, jotka johtavat urille, joita 
diktatuurimaissa rientomarssissa nykyään 
kuljetaan 1 Ei saisi tuijottaa siihen joka 
yhteydessä esille heitettyyn väitteeseen, 
että täytyy rikoslaki tehdä johdonmukai
seksi, muka muuttuneiden olojen vaati
maksi. Sellainen on, minä pyydän sanoa, 
pettävää mielenrauhoitusta. 

Mitä muuten tulee yksityiskohtaisiin 
lainsäännöksiin, niin, vastoin lakivaliokun
nan enemmistön itsetyytyväistä mieltä, on 
edelleen sanottava, että lakiin on jäänyt 
korjaUiksista huolimatta joukko arveluttavia 
epämääräisyyksiä. Niinpä 16 luvun 15 a § 
ja 40 luvun 6 a § saattavat vapaan sanan 
ja sen kanssa suhteisiin joutuvat virka
miehet mitä vaikeimpaan asemaan välttyäk
seen koska tahansa joutumasta tekemisiin 
syyttäjän ja tuomioistuimen kanssa. Sa
noilla ,hänen tietensä ", jotka lisäykset 
näyttävät la:in puolustajille riittävän, ei ole 
vaikeuksia poistettu. Säännösten ahtaalla 
soveltamisella pannaan vapaalle lehdistölle 
kapula suuhun, tai istutetaan linnaan 
henkilöitä, joilla ei ole tarvinnut olla pie
nimmässäkään määrässä valtion vahingoitta
misaikomusta. Toiselta puolen virkamies-

--------------------------------

ten ja sanomalehdistön suhteet täten pa:ko
tetaan katkeamaan, koska 1lehdistölle tieto
jen antamisessa piilee alati uhkaava vaara, 
vaara, jota epämääräisten säännösten 
vuoksi on mahdoton täysin varoa. 

Lopuksi saanen jälleen uudistaa huo
mautuksen rikollisuuden vastustamisen tar
koituksella kehitetyn pelotusteorian joh
dosta, ettei se ole ollenkaan kestävä. Voi
daan, ja taholtamme onkin se monasti 
,tehty, osoittaa, muualta saatuihin koke
muksiin nojaten, kuinka kuolemanrangais
tuksesta luopuminen ei ole aiheuttanut ri
kollisuuden :lisääntymistä, vaan päinvastoin. 
Ja mitä tulee valtiollisiin rikoksiin erik
seen, niin eiköhän esim. diktatuurimaissa, 
joissa kuolemanrangaistusta niin tunne
tustikin ahkeraan viljellään ilmenne aina 
va:koilua ja muuta valtiota ja vallanpitäjiä 
vastaan suuntautuvaa toimintaa, olipa val
vovana silmänä kuinka kehitetty valtiolli
nen poliisi tahansa ja voimassa kuinka 
ankarat rangaistussäännökset hyvänsä. 

Mitä yleensä tuohon pelotusteoriaan tu
lee, rohkenen sen suhteen tässä vielä 'ker
ran kosketella eräisiin siitä annettuihin 
lausuntoihin. 12 päivänä joulukuuta 1934 
kuultiin lakivaliokunnassa kuolemanran
gaistuskeskustelujen aikana asiantuntijana 
m. m. presidentti Ståhlbergia. Tämä pää
tänsä pidempi johtaja muitten aatetove
riensa joukossa lausui, että hän jo 50 
vuotta on omaksunut sen käsityksen, ettei 
kuolemanrangaistus vähennä vaan pi'kem
min lisää rikollisuutta. Hänen mielestään 
yleensä korkeimpana rangaistusmuotona on 
elinkautinen kuritushuonerangaistus aina
kin yhtä peloittava. Tämän käsityksensä 
nojalla tulikin presidentti Ståhlberg siihen 
tulokseen, ettei kuolemanrangaistusta ole 
otettava lakiin uusina säännÖ'ksinä. Jos 
rangaistavaisuudenalan laajentaminen on 
tarpeen otettakoon elinkautinen kuritus
huonerangaistus. Samalla kertaa asiantun
tijana kuultu professori Granfelt sanoi, ettei 
hän ollenkaan usko kuolemanrangaistuksen 
peloittavuuteen. Samat herrat lisäsivät, 
ettei suinkaan kohottava vaan raaistuttava 
merkitys on kuolemanrangaistuksella. -
Yhdysvallat ovat siinä suhteessa peloittava 
esimerkki. Kun eräs korkea-arvoinen koulu
mies katselee oloja muissa maissa, näkee 
hän, ettei ,hirvittävän ankarat rangaistuk
set vuosisatojen aikana ole niissä saaneet 
aikaan sitä, mitä viime V11osisata kieltä-
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mättä on tehnyt kohottaessaan nopeasti 
joukkojen kulttuuritasoa ". Musertava on 
se arviointi, jonka professori Gunnar 
Landtman antaa. Hän sanoo: ,Kuoleman
rangaistus ja varsinkin sen käytäntöönotto 
siellä, missä sitä ei ole aikaisemmin sovel
lettu, on barbaarinen hätä:keino. '' 

Herra puhemies! Vastalauseemme mll!kai
sesti ilmoitan minäkin kannattavani ed. 
Wiikin ehdotusta. 

Ed. H a k a 1 a: Luovun. 

Ed. E s t l a n d e r: Herr talman! Få
fängt söker regeringen övertyga om att 
detta lagförslag icke skulle ·beröra frågan 
om död.sstraffet och dess utvidgade an
vändning ävensom ock dess tillämpning och 
tagande i bruk. Ty såvida det ej är me
ningen att tillämpa dödsstraffet, så är det 
iheller ingen logik i att införa det vid ytter
ligare brott i strafflagen. Det har sagts 
i lagutskottets motivering att dödsstraffet 
är ,det strängaste'' straff, men detta har 1 

icke i och för sig någonting att 'betyda. 
Vad som däremot är av vikt är om straffet 
är det mest effektiva. Ur synpunkten av 
brott.slighetens motarbetande eller förbry
telsernas beivrande är det högst tvivel
aktigt, om dödsstraffet är effektivt. Och 
om det icke är det, så är det också utav 
snart sagt underordnad betydelse om det 
såsom det strängaste straffet vinner ökat 
rum i lagstiftningen. Det kan då icke med
föra gagn, men väl betydlig skada för 
rätt.sordningen. 

Regeringen bör hava kunnat konstatera, 
att inom riksdagen en tydlig, •bestämd och 
vitt utsträckt opinion motsätter. sig varje 
avsteg från nuvarande mer än hundraåriga 
hävd beträffande dödsstraffet och dess till
lämpning. Om regeringen ändock ävlas att 
basera reformen av de brott, vilka i före
varande propositioner beröras, på döds
s.traffet, må den skylla sig själv om så 
skulle gå att lagreformen i detta fall för
dröjes. En reform av dessa brott motsätter 
sig icke någon, blott den är väl övervägd 
och ej medför farliga följder såsom det nu
varande förslaget skulle komma att göra. 

Men också andra omständigheter påJkalla 
försiktighet vid nu föreslagna reform oc1h 
därför betänkligheter mot propositionen och 
det vilande lagförslaget. Utvidgningen av 
hit:hörande förbrytelsers begrepp har icke 

skett med erforderlig tydlighet och kon
sekvens. Det måste därför befaras, att till
lämpningen komme att visa sig alltför vitt
gående och ledande till betänkliga över
drifter och detta helst i tider som dessa, 
då allehanda egendomliga meningar på 
allehanda egendomliga sätt .propageras och 
jämväl gripa omkring sig och ernå makt 
över sinnena. Vi hava redan i lagstiftnin
gen, nämligen de senaste årens lagstiftning, 
fått se exempel på dylika överdrifter ·av 
ibetänkligt slag. Jag erinrar blott om ·den 
s. k. uppviglingslagen, vilken emellertid an
togs att gälla för viss kort tid och snart 
väl torde förfalla. 'Myndigheter och dom
stolar hava för övrig-t under de senaste 
åren också med nu gällande stadganden i 
strafflagen förmått bekämpa stats- och 
samhällsfarlig verksamhet. Jag är överty
gad om att denna nyttiga och nödvändiga 
verksamhet kan på de grunder som nu gäl
lande rättsordning innehåller fortgå, och 
att det icke är skäl att oöverlagt skrida 
till de i lagförslaget gjorda ändringar.na. 
Väl avvägda skola - jag upprepar det -
.propositioner i förevarande ämne säkerligen 
icke komma att tillba,kavisas av riksdagen. 

Pääministeri Kivi m.ä k i: Herra oitkeus
ministerin lausunnosta jo kävi ilmi, että 
hallitus pitää tämän samoin kuin seuraa
vankin lakiehdotu.ksen hyväksymistä väl.Uä
mättömänä. Herra oikeusministeri torjui jo 
etukäteen ne väitteet, että lakiehdotuksen 
säänni:Ykset olisivat joissakin suhteissa epä
määräisiä tai epämääräisempiä kuin voi
massa olevien lakien säännö,kset. Samoin 
hän perusteellisesti ja vakuuttavasti osoitti, 
ettei kuolemanrangaistuksen säilyttäminen 
tai poistaminen tämän tai seuraavan laki
ehdotuksen yhteydessä tule .ratkaistuksi, 
vaan on rangaistusjärjestelmän muuttami
nen tässä suhteessa erikseen harkittava ja 
eri järjestyksessä käsiteltävä. Eräässä ai
kaisemmassa istunnossa olen jo maininnut, 
että maan geopoliittinen asema tekee tar
.peelliseksi sen, että valtiovalta on varuil
·lansa kumouksellisten voimien pyrkimysten 
suhteen. Meillä on riittävästi kokemusta 
siitä, mihin sisäisiin jäl'lkytyksiin maa voi 
joutua, ellei valtiovallalla ole riittäviä val
tuuksia kumouksellisten voimien tukahdut
tamiseksi, silloin kun ne pyrkivät voima&la 
olevaa kansanvaltaista valtio- ja yhteis
kuntajärjestystä laittomilla keinoilla ku-
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moamaan tai järkyttämään. Yhtä tärkeätä 
{)n, että maan- ja valtiopetosta koskevat 
säännÖ'kset saatetaan sopusointuun maamme 
muuttuneen :valti{)llisen aseman kanssa ja 
että ne tulkintavaikeudet poistetaan, joita 
ny,kyisten epämääräisten säännösten sovel
tamisesta syntyy. On selvää, ettei nykyinen 
hallitus :voi ottaa vastuulleen sitä, ettei se 
rauhallinen kehitys, joka on ollut ominaista 
viime vuooien poliittiselle ja taloudelliselle 
elämälle, saa jatkua tai että se tulee häiri
tyksi, ja se näkee kysymyksessäolevien laki
ehdotusten hylkäämisessä puuttuvan vaa
rinpidon siitä, mitä maan etu kumouksel
listen voimien vastustamiseksi vaatii (Ed. 
Hakkila: Väärä johtopäätös!). Tästä syystä 
ei näiden lakiehdotusten hylkääminen voi 
tulla kysymykseen, vaan on vastuu maan 
asioista, jos niin käy, jäävä niille, jotka 
hylkäämiseen myötävaikuttavat. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m ies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Wiik ed. Sergeliuksen y. m. kannatta
mana ehdottanut, että lakiehdotukset hy
lättäisiin. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Wiikin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään o!keaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy lakivaliokunnan ehdotuk
sen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voitta,a, on ed. 
Wiikin ehdotus hyvä,ksytty. 

P u ih e mies: Äänestyksessä on annettu 
J2 jaa- ja 95 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 10. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. P i 1 k a m a: Pyydän avointa äänes
tystä. 

P u .he mies: Avointa äänestystä on 
pyydetty. Kehoi,tan niitä edustajia, jot'ka 
kannattavat avointa äänestystä, nousemaan 
seisoalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u he m i e s: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

<Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Ala-Kulju, Alestalo, Annala, V., Arhama, 
Asikainen, von Born, Brander, Böök, Halo
nen, A., Harja, Heikkinen, Helenelund, 
Hilden, U., Hirvensalo, Honka, Horelli, 
Huittinen, Hänninen, Ikonen, Inkilä, Jau
honen, Joukanen, Junes, Jussila, Jutila, 
Kaasalainen, Kaijalainen, Kalliokoski, Kan
nisto, Kares, Karvetti, Kekkonen, Kemppi, 
Kilpeläinen, K. E., Kirra, Kivimäki, Kivi
oja, Koivisto, Koivuranta, Kokko, Kukko
nen, Kullberg, Kylänpää, Kämäräinen, 
Lahdensuo, Lahtela, Lehtonen, Leinonen, 
Leppälä, Linkomies, Lohi, Luostarinen, 
Luukka, .Löthman-Koponen, Malmivaara, 
Mantere, Miikki, Moilanen, Nikkola, Niuk
kanen, Nordström, Nurmesniemi, Oksala, 
Paavolainen, Pennanen, Pirkama, Pilppula, 
Pohjala, Pohjannoro, Riipinen, Saarinen, 
Salmiala, Salo, Salovaara, Sariola, Simo
joki, Soini, Soininen, Syrjälä, Takala, 
Tarkkanen, Tolppanen, Tukia, Tuomivaara, 
Tuorila, Törngren, Vaa.rama, W ainio, V al
las, Vehkaoja, Venho, Vesterinen ja Vil
hula. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aarniokoski, Aattela, Ampuja, Anders
son, Bryggari, Colliander, Eskola, Estlan
der, Fagerholm, Frietsch, Furuhjelm, 
Haga, Hakala, Hakkila, Halonen, T., Har
vala, Helenius, Hilden, A., Hiltunen, Huo
tari, Hämäläinen, Hästbacka, J ern, Joki
nen, E., Jokinen, K., Jovero, Juutilainen, 
Karjalainen, Kilpeläinen, V., Kilpi, Kivi
salo, Koivulahti-Lehto, Kamu, Koponen, 
Kosonen, Kuittinen, Kujala, Kulovaara, 
Kupari, Kuusisto, Kääriäinen, Lastu, Leh
tokoski, Lepistö, Lindström, Linna, Lonkai
nen, Lumme, Malkamäki, Marttila, Meriläi
nen, Metsäranta, Muhonen, Mustasilta, Mä
keläinen, Niskanen, Paasonen, Pekkala, 
Peltonen, Penttala, Perho, Pesonen, Pitkä
silta, Puittinen, Pyy, Raatikainen, J., 
Raatikainen, U., Rantala, Rapo, Reinikai
nen, Rytinki, Ryömä, H., Ryömä, M., Räi
sänen, Salmenoja, Sergelius, Sillanpää, Si
nisalo, Stenwall, Sundström, Swentorzetski, 
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Syrjänen, Tervo, Toivonen, Tolonen, Tur
kia, Turkka, Welling, vVenman, Wickman, 
Wiik, Wirtanen, Väisänen ja Österholm. 

·Poissa äänestyksestä ova·t seuraavat 12 
edustajaa: 

Annala, J., Bonsdorff, Cajander, von 
Frenckell, Hannula, iM., Hannula, U., Lau
ren, Lintulahti, Oksanen, Söderhjelm, Tan
ner ja Voionmaa. 

Puhemies: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 93 jaa- ja 94 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Wiikin 
ehdotuksen, joten lakiehdotus on hylätty. 

Asia on loppuun käsitelty. 

5) Ehdotus laiksi rikoslain 11 luvun sekä 
14 luvun 3 § :n ja 34 luvun 6 § :n muutta

misesta. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n:o 3 
ja otetaan a i n o a a n !k ä s i t t e l y y n 
siinä valmistelevasti käsitelty vuoden 1935 
vp:ltä lepäämässä oleva edellämainittu laki
ehdotus. 

Puhe m i e s: Käsittelyn pohjana on 
lakivaliokunnan mietintö n:o 3. 

Valtiopäiväjärjestyksen 73 ~:n mukaan 
voidaan lakiehdotus äänten enemmistöllä 
ny•t muuttumattomana ihyvä:ksyä tai hylätä. 

Keskustelu: 

Oikeusministeri J a t k o l a: Herra puhe
mies! Niinkuin hallituksen esityksen pe
rusteluissa mainitaan, on maamme muuttu
neesta ulkonaisesta ja sisäisestä asemasta 
johtunut, että rikoslakimme valtiollisia ri
koksia koskevat säännökset ovat käyneet 
joko kokonaan merkityksettömiksi tai aina
kin niin puutteellisiksi, ettei niiden avulla 
ole voitu estää rikoksentekijöitä valtakun
nan etuja ja koko sen olemassaoloa vaa-

rantavasta toiminnasta. Näistä säännöksistä 
ovat tarkoitustaan vastaamattomia varsin
kin ne, jotka sisältyvät rikoslain 11, 12 ja 
13 lukuun. Mitä viimeksimainittuun lu
kuun tulee, on katsottava, että se on koko
naan kumoutunut maamme tultua itsenäi
seksi. Sitä vastoin ovat useimmat 11 ja 12 
lukuun sisältyvät säännökset olleet edel
leenkin voimassa huolimatta siitä, että ne 
eivät enää ole vastanneet valtakuntamme 
nykyistä ulko- ja sisäpoliittista asemaa. On 
pidettävä suurena puutteena, ettei meillä 
vaikka olemmekin olleet itsenäisenä val
tiona jo yli 18 vuotta ole tähän mennessä 
saatu rikoslakimme valtiollisia rikoksia kos
kevia, alkuaan vain Venäjän, tuon itäisen 
valloittajamaan valta-aseman turvaamista 
tarkoittaneita säännöksiä korvatuksi uusil
la, itsenäisen valtakuntamme asemaa vas
taavilla ja sen arvon mukaisilla säännök
sillä. 

Edellämainitun epäkohdan poistamista 
tarkoittavat niinhyvin rikoslain 12 luvun 
muuttamista koskeva lakiehdotus kuin se
kin, joka nyt on eduskunnassa käsiteltä
vänä. On tarpeetonta ryhtyä tässä enää 
tarkemmin selostamaan esilläolevan laki
ehdotuksen yksityiskohtia, varsinkin kun 
hallituksen esityksen perustelut ovat san
gen tyhjentävät. Lakiehdotuksen eräisiin 
säännöksiin eduskunta on tehnyt joukon 
muutoksia, joita ei voi pitää tyydyttävinä. 
Toisaalta täytyy kuitenkin myöntää, että 
lakiehdotus sisältää eduskunnassa siihen 
tehtyjen muutosten jälkeenkin paljon tuiki 
tarpeellisia korjauksia ja parannuksia voi
massaolevaan lainsäädäntöön. 

Useimmat niistä muistutuksista, joita 
eduskunnassa on tehty lakiehdotusta vas
taan, eivät ole enää eduskunnan tehtyä eh
dotukseen muutoksia lainkaan ajankohtai
sia asian nykyisessä vaiheessa. Mitä erityi
sesti tulee lakivaliokunnan mietintöön liite
tyssä vastalauseessa esitettyyn vaatimuk
seen, että lepäämässä oleva lakiehdotus hy
lättäisiin, koska sen säännökset muka ovat 
niin venyviä ja tulkinnanvaraisia, että ne 
vaaran tavat kansalaisten oikeusturvalli
suutta, on todettava tämän vaatimuksen 
olevan jo senvuoksi heikosti perustellun, 
että ehdotuksen säännökset eivät ole niin
kään venyviä ja epämääräisiä kuin rikos
lain voimassaolevaan 11 lukuun sisältyvät. 
Jos siis lakiehdotus hylätään, on siitä seu
rauksena, että rikoslain nykyinen 11 luku, 
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myöskin sen 4 a §, jota ed. Wiik on sano
nut suorastaan lakihirviöksi, jää edelleen 
voimaan. Lisäksi on huomattava, että sa
moinkuin äsken hylätyn lakiehdotuksen sa
moin tämän lakiehdotuksen yhteydessä on 
turhaa enää virittää keskustelua kuoleman
rangaistuksen periaatteellisesta oikeutuk
sesta. Lakivaliokunta on muuten oikein ym
märtänyt hallituksen kannan kuolemanran
gaistuskysymykseen nähden, kun se hallituk
sen esityksen perusteluihin yhtyen mietin
nössään lausuu, että koska kuolemanrangais
tus kerran on säilytetty ankarimpana mah- 1 
dollisena rangaistuksena rikoslakimme ran
gaistusjärjestelmässä, tämän ankarimman 
rangaistuksen uhka on säädettävä myös 
sille, joka tekee lakiehdotuksessa rikoslain 
11 luvun 1 §: n 1 kohdassa tai 2 §: ssä tar
koitetun rikoksen. I,akiehdotusta on vas
tustettu myös sen takia, että siinä muka il
man syytä on ehdotettu koroitettavaksi val
tiopetoksen valmistelusta ja erikoisesti täl
laisen rikoksen uusimisesta tuomittavia ran
gaistuksia. Kuten jo aikaisemmin täällä on 
osoitettu, on tähän kuitenkin ollut omat 
painavat syynsä, ennen kaikkea maamme 
asema, sen läheisyys kominterin keskuksen 
kanssa. Omat kotoiset kommunistimme voi
taisiin ehkä pitää kurissa lievemmilläkin 
rangaistusasteikoilla, mutta toisin on asian
laita, kun kysymyksessä ovat rajan yli tul
leet palkatut organisaattorit ja provokaat
torit, jotka tarmolla sekä tarkoin harkitun 
suunnitelman mukaan tekevät myyräntyötä 
nykyisen valtio- ja yhteiskuntajärjestyk
semme ja samalla koko itsenäisyytemme 
tuhoamiseksi. Juuri näitä erittäin vaaralli
sia yhteiskuntamme ja valtiomme vihollisia 
silmälläpitäen on puheenalaisia rangaistus
asteikkoja ehdotettu koroitettavaksi. 

Viitaten siihen, mitä nyt tässä olen esit
tänyt, ilmoitan, ettei hallitus, kuten herra 
pääministerikin edellisen asian yhteydessä 
lausui, pidä käsiteltävänä olevan lakiehdo
tuksen hyväksymistä vain toivottavana vaan 
välttämättömänäkin. 

Ed. K o m u: Herra puhemies! - Kiel
tää ei voida, etteivätkö rikoslakimme valtio
petosrikoksia koskevat kohdat, kuten sano
tun lain monet muutkin kohdat, kaipaisi 
uudistusta jo senkin vuoksi, että maamme 
itsenäistyttyä ja valtiollisen asemamme 
muututtua ei kuulosta keisarista ja suuri
ruhtinaista puhuminen sanotun lain pai-

koissa tasavaltalaisen valtiomme itsetun
nolle sopivalta. Mutta eri asia on, millä 
tavoin tämän lain paikan uusiminen tapah
tuu. Meidän ennätysikään ehtinyt hallituk
semme, joka on pitkänä elinaikanaan en
nättänyt tuoda eduskuntaan mitä moninai
simpia esityksiä, on tätäkin lakiesitystä val
mistelleessaan pitänyt mallinaan enemmän 
Mooseksen lakia kuin nykyaikaiseen oikeus
tieteeseen perustuvia säännöksiä. Ja niinpä 
on käsiteltävänä olevasta lakiesityksestä 
tullut sellainen, ettei sitä voi ainakaan va
semmisto hyväksyä. Tosin saatiin edus
kuntakäsittelyn aikana viiine valtiopäivillä 
käsiteltävänä olevaan lakiin muutamia lie
vennyksiä, mutta lakiesityksen rangaistus
määrät jäivät vieläkin sangen ras'k:aiksi, 
eduskunnan porvarillinen enemmistö kun 
on valmis tällaisesta lainsäädännöstä pu
heenollen hyväksymään mitä tahansa. 

Pahimpia vikoja tässä laissa ovat sen 
monet varsin epämääräiset säännökset, 
säännökset, jotka saattavat rangaistavaisuu
den piiriin sellaistakin, joka ei sitä muitten 
rikoslain kohtien mukaan ole. Yleensähän 
on sääntönä, että vain tärkeimpien rikok
sellisten tekojen yritys on rangaistava, 
mutta tämän lain mukaan jo n. s. ,yritetty 
yllytys valtiopetokseen ", käyttääkseni hal
lituksen esityksen perustelujen sanontaa, 
on rangaistava teko. - Ainakin maallikolle 
jää varsin hämäräksi, mikä on tämä ,yri
tetty yllytys ". 

Huomiota ei myöskään voi olla herättä
mättä se seikka, että tämän lain mukaan 
valtiopetoksen uusijat rinnastetaan tär
keimpiä omaisuusrikoksia tehneiden kanssa. 
Ja hallitus perustelee tätä esityksensä koh
taa sillä, että poliittisten rikosten luku
määrä olisi muka meillä sen takia suuri, 
ettei sanotun rikoksen uusimisesta seuraa 
sen suurempi rangaistus kuin yksinkertai
sesta rikoksestakaan. Kuitenkin osoittaa 
hallituksen esityksen perusteluihin liitetty 
taulukko, että näitä valtiopetoksen uusi
joita on ollut vain mitätön prosentti valtio
petoksesta tuomituista -vuonna 1933 vain 
11.6% kaikista tuomionsaaneista - sekä 
sen, että sanottu prosentti on sitten pahim
pien lapualaisvuosien, jolloin valtiopetok
sesta tuomittuja oli paljon, huimasti las
kenut. - Muuten ei voi olla hymyilemättä 
hallituksen sanotulle perustelulle, kun 
muistaa, että se, nim. hallitus, perusteluis
saan rangaistusten täytäntöön panoasetuk-
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sen muutoksiksi mainitsee valtiollisten van
kiemme suuren lukumäärän syyksi näitten 
vankien erikoisoikeudet, kuten minulla oli 
äsken tilaisuus tältä paikalta osoittaa. Tä
män johdosta ei voi muuta sanoa, kuin että 
ihmeelliset ovat herrojen tiet. 

Ei myöskään voi olla huomiota herättä
mättä se, että tällä lailla kriminalisoidaan 
sellaisiakin tekoja, kuin johonkin määrät
tyyn järjestöön, yhdistykseen tai liittymään 
kuuluminen. Tämä nyt jos mikään on ri
kosoikeudelle vieras periaate. Mutta kun 
hallitus oli kerran tällaista ehdottanut, niin 
eduskunnan porvarillinen enemmistö laki
esityksen toisessa käsittelyssä sen myös hy
väksyi, vaikka teimme silloin esityksen tä
mänkin lainkohdan muuttamiseksi edes jo
takuinkin siedettäväksi. 

Edellä selostamieni epäkohtien lisäksi, 
sekä huomioonottaen roimasti koroitetut 
rangaistukset, sisältää tämäkin fiakiesitys 
kuolemanrangaistuksen ankarimpana lain 
rangaistusasteikossa. Hallitus ei sano tässä 
yhteydessä käyn.eensä ratkaisemaan kysy
mystä periaatteelliselta puolelta, toisin sa
noen onko kuolemanrangaistus poistettava 
vaiko ei, vaan sisällyttää sen lakiin, koska 
se on voimassaolevan lainkin ankarin ran
gaistusmuoto. Sosialidemokraatit olisivat 
tässäkin yhteydessä tahtoneet saada alun 
tämän rangaistuksen poistamiseksi rikos
lakimme rangaistusasteikosta, lain ollessa 
yksityiskohtaisessa käsittelyssä, mutta eivät 
siinä onnistuneet. Se, että tämä rangaistus
muoto jäi vielä roikkumaan lakiin - vaik
kakaan ei ehkä säännöllisissä oloissa tätä 
rangaistusta pantaisikaan täytäntöön -, 
tekee tämän lain vastenmieliseksi ja hylät
täväksi. Tällaista lakia ei luulisi ainakaan 
kansanvallan ystävien voivan olla hyväksy
mässä, sillä se voi määrätyissä oloissa muo
dostua säätäjälleen kohtalokkaaksi. - Tar
vitsee vain muistuttaa diktatuurimaitten 
esimerkkiä, maiden, joissa on voitu uuden 
järjestelmän pönkittämiseksi käyttää aikai
sempien vallanpitäjien säätämiä lakeja. 

Ansaitsee tässä yhteydessä huomiota myös 
sekin seikka, että tämä laki tulee tavallaan 
taannehtivaksi. Lain voimaantulosäännös, 
jota yritimme lakiesityksen aikaisemmassa 
vaiheessa saada poistetuksi, antaa näet ti
laisuuden tuomita uusintarikoksellisina ne
kin, jotka ovat tehneet itsensä syypäiksi 
valtopetokselliseen toimintaan ennen tämän 
lain voimaantuloa. Tämä jos mikään lienee 

tyypillinen näyte siitä kulttuuriliberalis
mista, mitä meidänkin maassamme eikä vä
himmin nykyisen hallituksen toimesta on 
viime vuosina harrastettu. 

Edellä olen kosketellut lyhyesti vain pa
himpia epäkohtia esillä olevassa laissa. Jos 
ryhtyy lakia tarkoin tutkistelemaan, löytää 
siitä mainitsemanilaisia pukinsorkkia enem
mänkin. Luulen kuitenkin edellä sanotulla 
osoittaneeni niille vanhoillisille porvareille, 
joita löytyy kaiketi paljon keskustapuo
lueena itsensä pitävän maalaisliiton edus
kuntaryhmässä, ettei ole ihmettelemistä 
siinä, etteivät meikäläiset voi kaikkea sitä 
hyväksyä, johon kulloinkin vallassa oleva 
hallitus on alkusysäyksen antanut. 

Lähtemättä tämän pitemmältä lakiesi
tystä tarkastamaan, ehdotankin, herra pu
hemies, että lakiesitys hylätään, ja toivon, 
että eduskunnassa olisi niin paljon tämän 
suuntaisen lain vastustajia, että laki tulisi 
hylätyksi, jotta hallitus saisi vielä kerran 
tilaisuuden asiaa harkita ja tuoda toisen
laisen esityksen eduskunnalle, esityksen, 
joP.<Ja otettaisiin huomioon maamme itsenäi
nen asema, mutta joka ei olisi niin Moosek
sen lain kaltainen kuin tämä lakiesitys on. 

Ed. L a s t u: Herra puhemies! Suuimi
tellessaan uudistuksia rikoslakiin on halli
tus nähtävästi lähtenyt siitä ajatuksesta, 
että rikoksista päästään, varsinkin juuri 
valtiollisista, jos vain lait onnistutaan saa
maan joka ainoaan mahdolliseen rikokseen 
sopiviksi ja tarpeeksi ankariksi. Jos asia 
olisi näin, niin rikoksista olisi aikoja sitten 
päästy varsinkin eräissä valtioissa. 

Siitä asiasta ei ole erimielisyyttä ole
massa, että tämäkin rikoslain luku ansait
see uudistamista, kuten ed. Komu jo on 
huomauttanut ja kuten olemme vastalau
seessa maininneet. Valtiopetos on raskas 
rikos ja valtionpettäjää on syytä rangaista 
ankarasti. Mutta juuri sitä enemmän on 
syytä määritellä tarkkaan ja täsmällisesti 
mitä kaikkia tekoja tähän käsitteeseen on 
oikeuskäsitteitä loukkaamatta sisällytettävä, 
niin ettei maan arvo oikeusvaltiona kärsisi. 
Esimerkkejä ei ole vaikea löytää siitä, että 
valtiopetoksiksi usein leimataan sellaisia te
koja, jotka sitä eivät ole. Niillä, jotka ovat 
joutuneet tekemisiin määrätyissä tilanteissa 
erilaisten intohimojen tuivertaessa ja vas
takkaisista leireistä olleiden tuomarien la
kia lukiessa, niin ne henkilöt omakohtaisesti 
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tietävät, mitenkä aivan laillinen kansan 
parastakin tarkoittava toiminta leimataan 
ja todistetaan törkeäksi valtiopetokseksi. 
Mainitsen vain yhden esimerkin. Maail
mansodan aikana hätä loi m. m. elintarve
lautakunnat toimimaan laillisen hallituksen 
laillisia asioita ja ohjeita käytäntöön sovel
luttamaan. Sadat sosialistit saivat tuo
mionsa, usein kuolemantuomion siksi, että 
pyrkivät annettuja ohjeita noudattaen pe
lastamaan onnettoman kansansa nälkäkuo
lemasta. Tältä lailta täytyisi odottaa myös
kin oikeudenmukaisuutta niin paljon, ettei 
epäselvän sanonnan turvin suosita mieli
valtaa epänormaalisinakaan aikoina. 

Kun nyt katselemme - tarkoitan kun 
maallikko katselee - tätä lakia, niin m. m. 
tämä 1 § olisi ollut toisenlaisen korjauksen 
tarpeessa. Voimassa olevassa laissa on ni
mittäin suojattu ensinnäkin sRuriruhtinaan 
ja keisarin hengen koskemattomuus ja sit
ten tämän jälkeen on tullut ne rikokset, 
jotka kohdistuvat valtiota vastaan. Mutta 
tässä esityksessä on muutettu järjestys toi
seksi. Siitä kai johtuneekin, että sanonta 
on tämäntapainen - pyydän nyt maalli
koita seuraamaan hiukan sitä päätelmää, 
johonka lukiessaan tätä 1 §:ää johtuu: 
Joka väkivaltaisella tavalla muuttaa Suo
men valtiosäännön - siis yksi henkilö -
hänet tuomitaan elinkaudeksi kuritushuo
neeseen. Tuo ,joka" -sana minun mieles
täni johtuu juuri siitä, että vanhassa laissa 
oli keisari ensimmäisenä ja jota tässä tar
koitettiin. Niinikään: Joka väkivaltaisella 
tavalla irroittaa Suomen valtakunnan -
- - ja liittää sen johonkin muuhun valta
kuntaan, varsinkin jos vaitakunnan sota
joukko on pantu liikekannalle, niin hänet 
tuomitaan kuolemaan. Maallikon mielestä 
yksi henkilö ei voi tällaisia tekoja suorit
taa, jos ei nyt ajatella tulevaisuuteen niin 
paljon, että keksitään jotkut merkilliset 
säteet, joilla yksi henkilö tuollaisen teon 
suorittaa. Käsitykseni mukaan olisi siis tä
män uudistamisen pitänyt tapahtua siihen 
suuntaan, että tarkoitettaisiin heti alussa 
useampaa henkilöä. Se epämääräisyys, mikä 
on sisällytetty nykyisin tähän esityksen 
6 ~: ään, on osittain jo voimassa 4 a §: ssä, 
mutta tähän ei ole kuitenkaan hallitus tyy
tynyt, vaan on sitä laajentanut ja juuri, 
kuten ed. Komu täällä jo huomautti, siihen 
sisältyy hyvin paljon epämääräisyyttä. 
M. m kirjoitetaan: ,joka kirjoituksin tai 

muulla tavalla ylistää valtiopetosta tai sen 
valmistelua tai levittää valtiopetokseen tai 
sen valmist.eluun kiihoittavia tai sitä ylistä
viä kirjoituksia tai esityksiä.'' Kun nyt 
otamme huomioon, että tässä laissa myöskin 
on käsitelty 14 lukua, jossa sanotaan: Jos 
joku loukkaa ystävyydessä oleva;a valtiota 
sellaisella teolla, joka on mainittu tämän 
lain 11 luvun juuri tässä 6 §: ssä, hänet 
rangaiståan myöskin kuritushuoneella. Mei
dän maamme on ollut viime aikoina sellai
sessa tilanteessa, että sanomalehdissä on hy
vin paljon arvosteltu toisten maitten poliit
tista elämää ja m. m. ylistetty valtiopetok
sen luontoisia tapahtumia. ,Jos tämä laki 
olisi voimassa, niin suuri joukko oikeisto
sanomalehtiä, vieläpä keskustasanomalehtiä
kin joutuisi syytteeseen tämän lain perus
teella. Puuttumatta enempää yksityiskoh
tiin katson puolestani minäkin tarpeelli
seksi, että hallitus saa tilaisuuden uudes
taan kirjoittaa tämän lain ottamalla huo
mioon välttämättömät korjaukset, ne jotka 
johtuvat muuttuneista oloista, mutta jättä
mällä rikoskäsitettä laajentavat muutokset 
tekemättä. Ja tällä perusteella kannatan 
ed. Komun tekemää ehdotusta, että edus
kunta hylkäisi lakiehdotuksen. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u he m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Komu ed. Lastun kannattamana ·ehdot
tanut, että lakiehdotus hylättäisiin. Kut
sun tätä ehdotusta ed. Komun ehdotuk
seksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

.Joka hyväksyy lakivaliokunnan ehdotuk
sen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Komun ehdotus hyvä:ksy·tty. 

Puhe m i ·e s: Äänestyksessä on annettu 
90 jaa- ja 96 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 12. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. P i 1 k a m a: Pyydän avointa äänes
tystä. 
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Puhemies: Avointa äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä edustajia, jotka 
kannattavat avointa äänestystä, nousemaan 
seisoalle en. 

Kun tämä on tapahtunut, lausuu 

Puhemies: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Ala-Kulju, Alestalo, Annala, J., Annala, 
V., Arhama, Asikainen, Brander, Böök, 
Halonen, A., Harja, Heikkinen, Helene
lund, Hilden, U., Hirvensalo, Honka, Ho
relli, Huittinen, Hänninen, Ikonen, In:kilä, 
Jauhonen, Joukanen, Junes, Jussila, Jutila, 
Kaasalainen, Kaijalainen, Kalliokoski, Ka
res, Karvetti, Kekkonen, Kemppi, Kilpeläi
nen, K. E., Kirra, Kivimäki, Kivioja, Koi
visto, Koivuranta, Kokko, Kukkonen, Kull
berg, Kylänpää, Kämäräinen, Lahdensuo, 
Lahtela, Lehtonen, Leinonen, Leppälä, Lin
komies, Lintulahti, Lohi, Luostarinen, 
Luukka, Löthman-Koponen, Malmivaara, 
Mantere, Miikki, Moilanen, Nikkola, Niuk
kanen, Nordström, Nurmesniemi, Oksa:la, 
Paavolainen, Pennanen, Pilkama, Pilppula, 
Pohjala, Pohjannoro, Riipinen, Saarinen, 
Salmiala, Salo, Salovaara, Sariola, Simo
joki, Soini, Soininen, Syrjälä, Takala, 
Tarkkanen, Tukia, Tuomivaara, Tuorila, 
Törngren, V aarama, W ainio, V allas, V eh
kaoja, V enho, Vesterinen ja Vilhula. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aarniokoski, Aattela, Ampuja, Anders
son, Bonsdorff, von Born, Bryggari, Col
iliander, Eskola, Estlander, Fagerholm, 
Frietsch, Furuhjelm, Haga, Hakala, Hak
kila, Halonen, T., Harvala, Helenius, Hil
den, A., Hiltunen, Huotari, Hämäläinen, 
Hästbacka, Jern, Jokinen, E., Jokinen, K., 
Jovero, Juutilainen, Karjalainen, Kilpeläi
nen, V., Kilpi, Kivisalo, Koivulahti-Lehto, 
Komu, Koponen, Kosonen, Kuittinen, Ku
jala, Kulovaara, Kupari, Kuusisto, Kääriäi-

nen, Lastu, Lehtokoski, Lepistö, Lindström, 
Linna, Lonkainen, Lumme, Malkamäki, 
Marttil.a, Meriläinen, Metsäranta, Muhonen, 
Mustasilta, Mäkeläinen, Niskanen, Paaso
nen, Pekkala, Peltonen, Penttala, Perho, 
Pesonen, Pitkäsilta, Puittinen, Pyy, Raati
kainen, J., Raatikainen, U., Rantala, Rapo, 
Reinikainen, Rytin'ki, Ryömä, H., Ryömä, 
M., Räisänen, Salmenoja, Sergelius, Sillan
pää, Sinisalo, Stenwall, Sundström, Swen
torzetski, Syrjänen, Tervo, Toivonen, Tolo
nen, Turkia, Turkka, Welling, W enman, 
~ickman, Wiik, Wirtanen, Väisänen ja 
osterholm. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 11 
edustajaa: 

Cajander, von FrenckeH, Hannula, M., 
Hannula, U., Kannisto, Lauren, Oksanen, 
Söderhjelm, Tanner, Tolppanen ja Voion
maa. 

Puhemies: Avoimessa äänestY'ksessä 
on annettu 92 jaa- ja 96 ei-ääntä. 

Eduskunta on hyväksynyt ed. Komun 
ehdotuksen, joten lakiehdotus on hylätty. 

Asia on loppuun käsitelty. 

6) Puhemiesneuvoston ehdotus täysistuntojen 
ja valiokuntain sekä tarkistajain työsuunni
telmaksi vuoden 1936 varsinaisilla valtio-

päivillä. 

Esitellään ja otetaan ainoaan 'k ä
s i t t e 1 y y n yllämainittu puhemiesneu
voston ehdotus. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
päiväjärjestyksessä mainittu puhemiesneu
voston ehdotus. Ensin ,esitellään työsuun
nitelman alussa olevat pykälät kukin jär
jestyksessään ja sen jä:lkeen kutakin valio
kuntaa koskeva osa erittäin. 

Menettely,tapa hyväksytään. 

Esitellään ja hyvä:ksytään keskustelutta 
työsuunnitelman 1-4 § sekä perustuslaki-
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valiokuntaa, la'kivaliokuntaa, ulkoasiainva
liokuntaa, valtiovarainvaliokuntaa, sivistys
valiokuntaa, talousvaliokunta:a, laki- ja ta
lousvaliokuntaa, maata:lousvaliokuntaa, työ
väenasiainvaliokuntaa, kansanvakuutusvalio
kuntaa ja kulkulaitosvaEokuntaa koskevat 
osat. 

Asia on loppuun 'käsitelty. 

Pöydäll~anot: 

PöY'dällepanoa varten esitellään ja pan
n~an pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti seuraavaan istuntoon: 

7) Ehdotuksen laiksi talousneuvostosta 

sisältävän, vuoden 1935 valtiopäivillä !Le
päämään jätettäväksi hyväksytyn ehdotuk
sen johdosta laadittu perustuslakivaliokun
nan mietintö n:o 1; 

8) Lisämäärärahan myöntämistä maaherrojen 
hoidossa olevien maanteiden ja siltojen sekä 

lossien kunnossapitoon 

koskevan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 1; 

9) Asutuslainsäädännön uudistamista 

koskevien, vuoden 1935 valtiopäivillä le
päämään jätettäviksi hyvä:ksyttyjen laki
ehdotusten johdosta laadittu maatalousva
iJ.iokunnan mietintö n:o 1; ja 

10) Erikoisasutustoiminnasta annetun lain 
Voimassaoloajan pidentämistä 

'koskevan 
laadittu 
n:o 2. 

hallituksen esityksen 
maatalousvaliokunnan 

johdosta 
mietintö 

Uusia hallituksen esityksiä. 

P u he m i e s: Ilmoitetaan, että tasaval
ian presidentin kahden kirjelmän ohella 
tältä päivältä on eduskunnalle saapunut 
hallituksen esitykset n:ot 27-31, jotka nyt 
on edustajille jaettu. 

Puhemies: Eduskunnan seuraava is
tunto on ensi tiistaina kello 13. 

Täysistunto lopetetaan kello 15,47. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 

31 
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12. Tiistaina 29 p. syyskuuta 1936 

Päiväjä!'jestys. 

Ilmoituksia. 

K o 1m a s ja ainoa käsi t te 1 y: 

1) Ehdotus Turkin kanssa tehtyyn 
kaupalliseen sopimukseen liittyvän 
toisen lisäpöytäkirjan säännösten hy-
väksymisestä ..................... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 3; ulkoasiainvalio
kunnan mietintö n:o 4; hallituksen 
esitys n:o 16. 

E n s i mm ä i n en ikä s i t te l y: 

2) Ehdotus laiksi erikoisasutustoi
minnasta annetun lain 4 §.:n muutta-
misesta ...................... · .. .. 

Asia k i r j a t: Maatalousvaliokun
nan mietintö n:o 2; hallituksen esi
tys n:o 14. 

Ainoa käsittely: 

3) Ehdotus ilaiksi talousneuvostosta 
Asiakirjat: Perustuslakivalio

kunnan mietintö n:o 1; vuoden 1935 
vp:ltä lepäämässä oleva edellämai
nittu lakiehdotus. 

4) Ehdotukset asutuslaiksi ja eräiksi 
muiksi laeiksi ................... . 

Asiakirjat: Maatalousvaliokun
nan mietintö n:o 1; vuoden 1935 
vp:ltä lepäämässä olevat edellämaini
tut lakiehdotukset. 

5) Ehdotus lisämäärärahan myön
tämisestä maaherrojen hoidossa ole
vien maanteiden ja siltojen sekä los-
sien kunnossapitoon ............. . 

kello 13. 

Siv. 
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Asiakirjat: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 1; hallituksen 
esitys n:o 23. 

6) Asetus Turkin kanssa tehdyn 
maksusopimuksen voimaansaattami-
sesta ........................... .. 

A s i a k i r j a t: Ulkoasiainvalio-
kunnan mietintö n:o 5; mainittu ase
tus. 

Esitellään: 

7) Hallituksen esitys n:o 26 kan-
sanvakuutuslaiksi ................ . 

8) Hallituksen esitys n:o 27 toimen
piteistä maatalouden perusluoton jär
jestämiseksi. 

9) Hallituksen esitys n:o 28 perintö
ja lahjaverolain muutt·amisesta ..... 

10) Hallituksen esitys n:o 29 Ar
gentiinan kanssa tehdyn kaupallisen 
sopimuksen hyväksymisestä ....... . 

11) Hallituksen esitys n:o 30 mää
rärahan myöntämisestä alkoholisti
huoltolain perustamista ja rakenta-
mista vart.en ..................... . 

12) Hallituksen esitys n:o 31 val
tion takuun myöntämisestä Osakeyh
tiö Maakiinteistöpankin obligatiolai-
noista ........................... . 

Pöydällepan o a varten e s i
t e ll ä ä n: 

13) Lakivaliokunnan mietintö n:o 4 
hallituksen esityksen johdosta laiksi 
järjestyksen ja turvallisuuden tehos
tamisesta 17 päivänä maaliskuuta 
1933 annetun lain voimassaoloajan pi-
dentämisestä ..................... . 

Siv. 

254 

255 
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14) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 2 hamtuksen esityksen joh
dosta määrärahan myöntämisestä 
uuden jäänsärkijäaluksen hankkimi-

Siv. 

seksi . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 25·5 

Puhetta .johtaa puhemies K a ll i o. 

Nimenhuudossa merkit&än poissaoleviksi 
edustajat Arhama, Bryggari, Cajander, U. 
Hannula, Juutilainen, Vaarama, Wainio ja 
Voionmaa. 

Ilmoitusasiat : 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat virka
tehtävien takia tämän istunnon alkuosasta 
ed. Cajander sekä yksityisasiain takia tästä 
istunnosta edustajat W ainio, Arhama ja 
Vaarama. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että eduskun
nalle on tasavallan presidentin kirjelmän 
ohella kuluvan syyskuun 26 päivältä saa
punut hallituksen esitykset n:ot 32~34, 
jotka on nyt edustajille jaettu. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. Kallio koski: !Suuri ~valiokunta 
kokoontuu huomenna kello 10. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus Turkin kanssa tehtyyn kaupalli
seen · sopimukseen liittyvän toisen lisäpöytä

kirjan säännösten hyväksymisestä. 

Yllämainitun ehdotuksen sisältävä halli
tuksen esitys n:o 1,6, jota on valmisterevasti 

käsitelty ulkoasiainvaliokunnan mietinnössä 
n:o 4 ja, mikäli esitys sisältää lakiehdo
tuksen, suuren valiokunnan mietinnössä 
n:o 3, esitellään osittain k o l m a n teen, 
osittain a i n o a a n k ä s i t t e 1 y y n. 

Puhemies: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta kokonaisuudessaan. Sen jälkeen 
tehdään kolmannessa käsittelyssä päätös 
asian toisessa käsittelyssä päätetyn l3Jki
ehdotuksen hyväksymisestä tai hylkäämi
sestä ja lopuksi ainoassa käsittelyssä pää
tös ulkoasiainvaliokunnan mietinnön en
simmäiseen ponteen sisältyvästä ehdotuk
sesta. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Lwkiehdotus hyväksytään. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päätynekesi. 

Eduskunta hyväksyy uJikoasiainvaliokun
nan mietinnön ensimmäiseen ponteen sisäl
tyvän ehdotuksen sopimuksen hyvä,ksymi
sestä. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi erikoisasutustoiminnasta 
annetun lain 4 § :n muuttamisesta. 

Esitellään maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 2 ja otetaan ensi m mä is e en kä
sittelyyn siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 14, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on maa
talousvaliokunnan mietintö n:o 2. 

Keskustelu: 

Ed. Pyy: Minä esittäisin että tämän 
asian käsittely siirretäisiin ensi viikon tiis
tain istuntoon. 

Ed. E s k o l a: Jotta esitys tulisi perus
teellisesti käsitellyksi, niin · mi:riä pyydän 
ehdottaa, että asia pantaisiin pöydälle en
simmäiseen ensi viikolla pidettävään istun
toon. 
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Puihemies: Kun kaksi edustajaa on 
pyytänyt asiaa pöydälle, niin on se jääpä 
pöydälle. Kehoitan seuravia edustajia lau
sumaan mielensä pöydällepanoaja.sta. 

Ed. Aarnio koski: Pyydän kannat
taa ed. Eskolan tekemää ehdotusta. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Pyy ehdottanut, ·että asia pantaisiin 
pöydälle ensi tiistaina pidettävään istuntoon. 
Ed. Eskola on ehdottanut, että asia pan
taisiin pöydälle ensi viikolla pidettävään 
ensimmäiseen istuntoon, jota ehdotusta ·ed. 
Aarniokoski on kannattanut. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

.Asia pannaan p ö y d ä 11 e ensi vii
kolla pidettävään ensimmäiseen istuntoon. 

3) Ehdotus laiksi talousneuvostosta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n: o 1 ja otetaan a i n o a a n ik ä s i t
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
vuoden 1935 valtiopäiviltä lepäämä.ssä oleva 1 

edellämainittu lakiehdotus. 1 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on pe
rustuslakivaliokunnan mietintö n:o 1. 

Valtiopäiväjärjestyksen 73 §:n mukaan 
voidaan lakiehdotus nyt muuttumattomana 
hyväksyä tai hylätä. 

Keskustelu: 

Ed. Wiik: Herra puhemies! - Maail
Jnansodan jälkeen on eri maissa asetettu 
tai suunniteltu asetettavaksi talousneuvos
toja, jotka neuvoillaan tukisivat valtioval
taa taloudellisissa kysymyksissä. Ei ole 
mikään sattuma, että juuri meidän aika
namme tämä pyrkimys on tullut niin ta-~ 
valliseksi. Talouselämä on ensinnä kehit
tynyt entistään mut'kikkaammaksi ja myös
kin sen ilmiöt ovat saaneet valtavammat 
mittasuhteet kuin ennen. Mutta ennen
kaikkea vallitsevan talousjärjestelmän pohja 
on yhä pahemmin alkanut horjua. Jätti-

läismäiset trustit kyllä hallitsevat talous
elämää suurilla aloilla taloudellisesti ja vai
kuttavat usein myöskin poliittisiin oloihin 
niinkuin esimerkiksi sotatarveteollisuus.· 
Nämä trustit saattavat laajat kansanjou
kot riippuvaisuuteen, toisinaan suorastaan 
orjuuteen. Tämä ei koske ainoastaan palk
katyöväenluokkaa, vaan suuressa määrin• 
myös talonpoikia ja pikkuporvaristoa. 
Trustit ovat järjestäneet talouselämän ku-· 
kin omalla alallaan yksinvaitiaan tapaan, 
mutta koska ainoastaan yksityinen voiton
himo määrää niitten toiminnasta, ne eivät 
voi järjestää talouselämää niin, että tuon 
valtavan koneiston toiminta koituisi hyö
dyksi kansoille. Tuotantoprosessin rationac 
lisointi lisää suunnattomasti tavaroiden 
määrää, mutta sama rationalisointi tekee 
ihmiset yhä tarpeettomammiksi työläisinä, 
syöksee heidät työttömyyteen, riistää heiltä 
ostokyvyn. Siis toiselta puolen tavaroiden 
määrä lisääntyy suunnattomasti, tav·arat 
pilaantuvat ja niiden hinnat laskevat ja 
vuosittain on pulan aikana poltettu kym
meniä miljoonia kiloja elintarpeita. Toi
selta puolen on maailmassa ollut 30 mil
joonaa työtöntä, jotka suorastaan ovat näh
neet nälkää. Talousjärjestelmä, joka johtaa 
tällaisiin tuloksiin, on tuominnut itsensä. 
Tilapäiset parannukset eivät voi muuttaa 
sitä tosiasiaa, että yksityisroapitalismi ei 
voi enää halylita niitä teknillisiä voimia, 
joiden pitäisi sitä palvella. Yhä laajemmat 
kansanjoukot ovat menettäneet uskonsa ka
pitalistiseen järjestelmään. Ne vaativat 
yhteiskuntaa puuttumaan talouselämään, 
järjestämään sitä kansan etua silmällä
pitäen. Eräänä tämän vaatimuksen ilmai
suna on ollut vaatimus talousneuvostoista. 
Eräissä maissa sellaiset on asetettu ja si
käli kuin ne ovat toimineet kansan parasta 
silmällä pitäen, niiden toiminta on voinut 
muodostua hyödylliseksi kansalle. 

Mutta tunnettu tosiasia on, että hyviä 
asioita voidaan väärinkäyttää. Hyväkin 
asia voi kansan vihollisten käsissä muo
dostua aseeksi kansaa vastaan. Kun kysy
mys talousneuvoston asettamisesta tuli 
meillä Suomessa päiväjärjestykseen, niin se 
herätettiin hallituksen toimesta, jonka eh
dotukset ovat usein olleet tähdättyinä kan
sanvapautta vastaan. Sitä suositeltiin edus
kunnalle tavalla, joka suorastaan loukkasi 
eduskuntaa. Samalla voitiin h1,10mata, että 
taantumukselliset ainekset riensivät tarttuc 
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maan siihen kiinni, riensivät kehittämään 
talousneuvoston aatetta sellaisella tavalla, 
joka olisi voinut palvella oikeiston ryhmä
etuja. Talousneuvostolla ei olisi oikeiston 
suunnitelmien mukaan ollut ainoastaan 
neuvoa antava asema, vaan sille piti muka 
. antaa myöskin päätösvaltaa. Kansa tämän 
huomasi; se huomasi, että tuossa ajatuk-
sessa saattoi olla ensimmäisen kamarin sie
men. Senpätähden k6ko tuo ajatus joutui 
laajojen kansanjoukkojen epäsuosioon. 
Meidän kansamme on poliittisesti siksi val
veutunut, ettei se katso kaipaavansa tuol
laista holhousta. Olisi voitu suostua aset
tamaan vaikka vakituinenkin valtion ko
mitea, joka olisi neuvoillaan tukenut halli
tusta ja eduskuntaa taloudellisten kysymys
ten käsittelyssä, mutta ei suostuttu sellai
seen uuteen valtiolait6kseen, joka elimelli
sesti olisi liittynyt valtiosääntöön ja josta 
siis taantumuksellisina aikoina olisi voinut 
kehittyä vallan toista kuin oli tarkoitettu. 
. Sosialidemokraattinen ryhmä ei koskaan 
ole ollut innostunut tuollaiseen ajatukseen 
(Eduskunnassa naurua.). Näyttäkää se 
lausunto, j6ka olisi sellaista innostusta 
<>soittanut (Ed. Kalliokoski: Entäs äänes
tykset! - Eduskunnasta: Ja Tannerin 
lausunto!). Mutta kun esitettiin se aja
tus, että eduskunnan ja kansan piti saada 
tarkemmin asiaa harkita, ja kun lisäksi 
hallitus piti ehdotuksestaan kiinni ja halli
tuspula noina aikoina olisi ollut vaikeasti 
selvitettävissä, niin ryhmämme ei tahtonut 
kieltäytyä lykkäämästä lakiehdotusta yli 
vaalien. Jo silloin pidettiin jokseenkin var
mana, että vaalien jälkeen lakiehdotus tulee 
hylä ttä väksi. 

Mainitasemani syyt ovat edelleen V·oi
massa ja ansaitsevat huomiota. Taantu
muksellisina aikoina talousneuvostoa, sel
laisena kuin sitä on suunniteltu, voitaisiin 
käyttää väärin. Suomessa on näinä taka
vuosina vallinnut sitkeä taantumus, jota ei 
vieläkään ole voitettu. Eri maissa taantu
mukselliset ainekset ovat eri keinoin koet
taneet hankkia vastapainoa kansan valit
semalle eduskunnalle, sikäli kuin ei vää
rillä vaalijärjestelmillä ole voitu riittävästi 
väärentää yleisen äänioikeuden antamia 
tuloksia. Muutamissa maissa, niinkuin Yh
dysvalloissa, on korkeimmalle oikeudelle 
annettJu valta hylätä eduskunnan hyväk
symiä lakeja silloin kun niitä on pidetty , 

valtiosäännön vastaisina. Meilläkin, kun 
hallitusmuotomme oli käsiteltävänä, esitet
tiin tähän suuntaan meneviä vaatimuksia. 
Ne torjuttiin, etenkin sosialidemokraattisen 
ryhmän vastustuksen takia. 

Mutta varsinkin on eri maissa koetettu 
käyttää valtion päämiestä eduskuntaa 
vastaan; on pyritty tässä tarkoituksessa 
lisäämään valtion päämiehen valtaa. Täl
löin varsinkin parlamenttaarinen järjes
telmä on ollut taantumuksellisten ainesten 
siilmätikkuna, se järjestelmä, joka vaatii, 
että hallituksen kokoonpanon pitää olla 
sellainen, että hallitus nauttii eduskunnan 
luottamusta. Tämä on kansanvallan arvok
kaimpia saavutuksia ja sitä on tinkimättä 
puolustettava, varsinkin sellaisessa nuoressa 
tasavallassa kuin meidän, missä parlament
tarismi ei ole vielä ehtinyt riittävästi 
juurtua, vaikka se onkin säädettynä oikein 
hallitusmuodossa. 

Monen kansan on täytynyt taistella sisäi
sen vapautensa puolesta. Muutamia vuosi
kymmeniä sitten käytiin Tanskassa pitkä ja 
tuskallinen perustuslakitaistelu. Silloin 
oikeisto käytti ensimmäistä kamaria kan
san valitsemaa folkethingiä vastaan ja sil
loin lausuttiin eräs sana, joka on tulilut 
kuuluisaksi, nimittäin ,mitään ei saa olla 
folkethingin yläpuolella eikä folkethingin 
vieressä". Kansanvapaus on sittemmin 
voittanut Tanskassa. Vielä v. 1920 yritet
tiin käyttää kuninkaan valtaa kansanvaltaa 
vastaan, mutta se yritys raukesi, kun jär
jestynyt työväki nousi sitä vastaan. Nyt 
on jo Tanskassa päiväjärjestyksessä kysy
mys ensimmäisen kamarin lakkauttamisesta. 
Täällä Suomessa Venäjän vaJllan aikana 
täytyi käydä taistelua kansanvapauden 
puolesta ja siihen taisteluun tasavaltamme 
nykyinen iäkäs presidentti otti kunniak
kaasti osaa. Taistelu kansanvapauden puo
lesta ei ole vielä päättynyt. Viime vuo
sina olemme saaneet nähdä, miten on haettu 
vastapainoa eduskunnalle. Eduskunnassa 
on esitetty aloitteita, j·otka tässä tarkoituk
sessa ovat tähdänneet presidentin vallan 
lisäämiseen, ja nimenomaan on ehdotettu 
parlamenttarismin supistamista. Mutta 
nämä ail.oitteet on hylätty valtavalla enem
mistöllä. On selvää, ettei Suomessa kan
nata yrittää hallitusjärjestelmää, joka ei 
nojaudu eduskunnan enemmistöön tai joka 
suorastaan asettuu sitä vastaan. Kansamme 
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ja eduskunnan valtava enemmistö p'itää 
kiinni kansanvallan saavutuksista ja parla
menttari:smin vaatimuksista. 

Kun suuri osa kansaamme ja eduskun
taamme arv·elee, että ehdotuksessa talous
neuvostosta piilee kansanvaltaa uhkaava 
vaara, niin on oikein, että ehdotus hylä
tään. Tällä ei hylätä koko talousneuvosto
ajatusta; se, mikä siitä on käyttökelpoista, 
voidaan ottaa talteen ja käyttää sitä vas
taisuudessa, parempina aikoina, välineenä 
kansanvallan kädessä kansanvallan 'kehittä
miseksi. 

Ed. Räisänen: Herra puhemies! 
Tänään haudataan Kivimäen hallitukselta 
suurta ponnistusta ja vaivannäköä vaatinut 
esitys, laki ta•lousneuvostosta, joka on ollut 
yli vaaftien äänestettynä ja josta kansa on 
antanut vaaleissa tuomionsa, ihan kuole
mantuomion, käyttääkseni hallituksen niin 
ahkerasti viljelemää sanaa eräiden rikoslain 
kohtien uusimisesityksissään. 

Laki talousneuvostosta 'kuuluu taantu
muksellisten lakien sarjaan. Yleensähän 
,Kivimäen linja'' on kulkenut taantumuk
sen tunnustähtien wlla ja saavuttanut me
nestystä enemmän kuin mikään muu por
varillinen taantumushallitus, nimittäin sel
laista menestystä, jota on kansanvaltaisten 
ainesten sangen vaikea tehdä tyhjäksi tai 
ainakin sen tyhjäksitekeminen vaatii pit
kän ajan. Onhan meillä ollut remmissä 
aikaisemmin oikeistosuunta, joka yhtäkkiä, 
vallankaappauksellista menettelytapaa käyt
täen, on saanut ,suurempiakin" aikaan, 
mutta ne saavutukset - muistakaamme 'ku
ninkaan valitsemista tasavallalle lokakuussa 
1918 - eivät ole pysyneet muuta kuin 
hetken. Jos Kivimäen hallitus olisi saanut 
eduskunnan siunauksen rikoslain valtio- ja 
maanpetossääntöjen uusimisesityksilleen, 
olisi se ollut pitkän aikaa pysyvä taantu
muksen voitto. Porvarilliset lehtimiehet, 
jotka ilmeisesti eivät vaivautuneet ottamaan 
selvää näiden ~akiesitysten sisälläpidosta, 
vaan ilman vastaansanomista lehdissään 
olisivat ne antaneet tuilla hyväksytyiksi, 
olisivat heränneet synkkään todellisuuteen 
vasta sitten, kun porvarillisten oppositio
puolueiden :lehtimiehet olisi kyörätty vesi
leipävankeuteen - ihan samoin kuin kävi 
suhtautumisessa n. s. kiihoitusla'kiin. 

Talousneuvostolaki on kansanvwllan !kan
nalta ka18oon oikea Troijan puuhevonen. 

Sen avulla piti saada kuljetetuksi kansan
vallan kehityksen vannoutuneita vastustajia 
asemaan, jossa ne olisivat voineet ehkäistä 
nimenomaan 'kansan laajojen kerrosten hy
väksi tapahtuvan lainsäädäntötyön (Kes
kustasta: Mielenkiintoista kuulla!). Kuvaa
vana piirteenä siitä, millä julkeudella asiaa 
ajettiin, mainittakoon, että eduskunnalle 
lausuttiin sellaisia kohteliaisuuksia, että 
eduskunnan jäsenistä tuskin yksi prosentti 
ymmärtää taloudellisia asioita ja näiden 
kohteliaisuuksien lausuja oli henkilö, jonka 
oma toiminta talouselämässä, pankkimie~ 
henä, on antanut aihetta varsin kärkevään 
arvosteluun, eikä syyttä (Naurua eduskun
nassa.) . Ihmettelen, että talousneuvosto
laki sai sen eduskuntakäsittelyssä ymmär
tämystä meikäläiselläkin taholla, laki, jota 
oikeistolaispiirit olivat kyllä kauan kaavail
leet, mutta jonka tarkoituksen esitti häi
k~Hemättömimmin Yhdyspankin johtaja, 
tri Alexander Frey syksyllä 1930 pitämäs
sään esitelmässä, siis aikana, jolloin muilu
tukset olivat muodissa ja jolloin sanka
rilliset lapualaiset soittivat kansanvallalle 
kuolin~elloja. Tri Frey, joka on paljon vii
saampi lapualainen kuin muiluttajat, jotka 
julmistelivat, että ,me teemme, mitä me 
tahdomme'', lausui 29 päivänä lokakuuta 
1930 Helsingin ruotsalaisen kauppaseuran 
kokouksessa pitämässään esitelmässä m. m. 
seuraavaa: ,Meidän on löydettävä ulospää
sytie siitä sietämättömästä tilanteesta, jossa 
nyt ole~e .. Ja se ulospääsytie, johon py
rimme, ei saisi horjuttaa yleisen äänioikeu
den, pyhän suhteellisuuden ja hallitsevan 
eduskuntademokratian tabuina pidettyjä 
perusteita. Sen vuoksi voimme sellaisen 
löytää vain lisäyksenä, lisärakennuksella 
nykyiseen parlamenttaariseen järjestel
määmme, joka sellaisenaan saisi jäädä kos
kematta. Tämä lisärakentaminen tapahtuisi 
siten, että lisättäisiin meidän perustus
;J.aillista valtio~orgaaniamme taloudellisella 
neuvostolla. '' 

Talousneuvoston kokoonpanon esitti herra 
Frey tapahtuvan siten, että veronmaksaja
ryhmät ovat siinä edustettuina veron
maksukykynsä mukaan. Ja kun hän ne 
luokittelee kauppaa, teollisuutta, käsityötä, 
pankkitoimintaa, maanviljelystä ja palkka
työväkeäkin edustaviksi, niin on kysymys 
jonkinlaisesta !korporatiivisesta •lainsäädän
töelimestä, jonka edrustajaluvunkin hän 
määrittelee korkeintaan 60:ksi. Tietysti 
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tällaiseen taloudelliseen neuvostoon tulisi 
ylivoimaiseksi enemmistöksi suurkapitalisti
piirien edustus. 

,Neuvoston yleisenä tehtävänä tulisi 
olemaan'', selittää suurP'ankin johtaja ja 
rahamiespiirien asiamies tohtori Frey, 
,antaa lausuntoja kaikist·a eduskunnan pää
töksistä, joilla on taloudellista kantavuutta 
eli yleensä aiheuttavat menoja, joita ei ole 
edellytetty tai voida peittää jo voimassa 
olevan talousarvion puitteissa. Mitään täl
laista eduskunnan päätöstä ei saisi p:vesi
dentti vahvistaa eikä mitään tällaista lakia 
saisi julkaista, ennenkuin neuvoston :lau
sunto siitä on hankittu. Mutta •että täyttä 
oikeudenmukaisuutta ·eri verotusperiaat
teille tehtäisiin, täytyisi neuvostolla olla 
vielä laajemmatkin oilwudet. Näihin pitäisi 
sisältyä se, että mitään välittömän vero
tuksen lisäystä ei voitaisi panna toimeen 
ilman neuvoston myönnytystä.'' 

Tämä on se alaston päämäärä, johon py
rittiin talousneuvostolla, jonka Kivimäen 
hallitus hieman lievennetyssä muodossa 
esitti ja nyrkkiä pöytään lyömällä yritti 
saada eduskunnan hyV'äksymään. Ei toki 
mikään kansan valitsema eduskunta voi 
mennä, vaikka se ehkä hoipertelee silloin 
kuin oikeiston taholla uhataan laskea ,kan
sanliikk0en'' Barrabas irti eHei hyvällä 
suostuta, tällaista 1akia lopullisesti hyväk
symään, lakia, joka merkitsisi hirttonuo
ran puuomista oman kaulansa varalle. 

Kansanvaltaisen valtiojärjestyksen kan
nalla oleva panee tyydytyksellä merkille, 
että perustuslakivaliokunta on nyt niin 
yksimielisenä talousneuvostolakiesityksen 
hylkäämisen kannalla. Ei kellään parla
menttaarisen kansanvallan kannattajalla ole 
syytä vuodattaa surunkyyneliä tämän Kivi
mäen hallituksen teelmän haudalla, sillä 
kansan sille viime vaaleissa antama tuomio 
kuuluu: ,poika suolle vietäköhön, puulla 
päähän lyötäköhön' '. 

Nyt tällä hetkellä on tärkeintä, että kan
sanvaltaiset piirit, siis käytännöllisesti 
ottaen Suomen kansan laajat kerrokset, 
ovat selvillä siitä poliittisesta intriigipe
listä, mitä parhaillaan harjoitetaan edus
kunnan selän takana, kun yritetään saada 
syntymään ei-parlamenttaarinen hallitus, 
joka nojautuisi puunjalostusvirmoihin, Kan
sallispankkiin ja rahamiespiireihin. On 
syytä varoittaa hämärämiehiä, samoja pii
rejä, jotka ajoivat talousneuvostoa, näistä 

puuhailuista, jotka, vaikka hetkEJksi onnis
tuisivatkin, tulevat varmasti juoksemaan 
hiekkaan samalla tavalla kuin tämä suu
l'ella ryminällä, uhkwuksilla ja poliittisella 
kiristykse1läkin ajettu yritys eduskunnan 
vallan kaventamiseksi talousneuvostolla. 

Isänmaan ja 'kansan peijaaminen, käyt
tääkseni ed. Pennasen eduskunnan edelli
sessä istunnossa viljelemää sanaa, voi ker
ran tai pari onnistua. Mutta kun kansa 
lopulta huomaa peijauksen, niin se nousee 
takajaloilleen ja antaa julkisesta elämästä 
äkkilähdön kaikille sellaisille, jotka, luot
taen ,vanhan tutun" konsteihin ja puun
jalostusev.ersti Zilliacuksen apuun, yrittä
VIät estää eduskunnan luottamusta nautti
van hallituksen muodostamista. 

Ed. Ka'lliokoski: Herra puhemies! 
Kun minulla tämän asian ·esillä ollessa 
viime vaalikaJUdella oli tilaisuus laajemmin 
perustella kantaani tähän talousneuvosto
kysymykseen nähden, en nyt tässä yhtey
dessä katso tarpeelliseksi laajasti asiaan 
puuttua sitä vähemmän, koska eduskun
nan suurimmassa ryhmässä näyttää tapah
tuneen selvä kannan muutos asiaan nähden 
ja koska näin ollen ei ole mitään epäilystii 
siitä, ·että talousneuvostoesitys saatta:is;i 
tulla tässä istunnossa hyväksytyksi (Ed. 
Räisänen: Olen ollut aina samalla kan
nalla t) niin, mutta minä sanoin
kin, että ryhmässä näyttää tapahtuneen 
kannan muutos, en minä puhunut ed. Räi
säsen mielenmuutoksesta. 

Kuitenkin muutama sana vielä tässä vai
heessa meidänkin kannaltamme niiden syi
den selitykseksi, joidenka vuoksi talousneu
vostoa ei olisi perustettava, ei ainakaan 
sellaisella lainsäädännöllä, jonka hyväksy
misestä nyt on kysymys. 

Että talousneuvosto tulisi olemaan mei
dän va1tiojärjestyksel1emme vieras ja sen 
hengen vastainen laitos, se mielestäni on 
tullut tämän asian yhteydessä täysin sel
västi todetuksi. Näin olisi senkin tähden, 
että se voisi toiminnallaan aikaansooda 
eduskunnan ja hallituksen yhteistahdonkin 
toteu1JUmisen estymisen tai ainakin sen vii
pymisen paljon pitemmäksi aikaa kuin 
maan etu sallisi. Näin ollen ja kun tämä 
laitos lisäksi edistäisi ristiriitojen synty
mistä eduskunnan ja halHtusvallan. .kesken 
sekä myöskin antais~ aseita nijden käteen, 
jotka taistelevat parlamentaarist~ järj~tel-
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määm.me vastaan, 'Eli hallitusjärjestyksemme 
hengen kannalta asioita arvostellen voida 
puolustaa talousneuvoston perustamista tar
koittavan lain hyväksymistä. 

Mutta eivät myöskään käytännölliset sei
kat puolusta talousneuvoston perustamista. 
Olen oHut tilaisuudessa osoittamaan, että 
talousneuvosto ei voisi tulla niin kokoon
pannuksi nyt esilläolevan lakiesityksen mu
kaan, että se olisi asiantuntija kaikkien nii
den loojakantoisten •asioiden käsiUelyissä, 
jotka tulevat sen käsiteltäviksi. Se var
maan joutuisi käsittelemään runsaasti sel
laisia asioitakin, joissa kukaan talousneu
voston jäsenistä ·ei olisi asiantuntija. Kun 
se sitäpaitsi pantaisiin kokoon moninaisten 
alojen .edustajista ja monien eri alojen eri
koisasiantuntijoista, niin parhaimmassakin 
tapauksessa kävisi siten, että vain muuta
mat harvat sen jäsenistä hallitsisiva;t esillä
olevaa asiaa, suuren enemmistön ollessa 
sillä tavoin asiaan perehtymätön, kuin 
asiantuntijan johonkin asiaa:n pitäisi olla 
p'Elrehtynyt. Tästä tultaisiin siis siihen, että 
talousneuvosto itse monia käsittelyjä var
ten, samalla tavoin k;uin eduskunnan vailio
killnnat, joutuisi kuulemaan asiantuntijoita 
voidakseen pätevästi määritellä kantansa 
niihin asioihin, joita se joutuu käsittele
mään. Näin ollen se myöskään ei vapaut
taisi eduskuntaa asian käsittelyn eri vai
heissa asiantuntijain kuulemisesta eikä va
pauttaisi hallitusta asia:n alkuv·almisteluissa 
asettamasta komiteoita niiden selvittelyjen 
hankkimiseksi, jotka asioiden alkuvailmiste
luissa ovat tarpeelliset. Se myös viivyttäisi 
j.a mutkistuttaisi yleensä 'asioiden käsittelyä 
ja tekisi tulokseen pääsemisen vaikeam
maksi. Tämän talousneuvoston toiminta 
aiheuttaisi hyödyttömiä kuluja, jo>iden kor
vaukseksi ei saataisi mitään suoranaista 
etua, tuskin edes välillistäkään etua. 

Tämä laitos ei sovellu kansanvaltaiseen 
menoon. Sellainen tailousneuvosto, jonka 
lausunnon hankkimiseen ollaan pakotettuja, 
·ei sovellu. tähän menoon senkään tähden, 
että talousneuvostoon päässeistä vähitellen 
muodostuisi etuoikeutettujen luokka, ja 
niistä piireistä, jotka saisivat ehdottaa ta
lousneuvostoon valittavia henkilöitä, tulisi 
myös etuoikeutettujen joukko, joiden etu
oikeus, jos . talousneuvostoesitys nyt esillä
olevassa muodossa hyväksyttäisiin, tulisi 
perustuslailla turvatuksi. 

On käsitykseni mukaan siås niin, että 
ei ole muuta mahdollisuutta kuin yhtyä 
kannattamaan perustuslllikiV~aliokunnan eh
dotusta talousneuvostoesityksen hylkäämi
sestä. Mutta kun tässä yhteydessä on ka
jottu myöskin poliittisiin kysymyksiin ja 
kun ed. Wilik ·ensimmäisessä lausunnossansa 
ilmoitti, että sosialidemokraatit eivät ole 
olleet milloinkaan innostuneita tästä talous
neuvostoasiasta, niin on syytä h]ukan pa
lauttaa muistiin tämän asian aikaisempia 
vaiheita. 

Ellen minä aivan väärin muist•a, niin se 
ponsi, jolla hallituk;selle annettiin kehoitus 
esityksen antamiseksi! talousneuvosto-asiassa, 
hyvin läheisesti liittyy ·ed. Pekkalan nimeen 
(Ed. Pekkala: Se oli toinen!). Ed. Pek
kala nyt kyllä ilmoittaa ja äsken välihuu
tonakin mainitsi, ettei se ollut tämä talous
neuvosto, jonka perustamJiseen hän halli
tusta kehoitti. Mutta minä tahdon tähän 
huomauttaa vain, että eduskunnalla ja ed. 
Pekkalalla olisi kyllä ollut varsin suuret 
mahdollisuudet tehdä tästä talousneuvos
tosta sellainen, jonkalaista ed. Pekkala pon
nellaan tarkoitti, jolleivät tilannepoliittiset 
syyt, jotka eivät 1rui!nkaan suoranaisesti 
liity tähän talousneuvosto-asiaan, olisi sito
neet ed. Pekkalan ja sen ryhmän käsiä, 
johon hän kuuluu (Ed. Pekkala: Minäkö 
siihen olen syypää!). Minä en tiedä mitään 
syyllisyyskysymyksestä enkä minä tahdo 
sitä selvittääkään, minä vain ·esitän tässä 
historiallisia asioita muistin virkistämiseksi. 
Näin ollen tuntuu vähän oudolta se, että 
nyt esiinnytään sillä tavom, niinkuin sosia
lidemokraateilla ei olisi ollut asiassa min
käänlaista harrastusta. Kaikkein oudoim
malta tuntuu, että ed. Räisänen väittää kan
san vaaleissa ilmoittaneen vastustavansa 
talousneuvoston perustamista. J ohlen minä 
väärin ymmärrä tätä kansan vastausta, 
niin minusta kansan vastaus näyttäisi ole
van toinen. Sosialidemokraatit viime vaa
lien edellä kannattivat talousneuvDston pe
rustamista, jokaisessa ratkaisevassa vai
heessa äänestivät talousneuvoston hyv'åksy
mmen puolesta, ja kuitenkin kansa on an
tanut sosialidemokra:att]seUe ryhmäUe sel
lamen luottamuksen, että ryhmä on nyt 
muutama jäsen suurempana kuin edellisessä 
eduskunnassa. Sen sijaan meidän ryh
mämme, joka oli talousneuvoston perusta
mista vastaan on tullut tänne yhtä suurena 
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ikuin aikaisemminklim. ja toisissa:kin, talous- 1 

neuvoston perustamista kannattaneissa ryh
missä, edistysmidistä ryhmää lukuunotta
matta, on tapahtunut voimien vahvis1m
mista. Ei näin ollen näyttäisi si.is siltä, 
että vaalien tulos veivoittaisi sosialidemo
kraattista eduskuntaryhmää luopumaan 
kiannanotostaan talousneuvostoasiaan näh
den, mutta jos he ovat harkinneet asiallis
ten syiden v·elvoittavan siihen niin minä 
lausun: tervetuloa yhteiselle rintamalle! 

Ed. S w en to rz ets ki: Tämä kysymys 
on kuihtunut eli kuollut luonnollisen kuo
leman niinkuin sen aloitteentekijä, Kivi• 
mäen hallitus itse. Ne kansanedustajat, 
jotka muistavat ehkä minun kannanottoni 
Kivimäen hallitukseen nähden jo 3 vuotta 
sitten, eivät kai halua, että minä toistaisin 
täällä ne ajatukset, joiden toteuttaminen 
vapauttaisi sekä hallituksen että sen kaikki 
kannattajat nykyisestä sangen kiusallisesta 
tilanteesta. Jos herra puhemies tai hallitus 
ehkä luulee, että aion käyttää tilaisuutta 
ja arvostella hallitusta sekä sen kannatta
jien toimintaa tämän kysymyksen yh
teydessä, niin ilmoitan aivan lyhyesti, että 
minun tapoihini ei kuulu lyödä jo kaikessa 
suhteessa lyötyä hallitusta ja sen kolmen 
vuoden aikana edustamaa suuntaa. 

Ed. Pekkala: Talousneuvosto siinä 
muodossa, kuin sitä alunpitäen suunnitel
tiin, ei mielestäni olisi ollut millään tavalla 
:vahingollinen, vaan päinvastoin hyödyllinen 

'laitos, mitä osoittaa sekin, että monet kan
sanvaltaiset maat ovat asettaneet talousneu- J 

:voston. Mutta sellainen talousneuvosto, 
josta nyt on kysymys, ei ole minua kos-
kaan tyydyttänyt eikä tyydytä nytkään, 
sillä se merkitsisi, .perustuslakina kun se 
tulisi säädettäväksi, toisen kamarin ilmesty
mistä. Ja :varsinkin sen jälkeen kuin herra 
pääministeri käytti asiassa tunnetun pu
heenvuoronsa, on monelle sellaisellekin, jolle 
talousneuvosto ei ollut mikään kauhistus, 
'käynyt selville, ettei esilläolevaa lakiehdo
tusta voida hyväksyä. Ilmoitankin sen 
vuoksi tulevani äänestämään lakiehdotuk
sen hylkäämistä. 

Ed. S a 1 m i a 1 a: Herra puhemies! -
Isänmaallisen kansanliikkeen kanta talous
neuvostoasiassa on jo monasti esitetty. Mei
dän mielestämme talousneuvosto sinänsä 

olisi hyvinkin tarpeellinen. Ei tietenkään 
voi olla pa:haksi, jos eduskunta kuulee tär
keitten asioiden ratkaisun yhteydessä niit
ten henkilöitten mieltä, joilla ·kulloinkin 
käsiteltävänä olevassa asiassa on suuri 
asiantuntemus. Kukaan, joka tahtoo asioita 
oikein käsitellä, ei tietenkään tahdo kieltäy
tyäkään asiantuntijoita kuulemasta. Näin 
ollen en voi ymmärtää, minkä vuoksi edus
kunnalla olisi syytä torjua talousneuvosto
ajatus sinänsä. Se neuvottelukunta, joka 
on tehnyt aloitteen talousneuvostolaiksi, oli
kin kokoonpantu kaikkien puolueiden edus
tajista. Siinähän oli professori A. K. Ca
jander edustamassa edistystä, professori 
Kyösti Haataja ja vuorineuvos Yrjö Pulk
kinen edustivat kokoamusta ja maalasliit
toa ·edustivat siinä sen johtajat ed. Tark
kanen ja Lohi. Ei voitane siis kieltää, 
etteivät nämä puolueet olisi olleet tässä 
neuvottelukunnassa mahdollisimman arvo
valtaisesti edustettuina. Nämä henkilöt yh
dessä sosialidemokraattien ja ruotsalaisten 
kanssa tekivät aloitteen talousneuvosto
lai.ksi. Täällä on niin hyvin sosialidemo
kraattien kuin maalaisliitonkin taholta ko
rostettu sitä, ettei hallituksen esityksessä 
suunniteltu talousneuvosto ollut sellainen, 
miksi tämä neuvottelukunta olisi talousneu
voston suunnitellut. Tietenkin täytyy ta.. 
lousneuvoston olemusta arvostella sen teh
tävien mukaan ja nämä tehtävät olivat 
määrätyt hallituksen esity>ksen 3 §:ssä. Ja 
jos tätä hallituksen esityksen 3 §:ää verra
taan neuvottelukunnan laatiman esityksen 
3 §:ään, niin havaitsemme, että se on jok
seenkin sanasta sanaan s3!ma. 'Taloudelli
nen neuvottelukunta oli luonnehtinut ta
lousneuvoston tehtävät aivan samoiiksi kuin 
hallitus, toisin sanoen hallitus hyväksyi 
juuri tämän neuvottelukunnan esityksen. 
Kysymys siitä, missä muodossa laki talous
neuvostosta on säädettävä, on tietenkin 
puhtaasti juriidinen kysymys ja se ei käsi
tykseni mukaan millään tavoin voi muut
taa itse talousneuvoston olemusta, sen 
eduskunnan valtaa rajoittavaa tehtävää, 
sillä sehän ri1ppui kerta kai·kkiaan niistä 
tehtävistä, jotka talousneuvostolle annet
tiin. Ja, kuten sanoin, hallituksen esitys 
oli tässä kohden tarkallen sama kuin neu
vottelukunnan esitys. Näin ollen mieles
täni ei voida hyvä•ksyä niitä perusteluja, 
joita vasemmiston ja maalaisliiton taholta 
on nyt esitetty hylkäävälle kannalle. Tä-
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män hylkäävän kannan saattaa nyt selit
tää vain siten, että mieli on sillä taholla 
muuttunut. Kuten sanoin, niin talous
neuvosto sinänsä olisi ihyväksyttävä, koska 
se on omiansa lisäämään eduskunnan työn 
.pätevyyttä. Kukaan, joka odottaa ja 
tahtoo saada eduskunnalta mahdollisimman 
pätevää työtä, ei siis voi olla hyväiksy
mättä talousneuvostoajatusta. 

Tältä pohjalta arvostellen kansanliikekin 
hyväksyisi sen. Mutta tässä talousneuvosto
laissa on eräs kohta, joka pakottaa kansan
liikkeen asettumaan jyrkästi kielteiselle 
kannalle. Hallituksen esityksen mukaan 
jätettiin työväen edustajaehdokkaitten ni
meäminen riippuva•ksi asetuksella annetta
vista määräyksistä. Perustuslakivaliokun
nalle annettiin tieto neuvottelukunnan suun
nitteleman asetuksen sisälly.ksestä ja siitä 
kävi selville, että neuvottelukunta oli suun
nitellut, että työväen edustajaehdokkaat 
saisi nimetä Työväen Sivistysliitto ja Suo
men Ammattiyhdistysten Keskusliitto. 
Neuvottelukunnan kai]{.ki jäsenet - ruot
salaista tri Henrik Ramsayta lukuunotta
matta - olivat toisin sanoen yhtä mieltä 
siitä, että koko Suomen työväestön edus
tusoikeus talousneuvostoasiassa olisi jätet
tävä Suomen Ammattiyhdistysten Keskus
liiton ja Työväen Sivistysliiton asiaksi, toi
sin sanoen kaikki .porvarillisten puolueit
ten edustajat olivat yhdessä sosialidemo
kraattien kanssa samaa mieltä siitä, että 
valtakirja edustaa Suomen työväestöä ta
lousneuvostoasiassa oli annettava näille 
marxilaisille järjestöille. On todellakin 
merkillistä, että suomalaisten porvarillisten 
puolueittenkin edustajat ovat voineet mennä 
näin pitkälle. Ovathan he olleet täysin 
tietoisia siitä, että ainakin Suomen Am
mattiyhdistysten Keskusliitto on tosiasialli
sesti lakkautetun kommunistisen ammatti
järjestön jatko ja että se nykyisin on suu
relta osaltaan kommunistien soluttama. 
Onhan siinä tavattu kokonaisia paikallis
osastoja, joidenka joka ainoa jäsen on ollut 
kommunisti. Kemissäkin lakkautettiin viime 
talvena eräs tällainen Suomen Ammatti
yhdistysten Keskusliiton jäsenjärjestö. 

·Kun tämä laki talousneuvostosta oli kä
siteltävänä perustuslakivaliokunnassa, teh
tiin siellä ehdotus, joka tarkoitti ·muutok
sen aikaansaamista tässä kohden. Tahdot
tiin huolehtia siitä, ettei työväen edustus
oibutta annettaisi yksinomaan näille marxi-

laisille järjestöille. Sen vuoksi ehdotettiin, 
että 5 §:ään toiseksi momentiksi lisättäisiin 
seuraava säännös: ,Ne järjestöt, jotka saa
vat asettaa ehdokkaita, on määrättävä si
ten, että kukin ensimmäisessä momentissa 
mainittu ryhmä tulee siinä esiintyviä eri 
aloja ja suuntia silmällä pitäen tasapuoli
sesti edustetuksi." Tämän säännöksen 
kautta tahdottiin huolehtia siitä, ettei työ
väestön edustusoikeutta voitaisi yksinomaan 
antaa marxilaisille järjestöille. Mutta pe
rustuslakivaliokunnassa hylättiin kysymyk
sessä oleva lisäysehdotus. Esim. maalaislii
ton edustajista ei kukaan kannattanut ky
symyksessä olevaa lisäystä, vaikka sen tar
koituksena ei ollut mikään muu kuin estää 
marxilaiset saamasta yksinoikeutta edus
taa koko Suomen työväestöä. Kun tällä ta
voin tällainenkin ehdotus hylättiin, antaa 
se oikeuden pelätä, että asetuksella todel
lakin annettaisiin marxilaisille tällainen 
yksinoikeus puhua työväestön nimessä. Tä
hän ei isänmaallisen kansanliikkeen edus
tajat saata koskaan mennä. Me emme voi 
mitenkään myötävaikuttaa siihen, että lain
säädännössä annettaisiin näille sosialidemo
kraattis-kommunistisille järjestöille valta
kirja tai yksinoikeus puhua koko Suomen 
työväestön p-p.olesta (Vasemmalta: Kansa 
on vaaleissa jo antanut työväestölle, se 
ei antanut IKL: lle !) . Tällä perusteella en 
omalta kohdaltani voi mitenkään hyväksyä 
kysymyksessä olevaa lakiehdotusta. 

Korostan vieläkin, että meidän täällä 
Suomessa pitäisi nähdä, mihinkä ammatti
järjestö pyrkii. Kaikkialla maailmassa on 
havaittu, että nämä ammattijärjestöt ovat 
juuri niitä kanavia, joita myöten kommu
nistit soluttavat koko työväenliikkeen ja 
lopulta myrkyttävät koko kansan poliittisen 
maailmankatsomuksen. Tämän vuoksi ei 
voida olla kyllin varuillaan. Valitettavasti 
on asianlaita niin, että näihin saakka on 
isänmaallinen kansanliike saanut yksin 
taistella marxilaisten valtauspyrkimyksiä 
vastaan. Kun isänmaallinen kansanliike on 
tehnyt voitavansa vapauttaakseen Suomen 
työväestön marxilaisten käsistä, niin ovat 
kaikki porvarilliset puolueet rientäneet 
marxilaisten avuksi tehdäkseen isänmaalli
sen kansanlii]{.keen toiminnan mahdolisim
man suuressa määrin epäilyttäväksi työ
väestön silmissä. Onko tämä menettely
tapa oikea? Uskallan vakuuttaa, että var
masti on !mittava aika, jolloin tämäkin 
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kansa senkin suhteen lausuu tuomitsevan 
sanansa. Suuressa maailmassa kulkevat 
asiat tällä hetkellä nopeata vauhtia. Marxi
laisuus ei enää milloinkaan tule saavutta
maan sitä valta-asemaa, joka sillä muutama 
vuosi sitten oli. Sen aika on ollut ja men
nyt. 

Ed. v on F r en ck e ll: Herr talman! 
Då regeringen på sin tid till riksdagen 
överlämnade en proposition angående till
sättande av ett ekonomiskt räd så hä:lsades 
regeringens åtgärd med stor tillfredsstäl
lelse av de ri:ksdagsmän, som hade hoppats 
att den sakliga beredningen av ekonomiska 
frågor skulle förbättr.as och de sidoinfly
tanden, som tyvärr i hög grad göra sig gä·l
lande i riksdagens ar:bete, åtminstone vid 
ekonomiska frågor skulle kunna avkopp
las. Ett obemende och självständigt arhe
tande ekonom~skt rå:d kunde då bli i till
fäill.e att giva riksdagen de råd och an
visningar, som kunna anses vam nödvän
diga. Emellertid vi:sade det sig under be
handl:ingen av lagförslaget, att detsamma 
helt och hål1et förvanskades. I stället för 
att det ekonomiska rådets medlemmar skulle 
tillsättas enbart med beaktande av ·dems 
ekonomiska sakkunskaper, så förutsatte 
riksdagen a;tt medlemmarna skulle tiillsättas 
på förslag av särskilda politiska institutio
ner. Man ansåg således, ·att den ekono
miska sakkunskapen vore ·eller måste vara 
proportionsvis jämnt fördelad bland de po
litiska sammanslutningarna även om dessa 
icke hade något som helst ekonomiskt pro
gram. Glädjande nog fanns det på vänster
håll och finnes, hoppas jag, fortfarande 
såd!ana som erk&nna och inse att all eko
miskt sakkunskap icke är församlad i riks
dagen, utan tvärtom en stor ·del av denna 
sakkunskap är förl'agd ytterom riksdagen 
och srannolikt aldrig bryr sig om att här 
taga säte och stämma ej heller här försö
k-er påverka de ·ekonomiska lagarna. Det 
är därför att hoppas att, om också denna 
lag nu faller, tanken på ,ett ekonomiskt 
råd därmed icke uppgives. Framför ·a:llt 
får man icke tro, att, om lagen nu :tlal
~er, det därmed vore bevisat, att riksdags-. 
männen sitta inne med all den sakkun
skap, som hehövdes vid lagstiftningsarbetet 
i fråga om ekonomiska frågor. 

Då ·ett stort antal riksdagsmän, - ma
joriteten inom den senaste riksdagen -

röstade för tillsättande av ett ekononriskt 
råd, så skedde detta emedan de ic.ke 
v:iUe bereda regeringen svåni.gheter, om 
också de icke trodde att det ekonomiska 
rådet, sådant .det hade utformats av riks
dagen, skulle bli till någon större nytta. 
Dessutom hoppades man antagligen att, 
därest ,ett ekonomiskt råd .blivit tillsatt, 
riksdagen och rådet självt rätt så snart 
slrnlle framställa förslag till förbättringar 
och för&ndringar varigenom man genom 
ett upphyggande arbete kunde nå det mä;l, 
man ursprungligen hade föresatt si.g. 

Man kan emellertid nu gå en annan väg 
och förkasta detta förslag. Sannolikt är 
det klokare att göm så och börja från bör
jan. J ag uttalar emellertid den förhopp
ningen, att de kloka inom vänsterpartierna 
alldeles oavsett om de komma att vara 
represent·erade i regeringen eller icke, när 
tiden anses vara mogen, skola medverka 
till tillsättande av ett dyHkt råd. Detta råd 
borde dock vara oberoende av riksdagen 
och giva sådana råd, som riksdagen säkert 
är i behov av. 

J ag kan 1~cke förstå, varför man i detta 
sammahang sroall gå tillrätta med den rege
ring, som handlagt rikets angelägenheter på 
ett tillfredsställande sätt under fyra år. 
Rdm. Swentorzetski hade rätt, då han sade, 
att han icke önskade ,slå en liggande 
man ". Så mycket mer beklagansvärt är 
att det finnes representanter bland social
·demokr:aterna, som vid varje sa.klig bc
handling, icke kan undel'!låta att indraga 
alldeles ovidkommande personer i diskus
sionen. De tala om ,suurkap!btalistit", 
,suurvirmat" o. s. v. De tro sig kunna 
gagna sin sak genom att smutskasta andra 
personer. Det vittnar icke om den ansvars
känsla som en riksdagsman bör känna åt
minstone då han uppträder innanför riks
d!agen. Vad en politisk kåsör gör i sin 
tidning är ju sist och slutligen hans och 
1Jitdningens ·ensa.k. Där kan han ju upp
träda prec:is såsom han vill, men att även 
i ri.ksdagen införa en dylik polemik anser 
jag vara synnerligen förkastligt. Jag hop" 
pas att den som jag riktar mig till, om 
oekså han icke förstår svenska fuJlständigt, 
dock skall förstå andemen1ngen i mitt 
yttrande. 

Jag uttalar således, hr talman, den för
hoppningen, att oaktat detta lagförslag nu 
lli stillhet begravas - jag anser det icke 
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vara anledning att söka :förhindra detta -~ 
ett ekonomiskt råd dock i en snar :fram
tid slmll :förverkligas genom ett samarbete. 
mellan alla sådana personer och institutio
ner som känna behov av att :få en sakligare 
beredning i il.ag:förslag av ekonomisk he
tydelse. 

Ed. Räisänen: Ed. Salmialan pu
heenvuorossa oli jälleen, niinkuin yleensä 
aina, melkein kailcl\:i väitteet työväenjärj•es
töjä vastaan sellaista, josta voi sanoa, että 
se on ,muunnettua totuutta". Kuinkahan 
monennen kerran hän väitti, että Suomen 
Ammattiyhdistysten Keskusliitto on Suo
men Ammattijärjestön jatkoa, tuo:milltun 
ammattijärjestön jatkoa, vaikka täällä on 
ehtimiseen osoitettu, että Suomen Ammatti
yhdistysten Keskusliitto on perustettu 
aikoja ·ennen 'kuin Ammattijärjestö lakkau
tettiin, ja sen lakkauttamisesta oli tietoa
kaan. 

Ed. Kahl1okosken lausunnon johdosta 
minä pyytäisin huomauttaa, että jos hän 
on seurannut työväenjärjestöj,en päätöksiä 
tässä asiassa, niin ne ovat kaikki olleet kiel
teisiä. Mitä sosialidemokraattisen ryhmän, 
kannanottoon tulee, niin •ei!hän sekään ollut 
myönteinen, vaikka ehkä saattaa olla ja 
tiedän, että on joitakin sosialidemokraat
teja, jotka ovat tällaisenkin talousneuvoston 
kannalla olleet. Mutta itse ryhmä on tätä 
asiaa t3!htonut käsitellä <perustuslain mukai
sessa järjestyksessä, ja nyt se tulee hylät
täväksi ja hylätään näJi!ll. yksimielisesti. 
.Jos se viime eduskunnassa olisi ratkaistu, 
ei näin yksimielistä pää:töstä asiassa olisi 
saatu. Minä olin jo silloin tällaisesta taan
tumuksellisesta ~ehdotuksesta sitä mieltä, 
että se oli tapettava sahnarena eikä an
nettava mitään kehittymismahdollisuutta. 
Siltä paitsi minun vaalipiiri:ssäni, Kuopion 
läntisessä vaalipiirissä, sosialidemokraattisen 
puolueen piirikokous vielä viime keväärrä, 
ennen sosialidemokraattisen puolueen puo
luekokousta ja ·ennen vaaleja, asettui jyr
kästi talousneuvostolalciesitystä vastaan, 
vaatien sen hylkäämistä. Minä en tässä 
tahdo puhua ja jatkaa keskustelua sellai
s·esta talousneuvostosta, joka olisi todeHa 
neuvoa-antava. Siitähän voidaan, niinkuin 
ed. Kalliokosken puheenvuorosta kävi sel
ville, siitä v01ildaan keskustella, vaikka mi
nulla senkin sunt·een on suuria epäilyksiä 
(Ed. KaHiokoski: Niin minullakin!). 

Ed. von Frenckellin puheenvuoron joh
dosta ei tietysti kannata vastata. 

Kieskustffiu julistetaan päättyneeksil. 

Eduskunta päättää yksimielisesti hylätä 
lepäiimässä olevan lakielidotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Ehdotukset asutuslaiksi ja eräiksi muiksi 
laeiksi. 

Esitellään maatalousvaliokunnan mietintö 
n: o 1 ja otetaan a i no a a n k ä s i t t e
l y y n siinä valmistelevasti käsitellyt vuo
den 1935 valtiopäiviltä lepäämässä olevat 
edellämainitut lakiehdotukset· 

Puh e m ies: Käsittelyn pohjana on 
maatalousvaliokunnan mietintö n:o 1. En
sin sallitaan lmskustelu asiasta kokonaJsuu
dessaan. Sen jälkeen tehdään samalla ker
taa päätös ensimmäisestä, kolmannesta ja 
neljännestä lakiehdotuksesta sekä niinikään 
samalla kertaa toisesta, viidennestä, kuu
dennesta, seitsemännestä ja kahdeksannesta 
lakiehdotuksesta, jotka kaikki valtiopäivä
järjestyksen 73 ~:n mukaan voi;daan nyt 
muuttamattomina hyväksyä tai hylätä. Jos 
tehdään ehdotus lakiehdotusten hylkäämi
sestä, on ensiksi toimitettava äänestys en
sinmainituista lakiehdotuksista, ja tulevat 
ne hyväksytyiksi, jos vähintään % anne
tuista äänistä niiden hyväksymistä kannat
taa, mutta muussa tapauksessa on sanotut 
la:kiehdotuk8et hylätty. Jos ensimmäinen, 
ko1mas ja neljäs lakiehdotus tulevat hyväk
sytyiksi, tehdään yksinkertaisella äänt·en 
enemmistöllä päätös muiden lepäämässä 
olevien lakiehdotust•en hyväksymisestä tai 
hylkäämisestä, mutta jos ensinmainlitut 
lakiehdotukset hylä1Jään, on toinen, viides, 
kuudes, seitsemäs ja kahdeksas lakiehdotus 
katsottava rauenneiksi. 

Mene1Jtelytapa hyvä;ksytään. 

Keskustelu: 

Ed. Soini: Katsoen tämän asian tär
keyteen ja laajakantoisuuteen ja siihen 
seikkaan, että eduskunnassa on huomattava 
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määrä vallan uusia 'edustajia, minä toivon, 
että heille varattaisiin tilaisuus perehtyä 
tähän kysymykseen mahdollisimman täy
dellisesti ennenkuin he ratkaisuun lähtevät 
näin tärkeässä kysymyksessä kuin nyt on 
esillä, ja sentähden pyydän, herra puhe
mies, ehdottaa, että esilläoleva kysymys 
pantaisilin pöydälle 'ensi tiistain istuntoon. 

Ed. H ä n n i n e n: Kannatan ed. Soiuin 
tekemää ehdotusta. 

P u he m i e s: Kun kaksi edustajaa on 
pyytänyt asiaa pöydä1le, niin on se jääpä 
pöydälle. Kehoitan seuraavia puhujia lau
sumaan mielensä pöydällepanon ajasta. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Soini ed. HänilJisen kannattamana eh
dottanut, että asia pantaisiin pöydäUe ensi 
tiistaina pidettävään istuntoon. 

Selonteko myönnetään oik'eaksi. 

P u he m i e s: Kun muuta ehdotusta ei 
ole tehty, pannaan asia pöydälle ensi tJilis
taina pidettävään istuntoon. 

Asia p a n n a a n p ö y d ä II e ens1 tiis
tain istuntoon. 

5) Ehdotus lisämäärärahan myöntämisestä 
maaherrojen hoidossa olevien maanteiden ja 

siltojen sekä lossien kunnossapitoon. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 1 ja otetaan ainoaan k ä
s i t te 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 23, joka sisältää yllä
mainitun ehdotuksen. 

Puhe m i ·e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mi·etintö n:o 1. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Valtiovarainvaliokunnan ehdotukset hy
väksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

6) Asetus Turkin kanssa tehdyn maksusopi
muksen voimaansaattamisesta. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 5 ja otetaan ainoaan käsitte-
1 y y n siinä va1mistelevasti käsitelty mai
nittu asetus. 

Puhe m i e s: !Käsittelyn pohjana on ul
Imasiainvaliokunnan mietintö n:o 5. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Ulkoasiainvaliokunnan ehdotus hyväksy
tään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

7) Ehdotuksen kansanvakuutuslaiksi 

sisältävä hallituksen esitys n:o 26 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti k a n s a n v a k u u t u s v a
liokun taan. 

8) Toimenpiteitä maatalouden pernsluoton 
järjestämiseksi 

koskeva hallituksen esitys n:o 27 esitellään. 

Puhemies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin valtiovarainva
liokuntaan. 

.Keskustelu : 

Ed. Kallio koski: !Minä pyydän eh
dottaa, että tämä asia pantaisiin pöydälle 
ensi perjantaina pidettävään eduskunnan 
istuntoon. 

Ed. K o i v uran ta: Kannatan ed. Kal
liokosken tekemää ehdotusta. 

Puhemies: Kun asiaa ei yksimielisesti 
ole päätetty lähettää valiokuntaan, on se 
jääpä pöydälle. Kehoitan seuraavia pulhu
jia lausumaan mielensä vöydällepanoajasta. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
pää ttyneeksi. 
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Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kalliokoski ed. Koivurannan kannatta
mana ehdottanut, että asia pantaisiin pöy
dälle ensi perjantaina .pidettävään istun
toon. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u •h e m i e s: Kun muuta -ehdotusta ei 
ole tehty, pannaan asia pöydälle 
ensi :perjantaina pidettävään istuntoon. 

9) Perintö- ja lahjaverolain muuttamista 

koskeva hallituksen esitys n:o 28 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n v a 1 i o
kun taan. 

10) Argentiinan kanssa tehdyn kaupallisen 
sopimuksen hyväksymistä 

koskeva hallituksen esitys •n:o 29 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti u 1 k o a s i a i n v a 1 i o kun
t aan. 

11) Määrärahan myöntämistä alkoholisti
huoltolain perustamisesta ja rakenta

IQista varten 

koskeva hallituksen esitys n:o 30 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n v a 1 i o
kun taan. 

12) Valtion takuun myöntämistä Osakeyhtiö 
Maakiinteistöpankin obligatiolainoista 

koskeva .hallituksen esitys n:o 31 esitellään. 

Puhemies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lä:hetettäisiin valtiovarainva
liokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. K a 11 i o k o s k i: Pyydän ehdottaa, 
että myös tämä 12) asia pantaisiin pöydälle 
ensi perjantain istuntoon. 

Puhemies: Kun asiaa ei ole yksimie
lisesti päätetty lähettää valiokuntaan, ke
hoitan seuraavia puhujia lausumaan mie
lensä pöydällepanoajasta. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
pää ttyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kalliokoski ehdottanut, että asia pan
taisiin pöydälle ensi perjantain istuntoon. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Kun muuta ehdotusta ei ole tehty, p a n
n aan asia p ö y d ä 11 e ensi perjantain 
istuntoon. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti ensi istuntoon: 

13) Ehdotuksen laiksi järjestyksen ja turval
lisuuden tehostamisesta 17 päivänä maalis
kuuta 1933 annetun lain Voimassaoloajan 

pidentämisestä 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n:o 4; 
sekä 

14) Määrärahan myöntämistä uuden jään
särkijäaluksen hankkimiseksi 

tarkoittavan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 2. 
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Puheenvuo. on saatuaan lausuu Puh e mies: Eduskunnan seuraava is-

Ed. Kallio koski: Sattuneesta syystä 
peruutetaan huomiseksi ilmoitettu suuren 

tunto on ensi perjantaina kello 13. 

valiokunnan kokous. Tä.ysistunto lopetetaan kello 14,22. 

Pöytäkirjan vrukuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 



13. Perjantaina 2 p. lokakuuta 1936 
kello 13. 

Päiväjärjestys. 

II moi tuks1ila. 

Ensimmäinen käsi t te 1 y: 

1) Ehdotus laiksi järjestyksen ja 
turvallisuuden tehostamisesta 17 päi-

Siv. 

vänä maaliskuuta 1933 annetun lain 
Voimassaoloajan pidentämisestä . . . . . 257 

Asiakirjat: Lakivaliokunnan 
mietintö n:o 4; hallituksen esitys 
n:o 18. 

Ainoa käsittely: 

2) Ehdotus määrärahan myöntämi-
sestä uuden jäänsärkijäaluksen hank
kimiseksi .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. .. . 25.S 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 2; hallituksen 
esitys n:o 25. 

E s i t e 11 ä ä n: 

3) Hallituksen esitys n:o 27 toimen
piteistä maatalouden perusluoton jär-
jestämiseksi ..................... . 

4) Hallituksen esitys n:o 31 val
tion takuun myöntämisestä Osakeyh
tiö Maakiinteistöpankin obligatiolai-
noista ........................... . 

5) Hallituksen esitys n:o 32 laiksi 
kiellosta käyttää maatalouskiinteistöä 
velan maksuun ·eräissä tapauksissa .. 

6) Hallituksen esitys n:o 33 laiksi 
oikeuden myöntämisestä Osakeyhtiö 
Maakiinteistöpankille lähettää kiinni
tys- ja lainhuudatusasiakirjoja kir-
jeessä tuom1oistuimelle ........... . 

7) Hallituksen esitys n:o 34 oppi-
koululaiksi ...................... . 
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" 

267 

" 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat U. Hannula, Koivulahti-Lehto, 
Kokko, Lahdensuo, J. Raatikainen, Törn
gren ja Voionmaa. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
istunnosta virkatehtävän takia ed. Törn
gren, yksityisasiain takia ed. J. Raatikai
nen ja ed. Lahdensuo sekä kunnallisten teh
tävien takia ed. Koivulahti-Lehto. 

Päiväjärjestyksessä olevat 81Siat: 

1) Ehdotus laiksi järjestyksen ja turvalli
suuden tehostamisesta 17 päivänä maalis
kuuta 1933 annetun lain Voimassaoloajan 

pidentämisestä. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n: o 4 
ja otetaan ensi mm ä i se en käsi t te
I y y n siinä valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n: o 18, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
lakivaliokunnan mietintö n: o 4. 

Keskustelu: 

Ed. Kekkonen: 
lakiesitystä käsiteltiin 

Kun esillä olevaa 
lakivaliokunnassa, 

33 



258 Perjantaina 2 p. lokakuuta 1936. 

katsottiin aivan yksimielisesti tarpeelliseksi 
edelleen ylläpitää erikoislainsäädäntöä jär
jestyksen ja turvallisuuden tehostamisesta. 
Tähän lopputulokseen tultiin siitäkin huo
limatta, että lakiesityksen mukaan viran
omaisilla on poikkeuksellisen laajat valtuu
det tämän lain valvomiseen. V aliokun
nassa tosin eräät edustajat tiesivät kertoa 
tapauksia, joissa poliisiviranomaiset ehkä 
liian suoranuottisesti olivat soveltaneet la
kia, mutta nämä yksinäiset ja arvattavasti 
suupuheissa liioitellut tiedot eivät nähdäk
seni olisi oikeuttaneet siihen ankaranpuolei
seen sanontaan, joka valiokunnan mietin
nön perusteluihin sisältyy. Valiokunnassa 
esitinkin, että perustelujen toisen kappa
leen ensimmäisestä lauseesta olisi poistet
tava niin sanottua lentävää poliisikomen
nuskuntaa koskeva ensimmäinen sivulause. 
Toisen kappaleen alku olisi ehdotuksen mu
kaan kuulunut siis seuraavasti:. ,Käsitel
tyään asiaa valiokunta katsoo voivansa esi
tyksen perusteluissa mainituilla syillä puol
taa kysymyksessä olevan lain voimassaolo
ajan pidentämistä varsinkin kun saatetta
neen toivoa, että viranomaiset pyrkivät vas
taisuudessa lain noudattamista valvoessaan 
entistä enemmän välttämään liiallista kova
kouraisuutta ja muita harkitsemattomia 
toimenpiteitä, mitkä ovat omansa mieliä 
katkeroittamaan, kunnollistenkin, hyviä ta
poja ja järjestystä harrastavien kansalais
ten mieliä.'' Tässäkin lausunnossa näh
däkseni olisi kiinnitetty riittävästi lain so
veltajien huomiota siihen, kuinka suuret 
valtuudet edellyttävät tehostettua harkin
taa ja varovaisuutta, mutta siinä ei olisi 
kuitenkaan ollut mitään nimenomaista moi
tetta nimitettyä poliisiosastoa vastaan, niin
kuin nyt kirjoitetussa mietinnössä on. Mis
sään tapauksessa ei se keskustelu, joka va
liokunnassa käytiin, olisi oikeuttanut teke
mään sellaisia johtopäätöksiä, joihin mie
tinnön perusteluissa on käyty. Lisäksi ole
tan, että valiokunnassa toimitetussa äänes
tyksessä valiokunnan sittemmin hyväksy
tyksi tullut perustelu voitti ehdotukseni 
,lähinnä erehdyksessä'', jos saan käyttää 
herra sisäasiainministerin eräässä toisessa 
yhteydessä käyttämää sanontaa. 

Olen tahtonut jo tässä vaiheessa kiinnit
tää eduskunnan huomiota valiokunnan mie
tinnön perusteluihin, jotka ovat mielestäni 
harhaanjohtavat ja jotka ovat omiaan an
tamaan aiheettoman, vieläpä varsin anka-

rankin moitelauseen poliisimiesosastolle, 
jonka toiminta, vaikka siinä alussa saattoi
kin esiintyä pienehköjä ,ylitsekäymisiä'' 
ei olisi sellaista 'ansainnut. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

2) Ehdotus määrärahan myöntämisestä nnden 
jäänsärkijäaluksen hankkimiseksi. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 2 ja otetaan ainoaan käsit
telyyn siinä valmistelevasti käsitelty hal
lituksen esitys n:o 25, joka sisältää yllä
mainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 2. 

Keskustelu: 

Ed. Moilanen: On todettava tyydy
tyksellä, että hallitus on ryhtynyt toimen
piteisiin uusien jäänsärkijäiden hankkimi
seksi. Käsiteltävänä olevassa hallituksen 
esityksessä puhutaan kahden uuden jään
särkijän tarpeellisuudesta, mutta tällä ker
taa hallitus kuitenkin esittää vain yhden 
jäänsärkijän rakentamista. Joka tapauk
sessa on hyvä, että toimenpiteet tällä tär
keällä alalla on pantu alulle. Valtiovarain
valiokunta onkin yksimielisesti hyväksynyt 
hallituksen ehdotukset. Kuitenkin on va
liokunta mietintönsä perusteluissa huo
mauttanut, ,ettei ehdotuksia lisäyksistä 
tulo- ja menoarvioon olisi tehtävä muuta 
kuin sellaisissa tapauksissa, jolloin voidaan 
osoittaa lisämäärärahan tarpeen aiheutu
van jostakin erityisestä asianhaarasta, josta 
tulo- ja menoarviota laadittaessa ei ole 
voinut olla tietoa.'' Valiokunta pitää sel
vänä, että tämä asia on ollut hallituksen 
tiedossa silloin kuin ensi vuoden budjetti
ehdotusta on laadittu. Omasta puolestani 
en ole mainitun huomautuksen liittämistä 
valtiovarainvaliokunnan mietintöön pitä
nyt tässä yhteydessä tarpeellisena. Valio
kunnan kantaa siinä kohden, että lisäyksiä 
tulo- ja menoarvioon ei yleensä olisi teh-
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tävä on kyllä pidettävä periaatteellisesti 
oike~na, koska siten menetellen valtiotalou
den hoitoon saadaan parempaa selvyyttä. 
Mutta ei voida kieltää, että saattaa esiintyä 
tapauksia, jolloinka tästä säännöstä poikkea
minen voi olla tarpeellista, vieläpä välttä
mätöntäkin. 

Mitä kysymyksessä olevaan hallituksen 
esitykseen tulee, niin minulla ei tosin ole 
varmaa tietoa siitä, minkä vuoksi hallitus 
ei ole ehdottanut puheenaolevia määrära
hoja otettavaksi ensi vuoden talousarvioon. 
On mainittu, että jäänsärkijä-tyyppiä ja 
muita seikkoja koskevat kysymykset eivät 
olleet lopullisesti selvillä vielä silloin kuin 
talousarvioesitys hyväksyttiin. Mutta eräs 
toinen seikka on mielestäni myös huomioon
otettava. Meidän jäänsärkijälaivastomme 
on niin heikossa kunnossa, että sen tehos
tamista on pidettävä erittäin kiireellisenä. 
Kun määräraha otetaan kuluvan vuoden 
menoarvioon Esäyksenä, voitetaan laivan 
rakentamisessa aikaa lähes puoli vuotta. Ja 
kun valtiovarainvaliokuntakin ilmeisesti pi
tää asian jouduttamista tärkeänä ja kun 
valtion tulojen lisääntyminen yli arvioitu
jen .määrien tekee mahdolliseksi tällä ker
taa tällaisen asian järjestelyn, ei mielestäni 
olisi ollut mitään syytä sellaisen huomau
tuksen tekemiseen, jonka valiokunta on 
mietinnössään tehnyt. 

Sen sijaan olisi valtiovarainvaliokunnalla 
ollut syytä kiinnittää hallituksen huomiota 
siihen, että jäänsä~kijälaivastokysymys ei 
suinkaan tule tyydyttävästi ratkaistuksi 
yhden laivan rakentamisella. Hallituksen 
esityksessä puhutaan tosin kahden laivan 
rakentamisesta, mutta rahallisista syistä ei 
samalla kertaa katsota voitavan ehdottaa 
useamman laivan rakentamista. Meillä on 
kuusi jäänsärkijää, joista vanhin on jo lä
hes 50 vuoden vanha ja eräät toisetkin lai
vat ovat jo varsin huonossa kunnossa. Tal
vimeriliikenne on lisääntynyt vuosi vuo
delta sangen nopeasti ja on yhä lisäänty
massa. Myöskin nämät jäänsärkijät, jotka 
meillä ovat käytännössä, eivät kykene enää 
pitämään talvilaivaliikennettä auki, vaik
kapa ne olisivat kunnossakin senvuoksi, että 
ne ovat kovin pieniä ja heikkoja. Se uusi 
jäänsärkijä, joka nyt ehdotetaan rakennet
tavaksi, on ajateltu sijoitettavaksi etu
päässä Pohjanlahdella ja Turun puolella 
käytettäväksi ja Suomenlahti jääpi tällöin 

yhä edelleenkin vaikeaan asemaan talvilai
valiikenteen suhteen. Olisi sen vuoksi kii
rehdittävä jäänmurtajakysymyksen ratkai
sua sillä tavalla, että ensi vuonna voitai
siin varata määräraha toisen ja suuremman 
jäänmurtajalaivan rakentamiseen, kuin mitä 
tällä kertaa on ehdotettu. 

Ed. K y 1 ä n p ä ä: Uuden jäänsärkijä
aluksen hankkiminen on välttämätön. Sen 
jälkeen kuin Jääkarhu vuonna 1926 tuli 
Suomeen, on maan vienti kolminkertaistu
nut, ja samalla ovat talviliikenteessä olevat 
laivat tulleet suuremmiksi. Vuonna 1926 
oli valtiolla kuusi jäänsärkijää, kuten nyt
kin. Jos vientiä talvisin avustettaisiin sa
massa suhteessa kuin vuonna 1926, tulisi 
valtion omistaa 18 jäänsärkijää. Tämä 
näyttää nykyisin mahdottomalta, vaan on 
valtion ylläpidettävä, kuten tähänkin asti 
kuutta jäänsärkijää. Jäänsärkijän korkein 
ikä on 42 vuotta käytännössä, jos ne hyvin 
hoidetaan. Tämä merkitsee sitä, että joka 
seitsemäs vuosi pitää rakentaa uusi. Val
tiovarainvaliokunta on yksimielisesti hy
väksynyt hallituksen esityksen eikä kellään 
liene sitä vastaan muistuttamista. Viennin 
avustaminenhan on kaikkien yhteinen etu. 
Hallituksen esityksen perusteluista näkyy, 
että uuden jäänsärkijän sijoituspaikaksi on 
ajateltu Turkua ja että uutta jäänsärkijää 
tulisi etupäässä käytettäväksi Turun saa
ristoväylässä. Tunnettu ja tunnustettu 
tosiasia on, että Pohjanlahden eteläsata
mat, Rauma ja Mäntyluoto olisivat talvi
liikenteelle helpommin ylläpidettävät kuin 
Turku luonnollisista syistä. Yli puolen tal
vea tuuli tulee kaakosta ja työntää jäät 
Ruotsin puolelle tehden Rauman ja Porin 
satamat jäistä vapaiksi. Pohjanlahti on 
syvempi ja vesi lämpimämpää kuin Suo
menlahdessa. Ani harvoin ankarina tal
vina voi Ahvenanmaan-Ruotsin väli olla 
tukossa, mutta viimeisinä neljänä talvena
kaan ei ole ollut. Mutta juuri silloin kuin 
näissä satamissa olisi kipeimmin jäänsärki
jää tarvittu, ei sitä ole saatu, kun Turun
Ahvenanmaan välisen väylän aukipitämi
nen on katsottu niin ensiluokkaisen tär
keäksi. Kannatan hallituksen esitystä ja 
valtiovarainvaliokunnan ehdotusta ~:~iinä 
toivossa, että siten tulevat Rauman ja Män
tyluodon satamatkin saamaan aikanaan tar
vitsemansa jäänsärkijän ja tahtoisin tässä 
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yhteydessä painostaa sitä, että joku jään
särkijäistä sijoitettaisiin vakinaisesti Poh
janlahden parhaaseen satamaan Raumalle. 

Ed. K i v i o j a: Minun mielestäni ei 
hallituksen esityksessä eikä valiokunnan 
mietinnössä ole riittävästi voitu osoittaa, 
kuinka kannattaa tunnissa polttaa monta 
tuhatta markkaa jäihin ja pitää väylää 
auki semmoisiin paikkoihin, kuin Helsin
kiin ja Turkuun, kun meillä Hangossa on 
jo hyvä satama, jossa tultaisiin toimeen 
paljon vähemmällä jäänsärkijäavulla. Ja 
sitten on myöskin Perämerellä sellainen 
satama Rahjassa, joka ei jäädy, kunhan 
vain Merenkurkku voitaisiin pitää avoinna. 
Tietysti tämä määräraha nyt myönnetään. 
En minäkään tee sen hylkäämisestä ehdo
tusta mutta minä en vain ymmärrä, kuinka 
kann~ttaa polttaa petrolia jäihin sillä ai
kaa, kun on jäättömiä satamia. 

Ed. W i c k m a n: Det är med tillfreds
ställelse en österbottning äntligen kan kon
statera att höga V·ederbörande fått sin~ 
ögon öppna för de österbottniska kuststä
dernas behov av isbrytare. Visserligen 
grumlas tillfredsställelsen något av med
vetandet om att de österbottniska ham
narna icke helt och hållet få disponera 
den nya isbrytaren, utan få dela nöjet dels 
med försvarsverket och dels med Åbo
Ålands · skärgård. Med den kännedom vi 
i österbotten hava beträffande höga ve
derbörandes benägenhet att styvmoderligt 
behandla vår landsända är man frestad 
tänka, att även beträffande dispositionen 
av den nya isbrytaren det lätt kan gå så 
att vi åter bliva missbytta. Det är att hop
pas att regeringens ordnande om isbrytar
hjälp åt österbotten icke blott skall vara 
ett tal avsett att vinna de österbottniska 
riksdagsmännens röster för förslaget, utan 
verkligen utgör ett program för isbryta
rens frani tida verksamhet. Likaså är det 
att hoppas att icke blott de nordligaste stä
derna · i österbotten få isbrytarhjälp utan 
även städerna i mellersta Österbotten så
som Gamlakarleby, Jakobstad och V a~a. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta hyväksyy valtiovarainvalio
kunnan ehdotukset. 

Asil:l. on loppuun käsitelty. 

3) Toimenpiteitä maatalouden perusluoton 
järjestämiseksi 

koskeva hallituksen esitys n: o 27 esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin valtiovarainva
liokuntaan, jonka tulisi pyytää maatalous
valiokunnan lausunto asiasta. 

Keskustelu: 

Apulaisvaltiovarainministeri R e i n i k k a: 
Herra puhemies! Maatalouden viimeaikai
selle kehitykselle on ominaista ollut ennen 
muuta nopeasti kasvava rahan tarve. Tuo
tannon tehostamista, sen lisäämistä ja tuo
tantokustannusten vähentämistä tarkoittava 
maatalouden teknillisen puolen kehittämi
nenhän on yhtä paljon rahakysymys kuin 
ammattikysymys. Rahapääoman tarpeen 
nopeata kasvamista maataloudessamme ku
vaavat seuraavat maanviljelijäin velkaan
tumisen kehitystä osoittavat luvut. Maa
talouden kokonaisvelkamäärän on laskettu 
v. 1920 olleen 1.2 miljaardia markkaa. 5 
vuotta myöhemmin eli v. 1925 oli vastaava 
luku 2.5 miljaardia markkaa. Velkamäärä 
siis kasvoi viidessä vuodessa kaksinkertai
seksi. Seuraavien 4 vuoden aikana, vv. 
1926-29, jotka olivat kiihkeätä taloudel
lista nousuaikaa, velkamäärä kasvoi vielä 
paljon nopeammin. Noususuhdanteiden 
taittuessa laskukaudeksi tekivät nimittäin 
maatalouden velat tasaluvuin lausuttuna 6 
miljaardia markkaa. Velkojen lisääntymi
nen oli siis varsinkin viimeksimainitun 
ajanjakson kuluessa nopeata. Maatalouden 
velka taakka kasvoi silloin 140 % : lla. 

Velkaantumisen nopea kasvaminen alkoi 
herättää huolestumista, kun suhdanteet 
kääntyivät laskusuuntaan ja maatalouden 
asema sen johdosta vaikeutui. Velkatilan
teen selvittämiseksi antoi taloudellisen 
neuvottelukunnan maatalousjaosto lopulla 
vuotta 1929 tohtori Willandtille tehtäväksi 
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toimittaa maanviljelijäin velkaantunei- 1 

suutta valaisevan tutkimuksen. Sen mu
kaan nousivat maanviljelijäin velat maini
tun vuoden lopussa 6 miljaardiin mark
kaan. Velat tekivät maatilapääomasta silloin 
12 %. Keskimääräinen velkaantuneisuus · 
ei siis ollut lainkaan huolestuttava. Päin
vastoin voitiin todeta, että velkaantunei
suus keskimäärin katsoen oli pienempi kuin 
sen oli arveltu olevan. Mutta vaikka ylei
set velkaantuneisuuden keskiluvut eivät 
antaneetkaan aihetta huolestumiseen, oli 
siihen syytä lukuisten yksityistapausten 
kohdalta. Huomattava joukko maanviljeli
jöitä oli nimittäin velkaantunut siinä mää
rin, että heidän taloudellinen asemansa oli 
vakavasti uhattu, useiden jopa aivan toi
votonkin. 

Hallitusvallan taholla ryhdyttiinkin heti 
toimenpiteisiin pelastettavissa olevien aut
tamiseksi ja liikavelkaantuneisuuden joh
dosta maanviljelijäväestöämme uhkaavan 
vaaran torjumiseksi turvautumaHa niihin 
keinoihin ja mahdollisuuksiin, joita valtio
vallan käytettävissä silloin oli. 

Aineelliset mahdollisuutemme olivat sil
loin kuitenkin varsin rajoitetut. Kotimai
set pääomavarat oli tarkkaan käytetty nou
suvuosina nopeasti paisuneen yritteliäisyy
den rahantarpeen tyydyttämiseen ja jul
kisten yhdyskuntien kasvaneiden menojen 
peittämiseen. Lisäksi olimme velkaantu
neet ulkomaille suuressa määrin. Kun ul
komaisia lyhytaikaisia velkojamme alettiin 
samaan aikaan vaatia takaisin, kiristyi 
tilanne yhä vain pahemmaksi. Mahdolli
suudet kotimaisin pääomavaroin keventää 
raskaasti velkaantuneiden maanviljelijäin 
asemaa kävivät siten pulan alkuvuosina vain 
pienemmiksi. Oli uskallettua turvautua 
siinä asemassa ulkomaiseenkaan pääomaan, 
jos sitä olisi ehkä ollut jollakin taholla saa
tavissakin. Myöhemmin saatu kokemus on 
osoittanut olleen meille suureksi onneksi, 
ettei niin tehty. 

Olen katsonut olevan syytä viitata edel
lämainittuihin kaikille tunnettuihin seik
koihin sen vuoksi, että hallitus on saanut 
osakseen moitteita' sen johdosta, ettei se 
muka ole toiminut näissä asioissa kaikkien 
mielestä tyydyttävällä tavalla. Tämän 
ohella on vielä aihetta huomauttaa, että 
maatalouden luotto-oloja on pyrittävä pa
rantamaan ja . kehittämään silloin, kun 
rahamarkkinat ovat kevyet ja on mah
dollisuuksia hankkia varoja kohtuulli- , 

--------------

sella korolla maatalouden perusluoton tar
peen tyydyttämiseen. Tällaisia mahdolli
suuksia ei yleensä olekaan sellaisina nou
sukausina, jolloin rahan kysyntä on kiin
teä ja korkokanta sen johdosta tavallista 
korkeampi. Tätä näkökohtaa silmälläpi
täen hallitus onkin nyt antanut eduskun
nalle esityksen toimenpiteistä maatalouden 
perusluoton järjestämiseksi. 

Hallituksen esitys rakentuu sille pohjalle, 
että pitkäaikaisen perusluoton jakaminen 
olisi mikäli suinkin pidettävä erillään maa
talouden liikeluotan jakamisesta. Senvuoksi 
esittää hallitus pitkäaikaisen luoton myön
tämisen keskitettäväksi Maakiinteistöpank
kiin, jonka rakennetta muutetaan sen mu
kaan ja pääomia lisätään sitä silmälläpitäen. 
Liikeluotan myöntäminen taas sopii varsin 
hyvin osuuskassajärjestölle, jolla on 'siinä 
jo pitkäaikainen kokemus takanaan. Liike
luotan tarvetta voidaan tyydyttää talletus
varojenkin turvin menestyksellä. Kun 
osuuskassojen talletukset ovat viime vuo
sina kasvaneet suhteellisen nopeasti, näyt
tää siltä, että kassat lähivuosina voivat yhä 
suuremmassa määrin täyttää tehtävänsä ni
menomaan liikeluotan jakajina. 

Osuuskassojen rajaton lisämaksuvelvol
lisuus on paikallaan talletusten vakuutena, 
varsinkin kun kassojen omat varat vielä 
toistaiseksi ovat aivan pienet. Kassan jä
senet siten yhteisvastuunsa varassa hankki
vat itselleen lainapääomia ja saavat edul
listen lainojen muodossa vastapainoksi hy
vityksen siitä, että he ovat menneet ta
kaukseen kassan sitoumuksista. Yhteisvas
tuuperiaatteen sovelluttaminen on siis tässä 
tapauksessa paikallaan. · 

Sitä vastoin on kokemus osoittanut, ettei 
yhteisvastuun sovelluttaminen pitkäaikaisia 
kuoletuslainoja myönnettäessä ole tarkoi
tuksenmukainen. Käytännössä tuo vastuu 
on muodostunut suuressa määrin muodol
lista laatua olevaksi, kun valtiovallan on 
täytynyt ottaa kantaakseen ne tappiot, jotka 
yhteisvastuun nojalla olisi ollut otettava 
vastuuseen sitoutuneilta. Samalla se on 
ollut esteenä asianomaisen luottolaitoksen 
kehitykselle. Tätä seikkaa silmälläpitäen 
hallitus on laatinut esityksensä· siihen muo
toon, että Osakeyhtiö Maakiinteistöpankki 
tulisi ilman keskinäistä vastuuta myönnet
tävän perusluoton jakajaksi. 

Hallituksen esitys siis poikkeaa n. s. maa
talousluottokomitean ehdotuksesta siinä tär
keässä kohdassa, ettei kaikkea maatalous-
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luoton myöntämistä olisi keskitettävä osuus
kassajärjestöön. Syynä siihen ettei hallitus 
ole pitänyt tarkoituksenmukaisena maini
tunlaista pitkällemenevää keskittämistä, 
ovat olleet ne varteenotettavat muistutuk
set, joita maatalousluottokomitean ehdo
tusta vastaan on useiden asiantuntijapii
rien taholta tehty. Erityisesti on hallituk
sen käsityksen mukaan vältettävä sellaisen 
olotilan aikaansaamista, jonka vallitessa 
perusluottoa tarvitseva ja hakeva maanvil
jelijä vastoin tahtoaan joutuisi liittymään 
osuuskassaan ja tulisi sidotuksi vastuuseen 
kassan kaikista sitoumuksista, sellaisistakin, 
joilla on hankittu kassalle varoja liikeluo
tan jakamiseen. 

Maatalousluottokomitea on tosin laske
nut, että maatalousluotan keskittämisellä 
yhden laitoksen haltuun saavutettaisiin hoi
tokulujen säästön kautta noin 0.24% :n 
lmron alennus. Tätä laskelmaa vastaan 
on kuitenkin tehty varteenotettavia muistu
tuksia, niin ettei ole laisinkaan varmaa, 
saavutettaisiinko pitkälle menevän keskityk
sen avulla edes tätäkään käytännön kan
nalta aivan vähäistä etua. Kustannusten 
säästön kautta saavutettavaksi oletettua ko
ron huojennusta arvosteltaessa on vielä 
otettava huomioon, että Maakiinteistöpan
kin hoitokulut kaiken todennäköisyyden 
mukaan tulevat olemaan vastaisuudessa 
suhteellisesti nykyistä pienemmät, kun lai
toksen liike suurenee ja laitos selviytyy 
niistä ylimääräisiä kustannuksia vaatineista 
erikoistehtävistä, joita se joutui vaikeiden 
luottojen selvittelytoiminnassaan suoritta
maan. 

Maakiinteistöpankin luotonmyöntämis-
mahdollisuuksien lisäämiseksi hallitus esit
tääkin, . että pankin osakepääoma korotet
taisiin 30 miljoonasta markasta 50 miljoo
naan markkaan ja että tätä tarkoitusta 
varten eduskunta päättäisi lisäyksenä vuo
den 1936 tulo- ja menoarvioon uudella 29 
momentilla 19 Pl: n I luvun kohdalla ottaa 
20 miljoonan markan suuruisen määrä
rahan. 

Kun. siis maatalouden perusluoton jwka
misen keskittäminen yhden luottolaitoksen 
haltuun ei ainakaan asiain nykyisessä vai
heessa näytä tarkoitustaan vastaavalta, on 
pidetty mahdollisena, että myös Hypo
teekkiyhdistyksen uusi osasto, jonka asemaa 
ja toimintamahdollisuuksia olisi valtioval
lan toimenpitein vahvistettava ja jonka 

hoidossa oilisi pantava toimeen tarpeelli
siksi havaittuja uudistuksia, saisi ainakin 
toistaiseksi jatkaa lainausliikettään. Siinä 
tarkoituksessa eduskunnan käsiteltävänä 
olevassa hallituksen esityksessä laiksi Suo
men Hypoteekkiyhdistyksen vanhan osaston 
asiain selvittelystä ehdotetaan, että yhdis
tyksen vanha osasto varoineen ja velkoi
neen siirtyisi valtiolle, joka siten sitoutuisi 
vastaamaan vanhan osaston kaikista sitou
muksista. Näin Hypoteekkiyhdistys vapau
tuisi niistä vaikeuksista, joita sille ennen 
maailmansotaa otetuista obligatiolainoista 
on aiheutunut. 

Mutta vaikka tämän esityksen hyväksy
minen tulisikin parantamaan Hypoteekki
yhdistyksen asemaa ja helpottamaan sen 
toimintaa, näyttävät vielä eräät muutkin 
terveyttämistoimenpiteet olevan tarpeellisia 
yhdistyksen uuden osaston saattamiseksi 
wimintakykyiseksi. Kuten esillä olevasta 
hallitwksen esityksestä selviää on Hypo
teekkiyhdistyksen haltuun joutunut suuri 
joukko sen uuden osaston myöntämien luot
tojen vakuutena olevia maatalouskiinteis
töjä. Pääosan niistä muodostavat eräät 
suurtilat Etelä-Suomessa ja joukko pien
ja keskikokoisia tiJoja Pohjois-Suomessa ja 
Itä-Suomen rajaseuduilla. Kun näyttää 
siltä, että yhdistys joutuu suurta osaa 
näistä ti:l>oista pitämään hallussaan ehkä 
pitkänkin aikaa, jos se tahtoo välttää nii
den rahaksi muuttamisesta todennäköisesti 
johtuvia tappioita, ja kun yhdistys ei juuri 
voi niihin enää uhraia Esävarojakaan, on 
katsottu välttämättömä-ksi ottaa harkitta
vabi, eikö valtio voisi ostaa näitä tiloja 
asutustarkoituksiin käytettäväksi. Valtion 
kannalta on asiallisesti jokseenkin saman
tekevää, missä muodossa noiden tilojen ra
haksi muuttamisesta ehkä syntyvä tappio 
joutuu sen 1kannettavaksi, joutuuko valtio 
sen suorittamaan yhdistyksen uusien obli
gatioilainojen twkaajan ominaisuudessa, vai 
tuleeko se valtion vastattavaksi kysymyk
sessä olevien kiinteistöjen 'luovuttamisen 
yhteydessä a:sutustarkoituksti,in. 

Silmälläpitäen mahdollista tilojen myYn
tiä valtiolle edellämainittua tarkoitusta 
varten on asutushallitus jo tarkastuttanut 
ja arv:ioinut kysymyksessä olevat tilat saa
den tilojen arvoksi yhteensä 13,635,000 
markkaa, johon tulee 'lisäksi irtaimiston ja 
sadon arvo. Kauppahinnaksi on näiden 
arvioiden perusteella saatu 16 miljoonaa 
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martkkaa. Kun til-ojen arvo yhdistyksen 1 

:kirjoissa on noin 20 m:i,ljoonaa markkaa, 
koituisi yhdistykselle kaupasta näin muo
doin 4 mi:l.joonan markan tappio, joka pa
hasti järkyttäisi yhtiön asemaa. Sen vuoksi 
hallituksen esityksessä ehdotetaan, että 
eduskunta päättäisi lisäykseksi vuoden 1936 
tulo- ja menoarvioon uudella 12 momen
tilla 15 Pl:n II luvun kohdalla myöntää 
4 milj. markan suuruisen määrärahan 
Suomen Hypoteeklkiyhdistykselle kysym~k
sesså olevien kiinteistöjen myynnistä joh
tuvien tappioiden korvaamiseksi. 

Ed. K a II i o koski: Herra puhemi'e8! 
Esiillä on nyt maatalouden kannalta varsin 
laajakantoinen ja tärkeä asia, vaikkakin 
se hallituksen esityksestä päätHi-en näyt
täisi vähäpätöiseltä sen vuoksi, että asian 
järjestäminen - nimittäin maatalousluotto
kysymyksen suuntaaminen - tässä yhtey
dessä ehdotetaan järjestettäväksi vain ku
luvan vuoden menoarvion lisäyksen yhtey
dessä. Että kysymyksessä on laajakantoi
nen ja suuri asia, se käy selville, jos vähän 
tarkastelemme tämän kysymyksen aikaisem
pia kehitysvaiheita. 

Eduskunnan taholta on ki,innitetty huo
miota siihen hajanaisuuteen, joka maatalou
den perusluoton ja:kamisen alalla esiintyy, 
ja tämän johdosta hallitus puolenkolmatta 
vuotta. sitten asetti komitean va:lmistamaan 
suunnitelman maatalouden perusluottokysy
myiksen järjestämiseksi. Tavallaan tämän 
:komitean mietinnön tuloksena on nyt esiHä 
oleva hallituksen esitys, vaikka se onkin 
kokonaan toisenlainen, kuin oli komitean 
suunnitelma asian ratkaisemiseksi. Ennen
kuin ryhdyn haUi,tuksen esitystä 'lähemmin 
tarkastamaan, niainitsen, että tämä ha~li
tuksen esitys poikkeaa komitean ehdotuk
sesta, poikkeaa Suomen Pankin tämän ko
mitean ehdotuks·en johdosta antamasta 
lausunnosta, eikä hallituksen ehdottamaa 
järjestelyä ole ehdotettu ainoassakaan lau
sunnossa, joita tämän komitean ehdotuk
sen johdosta on annettu. Vaikka siis haUi<
tuksen suunnitelma tavallaan on tulos laa
joista ennak'kovalmisteluista, niin ei se mil
tään osaltaan rakennu näiden ennakkova'l
mistelujen varaan. Kukaan asiantuntijaksi 
katsottu, jolta asiasta tähän asti on lausun
toja pyydetty, ei ole esittänyt senlaatuista 
asian järjestämistä, jonkalaista nyt esite
tään hallituksen esityksessä. 

Hallitus on kuitenkin pitänyt kovin vält
tämättömänä tämän esityksen annetuksi 
tulemista siitä päättäen, että tämä halli
tuksen es1tys on päivätty sille samalle päi
välle, jona hallitus, ilmeisesti ennakolta 
kohtalonsa aavistaen, sai eduskunnassa epä
luottamuslauseen (Ed. Komu: Ei se sitä ar
vannut, se yllättyi!). 

Tämän hal:lituksen esityksen perusteluissa 
ja myös edellä esitetyssä herra ministeri 
Reinikan lausunnossa polemisoidaan suh
teeHisen laajasti komitean ehdotusta vas
taan. Komiteahan, niinkuin hallituksen 
esityksen perusteluissa on mainittu ja niin
kuin ministeri Reinikim lausunnossaan 
myös mainitsi, on ·ehdottanut maatalouden 
perusluoton jakamisen keskittämistä osuus
kassajärjestölle, jolla jo tähän asti on var
sin laaja kokemus perusluoton jakamisesta, 
ja joka sitä paitsi on maatalouden liike
luoton jakamisessa maan enin käytetty 
rahala:itos. Pääperusteena niin hyvin pai
netussa hahlituksen esityksessä kuin minis
teri Reinikan äsken esitetyssä lausunnossa 
tätä komitean ehdotusta vastaan esit€tään 
se, että perusluoton jakaminen tulisi sido
tuksi osuuskassajärjestössä vallitsevaan 
k e s k i n ä i, s e e n v a s t u u s e e n. Hal
lituksen esityksessä sanotaan asiasta näin: 
,Hallitus ei ole myöskään voinut olla kiin.: 
nittämättä huomiota siihen komitean ehdo
tusta vastaan tehtyyn huomautukseen, että 
sen toteuttamisesta olisi seurauksena 
useine perusluottoa tarvitseville maanvilje
lijöille pakko liittyä osuuskassojen jäse
niksi ja samalla sitoutua koko omaisuudel
laan vastuuseen niiden myöntämistä lyhyt
aikaisistakin luotoista.'' Tahtomatta ollen
kaan ryhtj"ä keskusteluun siitä, mikä hyö
dyllinen tai mikä vahingollinen merkitys 
tässä perusluottokysymyksessä on katsot
tava olevan keskinäisellä vastuulla, joika 
osuuskassaliikkeessä yleensä vallitsee, on 
minun kuitenkin huomauttaminen, että täl
laisen perusteen esittäminen huomautuk
sena komitean ehdotusta vastaan tuntuu 
oudolta, koska komitean ehdotuksen mu
kaan ei tällaista järjestelyä ole ehdotettu
ka:an. Tämä huomautus siis, joka haUitu:k
sen esityksen perusteluissa tehdään komi
tean ehdotusta vastaan, on paikkansa pitä
mätön, koska komitea nimenomaan oli eh
dottanut, että osuuskassoihin liittymistä 
ei olisi asetettava ehdoksi 
niille, jotka tämän uuden järjestelyn jäl-
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keen tulisivat maatalouden perusluottoa 
tarvitsemaan, vaan niille, jotka eivät tah
toisi liittyä osuuskassoihin jäseniksi, olisi 
myönnettävä luotto suorruan Osuuskassojen 
Keskuslainarahastosta ja ilman keskinäistä 
vastuuta. Näin ollen siis luoton tarvit
sijat eivät suinkaan tulisi sidotuiksi, niin
'kuin hallituksen esityksessä väitetään, 
osuuskassajärjestössä vallitsevaan keski
näiseen vastuuseen, mutta lainan saajille 
lähes 1,400 paikallista osuuskassaa käsittä
västä osuuskassajärjestöstä olisi tästä huo
limatta se etu, että he suoritt-aessaan vuo
tuisia maksujaan •lainoistaan voisivat tä
män suorittamisen tehdä paikallisessa 
osuuskassassa, joka maksujen perimisen 
suhteen toimisi Osuuskassojen Keskuslaina
rahaston asioimistona. Mitään muita vel
vollisuuksia komitean ehdotuksen mukai
sesti näille lainanottajille tämän perusluo
ton käyttämisestä, vaikka Osuuskassojen 
Keskuslainarahasto sen myöntäisi, ei tulisi 
ja he saisivat itse tämän ehdotuksen mu
kaan vapaasti valita senkin, tahtovatko he 
suoritt·aa maksunsa suoraan Osuuskassojen 
Keskuslainarahastoon vai paikalliseen osuus
kassaan, aivan riippuen siitä, kumman he 
katsovat itselleen mukavammaksi. Siis se 
.pääperuste, joka hallituksen esityksessä esi
tetään komitean suunnitelmaa vastaan, 001 

.paikkansa pitämä:tön. 
Hallituksen esityksen toteuttaminen mer

kitsisi uuden järjestelmän tai ainakin uuden 
järjestön muodostamista maatalouden pe
rusluoton jakamisen alalla. Tosiuhan Osa
keyhtiö Maa:kiinteistöpankki nykyisinkin 
jakaa luottoa maanviljelijöille, mutta sen 
tehtävä on rajoitettu yksinomaisesti n. s. 
hätäluoton jakamiseen. Tähän asti se on 
jakanut luottoa va'in sellaisille maanviljeli
jöille, jotka eivät ole voineet n. s. normaali
luottoa saada. Kun siitä nyt tehtäisiin myös 
maatalouden normaaliluottoa jakava laitos, 
niin pankki olisi täydellisesti uudelleen jär
jestettävä, ruiinkuin hallituksen esityksen 
perusteluista käy selville, ja tässä tarkoi
tuksessa myös pankin osa:kepääoma, jotta 
se ·lain mukaan voisi lainausliikettänsä har
joittaa, olisi koroitettava 20 milj. mar
kalla. Minä en suinkaan valitta;isi tällai
sen uhrauksen tekemistä maatalouden 
luotto-olojen järjestämisen hyväksi, jos tä
män uhrauksen tekemisestä olisi hyötyä. 
Mutta kun tällainen asioiden järjestely 

-------------------------------------
mitään etua tuottamatta pakottaisi tällai
seen rahalliseen uhraukseen ja kun sen 
kautta ei suinkaan päästäisi, niinkuin herra 
apulaisvaltiovarainministerin lausunnosta 
äsken kävi selviUe, suinkaan edes alhai
sempaan korkokantaan, vaan päinvastoin 
olisi perittävä jonkin verran korkeampi 
korko lainanottajilta kuin komitean suun
nitelmien mU!kaisesti olisi pakko tehdä, niin 
ei mielestäni voida puolustaa tässä yhtey
dessä tämänlaisen uhrau.ksen tekemistä, kun 
se kerran olisi aivan hyödytön uhraus.· 
Tämä uhraus kyllä tulee tarpeelliseksi, 
vaikka asia järjestetään komitean ehdotuk
senkin mukaan myöhemmin siinä tapauk
sessa, että maatalouden perusluoton jakami
nen saa nykyistä huomattavasti laajemmat 
mittasuhteet, mutta silloin samalla kui
tenkin päästään siihen, että hallinto
kulut tästä perusluoton jakamisesta mel
koisesti supistuvat ja että voidaan saada 
lainanottajien hyväksi sekin pieni, 0.24% :n 
etu, jota ministeri Reinikka piti niin 
vähäpätöisenä, ja joka mitättömäksi ar
vioidaan myös hallituksen esityksen perus
teluissa. 

Näin ollen näyttää siis hallituksen esitys 
hyötyä tuottamattomalta ja vaikeuttaa par
haaseen mahdolliseen tulokseen pääsemistä 
maatalouden perusluoton jakamisen alalla, 
mutta se ei midestäni ole tämän esityksen 
pahin puoli. Pahin puoli on se, että tällä 
tavoin sekoitetaan Maakiinteistöpankin lai
nanottajat, ne, jotka nauttivat hätä:luottoa, 
ja ne, jotka nauttivat normaaliluottoa, ja 
siten vaikeutetaan toimintaa hätäluoton 
nauttijoiden hyväksi, joiden pelastaminen 
olisi nykyhetken yksi kaikkein tärkeimpiä 
tehtäviä. Minä myönnän, että kirjanp:idol
lisesti voidaan erottaa ne, jotka maatalou
den velkojen vakauttamislainojen nojalla 
ovat saaneet luottoa Maakiinteistöpan
kista, ja ne, jotka hallituksen uusien suun
nitelmien mukaisesti tulisivat tältä laitok
selta saamaan n. s. normaaliluottoa. Mutta 
minä olen vakuutettu siitä, että senjälkeen 
kun Maakiinteistöpankista on tehty myös 
normaaliluottoa jakava luottolaitos, on 
yleisen mielipiteen paljon vaikeampi ym
märtää niitä erikoistoimenpiteitä, joiden 
suorittaminen Osakeyhtiö Maakiinteistöpan~ 
kilta n. s. hätäluottoa saaneiden maanvil
jelijäin hyväksi on välttämätön. Jos nämä 
sensijaan pidetään erillään, niin näit1ä toi-
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menpl.teitä voidaan paljon paremmin sekä 
vaatia että puolustaa. 

Näin ollen mielestäni siis hallituksen esi
tys on hylättävä. Se ei ratkaise onnistu
neella tavalla kysymystä maatalouden pe
rusluoton jakamisesta. Se on hylättävä 
sitäkin suuremmalla syyllä, kun onnistu
neempia ja tämän kysymyksen paremmin 
ratkaisevia suunnitelmia asian järjestä
miseks1 on olemassa. Yhtenä hylkäämisen 
syynä mielestäni on sekin, ja minä toivon, 
että sitä ei käsitetä ilkeydeksi, jos minä 
sen sanon, että tässä esityksessä haiskahtaa 
liiaksi pan:kinj oh taj a-tuntu (Keskustasta: 
Oikein!). Kun hallituksen esityksen mu
kaisesti ehdotetaan myös Hypoteek'kiyhdis
tyksen uuden osaston toiminnan jatka
mista ja samalla tämän Osakeyhtiö Maa
kiinteistöpankin toiminnan uudelleen jär
jestämistä, siis kolmen samalla alalla rin
nakkain toimivan laitoksen voimassapysyt
tämistä ja kehittämistä, niin ei voi tulla 
muuhun kuin siihen, että yhtenä syynä täl
laiseen suunnitteluun on pyrkimys varata 
sopiVIa pankinjohtajapaikkoja sellaisiin 
tehtäviin sopiville henkilöille. 

Jos Osakeyhtiö Maakiinteistöpankin 
kautta tahdotaan ja katsotaan voitavan 
tehdä jatkuvasti hyvää va:ikeuksissa oleville 
maanviljelijöHle, niin minun mielestäni 
siinä kohden olisi paljon tärkeämpää ny
kyi~in voimassaolevien maatalouden velko
jen valkauttamislakien voimassaolon jatka
minen kuin niiden suunnitelmien toteutta
minen, jotka hallitus on ehdottanut. Mi
nun mielestäni olllkin ihmeellistä, että ei ole 
saatu esitystä maatalouden velkojen va:kaut
tamislakien voimassaolon jatkamisesta aina
kin ensi vuoden loppuun, ja että sen
sijaan on saatu esitys maatalouden luotto
olojen järjestämiseksi, esitys, joka ei rat
kaise kysymystä tarkoituksenmukaisella ta
valla. 

Äskeisessä lausunnossaan ministeri Rei
nikka mainitsi yhtenä hallitukg.en esityksen 
lähtökohtana olevan halun varata maata
loudelle mahdollisuus päästä osalliseksi 
edullisista rahamarkkinoista, jonkalaiset 
nyt ovat olemassa, koska maatalouden 
näistä edullisista markkinoista osalliseksi 
pääseminen merkitsee sitä, että maata1ou
den perusluotto voidaan tyydyttää halvalla 
rahalla. Tästä huolimatta, että hallituksen 
tämän esityksen perustelu on tällainen, 

hallitus on ehdottanut aleunettavaksi 
Osuuskassojen Keskuslainarahaston pyytä
män takauksen 100 miljoonasta 50 milj. 
markkaan, takaukg.en, jota se pyysi va1-
tiolta samaa tarkoitusta varten, johon hal
litus nyt ehdottaa Osakeyhtiö Maakiin
te1stöpankille myönnettäväksi 200 miljoo
nan takauksen ja samalla 20 milj. mark-. 
kaa puhdasta rahaa. On oikeastaan kum
mallista, että tämä sama peruste ei velvoit
tanut hallitusta noudattamaan edes sitä 100 
milj. markan takauspyyntöä, jonka Osuus
kassojen Keskuslainarahasto esitti, kun nyt 
toisaalta kuitenkin maatalousluotan tarve 
kehoitti hallitusta esittämään annettava:ks1 
200 milj. markan ta:kauksen Osakeyhtiö 
Maakiinteistöpankin samassa tarkoituksessa 
'liikkeelle laskemille lainoille. 

Vielä ministeri Reiniikka mainitsi siitä, 
että näillä laitdksilla Osakeyhtiö Maakiin
teistöpankilla ja Hypoteekkiyhdistyksellä 
on erinomainen kokemus maatalouden pe" 
rusluoton jakamisesta, jonka vuoksi näiden 
toimintaa maatalouden perusluottokysy
myksen ratkaisemiseksi olisi edelleen kehi
tettävä. Hän unohti kuitenkin mainita, että 
OsuuSkassojen Keskuslainarahasto on jaka
nut maatalouden perusluottoa suunnilleen 
yhtä paljon kuin Osakeyhtiö Maakiinteistöc 
pankki ja Hy,potee:kkiyhdistys yhteensä .. 
Kun sille siitä huolimatta, että se on näin 
laajassa mittakaavassa tätä luoton jakamis
ta harjoittanut, ei ole sattunut ollenkaan· 
Hypoteekkiyhdistyksen tappioihin verrat
tavia vahinkoja, niin käsitykseni mukaan se 
on käytännössä osoittanut saavuttaneensa 
vähintään saman, jopa paremmankin koke
muksen maatalouden perm'!luoton jakamisen 
alalla, kuin mikään toinen luottolaitos. 
Maatalouden luottokysymyksen järjestä
mistä suunnitellut komitea onkin osoitta
nut, että Osuuskassojen Keskuslainarahasto 
tai osuuskassat, jotka sen jakamaa luottoa 
ovat välittäneet, eivät ole ollenkaan kärsi
neet tappioita niistä muutamista maa
tiloista, jotka osuuskassojen haltuun perus
luottojen jakamisen vuoksi ovat joutuneet. 
Hypoteek'kiyhdistys sen sijaan on kärsinyt 
näitä tappioita suunnattomasti, niin että 
hallitus on joutunut näiden tappioiden kor
vaamiseksi ehdottamaan suurien rahamää
rien myöntämistä ja on asia näin siitä 
huolimatta, että Hypoteekkiyhdistyksen 
hallussa olevien tilojen kirjanpitoarvoa, 

34 
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jotta estettäisiin tappiot nä'kymästä, on ta-~ 
vattomasti viime vuosienkin aikana koroi
tettu. 

Minun käsitykseni mukaan maatalouden 
etu vaatii ikyHä tehostettuja toimenpiteitä 
perusluottokysymyiksen järjestämisen alalla, 
mutta hallituksen esittämä suunnitelma ei 
O'le tässä suhteessa onnistunut. 

Apulaisvaltiovarainministeri Reini k k a: 
Herra puhemies! Kun osuuskassojen toi
minta on viime vuosina ruvennut yhä 
enemmän kehittymään siihen suuntaan, että 
kassat pyrkivät rahoittamaan myöskin eri
laisia liikelaitoksia, kuten osuusmeijereitä, 
metsänmyyntiosuuskuntia ja monia muita 
maaseudun liikeyrityksiä ja kun kassojen 
lainausliikkeeseen tällä tavoin tulee liitty
mään yhä suurempi vahingonvaara, ei 
voida pitää tarkoituksenmukaisena, että 
niitten toimintaan liitetään vielä pitkäai
kaisen perusluotonkin myöntäminen (Ed. 
Kalliokoski: Mutta sehän siellä jo on!) -
nimittäin jatkuvasti. Riskivapaa perus
luotto tulisi siten aivan liian paljon sido
tuksi suhdannevaihteluista suuressa määrin 
riippuvan liikeluotan synnyttämään vahin
gonvaaraan. On tosin selitetty, kuten ed. 
Kalliokoski juuri edellä käyttämässään pu
heenvuorossa, ettei osuuskassajärjestön 
kautta perusluottoa hakevan välttämättä 
tarvitsisi liittyä jäseneksi kassaan ja että 
hän siten pysyisi vapaana kassan yhteis
vastuusta. Näin saatetaan teoriassa tosin 
selittää, mutta hyvin todennäköiseltä kui
tenkin tuntuu, että moni joutuisi pitkäai
kaista luottoa hakiessaan kaikesta huoli
matta liittymään kassan jäseneksi, lainan 
hakijan nimittäin useinkin täytyy tämän
kaltaisissa tapauksissa alistua luoton myön-

. täjän taholta tuleviin toivomuksiinkin, 
vaikka ne eivät pukeutuisikaan pakon muo
toon. 

Harkittaessa perusluoton jakamisen mah
dollista liittämistä osuuskassajärjestöön, on 
hallituksen taholta erityisesti kiinnitetty 
huomiota siihen kehityksen suuntaan, johon 
osuuskassojen luoton myöntämistoiminta 
on parhaillaan kulkemassa. Osuuskassajär
jestö on nimittäin pannut päämääräkseen 
koko maaseudun luoton tarpeen tyydyttä
misen varsin laajassa merkityksessä, niin 
että kassat tuon ohjelman mukaan tulevat 
antamaan luottoa maanviljelijäin ja heidän 

liikelaitostensa lisäksi, maalaiskunnille ja 
monille muille yhtymille. Tämän vuoksi 
täytyy pitää arveluttavana liittää tähän 
monipuoliseen lainaustoimintaan vielä pit
käaikaisen perusluotonkin myöntäminen, 
joka edellyttää mitä suurinta varovaisuutta 
ja mahdollisimman suurta riskivapautta 
pitkälle tulevaisuuteenkin nähden. Kun 
mitkään käytännöllisetkään näkökohdat ei
vät puhu sen puolesta, että maatalouden 
pitkäaikaisen luoton jakaminen olisi yhdis
tettävä liikeluottoa monille erilaisille lai
toksille myöntämään laitokseen, on hallitus 
päätynyt siihen esitykseen, joka on nyt 
eduskunnalle annettu. 

Mitä lisäksi tulee ed. Kalliokosken äsken 
tekemiin eri väitteisiin, minä en asian tässä 
vaiheessa katso niihin vielä yksityiskohtai
sesti olevan syytä puuttua. Huomautan 
vain lopuksi, että minä hyvin ed. Kallio
kosken käsityskannan tässä asiassa ymmär
rän, kun tiedän, että hän on juuri Osuus
kassojen Keskuslainarahaston hallintoneu
voston jäsen ja muistaakseni sen vara
puheenjohtaja. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 
Asia lähetetään v a l t i o v a r a i n v a l i o
k unta a n, jonka tulee pyytää maata-
1 o u s v a l i o k u n n a n lausunto asiasta. 

4) Valtion takuun myöntämistä Osakeyhtiö 
Maakiinteistöpankin obligatiolainoista 

tarkoittava hallituksen esitys n: o 31 esi
tellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
valiokun taan, jonka tulee pyytää 
m a a t a l o u s v a l i o k u n n a n lausunto 
asiasta. 

5) Ehdotuksen laiksi kiellosta käyttää maa
talouskiinteistöä velan maksuun eräissä 

tapauksissa 

sisältävä hallituksen esitys n :o 32 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti lakivaliokuntaa n. 
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6) Ehdotuksen laiksi oikeuden myöntämi
sestä Osakeyhtiö Maakiinteistöpankille lä
hettää kiinnitys- ja lainhuudatusasiakirjoja 

kirjeessä tuomioistuimelle 

sisältävä hallituksen esitys n: o 33 esitel- 1 

lään ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti l a k i v a l i o k u n t a a n. 

'i) Ehdotuksen oppikoululaiksi 

sisältävä hallituksen esitys n :o 34 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti sivistys vaLio
kun taan. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. Kallio koski: Suuri valiokunta 
kokoontuu tänään kello 16. 

P u h e m i e s : Eduskunnan seuraava is
tunto on ensi tiistaina kello 12. 

Täysistunto lopetetaan kello 14,05. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tarnrnio. 





14. Tiistaina 6 p. lokakuuta l9il6 
kello 12. 

Päiväjä.rjestys. 

Il m 0 i t u k s Ii! a. 

.T o i ne n k ä s i t te 1 y: 

1) ·Ehdotus laiksi järjestyksen ja 
turvallisuuden tehostamisesta 17 päi-

Siv. 

vänä maaliskuuta 1933 annetun lain 
voimassaoloaj,an pidentämisestä . . . . 275 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 4; lakivaliokunnan 
mietintö· n:o 4; hallituksen esitys 
n:o 18. 

E n s i m m ä i n e n k ä s i t t e l y: 

2) Ehdotus laiksi erikoisasutustoi
minnasta annetun lain 4 §:n muutta-
misesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 276 

Asiakirjat: Maatalousvaliokun
nan mietintö n:o 2; hallituksen esi
tys n:o 14. 

Ainoa käsittely: 

3) Ehdotukset asutuslaiksi ja eräiksi 
muiksi laeiksi . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 279 

Asiakirjat: Maatalousvaliokun
nan mietintö n:o 1; vuoden 1935 
vp:ltä lepäämässä olevat edellämaini
tut lakiehdotukset. 

Pöydällepanoa varten 
· esitellään: 

4) Ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:<r 1 hallituksen esityksen johdosta 
Argentiinan kanssa tehdyn kaupalli-
sen ~pimuksen hyväksymisestä 329 

Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat U. Hannula, Lohi ja Voionmaa. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat vi
rallisen tehtävän takia tämän istunnon lop
puosasta ed. Salmiala, yksityisten asiain 
takia tästä istunnosta ed. Lohi sekä ulko
maanmatkan takia ensi perjantaista tiis
taihin ed. Pekkala. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

P u he m i e s: Ilmoitetaan, että tasaval
lan presidentin kahden kirjelmän ohella 
kuluvan lokakuun 2 päivältä on eduskun
nalle saapunut hallituksen esitykset n :o 
35-38, jotka nyt on edustajille painet
tuina jaettu. 

Ed. Wiikin y. m. etsivän keskuspoliisin toi
mintaa koskeva välikysymys. 

Puhe m i e s: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen esitellään ed. Wiikin y. m. asian
omaisen valtioneuvoston jäsenen vastatta
vaksi osoittama välikysymys, jonka sihteeri 
lukee. 
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Sihteeri lukee: 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Suurta suuttumusta on laajoissa piireissä 
herättänyt pari vahingossa julkisuuteen 
päässyttä Etsivän Keskuspoliisin raporttia, 
joissa koetetaan saattaa suuri joukko kun
nioitettavia kansalaisia ja heidän järjestö
jään epäilyksenalaisiksi osallistumisesta 
kommunistiseen toimintaan. Tämä suuttu
mus on saanut lisävirikettä senjohdosta, 
että näiden raporttien vaikutuksesta eräät 
kansalaiset jo ovat joutuneet rettelöiden 
alaiseksi. 

Sanotuissa ,muistioissa'' koetetaan joh
donmukaisesti tehdä uskottavaksi, että mei
dän maassamme samoinkuin muuallakin 
maailmassa tapahtuva toiminta tasavallan, 
kansanvallan, sanan- ja ajatuksen vapau
den ynnä muiden kansalaisvapauksien sekä 
rauhan puolesta samoinkuin työskentely 
fascismia, sotakiihoitusta ja kuolemanran
gaistusta vastaan olisi kommunistiselta ta
holta synnytetty ja johdettu sekä että sille 
muut piirit joko tietoisesti tai herkkäuskoi
suudesta antaisivat kannatustaan. Aatteita 
ja pyrkimyksiä, jotka kautta vuosisatojen 
ovat innostaneet ja kannustaneet jalosti 
ajattelevia kansalaisia kaikkialla maail
massa, koetetaan täten leimata erään po
liittisen ryhmän hetkellisten tarkoitusten 
sanelemiksi ja sen kautta saattaa ne huo
noon valoon. 

Tällaisen menettelyn vaikuttimet ovat 
selvästi havaittavissa. Ne ovat samat kuin 
maassamme toimivalla fascistisella liik
keellä. Sekin kohdisti alussa hyökkäyk
sensä vain työväenluokkaa ja lähinnä sen 
kommunistisesti ajattelevaa osaa vastaan, 
ulottaakseen vähitellen hyökkäyksensä myös 
porvarillisiin vapaamielisiin aineksiin. Sa
moin Etsivä Keskuspoliisi, joka ainakin 
ajoittain näyttää olleen arveluttavan lähei
sissä suhteissa lapuanliikkeeseen, minkä 
johdosta se ei olekaan riittävällä tarmolla 
esiintynyt fascistisen liikkeen rikollista toi
mintaa vastaan, on työväen aineksia vas
taan kohdistuneen toimintansa ohella vähi
tellen käynyt esittämään syytöksiään myös 
porvarillisiin piireihin kuuluvia kansanval
taisesti ajattelevia kansalaisia vastaan. Se 
on täten asettunut vapaamielisten aatteiden 

ja pyrkimysten tuomariksi samalla antaen 
ymmärtää, että vain oikeistolaiset aatteet 
ja järjestöt olisivat valtiollisesti luotettavia. 
Täten se, taantumusryhmien etujen mukai
sesti, koettaa saattaa kaikki mu:ut pyrki
mykset ja niiden kannattajat epäilyksen-

. alaisiksi. Tässä tarkoituksessa kysymyk
sessä olevissa ,muistioissakin'' mainitaan 
nimeltä parikymmentä järjestöä johtohen
kilöineen, jotka ,muistion'' sanonnan mu
kaan ,SKP: n ohella propagoivat meillä 
kansan- ja kulttuuririntama-aatetta". Jos 
tällaiset oikeiston ja Etsivän Keskuspolii
sin pyrkimykset vapaan kansalaistoimin
nan ehkäisemiseksi onnistuisivat, vaikeu
tuisi työskentely kansanvallan ja kansalais
vapauksien puolustamiseksi maassamme. 

Tieto siitä, että valtiolaitos, jonka teh
tävänä on suojella valtakuntaa sen horjut
tamiseksi tarkoitettuja pyrkimyksiä vas
taan, tällä tavalla salaisilla lausunnoillaan 
koettaa vaikuttaa viranomaisten kantaan, 
on omiaan kansalaisten keskuudessa hor
juttamaan luottamusta valtiovaltaa kohtaan 
ja herättämään epäilyksiä, etteivät kansa
laisten vapaudet ole turvattuja edes valtio
vallan taholta tulevia hyökkäyksiä vastaan. 
Näitä epäilyksiä on omiaan lisäämään se, 
että nyt kysymyksessä olevat lausunnot oli
vat tarkoitetut vaikuttamaan tuomioistui
men ratkaisuihin ilman että niitä siitä huo
limatta aiottiin oikeudenkäynnissä antaa 
vastapuolen tietoon. Kun lisäksi on käy
nyt ilmi, että nämä raportit ovat erään 
hallituksen jäsenen toimeksiannosta synty
neet sekä että niitä myöhemmin on käy
tetty jopa opetusaineistona suojeluskunta
kursseilla, on syntynyt levottomuus hyvin 
ymmärrettävissä. 

Että nämä Etsivän Keskuspoliisin salai
siksi tarkoitetut asiakirjat ovat omiaan 
synnyttämään vastenmielistä epäluulon 
ilmapiiriä ja nostattamaan puoluepoliittisia 
juonitteluja, on verrattain nopeasti käynyt 
ilmi erässä koulurettelössä Somerolla. Siellä 
toimivan yhteiskoulun palveluksesta on ero
tettu eräs ansioitunut opettaja vain sen 
syyn nojalla, että hänen nimensä on mai
nittu sanotuissa Etsivän Keskuspoliisin 
,muistioissa", minkä johdosta myöskin 
koulun rehtori on. eronnut. - Mainittu yh
teiskoulu nauttii valtioapua. Kiinnitämme 
huomiota siihen eduskunnan esittämään 
vaatimukseen, että poliittinen kiihoitus 
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koului!~sa on lopetettava, ja ellei siinä muu
ten onnistuta, tähän antautuvilta yksityis
kouluilta on valtioapu lopetettava. 

Kun tämäntapainen Etsivän Keskuspolii
sin toiminta voi käydä vaaralliseksi, ellei 
sille ajoissa aseteta sulkuja, pidämme vält
tämättömänä että eduskunnan toimesta an
karin käsin käydään asiaan käsiksi. Tässä 
mielessä pyydämme Teitä, Herra Puhemies, 
valtiopäiväjärjestyksen 37 § :n 2 kohdan 
mukaisesti asianomaisen hallituksen jäse
nen vastattavaksi esittämään seuraavan 
välikysymyksen: 

Mihin toimenpiteisiin hallitus ai
koo ryhtyä, jotta Etsivän Keskus
poliisin toiminta muodostuisi sellai
seksi, ettei se uhkaa kansalaisten 
lainmukaisia vapauksia ja pyrki
myksiä; ja 

mitä hallitus aikoo tehdä, ettei Et
.sivän Keskuspoliisin yllämainituista 
,muistioista'' koituisi lainkuuliaisille 
kansalaisille vahinkoa ? 

Helsingissä lokakuun 3 päivänä 1936. 

K. H. Wiik. 
Aino Lehtokoski. 
T. Bryggari. 
Samuli Tervo. 
Hannes Ryömä. 
Armas Paasonen. 
Yrjö Welling. 
P. Salmenoja. 
Onni Hiltunen. 
Hugo Aattela. 
Otto Toivonen. 

Ville A. Komu. 
A. Turkka. 
Jussi Lonkainen. 
Jussi Rapo. 
Väinö Kivisalo. 
Urho Kulovaara. 
Väinö Sinisalo. 
Kaisa Hilden. 
Yrjö Helenius. 
Aug. Kuusisto. 
Frans Mustasilta. 

P u h .e m ies: V alti,opäilväjärjestyksen 
37 §:n 2 momentin mukaan on välikysy
mys pantava pöydälle johonkin seuraavaan 
istuntoon. Puhemiesneuvosto ehdottaa, että 
asia pantaisiin pöydälle ensi istuntoon. 

Asia p a n n a a n 'P ö y d ä ll e ensi Is
tun.toon. 

Ed. Vilhulan y. m. kysymys, joka koskee 
tutkimuksen toimittamista puutavaraliikkei

den metsänhankinnasta. 

.p u ih e m ies: U1kopuolella päiväjärjes
tJ'Iksen i'lmoitetaan, että eduskunnalle on 

puhemiehelle osoitettuna saapunut maata
lousministeri Linnan vastaus ed. Vi,lhulan 
y. m. kysymykseen, joka koskee tutkimuk
sen toimittamista puutavaraliikkeiden met
sänhankinnasta. Kysymys ja siihen annettu 
vastaus on painettuna jaettu edustajille ja 
otetaan ne eduskunnan ,pöytäkirjaan. Va;l
tiopäiväjärjestyksen 37 §·:n 1 momentin · 
mukaan ei asiasta sallita keskustelua eikä 
tehdä päätöstä. 

Kysymys ja siihen annettu vastaus ovat 
näin kuuluvat: 

Eduskunnan Herra Puhemiehe1le. 

Helmikuun 5 päivänä vuonna 1934 hy
väksyi eduskunta yksimielisesti toivomuk
sen: ,että Hallitus toimituttaisi tutkimuk
sen siitä, miten paljon yksityisten maan
omistajien hallussa olleita metsämaita on 
vuoden 1915 tammikuun 15 päivän jälkeen 
oston kautta siirtynyt puutavaraliikettä 
harjoittaville osakeyhtiöille tai niiden joh
dossa olevien henkilöiden nimiin sekä 
muille niihin verrattaville yhtymille ja yk
sityisille; sekä että Hallitus tutkimuksen 
päätyttyä antaisi eduskunnalle sellaisen esi
tyksen, johon tutkimuksen tulos saattaa an
taa aihetta.'' 

Tällä toivomuksella tahtoi eduskunta 
saada perustaa sille lainmuutokselle, joka 
mahdollisesti osoittautuisi tarpeelliseksi ase
tukseen tammikuun 15 päivältä vuonna 
1915 koskeva rajoituksia eräänlaatuisten 
yhtiöiden ja yhdistysten oikeuteen kiinteis
tön hankintaan maalla. Tämän lain sal
liessa yhtiöiden ostaa metsämaita ovatkin 
ne tätä oikeuttaan jatkuvasti käyttäneet. 
Mutta ne perustelut, joilla tämä oikeus ase
tuksen mukaan on yhtiöiltä evätty viljelys
ja viljelyskelpoisiin maihin nähden, ovat 
vaikuttamassa suuressa määrin myöskin 
metsämaiden suhteen. Metsämaidenkin jat
kuvasti joutuminen eduskunnan viitatussa 
päätöksessä mainittuihin käsiin on muun 
ohessa omiaan heikentämään talonpoikais
luokan taloudellista asemaa yleensä ja siten 
suuressa määrässä edesauttamaan myöskin 
yhteiskunnallisessa suhteessa epätervettä ke
hitystä. Lisäksi voidaan huomauttaa, että 
kun valtiovallan taholta pyritään toiselta 
puolen voimakkaasti kiinnittämään kansa-
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laisia maahan ja siten lisäämään itsenäisten 
maanomistajien lukua vaikuttaa yhtiöiden 
lain sallima metsänosto-oikeus toiselta puo
len päinvastaista kehitystä edistävästi. 

Kun m. m. edellämainituista syistä edus
kunnan päätöksessä mainitun tutkimuksen 
toimittaminen olisi mielestämme kiireelli
nen yhtiöiden metsämaiden oston yhä jat
kuessa ja kun eduskunnan päätöksen teosta 
on jo kulunut aikaa yli 2 1/2 vuotta esi
tämme täten kunnioittaen V J: n 37 §: n en
simmäisen momentin perusteella valtioneu
~oston asianomaisen jäsenen vastattavaksi 
seuraavan kysymyksen: 

Milloin on odotettavissa eduskun
nan edellä mainitun päätöksen mu
kaisen tutkimuksen valmistuminen~ 

Helsingissä syyskuun 3 päivänä 1936. 

T. N. Vilhula. 
Viljami Kalliokoski. 
Väinö Kaasalainen. 
Kalle Joukanen. 
M. 0. Lahtela. 

Maatalousministeri 

Juhani Leppälä. 
Lauri Kaijalainen. 
Vihtori Vesterinen. 
J. Takala. 

Helsingissä, 
syyskuun 30 p: nä 1936 

N :o 7675. 

Eduskunnan Herra PuhemiehelJe. 

Herra Puhemies on kirjelmässä 4 päi
vältä syyskuuta 1936, valtiopäiväjärjestyk
sen 37 §: n 1 momentissa mainitussa tarkoi
tuksessa, lähettänyt minulle jäljennöksen 
edustajien T. N. Vilhulan ynnä muiden 
Herra Puhemiehelle jättämästä kirjallisesti 
laaditusta kysymyksestä, jossa, viittaa
malla Eduskunnan helmikuun 5 päivänä 
1934 lausumaan toivomukseen, ,että Halli
tus toimituttaisi tutkimuksen siitä, miten 
paljon yksityisten maanomistajien hallussa 
olleita metsämaita on vuoden 1915 tammi
kuun 15 päivän jälkeen oston kautta siir
tynyt puutavaraliikettä harjoittaville osake
yhtiöille tai niiden johdossa olevien henki
löiden nimiin sekä muille niihin verratta
ville yhtymille ja yksityisille; sekä että 

Hallitus tutkimuksen päätyttyä antaisi 
eduskunnalle sellaisen esityksen, johon tut
kimuksen tulos saattaa antaa aihetta", val
tioneuvoston asianomaisen jäsenen vastatta
vaksi on esitetty seuraava kysymys: 

,Milloin on odotettavissa eduskun
nan edellä mainitun päätöksen mu
kaisen tutkimuksen valmistuminen Y'' 

Kun kysymys koskee minun virka-alaani 
maatalousministerinä, saan kunnioittaen 
kirjallisesti vastata asiassa seuraavaa: 

Eduskunnan edellä viitatun toivomuksen 
saatuaan Hallitus teki vuoden 1935 valtion 
tulo- ja menoarvion yhteydessä esityksen 
määrärahan myöntämisestä Eduskunnan 
toivomuksesta edellytetyn tutkimuksen toi
mittamista varten. Vuoden 1935 meno
arviossa varattiinkin tarkoitukseen 100,000 
markan suuruinen siirtomääräraha, minkä 
jälkeen maatalousministeriö antoi metsätie
teellisen tutkimuslaitoksen tehtäväksi laa
tia käytettävissä olevan määrärahan puit
teissa suunnitelma puheenalaisen tutkimuk
sen toimittamisesta. Metsätieteellisen tut
kimuslaitoksen alistettua laatimansa suun
nitelman maatalousministeriön hyväksyttä
väksi, maatalousministeriö määräsi kirjeessä 
toukokuun 17 päivältä 1935 metsätieteelli
sen tutkimuslaitoksen toimittamaan usein 
mainitun tutkimuksen, jonka suorittami
sesta ministeriö samalla antoi yksityiskoh
taiset ohjeet. 

Metsätieteellisen tutkimuslaitoksen toi
mesta on sen jälkeen jatkuvasti hankittu 
kysymyksessä olevan tutkimuksen edellyt
tämiä tietoja, kohdistuen tutkimus maa
talousministeriön antamien ohjeiden mukai
sesti ensi sijassa puutavaraliikettä harjoit
tavien yhtiöiden ja niiden apuostajien 
maan hankintaan, sekä toiseksi, käytettä
vissä olevan määrärahan rajoissa ja sikäli 
kun tietojen saaminen siitä osoittautuu 
mahdolliseksi, yhtiöiden johdossa olevien 
henkilöiden sekä muiden niihin verratta
vien yhtymien ja yksityisten maanhankin
taan. 

Yhtiöiden tammikuun 15 päivänä 1915 
annetun asetuksen, koskeva · rajoituksia 
eräänlaatuisten yhtiöiden ja yhdistysten oi
keuteen kiinteistön hankintaa maalla, mu
kaisesti hankkimia tiloja koskevat tiedot on 
koottu lääninhallitusten, läänien maanmit
tauskonttorien ja maatalousministeriön· ar-
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kistoista sekä valtionarkistosta. Tämä osa 
tutkimuksista saatiin suoritetuksi vuoden 
1935 kesän ja syksyn kuluessa. 

Puutavarayhtiöiden lainvastaisesti hank
kimista kiinteistöistä toukokuun 5 päivänä 
1925 annetun lain eli palautuslain alaisia 
yhtiöiden ja niiden apuostajien hankkimia 
tiloja koskevat tiedot on kerätty asutus
hallituksen arkistosta sekä sellaisia tiloja 
koskevat tiedot, joihin nähden yhtiö on ha
kenut vapautusta luovutusvelvollisuudesta, 
maatalousministeriöstä ja valtionarkistosta. 
Vaikka tällaisia tiloja koskevat asiakirjat 
ovat useasti varsin laajat ja yksityisten 
valeostajien selvittämjuen aikaa viepää ja 
arkaluontoistakin, saatiin niitä koRkevat 
tutkimukset suoritetuiksi helmikuun alkuun 
1936 mennessä. 

Tilojen pinta-aloja koskevat tiedot on 
sen jälkeen tarkistettu läänien maanmit
tauskonttoreissa maarekisterimerkintöjen 
mukaan. Tarpeellisten vertailujen toimit
tamista ja edellä mainituilla tavoin han
kittujen tietojen tarkistamista varten on 
tämän vuoden kevään ja kesän kuluessa 
lisäksi hankittu puunjalostusyhtiöiltä tie
dot niiden maan omistuksesta vuonna 1917, 
jolta vuodelta tiedot on saatavissa, sekä nii
den maan myynneistä ja maan omistuk
sesta nykyisin. 

Edellä selvitetyllä tavalla on pyritty ke
räämään yhtiöiden hankkimista tiloista ne 
tiedot, jotka aisiakirjojen perusteella ovat 
viranomaisten saatavissa. Tutkimuksen yh
teydessä on kuitenkin ilmennyt, että asia
kirjat ovat useasti siksi puutteellisia ja 
niissä olevat tiedot siinä määrin vanhentu
neita, että yhtiöiden hankkimien tilojen ko
konaispinta-alaa koskevien tietojen lisäksi 
asiakirjojen avulla voidaan vain likimää
räisesti selvittää yksityisten kiinteistöjen 
jakaantuminen eri tiluslajeihin. Tämä 
puute on pyritty osaksi korvaamaan kiin
teistöillä välittömästi suoritettujen tieduste
lujen ja tutkimusten avulla. Tällaisia yk
sityiskohtaisia tutkimuksia on kuitenkin 
voitu suorittaa vain eräissä maan eri osissa 
valituissa kunnissa, ja on tällöin tarkas
tettu kaikki yhtiöiden mainituissa kunnissa 
vuoden 1915 jälkeen hankkimat tilat. Näitä 
tutkimuksia on toimitettu kesän 1936 ku
luessa ja on niitä tarkoituksena jatkaa vielä 
kuluvan syksyn aikana. 

Edellä mainittujen tutkimusten perus
teella on päästy siihen, että jotakuinkin 

täydellinen aineisto on saatu kootuksi puu
tavaraliikettä harjoittavien osakeyhtiöiden 
tammikuun 15 päivän 1915 jälkeen tapah
tunutta maan hankintaa koskevaa tutki
musta varten ja sen perusteella myös eh
ditty suorittaa melkoinen määrä tarpeelli
sia laskelmia ja yhdistelmiä. Viimemainittu 
työ on edelleen käynnissä ja vaatii sen 
loppuun suorittaminen vielä muutamien 
kuukausien ajan. Sen ohella tullaan kootun 
aineiston tarkistamista varten vielä hankki
maan eräiltä yhtiöiltä niiden hallinnassa 
olevia kiinteistöjä koskevia yksityiskohtaisia 
tietoja. Tämä tutkimus, jonka tarkoituk
sena on selvittää kuinka paljon yksityisten 
maanomistajien hallussa olleita metsämaita 
on vuoden 1915 tammikuun 15 päivän jäl
keen oston kautta siirtynyt puutavaralii
kettä harjoittaville yhtiöille, voidaan ar
vioida saatavan valmiiksi ensi vuoden alku
puolella. 

Mitä tulee siihen osaan tutkimusta, jonka 
tarkoituksena on selvittää yhtiöiden joh
dossa olevien henkilöiden sekä muiden nii
hin verrattavien yhtymien ja yksityisten 
maan hankinnat, voidaan tämänkin tutki
muksen odottaa valmistuvan ensi vuoden 
aikana, minkä jälkeen Hallitus tulee viipy
mättä ryhtymään toimenpiteisiin puheena
olevalla alalla mahdollisesti esiintyvien epä
kohtien korjaamiseksi. 

Maatalousministeri K. E. Linna. 

Lantbruksministern 

Helsingfors, 
den 30 september 1936. 

N:o 7675. 

Tili Riksdagens Herr Talman. 

Herr Talmannen har jämte skrivelse av 
den 4 september 1936, i det avsee:o.de 37 § 
1 mom. riksdagsordningen omförmäler, till
sänt mig avskrift av en av riksdagsman
nen T. N. Vilhula med flere till Herr Tal
mannan ingiven skrift, i vilken, med hän
visning tili Riksdagens den 5 februari 1934 
beslutade hemställan, ,att Regeringen ville 
låta föranstalta undersökning därom, huru 
mycket skogsmark, som innehafts av en-

35 
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skilda jordägare, efter den 15 januari 1915 
genom köp överlåtits till aktiebolag, som 
idka trävarurörelse, eller personer, vilka 
tillhöra sådana bolags ledning, ävensom 
till andra med dem jämförliga sammanslut
ningar och enskilda personer ; samt att Re
geringen efter slutförd undersökning ville 
till riksdagen avlåta sådan proposition, var
till undersökningens resultat kan giva an
ledning", till besvarande av vederbörande 
statsrådsmedlem framställt följande spörs
mål: 

,När är det att vänta att den i 
riksdagens ovannämnda beslut av
sedda undersökningen skall bliva 
färdig1'' 

Då frågan berör mitt tjänsteområde så
som lantbruksminister, har jag äran i saken 
avgiva följande skriftliga svar: 

Efter att hava mottagit Riksdagens ovan 
berörda hemställan inlämnade Regeringen 
i samband med statsförslaget för år 1935 
en proposition angående beviljande av 
anslag för verkställande av den undersök
ning, som förutsättes i Riksdagens hem
ställan. I statsförslaget för år 1935 upp
togs även för ändamålet ett reservations
anslag om 100,000 mark, varefter lantbruks
ministeriet uppdrog åt forstvetenskapliga 
forskningsanstalten att inom ramen för det 
tillbudsstående anslaget uppgöra en plan 
för verkställande av ifrågavarande under
sökning. Sedan forstvetenskapliga forsk
ningsanstalten uppgjort sådan plan och un
derställt densamma lantbruksministeriets 
godkännande, förordnade lantbruksministe
riet i skrivelse av den 17 maj 1935 forst
vetenskapliga forskningsanstalten att verk
ställa sagda undersökning, i vilket av
seende ministeriet samtidigt meddelade de
taljerade anvisningar. 

På åtgärd av forstvetenskapliga forsk
ningsanstalten ha därefter för ifrågava
rande undersökning erforderliga uppgifter 
fortlöpande införskaffats, och har under
sökningen i enlighet med de av lantbruks
ministeriet meddelade anvisningarna i 
främsta rummet gällt den jordanskaffning, 
som bedrivits av bolag, vilka idka trävaru
rörelse, och av deras bulvaner, samt i andra 
rummet, inom anslagets gränser och i den 
mån det visar sig möjligt att erhålla upp
gifter därom, den jordanskaffning, som be-

drivits av personer, vilka tillhöra bolags 
ledning, samt av andra med bolag jämför
liga samamnslutningar och av enskilda per
soner. 

Uppgifterna rörande de lägenheter, vilka 
förvärvats av bolag i enlighet med för
ordningen den 15 januari 1915 angående 
inskränkningar i vissa bolags och förenin
gars rätt att förvärva fastighet på landet, 
ha insamlats i länsstyrelsernas, länslant
mäterikontorens och lantbruksministeriets 
arkiv samt i statsarkivet. Denna del av 
undersökningarna blev slutförd under som
maren och hösten år 1935. 

Uppgifterna rörande av bolag och deras 
bulvaner förvärvade lägenheter, vilka falla 
under lagen den 5 maj 1925 om fastighe
ter, som av trävarubolag i strid med lag 
förvärvats, eller restitutionslagen, ha in
samlats i kolonisationsstyrelsens arkiv och 
uppgifterna rörande sådana lägenheter, be
träffande vilka bolagen ansökt om befrielse 
från avträdelseplikten, i lantbruksministe
riet och statsarkivet. Ehuru handlingarna 
rörande sådana lägenheter ofta äro mycket 
vidlyftiga och fastän det är tidsödande och 
ömtåligt att taga reda på, vilka de en
skilda skenköparna äro, blevo undersök
ningarna rörande dessa lägenheter slut
förda i början av februari år 1936. 

Uppgifterna rörande lägenheternas area
ler ha därefter granskats i länslantmäteri
kontoren med tillhjälp av anteckningarna i 
jordregistret. I och för verkställandet av 
nödiga jämförelser och granskning av de 
på ovannämnt sätt införskaffade uppgif
terna ha desutom under loppet av våren 
och sommaren detta år från träförädlings
bolagen införskaffats uppgifter angående 
deras jordegendom år 1917, för vilket år 
uppgifter kunna erhållas, samt angående 
deras nuvarande jordförsäljningar och jord
egendom. 

Man har sålunda på ovan angivet sätt 
sökt införskaffa de uppgifter rörande av 
bolag förvärvade lägenheter, vilka av myn
digheterna kunna erhållas med tillhjälp av 
förefintliga handlingar. I samband med 
undersökningen har det emellertid fram
gått, att handlingarna ofta äro så bristfäl
liga och de i dem ingående uppgifterna så 
föråldrade, att utöver uppgifterna an
gående de av bolag förvärvade lägenheter
nas totalareal de olika fastigheternas för
delning på de olika ägoslagen med tillhjälp 
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av handlingar endast approximativt kan 
utredas. Denna brist har man delvis sökt 
avhjälpa genom direkt utförda förfrågnin
gar och undersökningar å själva lägenhe
terna. Sådana detaljerade undersöknin
gar ha doek kunnat utföras endast i vissa 
kommuner, utvalda i landets olika delar, 
och härvid har granskning ägt rum i av
seende å alla de lägenheter, som efter år 
1915 i nämnda kommuner förvärvats av 
bolag. Dessa undersökningar ha utförts un
der sommaren 1936 och äro avsedda att 
fortsättas under loppet av innevarande 
höst. 

Genom ovannämnda undersökningar har 
man kommit så långt, att ett tämligen full
ständigt materia! hopbragts i och för en 
undersökning rörande trävarurörelse id
kande bolags jordförvärv efter den 15 ja
nuari 1915, och på grund av detta material 
har man även hunnit utföra ett betydande 
antal erforderliga kalkyler och sammanställ
ningar. Sistnämnda arbete pågår fortfa
rande och dess slutförande kommer att vara 
ännu några månader. Vidare skall i och 
för granskningen av det hopbragta materia
let ytterligare från vissa bolag införskaf
:fas detaljerade uppgifter angående i deras 
ägo be:fintliga fastigheter. Denna under
sökning, vars ändamål är att utreda, huru 
mycket skogsmark, som innehafts av en
skilda jordägare, efter den 15 januari 1915 
genom köp har övergått till akti~bolag, som 
idka trävarurörelse, kan förmodas bliva 
slutförd i början av inkommande år. 

Vidkommande slutligen den del av un
dersökningen, vars ändamål är ett utreda 
den jordanskaffning, som bedrivits av per
soner, vilka tillhöra bolags ledning, samt 
av andra med bolag jämförliga samman
slutningar och av enskilda, så kan ävcn 
denna undersökning väntas bliva färdig 
under loppet av inkommande år, varefter 
Regeringen ofördröjligen kommer att skrida 
till åtgärder i och för avhjälpande av på 
ifrågavarande område möjligen förekom
mande missförhållanden. 

Lanthruksminister K. E. Linna. 

Asetus Italian kanssa kauppavaihdtm ja sii
hen kuuluvien maksujen järjestelystä tehdyn 

väliaikaisen sopimuksen voimaan
saattamisesta. 

,p u h e m i e s: Ilmoitetaan, että stma 
tal'lkoituksessa kuin Suomen . 'Vientikaupan 
turvaamiseksi joulukuun 31 päivänä 1935 
annetun lain 2 §: ssä säädetään, on tasa
·vallan presidentin kirjelmän oheHa kuluvan 
kuun 2 päiväJ.tä eduskunnan puhemiehelle 
saapunut viimemainittuna päivänä annettu 
asetus Italian kanssa ikauppiJJVaihdon ja sii
hen kuuluvien maksujen järjestelystä teh
dyn väliaikaisen sopimuksen voimaansaat
tamisesta, mikä nyt on saatettu eduskun
nan tie.toon jakamalla se painettuna edus
tajille. 

Päiväjärjestyksessä olevat a.sia.t: 

1) Ehdotus laiksi järjestyksen ja turvalli
suuden tehostamisesta 17 päivänä maalis
kuuta 1933 annetun lain Voimassaoloajan 

pid eutämisestä. 

Esitellään suuren •valiokunnan mietintö 
n: o 4 ja otetaan t o i s ·e e n k ä s i t t e
l y y n siinä sekä lakivaliokunnan mietin
nössä n :o 4 valmistelevasti !käsitelty hal
muksen esitys n: 0 18, joka s:isäJtää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 4. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu asiasta. Sen jäl
keen käydään lakiehdotuksen Y'ks:ityiskoh
taiseen käisitte[yyn. 

Y·leiskeskustelussa ei kukaan halua ,pu
heenvuoroa. 

J.1akiteksti ja laikiehdotuksen nimike hy
väksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan pää:ttyneeksi. 
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2) Ehdotus laiksi erikoisasutustoimiunasta 
annetun lain 4 § :n muuttamisesta. 

Esitel.Jään maatalousvaliokunnan mietintö 
n: o 2 ja otetaan e n s i m m ä i s e e n k ä
s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 14, joka sisältää yllä
mainitun la:kiehdotuksen. 

P u h e m ies: Käsittelyn pohjana on 
maatalousvaliokunnan mietintö n:o 2. 

Keskustelu: 

Ed. P y y : He11ra puhemies ! Esillä 
·oleva lakiesitys on yksi pula-ajan aiheutta
mista laeista, jonka edus:kunta hyväksyi 
v. 1933 ja jonka voimassaoloajalle esitetään 
nyt yhden vuoden jatkoa. Pyydettyäni pu
heoikeutta en tehnyt sitä siinä mielessä, 
että asettuisin vastustamaan lakiesityksen 
voimassaoloajan pidentämistä. Mut.ta en 
myöskään voinut sivuuttaa tilaisuutta, jol
loin voi esittää eräitä heikkouksia esillä 
olevan lain saliimien töiden toimeenpanossa, 
joista käytännön aloilla olen saanut ha
vaintoja. Kolme vuotta sitten käsiteltävänä 
olevan lain toimeenpanosta annettiin maa
talousministeriölle erityiset valtuudet n. s. 
,pika-asutustoiminnan harjoittamiseen lä
hinnä työttömyyden helpottamista silmällä
pitäen, josta pika-asutuksesta noin sivumen
nen sanoen kansan keskuudessa 'kuuluu 
kuiskeita, ettei mikään ole niin hidasta 
hommaa kuin valtion pika-asutustoiminta. 
Työttömyysmäärärahoja käy.tettiin yksin
omaan tie-, rautatie-, satama-, kanava- y. m. 
töiden suorittamiseen, myöhemmin myös
kin metsätaloutta edistäviin töihin. Lain 
taclmituksena on oHut uusimuotoisen asu- 1 

tustoiminnan kautta pyrkiä käyttämään 
myöskin varatyömäärärahoja sellaisiin töi
hin, jotka Jisäisivät tuotannollisia mahdolli
suuksia ja samalla vaikuttaisivat ehkäise
västi työttömyyteen. Erikoisasutustoimin
nan edellytyiksenä oli oleva, että ·se piti 
saada nopeasti käyntiin, koska työttömyys 
silloin vielä oli hywin yleistä. Asutuslain 
säännöksistä poiketen oli tarkoitus keskit
tää sanottu asutustoiminta maatalousminis
teriöön, joka voisi sitä mutkattomammin 
hoitaa. Maatalousministeriön osuus koski 
kuitenkin vain maan hankintaa tähän tar
koitukseen ja tarpeellisten asutussuunnitel-

mien laadintaa. Uudisraivausten ja tar
peellisten rakennusten rakentaminen oli 
jätetty kulkulaitosten ja yleisten töiden 
ministeriön suoritettavaksi varatöinä, johon 
suunnitelmaan kuului pellon raivaus ja 
kaikkein välttämättömimpien rakennusten 
nimittäin tuvan ja navetan rakentaminen 
kullekin tilalle. 

Tässä suhteessa onkin syytä kiinnittää 
eduskunnan huomiota, että rakennussuun
nitelmat eivät ole kaikissa suhteissa tapah
tuneet vastaista talon rakennusten laajen
tamista silmäUäpitäen eli vastainen käytän
nöllisyys on huomioitu heikosti. Mutta ha
vaittu ilmiö on, että ra:kennustyöt on suori
tettu erittäin heikosti. Puu- ja muuraus
töissä lienee käytetty vähemmän ammatti
taitoista työvoimaa, johtuen .siitä, että am
mattityövoiman saanti on tuottanut vai
keuksia liian alhaisilla varatyöpalkoilla. Esi
merkkinä tahdon mainita havaintoja Viipu
rin ympäristöllä olevilta erikoisasutusalueil
ta, joihin minun on ollut tilaisuus paikan 
päällä tutustua kunnan ·.valitsemana asutus
neuvojana. Puhumatta enempää jo mainit
semastani rakennusten sovittamisesta vastai
selle kehitykselle ovat ne poikkeuksetta ra
kennettu heikosti. Voi todeta mainitsemil
lani alueilla ra:kennettujen asumusten 
uunien muurausten tehdyn niin heikosti, 
että on uunit riikkoutuneet käyttökeLvotto
miksi, vaikka asukkaat on otettu viime huh
tikuun loppupuoleHa. En halua 1puuttua 
laajemmin siihen, että erikoisasunnoiksi hy
väksytyt asunnot n: o 1 ovat sopimattoman 
pieniä keskikokoiselle perheelle asuttaviksi. 
Totean vain, että niistä olisi luovuttava, 
sillä asunnon ollessa pinta-alalleen eteisi
neen 7 X 3.6o, on se mitättömän pieni ilma
kuutiolleen, 5-6 henkiselle perheelle mah
doton, sillä pääasiassa tiloiHe on .asutettu 
suurperheisiä. Mutta moitittavinta on ra
kennusmenete1missä ·se, että valtion toimen
piteillä ra1kennetaan terveydellisestikin muis
tutuksenalaisia ihmisasuntoja, sillä 'Voimas
saolevan teweydenhoitolain terveyssäännön 
5·8 §: ssä sanotaan: ,Asuinrakennus on si
ten rakennettava, että maapohjan ja lattian 
välillä on riittävä ilman~aihto, ellei lattia 
ole asfaltilla tai muulla läpäisemättömällä 
ainee1la eristetty maaperästä.'' Mutta eri
koisasutusmenetelmien yhteydessä on asuin
rakennuksia rakennettu n. s. multiaisilla, 
joten ne ·eivät ole sopusoinnussa terveyden
hoitolain kanssa. 
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Mainitsin jo, että asuinrwkennukset n :o 1 
pinta-alalleen 7 X 3.60 ja navetat 8 X 5 ra
kennettuna on nostaneet tilojen hintaa noin 
22,000 markkaa. Ne eivät mielestäni nouse 
maksamaan enempää, jos rakennustyöt suo
ritetaan ammattityövoima1la kunnollisem
min palkattnna, jolloin rakennukset samalla 
tulevat kunnollisia, ottaen huomioon, että 
rakennustarpeet saa.daan useissa tapauksissa 
tilojen metsistä. Peltoa, jota lain mukaan 
raivataan tiloihin noin 5 ha tilaa kohden, 
on edellä mainituilla asutusalueiJ.la sanottu 
suoritetun kuokkaamalla, vaikka hevosvoi
maa käyttäen se olisi voitu suorittaa monin 
verroin halvemmin kustannuksin ja siten 
estetty tilojen perushintojen nousu, sillä 
maanraivaus ja rakennuskustannukset lisä
tään ti>lojen hintaan. 

Tarkistettaessa esilläolevan lain kautta saa
vutettuja tuloksia niihin tietoihin perus
tuen, mitä on ollut käytettävissä, i:lmenee, 
että tarkoitukseen käytetyillä varatyömää-~ 
rärahoilla on suoritettu kuivaus- ja ojitus
sekä tietöitä, raivattu peltoa kuluvaan ke
sään mennessä noin 2,400 ha j,a; rakennettu 1 

yli 900 asuinrakennusta ja 850 kotieläinra
kennusta. Työkustannukset ovat nousseet 
päälle 32 milj. ja kai:l\Jki kustannukset yli 
34 miJ.j., johon ei tietysti sisälly maiden 
ostohinnat. On siis syytä kiinnittää huo
miota, että noin huomattllivat valtion uh
raamat rahamäärät tulee käytettyä rtu:loksel
lisesti, että menetelmään oltaisiin tyytyväi
siä sekä rakennusteknillisesti että sijoituk
seen nähden. Tämänlaatuisiin <Varatöihin 
{)li määrä ottaa työvoimaa sekä maaseudulta 
että kaupungeista, <Viime mainituista seHai
sia maataloustöihin perehtyneitä herrkilöitä, 
joilla voitiin katsoa olevan edellytyksiä 
jäädä tiloille vakinaisiksi viljelijöiksi. Tässä 
asutustoiminnassa otettiin siis kaupunkien
km työväestö huomioon ja heidän .pyl'lki
m)"ksensä maanviljelyksen kautta saamaan 
vastaisen elinkeinonsa. Erikoisasutustoimen
piteiden ollessa alussa ilmoittautuikin kau~ 
punkilaisia työläisiä sataluvuin halukkaiksi 
uudisviJjelijöi'ksi, niin ainaikin tapahtui 
Viipurin kaupungissa, ilmoittautujia n. s. 
Juustilan Harjulan ja Piippulan aJlueille, 
samoin lienee muual,lakin maamme osissa 
tapahtunut. Näyttihän tämän toimenpiteen 
avulla mahdollisuuksia olevan varattomilie
kin päästä maahan kiinni. Maksuehdot tun
tuivat houkuttelevilta, sillä tilan luovutta-~ 
misen jälkeen, sitten kun ;peltoa on raivattu 

muutamia hehtaareja ja asuin- ja karja
huone rakennettu, on til.ojen hwltijoilla <viisi 
vapaa<Vuotta kaikista tilan kuoletusmak
suista, senjälkeen on vuotuismaksu 5 %, 
josta korkoa 4 %. Ehdot tuntuivat kaikin 
puolin tyydyttäviltä. Olisikin mielenkiin
toista tietää nyt ·esilläolevan lain jatkamisen 
käsittelyn yhteydessä, kuinka paljon on 
kaupunkilaisia tai varsinaisista tilattomista 
otettu erikoisasutusalueille yleensä. Sikäli 
kuin tunnen Viipurin ympäristöllä asutert
tuja, ovat ne muista 1pitäjistä siirtyneitä 
entisiä tilallisia, joilta pula-aikana on talo 
joutunut raskaiden velkojen vuoksi myyn
tiin ja osa asutetuista Inkerin pakolaisia. 
En suinkaan katsele tätä siltä kannalta, 
että kadehtisin niiden kansalaisten asemaa, 
on syytä toivoa vain heidän edistymistään 
voidakseen pysyä konnuillaan, mutta joka 
tapauksessa he ovat sitoneet itsensä, tekisi 
mieli sanoa, ensin viisivuotiseen maaorjuu
teen, sitten velkaorjuuteen. Asukkaat, jotka 
on hyväksytty 'viideksi 1koe'VUodeksi määrä
tyin ehdoin, joko viljelysa'lan raivaukseJla 
tai rakennusten jatkamisella, ellei koevuo
sille· hyvälksy.tty syystä tai toisesta jaksaisi 
suorittaa ,taksvärkkiään ", ei ole varmuutta 
tilan asumisen jatkamiselle. Hyvin ymmär
rettävistä syistä ·voi jäädä annettujen koe
vuosien määrät joissakin twpauksissa to
teutumatta, koska tilaa alkaessa asua on 
hankittava maatalousirtaimistoa, eläimiä, 
y. m. välttämätöntä. Koevuosien aikana ra
kennustoiminnan jatkaminen tuottanee vai
keuksia myös turvautumalJa <Valtion huo
kea:korkoisiin asu tusra:kennusl uottoihinkin, 
koska todennäköisesti koevuosien aikana ei
vät asukkaat pääse niihin osallisiksi, niin
kuin :vapaan asutustoiminnan kautta synty
neet asutustilalliset. Tähän kaikkeen •viita
ten ei mielestäni erikoisasutustoiminnalla 
pitkälle päästä varsinaisen tilattoman väes
tön asuttamisessa varsinkaan kaupunkilaisen 
enempää kuin muunkaan vähävaraisen py
syttämiseen saamaan elinkeinonsa vastaisesti 
maanviljelyksen kautta eivätkä he huomat
tavammin ole rDhjenneet niihin sitoa kiinni 
itseään. Kyseelliseksi voi asettaa, jaksaako 
pienten pääomien omistajatkaan elpyä koe
vuosien aikana tiloilla eläjiksi, sillä koevuo
sien jälkeen alkaa velkaorjuus, sillä erikois
asutustoiminnan kautlf;a on tilojen hinnat 
nousseet uudistilalliselle iliian raskaaksi; 
esim. mainitsemHlani erikoisalueilla 
60,000: sta 120,000 markkaan, kun ottaa 
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huomioon, ·että alkuvuosina viljelyspinta
alat olivat ·pieniä ja heikossa kasvukun
nossa, josta tuiee hankkia korot, !kuoletuk
set, verot ja useimmassa tapauksessa 5-6 
henkisen perheen elanto. Vaikka tunnetaan 
uudisviljelijäin sitkeys uhrautua pitkään 
työpäivään, on sittenkin epäJVarmaa vakuut
tautua, että he jaksavat selviytyä vakinai-~ 
siksi. til?jen asujiksi erik~isasutusp~ikoilla: 
Varsmk1n kun ottaa huomwon senkm, ettei 
heillä ole sanottavaa turvaa vuos:i!kymme
neen met.sätaloudella ja sen tuotteiden 
myynnillä, sillä tunnen alueita, joissa ei 
ole edes oman rakennustarpeen .tyydyttä
miseen metsää, koska metsät on ,partu
roitu" ennen asutustarkoituksiin Juovu
tusta. Mainitsen sellaisen erikoisasutus
:alueen, esim. Viipurin läänin Heinjoen pi
täjän n. s. Piippulan alueen. 

V aik!ka olenkin tässä väläyttänyt huomat
tavia heikkouksia erikoisasutustoiminnassa 
ja pidän varsinaista asutustoimintaa monin 
verroin tuloksellisempana ja varmana, en 
tahdo v~tustaa lain voimassaolon jatku
mista esitetyssä muodossa yhdellä vuodella. 
Jos kyseessä olisi pitempi aika, joutuisi 
,·akavasti tarkistamaan :kantaansa, voisrko 
asettua .puoltamaan esitystä. Esillä olevalla 
lailla ei ole päästy eikä ole saavutettu tar
koi·tettua tu:losta, esim. kaupunkilaisen työ
läisen maahan sijoittamisessa. Kun tilojen 
verrattain raskaat hinnat ja muut ehdot 
ovat tulleet tunnetuiksi, eivät he ole voi
neet sitoa itseään ja perheitään vastaiseen 
ve}kaorjuuteen ja epävarman tilanteen va
raan, ellei koevu{)sien aikana jaksaisikaan 
annettuja ehtoja ja määräyksiä täyttää. 
Vaikka nyt käsiteltävänä olevan lakiesityk
sen voimassa pitämisestä on kysymys vain 
yhdellä vuodella, olisi sittenkin syytä suu
rella vi!Jli()kunnalla etsiä asiantuntemusta 
erikoisasutusta hoitaneilta virastoilta. Eri
koisen välttämätöntä näyttäisi olevan tut
kia, kuinka suuressa määrin erikoistoimen
piteet vaikuttavat .tilojen perushintojen 
nousuun, sekä selvil<le olisi päästävä siitä
kin, vastaako nykyiset ra;kennusmenetelmät 
tarkoitustaan ja onko niissä tarpeeksi asian~ 
tuntemuksella huomioirtu tilojen vastainen 
rakennustarve. Ennenkarkkea, että raken
n·ettaessa käytettäisiin siinä määrin am
mattityövoimaa, että rakennukset edes työl
leen olisivat tarkoitustaan vastaavia, että 
myöskin terveydellisessä suhteessa sopu
soinnussa voimassa olevien lakin ja sään-

nösten kanssa. Ellei siinä vaiheessa, miSSa 
erikoisasutustoiminta on lain v<>imassaolo
ajan hoidettu, päästä asialliseen tuntemuk
seen, oJisi mielestäni käytettävä maatalou
dellisten järjestöjen asiantuntemusta apuna 
ra.kennussuunnitelmien laadinnassa. Viit
taamiini seikkoihin olisi tietysti ammatti
valiokunta, maatrulousvaliokunta, voinut 
kiinnittää yksityiskohtaisemmin huomiotaan, 
mutta !kun niin ei ole tapahtunut, on siis 
syytä toivoa, että suuressa valiokunnassa 
kiinnitetään vakR~vaa huomiota asiaan, 
vaikka kysymys orrkin toiminnan jatkami
sesta yhdellä vuodella. 

'Ed. P e k k a l a: Mitä ed. Pyyn kDSket
telemiin tapauksiin tulee, niin on huomat
tava, että asukkaat tiloille on otettu vasta 
väliaikaisesti ehdolla, että he suorittavat ti
lastaan korkeintaan määrätyn hinnan. Lu
nastushintaa ei siis vielä ole lopullisesti 
määrätty, eikä se missään tapauksessa tule 
olemaan tuo korkein määrätty hinta, vaan 
niinkuin asiaa tiedustellessani nimenomaan 
on minulle ilmoitettu, huomattavasti alhai
sempi. Tämä asutustoimintahan sitä paitsi 
on ollut vain kokeilua, jossa aluksi tietysti 
aina tapahtuu virheitä ja sellaisia on sat
tunut, se myönnetään nimenomaan viran
omaistenkin taholla, erikoisesti sillä alueella, 
jota ed. Pyy kDSketteli. Suuren valiokun" 
nan on kuitenkin tästä huolimatta luonnol
lisesti syytä lähemmin tutustua asiaan. 

Ed. Pyy: ·Minä jouduin tässä vastaa
maan ed. Pekkalalle siinä väitteessä, että 
lunastushinta ei olisi määritelty kiinteästi. 
Tuntemillani alueilla ovat tilalliset asutet
tuina koevuosiksi sekä täysin tietoisia, mikä 
tilan vastainen hinta on. Sitä minä en 
lä;hde väittämään, tarkistetaanko näitä •hin
toja myöhemmin maataloushallituksen tai 
asutushallituksen kautta, mutta näillä ti
loilla, missä minä olin tehtäväni takia saa
massa havaintoja auttaessani niitä asuja
mia raJkennussuunnitelmia laadi.ttaessa, mi
nulla on ollut käytettävänäni heidän asu
tuskirjansa, joihin oli merkitty tilojen vas
tainen lunastushinta. 

Ed. Pekka 1 a: Ed. Pyy on tilaisuu
dessa asutushallituksesta tiedustelemaan 
asiaa, ja minä kehoittaisinkin häntä niin 
tekemään,· koska hän ei usko minua. Sitä 
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paitsi suuri valiokuntahan voi sieltä kutsua 
asiantuntijan, joka selvittää tämän asian. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e en v a l i o k u n t a a n. 

3) Ehdotukset asutuslaiksi ja eräiksi muiksi 
laeiksi. 

Esitellään maatalousvaliokunnan mietintö 
n: o 1 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t t e-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitellyt vuo
den 1935 valtiopäiviltä lepäämässä olevat 
edellämainitut lakiehdotukset. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
maatalousvaliokunnan mietintö n:o 1. En
sin sallitaan ke,skustelu asiasta kokonaiSuu
dessaan. Sen jälkeen tehdään samalla l~er
taa päätös ensimmäisestä, kolmannesta ja 
neljännestä lakiehdotuksesta sekä niinikään 
samalla kertaa toisesta, viidennestä, kuu
dennesta, seitsemännestä ja kahdeksannesta 
lakiehdotuksesta, jotka kaikki valtiopäivä
järjestyksen 73 §:n mukaan voidaan nyt 
muuttamattomina hyväksyä tai hylätä. Jos 
tehdään ehdotus lakiehdotusten hylkäämi
sestä, on ensiksi toimitettava äänestys en
sinmainituista lakiehdotuksista ja tulevat 
ne hyviilksytyiksi, jos vähintään 2 Ia anne
tuista äänistä niiden hyväksymistä kannat
taa, mutta muussa tapauksessa on sanotut 
lakie>hdotukset hylätty. Jos ensimmäinen, 
kolmas ja neljäs lakiehdotus tulevat hy
väksytyiksi, niin tehdään yksinkertaisella 
äänten ·enemmistöllä päätös muiden lepää
massa olevien lakiehdotusten hyväksymi
sestä tai hylkäämisestä, mutta jos ensin
mainitut lakiehdotukset hylätään, on toi
nen, viides, kuudes, seitsemäs ja kahdeksas 
lakiehdotus katsottava rauenneiksi. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskustelu: 

• 
Ed. Le rp i s t ö: Herra puhemies! Asu-

tuslakiesitykset ovat nyt joutuneet ratkaise
vaan vaiheeseen. Viime keväänä yhtynyt 
oikeisto, mukana myös lukuisa joukko maa-

---------~-----~--------------·------

laisliittolaisia, esti lakien kiireellisyyden, 
joten ne joutuivat lepäämään yli vaalien. 
Kansa on sanonut .painavan sanansa myös 
asutusl&kiesityksistä, ja :sen ei miltään 
osalta voitane selittää tapahtuneen niitä 
vastaan, vaan päinvastoin. 

Maatalousvaliokunnan mietintöön, joka 
on käsittelyn pohjana, on kuitenkin liitetty 
kolme eri vastalausetta, joissa jokaisessa eh
dotetaan lait :hylättäviksi. Laki,en vastus
tajat haluavat 1

/ 3 äänten vähemmistöllä 
estää näiden tosin kyllä vaatimattomien 
uudistusten toimeenpanemisen, joita ehdo
tukset tietävät asutustoimintaan. Tuskin 
ketään suuremmin ihmetyttää, jos oikeisto 
onkin asettunut kielteiselle kannalle asutus
toiminnan tehostamisessa, sillä siltä taholta 
on totuttu vastustukseen maareformien toi
meenpanossa aikaisemminkin. Muistetaan 
vielä torppariasiain käsittely. Samaten 
siltä taholta on vastustettu yleensä kaik
kien sosiaalisten uudistusten toteuttamista. 
Eräät kuitenkin ovat ihmetelleet, että ed. 
Koivuranta kuuluu tähän samaan seuraan. 
Mutta ne, jotka tuntevat lähemmin, kuten 
allekirjoittanut, ed. Koivurannan temppe
ramentin, käsittävät hyvin ettei ed. Koi
vuranta kykene rauhallisesti ja asiallisesti 
käsittelemään asioita, joissa toisena asian
omaisena on ja tulee olla metsähallituksen. 
Tämähän tuli m. m. viime keväänä lakien 
ollessa kolmannessa käsittelyssä ·erittäin va
litettavana tavalla näkyviin. Jos toisia maa
laisliittolaisia edustajia edel1eenkin :halut
taa estää lain voimaantuloa, niin he sietä
vät luvun erikseen. 

Oikeiston taholta nähdään asutustoimin
nan jatkuvassa kehityksessä maatalouden 
liikatuotannon vaara. 'Sitä on kuitenkin 
ilmeisesti hyvin suuresti liioiteltu. Puolus
tusneuvoston tutkimuksissa on todettu, ·että 
maan peltoalaa voidaan vielä huomatta
vasti laaj·entaa, ~mnenkuin päästään täysin 
omavaraiselle asteelle. Ja edelleen on huo
mautettava, että maatalouden tuotanto
suuntaa voidaan johtaa niin, ·että peltoalan 
käyttö lisääntyy. Karjataloudessaharr ol
laan vielä hyvin suuressa määrässä riippu
vaisia ulkomaisesta väkirehun käytöstä. 
Jotta karjataloudessa päästäisiin suurem
paan omavaraisuuteen, silloin tulee kysy
mykseen suurempi AIV-rehun käyttö ja 
monien muiden rehnmenetelmien hyväksi 
käyttäminen, jotka kaikki tietävät, että 
suuremmat peltohehtaarimäärät tarvitaan 



280 Tiistaina 6 p. lokakuuta 1936. 

rehun viljelykseen. Elintaso maassa on 
yleensä !hyvin alhainen. :Sen kohottaminen 
tietää lisääntyvää menekkiä maatalous
tuotteille. Huomattava myöskin on, että 
laskelmat ylituotannosta perustuvat sään
nöllisiin satotuloksiin, joten ne jo alkuaan
kin ovat lähteneet virheelliseltä pohjalta. 
Mitään ylituotannon vaaraa maataloudessa 
toistaiseksi ei ole olemassa. Myöskin huo
mattava on, ettei uudisasukkaista vielä pit
kiin aikoihin tule varsinaisia maatalous
tuotteiden markkinoille tuottajia, vaan he 
käyttävät tuotantonsa pääasiassa kotita
louteen. Näin ollen asutustoiminnan ke
hittämiselle ja tehostamiselle ei suinkaan 
ole esteenä nämä kansantaloudelliset näkö
kohdat, joita on haluttu vastaväitteinä 
esittää. 

Edelleen on lakiehdotuksia vastaan tehty 
muistutuksia, että ne pirstovat metsämaat 
entistä pienempiin lohkoihin ja lisäävät 
metsien liikahakkausta. Onpa singottu 
väite eräässä kokoomuksen sanomalehtiar
tikkelissa, ettei lakien valmistelussa ole ollut 
mukana ollenkaan metsätalousmiehiä ja 
ettei heidän neuvojaan ole otettu huomioon. 
Tähän on vastattava, että metsien taloudel
lisen käytön selvittely ja tuntemus tekee 
pientilallisille metsänhoitotoimenpiteet mah
-dollisiksi, vieläpä on käytännössä saatu ha
vaita, että pientilalliset ovat juuri kaik
kein säästeliäimpiä metsänkäyttäjiä. Kan
santaloudellinen tulos, olkoonkin se met
sänhoidossa suuremmilla aloilla parempi, 
ei voi ratkaista asian sosialista puolta. Tus
kinpa kukaan käytännönmies lähtee perus
tamaan uudistilaa, jolla pitäisi myöskin 
tulevien sukupolvien asua, ilman ettei 
sillä olisi mahdollisuutta edes kotitarve
puun saantiin. Ei yhteiskunnassa voida 
jokaista asiaa mitata yksinomaan nikkeli
markoilla. Lövtyy myöskin muita arvoja, 
jotka tällaisissa suurissa asioissa kuten asu
tuskysymys ovat otettavat huomioon. 

Onko sitten maassa asutustoiminnan tar
vetta, sillä tarve, sehän ratkaisee, minkä
laisiin ja kuinka radikaalisiin toimenpitei
siin yhteiskunnan on edellytetyn tarpeen 
tyydyttämiseksi ryhdyttävä. Ilmeneekö 
meillä tällä hetkellä asutustoiminnan tar
vetta? Hallituksen esityksessä, joka perus
tuu asutuskomitean tutkimuksiin, selvite
tään, että maassa oli vuonna 1925 300,000 
asutusmaansaantiin oikeutettua henkilöä, 
jotka jakautuivat tasaisesti yli maan. Huo-

mautetaan kyllä, että näihin lukuihin sisäl
tyy sella;istakin ainesta, joiden menestyk
selliseen asuttamiseen tuskin on edellytyk
siä taikka joiden asuttaminen muista syistä 
ei ole tarkoituksenmukaista. Hallituksen 
esityksessä päädytään ottamalla huomioon 
väestön jatkuva lisäkasvu, että maassa on 
runsaasti asutuskelpoista väestöä, jotenka 
asuttamistoimintaa on tehokkaasti jatket
tava. Vastaväitteenä esitetään teollisuuden 
nopea laajentuminen, joka tekee asutustoi
minnan tarpeettomaksi sekä erikoisesti ko
rostetaan, että maamme on niitä maailman 
onnellisia maita, joissa ei enää esiinny 
juuri ollenkaan työttömyyttä. Kuinkahan 
on todellisuus~ Maan teollisuustuotanto 
on tosiaan valtavasti kohonnut. Vuodesta 
1900-1930:een se on kohonnut 300 %, 
mutta työläisten lukumäärä vain 30 %. 
Kun tuotannon määrä vuonna 1926 lasket
tiin 100:ksi, niin oli se vuonna 1934 134, 
työntekijäin lukumäärän Qllessa samoin 
1926 100, mutta se oli 1934 vain 108. Sa
mana aikana on koneita käyttävä hevosvoi
mamäärä kasvanut 100:sta 156:een. Tästä 
havaitaan, että rationalisoimisilmiö Suomen 
teollisuudessa on erittäin selväpiirteinen. 
Ellei uusien tehtaiden raaka-ainehankinta 
antaisi lisää työtä ja tehtaiden ympäristö 
tarjoaisi muille elinkeinonharjoittajille an
siomahdollisuuksia, Qlisi tämän maan työstä 
elävän väestön asema toivoton. Teollisuu
den laajentuessa se ei välittömästi tarjoa 
työtilaisuuksia samassa suhteessa kuin en
nen. Teollisuus ei kykene ratkaisemaan 
väestösijoitusta eikä tekemään asutustoi
toimintaa tarpeettomaksi. 

Mitä tulee työttömyysnumeroihin, niin ne 
eivät ole koskaan koko totuutta kertoneet. 
Työttömyyskortistoon ottamisesta on ver· 
rattain ankarat ehdot. Useimmissa maa
laiskunnissa · ei kerätä työttömyystilastoa 
laisinkaan, joten virallinen tilasto ei suin
kaan anna todellista kuvaa työttömyyden 
laajuudesta. Maassa, erikoisesti maaseu
dulla, on piilevää työttömyyttä, on tilapäis
ansion varassa elävää väestöä, jotka toisi
naan saavat köyhäinhoitoavustusta perheil
leen. On pikkutalojen poikia, jotka joutu
vat olemaan kotonaan tilanhoidon sitä vaa
timatta, koska työnsaanti on epävarmaa. 
Vaikkakin viikastuneet suhdanteet ovat li
sänneet työtilaisuuksia ei työttömyys ole 
loppunut, eikä asutuskysymys työttömyys
kysymyksenä suinkaan ole menettänyt mer-
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kitystään, puhumattakaan varautumisesta 
seuraav,ia pula- ja työttömyyskausia vas
taanottamaan. Asutuskysymys näin ollen 
työttömyyskysymyksenä on edelleenkin päi
vänkysymys. 

Huomioon on otettava eräitä ilmiöitä, 
jotka ovat omiaan edistämään niin sanot
tuina hyvinä aikoinakin työnsaannin epä
varmuutta ja joihin on syytä kiinnittää 
huomiota. Yliaktuaari Modeenin suoritta
mien väestölaskelmien mukaan muuttuu 
väestön ikärakenne niin, että työkykyisten 
joukko muodostaa entistä suuremman osan 
väestöstä. Modeenin laskelmien mukaan 
viidessä vuodessa, 1929-1934, tuli työky
kyistä nuorisoa lisää 135,000 henkeä enem
män kuin mitä työkykyistä väestöä teoreet
tisesti poistui työmarkkinoilta joko sen 
vuoksi, että kuolivat tai tulivat 65 vuoden 
ikään. Eräät arvioivat että puolet, 50,000 
-70,000, tästä nuorisojoukosta on ollut pa
kotettu jäämään kotiin varsinaista ansio
työtä vaille ja tämä on tapahtunut etu
sijassa maaseudulla. Näiden numeroiden 
pitäisi osaltaan puhua asutustoiminnan tar
peellisuudesta, jota edelleen vahvistaa seu
raava Modeenin laskelma 15-64 vuoden 
iässä olevien lukumäärästä. 1930 heitä oli 
2,232,300, 1935 2,344,200 ja 1950 heitä Mo
deenin laskelmien mukaan pitäisi olla 
2,564,400, joten työkykyisen väestön lisäys 
20 vuoden aikana laskelmien mukaan olisi 
332,100. Yhteiskunnan taholta olisi niin 
sosiali- kuin talouspolitiikassakin, joittenka 
alaan asutuskysymyskin kuuluu, kiinnitet
tävä tähän väestörakennekehitykseen huo
miota. Jos vuonna 1925 asutusmaansaan
tiin oikeutettuja henkilöitä maassa oli 
300,000, niin heidän lukumääränsä on 10 
vuodessa varmasti suuresti kasvanut. 

Asutustoiminnan tarpeellisuudesta kes
lmsteltaessa on kiinnitettävä huomiota erää
seen ja erittäin ratkaisevaan seikkaan, ni
mittäin maaseututyöläisten tilapäisluontoi
siin palkkatöihin ja heidän alhaiseen palk
katasoonsa. Pääasiallisimpana työlähteenä
hän ovat metsätyöt, jotka ovat jyrkästi 
kausittaisia ja joissa palkkataso on ollut 
luvattoman alhainen. Ellei metsätyöläisellä 
ole yhtään maata, josta hän edes jossain 
määrin saisi tuotettua rav,intoaineita, niin 
hänen asemansa on kerrassaan turvaton. 
Agronoomi Kinnusen laskelmien mukaan 
aikuisten päivittäiset talousmenot tekevät 
7: 50 henkeä kohti ja lasten 3 markkaa. 

Perhe, jossa on neljä lasta, sen menot ovat 
tällaisen alhaisen arvion mukaan 27 mark
kaa päivässä. Tämä meno tietäisi, että täl
laisen perheen huoltajan täytyisi jatku
vasti jokaisena työpäivänä ansaita keski
määrin 31: 50. Tätä minimimäärää sopii 
verrata maaseudulla tosiasiallisesti makset
taviin työpaikkoihin, sillä nehän ovat 15-
30 markan välillä työpäiviltä, vuosipalk
kojen jäädessä 5,000-6,000 markkaan. 
Tästä tulojen alhaisuudesta kertoo myöskin 
eräs virallinen tutkimus, jonka mukaan 
maassamme on suunnilleen 800,000 henkeä, 
joittenka vuositulot jäävät 5,000 markkaan 
tai alle siitä. 

Johtopäätöksenä voi esittää, ettei asutus
toiminnan pienempää tai suurempaa tar
vetta ratkaise yksistään työttömyysnume
rot, vaan siihen vaikuttaa myöskin laajojen 
joukkojen vuosiansioitten määrä. Niiden 
ollessa nykyisellään työssä olevat ihmiset 
tarvitsevat maasta lisätukea. Omavarais
viljelmä maa- ja metsätyöläisille on tullut 
välttämättömäksi, ja vaikka palkkataso ko
hoaisikin, niin näiden kausittainen luonne 
vaatii tekijöille turvaa maasta konnulleen 
ja kodilleen. Näiden ihmisten tukemiseksi 
tarvitaan asutustoimintaa. Kaikkien näi
den tekijöiden yhteissumm.ana on, että asu
tuskysymyksestä on muodostunut maaseu
dun suuri sosialinen kysymys. Asutustoi
minnan tarve pitäisi olla jokaiselle maaseu
tuedustajalle tunnettu. Se on erikoisesti 
siellä nuorisokysymys. Nyt maaseudun 
nuorisoita puuttuu tulevaisuus. Kun he 
joutuvat perustamaan perheen 5,000 mar
kan vuositulojen varaan, kyllä silloin no
peasti särkyvät kuvitelmat valoisamman tu
levaisuuden koittamisesta. 

Asutustoiminnalla on tarvetta. Sosiali
demokraatit ovat kaiken tämän tarpeen sel
västi nähneet ja sen tuntien yrittäneet 
saada asutuslakia sellaiseksi, että asutustoi
minta kykenisi tyydyttämään tilattoman 
väestön maan tarpeen. Meidän täytyy pet
tyneinä todeta, että eduskunnan porvarien 
enemmistö, erikoisesti on valitettavaa, että 
maalaisliitto on ollut tuon enemmistön muo
dostamassa, on hylännyt ehdotuksemme ja 
jättänyt asutuslait puutteellisiksi. Ennen 
kaikkea on valitettavaa, ettei edes yksityis
maiden rappiotiloille ja laajoille viljelyskel
poisille viljelemättömille alueille voida 
uuden lain avulla uudistila,a edes perustaa. 
Maan eteläosissa ollaan erittäin pettyneitä. 

36 
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Sosialidemokraattien tehtäväksi jää koettaa 
vastaisuudessa saada oikeutettu muutos yk
sityismaiden asuttamismahdollisuuksiin. 

V erra:tta<essa ehdotuksen alaisina olevia 
lakeja voimassa oleviin täytyy myöntää, 
että nämä tuovat useita huomattavia pa
rannuksia sittenkin asutustoimintaan. Lex 
Kallio on täyttänyt tehtävänsä. Minä en 
halua arvostella, kuinka hyvin, mutta sikäli 
kuin sillä vaikutusta on ollut, niin sen 
tuoma maa asutustoiminnassa on kaikki 
käytetty. Esillä oleva laki tuo uutta maata 
asutustoiminnalle, se tuo yhtiöiltä, seura
kunnilta ja kunnilta, se tuo lisämaata liian 
pienille tiloille yksityismaista. Nämä kaikki 
ovat erittäin huomattavia myönteisiä tu
loksia. Se korjaa räikeimpiä epäkohtia val
tionmaitten asuttamisesta, josta ennen kaik
kea haluaisin alleviivata maan pohjahinnan 
arvosteluperusteen muuttumisen. Nykyisin 
sen on ollut käypä hinta, esityksessä on 
menty maan tuottoarvoa vastaavaan hin
taan maatalouteen käytettynä, ,järkevän 
miehen hintaan''. On hyvin luultavaa, että 
lähiaikoina on tutkittava, voivatko uudis
tilalliset koskaan selviytyä niistä maksuista, 
joita heille tulee tilalle nykyisen lain mu
kaan määrätyn käyvän hinnan johdosta. 
Myöskin esityksen mukaisesti tulee valtion
maitten asuttaminen tapahtumaan nopeam
min ja joustavammin kuin tähän asti. Ny
kyisin valtionmaiden asuttaminen on ta
pahtunut luvattoman hitaasti. E.i ole syytä 
epäillä metsähallituksen esityksen mukai
sesti saamaa asemaa, sillä sehän on alis- 1 

tettu asutusvirastoon, maatalousministeriön . 
jäädessä määrääväksi. Minä en suinkaan 
aliarvioi ed. Koivurannan asioiden käytän
nöllistä tuntemusta, mutta sen vaikutuksen 
minä ole11 saanut aikoinaan jo maatalous
valiokunnan asutuslakijaostossa, että ed. 
Koivurannalle sisun näyttäminen metsähal
litukselle on ollut tärkeämpää kuin kysy
myksen asiallinen käsittely. Siksi minun 
nähdäkseni ovat maalaisliiton toiset asutus
asiain tuntijat, tarkoitan edustajia Koivis
toa ja Alestaloa, voineet asiallisesti ja rau
hallisesti käsitellä valtion maiden asutta
miskysymystä ja he ovat päätyneet kannat
tamaan esitystä. Sikäli kuin maalaisliiton 
taholta tulee arvostelua valtion maiden 
asuttamista koskevaan ehdotuksen osaan, 
niin se tulee kohdistumaan myös silloin hei
dän ryhmänsä; parhaihin asutusasiain tun
tijoihin. 

------------------
Ehdotuksen alaisten lakien parannuksista 

on erikoisesti alleviivattava alentunut korko 
ja huojentuneet lainaehdot. M. m. esitys 
sisältää vapaavuosien myöntämismahdolli
suuden, ·edelleen joustavamman asutus
asiain virastokäsittelyn sekä nykyisten ha
janaisten lakien ja asetusten kokoamisen 
näihin esilläoleviin lakeihin. Jo nämä mai
nitsemani seikat tietävät siksi huomattavaa 
parannusta nykyiseen asutustoimintaan, 
että jokaisen asutustoiminnan ystävän täy. 
tyy äänestää esityksen puolesta (Ed. Komu: 
Katotaanpa äänestävätkö ! ) . 

Asutusasiain hoito tulee vaatimaan pal
jon huolta asianomaiselta virastolta tul
koonpa esityksen kohtaloksi nyt täällä 
eduskunnassa mikä hyvänsä. Erikoisesti on 
asutusviranomaisten entistä enemmän kiin
nitettävä huomiota neuvontatoimintaan 
samoinkuin raiva:ttujen maa-alueiden kasvu
kuntoon saattamiseen. Koevuosilla olevien 
asutustilallisten asema on useassa tapauk
sessa erittäin vaikea. Se on niin heikko, 
että on syytä yksityiskohtaisesti tutkia hei
dän asemaansa ja mitä mahdollisia paran
nuksia voitaisiin aikaansaada. Nykyisellään 
ollen joutuu kysymään, onko koko koe
vuosijärjestemä ollenkaan onnistunut. 

Nyt kun käydään ratkaisemaan asutus
lakien kohtaloa, on mielenkiinnolla odotet
tava tulosta. Erikoisesti minua kiinnostaa, 
mitenkä IKL:n edustajat tulevat esityk
siin suhtautumaan. Minä vaalien aikana 
kuulin erään IKL: n vaalipuhujan puhu
van asutustoiminnasta jälleen ystävällisiä 
sanoja, vaikkakin he täällä eduskunnassa 
vastustivat asutuslakeja ja niitten säätä
mistä. Tosirrhan se IKL: He on kaksi eri 
asiaa: vaalipuheet ja toiminta eduskun
nassa. Tapahtuihan jo edellisten vaalien 
aikanakin, että IKL :n vaalipuhujat puhui
vat erittäin kauniisti ja myönteisesti asu
tustoiminnasta. Niinpä m. m. siellä Keski
Pohjanmaalla pienessä Ullavan pitäjässä 
eräs IKL: n edustajaehdokas vaalipuhees
saan julistaa, kuinka on tarpeellista, että 
jokaiselle ullavalaiselle ra:kenneta:an uusi tila, 
johonka raivataan kolme hehtaaria peltoa, 
rakennetaan asuin- ja talousrakennukset, 
tiet, kaivetaan viemärit, ostetaan kolme leh
mää ja hevonen, on vain eräs pieni ehto: 
äänestää IKL: ää. Kuulijain joukosta nou
see Tikkasen Hiskias ja hän sanoo, että 
hän, Tikkasen Hiskias, on köyhä mies, ei 
hän voi äänestää IKL: ää, sillä hän ei ky-
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kene ostamaan Hankmo-äestä. Se oli unoh
tunut lupaamatta. Minä toivoisin, että 
IKL:n edustajat antaisivat äänensä esityk
sen puolesta. Minä muistutan heille, että 
tämän maan kansalaiset ovat lukutaitoista 
väkeä ja että he seuraavat yleisten asiain 
käsittelyä. Oli hyvin uskallettua teiltä jo 
viime vaalien aikana puhua asutustoimin
nan puolesta kaiken sen jälkeen, mitä te 
eduskunnassa täällä toimitte. Mutta jos te 
nyt vielä äänestätte asutuslakeja vastaan, 
niin Tikkasen Hiskiaat voivat ottaa teidät 
entistä kovemmin luokalle. 

Minä toivon, että lait tulisivat hyväk
sytyiksi. Minun mielestäni on kohtuutonta, 
että eduskunnan vähemmistö 1

/ a äänillä 
estäisi niiden parannusten aikaansaamista 
asutustoiminnalle, mitä ehdotuksenalaiset 
lait tietäisivät. Sosialidemokraattinen edus
kuntaryhmä tulee yksimielisesti äänestä
mään lakiehdotusten puolesta. 

Ed. Soini: Nyt esillä oleva ehdotus asu
tuslainsäädännön uudistamiseksi oli viime 
valtiopäivillä monivaiheisen käsittelyn alai
sena. Silloin myös esitettiin useita varsin 
painavia syitä tämän ehdotuksen hyväksy
mistä vastaan. Eduskunnassa olikin huo
mattava vähemmistö, joka tahtoi siirtää 
asian ratkaisun uudelle eduskunnalle ja 
siten varata mahdollisuuksia asian perin
pohjaiseen harkintaan, jotta niin laajakan
toista kysymystä, kuin esillä oleva on, ei 
lopullisesti ratkaistaisi hätiköimällä. Maa
talousvaliokunta on nyt uudessa kokoon
panossaan asian käsitellyt jälleen ja näkyy 
tulevan siihen tulokseen, että lepäämään 
jätetyt asutuslain uudistusta tarkoittavat 
esitykset olisivat sittenkin sellaisina kuin 
eduskunta ne hyväksyi viime keväänä lo
:pullisestikin hyväksyttävä ja käytäntöön 
pantava. Kun olen kuulunut niihin, jotka 
asutuslain uudistusta ehdotetussa muodossa 
ja varsinkin sen eräissä kohdissa pitävät 

. epäonnistuneena ja . vähemmän tarkoitusta 
vastaavana ja kun edelleenkin olen samalla 
kannalla, pyydänkin, herra puhemies, tässä 
yhteydessä esittää eräitä näkökohtia, jotka 
mielestäni puhuvat edelleenkin kyseellisen 
lakiehdotuksen hyväksymistä vastaan. 

Luonnollista on, että asustustoimintaa on 
valtiovallan taholta jatkuvasti harjoitettava 
siinä mittakaavassa, että itse kukin, joka 
maata haluaa ja maataloutta pystyy har
joittamaan, saa siihen myöskin mahdolli-

suuden. Onpa varsin välttämätöntä, kun 
ottaa huomioon maatalousväestön vähene
misen viimeisillä vuosikymmenillä, että mi
käli tämä vähentyminen on riippuvainen 
asutustoiminnan epätarkoituksenmukaisesta 
järjestelystä, asiallisia parannuksia tässä 
suhteessa tehdään. Ennenkaikkea on vält
tämätöntä, että uusille asustustilallisille va
rataan sellaiset mahdollisuudet, että he pää
sevät alkuvaikeuksiin sortumatta kunnolli
sesti alkuun ja pysyvät kiinni maatalou
dessa. Mutta vaikka lähdemmekin tästä, 
ei se tiedä sitä, että meidän täytyisi nyt 
nopeasti saada aikaan mullistavia uudistuk
sia asutuslainsäädännössä hyväksymällä 
esillä oleva epäkypsä ja talouselämämme 
terveitä perusedellytyksiä horjuttava laki
ehdotus. Päinvastoin meillä on asustustoi
minnan tehostamiseen nykyistenkin säädös
ten puitteissa riittävästi mahdollisuuksia ja 
niiden avulla voimme kyllä tyydyttää sit
tenkin vallan huomattavasti vähentyneen 
asutusmaan kysynnän tarpeen niin kauan, 
että asutuslakien uudistaminen ennätetään 
suunnitella todella tarkoituksenmukaisesti 
ja siltä pohjalta lähteväksi kuin todellinen 
tarve vaatii olosuhteiden huomattavasti 
tällä kohdalla muuttuessa. 

En lähde yksityiskohtaisesti erittelemään 
kaikkia niitä kohtia nyt esillä olevassa 
ehdotuksessa asutuslainsäädännön uudista
miseksi, jotka monessa suhteessa huomatta
via parannuksia tietävän ehdotuksen teke
vät sellaiseksi, että sitä toteutettuna täytyy 
pitää senranksiltaan varsin kohtalokkaana 
sillekin asialle, jota sillä on tahdottu edis
tää, vaan riittää, kun kiinnitän huomiota 
vain muutamiin tärkeimpiin kohtiin. 

Hyväksyttäessä esillä olevan lain 2 § sel
laisena kuin se ehdotuksessa on, on samalla 
hyväksytty käytäntöön meille yleensä vieras 
periaate. Mainitun pykälän mukaan voi
daan maata ottaa asutustarkoituksiin m. m. 
pakkolunastamalla evankelisluterilaisten ja 
kreikkalaiskatolisten seurakuntien papis
ton ja lukkariurkurien virkataloista sekä 
mainituilla seurakunnilla olevista maista 
samoinkuin maalais- ja kauppalakuntien 
maista sekä kaupunkien lahjoitus- ja muista 
maista ynnä sellaisten yhtiöiden, osuuskun
tien, yhdistysten ja säätiöitten maista, joi
den yksinomaisena tarkoituksena ei ole maa
talouden harjoittaminen tai yleishyödylli
nen asutustoiminta. Lisämaaksi voidaan 
maata pakkolunastaa myöskin yksityisen 
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henkilön taikka muun kuin edellisessä mo
mentissa mainitun yhtiön, osuuskunnan, yh
distyksen tai säätiön omistamasta kiinteis
töstä. 

Sanoin edellä, että jos tämä pykälä hy
väksytään esitetyssä muodossa, hyväksytään 
samalla vieras ja vaarallinen periaate la
kiin. Yksityisomistusoikeuden loukkaamat
tomuutta on meillä sukupolvesta sukupol
veen pidetty pyhänä. Se on se, joka meillä 
on aina muodostanut lujimman pohjan ta
loudellisen elämämme rakenteelle. Tältä 
pohjalta lähtien onkin talouselämämme voi
nut kehittyä aikojen kuluessa sellaiselle ta
solle, että se, olosuhteemme huomioon ot
taen, on todella erikoisesti merkille pantava 
tehdessämme vertailuja vastaaviin oloihin 
muissa maissa. Tämä talaudellisen elämäm
me tuki tahdotaan nyt esillä olevan ehdo
tuksen avulla heittää yli laidan. Se näyt
tää tosin esitetyssä muodossa varsin viatto
malta, mutta varmat saamme olla, että no
pean jatkon jouduttajista ei meillä ole puu
tetta. Ei tällä kohdalla eikä silloinkaan, 
kun tulee kysymykseen vastaavanlaisen pe
riaatteen soveltaminen talouselämämme 
muillekin aloille. Arvoisa edellinen puhuja 
jo antoi ymmärtää, että näin todella on 
asian laita ja että ruokahalu kasvaa syö
dessä. Eiköhän ole syytä vielä harkita va
kavasti kysymystä ennenkuin mennään te
kemään ehdotetun lain edellyttämä kohtalo
ikas päätös silloin kun siihen todella ei ole 
mitään pakottavaa syytä yhteiskunnallisten 
tai taloudellisten olojemme välttämättömän 
kehittämisen kannalta. Sillä eihän voi kiel
tää, että tässä suhteessa meillä olot yleensä 
ovat terveellä pohjalla, ja mikäli niissä on 
sellaista korjattavaa, että sitä asutustoimin
nan avulla voidaan tehdä, on se mahdollista 
ilman 2 §: ään nyt sisällytettyjä toimen
piteitä. Meillä on kieltämättä ollut sellai
nenkin tilanne, että yhteiskunnallisten epä
kohtien korjaamisen kannalta oli välttämä
töntä turvautua pakkotoimenpiteisiin, ja se 
oli silloin kun torpparilaitos tästä maasta 
oli hävitettävä. Tällä kerralla siihen ver
rattavaa välttämättömyyttä ei ole. On hyvä 
muistaa, mitenkä torpparivapautuksen ai
ik:ana maanomistajaluokka yleensä ymmärsi 
tämän leikkauksen välttämättömyyden ja 
suhtautui siihen myöskin sen mukaan uh
raten omasta puolestaan nurkumatta ääret
tömiä taloudellisia arvoja tämän yhteiskun
nallisen epäkohdan korjaamiseen. On koh-

tuutonta, että juuri ne samat maanomista
jat, jotka silloin olivat valmiita uhrauksiin, 
nyt uudelleen asetetaan lakiesityksen edel
lyttämien pakkotoimenpiteiden eteen. 

Edellä tuli jo viitattua siihen, että olo
suhteet ovat nyt vallan toiset kuin mainit
tuna torpparivapautuksen aikana. On ni
mittäin muistettava, että meillä itsenäisten 
maanomistajain lukumäärä on viime vuosi
kymmenien aikana noussut 110,000: sta 
maata omistavasta ruokakunnasta v. 1901 
noin 4-kertaiseen määrään viime vuosiin 
mennessä, mikä tietää sitä, että tilanne nyt 
on vallan toinen ja vallan toisenlaiset toi
menpiteetkin, kuin mitä nyt esitetään, riit
tävät asutustoiminnan saattamiseksi tar
peeksi tehokkaalle kannalle. 

Kun tahtoo tarkastella niitä mahdolli
suuksia, mitä meillä huomioonottaen ehdo
tetun lain edellyttämät rajoitukset pakko
lunastuksen sovelluttamiseen nähden on, ei 
asutustoiminnan edelleen kehittäminen tällä 
linjalla varmasti suurestikaan edisty. On
han moneen kertaan osoitettu, että seura
kuntien ja niihin verrattavien hallussa oleva 
maa, mikäli meillä nyt ollenkaan on oikeus 
näihin puuttua, on asutustarkoituksiin j() 
suurelta osalta käytetty. Samoin on asian 
laita eri yhtiöiden hallussa oleviin maa
alueisiin nähden, sillä se ilmoitus näiden 
hallussa olevista maaomaisuuksista, mikä 
mainitaan hallituksen esityksessä, ei pitäne 
paikkaansa nyt enää. Sillä niin ollee asian 
laita, että puunjalostusyhtiöiden hallussa 
oleva pelto- ja niittymaa ei nouse yhteensä
kään kuin vähän yli 40,000 ha eikä siis 
89,000 ha, kuten hallituksen esityksessä mai
nitaan. Kun otamme edelleen huomioon, 
että kunnat, jotka yhteistä hyvää ajatellen 
ovat hankkineet kiinteimistöjä itselleen, 
ovat yleensä asutustarkoitukseen jo luovut
taneet kaikki siihen kelvolliset maa-alueet, 
ei tälläkään kohdalla pakkolunastustie auta 
asiaa eteenpäin mutta kyllä vaarantaa sen 
terveen suunnan, jolla kunnat ovat tahto
neet edistää kunnan asukkaiden taloudelli
sia mahdollisuuksia verorasituksia helpotta
maila j. n. e. 

Kun lopuksi ajattelee sitä mahdollisuutta, 
mikä meillä on pakkolunastustietä saada 
vaikkapa vain lisämaata yksityismaaomaisuu
desta, jää tälläkin kohdalla tulos varsin pie
neksi. Näin varsinkin, kun ottaa huomioon 
ne rajoitukset, jotka sisältyvät valiokunnan 
mietinnön 50 ~: ään. On nimittäin otettava 
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huomioon, että parin viime vuosikymmenen 
aikana suurempien maaomaisuuksien luku 
on siihen määrään vähentynyt, että sellaisia 
tiloja, joihin kuuluu tiluksia vähintään 300 
ha, on vain muutamia tuhansia, eipä lopuksi 
sellaisiakaan tiloja, joissa peltopinta-ala on 
yli 50 ha, ole kuin vähän päälle 1 % viljel
mien luvusta, vastaten noin 3,500 tilaa. Var
sin merkityksettömäksi siis tälläkin kohdalla 
jää niiden pienviljelmien lukumäärä, joille 
nyt ehdotetun lain puitteissa lisämaata voi
taisiin hankkia. Perusteellisemmin harkit
tuja toimenpiteitä sen toteuttaminen vaatii. 
Ellei siis ole ajateltu, pakkolunastusperiaat
teen ensin tultua hyväksytyksi, mahdollisim
man nopeasti sitä laajennettavaksi, ei sillä 
ehdotetussa muodossa voiteta suinkaan mi
tään todellista ja asutustoimintaa edistävää 
tulosta (Ed. Räisänen: Kyllä me on ajateltu 
laajennettavaksi sekin heti!). - Hyvä on 
tietää. 

Että edellä viittaamani mahdollisuus pak
kolunastustoimenpiteiden laajentamisesta 
voi tulla esille hyvinkin pian, siihen viittaa 
paitsi tehdyt välihuudahdukset täällä se 
esilläolevaan esitykseen sisältyvä ehdotus, 
että asutustoiminnan hoitaminen valtion 
metsämailla jäisi metsähallituksen huoleksi, 
sillä ottamalla huomioon sen tähänastisen 
suhtautumisen asutustoimintaan ja sen var
sin toisaalla liikkuvan tarkoituksen, on to
della hyvin vähän metsähallituksen taholta 
odotettavissa riittävää harrastusta ja asial
lista, tehokasta suhtautumista asutustoi
minnan elvyttämiseen. Se on vallan luon
nollistakin, kun ottaa huomioon sen erikois
tehtävät. Kun tällä linjalla siis mielestäni 
asutustoiminnan tehostamista on vaikea aja
tella, tulee sitä pikemmin laajennettua pak
kol unastustietä ta pah tu va asutustoimin ta 
kysymykseen ja siksi on nyt syytä varoa 
lähtemästä tälle epäoikeudenmukaiselle 
tielle. 

Kuten edellä olen koettanut esittää, ei 
pakkolunastustietä asutustoimintaa meidän 
maassamme saada oikeille raiteille eikä tar
koituksenmukaisesti ja tehokkaasti järjestet
tyä. Olenkin sitä mieltä, että niin paljon 
kuin meillä tällä kerralla todellista tarvetta 
tällä kohdalla on, se voidaan vapaaehtoista 
tietä ja muita keinoja käyttäen vallan asial
lisesti hoitaa. Hyväksymällä kuitenkin nyt 
pakkolunastusperiaate olen varma siitä, että 
samalla tyrehdytetään suurimmalta osalta 
myöskin vapaaehtoinen asutustoiminta ja 

samalla tehdään kylmäksi hyvälle asialle ne
kin, jotka asiaan aina myötämielisesti ovat 
suhtautuneet. Se onkin aivan luonnollista, 
sillä se epävarmuuden tila, mihin maata
omistava luokka tällä lailla viedään, itses
tään johtaa tähän tulokseen. Voi kysyä, 
onko meillä todella tähän varaa ~ 

Ehdotetun lain ja varsinkin pakkolunas
tusta koskevan ehdotuksen kielteiset puolet 
eivät lopu vielä tähänkään. On hyvin mah
dollista, että niin kauan kuin meillä ei ole 
lakia, joka estäisi maaomaisuuksien liialli
sen pirstoutumisen, voi pakkolunastus to
teutettuna johtaa laajaan ja tuhoisaan kei
notteluunkin, sillä alkujaan riittävän suuri 
viljelmä jaettuna useampien omistajien kes
ken jättää osakkaille mahdollisuuden pakko
lunastustietä lisätä näitä osia tarpeellisessa 
määrässä. Sekasotku ja epävarmuus näin 
vain lisääntyy. Olisi näin ollen vähintään 
kohtuudenmukaista, että esteet tällaisen kei
nottelun ehkäisemiseksi ennen asetettaisiin 
kuin ollenkaan lähdetään edes ajattelemaan 
pakkolunastustietä. Että tälle tielle kuiten
kin ehdotetaan lähdettäväksi, osoittaa se, 
kuten olen viitannutkin, että hätiköiden 
tehty ja epäkypsä hyväksyttäväksi tämä 
esitys on. Toisaalta sekin seikka, mihin 
edellä jo on tullut viitattua, että varsin 
vähän pakkolunastustietä voidaan uusia ti
loja perustaa samoinkuin varsin pienelle 
murto-osalle pienviljelijöistä lisämaata 
hankkia osoittaa, että asiaa tälläkään koh
dalla ei ole loppuun asti ajateltu eikä 
suunniteltu. Luonnollisemmalta ja asialli
semmalta olisi tuntunut ottaa perinpohjai
nen selvyys siitä, millä seuduilla ja missä 
laajuudessa asutusmaiksi kelvollisia maita 
meillä on ja vasta sen jälkeen rakentaa 
tälle pohjalle vastaisen asutustoiminnan 
suunnittelu. Ei käyne kieltäminen, eikö tä
täkin taustaa vastaan asiaa ajatellen koko 
esitys ole epäkypsänä esille otettu. 

Edellä olevaan viitaten tulen siihen, että 
esillä oleva ehdotus asutuslain uudistami
seksi kaipaa perinpohjaista korjausta, en
nen kuin se todella vastaa niitä odotuksia, 
mitä siihen kiinnitetään ja mitä siitä to
della toivoisi. Päinvastoin hyväksymällä 
nyt pakkolunastusperiaate asutuslakiin sillä 
vaaraunetaan koko menestyksellinen asu
tustoiminta, sillä olen siitä vakuutettu, että 
me voimme, toisaalta vapaaehtoista tietä 
saada vallan huomattavasti edelleenkin 
maata asutustarkoituksiin käytettäväksi, 
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vieläpä paljon helpommalla kuin pakko- \ 
lunastustietä, sekä toisaalta, suunnittele
malla tarkoitustaan vastaavalla tavalla asu
tustoiminnan järjestämisen asutuskelpoi
sille valtion metsämaille ja ryhmäasutuk
sina myöskin laajoille suoalueillemme, 
voimme asutuskysymyksen saada nykyvaa
timuksia tyydyttävällä tavalla oikeudenmu
kaisuutta noudattaen järjestetyksi varsin 
hyvin (Vasemmalta: Ennen kurki kuolee 
kuin suo sulaa ! ) . 

Näin ollen ehdotankin, herra puhemies, 
että käsiteltävänä olevat ehdotukset asutus
laiksi ja eräiksi muiksi laeiksi hylättäisiin. 

Ed. M a r t tila: Herra varapuhemies! 
- Asutuslainsäädäntö, joka on ollut tar
kistuksen alaisena lähes 10 vuotta, on nyt 
vihdoinkin saatu siihen vaiheeseen, että 
eduskunta tänään voi antaa sille ,viimeisen 
voitelun". - Edellinen puhuja tässä sa
noi, että tässä on hätiköity. Minun mie
lestäni kyllä tämä 10 vuotta pitäisi olla 
sentään verrattain pitkä aika. - Tällä pit
källä ajanjaksolla ne ovat saaneet kulkea 
monien kiirastulien lävitse. Voisi siis odot
taa, että ne lopullisesti on saatu sellaiseen 
muotoon, että niihin voitaisiin olla tyyty
väisiä niin asutustoimenpiteitä kaipaavan 
väestön kuin ·valtion ja yhteiskunnankin 
kannalta. Näin ei kuitenkaan ole asian
laita. Sitä osoittaa sekin, että maatalous
valiokunnan mietintö tulee useammalla vas
ta'lauseella varustettuna. Paitsi sitä, että 
mietintöön sisältyy vastalauseita, jotka 
useammilla perusteilla vaativat lakiehdo
tuksia hylättäviksi, niin niilläkin, jotka 
ovat mietinnön takana lait hyväksyen, on 
yhtä ja toista muistuttamista lakeja vas
taan. Tässä suhteessa meillä sosialidemo
kraateilla, vaikka olemmekin lakien hyväk
sy.misen kanna'lla, on erikoisia muistuttami
sen ai'hei ta. 

Vaikka olemmekin itse lakien käsittelyn 
aikana <edellisillä valtiopäivillä tuoneet 
esille käsityksiämme lakien puutteellisuuk
sista, niin katsomme aiheelliseksi vielä 
asian tässäkin vaiheessa joitakin muistu
tuksia mainita, koska käsityksemme on, 
että lakeja ·on .paikkaiHava :sitten kun 
niistä on käytäntöön sovellutettaessa saatu 
kokemuksia. 

Me emme voi tässäkään vaiheessa si
vuuttaa sitä kohtaa laissa, jossa määrätään 
pakkolunastuksen ulottuvaisuus yksityis-

maihin nähden. Tässä suhteessa ainakin 
Etelä~Suomen asutustoimintaa silmälläpi
täen on olemassa paha epäkohta useammas
takin syystä. Hallituksen esityksen tilas
tosta käy selville, että valtion hal'lussa ole
vien viljelyskelpoisten maiden ja väestö
tilaston välillä on paha ristiriita. Valtion 
hallussa olevista viljelyskelpoisista maista 
on 83 % Pdhjois-Suomessa ja vain 17 % 
Etelä-Suomessa. Sen sijaan väestötilaston 
mukaan väiestöä on 11.5% Pohjois-Suo
messa ja siis aina 88.5 % Etelä~Suomessa. 
On näin ollen luonnollista, että emme voi 
ajatella tehokasta asutustoimintaa yksin
omaan tai edes pääasiassakaan valtion mai
den asuttamisella Etelä-Suomessa. Meidän 
on välttämättömyyden pakosta kohdistet
tava asutustoiminta muihin kuin valtion 
maihin. Nyt kyseessä olevan lainsäädän
nön mukaan voi pakkolunastustietä perus
taa uusia tiloja seurakuntien, kuntien ja 
eri'laisten tässä laissa tarkemmin määritel
tyjen y'htymien maille. Näistä näyttelee 
asutustoiminnan kannalta huomattavampaa 
osaa vain puutavarayhtiöiden maat, joissa 
on viljelyskelpoista maata noin 6 % maan 
vilj>elyskelpoisista maista. Yhtiöiden maista 
sijaitsee maan eteläosissa noin 5

/ 6 , joten 
niillä siis tulisi olemaan jonkinlainen mer
kitys Etelä•Suomen asutustoiminnassa, jos 
tilastonumerot pitävät paikkansa - mutta 
niitä vastaauhan on viimeksi tässä edelli
nen puhuja polemisoinut. Jos otetaan huo
mioon se seikka, että nämäkään maat eivät 
jakaannu joka puolelle maata ja useasti 
eivät myöskään juuri sellaisille seuduille, 
joissa asutusmaiden tarve olisi suurin, niin 
nämä eivät tule tyydyttämään Etelä~Suo
men asutusmaan tarvetta. Kansantaloudel
liseltakin kannalta katsottuna saattaisi 
useissa tapauksissa oilla edullisempaa koh
distaa asutustoimintaa muillekin alueille 
uusien tilojen perustamisessa kuin mitä 
nyt käsiteltävänä olevien lakien avulla val
tion· maiden asuttamiseksi ja laissa sääde
tyn pakkolunastuksen nojalla voidaan to
teuttaa. Tällä minä tarkoitan sitä, että 
saattaa olla tilanteita, että jonkun puu
tavarayhtiön ·vilj<elyskelpoinen maa on jär
kiperäisen metsänhoidon alaisena metsän 
nuorennoksen alla, jota esim. ojittamalla 
koetetaan saada parempaan kasvukuntoon. 
Mutta rinnalla saattaa olla jonkun yksityi
sen suurtilan hallussa oleva vesiperäinen 
niittyalue, joka on jätetty metsistymään 



Asu tuslaki. 287 

luonnontilassa, mutta joka ei kuitenkaan 
kasva metsääkään. Ei tarvitse olla mikään 
kansantaloustieteilijä, joka jo voi tehdä 
johtopäätöksen, kummalle alueelle asutus
toiminnan arvoja kohottava tuottava työ 
olisi kohdistetta va. 

Etelä-Suomessa on vielä paljon suuria 
n. s. herraskartanoita, joissa kokonaisia ky
lä;kuntia on keskitetty yksien omistajien 
käsiin. Kansan keskuudessa on kulkenut 
tarinoita, kuinka mitättömillä hinnoilla 
huomattavatkin maatilat ovat joutuneet 
aatelisherrojen huostaan. Myöhemmältä 
ajalta on tämä maapääoman keskittyminen 
tapahtunut myöskin siten, että on sulatettu 
tilojen yhteyteen torpparien hallussa ole
via maita varsin moninaisilla keinoilla. On 
tapahtunut suoranaisia häätöjä. Mutta pal
jon enemmän on tätä sulatusta tapahtunut 
siten, että torpparit on viekoteltu 'luopu
maan tiloistaan muka vapaaehtoisesti, mikä 
oli toteutettavissa, kun toinen sopimuspuoli 
on ollut niin paljon alkeellisemmalla ke-j 
hitystasolla. Tällaista sulatusta on tapah
tunut varsinkin sellaisina aikoina, kun yh
teiskunnallinen lainsäädäntö on tehnyt ra
joituksia omistussuhteissa, kuten on tapa:h
tunut vookralainsäädännön uusiutuessa ja 
viimeksi vielä - joskin vähemmässä maa
rässä - lunastuslakia käytäntöön pan
taessa. 

'Taloudellisen elämän lakien alainen 
maanarvon nousu on ollut tuntematon kä
site aikanaan talonpojalle ja torpparille, 
mutta sen sijaan erittäin selvHlä sivisty
neelle suurmaanomistajaluokalle. Tätä taus
taa vastaan on siis katsottava meidän 
maassamme tapahtunutta suurmaanomis
tuksen suhteiden kehitystä. Heikommassa 
asemassa· oleva sopimuspuoli on siinä aina 
vetänyt lyhemmän korren. 

Viime istuntokauden aikana lain ollessa 
käsittelyn alaisena me sosialidemokraatit 
koetimme saada pakkolunastusoikeutta laa
jennetuksi edes rappiotiloi'hin, jonka kan~ 
nan pitäisi dlla oikea ei yksin kansantalou
delliselta kannalta katsoen vaan myöskin 
varsin laajojen kansanjoukkojen oikeus
tajunnankin kannalta. Kun oma ehdotuk
semme tuli hylätyksi, kannatimme maalais
liiton taholta tehtyä samaan suuntaan täh
tävää ehdotusta, joka olisi tullut eduskun
nan päätökseksi, jos 'he olisivat ehdotuk
sensa takana pysyneet. Niinhän ei kum
minkaan käynyt, vaan maalaisliitto luopui 

ehdotuksestaan, joten emme onnistuneet 
tässä kohden saamaan minkäänlaista pa
raimusta aikaan. Se on sitäkin valitetta
vampaa, kun asettaa vastakkain sen suu
ren yhteiskunnallisen merkityksen, mitä 
tehokas asutustoiminta tietää ja toiselta 
puolen ottaa taustaksi maaomaisuuksien 
~eskittymisen ja siihen ·vaikuttaneet teki
jät kuten jo edellä olen koettanut selittää, 
ja varsinkin kun maasta vielä maksetaan 
täysi hinta. Jos lait nyt tulevat hyväksy
tyiksi niinkuin minä luulen, niin pääsemme 
käytännön saralla kokeilemaan niiden 
kanssa. Kokemus todennäköisesti tulee 
osoittamaan tämänkin puutteellisuuden 
muiden puutteeUisuuksien kanssa, jotka 
sitten myöhemmin voidaan lmrjata. 

Toinen tekijä, mistä syystä me, sosiali
demokraatit, olisimme toivoneet tähän lain
säädäntöön vähän laajempaa pakkolunas
tusoikeutta, on se, että pakkolunastusuhka 
olisi ollut omiansa edistämään myös maan 
tarjontaa vapaaehtoisessa kaupassa ja siis 
tarjonnan lisäänty;essä vaikuttamaan alen
tavasti maan hintatasoon. Maapohjan hinta
tason yleinen alentuminen vaikuttaisi ter
veellisesti koko maataloustuotannonkin kan
nattavaisuuden edellytyksiin, puhumatta
kaan siitä, mitä se vaikuttaisi aloittelevalle 
uudistilalliselle. Jota korkeamman hinnan 
asutustilallinen joutuu tilastaan maksa
maan, sitä heikommat ovat hänen toimeen
tulonsa edellytykset. On hyvin uskottavaa, 
että kaupat enimmäkseen tulisivat tehtä
viksi vapaaehtoisuuden pohjalla - kuten 
aikanaan esim. torpparilunastukset ta
pahtuivM -, vaikka pakkolunastusvelvolli
suus olisi ulotettu rappioWoihin niin 
kuin viime valtiopäivillä ehdotimme. Mei
dän ehdotuksemme oli kuten tunnetaan, 
että paikkolunastukseen uusien tilojen 
perustamiseksi olisi ryhdyttävä vain sel
laisessa tapauksessa, jos ei olisi maata saa
tavissa vapaaehtoisella kaupalla tai muuta 
tietä, yhdentekevää vai·~ka koko pak
kolunastus olisi jäänyt vain uhkaksi eli 
Damokleen miekaksi, kun sen vaikutuk
sesta vaan olisi tullut maata tarjolle ja 
lisääntyneestä tarjonnasta olisi johtunut 
maan · hinnan lasku, joka epäilemättä on 
a ja o asutustilallisen toimeentuloedelly
tyksissä. Uusi asutuslaki varsinkin tällai
sen pysähdyskauden jälkeen, mikä Etelä
Suomessa on ollut uusien tilojen perusta
miseen nähden, tulee todennäköisesti huo-
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mattilivasti lisäämään maan kysyntää juuri 
sellaisilla paikkakunnilla, missä maata ei 
ole saatavissa muuta kuin vapaaehtoisuu-· 
den tietä. Lisääntynyt kysyntä ja pidä
tetty tarjonta ovat omiansa kehittämään 
maan hintasuhteet asutustoiminnan kan
nalta katsottuina varsin epäedullisiksi. Mi
nun mielestäni tässä juuri on kaikkein pai
navin varjopuoli esittämistäni puutteelli
suuksista. 

Meillä, sosialidemokraateilla olisi useam
pia:kin muistutuksia lakeihin nähden, mutta 
€ll katso tarpeelliseksi niitä asian tässä vai
heessa enää toistaa. Mutta sen sijaan joku
nen sana lain myönteisistäkin puolista. 
Näistä katson kaikkein tä~keimmäksi lisä
maan saantia koskevat säädökset. Vuoden 
1930 tilaston mukaan -oli maassamme viljel
miä, joiden peltopinta-ala oli alle 10 ha 
kaikkiaan noin 220,000 tilaa eli noin 
76 1

/ 2 % kaikista viljelmistä. Tilastoon tie
~tenkin sisältyy huomattava määrä niinkin 
'Pieniä tiloja, että varsinainen maanviljelyk
sen harj-oittaminen niissä on vain sivuelin
keino. Juuri tällaisille viljelijöille Esämaan 
saanti oHsi tärkeää, että he voisivat sijoit-. 
taa työvoimansa omille tiloillee.n, etteivät 
olisi pakotettuja tarjoamaan työvoimaansa 
maamme muutenkin huonoille työmarkki
noille. Työmarkkinat kaipaisivat supis
tusta työvoiman tarjonnassa, jotta maamme 
•työnantajat oppisivat antamaan työvoimaa 
tarjoa:valle työläiselle oikean arvonsa. Jos 
lisämaan .sa.anti saadaan kyseenalaisten la
kien avulla täysiin oikeuksiinsa, niin se 
tulee edullisesti vaikuttamaan työmarkki
noihin, samoinkuin ehkäisynä kaupunkei
hin ja kulutuskeskuksiin siirtymisessä. 

Erittäin tärkeä myönteinen kohta asutus
tila!Hsen kannalta on 27 §: n säädös, jonka 
mukaan erinäisissä tapauksissa voidaan 
myöntää vuotuisma:ksujen iykkäystä aina 
kymmeneen vuoteen. Ne, jotka ovat joutu
neet käytännössä seuraamaan varattoman 
asutustila1lisen asemaa hänen alkuponnis
tuksissaan, ilman muuta näkevät, kuinka 
tärkeä tällainen myönnytys on. Edelleen 
myönteisenä puolena on mainittava sää
dökset pellon- ja laidunraivauspalkkioista, 
soran, mudan, saven ja sammalikuivikkeen 
saa:nnin turvaamisesta, rakennuspuiden ar
von alennuksista, hintojen tarkistusmahdol
lisuuksi:sta, samoin että kauppojen tarkistus 
tapahtuu itse .paikalla ja niissä noudate
taan sitä niin paljon puhuttua ,järkevän 

miehen hintaa", sisarosuuslainat ynnä mo
nia muita. 

Useiden porvarien taholta on kovasti is
ketty siihen kohtaan laissa, jolla annetaan 
~valtion maiden asuttamistoimenpiteissä pää
täntävalta metsähallitukselle. Varsinkin ed. 
Koivuranta on tässä asiassa erittäin voi
makkaasti peistä taittanut. Minun mieles
täni hallituksen esityksen .perustelut selit
tävät erittäin monipuolisesti jo tämän kysy
myksen. Ja meidän eteläsuomalaisten sil.
miJlä katsottuna tämä ei ole varjopuoli 
laissa vaan päinvastoin. Metsähallitus jou
tuu käsittelemään maamme talouselämässä 
niin tavattoman suurta osaa näyttelevää te
kijää kuin on valtion metsätalous. On luon
nollista tällaisessa tapauksessa, että sille on 
varattava liikkumi.svapaus tehdä suun
nitelmia, mitkä alueet olisi varattava met
sän kasvulle ja mitkä taas asutustoimin
nalle, ja minulla ,on se vakaa usko, ettei 
metsähallitus tule asettumaan poikkiteloin 
asutustoimintaan kokonaisuudessaan, vaikka 
se joutuisikin joskus asettumaan vastahan
kaan jonikun yksityisen asutusharrastelijan 
kanssa. Sitäpaitsi erimielisyyksiä synnyttä
vät kysymyksethän ratkaisee lopullisesti 
maatalousministeriö. 

Minun käsittääkseni valtion metsämaiden 
asuttamistoimenpiteissä on näihin asti ollut 
jotain vinossa. Sitä todistavat ne monet 
väittelyt, mitä tässä asiassa on tapahtunut. 
Saattaa olla tapauksia, että metsähallituk
sen edustajakin on ollut väärässä, mutta 
minun mielestäni myöskin asutusmiehet 
ovat katselleet asioita liian yksipuolisesti ja 
tällöin joutuneet ilmitaist.eluasenteeseen 
metsähallituksen kanssa, vieläpä siinä mää
rin, että asutustoimintaa on päässyt pi,laa
maan todelliselle asutustoiminnalle vieraat 
pyrkimykset. Toissa kesänä olin tilaisuu
dessa kuulemaan metsänhoitolautwkuntien 
jäsenten seli<tyksiä ~valtion metsämaiden asu
tustoimerupiteistä varsinkin Kainuussa. 
SieHä ilmeni tapauksia, joissa asutustilalli
seksi pyrkivää kiinnostivat kokonaan muut 
tarkoitusperät kuin asutustilan vi·ljelemi~ 
nen, nimittäin metsänraiskaus ja siitä ai
heutuva kauppavoiton tavoittelu. Jos täl
lainen henki pääsee vaHalle asutustila:lli
siksi pyrkijöissä ja jos asutusvi·ranomaiset 
niissäkin tapauksissa asettuvat taisteluasen
teeseen metsähoitoviranomaisia vastaan, niin 
minun mielestäni metsänhoitomiehet ovat 
parempia asutusystäviä kuin rajattornia 
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vapauksia vaativa asutusviranomainen on
kaan. 

Ne numerot ja muut selostukset, mitä 
ed. Pek'kala viime valtiopäivillä näistä met
säkaupoista toi esille, osoittavat, että met
sähallituksella on ollut riittävästi .perustel
tua aihetta pyrkimykseensä päästä päättä
mään valtion metsämaiden asuttamisesta. 
Jos asutustoiminnassa pyritään saamaan 
mahdollisimman suotuisaa tulosta, niin se 
edellyttää asutusviranomaisilta varsin mo
nipuolista ja kireätä 'kritHkkiä. Ihmiset, 
joilla on keinotteluhwlua, eivät tule asutus
tilallisina onnistumaan, sillä siihen vaadi
taan ennenkaikkea sitkeää työtä ja tarmoa. 
Pohjolan asutustoiminnassa on kerrottu ta
pahtuneen epäonnistumisia ja omavaltai
suwksia muuallakin ei:kä yksin niissä ta
pauksissa, joita minä satuin kuulemaan. 
Toivottavasti nyt saadaan parannusta ai
kaan, kun sen järjestely tulee uudelle poh
jalle ja ennenkaikkea toivokaamme, että 
asutusviranomaiset ja metsähaJlitus löytä
vät yhteisen pohjan vastaisessa valti-onmai
den asuttamisessa (Vasemmalta: Turha 
toivo!). 

Asutustoiminta kiinnostaa pohjoissuoma
laisia ja eteläsuomalaisia aivan eri .perus
teilla. Pohjoissuomalaiset 'kohdista~at koko 
huomionsa yksinomaan ·valti•on maiden asut
tamiseen ja me, eteläsuomalaiset, yksityis
ten hallussa olevien maiden asuttamiseen, 
ja kun asutustoiminta Etelä-Suomessa Poh
jois-Suomeen verrattuna on ollut niinkuin 
pysähdystilassa, niin me Etelä-Suomen 
edustajat olisimme valmiit myöntämään 
metsähallitukseUe aikaa ja rauhaa tehdä 
asutussuunnitelmia valtion maiden asutta
miseJksi ja toivoisimme, että lakien voimaan 
tultua kiinnitettäisiin juuri Etelä-Suomen 
asutustoimintaan täysi huomio. Tämä myös 
siitäkin syystä, että me katsomme asutus
edellytykset Etelä~Suomessa paljon eduHi
semmiksi. 

Kuten sanottu, laeissa on siis sekä kiel
teisiä että myönteisiä puolia, onpa vielä 
niinkin, että meidän mielestämme liian sup
pea pakkoiunastusoikeus on toisten edus
tajain mielestä liian pitkälle menevä, kuten 
ed. Soiuin äskeinen lausunto osoitti. Tämä 
on tavallinen ilmiö kaikessa yhteiskunna•l
lisessa lainsäädännö.ssä. Laki muodostuu 
eri katsantokantojen välisten taistelujen 
yhteissummaJksi ja tässä mielessä se siis 
täydellisesti ei tyydytä monta:kaan edus-

kunnan jäsentä. Mutta tässä lainsäädän
nössä on kumminkin nyt lamaannuksessa 
olevaan asutustoimintaan nähden pa:ljon 
myönteistiikin, joten me sosialidemokraatit, 
kuten ed. Lepistö täällä jo mainitsi, tu
lemme yksimielisesti kannattamaan lakien 
hyväksymistä. 

Ed. 0 k s a ne n: Kuulun niihin, jotka 
syksyllä 1934 vastaanottivat tämän lain 
suurella tyydytyksellä. Olinhan jo aikoja 
sitten tullut vakuutetuksi asutustoiminnan 
tarpeellisuudesta ja tärkeydestä meidän 
maamme kaltaisessa maassa, jossa viljelys
kelpoista maata on lähes puolet sen mää
rästä vielä viljelemättä, ja jossa työttömyys 
ja kurjistuminen uhkaa niitä, jotka työn
hakumielessä tehtävät maasenluita liike
keskuksiin, joissa jo ennestään on liikaa 
työvoimaa ja sen takia ainainen työttö
myyden uhka ja palkkojen painuminen alle 
eksistenssiminimin niilläkin työläisillä, jotka 
onnistuvat työssä kiinni pysymään. Tämän 
lisäksi kannatan asutustoimintaa sen suu
ren isänmaallisen ja kansallisen mer
kityksen takia. Se tapa, joilla laki
esityksessä pyritään nyt asutustoimin
taa järjestämään, ei lkuiten!kaan ole 
läpeensä sellainen, että siihen voisi asu
tustoiminnan ystävä yhtyä. Lakiesitys 
siinä muodossa, jossa se nyt on ratkai
sevassa käsittelyssä, sisältää nimittäin 
useita sellaisia kohtia, jotka ovat ristirii
dassa eräiden vakavien ja velvoittavien pe
riaatteiden kanssa. Tämä on sitäkin va
litettavampaa, kun on ilmeistä, että itse 
asutustoiminta ei olisi tällaisten ristiriitojen 

. poistamisesta lainkaan kärsinyt. Lakia ei 
olisi tarvis kirjoittaa sillä tavalla, että. 
eräitä toisia asutusperiaatteen kanssa sa
manarvoisia, vieläpä sitäkin arvokkaampia 
asioita tarpeettomasti loukataan. 

Siinä mietinnö.ssä, jona tämä lepäämässä 
ollut lakiesitys nyt on edessämme, on kui
tenkin näin tehty. Maan pakkoluovutus on 
ulotettu, niinkuin ed. Soini jo täällä 
osoitti, alueille, joille sen ei pitäisi eikä tar
vitsisi ulottua maassa, jossa, kuten meillä 
vielä on yllin kyllin viljelyskelpoista maata 
muutoinkin saatavissa, nimittäin valtion
mailla ja. vapaassa kaupassa. Tämä on 
monta kertaa sekä suuressa valiokunnassa 
että eduskunnassa osoitettu eikä sitä ole 
voitu eikä voidakaan vääräksi näyttää. To
tean näin ollen, että lakiesityksen pyrki-

37 
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mys käydä yksityisen omistaman maan 
kimppuun ei aiheudukaan asutustoiminnan 
todellisesta tarpeesta, vaan halusta loukata 
maanomistajan maanomistusoikeutta (Va
semmalta: Väärä tulkinta!). Kun pidän 
tälle tielle lähtemistä va.paan talonpoikais
väestömme etuja loukkaavana ja tällaiset 
yritykset heti alkuunsa torjuttavina, niin 1 

en voi olla mukana tätä lakia hyväksy
mässä. 

Vielä mahdottomammaksi käy tämän lain 
hyväksyminen seurakuntien omistamien 
maitten takia. Seurakuntien maa-alueet 
ovat niin vähäiset, sehän käypi ilmi m. m. 
hallituksen esityksen perusteluista, ne ovat 
niin vähäiset, ettei asutustoiminta niistä 
paljonkaan hyödy. Mutta seurakunnille 
nämä pienet maa-alueet ovat ensiarvoisen 
tärkeitä seurakuntien taloudellisen aseman 
tukemisen takia. Tämä lain menettely on 
vakavassa ristiriidassa seurakuntien etujen 
ja seurakuntien oikeuksien kanssa. Vielä 
arveluttavammaksi käy lain sisältämä pak
kolunastusperiaatteen ulottaminen seura
kuntien maihin sen takia, että tämä me
nettely on eräitten erittäin arvovaltaiselta 
taholta osoitettujen todisteiden nojalla ris
tiriidassa kirkkolain kanssa. Minkä takia 
siis eduskunnan enemmistö on kuitenkin 
hellittämättä vaatinut asutustoiminnan 
pakkolunastusmenetelmän ulottamista seu
rakuntien maihin~ Ollessaan suuressa va
liokunnassa asiantuntijana Oulun hiippa
kunnan nykyinen piispa mainitsi sen todel
lisen syyn, johon tämä pyrkimys perustuu. 
Jokainen, jolla on ollut tilaisuus seurata 
asian vaiheita, on tullut samaan tulokseen. 
Ei ole sitä hartautta, ei sitä rakkautta eikä 
sitä kunnioitusta seur111kuntaamme ja kan
san kirkkoamme kohtaan, joka vaatisi hellä
varoin käsittelemään sitä ja sen asioita. 
Pieteetti puuttuu. Kun minä en voi olla 
mukana tällaisessa menossa, jossa ja vielä 
aivan tarpeettomasti uhrataan kalleimpia 
arvoja, jopa ·osaltaan aivan mielenosoituk
sellisesti (Ed. Komu: Mitä arvoja?) niiden 
kimppuun käymällä tahdotaan ajaa itses
tään hyvää asiaa, niin täytyy minun liittyä 
niihin, jotka äänestävät tämän lain hylkää
misen puolesta. 

On erittäin valitettavaa, että asutuslaki 
tässä vaiheessa ei näin ollen saa sitä yksi
mielistä hyväksymistä, jota itse asutusasia 
meidänkin maassamme ansaitsee, mutta syy, 
jos laki nyt tulee hylätyksi, ei ·Ole sen vaka-

varoielisen vä;hemmistön tässä eduskunnassa, 
joka ei katso voivansa periaatteitaan vas
taan menetellä ja jonka eduskunnan enem
mistö näin pakottaa käyttämään valtiopäi
väjärjestyks·en sille suomaa oikeutta estää 
laiksi tulemasta sellainen lakiesitys, jota ei 
voi vakavista periaatteellisista syistä hyväk
syä. Jos lakiesitys nyt tulee hylätyksi, niin 
ei se saa merkitä asutustoiminnan kehittä
misen ja edistämisen loppumista (Vasem
malta: Sitä se merkitsee!). Asiaa on val
misteltava uudelleen siten, että otetaan ne 
syyt huomioon, jotka nyt pakottavat vä
hemmistön .käyttämään perustuslain sille 
suomaa oikeutta. Ja jos näin menetellään, 
saadaan uusi asutuslaki, joka, samalla kuin 
se todellakin edistää tärkeätä asutustoimin
taa, ei loukkaa sen kanssa samanarvoisia 
periaatteita. 

Herra puhemies ! Kannatan ed. .Soinin 
ehdotusta, että käsilläoleva asutuslaki ja 
esilläolevat siihen liittyvät lakiehdotukset 
hylätään (Ed. Räisänen: Ei pitäisi olla 
niin ankara köyhille ! ) . 

Ed. Harja: Kun asutuslaki viime edus
kunnan lepäämään jättämänä joutui nyt 
maatalousvaliokuntaan, ei asian luonnosta 
johtuen tämä laki siellä tullut yksityiskoh
taisen käsittelyn alaiseksi. Valiokp.nnan 
mietintöön liittämässäni vastalauseessa olen 
viitannut vain periaatteelliseen puoleen ja 
sitä pyydän tässä vähän perustella. 

Tätä asutuslakia ryhtyi hallitus kiireelli
sesti valmistamaan etupäässä sen ti1hden, 
että kaupunkeihin ja teollisuuskeskuksiin 
oli kokoontunut liikaväestöä, joka talous
,pulan tultua joutui siellä huollon alai
seksi. Tätä väestöä palautettiin kotipaik
kakunnilleen ja tarkoituksena oli, että 
huollon alainen liikaväestö, joka kymmentä 
vuotta vähemmän ajan oli ollut ka11pun
geissa ja teollisuuskeskuksissa, palautetaan 
entisille kotipaikoilleen ja heille varataan 
tämän asutuslain nojalla tilaisuus maata
louden harjoittamiseen. Kun myöhemmin 
näissä mainitsemissani keskuksissa työolot 
ja ansiomahdollisuudet ovat parantuneet, 
·on mainittu väestön osa taasen palannut 
entisille työmailleen, joissa saavat parem
mat palkat ja nopeampaan tilit, joten asu
tuslaki tässä kohden on käynyt tar
peettomaksi. Asutustoiminta on kuiten
kin varsinaiseen maalaisväestöön nähden 
erittäin tärkeä. Varsinkin tiheään asutuissa 
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maalaiskunnissa, näissä on vaikea tämänkin 
lain avulla uusia tiloja luoda ja entisiä 
pieniä tiloja suurentaa. Mutta valtakun
tamme alue on suuri ja kokonaisuuteen 
katsoen vielä harvaan asuttu. Suunnitelta
koon valtion omistamille asutuskelpoisille 
maille yhtenäinen asutussuunnitelma ja sitä 
voimallisesti toteutettakoon tarpeita vastaa
vasti. Tätä toimintaa ei voida odottaa eri
koisemmin metsähallitukselta, vaan se vaa
tii oman elimen, joka johtaa asutustoimin
taa. Pakkoluovutuksen ulottamisen talon
poikien omistamiin viljelyksiin ja metsä
maihin pidän oikeudettomana. Talonpojat 
ovat oikeutensa tiloihin laillisesti hankki
neet ja ne on oikeudellisesti loukkaamatto
mina turvatut. Sentähden ne tahtovat 
myöskin tämän oikeutensa säilyttää. V a
paalla kaupalla on kuitenkin tilaisuus näi
täkin tiloja ja tilanosia asutustarkoituksiin 
hankkia, mutta silloin on myötämielisyys 
asutustoimintaa kohtaan säilytetty, silloin 
on uuteen asutustilaan mahdollisuus saada 
parempaa maata kuin rap,piolla olevia sivu
maita, joiden saamisesta ei saajallekaan ole 
erityistä ilon syytä. Ostettakoon taitavasti 
ja taloudellisesti yksityisiä tiloja asutustoi
mintaa varten muulloinkin kuin pakkohuuto
kaupoista. Tälle asialle voivat kunnat t~hdä 
suuria palveluksia. Pakko-otto tällaiseen 
tarkoitukseen tuottaa ·epävarmuutta ja rau
hattomuutta maahan, eikä sitä kai edus
kuntakaan ta.hdo edesauttaa. 

Eduskunnan tämän edellisessä istunnossa 
kuulin herra apulaismaatalousministerin 
lausunnosta, että Hypoteekkiyhdistyksenkin 
ha:Hinnassa on täUä hetkeNä maatiloja 16 
milj. markan arvosta, jotka voitaisiin ottaa 
asutustoiminnan käytettäviksi, ja huomau
tettiin, että siinä on suuria tiloja Etelä
Suomessakin. Samoin on suuri määrä maa
tiloja ikauppa;pankkien hallussa, jotka ha
lusta myydään asutustarkoituksiin käytettä
väksi. Kun tilanne on muodostunut tällai
seksi, ei ole mitään tarvetta maan pakko
ottoon talonpojilta asutustarkoituksia var
ten. Kunnat ovat ostaneet maatiloja ja 
luovuttaneet viljeltyjä ja viljelyskelpoisia 
maita sekä riittävät alat metsämaita asu
tushallituksen järjestämille asutustiloille. i 
Tämän ohella on kunnille jäänyt metsä
maita itselleen. Näiden tuotoilla voidaan 
lämmittää kansakoulut, kunnalliskodit ynnä 
muut kunnalliset laitokset ja siten heLpot" 
taa veronmaksajia. Metsät ovat hajallisia , 

----- ----·-··--···---· .. ·--·-------···--

alueita kuntien eri puolilla ja näin ollen 
joutuvat tämän lain mukaan otettaviksi 
pois ja asutustiloihin liitettäviksi. Seura
kuntien omistamat viljelysmaat ovat jo 
nykyisin asutustoiminnan palveluksessa. 
Ne ovat määräajoiksi vuokrattuina käsityö
läisille ja pienemmille viljelijöille lisä
maibi. Kunnollisilla vuokraajilla on 
vuokra-ajan kuluttuakin etuoikeus uudis
taa vuokransa, jos hän haluaa. Olen käy
tännössä huomannut, että ne yleensä vil
jellään tyydyttävästi. Jos vuokraajan oma 
väki vähenee, joutumalla itsenäiseen toi
mintaan, eikä hän enää tarvitse lisämaita, 
voi hän silloin ilman vaikeutta jättää 
vuokratut alueet toiselle vuokrattavaksi. 
Näiden maiden vuokratuloista maksavat 
seurakunnat veroa kunnille vuokratulon 
mukaan, mutta silloin kun ne ovat velkai
sen asutustilan maita, ei niiden tuotto 
ulotu verotulo~hin asti, kun lailliset poistot 
vähennetään. Seurakuntien metsämaiden 
hoitoon on vuosittain voitu käyttää huo
mattava. työmäärä niin hakkuihin kuin 
kuivatustöihin. Kuten tiedämme, on näi
den töiden johto ja tarkastus metsähalli
tuksen alainen, ettei ole syytä epäillä niit
ten tarkoituksenmukaisuutta. Näin hoidet
tuna tarjoavat nämä metsät runsaasti työ
mahdollisuuksia jokaisessa kunnassa ja. 
vielä hakkuujätteillä voidaan puhdistamista 
vastaan tyydyttää monen köyhän perheen 
polttopuuntarve ilman rahallista korvausta. 
Kaikista myyntihakkuiden tuottamista tu
loista suorittavat seurakunnat 10 % ylei
seen vastikerahastoon, jolla avustetaan köy
hiä seurakuntia. Kun kansamme paljon 
heikompana aikana on pitänyt tarpeelli
sena nämä kiinteistöt hankkia seurakunta
elämän tukemiseksi, niin meillä nyt ei ole 
todellista syytä tämän arvokkaan y.hteisknn
nallisen omaisuuden hävittämiseen. 

Olen viitannut tässä näihin muutamiin 
kohtiin, joihin tämä asutuslaki tulee tu
hoisasti vaikuttamaan, eikä lain yksityis
kohtais·een käsittelyyn ole ollut tilaisuutta. 
Ja koska asutustoimintaa voidaan nykyisten 
lakien mukaan harjoittaa hyvinkin tehok
kaasti, niin ;pyydän yhtyä niihin, jotka 
ovat ehdottaneet tämän lain hylkäämistä. 

Ed. Jussi 1 a: Herra puhemies!- Ver
rattaessa nyt eduskunnan lepäämään äänes
tämää asutuslakia voimassaoleviin asutusta. 
koskeviin lakeihin ja asetuksiin havaitaan 
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pääeroavaisuutena ensiksikin, että nyt yh
teen virastoon keskitetyt tehtävät ja asiain 
hoito hajoitettaisiin ainakin kuudelle eri 
hoitoelimene s. o. maatalousministeriöön pe
rustettavalle asutusasiain osastolle, metsä
hallitukselle, tilastolliselle päätoimistolle, 
maanviljelysseuroille ja erittäinkin maan
mittauskonttoreille maanmittareineen. Tästä 
on sanottava, että uutta asutuslakia suunni
teltaessa on katsottu asioita perspektiivistä 
edellyttäen, että tällöin varmaankin· asutus
toiminta tulee paisumaan niin erinomaisen 
laajakantoiseksi, että sen toimeenpanoon on 
mobilisoitava kaikki mahdollisilta näyttävät 
voimat ja laitokset. Tähän viittaa myös se, 
että ylempi asutustoimen johto on suunni
teltu palkattavaksi korkeilla sopimuspal
koilla, jollaisia käytetään vain suurempien 
liiketoimintalaitosten johtoelimien palk
kauksessa. Nyttemmin paremman taloudel
lisen ajan koitettua jo havaitaan, että maa
tilojen tarjonta ja ostomahdollisuudet ovat 
pienentyneet varsinkin eteläosassa maa
tamme samalla kuin maanhinnat ovat yh
dessä puunhintojen kanssa nousemistaan 
nousseet. Tämä kaikki on omiaan estämään 
asutustoiminnan ajateltua suurisuuntai
suutta. Lisäksi parempien ansiomahdolli
suuksien vallitessa ja työttömyyden lop
puessa myös maanhakijain määrä tuntu
vasti vähenee. Näin ollen ei asutustoimin
nalla ole sellaista kiirettäkään kuin pula
aikana otaksuttiin jatkuvasti tulevan ole
maan eikä sanottavia laajentumisen mah
dollisuuksia varsinkaan mitä koskee valtion 
taholta tapahtuvaa maitten hankintaa. Kun 
pakkolunastettavasta maasta on maksettava 
uuden lain mukainen käypä hinta, tulee 
tämä hintakysymys nousevien konjunktuu
rien vallitessa panemaan esteitä pakkolu
nastusmenetelmänkin laajasuuntaiselle käy
tölle. Mielestäni on tämän takia syytä olla 
jakamatta asuatoimintaa tarpeettoman mo
nille tekijöille ja tyydyttävä kohtuulliseen 
valtion toimesta ja avustuksella suoritetta
vaan kulloinkin soveltuvain tilaisuuksien 
tarjoamaan asutustyöhön etenkin kun kul
lakin paikkakunnalla toimivien asutuskasso
jen avulla voidaan mielestäni edelleen me
nestyksellistä asutustyötä suorittaa ja asut
ta.mismahdollisuuksia löytää. Tähänkin asti 
yli 70 % asutustyön tuloksista on saavu
tettu asutuskassojen kautta. Asutuskassa
toiminnalla voidaan myös suurelta osalta 
helpottaa kaikille vastenmielisen pakkolu-

nastuksen välttämättömyyttä. Asutustoi
mintaa olisi tällöin kuitenkin edelleen niin 
kehitettävä, ettei sen toiminnalle aseteta 
haittaavia esteitä. Käsillä olevassa uudessa 
laissa on kuitenkin kaksi merkittävää koh
taa, jotka ovat omiansa tekemään asutus
kassatoiminnan vaaranalaiseksi. Asutus
kassatoiminnassa ollaan tekemisissä pelkäs
tään vähävaraisen kansanosan kanssa. Sillä 
päinvastoin kuin muissa pankkilaitoksissa 
lainataan sieltä köyhille eikä rikkaille. Tä
män takia on tappiovaara luonnollisesti 
näissä kassoissa suurempi kuin muissa raha
la:itdksissa varsinkin, kun kassoja ovat <hoi
tamassa oppineiden pankinjohtajien ase
niesta maallikot, jotka eivät läheskään aina 
ole tarpeeksi perillä lainojenhoitoa ja va
kuuksien valvontaa ja velan ulosottoa kos
kevista yleisistä usein monimutkaisista laki
määräyksistä. Tämän tappiovaaran huo
mioonottaen on tärkeää, ettei asutuskasso
jen kunnille tuottamien vahinkojen vastuu 
nouse suhteettoman suureksi. Tähänasti
sessa asutustoiminnassa on suurimmat 
60,000 markkaan nousevat maanostolainat 
annettu valtiokonttorin välityksellä niin 
kutsuttuina asutuslainmukaisilla rahoituk
sina ja huolehtivat vuotuisten maksujen 
periruisestä ja lainojen vakuuksista m. m. 
valtion virastot. Asutuskassoista on myön
netty vain 10,000 markkaan asti henkilöä 
kohti maanostolainoina ja äskeisten muutos
ten jälkeen 25,000 marklkaan nousevia ja 
sen lisä;ksi rakennus- ja viljelyslainoja, jotlka 
nousevat korkeintaan 20,000 markkaan asti 
lainaajaa kohti. Vaikka lainamäärät ovat 
olleet näinkin kohtuullisia, ovat kassojen 
velkasaatavat kohonneet usein monissa kun
nissa noin 2 milj. markkaan ja usein siitä 
ylikin. Kun lisäksi äskeisten maksuaika
muutosten johdosta maanostolainojen takai
sinmaksuajaksi on määrätty 41 vuotta ja 
rakennus- ja viljelyslainojen 28 vuotta, ai
heutuu tästä, että entiset lainat varsin hi
taasti tulevat loppuun maksetuiksi ja kun 
uusia lainoja vuosittain jatkuvasti anne
taan, suurenevat kassojen velkasaatavat 
suurenemistaan jo nykyisissäkin oloissa. 
Uusi asustuslaki on kuitenkin lykännyt 
kuntien vastuulla annettavakai isommatkin 
n. k. viljelystilojen perustamislainat. Sitä 
paitsi on lainasummaa suurennettu siten, 
että yhdelle lainaajalle voitaisiin antaa 
95,000, jopa poikkeustapauksissa lOO,OOO:kin 
markkaa. Näin ollen jo kymmenelle 
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lainanottajalle meniSI lainaa noin 1 
milj. markkaa. Lisi:i:ksi tulevat uusina 
lainamuotoina n. s. sisarosuuksien ostolainat 
korkeintaan 50,000 markkaan henkeä kohti. 
Kun tiettävästi jo nyt eräissä kunnissa on 
herätetty kysymys enemmän asustuslainan
oton keskeyttämisestä, niin mitä sitten 
uuden asutuslain voimaantultua. On il
meistä, että uudet säädökset, joilla asutus
kassatoimintaa on pyritty tehostamaan, ovat 
katsottavat itse asutustoiminnalle kohtalok
!lraiksi erehdyksiksi ja ikuntiin nähden sel
laisiksi muutoksiksi, joita ei voida ennen 
pitkää hyväksyä. 

Toisena asutuskassatoimintaa haittaavana 
tekijänä uudessa laissa on pidettävä kassa
toiminnan alistamista maanmittariholhouk
sen alle. Asutuskassasta ei saa antaa maan
ostolainaa, ellei maanmittari ole myydyllä 
alueella pitänyt katselmusta ja todennut, 
että myyjänä on laillinen myyjä ja että 
alue on asutuslain mukainen, ettei hinta 
ole käypää hintaa korkeampi ja että alue 
sijoitukseltaan ja alansa riittäväisyyden 
puolesta vastaa tarkoitustaan. Samalla on 
tarkoitus toimittaa alueen lohkominen. Tä
män johdosta on kysyttävä: Miksei kasso
jen muiden lainojen myöntämistä valvota 
niinkuin maanostolainojen ja sisarosuuslai
nojen, jotka on alistettava ennen myöntä
mistä maatalousministeriölle ~ Kuka ohjaa 
ja valvoo maanmittarin toimenpiteitä, että 
edes maanostolainojen myöntämisessä pääs
täisiin yhdenmukaisiin tuloksiin? Kuka 
kerää lainausliikkeestä ja lainansaj;l.jista 
mielestäni tarpeellisen tilaston ? Mikä pä
tevyys maanmittarilla on päättää, onko 
myyty asustilan alue tarkoituksenmukainen 
ja onko sen hinta käypää hintaa korkeampi 
vai eikö~ Jokainen maa-alueen kauppa py
syisi avoimena siihen asti, kuin on saatu 
kaupalle maanmittarin hyväksyminen eikä 
maan ostaja voisi ryhtyä toimiin ostama:llaan 
alueella ennen tätä. lV.llonissa tapauksissa 
voisi asia viivästyä tämän takia useita kuu
kausia, jopa vuodenkin, riippuen maanmit
tarin monista kiireistä. Toiselta puolen on 
maanmittarin asettaminen tässä asiassa yli
tuomariksi vähemmän tarkoituksenmukai
nen. Itse lohkomistyö suoritetaan käytän
nössä siten, että maanmittarin apulainen 
käy etukäteen suorittamassa alueen kartoi
tuksen, pyykityksen ja rajojen aukaisun ja 
päämaanmittari sitten pitää lohkomisko
kouksen. Näin ollen kun maanmittarin apu-

lainen ei kuitenkaan saane pitää asustus
lainakatselmuksia, jouduttaisiin siihen, että 
jos päämaanmittari ei voisikaan asutustilan 
kauppaa syystä tai toisesta ihyvä:ksyä, meni
sivät apulaisen etu!käteen suorittamat !kartoi
tus-, kiveys- ja rajojenkäyntityöt hukkaan. 
Tämän takia olisi erikoinen tarkastusmatka 
useimmissa tapauksissa ennen toimitusta 
tehtävä eri kustannuksineen. V altionmaas
takaan ei uuden asutuslain 22 § :n mukaan 
voitaisi maata ostajille luovuttaa, ellei 
maanmittari ole valtion ja ostajan välistä 
kauppaa hyväksynyt. Eiköhän tätä jo voida 
pitää mahdottomuuksiin johtavana maan
mittarin ylivaitarra ~ Ei voitane muualta 
löytää esimerkkiä siitä, että joku luottolai
tos luovuttaisi ratkaisun määräysvallan 
maanmittarille tai muulle syrjäiselle, joka 
ei ole missään suoranaisessa vastuussa lai
nausliikkeen menestyksestä. Nykyisten sään
nösten mukaan on näistä lainoista y. m. 
edellä sanotuista asioista päättänyt ja huo
lehtinut asutushallitus ja asutustarkastajat 
lautakuntien esityksestä. Mitenkään ei 
muutosta voida pitää korjauksena, vaan 
huononnuksena. 

Huomattava on tässä kohden, ettei 
uudessa asutuslaissa eikä jo tehdyssä täy
täntöönpanoasetuksessakaan ole missään py
kälässä määrätty mitään tehtäviä asutus
tarkastajille, vaikka eduskunnan tarkoitus 
on ollut asutustarkastajain toimet säilyttää. 

Mitä maiden pakko-ottoon tulee, eivät 
uuden lain määräykset tässä ole ilman tun
tuvia epäoikeudenmukaisuuksia. 48 § :n 
mukaan voidaan esim. yhtiöiden ja puu
tavarakauppaa harjoittavan yksityisenkin 
tilasta pakkolunastaa kaikki asutukselle so
veltuva maa huolimatta siitä, kuinka hy
vässä viljelyskunnossa nämä tilat ovat. 
Niinikään papiston ja lukkarin virkatalosta 
voidaan ottaa kaikki muu maa paitsi metsä
maata, joka on välttämätön seurakunnan 
oman puutarpeen tyydyttämiseksi, ja pap
pilan puutarha viljelys- ja laidunmaaksi 
siten, kuin niistä erikseen on säädetty. Kun 
yksityistaloudelliselta kannalta katsoen ei 
yhtiöidenkään talouksia, kun ne ovat hyvin 
hoidettuja, liene oikein kokonaan hävittää 
ja kun seurakunnalle on varsinkin metsä
pääomien hallussaan pitäminen varsin sopi
vaa ja oikeutettua rahanarvon heilahdel
lessa, ei uuden lain säännöksiä näihin näh
den voi pitää oikeina. Lisämaata joudu
taan pakostakin uuden lain mukaan pakko-
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lunastamaan etupäässä niistä tiloista, JOI
den läheisyyteen aikaisemmin pientiloja on 
syntynyt eli siis tiloista, jotka aikaisemmin 
ovat tilasta jo erotetut, mikä ei liene edes 
asutuslain tarkoitus. Pidän, että voimassa ; 
oleva asutuslaki on edellä mainitsemissani • 
kohdissa oikeudenmukaisempi ja yleistalou- ! 
delliseltakin kannalta oikeampaan osunut. ~ 
Valtion metsämaiden asuttamiseen nähden 
ei voida suinkaan pitää parannuksena asu
tustoimen johdon siirtämistä metsähallin
nolle, kuten aikaisemmin on monelta ta- 1 

holta usein huomautettu. 33 § :n 1 mo
mentin mukaan tultaisiin valtion maista 
luovuttamaan maita vain sitä mukaa kuin 
maan hakijoita ilmaantuu. Maiden luovu
tustoimiin olisi kuitenkin ryhdyttävä tässä
kin, kuten pakkolunastukseen nähden on 
suunniteltu, valtion aloitteesta ja olisi sopi
vista alueista tiloja muodostettava, vaikkei 
kaikille alueille sillä kertaa olisi hakijoita 
ilmaantunut. 

Kun uudessa asutuslaissa esiintyviä muu
toksia nyt voimassaolevaan asutuslakiin 
verrattuna ei voida pitää parannuksina, yh
dyn niihin edustajiin, Soiniin y. m., jotka 
ovat hylkääväHä kannalla lakiin nähden. 
(Ed. Räisänen: Niinkö päin ne kääntyivät
kin ne vaalipuheet ! ) . 

Ed. Pennanen: Herra puhemies! -
Tähänastinen, noin 14 vuotta voimassa 
ollut asutuslaki ei ole kylläkään mikään 
ihannelaki. Kuitenkin sen arvostelijoita ai
kanaan väitettiin koko asutustoiminnan 
vastustajiksi. Niin on myös nyt sanottu, 
ja tultaneen vastakin sanomaan niistä, joi
den mielestä ei tämä lmsikaan lakiehdotus 
asiaa nykyisestään ainakaan paranna. 

Siitä huolimatta on minun käsityksenäni 
kumminkin sanottava, että tämä lepäämässä 
ollut ja nyt esillä oleva asutuslakiehdotus 
ei vastaa siihen nähtävästi kiinnitettyjä toi
veita. Tarkoitushan on ollut, kuten käypi 
ilmi hallituksen esityksen perusteluistakin, 
pyrkiä m. m. nykyistä parempaan keskityk
seen sekä säännöksissä että toiminnassa. 
Kuitenkin niiden seitsemän lain sijaan, 
jotka ehdotetaan nyt kumottavaksi, olisi jo 1 

nyt heti aluksi hyväksyttävä kahdeksan · 
uutta lakia. Asetusten, valtioneuvoston ja 
asianomaisen ministeriön päätösten luku 
tuskin sekään ainakaan nykyisestään vähe
nisi. Toiminnankin keskittämisen laita olisi 
jotenkin samalla tavalla, kun lakkautetta-

van asutushallituksen tehtävistä siroiteltai
siin osa sinne, toinen tänne. Tarkoitus on 
myös ollut saada asutustoiminta nykyistä 
tehokkaammaksi ja aktiivisemmaksi. Myön
nettävä on, että valtion metsämaiden asut
tamisen siirtämisellä metsähallitukselle on 
valtion metsätalouden kannalta hyvät puo
lensa. Mutta eri asia on, tulisiko asutus
toiminta siitä tehostumaan. Minä kyllä 
puolestani olen sitä mieltä, ettei sellaisia 
henkilöitä, jotka yksipuolisesti harrastelisi
vat vain asutusasioita, pidä metsähallituk
seen päästääkään, sillä siltä voisi koitua, 
ei vain liiallista vahinkoa valtion metsille, 
vaan epäonnistumisia asutukselle ja myös 
asutettaville. 

Tehostuisika sitten asutustoiminta, tuli
siko se aktiivisemmaksi yksityisten tai yh
tvmäin mailla tämän uuden lain voimaan
t~ltua 1 Sekin on enemmän kuin epäiltä
vää, kuu vastuu valtiola.inoista, kuten täällä 
on jo kai huomautettu, nykyistä enemmän 
ja käytännöllisesti katsoen melkeinpä koko
naan siirtyisi kunnille. Nähtävästi on toi
vottu myös asutustoiminnan tehostumista 
pakkolunastusta koskevain säännösten 
muuttamisesta. Ehkäpä niin tapahtuisikin 
kirkollisvirkatiloihin nähden niiden mie
lestä, jotka eivät vuokrajärjestelmää tun
nusta asutustoimintaan ollenkaan ja mis
sään muodossa kuuluvaksi, kuten meillä 
näytään oltavan taipuvaisia käsittämään. 
Asutuskomitean mietinnöstä n:o 11 sivulla 
124 näkyy, ettei ainakaan Preussissa ole 
asiaa.niin käsitetty, vaan nähtävästi on pi
detty velatonta vuokralaista sosialisesti ai
nakin yhtä hyvässä asemassa olevana kuin 
savupiippuja myöten velkaannutettua asu
tuspalstan ostajaa. Lukuunottamatta kir
kollisvirkatalojen maita, joihin vielä ly
hyesti palaan, ovat ehdotetut pakkolunas
tussäännökset toisaalta nykyisiä tiukemmat, 
toisaalta lievemmätkin. Mutta siinä suh
teessa nillä ei ole eroa, että tulos uusista
kin tulisi asutustoiminnan kannalta ole
maan yhtä vähän merkitsevä kuin nykyi
sistäkin, ja muilta kannoilta asiaa katsoen 
suorastaan kielteinen. 

Jo mainitsemastani asutuskomitean mie
tinnöstä sivulta 80 nähdään, mitä pakko
toimenpiteillä on siihen mennessä aikaan
saatu. Nähdään, että vain seitsemässä kun
nassa on pakkolunastusta yritetty, mutta 
vain yhdessä kunnassa päästy niin pitkälle, 
että lohkotut tilat on jaettu hakijoille. 
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Niinpä asutuskomitea joutuukin sanomaan 1 

mietintönsä sivulla 240 m. m., että ,niissä
kin tapauksissa, joissa pakkolunastus on 
toteutettu, on lopulliseen tulokseen yleensä 
voitu päästä vasta useita vuosia kestänei
den oikeudenkäyntien jälkeen. Sitä paitsi 
ovat pakkolunastuksen kautta syntyneet ti
lat tulleet siinä määrin kalliiksi, että asu
tustilallisten mahdollisuudet tulla niillä toi
meen, voidaan asettaa kyseellisiksi. Eräissä 
tapauksissa ovatkin maan hakijat viime
mainitusta syystä kieltäytyneet ottamasta 
vastaan heille pakkolunastettuja alueita''. 
Näin sanoo asutuskomitea, joka kumminkin 
on ehdottanut pakkolunastusmenetelmää 
käytettäväksi, vaikka mainitun toteamuk
sensa jälkeen on komiteankin ollut myön
nettävä, että kokemukset pakkolunastusme
netelmästä ovat varsin kielteiset. Tähän on 
nyt vain lisättävä, että koko se lukemani, 
minkä komitea on sanonut nykyisten sään 
nösten aikaansaannoksista, soveltuu nyt eh
dotettuihin ja minkälaisiin tahansa pakko
hankintoihin yksityistä tarvetta varten. 

Tämän asian käsittelyssä viime eduskun
nassa puollettiin lakiesitystä m. m. sillä, 
että ei pidä tuomita ennenkuin kokeillaan. 
Kokenut kyllä kaikki tietää, mutta koke
muksen koulu on monasti kallis. :Meillä ei 
ole nähdäkseni syytä hypätä siitä, mitä on 
olemassa, johonkin tuntemattomaan. 

:Mitä sitten noihin paljon puhetta anta
neihin kirkollisiin virkatilamaihin tulee, 
niin koskettelen niitä tässä vain asutuksen 
kannalta, kun sekä oikeudellisista että seu
rakunnallisista näkökohdista on jo aikai
semmin puhuttu ja mahdollisesti vielä pu
hutaan. Asutuksen kannalta on, jos vuok
ramaalla asuminen yleensä tunnustetaan 
jonkinlaiseksi asumiseksi, ehdotetun pakko
menetelmän soveltaminen seurakuntien mai
hin, jokseenkin vähän, jos ollenkaan uutta 
antava. Sitä se tulisi olemaan myös vilje
lyksen kannalta. Hallituksen esityksessä 
tosin sanotaan, että kysymyksessä olevien 
viljelysalueiden käyttö ei ole niin järjes
tetty, että alueella harjoitettu maatalous 
antaisi parhaan mahdollisen tuloksen. Pa
ras mahdollinen tulos, se nyt on kuitenkin 
niin monilla muillakin maa-aloilla saavutta
matta, jos sitä lienee saavutettu missään. 
On kuitenkin syytä huomauttaa tässä yh
teydessä, että vain harvat muut viljelysalat 1 

ja muutkin maa-alat ovat niinkin pätevän 

suunnittelun ja jatkuvan tarkastuksen alai
sina kuin juuri papiston virkatalot pappi
laineen, virkatiloineen ja kaikkineen. Nii
den käyttöä koskeva asetus kaipaa kyllä 
asutuksen kannalta joitakin korjauksia, ja 
siinä tarkoituksessa asetti piispain kokous 
vuonna 1935 pienen komitean laatimaan 
ehdotusta papiston virkatalolain täytän
töönpanoasetuksen muuttamiseksi, niin että 
kirkko ja seurakunnat voisivat palvella 
asutustoimintaa vuokrajärjestelmän avulla. 
Mainitun komitean töistä voin mainita sen, 
että komitea on tuomiokapitulien välityk
sellä hankkinut kaikista seurakunnista tie
toja kysymyksessä olevista maista, niiden 
pinta-aloista, laadusta ja käytöstä, kun ai
kaisemmat tilastot ovat jo osaksi vanhen
tuneita. Joitakin aukkoja, joita nytkin on 
jäänyt on täytetty samasta matrikkelista, 
.iota asutuskomiteakin on tilastolähteenään 
käyttänyt. Kerätty tilasto osoittaa pienem
piä aloja kuin hallituksen esityksessä mai
nitut, mikä johtunee etupäässä siitä, kun 
komitean keräämä tilasto ei sisällä jo lu
nastettuja vuokra-alueita eikä n. s. pappi
laiksi erotettuja alueita, joita tämä laki
ehdotuskaan ei koske. Mutta asutuksessa 
lähinnä kysymykseen tulevien viljelysmai
den pinta-alat, tonttialueet mukaan luet
tuina käyvät niin läheltä yhteen asutusko
mitean tilaston kanssa, että erotus on vain 
vajaata 400 ha, mikä sekin johtuu ainakiH 
suurimmalta osalta siitä, että virkatilojen 
maita on myyty viimeksi kuluneinakin vuo
sina. Kysymyksessä on siis pyöreissä lu
vuissa 17,000 ha viljelysmaaksi luettavaa 
maata, siitä tontteja 1,500 ha, peltoa 10,900 
ha ja luonnonniittyä vesiperäisine jokivarsi
ja rantaluhtineen noin 4,600 ha. Kasvul
lista metsämaata on ilmoitettu olevan yh
teensä 161,146 ha, siitä viljelykselle sopi
vasti raivattavaa vähän yli 3,000 ha ja vil
jelykselle kelpoista, mutta sopivimmin met
sällä pidettävää maata noin 16,400 ha, pyö
reissä luvuissa kaikki. On syytä huomaut
taa, että osa mainituistakin viljelysalueista 
on vielä viranhaltijan nautinnassa vanhan 
palkkausjärjestelmän nojalla, mutta tuo 
osa luonnollisesti siirtyy vuosi vuodelta seu
rakuntien hoitoon. Edelleen havaitaan ke
rätystä tilastosta, että seurakuntien hoi
dossa olevilla virkatiloilla on asetuksen sää
tämät vuokrasuunnitelmat tehty 10,285 
ha:lle ja vuoden 1935 loppuun mennessä 
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on näitä suunniteltuja alueita vuokrattu 
9,360 ha, joten ainakin ne alat jo palvele
vat asutusta. 

Papiston virkatalojen vuokra-alueen 
vuokra-aikoja on moitittu yleensä liian ly
hyiksi ja siinä kohdin kaipaavat säännök
setkin kieltämättä joitakin korjauksia. Kun 
niin tapahtuu ja kun päästään siihen, ettei 
järjestelyjen ja käyttösuunnitelmien kes
keneräisyys enää, kuten nyt, estä pitkä
aika.istenkaan vuokrasuhteiden tekemistä 
korjautuu asia siinäkin kohdin. 

On kuitenkin vielä syytä mainita, ettei
vät vuokra-ajat nykyisinkään ole yleisesti 
aivan niin lyhyet kuin aikaisemmissa tilas
toissa on mainittu. Nyt on 5,528:sta vuok
rapalstasta vain 90 vuokrattu alle kahden 
vuoden, niistäkin osa luonnonniittyjä. 2-9 
vuodeksi on vuokrattu 465 palstaa, 10-24 
vuodeksi 3,118 palstaa ja sitä pitemmäksi 
ajaksi 1,855 palstaa. Parannusta on siis 
huomattavasti tapahtunut. Ja varmaan ta
pahtuu edelleenkin, jos vireillä olevat jär
jestelyt saavat häiriintymättä tapahtua. 
Kirkollisten virkatilojen vetäminen pakko
lunastuksen alaiseksi sotkisi vain tähän
astisia käyttösuunnitelmia ilman vastaavaa 
hyötyä asutukselle. Se tekisi jo muuten
kin vierotun pakkomenetelmän suurelle 
osalle kansalaisia yhä vastenmielisemmäksi. 

Olen halunnut ma-inita tässä joitakin 
tuoreimpia tietoja näiden kirkollisvirkata
lojen maiden pinta-aloista ja laadusta sen 
takia, kun näistä maista on täällä eduskun
nassakin niin paljon puhuttu. 

Lopuksi minun lienee väärinkäsitysten 
välttämiseksi mainittava, etten tällä edellä
sanomallani ole tahtonut väittää, että halli
tuksen esitys ja tämä lakiesitys, mikäli se 
koskee seurakuntienkin maita, olisi johtu
nut penseydestä kansankirkkoa kohtaan. 
Puolestani jätän sen asian avonaiseksi, 
olen kosketellut asiaa, kuten sanoin pelkäs
tään asutuksen kannalta. Vain sosialistien 
johtaja on 'kuulemma sanonut, että ki11kko 
on vihollinen, jota ei ole säälittävä. Muiden 
perimmäisistä ajatuksista minä en tietysti 
mitään tiedä. Sanomallani olen vain pyr
kinyt osoittamaan sen, että asutus ei hyö
tyisi tuskin ollenkaan siitä, jos nämä kir
kollisetkin maat vedettäisiin pakkolunas
tuksen piiriin. 

Minä käsitän sen, että erilaiset olosuh
teet, tarpeet ja edellytykset eri osissa 
maata tekevät sen, että virallinen asutus-

toiminta tulee enemmän tai vähemmän ole
maan kaavamaista ja siinä esiintyy myös
kin ristiriitoja. Mutta sitä hankalammaksi 
käsittääkseni tämä asia käy ja sitä kaava
maisemmaksi, mitä enemmän siirrytään va
paista kaupoista pakkotoimenpiteisiin. 

Minun on siis esittämäni perusteella lop
puarvosteluna sanottava, että esilläoleva 
lakiehdotus kokonaisena katsottuna ei ole 
onnistunut. Sen hyväksyminen viivyttäisi 
vain sellaisten korjausten ·aikaansaamista 
asutusta koskeviin lakeihin, jotka olisivat 
vähemmän teoreettisia ja enemmän tosioloi
hin soveltuvia. En voi siis asettua puoles
tani esilläolevia lakiehdotuksia kannatta
maan, ja samalla kannalla on se ryhmä, 
johon kuulun. 

Ed. H ä n n i n en: Her.ra tpuhemies! -
Tämä yli vaalien lepäämässä ollut, asutus
lain nimeä kantava, lakiehdotus on oikeas
taan lakikompleksi, johon kuuluu kahdeksan 
eri lakia tai lain muutosehdotusta. Yhdis
telmän ensimmäisenä Dn asutu.slaki, jossa 
on ei vähemmän kuin 97 § : ää, toiset ovat 
lyhyempiä. Ensimmäisessä lakiehdotuksessa 
onkin olennaisin osa asutUS'lainsäädännöstii 
ja siihen pääasiallisesti kohdistuvat ne eri
mielisyydet, joiden johdosta lakiehdotukset 
on äänestetty yli vaalien ja siten vedDttn 
viimeisessä vaiheessa kansaan. Tänään ta
pahtuva äänestys tulee osoittamaan, pitääkö 
tämä uusi eduskunta lakeja niin kypsy
neinä, että ne voidaan sellaisina hyväksyä, 
vai hylätäänkö ne siinä mielessä, että halli
tuksen uuden esityksen 'POhjaJla ja osittain 
toisilla perusteina saataisiin ehkä eheämpi 
ja parempi laki ,pian syntymään. Lepää
määnjättäminen ta-pahtui osittain eri pe
rusteilla, ja varma-an tänä päivänä tuo
daan, ja on jo lain vastustajain taholta 
tuotukin esille niitä syitä, j.oiden tähden 
lakiehdotuksia tällaisina ei olisi hyväksyt
tävä. Kun minä kuulun niihin, jotka viime 
keväänä äänestivät lakia yli vaalien, tahdon 
nyt vielä merkitä ·vastustavan •kantani 
asiassa. Minä en tahdo kieltää, ettei.vätkö 
kyseessä oievat lakiehdotukset toisi eräitä 
ja tärikeitäkin parannuksia asutuslainsää
däntöömme, mutta toisaalta toisivat ne myös 
arveluttavia huononnutksia. Useiden asian
tuntijain·kin taholta on ankarasti arvosteltu 
esimerkiksi sitä, että lakiehdotukset asetta
vat asutustoimintaa hoitamaan kaksi kes
kusvirastoa, maatalousministeriöön perus-



Asutuslaki. 297 

tettavan asutusasiainosaston ja metsähalli
tuksen. Näiden tieltä pitäisi la:kiehdotuk
sen mukaan asutushallitus lakkauttaa. Minä 
en ole ymmärtänyt, enkä ymmärrä vielä
kään, tuleeko asutusasiain käsittely näiHä 
linjoilla, ja uudella Järjestelyllä notJkeam
maksi ja asianmukaisemmaksi kuin se on 
ennen ollut. Mielestäni asutustoiminta on 
edelleenkin niin laaja ja tärkeä, että asu
tustoimintaa johtamassa pitäisi olla edel
leenkin yksi keskuselin, asutusha1litus. Suu
rin epäHykseni kohdistuu niihin lainkoh
tiin, joilla me.tsähallitus asetetaan valtion 
metsämaiden asutuksen johtoon. Niinkuin 
jo viime keväänä asian ollessa esillä mai
nitsin ja useiden edustajain taholta lausut
tiin, eivät metsäviranomaiset näihin saakka 
ole osoittautuneet asutustoiminnan ystä
viksi eivätkä aina ymmärtäjiiksikään. Liian 
lukuisat ovat ne tapaukset, joissa metsä
hallituksen viranomaiset ovat valittaneet 
esimerkiksi pientilain itsenäistyttämis
asioista, muistaakseni 2,800 eri tapauksessa. 
Metsänhoito on aina:kin näihin saakka ollut 
metsäNiranomaisille kaikki kaikessa ja asu
tus on ollut vain välttämätön paha, jota on 
ollut pakko sietää. Minä en usko, että lain 
voimaantultua sil'lä .tahoHa syntyisi niin 
suuri suunnan muutos ja !käänne, että 'Val
tion maitten asutus llllkaisi luistaa tämän 
lain pohjalla paremmin kuin tähän asti. 
Lain mukaan kuitenkin maata olisi asutuk
seen luovutetta'Va ensi kädessä 'Valti·on 
maasta. Niin ainakin lain toisessa pykä
lässä, missä luetellaan ne lähteet, joista 
maata asutukseen olisi otetta'Va, on asetettu 
'Valtionmaa ensi sijallle, ja niinhän pitää 
ollakin. Meillä on :Kjoillis-Pohjanmaalla 
parhaillaan käynnissä isojako ja esimerkit 
siellä eivät 'Viittaa siihen suuntaan, että 
metsähallitus harrastaisi asutusta. Niinpä 
Kuusamon pitäjässä .parhaillaan on 'Va•ltion
maan sijoitus kyseessä ja siellä ehdottaa 
metsähallitus 'Valtionmaan vedettäväksi pit
kin itärajaa ja seuduille, jotka ei'Vät sovi 
asutukselle, ja 'Valtionmaata sen ehdotuksen 
mutkaan ei jäisi pitäjien keskuksiin 1paljon 
mitään, ei aina,kaan asutuskeLpoista. Metsä
hallitus siis ·'Vetäisi sieltä maansa asutuk
selta miltei saa'Vuttamattomiin, sillä eihän 
itärajalle mielellään suodakaan asutusta 
synty.vän. Tämäkin mielestäni osoittaa, että 
siellä jätettäisiin uudisasutus, niinkuin en
nenkin Koillis-Pohjanmaalla, enimmä:kseen 
tilallisten maiden 'Varaan. Mutta ei niissä-

:kään ole .paljon kahtia ja kolmia jakoa 
sillä isoj·akoehdotuksen mukaan tulee siellä 
'\·anhaa taloa kohti keskimäärin 'Vain 126 ha 
maata, lukuunottamatta yhteismetsään tu
levaa osaa (86 ha). Kun otetaan huomioon, 
että sieJlä on ainakin 800 .pientilallista, 
joille tulee senverran maata, että se ny
kyisten asutuslakien mukaan riittää, ja kun 
ne tilat jakaantuvat edelleen, niin asutus
maantarve tulee pian aivan kireäksi. 

Jo tämän lain va:lmisteluissa on metsä
hallituksen puolelta pidetty huolta siitä, 
ettei lisämetsää voitaisi tarpeeksikaan ottaa 
'Valtion maasta. Hallituksen esitys oli m. m. 
si.Uä pohjalla, että ainoastaan niissä ta
pauksissa voitaisiin antaa lisämetsää liian 
pienelle tilalle, kun valtionmaa 'Välittömästi 
rajoittuisi kyseessä olevaan tilaan. Tästä
hän riideltiin suuressa valiokunnassa hycvin 
paJjon, ja sosialidemokraatit olivat alussa 
hallituksen esityksen kannaUa, mutta heissä 
tapahtui kuitenkin kannanmuutos, ja he 
antoivat tässä perää, niin että tulee nyt 
tämän lain mukaan kysymyikseen lisämet· 
sän saanti 'Valtionmaasta, jos se on jonkin 
verran etäämpänäkin kyseessä ole'Vasta ti
lasta. :Mutta sen sijaan sosialidemokraatit 
eivät ole jaksaneet kesällä:kään muuttaa 
kantaansa koko lakiin nähden, 'Vaikka he 
täällä ovat monissa eri ,puheenvuoroissa 
esittäneet lain heikkouksia, jopa suuriakin 
heikikouksia. 

On luonnollista, että metsähaJiituksen 
puolesta tullaan aj.amaan etupäässä ryhmä
asutusta valtionmaille. Sitä suuntaa he tu
levat ajamaan etupäässä siitä syystä, että 
metsäviranomaisten puolelta mieluummin 
annetaan laajoja suomaita asutukseen kuin 
metsämaita. Ryhmäasutus on kuitenkin 
useimmiten sopimaton, 'Varsinkin Pohjois
Suomeen ja har'Vaan asutulle itärajalle. 
Vain hanroissa tapauksissa se sieHä tulee 
kysymykseen. Ryhmäasutuksella kyllä on 
muutamia hycviä:kin puolia; esim. tiensaanti 
on helpompi ja tiedonantolai,tosten kehitys 
nopeampi ja jonkin 'Verran hupaisempaa
kin on siellä asua lähellä toisiansa y. m. 
Mutta jo sopivien t.onttialueiden saanti 
ryhmäasutusalueella on usein 'Vaikeaa. Kun 
on kyseessä esim. laaja suoalue, jossa ei 
ole so.pi'Via mäkiäkään .tontti,alueilksi, tulee 
siellä asunnot useimmiten rakennettava:ksi 
epäterveellisille paikoille. Tämäkin olisi 
mielestäni otetta'Va huomioon samoin kuin 
laidunseikat, kalastusvedet ja muut senlaa-
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tuiset seikat. Haja-asutuksena etupäässä on 
asutus Pohjois-Suomeen ja Itä-Suomeen ai
kojen kuluessa levinnyt ja sitten vähitellen 
tihentynyt. Ryhmäasutus on ollut vanalla 
etupäässä Hämeen [>UOlessa ja Lounais
Suomessa. Siellä löytyy lVielä vanhoja ryh
mäkyEä. Näin ollen mielestäni asutushis
toriakin viittaa siihen, että olisi suosi.ttava 
valtionmuillakin etupäässä haja-asutusta. 
Olen jokseenkin varma siitä, että kun tulee 
haja-asutus kyseeseen, silloin metsäviran
omaiset viittaavat tämän olain 36 §: ään, 
jossa sanotaan, että valtiolle jääviä maita 
älköön haitallisesti pirstottako. Tämmöinen 
määräys <On myöskin maanja:kolaissa ja sii
hen metsäviranomaiset viittailevat silloin
kin, kun on kyseessä tavattoman laajat 
alueet, jotka käsittävät melkeinpä puolet pi
täjistä. Monet ovat ne keinot, joilla metsä
hallitus, jos se tulee valtionmetsämaiden 
asutuksen johtoon, voi ehkäistä asutuksen 
syntymisen jollekin alueelle, jota se pitää 
metsän kasvuHe tärkeänä. .Sillä taholla ei 
ainakaan tähän asti ole laskettu sitä eroa, 
mikä on maantuoton välillä siLloin, kun se 
on viljelyksessä ja silloin kun se on metsän 
kasvussa. 

Minä en ole tyytyväinen niihin ehtoihin
kaan, j·oilla lain perusteella useimmiten 
köyhät .perheet lähetetään kylmään. metsään 
asumaan. Mielestäni uudisasukas ei pääse 
ikinä, vaikkakin korko onkin niin alhainen 
kuin miksi se on saatu laskeutumaan, nimit
täin 3% :iin ja Jaissa olevat muut helpo
tukset huomioon •ottaen, ve~kainsa alta, 
jotka voivat nousta eräissä tapauksissa 
jopa sataankintuhanteen mal'kkaan. Etelä
Suomessa, jossa ilmanala on leudompi ja 
maaperä mehevämpi ja jossa maatalous
markkinatkirn ovat paremmat ja met<>än
kasvu nopeampi, se voi .olla m&hdollista 
pa.rhaissa tapauksissa, mutta ei Pohj·ois
Suomessa. Pitääkö valtion vwlttämättömästi 
koko maassa periä tuo ,järkevän miehen 
hinta" maasta, vähäarvoisesta suomaasta
kin? Suomaat vaitionkin alueella ovat 
useimmiten tuottamattomina levänneet ikui
sessa neitseelHsyydessään näihin saakka, 
mutta nyt niistä tköyhältä asutustilalliselta 
otettaisiin hinta. Minulla ei ole mitään 
sitäkään vastaan, että metsähallitukseHe an
netaan varoja tuottamattomien soiden kui
vattamiseen. Se on tärkeä .perusparannus 
meillä. Mutta peLkään, että niin pian kuin 
ne kuivataan ja kylvetään metsää kasva-

maan, niitä ei senjälkeen sa&da asutuk
seLle, mikä usein olisi tärkeätä. 

Minä pidän uuden asutuslain säätämistä 
erittäin tärkeänä ja kiireellisenä. Sadattu
ha,nnet ,perheet odottavat asutusmaata, omaa 
aluetta, jolle perustaisivat uuden kodin, 
jossa olisi maata raivattavaksi ja työmah
doHisuuksia perheenjäsenille työttömyys
aikoinakin ja jossa olisi metsämaata aina
kin talon tarpeiksi ja 'Vähän myytäväksikin. 
Mutta minä en voi hyväksyä niitä eht.oja, 
niinkuin jo mainitsin, jotka tämä laki takaa 
uudisasukkaille, varsinkin maan pohjois
osissa. Näin ollen en voi hyväksyä lakieh
dotusta, mutta samalla olen varma siitä, 
että hallitus, jos nämä lwkiehdotukset hy\1.
jättäisiin, tuntien astusl&kien uudistuksen 
tavattoman tärkeyden kiireellisesti tulisi 
antamaan asiasta uuden esityksen, jossa 
toivottavasti edellä mainitut virheet otetaan 
huomioon. 

Herra ensimmäinen varwpuhemies, ehdo
tan, että kyseessä olevat lakiehdotukset hy
lättäisiin, sekä että halEtus tkiireellisesti 
antaisi eduskunnalle uuden esityksen asiasta. 

Ed. K o i v u r a n t a: Herra puhemies! 
- Kun en o1e maatalousvaliokunnassa voi
nut yhtyä kannattamaan esilläolevan asu
tuslakiehdotuksen hyväksymistä, pyydän ai
van lyhyesti tässä asian lopullisessa rat
kaisuvaiheessa esittää eräitä perusteita, 
joitten vuoksi mielestäni lakiehdotukset 
olisi hylättävä. 

Kiistämätön asia on, että asutuslainsää
däntö kaipaa uudistamista, mutta sellainen 
uudistus, mikä lakiehdotukseen sisältyy, ei 
mielestäni tilannetta paranna. Tämän laki
ehdotuksen mukaan ei asutustoiminta tule 
keskitetyksi, sillä esim. jonkun asutusti
lan perustamisesta tekee alustavan päätök
sen maanmittauskonttorin, maatalousminis
teriön, metsähallituksen ja asutuslautakun
nan määräyksistä kokoonpantu asutustoi
mikunta, ja tämä on tavallinen, jopa ai
noakin menettely tilojen perustamiseksi ja 
lisämaitten antamiseksi. Tätä kai ei voi
tane kutsua yksinkertaiseksi menettelyksi. 
Se ei ole nykyistä yksinkertaisempi, mutta 
päinvastoin mutkikkaampi. Kun olosuhteet 
meidän laajan maamme eri osissa ovat ko
vin paljon toisistaan eriävät, on sellaisen 
asutuslain säätäminen, joka tyydyttävällä 
tavalla soveltuu maan eri osien olosuhtei
siin, perin vaikeata. Tämä on ilman muuta 
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selvää. Olosuhteet ovat sellaiset, että Poh
jois~Suomessa on asutus suunnattava val
tion maille, Etelä~Suomessa täytyy asutus
maa hankkia joko vapaaehtoisilla kau
poilla tai pakkolunastuksella yksityisomis
tuksessa olevista maista, kuntien, seurakun
tien ja muitten yhteisöjen omistamista 
maista. Valtion maita Etelä~Suomessa on 
sangen vähän olemassa asutukseen käytet
täväksi. Sen vuoksi olisi mielestäni asutus
lainsäädännössä säilytettävä nykyinen jär
jestelmä, nimittäin se, että valtionmaitten 
asuttamisesta määrätään sitä varten sääde
tyissä laeissa ja muitten omistuksessa ole
vien maitten asuttamisesta eri laissa, niin
kuin tähänkin asti on tapa'htunut. 

Mitä sitten tulee tähän lakiehdotuk
seen sisä'llytettyyn asutustoiminnan johdon 
uudelleen järjestelyyn, ei se mielestäni ole 
onnistunut. Tässä on asutustoiminnan johto 
pyritty keskittämään maatalousministeriöön 
kuitenkin siten, että valtion maitten asut
taminen tulee metsähallituksen hoitoon. 
Tätä en voi mitenkään hyväksyä. Se on 
täydellisesti epäonnistunut toimenpiteen 
suunnittelu. En katso olevan syytä tässä 
yhteydessä tähän puoleen asiasta laajem
min kajota. Pyydän ainoastaan viitata va
liokunnan mietintöön liittämääni vasta:lau
seeseen. On huomattava, että kun käytän
nöllisen asutustoiminnan johto siirtyy vä
littömästi maatalousministerille, on tässä 
olemassa myöskin se vaara, että tämä rik
koo asutustoiminnan yhtenäisyyttä pahoin. 
Kun puolueita meidän maastamme ei ehkä 
saatane hävitetyiksi lähitulevaisuudessa, tu
lee asutustoiminta liian lähelle puolue
elämästä johtuvia vaihteluja, niitten vaih
teluista ja voimasuhteista riippuvaksi. Sen 
vuoksi ja monista muista syistä olisi asu
tustoiminnan johto pysytettävä asutushalli
tuksella sitäkin suuremmalla syyllä, kun 
asutushallituksen lakkauttamisen kautta ei 
saavuteta säästöä valtion menoissa. Tämän 
lakiehdotuksen mukaan tulisi asutustoimin
nan rahoittamisesta kunnille nykyistä suu
rempi vastuu ja riski. Tämä vastuu ei 
suinkaan jakaudu tasaisesti eri kuntien 
kesken. Toisille kunnille tuo rasitus ilmei
sesti osoittautuisi niin peloittavaksi, että 
kunnat tulisivat kylmäkiskoisesti suhtautu
maan koko asutustoimintaan. Tämä olisi 
varmaankin vahingoksi asialle. 

Mitä sitten tulee asutusmaan pakkolunas
tukseen, olen sitä mieltä, että asutusasia ja 

sen eteenpäinvieminen on tälle tasavallalle 
niin suuresta merkityksestä, että asutus
maata täytyy hankkia, ~ellei muu auta, 
myöskin pakkolunastuksella. Onko se pak
kolunastusmenetelmä, joka tähän lakiehdo
tukseen sisältyy, paras mahdollinen, siitä 
voidaan kyllä olla eri mieltä. Tässä ehdo
tetussa järjestelmässä on paljonkin muis
tuttamisen aihetta olemassa. Tämä ei kui
tenkaan ol·e se pääsyy, jonka vuoksi kat
son olevani pakotettu asettumaan lakiehdo
tuksen suhteen hylkäävälle kannalle (Ed. 
Komu: Mikä on sitten se pääsyy?). Tä
män lakiehdotuksen hyväksytyksi tulemi
nen ei tuo mitään huojennusta nykyisille 
asutustilallisille, se on suuri puute tässä 
laissa ja se on - edustaja Komu - yksi 
niitä pääsyitä, joiden vuoksi minä en tätä 
lakiehdotusta voi hyväksyä. Jos tässä aset
tuisi asutustilallisen kannalta arvostele
maan tätä lakiehdotusta ja vertaamaan tä
män ehdotuksen eri määräyksiä nyt voi
massa oleviin lakeihin, niin on sanottava, 
että tässä ei tule mitään sellaisia uusia 
huojennuksia, joita ei ennestään jo olisi 
olemassa (Ed. Komu: Alempi korko!). No, 
korko on määrätty 3 % :ksi, joka voimassa 
olevassa 'laissa on korkeampi. Tämä ei kui
tenkaan vielä huojenna nykyisten asutus
tilallisten oloa ja elämää. Eduskunta on 
nimenomaan päättänyt, että nykyisten asu
tustilallisten korkojen alentamisesta halli
tuksen olisi annettava eduskunnalle esitys. 
Sitä esitystä kuitenkaan ei ole eduskun
nalle annettu. 

Kun ajatellaan niitä olosuhteita ja vai
keuksia, joihin uudet asutusti'lalliset tule
vat tämän lain mukaisessa asutustoimin
nassa, ei ole syytä kadehtia heidän ase
maansa. 3 % :n korko on heille varmaan 
monessa tapauksessa liian korkea. Olen 
asian ·eri vaiheissa pyrkinyt myötävaikutta
maan siihen, että tähän lakiehdotukseen 
saataisiin sellaisia parannuksia, jotka huo
jentaisivat asutustilallisten ylen vaikean 
aseman. Mutta nämä parannusehdotukset 
ovat tulleet hylätyiksi. Minun huomioni 
kohdistuu esillä olevassa asiassa erityisesti 
valtionmaiden asuttamiseen. Tässä suh
teessa olen tehnyt monia ehdotuksia nykyi
sen valtionmaiden asutuslain korjaamisesta. 
Siinä laissa nimittäin on moniakin puut
teita, mutta tämä esillä oleva laki ei niitä 
puutteita poista eikä paranna. Kun niissä 
lausunnoissa, joita olen liittänyt sekä asu-
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tuskomitean mietillitöön että maatalousvalio
kunnan ehdotuksiin sekä myöskin aiemmin 
antamissani lausunnoissa olen laajemmin 
selvitellyt tätä esiUä olevaa asiaa ja kan
taani siihen, en tässä vaiheessa pidä vält
tämättömänä asiaan seikkaperäisemmin ka
jota. Kannatan sen vuoksi lakiehdotuksen 
hylkäämistä tarkoittavia ehdotuksia ja kan
natan myöskin ed. Hännisen tekemää ponsi
ehdotusta. 

Lopuksi torjuu ed. Lepistön aiheettomat 
huomautukset minun menettelystäni tämän 
lain käsittelyssä. Ed. Lepistön minuun 
ko'hdistuvat huomautukset tapahtuivat sel
laisessa sävyssä ja liikkuivat sellaisella ta
solla, että se vapauttaa minut vastaamasta 
hänen esittämiinsä 1etkauksiin. 

Ed. E. Kilpeläinen: Herra vara
puhemies! Minä pyydän katsella käsillä 
ol·evia lakiehdotuksia meidän luterilaisen 
kirkkomme ja seurakuntiemme kannalta. 

Tämä asutustoiminnan tärkeys ymmärre
tään kirkkokansan ja kirkon johtavien elin
ten taholla hyvin. Sitä osoittaa m. m. se, 
että meidän seurakuntamme ovat luovutta
neet asutustoiminnan eteenpäinviemiseksi 
suhteellisesti enemmän kuin mitkään muut 
yhteisöt tässä maassa. Niinpä on esim. vuo
sina 1926-1934 luovutettu seurakuntien 
pelto- ja metsämaita yhteensä 51,124 ha. 
Miten paljon viime vuonna ja tänä vuonna 
on näitä kauppoja päätetty, ei ole lähem
min tiedossani, mutta runsaasti niitä on 
joka tapauksessa ollut. Asianomaiset vi
rastot, m. m. opetusministeriö, tietää hyvin, 
mitenkä vilkasta tämä kauppa tällä alalla 
on ollut. Seurakuntamme ovat tähän men
nessä myyneet virkatalojen maita pelkäs
tään peltoa lähes 20,000 'ha, s. o. 'lähes puo
let omistamistaan vi'ljelysmaista. Niinpä on 
äskettäin m. m. yhdessä Länsi-1Suomen seu
rakunnassa myyty eräälle pienviljelijälle 
sen s·eurakunnan virkatilan maista 20 ha 
peltoa ja 38 >ha metsämaata. Tämä vain 
y'htenä esimerkkinä monista. Nykyinen 
lainsäädäntö ei pane esteitä asiain kehitty
miselle edelleen tähän suuntaan eivätkä 
asianomaiset virastotkaan. Asutushallitus 
ja tuomiokapitulit yleensä puoltavat ky
seellisiä myyntisuunnitelmia, ja opetus
ministeriö vahvistaa kaupat. Virkatalojen 
maiden myynti on niin ollen ensi kädessä 
riippuvainen lisätyistä kirkkovaltuustoista, 
kuten täällä monet arvoisista edustajista 

hyvin tietävät oman kokemuksensa perus
teella. Kun asiat tähän suuntaan ovat ke
hittyneet ja edelleen kehittyvät, niin tun
tuvat oudoilta kaikki pakkotoimenpiteet. 
Pakkolunastustietä on tähän asti käytetty 
tavallisesti silloin, kun tarvitaan yksityisen 
maita yleiseen käytäntöön. Nyt päinvas
toin virkatalojen yleisessä käytännössä ole
via maita tahdotaan ottaa pakolla yksityi_, 
seen käytäntöön. Tämä ·ehkäisee sitä seura
kuntien asutustoimintaa, jota seurakunnat 
harjoittavat uuden virkatalolain puitteissa. 
Maita on vuokrattu viime aikoina jo pitem
miksi ajoiksi ja maita on myyty hintoihin 
ja ehdoilla, jotka ovat olleet kohtuullisia 
sekä myyjälle että ostajalle. Lepäämään 
jätetyn lakiehdotuksen mukaan otettaisiin 
pakkolunastukse11a myöskin virkatalojen 
metsiä, jotka yleensä ovat meidän maamme 
parhaiten hoidettuja ja joiden hoitoa val
vovat metsähallituksen metsänhoitajat. Jos 
tätä kehitystä saa jatkua, tulevat Suomen 
seurakuntien virkatalojen metsät mallikel
poiseen kuntoon. Ei ole siis aihetta moittia 
seurakuntia omaisuutensa huonosta hoidosta 
ja sen perusteella ottaa niiltä tätä kiin
teätä omaisuutta. Meille on sanottu ja sa
nottiin hallituksen jäsenenkin taholta kir
kolliskokouksessa, että seurakunnat voisivat 
pakkoiunastuksesta saamillaan varoilla os
taa itselleen metsiä ja siten sijoittaa rahat 
uudelleen maaomaisuuteen. Tämä kehoi
tus tuntuu oudolta : myydä hyviä metsiä ja 
ostaa huonoja tilalle, kunnes muutaman 
vuoden perästä ehkä nekin otettaisiin. Sitä 
paitsi ei ole mahdollisuutta läheskään kaik
kialla metsämaiden ostoon. Tä:hän sanotta
neen: Eikö ole samantekevää, käytetäänkö 
vapaaehtoista vaiko pakkotietä, kun seura
kunnat joka tapauksessa saavat korvauk
sen maistaan~ Ei ole. Vapaaehtoisessa kau
passa ovat hinnat kohtuulliset. Pakolla 
otettaessa ,käypä hinta" se on alihinta ja 
tämä seikka, varsinkin mitä metsien pakko
lunastukseen tulee heikentää kirkon talou
dellista asemaa. Jos meille tulee joskus sel
lainen hallitus, joka ankarasti panee tä
män lain toimeen, merkitsee se kirkkomtne 
köyhtymistä, jota seuraa kirkollisen vero
äyrin kohoaminen, seikka, joka edistää kir
kosta eroamisia. Mei'llä on jo tähän men
nessä ikäviä kokemuksia siitä, mitä kirkol
lisen veroäyrin nousu on aikaansaanut eri
näisissä seurakunnissa, ja meillä tuskin on 
varaa heikentää kirkkomme asemaa ja vai-
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kutusta kansamme keskuudessa. Tuoreet 
esimerkit muista maista puhuvat tässä koh
den varoittavaa kieltä. 

Lyhyesti, kirkon ja seurakuntien kan
nalta katsottuna ovat esilläolevat lakiehdo
tukset vaarallisia. Ne ovat myöskin tar
peettomia, mikäli on kyseessä seurakun tien 
maat. Tämän vuoksi on niitä vaikea hyväk
syä. Antakaa seurakuntien edelleen jatkaa 
aloittamaansa asutustoimintaa vapaaehtoi
suuden t~etä tilattoman väestön hyväksi 
tässä maassa. 

Ed. K u 11 b e r g: Herr vicetalman ! Det 
skall oförbehållsamt · erkännas att det före
liggande nya förslaget till kolonisationslag 
skänker kolonisterna många fördelar jäm
förd med de nu i kraft varande kolonisa
tionslagarna. Den viktigaste fördelen är 
måhända räntebestämmelsen, som säger att 
för kolonisationskrediter högst 3 % ränta 
får uppbäras. För låntagare är det ju all
tid bättre ju billigare räntan är för hans 
upplånta pengar. En annan fördel, som 
lagen erbjuder kolonisten, är att kolonisa
tionslägenheterna härefter kunna göras 
större. Någon fast gräns finnes icke mer 
för odlingslägenhets storlek uppåt, utan 
den är förbunden vid begreppet ,förvand
lad åker". En odlingslägenhet får icke 
vara större än att den motsvarar 15 hektar 
förvandlad åker, säges det i lagen. Rör 
det sig om 10 graders åkerjord, då kan 
icke den odlade åkerarealen bli större än 
högst 15 ha åker, men består kolonisations
jord av, skola vi säga, 5 graders åkerjord, 
då kan ända till 30 ha åker tilldelas en 
dylik lägenhet. Ungefär enahanda äro be
stämmelserna rörande skogsmarken. Det 
säges att inte ens vid ogynnsammaste för
hållande skall givas mer än att skogsmar
ken vid normal växtlighet årligen avkastar 
75 kubikmeter fast virke. Det behöves icke 
så liten areal skog för att komma upp till 
denna nettoavkastning per år. Ur kolo
nistens synpunkt är det givetvis bättre att 
han får tillösa sig något mer jord, om 
också tili följd härav priset på hans lägen
het blir högre. 

En annan fördel som den nya kolonisa
tionslagen skänker innehavare av små lä
genheter är att s. k. syskonandelslån här
efter kan utgivas för utlösen av medarvin
gar. För små lägenheter är detta en för
mån, som inte skall underskattas. Högst 

3 % statskredit ställes härvid till förfo
gande för utlösen av syskon. Detta är en 
ny utlåningsform för kolonisationskredit, 
viiken härtilldags saknats i våra nugällande 
kolonisationslagar. 

Också egnahemslånen :Eör uppförande av 
bostäder på arrendejord är en utlånings
form som förvisso i en del fall kan bli av 
betydelse. Vidare kan enligt det nu vi
lande lagförslaget ända till tio friår bevil
jas kolonister, då fråga är om jordköpslån, 
under viiken tid han är befriad från skyl
digheten att erlägga såväl ränta som amor
tering å sitt kolonisationslån. Förmånen 
är sålunda avsevärd. Tio års fritid är rätt 
mycket. Kolonisten skyldigkännes likvisst 
under fritiden att utföra vissa byggnads
och jordförbättringsarbeten. Men i alla fall 
äro förmånerna så stora, att endast staten 
kan gå i land med att skänka dylika för
delar. 

En stor fördel hos den nya kolonisations
lagen ligger även däruti att i denna sam
manförts alla hittills gällande kolonisa
tionslagar. Då vi hava omkring ett hundra
tal lagar och förordningar på detta område 
inses utan vidare att kodifieringen har stor 
betydelse ; i synnerhet för socknarnas ko
lonisationsnämnder innebär detta en lätt
nad, då det härefter blir lätt att orientera 
sig i kolonisationsarbetets olikartade be
stämmelser. 

Men lagförslaget har också många nack
delar. Jag kan inte förlika mig med att 
2 § i det vilande lagförslaget givits alltför 
stor omfattning. Också regeringen ansåg 
senaste vinter, att man gått för långt här
vidlag i en del avseenden. I synnerhet sy
nes det mig att kolonisationsbehovet icke 
påkallade en exploatering av församlingar
nas jordar i kolonisationssyfte .. Församlin
garnas jord spelar en rätt så liten roll i 
detta avseende. I allt som allt uppgår 
deras odlade och odlingsbara marker i detta 
nu till c. 20,000 ha. Här har i dag av 
andra talare uppgivits att det skulle vara 
blott 17,000 ha. Då man betänker att årli
gen i vårt land uppröjes c. 50,000 ha ny 
åker till odling, spelar församlingarnas 
marker ur odlingssynpunkt sett en rätt så 
ringa roll. Då vidare avseende fästes vid 
det ändamål församlingsjorden tjänar, näm
ligen att ekonomiskt stärka och befästa vår 
kyrkas ställning, inses utan vidare att 
exploateringen innebär ett försämrande av 
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kyrkans ekonomi. Redan pietets hänsyn 
borde tala häremot. Om denna brist på 
pietet talade här även tidigare rdm. Oksa
nen. Någon grundad anledning att tillgripa 
församlingsjord i detta syfte förefinnes så
lunda enligt min uppfattning inte. 

För långt har man också gått, då man 
stipulerat att jämväl andelslagens, förenin
gars och stiftelsers marker skola vara un
derka:stade tvångsinlösen. Lika litet som 
församlingsjordarna tjäna de något enskilt 
syfte. I den mån som föreningar och stif
telser äga jord tjäna de allmänna och väl
görande ändamål. 

Bestämmelsen att jord som tillskottsjord 
jämväl kan tvångsinlösas från enskild per
son, kommer närmast att drabba dem, som 
tidigare i kolonisationssyfte avstått jord 
för den obesuttna befolkningens behov. 
Också i detta avseende har lagen icke träf
fat det rätta. De jordägare som tidigare 
velat komma undan all kolonisering och 
allt tvångsexpropriationshot bli även nu 
skyddade för intrång i sin äganderätt. 

V ad sedan de organisatoriska svaghe
terna i lagen beträffar, finner jag det icke 
vara lyckat att lantmäterimyndighet till
delats rätt att fastställa åtkomsthandlin
gens laglighet, vi1ket vid syneförrättning 
skall konstateras, samt att jordköpslån icke 
får lyftas innan dylik förrättning ägt rum. 
Denna bestämmelse kommer att framkalla 
mycket missnöje och dröjsmål i praktiken. 
Så långsamma som lantmätarna härtilldags 
hava varit i sina förrättningar, kommer 
denna bestämmelse att åstadkomma stagna
tion i kolonisationsverksamheten i stället 
för att befrämja densamma. I detta av
seende har nog en förändring till det sämre 
i kolonisationslagen införts. 

Vidare är kolonisationsverksamheten i la
gen alltför splittrad, såsom också här tidi
gare av andra talare har påvisats. Arbets
uppgifterna överföras på myndigheter och 
ämbetsverk, som härtilldags intet haft med 
kolonisationsarbetet att skaffa. J ag tror att 
också härvidlag missnöje skall 'komma att 
yppa sig och att framförallt övervakningen 
av kolonisationsverksamheten och kontrol
len kommer att bli lidande. 

Också kommuns ansvarsskyldighet ökar 
den nya lagen genom att större penning
medel ställas till kolonisationsmyndigheter
nas förfogande och nya utlåningsformer 
tillkomma. Kommunerna stå ju sist och 1 

-------~-------------------

slutligen i ansvar för de till kolonisations
kassorna beviljade kolonisationskrediterna. 
Det hade nog varit bättre att staten liksom 
härtilldags även själv skulle dela ut kolo
nisationskrediterna till kolonisterna och 
ikläda sig ansvaret härför, i synnerhet då 
det är fråga om jördköpslån. Nu synes 
det vara meningen att överföra denna låne
rörelse på kommunerna, i det att jordköps
lån understigande 75,000 mark skulle fi
nansieras genom kolonisationskassor, i en 
del fall till och med högre belopp. Vid in
träffande kristid kan man lätt tänka sig 
att detta kan medföra svårigheter för ko
lonisationsnämnderna och kommunerna. Om 
man t. ex. framdeles skulle bli tvungen att 
sänka prisen på kolonisationslägenheter, sä
som man under den nyss överståndna svårn 
kristiden fick lov att göra, skulle då kom
munerna måsta stå för prissänkningen eller 
ikläder sig staten den 1 Här är en omstän
dighet som bör klargöras och som vid in
träffad kristid kommer att försätta koloni
sationsnämnderna i rätt svår belägenhet. 

En bland de svagaste punkterna i den 
nya kolonisationslagen är den, att koloni
sationsåtgärderna icke hli tillräckligt tryg
gade. Såsom det nu är ordnat hava vi 
lagen om kolonisationslägenheter, som gör 
att jobberi med kolonisationsjord ej kan 
förekomma. Nu föreslås denna lag att 
upphävas och en del procentbestämmeh;er 
träda i stället då kolonisationslägenhet kil
pes och försäljes. Denna procentbestäm
melse, 25 %, förmår dock icke hindra joh· 
beri. Redan nu vänta många kolonisations
lägenheters innehavare på den dag då den 
nya kolonisationslagen skall träda i kraf-t 
för att bli satta i tillfälle att för god för
tjänst få sin lägenhet eller delar av den
samma avyttrade. Detta gäller främst trak
terna kring Helsingfors, där till följd av 
nya vägar eller andra omständigheter jord
värdet drivits upp i höjden. Det är icke 
på sin plats att dylika företeelser skola bli 
resultatet av statsmaktens lagstiftnings
arbete. 

När jag för min del väger mot varandra 
lagens fördelar och dess nackdelar, så kom
mre jag tili det att nackdelarna äro över
vägande. Den nya kolonisationslagens för
delar kunna vi få inrymda i våra nuva
rande kolonisationslagar utan att dessa 
upphävas, genom ändringar, såsom lägre 
ränta, nya låneformer o. s. v. Vi skulle då 
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hava någonting stabilt att hålla oss till, 
och nackdelarna skulle uteslutas. På grund 
av dessa omständigheter ansluter jag mig 
tili dem som yrka på de föreliggande la
garnas förkastande. Ä ven om lagförslagen 
förkastas, sker kolonisationsarbetet ingen 
skada, emedan på den gamla grund som 
finnes kolonisationsverksamheten 'kan fort
gå ostört framdeles. 

För min del är jag ingen motsåndare 
till kolonisationen, tvärtom understöder 
jag densamma och har också i verkligheten 
sett goda resultat av densamma. Den nya 
kolonisationslagen inför dock många be
stämmelser som äro långt ifrån lyckade. 
På denna grund anser jag att föreliggande 
lagförslag saklöst kan förfalla. 

Men skulle det likväl gå så, att ifråga
varande kolonisationslag av riksdagen nu 
godkännes, anser jag vet vara nödvändigt 
att åt kolonisationsnämnderna icke gives 
alltför stor frihet vid lånebevillningen så
som man nu tänker sig. Staten bör liksom 
hittills kontrollera och avgöra kolonisations
lånen. Detta finner jag vara det bästa 
och det ändamålsenligaste. J ag är rädd 
för att om åt kolonisationsnämnderna gives 
alltför stora rättigheter i detta avseende, 
underslev och oegentligheter kunna före
komma. Tidigare ägde även kolonisations
nämnderna större rätt härvidlag, men ju 
längre tiden led såg man sig vara tvungen 
att koncentrera lånebevillningen i koloni
sationsstyrelsen. Skall man nu frångå 
denna praxis, är jag övertygad om att 
misstag begås och att man kommer att få 
ångra desamma. I synnerhet anser jag 
det vara nödvändigt att förfara på detta 
sätt som större belopp statsmedel enligt 
de nya lagarna härefter komma att ställas 
tili kolonisationsnämndernas förfogande. 

Ed. R y t i n k i: Herra puhemies ! -
Meillä on nyt ratkaisevassa vaiheessa kauan 
valmisteilla ollut asutuslaki. Eduskunnalla 
ei ole tällä kertaa olemassa muuta mah
dollisuutta kuin hyväksyä tai hylätä tämä 
käsillä oleva asutuslaki. 

On otettava huomioon, että asutustoi
minta on meidän maassamme tärkeimpiä 
kysymyksiä, toimintaa, jonka kautta 
sijoitetaan maamme lisääntyvä irto
laisväestö ja varsinkin maaseudun köyhä 
irtolaisväestö hankkimaan itselleen ja per-

heelleen toimeentulomahdollisuus sellaisen 
raskaan ruumiillisen työn kautta, mitä 
korven raivaajan työ on ja josta työstä he 
eivät varsinkaan alkuaikoina saa edes tyy
dyttävääkään toimeentuloa, vaan joutuvat 
nämä korvenraivaajat tätä suuriarvoista ar
vojen luomistyötä tekemään vaatimattomissa 
olosuhteissa eläen, puutetta ja kurjuutta !kär
si en. Meillähän kaikilla on tiedossa se tosi
asia, että asutustilallinen raivatessaan kor
pea tuottavaksi tekee työtä tulevien polvien 
hyväksi. Tämän ta!kia olisi yhteiskun
nan velvollisuus kaikilla keinoilla heidän 
asemaansa parantaa ja helpottaa. Mutta 
voidaanko tämän käsillä olevan lakiesityk
sen kautta saada käytännössä toteutetuksi 
huojennuksia ja helpotuksia asutustilalli
sille heidän kurjaan taloudelliseen ase
maansa? Minä luulen, että ei saada, ja 
uskallanpa vakuuttakin, että kun tämän 
lain hyväksymisen jälkeen ryhdytään uusia 
asutustiloja perustamaan niin ne kansa
laiset, jotka joutuvat pakosta sinne asu
maan menemään, saavat edelleen nähdä 
puutetta ja kurjuutta, samalla taval
la . kuin voimassa olevan asutuslain 
kautta muodostetutkin asutustilalliset ovat 
saaneet nähdä ja kokea. Mhnä olen jo 
useamman kerran tältä paikalta tuonut 
julki niitä puutteellisuuksia, mitä on voi
massa olevassa asutuslaissa olemassa ja 
niistä puutteellisuuksista mitä nyt tässä 
esillä olevassa lakiesityksessä on olemassa 
juuri asutustilallisten itsensä näkökannalta 
katsottuna. 

Ensinnäkin minä pidän suurena virheenä 
sen, että tässä lakiesityksessä ei ole otettu 
tarpeeksi huomioon asutustoiminnan mah
dollisuuksia maamme eri osissa, vaikka on
han aivan selvää, että se toiminta, mikä so
veltuu Etelä-Suomessa maan ja ilmastosuh
teiden puolesta, ei sovellu Perä-Pohjolassa 
ja Lapissa ollenkaan. Myöskään ei ole oi
lmaan osunut se, että valtionmaan asutta
minen on kytketty yksityismaiden asutta
misen kanssa saman kaavan mukaan to
teutettavaksi kuten se tässä esillä olevassa 
lakiesityksessa tulee tapahtumaan. Minun 
käsitykseni mukaan valtionm~an asuttamis
kysymys olisi käsiteltävä erillisenä yksi
tyismaan asuttamiskysymyksestä. Sitä puo
lustavat niin monet eri asiat. 

Hallituksen esityksen perusteluista käypi 
ilmi, että valtion viljelyskelpoisia maita 
on noin 1, 700,000 ha. Siitä on noin 83 % 
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Pohjois-Suomessa jääden siis muuhun osaan 
Suomea ainoastaan 17 %. Mutta toden
näköistä on, että tästä 17 % : sta sijaitsee 
suurin osa Itä-Suomessa, joten muuhun 
osaan Suomea ei jää kuin muutama pro
sentti valtion viljelyskelpoista maata. Tämä 
todistaa siis sen, että valtionmaan asutta
mineri tulee kysymykseen pääasiassa ja suu
rin piirtein vain Pohjois-Suomessa, joka on, 
kuten jo edellä mainitsin, maan ja myös
kin ilmastollisten suhteiden puolesta erilai
semmassa asemassa kuin esim. Etelä- ja 
Keski-Suomi. Ei siellä voida kasvattaa lä
heskään kaikkia niitä kasvilajeja, mitä voi
daan kasvattaa menestyksellä m. m. Etelä
ja Keski-Suomessa. Mainitsen tällaisen yh
den kasvilajin, joka on muodostunut Etelä
ja Keski-Suomessa erikoisen tärkeäksi kas
viksi, nimittäin vehnän. Tämä kasvilaji 
ei menesty enää minunkaan kotipaikkakun
nallani, sen voin oman kokemukseni pe
rusteella todistaa, vaikka tila onkin paljon 
paremma'lla paikalla kuin uudet tilat, jotika 
vielä voidaan valtionmaillle muodostaa. 
Sillä asutuskelpoiset maat on Perä-Pohjo
lassa ja Pohjois-Suomessa järvien ja jokien 
rantamilla jo vanhempi asutus valloittanut 
asutukselle, joten kysymykseen tulee enää 
valtion takamaiden asuttaminen. Metsän 
kasvu on taasen Pohjois-Suomessa paljon 
hitaampaa kuin Etelä- ja Keski-Suomessa. 
Kun valtion noin 1,700,000 ha:n laajuinen 1 

viljelyskelpoinen maa on suurimmaksi osll!ksi · 
suomaata, joka ei nyt tuota tälle yhteiskun
nalle paljon mitään hyötyä, niin olisi se 
luovutettava halukkaille viljelijöille viljel
täväksi ilman korkeaa lunastushintaa, mutta 
tämä esillä oleva lakiesitys ei sitä edellytä. 
Kun senrattaisiin noiden uudisasukkaiden 
ponnistuksia, joita he joutuvat valtion 
takamaa-alueita asuttaessaan tekemään 
raivatessaan siel'lä ha]laisia korpia ja 
rämeitä viljavainioiksi, ja nähtäisiin hätä 
ja kurjuus, minkä uudisasukkaat saa
vat nähdä ja kokea raivaustyötä suorit
taessaan, niin minä luulen, että ei löydy yh
tään sellaista, joka ei näille korvenraata
jille soisi sellaista helpoitusta, että heiltä 
poistettaisiin korkeat maanlunastushinnat. 

Vielä tahtoi·sin huomauttaa, että maksu
ehdot ja korkomäärät ovat tässäkin käsi
teltävänä olevassa lakiesityksessä liian kor
keat ja raskaat köyhien asutustilallisten 
maksettaviksi, vaikkapa korko onkin 1 % 
alhaisempi kuin voimassa olevassa laissa. 

Jos tässä maassa tahdotaan todella asutus
toiminnan kautta järjestää toimeentulomah
dollisuus sellaisille köyhille kansalaisil
lemme, joilla ei ole muilta eri elinkeinohaa
railta mahdollisuutta hankkia toimeentu
loaan, niin silloin meidän on näitä rasituk
sia heidän kohdaltaan helpoitettava ja vel
kakuormaa kevennettävä, mutta sitä ei saa
vuteta tämänkään käsiteltävänä olevan laki
esityksen hyväksymisellä. Meille kyllä asia
kirjojen ja tilastonumeroiden perusteella 
selostetaan, minkälaisia tuloksia on saa
tu aikaan nykyisten voimassa olevien 
asutuslakien aikana, kuinka paljon on vuo
dessa perustettu uusia tiloja, minkä ver
ran on annettu maata ja mistä hinnasta, 
paljonko on annettu lainoja, minkälaisilla 
koroilla ja mihin tarkoitukseen, paljonko 
on saatu lainoista korkoa lainanottajilta 
perityksi ja paljonko on jäänyt rästiksi 
maksuja ja kuinka monessa tapauksessa on 
täytynyt ryhtyä lainojen pakkoperimisiin. 

· Näistä kaikista meille täällä esitetään nu
merotietoja ja tilastoja, mutta siitä ei esi
tetä tilastoja eikä numerotietoja, mi
tenkä raskaitten ponnistusten ja kärsimys
ten kautta asutustilalliset ovat saaneet 
koota nämä ikorkomaksut, joista tmastoja 
meille esitetään. Me emme näe asiakir
joista sitä, onko asutuslainojen korkomak
suihin täytynyt kiristää rahaa supistamalla 
jo niukkaa leipäpalaa ja kulkemalla edel
leenkin alastomina ja rääsysissä vaatekappa
leissa, mutta että näin on, sitä todistaa ehkä 
osaltaan meille se, että asevelvollisuus
kutsunnoissa on todettu syrjäseutujen nuo
rukaisten olevan suureksi osaiksi aliravit
tuja ja heikosti kehittyneitä nuorukaisia, 
sillä suurin osahan syrjäseutujen asevel
vollisuusnuorukaisista on asutustilallisten 
ja pienviljelijöiden poikia, jotka lapsuus
vuosinaan ovat saaneet nähdä vilua ja näl
kää. 

Meillähän on kokemus jo käytännössä 
osoittanut, että asutustilallisten asema on 
nykyisin kestämätön. Heillehän on täyty
nyt myöntää maksuihin lykkäyksiä, alentaa 
lunastushintoja j;a näiden toimenpiteiden 
kautta siirtää nälkää päivästä päi
vaan. Kun nam on, niin ei tätä 
yhteiskuntaa sillä lujiteta, että edeUeen 
muodostetaan aivan tietoisesti sellaisia 
uusia koteja, joidenka asukkaat useassa 
tapauksessa joutuvat jos eivät aivan 
köyhäinhoitoavustuksen varaan, niin kui-
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tenkin aina hakemaan työtä kodin 
Ui1kopuolelta muista sivuansiotöistä. Että 
näin tkäypi, ei tapahdu asutustilaHis
ten itsensä vuoksi, vaan senvuoksi, että val
tion· taholta asetetaan heille kannettavaksi 
ja maksettavaksi sellaisia maksuja ja eh
toja, joita he eivät kykene hyvällä tahdol
lakaan suorittamaan. Vaikkapa tämä asu
tuslaki nyt hyväksyttäisiinkin, niin ennem
min tai myöhemmin on tehtävä asutustilal
listen maksurasituksiin ja työehtovaatimuk
siin suuria muutoksia, sillä ilman muutok
sia ei asutustoimintaa voida terveelle ja 
kestävälle pohjalle rakentaa. Kun minä 
tulen lopulta siihen tulokseen, että lakiesi
tys olisi hylättävä, tulen siihen pääasialli
sesti senvuoksi, että en voi hyväksyä val
tion maan asuttamisen siirtämistä yksis
tään metsähallitukselle, jonka asutusystä
vällisyyden me pohjoissuomalaiset tun
nemme jo entisen kokemuksen perusteella 
erikoisen hyvin. 

Ed. Niskanen: Herra puhemies! 
Asutuslait ovat meille välttämättömät ja 
niiden uudistaminen on ajankohtainen ja 
välttämättömyys siksi, että n. s. Lex Kallio 
ja yleensä vanhat asutuslait ovat tehneet 
sen, mitä niillä on tarkoitettukin. On, ku
ten sanoin, ajankohtainen ja välttämätön 
kysymys asetettu eduskunnan eteen asutus
lakien uudistamisessa, tästä viime eduskun
llassa käytiinkin tavattoman laajaan aineis
toon perustuva keskustelu ja sitä samaa on 
täällä tänä päivänä hyvin ansioituneella ta
valla jatkettu. Minä -en tahdo tässä asiassa 
olla tällä kertaa pitkäsanainen, mutta kui
ten'kin pidän välttämättömänä, tässä asu
tuslakien loppukäsittelyssä, tehdä siihen 
muutamia huomautuksia, vaikka kuulunkir 
niihin, jotka ovat asutuslait nyt tällaisena 
hyväksymässä. 

Ensiksikin minä tahdon ihmetellä sitä, 
millä perusteella oikeisto ja osa keskustaa
kin itsensä tekee syypääksi asutuslakien 
hylkäämiseen. Heidän perustelunsa ei

vät minun mielestäni mitenkään pue 
heidän ajatustaan sellaiseksi, että kansa 
niitä tahtoisi ja voisi ymmärtää. Poh
joissuomalaisilla, minä myönnän kyllä, 
heillä on omat oikeutetut huomautuksensa
kin tehtävänä valtion metsämaiden asutta
miseen nähden, siksi, että se tulee metsä
hallituksen huostaan. Minä myönnän, että 
tähän asti metsähallituksen asutustoiminta 

on ollut kaikkea muuta, vaan ei asutus
ystävällistä, mutta se johtuukin ehkä· osit
tain siitä, että metsähallitusta sinänsä ei 
ole velvoitettukaan asutustoimintaa kehit
tämään, jotavastoin nyt hyväksyttävänä 
oleva asutuslaki lain varsinaisella painolla 
pakottaa metsähallituksen johtavat henkilöt 
suhtautumaan asutustoimintaan sillä ta
valla, että todellakin valtion metsämaista 
tehtäisiin asutustiloja tämän maan ja kan
san hyvinvoinnin edistämiseksi. Tämä 
muuttaa suuresti metsähallituksen suhtau
tumista asutustoimintaan nähden siitä, mitä 
se tähän asti voimassaolevien lakien perus
teella on ollut. 

Hylkäävää kantaansa perustelevat he 
myöskin puhumalla voimakkaasti n. s. maan 
pakkolunastamisesta asutustarkoitukseen. 
Tämä tuntuu olevan oikeastaan eräänlai
nen pöpö, joka maalataan seinälle, ja sen 
nojalla tahdotaan tehdä hylkäävä esitys. 
Asutuslakiesityksen 2 §:ssä 3 momentissa 
luetaan juuri siitä asiasta, johonka koh
taan tahdon täällä lyhyesti huomiota kiin
nittää. ,I~isämaaksi voidaan maata pakko
lunastaa myöskin yksityisen henkilön 
taikka muun kuin edellisessä momentissa 
mainitun yhtiön, osuuskunnan, yhdistyksen 
tai säätiön omistamasta kiinteistöstä.'' 
Tämä yksityisen henkilön maan pakkoluo
vuttaminen asutustoiminnan käytettäväksi 
tuntuu heille erittäinkin olevan !ki
peä kohta. Siitä sanotaan lain 51 §:ssä 
seuraavasti: ,Pakkolunastamatta jätettä
köön tällöin myös ainakin niin paljon maa
talous- ja maatalousktlpoista maata, että 
se tarkoituksenmukaisimmaksi maatalous
maan käyttölajiksi saatettuna vastaa 50 
muunnettua peltohehtaaria", kuin myöskin 
jatketaan: ,Älköön myöskään pakkolunas
tettako alueita yksityiskiinteistöistä, joista 
omistajan lapsille tai jakamattoman pesän 
osakkaille jaettuna ei riitä kullekin enem
pää kuin 6 § :ssä säädetty viljelystilan kor
kein pinta-ala on" ja tässä 6 §:ssä sano
taan seuraavaa: ,Viljelystilaan erotetaan 
niin paljon maatalous- j:a maatalouskel
poista maata, että keskikokoinen perhe voi 
paikallisten liikenne- ja maatalousolojen 
tarjoamien eqellytysten mukaan tilaansa 
viljellen saada siitä ainakin pääasiallisen 
toimeentulonsa, ei kuitenkaan enempaa, 
että maa tarkoituksenmukaisimmaksi maa
talousmaan käyttölajeiksi saatettuna vastaa 
15 muunnettua peltohehtaaria, elleivät 

39 
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erinomaiset syyt vaadi jonkunverran suu
rempaa tilusalaa annettavaksi. Lisäksi voi
daan viljelystilaan hankkia välttämättömän 
kotitarvepuun saantia varten tarpeellinen 
metsämaa ei kuitenkaan epäedullisimmissa
kaan olosuhteissa enempää kuin että se 
säännöllisessä kasvukunnossa vuosittain 
tuottaa puuta 75 kiintokuutiometriä.'' 
Näissä pykälissä tahdotaan tuoda esille se, 
että ei yksityistenkään maista tahdota pak
kolunastaa maata niin pieniksi, että se ei 
vastaisi sitä vaatimusta, mikä asetetaan 
yleensä maataloudelle, että se elättäisi vil
jelijänsä ja hänen perheensä. Pohjois-Suo
messakin on tunnettua, että jo 15 ha:n vil
jeliyllä pinta-alalla voipi viljelijä elättää 
hyvin itsensä ja perheensä (ottamalla ni
mittäin huomioon sellaiset ajat, että maa
talous yleensä kannattaa), joka tässä 
6 §:ssä onkin mainittuna, kuin myöskin se, 
että pakkolunastamatta jätetään niin suu
ret alat, että jopa 50 muunnettua pelto
hehtaaria. 

Joka tällä pohjalla asettuu vastusta
maan maan saantia asutustarkoitukseen 
yksityisistä maista, hänen epäilemättä täy
tyy tunnustaa olevansa asutustoiminnan 
vastustaja eikä ystävä, kuten täällä tänä 
päivänä oikeiston taholta on tahdottu osoit
taa. 

Kirkon maat, ne ovat heillä myöskin 
eräänlaisena huomion kohteena. Minä olen 
ihmetellen tänä päivänä kuunnellut eri 
edustajien lausuntoja siitä, kuinka kirkko 
tai seurakunta tarvitsisi maansa ja voisi 
ne paremmin asuttaa kuin mitä tämän 
uuden asutuslain pohjalla voidaan tehdä. 
Meillä on kokemuksia itse kullakin omassa 
pitäjässämme, jos haluamme niitä esimerk
keinä käyttää, surullisia kokemuksia siitä, 
että kirkko taikka seurakunta on vuokran
nut maansa niin korkeasta hinnasta, <että 
nämä vuokraajat todellakin huokaavat kor
keain vuokrrumruksujen alla ja odottavat 
vapautuksensa päivää. Siksi onkin vält
tämätöntä että kirkon maat, ikuten olen 
jo aikaisemmassa lausunnossani viime edus
kunnassa asian käsittelyn yhteydessä esille 
tuonut, on myöskin saatava asutustoimin-
nan käytettäväksi. i 

Myöskin on meidän kiinnitettävä huo
miota korkokysymykseen. Täällä on tah
dottu huomauttaa siitä, kuinka tämä asu
tuslaki, jos se tällaisenaan hyväksytään, tu
lisi kokonaan huononmlkseksi aikaisempaan 

asutuslakiin nähden. On tosin viitattu sii
hen, että korkokanta on prosenttia alhai
sempi kuin voimassa olevassa asutuslaissa. 
Niin kuitenkaan ei ole asian laita. Sillä 
täällä niin sanotuissa korkopykälissä sano
taan 25 '§: ssä: ,Viljelys-, rakennus- ja 
omakotilainat sekä sisarosuuslainat makse
taan takaisin 5 %: n vuotuismaksulla, 
joista luetaan korkoa enintään 3 % kul
loinkin suorittamatta olevasta pääomasta 
sekä muu osa pääomaa lyhennykseksi. '' Sa
moin laidunviljelyslainoista on 26 § :ssä 
mainittuna, että korko on enintään 3 %. 
Tämähän tahtoo sanoa sitä, että eri tapauk
sissa voipi asiaa hoitava maatalousministe
riö laskea koron jopa yhteenkin tai puo
leen prosenttiin, ei sen välttämättä tämän 
lain tulkinnan mukaan tarvitse olla 3 %. 
Tämä on minun mielestäni seikka, jota 
ne henkilöt, jotka haluavat käydä asutus
ystävistä, kavahtakoot ja palatkoot takaisin 
ja tulkoot niiden joukkoon, jotka haluavat 
todellakin tämän lain voimaan ja haluavat 
tässä maassa tehokasta asutustoimintaa 
kehittää. 

Täällä on myöskin sanottu, että koko
naan tukahdutetaan asutustoiminta sillä, 
että tahdotaan jopa lasten suustakin leipä
pala viedä asutusmaksujen suorittamiseen. 
Tästä puolesta asiaa voitaisiin kyllä maa
lata vaikka minkälaisia surullisia kuvia 
kansamme keskuudesta, mutta siitähän ei 
minun nähdäkseni tällä kertaa ole kysymys. 
Ne asiat ovat korjattavat muiden lakien 
yhteydessä. Sitä paitsi tässä nyt käsillä 
olevassa asutuslaissa annetaan eri tapauk
sissa jopa 10:kin vapaavuotta kokonaan 
maksuhelpotuksena, niin mekö olisimme 
niitä edustajia, jotka emme tätä ottaisi vas
taan näiden korvenraivaajien hyväksi. Käsi 
sydämelle oikeisto, kuin myöskin ne keskus
tan edustajat, jotka aikovat asettua tätä 
vastustamaan ! Teillä ei ole siihen asiallista 
oikeutta. Te olette oikeutenne ottaneet joko 
agitatiopuheissa tai aikaisemmissa liian suu
rissa lupauksissa (Vasemmalta: Oikein! -
Hyvä puhe!). 

Täällä sanotaan laissa vuokra-alueiden 
lunastamista koskevien asioiden vireille
panoajan rajoittamisesta, että vuoden 1938 
joulukuun 31 päivään pitää n. s. vuokralla 
olevien ilmoittaa haluavansa siitä luopua. 
Minä tahtoisin tästä huomauttaa, että maa
talousministeriö, !kun se rupeaa tätä asiaa 
hoitamaan, antakoon kaikille vuokralaisille 
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tarkan tiedon, että he todellakin tietävät 
ilmoittaa tästä vuokrasta luopumisesta, sillä 
maan sydämessä saattaa olla sellaisia ai
kaansa seuraamattomia koteja ja kansalai
sia, jotka eivät tiedä siitä, vaikka se tänne 
lakiin onkin kirjoitettuna. 

Laissa asutusasiain osaston perustrumisesta 
maatalousministeriöön kiintyy erikoisem
,Maatalousministeriöön perustetaan asutus
,maatalousministeriöön perustetaan asutus
asiain osasto, johon voidaan perustaa sopi
muspaikkaisia ja peruspalkkaisia virkoja, 
sekä ottaa ylimääräisiä viran- ja toimen
haltijoita''. Nämä ,peruspalkkaiset virat'', 
meillä on niistä tavattoman surulliset ko
kemukset palkan suuruuteen nähden. Ne 
nousevat usein päätä huimaaviin summiin. 
~Iiksikä todellakin tällainen on tänne la
kiin yritetty saada. Ja siitä huolimatta, 
vaikka se siellä on, niin meidän on nyt se 
hyväksyttävä. Mutta minä haluankin tästä 
huomauttaa erikoisemmin juuri siksi, että 
näitä ,peruspalkkaisia virkoja'' ei sinne 
perustettaisi, koskapa tähän lain kirjaimen 
mukaan ei ole välttämätöntä pakkoa, sillä 
täällähän sanotaan, että ,voidaan perus
taa" ja tämän sanonnan pohjalla voidaan 
myöskin olla perustamatta sopimuspaikkai
sia virkoja. 

Näillä lyhyillä huomautuksHla ha~uan 
jättää asian käsittelyn ja toivon, että se 
myöskin tuleepi eduskunnassa hyväksy
tyksi. 

Ed. V en h o: Herra puhemies! Minun 
puheenvuoron ,pyyntöni aiheutui etu
päässä ed. Soiuin lausunnon johdosta. Hän 
lausunnossaan halusi esittää torppadva
pautus-asian siten, että oi:keisto muka olisi 
tämän myönnytyksen ·ja uhrau'ksen tehnyt 
ilomi~lin. Mutta sensijaan nyt olisi aika 
panna piste uhrausten perään. Minulle on 
kerrottu kuiten:kin, että oikeistolla. oli siihen 
aikaan, kun torpparivapautus-lakia käsitel
tiin, suunniMeen sama ääni kellossa kuin 
nytkin. Ed. Soinilie minä pyytäisin li
säksi !Palauttaa mieliin hänen kansanta
loudest8J .aikanaan 'lukemansa totuuden, 
että maapääoma on erikoista siinä suh
teessa, että sitä ei voida. lisätä. Jos tarve 
lisääntyy, niin silloin ei voi maata lisätä, 
niinikuin voisi jota:kin muuta omaisuutta, 
vaan täytyy koettaa järjestää .asiat siten, 
että lisääntynyt tarve tulee tyydytetyksi 

toisin keinoin. Lisäksi oikeiston pitäisi mi
nun käsittääkseni ymmärtää, että mitä 
useamman henkilön saamme maahan kiinni. 
sen enemmän saamme tähän maahan va~ 
kaita isänmaan ystäviä (Eduskunnasta: 
Aivan!). 

Sitten oikeiston taholta tänään, niinkuin 
monta muuta kertaa ennen!kin, on suosi
teltu asutustilaJlisten työntämistä yksin
omaan Pohjois~Suomen ja I.tä-Suomen laa
joille soille. Niin ed. Soinikin äsken esitti. 
Minun kokemukseni on se, että ei siellä 
noin vain ilman muuta asutustilallinen 
tule toimeen. Ajatelkaamme esim. Lapin 
asutusta. Sanotaan että Latppi on harvaan 
asuttua. Mutta ei se ole harvaanasuttua 
siinä mielessä, että siellä olisi talo sielUi, 
toinen täällä, vaan siinä mielessä, että ky
lät ovat kaukana toisistaan. Talot ovat 
ryhmittyneet kyläryhmiin sentä:hden, että 
niissä aJoissa täytyy näin olla, koska ai
noastaan silloin naapuri voi naapuri<a tu
kea. Jos työnnämme verrattain puutteelli
silla välineiJlä ja pienillä . pääomilla varus
tetut asutnstilaHiset suurille Pohjois-Suo
men soille, niin kyllä he siellä aivan var
maan sortuisivat. Ainakin ensimmäinen 
polvi, niinkuin Eino Leino sanoo: ,:kaatuisi 
suolle ;pitkospuiiksi' ', jotta seuraavan olisi 
helpompi kulkea. 

Minä haluan ottaa esimerkin siltä Suo
men alueelta, jonka tällä kertaa parhaiten 
tunnen, s. o. 'läntisen Viipurin läänin Maan
vilje~lysseuran alueelta. Si~llä on taloudelli
nen hSJvä maatalousväestön keskuudessa ja
kaantunut verrattain tasaisesti. Ei ole isoja 
rikkaita eikä paljon kurjia köyhiäkään. 
Mutta siellä ovat maatilat sellaisia, eWi 
tarkka·an sanoen vuoden 1930 tilaston mu
kaan 5,000: sta tilasta, jotka siellä silloin 
olivat, oli ainoastaan 39 yli 50 peltohehtaa
ria käsittäviä. Minun mielestäni olisi 
muualla:!kin pyrittävä tällaisiin tiloihin, 
kohtuuhlisen toimeentulon antaviin. 

.Pakkolunastusperiaa:tteen esitti edustaja 
Soini uutena, niinkuin se nyt vasta ·oJisi 
lainsäädäntöön tuotu. Ei suinkaan asia ni-in 
ole. Onhan sitä aikaisemminkin sovellettu. 
Ei se ole uusi periaate. Nythän on vain 
kysymys siitä, kuinka pitkälle sitä sovelle
taan. Tässä lais..<>a on kovin monta rajoit
tavaa kohtaa pa:kkolunastuksen toimeen.pa
nemisessa. Ed. Niskanen on niitä luetellut 
aika monta, joten minun ei ole syytä ker
rata asiaa. Nehän sisätlty,vät pääa8iassa .py-
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käliin 49, 50, 51. Lisälksi laki rajoittaa 
pakkolunastuksen siten, että, kun joille
kuille .tiloille kerran on asutussuunnitelma 
tehty, niin näistä tiloista ei sitten enää 
toista kertaa pakkolunasteta. Ja 8 § :ssä 
srunotaan, että lisämaata •Voidaan antaa ai
noastaan niille tiloille, jotka ovat maare
kisteriin merkityt ennen 1 päivää touko
kuuta 19·36. Lisäksi rajoittavat pakkolunas
tusta m. m. rakennusten laatu, kunto ja 
koko. 

Minun käsittääkseni tässä 1laissa, tämän 
hetken tarpeita silmällä pitäen, ei pakko
lunastusperiaatteessa ole menty liian pit
käHe. Sen tähden minä olen valmis lain 
hyväksymään. Se ei merkitse sitä, että 
minä olisin tyytYJväinen lain jokaiseen 'koh
taan, vaan se merkitsee aivan samaa kuin 
ed. Kullbergkin tarkoitti sanoessaan: ,kun 
vertaa valo- ja varjopuolia, niin toinen pää
see voitolle". Ed. Kullbergin vertailussa 
pääsivät varjopuolet voitolle, minun vertai
lussani pääsevät valopuolet !Voitolle (Ed. 
Komu: Maku on niin monenlainen !) . 

Ed. U. H i l d e n : Herr talman! Med före
liggande lagförslag har man velat min:ska 
de obesuttnas antal och stärka de nuvarande 
småhrwkarnas ställning genom att stöda 
deras jordköp och bevilja dem vissa lån. 
Samtidigt har man velat sammanföra alla 
lagar, som röra kolonisationen, till en lag 
och därigenom skwpa mer reda i vår kolo
nisationslagstiftning. Förnekas kan ej att 
föreliggande lagar hava vissa förtjänster, 
som gör att man i någon mån närmar sig 
de uppställda måilen, men å andra sidan 
vidlåda •lagarna sådana brister och svag
heter, att man måste ställa sig frågan om 
nyttan uppväger de offer, som här göras. 
,Jag vågar tro, att man nått målen på ett 
betydligt enklare och för samhällsfredens 
bevarande .lämpligare sätt. Redan namnet, 
kolonisationslagstiftningen, giver vid han
den, att huvudv~kten lägges på nybildnin
gen wv lägenheter, en nybildning som jag 
för min de:l finner onödig att på konstlad 
väg ,påskynda så länge samhället ännu ej 
kunnat bereda småbruka.rna en säkrare och 
drägligare ställning än vad härtills varit 
fallet. J ag tycker man ä ven fäst för stort 
avseende vid nj1;tan av att hava en lag, 
som innehå1ler all.t som berör kolonisationen 
och små'brnkets befrämjande. Man hade 
säkert IVUnnit mera om man uppdela:t lag- 1 

----------------

f'örslagen i två skilda, av varandra mindre 
bevoende lagar. Den förra skulle beröra 
enbart lkoloniseringen av staten tillhöriga 
marker och den senare skulle hehandla den 
frivilliga koloniseringen jämte de åtgärder, 
som äro nödvändiga a;tt vidtagas från sta
tens sida för att allmänt stärka de nu
varande småbrukarna;s stäJlning. Lagstift
ningen rörande koloniseringen av statens 
marker hade väl närmast hlivit en u:pp
görelse mellan olika styrelser, d. v. s. lant
bru:ks-, kolonisations- och forststyrelsen. 
V ad den andra lagen beträffar hade den 
närmast lösts därigenom wtt vid koloni
sartionsstyrelsen inrättats en beditbevilj
ningsavdelning, som ordnat krediten för 
jordbrukare upp till 15 hektar odlad mark. 
Svagheten med våra småbru:kare består 
huvudsakligen i svårigheten att få krediten 
ordnad till dräglig ränta. Det har näm
ligen visat sig .att småbrukare, som hwva 
den svagaste sälkerheten att bjuda och som 
sakna vana att uppträda i bankerna, :få 
betala de högsta räntorna. Man kan in
vända häremot .att Maakiinteistöpankki 
skuHe fylla det heträngda smäbrukets be
hov. Härtill vill jag dock svara att den i 
så fall skal·l följa andra prindpe.r än vad 
den härtills har följt. 

Nej, svagheten med nuvarande lagstift
ning består däri att den [ämnar det stora 
flertalet nuvarande småbrukare utan stöd. 
Den giver icke samma möjligheter åt alla, 
utan. lämnar ofta åt slumpen ·eller läget 
och dylikt att avgöra vem som skaJ1 komma 
i åtnjutande av ·denna lags bestämmelser. 
Hall billiga pengar av staten stä!llts tili 
ko1onisartionsstyrelsens förfogande dels för 
inköp av jord, dels för konsolidering av 
gamla skurlder, så hade man ikommit längst. 
Envar hade på sin ort försökt komma åt 
jord ,thll gängse pris, för·etagsamhet och 
duglighet hade slutligen varit de faktorer 
som bli!Vit de avgörande. 

8törsta svagheten. med föreliggande [ag
förslag ligger för det .första däri att en 
stor del småbrukare, som väntat att genom 
denna lag bliva hulpna gå lagens bestäm
melser förbi. och för det andra däri att 
bestämmelse~na rörande tvångsköp äro av 
den art, att de skapa ett osäkerhetstiHstånd 
vad äganderätten beträfbr, och genom de 
många undantagsbestämmelserna, som fin
nas i lagen, komma ett otal processer att 
väckas. 
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Vidare tillå:ter lagen i~ke inlösen av 
större åkerarealer i norra Finland än i 
södra Finland, ehuru envar vet att man 
för att föda en familj med jordbruk i norra 
Finland behöver betydligt större areal än i 
södra. Bestämmelserna rörande gängse pris 
bli:va svåra att förstå, man hewktar icke i 
tiUräcklig grad lägenhet,ernas olika ,läge, 
d. IV. s. om de ligga ute på rwma bondlandet 
eller i närheten. av konsumtion.sorter. Be
stämmelsen om att kolonisationsstyre:lsen 
s. a. s. Slkulle slop.as är olycklig. J ag anser 
att hi:thörande frågor böra koncentreras och 
ligga i händerna på dem, som redan ·vunni.t 
erfarenhet och sakkunskap. En stor brist 
ligger även. däri atrt ingen bestämmelse 
finnes som hindrar de nybildade lägenhe
terna att ånyo uppdelas i mindre enheter, 
och dock komme såväl staten som den 
enskilda att göra stora uppoffringar för 
att öka arealerna ho.s dessa småbrukare. 

Flere brister och svagheter kunde upp
rä:knas, men dels äro de uppräknade i bi
fogade reservationer och dels !hava de 
upprä:knats av tid]gare talare, o0h då 
möjligheter Wl ändring numera ej .före
finnes, är det onödigt att vidare påvisa 
flere. J ag vill en.dast hava framsagt, att 
vad man innerst strävat till, d. v. s. att 
stärka småbruket, det hade man vunnit 
lämpligast gen.om att ställa biUiga. ,pengar 
till kolonisation.sstyrelsens förfogande för 
konsolidering av redan befintliga skulder 
och för inköp av tillgänglig tillskottsjord. 
Enär enligt mitt förmenande nyttan ieke 
uppväger de offer samhället går att giva, 
och svagheter och brister, ja rena oförmån
ligheter vidlåda föreliggande lagförslag, 
förenar jag mig med dem, som 'PåYl'ka 
dessa 1agars förkastande. 

Ed. K y 1 ä n p ä ä: Lukiessa näiden asu
tuslakien käsittelyssä syntyneitä mietintöjä 
ja pöytäkirjoja sekä itse lakia joutuu pa
kostakin siihen käsitykseen, että esillä oleva 
asutuslaki on vielä epäkypsä. Asian kä
sittelyn eri vaiheissa tehdyt muutokset 
edestakaisin jo osoittavat sen. Asutustoi
minnalle ei siitä käsitykseni mukaan koidu 
erinomaisia haittoja, vaikkapa nämä lait 
saataisiin kirjoittaa uudelleen. Minusta on 
tämä 2 § :ssä oleva sanontakin jo sellaista, 
että minä en tätä ymmärrä. Tässä sano
taan, että maata pakkolunastetaan evanke
lisluteri'laisten ja kreikkalaiskatolisten seu-

rakuntien papiston ja lukkariurkurien vir
kataloista sekä mainituilla seura kun
n i 11 a olevista maista. Minä en tiedä, mitä 
muita maita seurakunnilla on, paitsi virka
taloja. Eihän tällä vain tarkoitettane seu
rakunnan omistamia hautausmaita (Edus
kunnasta: No, no!). 'Tähän kohtaan minä 
haluaisin kuulla selitystä. Lakiehdotuk
sissa on periaatteel'lisesti arveluttavia sää
döksiä. Ensinnäkin on sellainen asutm>
lakiin sisällytetty pakkolunastus. Kun asu
tustoiminnan edistämiseen maata on vapaa
ehtoisesti kaupalla vielä yllinkyllin saata
vissa, tuntuvat näin .pitkälle niin hyvin yksi
tyisten kuin kuntien ja seurakuntien mai
hin ulotettavat pakkolunastustoimenpiteet 
tarpeettomasti liian pa'ljon loukkaavan vielä 
loukkaamattomana pidettyä omistusoikeutta. 
Pääepäkohta ei ole siinä, ettei maata ole 
saatavissa, vaan siinä, ettei maata halua
villa ole tarpeeksi 'luottoa ja varoja käy
tettävänä. Minä luulen, että kaikista va
rauksista huolimatta maanomistajain pelko, 
että laissa sanottua lisämaata voidaan tä
män lain nojalla ottaa sel'laisesta paikasta, 
mikä tuottaa suurtakin haittaa tilalle, ei 
ole aiheeton. Minä pelkään, että tämän 
lain toimeenpano tulee synnyttämään kat
keruutta, silloin kuin vastoin maanviljeli
jäin tahtoa käydään ottamaan ehkä tilan 
paraita viljelysmaita, sil'loinkuin omistajat 
eivät mistään hinnasta luopuisi niistä, 
mutta sensijaan kyllä antaisivat vapaaeh
toisesti viljelyskelpoista maata jostakin 
muusta paikasta. Tiedän tällai•sia tarjouk
S<ia nytkin tehdyn. Mutta näihin tarjouk
siin on vastattu kieltävästi. Korpeen ei 
haluta mennä ennenkuin valtio rakentaa 
sinne autotien ja talon valmiiseen kuntoon. 
Varmaa myös on, etteivät kaikki, jotka il
moittautuvat halukkaiksi maata saamaan, 
pysty sitä sittenkään viljelemään ja kan
nattavasti asumaan, vaikka saisivat ilmai
seksi talon ja valmiissa kunnossa. 

Toiseksi tämän lain kautta tuodaan enti
seen käytäntöön vallan uusi periaate, josta 
täällä jo huomautettiin, siinä että yleis
hyödyllisiin tarkoituksiin hankittua ja lah
joitettua omaisuutta nyt pakkokeinoin ru
vetaan vaatimaan pois yksityiseen käytän
töön. Kunnat ja seurakunnat ovat hank
kineet maata tukeakseen ja helpottaakseen 
taloudellista asemaansa. Tähän asti tätä 
on suosittu. Nyt pannaan siihen este tai 
jos ei suorastaan sitä estetä, niin ainakin 
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pannaan pelätin, että mitloin tahansa voi
daan katsoa tarpeelliseksi ottaa vielä äsket
täin hankittu maa asutustarkoituksiin hin
nasta, mikä silloin voi olla kohtuushinta, 
mutta myöhemmin vallan mitätön. Sen si
jaan että seurakuntienkin maat tällä ta
valla joutuvat pakkolunastuksen alaisiksi, 
olisi pitänyt 'helpottaa seurakuntien maiden 
ja varsinkin tonttipa:lstojen vapaaehtoista 
myyntiä, mikä näyttää tuottavan vaikeuk
sia ja on muutamissa tapauksissa kokonaan 
kiellettykin. Kun kirkon ja seurakuntien 
mailla on pieni merkitys asutustoiminnalle, 
seurakuntien virkatalojen viljellyt maat on 
laskettu olevan 17,401 ha, niin tuntuu vä
hän siltä kuin seurakuntien maihin ulo
tettu pakkolunastus olisi enemmän jonkin
lainen mielenosoitus kirkkoa kohtaan kuin 
suuri todellinen tarve. Sellaiseksi sen maa
seudun vakavamielinen kansa käsittää. 
]~hkä se ei siinä olekaan vallan erehtynyt. 

Maanmittaushallituksen antamien tieto
jen mukaan on kirkollisvirkataloista v. 
1926-34 erotettu 1,892 torppaa ja 1,573 
mäkitupa-aluetta, eli siis kaikkiaan 3,465 
vuokra-aluetta, joille on annettu 16,318 ha 
viljeltyä maata, 8,036 ha viljelyskeipoista 
maata, 25,490 ha varsinaista metsämaata ja 
1,280 ha joutomaata ja siis yhteensä 51,124 
ha tiluksia. Luulisi tämän jo riittävän seu
rakuntien osalta. 

~Iitä tulee seurakuntien maiden viljelys
kuntoon, niin niissä parissakymmenessä 
seurakunnassa, joiden virkatalojen taloudel
lisissa katselmuksissa olen ollut mukana, 
ovat seurakuntien pappiloiden ja virkata
lojen maat olleet yleensä yhtä hyvin vil
jeltyjä kuin niiden ympäristiillä olevien 
viljelijäin maat, joten väite niiden ylei
sestä huonosta kunnosta ei maan länsiosissa 
ainakaan pitäne paikkaansa. Virkatalojen 
vuokraajat ovat myös olleet tyytyväisiä 
vuokrasopimuksiin, paitsi että metsänkäyt
töoikeutta ovat jotkut toivoneet lisää. Seu
rakuntien maiden pakkolunastuksen sisäl
täminen näihin lakeihin ei suinkaan ole 
kiireellisen tarpeen vaatima, vaan voitai
siin hyväHä tahdolla odottaa siksi kuin 
kirkon taholta tehtävä ehdotus seurakun
tien maiden käyttämisestä asutustarkoituk
sen edistämiseksi valmistuisi. Minä yhdyn 
niihin, jotka ovat kannattaneet tämän lain 
hylkäämistä. 

Ed. T u o r i l a : Herra puhemies! Le
päämässä oleva asutuslakiehdotus lähtee 
siltä pohjalta, ,että valtion varoilla ja tuella 
harjoitettava asutus on kansakunnalle tällä 
hetkellä niin tärkeä ja keskeinen kysymys, 
että sen vuoksi on sovellutettava verraten 
pitkälle ulottuvaa pa:kkolunastusperiaatetta. 
Kysymys pakkolunastuksen sovelluttamisen 
oikeudesta edellyttää mielestäni kolme eri 
kohtaa. Ensinnäkin pakkolunastus on oi
keutettua silloin, kun on kysymys koko 
yhteiskuntarakenteeseen vaikuttavien epä
kohtien poistamisesta, jotka epäkohdat jat
kuessaan uhkaavat johtaa kehityksen yh. 
teiskunnassa vahingolliseen ja turmiolli
seen suuntaan, siis kun on kysymys kansa
kokonaisuuden edusta, toiseksi silloin, kun 
yhteiskunnalla ei kohtuudella katsoen ole 
käytettävänään muita keinoja olojen jär
jestämiseksi siihen suuntaan, kuin yhteis
kunnan terve kehitys vaatii. Ja kolman~ 
neksi, ettei pakkolunastustoimenpiteissä 
mennä pidemmälle kuin kokonaisuuden etu 
ja tarve välttämättä vaatii. Ovatko nämä 
edellytykset nyt diemassa mentäessä asu
tuskysymyksen ratkaisuun pakkolunastus
tietä ~ Voidakseni vastata tähän on minun 
pakko palauttaa muistiin eräitä asutusky
symyksemme aikaisempia vaiheita. 

Vuonna 1901 oli Suomessa maaseudulla 
omistavia ruokakuntia 110,000, mutta vuok
ramies- ja tilattoman väestön ruokakuntia 
yhteensä 370,000. Omistavia oli vain siis 
silloin 23 pros. koko määrästä. Yhteiskun
nallisessa tasapainotilassa oli vaaka täl
löin ratkaisevasti painunut omistamatto
mien luokkien puolelle. Ja se oli yhteis
kuntaolojen rauhalliselle kehitykselle vaa
rallista. Näissä oloissa oli oikeutettua yh
teiskunnan rauhallisen kehityksen turvaa
miseksi turvautua pakkolunastusperiaattee
seen, kuten tehtiin torpparivapautuskysy
myksen ratkaisussa. Nykyään arvioidaan 
maaseudulla olevan omistaviinluokkiin kuu
luvia ruokakuntia kaikkiaan noin 450,000 
a 500,000, jota vastoin omistamattornia ruo
kakuntia on nykyään maaseudulla noin 
250,000. Omistavia ruokakuntia on nyt 
65 pros. koko ruokakuntien määrästä. Yh
teiskunnallisessa tasapainotilassa on näiden 
30 vuoden kuluessa vaaka painunut ratkai
sevasti omistavien ja yhteiskuntaa turvaa
vien luokkien puolelle. Nykyoloissa ei ai
nakaan yhteiskuntaelämän rauhallisen kehi-
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tyksen turvaaminen edeUytä pakkolunastus
toimenpiteisiin ryhtymistä. Onko nyt mah
dollisesti muita syitä, jotka vaativat pakko
lunastusta siinä laajuudessa, kuin edellä
olevassa lakiesityksessä on esitetty~ Minun 
mielestäni tällainen syy olisi, jos voitaisiin 
osoittaa, ettei asutustarkoituksiin ole nyky
oloissa riittävästi vapaaehtoista tietä maata 
saatavissa. Minä olen koettanut rehellisessä 
mielessä syventyä asiaan ja olen siinä mie
lessä m. m. ottanut selvää meidän pakko
lunastusla:kimme Lex Kallion vaikutuksista. 
Tämän lain avulla oli vuoteen 1933 lukien 
saatu muodostetuksi 222 tilaa ja 64 lisä
maata eli yhteensä noin 10,000 ha pakko
lunastusteitse. Samaan aikaan saatiin va
paaehtoista tietä muodostetuksi vuosittain 
keskimäärin noin 26,000 uutta tilaa (Ed. 
Koivisto : Yksityismaistako ~). - Yksityis
maista. Tämä siis, tämä pakkolunastus
periaate, se ei tuottanut ei yhtä prosent
tiakaan muodostettuj·en uusien tilojen mää
rästä (Ed. Lepistö: Entäs välillinen vaiku
tus? - Vasemmalta: Sitä ei puhuja 
muista!). Nyt pyritään pakkolunastusta 
sovelluttamaan sellaisiin tiloihin lisämaan 
hankkimiseksi, joissa on viljeltyä tai vil
jelyskelpoista maata yli 50 ha. Nyt on huo
mattava, että tällaisia tiloja ei Suomessa 
kaikkiaankaan ole kuin vähän yli 3,500. 
Tätä tietä - on tutkittu tätäkin seikkaa -
voidaan muodostaa noin muutamia tuhansia 
lisämaa-alueita, ei enempää, kun saman
aikaisesti vapaaehtoisesti vuosittain syntyy 
kolmattakymmentä tuhatta tilaa. Onhan 
tämä osoitus siitä, että meillä on vapaaeh
toista tietäkin tarpeeksi ollut maata saata
vissa. Siis ei ole olemassa tuota toistakaan 
edellytystä, jonka mukaan ei asiaa muuten 
voitaisi järjestää, mikä on välttämätön 
edeHytys pakkolunastusperiaatteen sovellut
tamiseksi. Asia voidaan järjestää, kunhan 
vain tarkoitukseen myönnetään riittävä 
määrä varoja. 

Jos nyt näillä edellytyksillä ruvetaan so
velluttamaa.n pakkolunastusperiaatetta siinä 
laajuudessa kuin mitä se on edelläolevassa 
.lakiesityksessä, tulee varmasti osa mei
dän maanomistajaväestöstämme käsittämään 
tämän oikeuden loukkaukseksi, oikeuden 
loukkaukseksi siitä syystä, että sitä ei vaadi 
kansakokonaisuuden etu ja että. asia voitai
siin muutenkin järjestää. Minä nimittäin 
tahdon alleviivata sitä, että tällaisessa muo
dossa sovellettuna tuo pakkolunastusperi-
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aate voi johtaa kansantaloudellisten arvojen 
hävittämiseen. >Sisältäähän nykyinen laki 
sen, että viljelysmaita luovutetaan asutu&
tilallisille osaksi lisämaaksi osaksi muuten
kin. Voi olla tämä paikallaan, jos on ky
symys maista, joita ·ei viljellä kuten pitäisi. 
Mutta jos tapahtuu sellaista, että ensiluok
kaisessa kunnossa olevat maat, johon maan
omistaja on uhrannut paljon perusparan
nuksiin, salaojitukseen y. m., jos tällaiset 
maat pakkoluovutetaan sellaiselle viljelijä:Ue 
joka ei pysty niitä kunnolla hoitamaan, 
joka hoitaa niitä huonommin kuin se, jolta 
nyt pakkoluovutetaan, silloin on tapahtu
nut kansantaloudellista vahinkoa. Samaa 
voi tapahtua myöskin metsiin nähden. 
Meillä on paljon suurviljelijöitä, jotka pys
tyvät hoitamaan metsänsä varmasti parem
min kuin monet pienviljelijät. 

Minä olen sitä mieltä, että asutuskysy
mys on tärkeä kysymys meidän yhteis
kunnassamme (Vasemmalta: Teoriassa!) . 
Se on käytännössä tärkeä kysymys, mutta 
se ei ole nyt niin tärkeä kysymys kuin 
se oli 15 a parikymmentä vuotta sitten. 
On otettava nimittäin huomioon, että 
Suomessa oli tämän vuosisadan alussa 
kaikkiaan vähän yli 100,000 tilaa. Nyt on 
näiden tilojen luku noin 570,000. Tämä 
asutuslakiesitys se Hi:htee siitä, että meillä 
olisi tulevaisuudessakin mahdoliisuus har
joittaa asutustoimintaa samassa mittakaa
vassa kuin tähänkin asti. Tämä on suoras
taan käytännöllisistä syistä mahdoton. Ei 
ole olemassa enää tarpeeksi maata. Hallitus 
on kyllä laskelmissaan esittänyt, että kaik
kiaan on yksityisillä yli 3 milj. hehtaaria 
viljelyskelpoista maata, mutta on muistet
tava, että tämä maa on jo suurimmaksi 
osaksi pienviljelijöitten ja keskikokoisten 
viljelijöitten hallussa, joten sitä ei voida 
pakkoluovuttaa. Suuremmilla viljelijöillä, 
sellaisilla, joiden peltopinta-ala on yli 50 
ha, on asutuskelpoista maata ainoastaan 
pieni osa koko määrästä. Näidenkin tilojen 
maat tulevat luonnollisen kehityksen vaiku
tuksesta lähi vuosikymmeninä jaetuksi su
vun jäsenten kesken. 

Edellä oleva jo osaltaan osoittaa sen, että 
asutuslaki on epäkypsä. Täällä on koetettu 
leimata ne, jotka nyt vastustavat tätä asu
tuslakia, asutuksen vastustajiksi (V asem
malta: Niinkuin ne ovatkin!) ja siihen 
ryhmään on koetettu liittää myöskin isän
maallinen kansanliike (Vasemmalta: Niin-
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kuin se onkin ! ) . Isänmaallinen kansanJiike 
sanoo aivan selvästi ohjelmassaan, että se 
katsoo, että asutuskysymys on tässä maassa 
hoidettava. Se on kaikkein tärkeimpiä ky
symyksiä, mutta minä olen varmasti vakuu
tettu, että tämä laki, joka perustuu pakko
lunastusperiaatteeseen pääasiassa, ei tule 
saamaan riittävästi tältä pohjalta lähtien 
maata. Maata tarvitaan enemmän asutus
tarkoituksiin. Se on saatavissa vapaaeh
toista tietä, sitä tietä, että varoja myönne
tään ,enemmän käytettäväksi. Mutta kehi
tys on, niinkuin jo sanoin, johtanut meiilä 
tavattoman suureen tilojen määrän lisään
tymiseen, niitten lisääntymiseen jopa viisin
kertaisesti. Samanlaista kehitystä ei vastai
suudessa voi enää jatkua, ei yhtä pitkälle, 
ei riitä maata, kuten sanoin. 

Minun käsittääkseni meidän maakysy
myksemme keskeisimpiä kohtia ei tällä het
kellä ole tämä asutuskysymys vaikkakin se 
on tärkeä. Minun käsittääkseni keskeisim
piä kohtia on se, että turvataan ne pien
viljelijät säilymään tiloillaan, jotka tilansa 
ovat saaneet. Onlian meil'lä joutunut tiloil
taan pois viime vuosina yli 12,000 viljeli
jää etupäässä pienviljelijöitä. Tämä luku 
on paljon suurempi kuin mitä enää 
pakkolunastusteitse voidaan uusia tiloja 
muodostaa. Sen osoittavat asiantuntijain 
laskelmat. Näitten tilallisten tiloillaan tur
vaaminen on kansankokonaisuuden kannalta 
katsoen erittäin tärkeä asia ja yhtä tärkeä 
on myöskin se, että huolehditaan siitä, ettei 
nykyään olemassa olevia pientiloja pirstota 
siinä määrin, että näille pirstotuille tiloille 
syntyy väestö, joka ei siellä tule toimeen, 
joka lisää tuota yhteiskunnan levotonta ai
nesta. Tässä on kaksi meidän suurta maa
kysymystämme, jotka on jätetty hoitamatta. 
Minä myönnän, että tässä esillä olevassa la
kiesityksessä on hyviäkin kohtia m. m. se, 
että varataan haipakorkoista luottoa asutus
tilallisille. Mutta toisaalta siinä on heik
kouksia, sen myöntävät kaikki ja minä kat
son, että nykyoloissa ei ole niin kiirettä, 
varsinkin kun nämä muut tärkeämmät ky
symykset on jätetty hoitamatta, etteikö 
vielä voitaisi tätä esitystä hylätä ja kiireel
lisesti valmistuttaa uusi lakiesitys, sellai
nen, joka todella tulee viemään asutusta 
eteenpäin, siHä tästä lakiesityksestä en minä 
usko tulevan koskaan oikeata asutustoimin
nan edistäjää. 

Yhdyn nii'hin, jotka kannattavat esityk
sen hylkäämistä. 

Puh e m i e s: Eduskunnan istunto kes
keytetään ja jatketaan sitä tänään kello 19. 

Täysistunto 'keskeytetään kello 16,53. 

Täysistuntoa jatketa;an 

kello 19. 

Puhetta johtaa ·puhemies K a 11 i o. 

Keskustelu asutusl.aista jatkuu: 

Ed. K i v i s a 1 o : Herra puhemies! Mi
nulla ei ollut aiemmin aikomusta puuttua 
tähän asiaan, mutta eräät tämän lain vas
tustajain esittämät väitteet pakottavat mi
nut tekemään joitakin oikaisuja. 

Ed. Soini ja useat muut ovat puhuneet 
pitkästi ja vahvasti kuinka tämän lain 2 ~ 
muka säätää aivan vieraan ja ennen kuu
lumattoman periaatteen, sen mukaan kun 
voidaan ottaa suurtilallisilta liikamaita asu
tustarkoituksiin pakkolunastuksellakin, mi
käli ei niitä vapaassa kaupassa ole riittä
västi saatavissa. Minua kummastuttaa ed. 
Soinin y. m. tietämättömyys Suomen his
toriasta, vieläpä sen aivan uusimmasta his
toriasta. Onhan tunnettua, että jo kauan 
ennen kuin ed. Soini ja kukaan tässä kama
rissa oleva on syntynytkään, on ollut voi
massa laki, jonka mukaan voidaan pakkolu
nastaa maata yhteiskunnan tarpeita var
ten, mitä moninaisimpia tarpeita varten. 

Yksityisomistuksen pyhyyttä on siis lou
kattu jo silloin ja jo satoja vuosia sitä en
nenkin sangen monasti, milloinka vain yh
teiskunnan kokonaisetu on sitä vaatinut. 

Maan pakkolunastaminen viljelystarkoi
tuksiinkaan ei ole mitään uutta Suomen 
lainsäädännössä. Vuonna 1918 säädettiin 
ja seuraavana vuonna huomattavasti pa
rannettiin lakia, jonka mukaan maanomis
tajilta pakkolunastettiin melkoiset alat hei
dän omistamiaan maita torppareille ja mä
kitupalaisille. Tätä lunastuslakia on sittem
min eri kertoja täydennetty useilla muilla 
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lunastuslaeilla eivätkä ed. 'Soini y. m. ole 
tehneet aloitetta näiden lakien kumoami
seksi. 

Mitä tulee pakkolunastukseen nyt eri
koisesti asutustarkoituksiin, ei edes sekään 
ole mitään uutta. V. 1922 - se tahtoo sa
noa 14 vuotta sitten - säädettiin meillä 
n. s. Lex Kallio, jonka senkään kumoami
seksi ed. Soini ei ole tehnyt aloitetta. 

Kun Suomen väkiluku vuosittain kasvaa 
lähes 30,000 hengellä ja kun maatalous 
jatkuvasti koneeliistuu eikä näin ollen voi 
tarjota riittävästi ansiomahdollisuuksia kai
kelle iisääntyvälle väestölle ja kun teolli
suus ja liike-elämä, huolimatta valtavasta 
nousustaan, ei sekään ole tarjonnut toimeen
tuloa läheskään kaikille uusille tulokkaille, 
ei edes nykyisenä nousukautena, niin on 
odotettavissa, että nämä elinkeinot eivät 
voi tulevaisuudessa tarjota ansiomahdoHi
suuksia, etupäässä maaseudulla kasvavalle 
liikaväestölle edes siinä määrässä kuin nyt 
nykyisenä nousukautena on ollut mahdol
lista. Kun näin on, niin yhteiskunnan vel
vollisuus on järjestää maan asukkaille toi
meentuloa ja. sitä koetetaan järjestää asu
tustoiminnaUa. Näin ollen on yhteiskun
nan velvollisuus myös huolehtia, että maata 
on saatavissa tarpeen tullen pakkolunas
tuksellakin, mikäli ei vapaassa kaupassa 
ole saatavissa. On:han ihmisten elämisen
oikeus tärkeämpi kuin moneen kertaan re
pelöity maan yksityisomistusoikeus. 

1Se, ettei nyt ole työttömyyttä niin pal
jon kuin sitä oli pulavuosina, ei oikeuta 
hylkäämään tätä lakia. Nykyinen nousu
kausi ei suinkaan o'Le ikuinen, vaan piankin 
voi tulla uusi lamakausi. On siis varustau
duttava, ettei se uusi lamakausi kohtaa 
meitä yhtä valmistumattomina ja yhtä 
avuttomina kuin viimeksi eletty pulakausi. 

Ed. Pennasen väite, että maan saanti asu
tustarkoituksiin on asutusvira,nomaisten 
järjestämää tietä hita,ampaa kuin vapaassa 
kaupassa, on kylläkin totta, mutta esillä
aleva laki ei millään tavoin estä vapaata 
asutustoimintaa. Päinvastoin esillä o1eva 
laki, jos se tu'lee hyväksytyksi, on omansa 
edistämään tällaista vapaata maan han
kintaa, niin1kuin Lex Kalliokin on välilli
sesti edistänyt. Monet maanomistajat, jotka 
tietävät, että heiltä tullaan tämän lain mu
kaan ottamaan maata, kiiruhtavat sitä an
tamaan vapaassa kaupassa. Siis tämä laki 
on omansa edistämään juuri sellaista asu-

tustoimintaa, jota ed. Pennanen pitää par
haana. 

Mitä tulee monien edellisten puhujien 
väitteeseen kirkollisten virkatalojen liika
maiden koskemattomuudesta, niin näiden 
maiden pakkolunastuksen oikeutus on to
dettu 'korkeimman oikeuden päätöksellä, 
jota ei ole syytä ·epäillä. Mitä näiden mai
den pakkolunastuksen siveelliseen oikeutuk
seen tulee, niin on aiva:n luonnollista, ettei 
yhtä maanomistajaryhmää voida vapaut
taa velvollisuudesta, joka muiden maan
omistajain harteille sä1ytetään. Se herät
täisi oikeutettua mielipahaa monissa maan
omistajissa ja olisikin ilmeisesti väärin. 
Sitä paitsi ei kirkon tarkoitus ole olla maan
viljelijänä, vaan sielunhoito on sen tehtävä. 
Jos katsotaan voitavan pakkolunastaa 
maa:ta sellaisilta, jotka ammatikseen ovat 
maanviljelijöitä, niin vielä suuremmalla 
oikeutuksella maata voidaan pakkoluovut
taa sellaisilta, joilla on toinen tehtävä ja 
joilla maanviljelys on vain päätehtävää 
häiritsevänä sivui1miönä. 

Että maatalous pappien harjoittamana 
todellakin on heidän toimintaansa häirit
sevä sivuilmiö, siitä pyydän mainita todis
teeksi sen, että kaikista kirkollisvirkata
loista n. 73 %, siis lähes 314 on annettu 
vuokralle ja vain 1

/ 4 niistä papit viljelevät 
itse. Useimmiten nämä maat ovat annetut 
vuokralle perin lyhyiksi vuokra-ajoiksi eikä 
niitä voida vuokratakaan pitkiksi ajoiksi, 
koska papille voi milloin tahansa aueta 
mahdollisuus päästä uuteen pitäjään, jossa 
on lihavampi leipäpala. On siis todennä
köistä, että nämä vuokra-ajat pappilain 
maissa tulevat pysymäänkin lyhytaikaisina. 
Järkiperäinen maanviljelys kuitenkin edel
lyttää sellaisia maan perusparannuksia, joi
hinka maan haltija ei voi ryhtyä ellei ole 
varmuutta siitä, että hän saa olla maan hal
tijana pidemmän aikaa. Tunnettua onkin, 
että pappilaissa harjoitetaan ryöstövilje
lystä, joka on kansantaloudellinen tappio. 

Kirkollisvirkatalojen koskemattomuutta ei 
siis vaadi, ei laki eikä evankeliumi, eikä 
myöskään maatalouden kunnollinen hoito. 
Nykyisellään ollen sitävastoin papit eivät 
viljele maitaan itse eivätkä anna muiden
kaan viljellä sellaisilla ehdoilla, että niitä 
kannattaisi kunnollisesti viljellä. 

Ed. Kilpeläinen pelkää, että kirkollisten 
virkatalojen maihin käydään käsiksi kovin 
kourin, jos tulee sellainen hallitus, jolle 

40 
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kirkko on vastenmielinen. Tähän huomau
tan, että pappien velvollisuus on esiintyä 
niin, etteivät he joudu vastenmielisiksi köy
hälistön laajoille kerroksille. Pappien olisi 
vastedes esiinnyttävä vähemmän repäise
västi kansanvaltaisen valtioelämän viholli
sina kuin mitä he ovat esiintyneet tähän 
asti (Vasemmalta: Hyvin sanottu!). Suo
men kansa on sisimmältä olemukseltaan sy
västi uskonnollismielistä ja tämä takaa, että 
sillä tulee olemaan kunnioitus kirkkoa ja 
sen omaisuutta kohtaan, mikäli eivät papit 
hävittämällä hävitä tätä kansan kunnioi
tusta, niinkuin on tapahtunut viimeisinä 
vuosina. 

Ed. Jussila ja eräät muut ovat kiinnittä
neet huomiota siihen, että tämän lain mu
kaan asutustoimintaa tulevat käsittelemään 
liian monet virastot ja että tämä hidastut
taa sitä. Näin saattaa olla, mutta se ei ole 
riittävä syy tämän lain hylkäämiseen. Sillä, 
jos vastainen kokemus osoittaa, että tässä 
laissa on liiallisia mutkia tai puutteelli
suuksia, niin varmoja saadaan olla siitä, 
että eduskunnalta ei tule puuttumaan hy
vää halua näiden mutkien oikomiseen ja 
puutteellisuuksien poistamiseen. Sitä paitsi 
on huomattava, että tätä lakia ovat valmis
telleet aikanaan maatalousvaliokunnassa sel
laiset miehet, jotka ovat pitkät ajat olleet 
käytännöllisessä asutustoiminnassa mukana, 
kuten edustajat Alestalo, Marttila, Eskola 
ja useat muut. Näiden miesten mukanaolo 
tämän lain käsittelyssä on tae siitä, ettei 
tässä laissa pahempia puutteita tässäkään 
suhteessa voi olla. 

Ed. Tuorila jonkun verran epäonnistu
neessa neitsytpuheessaan esitti väitteitä, 
jotka sietävät tässä neljä lyhyttä huomau
tusta: 1) Sellainen laki kuin asutuslaki ei 
koskaan ole oikeistoporvarien mielestä tar
peeksi kypsä. Minä olin 14 vuotta sitten 
eduskunnan lehterillä kuuntelemassa, kun 
käsiteltiin lex Kalliota, ja kaikilla oikeisto
porvareilla, jotka silloin esiintyivät, oli se 
sama laulu kuin ed. Harjalla, Soinilla ja 
monella muulla, että laki ei ole tarpeeksi 
kypsä. Jos siis laki sillä perusteella hylät
täisiin, ettei se ole oikeistoporvarien mie
lestä tarpeeksi kypsä, niin meillä ei mil
loinkaan saada minkäänlaista kunnollista 
asutuslakia. 2) Jos ajan vaatimia uudis
tuksia ei panna toimeen ennenkuin vasta 1 

sitten kuin yhteiskuntaa uhkaa jokin suuri 
vaara, niinkuin_ ed. Tuoriian mukaan olisi 

tehtävä, niin jouduttaisiin täällä jatkuvasti 
olemaan kansalaissodan kynnyksellä, joka 
ei kai ed. Tuoriian suositteleman kansa
kokonaisuuden kannaltakaan olisi toivotta
vaa. 3) Jos maata on ollut saatavissa va
paaehtoisesti ja kauppoja tehty täten enem
män kuin lex Kallion kautta, niin tämä 
on vain todistus siitä, että lex Kallio on 
välillisesti edistänyt asutustoimintaa. Sa
moin tulee tämä laki tekemään. 4) Ed. 
Tuoriian väite, että maata saa kyllin, kun 
sen saamiseksi vain varataan riittävästi ra
haa, on asiallisesti sama kuin hänen puolue
toverinsa, entisen edustajan Honkalan väite 
viime keväänä, kun hän sanoi, että kyllä 
maata saa riittävästi, kun siitä vain riittä
västi maksaa. Tämän asian tietää pieni lap
sikin, mutta se ei auta meitä asutustoimin
nassa yhtään enempää kuin vanha vitsi: 
hyvää päivää, kirvesvartta. 

Ed. P i 1 k a m a: Herra puhemies! Tätä 
käsiteltävänä olevaa 'lakiesitystä on kyllin 
paljon täällä selitetty ja ,vatvottu'' puo
lelta ja toiselta ja etenkin ovat ed, Soini, 
ed. Harja y. m. selittäneet tarkoin, minkä 
tähden emme voi näitä lakiesityksiä hyväk
syä. Aikaisemmin viime eduskunnassa olen 
itsekin tästä asiasta käyttänyt useita pu
heenvuoroja, joten minun ei ole tarvis koh
distaa lausuntoani mihinkään yksityiskoh
tiin. Kuitenkaan en voinut olla ottamatta 
puheenvuoroa muutamien täällä lausuttu
jen ajatusten johdosta. 

Ensiksikin on hyvin valitettavaa, että ed. 
Marttila täällä vähemmän miellyttävästi ar
vosteli esim. Etelä-Suomen kartanonomista
jia. Hänen olisi päinvastoin mitä suurim
malla kunnioituksella pitänyt puhua hen
kilöistä, jotka rajatonta isänmaanrakkautta 
ja suurta uhrimieltä osoittaen olivat val
miit torpparien itsenäistyessä vapaaehtoi
sesti luovuttamaan kolmanneksesta käypää 
hintaa, monetkin satoja hehtaarin aloja 
maata ja siten uhrasivat hyvän asian eteen 
isänmaan alttarille satojatuhansia markkoja 
omaisuudestaan itsekukin. Syynä tähän uh
rautuvaisuuteen ei suinkaan ollut mikään 
pakko. Meillä oli torpparien lunastuslaki; 
mutta jos me katsomme, niin monin pai
koin kiirehtivät maanomistajat tekemään 
vapaaehtoisia kauppoja (Ed. Komu: Jotta 
olisivat saaneet enemmän hintaa!). Ei, 
vaan tekemään vapaaehtoisesti kauppoja ja 
vieläpä antamaan entisille. torppareilleen 
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paljon suuremmat maa-alat vapaaehtoisella 
kaupalla kuin tämän lain mukan olisi ollut 
pa:kko tehdä (Vasemmalta: Mitä te olette 
hyötyneet torppareista ?) . Syynä tähän uh
rautuvaisuuteen, niinkuin sanoin ei ollut 
pakko, vaan se, että nämä maanomistajat 
jo silloin ymmärsivät, että torpparilaitos 
oli jo aikansa elänyt ja vanhentunut sopi
mattomaksi. Onhan selvää, niinkuin täällä 
ed. Kivisalo selitti, ettei vuokramies mil
loinkaan uhraa eikä tahdo uhrata kaikkea 
voimaansa vuokraamansa tiluksen maiden 
ja rakennusten kuntoon panemiseksi. Siitä 
johtui, että silloiset torpparikylät olivat 
ikäviä näihdä, ränsistyneine harmaine raken
nuksineen, hoitamattomine peltoineen ja 
kaatuneine aitoineen, ja kaikki heidän 
maanviljelysvehkeensä olivat huonoja. Tä
män näkivät maanviljelijät, ja he tahtoivat 
myös osaltaan viedä Suomen maataloutta 
eteenpäin, ja he suostuivat vapaaehtoisesti, 
niinkuin sanoin, torppien luovutukseen, ja 
siitä onkin ollut vallan valtavat seuraukset. 
Nuo entiset torpparikylät ovat nyt lyhyen 
ajan kuluessa kohonneet erittäin kauniiksi 
pientila-alueiksi; niissä on uudestaan ra
kennetut rakennukset, vieläpä niinkin lu
jasti sementtitiilisine ulkohuoneineen,. nii
den ympärille nousevat kauniit puutarhat 
ja niissä asuu nykyään entisen torppari
väestön sijasta itsenäinen maanviljelijä
luokka. Paitsi tätä taloudellista edistystä, 
tähtäsivät myös silloiset maanviljelijät sii
hen, että he saisivat näistä ennestään kat
kerista, tyytymättömistä ja sosialidemo
kraattien talutusnuorassa kulkevista maan
vuokraajista itsenäisiä, edesvastuuntuntoi
sia, vapaita maanomistajia, ja tässä me 
olemmekin suurin piirtein onnistuneet. Olen 
itse elävä esimerkki siitä, sillä olen tänne 
suurimmaksi osaksi tullut näiden entisten 
torpparien äänillä (Ed. Komu: Rohkenen 
epäillä!). 

Ed. Marttila täällä ihmetteli, miksemme 
me nyt sitten kannata pakkolunastusta asu
tustarkoitukseen, vaikka muka nyt niistä 
pakkolunastettavista maista saataisiinkin 
käypä hinta. Jos näin olisi, jos tosiaan 
ajateltaisiin maksaa tähän asutustarkoituk
seen tarvittavista maista käypä hinta, paik
kakunnalla käypä hinta, eihän silloin mi
tään tämmöistä pakkolunastusta tarvittaisi
kaan, sehän on turhaa puhetta. Onhan ai
van varmaa, että jos maanviljelijämme saa
vat maistaan paikkakunnalla käyvän hin~ 

nan ja sen selvässä rahassa, niin maata asu
tustarkoitukseen on saatavissa vapaaehtoi
sella kaupalla ja vieläpä Etelä-Suomessa
kin, jota täällä jotkut ovat epäilleet (Edus
kunnasta: Mikä on käypä hinta n. Sitähän 
on vaikea mennä sanomaan täällä, se on 
arvosteltava paikan päällä, ottaen huomioon 
paikalliset hinnat, olot, maanlaatu j. n. e. 

Muuten minulla on kokemuksia pa:kko
lunastuslautakuntien toiminnasta. Jos pak
kolunastuslautakunnat voisivat aina oikeu
denmukaisesti arvostella käyvän hinnan, ei 
siitä olisi mitään sanottavaa, mutta usein
kin saattaa tapahtua, että nämä hinnat hei
lahtelevat suuresti ja ne saattavat heilah
della kahtaalle päin, milloin liian korkealle 
ja milloin liian rulas. Tämä johtuu pakko
lunastuslautakunnan joko onnistuneesta tai 
vähemmän onnistuneesta koikoonpanosta. Mi
nulla on persanallisia kokemuksia pakko
lunastustoirrninnasta maassamme ja tiedän, 
että maanomistajat ovat usein hyvin kat
keria jälkeenpäin, kun heiltä on pakko
lunastuksella maata johonkin esim. ylei
seenkin tarkoitukseen otettu. Jos siis nyt 
nämä käsiteltävänä olevat lait tulisivat hy
väksytyiksi, jota minä suuresti epäilen, niin 
vaikuttaisi se vallan mieliä masentavasti 
koko maanviljelijäluokkaamme. Loukaten 
kiinteän omaisuuden pyhää omistusoikeutta, 
toisi se tullessaan suuren epävarmuuden 
kerrassaan maanomistusoloihin. Tätä ei 
toivo meidän maanomistajaluokkamme, vaan 
pelkää tällaisia toimenpiteitä, jonka tähden 
minäkään en voi olla hyväksymässä täl
laista lakia, vaikka myönnänkin asutustoi
minnan tärkeyden meidän maassamme. 
Tätä asiaa on ajettava toisia, jo aikaisem
min täälläkin viitoitettuja teitä, eikä lunas
tamalla pakon avulla maanviljelijöiltä tä
hän tarkoitukseen maata. 

Ed. K a r e s: Herra puhemies ! Kaiken 
aikaa kun tästä asutuslaista on keskusteltu, 
on asema tuntunut verrattain toivotto
malta. Sillä asutuslaki ja koko asutuskysy
mys on ajettu puolueasiaksi eduskunnassa, 
niinkuin täällä kaikki suurimmatkin asiat 
ajetaan. Ja puoluemerkeissä on tästä laista 
tehty jonkinlainen shibbolet, jonka omista
misella ja hylkäämisellä määrätään edusta
jien asutusystävällisyys. Tahdotaan väit
tää, että ne, jotka vastustavat tätä lakia, 
ovat asutustoiminnan vastustajia, ne, jotka 
taasen puolustavat tätä lakia, ovat sen 
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lämpimiä ystäviä. Niin kauan kun asia 
pannaan tälle linjalle, emme pääse suuressa 
asiassa koskaan järkeville perille. 

Kun kysyn niiltä, jotka varovaisimmin 
tätä lakia kehuvat, mikä on se hyvä kohta, 
joka heidän mielestään pakottaa heidätkin 
hyväksymään tämän lain, jossa he näkevät 
suuria varjopuoliakin, niin he sanovat, että 
hyvä kohta on se, että korkomääriä alen
netaan, määrätään ne sellaisiksi, etteivät 
ne tule liian raskaiksi näille pienviljeli
jöille j. n. e. Se on kieltämättä eräs tär
keä puoli tässä laissa ja se on hyvä kohta. 
Se on myös ollut se kohta, jossa olen puo
lestani pitkän aikaa ajatellut, eikö kuiten
kin tähän lakiin olisi mentävä. Olen va
kuutettu siitä, että asutuskysymys olisikin 
saatu varmemmin ja paljon paremmille 
perusteille, jos ei olisi pyritty kaikkia 
asioita yhdistämään yhteen ainoaan lakiin. 
Tosin nykyisestä kirjavuudesta olisi pääs
tävä. Lakeja tällä alalla on legio. Mutta 
jos taas koetetaan kaikki määräykset saada 
yhteen ainoaan lakiin, niin joudutaan suu
riin vaikeuksiin. Olen vakuutettu siitä, 
että esimerkiksi rahoituskysymys olisi voitu 
hoitaa paljon paremmin eri lainsäädän
nöllä, koska nyt esim. jäävät ehdotetuista 
eduista osattomiksi n~kyiset velalliset. Sa
moin tuntuu kovasti oudolta, että kun mää
ritellään tämän lain tarkoitus, siihen sot
ketaan myös maaseudun asunto-olojen pa
rantaminen. Kun maallikkona koettaa lu
kea tätä lakia, niinkuin olen lukenut sen 
useampaan kertaan, niin juuri asunto-olo
jen parantamisjutut tekevät lain kovasti 
sekanaiseksi ja varsin vaikeaksi sekä seu
rata että ymmärtää. Sitäpaitsi varsinai
seen asutusasiaan maaseudun asunto-olo
jen parantaminen kuuluu verrattain vähä
pätöiseltä osalta. Ainakin tämä asia olisi 
pitänyt hoitaa kokonaan toisen lain puit
teissa eikä sekoittaa sitä itse asutuslakiin. 
Minun ymmärtääkseni asutuksella on tar
koitettava ennenkaikkea sitä, että tilatto
malle väestölle hankitaan viljelysmahdolli
suuksia sellaisilla paikoilla, missä asutusta 
ei ole riittävästi. Sitä asutuksella on tä
hän asti tarkoitettu, ja sillä tavalla asu
tusta on Suomessa koko sen historian ai
kana hoidettu. Asumattomilla aloilla on 
koetettu saada syntymään uutta asutusta. 
Kun katselee tätä lakia sellaisena kuin se 
nyt on, niin ei pääse siitä vaikutuksesta, 
että kysymyksessä ei ole niinkään paljon 

asumattomien alojen asutus kuin jo asut
tujen maiden pirstoaminen ja jakaminen 
niille, joilla ei viljelysmaita ole. Ja niin 
kauan kuin asutuksen pääkohta pannaan 
tähän paikkaan, niin joudutaan siihen vai
keuteen, missä nyt ollaan. 

On tehty aivan liian suuri numero pakko
luovutusperiaatteesta, joka tässä laissa on. 
Mielestäni pakkoluovutusperiaate maan 
hankkimiseksi tilattomalle väestölle ei suin
kaan sellaisenaan ole hylättävä periaate. 
Edustaja Tuorila aivan oikein huomautti, 
että voi tulla tilanteita sellaisia, joissa on 
pakko ja välttämättömyys hankkia maata 
maattomille niistä viljelysalueista, joita jo 
on olemassa. Kun katselee oloja, niin huo
maa, että tässä kohden on monissa valta
kunnissa suuria laiminlyöntejä tehty. Mi
nun täytyy sanoa, että toistaiseksi esimer
kiksi voimallisesti epäilen Espanjan ken
raalien mahdollisuutta hoitaa asioita. Minä 
pelkään, että ne eivät huomaa, että siellä 
todellakin on, jos he ta:htovat voittonsa 
säilyttää, mentävä varsin pitkälle pakko
luovutuksessa juuri maattomille maan 
hankkimisessa. Mutta minä olen vakuu
tettu siitä, ettei yksikään edustaja tässä 
eduskunnassa sentään täydellä todella voi 
väittää, että meillä olisi nykyään sellaiset 
olot. Kun pakkoluovutusperiaate yksityi
siin maihin otetaan käytäntöön vain lisä
maan hankkimiseksi nykyisille pientilalli
sille, ei siis muissa tapauksissa, niin var
masti kohtuullisella hinnalla joka paikassa 
voidaan tämä lisämaan tarve tyydyttää pa
remmin ja edullisemmin kuin sillä pakko
luovutustiellä, mitä tässä laissa on esitetty. 
Sitäpaitsi olen vakuutettu siitä, että Etelä
Suomessakin suuremmillakin talonpoikais
tiloilla kehitys aivan itsestään vie siihen, 
mihin se jo on mennyt esimerkiksi Etelä
Pohjanmaalla, että suuretkin talonpoikais
tilat jaetaan pienemmiksi ja pienemmiksi, 
niin että lopulta näissä tiloissa ei ole liian 
paljon maata. Kun virkamiesalat tulevat 
ahtaiksi ja mahdollisuudet saada leipäii. 
sillä alalla supistuvat, niin olen vakuutettu 
siitä, että Etelä-Suomenkin talolliset pitä
vät lapsensa kotona ja jakavat niille maita 
sikäli kuin talossa jaettavia maita on. Se 
ei ole Etelä-Suomessakaan kokonaan vieras, 
mutta ei ole tämä kehittynyt niin pitkälle 
kuin esimerkiksi Etelä-Pohjanmaalla. Niin 
että huolenpito siitä, että jossakin talonpoi
kaistaJossa Etelä-Suomessa on liian paljon 
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maata, on aivan tarpeeton. Jos niiltä nyt 
otetaan pois maata, niin parin sukupolven 
perästä niistä taloista syntyy uutta tilatto
mien luokkaa, jolla ei ole enää mahdolli
suutta kotitalosta maata saada. 

Sitä vähemmän on tämä yksityistilojen 
silpominen tarpeellista, kun maassamme on 
valtiolla maata, joka on tullut valtion hal
tuun sen tähden, että asutus on ollut liian 
heikkoa. On aivan tarpeeksi. Luin hiljak
koin tilastollisen tutkimuksen, jonka mu
kaan Suomen kansa ei koskaan voi tulla 
4 miljoonaa suuremmaksi kansaksi. Kun 
näin on, niin joka ainoa meistä myöntänee, 
että niille näistä neljästä miljoonasta, jotka 
maanviljelyksellä tahtovat elää, voidaan 
hankkia maata viljeltäväksi niistä maista, 
jotka ovat valtion hallussa (Ed. Pekkala: 
Ei pidä paikkaansa!). Aivan varma olen 
siitä (Ed. Pekkala: Ei pidä paikkaansa!), 
jos vain tehdään suunnitelmallista työtä ja 
tehdään rohkeasti tätä työtä. Valtion
maista tämä lakiehdotus ottaa maata ko
vasti varovaisesti. On merkillistä, että 
laissa säädetään, Bttä valtionmaan asutusta 
hoidetaan ainoastaan sikäli kuin viljelys
tai asuntotilojen tai lisämaan hankkijoita 
ilmaantuu. Vain poikkeustapauksissa vesi
peräisiin maihin nähden voidaan ryhtyä 
ennakolta asutusalojen valmistamiseen. 
l\'Iielestäni tämä poikkeustilanne olisi oleva 
säännöllinen tilanne. Olisi tehtävä sopivilla 
valtionmailla ne perusparannukset, jotka 
ovat välttämöttömiä ja ilmoitettava: täällä 
on tilaisuus saada maata viljeltäväksi sille, 
joka sitä haluaa. Minä kysyn mitä tästä 
laista hyötyy esimerkiksi etelä-pohjalainen 
pienviljelijäperhe, jossa on useampia lap
sia, jotka mielellään ottaisivat itselleen 
maata, mutta eivät voi enää sitä saada 
isänsä talosta, joka on jo muutenkin liian 
pieneksi jaettu (Vasemmalta: Otetaan pap
pilasta!) - pappilasta voidaan, tosiaankin 
saada ehkä parillekymmenelle, jos kaikki 
maa otetaan. Mutta se ei siihen tarpee
seen, mikä on olemassa, mitään merkitse 
(Ed. Komu: Joka seurakunnassa on pap
pila!). Kysymys on siitä, mistä näille ha
lukkaille osoitetaan alue, missä ne voivat 
saada itselleen viljelysmaita. On sanottu: 
niillä halvoilla korkoehdoilla, mitä tämä 
laki määrää, voivat nämä nuoret miehet 
saada rahaa ja ostaa itselleen taloja. Se 
keino tietysti nyt on eräs, jota voidaan 
käyttää, mutta tällaisessa maassa kuin 

meillä olisi varmaan paljon parempi keino 
se, että sanottaisiin: siellä ja siellä on 
maata saatavana, tulkaa ja viljelkää (Ed. 
Koivisto: Ei tämä laki sitä estä!). Ei tämä 
laki sitä estä, mutta se tekee tällaisen suun
nitelman ainoastaan poikkeustapaukselli
seksi. Säännöllinen tie on toinen ja mitä 
esim. valtion metsämaihin tulee, niin tämä 
poikkeustapaus kai perin harvoin tulee 
käytäntöön. Mutta silloin tietysti täytyy 
näitä asioita myöskin hoitaa vähän suurem
malla mittakaavalla ja pitemmällä tähtäi
mellä. Se tapa, millä Suomen asumattomat 
erämaat on asuttu ja millä suomalaiset 
asuttivat Ruotsinkin erämaat, oli yksinker
tainen ja selvä. Sanottiin: siellä on maata 
teille tarpeellinen määrä, tulkaa asumaan. 
Maan saatte ilmaiseksi ja saatte niin ja 
niin monta vuotta verovapautta (Vasem
malta: Nyt ei IKL antaisi rahallakaan!). 
Sen sijaan tässä laissa kovin tarkasti pide
tään huolta, että valtionmaista täytyy tulla 
määrätty hinta (Eduskunnasta: Se on oi
kein!). Ainoastaan poikkeustapauksessa, 
milloin valtion edut vaativat uudistilan pe
rustamista laajoille asumattomille valtion 
metsämaille voidaan maa, ellei sillä kasvava 
arvopuita pienempi metsä ole erittäin arvo
kasta, antaa ilman lunastushintaa (Ed. 
Pe~kala: Semmoisiaharr maita ne ovat!). 
Minä tahtoisin sanoa: jos tahdotaan 
asuttaa valtion metsämaat, niin on 
siellä maata annettava ilmaiseksi (Ed. Koi
visto: Niin siinä laissa sanotaan!) - niin, 
poikkeustapauksissa, jos valtion etu niin 
vaatii, jos siis valtio esim. tarvitsee jonkun 
metsänvartijan talon y. m. (Eduskunnasta: 
Se on se kansakokonaisuuden etu!) 
Kansakokonaisuuden etu vaatii, että val
tion suuret ·erämaat asutetaan, niinkuin ne 
on aikaisemmin asutettu (Keskustasta: 
Kaikki ilmaiseksi ! ) - kaikki ilmaiseksi 
(Eduskunnasta: Rakennukset ilmaiseksi!). 
Minä puhun maapohjasta (Ed. Komu: Ja 
H ankmo-äes myös ! - Puhemies koputtaa.). 
Niillä, jotka menevät sinne asumaan, on 
yllinkyllin menoja, vaikka maapohja tu
lisikin ilmaiseksi. Siitä ei ole kysymys 
(Ed. Pekkala: Ne ovat pohjoisessa!). Ja 
verovapauskin voidaan järjestää, kun vain 
tarkasti muistetaan, että suurin veronottaja 
tällä kertaa on kunta eikä valtio. Mutta 
näistä minä nyt en halua laajemmin pu
hua. Minä vain viittaan siihen, että asu
tuskysymys tässä maassa voidaan järjestää 
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voimaperäisesti ja laajasti, jos vain tahdo
taan mennä voimakkaasti eteenpäin eikä 
tuijotella niitä peltoja, mitä Etelä-Suo
messa ja muualla nyt jo on viljelty, vaan 
annetaan kehityksen vähitellen jakaa nämä 
pellot niille uusille viljelijöille, joita kas
vaa itsenäisissä taloissa (Ed. Komu: .Ja 
tilaton väestö olkoon ilman!) . - Tilatto
malle väestölle pitää maata hankkia, mutta 
asutustyön kautta eikä asuttujen alojen 
riistämisellä (Ed. Tanner: Korpeen kuole
maan!). 

Kun ed. Tuorila on puhunut useimmat 
näistä asioista, mistä aioin puhua, niin 
tartun vielä kerran siihen, että myöskin 
seurakuntien maat tässä laissa on pantu 
pakko-oton alaisiksi. Minun täytyy sanoa, 
että jos minä tässä muodossa kuin laki nyt 
on, puolustaisin tämän lain hyväksymistä, 
niin minä olisin uskoton sille toimelle, mikä 
minulle seurakunnassa on annettu. Ja 
minä tahdon väittää, että ne seurakunnan 
jäsenet, jotka eivät huomaa, mihin tässä 
nyt ollaan menossa, vaan puolustavat tä
män lain vahvistamista, ne laiminlyövät 
seurakunnan elämän aivan elämänarvoisten 
etujen ajamisen, sillä tässä on juuri seura
kunnan taloudellisen elämän ydin kysy
myksessä. Minä huomautan, että seura
kunnallista maaomaisuutta on pyritty 
hankkimaan ja myöskin voimassapitämään 
aina kristillisen kirkon alusta alkaen. Heti, 
kun kirkko sai vakiintuneen aseman, se 
myös sai maatiloja ja useimmat näistä maa
tiloista ovat syntyneet lahjoitusten kautta. 
Kun seurakuntalaiset rakensivat kirkon, 
niin he myöskin antoivat maata pappi
laansa varten, ja näin ovat useimmat mei
dän pappilamme syntyneet. Ja minä· olen 
aivan vakuutettu siitä, että jos seurakun
nat rupeavat hakemaan vanhat lahjakir
jansa esille ja näyttävät tuomioistuimelle 
ne ehdot, joilla pappilat on annettu, niin 
tuskin tämän lainkaan jä1keen voidaan näi
hin tarttua (Vasemmalta: Eihän siinä sit
ten mitään pelättävää ole!). Niin on käy
nyt Ruotsissa, niinkuin eräässä puheessani 
täällä aikaisemmin puhuin. Siellähän on 
korkein oikeus kumonnut päätökset, joilla 
samanlaisen lain perustuksella on otettu 
maita pappisvirkataloista, jotka ovat mää
rättyyn tarkoitukseen lahjoitettua omai
suutta. 

Muuten, ennenkuin menen tässä pitem
mälle, huomautan, että laki näihin kirkolli-

siin virkataloihin nähden on tavattoman 
sekava, niin että kun lukee pykäliä tun
tien kirkon nykyiset taloudelliset lait, jou
tuu ymmälle ja kysymään, mitä oikeastaan 
tarkoitetaan näillä pykälillä. Mistä maasta 
on kysymys~ Kun kuulin äskeistä ed. Ki
visalon puhetta, niin hänkin oli näissä 
asioissa aivan täydellisessä sotkussa. Hän 
sanoi, että pappilan maat täytyy aina olla 
lyhyemmällä vuokra-ajalla, koska papit 
vaihtuvat ja hakevat itselleen parempia 
paikkoja, eivä:tkä voi siis pitemmälle vuok
ra-ajalle pappilaa antaa. Eihän, herra Ki
visalo, pappiloista nyt ole kysymyskään. 
Eiväit pappilat, ne, mitä laki nykyjään 
kutsuu pappiloiksi, joudu tämän lain alle. 
Siitähän on nimenomaan määräys. Lain 
50 §:n viimeinen momentti sanoo: ,Tämän 
lain 2 §:n ensimmäisessä momentissa mai
nituista seurakuntain kiinteistöistä älköön 
myöskään pakkolunastettako maita, jotka 
sen mukaan, kuin siitä on erikseen sää
detty, on papiston virkataloista erotettava 
pappilan puutarha-, viljelys- ja laidun
maaksi, ja tämä maa on se, mitä nykyinen 
lainsäädäntö kutsuu pappilaksi (Ed. Kivi
salo: Tämä on liian kevyttä saivartelua va
kavassa asiassa!). Sen maan vuokraaminen, 
mistä tässä laissa on kysymys, ei lainkaan 
tule riippumaan papin virka-ajan pituu
desta tai lyhyydestä. Se voidaan papin 
vaihtumisesta huolimat:ta vuokrata vaikka 
sadaksi vuodeksi, sillä papin hallussa oleva 
pappila jää tämän lain ulkopuolelle. Mutta 
sitten kysyin, mitä tarkoitetaan toisessa 
pykälässä olevalla säädöksellä, että voidaan 
pakkoluovuttaa evankelisluterilaisten ja 
kreikkalaiskatolisten seurakuntien papiston 
ja lukkari-urkurien virkataloista sekä mai
nituilla seurakunnilla olevista maista. Mitä 
tämä nyt sisällään pitää~ (Vasemmalta: 
Sitä, että pappi/lastakin otetaan maata!). 
Pappilasta ei oteta (Ed. Komu: Otetaan!). 
On nimittäin muistettava, että nykyjään 
kirkkomme taloudellinen lainsäädäntö, siis 
laki evankelisluterilaisen papiston virkata
loista, sisältää yleismääräyksen siitä, mikä 
on virkatalo. Virkatalo on kaikki se maa, 
mikä tähän asti on kuulunut pappisvirka
ta1oon. Ja tässä virkatalossa on kaksi osaa. 
Toinen on p a p p i 1 a, joka on vastedeskin 
oleva papin puutarha-, viljelys- ja laidun
maana, ja toinen on niin kutsuttu v i r k a
t i 1 a, joka on seurakunnan hoidossa ja 
hallinnossa. Kysyin valiokunnan jäseneltä, 
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mi!tä tarkoitetaan sanoilla: ,seurakunnalla 
olevista maista''. Hän sanoi, että sillä tar
koitetaan niitä maita, jotka virkataloista 
ovat jääneet seurakunnan hoitoon. Se on 
merkillinen määrittely. Ensin sanotaan: 
Virkataloista saadaan ottaa, ja sitten se 
maa, joka niistä saadaan ottaa, pannaankin 
toiseen kategoriaan seurakunnan hallussa
olevaksi maaksi (Vasemmalta: Sama hinta 
siitä maksetaan!). Tämä on sellaista sot
kua, hyvät herrat, että se, joka on tästä 
lainsäädännöstä perillä, joutuu täydellisesti 
ymmälle, mitä tarkoitetaan. Lainsäätäjät 
eivät ole viitsineet edes ottaa selvää niistä 
nimityksistä, mitä nykyinen lainsäädäntö 
käyttää, vaan huitovait edestakaisin (Ed. 
Komu: Niinkuin Kares nyt!). Ja kun ei 
sitäpaitsi tässä laissa ole missään sitä poik
keusmääräystä, joka kuitenkin on tarkoi
tettu jätettäväksi, nimittäin että laki ei 
koskisi niin kutsuttuja ,kirkonmaita'', 
josta tulen vähän myöhemmin puhumaan, 
niin nuo sanat: ,seurakunnan hallussa 
oleva maa", vievät tämän lain myöskin 
n. k. ,kil'~on maihin", joista korkein oi
keuskin on lausunut, että niitä ei saa pi
dellä tällä lainsäädännöllä. Semmoiseen ti
lanteeseen on jouduttu. Täällä ed. Kylän
pää jo kysyi, mitä ovat ne seurakunnan 
hallussa olevat maat, ellei niillä tarkoiteta 
n. k. virkatiloja. Onko se sitten kirkkopiha 
tai onko se hautausmaa? Mainitsen erään 
esimerkin. Oletetaan, että joku seuraknu
talainen lahjoittaisi seurakunnan kirkolle, 
nimenomaan seurakunnan kirkkoa varten, 
kirkon kassim tuloiksi maatilan, siis kirkon 
maaksi. Sille ei voisi lainhuudatusta ottaa 
mikään muu kuin seurakunta, ei kirkkora
kennus voi lainhuudatusta saada. Se tulee 
siis seurakunnan omaksi maaksi, ja sillä 
tavalla tämäkin maa joutuisi tämän lain
säädännön alaiseksi, vaikka nimenomaan 
korkein hallinto-oikeus on sanonut, että 
niitä maita ei saa tällä lainsäädännöllä kos
kea. Koko tämä lakiterminologia on aivan 
sekanainen, niin että j·os näistä asioista jou
dutaan joskus oikeudessa riitelemään, niin 
kukaan ei tiedä lopulta, mitä on tarkoi
tettu. 

Tämä laki pyrkii ottamaan seurakunnilta 
maat viimeistä myöten. On hyvin kuvaa
vaa, että on sanottu suuressa valiokunnassa 
viimeisellä hetkellä tehdyn eräs turva seu
rakunnille, kun on pantu lakiin määräys, 
että metsämaata täytyy seurakunnille jät-

tää niin paljon kuin seurakunnan puutarve 
vaatii. Luullaanko todella, että tämä on 
seurakunnille joku turva. Päinvastoin siinä 
muodossa, kuin se nyt on, se heikontaa 
vielä enemmän seurakunnan oikeuksia. Met
sämaita otettaessa ei siis tarvitse huolehtia 
muusta, kuin että pappiloille ja mahdolli
sesti kirkolle jää polttopuut. Kaikki muu 
saadaan ottaa. Tai voidaanko määräys 
ehkä tulkita niin, että me tarvitsemme seu
rakunnan tarpeisiin kaiken sen metsämaan, 
mikä kullakin seurakunnalla nykyjään on, 
sillä sieltähän seurakunta nykyjään saa tu
lonsa kaikkiin suurimpiin rakennuksiinsa, 
kirkkoihin, urkuihin j. n. e. Siis onko tul
kittava seurakunnan metsätarpeeksi kaikki 
tämä ja silloin metsämaasta ei saa ottaa 
yhtään palasta 7 Niin epämääräistä sa
nonta tässä laissa on. 

Minun on viimeisenä asiana esitettävä 
eräs hyvin tärkeä asia. Minä väitän, että 
koko tämä lainsäädäntö on, mitä tulee seu
rakunnan virkatiloihin, laiton, se on täysin 
laiton. Tämmöisen lain säätämiseen ei ole 
eduskunnalla oikeutta. Kirkkolaki on ensin 
muutettava, jos tälle tielle lähdetään. Kor
kein oikeus on antanut kyllä toisen tulkin
nan. Korkein oikeus ei ole oikeutettu meillä 
tulkitsemaan lakia sen pätevämmin kuin 
joku juristijoukko sen tulkitsee. Kun sa
non että tämän asian eduskunnallinen 
päättäminen on laitonta, niin teen sen sitä
kin mieluummin, kun minä alkujaan olen 
ollut korkeimman oikeuden tulkinnan kan
nalla. Kirkolliskokouksen valiokunnassa 
olen tätä kantaa puolustanut ja ajanut, olen 
pitänyt kirkolliskokouksen antamaa tulkin
taa vääränä. Mutta sen jälkeen olen saanut 
erään selvityksen asiasta, joka minulle on 
täysin vakuuttanut, että kirkolliskokouksen 
kanta oli ainoa oikea. On ilmeistä, aivan 
vastustamattomasti selvää, että kun kirkko
lain 3{)4 § on säädetty, joka sulkee virka
talot pois tällaisen lainsäädännön alalta, 
silloin on tarkoitettu vieläpä pääasiassa 
juuri kirkollisia virkataloja eikä vain niitä 
pieniä niittyjä ja ,p€ltoja, mitä on ollut 
viidessä, kuudessa seurakunnassa, siis ni
menomaan niin kutsuttuina ,kirkonmaina". 
Vaikkakin Hedän, että tämän asian €Sittä
minen eduskunnassa on aivan tarpeeton, 
sillä eduskunta on kerta kai~kiaan enna
kollisesti määrännyt kantansa tässä asiassa, 
niin sitä varten, että silloin kun tämä laki, 
jos se laiksi täällä tulee, on vahvistettava, 
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vielä kerran tarkasti tutkittaisiin, ettei teh
täisi oikeusloukkausta, tahdon ·esittää ne 
perusteet, joilla oma kantani on tässä 
asiassa muodostunut toiseksi, mitä se oli 
kirkolliskokouksen aikana ja vielä viime 
keväänä eduskunnassa puhuessani tästä 
asiasta. Tämä on tulkinta, jonka on pitkän 
tutkimuksen jälkeen antanut lakimies, ja 
tiedemies, pyysin näJhdä tätä tulkintaa sen 
tähden, että olin ollut toisella kannalla. 

Minä esitän tämän tulkinnan harkitta
vaksi niille, jotka panevat painoa sille, 
mitä lainsäätäjä on kirkkolakia säätäes
sään tarkoittanut, ja myöskin sille, mitä 
tässä maassa on vuosisatoina tällä alalla py
hänä pidetty. 

Kirkolliset virkatalot ovat valtavalta 
osalta syntyneet niistä lahjoituksista, joita 
kirkon taloudellisen aseman turvaamista 
tarkoittavat h-enkilöt ovat aikojen kuluessa 
tässä tarkoituksessa tehneet, eli myös siitä 
että pitäjän talonpojat lahjoittivat maa
alueita papiston palkkaukseen ja muihin 
kirkollisiin tal\koituksiin käytettä:väksi. 
Myöskin esiintyy tapauksia, jolloin jokin 
yksityinen aatelismies rakennutti omalla 
kustannuksellaan seurakunnalle kirkon ja. 
·lahjoitti sille ,pappilan. Siten esimerkin 
mainita:ksemme ·on Joensuun kar.tanon omis
taja 'lahjoittanut ja maaomaisuudella va
rustanut Halikon, Salon ja Perttelin kirkot. 
Edellämainituista seikoi·sta orrkin kirkollis
virkataloja pidetty tieteisapissa yleisesti 
omaksutun mielipiteen mwkaan määrättyä 
tarkoitusta .palvelevana säätiöomaisuutena. 
Tämän mieli<piteen ovat meidän maamme 
t~eteisoppineista esittäneet m. m. Jaakko 
:Forsman, Robert Herman:son, K. J. Ståhl
be.rg ja Kyösti Haataja. Naapurimaas
samme Ruotsissa on tämä käsi.tyskanta 
myö.skin ·vakiintunut. Sitä edustaa siellä 
m. m. Erik Schalling teoksessaan ,Den 
kyrkliga jordens rättsliga ställning". Tästä 
seikasta, että kirkolliset virkatalot ovat kat
sottavat olevan oikeudelliselta 'luonteeltaan 
määrättyä erikoilstarkoitusta palvelevaa 
omaisuutta, johtuu, että ne ovat mikäli 
mahdollista pysyväisesti säilytettävät kir
'kon omistuksessa, kirkon ja. seur8ikuntien 
t~oiminnan ta,loudellisena tukena. Kirkolli
sia virkataloja koskeva lainsäädäntö onkin 
varhaisimmista ajoista saakka pitänyt pää
määränään sitä, että edellätarkoitettu kiin
teä omaisuus tulee kirkon omistuksessa py
syväi,sesti olemaan. ·Tätä koskevia säädöksiä 

on ollut ki.rumllisessa lainsäädännössä jo 
v1Whaisimmista ajoista saakka. Jos valtio
valta tavalla tai toisella riistää mainittujen 
la:hjoitusten kautta syntyneen omaisuuden 
niiden alkuperäistä tarkoitusta .paJvele
masta, niin on tämä menettely, tapahtu
koon:pa se sitten va~kka muodollista •lain
säädäntöoikeutta noudattaen, merkittä:vä 
oikeusvaltiossa noudatettavan periaatteen 
vastaiseksi. 

Puheenaolevasta as~ast.a säädetään kirk
kolain 304 § :ssä se, mitä täällä .on jo 
monta kertaa esitetty, joka pykälä vie kir
kollisen maan ullmpuolelle tällaisen ,lainsää
dännön. Erimielisyyttä on esiintynyt siitä, 
tarkoittaako ·edeHämainittu lainkohdan mää
räys nimenomaan myös kirkollisia virka
taloja. Sille kannalle, että puheenaoleva 
lainkohta on tällä tavoin turkittava, asettui 
1935-vuoden ylimääräinen kirkolliskokous 
hallitukselle antamassaan lausunnossa, hal
lituksen edustajaa lukuunottamatta. Kor
kein .oikeus taasen, joLta hallitus pyysi lau
suntoa puheenaolevassa kysymyksessä, omak
sui sen käsityskanmin,, että •puheenaoleva 
kirkkolain määräys ei estä kirkollisten ,vir
katalojen käyttämistä kirkoHe vieraisiin 
tarkoituksiin. 

Ta11kastettakoonpa puheenaole.vaa kysy
mystä oikeushistorialliselta tai• systemaatti
selta kanna.lta, kysymyksessäolevaa lain 
määräystä ei voida tulkita muulla tavalla 
kuin kirkolliskokouksen omaksumal:la ta
vana. J 0 neljänneltä ·vuosisadaJ.ta on ole
massa säädöksiä niin hyvin maallisessa kuin 
myös kirkollisessa lainsäädännössä, joi•ssa 
on johta•va.na ajatuksena periaate, ·että kir
kon omaisuutta ei ole luovutettava sen 
omistuksesta muissa tkuin erikoistapauk
sissa. Tämä periaate on ·omaksuttu myös 
protestanttisessa kirkossa. Meidän lainsää
dännössämme ·on. tämä myös monasti julki
lausuttu, m. m. 1689 vuoden kir-kkojärjes
tyksen 26 luvun 5 ja 6 §: ssä, vuoden 1723 
pappissäädyn privilegioiden 5 ja 6 §: ssä. 
Kirkolliset virkatalot ovat niinikään nautti
neet tähän saakka siinä määrin esiva.Uan 
korkeaa. suojaa, että esimerkin mainitak
semme Kustaa W aasakaan ei katsonut kuu
luisassa peruutuksessaan aiheelliseksi niihin 
kajota. Kirkkolain valmistelutöistä käy 
myöskin aivan selväksi, että n. s. historialli
nen lainsäätäjä on edellä tarkoitetulla mai
nitun lain 304 §: llä tarkoittanut pääasialli
sesti juuri kirkollisia virbtaloja. Perus-
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tM ll merkitys kirkkolain määräysten .oi
kea.le ymmärtämiselle on 1845 vuoden kirk
kol&dehdotuksella, jonka mukaan voimas
saole\'a kirkkolaki on laadittu, ja mainitun 
ehdotl\ksen perusteluilla. Näistä peruste
luista käy ilmi, että lakiehdotuksen 34 lu
vun 11 §:ssä, mikä viimeksimainittu lain
kohta ehdotuksessa vastaisi 'kail~kea voimas
soolevan lain 304 §: ää, mainitulla kirkon 
kiinteällä omaisuudella ,kyrkans j.ord, gods, 
hemman, utgjordar, ängstekar, lötar eller 
hvad namn de hafva må" tarkoittaa ni
menomaan myöskin kirkollisia vi.rkataloja. 
Perusteluissa lausutaan nimittäin selvin sa
noin: ,Kirkon omaisuutta syntyy tämän 
johdosta kolmenlaatuista: omaisuus tai oi
keus, joka on määrätty ki11kikojen tarvetta 
varten, omaisuus, joka on määrätty kirkol
lisen viranhaltijan ylläpidoksi ja pal'kaiksi, 
omaisuus, joka on määrätty erinäisille hen
kilöille tai hyväntekeväisyyssäätiöille.'' Siis 
perusteluissa nimenomaan kirkon omaisuu
deksi tuodaan juuri virkatalot. 

Edellätarkoitetun 34 luvun 11 § :n eri
koisperusteluissa lausutaan vielä lisäksi, 
että sanonta ,kirkon omaisuus'' on aina 
neljänneltä vuosisadalta lähtien erikoissuo
jan alaisena kristillisessä kirkossa ja viita
taan tässä katsannossa aikaisempaan lain
säädäntöön, 1686 vuoden kirkkolain 24 lu
vun 5 ja 6 §: iin ja papiston privilegioi
den vastaaviin säädöksiin. Ei voitane olla 
eri mieltä siitä, että sanalla ,kyrkans egen
dom'' tässä erikoisperusteluissa perustelu
ien sivulla 428 on täsmälleen sama käsite
merkitys kuin sanalla ,kyrkoegendom'' si
vulla 426. Viimeksimainitulla sivulla 426 
viitataan vielä MelanchtonL lauseeseen: 
,Esivalta ei ole oikeutettu käyttämään sitä 
- kyrkoegendom - kirkolle vieraisiin 
tarkoitusperiin, vaan uskollisesti huolehti
maan sen hoidosta.'' Osoitukseksi siitä, että 
Ruotsi-Suomen lainsäädännössä on jo var
haisesta ajasta saakka papin virkatalo kä
sitetty kirkon omaisuudeksi. Saattanee vii
tata vielä Upplannin lain kirkkokaaren toi
sessa luvussa olevaan määräykseen: ,kun 
kirkonrakennus on perustuksista aloitettu 
ja saatettu kattoon saakka, on kirkolla 
oleva tila, joka on papin asuttava.'' His
toriallisen lainsäätäjän tahtosisällyksen sel
vittämiseksi ansainnee vielä viitata siihen, 
että kirkkolain 304 § :n 1 momentin erikois
laatuinen sanamuoto, ,olivatpa ne minkä 
niroisiä hyvänsä'' - se on peräti omitui-

nen sanontatapa - on otettu 1845 vuoden 
ehdotukseen, josta se on tullut voimassa
olevaan kirkkolakiin papiston privilegioiden 
neljännestä pappiloita koskevasta kohdasta. 
Siis itse tämä ihmeellinen sanonta otettu 
privilegioiden siitä kohdasta, joka nimen
omaan koskee pappiloita. Se on minun 
mielestäni täysin sitova todistus siitä, mitä. 
tällä pykälällä on tarkoitettu, jos yleensä 
historiallisen lainsäätäjän tahdolle ja tar
koitukselle jotain arvoa ja merkitystä tah
dotaan antaa, niin on kirkkolain kysymyk
sessäoleva oikeusohje tulkittava sillä tavoin, 
että se tarkoittaa ennenkaikkea sitä kirkon 
maaomaisuutta, jonka kirkolliset virkatalot 
käsittävät. 

Myös systemaattiset näkökohdat oikeutta
vat edellä mainitun johtopäätöksen omak
sumiseen. Asetuttaessa sille kannalle, että 
kirkolliset virkatalot jäävät kirkkolain 
304 §: n takaamaa oikeussuojaa vaille, jou
duttaisiin siihen merkilliseen ja käytännöl
liselle ·ajattelulle täysin käsittämättömään 
tulokseen, että puheenaolevan lainkohdan 
laajasisältöinen määräys ,jos kirkolla on 
maatiloja, olivatpa ne minkä niroisiä hy
vänsä'', tarkoittaisi koko maassa ainoas
taan kuutta eri tilaa. Siis käytännöllisesti 
katsoen kirkon kiinteä omaisuus jäisi lain
kohdan tarkoittamaa oikeusturvaa vaille. 

Mitä sitten tulee puheenaolevan lainkoh
dan tulkintaan puhtaasti kielelliseltä kan
nalta, niin on edellä lausutusta käynyt sel
ville, että käsite ,kirkon omaisuus" niin 
laajassa mielessä ymmärrettynä, että sen 
piiriin kuuluvat myöskin kirkolliset virka
talot, ei ole suinkaan vieras meidän laki
kielellemme niinkuin on väitetty, ja niin
kuin korkein oikeuskin väittää. Tässä laa
jassa merkityksessä esiintyy kirkkokäsite 
voimassa olevassa kirkkolaissa varsin mo
nessa eri kohdassa. Viitattakoon vain py
käliin 14, 372, 391, 357, 439, 451, 455 ja 
44 7. Professori Hermansan on myös tästä 
nimenomaan lausunnossaan huomauttanut. 
Kirkkolain 304 § on sitäpaitsi siinä luvussa, 
jossa nimenomaan puhutaan kirkon omai
suudesta. 

Myöskin vanhemmassa Ruotsi-Suomen 
lakikielessä on kirkon maa-käsitepiiriin 
luettu kirkolliset virkatalot kuuluviksi. Si
ten, esimerkin mainitakseni, lausuu Schlu
ter Ruotsin vanhan lain sanastoa selittäes
sään että Upplannin lain 2 luvun 2 § :ssä 
sanan ,Kiurkuhus'' käsitepiiriin kuuluvat 

41 
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pappilarakennukset ja sanan ,Kiurkubol" 
käsitepiiriin kuuluvat pappilan maat. 
Vilskman lausuu tunnetussa teoksessaan 
Svenska rikets ecklesiastiqveverk, että 
kyrkogods käsitteellä tarkoitetaan ,the 
lägenheter igemen som nu höra till eckle
siastiqvestaten, vare sig akademi-, gymna
sieskolae och hospitalitem prestekapellans
och klockarebols samt de egentliga s. k. 
kyrkoegorn". Siis kaikki nämä kuuluivat 
vanhastaan kirkon maakäsitteeseen. 

Merkillepantavaa on, että 1845 vuoden 
kirkkolakiehdotuksessa määritellään kysy
myksessä olevaa käsitettä sanoilla ,kyrkan 
jordegods", siis samalla sanonnalla. On vielä 
lisäksi syytä viitata kuninkaalliseen reso
lutioniin 27 päivältä elokuuta 1686, jossa 
nimenomaan niinikään mainitaan: ,Alla 
kyrkohemman, som av ålder och egentligen 
hava hört till kapellans eller klockarebol' '. 
Siinäkin kutsutaan virkataloja ,kyrkohem
man ", siis kirkon maatiloiksi. Mielipide, 
joka tahtoo sulkea virkatalot pääkäsit
teen ,kirkon omaisuus"-piiristä, on syste
maattisessa katsannossa sitäkin vähemmän 
ymmärrettävissä, kun otetaan huomioon, 
että entisenä aikana oli n. s. pitäjän kirkko 
juriidisena henkilönä pappilan maanomis
taja ja papille oli annettu ainoastaan va
paa käyttöoikeus. Kirkollisten virkatalojen 
maihin on aikojen kuluessa liitetty paljon 
sellaisia maita, jotka kuuluivat alkuaan 
paikalliselle kirkkorakennukselle. Edellä
mainitut seikat puoltavat varsin voimak
kaasti tässä omaksuttua käsitystä, jonka 
mukaan kirkollisen kiinteän omaisuuden ju
riidinen luonne erikoisesti on käsitettävä 
yhtenäisesti. 

Sen mielipiteen, että kirkkolain 304 § : n 
oikeusohje tarkoittaa myöskin kirkollisia 
virkataloja on omaksunut meidän julkisen 
oikeutemme arvovaltaisin edustaja profes
sori Robert Hermansan 1928 vuoden kir
kalliskokoulkselle antamassaan asiantuntija
lausunnossa, perustuen tämä professori Her
mansonin lausunto erittäin perusteelliseen 
puheenaolevan lainkohdan oikeushistorialli
seen ja systemaattiseen tarkastukseen. Tä
män mielipiteen kannalle on asettunut niin
ikään ilmeisesti kirkkohallinto-oikeuden 
etevä erikoistuntija professori K. J. Ståhl
berg. Teoksessaan ,Suomen Hallinto-oi
keus, Sisäsasiain hallinto'' lausuu Ståhl
berg: , Täydellä omistusoikeudella ei virka
talosta saa maata luovuttaa, vaan ne ovat 
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pysytettävät tarkoitukseensa käytettävänä. 
Ainoastaan pakkolunastuksella voi siitä 
saada maata irroitetuksi yleistä tarvetta 
esimerkiksi kansakoulutaloa tai muuta sel
laista varten.'' Ei siis asutusta varten. 
Puhuessaan edempänä virkatalojen myyn
nin edellytyksistä viittaa Ståhlberg nimen
omaan kirkkolain 304 §: n määräy~iin. ,Pe
riaatteena kirkollisten virkatalojen mahdol
liseen luovutukseen nähden on siis kirkko
lain 304 §: ssä lausuttu oikeusohje, jonka 
mukaan kirkon kiinteää omaisuutta ei ole 
erotettava olemasta kirkon tarpeisiin käy
tettävänä, älköönkä myytäkö paitsi suurim
massa hädässä tai kirkon erinomaiseksi hyö
dyksi ja tulee, milloin mainitunlaisia luo
vutuksia tapahtuu, niiden tapahtua maini
tun lain kohdan säätämässä järjestyksessä. 
Tällä tavoin on käytännössä meneteltykin 
virkatalon tai osan siitä luovutuksen ollessa 
kysymyksessä.'' 

Tämä tutkimus ainakin minulle oli täy
sin riittävä muuttamaan mielipiteeni, joka 
on aikaisemmin ollut korkeimman oikeuden 
tulkinnan kannalla. 

On siis kielitämätöntä, että lainsäätäjä on 
304 §:ää Jaatiessaan tarkoittanut myöskin 
kirkollisia virkataloja, muuten pykälä olisi 
aivan järjetön ja mahdoton. Kun näin on, 
niin eduskunta paitsi sitä, että se rikkoo 
vanhan, minä tahtoisin sanoa vuosituhansi
sen tradition siitä, että lainsäätäjä on pi
tänyt pyhimpänä velvollisuutenaan säilyt
tää kirkollisen maaomaisuuden koskematto
mana, se myöskin tekee oikeusperiaatetta 
vastaan rikoksen ja säätää lain, jota ei 
ilman kirkkolain muuttamista saa säätää. 
Jos todella huutava t.arve vaatisi mene
mään esim. seurakunnan maihin nähden 
tähän, mistä nyt on kysymys, niin olisin 
valmis siihenkin menemään, sillä kansa;kun
nan ik:okonaisedun huutavan tarpeen on 
monta kertaa pakko kulkea oli määrättyjen 
lain pykälien, mutta siitä ei totisesti nyt 
ole kysymys. Niillä mailla, mitä pappi
loista saadaan, ei asutusasiaa tässä maassa 
eteenpäin viedä muuta kuin häiritään seu
rakuntien taloudellinen kehitys ja tehdään 
mahdottomaksi se työ, :mitä seurakunnat 
juuri näistä maista saaduilla varoillaan 
nykyjään tekevät, korjaavat kirkkonsa hy
vään kuntoon ja pitävät yllä seurakunnalli
set laitokset. Tä:mä turva häviää seura
kunnilta jos niiden arvokas maaomaisuus 
tällä tavalla otetaan niiltä pois. Edtyi-
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sesti tällä perustuksella itäytyy minun aset
tua vastustamaan tämän lain hyväksymistä. 

Ed. B r a n d e r: Herra puhemies! Edel
linen puhuja luki pitkän ja voimakkaan 
anateeman. Siihen maallikko tuskin uskal
taa kajota, sillä sen todisteluu mukaan mel
kein silloin tulee uskottomaksi ja ehkäpä 
uskonnottomaksikin, ja keskiajallahan sil
loin seurasi kerettiläisenä polttaminen. Tuo 
pohjustus, mikä täällä luettiin, eiköhän se 
muistaakseni ollutkin piispankomitean sih
teerin Viipurin hovioikeuden asessorin te
kemä. Mutta voimallinen se oli. Mutta 
tuo pyhyys, mikä noilla kirkon lahjamailla 
oli, niin katsokaamme niitä hiukan histo
riallisesti. Ottakaamme esim. Suomen his
toriasta seuraava pala. Yksi näitä, joka 
talonpojilta riisti maita, Axel Leijonhufvud 
teki sitä hyvin kovakouraisesti. Silloin 
1570 tuli likemmäs 300 suomalaista talon
poikaa Suomen etelärannikolle odottamaan 
kuninkaan kulkua, että he voisivat valittaa 
tuota tilojen rii<>toa vastaan. Papit, sano
taan, olivat niin peloitetut, etteivät uskal
taneet antaa mitään todistusta. Ne olivat 
nähtävästi saaneet kirkolle muutamia maa
tiloja. Rikkaat talonpojat saivat lahjo
malla köyhien maata haltuunsa, ne alivat 
mukana siinä saaliin jaossa. Köyhä talon
poika se maksoi nämä lahjat. Mutta ku
ninkaat harvoin kulkivat ja historia kertoo, 
että talonpoikien odotus oli silloinkin 
turha. Osa valittajia kuoli nälkään. On 
turha liiaksi nostaa kunniaan noita van
hoja lahjoja, sillä ne annettiin tavallisesti 
peittääkseen omia laittomia ryöstöjä. Mi
nut pani Kiteen kirkkovaltuusto tutkimaan 
kun ei tahtonut löytyä omistusta lukkarin 
puustellille - ei löytynyt mistään ei kir
joista eikä kansista, siinä on aukkopaikka 
vain isonjaon kartassa. Ja enkä löytänyt 
mitään muuta kuin kansantarinan, että sen 
aikainen rovasti lukkarin häissä antoi sen 
häälahjana jakamattomasta maasta silloin 
kun huomentuoppia juotiin (Vasemmalta: 
Se oli kallis tuoppi!). ,Johtui toinen omis
tuskirja mieleen. Silloin kun itse olin luo
vuttamassa. maata torppareille ja minulla 
oli hallussani maanomistuskirja, joka oli 
ostettuna sekä taalareilla, skillingeillä että 
runstykeillä, ja tämän kaupan oli vahvis
tanut yksi Ruotsin suurimpia kamarikolle
gion herroja, niinkuin siinä luetaan, sit
temmin Vaasan hovioikeuden ensimmäinen 

presidentti Arvid Fredrik Kurck, snna 
myös on alla sitten Segercrona ja taitaa. 
olla Leijonhufvudikin ja vieläpä on sen 
maaherran nimimerkki, josta run9i:lija. Rl,l
neberg laulaa, hänen sanoneen, että ~,laki, 
ennen minua syntynyt, myös jälkeheni 
jää". Ja tässä asiakirjassa luvattiin se 
tila, että se on omistajanaan vähentymät
tömänä, ikuisiksi ajoiksi, niinkuin laki 
myöntää, ja siinä on korttelin korkea si
netti alla, ja siitä huolimatta maanjako
oikeus ja asutuslautakunta tulivat ja otti
vat kirkkaasti, ollenkaan huolimatta noista 
semmoisista komeuksista ja korkeista sine
teistä. ,Ja nyt minä kadun, etten minä 
ottanut siihen pappia asianajajaksi. 

En usko koskaan asutuslakia saatavan 
niin hyväksi, ettei siihen ajoittain tarvit
taisi lisäyksiä. Muutokset johtuvat muusta 
kuin omistusoikeuden pyhyydestä.. Asutus
laki muuttuu sen mukaan kuin kansan lisä
kasvua riittää. Vasta sitten saa asutuslaki 
professori Tuoriian ennustaman . täydelli
syyden, kun .Suomen väenlisäys on saanut 
sen pessimistien ennustaman, peloittavan 
rajan siinä 4 miljoonan paikkeilla, niin 
ettei siitä enää muka väkiluku lisääntyisi. 
En toivo, että asutuslaki sen täydellisyy
den takia tarvitsee odottaa meidän lainlaa
tijain puolelta tätä kuollutta hetkeä asu
tuksessa, joka on ikävä kuin vanhanpojan 
rakkaus, joka tänä päivänä syttyy ja huo
menna se jo sammuu (Vasemmalta: Onko
han se niin!). Uudet polvet tarvitsevat 
uutta maata. Etehen elävän mieli. Oikealla 
asutuslainsäädännöllä 0n meidän juuri 
edistettävä väenlisäystä, jos mieli anka
rassa kansojen kilpailussa kyetä varjele
maan ja viljelemään tätä maata edelleen. 
Optimistiset tilastotieteilijät ennustavat, 
että jatkuvan kehityksen avulla voi Suomi 
hyvin ruokkia 12-miljoonaisen kansan. 
Emme tarvitse Suomessa pessimis1;inä 
panna hattua kannonpäähän, kuten maa
lainen sanoo suvun miesluvun loppuessa. 
Asutuslainsäädäntö ja rakkaus tulevat ole
maan Suomessa vielä monia sukupolvia 
edelleen ajankohtaisia. Viime kesänä luin 
eraassa keskieurooppalaisessa sanomaleh
dessä huomattavan kirjoituksen otsakkeella: 
Onnellinen Suomi. Eräs esi>-isistäni on sa
nonut tämän ajatuksen 250 vuotta sitten,. 
kun hän Hollannin laivastoa k.ohda:nneen 
työttömyyden takia sai työpaikan SlW
mesta. Säätäkäämme sellaisia as1ttus:Eake-ja, 
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että työttömyys ei vielä seuraavankaan 250 
vuoden kuluessa meidän maata pahemmin 
saavuta. Tässä maassa, kuV>n niin mo
neSsa. muussakin maassa, tulevat maatyötä 
tekevät ainekset saamaan pienimmän osan 
aineellisesta hyvinvoinnista ja ulkonaisesta 
henkisestä kehityksestä. Lampaan osa jää 
aina maalaisille, kaupunkien virastojen ja 
tehdaslaisten ottaessa leijonan osan. Mutta 
se ruumiin ja hermojen terveys, joka py
syy lopullisesti vain maaseudulla, tulee ole
maan se kultakanta, joka määrää Suomen
kin tulevaisuuden kukoistuksen. Kyllä 
maatyöHäkin on pysyvä pyhyytensä, aina
kin yhtä vahva ja pyhä kuin omistusoikeu
dellakin. Omistusoikeuden lujuus ja py
hyY-s on ollut monien muutosten alaisena. 
Milloin on maata peritty miesluvun mu
kaan manttaalilla, milloin on sitä lahjoi
tettu etuoikeutetuille ja aatelisille sekä kir
koile. Tarpeen mukaan on valtion täyty
nyt tehdä reduktioneja ja monien satojen 
vuosien kulues~a kehityksen pyörä jatkaa 
armotta kulkuaan, kuten heilurin liike. 
Katsokaamme viimeistä reduktionia v:n 
1918 jälkeen. Kohtasiko se oikeudenmukai
sesti kaikkia maanomistaJia ~ Ei sitten li
kikään. Yhteiskunnan jäsenien maahan si
tominen oli sodan pakottama kiire, ja asei
den välissä vaikenevat muut lait ja kinas
telut. Enkä kielläkään torpparivapautuk
sen oikeutta, mutta moni julkea keinottelija 
ennen lain voimaantuloa hävitti torpat ai
kanaan. Tunnen isäntiä, jotka ovat hävit
täneet kolme torppaa, ja tiedän isäntiä, 
jotka ovat hävittäneet kolmekymmentä 
torppaa, he eivät tarvinneet antaa maata 
eikä metsiä ja pääsivät moraalista lakia 
rikkoe'n vapaaksi ankarasta torpparilakive
rotuksesta, joka meitä syntisiä vaivaisia 
sitten kohtasi. Nauravat ne viisaat vielä
kin partaansa sanoen meille ilkkuen: hul
lun eväät aina ·ensin syödään. Torppari
veroa paenneet ovat metsiensä turvin nyt 
niin varakkaita, etteivät he tarvitsekaan 
myydä vapaaehtoisesti maata asutukseen, 
odottavat vain korkeampaa käypää hintaa 
kuin mitä ·nyt saadaan. Torppariverotuk
sen köyhdyttämät maanomistajat menetev 
tyään osan metsiään ovat usein sen jälkeen
kin olleet pakotettuja vapaaehtoisesti myy
mään maitaan asutukseen jo useastikin ja 
monet tekevät sitä vielä vapaaehtoisesti pe
riaatteestakin. Toivon, että ne virkamie
het,· jotka nykyisen lain toteuttajina tule-

vat tätä työtä toteuttamaan, ovat varuste
tut siksi laajalla tuomarin arvostelukyvyllä, 
mitä vanhat niin sanotut tuomarin ohjeet 
neuvovat tuomarille: ,Hyvä tuomari on pa
rempi kuin laki, koska hän osaa kaikki 
asiat paikalleen sovittaa.'' Samanlaisia toi
von niiden metsähallituksen virkamiesten 
olevan, jotka tulevat lakia soveltamaan, ja 
sen tähden toivon, että metsähallitus saa
tuaan koko vastuun, tuntee myös velvolli
suuden koko painon. Metsähallitus sivusta 
arvostelijana kuvittelee olevansa opposi
tiossa ja sen tähden vaarallisempi. Toivon, 
että metsähallitus ei katso puita niin li
keitä, ettei enää kykene kansaa näkemään, 
kuten ehkä monesti on tapahtunutkin. 
Minä toivon, että eduskunta seuraavassa 
lain korjauksessa, ehkäpä jo ennen 10 vuo
den kuluttua, ei tarvitse moittien sanoa 
metsähallituksen virkamiehille, kuten Ruot
sin kuningas Kaarle IX valitti kamarikol
legiolle vuonna 1607. Niin, se oli se sama 
Kaarle kuningas, joka kruununprinssinä otti 
vastaan kiteeläisten valitukset tunnettua 
voutia vastaan, jota kansa pajariksi sanoi. 
Näin kirjoittaa kuningas: ,Suomessa on 
aina vouteja ja kirjureita, jotka eivät huoli 
meidän kirjeistä enempää kuin kenkähar-
jasta. '' · 

Tämä laki on oleva metsähallituksellekin 
laki (Vasemmalta: Ei se kenkäharja ole!). 
Ehdimmehän sitten seuraavassa laissa ottaa 
oikeudet metsähallitukselta, el1ei se tee teh
täväänsä. Metsähallituksen on katsottava 
sekä metsän että asutuksen edut ja punnit
tava oikeuden ja kohtuuden mukaan tasa
puolisesti. En ihaile metsänhaaskausta mis
sään muodossa. Ei ole pidettävä metsä
yhtiöitäkään minään tabuna, johon ei saa 
koskea. Tosin yhtiöiden suuret palkat 
kääntävät kyllä monen metsämiehen oman
tunnon. Yhtiöiltäkin on otettava osansa 
asutukseen, mutta aivan kylmästi ja tasa
puolisesti, sine irae et studio, niinkuin lati
nalainen sanoo. Mielestäni metsähallitus ei 
uskalla nykyjään edes metsänparannusojien 
kaivuussa tulkita lakia kovemmin eli sa
:r;noin kuin se tulkitaan maanviljelysinsinöö
rien taholta. Monet yhtiöt eivät osallistu 
- tämän olen kuullut itse yhtiön asiamie
heltä - edes yhteisiin maiden kuivatuk
siin muka sen tähden, että he sitten jou
tuisivat luovuttamaan viljelyskelpoista 
maata asutukseen, Ja minusta yksin Tapio
seurakin on hiukan uskallusta vailla, kun 
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se ei uskalla ehdottaa metsähallitukselle, 
että tämmöinen oikeudenmukainen kuivatus 
tulkittaisiin lakiin niillekin, jotka siinä 
asettuvat turhassa vastaan. Metsäväen kes
kuudessa on hyvä yhteisymmärrys virkaili
jain kesken. Toivon, että metsänhoitajat 
vastuuseen ja tuomarin asemaan joudut
tuaan menettelevät niin oikeudenmukaisesti 
ja ravakasti, että lakia kiertävät yhtiöt ja 
kartanonomistajat saavat oikeuden tapah
duttua huudahtaa: sukulaiset ovat pahim
pia, sanoi kettu punaisista koirista. 

Minähän olen kaikkien virkamiesten ys
tävä ja varsinkin pappien. Mutta vain sillä 
ehdolla, että tapahtuneet väärinkäytökset 
armotta paljastetaan ja korjataan. Eihän 
virkamiehistäkään ole kansan vanhan sanan 
mukaan huonoja enempää kuin on 10 vuo
dessa huonoja vuosia. Kansan sanontata
van mukaan on 10 vuodessa kaksi oikein 
hyvää viljavuotta, kaksi oikein huonoa ja 
kuusi tavallista. Ja niin se on virkamie
hissäkin (Eduskunnassa naurua). Kir
kon oma arvo vaatii olla tasapuoli
sesti mukana liikamaitaan asutukseen 
antaessaan. Ei ole puhe mistään kir
konmaiden hävittämisestä. Viime kesänä 
vaalitilaisuuksissa olin tilaisuudessa ky
symaan kansan mieltä. Yksimielisesti 
oli kansa sitä mieltä, että hyvät asu
tusmaat, · mitkä . kirkolta joutavat - huo
mautan: ei arvokkaat tonttialueet eikä tar
peelliset metsät - ovat asutettavat. Toi
voivat vain, että tehtäisiin vielä lisälaki, 
jolla asutukseen vähemmän sopivista val
tion metsäalueista jyvitettäisiin seurakun
nille sijaan metsämaita. Ei tarvitseisi ra
haa ja molemmat hyötyisivät. Kirkon liian 
suuret maaomaisuudet ovat olleet aina mu
kana vieroittamassa papistoa pois hengelli
sistä asioista (Eduskunnasta: Oikein!). Jo 
katolisen kirkon lankeemus oli suurelta 
syyitä maaomaisuuteen kiintyminen. Su
ruttomat papit selittävät maallisissakin 
asioissa usein itsensä erehtymättömiksi lain 
tulkitsijoiksi Jumalan lapsiksi. Mutta tästä 
itsetiedosta juuri tuntee, että he ovat maal
likoita ja pimeyden lapsien todellisia asian
ajajia. Kirkon liian suuret maaomaisuudet, 
niin, ne ne ovat olleet pahennuksena myös
kin Venäjällä ja Espanjassa ja mielestäni 
se esimerkki ei kehoita kirkkoa maahan 
liiaksi kiintymään. ,Se silmä, jolla ei 
nähdä, on kaivettava pois'', on historialli
nenkin totuus ra~;tmatun vertauksia lukien. 

Suomen kansa kunnioittaa kirkkoa niin 
suuresti ja tottuneena vanhoilta· vuosi
sadoilta, .ettei tätä edes ammatistaan sivu
harrastuksiin eksyneet papit voi hävittää. 
Kerron eraan tapauksen .papin vaali
kokouksesta kotipuolellani viime kesäp.~. 
Pappi oli pitänyt vaalisaamansa ja selit
tänyt myöskin IKL:n asutusohjelmap. 
(Oikealta: Kuuluuko se asiaan n asutus
ohjelma kuuluu, ja keskustelu a~koi, 
missä pappi sanoi että asutusolot eivät pa
rane ennenkuin kansa äänestää IKL:n eh
dokkaita. Keskustelussa nousi yksinkertai
nen salon mies ylös ja sanoi: . sinua en 
äänestä, voit pettää kuten teit silloin, kun 
maksoin puolet naapurini hautaukseen tu
levasta kyytirahasta ja pyysin sinua sai
raan luo. Maallisiin asioihin oli sinulla niin 
kiire, että kehoitit hakemaan · naapurin 
Antti Leinosen sairaan luo. 

Puhemies, koputtaen: Pysy,tään asiassa. 

Puhuja: Vaalikeskustelu katkesi kuin 
savipiipun varsi, eikä monta ääntä puhe
tilaisuus antanut tälle asutusselitykselle. 
Eikä ne ole seurakunnan jäsenet, jotka 
ovat vastaan kohtuullista kirkon maan asu
tusta, vaan kirkon virkamiehet ja. varsin
kin tuomiokapitulit. Tuomiokapituli ei 
anna edes tärkeimpiin opetustarkoituksiin 
maata kuin painostaan kultaa, kuten kansa 
sanoo. Tuomiokapituli on meillä vieläkin 
sillä oikeaoppineisuuden kannalla, millä se 
oli isovihan jälkeen kun kiteeläiset pyysi
vät sitä pappia vakinaiseksi, joka oli kor
vessa ja Kirkkosaaressa heille puhunut ja 
ollut kansan mukana surunkin päivinii. 
Kaksi vuotta tarjosi tuomiokapituli pakolla 
oppineempaa pappia, mutta kansa ajoi lo
pulta tahtonsa läpi. Ja samoin se tekee 
luultavasti tässäkin asutusasiassa. Ei kan
san silmissä pappi ole muita virkamiehjä 
pahempi ja jokainen arvostellaan töittensä 
mukaan, vaikka kansa on tehnytkin sanan
laskun: pohjaton kuin papin säkki. Seura
kunnat itse ovat asutuksen takana, joskin 
musta tai ehkä nyt sanoisin sini-musta 
taantumuksellinen osa papistoa sitä vas
tustaa. Vuokraus ei ole pysyväksi suosi
teltava ja ei edes pappien omien virkatalo
jen peltojen vuokra ole mikään ihanne kan
salle. Pääasiassa siitä aiheutuu riitoja eikä 
papit juuri itse nykyään viljelekään maata. 
Jos köyhässä talossa, kut,en lasten pienin~ 
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ollessa,· ollaan liikepääoman puutteessa pa
kotettuja v'uokramuotoa käyttämään, on se 
aivan eri asia. Kuolleen käden hallinnossa 
ei maanvuokramuotoa pidä yhteiskunnan 
terveen kehityksen takia suositella. Vapaa
ehtoisuutta käyttävät edelleen asutusasian 
ymmärtävät maanomistajat ilman pakkoa
kin eikä heitä pidä enää sen jälkeen pa
kolla ahdistaa. Mutta maan arvon nousua 
odottavat saiturit ovat pakotettavat maata 
lailla antamaan. Turhaa on heidän jäädä 
rahapussiensa päälle nauramaan kansan 
työtätekevän ja velvollisuut·ensa täyttävän 
osan tehdessä velvollisuutensa. 

Kannatan lakiehdotuksien hyväksymistä. 
Korjaukset ovat tehtävät lakiin kun ne 
tulevat milloin tarpeellisiksi (Oikealta: 
Huono puhe!). 

Ed. V e <h k a o j a: Esilläoleva lakiesitys 
on saanut täällä ankaria arvosteluja ja 
myöskin sen hyväksymistä osakseen. Mi
nun tarkoitulkseni ei ollut tällä kertaa ol
lenkaan kajota tämän asian käsittelyyn, 
mutta mielestäni ed. Kareksen etelä-pohja
laisesta asutwksesta antama käsitys ei ollut 
oikea. Kareksen lausunto kaikkein parhaiten 
osoitti, että hän ei ole asutustoiminnasta vä
hääkään selvillä. Hän mainitsi, että etelä
pohjalainen asutus ei tule hyötymään tämän 
lain hyväksymisestä yhtään mitään. Minun 
käsitykseni on tåas sellainen, että etelä-poh
jalainen asutustoiminta juuri tämän lain 
voimaantulon jälkeen saa ehkä !kaikkein 
suurimman hyödyn 'kuin mitä ehkä monella 
muulla taholla maatamme saadaan. Eteiä
pohjalaisessa asutu'ksessa ei kylläkään pak
kolunastuspY'kälät merkitse, jotka tähän la
kiin on kytketty, niitten nojalla ei saada 
siellä paljon maata irti, mutta Etelä-Poh
janmaalla on yleensä vapaaehtoista tietä 
mahdollisuus nykyaikanalkin saada maata 
asutustavkoitukseen. Ja kun ottaa 'huo
mioon tämän lain edellytykset, jos •tämä 
tulee hyväksytY'ksi, että siinä saadaan 
3 % :n korkoista rahaa tällaisessa tapauk
sessa, jolloin maata vapaassa kaupassa oste
taan ja 3 % :n lkorkoisella rahalla tuo osto 
rahoitetaan, se jo minun mi·elestäni on niin 
suuri kysymys, joka kannustaa tämän lain 
hyvä'ksymi&tä. Ja sen 1isäksi tämä la:kihan 
ulottuu aivan toisille urille vapaaehtoisen 
asutustoiminnan alalla kuin mitä nykyinen 
asutuslwki edellyttää. Tämän lain piiriin
hän nyt ulotetaan myöskin swkulaissuh-

teessa olevien kaupat. Jos !tämä laki tulee 
hyväksytyksi, voidaan asutuskassojen kautta 
rahoittaa sellaisetlkin maanostot, jotka ovat 
tapahtuneet esim. v~ljeltä veljelle j. n. e. 
joka nykyisen lain mukaan on ollut aivan 
mahdotonta. Tämä on myöskin sellainen 
kysymys asuttamisen alalla, joka täytyy 
jokaisen henkilön, joka vähänkin tuntee 
asutustoimintaa ottaa huomioon, sekä hy
väksyä, sillä mehän tiedämme, että monta 
kertaa on aivan pakko täHaiseen sisarosuuk
sien ostamiseen sentähden, että jos tila 
jaetaan jokaiselle sen tilan perilliselle, tulee 
liian pieniä tiloja jokaiselle. Ja nyt tämän 
lain mukaan, kun veli myy osuutensa vel
jelle, voidaan myöskin asutuskassan kautta 
tilarrhinta rruhoittaa ja se minun mielestäni 
on myöskin sellainen hyöty nykyiseen asu
tuslainsäädäntöön, että sekin kannustaa tä
män lain hyväksymistä. Minä kyllä huo
masin, että ed. Kares erikoisesti vastusti 
juuri seurakuntien maiden asuttamisen 
kohdalta tätä lakia. Minun mielestäni ei 
siinäkään suhteessa tarvitse seurakuntien 
pappien olla huolissaan, vaikka seurakun
tien maat asutetaankin. Kun ·kerran se 
asuttaminen tapahtuu siten että maa lu
nastetaan päivänhinnoilla, ei siinäkään ta
pahdu mitään rikosta, tai mitään seura
kunnan omaisuuden hävittämistä. Miksei, 
panta'koon nuo rahat sitten säästöön tufe
vien aikojen varalle. Minun mielestäni 
päinvastoin, kun s·eurakunnalta viljelys
llllaat otetaan ja niitä asutetaan, joko lisä
maina jaetaan liian pienille viljelmille tai 
perustetaan uusia tiloja, mielestäni se on 
juuri seurakunnankin etu, sillä mikä voima 
on sellaisella seura:kunnalla, jonka asukkaat 
ovat sellais·essa taloudellisessa asemassa, 
että ne eivät kykene papille ja seurakun
nalle veroja mruksamaan. Päinvastoin tämä 
asutustoiminta on omansa saattamaan seu
rwkunnissa siltä vähäiseltä osalta, mitä 
tämä la:ki nyt niihin koskee, olot sellaisiksi, 
että yhä useampi ja useampi seurakunnan 
jäsen tulee veronmaksukykyiselksi ja niin
ollen myöskin ·ihailee varmaan omaa seura
kuntaansa ja sitä <kivkon toimintaa, jonka 
piirissä hän on. Ei minusta tämäkään swa 
olla est·eenä tämän lain hyväksymiselle. Ja 
kun minä kaikki nämä puolet otan huo
mioon, niin siitä huolimatta, että minä en 
ole lain joka kohtaan tyytyväinen, kuten 
aiikaisemmin viime kevättalvella, jolloin 
tätä asiaa käsiteltiin, lausuin, ja jolloin tein 
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monta. ehdotusta m. m. yksityisten maan
omistajain pakkolunastusmenetelmää vas
taan, sillä sitä minä en hyväksy, sittenkin 
myönteiset puolet tässä laissa mielestäni, 
sikäili kuin minä asutustoimintaa tunnen, 
ovat niin suuret, että minä ainakin toivoi
sin puolestani, että tämä eduskunta hyväk
syisi tämän asutuslain ja toivon, että edus
kunta näin tulEle myöskin tekemään. 

Ed. C a j a n d e r: En halua enää käyttää 
pitkää: puheenvuoroa asiasta, josta on pal
jon puhuttu sekä myötä että vastaan. Minä 
pyydän ainoastaan edistyspuolueen edus
kuntaryhmän puolesta täällä lyhyesti saada 
ilmoittaa, että ryhmä tulee . y!ksimielisesti 
äänestämään näiden tärkeiden ja kauan 
valmisteltujen lakiehdotusten puolesta. 

Ed. Le p i s t ö: Käyty keskustelu antaisi 
aihetta muistutuksiin annettujen lausunto
jen johdosta. Puuttumatta erikoisemmin 
oikeiston lausuntoihin haluan kuitenkin 
eräiden maalaisliittolaisten edustajain lau
suntojen johdosta jotain huomauttaa. 

Ed. Hännisen lausunto osoitti, että hän 
kulkee kokonaan harhateillä, kun yhtenä 
hylkäämisen syynä hän pitää sitä, että lain 
voimaantultua tulee metsähallitus valtion 
mailla ajamaan ryhmäasutusta, jota laki 
vain eräissä tapauksissa edellyttää. Lain 
33 §: n 1 momentissahan sanotaan valtion 
maiden luovuttamisesta asutustarkoituksiin, 
että ,valtion maista muodostetaan tiloja ja 
annetaan lisämaata sitä mukaa kuin vilje- · 
lys- tai asuntotilojen tai lisämään hakijoita 
ilmaantuu''. Tämähän on kokonaan toista 
kuin ryhmäasutus. Ryhmäasutusta voidaan 
harjoittaa erikoistapauksissa, joissa se osoit
tautuu tarpeelliseksi ja välttämättömäksi, 
mutta se ei ole lain pääasiallisena tarkoi
tuksena. 

Ed. Koivuranta ilmeisesti tuntee oman
tunnontuskia yhteistyöstään oikeiston kanssa 
lain hylkäämiseksi. Rauhoittaakseen itseään 
hän lausunnossaan esitti, ettei ehdotus toisi 
nykyisille asutustilallisille mitään huojen
nuksia. Minä olen vakuutettu siitä, attä 
ed. Koivuranta tuntee että myöskin nykyi
set asutustilalliset saavat lain hyväksymi
sestä tuloksia osalleen (Ed. Koivuranta: 
Miltä kohdalta?). Ed. Vehkaoja lausun
nossaan jo antoi vastauksen tähän ed. Koi
vurannalle (Ed. Komu: Ne ei usko ryhmä
toveriaan!). Minä huomautan esim. eikö 

pientilojen Iisämaansaanti jotain merkitse 
nykyisillekin asutustilallisille. Korkoalen
nusponnet on sidottu myöskin ehdotuk
seen, ,ne joko hyväksytään tai hylätään eh
dotuksen mukana ja näin ollen korkokysy
myksen ratkaisuun vaikuttaa mikä tämän 
lain kohtaloksi tulee. 

Ed. Rytinki äänestäessään hylkäämisen 
puolesta yhdessä oikeiston kanssa asutus
lakeja vastaan panee viimeisen pisteen 
pien viljelijä puolueen m uistokirj oitukseen. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Soini ed. Oksasen y. m. kannattamana 
ehdottanut, että lepäämässä olevat laki
ehdotukset hylättäisiin. Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Soinin ehdotukseksi. Sitäpaitsi 
on ed. Hänninen ed. Koivurannan kannat
tamana ehdottanut eduskunnan hyväksyttä
väksi toivomuksen, että hallitus kiireelli
sesti antaisi eduskunnalle uuden esityksen 
asiasta. Kutsun tätä ehdotusta ed. Hän
nisen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Ensin on äänestettävä le
päämässä olevien lakiehdotuksien hyväksy
misestä taikka hylkäämisestä. Jos lakiehdo
tukset tulevat hyväksytyiksi, on ed. Hän
nisen ehdottama toivomusponsi katsottava 
rauenneeksi, mutta jos lakiehdotukset hylä
tään, on äänestettävä sanotusta ponsiehdo
tuksesta, joka työjärjestyksen 43 § :n 3 mo
mentin mukaan on, ellei eduskunta sitä 
heti hylkää, pantava pöydälle Seuraavaan 
istuntoon siinä muuttamattomana hyväksyt
täväksi tai hylättäväksi. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy esilläolevat ensimma1sen, 
kolmannen ja neljännen lakiehdotuksen 
sellaisina kuin ne on lepäämään jätettäviksi 
hyväksytty, äänestää ,jaa"; joka ei niitä 
hyväksy, äänestää ,ei". Jos vähintään 
2

/ a annetuista äänistä niiden hyväksymistä 
kannattaa, on sanotut lakiehdotukset hy
väksytty, mutta muussa tapauksessa on ne 
hylätty. 
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P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
134 jaa- ja 55 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 8. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. P i l k a m a: Pyydän avointa äänes
tystä. 

Puhemies: Avointa äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä edustajia, jotka 
kannattavat avointa äänestystä, nousemaan 
seisoalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

• ,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aarniokoski, Aattela, Alestalo, Ampuja, 
Andersson, Annala, V., Arhama, Asikainen, 
Brander, Bryggari, Cajander, Eskola, Fager
holm, Haga, Hakala, Hakkila, Halonen, A., 
Halonen, T ., Hannula, M., Harvala, Heikki
nen, Helenius, Hilden, A., Hhltunen, Hir
vensalo, Huittinen, Huotari, Hämäläinen, 
Ikonen, Inkilä, J anhonen, J ern, Jokinen, 
E., Jokinen, K., Joukanen, Jovero, Jutila, 
Juutilainen, Kaasalainen, Kalliokoski, Kan
nisto, Karjalainen, Karvetti, Kekkonen, 
Kemppi, Kilpeläinen, V., Kilpi, Kirra, Ki
vimäJki, Kivioja, Kivisalo, Koivisto, Koivu
lahti-Lehto, Komu, Koponen, Kosonen, 
Kuittinen, Kujala, Kukkonen, Kulovaar1l!, 
Kupari, Kuusisto, Kämäräinen, Kääriäinen, 
Lwhdensuo, Lastu, Lehtokoski, Leinonen, 
Lepistö, LeppäJä, Lindström, Linna, Lon
kainen, Lumme, Luostarinen, Luukka, 
Löthman-Koponen, Mrulkamäki, Mantere, 
Marttila, Meriläinen, Metsäranta, Miikki, 
Muhonen, Mustasilta, Mäkeläinen, Niska
nen, Niukkanen, Nurmesniemi, Paasonen, 
Pekkala, Peltonen, Penttala, Pel'ho, Peso
nen, P1tkäsilta, Puittinen, Pyy, Raatikai
nen, J., Raatikainen, U., Rantala, Rapo, 
Reinikainen, Ryömä, H., Ryömä, M., Räi
sänen, Salmenoja, Salo, Sariola, 'Sillanpää, 
Sinisalo, Soininen, Sundström, .Swentor
zetski, Syrjälä, Syrjänen, Takala, Tanner, 1 

Tarkkanen, Tervo, Toivonen, Tolonen, To1p-

panen, Tukia, Tuomivaara, Turkia, Turkka, 
Vrullas, Vehkaoja, Welling, Venho, Wenman, 
Vesterinen, Wiik, Vilhula, Wirtanen ja 
Väisänen. 

,Ei'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Ala~Kulju, Annala, J., Bondsdorff, , von 
Born, Böök, Colliander, Estlander, von 
Frenckell, Frietsch, Furuhjelm, Harja, 
Helenelund, Hilden, U., Honka, Horelli, 
Hänninen, Hästbacka, Junes, Jussila, Kai
jalainen, Kares, Kilpeläinen, K. E., Koivu
ranta, Kokko, Kullberg, Kylänpää, Lahtela, 
Lauren, Lehtonen, Linkomies, Lintulahti, 
Malmivaara, Moilanen, Nikkola, Nordström, 
Oksanen, Paavolainen, Pennanen, Piltkama, 
Pohjala, Pohjannoro, Riipinen, Rytinki, 
Saarinen, Salovaara, Simojoki, Soini, Sten
waJ!l, Söderhjelm, Tuorila, Törngren, Vaa
rama, W ainio, Wickman ja Österholm . 

Poissa äänestyksestä ovat seuraaJVa:t 7 
edustajaa: 

Hannula, U., Lohi, Oksala, Pilppula, SaJ
miala, Sergelius ja Voionmaa, 

P u h e m i e s: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 137 jaa- ja 55 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt kyseessä
olevat ensimmäisen, kolmannen ja neljän
nen lakiehdotuksen. 

Puhemies: Nyt tulisi äänestettäväksi 
toisesta, viidennestä, kuudennesta, seitse
männestä ja kahde:ksannesta la:kiehd()tuk
sesta. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy .toisen, ·viidennen, kuu
dennen, seitsemännen ja kahdeksannen laki
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on sanotut lakiehdotukset hylätty. 

P u he m i e s: Äänestyksessä on annettu 
129 jM- ja 44 ei-ääntä, 2 tY'hjää; ,poissa 24. 

Eduskunta Dn siis hyväksynyt kyseessä
olevat la:kiehdotukset. 
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Puhemies: Näin ollen edustaja Hän
nisen ponsiehdotus katsotaan rauenneeksi. 

ÄBia. on loppuun käsitelty. 

Pöydällepa.no : 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti seuraavaan istuntoon: 

4) Argentiinan kanssa tehdyn kaupallisen 
sopimuksen hyväksymistä 

koskevan hallituksen esityksen johdosta laa
dittu ulkoasiainvaliokunnan mietintö n: o 7. 

:Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. Kallio koski: Suuri valiokunta 
kokoontuu huomenna kello 10. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava ~ 
tunto on ensi perjantaina kello 1'5. 

Täysistunto lopetetaan keHo 21,16. 

Pöytä:kirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammi(). 





15. Perjantaina 9 p. lokakuuta 1936 

Pä.iväjä.rjestys. 

1 1 m o i t u k s 1ila. 

1) Puhemiehen vaali 

Kolmas käsittely: 

2) Ehdotus laiksi järjestyksen ja 
turvallisuuden tehostamisesta 17 päi
vänä maaliskuuta 1933 annetun lain 
voimassaoloajan pidentämisestä ..... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 4 ; lakivaliokunnan 
mietintö n: o 4 ; hallituksen esitys 
n:o 18. 

Toinen käsittely: 

3) Ehdotus laiksi erikoisasutustoi
minnasta annetun lain 4 § :n muutta-
misesta .......................... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 5 ; maatalousvalio
kunnan mietintö n: o 2 ; hallituksen 
-esitys n:o 14. 

Ensimmäinen käsittely: 

4) Ehdotus laiksi eräiden .Argentii
nan kanssa tehdyn kaupallisen sopi
muksen määräysten hyväksymisestä. 

A s i a k i r j a t: Ulkoasiainvaliokun
llan mietintö n: o 7 ; hallituksen esitys 
11 :o 29. 

Esitellään: 

5) Hallituksen esitys n :o 35 laiksi 
eräiden tavarain viennin kieltämisestä 
Espanjaan, sen alusmaihin ja Maro
kon espanjalaiselle vyöhYJkkeelle . . . . 

kello 15. 

Siv. 
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6) Hallituksen esitys n: o 36 laiksi 
oikeudenkäymiskaaren llluvun muut
tamisesta, laiksi sanotun kaaren 16 lu
vun 6 § :n muuttamisesta ja laiksi, 
joka sisältää eräitä säännöksiä oikeu-
denkäynnistä riita-asioissa ......... . 

7) Hallituksen esitys n:o 37 sisäl
tävä tiedonannon Eduskunnalle, joka 
koskee kansainvälisen työjärjestön 
yleisen konferenssin kahdeksannella
toista istuntokaudellaan vuonna 1934 
hyväksymiä sopimuksia ja suosituksia. 

8) Hallituksen esitys n: o 38 laiksi 
väkijuomista annetun lain muuttami-
sesta. . .......................... . 

9) Asetus Italian kanssa kauppa
vaihdon ja siihen kuuluvien maksujen 
järjestelystä tehdyn väliaikaisen sopi-
muksen voimaansaattamisesta ..... . 

PöydäUepanoa varten 
esitellään: 

10) Vail.tiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 3 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi Suomen leimakonttorin ja 
a!ksiisikonttorin yhdistämisestä rreima
ja valmisteverdkonttoriksi .....•.... 

11) V al tiovarainva!liokunnan mie
tintö n :o 4 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi yhteiskunnallisen huollon 
piiritarkastuksen viroista ja toimista. 

Siv. 
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Puhetta johtaa ensimmäinen varapuhe
mies HakkiJa. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviiksi 
edustajat Ampuja, U. Hannula, J ern, Jo-
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vero, Miikki, Pekkala, Tolppanen ja Voion
maa.. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntwtyöstä saavat tä
män päivän istunnosta kunnallisa.siain ta
kia edustajat Tolppanen ja J.ern. 

Puhemies Kallion vapauttaminen puhemiehen 
toimesta. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Eduskunnan puhem~es on eduskunnaHe 
osoittanut kirjelmän, j,onka sihteeri lukee. 

Sihteeri lukee: 

Eduskunnalle. 

Tultuani nimitetyksi valtioneuvoston Ja
seneksi, anon kunnioittavimmin, että Edus
kunta. vapauttaa. minut puhemiehen toimes
ta.ni. 

Helsingissä 8 päivänä lokaikuuta 1936. 

Kyösti KalJio. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Puhemiesneuvosto puoltaa tätä anomusta. 

Anomukseen suostutaan. 

Uusien jäsenten valitseminen valiokuntiin 
ministereiksi nimitettyjen edustajien sijaan. 

Ensimmäinen vara!Puhemies: 
Puhemiesneuvosto ehdottaa, että eduskunta. 
päättäisi kehoitta.a. valitsijamiehiä vwlitse
maan valiokuntiin jäsenet ja varajäsenet 
seuraavi,en ministereiksi nimitettyjen edus
,t,a.jien sijaan: 

ministeri He i k k i sen sijaan jäsenen 
v a 1 t i o v a r a i n v a 1 i o k u n t a a n, 

ministeri J a n h o se n SIJaan Jasenen 
k u 1 k u l a it o s v a li o k u n t a a n ja va
rajäsenen valtio v a r a i n valio kun
taan, 

ministeri K a 11 i o kosken SIJaan Jase
nen k u 1 k u 1 a i t o s v a 1 i o k u n t a a n, 

ministeri K e k k ik o s e n sijaan jäsenen 
1 a k i v a ,1 i o kuntaan, 

ministeri K u k k o sen SIJaan jäsenen 
u 1 k o asia :i n v a 1i o kuntaan ja s i
v i s t y s v a H o k u n ta a n, 

ministeri L a h d e n s u o n SIJaan Jase
nen ·p e r u s t u s l a k i v a 1 i o k u n t a a n 
ja varajäsenen laki- ja talousvalio
kun taan, 

ministeri N i u k k a s e n sijaan jäsenen 
v a 1 t i o v a r a i n v a l i o k u n t a a n ja 

ministeri V e s te r i sen sijaan niin
ikään Jasenen valtiovara i n rv a 1 i o
kun taan. 

Valiokuntajäsenyydestä vapauttamisia. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Hallituksen vaihdoksen johdosta tapahtu
van valiokuntien uudelleenjärjestelyn vuoksi 
anovat vapautusta: 

ed. M. H a n n u 1 a ulkoasiainvaliokun
nan jäsenyydestä, ed. K a n n i s t o •laki
valiokunnan jäsenyydestä ja ed. Syrjä 1 ä 
pankkivaliokunnan jäsenyydestä. 

Puhemiesneuvosto .puoltaa näitä ano
muksia. 

Anomtrksiin suostutaan ja kehoitetaan 
valitsijamiehiä valitsema;an uudet jäsenet 
'Vapautuksen saaneiden sijaan. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. H Lr v e n s a 1 o: Pyydän, että va
litsijamiehet kokoontuisivat heti tämän is-
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tunnon päätyttyä tässä huoneessa toimitta
maan ne vaalit, jotka puhemies äskettäin 
luetteli. 

Suuren valiokunnan jäsenet. 

Ensimmäinen vara~puhemies: 
Ilmoitetaan, että suureen valiokuntaan tu
lee jäseneksi ministeri Ka:~liokosken sijaan 
ed. L e i no n e n ja ministeri Kekkosen 
sijaan ed. L a h te 1 a. 

.Ed. Wiikin y. m. välikysymys, joka koskee 
etsivän keskuspoliisin toimintaa. 

Ensimmäinen varatpuhemies: 
Ul:k!opuolella päiväjärjestyksen ilmoitetaan, 
että viime istunnossa tähän istuntoon pöy
däUepantuun ed. Wiikin y. m. välikysymyk
seen ovat sen allekirjoittajien lisäksi kirjail
lisesti ilmoittaneet yhtyvänsä edustajat 
Perho, U. Raatikainen, TuM:ia, Syrjänen, 
Muhonen, PenttaJa, Kupari, Aarniokoski, 
Lumme, Sillanpää, Kuittinen, Pesonen, 
Juutilainen, Väisänen, M. Ryömä, Lind
ström, Andersson, V. Kilpcläinen, Sund
ström, Kosonen, Peltonen, Mäkeläinen, Pyy, 
Jovero, Hämäläinen, Kujala, Karjalainen, 
K. Jokinen, Rantala, Koponen, Lastu, Fa
gerholm, W enman, J. Raatikainen ja Pitkä
silta. 

Kun välitkysymykseen on sen allekirjoit
tajat mu'kaan luettuina ka~kkiaan yhtynyt 
58 edustajaa, rtulen va:Jtio:päiväjärjestyksen 
37 §:n 2 momentin mukaisesti a:ntamaan 
sanotun välikysymyksen tiedoksi asianomai
selle valtioneuvoston jäsenelle. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Puhemiehen vaali. 

Ensimmäinen varapuh·emies: 
Nyt tulee vaEttavaksi eduskunnan puhe
mies vuoden 1936 ·valtiopäivien jäljellä ole-

vaksi ajaksi. Vaali toimitetaan umpilipuin 
noudattamalla työjärjestyksen 2 §:n 2 mo
mentin ja 45 §:n 2 momentin säännöksiä. 

Pyydän edustajat Harvalan, Tarkkasen, 
Moilasen ja Hästbackan avustamaan vaa
lin toimittamisessa. 

Vaaliin ryhdytään. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Äänestyksen tulos julistetaan: 

Äänestyksessä ovat saaneet aama: Ed. 
Hakkila 136, ed. Linkomies 22, ed. Sal
miala 13, ed. 'l'anner 8, ed. Pekkala 4 sekä 
edustajat V. Annala, Kivimäki, Koivisto, 
Mantere ja Pennanen kukin yhden äänen. 
Tyhjiä vaalilippuja on jätetty 5. 

En simm ä i ne n vara puhemies: 
Eduskunnan puhemieheksi vuoden 1936 
valtiopäivien jälellä olevaksi ajaksi on näin 
ollen valittu ed. H a k k i 1 a. 

Puhemiehen puhe. 

Tämän jälkeen lausuu 

Puhemies H a k k i 1 a: 

Arvoisat edustajat! 

Ryhtyessäni toimitetun vaalin perusteella 
hoitamaan puhemiehen kunniakasta, vaik
kakin raskasta tehtävää kiitän eduskuntaa 
minulle osoitetusta luottamuksesta. Tun
nen elävästi uuden toimeni suuret vaikeu
det, minkä vuoksi pyydän arvoisia edusta
jia parlamenttityömme menestyksen vuoksi 
myötämielisellä suhtautumisella helpotta
maan sen suoritusta. 

Då jag emottager det ansvarsfulla värv 
valresultatet mig ålagt, ber jag få uttala 
min tacksamhet för det förtroende, som 
kommit mig till del. 

Puhemiehen sanoja kuuntelevat edustajat 
seisoaltaan. 
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P u h e m i e s: Puhemiehen vaalin tulok- · 
sen johdosta tulee toimitettavaksi ensim
mäisen varapuhemiehen vaali. Tämä vaali 
tapahtuu seuraavassa istunnossa. 

2) Ehdotus laiksi järjestyksen ja turvalli
suuden tehostamisesta 17 päivänä maalis
kuuta 1933 annetun lain voimassaoloajau 

pidentämisestä. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n: o 18, jota on valmis
televasti käsitelty lakivaliokunnan mietin
nössä n: o 4 ja suuren valiokunnan mietin
nössä n :o 4, esitellään k o l m a n t e e n k ä
s i t te l yy n. 

P u h e m i e s: Toisessa käsittelyssä paa
tetty lakiehdotus voidaan nyt joko hyväk
syä tai hylätä. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Eduskunta hyväksyy lakiehdotuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotus laiksi erikoisasutustoiminnasta 
annetun lain 4 § :n muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 5 ja otetaan t o i se e n k ä s i t t e
I y y n snna sekä maatalousvaliokunnan 
mietinnössä n: o 2 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 14, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 5. 

Ensin sallitaan asiassa yleiskeskustelu. 
Sen jälkeen eduskunta ryhtyy lakiehdotuk
sen yksityiskohtaiseen käsittelyyn. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Esitellään ja hyväksytään keskustelutta 
4 §, lakiehdotuksen johtolause ja sen ni
mike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

4) Ehdotus laiksi eräiden Argentiinan kanssa 
tehdyn kaupallisen sopimuksen määräysten 

hyväksymisestä. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mie
tintö n:o 7 ja otetaan ensimmäiseen 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n: o 29, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n: o 7. Asia 
esitellään ensimmäiseen käsittelyyn sikäli 
kuin se koskee hallituksen esitykseen sisäl
tyvää lakiehdotusta. Sopimuksen hyväksy
mistä koskeva ponsi esitellään ainoaan kä
sittelyyn lakiehdotuksen kolmannen käsit
telyn päätyttyä. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittelY 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetää~ 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

5) Ehdotuksen laiksi eräiden tavarain vien
nin kieltämisestä Espanjaan, sen alusmaihin 

ja Marokon espanjalaiselle vyöhykkeelle 

sisältävä hallituksen esitys n: o 35 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti u l k o a s i a i n v a l i tJ kun
taan. 
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6) Ehdotukset laiksi oikeudenkäymiskaaren 
11 luvun muuttamisesta, laiksi sanotun kaa
ren 16 luvun 6 § :n muuttamisesta ja laiksi, 
joka sisältää eräitä säännöksiä oikeuden-

käynnistä riita-asioissa 

sisä;ltävä hallituksen esitys n:o 36 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti 1 a k i v a l i o k u n t a a n. 

7) Tiedonannon Eduskunnalle kansainvälisen 
työjärjestön yleisen konferenssin kahdeksan
nellatoista istuntokaudellaan vuonna 1934 
hyväkl'!ymistä sopimuksista ja suosituksista 

sisältävä hallituksen esitys n: o 37 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti u l k o a s i a i n v a l i o
k u n t a a n, jonka tulee pyytää t y ö
v ä e n a s i a i n v a l i o kun n a n lausunto 
asiasta. 

S) Ehdotuksen laiksi väkijuomista annetun 
lain muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n: o 38 esitel
lään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin talousvaliokun
taan. 

Keskustelu: 

Ed. L u m m e: Herra puhemies ! Tällä 
viikolla eronnut hallitus on viimeisenä esi
tyksenään eduskunnalle jättänyt tämän vä
kijuomalain muutosehdotuksen. Tähän asti 
on anniskelu rautateiden ravintolavau
nuissa tapahtunut aterian yhteydessä. Nyt 
ehdotetaan laista pois sanat ,aterian yh
teydessä''. Edelleen ehdotetaan, että Pet
samon kunnan alueella kulkevassa matkus
taja-aluksessa saataisiin myös anniskella. 
Tähän asti on anniskeluoikeus voinut olla 
vain useampien kuntien alueella kulkevalla 
matkustaja-aluksella. Nämä muutokset on 
eronnut hallitus katsonut niin välttämättä
miksi, että on lähtökiireessään ne vielä an-

tanut. Oy. Alkoholiliike jo toista vuotta 
sitten teki tämänlaiset muutosehdotukset, 
joita julkisuudessakin silloin arvosteltiin 
tarpeettomiksi ja kenties hallituskin on tä
hän asti asiassa empinyt. Lopulliseen rat
kaisuun on nähtävästi vaikuttanut se, että 
eronneessa hallituksessa sen loppuaikana 
istui myös Oy. Alkoholiliikkeen hallintoneu
voston puheenjohtaja ja hän on tahtonut 
saada puumerkkinsä väkijuomalakiin. 

Jo v. 1932 nykyistä väkijuomalakia laa
dittaessa käytiin tästä asiasta kamppailu 
eduskunnassa, mutta katsottiin silloin tar
peettomaksi tehdä tämä myönnytys väki
juomien harrastajille. · Siihen ei ole nyt
kään syytä. On aivan turhaa puhua ate
riaimisen asettamista esteistä ravintolavau
nujen anniskelulle kun sanat ,aterian yh
teydessä'' tulkitaan niin oudosti, kuin niitä 
nykyään tulkitaan. ,Johan kolmen markan 
voileivän tilaus katsotaan ateriaksi ja an
niskelu voi siis siihen liittyä. Ellei väki
juomia haluavalle matkustajalle, olkoonpa 
vaikka ulkomaalainen, ole varaa tällaiseen 
aterioimiseen, niin saa olla ilman väki
juomia. 

Mitä taas tulee anniskeluoikeuksien 
myöntämiseen Petsamon vesillä kulkeville 
matkustajalaivoille, niin sekään ei ole tar
peellinen. Eivätköhän ne maisemat siellä 
näy ja . jää paremminkin mieliin väkijuo
mia käyttämättömälle matkustajalle, myös 
ulkomaalaiselle. 

Väkijuomien käyttö on koko maassa huo
lestuttavassa määrässä nousemassa. Sen
hän toteavat varsin tuoreet tilastotkin. Ei 
ole siis myönnettävä enää pienempiäkään 
lisävapauksia vaan ryhdyttävä supistuksiin. 
Vähän väliä valitetaan julkisuudessakin 
juopuneitten matkustajien häiriöistä rauta
teillä. Heihin nähden usein rautatieläiset 
ovat aivan voimattomia. Vielä enemmän 
heitä tulisi olemaan, jos vapauksia näissä 
,kiitävissä kapakoissa'' laajennettaisiin. 
Myös tapahtuu nykyään niin, että väki
juomia nauttivien aterioiminen kestää Hel
singistä Tampereelle tai Helsingistä Simo
laan saakka. Raittiilta matkustajilta este
tään täten paikkojen saanti ravintolavau
nussa. Kieltolain kumoamisen tapahduttua 
onkin elämä ravintolavauunissa huomatta
vasti huonontunut ja olisikin syytä kieltää 
kokonaan väkijuomien anniskeleminen siellä. 
Tilalle voidaan suositella alkoholittomia 
juomia. 
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Pikainen silmäys nykyiseen tilanteeseen 
esim. olutravintoloissa, joiden kaltaisiksi 
ravintolavaunut vähitellen tämän esityksen 
tultua hyväksytyksi muodostuisivat, osoit
taa myös surullisella tavalla, minkälaiseksi 
elämä siellä on käynyt. Hallituksella ja 
eduskunnalla on nykyään syy entistä enem
män ottaa ohjeekseen väkijuomalain 5 §, 
joka kuuluu: ,Väkijuomaliike on järjes
tettävä siten, että samalla kun estetään 
laitonta liikettä, väkijuomien käyttöä su
pistetaan mahdollisimman vähiin sekä juop
poutta ja sen turmiollisia vaikutuksia eh
käistään.'' 

Toivottavasti talousvaliokunta tulee esi
tykseen nähden hylkäävään tulokseen. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyvälksytään. 
Asia lähetetään talo u sv al iok u n-
taan. 

9) Asetus Italian kanssa kauppavaihdon ja 
siihen kuuluvien maksujen järjestelystä teh
dyn väliaikaisen sopimuksen voimaansaatta-

misesta 

esitellään ja lähetetään ;puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti u l k o a s i a i n v a-
1 i o k u n t a a n. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepalloa •varten esitellään ja pan
naan pöydälJe puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti seuraavaan istuntoon: 

10) Ehdotuksen laiksi Suomen leimakontto
ri~ ja aksiisikonttorin yhdistämisestä leima

ja valmisteverokonttoriksi 

sisältävän haNituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 3'; ja 

11) Ehdotuksen laiksi yhteiskunnallisen huol
lon piiritarkastuksen viroista ja toimista 

sisältäwän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu vaJltiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 4. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. E s t ~ a n d e r: Suuri vali'Okunta 
kokoontuu tänään heti, kun valitsijamies
ten kokous on pättynyt. 

Stora utskottets medlemmar behagade 
sammanträda omedelbart efter det clekto
rernas sammanträde avslutats. 

Ilmoitus puhemiehen vaalista. 

Puh e mies: Tarkistamista varten esi
telLään puhemiehen vaalista laadittu kir
jelmä, jonka sihteeri hrkee eduskunnalle. 

Sihteeri lukee: 

Tasa11a1lan PresidentiUe. 

Sittenkun •Suomen Pankin johtokunnan 
jäsen Kyösti Kallio, joka vuoden 1936 vrul
tiopäivien alussa valittiin eduskunnan .pu
hemieheksi, pyynnöstään on vapautettu 
mainitusta toimesta, on eduskunta tänä 
päivänä toimittanut uuden vaaJin ja on 
tällöin valittu ;puhemieheksi vuoden 1936 
vaJ:tiopä1vien jäljelläolevaksi ajaksi ensim
mäinen varapuhemies pormestari V ä i n ö 
Hakkila. 

Väinö Hakkila. 
Puhemies. 

Ernst von Born. 
Varapuhemies. 

Hellsingissä 9 ,päivänä toikaikuuta 1936. 
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Till Republikens President. 

!Sedan [edamoten av Finlands Banks 
direktion Kyösti Kallio, som i början av 
1936 års riksdag utsetts till riksdagens tal
man på begäran befriats från nämnda 
värv', har riksdagen denna dag förrättat 
nytt val, o~ har därvid !ill t~lman för 
återstående t1den av 1936 ars r!'ksdag ut
setts förste vicetalmannen, borgmästaren 
Väinö H a k k i 1 a. 

Väinö Hakkila. 
Talman. 

Ernst von Born. 
Vicetalman. 

Helsingfors den 9 oktoher 1936. 

-----

Kirjelmä hyväksytään. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava is
tunto on ensi tiistaina kello 15. 

Täysistunto lopetetaan kello 15,43. 

Pöytäkirja:n vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 

43 





16. Tiistaina 13 p. lokakuuta 1936 
kello 15. · 

1) 
vaali 

Päiväjärjestys. 

Ensimmäisen varapuhemiehen 

Kolmas käsittely: 

2) Ehdotus laiksi erilmisasutustoi
minnasta annetun lain 4 §:n muutta-
misesta .......................... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 5; maatalousvalio
kunnan mietintö n:o 2; hallituksen 
esitys n:o 14. 

Toinen käsittely: 

3) Ehdotus laiksi eräiden Argentii-

Siv. 

346 

347 

nan kanssa tehdyn kaupallisen sopi
muksen määräysten hyväksymisestä . . 350 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 6; ulkoasiainvalio
kunnan mietintö n:o 7; hallituksen 
esitys n:o 29. 

Ensimmäinen käsittely: 

4) Ehdotus laiksi Suomen leima
konttorin ja aksiisikonttorin yhdistä
misestä leima- ja valmisteverokontto-
riksi ........................... .. 

Asiakirjat: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 3; hallituksen 
esitys n:o 11. 

5) Ehdotus laiksi yhteiskunnallisen 
huollon piiritarkastuksen viroista ja 
toimista ......................... . 

Asiakirjat: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n : o 4 ; hallituksen 
esitys n:o 21. 

" 

351 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

6) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 5 hallituksen esityksen joh
dosta määrärahan myöntämisestä a}ko
holistihuoltolain perustamista ja ra-
kentamista varten ................ . 

7) Lakivaliokunnan mietintö n:o 5 
hallituksen esityksen johdosta laiksi 
oikeuden myöntämisestä Osakeyhtiö 
Maakiinteistöpankillle lähettää kiinni
tys- ja lainhuudatusasiakirjoja kir-
jeessä tuomioistuimelle ............ . 

Siv. 

351 

Puhetta johtaa puhemies H a k k i l a. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat U. Hannula, Jussila, Koivuranta, 
Komu, Moilanen, Puittinen, Salmiala ja 
Voionmaa. 

Dmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
istunnosta sairauden vuoksi ed. Moilanen, 
yksityisasiain takia ed. Salmiala, kunnal
listen tehtävien takia ed. Jussila ja yh
teiskunnallisen tehtävän takia ed. Koivu
ranta sekä kuluvan viikon loppuun yksi
tyisasiain takia ed. Puittinen. 
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Uusia hallituksen esityksiä. 

Puh e m i e s: Ilmoitetaan, että tasaval
lan presidentin kirjelmän ohella t. k. 9 
päivältä on eduskunnalle saapunut halli
tuksen esitykset n: ot 39 ja 40, jotka nyt 
on painettuina jaettu edustajille. 

Ed. Räisäsen kysymys, joka koskee puolus
tuslaitoksen upseeriston poliittista esiinty
mistä, ja puolustusministerin siihen antama 

vastaus. 

Puhe m i e. s: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen ilmoitetaan, että eduskunnalle on 
puhemiehelle· osoitettnna saapunut puolus
tusministeri Oksalan vastaus ed. Räisäsen 
kysymykseen, joka koskee puolustuslaitok
sen upseeriston poliittista esiintymistä. Ky
symys ja siihen annettu vastaus on nyt 
jaettu painettuina edustajille ja otetaan 
ne eduskunnan pöytäkirjoihin. V aitiopäi
väjärjestyksen 37 § : n 1 momentin mukaan 
ei asiasta sallita keskustelua eikä tehdä 
päätöstä. 

Kysymys ja siihen annettu vastaus ovat 
näin kuuluvat: 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Viime viikkoina on yleinen huomio kiin
tynyt pariin sotilastuomioistuimissamme 'Vi
reillä olevaan oilkeudenkäyntiin, joissa 
asianomainen vi.rallinen syyttäjä on vaati
nut rangaistusta viime kesänä toimeenpan
tuihin reservin kertausharjoituksiin osallis
tuneille reserviläisille. Kummastakin ta
,pauksesta on eräällä taholla paisutettu po
liittinen asia. 

Näissä syytejutuissa on ,luonteenomaista 
se, että varsinainen sotilasrikkomus on ollut 
verrattain vähäinen, mutta sen 1lisä:ksi on 
syytteeseen sisältynyt rangaistusvaatimus 
poliittisluont<Jisesta esiintymisestä. 

Kun on yleisesti tunnettua, että puolus
tuslaitoksessa on viime vuosina politi'koitu 
verrattain runsaasti ilman, että tällaisesta 
.politikoimisesta, jota määrättyyn valtiolli
seen suuntaan kuuluvat henkiJöt 'harjoitta
vat, olisi nostettu mitään syytteitä, niin 
herää itsestään epäily, että täHainen poliit-

tisten syytejuttujen virittäminen ei tapahdu 
tasapuolisesti, vaan että niitä nostetaan 
vähäpätöisestäkin syystä erään poliittisen 
suunnan edustajia vastaan, mutta vastak
kaisen suunnan edustajien raskaatkin rik
komukset jätetään syyttämättä tai kuita
taan aivan vähäisellä muistutuksena tai 
varoituksena. 

'Tuoreimpana esimerkkinä ·viimemainitun
laisesta tapauksesta haluan mainita seuraa
vaa: Viime kesänä esiintyi erään suojelus
kuntapiirin kansHapäälEkkö tulkkina urhei
lutilaisuudessa, joka -lisäksi oli luonteeltaan 
kansainvälinen, ja väärin tulkiten tilaisuu
dessa läsnäolleen ulkomaalaisen henkilön 
lausuman, nostatti kuulijoissa pilkkanaurun 
ystävyydessä olevaa valtiota vastaan. Tämä 
ulkomaalaisen henkilön puheen :väärä tul
kinta sisälsi lisäksi sotakiihkoilua, joka ei 
ole ollenkaan sopusoinnussa sen rauhanpoli
tiikan kanssa, jota maamme ulkopolitiikan 
johto ilmoittaa ajavansa. Tätä tekoa ei suin
kaan lievennä se, että asianomainen ,tulkki'' 
avoimesti kehui ,tulkintaansa" sanomaleh
dessä, pwljastaen vielä senkin, että ·tulkitsi 
ulkomaalaisen pitämän .puheen, vaikka ei 
ollenkaan ymmärtänyt sitä kieltä, jolla 
puhe oli .pidetty. Tästä edustavassa ase
massa .olevan suoj~luskuntaupseerin esiin
tymisestä ei ole nostettu mitään syytejuttua. 
Asianomainen on kuulemma saanut •vain 
varoituksen tai muistutuksen. 

,Syytettä ei myöskään ole nostettu sitä 
reserviupseeria vastaan, jonka juovuksissa 
esiintyminen on ollut alkuperäisenä aiheena 
erääseen alussa mainituista tlllpauksista. 
Hän lienee selviytynyt asiasta kurinpito
rangaistuksella. 

Kun vertaa edellä mainittuja tapauksia, 
niin kiintyy huomio myös siihen, että up
seeristoon kuuluvat henkilöt ovat selviyty
neet lievänlaisilla seuraamuksilla teoista, 
jotka ovat ·olleet verrattain törkeäniaatuisia, 
mutta tava;llisia rivimiehiä on sen sijaan 
asetettu tuomioistuimissa syytteeseen ,rikok
sista'', joiden perusteet tuntuvat hyvin 
haetuilta. 

.Sanomaleh tiselostu'ksessa kerr.otaan kaiken 
Hsäksi eräästä tällaisen rikosjutun istunto
huoneesta, joka on muuten upseerikasino, 
että huone oli Saksan hakaristilipulla koris
.tettu. TämäJkään lmristelutapa, •vaikka sii
hen sisältyy valta:kunnan lipun syrjäyttä
minen ja armeijassa sopimaton politikointi, 
ei tietystikään ole aiheuttanut mitään toi-
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menpitei:tä eikä herättänyt huomiota. Se 
kai katsotaan kaikin puolin sopivaksi ja 
asianmukaiseksi. Kuinkahan raskaasti mah
detta.isiin syyttää johonkin toiseen ajatus
suuntaan lukeutuvia sotilaita, jos he valta
kunnan lipun syrjäyttäen, koristaisivat 
oleskeluhuoneistonsa vieraan maan lipulla. 

EdeLlä esiintuodusta havaittaneen, että 
armeijassamme ei noudateta sitä puolueet
tomuutta ja tahdikkuutta oi!keudenkäytössä, 
j9ta ehdottomasti on vaadittava puolustus
laitoksen kaikinpuolisen menestymisen kan
nalta ja että siellä sallitaan upseeriston 
keskuudessa karkeatakin politikoimista ja 
sopimatonta määrätyn poliittisen suunnan 
alleviivaamista, mutta miehistön keskuu
dessa havaitta.vat sangen epämääräisiin pe
rusteihin nojau~uvat muka poliittiset esiin
tymiset saatetaan oikein sotatuomioistui
mieTI käsiteltäviksi. 

Tämäntapaisen sotilassyyttäjien yksipuo
lisen toiminnan johdosta haluan Teidän 
kauttanne, Herra Puhemies, saattaa asian
omaisen ha.Uitutksenjäsenen vastattavaksi 
seuraavan kysymyksen: 

Onko Herra Puolustusministeri 
kiinnittänyt huomiota siihen, että 
maan puolustuslaitoksen syyttäjävi
ranomaisilta on jäänyt huomaamatta 
tai ainakin asianomaisessa tuomiois
tuimessa syytteeseen panematta puo
lustuslaitoksen upseeristoon kuulu
vien henkilöiden ,varsin sopimattomat 
poliittisluontoiset esiintymiset ja että 
samanaikaisesti miehistöön kuuluvia 
henkilöitä on asetettu syytteeseen 
teoista, joista vain hakemalla on 
voitu löytää politikoimista, ja jos on, 
niin 

pitääkö Herra Puolustusministeri 
tällaista epätasaista oikeudenjakoa 
maan ja sen puolustuslaitoksen edun 
mukaisena~ 

Helsingissä, syyskuun 11 päivänä 1936. 

Yrjö Räisänen. 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Valtiopäiväjärjestyksen 37 § :n 1 momen
tissa mainitussa tarkoituksessa ,on Her,ra 

Puhemies 11 päivänä viimekulunutta syys
kuuta päivätyn kirjeen ohella lähettänyt 
minulle jäljennöksen edustaja Räis,l:i$m 
jättämästä seuraavasta kysymy~estä: 

,Onko herra puolustusministeri 
kiinnittänyt huomiota siihen, ett,i 
maan puolustuslaitoksen syyttäjäv,i
ranomaisilta on jäänyt huomaamatta 
tai ainakin asianomaisissa tuomiois
tuimissa syytteeseen panematta puo
lustuslaitoksen upseeristoon kuulu
vien henkilöiden varsin sopimattomat 
poliittisluontoiset esiintymiset ja että 
samanaikaisesti miehistöön kuuluvia 
hen1kilöitä on asetettu syytteeseen 
teoista, joista vain hakemalla on 
voitu löytää politikoimista, ja jo:. 
on, niin 

pitääkö herra puolustusministeri 
tällaista epätasaista oikeudenjakoa 
maan ja sen puolustuslaitoksen edun 
mukaisena~" 

Tämän johdosta on minulla kunnia lau
sua seuraavaa: 

Kysymyksentekijä on kyselyssään mai
ninnut kaksi taJpausta, erään reserviupsee
rin juovuksissa esiintymisen ja erään pu
heen väärän tulkitsemisen, jotka hän katsoo 
upseeristoon kuuluvien henkilöitten sopi
mattomiksi ~poliittisluontoisi'tksi esiintymi
siksi. Tahdon rajoittaa vastaukseni kyselyn 
tätä ,puolta koskevalta osaltaan näitten ta
pausten selvittämiseen. 

Juovuksissa esiintyminen on tietysti sopi
matonta ja .sotaväessä rangaistava, mutta 
mitään poliittisluontoista toimintaahan ei 
siihen sinänsä pitäisi sisältyä, kuten ei 
myöskään esilläolevassa tapauksessa ole ta
pahtunut. Ei se myöskään ole voinut olla 
suoranaisena syynä, kuten kysymyksen te
kijä näyttää otaksuvan, niihin rikoksiin, 
joista toinen jälempänä mainittwvista re
serviläisistä on pantu syytteeseen asianomai
sessa sotaoikeudessa. Näin ollen tyydynkin 
1kyselyn tältä kohdalta vain toteamaan, että 
koska tarkoitettu humaltumiseen syyllisty
nyt reservivänrikki on rikkomuksen joh
dosta saatettu rangaistukseen, mitään lai
minlyöntiä hänen rankaisemisensa suhteen 
ei ole tapahtunut. 

Toinen kysymyksessä 'kosketeltu tapaus 
koskee japanilaisten olympiaurheilijain kun-
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niaksi Kouvolassa viime heinäkuun 16 päi
vänä järjestettyä illanv~ettoa. Tässä tHai
suudessa, josta kysymyksen tekijä pakinas
saan Suomen Sosialidemokraatissa Jausuu: 
,Paikka,kunnalla vallitsi juhlahumu ja lo
puksi päättyivät juhlat syöminkeihin puhei
neen", oli Kymenlaakson suojeluskunnan 
1piiriesikunnan kansliapäällikkö esiintynyt 
erään japanilaisen urheilijan japaninkie
lellä pitämän puheen tulkkina, vaikkei hän 
japaninkieltä itsekään laiil'kaan ymmärtä
nyt. Puheen sopimattoman leikillistä ja 
kevytmielistä ,tulkintaa" onkin pidettävä 
eräänlaisena sellaisena poliittisluon toisena 
esiintymisenä, mitä kysymyksen tekijä tar
koittaa. Kysymyksen tekijän pakinassaan 
tapahtumasta antama selostus osoittaa kui
tenkin hänenkin olevan tietoisen siitä, ettei 
ooelläviitatune urheiluväen seurusteolutila1-
suudelle ole annettava vakavampaa merki
tystä. Myöskin iQll selvää, että illan~ieton 
,juhlahumussa" ilmaantuneita enemmän 
tai vähemmän hyväksyttäviä mielialan 
ailahdu1ksia on arvosteltava siinä olleen ti
tlanteen mukaan. Niin on asia asianomaisen 
päällystön taholla käsitetty ja puheenaoleva 
kansliapää!Ukkö, jonka toimi ei sitäpaitsi 
ole upseeritoimi ja joka ·ei ole ~vakinaisen 
väen upseeriluettelossa, on virantoimituk
sen ulkopuolella ta·pahtuneesta sopimatto
masta esiintymisestään saanut esimiehel
tään rangaistuksen, muistutuksen päiväkäs
kyssä. 

Kysymyksen tekijä käsittää poliittisinon
toiseksi tapaukseksi vielä senikin, että erään 
upseerikasinon huoneistossa, jossa sota
oikeus piti istuntoa, oli nähtävänä hakaristi
lippu. Tämä viittaus olisi ·varmaankin jää
nyt tekemättä, jos kysymyksen tekijä olisi 
vaivautunut toteamaan, että tuo pienois
lippu, joka muuten oli nostettu sivuun kasi
nossa olleen kaapin päälle, oli aikanaan 
hankittu kasinolle ja pidetty esillä asian
omaisen maan eräiden upseerien siellä ta
pahtuneen vierailun johdosta, kuten yleinen 
tapa on. 

Sotilastuomioistuimissa on joutunut kä
sittelyyn syytejutut kahta miehistöön !kuu
luvaa resevviläistä vastaan, Imatralta olevaa 
roserviläistä Onni J·ohannes Gröhniä ja 
Tampereelta olevaa toimittaja Tapio Riisi
vaaraa vastaan. Onni Johannes Gröhnin 
tuomitsi sotaylioikeus viime kuluneen syys
lmun 30 päivänä julistamallaan päätöksellä 
yhden vuoden neljän kuukauden ~ankeus-

rangaistukseen va;ltiopetokseen tä:htäävän 
toiminnan edistämisestä, mihin .tuomioon 
Gröhn on ilmoittanut tyytyvänsä. Toimit
taja Riisivaaraa taas syytetään siitä, että 
hän oli manöövereillä useasti kehoittanut 
harj oi tusto vereitaan tottelemattomuu teen, 
siis verraten anka.rasti rangaistavaan rikok
seen. Tämän syytteen johdosta ei ole tähän 
mennessä vielä annettu päätöstä, mutta on 
syytteen tueksi esitetty niin paJjon näyttä
mystä, että asian saattaminen oikeudellisen 
tutkimU'ksen alaiseksi on ollut välttämätön. 

Edelläoleva selostus osoittaa kuinlka eri
laiset ne tapahtumat ovat olleet, jotka kyse
lyn tekijä on katsonut voivansa samaistaa 
politikoimiseksi. Jokainen kuitenkin käsit
tää, että valtiopetokseen tähtäävä toiminta 
ja sotilaitten tottelemattomuuteen yUyttä
minen ovat aivan toisella mittapuulla 
arwosteltavat, kuin kysymyksessä mainitut 
toiset rikkomukset. Edelliset teot ovat tör
keitä rikoksia, jotka, kokonaan ri]ppumatta 
siitä, sisältyykö niihin myös poliittisluon
t,oista toimintaa, on saatettava syytteeseen 
asianomaisissa tuomioistuimissa. Niitä ei 
laillisesti voida kurinpitotietä käsitellä ja 
ratkaista. Jälkimmäiset sensijaan ovat rik
komuksia, jotka kurinpitotietä ·voidaan ja 
myös on saatettu rangaistuksen a,laiseksi. 

Mitään kysymyksen tekijän vihjailemaa 
epätasaista oikeudenjakoa puolustuslaitok
sen piir1ssä en näin ollen ole voinut todeta. 

Helsingissä 9 päivänä lokakuuta 1936. 

Puolustusministeri Arvi Oksala. 

Till Riksdagens Herr Talman. 

I det syftemål Riksdagsordningens 37 ~ 
1 moment omförmäler har Riksdagens Herr 
Talman medelst skrivelse av den 11 sistlidne 
september översänt till mig en aJVskrift av 
riksdagsman Räisänens ingivna sålydande 
spörsmM: 

,Har herr försvarsministern fäst 
uppmävksamhet därvid, att försvars
väsendets å:klagarmyndigheter för
bisett eller åtminstone underlåtit att 
'Vid 'Vederbörande domstolar åtala 
personer tillhörande försvarsväsen
dets officerskår, v~lka gjort sig skyl
diga till synnerligen olämpli.gt upp-
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trädande av politi:sk natur, och att 
personer tillhörande manskapet sam
:tidigt åtrulats för handlingar, i vilka 
man endast med svårighet kan finna 
politisk tendens, samt om så är, 

anser :herr försvarsministern, att 
en sådan ojämn skipning wv rättvisa 
överensstämmer med landets och 
försvarsväsendets intresse ~'' 

Med anledning härav har jag äran anföra 
följande: 

Framställlaren av spörsmålet hlllr i det
samma omnämnt de två rtiladragelser, en 
reservofficers uppträdande i dryCJkesrört 
tillständ och en <>riktig tolkning av ett tal, 
vilka han anser utvisa, att personer till
hörande officerskåren uppträtt olämpligt 
i politiskt avseende. Beträffande denna del 
av spörsmålet inskränker jag mig till att 
klarlägga ovannämnda ti11dragelser. 

Att uppträda i dryckesrört tillstånd är 
naturligtvis olämpligt och i militären även 
straffbart, men någon handling av ipolitisk 
natur innebär detta knappast i och för sig, 
såsom ej heller i föreliggande fall är för
hållandet. Dryckenskap kan icke heller 
hava varit den direkta orsaken, såsom fram
stäl'laren av spörsmålet synes antaga, till 
de brott, för vilka den ena ruv de nedan
nämnda reservisterna blivit ställd under 
åtal vid vederbörande krigsdomstol. På 
den grund inskrän1ker jag mig beträffande 
denna del av spörsmå:let till att konstatera, 
att då ifrågruvarande reservfänrik för fylleri 
blivit fälld till straff, någon uraktlåtenhet 
beträffande hans bestraffning icke förekom
mit. 

Den andra i spörsmålet berörda till
dragelsen hänför sig till det aftonsamkväm, 
som avhölls i Kouvola den 16 sistlidne ju•li 
till de ja:panska olympiaidrottsmännens ära. 
Vid detta tillfälle, om vilket framstiilllaren 
av spörsmå1et i sitt kåseri i Suomen S.osiali
demokraatti skriver: ,Å orten rådde festyra 
(juhlahumu) och till slut ändades festlig
heterna med gästabud jämte tal", hade 
kanslichefen vid Kymmene äl'vdals s:kydds
skårs distriktsstab uppträtt såsom tolk av 
ett av en japansk idrottsman på ja.panska 
språket hållet tal, ehuru han själv ej aLls 
behärskade detta språk. Det olämpligt 
lekfulla och lättsinniga ,tolkandet" av talet 
måste också anses innebära ett sådant upp
trädande av politisk natur, som avses av 

framställaren av spörsmålet. Den redo
görelse för til1dragelsen, som framställa:ren 
a·v spörsmålet givit i sitt kåseri, utvisar 
dock, att även han varit underkunnig 
därom, att någon allvarsammare betydelse 
icke kan tilldelas ovanberörda idrottsmän
nens samkväm. Ävenså är det självklart, 
att de mer eller mindre godtagbara 
opinionsyttringar, som förekommo under 
samkvämets festyra, böra bedömas med led
ning av den för tillfället rådande stäm
ningen. Så har saken även uppfattats på 
vederbörande chefskaps håll, oeh har 
ifrågavarande kansliehef, vars befattning 
dessutom icke är officersbefattning, och 
som därför icke finnes up.ptagen i den 
aktiva armens officersförteckning, för 
olämpligt uppträdande utom tjänsteutövnin
gen blivit bestraffad av sin förman genom 
att honom tilldelats anmärkning i dagorder. 

Framställaren lliV spörsmålet anser det 
även utgöra en tilldragelse av politisk 
natur, att i ett officerskasinos lokal, vari 
krigsrätten haft sitt sammanträde, funnits 
en hakkors:fllagga. Denna hänvisning skulle 
säkert hava förblivit ogjord, ifall fram
ställaren av spörsmålet bekvämat sig till 
att taga reda på, att denna miniatydlagga, 
som för övrigt ställts undan på ett skåp 
i kasinot, i tiden anskaffats til11kasinot och 
hållits framme under ·ett besök, som offi
cerare från vederbörande rike avlagt å 
kasinot, i likhet med allmän kutym. 

Vid krigsrätterna hava upptagits till be
hand:ling åtalen mot tvänne till manskapet 
hörande reservister, nämligen mot reservis
ten Onni Johannes Gröhn, från Imatra, 
och mot redaktören Tapio Hiisivaara, från 
Tammerfors. Medelst sitt den 30 sistlidne 
september avgivna utslag dömde överkrigs
domstolen Onni Johannes Gröhn för främ
jande av högförräderi åsyftande verksam
het, att hållas ett år fyra månader i fän
ge1se, med viiken dom Gröhn förklarat sig 
åtnöjas. Redaktör Riisivaara står åter 
under ätru därför, att han under ma
növrerna upprepade gä:nger uppmanat sina 
övningskamrater till olydnad, således för 
brott, som bestraffas jämförelsevis strängt. 
Utslag i målet har ännu icke givits, men 
har tiH stöd för åtalet förebragts så .pass 
starkt bevismaterial, att sakens undersök
ning i rättslig väg varit nödvändig. 

Ovanstående redogörelse utvisar, huru 
olilkartade de tilldragelser hava varit, vi1ka 
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framstädlaren. av spörsmålet ansett sig 
kunna gemensamt beteckna såsoni politise
rande. V ar och en förstår ,dock, att en 
verksamhet, som åsy:Etar befrämjande llN 

högförrä:deri, och uppmanande av solda
terna . till olydnad böra bedömas med helt 
annan måttstock än de i spörsmålet nämnda 
andra: faillen. Förstnämnda gärnmga,r inne
bära grova brott, vilka, oberoende därav, 
huruvida de samtidigt i sig innesluta 
politisk verksamhet eller ej, böra föranleda 
åtals väe.kande vid vederbörande domstol. 
De kumia icke i discipliuär väg lagligen 
handläggas och avgöras. De sistnämnda 
däremot äro förseelser, som i disciplinär 
väg ·kunna beivms och li!ven .föranlett 
straffåtgärder. 

Någon av framstäHaren av spörsmålet 
antydd ojämn skipning av rättvisan inom 
försvarsväsendet har jag på grund härav 
ieke kunnat faststäl1a. 

Helsingfors den 9 oktober 1936. 

Försvarsminister Arvi Oksala. 

Valiokuntain jäsenet ja varajäsenet. 

Puh e m i e s: Valitsijamiehiltä on saa
punut kirjelmä, jonka sihteeri lukee. 

Sihteeri lukee: 

,Eduskunnan valitsijamiehet. 

Helsingissä, 
lokakuun 9 päivänä 1936. 

N:o 4. 

E d u s k u n n a 11 e. 

Eduskunnan valitsijamiehet täten kun
nioittaen saattavat Eduskunnan tietoon, 
että he tänään pitämässään kokouksessa 
Eduskunnan antaman kehoituksen mukai
sesti ovat valinneet jäsenet ja varajäsenet 
seuraavien ministerei,ksi nimitettyjen edus
tajien sijaan ja että yalituiksi ovat tulleet: 

ministeri Heikkisen sijaan j ä s e n e k s i 
v a l t i o v a r a i n v a l i o k u n t a a n ed. 
Hirvensalo; 

ministeri Jauhosen sijaan jäseneksi 
k u l k u l a i t o s v a l i o k u n t a a n ed. 
K a i j a l a i n e n ja v a r a j ä se n e k s i 
v a l t i o v a r a i n v a l i o kuntaan ed. 
Joukanen; 

ministeri Kalliokosken SIJaan J a s e
neksi kulkulaitosvaliokuntaan 
ed. J u t i 1 a; 

ministeri Kekkosen sijaan jäseneksi 
l a k i v a l i o k u n t a a n ed. S o i n i n e n ; 

ministeri Kukkosen sijaan j ä sen e k s i 
u l k o a s i a i n v a l i o kunta a n ed. L e i
n on en ja jäseneksi sivistys
valiokuntaan ed. Ann ala, J.; 

ministeri Lahdensuon SIJaan J a s e
n e k s i p e r u s t u s l a k i v a 1 i o kun
t a a n ed. K a a s a 1 a i n en ja vara
j ä s en e k s i 1 a k i- j a t a 1 o usva l i o
k u n t a a n ed. A r h a m a ; 

ministeri Niukkasen sijaan j ä se ne k s i 
v a 1 t i o v a r a i n v a l i o k u n t a a n ed. 
Leppä l ä ja 

ministeri Vesterisen sijaan j ä sen e k s i 
v a l t i o v a r a i n v a l i o k u n t a a n ed. 
Lohi. 

Nyt varsinaisiksi jäseniksi siirtyneiden, 
ennen samassa valiokunnassa varajäseninä 
olleiden sijaan valitsijamiehet ovat samalla 
valinneet: 

edustaja Kaijalaisen sijaan vara Ja-
s e n e k s i k u l k u l a i t o s v a 1 i o k u n-
t a a n ed. S a l o ; 

edustaja Jutilan SIJaan vara J ase
neksi kulkulaitosvaliokuntaan 
ed. M i ikki; 

edustaja . Soinisen sijaan .vara j ä se
n e k s i 1 a k i v a l i o k u n t a a n ed. T o 1 p
panen; 
· edustaja Leinosen sijaan v a r a j ä se

neksi ulkoasiainvaliokuntaan 
ed. Venho; 

edustaja Annalan, J. sijaan vara j ä se
n e k s i s i v i s t y s v a l i o kun t aan ed. 
B rander; 

edustaja Kaasalaisen ·sijaan v a r a j ä se-
n e k s i p e r u s t u s l a k i v a l i o k u n-
t a a n ed. T a k a l a; ja 

edustaja Leppäiän sijaan v a r a j ä se-
n e k s i v a l t i o v a 1; a i n v a l i o k u n-
t a a n ed. V e n h o. 
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Niinikään valitsijamiehet ovat valinneet 1 

va~iokuntien jä~enyydestä. v~pa~.~uksen s~a
ne~den seuraavien edustaJain SIJaan valio
kuntiin uudet jäsenet, ollen valituiksi tul
leet: 

edustaja M. Hannulan sijaan j ä se
neksi ulkoasiain valiokuntaan 
ed. M a n t e r e, 

edustaja Kanniston sijaan 
l a k i v a l i o k u n t a a n ed. 
ja 

edustaja Syrjäiän sijaan 
pankki valiokuntaan 
mäki. 

jäseneksi 
K i v im äk i, 

jäseneksi 
ed. Kivi-

Valitsijamiesten puolesta: 

L. 0. Hirvensalo. 

Viljo Rantala.'' 

Uusi jäsen suureen valiokuntaan. 

P u h e m ies: Ilmoitetaan, että suureen 
valiokuntaan tulee puhemiehen sijaan jä
seneksi ed. P e k k a l a. 

Valiokuntain puheenjohtajat. 

Samoin ilmoitetaan, että suuri valiokunta 
on valinnut puheenjohtajakseen ·ed. V en
h on ja varapuheenjohtajakseen ed. 
W i i k i n sekä kulkulaitosvaliokunta pu
heenjohtajakseen ed. H i r v en s a l o n. 

Vapautuksia valiokuntain jäsenyydestä. 

Puhemies: Vapautusta maatalousva
liokunnan jäsenyydestä anoo ed. V e n h o, 
joka, suurta valiokuntaa lukuunottamatta, 
on tullut valituksi jäseneksi kahteen muu
hun valiokuntaan. Puhemiesneuvosto puol
taa anomusta. 

Anomukseen suostutaan. 

Puhemies: Vapautusta maatalousva
liokunnan varajäsenyydestä anoo ed. H i r-

v e n s a :1 o, joka on jäsenenä valtiovarain
valiokunnassa ja ku1kulaitosvaliokunnassa. 
Puhemiesneuvosto puoltaa anomusta. 

Anomuksee'n suostutaan. 

Puh e mies: Valitsijamiehiä kehoitet
tanee valitsemaan uudet jäsenet maatalous
valiokuntaan vapautuksen saaneiden sijaan. 

Hyväksytään. 

Puhemies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että valitsijamiehiä kehoitetaan myös
kin valitsemaan puhemiehen sijaan uusi jä
sen ulkoasiainvaliokuntaan. 

Hyväksytään. 

Pankkivaltuusmiesten valitseminen. 

P u h e m i e s: Valtiopäiväjärjestyksen 
83 §:n 4 momentin mukaan on pankkival
tuusmiehet valittava eduskuntavaalien jäl
keen alkavilla ensimmäisillä varsinaisilla 
valtiopäivillä. Tämän johdosta puhemies
neuvosto ehdottaa, että eduskunta päättäisi 
kehoittaa valitsijamiehiä toimittamaan sa
notun vaalin. 

Hyväksytään. 

Suomen Pankin tilintarkastajain valitse
minen. 

Puhemies: Niinikään ehdottaa pu
hemiesneuvosto, että eduskunta päättäisi ke
hoittaa valitsijamiehiä toimittamaan valtio
päiväjärjestyksen 83 §:n 5 momentissa mai
nitun Suomen Pankin tilintarkastajain ja 
näiden varamiesten vaalin. 

Hyväksytään. 

Valtiontilintarkastajain valitseminen 
vuodeksi 1937. 

Puhemies: Edelleen ehdottaa puhe
miesneuvosto, ·että eduskunta kehoittaisi va-

44 
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litsijamiehiä hallitusmuodon 71 §:n mukai
sesti valitsemaan vuodeksi 1937 viisi val
tiontilintarkastajaa sekä varamiehen kulle
kin heistä. 

Hyväksytään. 

Ministeri Kalliokosken vapauttaminen 
kansliatoimikunnan jäsenyydestä. 

Puhemies: Yapautusta kansliatoimi
kunnan jäsenyydestä anoo ministeri Kallio
koski. Puhemiesneuvosto puoltaa ano
musta. 

Anomukseen suostutaan. 

!linisteri Kukkosen vapauttaminen eduskun
nan tarkistajain varajäsenyydestä. 

Puhemies: Vapautusta eduskunnan 
tarkistajain varajäsenyydestä anoo minis
teri Kufukonen. Puhemiesneuvosto puoltaa 
anomusta. 

Anomukseen suostutaan. 

Puhemies: Kansliatoimikunnan jäse
nen ja tarkistajain varamiehen vaali toimi
tetaan ensi perjantain istunnossa. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat. 

1) Ensimmäisen varapuhemiehen vaali. 

Puhemies: Nyt tulee valittavaksi 
eduskunnan ensimmäinen varapuhemies 
vuoden 1936 valtiopäivien jäljellä olevaksi 
ajaksi. Vaali toimitetaan umpilipuin nou
dattamalla työjärjestyben 2 §:n 2 momen
tin ja 45 §: n 2 momentin säännöksiä. 
Pyydän edustajat Kaijalaisen, I-1umpeen, 
Horellin ja Österholmin avustamaan vaa
lin toimittamisessa. 

Vaaliin ryhdytään. 

P u h e m i e s: Vaalin tulos julistetaan. 

Äänestyksessä ovat ääniä saaneet ed. Koi
visto 143, ed. Salmiala 12, ed. Linkomies 9, 
ed. Mantere 8 ja ed. von Born 6 sekä 
Brander, U. Hannuia, Pekkala ja Rytinki 
yhden äänen kukin. Tyhjiä äänestyslippuja 
on jätetty 7. 

Puhemies: Eduskunnan ensimmäi
seksi varapuhemieheksi vuoden 1936 val
tiopäivien jälellä olevaksi ajaksi on valittu 
maanviljelijä, kunnallisneuvos Juho Koi
v i s t 0. 

Ensimmäisen varapuhemiehen juhlallinen 
vakuutus. 

Puhemies: Kehoitan nyt valittua en
simmäistä varapuhemiestä eduskunnan 
edessä antamaan valtiopäiväjärjestyksen 
25 §:ssä säädetyn vakuutuksen. 

Ensimmäinen varapuhemies Koivisto: 
Minä Juho Koivisto vakuutan, että minä 
puhemiestoimessa tahdon voimieni mukaan 
puolustaa Suomen kansan, eduskunnan ja 
hallituksen oikeutta perustuslakien mukaan. 

Puheenvuoron saatuaan lausuvat 

Ed. V en h o: Suuri vaiiokunta kokoon
tuu tänään kello 16,30. 

Ed. H i r v e n s a l o: Valitsijamiesten 
kokous pidetään tässä huoneessa ensi per
jantaina tämän kuun 16 päivänä kello 18. 
Ehdokaslistat Suomen Pankin pankkival
tuusmiesten ja Suomen Pankin tilintarkas
tajain sekä valtiontilintarkastajain vaalia 
varten on jätettävä allekirjoittaneelle vii
meistään kello 14 samana päivänä. Olen 
tavattavissa sitloin huoneessa n:o 8. Sa
malla toimittavat valitsijamiehet erinäisiä 
valiokuntien täydennysvaaleja, jotka edus
kunta on antanut valitsijamiesten tehtä
väksi. 



Erikoisasutustoiminta. 347 

2) Ehdotus laiksi erikoisasutustoiminuasta 
auuetuu lain 4 § :u muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n:o 14, jota on valmis- ~ 
televasti käsitelty maatalousvaliokunnan ' 
mietinnössä n:o 2 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n:o 5, ,esitellään k o 1m a n
teen käsittelyyn. 

Puh e m i e s: Toisessa käsittelyssä paa
tetty lakiehdotus voidaan nyt joko hy
viilksyä tai hylätä. 

Keskustelu: 

Ed. H ä s t b a c k a: Herr talman! Så
som av agrarutskottets betänkande an
gående speciell kolonisationsverksamhet 
framgår, har utskottet förordat, på grund 
av praktiska skäl, att lagens giltighetstid 
skulle förlängas till utgången av år 1937. 
Mot detta förslag kan intet sakligt skäl 
an:föras, ty de redan inköpta 'lägenheterna, 
varå styckningsarbetet och uppförande av 
byggnader påbörjats, kräver den föreslagna 
tiden förrän dessa arbeten äro slutförda. 

Men det är skäl att i detta sammanhang 
uppmana vederbörande styrelse och även 
den nuvarande regeringen att söka be
gränsa ifrågavarande kolonisationsarbete 
till det minsta möjliga, så att arbetet å 
de lägenheter, som äro inköpta, hlir slut
fört vid utgången av år 1937 och att icke 
nya inköp av lägenheter göres. 

• Tag har således icke beträffande ut
skottets förslag att göra någon anmärk
ning, men anser mig dock hava skäl att 
beröra de sifferuppgifter, som ingå uti re
geringens proposition, och erinra om, att 
även det .sl?eciella kolonisationsarbetet i hög 
grad avv1k1t från den plan, som företeddes 
statsutskottet då lagförslaget av den 10 
januari 1934 behandlades. J ag skaU icke 
nu lämna någon ingående beskrivning om 
huru många lägenheter, hektar åker, meter 
diken o~h vägar var avsedd att utföras i 
de skilda länen, utan blott nämna slut
summan av olika arbeten som skulle utföras 
i hela landet. 

Enligt de företedda förteckningarna :för 
de skilda länen skulle i 371 av 'landets 
kommuner skapas 3,000 nya lägenheter 
samt uppodlas 13,330.27 ha jord, byggas 
R8,671 meter nya vägar, grävas 87,948 me-

ter avloppsdiken och uppföras 1,609 bo
stadsbyggnader samt 1,936 ladugårdsbygg
nader. Tili utförande av nämnda arbeten 
beräknades åtgå 1,298,475 mans- och 43,001 
häs:tdagsverken, och ,kostnaderna beräkna
des tili 51,147,770: -. Som härav fram
går var det uppgjorda förslaget mycket 
noggrannt uppgjort, ty man kunde uppge 
att det erfordrades 1 hästdagsverk över 
43 tusen för att få alla dessa arbeten slut
förda. Uti statsutskottet gav jag en in
gående kritik över alla de skilda detaljer, 
som berörde ifrågavarande arbeten, men 
ingenting hjä1pte, ty som känt, då det gäl
ler kolonisationsarbeten hava de flesta 
inom riksdagen vanligen förlorat förmågan 
att se objektivt på en sak och godkänna 
vilka uppgifter som helst ifall de fram
läggas som bevis för nödvändigheten av en 
fortsatt och utvidgad kolonisationsverk
samhet. 

Vid detta ärendes remiss tili stora ut
skottet kunde man emellertid av rdm. Pyys 
anförande märka att ögonen öppnats bland 
en del vänsterrepresentanter för detta slag 
av kolonisationsarbete som går under be
nämning speciell kolonisationsverksamhet. 
Den kritik, som lämnades av hr Pyy, var 
fullt berättigad och träffade även de sår
baraste punkterna uti hela verksamheten. 
J ag kan oekså förena mig om hans utta
lande och blott tillägga, att byggnaderna 
icke närmelsevis fyller de mått som upp
gavs då anslaget begärdes, men det oaktat 
blivit ungefär tre gånger dyrare än be
räknats . 

Men även i andra avseenden har stora 
avvikelser gjorts från det ursprungliga pro
grammet. I propositionen säges att av de 
nämnda kostnaderna 34,776,986 mark 
komma på Uleåborgs län 73.s %. 

I det ursprungliga programmet upp
gavs att arbetet skuUe utföras länsvis, pro
centuellt beräknat på följande sätt: 

Nylands län . . . . . . . . . . . . . . . 2.4 % 
Åbo och Björneborgs Iän . . . . 6.s , 
Tavastehus län . . . . . . . . . . . . 5.o , 
St. Michels , . . . . . . . . . . . . 3.5 , 
Viborgs , . . . . . . . . . . . . 10.4 

" Kuopio , . . . . . . . . . . . . 11.9 , 
Vasa , .. .. . .. .. .. . 11.5 , 
Uleåborgs , . . . . . . . . . . . . 48.5 , 

Av de nämnda, något över 51 miljoner 
mark, som 1beräknats utgå för nämnda ar-
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beten, har enligt propositionen redan an
vänts c:a 68% men uppförts endast 49% 
av den planerade byggnadsverksamheten 
och uppodlingsarbetet endast c:a 17 %- Av 
väg- och dikningsal'beten ha utförts något 
mera, men dessa arbeten betäcker icke när
melsevis de merkostnader som komma att 
bli förenade med detta arbete. Av det be
räknade beloppet för arbetet återstår nu 
endast c:a 32 %, men av byggnadsarbetet 
c:a 51% och av odlingsal'betena c:a 83 %-

I..~ägger man som grund för de utförda 
speciella 'kolonisationsarbetena kostnader, 
som betingats för slutförandet av 14 bo- . 
stadsläg.enheter å Juustila lägenhet i Vi- ! 
·borgs län, så kommer sagda kolonisations- · 
verksamhet, förrän det ursprungliga pro
grammet blir slutfört, att kräva minst 
100 % förhöjning av det anslag som upp
gavs uti de ka}kyler varpå detta koloni
sationsarbete vilar. 

Det må villigt erkännas att dessa kal
kyler icke äro de allra sämsta som före
lagts statsutskottet vid påbörjandet av 
statens a11beten, ty vi ha bl. a. sådana som 
flygfabriken i Tammerfors, som drog 
nästan 3 gånger mera än beräknats. Men 
så gällde det att få fa:briken förlagd till 
en ort som icke ens försvarsrådet kunde 
godkänna, vadan ett lågt 'kostnadsförslag 
var ett avgörande motiv. Dylika över
raskningar äro, beklagligt nog, icke de 
enda i vår statshushållning, och komma 
icke att fö!'bli de sista. 

Men jag skall :lämna dessa missförhål
landen med detta omnämnande och återgå 
till att ännu direkt beröra några saker, 
som står i samband med ärendet ifråga, 
som i framtiden kommer att bli ytterst 
betungande för staten, nämligen att uppe
hålla och finansiera dessa små Jägenheter. 
Det är självfallet att övertagarna av ifrå
gavarande kolonisationslägenheter icke kan 
i framtiden betala ränta och amortering 
på sin skuld till staten. Riksdagsman Pyy 
berörde även denna sida av frågan, och 
·drog fulit riktiga slutsatser, att sedan 
den stadgade prövotiden på fem år utgått, 
kommer staten att få övertaga dessa lä
genheter eller efterskänka sin fordran. 
Det är självfallet att innehavaren av en 
dylik kolonisationslägenhet icke kan be
tala ränta och amortering på en skuld till 
staten varierande meJlan 60,000 och 
110,000 mark pe'r lägenhet, samt dessutom 

utföra en mängd byggnadsa11beten, ty som 
redan anfördes finnes inga andra byggna
der på dessa lägenheter än en liten stuga 
och fähus. Där saknas behövliga visthus, 
foderlada och riebyggnader. Lägger man 
härtill att övertagaren av en sådan lägen
het även har att skaffa sig döda och le
vande inventarier, som uppgår tili minst 
30,000 mark, är det självfallet att en så
dan nybyggare icke kan reda sig, utan fal
ler såväl staten som kommunen tili last. 

J ag får upplysningsvis meddela att iko
lorrisationsstyrelsen har ytterst svårt att 
få mottagare tili dessa nya kolonisations
lägenheter, ty de som känner till jordrbru
kets möjlighet att bära en större skuld
börda mottar ieke lägenheterna på de före
skrivna villkoren, synner.ligast om de själva 
hava ·ett litet kapital, som utsättes för 
risken att gå förlorat. 

J ag har härmed velat ha till protokol
J.et antecknat några omständigheter, som 
bestyrka att den ställning jag intog till 
ifrågavarande speciella kolonisation, då det 
ursprungliga programmet framlades, var 
fullkomligt riktigt, och därmed även hava 
sagt att såväl regering.en och kolonisa
tionsstyrelsen oböra så fort som möjligt 
slutföra detta arbete. 

Ed. Pyy: Käsi:lläolevassa lakiesity1\:
sessä jouduin uudelleen esiintymään tor
juakseni erään väitteen, joka vastaani teh
tiin lakiesityksen ensimmäisessä käsitte
lyssä. Saamieni 'tietojen perusteella lau
sun muutamia ajatuksia esilläolevassa 
asiassa. 

Olen sanonut jo ennen, että erikoisasu
tustoimintaa pidän suurimerkityksellisenä 
asiana, vaikka se on kokeilun alainen muoto 
asutustoiminnassa. Lakiesityksen ensim
mäisessä käsittelyssä jouduin lausumaan 
käytännön aJ.alla havaittuja heikkouksia 
toimeenpannuissa menetelmissä ja samalla 
viittasin liian kalliisiin tilojen hintoi:hin, 
varsinkin ennen mainitsemillani alueilla. 
Ryhmätoverini Pekkala, joka kuuluu n. s. 
erikoisasutustoimikuntaan, ei kaiketi eri
koisesti pitänyt puuttumisestani esilläole
vaan kysymykseen. Mutta kun kysymyk
sessä olevalla toiminnal.la oi'f' kdlreittn. 
kolme vuotta, alisi oHut, kun toimintaa esi
tetään jatkettavaksi, syytä esittää kokemuk
sia toiminnan kautta saavutetuista tulok
sista. 
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Ensimmäisen käsittelyn yhteydessä mai
nitsin että olen .erikoisasutustoimintaa jou
tunut' seuraamaan ja huomannut se'kä 
kuullut muutamia käytännön kannalta 
katsoen ilmeneviä heikkouksia. Olisi vää
rin ellen olisi niistä maininnut, vaikka 
ne 'eivät tuntuisi mieluisilta, sillä käsityk
seni on että jos asioista keskustellaan ja 
sattune~t puutteellisuudet huomioidaan niin 
päästään parannuksiin ja niistä samalla on 
etua vastaisuudessa tiloi1le asutetuille asu
tustilallisille, etteivät he joutuisi kokeilu
toiminnan kautta liian raskaan rasituksen 
alaisiksi. Olen asutustoiminnan tehostami
sen kannalla lain kaikissa vaiheissa, en 
tätäkään muotoa ole vastustanut. Mutta 
on palautettava muistiin, että eduskunnan 
Dn vuodesta vuoteen täytynyt kiinnittää 
huomiota asutustilallisten taloudellisen ase
man vakauttamiseen, koska tilojen perus
hinnat ovat voimassaolevan asutustoimin
nan kauttakin nousseet siinä määrin ras
kaiksi, etteivät asutustilalliset jaksaneet 
hoitaa tilojensa ·hinnan kuoletuksia ja kor
koja ilman valtiovallan väliintuloa, johon 
tämän yhteydessä en enempää kajoa. Mutta 
on kuitenkin syytä asutustoiminnan kai
kissa vaiheissa erittäinkin toimeenpanon 
alkuvaiheissa pyrkiä siihen, ettei erikois
kokeilu johtaisi uusien liiaksi velkautunei
den asutustilojen syntyyn. Käsillä olevalla 
erikoistoiminnalla on tunnustettava puoli 
asiaa työttömyyden kannalta katsellen. 
Olisi myöskin hyvä, jos sopivalla järjeste
lyllä päästäisiin myöskin hyviin tuloksiin 
asutuksenkin kannalta. On syytä huo
mioida, .ettei hyviksi tarkoitetuilla toimen
piteillä, jatkuvilla kokeiluilla edistetä toi
menpidettä, joka toisaalta johtaa asukkaat 1 

jatkuviin vaikeuksiin. 
Ed. Pekkalakin, jolla näissä asioissa 

1 

myönnettävästi on suuri asiantuntemus, 
myönsi käsilläolevan asian ensimmäisen 
käsittelyn yhteydessä, että kysymyksessä on 
kokeilu ja sen aikana on tietysti tapah
tunut virheitäkin, joita viranomaisten ta
holtakaan ei kielletä. Esillä olevalla lailla 
on kolme vuotta kokeiltu ja kokeilua halli
tus ·esittää jatkettavaksi vuodella. Maa
talousvaliokunta hyväksyi esityksen. Suuri 
valiokunta on asian naulannut kiinni sikä:li 
kuin kuulin parin minuutin käsittelyllä. 
Tekisi mieli sanoa: ollaanko selvillä kokei
lun aikaansaannoksista, vaikka toimintaan 
on uhrattu huomattavasti valtion varoja. 

Siihen katsoen, ei ollut aivan paikallaan ky
symystä hiljai<>uudessa sivuuttaa, vaan olisi 
ollut syytä syventyä kysymykseen perus
teellisemmin, jolloin olisi voinut ilmetä, 
että pienillä toimeenpanomuutoksilla voi
daan kehitystä johtaa niin 'kansantaloudelli
sesti, että voidalln ottaa kysymykseen jat
kuva lailla määrätty toiminta. 

Ensimmäisen käsitte~lyn yhteydessä syn
tyi minulla ja ed. Pekkalalla erimielisyyttä 
tilojen hinnoittelusta, joka erimielisyys 
aiheutti sen, että tulin asiaan kiinnittä
neeksi huomiota ja keskustelin siitä erikois
toimintaa hoitaneitten viranomaisten kanssa. 
Jos ·oikein ymmärsin, oli heidän käsitykse
nään, että erikoisasutustoiminnaUa on huo
mattava mei'kitys varsinkin työttömyyden 
kannalta, yhtenä työttömyyden lieventämis
toimenpiteenä. Samalla on mentelmissä 
sattuneisiin heikkouksiin kiinnitetty huo
miota ja tullaan yhä suuremmassa mää
rässä kiinnittämään huomiota niitten pois
tamiseen. Erikoisasutustoiminta koetetaan 
saada tulo'kselliseksi asutuksenkin kan
nalta. Mutta joka suhteessa tulin vakuute
tuksi, että ensi käsittelyssä tekemäni huo
mautukset olivat oikeudenmukaisia ja kes
täviä. Tilojen hinnoittelussa, jossa meillä 
oli erimielisyys ed. Pekkalan kanssa, on 
niin, että maatalousministeriön erikoisasu
tustoimikunta 28 päivänä marraskuuta 
1934 vahvistetun ohjesäännön mukaan hy
väksyy erikoisasutustiloi:lle, viljelys- ja rai
vaussopimuksella asukkaan viideksi koevuo
deksi määrätyin ehdoin. Sopimuskirjan 
13) kohdassa sanotaan: ,Jos viljeilijä on 
hyvin hoitanut edellä mainittua aluetta ja 
täyttänyt tämän sopimuksen määräy'kset 
sekä osoittanut sellaista kykyä ja tarmoa, 
että hänen menestymisensä asutustilallisena 
on todennäköistä, voidaan tässä sopimuskir
jassa mainittu maa-alue luovuttaa viljeli
jän omaksi." Hinta on me11kitty, sekä nu
meroil:la että kirjoitettuna niillä maksu
y. m. ehdoilla, jotka asutustoiminnasta sil-
1oin ovat voimassa. 'l.'ämä hinnoittelu 
koskee tilan perushintaa ja siis siltä osalta 
pitää paikkansa. Mutta ed. Pekkalan väit
teellä on myöskin oikeudenmukaisuutensa, 
mikäli on kysymys erikoistoimenpiteistä 
aiheutuvista hinnoista, jotka liitetään lisänä 
perushintaan. Sillä sopimuksessa sanotaan: 
, Tähän hintaan tulee IJ.isäksi alueella suo
ritetuista ja suoritettavista erikoisasutus
toimintatöistä johtuvat kustannukset, mitkä 



350 Tiistaina 13 p. lokakuuta 1936. 
---·--··------------------··-·---------·-------·--- ··-------·- -· -· ... --·-- ·-·----

peritään, niinkuin erikoisasutustoiminnasta 
on erikseen säädetty.'' Mutta niistäkin on 
korkein mahdollinen hinnoittelu myös ole
massa, mutta voidaan myöhemmin tarkistaa 
syystä tai toisesta. Niinkuin esim. n. s. 
Piippulan eri'koisalue, josta valtiolle on jä
tetty metsämaita, jo~den hinnoittelu val
tiolle lopullisesti ratkaisee tilojen hinnat 
perushintoineen sekä erikoistoimenpiteistä 
aiheutuneine kustannuksineen. 

Lopuksi huomautan siitä, ettei saataisi 
väärää käsitystä, että olen esiintynyt käsillä 
olevan lwkiesityksen vastustajana. Kanna
tan esityksen hyväksymistä, mutta en ole 
voinut vaieta havaitsemistani ,epäkohdista, 
joita toimeenpanossa on varsin runsaasti 
sattunut. Ei olisi oikein jättää ilmaise
matta käsitystään asioissa, joil,la on varsin 
suuri merkitys asutustoiminnan kannalta. 
Valitan sitä, että luotetaan enemmän teo
reetikkojen antamiin lausuntoihin ja ku
vauksiin 'kuin käytännön kannalta lausut
tuihin ajatuksiin. Vasta· sitten useimmissa 
tapauksissa vakavaa huomiota kiinnitetään 
käytäntöön, kun sattuvat puutteellisuudet 
esiintyvät huomattavana esteenä tarkoite
tuille toimenpiteille. 

Kun esillä olevaan asiaan puutuin, oli 
tarkoitukseni erikoisemmin huomioida se, 
että valtion toimesta oli tarkoitus samalla 
erikoisasutustoiminnan yhteydessä esittää 
uudistilan ma;llirakentamista ja viljelystä. 
Varsinkin rakennusmenetelmiin on käytän
nön miesten puolelta esiinnytty kai~kialla 
arvostelevasti. Kun vain ottaa selvää valo
kuvista asutusalueille ra:kennetuista asu
muksista, saatetaan kyllä saada hyvä vai
kutus, mutta käytännölliseltä kannalta 
asiaa tarkaten huomaa, ettei niihin asutet
tujen pienviljelijäperheiden asunto ole ko
vin ~hanteellinen, kun esimerkiksi joutu
vat 5-henkisenä perheenä asumaan erikois
asutustaloon N:o 1. On itsestään selvää, 
että useimmassa tapauksessa on tilallisen 
heti, tai niin pian kuin varat myöntävät 
kiinnitettävä huomiota korjaukseen asunto
oloissaan. Yleensä on tunnettua maaseudun 
asunto-oloissa kurjuus, huoneet hataroita ja 
vetoisia. Valtion rakennuttamat nyt ky
seellisin toimenpitein rrukennetut talot hei
kon ammattityövoiman rakentamina, useissa 
tapauksissa eivät hataruudessaan jääne var
joon, sillä ilmanvaihto niissäkin tapahtuu 
automaattisesti, joka nurkasta. Mukavuus 
on niissä, niin ja näin. Siis siltäkin osalta 

on valtion toimenpiteillä harjoitettuun ra
kennustoimintaan ollut syytä lausua toivo
muksia. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotus hyväksytään. · 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotus laiksi eräiden Argentiinan kanssa 
tehdyn kaupallisen sopimuksen määräysten 

hyväksymisestä. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 6 ja otetaan toiseen käsi t te
i y y n siinä sekä ulkoasiainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 7 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 29, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 6. Ensin 
sallitaan asiassa yleiskeskustelu. Sen jäl
keen ryhtyy eduskunta Jakiehdotu'ksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa yleiskes
'lmstelussa. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiteksti, lakiehdotuksen johtolause ja 
lakiehdotuksen nimike hyvä!ksytään keskus
telutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

4) Ehdotus laiksi Suomen leimakonttorin ja 
aksiisikonttorin yhdistämisestä leima- ja 

valmisteverokonttoriksi. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 3 ja otetaan ensimmäiseen 
käsittelyyn siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n:o 11, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 
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P u he m ies: Käsittelyn pohjana on j Ensimmäisen varapuhemiehen vaalia koske-
valtiovarainvalwkunnan mietintö n:o 3. ! van kirjelmän tarkistus. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely ju
listetaan päättyneeksi. Asia lä:hetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

5) Ehdotus laiksi yhteiskunnallisen huollon 
piiritarkastuksen viroista ja toimista. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 4 ja otetaan ensi mm ä i s e e n 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n:o 21, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 4. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e en v a l i o k u n t a a n. 

·Pöydällepa.not. 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti seuraavaan istuntoon: 

6) Määrärahan myöntämistä alkoholistihuol
tolain perustamista ja rakentamista varten 

koskevan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 5; sekä 

7) Ehdotuksen laiksi oikeuden myöntämisestä 
Osakeyhtiö Maakiinteistöpankille lähettää 
kiinnitys- ja lainhuudatusasiakirjoja kirjeessä 

tuomioistuimelle 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n:o 5. 

Puh e m i e s: Tarkistamista varten esi
tellään ensimmäisen varapuhemiehen vaalia 
koskeva kirjelmä, jonka sihteeri lukee. 

Sihteeri lukee: 

Tasavallan Presidentille. 

Sittenkuin pormestari Väinö Hakkila, 
joka vuoden 1936 valtiopäivien alussa valit
tiin eduskunnan ensimmäiseksi varapuhe
mieheksi, nyttemmin on valittu eduskunnan 
puhemieheksi, on eduskunta tänään toimit
tanut uuden vaalin, ja on tällöin valittu 
eduskunnan ensimmäiseksi varapuhemie
heksi vuoden 1936 valtiopäivien jäljellä ole
vaksi ajaksi maanviljelijä, kunnallisneuvos 
J u h 0 K 0 i V i s t o. 

Väinö Hakkila. 
Puhemies. 

J. Koivisto. Ernst von Born. 
Varapuhemies. Varapuhemies. 

Helsingissä lokakuun 13 päivänä 1936. 

Till Repuhlikens President. 

Sedan borgmästaren Väinö Hakkila, som 
i början av 1936 års riksdag utsetts tili 
riksdagens förste vicetalman, numera va1ts 
till riksdagens talman, 'har riksdagen denna 
dag förrättat nytt val och därvid till vice
talman för den återstående tiden av 1936 
års riksdag utsett till förste vicetalman 
jordbrukaren, kommunalrådet J u h o K o i
v i s t 0. 

Väinö Hakkila. 

J. Koivisto. 
Vicetalman. 

Talman. 

Ernst von Born. 
Vicetalman. 

Helsingfors den 13 oktober 1936. 

Kirjelmä hyväksytään. 
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Puhemies: Kun istunnon alussa on 
jaettu edustajille hallituksen esitykset n:ot 
39 ja 40, voitaneen ne nyt esitellä valio
kuntaan lähettämistä varten. 

Hyväksytään. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotwksen mukaisesti v a l t i o v a

. r a i n v a 1 i o kun t aan: 

Ehdotuksen laiksi erään valtion omistaman 
alueen luovuttamisesta Helsingin 

kaupungille 

sisältävä hallitwksen esitys n:o 39; sekä 

l\läärärahojen myöntämistä a,mpmp.aradan 
rakentamiseksi Helsingin varuskuntaa varten 
sekä puolustuslaitoksen ammuslataamon ra
kennustöiden loppuun suorittamista varten 

tarkoittava. hallituksen esitys n:o 40. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava 
täysistunto pidetään ensi perjantaina 
kello 15. 

Täysistunto lopetetaan kello 16,03. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 



17. Perjantaina 16 p. lokakuuta 1936 
kello 15. 

Päiväjärjestys. 

Il m o i t u k s i a. 

1) 
vaali 

2) 

Kansliatoimikunnan jäsenen 

Tarkistajain varamiehen vaali 

Kolmas ja ainoa käsittely: 

3) Ehdotus Argentiinan kanssa teh-

Siv. 

354 

" 

dyn kaupallisen sopimuksen hyväksy
misestä . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 355 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 6; ulkoasiainvalio
kunnan mietintö n: o 7; hallituksen 
esitys n:o 29. 

Toinen käsittely: 

4) Ehdotus laiksi Suomen leima
konttorin ja aksiisikonttorin yhdistä
misestä leima- ja valmisteverokontto-
riksi ............................ . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 7; valtiovarainvalio
kunnan mietintö n: o 3; hallituksen 
esitys n: o 11. 

5) Ehdotus laiksi yhteiskunnallisen 
h~ol~on piiritarkastuksen viroista ja 
tmm1sta ......................... . 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 8; valtiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 4; hallituksen 
esitys n: o 21. 

Ensimmäinen käsittely: 

6) Ehdotus laiksi oikeuden myön
tämisestä Osakeyhtiö Maakiinteistö-

" 

356 

pankille lähettää kiinnitys- ja lain
huudatusasiakirjoja kirjeessä tuomio
istuimelle . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

A s i a k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n:o 5; hallituksen esitys 
n:o 33. 

Ainoa käsittely: 

7) Ehdotus määrärahan myöntämi
sestä alkoholistihuoltolain perusta-
mista ja rakentamista varten ..... . 

A s i a k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n: o 5 ; hallituksen 
esitys n:o 30. 

Esitellään: 

8) Puhemiesneuvoston laatima luet
telo tasavallan presidentin vahvista
matta jättämistä, vuoden 1936 valtio
päivillä vireille pantavista lakiehdo-
tuksista ......................... . 

Siv. 

356 

" 

" 

Puhetta johtaa puhemies H a k k i l a. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Kosonen, Lonkainen, Pennanen, 
Pitkäsilta, Puittinen ja H. Ryömä. 

nmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
istunnosta virkatehtävän vuoksi edustajat 

45 
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H. Ryömä ja Pitkäsilta sekä sairauden täh
den ed. Lonkainen, tämän ja huomisen päi
vän ajaksi yksityisasiain vuoksi ed. Koso
nen, ensi tiistaiaamuun asti läheisen omai
sen sairauden vuoksi ed. Pennanen sekä 
ensi tiistain istunnosta kunnallisasiain 
vuoksi ed. Salovaara. 

Valiokuntien puheenjohtajat ja varapuheen
johtajat. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että 

sivistys v a 1 i o kunnan puheenjoh
tajaksi on ministeri Kukkosen sijaan va
littu ed. K a i j a l a i n e n, 

v a 1 t i o v a r a i n v a l i o k u n n a n va
rapuheenjohtajaksi ministeri Niukkasen si
jaan ed. T a r k k a n e n, 

p e r u s t u s 1 a k i v a 1 i o .k u nn a n va
rapuheenjohtajaksi ministeri Lahdensuon 
sijaan ed. V i l h ula ja 

l a k i v a l i o k u n n a n varapuheenjohta
jaksi ministeri Kekkosen sijaan ed. Kivi
mäki. 

Valtiontilintarkastajain varamiehet. 

Puhemies: Ministeri Kalliokoski anoo, 
tultuaan valtioneuvoston jäsenenä esteelli
seksi tarkastamaan valtion tilejä vuodelta 
1936, vapautusta mainitun vuoden valtion
tilintarkastajain varamiehen toimesta. 

Puhemiesneuvosto ehdottaa, että anomuk
seen suostuttaisiin. 

Anomukseen suostutaan. 

Puhemies: Valitsijamiehiä kehoitet
taneen valitsemaan uusi varamies valtion
tilintarkastajille vuodeksi 1936. 

Hyväksytään. 

Päiväjärjestyksessä olevat a.siat: 

1) Kansliatoimikunnan jäsenen vaali. 

P u h e m i e s: Ensimmäisenä asiana päi
väjärjestyksessä on kansliatoimikunnan jä
senen vaali ministeri Kalliokosken sijaan. 
Ketä ehdotetaan? 

Keskustelu: 

Ed. T a r k k a n e n: Minä pyytäisin 
saada ehdottaa kansliatoimikunnan jäse
neksi ed. Leppälän. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Tarkkanen ehdottanut kansliatoimikun
nan jäseneksi ed. Leppälän. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Kun muuta ehdotusta ei 
ole tehty, on eduskunnan katsottava jäse
neksi kansliatoimikuntaan yksi
mielisesti valinneen ed. L e p p ä l ä n. 

2) Tarkistajain varamiehen vaali. 

Puhemies: Nyt on valittava tarkis
tajain varamies ministeri Kukkosen sijaan. 
Ketä ehdotetaan? 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. Tarkka ne n: Pyytäisin saada eh
dottaa tarkistajain varamieheksi ed. Kivi
ojan. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puh e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Tarkkanen ehdottanut tarkistajain va
ramieheksi ed. Kiviojan. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Kun muuta ehdotusta ei 
ole tehty, on eduskunnan katsottava yksi
mielisesti valinneen t a r k i s t a j a i n va
ramieheksi ed. K i v i o j a n. 
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3) Ehdotus Argentiinan kanssa tehdyn Imu
pallisen sopimuksen hyväksymisestä. 

Yllämainitun ehdotuksen sisältävä halli
tuksen esitys n: o 29, jota on valmistele
vasti käsitelty ulkoasiainvaliokunnan mie
tinnössä n: o 7 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n: o 6, esitellään osittain k o 1-
m a n t e e n, osittain a i n o a a n k ä s i t
t e l y y n. 

P u h e m i e s: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta kokonaisuudessaan. Sen jälkeen 
tehdään kolmannessa käsittelyssä päätös 
asian toisessa käsittelyssä päätetyn laki
ehdotuksen hyväksymisestä tai hylkäämi
sestä ja sitten ainoassa käsittelyssä ulko
asiainvaliokunnan mietinnön ensimmäiseen 
ponteen sisältyvästä sopimuksen hyväksy
mistä koskevasta ehdotuksesta. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Lakiehdotus hyväksytään. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Ulkoasiainvaliokunnan mietinnön ensim
mäisessä ponnessa oleva ehdotus hyväksy
tään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Ehdotus laiksi Suomen leimakonttorin ja 
aksiisikonttorin yhdistämisestä leima- ja val

misteverokonttoriksi. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 7 ja otetaan toiseen käsi t te
l y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n: o 3 valmistelevasti käsiteltv 
hallituksen esitys n: o 11, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 7. Ensin 
sallitaan asiassa yleiskeskustelu. Sen jäl
keen eduskunta ryhtyy lakiehdotuksen yk
sityiskohtaiseen käsittelyyn. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään keskustelutta lakiehdotuksen 1-5 §. 

r~akiehdotuksen johtolause. 

Keskustelu: 

Ed. Kivioja: Kun nyt on monessa 
muussakin laissa jo otettu käytäntöön ly
hyempi johtolause vanhan hyvän johtolau
seen sijasta, niin minä pyydän, herra puhe
mies, ehdottaa, että tästä johtolauseesta 
yhdenmukaisuuden vuoksi jätettäisiin vii
meinen sana pois. 

Ed. V en h o: Pyydän kannattaa ed. Ki
viojan ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kivioja ed. Venhon kannattamana eh
dottanut, että johtolauseesta sana ,täten" 
jätettäisiin pois. Kutsun tätä ed. Kiviojan 
ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestyg ja päätös: 

.Joka kannattaa suuren valiokunnan eh
dotusta, äänestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voittaa, 
on ed. Kiviojan ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan jaa-äänestäjiä 
nousemaan. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Kivi
ojan ehdotuksen. 

Lakiehdotuksen nimike hyväksytään kes
kustelutta. 

P u h e m i e s: Kun suuren valiokunnan 
ehdotusta ei ole muuttamattomana hyväk-
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sytty, palautetaan asia suureen 
valiokuntaan ja asian toinen käsit
tely tulee jatkumaan. 

5) Ehdotus laiksi yhteiskunnallisen huollon 
piiritarkastuksen viroista ja toimista. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 8 ja otetaan toiseen käsitte
l y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n: o 4 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n: o 21, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n: o 8. Ensin 
sallitaan asiassa yleiskeskustelu; sen jäl
keen eduskunta ryhtyy lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään järjestänsä keskustelutta lakiehdotuk
sen 1-3 §, lakiehdotuksen johtolause ja 
nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

6) Ehdotus laiksi oikeuden myöntämisestä 
Osakeyhtiö Maakiinteistöpankille lähettää 

kiinnitys- ja lainhuudatusasiakirjoja 
kirjeessä tuomioistuimelle. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n: o 5 
ja otetaan e n s i m m ä i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty hal
lituksen esitys n :o 33, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Pu h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
lakivaliokunnan mietintö n: o 5. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

7) Ehdotus määrärahan myöntämisestä alko
ltolistihuoltolain perustamista ja rakenta

mista varten. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n: o 5 ja otetaan a i no a a n käsi t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty hal
lituksen esitys n: o 30, joka sisältää yllä
mainitun ehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n: o 5. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Eduskunta hyväksyy valtiovarainvalio
kunnan mietinnössä olevat ehdotukset. 

Asia on loppuun käsitelty. 

8) Puhemiesneuvoston laatima luettelo tasa
vallan presidentin vahvistamatta jättämistä, 
vuoden 1936 valtiopäivillä vireille pantavista 

lakiehdotuksista. 

Esitellään edellä sanotun luettelon a) 
kohdassa mainittu asia, nimittäin 

ehdotus laiksi eräiden kapinaan osaaottanei
den henkilöiden armahtamisesta. 

Puhemies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetetään lakivaliokuntaan, 
jonka tulee pyytää lausuntoa perustuslaki
valiokunnalta. 

Keskustelu: 

Ed. Kivioja: Vuoden 1933 lopetta
jaispuheessa mainitsi silloinen eduskunnan 
herra puhemies tasavallan presidentille, 
että eduskunta oli monista kymmenistä 
lakialoitteista hyväksynyt vain kaksi, ja toi
nen niistä on nyt tämä käsillä oleva. Toi
nenkin, joka hyväksyttiin, oli minun aloit
teeni. Näin ollen, koska minulla sillä ker
taa oli niin suuri menestys, niin ehkä joku 
voisi luulla, että minä nytkin koetan silloi
sen auktoriteettini voimalla ehdottaa, että 
tämä asia katsottaisiin nyt loppuun käsi-
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tellyksi. Mutta koska se näyttää olevan 
vastoin valtiopäiväjärjestystä, niin en aio 
sitä ehdotusta tehdä, vaikka se olisi aivan 
kohtuullista siitä syystä, että tämä laki 
ei ole enää ajankohtainen. Silloin kun ar
mahduslakia eduskunnassa käsiteltiin, oli 
näitä kapinallisia muistaakseni toistakym
mentä vielä ainakin aloitteen tekoaikana 
kärsimässä, mutta heitä pääsi joka viikko 
pois, niin että niitä ei sitten enää sillä 
kertaa, kun presidentti jätti sen vahvista
matta. ollut kovinkaan monta kärsimässä 
ja he· saivat samana päivänä kuin laki jä
tettiin vahvistamatta, presidentiltä yksityi
sen armahduksen. Näin ollen siis ei ole 
mitään syytä tätä lakia enää hyväksyä ja 
tuntuu oikeastaan turhalta juhlallisuudelta 
lähettää se vielä lakivaliokuntaan ja lau
sunnon antamista varten perustuslakivalio
kuntaan, ennenkuin tämä voidaan katsoa 
loppuun käsitellyksi. Mutta koska seremo
nia sen vaatii, tämä minun ruumissaarnani 
ei yksin riitä tälle laille, niin minä tahdon 
mainita vielä eräitä tämän lain käsittelyn 
jälkeen silmiinpistäviä seikkoja. 

Eduskunnassa saatiin tämä laki tyydyt
tävän nopeasti käsitellyksi, siitä huoli
matta, että se oli yksityisen edustajan 
aloite ja että hallituksen esityksiäkin 
oli samaan aikaan valiokunnassa. Edus
kunta hyväksyi tämän lakiehdotuksen 
yksimielisesti kolmannessa käsittelyssä 17 
päivänä marraskuuta vuonna 1933, tar
kistajat tekivät nopeasti työtä ja lähet
tivät sen seuraavana päivänä, 18 :ntena 
marraskuuta käsistänsä. Se kulki kai sit
ten hitaasti siitä eteenpäin, sillä se esitet
tiin presidentille vasta 29 päivänä marras
kuuta ja presidentti lähetti sen seuraavana 
päivänä 30 marraskuuta lausunnolle kor
keimpaan oikeuteen, joka siihen aikaan oli 
samassa talossa. Mutta korkeimpaan oi
keuteen tämä valtioneuvostosta 30 marras
kuuta lähetetty asiakirja saapui vasta 8 
päivänä joulukuuta kello 12 jälkeen. Siinä 
on siis esimerkki virasto-olojen hitaudesta. 
Korkein oikeus laati lausunnon ja lähetti 
sen 15 joulukuuta korkeimmasta oikeudesta 
tasavallan presidentille. Valitettavasti tätä 
korkeimman oikeuden lausuntoa ei sisälly 
painettuun selostuskirjaan korkeimman oi
keuden päätöksistä vuodelta 1933, joten 
minä en tarkemmin nyt voi muistaa sen 

sisältöä, vaikka näin sen tässä huoneessa 
ministeri Serlachius-vainajan kädessä. Sen 
lausunnon mukaan, mikäli sitä muistan, 
korkeimman oikeuden mielestä ei voitu 
lakia yleisestä armahtamisesta säätää, jos 
rikoksen karaktääri on yksinkertainen, 
mutta harvoja rikollisia varten se voitai
siin muka säätää, jos rikokset olisivat sel
laisia, että olisi paljon rikoksia komplisee
rautunut yhteen. Minun mielestäni, kun 
nyt tätä asiaa tutkitaan ja perustuslaki
valiokunta tätä asiaa käsittelee, niin olisi 
syytä perustuslakivaliokunnan tutkia, onko 
tuo korkeimman oikeuden lausunto näin 
omituinen kuin minä sen nyt muistan. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 
Asia lähetetään l a k i v a l i o k u n t a a n, 
jonka tulee pyytää asiasta perustus l a
k i v a 1 i o k u n n a n lausunto. 

Esitellään luettelon b) kohdassa oleva 
asia, nimittäin 

ehdotus metsänparannuslaiksi. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa eduskunnan päätettäväksi, että lakieh
dotus katsotaan rauenneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. V en h o: Suuri valiokunta kokoon
tuu tänään kello 15,40. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi tiistaina kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 15,27. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 
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18. Tiistaina 20 p. lokakuuta 1936 
kello 14. 

Päiväjärjestys. 

I l m o i t u k s 1i a. 

Siv. 

Ulkopuolella päiväjärjes-
tyksen 

annetaan vastaus ed. Wiikin y. m. vä
likysymykseen, jolm koskee etsivän 
keskuspoliisin toimintaa . . . . . . . . . . . . 370 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi yhteiskunnallisen 
huollon piiritarkastuksen viroista ja 
toimista ......................... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 8; valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 4; hallituksen 
esitys n:o 21. 

Toinen käsittely: 

2) Ehdotus laiksi Suomen leima
konttorin ja aksiisikonttorin yhdistä
misestä leima- ja valmisteverokontto-
riksi .................. · · ·. · · · · · · · 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietinnöt n:ot 7 a ja 7; valtio
varainvaliokunnan mietintö n:o 3; 
hallituksen esitys n:o 11. 

3) Ehdotus laiksi oikeuden myön
tämisestä Osakeyhtiö Maakiinteistö
pankille lähettää kiinnitys- ja lain
huudatusasiakirjoja kirjeessä tuomio-
istuimelle ........................ . 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 9; lakivaliokunnan 
mietintö n:o 5; hallituksen esitys 
n:o 33. 

368 

" 

" 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

4) Perustuslakivaliokunnan mietintö 

Siv. 

n: o 2 hallituksen toimenpiteistään 
vuonna 1935 antaman kertomuksen 
johdosta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 369 

5) Ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n: o 6 hallituksen toimenpiteistään 
vuonna 19H5 antaman kertomuksen 
johdosta, mikäli se koskee suhteita 
ulkovaltoihin . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 370 

Puhetta johtaa puhemies H a k k i 1 a. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Brander, Lonkainen ja Salo
vaara. 

Ilmoitu.sas!i.a t : 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta ·eduskuntatyöstä saavat lää
kärin lausunnon nojalla sairauden vuoksi 
toistaiseksi ed. Lonkainen, virka-asian ta
kia :tästä istunnosta ed. Brander ja yksi
tyisasiain vuoksi ensi :torstaipäicvästä alkaen 
enintään ensi tiistaipäivän loppuun ·ed. Ki
vimäJki. 

Ulkoasiainvaliokunnan puheenjohtaja. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että ulko
asiainvaliokunta· on valinnut puheenjohta
jakseen ed. V o i on m a a n. 
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Uusi hallituksen esitys. 

P u h e m i -e s: Ilmoi,tetaan, että tasa
vallan presidentin kirjelmän oheHa timluvan 
kuun 16 rpäivä:ltä on eduskunnalle saapu
nut hallituksen esitys n:o 41, joka on nyt 
jaettu painettuna edustajille. 

Ed. Hongan kysymys, joka koskee eräiden 
maataloustuotteiden kiintiöiden jakoa, ja 
maatalousministerin siihen antama vastaus. 

Puhemies: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen ilmoitetaan, että eduskunnalle on 
puhemiehel<le osoitettuna saapunut maata
lousministeri Heikkisen vastaus -ed. Hongan 
kysymykseen, joka !koskee maataloustuot
teiden kiintiöiden jakoa. Kysymys ja sii
hen annettu ~vastaus on jaettu rpainettuna 
edustajille ja otetaan ne eduskunnan pöy
täkirjaan. Valtiopäiväjärjestyksen 37 §: n 
1 momentin mukaan ei asiasta 8aHita kes
kustelua eikä tehdä ,päätöstä. 

Kysymys ja siihen annettu vastaus ovat 
näin kuuluvat: 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Laissa viennin säännöstelystä eräissä ta
pauksissa toukokuun 18 päivältä 1934, joka 
on voimassa tämän vuoden loppuun, sääde
tään että jos Suomen vientitavaran tuonti 
on jossakin maassa kiintiöity tai muuten 
mjoitettu, voidaan asetuksella säännöstellä 
sen vientiä puheenaolevaan mawhan, kun 
maan vienti·edut sitä vaativat. .Asetuksessa 
maataloustuotteitten viennin säännöstelystä 
edellämainitulta päivältä säädetään, edellä
mainittuun lakiin nojautuen, että jos 'Suo
men maataloustuotteitten tuonti jossakin 
maassa on kiintiöity tai muuten rajoitettu, 
on sallitun vientimäärän jakaminen viejien 
kesken, milloin se on tarpeellista, maata
lousministeriön asia. 

Edellämainitun lain voimaanastumisen 
jälkieen on Suomen maataloustuotteitten 
vienti eräissä maissa kiintiöity ja on tämän 
johdosta maatalousministeriö toimittanut 
kiintiöjakoja. Nämä jaot ovat herättäneet 
yleistä huomiota sitä syystä, että niissä on 
syrjäytetty ne periaatteet, joita kiintiöit-

ten jaossa muualla. noudatetaan, sekä il
meisesti myöskin oikeuden ja kohtuuden 
vaatimukset. Muissa maissa on kiintiöitten 
jaossa yleensä kaikkialla periaatteeksi 
otettu, että kiintiöitä annetaan asianomai
sen tavaran vientiä ennen harjoittaneille 
liikkeille siinä suhteessa, jossa ne ennen 
kyseellisen tavaran vientiä ovat harjoitta
neet. <Sama periaate on otettu käytäntöön 
kiintiöitten jaossa maitten keskien. Kun 
kauppasopimuksen kautta jollekin maalle 
myönnetään kiintiö, annetaan suosituim
muusperiaatteen nojalla saman tavaran kiin
tiöosuus muillekin kauppasopimusmaille 
sen suhteen nojalla, joka niillä aikaisem
pina vuosina on ollut kyseellisten tavarain 
tuonnissa. Maatalousministeriö meillä on 
ottanut toisen periaatteen ojennusnuoraksi. 
Jaettaessa esim. muna- ja juustokiintiöitä 
erinäisiin maihin, ,ei huomiota ole ensin
kään kiinnitetty siihen, missä määrin asian
omaiset vientiliikkeet ennen olivat vientiä 
kyseellisiin maiillin harjoittaneet, vaan jär
jestelmällisesti pyritty suosimaan osuustoi
minnallisia liikkeitä vähentämällä yksityis
ten vientiliikkeitten kiintiöosuuksia. Niinpä 
viimeksi jaettaessa Ranskan juustokiintiöitä 
jätettiin yksityiset viejät kokonaan syrjään 
siitä huolimatta että eräs niistä oli edelli
senä vuonna vienyt juustoa mainittuun 
maahan 17 % koko Suomen viennistä. 

Viennin säännöstelyä koskevan lain sana
muodon ja hengen muk&an on säännöstelyn, 
johon kiintiöitten jakokin kuuluu, perus
ohjeeksi otettava ,maan vientiedut". Kun 
maatalousministeriön yrittäessään mahdolli
suuden mukaan keskittää kiintiöitä osuus
toiminnallisille liil~keille on ollut seurat
tava tätä ohjetta, on syytä tarkastaa, onko 
lain perusohjetta noudatettu. Suuremmitta 
selittelyittä on selvää, että jos kiintiöjaossa 
syrjäytetään liikkeitä, jotka vuosikausien 
työskentelyn jälkeen ovat saaneet markki
noita vieraassa maassa, maan vientietuja 
ei edistetä, vaan niitä päinvastoin vahin
goitetaan. Myöskä.än ei vientitavarasta 
voida tällaisella menettelyllä saada kor
keampia hintoja. Päinvastoin on todistet
tavissa, että erinäiset osuustoiminnalliset 
liikkeet ulkomailla pyrkivät alittamaan yk
sityisten vientiliikkeitten vaatimia hintoja 
juuri sen takia, että heidän entisestä li
sätty kiintiöosuutensa aiheuttaa vaikeuksia 
tavaran sijoittamisessa. Sekään perustelu, 
että kokonaiskiintiön pienuus vaatisi sen 
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jättämistä vain yhdelle liikkeelle, ei ole maan 
vientietujen mukaista. Niinpä on todetta
vissa, että sillä yksityisellä liikkeellä, jolta 
juustokiintiö Ranskaan kokonaan evättiin, 
oli etukäteen ostotarjous koko kiintiöosuu
delle. 

Edelläsanotun nojalla voidaan todeta, 
että kiintiöitt.en keskittäminen osuustoimin
nallisille liikkeille ei ole maan vientietujen 
mukaista. Yhtä vähän on se tavaran tuot
tajain, siis maatalouden, etujen mukaista. 
Jo se seikka että eräät yksityiset vientiliik
keet ennen kiintiöjärjestelmän voimaanas
tumista olivat saaneet käsiinsä melkoisen 
"OSan esim. munien ja juuston viennistä, 
osoittaa että nämä liikkeet ovat hyvin hoi
taneet tehtävänsä ja kyenneet maanviljeli
jöille maksamaan tavarasta sopivan hin
nan. Maanviljelijän etu tässä tapauksessa 
on yksistään se, että hän saa tuotteistaan 
mahdollisimman hyvän hinnan. Ostoissa 
keskenään kilpailevat vientiliikkeet kyke
nevät hänelle parhaiten takaamaan tällai
sen hinnan. Kun juuri vientihinnat kiin
tiömaissa hyvin tuntuvasti vaikuttavat sii
hen keskihintaan, jonka vientiliikkeet täällä 
tuottajalle maksavat, on maatalousministe
rw pyrkiessään keskittämään vientikiin
tiöitä osuustoiminnallisille liikkeille heiken
tänyt yksityisten viejäin kilpailukykyä ja 
siten huonontanut maanviljelijäin mahdol
lisuuksia hyvän hinnan saamiseen. 

Osuustoimintamiesten piireissä lienee ny
kyisin jokseenkin yleinen se käsitys, että 
osuustoimintaliike kykenee seisomaan omilla 
jaloillaan ilman valtion muodossa tai toi
sessa tapahtuvaa tukea ja että tämän liik
keen tulevaisuus ,pääasiallisesti nojautuu 
siihen, että se käytännössä vapaassa kil
pailussa osoittaa elinvoimaisuutensa. Ne 
yritykset osuustoimintaliikkeitten tukemi
seksi kiintiöosuuksien jaossa, joihin maata
lousministeriö on ryhtynyt, ovat olleet 
omiaan maanviljelijäin piireissä herättä
mään ikävää huomiota ja synnyttämään 
käsityksen, että osuustoimintaliikkeet eivät 
ehkä sittenkään vielä kykene omilla jaloil
laan seisomaan. 

Hallitus on koko toimintakautenaan otta
nut talouspolitiikkansa perusohjeeksi sen 
ajatuksen, että kaupan ja elinkeinoelämän 
vapautta on mahdollisuuden mukaan yllä
pidettävä ja säännöstelyyn ryhdyttävä vain 
pakottavissa tapauksissa. Tämä ohje on 
saavuttanut yleistä kannatusta kaikissa ta-

loudellisissa piireissä ja sen noudattaminen 
on epäilemättä ollut yihtenä vaikuttavana 
tekijänä siihen nopeaan elpymiseen, joka 
kaikilla aloilla meillä on tapahtunut. 
Maatalousministeriön menettely kiintiöitten 
jakamisessa on kuitenkin ollut jyrkässä 
ristiriidassa tämän hallituksen yleisen pe
rusohjeen kanssa. 

Maataloustuotteitten kiintiöitten jaossa 
tapll!htunut epäoikeudenmukaisuus ja koh
tuuttomuus on useampia kertoja herättä
nyt yleistä huomiota. Viimeksi ovat eri
näiset vientiliikkeet kesäk. 25 ,p:nä 1936 
'Valtioneuvostolle jättämässään kirjelmässä 
,ehdottaneet, että kiintiöitten jakaminen tu
lisi valtioneuvoston tehtäväksi sekä että 
ennen jaon toimittamista sen oikeuden
ja tarkoituksenmukaisuuden selvittämiseksi 
Keskuskauppakamarilta ja Suomen Vienti
yhdistykseltä pyydetäisiin lausunto. Tämä 
anomus ei tietääkseni vielä ole johtanut 
mihinkään tulokseen. 

Valtiopäiväjärjestyks'€ll 37 §:n 1 momen
tin nojalla saan täten kunnioittaen halli
tuksen asianomaisen jäsenen vastattavaksi 
esittää kysymyks'€ll: 

Onko hallitus ryhtynyt toimen
piteisiin, jotta erinäisten maatalous
tuotteitten kiintiöitten jaossa todetut 
epäkohdat vastaisuudessa saataisiin 
poistetuiksi? 

Helsingissä syyskuun 8 p :nä 1936. 

Aarne Honka. 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Herra Puhemiehelle antamassaan, viime 
syyskuun 8 päivänä allekirjoittamassaan 
kirjelmässä on kansanedustaja Aarne 
Honka, nojautuen valtiopäiväjärjestyksen 
37 §: n 1 momenttiin, pyytänyt saada 
Herra Puhemiehen välityksellä hallituksen 
asianomaisen jäsenen vastattavaksi esittää 
seuraavan kysymyksen: 

Onko hallitus ryhtynyt toimen
piteisiin, jotta erinäisten maatalous
tuotteitten kiintiöitten jaossa todetut 
epäkohdat vastaisuudessa saataisiin 
poistetuiksi? 

4G 
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Vastaukseksi tähän kysymykseen, jonka 
Herra Puhemies on lähettänyt maatalous
ministerin vastattavaksi, saan kunnioittaen 
lausua seuraavaa: 

Sen jälkeen kun eräät maat ryhtyivät 
kiintiöimään erinäisten maataloustuotteiden 
tuontiaan, joutui valtiovalta tavallista lä
heisemmin jo kauppasopimuksissa asetettu
jen ehtojenkin perusteella puuttumaan näi
den tuotteiden vientiä koskeviin seikkoihin, 
kuten kiintiöiden jakoon ja niiden käytön 
valvontaan. Tällöin on kiintiöiden käy
tössä ilmennyt puutteellisuuksia, jotka suu
relta osalta johtuvat eräiden tuotteiden 
viennissä esiintyvästä hajanaisesta vienti
järjestelmästämme ja jotka ovat aiheutta
neet vakavia huomautuksia kiintiöitä myön
täneiden maiden taholta. 

Nämä huomautukset ovat koskeneet m. m. 
tuotteiden laatua ja hintoja. Koska vii
meksimainitut seikat erittäin selvästi va
laisevat viennissä olevia epäkohtia, mainit
takoon niistä eräitä. Saksan myönnettyä 
Suomelle kiintiöitä oli sen tarkoituksena 
pysyttää omien tuottajiensa saamat hinnat 
luomaliaan järjestelmällä halutulla tasolla. 
Varsin pian kuitenkin Saksa teki virallista 
tietä huomautuksia siitä, että suomalaiset 
vientiliikkeet myivät kananmunia Saksaan 
toinen toistaan halvemmalla ja huomatta
vasti alle Saksan haluaman hintatason. 
Kun keskenään sangen riitaisten kanan
munan vientiliikkeiden kesken ei saatu ai
kaan mitään yhteistä vientisopimusta, jonka 
avulla olisi päästy yhteisymmärrykseen 
maan vientietujen mukaisista seikoista, on 
valtiovallan taholta tämän jälkeen ollut 
pakko Saksan kanssa neuvotella joka viikko 
kananmunain hinnoista, ja kiintiöstä osal
listuneiden vientiliikkeiden on ollut nouda
tettava sovittua hintaa uhalla, että ne muu
ten menettävät kiintiöosuutensa. Edellä
mainitunlaisia tapauksia on ilmennyt eräi
den muidenkin kiintiöiden viennissä, joista 
räikeytensä vuoksi mainittakoon teuras
siipikarjan kiintiön myynti Saksaan. Kun 
tämänkään kiintiön vientiä ei saatu keski
tetyksi, tarjottiin teurassiipikarjaa Suo
mesta usean eri liikkeen taholta ja hyvin 
alhaisiin hintoihin. Saksan hinnoittelu
viranomaiset ovat tämän vuoksi määrän
neet suomalaisen teurassiipikarjan hinnan 
75 pfenningiksi kilolta, mikä on 25-35 
pfenningiä halvempi kuin mitä maksetaan 
muista maista Saksaan tuotavasta teuras-

siipikarjasta. Eräs tuottajain osuusliike, 
joka tammikuussa neuvotteli Berliinissä 
teurassiipikarjan hinnoista, olisi, jos vienti 
olisi voitu keskittää tapahtuvaksi saman 
liikkeen kautta, kuitenkin voinut saada mel
koisesti paremman yksikköhinnan kuin mitä 
todellisuudessa nyt on saatu useitten myy
jien esiintyessä Saksan markkinoilla. 

Kerrotunlaiset tapaukset koituvat yksin
omaan maatalouden vahingoksi, koska on 
luonnollista, että vientiliike aina ottaa 
tuotteesta voitto-osuutensa ja että maasta
vienti alhaiseen hintaan voi tapahtua ai
noastaan tuottajan saaman hinnan kustan
nuksella. Tämä on maataloudenemme eri: 
koisen kohtalokasta nykyisenä aikana, jol
loin sen ylituotantoisten tuotteiden vienti 
useisiin tuotteisiin nähden on kokonaan 
kiintiöity. Rajoitettukin vähäinen vienti 
voi kuitenkin parantaa kotimaan hinta
tasoa, jos vientimäärä saadaan sijoitetuksi 
ulkomaille mahdollisimman hyvään hin
taan, joka samalla koituu tuottajien omaksi 
hyödyksi. 

On luonnollista, että vienti, erikoisesti 
silloin kun sitä rajoittavat tuontimaitten 
asettamat kiintiöiden kaltaiset hätätoimen
piteet, tapahtuu tuottajien omien osuustoi
minnallisten liikkeiden kautta, koska tuot
tajat itse määräävät näiden liikkeiden toi
minnasta ja heidät on katsottava tämän 
maan suurimmaksi yksityisyrittäjäryh
mäksi. Vertauksen vuoksi mainittakoon. 
että teollisuus itse päättää tuotteittensa 
viennistä, kuten luonnollista onkin. Jos 
maataloustuotteiden viennistä saisivat mää
rätä muut kuin tuottajat, asetettaisiin maa
talous toisenlaiseen ja epäoikeutetumpaan 
asemaan. 

Tuottajien omat osuustoiminnalliset liik
keet ovat vientiä harjoittaessaan yleensä 
toimineet maatalouden pysyväisen edun 
mukaisesti. Vientiä harjoittavat maatalou
delliset tuotanto-osuuskunnat ottavat ala
osuuskuuniltaan ja muilta jäseniltään tuot
teita vastaan niin paljon kuin viimeksi
mainitut tarjoavat. Siten nämä vientiliik
keet joutuvat toisinaan varastoimaan var
sin huomattavia määriä maataloustuotteita 
ja varastoimisen aikana huolehtimaan tuot
teiden laadun säilymisestä ja parantami
sesta. Yksityiset liikkeet eivät ole pakoi
tettuja tällaiseen toimintaan, vaan asian
laita on miltei aina niin, että ne ostavat 
tuotteita vain siinä laajuudessa kuin nii-
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den kulloinenkin tarve edellyttää, ollen 
niiden toiminta siihen määrään yksipuo
lista, että se tavallisesti käsittää vain paras
hintaisen markkinan tai kiintiöosuuden. On 
selvää, että maataloudelliset tuotanto-osuus
kunnat toisenlaisella menettelyllään palve
levat voimakkaammin 1naataloutta, ja täl
löin on juuri maan vientietujen kannalta 
tärkeää ja tarkoituksenmukaista, että sel
laiset osuuskunnat saavat kulloinkin jae
tuista kiintiöistä riittävät osuudet. 

Usein saapuu virallista tietä valituksia 
maasta vietyjen maataloustuotteiden laa
dun suhteen ja ovat ne koskeneet miltei 
aina yksityisten liikkeiden toimittamia tuot
teita. Viimeinen valitus koski juuri saman 
juustonvientiliikkeen ulkomaille lähettämää 
kiintiöjuustoa, jota kysymyksentekijä kysy
myksessään tarkoittaa ja joka edellisenä 
vuonna oli vienyt Ranskaan 17 % Suomen 
viennistä. Valituksen johdosta toimitetussa 
tarkastuksessa todettiin, että sanotun liik
keen vientitapa oli monessa suhteessa niin 
epätyydyttävä, että valtiovallalla ei ollut 
syytä tukea liikkeen harjoittamaa epäter
vettä vientipolitiikkaa. 

Mitä muuten kyselyssä mainittuun juus
tokiintiön jakoon erikseen tulee, niin on 
ilmeistä, että kysymyksentekijä tarkoittaa 
sillä Ranskan Suomelle kuluvaksi vuodeksi 
myöntämää 50,000 kilon suuruista juusto
kiintiötä. Maan vientietujen mukaista ei 
ole jakaa näin vähäistä kiintiötä eri viejien 
kesken muutamasta sadasta kilosta muuta
miin tuhansiin kiloihin nouseviin osuuk
siin, koska näin pienillä osuuksiUa ei kyetä 
pääsemään markkinoille samoilla edellytyk
sillä kuin suuremmilla erillä. Samoin on 
tärkeää varmuus siitä, että Ranskan nyt 
hoidettaviksi tuleville kiintiömarkkinoille 
toimitetaan kunnollista tavaraa, jotta sen
kin avulla olisi mahdollisuus saada sanottu 
kiintiö vastaisuudessa määrältään nouse
maan, sillä kiintiöjärjestelmän aikana ei 
ole varaa vaarantaa ainoatakaan tilai
suutta, joka lisää maataloustuotteittemme 
vientimahdollisuuksia. 

Kyselyssä kosketeltuun vientihintapoli
tiikkaan nähden on mainittava, että osuus
toiminnalliset juustonvientiliikkeet ovat jät
täneet käytettäväksi aivan päinvastaisia to
disteita kuin mitä kysymyksentekijä on 
esittänyt, nim. sellaisia, joiden mukaan yk
sityiset vientiliikket ovat tarjonneet juus
toa ulkomaille huomattavasti alempaan hin-

taan kuin osuustoiminnalliset liikkeet. Nämä 
todistukset jätettäköön tässä kuitenkin 
julki tuomatta. 

Edelleen on maataloudellisten tuotanto
osuuskuntien toiminnassa ollut havaitta
vissa varsin voimakas työskentely tuottei
den laadun parantamiseksi ja niiden mene
kin lisäämiseksi. Tämä on tunnusmerkil
listä kaikillekin näille liikkeille, ja ovat 
eräät niistä tässä suhteessa suorittaneet 
maataloudenemme mitä suuriarvoisimman 
työn. Niinpä mainittakoon, että Voinvienti
osuusliike Valio on käyttänyt vuosittain 
3-4 milj. markkaa tällaisia tarkoituksia 
varten. Tämä määrä on siis tullut maa
talouden tulevaisuuden hyväksi eikä liik
keen vuotuiseksi voitoksi. Tulkoon tässä 
vielä mainituksi Lounais-Suomen osuusteu
rastamon merkityksellinen työ ja rahalliset 
uhraukset muun muassa maamme sika
talouden hyväksi. Yksityiset liikkeet eivät 
tämänlaisiin uhrauksiin ryhdy, mikä muun 
ohella on saatu viime vuonnakin selvästi 
kokea. Vientivaikeuksien muodostuessa yhä 
suuremmiksi, myönsi valtio näiden tuottei
den kotimaisen menekin lisäämiseksi har
joitettavaa mainontaa varten rnäärärahan. 
Sanottuun määrärahaan saatiin lisävaroja 
osuustoiminnallisilta liikkeiltä, mutta ei ai
noaltakaan yksityisliikkeeltä. Edellämaini
tunlaisen ja jo vuosikausia jatkuneen työn 
vuoksi ovat osuustoiminnalliset liikkeet 
vientietujen ja senkautta maatalouden edun 
kannalta katsottu oikeutetuiksi saamaan 
niille myönnetyt kiintiöosuudet. Nämä 
kansantaloudelliset näkökohdat ovat olleet 
määräävinä kiintiöjakaja suoritettaessa, jo
ten mihinkään erikoisempiin toimenpiteisiin 
ei ole ministeriö katsonut olevan syytä teh
dyn huomautuksen johdosta ryhtyä. 

Helsingissä, maatalousministeriössä loka
kuun 16 päivänä 1936. 

Maatalousministeri P. V. Heikkinen. 

Till Riksdagens Herr Talman. 

I en till Herr Talmannen ingiven den 
8 sistlidne september undertecknad ' skri
velse har riksdagsmannen Aarne Honka, 
med stöd av 37 § 1 mom. riksdagsord
ningen, anhållit att g·enom Herr Talman-
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nens förmedling få till vede~börande med
lem av Regeringen för besvarande fram
stäHa följande spörsmål: 

Har Regeringen vidtagit åtgärder 
därhän, att de vid fördelningen av 
kontigenterna för särskilda lant
bruksprodu'kter konstaterade miss
förhållandena framdeles bleve av
lägsnade? 

I avseende å svar på detta spörsmål, vil
ket Herr 'l'almannen översänt tiU lant
bruksministerns besvarande, får jag vörd
samt anföra följande: 

Efter det en del Iänder började kontin
gentera sin import av särskilda lantbruks
produkter, blev statsmwkten redan på grund 
av de i handelsfördragen uppställda vill
koren nödsakad att mera ingående än van
ligt taga befattning med omständigheter 
berörande exporten av dessa produkter, så
som fördelning av kontingenterna och över
vakning av deras utnyttjande. Härvid har 
i utnyttjandet av kontingenterna framträtt 
bristfälligheter, vilka tili stor del orsakas 
av vårt vid exporten av en del produkter 
framträdande splittrade exportsystem och 
vilka föranlett allvarliga anmärkningar 

1 

från de länders sida, vilka beviljat kontin- ! 

genterna. 
Dessa anmärkningar hava berört bl. a. 

produkternas kvalitet och pris. Enär sist
nämnda omständigheter särdeles klart be
,Jysa i exporten förekommande missförhål
landen, må en del av dem nämnas. Efter 
att hava heviljat Finland kontingenter strä
vade Tyskland till att systematiskt bibe- ! 

1hålla de pris dess egna producenter erhöl!lo 
på en viss nivå. Rätt snart framställde 
Tyskland likväl i officiell väg anmärknin
gar om, att de finska exportaffärerna 
sålde hönsägg till Tyskland den ena billi
gare än den andra och avsevärt under den 
av Tyskland åstundade prisnivån. Då mel
lan de inbördes rätt oeniga exportaffärerna 
för hönsägg ej ficks tiH stånd någon ge
mensam exportöverenskommelse, medelst 
viiken samförstånd skulle ernåtts beträf
fande med landets exportintressen överens
stämmande omständigheter, har man från 
statsmaktens sida därefter varit tvungen 
att med Tyskland varje vecka underhandla 
angående prisen på hönsägg; och de 
exportaffärer, som blivit delaktiga av kon-

tingent, ha måst iakttaga de överenskomna 
prisen vid äventyr att annars förlora sin 
andel i kontingenten. Fall av förberört 
slag hava förekommit jämväl vid exporten 
av en del andra kontingenter, bland vilka 
på grund av dess eklatanta beskaffenhet 
må nämnas försäljningen av kontingenten 
för sla'k:tfjäderfä till Tyskland. Då ej hel
ler exporten av denna kontingent kunde 
fås koncentrerad, utbjöds sla:ktfjäderfä från 
Finland av flere olika affärer och till 
mycket låga pris. De tyska prissättnings
myndigheterna hava på grund härav fast
ställt priset på finskt slaktfjäderfä till 
75 pfennig per ki'lo, vilket är 25-35 pfen
n:ig lägre än vad som betalas för till Tysk
land från andra Iänder importerat slakt
fjäderfä. En producentandelsaffär, vilken 
i januari förhandlade i Berlin angående 
prisen på slaktfjäderfä, hade, därest 
exporten kunnat koncentreras att äga rum 
genom samma affär, likväl kunnat erhålla 
betydligt bättre enhetspris, än vad i verk
ligheten nu erhå!llits, då talrika försäljare 
uppträda på den tyska marknaden. 

Händelser av berörda slag lända enbart 
till skada för lanthushållningen, enär det 
är naturligt, att en exportaffär städse 
uttar sin viastandel och att export till 
lågt pris lmn äga rum endast 'På bekost
nad av det pris producenten erhål:ler. 
Detta är för vår 'lanthushållning synner
ligen ödesdigert i närvarande tid, då 
exporten av de produKter, på vilka den har 
överproduktion, med avseende å flere pro
dukter är helt och hållet kontingenterad. 
Ä ven en begränsad ringa export kan likväl 
förbättra den inhemska prisnivån, därest 
exportkvantiteten fås placerad i utlandet 
tili så gott pris som möj[igt, vilket tilli'k:a 
Iänder producenterna själva till gagn. 

Det är naturligt att exporten, i synner
het då den inskränkes av i importländerna 
vidtagna· nödfallsåtgärder av det slag som 
kontingenterna, äger rum genom producen
ternas egna kooperativa affärer, enär pro
ducenterna själva bestämma angående dessa 
affärers verksamhet och de måste betraktas 
såsom de största grupper av enskilda före
tagare i detta land. För jämförelses skull 
må nämnas, att industrin själv beslu
ter om exporten av sina produkter, såsom 
naturligt är. Finge andra än producen
terna bestämma om exporten av lantbruks
produkter, skulle lanthushållningen för-
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sättas i en annan och mindre rättvis stä1l
ning. 

Producenternas egna kooperativa affärer 
hava vid bedrivandet av export i allmänhet 
handlat i överensstämmelse med lanthus
hållningens bestående intresse. De lant
brukse'konomiska produktionsandelslag, som 
bedriva export, mottaga av sina under
andelslag och övriga medlemmar så mycket 
produkter, som de sistnänmda utbjuda. På 
detta sätt nödgas dessa exportaffärer 
stundom upplagra rätt betydande kvanti
teter lantbruksprodukter och under tiden 
för lagringen draga försorg om att pro
dukternas kvalitet bevaras och förbättras. 
Enskiilda affärer äro icke tvungna tiU Bn 
sådan verksamhet, utan är förhållandet 
nästan städse det, att de uppköpa produk
ter blott i den omfattning behovet av dem 
vid tiden förutsätter, varvid deras verksam
het blir till den grad ensidig, att den van
ligen ·omfattar tblott den markna:d eller 
kontingentandel, som står :högst i pris. Det 
är klart, att de lantbrukse'konomiska pro
duktionsandelslagen med sitt annorlunda 
beskaffade förfarande på ett kraftigare 
sätt tjäna 'lanthushåJllningen, och härvid 
är det just ur synpunkten av landets ex
portintressen betydelsefullt och ändamåJls
enligt, att sådana andelslag få tillräckliga 
andelar av de kontingenter, som för gången 
för.delas. 

Ofta inkomma i officiell väg klagomål 
över kvaliteten hos från landet exporterade 
Qantbruksprodukter, och hava de nästan 
städse ,berört av enskilda affärer förmed
lade produkter. Det senaste klagomålet 
gällde kontingentost, som 8änts till utlan
det just av samma ostexportaffär, viiken 
spörsmålets framstäillare i sitt spörsmål av
ser ·och som föregående år till Frankrike 
hade utfört 17 % av Finlands export. Vid 
med anledning av klagomålet verkställd 
kontroll konstaterades, att sagda affärs ex
portmetoder i många avseenden voro så 
otillfredsställande, att statsmakten ej hade 
skäl att stöda den av affären bedrivna 
osunda exportpolitiken. 

Vad för övrigt särskilt ·beträffar fördel
ningen av den i spörsmålet nämnda ostkon
tingenten, så är det uppenbart, att spörs
målets framstä:llare därmed avser den av 
Frankrike Finland för innevarande år tbe
viljade ostkontingenten av '50,000 kilo,. 
Det är icke med landets exportintressen 

------~--·--------------

överensstämmande att fördela en så ringa 
kontingent mellan olika exportörer i an
delar, stigande från några hundra kilo till 
några tusen kilo, enär man med så små 
partier ej förmår in'komma på marknaden 
under samma förutsättningar som med 
större partier. Av vikt är även vissheten 
därom, att tilll den franska kontingent
marknad det nu gäller sändes duglig vara, 
på det att även med tillhjälp därav möjlig
het öppnades att i framti:den få sagda kon
tingent höjd, ty under en tid av kontin
gentsystem har man ej råd att äventyra 
ett enda tillfälle, som ökar exportmöjlighe
terna för våra lantbruksprodukter. 

Med avseende å den i spörsmålet berörda 
exportprispoliHken bör nämnas, att de 
kooperativa ostexportaffärerna ställt tiU 
förfogande bevis av konträrt motsatt ibe
skafferrhet i förhållande till dem spörs
målsställaren framlagt, nämligen sådana, 
enligt virka de enskilda exportaffärerna ut
bjudit ost utomlands till avsevärt lägre 
pris än de kooperativa affärerna. Dessa 
bevis må doc<k i detta samamnhang för
bigås. 

Vidare har i de lantbrukse'konomiska pro
dU'ktionsandelslagens verksamhet kunnat 
förmärkas ett rätt kraftigt arbete för för
bättrande av produkternas kva:litet och för 
ökande av deras avsättning. Detta är ut
mäDkande för alla dessa affärer; och några 
av dem hava i detta avseende utfört ett 
arbete av största värde för vår lanthushåll
ning. Sålunda kan nämnas, att Andels
smörexportaffären Valio årligen använt 
3~4 miljoner mark för sådana ändamål. 
Denna utgift har sålunda skett till fromma 
för .lanthushålllningens framtid och icke 
med tanke på årlig vinst för affären. 
Vidare må här nämnas Sydvästra Fin
:lands exportslakteris hetydelsefulla arbete 
och uppoffringar bland annat till fromma 
för svinskötseln i landet. Enskilda affä
rer inlåta sig ic'ke på sådana uppoffrin
gar, på vilket man under de senaste åren 
fått se exempel. Då e:xcportsvårigheterna 
gestaltade sig al1t större, beviljade staten 
ett anslag för reklam, som skulle ibedrivas i 
syfte att öka dessa produkters avsättning 
i hemlandet. Till sagda anslag erhöllos till
skottsmedel av kooperativa affärer men icke 
av en enda enskild affär. På grund av 
ett arbete av förberört slag, vi1ket redan 
fortgått i årataJl, hava de kooperativa affä-
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rerna ur synpunkten av exportintressena 
och därigenom av lanthushållningens hästa 
~hefunnits berättigade att erhålla de dem be
viljade kontingentandelar11a. Det är dessa 
nationaleko11omiska synpunkter, som varit 
bestämmande vid verkställande av kontin
gentfördelningen, varför ministeriet ej fun
nit skäl att vidtaga några särskilda åtgär
der med anledning av den framställda an
märkningen. 

Helsingfors, å lantbruksministeriet, den 
16 oktober 1936. 

r,antbruksminister P. \T. Heikkinen. 

Valiokuntien täytevaaleja. 

Puh e m i e s: Valitsijamiehiltä on saa
punut viisi kirjelmää, jotka sihteeri lukee. 

Sihteeri ~lukee: 

,Eduskunnan Va<litsijamiehet. 

Helsingissä, 
laka,kuun 16 päivänä 1936. 

N:o 5. 

E d u s k u n n a ll e. 

Eduskunnan valitsijamiehet täten kun
nioittaen saattavat Eduskunnan tietoon, 
että he tänään pitämässään kokouksessa 
Eduskunnan antaman kehoituksen mukai
sesti ovat valinneet valiokuntien jäsenyy
destä vapautuksen saaneiden seuraavien 
edustajien sijaan uudet jäsenet ja että va
lituiksi ovat tulleet: 

edustaja Venhon SIJaan j ä sen e k s i 
m a a t a 1 o usva 1 i o kun ta a 11 ed. V i 1-
h ula; sekä 

edustaja 
seneksi 
ta an ed. 

Hirvensalon sijaan 1V a r a j ä
m a a talousva 1 i o kun

K ä m ä r ä i n e n. 

Nyt 'varsinaise1k:si jäseneksi va,lituksi tul
leen ed. Vilhulan sijaan vara j ä se
neksi maatalousvaliokuntaan 
on va,littu ed. Tukia. 

Puhemies Hakkilan SIJaan j ä sen e k s i 
u l k ,o, a s i a i 11 v a l i o k u n t a a n on va
littu ed. H. R y ö m ä. 

Valitsijamiesten puolesta: 

L. 0. Hirvensalo. 

Viljo Rantala.'' 

Suomen Pankin 11ankkivaltuusmiehet. 

Sihteeri lukee: 

,Eduskunnan Vahtsijamiehet. 

Helsingissä, 
lOikakuun 16 päivänä 1936. 

~:o 6. 

Ed u s kunnalle. 

Eduskunnan valitsijamiehet täten kun
nioittaen saattavat Eduskunnan tietoon, 
että he tänään kokouksessaan Eduskun
nan päätöspöytäkirjansa 7 §: n kohdalla 
kuluvan lokakuun 13 päivänä antaman :ke
hoituksen mukaisesti ovat valinneet Suo
men Pankin pankkivaltuusmiehet. 

Valituiksi ovat tulleet: 

Tanner, Väinö, toimitusjohtaja, 
Lahdensuo, J a~lo, filosofianmaisteri, 
Helo, Johan, filosofiantohtori, vara-

tuomari, 
Vesterinen, Vihtori, maanviljdijä, 
Ryömä, Hannes, 'Pääjohtaja, 
Junnila, Taa,ve, kunnallisneuvos, 
von Frenckell, Erik, dipl. insinööri, 
Kilpi, Eino, päätoimittaja, 
Leppälä, Juhani, maanviljelijä. 

Suppeampaan pan!kki,valtuustoon kuulu
vat kolme ensrksi mainittua, eli pankkival
tuusmiehet Tanner, Lahdensuo ja Helo. 

V. J:n 83 §:n 3 momentissa mainitussa 
tapauksessa tulee suppeampaan pankkival
tuustoon Tannerin sijaan ensiksi Ryömä ja 
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toiseksi Kilpi, Lahdensuon sijaan ensiksi 
Vesterinen ja toiseksi Junnila, sekä Helon 
sijaan ensiksi von .B'renckell ja toiseksi 
Leppälä. 

Valitsijamiesten puolesta: 

h 0. Hirvensalo. 

Viljo Rantala." 

Suomen Pankin tilintarkastajat. 

Sihteeri .lukee: 

,Eduskunnan V a<litsijamiehet. 

Helsingissä, 
lokakuun 16 päivänä 1936. 

N:o 7. 

E d u s k u n n a ll e. 

Eduskunnan valitsijamiehet täten kun
nioittaen saattavat Eduskunnan tietoon, 
että he tänään pitämässään kokouksessa 
Eduskunnan päätöspöytäkirjansa 8 §·:n 
kohdalla kuluvan lokakuun 13 päivänä an
taman kehoituksen mukaisesti ovat vaEn
neet valtiopäiväjärjestyksen 83 § :n 5 mo
mentin mukaisesti Suomen Pankin tilin
tarkastajat ja niiden varamiehet. 

Valituiksi ovat tulleet: 

Harva:la, Kaarlo, toimittaja ja hänen 
varamiehekseen Aalto, Årtturi, ent. 
sanomalehdentoimittaja; 

Huittinen, Kaapro, maanviljelijä ja 
hänen :varamiehekseen Lohi, K. A., 
maanviljelijä; 

Kuusisto, August, maanviljelijä ja hä
nen •varamiehekseen Hiltunen, Onni, 
myymälänhoitaja; 

Fränti, Aleksanteri, kunnaHisneuvos ja 
hänen varamiehekseen .Saarinen, 
Paavo, taloudenhoitaja; .sekä 

Raittinen, Paavo, toimitusjohtaja ja 
hänen varamiehekseen Lepistö, Matti, 
.pienviljelijä. 

Valitsijamiesten puolesta: 

];. 0. Hirvensalo. 

Viljo Rantala." 

Vuoden 1937 valtiontilintarkastajat. 

Sihteeri ·lukee: 

,Eduskunnan V a<litsijamiehet. 

Helsingissä, 
lokakuun 16 päivänä 1936. 

N:o 8. 

E d u s k u n n a ll e. 

Eduskunnan valitsijamiehet täten kun
nioittaen saattavat Eduskunnan tietoon, 
että he tänään kokouksessaan Eduskunnan 
päätöspöytäkirjansa 9 § :n kohdalla kulu
van lokakuun 13 päivänä antaman kehoi
tuksen mukaisesti ovat vuodeksi 1937 va
linneet vns1 valtiontilintarkastajaa sekä 
varamiehen kullekin heistä. 

V alituiksi ovat tulleet: 

Rantala, Vi:ljo, kansanedustaja ja hä
nen varamiehekseen Sa:lmenoja, Pie
tari, tarkastaja; 

Tarkkanen, E. 1\I., kunnallisneuvos ja 
hänen varamiehekseen Pilkama, Jal
mari, maanviljelijä; 

Tuhti, Roope, fil. tohtori ja hänen va
ramiehekseen Kosonen, Å. J., toi
mittaja; 

Koivuranta, Janne, maanviljelijä ja 
hänen varamiehekseen Miikki, Matti, 
maanviljelijä; sekä 
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Hästbacka, J. E., talousneuvos, pan
kinjohtaja ja hän<en varamiehekseen 
Udd, I. Wilh., rakennusmestari. 

Valitsijamiesten puolesta: 

L. 0. Hirvensalo. 

Viljo Rantala.'' 

Vuoden 1936 valtiontilintarkastajien vara
miehet. 

Sihteeri ,lukee: 

,Eduskunnan Valitsijamiehet. 

Helsingissä, 
lokakuun 16 päivänä 1936. 

N:o 9. 

E d u s k u n n a. ll e. 

Eduskunnan vahtsijami·ehet täten kun· 
nioittaen saattavat Eduskunnan tietoon, 
että he tänään ko:lwuksessaan Eduskunnan 
päätöspöytäkirjansa 2 '§: n kohdalla samana 
päivänä lausuman kehoituksen mukaisesti 
ovat ministeri Ka1liokosken sijaan, joka on 
saanut vapautuksen vuoden 1936 valtion
tilinta;rkastajain varamielhen toimesta va
linneet mainitun vuoden iValtiontilintarkas
tajain rvaramieheksi maanvHjelijä l\1 a t t i 
:M: ii k i n. 

V ali tsij amiesten puolesta: 

L. 0. Hirvensalo. 

Viljo Rantala.'' 

Puhemies: Eduskunta päättänee il
moittaa valtiontilintarkastajain vaalista hal
litukselle. 

Hyväksytään. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi yhteiskunnallisen huollon 
piiritarkastuksen viroista ja toimista. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n: o 21, jota on valmis
televasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n: o 4 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n: o 8, esitellään k o l m a n
t e e n k ä s i t t e l y y n. 

P u h e m i e s: Toisessa käsittelyssä paa
tetty lakiehdotus voidaan nyt joko hyväk
syä tai hylätä. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Eduskunta hyväksyy lakiehdotuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste-
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi Suomen leimakonttorin ja 
aksiisikonttorin yhdistämisestä leima- ja 

valmisteverokonttoriksi. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 7a ja otetaan jatkettuun toi
s e e n k ä s i t t e l y y n siinä sekä saman 
valiokunnan mietinnössä n:o 7 ja valtio
varainvaliokunnan mietinnössä n: o 3 val
mistelevasti käsitelty hallituksen esitys 
n: o 11, joka sisältää yllämainitun lakiehdo
tuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n: o 7 a. Kun 
mietinnöstä ilmenee, että suuri valiokunta 
on, asian uudelleen käsiteltyään, yhtynyt 
eduskunnan toisessa käsittelyssä tekemiin 
päätöksiin, julistetaan valtiopäiväjärjestyk
sen 66 § :n 3 momentin mukaisesti asian 
toinen käsittely päättyneeksi. 

3) Ehdotus laiksi oikeuden myöntämisestä 
Osakeyhtiö Maakiinteistöpankille lähettää 

kiinnitys- ja lainhnudatusasiakirjoja 
kirjeessä tuomioistuimelle. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 9 ja otetaan t o i s e en k ä s i t t e-
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l y y n siinä sekä lakivaliokunnan mietin
nössä n: o 5 valmistelevasti käsitelty hal
lituksen esitys n: o 33, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n: o 9. En
sin sallitaan asiasta yleiskeskustelu, senjäl
keen eduskunta ryhtyy lakiehdotuksen yk
sityiskohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelussa ei kukaan pyydä pu
heenvuoroa. 

1 § hyväksytään. 

2 §. 

Keskustelu: 

Ed. E. Jokinen: Kun Maakiinteistö
pankin toiminta nykyisessä muodossaan pe
rustuu niinsanoakseni pula-ajan lainsää
däntöön eikä vielä ole olemassa mitään 
varmuutta siitä tullaanko tämän laitoksen 
toimintaa pidemmälti jatkamaan, niin tun
tuu siltä, ettei nyt esilläolevan lain sää
täminenkään pysyväisesti voimassaolevaksi 
laiksi ole tarkoituksenmukaista, vaan olisi 
asianmukaisempaa, että tämä laki säädet
täisiin määräaikaiseksi. Kun kolmen vuo
den voimassaoloaika tälle laille sen tarkoi
tukseen katsoen on ilmeisesti riittävä, niin 
minä pyydän saada, herra puhemies, ehdot
taa, että lain 2 § hyväksyttäisiin seuraa
vanlaisessa muodossa: Tämä laki tulee voi
maan 1 päivänä tammikuuta 1937 ja on 
voimassa vuoden 1939 loppuun. 

Ed. T o l p p a n en: Yhdyn kannatta
maan ed. Jokisen tekemää ehdotusta tässä 
laki asiassa. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. E. Jokinen ed. Tolppasen kannatta
mana ehdottanut, että 2 § tulisi kuulu
maan: , Tämä laki tulee voimaan 1 päivänä 
tammikuuta 1937 ja on voimassa vuoden 
1939 loppuun". Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Jokisen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Jokisen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan ,ei'' äänestäjiä 
nousemaan seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, lausuu 

P u h e mi e s: Vähemmistö. 

Koneäänestystä pyydetään. 

P u h e m i e s: Esitän vastattavaksi ,jaa'' 
tai ,ei". 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
95 jaa- ja 70 ei-ääntä, 9 tyhjää; poissa 25. 

Avointa äänestystä pyydetään. 

P u h e m i e s: Avointa äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä edustajia, jotka 
kannattavat avointa äänestystä, nousemaan 
seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Ei ole kannatusta. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren 
valiokunnan ehdotuksen. 

Lakiehdotuksen johtolause ja nimike hy
väksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Pöydällepanot : 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti ensi istuntoon: 

4) Hallituksen toimenpiteistään vuonna 1935 
antaman kertomuksen johdosta 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 2; sekä 

47 
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5) Hallituksen toimenpiteistään vuonna 1935 
antaman kertomuksen johdosta, mikäli se 

koskee suhteita ulkovaltoihin, 

laadittu ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 6. 

Ed. Wiikin y. m. välikysymys, joka koskee 
etsivän keskuspoliisin toimintaa. 

Puh e mies: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen tulee nyt annettavaksi vastaus ed. 
Wiikin y. m. välikysymykseen, joka koskee 
etsivän keskuspoliisin toimintaa. Sittenkun 
välikysymykseen annettu vastaus ja sen 
johdosta ehkä aiheutunut keskustelu on ju
listettu päättyneeksi, esitän eduskunnan 
hyvruksyttäväksi sen päiväjärjestykseen siir
tymisen sanamuodon, joka sisältyy valtio
päiväjärjestyksen 37 §: n 2 momenttiin. 
Niitten, jotka eivät hyväksy tällaista yksin
kertaista päiväjärjestykseen siirtymistä, tu
lee valtiopäiväjärjestyksen 37 §: n 3 mo
mentin mukaisesti jo keskustelun aikana 
tehdä ehdotuksensa joko asian valiokuntaan 
lähettämisestä taikka perustellun päiväjär
jestykseen siirtymisen hyväksymisestä. Jos 
halutaan tehdä työjärjestyksen 52 §: n 2 
momentissa edellytetty ehdotus päätöksen
teon siirtämisestä, on sellainenkin ehdotus 
tehtävä ennenkuin keskustelu julistetaan 
päättyneeksi. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Välikysymykseen vastaten lausuu 

Sisäasiainministeri P u h a k k a: Herra 
puhemies ! - Herra puhemiehen minulle 9 
päivänä kuluvaa lokakuuta tiedoksianta
massa kirjoituksessa ed. K. I-I. Wiik ja 57 
muuta edustajaa ovat, viitaten eräisiin n. s. 
yhteis- ja kansanrintamaliikkeestä laadit
tuihin muistioihin, valtiopäiväjärjestyksen 
37 §: n 2 momentin mukaisesti esittäneet 
hallituksen asianomaisen jäsenen vastatta
vaksi seuraavan välikysymyksen: 

,Mihin toimenpiteisiin hallitus aikoo ryh
tyä, jotta etsivän keskuspoliisin toiminta 
muodostuisi sellaiseksi, ettei se uhkaa kan
salaisten lainmukaisia vapauksia ja pyrki
myksiä; ja 

mitä hallitus aikoo tehdä ettei etsivän 
keskuspoliisin yllämainituista muistioista 
koituisi lainkuuliaisille kansalaisille vahin
koa~" 

Tähän välikysymykseen on minulla kun
nia vastata seuraavaa. 

Valtiollisen poliisin tehtäviin kuuluu 
meillä, kuten kaikkialla muuallakin, m. m. 
pitää silmällä ja mahdollisuuksien mukaan 
ehkäistä kaikkia yrityksiä ja toimia, jotka 
ovat tähdätyt valtakunnan itsenäisyyttä tai 
sen hallitusmuotoa vastaan taikka ovat 
omiansa järkyttämään valtakunnan yleistä 
turvallisuutta tai laillista yhteiskuntajär
jestystä. Tämä tehtävä mainitaan nimen
omaan etsivälle keskuspoliisille 24 päivänä 
marraskuuta 1927 vahvistetun ohjesäännön 
1 § : ssä. Sen mukaisesti etsivän keskus
poliisin tulee seurata valtiollista toimintaa 
maassa sekä olla tietoinen siitä, mitä tällä 
alalla tapahtuu, ja, mikäli mahdollista, jo 
etukäteen tuntea hankkeet ja suunnitelmat, 
joista on syytä varoa, että ne eivät pysy 
voimassa olevan oikeusjärjestyksen rajoissa. 
Luonnollisesti on huomio ensi sijassa kiin
nitettävä sellaiseen valtiolliseen toimintaan, 
joka on kiellettyä tai josta tiedetään, että 
siinä tähdätään kiellettyihin päämääriin 
taikka edellytetään kiellettyjen keinojen 
käyttäminen vaikkapa sinänsä luvallisten 
päämäärien saavuttamiseksikin. Mutta yhtä 
luonnollista on myöskin, että valtiollisen 
poliisin valvontatoiminnan tulee erityisesti 
kohdistua valtiollisessa elämässä esiintyviin 
uusiin virtauksiin ja pyrkimyksiin, joista 
ei vielä tiedetä, mihin ne lopulta tähtäävät, 
ja onko niissä tarkoituksena saavuttaa ase
tettu päämäärä yksinomaan luvallisin kei
noin, vai edellytetäänkö ehkä myöskin lu
vattomien käyttäminen. Sitä vastoin olisi 
hukkaan heitettyä työtä ryhtyä, jollei aivan 
erikoista syytä siihen ilmaannu, askel aske
leelta seurailemaan myös sellaista valtiol
lista toimintaa, jota jo pitemmän aikaa on 
harjoitettu sen aiheuttamatta laillisuuden 
kannalta mitään muistutuksia tai epäilyjä. 

Yleisenä ohjeena valtiollisen poliisin ky
symyksessä olevassa valvontatoiminnassa on 
pidettävä, että valtiollinen poliisi ei saa, 
tarkkaillessaan valtiollista elämää, millään 
tavalla sekaantua sellaiseen toimintaan ja 
sellaisiin pyrkimyksiin, jotka pysyvät oi
keusjärjestyksen asettamissa rajoissa, eikä 
pyrkiä vaikuttamaan niihin. Tätä ohjetta 
on viimeisten vuosien kuluessa usein tehos-
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tettu ja on myöskin todettava, että kun 
etsivän keskuspoliisin toimintaa vastaan ai
kaisemmin tavan takaa esitettiin moitteita 
ja valituksia, nämä ovat viime vuosina käy
neet yhä harvinaisemmiksi. 

Paitsi mainitsemaani yleistä, koko valtiol
lisen poliisin valvontatoiminnalle perusta
vaa laatua olevaa ohjetta, on etsivän kes
kuspoliisin toimintaa varten aika ajoin an
nettu muitakin, yksityiskohtaisempia mää
räyksiä ja ohjeita, joiden tarkoituksena on 
ollut asiallisuuden ja objektiivisuuden te
hostaminen siinä. Erityisesti on jo 15 päi
vänä kesäkuuta 1923 annetussa päiväkäs
kyssä teroitettu sitä, että lausunnot, jotka 
koskevat jotakin henkilöä, on perustettava 
tarkkoihin tutkimuksiin ja tiedusteluihin 
sekä tosiasioihin, jotka voidaan todistaa. 
Myöhemminkin on huomautettu samasta 
seikasta ja kehoitettu pidättäytymään kai
kista sellaisista arvosteluista ja päätelmistä, 
jotka eivät nojaudu sitoviin todisteisiin. 

Mitä välikysymyksessä ja sen peruste
luissa kosketeltuihin muistioihin, niiden syn
tyyn, tarkoitukseen ja sisältöön tulee, niin 
on minun ensiksikin mainittava niistä 
syistä, joiden takia yhtenäinen selonteko 
niin sanotusta yhteis- ja kansanrintama
liikkeestä katsottiin tarpeelliseksi. 

Suomen kommunistinen puolue, joka 
meillä on kielletty ja jonka toimintaa joh
detaan maan rajojen ulkopuolelta, on vuo
sien kuluessa koettanut usein eri tavoin 
saada jalansijaa täällä työskennelläkseen 
maassamme niin sanotun köyhälistövallan
kumouksen ja köyhälistödiktatuurin aikaan
saamiseksi. Arvosteltaessa kommunistien toi
mintaa on muistettava, että missä muodossa 
sitä harjoitettaneenkin ja millä keinoin sen 
todellista tarkoitusta koetettaneenkin salata, 
sen lopullisena ja tietoisena päämääränä on 
aina ollut ja on edelleenkin, myös nimen
omaisten päätöslauseimien mukaan, nykyi
sen valtiojärjestyksen väkivaltainen tuhoa
minen ja diktatoorisen järjestelmän luomi
nen sen tilalle. Jo siihen aikaan, kun meillä 
vielä toimi julkinen kommunistinen puolue, 
oli sen rinnalla myös salainen järjestö, 
koska läheskään kaikki toiminta ei ollut sel
laista, että sitä olisi voitu lain varjollakaan 
harjoittaa. Kun sitten kommunistien julki
nen toiminta kiellettiin ja estettiin, jäi sa
lainen eli, kuten kommunistit itsekin sanoi
vat, illegaalinen, laiton toiminta alussa ai
noaksi toimintamuodoksi. Sitä oli silloin 

annettujen määräysten mukaan harjoitet
tava täysin erillisenä, pysyttäytymällä 
poissa työväen laillisista järjestöistä sekä 
salaisesti taistelemalla niitä vastaan ja mah
dollisuuksien mukaan häiritsemällä niiden 
toimintaa. Osoittautui kuitenkin pian, että 
tämän taktiikan avulla ei voitu saada suu
ria aikaan. Jo vuonna 1933 todettiinkin, 
että menestymismahdollisuudet yksinomaan 
salaisen toiminnan avulla olivat varsin vä
häiset ja että sentähden oli etsittävä kei
noja, joiden avulla kommunistit voisivat 
päästä osallisiksi niistä eduista, joita julki
nen ja laillisena pidettävä toiminta tar
josi. Mutta kun kommunistit eivät itse voi
neet perustaa sitä varten tarvittavia yhdis
tyksiä, kehoitettiin heitä liittymään kaik
kiin sellaisiin järjestöihin, jotka olivat op
positiossa voimassa olevaa valtio- ja yhteis
kuntajärjestystä vastaan, sekä koettamaan 
niissä ja niiden avulla toimia kommunis
min hyväksi. lVIitä erityisesti sosialidemo
raattisiin järjestöihin tuli, niin niissä oli 
määrä toimia vallankumouksellisen suunnan 
hyväksi niin sanottua reformistista suur;
taa vastaan ja tätä suuntaa edustavien joh
tajien syrjäyttämiseksi. Täten toivottiin ai
kaansaatavan niin sanottu työväen yhteis
rintama, jonka ei, kuten yli 10 vuotta ai
kaisemmin toisella perusteella suunnitellun, 
mutta sosialidemokraattien vastustuksen ta
kia epäonnistuneen yhteisrintamahankkeen, 
tarvinnut perustua mihinkään sopimukseen, 

' vaan joka muodostuisi ikäänkuin huomaa
matta ja jossa kommunistit sitten vaitaisi
vat johdon omiin käsiinsä. 

Viimeksi selostamani suunnitelma ei kui
tenkaan myöskään johtanut kommunistien 
tarkoittamaan tulokseen lähinnä siitä syys
tä, että sosialidemokraattisen puolueen 
johto oli siitä ajoissa tietoinen ja ryhtyi 
vastustamaan sitä, ja niillä muilla järjes
töillä, joita oli suunnitelman toteuttami
seksi käytettävä, oli siinä vain toissijainen 
merkitys. Sen tähden oli toiminta kommu
nismin hyväksi jälleen organisoitava uudel
leen. Tällöin ei ollut tarkoitus kokonaan 
luopua entisistä toimintamuodoista, vaan 
niiden kahden renkaan ympärille, joista 
sisemmän piti muodostaa varsinainen kom
munismi ja ulomman niin sanottu yhteis
rintama, oli luotava vielä kolmas, huomat
tavasti höllempi rengas, niin sanottu kan
sanrintama, johon oli yhdistettävä eräiden 
harvojen myö~ laajoissa ·porvarillisissa pii-
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reissä kannatettujen pyrkimysten ympärille 
mitä erilaisimpia järjestöjä niiden edes tie
tämättä sitä, että kommunisteilla oli aiko
mus, mikäli siihen tilaisuutta ilmaantui, 
käyttää tätä rintamaa omiin tarkoituksiinsa. 
Tämän niin sanotun kansanrintaman tuli 
olla poliittisesti puolueeton ja nojautua ai
noastaan siihen yhteyteen, jonka samojen 
pyrkimyksien ajaminen perusti. Ei siis 
edellytetty edes tietoisuutta siitä, että täl
lainen rintama aiottiin luoda, saatikka mi
tään sopimusta siihen liittymisestä. 

Ajatus niin sanotun kansanrintaman luo
misesta syntyi jo vuonna 1934. Suunnitel
maa oli valmistelevasti käsitellyt kominter
nin toimeenpaneva komitea, joka oli anta
nut siihen suostumuksensa. 2\i[utta itse ko
minternin päättävä elin, sen maailman
kongressi, ei silloin ollut asiaa vielä käsi
tellyt. Kysymys n. s. kansanrintaman luo
misesta tuli käsiteltäväksi kominternin 
heinä- ja elokuussa 1935 pidetyssä seitse
männessä maailmankongressissa. Siellä esi
tettiin asiasta alustus, jossa kansanrintama
hanketta tar'kDin selostettiin mainitsemalla, 
että hankkeen tarkoituksena Dli kommu
nismin ja kommunististen aatteiden kuljet
taminen, kuten sanat kuuluivat ,Troijan 
puuhevosen" tavoin sellaisiin järjestöihin 
ja piireihin, jotka eivät suosineet kommu
nismia. Aluksi Dli kommunistien näissä 
piireissä esiinnyttävä vain eräiden niiden 
harrastuksiin kuuluvien pyrkimysten kan
nattajina, mutta myöhemmin oli koetet
tava saada niissä esille kommunistien ohjel
maan sisältyviä poliittisia, yhteiskunnalli
sia ja taloudellisia kysymyksiä. Maailman
kongressi :hyväksyi päätöksensä 7) ja 8) 
kohdassa n. s. kansanrintamasuunnitelman 
nimenomaan painostamalla, että sillä oli 
tarkoituksena valmistaa tietä prDletariaatin 
vallankumoukselle ja dikta:tuurille. Alus
tuksessa oli tästä lausuttu m. m.: ,Komin
ternin taistelun peruuttamattoma:na pää
määränä on maailmanvallankumous ja kan
sainvälisen köyhälistödiktatuurin pystyttä
minen.'' Samaa päämäärää tehostettiin 
vielä eräissä kommunistisen puolueen ko
kouksissa joitakin kuukausia myöhemmin 
seuraavin sanoin: ,Taktiikka vo; muuttua, 
mutta kominternin yleinen linja, sen kurssi 
y1eistä proletaarista vallankumousta kohti 
pysyy horjumattomana ja muuttumatto
mana.'' 

Suomen kommunistinen puolue piti syys
kuussa 1935 kuudennen puoluekDkouksensa, 
jossa se teki n. s. kansanrintama-asiassa ko
minternin VII maailmankongressin päätök
siä vastaavat päätökset. Pitkästä päätöslau
selmasta mainitsen vain niiden ytimen, joka 
kuuluu: , Tämä taistelu kansan vihollista 
vastaan ,ei vcoi päättyä muuten kuin niiden 
lopulliseen kukistumiseen ja työtätekevien 
todellisen kansanvallan, sovjettivallan pe
rustamiseen !Suomessakin.'' 

Kun oli tiedossa, että kommunisteilla oli 
tarkoitus edellä mainituin tavoin pyrkiä 
erinäisten julkisesti toimivien yhdistysten 
ja kansalaispiirien kanssa sellaiseen yhteis
toimintaan, josta itse toiminnan laadun 
perusteella ei ollut mitään pahaa sanotta
vana, mutta jota aiottiin kommunistien 
tunnetulla ja koetulla taidolla käyttää hy
väksi kommunistisia pyrkimyksiä ajettaessa, 
pidettiin tarpeellisena saada yhtenäinen se
lostus n. s. kansanrintama:liikkeestä, sen 
tarkoituksesta sekä esiintymisestä ja mah
dollisista saavutuksista !Suomessa. Tämä 
pidettiin tarpeellisena myöskin siitä syystä, 
että voitaisiin, mikäli siihen aihetta ilmaan
tuisi, varottaa asianomaisia kommunistien 
aikeista, jotka ainakin useimmille kysy
myksessä olevista järjestöistä ja niiden toi
mihenkilöistä olivat silloin ilmeisesti täy
sin tuntemattomat. Se seikka, että n. s. 
kansanrintamahanke on sittemmin meillä 
rauennut jotensakin tyhjiin, ei luonnolli
sesti voinut vapauttaa valtiovaltaa tätä 
hanketta aikanaan tarkkailemasta. Selos
tuksen laatiminen annettiin eräälle etsivän 
keskuspoliisin vil~kamiehelle, joka sen suo
ritti enimmältä osalta varsinaisen virkatoi
mensa ulkopuolella sekä nojautumalla pää
asiallisesti ulkomaisissa sanomalehdissä ja 
julkaisuissa olleisiin tietoihin. Tällaisia, 
hallitusta ja sen niitä jäseniä varten, joi
den virkatoimintaa asia lähinnä koskee, 
tarkoitettuja selostuksia ei edellytetä etsi
vää keskuspoliisia koskevissa määräyksissä 
ja ohjeissa, vaikka niitä on silloin tällöin, 
kuitenkin vain harvoin ja joka kerran erik
seen annetusta määräyksestä, laadittu. Sen 
tähden ja kun asianomainen virkamies, joka 
ei aikaisemmin ole mainitunlaista tehtävää 
suorittanut, ei saanut mitään erityisiä oh
jeita työtään varten, ei hän ole laatiessaan 
selostusta eli muistiota, jonka edellinen osa 
valmistui joulukuussa .1935 ja jälkimmäi-
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nen toukokuulla 1936, noudattanut niitä 
ohjeita, joita etsivän keskuspoliisin on lau
sunnoissaan ja ulospäin menevissä tiedoi
tUJksissaan noudatettava. Muistion jälkim
mäinen osa sisältää myös eräitä päätelmiä 
ja lausumia, joihin sellaisinaan ei voida 
yhtyä, ja on valitettavaa, että niiden joh
dosta on voitu tehdä johtopäätöksiä, joita 
ei ole tarkoitettu. Kukaan niistä, jotka oli
vat muistion ennen sen julkituloa luke
neet, eivä:t olleet kuitenkaan tulleet ajatel
leeksikaan, että siitä voitaisiin tehdä sel
laisia jdhtopäätöksiä kuin julkisuudessa ja 
myös välikysymyksen perusteluissa on 
tehty, tahi että erinäisten nimien mainit
seminen mu~stiossa selostettujen yhdistys
ten tai yhteenliittymien yhteydessä voisi 
saatta;a näiden nimien kantajat siihen va
loon, että he olisivat työskennelleet kom
munismin hyvä:ksi. Mainittakoon myöskin, 
että muistion molemmat osat käsittävät yh
teensä 27 koneella tiheäisti kirjoitettua si
vua, joista 'kirjoittajan omat päätelmät kä
sittävät ehkä yhden sivun. 

Mitä kysymyksessä olevan muistion sisä:l
töön ja tarkoitukseen vielä tulee, niin siinä 
ei suinkaan ole samaistettu n. s. kansan
rintamaliikettä kommunistisen toiminnan 
kanssa, vaan ainoastaan osoitettu, että 
kommunistit koettavat käyttää ensinmainit
tua omiin tarkoituksiinsa, vielä vähemmän 
muistio .sisältää sitä, että ne yhdistykset ja 
järjestöt, jotka ajavat niitä asioita sodan, 
fascismin ja kuolemanrangaistuksen vas
tustamista, joiden tuli olla n. s. kansanrin
tamaliikkeen yhdyssiteenä, olisivat tämän 
kautta osallistuneet kommunistiseen toimin
taan. Mitä ensinnäkin sodan vastustami
seen tulee, niin on ilman muuta selvää, että 
meillä, jossa hallitus ja eduskunta ovat 
useampaan kertaan ja ilman erimielisyyttä 
lausuneet, että meidän maamme on suh
teissaan kaikkiin ulkovaltoihin noudattava 
rauhan ja sovinnon politiikkaa sekä pysyvä 
erillään kaikesta, mikä voisi johtaa sen so
taisiin selkkauksiin, ei ole edes ajatelta
vissa rauhan työn leimaamista valtiovallan 
taholta kommunistiseksi toiminnaksi. Mitä 
taas tulee muihin n. s. kansanrintaman oh
jelmaan otettuihin asioihin, niin tietenkin 
niissä on lupa ja vapaus toimia samoin kei
ooin, jotka valtiollisessa toiminnassa muu
tenkin ovat luvallisia. Kun muistiossa on 
mainittu joukko yhdistyksiä ja järjestöjä, 
niin tämä on tapahtunut siitä syystä, että 

kommunistien taholta on nimenomaan koh
distettu huomiota näihin järjestöihin, koska 
niitten ohjelmiin 'kuuluu niitä asioita, joit
ten juuri tuli olla n. s. kansanrintaman pe
ru..'jtana ja yhdyssiteenä. Olen jo vastat·es
sani 22 päivänä viime syyskuuta ed. Arvo 
Inkilän samaa asiwa koskevaan kysymyk
seen lausunut, että mainittujen yhdistysten 
ja yhteenliittymien yhteydessä on muis
tiossa, aikaisempien sanomalehtitietojen no
jana, tarpeettomasti mainittu erinäisten 
henkilöiden nimet. Tämä on johtunut sitä, 
että muistion laatija, joka ei tässäkään koh
den ollut saanut mitään erityisiä ohjeita, 
on noudattanut samaa menettelyä, jota et
sivä keskuspoliisi yleensäkin noudattaa, 
kun siltä pyydetään tietoja jostakin yhdis
tyksestä tai järjestöstä. Tällöin mwinitaan 
yhdistyksen tai järjestön perustamisaika, 
perustajat, tarkoitus ja nykyisen hallituk
sen kokoonpano. Niille, joita varten muis
tio laadittiin, olivat nämä nimet enimmäk
seen siksi tuttuja, etteivät he niiden mainit
semisesta wsian yhteydessä tehneet mitään 
erikoisia johtopäätöksiä, ja kerrassaan 
mahdoton ja luvaton onkin esim. sellainen 
myös julkisuudessa tehty johtopäätös, että 
henkilöt, jotka vuosia ennen kuin n. s. kan
sanrintamasta oli mitään ti·etoa, ovat olleet 
jotakin luvallista tarkoitusta varten perus
tamassa yhdistystä, olisivat tällä teolla 
tieten tai tietämättäänikään tukeneet kom
munistien aikeita, sa,atikka osallistuneet 
kommunisti8een toimintaan. 

Kun julkisuudessa on myös huomautettu, 
että meillä ei n. s. kansanrintamaa olisi ole
massakaan, niin on tähän muistutettava, 
että sellainen mielipide ei vastaa kommu
nistien käsitystä asiassa, ja si·tä paitsi eräi
den muistiossa mainittujen yhdi,stysten tai 
järjestöjen taholta on toistuvasti julkai
suissa ja erinäisissä kokouksissa pa.inos
tettu, että tällainen rintwma on jo meillä 
olemassa, sekä suositeltu sitä, jopa ainakin 
eräissä tapauksissa on myös puolusteltu 
kommunisteja ja arveltu olevan paikallaan 
nostaa ky,gymys uudenlaisesta suhtautumi
sesta heihin. Jonkinlaista yhteyttä eri
näisten kysymyksessä olevien yhdistysten 
ja järjestöjen kesken näyttää osoittavan se 
seikka, että useissa niissä on samoja johto
henkilöitä. Niinpä eräs henkilö on osallis
tunut seitsemän, K.uusi viiden, kaksi neljän 
ja kymmenen kolmen tällaisen järjestön 
toimin'taan. 
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Mitä nimenomaan kommunistien osuu
teen meillä n. s. kansanrintamaliikkeessä 
tulee, niin on joidenkin yhdistyst,en taholta 
mainittu havaitun, että kommunistit ovat 
pyrkineet sekaantumaan niiden toimintaan. 
Niinikään on kommunisteja ollut kokouk
sissa, joita on toimeenpantu n. s. kansan
rintaman ohjelmaan otettujen kysymysten 
hyväksi, eräässäkin ainakin 47, ja on ha
vaittu heidän koettaneen näissä kokouksissa 
saada esille sellaisia heitä kiinnostavia ky
symyksiä, jotka eivät ole alkuaan kokouk
sen ohjelmaan kuuluneet. Nyttemmin näyt
tää liike kuitenkin rauenneen melkein tyh
jiin. 

Tarkastettaessa sitä kysymystä, kuinka 
on ollut mahdollista, että puheena oleva 
muistio on voinut aikaansaada niin suurta 
levottomuutta ja pitkälle meneviä johto
päätöksiä, kuin on tapahtunut, lienee syy 
löydettävissä, paitsi ·edellä viittaamistani 
päätelmistä sekä muistion eräissä kohdin 
harhaan johtavasta sanonnasta, kahdesta 
eri seikasta. Ensiksikin muistio, mikäli se 
on ollenkaan julkaistu, on saatettu julki
suuteen suuresti lyhennettynä ja nimen
omaan jättämällä pois tärkeitä, alkuperäi
sistä lähteistä saatuja tietoja, jotka olisivat 
olleet tarpeen muistion eräiden kohtien 
oikein ymmärtämiseksi. Mutta vielä enem
män näyttää vaikuttaneen se, että muis
tiota ei ole näin ~yhennettynäkä-än yleensä 
jul:kaistu, vaan ainoastaan selostettu, ja 
kun tällainen selostus on kulkenut sanoma
lehdestä toiseen ja suusta suuhun, on se 
lopulta tullut sisältämään sellaista, mitä 
muistiossa ei ole tarkoitettu. Mutta olipa 
tämän seikan laita kuinka tahansa, syvästi 
valitettavaa on, että nuhteettomia kansa
ilaisia kohtaan on aivan aiheetta herätetty 
epäluuloja siitä, että he olisivat jollakin 
tavoin joutuneet avustamaan kommunistien 
puuhia. 

Välikysymyksen perusteluissa esiintyy 
kysymyksessä olevan muistioon nähden sa
moja johtopäätöksiä, joita julkisuudessa 
muutenkin on tehty. Niinpä lausutaan, 
että muistiossa ·eli, kuten virheellisesti sa
notaan, ,raportissa'' koetettais·iin ,saattaa 
suuri joukko kansalaisia taikka heidän jär
jestöjään epäilyksenalaisiksi osallistumi
sesta kommunistiseen toimintaan", vai,kka 
tätä ei muistiossa ole tarkoitettu. Edelleen 
sanotaan, että muistiossa koetettaisiin ,joh
donmukaisesti tehdä uskottavaksi, että mei-

dän maassamme, samoin kuin muuallakin 
maailmassa tapahtuva toiminta tasavallan, 
kansanvallan, sanan ja ajatuksen vapauden 
ynnä muiden kansalaisvapauksien sekä rau
han puolesta samoin kuin työskentely fas
cismia, sotakiihoitusta ja kuolemanrangais
tusta vastaan olisi kommunistiselta taholta 
synnytetty ja johdettu", vaikka muistiossa 
on ainoastaan todettu kommunistien pyrki
vän käyttämään tällaista toimintaa omiin 
tarkoituksiinsa. Myöskään ei pidä paik
kaansa se . väite, että etsivä keskuspoliisi 
olisi ,asettunut vapaamielisten aatteiden ja 
pyrkimysten tuomariksi samalla antaen ym
märtää, että vain oikeistolaiset aatteet ja 
järjestöt olisivat vwltiollisesti luotettavia". 
Virheellinen on niinikään se tieto, että eräs 
välikysymyksen perusteluissa mainittu 
maalaisyhteiskoulun opettaja olisi toimes
taan erotettu. 

Palata:kseni vielä kysymyksessä olevaan 
muistioon, on sen joutuminen tuomioistui
meen ja sitä tietä julkisuuteen johtunut 
väärinkäsityksestä. Kun nimittäin muistio 
oli toimitettu luottamuksellisesti nähtäväksi 
oikeusministeriön yhdistysrekisterin toi
miston päällikölle ja oikeusministeriössä 
oli tultu si~hen tulokseen, että Ihmis
oikeuksien Liiton rekisteröimistä koske
vassa asiassa oli hankittava Helsingin kau
pungin raastuvanoikeuden lausunto, tie
dusteli sanottu virkamies, voitaisiinko muis
tio esittää oikeudelle. Tähän vastattiin 
kieltävästi, mutta käytyjen neuvottelujen 
jälkeen suostuttiin, etsivän keskuspoliisin 
päällikön ollessa ul:komailla, siihen, että 
muistio erä,issä kohdin lyhennettynä voitai
siin antaa syyttäjälle, jotta hän voisi siitä 
saada o~keudenkäynnissä ehkä tarvittavia 
asiatietoja. Väärinkäsityksen johdosta muis
tio ,sitten liitettiin oikeusministeriössä asia
kirjoihin ja joutui oikeuden pöytllikirjaan. 
Muistion oikeuteen toimittaminen ei siis ta
pahtunut etsivän keskuspoliisin aloitteesta 
eikä edes sen suostumuksella. 

Jotta tämänlaatuiset valitettavat tapauk
set voitaisiin vastaisuudessa välttää, on etsi
vän keskuspoliisin toimintaa varten jo ai
kaisemmin annettuja edellä lyhyesti selos
tamiani ohjeita jälleen tehostettu, ja on 
etsivän keskuspoliisin päälliJkkö myös siitä 
antanut täydentäviä määräyksiä. Lisäksi 
on valtioneuvoston määräyksestä toimitettu 
tutkimuksia niistä puutteellisuuksista, joita 
etsivän keskuspoliisin toiminnassa ehkä 



Etsivän keskuspoliisin toiminta. 375 

saattaa olla. Näissä tutkimuksissa saavu
tettujen tuloksien nojalla on myös annettu 
eräitä ohjeita erittäinkin siitä, että sellai
sissa selostuksissa, joista nyt on kysymys, 
on noudatettava samaa asiallisuutta ja 
objektiivisuutta, kuin ulospäin menevissä 
lausunnoissa ja tiedoituksissa, ja että täl
laisia selostuksia ei ilman lupaa saa antaa 
muille kuin niiHe, joita varten ne on laa
dittu. On myös asetettu erityinen toimi
kunta asiaa tutkimaan ja laatimaan ehdo
tukset tarpeellisiksi ehkä havaituiksi uusiksi 
ohjeiksi, ja tullaan, sitten kuin asia on kai
kin puolin selvitetty, vielä edeHeen harkit
semaan keinoja, joiden avulla voitaisiin 
aikaansaada, että sellaiset seuraukset, joita 
kysymyksessäolevasta muistiosta on johtu
nut ja joita etsivä keskuspoliisi on itse 
enimmän valittanut, väHettäisiin. Hallitus 
tulee läheltä seuraamaan etsivän keskus
poliisin toimintaa ja huolehtimaan siitä, 
että se hoitaa arkaluontoisen tehtävänsä 
niin, että se ei missään tapauksessa häi
ritse kansalaisten iuvallisia toimia ja har
rastuksia eikä toiminnassaan lakeja ja hy
viä tapoja noudattavia järjestöjä tai kan
salaisia jätetä väärään tai epäilyttävään 
valoon. Mitä välikysymyksen toiseen osaan 
tulee, niin pitäisi sen, mitä edellä olen 
lausunut, riittää niiden väärien johtopää
tösten hälventämi:seksi, joita kysym)'lksessä 
olevan muistion perusteella on erinäisiin 
yhdistyksiin ja henkilöihin nähden tehty. 

Herra puhemies ! Vastaukseni on ruot
sinkielisenä jaettu ruotsinkielisille edusta
j·ille ja pyydän, ·että sekin otettaisiin edus
kunnan pöytäkirjaan. 

P u h e m i e s: Ruotsinkielinen vastaus 
otetaan eduskunnan pöytäkirjaan. 

Ruotsinkielinen vastaus on näin kuu
luva: 

Herr talman ! I en skrivelse, som herr 
talmannen delgivit mig den 9 innevarande 
oktober, hava riksdagsmannen K. H. Wiik 
och 57 andra riksdagsmän, med hänvisning 
till vissa angående den s. k. enhets- och 
folkfrontsrörelsen uppgjorda promemorior, 
i enlighet med 37 § 2 mom. Riksdagsord
ningen till besvarande av vederbörande re
geringsmedlem framställt följande inter
pellation: 

,Vilka åtgärder ärnar regeringen vid
taga, för att detektiva centra1polisens 

verksamhet bleve sådan, att den icke hotar 
medborgarnas lagenliga friheter och strä
vanden; och 

vad ärnar regeringen göra för att för
hindra, att detektiva centralpol:isens ovan
nämnda promemorior lända laglydiga med
borgare till skada? ' ' 

Såsom svar på denna interpellation har 
jag äran anföra följande: 

Tili den politiska polisens åligganden hör 
hos oss, såsom överallt annorstädes, bland 
annat att övervaka och i mån av möjlig
het förhindra alla försök och åtgärder, 
vilka äro riktade mot rikets självständighet 
eller dess regeringsform eller äro ägnade 
att rubba rikets allmänna säkerhet eller 
dem lagliga samhällsordningen. Detta 
åliggande är uttryckligen nämnt i 1 § av 
reglementet för detektiva centralpolisen av 
den 24 november 1927. I enlighet därmed 
bör detektiva centralpolisen följa den po
litiska verksamheten i landet samt hålla sig 
underkunnig om vad på detta område för
siggår och såvitt möjligt redan på förhand 
äga kännedom om förehavanden och pla
ner, beträffande vilka det är skäl att för
moda, att de icke skola hålla sig inom 
gränserna för gällande rättsordning. Na
turligt är, att uppmärksamheten i första 
rummet bör vara riktad på sådan politisk 
verksamhet, som är förbjuden eller om vii
ken man vet att den syftar tili förbjudna 
mål eller förutsätter användande av för
bjudna medel för uppnående av i och för 
sig lovliga syftemål. Men lika naturligt 
är, att den politiska polisens övervaknings
verksamhet särskilt bör vara riktad på så
dana i det politiska livet uppträdande nya 
strömningar och strävanden, vilkas slutliga 
syftemål ännu icke äro med säkerhet kända 
och om vilka man icke vet huruvida sagda 
syftemål är avsett att uppnås med enbart 
lovliga medel eller om även användning 
av olovliga medel förutsättes. Däremot 
vore det lönlöst att, såvida icke särskilda 
skäl sådant påkalla, börja steg för steg 
följa även en sådan politisk verksamhet, 
som redan en längre tid bedrivits utan att 
ur laglighetssynpunkt framkalla anmärk
ningar eller tvivelsmål. 

Såsom allmän regel för den politiska po
lisens ifrågavarande övervakningsverksam
het bör gälla, att den politiska polisen vid 
övervakningen av det politiska livet ej . får 
själv på något sätt vare sig ingripa i en 
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sådan verksamhet och sådana strävanden, 
som icke överskrida gränserna för rätts
ordningen, eller söka påverka dem. Denna 
regel har under de senaste åren ofta in
skärpts, och det måste även fastslås, att, 
medan klander och klagomål mot detektiva 
centralpolisens verksamhet tidigare allt 
som oftast framställts, sådana under de 
senaste åren blivit allt mera sällsynta. 

Förutom den av mig omnämnda all
männa regeln, som är av grundläggande 
natur för den politiska polisens hela över
vakningsverksamhet, har för detektiva 
centralpolisens verksamhet tid efter annan 
utfärdats andra, mera detaljerade bestäm
melser och anvisningar, vilkas ändamål 
varit att inskärpa saklighet och objektivi
tet. Särskilt har i en redan den 15 juni 
1923 utfärdad dagorder inskärpts, att ut
låtanden, vilka gälla viss person, böra 
grundas på noggranna undersökningar och 
förfrågningar samt på fakta, vilka kunna 
ledas i bevis. Ä ven senare har samma 
omständighet påpekats och uppmaning gi
vits att avstå från alla omdömen och slut
satser, vilka icke hava stöd i bindande be
visning. 

Vad de i interpellationen och dess moti
vering berörda promemoriorna, deras upp
komst, syftemål och innehåll beträffar, 
bör j.ag till en början nämna de skäl, 
på grund av vilka en sammanhängande re
dogörelse för den s. k. enhets- och folk
frontsrörelsen ansågs behövlig. 

Finlands kommunistiska parti, som är 
förbjudet hos oss och vars ledning befin
ner sig utom vårt lands gränser, har un
der årens lopp på många olika sätt sökt 
vinna fotfäste här för att i vårt land 
verka för åstadkommande av vad som be
nämnes proletariatets revolution och pro
letariatets diktatur. Vid bedömandet av 
kommunisternas verksamhet bör ihågkom
mas, att i vilken form den än må bedrivas 
och med vilka medel man än må söka 
dölja dess verkliga syfte, dess slutliga och 
klara mål alltid varit och fortfarande är, 
även enligt uttryckliga resolutioner, ett 
våldsamt omstörtande av den nuvarande 
statsordningen och tillskapande av ett dik
tatoriskt system i dess ställe. Redan un
der den tid vi ännu hade ett offentligt 
kommunistiskt parti funnos vid sidan av 
detta hemliga organisationer, enär icke ens 
tillnärmelsevis all verksamhet var av den 

art att den kunnat bedrivas ens under 
sken av laglighet. Då sedermera kommu
nisternas offentliga verksamhet förbjöds 
och förhindrades, blev den hemliga eller, 
såsom kommunisterna själva säga, illegala, 
olagliga verksamheten till en början den 
enda verksamhetsformen. Denna skulle då 
enligt givna föreskrifter bedrivas fullstän
digt isolerat, med avståndstagande från ar
betarnas lagliga organisationer samt hem
lig kamp mot dem och såvitt möjligt stö
rande av deras v·erksamhet. Det visade sig 
dock snart, att det icke var mycket, som 
kunde åstadkommas med tillhjälp av denna 
taktik. Redan år 1933 konstaterades i 
själva verket, att möjligheterna att lyckas 
uteslutande med tillhjälp av hemlig verk
samhet voro mycket ringa och att det 
därför gällde att finna medel, genom vilka 
kommunisterna kunde bliva delaktiga av 
de fördelar en offentlig verksamhet erbjöd. 
Men då kommunisterna icke själva kunde 
grunda härför behövliga föreningar, upp
manades de att ansluta sig till alla så
dana organisationer, vilka stå i opposition 
till den gällande stats- och samhällsord
ningen samt att inom dem och med deras 
hjälp arbeta för kommunismen. Särskilt 
i fråga om de socialdemokratiska organi
sationerna skulle inom dem arbetas för den 
revolutionära riktningen mot den s. k. re
formistiska riktningen och för undanträn
gande av de ledare, som representerade 
denna riktning. På detta sätt hoppades 
man få till stånd en s. k. arbetarnas en
hetsfront, viiken icke, såsom den mer än 
tio år tidigare på annan grund planerade 
enhetsfronten, som emellertid misslyckades 
till följd av socialdemokraternas motstånd, 
behövde grundas på något avtal, utan 
skulle bildas så att säga oförmärkt och i 
vilken kommunisterna sedan skulle rycka 
till sig ledningen. 

Sistnämnda plan ledde emellertid ej hel
ler till det av kommunisterna åsyftade re
sultatet, närmast av orsak att det social
demokratiska partiets ledning i tid fick. 
vetskap därom och började motarbeta den
samma och att de andra organisationer, 
vilka skulle användas för planens förverk
ligande, däri intogo en plats av endast 
underordnad hetydelse. På grund härav 
måste verksamheten för kommunismen ånyo 
omorganiseras. Härvid avsågs icke att helt 
och hållet avstå från de tidigare verksam-
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hetsformerna, utan skulle omkring de två 
ringar, av vilka den inre skulle utgöras av 
den egentliga kommunismen och den yttre 
av den s. k. enhetsfronten, skapas ännu en 
tredje, betydligt lösare ring, den s. k. folk
fronten, inom vilken omkring vissa fåtaliga 
även i vidsträckta borgerliga kretsar upp
borna strävanden skulle förenas de mest 
olikartade organisationer, utan att dessa 
ens skulle hava vetskap om, att kommu
nisterna hade för avsikt att, för såvitt 
tillfälle därtill yppade sig, använda denna 
front för sina egna ändamål. Denna s. k. 
folkfront skulle vara politiskt neutral och 
stödja sig endast på gemenskapen i deras 
strävanden. Man förutsatte alltså icke ens 
kännedom om en avsikt att skapa en sådan 
front, än mindre något avtal om anslutning 
därtill. 

Iden om skapandet av den s. k. folk
fronten uppkom redan år 1934. Planen 
hade förberedelsevis behandlats av komin
terns verkställande kommitte, .vilken hade 
givit sitt samtycke därtill, men kominterns 
beslutande organ, dess världskongress, hade 
då ännu icke behandlat frågan. 

Frågan om skapandet av en s. k. folk
front blev föremål för behandling vid ko
minterns VII världskongress, som hölls i 
juli och augusti 1935. Där förelades i sa
ken ett referat i vilket folkfrontsplanen 
noggrant utlades med förmälan att ända
målet med planen var att införa kommu
nister och kommunistiska ideer, på sätt or
den föllo, såsom en ,trojansk trähäst" i 
sådana organisationer och kretsar, vilka 
icke gynnade kommunismen. Till en början 
skulle kommunisterna i dessa kretsar upp
träda endast såsom anhängare av vissa till 
deras syftemål hörande strävanden, men 
senare skulle försök göras att i dem få 
fram i det kommunistiska programmet in
gående politiska, sociala och ekonomiska 
frågor. Världskongressen godkände i 7 och 
8 punkterna av sina resolutioner den s. k. 
folkfrontsplanen med uttryckligt under
strykande av att meningen därmed var att 
bereda väg för proletariatets revolution 
och diktatur. I referatet uttalades härom 
bl. a.: 

,Det orubbliga målet för kominterns 
kamp är världsrevolutionen och upprättan
det av en internationell proletariatets dik
tatur." 

Samma mål inskärptes ännu vid vissa av 
kommunistiska partiets möten några måna
der senare med följande ord: 

,Taktiken kan förändras, men komin
terns generallinje, dess kurs i riktning mot 
proletari:atets revolution förblir orubblig 
och oförändrad. '' 

Finlands kommunistiska parti höll i sep
tember 1935 sitt VI partimöte, vid vilket 
det i fråga om den s. k. folkfronten fat
tade med kominterns VII världskongress 
resolutioner överenstämmande beslut. Av 
de vidlyftiga uttalandena skall jag endast 
nämna kärnpunkten, som lyder: 

,Denna kamp mot folkets fiender kan 
icke ändas annorlunda än med deras slut
liga kuvande och med upprättandet av de 
arbetandes verkliga folkvälde, sovjetväldet, 
även i Finland. '' 

Då det var bekant, att kommunisterna 
hade för avsikt att på ovannämnda sätt 
sträva till samarhete med vissa offentligt 
arbetande föreningar och medborgarkretsar, 
varom det på grund av verksamhetens art 
icke var något ont att säga, men vilket 
man med kommunisternas kända och be
prövade förmåga ärnade begagna sig av 
för befrämjande av kommunistiska strävan
den, ansågs det nödvändigt att erhålla en 
sammanhängande redogörelse för den s. k. 
folkfrontsrörelsen, dess ändamål samt dess 
uppträdande och möjliga vinningar i Fin
land. Detta ansågs nödvändigt även för 
att kunna, där så erfordrades, varna veder
börande för kommunisternas avsikter, vilka 
uppenbarligen voro fullständigt okända för 
flertalet av de ifrågavarande organisatio
nerna och deras funktionärer. Den omstän
digheten, att planen på en s. k. folkfront 
sedermera hos oss på det hela taget icke 
lett till resultat kunde självfallet ej befria 
statsmakten från att i tid underkasta detta 
företag observation. Uppgörandet av redo
görelsen uppdrogs åt en tjänsteman vid 
detektiva centralpolisen, som utförde upp
draget mestadels utom sin egentliga tjänst 
samt huvudsakligen med stöd av uppgifter 
i utländska tidningar och publikationer. 
Dylika för regeringen eller de av dess med
lemmar, vilkas tjänsteverksamhet saken när
mast rör, avsedda redogörelser förutsättas 
icke i bestämmelserna och anvisningarna 
för detektiva centralpolisen, ehuru sådana 
då och då, dock endast sällan och varje 
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gång enligt särskilt given order, uppgjorts. 
Fördenskull och då vederbörande tjänste
man, som icke tidigare utfört ett dylikt 
uppdrag, icke erhållit några särskilda di
rektiv för arbetet, har han icke vid upp
görandet av redogörelsen eller promemo
rian, vars första del blev färdig i december 
1~95 och den senare delen i maj 1936, följt 
de föreskrifter, som detektiva centralpoli
sen i utlåtanden och utgående meddelanden 
bör iakttaga. Promemorians senare del in
nehåller även en del slutledningar och 
yttranden, vilka i denna form ej kunna 
godtagas, och det är beklagligt att med 
anledning av dem kunnat dragas slutsatser, 
som icke varit avsedda. Ingen av dem, 
som läst promemorian, innan den blev of
fentliggjord, hade likväl ens kommit på 
den tanken, att därav kunnat dragas så
dana slutsatser, som i offentligheten och 
jämväl i motiveringen till interpellationen 
gjorts, eller att nämnandet av vissa namn 
i samband med de föreningar eller sam
manslutningar, vilka promemorian avsåg, 
kunde ställa namnens bärare i ett sådant 
ljus, som om de hade arbetat till förmån 
för komm~nisterna. Det må även nämnas, 
att promemorians båda delar omfatta sam
manlagt 27 tätt skrivna sidor, varav för
fattarens egna slutledningar omfatta kanske 
en sida. 

Vad den ifrågavarande promemorians in
nehåll och syfte vidkommer, har däri den 
s. k. fo1kfrontsrörelsen ingalunda identifie
rats med kommunistisk verksamhet, utan 
har det endast visats, att kommunisterna 
söka utnyttja den förstnämnda för sina 
egna ändamål. Än mindre innehåller pro
memorian något sådant, som att de förenin
gar och organisationer, vilka arbeta för de 
ideer, motarbetandet av krig, fascism och 
dödsstraff, som borde utgöra föreningsban
det för den s. k. folkfrontsrörelsen, häri
genom skulle deltagit i kommunistisk verk
samhet. Vad först motarbetandet av kriget 
vidkommer, är det utan vidare klart, att 
!J:ws oss, där regering och riksdag flerfal
diga gånger och utan meningsskiljaktighet 
uttalat, att vårt Iand bör i sina förbindel
ser till alla utländska stater följa en fre
dens och försonlighetens politik samt hålla 
sig borta från allt, som kunde indraga det
samma i krigiska förvecklingar, det icke 
ens kan tänkas att fredsarbetet från stats
maktens si.da skulle stämplas som kommu-

nistisk verksamhet. V ad åter beträffar öv
riga på det s. k. folkfrontsprogrammet upp
tagna frågor, har man självfallet både rätt 
och frihet att i dem gå till väga med 
samma medel, som äro tillåtliga i den poli
tiska verksamheten. Då i promemorian 
nämnts ett antal föreningar och organisa
tioner, har det skett därför, att från kom
munisthåll dessa organisationer ägnats sär
skild uppmärksamhet, emedan deras pro
gram upptar just sådana frågor, som skulle 
utgöra grunden och föreningsbandet för 
den s. k. folkfronten. J ag har redan, då 
jag den 22 sistlidna september besvarade 
ett spörsmål av riksdagsmannen Inkilä i 
samma fråga, yttrat, att i samband med 
nämnda föreningar och sammanslutningar 
i promemorian, med stöd av tidigare tid
ningsuppgifter, onödigtvis uppräknats vissa 
personers namn. Detta har berott på att 
promemorians författare, som ej heller i 
denna punkt erhållit några särskilda direk
tiv, iakttagit samma förfarande, som de
tektiva centralpolisen i allmänhet följer, 
då av densamma infordras uppgifter om 
någon förening eller organisation. Härvid 
uppges tiden för föreningens eller organi
sationens grundande, grundarna, ändamålet 
och den nuvarande styrelsens sammansätt
ning. För dem, för vilkas räkning pro
memorian uppgjordes, voro dessa namn till 
den grad kända, att de av deras omnäm
nande i sammanhang med denna sak icke 
dragit några särskilda slutsatser, och full
komligt omöjlig och otillåtlig är t. ex. den 
även i offentligheten framförda slutsatsen, 
att personer, som åratal innan man hade 
någon vetskap om den s. k. folkfronten 
varit med om att grunda en förening för 
lovliga syften, skulle genom denna gärning 
medvetet eller omedvetet understött kom
munistiska planer, för att icke tala om att 
de skulle deltagit i kommunistisk verksam
het. 

Då i offentligheten även gjorts gällande, 
att hos oss någon s. k. fo1kfront alls icke 
existerar, så bör härtill erinras, att en 
dylik åsikt ej motsvarar kommunisterna8 
uppfattning av saken, och dessutom hava 
vissa i promemorian berörda föreningar 
och organisationer upprepat i publikationer 
och vid en ·del möten betonat, att en dylik 
front hos oss redan finnes, samt sympati
serat med den, och hava åtminstone i några 
fall kommunisterna t. o. m. tagits i försvar, 
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varjämte det ansetts lämpligt att upptaga 
frågan om en ny inställning till dem. 

På något slags samband mellan 'vissa av 
de ifrågavarande föreningarna och organi
sationerna synes den omständigheten tyda, 
att de ledande i fl.ere av dem utgöras av 
samma personer. Sålunda har en •person 
deltagit i sju, sex i fem, två i fyra och 
tio i tre dylika organisationers verksamhet. 

Vad särskilt våra kommunisters andel 
i den s. k. folkfrontsrörelsen beträffar, 
har från några föreningars sida meddelats, 
att man lagt märke ti~l, att ik:ommunisterna 
sökt irrblanda sig i deras verksamhet. Li!ka
så hava kommuni:ster närvarit vid möten, 
vilka anordnats till förmån för strävanden, 
som upptagits på den s. k. folkfrontens 
program, vid ett av dem till ett antal av 
åtminstone 47, och har man funnit att de 
vid dessa möten försökt väcka jämvä1 så
dana dem intresserande frågor, vilka icke 
ursprungligen stått på mötesp11ogrammet. 
Numera synes rörelsen likväl hava förlorat 
nästan all betydelse. 

Vid en granskning av frågan, huru det 
varit möjligt, att ifrågavarande prome
moria kunnat förorsa:ka så stor oro och så 
långtgående slutsatser, som fallet varit, 
torde orsaken stå att finna, förutom i av 
mig ovan åsyftade slutledningar samt i 
promemorians i vissa styck~.m vilseledande 
uttryckssätt, i två särskilda omständighe
ter. För det första har promemorian, för 
såvitt den alls publicerats, bragts till of
fentligheten i stark förkortning och spe
ciellt med utelämnande av viktiga, ur för
stahandskällor erhållna uppgifter, vilka va
rit nödiga för en rikt'ig uppfattning av en 
·del punkter i promemorian. Men av ännu 
större betydelse synes hava varit, att pro
memorian ej ens sålunda förkortad Öv·er
huvud publicerats, utan endast refererats, 
oeh då ett sådant referat gått från tidning 
tili tidning och från person till person, 
har det till slut kommit att innehålla 
sådant, som i promemorian icke avsetts. 
Men huru härmed än må förhålla sig, så 
är det djupt ·beklagligt att mot oförvitliga 
medborgare utan varje anledning väckts 
misstankar för att de på något sätt skulle 
kommit att understödja kommunisterna:s 
strävanden. 

I motiveringen till interpellat:ionen före
komma med avseende å ifrågavarande pro
memoria samma slutsatser, som i offentlig-

heten även eljest dragits. Sålunda yttras, 
att man i promemorian eller, såsom det 
felaktigt heter, ,rapporten", skulle söka 
,gora en stor mängd medborgare eller de
ras organisationer misstänkta för ·delaktig
het i den kommunistiska verksamheten", 
ehuru detta i promemorian icke åsyftats. 
Vidare säges, att man i promemorian sökte 
,konsekvent göra troligt, att den i vårt 
land Eksom även annorstädes i världen 
framträdande verksamheten till förmån för 
republrken, demokratin, yttrande- och 
tankefriheten ävensom övriga medborgar
friheter samt freden, så och arbetet mot 
fascismen, krigshetsen och dödsstraffet 
skulle igångsatts och letts från kommu
nistiskt håll ", ehuru i promemorian endast 
konstaterats, att kommunisterna sträva att 
utnyttja en sådan verksamhet för sina egna 
syftemål. Ej :heller är det påstående rik
tigt, att detektiva centralpolisen skulle 
,satt sig tili domare över de frisinnade 
ideerna och strävandena och tillika låtit 
förstå, att endast de högerbetonade ideerna 
och organisationerna vore politiskt tillför
litliga". F'elaktig är li:kaså uppgiften, att 
en lärare vid en i motiveringen till inter
pellationen nämnd sam~kola skulle blivit 
entledigad från sin befattning. 

För att ännu en gång återkomma till 
ifrågavarande promemoria, så har dess 
överlämnande till domstolen och denna väg 
till offentligheten berott på en missupp
fattning. Då nämligen promemorian ikon
fidenti,ellt hade översänts till chefen för 
justitieministeriets föreningsregisterbyrå 
tLll påseende och man i justitieministeriet 
hade kommit till det resultat, att ,j frågan 
angående registrering av Förbundet för 
.människorätt utlåtande borde inhämtas av 
rådstuvurätten i Helsingfors stad, förfrå
gade sig sagda · tjänsteman, huruvida pro
memorian kunde företes domstolen. Här
till gavs ett nekande svar, men efter förda 
underhandlingar gav man, medan chefen 
för ·detektiva centralpolisen 1befann sig 
utomlands, sitt samtycke till att prome
morian, förkortad i vissa stycken, kunde 
lämnas åt åklagaren för att lända honom 
till möjligen erforderlig upplysning i 
rättegången. Till följd av ett missförstånd 
blev promemorian sedan i justitieministe
l'iet vidfogad 'handlingarna och intagen i 
rättens prot.okoll. Överbringandet av pro
memorian till domstolen ägde sålunda icke 
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I,'Um på initiativ av detektiva centralpolisen 
eller ens med dess samtycke. 

För att beklagliga händelser av detta 
slag i framtiden måtte kunna undvikas, 
hava de redan tidigare för detektiva 
centralpolisens verksamhet meddelade, av 
mig i det föregående i korthet relaterade 
anvisningarna åter skärpts, och har chefen 
för detektiva centralpolisen även därom 
utfärdat kompletterande bestämmelser. Vi
dare har på förordnande av statsrådet un
dersökningar verkställts rörande de brist
fälligheter, som i detektiva centralpolisens 
verksamhet tilläventyrs kunna förekomma. 
l\Ied stöd av de resultat, tiJl vilka man vri:d 
dessa undersökningar kommit, hava jämväl 
en del anvisningar meddelats speciellt 
därom, att i sådana redogörelser, varom nu 
är fråga, samma saklighet och objektivitet 
bör iakttagas, som i utgående utlåtanden 
och meddelanden, och att redogörels·er av 
detta slag ej utan särskilt tillstånd få läm
nas till andra, än dem, för vilkas räkruing 
de uppgjorts. Jämväl har en särskild kom
mitte tillsatts för att undersöka saken och 
uppgöra förslag till eventuellt nödigbe
funna nya anvisningar, och kommer, sedan 
saken blivit allsidigt utredd, ytterligare att 
tagas i övervägande, på vilket sätt man 
kunde undvika sådana påföljder, som för
anletts av 1ifrågavarande promemoria och 
vilka detektiva centralpolisen själv på det 
'högsta beklagat. Regeringen kommer att 
uppmärksamt följa detektiva centralpoli
sens verksamhet och att draga försorg 
därom, att den handhar sitt ömtåliga upp
dmg så, att det ej i någon händelse stör 
medborgarnas loviiga förehavanden och 
strävanden och ej heller de organisationer, 
som i sin verksamhet iakttaga lag och god 
sed, eller försätter medborgare i en skev 
eller misstänkt dager. Vad beträffar 'inter
pellationens andra del, så 'bor·de det jag 
ovan anfört vara nog :för skingrande av 
de falska slutledningar, vilka med stöd av 
ifrågavarande promemoria dragits med av
seende å en del föreningar och personer. 

Välikysymyksen johdosta viriää seuraava 

Keskustelu: 

Ed. W i i k: Herra puhemies ! - Edus
kunta on kuullut herra sisäasiainministerin 

vastauksen ja huomannut, ettei se sisällä 
olennaisesti uutta sen lisäksi, mitä muuten 
tiedetään. Jokainenhan on huomannut, 
että kommunistiselta taholta on viime ai
koina alettu puhua demokratian ja rauhan 
puolustamisesta, lmolemanrangaistuksen 
vastustamisesta j. n. e. Totean mielihy
vällä, että herra sisäministerin ja hallituk
sen mielestä nämä tunnetut jalot aatteet 
eivät ole kommunistien keksintöjä, joten 
hallituksen vastaus on tässä suhteessa mie
lestäni tyydyttävä. 

Sitä enemmän on kiinnitettävä huomiota 
siihen tapaan, millä taantumuksellisella ta
holla on koetettu käyttää hyväksi tätä 
asiaa. Tosin mainitsemani aatteet ovat 
vanhoja. Demokratiaa on täytynyt puo
lustaa yhtä kauan, kuin se on ollut ol·e
massa, sillä yhtä kauan sitä vastaan on 
hyökätty. Ihmishengen 'puolustamista sotaa 
ja kuol·emanrangaistusta vastaan on suun
nitelmallisesti harjoitettu vasta viime vuo
sisatoina, mutta kuitenkin toista .sataa 
vuotta ennenkuin mikään kommunistin•en 
liike on ollut olemassa. Tosin tämä puolus
tus on käynyt entistä välttämättömämmäksi 
viime vuosina fascismin ollessa olemassa, 
siis Suomessa vuodesta 1930 lähtien, koska 
fascismi tahtoessaan py:styttää •Oman nyrk
kivaltansa pyrkii levittämään .. raakuutta ja 
ihmishengen halrveksimista (V asemma1ta: 
Hyvin sanottu!). 

Tunnustettaneen, että taistelu kansanva,l
lan, ajatuksenvapauden ja rauhan puo
lesta ,on jo vanha, että kommunistit ei,vät 
ole voineet sitä keksiä. tSopii silloin kysyä, 
voiko hyvä asia muuttua. huonoksi sillä, 
että kommunistit yhtyvät sitä ajamaan. 
On totta, että M·oskova on viime aikoina 
eräissä suhteissa hyvin huomattwvasti muut
tanut politiikkaansa. Onhan Neuvosto-Ve
näjä yhtynyt aikaisemmin parjaamaansa 
kansainliittoon, oruhan se huomannut, että 
länsimaisessa demokratiassa ·voi olla jota
kin puolustamisen arvoista fascismiin v·er
rattuna. ,Ja varsinkin rauhan säilyminen 
on ehdottomasti tarpeen juuri Neuvosto
Venäjälle, jotta se voisi jatkaa sisäistä työ
tään. :Mutta jos siis Neuvosto-Venäjä tai 
sen kannalla olevat mieHpideryhmät ovat 
ryhtyneet ajamaan näitä aatteita, velvoit
taako se muita. ihmisiä luopumaan niitä 
ajamasta? Tätä ei tosin väitettäne, mutta 
sanotaan, että ne .porvarilliset ryhmät, 
j·otka ajavat näitä aatteita, ovat siksi ar-
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vostelukyvyttömiä, ·että ne niitä ajaessaan 
saattavat joutua kommunistien johdetta
·viksi, että kommunistit saattavat käyttää 
niitä hyvrukseen. Todistamattomaksi kui
tenkin jää, miten kommunistit 'voisivat 
käyttää väärin noita hyviä aatteita niin, 
että he niiden avulla voisivat vahingoittaa 
muita maita. Eikö juuri kansanvallan säi
lyminen ole Suomelle välttämätön? ,Jos 
kansanvalta tärullä kukistuisi, jos tämän 
johdosta kansan enemmistö menettäisi yh
teenkuuluvaisuustunteensa kansan kokonai
suutta !kohtaan, eivätkö silloin juuri vie
raan valloittajan suunnitelmat ·onnistuisi 
paremmin? Ja mitä rauhanpyrkimyksiin 
tulee, eikö juuri rauhan säilyminen ole 
Suomene mitä välttämättömintä? Eikö 
juuri sentähden olekin valtiovallan pidet
tävä kurissa ne bscistiset ainekset, jotka 
täällä vehkei,levät rauhaa vastaan? Juuri 
meidän maamme turwallisuus ja meidän 
kansamme kohoaminen sivistyksellisesti ja 
siveellisesti vaatii 'Pitämään kiinni rau
hasta, demokmtia:sta ja kaikista niistä kan
sanva1taisista oikeuksista, jotka ihmisolen
nosta t~kevät ihmisen ja kansalaisen. Jos 
vielä huomautetaan, että kommunistit ·esiin
tyvät kenskaillen rauhanasian ajajina koet
taen sillä tavalla ·hank;kia itseLleen hyvää 
main·etta, niin kysyn, eiköhän jokaisen val
tion ole syytä hankkia itselleen sitä mai
netta. 

On täytynyt olla jokin erikoinen syy, 
minkä takia noita rumia kuvia on maa
lattu seinälle. <Miten lähinnä etsivän kes
kuspoliisin muistiot syntyivät, ei kannata 
tarkemmin tutkia, asia on vähemmän tär
keä. Tiedetäänhän, että ne syntyivät sil
loisen pääministerin herra Kivimäen kehoi
tuksesta ja niin ne lienevätkin yht-eydessä 
edistysmielisen puolueen sisäisten riitojen 
kanssa. Herra Kivimäkihän on pitänyt 
asianaan viime vuosina, ·ei vain ipuoluepolii
tikkona, vaan myös pä.äministerinä, toimia 
oman puolueensa saattamiseksi oikeistomie
listä politiikkaa palve~emaan. Nyt oli edis
tyspuolueessa ilmenny.t ·eräs demokmtiaa 
harrastava siipi. Jotkut ;sen jäsenet yhtyi
vät Ihmisoikeuksien liittoon, muutamia ase
tettiin vielä edu.skuntaoehdoldmiksikin. 
Kaiikki tämä kaiketi vaatii erikoisia toi
menpiteitä edistysmidisten valistamis-eksi 
ja niiden vasemmistosiiven varoittamiseksi. 

On mielenkiintoista todeta, että kuului
sat muistiot eivät sisällä juuri mitään 

asiatietoja niiden lisäJksi, jotka kuka ta
hansa olisi ,voinut poimia sanomalehdistä 
tai yhdistysl'ekisteristä. Uutta oli ainoas
taan. tekijän omat mietelmät (Ed. Komu: 
Vajaa sivu!). Kuka ta~hansa olisi voinut 
siis pa.nna ne muistiot kokoo.n, mutta ne 
:piti kaiketi esittää siHä arvovallalla, mikä 
mahdollisesti v,oi olla 'valtion laitoksella, 
jonka erikoistehtävänä on .poliittisten olo
jen tunteminen. 

Tärkeämpi ikuin tämä kysymys on kysy
mys oikeiston ,suhtautumisesta tähän asiaan. 
Miksi se niin suurella innolla on yhtynyt 
siihen tulkintaan, joka esitettiin mainituissa 
muistioissa? Nimittäin siihen tulkintaan, 
että kansanvallan puolustaminen, rauhan 
·edistäminen j. n. e. ·On peräisin kommunis
tiselta taholta tai ,sitten kommunistien joh
dettavana. Oikeistommehan on alusta 
saakka ·esittänyt asiat sillä. tavalla, kuin 
sen vastustajat ylipäänsä olisivat joko 'kom
munisteja tai kommunistien johdettavissa. 
Se muistetaan Lapuan liikkeen ajoilta 
saakka. Sehän alussa hyökkäsi muka kom
munismia vastaan, mutta ennen pitkää 
hyökkäys ulotettiin koskemaan sosiali
demokraatteja ja sen jälkeen va.p.aa
mielistä rporv.aristoa. Samanaikaisesti ,kom
munisti'' nimitys ulotettiin koskemaan 
yhä laajempia piireJa. Viime aikoina 
olemme saaneet nähdä samaa Espan
jan suhteen. Sen laillisen hallituksen 
joukojahan sanotaan johdonmukaisesti mei
dänkin taantumuslehdistössämme ,kommu
nisteiksi" (Ed. Komu: Toisia kansaUi
siksi!). .Suomessa ei juuri sodan jäl
keen ole nähty sitä työlakkoa, jota. ei 
olisi leimattu poliittiseksi ja tarkemmin 
sanoen kommunistiseksi. Tä:llä kaikella oi
keisto rpyrkii saattamaan poliittiset vastus
tajansa epäilyksen alaisi·ksi ja pelottaa 
omia yksinkertaisia kannattajiaan, kohot
taa. omaa mainettaan ja vahvistaa ase
maansa. Kaikessa taa.ntumuksel~ise.ssa po
litiikassa on tärkeätä arvosteluk:ywyn riis
täminen joulmi:lta, orjamielen kasvattami
nen niissä. Sikäli kuin .se onnistuu, niin 
kansanvapauden viholliset voivat päästä 
kansaa hallitsemaan. 

Tässäkin istunnossa tulevat 'taantumuk
sen esitaistelijat puolustamaan etsivän kes
kuspoliisin menettelyä ja esittämään asiat 
sillä tavalla kuin sosirulidemokraatit arvos
tellessaan etsivää keskuspoliisia pyrkisivät 
suojelemaan maanpe.ttureita. 
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Etsivän keskuspoliisin antama apu on 
taantumuksellisille ryhmillemme äärettö
män arvokas. Se saatiin nähdä vuonna 
1930. Jokainen sanomalehtiuutinen, jolro 
kertoi muilutuksista ja muusta väkival
lasta, päättyi silloin sanoihin: poliisi tut
kii asiaa. Sen enempää ei siitä tutkimi
sesta saatu juuri koskaan tietää. Eikä sillä 
hyvä. Etsivän keskuspoliisin omat miehet 
ryöstivä:t perustusla:kiv~aliokunnan kokouk
sesta kaksi kansanedustajaa (Vasemmalta: 
Kuvaavaa!). Se, joka johti sitä ryöstöä, 
Eerolainen, sai sitten pitkät ajat asua rau
hassa Suomen maaseudulla (Vasemmalta: 
Kuvaavaa!). Mänrtsälän kapinan valmiste
luista ei etsivä keskuspoliisi, mikäli tie
detään, ilmoittanut hallitukselle mitään 
(Vasemma1ta: Kuvaavaa!). Kapinallisten 
Mäntsälän miesten hyväksi suoritetusta 
värväyksestä ~ei etsivä keskuspoliisi ilmei
sesti myöskään tahtonut tietää mitään, se ei 
tehnyt mitään sen estämiseksi (Oikealta: 
Oliko sekin kuvaavaa!). Varsin kuvaavaa ! 
(V asemma1ta: Ei ole kunniaksi etsivälle 
keskuspoliisille !) . Mutta sen sijaan se 
vuosi vuodelta on osoittanut tärkeyttään 
vangHsemalla juoksupoikia ja -tyttöjä, kou
lulaisia ja muita sellaisia, joiden taskuista 
on löytynyt kommunistisia lentolehtisiä 
(OikeaLta: Kuvaavaa!). Se on juuri ku
vaavaa. Ja nämä lapset on sitten juhlalli
sesti saatettu syytteeseen ja yhteiskunta on 
saanut tietää, että se taas on pelastunut 
uhkaavasta kommunismivaarasta. Sillä ta
valla on ylläpidetty yhteiskunnassa sitä 
mielialaa, joka parhaiten edistää taantu
muksellist~en juonia. 

Mihin taasen voi johtaa se parjailn, jota 
oikeisto - nyt viimeksi etsivän keskuspo
liisin avulla - harjoittaa kunniaHisia kan
salaisia vastaan, se on käynyt ilmi vii
meksi kuuluisasta Someron ;tapauksesta. 
Jotta ymmärtäisimme sen mentalite~etin, 
mikä vallitsee Someron yläluoka:ssa, on 
syytä palauttaa muistiin muutamia aikai
sempia tapahtumia siehä vuodelta 1930. 
Silloin koko maassa riehui lapualaister
rori. Ha1litusvalta oli syvässä alennus
tilassa. Silloinen sisäministeri kirjaimelli
sesti kumarsi muiluttajien edessä. Valtio
valta, jonka olisi pitänyt suojella kansa
laisia, jätti heidäit poliittisten huligaani
ainesten uhreiksi. Muun muassa oli silloin 
kysymys kuntien valtuustojen puhdistami
sesta kommunisteis,ta, ja kommunistikäsit-

teellä oli se laaja sisältö, minkä äsken mai
nitsin. Samerolla ei tietääkseni ollut kom
munistisia valtuuston jäseniä ensinkään. 
Mut1Ja valtuuston sosialidemokrruattiset jä
senet vietiin yöllä asunnoistaan metsään, 
pakotet'tin laskeutumaan polvilleen, pies
tiin heitä ja uhattiin kuolemalla (Vasem
malta: Eikä etsivä keskuspoliisi tiennyt 
mitään niistä!). Poliisi mahdollisesti tutki 
sitä asiwa. 

Y mmärretäänhän, että kun mentaliteetti 
sillä taholla oli tuollainen ja on kaiketi 
edelleen, niin ei voitu sietää sitä, että paik
kakunnalle saapui nuori ansiokas opettaja, 
joka kuului pariin niistä järjestöistä, jotka 
etsivä keskuspoliisi oli suvainnut leimata 
kommunistisiksi tai muuten kommunistien 
asioita ajaviksi. Vanha Lapuan henki he
räsi ; uhattiin opettajaa muilutuksella. 
Mutta kun sitä ei uskallettu toimeenpanna, 
koska valtiovalta ei nyt ole sellaisessa alen
nustiLassa kuin silloin, niin käytettiin sen 
sijaan raukka:maisesti nousevaa nuorisoa, 
koska fascistinen nuorisotyö oli väliajalla 
edistynyt. Pantiin oppilaat kiihtymään, 
pantiin heidä't osoitt'amaan epäkunnioitusta 
opettajalleen sen sijaan, että heidän käy
töksensä siihen saakka oli ollut moitteeton 
ja heidän ja opettajan välit hyvät. Koulun 
johta;ja prukotettiin eroamaan ja sanotun 
opettajan vaimo erotettiin, sillä nykyajan 
fascistiseen ritarillisuuteen kuuluu, että se 
k.~hdista:a vainonsa myös vainottujen omai
snn. 

Vuoden 1933 valtiopäivillä eduskunta 
hyväksyi päätöksen, jossa se kehoitti halli
tusta tekemään lopun kouluissa harjoite
tusta poliittisesta kiihoituksesta huomaut
taen, että jos sitä jatkui, niin asianomai
si1ta yksityiskouluilta pitäisi riistää val
tionapu. 

Ka!ma:ttaa myös kiinnittää jonkin verran 
huomiota siihen osaan, jota tässä asiassa 
on näytellyt valtiovallan paikallinen edus
taJja, Someron nimismies. Tämäkin seikka 
palauttaa muistiin }apual:aisterrorin ajat. 
Yhtä surkeasti kuin silloin hallitusvalta 
sen paikallisetkin edustajat esiintyivät La
puan liikkeen suhteen, harvoja kauniita 
poikkeuksia lukuunottamatta. Osaksi jär
jestysvallan toimettomuus saattoi johtua 
pelkuruudesta, sillä saattoi:han olla vai
keata yksinäisen nimismiehen asettua il
man hallituksen antamaa tukea vastusta
mHan paikkakuntansa taantumuksellista 
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yläluokkaa. Hänkin olisi voinut joutua vä
kivallan uhriksi, ja olihan monen paikka
kunnan kaikkien suurporvarien nimet 
herra nimismiehen vekseleHlä (Eduskun
nassa hilpeyttä). Mutta oli myöskin toi
senlaisia nimismiehiä, sellaisia, jotka tar
koituksellisesti ,edistivät sitä rikollisuutta, 
jota heidän olisi pitänyt valtiovallan edus
tajina vastustaa. Kun nyt nämä asiat jou
tuvat tutkittaviksi, on syytä tutkia jonkin 
verran sitä:kin kysymystä, onko Someron 
nykyinen nimismies oikea mies paikallaan. 

Pääasia kaikessa 'twssä ei kuitenkaan ole, 
että muutamat kansalaiset saavaJt mai
neensa puhdistetuksi, eikä se, että Someron 
tapaus tulee selvitetyksi. Valtiossamme toi
mii laitos, etsivä keskuspoliisi, jonka toi
minta on muodostunut sellaiseksi, että se 
ja:tkuvasti uhkaa kansalaisten kallisarvoisia 
oikeuksia (Ed. V oionmrua: Aivan oikein ! ) . 
Jo se, että jossakin maassa on salainen val
tiollinen poliisi, osoitt:rua, että sen maan si
säiset olot ovat arvelut'tavasti kärjistyneet. 
Usein se saattaJa johtua siitä, että pieni 
vallassaoleva ryhmä on katsonut tarvitse
vrunsa sellaista keinoa vaLtansa puolustami
seksi. Niin oli täällä Venäjän vallan ai
kana, jolloin Helsingissäkin toimi kuuluisa 
ohrana. Kun vallankumouksen jälkeen sen 
laaja al'kisto joutui suoma1aisten miesten 
tutkittavaksi, niin herätti hämmästystä se 
ilmiautokirjeiden paljous, joka sieltä löy
tyi, ja niiden muiden kirjeiden, joissa kir
joittajat tarjosivat sortovallalle palveluk
siruan. Rappeutuminen oli kansamme kes
kuudessa mennyt niin pitkäUe, että ilmei
sesti oli korkea aika, että siitä päästiin 
irti. Mutta ei Mvistettu silloin, että jo 
kohta senjälkeen tulisi itsenäisessä Suo
messa toimimaan laitos, joka tärkeissä suh
teissa jatkaa edeltäjänsä toimintata.poja. 
Maa:mme työväenluokka on saanut siitä ka~t
keri:a kokemuksia menneinä vuosina. Niitä 
on esitetty lukuisasti eduskunnassakin. 
Porvarilliset edustajat eivät ole siihen us
koneet tai eivät ole siitä välittäneet. Nyt 
jo ehkä alkavat uskoa (Ed. Komu: Kutka 
uskova't, kutka eivält !) . 

Valtiollisen poliisin tehtäviin kuuluu en
sinnäkin epäluotettavien henkilöiden luet
teloiminen. Sitä varten on olemassa kor~ 
tisto. Venäjän ohranan aikana sen kor
tisto käsitti 200,000 henkilökorttia, mikäli 
minulle siihen aikaan kerrottiin (Ed. 
Komu: Taitaa olla nyt enemmänkin!). 

Epäilemättä nytkin niitä kortteja on san
gen paljon, jos ottaa huomioon, miten löy
sillä perusteilla merkitään tietoja kansalai
sista, kuten sillä perusteella, että joku on 
hyvä ystävä kommunistin kanssa, että hän 
on käynyt kokouksessa, jossa on ollut pal
jon kommunisteja, tai että muuten on ollut 
jonkun, vaikkapa vain yhden kommunistin 
seurassa, tai että hän jonkun kommunistin 
hautajaistilaisuudessa on esittänyt laulun 
(Ed. Räisänen: Äänen antaja!), niinkuin 
eräässä vaasalaisessa pöytäkirjassa maini
taan: ,Kommunistinaikkoset lauloivat jota
kin hautaushymniä", jossa tosin ,sinänsä 
ei ollut mitään muistuttamista", mutta kui
tenkin se kaiketi oli rikollista, koska laula
jien nimet luetellaan, ja sitten seuraa ,eri
koisen ponnekkaasti lauloivat seuraavat 
henkilöt", ja niiden nimet sitten luetellaan. 

Tällaisten tekojen johdosta henkilö voi 
tulla otetuksi etsivän keskuspoliisin kortis
toon ja voi vielä tulla asetetuksi syyttee
seen, ja siitä laaditaan raportteja ja lähe
tetään tuomioistuinten käytettäväksi, ja 
tämä kaikki kustannetaan nykyään vapaan 
ja itsenäisen Suomen kansan rahoilla. Kun 
näitä raportteja lähetetään tuomioistuimiin, 
niin toisinaan ei mainita kyseessä olevista 
henkilöistä sen enempää kuin että se ja se 
on E. K:n kortistossa, se siis riittää henki
lön leimaamiseksi epäluotettavaksi. Nyt 
Ihmisoikeuksien liiton rekisteröimisasian 
yhteydessä on siis erehdyksessä yleisö saa
nut tietää, että myöskin s a l a i s i a raport
teja lähetetään tuomioistuinten käytettä
väksi. Onko niitä ollut tapana lähettää 
kauan ja mitä tuloksia niistä on ollut, tämä 
olisi erittäin mielenkiintoista tietää. Mutta 
tämä jo osoittaa toteen, mitä välikysymyk
sessä sanotaan, että ,tällainen asiaintila on 
omiaan kansalaisten keskuudessa horjutt9-
maan luottamusta valtiovaltaa kohtaan ja 
herättämään epäilyksiä, etteivät kansalais
ten vapaudet ole turvattuja edes valtioval
lan taholta tulevia hyökkäyksiä vastaan''. 

Tällaisilla keinoilla, hyvät edustajat, val
tiollinen rikollisuus on maassamme saatu 
paisumaan. Mutta ei sillä hyvä. Pyydän 
valaista vielä muutamia E. K: n toiminta
tapoja. Kun kerran sanoin, että se jatkaa 
vanhan ohranan perinteitä, niin minun täy
tyy se osoittaa. 

Turussa, kun työväki v. 1932 toimeen
pani vappumielenosoituksen, niin siellä ta
pahtui häiriöitä, huudeltiin, mellasteWin ja 
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poliisimestaria vastaan heitettiin jokin 
esine, joka lieneekin haavoittanut häntä. 
Eräässä myöhemmässä kommunistijutussa 
kävi ilmi, että nuo mellakat oli järjestänyt 
ja tuon esineen heittänyt eräs Kos~i San
tala niminen mies, joka myöskin oli toimi
nut salaisten kommunististen solujen jär
jestäjänä, oli m. m. määrännyt, mihin kun
kin piti kuulua, toinen sotilasjaostoon ja 
toinen johonkin toiseen. Ja tämä mies 
osoittautui poliisin palveluksessa olevaksi. 
En ole huomannut, että häntä olisi koskaan 
asetettu tästä syytteeseen. Tämä jos mi
kään osoittaa, miten vanhoja tsaarivallan 
ajoilta tunnettuja piirteitä nyt toistuu. 

Mutta tahdon kosketella vielä erästä 
toista toimintamuotoa. Tapahtuu, että ko
koontuu joukko nuoria henkilöitä keskus
telemaan jostakin, kuulemaan jotakin esi
telmää. Tämä tapahtuu salaisesti. Siinä 
on koululaisia, nuoria työläisiä, oppilaita 
ja sen sellaisia. Ainahan salaperäisyys hou
kuttelee nuoria mj.eliä, olkootpa ne huo
ret sitten kommunisteja tai fascisteja tai 
mitä tahansa. Sitten asia paljastuu; osoit
tautuu, että heille on puhuttu kommunis
mista ja koetettu vaikuttaa heihin sen hy
väksi. Ei tule tällöin kysymykseenkään, 
että poliisi asiasta huomauttaisi lasten van
hemmille, jotta asia voisi selvetä rauhassa, 
että lapsille annettaisiin varoitus ja asia 
saisi päättyä siihen, kuten luonnollista olisi. 
Ei, heidät vangitaan, asetetaan syytteeseen 
ja tuomitaan vankeuteen, sillä kokouksen 
tarkoitus on ollut ,edistää valtiopetokseen 
tähtäävää toimintaa". Niin sanotaan rikos
lain 11 luvun 4 a §: ssä, siinä, joka lisät
tiin siihen muutamia vuosia sitten (Ed. 
Komu: Lapualaisuuden vaikutuksesta!). 
Niin, mutta sittemmin on kivimäkeläisyy
den vaikutuksesta koetettu tehdä vielä 
muita lisäyksiä, jotka Jumalan kiitos 
saimme noin kuukausi sitten hylätyiksi. 
Minä silloin huomautin, että tässä on kysy
mys kokonaisesta järjestelmästä, ja se jär
jestelmä on lopetettava (Vasemmalta: Oi
kein! - Oikealta: Kuvaavaa!). 

Mutta katsokaamme vielä tuon kokous
asian kehitystä. Kun nuo lapset ovat jou
tuneet syytettäväksi, niin saattaa osoittau
tua, että se henkilö, joka oli heidät koon
nut, joka oli heille pitänyt esitelmiä ja 
heitä johtanut, se ei joudu syytteeseen. Ja 
jos kysytään: miksei sitä henkilöä sitten 
syytetä, joka on kaiken tuon aikaansaanut, 

joka on saattanut viattomia lapsia vanki
laan - niin siihen ei saa vastausta, se on 
etsivän keskuspoliisin asia .(Ed. Räisänen: 
Tutkitaan nyt sekin! Puhakka lupasi!). 
Mutta ne lapset, jotka oli tällä tavoin saatu 
Ieimatuiksi kommunisteiksi, ne harvoin enää 
pääsevät siitä leimasta irti. Yhteiskunta 
on heidät menettänyt. Oliko varaa yhteis
kunnalla menettää heidät, se on toinen ky
symys. Vakiintunut poliittinen katsomus 
on toinen asia, nuorten innostus on toinen. 
En tiedä, sopiiko ylipäänsäkään sanoa mi
tään elämänkatsomusta sellaisenaan rikolli
seksi, mutta jos nyt on niin, •että nuorissa 
sieluissa ,valtiollisen rikollisuuden'' ituja 
huomattaisiin, onko sitten yhteiskunnan 
riennettävä niitä kypsyttämään? 

Nyt sanotaan, että eihän etsivä keskus
poliisia voi tästä syyttää, siinä on voinut 
olla joku yksityinen rappeutunut olio, joka 
on esiintynyt provokaattorina, joka on tah
tonut hankkia itselleen ansiota, osoittaa, 
kuinka tärkeä tekijä hän on. Mutta otetta
koon huomioon ensinnä, että itse tuo sys
teemi on omiansa rappeuttamaan. Se hou
kuttelee tuollaisia heikkoja luonteita. Ja 
edelleen: E. K:n johdon on täytynyt olla 
asiasta tietoinen, koska se ei ole asettanut 
tuota provokaattoria syytteeseen. Ja edel
leen: Se etu, joka on houkutellut jotakin 
yksityistä rappeutunutta oliota, se ansait
see huomiota laajemmassakin mittakaa
vassa. Ei ole suinkaan mikään sattuma se, 
että juuri syksyllä, aina ennenkuin edus
kunta ryhtyy käsittelemään budjettia, niin 
etsivä keskuspoliisi tekee paljastuksia. El
lei muuten, niin silloin saatetaan nuoru
kaisten taskuista löytää kommunistisia pa
pel'eita. He eivät tiedä aina edes kuka on 
ne antanut, eivät ole aina ehtineet niitä 
lukea, mutta siinä ne vain ovat, ja nuoru
kaiset vangitaan ja tuomitaan. Me sosiali
demokraatit olemme kyllä koko ajan sano
neet työläisille: älkää käykö kommunistien 
salaisissa kokouksissa, älkää ottako vastaan 
niiden kirjoituksia. Ja me toistamme tä
män. 

Oikeusvaltiossa voidaan vaatia, että val
tiovalta ja kaikki viranomaiset edistävät 
oikeutta, että se, joka joutuu poliisin kä
siin, on turvattu oikeudenloukkauksilta. 
Häntä ei saa pahoinpidellä, sillä poliisi ei 
ole oikeutettu lisäämään mitään siihen ran
gaistukseen, mihin tuomioistuin on tuomin
nut tai tulee tuomitsemaan. On vaadittava 
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myöskin, että ne henkilöt, jotka poliisiin 
kuuluvat, ja varsinkin ne, jotka sitä joh
tavat, vastaavat kohtuullisia moraalisia vaa
timuksia. Ei sovi poliisin, ei edes etsivän 
keskuspoliisin, palvelukseen ·ottaa henki
löitä, jotka on tuomittu kavalluksista tai 
jotka ovat tulleet tunnetuiksi juoppoudesta 
tai muuten huonosta elämästä. Ellei tätä 
valvota, silloin laitoksesta muodostuu to
della mätäpaise, jota sanaa eräs suuri por
varillinen pääkaupungin lehti äsken käytti 
etsivästä keskuspoliisista. Ja kun se laitos 
vielä muodostuu valtioksi valtiossa, käyt
tääkseni erään johtavan talonpoikaislehden 
sanoja, ja kun se joutuu määrättyjen taan
tumuksellisten piirien käytettäväksi niiden 
ryhmäetujen hyväksi, silloin on korkea 
aika, että me muut vaadimme puhdistusta. 
Sitä vaatii kansalaisten turvallisuus, sitä 
vaatii maamme arvo oikeusvaltiona (Va
semmalta: Oikein ! Hyvä ! ) . 

Ed. Kivimäki: Herra sisäasiainmi
nistel'lin vastaus välikysymykseen oli, paitsi 
muussa, siinäkin tyydyttävä, että siinä hy
vin esitettiin tarkoitusperät, joihin kom
munistit uudella taktiikanaan pyvkivät. 
Kun sala<inen iaiton toiminta ei enää me
nestynyt, oli kommunistien löydettävä jul
kisia toimintamuotoja, joissa, niinkuin hei
dän toimitsijansa selittävät, kommunistien 
kasvot eivät nä:kyisi, mutta jotka kuiten:kin 
palvelisivat heidän päämääriänsä. Julki
suudessa on eräillä ta:hoilla pantu edelli
sen haJ.lituksen viaksi ja ed. Wiik teki 
täällä saman väitöksen, että hallitus yleensä 
saattoi vaitioHisen poliisin antamaan lau
suntoja tästä kommunistien puuhailusta. 
Tätä en puolestani voi lainkaan ymmärtää. 
Jos, niinkuin oli käynyt ilmi ja kuten 
selviää herra sisäasiainll!inisterin !lausun
nostakin, Suomen kommunistipuolueen in
stru'ktöörejä •eli valistusohjaajia saapui 
maahan puolueen puoluekokouksen jälkeen, 
jossa uusi taktiikka, kommunistien solutta
minen ka;ikkiin poliittisiin, taloudellisiin, 
kulttuuri- ja urheilujärjestöihin oli ase
tettu toiminnan pääasiallisimmaksi ohjeeksi 
toteuttamaan laajaperäisiä suunnitelmia tä
män tarkoitusperän saavuttall!iseksi, olisi 
!hallitus, joka ei olisi tahtonut pitää sil
mällä mihin tämä taktiikika johti ja mitä 
tuloksia siLlä oli, ·edesvastuuttoman välin
pitämättömästi hoitanut maan asioita. 
Kuinka monta kertaa ja kuinka monissa 

muodoissa hallitusta onkaan kehoitettu 
valppaasti seuraamaan kumouksellisia 
hankkeita oikealla. Ja hallitus on tässä 
suhteessa koettanut tehdä voitavansa, ja 
siinä vallan toisin, kulli ed. Wiik täällä 
rohkeni väittää, saanut esimerkiksi mitä 
Mäntsälän kapinaan tulee, etsivältä keskus
poliisilta arvokasta apua. Mutta yhtä 
lailla on hallitus velvollinen valvomaan, 
ettei vallan:kumouksellisen vasemmiston so
lutustyö koidu maalle vanhingoksi, niin!kuin 
viime vuosikymmenen loppuaikoina kävi, 
jolloin sen toiminta saa1ttoi yhteiskunnan 
kaikki perustukset järkkymään. Hallitus, 
joka olisi jättänyt valvomatta, mitä tuloksia 
kommunistien työstä oli, olisi laiminlyönyt 
yhden valtiovallan tärkeimmistä velvolli
suuksista. Mutta hallituksen Viiaksi on 
päinvastoin pantu se, ·että se tässä suh
teessa täytti tehtävänsä. Asiaa esitetään 
siinä muodossa kuin olisi hallitus ollut tie
toinen siitä, että sen pyytämä selostus si
sällykseltänsä ja muodoltansa tubi sellai
seksi kuin se tuli, nimittäin luvallisissakin 
tarkoituksissa toimivia järjestöjä ja aate
suuntia sekä niiden kaikin puolin m:rh
teettomia ja arvossapidettyjä kansalaisia 
loukkaavaksi. Tätä väitöstä vastaan, jonka 
ed. Wiik erittäin räikeällä ja ilkeämieli
sellä tavalla katso'i mahdolliseksi uudistaa 
eduskunnan puhujalavalta, on pantava 
jyrkkä vastalause. Miten hallitus olisi voi
nut etukäteen tietää, minkälaisen selostuk
sen se sai? Herra sisäministerin vastauk
sessa huomautetaan aivan oikein, eWi tut
kijaviranomwise1le ei annettu eikä tieten
kään voitukaan antaa mitään ohjeita. Hal
lituksen pyrkimybenä oli yksinomaan 
päästä selvyyteen siitä, olivatko kommunis
tit rJ71htyneet sovelluttamaan uutta taktiik
kaansa ja tulleet tavoittelemi•insa päämää
riin vai eivät. Hallitukselle toimitettu sel
vitys oli sellainen kuin viranomaiset kat
soivat asian laadun vaa:tivan. V'ieJ.ä on, 
täytyy sanoa mi.Jtei kunnialle käyvin ta
voin väitetty, että sitä luottamuksellista 
muistiota, joka asiassa hallitukselle annet
tiin, olisi hallituksen toimesta levitetty. 
Mitä moitteen sijaa voidaankin nähdä siinä, 
että muistion loukkaavaa muotoa ja sävyä 
vastaan ei heti asianomaisella tavalla rea
goitu, on ikuit•enkin jyrkästi torjuttava se 
mielipide, että hallitus olisi tahtonut ·le
vittää muistiossa esitettyä loukkaavaa käsi
tystä niistä, joilla ei ollut mitään teke-

49 
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mistä kominternin puuhailujen kanssa ja 
jota, niinkuin herra sisäasiainministerin 
vastauksesta näkyy, etsivä lmskuspoliisi itse 
on enimmän valittanut. Käytännöllinen 
lopputulos muistion mukaan t•ehdyistä 
kommu01istien uuden taktiikan tuloksista 
oli se, että sen työ oli rauennut suurin 
piirtein hukkaan. Ja kun m. m. minulle 
saapuneen kirjeen mukaan muistio oli lä
hetetty ainoastaan paitsi minulle, sisä
asiainministerille, ulkoministerille ja kul
kulaitosministerille, saatoimme hyvällä 
syyllä olettaa, että se, mikä siinä oli epä
tarkkaa, oli johtunut siitä, että muistiota, 
kun se oli tarkoitettu ainoastaan yksityistä 
informatiota varten eikä muualle ~evitettä
väksi, ei ollut laadittu asian arkaluontoi
suuden edellyttämällä ta:hdikkuudella. Kun 
muistio oli jääpä vain y!ksityiseksi tiedoksi 
ja kun niinkuin sanottu kommunistill'en 
rintamahanke ainakin sillä eriilä näytti 
rauenneen tyhjitin, ei muistio koko viime 
kesän aikana herättänyt mitään keskustelua 
hallituksen keidenkä'än jäsenten kesken 
eikä sitä ·edes mainittu. ,Ja lruin!ka paljon 
on kuitenkin julkisuudessa julj.ettu puhua 
jopa siitä, että jossakin 'hallituksen sisä
ren'kaassa o'l!isi muistiota käsitelty. Muis
tion harhaanjohtavat kohdat saivat vaka
vamman luonteen vasta, kun tuli tieto, että 
sitä oli levitetty muuallekin kuin niille hal
-lituksen jäsenille, joille ainoastaan se rui 
ilmoitettu lähetetyn ja jotka olivat siinä 
osanneet erottaa asiallisen asiattomasta. 
Tämän tiedon sai hallitus vasta syyskuun 
jälkipuoliskolla, jolloin ilmoitettiin, että 
muistiota oli leV'itettykin muualle kuin 
muutamille hallituksen jäsenille jopa mi
nun ulkoma.illa olessani raastuvanoikeudel
lekin. Mutta näinkin ollen on muistettava, 
että kuten sisäasiainministerin vastauk
sesta ilmenee, muistiossa oli se myöntöpe
räistä, että siinä oli perusteellisesti selvi
tetty kommunistien puuhailujen pyrkiimyk
set ja menettelytavat ja selvästi osoitettu 
ne vaarat, joihin oltiin kulkemassa ja toi
selta puolen yhtä selvästi, että kommu
nistit olivat jälleen laskeneet väärin ku
vitellessaan, et·tä Suomen kansa oli taivu
tettaV'issa joihinkin diktatuuripuuhailuihin. 
Siitä muodosta ja sävystä, jonka muistio 
onnettomuudeksi oli saanut, on temmellyk
sen kuumuudessa tehty liian pitkäl.le me
neviä johtopäätöksiä. Pääasia kuitenkin on, 
että kykenemme olemaan varuillamme väki-

valtapolit:i<ikkaa vastaan miltä taholta se 
uhanneekin ja tässä työssä me tarvitsemme, 
samoin kuin muodossa tai toisessa kaikki 
muutkin sivistysvaltiot, niin vähän mie
luista kuin se vapaassa yhteiskunnassa voi 
ollakin, myöskin valtiollista myyräntyötä 
vastaan taistelevia laitoksia. Liioittelut on 
karsittava ja kansalaisten ~ailliselle valtio
toiminnalle ei ole as:etettava esteitä eikä 
haittoja. Mutta katsottakoon myös, ettei 
harkitsemattomilla toimenpiteillä tehdä 
jalka- tai käsipuoleksi niitä elimiä, jotka 
tukevat valtio- ja yhteiskuntaruumista, sillä 
on parempi ettei niitä ole lainkaan, kun 
että ne ovat rampoja. 

Hyväksy;en herra sisäasiainministerin vas
tauksen lopussa esittämät toimenpiteet, 
jotka ovat edellisen hallituksen toimen
piteiden luonnollinen jatko, en voi olla sa
nomatta, että jos on liioiteltu yhdellä ta
holla, liioittelua ei ole puuttunut toisella
kaan taholla, niinkuin ed. Wiiliinkin lau
sunnosta kävi ilmi. Kohtuus on politii
kassakin parasta ja intohimottomuus vält
tämätöntä. Tätäkin asiaa vie toddlisesti 
eteenpäin vain intohimoton, ennakkoluulo
ton harkina ja menettely. 

Ed. I n k i 1 ä: Herra puhemies! Etsivän 
keskuspoliisin muistioissa ·On kieltämättä 
pystytty esittämään lwminternin suunni
telmia ja erikoise.sti kesällä 193:5 pidetyn 
kominternin seitsemännen maailmankon
gressin haahmoitteluja n. s. kansanrintaman 
luomiseksi. Niissä vastauksissa, jotka herra 
sisäasiainministeri on antanut aikaisemmin 
minun te~emääni kysymykseen ja nyt tä
nään myöhemmin tehtyyn välikysymykseen, 
on huomio myös varsin suurelta QSalta kdh
.distunut juuri samaan asiaan. Niin ter
veellistä kuin tällainen kominternin tar
lmi.tusperien esittely saattaa ollakin, ei se 
kuitenkaan vielä sinänsä anna tarpeeHista 
valaistusta kysymykseen, joka ennen kaik
kea olisi saata,va se,lvitetyksi, nimittäin ky
symykseen siitä, missä määrin kominter
nin tarkoi,tuksia meillä on ·pyritty ja on
nistuttu ~toteuttamaan (Eduskunnasta: Oi
kein! Se on ~oikein!). Mitä tähän asiaan 
tulee, niin herra sisäasiainministerin tä
nään antamassa vastauksessa tosin kyllä 
tunnustetaan, että kommunistien pyl1kimys 
on rauennut melkein tyhjiin, ja ~etsirvän 
keskuspoliisin muistioissakin lopulta san()
taan, etteivät tQiveet kansanrintamaliil~-
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keen muodostumisesta valtavaksi joukko
liikkeeksi näytä erikoisen valoisilta. :Mutta 
tästä huolimatta kysymyksessä olevassa 
muistiossa väitetään huomattavien voi
mien olevan liikkeellä, jotka osaksi tie
ten ja osaksi tietämättään ajavat kom
munistisen kansanrintaman asiaa. Herra 
sisäasiainministeri on kyllä koettanut He
ventää ja pa:vhain päin selitellä etsi
vän keskuspoliisin muistioissa esitettyjä 
väitteitä, samalla kun hän on valitta
nut ja tuominnutkin eräitä päätelmiä 
ja. lausumia. :Minun käsittääkseni etsivää 
keskuspoliisia on pakko arvostella kuiten
kin juuri sen nojaUa, mitä sen muistioista 
ilman lisätulkintaa täytyy lukea, ja sen 
sävyn nojalla, joka lmko esitykselle on an
nettu. Sävy ei ole suinkaan yksin selos
hwa, vaan myös lmko ajan määrätyn asen
teen kaikkeen sdos•tettuun otta:va. Eikä 
siitä tosiasiasta pääse mihinkään, että muis
tiaita lukiessa on pakko todeta, ettei. ole 
voitu esittää väitteiden 1perusteluksi mi
tään kouraantuntuvia tosiasioita, vaan on 
liikuttu •otaksumien, vieläpä suureksi osaksi 
puhtaan mielikuvituksen pohjalla, mieli
kuvituksen, jolle antaa 1leiman äärimmäis
oikeist:olainen katsantokanta. Lukija jou
tuu ehdottomasti siihen 1käsi:tykseen, että 
,fascismia ja sotaa'' vastustavat yhdistyk
set, yksilöt ja julkaisut toteuttavat ko
minternin suunnitelmia meidän maassamme, 
että sanan- ja kansalaisvapauden puolesta 
ja kaikkea mieli.va:ltaa vastaan taistelevat 
kuuluvat aivan kuin asiain luonnosta tuo
hon kominternin hahmoittelemaan kan
sanrintamaan, ·että ne, jotka ·ovat kerän
neet nimiä kuolemanrangaistuksen täy,tän
töönpanoa vastustavaan ·eduskunnan :puhe
mieheHe jätettyyn adressiin, toimivat mai
nitun ri:ntaman palveluksessa j. n. ·e. Täten 
·leimautuvat lmminternin käty:veiksi kaikki, 
jotka katsantokannaltaan ovat vapaamielisiä 
ja edistysystävällisiä eli kulttuuriliberaa.
leja, joka nimitys IKL:n taholta on ot·ettu 
käytäntöön edistysmielisistä ja vapaamieli
sistä puhuttaessa ja joka näyttää muualla
kin oikeist·on piirissä jo saaneen vakiintu
neen merkityksen. Tätä nimitystä etsivä 
keskuspoliisikin suvaitsee asiakirjoissaan 
käyttää. KuiiJJka ratkaisevasti syytökset 
kohdistuv&t juuri kulttuurH~beraaliksi mer
kittyä edistysmielistä ka tsantokan taa. vas
taan, sitä osoittaa sattuvasti ,seuraava :lause 
etsivän keskuspoliisin muistioissa: ,:Propa-

gandavälineinä käytetään'' nimi:tHiin 
kansanrintaman propagandavälineinä 
,Ientolehtisten ohessa eräitä sosialidemo
kraattisia julkaisuja sekä kulttuuriliberaa
lista sanoma- ja aikakauslehdistöä, joka 
erittäin 'haluffikaasti tarjookin palstansa tä
hän :tarkoitukseen.'' Tämä väite ei voi tie
tää yhtään mitään muuta kuin sitä, että 
koko edistysmielinen lehdistö - niin sa
nomalehdet kuin aikakauslehd€t - erittäin 
halukkaasti kulkevat k:ominternin asioi:lla. 
Tämmöisiä väitteitähän on kyllä aiemmin
kin us:easti nähty IKI .. :n sanomalehdistössä, 
mutta ei olisi voinut ajatellakaan, että niitä 
esitettäisiin myös etsivän keslmspo1iisin 
asiakirjoissa. Kun kuitenkin nyt tämän 
joutuu toteamaan, on samalla todet.tu, että 
IKL:n ja etsivän keskuspoliisin kesken on 
ihmeellistä ajatusten yhteyttä olemassa 
tässä asiassa. Ei sentähden suinkaan ole 
kumma., että Ajan Suunta päästi ilmoille 
haltioi.tuneen riemunosoituksen, kun se voi 
ilmoittaa, että etsivän keskuspoliisin asia
kirjoissa vahvistettiin lehden edistysmieli
siä vastaan heittämät syytökset. 

Varmaa on, että Suomen kansan suuri 
enemmistö katselee fascismin vastustamista, 
sotaa ja kuol·emanrangaistusta vastaan 
·esiintymistä ja kansalaisvapauksien puo•lus
ta.mista toiselta kannalta kuin niitä on 
katsottu IK'L:n lehdistö~sä ja kuin niitä 
katsellaan etsivän keskuspoliisin muistioissa. 
Sen myöntää herra sisäasiainministerikin 
avoimesti :siinä vastauksessaan, jonka hän 
tänään antoi. :Sellaista työtä, kuin rau
hantyö, on meidän maassamme tehty pitkät 
ajat ennen 1kuin komintern on yrittänyt 
tätä työtä jollakin tavalla käyttää hyvä:k
seen. Ei kai kukaan rohkene väittää, että 
Leo Mechelin kulki kommunistien asioilla, 
kun hän ennen maailmansotaa perusti Hel
sinkiin ,Rauhanaatteen Ystävät' '-nimisen 
yhdistyksen ja itse kiersi Helsingin sillois
ten merkkihenkilöiden luona keräämässä 
heidän nimiään yhdistyksen jäsen1uetteloon. 
Rauhantyö ei maailmassa suinkaan ole tul
lut ri:kolliseksi vielä senkään johdosta, että 
komintern on siihen sekaantunut, ja edes
:vastuutonta on Ieimata Suomessa toimivia 
rauhanjärjestöjä ja nii•hin kuuluvia h·enki
löitä sellaisella leimalla, jollainen niihin 
etsivän keskuspoliisin muistioissa lyödään. 

Myös kansalaisvwpauksien ja ihmisoikeuk
sien puolesta taisteleminen on toimintaa, 
jonka Suomen kansan valtava enemmistö 
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on ama tunnustanut oikeaksi ja oikeut·e
tuksi ja erikoisesti niistä ajoista lähtien, 
joHoin venäläinen sortovalta yritti tehdä 
näistä l.o:pun täällä Suomessa. Sentähden 
sellainen järjestö kuin lhm~soikeuksien 
Liitto ei suinkaan ole meille mitään vie
rasta eikä sen syntymisen johdosta suin
kaan käy ilman muuta päätteleminen, että 
komintern:Llla on asiaan jotain vaikutusta. 
Olen pyynn:Östä saanut tutustua Ihmisoi
keuksien Liiton sääntöihin, kaikkiin niin 
I.~iiton hallituksen kuin va:ltuuskunnarrkin 
pöytäkirjoihin sekä koko tähänastiseen 
Liittoa koskevaan kirjeenvaihtoon ynnä sen 
julkaisuihin ja. saatan todeta, ettei näissä 
ilmene mitään, joka antaisi vähintäkään 
aihetta epä1uuloihin. •Säännöt määräävät 
Liiton päämäärän seuraavasti: ,Liiton tar
koituksena on ihmisoikeuksien !puolustami
nen sekä demokraattisen valtiojärjestyksen 
ja kulttuurin säilyttäminen ja kehittämi
nen.'' Ja valtuuskunnan, jonka tehtävänä 
on sääntöj•en mukaan va1voa. Liiton toimin
taa, etunenässä on puheenjohtajana j.a va
ra puheenjohtajana kaksi fi1osofiantutkijaa, 
jotka lisäksi ovat errkoistuneet juuri yh
teiskuntatutkimuksiin, nimittäin professo
rit Gunnar Landtman ja Zachris Castren. 
Tuntuu todellakin aivan naurettavalta, kun 
etsivän keskuspoliisin muistioiden laatijat, 
joiden kyky ymmärtää ja oikein arvioida 
yhteiskunnallisia asioita ·ei tiettävästi ole 
millään tavaHa merkittävä, leimaavat nämä 
hermt professorit ,liiallisen herkkäuskoi
siksi" kommunismiin nähden ja ,sokeiksi" 
yhteiskuntaJkokonaisuuden tarpeitten suh
teen. Se seikka, että valtuuskuntaan on 
jonkin aikaa kuulunut henkilö, jota on 
valtiopetoksesta rangaistu, ei tietysti voi 
'Valtuuskunnan yleisluonnetta muuttaa. J.os 
rväi:tetään tällaisen henkilön saattavan koko 
järjestön kommunistiseksi, niin silloinhan 
IK1L:n järjestöt koko yleisesti ·olisivat kom
munistisia, koska niissä tiettävästi on val-~ 
tiopetostuomion saaneita huomattwva.stikin 
mukana. 

1 

Miten peräti hataraa ja epäjohdonmu
kaista etsivän keskuspoliisin toiminta saat
taa ·olla, siitä on todistuksena ·oikBusminis
teriön yhdistysrekisterille jätetty, helmi
kuun' 28 .päivänä 1936 ,päivätty etsivän 
keskuspoliisin Ihmisoikeuksien f,iittoa kos
keva lausunto, jonka Esko Riekki ja K. 0. 
Grönvall ovat alle:kirjoittaneet. Tässä lau
sunnossa tehdään jyrkkiä väitteitä; sano-

taan, ·että kysymyksessä olevan järj·estön 
, t i e d e t ä ä n olevan viime kesänä ,pide
tyn kominternin seitsemännen maailman
kong.ressin suunnitteleman n. s. kansan- eli 
kulttuudrintaman i 1mB ne m i s m u o t o 
maassamme" ja että tämä ,liitto jo näyt
t ele e h u ·Omat ta v a a o s a a" ilmm
munistien kansanrintamassa. Kun etsivä 
keskuspoliisi näin paljon sanoo tietävänsä, 
tuntuu todella:kin hämmästyttävältä, että se 
heti lisää: , etsiväHä keskuspoliisilla ei 
kuitenkaan ole esitettävänä järjestöstä, •sen 
tähänastisen toiminnan rperusteella, sel
laista aineistoa, että sen nojalla Liiton re
kisteröimisanomus voitaisiin hylätä". M:iJksi 
ei etsivä keskuspoliisi tuo esiin sitä aineis
toa, j·ohon se jy:ckät väitteensä nojaa? Vai 
eikö johtopäätöksiä ole tehtykään minkään 
rvarman aineiston nojalla, vaan yksin otak
sumien ja mielikuvittelujen? 

Kuinka heikkoa arvostelukykyä etsivä 
keskuspoliisi sawttaa osoittaa, siitä saatiin 
Viipurin läänin läntisen vaaliipiirin kes
kuslautaJkunnassakin vuoden 1933 edustaja
vaa:lien ·ede1lä kuvaava todistus. Kun tar
kastettiin etsivän keskuspoliisin edustaja
•ehdokkaista antamia tietoja, todettiin Matti 
Paasivuo·rta koskevat tiedot sellaisiksi, että 
ne leimasivat hänet kommunistiksi ja edus
tajaehdokkaaksi kelpaamattomaksi. •Va:Ukka 
moiset tiedot tunnettiin <tosiasioiden kanssa 
ristiriitaisiksi, katsoi lautakunnan ·enem
mistö kuitenkin etsivän ke.skuspoliisin ti·e
dotuksen estävän sitä hyväksymästä Paasi
vuoren ehdokkuutta. Kun asiasta vedottiin 
ko11keimpaan hallinto-oikeuteen, ei tämä 
kiinnittänyt etsivän keskuspoliisin lausun
toon mitään huomiota, vaan kumosi keskus
lautakunnan ·päätöksen. 

Että etsivän keskuspoliisin leimaukset 
saattavat yksilölle käydä kohtalokkaiksi, 
siitä on täällä tämänpäiväise.ssäkin keskus
telussa jo tuotu esimerkkejä. Kuvaava esi
merkki siitä on yleisesti tunnettu Somerolla 
sattunut maisteri Vihtori Laurilan ja hä
nen perheensä kohtelu. Herra sisäasiainmi
nisteri huomautti, ettei Laurilaa ole ero
tettu virastaan. Se on kyllä totta, mutta 
totta on myös, että hän on edelleen virassa 
vain sen johdosta, ettei hän painostustoi
menpiteistä huolimatta suostunut pyytä
maan eroa. Hänen rouvansa sitä vastoin 
joutui luopumaan opetustunneistaan ja per
hettä kohtaan on muutenkin paikkakun
nalll:l varsin loukkaavasti esiinnytty. Ja 
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tämä ei ole ainoa tapaus, jolloin henkilön 
nimen esiintyminen etsivän keskuspoliisin 
muistioissa on hänelle aiheuttanut ikävyyk
siä ja hänen talondenistakin toimeentu
loansa vaikeuttanut. Oikeiston keskuudessa 
on näet aina sellaisia aineksia, joiden sil
missä etsivän keskuspoliisin tiedonannot 
edustavat ehdotonta totuutta ja jotka käyt
tävät niitä hyväkseen silloin, milloin niiden 
avulla päästään valtiollisesti toisin ajatte
levien kimppuun. lVIeillä ei suinkaan hie
notunteisuus ole korkeassa kurssissa, kun 
jokin valtiollinen vastustaja on nujerret
tava, vaan päinvastoin turvaudutaan silloin 
mitä häikäilemättömimpiin l\>einoihin. Edus
kunnan jäsenillä on varmasti vielä kaikilla 
tuoreessa muistissa, minkälaisen häväistyk
sen alaiseksi oikeiston taholta joutui se 
mies, joka oli hallituksen etunenässä Mänt
sälän kapinan aikana ja merkittävästi vai
kutti tämän oikeistovallankumousliikkeen 
tukahduttamiseen, ja kuinka tarvittiin val
takunnanoikeuden asiaan puuttumista, en
nenkuin hänen maineensa puhdistui ja hän 
voi taas palata huomattavalle paikalle val
tiolliseen elämäämme. Poliittinen panet
telu sai meillä sellaiset mittasuhteet, että 
tämän vuoden maaliskuun 28 päivänä sil
loinen pääministeri, professori Kivimäki 
katsoi tarpeelliseksi ottaa asian juLkisesti 
puheeksi eräässä valtiollisessa kokoustilai
suudessa ja todeta, että ,meidän poliitti
seen toimintaamme on tullut mätää, josta 
se olisi mitä pikimmin puhdistettava' '. 
Etsivän keskuspoliisin muistiot eivät suin
kaan ole asiain tilaa parantaneet, vaan 
päinvastoin pahentaneet. Niissä on ilman 
minkäänlaista vähääkään kestävää peruste-

1 

lua naulittu häpeäpaaluun paljon kansalai
sia, joukossa maan arvossapidetyimpiä hen
kilöitä. Niihin nojautuen on vcitu saksa
laisiin lehtiin antaa uutisia, jotka ovat tar
koitetut häpäisemään yhtä Kivimäen halli
tuksen jäsentä. Jos etsivä keskuspoliisi 
olisi tehtävänsä oikein ymmärtänyt, olisi 
juuri sen ennen kaikkia muita ollut katsot
tava, ettei mitään tällaista voisi tapahtua. , 

lVIinun täytyy kuitenkin tunnustaa, että 
etsivän keskuspoliisin löyhille perusteille 
rakennetut tiedotukset eivät sittenkään ole 
niin tuhoisia julkisen elämän miehille ja 
naisille, joiden leimaaminen herättää yleistä 
huomiota ja myöskin avointa keskustelua, 
kuin ne ovat vaatimattomassa asemassa ole
ville työläisille, joiden kohtalo jää koko-

naan tuntemattomaksi suurelle yleisölle. 
Minulla on tiedossani useita tapauksia val
tion työmailta, jolloin pitkät ajat työssä 
olleita työmiehiä on erotettu äkisti toimes
taan. Kun he ovat kääntyneet työmaan 
johdon puoleen ja tiedustelleet, miksi hei
hin ollaan tyytymättömiä, on vastattu, 
ettei mitään tyytymättömyyttä suinkaan 
ole olemassa heitä kohtaan, mutta on saatu 
määräys ylempää. Tällainen määräys ei 
voi johtua. muusta kuin etsivän keskuspolii
sin antamista tiedotuksista, koska tiedetään 
tämän valvovan visseillä työmailla toimi
vien luotettavaisuutta. Ja onpa näkynyt 
viitteitä siitäkin, ettei sen vaikutusvalta 
ulotu yksin valtion työmaille, vaan laajem
mallekin. Tästä ei tietysti olisi pahasti 
haittaa, jos etsivän keskuspoliisin tiedotuk
set todell::t olisivat asiallisia ;ja vain varmoi
hin tosiseikkoihin perustuvia. Mutta kun 
tarkastelee erottamistapauksia, joutuu usein 
ymmälle, sillä parhaallakaan tahdolla ei 
löydä pätevää syytä erottamiseen. Ja sil
loin täytyy tulla siihen tulokseen, että et
sivä keskuspoliisi tälläkin alalla tekee joh
topäätöksiä yhtä kevyesti kuin äskettäin 
juLkaistuissa muistioissa. Tästä on seurauk
sena toimipaikan menetys monelle taita
valle ja kunnolliselle työmiehelle, uran kat
keaminen monelta nuorukaiselta, joka täy
dellä innolla on tehtäväänsä antautunut. 

Ei ole kumma, jos tällaiset erottamista
paukset synnyttävät koko työmaalla epä
varmuuden tunnetta ja jos erotettujen to
verit kauhistuneina ajattelevat, koska hei
dän hetkensä mahdollisesti tulee. Etsivä 
keskuspoliisi aikaansaa täten aivan päin
vastaista kuin mitä sen pitäisi aikaan
saada. Sen tehtävänähän on juuri turval
lisuuden tunteen luominen yhteiskuntaan 
siten, että se eristää ne ainekset, jotka saat
tavat turvallisuutta vaarantaa. Mutta tä
män tehtävän täyttämiseksi on tarpeen, 
että etsivän keskuspoliisin virkailijoilla on 
enemmän arvostelukykyä kuin niillä on 
osoittautunut olevan ja etteivät ne anna 
jonkin yksipuolisen valtiollisen katsanto
kannan siten vaikuttaa itseensä, että näke
vät kaikenlaisia vaaroja siellä, mistä ei ole 
mitään uhkaa. 

Etsivän keskuspoliisin palveluksessa on 
kieltämättä nyt ja on aikaisemmin ollut sel
laisia aineksia, jotka eivät vaativaan tehtä
väänsä sovi (Eduskunnasta: Oikein!). 
Tästä ilmeisesti johtuu, että etsivässä kes-
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kuspoliisissa on turvauduttu menettelyta
poihin, jotka täytyy ankarasti tuomita. 
Välikysymykseen aihetta antaneet muistiot 
eivät suinkaan lisää luottamusta etsivän 
keskuspoliisin kykyyn arvostella asioita ja 
pitää huolta että kansanvaltaista valtiojär
jestystämme ei päästä horjuuttamaan, vaan 
että sen suojassa jokainen, joka ei sitä vas
taan vehkeile, voi turvallisesti elää (Ed. 
Komu: Se on edistysmielistä puhetta!). 

Herra sisäasiainministerin vastauksesta 
käy ilmi, että hallituskin ymmärtää etsi
vän keskuspoliisin kaipaavan korjausta. 
Hallitus lupaa tutkia asiaa ja harkita kei
noja, joiden avulla vältettäisiin sellaiset 
seuraukset, joita kysymyksessä olevista 
muistioista on johtunut. Minä luulen, ettei 
tyydyttäviin tuloksiin päästä muulla tavoin 
kuin siten, että etsivässä keskuspoliisissa 
toimitetaan perinpohjainen puhdistus ja 
uudistus (Eduskunnasta: Oikein!). Minä 
luotan siihen, että hallitus on tähän valmis, 
kun se on asiaa tutkinut ja harkinnut. 
Meidän on pidettävä huolta, että etsivä 
keskuspoliisikin toimii länsimaiseen tapaan 
eikä ota esikuvia kokonaan muualta niin
kuin se valitettavasti nyt monasti tuntuu 
tehneen (Eduskunnasta: Oikein! Hyvä!). 

Ed. S t e n w a ll: Herr talman ! Det är 
allde1es rraturligt att deba:tten i anledning 
av den gjorda interpellationen företrädes
vis har rört sig omkring frågans politiska 
sida. Det är naturligt därför, at't det mest 
här rör sig om ett politiskt spörsmål, men 
frågan har också en annan sida av synner
ligen stor bärvidd. Den är förtjänt av den 
största uppmärksamhet även utanför de po
litiska hetsarn:a och det får man väl också 
taga som en av orsa:kerrra till a'tt den reak
tion, som promemoriorrra väckt, har varit 
så enhallig framför allt u:ti de demokra
tiskt orienterade tidningarna i vårt land. 
Det är ett uppseendeväckande fa:ktum, dess 
bät·tre 'llögst sällsyrrt. i vår kulturshistoria, 
att aktade kultu11eUa personligheter och 
rent ideella orgauisationer misstänkliggöras 
säsom förbundna med den landsförrädiska 
verksamhet och de strävanden som dölja 
sig under kommunismens täckmantel. Och 
detlla sker dessutom genom en officiell 
statsinstitu'tions förmedling. Var som tidi
gare har rört sig såsom illvillig.t och dumt 
prat bVand inskränkt folk, utbasuneras här 
uti offentliga handlingar och dessutom med 

regeringens nådiga sanktion och användes 
dessutom såsom upplysningsmaterial bland 
annat vid skyddskårskurser enligt vad tid
ning;arna ha vetat berätta. Det vore syn
nerligen intressant och för sakens behand
ling viktigt att inrikesministern ville uttala 
sig huruvida detta verkligen är med verk
liga förhållandet överensstämmande, huru
vida verklig·en detta material har använt:-; 
för ·ett liknande sy:f\te. 

Bland dessa ideel1a organisationer som 
förmenas gå kommunismens ärenden, intar 
bl. a. Finlands fredsförbund en framskju
ten plats. Då förbundet är en av de mest 
verksamma bland de organisationer, som 
nämnts uti promemoriorna, har jag ansett 
det nödvändigt att här beröra framföraUt 
några detaljer, rätt så häpnadsväckande 
och förbluffande, som förekommer i sam
band med förbundets beh~andling i prome
moriorna. Detta förbund synes arbeta för 
ideal som varit en rnagel i ögat - bildlikt 
ta1at - för den anda och de principer 
som äro rådande inom detektiva central
polisen och också för de reaktionära kret
sarna överhuvud i vårt land. Jag har per
sonligen följt med förbundets verksamhet 
under hela den tid förbundet existerat. 
Jag har visserligen icke stått i ledningen 
för detsamma men jag känner både dess 
ledande personer, principer och verksam
het. Att Fin1ands fredsförbund kommit 
med i promemorian må:ste bero på den all
mämm omdömeslöshet, som präglar den
samma. Det är betecknande för detektiva 
centralpolisens andliga nivå, att den under
känner eller icke a:lls känner sådana vär
den som rä:tt, rättfärdighet, god vilja, hu
manitet och människovärde. D. C. fäller en 
förkrossande dom över den kultur som 
råder i de kretsar, som erkänna dessa för 
världens framåtskridande så grundläg
gande ideella värden blott såsom maskering 
för brottslig verksrumhet. Finlands freds
förbund inrangeras här 'bland kommunis
mens bundsförvan:ter ·och a•tt så sker är en 
uppenhar förvrängning av fakta så snart 
man tager kännedom om förbundets stad
gar och den verksamhet förbundet har be
drivit. Stadgarna tala sitt synnerligen tyd
liga spräk. ,J ag skall endast här anföra ett 
par satser ur den första paragrafen och 
ber riksdagen försöka spåra någonting 
brottsligt och farligt uti de verksamhets
former och principer som här skisseras. 
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Det heter: Förbundets ändamål är att , 
som för.eningslänk mellan för fredssaken ' 
intresserade personer verka för skapande 
av en på rätt och samförstånd grundad 
fredsvilja i stället för den militaristiska 
andan och a.tt medverka till grundandet 
av ett sådant mellanfolkligt rättstillstånd, 
som utesluter krig; att hos vårt folk väcka 
mellanfolklig samhörighetskänsla. Förbun- : 
det vill verka till förmån för folkförbunds- ' 
tanken oeh spridande av upplysning an
gående N. F:s verksamhet, offentlig och 
demokratisk behandling av mellanfolkliga 
probl-em, internationell avrustning, mellan
folkligt samarbete på det andliga, sociala 
och elwnomiska området och vårt folks 
enande på grundvalen av upplysll'ing, öm
sesidig högaktning och skapande samver
kan. Kort skulle man kunna uttrycka hu
vudlinjen uti detta program uti satsen: 
fred genom rätt. Förbundet verkar för 
en utveckling av rätten och rättsmedvetan
det, för troheten mot rättsordning i ibåde 
inre och yttre politik. Hela världsutveck
lingen visar ett successivt övervinnande av 
våldet till förmån för rätten, och rättens 
seger har alltid val'it måttstocken på fram
åtskridande och även på samma gång ·en 
vinning för freden. Men där våldet ut
"breder sig, där viker rätten undan och 
därmed freden. Varje strävan att utveckla 
rätten innebär i sig själv utan aktivt an
grepp ett intrång på det militaristiska 
system, som förgäves försäkt trygga fre
den med våld. Målet kunde man kortast 
uttrycka så: Det gäller att skapa en mel
lanfolklig rättsordning, viiken ersätter det 
nuvarande militära systemet, som ovillkor
ligen utmynnar i kapprustni:ng och slut
ligen i krig. Detta kan ske dels genom 
internationell nedrustning, - märk väl in
ternationell nedrustning, - som successivt 
nedskär de militära stridskrafterna, och 
<lels genom moralisk nedrustning som un
dergräver den alltfort allmänna tron om 
våldets och krigets förmåga att lösa mel
lanfolkliga tvister och trygga världsfreden 
och samtidigt skapa de reliösa och sedliga 
grundvalar, på vilka ett mellanfolkligt 
rättstillstånd ikan byggas, i förening med 
ett socialt och ekonomiskt system som ta
ger sikte på hela folkets välfärd. I denna 
sin verksamhet är förbundet och fredsrörel
sen överhuvud opolitisk. Jag menar här 
främst att ele icke ha någonting meel parti-

politik att skaffa. Vill man nöelvändigtvis 
använela etikett på fredsrörelsen, kunele 
man säga att den är en ieleell eller kristlig 
rörelse. Förbundet är icke beroende av nå
got som helst parti och arbetar icke för 
ett enski1t parti och allra minst - det 
borde även D. C. förstå - för ett parti 
som det kommunisuiska, vars principer stå 
i konträr motsats till dess egna. Förbun
det upprätthåller icke heller förbindelse 
med några andra utländska organisationer 
än fredsorganisationer och det behöver 
knappast sägas, att sådana icke finnas i 
Sovjet lika litet som i andra di:ktaturstater. 
Finlanels fredsförbunel är anslutet till in
ternationella fredsbyrån i Genev·e och jämte 
den akademiska sammanslutningen Pro 
Jure nationum underavdelning ti:ll inter
nationella federationen av föreningar för 
Nationernas Föribunel. Förbundet är anslu
tet till dessa i bästa och vidaste mening 
moderata fredsorganisationer, och elenna 
anslutning giv·er oss också en aning om för
bundets verksamhet, principer oeh verk
sanuhetsformer, en mycket bättre föreställ
ning därom, än någonsin den bild detektiva 
centralpolisen teckn&t med utgångspunkt 
från sina reaktionära och fascistiska inten
tioner. Finlands fredsförbunds verksamhet 
har nästan uteslutande bestått i propa
ganda för nauionernas förbund, dess ideer 
och dess ideal,. och elet följer härvidlag 
samma linjer som folkförbundsförenin
garna i världen med deras flera miljoner 
medlemmar under ledning av några av 
samtidens allra största kulturpersonlighe
ter. Det rent kristliga insla~et har varit 
framträdande närmast i anslutning till det 
program som följes av Världsförbundet 
för mellanfolkligt samförstånd genom kyr
kosamfunden, och den rörelse för kristen 
gemenskap och praktlisk tillämpning av 
kristendomen, vars stor:a profet Nathan Sö
derblom i tiden var oeh som nu arbetar i 
samförstånd med så gott som aHa kyrko
samfund och i viiken äv·en vår evangelisk
lutherska kyrka är officiellt representerad. 

Fredsrörelsen är en alldeles ofrånkomli.g 
följdföreteelse till demokratin, de äro ett 
slags siamesiska tvillingar som icke kunna 
skiljas lifrån varandra och det tyclres även 
reaktionen inse i D. C:s gestalt. Freds
rörelsen kommer också in i det sista att 
slå vakt om demokratin och demokratin 
kan ej heller bestä utan att bygga på de 
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principer för den folkliga välfärden, som 
fr.edsrörelsen vill slå vakt om. 

Denna verksamhet för rättsordningens 
helgd, för rättens utveckling och rättsmed
vetandets fördjupande, för befästande av 
demokratin, för allmänt kristliga och hu
manitetsideal, såsom na:tionell och mellan
folklig fred, samhörighet och solidaritet, 
stämplas av D. C. som ett spel i händerna 
på kommunismen. Det är rent av löj~e
väckande att förbinda kommunismen och 
fredsrörelsen med varandra. Kommunis
m~m sådan som den bedrivits med diktatur, 
terror, avrättningar och samvetstvång stri
der öppet mot alla fredsrörelsens princi
per. De skiljas av en alldeles outfyllbar 
klyfta, och den som påstår någonting an
nat talar a:ntingen mot bättre vetande eller 
av ren ~enfald. 

Men det löjeväckande kan bliva mol'aliskt 
förkastligt och brottsligt, då det drives 
med uppenbart lögnaktiga medel, med för
vrängningar och förfalskningar av sannin
gen, och det måste träffas av ogillande, då 
den vägen beträdes av privata personer, 
men i ännu högre grad, när den beträ
des av en officiell statsinstitution, som 
icke skyr sådana medel. Och det är att 
märka, att uti !'egeringens svar på inter
pellationen vad Finlands fredsförbund be
träffar ingen rättelse skett av de uppgif
ter, som promemoriorna innehålla, varför 
svaret från den synpunkten sett icke inne
h~ller någon slags rehabilitering av orga
msationen och därför icke kan anses till
fredsställande. I vi~ket annat civiltiserat 
land som helst skulle regeringen uti en 
sådan situation som denna känt sig nödgad 
att skänka de kränkta medborgarna och 
organisationerna en ordentlig upprättelse 
(Ed. Colliander: ·Riktigt!). 

V ad promemoriorna och deras · innehåll 
vis a vis fredsrörelsen ibeträffar gkall jag 
peka på några uppgifter som påvisa huru 
omdömeslösa och falska promemoriorna in
nerst inne äro. 

Det står där om Finlands fredsförbund 
(Ja:g citer.ar ur den finska texten): Liiton 
suhde suoJeluskuntaan on jyrkän kielteinen 
ja se vaatii asevelvollisuuden poistamista 
sekä puolustuslaitoksen lakkauttamista. 

. Här är ~åledes tre myeket grava beskyll
nmgar. Forst: Vad har F'inlands fredsför-

bund att anföra gentemot beskyllningen 
att dess ställning tiU skyddskårerna är 
,jyrkän kielteinen". Det är att märka, 
att stadgarna i det fallet icke innehålla 
någonting som skulle nödga medlemmarna 
till denna avgjort negativa ståndpunkt. I 
konsekvens härmed är att vi icke nåooon
sin fråga medborgare, som vilja vara ~ed 
i vårt arbete, om de höra till skyddskåren 
eller 'icke och allra minst kräva vi utträde 
ur skyddskåren som vinkor för medlem- · 
skap. Resultatet är också att vi haft och ha 
märk väl, i vår fredsorganisation medlem~ 
mar även i ganska framskjuten ställninoo 
s~m kv.~rstå. i skyddskårerna ~tan att pA 
nagot satt bhva trakasserade fran vår sida. 
En s~dan möjlighet till trakassering från 
v~r .s1~a vore alldeles utesluten och prin
Cipvidng. Men det gives fall, då medbor
gare, som sympatisera med fredsrörelsen 
blott av denna an1edning blivit uteslutn~ 
ur skyddskårerna. Här finna vi således 
intolerans icke på vår sida, utan på det 
andra hållet. Och det hör även till våra 
principer att icke göra angrepp på armen 
lika litet som på skyddskåren och allra 
minst på dess enskilda medlemmar och 
dä.r~ h~r Finlands fredsförbund tydligt 
skilJt s1g från en sådan antimilitaristisk 
verk.';;amhet, som är endast negativ verk
samhet mot de ~beväpnade organisationerna 
utan att bära fram det positiva, rätts~ 
principen. 

Så på:står D. C. i s<in promemoria att 
vi skulle hava gått in i vår verksamhet 
för värnpliktens avskaffande. Här bär 
också D. C. ett uppenbart falskt vittnes
börd. Det är lika förkastligt, om det sker 
medvetet eller av omdömeslöshet. Finlands 
fredsf.örbund har aldrig agiterat för värn
pliktsvägran. Vi hava blott krävt att den 
i grundlag garanterade samvetsfriheten 
resp~kteras även i värnpliktsfrå:gan, och 
d.~tta ~ray är också tillgodosett i lagen om 
varnphkt1ga, som av samvetsskäl hindras 
att fullgöra krigstjänst av den 29 maj 
1931. Denna ~lag giver medborgaren rätt 
att vägra krigstjänst och följa:ktligen även 
a~t :an?efalla civiltjänsten. Men belysande 
for Fmlands fredsförbunds moderata in
s!.äll.ning är, att det icke utnyttjat denna 
r~ttig.h~t .~om lagen giver att propagera 
for civiltJ:anst, ty fredsförbundet har här 
utgått från att värnplliktsvägran bör vara 
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en öv·ertygelsesak och icke ett resultat av 
någon som helst agitation. 

Allt vittnar således om att talet om agi
tation för värnpliktens avskaffande är 
hämtat ur luften. I sanning minst sagt 
misskrediterande för detektiva centralpoli
sens arbetsmetoder. 

Och samma omdöme måste även fäUas 
över D. C :s 'kritik av Finlands fredsför
hunds inställning uill avrustningen. D. C. 
gör gällande att Finlands fredsförbund gått 
in för ,puolustuslaitoksen la;kkauttamista" 
således ingenting mer eller mindre än för
svarets s1opande. Det är en horribel be
skyllning som går vida utöver vad man här 
i landet kunnat vänta av en officiell stats
insnitution. Och man måste fråga sig: äro 
alla D. C:s undersökningar lika missvi
sande och sanningslösa. så har hela insti
tutionen förverkat sin existensrätt. 

D. C. lastar här Finlands fredsförbund 
för någonting som det självt upprepade 
gånger tagit avstånd ifrån. Finlands 
fredsförbund beskylles här för verksamhet 
till förmån för den isolerade avrustningen. 
Det gives radikala fredsorganisationer, som 
icke nöja sig med mindre, huruvida i vårt 
land, det känner jag verkligen icke till, 
men vårt förbund har aldrig gått på den 
'linjen. All vår avrustningspropaganda i 
föredrag och adresser har syftat till den 
internationella överallt i världen skeende 
avrustningen under nationerna:s förbunds 
ledning och i enlighet med dess statuter 
och att också vårt land bör vara :berett 
att taga del i densamma. Tills det blir 
möjligt att förverkliga denna program
punkt höra landets försvarsutgifter 'hållas 
på ,en sådan nivå, att de icke äventyra. vår 
ekonomiska bärkraft och omöjliggöra nöd
vändiga samhälleliga reformer och kultu
rdla fmmsteg. Finlands fredsförbunds 
program i avrustningsfrågan skulle man 
kanske enklast med en viss schematisering 
kunna uttrycka så: För den internatio
nella avrustningen och mot den nationeHa 
upprustningen. 

I · förbundets verksamhet har arbetet för 
den moraliska avrustningen intagit den 
mest framskjutna platsen. Det är den 
största arbetsuppgiften i det n:ärvarande 
världsläget. Den utveckling vi äro ffilitt 
inne i 1eder ofrånkomligt till civilisatio
nens sammanbrott, om icke folken kunna 
väckas till en stark och effektiv reaktion 

mot de våldets onda andar, som håHer 
världen i sin gastkramning. Utan denna 
moraliska avrustning kommer katastrofen 
förr eller senare. All fredsorganisation 
kommer att här visa sig vara resultatlös, 
men det är glädjande att se a:tt man även 
börjar inse detta bland politiker och diplo
mater. Denna synpunkt betonades synner
ligen starkt vid folkförbundets senaste de
legeradeförsamlings möte. Den engelska ut
rikesministern gjorde då gällande att det 
nu gäller att ·besegra krigsmentaliteten. 
:Samma program gick den svenska utrike& 
ministern Sandler in för, och kraftigast 
framfördes det kravet av den danska ut
rikesministern Munch, som anses vara en 
av de främsta bland Nordens represen
tanter i förbundet. Han betonar den vitt
gående andliga kapprustning som i detta 
nu ·bedrives och det enda rik:tiga svaret 
är en fast organiserad propaganda för den 
moraliska avrustningen viiken tager i sin 
tjänst alla de 'hjälpmedel, som kunna 
åväga:bringa en anda av förståelse och sam
hörighet och ansträngningarna måste samla 
sig omkring ett mål. Jag citerar: ,Att 
övertyga folken om att ett nytt världskrig 
skulle tillintetgöra såväl segrare som he
segrade, att det s'kulle åstadkomma en öde
läggande social omvälvning och för en lång 
framtid lamslå den kultur, vilken mänsk
ligheten uppnått genom århundradens an
strängningar, och att det icke gives något 
annat medel häremot, än att skapa Bn lin
ternationell organisation byggd på rätten. 
Det är en naturlig och ytterst viktig upp
gift för Nationernas förbund att orga
nisera alla dessa strävanden och utrusta 
dem med sådana hjälpmedel att denna 
verksamhet når upp till samma nivå som 
propagandan för de stämningar vilka hota 
förståelsen och freden. Detta kräver 
mycket arbete och mycket pengar, men 
det finnes icke någon viktigare uppgift. 
Fredsproblemet är <i sista hand •ett mora
liskt problem. '' En sådan verksamhet, 
som på högsta auktoritativa håll rekom
menderas såsom den enda vägen till freden 
och den betydelsefullaste uppgiften i nuet 
misstänkliggöres av D. C. under sanktion 
av regeringen såsom skadlig för fosterlan
det. En sådan inställning från statsmak
tens sida, grundad som den dessutom är på 
falska förutsättningar, till organisationer 
och personer, vrilka vilja tjäna sitt foster-

50 
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land genom en verksamhet för tillämpning 
av kristna principcr och allmänt crkiij1da 
mänsklighetsideal är ett otiUbörligt under
grävande av den grundval, varpå vårt de
mokratiska statsskick och hela vår väster
ländska civilisation och kulturella odling 
bygger. Det nödgar tili ett bestämt av
ståndstagande och till ett radikalt miss
troendevotum. Jag anser därför att ve
derbörande regeringsmedllems ställning efter 
dessa promemorior är ohål1bar och att en 
grundlig rensning inom D. C. är absolut 
ofrånkomlig. 

Ed. V. Anna l a: Herra puhemies! -
Tämän välikysymyksen tekijät, samoin kuin 
erikoisesti äskeisessä puheenvuorossaan ed. 
Inkilä, ovat raivoissaan siitä, että hallitus 
ja etsivä keskuspoliisi ovat tehneet yksin
kertaisesti vain tehtävänsä. He ovat rai
voissaan siitä, että totuus on päässyt julki
suuteen. ,Ja sitä valittaa nyt myöskin herra 
sisäasiainministeri. Jos tuo kuuluisa etsi- : 
vän keskuspoliisin promemoria ei olisi iske- · 
nut tämän puoluejärjestelmän kipeään koh
taan, niin se ei olisi synnyttänyt sellaista 
hirmuista huutoa ja parkua, minkä se nyt 
on aiheuttanut. Koko vasemmiston ja kes
kustan lehdistö on ollut jonkin aikaa ker
rassaan poissa suunniltaan. Ja tämä väli
kysymyskeskustelu on edelleen jatkoa sa
malle mielialalle. Mutta toiselta puolen 
tämä huuto on myöskin yritystä peittää 
totuus Suomen kansalta. Kansanrintama
aate on nyt virallisesti asetettu oikeaan va
loonsa, tuo kansanrintama-aate, joka on 
kommunistisen internationalen keksintö 
taistelussa kommunistisen maailmanvallan
kumouksen puolesta. Kolmas internatio
nale on erikoisesti kongressissaan elokuussa 
viime vuonna teroittanut yhteisrintaman 
välttämättömyyttä ensiksikin kommunistien 
ja sosialidemokraattien välillä, ja toiseksi 
n. s. vapaamielisen porvariston ja marxi
laispuolueiden välillä. Meillä on yhteistoi
minta kommunistien ja sosialistien välillä 
aivan saatu Moskovan toiveitten mukaiseksi. 
Sosialidemokraatit käyttävät jo ujostele
matta samoja iskulauseita ja tunnusmerk
kejä kuin konsanaan oikeauskoiset kommu
nistit. Kun sosialidemokraattisen puo
lueen eduskuntaryhmä nyt on tehnyt väli
kysymyksen etsivän keskuspoliisin muistion 
johdosta, osoittaa se, että sekään ei pidä 
siitä että Suomen kansa saa tietää läheisen 

veljeilyn kommunistien kanssa. Totuuden 
paljastuminen ei siis ole millään taholla 
ollut mieleinen. 

Yhteistoiminta eräiden porvarillisten kes
kusta,piirien kanssa on sekin, ainakin osit
tain, sujunut Moskovan suunnitelmien ja 
ohjeitten mukaisesti. Viime vaaleissa taiste
livat puolueet Vtmäjältä annettujen tunnuk
sien alla. Että y!hteisrintama eli kansanrin
tama-aat•e on Moskovassa keksitty ja sen ke
hittelyä on sieltä käsin johdettu, sehän ei ole 
ollut mikään salaisuus ennen etsivän kes
kuspoliisin muistion julkituloa niille, jotka 
eivät ole katselleet elämää pelkästään puo
luesilmälasien läpi ja joilla on ollut poliit
tisen kannan muodostamisessa käytettävä
nään muitakin lähteitä kuin puoluelehdistö. 
Mutta kun tätä asiaa on koetettu Suomen 
kansalle valistaa meidän taholtamme, on se 
leimattu ilkeämieliseksi parjaukseksi ja kai
ken kansanvaltaisen toiminnan vastustami
seksi. (Ed. Komu: Nyt saitte arvovaltai
sen tuen!) Tällaisella menettelyllähän on 
lyöty, ed. Komu, sumua Suomen kansan 
silmille niin kauan kuin totuutta tässä 
asiassa. on Suomen kansalle koetettu selvit
tää. Mutta kun nyt tästä kaikesta on tul
lut päivänvaloon todistus aivan puolueet
tomalta, täysin viralliselta taholta, niin nyt 
ei selvitäkään enää ylimalkaisilla huitai
suilla kansanvallan vihollisuudesta tai jol
lain muulla yhtä typerällä huudolla, vaan 
nyt tarvittaisiin todistusvoimaista asialli
suutta, jos kerran on mieli saada Suomen 
kansa uskomaan, että julkisuuteen saatetut 
tiedot eivät ole totuudenmukaisia. Mutta 
sellaista todistelua, että keskuspoliisin muis
tio olisi asiallisesti väärä, ei ole pystytty 
miltään taholta esittämään, ei aikaisemmin 
eikä myöskään tässä eduskuntakeskuste
lussa. Ja seurauksena onkin pelko, että 
Suomen kansa havahtuu eikä anna jatku
vasti johtaa itseään harhaan, johtaa siihen 
umpikujaan, johon maailman vallanku
mouksellinen kommunismi pyrkii sitä herk
käuskoisten porvadenkin avulla johta
maan. Pelätään, että jos Suomen kansan 
silmät avautuvat näkemään kaiken tämän, 
niin silloin se vetää siitä senmukaiset joh
topäätökset. 

Kun Moskovasta käsin johdetaan kommu
nistista maailman vallankumouspropngan
daa, niin siellä on huomattu voitavan erin
omaisesti käyttää hyväksensä tässä tarkoi
tuksessa sellaista täysin porvarillista ihmis-
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ryhmää, joka katselee maailmaa melkolailla 
ruusunpunaisten silmälasien läpi. Nämä 
ovat erinomaisen hyviä ihmisiä, oikein mal
likelpoisia kansalaisia, jotka harrastavat 
kaikkia hyviä ja kauniita aatteita, harras
tavat ihmisyyttä, harrastavat rauhaa, ovat 
erinomaisen suvaitsevaisia. Nä,iden mukaan 
rikolliset maankavaltajatkin ovat vain jol
lain tavoin sairaita, joita pitää hellästi hoi
taa. On raakalaismaista panna sairaita 
ihmisiä vankiloihin kitumaan. Ja rauhan
aate, mikä on sen ihanampaa kuin nähdä 
miten lammas ja susi yhdessä käyvät ke
dolla. Se näkyhän kirvoittaa oikein kyy
neleet silmistä. Tällaisista ihmisistä on 
joku kynäniekka sanonut, että he ovat tuol
laisia pieniä tonttu-ukkoja, jotka varpail
laan hyssyttelevät maailmassa eteenpäin ja 
puhdistavat sormeaan kaikelle pahaUe hellän 
moittiva ilme silmissään. 

Olisipa suoranainen ihme, jos komintern, 
joka perustaa kaikki taktilliset laskelmansa 
psykologisiin tutkimuksiin, ei käyttäisi täl
laisia ihmisiä asiansa hyväksi. Mikä sen 
paremmin peittää taktilliset tarkoitusperät 
kuin turvautuminen viattomiin, kauniisiin 
aatteisiin hyvien kilttien ihmisten avulla ja 
vielä parempi, jos nämä kuuluvat niin sa
nottuihin porvarillisiin piireihin. Ja niin 
pakotetaan nämä aatteet palvelemaan mitä 
katalimpia tarkoituksia, ja niin nämä erin
omaisen hyvät porvarit tekevät erinomai
sen hyviä palveluksia kommunismille. Ei 
!kukaan tahtone väittää, että nämä tahal
lansa olisivat kommunismin asiaa edistä
mässä. He ovat sitä vain siksi, että he ovat 
niin kauhean hyviä asioita harrastavia 
ihmisiä. 

Lähimpänä käytännöllisenä seurauksena 
tästä on ollut, että hyvää tarkoittavia yh
distyksiä on syntynyt kuin sieniä sateella 
ja kuka niitä on synnyttänyt? Mistäpäin 
tulevat niiden yhdistysten alullepanijat? 
Tähän antavat valaistusta kolmannen inter
nationalen seitsemännen kongressin pää
töslauselmat. Niissä sanotaan m. m.: ,Kom
munistisen internationalen seitsemäs maail
mankongressi asettaa kommunistisille puo
lueille, vallankumouksellisille työläisille, 
työtä tekeville talonpojille ja koko maail
man sorretuille kansoille seuraavat pääteh
tävät: 

,1) Taistelu rauhan puolesta ja Neuvos
toliiton suojelemiseksi.'' Tästä selviää, että 
taistelu rauhan puolesta ei ole niinkään 

viattoman ihanteellista kuin ed. Wiik täällä 
uskotteli, selviää se, ettei taistelu rauhan 
puolesta ole sellaisenaan tärkeää, ei ole 
rauhanaatteen takia tärkeää, vaan se on 
tärkeää Neuvostoliiton suojelemiseksi. Tä
män takia päätöslauselman mukaisesti ,tu
lee kommunististen puolueiden keskeisenä 
tunnuksena olla: taistelu rauhan puolesta". 

,2) Yhtenäinen kansanrintama taiste
lussa rauhan puolesta sodan lietsojia vas
taan. Taistelu rauhan puolesta avaa kom
munistisille puolueille maksimaaliset mah
dollisuudet mitä laajimman yhteisrintaman 
luomiseen. Tämän yhteisrintaman riveihin 
on vedettävä kaikki ne, jotka ovat kiinnos
tuneita rauhan säilyttämisestä", kiinnostu
neita sillä tavalla m. m. kuin oli edellinen 
puhuja. , Voimien keskittäminen kullakin 
kyseessä olevana hetkellä on kommunistis
ten puolueiden tärkein taktillinen tehtävä. 
Ratkaiseva merkitys taistelussa sotaa ja sen 
fascistisia lietsojia vastaan kaikissa maissa 
yhteisrintaman aikaansaamisella sosialide
mokraattisten ja reformististen järjestöjen 
(puolue-, ammatillisten-, osuustoiminnallis
ten-, urheilu-, kulttuuri- ja valistusjärjes
töt) ja niiden jäsenjoukkojen kanssa sekä 
myöskin kansalaisten vapaus-, uskonnollis
ten, demokraattisten ja pasifististen jou!kko
järjestöjen ja niiden kannattajien kanssa.'' 

,Yhteisrintaman muodostaminen sosiali
demokraattisten ja reformististen järjestö
jen kanssa taistelua varten rauhan puolesta 
vaatii päättävää ideologista taistelua taan
tumuksellisia aineksia vastaan sosialidemo
kratian riveissä, jotka välittömän sodan 
vaaran uhatessa käyvät entistä kiinteäm
pään yhteistoimintaan porvariston kanssa 
porvarillisen isänmaan puolustamiseksi ja 
neuvostaliiton parjaamisellaan suoranaisesti 
edistävät neuvostovastaisen sodan valmiste
lua. Se vaatii kiinteätä yhteistyötä niiden 
sosialidemokraattisten puolueiden, refor
mististen ammattijärjestöjen ja työväen ja 
muiden joukkojärjestöjen sisällä olevien 
voimien kanssa, jotka lähenevät vallanku
mouksellisia taist,eluasemia imperialil'ltista 
sotaa vastaan. '' 

,Pasifististen järjestöjen ja niiden kan
nattajien vetäminen rauhan puolesta käy
tävään taisteluun yhteisrintaman riveihin 
saa suuren merkityksen pikkuporvarillisten 
joukkojen, edistysmielisen intelligenssin, 
naisten ja nuorison mobilisoimisessa sotaa 
vastaan. Asettaen jatkuvasti selventävän 
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kritiikin alaiseksi rehellisten pasifistien vir
heelliset katsomukset, kommunistien tulee 
vetää yhteistyöhön kaikki pasifistiset jär
jestöt, jotka ovat valmiit astumaan heidän 
kanssaan, vaikka vain kappaleen matkaa 
taistelussa imperialistisia sotia vastaan." 

,3) Imperialistista sotaa vastaan käytä
vän taistelun yhdistäminen taisteluun fas
eismia vastaan. Rauhaan pyrkivien jouk
kojen sodanvastainen taistelu on mitä kiin
teimmin sidottava taisteluun fascistista lii
kettä vastaan. On harjoitettava, ei vain 
yleistä propagandaa rauhan puolesta, vaan 
ensi kädessä sodan päälietsojia vastaan, 
fascistisia y. m. imperialistisia sotapuolueita 
vastaan. '' Näin sanotaan kommunistisen 
iuterna tionalen kongressin päätöslausel
missa. 

Onkohan nyt sattuma siis, että meillä on 
tullut muotiasiaksi rauhanaate. Ed. Sten
wallin äskeinen lausunto aiheuttaa sen, että 
minun on pakko hiukan enemmänkin käsi
tellä tätä kysymystä. 

Meillähän on syntynyt sekä sellaisia yh
distyksiä, jotka taistelevat rauhan puo
lesta, että sellaisia, jotka taistelevat so
taa vastaan. Mikä ero tässä nyt sitten 
on, sitä eivät ainakaan nuo mallikelpoiset, 
erinomaiset kansalaiset, kysy itseltään ei
vätkä muilta silloin kuin he näihin järjes
töihin liittyvät. Meillähän on Suomen rau
hanliitto, josta ed. Stenwall kävi ylistys
laulun täällä laulamassa, rauha:nliitto, 
jonka nimi äskettäin muutettiin muotoon 
,Suomen Rauhanliitto (Kansainliittoyhdis
tys) r. y", ja sitten meillä on perust'ettu 
taistelema:an saman aatteen puolesta ,Suo
men Antimilitaristinen liitto'' ja edelleen 
sellainen järjestö kuin ,Sodanvastusrtajain 
Liitto r. y". Kun näitä nimiä tarkastelee, 
voisi saada sen käsityksen, että nuokin 
erinomaisen hyvät kansalaiset ovat perin 
riitaisia, koska eivät voi yhden ja saman 
järjestön puitteissa samaa asiaa a:jaa. 
Mutta niin ei suinkaan ole ,asianlaita, sillä 
eivä1t nämä yhdistykset, nuo erinimiset lii
tot ole keskenään taisteluasenteessa, eivätkä 
nuo eri järjestöt ole myöskään syntyneet 
sisäisten riitojen tuloksena. Ne ovat syn
tyneet muuten vain ilman että kukaan osaa 
oikein selittää, miksi ne ovat syntyneet. 
Mi'ksi ei yhdellä yhdistyksellä tulla toi
meen? On tietenkin pelkkää ilkeyttä otak
suma, että tämä rauhanyhdistysrunsaus joh
tuisi sellaisista psykologisista laskelmista, 

että kun parhaatkin ihmiset ovat erilaisia, 
niin pitää olla myöskin eri nimisiä yhdis
tyksiä, jotta kukin voisi löytää oman eri
koisluolllteensa mukaisen ympäristön voi
dakseen kohottaa hirvittävän huudon so
taa ja f,acismia vastaan ja mahdollisimman 
moniäänisesti. Mutta syntyivätpä nuo yh
distykset niin tai näin, niin tärkeätä niille 
ei ole taistelu rauhan puolesta, vaan tais
telu fascismia vastaan aivan niinkuin Mos
kovasta on käsky käynyt. Ja tässä onk~:1 
asian ydin. Rauhan asia on kuin onkin 
vain keppihevonen, jota kominternin johto 
käyttää taistelussa sitä kansallista maail
mankatsomusta vastaan, joka on ainoq 
voima, mikä kommunismin leviämiselle pys
tyy panemaan sulut. Ja kun ~äiden erin
omaisten yhdistysten luetteloon vielä lisä
tään sellaiset nimet kuin Nuortasavalta
laisten Liitto ja Ihmisoikeuksien Liitto, niin 
alkaapa todellakin olla yhdistyksiä, joiden 
avulla Moskova pystyy hoitamaan sen pro
pagandan, joka on välttämätöntä, jotta 
mieliala kommunistiselle toiminnalle saatai
siin otolliseksi. 

Kansanrintama-asia on kehittynyt siis 
kolmannen internationalen laskelmien mu
kaisesti. Kommunistit eivät ole missään 
maassa olleet toimettomia, ja nenästä ve
dettäviä hyviä kansalaisia ja itsekkäästi 
laskelmoivia puoluemiehiä on tarpeeksi 
kansanrintama-aatteen rtoteuttajiksi. Seu
raukset me näemme kaikkein hirvittävim
pinä tällä hetkellä Espanj,assa. 

Sangen kuvaava kansanrintaman ja kom
munistisen toiminnan ilmaus oli m. m. tuo 
äskettäin pidetty kansainvälinen ,Rauhan 
taistelun" maailmankong11essi, joka pidet
tiin Brysselissä ja jossa oli mukana myös
kin meidän maamme edustaja m. m. tri 
Iversen, joka innostuneena kuvailee vaiku
telmiaan kongressista ja sen kansanrintama 
'tunnelmista selittämällä, miten hänen oi
kealla puolellaan oli sija varattu puolalai
selle marsalkalle ja toisella puolella sija 
ranskalaiselle kommunistille. Ja kaikki 
nä:mä yhtyivät nyt rauhan julistukseen. 
J\ft}tta sen rauhan julistuksesta anta:akin 
Sosi1alidemokra:atin erikoiskirjeenvaihtaja 
Leo Rosenthal varsin suorasukaisen nimi
tyksen paljastaen samalla koko rauhan
liittohumbuugin todellisen tarkoituksen se
lit,tämällä näin: ,8e seikka, että päätöslau
selman kärkeä ei suunnattu mitään mää
rättyä hallitusta vastaan tehnee mahdolli-
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seksi, että kaikki rauhan ystävät kaikissa 
maissa tulevat työskentelemään todellisuu
dessa fascismia vastaan. Kongressissa oli 
kuitenkin suuntia, joiden mielestä -lasta 
olisi pitänyt kutsua oikealla nimellä. Kom
munistit olivat tässä suhteessa kesympiä 
kuin sosialistit". Minä voisin lukea III 
internationalin kongressin päätöslausel
mista myöskin kohdan, joka selittää, miksi 
kommunistit olivat kesympiä, mutta :r:1inä 
en tahdo kuluttaa enempää eduskunnan 
aikaa. 

Edellä mainitsemani hyvät ja ka~kin 
puolin erinomaiset kansalaiset eiväJt tieten
kään näe tässäkään ensinkään Moskovan 
sormen jälkiä, sen saattoi päätellä m. m. 
ed. Stenwallin lausunnosta. Silmiä ei tieten
kään 'avaa myöskään Venäjän ammattiliit
tojen puheenjohtaja Svernikin puhe tuossa 
samassa knogressissa, jossa hän ,Punaisen 
Karjalan" mukaan lausuu m. m.seuraavaa: 
,Rauhan ystävät! Mitä syvimmän tyydytyk
sen tunteella minä voin es1ttää täällä teille 
esimerkkinä meidän maamme, jossa am
mattiliitot, jotka yhdistävät yli 20 miljoo
naa työläistä, tekrrikkoa, insinööriä, palve
luskuntalaista, 'tieteen ja taiteen toimihen
kilöitä, ikoordineeraavat rauhan puolesta 
käymänsä taistelun sovjettihallituksen joh
don mukaisen rauhanpolitiikan kanssa. 
Rauhan politiikka vastaa meidän maamme 
kansanjoukkojen ja työväenluokan mitä sy
vimpiä tunteita ja mielialoja. Tä;män 
vuoksi SSSR: n ( = Neuvostoliiton) halli
tuksen politiikka on ollut myöskin meidän, 
SSSR:n ammattiliittojen politiikka." 

Mutta se, jonka silmälasit eivät ole niin 
punaiset, ettei niiden läpi ~enää mitään sel
västi näe, ne tietävät, että Neuvostoliiton 
rauhanpolitiikka on kiihkeämpää sotavarus
telujen politiikkaa kuin mitä maailmassa 
tähän saakka on milloinkaan nähty. Ja 
kun ·erikoisesti Suomen Rauhanliitto, joka 
ed. Stenwallin mielestä on niin erinomai
nen, tästä huolimatta innokkaasti ajaa Suo
men täydellistä aseisbariisumisen asiaa, niin 
se ajaa tämän itäisen naapurin sotavarus
telujen rinnalla täydellistä Suomen puo
lustuskyvybtömyyden asiaa. Jo tämä seikka 
tekee tällaisen yhdistyksen olemassaolon 
mahdottomaksi, jos tahdotaan kansan itse
säilytystahtoa hiukankaan suojella. Mutta 
tä:tä ei varmaankaan kominternin propa
gandakeskus sure. Sitä pitäisi sen sij<a:an 
vähitellen ruveta suremaan niiden hyvien 
kansalaisten, jotka taistelevat kauniitten 

aatteittensa puolesta, ennenkuin on liian 
myöhäistä. On siunattu asia, jos etsivän 
keskuspoliisin muistio saa herätetyksi kan
salaiset näkemään, mitä kaikkia keinoja 
kommunistinen propagandatyö voi käyttää 
asiansa menestymiseksi maaperää valmis
tettaessa kommunistista vallankumousta 
varten. Jos nyt Kivimäen hallitus olisi 
puolustamassa näitä välikysymyshyökkääjiä 
vastaan ja kansanrintama sen yhteisvoimin 
tähän kysymykseen kaataisi, niin silloin 
hallitus olisi kaatunut t~aistelussa niitä pi
meitä voimia V!astaan, jotka tämän järjes
telmän puitteissa pyrkivät heikentämään 
kansallista olemassaolon tahtoa ja samalla 
vaarantamaan tämän maan itsenäisyyttä. 
Se kaatuminen olisi muodostunut herätys
huudoksi Suomen kansalle, herätyshuu
doksi, että kun valtakunnan hallitus ja val
takunnan viranomaiset ~eivät saa valvoa 
sitä, ·että maan itsenäisyyttä ·ei vaaranneta, 
niin silloin on kansan itsensä herättävä 
sitä valvomaan. Tämä etsiväu keskuspolii
sin promemoria on ollut omiaan selventä
mään käsitteitä. Se on 'saanut paljaste
taksi entistä laajemmille joukoille tä;ssä 
ma:assa sen tosiasian, ,että Moskov:an käsky: 
Taisteluun fascismia vastaan ! merkitsee to
dellisuudessa käskyä: Taisteluun kommu
nismin puolesta ! Jos meillä kansanrinta
man porvarilliset ainekset tietoisesti valit
seva;t kansallisen nousun ja kansakunnan 
sisäisen voimistamisen asemasta tien ta
soittamisen kommunismin toiminnalle, niin 
silloin on lähdetty johtamaan Suomen kan
saa kohti sellaista onnettomuutta, jonka 
seuraukset ovat arvaamattomat. 

Puhemies: Eduskunnan istunto kes
keytetään ja jatketaan sitä keLlo 19. 

Täysistunto keskeytetään keHo 17,08. 

Täysistuntoa jatketaan 
kello 19. 

Puhetta johtaa puhemies H a k k i 1 a. 

Keskustelu välikysymyksen johdosta jat· 
kuu: 

.Ed. Kuusisto: Herra ,puhemies! -. 
Se seikka, ·että va1tiollin€ll poliisi meillä 
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niin usein julkisuudessa ja eduskunnassa
kin on antanut puheenaihetta itsestään, ei 
ole maallemme kunniaksi. Mutta tosiasia
han on, että etsivä keskuspoliisi ainakin 
ailkaisempina vuosina itse on halunnut kes
kustelua sen asioista. Mehän muistamme 
menneinä ,vuosina, mitenkä joka kerran, 
kun valtion talousarvio tuli täällä keskus
telun a1aiseksi, niin EK silloin aina veti 
suurnuotan nähtävästi tarkoituksella, että 
1sen budjettiin tulisi lisämäärärahoja, niin
,kuin aina kävikin. Eduskunnan enemmistö 
melkein säännöllisesti laski, että EK: n 
merkitys on siinä, kuta suuremman nuotan 
se saa potkittua ja kuta enemmän kaloja 
nuottansa. 1perään, ,sitä suuremmat määrä
rahat nimenomaan EK: n budjettiin on 
merkittävä. Tämä on ensinnäkin epäkohta, 
jos katsoo, miten muissa maissa - minä 
tarkoitan kansanvaltaisesti hallituissa mais
sa- valtiollisen poliisin toiminta on mel
kein huomaamatonta. Kuten sanottu ulko
maiUa vaLtiollisen ·poliisin toiminnasta ei 
oikeastaan tiedetä mitään, sillä tuskin on 
nähtävissä valtion talousarviossa edes mää
rärahaakaan, ja yleensä tavallinen kansa
lainen ei kuule eikä näe kolw valtiollisesta 
poliisista mitään. Meillä sen sijaan EK on 
antanut talousarviokeskusteluissa jatlku
vasti puheenaihetta ja kuten sanottu sitä 
keskuspoliisi itsekin on tahtonut, että niin 
olisi asian'laita. Tällä kertaa: se ei nähtä
västi sitä halua ja onkin moneen kertaan 
herra sisäasiainministerin taholta täällä 
mainittu, että etsivän keskuspoliisin julki
suuteen tulilut muistio tuli erehdyksestä 
kaikkien tiedoksi. Tätä erehdystä kansan
valtaisilla. puolueilla tuskin kuiten1kaan on 
syytä valittaa eikä mielestäni sisäasiainmi
nisterilläkään olisi omut syytä sitä valittaa. 
Nythän me kaikki näemme, minkälaista et
sivän keskuspoliisin toiminta meillä on ja 
jokainen tietää tästedes antaa sille 8ellaisen 
arvon, minkä se itse asiassa ansaitsee. 

Jo se seikka, millä ilolla äärimmäinen 
oikeisto on ottanut vastaan etsivän keskus
poliisin kuuluisan raporHn, ·se on hyvin 
kuvaavaa. Siellä ollaan nyt riemusta halkea
maisillaan, reväistään vaatteet ja sanotaan: 
katsokaas nyt, kaikki on tapahtunut, niin
kuin me olemme sitä suunnilleen jo ennus
taneet. Mutta mitähän miehet sillä taholla 
sanoisivat, jos joku muu ·etsivän keskus
poliisin raporteista tai muistioista olisi sa
malla tavalla tullut julkisuuteen. l\1:inä 

luulen, että aivan toinen ääni olisi kellossa. 
Siellä puhuttaisiin kovasti sitä vastaan, 
että EK toimii heitä vastaan ja, niinkuin 
tässä tuonnottain eräs asiantuntija sanoi, 
että IiK'L :n pikeissä ja pakeissa puhujat 
alkavat 1puheensa, €ttä ,arvoisat toverit ja 
ohranan edustajat". .Mutta heti kun tuli 
tämä etsivän keskuspoliisin muistio julki
suuteen, niin l).yt sanotaan, että se telk:ikin 
heille suurtyön ja pa1ve1uksen, niinkuin 
se itse asiassa tekikin. 

On sanottu, että etsivän keskuspoliisin 
kuuluisa mportti tuli julkisuuteen raaka
leena, sellaisena että sitä ei oltu stilisoitu 
sellaiseksi, että se olisi kestänyt juLkisen 
arwostelun. Minä olen koettanut tutustua 
tähän raporttiin ja lukea sitä ja minä en 
parhaalla tahdollanikaan käsitä, mit€nkä 
siitä raportista stilisoimalla olisi mitään 
kunnollista tullut. Kaikki se, niinkuin 
täällä ed. Wiik jo, osoitti, mitä siinä oli 
yleisluontoista ja kommunistien toimintaa 
koskettelevaa, sehän tiedetään y,leensä ai
kaansa seuraavien kansalaisten taholla. 
M. m. sosialidemokra:attisen puo1ueen ta
holta on kyllä pidetty ,puolueen jäseniä ja 
€duskuntaryhmää ,gelvillä 8iitä, mitä kom
munistit puuha:ilevat. Ei siinä suhteessa 
siis etsivän keskuspoliisin muistio tuonut 
mitään uutta. Mutta onnetonta sen sijaan 
on se, että tähän yleiseen, kaikkien tiedossa 
olevaan ainehistoon etsivä keskuspoliisi 
liitti aivan summittaisesti sitten omia pää
telmiään ja' sekotteii kunniallisia ihmisiä 
ja järjestöjä poliisin kirjoihin. Maassa on 
nimittäin sellaisiakin ihmisiä, jotka aja:tt€
levwt, että j'onka poliisi on merkinnyt, se 
merkitty ja mustattu olkoon, niinkuin käy
tännössäkin on sitten jo myös tämänkin 
asian yhteydessä saatu nähdä. Ajatelkaam
me vwin, millä perusteella etsivän keskus
poliisin r:11po,rtissa mustataan n. s. rauhan
työn yhteiskomiteaa. Rruportissahan maini
taan tästä rauhantvön vhtei.skomiteasta seu
raavaa: ,Antoi ~aaliSamussa 1936 julki
lausuman, jossa m. m. korostetaan skandi
navisen orientoimisen tär1keyttä, hallituksen 
ja eduskunnan päättävää esiintymistä. sota
propagandaa vastaan sekä sodanvastaisten 
kansalaisk,okousten järjestämistä. Muusta 
toiminnasta ei ole näkynyt julkisuudessa 
tietoja.'' EK ei siis rauhantyön yhteisko
mitean työstä itsekään sano tietävänsä mi
tään muuta. Mutta tälläkin, tällaisella tie
dolla sekin leimataan epäiltävien järj€stö-
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Jen joukkoon, joita EK: n on pidettävä sil
mällä. 

Edelleen sanotaan raportissa Nuortasa
rvaltalaisten ,liitosta seuraavasti: ,Liitto on 
puolueista .riippumaton, pyrkien kaikissa 
kansankerroksissw lujittamaan ja syventä
mään yhteiskunnallisen oikeudenmukaisuu
den ;periaatetta sekä uudistamaan yleistä 
poliittista ajattelua kulttuuriystävällisessä 
hengessä. Liitto vaatii poikkeusla.kien ku
moamista ja ka,ikille vapautta tasavallan 
valtiosäännön puitteissa harjoittaa raken
tavaa vaikutusta kansalaismieUpitee:seen ja 
valtiovaltwan, sotilaallisesti järjestettyjen 
poliittisten joukkojen kieltämi.stä, suojelus
kunnan alistamista sotaväen päällikön alai
suuteen, valtiovallan jyrkkää esiintymistä 
diktatuuriliikkeitä vastaan, kirkon erotta
mista valtiosta j. n. e. '' Mutta sokerit ·poh
jalla. ,Nykypäivä" -niminen lehti ,ajaa yh
teiskunnallista ja rationalistista ajattelu
tapaa, ajwttelun vapautta, sosialista oikeu
denmukaisuutta ja selkeätä ja todellisuus
pohjaista kirjallisuutta ja taidetta". - Me
hän olemme jo ennenkin nähne·et, ·et~tä et
sivä keskuspoliisi esiintyy myöskin kirjaJ.
lisuusarvostelijana ja myös näytelmätwiteen 
arvostelijana. Mehän näemme, mitenkä sen 
raportissa m. m. He.l,singin Työväennäyt
tämö juHstettiin tähän samaan rintamaan 
kuuluvaksi sentähden, että se näyttelee 
sellaisia näytelmiä, jotka kylläkin marussa 
ovat luva:llisia ja sallittuja, mutta jotka 
eivät ole EK:n mielen mukaisia ja lisätään, 
että näitä näytäntöjä katsomassa käy sään
nöllisesti kommunisteja. No, kyllä kai 
kommunistitkin nyt sentään swavat teatteri
kappaleita katsella, ei sen nyt pitäisi olla 
rikollista. 

Edelleen, mikä on kaikkein . vastenmieli
sintä, on se, että EK on esiintynyt laulu
runouden arvosteEjana. Mehän oLemme 
nähneet, miten uutterasti EK seuraa hau
tajaistilaisuuksia ja milloin siellä lausutaan 
tai :lauletaan jotain, niin se jopa puuttuu 
asiaan. Tosiasiahan nyt lienee, että ei kai 
hautajaistilaisuudessa menestyksellä kukaan 
voi harjoittaa yhteiskuntavastaista kiihoi
tusta, ja se, joka sellaista tekee, se tekee 
ennenkaikkea omwHe asialleen karhunpalve
,luksen ja ennenkaikkea myös etsivä keskus
poliisi tekee karhunpalveluksen itselleen, 
kun se tuollaisiin tilaisuuksiin puuttuu. 

Mutta minä IPUQlestani en katso asiaa 
siinä valossa, että etsivä keskuspoliisi yk-

sinomaan on tässä asiassa syyllinen. Meil
lähän monina vuosina on suhtauduttu val
tio;vaHan jru eduskunnan enemmistönkin ta
holta aivan samalla tavallw, että €tsivän 
keskuspoliisin on ~vain katsottava, mitä 
kommunistit .puuhailevat, ja sen on suljet
tava silmänsä 1kaikkeen siihen nähden, mitä 
oikealla ta;,pahtuu (Ed. Lohi: Ei ole totta!). 
Ja itse asiassa, jos esimerkiksi etsivä kes
kuspoliisi ,oJisi yhtä avoimin silmin tutkis
tellut fascistisen liikkeen voittokuikua 
maailmassa kuin mitä se on tutkinut n. s. 
kansanrintaman liikkeen, oletetun tai ole
mattoman, niin sen olisi täytynyt tulla ai
van toisenlaisiin johtopäätöksiin. Eihän 
kommunistinen liike toistakymmeneen vuo
teen missään maailmanosassa ole kyennyt 
aikaansaamaan mitään vallankumousta. Se 
on jäänyt sella,iseksi puuhailuksi, joka ·ei 
ole tuottanut sanottavaa tulosta kommunis
teille. Monissa maissa sensijaan fascistinen 
taantumus on menestyksellä toiminut ja 
kohtuudella kai voitaisiin jo odottaa, että 
etsivä keskuspoliisi seuraisi puolueettomasti, 
niinkuin sen ohjesääntöön kuuluu, myöskin 
sitä, mitä oikealla tapahtuu ja tarmok
kaasti, ~ettei jouduttaisi, niinkuin meillä pa
rikin kertaa on jo jouduttu, jo tapahtu
neiden kapinatapausten eteen, ja sitten 
va1sta hiukan havaitaan, mihin ollaan me
nossa. Kun esimer~kiksi edellisen hallituk
sen sisäministeri, joka on sama kuin ny
kyisenkin haHituksen herra sisäministeri, 
kun hän antoi esityksen etsivän keskus
poliisin vakinaistamisesta v. 1'934, niin. hän 
kirjoitti hyvin pitkälti tämän esityksen 
.perusteluissa, kuinka etsivän keskuspoliisin 
on 1pidettäJvä silmällä kommunistista <lii
kettä, ja sitä varten juuri tämä etsi.vä 
keskuspoliiJSi: on meillä vakinaist,ettava. Ja 
sitten kun tätä on s-elostettu esityksen pe
rusteluissa aika pitkälti, niin mainitaan 
sitten lyhyesti, ·että ,1paitsi kosketeltua jat
kuvaa uhkaa saattaa, kuten kokemuskin on 
osoittanut, valtiossa syntyä tilapäisiäkin 
liikehtimisiä, j,oitten pyrkimykset ovat ris
tiriidassa voimassaO'levan valtio- ja yhteis
kuntajärje.styksen ka,nssa ja joiden toimin
tamuodot ja menettelytavat voivat saattaa 
yhteiskuntarauhan vaaranalaiseksi' '. 'Tässä 
siis lähdetään siitä, että kaikki se, mitä 
kommunistit tekevät, se on jatkuvaa ja 
va,araJiista, jotavastoin se, mitä oikeisto
taholta puuhataan, se saattaa olla tila
päistä mkehtimistä. Ja tämän kirjoitti 
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herra sisäministeri heti Mäntsälän kapinan 
päätyttyä. Siitä saattoi olla toista 'Vl1otta, 
mutta ·ei se sittenkään niin kaukana ollut, 
ja todistukseksi siitä, että se ei ollut tila
päistä liikehtimistä, herra sisäministeri, 
niinkuin kaikki olemme saaneet nähdä, 
että pian siltä taholta sotkeuduttiin uuteen 
ka;pinaan, nimittäin Viron kapinayrityk
seen. Se siis todistaa sitä, ettei se ollut 
ti,lapäistä liikehtimistä si11oin eikä se ole 
vielä nytkään. Viron kapinayrityksen jäl
k-een on IKL:n taholta katsottu jo keskitys
leirien perustaminen tarpeelliseksi. Eivät 
kai he itsekään usko vaalien kautta saavansa 
valtaa tässä maassa käsiinsä, mutta kui
tenkin a;jateHaan, että se aika, jolloin he 
saavat vallan käsiinsä, on tsiksi lähellä, että 
tuo fascistisen diktatuurin tunnusmerkini
simpien laitosten, keskitysleirien, paikat ovat 
katsottuina ja valmiina, joihin sitten kan
sanvaltaiset ainekset passitetaan heti, kun 
valta on saatu käsiin. 

Tämä yksipuolisuus, joka meillä yleensä 
on ohjannut ha.:llitusten toimintaa ja tie
tysti sen tpalvelijan, etsivän ckeskuspoliisin, 
toimintaa, se on yhtenä ·pääsyynä siihen, 
että et.sivä keskuspoliisi kai luulee vieläkin, 
että sen on etupäässä ka.tsottava vain va
semmalle eikä suinkaan, mitä siellä oikealla 
tapahtuu. 

Mitä sitten tulee siihen, että etsivä kes
kuspoliisi näin sekaantuu meillä järjestö
elämään ja pyrkii olemaan kirjallisuuden 
ja muun arvostelijana, käsitykseni mukaan 
ei se edes kuulu etsivän keskuspoliisin ohje
sääntöön. Siinähän sanotaan, että ,valtiol
lisen poliisin tehtävänä on valvoa kaikkia 
luvattomia hankkeita, jotka ovat tarkoite
tut tasavallan itsenäisyyttä tai sen laillista 
valtio- ja yhteiskuntajärjestystä vastaan 
taikka ovat omiaan saattamaan yleisen jär
jestyksen ja turvallisuuden vaaranalaiseksi 
sekä mahdollisuuksien mukaan ehkäistä sel
laiset hankkeet.'' Minä olen aivan varma 
siitä, että jos etsivä keskuspoliisi olisi tätä 
ohjesääntöä suoraan ja asiallisesti käytän
nössä noudattanut, sillä olisi ollut hyvä 
mahdollisuus näinä vuosina hankkia tämän 
kansan suuren enemmistön kannatus eikä 
se olisi sellaisena pelättimenä, miksi se it
sensä nyt yksipuolisella toiminnallaan on 
tehnyt. Ja minä olen aivan varma siitä, 
että se, mitä alussa mainitsin muiden kan
sanvaltaisten maiden valtiollisen poliisin 
toiminnasta, se, että sitä ei pelätä kansan-
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valtaisissa piireissä, se johtuu siitä, että 
siellä käsitetään, että se on todella tasaval
lan ja kansanvaltaisten laitosten tuki ta
vallansa ja omalla alallansa. Se antaa tie
toja kaikista luvattomista ja salaisista 
hankkeista ja puolueettomasti tulkoot ne 
miltä taholta tahansa. Jos etsivä keskus
poliisi meillä olisi tätä omaa ohjesääntöänsä 
noudattanut puolueettomasti, minä olen 
aivan varma siitä, että eduskunnassa enem
pää kuin julkisuudessakaan siitä ei niin 
paljon puhuttaisi. 

Täällä on mainittu ja sisäministeri hyvin 
kyllä mielestäni tarkoituksella aina lausun
nossaan sanoi, ettei ole ollut tarkoitus sel
lainen, mitä nyt luullaan olevan. Herra 
sisäministeri ei siis sanonut, että etsivän 
keskuspoliisin muistio on oikea mutta että 
tarkoitus oli toinen, kuin mitä julkisuu
teen on tullut. Tämä on kyllä merkille 
pantava siinä mielessä, että tarkoitus oli 
muka aivan toinen, mutta kuitenkin kir
joitettiin sillä tavalla, että sotkettiin siihen 
kaikki sellaiset järjestöt ja kunnolliset ih
miset, joiden nimen ei koskaan pitäisi esiin
tyä poliisin kirjoissa. Ja jos tällä keskuste
lulla olisi jotain rakentavaa merkitystä 
niin se olisi se, että vihdoinkin päästäisiin 
siihen, että lojaalisesti ja laillisesti yhteis
kuntajärjestystä kannattavien kansalaisten 
keskuudessa päästäisiin varmuuteen siitä, 
että tässä maassa ei valtiollinen poliisi vas
taisuudessa aseta epäilyksen alaisiksi niitä, 
jotka ovat mitä lojaalisimpia laillisuudelle 
ja tasavallan itsenäisyydelle. Silloin tällä 
keskustelulla olisi ollut jotain merkitystä. 
Muuten minä toivon, että EK:n raportti 
on aiheuttanut sen, että ei voi tulla kysy
mykseen, että etsivä keskuspoliisi meillä va
kinaistetaan. Meillähän tulee eduskun
nassa .Pian esille lepäämässä ollut lakiehdo
tus etsivän keskuspoliisin asettamisesta va
kinaiseksi. Olen saanut sen käsityksen, 
että tässä laitoksessa ensinnäkin on aivan 
liian suuri henkilökunta ja sen tähden se 
työn puutteessakin joutuu ahertelemaan 
kaikk!ea sellaista, johon sen -ei pitäisi kos
kea. Ainakaan kansan oikeustajunta ei 
ymmärtäisi meitä kansanedustajia, jos me 
kaiken tämän jälkeen vielä vakinaistuttai
simme etsivän keskuspoliisin. 

Ed. R ä i s ä n e n: Herra puhemies ! 
Kiinnitin huomiota edellisen hallituksen 
herra pääministerin lausuntoon, joka oli 
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Dtsivän keskuspoliisin toimintaa puoluste
leva, ja jossa hän yksityiskohtiin mennen, 
mainitsi etsivän keskuspoliisin hyödyllisestä 
toiminnasta Mäntsälän kapinan aikana, sen 
edellä ja jälkeen. Minä tahtoisin tehdä oi
keutta etsivälle keskuspoliisille tässä asiassa 
ja sanoa, ·että kyllä kai se oli hyvin tietoi
nen sekä ennen että kapinan aikanakin kai
kista liikehtimisistä ja kapinallisten toi
mista ja tiedoitti niistä hallitukselle. Mutta 
silloin tuo hallitus, jossa Kivimäki silloin 
oli, ei kyllä pääministerinä, vaan oikeus
ministerinä, ei kansalaisten käsityksen mu
kaan toiminut sillä ponnella, kuin sen olisi 
pitänyt toimia sekä kapinaa kukistettaessa 
että erikoisesti myös sen jälkeen. ,Ja kun 
minä sanomalehdessäni arvostelin hallitusta 
tämän johdosta ja sanoin, että hallitus ei 
ole tehnyt ja toiminut niinkuin sen olisi 
pitänyt, vaan että se on menetellyt levä
peräisesti kapinallisiin nä,hden, niin mitä 
teki hallitus, sen oikeusministeri, herra Ki
vimäki? Hän nosti painokanteen lehteäni 
vastaan, Suomen Sosialidemokraattia vas
taan kirjoitukseni johdosta ja yritti saada 
minut linnaan - ,tukka pois ja linnaan'' 
- oli hänen reseptinsä. Niin että jos et
sivä keskuspoliisi joskus on toiminut hyvin, 
niin silloin on herra Kivimäki toiminut 
huonosti, ei ole pannut toimeksi, niinkl:\in 
olisi pitänyt tehdä. Näin minun on täyty
nyt ottaa pohja pois siltä ed. Kivimäen pu
heenvuorolta siinä kohden, johon viittasin. 

Varsin merkillinen oli myös ed. V. Anna
lan lausunto (Ed. Komu: Ei siihen kan
nata kiinnittää huomiota!). Kyllä siihen 
kannattaa vähän kiinnittää huomiota (Va
semmalta: No tukista vaan!). Hän nimit
täin sanoi, että nuo etsivän keskuspoliisin 
muistiot, promemoriat ovat oikeastaan 
täyttä totta, todistettua asiaa - niin hän 
antoi ymmärtää. Jos niissä on tehty toi
set kommunisteiksi kokonaan, toiset osalli
siksi kommunismiin, niin todistakoot, että 
he eivät ole sitä. Etsivän keskuspoliisin 
promemoriassa on esitetty sellaista, josta 
herra sisäministeri on pyydellyt anteeksi, 
mutta se on kuitenkin täyttänyt tehtävänsä. 
Saksassa natsi-lehti julisti, että ,Moskovan 
ystävä Suomen hallituksessa", siis herra 
Kivimäen hallituksessa, ja nyt täällä ed. 
V. Annala sanoo promemoriassa maini
tuista, että juuri ne ovat kommunisteja, tai 
elleivät ole kommunisteja, niin todistakoot 
sen. Tämä on omituista lain ja oikeuden 

sovellutusta. Jos ottaisimme esimerkin lä
heltä, ed. V. Annalan ja minun väliltä, 
niin olisi aivan samanlaista, jos hän tuolla 
koridoorissa tulisi minua vastaan ja sanoisi, 
että ,jaha, siinähän se miehentappaja tu
lee", ja kun minä tiukasti sanoisin, että 
en ole, niin hän sanoisi, että ,todista, ettet 
ole''. Minä olen tietysti silloin hyvin on
nettomassa asemassa. Mutta samalla ta
valla hän menetteli niihin onnettomiin ih
misiin nähden, jotka on leimattu kommu
nisteiksi etsivän keskuspoliisin raportissa. 
Kyllä totisesti ovat valitettavat ilmiöt ke
hittyneet nopeasti ja sangen pitkälle, niin 
että oli aika ja suuri syy herra sisämini~
terillä pyydellä tässä anteeksi ja valittaa 
sitä, mitä on tapahtunut. 

Minä muuten panen ilolla merkille sen 
kehityksen oikeaan suuntaan, mikä on ta
pahtunut herra sisäasiainministerissä. Sil
loin kuin nämä promemoriat julkaistiin ja 
sanomalehdissä niistä ahdistettiin herra 
sisäministeriä, sanoi hän, että juu, mikä 
on, se on, eikä mitään tutkimuksia panna 
toimeen. Tosin kyllä jo muutamien tun
tien perästä muuttui tilanne niin, että hä
nen täytyi panna tutkimus toimeen, tosin 
sellainen kuin se oli, ja sii'hen hän ei ilmei
sesti ole itsekään tyytyväinen, koska viit
taili vähän laajemmista toimenpiteistä. 
Nyt on, totean sen, sisäasiainministeri pa
laamassa hakoteiltä, joilla oli jo varsin 
pitkälle mennyt. Minä voisin nyt kiittää 
tässä, jos se ei vaikuttaisi pahasti, Kallion 
hallitusta. Hyvä seura tekee kaltaisekseen 
(Eduskunnassa naurua). 

1Sitten haluan esittää hiukan promemo
riaa, kiinnittää huomiota eräisiin seikkoi
hin, joihin ei ehkä tässä keskustelussa ole 
vielä ainakaan huomattavammin ikajottu. 
Käsittämätön ilmiö on nimittäin demo
kraattisessa maassa Tulenkantajat-l·ehden, 
tuon kulttuuriradikaalisen lehden vainoa
minen. Erikoisen merkilliseltä vaikuttaa 
tämä vaino nykyisin, kun Suomen viralli
nen ulkopolitiikka on ilmoittanut noudat
tavansa skandinaavista orientoitumista, 
jota Tulenkantajatkin edustaa. Lehti on 
t>Ohnyt ,palveluksia suomalaiselle yleisölle 
esittelemällä suomeksi 'Skandinavian ja 
Englannin kirjallisuutta, la.insäädäntötyötä 
ja suurten sanomalehtien, sekä porvarillis
ten että sosialidemokraattisten, lausuntoja. 
Se on näin pyrkinyt luomaan kiinteämpää 
yhteyttä Suomen ja sen lähinaapurimaiden 
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välillä. Palkkioksi tästä kiitettävästä pyr
kimyksestä on sille jaeltu painokanteita 
milloin mistäkin asiasta ja oikeistolehdistö 
on raivonnut sitä vastaan suorastaan midi
puolisella kiihkolla vääristeli@ lehden lau
suntoja ja pannen sen tiliin miltei kaikki 
asiat maan ja taivaan välillä. Äsk·ettäin 
täytyiikin lehden toimittajan kääntyä oikeus
kanslerin puoleen ja pyytää oikeuksiensa 
turvaamista. Hänen kantelukirjelmässään, 
joka hyvin kuvaa maassa nykyisin vallit
sevaa tilannetta, sanotaan: 

,Ihmisoikeuksien Liiton rekisteröiruis
asian oHessa käsiteltävänä Helsingin kau
pungin rastuvanoikeudessa, tuli sen yh
teydessä julkisuuteen kaksi etsivän keskn& 
poliisin laatimaa .promemoriaa, joissa väi
tettiin lukuisten sivistyksellisten, lhumani
tääristen ja poliittisten järjestöj@ ja leh
tien toiminnallaan edistävän Suomessa kiel
lettyä kommunistista toimintaa. Kun pro
memoriat, lähinnä erehdyksestä, kuten sisä
ministeri ilmoitti, tulivat julkisuuteen, saa
tettiin todeta, että ne sisälsivät perättömiä 
tietoja. Kuitenkin on näitä poliittisen 
kiihkomielen sane1emia asiakirjoja käytetty, 
kuten entinen maatalousministeri professori 
K. 'T. Jutila, joka erosi hallituksesta pan
nakseen vastalauseen etsivän keskuspoliisin 
käyttämien menettelytapojen johdosta, Tu
run ,Sanomille on ilmoittanut, m. m. syyt
täjän tietoaineistona Turun hovioikeuden 
kanneviskaalinvirastossa. Tämä seikka kos
kee minua henkilökohtaisesti, koska minulla 
on parhaillaan Turun hovioikeudessa esillä 
painokanne-juttu, jossa minua syytetään 
eräistä suurten länsieurooppalaisten lehtien 
Suomen oloja koskevista sitaateista Tulen
kantajat-lehdessä ja jossa syyttäjä vaatii 
minulle alioikeudessa tuomitun rangaistuk
sen koventamista ja lehden lakkauttamista. 
Kun vastuullani ilmestyvän Tulenkantajat
lehden tarkoituksesta ja sisällöstä annetaan 
etsivän keskuspoliisin promemoriassa .perät
tömiä tietoja siinä määrin, että sitaatteina 
Tulenkantajista •esitetään lausumia, joita 
lehdessä ei ensinkään ole ollut, anon kun
nioittavimmin, että te, herra Oik-euskansleri, 
antaisille toimeenpanna kiireellisen tutki
muksen siitä, millä tavalla kysymyksessä
olevia etsivän keskuspoliisin promemorioita 
käytetään Turun hovioikeudessa syytemate
riaalina, sekä ryhtyisitte toimenpiteisiin 
minun oikeuteni turvaamiseksi". 

Tämä oikeuskanslerille jätetty kirjelmä 
on vakava todistus siitä, että Suomen kan
salaiset eivät ·enää tunne olevansa lain tur
vaamia ja että etsivä keskuspoliisi käyttelee 
sille annettuja valtuuksia väärin. Toimit
taja Vala syyttää julkis·esti lehdessään etsi
vää keskuspoliisia väärennyksestä, kun se 
promemoriassaan liioitt·elee, muka Tulen
kantajista esittää lauseita, joita lehdessä 
ei ole ollut. Promemoriassa, - ja se on 
sivumennen sanottuna julkaistuna joten
kin täydellisesti Tulenkantajat-lehdessä, 
vaikka valitettavasti sisäministeri ei ole 
sitä numeroa huomannut lukea -, niin 
promemoriassa on seuraava kohta, joka 
selvästi kuvaa, miten kirjailijain harras
tuksista tehdään poliittisia numeroita: 

, Tulenkantajat järjestivät 13/10 193·5 
Elannon kerhohuoneistossa keskusteluko
kouksen, johon vieraiksi oli kutsuttu nuor
tasavaltalaisten liitto, ,Kerho 33 ", vapaat 
radikaalit ja kuolemanrangaistusta vastus
tava komitea. Kokouksessa selostettiin niitä 
syitä, jotka olivat tehneet vapaamielisten 
porvarien ja sosialistisen maailmankatso
muksen omaavien yhteisen kulttuuririnta
man välttämättömäksi sekä niitä muotoja, 
jotka tämä järjestelmä on saanut eri 
maissa. Siellä korost·ettiin myös sangen 
kommunistisävyisen Pariisin kirjailijakon
gressin merkitystä. Kokous valitsi komi
tean ylläpitämään yhteyttä fascismin vas
taisten kulttuurijärjestöjen kesken. Komi
teaan tuli jäseniä m. m. Nuortasavaltalais
ten liitosta ja se päätti asettua pysyvään 
yhteyteen Pariisin kirjailijakongressin aset
taman kansainvälisen kirjailijatoimiston 
kanssa. Saman päivän iltana järjestivät 
edellä olevaan kokoukseen osaaottaneet so
sialistiset kirjailijat esittelyn kirjatyöläis
ten talossa, jossa 'Tulenkantajat sanoo m. m. 
·esitetyn ,ideologisesti rohkeaa taistelevaa 
julistusta'' ja ,rehevää armeijahuumoria'' 
ja ,suuripiirteisiä tulevaisuuden kuvia". 
Puheissa vaadittiin kulttuuririntaman syn
nyttämistä sosialistisen taiteen puolesta 
kustantajien julkaisupolitiikkaa, sotaa ja 
fascismia vastaan. Lokakuun 13 päivän 
tunnuksena Tulenkantajat ilmoittaa olleen: 
,Kaikkien maiden intellektuellit liittykää 
kaikkien maiden proletariaattiin.'' 

Näin sitä politiikkaa leivotaan etsivän 
keskuspoliisin taholla. Pariisin kirjailija
kokous on noita tuommoisia intellektuellien 
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kokouksia, joissa aatteita kovasti tuulete
taan ja joissa esitetään erilaisia mielipi
teitä. Siitä päättäen, että kirjailijakokouk
sen ,silmän tekevien" joukossa oli niin 
täydellisesti 1porvarillisia kirjailijoita kuin 
englantilaiset E. M. Forster ja Aldous 
Huxley, joita täällä Suomessa juuri por
varillisella ta:holla reklamoidaan, tuntuu 
etsivän keskuspoliisin puhe kommunistisä
vyisestä kirjailijakokouksesta vahvasti lii
oitellulta. Mutta valtiollisen poliisin lau
sunto on muissakin suhteissa merkillinen. 
Tulenkantajat kirjoittaa ylläolevan joh
dosta seuraavaa: 

,Tulenkantajat on aikakauslehti, joka 
siis ei voi järjestää minkäänlaisia kokouk
sia. Kokouksen järjesti kirjailija- ja tai
teilijayhdistys Tulenkantajain seura, joka 
on täysin riippumaton TuLenkantajat-leh
destä. Illalla ollut juhlatilaisuus taas oli 
sosialidemokraattisten nuorten kirjailijain 
lausuntailta, joka oli heidän oma yksityi
nen aloitteensa. Meidän kirjoittamiksemme 
merkityt lauseet ovat kyllä sangen viat
tomia, mutta tarkastimme kuitenkin 'Tulen
kentajain lokakuun 19 päivänä 1935 ilmes
tyneen numeron, jossa tilaisuuksista ker
rotaan ja toteamme, että Tulenkantajissa 
ei ole niitä lauseita, joita etsivän keskuspolii
sin virallisessa asiakirjassa ;pannaan meidän 
tiliimme, vaan on kysymyksessä ilmeinen 
vaarennys. Tulenkantajien seurasta ,esite
tään s'e hämmästyttävä lausunto, että se 
vuonna 19G2 teki täydellisen pesä,eron ai
kaisemman vapaamielisen porvarillisen 
suunnan kanssa ja viitataan tästä Tulen
kentajain pääkirjoitukseen ,Selvään ve
teen", jättäen mainitsematta, että siinä 
mainitaan skandinaavista orientoitumista, 
joka ei suinkaan ole ristiriidassa vapaa
mielisyyden kanssa. 'Muutkin tiedot Tu
lenkantajia koskevassa selonteossa ovat, lie
västi sanoen, omituisia. ,Lehteä on usein 
rangaistu kommunistihenkisestä tai muuten 
lainvastaisesta kirjoittelusta.'' Oikeampaa 
olisi tietysti sanoa, että sitä on rangaistu 
kaunokirjallisista kertomuksista ja histo
riallisista muistelmista huomauttaen sa
malla, että Korkein oikeus on kumonnut 
,Shwejkistä'' nostetun syytteen.'' 

Toisessa kirjoituksessa syyttää Tulenkan
tajain toimittaja etsivää keskuspoliisia siit~, 
että se on myötävaikuttanut maassamme 
sellaisen ilmiön syntymiseen, jota hän ni
mittää sanomal,ehtihuliganismiksi. Sa.ma 

järj,estelmä, joka ilmenee promemoriassa, 
väärien sitaattien esittäminen, kukoistaa 
myös oikeistolehdistössä ja erikoisesti niissä 
oikeistolehdissä, joiden on syytä olettaa 
olevan läheisessä suhteessa etsivään keskus
poliisiin. Kuvaavana esimerkkinä tästä Dn 
kokoomukselainen Vaasa-lehti. Syyskuun 
27 päivänä se julkaisi lakitieteentohtori 
Aatos Alasen raivoisan ja asiattoman kir
joituksen ,suomalaisista tulenkantajista'', 
jolla nimityksellä hän ilmeisesti tarkoitti 
koko kansanvallan kannalla olevaa sivisty
neistöä. Kirjoitus koski pääasiallisesti 
Ludvikinkadulla ilmestyvää Nykypäivä
lehteä ja Vaasa julkaisi muka lainauksena 
Nykypäivälehdestä pitkän sitaatin, jonka 
oli määrä osoittaa tämä lehti komintern
ystävälliseksi. Tällaista, tai edes sen suun
taista, lausuntoa ,ei ole kuitenkaan koskaan 
ollut Nykypäivässä, kuten lehden ,päätoi
mittaja jyrkkäsanaisessa peruutuksessaan 
ilmoittaa. Kysymyksessä o1i siis kiihty
myksen aikaansaaminen 100-prosenttisen 
valheen avulla. Vaasa oli aivan poissa 
suunniltaan silloin Kivimäen !hallituksen 
kaatumisen johdosta ja se laski ilmoille 
valheen toisensa perästä. Tulenkantajat se 
leimasi siteeraamaHa toisesta lehdestä, Ny
kypäivästä, lausumia, joita ei Nykypäivässä 
eikä Tulenkantajissa, ole koskaan ollut. 
Syyskuun 27 .päivänä ja syyskuun 29 päi
vänä se kehitti 100-prosenttista valhettaan 
edelleen :leimaamalla !kaikki Kivimäen hal
lituksen kannattajat sillä .perusteella, että 
'l'ulenkantajat oli kirjoittanut ,riemullisia 
kirjoituksia'' kuten Vaasa ilmoitti, halli
tuksen kaatumisen johdosta. 'Totuus oli 
kuitenkin se, ,että Tulenkantajat, joka on 
viikkolehti, ei voinut kirjoittaa sanaakaan 
Kivimäen hallituksen kaatumisesta siitä 
yksinkertaisesta syystä, että tämä viikkoleh
tenä saattoi kirjoittaa siitä vasta viikkoa 
myöhemmin, kuten lehti itse huomauttikin. 

EK:n promemorioitten turmiollinen 
journalistiikka näyttää vaikuttaneen hy
vin ,pahasti yleensäkin sanomalehdistön 
tasoon. Äskettäin oli edistysmielisessä 
Etelä-Suomen Sanomissa valitus siitä, että 
paikkakunnan kokoomuspuolueen lehti, 
Lahti, oli esittänyt vääriä sitaatteja Etelä
Suomen Sanomain Espanjan tapahtumia 
koskevasta kirjoituksesta ja selittänyt luki
joille, että, Economist, Lontoon finanssi
piirien lehti, johon Etelä-Suomen Sanomat 
oli vedonnut, on vasemmistolehti. Tämä 
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on sellaista tosiasioiden päälaelleen kään
tämistä, jotta vallan hiukset nousevat pys
tyyn sellaista lukiessa. Minulla on o_llut 
kunnia jo aikaisemmin puhua siitä, m1ten 
naurettavaa on valtiovallan ryhtyä vainoa
maan jotakin humoristista romaania, sel
laista kuin ,Kunnon sotamies Shwejk", 
joka kuvaa maailmansodanaikaista Habs
burgien Itä valta-Unkaria. Tyydytyksellä 
totesin, että korkein oikeus kumosikin siitä 
nostetun syytteen, mutta edelleen kummit
telee ,,Shwejk" E. K:n promemoriDissa. Oli 
vallan luonnollista, että oikeusministeriön 
painokanteen hankittua ,Shwejkille'' hyvän 
ja ilmaisen reklaamin, joku yritteliäs kus
tantaja tekisi siitä itselleen myyntiartik
kelin. Mitä tekee silloin E. K. ~ Pieni 
Kirjailijain Kustannusliike, joka ei ollut 
julkaissut mitään muuta kuin kaunokirjal
lisia teoksia, jolla ei ollut kerrassaan mi
tään tekemistä päivän politiikan kanssa, 
merkittiin muistioihin yhteis- ja kansanrin
tamakirjallisuuden julkaisijaksi. Tällainen 
on jo siivotonta peliä. Olen itse lukenut 
,Shwejkin'' suomeksi ilmestyneen ensi osan 
ja koettanut tutkia, mistä valtiollisen polii
sin viha tätä kirjaa vastaan mahtaa johtua. 
Muuta selitystä en ole löytänyt kuin sen, 
että tshekkiläinen kirjailija tuossa teoksessa 
hullunkurisella tavalla kuvaa keisari Frans 
J osefin valtiollista poliisia. Siinä kerro
taan, kuinka arkkiherttuan Frans Ferdi
nandin tultua Sarajevossa ammutuksi, kei
sarillinen poliisi pidättää laumoittain ihmi
siä murhaan osallistumisesta. Muitten mu
kana pidätetään m. m. eräs kapakan isäntä, 
joka ei koskaan ollut puhunut politiikkaa, 
mutta joka onnettomuudeksi tuli kerto
neeksi, että hänen täytyi keisarin kuva 
viedä vinnille, kun kärpäset olivat sen 
tahrineet. No niin, tshekkiläinen humoristi 
kertoo, että onneton kapakoitsija saatuaan 
kärpästen ansiosta 10 vuotta kuritushuo
netta, joutui päästään niin pyörälle, että 
huusi: eläköön ajatuksenvapaus! Ja mi
nulla on nyt pieni epäilys, että etsivä kes
kuspoliisi on niin julmistunut tästä lau
seesta, että se on ,pannut ,Shwejkin'' ja 
Kirjailijain Kustannusliikkeen muistioi
hinsa. 

Juuri äsken on ,Tulenkantajain" toimit
taja Turun hovioikeudessa saanut 6 kuu
kautta vankeutta sen takia, että hän on 
lehteensä siteerannut Englannin ja Skan
dinavian johtavien lehtien lausuntoja kuu-

luisasta Antikaisen jutusta. Vaikka sen pi
täisi olla kriminaalijuttu, on etsivä keskus
poliisi sen hoitanut. Tämän jutun hoitoa 
ovat arvostelleet muutkin lehdet kuin 
,'l'ulenkantajat' ', ja vuosi sitten sai sisä
asiainministeri täällä eduskunnassa tehdä 
selkoa siitä, kuka oli määrännyt ruotsalai
sen asianajajan Arvid Rudlingin käänny
tcttäväksi takaisin Suomen rajalta, kun hän 
palasi matkalta, jonka aikana hän oli käy
nyt väitetyllä murhapaikalla ra;tan takana 
tutkimassa Antikaisen juttuun liittyviä 
seikkoja. Sisäministeri ilmoitti tällöin, että 
rajalta käännyttämisestä oli antanut mää
räyksen etsivä keskuspoliisi. Tämä oli oma
valtaista menettelyä ja juuri tällaisten oma
valtaisuuksien vuoksi paisui Antikaisen ju
tusta sellainen skandaali, että maan koko 
maine on siitä kärsinyt. Mutta sen si
jaan, 'että etsivää keskuspoliisia olisi näistä 
asioista ojennettu, rangaistaankin sanoma
lehtimiestä, joka on ainoastaan täyttänyt 
velvollisuutensa huomauttamalla vaaroista, 
joiden alaiseksi maan maine joutuu syyttä
jäviranOilllaisten menettelyn vuoksi. Etsivä 
keskuspoliisi koettaa selviytyä oikeudelli
sesta arvostelusta puhumalla räikeästi 
, Tulenkantajista", että se muka on esiin
tynyt , Toivo Antikaisen innokkaana puo
lustajana'' vaikka lehti ei ole puhunut 
Toivo Antikaisen persoonasta kerrassaan 
mitään, vaan on pohtinut ainoastaan asian 
oikeudellista puolta, julkaissut virallisia 
asiakirjoja, lakimiesten ja asiantuntijain 
lausuntoja ja puolustanut lähinnä sitä, että 
myöskin syytetyn todistajia on kuultava -
kanta, jonka sitten myös korkein oikeus 
omaksui palauttaen jutun takaisin alioikeu
teen. ,Tulenkantajat" on siis vain puolus
tanut tärkeätä oikeusperiaatetta. 

Oman lukunsa ansaitsee E. K:n prome
moriain käyttö oickeudenkäynneissä, johon 
täällä onkin jo viitattu. Viime aikoihin 
asti on luultu, että noita promemorioita on 
vain yhtä lajia, nimittäin sellaisia, jotka 
esitetään julkisesti oikeudessa ja joihin siis 
asianosaiset voivat tutustua sekä vastata. 
Mutta näiden kuuluisien promemoriain yh
teydessä on saatu tietää, että 'On sellaisiakin 
promemorioita, joita ei oikeudelle ensin
kään esitetä, vaan jotka on lähetetty syyt
täjälle , tietomateriaaliksi ". Sisäasiainmi
nisterihän selitti, kun tuli tietoon, että 
,kansanrintama promemoriat'' oli lähe
tetty syyttäjäviranomaisille, että aikaisem-
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minkin on E. K:n promemorioita lähetetty 
syyttäjäviranomaisille vain ,informatiotar
koituksessa ", ei siis oikeudessa esitettäviksi. 

Mitä tulee julkisiin promemorioihin, 
esiintyy niitä muodossa ja toisessa melkein 
jokaisessa poliittisessa jutussa. Välistä ne 
esitetään pitkinä yhtäjaksoisina ja erilli
sinä lausuntoina, välistä niitä liitetään kuu
lustelupöytäkirjoihin jonkinlaisina kuulus
telijain ,merkintöinä ". Näitä merkintöjä 
on usein sivumäärin, niin että ne usein 
pääasiassa muodostavatkin ,kuulustelupöy
täkirjan". Tämä on outn tapa tehdä kuu
lustelupöytäkirjoja, tapa, jota tavallinen 
poliisi ei ensinkään tunne. Säännönmukai
nen pöytäkirja näet sisältää kuulusteltavan 
oman kertomuksen ja vain poikkeustapauk
sessa kuulustelijan omia mielipiteitä. Etsi
vän keskuspoliisin kuulustelupöytäkirjat ei
vät senvuoksi olekaan varsinaisia kuulus
telupöytäkirjoja, 'Vaan kuulustelijan ,pro
memorioita", jotka on laadittu samoja 
näkökohtia silmälläpitäen kuin syytekir
jelmä. 

Esiintyköötpä E. K:n ,promemoriat" 
joko erillisinä lausuntoina tai kuulustelu
pöytäkirjoihin liitettyinä merkintöinä, ovat 
ne luonteeltaan aivan samanlaisia. Ne si
sältävät etsivän keskuspoliisin käsityksiä, 
johtopäätöksiä ja niin sanottuja ,tietoja", 
joiden lähdettä ei ilmoiteta. Etsivän kes- 1 

kuspoliisin miehet sitten oikeudessa todis
tavat nuo lausunnot. Jos todistajalta tie
dustellaan, mitenkä hän tietää asian niin 
olevan, tietääkö hän itse sen tai keneltä 
hän on tiedon saanut, niin vastaus useim
miten kuuluu, ettei hän itse tiedä mitään, 
mutta että etsivä keskuspoliisi yleensä on 
saanut tietoonsa, että asia niin on. Miten 
tämä tieto on tullut ja mihin se perustuu, 
siitä ei todistaja tiedä mitään. Tavallisessa 
oikeudenkäynnissä sellainen todistus on 
täysin arvoton eikä niille tiedettävästi 
poliittisissakaan jutuissa alkuaikoina todis
·tusarvoa annettu. Mutta vähitellen alkoi
vat tuomioistuimet pitää näitä promemo
rioita jonkinlaisina asiantuntijalausuntoina 
'ja niille pantiin syytettyjen huomautuk
sista huolimatta yhä suurempaa arvoa. 

Tuomioistuimet ovat liiaksi luottaneet 
etsivän keskuspoliisin rehellisyyteen. Kun 
sen lausunnoissa, kuten jo olen maininnut, 
voi olla suoranaisia 'Väärennyksiä, niin ym
märtää, minkälaisena oikeusvaarana nämä 
lausunnot, promemoriat, ovat olleet. 

Vielä vaarallisempia ovat tietenkin olleet 
salaiset promemoriat, joihin jo ed. Wiik 
viittasi. Miten syyttäjät niitä ovat käyttä
neet, ei ole tiedossa. Se on kuitenkin asia, 
joka on välttämättömästi tutkittava. Täy
tyy saada täysi selvyys siitä, mitä vaiku
tusta sellaisella salaisella syyteaineistolla 
mahdollisesti on ollut syytteiden kehittämi
seen, sillä ei suinkaan tätä aineistoa ole 
lähetetty ,muuten vain". .Salaisen syyte
aineist·on käyttäminen on vastoin kaikkea 
oikeusperiaatteita, ja tekee kansalaisten 
oikeusturvan mitättömäksi. Se on niin va
kava asia, että se on perusteellisesti selvi
tettävä ja saatava ehdottomat takeet siitä, 
ettei sellaista vastaisuudessa tapahdu. 

Lopuksi vielä joku sana asioista, joihin 
edustajat Wiik ja Inkilä ovat täällä viitan
neet. Kuulustelut, joissa käytetään n. s. 
,kolmannen asteen" menettelyä, eivät ·Ole 
tuntemattomia •etsivässä keskuspoliisissa, 
vaikka niitä ei ole voitukaan todistaa. Tuo
mitut, valtiorikoksista. tuomitut ja istuneet 
ja istumassa olevat ovat niistä alinomaa 
kertoneet. Niistä ·on kerrottu oikeuksissa
kin, vaikka niitä ei luonnollisesti ole saatu 
todistetuksi. 

Ja sitten seikka, johon ed. Inkilä täällä 
kiinnitti huomiota, se on, etsivän keskus
poliisin työnantajain käytettävänä ja työn
antajain palkkapoliittisena apurina olemi
nen. Mehän tiedämme - minä olen täällä 
eduskunnassa siitä aikaisemmin puhunut, 
ja nyt ed. Inkilä siihen varsin pätevästi 
kiinnitti !huomiota-, että etsivästä keskus
poliisista annetaan tietoja työnantajaliit
toon. Täällä on sanottu, kun minä aikai
semmin ahdistin tästä asiasta sisäasiainmi-· 
nisteriä, että etsivästä keskuspoliisista ei 
anneta muuta kuin sellaisia yleisiä tietoja. 
Mutta tosiasia on, että sieltä annetaan hen
kilötietoja, jotka merkitään työnantajalii
ton, entisen ulkoministeri Hackzellin liiton, 
kortistoon, jota ihoitaa entinen etsivän kes
kuspoliisin päällikkö, Ossi Holmström, 
joka on työnantajaliiton palveluksessa. 
Siellä pidetään täydellistä kortistoa ihmi
sistä, työläisistä, ja onneton, joka siihen 
kortistoon tulee merkityksi! Työnjohtajat, 
nekin, jotka ovat inhimillisiä, ovat voimat
tomia sitä vastaan. He saattavat selittää, 
niinkuin täällä on jo sanottu, että he eivät 
voi mitään, ,käsky on käynyt ulos keisari 
Augnstukselta ", että niin ja niin on teh
tävä, pois pois töistä vaan! 



406 Tiistaina 20 p. lokakuuta 1936. 

Edelleen. Minä en tiedä, että onko etsi
vän keskuspoliisin miehiä työmailla työläis
ten spioneina, mutta puolustusministeriön 
työmailla on spioneja. Siellä kai on 
oma etsivä keskuspoliisinsa, oma ohranansa. 
:Mutta nämä kyllä tällaiset pian keksitään, 
eivätkä työnjohtajatkaan niistä oikein pidä. 
Kun on rehti työnjohtaja, niin hän sanoo 
työläisille asian oikean laidan. Minulle 
joku kertoi eräästä työnjohtajasta, jonka 
nimeä minä en sano, vaikka ristinpuulle 
pantaisiin, että hän oli sanonut työläisille, 
että ,pojat, pitäkää nyt leipälinkkunne 
kiinni, sillä täällä on sellainen pitkäkorva, 
joka ·on olevinaan työmiehenä ". Ja pojat 

.pitivät suunsa kiinni eivätkä ·politikoineet. 
Jos olisivat politikoineet, niin kukaties oli
sivat linnassa. Työnjohtaja tahtoi suojata 
alaisiaan tuollaiselta ,pitkäkorvalta ". Ikävä, 
että tällaista harjoitetaan, sillä tiedetäänhän 
minkälaista ihmismateriaalia yleensä ovat 
sellaiset, jotka tuollaisiin tehtäviin antau
tuvat työmailla. Niin, etsivän keskuspoliisin 
asema työnantajaliiton auttajana on nyt 
kertakaikkiaan lopetettava. 

Herra sisäasiainministeri sanoi täällä, 
että etsivään keskuspoliisiin nähden on ryh
dytty erinäisiin toimenpiteisiin ja että 
niitä tullaan jatkamaan. Minä toivon myös
kin, että niitä jatketaan. Sille komitealle, 
joka ehkä tulee asetettavaksi, sille tulee 
suuri työ tuon Augiaan tallin puhdistami
sessa. Minä toivon, että sillä on voimia 
riittävästi siihen tehtävään, joka sen suo
ritettavaksi tulee, sillä se on sellainen teh
tävä, joka täytyy suorittaa. 

Ed. Kokko: Herra puhemies! - Näyt
tää niinkuin ·edustajilla olisi eri ajatus 
siitä, mitä tä.ssä maassa on puhdistet
tava. Minun mielestäni edustajilla pitäisi 
olla velvollisuus pitää huolta siitä, että 
tästä maasta puhdistetaan kaikki ne voi
mat, jotka tavalla tai toisella Suomen itse
näisyyttä uhkaavat, eikä kuten edustaja 
Räisänen äsken sanoi puhdistettava sel
laista virastoa, joka on ikäänkuin valvo
vana silmänä, etteivät tässä maassa pääse 
itsenäisyyttä ja vapautta uhkaavat voimat 
työskentelemään ja vapaasti toimimaan. 
Niin, täällä on vasemmiston taholta liikut
tavasti puhuttu ihmisoikeuksien ja rauhan 
puolesta, joita täällä on vaara uhkaamassa 
muka oikeiston taholta. Ja kuitenkin jo
kainen jäsen tässä eduskunnassa, niinkuin 

koko maassa, tietää, että todellinen ja ensi
käden vaara on aina uhkaamassa ei ainoas
taan meidän maamme, mutta koko maail
man rauhaa ja ihmisoikeuksia kommunis
min taholta (Eduskunnasta: Kuka se meni 
Abessiniaan!). Sieltä joka hetki uhkaa 
maailmanvallankumous ja diktatuuri, tosin 
köyhälistön diktatuuri, mutta se on kuiten
kin diktatuuri ja on osoittautunut kaik
kialla, missä se on päässyt voimaan, mitä 
häikäilemättömimmäksi. Jos vasemmisto
puhujien sydämessä todella on pelko rau
han rikkoutumisesta ja diktatuurin synty
misestä, niin tuotakoon se esille myöskin 
niin selkeänä, ettei sitä voida väärinkäsit
tää. Turhaan on lausunnoissa saanut etsiä 
viittaustakaan siitä, että pelättäisiin rau
han rikkoutumista kommunistisen varuste
lun seurauksena maailmanvallankumouksen 
valmistajain taholta (Ed. Räisänen: Nyt 
on toisesta asiasta puhe ! ) . Ei ole toisesta 
asiasta, sillä kommunismin vaarasta nyt on 
puhe. Tämä muistio käsittelee nimittäin ky
symystä, onko kommunistit tässä maassa 
olleet mukana valmistamassa kansanrinta
maa, ja näin ollen on juuri kysymys kom
munistivaarasta tällä hetkellä (Ed. Räisä
nen: Porvareita siinä muistiossa mainitaan 
eikä kommunisteja!). Se selittää kokonaan 
kysymystä, ovatko kommunistit meidän 
maassamme mukana kansanrintamaa perus
tamassa. Vasemmiston taholta hyökätään 
vain leppymättömästi kaikkia niitä vastaan, 
jotka työskentelevät tuota todellisen rauhan 
rikkoutumisvaaran ja maailman pelottavim
man diktatuurivaaran suosijoita vastaan. 
Vasemmiston taholta puhutaan fascismin 
vaarasta meidän maassamme (Ed. Räisä
nen: No, eikö se ole sitä?). No, se vaara 
on kuitenkin myöhäissyntyisempi kuin 
kommunistivaara ja kokonaan viimemaini
tun synnyttämä. Se on helposti ainakin 
meidän maassamme poistettavissa ja loppuu 
kokonaan sillä hetkellä, kun vasemmiston
kin taholta ryhdytään yksimielisesti ja voi-· 
makkaasti vastustamaan kommunismia ja 
sen levenemistä tässä maassa. Fascistihai
hattelijoilta katoaa maa jalkain alta heti, 
kun eduskunta yksimielisesti ja selkeästi 
ilmaisee varman ja vastustavan kantansa 
kommunismia ja sen mukana uhkaavaa dik
tatuuria kohtaan. Tällä tavalla, mutta ei 
muuten tässä maassa voida kokonaan tu
kahduttaa viimeisiäkin rippeitä fascisti
sesta ajattelusta, vaarasta puhumattakaan. 
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Siis juuri niillä, jotka puhuvat fascismin 
ja sodan vaarasta, on itsellään, ja juuri 
heillä, mahdollisuus poistaa tuolta taholta 
oletettu vaara osoittamalla, että he ovat 
kommunismin vastustajia. Vasta sitten, 
kun he itse tämän osoittavat ja todella sen 
mukaan toimivat, voidaan myös uskoa, että 
he ovat periaattellisia sodan ja diktatuurin 
vastustajia. Muussa tapauksessa heidän pu
heensa on vain korupuhetta, ja se voidaan 
tulkita kommunismin suosimiseksikin, kom
munismin, diktatuurin ja maailmanvallan
kumouksen joko itsetietoiseksi tai itsetiedot
tomaksi ihailuksi. Muuten on tuolla kom
munistien johtamalla rauhanaatteen ajami
sella kammottava kaksinaamaisuus, huomat
takoon, että minä puhun: kommunistien 
johtamalla rauhanaatteella. Neuvosto-V enä
jällä, josta naamioitua rauhanaatetta meil
läkin ajetaan, selitetään rauhan turvaami
nen aivan päinvastaisella, mutta ainoalla 
oikealla tavalla. Siellä toteutetaan tuo 
vuosisatainen totuus tässä asiassa: jos tah
dot rauhaa, varustaudu sotaan. Ei mis
sään maailmassa ole sotavarusteita lisätty 
niin paljon kuin Venäjällä, ja kansalle jul
kisesti siellä sanotaan, että paras keino 
rauhan turvaamiseksi on varustautuminen 
sotaan (Ed. Räisänen: Me jaksamme olla 
siinä kilpailussa mukana!). Sen tietävät 
meidän rauhanliittolaisemmekin täysin var
masti, näyttääpä siltä, kuin heillä sitä vas
taan ei olisi mitään muistuttamista. Lie
neekö sanoja käytetty ,enemmän väärin ja 
nurinpäin käännettynä totuuden tulkkina, 
kuin tekevät juuri kommunistiset n. s. 
Ihmisoikeuksien Liiton suosittelijat ja oh
jelmapuhujat. Tuo Ihmisoikeuksien Liiton 
alkuperäinen ja koko maailmaan levitetty 
ohjelma on myös samojen miehien sane
lema, jotka esim. Inkerin suomalaisiin koh
distavat ihmisoikeuksien sydämetöntä louk
kausta. Kokonainen kansa on karkoitettu 
kotikonnultaan ympäri Venäjän valtakun
nan kansana katoamaan, kuolemaan kur
jissa suoseuduissa puutteeseen ja tauteihin. 
Ihmisoikeuksien Liitto ei näe, ei ainakaan 
ole vielä ilmoittanut näkevänsä tässä mi
tään vääryyttä ihmisoikeuksia kohtaan ta
pahtuneen, eikä sillä ole ollut mitään sa
nottavaa tästä häpeälEsestä ihmisoikeuksien 
loukkaamisesta. Miksikä liitto ei ole aloit
tanut toimintaansa siellä, missä sitä kipeim
min tarvitaan, näitä julkealla tavalla ih
misoikeuksia polkevia kommunisteja vas-

taan, vaan sen asianajajat päinvastoin 
hyökkäävät ja kohdistavat koko työnsä 
niitä kohtaan, jotka tahtovat onnettomia 
kodeistaan karkoitettuja puolustaa, niiden 
puolesta puhua ja vetää syylliset, ihmisten 
alkeellisimpien oikeuksien riistäjät, sivisty
neen maailman tuomittaviksi. 

Rauhan ja Ihmisoikeuksien Liiton asian
ajajat - muistan eduskunnan ensi päivinä 
Mauri Ryömän, Sundströmin, Ampujan 
y. m. jotka käyttivät siitä kauniita sanoja. 
Mutta minä sanoisin, että ne olivat lausutut 
kaameiden tosiasiain ajatuksista poistami
seksi meiltä muilta. Noita kauniisiin ver
hoihin puettuja puheita pidetään kai tar
koituksella, että huomio kiintyisi toisarvoi
siin kysymyksiin ja varsinainen totuus 
unohtuisi, että jäisi syrjään ja huomaa
matta kaikki se, mistä lopullisestikin on 
kysymys: tämän valtion olemassaolo sekä 
Suomen kansan itsenäisyys ja vapaus. 

Kommunistien lopullisena päämääränä 
on itsenäisyytemme tuhoaminen. Eduskun
nassa ei olekaan ketään, joka ei tätä tie
täisi. Kansanedustajan on kaikin mahdol
lisin keinoin myöskin noustava vastusta
maan niitä voimia, jotka itsenäisyyttämme 
ja vapauttamme uhkaavat, siis myöskin voi
makkaammin, uskaltaisinpa maan itsenäi
syyden puoltamisen nimessä sanoa, myös 
yksimielisesti ja ensi kädessä vastustamaan 
kaikkia niitä toiminnan ilmaisumuotoja, 
joissa kommunistit ovat mukana, mukana 
tarkoituksenaan levittää ja vahvistaa vai
kutusvaltaansa sekä aatteittensa kylvöä_ 
tässä maassa. Elleivät kansanedustajat voi 
tässä asiassa yhtyä, silloin on itsenäisyy
temme, vapautemme, ulkonainen ja sisäi
nen rauhamme sekä ihmisoikeudet todella 
uhanalaisina. Ja jos RauhanHiton ja Ih
misoikeuksien Liiton asianajajat eivät näe 
kommunistien toiminnassa suurinta vaaraa 
(Vasemmalta: Myöskin fascistien ~), mutta 
suurinta vaaraa, ensi käden vaaraa, sekä 
suoranaista että välillistä, muistakaamme 
myöskin välillistä vaaraa: (Vasemmalta: 
Yhtä välillistä on fascistivaara !) niin hyvin 
rauhan säilymiselle kuin ihmisoikeuksien 
voimassa pysymiselle, niin on heidän' lii
toillaan väärät nimet ja kilvet, ne ovat sil
loin itseteossa ihmisoikeuksien riistämisen 
naamioituja liittoja. 

Se välikysymys, joka nyt on käsittelyn 
alaisena, koskee 'kansanrintaman muodostu
mista ja kommunistien osuutta kansanrin-
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tamaan. Toiselta puolen on tahdottu k<iel
tää kansanrintaman olemassaolo maassamme 
ja kieltää myös se tosiasia, että kommu
nistit olisivat täällä kansanrintamassa osal
Esina. Samalta taholta on ilmoitettu, ·että 
niin pian kuin v:oidaan osoittaa, että kom
munistit ovat tällaisessa toiminnassa mu
kana, on sitä ryhdyttävä kaikin tavoin estä
mään ja tukahuttamaan. Enää ei liene 
tässä eduskunnassa ketään sellaista, joka 
väittäisi että esim. Espanjassa ja Ranskassa 
kommunistit eivät johtaisi kansanrintamaa 
tali etteivät ne olisi siinä osakkaina. Ja 
tuo epäilys kansanrintaman olemassaolosta 
ja kommunistien mukanaolosta alkaa häipyä 
ainakin porvarillisella taholla kaikkialla. 
Luimme muutama päivä sitten, 12 päivänä 
tätä kuuta Iltasanomista m. m. · seuraavaa 
pää:kirjoituksen kohdalla: ,Ranskan porva
l'lilliset demokraatit alkavat huomata, mil
·laisten kaverien kanssa he ovat antautuneet 
yhteistoimintaan. Sosialiradikaalisen puo
lueen johtaja Chautemps on hyökännyt 
ankarasti kommunisteja vastaan ja vaatinut 
heitä luopumaan kii:hoitustoiminnasta sillä 
uhalla, että kansanrintama luhistuu. Hän 
viittasi viime viikkoj·en la:kkotoimintaan, 
katumielenosoituksiin sekä ihmetteli, miten 
voi löytyä henkilöitä, jotka eivät ymmärrä, 
että tärlaisten yhteiskunnallisten levotto
muuksien näytelmät luovat pakokauhun ja 
vihan ilmapiirin, joka vaarantaa Ranskan 
taloudellisen tervehtymisen ja maan arvon
annon ja turvallisuuden''. 

Iltasanomat jatkaa tämän johdosta: 
,Tämän puoluejohtajan ihmettelyyn sisäl
tyy vi·elä varsin naivia hyväuskoisuutta. 
Kyllä Ranskankin kommunistit tietävät 
mitä he tarkoittavat ja mihin pyrkivät 
näillä näytelmillään. Kominternin käsky
läisten päätarkoituksena onkin luonnolli
sesti juul'li sekasorron aikaansaaminen. 
Edesvastuu on lä'hinnä niiden demokraat
tisten piirien, jotka lapsellisessa herkkä
uskoisuudessaan luottavat kommunisti.en 
vakuutuksiin ja jatkavat täysin kestämät
tömälle pohjalle rakennettua yhteistoimin
taa kansanl'lintamassa. Meillä Suomessa 
tunnetaan kommunistit, jatkaa Iltasanomat, 
ja heidän metkunsa. .Siksi ei mikään yh
teistoiminta heidän kanssaan voi tulla ky
symybeen fascismin vastustamisenkaan ni
messä." 

Tämä on oikeata puhetta. Ja tälle kan
nalle tulee eduskunnankin asettua. Mutta 

tässä yhteydessä on hiukan katsottava, onko 
meilläkin olemassa tuollaista kansanrin
tamaa tai pyrkimystä sen muodostamiseen 
edes fascismin vastustamisenkaan nimessä. 
Tähän kysymykseen on juuri etsivän kes
kuspoliisin muistio tahtonut antaa vastauk
sen ja selostuksen maan haUitukselle, jonika 
täytyy aina olla täysin selvillä näin tär
keästä, koko maan elinkysymyksestä. Me 
olemme kuulleet herra sisäasiainministerin 
vastauksessa välikysymyksen tekijöille va
kavia totuuksia ja peloittavia tietoja kom
munistien osuudesta erinäisissä yhdistyk
sissä, joilla sinänsä on luonnollisesti yhteistä 
hyvää tarkoittava ohjelma, mutta joissa 
kommunistit, toimihenkilöinä esiintymi
sensä takia, pyrkivät propagoimaan omia 
aatteitaan ja ·erikoisesti niitä aatteita pro
pagoivat fascismin vastustamisen nimessä. 

Sen lisäksi, mitä herra sisäasiainminis
teri on jo täällä esittänyt, osoitettakoon 
muutamia esimerkkejä kommunistien pyrki
myksistä ja osallisuudesta kansanrintaman 
muodostamiseen meillä. Otin mukaani pie
nen l'{lirjan, sitä myydään 2 markan hin
nalla, nimi: Vapaan Espanjan puolesta, 
julkaisijana yksi kansanrintaman järjes
töön kuuluva yhdistys Akateeminen Sosia
listi-Seura r. y., ja tulot, sanotaan, tästä 
kirjasta liitetään kansainväliseen solidaari
suusrahastoon. Tämä kirjanen on alusta 
loppuun mitä hillittömintä kiihoitusta ja 
juuri fascismin vastustamisen nimessä, ku
ten Ohautemps sanoo, ),yhteis·kunnallisiin 
1evottomuuk:siin, luoden kauhun ja luokka
v~han ilmapiiriä, mikä vaarantaa maan ta
loudellisen tervehtymisen sekä maan arvon 
annan ja turvallisuuden.'' Muuten olisi 
hyvä herra oikeusministerinkin kiinnittää 
huomiota tähän kirjaan, jossa sanotaan, 
että meidän maan hallitus suoranaisesti on 
toiminut sotaan johtavia periaatteita nou
dattaen. Esitettäköön vain muutamia ly
hyitä otteita tästä kirjasesta, ne selvittävät, 
että kansanrintamaa koetetaan saada aikaan 
ja siihen liitetyksi eri rylhmiä, mutta lo
pullisena päämääränä on syrjäyttää sitten 
kaikki muut ja toteuttaa vain täysin kom
munistinen ohjelma. Jätän lukematta ne 
törkeydet, joita kirjasessa IKL:stä ja ko
koomuspuolueesta sanotaan. Esitän vain 
ne ko'hdat, joissa arvostellaan niitä puo
lueita, joita toiselta puolen koetetaan kan
sanrintamaan kalastaa. Ensiksikin täällä 
sanotaan, ettei ole täällä sitä porvarillista 
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puoluetta, joka ei olisi kavaltanut perim
mäisiä periaatteitaan. Niin, ·edistysmieli
s~stä seuraavasti: ,Kun laillinen porvaril
linen hallitus kukiStaa maanpetturien ka
pinaa (Espanjassa), niin Suomessa edis
tysmievisen pääministerin pää-äänenkannat
taja selittää sen harjoittavan terroria ja 
hyväksyy sekä fascistien julmuudet että 
Saksan ja Italian intervention. Niin on 
mainittu kansanvaltainen lehti jälleen pal
jastanut sekä sisä- että ulkopoliittisen suun
tauksensa. '' Siis koet~taan saada tämän 
lukijan mielipiteet vihamielisiksi ·edistys
mielistä puoluetta kohtaan. Maalaisliitolle: 

· ,Espanjan kansantaistelu ennenkaikkea on 
merkinnyt talonpoikaiston vapautumista ti
ianherrojen ikeestä, mutta meidän maalais
liittomme, joka sanoo ajanvansa talonpoi
kien etuja, ei ole kammonnut mitään val
hetta leimatakseen vapautta, oikeutta ja 
rauhaa puolustavat ·espanjalaiset talonpojat 
rikollisiksi.'' Ruotsalaiselle kansanpuo
lue·ene: ,Kansanrintaman taistelu on sa
malla ollut taistelua katolisen ja kaikkien 
Espanjan kansallisten vähemmistöjen oi
keuksien puolesta, mutta tämä ei ole he
rättänyt minkäänlaista myötätuntoa ruot
salaisen kansanpuolueen lehdistössä, joka 
meillä väittää ajavansa kansallisen vähem
mistön asiaa. Liittymällä yhteen fascisti
seen rintamaan <se on samalla kieltänyt kan
sallisen vähemmistön puolustamisen peri
aatteet ja paljastanut itsensä pelkäksi suur
porvariston luokkapuolueeksi". 

Siis vihan kylvöä ja sekasorron saamista 
juuri nii·ssä piireissä, joita koetetaan toi
selta puolen alkupuolella kirjaa saada sa
maan yhteiseen kansanrintamaan sotaa ja 
fascismia vastaan. Lopputuloksena on 
tässä kirjassa sanottu ja opetuksena tästä 
Espanjan sodasta: , Tärkein opetus Espan
jan taistelusta on kuitenkin tämä: Ne ovat 
osoittaneet, millaiseen julkeaan provoka
tioon fascistiset maat, varsinkin natsi
Saksa ovat valmiit sodan aikaansaamiseksi. 
Ne ovat osoittaneet, minkälainen sodan
vaara niiden kannalta uhkaa meidänkin 
maatamme. Vain lujan kansanrintaman 
avulla onnistui Espanja - saa nyt nähdä, 
miten sen käypi- Espanjan kansa tämän 
provokation torjumaan. Luja kansanrin
tama on myös meillä muodostettava'' j. n. e. 

Tästä samasta kansanrintamasta olen 
tänne Tulenkantajista n:-o -36 tämän vuo
den elokuussa ottanut otteen todistamaan, 

että kansanrintamaa täällä muodostetaan. 
Mikä on kansanrintama~ Ed. Cay Sund
ström kirjoittaa tästä: ,Kansanrintama, 
tuo uusi yhteiskunnallinen liike, joka päi
vä päivältä voimistuu Ranskassa, on yksi 
hetckemme tärkeimpiä ilmiäitä ei vain 
Ranskan sisäpoliittiselta kannalta vaan 
myöskin kansainvälistä tilannetta silmällä
pitäen. Työläiset, keskiluokan jäsenet, 
älymystö, virtaa kansanrintamaan, sillä 
se tulkitsee parhaiten heidän ajatuksiaan 
ja vaatimuksiaan ennenkaikkea taistelussa 
fascismia vastaan. Sen voima on myöskin 
si,inä, että samalla kuin se pyrkii luomaan 
tarpeellisen yhtenäisyyden työväenluokan 
sisäpuolella, se Eittää siihen virkamiehet, 
älymystön ja keskiluokan jäsenet koetta:en 
täten vetää nämä pois fascismin vaikutus
piiristä.'' :Sundström jatkaa: ,Se seikka, 
että kansanrintaman luomistyössä ja sen 
toiminnassa Ranskan kommunistipuolue on 
näytellyt aktiivisinta osaa on antanut eri
laisille kirjoittajme sopivan aiheen huutaa, 
että kommunistit ovat kansanrintaman var
sinaisia johtajia. Tämä on väärä selitys. 
Kommunistisen puolueen aktiivinen osuus 
on kieltämätön, mutta kansanrintama ei ole 
mikään määrätyn .puolueen alaosasto", siis 
se ainoa erotus, että se •ei o'le kommunisti
sen puolueen alaosasto, mutta myönnetään, 
että kommunistisen puolueen aktiivinen 
osuus ön kieltämätön (Vasemmalta: Niin
kuin monen muun! - Mikäs siinä!). 

Akateemisen sosialistiseuran äänenkan
nattaja Soihtu viime kesä-heinäkuun nu
merossa kirjoittaa ,kansanrintamaa koh
den". Aluksi tehdään selkoa kommunisti
sesta manifestista, jonka mukaan nykyhet
kenä saavutettavien -etujen puolesta taistel
lessa on aina kaikissa vaiheissa undhtumat
tomana, että nämä vaiheet ovat vain en
simmäiset askeleet suurta päämäärää kohti 
ja se päämäärä on poliittisen vallan anas
tamista proletariaatin avulla ja keino yh
t-eiskunnan uudelleen järjestämiseksi. Sit
ten kuvataan olojen kehitystä Ranskassa ja 
sanotaan Iopu:ksi: ,Siihen mekin pyrimme, 
siihen, että seuraava kapitalismikriisi ei 
enää johtaisi työläisten kärsimyksiin, vaan 
kapitalistisen järjestelmän poistamiseen. 
Sitä varten on suunta saatava muuttu
maan.'' Heti tämän jälkeen lehti julkaisee 
Ranskan kansanrintaman ohjelman lihavin 
kirjaimin. Seuraavassa numerossa sama 
lehti toteaa, että Suomen kansanrintama 
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on saanut vaalivoiton ja vetää tästä seu
raavat johtopäätökset: ,Kansanrintaman 
suunta" (Vasemmalta: Ed. Bryggari: Jo
kos tullaan asiaan! - Vasemmalta: Kiitos 
vain reklaamista ! ) . Minä otan vain lyhyen 
palan tästä (Ed. Räisänen: Antaa tulla 
koko pötkö!). , Taktiikka, joka vuoden 
1848 jälkeen on tuottanut suurimmat tu
loks€t sosialisteine on se, josta kommunis
tinen manifesti sanoo: Sosialistit edustavat 
proletariaatin ja porvariston välisen taiste
lun eri kehityskansissa aina koko liikkeen 
etuja. He taistelevat saavuttaakseen :lä
hinnä edessä olevat päämäärät ja työväen 
iuokan edut, mutta he edustavat nykyhet
ken lii'kkeessä samalla liikkeen tulevai
suutta. Poliitti·sen vallan anastamisesta 
proletariaatin avulla sanotaan, kuten äsken 
mainitsin, että se on keino yhteiskunnan 
uudelleen järjestämiseksi (Vasemmalta: 
Eikös se ole oikein!). 

Täällä on vielä eräs kohta. Puhutaan 
uuden hallituksen muodostamisesta kansan
rintaman päävaatimusten toteuttamiseksi. 
Kysymyksessä on täydellinen suunnan 
muutos. Työväen taisteluoikeudet on tur
vattava ja kansanvaltaiset oikeudet palau
tettava. Pankkien hyö'k:käyksille talonpoi
ka~stoa vastaan on pantava sulku, ruotsa
laisen vähemmistön kansa1lisia oi~euksia ·ei 
sa.a loukata, sotavarustelut on lopetettava 
ja hyvät suhteet kehitettävä kaikkien naa
purikansojen kanssa. Mutta ennenkaikkea 
tämän hallituksen tehtäväksi tulee fascis
min poisraivaaminen, lukuunottamatta sitä, 
että fa:sci>stiset järjestöt ja laitokset vii
meinkin lakkautetaan, on myös virkamie
histö ja armeija täydellisesti puhdistettava 
fascistisista wineksista (V asemmal.ta: Ihan 
välttämätöntä! - Ed. Räisänen: Ovatpa 
pojat kirjoittaneet 'hyvin!). Se tiedetään, 
mitä tuo puhdistus tarkoittaa. Fascisteilla 
tässä tarkoitetaan tietysti kaikkia niitä 
jotka kommunismia vastustavat tässi 
maassa (!Naurua vasemmalla. - Ed. Räi
sänen: Eihän sillä tavalla saa sanoa!). 

Tässä on myöskin puhuttu ja moitittu 
tuota muistiota. Se oli ed. Inkilä, joka 
moitti siitä, että siinä puhutaan kulttuuri
liberaal·eista. Mutta täällä jo ed. Räisänen 
aivan perinpohjaisesti selosti, miten todel
lakin on tuommoinen kulttuuririntama 
myöskin muodostettu. Voisin siitä lukea 
todisteita, mutta on tarpeetonta uudelleen 
sitä toistaa sillä ed. Räisäsen ·esitys oli niin 

perinpohjainen siitä Elannossa pidetystä 
Tulenkantajain seuran kokouksesta, että se 
todistaa, että on olemassa tuollainen kult
tuuririntama. Kirjoituksen mottona oli, 
niinkuin ed. Räisänen sanoi: ,Koko maail
man 'intellektuellit koko maailman proleta
rien riveihin (Ed. Räisänen: Sitä ei kyllä 
·löydetty sitä mottoa!). Se oli muistiossa 
(Ed. Räisänen: Mutta ei lehdessä!). Kyllä 
se siellä on. Jos näitä kansanrintaman 
järjestön lehtiä ja julkaisuja vertaa sit
ten varsinaisiin kommunistisen puolueen 
jul:kaisuihin ja ohjelmiin, niin huomataan 
aivan hämmästyttävä yhtenä:isyys ja sa
mansävyisyys, vieläpä samojen sanoj.en 
käyttäminenkin. Täällä ainaJkin vasemmisto 
tietää varmasti sen vaaliohjelman, jonka 
oli S. K. P., Suomen Kommunistinen puo
lue allekirjoittanut ja jota kesäkuussa le
vitettiin ympäri maata (E·duskunna:sta: 
En minä ainakaan ole kuullut!) - - no, 
minä voisin siitä lukea osan: ,Lapualais
vaaran torjuminen vaatii, ·että on tehtävä 
loppu siitä fascistista kehitystä edistävästä 
suunnasta, mitä taantumuksellinen Kivi
mäen hallitus tähän asti on ajanut. Hel
poimmin voi kelvollisia ehdokkaita löytää 
sosialidemokraattisen puolueen listoilta, 
samoin pienviljelijäpuolueen, kansanpuo
lueen, eri pulamiesryhmien listoilta, joissa
kin vaalipiireissä voi joku tällainen ehdokas 
löytyä myös edistyksen, ruotsalaisen puo
lueen ja maalaisliiton listoilta. Olkoot 
nämä vaalit askeleena :laajan fascisminvas
ta>isen kansanrintaman luomiseen sotaa ja 
fascismia vastaan. Me kommunistit ymmär
rämme hyvin, ettei sellaista rintamaa nyt 
voida muodostaa vaatimalla kansaa hyväk
symään meidän puolueemme ohjelmaa. 
Liian hajanainen on vielä Suomen työtä
tekevä väestö. Siksi me kommunistit sa
nomme: kansanrintama luotakoon sellaisten 
ohjelmavaatimust·en pohjalle, jotka voivat 
olla yhteisiä koko työtätekevälle kansalle. 
Rauhan ja demokratian puolesta koko kan
sanrintama taistelkoon ja vieköön ne voit
toon." 

Kommunistinen liike on kommunistisen 
internationalen lujalla ja hievahtamatto
malla johdolla nykyisin siirtynyt kaikkialla 
maailmassa uuteen taktiikkaan, jonka ko
keilun aikaa parhaillaan elämme. Kesällä 
1935 Moskovassa pidetyssä kominternin 
seitsemännessä kongressissa, josta ovat jo 
tänäpäivänä useatkin puhujat maininneet, 
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määrättiin kommunististen puolueiden toi
miohjelma, jo pari vuotta iskutehtävänä 
ollut, mutta yli 10 vuotta harrastettu ja 
propagoitu työväen yhteisrintaman poh
jalla luotava kansanrintama. Asian kul
kua maailman kaikissa maissa tarkoin seu
raava komint,ern nimittäin Qli lopultakin 
tullut, suurista liioittelevista saavutusra
porteista huolimatta, siihen asiain todellista 
tilaa vastaavaan huomioon, ettei maanalai
sella kommunististen puolueiden sisäisellä 
työllä saada edes osittaista menestystä, -
Suomessakinharr se oli jo alentunut miltei 
olemattomiin, mitä lienee ollut vähän yli 
500 jäsentä kommunistisessa puolueessa 
Moskovan ilmoituksen mukaan - niin, ei 
edes osittaista menestystä, saatikka sitten 
maailmanvallankumousta eteenpäin vie
dyksi. Mainitussa kongressissa Leninin 
vanha, mutta jo melkein unohdettu teesi 
laajojen työtätekevien ja vähäväkisten mas
sojen puolelleen voittamisen välttämättö
myydestä nostettiin nyt uudelleen kunnia
paikalleen kansanrintaman muodostaminen. 
Suomen kommunistinen puolue taas kuu
dennessa puoluekokouksessaan, joka pidet
tiin Venäjällä syyskuussa 1935 ;pian ko
minternin seitsemännen, kesällä pidetyn 
maailmankongressin jälkeen, monen muun 
kiintoisen asian muassa päätöslauselmas
saan julistaa: ,Vaikka me kommunistit 
olemmekin proletaarisen eikä porvarillisen 
demokratian periaatteellisia kannattajia, on 
nykyisessä tilanteessa, fascismin hyökätessä, 
propagandassamme etualalle asetettava ky
symys porvarillisen demokratian ja sen jät
teittenkin puolustaminen fascismin hyök
käyksiä vastaan.'' Ja vähän myöhemmin 
samaisessa päätöslauselmassa julistetaan: 
,On mitä laajimmille joukoille osoitettava, 
että kapitalistisen ja fascistisen orjuuden, 
sekasorron, raakalaisuuden, riiston, sodan 
kurjuudesta on vain yksi ulospääsy: sosia
listinen sovjettivalta'' - siis suomeakin 
käytetään näin, ei puhuta ,Neuvostovalta", 
vaan ,sovjettivalta". Näin sanotaan suo
rastaan, ettei suinkaan ole tarkoituksena 
mikään muu kuin kommunistinen vallan
kumous, joka taas Leninin teesien mukaan 
ei voi eikä saakaan olla muullainen kuin 
aseellinen ja verinen murskaaminen, sääli
mätön hävittäminen, jos sen mieli onnistua. 
Päätöslauselmassa annetaan tarkat ja mo
net neuvot siitä, kuinka juuri tuhottav~en, 
nimittäin porvarillisen demokratian, on it-

seänsä autettava tähän valmistauduttaessa 
ja pidettävä olosuhteet sellaisen tilanteen 
luomiselle mahdollisena (Ed. Räisänen: 
Kylläpähän niitä on muovailuja maail
massa!). Nyt kun kommunistien taholta 
naamioidusti ja muiden nimissä puuhataan 
taistelua sotaa ja fascismivaaraa vastaan, 
ihmisoikeuksien puolesta j. n. e., menevät 
kauniit ja varsin luvalliset, vieläpä kaikkea 
kannatusta ansaitsevat aatteet laajaan 
osaan ei vain n. s. yhteistä kansaa, vaan 
myöskin sivistyneistöön täydestä. Sillä ta
voin vapaamielisyyden ja suvaitsevaisuuden 
nimessä hyvien asioitten ajamisen varjolla 
poljetaan ja tasoitetaan tietä kommunisti
selle toiminnalle. 

Kommunistinen vaara on meillä nykyisin 
tässä yhteis- ja kansanrintaman muodos, 
tamisessa. Tästä vaarasta on määrätietoi· 
sesti ja kyllin selvästi varotettava kansaa 
ja sen kaikkia piirejä ja saatava kaikille 
selväksi kommunistien juonet ja nykyiset 
vaaralliset toimintamuodot. Kommunistien 
juonet alkavatkin jo olla kaikille .;elvillä 
jos vain tahdotaan se itseHekään myöntää: 
Sitä on katsottu epäilevin silmin välikysy· 
myksen tekijäin omaltakin taholta ja varo
tettu ansaan takertumasta. Mutta vielä
kin selvemmän tuomion antaa siitä sosiali
demokraattinen kansainvälinen ammatti
yhdistysliiton toimikunta viime touko
kuulla tekemässään vetoomwksessa ammatil
lisille järjestöille. Tämä vetoomus on jul
kaistu ,Palkkatyöläisessä", SAK:n viral
lisessa lehdessä viime kesäkuun 19 päivänä. 
Toimikunta kiinnittää huomiota siihen, että 
nykyisin erilaiset kansainväliset ja kan
salliset yhtymät ja komiteat järjestelevät 
taistelua sotaa ja fascismia vastaan vapau
den turvaamiseksi yhteisrintaman hyväksi 
j. n. e. Tämän johdosta toimikunta toteaa, 
että ,näiden aloitteiden joukossa on vissi 
määrä sellaisia, joiden perustaminen joh
taa kommunistisiin otteisiin ja joiden toi
minta ei aina koske esitetyn kysymyksen 
ratkaisua, vaan jotka työskentelevät pää
asiallisesti kommunistiselle propagandalle 
otollisen ilmapiirin hankkimiseksi ja har
joittavat propagandaa yhtenäisyystaktiikan 
hyväksi Moskovan reseptien mukaan" (Ed. 
Lohi: Se on hyvä ! ) . Se on hyvästi sa
nottu. Jokaiselle tässä eduskunnassa lienee 
selvillä kommunistien erinomainen naamioi
mistaito, josta kansanrintamahanke ympäri 
maailman monine säikeineen on elävänä to-
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distuksena. Mitä kalleimpien ihmisystä
vällisten, humaanisten, sivistyksellisten ja 
liberaalisten harrastusten kyltillä suulaalla 
demokratialla sokaistaan kansalaisten sil
mät noudattamaan kominternin ohjetta: on 
suuriäänisesti kilvoiteltava humaanisuuden, 
kulttuurin y. m. kauniin puolesta, kunnes 
saadaan kypsytetyksi joukot syvempiä val
lankumouksellisia tunnuksia sietämään ja 
ajamaan lopuksi viimeinen taisto: vallan
kumous. 

Valtiovallan on pidettävä huoli valtion 
turvallisuudesta, sen on ajoissa estettävä 
kaikki yritykset, jotka tähtäävät valtion 
itsenäisyyden tuhoamiseen. Tätä varten 
on valtiovallalla käytettävänään elin, etsivä 
keskuspoliisi, jonka tehtävänä on toimia 
valvovana silmänä, joka seuraa valtion vi
hollisten puuhailuja ja milloin tarvitaan 
estää niiden toiminnan. Etsivä keskus
poliisi on olemassaolonsa aikana tehnyt tyh
jäksi lukemattomia yrityksiä, joiden pää
määränä on valtiomme itsenäisyyden tu
hoaminen ja kansamme itsemääräämisoikeu
den lopettaminen (Ed. Toivonen: Niinkuin 
Viron kapinan avustaminen!). Ilman et
sivän keskuspoliisin vaipasta toimintaa olisi 
maamme jo aikoja sitten joutunut rajan 
takana koulutettujen ja sieltä rahoitettujen 
vakoilijoiden, organisaattorien ja kiihoitta
jien vapaaksi temmellyskentäksi. Nyt väli
kysymyksen alaisessa promemoriassa tai 
muistiossa tekee EK hallitukselle selkoa 
kansanrintaman luomisyritysten menesty
misestä Suomessa, kansanrintaman, jonka 
perustamisesta kaikkiin maihin on tunnettu 
kommunistijohtaja Dimitrov antanut mää
räyksen. Promemoriassa mainitaan sellai
sia maassamme toimivia järjestöjä, jotka 
joko avoimesti toimivat kansanrintaman 
muodostamista silmällä pitäen tai joiden 
ohjelmaan sisältyy päämääriä, jotka ovat 
oUet otollisia kommunistien naamioidulle 
toiminnalle. Jo ennen muistion julkisuu
teen tuloa oli tiettyä, että kommunistit oli
vat yrittäneet, eräissä tapauksissa menes
tyksellisestikin, soiuttautua m. m. suojelus
kuntiin, mutta nyt EK ilmoittaa, että to
distuksia on olemassa myös siitä, että kom
munistien salaiset solutuslonkerot ulottuvat 
myöskin eräisiin porvarillisiin sivilijärjes
töihin, joiden perustajista ja johtohenki
löistä useat ovat tunnetut sekä kommunis-~ 
min vastustajiksi että täysin luotetuiksi 
isänmaalli~iksi ansioituneiksi kansalaisiksi. 1 

Tästä tosiasian ilmoittamisesta on nostettu 
hirvittävä myrsky ja koetettu tuoda esille 
toisarvoisia kysymyksiä, että itse pääkysy
mys unohtuisi. On ymmärrettävää, että 
henkilöt, joiden nimet mainitaan muistiossa 
ovat epämieluisasti hämmästyneet, mutta 
ymmärtääksemme aivan suotta ja aiheetta 
osoitetaan närkästys hallitusta ja EK: ta 
vastaan. Ei ole heidän vikansa tai aiheut
tamaa, että tällainen käsittämätön olotila 
on syntynyt, nimittäin sellainen, että kom
munistit ovat yrittäneet ohjelmansa mukai
sesti toimien porvarillisen demokratian 
asianajajina ottaa heidänkin järjestönsä 
palvelemaan omia tarkoitusperiään. Heidän 
ainoa vikansa, joka ei suinkaan ole sellai
nen, että se edes nimeä pilaisi, on se, josta 
Ilta-Sanomat moitti Ranskan sosiaaliradi
kaaleja, että he suuressa ihanteellisuudes
saan ja lapsellisessa herkkämielisyydessään 
luottavat kommunistien vakuutuksiin ja 
jatkavat täysin kestämättömälle pohjalle 
rakennettua yhteistoimintaa kansanrinta
massa. 

Pienessä ja monessa suhteessa vaaran
alaisessa asemassa olevassa maassamme on 
kommunistien juonet heti paljastettava ja 
katkaistava. Niitä ei saa päästää kehitty
mään ja esim. jatkumaan sen luontoista 
kommunistista taktiikkaa kohden kuin on 
heidän yhteis- ja kansanrintamayrityksensä. 
Jos se sallitaan, sallitaan kehittyä seuraava 
aste: tehtaiden valtaukset, suuret lakko
mellakat y. m. Ne, jotka huutavat, ettei 
kansanrintamaa ole, vaativat kai rintaman 
todistamiseksi tuonkaltaisia voimannäyt
teitä. Mutta Suomi ei kestäisi näitä ko
keiluja. Eihän ole varmaa, kestääkö niitä 
Ranskakaan. Senvuoksi pitää valtiovallan 
ennakkovalvonnan olla vaipasta ja tehoisaa. 
Sitä se on nyt ollut. Sitä todistaa EK:n 
{)nnakkonälmminen ja tämänkin muistion 
'hallitukselle jättäminen. Vaikkakaan se 
ei ole ollut tarkoitettu vielä laajempien 
piiriin tietoon saatettavaksi, ei ole pidet
tävä vahinkona sitä, että se joutui julki
suuteen. Se on toivottavasti avannut 
kansalaisten silmät näkemään · kommunis
tien vehkeilyt tälläkin toiminta-alalla ja 
toteamaan vaaranalaisen asemamme ennen
kuin asiat saivat kehittyä niin pitkälle kuin 
esim. Ranskassa. EK: n muistiossa on 
kaikkien nähtävänä kiitettävää valppautta 
ja pyrkimystä ajoissa varoittamaan uhkaa
vasta vaarasta. Maantieteellinen asemamme 
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ja juuri äskenkin paljastunut laaja va
koilujuttu todistaa tulenarkaa asemaamme, 
joka velvoittaa meitä, Suomen kansan edus
tajia, entistä vakavammin ja valppaammin 
seuraamaan kaikkia niitä voimia, jotka 
joko naamioituina tai julkeasti uhkaavat 
maamme itsenäisyyttä, vapautta ja laillista 
yhteiskuntajärjestelmää. Ja se velvoittaa 
meitä yksimielisesti, rehellisesti asettumaan 
noita tuhoavia voimia vastaan. Siitä on 
nyt kysymys. 

Ed. R i i p i n •e n: Minä kuuntelin läm
penevin m1elin äskeisiä sanoja. Minä vain 
olisin odottanut, että arv. puhuja olisi 
nähnyt asiat pohjaan saakka. Hän säästi 
täydellisesti meidän voimakkaimman kan
sanrintama puolueemme, sosialidemokraatit. 
Ja hän jopa meni niin pitkälle siinä 
säästämisessään, että hän väitti ammatil
listen järjestöjen internationaalen asettu
neen kommunismi•a vast·aan. Minulla on 
aivan toisenlainen tieto, se on Suomen 
Sosialidemokraatista. Suomen Sosialidemo
kraatissa heinäkuun 21 päivältä sanotaan: 
Ammatillisen yhtenäisyyden toteuttami
seksi ryhdytään neuvotteluihin kaikkien 
KAL: n ulkopuolella olevien ammattijär
j·estöjen kanss•a. Ja sitten selostaa eräs sih
teeri, keskusliiton sihteeri Louhikko I.on
toon kongressia, jossa m. m. tultiin seuraa
vaan pää:tökseen: Kokous velvoit.taa työ
valiokuntwa ryhtymään neuvotteluihin 
Ameriikan, Austraa:Ji.an, Kaukaisen Idän, 
Neuvosto-Venäjän ja kaikkien muiden 
KAL: n ulkopuolella olev1en ammattijär
jestöjen kanssa. Tähän päätökseen tuli tuo 
kokous Norjan aloitteesta. Norja nimen
omaan oli halunnut, että myöskin kommu
nistiset, siis kominternin ammattiliitot 
otettaisiin mu:kwan ja siitä kysymyksestä 
tulikin, niin tämä suomalainen sosialisti 
sanoo, sen kokouksen keskeisimpiä kysy
myksiä. Se siitä. 

Täällä on minun käsittääkseni asiat jol
lain tavalla ylösalaisin, täällä parlamen
tissa. Kun sellainen varoitus, jonka EK:n 
raportit an'tavat, on tullut julkisuuteen, 
olisi kanS'allisesti terveessä parlamentissa 
luullut nostett,avan kysymys siitä, mitä hal
litus tulee tekemään, että maa varj·eltuisi 
kommunistisen kam~anrintaman solutuk
selta. Sitä me kysymme isänmaallisessa 
kansanliikkeessä hallitukseUa ja niitä on 
paljon maassa, jotka sitä nyt kysyvät. 

Mutta nyt täällä kysellään, miten kansan-· 
rintamalle turvattaisiin vapaa toimivalta 
valtiovallarrkin puolelta, ja samalla hyö
kätään kiivaa;sti sitä valtakunnan virastoa 
vastaan, joka on yrittänyt tehdä tehtä
vänsä asiassa, sellaisessa asiassa, joka on 
muodostunut keskeiseksi kysymykseksi niin 
meillä kuin monissa maissa tällä h·etkellä. 
Etsivän keskuspoliisin muistiot eivät tuo
neet sellaisille, jotka ovat pidemmän ajan 
tarkkailleet kominterrrin erilaisia taistelu
ja solutustapoja, mitään erikoisesti uutta, 
mutt'a ne ovat joka tapauksessa sen viras
ton toteamus, jolla on ollut paras mahdol
lisuus päästä selville ikomint·ernin puuhai
luista ·jo pitemmän ajan kuluessa. Suomen 
Sosialidemokraatti on väittänyt j•a täällä on 
väitetty, ettei etsivä keskuspoliisi esitä mi
tään muuta kuin olettamuksia eikä yhtään 
ainoata todistusta kommunismin solutus
työstä. Eikö ole 'tullut julkisuuteen tar
peeksi todisteita kommunismin ja komin
ternin vaikutuksesta meillä~ Niiden rikos
ten rekisterithän antavat meidän oikeus
laitoksenemme joka päivä työtä. Satoja 
kommunismin aiheuttamia rikoksia tapah
tuu vuosittain. Mutta huolimatta näiden 
rikosten mwallemme vaarwllisesta luon
teesta va;atii esim. eräs näitä kansanrin
tamayhdistyksiä, nimittäin Ihmisoikeuksien 
Liitto, vapautusta vaitiollisille vangeille. 
Kommunismin solutukseS'ta lienee pape
reilla vaikea antwa todistuksia, se käyttää 
siksi ovelia keinoja, mutta työn tulokset
han ovat nähtävinä. Senhan ovat etsivän 
keskuspoliisin raportit todistaneet. Ne 
ovat todistaneet, et•tä ·täällä toimii suuri 
joukko kulttuurilibera;alisia yhdistyksiä ja 
täällä julkaistaan lehtia kominternin hen
gessä. Taällä toimii Tulenkantajat seura, 
Akateeminen Sosialistiseura, Ihmisoikeuk
sien Liitto, Sotaavastustava kansalaistoimi
kurrta, Rauhantyön Yhteiskomitea, Suo
men AntimHitaristien Liitto r. y., Suomen 
Rauhanliitto, Naisten Rauhan- ja vapau
denliitto, - siis kovin rauhallisia ja kau
niita nimiä - Nuortasavaltalaisten Liitto, 
Vapaamielinen Ylioppilasyhdistys, Suomen 
Pienviljelijäin puolue, Kansanpuolue, Hel
singin Työväen Näyttämö y. m. vähäpätöi
sempiä, ne toimivat sellaisessa hengessä, 
mitä komintern toivoo. Eiköhän tähän 
luetteloon ,pitäisi vielä lisäksi kirjoittaa 
eräs uusi kulttuuriliheraliS'tinen yhdistys, 
nimittäin meikäläinen jumalankieltäjäin 
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liitto, joka käyttää nimeä Siviilirekisteriin 
Kuuluvien Yhdistys. Olisi syytä, että et
sivä keskuspoliisi tarkastaisi, millä tavalla 
tämä liitto rupeaa toimimaan. Panee ni
mittäin merkille, että tässäkin yhdistyk
sessä toimii samoja henkilöitä, joita on 
näkynyt näiden muiden yhdistysten, kult
tuuriliberalististen yhdistysten johtokun
nissa. Täällä ilmestyy sellaiset lehdet kuin 
Tulenkantajat, Soihtu, Kirjallisuuslehti, 
Nykypäivä ja Rauhaa Kohden puoleksi ta:hi 
kokonansa kommunistisessa hengessä (Edus
kunnasta: Eikö vapaamuurarien ~). Meillä 
on tåiminnassa, niinkuin täällä myöskin 
herra sisäministeri tot,esi, SKP, Suomen 
Kommunistinen Puolue, maanalaisena ja 
silläkin äänenkannattajansa: Suomen Mie
hen Suoria Sanoja. Suomen Kommunisti
nen puolue SKP on saanut määräyk
sensä kominternilta j·a sen antamat ohjeet 
perustuvat tuohon kominternin kokouk
seen, josta täällä usein on mainittu, joka 
pidettiin Moskovassa kesällä 1935. Niistä 
päätöksistä täälfä laajemmin jo teki sel
koa ed. V. Annala. Tämän SKP:n äänen
kannattajan sävystä näkee, mitenkä us
kollisesti seurataan kominternin antamia 
ohjeita. Siellä - minä muutaman lauseen 
täältä luen - N: o 4 tässä Suomen Miehen 
Suoria Sanoja 1 päivältä helmikuuta 1936 
kirjoitetaan: ,Olemme kuitenkin varmoja, 
että sosialidemokraattisten työläisten suu
ret joukot ymmärtävät yhtenäisyyden mer
kityksen rauhan puolesta taistellessa'' -
yhtenäisyyden, tahtoo sanoa siis yhteisrin
taman merkityksen. ,Sosialidemokraattis
ten järjestöjen rauharn puolesta järjes
tämiin tilaisuuksiin on mentävä kaikkien, 
joille rauhan asia on kallis. Sosialidemo
kraattiset työläiset vuorostaan menkööt 
muiden rauhanjärjestöjen tilaisuuksiin.'' 
Siis selvä ohj·e, jota sitten, niinkuin myö
hemmirn tulen osoittamaan, on noudatettu. 
Samassa julkaisussa 30 päivältä kolmatta 
1936 sanotaan: ,Maamme hallituksen poli
tiikka on vaarallisella uralla. Se ·ei muutu, 
elleivä.t kansan syvät rivit siihen pakota. 
.Suomen ulkopolitiikka on parannettava 
Saksan taudista. Maamme on liityttävä 
kansojen rauhanrintamaan, yhteistoimin
taan Ranskan, Tshekkosolva:kian, Neuvos
toliiton y. m. rauhaa puoltavain maiden 
kanssa. Hitlerin ja Mussolinin renkinä ja 
sodan lieisojana toimivan IKL :n ja mui
den fascistien sota:provokatiolle on pan-

tava sulku. Rauhan asiaa ei saa antaa 
Suomessakaan kivimäkeen kätkeä.'' Ja sit
ten samassa julkaisussa täällä sanotaan 
25 päivänä huhtikuuta 1936: ,Kansanval
lan puoltaji:lla on valittavanaan vain yksi 
tie, koota kai'kki kansanvallan ystäväin, 
ensi sijassa työväen voimat puolustamaan 
aktiivisesti jälellä olevia oikeuksia ja va
pauksia eikä tyydyttävä vain rippeisiin. 
Johdonmukaiset fascismin vastust·ajat vaa
tivat demokraarotisten oikeuksien laajenta
mista j'a ulottamista kaikkiin kansankerrok
siin, myöskin kommunisteihin.'' Siis sellai
nen ohj·e, joka myösl{in on toteutettu. Ja 
sitten neuvo, millä tavalla esim. on toimit
tava: ,Muodostakaamme Vapusta, tuosta 
työväen taistelupäivästä koko vähäväkisen 
kansan mielen, tahdon ja voiman ilmaus 
fascistista taantumusta, valtiollista sortoa 
ja kuristusta vastaan parempien elinehto
jen ja valoisamman 'tulevaisuuden puolesta. 
Olkoon toukokuun 1 päivän katselmus al
kavan vwalitaistelun, kansanvallan vaali
taistelun mahtava merkkisoitto. '' Kaikki 
nämä tässä lausutut toiveet toteutuvat. 
Näissä kulttuuriliberalistisissa lehdissä, 
joista täällä on lainauksia edellä jo tehty 
ja joihin monta kertaa jo on viifbattu, on 
juuri sama sävy kuin noissa ohjeissa, ja 
rauhankokouksia meillä on noiden ohjeiden 
mukaan pidetty. Vappujulistukset ovat ol
leet kommunististen ohjeiden mukaisia. 

Täällä arvoisa edellinen puhuja toi esi
merkkejä eräistä lehdistä. Minä olen puo
lestani tutustunut , SoiMuun" ja minun 
täytyy ihmetellä sitä, että ·tällaista saadaan 
kirjoittaa, vaikka meillä muka kommunismi 
on kielletty. Täällähän aivan selvästi tois
tetaan näitä kominternin antamia ohjeita, 
vaaditwan amnestiaa kommunistivangeille 
ja sanotaan m. m. näin: ,Näyttääkin kehi
tys itse vievän koh>ti sellaist•a luje~paa 
kansanrintamaa, jota fascististen piirien 
ja viimeksi etsivän keskuspoliisin ja eräi
den korkeampien viranomaisten taholta on 
yritetty kriminalisoida, koska nämä piirit 
näkevät, että sellainen kansanrint,ama olisi 
ainoa todelli'llen este niiden fascististen 
vallankaappaushankkeiden tiellä.'' Sitten 
täällä on, omituista kyllä, tässä ,Soihtu''
lehdessä, jonka kulttuuriliberalistiset toi
mittajat tietysti v•astu:stavat kuolemanran
gaistusta ja ovat olleet varmaan Kirjoitta
massa mukana niihin adresseihin, täällä 
luonnollisesti puolustetaan niitä kuoleman-
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rangaistuksia, joita. ~~uvosto-~en~jä .. ~71 
pannut toimeen, sehtetaan ne valtta:znatt~
myydeksi. Ja täällä voi lukea neuvoJa, mi
tenkä työväenliikkeen on toimittava, m. m. 
tällainen sanonta: ,Ei voi tällaisena aikana 
käsitellä työväenliikkeen sisäisiä asioita 
kansallisesti, vaan kansainvälisyyden mer
keissä." Oman hallituksen pääministeriä 
moit~taan jopa sellaisesta, että hän uskal
taa viitata maamme vaaralliseen geopoliit
tiseen asemaan. Suoraan vaaditaan vallan
kumousta. M. m. sanotaan näin: ,Mitä 
tässä tilanteessa vaatii maailman työtä
tekevän luokan etu? Heidän varsinaisena 
taDkoituksenaan nyt kuten aina on poistaa 
maailman kaikilta ääriitä kapitalistinen 
järjestelmä ja 1asettaa oma sosialistinen 
hallituksensa sen tilalle. Kuin]m sitten val
litsevassa maailman ·tilanteessa voi tämä 
tapahtua? Ensinnä .täytyy kaikkien työ
läisten johtajien ra:tkaista, mitkä .maailman 
osat tarjoavat parhaan suomnaisen mah
dollisuuden kapitalismin poistolle ja työ
vruenluokan valtaanpääsylle." Sitten täällä 
näkee, mitenkä näitä naiiveja nuhanjär
jestöjä käytet~än hyväksensä. Sanota:an 
m. m. näin: ,Nämä rauhanjärjestöt ulot
tuvat 'kauas työväenliikkeen ulkopuolelle. 
Yhdessä naidenliikkeiden kanssa työväen
järjestöt ovat aiva:n kylliksi voimakkaita 
pakottamaan hallituksensa toimimaan lu
pauksiensa mukaan kansainliitossa.'' Olen 
myöskin tutustunut ,Kirj,a:llisuuslehteen'' 
ja taällä on m. m. n:ossa 14 kirjoitus 
,Kansa:nrintaman koetinhetki ". Siellä on 
hyvin suora:a kommunistista puhetta. Sa
notaan m. m. näin: ,Maailman rauhan
rintamrua johtavat Ranska ja Neuvostoliitto. 
Kansainliitto on sen ulkopoliittinen elin, 
kansanrintama sen sisäpoliittinen voima. 
Tämä rauhanrintama haluaa hinnalla millä 
hyvänsä säilyttää rauhan. Se on antanut 
perään Kaukaisessa Idässä, Abessin]assa, 
Reinillä, se on asettunut puolueettomuus
kannalle Espanjan kansalaissodassa. ,Juuri 
Espanjan 'kansalaissodan yhteydessä on 
tämä politiikka edennyt tavalla, joka on 
ollut kuolemanuhkaava natsi-SaksaHe. Ul
kopoliittinen rauhanrintama on lujittunut, 
työväenluokan yhtenäistyminen, kaikkien 
demokraat·tien lähentyminen on ollut luon
nollinen seuraus Espanjan. taistelujen he
rä·ttämästä solidaarisuudest1a fascistisen raa
kal,aisuuden edessä. Fascismi on seisonut 
rosvonkasvot •paljastettuina. '' 

Niin, muuten täällä todisteli ed. Wiik 
aamupäivällä, mitenkä Neuvostoliitto on 
muuttanut toimitapojansa ja on muuttu
nut, koska se toimii nyt kansainliitossa. 
Olisi syytä niiden, jotka tässä suhteessa 
ihailevat Neuvostoliittoa, tutustua erääseen 
teokseen, jonka nimi on ,Hinter Genf steht 
ivloskau ", jossa selvästi' todistellaan, mistä 
johtuu Moskovan ja kominternin suosio 
kansainliittoa kohtaan, nim. että se johtuu 
yksinkertaisesti siitä, mitä tuon kirjan nimi 
sanoo, siitä että Moskova on kansainliiton 
takana. Täällä, samaisessa Kirjallisuusleh
dessä luetaan myöskin seuraavaa: ,Tilanne 
on tällä hetkellä jatkuvasti ja yhä kärjis
tyen maailmansodan uhkana, jonka vain 
rauhan tahtoisten valtioiden yhteistoiminta 
voi ehkäistä. Tässä rintamassa on Neuvos
toliitto välttämätön rengas. Tilanne on 
jatkuvasti ja yhä kärjistyen fascismin uh
kana, jonka vain kansanrintama kaikissa 
maissa voi torjua. Tämän rintaman voi
makkain tekijä on maailman proletariaatti 
ja sen voimakkain ase on Neuvostoliitto. 
Neuvostoliiton puolustaminen fascistista 
sotaprovokatiota ja hyökkäyksiä vastaan on 
rauhan politiikan ydin, jota ilman ei mi
tään käytännöllistä rauhanpolitiikkaa voi 
olla.'' 

Vieläkö enemmän kominternin ihailua ja 
vieläkö joku voi sanoa, että meillä ei ole 
kommunismia? 

Tässä samassa Kirjallisuuslehdessä on 
sitten kuvaus Neuvosto-Venäjältä. Siellä 
on jokin näistä kansanrintamalaisista ollut 
vieraisilla ja on sieltä aivan mieltä ällöt
tävää ihailua täynnä. Täällä on m. m. eräs 
huudahdus: ,Voi sentään, tämä on toista 
kuin Mustikkamaa ! Jospa voisi hetkeksi 
loihtia kaikki Sörnäisten lapset ja nuoret 
tänne!" Siis Neuvostoliittoon. Ja täl
laista ihailua suitsuttaa suomalainen, jonka 
heimokansat sama neuvostomaa on ajanut 
kauheisiin ikärsimyksiin tahi hävittänyt su
ikupuuttoon. Niin, minä toivoisin, aivan 
niinkuin edellinen arvoisa puhuja, että 
näitä lehtisiä rrueskeltaisiin oikeusministe
riössä. 

Tästä EK: n luettelosta kuitenkin mieles
täni puuttuu kansanrintaman päätekijä, ni
mittäin marxilainen puolue alajärjestöineen 
ja SKA, johonka kyllä on sivumennen vii
tattu, ja tärkein kansanrintaman äänen
kannattaja, nimittäin sosialidemokraattinen 
lehdistö. Suomen Sosialidemokraatista minä 
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puolestani olen tullut vakuutetuksi kansan
rintaman toiminnasta. On tarvinnut lu
kea, mitä esim. nimimerkki Reinhold .Sv. 
kirjoittaa In. m. direktiiveistä, internationa
len direktiiveistä, joita meilläkin pitää to
tella, hänen ihailustaan kansanrintamaa 
kohtaan muLssa maissa, hänen suitsutustaan 
Ranskan kansanrintaman esiinmarssille. Ja 
täältä, m. m. tämän saman kirjoittajan kir
joituksesta, saattaa lukea tällaisenkin aja
tuksen: ,Kansanrintaman muodostaminen 
ja synty viittaa siihen, että diktatuuria ja 
fascismia vastaan asetetaan vähitellen 
kaikkien kansanvaltaisten voimien yhteis
rintama. '' Sosialidemokraatista on saanut 
tietää, että Akateeminen Sosialistiseura 
opintokerhoissansa on opiskellut esim. n. s. 
kansanrintamat&ktiikkaa marxilaisuuden va
lossa. Saako se myös, tämä. ·opintokerho, 
valtionapua, en tiedä. Tämä sama Akatee
minen Sosialistiseuraharr on käynyt aktii
viseen kansanrintamrupolitiikkaan m. m. 
myymällä sitä kirjaa, josta ed. Kokko mai
nitsi, Espanjan punaisten hyväksi. Sosiali
demokrootista voi lukea, mitenkä Suomen 
Sosialidemokraattisen Työläisnuorisoliiton 
liittoneuvosto oikein vetoomuksella kehot
taa taisteluun kominternin tunnuksien puo
lesta, demokratian puolesta fascismia ja 
sotaa vastaan. Sosialidemokraatissa voi lu
kea myöskin kansanrintaman toiminnasta 
fascismia vastaan niissä. kansalaiskokouk
sissa, joita on viime aikoina järjestetty 
täysin samassa hengessä kuin mitä. niitä 
järjestellään Moskovan punaisella torilla. 
M. m. ed. Wiik näkyy olleen sellaisen 
fascismin vastaisen kansalaiskokouksen, 
kansanrintamakokouksen innoittajana Tu
russa. Siellä, tuossa kokouksessa, tehtiin 
päätöksiä, joissa lausuttiin m. m., että on 
koetettava koota ympärilleen kaikki kansan 
terveet voimat taisteluun vapauden, rauhan 
ja inhimillisen edistyksen puolesta, joita 
kaikkia fascismi uhkaa, siis samojen komin
ternin tunnusten puolesta. ,Ja sitten kau
punkien ja maaseudun ruumiillisen ja hen
kisen työn tekijäin yhteisillä ponnistuksilla 
on fascismi lyötävä ja kansoille turvattruva 
vapaan kehityiksen mahdollisuus." Aivan 
sama laulu, joka kuuluu Moskovasta, kun 
vain avaa radionsa. Sitten ed. Wiikin ko
kous lähetti veljellisen tervehdyksensä Es
panjan punaisille. 

Kommunistien vapunpäivän julistuksessa, 
jonka voi lukea Sosialidemokraatista 2 päi-

vä.nä toukok. 1936, näkee myöskin, mitenkä 
on noudatettu kominternin antamia ohjeita. 
Minä en voi olla muutamaa lausetta luke
matta ed. Sundströmin - täällä seisoo: 
toveri Cay Sundströmin - puheesta. Hän 
on lausunut vapunpäivänä täällä Helsin
gissä: ,Puolueemme täytyy säilyttää yh
teys kansainväliseen sosialistiseen työväkeen 
ja muistaa sosialistisen työvä.eninternatio
nalen sihteerin Friedrich Adlerin kehoitus, 
että meidän on oltava ensi sijassa kansain
välisiä ja toisessa kansallisia sosialisteja, 
täten lähemmin määritellen kansainväli
syyttä, johon sosialidemokraattiset puolueet 
tunnustautuvat. Fascistit eri maissa ovat 
vuosi vuodesta voineet saavuttaa voittoja 
juuri työväenluokan sisäisen erimielisyyden 
ja fascismin vastaisen rintaman hajanai
suuden ansiosta, mutta näyttää siltä, että 
vihdoinkin fascismin vastaiset ainekset eri 
maissa löytävät toisensa ja siksi tervehdim
me ilolla juuri tänä päivänä kansanrinta
man voittoja, siis tervehdimme ilolla kan
sanrintaman voittoja Ranskassa ja Espan
jassa, joissa se on asettanut sulun fascis
min etenemiselle ja pakottanut sen peräy
tymään. Iloitsemme siitä, sillä se on sa
malla kansainvälisen työväenliikkeen voitto. 
Sosialidemokraattiset hallitukset Skandina
viassa, Neuvostoliiton aktiivinen osallistu
minen kansainvälisen rauhan ylläpitämiseen 
ovat tekijöitä, jotka vahvistavat kansain
välistä rauhanrintamaa - siinä nyt käyte
tään sanaa rauhanrintama - joka on saa
tava yhä määrätietoisempaan toimintaan 
fascistisia rauhanhäiritsijäitä vastaan. Ita
lian hyökkäys Abessiniaa vastaan, Locar
non sopimuksen rikkominen natsi-Saksan 
taholta osoittaa, että tiukka kansainvälinen 
rauhanrintama näitä fascistisia valtioita 
vastaan on välttämätön.'' Mitä se on muuta 
kuin kansanrintaman julistusta kominter
nin ohjeiden mukaan, arvoisat edustajat 
siellä vasemmalla. Onko se mitään muut&~ 
(Ed. Komu: Tepähän tuon tunnutte tietä
vän!). 

Samassa vappujuhlassa lausutaan myös
kin muita tunnustuksia. Siellä eräs K. L. 
Kulo-niminen puhuja lausuu m. m.: ,Tänä 
työväen kansainvälisenä juhlapäivänä on 
meillä syytä myös todeta, miten idässä 
Neuvostoliiton uljaat työläiset ovat pääs
seet mahtavan pitkälle sosialistisen talou
tensa rakentamisessa. Lännessä otti Nor
jan työväestö viime vuonna hallitusvallan 
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käsiinsä, ja muissa Skandinavian maissa on 
hallitusvalta jo kauemmin ollut sosiali
demokraattien 'hoidossa. Ranskassa ja 
Espanjassa ovat sosialistiset työläiset liit
toutuneet vapaamielisten yhteiskuntapiirien 
kanssa, ja taantumus on kärsoinyt raskaan 
tappion toisensa jälkeen. Nij,in aherretaan 
muualla sosialismin, hyväksi." No niin, ja 
se on esikuvana sitten myöskin Suomeen. 
Kelpaaharr sitä sillä tavalla puhua. Tuol
laista ylistystä suitsuttaa Neuvosto-Venäjän 
rakennustyöstä. Mutta sopii myöskin 
muistaa silloin, että siellä, niinkuin aivan 
äsken on eräs siellä mukana ollut todista
nut, viisi miljoonaa ihmistä kärsii pakko
työssä, tekee orjan työtä tämän erinomai
sen marxilaisen rakennuksen rakentami
seksi. Sosialistisissa lehdissä on myöskin 
kirjoitettu seuraavat sanat: ,Tämän 
vuoksi ei ole ihmeellistä, jos laajoissa työ
väenjoukoissa on ilmennyt entistä suurempi 
halu 'koota hajanaiset voimat yhteistä vi
hollista, fascismia vastaan. Ranskassa ja 
Espanjassa on muodostettu erikoinen kan
sanrintama, joka ei ole ollut merkitykse
tön. Työväenluokka on puolustuksesta siir
tynyt hyökkäykseen.'' Ja sitten todistetaan 
kirjoituksessa, miten täälläkin elää yhteis
rintama-ajatus ja mitenkä vaaleissa jokai
nen marxilainen voi löytää mieleisensä 
edustajan, sus sekä kommunisti että 
sosialisti. 

Tämä on selvää puhetta siitä, että kan
sanrintama ulottuu ainakin äärimmä:iseen 
vasempaan kärkeen asti. Ruotsissa on jul
kaistu sellainen 8elventävä kuva ,Folkfron
ten ", kansanrintama-nimisessä aikakausleh
dessä. Siinä on pyöriöön asetettu tunnuk
sen ,F'ör fred och frihet mot krig och 
fascism'' ympärille seuraavat arvoisat hen
kilöt: ylinnä Stalin, sitten Per Albin Hans
son, Ruotsin pääministeri, Caballero, E8-
panjan kommunistien pääministeri, Stau
ning 'l'anska, Blum Ranska, Tanner Suomi, 
Thälmann Saksan kommunistijohtaja ja 
Tranmael, Norjan kommunistien johtaja. 
Hieno seura siis. 

,Sosialidemokraatti'' seuraa myöskin 
mielenkiinnolla kansanrintaman kehitystä 
muissa maissa ei ainoas.tansa Ranskassa ja 
Espanjassa. M. m. oli siellä Belgian sosia
listisen pääsihteerin haastattelussa kerrottu 
seuraava toteamus: ,Edelleen on piakkoin 
meidän yliopistoprofessorien ja intelle'ktua
listien komitean perustamiskokous. He tah-

tovat luoda kansanrintaman. Siihen otta
vat osaa kommunistit, kulttuuriliberaalit ja 
Ihmisoikeuksien Liiton ·edustajat, muuta
man muun samantapaisen liiton jäsenet ja 
sosialistit.'' Siis esimerkiksi tähän maahan. 

Kommunistit ovat alunperin panneet tai:
vonsa naisiin solutustyössänsä. Jo vuonna 
1924 pidettiin kommunististen naisten ko
kous Parisissa ja siellä annettiin sellainen 
ohje, että kommuni8tien solutustyössä on 
käytettävä naisten sivistysyhtymiä ja ·eri
koisesti mainittiin sellainen naisten maail
manliitto kun Naisten Rauhan- ja Vapau
den Liitto. Tämä liitto onkin auttanut toi
minnanansa kommunismia. Suomen kom
munistisen puolueen puoluekokous Mosko
vassa antoi käskyn, mitenkä täällä Suo
messa oli myyräntyötä toimitettava ja sii
hen sisällytetään myöskin tämä naisten 
huomioonotto. ,Tärkeätä on saada vapaa
mieliset porvarilliset ainekset ja etenkin 
naiset ihmisoikeuksien kansanrintamalle 
taistelemaan fascistista orjuutusta vastaan 
rauhan ja lasten elämän puolesta sekä 
fascismin uhrien ja niiden perheiden avus
tamiseksi", ja lisäksi, että ,työväestön on 
tuettava sivistyneistön keskuudessa alka
nutta liikettä, joka suuntautuu kulttuuri
taantumusta vastaan". Meilläkin on yri
tetty toteuttaa näitä ohjeita. Pitkin viime 
talvea oli rauhankokouksia Naisten Rau
han- ja Vapauden L•iiton ja marxilai•sten 
järjestämiä ja näissä kokouksissa tavalli
sesti muodostettiin sellaiset ponnet, joissa 
lausuttiin vastustava ajatus maamme puo
lustukselle ja ihailu Neuvosto-Venäjää koh
taan. Näitten yhtymien toimesta kerättiin 
rauhanadressi ja toimittiin yleensä kansain
välisessä hengessä. Naisten Rauhan ja 
Vapaudenliittohall on kansainvälinen liitto, 
jolla on alaosastoja eri maissa. On 
julkisuudessa saatu lukea, mitenkä esim. 
N. R. ja V. h Ranskan osasto on mie
lenosoituksessansa kantanut rauhan sym
boolina Stalinin kuvaa ja Norjan nais
ten Rauhan- ja Vapauden I1iitto on ollut 
yhteistyössä kommunistien kanssa, pitänyt 
yhteisiä rauhan juhlia, joissa kommunistit 
ovat esiintyneet. Viimeisin tämän Naisten 
Rauhan- ja Vapauden Liiton tekoja on 
puuttuminen Espanjan asioihin. Kansa~n
välinen Naisten Rauhan- ja Vapauden 
Liitto on antanut vetoomuksen Geneve>Stä 
E>Spanjan asian puolesta ja lähettänyt kir
jelmän Espanjan punaiselle hallitukselle. 

53 
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Tässä vetoomuksessa sanotaan lopuksi: ,Ve
toamme kaikkiin kansanvaltaisiin hallituk
siin kaiken mahdollisen siveellisen, diplo
maattisen ja taloudellisen avun järjestämi
seksi Espanjan lailliselle hallitukselle, niin 
että kansanvalta voitaisiin ylläpitää tuossa 
onnettomassa maassa.'' Siis aivan sama 
vaatimus, minkä Moskova monella eri ta
valla on julistanut ja julistaa päivittäiin 
radiossansa. Naisten Rauhan- ja Vapauden 
Liitto siis yrittää johtaa asioita suoras
tansa, tietenkö vai tietämättänsä komin
ternin asioilla kulkien kohden maailman
sotaa. Tällaisia näytteitä kansan- ja yh
teisrintaman toiminnasta v·oi tuoda miten 
paljon hyvänsä. Täytyy yhtyä Sveitsin 
kansanneuvostossa Eittoneuvos Motan lau
sumaan toteamukseen: ,Moskovan vaiku
tusvalta työskentelee kaikkialla, missä sille 
vain annetaan pieninkin tilaisuus kansan
rintaman aikaansaamiseksi''. 

Sosialidemokraatit tosin ovat nyt näiden 
E. K:n muistioiden esilletultua yrittäneet 
torjua koko kansanrintama-ajatuksen, niin
kuin ei olisi heillä siinä osaa ei arpaa, 
väittävät m. m. ,sellaisen rintaman luomi
nen edel'lyttäisi ennen kruilkkea siihen haluk
kaita poliittisia puolueita ja parlamenttaa
riselta voimaitaan vaikutusvaltaisia ryhmiä, 
mutta sellaisiahan ei meillä ole ilmoittautu
nut eikä sellaisesta ole edes mitään keskus
teluja käyty.'' Mutta aivan toinen sävy 
on jo Sosialidemokraatin kirjoituksessa 
,Hallituksen pohja". Siinä lausutaan m. m.: 
,Niin pian kuin esteet työmiehen ja talon
pojan lähentymisen tieltä häviävät voivat 
molemmat valtapuolet Suomessa jatkaa sitä 
yhteisymmärryksen ja yhteistoiminnan po
litiikkaa, joka on niin välttämätön ja kal
lisarvoinen sekä kansanvallan lujittamiseksi 
että rauhan säilyttämis~ksi meidän maas
samme. - Oikeisto on vihdoinkin opetet
tava ymmärtämään, ketkä ovat tämän maan 
todelliset isännät.'' Niin, nähdään siis 
tästä, että Suomen talonpoikaa:kin suunni
tellaan vedettäväksi marxilaiseen ikansan
rintamaan. Minua on ihmetyttänyt, että 
tämä on eräänlaista vastakaikua löytänyt 
jossakin keskustalaisessa talonpoikaispuo
lueen lehdessä. Siinä nimittäin kaavail
laan, mitenkä Espanjassa hallitus on lailli
nen ja mitenkä nousu sitä vastaan on ollut 
nousua laillista halHtusta vastaan ja kaa
vaillaan mitä voisi Suomessa mahdollisesti 
tapahtua, jos Suomessa sosialidemokraatit 

laillisella tavalla pääsevät valtaan. Minun 
täytyisi tähän kirjoitukseen sanoa, että jos 
täällä laillisen hal'litu'ksen toimesta kirkot 
alkavat palaa ja ihmisiä murhataan niin
kuin Espanjassa, niin kyllä täällä varmasti 
löytyy niitä, jotka nousevat sellaista vas
taan. Minä tätä nähden ymmärtäisin, että 
tämän keskustelun ratkaisussa pannaan kes
kusta temppelin harjalle. Punainen käsi 
ojentuu. Minä tahtoisin viimeiseen saakka 
uskoa, ettei punaiseen käteen tartuta, että 
se ei kelpaa. Suomen talonpoika ei aina
kaan ulkopuolella parlamentin hyväksy sel
laista liittoa, jonka merkkejä täällä näkyy. 
Suomen talonpoikainen väki, jolta maamme 
vapautus vaati raskaimmat uhrit, ei liity 
yhteisrintamaan niiden kanssa, jotka ovat 
tulleet tänne parlamenttiinkin samoin pu
naisina marxilaisina, mitä he olivat 1918, 
joi'lla on ollut jopa sellainen tunnus viime 
kesän vaaleissa: ,Me tiesimme, missä me 
olinnne 1918 ja tiedämme nyt~" Liittoutu
minen punaisten kanssa täällä olisi Suo
men talonpoikaisen kansan pettämistä. 
Asia on vielä vakavampi siksi, että sellai
sen kansanrintaman yritys, jota marxilai
set kaavailevat ja johonka on täälläkin ta
vallansa ryhdytty, voi olla koko meidän 
maallemme hyvin kohtalokas seurauksil
taan. - Niille kulttuuriliberaaleille taas, 
jotka leikittelevät kommunismin kanssa ja 
tekevät neuvostopropagandaa lehdissänsä, 
niihin ·sopivat mielestäni ne sanat, jotka 
Tshekkoslovakian entinen pääministeri Kra
mar on omassa maassansa lausunut tuomi
ten nuo kulttuuriliberaalit. Hän on lausu
nut: ,Espanjan tapahtumat ovat varoituk
sena ja todistavat kauhea:lla tavalla kom
munistien pyrkimyksen voimasta ja rikok
sista, joihin sanotut intellektuaalit ovat 
syypäitä kansansa ja sivistyksensä edessä 
toistaessansa bolshevi:Vkkijohtajien kyynilli
siä lausuntoja, johtajien, jotka rohkenevat 
julistaa sodan koko maailman fascismia 
vastaan muka turvatakseen vapauden ja 
kansanvallan, jotka 'he <itse ovat häpäisseet 
ja turmellee.t." 

Niin, jos täällä nyt synnytetään sellainen 
eduskuntaratkaisu, että etsi.vän keskuspo
liisin muistioista annetaan hallitukselle tai 
asianomaiselle ministerille moite tai vaadi
taan puhdistusta tai muutw sellaista, niin 
silloin on kommunismi jälleen laillistettu 
tässä maassa ·esivrulla1lisella tunnustuksena. 
Kommunismiaharr meillä kyllä on. Kyllä 
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me tiedämme, ·että täällä parlamentissakin 
istuu kansanrintaman äärimmäisen punai
sen siiven edustajia. Kyllä nähdään, että 
julkinen sana, vasemmiston ja kulttuuri
iliberaalien julkinen sana palvelee kommu
nismia, niiden asiaa ja ihannoi yhtä paljon 
Neuvostolaa kuin nuo eduskunnasta vuonna 
1930 poisajetut kommunistit. Nähdään, 
että nykyhetken vasemmistolaiset menevät 
tässä vieläkin pitemmälle. He haluavat 
asettaa punaisen maan diktaattorin kaik
kien valtakuntien johtoon ja vaativat s-el
laisia tekoja tuon punaisen diktatuuri
maan hyväksi, jotka synnyttäisivät maail
mansodan. Mutta vairoka näinkin on, niin 
on silti meillä virallisesti kommunismi ollut 
tähän päivään saakka kieUetty. Eihän se 
pwljon merkitse, mutta sentään jotakin. 
Jos täällä nyt asetutaan ·vasemmiston taakse 
noihin moitteisiin ja !puhdistusvaatimuk
siin, se merkitsee ratkaisevasti sitä, ·että 
eduskunta avaa ovet kommunismille selk·o~ 
selällensä. KulttuuriUberaalit ja marxilai
set ovat .rientäneet pilkkaamaan lehdissänsä 
jo etukäteen isänmaallisten kansalaisten 
huolestumista. Espanjassa ja Ranskassa ja 
V•enäjäHä jo aikaa on tkulttuurili!beraalien 
nauru ja pilkka hyytynyt huulille. Siellä 
tiedetään enemmän, mitä tämän hetken 
kansanrintaman j& kommunismin valta 
meDkitsee. Tiedetään teossa, että se johtaa 
kumoukseen, kommunistiseen vallanku
moukseen, kärsimyksiin ja kauhistuttavaan 
tuhoon. 

Tämän ratkaisun ·edessä eduskunta on 
tämän asian :käsittelyssä. On ratkaistava 
siinä ,joko, tahi". (Ed. Komu: Veto oli 
poissa.). 

Ed. L i n ik o m i e s: Herra puhemies! 
Etsivän keskuspoliisin julkisuuteen tulleista 
promemorioista, joiden tarkoituksena al
kuaan oli ainoastaan perehdyttää eräitä 
hallituksen jäseniä kommunistisen toimin
nan uusiin muotoihin, on tehty tavattoman 
suuri numel'O·. Ne ovat tosiasiaUisesti ai
heuttaneet hallituksen aseman horjumisen, 
vieläpä lopulta johtaneet hallituspulaan. 
Tämä kaikki on tapahtunut siitä syystä, 
että puheena olevista asiakirjoista on tehty 
aivan vääriä ja harhaanvie.piä johtopäätök
siä, joilla ei ole mitään .perustetta itse pro
memorioissa. On näet aihetta otaksua, että 
muistioiden kaikki asiallinen sisällys on esi
tetty sanomarlehdissä. Kysymyksessä olevat 

muisti·ot oli kirjoitettu arvostelutkykyistä, 
rajoitettua lukijakuntaa varten. <Sen vuoksi 
niitä laadittaessa otaksuttavasti ·ei katsottu 
olevan syytä varautua kaikkia väärinkäsi
tyksiä vastaan, joita tietysti sittemmin on 
syntynyt, kun asiakirjat ovat joutuneet 
ulkopuolisten tietoon. Kuvaavana esimerk
kinä siitä, minkälaisia mahdottomia johto
;päätöksiä promemorioista on teMy, ovat 
tämänpäiväisen keskustelun pohjana olevan 
välitkysymyksen •perustelut. Niissähän .väi
tetään, että etsivän keskuspoliisin rapor
teissa koetetaan saada suuri joukko kun
nioitettavia kansalaisia ja heidän järj·estö
jään epäilyksenalaisiksi osallistumisesta 
kommunistiseen toimintaan. Näin kuulu
vat sanat. Tämähän osoittaa jo arvelutta
vaa 1luetun käsittämisen heikkoutta tai sit
ten jonkin muun ominaisuuden ,puutetta 
niissä, j·otka välikysymyksen ovat allekir
joittaneet. Etsivän keskuspoliisin prome
morioiden laatija on tosin eräässä kohdassa, 
jota julkisuudessa on monesti käsitelty, 
käyttänyt onnistumatonta sanontatapaa. 
Mutta vaikka niinkin on, on sittenkin aivan 
selvää, että etsivän keskuspoliisin tarkoi
tuksena oli ain·oastaan lausua puheena ole
vien järjestöj·en edustavan sellaista katsan
tokantaa ja ajavan sellaisia aatteita, joita 
kommunistit ovat ryhtyneet käyttämään 
hyväkseen päämääräänsä ,päästäkseen. 

Ei myöskään voida esittää minkäänlaisia 
perusteita siHe välikysymyksen peruste
luissa lausutulle väitteelle, ·että etsivän kes
kuspoliisin raporteiss.a annettaisiin sellai
nen kuva, kuin toiminta tasavallan kansan
vallan, sanan- ja ajatuksenva,pauden ja 
rauhan puolesta sekä työskentely fasci,smia 
ja sotaa vastaan olisi kommunistiselta ta
holta syntynyt ja johdettu. Lukiessa tätä 
·vä:likysymyksen perustelujen kohtaa ei voi 
olla hymyilemättä. Kuinka voisi kenen
kään järjelli;sen ihmisen, ainakaan sellai
sen, j.Oika hiukankin tuntee kommunismia, 
.päähän pälkähtää sellainen ajatus, että 
nämä tällaiset humaaniset aatteet olisivat 
kommunistien keksimiä. Kaikkihan tietävät, 
että siellä, missä kommunistit pääsevät val
taan, vallitsee diktatuuri, kansanvalta on 
mennyttä, samoin sanan- ja ajatuksenva
paus. V a:llitsevaksi tulee kommunistisessa 
yhteiskunnassa militaristinen imperialismi 
ja kuolemanrangaistus on jokapäiväinen, 
korkeimmaksi nimitetty rangaistusmuoto. 
Kuinka siis olisi etsivä keskuspoliisi voinut 
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esittää sellaista mieletöntä ajatusta, että 
tällaiset aatteet olisivat kommunistisia~ 
Asianlai.tahan on todellisuudessa se, että 
ets~väHä keskuspoliisiHa on ollut perustel
tua aihetta väittää kommunistien yrittävän 
käyttää näitä aatteita hyväkseen 
pesiytymällä järjestöihin, jotka niitä aja
vat. 

Etsivä keskuspoliisi on siis ainoastaan 
tahtonut varottaa ja siihen on ollut syytä. 
Sillä on olemassa ~varmoja todistuksia siitä, 
että kommunistit ov&t nyttemmin muutta
neet taktiikkaansa ja ajavat nykyisin dik
tatuuripyrkimyksiänsä rauhan ja kansan
vallan sekä fascisminvastaisen yht,eisrinta
man kauniilta saintuvan korulauseiden kil
peen kätkettynä. 

Kommunistiseen taktiikkaan kuuluu 
meiHä tällä haavaa marxi,laisia aatteita 
kannattavien piirien yhteisrintaman luomi
nen. Tähän rintamaan pyritään yhdistä
mään myös vapaamielinen 1porvaristo ja si
vistyneistö; ei suinkaan siitä syystä, ·että 
kommunistit harrastaisivat vapaamieli
syyttä, vaan sen vuoksi, että he sen tur
vissa paremmin voivat tehdä myyräntyö
tään. Onhan vanha tunnettu tosiasia, että 
ne, jotka valmistuvat antamaan Jmoliniskun 
kaiJkelle ~vapaudelle, huutavat ennen val
taan pääsyään äänekkäimmin vapauden 
puolesta. Kommunistit ovat nyt valinneet 
tämän tien. Kun tämä tiedetään, ei siitä 
luonnol.lisestikaan silti seuraa, että va
pauden aatteet sen vuoksi olisi hylättävä, 
mutta kommunistinen taktiikka kehottaa 
varovaisuuteen. Ei saa antautua haaveei
lisen intoilun valtaan sellaisten aatteiden 
puolesta, jotka murvoskauden ·epävakaisissa 
oloissa voivat muodostua käytännössä kes
tämättömiksi. 'l'arvitsee vain muistuttaa 
mieliin vuoden 1917 vallankumouksen jäl
keistä Venäjä,ä. Siellähän uskottiin va
pauden aatteisiin ja toteutettiin ne käy
tännössä viimei,stä piirtoa myöten. Mutta 
tuloksena olikin häikäilemättömän vähem
mistön ·valtaam.pääsy ja alkeeHisimmankin 
vapauden menettäminen. Ed. Wiik, joka 
on välikysymyksen ensimmäinen allekirjoit
taja, edusti silloin, vuonna 1917 sellaista 
valti·ollista katsantokantaa, että jos se olisi 
pääs,syt voitolle, olisimme nyt kommunis
tisessa yhteiskunnassa eikä sosialistisiHa
kaan eduskunnan jäsenillä olisi tilaisuutta 
istua tässä ,parlamentissa. En haluaisi 
muistuttaa noista vanhoista a,sioista, jos 

näyttäisi siltä, että ed. Wiik olisi ottanut 
niistä tarpeeksi oppia. Mutta vaikka hän 
varmaan on jotain niistä oppinutkin, niin 
tuskin kuitenkaan riittävästi. Että niin on, 
se näkyy välikysymyksen perusteluista ja 
hänen tämänpäiväisestä puheenvuorostaan. 
Perusteluissa sanotaan, ·että etsivän keskus
poliisin toiminta muka kohdistuu työväen 
aineksia vastaan, ja puheenvuorossaan ed. 
Wiik lausui, että etsivä ke.skuspoliisi on 
muka vanha venäläinen ohrana. Ed. Wiik 
siis näyttää olevan sillä kannalla, että 
kaikki erikoisen ~va.ltionpoliisin välityksellä 
ta.pahtuva kommunistisen toiminnan val
vonta ja tarkastelu olisi lopetettava, koska 
se muka kohdistuu työväen aineksia vas
taan. Kun tällä kannalla oUaan, niin ym
märtää kyUä sen kiihkeyden, jota asian 
yhteydessä on osoitettu. Ed. Wiik 1ähtee 
siitä, että etsivä keskuspoliisi on .porvarilli
sen yhteiskuntajärjestyksen tuote, joka ei 
sovellu oikeaoppiseen marxilaiseen käsity.s
kantaan. Sillä, kuten tunnettua, ed. Wii
kille ovat sosialismin pyhät kirjat kaiken 
valtiollisen ajattelun A ja 0. Hän ei tule 
ajateLleeksi, että etsivän keskuSJpoE~sin toi
minta on työväestöHekin vain hyödyksi, 
koska ·etsivä keskuspoliisi suojelee sitä 
kommunistiselta tartunnalta, joka. valtaan
päässeenä tuottaisi myös työväestölle kor
vaamattoman vahingon. 

Ed. Wiikin ja häneen yhtyneitten sosia
lististen edustajain kannan saattaa kyllä 
ymmärtää heidän luokkataisteluoppiensa 
taustaa vastaan. Huomiota tässä yhtey
dessä kumminkin herättää, että sosialistisen 
puolueen johtaja ed. Tanner ei, mikäli olen 
huomannut, esiinny välikysymyksen allekir
joittajain joukossa. Mutta, vaikka ed. 
Wiikin esiintymisen käsittääkin, niin on 
vaikeampi käsittää sitä kiihkeätä hyök
käystä etsivää keskuspoliisia vastaan, jonka 
ed. Inkilä täällä puheenvuorossaan teki. 
Sivuutan ne ylisanat, joihin ed. Inkilä har
hautui sanoessaan, että etsivän keskuspolii
sin muistioiden johdosta muka kaikki kult
tuuriliberaalit leimautuvat kominternin kä
tyreiksi. Ettei niin ole asianlaita, sen jo 
olen osoittanut. Mutta ed. Inkilä pitää 
myös aivan selvittämättömänä kysymyksiä, 
missä määrin meillä edes on pyritty toteut
tamaan kominternin pyrkimyksiä n. s. kan
sanrintaman aikaansaamiseksi, mikäli hänet 
oikein ymmärsin. Kumminkin on sisäasiain
ministeri vastauksessaan osoittanut, että 
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yrityksiä ei ole puuttunut ja viitannut 
m. m. Suomen kommunistisen puolueen 
asian johdosta tekemään päätökseen. Ed. 
Kokko on senjälkeen esittänyt useita esi
merkkejä ja todistuksia kommunistien pyr
kimyksistä yhteisen kansanrintaman luomi
seksi maahamme. Lisätodistuksena samasta 
toiminnasta voidaan mainita eräät Tukhol
massa painetut lehtiset, jotka osittain ovat 
Suomen kommunistisen puolueen keskusko
mitean allekirjoittamat, osittain taas esiin
tyvät nimellä ,Suomen miehen suoria sa
noj·a' ', mutta siinäkin muodossa ovat kom
munistisen puolueen äänitorvia. Näihin 
lehtisiin arvoisa edellinen puhuja lausun
nossaan viittasi. Asian valaisemiseksi esi
tän vielä muutamia otteita näistä kommu
nistisista lehtisistä. 

Vapuksi 1936 levitettiin kommunistisen 
puolueen keskuskomitean allekirjoittama·a 
julistusta, jossa sanottiin: ,Luotakoon vap
punakin pohjaa kaikkien kansainvaltaisten 
lapualaisvastaisten voimien yhteistoimin
nalle tulevissa vaaleissa. Sitä vaatii työtä
tekevien etu, kuulukoot he mihin puoluee
seen tahansa. Olkoon työtätekevien vaali
huutona: lapualaiset ulos eduskunnasta! 
Näitten ja kansan muitten vaatimusten to
teuttaminen on mahdollista, jos se sitä va
kavasti tahtoo ja tarmolla esiintyy. Ei 
suomalainen taantumus ole sen mahdotto
mampi voittaa kuin esim. Espanjassa, missä 
kansanrintama mustan taantumuksen löi, 
tai Ranskassa, missä se heitti takaisin fas
cistien hyökkäyksen. Niin voidaan tehdä 
Suomessakin. Suurin vastuu kansanrinta
man luomisessa lankeaa työväestölle.'' Täs
sähän on osittain sellaisia ajatuksia, jotka 
eivät uutuudellansa häikäise, mutta että 
niitä esitetään juuri kommunistien taholta, 
on erittäin merkityksellistä. 

Vaalien edellä saapui maahamme eräs 
kommunistinen lentolehtinen, jossa m. m. 
sanotaan: ,Mutta on aivan varmaa, että 
työläiset aivan oikeutetusti kysyvät, ketä 
me voimme äänestää, kelle kannatuksemme 
antaa. Eivätkö nyt ehdokkaiksi asetetut 
sosialidemokraattiset ehdokkaat taasen jäl
leen eduskunnan kokoontuessa mukaudu 
siihen Tannerin komentoon, jonka vaiku
tuksesta edellinen eduskuntaryhmä niin 
monta kertaa raukkamaisesti perääntyi 
maan työtätekevien eduista ja kannatti 
taantumushallituksen toimenpiteitä. Tämä 
on totta, mutta tästä huolimatta me sa-

nomme vakavasti kaikille työtätekeville: 
Vaaleissa on lähdettävä liikkeelle, mentävä 
vaalitilaisuuksiin ja esitettävä työtätekevien 
tinkimätön vaatimus yhteisestä taistelusta 
työväen elinkysymysten puolesta. Vaaleissa 
on äänestettävä niitä sosialidemokraattisen 
työväen asettamia ehdokkaita, jotka taiste
levat työväen yhteisrintamassa kansanvihol
lisia, IKL-fascisteja, kivimäkeläistä taantu
muksellista hallitussuuntaa ja kokoomuk
sen puuhaamaa taantumusrintamaa vastaan 
rauhan ja vapauden puolesta. Näitä täl
laisia taistelijoita, joita maamme työväen
luokka pitkät ajat miltei turhaan odotti 
nousevan sosialidemokraattien riveissä, on 
nyt tullut asetetuksi eduskuntaehdok
kaiksi." 

Tästähän käy selvästi ilmi, mitenkä kom
munistit työskentelevät sosialidemokraatti
sessa puolueessa. Eikä myöskään ole mitään 
epäilystä siitä, k·eitä sosialidemokraattien 
edustajaehdokkaita näissä kommunistisissa 
lehtisissä tarkoitetaan niillä taistelijoilla, 
joita nyt lopulta on sosialidemokraattien 
piiristä astunut esille. Eivätköhän nämä 
liene samoja, jotka kirjoituksissaan käyt
televät sanoja ja sanontatapoja, jotka suu
resti muistuttavat kommunistista fraseolo
giaa. Eräät otteet, jotka ed. Kokko täällä 
luki ,Soihdusta'' ja , Tulenkantajista'', 
muistuttavat suuresti kominternin seitse
männen kongressin päätöslauselmain sanon
taa. 

Vaalien jälkeen vihdoin eräs kommunisti 
esittää tällaisessa lehtisessä vaalien tuloksia. 
Hän sanoo: ,Suomen kommunistinen puo
lue kehoittaa työtätekeviä yhteistoimintaan. 
Kaikki voimat on nyt koottava kansanval
lan turvaksi. Meillä on syytä ottaa 'esi
merkkiä Espanjan ja Ranskan kansasta, 
jotka valvovat kansanvallan toteuttamista. 
Kaikki kansanvallan voittoa turvaamaan ! '' 

Esittämäni Suomessa levitettyjen kom
munististen lentolehtisten otteet osoittavat 
jokaiselle selvästi, että kommunistinen pro
paganda kominternin päätöslauseimien mu
kaisesti meidänkin maassamme nyt kätkey
tyy kansanvallan ja rauhan naamion 
taakse ja että pyritään näissä merkeissä 
luomaan yhteistä kansanrintamaa. Porva
rillisen yhteisrintaman hajoittaminen on 
kommunistien tämän hetken tärkein pää
määrä ja sitä silmällä pitäen he ovat val
miit tilapäisesti hylkäämään vallankumouk
sellisen ,propagandansa ja asettumaan it-



422 Tiistaina 20 p. lokakuuta 1936. 

seänsä ilmaisematta yhteistyöhön porvaril
listenkin fascismin vastustajien, kansanval
lan kannattajien ja rauhanystävien kanssa. 
On siis epäilemättä aihetta .pitää silmät 
.auki. Ei tietenkään ole tämän vuoksi la
kattava ajamasta aatteita, joita pidetään 
oikeina. Kansanvallan ja lakipohjaisen va
pauden kannattaminen ja fascismin vastus
taminen sinänsä ei luonnollisesti voi joutua 
epäily.ksen alaiseksi kommunistien niille an
taman vilpillisen tuen johdosta, mutta näitä 
asioita on ajettava niin, etteivät kommu
nistit voi käyttää niitä porttina diktatuu
riin pyrkiessään. Myöskin ·etsivän keskus
poliisin työtä on eduskunnan aihetta tukea 
eikä käydä sen asemaa horjuttamaan joi
denkin vähemmän harkittujen sanontatapo
jen vuoksi. 

Välikysymyksen perusteluissa esitetään 
aiheeton väite, -että ·etsivän keskuspoliisin 
muistioilla olisi tahdottu palvella määrät
tyjä poliittisia tarkoitusperiä. Sellainen kä
sitys ei saa tukea siitä, mitä muistion si
sällyksestä tunnetaan, eikä myöskään etsi
vän keskuspoliisin aikaisemmasta toimin
nasta. 'Tunnettuahan on, ettei etsivää kes
kuspoliisia lainkaan ole katsottu suopein 
silmin siellä, mistä sen nyt väitetään otta
van vastaan vaikutuksia. Etsivä keskuspo
liisihan ei ·ole ensinkään tehnyt muistiois
tansa suurta numeroa, vaan sen ovat teh
neet sanomalehdet, nimenomaisesti sosiali
demokraattisen vasemmiston lehdet, mutta 
myös edistyspuolueen .pää-äänenkannattaja. 
Etsivä keskuspoliisi ei voi ·Olla vastuussa 
niistä nurinkurisista johtopäätöksistä, jotka 
muistion perusteella on tehty. Eräät lehdet, 
jotka eivät ole oikeistolaisia, kiiruhtivat, 
niinkuin sittemmin välikysymyksen tekijät, 
hetikohta selittämään, että muistioissa muka 
oli syytetty osallisuudesta kommunistiseen 
toimintaan kaikkia niissä mainittuja. henki
löitä. Ei siis ole ihme, jos ,Someron maa
seutupitäjässä langettiin valitettavana ta
valla samaan erehdykseen ja ryhdyttiin ret
telöimään henkilön kanssa, jonka nimi esiin
tyi muistioissa lueteltujen joukossa. Toi
vottavasti tämä ikävä välikohtaus on saatu 
nyt lopullisesti selvitetyksi. Valtiovallan on 
pidettävä huoli siitä, ettei mitään oikeuden
loukkausta saa tapahtua. 

Herra sisäasiainministerin vastaus on mi
nua tyydyttävä. Tulen yhtymään puhe
miehen ehdotukseen yksinkertaiseksi päivä
järjestykseen siirtymiseksi, ja niin tulee . 

tekemään koko se ryhmä, johon minulla 
on kunnia kuulua. 

Ed. K a r e s: Herra puhemies! Kun on 
kuunnellut muutamia lausuntoja täällä vä
likysymyskeskustelussa, sellaisia kuin Wii
kin, Stenwallin ja Inkilän, niin on tuntu
nut siltä, niinkuin näillä miehillä olisi ollut 
erinomainen halu viedä tämä juttu stratos
färiin, semmoisiin korkeuksiin ja suuruuk
siin, jommoisiin tämä nykyinen asia ei anna 
aihetta. Mielestäni meidän olisi koetettava 
pysyä käytännöllisessä asiassa ja tehdä en
sin kysymys, mistä nyt oikeastaan on kysy
mys, ja mihinkä nyt pyritään tällä kysy
myksellä. 

Kun haen vastausta tähän kysymykseen, 
niin minä jätän syrjään pari kolme asiaa, 
joita minun mielestäni ei tähän pidä sot
kea. Ensinnäkin jätän syrjään halun, väli
kysymyksentekijäin halun käydä entisen 
hallituksen ja varsinkin sisäasiainministe
rin kimppuun, joka vielä hoitaa samaa salk
kua. Jos minä ja ryhmäni antaisimme tä
män näkökohdan vaikuttaa itseemme, niin 
herra sisäasiainministeri myöntänee, että 
meillä ei totisesti olisi mitään syytä asettua 
ymmärtävälle kannalle tämän erehdyksen 
johdosta, minkä hallitus promemoria-kysy
myksessä on tehnyt. Sillä eduskunnassa lie
nee hyvässä muistissa se tapa, millä sisä
asiainministeri hallitusmiehelle vähemmän 
sopivana arvostelulla kohteli erityisesti 
meitä ja meidän ryhmämme pyrkimyksiä, 
ja sitä heikkoa yritystä, jolla hän koetti 
vakavissaan selittää, että sosialidemokraat
tinen puolue on suurin piirtein voinut var
jella itseänsä kommunistiselta solutukselta, 
jota vastoin muka isänmaallinen kansan
liike on arempi tälle solutukselle. Kun 
muistelen tätä, niin tekisi mieli yhtyä nii
hin, jotka nyt sisäasiainministeriä lyövät, 
mutta omalta kohdaltani en kuitenkaan tä
hän nyt tartu. 

Että tässä olisi syytä jonkunverran lyödä, 
se on epäilemättä varmaa. Mutta jätän 
myös syrjään toisen asian, nimittäin kysy
myksen dosiäärin tai asiakirjavihon, josta 
nyt on kysymys, syntymisestä ja sen julki
suuteen tulemisesta. Siinä on epäilemättä 
tapahtunut sellaista, mitä hyvin järjeste
tyssä hallituksessa ei saisi tapahtua. Onhan 
selvää, että tällainen asiakirjavihko ei ole 
julkisuutta varten. Ja täytyy minun sekin 
sanoa, että ministeri Jutila erotessaan hal-
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lituksesta, silloin kun tämä tuli julkisuu
teen, menetteli sillä kertaa miehen tavoin, 
sillä asiassa oli hänen selkänsä takana epäi
lemättä menetelty sillä tavalla, että kolle
giaalisessa virastossa ei sellainen saisi tulla 
kysymykseen. Se on itsestään selvää. Tä
mänkin jätän kuitenkin syrjään, sillä se on 
aivan puhtaasti syrjiiasia tässä yhteydessä 
(Oikealta: Kyllä se tärkeä asia on!). Ja 
minä jätän syrjään senkin, että tämä ra
portti, joksi sitä nyt kutsutaan, julkisuu
teen saatettuna asiakirjana on aika lailla 
'lapsellinen (Ed. Komu: Niinkö onn. On 
-se lapsellinen. Siinä, niinkuin täällä on 
monta kertaa huomautettu, tuodaan kai
kille tunnettuja asioita esille ja ennen kaik
kea pitkiä. nimiluetteloita. Mutta en puutu 
-siihen, sillä sekin on syrjäasia. 

Pääasia mielestäni on kysymys etsivän 
keskuspoliisin tehtävistä ja siitä, millä ta
valla etsivän keskuspoliisin on men€teltävä, 
kun Venäjältä käsin johdettu kommunismi 
tekee jatkuvia yrityksiä aivan määrätyssä 
tarkoituksessa hyökätä Suomeen ja saada 
täällä vaikutusvaltaa. Tämän estäminen ja 
niiden asiain seuraaminen, jotka tähän vie
vät, on etsivän keskuspoliisin päätehtävä 
(Ed. Komu: On sillä muitakin tehtäviä!). 
Niin - sille on koetettu antaa tehtäväksi 
myöskin isänmaallisen kansanliikkeen asioi
den seuraaminen (Eduskunnassa naurua). 
Ja minkä tähden, herrat sosialidemokraa
tit? Sentähden, että kommunistit saisivat 
olla vähän enemmän rauhassa, kun meitä 
ahdistetaan (Vasemmalta: Onhan teidän 
joukossanne kommunisteja!). Meidän 
asiamme ovat sellaisia, ettei niitä tarvitse 
etsivän keskuspoliisin tutkia, ne saa tavalli
nenkin poliisi selville (Eduskunnassa nau
rua. - Ed. Sergelius: Merkillinen todis
tus!). 

Mitä nyt sitten näillä asiakirjoilla on sa
nomista tästä etsivän keskuspoliisin perus
tehtävästä? Raportti ensinnäkin toteaa ja 
voi todeta, että kommunistien työskente
lyssä tähänastiseen tapaan on tapahtunut 
jyrkkä seisaus joku aika takaperin, että 
kommunistit eivät enää meidän maassamme 
toimi samalla tavalla kuin ne toimivat joku 
aika sitten. Tämän raportti toteaa. Ja kun 
tämä todetaan, niin ei suinkaan tässä edus
kunnassa eikä koko meidän maassamme 
liene yhtään ainoata tervejärkistä ihmistä, 
joka siitä tekisi sen johtopäätöksen, että 
kommunismi ei enää pyri meidän maa
hamme ja että bolshevismi, joka nykyisessä 

muodossaan ei ole mitään muuta kuin venä
läistä chauvinismia, kansalEskiihkoa ja mi
litaristista panslavismia (Ed. Komu: Kai
noja tunnutte olevan!), militaristista pan
slavismia, koska täällä nyt jotakin, ,ismia" 
aina kaikkien pitää olla, että tämä voima 
olisi lakannut pyrkimästä maahamme ja 
lakannut yrittämästä saada vapautettua 
valtakuntaamme yhteyteensä, sitä ei voi yk
sikään ihminen uskoa. On siis täytynyt ta
pahtua jokin toimintatapojen muutos, ja 
tämä käy sitäkin todennäköisemmäksi, että 
vanhan toimintatavan pysähtyminen Suo
messa ajallisesti yhtyy siihen, kun Mosko
vasta annettiin uudet ohjeet kommunistien 
toiminnalle eri maissa. Moskovassa on niin
kuin täällä on jo monta kertaa sanottu, 
tehty päätös ja annettu neuvo, että kom
munismin on tästä lähtien soluttauduttava 
kaikkiin mahdollisiin liikkeisiin, ennenkaik
kea vanhaan sosialidemokratiaan, mutta 
myös kaikkiin vapaamielisiin ja demokraat
tisiin yhtymiin (Vasemmalta: Sekä 
IKL : ään ! ) . Isänmaallisesta kansanliik
keestä heillä ei ole mitään hyötyä. Minä 
tulen siihen kapitteliin vähän myöhemmin. 
Odottakaaharr nyt vähän. Näihin yhtymiin 
oli soluttauduttava pitäen tunnuslauseena: 
kansanrintama taistelussa rauhan puolesta 
ja fascismia vastaan. Troijan puuhevo
sessa oli vietävä yhteiskuntiin sisälle se hä
vitysvoima, jota julkisella taistelulla ja 
avoimella rintamahyökkäyksellä ei ilmei
sesti mihinkään maahan enää saada (V a
semmalta: Se on kerrottu jo!). Tämän 
uuden ohjeen mukaan onkin sitten mene
telty. Äitipuolueen, sosialidemokratian 
kanssa on eri maissa pyritty tekemään yh
teisrintamia ja onkin eri maissa onnistuttu 
(Vasemmalta: Mutta ei meillä!). Ja kun 
tämä kommunismin yhteisrintama äitipuo
lueen kanssa on saatu aikaan, on se joka 
paikassa merkinn~yt sitä, että kommunistit 
ovat sytyttäneet paloon vanhat marxilaiset 
vaistot: rienauksen kaikkea pyhää vas
taan, vihan ja hävityshalun nykyistä yh
teiskuntaa ja sen vuosituhan,tisia perusteita 
vastaan. Sen on kommunismi saanut ai
kaan joka paikassa sosialidemokratian kes
kuudessa. Se on laskenut vanhaa verta pois 
ja nuorentanut tätä jo äijäikään käyvää 
liikettä (Ed. Komu: Uutta viiniä vanhoi
hin leileihin! - Ed. Lohi: Hormooneja !) . 

Toisissa maissa, niinkuin esim. meillä ei 
mitään päätöksiä tarvitse tehdä siitä, että 
ollaan yhteisrintamassa (Ed. Räisänen: Ei-
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vät tekisi hormoonit pahaa!). Täällä voi
daan yksinkertaisesti soluttaa vanha äiti
puolue sellaiseksi, että se kelpaa palvele
maan uusia tarkoitusperiä (Vasemmalta: 
Ei se niin helppoa ole!). Jokseenkin help
poa. (Vasemmalta: Ei kuitenkaan!) So
sialidemokraatit eivät voi kieltää sitä, että 
kommunistit juuri tätä tietä ovat pääs
seet verrattain vaikutusvaltaisiksi sosiali
demokrattisessa puolueessa (Vasemmalta: 
Oho l). Tehän siellä omassa piirissänne 
varmaan tunnustatte, että viime vaalit jo 
tuottivat tuloksia tästä solutuksesta myös 
eduskuntaan (Ed. Räisänen: Kuka on se 
kommunisti?). Ammattijärjestöt, jotka ovat 
marxilaisuuden voimakkaimmat taisteluvä
lineet, ovat juuri tämän solutustyön kautta 
valtavasti lisääntyneet. Niissähän jo al
kuaankin annettiin johtopaikkoja sellaisille, 
jotka olivat ansioituneet kommunistisissa 
tehtävissä .. Ja tätä suuntaa on sitten jat
kettu eikä kaukana ole se aika, jolloin me 
näemme, että ammattijärjestö kulkee samaa 
latua kuin se ammattijärjestö, joka r~apuan
liikkeen kautta lakkautettiin. Me näemme 
tämän saman solutustyön voimallisesti kul
kevan myös marxilaisissa liikkeissä, marxi
laisissa osuuskaupoissa (Vasemmalta: Oho !). 
Ne ovat monin paikoin meidän maassamme 
nykyään marxilaisuuden lujimpia linnoja ja 
ennenkaikkea kommunismin. Mitä tässä 
voi tapahtua, siitä on meillä loistava esi
merkki vanhasta Turusta. Siellähän pidet
tiin äskettäin sosialidemokraattisen osuus
liikkeen Tarmolan vaalikokous. Sosialisti
lehti viikkokaudet teki propagandaa omien 
sosialidemokraattisten ehdokkaiden puo
lesta, yhtään ainoata kertaa mainitsematta 
edes vastapuolueen, kommunistien, härkä
kommunistien ehdokkaita. Härkäkommu
nisteilla ei ollut mitään julkista äänenkan
nattajaa. Olisi siis luullut, että näin ollen 
sosialidemokraatit olisivat loistavasti vaa
lissa voittaneet. Mutta mitenkä kävi? Vaa
lissa saivat sosialidemokraatit 18 edustajaa 
hallitukseen, härkäkommunistit 27 ja hoi
pertelijat 5 edustajaa. Siinä oli tulos So
sialisti-lehden moniviikkoisesta työstä. Näin 
vähän kyettiin estämään kommunisteja pi
tämästä hallussaan tätä osuusliikettä ja 
miehittämästä sitä omilla miehillään. Että 
solutus sosialidemokraattiseen puolueeseen 
nähden on täydellisesti onnistunut, että 
kommunistit ovat saaneet nyt jo valtaansa 
sosialidemokratian hengen Suomessa, joskin 

vielä ei kokonaan järjestöjä (Vasemmalta: 
Eikä ole!), siitä on parhaana todistuksena 
Suomen kaikkien sosialidemokraattien mie
lenilmaukset ja päätöslauselmat Espanjan 
sisällisen sodan johdosta. Siitä oli ilmei
senä todistuksena se, mitä ed. Wiik siitä 
puhui, siitä on todistuksena ,Soihtu'' -leh
den kirjoitukset ja ,Akateemisen Sosialisti
seuran'' julkaisu, josta täällä edustaja 
Kokko jo mainitsi. Siitä (Ed. Räisänen: 
Ne on kaikki esitetty laillisen hallituksen 
puolesta!) on lausuttu monissa sosialide
mokraattien pitämissä kokouksissa julkinen 
kehoitus ja innostuslauselma Espanjan pu
naisten hyväksi, vallan, jonka sotilaat ter
vehtivät päällikköjänsä kommunistisella 
nyrkkitervehdyksellä. Eihän tarvitse muuta 
kuin olla eläväin kuvain sellaisessa viikko
uutistilaisuudessa, joka täällä eräissä elä
vissä kuvissa on useina päivinä viikossa ja 
katsella Espanjan hallitukseru joukkoja 
(Ed. Räisänen: Vai elokuvissa rovasti is
tuu? - Eduskunnassa naurua.), niin nä
kee, mistä on näiden hallituksen joukkojen 
suhteen kysymys (Vasemmalta: Hyvä, että 
tuli totuus julki!). Sehän on puhtaasti 
kommunistikomentaa (Ed. Wiik: Valetta!) 
ja tämän hallituksen pääministeri on mies 
niin julkea, että Venäjän jumalattomien 
järjestö on antanut hänelle nimen ,kunnia
jumalaton" ja että hänen kuvansa on tois
ten kunniajumalattomien vieressä kaikissa 
jumalattomien kerhohuoneissa Venäjällä. 
On myöskin muistettava, että tämä merkil
linen esivalta, jonka päämies on kunnia
jumalaton, aina kun sen on peräydyttävä 
jostakin kaupungista niin kutsuttujen ka
pinallisten edessä (Ed. Komu: Ei kun ka
pinallisten!), hävittää kaupungin julkiset 
rakennukset ja ryöstää, minkä se voi ryöstää, 
tappaa paljon ihmisiä (Ed. Komu: Eivätkö 
toiset tapa!). Ja kuitenkin voidaan sanoa, 
että tämä on esivallan joukko. Ei, hyvät 
herrat, esivalta ei koskaan kapinankaan ai
kana tee sitä (Ed. Komu: Se ei miekkaa 
hukkaan kanna!), se ei milloinkaan joutues
saan perääntymään kapinallisten edestä jos
takin kaupungista hävitä kaupunkia. Jos 
meidän valkoinen armeijamme olisi joutu
nut peräytymään jostakin kaupungista, 
jonka se jo oli saanut valtaansa, totisesti 
se ei olisi sitä kaupunkia hävittänyt (Ed. 
Räisänen: Hävititte Korian sillan!). Hal
lituksen tehtäviin kuuluu aina säilyttää 
maata niin paljon kuin mahdollista. Eihän 
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tarvitse muita todistuksia siitä, että Es
panjassa on kysymyksessä kommunistien 
kukistaminen. Minä ihmettelen sitä, että 
maassa, missä kerran samanlaisen taistelun 
kautta kommunismi kukistettiin, juljetaan 
esittää myötätuntoisuuslausuntoa moko
malle esivallalle, joka on Espanjassa. 

Mutta siinä parhaiten näkyy, mitenkä 
Marx ·et kommunismin henki on saastutta
nut meidän sosialidemokraattimme. Ed. 
Wiikiä se ei kai ole saastuttanut, sillä ed. 
Wiik on tällä kannalla ollut aina, että pi
tää käyttää asetta ja tappaa vastustajia. 
Sehän oli jo hänen vanha alkuperäinen 
kantansa. 

Mutta menemme eteenpäin. Sosialidemo
kraatit ovat siis solutetut, ei siinä mitään 
yhteisrinta:mapäätöstä tarvita. Raportissa 
huomautetaan, että kominternin uusi mää
räys sisältää myöskin yrityksen hikkien 
vapaamielisten järjestöjen ja keskustapuo
lueiden soluttamiseen taistelussa fascismia 
vastaan rauhan puolesta, rauha,n puolesta 
siinä mielessä, mistä täällä eräässä puheessa 
jo esitettiin, rauhan puolesta sovjetin tur
vaksi (Ed. Komu: Sotaa vastaan!), niin
kuin sanontatapa kuuluu. Kommunistit 
ryhtyessään tätä neuvoa toteuttamaan löy
sivät täällä järjestöjä, joihin alusta alkaen 
sopi yrittää soluttautua, jotka jo nimiitään 
ja tarkoitusperiitään olivat sellaisia, että 
ne pikkuisen kääntämällä ja pikkuisen hen
keä innostamaila voidaan saada palvele
maan tätä yhteistä kansanrintamaa. Ra
portti luettelee pitkän luettelon järjestöistä, 
joissa jo ennen yhteisrintaman synnyttä
mispäätöstä on aatteellisesti valmistettu 
eräänlaista kansanrintamaa. Ei tietysti tie
toisesti eikä mitään tulevaa päätöstä aja
tellen, mutta niiden tarkoitukset, niiden 
päämäärät ovat olleet sellaiset, että juuri 
niillä päämäärillä kansanrintama voi syn
tyä. On myös perustettu uusia järjestöjä, 
jotka ovat alusta alkaen olleet solutukselle 
alttiit. Mitähän on· esim. Suomen Antimili
taristinen Liitto 1 Minä en nyt puhu Suo
men Rauhanliitosta, jota ed. Stenwall täällä 
piti jonakin erinomaisen ihanteellisena lai
toksena, joka ei missään tapauksessa voi 
kulkea Moskovan talutusnuorassa. Se oli 
heikko yritys vapauttaa Suomen Rauhan
liitto Moskovan talutusnuorasta. Ed. Sten
wall nimittäin myöntää, että Suomen Rau
hanliitto on yhteydessä samanlaisten ulko
maalaisten järjestöjen kanssa. Eikä suin-

kaan ole mikään salaisuus, että näissä ulko
maalaisissa järjestöissä moskovalainen vai
kutus on erinomaisen suuri ja voimakas. 
Minä en tahdo väittää, että ne idealistiset 
haihattelijat, jotka Suomen Rauhanliitossa 
ajavat pasifistisia päämääriä, olisivat tie
toisesti Moskovan palveluksessa. Minä päin
vastoin uskon, että niin ei ole asianlaita. 
Mutta juuri yhteyksiensä kautta, kansain
välisten yhteyksiensä kautta ulkomaalaisiin 
rauhanliittoihin hekin ovat joutuneet sa
maan talutusnuoraan ajamaan rauhaa, 
jonka tarkoituksena on heikentää kaikkien 
valtioiden puolustustahtoa ja puolustusvoi
maa Neuvosto-V enä,j än lisätessä aseitaan ja 
nauraessa ja julistaessa kaiken pasifismin 
hulluksi haihatteluksi. Komintern ajaa tätä 
rauhanasiaa Venäjän hyödyksi ja menes
tykseksi ja pasifistit kaikissa maissa so
keana kulkevat tätä samaa tietä. Mutta 
minä tahtoisin väittää, että n. k. antimili
taristinen liitto ei ole näinkään vapaa kom
munistisesta solutuksesta kuin Suomen oma 
rauhanliitto täällä omassa maassa. Ja kun 
sitten näiden rauhanliittojen yhteishom
maksi vielä perustettiin rauhantyön yhteis
komitea, niin olen aivan vakuutettu siitä, 
että sen yhteiskomitean sisällä on Troijan 
puuhevonen (Vasemmalta,: Perustettiin 
neljä vuotta sitten!). Ei troijalaiset olisi 
vieneet puuhevosta kaupunkiinsa, jos ne 
tiesivät, mitä sen sisällä oli. En minä 
epäile ed. Stenwallia enkä muita hyväuskoi
sia idealisteja, että nekään tietävät, mitä 
puuhevosta he ovat vetämässä tämän yh
teiskunnan sisälle. 

rSitten on täällä mainittu nuortasavalta
lainen liitto. rSehän on perustettu 1932. 
,Liitto on puolueista riippumaton, pyrkien 
kaikissa kansan kerroksissa lujittamaan ja 
syrventämään yhteiskunnaHisen oikeuden
mukaisuuden periaatetta sekä uudistamaan 
yleistä poliittista ajattelua kulttuuriystä
vällisessä hengesrsä. Liitto vaatii poikkeus
lakien 'kumoamista - siis kaikkien lakien, 
joilla kommunismia estetään maarS:sa - se 
vaatii kaikille vapautta tasavaltaisen val
tiosäännön ·puitteissa harjoittaa rakentavaa 
vaikutusta :krunrsalaismielipiteeseen ja val
tiovaltaan - siis kommunisteiLle - soti
laallisesti järjestettyjen .poliitti:sten joukko
jen kieltämistä, suojeluskunnan alistamista 
sotarväen päällikön alaisuuteen, valtioval
lan jyrkkää esiintymistä diktatuuriliikkeitä 
varstaa:n, kirkon erottamista valtiosta.'' 

54 
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Muistutan, että siloin, kun liitto perustet
tiin, puhuttiin vielä ,diktatuuriliikkeistä". 
Ideologia on senjälkeen muuttunut, kuten 
tulen vähän jälikeen,päin puhumaan. Minä 
Bn taaskaan väitä, ·että nuortasavaltalaisten 
liitto olisi ·perustettu ajamaan k·ommunis
tien asiaa, mutta minä väitän, että tämän 
liiton päämäärät, tarkoitusperät, se, mitä 
se on ohjelmaansa ottanut, ·on sellaista, että 
kommuni•stien äskeisen päätöksensä perus
teella täytyy pyrkiä soluttautumaan sinne. 
Ja minä olen vakuutettu siitä, että tämä 
liitto ei kykene tätä solutusta ·estämään, 
siksi herkkäuskoisia aineksia siihen kuuluu 
(Vasemmalta: Onkohon siellä niinkään paJ
jon kommunistej.a kuin IKL :ssä !) . 

Sitten on mainittu m. m. .AJkateeminen 
Sosialistiseura. Täällähän jo luettiin Aka
teemisen S.osiaJistiseuran kirjoittamaa jul
kaisua ja ei suinkaan jäänyt kukaan epäi
·leväiseksi siitä:, mitä tämä julkaisu ajoi, 
että se oli kommuni,stisen maailmankatso
muksen lumoissa ja että se kuului tähän 
aatteelliseen kansanrintamaan .fascismia 
vastaan kommunistisen rauhan puolesta. 
Se on selviö, jota ei tarvitse sen kirjan luet
tuaan ensinkään todist·ella. Viime vuonna 
perustettiin Ihmisoikeuksien Liitto. Kun 
minä ~uin sanomalehdistä .tämän nimen, 
niin tuoksahti nenään homeen haju. ,Ih
misoikewksien Liitto", nimihän viittaa sii
hen aikaan, jolloinka ihmisoikeuksista pu
huttiin ja määriteltiin, mitä nämät ihmeel
liset ihmisoikeudet ovat. Ranskan vallan~ 
kumouksen ja sen edelliseen aikaan. Nyt 
on täällä haihattelijoi•ta, jotka katsovat tar
peelliseksi uudistaa tämän varrhan homeh
tuneen ajatuksen ja sen ideologian ja pe
rustaa tänne joku ihmisoikeuksien Hitto. 
Senkin liiton .pyrkimykset, iSen kirjoitukset 
ovat tähdätyt fascismia, mutta ei kommu
nismia vastaan. Liiton •valtuuskunnan ·eräs 
jäsen on tuomittu kaksi kertaa ·valtiopetok
sen va·lmistelusta ja on vieläkin ilman kan
salaisluottamusta. Kokouksissa käy paljon 
kommunisteja, sanotaan. Minun täytyy ih
metellä, että minä tämän liiton perusta
ruiskirjoissa ja luetteloissa näen niin paljon 
nimiä, ihmeellisiä haihattelijoita, joita ve
tää tuo Ranskan vallankumouksen ajoilta 
tänne laahattu haamu muinaisilta vuosilta. 
Että Ihmisoikeuksien Liitto on alusta wl
kaen kansanrintama-aatteen ,pohjalle syn
tynyt, sekin on täysin selovä. Ei siellä ni
menomaisesti kansanrintamaa ajeta, mutta 

sen aate on pohjana ja johtotähtenä koko 
liitolle. 

Tulen sitten puolueisiin. Niitäkin on so
lutettava. Pienimmät puolueet täällä, kan
sanpuolue ja ehkä pienviljelijäpuoluekin, 
niissä ei• ole ollut paljon soluttamista 
(Eduskunnassa naurua). Ne ovat kovin 
pian solutettuja. Ja ne on solutetut -
minä tahtoisin väittää - jo pohjaJtaan ja 
synnyitään (Ed. Niskanen: Huono tunte
mus!). Minä olen joutunut seuraamaan 
esim. niin kutsutun kansanpuolueen syn
nyintaistelua. Se oli em1en sitä kuuluisa;a 
konikapina.a ja myöskin .sen ikonikapinan 
jälkeen. Silloin nimittäin sen puolueen 
perustajat koettivat saada yhtey.ttä Lapuan 
'liikkeen kanssa. Minä olin tilaisuudessa 
olemaan läsnä, missä tätä kansanrintamaa 
koetettiin muodostaa (Eduskunnassa nau
rua). Mutta se kaatui .siihen, ·että ne Imu
sanpuolueen miehet sanoivat: me emme voi 
yhtyä teihin, sillä te taistelette marxilaisia 
vastaan, ja me ja marxilaiset olemme yhtä 
(Ed. Tanner: Järkeviä miehiä!). Näin vas
tattiin. Ja sen erän 1perästä lapuaJaiset 
hävisivät sieltä huoneesta, ja konrkapinan 
miehet jäivät sinne yksin. Muuten luulen, 
että etsiväliä keskuspoliisilla voisi olla 
näissä asioissa yhtä ja toista muutakin tut
kittavaa ja selvittämistä (Ed. Tanner: So, 
so !) . Minä ·en sano mitään pikkuvHjelijä
puolueesta, senhän asiat ovat vähän niin 
ja näin. 

Nyt minä tulen maalaisliittoon. En minä 
tahdo· väittää, että maalaisliitto on kansan
rintamassa tai että mitään .päätöstä olisi 
siihen suuntaan tehty. Mutta minä tahdon 
väittää, että se linja, jota maalaisliitto nyt 
vaaJien jä•lkeen ·On lähtenyt kulkemaan, on 
valmistusta kansanrintamalle ja ellei siinä 
tehdä pikaista !loppua (Ed. Moilanen: 
Tänä iltana!), niin siitä on varmana seu
rauksena se kansanrintama, josta nyt niin 
paljon puhutaan. On tapahtunut jyrkkä 
muutos maalaisliiton kannassa. Minä luen 
erään kohdan heidän kuuluisasta vaaliaapi
sestaan, joka näyttää, mitä maalaisliitto 
lupasi valitsijoi.Ueen ja mikä oli sen kanta 
sosialidemokraatteihin nähden ennen vaalia. 
Siinä sanotaan näin: ,Kun sosiaJistien 
koko taloudellinen ohjelma tarkoittaa yksi
tyisen omistusoikeuden poistamista, yksi
tyisyritteliäisyyden hävittämistä ja kaiken 
yhteiskunnallistuttamista ja kun sosialistien 
kansainväli·syyteen perustuva, ohjelma li-
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säksi tarkoittaa m. m. sitä, että maata
loudesta elävä vruestö tässä karussa maassa 
jätetään ilman kai:kkea suojaa kaikkien 
maiden vapaata kilpailua vastaan, jopa si
täkin, että ·ei ryhdytä edes 'puolustautu
maan ulkoapäin mahdollisesti hyökkäävää 
vihollisvaltaa va,staan, ei sosialistiemme voi 
olla mahdollistakaan ryhtyä sunritt.amaan 
mitään positiivisesti rakentavaa työtä tässä 
ikivanhassa talonpoikaismaassa, vielä vä
hemmän toimia tämän maan pienvi·ljelijä
väestön hyväksi, jota kaikkea he kuitenkin 
vaaleissa uslwttelevat. Kansainvälisen so
sialistisen ohjelman omaksuneilla sosia1is
teilla ei siiiS ole meidän eduskunnassa oi
keastaan mitään suoritettavanaan, sillä 
uusi rvalla111kumous vuoden 1918 malliin ei 
täällä voi tulla kysymykseen, ja tätä maata 
ei saa asettaa koekentäksi heidän yhteis
kunnanistu ttamisohj elmalleen, koska siksi 
jo on asettunut naapurimaamme Venäjä 
ja seuraukset si·ellä ovat todettavissa. Tämä 
kaikki onkin lyönyt leimansa sosialistiemme 
koko parlamenttaariseen toimintaan, niin 
että siinä ei ole ollut mitään todeHa ra
kenbvaa havaittavissakaan. Muissa yhteyk
sissä on tuotu esille muutamia esimerkkejä 
viime vaalikaudelta, kuinka he oppi-isänsä 
Marxin kurjistuttamisteoriaan luottaen 
ovat järjestelmällisesti: koettaneet vastustaa 
kaikkia maata:lo,udesta elävän väestön tär
keimpiä elinkysymyksiä, sillä heidän ohjel
mansa on kuten mainitaan itsenäisen maan
viljelijäluokan hävittäminen jotta sosialis
tinen yhteiskunnallilstuttamisohjelma voi
taisiin toteuttaa. Suomen valveutuneen ta
lonpoikaisväestön: on nyt huolehdittava 
siitä, ettei maan,petoksellinen kommunistien 
soluttama .sosialidemokraattinen puolue saa 
jatkuvasti haHita trutä maata ruotsalaisten 
ja edistysmielisten avulla. Jos tästä me
nosta ei tehdä loppua, johtaa se isänmaa1le 
ennen pitkää uusiin raskaisiin koettele
muksiin". 

Se on komiasti sanottu, aivankuin mei
dän suustamme. 

Tämmöisiä lupauksia ·te herrat maalais
liittolais0t annoitte ennen vaalej'a äänestä
jille. Miten te oleMe ne lupaukset täyttä
neet (Ed. Kalliokoski: Miten me olemme 
ne rikikoneet ?) . Mi.ten te o~ette ne rikko- · 
neet. Sillä tavalla, että te olette hallitus
neuvotteluissa olleet heidän kanssaan, si
ten että t•e olette äänestäneet puhemieheksi 
marxHaista ja että täällä (Ed. I1ohi: Koi-

1 

vistohan se on l). - Koivisto siellä nyt 
tällä kertaa on taasen marxilaisten avulla 
(Eduskunnassa naurua). Siis liitto on 
tehty ja tämän liiton mukaan nyt hoide
taan mwan asioita ja v'aelleta:an tässä 
maassa. Minä pidän tätä menoa äänestä
jien pettämisenä. Kun näin jyrkästi on 
puhuttu sosialidemokraat:teja v·astaan, niin 
ei minkään1ainen liittou!tuminen voi kai 
tulla kysymykseen maalaisliiton j'a sosiali
demokra:attien kesken. Sellaista voidaan 
puolustaa vain niinkutsutuilla ,parlament
taarisilla periaatteilla". Minä en ymmärrä 
niistä parlamenttaarisisrta periaatteista mi
tään muuta kuin sen, ettei saa olla oikeas
taan llllitään periwat11eita, V'aan kääntää 
kapp'aansa aina sitä mukaa mitenkä mil
loinkin tuulee ja mistäpäin tuulee. Halli
tuskin on, nykyinen hallitus, suokoon herra 
pääministeri anteeksi, minun mie1estäni 
siinä ohjelmajaottelussa, jonka se antoi, on 
langennut erääseen heikkouteen, jossa mi
nun mielestäni näkyy ajatus. Se ·sanoo 
tässä jaottelussa: ,hamtus katsoo velvolli
suudekseen ta1'koin valvoa laillisen järjes
tyksen ja yhteiskuntarauhan ylläpitämistä'' 
(Keskustasit,a: Oikein!) - niin, minäkin 
myönnän, se on oikein, mutta sitt:en sano
taan: ,/hallitus tulee päättävästi torju
maan kaiken yhteiskuntaVlastaisen toimin
nan (Keskustasta: Aivan!) tulkoon se 
miltä suunnalta tahansa" (K!eskustast~a: 
Aivan, se on oikein!). Mitä varten halli
tuksen on pitänyt panna merkillisen lmu
nis sana: ,turkoon se miltä suunnalta ta
hansa", kun on nimittäin kysymyksessä ei 
tällä kertaa yhteiskuntarauhan häiritsemi
sestä tässä lauseessa v•aa:n yhteiskuntavas
taisesta toiminnasta (Ed. Tanner: Se on 
Karesta varten!). Miltähän puolelta tässä 
maassa voidaan epäillä •tulevaa yhteiskun
tavMtaista toimintaa muulta kuin marxi
laiselta. Viittaus meihin päin on tässä koh
den aiva:n järjetön, väärä, .epävanhurskas. 
Meistä voidaan sanoa muuten mitä ta
hansa, meitä voidaan syyttää diktatuuri
pyrkimyksistä, fascismista, meitä voidaan 
syyttää kapinan aikeista, kaikista näistä 
voidaan syyttää ja ·etsivä keskuspoliisi tut
kikoon meitä aina tarkasti näiltä aloilta. 
Mutta että me olisimme yht·eiskuntavastai
si·a, sitä ei totisesti yksikään ihminen voi 
järjellisesrti a:ja:tel1en väittää. Meidänsuun
taiset liikkeet eri maissa, nehä·n oV'at aina, 
olkoon ne muodostaneet minkälaisen halli-
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tuksen tahansa, pyrkineet lujittamaan yh
teiskunnan perustuksia, perhettä, valtiota, 
hallitusvallan auktoriteettiä j. n. e., siis 
aina lujittamaan yhteiskuntaa. Keinot voi
vat oHa vääriä, emme niistä nyt keskustele, 
keinot voivaJt olla sellaisi,a, e'ttä ne eivät ra
kenna, mutta pyrkimys on kuitenkin ollut 
näillä liikkeillä aina se ja minä väitän, että 
tässä maassa ·ei ole 'liiket·tä, joka tietoisem
min pyrkisi nimenomaan yhteiskunnan pe
rustusten luj]ttamiseen kuin isänma,allinen 
kansanliike. Siis koko tuo viittaus, että 
yhteiskuntavastaista toimintaa voisi tapah
tua mistään muualta kuin marxilaisten ta
holta, on aivan tarpeeton lankeemus marxi
laisten edessä. 

V~elä minun on huomautettava, mitenkä 
huomaamatta on eri ryhmissä •painuttu ni
menomaiseen kansanrintamaideologiaa:n, ai
van huoma,amat,ta. Ettekö ole huomannut 
arvoiswt herrat, mikä merkillinen ideologian 
muutos on tapahtunut noin vuoden ku
luessa taistelussa isänma,a:llista kansanlii
kettä vastaan. Noin vuosi takaperin joka 
ainoa;ssa tilaisuudessa täällä, täällä ja vaali
esitelmissä maaseuduUa ja sanomalehtikir
joituksissa niin kuohuttiin d]ktatuuria vas
taan, isänmaallinen kansanliike pyrkii dik
tatuuriin, se taistelee diktatuurin saavutta
miseksi, se alista'a kaikki diktatuurin alle, 
se oli senaikainen huuto. Nyt ei tätä huu
toa ole kuultu enää pitkiin 'aikoihin. On la
kattu ,siitä diktatuurista huutamasta, koska 
se oli marxilaisten pyrkimyksille ajanpit
kään sopimaton. Muutos tapahtui jotenkin 
samaan aikaan, kuin kominternin uudet 
määräykset annettiin. Nyt on ruvettu pu
humaan fascismia vastaan. Täältä vasem
ma~ta huudetaJan fascismi 'tunkee Suomeen, 
astukaa taisteluun fascismia vastaan. Ja 
edistysmieli:set ja maalaisliittolaiset ja osit
tain kokoomuskin, ainakin ennen vaaleja, ' 
lankesi tuohon samaan huutoon fascismi, 
fascismi. Yritettiin vaaliliittojakin nimen
omaan tunnusmerkillä: fascismia vastaan. 
Nyt minun täytyy ky.syä mitä se fascismi 
on hyvät herrat (Keskustasta: Ettekö te
kään sitä tiedä?). En minä sitä tiedä. 
Minä olen luultavasti enemmän kuin ehkä 
kukaan muista edustajista lukenut kirjalli
suutta Italian nykyisistä oloista ja myös
kin Saksan nykyisistä järjestelmistä. Jos 
minulta kysyttäisiin, mitä on niin kutsuttu 
fascismi, niin totisesti minä en osaisi määri
tellä (Ed. Moilanen: Heikko pää!). Jos 

minulla on heikko pää, niin minä pelkään, 
että useimmilla muilla on vielä heikompi 
tässä asiassa. Fascismin nimihän johtuu 
Italian, vanhan Rooman historiasta ja 
niistä tunnusmerkeistä mitä italialainen 
isänmaallinen kansallinen liike käytti tais
telusta kommunismia vastaan. 'Tehdä tästä 
yleinen tunnusmerkki kaikkia kansallisia 
liikkeitä vastaan eri maissa, ellei sellainen 
yritys ole tyhmyyttä, niin se on tahallista 
sumuuttamista . .Suurin osa ihmisistä, jotka 
käyttävät fascismi-sana.a meitä vastaan .ei
vät tiedä edes mitä fascismi on. Olen huo
mannut, että monen mielestä tuolla maaseu
dulla se on tsaari Nikolai, joka on noussut 
haudastaan, tai jotakin sensuuntaista. Nyt 
huudetaan fascismia ja kun minä kuunte
len tätä huutoa idästä ja lännestä, eri 
maista ja meiltä, niin minun muistuu mie
leeni eräs Suomen kirjallisuuden helmi (Va
semmalta: Puhukaa asiasta!). Teuvo Pak
kalan mainio kertomus Oulun Vaaralta, esi
kaupungista. Siellä kerrotaan esikaupun
gin pojista, että he käyttivät voimallisia is
kusanoja yhden toisensa jälkeen. Mutta 
eräänä aamuna tuli poikien joukkoon poika 
ja sanoi: ,minä olen Stignafuulia" ja sil
loin kaikki vaikenivat hämmästyksestä ja 
Oulun V aaralla oli vuoden ajan huutona 
joka kadulla Stignafuulia. Minä väitän, 
hyvät rherrat, teillä on fa.scismi nyt saman
lainen 'Stignafuulia, se suuri Stignafuulia, 
josta ·ette tiedä mitä se on, mutta jonka 
edessä kaikki polvistuvat. Täällä kokoo
muksen puhujakin Kokko minun mie1estäni 
pari kertaa lankesi tämän suuren Stigna
fuulian ·edessä, mutta minä kyllä ymmär
rän sen, sillä hänhän on Oulusta kotoisin. 
Jos t·e todella ajattelette, mitä te tarkoi
tatte sanalla fascismi, niin tuskin te tie
dätteitsekään sitä (Eduskunnasta: Asiaan!). 
Tämä on asiaa sikäli että koko tässä kan
sanrintamassa ei ole kysymys mistään 
muusta kuin taistelusta tätä suurta Stigna
fuuliaa vastaan. Sitä varten sitä nyt ja:n
hetaan kokoon ja päämääränä on, 'että sit
ten kun Stignafuulia on tehnyt tehtävänsä, 
kommunismi saa hallita ja vallita meillä 
niin kuin muuallakin. 

Minä tahtoisin sanoa muutamia asioita 
joissa minä mielelläni olen fascisti (Edus
kunnasta: V aikkette tiedä mitä se on
kaan ! ) . Jos isänmaallisten ikuisten arvo
jen tehostaminen on fascismia, niin minä 
olen midelläni fascisti. Jos hallituksen auk-
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toriteetin koroittaminen ja hallituksen vai
kutusvallan lujittaminen sellaiseksi, että 
sen ei tarvitse kaupustella suuria päämää
riä ajaessaan, jos se on fascismia, niin 
minä olen tavattoman mielelläni fascisti. 
Jos kansakokonaisuuden ·edun asettaminen 
kaikkien yksityisetujen yläpuolelle on fas
cismia, niin minä olen mielelläni fascisti. 
Jos yhteyden aikaansaaminen, todellisen 
elävän yhteyden aikaansaaminen työnanta
jain ja työmiehen välillä on fa:scismia, niin 
minä taaskin olen fascisti. Jos puolueval
taisen järjestelmän lopettaminen on fascis
mia, niin minä myöskin olen fascisti. (Ed. 
Räisänen : Ja vanha suomettarelainen ! ) . 
Jos uskonnon telmminen myös politiikassa 
määrääväksi tekijäksi, jos se vaatimus, että 
kansakunnan on jokaisessa julkisessa toi
messaan pidettävä vain Jumalan tunnusta
jia ·eikä kieltäjiä koska Jumalan tunnusta
minen on ihmisen eetillinen velvollisuus ja 
se tunnustaminen yksin takaa valtion ja 
perheen ja koko yhteiskunnan koossapitä
misen, jos tämä vaatimus on fascismia, niin 
minä todellakin olen, mi·elelläni ol.en, fas
cisti. 

Tätä nyt kaikkea tarkoitetaan fascismilla 
ja sentähden fascisteiksi lopulta luetaan 
kaikki, jotka uskaltavat taistella marxilai
suutta vastaan. Siihen se menee siihen se 
joutuu. Te kokoomuslaiset olette nyt fas
cisteja, maalaisliittolaiset sikäli kuin te 
jyrkästi pidätte vaaliaapisenne vaatimuk
sesta kiinni, olette myös fascisteja. Siihen 
joudutaan, jos fascismiksi julistetaan 
kaikki tämä ja niihin lisätään vielä yksi
tyisomaisuuden ylläpitäminen ja valtioval
lan vapaa järjest.elyoikeus siihen, silloin 
kuulkaa kansalaiset, kaikki, jotka oikeita 
asioita ajavat tässä maassa ovat fascisteja 
(Eduskunnasta: Entäs ruotsalaiset!). Minä 
jätän sen kapittelin tällä kertaa. Ehkä me 
saamme jonkun toisen kerran puhua ,siitä. 

Kun nyt on puhuttu solutuksesta, mitä 
tehdään niin minä vielä kerran 'huomautan, 
että minun ei päähänikään johtuisi syyt
tää niitä henkilöitä joita täällä on pitkät 
luettdot, että ne olisivat tietoisia kommu
nismin ajajia. Siinä on kyllä eräitä mer
killisiä ilmauksia, juuri se, mitä tässä ra
portissa sanotaan ja mistä :sisäasiainminis
teriikin huomautti, että siellä niin mo
nessa järjestössä vilahtelee samat nimet 
uudestaan ja uudestaan. Siinä täytyy olla 
jo jotakin järjestelmällisyyttä, mutta 

yleensä miehet, joiden nimet täällä; ovat, 
eivät suinkaan ole tietoisesti tässä kohden 
venäläisen kominternin asioilla, se on sel
vää. Aivan yhtä selvää kuin sekin, ·että ·ei 
nykyjään käy kai kieltäminen sitä tosiasiaa, 
että ,hinter Genf steht Moskan" - että 
Geneven takana on Moskova. 'Se on sillä 
taholla jo voimallisesti todistettu, menisi 
liian pitkälle minun esittääkseni sitä ja 
sitä paitsi se on ulkopuolella nykyisen ky
symyks!Cll. Minä saan siihen tilaisuuden 
erään toisen asian yht<eydessä piakkoin. 
Mutta en minä nyt millään tavalla tahdo 
väittää sitä, että Geneven byrokratia, sen 
600 virkamiestä ja ne korkeat herrat diplo
maatit, jotka siellä tyhjiä puhuvat ja te
kevät tyhjiä päätöslauselmia, jotka •eivät 
sisällä sitä eikä tätä, ·että ne olisivat tie
toisia kommunismin ajajia. Heidänkin ta
kanaan on järjestelmä, joka salaisesti oh
jaa heidän neuvonpitojaan ja päätöksiään 
(Eduskunnasta: Vapaamuurarit!). No, va
paamuurarit ovat sitt.en kaiken takana, ei 
siitä kannata puhua, se on kapitt-eli erik
seen taas sekin. 

On muut·en käynyt merkillisesti. Täällä 
syytetään nyt sitä, että kommunistit solut
tavat erilaisia järjestöjä; on ollut aika, 
jolloin voimallisesti syytettiin, että kommu
nistit soluttavat isänmaallista kansanlii
kettä. Sitä syytöstä ei ole nyt tehty ja se on
kin niin järjetön syytös, että järjettömäm
pää ei koskaan voi tehdä. Ei meitä tarvitse 
kommunistien soluttaa, me otamme järjes
tömme jäseneksi kommunistin ja sosialide
mokraatinkin, kun ne muuttavat mieltään. 
Me otamme vielä ·edistysmielig.enkin, kun oo 
vaan uud.estaan valetaan. Ei meillä mitään 
estettä siihen ole, mutta me vaadimme, 
että niiden on t·ehtävä mielenmuutos. Hei
dän •ei ·kannata ruveta salaisesti solutta
maan meitä. Nämä soluttajat nimittäin ·ei
vät hyödy meidän järjestössämme mitään. 
Jos he esiintyvät julkisesti, niin heidän 
täytyy •aina puhua. marxilaisia ja kommu
nisteja vastaan. He eivät myöskään voi 
vaikuttaa meidän järjestelmämme mukaan 
minkäänlaista hiventäkään meidän pää
määriimme ja meidän ohjelmiimme. Eivät 
ne voi myöskään koskaan asettaa mihin
kään meidän toimiimme itseänsä (Edus
kunnasta: Kyllä se vaarallista on ! ) . Tie
tysti kommunistit voivat salaa tulla mei
dänkin järjestöihin, ei sitä voi kukaan •es
tää, se on ,aivan selvä, ·eihän sitä voida es-
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tää ·edes suojeluskunnissa, mutta ne eivät 
hyödy siellä mitään ja sen tähden ne eivät 
.tule sinne. Ainoa hyöty siitä, että ne ,tuli
sivat provoseeraavasti, olisi se, että he hä
päisisivät meitä, ·että he sitten myöhemmin 
ilmoittavatkin, ·että he ovat kommunisteja. 
Mitään muuta merkitystä tästä soluttautu
misesta ·ei olisi. Ja sen takia ·ette näe yh
dessäkään ainoassa näistä julkilausumista 
viitattavan siihen, ·että olisi koet·ettava ISO

luttaa isänmaallista kansanliikettä sen pa
remmin kuin kokoomustakaan. Ei niillä 
ole mitään mahdollisuuksia hyötyä ( Oikeis
tosta: Det var en riksdagskandidat! -
Riksdagskandidater !) . Se on asia erikseen, 
jota minä en tahdo tässä yhteydessä puhua. 
Me otamme valtiopäiväedustajaehdokkaaksi 
miehen, joka on tehnyt todellisen muutok
sen, johon voi luottaa (Oikealta: Yttre -
--!),niin, yttr.e, mutta myös inre. Minä 
uskon, kuulkaa, niihin miehiin •enemmän 
kuin monenlaisiin puoluejuonittelijoihin, 
joita on ollut puolueiden .edustajaehdok
kaina. No niin, marxilaisuus on ja pysyy 
vihamielisenä kansakunnalLe ja sen elä
mälle. Joka ei sitä näe, hän kuuluu 'sisäl
lisesti siihen kansanrintamaan, joka vie 
Euroopan kansat perikatoon ja synnyttää 
sisällisen sodan joka paikassa., mihin se 
pääsee. Puoluejärjestelmät ovat kuumeen
tapaisessa kouristuksessa eri maissa. Ne 
hakevat pela:stusta melkein oljenkorresta. 
Viimeinen oljenkorsi on tämä yhteinen 
kansanrintama (Eduskunnasta: Sitä meillä 
ei ole ! ) . On erinomainen asia,. .että tämä 
kansanrintaman vaarallisuus aletaan sen
tään pikkuisen huomata ja tuntea. Eilis
päivän Iltasanomissa luin minä kirjoituk
sen, joka - 'ellei se nyt ole vain sellainen 
tuulentuoma yhtäkkinen kirjoitus - voisi 
merkitä sitä, ·että keskustassakin opittaisiin 
ajattelemaan näitä asioita vähän toisella 
tavalla, kuin ·ed. Inkilä ajattelee (Edus
kunnasta: Se on sanottu!). Kirjoitus lop
puu: ,Alkaa selvitä· vähitellen kaikille de
mokraattisille piireil1e, miten harkitsema
tonta oli ryhtyä kommunistien kanssa 
mihinkään yhteistoimintaan kansanrinta
massa, mihin kuuluminen antaa kommunis
tisil1e mellakoitsijoille paljon suurempia 
mahdollisuuksia kuin eristettynä esiintymi
nen. Ranskan tapaukset ovat varoittavana 
esime~kkinä siitä, että niin kommunisti<Set 
kuin fascistisetkin" - tietysti stignafuu
lian täytyy olla tässäkin - ,ainekset on 

pidettävä jyrkästi erillään kaikesta poliit
tisesta yhteistoiminnasta kansanvaltaisten 
ainesten kanssa ja ,että niitä molempi·a 
on kohdeltava kansanvallan vihollisena, joi
den kanssa ei voida veljeillä. '' Me, hyvät 
herrat, emme ole teiltä veljeilyä pyytäneet 
ja minä iloitsen siitä, ellette veljeile vasem
miston kanssa, sillä minä ·en .tee mitään 
eroa sosialidemokraattisen ryhmän ja kom
munistioen välillä, ne ovat aatteellisesti yhtä 
ja pysyvät ·aatteellisesti samana, niinkuin 
niiden sympatioista Espanjaa kohtaankin 
selvästi näkyy. 

Niin, täällä on sanottu ja iloittu siitä, 
että Lapuan liikkeen saavutukset nyt on 
melkein kaikki menetet,ty. On kuljettu ke
hä ympäri. Herra pääministeri, te olitte 
vartijana silloin, kun Lapuan liike alkoi. 
J•a teidän hallituksenne taho1ta luvattiin, 
että vartijat valvovat. Minä toivon, että val
votaan nyt paremmin. Lapuan liikkeen saa
vutukset on menetetty. 'Syytetään siitä mei
dän taitamatonta menettelyämme (Edus
kunnasta: Aivan oikein!). Niitä olisi voitu 
säilyttää,. jos ne, jotka saivat ne säilyttääk
seen, olisivat olleet ryhteviä. Maan halli
tusmiehet, ne, jotka ovat korkeimmilla joh
topaikoilla, niiden asiana olisi ollut säilyttää 
kaikki se arvokas, mitä kansanliike aikaan
sai Jos ne on menet·etty, niin syynä ovat 
meidän hallituksemme. Minä toivon, herra 
pääministeri, että tällä kertaa vartiopalve
lus onnistuu paremmin kuin ·edellisellä ker
ralla. 

Ed. M. R y ö m ä: Täytyy myöntää, että 
se vastaus, jonka herra sisäa,siainministeri 
täällä tänään antoi, on hyvän joukon taita
vampi kuin se, jonka hän esitti muutama 
viikko sitten. Se on myöskin samasta 
syystä vielä parempi kuin se haastattelu, 
jonka hän antoi ennen muutama viikko 
sitten ·esittämäänsä mainittua vastausta, 
jossa haastattelussa hän katsoi, että min
'käänlainen tutkimus etsivän keskuspoliisin 
menettelytapoihin nähden ei ole tarpeen. 
Kun hän tänään antamassaan vastauksessa 
myöskin lupaa tarkkaa tutkimusta ja tut
kijatoimikunnan asettamista etsivää kes
kuspoliisia tutkimaan, niin hän myöskin 
lyö 'laudalta ne tutkimukset, jotka sisä
asiainministeriön poliisiasi-ain päällikkö 
Koskimies jo suoritti ja joissa tultiin jo 
siihen tulokseen, ·että minkäänla~siin toi
menpiteisiin ei ole aihetta. Näyttää siis 
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tämän vastaUiksen jälkeen siltä, että tämän 
maan kansalaiset äärimmäistä oikeistoa lu
kuunottamatta ovat yksimielisiä sillä her.ra 
sisäasiainministerin esittämällä pohjalla, 
että nämä muistiot ovat ,olleet kokolailla 
harhaanjoht:wia, että niissä esitetyt väit
teet erilaisista järjestöistä ja kansalaisista 
ovat olleet tuulesta temmattuja. En tiedä, 
mitenkä suuressa määrässä näitä ajatuksia 
aletaan .panna täytäntöön. Joka tapauk
sessa näistä lupauksista on syytä pitää 
kiinni, ja ni'inpä voitaneekin odottaa tai 
vaatia ainakin tästä lähtien, että tästä läh
tien rauhantyötä ei thä:tyytetä sillä tavalla 
kuin viimeksi kuluneen vuoden aikana on 
tehty, ·että esimerkilksi yleishumanistisen 
järjestön rekilsteröimisasiaa ei viedä oikeus
istuimeen., että työväen järjestäytymisva
pautta ei hätyytetä sillä tavalla kuin tähän 
asti on tehty. Kuitenkaan ei asia itse 
asiassa ole niin viaton kuin miksi herra 
sisäasiainmim.isteri sen on täällä esittän.yt. 
Ei voida enää millään selittelyillä, kenen
kään yksityisen virkamiehen syyttelyillä 
päästä siitä tosiasiasta, että edellinen halli
tus itse [päämiehensä a1oiJtteesta oikeusmi
nisteriön välityksellä juuri on saattanut 
nämä järjestöt niihin vaikeuksiin, oikeuk
siin vetämällä, kuin mihin ne on saatettu. 

Täällä äärimmäisen oikeilston taholta esi
tettiin eräitä vastaväitteitä sitä herra sisä
asiainministerin ·esittämää .pohjaa vastaan, 
josta mainitsin. Ed. Kok!ko puhui eräästä 
Akateemisen 'Sosialistiseuran julkai1semasta 
lentolehtisestä, nimeltä ,Va1paan Espanjan 
puolesta". En voi mitään siHe, ·että juuri 
muutama päivä sitten Helsingin Sanomista 
saatiin lukea Bspanjan porvarillisen presi
dentin Azanan tharustattelu, jossa esitettiin 
täsmälleen samat näkökohdat, kuin mitä 
tässä julkaisemassamme .lentolehtisessä ai
kaisemmin oli esitetty. 'Mahdollista onkin, 
että kun ed. Kares seuraavan kerran me
nee eläviin kuviin, hän löytää presidentti 
Azanan niiden ,kunniajumalattomi•en'' 
joukosta, joihin hän on sijoittanut päämi
nisteri CrubaHeron. Tässä kuitenkin ed. 
Kokko esitti valitettavaa sisälukutaidon 
puutetta. Olen moneen kertaan lukenut tä
män lentokirjasen läpi, mutta sellaisia koh
tia, mitä ed. Kokko sieltä löysi, niitä en 
mitenkään voi muistaa sieUä ole,van. Aina
kin eräässä kohden, jossa ed. Kokko mai
nitsi puhutun kansanrintamasta, puhuttiin 
laajemmasta kansanvaltaisesta yhteisrinta-

masta. Ed. Kokko ·ei siis osannut täsmälli
sesti lukea tätä kohtaa sisä:ltä. 

Niihin lausuntoihin nähden, mitä hän 
luki aikakauslehti ,Soihdusta", josta hän 
otti eräitä Marxin ja Engelsin lausuntoja, 
pyydän hänen rauhoittamisekseen mainita, 
että nämä mainitut taloustietemjät, Marx 
ja Engels ovat olleet haudassa jo 1890-
luvulta asti, joten ed. ~Kokon ei ainakaan 
tarvitse epäillä, että nämä lausunnot olisi 
annettu kominternin VII kongressin ohjei
den mukaan. 

Ed. Riipinen puolestaan oli hyvin huo
lissaan siitä, että me mielellämme näki
simme työväen yhdessä .porvarillisten rau
hanjärjestöjen kanssa asettuvan tukemaan 
halhtuksia tai velvoittamaan niitä kansain
liHon säädösten noudattamiseen. Hän suo
sitteli! myöskin luettavaksi teosta, samoin 
kuin ed. Kareskin, teosta ,Hinter Genf 
steht Moskau ". Tässä kuitenkin n.ähdäk
seni nämä edustajat kääntyivät kääntyes
sään meidän puoleemme aivan väärien hen
kilöiden puoleen. NähdäJkseni heidän mie
luummin tu.lisi esittää tämä teos luetta
vaksi ulkom:i:nisteri Holstille, joka ehkä 
tästä viittauksesta ja tästä aineistosta tu
lisi olemaan kiitollinen. 

Ed. 'Riipinen mainitsi !Ihmisoikeuksien 
Lii·tosta erään asian, joka myös ansaitsee 
pienen oikaisun. Hän väitti liiton esittä
neen amnestiaa poliittisille vangeiHe. To
siasia kuitenkin on, että liitto esitti yleistä 
amnestiaa kaikille sellaisille henkilöiLle, 
joihin nähden amnestiaa muissa kulttuuri
maissa on sovellettu. 

Kun kuitenkin suurin osa edustajista sa
moin kuin kansalaisistakin näyttää olevan 
yhtä mieltä siitä, että näissä puheenaole
iVissa muistioissa esitetyt väitteet ovat tuu
lesta temmattuja, jää:kin ·erimielisyydek.si 
aino·astaan se, miten perusteelliseksi ja mi
tenkä pitkälle on ulotettava se tutkimus 
tämän ~aitoksen menettelytapo~hin nähden, 
joka kaikesta päättäen tulee piakkoin suo
ritettavaksi. Herra siJsäasia:inministeri esitti 
sellaista näkökohtaa, että ainoastaan oikeas
taan eräs tilapäinen virka.ili·ja olisi varsi
nainen syntipuroki näiden muistioiden syn
tymiseen. Tähän nähden kuitenkin voita
nee olla eri mieltä. 'Tässä maassa on jo 
useita kertoja ja useissa yhteyksissä mai
nittu siitä, mitenkä etsivän keskuspoliisin 
toiminnassa on havaittavissa ·eräänlaatuista 
yksi·puolisuutta, mikä käsitys on puettu sel-
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laiseen ilmaisuun, että tämä laitos näkee 
vain vasemmalla silmälllä, mutta oikealla 
se on kokolaiLla sokea. Tämä sama yksi
puolisuus luonnehtii myös herra sisäasiain
ministerin antamaa vastausta ja sama y;ksi
rpuolisuus on ilmennyt oikeiston täällä esit
tämissä puheenvuoroissa. 

Kun puhutaan kahdesta kansainvälisestä 
järjestöstä, olivatpa ne mitkä tahansa, niin, 
kun nyt toineTh nä]stä, nimittäin äärimmäi
sen :vasemmiston kansainvälinen järjestö 
esittää toimintaohjelmakseen rauhan puo
lustamisen, kansanvallan ,puO'lustamisen, 
kollektiivisen turvallisuuden aikaansaami
sen j. n. e., niin kyllähän luulisi, että sil-
1oin on vähemmän syytä tutkia, sen jäl
keen kansalaisten toimiessa näidenkin oh
jelmakohtien hy,väksi eri maissa, vähem
män syytä tutkia,. minkälaisilla .perusteilla 
he sitä tekevät, kunhan itse toiminta käy
tännössä tapahtuu näiden hyväksyttävien 
toimenpiteiden hyväksi. l\futta kun sensi
jaan toinen kansainvälinen järjestö, nimit
täin äärimmäisen oikeiston järjestö, avoi
mesti on julistanut ohjelmakohdwkseen 
kansanvallan hävittämisen, rauhan hävit
tämisen sodan ai:kaaiiJsaamiseksi, kun se 
juuri äskettäin pääpuolueensa puolueko
kouksessa julisti sotaa kaikkia naapuri
maita vastaan, ennenkaikkea ristiretkeä 
niin sanottua kommunismia vastaan, ku
ten esitettiin, ni:in luulisi, että sen sijaan 
kaikilla niillä järjestöillä, joilla, kuten 
meidänkin etsiväHä keskuspoliisillamme 
mainitaan toimintaohjelmana ja tarkoituk
sena olevan kansanvaltaisen valtiojärjestyk
sen ja hallitusmuodoTh suojaamisen sitä 
va,staan kohdistetuilta hyökkäyksiltä, il.uu
lisi näillä laitoksilla olevan syytä tarkkailla 
juuri niiden järjestöjen toimintaa ja myös
kin niiden virastojen toimintaa ja virka
miesten toimintaa, joiden toiminta näyttää 
sattuvan jollakin tavalla, ihmeellisellä ta
valla yhteen niiden päämäärien kanssa, 
mitä äärimmäisen oikeiston taholta yleensä 
esitetään samoinkuin heidän kansainväJlisiä 
suhteitaan. Erikoisen huomiota herättävää 
~oli äskettäin, että eräässä Saksan hallitus
puolueen tärkeimmässä äänenkannattajassa 
,Völkischer Beobachterissa" erikoisella mie
lihyvällä mainitaan nämä etsivän keskus
poliisin muistiot ja tehtiin niiden perus
teella se johtopäätös, että täällä ovat kom
munistit jo haHitustuolei1la asti. Kun sit-

ten tunnetaan tämän !PUolueen yleiset pyr
kimykset, sen pyrkimykset ristiretken ai
kaansaamiseksi kommunisteja vastaan kai
kissa Europan maissa, ei tämänkään esite
tyn näkökohdan pitäisi olla omiaan meitä 
rauhoittamaan. 

Kaikesta siitä huolimatta, mitä herra si
säasiainministeri täällä esitti, ,pysyy tosi
asiana, että näissä etsivän keskuspoliisin 
muistioissa on joka tapauksessa leimattu 
vaarallisi:ksi kansalaisiksi karkki ne kansa
laispiirit, jotka toimivat rauhan ja kansan
vallan puolesta.. Tämäkin on sellainen nä
kökohta, sellainen pyrkimys, joka yleensä 
on kaikissa maissa ollut äärimmäiselle oi
keistolle ominaista ja erikoisesti nykyisestä 
Saksasta ja sen kehityksestä nykyiseen ti
laan,sa meillä on hyvin opetta,via ja varat
tavia esimerkkejä tämän tapaisten menet
telytapojen ja 'Väitteiden ,soveltamisesta. 

Ed. Inkilä jo otti erään otteen näistä 
muistioista, joissa käytettiin hyvin saman
tapaista kieltä kulttuuriliheraa1eista,, mitä 
varsinkin Saksassa on ollut tapana kansan
vaHan ja rauhan ka,nnalla olevasta porva
ristosta käyttää. Ne menettelytavat, jo.ita 
etsivä keskuspoliisi näyttää monessa suh
teessa käyttäneen, eivät myöskään ole an
tamatta aihetta eräisiin rinnastuksiin nii
hin menettelytapoihin nähden, mitä vas
taavat virastot ovat erilaisissa fascistisissa 
maissa käyttäneet. Herra sisäasiainminis
teri juuri eilen minulle mainitsi, että siinä 
tavassa,. nHssä liperia.a.tteissa, joita etsivä 
keskuspoliisi on soveltanut esim. henkilö
tuntomerkkien ottamisessa, niissä se on 
yleisen käytännön mukaisest~ menetellyt 
tavalla, josta ei minkäänlaista lainsäädän
töä tai asetuksia ole olemassa. 

Kun tämä etsivän keskuspoliisin toi
minta tulee tutkimuksen alaiseksi, pyytäi
sin myös asettaa vastattavaksi ja tutkitta
vaksi, missä määrin on perää sellaisissa 
menettelytavoissa, joita kerrotaan erästäkin 
työläisnuorukaista kohtaan äskettäin har
joitetun, nimittäin, että etsivään keskus
poliisiin kuuluvat henkilöt olisivat autolla 
käyneet hänet pariin otteeseen hakemassa 
kotoaan, vieneet metsään Helsingin lähis
töllä siellä vaatineet sekä uhkaamalla että 
taloudellisia etuja lupaamalla hänen liitty
mistään tämän viraston alaiseen virkakun
taan. Kun tämä henkilö ei ollut tähän suos
tuvainen, kerrotaan edelleen uhatun saattaa 



Etsivän keskuspoliisin toiminta. 433 
~ -~~-~-------~---~~-~-· .-~--~~---- ------ -------

hänen elämänsä niin sietämättömäksi, että 
hän sitä ei mitenkään voi tämän jälkeen 
kestää. 

Ed. Inkilä mainitsi myöskin siitä työ
maaterrorista, johon etsivän keskuspolii
sin taholta todennäköisesti on syyllistytty. 
Tähänkin nähden varmasti on olemassa hy
vin paljon esimerkkejä ja hyvin valaisevia 
esimerkkejä. Tiedän mainita ainakin yhden 
sellaisen, nimittäin että kun eräälle mais
terismiehelle hänen, itsensä tilaamatta oli 
lähetetty erästä sveitsiläistä lehteä, tämän 
jälkeen etsivän keskuspoliisin toimesta il
moitettiin hänen työpaikkaansa tästä ja tä
män jälkeen tämä henkilö ei ole saanut 
työtä millään työmaalla. 

Viime aikoina on tullut esille yleensä 
poliisilaitoksen toiminnasta eräitä tapauk
sia, joissa ainakin Turun Sanomien kerto
man mukaan esitetään käytetyksi n. s. kol
mannen asteen menettelyä. Tällaista me
nettelyä on esitetty aikaisemmin käytetyksi 
myöskin etsivän keskuspoliisin toimesta ja 
myöskin tämä asia kaipaisi tarkkaa tutki
musta. Samalla tavalla kaipaavat tutki
musta vielä lopuksi ne itsemurhista aiheu
tuneiksi väitetyt kuolemantapaukset, joita 
on liittynyt eräisiin etsivän keskuspoliisin 
toimeenpanemiin tutkimuksiin eri yhteyk
sissä. 

Mutta eivät ainoastaan yksityisten kan
salaisten kärsimykset pakota vaatimaan 
tarkkaa tutkimusta tähän laitokseen näh
den. Jo vuosi sitten ja aikaisemminkin 
mainittiin siitä leväperäisyydestä, millä 
tämä laitos suhtautui jo monta vuotta sit
ten Mäntsälän kapinayritykseen ja millä 
leväperäisyydellä se vuosi sitten suhtautui 
Eestissä toimeenpantuun kaappausyrityk
seen, johon myöskin meidän maamme kan
salaisia osallistui. Tämä on sellaista, mikä 
viittaa meidän koko kansanvaltaisen valtio
järjestyksemme uhanalaiseen asemaan juuri 
oikeiston taholta tulevien hyökkäysten joh
dosta. Tätä vaaraa ei näytä lainkaan vä
hentävän se, että jonkinlaista yhtä ihmeel
listä yhtäläisyyttä kuin on usein sattunut 
äärimmäisen oikeiston ja etsivän keskus
poliisin esittämien näkökohtien välillä, sa
manlaista suoranaistakin yhteyttä näyttää 
olevan oikeistolaisen sanomalehdistön ja 
etsivän keskuspoliisin virkamiesten välillä. 
Näin on ainakin laita, mikäli saamme us
koa erästä Savon Suunta-nimistä lehteä, 
jossa noin vuosi sitten ilmoitettiin hallinto-

neuvos Riekin suoraan ilmoittaneen eraan 
tässä maassa ilmestyvän lehden, täysin lail
lisen ja nykyäänkin ilmestyvän lehden ole
van kommunistisen. En tiedä, missä mää
rin etsivä keskuspoliisi tai sen päällikkö 
pitää virkatehtäviinsä kuuluvan tämänta
paisen valistustyön, joka kohdistuu ennen 
kaikkea fascistisen lehdistön tämäntapai
seen valistamiseen, mutta nähdäkseni sitä ei 
millään tavalla voida ainakaan hyväksyä. 

Näiden muistioiden, näiden kuuluisien 
muistioiden paljastumisen yhteydessä mai
nittiin niitä lähetetyn myöskin eräälle oi
keusistuimelle ja suojeluskuntalaitoksen 
joillakin valistuskursseilla käytettäväksi. 
Jää hyvin hämäräksi, kuka se on, joka 
näitä muistioita tällä tavalla lähettelee käy
tettäväksi. Se ei millään tavalla selvinnyt 
herra sisäasiainministerin antamasta vas
tauksesta, mutta kuitenkin tämä nähdäk
seni on erittäin oleellista tässä asiassa ja 
näiden tutkimusten suorittamisessa. On 
sangen arveluttavaa, jos tuomioistuinten 
käytettäväksi asetetaan näin hämäräperäi
siä asiakirjoja, jollaisiksi nyt nämäkin muis
tiot ovat osoittautuneet, eikä tietysti ole 
minkäänlaista tietoa siitä, etteikö niitä ai
kaisemmin olisi käytetty ties kuinka suu
ressa laajuudessa. Muutama viikko sitten 
täällä käydyssä keskustelussa ed. Räisänen 
jo esitti otteita eräästä tämäntapaisesta 
muistiosta ja hyvin todennäkörstä on, että 
tällaisten muistioiden perusteella hyvin 
suuri joukko kansalaisia on aikanaan jou
tunut rangaistukseen. Mutta miltei vielä 
huolestuttavampaa on se, josta mainitsin, 
että näitä muistioita on asetettu erilaisten 
aseistettujen, siis armeijaan kuuluvien jouk
kojen, ennen kaikkea suojeluskuntien käy
tettäväksi. On välttämättä saatava selvite
tyksi, kuka näitä tällä tavalla asettaa käy
tettäväksi. Mutta siitä, että niiden käyttä
minen näillä valistuskursseilla kantaa he
delmää, siitäkin on monenlaisia todistuksia 
olemassa. Yhtenä sellaisena voitaisiin mai
nita sekin aivan joitakin a]koja sitten esi
tetty tosiasia, että eräskin suojeluskunta
osasto, nimittäin Turtolassa, menee niin pit
källe poliittisessa kiihkomielisyydessä, että 
se kieltää jäseniltään ostamisen jopa edis
tysmielisistä osuuskaupoistakin. Itse armei
jaan nähden taas esitetään sentapaisia väit
teitä, joiden tutkiminen on aivan välttämä
töntä, että tavallisimpia marssilauluja, mitä 
alokkailla siellä laulatetaan, ovat sellaiset 

55 



434 Tiistaina 20 p. lokakuuta 1936. 

tunnetusti fascistien käyttämät laulut kuin 
,Kytösavun aukeilla mailla", eikä ainoas
taan tämä, vaan vielä;pä salksalaisten nat
sien kansallislaulu ,Horst W essel ",. vieläpä 
saksankielisin sanoin. Edelleen mainitaan, 
että viime kesänä vaalien aattona jaettiin 
reserviläisille ,Isänmaa vaarassa'' -nimistä 
fascistista kiihoituslentokirjasta, jossa m. m. 
vaaditaan sosialidemokraattisen puolueen 
väkivaltaista tuhoamista. On siis täysi syy 
todeta, että näiden muistioiden käyttämi
nen tietoainehistona, kuinka suuressa laa
juudessa niitä sitten käytettäneekin, kantaa 
hyvin tahokasta hedelmää. 

Herra sisäasiainministeri katsoi, että etu
päässä yksi ainoa viransijaisena ollut vi11ka
mies olisi tähän kaikkeen syypää. En puo
lestani kuitenkaan voi pitää mahdollisena, 
että tämä ainoa kesälomanaikainen viran
sijainen pystyisi tämän kaiken aikaansaa
maan, että hän yksinään aikaailiSaisi kan
sanvaltaisten ainesten leimaamisen sillä ta
valla kuin on tapahtunut, että hän yksi
nään lähettelisi näitä muistioilta tuomio
istuimille, että hän yksinään jättäisi ne suo
jeluskuntien ja ·ehkä armeijarukin käytettä
väksi, että hän yksinään laulattaisi alokkailla 
,Horst W esseliä'' ,Kytösavun aukeilla 
mailla'' ja ja:kaisi kirjasta ,Isänmaa vaa
rassa'' ja ehkä muitakin fascistisia kirja
sia. Kyllä siinä täytyy olla järjestelmä, 
joka tämän kaiken aikaan,saa ja se järjes
telmä on nyt paljastettava ja puhdistettava 
myöskin meidän virkamiehistömme keskuu
desta. Kun itse etsivään keskuspoliisiin 
nähden tällaista puhdistusta ryhdytään toi
meenpanemaan, en usko, että siihen jää ko
vinkaan paljon virkailijoita jäljelle, niin 
läpikotaisin se on huonoilla teillä. Luulen, 
että nykyinen oikeusministeri, aikaisemmin 
myös etsivän keskuspoliisin virkamies, 
pystyykin antamaan viitteitä tämän puh
distuksen toimeenpanossa aikaisemman ko
kemuksensa perusteella. Mutta tämä puh
distus, kuten sanottu, kaikkien niiden ta
pahtumien jälkeen, mitä nyt on esiintynyt 
ja joi:ta on paljastunut, on välttämätön 
viedä paljon pidemmä:lle kuin mitä se itse 
etsivän keskuspoliisin keskuuteen vietynä 
olisi. Kyllä myöskin on saatava selvyys 
siitä, että armeija ja suojeluskunnat tule
vat palvelemaan puoluepoliittisesti puo
lueettomasti maan etua ilman, että niitä 
voidaan käyttää mahdollisesti joittenkin po
liittisten erikoispyrkimysten hyväksi. Sama 
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koskee maan koko virkamiehistöä. Kun ny
kyinen sisäasiainministeri näyttää niin 
oleellisesti olleen mukana, kun hänen aika
naan nämä kaikki tapahtumat ovat sruttu
neet, on lukuisien kansanvaltaisten porva
rillisten lehtien taholta esitetty ajatus, että 
hänen aikanaan mitään rii,ttävää puhdis
tusta ei voitaisi aikaansaada, ja omasta puo
lestani myöskin yhdyn näiden porvarillis
ten lehtien esittämiin epäilyihin. Joka ta
pauksessa on meillä syytä kuitenkin ottaa 
nekin lupaukset varteen, mitä tääHä herra 
sisäasiainministeri tänään on esittänyt ja 
on välttämätöntä, että kansalaiset laajassa 
mittakaavassa antavat tukensa sille puh
distustoiminnalle, joka tämän asetettavan 
puhdistustoimikuuman toimesta piakkoin 
tullee alettavaksi, ja luulen, että kansalais
ten kaikinpuolinen aktiivinen avustus tälle 
toimikunnalle, niitten erilaisten epäkohtien 
esittäminen sen tietoon, mitä viime vuosina 
on sattunut, tulee olemaan sen toiminnalle 
suureksi hyödyksi. 

Ed. R y t i n K i: Herra puhemies! - Et
sivän keskuspoliisin erehdyksestä julkisuu
teen päässyt promemoria, kuten herra sisä
asiainministeri on antanut huomata, on an
tanut paljon puheenaihetta kansalaisten 
keskuudessa, sanomalehdissä on paljon kir
joitettu ja arvosteltu etsivän keskuspolii
sin toimintaa ja v3Jrsinkin sen valppautta 
seurata ma3Jssamme toimivien eräiden jär
jestöjen, yhdistysten ja yksityisten henki
löitten toimintaa. Eikä sen jälkeen, kun 
mainittu promemoria on julkisuuteen pal
jastunut, voidakaan etsivää keskuspoliisia 
syyttää siitä, etteikö se ole valppaasti 
seurannut maassamme toimivien 'eräiden 
järjestöjen ja henkilöiden toimintaa, sillä 
sehän on saannt paljastetuksi, kuten oi
keiston taholta on ilmoitettu ja annettu 
huomata, sellaisen voimakkaan yhteisen kan
sanrintamajärjestelmän, jota johdetaan ko
minternin määräysten mukaan suoraan 
Moskovasta ja johon kansanrintamaan kuu
luu, kuten promemoriasta käy selville, mei
dänkin maassamme useita järjestöjä, jär
jestöjä, jotlka on perustettu jo vuosia en
nen sitä kominternin heinäJelokuussa 1935 
pidettyä kansanrintaman muodostamisko
kousta, jossa kokouksessa on tarkoitettu pe
rusta·a yhteinen kansanrintama fascismia 
vastaan. Ja nyt tähän Moskovan kokouk
seen vedoten meidän etsivä keskuspoliisim-
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mekin koettaa leimata kominternin alaisiksi 
järjestöiksi kaikki, jotka tahtovat vastus
taa fa:scistista valtiokaappausta ja dikta
tuurivaltaa, ja saattaa tämän promemorian 
kautta kaikki fascismin vastustajat kommu
nistien kätyreiksi. Näin ollen halutaan 
saattaa ne järjestöt ja niissä toimivat hen
kilöt kansan silmissä epäilyksen alaisiksi, 
jos ei aivan suoralta ikädehä kommunis
teiksi, siis alentaa heidän mainettaan, kun
niaansa ja saattaa kansanvallan puolustajat 
epä·isänmaallisiksi ja kelvottomiksi kansa
laisiksi kansalaistemme silmissä. Mutta 
tämä tällainen epäilys ei rajoitu yksistään 
meidän maallamme, oman maamme kansa
laisten keskuuteen, vaan myöskin ulko
mailla tämä tulee tapahtumaan. Siitähän 
meillä on jo selviä todistuksia olemassa, 
sillä Saksan sanomalehdissä on selostettu, l 
että Suomen hallituksessa istuu mies, joka 
on kuulunut moskovalaiseen kominternin 1 

rintamaan. Näin ollen koko Saksan kansa 
saapi sen käsityksen, sanomalehtiensä väli
tyksellä,_ että todellakin Suomen hallituk
sessa on istunut mies, joka on kuulunut 
kominternin rintamaan, koska Saksassa ei 
saa ilmestyä mu~ta sanomalehtiä kuin ai
noastaan fascistisia Hitlerin puolueen leh
tiä, sillä muiden sanomalehtien julkaisemi
nenhan on siellä kielletty, kuten dikta
tuurimaiden ominaisuuksiin kuuluu. Eikä. 
tarvitse epäillä, etteivätkö muidenkin mai- 1 

den fascistiset lehdet kirjoittele samalla ta
valla kuin Saksan lehdet tekevät. Siitä 
kyllä pitävät meidän oman maamme fascis
ti.t huolta. Senhän ·todistavat meidän maam
rnekin fascismiaatettta ihailevwt sanomaleh
det, jotka riemuiten huutavat, että maas
samme on saatu paljastetuksi sellainen 
laaja Moskovasta johdettava kansanrin
tama, ja vaativat, että tämä. kansanrintama 
(vaikka sitä ei sanan todellisessa merkityk
sessä meidän maa,ssamme olekaan), on saa
tava hävitetyksi keinolla millä hyvänsä. 

Mutta vielä ihmeellisempää tässä asiassa 
on se, että tähän sotahuutoon on yhtynyt 
suuri osa meidän kokoomuksemmekin leh
distöä, vaikka niiden pitäisi kokoomuksen 
oman ilmoituksen mukaan olla fa:scistisia 
pyrkimyksiä vastaan. Mutta viimeaikaiset 
sen lehdistön otteet eivät ole tätä osoitta
neet. Päinvastoin on kokoomuksen sanoma
lehtien kirjoituksista selvinnyt täydelli
sesti heidän kantansa tässä asiassa var
sinkin sen jälkeen kun tämä kuuluisa etsi-

vän keskuspoliisin promemoria tuli julki
suuteen samoin kuin nykyisen hallituksen 
muodostaruisasian yhteydessä. 

Mainitussa ·etsivän keskuspoliisin prome
moriassa mainitaan myös Suomen pienvil
jelijäpuolue kuuluvaksi kominternin yhtei
seen kansanrintamaan (Ed. Räisänen: Tun
nusta pois t) sillä perusteella, että sen oh
jelmassa sanotaan m. m., että ,Suomen 
pienviljelijäpuolue pyrkii kohottamaan 
pienviljelijäin asemaa m. m. halpakorkoi
silla tai korottomilla valtiolainoilla ja maa
taloussuoj&tulleilla (Ed. Räisänen: Selevee 
Moskovoo t), vaatii virkaJllliehistömme kan
sanvaltaistuttamista ja virkamiesten palk
kojen alentamista, suojeluskuntien lakkaut
tamista ja muuttamista armeijan reser
viksi. Se tahtoo tasoi•ttaa eri maailmankat
somuksien välistä ristiriitaa ja edistää radi
kaalisten ja uudistusystävällisten voimien 
välistä yhteistyötä." Tällaiset ovat ne syy
tökset, joilla etsivä keskuspoliisi koettaa 
saattaa Suomen pienviljelijäpuolueen ja 
sen toimihenkilöt kansan silmissä epäilyk
sen alaisiksi (Ed. Räisänen: No, minkätäh
den ette tunnusta t). Pitäisikö nyt siis Suo
men pienviljelijäpuolueen lopettaa toimin
tansa tai lakata ajamasta pienviljelijäin 
aseman kohottamista m. m. halpakorkoisilla 
ja korottomilla valtiolainoilla, lakata vaati
masta virkamiesten kansanvaltaistuttamista 
ja virkamiesten palkkojen alentamista ja 
olisiko sen nyt luovuttava pyrkimyksistä 
tasoittaa eri maailmankaltsomusten välistä 
ristiriitaa ja edistää radikaalisten ja uudis
tusystävällisten voimien yhteistyötä. Olisiko 
meidän nyt luovuttava näiden ja mui
den hyvien asioiden ajamisesta sen vuoksi, 
että mahdollisesti jokin komintern kuusi 
vuotta puolueemme perustamisen jälkeen 
on hyväksynyt jonkin näistä pyrkimyk
sistämme omaan ohjelmaansa. Tämän ky
symyksen haluaisin esittää sekä herra 
Sisäasiainministerilie että erikoisesti äärim
mäisen oikeiston puhujille, jotka ovat tä
män etsivän keskuspoliisin promemorian pe
rusteella tehneet ja koettaneet tehdä mei
dän puolueestamme ja meidän puolueemme 
kannruttajista sen johtopäätöksen, että me 
kuuluisimme kominternin hyväksymään kan
sanrintamaan. 

Tämä nyt julkisuuteen erehdyksessä pääs
syt etsivän keskuspoliisin promemoria todis
taa sen tosiasian, että meidän etsivässä kes
kuspoliisissamme on tehtävä täydellinen puh-
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distustyö. Sillä sen toiminta on viime vuo
sien aikana osoittanut aivan selvästi, että 
etsivä keskuspoliisi ei näe oikealla silmäl
lään vaan ainoastaan vasemmalla, vaikka 
sen, minun käsitykseni mukaan, täytyisi 
nä:hdä ja valvoa kaikkien poliittisten jär
jestöjen toimintaa, olkootpa ne sitten oi
keistopiireistä tai mistä kansankerroksista 
tahansa kokoonpantuja. Mutta näinhän ei 
ole asianlaita ollut. Sillä oikeistokapinallis
ten veihkeilyistä ei etsivä keskuspoliisi ole 
ennakolta tiennyt koskaan mitään, vaikka 
sen täytyisi niidenkin toimintaa valvoa ja 
saattaa oikeistovehkeilijätkin samalla ta
valla rangaistukseen vehkeilyistään kuin 
mitä vasemmistovehkeilijöihin nähden on 
tapahtunut. Etsivä keskuspoliisi ei ole toi
minut vhtä suurella tarmolla oikeistovallan
kumouksellisten liikkeiden selvittämiseksi 
kuin mitä on tapahtunut vasemmistovallan
lmmouksellisiin nähden. 

Meillähän kaikilla on selvästi muistissa 
ne ajat, jolloin fascistiset voimat ryhtyivät 
meidän maassamme julkiseen toimintaan 
Lapuan liikkeen nimessä muilutuksineen, 
Mäntsälän kapinoineen y. m. rikoksineen. 
Etsivä keskuspoliisi ei voinut ennakolta 
tietää mitään muilutul"sista, vehkeilyistä 
eikä edes sellaisestakaan kuin Mäntsälän 
kapinasta, vaan suuri määrä aseistettuja 
oikeistovallankumouksellisia saattoi kaikessa 
rauhassa kokoontua ja linnoittautua lä
helle pääkaupunkia ja tästä asemapai
kasta käsin tehdä suoranaisen vaatimuksen 
hallitukselle hallitusvallan luovu ttamisesta 
kapinallisille, mitä yritystä oikeuskin on 
pitänyt kapinana. Mutta etsiväHä keskus
poliisilla ei tästä kapimt·sta ollut etukäteen 
mitään tietoa, ei ainakaan antanut siitä 
hallitukselle tietoja, jos itse olikin tietoinen 
siitä. Tuskin täällä kukaan uskoo sitä, että 
vasemmiston taholta eli sen pelätyn kansan
rintaman taholta voitaisiin järjestää vastaa
vanlaista kapinaa, ilman että etsivä keskus
poliisi olisi jo siitä ennakolta tietoinen. Toi
nen merkille pantava on sinimusta-jutun 
yhteydessä paljastunut asia, jolloinka ha
vaittiin, ·että meidän maassamme oli saanut 
useita vuosia vapaasti toimia rekisteröimä
tön yhdistys, harjoittaa lainvastaista toi
mintaa avustamaHa ulkomaisia vallanku
mouksellisia aineksia aseilla y. m. avustuk
silla. Ja etsivä keskuspoliisi ei tästäkään 
tiennyt mitään. Vasta sen jälkeen etsivä kes
kuspoliisi huomaa, että näin on asianlaita, 

kun vieraasta maasta ilmoitetaan, että tei
dän maanne fascistit hankkivat aseita, am
muksia ja avustavat muillakin keinoin ul
komaalaisia hengenheimolaisia vallankaap
pausyrityksissä kuten viime talvena saatiin 
Eestin fascistien vallankaappausyrityksen 
aikana havaita. Nämä esimerkit riittänevät 
todistamaan, että meidän etsivä keskus
poliisimme ei ole täydellisesti tehtävänsä ta
salla ja että se ei ole nähnyt oikealla sil
mällä, kuten toimittaja Yliruusi viime 
vuonna kirjoituksessaan huomautti. Mutta 
kirjoituksensa johdosta Yliruusi siitä huoli
matta, että kirjoituksensa sellaisilla todis
teilla todeksi todisti, joita ei voitu kumota, 
vaan oikeiksi ilmoittaa, sai istua Hämeen
linnan vankilassa vedellä ja leivällä etsi
vän keskuspoliisin kunniaa kohottamassa. 
Mutta siitä huolimatta, vaikka näin on käy
nyt, niin todistukset asiakirjoissa jäävät 
tuleville sukupolville osoittamaan senkin, 
minkälaisten todistusten perusteella meidän 
maassa on tuomioita annettu. 

Herra sisäasiainministeri mainitsi 'vasta
tessaan ed. Inkilän kyselyyn ja nytkin 
täällä antamassaan lausunnossa hän on sen 
uudistanut, että mainitun promemorian tar
koituksena ei ole ollut saattaa kaikkien siinä 
mainittujen järjestöjen ja henkilöiden mai
netta ja kunniaa loukatuksi ja alennetuksi. 
Mutta mitenhän tässä kysymyksessä on 
todella käynyt. Senhän meille todista
vat jo Someron tapaukset, miten käytän
nössä heti ryhdytään 1promemorian .perus
teella syyttömiä ihmisiä terrorisoimaan, 
tahdotaan melkeinpä väkivaHalla ,riistää 
heidän kunniansa ja toimeentulomahdolli
suutensa, kuten maisteri Laurilalta yritet
tiin, sillä maisteri Laurilaa vastaan ei ollut 
mitään muuta syytöstä olemassa kuin ai
noastaan mainittu etsivän keskuspoliisin ra
portti todistuksena. 

Vielä ihmeellisempää asiassa on se, että 
päähenkilönä SomeroHa tässä laittomassa 
menettelyssä ja häväistysjutussa esiintyi 
valtion vi·rkamies nimismiehen ominaisuu
dessa, jonka minun käsitykseni mukaan 
pitäisi tässä ominaisuudessa valvoa, että 
kaikkialla lakia noudatettaisiin ja kun
nioitettaisi,in, koska hän itse on lain val
voja. Tämä tapaus osoittaa siis, että meil<lä 
on vielä lain valvojissakin ,paljon mätää 
olemassa, joka mätä olisi .puhdistettava 
sieltä pois ennenkuin se pääsee niin pa
haksi, ettei sitä voida enää puhdistaa ja pa-

• 
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rantaa. Mainittu Someron tapaus osoittaa 
myöskin sen, että kysymyksessä olevaa etsi
vän keskuspoliisin promemoriaa ei ole käsi
teltävä niin leikillisesti kuin mitä sitä 
eräillä tahoilla tahdotaan käsitellä, vaikkapa 
jonkun nimeltä mainitun ministerin, pro
fessorin ja eräitten sanomalehtimiestenkin 
kunnia ja maine voitaisiinkin peruutus
tietä palauttaa uudelleen, ja mahdollisesti 
jokin järjestö puhdistaa epäluulonalaisuu
desta heidän koDkean ·arvonsa ja auktori
teettinsa vaikutuksella. Mutta kysymys 
on siitä, miten myöskin saadaan niitten 
vähemmän huomattujen kansalaisten kun
nia palautetuksi, jotka eivät voi v·edota 
korkeaan arvoonsa eivätkä yhtä suureen 
porvarillisuut·een kuin jotkut promemo
riassa mainitut henkilöt voivrut tehdä. Tämä 
Someron tapaus myöskin todista;a sitä, että 
ei tarvitse olla mitään muuta todistusta ri
kolliSIUudesta kuin etsivän keskuspoliisin 
mielikuvitusten perusteella valmistettu pro
memoria, jonka promemorian perusteella 
voidaan katsoa syytönkin henkilö syylli
seksi ja langettaa ehkä hänelle esim. vii
den vuoden kuritushuonetuomio etsivän 
keskuspoliisin mielikuvituksen perusteella. 
Tämä ,tällainen voipi helposti tapahtua var
sinkin sellaisille kansalaisil1emme, jotka ei
vät voi koDkealla arvollaan itseään puolus
taa. 

Vielä tahtoisin kiinnittää huomiota erää
seen kohtaan välikysymyksessä nimittäin, 
että onko mainittua etsivän keskuspolii
sin promemoria:a käytetty opetusaineistona 
eräillä suojeluskuntakursseilla. Ja tahdon
kin tiedustella herm sisäasiainministeriltä, 
onko todella näin asianlaita, koska hän 
ei ole vielä tähän :asia:an antanut täysin 
selvää vastausta. Ja mitä taDkoitusta var
ten promemoria on sinne annettu käytettä
väksi. Sillä sikäli kuin minä olen saanut 
promemorian sisällöstä tietoa, niin ~ei siinä 
pitäisi olla mitään sellaista, jossa ~annettai
siin ohjeita maanpuolustuksen vahvistami
selle, vai onko tässäkin tarkoituksena ollut 
leimata kaikki ne henkilöt ja järjestöt, 
joista promemoriassa mainita,an, epäilyk
senalaisiksi kansalaisiksi suojeluskunnissa 
ja suojeluskuntalaisten keskuudessa. 'Tähän 
pyydän selvää vastausta herra sisä,asiain
ministeriltä. 

Lopuksi tahtoisin huomauttaa hallituk
selle, .että hallitus, joka on ottanut ohjel
maansa velvollisuuden tarkoin valvoa lail-

lisen järjestyksen ja yhteiskuntarauhan yl
läpitämistä ja aikomuksen päättävästi tor~ 
jua kaiken yhteiskuntavastaisen toiminnan 
tulkoonpa se sitten miltä suunnalta tahansa, 
olisi ryhdyttävä ohjelmansa mukaisesti ja 
päättävästi selvittämään niittenkin fascis
tisten järjestöjen toimintaa, jotka tähtää
vät kansanvaltaisen valtiojärjestelmän tu
hoamiseen, ja olenkin vakuutettu siitä, 
että tässä työssä hallitus tulee saamaan 
varmasti eduskunnan ·enemmistön sekä kan
s·a:n enemmistön puolelleen, sillä kansan sy
vät rivit odottavatkin tältä hallitukselta, 
että s·e ryhtyy reilusti ja voimakkaasti f,as
cististen kumousliikkeiden v.a;stustamistyö
hön. Näin ollen toivon, ~että hallitus kuu
lisi tätä kansan mielipidettä ja ottaisi rat
kaisevan ·askeleen fascistisen kumousliik
keen 'tukahduttamiseksi siitä huolimatta, 
vaikka siltä t,aholta pelotettaisiin Heinä
sa,aril1a ja keskitysleireillä y. m. mörköillä 
ja vaikkapa näytettäisiinkin kiihoitus- ja 
uhkauspuheiden aikiana tykkejä, kuten 
meille viime päiväiset viestit kertovat Kuo
piosta, jossa nämä fascistiset sotakiihkoili
jat ovat sa,aneet luultavasti maamme puo
lustusvoimien tykkejä käytettäväksi symbo
leina puhuja;korokkeensa vierellä. En ti,edä, 
vaikka lienevät jo nämä tykit olleet lada.t
tuina sitä pelottavaa kansanrintamaa var
ten. Tästä asiasta olisi saatava selvyys: 
Sitä vartenko meidän maassamme tykkejä 
valmistetaan ja kansalta niihin varoja ke
rätään, että niitä saavat fascistikiihkoili
jat käyttää omaan kiihoitustarkoitukseensa, 
v'ai onko heillä jo oma ty.kistö olemassa 
kansanvallan murskaamista varten. 

Ed. Furuhjelm: Herr talman! Den, 
som ~erhållit ordet så sent som jag i denna 
diskussion, har naturligtvis blivit förekom
men av tidigare talare. J ag ber dock rutt 
få understryka ,en del omständigheter som 
enligt min åsikt icke blivit tillräckligt be
lysta i debatten. 

Rdm. Kivimäki, den förra regeringens 
statsminister, hänvisade till att regering.en 
upprepade gånger iblivit anmodad att följia 
med en sådan politisk verksamhet, som ka:n 
anses vara misstänklig på ett ~eller 1annat 
sätt. Mot detta finnes givetvis icke någon
ting ,att invtända, blott dett,a sker med för
nuft och blott detta sker genom ·ett orga:n, 
som är sin uppgift vuxen. Regeringen 
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klandms gi vetvis icke för att den haft sin 
uppmärksamhet riktad på den kommunis
tiska verksamheten, tvärtom- detta är na
turligtvis värt taUt understöd - utan 
klandret riktas naturligtvis mot att det or
gan, som härvid använts, med en sådan 
oerhörd omdömeslöshet fullföljt sin upp
gift och gjort det på ett sätt, som misstänk
liggör laglydiga medborgare, i l<agligt syfte 
v~erkande fören.ingar och ideella strävanden 
överhuvud. Det som innehålles i de ·be
römda promemoriorna tyclms bevisa ·en in
skränkthet, som måste betecknas som rent 
av .sagolik. Jag kan för min del i fråga om 
Vlll!d som sagts i detta :avseende förena mig 
om vad hr Stenwall tidigare i diskussionen 
yttrat. 

Herr inrikesministerns långa redogörelse 
för doo kommunistiska propagandan · och 
kommunisternas försök att innästla sig i 
vissa fö11enin~ar med ideella syftemål kan 
ick!e bortförk1ar.a den omdömeslöshet, som 
kommer till uttryck i promemoriorna, ej 
hel1er lmn den giva någon giltig ursäkt 
för deras tillkomst. Denna redogörelse in
nehåller ~ej heller, såsom också tidigare på
pekats, n<ågon egootlig upprättelse för de 
personer och de organisationer, vilkas åt
göranden på ett tSå upprörande sätt blivit 
misstänkliggjorda. Det har ·sagts, att de 
promemorior, om viHm. här .är fråga, icke 
varit avsedda för offentligheten. Natur
ligtvis gör :ej detta saken hättre. Detta 
framhållande gör blott att man med oro 
frågar sig, huru de •av detektiva polisen 
fabricerade aktstycJmna se ut, som icke nå 
offen tligghet·em. 

Herr inrikesministern säger, att den i in
terpellationen nämnda skolföreståndaren ej 
blivit skild från sin hefattning. Det är 
kanske så, men ingen kan förneka, att för
sök därtill gjorts och att ifrågavarande 
medborga11e blivit utsatt för mycket svåra 
tra.kasserier. 

I interpellationen hänvisas till att pro
memorian använis som material vid vissa 
skyddskåvskurser. Huru rhärmed förhåUer 
sig har under debatten icke blivit klar
}agt. Denna omständighet berördes icke 
alls av hr inrikesministern i ha.ns svrar. 

Det som man med tillfredstäl1else lägger 
märke tili, är att regeringen 'beklagar vad 
som h:ar skett och ~att regeringen dels redan 
vid:t:agit och dels förkl<arar sig ämna vid
taga åtgärder, som äro ägnade att fö11e-

komma ett uppr.epande av händelser av den 
art, som den nu påtalade. Dessa åtgärder 
böm giv,etvis stödas tav riksdagen, men det 
·avsedda målet kan endast nås genom ra.tt 
detektiva c·entralpolisens verksamhet ledes 
enligt grundsatser, som äro förenliga med 
rikiets allmänna rä,ttsordnirng och medlbor
garna•s i grundlag :llastslagna rättigheter. 

Vad som i interpellationen berörts ar av 
den allv:arliga heskaffenhet, 1att något mer 
kalll begäras från riksdagens sida än en 
enkel övergång till dagordningen. För min 
del ber jag att få föreslå följande motive
mde övergång tili dagordningen : 

,Efter a1t:t haVia åhört herr .inrikesmi
nisterns sv:ar och den därpå följande 
diskussionen konst1aternr riksdagen, 

1att genom de i interpellationen nämnda 
promemoriorna 'ett mrtal oförvitliga och 
laglydiga medborgar.e samt någm i fullt 
1agligt syfte verkande föueni11gar utan rim
lig orsak inställts i et:t. missvisande och för 
dem nedsättande sammanhang ävensom 
ideel1a strävanden misstä,nkliggjorts, varav 
följden åtminstone för ~en del av de namn
givna personerna och organisationerna bli
vit att de utsatts för kränkande omdömen 
och till och med förföljelse; samt 

1att dessa sakförhåHanden, ~ehuru de >av 
11ege6ngen heklagas, icke i sv.ar~ert erhållit 
en tillf11edstäl1ande förk1aring. 

Riksdagen konstat.erar vidare, att rege
ringen tskridit och ämar skrida till åtgär
der för att förebygga händelser av lik
nande :art, och uttalar, 1att föT detta ända
mål det,ektiva. centmlpolisens verksamhet 
'bÖr organiseras så, att medborgarnas i 
grundlag fastslagna rättigheter icke i fram
tiden måtte äventyras 

och övergår 'tili dago11dningen. '' 
Jag ber att få meddda ratt sv·enska riks

dagsgruppen 1enhälligt omfattar detta ut
talande. 

Ed. Leinonen: Herra puhemies! -
Minä en voi yhtyä niihin lausuntoihin, mitä 
täällä on esitetty etsivästä keskuspoliisista, 
ja joissa on tehty sen merkitys kokonaan 
tarpeettomaksi ja turhaksi. On väitetty, 
että se ei sovi demokraattisessa, kansan
valtaisessa valtiossa, ja että se on vmhan 
Venäjän ohranan perintöä, sen jälkien seu
raaja meillä. Ei mikään kansanvaltainen 
valtiomuoto meillä tee sitä seikkaa olemat
tomaksi, että ympärillämme on yhtä mittaa 
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vihollisia, joita meidän täytyy pitää sil
mällä, ja meillähän on nimenomaan se teh
tävä ollut ja on etsiväHä keskuspoliisilla. 
Sen täytyy sitä hoitaa,. ja hoitaa kunnolli
sesti. Mutta minä en suinkaan voi yhtyä 
myö8kään niihin riemullisiin lausuntoihin, 
joita täällä on esitetty useitakin, ja joissa 
on erikoisesti iloittu, että nämä muistiot 
.ovat tulleet julkisuuteen, ja että niissä on 
nyt todellakin paljastettu se hirveä vaara, 
mikä Suomea on ollut uhkaamassa n. s. 
kansanrintaman muodossa, mutta nyt näi
den julkitulleiden muistioiden ansiosta kui
tenkin vaara on tällä hetkellä väistynyt, 
tai ainakin tullut paljon vähäisemmäksi. 
Nämä molemmat ajatukset kulkevat äärim
mäisyyslinjoja, ne eivät ole sellaisia raken
tavia ajatuksia, joihin tämänkin kysymyk
sen yhteydessä ehdottomasti olisi päästävä. 
Kaikkihan me tiedämme, mikä on etsivän 
keskuspoliisin tehtävä. Se on pitää huolta 
siitä, etteivät tuollaiset salassa kulkevat ja 
kaivavat voimat pääse tekemään tuhojaan, 
vaan että keskuspoliisi ne nopeasti ilmoittaa, 
hallitus tarttuu niihin 'kiinni, ja ne tehdään 
tehottomiksi. Mutta tässä toimessa vaadi
taan etsivältä keskuspoliisilta, sen johdolta 
ennen kaikkea, tarkkaa vaistoa, ei suinkaan 
vain poliisivaistoa, taitoa sa:ada selville ja 
löytää tällaiset hiiviskelijät, vaan enn1en 
kaikkea myöskin poliittista ja yhteiskun
nallista vaistoa, että voidaan erottaa asiat 
asioista, huomata, mikä todella on valta
kunnan vastaista, valtakunnalle vahingol
lista ja mihin siis on tartuttava, ja mikä 
taas sitä ei ole. Tuntuu siltä, että tämän 
muistioasian yhteydessä ei tämä vaisto ole 
toiminut oikein selvästi, niinkuin olisi odot
ta;nut ja niinkuin sen toimia pitäisi. Tämä 
luettelo näistä monista kansanrintamaan 
kuuluvista yhdistyksistä, yhteisöistä, liik
keistä ja seuroista on omituisen kirjava ja 
siinä on monta sellaista, joka heti nimestä
kin päättäen on senluontoinen, ettei se voi 
varsinaisesti poliittiseen rintamaan tässä 
mielessä kuulua. Niitähän on tänään lue
teltu täällä moneen kertaan, niin etten 
ryhdy niitä enää toistamaan. Ja ne nimet 
sitten, monastihan niitäkin on mainittu. 
Siellähän on 5 professoria, siellä on minis
terejä, entisiä ja nykyisiä, joiden nimet 
liittyvät tähän muistioon näiden seurojen 
toimihenkilöinä. Siellä on Suomen itsenäi
syyden esitaistelijoita, porvarillisten lehtien 
päätoimittajia, kirjailijoita ja taiteilijoita, 

yhteiskunnallisia toimihenkilöitä monessa 
mielessä vaikka kuinka pitkältä (Ed. Räi
sänen: Ovatko puhujankin sotkeneet~). -
Eivät ole, vielä a:inakaan (Vasemmalta: 
Tervetuloa vain!). Suurin osa joka tapauk
sessa siellä on porvarillista väkeä. Ja mi
käli tässäkin keskustelussa on tullut sel
ville, niin on katsottu jonkinlaiseksi ai
heeksi tähän mukaanottoon, että nämä yh
distykset ovat taistelleet fascismia vastaan, 
ja tietysti nämä henkilöt myöskin. 

Nyt täällä äsken ed. Kares veteli hyvin 
pitkät linjat taistelusta kommunismia vas
taan,. tai oikeastam1 pitkät linjat sillä 
alueella, jolla olevat kuuluvat fascisteihin. 
Se tosiaan oli niin laaja alue, jolta voidaan 
väiki fa:scismin leiriin koota, että siihen 
mahtuvat oikeastaan jotakuinkin kaikki, 
ketä tässä huoneessa on. Mutta kun lähde
tään näiden muistioiden perusteella myös
kin arvioimaan niitä, ketkä kuuluvat kom
munisteihin, niin ovat sen mukaan sellai
sia kaikki, jotka asettuvat fascismia vas
taan. Silloin melkein yhtä paljon mahtuu 
siihen rintamaan tästä huoneesta ikuin fas
cistienkin joukkoon. Nämä molemmat pii
rit ovat siis aivan liian laajat, ei kumpi
kaan luonnehtiminen ole osunut aivan oi
keaan (Ed. Räisänen: Kaupantekiäisten 
kanssa!). Nyt täällä useampikin puhuja, 
oikeistopuhujat, ovat huomauttaneet, että 
eihän tällä muistiolla ole syytetty ketään 
näitä henkilöitä siitä, että he olisivat tah
toneet edistää kommunismia, tai että he 
kuuluisivat kommunisteihin tai edes mihin
kään kansanrintamaan, vaan ·että tämä on 
ollut aivan noin vain muodollinen juttu, 
joka on erehdyksessä tehty tai erehdyksessä 
tullut ainakin julkisuuteen. Tässä täytynee 
kuitenkin nyt jonkun verran käsitellä tätä 
asiaa juuri sillä pohjalla, mitä se muistio 
itse sanoo. Täällä eräs puhuja kai aikai
semmin jo viittasi pariin sellaiseen hyvin 
oleelliseen kohtaan, jotka ovat tässä muis
tiossa. Toinen oli se, jossa lausutaan: 
,Kansanrintamaliike tähtää samaan lopulli
seen päämääräänkuin yhteisrintamaliike, ni
mittäin proletariaatin diktatuurin pystyttä
miseen." Ja sitten jatketaan, että Suomen 
kommunistisen puolueen ohella propagoivat 
meillä kansan- ja kulttuuririntaman aatetta 
allamainitut järjestöt ja yhteisöt, ja sitten 
seuraa tuo luettelo, jossa ovat kaikki nämä 
lehdet, seurat, yhteisöt ja niihin kuuluvat 
toimihenkilöt (Ed. Räisänen: Siellä se on 
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Rytinkikin, vaikkei tunnusta!). Herra sisä
ministeri vastauksessaan koskettelee juuri 
tätä kohtaa sanoen: ,.,Kun julkisuudessa 
on sanottu, 'ettei olisi kansanrintamaa, niin 
on tähän muistutettava, että sellainen mieli
pide ei vastaa kommunistien käsitystä 
asiasta'' ja edelleen sanoo herra sisäminis
teri, että eräissä julkaisuissa ja kokouk
sissa on painostettu, että kansanrintama on, 
- hän tarkoitti kai vasemmistolaisia jul
kaisuja ja sosialidemokraattien kokouksia, 
jos minä oikein vaistosin. Täällä jo huo
mautettiin myöskin siitä maininnasta, että 
näissä eri yhdistyksissä, näiden johtokun
nissa, on samoja henkilöitä, joka myös osal
taan kansanrintaman olemassaoloa todistaa. 
Vaikuttaa aikalailla oudolta tällainen to
distelu, että ,,tämä mielipide ei vastaa kom
munistien käsitystä asiasta". Onhan ver
rattain kaukaa haettu tämä todistus, että 
meidän pitäisi kommunistien käsityksen 
pohjalla muodostaa joku tällainen kansan
rintama kurn täällä on tehty, heidän käsi
tyksensä mukaan vetää siihen ne piirit, 
jotka on vedetty, ja tällä pohjalla ryhtyä 
niihin toimenpiteisiin, mihin tämänkin 
muistion pohjalla on ryhdytty. Minä oli
sin tässä kohdassa odottanut kylläkin herra 
sisäministeriitä jonkunverran toisenlaista 
lausuntoa. Tämä myöhempi lausunto oli 
hyvin paljon parempi kuin ensimmäinen, 
mutta olisin kuitenkin odottanut hiukan 
vielä enempaa, odottanut, että ainakin 
suuri osa näistä mainituista yhteisöistä eroi
tettaisiin tästä ajatellusta kansanrinta
masta. Odotin sanontaa, että tämän muis
tion monet kohdat, ne ovat sittenkin aivan 
silkkaa pötyä, hallitus on tullut siihen kä
sitykseen. Se olisi ollut aivan paikallaan. 

Herra sisäministeri mainitsi vastaukses
saan, että kommunistien taholta on siksi 
kohdistettu huomio näihin järjestöihin, 
koska niiden ohjelmaan kuuluu niitä asioita, 
joiden tuli olla n. s. kansanrintaman perus-

1 

.tana ja yhdyssiteenä. Fascismin vastusta
minen kai oli keskeisin näistä, ja tämä 
kohta on joka tapauksessa hiukan hämärä 
toistaiseksi tämän viimeisenkin vastineen 
jälkeen. Mistä johtuu, että juuri nämä 
tässä mainitut yhdistykset ovat nyt tulleet 
tähän oletettuun kansanrintamaan, ettei ole 
tullut joitakin muita, enempää tai vähem
pää. Minä en 'ehkä ole seurannut niin tar
koin kaikkia vivahteita keskustelussa ja jul
kisessa sanassa tästä. Ainakaan en ole pääs
syt siitä selville, onko kommunistien, ko-

minternin, tai jonkun yleisen kongressin 
taholta nimenomaan annettu tietää, että 
nämä suomalaiset liikkeet, yhdistykset, yh
teisöt, lehdet ja muut ovat niitä, jotka on 
solutettava 7 Minä en ole nähnyt missään 
viitattavan, että näin on tapahtunut. On:ko 
jotain kiertokirjetietä saatu ohjeet ja tie
tää, että juuri esim. Nuortasavaltalainen 
liitto, Rauhanyhdistys, joku kerho 33, vai 
mikä ihmeellinen laitos se oli, ja muita sel
laisia, että ne juuri on nimenomaan solu
tettava 7 Tuskin tällaista on tapahtunut, 
ja tässä on yksi asian keskeisimpiä kohtia 
- minun mielestäni ainakin. Tämä n. s. 
kansanrintamaan kuuluvain yhdistysten 
luettelo todennäköisesti on laadittu sen vir
kamiehen toimesta, joka on saanut tehtä
väkseen tutkia tätä asiaa, eikä sillä ole sen 
pitempää juurta. 

Herra sisäministerin viimeisessä vasti
neessa sanottiin, että selostus nojaa ulko
maisissa sanomalehdissä ja julkaisuissa ol
leisiin tietoihin. Mutta minä nyt kuitenkin 
käsitän, että tämä selostus nojautuu vain 
yleisiltä periaatteiltaan tällaisiin tiedon
autoihin, eikä suinkaan niiltä yksityisiltä 
kohdiltaan, jotka koskevat noita suomalai
sia yhdistyksiä ja yhteisöjä. Näissä ulko
maisissa sanomalehdissä tuskin kuitenkaan 
on ollut professori Jutilan, toimittajain 
Hannulan, Toivolan, Hiekkalan ja monia 
muita nimiä, ja kehoitusta, että näiden 
myötäilyllä toimivat liikkeet juuri on koe
tettava saada tähän kansanrintamaan. 

Täällä on sanottu, ettei ole tarkoitettu 
suinkaan saattaa näitä henkilöitä epäilyk
senalaisiksi kommunistisesta toiminnasta, 
siitähän huomautti voimallisesti esim. ed. 
Linkomies. Se on hyvin armollista kyllä. 
Mutta se nyt totisesti vielä puuttuisi, että 
olisi oikein tarkoitettu saattaa nämä hen
kilöt epäilyksenalaisiksi. Ei suinkaan ku
kaan ole syyttänytkään enempää sitä hen
kilöä, joka on laatinut nämä muistiot, kuin 
hallitustakaan, tai etsivää keskuspoliisia 
tällaisesta. Kysymyshän on jostain muusta, 
kysymys on, siitä ei pääse mrhinkään, jDn
kinlaisesta huolimattomuudesta virantoimi
tuksessa tai välinpitämättömyydestä, tai 
liiasta kiireestä, tai jostain sellaisesta, tai 
sitten aivan anteeksiantamattomasta poliitti
sesta yksipuolisuudesta tällaisen asian hoi
tamisessa. 

Me kuulimme juuri äsken mainittavan, 
ettei pidä paikkaansa se, että etsivä keskus
poliisi olisi asettunut vapaamielisten aattei-
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den ja pyrkimysten tuomariksi antaen ym
märtää, että vain oikeistolaiset aatteet ja 
järjestöt olisivat valtiolEsesti luotettavia. 
Niin mainittiin hallituksen vastineessa. 
Minä tahdon uskoa sen, ainakin minä koe
tan uskoa sen. En tunne henkilöitä siellä 
enkä toimintaakaan paljon. Ainoa hen
kilö, jonka lähemmin olen tuntenut etsi
västä keskuspoliisista, on herra Eerolainen, 
mutta siitäkin on jo monta vuotta, kun 
hänet tunsin, ja hän on kai sieltä nyt 
poissa, niin että tämän mukaan ei laitosta 
voi arvioida. Minun täytyy myöntää, että 
olen koettanut näinä päivinä ottaa selkoa 
asiain tästä puolesta, ja ne tiedot, mitä 
olen saanut, ·eivät puhukaan erikoisesti sen 
puolesta, että etsivässä keskuspoliisissa ai
nakaan suuremmassa määrässä olisi äärim
mäisiä oikeistoaineksia, ei ainakaan min
käänlaisilla huomattavimmilla paikoilla. 
Tämä muistio kuitenkin tavallaan osoittaa, 
että tämä henki ei ole siellä aivan vieras, 
ei ainakaan nimenomaan siinä piirissä, joka 
on sen la;atinut ja pannut liikkeelle. Sillä 
tottakai täytyy olettaa, että tämä muistio 
on luettu, ennenkuin se on lähetetty min
nekään ja ollaan siis selvillä, ketä siinä 
mainitaan sellaisina henkilöinä, jotka pro
pagoivat Suomen kommunistisen puolueen 
ohella tätä yhteisrintama-ajatusta, joka 
pyrkii proletaaridiktatuuriin. Se on lähe
tetty etsivän keSkuspoliisin alaosastoille 
eräänlaisina suuntaviitteinä toimintaa var
ten. Tällöin se on täydytty myöskin lukea 
siellä, ei niitä summamutikassa tietysti 
voida lähettää. Sellainenharr olisi aivan an
teeksiantamatonta. Sitäpaitsi lausui herra 
sisäasiainministeri äskeisessä vastineessaan, 
että kukaan niistä, jotka muistion lukivat, 
ei tullut ajatelleeksikaan, että näistä koi
tuisi jotain Ikävyyksiä. Ne on siis luettu. 
Ne on luettu etsivän keskuspoliisin johto
elimissä. Ne on luettu tietysti myöskin hal
litu'ksessa, jonlka toimeksiannosta tämä 
kaikki tapahtui. Ne on nähty hyväksi, ja 
lähetetty eteenpäin etsivän keskuspoliisin 
paikallisille osastoille toimintaohjeeksi. Siksi 
on myöskin koetettava ottaa hiukan selvää 
niistä perusteista, joilleka tämä muistio 
olettamU:ksensa rakentaa. 

Minä en tunne kaikkia näitä seuroja ja 
yhdistyksiä, ja on ollut mahdotonta nyt 
ottaa niistä lähempää selkoa. Mainitsen 
ainoastaan jonkun harvan tässä. Ymmär
rän hyvin ed. Rytingin murheen, kun hän 

äsken puhui, että heidänkin koko puo
lueensa on otettu yhdeksi tällaiseksi rinta
manosaksi, joka nyt edistää täällä kommu
nistisen puolueen toimintaa. Siis koko pien
viljelijäpuolue. Ymmärrän sitä paljon pa
remmin, koska jouduin vaalien edellä toi
mimaam verrattain paljon tämän puolueen 
kalamailla. Siellä liikkui eräs hallitulksen 
jäsen nimittäin tämän nyt eronneen halli
tuksen jäsen, joka hallitus tavallaan on 
näiden muistioiden takana. Hän toimi ja 
liikkui yhdessä pienviljelijäin puolueen pu
hujain ja edustajaehdokkaiden kanssa, ja 
heidän puheensa teemana oli tietysti, että 
tämä valtakunta sortuu, elleivät rakentavat 
voimat, pienviljelijät ja edistys, vahvistu 
mahdollisimman paljon. Nyt tämä sama 
hallitus, jonka yksi jäsen, yksi ministeri, 
on tätä mieltä, että Suomen pienviljelijäin 
puolueen täytyy päästä nousemaan yhdessä 
edistyspuolueen kanssa, joka oli silloinen 
hallituspuolue, ja muodostamaan oikein val
takunnan kulma:kiven, sama hallitus samaan 
aikaan hyväksyi tällaiset mui,stiot, jotka 
lähetetään maailmalle, ja joissa sauotaan, 
että pienviljelijäin puolue on mukruna pro
pagoimassa täliD:e ·kommunistista kansan
rintamaa. Tämä kieltämättä on hiukan koo
millista, siitä ei pääse mihinkään. Ei suin
kaan millään tavalla voida tuomita sitä, 
että hallitus tahtoo ·estää salaisten nakerta
jain pääsYlll valtioelämäämme turmelemaan, 
mutta pitäisi pitää hiukan viisaammin 
huolta siitä, ettei paperille pantaisi näin 
kovin vastakkaisia ajatuksia, kuin nyt on 
tapahtunut. 

Kansanpuoluehan on siinä samassa kado
tuksessa. Kansanpuolueen puolesta tullaan 
täällä puhumaan erikseen, niin että siihen 
ei kai minun tarvitse erikoisemmin kajota. 
Tämän syytöksen perusteena tietysti on se 
Nivalan konikapina. Hassua koko siinä 
hommassa oli monikin juttu, kailrkein has
suinta tietysti, että se ruuna oli lopuksi 
tamma- vai oliko se tamma ruuna~ Joka 
tapauksessa on hassua sekin, että tämä puo
lue, joka on ikoronalennusvaatimuksia ja 
pakkohuutokauppoja vastaan taistelemaan 
lähtenyt, että sen katsotaan myöskin aja
van kommunistista propagandaa. Jos tä
män puolueen puhujat ovat pitäneet kupe
raa tai koveraa peiliä valitsijain edessä ja 
paisutelleet asioita, niin se on ollut enem
män tietämättömyyttä ja taitamattomuutta, 
kuin mitään kommunismiin ajamista. 

56 
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Erikoisesti maalaisliittolaisia on otettu 
mukaan yhteen yhdistykseen, nimittäin 
nuortasavaltalaisten liittoon. Siinä on mei
käläisiä useampiakin johdossa mukana, ja 
puolueemme on tietysti vissillä tavalla vas
tuussa tästä (Ed. Hannula: Se on kuollut 
jo ! ) . No niin, kai se nyt on. Se perustet
tiin v. 1932, ja sen toiminta oli aluksi koko
laillakin vilkasta. Minulla on tässä Nuor
tasavaltalaisten liiton ensimmäinen ohjel
majulistus. Täällä on paljon luettu ot
teita kaikenlaisista julistuksista, minä luen 
nyt tämän nuortasavaltalaisten liiton en
simmäisen julistuksen, osoitteeksi minkälai
silla aseilla se lähti matkaan. Ei se oh
jelma tunnu kovinkaan valtiota kaatavalta. 
Tämä liitto perustettiin vuoden lopussa 
1932, mutta tämä julistus annettiin 1933 
vuoden alussa ja siinä sanotaan m. m. näin: 

1) Tehtävä kaikille kansalaisille selväksi 
terroristisin menetelmin ja kaappauskei
noin valtaatavoittelevien valheisänmaalli
suuden kaapuun puetut suunnitelmat ja 
tarkoitusperät. 

2) Toimittava niin, että tulevissa vaa
leissa kansanvaltainen laillisuusrintama 
saadaan esiintymään mahdollisimman yhte
näisenä ja että listoille asetetuksi ja edus
kuntaan valituksi tulee henkilöitä, jotka 
edustavat järkkymätöntä laillisuuskantaa ja 
jotka uskaltavat tarpeentullen vaatia myös
kin hallituksilta tasavallan perusteita tu
hoavan toiminnan päättävää ehkäisemistä 
sekä perustuslakiemme takaaminen kansa
laisvapauksien turvaamista. 

On erehdys aliarvioida oikeistovehkeili
jäin merkitystä. Meidän on tulevissa vaa
leissa valvottava, että kansanvaltuudet tu
levat luotettaviin käsiin. Kansanenemmis
tön tahto on tunnettu, mutta se ei ole viime 
vuosina päässyt eduskunnan ja sille vas
tuunalaisten hallitusten teoissa aina ja kai
kissa yksityistapauksissa täysin mitoin to
teutumaan. Jos lainkuuliaisen kansan luot
tamus sen valtuuksin toimiviin valtioelimiin 
alkaa horjua, merkitsee se suurempaa on
nettomuutta kuin pienen uhmailevan jouk
kokunnan esiintyminen sellaisenaan. 

Valtiollinen ilmapiiri on puhdistettava ja 
tasavallan perustus lujitettava. Tähän työ
hön kehoittaa nuortasavaltalaisten liitto nyt 
kaikkia rakentavia voimia.'' 

Tämä oli alku, ja tämä julistus oli hy
vin tarpeellinen, sillä niin pian kuin tämä 
julistus oli annettu, alkoi vaalitoiminta. 

Olen itse ollut eräässä tilaisuudessa, missä 
valtakunnan silloinen puolustusministeri 
yritti puhujalavalle selvittämään, mistä hä
nen mielestään on kysymys vaalitoimin
nassa. Sen puhujalavan ympärillä oli pari
sataa mustapaitaista miestä, jotka estivät 
hänen pääsynsä puhumaan. Todella oli 
täysi aihe edellämainitunlaisten julistusten 
antamiseen ennen näitä aikoja. Nythän 
liitto on verrattain vähän toiminut. Minä 
kuulin, että tänä vuonna esimerkiksi oli 
vain kolme vaimoista ihmistä ja kolme 
miestä tämän nuortasavaltalaisen liiton 
vuosikokouksessa, ja kuvaavana seikkana 
siitä, kuinka vähän oikeastaan tarvitsee pe
lätä tämän liiton hyökkäävää valtiollista 
meininkiä, voin mainita senkin, että kun 
valittiin uusi johtokunta ja äänestettiin, 
niin nämä kolme miestä jäivät alakynteen, 
ja vallan ottivat kolme naista, jotka saneli
vat suuntaviivat ja asettivat toimihenkilöt. 
Tämän sain kuulla hyvin luotettavalta ta
holta, nimittäin eräältä sanomalehtimie
heltä, joka oli mukana tässä tilaisuudessa. 
Nuortasavaltalaisten liitto on antanut 
useita julisteita ja toiminut aikanaan. Nyt 
se on heikontunut, ja on varjojen kauhis
tumista, jos valtakunnan pelätään kaatu
van näiden kolmen rouvan pontevalla toi
minnalla. 

Joka tapauksessa näistä asioista täytyy 
täällä puhua. Niistähän on puhuttu joka 
puolelta, on siis puhuttava hiukan tältä 
keskiväliltäkin. Jo senkin vuoksi, että tämä 
muistio nyt ei ole suinkaan vain tapaus 
sinänsä, vaan minä ainakin näen siinä jon
kinlaista pientä pulpahtelua niistä mieli
aloista, jotka takavuosina ovat yrittäneet 
saada määrätä menettelytapoja meidän yh
teiskunnassamme ja valtiossamme ja yrittä
vät tietysti jossain määrin vieläkin. Nii
den epäkansanvaltaisten mielialojen heijas
tusilmiöitä, jotka sanovat yrittävänsä uutta 
suuntaa valtioelämässä ja jotka, niinkuin 
äsken kuulimme, sanovat esim., että jos pie
nikin moite erehdyksestä, jollaiseksi nyt 
tietysti on katsottava tämä muistio, jos 
pienikin moite sellaisesta lauSIUtaan, niin 
silloin ovat ovet täysin avatut kommunis
mille tässä maassa. Tällainen liioittelu on 
tyypillistä juuri tälle suunnalle. Täällä on 
sanottu, että tämä on ollut tahdotonta ja 
tiedotonta, tämä niiden henkilöiden kuulu
minen kansanrintamaan joiden nimet on 
muistioissa. Minä tahtoisin sanoa, että 
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tällaisen muistion julki tuleminen on myös 
jonkinlaista, ehkä tiedotonta, niitten mieli
alojen jälkiporeilua, jotka ovat olleet ver
rattain vallitsevia takavuosina meidän elä
massamme. Jos tällaisia poliittisia mieli
kuvitusrintamia ruvetaan oikein todella ra
kentamaan, niin siitä ei totisesti ainakaan 
porvarillisuudelle ole mitään iloa, enkä 
minä ymmärrä niitä riemunpurkauksia, 
mitä täällä on oikeiston taholta lausuttu 
tänä päivänä siitä, että tällainen muistio 
Dn tullut esiin, ja että siihen on vedetty 
nämä kansalaispiirit ja nämä henkilöt, mitkä 
on vedetty. Tällaisia rintamia rakennet
taessa on aivan selvä seuraus se, että rajat 
vasemmalle päin käyvät aivan epäselviksi. 
Tällaisesta aiheutuu vain vasemmistoaat
teen voitto. Jos näin pieni kehä piirre
tään porvarillisuuden ympärille kuin tämän 
tapaisella toiminnalla piirretään, niin ketä 
sinne loppujen lopuksi mahtuu~ Vain fa
naattiset oikeistoainekset, eivät ketkään 
muut. Kun porvarillisuuden piiri piene
nee, silloin vasemmiston piiri kasvaa, se 
on aivan luonnollinen seuraus. Ja me us
komme, me maalaisliittolaiset, että terve, 
vapaamielinen ja suvaitsevainen porvarilli
suus tässä maassa, jossa pientalonpoika 
muodostaa väestön kantajoukon, ja myös
kin poliittisen elämän kantajoukon hyvin 
suuressa määrässä, että tämä tällainen por
varisto parhaiten luo ja rakentaa ja säi
lyttää maan elämää ja tulevaisuutta. 
Täällä on sanottu tänä päivänä jo monta 
kertaa, että on aivan liian paljon melua 
pidetty yhdestä erehdyksestä täällä nyt, ja 
sanomalehdistössä aikaisemmin. Ei ole, 
kyllä se oli hyvä, että tämä ankka kynit
tiin aikanansa, ennenkuin se lähti lentä
mään sinimustat sulat pyrstössään, vaikka 
me otamme tämän tapauksen vain yksin 
niiden henkilöiden kannalta, jotka nyt ovat 
asetetut jonkinlaiselle mustalle penkille, 
niin tämä keskustelu tarvittiin. Kuka lä
hinnä on vastuussa, että tämä keskustelu 
syntyi~ Sitä on oikeastaan vähän vaikea 
sanoa. Tästä muistiosta ei oikeastaan vas
taa loppujen lopuksi kukaan, ei ainakaan 
tahdo vastata. Mutta näiden henkilöiden 
kannalta asiaa ajatellen tämä keskustelu oli 
käytävä. Siellä on miehiä ja naisia, jotka 
ovat koko ikänsä, monet aivan vanhuu
teensa saakka, tehneet työtä tämän maan 
ja kansan hyväksi ja puolesta, ja nyt tällä 
muistiolla heitetään heidän harmaille hap-

sillensa likaa. Jos ei tämä huone ja edus
kunta sitä tee, niin eräät piirit Suomen 
maassa sen tekevät, ja ovat tehneet, mm
kuin erinomaisen hyvin tiedämme. Sillä 
listalla on miehiä, henkilöitä, jotka ovat 
asettaneet vapautensa ja elämänsä arpaan 
silloin, kun on taisteltu tämän maan itse
näisyyden ja vapauden puolesta. Nyt hei
dät asetetaan samaan rintamaan sellaisten 
vo1mren, piirien ja henkilöiden kanssa, 
jotka tahtovat keinoilla millä tahansa tuhota 
tämän maan vapauden. Tämä ei ole oikein, 
ja sen vuoksi tästä erehdyksestä on kannat
tanut puhua. Tällainen erehdys on tuomit
tava, mutta tämä tuomio on rajoitettava 
vain erehdyksen tuomitsemiseen. Se ei saa 
ulottua koko sen laitoksen tuomitsemiseen, 
missä tämä erehdys on tapahtunut, sillä 
meidän asemamme vaatii ehdottomasti tä
män laitoksen säilyttämistä, mahdollisim
man tehokkaana säilyttämistä. Me vaadim
me vain sitä, Bttä tämä laitos on pidettävä 
sellaisena, että se ei tehtävässään koskaan 
alistu minkään poliittisen suunnan rengiksi, 
ei edes oikeiston. · 

Täällä ovat eräät vasemmiston puhujat 
puheenvuoroissaan hyökänneet etsivää kes
kuspoliisia vastaan siinä mielessä, niinkuin 
jo mainitsin, että se on tarpeeton, ja että 
se on hävitettävä. Me tahdomme puhua 
vai·n keskuspoliisin piirissä tapahtuneita 
erehdyksiä vastaan, ja olemme täysin va
kuutettuja, me maalaisliittolaiset, näiden 
äärimmäisyysryhmien, kommunistien niin 
hyvin kuin fascistienkin valtaan pääsyn 
vaarallisuudesta tässä maassa. Täällä syn
tyy kansanrintama kyllä, jos ne todella 
vaaraksi yrittävät tulla, on syntynyt en
nenkin, ei vain yhden kerran, vaan useam
minkin, vaikka eri muodoissa. Se on syn
tynyt 1918 ase kädessä, mutta se on synty
nyt myöskin 1930 jälkeen silloin, kun se 
liike, joka lähti kommunismia vastusta
maan, yhtäklkiä muuttuikin sellaiseksi, että 
alkoi vastustaa paljoa muutakin, joka mei
dän J,rannaltamme katsoen oli ehdottomasti 
säilytettävä (Ed. Räisänen: Se oli alun
perin, mutta teitä höynäytettiin !) . Ei se 
ollut alunperin sitä, minä sen tiedän pa
remmin kuin ed. Räisänen. Nämä molem
mat suunnat rakensivat paperitaloja, jotka 
nousivat kyllä nopeasti ja näyttivät ko
meilta, silloin kun rniitä luotiin kansan kes
kuuteen, mutta ne eivät kestäneet myrskyä 
tällaisessa. maassa kuin meidän. Niiden lii-
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tokset eivät pitäneet,. sillä ne !kumpikaan 
eivät pystyneet, ei enempää kommunismi 
kuin fascismikaan, rakentamaan kansakoko
naisuuden pohjalla, ja tällä pohjalla sei
sova vain kestää. Olkoon kysymys puolus
tusvoimista, tai mistä tahansa kansakunnan 
keskuudessa, kaiken pohjana täytyy olla 
ennen kail~kea kansan voima laajassa mie
lessä, ennenkuin luodaan pysyvää. Ja siksi 
sellainen toiminta, joka repii ja hajoittaa 
ja hävittää, joka rajoittaa ihmisten aja
tuksen vapautta liiaksi, joka jaoittelee kan
salaiset aivan väärällä pohjalla maailman
katsomusleireihin, se on tuomittava, ja kak
sinkerroin tuomittava silloin, jos sitä ilme
nee virallisten piirien taholta, vaikkapa 
erehdykserukin muodossa. 

Herra sisäministerin vastaus oli, niinkuin 
jo mainitsin, tällä kertaa aivan toisen hen
kinen kuin edelliskerralla. Mitään sellaista 
ylimielistä huitaisua siinä ei enää ollut, 
vaan päinvastoin aivan selvä tu11nustus, 
että erehdys on tapahtunut, ja lupaus, että 
erehdys korjataal).. Tämä henki on mieli
hyvin tunnustettava, ja me luotamme sii
hen, että parannus tapahtuu. Ja kun nam 
tapaihtuu, nii11 silloin on myöskin selvää, 
että tämä myrskynpuuska, joka nyt on pu
haltanut etsivän keskuspoliisin ja osaltaan 
hallituksenkin yli, että se on puhdistanut, 
selventänyt ja ojentanut sitä, mikä ehkä on 
vinossa oLlut, ja että toista kertaa meillä ei 
en.ää ole tarvetta tällaista keskustelua tästä 
asiasta tätillä suorittaa. 

Ed. Sergeliu s: Herr talman! Legen
den om folkfronten i Finland bragtes till 
allmänhetens kännedom genom det medde
lande, som förra regeringsmedlemmen, pro
fessor Jutila delgav tidningspressen. Då 
man ej har skäl att betvivla riktigheten av 
innehållet i detta bör ingen förvåna sig· 
över att varje hederlig och ansvarskän
nande medborgare i detta land upprördes 
över det sätt, på vilket hr Jutila uppmärk
sammades av sina kolleger i den förra rege
ringen. Man kan förstå att en ärans man 
efter att hava tagit del av statspolisens 
rapporter eller promemorior icke kunde 
förmå sig, trots allt tubbande, att kvarstå 
i ett sällskap, på vars initiativ handlingar 
tillkommit om kommunisternas åtgöranden 
för skapande av en såkallad folkfront i 
]'inland, och ur vilken hr Jutila säger sig 

hava fått den uppfattningen, att man ve
lat stämpla honom såsom kommunist. 

Men man inskränker sig icke till att låta 
legenden om folkfronten få fast fot inom 
statspolisen, utan legenden har varit på 
cirkulation inom olika instanser, så att rap
porten t. ·o. m. har använts såsom kunskaps
källa vid upplysningskurser inom skydds
kåren, säger hr Jutila. I detta för hela 
skyddskårsverksamheten farliga syfte måste 
man beklaga initiativtagaren. Detta av hr 
Jutila omnämnda sakförhållande i hans 
meddelande har ej berörts av hr inr~kes
ministern i hans svar. Han har icke ens 
fört det på tal. Tvenne gånger har han 
härom tillsports i dag, men än så länge 
har han icke lämnat besked. 

Men ej nog med det som ovan nämnts. 
Ur konflikten vid Somero samskola fram
går att länsmannen på orten betjänat sig 
av instruktioner, som skulle tjäna till att 
giva legenden nödig spridning och fastare 
mark. Målmedvetet handlade man därvid. 
I vilket syfte framgår av detektiva polisens 
promemorior eller rapporter, som inrikes
ministern själv benämner dem i sitt svar 
på spörsmålet, och karaktären av rappor
ter hava de även haft. I dessa förekomma 
oriktiga uppgifter och tillvitas hederliga 
medborgare kränkande handlingar, utan att 
vederbörande hava möjlighet att tilihaka
visa mot honom riktade äreröriga beskyll
ningar. Av sådana exempel har i dag här 
många anförts. Just dessa omständigheter 
vederlägga den egendomliga uppfattning, 
som kommit till uttryck i inrikesminister 
Puhakkas svar på rdm. Inkiläs spörsmål, 
i vilket svar säges, att aktstycket, sådant 
det var avfattat, icke var avsett för offent
ligheten. Denna uppfattning, att blott an
klagelserna och angivelserna hållas inom 
de maktägande tillgivna kretsarna för att 
användas efter omständigheterna, så kan 
man stämpla viiken som ihelst hederlig och 
politiskt upplyst medborgare i detta land 
som kommunistvänlig. Vid lämpligt till
fälle skulle en sådan promemoria tjäna så
som underlag. för förföljelse mot för de 
maktägande misshagliga personer. Inrikes
ministerns ansvar, liksom den förra rege
ringens och statspolisens, blir icke mindre 
därmed att minister Puhakka avslutade sitt 
första svar med att kommunisterna haft 
att anteckna jämförelsevis ringa framgån
gar med sitt cellbildningsarbete, utan att 
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nämna bland vilka sammanslutningar eller 
enskilda personer de dock skulle haft nå
gotslags framgång. 

Av inrikesminister Puhakkas svar på 
spörsmålet fick man den uppfattningen, att 
detektiva centralpolisen icke handlat på 
eget initiativ, vilket han även bekräftar i 
dag i svaret på interpellationen. Mot denna 
bakgrund blir åtgärden från regeringens 
sida löjlig, att några timmar efter det till 
riksdagen framförda svaret, till offentlig
heten bringa meddelandet om att statsrådet 
gått i författning om verkställande av un
dersökning om förefintliga missförhållan
den inom detektiva centralpolisens informa
tionsverksamhet. Uppenbart är att detek
tiva centralpolisen på ämbetets vägnar 
måste försöka förebygga all underjordisk 
verksamhet, riktad mot vårt nuvarande 
stats- och samhällsskick, den må komma 
från håll som syftar antingen till sam
hällsdiktatur eller kommunism, men man 
har rätt att fordra att en institution med 
den delikata uppgift, som D. 0. har sig 
förelagd, icke får vara ·en inrättning, som 
ens i sina hemliga handlingar utan verklig 
anledning misstänkliggör personer och sam
manslutningar på grund av blotta misstan
kar eller angivelser, tillkomna på grund 
av tvivelaktiga bevekelsegrunder. Finnes 
det verkligen inom D. 0. sådana element, 
vilka icke äro böjda för att tjäna demokra
tin och beflita sig om värnandet av de 
medborgerliga rättigheterna, utan anse att 
verksamheten för det republikanska stats
skicket, demokrati, parlamentarism, ordets 
och tankens frihet och arbetet för freden 
äro av ondo, något brottsligt och fördöm
värt, så måste statspolisen utan misskund 
rensas från sådana element, de må nu se
dan åberopa sig på vilka påbud som helst. 

Vad pratet om en folkfront hos oss be
träffar, så är detta, såsom vår tidnings
press mer än en gång sagt, ett rent non
sens. Folkfronten hos oss är en legend, 
som jag redan nämnt, och som uppkon
struerats i taktiskt syfte av motståndare 
till vårt nuvarande statsskick, alltså av dem, 
vilka anse att demokratin är av ondo och 
att den enskilda medborgaren i en väster
ländsk rättsstat som Finland har alltför 
stora möjligheter att blotta de förvända 
rättsbegrepp, som tyvärr under senaste år 
fått alltför starkt fotfäste inom vissa klas
ser av vårt samhälle. Vi behövde i tiden 

ett Mäntsälä för att klara upp linjerna 
och nu behöva vi en systemförändring inom 
detektiva centralpolisen för att återigen 
komma ut på klara vatten. Att utsträcka 
statspolisens spanarverksamhet till organi
sationer sådana som Ungrepublikanernas 
förbund, Förbundet för människorätt och 
Finlands fredsförLund är rena illviljan. 
Andan inom den förstnämnda föreningen 
är, såvitt jag vet, statsvänlig och upp
byggande, och vilken betydelse den numera 
har redogjorde här den sista ärade tala
ren för. Förbundet för människorätt har 
till uppgift att försvara de mänskliga rät
tigheterna, det demokratiska statsskicket 
samt bevara och utveckla kulturbehoven. 
Den anda och de doktriner förbundet om
fattar äro samhällsuppbyggande i väster
ländsk mening. Härför kämpar förbundet 
för yttrandefrihet, försöker på övertygel
sens väg motarbeta omänskliga straffarter 
såsom dödsstraffet o. s. v. Om Finlands 
fredsförbund, på vilket de sista åren en 
forcerad klappjakt ägt rum, säger detek
tiva centralpolisen i sin rapport bland an
nat, ,att förbundets förhållande till skydds
kårerna är starkt negativt ", vilket också 
här på förmiddagen nämndes, och vidare 
,att det påyrkar avskaffande av värnplik
ten samt indragning av för·svarsväsendet ". 
Huru sanningsenligt detta förhållande är 
framgår av fredsförbundets stadgar. Däri 
säges: ,Förbundet vill verka för skapande 
av en på rätt och samförstånd grundad 
fredsvilja i stället för den militaristiska 
andan' ', samt ,att förbundet vill verka till 
förmån för internationell avrustning och 
medverka till grundande av ett sådant mel
lanfolkligt rättstillstånd, som utesluter 
krig", allt ideer som uppbäras av natio
nernas förbund, till vilket Finland bland 
59 nationer anslutit sig. Då jag förmodar 
att detektiva centralpolisen icke mot bättre 
vetande tolkat fredsförbundets stadgar så
som den gjort, är det icke illviljan utan 
dumheten som bör bestraffas. 

I svaret på interpellationen anföres på 
sidan 7 i den svenska tex:ten följande: Då 
i offentligheten även gjorts gällande, att 
hos oss någon s. k. f.olkfront alls icke existe
rar, så bör härtill erinras, att en dylik 
åsikt ej motsvarar kommunisternas upp
fattning i saken. Här är ju uppenbarligen 
e;j fråga om vilken uppfattning kommu
nisterna hysa utan vilken skada promemo-
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riorna tillskyndat enskilda medborgare och 
lagliga föreningar tack vare den under
låtenhet man visat från statsmaktens sida 
gentemot detektiva centralpolisen och dess 
oansvariga verksamhet. 

Vidare nämnes i samma stycke: ,Och 
dessutom hava vissa i promemorian be
rörda föreningar och organisationer upp
repat i publikationer och vid en del möten 
betonat, att en dylik front hos oss redan 
finnes samt sympatiserat med den och har 
åtminstone i några fall kommunisterna till 
och med tagits i försvar, varjämte det an
f'etts lämpligt att upptaga frågan om en ny 
inställning till dem.'' Vilka äro de åsyf
tade föreningar och organisationer m. m., 
vilka betonat förekomsten av en folkfront 
och inom vilka man tagit till och med kom
munisterna i försvar och upptagit frågan 
om en ny inställning till dem ~ Om detta 
nämner svaret intet. 

Då man tager del av svaret på interpel
lationen i dess helhet får man det be
stämda intrycket, att den konstruerade 
folkfronten skulle bestå av sådana organi
sationer, i vilka den stora ,kommunistiska 
göken'' - jag vill icke använda den tro
janska trähästen, som redan slitits ut här 
- utan framgång lagt sina ägg, men ute
sluter dem som tagit vara på äggen. Så
vitt jag erinrar mig har såväl kokoomus 
som IKL klandrat varandra för att hysa 
kommunistiska element. Det har endast 
varit fråga om vilketdera partiet som hyser 
ett större antal sådana. Något besynner
ligt som kom till uttryck i rdm. Kares 
yttrande var detta, att för såvitt en kom
munist innästlar sig i en av här tidigare 

'nämnda föreningar, antingen såsom medlem 
eller på annat sätt deltager i dess verk
samhet, så förblir han kommunist, men om 
han kommer in i IKL, så hokus pokus orn
vandlas han till en medborgare främmande 
för kommunismen. Vad jag sist anfört, 
vill jag säga herr inrikesministern, är den 
springande ,punkten i hela denna historia 
och uti hela undersökningen. Det finnes 
ju otvivelaktigt andra verksamhetskretsar 
än de i promemoriorna omnämnda, som de
tektiva centralpolisen haft skäl att hålla 
ett vaksamt öga på. Men statspolisen får 
icke oberoende av varifrån sådana uppma
ningar komma, misstänkliggöra kulturper
sonligheter, som anslutit sig till föreningar 
med ideella strävanden. Det är en skymf 

mot lojala och rättänkande medborgare, 
men icke enbart mot dessa medborgare, 
utan det är en skymf mot det land, vars 
kultur de söka befrämja, en skymf, som ej 
så lätt kan utplånas då man vill rubricera 
dem såsom verktyg för kommunismen, per
soner vilka kämpa rnot nationalismen och 
diktatur och dödsstraff och allehanda un
dantagslagar och lagförslag som begränsa 
medborgarnas andliga och materiella rät
tigheter. lVIan måste fråga sig om även 
under en längre tid sådan praxis varit 
rådande, att vid behandlingen av rätts
mål handlingar såväl offentliga som hern
liga förekomma och vilka sistnämnda möj
ligen i väsentlig grad kunnat vara avgö
rande för målet utan att den andra par
ten haft en aning om förekomsten av så
dana och därigenom ej heller kunnat be
möta i dem framställda ,anklagelser och 
påståenden. Ett sådant lömskt, vill jag 
säga, ingTipande, upphäver grunderna för 
all moral. Det finska folket har rätt att 
fordra av sina nyvalda representanter, 
att de vinnlägga sig om folkets rättsskydd 
och reagera kraftigt mot den despotism, 
som vunnit insteg bland de maktägande 
och vilken om något håller på att för
störa de etiska värdena hos en ung nation 
och tager i lönndom livet av den egna 
tanken och det redliga viljandet. 

:Såväl svaret på spörsmålet som på in
terpellationen giver vid handen att all
mänheten med rätta haft anledning att 
koncentrera främst sin 'Ovilja kring inri
kesminister Puhakka såsom varande den, 
vilken närmast varit initierad beträffande 
detektiva centralpolisens skandalpromemo
rior och underlåtit ett ingripande från 
statsmaktens sida. ,Misstaget" med allt 
vad däri inkluderas i föreliggande fall 
rentvår icke en man i ansvarsfull ställ
ning med mindre än att han öppet vid
går att det system, varom här är fråga, 
måste anses förkastligt. Meddelanden som 
att promemoriorna tillkommit på ·enskild 
tjänstemans ansvar utan att han fått när
mare instruktioner från detektiva central
polisen kunna ej tillmätas någon större 
betydelse. Om också svaret i dag på in
terpellationen i någon mån avlyfter an
svaret från D. C. för såvitt det gäller 
promemoriornas bringande till offentlig
heten, kvarstår emellertid faktum att sys
temet inom statspolisen beträffande över-
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vakningen av medborgarnas säkerhet och 
rättigheter icke är hållbar, utan lett till 
att icke blott namngivna personer utan 
även organisationer utsatts för kränkande 
omdöme och förföljelser. 

Herr talman! På av mig anförda grun
der 'ber j·ag, herr talman, att få under
stöda det av rdm. Furuhjelm framställda 
förslaget om övergång till dagordningen 
om jag också hellre sett att klämmen på 
en del punkter hade varit avfattad under 
mer bestämda former. 

Ed. :S u n d s t r ö m: Herra puhemies! -
T.ämä välikysymys, jota tänään täällä on 
käsitdty, on syntynyt Sffil johdosta, •että 
olemme tulLeet siihen tulokseen, että halli
tuksen ja ·eduskunnan tehtävänä ei voi oUa 
suojella EK ;t,a 1kans1alaisia vastaan, va,an 
että niiden tehtäväksi on muodostunut suo
j·el1a kansalaisia EK :ta vastaan sen viime
aikaisen toiminnan perust,eella. 

Edelliset puhujat ovat la1aj,alti käsitelleet 
tätä asiaa. On kuitenkin 'Sa•atava maahamme 
vihdoinkin sellainen olotila, ·ettei kansa1ais
temme elämää j1a toimintma tehdä riippu
vaiseksi tämänkaltaisen laitoksen mi-elival
lasta. Olkoonpa ·ka~nsalaisten poliittiset n'ä
kökannat mitkä tahansa, on eduskunnan 
V·elvollisuus, ·eduskunnan, joka •edust•aa 
koko kansaamme, huolehtia siitä, ,et;tä mie
livalta on lopetettav;a. 1Sisä·asiainministeri 
on epäilemättä suhtautunut liian herkkä
uskoisesti EK:n toimintaan, mikä kävi 
ilmi m. m. ·erruästä t1apauksesta, joka tapah
tui viime keväätnä. Eräs kansanedustaja
ehdokas piti vappuna puheen, josta 8>Curasi 
kuulustelu ja 1sormenjälkien ottaminen 
EK :ssa. Koska 1ei syytettä nostettu puhu
jaa vast,aan, oe.i puheessa voinut olla mi
tä'än rikollista, sillä viranomaiset ov;at aina 
olleet hyvin nopeat nostamaan syytteitä va
semmisto1aisila vasta:an. Sormm1jälkien ot
taminen EK :n taholta, mikä tapahtui kuu
lust,elun yhteydessä, oli kuitenkin laitonta, 
mutta sisäasi,ainministeri ·ei puuttunut oi
kealla tavalla asiaan tai ainakaan sillä ta
valla kuin olisi odotettu, vaan kesäkuun 19 
päivänä ilmestyi 8Jsetus, jonkia kautta lail
listutettiim. :tulevaisuudessa tämä menettely. 
Sen sij1a;an, että EK olisi saanut moitteita 
ja muistutuksi'a l-aittomasta menettelystään, 
koetetaan tällä tavalla tuke·a ja laillistaa 
sen laiton menettely. Eipä ihmeellistä, jos 

EK :n ruokahalu jatkuv;asti alkoi kasv;aa. 
Asianomaisen henkilön kantelu 8JSi,asta ei 
myöskään antanut aihetta toimenpiteisiin 
siitä huolimatta, •että siitä ilmeni EK :n 
Lainvastainen menettely ja :se politikoimi
nen, jota eräs virkailija harjoitti kuuluste
lun aikana. Tämä politikoiminen osoitti 
näet, että kuulustelija esitti kansalaisten 
rauhantyöstä ja demokraattisista harms
tuksisot'a samat käsitykset kuin olemme tot
tuneet lukemaan Ajan Suunnasta. Mutta 
tämä politikoiminen tuossa laitoksessa ei 
myöskään 'antanut •aihetta minkäänlaisiin 
toimenpiteisiin sitä tai kuulustelijaa vas
t,man. 

Tämän 'tapahtuman. yht.eydessä annettu 
~asetus on kuitenkin sen laatuinen, ett'ä tSitä 
,ei voi vaikenemalla 8ivuutta,a. Sen 1 § 
kuuluu nä,et näin: Poliisi on oikeutettu 
hm1kilöllisyyden toteamista ja rikollisen 
Dekisteröintiä varten ottamaan v,alokuvan 
j1a sormenjäljet ja muut tarpaelliset tunto
merkit rikoksoen takia vangitusta ;tai rikok-
8een syypääksi 'epäilystä samoinkuin irto
lai•suuden tai muun senkaltaisen syyn takia 
pidätetyiStä henkilöstä. Milloin rikoksen 
selvittäminen VJaatii voi poliisi ottaa valo
kuvan ja tarpeelliset 'tuntomerkit myös 
muusta henkilöstä. Kut,en olemme juuri 
nähneet muistiosta, millainen tämän laitok
sen palveluksessa olevien henkilöiden 'ar
vostelukyky saattaa ·olla, niin y:mmär
tää, minkälai·se.en mieliv;altaan tämä antaa 
mahdolhsuutt,a. Jos halutaan poliittisista 
t:ai muista syistä päästä henkilöstä, niin 
ryhdytään ,epäilemään häntä johonkin ri
kokseen syypääksi, otetaan valokuva ja 
sormenjälj·et ja kansalainen on voinut jou
'tua 1aiv;an syyttömästi ,prikatuksi ", koko 
·elämänsä, hänen toimeentulonsa ja 'elämis
mahdollisuutensa on 'hän.eltä riistetty. Uusi 
asetus sisältää ,sitäpaitsi sen oleellisen muu
toksen, ·että valokuva j1a sovmenjälj.et s•ekä 
muut :t;arpe·elliset tuntomerkit voidaan ottaa 
•ei ainoastwan rikoksesta pidätetystä, tai 
rangai1stusta henkilöstä, v;aan myöskin 
muista henkilöistä, milloin rikoksen ,selvit
täminen sen v;aatii. Kuka t1ahansa voi siis 
joutua tämän kiusallisen ja lal•en1lav·an kä
sittelyn •alaiseksi. Ei t.arvitse olLa ·edes 
epäilty rikoksesta, jos vaan rikoksen sel
vittäminen va;atii, niin tuntomel'kit ja v'alo
kuv:a on annettav.a otta,a. Kun ·entistä ah
.t·a:ampa.a asetusta jo käytettiin väärin, niin 
mitä onkaan odotett,avissa tästä uudesta, 
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jonka mahdollisuudet ovat rajoittamatto
mat. 

EK halu:aa promemoriassa;an kriminali
soida lmht:a käsitettä kulttuuri- j,a kansan
rintama,a. Nämä ovat muka syntyneet 
Moskovan määräyksestä. Nähtävästi EK 
ei vielä tiedä, ·että kansanrintaman hallitus 
ei ollenkaan istu Moskovassa, v:a;an p,arii
sissa. Jos EKm !lmnta hyväksytään, seu
rrna siitä johdonmu]mi:sesti, 'että Ranskan 
nykyinen hallitus, jota lmnnatt.aa m. m. so
si,alistit ja maan ,suurin porvarillinen puo
lue, olisi meidän ma•assame rikoksellinen ja 
että jos esim. pääministeri Kallion kolleeg,a 
Blum haluaisi tav:ata hänet EK ~antaisi hä
<nestä sellaisen lausunnon, että hänen maa
han tulonsa ~ei olisi missään suhteessa toi
vottavaa. Minun tehtäväni ei ole puolustaa 
Ranskan kansanrintamaa ja sen hallitusta, 
sillähän on virallinen ·edustaja maassamme 
ja hän voi valaista niitä, jotka tunteVIat 
tarv·etta tietää, taJJJSsitta,ako Moskova Rans
kassa sosialistista puoluetta ja suurinta 
porV'arillist'a puoluetta, kuten tämä nerokas 
promemoria väittää kansanrintamasta. 

Kansanrintama on niissä maissa, missä 
se on syntynyt, kokoonpantu niistä lailli
sista puolueista, jotkla haluavat taistella 
fascismi,a Vlastaan kansanvaUan puolesta. 
Että kommunistiset puolueet osallistuvat 
siihen, johtuu siitä, 'että niissä mai:ssa ne 
oV'at laillisia puolueita, 'aSi'a, joka on siis 
näitten maitten sisäinen asia. Niissä maissa 
taas, missä ei ole lailli<sta kommunistista 
puoluetta, ~ei se puolueena voi os1allistua 
t'ähän toiminta'an. Jos kommunistisesti 
ajatteleVIat henkilöt kannattavat demokra:at
tisia pyrkimyksiä, sille emme mahda mitään, 
enempää kuin sillekään, että heitä liittyy 
IKL:ään. Emmekä voi jakaa kansalaisia sel
laisiin, jotka saavat taistella vallitsevan val
tiomuodon puolesta ja sellaisiin, jotka eivät 
saisi sitä tehdä. Jos jotkut entiset kommu
nistit liittyvät laillisiin järjestöihin, ovat lo
jaaleja niitä kohtaan ja haluavat taistella 
'l1iitä f,ascistisia voimi'a vasban, jotka ha
luaVIat maastamme hävittää nykyi<Sen demo
krootti,sen v;altiomuodon, niin :sitä emme 
v;oi Vlastustaa, sillä ,emme voi minkään py
kälän nojalla ~estää illansalaisia taistele
masta vallitsevan valtiomuodon puol,esta. 
Ne va,alit, jotka edu:skunn,assa hilja:kkoin 
ovat tapahtuneet kansanvaltaisten puoluei
den yMeisymmärryksen merkeissä ovat jo 
aikaansaaneet vihj,auksia oikeiston ja IKL :n 

lehdissä, että Moskovan mielen mukaan 
t~ehdään täälläkin päätöksiä. Ja ~eikö ole 
luonnollista, ~että myöskin kulttuurin ·edus .. 
taj,at liittyvät yhteen puolustamaarn kuLt
tuurin saavutuksia. M. m. Ruotsissa on 
syntynyt tällainen kulttuuririntama ja sii
hen osallistuvat ma1an tunnetuimmat henki
löt. Niissä maissa, missä sikäläiset IKL :ät 
ovat saaneet vallan käsiinsä, on kulttuurin 
asema surkea. Ei Vlain poliittis~ten vakau
musten perust,eel1a v-ainot~a ihmisiä, V31aill 

myöskin heidän syntyperänsä j1a rotunsa 
perusteella. Sen tunnetuimmat ti,edemi,e
het, taiteilij,at ja kirjailijat ovat mrnan
paossa. Sa,adut kokemuks-et velvoittavat 
yhä voimakka:ammin meitä puolust,autu
maan tällaista kohtaloa vastaan. Edellinen 
hallitus antoi jo vähän esimakua siitä, 
mitä voi tuUa. Hehän harrrasti myöskin ta
VIalla,an kirjallisuutt<a, huonolLa menestyk
sellä ·kyllä, mutta sitä suuremmalla har
taudella. Tulokset tästä, V'aikkakin ne oli
v,at vielä pienet, olivat 'kuitenkin niin pe
lottavia, että toivomme, ettei tämä huono 
esimerkki tartu. Toivomme päinvastoin, 
että nykyinen hallitus paremmin huolehtii 
kulttuurin ~edistämi<Bestä maassamme koska 
ne, jotka kutsuiVIat itseänsä kulttuurilibe
raaleiksi, 'alkohnat tulla vaamllisiksi sekä 
kulttUJuril1e ·että lihemlismil1e. 

Että jokainen valtiojärj·estelmä tarvitsee 
laitosta, jokla valvoo niitä ~aineksia, jotka 
vehkeilevät sitä v~astaan, on ymmärDettä
vää. Demokr:aattinen valtio tarvitsee sitä 
tJäl1ai,sena 1aikana niitä vastaan, jotka veh
kei1evät demokrati:rna vaHt.a~an. S.e on siis 
laitos, jonka täytyy myötävaikutt!lla de
mokraattisen järj·est.elmän lujitt1amiseoo. 
Näj,nkö EK menett:elee? Se valvoo erin
omaisella tarkkuudelLa niitä järjestöjä, 
jotkla työskentelevät demokratian pohjalla 
!roansal1aisten demokraattisten ja humanis
tisten harmstusten puo}esta, kuten juuri 
promemoria osoitta'a. Oikeisto j1a s~en jär
j,estöjen toiminta on nähtävästi jäänyt ko
konaan EK:n valvonnan ulkopuo}el1e. Ja 
k:Jaiken huippu oli se, että EK ei viime 
vuonna tienny.t mitäiän niistä vehkeilyistä, 
joita meikäläiset ja Eestin f1ascistit yhdessä 
harjoittiv<at. ,S.e tietää tarklklaan sen, jos 
joku kommunistipoikanen yskii tai levittää 
lentolehtiBiä, mutta :se 'ei rt:i<edä, ketkä kävi
vät herra :Sirkin luoo·a. Se tietää mitä 
jossakirn opintokerhossa luetaan, mutta se 
ei ti,edä mitään, jos maassa valmistellaan 
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valtioka.appausta E·estin fascisti·en ikans·sa. 
.Ja paljon .muutakin on jätäny.t siltä huo
maamatta sillä tavoin. Jos ·entinoo hallitus 
olisi ollut tehtävänsä tasolla, olisi <se tämän 
jälkeffil ryhtynyt Vtak;aVIa;an ja perust,eelli
seen puhdistukseen, mitä odot,amme nykyi
seltä hallitukselta. Olihan tämä rsitä paitsi 
ennenkuulumaton slmndaali, joka 1ei voinut 
ol1a. vahingoittamatta myöskin valtiovalLan 
arvoVIaltaa. Tältä ltait.okselta, joka rnäin tör
lmästi laiminlyö tehtävänsä, tilaa silloinen 
pääministeri promemodan muista kansalai
sista ja ikäänkuin näyttää kuinka hän 
luottaa siihen, vaikkakin se juuri on 
osoittanut, kuinka se oli tehtävänsä ala
puolella. 

Eikö EK :lla tai ministeri Puhakal1a ol
lut mitään sanott,avaa niistä ·espanjalaisten 
kapinallist·en ylistyshymneistä, joita viime 
•aikoina on julkaistu ·erikoits.esti kokoomus
ja lapualaispuolueen lehdissä? Eikö ole 
EK:n mielestä mitään epäi1yttävää siinä, 
että k&ksi puoluetta avoimesti ryhtyy ylis
tämään niitä, jotka nouseVIM maan laillist,a 
hallitustla Vlast31an, sillä olinkoonpa nyt 
mitä mieltä tahansa Madridin hallituksesta, 
se on joka tapauksessa Espanjran. :ainoa l.a.il
linen hallitus. Merkitse.ekö näiden lehtien 
kianruanotto sitä, ·että jos meidän maras
samme jokin sotilasjuntta nousee ·k!apinaan 
maan laillista hallitusta v;astaan, nämä 
31se:ttuVIat :Sen puolelle. S.e on valmva peri
·a:atteellinen kysymys ·ennenk!aikkea keskus
talle, sitä sumemmal1a syyllä kun Madri
din hallitus kapinan puhjetessa ei ollut mi
kään :Sosialistin<8ll hallitus, siinä ei ollut yh
tään 'ainoata sosialisti,a, vaan siinä oli mei
dän pääministerimme Kivimäen espanjalai
set puoluetov·erit, kuit·enkin sillä erotuk
'sella, .että nämä olivat todellisia demo
kraatteja, mitä .ei voi sanoa hänen halli
tuksestaan. Oli !Siis kysymys puhtarasta De
:eormipolitiikasta, ma!an h:ankkimi~Sesta ta
lonpojilLe, jotka olhnat ol1eet mitä tsuurim
massa kurjuudessa ja maata vrail1a, toisin 
sanoen asioisffi, jotka on toteutettu muissa 
demokreattisissa maiss1a ja ov·at osa demo
kratiasta. ]{:en 1ei tunnusta sitä, hän ei oLe 
myöskään demokra.a;tti. Mutta reikö tSe ole 
EK :n mielestä huo1estutbaVlaa, että ma,as
samme on kaksi puoluetta, jotka puolusta
vat muissa maissa niitä, jotka noU!SeVla:t 
maan Laillista hallitusta vastaan jra täten 
heittäv:ät maalliS'a onnettoma:an I{lansa1aiisso
taan. Ei aina:kraan näillä puolueilla. ole tu-

levaisuudessa moraahstta oikeutta moittia 
muita, jotka näin menett·elevät ttai ovat 
menetelletet. 

Muuten näyttävät EK :n suMeet kokoo
mukseen ja IKL :•ään oleVIan hyvin lähei
set. Kun tämä promemori:a oli laadittu, 
mutta tunt·ematon julkisuude!Ssa, 'alkoi ko
koomuslehd1stössä ilmetä kirjoituksia, jotkia 
olivat samanlaiset kuin tämä pvomemoria. 
Bamat henkilöt, samat järjestöt, sama vää
ristrely .k:Jansa- ja ·kulttuuririntamasta j. n. e. 
toistuivat. Kun tfunä promemoria sitten 
joutui käsiimme, alkoi selvitä, m~stä nämä 
kirjoituk:Jset oliv•at rSaaneet inspivationsa. 
Ne olivat niin kömpelön tsramanlai,sira, että 
kun niitä nyt luk·ee, ·ihmettelee, ·ettei sen 
pa:remmin voi peittää kirjoitusten ralkupe
rää. Erittäin huvittavia ovat ne vääristelyt 
tai 1se 'sa:nonta, jota eivät ~Syytetyt lehdet 
ole käyttäneet, mutta jota kokoomuslehdet 
ja EK kaikki yhteitsymmärryk:Jsressä käyttä
vät. Olisi hauslm tietää, onko tällaista me
neUelyä 'aikaisemmin käyt~etty syytettyjä 
kohta·an, rettä heidän suuhunsra siis pan
na,an sel1a·ista, jota he reivät ole. lausuneet, 
koska !ITäin voidaan menetellä, kun on ky
symys kirjoitetU!Sta sanastta. Toivon, ·että 
ne, jotka joutuVIat tutkimaan. tämän surul
lisen kuuluisan Laitoksen toimintaa, tutki
Viat tätäkin puolta :asirassa. Tämäntapaiset 
promemoriat eivät osoita kirjoittaji.ensa 
korkeata henkistä tasoa, ja sen ymmärrämme 
helposti, sillä ei ole helppoa saada sivisty
neitä ihmisiä tällaisoon hommaan. :Me 
voimme kaiken tämän perusteena ymmär
tää, minktäl~aisista aineksistra tämä laitos on 
kokoonpantu, j•a se voi mahdollisesti olla 
sil1e puolustus, mutta rei niilLe hallituk
sille, jotka vuosien kuluessa ovat salli
neet tällaisen Laitoksen ilmsViavan sellai~ksi 
tärkeäksi laitokseksi, V1altioksi valtioiSsa, 
joka ratkaisree kansalaistren kohtalot, jollai
s·eksi 1se on ·kasVianut. Sen. lausunnot eivät 
tuLevaisuudessa swa I'latk!airsta Imusalaisten 
kohtaloita maaSiS•amme, sillä siinä määrin 
on luott<amus tällaisen laitoksen pätevyy
t,een horjunut, ja nyt on nähty, missä mie
les:sä ja mitkä voimat käyttävät sitä po
liittisia Vlastust·ajiaran Vlastaran. Mutta lau
sunnoinaan on EK aikaanswauut niin pal
jon pahara, että odotamme, että herra si
sä,asi,a:inministeri :anta•a hyvitystä ei vain 
hänen entiselle kol1eegalleen, v1aan myöskin 
muil1e, jotka ovat joutuneet siitä kärni
mään. 

57 
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Oikeudenkäynnin julkisuuden periaatteet, 
jotka ovat yksi demokmattisten maiden 
!tärkeimpiä periaatteita, 'antla;Vlat syytetyille 
mahdollisuU'kfri:a oikeudessa Wts1lata ka1k
keen syyteaineistoon, m~kä häntä vastaan 
oikeudenkäynnin 1aikana ·esitetään. Tätä 
Vlasta-an on rikottu oi,keudenkäynneissä, 
jotka koskevat kommun:Usteja tai tällai8iksi 
;epäiltyjä henkilöitä. EK on ottanut ta
VIaksi menetellä siten, että sen syytemate
r:i;aalin ulkopuöleUa, joka 168itetään :syyttä
jän taholta Dikeudel1e, jätetään yksityi
sesti o~keuden j•äsenten j•a syyttäjän luet
tav•aksi määrätyssä informatiotarkoituk
sessa EK :n promemorioita, joiden otsak
kieisiin on kirjoitettu: ,Ei juLkisuutta var
ten" tai ,Yksityisest,i syyttäjläll.e ". Tällai
nen 1asi,akirja jätetään syyttäjän avulla, 
jolle, kuten maa8same, omituista kyllä, on 
muodostunut tavaksi, on vamttu tilaisuus 
olla oikeuden istunnossa saapuvil1a jopa 
päätöstä tehtä.eSISäkin, oilmudenjäsenten yk
sityisesti luettavaksi. Tällöin aina tarkoi
,tetaan, 1ett'ä promemori.a on vain yksityistä 
informatiota varten eikä oLe tarkoitettu oi
ikeuden pöytä:kirj,aan ot.ettavaksi t1ai julki
sesti oikeudessa luettavaksi, jolloinka syy
tetyllä ja suurena yLeisöHäkin sekä :sa,no
mal.ehdistöUä oliiSi tietenkin ;tilaisuus näi
den yksityisten muistioiden sisällön arvos
teluun. Nyt voipi sanoa, 'että 'ain1akin 15 
vuoden •ai,lmina nämä ,a,siakirj<at ov:at jä:ä
IJ1Ie.et kokonaan kaiken julkisen arvost,elun 
urkopuo1el1e puhumattakalan .siitä, ;että syy
tetty loppujen lopuksi >ei voi tietää, mistä 
häntä syytetään. Tällainen laiuvastainen 
men,ettely on nyt v>ast'a tunnetun EK :n 
promemori:an yhteydess1ä palj1astunut ja 
nähtäV!äiSti Vlain sentaki:a, että muistio kos
·kee huoma.ttavissa vhteiskunn;alliiSissa ase
missa o1evi,a henkilö.itä ja tällä kertaa 'elleh
dyksessä otettiin Dikeuden pöytäkirjoihm, 
joten sen IS~sältö tuli myös syytetyn ;arvos
teltav·a:ksi. Mont;ako syyt,ettyä ma:aSIS!amme 
on jo tätä 'ennen jourt'U!Ilut samaan rasemaan 
ja poliittisista syistä syytetyn <asema on jo 
siinäJkin !Suhteessa surkuteltava,a, kun 1mu.is
ta:a, .että ma1assamme on miltei mahdotonta 
saada puolustusasim11ajajia., koska se yl.ei
nen polihtinen painostus, mitä harjoitet-a·an 
t1äl1aista henkilöä :kohtaan, on niin voima
•kias, ·että monesta syys1Jä -ei kuka:an juuri 
halUJa 'ant;autua siihen. Myös taloudelliset 
sei'kiat ovat esteenä puDlustu:sasianajajan 
hankkimis,elle. Miltei ilmikissa sivistys-

-------

maissa on syytetyUe valtion puo1es1Ja j>är
j.estetty puolustusasianajaj1a. Vidäpä sel
laisissakin maissa kuin Amerikassa syyte
tyn puolustus on v•altion puolesta järj·es
tetty miltei mallikelpoi,s1eksi, mikä kävi 
>ilmi m. m. kuuluisaSisa Hauptmann-jutussa. 

Mutta ei vain rekisteröimisasioihin puutu 
EK. Sillä on myös tapana nykyjään .puut
tua pienimpiinkin asioihin, esim. kun ou 
kysymys arpajaisluvasta. Että halutaan ra
joittaa jossain määrin sitä arpajaisvim
maa, joka viime vuosina maassamme Dn 
vallinnut, olisi mahdalEsesti ymmärrettä
vää. Mutta tätä ei EK tarkoita. Tietooni 
on tu-llut, että EK antaa yhdistyksestä, sen 
jäsenistöstä ja johtokunnista samantapaisia 
lausuntoja kuin tässä promemoriassa,. ja 
näin ollen on allekirjoittanut itse joutunut 
hiljakkoin taas uuteen promemoriaan. 

Tähän EK:n suhtautumiseen liittyy ky
symys, joka muodoltaan voi näyttää Dlevan 
puhdas työväenliikettä koskeva kysymys, 
mutta joka luonteelta;an on kuitenkin kolm 
yhteiskuntaa koskeva kysymys. Sen jäl
keen kuin kommunistinen liike maassamme 
tehtiin laittomaksi, on luonnollista, että 
kommunistisen liikkeen entiset jäsenet alka
vat liittyä eri järjestöihin, kuten S{).Siali
demokraattisrin järjestöihin, jotkut vieläpä 
IKL: ään, joten meillä siis on .tässä kysy
myksessä yhteinen asia ed. Kareksen 
kanssa puolustettavana. Nyt pyrkii nähtä
västi EK tekemään nämä järjestöt, luon
nollisesti työväenjärjestöt, sillä IKL :n jär
jestöihin sehän ei puutu, joihin entiset 
kommunistit liittyvät, epäluulonalaisiksi, ja 
ne saatetaan toiseen asemaan kuin toiset 
järjestöt. Kuitenkin haluan sanoa,. että 
tuskinpa voi löytää mitään sen yhteiskun
nanvastaisempaa käsitystä kuin juuri tuD. 
Jos kainsalainen aikaisemmin on ollut tDista 
mieltä, mahdollisesti vielä vankilassa jDu
tunut kärsimään siitä rangaistuksen, mutta 
liittymällä laillisiin järjestöihin haluaa 
osoittaa, että hän on luo,punut tästä kan
nasta, on mahdotonta, ellei haluta mennä 
EK:n tapaiseen mielivaltaan kie-ltää liitty
mistä järjestöihin, jos henkilö kerran si
toutuu noudattamaan laillisen yhdistyksen 
ohjelmaa. EK:n kanta •On sama kuin natsi
laisuuden,. että hah_1taan .sulkea toisinajat
televia: kansalaisia .pois yhteisöistä, -eri<Jtää 
heidät kaikesta yhteiskunnallisesta toimin
nasta. Mutta mikä seuraa tästä? Luomme 
suuren joukon :kansalaisia, jotka eivät 
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tunne mitään yhteyttä yhteiskuntaamme, 
jotka vihaavat sitä, eivätkä halua eivätkä 
voi osaHistua mihinkään rakentavaan yh
teiskunnalliseen työhön. Tämä on natsis
min tie, mutta ei demokratiam. Demokra
tian tie on jatkuvasti vaikuttaa kansalai
siin, tehdä heidät kykeneviksi osallistumaan 
rakentavaan työhön. Se ei eristä ketään, 
se ottaa kaikki vastaan ja koettaa kasvattaa 
jokaisesta demokra.attisesti ajaHelevan kan
salaisen. Niitä järjestöjä kohtaan pitäisi 
tuntea kiitollisuutta eikä vaikeuttaa niiden 
toimintaa. Jos EK: n ,yh teiskunna:llinen 
kasvatuspolitiikka" saa ja,tkua, jaetaan 
kansamme kahteen vihamieliseen leiriin, 
joiden välillä kaikki yhteistoiminta on mah
doton, ja siHoin on demokratia l·o,ppu. 

Voi olla mahdollista, että eri järjestöissä 
on uusia tulokkaita, jotka väärinkäyttävät 
sitä luottamusta., jota heitä kohtaan osoi
tetaan. Mutta on väärin ryhtyä kokonaisia 
järjestöjä syyttämään. J·os jonkin järjes
tön jäsen varasta:a, eihän koko järjestöä 
syytetä varkaudesta. Miksi yleistetään 
täJllä tavoin 1poliittisissa asioissa. Eihän mi
kään johtokunta voi vastata yksilön teosta, 
se vastaa vain järjestön poliittisesta kan
nanotosta. 

EK:n suhtautuminen ,rauhantyöhön, on 
oHut yhtä käsittämätöntä. Rauhanjärjestöt, 
nehän ajavat juuri sitä politiikkaa, jota 
hallituksemme jatkuvasti julistavat. Jos 
kerran rauhanpolitiikka olisi kotoisin Mos
kovasta, niin siitä johtuisi myöskin silloin, 
että kaikki hallituksen rauhanjulistukset 
olisivat kotoisin sieltä. Siitä huolimatta 
siis, että raUihamtyö on täydessä sopusoin
nussa hrullitusten ohjelmain kanssa, vaino
taan näiden järjestöjen toimintaa ja niiden 
toimihenkilöitä ja syytteitä nostetaan heitä 
vastaan. Mutta olisi hauska tietää, minkä
laisen promemorian ~on EK laatinut niistä 
järjestöistä, jotka jatkuvasti kiihoittavat 
sotaan, siUä Suur-Suomen toteuttaminen ei 
voi trupahtua ilman sotaa. Eikö entinen 
pääministeri Kivimäki kat,sonut tarpeelli
seksi tilata siitä asiasta vromemoriaa ja 
eikö herra sisäasiainministeri katso sitä tar
peelliseksi, jotta saiSimme julkisuudessa 
ventileerata sitäkin asiaa. Tämä sitäkin 
suuremmalla syyllä, kun nämä järjestöt 
foimirvat maamme viralEsta 1politiikkaa vas
taan ja hyvin vruarallitsella tavalla. On kor
kea aika,. että asetetaan rajat EK: n pyrki
myksHle t·ehdä maastamme .poliisivaltio, 
j>OSSa kansalaisten ja järjestöjen toiminta 

on täydellisesti riippuvainen tästä laitok
sesta. Aikaisempien hallitusten leväperäi
syys on aikaansaanut sen, että kansalais
·vapaudet on tehty ehdonisiksi. Olemme jo 
käytännössä siirtyneet huomaamatta sellai
iSeen poliisiva:ltioon, jollo.in EK :n lausunto
jen nojalla ratkaistaan järjestöjen kohtalo 
ilman, että edes järjestöjen toimihenkilöt 
ovat tietoisia siitä, mitä heistä sanotaan, 
voidakseen puolustautua. Kansanrinta!ffia
promemoriw, joka. sattumalta ja :erehdyk
sestä tuli tunnetuksi, osoittaa, mitä :peliä 
vuosien kuluessa EK on harjoittanut kan
salaisia ja. järjestöjä vastaan. 

Vuonna 1918 lausui ed. Niukkanen val
tiopäivillä yhdistyslain käsi.ttelyn yh
teydessä m. m. näin: ,Minun mielestäni 
täytyisi, kuten mietintöön liitetyssä vasta
lauseessa ehdotetaan, olla yhdistysten toi
minnaHa tässä suhteessa varmempia takeita 
etteivät ne joutuisi mielivallasta rii!ppuvai
siksi. Yhdistyselämää on meidän maas
samme viranomaisten ta:holta aikaisemmin 
niin paJljon vaikeutettu ja. ahdistettu, että 
nyt ei enää olisi syytä tämän vapaaehtoisen 
toiminnan alaa siihen tapaan kiristää.'' 

Ed. Niukkasen ~Silloinen pelko ·on toteutu
nut ja toivomme, että hän usko.llisena van
hoille periaatteilleen tulee tekemään voita
vansa ettei maa1lai,sliiton hallituksen aikana 
sellainen mieUvalta paase rehoittamaan 
kuin ·edellisen hallituksen ai:kana. Se on 
myös sama periaate, jonka maaiwisliiton 
entinen johtaja Santeri Alkio-vainaja,. 
j·on:ka nimeä aina kunnioituksella tullaan 
mui,stamaan Suomen demokratian luomi
sen. yhteydessä, julkitoi samana vuonna 
kuin valtiopäivillä käsiteltiin painovapaus
lwkia. Hän lausui silloin m. m. näin: ,,Olen 
niitä, jotka tahtovat, et'tä tässä suhteessa 
yhteiskunta turvataan vääristelyiltä. Mutta 
tässäkin suhteessa on kuitenkin. otettava 
huomioon, ettei vääristelijäksi tämän ~ain 
mukaan voida tuomita sellaisia henkilöitä, 
jotka vi1pittömässä twrkoituksessa taistele
vat edistyksen puolesta ja sellaisinaan ovat 
pakotetut jyrkästikin toisinaan al'vostele
maan yhteiskunnassa nykyään vallitsevia 
oloja.'' Jos porvarilliset demokraattiset 
puolueet olisivat. noudattaneet näiden mo
lempien edustajien neuvoja:, olisi maamme 
säästynyt monista niistä ·vaikeuksista, jotka 
viime vuosina ova:t kohdanneet maatamme. 

EK: n viimeinen ote on nyt kuitenkin 
muodostunut sellaiseksi, että hallituksen, 
jos se haluaa säilyttää kansalaisten luotta-
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muksen, täytyy ryhtyä. perusteelliseen puh
distukseen siellä. E'K:n toiminta ei ole 
ollut rakentavaa, vaan se on oHut demo
kraattisen valtion perusolemuksen vastaista 
ja kansalaisten perusoikeuksien nakerta
mista. J·os valtio katsoo tarpeelliseksi yllä
pitää. valtiollista poliisia ja suojella itseään 
kumouksellisia hyökkäyksiä vastaan, niin 
kohdistukoot nama toimenpit:eet niihin, 
jotka koettavat hävittää demokratian ja 
sen ti:lalle asettaa järjestelmän., jossa kan
salla ei ole mitään sanottavaa, eikä niihin, 
jotka ovat demokratian kannalla ja ha
luava;t kehittää sitä. Eduskunnan ja myös 
hallituksen tehtävänä on suojeLla kansaa 
ja sen oikeuksia. Jos se ei tee sitä, se ei 
täytä niitä velvollisuuksia, joita sen suh
teen on a;setettu. Eräässä naapurivaltiossa 
nähdään parasta~aiha, mihin joudutaan, 
jos demokratia alistuu siihen, että ·vähitel
len supistetaan kansalaisoikeuksia (Keskus
tasta: Venäjihllä! Vasemmalta: Eesti!). 
Se on demokratian itsemurhaa. Demokra
tian täytyy voida suojella itseään fascistisia 
kumousliikkeitä vastaan ilman että hävite
tään demokratia. Jos se ei voi sitä tehdä 
merkitsee se, että demokratia on toiminta
kyvytön. 

Tämä keskusteilu osoitta;koon kuitenkin 
ettei ainakaan .Suomen demokratia aio kul
kea itsemurhan tietä, vaan että se on val
mis suojelemaan itseään ei vain fascistista 
vaaraa vastaan, vaan myös sitä demokraat
tisen valtiojärjestelmän ja hengen salaista 
nakertamista vastaan, jota eräät vieläpä 
valtion laitokset ovat katsoneet voivansa 
harjoittaa (Oikealta: Kommunismin vaa
raa vastaan! - Vasemmalta: Fascismin 
vaaraa vastaan!). 

Ed. Lohi: :Minulla ei ole ollut persa
nallisesti mahdollisuutta tutustua tähän 
kuuluisaan EK:n muistioon, joten minulla 
on siitä käsitys ainoastaan sen nojalla, mitä 
siitä on julkisuudessa sanomalehdissä ja 
vielä enemmän nyt täällä eduskunnan is
tunnossa esiintuotu. Kaikesta päättäen 
tämä muistio on ollut luonteeltaan sellai
nen, joka on ollut erehdys, ja muistio sel
lainen, joka on saanut erikoisen laajan kan
tavuuden koko kansan yleisessä mielipi
teessä, sanomalehdissä ja kaikkialla. Täällä 
.sisäministeri VJastauksessaan huomautti, että 
tätä muistiota on väärin tulkittu ja että 
muistion tarkoituksena ei ole ollut leimata 

kommunistien apmeiksi niitä yhtymiä ja 
henkilöitä, joita tässä muistiossa on mai
nittu, vaan ainoastaan huomauttaa siitä, 
että kommunistien tarkoitus on ollut solut
taa juuri näitä yhtymiä. 

:Mutta minun täytyy sanoa, että sitä kä
sitystä, että ne henkilö't ja yhtymät, joita 
tässä muistiossa luetellaan, ne oVJat joutu
neet epäilyksenalaisiksi ennen kaikkea sen 
takia, että eräs osa sanomalehdistöä, var
sinkin IKL-lehdistö, on suurella riemulla 
kertonut, että nyt on vira;llisesti todistettu, 
että nämä ovat Moskovasta johdettujen so
lutettujen yhtymien apureita. Ja tämä 
juuri on saanut wikaan sen suuren hermos
tumisen, mikä tämän muistion johdosta on 
kansalaispiireissä yleensä ollut huomatta
vissa. Mutta minä luulisin, että tämä on 
terveellinen opetus myöskin itse tälle lai
tokselle, huomata kuinka arkaluontoista teh
tävää se yhteiskunnassa hoitaa. Ja sentakia 
minä ajattelen, että tällaisen muistion julki
suuteen tuleminen sittenkin ehkä on on
neksi. Se puhdistaa ilmaa ja panee viran
omaisetkin tarkemmin harkitsemaan mitä. 
kansalaisista esitetään. Mutta se seikka, 
että EK on nyt rinnastettava Venäjän val
lanaikuiseen ohranaan, niinkuin ed. Wiik 
tahtoo tehdä, se ei sittenkään ole oikea. 
Ed. Wiik huomautti, että silloin kuin pieni 
ryhmä on kansakunnan elämän johdon val
lannut, se tarvitsee tällaista laitosta val
tansa tukem~seksi. Minä myönnän sen, että 
kuta ankarampi diktatuuri on olemassa, 
sen enempi se tarvitsee urkkijoita valtansa ' 
säilyttämiseksi, mutta minä väitän, että jo
kainen demokraattinen valtio myöskin tar
vitsee turvakseen sellaisen elimen, joka pitää 
silmällä niitä, jotka demokraattista valtio
valtaa vastaan pyrkii vehkeilemään ja tästä. 
syystä ei tietääkseni mikään sivistyskansa 
ole voinut järjestää asioita niin, niin toi
vottavaa kuin se muuten olisikin, että täl
laista valtion elintä ei tarvittaisi. 

Täällä on · puhuttu verrattain laajasti 
tästä EK:n muistiosta. Herra sisäasiarnmi
nisterin vastauksessa selostettiin myöskin 
laajasti, millä keinoilla, naamioiduilla kei
noilla kommunistit pyrkivät soluttautu
maan viattorniinkin yhdistyksiin ja pääse
mään vaikuttamaan toisilla tunnuksilla 
kuin mikä heidän perimmäinen tarkoituk
sensa on. Mutta eiköhän samaa ole sanot
tava myöskin fascistisista liikkeistä. Eivät
hän nekään rohkene ju'lkisesti sanoa sitä 
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päämäärää, mihin ne pyrkivät, mutta kai
killa ihanteellisilla, kaikkien hyväksymillä 
tunnuksilla koetetaan saada ihmiset innos
tumaan niiden hyvien asioiden ajamiseen, 
jotka he tunnuksekseen osoittavat, mutta 
salaten tarkasti sen perimmän tarkoituksen, 
että on pyrkimys todella diktatuuriin. 
Uskonto, isänmaanrakkaus, kail&i ne hyvät, 
mitä ed. Kares täällä toiselta puhujala
valta luetteli, eivätköhän ne oie kaikki naa
mioksi tarkoitettu todellisen pyrkimyksen 
suojaamiseksi. Siis samanl,ainen menettely
tapa kuin kommunisteilla. Molemmille 
näille on yhteistä se, että saada kumotuksi 
voimassaoleva demdkraattinen valtiojärjes
tys. Siinä ne löytävät toisensa, vaikka eri
lainen järjestelmä sijalle luotava on molem
pien suunnitelmassa (Ed. Hannula: Va
paus menee kummassakin tapauksessa!). 
Niin, kansat pannaan orjuuteen kummassa
kin tapauksessa. Me maalaisliittolaiset, me 
tunnustamme rehellisesti, että me taiste
lemme fascismia vastaan, me taistelemme 
myöskin sotaa vastaan, sota on kauhea. 
Meidän täytyy tehdä kaikkemme, että me 
emme omasta syystä sotaa itsellemme hanki. 
Jos tämä on Moskovan asioiden ajamista, 
se olkoon, mutta me pidämme että meidän 
pienen kansan tehtävänä täytyy olla po
liittisessa toiminnassa juuri tämä pää
määrä. Me emme voi yhtyä kannattamaan 
seHaisia aineksia, jotka suurella paatok
sella hihkuvat, kuinka rajat vedetään Ura
lin vuoria myöten. Tällaisella hihkumisella 
vaaraunetaan tämmöisen pienen kansan 
asema ja vaaraunetaan niiden heimorau'k
kain asema, jotka ovat siinä asemassa, että 
sortajan käsi on niiden yllä. 

Täällä ed. Kares pelkäsi, että myöskin 
maalaisliitto puolueena joutuu tähän kan
sanrintamaan ja se kanssa solutetaan (Ed. 
Räisänen: Kyllä se veisi meidät molemmat 
Heinäsaarille, mutta me pannaan vastaan!), 
ja hän huomautti, että jo näkyy esimerlk
kejä siitä, mihin maalaisliitto on menossa. 
Ensimmäinen esimerkki oli se, että edus
kunnan puhemiehenä istuu sosialidemo
kraatti. Paljonkoharr kommunismi tästä 
hyötyy~ Minkähän verran eduskunnan pu
hemies sanelee eduskunnan päätöksiä~ Se 
vain yksinkertaisesti vasaralla lyöpi kiinni 
ne päätökset, mitä me edustajat täällä 
,teemme. Ei edes äänioikeutta hänellä ole. 
Siis ei voi mitään vaikuttaa päätöksiin. 
Kuinka lapsellista sil'loin on tällaisilla 

asioilla hyökätä meitä maalaisliittolaisia 
vastaan. Toisena tunnusmerkkinä ed. Ka
res esitti, että kun nykyistä hallitusta on 
muodostettu, on oltu neuvotteluissa sosiali
demokraattien kanssa. Olikohan nämäkin 
neuvottelut johdettu Moskovasta. (Edus
kunnasta naurua.) Täällä ed. Kares eräässä 
aikaisemmassa lausunnossaan ennusti, että 
suuri maailmankamppailu tulee tapahtu
maan näiden kahden valtavan aatteen vä
lillä, kommunismin ja sitä vastustavan, ei 
hän sanononut fascismin, mutta minä käsi
tän, ·että hän sitä tarkoitti, välillä. Minä 
tahtoisin huomauttaa, että se taistelu on 
kyllä maailmassa käymässä suuressa mitta
kaavassa, mutta onneksi löytyy vielä kan
soja, joissa on muitakin ihmisiä kuin fas
cistit ja kommunistit. Sellainen kansa on 
Suomen kansa, sellaisia kansoja ovat kaikki 
pohjoismaat ja m. m. suuri Englanti, jossa 
ei vielä mitään merkkiä sellaisesta taiste
lusta näy, josta tässä mainitsin. Minä luu
lisin, että meille Suomelle samoin kuin 
muillekin po'hjoismaille on sittenkin ennen 
kailkkea tärkeintä, että me emme tässä jätti
iäiskamppailussa asetu kummallekaan puo
lelle, vaan pyrimme säilyttämään meidän 
kansanvaltaisen valtiojärjestelmämme, joka 
on ominaista näiden kansojen luonteelle 
(Keskustasta: Qi.kein !) . Onko meillä mi
tään vaaraa fascismista 1 Ei parlamentaa
rista tietä. Minä muistutan vain, että viime 
vaalien aikana siltä taholta tehtiin työtä. 
Agitaattoreita oli joka kylä täynnä ja niitä 
julistuksia ja kuvia, nii'llä maalattiin ja 
täytettiin melkein joka höklkelin seinä syr
jäkylissäkin. Tulos oli 7 % äänestäjistä, 
se oli tulos. Tämä osoittaa, ettei meidän 
maassamme enempaa kuin toisissa:kaan 
Skandinavian maissa ole tällä aatteella kan
san keskuudessa mitä:än menestystä. Kom
munistisella aatteella ei ole Skandinavian 
maissa orlut sanottavaa merkitystä. Meillä 
valitettavasti kokemus osoitti, että sille tar
tunnalle oltiin enempi alttiita meillä kuin 
toisissa Skandinavian maissa (Ed. Voion
maa: Liioitellaan sitäkin! Ed. J. Annala: 
Niitä oli jo 27 täällä!). Niitä oli lka'ksi 
kertaa niin paljon kuin IKL:läisiä. 

Mutta EK:ta tarvitaan sentakia, että jos 
nämä meidän kansanvaltaista valtiojärjes: 
tystämme vastaan tähdätyt voimat yrittä
vät mäntsäläitä valmistaa, ne saataisiin ai
kanaan kiinni, olkoon niitten valmistajat 
oikealta .tai vasemmalta. 
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Minä en tahdo pitemmälti jatkaa, kun 
tämä aika on jo näin myöhäiseksi kulunut. 
Minä hyväksyn herra sisäasiainministerin 
vastauksen, jossa on annettu lupauksia, 
ettei vasta tällaista ·erehdystä voi tapahtua. 
Mutta minä myöskin luulisin, että olisi 
oikein myös eduskunnan taholta tätä asiaa 
tehostaa ja sen takia minä, herra puhemies, 
ehdotan eduskunnan hyväksyttäväksi päi
väjärjestykseen siirtymismuodon, joka 
kuuluu: 

Eduskunta todeten, •että etsivän keskus
pomsin tehtäviin kuuluu ennenkaikkea lail
lista yhteiskuntajärjestystä vastaan vehkei
levien piirien toiminnan paljastaminen, 
kehoittaa hallitusta valvomaan, ettei sen 
taholta - nimittäin EK:n taholta -
annettavien tiedoitusten tai muun toimin
nan kautta saateta lainkuuliaisia kansa
laisia tai lai'Uisia yhdistyksiä ·epämääräis
t·en vi'hjailujen tai aiheettomien syytösten 
alaisiksi, ja sii~tyy päiväjärjestykseen. 

Ed. Niskanen: Herra puhemies! 
Kansanpuolue ja minut on asetettu syytet
tyjen paikalle ja kun kerran näin on käy
nyt, niin saanen herra puhemiehen luvalla 
vastata myöskin syytetyn paikalta, ja olen 
silloin pakotettu palaamaan ajassa hiukan 
taaksepäin, jotta voisin perusteeLlisesti 
tuoda esille asian, jonka haluan, nimittäin 
että en ole kommunisti, eikä myöskään kan
sanpuolue ole kommunistinen puolue, vaik
ka sitä on tänäpäivänäkin täällä tahtonut 
asessori Kares väittää. Etsivän keskus
poliisin raportti, promemoria, jota on tänä
päivänä paljon selostettu, tahtoo minut 
asettaa, kuten jo sanoin, syytetyn penkille. 

On lähdettävä katselemaan tätä asian 
merkillistä kulkua, joka tässä sanotussa 
promemoriassa tuodaan esille, aina Lapuan 
liikkeen alkuajoista asti, sitä ristiriitaista 
asiain sekamelskaista meininkiä, joka siellä 
on pitkin linjaa esiintynyt, kun on otettu 
johtolangaksi se, minkä kulloinkin on aja
teltu parhaiten kansaan vaikuttavan. 

Lapuan liike alkuaikoinaan ta!htoi ajaa 
tästä maasta pois kommunistit. Siinä on 
onnistuttu. Julkisesta elämästä kommunisti 
on meillä 'poissa. Mutta onko se Lapuan liik
keen ansio, minä vain kysyn. Minun mieli
piteeni on se, että todella isänmaata rakas
tava kansa on tahtonut tälle rienaukselle 
asettaa sulun ja, kuten sanoin, on siinä 
myöskin onnistunut. 

Kommunisti-sana, se oli silloin aika
naan ja vielä nytkin oikeastaan kauheim
pia solvaussanoja, mitä saatetaan löytää, 
olen tahtonut kommunistisanan, sen var
sinaiseen merkitykseen syventyä sitä var
ten, kun olen tiennyt,. että joudun 
vastaamaan kommunistiksi syytetyn pai
kalta. Tietosanakirja antaa määritel
mänsä kommunismista m. m. seuraavasti: 
,Kommunismi, ne varsinkin maahan koh
distuvat yhteisomistuksen muodot, joita 
on ollut olemassa vanhoissa heimo- ja suku
yhteiskunnissa ennen yksityisomistuksen 
syntymistä ja joista on sen rinnalla säily
nyt jäännöksiä meidän aikoihimme asti; ne 
teoriat ja liikkeet, joiden päämääränä on 
yksityisomaisuuden täydellinen poistaminen 
tai ainakin eräänlaisten hyödykelajien, en
nenkaikkea useimpien tuotantovälineiden 
yksityisomistuksen syrjäyttäminen ja uuden 
yhteisomistukseen perustuvan yhteiskunta
ja talousjärjestelmän luominen.'' Tällä ta
valla tahtoopi tietosanakirja määritellä kom
munismia. 

Tahdon [uoda katsauksen, viittaako tämä 
kansanpuolueen toimintaan (Eduskunnassa 
naurua.). Minun mielestäni ei ensinkään. 
Sillä kansanpuolue, lähden sieltä Nivalan 
konikapinasta asti, ei suinkaan tarkoitta
nut sitä, että olisimme yksityisomaisuuden 
kokonaan tahtoneet tuhota. Mutta päinvas
toin oli meidän tarkoituksemme se, että saa
taisiin säilymään tässä maassa talonpoikais
väestölle yksityisomaisuutena heidän ko- · 
tinsa, ja myöskin kansanpuolueen väki kiis
tattomasti on yksiavioisuuden kannalla. Ei 
edes Craucherin kirjoissa näkynyt kansan
puolueen miesten nimiä, joten tämäkin 
seikka viittaa siihen, että syytös kansan
puolueen kommunistisuudesta on kokonaan 
harhaan osunut. 

Oli myöskin merkillistä, miten Lapuan 
liike kommunisteja ajoi tästä maasta pois. 
Minä ajattelen, että tuskinpa lienee esimer
kiksi presidentti Ståhlbergin kyyditseminen 
ensinkään vaikuttanut sitä, että kommunis
tit täällä olisivat meidän maassamme vä
hentyneet enempää kuin myöskään silloi
seen ja nykyiseenkin puolustusministeriin 
Lahdensuohon kohdistetut hyökkäykset. Ne 
eivät suinkaan olleet kommunismin hävittä
mistä tästä maasta. 

Mutta tähän ei vielä rajoitukaan Lapuan 
liikkeen, silloisen isänmaallisen kansanEik
keen toiminta maan puhdistamiseksi. Siinä 
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täytyi ottaa toisia sivuhaaroja, jotta saa
taisiin kansan mielipide puolelleen. Keksit
tiin antikristus. Ja tätä tahdottiin ajaa 
maasta vallan suurella voimalla pois. Olen 
myöskin tahtonut syventyä tuohon sanaan 
antikristus. Mitä siitä sanoo Tietosana
kirja,.---

P u h e m i e s, koputtaen: Minä kehoitan 
puhujaa palaamaan asiaan. Tämä ei kuulu 
tähän asiaan. 

Puhuja: Minä tulen siihen---

P u he m i e s, ikoputtaen: Jatketaan 
eteenpäin asiaan. 

P u h u j a: Pyrkimykseni oli se, että 
saada selostetuksi perinjuurin ja kitkeä 
asessori Karekseltakin p·ois se ajatus, että 
kansanpuolue olisi kommunistiliike. Sitä 
vcarten olisin twhtonut siteerata Tietosana
kirjasta eräitä kohtia. Mutta koska herra 
puhemies ei siihen ole suonut minulle tilai
suutta,. niin jätän sen tällä kertaa. Mutta 
en aio siitä lopullisesti luQpua. 

Lapuan liikkeen tarkoituksena oli, kuten 
sanoin, kommunistien karkoittaminen, mutta 
se loppui Mäntsälään. Ja Mäntsälän kapinan 
aikana tapahtuneet hyökkäykset vaJtioval
taa. vastaan puhuivat kokonaan liiikkeen lo
pettamisen puolesta. 

Nyt Lapuan liikkeelle jatkoksi synnytet
tiin isänmaaninen kansanliike, joka tahtoi 
seurata samoja pyrkimyksiä kuin mitä sen 
edeltäjä, käyttääkseni ed. Kareksen sanon
taa, äiti oli tehnyt. Mutta poiketa myöskin 
niistä. Tunnetaanhan ~osolan lausunnot 
kieliasiasta tämän maan pelloista ja kyntä
jästä. Mutta nyt tahtoo isänmaallinen ikrun
sanliike sen puolen asiassa jättää ja siirtyä 
kiivaasti taistelemaan suomalaisuusasian 
puolesta tahtoen leimata jopa itsensä maa
laisliitonikin, että se ei ole riittävän voi
makkaasti ajanut kielikysymystä, suomalai
suus~iaa meidän maassamme. On myöskin 
tarpeen kiinnittää huomiota juuri näi
den asiain, siis tämän EK: n promemorian 
yhteydessä isänmaallisen kansanliikkeen 
heimorakkauteen ja tässä tullaan n. s. Vi
ron tapauksiin. Siellä puhutaan väkevästi 
:Suomen heimon yhdistämisestä, mutta kui
tenkin määrätyssä tar"koituksessa, siLlä Vi
ron kansaa olisi autettava vain silloin, kun 
siellä olisi heidän mieleisensä valtiovalta. 

Mutta kun siellä ovat toiset meini:ngit !kuin 
mitä he tahtovat, niin silloin, kun on Viron 
hallituksen päämies tulossa tänne vierai
lulle, niin silloin tahdotaa:n jopa muilutuk
siakin järjestää. Tämä osoittaa minun mie
lestäni kaikkea muuta, mutta ei sitä, että 
olisi puhtaasti heimorakkaus mielessä. Päin
vastoin on mielessä vain se, kunhan koti
maassa kerran saataisiin vallankaappaus 
toimitetuksi. Se olisi helpompi silloin toi
mittaa, jos Virossa sitä ennen olisi tehty 
samanlainen, sillä sieltä mahdollisesti veljet 
auttaisivat silloin kaappaajia. 

Kaiikkea tätä seuratessa saapi !kuitenkin 
huomata, että etsivä keskuspoliisi katselee 
näitä asioita aivan vaitiollen. Täällä on 
siihen puoleen asiaa jo monta kertaa tänä 
päivänä kosketeltu. M. m. ed. Kares mai
nitsi sitä, jota minä kovin ihmettelen, että 
etsivä keskuspoliisi on tahdottu saada hyök
käämään heidän kimppuunsa. Jos ed. Ka
reksella on tällainen käsitys, niin ainakin 
hän on siinä minun kanssa:ni samaa mieltä, 
että etsivä keskuspoliisi kuite.nikaa.n sitä ei 
ole tehnyt. Mutta se on aivan umpimäh
kään ummistanut silmänsä kaikkea sitä vas
taan, mitä oikealta tahdotaan tehdä meidän 
kansakuntamme ja valtiovaltammekin tu
hoamiseksi. 

Näin ollen en voi päätyä muuhun ajatuk
seen kuin, ,että etsivä kefikuspoliisi on an
tautunut politiikan palvelukseen, ja tämä 
politiikan palvelukseen antautuminen etsi
välle keskuspoliisille ei mitenkään ole vaka
vasti ajattelevan kansan mielipiteen mu
kaista. Kansa tahtoisi sellaiselta tärkeältä 
elimeltä kuin etsivä keskuspoliisi meillä on, 
että se seuraisi asioita yhtä hyvin oikealta 
kuin vasemmaltakin (Ed. H. Ryömä: Ja 
keskeltä kanssa!) myöskin keskeltä, kuten 
täällä huomautettiin, mitkä vain tähtäävät 
meidän valtiomuotomme muuttamiseen tai 
tahtoisin sanoa isänmaan tuhoamiseen. Tie
tosanakirja antaa myöskin määritelmänsä 
politiikasta, mutta minä ajattelen, että 
herra puhemies ei anna tätäkään minun si
teerata, joten aivan kiireesti vaan huomau
tan,. että politiikan kreikkalaiset määritteli
vät, että se on viisas ja ovela men~ettely
tapa. Ja koska etsivä keskuspoliisi on poli
tiikan palvelukseen antautunut, niin on se 
käyttänyt myöskin politiikan määritelmää, 
viisasta ja ovelaa menettelytapaa. 

EK: n huippuvet()na oikeastaan ovat 
nämä promemoriat, jotka täällä minullakin 
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ovat nyt edessäni ja joitten nojalla on mi
nut asetettu syytetyn paikalle. Ja tahtoi
sin vielä täällä, vaikka minua ja varmaan 
kaikkia muitakin näin yöllä väsyttää, sit
tenkin kiinnittää lyhyesti niihin huomiota. 

Täällä syytekirje1mässä, jos sitä siksi ni
mitän, luetaan m. m. seuraavaa: ,Varsinai
set kansanrintamajärjestöt, joita myös ni
mitetään kulttuuririntamiksi, muodostavat 
uloimman kehän siinä kolminkertaisessa noi
danympyrässä, jonika sisimpänä kehänä on 
komintern osastoineen ja keskustassa moni
lukuisia työväen yhteisrintamajärjestöjä. 
Kansanrintamaan kuuluu kirjallisia, tai
teellisia, humanitäärisiä, kulttuuri-, valtiol
lisia j. n. e. järjestöjä. Niiden ohjelma on 
useimmiten epämääräinen, mutta kaikkien 
yhteiseksi päämääräksi voitaneen mainita, 
että ne vastustavat fascismia ja sotaa, puo
lustavat mahdollisimman laajoja kansalais, 
vapauksia ja suhtautuvat myöntätuntoisesti 
Neuvostoliittoon. Kommunismi on niitten 
mielestä pikemmin väärin ymmärretty ja 
tylysti kohdeltu lapsi kuin rikollinen liike. 
Tästä syystä ne .eiJvät pane kommunisteille 
esteitä jäseniksi liittyessä, sa1livat heidän 
vapaasti esiintyä kokouksissansa, vieläpä 
valitsevat heitä johtohenikilöikseenkin. Mei
käläisen kansanrintamajärjestön pääasialli
simpana toimintamuotona on ollu't yhteis
ten yleisten kansalaiskokousten järjestämi
nen, joissa kokoonpannaan päätöslauselmia, 
es~tetään vastalauseita fascismia, sotaa, poik
keuslakeja, kuolemanrangaistuksen voimaan 
saattamista, sanan ja ajatuksen vapauden 
loukkaamista ja poliisimielivaltaa vastaan 
sekä vaaditaan valtiollisten vankien vapaut
tamista. Myös kerätään nimiä adresseihin 
ja levitetään lentolehtisiä propagandaväli
neinä, käytetään lentolehtisien ohessa eräitä 
sosialidemokraattisia julkaisuja selkä kult
tuuriliberaalista sanoma- ja aikakauslehdis
töä, joka erittäin halukkaasti tarjoaa:kin 
palstansa tähän tarkoituksen. SKP :n ohella 
propagoivat meillä kansan- ja !kulttuuri
rintama-aatetta allamainitut järjestöt ja yh
teisöt, joita luonnehdimme lyhyesti.'' 

Tässä lyhyesti luettuna se syyte, jonka 
eteen on asetettu puoliväliin toistakym
mentä eri järjestöä meidän maassamme ja 
niitten muassa myöskin kansanpuolue. 

En käy puhumaan näitten toisten jär
jestöjen osasta sillä niistä on tänä päivänä 
jo täällä kovin paljon puhuttu. Puutun 
vain siihen puoleen •asiassa, joka koskee 

varsinaisesti kansanpuoluetta ja minua .. 
Tässä syytekirjelmässä luetaan ,Kansan
puolue. Puolue perustettiin Kala- ja Py
häj okilaakson maan viljelijä väestön kesku u
teen n. s. pulaliikehtimisen jälkeen. Kireän 
taloudellisen tilanteen johdosta oli valtio
valtaa päätetty ryhtyä painostamaan teke
mällä osto-, myynti- ja maksulakko. Viime
mainittu lakko sisälsi sen, ettei makseta 
velkoja, korkoja eikä veroja kunnes pula
miesten vaatimukset heidän huonon talou
dellisen asemansa korjaamiseksi m. m. pyyh
kimällä pois velat olisi tyydytetty. Tästä 
oli seurauksena joukko tuhoisia pakkohuu
tokauppoja sekä lopuksi n. s. Nivalan Ikoni
kapina joka ant·oi lopullisen sysäyksen puo
lueen perustamiseen Ylivieskassa v. 1932. 
Vaatimuksia lievennettiin huomattavasti, 
puolueen äänenkannattajana on Maalais
kansa, puoluetoimikunnan puheenjohtajana 
Samppa Syväluoma ja sihteeri P. V. Haan
pää ja kansanedustajat Hautala ja Niska
nen.'' 

Tämmöinen oli tämä kohta, joka tahdot
tiin kansanpuolueen osalle omistaa tässä 
etsivän keskuspoliisin raportissa. Olen pa
kotettu lyhyesti käsittelemään näistä muu
tamia kohtia. Ensiksi, minä valitan sy
västi, ettei ole minulla käytettävänä n. s. 
pulakokousten alkuperäisiä pöytäkirjoja. 
Ne vei meiltä poliisitarkastaja Suhonen Ni
valan konikapinan aikana, emmekä ole saa
neet niitä takaisin, sillä varsinaisena kapi
nan johtajana esiintynyt maaherra Pehko
nen hän pidättää meidän kovin tärkeät 
asiakirjamme, joita olisi nyt ja aikaisem
minkin täällä ja muualla hartaasti tarvittu, 
sillä suinkaan meidän tarkoituksemme pu
laliikkeen aikana ei ollut se, mitä tahtoo 
tässä etsivä keskuspoliisi - - -

Puhemies koputtaen: Kehoitan puhu
jaa välttämään käyttämästä loukkaavia sa
noja viranomaisista. 

Puhuja: Anteeksi, minä en kuullut, 
mitä puhemies sanoi. 

Puhemies: Varoitan puhujaa käyttä
mästä loukkaavia sanoja viranomaisista. 

Puhu j a: Tämä ei koskenut varsinai
:sesti viranomaisia, vaan tämä koskee tätä 
etsivän keskuspoliisin raporttia, jossa tah
dotaan väittää pulamiesten kokonaan teh-
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neen erilaisia päätöksiä kuin mitä ne ovat 
tehneet. Meillä suinkaan ei ollut osto-, 
myynti- ja maksulakkoa järjestäessämme 
tarkoituksena että kokonaan päästäisiin ve
loista. Ei ensinkään. Mutta meidän tarkoi
tuksenamme oli lyhyesti sanottuna ensiksi, 
osto-, myynti- ja maksulakko niin kauaksi 
kunnes maataloudessa tehdyn työn arvo on 
koroitettu sellaiseksi, että työntekijä perhei
neen voisi sillä elää- tämä oli siltä osalta 
meidän tarkoituksemme. Toiseksi: korko
kanta laskettava maatalouden kantokykyä 
vastaavaksi. Nämä olivatkin ne pääkohdat, 
joihin tahdotaan täällä etsivän keskuspoliisin 
raportissa huomiota kiinnittää. Ja kolman
neksi: tästä asiasta voin huomauttaa, että 
nämä samat asiat ,kuuluvat tänäkin päi
vänä kansanpuolueen ohjelmaan, joten se 
väite, minkä keskuspoliisi tekee, että vaati
muksia lievennettiin huomattavasti, ei pidä 
paikkaansa. 

Tästä samasta kysymyksestä, keskuspo
liisin raporteista on jo aikaisemmin ed. In
kilä tehnyt eduskunnassa kyselyn, josta tä
mänpäiväinen välikysymys myö~kin on 
johtunut. Tähän ed. Inkilän tekemään 
kysymykseen vastasi herra sisäministeri 
m. m. seuraavasti: ,Kuitenkaan ei promemo
riasta, jos se luetaan huolellisesti, voida 
tehdä sitä johtopäätöstä, että siinä ainoas
taan eräiden järjestöjen perustajina mai
nitut henkilöt, joiden nimet on tarpeetto
masti promemoriaan otettu, olisivat tahto
neet myötävaikuttaa edelläkerrottuihin pyr
kimyksiin. Niistä yhdistyksistä ja järjes
töistä, joiden mainitaan tavalla tai toisella 
useitten aivan vähäisessä määrässä joutu
neen tekemisiin n. s. kansanrintamatoimin
nan kanssa ja joiden perustajien ei miten
kään voida olettaa edes aavistaneen asian
omaisen järjestön voivan joutua kommu
nistien huomion kohteeksi, ovat enimmät 
;perustetut jo vuosia ennen kuin n. s. kan
sanrintamahanke oli syntynytkään. Eikä pe
rustajien nimien mainitseminen siitäkään 
syystä voi heittää mitäiin varjoa heidän 
päälleen''. Kun näin sanotaan herra sisä
ministerin suun kautta, niin olen pakotettu 
katsomaan, mitä sanotaan Ajan Suunnan 
suun kautta, sillä haluan lopullisesti näyt
tää sen, että heidän pyrkimyksensä on ollut 
saattaa maan tärkeä elin etsivä keskuspo
liisi kokonaan muilutetuksi politiikan pal
velukseen. Tästä sanotusta promemoriasta 
on Ajan Suunnan toinen numero toisensa 

perästä kirjoittanut mitä intomielisimpiä 
ajatuksia, että nyt on saatu oikeastaan 
julki se, mitä vuosikausia jo on etsitty, 
kommunismi. Täällä luetaan m. m. seuraa
vaa: ,Mutta ennen kaikkea on ryhdyttävä 
tavanmukaisiin toimenpiteisiin kaikkiin nii
hin yhdistyksiin nähden, jotka etsivän kes
kuspoliisin raportissa mainitaan sellaisen 
syytteen vireillepanemiseksi tuomioistui
missa." ,Ja jatketaan: ,Me ihmettelemme 
ettei tähän ole jo ryhdytty, nimittäin syyt
teille panemiseen, vaikka sisäministeri nä
kyi tuntevan asian jo viime vuoden vaih
teessa koska etsivän keskuspoliisin ensim
mäinen raportti on siltä ajalta. Se seikka, 
että eräitä arvovaltaisiksi mainittuja hen
kilöitä on puheenaolevien järjestöjen joh
dossa, ei tietysti voi välttää tutkimusta, 
niin harmillista kuin heidän nimensä mai
nitseminen tämän asian yhteydessä heistä 
onkin. Uskomme mielellämme, että suurin 
osa kysymyksessä olevista henkilöistä on 
ollut tietämätön siitä, mitä järjestöt oi
kein puuhaavat, mutta kun heidän olisi se 
pitänyt oivaltaa, ei heitä kannata paljon 
sääliä. Tyhmyytensä vuoksi ihminen saa 
usein kärsiä. Henkilöt ovat sitäpaitsi ylei
seltä kannalta toisarvoisia tekijöitä, pää~ 
asia on, että maata ja kansaa vahingoitta
vat järjestöt saadaan lopettamaan toimin
tansa ja myrkkypesäkkeet puhkaistaan. 
Tämä Troijan puuhevosen toiminta maas
samme on nyt virallisesti todettu ja sa
malla on pantu häpeäpaaluun kaikki ne 
puolueet, jotka esim. viime vaalien edellä 
puuhasivat niiden puuhevosten antamien 
tunnusten mukaan yhteisrintamassa sotaa 
ja fascismia vastaan. Näille puolueille oli 
rpääasia IKL-liikettä vastaan taisteleminen 
ja siinä kelpasivat kommunistien'kin ohjeet 
noudatettaviksi. Mukana olivat kaikki n. s. 
porvarilliset puolueet, yksinpä kokoomus
kin. Suomen puolueet ovat häpeäpaalussa, 
johon etsivä keskuspoliisi on ne naulannut. 
Jokohan silmät avautuvat." 

Tällaista kieltä käyttää Ajan Suunta. 
Se tahtoo kaikki muut puolueet tässä 
maassa paitsi itsensä vetää kommunistisena 
häpeäpaaluun. Ja en tyydy vielä tähän, 
mutta lausun ed. Kareksen suulla vielä toi
seen kertaan tämän saman ajatuksen, 
minkä hän täällä hyökkäyksenä kansanpuo
luetta vastaan äskeisessä lausunnossaan 
esitti - hän nimittäin siinä, kuten muiste
taan, teki selvää eri yhteisöistä, joita tässä 

58 



458 Tiistaina 20 p. lokakuuta 1936. 

promemoriassa mainitaan, ja tuli kansan- '[ 
puolueen kohdalle ja lausui m. m. seuraa
vaa: 

,Pienemmät puolueet täällä, kansanpuo
lue ja ehkä pienviljelijäpuoluekin, niissä ei 
ole ollut paljon soluttamisen vaaraa" -
nimittäin kommunisteilla- ,ne ovat kovin 
pian solutetut ja ne ovat solutetut minä 
tahtoisin väittää jo pohjaltaan ja syn,nyl
tään. Minä olen joutunut seuraamaan 
esim. n. k. kansanpuolueen synnyintaiste
lua, se oli ennen sitä kuulua Nivalan koni
kapinaa ja myöskin sen konikapinan jäl
keen. Silloin nimittäin sen puolueen pe
rustajat ne koettivat sawda yhteyttä La
puan liikkeen kanssa ja minä olin tilaisuu
dessa olemaan läsnä, kun tätä kansanlii
kettä koetettiin muodostaa, mutta se kaa
tui siihen, että ne kansanpuolueen miehet 
sanoivat: ,Me emme voi yhtyä teihin, sillä 
te taistelette marxilaisia vastaan ja me ja 
marxilaiset olemme yhtä.'' Näin vastattiin 
ja sen erän perästä lapuanliikeläiset hävi
sivät sieltä huoneesta ja nämä konikapinan 
miehet jäivät sinne yksin. Ja minä luulen, 
että etsiväliä keskuspoliisilla voisi olla 
näissä asioissa yhtä ja toista muutakin tut
kittavaa ja selvittämistä." 

Tällainen oli ed. Kareksen kanta kan
sanpuolueeseen nähden. Mutta minulle on 
huomautettu, että ehkä ei ed. Kareksen 
puolueen ja kansanpuolueen lähenteleminen 
sosialisteja liene ollenkaan kaukana toisis
taan, sillä viime valtiopäivien aikana on ed. 
Kares suuressa valiokunnassa sanonut m. m., 
jos sosialistit heittävät marxinsa pois, niin 
heidän ja hänen ryhmänsä toiminta on ai
van samanlaista. Ja myöskin kuri otamme 
huomioon sikäläisen puolueen lähentelemi
sen kommunisteihin, niin ehkä se on likem
pänä kommunistia kuin konsanaan kansan
puolueen lähenteleminen voi ollakaan, sillä 
siellähän on jo m. m. miekannielijä, meillä 
ei sellaista toki Jumalan kiitos ole. 

Minä jouduin ajattelemaan Kareksen pu
heen aikana, että onkohan tällaisessa me
nettelyssä ja tällaisissa puhumisissa ases
sorimieheltä oikeastaan käsillä Kristuksen 
·oppi vai onko todellakin se antikristuksen 
oppi, jota ajettiin aikanaan pois. Sillä 
meillehän sanotaan jo yksistään katkismuk
sessa lähimmäisen herjaamisesta hyvin voi
makkaasti eri kertoja ja m. m.: ,puolustaa 
hänen kunniaansa herjaajia vastaan". 

Nyt vaatii Ajan Suunta, että nostettaisiin 
syyte ja lakkautettaisiin nuo mainitut yh
distykset, joita täällä etsivän keskuspoliisin 
raporteissa tuodaan esille. Sanotaan jo 
vanhassa suomalaisessa sananlaskussa, että 
jos korppi olisi tuomarina, niin kukapa he
vosella ajaisi. Ja niinollen jos Ajan Suunta 
Kareksinensa olisi todellakin tuomarinpai
kalla, niin epäilemättä silloin yhdistyslain 
nojalla olisi nämä sanotut liikkeet jo lak
kautettu. 

Sillä yhdistyslain 21 a §:ssä sanotaan 
m. m. seuraavaa: ,Jos yhdistys toimii vas
toin lakia tai hyviä tapoja taikka jos yh
distys on tarkoitettu lakia kiertäen jatka
maan jonkun lakkautetun yhdistyksen toi
mintaa, olkoon sisäasiainministeri tai maa
herra oikeutettu kieltämään yhdistyksen 
toiminnan jatkamisen toistaiseksi" ja pykä
lässä 22 luetaan viimeisessä momentissa 
m. m. seuraavaa: ,Jos yhdistys on lakkau
tettu sen johdosta, että sen toiminta on täh
dännyt valtiopetokseen tai tarkoittanut täl
laisen toiminnan edistämistä tai tukemista 
välillisesti tai välittömästi, voi tuomioistuin 
julistaa yhdistyksen omaisuuden valtiolle 
menetetyksi, vaikkei niitä edellytyksiä, joi
hin omaisuuden menetetyksi julistaminen 
rikoslain 2 luvun 16 §:n 3 momentin mu
kaan on perustuva, olisikaan olemassa, ja 
käytettäköön menetetyt varat, niinkuin 7 
momentissa on sanottu. Sama on lakina, 
jos yhdistys on lakkautettu maanpetokselli
sen toimintansa vuoksi." 

Siis Ajan Suunnan mukaan nämä sano
tut yhdistykset olisi pitänyt valtiopetoksel
lisina lakkauttaa ja tämän pykälän mukaan 
olisi myöskin heidän omaisuutensa joutunut 
valtiolle menetetyksi (Vasemmalta: Meitä 
väsyttää jo ! ) . Minua kanss' väsyttää, vaan 
minun täytyy puolustaa. 

Tällä sanonnallani olen tahtonut osoittaa 
kuinka etsivä keskuspoliisi yksipuolisesti 
asioita käsitellessään on joutunut sanomaan 
sitä, mikä ei ole totta, kuin myöskin välilli
sesti joutuu puoltamaan valheellista ja vää
raa. Tällainen menettely on omiaan isän
maata rakastavan kansan silmissä alenta
maan etsivän keskuspoliisin arvoa ja näke
mään siinä · oikeuksiensa ja kansalaisva
pauksiensa häpäisijän ja polkijan, joten 
vastedes pitänee herra sisäministeri ja var
sinkin terhakka tohtori, herra apulaissisä
ministeri, tarkemman huolen etsivän kes-



Etsivän keskuspoliisin toiminta. 459 

kuspoliisin toiminnasta, ettei se erehdy yhä 1 

uudestaan raporteeraamaan sitä, että kaikki 
muut kansalaiset paitsi fascismin tavoitteli
jat olisivat kommunisteja, mikä olettamus 
on, vaikkapa etsivän keskuspoliisinkin sa
nomana, epäilemättä väärääkin väärempi, 
sillä totta on, että tässä maassa asuu ja 
tätä maata pystyssä pitää kansa, jonka sie
lussa on puhdas iskulauseista vapaa isän
maallisuus. Kunhan vain tämä eduskunta 
ja hallitus saisi maamme ja kansamme 
asiat hoidetuksi siten, että kaikille kansa
laisille olisi työtä ja riittävä toimeentulo, 
ettei tarvitseisi kuten nyt, repaleisena nä
lissään etsiä, mistä sattuisi työtä löyty
mään, jolla kurjan henkensä säilyttäisi. 
Kun tältä paikalta vain jaksaa alentua 
asioita tarkastelemaan, niin en usko, että 
teilläkään, hyvät herrat, on hyvin suurta 
halua ainakaan syyttömästi syyttää. · 

Ed. S a r i o l a: H~erra puhemies! Kun 
tämrun asian yhteydessä Vlarsinkin maamme 
sanom31ehdistössä ja täällä •eduskunnassa
kin on niin monta kertaa mainittu myöskin 
Somemn yhte],.,koulu, :samoin kuin laHekir
joittanutkin Someron yhtei,skou1un johto
kunnan puheenjoht~ajan;a, niin katson v;el
vollisuudekseni myöskin osallistua tähän 
keskusteluun (Eduskunnasta: Lyhyesti!). 

Jotta •arvoisat ·edU<St,aj•at sailsiv,a.t oike~an 
kuVIBill ~tästä 'asi,asta siltä kohdalta, joka 
koskee Somemn yhtei:skoulu:a, on minnn 
pakko 'l~äyttää tåällä niitä .as:Uakirjoja, jotka 
tämän ~asian yhteydesså OVIat syntyneet So
meron yhteiskoulun johtokunnan käsitel
lessä tätä niin paljon puhuttua maisteri 
Vihtori Laurilan 1asirua. Jotta 1asiat tulisi
Viat 1alusta 1allmen oikein ja totuudenmukai
sesti selvitetyiksi, kerron tapahtumat ly
hy€Sti s.iitä 'alk3Jen kun ~ensi kerran kuulin 
maisteri LauriLan jutun tapahtumista So
memUa. Kun mirnä viime lmun 25 päivänä 
matkustin linja~autoUa, jolm saapui 21,15 
SomeroHe, oli T:ehtori Vilkki minua v~as
tassa ja kertoi, •että paikkakunnalla liik!kuu 
huhuja, ·että koulusta ~eroaisi noin 30 oppi
Lasta sentaki1a, •eUä maisteri LauriLan nimi 
on mainittu siinä •etsiVIän lmskuspoliisin 
p•aljon puhutussa promemoria:ssa Ihmisoi
keU!ksien liiton johtoku~man j1äsenen omi
:naisuudess:a ja ·ett'ä tämän t•akua vaadita1a:n 
maisteri Lauri1a•a •e11oamwan opettajan.toi
m€S1Ja,an. SamalLa rehtori Vilkki sanoi, •että 

johtokunt.a on kutsutbava koolle :asiasta kes
kust~elema:an. Kun 1Em ollut tap;ahtumist•a 
san1a,aka:a.n kuullut •ennen Vilkin kertomuk
sia ja kun rehtori Viikki nimenomaan 
pyy,si, niin kutsuin johtokunnan koolle heti 
seura:a.vana päivä:nä. Johtokunnan kolmus 
sekä puo1elta ,että toiselta varsinkin sen 
1alussa muodostui ta.vallista kärkevämmäksi 
nimenomaan siitä syystä, •että 11ehtori 
Vi1kki oli omin lupinsa ottanut historioo 
ope1Jt,ajaksi rouva Laurilan johtokuntaa 
millään ta'viaHa tässä 1asiassa. kuulematta 
(Ed. Ryömä: Ainoa kompeten.tti !). Johto
kmman j;äsenet sen paremmin kuin ~aan 
muukaan vtähänkäiän ka:nsanvaUaisista peri
ta:atteista kiinnipitävä henkilö, ~eivät voineet 
alistua näin perin diktatooriseen menette
lyyn. Al1ekirjoittanutki·n, joka on rehtori 
Vilkin 'edesottamisi•a 'koettanut mahdolli
simman pitkälle ymmärtää, •ei sentään voi
nut tällaist·a kakistelematta ni·el1ä. Knn 
koululLa sentään on johtokunta j:a sille rii
dattomasti kuuluu opettajien kouluun otta
minen, sekä kun tä:stä selVJäs:tä mäJäräyk
sestä huolimatta johtokuntaa millään t:a
VIal]a kuuLematta ot·etaan uusi opettaja 
kouluun, kuten tässä tapauksessa Some
roUa oli t1apahtunut, niin mitä 1sil1oin sd
la.i·sel1a johtokunnalLa on kou1USSia merki
tyiStä, jos se täHaisetkin tapaukset ilman 
mitään protestia hyväksyy. Minä vaan 
vaatimattomasti kysyn 1arvoisilt,a ~edusta
jilta, olisiko teistä tällaisessa tapaukse&Sa 
kuka:an voinut toisiu menetellä kuin menet
teli Someron yhteiskoulun johtokunta, jos 
tosi1a:ankin johtokunnalle jotain •arvoa ann·e
t'aan. 

Eikä l\ehtori Vilkilläkäiän ol1ut mitään 
vasta>ansanottavaa rouva Aili Lauril•an his
toriantuntien siirtämis:e:stä jollekin toiselle 
henkilölle, koska rehtori Viikin sanonnan 
mukaan rouV'a Lm1ri:La •ei vielä omanillut 
täyttå harjruantuneisuutt1a tuloks·ellisen ope
tustoiminnan suorittamiseen. 

Tämän lmil~en ·edelläsanotun huomioon
ottaen oli mielestäni aivan luonnollista, Bttä 
johtokunta järjesti hänen tuntinsta muille 
opettajille. Johtokunnan syyskuun 26 päi
vana pitämässä kokouksessa on tästä 
asiasta merkitty pöytäkirjaan seuraa
vasti: ,Päätettiin ne tunrn.it, jotkia rouva 
Aili L~aurHa on tähän asti hoitanut, ,anta:a 
jonkin toisen henkilön, mieluimmin pastori 
.Aiarnion, rouv1a Viikin tai voimistelunopet
taja A. Kuussaaren hoidettaviksi.'' 
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Tässä samassa johtokunnan kokouksessa 
:keskusteltiin myöskin maisteri Vihtori Lau
Tilan opettaj,ateMä västä j:a on siitä pöyta
kirj:a,a·n merkitty seuraavasti: ,Valtuut.et
tiin johtokunnan puheenjohtaja Sariola ja 
nimismi1es V. Lahonen neuvottelemaan 
mai:steri Laurilan kanssa, suo:stuisilm hän 
vapa'a.ehtoisesti luopuroa,an koulun suomen
kielenopett.ajan virasta ja minkälaista :kor
vausta VJastaam. V~a:st1alauseen tähän esitti 
11ehtori Joel Vilkki. '' 

'Tämä se sitten <ln se hirmuinen vääryys, 
josta julkinen sa,na niin monessa eri yh
teydessä on !Someron yhteiskoulun johto
~unta'a :syyttänyt. 

Minä myönnän 'heti 'avoimcs:ti ja o1en 
:aina my.öntänyt, että näin ·ei olisi pitänyt 
menetellä, jos tämä·n asi:an ottaa politiiiman 
~kannaltJa. lYLutta johtokunta ·ei tosia·an
lm:arrl ajatellut rbehdä tJästä millään tavoin 
poliittista :a:siwa. Johtokunta ajatteli tässä 
'asi,a:ssa vain yksinoma:an koulua, kun meillä 
ei si·ellä Someron yhteiskouluss'a o1e nyt
<kiä:än kuin hiubn yli 100 oppilast'a j:a jos 
kourusta olisi jäänyt, kuten sanottiin, noin 
30 oppilast1a pois, niin olisi tästä luonnolli
sesti ollut seurauksena valtionavun loppu
minen, koska valtionavun sa:annin ehtona 
nimenomaan on, että V-luokkaises:sa yh
teiskoulussa pitää olla vähintään 100 oppi
lasta. Me 'emme kyllä :sieUä yhteiskoulun 
johtokunn,assa ole mitäiän politikkoja. 
l.viutta jos me olisimme aavi:staneet, ·että 
tästä jutust1a l,eivotaan sellainen poliittinen 
juttu, kuin :siitä nyt on tehty, niin kyHä 
me osaisimme sentään sen verran politiik
~makin, että me olisimme voineet pöytäkir
j:wan sorvat'a tätä a:si,aa koske;na;n pykäl;ä;n 
seHaiseen muotoon, ·ettei siitä meitä ku
kaan olisi voinut syyttää eikä moittia. 
Tämän asian pöytäkirjaan merkintä jo 
osoittaa, ~ettei johtolmnnalla ollut mitään 
poliittisi'a tarkoituksia, vwa,n yksinomaan 
!k!oulun 1asi,a, ja :saada, turvatuksi ikoululle 
valtion ·apu. 

·T,ä:stä yhteiskoulun johtokrunnan kokouk
sesta oli seur,auksena kuitenkin, ~että 1'eh
tori Vilkki jo seum;avana ~aamunra toi mi
nul1e seurara wmsisåltöisen pyynnön l'ehto
rinvi:rasta päästäkseen: ,Someron Yhteis
koulun Johtokunn:an Puhe,enjoht,aj·a kan
san,edustaj,a Lauri A. Sariola, Somero. 
Koska Someron yhteiskoulun johtokunnan 
eilisessä kokouksessa kä,site}t.ä,essä maisteri 
Vihtori Laurilan tapausta, johtokummn jä-

sen mm1smie:s Viljo Lahonen .epar01 esiin
tyä miehekkäästi sen 'Suomen t~asa:v:allan 
:Lak1en oikeusperiaatteiden puolesta, e-ttä 
syytetty on ·ensin todistettava syylliseksi 
ennenkuin tuomio langetetaan j·a koska sa
maan periaatteeseen toinen johtokunnan jä
sen pankinjohtaja 'Toivo Soini suhta.utui 
sanoilla: , Sehän on vain rteoria:a ", en katso 
itselLäni enää olevan mitä'ä:n 'edellytyksiä 
työskennellä yhdessä Someron yhteiskou
lun johtokunnan 'kanssa, niin 1kauan ,J)juin 
yHämainitut herrat ovat sen jäseninä. Tä
mäm vuoksi pyydän, 'että 'T,e, herra johto
kunnan puheenjohtaja, heti vapautatte mi
nut Some11on yhteiskoulun johtaj:an rtehtä
vistä. Somerolla 27 päivänä :syy:skuuta 
1936. Joel Vilkki (Vasemmalta: Se oli 
miehekä:s ! ) . J. k. Samalla tahdon huo
mauttaa, ;että minua ei koskaa.n tyyd;yiJä 
sell:aiset Vla:kav·assa keskustelussa ~esit·etty
jen väitteiden 'kumoamiseksi tarkoitetut se
litykset kuin: :sehän oli v1ain leikkiä; jol
laista nimismies Lahonen myös .eilen 
käytti. Mies on toki ,aina sanojensa takana. 
Mainitsen tämän siksi, ~että .en halua sa
manlaista Vlastausta myös selitykseksi yllä
mainittuun kirj.elmään. Tulen ylläo1evm,;ta 
erohakemuksesta liittämään oikeak:si rtodis
tet.un jå!j,ennöksen ikouluhallit;ukselle j·ätet
tävään selitykseen. J. V:i." 

Kun 11ehtori Vilkki toi minulle tämän 
el'On pyyntönsä varhain :srunnun taiaamuna 
- ~edellisenä iltatna oli ollut johtokunnan 
kokous - niin huomasin heti, että hän oli 
hyvin kiihtyneessä mielentilassa. Keskuste
limme silloin pitkälti 1asioista j·a huomarutin 
hänelle nimenomaan, että ehkä hänen tuo
mansa kirj:elmä :sittenkin on ä:kkipikaisuu
dessa ja harkitsematta kirjoitettu, vai 
onko se sittenkin peruuttamattomasti 
hänen viimeinen sanansa rehtorinvirasta 
luopumisestaan ja ettei hän vaan tule 
perästäpäin katuneeksi nyt ottamaansa 
askelta. Tähän rehtori Vilkki sanoi jyr
kästi, että hän on periaatteen mies eikä 
näin ollen tule katumaan tässä asiassa teko
jaan. Ei minulla siis johtokunnan pruheen
johtaj:ana oHut muuta mahdollisuutt'a kuin 
kutsua johtokunta t~aa:s kool1e vielä samana 
pa1vana. Johtokunnan kokouks·essa luon
nollisesti myönnettiin rehtori Vilkille ero 
r~ehtorintoimesta (Vasemmalta: Luonnolli
sesti ! ) . Niin, mitä :siinä olisi voinut muuta, 
:ffiun hän nimenomaan sitä pyysi (Ed. 
Komu: Pappi pantiin tilaUe !) . Rehtori 



Etsivän keBkuspoliisin toiminta. 461 

Vilkki, jokla piti kokouksessa pöytäkirjH'a, 
merkitsi ·eroa koskevan pykälän seumav,an
laisesti: ,Koulun johtajalle, maist,eri Joel 
Vilkille myönnettiin ;ero johtajm1toimesta 
(hänen pyytäessään sitä sinä perusteella, 
että kwksi johtokunnan jiisentä 'ei suhtwudu 
riittävänä kunnioituksella tärkeimpiin oi
keusperiaatteisiin).'' Minä johtokunnan pu
heenjohtajana katsoin kyllä velvollisuudek
seni v•etää pöytäkirjasta pykälän jälkiosan 
ylitse, .koska siinä mielestäni törkeästi lou
kata·an johtokunnan jäseniä, ja johon louk
'lromkseen ei ole mit,ääm asi·allisia pel"ll'Steita, 
ei mitään muuta ,Jwin rehtori Vilkim. midi
kuvituksessa syntyneet rohmeat päätelmät, 
joina ei ol.e mitään todellisuuspohjaa. Tässä 
samassa johtokunnan kokouksessa on uutta 
r:ehtorila koskeva pykäl'ä seuraaVIassa muo
dossa: ,Koulun johtaj,aksi ·ehdotta1a johto
kunta pastori A. I. Aarniota, josta pyyde
tään busunto opettajakunnaltla. J oMaj1an 
vaihdos tapahtuu 1 päivämä lokiaik:uum 
1936." S.eura,av,ana eli 28 päivänä syys
iimuta oli tiistä samasta ·asi1asta viel1ä johto
ikiruman kokous, johon ei minulla kyllä ol
lut tilaisuutta osallistUJa j•a on siinäkin 
asiasta pöyt;äkirj,aran merkitty :seunaav,asti: 
,Luettiin pöytäkirj~a, joka oli tehty yhteis
koulun opett,aj,akunnan kokouksessa t. k. 28 
päivänä. Pöytäkirj1a,n johdosta k€sikust.el
tiin ja päätti johtokunta yksimieHsesti py
syä edellisessä kokouksessa tekemässä:än 
pä:ätöks,essä valit·en siis koulun johtajakisi 
pastori A. I. Aarnion, v•edoten ohj·esäännön 
19 § :ä:än. '' Opettajistocru. 1asiasta pitämän 
kokouksen pöytäkirja oli seunaa vanlain.en : 
,Puheenjohtaja ilmoitti, että koulun joht·a
jaksi on johtokunta ,ehdottanut pa1stori A. 
I. Aarnion. Viitaten Someron yhteiskou
lun ohj.esä:ännön 6 § :åän opettaj,akunta 
pyytäJä huoma;utta'a, että vaikka sillä ·ei 
olekaan mitään pastori .Aiarnion henkilölli
syyttä v·ast:aan, ei pastori .Aiarnio kuite-n
kaan ole muodollisesti pätevä koulun johta
jaksi.'' 

Näistä ·edellä selostamistani johtokunnan 
kokouksista oli seurauksen'a, •että r.ehtori 
Vilkki lähetti kou1uhallitUiksel1e seura'aVIan 
kirjelmän: ,KouluhallitiUS. Oppikouluosasto. 
Helsinki. Haluaisin tiedustella kouluhalli
tukselta, onko etsivän keskuspo1iisin pro
memoriassa nimitetyt h·enkilöt ilman muuta 
tutkimista katsottaVIa rikollisilksi. Tämä ky
symys on koulumme kanlllalta v•arsin :a:i
hoollinen, koska tämän Lukuvuoden ·allllsta 

---------·---------- ----- ---------

on kou1Ulllme palvdukse:ssa suomenkielen 
opettajana maisteri Vihtori Laurila mai
nitt:u tuossa promemoriass,a samassa yhtey
dessä kuin ·esimerkiksi kasvatusopin prof,es
'sori Albert Lilius. Myönteisen vastauksen 
puolesta puhuu ,esimerkiksi, ·että piirimme 
nimismies Viljo Lahonen heti promemorian 
luettuaan soitti minulLe, •ett-ä maisteri Lau
rila kuuluu kommunistiseen järjestöön. 

EdelLeen oli s;eura;uksena, että eräät so
merolaiset - koulua hyvin lähelLä olevia 
henkilöitä heidän joulmssaan - 1alkoivat 
kiihoitustyön koulun oppilaiden keskiuu
dessa, jotta nämä tekisiVIiiit mahdottomaksi 
maisteri Laurilan opetuJksen. Huomasin tä
män liian myöhään ja mitäpä olisin voinut
ka:an. 

Seurasi johtokunnan kokous, jonka på'ä
töJS ilmenee liitteess!ä n :o 1. T1äs1Siä kokouk
sesS!a halusin keskusteltavan maist,eri Lau
ril,an syyllisyyskysymyksestä, mutta eräi
den jäsent,en mielestä ei 1siinä 1enää voinut 
oUa mitään epäselvää. Silloin ,esitin johto
kunnan jäsenelLe, nimismi•es V. Lahoselle 
kysymyksen, miten hän suhta;utuu siihen 
oikeu:speria;atteeseen, että :syytetty on ensin 
osoitettav1a :syyllis,eksi 'ennenkuin tuomio 
Langeteta1an. Vastaus ei ainamaan osoirtt,a
nut li:i®aa intoa .esiintyä tåmän perraatte.en 
puolesta. Ja kysymättä pankinjohtaja T. 
Soini ,sanoi : ,Sehän on v·ain t·eoria,a. '' 
Mielestäni oli JSil1oin kaikki 1asiallinen kes
Jmstelu mahdotonta j1a 1siitä seumsi seuraa
v,ana :aamuna jättämäni 1erohakemus johta
jantoimest·a (liite n :o 2). 

Eipä ole kyllä ennenkään vallinnut mi
kään hyvä luottamus toi:sdta puolen johto
kiunnan j1a toiselta puolen opett:aj.akunn:an 
j1a sen johtajan väleissä. Ja nyt johtokunta 
näyttää olevan sitä mieltä, 'että mikään 
luottamus 1ei ole tarpe,en edes johtaj,a;n j,a 
opettajak!unn'an välillä, kuten selviää liit
lbeistä n :ot 3, 4 ja 5. 

En ole esittänyt näitä asioita suinkaan 
sa;adak:seni twkai8in johtaj•anvirkani. Olen
han polttanut takrua.ni kaikki yhteistyön sil
lat johtokunnan ~anssa. Eikä terveyt·eni 
enää kestäisi työskentelyä 1sen kJanssa. On 
Vlain jälleen loukattu törkeästi sirt'ä ~ehdot
tomana pitämäåni peri:aatdta vasta1wn, e:ttä 
kaikki politiikka on pJ71sytettävä poissa kou
lustani. '' 

Tästä nehtori Villin kirj•elmåstä pyysi 
kouluhallitus luonnollisesti johtokunnan 
selit)'1st:ä. Johtokunnan oli siis .taas kokoon-
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n:uttaVIa, j.a ~e ilwkoontuikin 28 päiväniä 
syyskuuta. 

Tähän johtokunnan kokoukseen oli jo 
maisteri L·ruurilaltakin saatu kirj:allioon 
v,astaus siitä neuvottelusta, jonka nimi:smi:es 
Lahonen ja .allekirjoittanut oliv•ait h:ä:nen 
kanssaJan käyneet hänen mahdollisesta opet
tajatoimestaan luopumisesta. Mais'beri Lau
rilan vasta.us oli seum•avanlai~lH)n: 

,Someron yhteiskoulun J ohtokunnalle. 
Vastauksena 'arvoisan Johtokunnan ehdo
tukseen vapaaehtoisesta poistumisesta paik
kakunnalta korvausta vastaan pyydän kun
nioittavimmin esittää kaksipäiväisen har
kinnan jälkeen seuraavaa: 

Kun minusta •on täällä ·levitetty sellaista 
harhakäsitystä, että olisin kommunisti ja 
Moskovan kätyri, niin pyydän tässä koros
t~;~ ainoa~t~an sitä seikkaa, ~J:!ä tällai:s~t 
va1tteet mvat perustu kenenkaan henkilo
kohtaiseen tuntemukseen mielipiteistäni tai 
aikaisemmasta toiminnastani. 

Myöskin olen kuullut pitäjäHä huhuilta
van sellaista, että olen uskonnon:kieltäjä. 
Viittaan tässä vain ·pariin seikkaan, jotka 
kumoavat huhun. Vanhempani olivat ·laes
tadiolaisia ja kotikasvatus ankaran vakava. 
Koti:perintö elää edelleen. Myöskään se, 
että vaimoni toissa vuonna ·erosi evankelis
luterilaisesta valtiokirkosta ei johdu siitä, 
että hänkään kieltäisi uskonnon, vaan siitä, 
että hän näkee kirkon laitoksena toteutta
van Kristuksen rakkauden ·Qppia huonosti. 

Jo laestadiolaiskodissa omaksuttu käsi
tys, että ihmisen tuiee saada vapaasti il
man .pakkoa, omantuntonsa mukaisesti muo
dostaa vakaumuksensa, antoi minulle sisäi
sen sytykkeen liittyä Ihmisoikeuksien Liit
toon, jonka twrkoituksena juuri on ajatuk
senvaJpauden puolustaminen sekä lisäksi 
demokraattisen valtiojärjestyksen ja :kult
tuurin säilyttäminen ja kehittäminen. On 
paradoksaalista väittää, että tällaista lmma
nistista liittoa olisi esim. Venäjällä, jossa 
va:llitsee demokratian sijasta diktatuuri. 
Toimintani Liitossa, jonka johtokuntaan 
tulin keväällä, rajoittui esitelmän pitämi
seen ajatuksenv!llpauden periaatteesta. Po
liittisluontoinen toiminta on minuHe yleensä 
ollut pelkästään sivuharrastelua, johon olen 
joutunut muiden vetämänä. ,Se rajoittuu 
edellisten lisäksi siihen, että kuuluin vuo
sina 1925-28 Akateemiseen Karjala-seu
raan sekä sittemmin kansallisen edistyspuo-

lueen yliopistovaliokuntaan. Pääharrastuk
seni on ollut kirjallisuuden tutkimus. Olin 
kirjallisuudentutkijain seuran sihteerinä 
1932-35, keräilin kolmena kesänä kansan
runoutta Itä-Suomesta ja olen yhä edelleen 
Otavan kustantaman 1'5-osaisen ,8u<Jmen 
kansalliskirjallisuuden'' toimittajana (toi
set toimittajat valtinneuvos E. N. Setälä 
ja professori V. Tarkiainen). Va,adittae:ssa 
olen ·valmis 'todistamaan tiedonantoni. 

Jos nyt suostuisin arv. Johtokunnan eh
dotukseen, että poistuu paikkakunnalta 
korvausta vastaan, niin täten tunnustaisin 
tehneeni jonkin rikoksen, jota minun <Jlisi 
paettava. OmaUa:tunnollani ei kuitenkaan 
ole mitään rikosta. En voi siis lä:hteä va
paaehtoisesti .Somerolta, jonne arvo,isa joh
tokunta minut valitsi ja kutsui opettamaan 
suomen kieltä ja kirjallisuutta alaikäisille 
tytöille ja pojil·le eikä politikoimaan täysi
ikäisten kanssa. 

Somerolla 28. 9. 19·36. 

Vihtori Laurila, 
Filosofiankandidaatti. '' 

Johtokunta tyytyi täydellisesti hänen se
litykseensä ja mel1kittiin siitä pöytäkirjaan 
seuraavasti: ,,,Maisteri V. Laurila on jättä
nyt johtokunnalle kirjallisen vastauksen 
johto-kunnan esittämään tiedusteluun, j<JS 
mahdollisesti ~uopuisi opettajan toimesta 
Some11on yhteiskoulussa, jossa hän ilmoit
taa, ettei halua hwpua opettajantoimesta. 
Jo-htokunta katsoi asian tältä kohden päät
tyneeksi. '' Samassa johtokunnan kokouk
sessa ann·ettiin kouluhallitukselle reht<Jri 
Vilkin kirjelmästä seuraava selitys: K<Ju
luhallitus, Oppikouluosasto, Helsinki. Pa
lauttaen kouluhallirtuksen pöytäkirjanotteen 
1 päivältä lokakuuta 193·6 sinetiHä siihen 
liitettyine asiakirjoineen, jotka koskevat 
erästä Someron yhteiskoulun entisen j<Jhta
jan maisteri Joel Viikin kouluhallitukselle 
tekemää n. s. etsjivän keskuspoliisin prome
moriaa ·koskevaa kyselyä, rsaa !Someron yh
teiskoulun johtokunta pyydettynä selityk
senä kunnioittaen esittää: 

Johtorkunnan käsityksen mwkaan Suo
men oikeusperiaatteiden selvitteJy ja kes
kustelu niistä eivät kuulu johtokunnan lm
kouksissa käsiteltäviin a;sioihin eikä katso 
asialliseksi, että maisteri Viikki k<Jkouk
sessa tekee yksityisille johtokunnan jäse
nille kyselyjä tämäntapaisista yleisluonwi
sista oikeusperiaatteista. 
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Asiakirjoihin 11itetyistä pöytäkirjanot
teista selviää, ·että koulun johtokunta on, 
maisteri Vil'kin .pyydettyä eroa toimestaan 
koulun johtajana, valinnut Imuluu johta
jaksi pastori A. I. Aarn~on pyydettyään 
asiaJsta sitä ennen opettajakunnan iausun
non. Ja koulun tulevaisuuHa silmäiläpi
täen sekä huomioonottaen paikkakunnan 
väestön käsityksen, että oppikoulummekin 
tulee toimia vakavalla u's!konnollisella poh
jalla, katsoo johtokunta valinnan onnistu
neeksi ja koulun etujen mukaiseksi. Sitä 
paitsi pastori A. I. Aarnio, joka 1933 ke
vääJHä on vwlittu koulumme vakinaiseksi 
uskonnon ja kirkkohi1storian opettajaksi, on 
opettajatoimeensa samoinkuin nyt va:lit
tuun koulun johtajankin toimeen, sekä sil
loisen koulun ohjesäännön että yksityis
oppilwululain muk'aan muodollisestikin pä
tevä. Maisteri Joel Vilkin kirjelmää ei 
johtokunta käsittä, siHä sellaiset siinä esi
tetyt väitteet kuin lmulua hyvin ·lähellä 
olevien henkilöiden kiihoitustyö'stä koulun 
oppilaitten keskuudessa ja koulun opetta
jakunnan ja johtaku:nnan välisistä epäluot
tamuksellisista suhteista, todistavat kirjoit
tajass·a sairaaloisen vilkasta mielikuvitusta, 
mutta ovat täysin perättömiä. Johtokunta 
yhtyy kirjelmän aillekir}oittajaan •siinä, että 
johtokunnan ja koulun johtajan väitit eivät 
ole olleet hyvät eivätkä luottamukselliset. 
Mutta johtokunta on vakuutettu, että täy
sin normaalinen suhde johtokunnan ja joh
tajan välille palautuu johtajan vaihdoksen 
tapa;hduttua, koska mitään erimielisyyksiä 
tai häiriöitä ei esiintynyt koulumme ensim
mäiisen johtajan pastori J. H. PeltoikaHion
ka:an aikana. Rohkenemme tätä mielipidet
tämme perustella •vielä silläkin tosiasiana, 
et'tä niin monet arvovaitaiset ja kuntamme 
edusta:vimmat johtokun1taan aikoinaan kuu
luneet henkilöt, joista eräät ·olivat jo kou
lun perustajina; ja alusta alkaen kuuluivat 
sen johtokuntaan, o·livat maisteri Vilkin 
tu1'tua koulun johtajak,si pakoitetut ·eroa
maan johtokunnasta. Samoin useat koulun 
entiset päteviksi tunnustetut ja muualla 
hyvin menestyneet opett'ajat pyysivät eroa 
opet'taja'toimestaan koulussamme joudut
tuaan ;vakaviin erimielisyyksiin koulun joh
tajan maisteri V:iJl:kin kanssa. Maisteri 
Vi>rkin IOmavaltai'sesta toiminnasta maini;t
talwon muun ohel[a, että hän koulun joh
tokunnan asiasta tietämä:t'tä oli ottanut 
koulun historian ·opetltajaksi rouva; Aili 

Laurilan, jota johtokunta ki·rkosta eron
neena henkilönä ei katsonut 'sopivaksi his
torian opetusta hoitamaan. Nyt eronneen 
koulun johtajan J·oel Vilkin ja johtokun
nan välisistä erimielisyyksistä aiheutuikin, 
~ttäi johtokunta jo v. 1934 valitsi maisteri 
Suoma Vilkin koulun johtajaksi, kuten 
mukana seuraavasta joh'tokunnan kokouk
sen pöytäkirjanotteesta selviää. Ja tällöin 
jo nimettiin myöskin 1pastori Aarnio hyv1n 
sopivana: koulun johtajan virkaan.. Kun 
maisteri Suoma Villkki silloin kuitenkin 
kieltäytyi ottamasta johtajantointa vastaan 
- väittäen ettei hän kyken.e tätä tointa 
hoitamaan - ei hänen valitsemistaan nyt 
vcoi'tu ajateHa:kaan varsinkaan ikun huo
mioon ottaa, 1että hän on, nauttinut ja ·edel
leen nauttii o.pet:taja,toimestaan virkava
pautta. Edellämainitunlaatuisten mielipi
deilmaus'ten jälkeen muutatuttikin maisteri 
Vilkki koulun ohjesäännön joMa:jakysy
mystä koskevat kohdat ~stääkseen - kuten 
hän erääillie johtokunnan jäsenelle huomaut
tikin - ,pastori Aarniota koskaan. tule
masta vaHtuksi koulun johtajaksi. Pastori 
Aarnion oikeuksia ei kuitenkaan uudeHa 
ohjesäännöllä ole ·voi:tu ra:jo:i't,taa, koska hän, 
kuten aika;i;semmin mainittiin, on valittu 
vanhan ohjesäännön voimassaollessa koulun 
vakinailseksi opettajaksi ja saanut nyttem
min toimeensa virkavahvistuskirjan. 

Maisteri V:iJhto·ri Laurilan asiasta saamme 
lopuksi mainita, le't'tä siinä ei joh:tokunnaHa 
ollut tarkoituksena muuta :kuin neuVJotte
lun varaam]nen, ta:htomatta johtokunta 
maisteri Lauri•laa edes [revemminkään ,pal
no'staa virasta luopumiseen ja tähän neu
votteluun - bsten vanhempien •taholta esi
tety.t uhkaukset huomioonotta1en - katsoi 
johtokunta olevansa koulun etujen vuoksi 
ei ainoastruan oikeutettu vaan suorastaan 
velvollinenkin ja j1ohtokunta vaHt'taa, että 
maisteri Viikki on tästä sanomalehdistöä 
apunaan käy1ttäen ,paisuttanut poliittisen 
jutun. Edellämainitun neuvottelun tulok
set selviävät 1tähän [iitetystä pöytäkirjaot
teesta (Keskustasta: Mätä juttu tse on joka 
tapauksessa!). 

Tässä nyt o[en selostanut asian niinkuin 
se on twpahtunut viraHi·sten asia.kirjojen 
mukaan. Tahtoisin tässä vielä niin sanoalk
seni virallisen puolen lisälrsi :tehdä omas•ta 
puolestani muutamia reunahuomautuksia 
(Ed. K'omu: Pohjalta 1parane1e kuin Kinnu
sen 1piimä !) . Ai·noa synti, mistä siis johto-
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kuntaa ja allekirjoittanutta tässä asiassa 
voidaan syyttää, on se, että me menimme 
maisteri LaurHan kanssa neuvottelemaan, 
kuinka on selitettävissä (Vasemmalta: 
lKL: n asialla!), että hänen nimensä esiin
tyy Ihmisoikieuksien Liiton johtokunnan jä
senenä, joka siinä .palj'0.11J puhutussa etsivän 
keskuspoliisin promemori:a1ssa •on sanottu 
kommunistilseksi yhdisty:kseksi. :Minun mie
lestäni tällainen asioita ka:ilkin puolin sel
ventävä, rauhallinen ja asiallinen keskus
telu maisteri Laurilan kanssa oli täs•sä ti
lanteessa ainoa ja oikiea to.imenpide, joka 
tuotti suorastaan suurta helpotusta a,siain 
järjestelyHe. Maisteri Laurila nimittäin 
esitti meille varsin piiteviä todistuskappa
leita s1itä, ettei hän voi ·ol:Ia mi.s:sään teke
mi:.sissä kommunismin kanssa. Erkä .rehtori 
Vilkkikään pitänyt tätä j•ohtokunnan me
nEöttlelyä maisteri L·aurilan asiassa niin 
mahdottomana, koska hän nimenomaan 
Uuden :Suomen lokakuun .2 päivän nume
rossa sanoo asiasta seuraavasti: ,Nii:n pieni 
syy kuin menettelytavan erilaisuus mais
teri Vihtori Laurilan suhteen ei ollut syynä 
erooni. Se aiheutti vain vastalauseeni 
johtokunnan pöytäkirjaan. Todellinen syy 
erooni ·on suhtautuminen oikeusperiaattee
seen: syy[li:syys on ensin tutkit<tava, en
nenkuin 'tuomio langetetaan.'' Puhuen 
asia,t selviävät ja niin ne 1sel·vi!sivät tässä
kin (Eduskunnassa naurua). Kun me ker
roimme neuvottelussa sa.amamme vaikutel
mat johtokunnan muille jäseniHe ja sitä 
tietä myöskin lapsien vanhemmilLe, niin 
oli tästä seurauksena, etttä rauhallisuus ja 
normaaliset olot pian vabutuivat vaikka
kunnalle. Jos nyt tämä, että johtokunta 
tässä tilantee:Ssa näin menetteli, ol:iJ suuri 
vääJryys, niin ·en minä sitten käsitä, mikä 
silloin oliisi ollut oikein (Eduskunnassa 
naurua). 

Pala:takseni vielä maisteri Laurilan luona 
käytyyn neuvotteluun on minun sanottava, 
etten ollut ennen nähnyt mai:steri LauriJaa 
efilkä myöskään ole neuvottelun jälkeen 
häntä tavannut. :Mutta ensi näkemältä mi
nun on todettava, että maisteri Laurila teki 
minuun hyvin miellyttävän vaikutuksen. 
Hän es]intyi hyvin rauhallisesti, asiaiE
sesti :sekä harkitsevasti ja minä v a kuu
t a n, että keskustelu hänen luonaan niin 
puolin kuin toisinkin oli varsin asiall:iJsta, 
tyyntä sekä rauha1Hsessa mielentilassa käy
tyä. Meidän puoleltammekin nimenomaan 
moneen ikertaank:iJn huomautettiin, ettei joh-

tokunta millään ta,valla ·tahdo edes Eevem
minkään häntä painostaa, ei siUä ole siihen 
oikeutta, eikä haluakaan, mutta me tu
limme vain asiasta ,ffieskustelema.an, sillä 
puhuen asiaJt selviäväJt. ,. 

Tämä keskustelu maisteri Laurilan luona 
käytiin syyskuun 26 päivänä ja tässä 
keskustelussa, kuten jo sanoin, sain minä 
mai,steri Laurilasta sen käsityksen, 1erttä hän 
on varsin oikeamielinen ja .rehellinen mi1es 
(Vasemmalta: Olisi pitänyt aikaisemmin 
ottaa selvää!). ' 

Vii:kkoa myöhemmin eli 1okrukuun 4 päi
vänä Helsingin Sanomissa näin maisteri 
l1aurilan selostukset Someron koulujutussa. 
jotka suureksi ihmeekseni ainakin nii1ltä 
osilta, jotka minä tunnen, oli!Valt suuresti 
totuudesta. poikkeavia. Helsingin Sanomissa 
o~evassa selostuksessa maisteri LaurHa sa
noo, että neuvottelijain ,äänissä oli sävy: 
Ehdo.tukseen on suostuttava". Tähän mi
nun on sanottava, että <tämä ei ol1e totta. 
Me päinvastoin puhuimme ja keskuste
limme niin hillitysti ja asiallisesti, ettei 
ainakaan aHekirjoittanut kykene e~kä osaa 
sen hienommin esiintyä (Eduskunnassa 
naurua) ja minä suuresti epäillen nimismies 
Laihosenkin kykyjä tässä suhteessa. Niin
ikään maisteri Laurila. sanoo samassa se
lostuksessaan: ,.,Kiihotuksen pääetappi oli 
koulun johtokunta." Minullakin on kun
nia. kuulua tähän johtokun1taan. vieläpä sen 
puheenjohtajana. Mutta ei maisteri Lauri
lan ·tällarstakaan väitettä sentään kukaan 
usko. Ei tää:lläkään sentään kukaan, joka 
hiulmnkin tuntee 1esimerkiksi allekirjoitta
nutta, voi ottaa va:kavalta kannalta mais
teri Laurrlan ~väitettä, että minäkin muka 
harjoittaisin kiihoit'tusta (Edus<kunnassa 
hilpeyttä) .. Ei, kyHä minun 'täytyy sanoa, 
että tällainen ajatuskin 10n jo kuolleena 
syntynyt, ei si,in:ä ole totuuden hiventä
kään, en minä ole ketään kiihoittanut, enkä 
kiiho~ta. Samoin mai:steri LaurHa sanoo 
yhteiskoulun johtokunnan kokooksessa sa
notun l'leh'tori Vil'kkiä ,kommunistiksi ja 
kommunistien suojeliijaksi". Tämähän on 
nyt jo sellaista sanankäyttöä, että se tuntun. 
uskoma<ttomalta sivistyneen henkilön käyt
tämäksi. Kunniallisia ihmisiä ne ovat So
mero'l1 yhte:iJskouiun johtokunnankin jäse
net. Ei niidenkään :suuhun sentään saisi 
panna mitä siivottomuu'ksia kukin haluaa. 

On enemmän kuin valitettavaa, että mais
teri Laurila julkisessa sanassa sanoo kun
niallisten henkilöiden käyttäneen solvauk-
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.sia, joita ei koskaan ole tapahtunut, sekä 
vielä valitettavampaa on, että tässä maassa 
löytyy sanomattoman paljon ihmisiä, jotka 
todella uskovat, että Someron yhteiskoulun 
johtokunnan kokouksessa olisi rehtori Vilk
kiä kohtaan käytetty niin siivotonta ja kai
ken arvostelun alapuolella olevaa sanontaa, 
kuin maisteri Laurila selostuksessaan sanoo 
käytetyn. Vieläpä maisteri Laurila sanoo 
selostuksessaan yhteiskoulun johtokunnan 
kokouksessa ilmoitetun mitä lehtiä lehtori 
Vilkki saa tilata ja mitä ei. Nämä tällai
set hänen tekemänsä väitteet ovat lievem
min sanoen omituisia. On kerrassaan kä
sittämätöntä, että kun kerran kirjoituksen 
alussa luvataan pyrkiä objektiivisuuteen, 
kuitenkin asiat siinä selitetään aivan to
tuudesta poikkeavana tavalla. Mihin täl
laisella kirjoituksella oikein pyritään? 

Kun siis maisteri Laurilan edellä koske
teltu kirjoitus niiltä osilta, joita minä tun
nen, on niin perin totuuden vastainen, niin 
{)nko silloin väärin, jos minä tämän kirjoi
tuksen niiltäkin osilta, joita minä en tunne, 
sanon vilkkaan mielikuvituksen tuotteeksi 
ja enemmän tai vähemmän totuudesta 
poikkeavaksi. 

Huomatakseni ei tässä Someron yhteis
koulun jupakassa ole juuri mitään oikeata 
asiaa (Eduskunnassa naurua). Se on käsi
tykseni mukaan kehittynyt vain sellaiseksi 
valtataisteluksi, jossa nyt lopullisesti koe
tetaan päästä selvyyteen, kuka niistä kou
lun asioista viime kädessä päättää, onko se 
johtokunta, vai onko se edelleen rehtori 
Vilkki. Rehtori Vilkki on pontevana ja 
tunnetusti sisukkaana miehenä koettanut 
sanomalehdistöä apunaan käyttäen paisut
taa tästä suuren poliittisen jutun ja sitä 
tietä nyt pakottaakseen johtokunnan pol
villeen ja edelleen määrätäksensä yhteis
koulun asioista aivan diktatoorisesti kuten 
tähänkin asti. Antaakseen asialleen vielä 
enemmän pontta julkisuudessa antoi hän 
syyskuun lopulla vielä koulussa tarpeetto
man kolmen päivän loman, jotta asia näyt
täisi ulospäin siltä, että koulussa muka ret
telöitäisiin niin, ettei koulutyötä voitaisi 
jatkaa. On perin ikävää, että tästä ju
tusta on paisutettu näin suuri poliittinen 
juttu. Mutta on mielestäni sentään liikaa, 
että Someron yhteiskoulun johtokunta ja 
koulua käyvien lasten vanhemmat asetetaan 
syytettyjen penkille siitä, jos etsivä keskus
poliisi, siis suuri virasto, tekee tyhmyyksiä 

ja päästää julkisuuteen asioita, joita ei ole 
julkisuuteen tarkoitettu. Vieläpä asioita, 
joiden todellisuutta ei voidakaan todistaa. 
Tottakai Suomen kansa luottaa ja täytyy 
voida luottaa virastojensa tiedoituksiin. 
Jos ne antavat vääriä tietoja, niin ei ole 
oikein, että yksityisiä kansalaisia moititaan 
siitä, että he pitävät näitäkin tietoja oi
keina. Someron yhteiskoulun rettelössä ei 
vielä ole kouluhallituksen toimeenpane
masta virallisesta tutkimuksesta saatu 
kuulla mitään tuloksia, joten on liian ai
kaista mitään varmaa sanoa asiasta puo
leen tai toiseen. Mutta sen verran kun 
minä näitä asioita tunnen ja minä sentään 
luulen ne jotakuinkin tarkkaan tuntevani, 
niin en virallisen tutkimuksen tulosten luu
lisi voivan paljoakaan poiketa edellä selos
tamistani tapahtumien kulusta Somerolla. 

Qpetusministeri K u k k on e n: Niitten 
lausuntojen johdosta, viimeksi ed. Sariolan 
antaman lausunnon johdosta, joissa on kos
keteltu tapahtumia Someron yhteiskoulussa, 
pidän velvollisuutenani esittää erään toi
vomuksen. Kouluviranomaisten määräämä 
tutkija on vasta äskettäin suorittanut tut
kimuksensa loppuun ehtimättä kuitenkaan 
vielä valmistaa lausuntoaan asiasta. Koulu
hallitus ei ole vielä lainkaan ehtinyt kysy
mystä käsitellä. Koulussa sattunut selkkaus 
tunnetaan ainoastaan vastakkaisilla kan
noilla olevien asianosaisten kuvauksista. 
Näin ollen katson puuttuvan edellytyksiä 
lopulliseksi tarkoitettujen päätelmien teke
miseen tässä asiassa. Esittäessäni toivo
muksen, että Someron koulukiistassa jää
täisiin rauhallisesti odottamaan kouluhalli
tuksen lausuntoa, minua johtaa ainoastaan 
pyrkimys saattaa koulun elämä mahdolli
simman pian jälleen raittiiseen uomaansa. 
Minä epäilen, tekikö ed. Sariola sille kou
lulle, jonka johtokunnan puheenjohtaja 
hän on, palvelusta äskeisellä lausunnol
laan. Ed. Sariola mainitsi, että puhuen 
asiat selvenevät. Näyttää siltä kuin tästä
kin säännöstä olisi poikkeuksia. 

Ed. S a l m i a l a: Minusta tuntuu, että 
tässä etsivän keskuspoliisin promemoria
asiassa on pääkysymyksenä, onko kansan
rintama olemassa (Vasemmalta: Toivotta
vasti!). Useat puhujat ovat lausuneet sen 
käsityksen, että kansanrintama on pelkkä 
mielikuvituksen tuote ja että sitä ei todel-

59 



466 Tiistaina 20 p. lokakuuta 1936. 

lisuudessa ole lainkaan olemassa (Eduskun
nasta: Suomessa ei ole ! ) . Helsingin Sano
mat kirjoitti tämän kuun 6 päivänä: ,Yksin 
se seikka, ettei meillä kommunistien toi
minta ole edes sallittua ja ettei näin ollen 
voi muodostua mitään espanjalaiseen ja 
ranskalaiseen kansanrintamaan verrattavaa 
rintamaa, missä kommunistit voisivat edis
tää omia tarkoituksiaan, riistää tuollaiselta 
rinnastetulta asiallisen perustan. ' ' Mieles
täni Helsingin Sanomat on perusteluissaan 
täysin harhaan osunut. Se seikka, ettei 
kommunistien toiminta ole maassa luval
lista, ei suinkaan tee vielä mahdottomaksi 
sitä, että kommunistit eivät voisi osallistua 
poliittiseen toimintaan tässä maassa. Päin
vastoin mehän tiedämme kaikki, ettei kom
munistien toiminta suinkaan ole valtioval
lan kiellon johdosta käynyt olemattomaksi. 
Kommunistit harjoittavat varsin vilkasta 
ja määrätietoista toimintaa, ,joka tarkoit
taa vaikutusvallan hankkimista jo olevissa 
järjestöissä. Se noudattaa tässä tarkalleen 
kominternin antamia ohjeita, pyrkien so
luttautumaan kaikkiin mahdollisiin lailli
sesti maassa toimiviin järjestöihin aina suo
jeluskuntia myöten. Komintern on pyrki
nyt luomaan yhteisrintaman. Se on tahto
nut aikaansaada yhteistoiminnan sosialide
mokraattien ja kommunistien välillä. Onko 
tämä yhteistoiminta Suomessa aikaansaatu? 
Sosialidemokraattien virallinen johto julis
taa kyllä, ettei tällaista yhteistoimintaa ole 
olemassa. Se tekee tämän sen vuoksi, että 
se pelkää valtiovallan puuttumista asiaan. 
Mutta tosiolot osoittavat kuitenkin, että 
tällainen yhteistoiminta sosialidemokraat
tien ja kommunistien välillä on tosiasialli
sesti aikaansaatu. Meidän sosialidemo
kraattiemme vasen siipi ei ole mitenkään tah
tonut edes kieltää tällaisen yhteistoiminnan 
mahdollisuutta. Minulla on täällä käytet
tävissäni paljon lyhennysotteita sosialide
mokraattien omista painotuotteista, jotka 
osoittaisivat, että asian laita on niin kuin 
olen väittänyt. Jotta aikaa ei kuluisi liian 
paljon, nojaudun kuitenkin vain aivan vii
meaikaisiin. Luen Helsingin ammatillisen 
paikallisjärjestön julistuksen. Helsingin 
ammatillinen paikallisjärjestö, joka on alal
laan tärkeimpiä tässä maassa, pitii kokouk
sen maaliskuun 31 päivänä. Siinä se 
hyväksyi ponnen, jossa m. m. lausutan, 
,että fascistisen liikkeen valtaanpääsyn 
edellytyksenä on eri maissa ollut työväen-

liikkeen eri suuntaryhmien keskinäinen 
kamppailu, jonka äärimmäisen kiihkeyden 
takia työväestö ei ole voinut sopia yhteis
työstä edes pahimman vihollisensa fascismin 
vastustamiseksi; kyvyttömyys järjestää yh
teistoimintaan fascismia vastaan paitsi työ
väestöä myöskin vapaamielistä työväestöä 
lähellä olevat yhteiskuntapiirit, jotka demo
kratian puolustamiseksi olisivat taipuvaisia 
yhteistyöhön fascismin valtaan pääsyn estä
miseksi. Kokous ehdottomasti hylkää ja 
julistaa työväenliikkeelle vahingolliseksi 
sellaisen käsityksen, että fascismin valtaan
•pääsy kaikissa ka,pitalistisissa maissa olisi 
muka välttämättömyys ja viitaten erityi
sesti Ranskassa ja Espanjassa saatuihin 
kokemuksiin kehoittaa Suomen ammatilli
sesti järjestynyttä työväestöä toimimaan si
ten, että työväen koko luokkavoima saatai
siin yhteistyöhön fascismia vastaan ja että 
tämä taistelurintama tulisi käsittämään 
kaikki demokraattisen järjestelmän voi
massa pysyttämistä kannattavat yhteiskun
tapiirit.'' 

Tässä julistuksessa tahdotaan nimen
omaan päästä siis kominternin suunnittele
maan yhteisrintamaan kommunistien kanssa, 
siinä suunnitellaan myöskin tuota seitse
männen kongressin suunnittelemaa kansan
rintamaa. Siinähän nimenomaan sanotaan, 
että tämä yhteisrintama on laajennettava 
sillä tavoin, että se käsittäisi kaikki n. s. 
demokraattiset piirit. Tässä on siis komin
ternin suunnitteleman kansanrintaman 
suuntaviivat osoitettuina. Ja jos rne tar
kastelemme sosialidemokraattien taikka ehkä 
oikeammin virallisesti sosialidemokraattisten 
järjestöjen julkaisuja viime ajoilta, niin 
havaitsemme, että siellä myöskin tunnuste
taan tämän kansanrintaman olemassaolo_ 
Ed. Kokko jo esitti useita otteita, jotka to
distivat tällaisen kansanrintaman olemas
saolon. Täydennän hänen esittämiään ot
teita vielä eräillä. 

Niinpä ,Soihdun'' tämän vuoden heinä
kuun numerossa sanotaan: ,Yleinen kan
salaismielipide tempaa porvarillisiakin ai
neksia taisteluun kansa,laisoikeuksien puo
lesta, vaatien fascisminvastaisen kansanrin
taman muodostamista. Niin seisovat nyt 
rintamat vastakkain vaaleihin käytäessä, 
toisella puolella Jkansanva1taist'en oikeuk
sien hävittäjät, toisella sosialidemokraatti
sen puolueen johtama yhä voimakkaam
maksi paisuv.ot fascisminvastainen joukko-
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liike.'' Tässä samassa kirjoituksessa viita
taan sitten 3 päivänä kesäkuuta Konserva
torion juhlasalissa pidettyyn Ihmisoikeuk
sien Liiton vaalijuhlaan, jonka suhteen eri
koisesti korostetaan, että siinä. on se yhteis
toiminta, johonka kansanrintama tähtää, 
aikaansaatu. Niinpä huomautetaan, että ko
kouksen puhujiksi on lupautunut kaikkiaan 
10 edustajaehdokasta, joista 4 sosialidemo
kraattia, 2 ruotsalaista, 3 edistyspuolueesta 
ja 1 pienviljelijä. Tällä tavoin siis pantiin 
kansanrirutama vaalitaistelussa liikkeelle. Ja 
vaalien jällkeen kirjoittaa ,Soihtu'': ,So
sialidemokraattisen puolueen vaalivoitto tQ
della merkitsi koko kansanvaltaisen rinta
man voittoa. Näin näyttääkin kehitys itse 
vievän kohti sellaista lujempaa kansanrin
tamaa, jota fascistist.en piirien ja viimeksi 
etsivän keskuspoliisin ja eräiden korkeam
pienkin viranomaisten taholta on yritetty 
kriminalisoida, koska nämä piirit näJkevät, 
että sellainen kansanrintama olisi ainoa to
deninen este niiden fascististen vallankaap
paushankkeiden tiellä. Mutta kun etsivän 
keslmspoliisin raportit nyt ovat jokaiselle 
ajattelevalle ihmiselle osoittaneet, minkä
laisilla perusteilla tämä kriminalisointi ta
pahtuu, pitäisi niitten päinvastoin johtaa 
yhä määrätietoisempaan toimintaan tällai
sen kansanrintaman eli kansanvaltaisen yh
teisrintaman aikaansaamiseksi. '' Eikö tässä 
kyllin selvästi juli.steta kansanrintaman pää
määriä, samoinkuin että kansanrintama on 
olemassa ja että sitä on kehitettävä niiden 
päämäärien toteuttamiseksi, joihiru kansan
rintama pyrkii. 

Voisin vielä monilla muilla otteilla täy
dentää tätä todisteluani, mutta ajan voitta
miseksi en siihen ryhdy. Katson, että esillä
oleva aineisto, huomioonottaen lisäksi sen, 
mitä täällä on ennemmin esitetty, jo osoit
taa, että kansanrintama on meillä todelli
suudessa olemassa ja että ne, jotka väittä
vät .. että se on vain pelkkä mielikuvituksen 
tuote, taht·ovat peittää totuuden siksi, että 
he pelkäävät sitä. He tahtovat tosiasiassa 
säilyttää kansanrintaman tuollaisena salai
sena voimatekijänä, iolka valtiovallan sil
män näkemättä toimisi niiden päämäärien 
saavuttamiseksi, joita varten se on luotu. 
Juuri tässä onkin kansanrintaman vaaralli
suus. Juuri tämän vuoksi täytyy meidän 
olla kiitollisia etsivälle keskuspoliisiUe siitä, 
että se on kiinnittänyt kansakunnan huo
miota tähän kansanrintamaan, sillä se on 

todellakin vaarallinen. Kansanrintama on 
itse asiassa kominternin välikappale niiden 
päämäärien saavuttamiseksi, johonka ko
mintern pylik:ii. Kaikki täällä tietävät, mitkä 
nämä päämäärät ovat. Niistä ei tarvinne 
tää.Jlä sen ·enempää puhua. Joka tapauk
sessa riittää, kun sanomme, että jos ne pää
määrät saavutettaisiin, niin tuhoutuisi tä
män kansan itsenäisyys ja vapaus ja lisäksi 
tuhoutuisivut kaikki ne kansa1aisvapaudet, 
joidenka suojaamiseksi kansanrintama IIlluka 
nyt on nostatettu. 

Kansa:nrintama on laaja järjestö. Komin
ternin ohjeiden mukaan on sen nimenomai
sena tarkoituksena koota siihen kannattajat 
ei ryhminä eikä puolueina, vaan ennenkaik
kea yksityisinä kansalaisina. Tällä tavoin 
välttäisi kansanrintama paremmin valtioval
lan tarkkailevan silmän. Siksi on komintern 
pyrkinyt liittämää,n näkymättömin sitein 
tuohon kansanrintamaan erilaisia aatteelli
sia järjestöjä. Täällä kysyi eräs, muistaruk
seni edustaja Leinonen: Miksi on katsot
tava, ·että etsivän keskuspoliisin promemo
riassa mainitut järjestöt kuuluvat kansan
rintamaan? Se. !käy selville etsivän keskus
poliisin promemoriasta. Siinä sanotaan: 
,Ka~kkien näiden yhteiseksi piirteeksi voi
tanee mainita, että ne vastustavat fascis
mia ja sotaa, puolustavat mahdollisimman 
laajoja kansalaisvapauksia ja suhtautuvat 
myötätuntoisesti Neuvostoliittoon.'' Siinä 
ovat näiden kansanrintamaa tukevien jär
jestöjen aatteelliset tunnusmerkit. Ne ovat 
juuri ne, jotka mainitaan kominternin VII 
kongressin ohjeissa. On aivan selvää, että 
silloin kun täällä olevat aatteelliset järjes
töt aivan erikoisella voimåolla ryhtyvät teke
märun propagandaa Neuvosto-Venäjän puo
lesta, ne myöskin tekevät työtä Neuvosto
Venäjän päämäärien hyväksi. 

Tähän kansanrintamaan liittyy enneu
ikaikkea Suomen Rauhanliitto. Tämä on 
mielestäni vaaraHisin näistä eri järjestöistä. 
Ed. Stenwall puhui täällä voimakkaasti 
Suomen Rauhanliiton puolesta. Hän tah
toi saada meidät kaikki vakuutetuiksi siitä, 
että ne päämäärät, joihin Suomen Rauhan
liitto pyrkii, ovat 1kauniita ja jaloja ja että 
viranomaisten olisi myötämielisyydellä suh
tauduttava Suomen Rauhanliiton toimin
taan. Hän vetosi Rauhanliiton sääntöihin. 
Niin, kyllähän säännöt ovat usein kauniit, 
mutta sääntöjen puitteisiin voidaan mah
duttaa niin paljon. Ennen kaikkea on 
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usein toiminta toisenlaista, kuin mitä sään
nöt edellyttävät. Näin on asianlaita juuri 
Suomen Rauhanliittoon ·nähden. Minä luu
len, että jos me tarkastelemme Rauhanlii
ton julkaisua ,Rauhaa kohti'' nliin havait
semme helposti, mitkä ov&t Suomen Rau
hanliiton todelliset päämäärät. Ailka ei 
myönnä nyt monien otteiden esittämiseen. 
Luen vain muutamia harvoja. Kuvaavaa 
sille propaganda1le, jota Rauhaa Kohti
lehti harjoittaa, on sen kirjoitus vuoden 
1934 vuosikerrassa sivuilla 20 ja 21 nimellä 
,Pistintaisteluharjoitus". Siinä sanotaan 
ruerrottaessa eräästä kapteenistu m. m.: 
,,Joskus - siitä on jo vuosia - kapteeni 
oli uskonut, ·että ylevin ja suurin. kutsumus 
on kantaa :miekkaa isänmaan puolesta. Nyt 
tuo korulause on menettänyt rusohohteensa, 
hän on kyllästynyt koko sanaan ,isän
maa", se ellottaa häntä (Va8emmalta: Ke
nen syy!) ja hänelle palkka yksin merkit
see jotaikin, ja il:tasella saarnasi rykmentin 
pastori: ,sota palvelus on nuorison pyhä 
kansalaisvelvollisuus, se on enemmän kuin 
velvollisuus". Mikä on tämän kirjoituksen 
tarkoitus~ Eikö se pyri herättämään vas
tenmielisyyttä maanpuolustusta kohtaan~ 
Se tarkoittaa tehdä jopa isänmaakäsitteen 
vastenmieliseksi, kun siihen liittyy maan
puolustus. Sitten tämän vuosikerran 44 
sivulla sanotaan: ,Ihmisen on taisteltava 
elämän. puolesta, ei koskaan elämää vas
taan. Ihmisen korkein kutsumus on elää, 
mutta jos niin kohtalo tahtoo, hänen kor
kein tehtävänsä on kuolla, mutta kuolla 
murhaamatta. Hyödyninen dämä ja kuo
lemankin kohtaaminen tahrattornin käsin, 
vain. se on luomakunnan kruunun, ihmisen 
arvoista sankaruutta" (Vasemmalta: Kau
niisti sanottu!). Eikö isänmaanpuolustaja 
siis saisi käyttää asetta maansa vapauden 
ja itsenäisyyden suojaksi. Tässä •toisin sa
noen tahdotaan estää sotamiestä täyttä
mästä velvollisuuttaan (Ed. Kares: Kuvata 
hänet murhaajaksi!). - Niin. (V asem
malta: Eikö Dlisi uudempia numeroita~). 
En ehtinyt käydä useampien lävitse, kun 
vain ,lyhyt ruoka-aika oli sitä varten käy
tettävissä. - Ja kun sotilaat laulavat: 
,Viel on Suomi voimissaan, voi vihoLlisen 
hurmehella peittää maan", niin tästä sa
notaan 1lehdessä: ,Tässä ei nähdä mitään 
luonnotonta eikä loukkaa;vaa, mutta mikä 
totuus on, on sen. alla. Miten maa peite
tään hurmeella, ellei sitä peitetä vihollisen 

silvotuilla ruumiilla; ja siinä on sitten Suo
men voima. Tämä jos mikään on ihmisyy
den tukahduttamista ja raakuuden salakul
jettamista toisten sieluihin puolustusaat
teen hyvälksi.'' Voiko enää enemmin hal
veksia maanpuolustusta? Voiko voimape
räisemmin. kitkeä pois ihmisten rinnasta 
isänmaanrakkauden hengen ja sen uhrimie
len, jota jokainen maa ja kansa tarvitsee 
voidakseen säilyä itsenäisenä ja vapaana? 
Ja sitten sivulla 156 sanotaan: ,Mikäli 
suunniteltu lentovoimien lisäys tavoittaa 
puolustus- tai torjuntatarkoituksia, niin se 
näyttää, kuten ylläolevasta selvästi ilmenee, 
suorastaan turhalta. Olisi sentähden suuri 
onnettomuus, jos satoja miljoonia kiinni
tettäisiin sellaiseen puolustukseen, ilmator
juntaan, jonka ennakolta tiedetään toden 
tullessa pettävän. Samalla olisi myöskin 
syytä vihdoinkin lopettaa kaikki puhe ko
din ja konnun puolustuksesta, tehokkaiden 
puolustusaseiden keksimisestä vastapainoksi 
yhä tuhoisampia hyökkäysaseita vastaan.'' 
Tässä siis julistetaan jopa että on lakat
tava puhumasta kodin jo konnun puolus
tuksesta vihollista vastaan. Voiko mitään 
tärkeämpää 'enää esittää? (Ed. Tanner: 
Voi paljonkin!) 

Tässä vain muutamia sitaatteja yhdestä 
vuosikerrasta, jonka ehdin lyhyesti tarkas
taa sinä yhden tunnin aikana, joka oli ilta
päivällä käytettävissäni. Muitakin merkil
lisiä kohtia on tässä samassa juLkaisussa. 
Niinpä tästä käy monesta kohden ilmi, mi
tenkä Neuvostoliitto on Rauhanliiton sydä
mellä ja miten se ajattelee marxilaisia. 
Kuvaavinta on sen asennoituminen Itäval
lan kapinaan. Siitä ei lausutak:aan enää 
mitään tuomitsevaa sanaa. Kun puhutaan 
maanpuolustuksesta, niin samalla sano
taan: ,Tässä yhteydessä on mainittava, 
että Itäva1lan työväen aseellinen esiintymi
nen, mikäli pätevät arvostelijat ovat huo
manneet ja useat johtavat porvarillise1Jkin 
maailmanlehdet ovat ju]lkilausuneet, tar
koitti demokratian ja perustuslain puolus
tusta eikä mitään oman puolueen diktatuu
ria.'' Tällaisessakin julkaisussa katsotaan 
tarpeelliseksi ryhtyä puolustamaan Itäval
lan marxHaisia, jotka nousivat aseisiin lail
'lista yhteiskuntajärjestystä vastaan. Tällais
ten sitaattien olemassaolo Rauhan-l~hdessä 
osoittaa, että sen kuoren alla tehdään työtä 
kyllä toisia tarkoitusperiä varten ku}n mitä 
säännöt ja nimi sanovat. Aivan samoin 
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tässä tlehdessä julkaistaan kaikki Tulenkan
tajain ja jopa ·eräissä kohdin muistaakseni 
Kirjallisuuslehden kaikki häpeällisimmät 
kohdat, joissa ylistetään Neuvosto-Venäjää 
(Ed. Stenwall: Ingår ei i fredsrörelsens 
program.). Ei,. ed. Stenwall, minä· en 
suinkaan epäile teidän hyvää uskoanne 
ja tahtoanne, te teette ja olette teh
nyt työtä rauhan hyväksi, mutta te 
kuulutte juuri niihin herkkäuskoisiin 
porvareihin, jotka eivät ole nähneet 
pintaa syvemmälle, teidät on viety 
harhaan suuren aatteen nimessä. Rauhaa 
Kohti-lehti tekee määrätietoisesti työtä Suo
men kansan puolustustahdon heikentämi
seksi ja sen puolustuslaitoksen hävittämi
seksi. Samanaikaisesti se tekee propagan
daa Neuvosto-Venäjän hyväksi, koettaa 
tässä maassa herättää myötämielisyyttä sitä 
kohtaan. Se selittää kaikki sen pahim
matkin rikokset mahdollisimman kauniissa 
valossa. Juuri nämä tunnusmerlkit sopivat 
niihin ohjeisiin, jotka lkomintern on aika
naan antanut. ,Rauhaa Kohti'' tekee tosi
asiallisesti työtä Neuvosto-Venäjän hyväksi 
ja Suomen Rauhanliitto heikentää Suomen 
kaMan puolustustahtoa ja sen puolustus
kykyä. Se . on yksi tekijä siinä rintamassa, 
jonlka Neuvosto-Venäjä kominternin avulla 
on täi1lläkin nostattanut tekemään työtä 
O'Inien päi1määriensä hyväksi. Al!kuaan on 
sillä varmasti ollut hyvät tarkoitusperät. 
Mutta se on viety harhaan niinlkuin monet 
muutkin hyvää tarkoittavat järjestöt ja 
yritykset. Tässä ovat kominternin agentit 
ja komirrternin asettarrnat henkilöt olleet ta
vallisia rehellisiä kansalaisia viisaampia ja 
taitavampia. Ja juuri tässä kohden on mie
lestäni etsivän keskuspoliisin raportti teh
nyt kansrukunna;lle suuren palveluksen. Se 
on osoittanut meille, että meidän on oltava 
varovms1a. Raportti on ollut eräänlainen 
hälytys ja minä päinvastoin ikuin monet 
muut olen kiitollinen siitä, että se on tullut 
julkisuuteen. Eräällä tavaHa se on tuotta
nut vahinkoa. Mutta sen tuottama hyöty 
kansakolkonaisuudelle on sittenkin paljon 
suurempi (Vasemmalta: IKL:1le!). - Ei, 
en puhu siitä, vaan puhun kansakokonai
suudesta (Vasemmalta: IKL:hän on se 
kansakokonaisuus !) Suomen valtakunnasta 
ja Suomen kansasta. 

Niinkuin sanoin minulla olisi paljon ma
teriaalia. Mutta aika on rientänyt ikauas. 
Vain eräästä seikasta pyytäisin vielä sanoa 

muutaman sanan. Neikin kohdistan jälleen 
ed. Stenwallille. Ed. Stenwall mainitsi että 
on Jainmukaista tehdä propagandaa 29 päi
vänä toulkokuuta 1931 annetussa laissa sää
detyn sivi1lipalveluksen hyväksi (Ed. Ser
gelius: Sitä propagandaa ei ole tehty ! ) . 
Kyllä sitä propagandaa on tehty. Ed. 
Stenwall huomautti, että kun kerran yhtei.s
kunta on tällaisen lain hyväksynyt, niin se 
myös hyväksyy toiminnan tuon poikkeulk~ 
sen käyttämiseksi. Näin ei kuitenkaan ole 
asianlaita. Tässä pykälässä sanotaan: ,Ase
velvollisen, jota uskonndlliset tai muuhun 
tähän verrattavaan vakaumukseen perustu
vat vakavat omantunnon syyt estävät suo
rittamasta sotapalvelusta asevelvollisuus
laissa säädetyssä järjestyiksessä, sallittakoon 
huolellisen tutkimuksen p•erusteella ja rau
han aikana täyttää asevelvollisuutensa pal
velemaHa sivilissä. '' Tämä lainkohta kos
kee ensinnäkin vain rauhan aikana. Sodan 
aikana on jokainen ikanswlainen velvollinen 
ase kädessä puolustamaan tätä maata. Tä
mä on poil\ikeukseton sääntö. Mutta ,Rau
haa Ko1hti"-lehden toiminta tarkoittaa lä
hinnä sitä toimintaa, jolloin on 'ase kädessä 
käytävä todellista vihollista vastaan. ,Rau
haa Kohti'' tekee työtä siinä tarkoituksessa, 
että yksilöt juuri tuona hetkenä kieltäytyi
sivät täyttämästä pyhää velvollisuuttaan ja 
sen vuoksi koko ,Rauhaa Kohti"-lehden toi
minta tässä. kohden on syvästi lain hengen 
ja isänmaan edun vastaista. 

Lisäksi ed. Stenwall erehtyy kovasti, jos 
hän ~uulee tämän lain 1 §: n viikenttavan 
vapauttamaan kansalaisen asevelvollisuu
desta sen perusteella, että hän poliittisen 
käsi,tyksensä mukaan ei katso voivansa kan
taa asetta. Ei, kyllä tässä on kysymys sy
vemmästä valkaumuksesta, uskonnolliseen 
vakaumukseen perustuvasta käsityksestä. Ja 
sitä ei suinkaan luoda sellaisella propagan
dana, jota ,Rauhaa Kohti"-lehti ja Suo
men Rauhanliitto tarkoittavat. 

Ne syyt, jotka vapauttavat wsevelvolli
suudesta, ovat sellaisia, jotka lähtevät 
omantunnon sisimmästä ilman minkäänlai
sen ulkonaisen kiihoituksen vaikutusta. Näin 
ollen ed. Stenwallin kanta tässä asiassa on 
aivan väärä. Jo tällä perusteella on mieles
täni ,Rauhaa Kohti" ~~ehden kirjoittelu ja 
Rauhan liiton toiminta lainvastaista. 

En tahdo puuttua enää promemoriassa 
mainittujen muiden järjestöjen toimintaan. 
Se mitä tässä olen sanonut, riittää ja se 
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osoittaa, että etsiväHä keskuspoliisilla on 
o1lut tarpeeksi aihetta kiinnittää yhteiskun
nan ja valtiovallan huomiota nii'hin vaaral
lisiin ilmiöihin, jotka kätkeytyvät ikomin
ternin tässä maassa synnyttämään bvnsan
rintamaan. 

Ed. ·v o n F r e n c k e ll: Herr talman! 
3'7 § av R. 0. stadgar: ,Vi1l dksdagsman 
tili medlem av statsrådet i angelägenhet 
höran:de tili hans ämbets.område fra.mstäUa 
interpellation för rutt i riksdagen behandlas, 
bör han avlämna den til<l talmannen i 
sådan avfattning :och av sådant innehåll, 
som '.i 1 momentet :säges. '' :Sen stadgas det 
vidare att efuer det min'st 20 riksdagsmän 
underskrivit inter.pellationen densamma 
överlämna.s tHl regeringen för a,tt veder
börande minister sedermera :kan avgiva sitt 
svar ,på int1erpellwtionen, och sedan svaret 
avgivits ,el~er meddelande lämnats, a'tt svar 
ej Iran givas å interpellationen samt öv.er
läggningen förkla;rats avslutad, framställer 
talmannen tili dksdagens o. s. ·v. 

Avsikten är ,ty;dlig och klar. Därest det 
har förekommit någonting som rrksdagen 
eUer minst '20 ri:ksdagsmän anse att bör 
venti1erws offen.tligen och regering'ens 
stå'lldpunkt till det spörsmåH, som är väckt, 
bör utredas, så ska;ll interpellationsför
farandet tiHämpas. Man förut!Sätter själv
fallet en saklig heha;ndling och man för
utsätter vidare att därest regeringen giver 
ett ti:llfredsstälrlande svar, ett förtroende
votum gives; men därest regeringen icke 
givit något tillfredsställande svar, uttalas 
ett misstroende oc'h regeringen måste då 
draga lmnsekvenserna. Nu vore det emel
lertid barnsligt att tro att när interpella
tionsdebatten började, det sakliga momen
tet skulle skju:tas i förgrun.den, eller at,t 
riksdagen med spänning skulle av,va;ktat 
det svar regeringe11 hade för avs]kt att 
giva för att sedermera överlägga huruvida 
svaret vore tillfredsställande erler icke. 
Utan att jag erhållit upplysningar från 
detektiva centralpoHsen tror jag mig 
kunna meddela en stor hemlighet: man har 
inte alls avsett att försöka fälla regeringen 
eller ens få någon regeringsmedlem att 
stupa på denna fråga. Man har avsett att 
få ventilera sina åsikter, och man har träf
fat en överenskDmme1se, enligt viiken 
förslagen tili övergång tili dagordningen 
vore sådana att någon regeringskris icke 

skulle åstadkommas. Då regering·en seder
mera relativt klart och tydligt besvarat de 
:Erågor, som rdm. Wiik m. fl. ställde och 
synbarligen givit ett, enligt ri:ksdagsmajDri
tetens uppfattning, tillfredsställande svar, 
borde väl detta svar hava kunnat sakligt 
behandlas på kor.tare tid än hittilis be
hövts och måhända ännu kommer att be
hövas. Man måste beteckna det som 
Dkynne, att interpellationer inlämnas för 
att på ett synnerligen osakligt sätt 'be
handlas 'i strid med god parlamentarisk 
sed, i synnerhet då man hänvisar tili den 
upplysta demokratin i Finland. Det är 
icke min avsikt att här kritisera denna 
demokrati; jag anser mig hava fyllt min 
pl±kt, om jag visar 'huru demokratin till-
1ämpas 'i Finland. Vår parlamentarism 
är på avvägar; och ja;g anser det vara 
min skyldighet att framhålla detta. 

En stor del av riksdagsmännen hava 
emellertid önskat kDmma åt detektiva 
centralpolisen och få dess verksamhet för 
framtiden omorganiserad samt lagd dter 
helt nya riktlinjer. Därvid hava ,dessa 
kritiker icke kunnat skilja emellan vad 
som D. C. medvetet företagit och vad som 
genom en olyckshändelse, en beklaglig 
olyckshände1se, givit anledning till denna 
debatt. J ag har trott a:tt detektiva centra;l
polisen haft tili uppgift att för regerin
gen och dem, som i främsta rummet bära 
ansvaret för landets sälkerhet, meddela hu
ruvida politiska partier medvetet eller 
Dmedvetet stämpla mot rikets säkerhe.t. 
Därför ligger det i sakens natur att en 
detektiv centra'lpolis måste ägna sin upp
märksamhet åt envar politisk organisation, 
som på sitt program upptagit eller vid 
sin verksmnhet tangera frågor, som kunde 
betecknas såsom riksfientliga. Om nu 
D. C:s verksamhet 'helt skU:lle omorgani
seras, så ibetydde detta antagligen, att 
D. C. framdeles icke finge intressera sig 
för politiska organisationer. Då sku1le an
tagligen alla de promemorior, som sanno
likt finnas i D. C:s arkiv, endast få 
en historisk betydelse oeh ej heller kunna 
komp'letteras i framtiden. J ag kan nämli
gen icke tänka mig att D. C. endast upp
gjort ifrågavarande två promemorior, som 
genom en olyckshändelse kommit till all
mänhetens kännedom. Tvärtom tror och 
hoppas jag att en stor del av D. C:s pro
memorior varit egnade IKI.~ och dess 
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vel'ksamhet. Det kan ju även hända att 
genom någon olyckshändelse dessa prome
morior framdeles komma till allmänhetens 
kännedom, varvid de kunde giva stoff för 
en hel kväll ja kanske till 24 timmars he
handling i riksdagen. 

Därest en fullständig omorganisation av 
D; C. skulle äga rum skulle man för fram
tiden förhindra regeringen att via cerrtral
polisen få reda på vad som rör sig under 
ytan i sil:dana politiSka organisationer, 
vilka såsom kameleonter ändra färg. 

Rdm. Kares har i 'ett av sina vanliga 
temperamentsfulla andraganden i dag er
känt, att 1KL såsom riksdagskandida
ter vid senaste val upptagit personer, som 
varit kommunister, men påstått att de bli
vit omvända. Märkvärdigt nog ansåg rdm. 
Salmiala sig kunna framhålla huru rdm. 
Stenwall var ,naiv" då han .trott att de, 
som anslutit sig till fred:sförbundet icke 
kunnat bli förda :bakom ljuset av kom
munisterna. J ag slmlle vilja rikta en dyli:k 
fråga till rdm. Kares. Tror han verkligen 
att personer, som offentligen bekänt sig till 
kommunismen, utan längre omvändelsetid 
äro mogna för att såsom 1KL:s fullödiga 
representanter deltaga i lagstiftningsarbe
tet häd Jag tror det ieke och jag tycker 
det skulle vara skäl för 1KL :s repre
sentanter att först sopa rent för egen dörr 
och först skärpa sitt eget omdöme förrän 
de här kritisera andra riksdagsmäns 
Dmdöme. 

Vad frågan om :bildandet av en folk
front i Finland angår så 'hoppas jag att 
någon sådan icke finnes (Ed. Sergelius: 
Nej det finnes icke !) . Det är mycket möj
Egt, och om rdm. Sergelius går i godo 
för det är det så mycket angenämare. Det 
vore emellertid intressant att veta varifrån 
han har sina upplysningar och vilka kä:l
lor han öst sin visdom ur. Emellertid är 
det att observera, att därest en folkfront 
icke har bildats hos oss, så har den goda 
viljan härtill icke sa!knats hos kommu
nisterna. Därest deras verksamhet för
hindrats är det till stor del tac'k vare 
riksdagens beslut av år 1930 och tack vare 
Lappo varigenom kommunismen officiellt 
förbjöds i vårt land. Emellertid försoker 
kommunismen skapa en dylik folkfont i 
olika länder. Vi veta att de lyckats i 
Frankrike o0h Spanien och deras verksam
het i Sverige var kort före valen synner-

ligen intensiv. Jag har i min hand en 
liten broschyr, skriven av en för mig okänd 
person, herr Gustav Johansson - titeln 
är ,Fo'lkfronten segrar i Frankrike och 
Spanien" - utgiven på arbetarnas kul
turella tryckeri i Stockholm år 1936. Där 
göres en intensiv propaganda för ,en dylik 
forkfronts :bildande i Sverige. Man fram
håller att 'kommunisterna stä:lla frågan ·om 
aktionsenheten i förgrunden. ,1 detta all
varsläge är det mer än någonsin nödvän
digt att arbetets folk, trots va:d som skiljer 
i övrigt, skapar en stark enhetsfront i kam
pen för de närmaste liggande gemensamma 
uppgifterna mot den gemensamma fien
den. '' Vidare fram:hålles i denna broschyr, 
hurusom man kan gå två vägar för att 
skapa denna folkfront. ,1 Sovjetunionen 
skapade de arbetande massorna under kom
munistiska partiets ledning en järnhård 
proletär diktatur, som krossade kapitalis
men och lade grunden till det första social
demokratiska hygget i världen.'' Förfat
taren beklagar sig ytterligare och fram
håller, att ,det tyska och österrikiska 
exemplet visar, att den väg som de tyska 
och österrikiska socialdemokraterna följde 
och som de svenska socialdemokratiska 
högerledarna i dag följa, klasssamarbetets 
väg, icke leder till socialism' '. Vidare 
framhåller författaren att ända till Hitlers 
makttillträde i januari 1933 de socialistiska 
ledarna sahoterade. Kommunisterna för
söka då förgäves skapa en dylik enhets
front. 

I frågan om den franska folkfrontens 
deltagare räknar man med stolthet upp att 
de i folkfronten deltagande partierna ut
göra:s av ,kommunister, socialdemokrater 
och borgerliga radikaler och att dessa kom
rnit överens om ett minimiprogram. '' 

J ag har velat draga fram denna Iilla 
broschyr för att visa, att då kommunisterna 
tro, att de hava möjlighet att skapa en 
dylik folkfront, göra de allt för att åstad
komma en sådan. Jag hoppas att de icke 
komma att lyckas hos oss och jag tror, att 
de ri:ksdagsmän, som påstå, att en folk
front redan bildats, äro oriktigt oriente
r·nde. 

Emellertid händer det här i ri:ksdagen 
och även utom densamma, att man använ
Jer en hel del vilseledande beteckningar 
om motståndarna. När t. ex. socialdemokra
terna ta:la om ,den yttersta högern" avse 
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de därmed IKL. En felaktigare be
nämning av IKL kan man icke tänka 
sig. J ag räknar mig gärna till den yttersta 
högern, men jag kan icke erkänna att 
IKL skulle höra till densamma. J ag 
vill snarare påstå att IKL :s verksam
het skulle giva dem hedersplatsen vid si
dan av den yttersta vänstern (Ed. Tanner: 
Vi" tacka så mycket!). Ja då äro vi kvitt! 
Jag skulle emellertid anhålla att IKIJ 
i framtiden nämnes vid sitt riktiga namn 
IKL och att högern i vårt Jand skulle 
få vara i fred. De, som arbeta för en 
högerriktning, Önska icke sammanblandas 
med IKL. 

Samma felaktiga benämning möter man 
även i borgerliga tidningar i fråga om de 
stridande i Spanien, dar man talar om 
,insurgenter och rebeller" å ena sidan, när 
man menar den borgerliga ri&trringen, som 
förr eller senare kommer att segra, oeh de 
,regeringstrogna'' som även benämnas 
,lojalister". Det är samma felaktiga voka
bulär som man i vår riksdag försöker 
inaugurera. Märkvärdigt nog ansåg rdm. 
Sundström att det är ett ,legalt'' rege
ringsparti, som har makten kring Spaniens 
huvudstad. Jag kom visserligen något 
ytterom ämnet, men jag måste använda till
fället att framhålla, att även vid angrep
pen mot oliktänkande man dock bör kalla 
dem vid deras riktiga namn och icke 
svärta när en politisk riktning, sådan som 
högern är, genom att försöka identifiera 
den med IKL. 

J ag har, sasom även framgick av den 
svenska riksdagsgruppens ordförandens 
meddelanden, att den svenska riksdagsgrup
pen enhälligt omfattat det uttalande som 
gruppordföranden här framställde, gjort 
det närmast för den skull, att jag anser, 
att det ytterligare borde hetonas, hurusom 
genom D. C:s åtgöranden oskyldiga perso
ner blivit lidande, till och med förföljda. 
När jag hörde rdm. Sariola uppträda här 
kom jag att tänka på historien om Sher
lock Holmes och Mr Watson. Sherlock Hol
mes gjorde städse ett gott arbete. De re
sultat, som han åstadkom blevo emellertid 
oriktigt tolkade av mister Watson. Samma 
har varit förhållandet nu då det funnits en 
mängd Mr Watson's i Finland som miss
förstått och misstolkat det som D. C. an
tagligen avsett med sina promemorior. 

Det är självfallet synnerligen b~klagligt 
att dessa promemorior kommit i händerna 
på omdömeslösa människor och på det sät
tet oförvitliga medborgare blivit lidande. 

!Sisäasiainministeri P u h a k k a: Herra 
puhemies! - Eräiden tääHä esitettyjen 
lausuntojen johdosta minun on 'tehtävä 
muutamia muistutuksia. 

Ed. Wiik pani etsivän keskuspdl!iisin 
viruksi muun muassa sen, 'ettei se saanut 
selvää vuoden 1930 n. tS. muilutusjutuista. 
Näiden ju'ttuj.en tutkiminen ei kuitenkaan 
ole kuulunut etsivälle kes1mspoliisi1He, vaan 
muille 'PolilisiviranomaisiHe. Entin:en [Jää
ministeri, ed. Kivimäki, on jo torjunut sen 
väitteen, että etsivä koskuspo1iisi ei olisi 
toiminut ennen Mäntsälän kapinaa, sen 
aikana ja sen. jälkeen, nli.illkuin sen tuli 
tässä asiassa toimia, eikä minuna 1ole sen
tähden aihetta siihen enää puuttua. Ed. 
Wiik esiM.i ~ausunnossaan myös sen väit
teen, että etsivän keskuspoliisin miehiä 
olisi ollut mukana vuonna 1930 paria ,pe
rustuslakivaliokunnan jäsentä vrustaan har
joitetussa väkiva.Uanteossa. Olisin odotta-
nut .ed. Wiikin tietävän, ettei :tämä väite 
pidä paikkaansa. Se seikka, ~ett:ä yksi 
mukana ollei1sta oli aikaisemmin ollut etsi
vän ke·skuspdliisin pa:lveluksessa, ei luon
n:ollise.sti oikeuta ed. Wiikin puheena olevaa 
väitettä. Jos .ed. Wiikin käisitys, että vai
tioHisen 'poliisin o1emassao1o todista<isi tepä.
terveitä valtiollisia oloja, ·olisi oilkea, niin 
tuskin maailmassa missään ·olisi n,ykyiiSin 
terveitä valtiollisia oloja löydettävissä. 

Edelleen ed. Wiik huomautti, kuten ed. 
Räiisänenkin, joistakin tuomioistuimille toi
mitetuista salaisista raporteista. Näillä ra
porteilla tarkoitettaneen asianomaisille syyt
täjille toåmi:tettua aineistoa, jonka käyttä
misestä, si]s o~keudeHe antamiJ:Sesta tai an
tamatta jättämisestä, he ovat itse JPäättä.
neet. Kulloinkin käsiteltävää asiaa kos
kevat :kuu1lustelupöytäkirjat on Juonnol1i
sesti jätettävä oikeuteen, koska ne ovat 
edellytyksenä rusian 'käsittelylle. 

Vie-lä antoi ·ed. Wiiik ymmärtää, että et
sivä keskuspoliisi a:hdistaisi erikoisesti nuo
ria hen:kilöitä, jotka ovat varsin via.tto
maHa .tava:l~a osallistuneet joihinkin kom
munistien .pUJuhiin. Tämän johdo·sta · mai
nittakoon, että valtiollisista ri:koksista vuo
sina 1932-1935 syytetyistä henki[öistä. oli 
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21 :vu~t,ta nuorempia 13.6 % sekä sitä van
hempia 86.4 %. 

Puheet dsi,vän keskuspolöisin muka käyt
tämistä 1provokaattoreista on tavanta:kaa 
toistunut väilte, jossa ei ole voitu osoittaa 
olevan mitään perää. .Ed. Wiikin mainit
sema Kosti Santala ei ol·e lroskaan ·oHut 
etsivän keskuspoliisin palveluksessa, eikä 
myöskään 11ikoksesta tuom~ttuja henkilöitä. 

Ed. In'kilä erehtyi luullessaan, että nyt 
kysymykse:ssä olevissa muilstioissa olisi kult
tuurilibera,aJleiUa tarkoitettu hänen eduiSta
maansa puoluetta ja sen julkaisuja. Sana 
on muisticoihin otettu samassa merkityk
sessä, jossa sitä on käytetty eräiltä kom
munistiorgani:saattoreilta tavatuissa oh
jeissa, eli niitä kirja1li~suuden ja taiteen 
harrastajia, jotka ovat ryhmittyneet ,.,Tu
lenkantajain" · ympärilLe, tal'koittavana. 
Kokonaan virheellinen on ed. Inkj:län tieto, 
että etsivä keskuspoliisi olisi antanut en
tisestä kansanedustaj.asta Matti Paasivuo
res'ta lausunnon, jossa hänet olisi mainittu 
kommunilst:iiksi. 

Mitä tulee ed. Inkiilän ja ed. Räisäsen 
viittaamiin tietoihin, joita olisi työna,nta
ji.J.le annettu työntekijöistä, niin ovat val
otilon viranomaiset joskus tiedustelle~t etsi
vältä keskuspoliisilta, oljlko siNä ja mitä tie
toja jostak:ill nimeltä mainitusta työnteki
jästä, ja on etsivä keskuspoli]si velvolli
suutensa mukaisesti vastannut tällaisiin 
tiedUJSt,eluihin ilmoittamalla sillä ·ehkä ol
~eet tiedot. Mitään lausuntoja eivät nämä 
vastaukset ole olleet. Jos joillakin työn
antaj'ien järjestöillä ·on sellaisia tietoja ja 
[uetteloita, joihin ·ed. RäisätiLen viittasi, 
mitä seikkaa ·en tunn,e, niin nämä ovat 
asia,nomaisten järjestöjen itsensä hankki
mat ja laatimat. 

Ed. KUJusisto uudi1sti sen UJSein toistetun 
väitteen, että etsivän keskuspoliilsin oikea 
silmä ei 1olisi nä;kevä. Olen niin usein jou
tunut ,torjumaan tämän väitt,een, että en 
siihen enää halua a:iikaa tuhlata. J·o·s ed. 
Kuusisto itse ~vielä uskoo sanottuun väit
teeseen, niin minua se tode~1la hämmäs
tyttää. 

Ed. Räilsrunen 1se'losti jotain kantelua, 
j·onka , Tulenkan ta:j at "-lehden to:imittaj a 
on tehnyt oikewskans1erille. Mielestäni on 
tässä asiassa parasta odO'ttaa o]keuskansle
rin ,päätöstä, en:kä sen tähden tahdo siihen 
puuttua. Sama koskee myöskin Umisoikeuk
sien liittoa, jonka asia on oikeuden käsite.l-

tävänä. Ed. Räisäsen epäily, että et1sivä 
ke.skuspoliisi käyttäisi n. s. kolmannen as
teen tutk~mustapoja, on täydellisesti väärä. 

Suomen kommunistinen puolue on jo 
vuonna 1932 todennut, että hautajaisia 
V'Oidaa,n menestyksellä käyttää kommunisti
seen propagandaan, minkä vuoksi oli var
sinkin niihin ai'koihin syytä valvoa erä;1tä 
hautaustilaisuuksia. Tämä valvonta oli kui
tenkin yleensä järjestyspoliisin asiana. 
Koko a:sia1la, ·ei vi:~meisinä vuosina enää 
o[e ollut merkitystä. 

Ed. M. Ryömän kuulema kertomus jon
kun nuorukaisen kuljettelemisesta ja paiko
tusyrityksestä on luonnollisesti kaikkea pe
rää vajiHa. Ed. M. Ryömä kertoi muitakin 
sellaisia kuulnpu'heita, joita hän tuskin itse
kään uskonee. S.uoje1uskunnille ei etsivän 
keskuspoliisin papereita ·ole annettu eikä 
niitä siis ole voitu suojeluskun:takursseil[a 
käyttää. SuojeluskuntapääHystön :kokouk
sissa ovat etsivän keskuspoliisin toimihen
kilöt joskus esittäneet alustuksia asivis·ta, 
joista niitä on heiiltä nimenomaan pyy
detty. Eräässä seUaisessa alustuks-essa 
viime helmikuussa on aineistona käytetty 
m. m. kyseessä olevan promemorian edel
listä osaa, ensi sijassa si:inä olevia tietoja 
ja otteita kominternin ja .Suomen kommu
nistisen ;puolueen :päätöksistä. ja ohjeista 
(Eduskunnasta: Seilvä on sitten!). 

Ed. S i ,11 a n p ä ä: Ka!tiSoen tähän myö
häiseen aikaan en aio monta minuuttia vai
vata eduskuntaa. Tämän pitkän keskuste
lun aikana, joka ~tää:llä on 'Ollut, on ryh
mäni .puolesta esiltetty monia hyviä lausun
toja, joihin pääasia:ssa yhdyn. lVIutta. tää;llä 
on, varsinkin IKL:n puolelta, esitetty lau
suntoja, jotka asettavat totuuden päälael
leen, jossa viimeinen 1puhuja Salmialla tah
toi esittää Rauha-lehden räikeyttä. iMinä 
sanoisin, että j~s sitä verra:ttais~in Ajan 
Suuntaan, niin kyllä Ajan Suunta siinä 
voittaisi. Suomen Ra,uha.nliit.on jäsenenä 
j.a viime vuonna julkaistun ,Rauhan päi
vä"-julistuksen, nimellä ,Suomen naisiHe", 
a:llekirjoittaja,na katson ,velvoUi:suudekseni 
torjua ne mielettömät hyökkäyroset, jotka 
täählä tätä liittoa vastaan on tehty. Kan
sa~nvälisen naisten rauhan ja vapauden lii~ 
ton Suomen osasto tahtoo maailmanliiton 
puolesta panna vastalauseensa täällä esitet
'tyjä .syytöksiä vastaan. Sillä tämä Eitto 
on jo perustami,sestaan asti maailmansodan 
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aikana 1m·5 kansainli~ton syntysanojen lau
sujana kaikessa toiminnassaan oHut kan
sainliiton ja :sen aatteen ensimmäisiä puol
tajia, ei ka:skaan sen repijöi1tä, niinkuin 
meiillä äärimmäisessä oikeistossa on oltu. 
Kun l:i.itto keväällä 193·5 pani alulle koko 
maata käsittävän nim1en keräyksen ,·Ka:n
sojen v,etoomus halHtuksiin", jota etsivän 
keskuspoliisin muistiossa mainitaan rikol
Jisena 'tekona, oli se juur~ kansainliiton tu
kemista tarkoittava toimenpide, minkä ;pi
·täi:si oUa !kunnialla mainittava. Virkaat·e
kevä ulkoministeri Mantere sanoikin 16 päi
vänä syyskuuta 1936 adressia täällä vas
taanottaessaan, että sen kohdat sisältyivät 
hallituksenkin ulkopoliittiseen ohjelmaan ja 
uskoi kako Suomen kansan olevan sen ta
kana. Emme myöskään voi käsittää, että 
jos Neuvostoliitto on ottanut rauhankysy
myksen ohjelmaansa, Suomen Rauhanliitto 
olisi senkautta muuttunut kommunistiseksi. 
Rauhanliitto ei ole muuttunut, vaan toimii 
samojen pedaatt·eid:en mukaan,, joita se on 
alusta alka,en noudattanut. 

J o·tta kansainvälisen naisten rauhan ja 
vapauden :liiton toimintaohjelma tuEsi kai
kiUe tunnetuksi, es1tä:n liiton työvaliokun
nan laatiman toimilnta:s·elostuksen, joka val
mistui syksyllä 1935, siis ennenkuin etsi
vän keskuspoliisin muistiot tu~iva:t ·tunne
tuksi. Siinä seliMtä.än, mitä liitto tahtoo ja 
mitä se ei tahdo. Tämä on julkaistuna leu
tolehtisessä nimeltään ,iTietoja kansainvä
hsen naisten rauhan ja vapauden liiton 
työmaa:lta", ja esitän tästä lentolehtisestä 
vain 'Ponnet. Tässä sanotaan: ,Mitä emme 
tahdo: 1) Me emme tahdo, että Suomi 
ensimmä:isenä ja ainoana maana riisuun
tuisi aseista emmekä ta:hdo alistua asu
maan !kenenkään orjana omassa maa:s
samme. 2) Emme tahdo heiikentää maam
me tarpeellista :puolustusta, mutta kasvat
tamalla yleistä mieEpidettä rauhan hen
keen tahdomme tEihdä jyrkän eron to·deUi
sen puoLustuksen ja sotakiihkoilun välillä. 
3) Emme tahdo tuomita tässä asiassa toi
sin ajaUelevia. Tiedämme, että tiet, jo]ta 
tahdomme kuilkea, ova:t kansainliiton hen
gen mukaiset, mutta ne ovat vielä >liian 
uusia, jotta kaikki ·voisiva;t niitä seurata. 
Mutta me emme voi va.stalauseetta alistua 
siihen, että meitä sanotaan vastuuttomiksi 
kan:salaisiksi tahtoessamme tehdä positii
vista rauha:ntyötä.'' Ja he E·säävät: ,Mitä 
me tahdomme: 1) Me tahdomme työsken-

neHä maailmanrruuhan vakiinnuttami:seksi 
kollektiivisen turvallisuuden pohjalla. 2) 
Me <tahdomme luoda maassamme vahvan 
kansa:in:liittoa tukevan mielipit,een, joka 
yhdessä samanlaisen mieilipiteen kanssa 
'kaikissa mai:ssa ei voi olla merkityksetön. 
3) Tahdomme työskennellä sovinnolli'suu
den aikaansaamiseksi oman kansamme 
keskuudessa :samaten kuin myöskin kanso
jen keskeisessä yht·eistyö.ssä kansamvälisten 
selkkausten ra:tka:isemi.seksi kansain[iiton 
peruskirjan ja Kellogg-Mpimuksen mu
kaoo. '' 
~un täällä '0ll väitetty, ·että rauhanHitto 

on ja:kanut rikoksellisia lento~ehtisiä, mi
nuHa on tääHä mukanani ne ·lentolehtiset. 
Joka haLuaa, saa tutustua ni1ihin täällä. 
Minä pyydän, että IKL:n edustajat tutus
tuvat näihin, koska he erittäin ovat hyö
känneet niitä vastaan. 

.Ed. T a r k k a ne n: Herra rpuhemies! -
P.yydän saada kannattaa ed. Lohen teke
mää ehdotusta peruste'ltuun päiväjärjestyk
seen siirtymiseksi. Samalla ilmoitan, että 
maalaisliiton eduskuntaryhmä tulee äänes
tämään ed. Lohen tekemää .päiväjärjestyk
seen siirtymise'hdotusta. 

Ed. T a n ne r: Eduskunta ei mielestäni 
olisi tehtävänsä tasalla, jos se näin perus
teellisen keskustelun jälkeen tyytyisi yksin
kertaiseen kaavaan siirtyessään päiväjärjes
tykseen. Tarkoitukseni on sen vuoksi sosiali
demokraattisen eduskuntaryhmän puolesta 
esittää päätöslauselmaehdotus ja olin aiko
nut sitä vähän laajemmin perustella, mutta 
luulen edustajien olevan kiitollisia, jos tästä 
ajan myöhäisyyden vuoksi luovun. Tyydyn 
senvuoksi vain esittämään tämän ·ehdotuk
seni kuuluen se seuraavalla tavalla: ,Kuul
tuaan hallituksen vastauksen ja sitä seu
ranneen keskustelun eduskunta toteaa, 
ettei etsivän keskuspoliisin toiminta vastaa 
sille asetettavia kohtuullisia vaatimu'ksia, 
minkä vuoksi eduskunta odottaa riippumat
tomien henkilöiden toimesta suoritettavan 
perinpohjaisen tutkimuksen toimeenpanoa 
tämän laitoksen järjestelyyn ja toimintaan 
nähden sekä tämän tutkimuksen tulosten 
aiheuttamaa laitoksen uudelleen järjestelyä, 
ja siirtyy päiväjärjestykseen.'' 

Ed. K o m u: Minä kannatan ed. Tan
nerin tekemää ehdotusta. 
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Pääministeri Kallio: Minä en ole tah
tonut sekaantua :tähän keskusteluun, sillä 
tämähän on nykyiselle hallitukselle oikeas
taan sijaislkärsimystä ja siitä syystä minä 
en puutukaan niihin huomautuksiin, joita 
täällä on tehty. 

Kumminkin katson velvollisuudekseni 
muutamaHa sana:lla kosketella ed. Kareksen 
lausuntoa, koska hän nimenomaan kohdisti 
sanansa muutamissa suhteissa minuun. Ed. 
Kares näki hallituksen ohjelmassa mieles
tään heikon kohdan, kun sen ohjelmassa sa
notaan: hallitus tulee päättävästi torju
maan kaiken yhteiskuntavastaisen toimin
nan tulkoon se miltä taholta tahalliSa. Ed. 
Kares väitti, e!ttei yhteiskuntavastaista toi
mintaa voi tulla muulta taholta kuin 
marxilai•selrta taholta. Minun täytyy kysyä 
ed. Karekselta, onko hänellä i~seliään niin 
huono muisti, vai luuleeko hän muilla olevan, 
ettei se ulottuisi Mäntsälään ja sen edel
liseen aikaan. Ed. Kares puhui siinä hen
gessä, että ha:llitus on ,toisella taholla'' tar
koittanut IKL: ää. Ei hallitus sitä ole sa
nonut, sillä hallitus puhuu vain yMeiskun
tavaistaisista pyrikirmyksistä, enkä ymmärrä, 
miksi ed. Kares tahtoo kaikkien tuntemat
tomien puolesta vastata. Ed. Kares muis
tutti minulle, ettei 6-7 vuotta sitten ollut 
hallitukseni jaksanut seisoa vartiopaikal
laan. Minä nöyrästi myönnän, ettei halli
tukseni ilman uutta iainsäädäntöä voinut 
kasvavaa kommunistien rienausta estää ja 
sen tähden jätimmekin esityksen niin sano
tuiksi kommunistilaeiksi. Mutta minä muis
tutan ed. ~arekse1le, että seuraajallama:ne, 
vaikka sen johdossa oli maan arvovaltaisin 
henkilö, oli vielä suuremmat vaikeudet 
sen ,.,•toisen tahon" puolesta, jonka ed. 
Kares nyt katsoo tulevaisuuteenkin nähden 
olemattomaksi j'a jota minäkään en toivoisi 
ikänä näyttälll1ölle ilmestyvän. Mutta kun 
tällaista on näin äsken ollut, niin katsoi 
hallitus tarpeelliseksi tällai.sen huomautuk
sen ottaa ohjelmaansa. Olen erittäin tyyty
väinen, ettei ed. Kares tutkimuksissaan ole 
löytänyt muuta moitittavaa hallituksen 
ohjelmassa. 

Mitä itiSe asiaan :tulee, niin etsivän kes
kuspoliisin tehtävä on salaista, jossa var
maankin kaikissa oloissa voi tapahtua sel
laista, joka ei olisi suotavaa. Mutta halli
tus on avonaisesti myöntänyt etsivän kes
kuspoliisin toiminnassa tapahtuneen sel
laista, jota se on valittanut ja luvannut 

pitää voimiensa mukaan huolta, ettei täl
iaista enää tapahtuisi. Ja enempää ei voi
tane äsken toimeensa ryhtyneeltä hallituk
selta vaatia. 

l\'l:itä täällä tehtyihin päiväjärjestykseen 
siirtymisen muotoihin tulee, niin katsoo 
hallitus, ettei ed. Furuhjelmin esittämä 
muoto päiväjärjestykseen siirtymiselle, jo
hon sisältyy tavallaan moite nykyiselle hal
litukselle, tunnu asialliselta. Mitä toisiin 
päiväjärjestykseen siirtymisehdotuksiin tu
·lee, niin eivät ne sisällä asiallisesti enem
pää kuin mihin hallitus vastauksessaan on 
ilmoittanut ryhtyvänsä, huomioon ottaen, 
että tutkimusten tulosten jälkeen voi hal
litus vasta toimenpiteensä määritellä, ku
ten ed. Tannerinkin ehdotus edellyttää. 
Tällä huomautuksella voi hallitus suostua 
siihen, että eduskunta hyväksyy herra pu
hemiehen päiväjärjestykseen siirtymisen si
jasta joko ed. Lohen taikka ed. Tannerin 
esityksen perusteltuun päiväjärjestykseen 
siirtymise.stä. 

Ed. K i v i s a l o: Aikomukseni oli esit, 
tää pari asiatietoa Someron yhteiskoulun 
selkkauksen valai.semiseiksi sekä ehdottaa 
mielestäni tarpeelli.s~a toimenpiteitä asian 
parantamiseksi. Mutta kun herra opetus
ministeri sen jälkeen on 'lausunut toivo
muksen, ettei siihen asiaan puututtaisi nyt, 
kun tutkimukset ovat ikesken ja kun ed. 
Sariolan lausunto ja hänen lukeman.sa asia
kirjatkin ovat, joskin omalaatuisella, mutta 
kuitenkin luotettavana tavalla selvittäneet 
asiaa,. niin luovun enempää sanomasta. 

Ed. Lumme: Tämän jo 12 tuntia kes
täneen keskustelun aikana ovat eräät n. s. 
isänmaallisen kansanliikkeen edustajat ala
arvoisella tavalla käyneet käsiksi m. m. 
Suomen Rauhanliittoon, joka .suorittaa a:r
vdkasta työtä rauhan tahdon vahvistalll1i
seksi maassamme. Viimeksi on ed. Salmiala 
väittänyt Suomen Rauhanliiton vaaralli
simmaksi etsivän keskuspoliisin mainitse
mista järjestöistä. Raskas on myös hänen 
syytöksensä, että Suomen Rauhanliiton toi
minta on lainvastaista ja ett~ se suorittaa 
propagandaa Venäjän hyväksi. Ne ovat 
väitteitä, joita ed. Salmiala ei pystynyt to
distamaan eikä pystykään sitä tekemään. 
Ed. S<almialan rä~keä syytöstulva on omi
naista hänelle ja siiksi siihen ei kannata 
kiinnittää '8llempää huOillliota. 
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Kun Suomen Rauhanliitto v. 1907 on ko
tikaupungissani Tampereella perustettu, 
siis ,lähes 30 vuotta sitten, niin ei vakaan 
hämäläiskansan keskuudessa silloin enem
pää kuin nytkään ole ajateltu harjoittaa 
isänmaa1le vaaranista toimintaa. Etsivä 
keskuspoliisi on kuitenkin tunnetussa ja 
pa.ljon puhutussa muistiossaan, joka oli tar
koitettu salaiseksi, mutta onneksi joutui 
julikisuuteen, viitannut Suomen Rauhanlii
ton olevan kosketuksissa kommunistisen toi
minnan kaMsa. Se ei ole totta. Suomen 
Rauhanliiton työ on rakentavaa työtä, eri 
kansalaispiirejä toisiinsa sitovaa ja myötä
tunnolla rauhan ja hyvän tahdon merkeissä 
ulospäin suuntautuvaa työtä. Sehän sään
töjelltSäkin mukaan haluaa toimia kansain
liittoaatteen hyväksi ja kansainliiton työn 
tunnetuksi tekemiseksi, kansainvälisten ky
symysten julkisen ja kansanvaltaisen käsit
telyn hyväksi, kansojen välisen aseista rii
suutumisen edistämiseksi, kansainvälisen 
yhteistoiminnan hyväksi henk~sellä, yhteis
kunnallisella ja taloudellisella alalla, kan
s&mme eheyttämiseksi valistuksen, keskinäi
sen arvonannon ja luovan yhteistyön poh
jwlla. Ei ole niin ihmeteltävää vaikkapa 
valitettavaa kyUä, että täällä joku edustaja 
koskettelee suuria ja arvdkkaita asioita 
harkitsemattomaila tavalla. Mutta on sur
keata, että valtion palkkwamassa laitoksessa 
annetaan niin vähän arvoa näille suurille, 
koko ihmiskunnan onnelle peräti merkityk
sellisille periaatteiHe j'a ;leimataan niiden 
kannattajat ja niiden periaatteiden puo
lesta uhrautuvasti ja epäitsekkäästi työs
kentelevät ja koko elämänsäkin antaneet 
henkilöt Moskovan asioilla liikkuviksi. 
Tämä tehdään ilman mitään todisteita ja 
edesvastuuntuntoa. Syytökset on otettu 
kuin ilmasta. Se ei anna kaunista kuvaa 
etsivän keskuspoliisin toiminnan periaat
teista, harkintakyvystä ja totuudenrakkau
desta. Suomen Rauhanliitto kuuluu kan
sainliittoyhdistysten kansainväliseen unio
niin ja t•ahtoo siten os&Llistua yleismaail
malliseen rauhan työhön herättämällä 
kansainvälistä yhteistuntoa kansassamme. 
Se surullinen tosiseikka, että etsivä kes
kuspoliisi on ryhtynyt epäilevällä ta
valla seuraamaan moitteettomina kansa
laisina tunnettujen henkilöiden johtamia 
epäpoliittisiakin järjestöjä, osoittaa täydel
listä arvoste>lua:ryvyttömyyttä ja etsivän kes
kuspoliisin tehtävien olevan epäpätevissä 

käsissä. Samaa osoittaa se, miHä tavalla 
etsivä keskuspoliisi tahraa ja 'loukkaa par
haita ja kunnioittavimpia kansalaisiamme 
esittäen heidät salavehkeilijöiiksi, jotka alen
tuvat ylläpitämään salaista yhteyttä jon
kun laitoksen tai kominternin kallS'sa, joka 
julkisesti häpäisee niitä arvoja, joita mai
nitut jä:rjestöt ja kansalaiset aatteellisella 
to1minn&lla:an tahtovat puolustaa ja edistää. 
Hwllituiksella ja eduskunnalla on täysi syy 
ryhtyä tuulettamaan etsivää keskuspoliisia. 
Puolueeton ja perusteellinen tutkimus on 
välttämätön. Etsivän keskuspoliisin pysy
väiselle kannalle asettamisesta ei voi tulla 
nykyjään kysymystäkään. Tässä yhtey
dessä en malta olla kiinnittämättä huomiota 
siihen ikiihkoisaan sotahenkeen ja aseelli
suuden nostattamiseen, jota maassamme 
harjoitetaan. Se todella on vaarallista, se 
repii mitä rauha rakentaa. Siihen on syytä 
viranomaisilla ja erikoisesti etsiväHä keskus
poliisilla syytä kiinnittää huomiota. Tämä 
!kansa haluaa ,elää rauhassa ja sen viran
omaisten tulee tukea jokaista rauhan hy
väksi lain pohjalla tapahtuvaa toimenpi
dettä, niin myös Suomen Rauhanliiton 
työtä. 

Ed. K a r e s: Herra pääministerin lau
sunnon johdosta tahdon huomauttaa pari 
seikkwa. Hän sanoi, että hän on tyytyväi
nen, että minä en muuta muistutusta oh
jelmasta ole löytänyt. Eihän tässä nyt ole 
ollut tutkittavana koko se ainekirjoituksen 
jäsennys, jota hallitus nimittää ohjelmak
seen. Tässähän on kysymys vain niis·tä 
kohdista ohjelmassa, jotika koskevat yhteis
kuntajärjestystä j. n. e. Minä en ole lau
sunut muuta yleistä arvostelua ohjelmasta. 

Mitä tulee tähän pääministerin tarttu
maan lauseeseen, niin minusta pääministe
rin lausunto viittaa sii!hen, että tätä jäsen
nystä tehtäessä ei ole tarkasti ajateltu, 
mitä lauseilla tal1koitetaan. Minä huomau
tan, että !kysymyksen alaisessa kappaleessa 
on kaksi- kolme lausetta. Minä myönsin, 
että ikappa1een alkuosa voidaan kyllä sovit
taa ehkä tarvittaessa eri ryhmiin. Sano
taan nimittäin näin: ,Hallitus katsoo vel
vollisuudekseen tarkoin vaJlvoa ~aillisen jär
jestyksen ja yhteiskuntarauhan ylläpitä
mistä.'' Sehän on aivan oikein sanottu ja 
yhteiskuntarauhaa voidaan kyllä häiritä 
miltä puolelta tahansa ja mistä ryhmästä 
tahansa, milloin äärimmäisestä oikeistosta, 
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johon me emme kuulu, milloin keskustasta, 
niinkuin esim. konikapinan aikana, milloin 
taas äärimmäisestä vasemmistosta. Yhteis
kuntarauha voidaan kyllä rikkoa mistä ta
liansa ja sitä täytyy hallituksen valvoa, 
ettei sitä ri:kota ja epäilemättä esim. La
puan liike rikikoi yhteiskuntarauhaa. Se 
rikkoi myöskin laillista järjestystä. Sel
laista kyllä voi tapahtua mistä tahansa. 
Mutta mitä tämän lisäksi tarkoittaa seu
raava lause, johon minä olen käynyt kä
siksi, nimittäin, rettä hallitus tämän lisäiksi 
,tulee päättävästi torjumaan kaiiken yhteis
kuntavastaisen toiminnan tuLkoon se miltä 
suunna;lta tahansa". ,Yhteiskuntavastai
nen toiminta", sii1s sellainen toiminta, 
jonka tarik:oitus on kaataa yhteiskunta. 
Minä väitän, että Lapuan liike sen suurim
pina väkiva1ta~aikoinalk:aan ei ollut yhteis
kuntavastainen, vaan tahtoi lujittaa yhteis
kuntaa, tahtoi vahvistaa yhteiskunnan pe
rustuksia (Eduskunnasta naurua). Se ei 
kieltänyt yhtään ainoata yhteiskunnanista 

'arvoa (Vasemmrulta: Eikö yhtään hävetä!). 
Sen täytyi väkivaltakeinoihin turvautua 
sentähden, että lailliset elimet olivat huo
liillattornia ja antoivat asiain mennä sellai
seen suuntaan, että yhteiskunta olisi hajon
nut. Yhteiskuntavastaisuutta ei totis~sti 
tässä maassa tarvitse toistaiseksi pelätä 
muualta kuin marxilaisten puolelta. Sen
tähden oli tarpeetonta hallituksen lisätä tä
hän sanoja ,miltä suunnarlta tahalliSa". Se 
oli letkaus, jonka tarkoitus kyllä ymmärre
tään, mutta joka sisältää sellaisenaan epä
totuuden. 

Mitä taas tulee herra pääJministerin huo
mautukseen, että minä olisin tehnyt vää
rän syytöksen häntä ja hänen hallitustaan 
vastaan. Silloin kuin Lapuan liike alkoi, ei 
ollut eräitä Jakeja, joita olisi tarvittu, 
mutta minä samalla väitän, että silloinen 
hallitus oli pääsyynä siihen, että Lapuan 
liike, voimaJkas isänmaallinen liike, ajettiin 
nimenomaisel·le väkivallantieHe. Se tapah
tui sinä päivänä, jolloinka ha'llitus koetti 
eduskunnassa viedä iävitse lakia, jolla olisi 
kommunistikirjapainojen vallattomuus es
tetty. Eduskunta hyilkäsi tämän lain niistä 
lupauksista huolimatta, mitä oli Lapuan 
lähetystöUe annettu, että muka vartijat val
vovat, ja hallitus oli niin heikko, että se ei 
tehnyt tästä tärkeästä asiasta edes luotta
muskysymystä. Sinä iltana, kun se tieto 
tuli Lapuan kokoukseen, sinä iltana alkoi-

vat ne voimat vaiikuttaa, joita ei enää voitu 
hillitä (Eduskunnasta: Se oli vaikuttanut 
jo ennen!). Minä olen tääHä kerran aikai
semmin sanonut, että se ilta oli meidän vai
keimpia Htojaunme. Sai tehdä kaikkensa, 
·ettei sieltä kokouksesta heti lähdetty niille 
teille, mille sitten myöhemmin J.ähdettiin. 
Näin on asian laita, hallituksen heikkous oli 
ilmeinen. Halilitus tahtoi pitää parlament
taarisen rauhan ja sovinnon eikä tarttunut 
asioihin, ja sitä paitsi olisihan ollut mah
dollisuus kun nähtiin, mitenikä asiat kul
kivat, jo toukokuussa kutsua ylimääräiset 
valtiopäivät, niinkuin sitten kutsuttiinkin, 
niitä asioita varten, jotka olivat ehdotto
masti järjestettävät, jotteivät maan asiat 
mene laillista järj,estystä vastaan. Minusta 
on ollut ikävää näihin seikkoihin puuttua, 
mutta kun herra pääministeri tahtoi nii:hin 
puututtavaksi, niin minun täytyi tämän 
verran huomauttaa. 

Pääministeri K a 11 i o: Minä luulen, että 
sillä sanansaivartelulla, minkä ed. Kares 
hallituksen ohjelmaan nähden täällä teki, 
ei päästä siitä, että yhteiskuntarauhan häi
ritseminen on myöskin yhteiskuntavastaista 
toimintaa (Eduskunnasta: Aivan!). Minä 
luulen, ettei eduskunta, ei ainakaan allekir
joittanut, hyväksy niitä väitteitä tähän oh
jelmakohtaan nähden, joita ed. Kares teki, 
sillä ei sellaisilla selityksillä Lapuan liikkeen 
l a i t t o muu d e t tule yhteiskuntatoimin
nalle myönteisiksi, kyllä ne ovat vastaisia 
ja semmoisina pysyvät. 

Mitä sitten tulee ed. Kareksen huomau
tukseen 1929-1930 ajoista, niin minä huo
mautan, että minun hallitukseni ensim
mäisiksi töikseen antoi kokoontumislaeista 
ja painolaista ehdotuksen eduskunnalle, 
joista toinen hyväksyttiin ja painolaki kyllä 
hylättiin, ja on aivan oikein, kuten ed. Ka
res sanoi, että hallitus ei tehnyt siitä luot
tamuskysymystä mutta ei se oikeuttanut 
Lapuan liikettä ulkoparlamenttaariseen toi
mintaan (Eduskunnasta: Rikoksiin ! ) . Hal
litus jo silloin ilmoitti, että se tulee anta
maan uuden esityksen, niinkuin se myö
hemmin antoikin, samoinkuin kommunisti
laeistakin, ja tämän kautta ei Lapuan liike 
tule missään suhteessa sen parempaan va
loon, kuin sen historia näyttää (Eduskun
nasta: Oikein, aivan ! ) . 
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Ed. I n k i l ä: Minun aikaisemmin täällä 
antamani lausunnon johdosta herra sisä
asiainministeri ilmoitti, että kulttuurilibe
raali-sanalla etsivän keskuspoliisin muis
tioissa tarkoitetaan ainoastaan ,Tulenkan
taja"-lehteä ja niitä, jotka ovat tämän lie
peillä kulkevia. Minun täytyy tämän joh
dosta kumminkin huomauttaa, että tämmöi
nen selitys ei sovi ensinkään sanontaan 
siinä lauseessa, jonka minä esitin kokonai
suudessaan. Tässä lauseessa nimittäin pu
hutaan kulttuuriliberaalisesta sanoma- ja 
aikakauslehdistöstä. Jos olisi tarkoitettu 
ainoastaan yhtä lehteä, niin ei olisi voitu 
käyttää tämmöistä sanontaa. 

Mitä tulee siihen ilmoitukseen, minkä 
herra sisäasiainministeri teki etsivän kes
kuspoliisin Matti Paasivuoren suhteen an
tamista tiedoista, niin minun täytyy sanoa, 
että mitä minä aikaisemmin sanoin se pitää 
varmasti paikkansa. Minä olin itse keskus
lautakunnan jäsenenä, minä jouduin hy
vinkin tarkasti tutkimaan etsivän keskus
poliisin tiedoitusta, koska minun oli mää
rättävä kantani Paasivuoren ehdokkuuteen 
nähden. Näin ollen minä olen varma siitä, 
että asianlaita oli niinkuin minä sanoin. 

Mitä sitten tulee siihen muotoon, millä 
etsivä keskuspoliisi on eri työmailla toimi
vista antanut tietoja, niin se on tietysti 
toisarvoinen asia, muoto voi olla yhdenlai
nen tai toisenlainen. 

Ed. V o i on m a a: ~Ilinunkin täytyy 
panna vastalause sitä väärää todistusta vas
taan, jonka ed. Salmiala täällä on antanut 
Suomen Rauhanliitosta. Minulla on ollut 
tässä kuussa tilaisuus keskustella kansain
välisen Rauhanliiton pääsihteerin kanssa, 
jolla oli Suomen Rauhanliitosta ainoastaan 
hyvää lausuttavana, Rauhanliitosta, jonka 
hän yhdisti Leo Mechelinin ja Hjalmar J. 
Procopen nimiin. Ed. Stenwall on täällä 
erinomaisen sattuvasti huomauttanut, että 
ei rauhanliittoja ole olemassa Neuvosto-Ve
näjällä eikä muissa diktatuurimaissa, vaan 
ne on sieltä tyyten hävitetty pois, mutta 
että nykyaikaiseen demokratiaan kuuluu 
myös järjestetty rauhanliike. Mitä Suo
men rauhanliikkeeseen tulee, niin ainakin 
sen parin viime vuoden äänenkannattajissa 
nimenomaan on aivan selvästi korostettu 
sitä tosiasiaa, että Suomen Rauhanliitto 
ajaa sellaista aseitten riisumista, joka ta
pahtuu kansainvälisesti. Minun ei sen pi-

temmälti tarvitse tätä Suomen Rauhanlii
ton toiminnan oikeata luonnetta selostaa. 

Yksin tein tahdon minä huomauttaa, että. 
täällä tänä iltana ovat suuresti erehtyneet 
ne, jotka ovat väittäneet, että nyt on tässä 
välikysymyksessä pääasiana ollut kysymys 
kommunisteista eikä mistään muusta. Täällä 
on aivan oikein sanottu, että ei ole tuotu 
kommunisteista esille yhtään ainoata uutta 
tosiasiaa, jota ei olisi sanomalehdissä jo 
esitetty. Ei se ole yleistä mielipidettä kuo
huttanut, mitä on etsivän keskuspoliisin 
muistiossa puhuttu kommunisteista. Se on 
siis täydellisesti harhaan kulutettua voimaa, 
mikä täällä on käytetty kommunistisaarnoi
hin ja kommunismin mainostamiseen, josta 
kommunismin päämaissa kaiketi ollaan hy
vin kiitollisia Suomen eduskunnalle, niin
kuin Euroopan lehdistössä jo EK: n muis
tioiden johdosta on kierrellyt uutisia siitä, 
kuinka Suomen hallituksessa ·istuu Mosko
van agentteja. Samanlaista on ollut tänä 
iltana kuultu puhe näistä kansanrintamista. 
En kuluta siihen aikaa, huomautan vain, 
että kyllä me voimme täällä Suomessa pu
hua kansanrintamasta ja toivoakin kansan
rintamaa, sellaista kansanrintamaa, jonka 
Suomen työmiehet ja Suomen talonpojat 
varmaankin aikanansa täällä muodosta
vat m. m. sitä fascismia vastaan, jonka 
ed. Kokko täällä moneen kertaan tänä 
iltana julisti meidän maassamme olevan ja 
toimivan. Se mikä on yleistä mielipidettä 
suututtanut meidän maassamme ja mikä on 
antanut aihetta välikysymykseen, on ollut 
se kaamea tunne, jota vapaat kansalaiset 
ovat tunteneet, kunnialliset kansalaiset, 
kun ovat tienneet etsivän keskuspoliisin, 
tuon niin erinomaisen ,pätevän" valtiol
listen ja sivistysasiain arvostelijan, harjoit
tavan heitä kohtaan. Täällä on olemassa 
laillisia yhdistyksiä, joilla on vastuunalai
sia toimihenkilöitä ja jotka ovat luulleet 
toimivansa kaikin puolin laillisessa tarkoi
tuksessa, nyt he saavat ihmekseen huomata, 
että he ovat pitkän aikaa olleet heidän sel
känsä takana toimivan EK: n tarkkamuina 
ja muistioihin kirjoittamisen esineenä j. n. e. 
Sil.tä kunniasta kansalaiset tahtovat kiittää. 
Ne kansalaiset ja järjestöt osaavat olla il
man EK: n holhousta. Nämä kansalaiset 
ja järjestöt ovat EK:lle suuttuneet ja 
suuttumus on ollut aivan oikeutettu, niin
kuin tänäkin iltana on saatu kuulla ja niin
kuin 'Suomen kansa on sen varmasti tunte-
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nut. Mielihyvin on todettava, että hallitus 
asettuu samalla kannalle. Me olemme sen 
kuulleet itse sisäministerin suusta, ja kun 
se on niin kovin harvinaista tähän asti 
ollut, on se ollut hyvin mieluisaa kuulla, ja 
kun parannusta luvataan, niin on loppu 
kaiketi oleva hyvä. Minä ainakin olen 
siinä toivossa, että todellinen parannus ja 
käänne nmssa kansalaiselämän tärkeissä 
asioissa nyt tapahtuu, ja näin ollen tämä 
välikysymyskeskustelu sittenkin on var
masti ollut hyödyksi. 

Sisäasiainministeri P u h akka: Ed. 
Inkilän viimeisen lausunnon johdosta pyy
dän sawda Jukea sen etsivän keskuspoliisin 
lausunnon kohdan, johon 'hän viittasi, jotta 
nähtäisiin, onko etsivä keskuspoliisi sano
nut, että entinen edustaja Matti Paasivuori 
olisi ollut kommunisti. Viipurin läänin 
läntisen vaalipiirin keskuslautakunnalle 
osoittamassaan kirjelmässä 15 päivältä tou
ko'lmuta 1933 etsivän keskuspoliisin Vii
purin osasto lausuu: ,Viitaten eräitä kan
sanedustajaehdokkaita koskeviin tieduste
luihinne alaosasto kunnioittaen ilmoittaa 
sem·aavaa: - - - - Ammattijärjestön 
puheenjoht,aja Matti Paasivuori on ollut 
jäsenenä Helsingin kirvesmiesten ammatti
osastossa sen Lakkauttamiseen saakka, mikä 
tapahtui Helsingin raastuvanoikeuden pää
töksellä elokuun 17 päivänä 1931.'' 

Muuta ei tästä asiasta ole lausuttu. Kes
kuslautakunnan tiednstelun johdosta on 
tällainen ilmoitus tehty, ja sen paikkansa 
pitäväisyyttä ei kukaan voine kieltää. 

Ed. Wiik: Till rdm. von Frenckell vill 
jag 'ha sagt, att han förvisso har missför
stått interpellationens väsen och syftemål 
då han tror, som det förefaller, att man 
med en interpellation i allmänhet avser att 
fälla en regering. I de större parlamenta
riska länderna framställer man vid varje 
session tiotal och t. o. m. hundratal inter
pellationer utan att ha någon sådan avsikt. 
Enligt vår riksdagsordning avser interpel
lationen att vinna uppgift om regeringens 
ståndpmrkt i viss fråga. Vår interpellation 
står sålunda i samklang med riksdagsord
ningen och likaså med hittills gängse 
praxis, som har <befunnits motsvara ett 
behov i vårt statliga liv. 

Ed. Kareksen parjailut on täällä jo saa
tettu oikeaan valoon, joten minun ei tar
vitse niihin sen lähemmin puuttua. Mutta 
kun hän kehtaa sanoa minusta 'henkilökoh
taisesti, ·että minun mielipiteitteni mukaan 
pitää ottaa ase käteen ja tappaa vastustaja, 
niin se on niin törkeätä, ettei odottaisi edes 
ed. Kareksen suusta sellaista tulevan. 

Ed. Kares: Enhän minä, herra paa
ministeri, millään tavalla väitä että halli
tuksen ja eduskunnan menettely kirjapaino
asiassa, olisi antanut Lapuan liikkeelle lailli
sen oikeuden iähteä sille tielle, IIllille se 
lähti. Ei se antanutkaan laillista oikeutta, 
vaan se ajoi, pakotti kansaikunnan me
nestymisen nimessä lälitemään sille tielle, 
koska mitään muuta keinoa ei ollut. Tah
toisin myös sanoa, että Lapuan liike ei tar
vitse :historian edessä pU'hdistusta nykyi
seltä hallitukselta eikä myöskään hallituk
silta vuonna 1929 ja 1930. Se seisoo ilman 
niiden hallitusten todistusta. Ja mitä ta
hansa historia tuleekin sanomaan tämän 
liikkeen tekemistä laittomista teoista, niin 
yhtä historia ei 'koskaan tule eikä voi väit
tää, nimittäin että Lapuan liike olisi ollut 
yhteiskuntavastainen. Se oli päinvastoin 
yhteiskunnan perustuksia lujittava, sitä se 
tarkoitti ja siihen se tähtäsi. 

Kun minulla kerran on puheenvuoro, 
niin ihmettelen, että pari kolme puhujaa 
vasClllmalta on sanonut, että ed. Salmiala 
ja muut puhujat ovat tehneet vääriä syy
töksiä rauhanyhdistystä vastaan. Ei ed. 
Salmiala antanut mitään todistusta rauhan
yhdistyksestä, vaan rauhanyhdistyksen 
omat aikakauskirjat. Nämä todistukset an
nettiin rauhanyhdistyksen omalla suulla, 
ottakaa huomioon se. Ei ed. Salmiala voi
nut antaa mitään todistusta (Vasemmalta: 
Hän tulkitsi! - Aivan kiCI·osti!). Hän ei 
tulkinnut mitään, vaan luki sanasta sanaan 
paperista useita otteita. 

Ed. Wiikille huomautan, että olen ker
ran viime istuntokautena lukenut pitkän 
lausunnon ed. Wiikin arkaisemmasta valtio
päivätoiminna:sta, jossa nimenomaan uhat
tiin aseiden käyttöä (Ed. Wiik: Älkää vää
ristelkö!). Ei se ole vääristelyä, se luet
tiin silloin sanasta sanaan, ed. Wiikin omat 
lausunnot. Ja ed. Wiik on nyt samalla 
kannalla, sitä minä sanoin. 
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Pääministeri K a 11 i o: Minä en tahdo 
tätä sanailua jatkaa enkä ;ta:hdo miksikään 
todistajaksi pyrkiä. Minä olen vedonnut 
historiaan, joka aikanaan sanoo, mitä La
puan liike on ollut. Mutta sen minä sanon 
ed. Karekselle, että jokainen, joka rikkoo 
omavaltaisesti Jihteiskunnan rauhaa, on yh
teiskunnan vastainen (Ed. Komu: Sen 
sanoi tuomioistuin jo!). 

Ed. Riipinen: Ed. Sillanpää on 
täällä yrittänyt puolustella Naisten Rau
han ja Vapauden Liittoa (Ed. Sillanpää: 
Ei yrittänyt, vaan puolusti!). Hänen puo
lustuksensa ei sano oikeastaan yhtään mi
tään. Kyllä tiedetään, että Naisten Rauhan 
ja Vapauden Liittoon kuuluu kilttejä nai
veja rouvia ja neitejä (Ed. Sillanpää: 
Kiitos ! ) , niin täällä kuin muuallakin (V a
semmalta: Ne ovat paljon mukavampia!). 
Mutta ehkäpä juuri siksi tätä liittoa voi
vat käyttää hyväkseen kutka vain. Ja tosi
asia on, että niihin kokouksiin, joita tämän 
liiton ja marxilaisten yhteistoiminnalla jär
jestettiin, täytyi viranomaisten puuttua. Ne 
rauhankokoukset olivat sen luontoisia (Ed. 
Ryömä: Eikö ne ollut hajupommit! -
Ed. Sillanpää: Eivät ne olleet viranomai
set, vaan IKL!). Ja lisäksi N. R. ja V. 
liiton päätoim~kunta Genevessä on nyt 
juuri antanut sellaisen vetoomuksen, että 
jos valtakunnat siihen vetoomukseen suos
tuisivat, siis kävisivät tukemaan Espanjan 
punaista hallitusta taloudellisesti, niin se 
johtaisi maailmansotaan. Siis se toteuttaisi 
kominternin käskyt. Sellaistakin rauhan
työtä nämä ed. Sillanpään puolustamat 
rauhanyhdistykset suorittavat. 

Ed. Simojoki: J\IJ:i.elestäni tääu'lä ovat 
eräät innokkaat rauhanasian ajajat puhu
neet omituisella tavaJlla ristiin. Ed. Voion
maa käytti .puheenvuoron, jossa hän sanoi, 
ettei Neuvosto-Venäjällä sa:lEta semmoisia 
liikkeitä kuin esim. muha:nliitto ·on, .ett,ei 
sillä ole Neuvosto-Venäjällä minkäänlaisia 
toiminnan mahdoHisuuksia. Sen:sijaan ovat 
tääl.lä edustajat Wiik ja Hihlanpää .puhu
n,eet Neuvosto~Y.enäjän rauhanpyrkimyk
sistä, siitä, kuinka N euvosto-Venäj.ä tätä 
nykyä ajaa rauhanpoliH1kkaa, sellaista, jota 
myös muika harjoittaa Suomen Rauhan
liitto. Ed. Voionmaa pani täällä vasta
lauseen. Minä panen myös vastalauseen täl
laista puhetapaa vastaan, että tää1lä Suo-

men :kansan eduskunnan jäsenet hetkellä, 
jolloin NeuvostoN enäjä .evalmoi Inkeriä ja 
Karjailaa hyökkäysa:i:keittensa toteuttami
seksi, tääl.lä puhutaan Neuvosto-Venäjän 
rauhanrakkaudesta, että tääHä kansanedus
tajat puhuvat Neuvosto-Venäjän rauhan
pyrkimyksistä hetke'llä, jolloin Neuvosto
Venäj.än [rentolwneret lmrkkaavat maamme 
itsenäisyyttä tavalla, jonka iluul;isi nosta~ 
van suuttumuksen punan jokaisen kansan
edustajan 'poskille. 

Ed. I n :k i l ä: Se retsivän keskuspoliisin 
'lausunto, jonka 'herra sirsäasiainministeri 
tääil.lä äsken luki, oli sellainen, että lain 
mukaan ei voitu ka;tsoa vaalikelpoiseksi 
'henkilöä, josta tä:llainen tieto oli annettu. 
Tuo järj.estö, jonka jäseneksi hänet oli 
mainittu, oli nimittäin tuomilttu kommunis
tiseksi ja siilien järjestöön kuulunut oli 
kommunistipykälän alainen. Olisi luullut, 
että etsivä keskuspoliisi olisi voinu,t antaa 
Paasivuore:sta joitakin muitakin tiretoja, 
rsemmoisia tietoja, jotka olisivat asettaneet 
hänet oikeampaam vaJloon rkuin tuo lyhyt, 
kuiva ilmoitus. Ja niinkuin minä jo aiem
min sanoin, niin ko.rkein hallinto-oikeus ei 
katsonut itseHään rolevan syytä kiinnittää 
mitään huomiota tähän tällaiseen i~lmoituk
seen, vaan julisti J:>aasivuoren vaal:ikelpoi
seksi. 

Ed. K a r e s: Vielä ikerran herra ,paa
minist,erille. :Se liike, jota vastaan Lapuan 
Erke nousi, jota vastaan se ainoastaan 
nousi, eikä mitään muuta, se oli :kokonaan 
yhteiskuntavastainen. :Se kielsi kaikki yh
teiskunnan rperustukrset, se orl:iJsi rikkonut 
koko meidän yhteiskuntamme. Liike, joka 
tarkoitti tämän l:i!i:kkeen :kumoamista, oli, 
jos mikään yhteiskuntaa puoltava. Sitä ei 
voi millään tavana mainita yhteiskunta
vastaiseksi. J ä toiseksi: minä vo~sin esirt-
1tää historiasta lukemattom:iJa esimerkkejä 
rsiitä, että yhteirskunna,n tukemiseksi, sen 
perustusten lujirttaaniseksi on sekä aatterelli
sesti että myöskin asiallisesti täytynyt rik
koa yhteiskuntarauhaa. Sehän on aivan 
selvää, että niin on ollut ja niin tulee käy
mään usein eteenkinpäin. 

PääJministeri K a 11 i o: Ei täilläkään se
lityksellä ~ed. Kares voi yEstämäänsä lii
kettä yhteiskuntamyönteiseksi saada. Se ei 
mene kenenkään järkeen, että sellainen, 
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joka laittomasti ,riikkoo yhteiskuntarauhaa, 
ei olisi yhteislrnntava:s'tainen. Minä 'Olen ed. 
Kareksen kanssa aivan samaa m~eltä, että 
koko kommunistien toiminta oli yhteiskun
tavastaista, mutta meidän parlamenttaari
nen elämämme antaa toisenlaiset keinot sitä 
vastaan taistella kuin sen, että lähteä oma
valtaisesti sitä tuhoamaan. Kyllä minäkin 
tiedän, että historia hyvä:ksyy sellaiset vrul
lankumoukset, joissa ovat vallankumouksel
lise,t päässeet voitoHe, mutta ei tässä siiJtä 
ole kysymys. 

Ed. Kares: Yhteiskuntarauhaa on täy
tyDJYt tässäkin maassa rikkoa varsin suu
resti, jotta yhteiskunta pelastuisi ja yhteis
kunnan voima säi:lyisi. Minä muistutan 
vain ,esim. vapaussodasta. ,Sililoinhan rikot
tiin yhteiskunnan rauhaa, mutta pelastet
tiin yhteiskunta ja voimistettiin se. ,Sehän 
Dn yleinen laki maailmassa. 

Pääministeri K a 11 i o: Kyllä minusta 
on jo lii,an pi:tkäJle mennyttä, että 1Suomen 
vapaussotaa ja Lrupuan lilikettä vermtaan 
.toisiinsa (Ed. Kares: Ei ole yhtään liikaa! 
Ne ovat rinna:kkai:sliiildmitä! - Ed. Tan
ner: Hu:tigaani:liike se on!). 

Keskustelu juEstetaan (päättyneeksi. 

Puhemies: Valtiopäiväjärjestyksen 
37 ~:n 2 momentin mukaisesti esitän nyt 
eduskunnan hyvä;ksyttäväksi päiväjärjes
tykseen siirtymisen, jonka san31muoto on 
seuraava:: ,,Kuultuaan annetun seliltyksen 
eduskunta siirtyy päiväjärjestykseen.'' 
Kutsun tätä ehdotusta .pu'hemiehen ehdo
tukseksi. 

Vastoin ,pUhemiehen ehdotUJSta on ,ed. 
Furuhjelm ~ed. 1Sergeliuksen kannattamana 
ehdottanut seuraavan .päiväjärjestykseen 
sii11tymisen sanamuodon: ,KuuHuaan herra 
sisäasiainm:inist:erin vastauksen ja sitä seu
ran'!lJeen kel?kustelun, toteaa eduskunta, 
että välikysymyksessä mainittujen muis
tioiden kautta joukko nuhteettomia ja 
lainkuuliaisia ka.nsalaisia sekä muutamat 
täysi!ll laillisessa 'ta·rkoituksessa toimivat yh
distykset ilman riittävää syytä on a:setettu 
harhaanjohtavaan ja niiHe alentavaan yh
teyteen sekä että aatteeillisia harrastuksia 
on tehty epäilitävilusi, mistä on seurauksena 

aina:kin eräiden nilmeltä mainittujen hen
kilöiden ja järjestöjen osalta ollut, että 
ne ovat joutuneet loukkall!vi·en arvostelu
jen, vieläpä vainon alaisiksi, sekä että nämä 
seikat, vaikka ha1Htus niitä valittaa, eivät 
ole vastauksessa saaneet tyydyttävää selic 
tystä. Eduskunta toteaa edeHeen, että hal
litus on ryhtynyt ja ,aikoo ryhtyä .to:imen
piteisiin tämäntapaisten <tapausten ehkäise
miseksi, ja 1lausuu, että tässä tarkoituksessa 
etsivän keskuspoliisin toiminta on järjes
tettävä niin, että kansalaisten perustus
Jaissa taattuja 'Oikeuksia ei vastaisuudessa 
saa:teta vaa,raU~n, ja siirtyy päiväjärjestyJk
seen. '' Kutsun tätä ,ehdotusta ,ed. Fu
ruhjelmin ehdotukseksi. Ed. Lohi ed. 
Tarkkasen kannattamana on ehdottanu<t 
seuraavan päirväjlirjestykseen siirtymisen 
sanamuodon: ,Eduslmnta, todeten, että et
sivän keskuspoliilsin t:ehtäviin :kuuluu 'ennen 
kaikkea ~a~llista yhteiskuntajärjestystä vas
taan veh:keilevien tpiirien toiminnan paljas
taminen, kehoittaa hallitusta ;va:lvomaan, 
·ettei sen taholta annettavien :tiedoitusten 
tai muun toiminnan kautta ,saateta lainkuu
liais~a kansll!laisia tai laillliiSia yhdistyksiä 
epämääräisten vihjailujen tai aiheettomi'6ll 
syytösten alaisiik:si, ja siirtyy päiväjärjes
tykseen.'' Kutsun tätä ehdotusta ed. Lo
h·en ehdotukseksi. Ed. Tanner ed. Komun 
kannattamana on ehdottanut seuraavan 
päiväjärjestykseen siirtymisen sanamuo
don: ,Kuultuaan hallituksen vastauksen ja 
sitä seuranneen keskustelun eduskunta to
teaa, ettei etsiviiJn keskuspoliisin ltJoiminta 
vastaa: sille a:setetta:via kohVuuHisia vaati
muksia, minkä vuoksi eduskunta odottaa 
riippumattomien henki:löiden 'toimesta suo
ritettavan 'perinpohjaisen 'tutkimuksen toi
meenpanoa tämän laitoksen järjestelyyn ja 
toimintaan nähden sekä tämän tu.tkimuk
sen 'tulosten aiheuttamaa la:~toksen uudeil-. 
leen järjestelyä, ja siirtyy .päiväjärjestyk
seen." Kutsun tätä ehdotusta ed. Tanne
rin ,ehdotukseksi. 

Se•lonteko myönnetään oikea;ksi. 

Puh e m ies: Äänestyksessä ehdotan 
meneteltäväksi siten, että ·ensin .ä.änestetään 
ed. Furuhjelmin ja ed. Tannerin ehdotus
ten välillä, voittanut asetetaan vastaehdo
tukseksi ed. Lohen ehdotukselle ja sii!ll.ä 
äänestyksessä voittanut asetetaan 1lopuksi 
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vastaehdoturnseksi puhemiehen 'esittämälle 
päiväjärjestykseen siirtymiseHe. 

Menettelytapa hy·väksytään. 

Äänestykset ja päätös: 

1) Äänestys ·ed. Furu'hj.elmin ja ed. Tan
nerin ehdotust'en väil.illä. 

Joka tässä äänestyksessä hyväJksyy ed. 
Tannerin ehdotu:ksen, ään•est!ää ,jaa"; j!()ls 
,,ei" voittaa, on ed. Furuhjelmin ehdotus 
hyväksytty. 

P u 'he mies: Äänestyksessä on annettu 
146 jaa- ja 40 ei-ääTIJtä, 6 tyhjää; poissa 7. 

Eduskunta on •tässä äänestyksessä hyvälk
synyt ,ed. Tannerin ehdotuksen. 

2) Äänestys ed. Tannerin ja ed. Lohen 
ehdotusten välillä. 

Joka hyväksyy ed. Lohen ehdotuksen, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. 
Tannerin ehdotus hyväiksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
88 jaa- ja 102 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 8. 

Eduskunta on tässä äänestyksessä hyväk
synyt ed. Tannerin ehdotuksen. 

3) Äänestys puhemiehen ehdotuksen ja 
ed. Tannerin ehdotuksen väl~llä. 

J dka hyväksyy puhemiehen ehdotuksen, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. 
Tannerin ·ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
71 jaa~ ja 120 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 7. 

Puh ,e m i e s: Eduslkunta on siis hyväk
synyt ed. Tannerin ehdotuksen. 

Puheenvuoron saatuaan 'lausuu 

Ed. P i llk a m a: Pyydän avointa äänes
tystä. 

Puh e m i e s: Avointa äämestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä edustajia, jotka 

kannattavat avointta äänestystä., nousemaan 
seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lu:kee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Ala-Kulju, Alestalo, Annala, J., Annala, 
V., Asikainen, Böök, Halonen, A.,. Harja, 
Heilkkinen, Hilden, U., F,Iirvensalo, Honka, 
Horelli, Huittinen, Hänninen, Jauhonen, 
Jouikanen, Junes, Jussila, Jutila, Kaasalai
nen, Krullio, Kalliokoski, Kares, Kekkonen, 
Kemppi, Kirra, Kivioja, Koivisto, Koivu
ranta, Kokko, Kukkonen, Kylänpää, Kämä
räinen, Lahdensuo, Lehtonen, Leinonen, 
Leppälä, Linkomies, Lintulahti, Lohi, Luos
tarinen, Luukka, Löt'hman-Koponen, Mal
mivaara, Moilanen, Nikkola, Niuikkanen. 
Nurmesniemi, Oksanen, Paavolainen, Pen
nanen, Pi,lkama, Pilppula, Pohjala, Pohjan
noro, Riipinen, Saarinen, Salmiala, Salo, 
Sariola, Sirrnojoki, Soini, Soininen, Talkala,. 
Tartkkanen, Tolppanen, Tulkia, Tuomivaara, 
V aarama, W ainio, V ehkaoja, V enho, V este
rinen ja Vilhula. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aarniokoski, Aattela, Ampuja, Andersson, 
Arhama, Bonsdorff, von Born, Bryggari, 
Cajander, Colliander, Eskola, Estlander, 
Fagerholm, von Frenckell, Frietsch, Fu
ruhjelm, Haga, Hakala, Halonen, T., Han
nula, M., Harvala, Helenelund, Helenius, 
Hilden, A.,. Hiltunen, Huotari, Hämäläi
nen, Hästbaclka, Ikonen, Inkilä, Jern, Joki
nen, E., Jotkinen, K., Jovero, Juutilainen, 
Kannisto, Karjalainen, Kilpeläinen, V., 
Kilpi, Kivisa•lo, Koivulahti-Lehto, Komu, 
Koponen,. Kosonen, Kuittinen, Kujala, 
Kullberg, Kulovaara, Kupari, Kuusisto, 
Kääriäinen, Lastu, Lauren, Lehtokoski, Le
pistö, Lindström, Linna, Lumme, Malka
mäki, Marttila, Meriläinen, Metsäranta, 
Miilkki, Muhonen, Mustasilta, Mälketläinen, 
Niskanen, Nordström, Paasonen, Pekkala, 
Peltonen, Penttala, Perho, Pesonen, Pitkä-
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silta, Puittinen, Pyy, Raatikainen, J., Raa
tikainen, U., Rantala, Rapo, Reinikainen, 
Rytinki, Ryömä, H., Ryömä, M., Räisänen, 
Salmenoja,, Sergelius, Sillanpää, Sinisalo, 
Stenwall, Sundström, Swentorzetski, Syr
jälä, Syrjän.en, Söderhjelm, Tanner, Tervo, 
Toivonen, Tolonen, Turkia, Tu:rlkika, Törn
gren, V allas, Welling, W enman, Wickman, 
Wiik, Wirtanen, Voionmaa, Väisänen ja 
Österholm. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 12 
edustajaa: 

Brander, Hannula, U., Kaijalainen, Kar
vetti, Kilpeläinen, K. E., Kivimäki, Lah
tela, Lorukainen, Mantere, Oksala, Salo
vaara ja Tuorila. 

P u h e m i e s: Äänesty(ksessä on annettu 
75 jaa- ja 112 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Tan
nerin ehdotuksen. 

P u h e lffi i e s: Eduskunnan 
täysistunto pidetään ensi 
!kello 15. 

seuraava 
perjantaina 

Täysistunto lopetetaan keskiviikkona lo
kakuun 21 p:nä kello '5,22. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 





19. Perjantaina 23 p. lokakuuta 1936 

Päiväjärjestys. 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi >Suomen leima
konttorin ja ruksiisikonttorin yhdistä
misestä leima- ja valmisteverokontto-
riksi ........................... .. 

Asiakirjat: >Suuren valiokun
nan mietinnöt n:ot 7 a ja 7; valtio
varainvaliokunnan mietintö n:o 3; 
hallituksen esitys n:o 11. 

2) Ehdotus laiksi oikeuden myön
tämisestä Osakeyhtiö Maakiinteistö
pankille lähettää kiinnitys- ja lain
huudatusasiakirjoja kirjeessä tuomio-
istuimelle ........................ . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 9 ; lakivaliokunnan 
mietintö n:o 5; hallituksen esitys 
n:o 33. 

Ainoa käsi t te 1 y: 

3) Kertomus hallituksen toimenpi-
te~ä vuonna 1935 ............... . 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n:o 2; ulkoasiain
valiokunnan mietintö n:o 6; mainittu 
kertomus. 

Esite 11 ä ä n: 

4) Hallituksen esitys n:o 41 laiksi 
oikeudesta lähettää viranomaisille ja 
niiltä saada asiakirjoja postitse anne-
tun lain muuttamisesta ........... . 

kello 15. 

Siv. 

486 

" 

" 

487 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

5) Lakivaliokunnan mietintö n:o 6 
hallituksen esityksen johdosta laiksi 
kiellosta käyttää maatalouskiinteistöä 
velan maksuun eräissä tapauksissa .. 

6) Ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 8 sen johdosta, että eduskunnan 
tietoon' on saatettu asetus Italian 
kanssa kauppavaihdon ja siihen kuu
luvien maksujen järjestelystä tehdyn 
väliaikaisen sopimuksen voimaansaat-
tamisesta ........................ . 

7) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 6 hallituks,en esityksen joh
dosta laiksi erään valtion omistaman 
alueen luovuttamisesta Helsingin kau-
pungille ......................... . 

8) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 7 hallituksen esityksen joh
dosta määrärahojen myöntämisestä 
ampumaradan rakentamiseksi Helsin
gin varuskuntaa varten sekä puolus
tuslaitoksen ammuslataamon raken
nustöiden loppuun suorittamista var-
ten ............................. . 

Siv. 

487 

" 

" 

" 

Puhetta johtaa puhemies Hakkila. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat von Frenckell, Kivimäki, Kämä
räinen, Lonkainen, Mantere, Paavolainen, 
Peltonen, Pennanen, H. Ryömä ja Tark
kanen. 
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11moitus:a.siat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tä
män päivän istunnosta yksityisasiain vuoksi 
edustajat Kämäräinen ja Tarkkanen, kun
nallisten tehtäväin takia ed. Peltonen ja 
virkamatkan takia ed. Paavolainen, ensi 
tiistain istunnosta virkamatkan takia ed. 
Hirvensalo ja ensi tiistaiaamuun asti lähei
sen omaisen vakavan sairauden takia ed. 
Pennanen. 

Oikeuskanslerin kertomus virkatoimistaan ja 
lain noudattamista koskevista havainnoistaan 

vuodelta 1935. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että eduskun
nalle on valtioneuvoston oikeuskanslerin 
kirjelmän ohella kuluvan lokakuun 21 päi
vältä saapunut kertomus oikeuskanslerin 
virkatoimista ja lain noudattamista koske
vista havainnoi8ta vuodelta 1935, mikä ker
tomus nyt on edusta,jille jaettu. 

Päiväjärjestyksessä olevat a.siat: 

1) Ehdotus laiksi Suomen leimakonttorin ja 
aksiisikonttorin yhdistämisestä leima- ja 

valmisteverokonttoriksi. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n:o 11, jota on valmis
televasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 3 ja suuren valiokunnan 
mietinnöissä n:ot 7 ja 7 a, esitellään k o 1-
m a n t e e n k ä s i t t e l y y n. 

Puhemies: Toisessa käsittelyssä paa
tetty lakiehdotus voidaan nyt joko hyväk
syä tai hylätä. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Eduskunta hyväksyy lakiehdotuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia 'On loppuun käsitelty. 

·~-----~ ---~···-~---

2) Ehdotus laiksi oikeuden myöntämisestä 
Osakeyhtiö Maakiinteistöpankille lähettää 
kiinnitys- ja lainhuudatusasiakirjoja kirjeessä 

tuomioistuimelle. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n:o 33, jota on val:m:is
televasti käsitelty lakivaliokunnan mietin
nössä n:o 5 ja suuren valiokunnan mietin
nössä n:o 9, esitellään k o l m a n teen 
k ä s i t t e l y y n. 

Puhemies: Toisessa käsittelyssä paa
tetty lakiehdotus voidaan nyt joko hyväk
syä tai hylätä. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Eduskunta hyväksyy lakiehdotuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Kertomus hallituksen toimenpiteistä 
vuonna 1935. 

Bsitellään ·perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 2 ja ulkoasiainvaliokunnan mie
tintö n:o 6 ja otetaan ainoaan käsi t
t e l y y n niissä val:mistelevasti käsitelty 
mainittu hallituksen kertomus. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
perustuslakivaliokunnan mietintö n:o 2 ja, 
mikäli kertomus koskee suhteita ulkovaltoi
hin, ulkoasiainvaliokunnan mietintö n:o 6. 

Ehdotan meneteltäväksi siten, että kes
kustelu suoritetaan ja päätökset tehdään 
erikseen kummastakin mietinnöstä. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskustelu: 

Ed. R ä i s ä n e n: Pyydän, että tämä 
asia pantaisiin pöydälle <6llsi viikon ensim
mäi;geen istuntoon. 

Ed. Sundström: Pyydän kannattaa 
ed. Räisäsen tekemää ehdotusta. 
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Puhemies: Kun kaksi edustajaa on 
ehdottanut asian pantavaksi pöydälle, tulee 
se valtiopäiväjärjestyksen mukaan panta
vaksi pöydälle. Kehoitan seuraavia puhu
jia lausumaan mielensä pöydällepanoajasta. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. S a l m i ala: Olisin vain maininnut, 
että minä käsittääkseni pyysin ensimmäi
seksi puheenvuoron moneen kertaan. 

Puhemies: Kirjallisesti pyydetyt pu
heenvuorot annetaan työjärjestyksen mu
kaan ensiksi. 

Ed. Salmia l a: Tämän jälkeen mi
nulla ei ole mitään enempää sanottavaa. 

Ed. Estlander: Avstår. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
pää ttyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Räisänen ed. Sundströmin kannatta
mana ehdottanut, että asia pantaisiin pöy
dälle ensi viikon ensimmäiseen istuntoon. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puh e mies: Kun muuta ehdotusta ei 
ole tehty, pannaan asia pöydälle 
ensi viikon ensimmäiseen istuntoon. 

4) Ehdotuksen laiksi oikeudesta lähettää 
viranomaisille ja niiltä saada asiakirjoja 

postitse annetun lain muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n:o 41 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti l a k i v a l i o k u n t a a n. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan puhemiesneuvoston ehdotuksen mu
kaisesti pöydälle seuraavaan istuntoon: 

5) Ehdotuksen laiksi kiellosta käyttää maa
talouskiinteistöä velan maksuun eräissä 

tapauksissa 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n:o 6; 

6) Sen johdosta, että eduskunnan tietoon on 
saatettu asetus Italian kanssa kauppavaihdon 
ja siihen kuuluvien maksujen järjestelystä 
tehdyn väliaikaisen sopimuksen voimaan-

saattamisesta, 

laadittu ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 8; 

7) Ehdotuksen laiksi erään valtion omistaman 
alueen luovuttamisesta Helsingin kaupungille 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 6; sekä 

8) Määrärahojen myöntämistä ampuma
radan rakentamiseksi Helsingin varuskuntaa 
varten sekä puolustuslaitoksen ammuslataa
mon rakennustöiden loppuun suorittamista 

varten 

koskevan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 7. 

Puhemies: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi perjantaina kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 15,15. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 
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Päiväjärjestys. 

Il m o i t u k s ~~ a. 

Ensimmäinen käsittely: 

1) Ehdotus laiksi kiellosta käyttää 
maatalouskiinteistöä velan maksuun 
eräissä tapauksissa ............... . 

A s i a k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n:o 6; hallituksen esitys 
n:o 32. 

2) Ehdotus laiksi erään valtion 
omistaman alueen luovuttamisesta 
He'lsingin kaupung~lle ............ . 

A s i a k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n: o 6; hallituksen 
esitys n:o 39. 

Ainoa käsittely: 

3) Kertomus hallituksen toimenpi-
teistä vuonna 1935 ............... . 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n: o 2; ulkoasiain
valiokunnan mietintö n: o 6; mainittu 
kertomus. 

4) Asetus Italian kanssa kauppa
vaihdon ja siihen kuuluvien maksujen 
järjestelystä tehdyn väliaikaise.n sopi-
muksen voimaansaattamisesta ...... . 

A s i a k i r j a t: Ulkoasiainvalio-
kunnan mietintö n: o 8; mainittu ase-
tus. 

kello 14. 

Siv. 

490 

, 

491 

490 

A s i a k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n: o 7; hallituksen 
esitys n: o 40. 

Esitellään: 

6) V aitioneuvoston oikeuskanslerin 
kertomus vuodelta 1935 ........... . 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

7) Perustuslakivaliokunnan mietin
tö n: o 3 eduskunnan oikeusasiamie
hen toiminnastaan vuonna 1935 anta-
man kertomuksen johdosta ....... . 

8) Lakivaliokunnan mietintö n:o 7 
hallituksen esityksen johdosta laiksi 
lohkotilan kiinnitysvastuun rajoitta-
misesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

9) Valtiovarainvaliokunnan mietin
tö n:o 8 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi valtion bilanssin ulkopuo
lella olevien lainasaatavien siirtämi-
sestä suhdannerahastoon ........... . 

10) Työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n: o 1 asuntokysymyksen alalla 
olevien epäkohtien poistamista tar
koittavan toivomusaloitteen johdosta 

11) Laki- ja ta1ousva1iokunnan mie
tintö n:o 2 lakialoitteen johdosta, joka 
sisältää ehdotuksen Iaiiksi köyhäinhoi-
tolain 5 §: n muuttamisesta ....... . 

Siv. 

514 

516 

" 

" 

" 

5) Ehdotus määrärahojen myöntä
misestä ampumaradan rakentamiseksi 
Helsingin varuskuntaa varten sekä 
puolustuslaitoksen ammuslataamon ra
kennustöiden loppuun suorittamista 

Puhetta johtaa puhemies H a k k i il a. 

varten . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 491 

62 



490 Tiistaina 27 p. lokakuuta 1936. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Hirvensalo, J ern, Kaasalainen, 
Kokko, Komu ja Salmiala. 

Ilmoitusasli.at: 

Loman pyynnöt. 

VapautUista eduskuntatyöstä saavat ·tästä 
istunnoota kunnallisten asioiden tä:hden 
ed. Kokko ja vinkatehtävien vuoksi ed. 
Kaasalainen sekä tämä:n viikon istunnoista 
sairauden .takia ed. 'Salmiala. 

Unsi hallituksen esitys. 

P u h e m ies: Ilmoitetaan, että edus
kunnaUe on tasavallan presidentin kirjel
män ohella kuluvan [okakuun 23 .päi·vältä 
saapunut hallituksen ·esitys ;n: o 42, joka 
on nyt edustajille jaettu. 

Päiväjärjestyksessä olevat 111siat: 

1) Ehdotus laiksi kiellosta käyttää maa
talouskiinteistöä velan maksuun eräissä 

tapauksissa. 

Esitellään lakivaliokunnan mi.etintö n:o 6 
ja otetaan ·ensi mm ä i se en käsi ·t.t e-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty hal
lituksen es~tys n :o 32, joka sisä!ltää ylJä
mainitun [akiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on la
kivaliokunnan mietintö n:o 6. 

. Puheenvuoroja ,ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
juliistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r 1e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

2) Ehdotus laiksi erään valtion omistaman 
alueen luovuttamisesta Helsingin 

kaupungille. 

Esitellään ·valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 6 ja otetaan ensimmäiseen 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti !kä
sitffity haHituksen ·esitys n :o 39, joka sl,. 
sältää yHämainitun lakiehdotuksen. 

•P u h e mies: Käsittelyn pohjana on 
valtiova.rainv:aHokunnan mietintö n: o 6. 

Puheenvuoroja ei !haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia ilä:hetetään 
s u u r e. e n ,v a 1 i o k u n t aan. 

Muutos päiväjärjestykseen. 

Puhemies: Päiväjärjestykseen teh-
dään se muutos, ·että ensin otetaan ainoaan 
käsittelyyn 4) ja 5) asia ja sen jälkeen 3) 
asia. 

4) Asetus Italian kanssa kauppavaihdon ja 
siihen kuuluvien maksujen järjestelystä teh
dyn väliaikaisen sopimuksen voimaansaatta-

misesta. 

Esitellään u:llmasiainva!liokunnan mietintö 
n:o 8 ja otetaan ainoa.an kä,si·tte-
1 y y n siinä vaJmistelevasti käsitelty yllä
mainittu asetus. 

Puhe m ies: Käsittelyn pohjana on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n: o 8. 

.Puheenvuoroja ei haluta . 

U1koasiaim.va:hokunnan ehdotus hyväksy
tään. 

Asia on loppuun käsitelty. 
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5) Ehdotus määrärahojen myöntämisestä 
ampumaradan rakentamiseksi Helsingin va
ruskuntaa varten sekä puolustuslaitoksen 
ammuslataamon rakennustöiden loppuun suo-

rittamisesta. 

Esitellään vwltiovarainvaJiokunnan mie
tintö n:o 7 ja otetaan ainoaan käsit
t ·e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n: o 40, joka sisältää yllä
mainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
<valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 7. 

Puheenvuoroja ei ha1uta. 

Valtiovarainvaliokunnan ,ehdotukset hy
väksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. V en h o: .Suuri valiokunta kokoon
tuu huomenna kello 10. 

3) Kertomus hallituksen toimenpiteistä 
vuonna 1935. 

EsiteUään perustuslakivaHokunnan mie
tintö n :o 2 ja ullwasiainvaliokunnan mie
tintö n:o 6 ja otetaan ainoaan k ä
s i t te l y y n niissä valmistelevasti käsi
te[ty yllämainittu kertomus. 

P u he mies: Käsittelyn 'pohjana on 
perustuslakivaliokunnan mietintö n: o 2 ja, 
mikä:li kertomus koskee suht,eita ulkoval
toihin, ulkoasiainvaliokunnan mi.etintö 
n :o 6. Aikaisemmin hyväksytyn käsittely
järjestyksen mukai1sesti esitellään nyt k;ä
siteltäväksi kertomus perustuslakivaliokun
nan mi.etinnössä valmis:televasti käsitel
lyltä osalta. 

Keskustelu: 

Ed. Toivonen: Herra puhemies! 
HaHituiksen kertomuksessa kiinnittää huo
miota kertomusvuonna erityisesti se, että 
hallitus mielestäni ei ole tarpeeksi pitänyt 
huolta siitä, että työoloissa tapahtuisi sel-

lainen muutos, että työväestön palkkataso 
alkai;:;i vireärumin kohota, sillä maamme 
vieläkin tälläkin erää on alhaisen palkka
tason maa. Tähän a:Dhaiseen palkkatasoon 
on ollut luonnollisesti vaikuttamassa ne 
seikat, jotka pulakauden vaikutuksesta on 
maamme talouseläimään ollut vaikutta
massa. Kohta pula-ajan alussa tapahtui 
maassamme romahdusmainen palkkojen 
alentaminen. Tämä ei johtunut niinikään 
paljon taloudellisista olosuhteista ja ta;lou
dellisten olojen huonontumisesta kuin siitä, 
että maamme työväestö oli saatettu edellä
käyneen Ijapuan liikkeen ansiosta turvatto
maksi puolustamaan taloudellista ase
maansa. Seurauksena olikin, että maamme 
työväestön palkkataso putosi seHaiselle as
teelle, ettei sille löytynyt kansainvälisen
kään tilaston mukaan vertauskohtaa koko 
Euroopassa. Kummeksittavinta mainitussa 
suhteessa oli valtio'Vallan osuus tässä 
asiassa. Sen sijaan, että valtiovalta olisi 
pitänyt työväestön puolta, se oli lipunkan
tajana pa~kojen alentamisessa. Tarvinnee 
vain viitata valtiovallan toimenpiteisiin su
rullisine varatyöpalikkasysteemeineen, joka 
aiheutti tuon surullisen kuu'luisan onnetto
man kilpailun palkkatason alaspainami
sessa. Nyt on tuo varatyöpaikkajärjestel
mä poistettu ja se on kiitollisuudella todet
tava, mutta hallituksen olisi sietänyt jo 
kertomusvuonna tuo asia korjata, sillä niin 
tuntuva 'Vaikutus 'Varatyöpalkkajärjestel
mäHä on 'Ollut palk;kojen alentamiseen, sekä 
myöskin pa1kikatason nousun hidastuttami
seen. Jo vuosia sitten on porvarillisessa sa
nomalehdistössä puhuttu maamme pääse
misestä taloudellisessa suhteessa normaali
seen olotilaan ja samanJaisia ääniä on kuu
lunut maamme virallistenkin taloudellisten 
piirien taiholta. Niinpä esim. Suomen Pan
kin johtajan Rydin muudan lausunto, jossa 
mainittiin, että j·os olosuhteet kulkevat niin 
myönteiseen suu:Htaan kuin viime vuosina 
ovat ik:ulikeneet, niin me voimme tulla jopa 
lainanantajamaaksikin. Tämä pankinjoh
taja Rydin lausunto ansaitsee huomiota. 
Tällaisia lausuntoja on myöskin maamme 
pal,k;katyöväestö saanut lukea ja kuulla, 
mutta tuDhaan on se saanut odottaa nor
maalisten olosuhteiden palaamista sen 
omalle kohdalle. 

Työväenluoikkamme on kuitenkin pu'la
ajan kärsinyt nurkumatta. Se on antanut 
kaikkensa parempia aiikoja odotellessaan. 
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Se on luottanut niihin !lupauksiin, joita sille 
on annettu. Mutta vaikka olosuhteet mui
den yhteiskuntaluokkien kohdalta ovatkin 
kehittyneet normaalisiksi, niin siitä huoli
matta työväenluokka on jäänyt osattomaiksi 
taloudellisesta noususta. Sen vuQiksi onkin 
syytä odottaa, että työväenluokan osaHekin 
tuo taloudellinen nousu alkaisi. Sillä ei 
ole kulttuuriyhteiskunnan arvon mukaista, 
että työväenluokan palkkataso näkyy kan
sainvälisessä tilastossa sellaisessa asemassa, 
kuin se on viime vuosina näkynyt. Kaikin 
puoliset edellytykset palkkojen nostamise'lle 
ovat olemassa, jos vaan hyvää tahtoa riit
tää. Erikoisesti tahtoiJSin kiinnittää huo
miota metsä- ja uittotyöläisten palkkoihin. 
Kun katse käännetään tälle suunna'lle, koh
dataan vielä paljon synkkiä ik:olhtia palkika
tasossa. Kulkulaitosten ja yleisten töiden 
ministeriö tosin, niinkuin sanomalehtiuuti
sissa jo on selostettu, on lisännyt palkka
taDkkailijain lukumäärän kaksiJtoistamiehi
seksi, ja on sillä orkeus tietysti lisätä luku
määrää, jos se sen katsoo tarpeelliseksi. 
Tästä huolimatta 1saattaa epäillä, onko tark
kailu nytkään vielä riittävä, tUJleeiko se kyl
lin tehokkaaksi. Mutta rva~kkapa näin olisi
kin tulevaisuuteen nähden, niin tämäkin 
toimenpide tuli suuresti myöhästyneenä. 

Sitäpaitsi palkkalautalk:unnan kokoon
pano, joka palkat määrää, on kummallinen. 
Siinä.hän on vain kaksi jäsentä, jotka to
della edustavat työväkeä. Kaikki muut 
edustajat ovat välillisesti tahi välittömästi 
työnantajain edustajia tai ainakin heistä 
riippuvaisia. Tästä osittain johtuukin, että 
tarkkailukin on o'llut puuttecllista. On 
vielä otettava huomioon, että palkkata:rlk
kailijoiHa ei ole ollut mitään valtuuksia toi
menpiteisiin palkkojen lk:oroittamiseksi. Se, 
että jotkut työnantajat olisivat neuvotte
luissa suostuneet koroittamaan palkat hy
väksyttyjä normeja vastaaviksi, voi olla 
mahdollista, siillä voihan työnantaja sovin
non aikaan saamiseksi luvata nostaa palk
koja, se asia jää kuitenkin useimmissa ta
paUJksissa lupaukseksi. Tarkkailu on ollut 
liian hidasta. Esim. metsänhakikuupaikat 
yleensä kestävät vain muutaman viikon 
paikassaan. Tarkikai'lija saapuu vasta, kun 
työ jo on aivan loppumaisillaan. 1Silloin ei 
työnantajana ole mikään vaikeus luvata 
minkä[aisia palkkoja tahansa, sillä se ei 
tuota vaikeUJik:sia työnantajanilman mielestä 
työtilanteen loppumisen tähden. Tällöin 

tal'lkkailijat yleensä, kun käyvät työpai
koiUa, tarkikai>levat tililistat. Harvoissa ta
pauksissa he ovat yhteydessä työläisten 
kanssa,. tililistoissa saattavat palkat näyt
tää ehkäpä kohtuullisilta. Mutta on huo
mattava, että varsinkin si:Hoin ikun työssä 
on pääasiallisesti paikallista väestöä, on 
useinkin yhden miehen tilillä useamman 
henkilön työ, esim. isä poikineen, usein 
useampia kuin yksi 14--15-16 ikäisiä poi
kia, tekee työtä, mutta tileissä näkyy ansio 
vain yhden nimen kontoHa. Tällaisia ta
pauksia on varsin useita. Täten kyllä kes
kiansio saattaa olla korkeampi, mutta se ei 
vastaa todellisuutta. Tarkka:illua olisi siis 
tehostettava, niin että siinä otettaisiin huo
mioon myöskin työläisten näkökohdat ja 
työläisten olotila ja eläminen. Mutta vielä 
synkempi kohta met,sätyöläisten palkka
oloissa on kuitenkin siinä, että kulkulaitos
ministeriö asetti palikkalautalk:unnan ehdo
tuksesta metsätyöläisten palkkanormit suo
rastaan yllättävän ailhaisiksi tulevaa metsä
työkautta varten. Niinkuin muistettaneen, 
vahvistettiin keskimääräinen palkkanor
mi töissä hyvin laajoissa osissa maatam
me, noin 30 markaksi päivältä, ja kun kes
kipallk:ika on aikaisempina vuosina ollut niin 
alhainen, että se 1932 oli 23 markkaa, 1933 
24 markkaa 30 penniä, 1934 27: 50, nämä 
numerot ovat vakuutusyhtiön tilaston mu
kaan, ja että ne vie'lä viime hakkuukau
tena olivat hyvin alhaiset, niin joskin pal
koisiSa saattaa jonkinlaista nousua olla, niin 
se jää kovin alhaiseksi. Tämän ikesän uit
totöissä Henee yleisin tuntipalkka ollut 
2: 25-2: 75 tunni1ta. Että keskipäivä
ansio tässäkin saatiin korkea, johtuu siitä, 
e-ttä uittotöissä tehdään ihyvin yleisesti 
14--15-16 tunnin työpäiviä. Minulla oli 
viime kesän aikana tilaisuus useilla uitto
maHla käydessäni panna mer'kille se seikka, 
että tavattoman pitkillä työpäivillä lisät
tiin pä~väansiota ja siten saatiin tuo päivä
ansio korkeaksi. Samoin palkat olivat a'lhai
set maantie-, viemäri- ja perlkaustöissä. Se, 
että hallitus on määrännyt palkkanormit 
liian a:l1haisiksi, on siis itsestään selvä. Ja 
tässä suhteessa olisikin tehtävä oikaisu, 
ennenkuin metsätyöt varsinaisesti saa:tetaan 
alkuun, sillä metsätyöläisten hyvin yleisesti 
on monella paikkakunnalla asuttava oman 
kodin ulkopuolella, heiltä menee siis vuok
ramaksuakin. Että näissä töissä erittäin 
paljon kuluu niin vaatteita kuin ja1k~nei-
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takin, sehän on selvä. Vaatteiden ja jalki
neiden hinnoissa on jo viime vuoden aja;lla 
ollut taipumusta kohoamiseen. Metsätyö
läinen myöskin tarvitsee käyttäälkseen 
ruoka-aineita tavattomasti, niinkuin Hä
meessä sanotaan, metsätyömies syö kuin he
vonen, jotta se kykenee tekemään sitä ras
kasta työtä, joka hänen on suoritettava. 
Häneltä kuluu siis ruokatalouteen enemmän 
kuin jossakin tavallisessa normaalityössä. 
Senpä vuoksi palikkanormit ovat yleensä 
niin alhaiset, että niiden korjaamiseen olisi 
syytä ryhtyä. Kun siis valtioneuvosto 
määräsi huhtilkuun 4 päivänä 1935 valtion 
töissä suoritettavat palkat olemaan 10 % 
alemmat kuin vuonna 1926 palkat olivat, 
ja 1926 palkat olivat noin 6% alemmat 
1928 :n palkkoja, joten siis 1935 palkat oli
vat hallituksen määräyksen mukaan 16% 
alemmat 1928:n palkkoja. Tästä jo huo
maa, mitenkä alhaisiksi hallitus vielä viime 
vuoden eli kertomusvuoden toisella neljän
nekseHä palkat määräsi. Tämä oli omiansa 
hidastuttamaan yleistä palkkojen kohoa
mista, josta merkit olivat selvästi jo todet
tavissa. Hallituiksen toimenpiteitä ei siis 
voi käsittää niin, että niiden avulla olisi 
pyritty pwl:kkoja kohottamaan, vaan päin 
vastoin pyrittiin tällä kiertokirjeellä ihidas
tuttamaan jo alkanutta palkkojen nousua. 
Vasta vuonna 1936, siis viime keväänä an
toi hal•litus asianomaisille työvirastoille lke
hoituksen, että valtion töissä on suoritet
tava yhtä suuria palkkoja kuin samalla 
pa:i:kkakunnalla vastaavissa töissä yleisesti 
maksetaan. Valtion töissä olivwt pa:lkat sii
hen asti esim. rakennustöissä tuntuvasti 
alemmat kuin Rakennustyönantajaliiton 
antama palkkasitoumus edellytti. Tosin 
tämäkin kiertoikirje, jonka haHitus viime 
keväänä antoi, on epämääräinen, mutta on 
siinä kuitenkin palkkojen nousulle myön
teinen suunta. Tällainen kiertokirje olisi 
kuitenkin pitäny1t antaa ainakin jo pari 
vuotta aikaisemmin, jotenka hallituksen 
toimenpiteet ovat tässä kohdin pahasti myö
hästyneet. Kun ha'1litus sitten esittää palk
kojen perusteiiksi kertomuksessaan elintar
veindeksin vuosilta 1926 ja 1935, niin tä
hän on huomautettava, että indeksit eivät 
kelpaa laskuperusteiksi ja indeksiperuste 
on otettu 5-henkisestä perheestä, jonka kuu
kausitulot ovat 1,800-2,000 markkaan kuu
kaudelta. Jos ansiot ovat, niin ikuin yleensä 
työläisillä on, kautta maan, ja varsinkin 

Helsingissä, aLle tuon määrän, joutuu 
työ!läinen kuluttamaan sellaisia tarvik
keita, kuten vaatteita, jalkineita ja mo
nia muita, joilla on ollut jo kohoava suunta 
hinnoissa. Sitä paitsi Helsingissä alle 
tuon palkkanormin olevissa piirmssa 
vuokrat ovat lkalliimmat, sillä asun
noissa yhden huoneen neliövuokra kuukau
dessa on paljon ka:lliimpi, kuin parihuonei
den vuokra neliöltä, joka indeksin perus
teeksi on otettu. Indeiksiä hoitavat viran
omaiset itsekin ovat usein todenneet, että 
indeksit tekevät vääryyttä juuri kaikkein 
pienituloisimmille. Niin muodoin hallituk
sen perustelut tässä kohden eivät ole käy
tännössä yhtä todellisuuden kanssa. 

Mi,tä sitten tulee henkisen työn 'alalla o1e
v;aan työttömyyteen, niin hallituksen omis
takirn tiedonannoista selvi:ää, ,että valtion 
toimenpiteet ,täsSJä.kin suMeessa OV'at olLeet 
va:Ds:in vähäiset. Mutta erikoisesti oo syytä 
mainita, että sellaisten nuorten, jotka ovat 
Viasta v;almistuneet opinnoistaan, vanatöihin 
pääsyn edellytyksenä on ollut, 'että työn 
hakij,aUa täytyy olla kokemusta jolLakin 
työaJ:alla. Mistä täUainen nuori Ikioulusta 
v;a1misturnut ty.ön hwkija on seHaista kokie
musta saanut~ Ei mistärän. Nämä oVJat 
siis ilman muuta katsotut voitavan syr
jäytt'ää jopa Wastoistakin. Tässäkin suh
teessa olisi hallituksella ollut velvollisuuk
sia enemmän kuin mitä se on täyttänyt. 

Mit1ä 8iUen tulee työailm1rukiin j1a niihin 
po1kikeruksiin, joita hallitus on myöntänyt, 
niin o.n täJsså suhteessa kiinnitettävä huo
miota myöskin siihen, ·että valtioneuvosto, 
joUa on oikerus tar:ka.s.tusvimnoma,]sia <lmrul
tuaan myöntää poiikikeuksia 8-tunnin työ
ai!ka1ain säännöksistä, on rnäit1ä poi.kkeuksi'a 
myöntänyt vallitseviin oloihin katsoen 
liian laaj~asti j.a 'aloille, joissa poikk!eukset 
eivät o1e oUeet välttämättömät. Niinpä 
esim. välittömästi metstänhoidon yhteydessä 
suoritetut perkaus- ja raivaustyöt sekä kui
vaustyöt, puutavaran ajo, puutavaran laut
taus ja uitto, erityisesti juuri lauttaus ja 
uitto, ovat, kun nykyisin työt suoritetaan 
monilla aloilla pitkälle kehittyneiden työme
netelmien avulla, sen laatuisia töitä, ettei 
po1klmuksia olisi ollut syytä niin laajasti 
myöntä:ä. Nii:nikä1än posti- ja lennätinl,ai
to:s, tullilaitos, sairaalat, v:ankil>at, kä:äntö
:sillat seklä r:a.utatidiikenne, mikäli 8iinä 
'käytetään vuosi- ja kuuka,usipalkaUa ole
v:aa henkilökuntaa. Ei näillä,kään aloilla 
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mieLestäni poikkeuksia tarvitsisi myöntää 
niin la1aj.assa mitassa. Ja kun 8-trunnin työ
ajran noudattamisella näissä laitoksissa olisi 
voinut lisätä henkilökuntaa ja sit~n myös
kin helpOttta.a niin sanottua työttömyyttä, 
liev•entää työttömyyden v'aikutuksia. 

Mitä sitten poikkeuksien myöntämiseen 
8-tunnin työaikalaista tullee, niin yleen
säkin siinä olisi päästävä selvyyteen 
siitä, että rnäiltä poikkeuksia •ei myönnet
täisi :kuin :ihan välttämättömyydestä. Kun 
näitä poikkeuksia on •edel1een myönnetty 
samassa latajrutUdessa kuin •ennenkin ja kun 
iain tarkoitus täten jää täl'llreiltä osiltaan 
j•atk!uvasti saavu.ttamatta, mikä sen terv·ey
delli:seen, sivistyksemseen ja siveelliseen 
merkitykseen katso•en olisi valitettavaa, niin 
on toivottaViwa, että hallitus ·ei enää myön
täisi poiklmuksia siinä laajuudessa 8-t.unnin 
työaikalaista rkluin ailmi:semmin oo tehty. 
Mitä erikoisesti valtion töihin tulee, niin työ
aikalautakuntakaan ei pidä suotavana sel
laista järj,e:steiyä, että eräille valtion laitok
siUe j'atkuvasti vuosittain myönnetään poik
lmu.ksia työ,aikalain sä:ännöksistä, Vlwan on 
sitä m1eltä, että työaitlma koskeVIaa lain
sälädäntöä, ,ainakin mikäli se kosk!ee vaLtion 
:töitä, olisi kehitettävä niin, että työt val
tion laitoksissa voitaisiin järjestää yleisen 
työaikalain määräysten puitteissa. Pidänkin 
perustuslakivaliokunnan esilläolevwssa mie
tinnössä lau:sumila raja;tuksia ja toivomtUiksia 
erittäin tärkeinä j•a toivon, että hallitus 
ikiinnittä1ä huomiota rerilmisesti tähän palk
kaa j1a työaikaa kosk!eviin kohtiin. 

Mitä si•tten rtu1ee eriksreen maat•aloustyö
ala.l1a työslmntelevien paLkkoihin, niin niistä 
meidän maassamme ei ole virallisia tilastoja 
olemassa, mutta ne tilastot, joita. saa, 
osoittavat, että maataloustyöväestön palkat 
ovat olleet ralempana kuin yLeensä metsä
ja uittotyö.ssä olevien paLkat ja ,että ma:a~ 
taLoustyöväestön pa1kkaubeen nähden olisi 
kiir·eesti saataVIa muutos aikwan. :Siinä SJUh
teessa toivon, 'että ha.lEtus niillä toimen
piteillä, joita hallituksella luonnollisesti on, 
vaikuttai1si myöskin maata1oospaLkkatyö
vä·estön palkkaoLojen kohottamiseksi, siUä 
mikiäli olen voinut panna merkil1e, niin 
maatalou:st.uotteiden hinnoissa n'äkyy oleVIan 
huonrattrava noususuunta ja on surullista, 
että niiden satojentuhansien ihmisten, jotka 
uurastavat maataloustuotteita aikaansaa
dakseen, olot ja elämä on niin kurja kuin 
se todeHa meidän maassamme on (V asem
malta: Hyvä!). 

Ed. R ä i s ä ne n: Herr:a puhemi•es! Pe
I'IUStuslakiVIaliolrunta on tällä ilmrtaJa, niin
k!u.in aikaisemminkin, mi·etinnössään halli
tuksen ,kertomuksen johdosta kiinnittänyt 
huomiot•a niihin ku.rjiin palkm- ja työoloi
hin, jotka meidän maassamme vamtsev•at j~a 
j.Ott;ik:,a ovat sitä laatua., 'että ne tosiwankin, 
1lruten edellin,en puhuja lausui, oVIat herät
täneet huomiota maan rajojen ulkopuolella
kin, huomiota, jolm ·ei sruin1kaan o:le ollut 
.meid!än maallemme •edullista. P•anen tyydy
tyksillä merkille, että perustuslakivaliokunta 
tästä 1asiroota laiUJsuntoa •ant·aessa1an sanoo 
mietinnössään: ,Ta.rkastwessa•acn hallituksen 
kertomukseen sisältyviä, työolojen järjes
telyä ja työttömyyden vastustamista koske
vita seLostu.ksita, vahokunta on todennut, 
·että hallituksen toimenpiteet näi,ssä 'lllSioissa 
<eiVJät o1e V'aik:uttan1eet täydellä tehollta. Tä
män vuoksi mliokunta pitäen ·asi,aa tär
k!e'änä tahtoo vielä kiinnittää hallitllliksen 
huomiota eräisin työoloja 1koskeviin. ikysy
myk:siin, jotka eivät valiokunnan mi·el.estä 
ore täysin tyydyttävällä k!anna1La. Halli
tuksen olisi sopivin toimenpitein pyri:ttävä 
kohot,tama1an yleistä palkkata:ooa. V·ara.työ
j:ärj·estelmästä, joka saattaa ~estiäJä palkkaus
olojen luonnollista :illehitty.mistä ja raiheut
rta;a riitaisuuksi·a työnantaji.en j'a työnteki
j'äin kesk!en, olisi tko:konatrun luovutt·ava. 
Sitä valliavaa yhteiskunnalli,sta Vlll!araa, 
jonka nuort'Cll <henkilöitten työttömyys sekä 
:vuumill~sen •ett!ä henkisen työn 'alaUa mtUo
dosta:a, olisi ,entistä voima,kJffiaammin vas
tustetta Via. " 

Tämä on hyvin kiinteä la:us11111to t'är
keästä, hyvin tärkeästä asiasta, ja minä 
panen myö:s tyydytyksellä merkil1e, •että 
hallitus on tästä ~eduskunnan perustuslaJki
V'aliokunnan mietinnöst'ä, ennenkuin se on 
•edusk:unna:s:sa lopullisesti hyv,äJksyttYik:ä:än, 
ikii:vehtinyt tek:emään johtopä'ätöklsiä j'a 
ptätättänyt 1a:kkautta:a tuon paljon pahen
nusta 1a~kaansaaneen VJaratyöjärj·estelmän. 
Mut1ta :tämähän ,ei vielä riitä toimenpi
:teeksi k:an:sran laajojen kerrooten Jmhotta
miseksi siitä kurjuudesta, johonka ne ovat 
ptUlavuosina painuneet. V·aliokunnwn mie
tinnössä sanotaankin, samal1a 1kun siinä on 
lausuttu arvosteLu •edesmenneen Kivimä·en 
halliturklsen toiminnasta tai rtoimettomuru
desrt:a tällä a:La.ll,a, lyhyesti •ev~stJiksenä 1JU
levaisuuteen nähden, ,että ,,hallitutben olisi 
sopivin toimenpitein pyrittävlä kohot1tama,an 
yLeistä palkkatasoa". Niinkuin tä:ällä jo 
edellisessä puheenvuorossa 1ruusuttiin, on 
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V'altio meiUä ruäinä v:uosina ·lml1keruu;t Ii pun
klanta jana, rtioen näyttäjänä pa1kkoj,en alen
nuksessa. Nyt, ,Jrun meillä on uusi :hrallitus
kin, olisi sopiVia 'aika tehdä tässä suhooess'a 
rtäysklä!ännös parempaan päin. Vamtyöj'är
j,estelmän laJkrkauttaminen ei, kuten sanottu, 
vi,elä riiträ, v'aan täytyy valtion :toimesta 
:vuveta harjoittamruan ,8Jktiivista pallmnko
rotuspoHtiikikaa ja siinä on hallituksena 
paljon <hyödyllistä tehtävä:ä. 

Niin, edellisinä vuosinahan on valtio kul
kenut käsi kädessä ja edellä yksityisten 
työnantajien kanssa palkkojen alentami
sessa. Valtion tällainen palkkp,politiikka 
johtuu, tahtoisin sanoa, suureksi osaksi 
myös siitä, että valtio, ei nyt ehkä 
valtiona, mutta valtion omistamat teol
lisuuslaitokset, osakeyhtiömuotoiset, joissa 
valtiolla on joko kaikki osakkeet tai enem
mistö ja joita valtio ~iis kontrolloi, ovat 
liitetyt vuosien kuluessa kiinteästi työn
antajaliittoihin, Hackzellin, ZiLliacuksen ja 
muiden tällaisten herrojen johdolla toimi
viin työnantajaliittoihin ja tukinostoren
kaisiin, joista niistäkin on täällä aikoinaan 
puhuttu, ja näiden liittojen ja renkaiden 
politiikka on ollut työpalkkoihin nähden 
niiden painamista alaspäin. Kun siis valtio 
on niihin osakeyhtiöittensä kautta kuulu
nut, niin valtio on komennettu useissa ta
pauksissa kulkemaan palkkain polkemisessa 
eellimmäisenä. Siellä työnantajaliitossa ja 
renkaissa määrätään minkälaisia työpalk
koja maksetaan. Aikaisemmin on myös 
määrätty mitä hintoja maksetaan tukeista 
ja puista, mutta nyt kai ne renkaat ovat 
vähän rikki. Sensijaan edelleenkin määrä
tään työnantajaliitoissa, minkälaisia työ
palkkoja maksetaan. Ja mehän tiedämme 
ne kurjat palkat - edellinen puhuja jo 
niitä laajasti selosti ja muutenkin ne ovat 
tunnettuja , joita työnantajaliittojen 
osoitusten mukaan on tässä maassa mak
settu näinä pulavuosina, niin sanottuina 
pulavuosina, joina kuitenkin nuo teolli
suuslaitokset ja pankit ovat huimasti hank
kineet. 

Eduskunta on jo aikaisemmin kiinnittä
nyt huomiota siihen, että valtion teollisuus
laitoksia, niitä, joissa valtio on osakkeen
omistajana, omistaen enemmistön osak
keista, on liitetty näihin työnantajaliittoi
hin. Ja on eduskunta päättänyt, että val
tion laitokset on otettava pois näistä lii
toista, sillä valtion ei sovi olla mukana täl-

laisessa politiikassa, koska valtion on päin
vastoin suojattava vähäväkisiä kansalaisia. 
Sen on sen vuoksi oltava poissa sellaisista 
liitoista ja yhtymistä, jotka pyrkivät päin
vastaiseen. Vuonna 1934, käsitellessään 
sitä seuraavan vuoden, vuoden 1935, talous
arviota, päätti eduskunta allekirjoittaneen 
esityksestä hyväksyä tuon talousarvion tu
lopuolelle kolmannen osaston I luvun 3 mo
menttiin seuraavan perustelun: ,Momen
tille on eduskunta merkinnyt lisäystä 
300,000 markkaa ja aiheutuu se siitä, että 
teollisuus- ja liikelaitoksia, joissa valtiolla 
on määräävä osake-enemmistö, ei enää pi
detä jäseninä työnantajaliitoissa eikä niin 
sanotuissa ostorenkaissa. '' Tämä on laki. 
Näin on eduskunta sanonut. 

Kun eduskunta päätti tämän ponnen hy
väksyä, . ruvettiin heti työnantajaliittojen 
taholta tavattoman voimakkaasti vastusta
maan sen lopullista hyväksymistä. Edus
kunnan jäsenet, edustaja Lohi ja edustaja, 
nykyinen ministeri, Vesterinen, kutsuttiin 
äkillisesti Zilliacuksen puunjalostusliittoon 
ja siellä heille annettiin ankara ukaasi, että 
on nopeasti peräydyttävä tällaisesta ,marxi
laisesta" ponnesta (Ed. Sergelius: Miten 
on käynyt~). Asia meni, niinkuin laki 
vaati, valtiovarainvaliokuntaan ja siellä ed. 
Lohi peräytyikin, mutta ed. Vesterinen ei 
peräytynyt, ja valtiovarainvaliokunnassa 
oli sellainen enemmistö, joka hyväksyi edus
kunnan päätöksen ja asia oli silloin lukossa. 
Kun se palautui sitten jälleen eduskuntaan 
eikä sille enää mitään voitu, niin nousi sil
loinen hallituksen vahtimestariksi mainittu 
edistyspuolueen johtaja, edustaja Sarlin 
sieltä (Puhemies koputtaen, kiellän louk
kaavia sanoja käyttämästä!) keskustasta ja 
lausui, että tätä eduskunnan päätöstä ei 
voida panna [ainkaan täytäntöön. Tämän 
puumerkkinsä, en sano Eskon puumerk
kinsä, vaan puumerkkinsä, tahtoi hän panna 
eduskunnan pöytäkirjaan. 

Meillä on nyt käsiteltävänä hallituksen 
kertomus toimenpiteistään vuonna 1935, 
jonka aikana tämäkin eduskunnan päätös 
olisi pitänyt tai olisi voitu panna täytän
töön. Minä en tässä kertomuksessa ole kui
tenkaan huomannut, vaikka olen sitä selail
lut ja lukenut, että hallitus olisi ryhtynyt 
asiassa mihinkään toimenpiteisiin. Mutta 
meillähän nyt on sallimus järjestänyt asiat 
niin, että meillä ei tuota hallitusta enää 
olekaan eikä täällä ole enää edustaja Sar-
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liniakaan, eikä täällä eikä myöskään halli
tuksessa. Meillä on toinen hallitus, ja siinä 
on nyt ministerinä edustaja Vesterinen, 
joka silloin oli edustaja. Hän minulle huo
mautti aikaisemmin tässä huoneessa tästä 
ponnesta, viime keväänä kai, kun täällä 
jostakin tämänluontoisesta asiasta keskus
teltiin. Sanoin silloin, että minä kyllä tu
len tähän asiaan, kun sen aika on. Ja nyt 
minä tässä tilaisuudessa esitän ed. Vesteri
selle ja ministeri Vesteriselle, että jos edel
lämainitun ponnen määräystä ei ole pantu 
aikaisemmin täytäntöön, niin edustaja ja 
ministeri Vesterinen pitää nyt hallituksessa 
huolen, että tämä ponsi pannaan täytän
töön. Niin pian kun valtion teollisuus- ja 
liikelaitokset on otettu pois näistä työnan
tajaliitoista ja renkaista, joille ne maksavat 
vuosimaksuina satoja ehkä miljooniakin 
markkoja ja ne alkavat itsenäistä työpalk
kapolitiikkaa harjoittaa, sellaista, josta 
tämä eduskunta nytkin tulee päättämään 
ilmeisesti hyväksymällä tämän perustuslaki
valiokunnan mietinnön, joka tähän koh
taansa nähden on yksimielinen, muuttuu 
tilanne. Niin, kun Suomen valtio rupeaa 
harjoittamaan itsenäistä palkkapolitiikkaa, 
sellaista, kuin eduskunta nyt evästää, eikä 
ole kiinni siis noissa työnantajaliitoissa ja 
ostorenkaissa, niin, minä olen varma, se 
vaikuttaa työväen palkkatasoon sitä korot
tavasti. Silloinkin nämä työnantajaliitot ja 
niihin kuuluvat liikkeet tulevat jälessä. 
Mutta jos ne sellaisia olisivat, että ne yhä 
jatkuvasti jatkaisivat tähänastista työpalk
kapolitiikkaansa, niin hallituksen on silloin 
tultava tänne eduskuntaan ja esitettävä 
toisia keinoja - eduskunta on viitannut 
aikaisemmin m. m. minimipalkkalainsäädän
nön aikaansaamiseen ja sitäkin voitaisiin 
käyttää näissä, nimenomaan metsä- ja uitto
töiden palkkauksissa, ellei muu keino tepsi. 

Minä olen tässä tahtonut antaa hyvässä 
mielessä eväitä hallitukselle, mitenkä olisi 
nyt asiaa lähdettävä tämän jälkeen kehit
tämään. Minä toivon, että tämä hallitus, 
joka on saatu pystyyn työmiesten ja talon
poikain yhteisellä politiikalla, vaikka se nyt 
toistaiseksi on talonpoikaishallitus, panisi 
tässä asiassa toimeksi ja nopeasti. 

Tämän puolen hallituksen kertomuksesta 
minä jätän tähän ja teen sitten erään pie
nen huomautuksen lähinnä herra sisäminis
terille. 

Täällä mietinnön toisella sivulla toisessa 
kappaleessa kerrotaan Vaasan läänin maa
herran uppiniskaisuudesta, jolla hän on 
estänyt Laihian sosialidemokraattista työ
väenyhdistystä pääsemästä oikeuksiinsa, 
s. o. saamaan taloansa avatuksi. Valiokunta 
lievästi tukistaa maaherraa, niinkuin oikein 
onkin. Nyt pyytäisin huomauttaa, että sa
manlaisia tai samansuuntaisia tapauksia on 
muuallakin kuin Vaasan läänissä. Siitä 
vaalipiiristä, josta minä olen edustajana, 
Kuopion läänin läntisestä, lähettivät Kiu
ruveden pitäjän kirkonkylästä sellaisia ter
veisiä, että sosialidemokraattisen työväen
yhdistyksen hallintaan kiistattomasti joutu
nut Kiuruveden kirkonkylän työväentalo ei 
ole avautunut. Sitä ei ole saatu avatuksi, 
vaikka herra sisäministeri Puhakka on ai
kaisemmin keväällä tai kevätkesällä luvan
nut, että asia selviäji ja mainitun työväen
talon ovet avautuvat. Minä en sattumalta 
tiedä - en päässyt puhelimella tänään 
Kiuruvedelle - olisiko tuo talo jo nyt 
avattu, mutta ainakin elokuun lopussa, jol
loin minä olin siellä, ei niin ollut ja lähe
tettiin minun mukanani sellaiset terveiset, 
että alkaisi olla kiire tuon talon avaami
sessa. Minä ne nyt tässä esitän ja toivon, 
että sisäministeri armollisesti avaisi tuonkin 
talon, että minäkin pääsisin saarnaamaan 
sinne Kiuruvedelle. Siellä on minun vasta
pelaajani edustaja Eljas Simojoki saarnan
nut vuosikausia ja saarnaa edelleen kir
koissa ja kappeleissa, kouluissa, seurata
loissa ja kaikkialla. Minulle pitäisi avata 
tuo ainoa talo, jossa minä voisin edustajana 
käydä saarnaamassa ja niin sillä tavoin 
myöskin tukea tätä laillista hallitusta - en 
tiedä, onko Eljas Simojoella nykyisen hal
lituksen tukemiseen nähden sama kanta. 
Tämä on minulla vaatimattomana evästyk
senä ja tervehdyksenä herra sisäministe
rille sieltä Pohjois-Savosta. 

Päämini:steri K a ll i o: Edelliset .puhu
jat eivät .ole tosin tehneet mitään muutos
ehdotusta perustuslakivaliokunnan mietin
nön perusteluihin ja siitä syystä ei olisi 
oillut mitään välttämätöntä vastata niihin 
1puheisiin, joita täällä on pidetty. Mutta 
kun tässä on !lausuttu toivomuksia myös 
nykyiselle hallitUJkselle, niin katson olevan 
syytä huomauttaa, ettei palkkapolitiikan 
hoitaminen o1e niin yksinkertainen asia 
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ku:in edellisten (puhujain 1ausunnoista v·oisi 
olettaa. 

Ed. Toivonen puhui täällä maatyöpail.
koista mainiten niitten thuonoudesta ja se
hän on kyllä totta, mutta ·ei valt1ovail.lalla 
ole mahdollisuutta niihin sekaantua, sillä 
ed. Toivonen kai itsekin tietää, että maa
talous kaikista tukemistoimenpiteistä !huoli
matta on ollut kairokelli huonoimmm kan
nattava ammatti näinä vuosina, sillä olo
suhteiden pa.Jkosta täällä 'Oli tehty, mitä 
on tehty maata1ouden tukemiseksi. 

Mitä sitten muutenkin tulee yksityiseen 
toimintaan paJlkka-a:laHa, niin siinä valtion 
toimenpiteet ovat sittenkin rajoitetut. Toi
vottavasti sillä on jonkunlaista merkitystä 
palkkatason kohottamiseen, että hallitus on 
m. m. nyt saman peria.atteen mukaisesti, 
joka on pemstuslakivaliokunnan mietin
nössä, varatyöjärjestelmän lakkauttanut. 
Tällä toimenpiteellä toiv,ottavasti on ~välil
~inen vaikutus pa,lkkatasoon ja hallitus on 
ohjelmassaan myöskin tämän saman .peri
aatteen omaksunut, mikäli siihen hallitus
vallalla on mahdollisuuksia. Mutta minä 
,tfrhdon huomauttaa, että mahdollisuudet 
sittenkin ovat rajoitetut (Ed. Räisänen: 
Työnantajaliitosta pois!). 

Mitä ed. Räisäsen ·esittämään asiaan tu
lee, että työnantajaliitosta valtion omista
mien tai enemmistöosakkeist!m osakeyhtiöi
den tulisi .erota, niin minä huomautan ed. 
RäisäseHe, että onkohan hän aivan tarkoin 
ajateUut työsopimuslain periaatetta, jo
lhonka nimenomaan sisä1tyy se, että niin 
!hyvin työntekijöillä kuin m.yöskin työnan
tajilla on oikeus tällaiseen yhteistoimin
taan, ja työsopimuslaki menee niinkin pit
källe, että se määrää nimenomaan ,rangais
tuksen, jos jompikumpi tässä asiassa se
kaantuu ehkäisevästi estämään to:i:sen asian
osaisen kuulumasta lain mukaisiin yhdistyk
siin (Ed. Räisänen: Työläisiä on rangaistu, 
kun ne ,on liittyneet yhteen!). Jaa, vaan 
siitä on työsopimuslaissa nimenomaiset sää
döfuset ja minä vain tahdonkin vaatimat
tomasti huomauttaa työsopimus~ain kirjai
meen ja henkeen (Ed. Räisänen: 'Minä 
huomautin eduskunnan päätöksestä!). 8en 
minä kyllä olen nähnyt, että hmllitus ei ole 
tässä suhteessa ryhtynyt toimenpiteisiin sen 
,ponnen johdosta ja minulla on syytä iluulla, 
että hallituksen tekemättäjättäminen riip
puu juuri tästä työsopimuslain hengestä ja 
kirjaimesta. 

-------~· 

·Minä ·en ta!hdo sen enempää asi·aan se
kaantua, kun ·eivät edelliset ,puhujat ole 
myöskään mitään muutosehdotusta tehneet 
pe:mst~akivaliokunnan mietintöön, jota 
vastaan minullakaan ei näissä suhteissa 
ole huomauttamista (Ed. Räisänen: Vihtori 
Vesterinen, astu ,pönttöön!). 

Ed. M a n te r e: He~ra puhemies! 
Minä pyydän saada !kääntää ~eMeä ja kä~ 
sitellä toista asiaa kuin arvoisat edelliset 
puhujat. 

Käsililäolevan perustuslakivaliokunnan 
mietinnön 3 sivulla e8itetään moittiva ar
vostelu eräistä opetusministeriön toimenpi
teistä elokuvien tarkastuksen ·tehostami
seksi. Moitteenalaisilla toimenpiteillä tar
koitetaan mietinnössä seuraavia opetusmi
nisteriön 30 päivänä lokakuuta 1935 teke
miä päätöksiä, nimittäin 1) päätöstä, joka 
si,sä1tä.ä ja jolla vahvistettiin ohjeet eloku
vien tarkastusta varten, 2) ,päätöstä, joka 
sisältää ja jolla vahvistettiin valtion fiilmi
tarkastamon ohjesääntö, sekä 3) päätöstä, 
jolla elokuvien ylemmän,asteiseksi talikas
tuselimeksi asetettiin vaWon filmilauta
kunta ja jolla ,tälLe lautakunnalle vahv:i:s
tetticin ohjesääntö. Kun nämä päätökse.t ja 
niihin sisäiltyvät ohjesäännöt valiokunnan 
mielestä aiheuttavat sellaisen käsityksen, 
että opetusministeriön yksin määräämällä 
tarkastuselimenä olisi oikeus kieltää elo
kuvan julkinen ,esittäminen ja ·että kor
keamman elimen, filmilautakunn.an, jossa 
opetusministeriön määräämät jäsenet muo
dostavat enemmistön, päätös olisi lopulli
nen, niin ·vailiokunta viitaten hallitusmuo
don säännöksiin, joiden mukaan Suomen 
kansalaisilla on oikeus kirjoituksen ja ku
vaHisen esityksen ,painostajulkai1semiseeri 
kenenkään niitä ennakolta estämättä, lau
suu tätä käsitystä vastaan mielipiteenään, 
että haHinnollisin toimenpitein järjestetty 
elokuvien tarkastus on vain llieuvoa-antavaa 
laatua, mutta että siitä annetut säännökset 
eivät voi sisältää oikeutta kieltää elokuvien 
esittämistä, koska tämä oikeus kuuluu vain 
tuomioistuimi:lle. Huomautettuaan edel
leen, että ,elokuvan omistajan suostumuk. 
seUa tapwhtuva elokuvien .ennakkotarkas
tus ei voi sisältää luopumista siitä oj,keus
suojasta, jonka ,perustuslaki antaa yleiselle 
kansalaisoikeudelle, valiokunta katsoo, että 
elokuvien 'enna,fukotarkastus, kun sen uude~~ 
leen järjestämiseen nyt katsottiin tar,peel~ 
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Hseksi ryhtyä, olisi eduskunnan aikaisem
min lausuman kehoituksen mukaisestsi ollut 
j ärj estettävä 1lainsäädän tötei tse. 

Vaikkakin tämä perustuslakivaliokunnan 
mietintö on !laadittu lievempään muotoon 
kuin aikanaan opetusministeriön tietoon 
saatettu ed. Estlanderin promemoria eli 
muistio 21 päivältä syyskuuta 19316 eloku
;vien ennakkotarkastuksesta, kaipaa mie
·tintö kuitenkin jonkun vastahuomautuksen. 

Kun mietinnössä sanotaan, 'että opetusmi
nisteriön 30 'Päivänä lokakuuta 1935 teke
mät päätökset merkitsisivät elokuvien en
nakkotarkastuksen uudelleen järjestämistä, 
niin on tämmöistä käsitystä vastaan huo
mautettlllva, ·että se vain hyvin vähässä 
määrin, jos ollenkaan, pitää paikkansa. 
Asiaharr on nimittäin niin, että opetusmi
nisteriön puheenalaisissa toimenpiteissä ei 
o~e mitään olennaista uutta aikaisemmasta 
järjestyksestä periaatteellisesti eroavaa jär
j.estelmää luotu tai voimaansaat.ettu, sillä 
kaikki se, mitä 30 päivänä ·lokakuuta 1935 
annetut opetusministeriön säännökset s~säl
tävät, on ollut säädettynä ja voimaansaa
tettuna jo aikaisemmille opetusministeriön 
päätöksillä, suurimmaksi osaksi jo 1 päi
vänä elokuuta 1921 annetulla. Niinpä oh 
jo mainitulla vuonna 1921 annetulla pää
töksellä ollut säädettynä toise'lta puol.en., 
että päätöksen 4. ja 5. kohdassa tarkoitet
tuja filmejä joko ei saa hyväksyä esitettä
rviksi tai niiden esittäminen on kiellettävä 
- sanat kuuluvat juuri näin - ja toi
selta .puolen, että tarkastamon hyvruksJlmiä 
filmejä saadaan, kut,en päätöksen 9. koh
dassa sanotaan, ilman uudistuvaa tarkas
tusta esittää vapaasti kaikkialla maassa. 
Periaate, että opetusministeriön asettamal:la 
tarkastuselimeHä o1lisi oikeus kieltää elo
kuvan julkinen ·esittäminen samoinkuin pe
riaate tämmöisen 'elimen päätöksen lopul
Jisuudesta ei siis ole mitään semmoista 
uutta, jota vasta 30 päivänä lokakuuta 
1935 annetuilla opetusmini•steriön päätök
sillä .olisi saatettu voimaan. Että tämä 
luonnollisesti on katsottava ainoastaan 
neuvoa-anta·vwksi, vaiJkka lopulliseksi, se on 
itsestään selvää. Mutta siinä suhtees,sa ei 
1935 vuoden päätös sisällä mitään poik
keusta. Se on aivan samalla pohjalla kuin 
1921-vuoden päätös. 

Edellämainitun 1921-vuoden päätöksen 
toisen kohdan mukaan saattoi filmitarkas
taja tai hänen estettynä ollessaan opetus-

ministeriön edustajana oleva tarkastam()n 
apujäsen toimittaa .filmien tarkastuksen 
yksinkin, jota vastoin näiden kummankin 
'estettynä ollessa kuuil.ui ta·rkastuksen hoito 
poliisrlaitoksen edustajana olevalle apujäse
nelle, ei kuitenkaan yksin, vaan tarkasta
jan tai apujäsenten yhdessä valitseman 
asiantuntijan kanssa. Tarkastajan tarkas
tamon 'puolesta antamaan päätökseen tyy
tymätön filmin omistaja sai kuitenkin, ku
ten päätöksen 3. kohda;sta käy selville, alis
taa filmin koko .elävienkuvien tarka:stamon 
tarkastettavaksi. Kun tällaiset tapaukset 
useimmiten olivat niin sanottuja erittäin 
vaikeita tapauksia, V()itiin niihin tarJms
tajan toimesta kutsua ja usein kutsuttii:n
kin apujäsenten lisäksi enintään kaksi 
asiantuntijaa wntamaan lausuntonsa uudel
leen tarkastettavaksi aJlistetusta filmistä. 
Tämmöistä 5-jä:senistä tilapäistä tarkastus
elintä kutsuttiin elokuvapiireissä lisätyksi 
lautakunnaksi. Mutta kun tämä tilapäinen 
lisätty ,lautakunta •vuosien varrella saatu
jen kokemusten mukaan oli osoittautunut 
vähemmän tarlwitustaa:n vastaavaksi, kään
tyi valltion filmitarkwstamo 12 :päivälle hel
mikuuta 1934 päivätyHä kirjelmäll.ä ope
tusministeriön ,puoleen alista,en siinä har
kittavaksi, olisiko asetettava komitea, jonka 
tehtävänä olisi laatia mahdollisimman yksi
tyiskohtaiset ,ohjesäännöt filmien tarkastuk
selle ja pohtia muitakin filmin ta~kastuk
sen yhteydessä -olevia periaatteellisia ja. 
ikäytännilllisiä seikkoja, m. m. ·vakinaisen li
sätyn lautakunnan asettamista. Viisi päi
vää myöhemmin jätettiin opetusministe
riöön myöskin Suomen Biografiliiton puo
lesta saman suuntainen anomus. Filmitar
kastamon ja Suomen Biografiliiton toivo
mukset uusiin ohjeisiin nähden elokuvien 
tarkastusta varten samoin kuin lisätyn 
·lauta kunnan vakinaistu ttamiseen nähden 
ovatkin tulleet tot.eutetuksi kahdella ope
tusministeriön 30 1päivänä lokakuuta 193a 
antamalla edellämainitulla päätökseillä. 
KummaUakaan näilläkään päätörnsillä ei 
opetusministeriö, kuten edellä esitetystä sel
viää, oLe •voimaan saattanut mitään sem
moista uutta, jota aikaisemmat opetusmi
nisteriön päätökset eivät jo edellyttäisi. 
Näiililä päätöksillä 'Oli vain tarkistettu tai 
paremmin ajan oloja j.a vaatimuksia vas
taavalle kannalle järjestetty jo aikaisem
min käytäntöön saatettuja ja noudatettuja 
!Periaatteita ja me111ettelytapoja elokuvien 
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tarkastukseen nähden. Ja kun ,tämä täm
möinen, jos niin tahdotaan, uudelleenjär
j.estämin.en on tapahtunut nyt, kuten ai
kaisemminkin, asianosaisten, ei vain suos
tumuksella, vaan myöskin heidän pyynnös
tään ja heidän myötävaikutuksellaan, niin 
opetusministeriön 30 p :nä lokakuuta 1935 
antamia päätöksiä ja .toimenpiteitä eloku
iVien ennakkotarkastukseen nähden ei ·voida 
arvostella toisin tai muunlaiseHa mitalla 
kuin sen aikaisempia päätöksiä ja toimen
piteitä samassa asiassa. 

Kun valtion filmitarkastamo ja Suomen 
Biografiliitto rpyytålessään vuoden 1934 
alussa lmmitean asettamista erinäisiä [ilmi
tarkastusta koskevia kysymyksiä varten, ei
vät yhtä vähän kuin sittemmin näiden 
edustajista kokoonpantu komi·teakaan esit
täneet mitään .periaatteemsesti tai olennai
sesti aikaisemmasta eroavia toimenpiteitä, 
eivätkä myöskään tehneet mitään huomau
tuksia sii.tä, .että edustamillaan tahoilla 
olisi vallinnut tyytymättömyyttä hwlilinnol
lisilla toimenpiteillä järjestettyä, vapaaeh
toisuuteen perustuvaa ennakkotarkastusta 
vastaan, ei opetusministeriöllä vuonna 1934 
ol,e voinut olla asiamsta aihetta vastoin 
asianosaisten .toivomuksia ryhtyä toimenpi
teisiin Jainsäädännön aikaansaamiseksi tällä 
rula!lla, semminkin kun ,eduskuntakin, joka 
eduskunnan oikeusasi3Jllliehen vuoteen 19·24 
kohdistuneesta toimintakertomuksesta oli 
saanut tietää, ·ettei ·Otpetusministeriö ole 
katsonut enempiä .toimenpiteitä ennaikkotar
•kastukseen nähden tarpeellisiksi, oE tyy
tynyt tähän ilmoitukseen ja siten ilmeisesti 
hyväksynyt hallituksen, eli tarkemmin sa
noen, opetusministeriön kannan ·asiassa. 
Eduskunnan ·vuonna 1922 hallitukselle an
tama toivomusponsi ·ei enää vuosina 1934 
ja 1935 ollut vireillä, se kun oli aikoinaan 
jo poistettu toimenpiteistä riippuvien asiain 
~uetteloista ja siihen kuuluvat asiakirjatkin 
siirretty valtionarkistoon, mikä ilmeisesti 
oli johtunut juuri siitä, että eduskunta 
vuonna 1924 nähtyään oikeusasiamiehen 
kertomuksen ei ollut tehnyt minkäänlaista 
muistutusta tämän asian yhteydessä. 

Kun eduskunta ei myöhemminkään ole 
'Palannut asiaan .eikä lmhoittanut hallitusta 
ottamaan asiaa uudelleen periaatteellisen 
,pohdinnan alaiseksi, ei, vaikka Dpetusminis
.teriön 1921 antamaa päätöstä muutettiin 
sekä vuonna 1926, jolloin tarkastusta sa
malJa hu{)mattavasti kovennettiin, että 

-----

myös v. 1928. Ja kun toisel·ta .puol,en elo
kuvanomistajapiiritkään, mikäli niitä edus
tavan Suomen Biografiliiton ilmoitusten ja 
esittämien toivomusten nojalla on ollut 
mahdollista päätellä, eivät ole haJunneet 
käyttää ,perustuslain mukaista oikeuttaan 
vaatia elokuvien ennakkotarkastuksen uudel
leen järjestämistä lainsäädännön 'kautta, on 
haHituksella sitäkin vähemmän ollut syytä 
uuteen kannanottoon asiassa. 

T.äydellisyyden vuoksi tulkoon 'lopuksi 
vielä mainituksi, että kaikissa leimavero.
laeissa ·vuodesta 1921 alkaen on ollut mää
räyksiä :pääsymaksuista eilokuvanäytäntöi
hin suoritettavasta leimav.erosta ja leima
verolain soveltamisesta annetuissa määräyk
sissä on niinikään säännöksiä, jotka edel
lyttävät sekä filmitarkastuksen että va!ltion 
filmitarkastamon olemassaolon. Elokuvien 
hallinnollisilla toimenpiteilJä järjestetty 
ennakkota~kastus on siis {)Lkeastaan ank
kuroitu ·eduskuntalakiin, jota eduskunta 
muun muassa elokuvan verotukseen näh
denkin on jonkin verran joutunut muut
tamaan ja ollut siHoin tilaisuudessa ilman 
etsittyä aihetta !kiinnittämään huomiota 
m. m. siihen seikkaan, onko leimaverolain
säädännössä ,edeUytetty e:lokuvatarkastus 
täysin lainmukaisella kannalla. 

Eduskunnalla on tietenkin oikeus, jos se 
haluaa, ~ausua halliotuks~lle toivomuksia esi
tyksen antamisest:a laiksi elokuvien ta,rkas
tuksesta. KäsilläoJeva valiokunnan mie
tintö ei tätä kuitenkaan sisäJlä. Sitä vä
'hemmän valiotkunnalla on ollut mielestäni 
aihetta siihen lausuntoon, joka sisä!ltyy 
mietintöön, :sillä, ·toistan sen ·vielä, ;valio
kunnan puheeksi ottama ·Opetusministeriön 
.päätös elokuvien tarkastuksen tehostami
seksi ei ole muuttanut tätä ta~kastusta 
periaat1leeliliselta luonteeltaan toiseksi, kuin 
mitä se alkujaan on ollut aina vuodesta 
1921 alkaen. 

Ed. V i l h u l a: Herra puhemies ! Minä 
pyydän kiinnittää huomiota siihen halli
tuksen kertomuksen kohtaan, jossa koske
teliaan ulkomaisen raakapuun tuontia maa
hamme. Marraskuun 25 päivänä 1932 on 
eduskunta nimittäin päättänyt lausua teh
dyn aloitteen johdosta toivomuksen, että 
hallitus ryhtyisi toimenpiteisiin ulkomaisen 
raakapuun tuonnista aiheutuvien haittojen 
ehkäisemiseksi ja antaisi eduskunnalle tar
peellisen esityksen. Tasavallan presidentin 
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jätettyä valtioneuvostolle tehtäväksi ryhtyä 
eduskunnan toivomuksesta aiheutuviin toi
menpiteisiin on asian kehittäminen siir
retty helmikuun 16 päivänä 1934 maa
talousministeriöitä ulkoasiainministeriölle 
enempiä toimenpiteitä varten. Nyt esillä
olevasta hallituksen kertomuksesta käy ilmi, 
että ulkoasiainministeriö on jatkuvasti seu
rannut ulkomaisen raakapuun tuontitilan
teen kehitystä, mutta on toistaiseksi katso
nut, ettei ole syytä ryhtyä asiassa enempiin 
toimenpiteisiin. Raakapuuta on maahan 
tuotu tullihallituksen laskelman mukaisesti 
vv. 1927-35 tonneissa laskettuina seuraa·· 
vat määrät: v. 1927 15,669 tonnia, v. 1928 
108,872 tonn~a, v. 1929 157,759 tonnia, 
v. 1930 296,185 tonnia, v. 1931 147,757 
tonnia, ja sinä vuonna, jolloinka eduskunta 
mainitun toivomuksen lausui, siis v. 1932 
239,284 tonnia, v. 1933 250,44 7 tonnia, 
v. 1934 359,868 tonnia sekä viime vuonna 
304,179 tonnia. Näistä numeroista voidaan 
siis todeta, ·että siitä vuodesta lähtien, 
jolloinka eduskunta toivomuksensa lausui, 
on ulkomaisen raakapuun tuonti maahamme 
lisääntynyt viime vuoteen verrattuna noin 
65,000 tonnia. Luvut myös osoittavat, että 
kokonaismääräitään on raakapuun tuon
nilla siis ollut jatkuvasti nouseva suunta 
sen jälkeen kuin eduskunta edellämainitun 
toivomuksensa hyväksyi. Laadulleen käsit
tää tämä tuonti pääasiassa tukkeja ja pa
peripuita, vaikka viimemainittujen määrä 
on viime vuosina melkoisesti .. vähentynyt 
eikä tänä vuonna paperipuita ole tuotu 
juuri nimeksikään. Tukkien tuontiin näh
den oli viime vuosi ennätysvuosi. Silloin 
tuotiin niitä maahan nimittäin 278,306 
tonnia. Paperipuun tuonti on sen sijaan 
ollut, kuten mainittu, viime ja tänä vuonna 
melkein seisahduksissa. Paperipuun tuon
nin vähentymistä tuskin voitaneen selittää 
mitenkään muuten kuin siten, että paperi
puun hinta on ollut omassa maassa niin 
halpa, ettei ulkoa ole kannattanut niitä 
meille tuoda. Tätä olettamusta tukee m. m. 
se seikka, että vuonna 1935 Venäjältä, josta 
yleensä raakapuuta maahan pääasiassa tuo
daan, niin Venäjältä tuodun paperipuun 
hinta oli keskimäärin kiintokuutiometriltä 
131 markkaa oltuaan vielä vuonna 1934 
vain 118 markkaa. 

Tässä yhteydessä on as~allista todeta 
myöskin se, että ulkomaisen raakapuun 
tuonti muodostaa verrattain pienen osuu-

den meidän teollisuutemme tarvitsemasta 
raakapuumäärästä. Se on ainoastaan siini;i 
2 ja 4 % :n seutuvilla koko teollisuutemme 
raaka-aineen kulutuksesta. 

Vaikkakin edellä esitettyjen tietojen pe
rusteella voitaneen puolustaa edellisen hal
lituksen ulkoministerin kantaa ulkomaiseen 
raakapuun tuontiin nähden ja vaikkakin 
voidaan sanoa, että työttömyys on maas
samme vähentynyt ja että puuraaka-aineen 
kantohinnat ovat nousseet, joissa suhteissa 
vallinneiden epäkohtien vuoksi edellä mai
nittu eduskunnan toivomuskin tuli lausut
tua, niin on asia kuitenkin monestakin 
syystä sikäli vakava, että siihen kannattaa 
hallituksen taholta huomiota kiinnittää. 
Ennenkaikkea on tällöin otettava huomioon 
kansainvälinen taloudellinen tilanne, näi
den kansainvälisten taloudellisten suhteiden 
järkkymismahdollisuudet nykyisin heilahte
levien poliittisten suhdanteiden vallitessa. 
Viittaan tässä suhteessa vain siihen mah
dollisuuteen, että, jos Venäjän ja Saksan 
taloudelliset suhteet alkaisivat horjua ny
kyisestään, saattaisi tämä varsin nopeasti 
tietää myöskin sitä, että Venäjä alkaisi 
myydä maahamme nykyisin Saksaan vie
määnsä paperipuuta, josta saattaisi olla 
seurauksena hintojen romahdus meillä, mo
nia muita seikkoja mainitsematta. Kun 
raakapuuta tuodaan maahamme, kuten mai
nittu pääasiassa Venäjältä, olisi siihen kiin
nitettävä huomiota myöskin senvuoksi, että 
maamme kauppatase yleensä Venäjään näh
den on tuontivoittoinen, raakapuun muo
dostaessa varsin suuren tuontitavaraerän. 
Niinpä on kuluvan vuoden alusta syyskuun 
loppuun mennessä maahamme Venäjältä 
tapahtunut tuonti raha-arvoltaan noin 77.5 
miljoonaa markkaa vientiä suurempi. Vas
tavuoroisuuden tehostamista tässä tapauk
sessa voidaan puolustaa silläkin syyllä, että 
päätuontiartikkelin muodostaa Venäjältä 
raakapuu, tavara, jota meillä omassa 
maassa on tarpeeksi saatavissa. 

Vaikkakin siis tällä hetkellä voitaneen 
omaksua ulkomaiseen raakapuun tuontiin 
nähden entisen ulkoministerimme kiinnos
tumaton kanta, ei ole mielestäni paikallaan, 
että maamme hallitus sulkisi tällä hetkellä 
tältä kysymykseltä silmänsä. Kun tämä 
tuonti on siis osoittanut jatkuvaa kasvua 
ja kun eri maiden väliset taloudelliset suh
teet ovat tällä hetkellä enemmän tilapäis
ten järjestelyjen varassa ja kun kauppa-



Kertomus hallituksen toimenpiteistä vuonna 1935. 501 

taseemme pääraakapuuntuontimaahan, Ve
naJaan nähden, on melko voimakkaasti 
tuontivoittoinen, olisi mielestäni välttämä
töntä, että maamme hallitus on täysin sel
villä jo etukäteen harkituista menettelyta
voistaan, jotta ulkomaisen lisäytyvän raa
kapuun tuonnin aiheuttamat haitat olisivat 
tarpeen tullen nopeasti ja tarkoituksenmu
kaisella tavalla estettävissä. 

Tämän toivomuksen olen halunnut halli
tuksen kertomuksen käsittelyn yhteydessä 
eduskunnassa esittää. 

Ed. Estlander: Herr talman! Vad 
grundlagsutskottet haft att anföra heträf
fande regeringens förhållande till och 
dess nyskapande verksamhet i fråga om 
filmcensuren är av jämförelsevis uppseende
väckande beskaffenhet. Och detta ännu 
mer, om man betraktar den i utskottet be
rörda frågan jämväl ur andra synpunkter 
än den närmast formella synpunkt, som 
utskottet anlagt och som ju visserligen 
också är av stor hetydelse. Innan jag 
går att utveckla frågan något vidare och 
föra den in på områden, som otvivelaktigt 
höra till densamma ehuru de icke •av ut
skottet närmare berörts, är jag skyldig att 
uppmärksamma rdm. Manteres nyss här 
gjorda uttalande. 

lDetta uttalande av rdm. Mantere gjor
des väl snarast såsom av en f. d. minister, 
mera så att säga å dragande kall och äm
betets vä.gnar, än just aus Liebe zur 
Kunst allenast. De invändningar f. d. mi
nister Mantere .gjorde gällande synas mig 
också, med förlov sagt, hava varit något 
obestämda. De framträda icke i någon 
synnerligt klar relief, om man ställer dem 
emot de uttalanden utskottet enhälligt kom
mit till. Rdm. Manter·e vill göra gällande, 
a:tt den reglering av filmcensur.en, som 
under redovisningsåret 1935 ägt rum, 
icke kunde betecknas såsom någon nyr·eg
lering, och •att i själva verket förhållandet 
varit alldeles oförändrat ända sedan den 
dag, då riksdagen trädde emellan med sitt 
uttalande år 1922. Jag frågar, vad är då 
denna nya instans, som nu genom de av 
rdm. Mantere åberopade och l'efererade 'be
sluten tillkommit, är det icke någonting 
nytt, någonting som i själva verket ganska 
väsentligt förändrar karaktär·en av denna 
förhandsgranskning? En ny instans, om 
viiken det säges i maktfullkomliga ord, att 

den är definitiv och den sista och att det 
är den som hestämmer, huruvida någonting 
får offentligen framställas el1er icl~e. Det 
är vida mer än vad ärendet omfattade, då 
det behandlades av riksdagen år 1922 och 
föranledde riksdagens kläm. 

Detta angiver, just detta och mycket an
nat också, att r·egerin.gen anser sig hava 
slutlig 1befogenhet i denna sak trots riks
dagen och trots regeringsformen. Förhål
landena före '1922, som rdm. Mantere 
också enligt vad jag förstod å;beropade, 
de hava väl numera dock ingenting a:tt 
skaffa i saken. 

Rdm. Mantere menar att riksdagen icke 
precis varit så noga om att dess kläm 
skulle komma att ·efterlevas. Jag är icke 
alldeles säker på att rdm. Manter·e kan 
bevisa detta påstående. Utgående från 
rdm. lVIarrteres synpunkt skuUe förhållan
dena varit oförändrade och riksdagen hade 
kunnat somna in efter sitt beslut och sova 
i 10 a 15 år, förvissad om att regerin.gen 
nog vakade över filmerna på samma sätt 
som hittills. Men jag inlägger för min 
del ·en annan betydelse i riksdagens beslut. 
Det har icke bara varit fråga om att, så 
snart ·en nyreglering sker, ärendet skulle 
öv·erlämnas tili riksdagen. Riksdagens be
s1ut innefattar, att ärendet skulle överläm
nas tili riksdagen därför att riksdagen ville 
pröva huruvida en nyreglering behövdes, 
en nyutveckling på den grund som var 
[agd och som riksdagen erkände att tillsvi
dare hade varit användbar. .Riksda.gens 
beslut gick ut på, att det skulle överlämnas 
till riksdagen att besluta huru man genom 
lagstiftning skulle bygga vidare på den 
gamla grunden. Detta har rdm. ~Mantere 
icffie såsom minist•er observerat, och det ser 
också ut- som om rdm. Mantere såsom riks
dagsman icke skulle rätt uppfatta s.aken. 

Regeringen har dröjt mer än 10 år med 
att efterkomma ri,ksdagens hegäran att få 
hand om denna ömtåliga angelägenhet. 
Rdm. \ManteDe åberopar visserligen -, ·Och 
detta är verkligen ett ministerargument -, 
att handlingarna redan för ,län.ge sedan 
hade sänts till statsarkivet, så att saken 
var abgemacht. Roma locuta, causa finita! 
Det fanns ingenting vidare att göra i 
denna sak! Det ta är med förlov sagt ett 
ganska byråkratiskt argument. Också har 
jag hört det förut i denna sak, men jag 
trodde icffie att det skulle upprepas av 
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själva ministern, det passade mycket bättre 
i munnen på den underordnade person i 
ministeriet, som faktiskt framställde detta 
argument. 

·Slutligen hade väl också rdm. Mantere 
för avsi:kt att suggerera ett argument ännu, 
fastän det kom ganska svagt fram. Åt
minstone har det från den tidigare i sa
ken försiggångna diskussionen fastnat i 
mitt minne såsom det förnämsta argument 
man från regeringshåll eller från minis
ter1ehåll hade att framföra. Det var näm
ligen det, att om någon försummelse hade 
förelegat å regeringens sida, så hade dennn 
i gengäld uppvägts av att riksdagen själv 
blundat till under '6ll lång följd av år. 
Numera kunde man därför emotse, att 
riksdagen icke vidare skuUe taga sig talan 
i denna sak, som vore så att säga preskri
iberad, ifall man ville försöka giva något 
sorts juridisk form åt detta argument. J ag 
befarar att en sådan vädjan, och den har 
faktiskt på allvar gjorts, om också rdm. 
Manter-e här icke upptog den så synner
Egen positivt, jag befarar att denna väd
jan kommer att klinga för döva öron. I 
den konstitutionella parlamentariska avräk
ningen mellan folkrepresentationen och re
geringen gäHer icke någon preskription. 
OGh utskottet har icke ansett sig bö:m fatta 
saken så att verkligen en preskription 
skulle kunna ifrågakomma, nämligen att 
här ansåges föreligga någon sorts straffbar 
ihandling, där delinkventen ·eller delinkven
terna ägde att sig till skydd åberopa, at:t 
saken redan var för gammal och hade ur 
rättsordningens synpunkt sett förlorat sitt 
aktuella intresse. Från den ståndpunkt, 
vilken utskottet anlagt, har denna angelä
genhet alltjämt, såsom jag in1edningsvis 
framhöll, ett betydande aktualitetsintresse. 

J ag ber att härtill få anknyta några om
ständigheter, som måhända i sin mån skola 
bevisa detta mitt uttalande. Det är av 
vikt att riksdag-en gör klart för sig bl. a. 
huru tillfällig, för att ick·e säga svag den 
kontroll kan visa sig vara, som riksdagen 
genom sina organ utövar heträffande ef
terlevnaden av di11ektiv, dem riksdagen 
under årens lopp givit åt den <Cna eller 
andra regeringen. Grundlagsutskottet har 
under de senaste åren kanske mer än tidi
gare föresatt sig .att systematiskt efter
forska och skärskåda anledningarna till att 
cflere bland riksdagens yrkanden och upp-

drag blivit från regeringarnas sida neglige
rade ända därhän, att som sagt ett tiotal 
år kan förgå utan att respektiv·e äl'enden 
bliva avgjorda antingen positivt, såsom 
riksdagen önskat det, eller så att regerin
gen öppet skulle utsagt, att den på an
förda skäl fi1mer riksdagens uppdrag böra 
få förfalla. Ty också detta är fullkomligt 
parlamentariskt och legitimt och det är ett 
ärligt och öppet spel, medan det icke kan 
anses vara parlamentariskt och 1egitimt att 
utan vidare hegrava ·ett ärende och föra 
handlingarna Öv·er till statsarkivet. 

Ofta har också grundlagsutskottet under 
dessa år nödgats konstatera, att för dröjs
målen icke funnits tillfredsställande anled
ning. I det fall, som nu fö11eligger, ser 
det faktiskt ut som ha,de v-ederbörande mi
nisterium totalt glömt bort att riksdagen 
kategoriskt, -en gång för länge sedan vis
serligen, yr,kat på att få bestämma om 
filmgranskningen och om huru densamma 
skulle utvecklas, och uttalat, att detta 
skulle ske i lagstiftningsväg. Redan denna 
riksdagens motivering hade bort vara nog 
att hålla denna sak i ministeriets minne. 
Måhända ligger dock i ·denna glömska den 
mest mänskliga ursäkten för det föllbi
seende, som ägt rum, i varje fall ·en bättrc 
ursäkt än den preskriptionsteori, som jag 
nyss antydde. Det är sant nog att riks
dagen har visat sig långmodig, när det 
gällt att på detta sätt under en följd av 
år låta udda vara jämnt. Detta är icke 
det enda fall, då riksdagen varit på detta 
sätt långmodig. I för-eliggande berättelse 
berör grundlagsutskottet andra fall, där 
också -ett decennium fått förflyta och där 
icke förty riksdagens yrkanden ännu i 
denna dag kunna och böra återupplivas. 
M.an hade förresten kunnat ha anledning 
förvänta, att de tvenne höga ämbetsmän, 
som hava till sin särskilda uppgift att 
övervaka styrelsens v·erksamhet, skul1e ob
serverat den betänkliga gir som filmcen
suren hotade a-tt taga, då den fortfor att 
helt och hållet hero av administrativa för
foganden. 

Det nu uppkomna., varken med riksda
gens yrkanden och beslut, ej heller med lag 
öv·erensstämmande sakläget kan således bero 
på föl'biseende närmast från undervisnings
ministeriets sida. Men alldeles övertygad 
känner man sig dock icke, när man tagit 
del av detta ärende i detalj och fäst sig 
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vid den .enständighet, med vilken man från 
ministeriets sida gått i gamla gängor. Ali
deles övertygad känner man sig icke om 
att den ·enda orsaken skulle hava varit 
ett förbiseende ·eller ock okunnighet om 
ri.ksdagens tidigare uttalanden. Det fin
nes dessvärre omständigheter under de se
naste åren, som tyda 'På att rot•en och upp
hovet till de av grundlagsutskottet a.n
märkta missgreppen å reg·eringens sida äro 
att söka uti att vår administration har en 
.anmärkningsvärd byråkratisk läggning, en 
läggning som ·egendomligt nog mycket väl 
låter föDena sig med, ja ofta jus.t kommer 
tili synes i mycl~et demokratiska samhäl
len. Jag skyndar att uttala, att ja.g icke 
riktar någon misstanke emot rdm. Mantere 
:för att skatta åt denna uppfattning. Jag 
<Senterar också att rdm. Mantere velat stiga 
fram för att skydda sitt ministerium och 
bära ansvaret för det. OClh jag vill fram
hålla, att det ju icke är möjligt för en 
minister att alltid kunna svara för de rikt
ningar, som göra sig gällande i hans mi
nisterium. För ·ett •byråkmtiskt betraktel
sesätt ter sig uppenbarlig·en som naturligt 
och självfallet, att myndigheterna skola 
.spela förmyndar.e för allmänheten och giva 
befallningar åt alla och envar, ja, att man 
rätt och slätt icke fäst•er sig vid eller 
ihågkommer, att medborgarna också hava 
·vissa rättigheter, till och med sådana rät
tigheter, som i grundlag fått sin plats, 
eller, skola vi nödgas säga, som i grund
lagen sökt sin tillflyktsort. Gränsen mel
la:n vad som får göras •till föremål för 
administrativt förfogande å den ena sidan 
och vad som hör lagstiftningen till å den 
andra, och där alltså riksdagen äger mel
lankomma och medbestämma, denna gräns 
ihar visserligen .av ålder i flere avseenden 
varit vacklande. Mycket heror också där
för nu på så att säga medborgerligt gehör 
i detta hänseende. Men de medborgerliga 
grundrättigheter, som det här gäller, de 
äro så nyligen och å andra sidan så ut
tryckligen stadgade i grundlagen, att man 
måste kunna kräva icke endast klart med
v·etande om desamma utan också oett sorg
fälligt handlingssätt från myndigheternas 
sida till undvikande av överträdelser i 
dessa f,all. 

Emellertid har under årens, också under 
de senaste årens lopp liknande förbiseen-
4len förekommit, och grundlagsutskottet har 

efter möjlighet sökt bringa klarhet åt
minstone i en del sådana fall. J ag åbero
par detta för att bestyrka, vad jag fram
hållit, nämligen att en utpräglat byråkra
tisk riktning gjort sig förnimbar i rege
ringssättet. Jag vill eriura blott om ett av 
dessa fall, där utskottet uppträtt med ett 
yrkande, vilket riksdagen också omfattat. 
Det var i dess betänkande n:o 5 år 1935 
med anledning av regeringens berättelse 
för år 1933. Grundlagsutskottet tilihaka
visade här det famösa anspråket, att om 
polismyndigheterna t. ex. anse, att utövnin
gen av en laglig medborgarrätt, låt oss 
säga hållandet av ett möte, komme att giva 
anledning till oordningar genom övergrepp 
från sådana personers sida, vilka tilläven
tyrs ville hindra eller störa mötet, skulle 
myndigheterna enligt denna uppfattning 
då vara befogade att förbjuda det lagliga 
mötet i stället för att med den offentliga 
maktens arm skydda detta lagliga möte 
mot obehörigt och rättsstridigt intrång. 
Detta typiskt byråkratiska betraktelsesätt 
fann grundlagsutskottet och på grundlags
utskottets förslag riksdagen nödigt att med 
största bestämdhet tillbakavisa. 

Samma typiskt byråkratiska uppfattning 
har, för att ännu nämna ett exempel, kom
mit till uttryck i regeringens åtgärder att 
genom förordning söka reglementera an
vändandet av flaggor, ett förfarande, vil
ket har en påtaglig likhet med vad som nu 
skett i fråga om filmcensuren. Ty också i 
bestämmandet rörande flaggning hade riks
dagen önskat att få taga del, men dess 
önskan att erhålla proposition om ärendets 
reglering i lagstiftningsväg negligerades. 
- Men det är icke endast riksdagens önsk
ningar och uttalanden som på dylikt sätt 
av våra regeringar under förloppet av dc 
senaste åren förbisetts; också grundlag och 
bestämmelserna däri hava stundom löpt 
fara att få maka åt sig. Eller ligger det 
icke någonting motbjudande oklart och för 
vår statsförfattnings anda kränkande i att 
regeringen söker hos medborgarna fram
kalla föreställningen, ja snart sagt fordrar, 
att dessa genom något sorts avtal skola an
ses hava förbundit sig att avstå från att 
inför domstol få sin rätt fastställd och i 
stället underkasta sig en förhandsgransk
ning, såsom det nu här gäller vid förevi
sande av filmserier, en förhandsgranskning, 
som går ut över vad i administrativ väg 
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kunnat och kan påbjudas. När det i un
dervisningsministeriets beslut av den 30 
oktober 1935 betecknas såsom ,slutgiltigt 
avgörande'' därom, huruvida en film ,till
låtes" eller ,förbjudes" till offentlig före
visning, så är detta att gå längre än vad 
man i administrativ väg kan uttala. 

Det har åberopats att nu fungerande 
filmgranskning tillkommit med filmägarnas 
goda minne, ja t. o. m. att den tillkommit 
på deras anhållan, eller rättare sagt på 
anhållan av någon deras sammanslutning. 
Huruvida den sammanslutning, som här 
åberopas, varit behörig att taga sig talan 
för samtliga intressenter, det har utskottet 
icke särskilt utrönt. Men med full rätt ut
talar utskottet, att medborgare icke genom 
något slags avtal, mer eller mindre fri
villigt, kunna. avstå från sina av grundlag 
hägnade rättigheter. 

Jag ber slutligen att ännu få beröra ett 
förhållande, som i grundlagsutskottets lbe
tänkande icke upptagits, ja, i själva verket 
icke i utskottet alls tagits till tals för att 
icke ikomplicera förevarande sak, som ock 
därför nu borde framstå i sin enkla omot
säglighet. De direktiv jag nyss omnämnde 
och som ministeriet utfärdat, hava givits 
ett sådant innehåll, att man beträffande 
dem liksom i fråga om flaggförordningen 
av den 27 april 1934 med fog måste ifråga
sätta, om de icke till sitt innehåll överskri
dit också gränserna gentemot grundlags
skyddade områden. De innehålla i själva 
verket en tolkning av vad som enligt 
grundlag är såväl till tal som skrift och 
bild skyddat av grundlag och vad som icke 
är detta. Innebörden av denna tolkning 
faller emellertid helt och hållet utom de 
administrativa myndigheternas fastst1il
lande. Den ankommer på domstol i en
skilda fall eller å behörig lagstiftningsåt
gärd. 

Jag skyndar mig att ännu tillägga, att 
jag härmed icke ingått på 'Cll kritik i en
skildheter av de bestämmelser, som på detta 
sätt inkommit i ifrågavarande direktiv, 
utan endast klandrat att ministeriet ansett 
sig kunna utfärda direktiv, som innehålla 
sådant, som endast i lagstiftningsväg hade 
kunnat bestämmas. Visserligen, det vill jag 
öppet säga, anser jag för min del att 
också innehållet är sådant, att regeringen 
icke heller för detta innehåll kunde svara, 
men här är endast fråga om detta faktum, 

att regeringen tillmätt sig rätten att i 
administrativ väg förfoga om sådant, som 
bör i lagstiftningsväg bestämmas. 

Sakens vikt har gjort att jag uttalat 
mig något utförligare i de delar, vilka ickc 
kommit under grundlagsutskottets behand
ling. Likväl framställer jag icke något 
ytterligare yrkande utan jag understöder 
betänkandet. 

Uti betänkandet ingår ännu en annan 
sak vari jag skall be att få yttra ett par 
ord. Det är den, som behandlas på sidan 2, 
där i mitten av spalten 1 tages till tals 
frågan om regeringens skyldighet att till 
ägares av vissa byggnader fria förfogande 
överlåta dessa. De djupgående störingar i 
de rättsliga förhållandena på så många 
områden, vilka blevo en följd av lapporö
relsen, hava sträckt sin verkan framåt ända 
till den dag som är. En fråga, som i sani
band med regeringens berättelse framträtt, 
är som sagt den om vissa föreningari> 
egendom. Tvisterna om denna egendom 
hava ofta haft till följd att med'borgare 
och deras sammanslutningar antingen för~ 
hållits eller t. o. m. berövats det rätts~ 
skydd, som de bort få åtnjuta. I motsats 
till undertecknarna av de tvenne första 
reservationerna har jag kommit till den 
övertygelsen, att den bevisning, varpå myn
digheterna grundat sina åtgärder i nu före
liggande fall, liksom säkerligen i många 
flere likartade fall, varit sådan, att den 
uppenbarligen icke utgjort lagenligt bevis 
i dylika fall. Utskottet har haft anledning 
att hänvisa särskilt till förhållandena i ett 
län, i Vasa län. Det är redan fjärde gån
gen grundlagsutskottet i sin berättelse an
gående regeringens verksamhet just be
träffande samma län fätt hänvisa tili 
samma slag av missförhållanden. Dylika 
fall som dessa utgöra rester från en olag
lighetsperiod, vars verkningar riksdagen 
vid flere tillfällen bemödat sig om att av
lägsna. Också i detta fall är ännu en sådan 
rest kvar. Det synes hava behövts en på
stöt, men vi skola hoppas att det icke 
behöves någon ytterligare från riksdagens 
sida för att dessa missförhållanden skola 
bli definitivt avlägsnade. Jag ber att få 
tillstyrka utskottets betänkande också i 
denna del. 

Sisäasiainministeri P u h a k k a: Herr3.; 
puhemies! Ed. Räisäselle pyydän saada il-
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moittaa, että :rniikäli olen saanut tietää, hä
nen mainitsemansa työväentalo , Kiuruve
dellä on jo avattu. 

Samalla saanen oikaista sen perustuslaki
valiokunnan mietinnössä olevan maininnan, 
että Laihian kil'lkonlky län työväentaloa kos
keva oikeudenkäynti oli:si johtunut etsivän 
keskuspoliisin antamista tiedoista. Asian
laita ei nimittäin ole näin, vaan oikeuden
käynti on määrätty asiassa toimitetun polii
situtkinnon tulosten perusteella. Tämän 
tutkimuksen taas ovat toimittaneet paikal
liset poliisiviranomaiset. 

Ed. M. R yö mä: Herra puhemies! Pe
rustuslakivaliokunta lausuu mietintönsä sii
nä kohdassa, joka perustuu eduskunnan 
keväällä 1934 hyväksymän ed. Pekkalan ja 
eräiden muiden toivomusaloitteeseen pien
viljelijäin pakkohuutokauppojen ikeskeyttä
misestä ja heidän taloudellisen asemansa 
turvaamisesta, että ,asian tärkeys vaatii 
kuitenkin, että hallitus jatkuvll!sti tarkoin 
seuraa olojen kehitystä". Niin oiikeaan 
osunut kuin tämä valiokunnan !käsitys sel
laisenaan onkin, ei se lkui.tenkaan nähdäk
seni vielä läJheskään vastaa sen enempää 
maamme ·pienviljelijäväestön yhä edelleen
kin sangen vaikeaa asemaa kuin myöskään 
eduskunnan hyväksymän puheenaolevan 
a!loitteen todellista sisältöä. Ovathan en
siksikin itse pakkohuutokaupat melkoisessa 
laajuudessa jatkuneet tähän päivään asti. 
Toiseksi ei sitä pienviljelijäin aseman 
yleistä turvaamista, jota aloite ilmeisesti 
edellytti, ole kuulunut. Tämä ei ole lain
Ilman yllättävää. Huomauttiharr jo esim. 
ed. Pekkala tätä aloitetta hyväksyttäessä 
siitä tosiasiasta, että Kivimäen hallitus suh
tautui jyrkän kielteisesti pakkohuutokaup
pojen keskeyttämiseen. Samaiillaisena se 
ilmeisesti pysyi viimeiseen hetlkeensä Mti. 
Niin työväen kuin pienviljelijäinkin kan
nalta - en rpuhu suurliiikkeenhll!rjoittaja
ja pankkimiespiireistä -- se oli kai siis 
huonoin haHitus, miikä niissä oloissa oli 
mahdollinen, eikä niin ollen voida ihme
tellä, että pyl'kimyikset pienviljelijäin ase
man, auttamiseksi sen aikana eivät saatta
neet menestyä. 

Samassa eduskuntakeskustelussa tätä toi
vomusta aikoinaan hyväksyttäessä todettiin 
myös, mitenikä jo vuosikausia on pyritty 
kaikki toimenpiteet väistämään sillä huo
mautuikseHa, että tilanne on paranemaan 

-----------------------------

päin. Sivuutan kokonaan sen väitteen, 
että pienviljelijäin auttamiseksi ei tBJrvit
sisiikaan mitään tehdä, koska he muka ovat 
vaikeuksiin joutuneetkin vain keinottelun 
tai huonon elämän tll!kia. Tämä tällainen 
väite on, paitsi sitä, että se pyl'lkii kiistä
mään seHaisen kouraantuntuvan tosiasian 
kuin viime vuosien yleismaailmallisen maa
talouspulan, törkeä loukkaus maainane koko 
maanviljelijäväestöä kohtaan, joka yhdessä 
työväen !kanssa muodostaa kansamme yli
voimaisen enemmistön. Mutta tuntuu siltä, 
että ensimainitulle raitille on perustuslaki
valiokuntakin hienokseltaan luiskahtanut 
puhuessaan tilanteen ,huoma;ttavasta'' pa
rantumisesta ja epiikohtien ,nopea,sta'' vä
hentymisestä. Sillä paitsi virallisia pakko
huutokaurppatilastoja, joiden mukaan pa!k
kohuutokauppoja vielä senkin jälkeen, kun 
nyt kyseessä oleva toivomus hyväksyttiin, 
on suoritettu lähes 5,000 ja vielä tämän 
vuoden ensimmäisellä puoliskolla vain noin 
100 vähemmän kuin pullavuonna 1931 vas
taavasti, puhuu kaunopuheista kieltä myös 
ulosmittausten tavattoman korkea luku
määrä -- vuoden 1933, joka näyttää oUeen 
maatalouspulan vaikein vuosi, ensimmäi
sellä puolisko1la niitä suoritettiin noin 
11,600, mutta viime vuonna vastaavasti 
vielä 10,000 ja tänä vuonna 7,500. Ja ku
ten tunnetaan, merkitsevät nämä ulosmit
taukset useissa tapauksissa tosiasiallisesti 
tilan tai ainakin sen itsenäisyyden ,vapaa
ehtoista" menetystä, siis kuitenkin useissa 
tapauksissa pienviljelijän tilialtaan sortu
mista. 

Ei ole tarpeellista nyt ryhtyä kertaa
maan kaikkia niitä tilMtotietoja, joita 
täällä viime vuosien aikana on esitetty 
maamme maataviljelevän väestön vaikeuk
sista ja avustustoimenpiteiden riittämättö
myydestä, viimeksi kai ed. Kämäräisen ja 
eräiden muiden kyselyssä viime huhtikuun 
lopulla, ,aikooko !hallitus ja milloin ryhtyä 
eduskunnan toivomuksen mukaisiin toimen
piteisiin pa!kkohuutokauppojen keskeyttä
miseksi ja pienviljelijäin taloudellisen 
aseman turvaamiseksi''. Ihmettelenkin, 
miksi nekään pari maalaisliittolaista edus
tajaa, jotka esiintyvät tämän kyselyn alle
kirjoittajina, eivät perustuslakivaliokun
nassa katsoneet tarpeellisek,si yhtyä siellä 
tekemääni pieneen lisäysehdotukseen, joka 
siinä tapauksessa olisi tullut siellä hyväk
sytyksi. -- Näiden avustustoimenpiteiden 
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riittämättömyydestä puhuu omaa kieltään 
myös se maatalouslakien pa1jous ja seka
melska, joka viime vuosina on nähnyt päi
vänvalon, jotka lait lisäksi ovat olleet tar
koitetut tai ainakin koituneet miltei yksin
omaan suurviljelijäin hyväksi. Ja ilmiten
kin on yhtä monta kertaa, kuin näistä 
asioista on ollut puhe, osoitettu, että juuri 
pien- ja keskitalonpojat ennen'kaikikea olisi
vat olleet avun tarpeessa. Heihin on pak
kohuutokauppatulva ja muu kurjuus suu
r.Umma1la voimalla kohdistunut, kuten to
distav&t Suomen maatalouspulaa käsittele
vässä kirjasessaan herrat Jutila ja Kontti
nenkin huomauttama1la niiden viljelijäin 
vaikeuksista, joilla ei ole oHut metsää myy
tävänä. Siis se suurviljelys, joka on sopeu
tunut maa- ja metsätalouden kapitalisti
seen kehitylkseen, on säästynyt, mutta pien
viljelystä on armotta tuhottu. 

Edellämainitussa ed. Kämäräisen viime
keväisessä kyselyssä osoitettiin myös Maa
kiinteistöpankin toimenpiteiden riittämät·tö
myys ·lunastus- ja asutustoiminnassa, kun 
taas, kuten siinä lausutaan, ,pa:kkotoimin 
myydyt, lunastamatta jääneet tilat ovat 
useissa tapauksissa joutuneet joko rahalai
toksien haltuun tai sellaisille yksityisille 
henkilöille, joina jo ennestäänkin on ollut 
maatila". Näin siis todetaan maatalous
pääoman keskittyminen ja finanssipääoman 
eteneminen maaseudulla ~pulan aikana. 
Siinä meillä myös on Lapuan liikkeen saa
vutus: tilat pankeille ja talonpojat maan
tielle - uude1le talonpoikaismarssille pak
kohuutokauppavasara rumpalina, nii:rukuin 
kirjailija Haanpää lausuu. Itsenäinen ta
lonpoikaista on a:rveluttavasti kuivunut llm
koon. 

Herrat Jutila ja Konttinen mainitsevat 
kirjansa viimeisellä sivulla ainakin puolen 
sentin korkuisilla kirjaimilla, että ,rak
kaus mawhan on se voima, jolka aina on hel
pottanut suomalaista talonpoikaa voitta
maan va~keat ajat ja uskollisesti pysymään 
tilallaan'', mutta he unohtav&t mainita, 
millä taval[a valtiovalta suhtautui nirhin 
Nivalan talonpoikiin, jotka juuri rakkau
desta maahan nousivat, ei mihi:rukään kapi
naan eikä väkivaltaisuuksiin, vaan ainoas
taan verettömään, rauhalliseen mielenosoi
tukseen kontujensa puolesta (Ed. Niska
nen: Oikein ! ) . 

Oikeiston lehdistössä näkee usein töke
röitä väitteitä, että me sosialidemokraatit 

muka haluamme karikoittaa talonpojat 
mailtaan anastaaksemme heidän tilansa. 
Nämä kirjoittajat ehkä haluavat uskotella, 
että Lapuan liike ja pakkohuutokaupat ovat 
olleet meidän järjestämiämme. Tosiasia 
kuitenkin on se, että jos me todella haluai
simme talonpoikien sortumista, ei meidän 
silloin tarvitsisi panna tikkua ristiin, sillä 
koko hommasta pitäisivät kyUä pankkiher
rat ja suurtilalliset ,isänmaa1lisine kansan
liikkeineen'' huolen. Mutta täysi työ sitä
vastoin on maamme it,senäisen työtätekevän 
taJlonpoikaiston säilyttämisessä ja turvaami
sessa ainakin niin kauan kuin mahdollista 
- ikuisestihan ei nykyistä pientuotantoa 
voida maataloudessakaan turvata, vaan vaa
tii talonpoikien oma etu yhteiseen tuotan
toon siirtymistä ennemmin tai myöhemmin. 
Mutta kun nyt kuitenkin on pebstettava 
Suomen pientalonpoikaista joutumasta fi
nanssipääoman uhriksi, täytyy välttämättä 
ryhtyä pohtimaan myös, mitä voitaisiin 
tehdä niiden tuhansien auttamiseksi, jotka 
mahdollisesti ilman omaa syytä ovat nyt 
maataJouspulan aikana tilailtaan sortuneet, 
heidän jälleen saattamiseikseen maahan 
kiinni, ehkäpä entisille tiloiilleen, ei minään 
nääntyneinä, korviaan myöten velkaantu
neina kääpiöviljelijöinä, jotka kaikin tavoin 
ovat maakiinteistö- ja muista pankeista 
riippuvaisia, vaan todella vapaina ja tur
vattuina pienviljelijöinä ja talonpoikina. 
Tätä varmaan esilläoleva toivomusaloite 
tarkoitti. Tätä myöskin tarkoittaa se vaa
timaton Esäysehdotus, jonka valiokunnassa 
tein mietinnön 4: n kappaleen loppuun ja 
jonka nyt pyydän saada uudistaa, nimit
täin sellainen lisäys, että tämän kappaleen 
viimeinen lause tulisi kolkonaisuudessaan 
kuulumaan seuraavasti: ,Asian tärkeys 
vaatii kuitenkin, että hallitus jatkuvasti 
tarkoin seuraa olojen kehitystä ja samalla 
ryhtyy harkitsemaan toimenpiteitä niiden 
pienviljelijäin ja talonpoikain aseman hel
pottamiseksi, jotka maatalouspulan aikana 
ilman omaa syytään ovat menettäneet ti
lansa jo ennen pulan torjumiseksi järjes
tettyjen toimenpiteiden riittävän tehokasta 
soveltamista tai :muuten ilman omaa syy
tään jääneet niistä osattomiksi.'' 

Kuten jo sanottu, oli hyvin ymmärrettä
vää, että herra Kivimäen, kuten tääUä on 
sattuvasti sanottu, vientiteollisuus-militaris
tinen hallitus, ei tuntenut mitään myötä
tuntoa sen enempää talonpoikaistoa kuin 



Kertomus hallituksen toimenpiteistä vuonna 1935. 507 

työväestöäJkään kohtaan. Mutta nyt ikun 
meillä on 'talonpoikaighallitus, joka jo oh
jelmassaan iLmoittaa, että sen sydäntä ~ä
hellä on erikoisesti ,maamme pääelinkei
non, maatalouden, menestys'', luulisin sen 
olevan kiitollisen jokaisesta pienestäkin 
tuesta, joka sille täältä tarjotaan, ja niinpä 
otaksunkin, että ehdottamani lisäys tulee 
hyv&ksytyksi. Sillä siinä meiHä olisi taas 
sellainen kansanvaltaisten puolueiden ja 
kansankerrosten yhteinen rinta;ma - mi
nun sallittanee käyttää tuota niin alktuel
lia sanontaa, kansanrintama, - johon esi
merkiksi suurliikikeenharjoittajia, pan!Wki
miehiä ja muita finanssipääomanmiehiä sen 
enempää kuin erivivahteisia oikeisto
aineksiakaali ei ole koskaan odotettu eikä 
koskaan tuilla kaipaamaankaan, mutta joka 
maamme työväestön ja talonpoiikaiston ase
man turvaamiseksi on välttämätön. 

Ed. R y t i n k i: Herra pruhemi,es ! 
Kun t·wällä on ,ed. Räisänen ja •eräät muut
kin puhuj·at :tu.cmeet julki niitä purutteelli
suuksi·a j·a \epäkohtia, mitä on ol•emassa 
vielä työläisten pal.k>kaoloissa ja vansinkin 
metsätyöläi:st,en palkkaoloi:ssa, niin siVIUutan 
iiH~ väHä kenta:a. Mutta tahdon eduskunnan 
huomiota kiinrnittää hallitu:k:sen !kertomuk
sessa sivulla 118 mainittuihin metsä- ja laut
taustyöväen asunto-oloissa ilmenneisiin epä
kohtiin ja puutteellisuuksiin, joihin ei pe
rustuslrukivaliokunta ole kiinnittänyt mitään 
huomiota. 'Täältä hallit:uksen kiertomuk
sesta sa.ada,an huoma;ta, ,että me1t:srä- j1a 
lautt:austyöväen •asunto-oloissa on •edelleen
kin ilme:nny1t suurta puutteelli:SIUutta 1sii1!ä 
huolimatta, vaikka a:surntotankast•ajain :tJa
holta on jo :ai'kai:semmin annettu huomau
tuksia puutteellisuuksi·en ,korjaamiseksi. 
Että nämä puutteellisuudet ovat jatkuneet 
vuosi vuodelt,a, sen t,odistavat 1aikai,semmilta 
vuosilta olLeet hallitUJksen kertomukset. 
Niinpä hallituksen kertomUJksessa v. 1932 
mainitaHm, •ett'ä metsä- j·a la;uUaustyöv&en 
asuntoja (kämppiä) on kertomusvuonna 
t:arkast•ettu 276, joissa on 13isunrut 8,'393 
työntekijää, hevossuoji•a on tarkas-bettu 204, 
joihin oli 1sijoit·ettu 2,567 hevosta. Mäå
räykisiä puutt,eeHisuuksi:en korjaamiseksi Dn 
annettu yhteensä 434; v. 1933 tark·a;ste:ttu 
työv&enrusruntoj·a 91, joissa on ~asunut 2,235 
työnteikijlää, hevossuoji·a 'tarkastettu 57, joi
hin oli sij·oitettu 762 hevcosta, mäiäräyiksiä 
puuth~ellisuuksi-en korjaamiseksi oli ra.nnet.tu 

15:5. V. 1934 vankia:stettu työvåle:na:suntoj'a 
115, joi,SSia on asunut 3,271 työntekijää, 
hevos:suoj·ia tarbst.ettu 63, joihin oli :sijoi
tettu ·684 hevosta, mä-äräyksiä puu.t.t·eelli
suufusien Jmrja;ami:seksi ,ann·ettu 415. Ja nyt 
käsillä o1evwssa v m 1935 hallituksen tkerto
mu:kses:sa mainitwan, että metsä- j•a laut
t3iustyövå•enra;sumruksia on :k;ertomusvuonna 
:ta11fuwst·ettu 312, joissa asui 8,716 työnteki
jää, hevossuoji:a tarkastettu 2·49, joihin· oli 
sijDibettu 2, 717 hevosta. Mä;ä~äyik:siä p'Uut
'teellisurruksiern poist,amiseksi a:ntoivat tarkas
taj,at yhte,ensä 358. 

Nämä numerot oooirttaVIat., että neljän vii
mei:sen vuoden •aikana on puuUeellisuuik:s~a 
ilmennyt jatkuvasti huoLimatta siitä, vaikka 
jolm vuosi on ,annettu crnääräYJksiä puut
teelli:su;uk:si•ern lmrjwamiseksi, osoittraen sirtä, 
että työnantajat eivät ole ottaneet täy
destä huomioon varoituksia. pruutteellisuuk
sien korj,aamiseksi, koska •eiv&t o1e niitä 
ikorj,anneet, V'3ian ov:a:t ne jatkuvasti ilmen
neet. 

]{jun minulla itselläni :on omrukohtaista 
:kok>emusta metsäkämppäo1oi,sta, niin voin 
vakuuttara, ,että 'ei ole mitä:än her·kiullista 
olla eikä minkäänlaista lepoa voi saada sel
laise:ssa pi,e.nessä k&mpässä, jossa asuu 35-
40 työmi,es:tä, jolm rasUJJmsmäärä on viime 
vuosiern 'lliik111na tullut mell~ein y1eiseksi •ei 
ainoastaan yksityisten työnantajain, vaan 
myöskin valtion metsätyömailla. Tämän 
liika-aiSutuksen v:uo:k!si on :asetettaVIa kämp
päin seini,en ympärille ik:rukisintkert,ai:set ma
Jmuri:tsit, laV'at. Mutta .kmn kämpät orn r:a
ilmnnettu :ffio11kieudeltaan yhtä makuu1avrua 
siimälliä pitäen, niin maikuu1avojen väli ja 
y1immwn ~av·an j·a 'katon väli on uS'einkin 
niin matala, 1ett·eivät työmiehet voi kunnol
lisesti sopia istumaan eikä kämpässä 
ole muuallakaan tilaa työmiesten iS<tua. 
Siitä huoLimaU1a k&mppiin ahdeta·an, vaikka 
'asetetaan amkisinkerltaiset makuulavat, niin 
paljon 'asukkaita, \että mi.ehet •eivät sovi 
•nUJkkumaan !kuin rainoast·aan ikylj.el1een, ja 
jos täytyy mruuttaa nukkuma-a:s:entoa, niin 
sitä ei voi muuten tehdä kuin että ensin 
on noustava i.stua·Heen ja v:ast:a :s·enjälikeen 
voipi nukkuma-rm~entoa muuttaa. ..J:a jos 
träytyy poistua nukkumapaikalt:aan ·esim. 
ulkona käymään, niin silloin nukil\Juma
tila mernee kokoll!a•an 'umpeen dkrä voi pää.stJä 
·enää nuikilrumaan ol1enka·an, va:an saapi ikiu
lutt,aa loppruyön:Sä ja •a,ika.nsa tm,k:kumaUa 
milloin missäkin. TäHaisia on ollut viime 
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vuosien ra~an1a metsäJtyöläisten kämppäolot. 
Kun otHmme vielä huomioon, •että tämän 
miesmälärän iisäJksi on vidä 40 mi·e'ilen kui
vamass,a olev,at märät ja h~kiset va:atte,et ja 
vielä 10 a 15 hevos,en valjaat, niin Jmikki 
voivat käsittää, vaikkapa ei olisi omakoh
taista kokemustakaan, minkälainen ilma 
on noissa ·a:sunnoi;ssa ja minkälaisen levon 
voipi työmi•es siellä saada. SeUaim:m me
nettely rei ol.e meidän maallemme 'lwnni•aksi, 
että meb~ätyöv:äJen :a;sunto- ja palikkll!o1ot pi
detään niin ~urjina, 1kuin mitä ne OV'at 
viime vuosina olleet ja mitä ne ~tälläkin 
kertaa vielä ovat, työväestön, joka suorittaa 
klaikis,ta pisimmän j·a :vaSilmimman työpäi
vän meidän maassamme ja työväJestön, 
jonika työn hedelmistä saadarau kemtyksi 
suurimmat lkans•a;lli:set p:äJäoma.t ja joidenka 
työn kwutta saadll!an meidän suurille j•a 
uudenad.Jmisille teolli:srrmslaitoksillemme ma
ka-aineita, vaan yhteiskunnan velvolllisuus 
on myöskin huolehtia siitä, että näiden
rin l'alaika-raineiden hankikimistyössä olevi•en 
met1sätyöläisten olot :saadwan inhimimsiä 
oloja v;a:sta,avi.kisi. 

Meil:lähän on kyllä olemassa laiki metsä
j,a la,uttamstyöViäJen asumuksist.a, mutta Ji!n
ten h!allituks·en li!ertomuksista useamman 
vuoden 1ajalta ilmenee, ei sitä [aJki·a o1e 
ikiäytännöss'ä toteurbettu, vaan on sitä jat!lrn
vasti rikottu. Kun näin on niin eduskun
nan velvollisuus on kiinnittää asiaan 
uudestaan huomiota, rett•ä vihdoinkin saa
tai.siin 'ne puutteellisuudet ikorjratuiksi, jorit<a 
metsätyöväJestön 'asunto~o1oissa on. olemassa. 

Tämän vuoksi ehdotankin, herra puhe
mies, ett:ä eduslwnta hyväJksyisi pmmstus
llllkivaliokunrh•an mi·etintöön viimeisen kap
paleen edelle seuraavan uuden kappaleen: 

,Valiokun:ba kiinuitbää ·edelleen huomiota 
hallit,uksen lkertomuJks,essa sosialiministeriön 
kohdalla sivulla 118 mainittuihin metsä- ja 
lauttaustyöväen asunnoissa ilmenneisiin epä
kohtiin j1a toteaa, että mainitut epäkohdat 
eivät o1e ~eduskunnan vuoden 1933 hallituk
sen kertomlliksen yht•eydessä annetun toivo
muksen mukaan korjautuneet, minkä vuoksi 
v,aliokunt•a kehoittaa ,edelleen ha:llitusta val
vomaan j'a tarikoin seuraamwan, että maini
tut epäkohdat tulevat korjatuLks•i. '' 

Virelrä tahtoisin la!Uisura muutaman sanan 
perustuslakivaliokunnan mietintöön liitetyn 
III Via,stalauseen johdosta, jossa vHsta;la:u
seessa aivan oi,k;ein kiinnitetään huomiota 
siihen, ~että hanitu.s •ei ole ryhtynyt tar-

peeksi tehokkiaisiin toimenpit.eisiin palcli:o
huutokauppojen 'ehkäisemis€1ksi, vaikka sii
hen olisi ollut jo raikaisemmin ~edu.skunnan 
hyvåJk:symän torivomrrusponnen perust•eella 
,edel:lytyksi!ä. l~un minäkin olen vast,al,au
seen :allek:irjoit:tajan kanssa aiV'an samwa 
mieltä, tf,)ttä niidenkin pi·enviljelijräin j1a ta
lonpoikain asemasta, jotka ovat joutuneet 
menettämään tilansa ilman omaa syytään 
pakkohuutokauppojen kautta, olisi parem
min huolehdittava kuin mitä tähän asti on 
tehty, niin kannatan ed. M. Ryömän teke· 
mää ehdotusta. 

Ed. Wiik: Herra puhemies l Valiokunta 
koskettelee mietintönsä toisella sivulla Lai
hian työväentalon tapausta. Tämä tapau.s 
valaisee räikeästi sitä taistelua, jota työ
väen on viime vuosina täytynyt käydä kan
salaisvapauksiensa puolesta samoin kuin 
niitä keinoja, joita taantumusporvaristo 
etsivän keskuspoliisinsa avustamana on 
käyttänyt estääkseen työväkeä käyttämästä 
noita oikeuksiaan. 

Laihian sosialidemokraattinen työväenyh
distys on, niinkuin sen nimikin ilmaisee, so
sialidemokraattisen työväen perustama. Jo· 
siihen aikaan, kun kommunistinen aines 
hallitsi Laihian järjestyneen työväen enem
mistöä, niin nämä samat henkilöt olivat toi
mineet sosialidemokraattisessa hengessä le
vittäen sosialidemokraattisia julkaisuja 
j. n. e., mutta kun heillä ei ollut toimi
paikkaa, he eivät tulleet aikaisemmin pe
rustaneeksi yhdistystä. Vasta syksyllä v. 
1930 se perustettiin. Tällöin myöskin yh
distykselle siirtyi Laihian kirkonkylän työ
väentalon omistusoikeus ja yhdistys luon
nollisesti halusi päästä hallitsemaan omai
suuttaan. Mutta taantumusporvariston etu 
ei mitenkään salli, että sosialidemokraatti
nen työväenliike pääsisi etenemään, vaikka 
sen etenemisestä olisikin seurauksena kom
munistisen liikkeen taantuminen. Yhdistyk
sen toimintakertomuksista, jotka ovat olleet 
viranomaisten tarkastettavana, on käynyt 
ilmi, että yhdistys on toiminut sosialidemo
kraattisessa hengessä. Se on tahtonut koota 
paikkakunnan työväkeä sosialidemokratian 
ympärille, jotta se ei joutuisi kulkemaan 
toisia teitä. Siitä huolimatta on kehdattu 
väittää, että Laihian sos.-dem. työväenyh
distys olisi muka Suomen kommunistisen 
puolueen keksimä keino kommunistisen toi
minnan jatkamiseksi paikkakunnalla. Ja 
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vaikka työväenyhdistys on liittynyt sosiali
demokraattiseen puolueeseen ja hyväksynyt 
sen säännöt, josta seuraa, että yhdistyksen 
omaisuus on turvattu sosialidemokraatti
selle työväelle, on tahdottu väittää, että 
kommunistit olisivat tällaisella järjestelyllä 
tahtoneet pelastaa itselleen sanotun omai
suuden. Yhdistys ·perustettiin 9 kuukautta 
ennenkuin eräät paikkakunnalla siihen 
saakka toimineet yhdistykset kommunisti
sina lakkautettiin, mutta siitä huolimatta 
{)ll yritetty väittää, että sanottu uusi yhdis
tys olisi muka jatkanut entisten yhdistys
ten toimintaa - muka sentähden, että olisi 
{)llut jo silloin arvattavissa, että nuo muut 
yhdistykset tulisivat lakkautettaviksi. 

Laihian kirkonkylän työväentalo oli sul
jettu lapualaishulinan aikana 1930. Sen 
sulki silloinen nimismies lapualaislauman 
avulla ja, mikäli tiedetään, ilman mitään 
virallista käskyä. Se oli suoraa toimintaa 
ja yksi Lapuan liikkeen saavutuksia. Siitä 
lähtien Laihian sosialidemokraattinen työ
väki on ponnistanut saadakseen käsiinsä ta
lonsa ja sen vastustajat ovat ponnistaneet 
-estääkseen tämän. Molemmat ovat hyvin 
tietäneet, että työväentalo on tärkeä työ
väelle sen valistustoiminnan keskipisteenä. 

Etsivän keskuspoliisin Helsingissä sijait
seva pääjohto teki voitavansa tehdäkseen 
sosialidemokraattisen työväenyhdistyksen 
tarkoitusperät epäluulonalaisiksi. Vaasan 
läänin maaherralle antamassaan lausun
nossa etsivä keskuspoliisi selitti, että viime 
aikoina ,vähemmän tunnetut, sosialidemo
kraateiksi itseään nimittävät henkilöt'' 
ovat perustaneet yhdistyksiä, joille he koet
tavat saada entisten kommunististen järjes
töjen omaisuuden siirretyksi. Vaasan Työ
Yäen Osuusliikkeen etsivä keskuspoliisi 
koetti saada epäilyksen alaiseksi väittäen, 
että se ,tunnetusti monena vuonna on toi
minut kommunistisen osuustoimintaliikkeen 
keskuselimenä maassamme'' - siis, paikal
linen järjestö olisi toiminut liikkeen johta
vana elimenä koko maassa. Vieläpä Lai
hian sos.-dem. työväenyhdistyksen jäsenet
kin koetettiin tehdä henkilökohtai,sesti epäil
lyiksi; sanottiin etsivän keskuspoliisin lau
sunnossa, että ,anojayhdistyksen ainoastaan 
16 henkeen nousevasta jäsenestä 7 on etsi
vässä keskuspoliisissa aikaisemman toimin
tansa perusteella kommunisteina rekiste
röityjä". Tässä ilmenee taas se kuuluisa 
kortista, josta ·olen tältä paikalta aikaisem-

min puhunut. Käy ilmi, mitenkä häikäile
mättömästi vaaditaan viranomaisia usko
maan, että henkilö vain sen tähden, että 
hän on tullut sisällytetyksi tuohon kortis
toon, on sen takia epäilyksen alainen kom
munistisesta toiminnasta. 

Millä perusteilla henkilöitä liitetään E. 
K:n kortistoon, siitäkin tämä juttu antaa 
muutamia hauskoja esimerkkejä. Yhdistyk
sen eräästä keskeisestä henkilöstä, sen sih
teeristä, kaupanhoitaja Mustosesta, sano
taan, että hän on läheisessä suhteessa erään 
tunnetun kommunistin kanssa ja että hä
nen asunnossaan on pidetty kokouksia, 
joissa muiden muassa tuo kommunisti on 
ollut läsnä. Etsivän keskuspoliisin Vaasan 
edustuksen asiamies Mauri Virtamo todis
taa, että hän asemalla oleskellessaan on 
huomannut, miten Mustonen ·on seurustel
lut tuon tunnetun kommunistin kanssa ja 
lähtenyt matkalle yhdessä hänen kanssaan. 
Tämä muka riittää henkilön tekemiseksi 
epäilyksenalaiseksi. Mainittakoon, että mo
lemmat nämä henkilöt ovat saman osuus
liikkeen toimihenkilöitä, joten on mitä luon
nollisinta, että he seurustelevat ja keskus
televat toistensa kanssa. Mutta titulus 
Virtamo ilmoittaa edelleen, että ,Laihialla 
paikkakuntalaisten keskuudessa on yleisesti 
tunnettu se seikka, että Mustonen on mieli
piteiltään kommunisti, vaikka nykyisin 
esiintyy sosialidemokraattina". Kuinka 
,yleisesti tunnettu" tuo seikka muka on, 
se käy ilmi m. m. siitä, että paikka
kunnan nimismies Jaakko V alanne an
toi 5 päivänä maaliskuuta 1934 todis
tuksen eräistä nimeltä mainituista yhdis
tyksen jäsenistä mainiten, että heitä ,pi
detään paikkakunnalla kunnollisina ja kan
salaiskunnoltaan moitteettomina henkilöinä 
eivätkä he allekirjoittaneen saamien tieto
jen mukaan ole tehneet itseään syypäiksi 
kommunistiseen toimintaan". Näiden jou
kossa oli myöskin Mustonen. Mutta etsivän 
keskuspoliisin pääjohto palasi asiaan, vaikka 
nimismies oli antanut jäsenistä ,jonkinlai
sen puoltalauseen ", niinkuin EK lausun
nossaan ivallisesti sanoo, ja nimismies saa
tiinkin myöhemmin oikeuden edessä peruut
tamaan tuo lausuntonsa. Minkälaisen pai
nostuksen alaisena hän on ollut, se voidaan 
ainoastaan aavistaa. Viittaan siinä suh
teessa siihen, mitä olen täällä aikaisemmin 
lausunut niistä oloista, joissa Suomen ni
mismiehet toimivat. 
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Sisäasiainministeriössä vihdoin ilmeisesti 
väsyttiin norhin rettelöihin ja tahdottiin, 
niinkuin sisäministeri Puhakka täällä ker
ran sanoikin, antaa työväelle takaisin ne 
talot, jotka se itse oli rakentanut. Ja niin 
sisäasiainministeriö antoikin marraskuussa 
1934 määräyksen, m. m. Vaa;san maaher
ralle, että eräät työväentalot, niiden jou
kossa Laihian, saataisiin luovuttaa omista
jilleen, ,mikäli erityistä syytä ei ole varoa, 
että jonkin talon avaaminen aiheuttaisi jär
jestyshäiriöitä taikka että talossa ryhdytään 
harjorttamaan lainvastaista, eritoten kom
munistista toimintaa". 

Nyt piti siis työväenliikkeen vastustajain 
hankkia todistuksia siitä, että talossa ehkä 
ryhdytään harjoittamaan lainvastaista kom
munistista toimintaa. Vaasan läänin maa
herralle tuli kiire, tai sanoisinko mieluum
min niille IKL:ään kuuluville Vaasan läänin
hallituksen virkamiehille, joilla saattaa olla 
enemmän vaikutusvaltaa kuin maaherrana. 
:Maaherra lähetti etsivän keskuspoliisin 
Vaasan edustukselle kyselyn siitä, mitä se 
ajatteli tuon kuuluisan yhdistyksen jäse
nistä, ja sai sen vastauksen, että yhdistyk
sen 15 jäsenestä on korttimerkintöjä 11 :sta, 
joista S:aa on pidettävä kommunisteina. 
Siis, korttiluettelo oli ehtinyt täydentyä. 
,Ja syyt, minkä tähden heitä oli pidettävä 
kommunisteina, mainittiin myöskin: joku 
oli julkaissut onnitteluja Työn Ääni-nimi
sessä lehdessä, joku oli ottanut osaa kahvi
kekkereihin - sillä sennimisiä tilaisuuksia 
olivat kuulema kommunistit noilla seuduilla 
siihen aikaan järjestäneet. 'l'osin ilmoitet
tiin virallisesti myöskin, että noissa tilai
suuksissa ei esitetty mitään ohjelmaa, 
mutta kuitenkin tilaisuuksia sanottiin ,kii
hoitustilaisuuksiksi". Jokainen, joka on tu
tustunut Pohjanmaalla keitettyyn kahviin, 
tietää, ettei se ainakaan kiihoita. 

Myöskin Laihian nimismies kuulusteli yh
distyksen jäseniä ja kuulustelupöytäkirjaan 
hän lisäsi runsaasti omia mietelmiään, jotka 
tavallisesti alkoivat sanoilla ,merkitään tie
doksi''. Hän merkitsi m. m., että ,täytyy 
siis Laihian sos.-dem. työväenyhdistyksen 
edistää samoja tarkoitusperiä'' kuin lak
kautettu yhdistys. Ja ,merkittiin tiedoksi", 
että yhdistys on perustettu ,ilmeisesti tar
koituksella jatkaa edeltäjänsä Laihian sosia
listisen työväenyhdistyksen Onnelan peri
aatteiden mukaista kommunistista toimin
taa, koskapa uusi yhdistys vastaanottaes-

saan edeltäjänsä omaisuuden siten omaksui 
sen kommunistiset tarkoitusperät ". On 
vaarallista periä omaisuutta, jos on tällai
set seuraukset! - Kun säännöissä puhu
taan jonkin yhdistyksen tarkoitusperistä, 
jotka tulevat kysymykseen tällaisissa ta
pauksissa, niin kaiketi niillä on ymmärret
tävä niitä laillisia tarkoitusperiä, jotka 
säännöissä mainitaan. 

Mutta oli vielä muita totuudenlähteitä 
tässä asiassa käytettävänä. Löytyipä kaksi 
Onnela-nimisen yhdistyksen entistä kommu
nistista jäsentä, hyvin suulaita miehiä mo
lemmat. Toinen löytyi Vaasasta ja toinen 
,Jyväskylästä. Etsivä keskuspoliisi ilmei
sesti oli hyvin selvillä siitä, missä sen asiak
kaat oleskelivat. Toinen heistä oli hyvin 
ansioitunut mies, Armas Bruno KajaJlampi 
niminen. Hänet oli tuomittu valtiopetok
sesta marraskuussa 1930. Mutta hänen ei 
tarvinnut kauan istua vankilassa; jo neljä 
kuukautta myöhemmin hänet armahdettiin 
ja seuraavana vuonna tuli toinen armahdus 
kaikkein korkeimmalta paikalta: silloin mie
helle palautettiin kansalaisluottamuskin 
(Vasemmalta: Ja nimitettiin keskuspolii
siin !) . Tämä mies todisti auliisti, t:ttä kun 
hän aikoinaan liittyi tähän yhdistykseen, 
niin se oli , täydellisesti kommunistien kä
sissä ja levitti oppiaan ... ympäristöönsä". 
Hän kertoi, mitä keinoja yhdistys oli suun
nitellut ja käyttänyt omaisuutensa turvaa
miseksi, ja omana valistuneena mielipitee
nään hän ilmoitti, että kyllä se uusikin 
yhdistys ,tulee jatkamaan edeltäjänsä kom
munististen periaatteiden mukaista toimin
taa". Hän siis merkillistä kyllä käytti 
miltei kirjaimellisesti samoja sanoja kuin 
Laihian nimismies oli käyttänyt muutamia 
päiviä aikaisemmin antamassaan lausun
nossa. Ja tämä kahdesti armahdettu mies 
antoi vielä täsmällisiä tietoja ,entisten ja 
nykyisten jäsenten toiminnasta ja mielipi
teistä. 

Mutta Vaasan läänin maaherran ponnis
telut eivät ole tässä asiassa auttaneet yhtä 
vähän kuin EK:n vasikkain juottamiset tai 
nimismiehen viisastelut ja viisastumiset. 
r~aihian työväentalo on nyt palautettu 
omistajalleen, sen jälkeen kuin sekä hovi
oikeus että viime kesänä korkein oikeus 
ovat hylänneet maaherran sen syytteen, 
jonka tuloksena piti olla Laihian sos.-dem. 
työväenyhdistyksen lakkauttaminen (Va
semmalta: Ensi sunnuntaina on avajaiset!). 
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Ensi sunnuntaina kuuluu olevan avajais
juhla. Eräs Lapuan liikkeen saavutus on 
taas menetetty. Mutta kaikki tämä, herra 
puhemies, osoittaa vielä kerran, miten tä
män maan työväen on täytynyt näinä vii
meksi kuluneina vuosina sitkeästi taistella 
kansalaisvapauksiensa puolesta, mitä kaik
kea sen on täytynyt kestää ja miten sit
keästi on taisteltu sen laillisia oikeuksia 
vastaan. 

Ed. P en t ta 1 a: Herra puhemies! Jo 
viime vuonna käsiteltäessä hallituksen toi
mintakertomusta vuodelta 1934 kiinnitet
tiin täällä eduskunnassa huomiota siihen, 
että perustuslakivaliokunnan ja eduskun
nan täytyy jatkuvasti vuosi vuodelta huo
mauttaa hallitusta Vaasan läänin lääninhal
lituksen ja maaherran toiminnan johdosta. 
Samalla lausuttiin herra sisäasiainministe
rille sellainen toivomus, että hän antaisi 
erikoisesti Vaasan läänin maaherralle niin 
selventäviä toimintaohjeita, että eduskunta 
viimeinkin vapautuisi näistä jatkuvista 
muistutusten aiheista. Tällä kertaa käsitel
lessään hallituksen toimintakertomusta vuo
delta 1935 on perustuslakivaliokulman taa
sen täytynyt kiinnittää huomiota Vaasan 
läänin maaherran toimintaan, joten alkaa 
jo epäilyttää, että nämä huomautusten ai
heet ovat niin jatkuvaa laatua, että ne voi
vat vähitellen vakiintua eduskunnan työ
järjestykseen ihan kiinteäksi joka vuosi 
suoritettavaksi välttämättömäksi tehtäväksi. 

Tähän epäilykseen on sitäkin suurempi 
syy, kun asianomainen maaherra on ilmei
sesti ottanut eduskuntaan nähden niin yli
mielisen asenteen, ettei jatkuvilla huomau
tuksilla ja muistutuksilla näytä olevan mi
tään vaikutusta, vaan käyttää hän virka
asemaansa oman ja niiden piirien, joihin 
hänellä on sympatiioja, mielenmukaisesti, 
suoranaisesti uhmaten eduskuntaa ja sen 
esittämiä huomautuksia. 

Nyt on perustuslakivaliokunta kiinnittä
nyt huomiota Laihian työväentalon edelleen 
suljettuna pitämiseen. Tämä asia onkin 
sen laatuinen, että se hyvin kuvaa sitä me
nettelyä ja hallinnollista oikeudenkäyttöä, 
mikä on ollut käytännössä Vaasan läänissä 
nykyisen maaherran miltei koko virkatoi
minta-ajan. Sen jälkeen kuin sisäasiain
ministeriö oli antanut kehoituksen maaher
ralle avata sanotun talon, huomauttaen 
ettei sisäasiainministeriöllä omasta puoles-

taan ole mitään talon avaamista vastaan, 
joutui Vaasan läänin maaherra sellaisen 
vaikean kysymyksen eteen, että sen täytyi 
ainakin koettaa esittää joitakin tosiasioita, 
joilla voisi edelleen pitää tätä taloa sul
jettuna. Sillä se vanha fraasi, että talon 
avaaminen kiihoittaisi paikkakunnan väes
tön mielialaa, niin ettei hän, maaherra 
katso enää voivansa vastata järjestyksestä, 
oli jo toisten työväentalojen avaamiskysy
mysten yhteydessä aikaisemmin niin lop
puun kulunut, että sille fraasille olisi var
maan Laihialla herttaisesti naurettu. Siksi 
täytyy keksiä joitakin uusia aiheita, ja pa
rempien aiheiden puutteessa alettiin ihan 
vängällä tehdä Laihian sos. dem. työväen
yhdistyksen jäsenistä kommunisteja. Vi
ranomaiset ja etsivä keskuspoliisi saivat 
tehtäväkseen tutkia yhdistyksen jäsenten 
elämänvaiheet ja ne tutkittiin miltei synty
mästä saakka ulottuen nämä tutkimukset 
ainakin eräissä tapauksissa jäsenten miltei 
koko sukuun asti. Kuten täällä ed. Wiik 
äsken osoitti, Laihian piirin nimismies oli 
aikaisemmin antanut jo virkatodistuksen 
tämän yhdistyksen jäsenistöstä ja niiden 
kansalaiskuntoisuudesta. Tämän todistuk
sen jälkeen oli etsiväliä keskuspoliisilla kai 
hyvin vaikea tehtävä hankkia todistuksia, 
kuten jutun asiakirjat osoittavat, sillä sen 
on täytynyt kuulustella omassa palveluk
sessaan olevia miehiäkin, m. m. entistä kom
munistista organisaattoria Armas Potia tai 
Kajalampea, mutta kerääntyyhän sitä ai
neistoa vähitellen, kuten ed. Wiik tässä jo 
lyhykäisesti viittasi. Tämän jutun laajat 
asiakirjat tulevat olemaan jälkipolvelle su
rullisena todistuksena hallinnollisesta mieli
vallasta maamme itsenäisyyden alkuajoilta. 
Sillä niitä lukiessa tulee siihen käsitykseen, 
että tässä maassa on viranomaisten ja etsi
vän keskuspoliisin toimesta väkistenkin yri
tetty tehdä demokraattisesti ajattelevista ja 
kansanvaltaista valtiomuotoa kunnioitta
vista kansalaisista rikollisia kommunisteja. 
Lohduttavana puolena näitä asiakirjoja lu
kiessa muodostuu kuitenkin tunne, että jos 
niillä maan demokraattista hallitusmuotoa 
vastaan juonittelevilla kommunisteilla on 
yhtä hikinen ja vaikea työ saada kirjoi
hinsa kommunisteja kuin on ollut Vaasan 
läänin maaherralla ja etsiväliä keskuspolii
silla saadakseen kirjatuksi Laihian sosiali
demokraattisen yhdistyksen jäseniä kommu
nisteiksi, niin tämä meidän kansanvaltainen 
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tasavaltamme on kommunismivaaraan näh
den verrattain hyvässä turvassa. 

Perustuslakivaliokunnan mietintöön liit
tyy myöskin eräiden maalaisliittolaisten jä
senten vastalause, jossa he esittävät pois
tettavaksi Vaasan läänin maaherran toi
menpiteitä arvostelevan kohdan. Täällä on 
jo esitetty Laihian nimismiehen todistus, 
joka todistus on annettu aikana, jolloin 
nimismies toimi jutussa vapaana virkamie
henä ilman esimiehensä painostusta ja mää
räyksiä. Tämä todistus on senlaatuinen, 
ettei ainakaan sen perusteella olisi ollut ai
hetta lakkauttamissyytettä nostaa. Ja et
sivän keskuspoliisin lausunnot ja todistuk
set on eduskunta viime tiistaina todennut 
niin epäilyttäväksi, että on päättänyt toi
mittaa tutkimuksen koko laitoksessa. Minä 
oletankin, että jos tutkijat ottavat vaivak
.seen lukea myöskin Laihian sosialidemo
kraattisen työväenyhdistyksen lakkautta
mista koskevat asiakirjat, niin on niissä 
riittävästi aihetta maalaisliittolaisille vasta
. lauseen esittäjille kannan tarkistukseen. 

Maaherra Martosen suhtautuminen kaik
keen työväentoimintaan on koko sen ajan, 
kun fascistinen liike on tässä maassa riehu
nut, ollut suorastaan vihamielistä. Siksi 
työväestö onkin alkanut hyvin arvostellen 
ja epäillen suhtautua siihen oikeuden
käyttöön, jota hän hallintoviranomaisena 
joutuu harjoittamaan. Sitävastoin on hän 
ollut hyvin hanakka ryhtymään toimen
piteisiin aina silloin kun edesmenneen La
puan liikkeen, sinimustain tai nykyisen 
IKL: n taholta on uhattu kiihoittua. Tästä 
. kuvaavana seikkana on m. m. suurella me
lulla nostettu Kaustisten seppelejuttu, jossa 
jutussa sen vähäpätöisyydestä ja mitättö
myydestä huolimatta vaivattiin maaherran 
määräyksestä kaikki mahdolliset oikeusis
tuimet ollen jutun lopputulos, että se kai
kissa oikeusasteissa kumottiin. 

Se seikka, että eduskunta joutuu yhä 
edelleen muistuttamaan samoista syistä, 
johtaa olettamaan, että maaherra Martonen 

-on ottanut eduskuntaan nähden niin ylimie
lisen korskean asenteen, ettei eduskunnan 
päätökset häntä vähääkään liikuta. On
han eduskunta m. m. aikaisemmin muistut
tanut, että m. m. kyyditysjuttuja on Vaa
san läänin osalta edelleen selvittämättä. 
Nämä muistutukset on tarkoitettu myöskin 
veivoittavaksi määräykseksi, että ne ovat 

.selvitettävät. Mutta siitä huolimatta on 

useita sellaisiakin k;yyditysjuttuja, joiden 
selvittämisen olettaisi olevan poliisiviran
omaisille verrattain helpon tehtävän, edel
leen selvittämättä. 

Näyttääkin siltä, että kysymys on siitä, 
onko Vaasan läänin maaherra niin ylivoi
mainen virkamies, ettei eduskunnan päätök
sillä ole häneen mitään vaikutusta. Mieles
täni se, että hallituksen toimintakertomuk
sissa täytyy vuosi vuodelta muistuttaa yh
den maaherran toimintaa, on muodostunut 
kysymykseksi siitä, onko virastoissa nou
datettava yleensä säännöllistä asiain hoita
mista vai saako niissä edelleen vallita jon
kun viranomaisen mielivalta. Se on myös
kin hallitukselle ja eduskunnalle muodostu
nut nyt jo kunniakysymykseksi. Sillä ei· 
kai voitane enää kauemmin jatkaa nyt jo 
melkein säännöksi vakaantunutta tulokset
tomain muistutusten antamista. 

Viime vuonna esitettiin täällä herra sisä
asiainministerille toivomus, että hän antaisi 
Vaasan läänin maaherralle tarpeellisia oh
jeita. Toivon, että kun herra sisäasiain
ministeri on nyttemmin saanut uusia hal
litustovereita, että hän saisi heiltä niin voi
makasta tukea, että voisi ohjata myöskin 
Vaasan läänin maaherran samanlaiseen 
säännölliseen toimintaan, kuin mitä mui
denkin läänien maaherrat noudattavat. 
Sillä, ellei eduskunta vapaudu näistä jat
kuvista muistutusten aiheista, niin voi seu
rauksena olla, ettei ainoastaan Vaasan lää
nin maaherran,. vaan yleensä koko maan vir
kamiehistön arvovalta laskee kansalaisten 
mielissä sille tasolle, ettei se ennusta hyvää 
tämän maan kansanvaltaiselle kehitykselle . 

Ed. L e i no n e n: Herra puhemies! -
Tähän perustuslakivaliokunnan mietintöön 
liittyy, niinkuin täällä ovat edelliset puhu
jat maininneet, myöskin maalaisliittolaisten 
edustajain vastalause, koskien Vaasan lää
nin maaherran menettelyä Laihian työväen
talon asiassa. Koska tässä vastalauseessa 
minäkin olen allekirjoittajana, niin katson 
velvollisuudekseni lyhyesti saada mainita 
tässä, mitkä ne syy't olivat, jotka saivat mei
dät tämän vastalauseen liittämään tähän 
mietintöön. 

Meidän vastalauseemme tässä asiassa ei 
merkitse sitä, että sen allekirjoittajat taJh
toisivat ottaa jollakin tavalla lain tulkin
nan omiin käsiinsä tältä kohtaa ja pitäisi
vät ylioikeuksien tuomiota Vaasan läänin 
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maaherran asiassa vaarana. Sen mukaan 
kuin asiaa tunnen ja voin arvostella, kat
son, että nämä tuomiot ovat tässä asiassa 
johtaneet oikeaan, ja tämän myönsin myös
kin perustuslakivaliokunnassa silloin, kun 
tästä asiasta oli kysymys. Maaherran me
nettely on katsottu epäasialliseksi, ja siis 
sellaiseksi, joka ei olisi saanut tässä yhtey
dessä tulla kysymykseen (Vasemmalta: 
Miksi puollat n. Minä tulen siihen, miksi 
minä puolustan, vähitellen. - Myönnän 
olleen oikein ja tärkeätä, että tämä asia 
on tullut esille, ja että se on käynyt kaikki 
nämä oikeusasteet läpi sekä tullut perinjuu
rin pohdituksi, ettei laittomuus ja mieli
valta missään tapauksessa tällaisilla 'hallin
nollisen toiminnan tärkeillä aloilla pääse 
jatkumaan, niinkuin helposti voi tapahtua, 
jos poliittiset näkökohdat saavat sanella 
virkamiehen menettelytavan. 

Mutta tästä huolimatta kuitenkin olemme 
liittäneet tähän mietintöön vastalau
seemme. Se johtuu siitä, että toisaalta on 
ymmärrettävä myöskin hallinnollisen virka
miehen asemaa. Hänellä on paljon asioita, 
hän luottaa ja joutuu pakosta usein luotta
maan eräissä kysymyksissä ympärillään ole
viin virkamiehiin. Ja tällaisissa tapauk
sissa, jolloin asia on !hänen yarsinaisesta 
asuntopiiristään kauempana, niinkuin tässä 
nyt Laihialla, vaikkei väliä ole kuin 30 
kilometriä, se on myönnettävä, hän on 'lmi
tenkin joutunut toimimaan pääasiallisesti 
paikallisten viranomaisten antaman lausun
non pohjalla ja perusteella. Täällä ed. 
Wiik osoitti, että Lai'hian nimismiehen lau
sunnot ovat olleet 'hyvin haparoivia ja 
edestakaisin heilahtelevia: tällä kertaa ne 
ovat olleet tätä ja tuolla kertaa tuota, ja 
maaherran tietysti on ollut hiukan vaikea 
saada niistä selville totuutta, ja sen poh
jal'le rakentaa menettelytapansa. Tällai
sesta tässä nyt on kysymys, siis että maa
herra on joutunut pääasiassa kuuntele
maan läheisessä ympäristössään olevien vir
kamiesten juriidisia neuvoja, ja myöskin 
ottamaan menettelynsä pohja:ksi paikallis
ten viranomaisten antamia lausuntoja. On 
hyvin uskottavaa, ·että nämä neuvonantajat 
ovat olleet kenties enemmän poliittisesti 
kuin juriidisesti kiinnostuneita ja myöskin 
syventyneitä tähän asiaan. Ja maaherra on, 
se on hänen vikansa, ahkä 'liian helposti 
uskonut neuvonantajiaan ja menetellyt hei-

dän ohjeittensa mukaan ja tällä tavaNa 
joutunut tässä asiassa harhaan. 

Mutta asian ydin, johonka eivät täällä ole 
edustajat Wiik eikä Penttala kiinnittäneet 
erikoisemmin 1huomiota, mutta joka on 
ollut, voisipa sanoa, jokseenkin y~inomaan 
meikäläisten vastalauseen allekirjoittajien 
lähtökohtana, on se, että tässä asiassa on 
myöskin kihlakunnanoikeus asettunut sa
malle kannalle kuin maaherra. Tämähän 
osoittaa, että maaherralla on ollut menette
lynsä tukena ainakin hyvin voimakkaita 
todennäköisyyssyitä, joskaan ei ehkä todel
lisia syitä. Tämä asia on siis ol'lut, tätä 
me painostimme myös perustuslakivaliokun
nassa, sikäli rajatapaus tällä hallinnollisen 
toiminnan alalla, että on vaikea mennä suo
rastaan syyttämään maaherra siitä, että 
hän ei olisi tahtonut noudattaa toimessaan 
oikeutta ja totuutta. Jos kerran oikeus
istuin, vaikkapa alioikeuskin, katsoo voi
vansa asettua maaherran menettelyä puol
tamaan, niin käsittääkseni on perustuslaki
valiokunnan annettava vissi arvonsa myös 
tä'lle päätökselle (Vasemmalta: Lautamie
het sanelivat päätöksen!), jos kerran Suo
men oikeuslaitoksen arvoa ja auktoriteettia 
tahdomme kunnioittaa. Ja koska on tun
nustettava, että virkamiehet viimeksi ku
luneina vuosina ovat joutuneet toimimaan 
usein hyvin vaikeissa olosuhteissa, eikä hei
dän ole aina ollut helppo määritellä kan
nanottoa asioi:hin, niin on siis tällaisia ta
pauksia kuin tässä on kyseessä katseltava 
myöskin virkamiehen aseman kannalta. 
Tästä johdummekin siihen, että meillä 
perustuslakivaliokunnan vähemmistöllä dli 
puhtaasti oi:keusnäkökannaltakin asiaa kat
sellen, ei vain oikeus, vaan juuri kihlakun
nanoikeuden päätöstä ajatellen myöskin 
velvollisuus merkitä eriävä mielipiteemme 
tä:hän mietintöön, joka mielipide, uudistan 
sen vielä, ei tahdo eriävää kannanmerkintää 
itse pääkysymyksessä, sillä sen ovat ylem
mät oikeusasteet ratkaisseet ja tuominneet 
maaherran menettelyn, vaan vastalause tah
too vain asettaa eduskunnan harkittavaksi 
sen, onko todella tällaisessa tapauksessa, 
jossa ainakin yksi oikeusaste on tunnusta
nut virkamiehen menettelyn oikeaksi, onko 
silloin eduskunnalla aihetta antaa moite
lause tässä asiassa asianomaiselle virkamie
helle. Se merkitsisi sitä, että maaherra ta
hallisesti on menetellyt ilainvastaisesti, ja 

65 
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tä:llainen päätelmä tässä asiassa ei olisi 
oikeudenmukainen, eikä edes oikeastaan 
lainmukainenkaan. Eihän virkamieheltä 
voida hallinnollisissa syytteeseen asettami
sissa vaatia ehdottomasti varmuutta rikok
sen olemassaolosta syytteen nostamisen edel
lytyksenä. Ed. Wiikin lausunto asetti hy
vin huomattavasti syyn tapahtuneesta ni
menomaan paikallisille virkamiehille ja eri
koisesti etsivälle keskuspoliisille, eikä hä
nenkään syytöksensä siis kohdistunut niin 
raskaana nimenomaan maaherraa vastaan. 

Tämä asia nyt on, niinkuin täällä jo sa
nottiin, järjestyksessä, ja kuuluu Laihian 
työväentalossa olevan ensi sunnuntaina 
juhlalliset avajaiset, siksi rme vastalauseen 
esittäjät olemme sitä mieltä, että tämä asia 
saisi nyt jo jäädä tähän, ilman, että siitä 
eduskunta antaisi mitään lausuntoa edes 
perustuslakivaliokunnan mietinnön muo
dossa. 

Perustuslakivaliokunnan velvollisuus on 
aivan asiallisesti, ei poliittisesti, tarkastella 
ta:pahtumia, ja minä tahtoisin väittää, että 
tämä vastalause, jonka olemme liittäneet 
mietintöön, on puhtaasti a~iallinen eikä po
liittinen. Siksi ehdotankin, herra puhe
mies, että tästä perustuslakivaliokunnan 
mietinnöstä poistettaisiin se kappale, joka 
käsittelee Vaasan läänin maaherran menet
telyä Laihian työväentaloasiassa. 

Ed. Sundström: Herra puhemies!
Tällaisena :aikana on [uonnallista, että kan
salaisten mielenkiinto ja huomio on kiin
tynyt ulkopoliittisiin kysymyksiin ja tätä 
päiväähän vietetään myöskin niissä mer
keissä ja !Siitä syystä tarjoaakin tämä osa 
hallituksen kertomuksesta keskusteluaiheen. 
Vaikkakin lukiessaan tämän saa sen kä!Si
tyksen, että hal~itus mainittuna vuonna on 
tyydyttävällä tavalla hoitanut tämän alan 
asioita, se antaa kuitenkin aihetta lukui
siin reunahuomautuksiin. 

Selostuksessa kiinnitetään huomiota !Skan
dinaviseen orientoitumiseen ja sanotaan, 
että sen välttämättömyyttä pää- ja ulko-
ministeri ..... . 

P u h e m i e :s: Minä pyytäisin huomaut
taa puhujaHe, että se tulee erikseen. Kä
siteltävänä on nyt kertomus ainoastaan pe
rustuslakivaliokunnan mietinnössä valmiste
levasti käsitel[yltä osalta. 

P u h u j a: Voin pala ta sitten siihen. 

Ed. N i s k a ne n: Vaikka käsilläoleva 
haHituksen toimintakertomus vuodeHa 1935 
anta1sikin aihetta erinäisiin reunahuomau
tuksiin, niin kuitenkin minun puolestani 
Ievätköön rauhassa edesmennyt haUitus. 
Mutta kun tämän sanon, niin samalla ase
tan vakavan toivomuksen ~voimassaolevan 
hallituksen niskoil1l,e niin sanoakseni siltä, 
osalta, ·että hallitus .par,emmin kuin edes
mennyt pitäisi vaarin palkkatilastosta mei
dän maassamme, ·ettei tilanne saisi jatkua 
sellaisena kuten ,tähän asti, että esim. met
sätyömiehet, kut:en täällä on urseampaa11 
kertaan jo esille tuotu, saavat tehdä kovin 
heikoilla :palkoiUa työtä, samoin myös val
tiQil1 maantien soran:aj,ossa, jossa makse
taan niin heikot palka:t, että työntekijät 
!Saavat alipa1kattuina ja aliravittuina tehdä 
työtä, vaikka on välittömästi valtion työ
maa. Samoin myöskin maatalouden kanto
Ikyky on vielä perin alhainen. Maatooous
työ yleensä meidän maassamme ei voi vas
tata vielä sitä vaatimusta, mikä siHe ,pää
elinkeinona täytyypi kansanta1loudessa aset
taa. Nämä tahdon lyhyesti huomauttaen 
asettaa uuden hallituksen tarkan valvon
;n;an alaiseksi ja pyydän saada, herra puhe
mies, kannattaa ·ed. Rytingin tääHä tel\Je
mää ehdotusta. 

Puh ·e m i ,e s: Tämän asian käsittely 
keskeytetään nyt. J atketussa käsittelyssä 
tullaan :tehdyt ehdotukset ottamaan huo
mioon. 

6) Valtioneuvoston oikeuskanslerin kertomus 
vuodelta 1935 

esiteiJ.lään. 

P u h e m i e :s: Puhemiesneuvosto :ehdot
taa asian lähetettävä,ksi perustuslakivalio
kuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. K i v i o j a: Herra puhemies ! Se, 
mitä lain rpuustavin täyttämisestä kerro
taan tämän kertomuksen sivuilla 83-84 ei 
vastaa kansamme oilkeustajuntaa. Poliisi
tarkastaja Santeri Pimentola oli saanut teh
täväkseen toimittaa tutkimuksia Yrjö Hoi-
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min 4 pmvana heinäkuuta vuonna 1930 
tapahtuneen tunnetun murhan johdosta. 
Poliisitarkastaja oli 16 päivänä elokuuta 
1932 poliisiautolla kuljettanut Someron 
pnrm nimismiehen pidättämän entisen 
!kauppiaan Oskari Viihtori Nurmen Forssan 
kauppalaan kuulusteltavaksi. Murhaan ei 
saatu mitään selvyyttä, mutta hovioikeus 
tuomitsi 27 päivänä toukokuuta vuonna 
1935 poliisita11kastaja Pimentolan varomat
tomuudesta tehdystä virlkavirheestä saa
maan varoitulksen sekä 500 markalla kor
voomaan Nurmelle pidätyksen johdosta ai
heutuneen vahingon. Mahdollisesti ~ain 
puustavi tuli näin täytetyksi, mutta tuskin 
lain henki. Monen mieleen tällaista lu
kiessa varmaan tulee tuo vanha sana ,puus
tavi kuolett3Ja, mutta henki tl:ikee eläväksi". 
Eikö meidänkin maass3Jffime voisi lain 
käyttö olla eläväJksi tekevän hengen eikä 
kuolettavan puustavin mukaista? 

Se taas, mitä kerrotaan sivuilla 93-94 
on myöskin sangen ihmeeHistä. Hovioikeus 
3 päivänä toukokuuta 1932 tuomitsi nimis
mies Ragnar Emanuel Mobergin, jota sil
loin oli pidetty vangittuna Oulun läänin
vankilassa, väkisinm3Jkaamisesta ikuritus
huonerangaistuikseen ja pantavaksi Limin
gan piirin nimismiehen viralta, mutta kor
kein oikeus, jossa Moberg oli hakenut muu
tosta hovioikeuden päätökseen, seuranneen 
kesäkuun 18 päivänä 3Jnt3Jmallaan päätök
sellä katsoi luotettavaa selvitystä puuttu
neen Mobergin syyHisyydestä mainittuun 
rilkokseen, kumosi hovioikeuden päätöksen 
ja hylkäsi syytteen sekä määräsi Mobergin 
laskettavaksi vankilasta vapaaksi, ellei hä
nen vangittuna pitämiseensä ollut muuta 
syytä kuin s3Jnottu syyte. 

Meillä on täällä eduskunnassa nyt käsi
teltävänä lepäämässä oleva OiJkeudeukäy
miskaaren 17 luvun muutosesitys. Ehkä 
sitä olisi jo tarvittu silloin kun korkein 
oikeus tuon juuri mainitun tuomion antoi, 
siLlä nähtävästi hovioikeus oli käyttänyt 
vapaata harkintaa ja korkein oikeus muo
dollista. Ja kun täl·laiset pimeydentyöt 
nähtävästi tehdään todistajia ikarttaen, oli 
korkeimman oiikeuden tuomio asiassa näin 
vapauttava eikä vastaa oikeustajuntaam
me. Asialla on sitten tämän kertomuksen 
mukaan ollut lisävaiheena se, että seurasi 
syyte Oulun läänin maaherra Eero Yrjö 
Pehkosta, lääninsihteeri Lauri Andreas 
Kerttulaa ja varalääninkamreeri Väinö 

Vanhalaa vastaan tämän asian yhteydessä 
tapahtuneesta laiminlyönnistä, kun syy
tetty oli joutunut olemaan korkeimman 
oikeuden tuomion saapumisen jälkeen vielä 
yhden päivän liikaa vankeudessa. Hovi
oikeus tuomitsi nämä mainitut virkamiehet 
erisuuruisiin rangaistu1ksiin ylllillärtämättö
myydessä tehdystä vi11kavirheestä ja niin 
edelleen, mutta tässä asiassa kuitenkin kävi 
niin, sanokaamme onnellisesti, että korkein 
oikeus, johon nimismies Moberg, maaherra 
Pehkonen, lääninsihteeri Kert,tula ja vara
lääninkamreeri Vanhala valittamal1a olivat 
asian saattaneet, korkein oikeus katsoi 
marraskuun 26 päivänä 1935 annetussa 
päätölksessä, ettei nimismies Moberg ollut 
esittänyt syytä muuttaa hovioikeuden pää
töstä. Mitä sitten tuli maaJherra Pehkosen, 
lääninsihteeri Kerttulan ja varalääninkam
reeri V anhruan valituksiin, niin korkein 
oikeus katsoi, että asiassa esitetyn selvityk
sen mukaan lääninhallituksessa ei ollut ta
pahtunut sellaista tarpeetonta viivyttelyä 
edellämainitun korkeimman oikeuden pää
töksen toimittamisessa täytäntöönpanovi
ranomaiselle, että sitä voitaisiin pitää vir
karikoksena ja näinollen korkein oikeus 
vapautti heidät rangaistuksista ja korvaus
velvollisuuksista asiassa. 

Minä muistutan jo tässä yhteydessä mie
liimme, että äsken mainitsemani lepää
mässä olevan lain käsittelyssä ed. Wiik 15 
päivänä lokakuuta 1935 pelkäsi vrupaata to
distusten ha:r\kintaa ja viittasi silloin siinä 
istunnossa toisessa puheenvuorossaan Mä
tön juttuun ja luuli vallassa o!levan luokan 
pääsevän sortamaan muita, nimenomaan 
köyhälistöä. Minäkin olen epäillyt vapaan 
todistusteorian käytäntöönottamista meiLlä, 
mutta nyt esittämäni esimerkit tuntuvat 
kuitenikin puhuvan sen puolesta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 

Kertomus lä:hetetään p e r u s t u s l a k i-
v a 1 i o k u n t a a n. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti seuraavaan istuntoon: 
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7) Eduskunnan oikeusasiamiehen toiminnas
taan vuonna 1935 antaman kertomuksen 

johdosta laadittu perustuslakivaliokunnan 
mietintö n:o 3; 

8) Ehdotuksen laiksi lohkotilan kiinnitysvas
tuun rajoittamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu 'lakivaliokunnan mietintö n:o 7; 

9) Ehdotuksen laiksi valtion bilanssin ulko
puolella olevien lainasaamisten siirtämisestä 

suhdannerahastoon 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 8; 

10) Asuntokysymyksen alalla olevien epäkoh-
tien poistamista 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta 
laadittu työväenasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 1; sekä 

11) Ehdotuksen laiksi köyhäinhoitolain 5 § :n 
muuttamisesta 

sisältävän lakialoitteen johdosta laadittu 
laki- ja talousvaliokunnan mietintö n:o 2. 

Puhemies: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi perjantaina kello 10. 

Täysistunto lopetetaan kello 17,09. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio: 



21. Perjantaina 30 p. lokakuuta 1936 
ke'llo 10. 

Päiväjärjestys. 

Il m o i t u k s 'i a. 
Siv. 

Toinen käsittely: 

1) Ehdotus laiksi :kiellosta käyttää 
maata:louskiinteistöä ~velan maksuun 
eräissä tapauksissa . . . . . . . . . . . . . . . . 518 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 11; la;Hvaliokun
mm mietintö n :o 6; hallituksen esitys 
n:o 32. 

2) Ehdotus lai,ksi erään valtion 
omistaman alUJeen iJ:uovuttamisesia 
Helsingin kaupungille . . . . . . . . . . . . . 521 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 10; valtiovarainva
liokunnan mietintö n: o 6; hallituk
sen esitys n:o 3<9. 

Ensimmäinen käsittely: 

3) Ehdotus laiksi lohkotilan kiin-
nitysvastuun rajoittamisesta ....... . 

A s i a k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n:o 7; halEtuksen esitys 
n:o 24. 

4) Ehdotus LaiJksi vwLtion bilanssin 
ttlkopuooella olevien lainasaamisten 
siirtämisestä suhdannerahastoon .... 

A s i a k i r j a t: V.altiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 8; hallituks.en 
esitys n:o 10. 

5) Ehdotus laiksi köyhäinhoitolain 
5 §: n muuttamisesta ............. . 

Asiakirjat: :Laki- ja talous
valiokunnan mietintö n: o 2; ed. Sund
strömin y. m. lak. al. n:o 51. 

, 

525 

528 

Ainoa käsitte~y: 

6) Kertomus hallituksen toimenpi-
teistä vuonna 1935 ............... . 

Asia k i r j a t: Perustnslabval!o
kunnan mietintö n : o 2 ; ul:koasiai.n
vail.iokunnan mietintö n: o 6 ; maini.ttu 
kertomus. 

7) Eduskunnan oikeusasiamiehen 
kertomus toiminnastaan vuonna 1935 

Asia k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n: o 3'; mainittu k,er
tomus. 

8) EhdotUJS toivomukseksi' asnnto
k;ysymyksen alalla olevien epäkohtien 
poistamisesta . . .................. . 

A s i a k i r j a t: Työväenasiain va
liokunnan mietintö n: o 1 ; ed. H uo
tarin y. m. toiv. al. n :o 85. 

9) Hallituksen esitys n : o 42 laiksi 
vamjen varaamisesta uudis- ja lai~ 
dunviljelyksistä pienviljelijöiLle jaet-
tavia palkkioita varten ........... . 

Pöydä[~epanoa vart:en 
esi te!l.lään: 

10) Laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n: o 3 'lakialoitteen johdosta, joka 
sisä:ltää ehdotuksen laiksi köyhäinhoi-
tolain 51 §: n muuttamisesta ....... . 

11) Laki~- ja talousvaJiokunna.n mie
tintö n:o 4 lakialoitteen johdosta, joka 
sisältää ,ehdotuksen maalaiskuntain 
kunnallishalJinnosta annetun asetuk
sen 82 §:n 7 kohdan muuttamisesta .. 

Siv. 

528 

535 

" 

536 

" 

" 



518 Perjantaina 30 p. lokakuuta 1936. 

12) Laki- ja tailousvalicikunnan mie
tintö n:o 5 toivomusaloiUeen. johdosta, 
joka koskee kunnallisverorasituksen 
tasoittamista ..................... . 

13) TyöväenasiainvaHokunnan mie
tintö n :o 2 ~akia}oitteen johdosta, 
joka si1sä1tää ehdotuksen laiksi kah
deksan tunnin työajasta annetun lain 
muuttamisesta ................... . 

14) Lakivaliokunnan mietintö n:o 8 
hallituksen esityksen johdosta laiksi 
vapausrangaistusten koventamisesta 
annetun lain muuttamisesta ....... . 

Siv. 

536 

" 

" 

Puhetta johtaa puhemies H a k lk i l1a. 

Nimen~huudossa me~kitään poissaoleviksi 
edru:staj~at Ampuja, J. Annala, Lohi, Luukik:a, 
Salmi~al·a ja Vesterinen. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

V1apautust.a 1eduskmrntatyöstä s~a:avat tästä 
istunnosta vb:11mtehtävien 1brukia ~ed. J. An
na}a jta oitkeusasi!ain vuoksi ·ed. LurukJm 
sa~ä ensi perjantain istrunnosta virkatehtä
vän taiki~a edusta.jat Kylänpää, .Stenwa:ll, 
Kiares jra Riipinen. 

.Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi kiellosta käyttää maata
louskiiJ;J.teistöä velan maksuun eräissä 

tapauksissa. 

Ersit•ellä;än ISill>Urern V!aliokrunn:arn mietintö 
:n :o 11 ja oteta:a:n ;t o i s ~e e n ik ä s i t t ·e
i y y n siinä selkä laikiv,aliokurnnan mietin
nössä n :o 6 V!almisteleV!rusti käsitelty halli
tuksen •esitys n :o '32, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhe m i 1e s: Käsittelyn pohjana on 
suu11en V!alioikunn<an mi•etintö n :o 11. 

·~---

Keskustelu: 

Ed. V 1e n h o: Herm puhemies! 
KloSika nyt on taVIaUisuudesta poi~eava 
suuren y,aliokunnan mi,etintö käsiteltävänä, 
lienee pa.i_kallruan selostaa 1sen syntyä. 

Useimmiten suuren valiokunnan mietin
nössä ainoastaan lyhyesti ilmoitetaan va
liokunnan puoltav,a1n jonkin :sen kä;siteltä
v,ä:ksi lähe:t,etyn ,ehdotuksen hyväksymistä 
murutorksitta tai muutoiksin. Trä;llä ~~ertaa 
y,aJ.io~unta ,(m pitänyt tarpeellisena pel'iUISrbe
}ujensa jrä1~een 1ehdotta1a hyrättäväiksi nyt 
ikäsitrclt'ävänä olevan laiki,ehdotuksen, vaikka 
asiranomailsen ·eriikoisVJalioilmnna:n mi•etintö 
on tehdotusta puoltava, j•a vaikka se lisäksi 
·On vrustalaru:s•ee~;.on. 

Esillä.olevan la·kiehdotwksen tarr~oitulksena 
on lyhyesti sranoen eräränlaisen maksrulyk
rkäyrlrnen n. s. momtorion jatkaminen :niille 
maamiehille, joiden pulan johdosta tiloiil
taarn. rso:vtu!lllisen on 0. Y. Maakiinteistö
pankki toiminn:allaran estänyt. Hallituksen 
~esityiksen perustelujen pääkohta lienee seu
l'iaJaV'a: ,V.oima:ss,ao1ev•an v:akrautttamis1ain 
16 a § :n mruka;a:n ron ,entiselle omistajal!1e 
luov~utettu tira tai tilanosa tai s·en V!Uotui
nen t1uotto vuoden 1937 1oppurum. s:aalk~a 
vapautettu vrarsta;armrusta sellaisesta ve1rusta, 
joika on syTIJtynyt 1Emnen tilan ulosottotoi
min !lllyymi:stJä, •el1ei velrka ole j.ä;änyt kiin
teistöä msitrbama1an. ·Tämän johdosta voi 
tilanne muodostua erittäin vruaralliseksi, jos 
n·e ve1kojrat, joiden saamiset dvät ol1e tul
leet matksuun :niiden tilojen pa:ktkohuutorkruu
poi:ssa, jotka 0. Y. Mraraikiint,eistöpankki sit
temmin on lunastram.l\]lt, :sa.avat V!UOden 1937 
lopuss1a uudelleen u1osrmitta;uttaa rti:lat. Suu
rin :osa pankin rentisille omistajille luov:utta
mia tiloja 'tulisi paikikohuutolmuprahla myy
täväksi rrlman rettä veli~ojilla siitä olisi sa
:notrtaVirua hyötyä, ~oska lunastetbuja tiloj1a. 
v~asta;a,n myönnetyt lainat nousevat hyvin 
iko11keararn prosenttiin tiloj,ern 1arvosta. '' Näin 
hallituksen esity'ksern perustelut. , 

Ryh:tyressään :asirrua rkäsitt,elemä:än :aiko.i_ 
suuri valioilrunta valita kra:hden perira;atteel
Es,en ikanJJJan v1älillä, nrimittäi:n vapaute
taan11m tilat V!a:staamast•a velrusta lopullisesti 
vaiko vain määräaikaisesti. Toisin sanoen, 
onkio 1asia ra~aistava nyt voima:ssaolevran 
lain mukaan, jokla on m@äräaiilminen, vai%o 
esilläolevan hallitruilmen resityksen pohj3lla, 
jo~a lbal1lmitta:a pysyvän lain :aikoonsa:a
mist·a. Määrä:aikaisuuslinjal1a joutui asi1a 
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:umpiu,;uj,ruan silksi, että pideWin luonnotto
man:a menette:lyä, joka j,a:tkai:si helmikuun 
1'7 päivänä 1933 eräiden maatalouden vel
ikaiu va:karuttamisesta 'annetun Lain. n. s. VJa
kaJntt,rumi:sla~n 16 ,a § :n voima:ss>ao1oa, (joka 
pyliälä siihen lisättiin :roe:säJkuun 2 päiv:änä 
1933 annetulla lailLa.), ~Sillä koko hiki kai
kilta muilta osilta:an 'aivan lähituilevaisuu
des:sa rtulisi ikumoutflllmaan, ikos,lm S'eikin on 
'ffilä:ärä,a:Ukainen. Pidettiin siis luolmotto
:mana lähes par~kymmenpyikä'läi>sen määrä
aiikaisern lain vain yhden ainoan pykälän 
voimassaolon jatkamista ikailk:hen muiden 
ituumou:tuessa. Sentähden ~ei tarliemmin ryh
dytty pohtimaan määl'ä:ai,J.misuusperia,a:tetta, 
iko:sika ~ei ollut senmukaista sopiva1a laki
PY':roälää :e:Ukä ,a1oit,etta valmiina. 

HallituJ{:sen esitykseen:kä:än ei valiolmnta 
ollut tyytyväinen useammas,t:aka:an syystä, 
joista tär:fuein lienee ollut se, 'että, ollen to
si.:rl määrä:ajaton hiki, s:iinä kuite11kin tulee 
l~lili:äysa1ka riippumaan VJelallisen ikuo1e
mrusta ja :lytkikäys ~ei siis tul~e perillisten 'hy
väksi. 1:\jun perheenpään :lmo1emantapauk
:sen sattuessa :on taloss'a paljon kaikenlaisia 
ylimääräisiä menoj:a. muutenkin, ~ei ole oi
lmin, :ett!ä silloin kaiken :murun lisäksi per
heen ~:raskasta ta:a!kikaa tulisi painam1llan 
vi:ela pa~ohuuto:ka.upan uhkakin. Joiku 
voisi ehiliä rtulkit1a halli<tu~en ~esit)'1stä niin
kin, :ett'ä lytkikäys olisi voima:ss:a niin kauan, 
kun pesä kuoleman jälkeen on jakamatta. 
Siinäikään tapaukses'Sa 'ei tätä olisi suositcl
tava, sillä ~tällöin voisi jäiädä hyvin paljon 
pesiä j~aJk.amat<ta moneksi vuosikymmen~ksi. 
Se aiheuttaisi paljon ha.ittoja j·a sruoms
taan hukuiiSia riitojakin. S.ii:s tältäkin krun
nalrt:a katsoen tul:Usi esit)'1iks:en ta.~koittama 
ik:ite1to ulottata ikoskemaran myös ~entisen omis
:taj~n ~ä;himpien omaiiSt,enikin hallUISSia ole
via tiloja. 

T'änroe'äJl'ä s,eiJkikana pidettiin myös sitä to
'tea:musta, ·ett!ä jos nyt hyväksyttäisiin halli
tuksen ~esitys, :ei sirt,en ikuitt:mlman sta'at,aisi 
,asi!wan täyttä p:arannusta, v:a:an oli:si lakia 
taas lähimmässä tulevaisuudessa uude:staarn 
ikorj,attava. J{;osk>a nyt tkatsotruan pi!:da-ajan 
D1ewm ohitS!e, oli:si myös SIUotaVJata, että vlå
hit,etll:en päästäisiin ,el'oon pula-aj,a;n 'aiheut
tamista ,tilapäi:sistä ja märäJräaiikaisista poik
:keuslaeist,a. 

Hallituksen ~esity;ksen hylkäämisen puo
lesta puhui ~edelleen se sei1kka, että sruurella 
vali01kunnaUa ~ei ilmtsottu nyt olevan mah
dollisuuksia riittävän perusteellisesti selvit-

ibää, :minkälai:sia ristiriitoja syntyisi siitä, 
että :sa;mast.a rrusi,asta o1isi vuoden 1937 ai" 
ka:rua voimassa kaiimi 'eri latki:a, jotka kum
pikin ovat lrua.ditut 'eri perust·eille. Vanha 
la:ki<han on voima,s:sa nimittäin vuoden 1938 
.alkuun, ja nyt esiUä oleva urnsi la;ki ,asrtuisi 
voimaan 1937 alussa. 'Suuren valiok:unna:n 
ikä;sittelJ'Issä ·ei myÖISkää.n katsottu riittävä'Sti 
voitavan selv·ittää, mitä seumuksi:a olisi, 
jos hallituksen esityk>sen v·oimaantulopykä
län määräai:kJa. muuttettaisiin vuotta myö
hemmäksi. 

Lisäksi ~olisi perusteellisesti selvitettävä, 
v:a.Irkiuttaako :se 'a:siJaa.n mitä-än, että halli
tUikisen ·esitys koskee myös n. s. lunastamis
lain altaisia. ,tiloja, koska nyt voimassa .oJe. 
v~at m1ääräykBet koskevat vain n. s. va:kaut
ta.misl<ain ,alaisia. Erään a.srantuntijal,au
sunnon mwkaan jäivät 1unast,amis1ain alai
set tilat a~kanaan huomioonottamatta vain 
,erehdytkseGtä, milli!ä 'el1ehdys nyt olisi kor
jattava. 

EhdotUJksen ilräsittelyssä kiinnitettiin huo
miota myös siihen., 'että rusutushallituiksen 
vastaavat tilat ovat :toisessa taserrna:s:sa kuirn 
0. Y. Ma:akiinteistöpanik:in. 

Siin'ä :kuiten®in oltiin yhtä mi,eltä, että 
:asia on järjestettävä mel:lio pi,an, koska 
'ep'ävm,muus :s:en :kohtalost:a nyt jo on ai
heuttanut :levottomruu tta, pesä~e·rohrunkikei ta 
y. m. samanrkalt:aisia lruo!Il'nottomia toimen
piteitä. Ja varma,a on, ~että ·eHei }alkia s:a:ada 
:aitkawn, tulee tapahtumaan paljon omai
suu:ksien siirtiämisi'ä, jo1Jka t~aval1aan liene
vät lain :kiertämiiStä. J-orka tapmuik:'SeS:Sa tu
ievat ne <aiheuttamaan asi:an:oma:isil1e huo
noissa vm,oi:ssa oleville v:ilj<Clij,öiHe paljon 
rkusrta:nnUJksi'a jo 'esim. leima ve:voinaJkin. 
,Myös oi:k,eudeniliäJ'1lltejä tulee paljon synty
:mä:än, sillä taka.isinv;oittokarnteiden noota
minen rtoden:nläköi:sesti tulee me1ko ylei
:se:ksi. 

Olen •ede.Hisessä ikoett<anut :esine tuoda 
.a:si:an monisäirkeisyyden, jotta selvi'åisi, 
milksi :suuri vaJi01kunta ~ei ole halunniL1t ru
veta lWki:a muoil@aa.ma:an mideiookseen, 
v.aan on katsourut 'tarpeelliseksi hylk!äämis
ehdotukseHaan v:almist:a:a hallitukselle 'tiLai
suuden :asian p·erust,eelliseen hankintaan. 

Omasta puolestani olisin ollut tyytyväinen 
tähän ~edclli:s:en hallitu:ksen ,e:sitY'J.ree.enikin, 
vailkka :se ei tiedäikäiän tämän tärkeän asian 
perusteelli'Sta 1korja;usta. Mielestäni olisi 
parempi ,pyy pivossa !kuin 1kaiksi oksalla", 
varsinkin kun on .totuttu siihen, että Maa-
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ik:iinteistöprallJkin ttankoituksenmrukaista toi
mintaa on 'koetettu a111ttwa eteenpäin laina 
vain pi,enin nykäyksin eiikä ikos:k1l!an :veip
pain, suuremmin ottein. 

Toisaalta -ei minulla ole rerikoista syytJä 
SUITalkia:an valiokunnan hyl!kä'ävää ehdo-
1msta, 'lmSikia tiedän, tettä tämän rasian täy
tyy olla nyikyisen OOJ.litmiksen sydäntä ]ä
hellä. 

Ed. K i v i rm ä iki: Siinä, mitä suuren Vla
~iokunnan perusteluissa ja suru:ven Vlalioikun
nan puhreenjohtajan täällä ·esittämä.ssä 1wu
SUllllOSISa tuotiin. esille, sarattaa olla v;arteren 
ottamista. Mi·elesträni olisi ikuitenkin taåoi
twksenmuikamempaa, rettä rasia palautettai
siin taikaisin lakiVlaliokuntaan uuden iau
sunnon sarami1st'a v;arrten. Laikivaliokunta 
voi niitä huomarutulkis1a, joita sen mietin
wä yaJSt,aan on tehty, ottaa huomioon resim. 
siten, että laikiehdotuiksessa ·esit·etty kierlto 
tulisi Joka tapauiksessa olemaan voimassa 
määriiaj~an tai jollaikin muulla tavalla. Eh
dotan siis, herra pruhemites, että rasia pa1aru
tettaisiin laik:ivalico:'kruntaran uuden lausrun:rl!On 
saamista Vlal'ten. 

Ed. Kormu: Minä ika:nn:atan ,cd. Kivi
m'ii!en teikemää rehdotrusta. 

P u h re m i e s: Krun on tehty ehdotus 
ooi1a:n: palauttamisesta la:khnalioikrmtaan ja 
sitä on ikannatettu, niin pyydän seu.rraavia 
puhujira 1a:usuma;an rm1elipi1Jeens:ä trästä 
ehdotuiks,es'ba. 

Ed. K i v i o j a: Laikivaliokunnalla on 
työtä muutenkin, se ei kaipaa ensinkään 
työn :lisäysrtä. Siellä on hallituksen esityk
siä, siellä on lepäämässä oleva laikiehdotus 
ja vahvistamatta jäänyt lakiehdotus aivan 
käsittelemättä, ja sitten vielä yksityisiä 
aloitteita. Sitten toiseksensa on myöskin 
huomattava, että, kuten epäilen, tämä asia 
ei lakivaliokunnassa tule miksikään. La
kivalliokunta on antanut siitä yksimielisen 
mietinnön. Senjälkeen vasta, ikun mietintö 
oli annettu, tuli ~ksityistä tietä tiedoksi, 
että oli toinenkin Hnja. Hallitus oli päät
tänyt oman linjansa ja ~ähettänyt sen lain
valmistehikuntaan, mutta sieHä oli omak
suttu toinen 'linja, ja jos nyt lakivalio
kunta uutta lausuntoa rupeaa antamaan, 
voi käydä niin, että dlisi syytä valita toi
nen linja, mutta siihen taas ei ole aloitetta 
olemassa. Näin ollen on kaikkein parasta, 

ellei voida ~akivaliolkunnan mietintöä hy
väksyä, että annetaoo mennä suuren valio
kunnan ehdotUJksen mukaisesti suoraan hy
lätyksi ilman lakivaliokuntaa, niin asia tu
lee varmasti pian esille uuden hallituksen 
esityksen pohjru1la ja eblkä sitten onnistu
neeromassa muodossa. 

Näin ollen minä vastustan tätä esitystä 
lakivaliokuntaan palauttamisesta ja tahdon 
huomauttaa vielä, että kun tätä asiaa 1aki
valiokunnassa käsiteltiin, niin ei edistyksen 
ryhmän edustaja suvainnut olla siellä [äsnä 
e1kä panna edes varamiestänsäkään sinne. 
Onko siitä mitään takeita tällä lke:vtaa, että 
kun ensi kerran nyt lakivaliokunta asiaa 
käsittelee, että sie]lä on sen ryhmän edus
tajaa tai varamiestä ~ 

Herra pwhemies ! Minä kannatan, että 
asian asiallista rkäsi,ttelyä nyt jatkettaisiin. 

Ed. K i v i m ä k i: Ed. Kivioja muistaa 
väärin. Minä ' olin JakivaJliokunnassa koko 
ajan saapuvilla, rkun tätä asiaa käsiteltiin. 
Tämä asia ei muuten ole niin mutikallinen 
asia, ettei lakivaliokunta voisi sitä saattaa 
hyvään loppuun. 

Ed. K i v i o j a: V aHokunnan mietinnön 
allekirjoitUJksista näkyy, !kuka on dJlut läsnä 
käsittelyssä. Siellä on tosin mainittu ed. 
Kivimäen nimi. 

Pääministeri K a [ ·1 i o: Tällä asiallahan 
on erittäin kiire. Jos eduskunta on va!kuu
tettu siitä, että lakivaliokunta voi tehdä ne 
muutokset, mitä täätllä on katsottu suota
vaksi, niin silloin rkai asia nopeimmin tulisi 
sen kautta ikorjaturksi. Mutta minun täytyy 
myöntää, että suurella valtiokunnalla on ol
lut suuria syi,tä epäillä, voiko la:kirvalio
kunta ainakaan ikaikikia niitä muutosehdo
tuksia ottaa huomioon, mitä asiassa on esiin
tullut, niin että siinä tapaU'ksessa, jos edus
kunta hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, tulee hallitus kiireellisesti antamaan 
esitY'ksen asiasta. 

Ed. V en h o: Kuten äskeisessä lausun
nossani viittasin, niin rkäsitylkseni mukaan 
voisi tämä asia mennä sellaiselle ainjalle, 
josta ei ole aloitetta olemassa, niinkuin ed. 
Kiviojakin viittasi. Samoin sanoi viimeksi 
herra pääministeri. Sentähden minäkin yh
dyn ed. Kiviojan ajatukseen. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 
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P u h e m i e s: Keskustelun ikuluessa on 
ed. Kivimäki ed. Kmnun kannattamana eh
dottanut, että asiasta pyydettäisiin uusi 
lausunto lakivaJliokunnalta. Kutsun tätä ed. 
Kivimäen ehdotukseksi. 

Selont~ko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joika haluaa ja1Jkaa asian asiallista käsit
telyä, äänestää ,,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Kivimäen ehdotus hyväksy>tty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
110 jaa- ja 57 ei-ääntä, 6 tyhjää; poissa 26. 

Eduskunta on siis .päättänyt jatkaa asian 
asiaUista käsittelyä. 

Puheenvuoroa ei enää haluta. 

Eduskunta hyväiksyy suuren valiokunnan 
hylkäävän ehdotuksen. 

Asian toinen käsittely julistetaan päätty
neeksi. 

2) Ehdotus laiksi eraan valtion omistaman 
alueen luovuttamisesta Helsingin 

kaupungille. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 10 ja otetaan toiseen käsi t te-
1 y y n siinä sekä rvaltiovarainvailiokunnan 
mietinnössä n: o 6 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n: o 39, joka sisältää yllä
mainitun ·lakiehdotuksen. 

P u h e a:n ies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 10. 

Ensin sallitaan asiassa yleiskeskustelu; 
senjälkeen käydään lakiehdotuksen yksityis
kohtaiseen käsittelyyn. 

Puheenvuoroa ei ihruluta. 

Lakiteksti, lakiehdotuksen johtolause ja 
nimike hyväksytään ikeskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsitteay juliste
taan päättyneeksi. 

3) Ehdotus laiksi lohkotilan kiinnitysvastuun 
rajoittamisesta. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n: o 
7 ja otetaan ensi mm ä i se en käsi t
t e 1 y y n siinä valinistelevasti käsitelty hal
lituksen esitys n: o 24, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u ih e m i e s: Käsittelyn pohjana on la
ki valiokunnan mietintö n: o 7. 

Keskustelu: 

Ed. K i v i o j a: Minun muistini äsken 
petti. On kysymys tästä mietinnöstä ja 
päiväjärjestyksessä olevasta 14) asiasta, 
joissa edistyksen mies ja varamies oli 
poissa. 

Ed. S ö d e r h j e 1 m: Herra puhemies ! 
Vaikka lakivaliokunta on tehnyt verrattain 
pieniä muutoksia hallituksen nyt käsiteltä
vänä olevaan esitykseen, niin näiden muu
tosten vaikutus on kuitenkin hyvin pit
källe menevä ja niiden kautta lakiehdotus 
on saanut muutetun luonteen ja tuntuvasti 
lisätyn merkityksen. Kun näiden muutok
sien käytännölliset vaikutukset ainoastaan 
osaksi käyvät ilmi valiokunnan mietinnön 
perusteluista, niin lienee syytä muutamalla 
sanalla kosketella lakiehdotuksen sisältöä 
sellaisena, miksi se on lakivaliokunnassa 
muodostunut. 

Hallituksen esityksen mukaan lohkotilan 
kiinnitysvastuun rajoittaminen voi tulla 
kysymykseen ainoastaan, milloin lohkotilan 
omistaja elättää itsensä ruumiillisella työllä 
tai on sellaiseen taloudellisesti verrattavissa 
ja kun lohkotila sitäpaitsi ei ole sanotta
vasti suurempi kuin asutuslainsäädännössä 
säädetty viljelystila. Tämä määräys antaa 
ehdotukselle sosialisen luonteen siitä huoli
matta, että yleiset lainsäädännölliset toi
menpiteet tällä alalla kaikkien lohkotilojen 
omistajien suojelemiseksi olisivat paikal
laan. Mutta lakivaliokunta on kuitenkin 
voinut hyväksyä tämän rajoituksen, koska 
nyt on kysymyksessä ensimmäinen askel 
hyvin vaikealla tiellä ja on varovaisinta 
ensiksi auttaa vain kipeimmin apua tarvit
sevia. Mutta tämän lain kautta saatujen 
kokemusten perusteella on mahdollisimman 
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pian kehitettävä tätä lainsäädäntöä Kaik
kia lohkotilojen omistajia koskevaksi. 

Lakivaliokunta on myös siinä suhteessa 
yhtynyt hallitukseen, että kiinnitysvastuun 
ylimmäksi rajaksi on määrätty lohkotilan 
arvo ilman sen omistajan luovutuksen jäl
keen tekemiä parannuksia. Olisin omasta 
puolestani katsonut suotavaksi, että halli
tuksen ehdottama tämän vastuun alin raja, 
lohkotilan kauppahinta, olisi pysytetty. Si
ten olisi nimittäin saatu aikaan jonkun
moinen vastuunrajan kiintomääritelmä. Ar
viointi on aina hyvin epävarma ja monista 
subjektiivisista seikoista riippuva toimen
pide. En kuitenkaan usko, että lakivaliokun
nan tekemä muutos suuremmassa määrin 
vaarantaisi kiinnityksenhaltijan oikeutta. 

Näin pitkälle on siis lakivaliokunta pää
asiallisesti yhtynyt hallituksen esitykseen. 
:Mutta lakiehdotuksen 4 § : ään nähden niin 
ei ole tapahtunut. Hallitus on ehdottanut, 
että anomus kiinnitysvastuun rajoittami
sesta olisi tehtävä kahden vuoden kuluessa 
tämän lain voimaanastumisesta tai yhden 
vuoden kuluessa siitä kun lohkotila on ero
tettu tai myyty. Tämän määräajan hy
väksyminen merkitsisi lain soveltamismah
dollisuuksien supistamista melkein mitättö
miin. Voi olla, että lain voimaanastumisen 
jälkeen joukko anomuksia annetaan tuomio
istuimille niiden puolesta, jotka ovat ko
keneet viimeisten vuosien vaikeuksia. Mutta 
tulevaisuutta silmälläpitäen uusi laki jäisi 
ilman merkitystä. Joka kauppaa tehtäessä 
ymmärtämättömyydestä tai huolimattomuu
desta jättää huomioonottamatta emätilaa 
tai kantatilaa ja lohkotilaa yhteisesti rasit
tavat kiinnitykset, hän ei vuoden kuluttua 
sen jälkeen ryhdy lakiehdotuksen edellyt
tämiin monimutkaisiin toimenpiteisiin kiin
nitysvastuun rajoittamiseksi. Ja joka taas 
kauppatilaisuudessa luottaa myyjäin va
kuutuksiin, että lohkotilaa rasittavat yhtei
set kiinnitykset tulevat kuoletetuiksi, ei 
hänkään vuoden kuluessa huomaa tulleensa 
petetyksi, sen hän saa useimmiten kokea 
vasta paljon myöhemmin, kun hänenkin 
tilansa ulosmitataan myyjän velasta. Voi 
olla niinkin, että lohkotilan ostaja on tie
toinen kiinnitysvastuun rajoittamisen tär
keydestä, mutta ensimmäisinä vuosina loh
komisen tai kaupan jälkeen hänellä on niin 
paljon muita menoja, ettei hän kykene 
maksamaan kaikkia niitä oikeudenkäynti-, 
arvioimis- ynnä muita kuluja, joita lain 

säätämä menettelytapa vaatii. Kun laki
ehdotuksen pääasiallisin tarkoitus on suo
jella yksinkertaisia ja taloudellisesti heik
koja kansalaisia, niin ei määräajan säätä
minen, joka estää lain hyväksikäyttämisen 
juuri tällaisilta henkilöiltä, ole paikallaan. 
Lakivaliokunta onkin tullut siihen tulok
seen, että määräajan poistaminen on sekä 
välttämätön että myöskin mahdollinen. 
Kun kiinnityksenhaltijan vakuudeksi aina 
jää lohkotilan koko arvo ja kun lain muut
kin määräykset ovat niin laaditut, että 
kiinnityksenhaltijan oikeutta ei loukata, 
niin tuntuu tarpeettomalta sitoa kiinnitys
vastuun rajoittamista määräaikaan. 

Mutta tämän määräajan poistaminen 
merkitsee käytännössä vielä enemmän kuin 
minkä ensi näkemältä huomaa. Lakiehdotuk
sen 8 §:n mukaan anomus kiinnitysvastuun 
rajoittamisesta voidaan tehdä silloinkin, 
kun lohkotila yhdessä kantatilan kanssa 
ulosmitataan. Oikeus voi silloin määrätä 
täytäntöönpanon lohkotilan osalta keskey
tettäväksi siksi aikaa kunnes kiinnitysvas
tuun rajoittamisesta on annettu lopullinen 
päätös. Mutta kantatilan. kohdalta täytän
töönpano jatkuu. Jos kiinnitysvastuun ra
joittamista koskeva toimitus kestää niin 
kauan, kuten käytännössä luultavasti tulee 
tapahtumaan, että kantatila ehditään 
myydä pakkohuutokaupalla ennenkuin pää
tös rajoittamisesta on annettu, niin lohko
tila ei joudu vastaama,an yhteisistä ikiinni
tyksistä suuremmalla määrällä kuin mitä 
pakkohuutokaupan yhteydessä on jäänyt 
kantatilasta saamatta. Ulosmittauksen jäl
keen tehty anomus kiinnitysvastuun rajoit
tamisesta vie näin ollen siihen, että lohko
tilan vastuu jää toissijaiseksi ja että kanta
tilan vastuu on siis ensisijainen lohkotilan 
vastuuseen verrattuna. Kun määräaika on 
poistettu, niin voi pitää varmana, että toi
menpiteisiin kiinnitysvastuun rajoittami
seksi ei suuremmassa määrin tulla ennen 
ulosmittausta ryhtymään. Tosin on tällai
sen vastuun pikaisella rajoittamisella suu
ret etunsa. Lohkotilan omistaja voi todis
taa, millainen tila ostettaessa oli, myöhem
min voi käydä hyvin vaikeaksi selvittää, 
mitkä ovat tilan oston ja erottamisen jäl
keen tehdyt parannukset, ja todistusvelvol
lisuus kuuluu epäilemättä lohkotilan omis
tajalle. Heti oston tai erottamisen jälkeen 
aikaansaatu kiinnitysvastuun rajoittaminen 
varaa myös omistajalle koko tilan arvon 
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lisäyksen, mikä voi olla erittäin tärkeä 
seikka. Kaikesta tästä huolimatta on kui
tenkin otaksuttava, että lohkotilan omistaja 
ryhtyy toimenpiteisiin vasta silloin, kun 
ulosmittaus uhkaa, ja silloin lohkotilan 
kiinnitysvastuu, kuten sanottu, käy tois
sijaiseksi. Lakivaliokunnan tekemillä näen
näisesti vähäpätöisillä muutoksilla on jou
duttu siihen, mihin esim. lainvalmistelu
kunnassa jo ennen on pyritty, nimittäin 
lohkotilan vastuun määräämiseen toissijai
seksi. Tämän linjan on hallitus muodolli
sista syistä ennen hylännyt - viittaan 
esim. korkeimman oikeuden ensimmäiseen 
hallituksen esitykseen otettuun lausuntoon 
- mutta on toivottavaa, että lakivaliokun
nan keksimä ratkaisu havaitaan myös laki
teknillisesti tyydyttäväksi, niin että se voi
daan toteuttaa. Olen kyllä tietoinen siitä, 
että lakiehdotuksen 8 § kaipaa täyden
nystä, jotta ulosottomiehille ei syntyisi tul
kintavaikeuksia etenkin mitä sellaisiin ulos
mittauksiin tulee, jolloin useammat lohko
tilat vastaavat samasta kiinnityksestä. 
Mutta nämä vaikeudet olivat jo hallituk
sen esityksessä ja niiden poistamiseen on 
hallituksella mahdollisuudet, kun se laki
ehdotuksen 12 § : n mukaan voi asetuksella 
antaa tarkemmat säännökset lain sovelta
misesta. 

Valitan, että lakivaliokunnan ehdotuk
seen on tullut kolme sanaa liikaa, nimit
täin se lisäys, minkä valiokunta on tehnyt 
3 §: n 3 momenttiin. En halua tässä yh
teydessä sen lähemmin kosketella tätä li
säystä, vaan viittaan mietintöön liitettyyn 
vastalauseeseeni. Esillä oleva lakiehdotus 
tarkoittaa lohkotilallisten avustamista ilman 
kiinnityksenhaltijan oikeuden suoranaista 
loukkaamista. Tietämättömyytensä, hyväus
koisuutensa tai varomattomuutensa kautta 
lohkotilan omistaja on joutunut vaikeaan 
asemaan. rnteiskunnan on mikäli mahdol
lista autettava häntä, mutta ei ole hy
väksyttävää, että tämä tapahtuu sen kus
tannuksella, joka ei ole aiheuttanut näitä 
vaikeuksia. Niihin on tavallisesti, paitsi 
lohkotilan omistaja itse, kantatilan omis
taja syypää, mutta hyvin harvoin kiinni
tyksen haltija. Ja viimemainittu ei aina 
ole suuri rahalaitos, niinkuin joskus on 
väitetty, joka kyllä itse voi valvoa etujansa 
tai jolle muutaman tuhannen markan tap
pio ei merkitse mitään. Useat henkilöt 
ovat sijoittaneet kaikki säästönsä kiinnityk-

siin ja sama on yleisiin tarkoituksiin ke
rättyjen rahastojen laita. Kiinnityksen hal
tijain joukossa ovat eri kansankerrokset ja 
kaikenlaiset eri harrastukset edustettuina. 
On myöskin muistettava, että luotansaanti
mahdollisuuksia maalla ei liian pitkälle me
nevillä lainsäädäntötoimenpiteillä saa vaa
rantaa. Nyt jo yksityinen pääoma hakeu
tuu mieluummin kaupunkeihin ja teollisuu
teen. 

On siis toivottavaa, että tämä [akiehdo
tus suuressa valiokunnassa saadaan sellai
seen muotoon, että siitä pian tulee laki, 
mutta tämä edellyttää, että otetaan huo
mioon sekä lohkotilan omistajien että kiin
nityksenhaltijain edut ja oikeudet. 

Ennenkuin lopetan tämän sananvuoroni 
en voi olla a1leviivaamatta sitä lakivalio
kunnan mietinnön osaa, jossa puhutaan 
n. k. ehkäisevistä toimenpiteistä. Mieles
täni ei sellaisten epäkohtien poistamiseksi, 
mistä nyt on kysymys, riitä tämän laki
ehdotuksen hyväksyminen eikä edes tämä 
lainsäädännön edelleen kehittäminen. Kaikc 
kein tärkeimpänä pidän ehkäisevien toimen
piteiden aikaansaamista. Olisi pyrittävä 
siihen, ettei yhteisiä kiinnityksiä syntyisi, 
ei ainakaan ilman lohkotilan omistajan tie
toa. Mietinnön perusteluissa mainitaan 
eräitä sellaisia toimenpiteitä, jotka tähtää
vät tähän. Pelkään kuitenkin, että esim. 
kiinnitysten jakamista maanjakotoimituk
sen yhteydessä, n. s. sveitsiläistä systeemiä, 
ei saada pitkiin aikoihin, luultavasti ei kos
kaan toteutetuksi. Ja suurempaa helpo
tusta ei myöskään tuottaisi sellainen mää
räys, että kaupanvahvistaja lähettäisi il
moituksen kaupasta tuomarille, minkä jäl
keen kantatilan omistaja ei enää voisi kiin
nityttää erottamatonta maa-aluetta. Tämä 
ei nimittäin tulisi suojelemaan ostajaa en-· 
nen kauppaa myönnetyiltä kiinnityksiltä. 
Minun mielestäni olisi ostajan tehokas va
listaminen se toimenpide, mikä tällä het
kellä helpoimmin saataisiin aikaan ja jolla 
päästäisiin nopeimpiin ja parhaimpiin tu
loksiin. Kaupan vahvistajille voitaisiin 
esim. antaa tehtäväksi tarkastaa, onko myy
tyä maa-aluetta rasittavat kiinnitykset 
otettu huomioon kauppahintaa määrät
täessä. Voitaisiin ehkä lisäksi vaatia, että 
kauppakirjassa aina olisi maininta lohotta
vaa aluetta rasittavista kiinnityksistä. Voi 
olla, että kaupanvahvistajille silloin olisi 
asetettava jonkin verran suuremmat päte-
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vyysvaatimukset kuin nyt, mutta tämä ei 
muutenkaan olisi haitaksi. En halua tässä 
yhteydessä esittää mitään seikkaperäistä 
ohjelmaa; lausun vain sen toivomuksen, että 
hallitus heti ryhtyisi tätä asiaa tutkimaan 
ja silloin kiinnittäisi päähuomionsa ehkäi
seviin toimenpiteisiin, ennen kaikkea mah
dollisuuksiin tehokkaalla tavalla varoittaa 
ostajia ja siten ehkäistä yhteisten kiinni
tysten syntymistä. 

Herr talman ! J ag ihar i det föregående 
med några ord velat presentera lagutskot
tets betänkande, främst verkningarna av de 
till synes mycket små, men i verkligheten 
·tätt så genomgripande förändringar som 
hava tillkommit i lagutskottet. Utskottet 
har icke velat förändra den punkt i lagför
slaget, som inskränker dess verkningar till 
endast de svagaste i samhället. l\tlan har 
hoppats att kunnai framtiden använda den 
erfarenhet man har fått och då kunna ut
vidga lagförslaget till att omfatta alla in
.nehavare av avskilda lägenheter, såsom ju 
i alla avseenden vore lyckligast. Den för
ändring, som lagutskottet har vidtagit och 
som har den mest betydelsefulla verknin
gen, ligger i att alla terminer hava bort
lämnats. l\tledan regeringen hade föresla
git, att ansökan om begränsning av inteck
ningsansvaret skulle inlämnas inom två år 
efter lagens ikraftträdande och därefter 
inom ett år efter köpet eller utbrytnings
förfarandets avslutande, så har utskottet 
ansett att denna bestämmelse kan helt 
bortlämnas. Detta innebär, att innehavare 
av avstyckad lägenhet först då denna ho
tas av utmätning eller redan är utmätt 
blir tvungen att anhålla om intecknings
ansvarets begränsning, och då ·en dylik an
hållan hindrar exekutionens fortsättande, 
såvitt det gäller den avstyckade lägenheten, 
men exekutionen fortfar såvitt det gäller 
stomlägenheten, så innebär detta, att i d0 
flesta fall stomlägenheten kommer att säljas 
på exekutiv auktion och den avstyckade lä
genheten endast tages i anspråk för det som 
har blivit kvar av den intecknade fordran 
när stomlägenheten har sålts. Den av
styckade lägenhetens ansvar har på detta 
sätt gjorts sekundärt, medan stomlägenhe
ten primärt svarar för inteckningarna. 
Man har i lagberedningen och regeringen 
försökt sträva mot samma mål men tidi-

gare misslyckats av rent juridiskt tekniska 
skäl. Lagförslaget, sådant lagutskottet har 
formulerat om det, innebär icke en direkt 
bestämmelse om detta de avstyckade lägen
heternas sekundära ansvar, men för indirekt 
därtill. Jag hoppas att detta förslag skall 
visa sig tekniskt genomförbart och att där
igenom förhållandena i fråga om dessa av
styckade lägenheter skall kunna fås avse
värt förbättrat. Emellertid får man icke 
lämna saken vid denna lagstiftning, icke 
ens om den vidare utvecklas, utan huvud
saken är att tillgripa åtgärder, som skulle 
förekomma uppkomsten av sådana förhål
landen, som nu råda i fråga om de av
styckade lägenheterna. 

Lagutskottet har till en avsevärd del om
arbetat den svenska texten till detta lag
förslag utan att detta har markerats i he
tänkandet med spärrad stil. Regeringen 
hade föreslagit benämningen ,stomlägen
het'' för den ursprungliga lägenheten, som 
fanns innan avstyckningsförfarandet, och 
beteckningen ,stamlägenhet'' för den hu
vudlägenhet, som blivit kvar efter avstyck
ningen. Då i allmänt språkbruk med 
ordet ,stomlägenhet'' betecknas den hu
vudgård, som blivit kvar efter avstycknin
gen, så var det nödvändigt att kasta om 
dessa begrepp så, att ,stomlägenhet'' är 
den lägenhet, som blivit kvar, motsvarande 
det finska ,kanta tila", och ,stamlägenhet" 
det, som motsvarar det finska ,emä
tila", alltsä den ursprungliga lägenheten. 
Då emellertid hegreppen ,stamlägenhet'' 
och ,stomlägenhet'' kan föranleda för
växling, så har man använt orden ,starn
fastighet" och ,stomlägenhet ", och har 
denna terminologi hämtats från det riks
svenska lagspråket. Det hade kanske varit 
bäst att för det, som nu heter ,stamfastig
het'' använda orden ,den ursprungliga 
lägenheten'' men dett~ skulle hava blivit 
för långt och vidlyftigt. J ag hoppas i alla 
fall att den nya svenskspråkiga texten 
skall vara ägnad att bringa klarhet i ett 
lagförslag, som också annars ur teknisk 
synpunkt bereder läsaren stora svårigheter. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

As1an ensimmäinen käsittely julistetaan 
päättyneeksi ja asia lähetetään suureen 
v a l i o k u n t a a n. 
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4) Ehdotus laiksi valtion bilanssin ulkopuo
lella olevien lainasaamisten siirtämisestä 

suhdannerahastoon. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 8 ja otetaan ensimmäiseen 
käsi t te 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n:o 10, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on val
tiovarainvaliokunnan mietintö n:o 8. 

Keskustelu: 

Ed. L i n t u 1 a h t i: Valtiovarainvalio
kunta on lyhyen perustelun nojalla tullut 
siihen tulokseen, että esilläoleva hallituk
sen lakiehdotus olisi hylättävä. En tahdo 
tässä tilaisuudessa selvittää suhdannerahas
ton tarpeellisuutta ja merkitystä, sehän on 
jo hallituksen esityksen perusteluista ja 
muutenkin yleisesti tunnettu ja tunnus
tettu. Tässä ei ole myöskään syytä koros
taa sitä seikkaa, että suhdannerahaston 
muodostaminen ja kartuttaminen pitää tie
tysti tapahtua niinsanoakcsemme kevyen 
budjetin aikana, siis suotuisten suhdantei
den vallitessa, sillä sehän on selviö. Mutta 
valtiovarainvaliokunta on jättänyt huo
mioonottamatta ·eräitä varsin tärkeitä näkö
kohtia, jotka, jos ne olisi huomioitu, olisi
vat ehkä saattaneet valtiovarainvaliokunnan 
päätöksen toisenlaiseksi. Uskon, että jos 
nämä seikat olisi huomioonotettu, valtiova
rainvaliokunta olisi tullut sellaiseen tulok
seen, että se olisi puoltanut hallituksen la
kiehdotusta. 

Tässä valtiovarainvaliokunnan mietin
nössä sanotaan aluksi näin: ,Kun ·eduskun
nalla on mahdollisuus vuotuisessa tulo- ja 
menoarviossa siirtää suhdannerahastoon 
niin paljon varoja kuin kulloinkin harki
taan asianmukaiseksi, ei valiokunta pidä 
ehdotettua erikoislakia valtion hilanssin 
ulkopuolella olevien lainasaamisten siirtä
misestä sinne tarpeellisena.'' Koska edus
kunnalla on mahdollisuus merkitä menoar
vioon siirtona strhdannerahastoon ainoas
taan. niin paljon kuin tulo- ja menoarvion 
tasapainossa pysyttäminen sallii, täytynee 
käsittää valtiovarainvaliokunnan ajatelleen 
näin, että eduskunta voi tulo- ja menoar-

vioon merkitä kysymyksessä olevia laina
saamisia suhdannerahastoon siirrettäviksi 
harkintansa mukaan, siis ilman lainsäädän
tötoimenpidettä. Asiahan ei tietysti voi 
olla näin. Suhdannerahastoa koskevan lain 
marrruskuun 30 päivältä 1934 mukaan ovat 
suhdannerahaston varat suhdannevaihtelu
jen tasoittamista edistäväHä tavalla niin 
sijoitettava, että niitä helposti ja aiheutta
matta häiriöitä maan rahapääomamai·kki
noille, saadaan tarkoitukseen käytettäviksi. 
.Ja tämän säännöksen nojalla on valtioneu
vosto tammikuun 8 päivänä 1935 määrän
nyt m. m., että suhdannerahaston varoja 
voidaan sijoittaa ainoastaan Suomen Pank
kiin pano- ja ·ottotilille, ra:haksi lyötyyn 
kultaan tai kultaharkkoihin, Suomen val
tion koti- ja ulkomaisiin obligatioihin, ei 
kuitenkaan sellaisiin, jotka ovat pakkoar
vonnan alaisia, enintään sellainen määrä, 
joka vastaa obligatiolainan 3 vuoden sään
nöllistä kuoletusta, sekä Suomen Pankin 
suosittelemiin ulkomaisiin pankkeihin ja 
ulkomaisiin vekseleihin ja obligatioihin, 
jotka ovat helposti rahaksi muutettavissa. 
Suhdannerahaston varoja siis ei voida pitää 
tässä tarkoitettuihin lainasaamisiin sijoitet
tuina eikä siis näitä varoja suhdannerahas
toon ilman eri lainsäädäntöä siirtää. 

Valtiovarainvaliokunta lausuu mietinnös
sään edellensä näin: ,Etteivät nämä saata
vat - siis nämä esityksessä tarkoitetut lai
nasaamiset - valiokunnan saamien tietojen 
mukaan ole sellaisia, että niiden avulla voi
taisiin saada tarpeeksi nopeasti valtion käy
tettäväksi varoja enempää kuin niiden vuo
tuinen korko- ja kuoletusmäärä." Valio
kunta on siis jättänyt huomioonottamatta 
tässä, että suhdannerahaston varoja ei ol
lenkaan saada käytettäviksi ilman erityistä 
lakia. Ja Suomen Pankin pääjohtaja on 
tiettävästi valiokunnalle ilmoittanut, että 
kysymyksessä olevia saamisia vastaan voi
daan tarpeen tullen Suomen Pankista jär
jestää ·obligatiolaina, jonka järjestäminen 
ei vie niinkään pitkää aikaa kuin varojen 
käyttöä koskevan lain säätäminen. 

Lopuksi valtiovarainvaliokunta vielä lau
suu, ,ettei huomattavien rahamäärien siir
täminen valtion tulo- ja menoarvion ulko
puolelle valiokunnan mielestä yleensäkään 
ole asianmukaista ". Tämän johdosta on 
syytä huomauttaa, että kysymyksessä olevat 
lainavarat ovat tätä nykyä vieläpä valtion 
tilinpäätöksenkin ja 1bilanssin ulkopuolella 



526 Perjantaina 30 p. lokakuuta 1936. 

ja että esityksen hyväksymisen kautta juuri 
tämä puutteellisuus tulisi korjatuksi. Li
säksi ehkä on aihetta tässä muistuttaa, että 
sekä vanhuus- ja työkyvyttömyysrahasto 
että omakotirahasto on muodostettu siiDtä
mällä niihin aivan samanlaisia lainasaami
sia, kuin mistä t&ssä nyt on kysymys. Näin 
ollen valiokunnan esittämät perusteet eivät 
mielestäni ole tarpeeksi painavia, ja jos 
nämä tässä nyt esitetyt näkökohdat olisivat 
tulleet huomioiduiksi, olisi minun käsityk
seni mukaan ehkä valtiovarainvaliokuntakin 
tullut siihen tulokseen, että se oli,si ehdot
tanut hallituksen esityksen hyväksymistä, 
jota kannatan, ja ellei voida yhtyä siihen, 
niin ainakin on mielestäni hyväksyttävä va
liokunnan vähemmistön ehdotus, joka sen
tään pääasiassa hyväksyy hallituksen esi
tyksen, joskin siinä on eräs muutos, joka 
kuitenkin on katsottava vähäarvoiseksi. 

Ed. v on F r en c k e 11: Herr tal
man! Den 1 september 1934 överlämnade 
regeringen sin proposition till ,lag an
gående statens konjunkturfond". I motive
ringen till detta lagförslag framhåiles, att 
de stora förändringar beträffande stats
förslaget, som av konjunkturväxlingarna 
förorsakas, böra minskas genom att en 
stående konjunkturfond inrättas. Enligt 
regeringens proposition var fonden emel
lertid icke hegränsad till sin storlek. Stats
utskottet föreslog därför vid hehandlingen 
av propositionen en väsentlig förändring i 
det, att utskottet föreslog, med beaktande 
av de syften för vilka konjunkturfondens 
medel finge användas, att sagda högsta 'be
lopp skulle fastställas till '500 miljoner 
mark, och i sådant avseende skulle i la
gen intagas ett nytt 3 moment, vilket även 
föranledde ett mindre tillägg till det 2 
momentet. 

Ur riksdagens protokoll framgår, att 
ingen sa:klig diskussion förekom vare sig 
vid den första, andra eller tredje ibehand
lingen, om jag undantager rdm. Estian
ders anförande, där han föreslog, att lagen 
skulle stiftas i grundlagsenlig ordning. 
Riksdagen omfattade kort sagt -enhälligt 
regeringens proposition, modifierad enligt 
statsutskottets betänkande. Sedermera har 
statsrådet den 8 januari 1935 givit en för
ordning angående förvaltningen av 
nämnda konjunkturfond vari stipuleras i 
den andra paragrafen, att fondens medel 

kunna placeras: 1) å särskild för fonden 
öppnad upp- och avskrivningsräkning i 
Finlands Bank, 2) i myntat guld ·eller 
guldtackor, 3) i finska statens inhemska 
eller utländska obligationer, dock icke i så
dana, som äro underkastade obligatorisk 
utlottning, till ett belopp, icke överstigande 
obligationslånens normala amortering un
der tre år, samt 4) i av Finlands Bank 
rekommenderade utländska banker, i säkra 
växlar, hetalbara i utlandet och utställda 
i utländskt mynt eller i lätt realiserbara, å 
utländska börser noterade utländska obli
gationer. 

Härmed har således fixerats, att fon
dens medel dels ·böra vara absolut säkra, 
dels synnerligen likvida. Därest mer eller 
mindre säkra medel eller så att säga fast
frusna medel skulle överföras till fonden, så 
skulle ju varken regeringen eller riksdagen 
hava något nytta av nämnda medel under 
kristider, då dessa tvärtom, då kontanta 
medel måste uppnegocieras, automatiskt 
komme att konkurrera på penningmarkna
den. 

Den proposition, som regeringen kort 
före sin avgång lämnade till riksdagen, av
seende en komplettering av konjunkturfon
dens stadganden, är ·emellertid av synner
ligen genomgripande art. Utan att rege
ring·en i den nya propositionen direkt före
slagit att högsta ibeloppet 500 miljoner 
mark finge ökas, så framgår det att rege
ringen önskade återgå till sin ursprungliga 
proposition och således icke gärna såge att 
ett högsta belopp skulle fixeras. Men 
dessutom gör regeringen den avvikelsen, 
att medan enligt den av mig nyss anförda 
förordningen av den 8 januari medlen 
skulle vara likvida och säkra, nu till fon
den överföras sådana medel, som icke 
kunna anses vara likvida. Rörande säker
heten kan jag icke uttala mig. Enligt v&d 
den föregående ärade talaren nämnde har 
Finlands Banks chef framhållit, att största 
delen av dessa medel vore säkra. Emeller
tid kan man icke heteckna dem såsom säkra 
i den mening, man hittills krävt av kon
junkturfondens medel, d. v. s. att dessa 
måste utgöras av obligationer, guld, upp
och avskrivningsräkning hos Finlands 
Bank eller lätt realiserbara utländska 
växlar. Om t. ex., vilket torde vara fallet, • 
endel av ifrågavarande medel utlånats till 
skolor, så är det ju otänkbart att samma 
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skolor under kristid kunde uppnegociera 
nya medel, för att återbetala vad de under 
normala tider berättigats upplåna mot 
sina skuldsedlar vilka placerats i konjunk
turfonden. Fondens likviditet har således 
avsevärt försämrats utan att detta i propo
sitionen omnämnts. 

För egen del kan jag därför icke biträda 
reg·eringens proposition oförändrad och 
skulle närmast ansluta mig till majoritetens 
inom statsutskottet äsikt. Emellertid kan 
jag icke heller vara helt med om den mo
tivering tili avslag som statsutskottets ,be
tänkande innehåller. Det framhålles näm
ligen i statsutskottets betänkande n:o 8, 
att då en överföring av hetydande pen
ningbelop.p utom statsförslaget enligt ut
skottets åsikt överhuvud icke är på sin 
plats, ihar utskottet icke kunnat förorda 
lagförslagets anta.gande. Denna anmärk
ning hade, om statsutskottet ansett den 
vara av betydelse, bort framföras då kon
junkturfonden s:tift~:~des och icke nu då 
konjukturfondens stadgar endast skola 
ändras. Låt så vara att man nu även vill 
fråntaga riksdagen rättigheten att vid 
budgetbehandlingen använda de räntor och 
amorteringar, som de till öv·erföringar för-e
slagna beloppen årligen avkasta. 

1Såsom av detta framgår vill jag gärna 
bidraga till en ökning av konjunkturfon
dens högsta belopp exempelvis sålunda, att 
det på sin tid fastställda maximibeloppet 
av 500 milj. mark s:kulle ökas tili 1 miljard. 
Det är ju under de goda tiderna som av
sättningen tili fonden skall äga rum och 
som känt hava vi ju nu åtminstone finans
tekniskt sett goda tider och borde således 
tiden för en ökning av •beloppet tili 1 mil
jard vara lämpligt. Det är emel1ertid 
svårt eller hart när omöjligt att från 
riksdagens talarestrad framkomma med de
taljerade förslag huru denna omstilisering 
borde äga rum. Därför tillåter jag mig, 
föreslå, herr talman, att ärendet skulle 
åter11emitteras till statsutskottet, som ägde 
införskaffa yttrande av Finlands Bank 
huru på lämpligaste sätt konjunkturfon
dens medel skulle ökas exempelvis från 
500 milj. tili 1 miljard. Om en del av 
de medel, som regeringen hade tänkt att 
skulle Öv<erföras tili konjunkturfonden, är-o 
sådana, att de utan att likvidit·eten minskas 

kan överföras tili nämnda fond, så kan 
konjunkturfonden inom ett eller två år 
erhålla det belopp, 1 miljard mark, som 
utgör den dtersträvade högsta gränsen. 

J ag är princi.piell motståndare tili upp
läggande av obegränsat stora fonder, då 
detta säkert förde budgethehandlingen på 
avvägar, men ville jag, som sagt, gärna 
biträda ett förslag om ~en ökning av fon
den. .Jag tillåter mig således göra det 
förslag, som jag nys:s formulerat ·och ihop
pas, att en ny saklig behandling inom 
Finlands Bank skall giva en sådan lösning, 
som kunde tilifredsställa hela riksdagen. 

P u h e m i e s: Ed. von Frenckellin lau
sunnon johdosta huomautan, että hänen eh
dottamansa uuden lausunnon pyytäminen 
voi valtiopäiväjärjestyksen 66 §: n 5 mo
mentin mukaisesti .tuma kysymykseen vasta 
sitten, kun asia on toisessa käsittelyssä. 

Ed. S a 1m eno ja: Minun täytyy tun
nustaa, että ed. Lintulahden puheenvuoro 
on minua hit~kan hämmästyttänyt sen 
vuoksi, että ed. Lintulahden ryhmä valio
kunnassa asettui lakiehdotuksen hyväksy
mistä vastaan. SosiaEdemokraatit ovat siis 
saaneet tässä kysy;rnyksessä ,liittolaisen hie
man odottrumattomalta taholta. Kaksinver
roin on syytä tähän huomautukseen sen 
jälkeen, kun ed. von Frem~kelllkin on aset
tunut ed. Lintulahden kannalle. Ne syyt, 
joiden takia sosialidemokraatit ovat aset
tuneet !lakia puolustamaan, käyvät selville 
siitä vastalauseesta, joka on liitetty valtio
varainvaiiokunnan mietintöön. Tässä vasta
lauseessa sen aUekirjoittajat huomauttavat, 
että suhdannerahaston varojen lisääminen 
sinne siirrettävien lainasaamisten koroilila 
ja lkuoletuksilia, jotka vuosittain tekevät 60 
milj. markkaa, olisi suotava asia. Pidämme 
mainitun ra;haston jatkuvaa kartuttamista 
suotavana sen vuoksi koslka mielestämme 
juuri nykyisin, jolloin valltiotalouden tila 
on suhteellisen hyvä, siihen olisi koottava 
varoja vastaisia huonoja aikoja varten. 
Emme siis niinkään paJ.jon tässä kysymyk
sessä pane painoa suhdannera!hastoon siir
rettävien lainasaatavien likvidideettiin, siis 
siihen, että nuo llainapääoma;t ovat käytet
tävissä, kuin siihen, että rahasto vuosittain 



528 Perjantaina 30 .p. lokakuuta 1936. 

karttuisi lainasaamisten koroilla ja kuole
tuksilla, jotka, kuten sanoin, tekevät halli
tuksen esitylksen perustelujen mukaan noin 
60 milj. markkaa vuodessa. Viimeisen ~a
makauden opetukset, nimenomaan työttö
myyden vastustamisen suhteen, keho~ttavat 
menettelemään niin, että vastaisina vaikeina 
aikoina oltaisiin valmiit paremmin, !kuin ' 
m~tä äsken· tapahtui, työttömyyttä vastus
tamaan. Se on ,tämä seikka, joka oleeHi
semmin kuin mikään muu on vaikuttanut 
valtiovarainvaliokunnan sosiaUidemokraattis
ten jäsenten !kantaan. 

Kun asian myöhemmässä vaiheessa tulen 
pitemmälti tästä !kysymyksestä puhumaan, \ 
niin en tällä !kertaa tahdo jatkaa. puheen
vuoroani. Tahtoisin vain suurelle valiokun
nalle suositella sosialidemokraattien vasta
lausetta ja toivoa, että suuressakin valio
kunnassa otettaisiin lkäsitteilyn pohjaksi hal
lituksen esitys, kuitenkin sillä muutoksella, 
johon vastalauseessa viitataan. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Asian ensimmäinen käsittely julistetaan 
pää,ttyneelksi ja asia lähetetään suureen 
v a l i o k u n t a a n. 

5) Ehdotus laiksi köyhäinhoitolain 5 § :n 
muuttamisesta. 

Esitelllään laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n: o 2 ja otetaan ensi mm ä i se en 
käsittelyyn siinä valmistelevasti käsi
telty ed. Sundströmin y. m. lak. al. n:o 51, 
joka sisäJltää yllämainitun ilaJkiehdotuksen. 

P u ih e mies: Käsittelyn pohjana on 
laki- ja talousvaliokunnan mietintö n: o 2. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Asian ensimmäinen käsittely julistetaan 
päättyneeksi ja asia lähetetään suureen 
v al i o kunta a n. 

6) Kertomus hallituksen toimenpiteistä 
vuonna 1935. 

Esitelllään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n: o 2 ja otetaan a i n o a a n käsi t-

t e 1 y y n siinä sekä ulkoasiainvaliokunnan 
mietinnössä n: o 6 valmistelevasti käsitelty 
mainittu kertomus. 

P u ih e m i e s: Käsittelyn pohjana on pe
rustuslaJkivalidkunnan mietintö n: o 2. 

Keskustelu: 

Ed. R i i p i n e n: Minun täytyi pyytää 
puheenvuoro perustuslakivaliokunnan halli
tuksen kertomuksen vuodelta 1935 antaman 
mietinnön 5 kappaleen johdosta, joka sisäl
tää. moitteen viranomaisiHe Laihian työ
väentalon asiassa. Viime istunnossa tääJllä 
sitä paitsi ankarasti hyökättiin sekä Vaasan 
läänin maaherraa että Laihian viranomai
sia vastaan. Valitettavasti täällä parlamen
tissa o1laan nyt painumassa selllaiseen käy
täntöön, että ne valtion virastot ja viran
omaiset, jotika koettavat tehdä tehtävänsä 
kommunismin solutusta vastaan itsenäisyy
temme suojelemiseksi, saav31t vuoron perään 
muistutuksia tältä kamari1ta. Äsken sai sel
laisen etsivä lkeskuspoliisi. TäLlä mietin
nöllä yritetään nyt samantapaisessa asiassa 
muistuttaa maaherroja, erikoisesti Vaasan 
läänin maalherraa ja hänen alaisiansa vi
ranomisia. Perustuslakivalidkunnan mietin
nön viides kappale on, !katsoipa sen oikeu
dellista tahi asia1lista puoLta, .tavallisen 
törkeä syyte, kun viitataan jopa mahdolli
siin väärinkäytöksiin. Ei kai perustusllaki
valioikunta ole ajatellut edes loppuun, mitä 
seuraisi, jos syyttäjäviranomaista olisi 
muistutettava joka kerran, kun hänen syyt
teensä raukeaa. Millaiseen sekasotkuun sel
lainen menettely johtaisi, pitäisi !kuitenkin 
käsittää jokaisen, joka kykenee tekemään 
kaikke.in yksinkertaisimman johtopäätöksen. 
Mitä tähän Laihian työväentaloasiaan .tu
lee, on sekä Vaasan läänin maaih.erra että 
Laihian nimismies menetellyt niinkuin vi
ranomaisen tulee ja o]kein on. Asia on ly
hyesti seuraava: Laihian työväentalon 
omisti Onnella-niminen taloudelEnen yhdis
tys, jonka tarkoitus oli mainitun talon 
omistaminen. Tämän yhtymän muodosti 
neljä eri yhdistystä, nimittäin voimistelu
ja urheiluseura Into r. y., Laihian työväen
yhdistyksen paiikallisjärjestö, Laihian työ
läisnuorten opintoyhdistys, Suomen Puu
teollisuustyöväenliiton osasto n: o 75. Kun 
Onnelan jdhtolkunnan kaksi jäsentä oli tuo-
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mittu valtiopetdksen vaJ.mistelun johdosta, 
se ~opetti itse toimintansa ja määräsi omai
suutensa Työväen Osuusliikkeeille Vaasaan, 
sillä ehdolla, että tämä saa luovuttaa talou 
sellaiselle yhtymälle, joka toimii samojen 
tal1koitusperien mukaan. Kaikki Onnelan 
alaiset Y'hdistykset :lwkkautettiin !kommunis
tiseen toimintaan sekaantuneina oikeu- , 
den päätöksellä. 10 p:nä marraskuuta 
1930 Laihialie perustettiin uusi sosiali
demokraattinen työväenyhdistys, ja 19 
pa1vana syyskuuta 1931 Vaasan Työ
väen Osuusliike luovutti sille Onnela
yhdistyksen talon. Mutta kun tämän uuden 
sosialidemokraattisen yhdistyksen johtoon 
oli siirtynyt juuri noiden kommunistisina 
lwk:kautettujen yhdistysten jäseniä, m. m. 
yhden niistä puheenjohtaja, ja kun lisäksi 
Vaasan Työväen Osuusliike luovuttamaUa 
talon uudeille yhdistylkselle dli todennut sen 
täyttävän ehdon ajaa aikaisemman yhty
män tarlkoitusperiä, niin viranomaisilla oli 
täysi aihe pitää uuden yhdistyksen toimin
taa lakkautetun jatkona ja sen johdosta 
kieltää mainitun talon avaaminen. Että 
viranomaisilla oli tähän täysi oikeus, todis
taa paraiten se, että kihlalkunnanoikeus hy
väksyi uutta sosialistista Y'hdistystä vastaan 
nostetun syytteen. Vailkka päätös myöhem
min raukesi yilemmissä oikeusasteissa, niin 
on tämänluontoisessa asiassa kihlakunnan
oikeuden tarikkaan pailka11Jlisten olojen tun
temukseen nojaava päätös siksi me:vkitsevä, 
että viranomaisia olisi voitu syyttää suoras
tansa leväperäisyydestä, elleivät he olisi pi
täneet kysymyiksessäolevaa taloa suljettuna 
niin kauan ikuin !korkeimman oikeuden pää
tös asian lopullisesti ratkaisi. 

Nimismies Valannetta täällä lisäJksi moi
tittiin siitä, että hän on muuttanut anta
maansa todistusta jostalkin henkilöstä. On 
sekin moite! Jos nimismies V alanne, joka, 
niinlkuin olen ikuu]lut, juuri äslken paiik!ka
kunnaUe tulleena joutui eräiden paikka
kuntwlaisten suositulksesta · antamaan sosiali
demokraattisen yhdistyksen jäsenelle ikel
poisuustodistuksen, myöhemmin samasta 
henkilöstä saamiensa tietojen nojalla olikin 
pakotettu tarlkistan1aan lausuntonsa, niin 
hän käsittääkseni menetteli ·vain siten !kuin 
rehellisen ihmisen ·tulee oiikaistessaan telke
mänsä erehdyksen. Ollisiko hänen siis va
semmiston mielestä pitänyt pysyä todistuik
sessaan vastoin parempaa tietoansa? Minä 
olen sitä mieltä, että jos eduskunta hyväk-

symällä perustuslalkivaliokunnan mietinnön 
jäJlleen ahdistaa viranomaisia siitä, että ne 
koettavat suojella yhteiskuntaa kommunis
minvaarasta, niin eduskunta samalla ikäy 
itse järkyttämään ikaiik!kein tärkeimpiä pe
rusteita tämän valtakunnan alta ja johtaa 
maan asioita arveluttavaa sekasortoa koh
den. Tässä maassa toimivat viranomaiset 
kaikennäköisien punaisen myrkyn levittä
jien takia mitä vaativimmissa oloissa. Se 
pitäisi eduskunnassa tiedettämän kyil:lin 
tarkoin ja sillloin on myös eduskunnan vel
vollisuus tukea viranomaisia heidän tehtä
vässään eikä kaataa, niinkuin perustus1laiki
valioikunta on tehnyt. 

Edustajien Salmialan ja Lehtosen vasta
·lauseen mukaisesti pyydän kannattaa viime 
istunnossa tässä asiassa tehtyä ehdotusta, 
että perustusla!kivaliolkunnan mietinnön vii
des kappale poistettaisiin. 

Ed. T o i v on en: Herra puhemies! 
Pääministeri Ka1Uion ja ed. lliantelleen lau
suntoj·en johdosta !haluan lausua seura.avaa. 

Mitä maataloustyöntekijäin palkkoihin 
tulee, niin ne ovat olleet alhaiset, senhän 
pääminiJSterikin myönsi, ja j.os itmmeroita 
tai'kastaa, niin osoittavat ne, •että kesällä, 
jollloin 1uonnoil.i,sestikin pa[kwt ovat pa
remmat kuin ,tallvella, miesten keskipailikwt 
olivrut sosialiministeriön :tilaston mukaalll 
vuonna 1932 23: 05, 1933 .22: 70 oHen täl
löin siis alhaisimmat, 1934 24: 55 ja 1·935 
25: '50 työn•tekijäin omassa ruuassa ja ta
lon ruuassa ovat palkat noin 10 markka:a 
päivää kohti alemmat. Eihän tuollaiset !Pal
kat voi riittää minkäänlaiseen :J.uonnoWliseen 
elämiseen, ·eikä perheiden huoltamiseen. 
Maataloudenkaan alalla ei olisi ollut .pakko 
pain.aa pailkkoja niin alas, ikuin ne painet
tiin vuosina 1932~1933. Ja ei maata
loudella olisi oHut mitään syytä rajoittaa 
pwlkikojen kohoamista tuohon 2 mark!kaan 
päivää kohti, mihin ne kertomusvuonna 
jäivät. Onhan maata[ouden kannattavai
suus kohonnut niin, että se teki maata
louteen ikiinni:tetyUe pääomalle jo vuonna 
1935, aHe 10 muunnettua peltohehtaaria 
käisi.ttävillä tiloilla 5 %, 10-25 hehtaarin 
tiloilla 5.3 %, 25-50 !h·ehtaarin tiloihla 6 % 
ja 50-100 hehtaarin tiloiJ.la 7.s %. Juuri 
viimeksimainituilla tiloilla ikannattavaisuus 
on jo oHut huomatta:va, joissa työ pää
asiassa suoritetaan palkkatyöläisten työvoi
malla. Jopa pi·entillallisten ,perheiden jäse-

67 
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netkin käyvät näillä suurtiloilla työssä. 
Kun ,ottaa huomioon, ,että .rahasta saa pan:k
ikiin sijoitettuna vain noin 4 %, niin erotus
ihan on huomattava maatalouden hyväksi. 
En väittänyt ,edellisessä puheenvuo11ossani, 
että hallitus voisi suoranaisesti määrätä 
teollisuus- enempää kuin maataioustyöväes
tönkään palkkoja muissa kuin suoranaisesti 
valtion hallinnossa olevissa töissä. Mutta 
välillisesti hallituksella olisi ollut ja on 
edelleen mahdollisuuksia vaikuttaa palkka
tason nousuun, ja sitä toivoo Suomen kan
san •enemmistö ja tähän toivomukseen V·Oi 
yhtyä ·eduskunta aivan huoletta. 

Mitä sitten tuilee ed. Mantereen lausun
toon elokuva-asiassa, niin ei se elokuvatar
kastus niin viatonta ja laillistakaan ole, 
kuin miltä se ed. Mantereesta näyttää, 
sillä hallitusmuodon 10 § :ssä sanotaan: 
Suomen kansalaisilla 10n sananvapaus sekä 
oikeus kirjoituksen ja kuva:llisen ·esityksen 
painosta julkaisemiseen kenenkään niitä 
ennakolta estämättä. Sä&nnöksiä näitten 
oikeuksien käyttämisestä annetaan la:iJHa. 
Kun .elokuvaa voi täydellä syyllä verrata ' 
kuvalliseen painosta julkaistuun ·esitykseen 
ja joiden ·esitysten esittämisestä on lailla 
määrättävä, ei siinä käy mitkään ministe
riön ohjeet tai päätökset, jonkalainen ope
tusministeriön päätös ohjeeksi elokuvatar
kastJ,1sta varten on annettu lokakuun 30 
'Päivänä 193·5. Asia on niin, ·että 'va•lilokun
:nan kanta mielestäni on aivan oikea ja 
yhdynkin tässä kohd&n ed. Estlanderin lau
suntoon. Mutta ·e~okuvien tarkastuselimet 
muutenkin menettelevät sangen kummalli
sesti, josta muutamia esimerkkejä, jotka 
osoittavat sitä tapaa, miten tarkastus ta
pahtuu ja mitkä se~kat vaikuttavat tallkas
tuksen tulokseen: Tammikuussa 193:5 val
mistutti Suomen Ammattiyhdistysten Kes
kusliitto kirjailija Heikki Välisalmen käsi
kirjoituksen mukaan valmistetun ·elokuvan 
,Vastu:sten kautta voittoon". Elokuva alis
tettiin valtion fiimitarkastamon hyväksyttä
väksi ja tammikuun 10 päivänä 1935 sa
nottu tarkastus suoritettiinkin ja Suo
men Ammattiyihdistysten l(;eskuslliitolle :an
nettiin asianomaiset tarkastustodistukset. 
Tämän jälkeen •ailoitettiin tätä ,elokuvaa 
esittää maan eri puolilla ja esitettiinkin 
sitä vajaan kolmen kuukauden aikana 60 
,paikkakunnalla noin 20,000 henkilölle, 
mutta mwaliskuun loppupäivinä samana 
vuonna julkaisi viipurilainen IKL: läinen 

äänenikannattaja ,Karjalan suunta'' etusi
vulla useampipailstaisilla ,otsi:lmilla varuste
tun kirjoituksen, missä röyhkeästi vaadit
tiin elokuvan esityksen dtkäisemi.stä. Muu
tama päivä tämän jälkeen alkoi valtion 
filmitarkastamo vaatia tämän jo aikaisem
min hyväksymänsä elokuvan alistamista 
uudelleen tarkastettavaksi. Jatkuvien rvaa
timusten pakottamana vietiinkin >Suomen 
Ammattiyhdistys Keskusliiton toimesta elo
kuva uudelleen tarkastettavaksi ja seurauk
sena oli, että tästä kolme kuukautta sitten 
samfl!n tarkast.amon hyväksymästä eloku
vasta .poistettiin nyt noin >50 metriä eH 
1

/ 5 lmko ,elokuvaa. Tästä näin viattomasta 
elokuvasta, jonka näkemisestä vain yksi la
pualaismielinen kansakoulun opettaja ikii
hoittuu 20,000: sta katsojasta. Filmistä tuli 
tarkastuks·en jälkeen tynkä, jota ei ole 
voitu senjälkeen esittää. Ammattiyhdistyk
sen Keskusliitolle aiheutui tästä monien tu
hansien markkojen vahinko. Samanaikai
sesti kui!ll elokuva ,Vastusten kautta voit
toon'' valmistui, ja se alistettiin tarkastet
tavaksi, ta11kastettiin myöskin Norjan työ
väen sivistysliiton va;lmistama ,elokuva ,Ole 
nuori", jossa kuvailtiin nuorten raikasta 
elämää Norjassa, jokru ei ole mikään puo
luefilmi missään mielessä. Tämänkin elo
kuvan hyväksyi valtion filmitarikastama ja 
sitä esit·ettiirn samoi,s:sa tilaisuuksissa kuin 
,Vastu:sten kautta voittoon". Mutta tämä
kin elokuva o~i uudelleen tarkastettava, 
vaikka se oli aiva;n tavallinen kan1sane[ämän 
kuvaus. Tarkastajat poistivat siitä noin 
15 metriä saman la:pualaismielisen kansa
koulunopettajan osoituksen mukaisesti. 

Viime syksynä hankittiin Suomen Am
mattiyhdistyksen K,eskusliiton toimesta 
tänne Svenska F.i1mindustrin valmistama 
normaalilevyä oleva elokuva nimeltä ,Rau
dan miehiä", jota on yli Ruotsin esitetty 
varsina1i:sena ·elokuvaohjelmana kaikissa par
haissa ,eilokuvateattereissa sadoille turrhan
sille katsojille. Tarlwitus oli tästä kulttuu
rifilmistä. ·valmistuttaa kapea filmikopio, 
mutta alistettiin se, ennenkuin ryhdyttiin 
tätä kopiota ottamaan, filmitarkastamon 
arvosteltavaksi. Ilman ·erikoisempia perus
teluja 1se kiellettiin. Syynä kuulemma kui
tenkin oli se, ·että siinä muun ohessa oli 
kuva siitä, kun nuo Ruotsin raudanjalostus
miehet 1880-luvulla ma11ssivat järjestyneenä 
joukkona kokoukseen ja heillä oli kulkuees
sa3Jn .punaisia lippuja, jotka filmissä kyllä 
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näyttivät mustilta, mutJia, jos on oiikea se 
ajatus, jornka pääministeri lausui viime is
tunnossa ed. Räisäsern lausunnon johdosta, 
että työsopimusiain henki on se, että työn
antajan pitää saada vapaa;sti järjestäytyä 
ja valtion työna.ntajana myöskin, niin tä
män oikeuden .pitäisi olla myöskin sama 
työntekijöihin nähden. Tässä puheenaole
vassa filmissä ei 'Ole mitään rikollista, mutta 
siinä on se tuntu, ·että työmiehHn pitäisi 
kuulua oman alansa järj·estöön. No, ovatko 
nyt Ruotsin raudanmiehet tuottaneet jär
j•estäyty:misellään vahinkoa maailleen. Ei. 
Meillä työsopimuslain henki onkin työnan
tajaHe vapaa, mutta työmieheHe se rulkaa 
olla kuollut kirjain, kun asetetaan ·esteitä 
muilla määräyksillä. Työsopimuslaki siis 
jää tällä tavalla kuolloeeksi. Vain erikoisella 
iJ.uvalla saatiin sanottua ,filmiä kaksi kerta'a 
esittää suljetussa seurassa. Kun Ruotsiin 
sitten saapui tieto siitä, että raudanmiehiä 
oli tääil.ilä katsottu ythteiskunnallisesti v~aa
ralliseksi filmiksi, niin hymyilivät siellä 
sadattuhannet vaiistuneet kansalaiset, ja 
Suomi teki taasen erikoista mainostusta it
sestään, sillä kuka;an siellä ei voinut uskoa 
siinä olevan mitään kiihoittavaa tai yhteis
kunnan va;staista. 

Vailtion filmitarkast,amolla on nykyisin 
kauhu kaikkea sellaista elokuvaa; kohtaan, 
joka herättäisi työläisen näkemään järjes
täytymisen merkityksen ja jota haluttaisiin 
~sittää ammatillisten järjestöjen taholta. 
Kaikki on vaarallista ja kiihoittavaa, olipa 
miten viatonta tahansa. Missään todellisessa 
sivistysvaltiossa ·ei katsottane kieHon alai
seksi sellaisia elokuvia, joista tässä on mai
nittu ja jotka meillä ovat joutuneet vai-· 
non.alaiseksi. Eihän voi olla hallitusmuodon 
hengen ·eikä kirjaimen mulkais:ta tämänlai
nen menettely. Esimerkkejä voisi luetella 
vaikka kuinka paljon saman1aatuisista ku
vien sensuroimisista,. mutta kuluttamatta 
eduskunnan aikaa tämän pitemmälle, nämä
kin esimerkit osoittavat, että kmjausta täs
säkin asiassa tarvitaan ja jotain järjestystä 
myöskin, ·että tosiaankin kansalaiset tietäi
sivät, mitkä ovat heidän lailliset oikeutensa. 
Puhe siitä, että elokuvasensuuri orn vapaa
ehtoinen, ei pidä 1pairkkaansa. Jos !kuvan 
omistaja ~tai vuokraaja aikoo näyttää ku
van, niin hänen on täytynyt antaa se tar
kastettavaksi: ja saada siitä esittämislupa 
ja usein eri paikkakunnil~a viranomaiset 
ovat hyvin ankaria tämän luva.n suhteen. 

Ne ovat oikeastaan usein ankarampia, kuin 
tarkastamoviranomaiset, riippuen siitä, 
minkä hengen nämä paikallisviranomaiset 
omaksuvat, joten korjaus mielestäni olisi 
tässä kohden saata·va aikaan ja opetusmi
nisteriön 101lisi kiinnitettävä tähän huomiota. 
Asia .o:lisi lain kautta järjemettävä, srllä ei 
se milllään ohjeilla ja säännöksilllä mi·e~es
täni tule oikein järjestetyil>:si. 

Ed. L e p i s t ö: Herra puhemies! 
Minä yhdyn kannattamaan ed. Rytingin 
·edellisessä istunnossa tekemää ehdotusta 
huomion kiinnittämisestä metsätyöläisten 
asunto-oloihin. Metsätyöläisten asunto-olot 
·ovat useissa ta.pauksissa kerrassaan kurjat. 
Minulla oli tilaisuus viime sunnuntaina vii
meksi kuulla kertomuksia vaalipiiristäni 
Lestinjärvellä m. m. metsähallituksen työ
mailla esiintyvistä kämppäoloista. Minä ·esi
tän tässä niitä kuvauksia, sillä ne erinomai
sen hyvin valaisevat näitä asioita. Siellä 
on parhaillaan metsähallituksella hakkuu
työmaa käynnissä, jossa on 80 hakkuu
miestä. Se sijaitsee 13 kilometrin päässä 
kylästä. Läheisyydessä on vain kak·si asu
tustilaa. Työmiehiä vielä viime viikolla 
asui itse k)'lhäämissään havumajoissa, siis 
itse asiassa lähes pa]jaan taivaan alla. 
Samanlaisissa ·olosuhteissa myöskin suoritet
tiin metsähallituksen hakkuita Kinnulassa. 
Siellä on työmaille 9-10 kilometrin mat
kat ja samaten siellä kerrottiin työmiesten 
asuneen vain havukotuksissa. Kämppäolot 
ovat myöskin erittäin kurjat. Eskolan 
metsäradan päässä, Lestijoen varrella si
jaitseva Raivion kämppä on siinä suhteessa 
erikoisessa maineessa. Siitä annettiin varsin 
synkkiä kuvauksia. Kamina, joka toimii 
lämmityslaitteena ja keittopaikkana on 
käyttökelvoton. Sen peltinen savutorvi on 
rikkipa~anut, 1joten Heska tulee sisäJ:le. Se 
on matala, kylmä ja likainen, pöytänä kol
mesta sahalaudasta kokoon kyhätty tekele. 
Syöpäläiset ovat niin yleiset kaikissa metsä
radan varrella sijaitsevissa kämpissä ja 
niin myöskin Raivion kämpällä että ne koti
·eläiminä kuuluvat päiväjärjestykseen. Polt
topuut on työläisten itsensä metsästä han
kittava, mutta siitäkin ollaan epävarmoja, 
saisiko sitäkään tehdä. Halkoja kuitenkaan 
~ei saa käyttää. Valona käytetään pi·entä 
seinälamppua, josta toinen puoli lasista on 
katkaistu j.a mahdollisesti lainattuna jolle
kin toiselle kämpäl1e. Samantapaisia ku-
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vauksia esitetään Kinnulassa sijaitsevasta 
Ahvenlampikämpästä. Siellä ovat hellan
renkaat aikoja sitten menneet rikki ja pois 
joutuneet. Savu tulee suoraan sisälle. 
Edelleen on herä.ttänyt suurta tyytymättö
myyttä niiden metsähallituksen työmaiden 
läheisyydessä sijaitsevien pientilallisten kes
kuudessa, jotka joutuvat ·ottamaan asumaan 
metsä1hallituksen työläisiä, se •että aikais•em
pina vuosina heille maksettiin näiden työ
läisten asumisesta korvausta, mutta viime 
aikoina tästä tavasta on luovuttu. Työ
!l:äis.ten on pienten ansioilttensa johdosta 
useassa tapauksessa ollut hyvin vaikeata 
maksaa kortterimaksujaan, hyvä että ovat 
kyenneet kahvinsa ja maitonsa ma-ksamaan. 
Näin ollen nämä pientilalliset ovat joutu
neet korvauksetta antamaan kotinsa metsä
työläisten käytettäväksi. ·Minun nähdäk
seni olisi syytä kiinnittää tähän puoleen 
myöskin huomiota ja ikorjaka epäkohdat. 

Perustuslakivaliokunta on osunut oik€aan 
kiinnittäessään jälleen huomiota myöskin 
alhaisiin työpaikkoihin, sillä saapuneet ti•e
dot kert·ovat, että metsätöissä ovat vallalla 
edelleenkin samat alhaiset palkat kuin ker
tomusvuonna. Työ.palkkatarkkailijoilla olisi 
erikoista syytä jälleen pistäytyä myöskin 
K·eski-Pohjanmaalla ja m. m. Lestijoki
laaksossa. 'Siellä on syytä käydä niin 
metsähallituksen kuin yksityistenkin työn
antajien työmailla, sillä palka;t vaihtelevat 
20 markkaa ja hiukan yli siitä päivältä. 

Ed. Pekka 1 a: Ed. l1epistön lausunnon 
johdosta on tlmomautettava, että sellaisilla 
laajoilla työmailla, jommoisia metsähallin
nonkin hankintatyömaat nyttemmin jo ·ovat, 
saattaa luonnollisesti joskus esiintyä puut
teita ja epäkohtia. il\futta sen voin nimen
omaan vakuuttaa, että niin pian kuin ·epä
kohdat tulevat metsähallituksen tietoon ja 
ne •epäkohdiksi todetaan, ne korjataan. Ei 
tietenkään voida vaatia, että keskusviras
tossa tunnettaisiin kaikki yksityistap.aukset, 
jotka sitäpaitsi usein, kun niitä lähemmin 
tutkitaan, osoittautuvat toisenlaatuisiksi 
kuin mitä on väitetty. 

Mitä ed. Lepistön mainitsemiin tapauk
siin tulee, niin en niitäkään tunne, mutta 
tuntuu jonkun verran oudolta, jos todella
kin s~ellaista näillä työmailla olisi ollut. 
Ed. Lepistö mainitsi myöskin alhaisista työ
palkoista eräillä metsähallinnon työmailla. 
Kun asiasta ei ole ollut etukäteen tietoa, en 

tietenkään ole voinut tarkistaa, missä mää
rin ,tässä väitteessä on perää, mutta tosi
asia on, että palkkatarkkailiJoilla ei ole 
ollut kertaakaan mitään muistuttamista 
metsähallinnon työmailla maksettuja. ,palk
koja vastaan (Vasemmalta: Nehän ovat 
porvareita!). Nämä palkat ovat ollootkin 
korkeammat kuin muilla vastaavilla työ
mailla maksetut palkat. Jollen aivan vää
rin muista, niin on ed. Lepistö itsekin tä
män seikan todennut, koska hän siitä ker
ran minuUe nimenomaan mainitsi (Ed. 
Lepistö: Nyt on tilanne muuttunut!). 

Mitä työläisten asunto-oloihin metsä
hallinnon työmailla tulee, niin metsähallitus 
on niihin kiinnittänyt vakavaa !huomiota ja 
on tässä kohden jo paljonkin parannuksia 
tehty, jos kohta käytettävissä olevat määrä
rahat ovat asettaneet tälle toiminnalle mää
rätyn rajan. Metsähallitus ·onkin vuosittain 
esittänyt tarkoitusta varten varattavaksi 
huomattavasti suurempia määrärahoja, 
kuin mitä on myönnetty, ja on nyt erikoi
sesti syytä mainita, että valtiovarainvalio
kunta on ensimmäisessä lukemis,essa €hdot
tanut hankintamäärärahaa koroitettavaksi 
12 milj. markalla, mikä avaa entistä suu
remmat mahdollisuudet työhön metsätyö
läisten asunto-olojen ;parantamiseksi. Sa
malla on metsähallitus esittänyt, että ky
seessäo1evasta määrärahasta saataisiin käyt
tää jokin osa sanomalehtien, kirjallisuuden, 
radio- y. m. tällaisten välineiden hankki
miseen työläisten viihtyisyyden lisäämiseksi 
metsäkämpillä. Mitä ed. Lepistön koskette
lemiin metsäkämppiin tulee, niin saattaa 
niissä hyvinkin olla muistutuksille sijaa, 
mutta voi ed. Lepistö olla vakuutettu siitä, 
että jos epäkohtia tässä kohden todella on, 
nekin korjataan (Ed. Lepistö: Hyvä olisi!). 

Ed. R ä isä ne n : Olisi oHut mie1enkiin
toist•a jatkaa sitä keskustelua, joka viime 
istunnossa ta1oit,ettiin j:a jossa p'ääJministeri 
llciiytti pruheemmomn puo1ustaen :työn:anta.
jain ja työnteik:ijäin järj,estäytymisoitl\ieutta. 
I\jun herm pääministeri ei ol•e täällä j:a 
täällä niäJkyy o1eV'an nyt hyvin väh1än muita 
niit!ä, joille olisin tässä jotaJkin J.aUJSunut, 
niin min:ä luoVlU!ll pitemmästä puheenViUo
rosta ja ilmoitan, 'että tähän asi•ruan on mi
nulLa vielä tiiJ.,ais!Uus pal,ata toiste. Sen ver
:van :kuitm1ilrin sanon, että !krm pääministeri 
vetosi työsopimuslakiin j:a oonoi, että sen 
mwkwan ei v·altioenemrrnistöisiä o:saik:eyh-
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tiöitä voirt•aisi erottaa, poistllia pois työnan
tajaliitosta, niin siinä hän .iski v~rään. 
Työsopimuslain 34 § sanoo: ,Jos työnan
taj'a tahi tämän sijainen •estää työntdcijää 
ik!uulumasta tai liittymästä lailli:sesti l!Uv:aJ
lisiin yhdistyiksiiu tai •täyttämästä tkan:sa-
1aisvelvollisuUJksi·aan, 11lhll.gaistaJmon sako1la. 
SaiDlla. olkoon laiki, jos työnteikijä tässä sano
tulla tav•aHa riikikoo toista työntelkijää ;ta.i 
työnantaj•oo !kohtaan. Sopimus, jossa 1sopi- 1 
muskumppllJni sitoutuu olemlllan ikuulumatta 
yhdim~een, olkoon mitätön.'' Nythän ·ei 
ole tästä kysymys, ikun ·eduskunta, joka siis 
tavallwan on näiden valtioenemmistöiste:n 
laitosten omistaja, sanoo, ·että ne on pois
tettlaVJa n'äistä työnantaj•a:liitoista. Totta
han S8iapi iliittyiä yhdistykseen ja erota 
siitä. Ei ole mitään järj•estäytymisp•aikllma. 
Jos järj•estäytymispBikkoon mentäisiin, niin 
ei minulla sitäkää;n vastaan olisi mitään, 
et1Jä lk!aikki työläiset myös pailmtettaisiin 
j>ärj.estäytymä'än, rmutta meidän lai.ssamme 
ei ny;t sitlä ole. Eduskunta on hallituJ1mel1e 
antanut kehoituksen tai velv:oiturk.sen, •että 
se .erottaisi työnantajaliitosta pois v:a1tio
enemmistöiset yhtiöt. Tämä sen takia, kun 
on huomattu, ja todettukin, m. m. 18iirkoi
na:an v:älikysymy-*eskrustielussa tUJkinosto
renrowi:sta, että n'iilmä työnantajaliitot ja 
tukinostorenkaat ovat sellaisia, sanoisinko, 
!k:oplita., jotka toimh"18.t jopa lainVJast•aisesti
ki:n, mutta ai:na;kin hyvien rt•apojen vastai
S!€sti. Tä;ällä vi~me keväänä käydyssä :roes
ikustelussa työm8!aternorista myös osoitet
tiin, kuinka työnant•aj,at, jotJkla kuuluvat 
näihin työnant,ajaliittoihin, ter:rorisoivrut 
työ:l'äisiään ruv81n ika.talal1a tav•al1a, •est;ä,en 
hei1Jä nauttimastla Laillisi•a oikeuksiaan, si]s 
esimenkiiksi kruu1ua työvä.en omiin jiärjestöi
hin. Eihän siveelliseltä ;kannailta. ~asiaa kat
soen valtio ole oiik<euterttwlmwn olemruan tuol
l:aisiiSJSa työnant,aj•aliitoissa jäsenenä. Sen 
on v·etäydyttävä niistä pois tässä v;aiheessa, 
niiTillmin eduskunta on käsl\:;enyt ja minä 
toivon, •että tämä hallitus, ma:alaiffiiittolai
nen hallit:U!S, ny;t panee tässä •a;siaiSJSa toi
meksi, sit'ä sulllDemmaUa syylliä, knn sen 
edustaj•at ovat olleet mukana antamassa 
eduskunnassa tä:l1aisi•a ohjeita. 

Ed. V i l h u 1 •a: Minä pyydän kann:att,llJa. 
ehdotusta, jonka 'edellisessä istunnossa !Wäis:i
teltävä:nä olevassa asiassa ed. Leinonen teki. 

Ed. W i i rk: P·ari sanaa o:iilmisuiksi 'Cd. 
Hilja Riipisen lwusuntoon. Kinn Onnela
niminen yhdistys päätti l~k8iutta•a .toimin
t•ansa, niin se -ei p•oottänyt mi:täån omai
suutensa siirtämisestä Laihian sos. dem. 
työväenyhdistylkselle, v;aan Onnelan sä;äntö
jen 28 § :n mukaise1sti omaiS'll'US siirtyi y,aa
san 'Työvä;en Osu111sli~krkeelle j•a sieltä se 
siirrettiin ~edel,1een Laihian sos. dem. työ
väenyhdisty;kseUe. Nimismi·es Yalanne ei 
o1e antanut mainitt111a luotettavuustodis
cflusta ,juuri paiik!maikunnal1e tul1eena' ', 1SiUä 
hän oli paikik!akunnalla nim]smiehenä 1ajna
kin jo ikesällä 1931 ja sanot1un todistUJ!men 
h•än :antoi maa:lisklu·uss:a 1934. Mawherran 
menettelyn v:alaisemisek.si mainitsen, että 
Laihi·a.n sos. dem. työ,~äenyhdistys pel'!llstet
tiin v. 1930 j1a va:st•a. mruailisrkuussa 19'315 
ma:.aherm nosti sen syytteen, jonka piti joh
'ba:a yhdistyksen laikik8!uttamiseen sen täh
den, että se oli muka perustettu lain v•astai
sesti jatrorumruan eDäiden muiden yhdistysten 
:toimint•oo. Jos maaherm •olisi oHut asi•aJJi
sesti oikeassa, niiD hänen olisi kaiketi pitä
nyt jo ~aiikoj'a sitä ·ennen nostaa se syyte. 

Ed. L e p i s t ö: Minä totean tyydytyk
sellä, ed. Pekkalan ilmoituksen, jonka hän 
ilmeisesti teki metsähallituksen ylijohta
jana, että metsähallituksen taholla kiinni
tetään huomiota ja tutkitaan ilmitulevia 
epäkohtia niin asunto- kuin palkkausoloissa. 
Mitä metsähallituksen maksamiin työpalk
koihin tulee, niin aikasempina aikoina, jol
loin työpalkat olivat alhaisimmillaan, to
siaan oli metsähallituksen työmailla työ
palkkataso korkeampi kuin yksityisillä työ
mailla Keski-Pohjanmaalla. Mutta tällä 
hetkellä on tilanne sellainen, että metsä
hallituksen työmailta kuulee samalla tavalla 
valituksia palkkojen alhaisuudesta kuin yk
sityistenkin työnantajien työmailta. On 
hauskaa kuulla, että suunnitellaan metsä
työläisten asunto-oloissa myöskin työläisten 
viihtyisyyden hyväksi toimenpiteisiin ryh
tymistä. Parhain toimenpide metsätyöläis
ten viihdyttämiseksi olisi kunnollisten palk
kojen maksaminen. 

Ed. Riipinen: Tämä ed. Wiikin lau
sunto ei minulle ainakaan todista yhtään 
mitään, sillä minä olen saanut tämän tie
don Laihian nimismieheltä itseltään. Hän 
on itse ilmoittanut, että hän ei tuntenut 
oloja paikkakunnalla, hän oli siksi myöhään 
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paikkakunnalle tullut, kun hän tuli .. ~nta
neeksi ensimmäisen todistuksensa ermtten 
paikkakuntalaisten antamien tietojen perus
teella. Mutta että myöhemmin saamiensa 
tietojen takia hänen täytyi todistuksensa 
muuttaa. 

Mitä taas tulee tähän uuteen syytteeseen 
Vaasan läänin maaherraa kohtaan, niin 
asiahan oli juuri vielä kesken korkeimmissa 
oikeusasteissa, ja minusta niin kauan kuin 
siellä asia oli kesken, niin oli täysi syy 
pitää työväen taloa suljettuna. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. M. Ryömä ed. Rytingin kannattamana 
ehdottanut, että valiokunnan mietinnön 
4 kappaleeseen lisättäisiin III vastalau
seessa ehdotettu lisäys. Kutsun tätä ehdo
tusta ed. M. Ryömän ehdotukseksi. Edel
leen ed. Rytinki ed. Niskasen kannatta
mana on ehdottanut, että mietintöön vii- , 
meisen kappaleen edelle otettaisiin seuraava · 
lisäys uutena kappaleena: ,Valiokunta 
kiinnittää edelleen huomiota hallituksen 
kertomuksessa sosialiministeriön kohdalla 
sivulla 118 mainittuihin metsä- ja lauttaus
työväen asunnoissa ilmenneisiin epäkohtiin 
ja toteaa, että mainitut epäkohdat eivät ole 
eduskunnan vuoden 1933 hallituksen ker
tomuksen yhteydessä annetun toivomuksen 
mukaan vielä korjautuneet, minkä vuoksi 
valiokunta kehoittaa edelleen hallitusta val
vomaan ja tarkoin seuraamaan, että mai
nitut epäkohdat tulevat korjatuiksi.'' Kut
sun tätä ehdotusta ed. Rytingin ehdotuk
seksi. Ed. Leinonen ed. Riipisen kannat
tamana on ehdottanut, että mietinnöstä 
poistettaisiin II vastalauseen mukaisesti 
5 kappale. Kutsun tätä ehdotusta ed. Lei
nosen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Kaikki ehdotukset ovat 
erillisiä, jonka vuoksi ehdotan, että niistä 
äänestetään kustakin erikseen valiokunnan 
mietintöä vastaan. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Åänestykset ja päätökset: 

Äänestys ed. M. Ryömän ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valiokunnan mietinnön, 
äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on ed. 
M. Ryömän ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
137 jaa- ja 43 ei-ääntä, 8 tyhjää; poissa 11. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valiokun
nan ehdotuksen. 

Äänestys ed. Leinosen ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valiokunnan ehdotuksen, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. 
r~einosen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
107 jaa- ja 77 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 14. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. V. Annala: Pyydän avointa 
äänestystä. 

P u h e m i e s: Avoin ta äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä edustajia, jotka 
kannattavat avointa äänestystä, nousemaan 
seisoalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aarniokoski, Aattel,a, Ampuja, Anders
son, Asikainen, Bonsdorff, von Born, Bryg
gari, Cajander, Eskola, Estlander, Fager
holm, Furuhjelm, Haga, Hakala, Halo
nen, T., Hannula, M., Hannula, U., Har
vala, Helenius, Hilden, A., Hiltunen, Huo
tari, Hämäläinen, Hästba0ka, Inkilä, Jau
honen, Jern, Jokinen, E., Jokinen, K., Jo
vero, Juutilainen, Kannisto, Karjalainen, 
Kilpeläinen, V., Kilpi, Kivisalo, Koivulahti
I.eMo, Koivuranta, Komu, Koponen, Koso
nen, Kuittinen, Kujala, Kullberg, Kulo
vaara, Kupari, Kuusisto, Kääriäinen, Lastu, 
I,ehtokoski, Lepistö, Lindström, I~inna, Lon
kainen, Lumme, Malkamä:ki, Marttila, Meri
läinen, Metsäranta, Muhonen, Mustasilta, 
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Mäkeläinen, Niskanen, Paasonen, Pekkala, 
Peltonen, Penttala, Perho, Pesonen, Pitkä
silta, Puittinen, Pyy, Raatikainen, J., Raa
tikainen, U., Rantala, Rapo, Reinikainen, 
Rytinki, Ryömä, H., Ryömä, M., Räisänen, 
Salmenoja, Sergelius, Sillanpää, Sinisalo, 
Stenwall, Sundström, Swentorzetski, Syrjä
nen, Söderhjelm, Tanner, Tervo, Toivonen, 
Tolonen, Turkia, Turkka, Welling, Wen
man, ·wickman, Wiik, Wirtanen, Voionmaa, 
Väisänen ja Österholm. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Ala-.Kulju, Alestalo, Annala, V., Arhama, 
Böök, von Frenckell, Halonen, A., Harja, 
Heikkinen, Helenelund, Hilden, U., Hirven
salo, Honka, Horelli, Huittinen, Ikonen, Jou
kanen, Junes, Jussila, Jutila, Kaasalainen, 
Kaijalainen, Kallio, Kalliokoski, Karvetti, 
Kemppi, Kilpeläinen, K. E., Kirra, Kivi
mäki, Kivioja, Koivisto, Kokko, Kukkonen, 
Kylänpää, Kämäräinen, Lahdensuo, Lah
tela, Lauren, Lehtonen, Leinonen, Linko
mies, Lintulahti, Luostarinen, Löthman
Koponen, Mantere, Miikki, Moilanen, Nik
kola, Niukkanen, Nordström, Nurmesniemi, 
Oksala, Oksanen, Paavolainen, Pennanen, 
Pilkama, Pilppula, Pohjala, Pohjannoro, 
Riipinen, Saarinen, Salovaara, Sariola, Si
mojoki, Soini, Syrjälä, Tarkkanen, Tolppa
·nen, Tukia, Tuomi vaara, Tuoriloa, V aarama, ' 
W ainio, Vallas, Vehkaoja, Venho ja Vil
hula. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 17 
edustajaa: 

Annala, J., Brander, Colliander, Frietsch, 
Hänninen, Kares, Kekkonen, Leppälä, Lohi, 
Luukka, Malmivaara, Salmiala, Salo, Soini
nen, Takala, Törngren ja Vesterinen. 

P u h e m i ·e s: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 105 jaa- ja 77 ei-ääntä. 

Eduskunta on hyväksynyt valiokunnan 
ehdotuksen. 

Äänestys ed. Rytingin ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy valiokunnan mietinnön, 
äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on ed. 
Rytingin ehdotus hyväksytty. 

Puh e mies: Äänestyksessä on annettu 
103 jaa- ja 65 ei-ääntä, 4 tyhjää; poissa 27. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valiokun
nan ·ehdotuksen. 

Ed. Rytin k i: Pyydän avointa äänes
tystä. 

Puhemies: Avointa äänestystä on 
pyydetty, mutta ei ole lmnnatusta. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valiökun
nan ·ehdotuksen. 

Puhemies: .Asia esitellään ainoaan 
käsittelyyn siltä osalta, joka on valmisteltu 
ulkoasiainvaliokunnan mietinnössä. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Mietintö hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

7) Eduskunnan oikeusasiamiehen kertomus 
toiminnastaan vuonna 1935. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 3 ja otetaan ainoaan käsi t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
mainittu kertomus. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on pe
rustuslakivaliokunnan mietintö n:o 3. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. A. Halonen: Ehdotan, että tämä 
asia pantaisiin pöydälle ensi viikolla pidet
tävään ensimmäiseen istuntoon. 

Puh e m i e s: Kun pöydällepanoehdo
tusta ei ole kannatettu, se raukeaa. 

Mietintö hyväksytään. 

.Asia on loppuun käsitelty. 

8) Ehdotus toivomukseksi asuntokysymyksen 
alalla olevien epäkohtien poistamisesta. 

Esitellään työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n:o 1 ja otetaan ainoaan käsi t-
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te l y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Huotarin y. m. toiv. al. n:o 85, joka sisäl
tää yllämainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
työväenasiainvaliokunnan mietintö n:o 1. 

Keskustelu: 

Ed. Luostarinen: Pyydän, että esil
läoleva asia pantaisiin pöydälle tiistaina 
marraskuun 10 päivänä pidettävään istun
toon. 

Ed. Huotari: Pyydän kannattaa teh
tyä ehdotusta. 

P u h e m i e s: Kun pöydällepanoehdo
tusta on kannatettu, asia on pantava pöy
dälle. Pyydäm. edustajia lausumaan mie
lensä pöydällepa:noajasta. 

Keskustelu pöydällepanoajasta juliste
taan .päättyne,eksi. 

Puhemies: Kun muuta ehdotusta <Ji 
ole tehty, iP a n. n aan asia cr;~ ö y d ä l ~ ·e 
tehdyn ehdotuksen mukaisesti marraskuun 
10 ;päivänä pidettävään istuntoon. 

9) Ehdotuksen laiksi varojen varaamisesta 
uudis- ja laidunviljelyksistä pienviljelijöille 

jaettavia palkkioita varten 

sisältävä ·hallituksen. esitys n: o 42 ·esiteil
lään ja lähet·etään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n v a
l i o kun t a a n, jonka: tule·e pyytää 
asiasta lausunto maata '1 o usva~ i ·O

kunnalta. 

Pöydällepanot: 

PöydäB.epanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle seuraavaan istuntoon: 

10) Ehdotuksen laiksi köyhäinhoitolain 
51 § :n muuttamisesta 

sisältävän laikiaJ:oitteen johdosta ·laadittu 
laki- ja talousvaUokunnan mietintö n:o 3; 

11) Ehdotuksen maalaiskuntain kunnallis
hallinnosta annetun asetuksen 82 § :n 7 koh

dan muuttamisesta 

sisältävän lakiaJ:oitteen johdosta laadittu 
laki- ja ta:lousva:liokunrnan mietintö n :o 4; 

12) Kunnallisverorasituksen tasoittamista 

koskevan toivomusaloitteen johdost.a ilaa
dittu J.aki- ja talousvaliokunnan mietintö 
n:o 5; 

13) Ehdotuksen laiksi kahdeksan tunnin tyii
ajasta annetun lain muuttamisesta 

sisältävän lak:iaJloitteen johdosta laadittu 
työväenasiainvaliokurnn.an mietintö n : o 2 ; 
ja 

14) Ehdotuksen laiksi vapausrangaistusten 
koventamisesta annetun lain muuttamisesta 

sisältävän ha;Hi.tu:ksen esityksen johdosta 
laadittu Ia;kiva;liokunnan mietintö n: o 8. 

P u h ·e m i e s: Eduskunnan seuraava IS

tunto on ensi perjantaina k·el1o 14. 

Täysistunto 'lopetetaan keillo 12,27. 

Pöytäkirjan rv.a:kuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 
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Päiväjärjestys. 

I l m o i t u k s ,j; a. 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi kiellosta käyttää 
maatalouskiinteistöä velan maksuun 
eräissä tapawfusi•ssa ............... . 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 11; lakivaliokun
nan mietintö n:o 6; hallituksen esitys 
n:o 32. 

2) Ehdotus laiksi erään valtion 
omistaman alueen luovuttamisesta 
Helsingin tkaupungiUe ............ . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 10; valtiovarainva
liokunnan mietintö n:o 6; haUituk
sen esitys n:o 39. 

Ensimmäinen käsi t te 1 y: 

3) Ehdotus laiksi vapausrangais
tusten koventamisesta annetun lain 
muuttamisesta ................... . 

A s i a k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n:o 8; hallituksen esitys 
n:o 17. 

4) Ehdotus laiksi köyhäinhoitolain 
51 § : n muuttamisestru ........... . 

Asiakirjat: Laki- ja talousva
liokunnan mietintö n:o 3; ed. M. 
Ryömän y. m. lak. al. n:o 50. 

5) Ehdotus laiksi maalaiskuntain 
·kunnallishaHinnosta annetun asetuk
sen 82 §: n 7 rfuohdan muuttamisesta 

Asiakirjat: Laki- ja talousva
liokunnan mietintö n:o 4; ed. Niska
sen lak. al. n:o 49. 

6) Ehdotus laiksi kahdeksan tunnin 
työajasta annetun ~ain munttll!misesta 

kello 14. 

A s i a k i r j a t: Työväenasiainva-
liokunnan mietintö n:o 2; ed. V. An

Siv. nalan y. m. lak. al. n:o 54. 
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A i n o a k ä s i t t e 1 y: 

7) Ehdotus toivomukseksi esityksen 
antamisesta kunnallisv·erorasituksen 
tasoittamisesta ................... . 

Asiakirjat: Laki- ja talousva
liokunnan mietintö n:o 5; ed. Junek
sen y. m. ·toiv. ail. n:o 47. 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

8) Talousvaliokunnan mietintö n:o 
1 hallituksen esityksen johdosta laiksi 
väkijuomista annetun lain muuttami-
sesta ................... · · · · · · · · · · 

9) Talousvaliokunnan mietintö n:o 
2 sairaalan rakentamista Ylitornion 
kuntaan tarkoittavan toivomusaloit-
teen Johdosta .................... . 

10) Talousvaliokunnan mietintö n:o 
3 sairasmajan rakentamista Kolariin 
tarkoittavan toivomusaloitteen joh-
dosta ........................... . 

11) Talousva:liokunnan mietintö n:o 
4 sairaalan ra:kentamista valtion 
varoilla Sotkamoon tarkoittavan toi-
ViomusaJloitteen johdosta ........... . 

12) I.Jaki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n:o 6 toivomusaloitteen johdosta, 
joka sisältää ehdotuksen kunnallis
verolakien niiden säännösten muut
tamiseksi, jotka koskevat useam
massa kunnassa harjoitetulla liiketoi
minnalla sa;a,dun tuilon verottamista 

Siv. 
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Puhetta johtaa puhemies H a k k i l a. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Arhama, Furuhjelm, U. Hannula, 
Helenelund, Huotari, Hänninen, Kaijalai
nen, Kares, K. E. Kilpeläinen, V. 0. Kil
peläinen, Koivulahti-Lehto, Koivuranta, Ko
ponen, Kylänpää, Luostarinen, Löthman
Koponen, Paavolainen, Pohjannoro, Riipi
nen, Stenwall, Syrjänen, Wenman, Wick
man, Vilhula ja Wirtanen. 

Ilmoitusasiwt: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
istunnosta läheisen omaisen kuoleman takia 
ed. Vilhula, kunnallisten tehtävien takia 
edustajat Syrjänen, Koivuranta ja W en
man, virkatehtävien vuoksi edustajat Poh
jannoro ja Löthman-Koponen sekä yksityis
·ten asioiden vuoksi edustajat Luostarinen, 
V. 0. Kilpeläinen, Huotari, Furuhjelm, 
Hänninen ja Kaijalainen. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

Puhe m i e s: Ilmoitetaan, että eduskun
nalle on tasavallan presidentin kirjelmän 
ohella viime lokakuun 30 päivältä saapu
nut hallituksen esitykset n:ot 43-46, jotka 
nyt on jaettu edustajille. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. V en h o: Suuri valiokunta kokoon
·tuu huomenna kello 10. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat. 

1) Ehdotus laiksi kiellosta käyttää maa
talouskiinteistöä velan maksuun eräissä. 

tapauksissa. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esirtys n:o 32, jota on valmis
televasti käsitelty lakivaliokunnan mietin
nössä n:o 6 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n: o 11, esitellään k o 1m a n t e en 
k ä s i t te l y y n. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Eduskunta päättää pysyä asian toisessa 
käsittelyssä tekemässään päätöksessä laki
ehdotuksen hylkäämisestä. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi erään valtion omistaman 
alueen luovuttamisesta Helsingin 

kaupungille. 

Yllämainitun laldehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n:o 39, jota on valmis
televasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 6 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n:o 10, esitellään k o iJ. m a n
t e e n k ä s i t t e l y y n. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Eduskunta hyväksyy lakiehdotuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotus laiksi vapausrangaistusten koven
tamisesta annetun lain muuttamisesta. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n:o 
8 ja otetaan e n s i mm ä i s e e n k ä s i t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsiteltv 
hallituksen esitys n:o 17, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 
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Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
lakivaliokunnan mietintö n:o 8. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely ju
listetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

4) Ehdotus laiksi köyhäinhoitolain 51 § :n 
muuttamisesta. 

Esitellään laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n:o 3 ja otetaan ensimmäise·en 
käsi t te 1 y y rn siinä valmistelevasti käsi
telty ed. M. Ryömän y. m. lak. al. n:o 50, 
joka sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m ·~ e s: Kfulittelyn pohjana on 
laki- ja talousvaliokunnan mietintö n:o 3. 

Keskustelu: 

Ed. S a 1 o: Nykyisin on, kun tällaisia 
kunnallisia lakeja, joihin voidaan lukea se
kin aloite, josta nyt on kysymys, käsitel
lään, tavallisesti eduskunta tyytynyt muu
toks~a halut•essaan siihen, ·että hallitukselle 
annetaan toiV'omus lakien muuttamisesta. 
Nyt esillä oleva asia on yksityistä aloite
tietä johtanut siihen tulokseen, että laki
ja talousvaliokunnassa arvan varaan joutu
neella enemmistöllä on muutettu köyhäin
hoitolain erittäin tär~eätä kohtaa, nimit
täin korvausten takaisin perimistä sitä saa
neilta. Ed. M. Ryömän aloite tarkoitti 
alunperin yksinomaan työttömyyden ja ali
palkkauksen vuoksi annetun avustuksen 
takaisin perintää. Valiokunnan niukka 
enemmistö laajensi aloitteessa oHutta tar-

1 

ik:oitusta käsittämään myöskin sairauden 
vuoksi annettujen avustusten takaisin pe
rinrnän. Minä kohdistankin ne sanani, mitä , 
tästä sanon, tä:hän viimeiseen puoleen, jossa , 
valiokunta on aloitetta laajentanut. 

Kunnallismiehillä on monasti käsiteltävä
nään sellaisia kysymyksiä, jolloin kunnasta 
tullaan pyytämään maksusitoumusta sai
raustapauksen sattuessa silloinkin, kun 
sillä henkilöllä, joka apua pyytää, on omai
suutta, että hän pystyy itse suorittamaan 
sairausmaksunsa. Mutta tällä pyytäjällä ei 

aina satu joutuessaan sairaalaan sairausta
·paulffisen S!littuessa o[emaan siihen tarvittavaa 
kovaa rahaa, joka tarvitaan esim. valtion
sairaalaan mennessä etumaksuna 15 päi
vältä. Tällöin ei kunnan miehillä, köyhäin
hoitoviranomaisilla, olisi oikeutta antaa 
maksusitoumusta kunnan puolesta tällai
selle potilaalle. Mutta tällainen monasti on 
täytynyt tehdä, kun potilaaksi pyrkivältä 
puuttuu tarvittava raha mennessään sairaa
laan, ja sen jälkeen, kun hän on paran
tunut, onJkin hän ma!ksanillt tuon saamansa 
luoton takaisin ja tällä tavalla ·kunta on 
saanut sen, minkä se on lainannut hänelle 
hänen sairaalaan lähtiessään. Jos nyt köy
häinhoitolaki muutetaan sillä tavalla kuin 
laki- ja talousvaliokunnan enemmistö on 
ed. M. Ryömän aloitetta laajentanut, niin 
tällaisissa tapauksissa avustaminen minun 
käsittääkseni kunnista loppuu kokonaan, 
sen vuoksi, että tämän jälkeen jokainen 
sairaustapauksiin tämmöisissä tapauksissa 
annettua avustusta ei voida vaatia takaisin, 
koska laki siinä muodossa, kuin se nyt on 
kirjoitettu, estää kuntaa sitä vaatimasta. 
Minun ymmärtääkseni tällöin t·ehdään sel
laiselle ihn;J.iselle, jonka täytyy pyytää 
luottoa kunnalta sairaalaan lähtiessä, tällä 
lainmuutoksella karhunpalvelus. Tämän 
jälkeen kun eivät kunnan toimimiehet, 
1köyhäinhoitoviranomaiset, voi antaa enää 
maksusitoumusta sellaiselle henkilölle, joka 
menee sa]raala:an, kun häneltä ei voi lain 
mukaan sitä pakolla periä, ellei hän itse 
halua sitä vapaaehtoisesti maksaa. ,Ja tä
män vuoksi minusta tuntuu, että laki- ja 
talousvaliokunnan te~emä muutos köyhäin
hoitolakiin on turmiollinen köyhän ihmisen 
kannalta. Senvuoksi minä lyhyesti suurta 
valiokuntaa evästäen toivoisin, että suuri 
valiokunta hylkää tämän lakialoitteen, ku
ten myöskin la:ki- ja talousvaliokunnan 
mietintöön Iiitetyssä vastalauseessa ehdote
taan. 

Ed. B r y g g a r i: Pyysin puheenvuo
ron ed. Salon lausunnon ja hänen vasta
lauseensa johdosta. Tuntuu suorastaan 
hämmästyttävältä, että ed. Salo köyhän 
seudun edustajana voi tällaisen kannan 
omaksua. Sama henkilö puolustaa kaikkea 
helpotusta maatalouskiinteistöille, olkoon 
kysymys sitten velasta tai jostain muusta 
avustamisen laadusta, jossa tarvitaan yh
teiskunnan toimenpiteitä. Mutta kun on 
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kysymys työläisestä, joka joutuu sairau
den, työttömyyden tai muusta syystä kun
nan apua käyttämään, niin tälle ei myön
netä helpotusta, häneltä on perittävä se 
apu takaisin, mitä on annettu. Täällä va
semmalla on odotettu, että maalaisliitto nä
kisi manttaalirajansa aidan ulkopuolella 
olevan työläisenkin, sekin tarv1tsee yhteis
kunta-apua, sillekin tarvitsisi jonkunlaista 
helpotusta antaa. Minä toivoisin, että suuri 
valiokunta ei huomiois1 ed. Sa:lon enemmän 
nyt äsken .esitettyä lausuntoa kuin valio
kunnan mietintöön liitettyä vastalausetta
kaan, vaan hyväksyisi laki- ja talousvalio
kunnan esityksen. 

Ed. Kivi s a 1 o: Minä pyydän huo
mauttaa ed. Salon lausunnon johdosta, 
että laki- ja talousvaliokunta ei ole laajen
tanut ed. M. Ryömän aloitetta, vaan su
pistanut sitä ehdottamaHa mietinnössään, 
että työttömyyden ja sairauden vuoksi 
saatua köyhäinapua ei voitaisi periä ulos 
muussa tapauksessa kuin siinä, että hen
kilö tulee sellaiseen taloudelliseen asemaan 
myöhemmin, että se hänen toimeentuloaan 
vaarantamatta voidaan periä. •Tämä ei ole 
mikään periaatteellisesti uusi säädös nykyi
senkään köyhäinhoitolain mukaan. Sen 
52 §:ssä säädetään, että keneltäkään ei ole 
per1ttävä alaikäisenä saamastaan köyhäin
avusta korvausta ja samassa pykälässä sää
detään, että eräissä muissakin tapauksissa 
köyhäinhoitolautakunta voi luopua kor
vauksen perimisestä. 

Tämän ohella pyydän huomauttaa, että 
valiokunnassa oli kuultavana asiantunti
joita, jotka nimenomaan sanoivat, että 
olisi toi·vottavaa, että säädettäisiin, ettei 
sairauden vuoksi saatua köyhäinapua perit
täisi myöhemmin ulos. Ja mitä tulee työt
tömyyden vuoksi saatuun köyhäinapuun, 
niin mainitsivat asiantuntijat, että Ruot
sissa säädetään köyhäinhoitolaissa, .ettei 
sitä peritä muussa tapauksessa ulos kuin 
siinä, että huomataan, asianomaisen varta 
vasten ki·eroilulla tai muulla huonolla ta
valla pyrkivän siitä vapautumaan si'lloin
kin, kun hän on maksukykyinen. Tällainen 
säädös on siis kaikin puolin sekä ajanmu
kainen että köyhäinhoitolaissa omaksuttu
jen periaatteiden mukainen, kuin myös voi
massa Skandinaviassa, johon päin Suomen 
SQnntautnminen nyt pitäisi olla parhaillaan 
käynnissä. 

Minäkin siis lausun suurelle valiokun
nalle toivomuksen, mutta päinvastaisen 
ku~n ed. Salo. Toivon, että suuri valio
kunta hyväksyisi laki- ja ta:lousvaliokun
nan mietinnön. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Asian ensimmäinen käsittely julistetaan 
päättyneeksi ja asia läihetetään s u u r e e n 
v a li o k u n t a a n. 

5) Ehdotus laiksi maalaiskuntain kunnallis
hallinnosta annetun asetuksen 82 § :n 

7 kohdan muuttamisesta. 

Esitellään laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n:o 4 ja otetaan ensimmäiseen 
käsittelyyn siinä valmistelevasti käsi
telty ed. Niskasen la:k. al. n:o 49, joka 
sisältää y<llämainitun lakiehdotuksen. 

Puhe m i ·e s: Käsittelyn pohjana on 
laki- ja talousvaliokunnan mietintö n:o 4. 

Keskustelu: 

Ed. N i s k a n ·e n: Hylkäiävää kantaan''* 
Jaki- ja taJlousvaHokunta käsiteltävänä ole
vassa aloitteessa, mikä tarkoittaa muu
tosta verolakiin, että n. s. kuoletus- tai 
kiinnitettyjen v·elkain korot saisi lukea 
verovähennyksiksi, samoinkuin takuuva
kunslainainkin korot, perustelee sillä, että 
lainvalmistelukunnan mietintöön liittyy 
aloitteessa tarkoitettu kohta. Tämä on 
hyvä asia, minä myönnän sen, sillä asia 
tarvitsee korjausta. Mutta tämä verolaki•en 
uusiminen joutuu käytäntöön vasta vuo
sien kuluttua, joten sinä aikana tuo aloit
teessa sanottu epäkohta ehtii tuottaa sano
matonta epäoikeudenmukaisuutta, jopa kor
jaamattomia tuhojakin kiinnityslainavelal
lisiHe, joten lausun toivomuksen suurelle 
valiokunnalle, että se käsitellessään sanottua 
aloitetta ottaisi huomioon tämän puolen 
asiassa ja hyväksyisi aJoitteen tälk:si ylimeno
kaudeksi. Uuden verolain voimaantultua 
luonnollisesti tämä samoin kuin muutkin 
aikaisemmat verolait, tulevat kumotuiksi. 

Keskuste~u julistetaan päättyneeksi. 
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Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

6) Ehdotus laiksi kahdeksan tunnin työajasta 
annetun lain muuttamisesta. 

Esitellään työväenasiainvaliokunnan mie- ' 
tintö n:o 2 ja otetaan e ns imm ä ise en 
k ä s i t t e l y y n siinä valmiste1evasti käsi
telty ed. V. Annalan y. m. lak. al. n:o 54, 
joka sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsitte'lyn pohjana on 
työväenasi·ainvaliokunnan mietintö n:o 2. 

Puheenvuoroja ·ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r ·e e n v a l i o k u n t a a n. 

7) Ehdotus toivomukseksi esityksen antami
sesta kunnallisverorasituksen tasoittamisesta. 

Esitellään laki- Ja talousvaliokunnan 
mietintö n:o 5 ja otetaan ainoaan 
käsi t te 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty ed. Juneksen y. m. toiv. al. n:o 47, 
joka sisältää yllämainitun ehdotuksen. 

P u h ·e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
laki- ja talousvali<okunnan mi·etintö n :o 5. 

Keskustelu: 

Ed. J u n es: Pyytäisin ehdottaa, että 
esilläolev.a asia pantaisiin pöydälle ensi vii
kon ensi istuntoon. 

Ed. Salo: Pyydän kannattaa ed. Ju
neksen tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Junes ed. Salon kannattamana ·ehdot
tanut, että asia pantaisiin pöydälle ensi 
viikon ensi istuntoon. 

Kun muuta ehdotusta pöydällepalloajasta 
ei ole tehty, pantanee asia pöydä:lle ensi 
viikon ensi istuntoon. 

Asia p a n n a a n p ö y d ä ll e ensi vii
kon ensi istuntoon. 

Pöydällepa.not: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti seuraavaan istuntoon: 

8) Ehdotuksen laiksi väkijuomista annetun 
lain muuttamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu talousvaliokunnan mietintö n:o 1; 

9) Sairaalan rakentamista Ylitornion 
kuntaan 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta laa
dittu talousvaliokunnan mietintö n:o 2; 

10) Sairasmajan rakentamista Kolariin 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta 1aa
dittu talousv·aliokunnan mi·etintö n :o 3; 

11) Sairaalan rakentamista valtion varoilla 
Sotkamoon 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta laa
dittu talousvaliokunnan mietintö n:o 4; 
sekä 

12) Ehdotuksen kunnallisverolakien niiden 
säännösten muuttamiseksi, jotka koskevat 
useammassa kunnassa harjoitetulla liiketoi-

minnalla saadun tulon verottamista, 

sisältävän toivomusaloitteen j~hdosta laa
dittu laki- ja talousvaliokunnan mietintö 
n:o 6. 

Puhemies: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi tiistaina kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 14,29. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 
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Päiväjärjestys. 

Ilmoituks.ila. 

Toi n en käsittely: 

1) Ehdotus laiksi valtion bilanssin 
ulkopuolella olevien lainasaamisten 
siil'ltämisestä sulhdannerahastoon .... 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 12; valtiovarainva
liokunnan mietintö n: o 8 ; hallituk
sen esitys n: o 10. 

2) Ehdotus laiksi köyhäinhoitolain 
5 § :n muuttamisesta ............. . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 13; lwki- ja talous
valiokunnan mietintö n: o 2; ed. Sund
strömin y. m. lak. al. n:o 51. 

3) Ehdotus laiksi maalaiskuntain 
kunnallishallinnosta annetun asetuk
sen 82 §:n 7 koihdan muutt:amises,t;a 

A s i a k i r j a t: Suuren V'aliokun
nan mietintö n:o 14; laki- ja talous
valiokunnwn mietintö n:o 4; ed. Nis
~asen lak. al. n:o 49. 

4) Ehdotus laiksi kahdeksan tunnin 
työajasta annetun lain mulllttamisest·a 

A s i a k i r j a t: Suuren V'aliokun
nan mietintö n: o 15; työväenasiain
valiokunnan mietintö n :o 2; ed. V. 
Annalan y. m. lak. al. n: o 54. 

Ensimmäinen käsittely: 

5) Ehdotus laiksi väkijuomista an-
netun ilain muuttamisesta ......... . 

A s i a k i r j a t: Talousvaliokunnan 
mietintö n: o 1; hallituksen esitys 
n:o 38. 

kello 14. 

Siv. 

544 

550 

551 

553 

557 

Ainoa käsittely: 

6) Ehdotus toivomukseksi asunto
kysymyksen alalla olevien epäkohtien 
poistamisesta. . ................... . 

A s i a k i r j a t: Työväenasiainva-
liokunnan mietintö n:o 1; ed. Huo
tarin y. m. toiv. al. n: o 85. 

7) Ehdotus toivomukseksi esityksen 
antamisesta kunnallisverorasituksen 
tasoittamisesta. ................... . 

A s i a k i r j a t: Laki- ja. talousva
liokunnan mietintö n:o 5; ed. Junek
sen y. m. toiv. al. n:o 47. 

8) Ehdotus toivomukseksi sairaalan 
rakentamisesta Tiitmmion kuntaan .. 

Asiakirjat: Talousvaliokunnan 
mietintö n:o 2; ed. Juneksen y. m. 
toiv. al. n:o 43. 

9) Ehdotus toivomukseksi sairasma-
jan r·aken tamisesta Ko1lariin ....... . 

A s i a k i r j a t: Talousvaliokunnan 
mietintö n:o 3; ed. Juneksen y. m. 
toiv. al. n: o 44. 

10) Ehdotus toivomukseksi sairaa-
lan ~rwkentamisesta Sotka:moon ..... . 

A s i a k i r j a t: Talousvaliokunnan 
mietintö n:o 4; ed. Jauhosen y. m. 
toiv. al. n: o 45. 

11) Ehdotus toivomukseksi esityk
sen antamisesta kunnallisverolakien 
niiden säännösten muuttamiseksi, jotka 

1 
koskevat useammassa kunnassa harjoi
tetulla li~ketoiminnalla saadun tulon 
verottamisesta ................... . 

A s i a k i r j a t: Laki- ja talousva
liokunnan mietintö n:o 6; ed. Salon 
y. m. toiv. al. n:o 48. 

Siv. 

562 

574 

5-78 

" 

" 
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Siv. Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 
Esitellään: 

12) Hallituksen esitys n: o 43 laiksi 
ulosottolain 4 luvun väliaikaisesta 
muuttamisesta annetun lain voimassa
oloajasta 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 :. 0 • 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 

13) Hallituksen esitys n: o 44 laiksi 
14 päivänä joulukuuta 1934 ulosotto
lain 5 luvun 27 §: n väliaikaisesta 
muuttamisesta annetun lain voimassa-
oloajasta ........................ . 

14) Hallituksen ,esitys n:o 45 lain
säädännöksi asutustilallisten vuotuis
maksuihin sisältyvän koron alentami-
sesta ............................ . 

15) Ha]lituksen esitys n:o 46 me
:renilmll>kuhrullinnon v~roista ja to:irrnista 

Pöydäl'lepanoa varten 
esitellään: 

16) V altiovarainva1iakunnan mie-

579 

" 

" 

" 

tintö n: o 9 lepäämässä olevasta ehdo
tuksesta laiksi valtiolllisesta poli,isista 580 

Puhetta johtaa puhemies H a k k i 1 a. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Ala-Kulju, J. Annala, Kokko ja 
Lehtonen. 

llmoitusasli.at : 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
istunnosta kunnallisten tehtävien takia ed. 
Kokko, oikeusasian vuoksi ed. Lehtonen ja 
läheisen omaisen sairauden takia ed. J. 
Annala sekä t. k. 12 päivästä 19 päivään 
asti ulkomaanmatkan takia ed. Fagerholm. 

Puheenvuoron saatuaan la,usuu 

Ed. V en h o: Suuri valiokunta kokoon
tuu huomenna kello 10. 

1) Ehdotus laiksi valtion bilanssin ulkopuo
lella olevien lainasaamisten siirtämisestä 

suhdannerahastoon. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 12 ja otetaan toiseen ikäsitte
l y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 8 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 10, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 12. Ensin 
sallitaan asiassa yleiskeskustelu ja senjäl
keen siirrytään yksityiskohtaisesti käsittele
mään lakiehdotusta. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. S :a l m ,en o j a: Herra puhemies! 
Senjälkeen kuin suuri valiokunta on käsi
teltävänä olevan lakiehdotuksen suhteen 
asettunut toiselle kannalle kuin valtiova
rainvaJliokunta, ei tuntuisi olevan aihetta 
enää pitemmälti puuttua tähän kysymyk
seen. Oletan kuitenkin, että ellei tässä 
asian käsittelyssä, niin ainakin kolmannessa 
käsittelyssä tullaan täällä esittämään niitä
kin näkökohtia, jotka sisältyvät valtiova
rainvaliokunnan mietintöön, joten lienee 
paikallaan kosketella myöskin viimeksimai
nitun valiokunnan mietintöä samoinkuin 
niitä syitä, joiden vuoksi vaJltiovarainvalio
kunnan mietintöön liittyvän vastalauseen 
allekirjoittajat ovat katsoneet olevan syytä 
puolustaa lakiesitystä. 

Kuten muistettaneen, hyväksyttiin laki 
valtion suhdannerahastosta suunnilleen 
kaksi vuotta sitten. Suhdwnnerahasto1ain 
perusteluissa sa:nottHn m. m., että jyTkistä 
suhdannevaihteluista valtion tulo- ja meno
arvioon aiheutuvien suurien muutosten ta
soittamiseksi olisi suhdannera;hasto tarpeel
linen. Suotuisien taloude]listen suhdantei
den vallitessa kerättäisiin siihen varoja sel
laisia aikoja varten, jolloin valtion tulot 
pienenevät, mutta jolloin samanaikaisesti 
on ikuiterukin otettava melkoisia lisämäärä
rahoja laskukaudesta johtuvien menojen 
suorittamiseksi. Erikoisesti näissä suhdan
nerahastolain perusteluissa kiinnitettiin 
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huomio siihen, että hyvänä aikana kerä
tyiHä säästövaroilla voitaisiin n:opea..'l.ti ja te
hokkaasti järjestää työttömyystöitä pula
kauden sattuessa. Perusteluissa niinik~\än 
korostettiin myös sitä seikkaa, että rahaston 
avulla voitaisiin helpoittaa valtion töitten 
suorituksen järjestämistä sellaisiin aikoihin, 
jolloin Y'ksityinen yrittäjätoiminta on la
massa. Vielä vedotaan suhdannerahastolain 
perusteluissa maatalouden ahdinkotilan hel
pottamiseen sekä valtiovelan hoitamiseen 
silloin, jolloin kurssivaihtelut aikaansaavat 
suuria vaikeuksia valtiovelan hoitamisen 
suhteen. Suhdannerahastolain hyväksyi 
eduskunta toisessa käsittelyssä keskuste
lutta ja kolmannessa käsittelyssä ainoas
taan ed. Estlander teki eräitä huomautuk
sia lain säätämisjärjestystä vastaan. Valio
kuntakäsittelyssä lakiin tehtiin !kuitenkin 
sen nykyinen kdlmas pykälä, jonka mukaan 
valtion tilinpäätöksessä syntynyttä ylijää
mää ei raill.astoon enää siirretä senjälkeen 
kuin rahasto on noussut 500 miljoonaan 
markkaan tai sinä aikana kun se pysyy 
mainitun summan suuruisena. Mikäli nyt 
valtiovarainvaliokunnan asianomaiselle jaos
tolle on ilmoitettu, nousisi suhdannerahas
ton varat jo ensi vuoden aikana yllämai
nittuun 500 miljoonaan mal'ikkaan, joten 
lain edellyttämät säännöliliset siirrot siihen, 
lukuunottamatta korkotuloja, lakkaisivat. 
Kenties tämä suhdannerahaston täyteen 
määrään kasvu on saanut edellisen halli
tuksen antamaan esityksen laiksi eräitten 
bilanssia ulkopuolella olevien saamisten siir
tämisestä suhdannerahastoon. Koska arvoi
sat ·edustajat ovat tutustuneet niin käsillä 
Olevaan lakiesitykseen kuin sen perustelui
hinkin, niin tässä ei ole syytä niistä sen 
enempää mainita. Sensijaan on tarpeen 
katsoa, missä määrin valtiovarainvaliokun
nan ne muistutwkset, joihin se puolestaan 
perustaa hylkäävän esityksensä, mielestäni 
pitävät paikkansa. Valtiovarainvaliokun
nan mietinnössä sanotaan ensiksikin, että 
eduskunnalla on mahdollisuus vuotuisessa 
tulo- ja menoarviossa siirtää suhdannera
hastoon niin paljon varoja kuin kulloinkin 
harkitaan asianmukaiseksi. Tämä tietysti 
ori totta, koska samasta siirtomahdollisuu
desta puhutaan myös suihdannerahastolain 
2 §:ssä. Mutta lähemmin tähän määräyk
seen syventyessämme ·huomaamme kuiten
kin, että rahaston mainitulla tavalla kar
tuttaminen tuskin on mahdollista. Asia on 

näet siten, että kun hallitus laatii talous
arvioesityksensä, on se yleensä tehty siten, 
että siinä tulot ja menot on arvioidut jok
seenkin yhtä suuriksi. Esimerkiksi v:n 
1936 talousarvioesityksessä on ylijäämä, 
vain 600,000 markkaa ja ensi vuoden .t~;~.
lousarviossa se on 400,000 markkaa. Kun 
näin on, voi epäillä, kuinka paljon kulloin
kin istuvalla hallituksellla tai eduskunnalla 
talousarvion laatimis- ja sen käsittelyn 
aikana on halua osoittaa varoja suhdanne
rahastoon. Eri asia sitten on, että tulojen 
ylittäessä arvioidun määrän, kuten näinä 
vuosina on säännöllisesti tapahtunut, val
tion tilinpäätökset ovat antaneet ylijäämää, 
joilla suhdannerahastoa on voitu kartuttaa. 
Mutta talousarvion laatimis- samoin kuin 
sen käsittelemisaikana;kin ei tällaisesta yli
jäämästä 'vielä ole tietoa. Päinvastoin näyt
tää siltä, että hallitus samoin ikuin edus
kuntakin ovat aina tarkkaan käyttäneet 
kailkki tiedossa olevat tulolähteet. Hyvin 
välhän luultavaa myös on, että !kun rahasto 
pikapuoliin säännöllisten ylijäämäsiirtojen. 
jälkeen nousee korkeimpaan määräänsä 500 
milj. markkaan, ei hallitus paremmin kuin 
eduskuntakaan tule siihen tullo- ja meno
arvion lisäyksenäkään, johon suli.dannera
hastola:ki myös antaa mahdollisuuksia, lisä
varoja osoittamaan. Tässä mainittu totea
mus johtaa vastaväitteisiin - minä tiedän 
sen varsin hyvin -mutta palaan olettamiini 
vastaväitteisiin hiukan myöhemmin. Mitä 
sitten. tulee valtiovarainvaliokunnan siihen 
huomautukseen, että esilläolevan lain :n.o
;ialla suhdannerahastoon siirrettävi·en laina
haamisten pääomat eivät ole likviidejä, sii,s 
nopeasti käsiin saatavia, niin minä myön
nän tässä huomautuksessa olevan oikeu
tusta, jos kohta tämänkin seikan suhteen 
asia ei liene niin kielteinen kuin on tah
dottu väittää. .Sensijaan taas valtiovarain
valiokunnan se huomautus, joka koskee 
tässä kyseeseen :tulevain rahamäärien siirtä
mistä valtion tulo- ja menoarvion ulkopuo
lelle, tuntuu vähemmän onnistuneelta. On 
näet muistettava, että kysymyksessä olevat 
lainasaamiset ovat tälJläkin hetkellä valtion 
tulo- ja menoarvion ulkopuolella. Niin 
ikään on muistettava, kuten täällä asian 
ensimmäisen käsitte<lyn yhteydessä jo huo
mautettiin, että meillä on jo ennestäänkin 
olemassa useita rahastoja, jotka ovat val
tion. vuotuisen talousarvion ulkopuolella~ 
;ja joiden suhteen eduskunnallla ei ole edes 
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välitöntä oikeutta tulo- ja menoarvion puit- ! 
teissa päättää rahaston varojen käytöst~. 'i 

Tällainen rahasto on m. m. vanhuus- Ja , 
työttömyysrahasto, Karjalan kannaksen ra
hasto Omakoti~rahasto ynnä muut rahastot. 
Suhd~nnerahasto eroaa viimeksimainituista 
rahastoista juuri siinä, että sitä koskevan 
lain 5 § selvästi määrää, mihin rahastoa on 
käytettävä ja mitä eduskunta voi tämän 
käytön suhteen päättää. Sen muka~ ra
hastoa voidaan käyttää lamakauden Mk.~a 
työttömyyden lieventämiseen tai mmh1~ 
avustustoimenpiteisiin sekä valtiovelan !hOI
tamiseen. Kysymyksessä olevan lainpaikan 
selvä määräys rahaston käytöstä, nimen
omaan mikäli on kysymys työttömyyden 
vastustamisesta, on ainakin allekirjoitta
neen saanut vakuutetuksi rahaston jatku
van kartuttamisen tarpeellisuudesta. Niin
kun valiokunnan mietintöön liitetyssä vas
talauseessa nähdään, sosialidemokraatit 
ovat puolustaessaan lain hyväksymistä., 
pa~eet pääpainon juuri sille sei'kalle, että 
suhdannerahastoon siirrettävien lainasaa
misten koroilla ja kuoletuksilla kartutettai
siin suhdannerahastoa valtion taloudelle hy
vinä vuosina. Ei todelllakaan mielestämme 
ole paikallaan se, että taas mahdollisen la
makauden sattuessa työväestö ja kansan 
pohjakerrokset kurjien palkkojen ja alas
painuneen elintason kustannuksella saavat 
yrittää pitää tasapainossa niin yksityist~~ 
yrittäjien kuin vaitionkin taloutta. OllSl 
sen vuoksi, entisistä kokemuksista viisastu
neena, varustauduttava vastaisten työttö
myyskansien voittamiseen ja yritettävä ni
pistää lihavista vuosista laihojen vuosien 
varalle. Näin olisi syytä tehdä sitäkin 
suuremmalla syyllä, kun joka vuosi lisään
tyville valtion tuloille näyttää aina, kuten 
kansanomaisesti sanotaan, löytyvän uusia 
,reikiä", olkoon näitä tuloja kuinka paljon 
tahansa, ja nuo yhäti lisääntyvät menot 
ovat useimmiten sellaisia, joista kansan laa
joille kerroksille koituu hyvin vähän iloa. 
Esim. juuri ne menot, joista kohta tässä 
mainitsen. 

Kuten äsken jo huomautin, tullaan täällä 
esittämään vastaväitteitä nimenomaan sen 
kysymyksen suhteen, kuinka on mahdolli
suus tällaiseen ennakkosäästöön, jos kerran 

. talousarviota laadittaessa tiedossa on vain 
noin puolisen miljoonan markan ylljäämä. 
Sanotaan: jos kerran hallitus ja eduskunta 
saavat budjetin lukkoon vain sillä tavoin, 

että se osoittaa ylijäämää vain vajavaiset 
puoli miljoonaa markkaa, niin mitä mah
dollisuuksia silloin on jättää vuotuisista 
tuloista pois se noin 60 milj. markkaa, 
josta tämän lain hyväksymisessä ennen 
muuta on kysymys. Pyydän vastata tähän 
oletettuun huomautukseen, sillä luulen, että 
siihen kuitenkin kajotaan, esittämällä eräitä 
numeroita niin vuosien 19mi kuin 1937 
talousarviosta. 

Edustajat ovat varmaan jo tutustuneet 
tulevan vuoden talousarvioon. He ovat tiil
iöin panneet merkille, että m. m. puolustus
laitoksen, mukaan luettuna myös rajavar
tiosto, tarpeihin on hallitus ehdottanut 7, 
9, 19 ja 20 pääluokissa yhteensä 888 milj. 
markkaa. Tutkimalla kuluvan vuoden, siis 
vuoden 1936 talousarviota, on taas huo
mattu, että puheenaolevan talousarvion vas
taavissa pääluokissa puolustuslaitoksen tar
peisiin oli ehdotettu - seuraan tällä koh
dalla valtiovarainvaliokunnan asianomaista 
mietintöä- 838 milj. markkaa. Lisäys siis 
tulevan vuoden talousarviossa kuluvan vuo
den talousarvioon verrattuna on tässä koh
den 50 milj. markkaa. Tulevan vuoden ta
lousarviota edeUeen tutkiessa me huo
maamme niinikään, että siellä on virkamies
ten palkankoroituksiin varattu 20 milj. 
markkaa, Itä-Suomen Raakasokeritehtaan 
perustamiseen 10 milj. markkaa ja Pohjois
Suomen tulliperuutukseen 11 milj. mark
kaa. Viimemainituista kolmesta erästä jo 
kertyy yhteensä 41 milj. markkaa. 

Ja vielä eräs huomio. Vaikka tässä nyt 
esitettävä asia ei oleka:a.n suoraan verrannol
nen niihin menoeriin, joista äsken mainit
sin, niin kuitenkin siis vielä eräs huomau
tus. Vuoden 1936 budjetissa oli valtiovelan 
kuoletukseen varattu 365 milj. markkaa. 
Näitä kuoletuksia vastaan otettiin uutta 
obligatio1ainaa 300 milj. markkaa. V a:ltio
velan lyhentämiseen käsittääkseni käytet
tiin siis vuoden 1936 talousarviossa, niin 
sanoakseni, valtion juoksevia tuloja 65 milj. 
markkaa. Entä vuoden 1937 talousarvioesi
tyksessä 1 Valtiovelan kuoletukset tekevät 
tässä esityksessä .328 milj. markkaa. Niitä 
vastaan on ehdotettu otettavaksi uutta lai
naa vain 150 milj. markkaa. Valtiovelan 
kuoletuksiin ehdotetaan siis käytettävä:ksi 
valtion juokseyista tuloista 178 milj. mark
kaa eli 113 nillj. markkaa enemmän kuin 
vuoden 1936 talousarviossa. Yhdistämällä 
nyt puolustusmäärärahojen lisäykset 50 
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milj. markkaa, virkamiesten palkkain koroi
tukset, tulliperuutuksen, uuden sokeriteh
taan avustuksen yhteensä 41 milj. markkaa 
ja mainitun velkojen kuoletuslisäyksen 113 
mil:j. marikkaa, saamme yhteensä 204 mUj. 
mal1k.lkaa, jo1le summalile halilitus, buddettia 
rakentaessaan, on yksistään puheenaolevissa 
kohdissa lisännyt valtion suoritettavia mak
suja siitä, mitä vastaavat kohdat vuoden 
1936 talousarviossa olivat. 

Minä en ta:hdo .tässä kiistellä valtiovelan 
kuoletusmahdollisuuksista ja tarpeellisuu
desta näinä valtio1le hyvinä vuosina. Se on 
tietenkin asia erikseen. Mutta esittämilläni 
poiminnoilla vuosien 1936-1937 talous
arvioesityksistä olen vain tahtonut osoittaa, 
että käsiteltävänä olevan lain edellyttämä 
ennakkosäästäminen ei suinkaan ole mikään 
niin mahdoton asia, että se olisi lain hyväk
symisen esteenä. 

Vastedes myönnettävien lainojen suhdan
nerahastoon siirtäminen tuntuu kuitenkin 
tarpeettomalta, koska tämän lain mukaan 
sinne siirtyvät lainasaamiset ovat jo, olo
suhteemme huomioonottaen, melkoisen huo
mattavat. Tätä koskevan lakiesityksen sään
nös voisi haitata samantapaisten uusien 
lainojen myöntämistä vastaisuudessa, ja 
uusienkin lainojen myöntämiseen näyttää 
kuitenkin joissakin tapauksissa edelleenkin 
olevan välttämätöntä mennä. Senvuoksi 
lain 1 § kaipaa sen muutoksen, josta puhu
taan valtiovarainvaliokunnan mietintöön 
liitetyssä vastalauseessa. Suuri valiokunta 
ei kuitenkaan ole ottanut tätä muutosesi
tystä huomioonsa. Olisikohan tämä seikka 
jossain yhteydessä sen mielenmuutoksen 
kanssa, joka kokoomuspuolueen edustajissa 
on tapahtunut lain kä:sittelyn aikana hei
dän muuttuessaan lain vastustajista sen 
puolustajiksi. Olkoon nyt tähän kannan
muuttoon syynä mikä tahansa, niin joka 
tapauksessa minun mielestäni, nimenomaan 
silmällä pitäen työttömyysaikoja, olisi tämä 
laki hyväksyttävä siinä muodossa, että lain 
1 §:stä poistetaan sen viimeinen lause, 
jonka mukaisen ehdotuksen tulenkin teke
mään asian yksityiskohtaisessa käsittelyssä. 

Valtiovarainministeri N i u k k a n e n: 
Pyrkimys suhdannerahaston kartuttamiseen 
nopeammin kuin mitä on tapahtunut on 
tietysti erittäin hyödyllinen ja täytyisikin 
päästä siihen, että nykyisinä v~rraten hy-

vinä aikoina valtion tulojen kokoontumi
seen nähden, suhdannerahasto saataisiin 
nopeasti nousemaan väili.intään 500 miljoo
naan ja mikäli mahdollista suuremmaksi
kin, niin että kun valtion tulot taasen voi
vat alkaa pienentyä, olisi vapaita varoja 
käytettävänä niihin tarkoituksiin, joihin 
suhdannerahaston varoja asiaa koskevassa 
laissa edellytetään voitavan lamakautena 
käyttää. Se toimenpide, jota esillä olevassa 
esityksessä on ehdotettu ei kuitenkaan va
litettavasti vie tähän tulokseen mitenkään 
merkittävällä tavalla. Tällä toimenpiteel
lähän saataisiin kyllä su:hdannerahaston 
pääoma muodollisesti nousemaan varsin 
suureksi, ottamalla huomioon suhdannera
haston nykyinen pääoma, yli 1,000 miljoo
naksi markaksi, mutta tosiasiallisesti sitten
kin suhdannerahaston kartuttaminen tulisi 
tätä tietä kulkien tapahtumaan verrattain 
hitaasti. TosiasiaJllisestihan tämä toimen
pide tietää vain sitä, että puheenaolevista 
lainoista kertyvät korot ja kuoletukset vuo
sittain siirtyvät suhdannerahaston tilille ja 
nämähän eivät ole mitenkään erikoisen suu
ret, pyörein luvuin, niinkuin esityksessä 
mainitaan, 60 miljoonaa markkaa vuodessa. 
Sitä paitsi jos käy siten, että rahatilanne 
maassa huomattavasti vaikeutuu, ei edes 60 
miljoonan suuruista erää voi kertyä vuo
sittain näitä korkoja ja lyhennyksiä, koska 
ne lainasaatavat, jotka suhdannerahaston 
tilille ehdotetaan kirjattavaksi, ovat laadul
taan sellaisia, että useassa tapauksessa täy
tyy myöntää ilyhennysmaksujen, jopa kor
kojen suorituksessa, lykkäystä. Näin ollen 
siis se toimenpide, jota ehdotetaan, antaisi 
vain eräänlaisen harhakuvan siitä kuinka 
vahva suhdannerahasto meillä muka on ole
massa. Näillä velkakirjoilla ei sellaisenaan 
tietenkään suhdannerahastolle ole mitään 
arvoa. On tietenkin sama onko ne kirjattu 
suhdannerahaston tilille vai esiintyvätkö ne 
valtion bilanssin ulkopuolella kuten tähän
kin asti. On huomautettu eräis_sä yhteyk
sissä, että näitä velkakirjoja vastaan halli
tus voisi saada tarvittaessa muka lainaa 
panttaamalla nämä velkakirjat esim. Suo
men Pankille. Minä kumminkin epäilen, 
että Suomen Pankki ei panisi näille velka
kirjoi:lle saiLottavaakaan arvoa kun ne ovat 
pitkäaikaisia kuoletuslainavelkakirjoja ja 
kun velalliset monessa tapauksessa sita 
paitsi ovat epävarmoja maksajia. Ja val
tiohan tietysti, jos se siihen tilaan joutuu, 
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voisi pantata muutakin oma.isuutt.a kuin täl
laisia velkakirjoja. 

Näin ollen ~n pid,ä siis ehdotettua toi
menpidettä itse suhdannerahaston kartutta
misen kannalta mitenkään erikoisen tär
keänä, toisin sanoen tällä ei ole jl~uri min
käännäköistä mel'kitystä suhdannerahaston 
asiallisen vahvistamisen kannalta katsoen. 
Toiselta puolen kuitenkin, jos suhdannera
haston tiliin kirjattaisiin tällaisia lainasaa
tavia. näin suuri summa,, se olisi omiansa 
antamaan ainakin suurelle yleisölle väärän 
kuvan suhdannerahaston todellisesta tilasta. 
Voitaisiin olla tarpeettoman optimistisia 
esim. talousarviota käsiteltäessä ja erilaisia 
vaatimuksia valtioille esitettäessä. Myöskin 
eräitä muita vaikeuksia voisi aiheutua siitä, 
jos nämä saatavat kirjattalisiin suhdanne
rahaston tilille esim. silloin kun täytyy 
niille velallisille, joiden lainat suhdannera
hastoon on kirjattu, antaa anteelLsi konkoja 
ja lyhennysmaksuja, jota varmasti tulee ta
pahtuma3in, lkun kysymys on pääasiassa 
kuntien ja yleishyödyllisten !laitosten lai
noista. Niissä laskelmissa, joita tätä esi
tystä valmistetta-essa on suoritettu, onkin 
jo otettu 31 miljoonaa markkaa. tällaisten 
epävarmojen saatavien varalle, mutta olen 
saanut sen käsityksen, että ei ole perusteel
lisemmin tutkittu, kuinka paljon todelli
suudessa on olemassa epävarmoja lainoja. 
Jos nyt joku niistä !lainoista, jotka on kir
jattu suhdannerahastoon, täytyisi 13Jinan
ottajan maksukyvyttömyyden takia poistaa, 
silloin kai ei voitaisi menetellä muuten 
kuin, että eduskunnan olisi osoitettava val
tion menoarviossa tätä poistoa varten vas
taa:va 'määräraha, sillä eihän voida ajatella, 
että hallitus olisi oikeutettu pienentämään 
suhdannerahaston pääomaa~ ilman muuta, 
poistamallia jonkun s(m laina,saatavan kir
joista. .Ja tällaisia tapauksia varmastilkin 
tulee esiintymään. Minä en siis puol~s
tani pidä mitenkään tärkeänä tämän esi
tyksen· hyväksymistä. Päinvastoin olisin 
sitä mieltä; että suhdannerahastoa olisi py
rittävä kartuttamaan siten, että menojen 
jatkuvalle paisumiselle todellakin asetettai
l!iin sulku ja joka vuosi näinä suhteellisen 1 

hyvinä aikoina säästettäisiin joitakin satoja 
J.ll.iljoonia todella kovaa rahaa ja s~ sijoi
tettaisiin suhdannerahastoon pahojen päi
yien. varaJlle. 

Ed. v on ]j' r en c k e 11: Herr talman! 
Vid första behandlingen av ärendet tillät 
jag mig göra några randanmärkningar och 
framförde tvivel huruvida propositionen 
vore ly0kligt avfattad. Finansministern har 
just nu understrukit dessa tviv1en och fram
hållit att därest lagen blir godkänd ända
målet med densamma ändå icke kommer 
att ernås. Jag tillåter mig erinra om att 
då regeringen å:r 1934 ga:v sin första pro~
position, man i 3 § uttryckligen hade fram
hållit, att medlen skulle placeras så att de 
med lätthet och utan a:tt förorsaka störing 
å penningec och kapitalmarknaden i land,et 
kunde för sitt ändamål användas. Seder
mera framhöll regeringen, att sannolikt de 
fö11eskrifter, som borde utfärdas, kunde 
formuleras efter det ledningen för Fin
lands Bank fått uttala sig i saken. Jag 
förmodar att så har varit fallet och tillåter 
mig i korthet enda:st eriura mn att enligt 
statsrådets beslut fondens medel kunde pla
ceras på fyra olika sätt, d. v. s. dels genom 
att öppna en upp- och avskrivningsräkning 
i Finlands Bank, dels genom att inköpa 
myntat guld eller guldtackor, vidare in~ 
köpa finska statens inhemska och utländska 
obligationer eller också placera medlen i 
utländska banker, som av Finlands Bank 
rekommenderats. 

Nu är det emellertid fråga om att. till 
fonden överföra mer -eller mindre värde
lösa skuldsedlar. lngen har utrett :vilket 
värde dessa skuldsedlar hava, men så myc-. 
ket framgår ju ur den bristfälliga utred" 
ningen som föreligger, att de medel, som 
nu mot ifrågavarande skuldsedlar utlånats, 
till en stor del äro att betrakta som osäk:ra, 
Vissa skolor och inrättningar, som icke ha.ft 
möjlighet att upptaga kredit, ens under 
goda tider vare sig hos sparbanker, banker 
eller hos enskilda och kassor hava vänt sig 
till staten för att få lån. Det är ju otänk
bart att dessa skolor m. fL låntagare under 
penningkristider skulle lyckas i den privata 
marknaden upptaga lån och betala tiHbaka 
till staten vad de icke nu kunna göra. Den 
del av konjunkturfondens medel, som nu 
är a:vsedd att överföras, skulle i själva ver
ket bliva helt beroende av Finlands Banks 
goda :vilja och förmåga -litt under kristiden 
diskontera. skuldsedlar. Det är emellertid 
att dbservera - och jag ville särskilt vä:nda 
mig till vänstern, som nu' önskar få derirna 
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lag godkänd, - det är att observera, att 
inemot 600 milj. mark föreslås till över
föring till konjunkturfonden oaktat, en
ligt vad jag har mig bekant, chefdirektö
ren i Fin:lands Bank Ryti icke torde anse 
att dessa skuldsedlar kunna användas så
soin täckning för Finlands Banks sedlar. 
Därest dessa diskonteras, måste man ut
nyttja den s. k. outnyttjade kreditreserven. 
Emellertid uppgår den outnyttjade kredit
reserven för tillfället knappast ens till 
c:a 400 milj. mark - mitt minne sviker 
mig ifråga om detaljsiffrqrna. T. o. m. om 

· Finlands Banks ledning önskade tillmötesgå 
staten och dis'konterade ifrågavarande 
skttldsedlar, kunde den i dag endast di'Skon
tera c: a 400 milj. mal'k, medan 200 milj. 
ändå skulle representera en fastfrusen kre
dit, som icke kunde diskonteras. 

Det som förvånar mig i detta sammarn
hang är emellertid, att man, medan man 
har konsulterat ledningen för Finlands 
Bank, då den första propositionen gavs, 
man mig veterligen icke har konsulterat 
Finlands Barrk, då den andra propositionen 
har givits, och framför allt har riksdagen 
under behandlingen av ärendet icke inford
rat ett utlåtande av statsbankens Iedning. 
Detta anser jag vara ett direkt fel och 
kommer, därest icke en bättre utredning 
före'ligger, •tyvärr att måsta rösta mot la
gens antagande, då jag icke kan vara med 
om att bland goda penningar .blandas då
liga penningar då man därigenom i främsta 
rummet bedrager sig själv. Jag tillåter 
inig emellertid, då jag gärna såge, att lwn
junkturfonden under nuvarande goda tider 
skulle ökas mera än genom vanliga över
föringar, föreslå, herr talman, att ärendet 
skulle återremittera:s till statsutskottet på 
det att statsutskottet, om det anser önsk- 1 

värt och nödvändigt, kunde infordra utlå- , 
ta'nde av Finlands Banks ledning. Då riks
dagen en gång tillsätter bankfullmäktige, 
l:>Orde dessa sist och slutligen beredas till
fälle att rerrt banktekniskt pröva, huruvida 
Stora och vittsyftande lagar som denna 
även i pra'ktiken äro genomförbara. 

.Minä siis, herra puhemies, uskallan, ni
menomaan kääntyen vasemmiston puoleen, 
Ja koska vasemmisto haluaa saada tämän 
'Iaiil. hyväksytyksi, ehdottaa, että asia pa
la11tettaisiin valtiovarainvaliokuntaan, joka 
olisi tilaisuudessa pyytämään lausuntoa 

Suoonen Pankin johdolta. On ruluruperin 
esittelyssä nimenomaan huomautettu siitä, 
että Suomen Pankin mielipidettä olisi tässä 
asiassa pyydettävä, mutta minun tietääk
seni ei ole pyydetty. Näin ollen ja saadak
seni suhdannerahaston varoja kartutetuksi, 
ehdotan siis, herra puhemies, että asia pa
lautettaisiin valtiovarainvaliokuntaan. 

Ellei sitä tehdä, niin moni edustaja ei 
katso voivansa hyväksyä ehdotusta tässä 
muodossa, :koska hyvään rahaan on talikoi
tua sekoittaa aita-arvoisia varoja, joita 
tuskin voidaan di:skontata, semminkin kun 
Suomen Pankin varat eivät siihen riitä, ei 
nyt eikä vastaisuudessakaan. 

Ed. A r h a m a: Minä pyydän saada 
kannattaa ed. von Frenckellin tekemää eh
dotusta, ja jos todella asia niin on, ettei 
Suomen Pankin johtajaa ole tässä asiassa 
kuultu, niin siihen tarjoutuu tilaisuus, kun 
asia palautetaan valtiovarainvaliokuntaan. 

Puhemies: Kun on tehty ehdotus, 
jonka hyväksyminen merkitsisi asian asial
lisen käsittelyn keskeyttämistä, niin kehoi
tan seuraavia edustajia lausumaan mieli
piteensä tästä ehdotuksesta. 

Puheenvuoroa ei enää pyydetä. 

Keskustelu asian palauttamisesta valtio
varainvaliokuntaan julistetaan päättyneeksi. 

Puhe m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. von Frenckell ed. Arhaman kannatta
mana ehdottanut, että eduskunta palaut
taisi asian uuden lausunnon antamista var
t·en valtiovarainva1iokuntaan. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. von Frenckellin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka tahtoo jatkaa asian asiallista käsit
telyä, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on 
ed. von Frenckellin ehdotus hyväksytty. . 

'• 
Puhemies: Äänestyks·essä on annettu 

79 _jaa~ ja 87 ei-ääntä, 7 tyhjää; poissa 26. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. von 
Frenckellin ehdotuksen. 
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Asia palautetaan v a l t i o v a r a i n v a-
1 i o kuntaan ja toinen käsittely keskey
tetään. 

2) Ehdotus laiksi köyhäinhoitolain 5 § :n 
muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 13 ja otetaan toise-en ik:äsiUe
l y y n siinä sekä laki- ja talousvaliokunnan 
mietinnössä n: o 2 valmistelevasti käsitelty 
ed. Sundströmin y. m. lak. al. n:o 51, joka 
sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 13. 

Keskustelu: 

Ed. S u n d s t r ö m: Herra puhemies ! ' 
- Minä hruluan lausua tyytyväisyyteni sen • 
johdosta, että laki- ja talousvaliokunta on 
tullut aloitteessa esitettyihin tuloksiin mai- : 
nitun pykälän epäselvyydestä. Kaikki ne • 
huomautukset, joita valiokunta tekee, puhu
vat aloitteen hyväksymisen puolesta, mutta 
sitä vastoin ne, jotka on tarkoitettu aloi
tetta vastaan, eivät missään suhteessa va
kuuta. I;aki- ja talousvaliokunta tunnus
taa tämän lainkohdan kiertämisen, mutta 
se ei halua kuitenkaan yhtyä aloitteeseen 
siitä huolimBJtta, että se epäilemättä parem
min rajoittaisi väärinkäytön mahdollisuuk
sia. Koska valiokunta haluaa lisävalais
tusta hallituksen taholta tällaisen lainsää
dännön muodosta, en halua puolestani vas
tustaa sitä, koska asia sinänsä on niin tär
keä, että se kaipaa monipuolista valaistusta. 

Lausunnossaan ilaki- ja talousvaliokunta 
sivuuttaa kuitenkin sen nähdäkseni ääret
tömän tärkeän pääkohdan aloitteessa, että 
siinä työnantajan velvollisuus on ensisijai
nen, kun sitävastoin nY'kyisessä laissa tämä 
elatusvelvollisuus koskee sukulaisia, ja juuri 
tämä tekee lain oikeudenmukaisen sovelta
misen äärettömän vaikeaksi ja mielivaltai
seksi. Voi sanoa, että koko tämä ajatus 
.työnantajan elatusvelvollisuudesta on vanha 
patriarkaallinen jäännös lainsäädännössäm
rm.e, josta olisi päästävä. En halua myös
kään kieltää sitä, että uudenaikaisen sosia
lipolitiikan kannalta siirtyminen kansanva
kuutuksen kannalle olisi oikeampi menet-

' 

tely, mu:tta ennenkuin meillä on tämä va
kuutus ja ennenkuin tiedämme, minkälai
seksi se tulee - se voi tulla myös niin ras
kaaksi kansalle, että sen hyöty siitä on ky
symyksenalainen - täytyy meidän toimia 
tämän lainkohdan pohjailla ja löytää siihen 
tarpeelliset parannukset. Mutta että tämä 
elatusvelvollisuus siirretään sukulaisille ja 
kunnille, niinkuin laki nyt määrää, elatus
velvollisuus, joka olennaisesti kuuluu työn
tekijän 20-vuotisen palveJluksen perusteella 
lähinnä työnantajalle, on aivan väärä peri
aate. Laki- ja talousvaliokunta paljastaa, 
mihin nykyinen tilanne on johtanut. Se 
lausuu näin: ,Niiden henkilöiden luku
määrä, jotka muutettavaksi ehdotetun lain
kohdan mukaan saavat työnantajalta ela
tusavustusta, on valiokunnan saamien tie
tojen mukaan viime vuosina vähentynyt, 
ollen nykyjään noin 3,500.'' Tämä luku, 
joka koskee siis koko Suomea, osoittaa, 
kuinka harvat työntekijät saavat elatusta 
ja miten voidaan siirtää elatusvellvollisuus 
muiden niskoille. Olisi hauska tietää mon
tako tuhatta on jäänyt juuri tämän pykä
län nojalla vaille tätä oikeutta (V asem
malta: Oikein!). Aloite ei tulisi rajoitta
maan työsopimusvapautta, mutta mitä se 
kyllä rajoittaa, on mielivaltaa ja sitä olisi 
meidän syytä vastustaa ja sitä vastaan on 
olemassa myös työsopimuslaki. 

V aliakunnan väite, että aloite voisi antaa 
aihetta vaikeasti ratkaistaviin tulkintata
pauksiin, tuntuu hiukan omituiselta. Edus
kunta on viime vuosina hyväksynyt mitä 
vaarallisimpia lakeja, jotka ovat laaditut 
siten, että ne voivat antaa, aihetta suureen 
mielivaltaan. Lakimiespiireissä ovat ne an
taneet aihetta keskusteluun ja moni laki
mies on pudistanut päätään, kun hänen on 
pitänyt soveltaa niitä käytäntöön. Mon
tako tulkintatapausta onkaan täällä edus
kunnassa hyväksytty, mutta kun on kysy
mys vähävaraisista, vedotaan heti tulkin
taan. Kaikissa tällaisissa kysymyksissä on 
olemassa tulkintavapautta ja se voi usein 
ollla hyvin laaja. Mutta jos noudatetaan 
n. s. benigna interpretatiata eli suosiollista 
tulkintaa, niinkuin hallinnollisten viran
omaisten tulee, silloin kuin joudutaan kä
sittelemään työväen suojelulainsäädäntöä 
koskevia kysymyksiä ja niiden käytäntöön 
soveltamista, niin se vaara, josta valiokunta 
mainitsee, ei tässä tapauksessa ole sellainen, 
että se estäisi aloitteen hyväksymisen. Sen 
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avuO.la voisi juuri rajoittaa työnantajan 
mielivaltaa. Nykyinen sanamuoto, jolloin 
elatusvelvollisuus niinikään jää viranomais
ten harkittavaksi, synnyttää paljon vai
keampia tulkintatapauksia kuin ehdotettu. 
Lain nykyinen sanamuoto, jota huononnet
tiin työnantajan eduksi ja työntekijän va
hingoksi vuonna 1933, on sekä lakiteknilli
sesti että epäselvän tarkoituksensa vuoksi 
huonompi kuin aloitteen ehdottama. Nykyi
seen lakiin sisältyy miltei lukematon määrä 
kaikenla.atuisia takaportteja, jotka johtavat 
siihen, että työnantajan elatusvelvollisuus 
on vuoden 1933 jälkeen vain paperilla, mitä 
käsitystä tukee myöskin elatusvelvollisten 
vähentynyt lukumäärä. Erityisen tärkeätä 
olisi, että lakia sovelluttaville viranomaisille 
laissa varattaisiin mahdollisuus ja oikeus 
ehkäistä nykyisten elatusvellvollisuussäänös
ten kiertämistä. Tähän~ tarkoitukseen pääs
täisiin aloitteeni avulla, koska viranomai
sille jäisi maihdollisuus harkita, milloin 
työntekijä erotetaan siinä tarkoituksessa, 
että vältyttäisiin elatusvelvollisuudesta. 

Laki- ja talousvaliokunta lausuu myös 
käsityksenään, että olisi syytä harkita pe
rusteelllisesti, onko kysymyksessäoleva asia 
saatettavissa nykyistä tyydyttävämpään ti
laan muuttamalla tämä säännös, jolla enti
sinä aikoina kieltämättä on ollut suuri mer
kitys j. n. e. Lause ,jolla entisinä aikoina 
kieltämättä on ollut suuri merkitys", on 
niin vakava huomautus, että se, jos jokin, 
olisi vaatinut valiokunnan taholta peruste
luja, mitä tällä tarkoitetaan. Lukijassa se 
voi herättää mitä erillaisimpia ajatuksia, 
kuten esimerkiksi sen, tarkoittaako valio
kunta sitä, että työnantajain rehellisyys on 
laskenut. Miksi olisi tämä merkitys nyt 
laskenut? Perustelut osoittavat jotakin 
aivan päinvastaista ja ne ovat voimassa 
niinkauan kuin mainittu lainkohta on voi
massa. 

Laki- ja talousvaliokunta ehdottaa, että 
aloite hylättäisiin, johon suuri valiokunta 
on yhtynyt. Mutta laki- ja talousvaliokunta 
ehdottaa, että eduskunta hyväksyisi toivo
muksen hallitukselle, että se harkitsisi, voi
daanko . köyhäinhoitOlainsäädäntöä siten 
muuttaa tai muuta lainsäädäntöä siten ke
hittää, että sen kautta aloitteessa mainitut 
epäkohdat vältettäisiin sekä että asiasta 
aikanaan annettaisiin esitys eduskunnalle. 
En halua luonnollisesti vastustaa sitä, että 
asia saisi vielä perusteellisemman ja moni-

puolisemman harkinnan, joten minä kanna
tan tätä laki- ja talousvaliokunnan toivo
musta, vaikkakin minun täytyy sanoa, että 
valiokunnan antama selostus riittävästi pu
huu tämän muutoksen puolesta ja huomau
tukset sitä vastaan eivät nähdäkseni mis
sään suihteessa ole riittäviä. Ja vedoten 
niihin epäkohtiin, joista vailiokunnan mie
tintö puhuu, ymmärrän samalla, että ne 
tarkoittavat, että hallitus kiireellisesti ryh
tyisi valmistamaan tätä esitystä, koska näh
däkseni on väärin, kun kerran tällainen 
joukko epäkohtia on tiedossa, että se jää 
pitkäksi aikaa lepäämään pöytälaatikkoon. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta yhtyy suuren valiokunnan eh
dotukseen la:kiehdotuksen hylkäämisestä. 

Asian toinen käsittely julistetaan päätty
neeksi. 

3) Ehdotus laiksi maalaiskuntain kunnallis
hallinnosta annetun asetuksen 82 § :n 

7 kohdan muuttamisesta. 

Esitellään suureen valiokunnan mietintö 
n:o 14 ja otetaan toiseen !k:äsitte-
1 y y n siinä sekä laki- ja talousvaliokun
nan mietinnössä n:o 4 valmistelevasti käsi
telty ed. Niska:sen lak. al. n:o 49, joka si
sältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n: o 14. 

Keskustelu: 

Ed. N i s k a ne n: Herra puhemies! -
V oimassaolevat verotuslait :kaipaavat uusi
mista ja nehän ovatkin jo uusimisen alai
sena. Niissä on suuria epäkohtia ja eräs 
sellainen on kiinnelainaajiin nähden. On 
nimittäin sinä tavalla, että nykyjään n. s. 
takauslainoissa saapi verotettavista tuloista 
lyhentää maksetut korot kokonaisuudessaan, 
jotavastoin kiinnitettyjen lainojen koroista 
ainoastaan osan (Ed. Komu: 15,000:een 
saakka ! ) . Niin, osittain maalaiskuntain 
kunnallishallinnosta annetun asetuksen 
82 ~:n 7 kohta muutettuna 11 päivänä jou
lukuuta 1931 tältä osalta kuuluu seuraa~ 
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vasti: ,Tuloista on oikeus vähentää maasta, 
paitsi valtion omistamasta, suoritetut vuok

, ramaksut, kiinnittämättömäin velkain ko-
rot, kiinnitettyjen velkain koroista, jos nii
den määrä on alle 3,000 markan, enintään 
1,500 markkaa'' - vain, edustaja Komu -
,muussa tapauksessa puolet, kuitenkin 
enintään 15,000 markkaa". Katseltuna tätä 
maanviljelijän kannalta, jollaisia pääasiassa 
meidän sellaiset kiinnelainaajamme ovat, 
jotka näinä edesmenneinä ahtaina aikoina 
ovat •eri syistä joutuneet takausvelkansa 
muuttamaan kiinnelainoiksi, joko pakko
huutokauppatietä taikka sitten vapaaeh
toista tietä, vakauttamaHa eri rahalaitok
sissa lainansa kiinnelainoiksi, nyt nii'lle 
korkokanta kiinnelainoissa .lupaa alennusta, 
mutta kuitenkin on tilanne se, että he 
eivät saa kuin ainoastaan osasta korosta 
verolyhennyksen, jot•en :tosiasiaHista koron
alennusta heille tässä tapauksessa ei tule, 
mutta monessa tapauksessa ikäy päinvas
toin. Siksi tämä epäkohta minun mielestäni 
on tavattoman rä:ilkeä ja siksi on se myöskin 
korjattava. Laki- ja talousvaliokunta mie
tinnössään :tav:allaan pudlustelee tätä aloi
tetta tai suurin piirtein katsoen on sille 
myönteinen, vaikka lopussa tuleekin hylkää
välle kannalle m. m. siitä syystä, kuin 
tää;llä sanotaan: ,Kunnallisverotuksessa ta
pahtuvaa kiinnitettyjen velkojen korkojen 
vähentämistä koskeva kysymys, joka niin
muodoin koskee syvältä koko verolainsää
däntöämme, on ollut käsit·eltävänä lainval
mistelukunnassa sen laatiessa ehdotusta 
verolainsäädäntömme uudistamiseksi, ja on 
lainvalmistelukunta mietinnössään asettu
nut aloitteessa maini:tulle kannalle", kuin 
myöskin ,]ainvalmist,elukunnan mietinnössä 
ehdotetun verolainsäädännön vaikutuksista 
on sittemmin valtioneuvoston toimeksian
nosta suoritettu tutkimus, minkä jälkeen 
asia on uudelleen joutunut lainvalmistelu
kuimatt käsiteltäväksi. Näin otlen ja kun 
ehdotettu lainmuutos liittyy myös kunnal
lisverorasituksen tasoittamista koskevaan 
kysymykseen, jdka parhaillaan on erityisen 
vaitiorikomitean tutkittavana, valiokunnan 
mielestä tätä asiaa ei olisi ratkaistava, 'en
nen kuin edellämainitut tutkimukset on 
loppuun suoritettu. '' .. 

·'V" aHokunnan ottama kantJa tässä asiassa 
.......l täytyy myöntää - ei ole kokonaan vää
I'ään osunut, srksi että se on myönteinen 
ja se tahtoo tulevaisuudessa asian järjestää 

siten, että tämä epäoikeutettu kohta kiin
nityslainaajiin nähden tulee korjatuksi. 
Mutta hädänalaisil1e asian järjestäminen olisi 
lkiireellisempi, kuin mitä se tä.tä tietä joutuu, 
sillä juuri nämä äskenmainitsemani veaa'lil.iset 
ne .ovat toisin sanoen niitä ylivelkaantunei:ta. 
joista tässäkin kamarissa kovin paljon mat
kan varrella on puhuttu. Ja siksi olisi teh
tävä •tähän tällä kertaa muutos, niin sa
noakseni ylimenokaudeksi, ettei tämä vero
rasitus, joka heille epäoikeudenmukaisena 
'lankeaa, tekisi suurempia tuhoja, saattaisi 
heitä esim. vaille kunnallista äänioikeutta, 
joka meille kaikille, jotka puolustamme 
kansan valtaa, on sangen tärkeä kysymys. 
Sillä mehän tiedämme, että jos verot jää
vät malksamat•ta, niin jää se henikilö sitä 
tärkeätä kansalaisoikeutta vaille, hän ei saa 
ottaa millään tavalla osaa kunnallisha.llin
non hoitamiseen, eipä edes siihen, että saisi 
valtuustomiehiä olla äänestämässä, kuin 
myöskin ei ole aivan sanottu vaikka tämä 
verorasitus, joka tämän kautta hänelle lan
keaa, saattaisi hänen tilansa uudestaan 
pakkohuutokauppaan ja silloin voimassa 
olevien lakien mukaan ei :mikään vä:liaikai
nen n. s. pulalaik:i häntä tilallensa takaisin 
pelastaisi. Siksi ·olisikin välttämätöntä hy
väksyä tämä lain muutos, kuten sanoin, 
vaikkapa vain ylimenoaja:ksi. Ja kun me 
kerran sanomme 'Pyrkivämme nostamaan 
vähävaraista kansanosaa ja sen elintasoa, 
niin on meillä silloin myöskin velvollisuus 
tehdä j,otain sen puo'1esta. Ny,t tämä Moite 
tarkoittaa velikaantuneen, 'ettenkö sanoisi 
ylivelkaantuneen talonpoja:n epäoikeutetun 
verolkuorman helpottamista saattamallla sen 
ei erikoisasemaan, vaan lain ja velvollisuuk
sien edessä samanarvoiseksi toisten ve]kaan
tuneiden kansalaisten kanssa, antamalla hä
netle oikeudet saada verotettavista tuloist'a 
vähentäJä kokonaisuudessaan kiinnitettyjen 
velkoj·en korot, samoin kuin nyt on oikeus 
vä:hentää kiinnittämättömienkin velkojen 
korot. Siksi ehdotankin, herra puhemies, 
että käsittelyn pohja:ksi 'Otetaan lakialoite 
n:o 49. 

Ed. Rytin k i: Kannatan ed. Niskasen 
tekemää ehdotusta. 

Ed. Kivi s a l o: Laki- ja talousvallia
kunta kuuli tämän ed. Niskasen aloitteen 
johdost~ asiantuntijoita ja sai näiltä tietää. 
että tämän aloitteen hyväksyminen johtaisi 
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kahteen kielteiseen tulokseen: Ensinnäkin 
siihen, että se suuresti vaarall.taisi monien 
kuntien taloutta tai ainakin kohtuuttomasti ; 
k9hottai~i näiden kuntien veroäyrin hintaa i 
ja siten tulisi juuri etupäässä kuntien vä
hävaraisille veronmaksajille rasitukseksi , 
eikä helpotukseksi. Toinen kielteinen tulos · 
siitä olisi se, että siitä hyötyisi etupäässä : 
Pohjois-Suomessa varakkaat tukkiyhtiöt, ; 
jotka järjestävät kirjanpitonsa niin, että • 
niiden omistamilla taUoilla on kiinnitettyjä : 
velkoja mahdollisimman paljon, jottei voi- ' 
taisi niille sitten veroja sälyttää. Ja tätä- : 
kin kautta siis pieneläjät, joita ed. Niska
nen aloitteenaan sanoo puolustavansa, jou
tuisivat kärsimään. Senjälkeen kuin edus
kunta koroitti sen rajan, johon asti kiinni
tettyjen velkojen korkoja saa vähentää, ko
roitti sen 1,500:sta 15,000:een mk:aan, sen 
jälkeen rikkaat yhtiöt ovat alkaneet järjes
tää talojensa luottosuhteita ja kiertää ve
rotuksen. On siis peräti outoa, että ed. 
Niskanen tälllä tavoin. on ryhtynyt rikkai
den yhtiöiden etuja tässä asiassa ajamaan. 
Kurmallisverotusolot kaipaavat uudistuksia 
ikyHäJkin, ja tätä:kin asiaa kannat'taa har
kita, mutta tämä ei sittenkään ole pahin 
epäkohta, mikä tällä kertaa kunnallisvero
tuksessa on. Kannatan valiokunnan ehdo
tusta. 

Ed. V e n h o: Mielestäni ed. Niskanen 
olisi kyllä voinut asiasta puhua, niinkuin 
hän tekikin. Mutta. koska hän suuressa va
Jiokunnassa tehdessään saman ehdotuksen 
ei sa.anut, - täsSä 45-henkisessä 'Valio
kunnassa, - ehdotukselleen edes kanna
tusta, oli tarpeetonta tääl1lä ehdottaa asiaa 
äänestettäväksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Niskanen ed. Rytingin kannattamana 
ehdottanut, että eduskunta hyväksyisi kä
sittelyn pohjaksi ed. Niskasen lakialoitteen 
n: o 49. Kutsun tätä ehdotusta ed. Niska
sen eihdotukseksi. 

· . Selonteko myönnetään oikeaksi. 

.: Aänestys ja päätös: 

· Joka. hyväksyy käsittelyn pohjaksi su'U.
:ten · vaiie.kunnan ehdotuksen, äänestää 

,jaa."; jos ,ei" voittaa, on ed. Niskasen 
.ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan ei-äänestäjiä 
nousemaan seisomaan. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Vähemlnistö. 

P u h e m i e s: Eduskunta on käsittelyn 
pohjaksi hyväksynyt suuren valiokunnan 
ehdotuksen. 

Eduskunta yhtyy suuren valiokunnan 
ehdotukseen lakiehdotuksen hylkäämisestä. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely . juliste
taan päättyneeksi. 

4) Ehdotus laiksi kahdeksan tunnin työajasta 
annetun lain muuttamisesta. 

Esitellään suuren vruliokunnan mietintö 
n: o 15 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e
l y y n siinä sekä työväenasie.invaliokunna.n 
mietinnössä n: o 2 valmistelevasti käsitelty 
ed. V. Annalan y. m. lak. al. n: o 54, joka 
sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e mies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 15. 

Keskustelu: 

Ed. S a a r i n e n: Kahdeksan tunnin 
työaikalaissa erotetaan varsinaisesti neljä 
työmuotoa nimittäin ensimmäiseksi sään
nöllinen työ, joka jatkuu päivittäin 8 tmi
nin työjaksoina. Tästä työmuodosta oh 
säärm<ikset työaikalain 2 §: n 1 molnentisslt. 
Toisena työmuotoha on niin kutsuttu yli
työ;·joka jatkuu varsinaisen 8 tunnin työ
jakson jälkeen joko enneh varsinaista työ
aikaa taikka sen päätyttyä, ja josta lain 
mukaan on suoritettava ylityökorvaus siten, 
että kaihdesta ensimmäisestä tunnista mak
setaan 50 %: n korotus ja seuraavista 
100 %: n korotus. KoLmas työlnuoto, jotil 
tässä lakialaitteessa varsinaisesti käsitellään, 
on niin kutsuttu siirtotyöm:uoto. Nimity\S 
siirtotyö ··ei sisälly 1työaik&llkiial, mutta 
käytän sitä .lalisunn,ossani merkitsemään 
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sen laatuista työtä, joka suoritetaan varsi
naisen 8 tunnin ja työajan ulkopuolella, 
mutta josta ei suoriteta ylityökorvausta. 
Tämä työmuoto on siis semainen, että työs
kennellään, nykyään 16: kin tuntia jopa yli 
senkin yhteen mittaan ja sitten annetaan 
työmiehille vapautusta vähemmän kiireisenä 
työaikana se tuntimäärä, minkä he tekevät 
yli 8 tunnin, mutta josta siis säädettyä yli- . 
työkorvausta rahassa ei suoriteta. Laki ei 1 

tällaista menettelyä kiellä, vaan päinvas- · 
toin luokitellaan senlaatuinen työ joko sel
laiseen, että työajan tasaus suoritetaan 
kahden viikon aikana tai sellaiseen, että 
tasaukseen käytetään nel·jän viikon aika. 
Saadaan työskennellä siis yli 8 tunnin kum
minkaan ylittämättä kalhden viikon aikana 
96 tuntia taikka määrätyissä työmuodoissa, 
jotka laissa tarkemmin säännöstellään, nel
jän viikon aikana .ei ylitetä 192 tuntia. 
Palaan tähän vähän myöhemmin. 

Neljäs työmuoto on niin kutsuttu hätä
työ, joka tulee kysymykseen luonnontapah
tuman, tapaturman tai muun vaaran uha
tessa. On tietysti luonnollista, että tällai
sessa työmuodossa ei lainsäännöksi!llä voida 
työaikaa määritellä ja rajoittaa, vaan sen 
määräävät ulkoiset olosuhteet. 

Käsillä olevan lakialoitteen tarkoituksena 
on, niinkuin jo viittasin, puuttua tuohon 
siirtotyöhön. Nyt laissa ei ole määräystä 
siitä, miten pitkään työntekijää siis yhtä
jruksoisesti voidaan velvoittaa työskentele
mään, joka aika sitten hänelle luvataan 
myöhemmin hyvittää takaisin. On lukui
sasti sellaisia esime.rkkejä, että työ on jat
kunut y'htäja:ksoisesti jopa 16 tuntia ja trul
löin tietysti käy niin, että jo kahden viikon 
aikana tulee käytetyksi se neljän viikon 
työaikasäädös, jossa määrätään 192 tun
nin työaika. Ja jotta tätä ei ylitettäisi, 
niin txönantaja on menetellyt niin, että hän 
sanoo työntekijänsä irti tämän kahden vii
kon työajan päätyttyä ja hän ei saa sitä 
vapaa-aikaa, jonka hän aikaisemmalla työs
kentelyllään jo on ansainnut. Tällaisia lain 
kiertämisiä on sattunut useimmissa meidän 
suurista satamistamme erikoisesti Koivis
tolla ja Uuraassa ja esim. Turun sata
massa on nostokurkien käyttäjillä juuri tä
mäntapainen työsäännöstely nykyään käyn
nissä. On tapahtunut niinkin, että sielllä 
on nostokurjen käyttäjä ollut työssä 18: kin 
tuntia ja hän saa hyvityksen ylityöstä jos
kus myöhemmin, kumminkaan haluamaansa 

ajan kohtaa hän ei voi itse määrätä, vaan 
sen määrää työnantaja ja vielä useasti niin, 
että työntekijän on kumminkin tultava työ
paikalle tiedustelemaan, onko nyt työtä vai 
ei. Mikäli ei ole, niin hän saa olla va
paana, mutta mikäli työtä on, niin hänen 
on työhön ryhdyttävä välittämättä siitä, 
kuinka pitkä lepoaika on työtä edeltänyt. 

Tässä aloitteessa ehdotetaan, että työ
aikaa voidaan siirtotyönä jatkaa yli 8 tun
nin, mutta ei yilittää 12 tuntia, koska pide
tään 12 .tunnin työaikaa jo täysirn ,riittä
vänä. Kun :käy;täntö on osoittanut, etbä 
näitä lain rikkomuksia tai lain kiertämisiä 
on pääasiassa sattunut juuri satamatöissä, 
siis lastaus- ja purkaustöissä, niin aloit
teessa ehdotetaan, että nämä poistettaisiin 
laissa määrätyistä 4 viikon poikkeukselli
sista työmuodoista ja siirrettäisiin siis kah
den viikon työjaksoon, jolloin siirtotyö
aika on tasattava jo kahden viikon ku
luessa. Käsitykseni mukaan lain kiertämi
set tämän muutoksen kautta tulevat huo
mattavasti vaikeammiksi. 

Kun valiokunta käsitteli asiaa, niin siellä 
lukuisten asiantuntijain joukossa kuultiin 
m. m. työnantajain puolelta asiantuntijana 
heidän luottamusmiestään varatuomari Vik
mania. Hän sanoi, ettei ehdotettu lain 
muutos vaikuta työoloihin työnantajaliit
toon kuuluvien työnantajain työmailla. Ja 
myöskin aloitteentekijäin saamien tietojen 
mukaan pääasiallisesti näin on. Työnanta
jaliittoon kuuluvat satamatyönantajat var
sin harvoin ovat lrukia kiertäneet. Se oli 
harvinaista pula-aikana ja näyttää olevan 
vielä harvinaisempaa nykyään. Mutta sen 
sijaan ovat työmääräJltään vähäpätöiset sa
tamatyönantwjat näihin väärinkäyWksiin 
ryhtyneet. Tämän myönsi, kuten sanottu, 
työnantajaliiton luottamusmies, jota valio
kunnassa kuultiin. Validlmnta, ehdottaes
saan lakialoitteen ihylättäväksi, perustelee 
menettelyään sillä tiedolla, että on saanut 
kuulla hallituksen joskus tulevaisuudessa 
puuttuvan tähän 8 tunnin työaikalakiin, 
joka va~iokunnankin ilmoituksen mukaan 
useissa kdhdin kaipaa lisäyksiä ja selven
nyksiä. Kun nyt kumminkaan ei ole min
käänlaista tietoa siitä, milloin ja minkälaa.
tuisena kenties hallitus esitytksen a;siasta 
antaa ja kun valiokunna;ssa ei voitu esittää 
minkäännäköisiä asiallisia perusteita tämän 
aloitteen hylkäämiseksi, niin käsitykseni 
mukaan olisi täysi syy eduskunnalla päätyä 
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asiassa myönteiseen tulokseen. Samalla kun 
tämä llakialoite turvaisi työntekijää sellai
sia työnantajia vastaan, jotka tahtovat ja 
pyrkivät lakia kiertämään, niin se myöskin 
samanaikaisesti suojaisi kunnollista työnan
tajaa, t. s. vapauttaisi kunnollisen työnan
tajan niistä aiheettomista syytöksistä, joita 

vaisuudessa ·esittämiä 8 tunnin työaikalain 
muutoksia, niin pyydän, herra puhemies, 
ehdottaa, että käsittelyn pohja!ksi otettai
siin työväenasiainvaliokunnan mietintöön 
liittämäni vastalauseen mukainen lakieh
dotus. 

nyt, lakia kiertämään pyrkivien työnanta- Sosialiministeri J a n h on en: Herra pu
jain menettelyä yleistäen, kohdistetaan hemies! - Työaikalainsäädännön uusimi
työnantajakuntaan kokonaisuudessaan. Näin nen on pidettävä kysymyksenä, jonka rat
ollen meillä on esillä lakialoite, jota tosi- kaisemiseksi on Tyhd:yttävä toimenpiteisiin. 
asiffi'lisi:hla syiihlä ei sen paremmin vasem- Ei ole asianmukaista, että laista, joka on 
mistolla kuin oikeistollakaan ole mitään näinkin kauan ollut voimassa, täytyy toi
syytä vastustaa, vaan päinvastoin sen hy- meenp1anoa varten vuosittain myöntää yl!Eli
väksymisellä saataisiin aikaan terve järjes- siä poikkeuksia. Sitäpaitsi on 8 tunnin työ
tely työmaiLla, erikoisesti mikiHi se koskee aikalaki laadittu kiireessä ottamatta huo
nykyisiä oloja satamissa. mioon käytännössä esiintyviä tapauksia, 

La1kialoitteessa puhutaan 2 § :stä, jota mistä johtuu, että sen soveltamisessa yhä 
tähän saa\lllia olen lkäsi•teillyt, lja josta aloit- edelleen esiintyy tulkintavaikeuksia. Näin 
teessa ehdotetaan sii11tomuotokäsite siir- arkaluontoisena alalla ovat ne omiaan kiih
rettäväJksi kokonaan uuteen 2 a §: ään dyttämään mieliä ja 11Jerättämään tyyty
ja :lisä1{si eihdotetaan myöskin muutoksia mättömyyttä. Myöskin sentähden olisi syytä 
3 ja 4 §: ään, ja ne johtuvat yksinomaan uudistaa puheenaolevat säännökset, että ne 
siitä, että 2 a §: n rimuttaminen edellyttää saataisiin samaan lakiin ja säännösten so
ainoastaan pykälämerkkien muuttamisen veltamisala tulisi tarkistetuksi. 
seuraaviin lain kohtiin. Sensijaan 9 §: ään Yleisen työaikalainsäädännön yhteydessä 
kiinnitetään huomiota asiallisessa korjaus- kaipaa selvitystä erityisesti myöskin kysy
pyrkimyksessä kui.tenkin si·ten, että 1 mom:n mys työajan järjestämisestä valtion töissä. 
korjaus siinäkin on muodollinen. Nykyi- Ne poikkeukset, jotka valtioneuvosto vuo
sessä laissa nimittäin sanotaan, että työn- sittain 8 tunnin työajasta anm:ltun lain voi
antaja olkoon kielletty pidentämästä tässä maantulosta alkaen on myöntänyt sanotun 
laissa säädettyjä työaikoja antamalla työtä lain säännöksistä, ovat sisältyneet kahteen 
kotona tehtäväksi. Tämä ei nyt ole kun- valtioneuvoston päätökseen, joista toinen 
nollista suomen kieiltä. Pykälässä puhu- k~ee työaikaa kookeytymättömässä työssä, 
taan yksinomaan työnantajasta, sekin kie- toinen määrättyjä työaloja sekä eräitä val
lellisesti väärässä muodossa: työnjohtajaa tion laitdksia. 
ei lainkohtaan sisällytetä, ja sekin on anta- Mitä tulee keskeytymättömän työn vaa-
nut aihetta erimielisyyksiin. timiin poikkeuksiin 8 tunnin työajasta, joh-

Pykälän 2 momentissa tahtovat aloitteen tuvat ne teknillisistä syistä, jotka pakotta
tekijät kokonaan kieltää sen mahdollisuu- vat pitämään työn käynnissä läpi viikon 
den, että lakia kiertäen voitaisiin työntekijä ka:itkkien vuorokausien, pyhäpäiviä eräissä 
säännöllisen työajan päätyttyä velvoittaa tapauksissa 'lukuunottamatta. Sellainen ta
työskentelemään kotona, tai jossakin varsi- paus on m. m. tämän vuoden aikana s>at
naisen työpaikkansa u1kopuolel1la. Sellaista tunut, kun Kymi~Osakeyhtiö sai oikeuden 
on tapahtunut. Siitä on langetettu rangais- uuden paperikoneen asentamisen johdosta 
tustuomioita. Mutta työnantajat ovat väit- pitäiä ·vuoden 1936 aikana 50 sanotun teh
täneet, että lain sä.ännös siinä suhteessa taan korjauspajan työntekijää ylityössä 
on epäselvä. Ja senvuoksi aloitteentekijät 150 tuntia yli työaikalain 3 §:ssä sallitun 
pyrkivät sen lakisäännöksellä selventämään, määrän siten, että enintään 36 tunti'a yli
jotta se ei olisi erimielisyyksien aiheena. ' työtä tehtiin kahden viikon aikana. Ellei 

Kun käsitykseni mukaan tämä ehdotettu · tätä olisi järjestetty, olisi ulkomaisen työn
lain muutos ja lisäys on omiaan työoloja johdon alainen konemontteeraus käynyt 
suojaamaan ja olosuhteita selventämään ja vaikeaksi, jopa ylivoimaiseksi, ja toisaalta 
kun sen hyväksyminen ei voi millään ta- pidettiin myöskin tärkeänä, että sen kautta 
vaJJ!a estää hallituksen mahdollisesti tule- kotimaiset työntekijät olisivat perinpohjin 
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tutustuneet tähän monimutkaiseen konee
seen. 

Kun laissa ei ole 'erikoissäännöksiä tällai
sesta työstä, on asia ollut järjestettävä 
poik!keussäännöksin, joita on annettava 
edelleenkin, mikäli lakia ei muuteta. Näi
den poikkeusten myöntämisestä on työaika
lautakuntakin, jonka 'kanll'anottoon mietin
nössä viitataan, josta on otettu aikaisemmin 
selvää, ollut yksimielinen. 

Toinen valtioneuvoston puheenaolevia 
poikkeuksia koskeva päätös, asettaa lain 
ulkopuolelle seuraavat työt: Yksityisten 
asuin- ja talousrakennusten rakentaminen, 
korjaus ja kunnossapito maalla; välittö
mästi metsänhoidon yhteydessä suoritetta
va,t raivaus-, perkaus- ja kuivaustyöt; m~t
sän- ja halonha:kkuu; puutavaran ajo sekä 
puutavaran lauttaus ja uitto, paitsi laut
tausväylän varsinaisilla ,erottehl-paikoilla. 
Kuten huomataan tästä luettelosta, ovat 
nämä työt selltaisia, joissa työaikaan huD
mattavasti vaikuttaa vuodenaika ja olosuh
teet, joissa ne suoritetaan. Kun työaikaa 
maataloudessa ei ole säännöstelty enempää 
kuin kotitaloudessakaan, ei tämänlaatuisia 
töitä voitane ilman muuta saattaa 8 tunnin 
työaikalain alaiseksi. 

Mitä tulee 8 tunnin työajan noudattami
seen valtion töissä, on poikkeussäännöksiä 
vastaan esitetty huomautuksia ja myönnet
tävä on, että va1tion tulisi niillä aloilla, 
joissa se on mahdollista eikä toisaalta ai
heuta aiheetonta työvoiman lisäämistä, so
veltaa voima,ssaolevaa lakia. Poikkeuksia 
onkin ryhdytty supistamaan. Niinpä posti
ja lennätinlaitoksen työntekijöistä ovat ny
kyisen lainalaisia 1ennätinosaston alaiset 
sekä postiosaston autopajoissa työskentele
vät työntekijät. Niinikään on lainalaiseksi 
saatettu eräät tullilaitokseen kuuluvat työn
tekijäryhmät, jotka aikaisemmin olivat lain 
ulkopuolella. Kun eduskunta kuluvaa 
'vuotta varten oli myöntänyt l'autatielaitok
seUe 4 miljoonaa markkaa 8 tunnin työajan 
käytän;töönottamiseksi valtion rautateillä 
entistä suuremmassa määrässä, rajoitettiin 
poikkeuksia rautatieläisiin niin, että lain 
t1tkoptiolella ovat nykyisin pumppukoneen 
käyttäjät, asemamiehet, vahtimiehet ja näi
den: toimihenkilöiden t•ehtäviä hoitavat yli
rnääräiset toimenhaltijat ja alokkaat. Kun 
osa:1la mainituista rautateiden toimihenki
löistä efektiivinen työaika on verraten ly
hyt ja muu osa ajasta on vain valmiinaoloa, 

ei heidän työaikaansa voida ilman muuta 
lyhentää 8 tuntiseksi, vaan täytynee siitä 
·antaa erikoismääräyksiä. Sama koskee myös 
eräitä muita valtion laitoksia. 

Mitä vihdoin tulee vankeinhoitolaitokseen 
on hallitus esityksessään 1937 vuoden tulo
ja menoarvioksi suunnitellut, että siirtymi
nen lyhyempään, 192 tuntia neljän viikon 
aikana, työaikaan olisi toimeenpantava vä
hitellen kolmen vuoden arkana ja sitä var
ten on ensi vuodclrsi ehdotettu menoarvioon 
1 miljoonan markan määräraha. 

Niinkuin alus•sa huomautin, asiaan on 
edelleen kiinnitettävä huomiota ja hallitus 
on päättänytkin asettaa komitean tätä :asiaa 
valmistelemaan valtioneuvoston lähempien 
määräyst'en puitteissa ja siitä aikanaan eh
dotuksia tekemään. 

Ed. R e i n i k a i n e n: Ed. Saarinen 
kosketteli puheessaan m. m. lastausoloja 
Uuraassa. Se mitä hän puhui ei pidä ollen
kaan paikkaansa. Uuraan työläiset nimit
täin viime keväänä itse joukkotoimintansa 
avulla poistivat nämä epäkohdat. Ne teki
vät lakon kuten muistatte - ja se lakko 
päättyi työläisten voittoon (Vasemmalta: 
Eikös Vihtori K:osolan joukotkaan voineet 
mitään 1). Ei sinne Vihtori Kosolan jouk
kojen ole hyvä mennä. 

Mitä sitten tulee itse työnantajiin, niin 
ainakin siellä Itä~Suomessa työnantaj·at oli
vat yksimieli.siä näistä toimenpiteistä. Ei 
siellä ollut kahta luokkaa, kuten ed. Saari
nen sanoi, niin kutsuttuja huonoja työn
antajia ja hyviä työnantajia. Karkki olivat 
samanlaisia. 

Ed. 'Vainio: Kannatan ed. Saarisen 
tekemää ehdotusta. 

Ed. S a a r i n e n: Ei suinkaan ole tar
koitus asioita johtaa siihen, että lakkotie 
on ainoa mahdollinen, jolla voidaan saada 
työmaille Kunnollinen työjärjestys, kuten 
ymmärsin 'ed. Reinikaisen lausunnosta. 
Luulenkin tarkoituksena vasemmistolla ole
van nimenomaan •sen, että voitaisiin edel
leen säilyttää mahdollisuus käyttää satama
työoloja jonkunlaisena ikiihoitusvälineenä 
epäkohtia sanomalehdissä alleviivaten . ja 
yleistäen. ,Sosialisti'' kirjoittaa viime ldka
kuun 19 päivän numerossaan työoloista eri· 
koisesti Y'kspihlajassa tavalla, josta esitän 
pienen lainauksen. ,Minkäänlaisia sopi:muk-
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sia ylityöstä ei ole eikä siitä myöskään mi
tään lainmääräämiä korvauksia suoriteta 
eikä yksikään työläinen uskalla niitä edes 
esittääikään maksettaviksi. He pelkäävät 
armotonta työstä Broittamista ja työnanta
jien mustiin kirjoihin joutumista.'' Otsak
keerra on ,Satamatyöläisten työolot ovat 
erittäin kurjat'' ja tähän sisällytetään ja 
yleistetään oloja myöskin meidän muissa 
satamissamme. Jompikumpi ei pidä 'paik
kaansa, joko ed. Reinikaisen täällä esittämä 
lausunto taikka ,1Sosia1istin'' kirjoitus. 
Molemmat eivät voi olla oikeita. 

. Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: K·eskustelun kulue,ssa Olt 

ed. Saarinen ed. W ainion kannattamana 
ehdottanut, että ·eduskunta hyväksyisi käsit
telyn pohjaksi työväenasiainvaliokunnan 
mi:etintöön liitetyn vastalauseen. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. Saarisen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy käsittelyn pohjaksi suu
ren va:li6kunnan Bhdotuksen, äänestää 
,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on .ed. Saarisen 
ehdotus hyväksytty. 

Puh e m i •e s: Äänestyksessä on annettu 
149 jaa- ja 14 ei-ääntä, 1 tyhjä; poiss~ 35. 

Edusikunta on siis 'kä·sittelyn pohjaksi 
hyväksynyt suuren valiokunnan ehdotuk
sen, 

Eduskunta yhtyy suuren valiokunnan 
ehdotukseen ·lakiehdotuksen hylkäämisestä. 

Asian toinen käsittely julistetaan päätty
neelksi. 

5) Ehdotus laiksi väkijuomista annetun lain 
muuttamisesta. 

EsiteUään talousvaliokunnan mietintö 
n:o 1 ja otetaan ensimma1seen 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen Bsitys n:o 38, joka sisältää 
yll~mainitun lakiehdotuben. . 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
talousvaliokunnan mietintö n: o 1. 

Keskustelu: 

Ed. J o v e r o: Herra puhemies! - Sil
loin jo, kun nyt käsiteltävänä oleva väki
juomalain muutosehdotus eduskunnalle esi
teltiin ja lähetettiin talousvaliokuntaan 
lausunnon antamista varten, niin kiinnitti 
täällä huomiota tehtyihin ehdotuksiin ed. 
Lumme ja mainitsi erikoisesti ·esityksensä 
yhteydessä siitä, mitenkä tehdyt ehdotukset 
ovat ristiriidassa e6koisesti sen pBriaatteen 
kanssa, joka tuodaan julki väkijuomalain 
5 pykälässä ja jossa sanotaan, että väki
juomaliike on järjestettävä sit·en, että sa-
malla kuin estetään laiton liike, vä:kijuo
mien käyttöä supiStetaan mahdollisimman 
vähään sekä juoppoutta ja sen turmiollisia 
vaikutuksia ehkäistään. Talousvaliokunta
kin viittaa mietinnössään samaiseen seik
kaan ja muutenkin on valiokunnassa ha
vaittu, etteivät ehdotetut muutokset ole 
kokonai·suudessaan suinkaan polttavan tar
peen vaatimia. Tuntuu myös siltä, kun 
silmäilee valiokunnan mietintöä, että siellä 
ollaan oltu tietoisia siitäkin, ettei tehdyn 
ehdotuksen tarkoituksena ole ollut vain joi
denkin muodollisten ja joidenkin vähämer
kityksellisten lainkohtien muuttaminen, 
vaan selvästi sen periaatteen seuraamintm, 
jota erinäisten piirien taholta ollaan niin 
moneen otteeseen meidän maassamme viime 
vuosien aikana käytäntöön suositeltu. Ja 
tämä periaate on, kuten meille kaikille on 
varsin hyvin tunnettu, se, .että uskotaa.n 
yleensä sellaisten toimenpiteiden avuna, 
jotka tavalla tai toisella edistävät n. s. mie
dompien alkoholijuomien käyttöä, samalla 
vai'kutettavan terveesti ja jopa suorast·aan 
rairtistuttavasti meidän kansaamme. rSem
moinen aja;tus on !kuitenkin monet kBrrat 
tieteelliselläikin pätevyydellä, puhumatta
ka;an käytännöllisen elämän.antmriien koke
muksien perusteella, osoitettu tältäkin pai
kalta kestämättömäJksi, jonka vuoksi en 
omasta kohdastahi tunne tarvetta tähän 
puoleen Brikoisesti kajota. 

Ken on vaivautunut tarkastelemaan teh~ 
tyjä lainmuutosehdotuksia, on varmasti tul" 
lut vakuUJtetttksi siitå, että niiden avmla tah~ 
dotaan nyt - tosin hieman peitetyssä: . muo~ 
dossa - uittaa lävitse ehdotus, j.ost11~ sa• 
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malla muodostuisi jonkinlainen periaatteel
linen päätös, joka toteutuneena tulisi suu
resti lisäämään miedompien a1ikoholijuomien 
käyttöä maassamme ja erikoisesti matkus
tavan yleison piirissä, ja jota varmasti 
- me voimme olla siitä vakuutettuja 
tulevaisuudessa tultaisiin käyttämään tu
kena tällaisia ky~Symyksiä eduskunnassa 
käsiteltäessä ja niitä ratkaistaessa. Ja alle
kirjoittanut ei ainakaan näe, ja minä uskon 
vakaasti, ettei yleensä se raittiusväki, joka 
on hiema:n toise'lla linjalla kuin mitä aloit
teen tehnyt hallitus ·tuntuu olevan, näe mi
tään asiallista tarvetta, joka puhuisi pu
heenaolevien ehdotusten puolesta. Ja lu
valla sanoen, tuntuu siltä, kun silmäilee 
aloitetta, että hallituksenkin piirissä ollaan 
oltu tietoisia ehdotuksen onttoudesta, sillä 
perusteluihin ei ole saatu ensinkään va-~ 
kuuttavaa sävyä. Ne ovat eräiltä osiltaan 
etenkin aivan pel'l{'kää veruketta. Niin on 
asianlaita, varsinkin väkijuomalain 30 §:n 
1 momentin 3) kohtaan esitetyn muutoksen 
laita, jossa kohdassa säädetään, että malla:s
juomien j·a viinien anniskelemiseen rauta
teiden ravintolavauunissa voidaan saada 
lupa vain vissin aterioimisvelvollisuuden 
yhteydessä. Nyt tahdottaisiin saada mai
nittujen alkoholijuomien tarj·oi'lu vapaaksi 
puheenaolevissa paikoiS~Sa tuosta muka pa;l
jon hankaluuksia aiheuttaneesta aterioimis
pakosta. Tällaiselle toimenpit·eelle antavat 
- • väitetään - aihetta ne kokemukset, 
joi·ta oNaan mankustav:an yleisön 'keskuu
dessa ja varsinkin ulkomaalaisten matkaili
joiden piireissä tehty. On kuitenkin ylei
s.esti tunnettu, ettei aterioimisvelvollisuus 
väkijuomien käytön yhtenä ehtona ole suin
kaan mikään toisarvoinen, sillä pienikin 
ateria vaikuttaa aina ehkäisevästi väkijuo
mien tehoon. Tosin tämä aterioimisvelvolli
suus on käytännössä muodostunut maas
samme kovin vä:hämerkitykselliseksi, aivan 
liian heikoksi esteeksi yhä voimakkaam
ma:ksi käyneelle miedompien juomien suo
simiselle. Ruokailuannoksethan ovat meillä 
ylen halpoja eikä .laissa ole myöskään sää
detty sitä, että alkoholijuomien tarjoilu 
voisi tapahtua vasta edellytetyn aterioimis
velvollisuuden tapahduttua. Tästä onkin 
johtunut, 'kuten hallituskin perusteluissaan 
toteaa, että ateriat voivat jäädä ja usein 
jäävätkin kokonaan nauttimatta. Jos näin 
tapahtuu, niin antaa!ko se sinänsä aihetta 
esitetyille muutoksille. Minusta se ei tee 

sitä vähäisimmässäkään mä·ärässä ja luott
nollisemmilta ja johdonmukaisemmilta täl
laisessa tapauboosa tuntuisivat ehdotukset 
aterioimisvelvollisuuden tiukentamisesta. 
Mutta sellaisestahan ei nyt tässä yhteydessä 
ole kysymys. 

Mitä erikoisesti tulee ulkomaalaisten mat
kailijoiden tyytymättömyyteen nykyistä 
alkoholijuomien myyntijärjestelyä kohtaan 
maassamme, ei senkään pitäisi antaa aihetta 
esitetyille muutdksille. Ensiksikin tämä 
matkailu on suhteellisen pientä verrattuna 
maassamme tapahtuvaan matkailuun yleensä 
ja toiseksi on huomioitava sekin seikka, 
että yleensä niissä maissa, joista matkailu 
tänne etupäässä suuntautuu, on rahan
kurssi meidän valuuttamme nähden edulli
nen matkailij.oille, joten alkoholijuomien 
käyttö, kuten yleensä muukin elämä maas
samme, tulee heille varsin huoke8!ksi. Ja 
olipa asianilaita sitten miten tahansa, rait
tousväen ja varsinkin sosialidemokraattisen 
raittiusväen kanta on se, ettei meidän pidå 
lähteä sille tielle, jota jo kylläkin tuo
mionsa saanut hallitus viittoilee. Sillä jos 
ei esimerkiksi mielenkiintoa mwa tamme 
kohta8in matkailumaana saada muulla ta
voin y'lläpidety'ksi kuin julistamalla, että 
alkoholijuomia saa rajattomasti kaikkialta, 
niin ei ainakaan allekirjoittanut halua olla 
edistämässä niin ,horjuvalle'' kannalle 
pohjautuvaa matkailua. Sillä tällöin mi
nusta meidän maatamme ja meidän kan
saamme mainostetaan ei vain moraalisesti, 
vaan myös 3!Sia:llisesti tuomittavana tavalla. 
Minusta ei siis nykyjään voimassa olevan 
väkijuomafain puheenaolevassa kohdassa 
ole sellaisia varjopuolia, jotka antaisiva;t 
aihetta tehdylle ehdotukselle. Ja tämän 
lainkohdan hyvänä puolena voidaan pitää 
juuri sitä, että se laatunsa vuoksi on 
omiaan jonkin verran estämään juopottelua 
ravintolavaunuissa, koska ateriat asiallisesti 
koroittavat jokaisen nautitun alkoholimää.
rän hintaa ja hintapolitiikallahan voidaan 
ratkaisevasti aina ehkäistä alkoholijuomien 
käyttöä, jos vain on siihen kyllin suuresti 
meillä halua. 

Valitettllivasti näyttää myös si1tä, etteivät 
ehdotuksen tekijät ole ensinkään vaivautu
neet ajattelemaan niitä mitä moninaisimpia 
seurauksia, joita tuo muodollisesti ehkä hy
vinkin pieneltä ja vähämerkityksel'liseltä 
näyttäNä muutosehdotus ikäytännöllisessä 
elämässä tulisi aiheuttamaan. .Julistetaan 
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vain optimistisella varmuudella, .että näyt
tää vamin todennäköiseltä, että vaikka 
aterian tilaamisen pakko ravintolavaunuista 
poistettaisiinkin, järjestyshäiriöitä ei maini
tusta väkijuomien anniskelusta tulisi aiheu
tumaan. Minusta moinen profetoiminen on 
kuitenkin vähintään ennenaikaista, sillä 
asiaUisesti katsottuna ei pitäisi olla suin
kaan mahdollisuuksien rajojen ulkopuolella 
yleisen järjestyksen heikkeneminen junissa, 
jos laikiehdotus tulisi hyväksytyksi. Sillä 
onhan se miedompien juomien hinnan alen
nus, johon minusta ehdotuksella pyritään, 
omiaan lisaämään juopottelua puheenaole
vissa paikoissa ja näin myös tekemään ylei
sen matkustusturva'llisuudenkin maassamme 
kyseenalaiseksi; puhumattakaan siitä, josta 
jQ edellä olen lausunut mielipiteeni, että 
moisilla toimenpiteillä suuresti edesaute
taan mietoudessaan turmiollisten alkoholi
juomien käyttöä, joka muutenkin on jo 
maassamme saavuttanut niin suuren laa
juuden, ettei sitä enää valtion toimenpi
teiUä pitäisi edistää. Ha'llitus ehdottaa 
muutettavaksi samaisen pykälän ja samai
sen momentin 4) kohdan sikäli, että Petsa
mon kunnan alueen vesistöissä purjehtiville 
matkustaja-aluksille myönnettäisiin oikeus 
tarjoilla matkustajille myös miedompia vä
kijuomia siten) kuin laki nyt säätää niistä 
matkustaja~alu'ksista, jotka liikkuvat useam
pien kuntien vesistöitlä. Talousvaliokunta 
näkyy puoltavan tämän ehdotuksen hyväk
symistä sanoen, että jos Petsamon kunnan 
erikoisasemaan 'Olisi aikanaan laikia laadit
taessa tullut kiinnitetyksi huomiota, niin 
olisi todennäköisesti asia jo silloin järj-es
tetty nyt ehdotetuna tavalla (Eduskun
nMta: Petsamossa on kylmä!). On kylläkin 
myönnettävä, että Espanjassa (Eduskun
nassa naurua), että Petsamossa on 'kylmä !' 

i1ma ja Espanjassa luonnollisesti kuuma -
on kylläkin myönUJettävä, ettei tämä muu
tosehdotus ole niin suurimerkityksellinen 
kuin ensinnä mainittu, sillä sehän koskee 
vain yhtä kuntaa, joka on tähän asti ollut 1 

poikkeusasemassa. Minusta ei kuitenkaan J 

ole syytä tätäkään ehdotusta hyvä!ksyä, i 
koska toivon, että maassamme 'kohdakkoin 
päästään olotilaan, jolloinka alkoholijuo
mien tarjoilu niin ravintolavaunuissa kuin 
mattkustaja.;a:luksissa!kin saadaan kokonaan 
kielletyksi, sillä ne jos mitkään ovat sel
laisia paikkoja, joissa ei pitäisi alkoholi
juomia käyttää. Toivonkin, että suuressa 

valiokunnassa, johon asian käsittely nyt 
siirtyy, kiinnitettäisiin tähän seikkaan eri
koisesti myös huomiota. 

Väkijuomalain 78 §:ään ehdotetut muu
tokset ovat vain muodollista laadultaan, 
joten ne voidaan sinänsä hyvä!ksyä. Suo
sittelen siis suuren valiokunnan hyväksyt
täväksi talousvaliokunnan mietinnön muilta 
kohdilta paitsi siltä, joka koskee Petsamon 
kunnan vesistöillä liikkuvia matkustaja
aluksia. 

Ed. Vaara m a: Herra puhemies! Kun 
hallitus on esittänyt väkijuomista 9 päi
vänä helmikuuta 1932 annetun lain 1 mo
mentin 3 kohdan muutettavaksi siten, että 
ravintolavaunuissa saisi väkijuomia muu
tenkin kuin aterian yhteydessä, niin on 
hallitus erityisesti vedonnut siihen, että 
u:Ummaalaiset matkustajat ovat olleet ny
kyiseen järjestelyyn hyvin tyytymättömiä. 
Se voi olla hyvin mahdollista, ja tietenkin
hän ulkomaalaisia matkustajia on kaikin 
puolin koetettava hyvin kohdella, mutta ra
jansa on siinäkin. Täytyy u1komaalaisten 
tietää se, että maassa maan tavalla. Kun 
me suomalaiset menemme ulkomaille, niin 
ovathan ne tietenkin meille hyvin kohte
Eaita, mutta en minä ainakaan ole havain
nut, että ne meidän toivomuksiamme lähes
kään kauttaaltaan tyydyttävät. Kyllä mei
dänkin ulkomailla on totuttava heikäläisiin 
tapoihin. Sen takia minusta ei ainakaan 
tässä asiassa tarvitse nyt ulkolaisia ottaa 
ennen kaikkea huomioon. Tämä on minusta 
enemmänkin jonkinmoinen ,sisäpoliittinen' • 
kysymys ja tässä on katsottava lähinnä 
meidän kansan etua. 

Talousvaliokunta on minusta aivan oikein 
tässä esittänyt sen näkökannan, että jos 
väkijuomia ruvetaan aivan Uiian helposti 
tarjoilemaan ravintolavaunuissa, niin väki
juomien käyttä,jät anastavat nuo ravintola
vaunut niin, että muut ihmiset eivät sinne 
pääse. Se on varmaankin totta. Ja olisi
han ikävää muihin matkustajiin nähden, 
että heiltä estettäisiin kahvin, teen ja mui
den virkistysjuomien saanti. Sitä paitsi 
ainakin: allekirjoittaneen mielestä meidän 
junissa on nykyisin aivan riittävästi ja 
liikaakin niitä matkustajia, jotka ovat 
enemmän tai· vähemmän väkijuomien lii
kU:ttamia. Esimerkkejä siitä näkee junis· 
samme tuon tuostakin, ja se on hyvin vas
tenmielistä. Allekirjoittaneen nuorison kas-
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vattajana ja opettajana on hyvin vaikea 
mennä puoltamaan sellaisia toimenpiteitä, 
jotka juoppoutta tavalla tai toisella edistä
vät. Pikemmin minä kannatan niitä, jotka 
s.itä vähentävät, s~llä ei suinkaan se nyt ole 
kasvavalle nuorisolle, jota myös paljon on 
junissa· mukana, mitään ylentävää nähdä 
hoipertelevia ja puolijuopuneita ihmisiä. 
Sitä paitsi silloin tällöinhän saa makuuvau
nuunkin henkHön, joka on siinä määrin 
,mkutet.tu ", ettei tahdo oi!kein 1pysyä pys
tyssä. Pari vi:i!k!koa sitten, kun minä sisä
Suomesta tulin tänne, niin minä huomasin 
hämmä:sty:ksekseni, että minulla oli sellai
nen matkatoveri, joka ei pysynyt pys
tyssä muuta kuin pitämällä ovenpielistä 
tai seinistä kiinni eikä sittenkään tahtonut 
pysyä (Ed. von Frenckell: Oliko hän ra
vintdlavaunussakin 1). Sitä en tiedä, mutta 
tämän kerron huomauttaakseni siitä, mi
tenkä paljon päihtyneitä meillä nyt on. 
Mutta onneksi konduktööri oli siksi kohte
lias, että hän toimitti tuon ,toverin" jo
honkin viereiseen osastoon, joten allekirjoit
taneen ei tarvinnut hänen tuottamistaan 
häiriöistä kärsiä. 
• Sitten täällä ehdotetaan myöskin sitä 
muutosta, että Petsamon kunnan alueella 
liikennöivissä matkustaja-aluksissa voitai
siin väkijuomia tarjota. En minä käsitä 
myöskään siihenkään olevan mitään riittä
viä syitä. Täällä kyllä huomautettiin, että 
Petsamossa on viileä 1lma. Me edustajat 
olemme saaneet matkoillamme sen kokea, 
mutta kyllä siellä siitä viileästäkin ilmasta 
aivan hyvin selviytyy käyttämättä väkijuo
mia ja vielä paremminkin, kun ei niitä 
käytä. Siis vaikka minä muuten talousva
liokunnan esitystä kannatan, niin en minä 
nyt tässä Petsamon asiassa voi sitä kannat• 
taa, vaan olen sitä mieltä, että tämä laki 
säilytetään toistaiseksi entisellään eikä 
tehdä siihen mitään muutoksia. Ainoa, 
jossa voisin talousvaliokuntaa kannattaa 
on se, että väkijuomalain 78 §:n 4 momen
tissa oleva viittaus saman pykälän 2 mo
menttiin muutettaisiin viittaukseksi saman 
pykälän 3 momenttiin, koska tämä on huo
mattu vi!lheeksi. Siis virhe on korjattava. 
Ja olen yleensä sitä mieltä, että suuri va
liokunta asettuisi sille kannalle, että tässä 
väkijuomalaissa ei tehtäisi mitään muutok
sia eikä huojennuksia väkijuomien käytän~ 
töön nähden. 

·-·--- ---------- -------------

Ed. R e i n i k a i n e n: Kuten tunnet· 
tua, tehtiin kieltolain aikana useasti muu
toksia meidän aJlkoholilainsäädäntöömme. 
Yhä vuosi vuodelta kehittyvä salakuljetus 
ja luvaton alkoholin anniskelu sai aikaan, 
että 'lainsäätäjän oli silloin pakko koetella 
taistella näitä väärinkäytöksiä vastaan myös 
lainsäädännön avulla. Mutta myös nykyi• 
sen lainsäädännön aikana, väkijuomalain 
aikana on tavallisesti hallitus jo tehnyt 
useampia kertoja esitY'ksiä lainmuutoksiksi. 
Minun käsittääkseni ei pitäisi mennä teke
mään muutoksia nykyiseen väkijuomala
kiimme - pitäisi jonkun aikaa katsoa, mi
ten se vaikuttaa - muutoin kuin erittäin 
vakavien asianhaarojen vallitessa, ja sellai
sia ei ole ollut olemassa. Talousvaliokunta 
on, kuten edelliset puhujat ovat huomaut
taneet, hylännyt haillituksen esityksen, mi
käli se koskee anniskelua n. s. ravintola
vaunuissa. Kaksi edellistä puhujaa on kä
sittääkseni jo tarpeeksi hyvin selostanut 
niitä periaatteita, joita myöskin valiokun
nalla oli. Mutta valiokunta on eri kan
nalla, mikäli se koskee Petsamon dioja. Kä
si.ttääkseni Petsamon oloissa täY'tyisi tehdä 
erityinen poikkeuslainsäädäntö tässäkin 
suhteessa. Minä olen vakuutettu siitä, että 
jos s1Tioin, kun alkoholilainsäädäntöä laa
dittiin, olisi ajateltu Petsamon oloja, niin 
varmasti - minä olin mukana silloin sekä 
valiokunnassa että myöskin eduskunnassa 
- niin varmasti tällainen muutos kuin ny
kyinen valiokunnan ehdotus olisi tullut hy
väksytyksi. Mehän tiedämme, että ny
kyään Petsamossa, jos tehdään matka lä
hellä olevalle Norjan ,rajallle, saa anniskella, 
jos laiva tahtoo tehdä pienen kierroksen 
kulkiessaan Heinäsaareen, niin sHI.oinkin ·on 
oikeus anniskella, mutta jos se ajaa suo
raan, niin silloin ei voi. Kun olot ovat 
tällaiset, niin jo tältä kannalta on parempi 
- valvontahan on ihan mahdoton, jos vaan 
hallutaan lakia kiertää- olisi tehtävä muu
tos. Ja minä käsitän, että tällainen muu~ 
tos on ainoastaan virheen korjaaminen. Sa~ 
manlailien · virhe· tehtiin silloin, kun väki
juomalain 78 §: ään tehtiin muutos. Esi" 
tys oli' silloin lakivaliokunnassa käsiteltä-
vänä ja kuten tunnettua lakivaliokunnalla 

· o1i rpaljon työtä ja silloin kiireessä lakiin 
tuli sellainen virhe, kuin tässä hallitus huo
mauttaa. Olisikin parempi, että näniä 
kaikki viinaiait pysytettäisiin siinä valio• 
kunnassa, missä ne koko ajan ovat olleet, 
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jolloin niihin voitaisiin kiinnitt~ä enemmä~ 
huomiota, ja tällaiset virhe~t~.m .~ah~oll~
sesti jäisivät tulematta. Mma .~ns .t~IVOI
sin että suuri valiokunta hyvaksyisi ta
lou'svaliokunnan kannan, se varmasti vastaa 
sekä raittiusnäkökantoja että myöskin elä
vää elämää. 

Ed. P o h j a n n o r o: Minä vaan aivan 
lyhyesti pyytäisin näin raittiusviikon p~ä
tyttyä ja raittiusviikon aik3:~~ olle~~a rait
tiustyöntekijänä lausua er?;~m ev~tyks~n 
suurelle valiokunnalle, etta suuri valio
kunta ei rupeaisi väkijuomalakiin tekemään 
minkäänlaisia lievityksiä ei ravintolavau
llUihin eikä myöSkään sinne Jäämeren ran: 
nalle, jossa kylmän sanota11:~ o.~ev.~n. ..~I 
kai se väkijuoma kyhnyytta pitkallekaan 
pidätä! Minä raittiuSkansaan kuuluvana 
vain 'lyhyesti tämmöisen evästyksen lausun. 

Ed. 1.~ u m m e: Yhdyn talousvaliokun
nan herra puheenjohtajan kantaan, että 
yleensä ei pitäisi l~ki~n. tehdä t~m-~?suu~
taisia muutoksia paitsi JOS on erittam pai
navia asianhaaroja siihen. Minä ihmette
len, että talousvaliokunta ja sen puheen
johtaja todella eivät ole pysyneet kannal
Iaan sillä mielestäni ei ole mitään paina
via ~yitä siihen, että Petsa~on [aivail~a s~isi 
anniskella väkijuomia. Periaatteen Ja kay
tännön pitäisi kulkea käsi kädessä. 

Ed. R e i n i k a i n e n: Kuten minä äs
keisessä puheenvuorossani huomautin, niin 
täytyy kuitenkin virhe korj~t~ silloin, ~ 
se tulee esille. Ja kuten mma huomautm, 
niin sikäli kuin se koskee oloja Petsamossa, 
se on ainoastaan virhe. 

Ed. L u mm e: Minua ihmetyttää, että 
saateta:an nimittää virheeksi sitä, että jolle
kin paikka!kunnalle ei ole myönnetty väki
juoma-rumiskeluoilkeuksia. PäinY:astoin rai_t
tiusväen kannalta se on ollut vnsas teko Ja 
se viisas päätös ·pitäisi edelleen säilyttää. 

Ed. A. H a 1 on en: Minä pyydän huo
mauttaa vain siitä, että nämä edelliset pu
hujat ovat hlmaiss~et käsiltyikse~ Petsamon 
laivan anniskeluun nähden ja on näistä 
lausunooista käynyt ·ilmi, että he ovat sitä 
mieltä, että jos :talousvali'()lkunta. olisi· 
tässä asiassa asettunut 'kielteiselle !kannalle, 

niin Petsamon Iaivassa ei olisi voitu aJLkoho
lipitoisia: juomia tarjota. Mutt~ tämä .. ?~ 
erehdys. Petsamon ilaivassa vmdaan snta 
huolimatta tarjota. väkijuomia, vaikka ta
lousvaliokunta olisikin asettunut kielteise1le 
kannalle. Se merkitsee vain sitä, että val
tion laiva pakotetaan ajamaan lain täyttä
mistä varten poikkeamaan toisessa ran
nassa, missä se ehkä muutamissa tapauk
sissa ei varsinaisella vuorollaan muuten 
l12ävisi. Minä periaatteessa olen niitten kan
nalla, j·otka eivät millään 'lailla halua laa
jentaa a1koholipitoisten juomien käyttöä? 
mutta minä en nähnyt omasta puolestam 
tässä johtavru1 tämän lainsäädännön mihin
kään tulokseen, vaikka olisikin muodolli
sesti kielletty, 'koska !käytännössä kummin
kin voidaan siellä laival'la anniskelua har
joittaa. Minun mielestäni lainsäädän~öllä 
pitäisi päästä johonkin tulokseen, etta se 
järkevästi palvelee sekä periaatteellisia 
pyrkimyksiä että ikäytän11össä voitaisiin 
lakia kiertämättä se toteuttaa. Se on mää
rännyt minun kantani tässä asiassa ja sen 
vuoksi pidän sitä tulkintaa, jonka talous
valiokunnan puheenjohtaja tääl'lä on esit
tänyt, vallan oikeana. 

Ed. Re i n l:'k aine n: Minä olen tästä 
asiasta keskustellut vasemmiston huomatta
vimman raittiusjohtajan kanssa ja hän on 
aivan samalla kannalla kuin allekirjoitta
nut, että se on vain virheen korjaamista. 

Ed. I..~ u m m e: Ed. Halosen puheenvuoro 
rait·tiusmiehen puheenvuorona olisi saanut 
jäädä !käyttämättä. Tämähän on samaa 
kuin kieltolain aikana sanonta, että jos 
laiva menee Suomen aluevesirajojen uLko
puolelle, niin siellä saa juoda vapaasti. 
Tietysti se on mahdollista. Kun mennään 
Norjan rannikolle, niin siellä saadaan, 
mutta on lain kiertämistä, jos suoma.lai11en 
laiva matkustajien juomista varten menee 
ulkomaan satamaan. Eiköhän Suomen hal
lituksella ole syytä hoitaa näitä asioita niin, 
että ·sellaista ei tapahdu. 

Ed. W i c km a n: Jag beklagar att eko
nomiutskottets betänkande icke blivit en
hälligt omfattat. Det är dock att hoppas 
att stora utskottet sk.aLl desto mer enhähligt 
förkasta propositionen, innebärande även 
alltså ett för<kastande av de föreslagna un
dantagen för Petsamo-trafiiken. 

71 
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Ed. von Frenckell: Av den syn-1 
nerligen livliga diskussionen, i detta baga
te'llärende, kunde man få det intrycket, att 
riksdagen vore benägen att återvända tili 
förbudslag.sförhållandena. J ag har därför 
anhållit om ordet för att framhå:lla, att det 
kan vara skäligen 'betydelselöst, om man i 
r.estaurantvagnar kan få alkohoi utan mat
servering. Det är en prisfråga, och då det 
ju främst är för betjänande av utlännin
gar och då den fins'ka valutan är synnerli
gen låg, är det icke så farligt, om utlän
ningar få betala det merpris, som är nöd
vändigt, förrän man får det vin eller öl 
som man önskar erhålla. 

En annan fråga är ju passagerartrafi
kens gynnande på Petsamo, där man syn
barligen icke kan erhålla v~n eller alkohoi 
utan att direkt kringgå lagen genom att 
göra en omväg så att ångbåten anlöper 
utländsk hamn. Emellertid vore det önsk
värt om alla de, som säga sig arbeta för 
nykterheten, skulle erkänna, i rättvisans 
och sanningens namn, det stora framsteg 
som ägt rum i landet ·efter det förbuds
lagen fallit. Man borde erkänna a:tt då för
budslagen föll man tog ett stort steg 
framåt för folknykterhetens främjande, 
varvid detta resultat icke bör äventyras 
genom att ånyo förbjuda alkohol'konsum
tionen på det ena ·eller andra stället. J ag 
har1 som sagt var, herr talman, anhållit 
om ordet främst :Iör att icke en utom
stående sedermera skall .tro, att förbuds
andan nu vore allenarådande i riksdagen. 

Ed. Räisänen: Hallituksen esityksen 
antam!nen tässä asiassa on ollut ilmeisesti 
erehdys, mikäli asia koskee syömäpakon 
poistamista ravintolavaunuissa silloin kuin 
väkijuomia nautitaan. Minä ihmettelen, 
että hallitus ei ole tiennyt, että alkoholi
liiklkeessä, joka meidän alkoholipolitiik
kaamme hoitelee, . ollaan jopa sillä kannalla, 
että ruokailupakkoa on laajennettava, niin 
että yleensä ravintoloissa sidotaan a}k{)holi, 
kaikki väkevämmät juomat, ruokaan. Tässä 
on minulla kädessäni alkoholiliikkeen jul
kaisu ,Alkoholiliilkkeen aikakauskirja'', 
n:o 61 joka on jaettu edustajille ja siinä 
alkoholiliikkeen hallinton~mvoston jäsen 
pankinjohtaja Arvo Linturi julkaisee ~r
tikkelin ,ruokai!lupakiko väkivi'en alkoholi
juomain anniSkj}tun ehdoksi''. Tässä artik-: 

lkelissa hän nimenomaan kokemuksista Ruot
sissa tässä suhteessa lausuu: ,Tiedustelin 
äskettäin eräältä a:siantuntijalta Ruotsin 
ravintoloitsijain suhtautum~sta ruokailu
pakkoon. Hän vastasi, ettei hän tosin 
tiedä, mitä Ruotsin ravintoloitsijat yleisön 
kuullen siitä sanoisivat, mutta että sinä 
päivänä, jolloin Ruotsissa tulisi kysymys 

· ruokailupakon poistamisesta, vaitaisi Ruot
sin ravintoloitsijat kauhistus ja paniikki, 
sillä siinä määrin rakentuu Ruotsin ravin
tolain talous ja kannattavaisuus ruuan ta~r
joilulle. '' Tämä on minun mielestäni oi
kein 'kerrottu. Ruotsissa on tosiaankin sel
lainen käsitys asiasta ja meillä alkoholiliik
keessä on, kuten sanottu, tultu myöskin 
samansuuntaiseen kokemukseen. Minä kan
natan talousvaliokunnan ehdotusta- myös
kin siinä, että Heinäsaarille menevissä lai
voissa annetaan samanlaiset anniskeluoi
keudet, jotka muilla samanlaista liikennettä 
harjoittavilla laivoilla on jo olemassa. 

Ed. Lumme: Minä en ihmettele, että 
ed. von Frenckell on tyytyväinen 'kieltolain 
jälkeisiin tuloksiin väkijuoma-.alalla. Olut
teollisuushan menee voitokkaasti eteenpäin, 
joka vuosi miljoonigga litroissa menekki li
sääntyy. 

Kes'kustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e ·e n v a l i o k u n t a a n. 

6) Ehdotus toivomukseksi asuntokysymyksen 
alalla olevien epäkohtien poistamisesta. 

Esitellään työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n:o 1 ja otetaan ainoaan käsit
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Huotarin y. m. toiv. al. n:o 85, joka sisäl
tää yHämainitun ehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
työväenasiainvaliokunnan mietintö n:o 1. 

Keskustelu: 

Ed .. · H 1i o ta r i: Minä pyytäisin ensin 
lausua tunnustukseni työväenasiainvalio
kunnaUe, ettli:.se tästä asiasta näinldn pim 
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antoi mietinniin ja vieläpä kiitoksen siitä, 
että mietintö .on yksimielinen, vaik'ka eihän 
se muuta voisikaan olla, sillä asunto-olot 
ov-at sellaisia, ettei niitä nyt voi kukaan 
eduskunnan jäsenistä ryhtyä puolustamaan. 
Minulla ei ole mitään sitäkään vastaan, että 
tutkimus, jota aloitteessamme pyydetään, 
että se ulotetaan vain niinkutsuttua edusta
vaa menetelmää käyttäen, siis ettei joka 
mö~kiä tai taloa tutki~a, vaan että otetaan 
määrätyt ryhmät tutkittaviksi, niinkin voi 
menetellä. Valiokunta mainitsee, että 
yleensä asurrto-oloja olisi tutkittava, ja 
että ensi tilassa olisi kiinnitettävä huomio 
maaseudulla oleviin asunto-oloihin, sillä 
siellä ovat asunto-olot paljon huonommat. 
Myönnän kyil.:lä sen, että olot ovat ,sellaiset, 
että asunll!ot i,tse ovat sidlä /huonommassa 
kunnossa,. ja ·että ni!iden parantamiseen on 
työtä aika paljon, mutta sielläkin pitäisi 
vielä kiinnittää huomiota siihen suureen 
väestöryhmään, nimittäin niihin, joilla ei 
ole minkäänlaista omaa asuntoa. Niinkuin 
main~taan anomuksessamme, niin on ja yli 
60,000 sellaista perheen päämiestä, joii1la ei 
ole omaa asuntoa. 

Sitten pyytäisin, että hallitus komiteaa 
asettaessaan ja sille työtä mä:ärätessään 
kiinnittäisi anomuksessamme olevaan siihen 
kohtaan huomiota, jossa juuri asumisti
heyttä pyydetään tutkimaan ja asumisti
heys on tietääkseni kaupungeissa ja asutus
keskuksissa suurempi kuin maaseudulla. 
Tärkeimpänä kohtana tässä aloitteessamme 
pidän sitä, jossa pyydetään tutkimaan ja 
ehdottamaan parannuksia siihen, mitenkä 
saataisiin suuriperheisten vähävaraisten 
asunto-olot paranemaan, miten niitä saatai
siin ·helpoitetuksi ja miten ne voitaisiin 
saada ralhoitetuiksi. Asumustiheydestä, siitä 
johtuvista haitoista minä, silloin kun se lä
hei~ttiin valiokuntaan, olen puhunut ja 
asiasta on ollut lehdissä useampia kirjoi
tUiksia, ed. Rantalan esityksessä on siitä 
myös huoma.utettu, niin et1tei minun tar
vinne tässä siihen erityisesti taDttma. Mutta 
pyytäisin hlllilituksen huomiota kiirnnittää 
siihen, ettei ainoastaan asunto-oloja tutkit
taisi, vaan myösldn asumustiheys, siMä joihtu
vat epä!kohdat 1koetettaisiin saada 1ffiorjatu:ksi 
ja ennen kaikkea vie'lä että vruhäväkisten 
suurpe:vheisten asunto-oloja ruvettaisiin pa
rai.I'J!tamaan ja että komitealle annettaisiin 
ehdotuksen .teko, doista todenperään olisi 
hjl'öt:Vä <tä:Ue tärkeäilil.e kysymykseUe. Oiten tie" 

tysti tyytyväinen, että tämä asia on näin
kin pitkälle mennyt ja toivon, että hai1litus 
ryhtyy niinkuin ponnessa sanotaan kiireel
lisiin toimenpiteisiin. 

Ed. K u i t t i n e n: Herra puhemies ! -
Tämän asuntokysymyksen aJalla olevien 
epäkohtien poistamista tarkoittavan toivo
musaloitteen johdosta on sanottava: Tämä 
toivomusaloite ja ne toimenpiteet, mitä val
tiovalta aikoinaan on asutuskysymyksen 
parantamiseksi tehnyt tai tekemättä jättä
nyt, ovat todistus siitä että tämä on yh
teiskunnallinen kysymys, ja siitä syystä on 
tässä asiassa otettava huomioon kaikki ne 
seikat, toivomukset ja toimenpiteet, millä 
tätä asiaa voidaan edistää. 

Emme kukaan halua kieltää sitä, ettei 
mei~lä olisi ennenkin asutustoimintaa har
joitettu jopa eräinä vuosina hyvin tuloksin 
viety eteenpäin. Senhän aloitteentekijät
kin myöntävät. Mutta viime vuosina erit
täinkin maaseudulla on toiminnassa ollut 
valitettavia haittoja aina taantumusrajoille 
asti. Aloitteentekijät osoittavat eri ajan
kohtina suoritettuja töitä ja niistä saa
duista tuloksista ja perusteluista nähdään 
myös ne epäkohdat, miten ne ovat l1aitalli
sesti vaikuttaneet työväen asunto-olojen pa
rantamiseen eri tilanteiden aikana ja sa
moin myös, mistä on löydettävissä ne syyt, 
minkä avulla asia saadaan korjatuksi. Ei 
o'le yhteiskunnan kannalta katsottuna sa
mantekevä, mihin rakennetaan, miten ja 
missä järjestyksessä ovat ihmisasunnot ti
heissä asutuspaikoissa sijoitetut. 

Murheella on todettava, että monessa pai
kassa maatamme asutustoiminta on yhteis
kunnan puolelta heikosti valvottu ja onpa 
eräitä hyvin suuria laiminlyöntejä ole
massa. Niistä on ollut suuria vwhinkoja ra
kentajiN.e ja. ne ovat haitrullisesti vai1kuttaneet 
myös t.aajaväkisten yhteiskuntien kehityk
seen, tuottaen monelle paikkakunnalle epä
terveeiliset dlot ja niistä johtuneet sairau
det. Kaikki tämä mitä aloitteentekijät ovat 
osoittaneet, on huomioonotettava, sillä se 
on vakava vaara yhteiskunnalle, ellei sitä 
pikaisesti korjata, sillä hätä.asunnot ovat 
aina hä.täasuntoja, ra:kentakoon niitä kunta 
tai yksityiset. 

Liika-asutlista on kaupungeissa olemassa. 
Ilmakuutiotilavuus ei täytä lähimainkarun 
niitä vaatimuksia, initä asunnoissa pitäisi 
olla, . ja. se merkitsee s&.irauden lisää:nty• 
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mistä. .1\lutta vielä heikompi on asiantila 
siellä, missä lapsirikikaat perheet saavat , 
loisina olla toisen perheessä. Tilaston mu- 1 

kaan on maaseudulla noin 60,000 sellaista i 
perheen päähenkilöä, joilla ei ole omaa i 
asuntoa, yhteiskunta on velkaa näille ihmi- ! 

sille asunnon, koska nämä tekevät joka · 
päivä hyödyllistä työtä, ja siten kartutta- : 
vat yhteisen isänmaan sisäisiä pääomia. 1 
Työv~enasiainvaliokunta on yksimielisesti i 
ollut aloitteen takana, mikä on tyydytyk- ! 
sellä todettava. Valiokunnan ponnessa sa- ' 
notaan, että hallitus asettaisi komitean kii
reellisesti tutkimaan asuntokysymyksen epä
kohtia ja ryhtyisi tarpeellisiin toimenpitei
siin niiden poistamiseksi. Tämä on kyllä : 
hvvin sanottu. Mutta miten seuraavat teot 
virastoissa, se nähdään tulevaisuudessa. 
Jos eduskunta !hyväksyisi tämän aloitteen 
samoinkuin työväenasiainvaliokuntakin on 
hyväksynyt, niin silloin saa haUitus lisää 
valtuuksia toimenpiteitä varten ei ainoas
taan uusien rakentamiseen, vaan valtuudet 
ulottuvat myös niiden puutteellisuuksien 
korjaamiseen, mitä nyt on vielä olemassa 
ja joita tässä lausunnossa tulen myöhem
min esittämään. 

Kun tässä maassa sosialidemokraattisen 
hallituksen aikana 1927 vahvistettiin laki 
ja asetukset oma!kotirahastosta, nostatti se 
monen vähävaraisen työläisen r3:1kennusha
lua, koska he siten saivat osan halvempi
korkoista luottoa. Ja tämän rahaston 
avullla nousi suuri joukko tyydyttäviä asun
toja eri puolille maata. Kyllä tosin myö
hemmin Lapuan •liikkeen aikana ja pulavuo
sien seurauksista työpalkat alennettiin alle 
nälkärajojen. Useat sortuivat ja toiset jou
tuivat raskaan velkataakan painamiksi, 
siitä syystä kun !korko liikepankeissa oli liian 
korkea, vekselilainoista täytyi malksaa ·aina 
14-16% korkoa, ja omaikoti,rahastosta ei 
saanut kuin osan tarvittavasta lluotosta, 
eikä työläisten etujen valvontaa kuntien 
asutuslautakunnissa riittävästi valvottu. Sa
moin on laita ollut ikeskusvirastoissakin 
aina ministeriöön saakka. Joulukuulla 1935 
teki erään kunnan asutuslautakunta ano
muksen omakotirahaston lainan saamisesta. 
Myönteinen vastaus tähän 'lainansaantiin 
saatiin asutuslautakunnalle vasta syyske
sällä kuluvaa vuotta, vaikka kaksi kertaa 
on lähetystö !käynyt våiliietrellvDStossa asiaa 
kiirehtimässä. Ja sittenkin vain osa raken
tajista sai myönteisen päätöksen lainansaan-

tiin. Useat alkoivat keväällä rakentamisen, 
mutta piti välillä keskeyttää tai hankkia 
pankeista korkeakorkoista luottoa, kellä oli 
hyviä ja varakkaita talkausmiehiä. Toisten 
oli jätettävä yritys kokonaan syystä, että 
sosia:liministeriössä ei heidän asiaansa oltu 
ehditty ratkaista 10 kuukauden ajalla. 

Eduskunta myönsi, kuten muistetaan, 10 
milj. markkaa korkeakorkoisten lainojen 
järjestelyyn omakotirakentajillle. Olisi luul
lut, että edes tämä rahasto olisi kiireellisesti 
annettu apuatarvitseville. Erään kunnan 
asutuslautakunnan jäsen kertoi juuri eilen, 
että tämän rahaston saanti on ollut yhtä 
vaikeata kuin edellisenkin. 

Kaikesta tästä saa sen käsityksen, että 
haluttomuutta on ollut liian paljon näissä 
asioissa, joka puolestaan on johtanut siihen 
tilimteeseen, missä nyt dlemme, että· suuri 
joukko ihmisiä asuu puutteessa, vaikka val
tion taloudelliset vaikeudet eivät ole es
teenä. 

Työläisrakentajat on turvattava pitkä
aikaisella luotolla huonojen aikojen varalta, 
ja va:lvottava, etteivät suuret pääomanomis
tajat ja muut keinottelijat saa viedä työ
läisten pieniä säästöjä, kun he ovat raken
nusyritykseen käyneet, kuten on käynyt 
ennen. Sillä vuosina 1929-30 ja 1931 myy
tiin pakkohuutokaupalla useita kymmeniä, 
ehkä satoja, juuri vallmistuneita työläis
asuntoja Vuoksenlaaksossa, juuri näistä 
syistä, joita tässä olen esittänyt. 

Olin henkilökohtaisesti läsnä eräässä !Jmu
tokauppatilaisuudessa, missä kysyttiin työ
läisrakentajalta, kuinka paljon hänelle jäi 
jäljelle, kun talo myytiin, ja hän vastasi 
murtuneena: ,15,000 oli raha·a, kun aloi
tin rakentaa, puolitoista vuotta vaimoni 
kanssa viraapelitöinä rakensin ja nyt ei 
jäänyt mitään jäljelle, vaan saimme vaivat 
paJ!kaksemme. '' Tämän käsittää vain siten, 
kun viiden ihuoneen talo meni huutokau
passa 2

/ 3 siitä hinnasta, mitä se oli tullut 
maksamaan. Ettei näin tapahtuisi vastai
suudessa, on valtiovallan suunnitelmia teh
täessä otettava näistä ikävistä virheistä op
pia ja estettävä tMlaiset tapaukset toistu
masta. 

Oikean rakennustavan edistäminen ja hi
dastuttaminen riippuu paljon maaseudulla 
myöskin siitä, millä tavalla valtio ja kun
nat hudlehtivat asemakaavoittamisen alueel
laan. Niissä kunnissa, missä on asema
kaava olemassa, on asia selvä ·tahi, mihin on 
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hankittu maaherralta rakennuskielto, niin 
senjälkeen asia on korjattavissa neuvottelu
tietä eikä suurempia virheitä pääse tule
maan. 

Tuoreimpana esimerkkinä tämän kiellon 
vä:lttämättömyydestä on Itä~Suomessa eräs 
tapaus. 

Viirrne vuosien aiikana Takennettiin useille 
edustajtHekin tunnettu uudena}kai,nen Kau
kopään tehdas. Tämän tehtaan ja valtion 
lentokentän vällillä vajaan kilometrin etäi
syydessä on Rautian kylä niminen paikka 
erään yksityisen maalla. Kun outo henkilö 
menee tähän kylään, niin luulee, että ne 
MkennUJkset on ilcent<okoneesta pudotettu 
sinne. Mitään järjestystä rakennuksilla ei 
ole lukuunottamatta maantien sivua. Väli
kadut puuttuvat monessa paikassa, missä 
niitä välttämättömästi terveyttä silmällä
pitäen tarvittaisiin, sillä maanomistajan ah
neus usein vaikuttaa huonojen tonttien ja
koon, ja näin ollen ne jäävät aina huonosti 
johdetuiksi. 

Samanlaisia esimerkkejä on m. m. surul
lisesta Suojärven alueesta. Siellä, jos mis
sään, valtion pitäisi suorittaa asemakaavoi
tus ja panna se ahne maanomistaja ne mak
samaan, ettei uusia virheitä tulisi. 

Tämän asian yhteydessä on mainittava 
vielä eräs seikka, joka haitallisesti vaikut
taa asutustoiminnan edistymiseen. Meidän 
vuokralakimme vaatisi pikaista korjausta. 
Käytännöllinen toiminta on meille opetta- . 
nut että asutushallituksen oikeuksia pitäisi ' 
laajentaa siten, että si11ä olisi oikeus eräissä 
poikkeustapauksissa ja riidanalaisissa kysy
myksissä, mitä ei maanomistajan niskoitte
lun takia saada muuten ratkaistuksi, lail
listuttaa vuokrasopimukset silloin kuin lai
ton vuokrasopimus on vielä olemassa. Tätä 
oikeutta ei sillä ole ollut muutoin kuin asu
tuslautakunnan päätöksellä ja väJlityksellä. 

On ollut tapauksia, että asutuslautakunta 
liian korkeitten vuokrien tähden, jotka ovat 
syntyneet poikkeustilanteessa, ei ole voinut 
vuokrakantrahtia laillistaa, vaan on ehdot
tanut lainmukaisesti vuokrien alentamista 
aina 50 % :Ila voimassaolevasta vuokrasta, 
mikä on asutuslautakunnan mielestä koh- , 
tuus paikkakunnan hintoihin verraten. Asu- · 
tushallitus on tehnyt välitysehdotuksen, mi
hin maanomistajakin on suostunut. Mutta 
kohta seuraavana päivänä kieltänyt kaiken 
tämän ja vaatinut lisämaksuj.a kontrahdin 
hyväksymisen ehdoksi, mitä lievääkin sa-

nontatapaa käyttäen voidaan sanoa kiris
tykseksi. Kaikille niille, jotka eivät ole tätä 
laitonta kiristystä hyväksyneet, on annettu 
uusi häätöhaaste kihlakunnan oikeuteen, 
jonka hovioikeus on jo kerran vuokramies
ten eduksi lmmonnut. Asiain riidassa vuo
sikausia ollen vuokraaja ei tiedä, milloin 
hänen on muutettava pois eikä hän silloin 
korjaa huoneitaan eikä tee muitakaan pa
rannuksia, vaikka nämäkin vuokraajat ovat 
asuneet jo yli kaksitoista vuotta samoilla 
paikoirria. Nämäkin seikat haitallisesti vai
kuttavat asutuskysymyksen kehitykseen. 

Toivomukseni olisi, että kun lainvalmis
telukunta ryhtyy vuokralakimme uudistusta 
käsittelemään, ottaisi tämän osoittamani 
asian huomioon, sillä asutushallituksessa 
lain tämän asian korjaamista myöskin kai
vataan, sillä käytäntö on sen esiintuonut. 

Kun todella ajattelee, kuinka paljon val
tion talous viime vuosina on noussut ja 
kuinka eräs arvovaltainen henki!lö on ilmoit
tanut sanomalehdille, että Suomi on kohta 
lainanantajamaaksi luettava, kun velat on 
kaikki maksettu ja pääomia kasaantuu lii
kaa ja samanaikaisesti yli 200,000 ihmistä 
on ilman omaa asuntoa maalla, niin tähän 
on silloin valtiovallan vakavasti kiinnitet
tävä huomiota ja poistettava nämä epäkoh
dat. 

Näillä llisähuomautuksilla pidän aloitteen 
hyväksymisen tarpeellisena. 

Ed. P o h j ala: Herra puhemies! Ou 
tyydytyksellä mainittava tämä ed. Huota
rin aloite, mikä nyt hyväksyttäneen. Kun 
lisäksi hallitus on ohjelmaansa ottanut 
asunto-olojen parantamisen, ovat näin ollen 
sekä hallitus että eduskunta puhaltamassa 
samaan hiileen. On vain hyvin suotavaa, 
ettei tämä päätös jää yksinomaan hurs
kaaksi toivomukseksi johonkin pöytälaatik
koon, vaan ,että se todella realisoidaan. Jos 
kansan kuntoisuutta tahdotaan edesauttaa 
ja kehittää, on syy.t haettava syvä!Jtä ja ai
van varmaa on, ·että asunto-olot varsinkin 
maaseudulla ehkä kaupungeissakin - tun
nen paremmin maaseudun asunto-olot, 
joissa kiertävänä sairaanhoitajana olen li~k
kunut - ovat monin paikoin s~ksi hataria, 
kosteita ja joka suhteessa puutteellisia, 
ettei ole ihme, jos terveystilastomme on 
sangen huono. Vaikeat kulkutautiepide
miat, joiden uhreina kuolee parasta työky. 
kyistä viikeii, ovat suurta tuhoa tuoneet. 
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Haettakoon tässäkin syytä syvältä. Ja kun 1 

syytä haetaan, niin tullaan eräässä hyvin 
tärkeässä kohdassa juuri alkeellisiin asunto
oloihimme. Maaseudun asuntokysymyksen 
synk:impiä puolia on lisäksi se, että suuri 
joukko perheitä on kokonaan vailla. omaa 
asuntoa, niinkuin täällä mainittiin, Ja elää 
siis toisten nurkissa n. s. loisina. Erään ti
laston mukaan, joka minulla on ollut !käy
tettävänä, on tällaisia yli 80,000 ruokakun
taa eli noin 18 % kaikista. Vähävaraisten 
kodin tyyppinä on meillä yhä edelleen yh
den ainoan huoneen käsittävä asunto, kun 
muista sivistysmaista yksihuoneiset lkodit 
alkavat jo kokonaan hävitä. Ajatellaan 
nyt, jos tällaisessa asunnossa sairastuu per
heen jäsenet, kenties joku lähenee kuole
maa, sairastaa ehkä tarttuvaa tautia. Sai
ras on eristettävä. Mihin? Siinä on kysy
mys. 

Jollakin taholla voidaan sanoa, etteivät 
nämä pieneläjät sen paremmiksi tule, 1 

vaikka heille minkälaisia asuntoja tahansa 
hankittaisiin. Tämä on lyhytnäiköisyyttä. 
,Ja jos ei kaikkialla edes tunneta kunnolli
sen asunnon tarvetta, eikö silloin asiat ole 
vieläkin huonommin? Olen itse työssäni 
saanut kokea, miten kunnollinen asunto on 
tuonut tullessaan koko perheeseen terveyttä, 
reippautta ja työtarmoa. Perheen jäsenet 
viihtyvät mat kotona ja tästä taas työteho 
nousee. 

Kun nyt asunto-oloja lähdetään paranta
maan, olisi erikoisesti asuntohygienistä va
listusta saatava aikaan. Jo asunnon paik
kaa määritellessä ei nykyjään oteta huo
mioon terveydellisiä näkökohtia. Sitä paitsi 
asuntojen kunnossapito ja hoito on huonoa. 
Juuri tällaisessa valistavassa hengessä olisi 
suoritettava asuntotarkastuksia. Asuntoja 
rakennettaessa tai korjauksia suoritettaessa 
olisi tontin ja piirustusten suhteen saatava 
terveydenhoitolautakunnan hyväksyntä tie
tenkin sillä edellytyksellä, etteivät tervey
denhoitolautakunnat ole vain nimellisiä, ku
ten ne nykyjään tahtovat olla. Piirilääkä
rit ovat ilmoittaneet, ettei heidän piirei
binsä kuuluvissa maalaiskunnissa ole ai
noassakaan toimeenpantu asuntotarkastuk
sia. ,Joskus tilapäisiä, mutta ei säännölli
sia. Olisi jollakin tavalla saatava tervey
denhoitolautakunnat 'hereille ja toimintaan 
samalla kuin nyt tätä asuntokysymystä 
suunnitellaan. 

Kun siis asuntokysymystä lähdetään poh
timaan ja asunto-oloja parantamaan on en
nenkaikkea nämä terveydelliset näkökohdat 
huomioitava, jotta joka suhteessa voitaisiin 
päästä parhaisiin tuloksiin. 

Ed. Rantala: Yhdyn niihin esitettyi
hin lausuntoihin, joissa on lausuttu tyy
dytys työväenasiainvaliokunnan mietinnön 
johdosta. Mietintö on ilahduttava ilmiö 
siitä, että vihdoinkin katsotaan olevan 
syytä ryhtyä toimenpiteisiin asuntoalalla 
nykyisin vielä vallitsevien suurien epäkoh
ti.en poistamiseksi. V aliakunnan mietinn()n 
hyvä!ksyminen tulee olemaan ensimmäinen 
askel tässä tärkeässä asiassa, joka ei enää 
siedäkään viivyty'ksiä. Valiokunta nahdäk
seni on myöskin aivan oikeassa siinä, että 
se mietinnössään korostaa maaseudun asml
to-dlojen parantamisen ensisijaisuutta, sa
malla kuin lausutaan, että tutkimuksen 
alaiseksi olisi otettava asunto-olot yleensä. 
Maaseudun asunto-oloissa huolimatta siitä 
osittaisesta parantumisesta, mikä nnssa 
viime aikoina on tapahtunut, on niin suu
ria ja räikeitä epäkohtia, että ne vaativat 
valtiovallan erikoista huomiota ja toimen
piteitä asiantilan korjaamiseksi. Suuri osa 
maaseudun työläisistä joutuu asumaan sel
laisissa epäinhimirlisissä olosuhteissa, ettei 
se ole kunnia:ksi yhteiskunnalle. Eihän ole 
ollenkaan harvinaista nykyjään, että maa
työläinen saa asua paljon huonommissa 
asunnoissa, kuin esim. ne kotieläimet, joita 
hän hoitaa. Huonojen asunto-oloj·en vahin
golliset seuraukset esiintyvät monella ta
va1la. Niinpä esim. toimenpiteet kansan
terveyden kohottamiseksi eivät tuota täyttä 
tulosta niin kauan kuin suuri osa kansalai
sista on pakotettu asumaan aivan ahtaissa 
ja epäterveellisissä asunnoissa. Ei auta yk
sin se, että varataan runsaasti varoja suur
ten ja ajanmukaisten sairaalarakennusten 
aikaansaamiseen. Tämän toiminnan ohella 
pitäisi huolehtia myöskin siitä, että ter
veillä kansalai'sillakin olisi yleensä kunnol
liset asunto-olot. Lasten ja nuorison kan
nalta katsoen asunto-olojen korjaaminen on 
myöskin ensiluokkaisin kysymys, sillä juuri 
lapsuus- ja nuoruusijässä olevat joutuvat 
eniten ja tuhoisimmin kärsimään tällä 
alalla esiintyvistä epäkohdista. 

Kun nyt .tutkimusta, eduSkunnan toden
näköisesti tullessa yhtymään valiokunnan 
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ehdotutkseen, tullaan suorittamaan, mie1es
.täni tässä tutkimuksessa olisi edelleenkin 
myöskin kiinnitettävä erikoista huomiota 
metsä- ja uittotyöläisten asunto-oloihin, 
sillä tässäkin kohdin yhä edelleenkin niistä 
toimenpiteistä huolimatta, joihin valtio
valta jo on ryhtynyt, on tavattoman suuria 
puutteellisuuksia. Kun eduskunta nyt näh
tävästi tulee hyväksymään hallitukselle toi
vomuksen, on toivottava, että hallitus myös
kin kiireellisesti ryhtyy toimenpiteisiin tä
män toivomuksen toteuttamiseksi. 

Ed. Luostarinen: Esillä oleva asun
t(ikysymys on tärkeä kotien kysymys. On
han jokaiselle tuttua, että koti on yhteis
kunnan sydän. Se on maailma, jonne yh
teiskuntaelämän perusteet kätkeytyvät ja 
josta kansa elämänsä alkulähteet saa. Ai
van samoin kuin kodit heijastavat ·elämänsä 
yhteiskuntaan, samoin yhteiskunnalliset vir
taukset ja toimet koskettavat koteja. On
han aivan 'luonnollista, että kaikkien kotien 
parasta ta:rikoittava toiminta yhteiskunnan 
taholta on sen itsensä kohottamista, valtion 
tulevaisuuden raikentamista ja lujittamista. 
Iloitsen, että valiokunnassa tämä kysymys 
on saanut yksimielisen myönteisen tuloksen, 
joka luultavasti pysyy päätöksenä. täällä
kin. 

En kajoa niihin lukemattomiin epäkoh
tiin, joita yleensä asumuksissa ja asuttami
sessa varsinkin maaseudulla on, sillä niiden 
tutkiminen ja selvittely sekä suuntaviiv.djen 
luominen epäkohtien poistamiseksi nyt jää 
hallituksen tehtäväksi. Lausun vain muu
tamia näkökohtia, joita maaseudun vähä
väkisempien kotien kohentamiseksi ja ra
kentamiseksi ei pitäisi undhtaa: 1) että 
kunkin ikodin asunto-oikeuksiin kuuluisi 
riittävä kasvimaa, jossa perheen pienimmät 
suurempien avustamina totutetaan hyödyl
liseen tuottava•an työhön yhteisen oman pie
nen kotinsa, oman ruokakuntansa hyödyksi. 
Täs'tä saa kasvattaja yhden niistä hyvistä 
keinoista, joiden avulla edes jossa;kin mää
rin saadaan koteihin sellainen henki val
lalle, että kodin jäsenet pienimmästä suu
rimpaan ymmärtävät työn arvon yhteiseksi 
hyväksi. Ehkäpä vähitellen opitaan ym
märtämään säästämisen suuri arvo, joten 
oma-apu periaattein päästään ehkä hyviin
kin tuloksiin; 2) pitäisi muistaa, että työ 
~sunto-olojen parantamiseksi on myös va
listustyötä, joissa vapailla valistusjärjes-

töillä on suuri merkitys, jos ne saavat toi
mintansa tll'kemiseksi asiallista avustusta 
yhteiskunnan taholta, sillä asunto pienikin 
ja maja matalakin on viihtyisä ja kodikas, 
jos ·sen hoitajat siksi tekevät. 

Ed. Pohjan no r o: Työväenasiainva
liokunnassa oli samanaikaisesti esillä kaksi 
aloitetta, toinen ed. Rantalan, jossa ehdo
tettiin 75 miljoonaa mar)ikaa noin vain il
man muuta jaettavaksi maaseudun työväen 
asunto-olojen korjaamiseksi. Tämä ehdotus 
oli hyvin helppo hylätä varsinkin sillä pe
rusteella, että oli samanaikaisesti ed. Huo
tarin erinomaisen hyvä toivomusaloite siitä, 
että asunto-oloja ruvettaisiin tutkimaan. Ja 
tässä keskustelussa on ilmennyt, että ei ole 
mainittu numeroita juuri ensinkään. Ja 
tilastonumeroita näistä asunto-oloista ei 
juuri 1öydykään. Oikeastaan vuodelta 1901 
löytyy vähän tarkempia numeroita työväen 
asunto-oloista ja siinä Savo kulkee kaikkein 
kurjimpien numeroiden alaisena. Ja sitten 
vuodelta 1927 löytyy jonkun verran nume
roita. Mutta kaikki nämä tilastot ovat tie
tenkin vanhentuneita. Sen jälkeen on 
monta kotia, tääUä .eduskunnassa olevain 
edu:stajainkin taloissa, työväestölle perus
tettu. Monen monet tehtaat ovat rakenta
neet asuntoja tyoläisilleen ja ki•lvan näihin 
asuntoihin maalta työläiset pyrkivät. Tässä 
suhteessa ovat paljon työtä tehneet asunto
psykologian kehittämiseksi ja asuntojen 
puhtauden hyväksi varsiwkin kansakoulut, 
samoin kansanopistot, Martat, maatalous
naiset, Mannerheimin Lastensuojeluliitto 
j. n. e. Olisi hyvä, että valtion asettama 
komitea tulisi ottamaan yhteyden erityi
sesti Martta-liiton, maatalousnaisten ja 
Mannerheimin Lastensuojeluliiton kanssa 
asuntopsykologiaan tutustuakseen, tutus
tuaikseen varsinkin siihen, minkälaiset asu
mistavat ja asumishygienia ovat. Lopuksi 
on erinomaisen hyvä, että Suomenmaata 
nyt ruvetaan ,soluttamaan", jos niin saa 
sanoa, hyvillä kodeilla, ja on kaunis aja
tus, että tätä maata ei soluteta millään 
huonommalla, vaan näin erinomaisen hy
vällä asialla kuin uusilla hyviJilä kodeilla 
suomalaisille työläisille. Ja minä puoles
tani olen valmis kaikella tavaUa ja kai
kest'a sydämestäni sitä kannattamaan. Toi
voisin vain vielä, että näihin uusiin kotei
hin laitettaisiin myöskin lipputanko ja an
nettaisiin valtion puolesta sinivalkoinen 
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lippu suomalaisten työläisten koteihin ja 
että näissä kodeissa va:llitsisi vwkaa henki. 

Sosialiministeri J a n h o n e n: Herra pu
hemies! Käsillä oleva <ed. Huotarin toivo
musaloite tarkoittaa asuntokysymyksen 
alalla yleensä olevien epäkohtien poista
mista. Tästä aloitteesta antamassaan nyt 
käsiteltävänä olevassa mietinnössä työvä:en
asiainvaliokunta on ehdottanut eduskunnan 
päätettäväksi toivomuksen, että hallitus 
asettaisi komitean kiireellisesti tutkimaan 
asuntokysymyksen a·laHa olevia epäkohtia 
ja ryhtyisi tarpeellisiin toimenpiteisiin nii
den poistamiseksi. 

Validkunnan mietinnön perusteluista sel
viää, että aloitteen mt"Ukaisesti olisi tutki
muksen alaiseksi otettava asunto-olot 
yleensä, vaikkakin valiokunnan mielestä 
asunto-olojen parantaminen maaseudulla 
olisi a:setettav,a errsi sija:lle. Voinemme 
tästä tehdä sen johtopäätöksen, että valio
kunnan mietinnön ponnessa korostettu kii
reellisyys erityisesti kohdistuu maaseudun 
työväestön j'a muiden vähävaraisten asunto
oloissa ilmenevien epäkohtien selvittämiseen 
ja että vasta sen jälkeen olisi siirryttävä 
tutkimaan kaupunkien ja niihin verratt,a
vien taajavä'k:isten asutuskeskuksien asunto
oloja. On kai myös edellytettävä tarkoi
tuksen olevan, että jo sillä aik!aa kuin jäl
kimmäinen tutkimus on käynnissä, olisi 
edellisen tutkimuksen pohjalla suunnattava 
sen paljastamien epäkohtien poistamista 
niin, etteivät tätä tarkoittavat toimenniteet 
lykkäärrtyisi siksi kuin tutkimukset· kai
kessa laajuudessa'an on saatu valmiiksi. Jo 
nämä niin sanoakseni teknilliset seikat huo
mioon ottaen näyttää siltä kuin olisi syytä 
aikanaan, jos eduskunta hyväksyy valio
kunnan mietinnössä esitetyn ehdotuksen 
kai'kkien asuntokysymyksen alalla esiinty
vien erikois'k:ysymysten otfumisesta tutkit
taviksi ja mikäli mahdollista ratkaistaviksi 
jakaa työ ainakin kahdelle 'linjalle, ensiksi 
maaseudun ja toiseksi kaupunkimaisen asu
tuksen ja joko ottwa ne käsiteltäviksi rin
nakkain tai ell'kä varovaisuuden vuoksi jä
lekkäin, jolloin ma'aseudun työväestön ja 
muiden siellä kurjasti asuvien olot .ensi 
sijassa joutuisivat käsiteltäviksi. Tätä kah
tiajakoa puoltanee sekin seilkka, että näillä 
kahdella eri linjalla suureksi osaJksi tarvi
taan eri asiantuntijoita, siUä itse asunto
olot ja ennen kaikkea kysymyksessäolevien 

väestökerrosten asumistavat ovat toiselta 
puolen kaupungeissa j~a kaupunkimaisissa 
väestökeskulksissa, toiselta puolen varsinai
sella maaseudulla, siksi ,paljon toisistaan 
poikkeavia, että niiden kohentamiseksi 
eräissä tärkeissä kohdissa on käytettävä eri 
menettelytapoja. On tässä yhteydessä muis
tettava, että kaupungeissa asuntokysymyk
sen alikysymykset, kuten rusemakaavoitus, 
liikenteen järjestäminen, rakennusalu<eiden 
valmistaminen, tonttien muodostus- ja luo
vutusehdot, .asuntojen luoton järjestäminen, 
harjoittaminen ja rahoittaminen, asunto
hygienia, asuntojen hallinta j'a suurperheis
ten vuokrapu1ma, muita erikoiskysymyksiä 
mainitsematta, esiintyvät paljon monihaa
ra:isempana ja monimutkaisempana kysy
myskompl€ksina kuin maaseudulla. Samalla 
on taas huomattava, että niin paljon puut~ 
teellisuutta ja parannuksen varaa kuin 
kaupunkien vähävaraisten väestöluokkien 
asunto~oloissa onkin, asuntohygienia on kui
tenkin kaupungeissa, kiitos tehokkaamman 
paikallisen asuntopolitiikan ja terveydenhoi
don, viime vuosikymmeninä saatu suuresti 
kohoamaan. Kuolleisuus kaupungeissa, mikä 
aikaisemmin oli suurempi kuin maalaiskun
nissa, on vähentynyt niin, että suhde nyt 
alkaa :olla päinvastainen. Ovathan useat 
kaupungit, esim. aivan äskettäin Kotka ja 
Varkauden kauppala, omasta aloitteestaan 
ryhtynyt seikkaperäisesti selvittämään omiia 
asunto~olojaan, ja samaten useat suurem
mat teollisuuslaitokset, kuten Enso-Gutzeit, 
Kymi, Ahlström 0. Y. ja monet muut huo
lehtivat näiden olojen parantamisesta. 
Tämä kaikki anta;a aihetta sellaiseen käsi
tykseen, että maaseudun asuntokysymys 
olisi erikseen tutkittava ja sen ratkaisukei
noja valmistettava erikseen ja ensi sijassa. 
Sitävastoin o1isi nykytärkeimpiä kaupun
geissa esiintyviä erikoisasuntokysymyksiä, 
sellaisia kuin kysymytkset huokeista ja tyy
dyttävistä asuntotyypeistä monine teknilli
sine erikoiskysymyksineen toisarvoisen hy
poteekkiluoton järjestämisestä sekä suur
perheisten vuokrapulmasta, otettava kukin 
erikseen aikanaan valmistelun alaiseksi. 

Huomiota on kiinnitettävä myöskin sii
hen nykyiseen raJkennuskiihkoon, mikä 
kaikkialla maassamme vallitsee ja joka toi
saalta myöskin ehkäisee huokeitten raiken
nusten syntymistä siinä määrässä kuin mo
net osaketalojen rakentajat kuvittelevat. 
Minulla on tässä lei·kkele eräästä lausun-
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nosta, jonka Suomen Rabnnustyönantaja
liiton asiamies, insinööri Kyrenius on anta
nut asutusprobleemista; ja siinä m. m. hän 
huomauttaa, kuinka juuri kiihkeä ra,ken
nustoiminta, jdka nykyjään on vallalla, ko
hottaa rakennusten hintoja ja sentakia ra
kennukset sitten tulevat suhteellisesti kal
liiksi. Toisaalta hän huomauttaa, ,että ny
kyisessä rakennustoiminnassamme on se 
vika, ettei se ainakaan sanottavassa määrin 
koeta ratkaista asuntoprobleemia. , Todelli
sella asuntoprobleemilla ta11koitan kelvollis
ten ja samalla halpojen asuntojen aikaan
saamista sille suurelle joukolle kansalaisia, 
joilta sellaisia vielä puuttuu. Rakennetaan 
vain j'oukko vuokralmsarmeja, joista osa on 
turhan loisteliaita ja sopivia vain varak
kaiHe, toiset taas maihdollisimman ahtaita 
ja puoleksi ala-arvoisia, ja niiden pyriki
myksenä on saada mahdollisimman monta 
vuokranmaksajaa sopimaan johorukin ikuu
tiomäärilin rBJkennustilavuutta. Näin ei 
ratkaista suurten ihmisryhmien asuntdky
symystä sivistyskansalle arv,okkaaLla ta
valla.'' 

Jos eduskunta haluaa hallitukselle esittää 
toivomuksen asunto-olojen yleistä paran
nusta tarkoittavista toimenpiteistä, ei tässä 
toivomuksessa olisi nimenomaan yhteen suu
reen, raskaasti ja hitaasti toimivaan komi
teaan kytikettävä yhteen liian monta ja mo
ninaista tehtävää, vaan olisi silloin tietysti 
toivomuksen ponsi ollut mieluummin muo
dosteltava niin, että hallitus voisi katsoa 
itsellään olevan vapaat kädet puheenaole
vien ky:symysten tut!kimisessa ja valmiste- , 
lussa toimiakseen parhaan hm•kintansa mu- · 
kaan. 

Mitä kiireellisyyteen tulee, asettaisin ni
menomaan maaseudun asunto-olojen tutki
misen ja niiden parantamista tarkoittavien 
toimenpiteiden suunnittelun ensi sijalle, 
silti väheksymättä äsken mainitsemiani lä
hinnä lk:aupunkioloja koskevien ajankoh- ', 
taisten erikoisselvitysten tarpeellisuutta. 

Puhemies: Eduskunnan täysistunto 
keskeytetään nyt ja jatketaan sitä kello 19. 

Täysistunto keskeytetään kello 16,58. 

Täysistun:toa jatketaan 

keHo 19. 

Puhetta johtaa puhemies H a k k i 1 a. 

Keskustelu päiväjärjestyksen 6) asiasta 
jatkuu: 

Ed. S i ll a n p ä ä: Herra puhemies ! -
Miten Suomen kansa asuu ja miten sen pi
täisi asua on kysymys, joka pakostakin on 
saanut yleisemmän huomion osakseen, joka 
todistaa myöskin, että asuntokysymystä ei 
meillä enää käsitetä yksilöllisenä kysymyk
senä, vaan yhteiskunnallisena,. johon on va
kavaa huomiota kiinnitettävä. Työväen
asiainvaliokunnan yksimielinen myönteinen 
mietintö todistaa, että asia kaikkien ryh
mien taholta tunnustetaan oikeaksi. Asian 
tärkeyteen katsoen haluan kuitenkin täh
dentää asiaa lyhyelllä lausunnolla. 

Asuntokysymykseen liittyy monta muuta 
kysymystä. Onhan asutuskysymys samalla 
kansan terveyskysymys, sillä hyvä asunto 
on osa terveyttä. Mutta siihen liittyy myös
kin monta muuta. Siihen liittyy perhe
kysymys, lapsikysymys, kasvatuskysymys, 
nuorisdkysymys, vieläpä rikollisuuskysymys. 
Liian ahtaat asunnot ovat kotien kirous, 
sanotaan. Tilastot asunto-oloista, sikäli kuin 
niitä on käytettävissä, puhuvat omaa kiel
tään. Vuosisadan vaihteessa asui maalais
väestöstä noin 1

/ 3 yhden huoneen asunnossa 
ja on vieläkin paikkakuntia, joissa hellla
huone muodostaa suurimman asutusryh
män. Varsinkin maan itä- ja pohjoisosissa 
lienevät yhden huoneen asunnot edelleen 
yleisiä ja asukkijärjestelmä on vallitseva. 
Mikkelin ja Kuopion lääneissä maalaisväes
tön keskuudessa on asuntopula niin suuri, 
että kokonaisia perheitä asuu loisina yhden 
huoneen asunnossa perheen luona. Tämä 
jos m~kään todistaa, että asuntokysymyk
seen on mitä nopeimmin käytävä käsiksi. 

Mutta ei asuntokysymys ole kipeä yksin 
maaseudulla, vaan se on yhtä kipeä kau
punkioloissa. Xskettäin toimeenpantu tut
kimus asunto-dloista Kotkassa osoitti, että 
noin 45 % kaupungin väestöstä asui liian 
ahtaasti, ja josta mainittiin esimerkkinä, 

; että noin 1,000 henkilöä asui asunnoissa, 
· joissa huonetta kohden tuli vähintään 6 

72 
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henkilöä. Tohtori Ruotsalaisen toimeenpa- , 
nema tutkimus Helsingin kansakoulujen en
sinunäisen luokan oppilaiden kotioloista to
teaa myöskin samaa asuntoahtautta. Asu
kasluku huonetta kohti oli keskimäärin 3-
4, mutta 5-6 henkilöä huonetta kohti eivät 
olleet harvinaisia, olipa joukossa 11 henki
lönkin asumuksia. Tällaisten asuntojen 
luonnottomuutta lisää vielä se, että näissä 
ei asu vain perheen omia jäseniä, vaan on 
niissä pa:kko pitää a:sukkeja, jolloin ahdas 
asunto muuttuu hollitupa-asumukseksi, jol
loin koti menettää perhe-elämän merkityk
sensä kokonaan. Eräässä kirjoituksessa 
maisteri Modeen mainitsee, ,että ahtaasti 
asuminen on kyllä jonkun verran vähenty
nyt, mutta että se helpotus, mikä asunto
oloista on saatu, ei ole asuntojen suurene
minen, vaan se on perheiden pieneneminen. 
Tämä taas on seuraus syntyväisyyden huo
mattavasta vahentymisestä, joka etupäässä 
johtuu yhä yleisemmästä vapaaehtoisesta 
lapsimäärän rajoituksesta avioliitossa. Yh
teys parannetun asuntotason ja lapsirajoi
tuksen välillä on ollut ilmeinen. Tässä 
voimme muuten mainita - sanoo maisteri 
Modeen - että asuntoahtauden ja lapsi
rikkauden välinen yhteys on antanut suo
ranalSla herätteitä asutusk-ysymykselle 
m. m. Ruotsissa. Siellä on harkittu asiaa 
suunnilleen niin, että jos halutaan lopettaa 
voimakas syntyväisyyden väheneminen, ja 
siten ehkäistä tulevaisuudessa väkiluvun 
pieneneminen, tapahtuu se parhaiten pa
rantama1la lapsirikkaiden perheiden asunto
oloja.'' Täillä tavalla johdutaankin asunto
kysymyksestä väestökysymykseen, joka on 
useammassa maassa pakottanut yhteiskun
nan sosialisiin uudistuksiin, kuten Ruot
sissa, jossa asutuskysymyksen alalla on 
tehty suuremmoisia uudistuksia juuri lapsi
rikkaita perheitä silmälläpitäen. Ja tässä 
ei ole jääty siihen, että vain annettaisiin 
avustusta asuntojen rakentamiseen ja uudis
tamiseen tai että olisi jääty odottamaan 
yksityisyritteliäisyyttä, vaan siellä ovat 
kunnat valtion avustamana ryhtyneet ra
kentamaan asuntoja lapsirikkaita perheitä 
varten, joita sitten vuokrataan suuriper
heellisiNe alennettuun vuokraan. 

Mutta asuntopulaan vaikuttaa myöskin 
se, että joka vuosi lisääntyy työkykyinen 
väestö. Meillä Suomessa lasketaan vätJstön 
lisääntyvän noin 21,000-22,000 hengellä. 
Ja nämä tarvitsevat asunnon samoin kuin 

uusia työpaikkoja. Perustetaan perheitä, 
mutta onko malhdollisuutta perheenlisään
tymiseen, jos ei ole edes omaa asuntoa saa
tavissa. Täytyy ehkä sijoittautua lisäksi 
jonkun toisen perheen asunnon nurkkaan. 
Näitä seHrkoja ei voida enää sivuuttaa, vaan 
on meilläkin otettava vakavasti harkitta
vaksi ja toimittava sen mukaan. 

Mainitsen vielä siitä nuorisotutkimuk
sesta, joka toimeenpantiin 1928, siis ai
kana, jollloin ei yleinen pulakausi vielä ol
lut ehtinyt vaikuttaa asunnon saantiin, jo
ten tätä tutkimusta voidaan pitää normaa
lina. Vaikka tilastossa ei panna kovin pal
jon vaatimuksia nimitykselle ,ahdas asun
to", siinä kun ahtaaksi asunnoksi määritel
lään asunto, jossa on 3 tai useampia asuk
kaita, sanotaan siinä kuitenkin: ,Asuminen 
oli suurelta osalta kovin ahdasta.'' Ainoas
taan vajaa 1

/ 3 kaikista tiedon antajista asui 
yksin tai yhdessä jonkun toisen kanssa, kun 
sensijaan runsaasti puolella oli 2 tai 4 ma
kuutoveria ja olipa useampiakin makuu
tovereita samassa huoneessa, mikä asuintila 
täytyy pitää jo erittäin ahtaana. 

Maatalous-, teo]lisuus- ja muiden työn
tekijäin asunto-olot eivät puheenaolevalta 
kannalta paljoakaan poikenneet toisistaan. 
Asianosaiset itse mukaanluettuina maata
loustyöntekijöitä asui 3.56, teollisuustyön
tekijöitä 3.55 ja muita 3.70 henkeä makuu
huonetta kohden. Tilastossa mainitaan 
vielä, että naispuolisten asunto-olot olivat 
ahtaammat kuin miespuolisten. Työläisnuo
risotutkimus siis toteaa, että asunto-oliot 
ovat niin kaupungeissa ,kuin maaseudulla 
jotakuinkin samanlaiset, yhtä ahtaat ja 
yhtä huonot. 

Oman kuvauksensa ansaitsisivat maaseu
dun muonamiesten ja palveluskunnan 
asunto-olot. Muonamiesten asunnothan ovat 
yleensä kovin huonot. Näille usein suur
perheisille muonamiehille on ahtaat asun
not ja huonosti hoidetut asunnot, mutta 
palvelusväki, niiden asuntona on suurem
malta osalta vieläkin n. s. perheentuvat. 
Nämä ovat yhteisiä sekä mies- että nais
palkoNisille. Vain 45 % : lla naispalkollisista 
oli erillinen makuuhuone, siis tJnempi kuin 
puolet naispalkollisista oli pakotettuja nuk
kumaan yhteisessä perheentuvassa, joka oli 
yhteinen sekä mies- että naispalkollisille ja 
jonne tavallisesti sijoitetaan myöskin tila
päistyöläiset ja matkamiehet. Tähän jäte
tään nuoret, usein aqaikäiset tytöt turvat-
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tomiksi ja sitten vielä ihmetellään siveel
listä rappeutuneisuutta naispalkollisten kes
kuudessa maaseudulla. Työehtosopimuslain 
määräystä ei ole tässä yhteydessä otettu 
huomioon. Työehtosopimuslain 21 § sanoo 
palkollisten asunnosta seuraavaa: , Työn
tekijälle palkkaetuina luovutettavan asun
non tu.lee olla asianmukaisessa kunnossa ja 
terveeilisessä suhteessa tyydyttävä sekä per
heenjäsenten lukumäärään ja sukupuoleen 
että paikallisiin olosu'hteisiin nähden tar
peeksi tilava." Sanoilla ,sukupuoleen näh
den" tarkoitetaan selvästi erillistä asuin- 1 

huonetta naispalkollisille_ Tässä suhteessa i 
onkin syy•tä valtion komitean, joka asiaa 
tutkii, kiinnittää erikoinen huomio naispal- . 
koHisten oloihin ja hallituksen on ryhdyt
tävä myöskin vaatimaan tässä suhteessa 
lain määrävksiä toteutettavaksi. 

Asunnon. suuruuteen nähden on syytä i 
myöskin lausua ajatuksia. Yhden huoneen : 
asuntoja ei missään tapauksessa saisi ra- ! 

kentaa perheasunnoiksi. Työläisnaiset ovat 
esittäneet vaatimuksenaan, että perheasun
non pitäisi ehdottomasti sisältää vähintään . 
2 huonetta ja keittiön. Tällöin olisi mah
dollisuus eri sukupuolia oleville isommine • 
lapsille saada erilliset makuusuojat. Ko- : 
dissa, jossa on tilaa, siihen sisältyy myöskin ' 
viihtyisyyttä, kehitys- ja opiskelumahdolli
suuksia, sieltä ei nuorison ja muiden per- . 
heenjäsenten tarvitse paeta kodistaan liika 
ahtautta ja levottomuutta pakoon, joutuak- . 
seen huonoon seuraan, josta usein seuraa : 
riko.Uisuuden alku. · 

Ennenkuin lopetan, haluan lausua toivo- 1 

muksen, että uusia asuntosuunnitteluja laa- ' 
dittaessa otettaisiin huomioon myöskin asun
tojen käytännöl1isyys, miten ,työnhelpotusta 
voitaisiin aikaansaada kotien hoidossa, 
jonka kautta voitaisiin saada työnhelpo
tusta perheen äitien ylen raskaaseen työ
taakkaan. Perheen äitien työtä ei voida 
lainsäädännöllä rajoittaa, mutta sitä voi
daan suuresti hl:Jlpottaa työhuoneiden jär- : 
jestelyHä ja työmuotojen uusimisella. Tek
niikka on kutsuttava kodinhoidon ja koti
talouden hyötyä ja kehitystä palvelemaan. 
Asuntotutkimus ja asuntouudistukset on 
saatava sentähden nopeasti käyntiin. 

Ed. B o n s d o r f f: Bostadsfrågans be
tydelse har belysts från olika synpunkter. 
Här har även särskilt understrukits bety
delsen av att hygieniska synpunkter böra 

iakttagas vid bygga.ndet och underhå]l av 
bostäder på 1landsbygden. .J ag vilJ ännu 
understryka bostadens betydelse såsom ar
betsplats för landshusmödrar och nödvän
digheten av att bostaden inredes så ~tt 
landskvinnornas duhbla arbetsbörda i gör
ligaste mån underlättas. Kraven på en för
bättrad hemvård hava stigit, likaså ställas 
högre krav på de produ:kter från jordbru
ket som saluföras, men kvinnorna på lands
bygden få fortsättningsvis arbeta med 
primitiva hjällpmedel och med mycket splitt
rade arbetsplatser. De föreningar och sam
manslutningar, som arbeta för landsbyg
dens förkovran, hälsa med glädje det initia
tiv som nu tagits. Ett diskussionsmötc har 
sammankallats till den 30 november, till 
vilket samtliga dessa föreningar hava kal
lats för att dryfta möjligheterna att föra 
problemet ,landsbygdens bostadsfraga'' 
framåt. 

Ett stort material finnes redan saml~t, 
som kan tjäna såsom bas härför. I~tt tusen
tal landsbostäder hava granskats och kla&Si
ficerats med hänsyn till bostadens nuva
rande ståndpunkt, vattenledning saknas 
nästan överallt, likaså skafferi och hus
hållskällare. Mycket förfares av brist på 
förvaringsplatser, många förråder kunna 
icke uppläggas. Likaså hava arbetsunder
sökningar gjorts. Flere hundra ihusmödrar 
hava tagit upp den tid som åtgår för olika 
sysslor. Här finnes också en utgångspun!k:t. 
Landsbygdens hostadsfråga .omfattar €llligt 
min uppfattning också jordbruksa;rbetarnas 
bostäder. Här vore billiga amol'teringslån 
önskvärda, lantbrukets bärkraft är icke så 
stor. Kunde frågan uppdelas såsom mi
nister J a:nlhonen föreslagit, så, att städernas 
och industriorternas bostadsförhållanden 
behandlas för sig, landsbygdens för sig, 
skulle det säkert lända dessa för vårt folks 
trivsel och sund'het så beaktansvärda frä
gor till största fördel. 

Ed. A n d e r s s o n: Med anledning av 
socirulministerns tvekan ifrågaom tillsättan
det av en särskild kommitte så är det skäl 
att frrumhålla, att den sakkunniga från so
cialministeriet, som socia:lutskottet hörde i 
föreliggande fråga, uttalade önskemålet att 
ett dylikt speciellt organ för undersöknin
gen måtte tillsättas enär det i socialministe
riet icke finnes nägon lämplig avdelning 
för sagda undersökning. I Sverige har m.an 
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nyligen slutfört en 'lika.dan undersökning, 
som den socialutskottet nu för€Slär, och för 
ändamålet hade jämväl i Sverige till!'laltts 
en special kommitte. 

Ed. J u t i 1 a: Kun työväenasiainvalio
kunta joutui käsittelemään näitä aloitteita 
työväen asunto-olojen parantamiseksi, jou
tui työväenasiainvaliokunta käsittelemään 
ed. RantaJan aloitteen, joka koski määrä
rahan myöntämistä ensi vuoden tulo- ja 
menoarvioon. V alliokunta katsoi, että käy
tettävänä olevat tilastot olivat niin puut
teelliset ja vanhentuneita, ettei niiden pe
rusteella voitu ajatella tällaisen määrära
han käytön ehdottamista, <joten valiokunnan 
mielestä oli saatava uudet tilastot. Ennen
kaikkea asiaintuntijain taholta kiinnitettiin 
huqmiota siihen, että tällaisia tilastoja hy
vinkin kipeästi kaivattaisiin. ,Ja kun valio
kunnailla oli samanaikaisesti käsiteltävänä 
myöskin ed. Huotarin aloite asunto-olojen 
tutkimisesta, niin katsoi työväenasiainvalio
kunta, että on perin lähdettävä sellaiselle 
pohjalle, hankittava ensin täydellinen ti
lasto näistä asunto-oloista, koskapa ne ovat 
niin perin puutteelliset. Ja kun näin laa
jennettuna tätä aloitetta laajennettiin siten, 
että se myöskin tuli käsittämään koko 
asunto-oilot, myöskin maaseudun asunto-olot, 
niin jo valiokuntakäsittelyn yhteydessä kat
soin, että kun perustelut näin laajennettiin 
olisi ollut syytä jättää hallitukselle vapaat 
kädet harkintansa mukaan tätä toimenpi
dettä toteuttaa. Senvuoksi pyytäisinkin, 
herra puhemies, ehdottaa seuraavan pon
nen: että hallitus ryhtyisi tarpeellisiin toi
menpiteisiin maamme ja ensisijassa maa
seudun asunto-oloissa esiintyvien epäkoh
tien selvittämiseksi ja poistamiseksi. 

Ed. Huotari: 'rämä tuli yllätyksenä 
työväenasiainvalliokunnan jäsenen puolelta 
tämä uusi ponsi, koska valiokunnan mie
tintö on yksimielinen. Minun piti vastata 
samaa kuin ul. Andersson jo vastasi, ettei 
tietääkseni ole hallituksella sellaista jär
jestöä tai virastoa, joka voisi asuntokysy
myksestä huolehtia. Asia on siksi !kiireel
linen, että siinä pitäisi jo ryhtyä toimen
piteisiin. 

Mitä sosia1limin.istieri sanoi komitean han
kaluudesta.,. niin d sen tarvitse oUa han
ka:la. Vo:i>b:an siinä eri jaostl()t tai yksilöt 
huolehtia yhden asian ja toiset toisen, niin 

että ky1lä se saadaan käymään, jos vrun 
ihyvää tahtoa on. 

Sitten täällä takana, se kai oli ed. Poh
jannoro, jolla oli kaikista hauskin käsitys 
tässä asiassa, sillä hän sanoi, että nyt ruve
taan Suomen kansaa soiuttamaan hyvillä 
asunnoilla, että se solutuspelko on jo men
nyt niin pitkälle, että kun hyviä asuntoja 
Suomen kansa]le hankitaan, niin sekin on 
jo solutusta. Me kauemman aikaa politii
kassa olleet tiedrumme, että jos siitä oikeasta 
solutuksesta olisi kysymys, mitä minä luu
len hänen ,tarkoi1ttavan, että <kyHä se vaikut
taa enemmän huonoissa asunno·issa asUJViin 
ja niihin vieiläkin enemmän, joilla ei ole 
minkääJnilaista asuntoa, kuin mitä se vaiikut
taa hvvissä asunnoissa asuviin ihmisiin. Tun
twu ~mituiselta,. että juuri savoiairuen edus
taja, Savossa kun tiedetään a.sunto-OLoJen 
o'levan kaikista kurjimmat (E·duskrmnasta.: 
Hämäläinen se on!); hämäläinen, niin mik
kelliläisten edustaja hän on, pelkää, että 
tulee liikaa. hyvät asunnot, niin että niitä 
nyt ruvetaan soluttelemisella peloittele
maan, se oli jotain erikoista. Sitten hän 
sa.noi, eWi :pilnäisi a.nt.a:a suunnitteiut 
joillekuille yksityisjärjestöille. Minä en 
tahdo vähe-ksyä näiden järjestöjen rtyötä, 
mutta ei tätä voi mitkään.yksityiset hyvän
tekeväisyysseurat ja muut järjestää, kyllä 
se on valtion järjestettävä ja onkin kiireei
Hsesti järjestettävä. lVIinä ymmärrän, että 
eduskunnan enemmistö tulee pysymään tä
män työväenasiainvaliokunnan ponnen ta
kana. 

Ed. l\1 o i l a ne n: Aloitteen tekijät ovat 
ehdottaneet, että asuntokysymystä tutkit
taisiin kaikessa laajuudessaan, siis niin hy
vin maaseudun kuin kaupunkien osalta. 
Tämä ehdotus onkin minun mielestäni oi
keaan osunut. Maaseudun asunto-olot ovat 
epäilemättä huonot ja niiden parantami
seksi on toistaiseksi meidän maassamme 
vielä verrattain vähän tehty työtä. Kor
jausta on siis epäilemättä hyvinkin paljon 
maaseudun asunto-oloissa. Mutta ei voida 
myöskään kieltää, että kaupurrkienkin asun
to-olot ovat huonolla kannaB.a vielä suurin 
piirtein, vieläpä isommissa:kin kaupung.eissa 
pienemmistä puhumattakaan. Meillä on 
asunto-olojen korjaamiseksi yritetty valtio
vallankin puolelta jotakin tehdä. Vuonna 
1927 perustettiin valtion omwkoti-rahasto, 
josta annetaan pitkäa.ikaisia kuoletuslainoja 
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kuntien välitykseHä niin hyvin maaseudun 
asunto-olojen kuin kaupunkien asunto-olo
jen parantamiseen. Mutta varoja on ollut 
käytettävissä kuitenk~n tässä rahastossa ver
rattain vähän. Eiik:ä ole toiselta puolen 
ollut riittävässä määrin harrastustaka;an 
asian edistämiseen. 

Kun nyt on tehty kaksikin aloitetta, 
jotJka tarkoittavat samaa asiaa, tämä aloite 
tal'lkoittaa etupäässä minun ymmärtääkseni 
kaupunkien asunto-olojen korjaamista ja 
ed. Rantalan aloite taas maaseudun asunto
olojen parantamist81, niin on minusta nämä 
molemmat puolet s81lllalla kertaa perusteelli
sesti tutkittava j,a laadittava suunnitelmia 
siitä, mitenkä maaseudulla ja mitenkä kau
pungeissa parhaiten voitaisiin tähän epäkoh
taan korjausta saada aikaan. Minä sen. 
vuoksi asetun sille kannalle, että se ponsi
ehdotus, minkä työvä:enasiainvaliokunta on 
ehdottanut, on hyväksyttävä, enkä voi siis 
pitää oikeaan osuneena sitä ehdotusta, että 
olisi kiinnitettävä huomio vain maaseudun 
asunto-olojen korjruamiseen. Kun komitea 
asetetaan, niinkuin minä luulen olevan tar
peellista, niin on sen tehtävä,ksi annettava 
silloin asunt1o-olojen tutkiminen kaikessa 
laajuudessa niin hyvin maaseudun kuin 
kaupunkien ·kannalta. Siten voidaan saada 
oikea Hihtökohta va..<Jtaisille toimenpiteille 
tässä asiassa. 

Ed. H ä mä l ä i ne n: Kun ny:t, niinkuin 
luulen, eduskun!ta yksimielisesti hyväksyy 
tämän työväenasiainvaliokunnan ehdotuk
sessa olevan ponnen, lausuisin sen johdosta 
hallitukseHe sellaisen toivomuksen, että kun 
asianomainen tutkijakomissioni asetetaan ja 
sille määritellään sen .tehtävät, laatu ja laa
juus, että täanä kiinnittäisi erikoisen huo
mion Mikkelin läänin asunto ... ol'oihin. Tämä 
ei suinkaan johdu minkäänlaisesta nurkka
kuntarakkaudesta, vaan siitä, ~ttä meidän 
maiass'amme ei juuri muualta löytyne sen
laatuis'ta väestöryhmää kuin sanotusta lää
nistä, joiden asunto-olot oHsivat niin perin 
alhaisella tasolla. Ei :tietäiilkseni sellaista 
,loisiksi" nimitettyä joukkoa (Eduskun
nasta: Myöskin Kuopion läänistä!). Ehkä 
Kuopion läänistä lähinnä. Näinä vuosina 
on kylläkin mainitussa läänissä loisasujain 
lukumäärä huomattavasti vähentynyt, mutta 
vielä muutama vuosi takaperin (Eduskun
nasta: Pienin 'lääni hän se on ! ) se oli niin 

huutavan suuri, että käymäsiltään kävijä
ikin joutui aina sen huomaamaan. Ei ole 
suunnattava tämän komitean tutkimuksia 
viljaville ja vauraille seuduille, vaan kaik
kein syvimpiin salosopukoihin eikä ainoas
taan asuntoihin, jotka ovat pienasuntoja, 
mutta myöskin asuntoihin, jotka ovat paik
kakunnan suurasuntoja, suur.talollisten huo
neissa asuvien ihmisten asuinmahdollisuuk
sien selville ottamiseen, sillä sieltä löytyy 
asumuksia, jotka eivät täytä alhaisimpia
kaan wvatimuksia. Eikä monikaan omassa 
tupapahasessaan asuva ole asumisedellytyk
siin nähden edellä mainittujen kanssa rin
nastettavissa. Jolla on sentään oma tupa, 
on edes jotain itsenäistä oikeutta, mutta 
sillä jolla on vain toisen tuvan nurkka 
asuttavanaan, sillä ei 'Ole suurtakaan oi
keutta järjestää asioitaan, vaan saa olla 
koko perhein:ensä toisen armoilila ja tätä 
tällaista armoilla olevaa joukkoa on Mikke
lin läänin eri kunnissa hyvin suuri määrä. 

Ed. J u ne s: Pyydän kann~ttaa ed. Ju
tilan ehdotusta. 

Ed. P o h j a n no r ·O: Yhteiskunta on ko
konaisuudessaan kOkoonpantu soluista ja 
näitä koteja on verrattu yhteiskunnan so
luihin, ja jos yhteiskuntaa solutetaan ko
deiHa eikä kolhooseilla, IQll se hyvä asia. 
Tästä minä iloitsen ed. Huotarin ~ausun
nossa. 

Keskustelu julistetaan päättynee.ksi. 

Puhemies: Keskustelun :kuluessa on 
ed. Jutila ed. Juneksen kannattamana eh
dottanut, että eduskunta hyväksyisi seuraa
van toivomuksen: ,että hallLtus ryhtyisi 
tarpeellisiin toimenpiteisiin maamme ja en
sisijassa maaseudun asunto"''loissa esiinty
vien epäkohtien selvittämiseksi ja poistami
seksi". Kutsun tätä ehdotusta ed. Jutilan 
ehdotukse:ksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Åänestys ja päätös: 

Joka hyväiksyy valiokunnan ehdotuksen, 
ääne8tää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. J u
ti.lan ehdotus hyväksytty. 



574 Tiistaina 10 marraskuuta 1936. 

P u h e m i e s: Xänestyksessä on annettu 
113 jaa- ja 37 ei-ääntä, 2 tyhjää; .poissa 4 7. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valiokun
nan ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

7) Ehdotus toivomukseksi esityksen antami
sesta kunnallisverorasituksen tasoittamisesta. 

Esitellään laki- ja ta}ousvwliokunnan mie
tintö n:o 5 ja otetaan a i n:o aan käsi t
t e l y y n siinä villmistelevasti käsitelty ed. 
Juneksen y. m. toiv. al. n:o 47, joka sisäl-

1 
tää yllämainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
laki- ja talousvaliokunnan mietintö n:o 5. 

Keskustelu: 

Ed. J u ne s: Käsitellessään allekirjoitta
neen y. m. toivomusaloitetta kunnallisvero
rasituksen tasoittamisesta on laki- ja ta
lousvaliokunta, esillä olevan mietinnön mu
kaan, myönteisten perustelujen jälkeen 
päätynyt kuitenkin kielteiseen lopputulok
seen. Va!l:iokunnan mielestä, koska edus
knnt'a on vuoden 1932 valtiopäivillä, siis 
neljä vuotta sitten, hyväksynyt toivomuk
sen, että hallitus tutkituttaisi asiaa ja an
taisi siitä eduskunnalle esityksen ja kun 
tämän tofv!omuksen johdosta valtioneuvosto 
on sittemmin asettwnut komitean tutkimaan 
kysymystä, ei asian tässä V'a.iheessa ole 
syytä ryhtyä aloitteen johdosta toimenpitei
siin. 

Näin ollen näyttää siltä niinkuin asi:a 
vaJli'okunnan mielestä olisi riittävästi edis
tynyt, kun sitä varten on saatu komitea 
asetetuksi. Mutta siilhen ka;tsoen, että jo 
mainitusta ponnen hyväksymisestä on ku
lunut, kuten mainitsin nelljä vuotta, ja että 
valiokuntakin ilmoitma olevansa yksimieli
nen siitä, että kurmallisverorasitusta olisi 
tehokkaasti k'oetettava tasoittaa, olisin toi
vonut, että valiokunta olisi päätynyt :asiassa 
myönteiseen tai ainakin sellaiseen ponteen, 
jossa a.sian tär\k:eyteen htsoen olisi kehoi
tettu· .hallitusta kiirehtimään asian selvittä
mistä· ja esityiksen antamista. Kun näin ei 
ole ta~pahtunut, täytyy minun jarllakin sa-

nwlla kiinnit.tää eduskunnan ja tässä ta
paulu.essa v3irsinkin hallituksen huomiota 
Wanteen valmvuuteen ja eritoten sen sei
kan huomioimiseen, mihin me oikeastaan 
ennen pitkää joudumme, ellei asiaan saada 
pikaista ja tuntuvrua parannusta. 

Edellyttäen, että •nykyinen hallitus saa 
jonkin ailkaa muhassa työskennellä, voi~ 
nemme kyllä luottaa siihen, että !kysymyk
sen !käsittelyä tu!1la:an jouduttamaan, mutta 
siltä varwlta, että toiveet tässä suhteessa 
sattuisivat pettämään: ja e'ttä saattaisi tulla 
hallitus, jolm ei olisika:an niin lämmin rat
kaisuun pääsemiseksi, olisi o1lut sootavaa, 
että nykyinenkin eduskunta olisi lausunut 
mielensä selLaisessa muodossa, joka ilman 
muuta joutuisi haJ~lituksen huomioitavaksi. 

Että as~a todeHaikin -on kipeä ja huo
inionarvoinen, senhän on todennut, niin
kuin jo mainitsin vuoden 1932 eduskunta 
ja nyt esilläolevan mietinnön muka:an 
näillä valtiopäivillä laki- ja talousvaliokun
ta:kin. Senvuoksi ja j·otta eduskunta, hwl
litus ja ma'an yleinen mielipide kiinnittäi
sivät entistä enemmän huomiota täillä alalla 
vallitsevaan epäsuhteeseen, samttameen ini
nun, herra puhemies, esittää muutamia tie
toja ja numeroita siitä, minkälaiset vero
tusolot meillä yleensä ovat ja miten nykyi
set säädökset vaikuttavat eri seuduilla olo
jen muodostumiseen tässä suhteessa. 

Erittäin räikeänä esiintyy silloin eroa
vaisuus vanhoj·en, vauraiden, Etelä-, Länsi
ja Keski-Suomen pitäjien ja kauikaisten 
syrjäseutujen asutusten kesken. Ja viime 
aikoina on siiT.miinpistävämmäJksi muodostu
nut niiden paikkakuntien etuisuus, jotka 
ovat huomattavampia teoLlisuus- ja liike
laitoksia onnistuneet alueilleen saamaan. 
Vaikka siis yksityisiä hyvinkin kuvaavia 
er:iikoistapauksia voisin esittää sieltä täältä 
ympäri Suomea, niin: raJjoitun kuitenkin 
lähemmin tällä kertaa koskettelemaan vain 
Pohj1ois-Suomen oloja ja mainitun seudun 
suhdetta muuhun Suomeen, k<»~ka Pohjois
Suomessa verotusolot näyttä;vät yle.ensä ole
van !kaiklkein raskaiiThiilat ja senvuoksi vaa
tivat aivan eriko~sia toimenpiteitä Ulanteen 
korj aamisek.si. 

Aloitteessani olen jo maininnut mistä; 
johtuu, että Pohjois-Suomi ja eritoten 
Perä-Pohjola on joutunut niin raskaasti 
yMeiskunnallisHla rasituksilla kuormite
tuksi ja minkä vuoksi se ei kykene, mikäli 
sosiaaliset ynnä muut .lJ:Ut ovat yhteisiä ja 
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jatkuvasti pidetään samoj·en perusteiden 
muka-an koko maata velvoittavina, näistä 
omin voiminsa selviytymään. Ja vaikka 
näitä velvoituksia onkin siellä tääUä har
•kimlan mu1kaan helpotettu tilapäisavustuik
silla, niin eivät ne kuitenkaan ole vakaut
taillieet yleistilann€tta sen pitemmälle ei
vätkä vailkuttaneet normaalisten olojen 
muodostumiseen. Onhan selvää, että kun 
maalle säädetään ila:keja, jotka velvoittavat 
ka'tllkaisia uudi:sa:sutuksen luontoisia erämaa
seutuja järjestämään yhteiskunnaJ!liset lai
toksensa samassa a;jassa ja samojen mitt:a
suhteiden mukaisesti kuin v1)illhat, varak
kaat ja jo melkein kaikissa suhteissa tar
koitettuun päämäärään ennemmin ehtineet 
kulttuuriseudut, niin tämän täytyy selvästi 
johtaa ilmeiseen epäsuhteeseen, ja jos se 
saa jatkua, vaikea•an ristiriitaa;n, jopa ka
tastroofiirrkin. 

Siitä, minkälaisiiksi vei'otusolot Pohjois
Suomessa •ova:t muodostuneet, ma1nittakoon 
m. m., että veroäyrin suuruus oli v. 1935 
esim. Rovaniemellä 16: 25, Ylikiimingissä 
15: 60, TaivaLkoskella 15: -, Sotkamossa 
14: 50, Kuusa;mossa 14: -, Posiolla 13: 50, 
Kemijärvellä 12: 90, Kemin maalaisktm
nassa 12: 50 j. n. e., kun se Viipurin •lää
nissä oli keskimäärin vain 6: 75, Uuden
maan läänissä 7: 28, Hämeen läänissä 7: 67 
ja Turun ja Porin läänissä 7: 81 sekä keski
määrin !koko ma:assa 8: 28. Kaikissa Kai
nuun j·a Perä-Pdhjolan kunnissa on vero
äyrin hinta mainittuna vuonna ollut kor
keampi kuin keskimäärin koko maassa ja 
suurnnmassa osassa !kuntia paljon kor
keampi kuin keskimäärin y1laluetelluissa 
lääne1ssä. 

Kun usein näistä asioista keskusteltaessa 
täällä €duskunnassakin kuulee väitettävän, 
että ta'ksoitusperusteet olisivat Perä-Pohjo
lassa alhaisemmat ja että taksoitus yleensä 
siellä toimitettaisiin matalampia normeja 
:käyttä.en kuin muualla :Suomessa, niin 
ei-vät nämä •väitteet, •kun verotukseen va,i... 
<kn.tiavat ikaiik:ki sei:ka;t, €Sim. :väestön ilapsi
rikkaus, pelto81lain pienuus ja sen suh
teellisesti heikko tuotto ynnä muut sellaåset 
otetaan huomioon, pidä ensinkään paik
kaansa. Vaikka tarkkaa vertailua tästä on
kin hyvin vaikea toimittaa, niin osoittavat 
tilastot kuitenkin; €ttä vaiklk:a p:eJilon tuo
tantu onkin Pohjois-Suomessa laskettu heh
taarilta jonkun verran 'Pienemmäksi kuin 
Etelä-Suomessa, niin -ovat niittyjen tuotot 

Pohjois~Suomessa yleensä lasketut vastaa
vasti suuremmiksi, jopa monessa tapauk
sessa 200-300:kin markkaa hehta;aria koh
den kuin muualla ma•assa. Ja kun ti€de
tään ikuinJka niittyvaltaisia sie:Hä ovat maa
taloudet, nriin ei kokonaispinta~alojen vero
tuksessa ole juuri mitään eroa. Samaan 
tulokseen tulemme myöskin, jos ver.tai
lemme veroäyrien keskinäistä lukua ma:a
seudun asukkaisiin nähden eri seuduilla. 
SiUoin me saamme nähdä, että kun tämä 
luku asukasta kohden esimerkiksi vuonna 
1933 oli Turun j.a Porin läänissä 16.9o, 
Ahvenanmaan läänissä 16.97, Hämeen lää
nissä 22.os, Viipurin läänissä 20.25, Mikke
lin läänissä 14.5o, Kuopion ·läänissä 13.23, 
Va,a:sa:n läänissä 13.5,0, oli se Kajaanin ik:ih
lakunnassa 12.oa ja Kemin ki:hlakunnassa 
17.19. Koko maan maalaiskunnissa oli vas
taavien lukujen keskimäärä 17.62. 

Osoitu~ksena vielä siitä, kuinka tarkkaa 
verotusta Pohjois-Suomessa sentään, huoli
matta asukkaiden yleisestä vähävaraisuu
desta, pyritään toteuttamaan, mainittakoon, 
että kun fyysillisten veronmaksajain suhde 
henkikirjoitettuun väestöön oli vuonna 1932 
esimerkiksi Mikkelin läänissä 22.9, Viipu
rin läänissä 22.5, Kuopion läänissä 22.2, 
Va·a:san läänissä 20, niin oli se Kainuussa 
ja P·erä-Pohjolassa 19.7. 

Vaikka verotusta Pohjois-Suomessa, ku
ten edellä olen osoittanut, onkin yritetty 
toteuttaa niin tarkoin ja niin laajoihin pii
reihin kuin suinkin mahdollista, on kun
nallistalouksien yleinen asema jäänyt hei
koksi ensiksilk:in sen vuoksi, että suuri osa 
veroista verotettujen heikon mll!k:sukyvyn 
vuoksi •on vuoden lopussa jäänyt tähteeksi, 
siis ulosotolle ja ·lopuksi vielä kokonaan 
saamatta, ja toiseksi sen vuoksi, että kun
nat ova.t näiden ja moni.en muiden suurten 
velvoitusten pairra:mina joutuneet aivan 
ä;ärimmilleen velkaantumaan. Vertailun 
vu'Oksi saanen tästäkin mainita, että kun 
maik:suunpannuista verotuloista jäi tähteeksi 
vuoden lopussa esimerkiksi vuonna 1932. 
Uudenmaan läänissä 18.4 %, Turun ja Po
rin .läänissä 14.5 %, Eämeen läänissä 15 %, 
niin jäi Kemin ik:ihlwkunrrassa samana 
vuonna 45.4 % ja Kajaanin ik:ihlakunnassa 
39.s %. Kuinka suurina taasen kuntien 
velat rasittavat väestöä eri paikkalk:umiiHa, 
olkoon mainittu, että :kun ne esimerkikSi 

·vuonna 1933 tekivält maaseudulla asukasta 
kohden Uudenmaan läänissä 382 ma~,: 
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Turun ja Porin läänissä 246 markkaa, V·a.a
san läänissä 257 markkaa, Viipurin lää
nissä 277 ma:cldraa ja koko maassa 328 
markkaa, niin vastaruva luku oli Kemin kih
lakunnassa 752 markkaa. Verotettujen tu
lojen sataa markkaa kohden oli kuntien 
velka samana vuonna esim. Uudenmaan 
läänissä 11 markkaa 59 pem1iä, Turun ja 
Porin läänissä 14: 67, Hämeen läänissä 
15: 03, Viipurin :läänissä 13: 67, mutta Ka
jaanin ikihlaJkunnassa 31: 30 ja Kemin kih
lakunnassa 43: 76. 

Tunt~en nämä tällaiset edellämainitse
mani epäsuhteet verotusoloissa yleensä ja 
minikäla~iin oloihin muutamat kunnat ovat 
joutuneet tässä suhtee&'!a, onkin valtiovalta 
jo muutamina vuosina rientänyt korjaa
maan pahimpia epäkohtia myöntäen €räille 
kunniLle tHapäisavustusta, jotka kuitenkin 
on lopetettu heti kun !kunnan raha-asemassa 
on vähänkin näyttänyt parantumisen oi
reita. Niinpä esimerkiksi .&la;tornion kun
nalle, j·ossa kunnan väkill]ku on noin 9,000, 
jossa veroäyri on pyörinyt 12 markan ylä
ja alapuoleHa, ollen viim€ vuonna 11: 50 
ja jossa köyhäinhoitomenot nousevaJt vuosi 
vuodelta, siis tänäkin vuonna, huolimatta 
yleisestä aJjan parantum~esta, ollen tätä 
nykyä siinä 900,000 markan korvi:lla, myön
ruettiin tällaista tilapäisavustusta vuonna 
1933 175,000 markkaa, vuonna 1934 50,000 
markkaa, mutta senjäl!keen €i ole myön
netty :mitään siitä huolimatta, että köy
häinhoitomenot niinkuin jo edellä mainitsin 
nousevat vuosi vuodelta. Täl,laisissa oloissa 
ja tällaisten tapahtumien vallitessa €i voi 
asiasta enää vaieta, siihen on saatava muu
tosta niin pian kuin mahdollista. Kysy
myksessä. ei ole €ikä saa oHa hyväntekeväi
syys, jota vain armelia~uudesta harjoite
taan hätäänjoutuneita !kuntia kohtaan, 
vaan oikeudenmukaisuuden vaa.tima toilmoo
pide niiden ikohtuuttomuuksien korjaami
seksi, joita lllykyinen verolainsäädäntö ai
heuttaa varsink~n Pohjois-Suomen kunnille. 
Miten asia olisi järjestettävä varmemnra;lle 
ja oikeudenmukaisemma,Ue poh:jaille, on tar
koin harkittava, ja siihenhän on hallituk
sella kyHä mahdollisuuksia. 

Kun naapurima·a:ssamme Ruotsissa, jossa 
olot ovat monessa suhteessa meikliläisiin 
verrattavissa, on jo vuonna 1928 asia rat
kaistu erilkoislainsäädiinnöllä n. s. tasoitus
verotuksella, jota nyt laki- ja twlousvalio
kuntakin pitaä mahdollisena esikuvana 

asiaa meillä ratkaistaessa, niin ei meidän 
tarvitse suinkaan tässäkään asiassa aivan 
sokkosiHa kulkea. Kuinka teh,okasta tämän 
tasoitusveron vaikutus on siikäläisissä oloissa 
yleensä, käy ilmi siitä ikun mainitsen, että 
tasoitusveron tuotto oli Ruotsissa esimer
kiksi vuonna 1934 7,212,630 kruunua ja 
vuonna 1935 8,602,654 kruunua eli noin 
100 miljoonaa markkaa ja että tästä rahas
tosta illlaksettiin vuonna 1935 verontasoi
tusta yksin Norrbottenin läänin mawlais
kunnille 2,974,865 kruunua eli 34.6 mil
j:oonaa markkaa. Kun meililä samaan taT
koitukseen on tänä vuonna käytettävänä 
eri momenteilla vain 9 mHjoonaa markkaa, 
josta Oulun läänin osalle jaettanee vuoden 
loppuun mennessä noin 4 miljoonaa mark
kaa, niin kalpenee tosiasiassa oma toimin
tamme ja omat saavutuksemme Ruotsin 
rinnalla. Ja vaikka edelliimainittuja ruot
salaisia lukuja, ellli:a ei sielQä voimassaole
van tasoitusv·eron kanto- ja käy;ttöt:apakaan, 
sellaisenaan meillä ole mahdollisuus toteut
taa dkä käytäntöön saattaa, niin silloin 
kuin meillä olot ovat sellaiset, kuin mitä 
edel[ä olen maininnut, me emme saa jat
täytyä piittaamattomiksi siellä tällä ailalla 
käytännössä olevista menetelmistä ja niid€n 
antamista tuloksista, meille soveltuvan kiin
teän järjestelmiin luomiseksi kunnallisvero
rasituksen tasoittamiseksi. 

Riippumatta siitä, vaikka laki- ja talous
valiokunta €hdotta:alkin nyt aloitteen hylät
täväksi, rohkenen kuitenkin valiokunnan 
mietinnön perusteluihin ja edellä~ausu
ma·ani nojaten uskoa, että hallitus tulee 
kiinnittämään asiaan sellaista huomiota, 
jota kysymyksen tärkeys, va:kavuus ja sen 
kiir.eellinen järj.este1y toteutuakseen eittä
mättä vaatii. 

Sosialiministeri J a n h o n e n: Herra pu
hemies! Se kysymys, josta ed. Junes täällä 
mainitsi, on Pohjois-Suomen ja samalla 
koko maan kannalta siksi tärkeä ja ensi
luokkainen kysymys, että €n voi olla siih€n 
vielä kajoamatta. Ed. Junes kiinnitti edus
kunnan huomiota siihen, kuinka sikäläiset 
kunnat ovat joutuneet tavattorniin vaikeuk
siin juuri verotuskysymyksissä ja kuinka 
taloudellinen elämä kunnissa on vaikeasti 
hoidettavissa. Ne syyt, jotka hän mainit
see, ovat olleet osa;ltansa vaikeuttamassa 
kuntien taloudellista asemaa. 
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Lisäksi tahtoisin kiinnittää eduskunnan 
huomiota eräisiin toisiin seikkoihin, jotka 
erittäin ,raskaina painavat sikäläisten kun
tien taloudellista asemaa. Kunnallistalouk
sien menothan Pohjois-Suomessa ovat viime 
aikoina suuresti lisääntyneet. Varsinkin it
senäisyytemme aikana säädetty koulupakko 
ja suurHsti laajentunut yhteiskunnallinen 
huoltotoiminta ovat Pohjois-Suomessa ai
heuttaneet kunnallistalouksien menojen äkil
lisen nousun. KunnallistaJloudet ovat siten 
joutuneet vaikeaan murroskauteen, kun sen
sijaan Etelä-Suomessa monin paikoin vuosi
kymmeniä ennen valtiollisen itsenäisyytem
me saavuttamista oli kehitetty sekä kansa
koululaitosta että yhteiskunnallista huoltoa, 
joten uuden lainsäädännön vaatimusten 
toteuttaminen ei täällä ole saattanut kun
nal:listail.ouksia. !lähimainkaan niin ank-a
ralle koetukselle kuin juuri Pohjois-Suo
messa. 

lVIitä erikoisesti kansakoulumenoihin tu
lee, eivät ne Pohjois-Suomessa ole suhteelli
sesti suuremmat kuin maamme muissa osis
sa vain senvuoksi, että uuden lkansanope
tusta koskevan lainsäädännön johdosta Poh
jois-Suomessa on ollut pakko kansakoulu
laitoksen aikaisemman kehittymättömyyden 
takia lyhyessä ajassa rakentaa kovin paljon 
uusia kouluja, vaan myös siitä syystä, että 
kansakoululaitos se11laisenaan tulE>e Pohjois
Suomessa kalliimmaksi kuin maamme muissa 
osissa. Ensinnäkin itse rakennuskustannuk
set Pohjois-Suomessa ovat huomattavam
masti :korkeammat kuin muualla, toiseksi 
siellä harva asutus edellyttää eräillä seu
duilla oppilaskotien rakentamista kansakou
ilujen yhteyteen. On selvää, että tällaisten 
kalliiden lisärakennusten rakentaminen ja 
kunnossapito suuresti kohottaa kansanope
tusmenoja. Valtio suorittaa Kainuussa ja 
Perä-Pdhjolassa kylläkin avustuksena suu
remman osan kansakoulurakennuskustan
nusten normaalihinnasta kuin maamme ete
läosissa. Mainitut normaalihinnat on kui
tenkin laskettu pulavuosien halpojen raken
nuskustannusten mukaan ja lisäksi silmäl
läpitäen etupäässä maamme eteläosia, joissa 
rakennuskustannukset muutenkin ovat al
haisemmat kuin Pohjois-Suomessa. Tästä 
johtuu, niinkuin asiaa käsittelevä erikois
komitea itse on todennut, että kansakoulu
jen todelliset rakennuskust!linnukset Pdh
jois-Suomessa ovat huomattavarumasti kor
keammat kuin mitä kouluhallitus on nor-

maalitaksoiksi määrännyt. Omansa lisää
mään kansakoululaitoksen aiheuttamaa rasi
tusta Pohjois-Suomessa on edelleen uudis
asutus, jota valtio siellä laajassa mitassa 
harjoittaa valtion mailla hankkima]la sinne 
väkeä myös maamme muista osista. Kun 
valtion asutustiloille muilta paikkakunnilta 
muuttavat asukkaat yleensä ovat vähävarai
sia, eivät Pohjois-Suomen kunnat tällä het
kellä hyödy lainkaan heidän verotuksestaan, 
mutta sensijaan saavat sikäläiset kunnat 
heidän vuokseen kyllä suuria lisämenoja 
kannettavakseen. Sikäli kuin asutustoiminta 
Pohjois-Suomessa edelleenkin tarmokkaasti 
kehittyy, mikä onkin tarpeenvaatimaa, li
sääntyy yhä uudisasutuksesta johtuva kan
sa:koulumenojen nousu. Erikoisesti vai
kuttaa tähän suuntaan erämaihin peruste
tut ja. vastedes perustettavat asutusalueet, 
jotka vaativat kokonaan omat kansakou
lun~a. 

Pohjois-Suomen kuntien tehokas nykyistä 
suurempi tukeminen oppivelvollisuuslain 
niille aiheuttamien velvollisuuksien täyttä
misessä on sitä tärkeämpää, kun sikäläisen 
kansakoululaitoksen kohottaminen ajan vaa
timusten ~tasalle on koko vaJltakunnan edun 
vuoksi toteutettava mahdollisimman pian. 
Kansan sivistäminen on ollut etenkin raja
alueHla kansa;kunnallemme välttämätöntä. 
Sen suuren merkityksen vuoksi, joka kansa
koulujen vaEstustyöllä on, ja huomioonot
taen kansanopetuksen jo nyt Pohjois-Suo
men kunnille aiheuttaman ankaran rasituk
sen, olen sitä mieltä, että samalla kun sikä
läistä kansakoululaitosta on yleensä tuet
tava valtion varoilla nykyistä enemmän, 
va:ltion olisi myöskin harkittava, missä mää
rissä n. s. asutusalueitten "Kansakoulut oHsi 
vaHion varoilla ylläpidettävä. 

Myös köyhäinhoidon alalla Pohjois-Suo
messa tuottaa metsätöihin muuaJlta muutta
nut väestö kunnille ylimääräistä raskasta 
rasitusta. Kun kuntaan muuttanut saa ko
tipaikkaoikeuden oleskeltuaan kunnassa yh
den vuoden köyhäinhoi·toapua nauttimatta, 
jää tuollainen henkilö helposti kunnan 
asukkaaksi vähänkin paremman hakkuuvuo
den jälkeen. Sairauden sattuessa tai huo
non ajan koittaessa ovat nämä tulokkaat 
tavallisesti heti kunnan huollettavia. Siihen 
nähden, että metsistä Pohjois-Suomessa suu
rin osa kuuluu valtiolle, ovat juuri valtion 
metsätyöt vetäneet sikäfläisiin kuntiin vara
tonta väkeä muualta. 

73 
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lVIitä näihin kansakuulu- ja köyhäinhoito- 1 

menoihin tulee, niin Kainuussa ja Perä- . 
Pohjolassa ovat kansakoulumenot veroäyriä 1 

kohden useimmissa kunnissa paljon kor
keammat kuin keskimäärin Etelä-Suomen 
lääneissä, onpa sellaisiakin Perä-Pohjolan 
kuntia, ~?issa kansakou~~m.~;not ovat 3~ l 
ke11taa mm suuret veroayrm kohden kmn i 
keskimäärin Etelä-Suomen lääneissä. Li
säksi on otettava huomioon, että Pohjois
Suomen kunnissa oppivelvollisuuslain täy
täntöönpallo on vielä suuresti keskeneräi
nen. Kouluhallituksen antamien tilastojen 
mukaan on vielä rakennettavia kouluja Ka
jaanin kihlakunnassa 57 ja lisärakennuksia 
20, ja näistä kustannukset pyörein luvuin 
17 mhlj. mk., Kcemin kih:la:lmnnassa ,vielä ra
kenn·ettavia kouluja '60, lisärakennuiksia 7, 
,raJkennuskustannukset 12,208,000 mlk. ja Ou
Jun kihla:kun,nassa 61 ra:kennettavaa ilrouil.ua 
ja lisärrukennwksia 15, yhteensä 11,545,000 
markkaa, joten koko tällä alueella on viellä 
rakennettavia kouluja 178 ja lisärakennuk
sia 42, joiden yhteinen kustannusarvio on 
noin 41.5 milj. markkaa. 

Köyhäinhoidon aiheuttamat nettomenot 
ovat olleet myöskin näissä Pohjois~Suomen 
kunnissa er1ttäin suuret. Vaikka emme ota
kaan näitä raskaimpia pulavuosia huomioon, 
niin esim. v. 1934 oli kymmenessä :kunnassa 
5--11 mk. köyhäinhoitomeno veroäyriä koh
den, kahdeksassa kunnassa 4-5 mk. ja kuu
dessa 3-4 markkaan. Etelä-Suomessa sen 
sijruan oli köyhäinhoidon a1heut,tamat ~ää
nittäiset keskimäärät veroäyriä kdhden 
vuonna 1933 Uudenmaan läänissä 3: 27, 
Turun ja Porin läänissä 3: 91, Hämeen lää
nissä 3: 76 ja Viipurin läänissä 3: 23. Suu
rimmassa osassa Kainuuta ja Perä-Pohjo
lan kuntia dlivat siis köyhäinhoidonkin ai
heuttamat menot veroäyriä kohti paljon 
korkeammat kuin keskimäärin Etelä-Suo
men lääneissä. Köyhäinhoitolaitoskaan ei 
vielä ole Kainuussa ja Perä-Pohjolassa ke
hitetty ajan vaatimuksia vastaavalle ta
solle. Niinpä ei siellä vielä ole kunnallis
kotia lähimainkaan kaikissa kunnissa, vaan 
puuttuu ne 16 :sta. Alhaisestikin [askien 
tulee näitten puuttuvien kunnalliskotien 
rakentaminen nousemaan ainakin 10-12 
milj. markkaan. Oppivelvollisuuslain ja 
uusien huoltolakien määräykset aiheuttavat 
näin ollen kansakoululaitoksen ja köyhäin
hoidon ruenoissa Pohjois-Suomessa lähei- ! 
sessä tulevaisuudessa vielä tuntuvaa nou- 1 

sua. Tämän ohella sikäJläisen väestön suh
teellisen nopea luontainen lisääntyminen ja 
siellä jatkuva uudisasutus, toiselta puolen 
työtilaisuuksien rajoitus ja lyhytaikaisuus 
tulee vielä pitkät ajat olemaan syynä sii
hen, että yllämainitut menot raskaana pai
navat kunnallistaloutta Pohjois-Suomessa. 

O[isi tietysti monta muuta erittäin tär
keätä ja painavaa seikkaa, jotka puhuvat 
tämän n. s. verotasutuksen puolesta Poh
jois-Suomen kuntien hyväksi, mutta nämä
kin esimerkit ja numerot osaltaan puhuvat 
vakavaa kieltä siitä, että ellei Pohjois-Suo
men kuntien avuksi valtiovalta ojenna aut
tavaa kättä, niin tilanne siellä käy entistä 
kestämättömämmäksi. Toisaalta minulla on 
sellainen käsitys, että Pohjois-Suomessakin 
voidaan valtion sopivilla toimenpiteillä kan
san taJloudellinen elämä ja kehitys johtaa 
sille tasolle, että siellä väestö voi ajanmit
taan omillaan tulla toimeen. Mutta sellai
sena murroskautena kuin mikä viimeisen 
vuosikymmenenkin aikana on ollut, jol
loinka luontaistaloudesta on täytynyt siir
tyä ra:hatalouteen, jollloin suuret perheet 
pienillä tiluksilla tilapäisansioitten turvin 
koettavat tehdä työtä ja ha~ia elatuk
sensa, ei niissä oloissa voida kuntien ras
kaita verorasituksia kantaa, vaan siinä ta
pahtuu yksityisten ja kuntien sortuminen. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta hyväksyy valiokunnan hylkää
vän ehdotuksen. 

Asia on loppuun !käsiteLty. 

8) Ehdotus toivomukseksi sairaalan rakenta
misesta Ylitornion kuntaan. 

Esitellään talousvaliokunnan mietintö 
n: o 2 ja otetaan a i n o a a n lk ä s i t t e
l y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. Ju
neksen y.m. toiv. al. n:o 43, joka sisältää 
yllämainitun ehdotuksen. 

P u th e m i e s: Käsittelyn pohjana on ta; 
lousvaliokunnan mietintö n: o 2. 

Puheenvuoroja ei haluta. 



Sairaalat. 579 

Eduskunta hyväksyy valiokunnan hylkää
vän ehdotuksen. 

Asia on 'loppuun käsitelty. 

9) Ehdotus toivomukseksi sairasmajan raken
tamisesta Kolariin. 

Esitellään talousvaliokunnan mietintö 
n:o 3 ja otetaan ainoaan käsitte-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Juneksen y. m. toiv. aJl. n:o 44, joka sisäl
tää yllämainitun ehdo.tuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on ta
lousvaliokunnan mietintö n: o 3. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Eduskunta hyväiksyy valiokunnan ehdo
tuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

10) Ehdotus toivomukseksi sairaalan raken
tamisesta Sotkamoon. 

Esitellään talousvaliokunnan mietintö 
n:o 4 ja otetaan ainoaan käsitrte
l y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Janhosen y. m. toiv. al. n:o 45, joka sisäl
tää yLlämainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on ta
lousvaliokunnan mietintö n: o 4. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Eduskunta hyväksyy talousvaliokunnan 
hylkäävän ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

11) Ehdotus toivomukseksi esityksen anta
misesta kunnallisverolakien niiden säännös
ten muuttamiseksi, jotka koskevat useam
massa kunnassa harjoitetulla liiketoiminnalla 

saadun tulon verottamista. 

Esitellään laki- ja talousvaliokunnan mie- ! 
tintö n: o 6 ja otetaan ainoaan käsi t- ! 

te l y y n snna valmistelevasti käsitelty ed. 
Salon y. m. toiv. al. n: o 48, joka sisälLtää 
yllämainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
laki- ja talousvaliokunnan mietintö n: o 6. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Eduskunta hyväksyy la:ki- ja talousvalio
kunnan ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

12) Ehdotuksen laiksi ulosottolain 4 luvun 
väliaikaisesta muuttamisesta annetun lain 

voimassaoloajasta 

sisältävä hallituksen esitys n:o 43 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti l a kiva li o kun t aan. 

13) Ehdotuksen laiksi 14 päivänä joulukuuta 
1934 ulosottolain 5 luvun 27 § :n väliaikai
sesta muuttamisesta annetun lain voimassa-

oloajasta 

sisältävä hallitu:ksen €sitys n:o 44 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti l a k i v a 'li o k u n t a a n. 

14) Ehdotuksen lainsäädännöksi asutustilal
listen vuotuismaksuihin sisältyvän koron 

alentamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n: o 45 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti va 1 t i o v a r a i n v a l i o
kuntaan. 

15) Ehdotuksen laiksi merenkulkuhallinnon 
viroista ja toimista 

sisältävä hallituksen esitys n: o 46 esitelllään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti v a l t i o v a r a i n v a l i o
kuntaan. 
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Pöydällep,a.no: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti seuraavaan istuntoon: 

16) Ehdotuksen laiksi valtiollisesta poliisista 

sisältävän lepäämässä olevan ehdotuksen 
johdosta laadittu valtiovarainvaliokunnan 
mietintö n: o 9. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seur&,ava 
täysistunto on ensi perjantaina kello 14. 

Täysistunto !lopetetaan kello 20,15. 

Pöytäil.drjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 



24. Perjantaina 13 p. marraskuuta 1936 

Päiväjärjestys. 

I l m o i t u k s 1ii a. 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi köyhäinhoitolain 
5 §: n muuttami,sesta ............. . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 13; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n:o 2; ed. Sund
strömin y. m. lak. al. n:o 51. 

2) Ehdotus laiksi maalaiskuntain 
kunnallishallinnosta annetun asetuk
sen 82 §: n 7 \kohdan muuttamisesta 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 14; laki- ja talous
v:aliokunnan mietintö n:o 4; ed. Nis
kasen lak. a:l. n:o 49. 

3) Ehdotus laiksi kahdeksan tunnin 
työaj.asta annetun ilain muuttamisesta 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 15; työväenasiain
valiokunnan mietintö n:o 2; ed. V. 
Annalan y. m. lak. al. n:o 54. 

Toinen käsittely: 

4) Ehdotus laiksi vapausrangais
tusten koventamisesta annetun lain 
muuttamisesta ................... . 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 16; lakivaliokunnan 
mietintö n:o 8; hallituksen esitys 
n:o 17. 

5) Ehdotus laiksi väkijuomista an-
netun lairn muuttamisesta ......... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 17; ta1ousvaliokun
nan mietintö n:o 1; hallituksen esi
tys n:o 38. 

kello 14. 

Siv. 

582 

, 

583 

, 

594 

Ainoa käsittely: 

6) Ehdotus laiksi valtiollisesta po-
liisiJSta ....................... · .. . 

Asiakirjat: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 9; vuoden 1934 
vp:ltä lepäämässä oleva edellämainittu 
lakiehdotus. 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

7) Lakivaliokunnan mietintö n:o 9 
tasavallan presidentin vahvistamatta 
jättämän ehdotuksen johdosta laiksi 
eräiden kapinaan osaaottaneiden hen-
killöiden amna1htamisesta ........... . 

8) Laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n:o 7 tilusrauhoituslain muutta
mista tarkoittavan toivomusaloitteen 
johdosta ......................... . 

Siv. 

600 

610 

, 

Puhetta johtaa puhemies Hakkila. 

Nimenhuudossa merkitään poissooleviksi 
edustajat J. Annala, Fagerholm, Kivimäki 
ja Trukala. 

nmoitma~Sd.at: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
istunnosta :perheessä sattuneen sairaudeb. 
vuoksi ed. J. Annala, viikon ajaksi sai-
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rauden vuoksi ed. Kivimäki ja tämän täys
istunnon loppuosasta alkaen ~nsi torstaihin 
saakka ulkomaanmatkan t&kia ed. Wii:k. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. V en h o: Suuri valiokunta kokoon
tuu huomenna keHo 10. 

Pä.iväjärjestyksessä. oleva;t 1a.siat: 

1) Ehdotus laiksi köyhäinhoitolain 5 § :n 
muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä ed. 
Sundströmin y. m. lak. al. n :o 51, jota on 
valmistelevasti käsitelty laki- ja talousva
liokunnan mietinnössä n:o 2 ja suuren va
liokunnan mietinnössä n :o 13, esitellään 
osittain k o 1m a n t e en, ooittain a i
n o aan käsi t te 1 y y n. 

P u h e m i e 8: Ensin tehdään kolman
nessa käsittelyssä 1pääitÖ8 lakiehdotuksesta. 
Sen jälkeen ·esitdlään ainoaan käsittelyyn 
laki- ja talousvaliokunnan mietinnössä oleva 
toivomusponsi 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Eduskunta päättää pysyä asian toisessa 
käsittelyssä tek€mässään päätöksessä laki
ehdotuksen hylkääimiS€Stä. 

Lakiehdotuksen kolmM käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Puhemies: Eduskunta hyvä:ksynee 
lwki- ja talousvaliokunnan mietinnön ponsi
ehdotuksen. 

Keskustelu: 

Ed. H o r e U. i: Minä luulisin, että joo 
tämän toivomusponnen sanamuotoa parin 
sanan kohdalta vähän muutettaisiin, niin 
ponsi saisi vielä sopivamman muodon kuin 
mitä se on lruki- ja talousvaliokunnassa saa
nut. Minä ehdotan ponnen sanamuodon 
näin kuuluvaksi: ,että hallitus harkitsisi 

·voidaanko köyhäinhoitolainsäädäntöä siten 
muuttaa tai muuta lainsäädäntöä siten k€
hittää, ·että sen kautta ne epäkohdat, mitä 
köyhäinhoitolain 5 § :n säännökset ovat ai
heuttaneet, vältettäisiin, sekä että asiasta 
aikanaan annettaisiin esitys •eduskunnalle''. 

Ed. T u k i a: K!annatan ed. Horellin te
kemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättycr1eeksi. 

P u he m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Horelli ed. Tukian kannattamana ehdot
tanut, että ponsi hyvä:ksyttäisiin seuraa
vassa muodossa: ,että hallitus harkitsisi, 
voidaanko köyhäinhoitolainsäädäntöä siten 
muuttaa tai muuta lainsäädäntöä siten ke
hittää, että :sen kautta ne epäkohdat, mitä 
köyhäinhoitolain 5 § :n säännökset ovat ai
heuttaneet, vältettäisiin, sekä ·että asiMta 
aikanaan annettaisiin esitys ·eduskunnalle". 
Kutsun tätä ehdotusta ed. HoreHin ehd<>
tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valiokunnan ehdotuksen, 
äänestää ,jaa"; jos ,·ei" voittaa, on ed. 
Horellin ehdotus hyvä:ksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
71 jaa- ja 91 ,ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 36. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Horel
lin ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi maalaiskuntain kunnallis
hallinnosta annetun asetuksen 82 §:n 

7 kohdan muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä ed. 
Niskasen lak. al. n :o 49, jota on valmistele
vasti käsitelty iaki- ja talousvaliokunnan 
mietinnössä n:o 4 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n :o 14, esitellään k o 1m a n
t e e n k ä s i t te 1 y y n. 

Puheenvuoroa ei haluta. 
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Eduskunta päättää pysyä asian toisessa 
'käsittelyssä teikemässään päätöksessä Jaki
ehdotuksen hylkäämisestä. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan :päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotus laiksi kahdeksan tunnin työajasta 
annetun lain muuttamisesta. 

Yllämainitun !Lakiehdotuksen sisältävä ed. 
V. Anna:lan y. m. lak. al. n: o 54, jota on 
valmistelevasti käsitelty työväenasiainvalio
kunnan mietinnössä n:o 2 ja suuren valio
kunnan mietinnössä n :o 15, esitellään k o 1-
m a. n teen käsittelyyn. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Eduskunta päättää pysyä asian toisessa 
käsittelyssä tekemässään -päätöksessä laki
ehdotuks·en hylkäämisestä. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
ta;an päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Ehdotus laiksi vapausrangaistusten koven
tamisesta annetun lain muuttamisesta. 

EsiteHään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 16 j.a otetaan toiseen käsitte-
1 y y n siinä sekä lakivaliokunna:n mietin
nössä n: o 8 va1mistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n :o 17, joka sisältää yllämai
nitun la:kiehdotuksen. 

,puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren vll!liokunnan mietintö n: o 16. 

Keskustelu: 

Ed. Kosonen: Herra puhemi·es! -
Suuri valiokunta on yhtynyt lahlvaliokun
nan mietinnön II ja LIII vastalauseen a~He
kirjoittajiin lakiesityksen hylkäämisestä. 
Tämän vuoksi vastalausujain omalta ta
holta tuskin olisikaan tarpeen keskustelun 
virittänlineri. Kun kuitenkin niin monesti 
tässä eduskunnassa ja muua;llakin on tavan 

takaa heitetty vasemmistoa vastaan syytös, 
ettei se olisi halukas ryhtymään teh{)kkai
siin keinoihin rikollisuuden vastustamiseksi. 
ja kun tämänkin asian yhteydessä tahi ai~ 
nakin s·en jälkimaininkeina saatettaneen 
uudistaa sama, ·ei liene moitittavaa, jos III 
vastalauseen allekirjoittajain käsitykset saa
tetaan julki hieman tarkemmin kuin mitä 
lyhyehkössä vastalauseen tekstissä on sa
n{)ttu. 

Mitä vaikutuksia VU{)den 1889 lakkaute
tulla vesilei-pärangaistuksella lienee aika
naan ollut, sen tutkimiseen ·ei {)le 'tässä 
syytä. Saattaisin arvella, että siitä luopu
minen oli tapahtunut suuressa määrin sa
moista syistä kuin kuolemanrangaistuksen 
vastustaminen. Varmuudella rohkenisin 
myös käsittää, etteivät rikollisuusilmiöt 
tuona yli 40-vuotisena ajanjaksona, jona 
vesileipärangaistus oli :poistettuna rangais
tusjärjest·elmästämme, esiintyneet juuri 
siksi, että vesileipärangaistus oli poistettu. 

Vuonna •1930 tultiin vesilei-pärangaistuk
seen uudelleen. Näin ·ei kuitenkaan tapah
tunut J.ähinnä rikollisuuden vastustamistar
koituksessa, vaan säädettiin laki kokeiluna 
poistaa vankiloissa vallinnutta tilan ah
tautta, niin,kuin hallitus esityksensä perus
teluissa sanoo. Mikä nyt sitten {)nkaan 
ollut kokeilun tulos tämän väliaikaiseksi 
katsottava:n 'lain avulla~ Tulokset I(}Vat kiel
teisiä. Sen ilmoittaa hallitus monisivuisen 
esityksensä perusteluissa monin eri tavoin. 
Puheenaoleva lainsäädäntötoimenpide ei ole 
poistanut tilanahtautta vankiloistamme eikä 
sitä tuntuvarumin edes vähentänyt, sanoo 
hallitus. Ja edeUeen :toteaa hallitus: ,Ri
kostilaston valossa käy lisäksi selville, ettei 
vuoden 1930 laki ol·e vaikuttanut vähentä
västi rHmllisuuteen myöskään siten, että 
se olisi säännöstensä ankaruudelia pcloit
tanut henkilöitä, joilla on rikollisia taipu
muksia, tekemään rikoksia.'' Huomataan 
siis säädetyksi ja kokeilluksi lailla, joka 
on ollut epätarkoituksenmukainen. Sen 
rangaistusuhka muodostui lievennykseksi. 
l;ain voimaantuililessa sai 3,224 vanlkia tilai
suuden va!Hta j{)ko tavallisen vankeusran
gaistuksen tai ves~leipävankeudens jolloin 
96.5% valitsi vesileipävankeuden. Tuomitut 
siis rpitivät silloin ja pitänevät jatkuvasti 
vesileipävanikeutta lyhentämätöntä van
k!eutta lievempänä. 

Tässä sitä taas l(}llaan. Hallitus haluaa 
jatkaa kokeilua ja on puolestaan vakavis-
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saan, kun arvelee säännöksen, että 1 päivä 
vesileipävankeutta vastaa vain 4 päivää ta
vallista vankeutta nykyisten 5 päivän ase
mesta, lisäävän tuntuvalla tavalla vesileipä
vankeuden vakavuutta ja yleisestävää vai
kutusta. Nykyisen kokeilun aikana sano
taan havaitun ettei kovennettu vankeus ole 
aiheuttanut haittaa vankien terveydelle, 
vaiJJkien painovaihtelu on liikkunut puoleen 
ja toiseen, työteho ei ole alentunut, vaikka 
leivänsaantioikeuttakin rajoitettiin. Tämän 
nojalla hallitus katsoo, että pisin v,esi1eipä
vankeus voisi olla 9 päivää ·enemmän kuin 
nykyjään eli 45 päivää ilman että ter
veydellisiä haittoja ilmaantuisi. Se jää kui
tenkin luuloksi. Ei ole olemassa tieteel.listä 
.pohjaa vankien terveydentilan vaikutuk
sista, sanovat asiantuntijat. Painonmuutok
set vangissa riippuvat siitäJkin, missä kun
nossa tämä tulee vankilaan. Ruoka-aineet 
ovat tkoventamattomassakin vanlmudessa yk
si,puolisia. Jos kal,oriamäärää pidetään riit
tävänä, on se sittenkin teoreettinen määri
telmä, sanovat edelleen asiantuntijat. Että 
vansinkin nuoren henkilön tarvitsisi ravin
non kautta rakentua eikä taantua, olisi 
yhteiskunnankin vuoksi hyvä. Kun mis
sään tapauksessa ei ole katsottu voitavan 
mennä esim. niin pitkälle kovennuksessa, 
että suhde oJ.isi 1: 3, niin on käytännölli
sesti hyödytöntä mennä tähänkään halli
tuksen nyt tarkoittamaan muutokseen, sekä 
kun ei ollenkaan voida :oUa v:a:kuutettuja, 
etteikö jo tälläkin vankeuden kovennuk
sella a~heutettaisi vangille vakavaa ter
veydellistä vaaraa. Hallituksen esitys ei 
paljoakaan korjaa tilannetta vankiloissa. 
Suhteen muuttaminen 1: 5:stä 1: 4:J\!si ei 
riitä, lausuu eräs käytännön mies, vankila
viranomainen. 

Lakiesitys joutaa siis hylätä. Näin voi 
sanoa puolestaan eduskunta. ,Ja toivotta
vasti on oleva vain lyhyen ajan kysymys, 
milloin koko vesileipärangaistusjärjestel
mä~Stä voidaan luopua. Taloudellisten olojen 
helpponeminen on vaikuttanut edullisesti 
vankitilanteeseen. Kun kehitYiS ilmeisesti 
käy samaan suuntaan, ·ei mullistaisi .pahasti 
oloja, vaikka piankin puheenaolevasta 
epäonnistuneesta järjestelmästä luovutaan. 

Lakiesityksessä muut·enkin on eräitä ar
v:eluttavia säännöksiä, joita kaikkia ei va
liokuntakäsittelyissä saatu korjatu:iksi. Lää
kintöhallituksen huomautuksen, koskeva 
alle 18 vuotta olevia ja 60 vuotta täyttä-

neitä, otti suun valiokunta huomioon, 
mutta 8ensijaan 2 §:n säätämä velvoitus 
tuomioistuimille käyttää kovennettua ran
gaistusta jäi vastoin ehdotustamme lakiin. 
Minusta on jotain outoa siinä, että este
tään tuomioistuimen vapautta rangaistus
määräyksen antamisessa. Tätä tuskin voisi 
pitää norma:alisena lainsäädäntönä. 

Ensimmäisen vastalauseen aUekirjoitta
jille näyttää tuottaneen mielipahaa sano
jen: ,pysyväisen henkisen vajavaisuuden 
vuoksi'' poistaminen 2 §: n lopusta. Tämän 
johdosta täytyy kysyä, kuinka voi tuomio
istuin tahi oikeudenkäynnin kestäessä edes 
lääkärikään vaimuttautua kuka on täyttä 
ymmärrystä vailla pysyväisesti tai tilapäi
sesti. Viita'tun a:rvduttavan säännöksen 
poistamiseen on siis ollut aihetta siitäkin 
huolimatta, että vastalausujain tarkoitta
maa keinotekoista hulluutta saattaa silloin 
tä:llöin havaita riruoksista kiinni joutumi
sen jälkeen. 

Lopuksi saanen luottaa, että eduskun
nassa on ·oleva riittävä enemmistö, joka 
yhtyy suuren valiokunnan hylkäävään eh
dotukseen. 

Ed. S a 1m i ala: Herra puhemies! Hal
litus on esityksessään lausunut, ettei laki 
vapausrangaistusten koventamisesta ole 
täyttänyt niitä toiveita, joita sille oli ase
tettu. Niinpä huomautetaan esityksessä, 
ettei laki ole poistanut vankiloissa vaHitse
vaa. tilanahtautta, niinikään huomautetaan, 
ettei laki ole pystynyt .peloittamaan rikok
sentekijöitä siinä määrin, että rangaistus
ten lukumäärässä olisi tapahtunut vähenty
mistä. Mielestäni ei tämä 'hallituksen ar~ 
vostelu ole kuitenkaan oikeaan osunut. En
sinnäikin on käsitykseni mukaan selviö, että 
kysymyksessäoleva la:ki on suuressa mitassa 
helpottanut tilanahtautta vankiloissamme. 
Esityksessä mainitaan, että vuonna 1929 
oli 7,241, vuonna 1930 8,7125, vuonna 1931 
7,773 ja vuonna 1932 8,076 vankia. Näiden 
numeroiden perusteella ·ei todellakaan ole 
helpoitusta tapahtunut, mutta tä;ssä unoh
detaan, ,että jos tätä la:kia ei oJ.i:si säädetty, 
niin nuo luvut vuoden 1<929 jälkeen olisivat 
kaikki vähintään 2,000 suuremmat. Tosi
asia on, että tämän lain ka.utta on vanki
luku vuosittain sa:a:tu alenemaan vähintään 
2,000:lla. Mitä se merkitsee, tietää jokai
nen, jolla vähänkin on .perehtymistä mei
dän vankilaoloihimme. MuiiStettakoon, mikä 
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oli tilanne vankiloissa silloin, kw1 ryhdyt
tiin säätämään tätä lakia. Täällä Helsin
gissä olivat olot suoraan sanoen skandaali
maiset. Yhteen ainoaan huoneeseen saatet
tiin sijoittaa 150 :kin sakkovankia. Tämä 
ei enää ollut sellaista, mitä olisi voitu kult
tuurivaltiossa hyväksyä. Oli .pakko ryhtyä 
joihinkin toimenpiteisiin. Meidän on, ollak
seinme rehellisiä, tunnustettava, että tästä 1 

kaikkein pahimmasta tilanahtaudesta on · 
päästy. Meillä on vuosittain 2,000 vankia 
vä:hemmän. .Ja jollei olisi tätä lakia sää
detty, niin me olisimme saaneet rakentaa : 
ainakin ka:ksi vankiiaa lisää, jotta olot olisi- · 
vat olleet vähänkin siedettävät ja jotta nii- 1 

hin olisi voitu kuljettaa ulkomaalaisia nä- 1 

l~emään meidän vankilalaitostamme, kuten 
viime vuosina on voitu tehdä (Ed. Komu: 
Vankiloita voidaan vieläkin rakentaa!). 
r .. isäksi on huomattava, ·että näiden 2,000 ' 
sakkovangin .pitäminen vankilassa olisi tuot
tanut monien miljoonien markkojen 1isä
kustannuksen. Voidaan laskea, että se lisä
kustannus olisi vähintään noin 5 1 / 2 tai 
6 miljoonaa markkaa. Näinollen siis tässä 
kohden ei hallituksen •esitys ole ollut oikea . 

.Se ei myöskään ole ollut oikea siinä koh
den, missä sanotaan, että se ei ole pysty
nyt pidättämään rikoksentekijöitä rilmfusen
teosta. Ensinnäkin on huomaute.ttava, että ' 
kun tämä laki laadittiin, ei sillä tarkoituk
sena ollutkaan välittömästi pelottavasti vai
kuttaa rikoksentekijöihin rikollisuuden vä
hentämiseksi. Kaikki tiesivät, ettei tämä 
muunnosrangaistus missään muodossa ollut 
pelottavampi kuin muuntamaton vapaus
rangaistus (Ed. Komu: Niin uskoteltiin 
kuitenkin!). Tuota .pelottavaa lisävaiku
tusta ei sillä ollut. Ja Eian naiveja oltiin, 
jos luultiin .tämän koventamisen kautta li
sättävän rangaistusten .pelottavaa vaiku
tusta. Lisäksi on huomautettava, että meillä 
ei ole olema:ssa mitään tilastoa, joka osoit
taisi, et.tä tällä koventamisella ei ole ollut 
tosiasiallisesti mitään sellai,sta pelottavaa 
vaikutusta, joka olisi vähentänyt rikolli
suutta. Me emme tiedä, millaiseksi rikosti
lanne olisi muodostunut, joUei tätä koventa
mista olisi 1säädetty. Tämä näin vain puh
taasti teoreettisesti sanoen. 

Joka tapauksessa on käsitykseni mukaan 
todettava, että tämän lain säätäminen oli 
aikanaa:n välttämätöntä. Se oli välttämä
töntä myöskin rikollisuuden vastustamiseksi. 
Ei senvuoksi, että rangaistusten koventami-

nen olisi peloittanut ihmisiä rikoksenp•o
luilta, vaan siksi, jotteivät vankilat välittö
mästi olisi tulleet rikoirisuuden korkeBJkou
luiksi. Kun ajattelemme niitä yhteishuo
neita, joissa sadoittain ja kymmenittäin oli 
rikollisia, joitten joukossa näki monasti en
sikertalaisia alaikäisiä yhdessä moninker
taisten paatuneitten rikollisten kanssa, niin 
on jokaiselle selviö, että yhdessäolo noille 
nuoriUe noitten rikollisten kanssa oli selvä 
turmio. Yhteiskunta oli velvollinen vapaut
tamaan heidät tästä ,seurasta. Ja kuten sa
noin, se ei saattanut käydä silloisissa oloissa 
päinsä muuten kuin että kovennettiin ran
gaistusta, jotta vankien lukumäärä saatai
siin vähemmäksi. Ja käsitykseni mukaan 
tuo laki, joka vuonna 1930 säädettiin, on 
voimakkaa•sti myöskin edistänyt taistelua 
rikollisuutta vastaan vähentämällä niitä 
kiusauksia, joita nuorilla on ollut joutues
saan rangaistuksiaan känsimään. 

Tässä yhteydessä olisi mielestäni muu
tBJma sana sanottava itse .rangaistuk:sesta. 
Yleen,sä on kehitys kulkenut rangaistusten 
lieventämiseen. Mitä vapaami•elisemmäiksi 
yhteiskunta ja ihmismaai1ma. on tullut, sitä 
tyystimmin on tahdottu rangaistukselta 
riist•ä:ä kai!kJki pelottava vaikutus. Ran
gaistusta tahdotaan pitää vain jonkinlai
i&ena tervehdyttämiskeinona, parannuske;
nona, yhteisllrnntaa suoje1evana toimenpi
teenä. Siltä tahdotaan 1niistää kokonaisuu
dessaan se eetillinen pohja, miltä se on ,ai
kanaan s:yntynyt. Siltä tahdotaan koko
naan kieltää hyvityksen ja •sovituksen ole
mus. Ja juuri tässä on !lmitenkin rangais
tuksen syvin eetillinen oikeutus. Sen tulee 
olla hyvityksenä ja sovituksena. Sitä vaa
tii ihmisolemus, ihmissielu, sanoa!kseni. Jos 
me ta:r'kastelemme oloja :meilläkin, niin ha
vaits•emme helposti, että asiaintila on juuri 
tällainen. T•ääUä on vaadittu ikuo1emanran
gaistuksen poistwmista, on ikatsottu, •että se 
sotii 'kmlttuurivaltion olemusta vastaan ja 
että se on epäinhimillinen. On tahdottu 
!kieltää .kokonaan kuolemanrangai,stukselta 
sen hyvity:stä ja sovitusta toteuttava ole
mus. Viime päivät täällä Suomessa ovat 
selvästi osoittaneet, mihinkä joudutaan, jos 
tätä ti•etä kuljetaan (Ed. l(;omu: Aina niitä 
hulinoitsijoita löytyy!). Jo aikaisemmin 
on Suomessa esiintynyt ilmiöitä, jotka vä
littömästi ovat niinsanoakseni pulpahta
neet !kansan sielusta, jolloin yhteiskuntaa 
on vaadittu toteuttamaan juuri tämä 'ran-

74 
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gaistuksen perimmäinen olemus. Näissä au
toilijoissa, jotka viikko sitten liikehtivät, i 
oli suurin osa sosialidemokraatteja (Ed. 
Komu: ·Mistä te sen hedätte?). Niin on 
minulle ilmoitettu. He pitivät oikBUstajun
tansa vaatimu1ksena sitä, että murhaa oli 
rangaistava kuolemalla. Siinä esiintyi ran
gaistuksen hyvitys- ja sovituspuoli voimaJk
kaana. Ja kuten näiden autoilijoiden kirjel
mässä maaherralle sanottiin, että jos ei 
meillä saateta. voimaan tuota kansan oi
!keustajunnan ilmausta, niin kansa tulee 
itse panemaan täytäntöön tii,män oikeus
tajuntansa vaatimruksen. Ja voimme olla
kin varmat siitä, ettei mikään tule estä
mään tämän vaatimuiksen toteuttamista sil
loin kun nähdään, dtä yMeiskunta kyl
mästi kieltää tämän rangaistuksen pel"US
olemu'k:sen (Ed. Toivonen: ]}ntäs Holmin 
murha!). Yhteiskunnan on sälädettävä mn
gaistusjärjestelmäns:ä siten, että se vastaa 
kansan oikeustajunnan vaatimuksia. Jos 
tä:stä. !kohdin poiketaan, niin on va.rmaa, 
että kansaa ei tyydytä yhteiS!kunnan oi
keudenkäyttö, ja silloin tulee se väkivaltai
sia keinoja !käyttäen ottamaan oikeuden
käytön omiin käsiinsä. Sil1oin ei yhteis
kunta pysty ylläpitiLmä;än järjestystä. Kan
san oikeustajunnan vastainen menettely 
kostaa aina itsensä ennemmin tai myöhem
min. ,S~ on nähty lkcailkissa ikultt,uuri- ja 
oikeusvaltioissa. Tämä, milkä koskee kuole
manrangaistusta, koskee myöskin muita 
rangaistu1ksia. Niidenkin tulee olla hyvi
tyksen ja sovituksen ilmaisuja. Olen sitä 
mieltä, että yhteiskunnan on säästeliäästi 
!käytettävä rangaistuslkceinoja, niitä ei ole 
tuhlattava, niitä on käytettävä vain silloin 
:muin yhteiskunnan etu sitä välttämättö
mästi vaatii, mutta silloin kun rangaistuk
sia käytetään on niitä käytettävä ankaralla 
kädellä. 

Aivan eri asemassa on mielestäni llmiten
kin sakko rangaistus. Kysymys saklmran
gaistuksen olemuksesta ja sen oi!keutuk
sesta on todella:kin rikosoikeuden vaikeim
pia ikysymyiksiä. Sakkorangaistus on val"lal
lisuusrangaistus ja tämmöisenä kohdistuu se 
epätasaisesti yhteiskunnan jäseniin. Meillä 
on ikoet;ettu ottaa :käytäntöön päiväsakko
järjestelmä siin'ä toivossa, :että se tekisi tä
män rangaistuksen käytön tasaisemmaksi 
ja poistaisi ne epooiikeudenmukaisuudet, 
_jotika sen käytössä ovat monasti havaitta
vissa. I..multiin, että päiväsaJkkojiärjestel-

män 1kautta asetettaisiin köyhä samaan ,ase
maan kuin missä varaikaslkin on. Mutta 
tosiasia on mielestäni, että tätä 'epälkohtaa 
ei ole saatu poistetuiksi. SaJkkoran.gaistuik
sclla on edelleen tuo vi,ka, 'että se kohtaa 
aina köyh'ää ankarammin kuin rikkaampaa. 
Rikas maJksaa säännöllisesti sak:lmnsa ra
halla., harvoin lähtee hän vanlkilaan sitä so
vittamaan. '1\:Iutta köyhä joutuu hyvin 
usein sovi ttama.an saklko:nsa v·ankilassa ja 
tällöin tiLmä rangaistus koskee häneen pal
jon kovemmin kuin rikkaaseen. Hän ei 
menetä yksinomaan sitä taloudellista etua, 
minkä saJkon suorittaminen hänelle tuotta,a., 
vaan sen välilliset vaikutukset ovat monen
laiset. Ensiksikin joutuu tuo varaton van
ldlaan ja van1kila painaa häneen sitten ta
valla tai toisella jonkinlaisen makukapulan. 
Hän joutuu siellä rilmllismaailman yhtey
teen. Lisäksi hän :menettää swk:korangais
tuksen tåytäntöönpan,on ikautta monesti 
työpaiik:Jkansa ja välillisesti seu:ma tästä elä
män suistuminen pois oilkeilta raiteiltaan, 
saattaa syntyä kahnauksia perh,e-elämässä 
y. m. Tosiasia on sen vuoksi, että sakko
rangaistus on köyhälle monta :kertaa ras
kaampi kuin varakkaalle, silloinkin, ikmn se 
määrätään päiväsa1k!koj'årjestelmän kautta, 
siLlä usermmassa tapauksessa tuo varakas 
voi ottaa tuon :saikikomäärän säästövarois
taan ,ei1kä hänen tarvitse supistaa jokapäi
väisiä menojaan, mikä monesti on köyhälle 
välttiLmätöntä, jotta ·hän voisi suorittaa 
tuon sakon silloinkin kun hänellä on hyvä:ä 
tahtoa siihen. Mielestäni yhteiskunnan etu 
välttä:mättömästi vaatisikin, että koko salk
kojärjestelmä otettaisiin meillä uudelleen 
tarkastettavaksi. Yhteiskunnan olisi voi
mruklkaammin 1kuin tähän saaJklka koetettava 
poistaa ne epäkohdat, jotka liittyvät saklko
j:ärjestelmään. 

'l'ässä kohden onkin aikaisemmin tehty 
ehdotuksia. Jo vuoden 1920 vankeinhoito
komitea. esitti, että sakko olisi säilytettävä 
todellisena varallisu usrangaistuiksena, joten 
sitä. ei olisi muunnettava. J•a vuonna 1929 
toiminut komitea, johon minnllaikin oli 
:kunnia !kuulua, teiki valtioneuvostolle esi
tyksen saJlclwrangaistuksen uudelleen jär. 
j~estämisestä. Sen pel"usajatuksena oli, ~ttä 
sakikoj·en maJksussa olisi tehtävä mahdolli
seksi osittaismaksu ja että viranomaisille 
myönn~ttäisiin oikeus myöntää maksun 
lykkäystä. 1\:I'lltta tärkeimpänä periaat
teena oli siinä, ettei pi~nimpilä sa;k!k.oja 
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lairukaan muuunettaisi vapausrangaistulk
silisi, muuta kuin määrätyin edellytyksin. 
Tällä tavoin pienemmistä rilkoksista ei ai
nakaan se, jolla on hyvää tahtoa maksaa 
sakkonsa, joutuisi !koskaan vankilaan. Tällä 
tavoin tehtäisiin saklkojärjestelmä oilmu
denmulkaisemmaksi ja srukko saataisiin aina
kin useimmissa tapauikBissa ,kJohdistumaan 
samalla tavalla niin iköyhään !kuin rikkaa
seenkin. Tätä ehdotusta ei valtioneuvOISto 
silloin ottanut huomioon, mutta minä roh
kenen tässä resitt'ää herra oiikeusministerm 
harkittavaksi, että tä;mä asia oikeusminis
teriössä otettaisiin jälleen ta:r1kastettavaksi, 
sillä todella olisi tät~keätä, että niistä epä
kohdista päästäisiin, jotka nY'kyisin liitty
vät sa!kkojäTijestelmä:än. Swkkojm täytän
töönpanon kautta todellakin viedään monet 
kunnolliset ihmiset rikoiksen teille sen ta
ilda, ·että heidät viedään vankilaan, jossa he 
joutuvat tekemisiin r1kollismaailman !kanssa 
ja saav~at ensimmäiset mielteensä rikolli
suuteen. Vanikilaita riistetään samalla se 
pe1oittava vaikutus, mmrä sinä aikaisem
min on ollrut heihin. 

Olen sen vuoksi sitä mieltä, että yhteis
kunnan olisi pakko mahdollisimman suu
ressa määrässä tehostaa !käyttämiään ran
gaistuåi1sia, mutta toiselta puolen olisi sen 
velvollisuus huolehtia siitä, ettei käytet
täisi semmoisia ranga.istusmuotoja, jotka 
eivät ole ehdottoman välttämättömiä ja 
joiden täytäntöönpanoa oikeustajunta ei 
vaa.di. Näin ollen olisin sitä mieltä, että 
lyhyetkin vapruusrangaistukset olisi tehtävä 
todellakin rall'kariksi. Täällä vali:Oik!unnan 
mi~etinnössä huomruutetaan, että vapausran
gai..<>tuksen tal1koituksena ei ole muuta !kuin 
riistää kansalaisilta vapaus. Tämä käsityk
seni mukaan ·ei ole oikein. Kyllä v·apaus
rangaistuksilla on muukin tarkoitus. Nii
d~n tarlk:oituksena on antaa Y'ksilön tietää, 
että hän on riklkonut yhteiskuntajä,rjes
tystä v;rustaan ja että hän tämän rik,komrulk
sensa !kautta saa tuntea pahan, jot~a yhteis
:kunta vaatii sovitukiseksi ja hyvityikselk:si. 
Näin ollen olisi mielestäni myöskin lyhyitä 
vapausrangaistuksia tehostettava, mutta 
toiselta puolen olisi näiden iyhyiden V'a
pausrangaistusten piiristä ~rotettava. pois 
kaikki sa!kkorangaistulk:seen tuomitut, mi
käli mahdollista. 

Tämä ehdotus, jo!ka nyt on täällä !käsi
teltävänämme, ei mielestäni lain!ka:an vrus
taa näitä vaatimuksia. Siinä on sruktkoon 

tuomittu samassa asemassa !kuin sekin, jo!ka 
on v;älittömästi tuomittu vapausrangaistrulk
seen. Mielest-äni ikuitewkin vapausrangais
tusten 'koventaminen poistaa osan niistä 
haitoista, jotika liittyvät lyhyen vapausran
gaistUiksen täytäntöönpanoon. Tållöin vanki 
joutuu olemaan yksikseen, ja siten ei hän 
ole siinä määrin kuin muuten alttiina 
niille rilwksellisille vaiJkutteille, jotka häntä 
uhkaavat vankilassa. Omasta mielestäni 
olisin toivonut, että näitä lyhyitä vapaus
·rangaistuksia olisi kovennett<u rainwkin sillä 
tavoin ikum on tapahtunut Norjassa. Sa
malla, ikiuten sanoin, olisin toivonut, että 
tämän ~angaistuiksen piiristä olisi rSaikk:o
rangaistUJkset erotettu ja ne asetettu koko
naan toisenlaisen käsittelyn alaisiksi. Kun 
tässä ei kuiten!kaan ole enää :käsityJkseni 
mukaan mahdollist~a tehdä mit~än uusia 
esitY~ksiä, joiden läpimenosta täållä edus
:kunnassa olisi mitään toiv~eita, niin minä 
yhdyn kannattamaan hallituksen esitystä 
tässä asiassa, siinä toivossa kuitenkin, että 
v·altiovallan puolelta mahdollisimman pian 
otettaisiin harkittavaksi, millä tavoin voi
daan poistaa ne epäkohdat, jotka nykyisen 
järjestelmän mukaan liittyvät lyhyihin va
pausmn gais1miksiin. 

Pyydän ehdottaa sen vuoksi, että käsit
telyn pohjaksi pantaisiin ha1litUJksen esitys. 

Ed. Haka 1 a: Hallituksen esityksessä 
ehdotetaan muutettavaksi lakia. r~~~~ist~ 
ten koventamisesta sit~en, että 1 pa1va vesi
leipärangaistusta vastaisi neljää vankeus
päivää, kun se nykyisen lain mukaan vastaa 
viittä päivää ; että pisin aika vesileipä
rangaistusta kärsiessä olisi 45 päivää, kun 
se nykyjään on 316 päivää, ja ~että törkeä
luontoisissa, paatumusta ja pahaa ta:htoa 
osoittavissa rikoksissa vesileipärangaistuk
seen tuomitseminen tulisi pakolliseksi, kun 
se nykyjään riippuu tuomioistuinten har
kinnasta; ja että tällaista lisärangaistusta 
voitaisiin tuomita myöskin aina 45 päivään 
saakka. 

Vesileipärangaistusta ei mielestäni voida 
pitää sovoeliaana rangaistusmuotona, ja sen 
vuoksi se poistettiin nykyisestä rikoslaista 
lopullisesti aivan yksimielisesti. Samoin on 
se poistettu yleisesti muissakin maissa val
litsevista rangaistusjärjestelmistä. Tämä 
rangaistus kohdistuu ihmisen terveyteen ja 
työkykyyn, ja ne ovat sellaisia ominaisuuk
sia, joita ei yhteiskunnan kannaltakaan ole 
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syytä rangaistuksilla heikentää. Sen vai
kutus ihmisruumiiseen rnppuu myöskin 
erittäin paljon asianomaisen terveydestä ja 
ruumiinrakenteesta, joten se voi olla toi
sille monin verroin raskaampi kuin toi
sille. Myöskin tulee rangaistuksen anka
ruus tätä rangaistusmenetelmää käyttäen 
aina suhteellisesti raskaammaksi, mitä . pi
tempi rangaistusaika on, eikä se siis tässä
kään suhteessa vastaa oikeudenmukaisuuden 
vaatimuksia. Näiden seikkoj·en ohella on 
vielä otettava huomioon, että v·esileipäran
gaistuksella ei näytä olevan erikoisen pe
lottavaa vaikutusta. Yksipuolisesta ja riit
tämättömästä ravinnosta aiheutuvaa ruu
miin heikontumista voitane,e pitää erään
laisen sairauden luontoisena. Se ei tuota 
edes välittömiä tuskia, kuten monet sairau
det, ja sen vaikutusta terveyteen on asian
omaisen itsensä erittäin vaikea arvioida. 
Jos siitä selviytyy helpolla, voidaan rangais
tusta. suorastaan väheksyä; jos siitä taasen 
on vaikeita seurauksia, jotka ilmaantuvat 
myöhemmin, voidaan niidenkin syy helposti 
siirtää vallan toisaalle eikä rangaistusta sit
tenkään pidetä niin ankarana kuin se to
dellisuudessa on ollut. Nämä kaikki ovat 
sellaisia tosiasioita, joita ei voida vesileipä
rangaistuskysymystä käsiteltäessä sivuuttaa. 
Tämän rangaistustavan vaikutuksia ja s·eu
rauksia ei toisin ole tieteellisesti tutkittu. 
Ja kun ihmiset nyt kerta kaikkiaan ovat 
kovin erilaisia, niin tuskin tarkkaa sel
vyyttä tutkimuksillakaan saadaan aikaan. 
Mutta sen luonteesta jo voidaan vetää sel
laiset yleiset johtopäätökset kuin mitä tässä 
olen koettanut esittää. 

Huomattava on myöskin, ·että vesileipä
rangaistus tässä lakiehdotuksessa aiotaan 
sä.ätää aivan poikkeuksellisen pitkäksi. 
Vuoden 1734 laissa oli meillä vesileipäran
gaistuksen pisimmäksi ajaksi säädetty 28 
päivää. Mutta tätäkin aikaa pidettiin liian 
pitkänä ja asetuksella säädettiin v. 1866, 
että sellaisille henkilöille, joiden terveys oli 
heikko, oli lääkärin harkinnan mukaan an
nettava muutakin ravintoa koko vesileipä
rangaistusajan ja ettei tervettäkään van
kia saanut pitää enempää kuin 14 päi
vää yhtäjaksoisesti vedellä ja leivällä, vaan 
oli, jos rangaistusaika oli pidempi, välillä 
annettava muutamana päivänä lisäravintoa. 
Niinkuin tunnettua, on Norjassa. pisin ran
gaistusaika 20 päivää ja Tanskassa 30 päi
vää v·esileipävankeutta, ja nämä juuri ovat 

niitä harvoja maita, joissa tätä rangaistus
muotoa edelleen käytetään. Kun meillä 
valmisteltiin nykyistä lakia rangaistusten 
koventamisesta, oltiin nähdäkseni aivan yk
simielisiä siitä, ,ettei nykyistä pidempää 
rangaistusaikaa tässä laissa voida säätää. 
Nyt ehdotetaan kuitenkin, .että pisin ran
gaistusaika olisi 45 vuorokautta, ja asian 
käsittelyn yhteydessä on puhuttu myöskin 
sen pidentämisestä aina 60 vuorokauteen 
asti. Tällaiset ehdotukset ovat mielestäni 
harkitsemattomia ja ,perustelemattomia ja 
eduskunnan velvollisuus on torjua ne päät
tävästi. 

Vesileipärangaistus otettiin meillä käy
täntöön, niinkuin täällä jo on lausuttu, 
vuonna. 1930 sen johdosta, että tilanahtaus 
vankiloissa oli käynyt aivan sh:ltämättö
mäksi. J.os tätä syytä ei. olisi ollut, niin 
tuskinpa meillä olisi lainkaan tähän järjes
telmään menty. On kyllä totta, että niiden 
taholla, jotka ovat joutuneet tätä rangais
tusta kärsimään, ei ole yleensä sen anka
ruutta moitittu, vaikka po1kkeuksia tässä
kin suhteessa on ollut vermttain runsaasti., 
mutta se johtuu, niinkuin äsken jo mainit
sin, tämän rangaistusjärj-estelmän luon
teesta. Kun asianomainen ei tunne tai ei 
·edes aavista sen seurauksia, niin mitenkä 
niitä voitaisiin rangaistuksen kestäessä tai 
sen päättyessä ottaa huomioon. Jos on syytä 
päätellä, että rangaistuksen kärsinyt on 
myöhemmin saanut esim. tuberkuloosin 
rangaistuks,en aiheuttamasta ruumiin heik
kenemisestä, niin tuskinpa lääkärikään voi 
sitä edes ilmaista, ja aivan samoin on mo
nien muiden seuraamusten laita. Mutta 
vaikka vesileipärangaistuksen pituutta. suh
teellisesti ja absoluuttisestikin pidennettäi
siin, niin rangaistuksen pelottava.isuutta ei 
sillä sanottavasti lisättäisi. 

~esileipärangaistuksen käyttämistä vas
taan lisärangaistuksena pitkäaikaisissa va
pausmngaistuksissa, josta sisältyy säännök
siä tämän lakiehdotuksen 2 §:ään, on van
keinhoitomiesten puoleltakin ·esitetty vaka
via epäilyksiä. On katsottu, että se ·ei so
vellu niiden rangaistusten luonteeseen <eikä 
siihen järj€Stelmään, jolle rangaistus<as
teikko on meillä rakennettu. Terveyden
tila vankiloissa ·ei myöskään meillä ole niin 
hyvä, että olisi varaa sitä tämänluontoisilla 
lainsäännöksillä vaar.antaa. 

,Lakivaliokunnan mietintöön liittämäs
sämme vastalauseessa olemmekin asettuneet 
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siUe kannalle, ·ettei hallituksen esitystä olisi 
hyväksyttävä. Kun vankiluku on viime ai
koina vuosi vuodelta vähentynyt ja myös
kin uusien n. s. suovankilain perustaminen 
on helpottanut tilan ahtautta sisävanki
loissa, niin jouduttanee meillä aivan lähi
vuosina harkitsemaan vesileipärangaistuk
sen kokonaan poistamista. Tälläkään het
kellä sen poistaminen ·ei tuottaisi ylivoimai
sia vaikeuksia. Rikoslainsäädännössä ja 
rangaistuks.en täytäntöönpanossa ·On myös
kin syytä välttää äkkinäisiä ja lyhytaikai
sia muutoksia, koska ne vaikeuttavat lain
käyttöä ja ovat omansa sekottamaan oikeus
käsitteitä. Jo lakivaliokunnassakin tuli 
tämä lakiehdotus ensimmäisessä käsittelyssä 
hylättyä. :Suul'ella valiokunnalla on siis 
ollut täysin perusteltuja syitä asettua laki
ehdotukseen nähden hylkääväU.e kanna.lle ja 
eduskunnalla on täysi syy hyväksyä suuren 
valiokunnan hylkäävä •ehdotus. 

Oikeusministeri Kekkonen: Herra pu
hemies! - Ei voitane kieltää, etteikö vesi
leipärangaistu'ksesta annettu laki aikoinaan 
ollut välttämätön. Siihen oli suorastaan 
pakotta;massa se huutava tilanahtaus, jdhon 
vankiloissa oli jouduttu, ja täytyy myön
tää, että vesileipärangaistus on t ä s s ä 
s u h t e e s s a ollut onnistunut. Jollei tätä 
rangaistusmuotoa olisi ollut olemassa, olisi 
jouduttu siihen, että . meillä vankiloitten 
asukasluku olisi ollut säännöllisesti noin 
2,000 henkeä suurempi, kuin mitä nyt 
asianlaita on, aivan niinkuin ed. Salmiala 
täällä jo mainitsi. Mutta minun käsityk
seni on .se, että tähän supistuukin vesileipä
rangaistUJksen 'hyödyllinen vaikutus. Minä 
luulisin, että se peloittava puoli, josta ed. 
Salmiala täällä mainitsi, on sittenkin jää
ny.t verrattain vähäiseksi, ja kun otetaan 
huomioon nimenomaan kansan käsitys vesi
leipärangaistuksesta, niin voimme siitä 
päästä siihen lopputulokseen, että laki va
pausrangaistusten koventamisesta on tosi
asiassa tullut käytännössä laiksi vapausran
gaistusten lieven tämisestä. 

Lisäksi on otettava huomioon se, että kun 
tällainen yleinen käsitys vapausrangaistus
ten muuttuneesta luonteesta silloin, kun sen 
saa suorittaa vesileipärangaistuksena, on 
varsin yleinen, on siitä myöskin seurannut 
se, että saklkoja suoritetaan paljon vähem
män, kuin mitä aikaisemmin asianlaita oli. 
Ja tämä seikka nimenomaan pakottaa lain-

säätäjän selvittämään tämän kysymyksen 
itse:lleen ja harkitsemaan vakavasti, eikö 
sentään olisi syytä etsiä jonkinlaista ulos
pääsytietä vallitsevasta tilanteesta. 

Kun näin ollen yksinomaan se seikka, 
että vankiloissa tilanahtaus on vienyt täl
laiseen uuteen rangaistusmuotoon, on ollut 
tämän lainsäädäntötoimenpiteen vaikutti
mena, on jouduttu myös siihen, että tärkeät 
oikeuspoliittiset näkökohdat ovat kokonaan 
saaneet jäädä syrjään. Tämä johtaa lop
pujen lopuksi siihen, että laki vapaus
rangaistusten koventamisesta kokonaisuu
dessaan on pidettävä jonkinlaisena poik
keuslainsäädäntöön kuuluvana lakina ja sen 
vuoksi siitä olisi käsitykseni mukaan va
pauduttava niin pian kuin mahdollista. 

Kun tämä kysymys oli esillä lakivalio
kunnassa, niin pyysin, että kysymys pan
taisiin pöydälle, jotta vankeinhoitolaitok
sessa saataisiin tutkia sitä, millä tavalla 
nyt vankeinhoitoviranomaiset selviytyisivät 
vankitulvasta, jos vapausrangaistusten ko
ventamisesta annettu laki kokonaisuudes
saan kumottaisiin. Tämä tutkimus osoitti, 
että vaikkakin nyttemmin vankien luku
määrä on huomattavasti alhaisempi kuin 
viime vuonna, niin vapausrangaistusten ko
ventamisesta annetun lain kumoaminen 
kuitenkin tuottaisi vankiJoille sellaista tilan
ahtautta, että näissä oloissa asioita tuskin 
voidaan siihen johtaa. Vaikka otetaankin 
huomioon se seikka, että jos vapausrangais
tusten koventamisesta annettu laki kumo
taan, niin siitä seuraa myöskin sakkojen 
tehokkaampi maksaminen, vaikkapa tämä
kin seikka otetaan huomioon, niin luulta
vasti varsinkin talvisaikana vankien luku
määrä nousisi noin 1,500: lla ja vaikka var
maa on, että vankiloihin voidaan tämä 
määrä vankeja sijoittaa, niin kuitenkin ne 
seikat, joiden vuoksi laki vapausrangais
tusten koventamisesta aikanaan laadittiin, 
ne seikat ovat estämässä tällä kertaa tä
hän menemisen. Niinkuin ed. Salmiala 
täällä kuvaili, oli meillä aikanaan vankiloi
den tilanahtaus niin suuri, että oikeusval
tiossa, sivistysvaltiossa, ei sellaista pitäisi 
sallia. Ja jos nyt ilman muuta mennään 
siihen, että vesileipärangaistus lopetetaan, 
voidaan pian olla tilanteessa, jota me emme 
voi puolustaa. Tätä nykyä on, viime lauan
tain tilaston mukaan, meillä vankien lukl1-
määrä 7,412. Se on hiukan enemmän k11in 
tuhatta pienempi kuin viime vuonna vas-
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taavana aikana. Mutta kun näin hyviin 
tuloksiin, suhteellisen hyviin tuloksiin, jos 
niin saa sanoa, on päästy, niin ei summa
mutikassa pitäisi hypätä siihen tilanteeseen, 
joka meillä johtaisi vankiluvun huomatta
vaan nousuun. Tämän lisäksi täytyy ottaa 
huomioon se, että vesileipärangaistuksen lo
pettaminen tietäisi valtiolle lisämenoja noin 
6 milj. markkaa vuodessa. 

Tämä tutkimus, joka suoritettiin silloin, 
kun asia lakivaliokunnassa oli pöydällä, 
nähdäkseni osoitti sen, että vielä tällä ker
taa ei ole päästy niin pitkälle, että vesi
leipärangaistuksesta voitaisiin kokonaan 
luopua. Mutta mikäli voidaan suovanki
loita kehittää, mikäli voidaan saada enem
män tiloja vankiloissa kuin tähän saakka, 
sikäli meiUä on tuJevrui,suudessa mahdol
lista siirtyä tästä poikkeuksellisen ajan tuo
masta rangaistusmuodosta kokonaan pois 
ja sitä aikaa täytyy meidän tällä kertaa 
ainakin jäädä odottamaan (Ed. Ryömä: 
Eikö se ole turha koventaa enää viime 
hetkellä ! ) . 

Kun joka tapauksessa tämä vapausran
gaistusten koventamisesta annettu laki on 
osoittautunut liian lieväksi, niin minusta 
tuntuu, että tälläkin kertaa olisi syytä 
ryhtyä toimenpiteisiin, jotka tekisivät täs
täkin rangaistusmuodosta sellaisen, että se 
vastaisi rangaistukselle välttämättä asetet
tavia vaatimuksia. Nyt ijok'ainoa saikko[ai
nen tai rangaistusvanki, joka voi päästä 
suorittamaan vesileipärangaistusta, sen to
dellrukin tekee, ja jok 'a~noa heikossa ruu
miillisessa kunnossakin oleva vanki salaa 
nämä puutteellisuutensa ja heikkoutensa, 
jotta hän vain pääsisi rangaistusta kärsi
mään vesileipärangaistuksen muodossa. Se 
seikka jo sellaisenaan osoittaa, että on 
menty liian pitkälle rangaistusten lieven
tämisessä, vaikkapa sitä koventamiseksi sa
notaankin ja se seikka myöskin velvoittaa 
lainsäätäjän ryhtymään toimenpiteisiin, 
jotka todellakin tekevät rangaistuksesta 
rangaistuksen. Tästä johtuu, että minä 
omasta puolestani olisin valmis hyväksy .. 
mään hallituksen esityksen, jonka tarkoi
tuksena on se, että yksi päivä kovennettua 
rangaistusta vastaa neljää päivää nykyisen 
viiden päivän asemesta. 

Täällä ed. Ryömä huomautti, että onko
han syytä tällä kertaa enää mennä kaven
tamaan vesileipärangaistusta, koskapa, niin
kuin omana käsityksenäni esitin, tästä ran-

gaistusmuodosta pitäisi kokonaan luopua. 
Mutta täytyy ottaa huomioon, että ei ole 
niinkään helppoa yhtäkkiä luopua tästä ko
vennetusta rangaistuksesta ja sitäpaitsi ne 
seikat, jotka ed. Salmiala täällä mainitsi 
siitä, että meillä sakkorangaistuksia koko
naisuudessaan pitäisi ryhtyä uusimaan, ne 
seikat johtavat siihen, että tämä laaja ky
symys ja laki vapausrangaistusten koven
,tamisesta amnetun lain kumo,amisesta, ne 
ol~::nnaisesti liittyvät toisiinsa. ,Ja sen
vuoksi tätä vapausrangaistusten koventa
misesta annetun lain kumoamista ei voi
tane enää irrallisena käsitellä. Irrallisena 
kysymyksenä se voitaisiin käsitellä aivan 
heti senjälkeen kun vankilat voivat ottaa 
enemmän vankeja vastaan, mutta kun sii
hen liittyy myös tärkeä ja varsin suuri
merkityksellinen periaatteellinen kysymys 
sakkorangaistusten oikeasta muodosta, niin 
silloin tämän kysymyksen käsittely voi vii
västyä. Senvuoksi katsoisin, että tällä ker
taa on sittenkin syytä ryhtyä siihen koven
tamiseen, jota hallituksen esitys edellyttää. 

Täällä mainittiin, että Norjassa ollaan 
menty siihen, että yksi päivä kovennettua 
vankeutta vastaa ainoastaan kolmea päivää 
tavallista vankeutta, ja mikäli minä käsi
tän, niin hallituksen esityksen perustelut 
näyttävät laaditunkin sitä silmälläpitäen, 
että hallitus myöskin olisi tullut loppu
tulokseen, että olisi mentävä tälle Norjan 
linjalle. Meillä ei kuitenkaan voida tähän 
mennä senvuoksi, että ikukaan ei voi ,puol
taa vesileipärangaistuksen koventamista 60 
päivään saakka, ja senvuoksi ei ole syytä 
tässä yhteydessä nähdäkseni tästä mahdol
lisuudesta keskustella. 

Ed. Lintu 1 a h t i: Senjälkeen kun 
herra oikeusministeri on täällä valaisevasti 
selostanut niitä perusteita, joilla hallituk
sen lakiesitystä voidaan puoltaa, on tarpee
tonta uudelleen kajota näihin samoihin 
ajatuksiin. Tahdon vain lausua, että kai
kista esitetyistä vastaväitteistä huolimatta 
olen asian valmistelussa sekä vankeinhoito
viranomaisten että muiden asiantuntijain 
lausunnoista tullut täysin vakuutetuksi 
siitä, että tällä lailli on ollut eräissä suh
teissa tarkoitettu vaikutus ja että se vika, 
joka nykyjään voimassaolevassa laissa on 
ollut, voidaan tällä uudella lailla jossain 
määrässä, joskaan ei aivan suuressa, niin 
kumminkin jossain mä.ärässä poistaa. Siitä 
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syystä olen valmis kannattamaan ehdotusta, 
että käsittelyn pohjaksi asetetaan hallituk
sen esitys, koska se myöskin tyydyttää laki
valiokunnan mietinnön I vastalauseen alle
kirjoittajien. kantaa. 

Ed. Söderhjelm: Herr talman! När 
jag såväl i lagutskottet som i stora utskot
tet röstat för detta .lagförslags förkastande, 
så har jag gjort det med beaktande av rent 
praktiska synpunlkter. Jag har varken äg
nat mig åt de högre syften, om vHka hr 
Salmiala här med sådan patos talade, eller 
tror jag på de hygieniska ~ller andra ska
dor som härflyta ur denna straff.orm, och 
vilka från vänstern påtalats, men som icke 
hava kunnat på något sätt bevisas. 

Praktiskt sett ligger väl saken så att 
man främst bör undersöka, huruvida ända
må:let med reformen 1930, då vatten- och 
brödstraffet tillikom, uppnåtts. Läser man 
reg.eringens proposition från 1929 så finner 
man att det var två ändamål, man ville 
uppnå med denna reform. Det ena och 
väsentliga var skapande mera plats i fän
gelserna. Både hr Salmiala och hr justitie
ministern hava vältaligt vittnat om att 
denna reform var nödvändig. J ag var 
sjä;lv vid den tiden som justitieombudsman 
i tillfälle att taga del av de fruktansvärda 
förhållandena i fängelserna. Men det fram
går också ur beredningen av ärendet att 
man på samma gång ville pröva den nya 
strafformen, man ville undersöka och i 
praktilken få utrett huruvida vatten- och 
brödstraffet möjligen kunde tagas i allmän
nare bruk, huruvida detsamma var någon
ting mot vil'ket man borde sträva. 

Det senare ändamålet, att få utrett huru
vida vatten- och brödstraffet var ändamåls
enligt, lyckligt och överhuvudtaget passade 
in i vårt straffsystem, det har man fått 
tillfullo uppfyllt under dessa år. Och man 
kan lugnt säga, att erfarenheterna äro helt 
negativa. Jag skall icke närmare utlägga 
de principiella synpunkterna, huru illa 
detta straffsystem sammanfaller med vår 
strafflag i övrigt. Man kan också säga att 
det är märkvärdigt att då 1889 vatten- och 
brödstraffet avskaffades, det hade använts 
på de grövsta brottslingarna, på de råaste 
sällarna, men att när man tog det tillba!ka 
1930 så var det för de minsta brotten, det 
skulle tillämpas på de små brottslingarna, 
främst lbötesfångarna. Men vad som är 

det väsentliga med vatten- och brödstraf
fets nackdelar, är att hela straffet blivit 
löjligt. Då en person fälles tiH, låt oss 
säga, 2 månaders fängelse, vilket är ett 
rätt så kännbart straff, så lk:an denna per
son efter litet mer än en veckas fängelse
vistelse åter dyka upp med straffet undan
gjort. Det är ju då naturligt att den 
stora allmänheten måste finna det hela 
ganska löjeväckande. Denna straffart har 
dessutom såsom förvandlingsstraff för bö
ter varit fullständigt ineffektivt. Genom 
att man fått sitta av 5 dagsböter med en 
dags fängelse så har det ju varit en ly
sande affär att sitta av böterna. En van
lig arbetare får en dagsbot på låt oss säga 
20 mark.. På en dag sitter han av fem 
20-marks dagsböter, alltså 100 mark. Han 
får alltså fritt uppehälle och dessutom 
100 mark om dagen. Det är ju ganska 
givet att mycket få frivilligt betala böter, 
från vilka man kan komma på detta enkla 
sätt. 

En annan nackdel, som här icke tidigare 
har berörts, är den att straffen bli så 
utomordentligt korta. Om en man kommer 
in på 5~ 8, 10 eller 12 dagar så lönar det 
sig icke att giva honom något ordentligt 
arbete. Man kan icke sk:icka iväg honom 
till ett mossuttorkningsfängelse för att 
sätta honom i tungt arbete, det lönar sig 
icke att placera honom i en verkstad, ty 
han hinner knappast börja med sitt arbete 
förrän det är slut. Han blir sittande i 
fängelse några dagar, sysslolös, mer eller 
mindre utsatt för då:liga inflytelser. Det 
hela blir varken en uppfostran, till det är 
tiden för kort, eller ett straff, ty fängelse
vistelse är för litet kännbart. 

Man kan icke komma till annat resu'ltat 
än det, som hr justitieministern här fram
lade, d. v. s. att vi måste sträva mot att 
avskaffa vatten- och brödstra:ffet så snahbt 
som möjligt, och då komma vi tili frågans 
andra sida, kan vi avsk:affa vatten- och 
brödstraffet ? J ag delar fullständigt hr 
justitieministerns äsikt därom att vi icke 
i dag kunna avskaffa det. Statisti'ken vi
sar dock en klar utveckling och en lycklig 
utveckling. Enligt regeringens proposition 
var antalet fångar i 1början av 1934 9,400, 
i början av 1935· 8,800, i början av 1936 
8,400 och är enligt uppgift nu 7,400. Bö
tesfångarna voro i slutet av 19·30 1,244, 
1931 913, 1932 628, 1933 697, 1934 514, 
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1935 413 och den tredje oktober i år, @ligt 
uppgift till lagutskottet, endast 272. Jag 
antager att de äro någ-ot f1ere nu. Utv·eck
lingskurvan är alltså fullständigt klar. Jag 
tror den oekså i framtiden kan väntas gå i 
samma riktning. Överdirektören för fång
vårdsväsendet uttalade denna förmodan i 
ett, som det förcföll mig, mycket välgrun
dat anförande i lagutskottet. Det är icke 
endast de bättre ·ekonomiska tiderna som 
verka därhän, vi ha väl också småningom 
kommit öv•er den kris i moraliskt och spe
ciellt i kriminellt avseende, vars höjdpunkt 
utgjordes av åren kring 1915-1918. Och 
vi hava sluppit allt det som följde med för
budslagen. Det har räckt många år att ut
plåna spåren ·efter allt det elände vi hava 
gått igenom på det området, men vi äro 
dock på väg mot bättre förhållanden. 
Vårdlagarna komma dessutom att avsevärt 
avf-olka fängelserna. Visserligen måste man 
räkna med en ·obetydlig ökning i början ge
nom att lösdriv·eribegreppet utvidgats, men 
i framtiden skall man från fängel&erna ! 
slippa lösdrivare, alkoholister och andra, 
som nu med orätt inkomma dit. 

Slutligen ber jag få hänvisa till de re
formförslag som gälla bötesstraffets för
vandling. Jag delar fullt de å.'!ikter som 
hr Salmiala här gjorde sig tili tolk för. J ag 
använder dock icke så förfärligt mycket 
patos för att uttryeka mig, men sakligt 
är jag av samma åsikt. Jag beklagar ·bara 
att hr Salmiala lämnade den kommitte, i 
viiken han satt, och dessutom gjorde det i 
former som voro något omdiskuterade. Hr 
Salmiala skulle för övrigt kunnat fortsätta 
uppräkningen av möjligheterna tili fän
gelsestraffets omvandling och bötesstraffets 
reformering. I Sv·erige föreligger ett för
slag som man väntar att snart skall bliva 
lag, vHket innehåller rätt så märkliga ny
heter i detta avseende. Man vill t. ex. in
föra ett maximianstånd för •betalning av 
iböter på ända upp till 8 månader och en 
avbetalningstid för böter på 2 år. Man 
medgiv·er. införsel i lön för böter, man av
skaffar fullständigt förvandlingsstraff•et 
för små böter under .25 kronor eller under 
5 dagsböter. Förslaget innehåller främst 
den principen, att innan ett bötesstraff för
vandlas till fängelsestraff, så skall saken 
ånyo prövas av domstol eller i vissa fall 
av doma11en ens·am. Däri överensstämme.r 
förslaget med vad som gäller åtminstone i 
Schweiz. Om det vid denna förnyade 

prövning visar sig, att den bötfällda har 
gjort allt vad i hans makt stått för att 
betala böterna, att han icke genom slarv 
eller försummelse lämnat ·dem obetalade, så 
kan fängelsestraUet avsevärt sänkas, t. o. m. 
kan han helt och hållet befrias från straff, 
och slutlig·en kan också villkorligt fängelse
straff utdömas först i detta senare skede 
av sak·en. Har den straffade åter varit 
uppenbart vårdslös eller trädskat, så kan 
fängelsestraffet ökas utöver den normala 
skalan. Jag tror att det vore bra om thr ju
stitieministern skulle följa hr Salmialas 
uppmaning att taga fram denna sak till 
snabb prövning för att därigenom ytterli
galle minska bötesfångarnas antal 

;Så långt är jag alltså fullt ense med 
några av de föregående talarna. Men ur 
dessa fakta drag·er jag den rakt motsatta 
konklusionen mot hr Salmiala och hr justi
tieministern. J ag inser icke att vi skulle 
komma. någon vart, at•t vi på n:ågot sätrt 
skulle förbättra situationen med att nu 
ändra .proportionstalet 1 : 5 till 1 : 4. Om 
20 dagars fängelse avsittes med 4 eller 5 
daga.r är väl icke någon avsevärd skillnad, 
·och om två månaders fängelse avsittes med 
12 -eller med 15 dagar så ieke v·erkar det 
väl heUer så mycket. Den mest sakkunniga 
av de sakkunniga., som hördes i lagutskot
tet, kunde ju icke heller låta 'bli att säga, 
att han icke fann :att det skuUe bliva nå
.gon verklig skilinad. Intet av de missför
hålla.nden, som följ.a av de · :korta fängelse
straffen avskaffas om proportionstalet 
ändras tili 1 : 4. Och att vi icke kunna 
ändra det till talet 1 : 3 horde hr Salmiala 
hava reda på. Då första paragrafen i la
gen icke finnes med i regeringens proposi
tion, föreligger det icke nödigt initiativ 
härför. J ag anser att man bör förkasta 
denna proposition för att få fram ett ener
giskt ref.ormarbete på området, för att 
tvinga reg·eringen att så fort som möjligt 
komma fram med en proposition om full- . 
ständigt avskaffande av vatten- och bröd
straffet. Jag tror att det blir möjligt .att 
gå så långt snabbare än man här har an
tagit. Man har sagt att vatten- och 'bröd
straffets upphörande skulle öka. fångantalet 
med 1,500. Jag vill icke betvivla dessa siff
rors riktighet, men jag tror att de ligga i 
överkant. 

.Slutligen kan jag ieke finna att man för 
•en ändring, som är ingen ändring alls, som 
betyder så oerhört litet, att man för att 
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vinna så litet skall ändra en lag, som så 
starkt griper in i folkmedv·etandet som en, 
vilktm gäller straffverkställigheten. Det är 
uppenbart stridande emot rättsmedvetandet 
att man kan klara samma. straff med olika 
prestation, d. v. s., att samma utdömda 
straff kan klaras på olika sätt beroende på 
om man har rå:ka.t hliva dömd den ·ena eller 
den andra dagen eller kommer i fängelse 
förr eller senare. Jag skulle heteckna det 
såsom sund konservatism att hålla på att 
man skall ändra lagar, sådana. som dessa, 
€ndast då en verklig ändring kommer till 
stånd och icke vara med på ett fingrandc 
på de gamla paragraferna. 

Så skulle jag slutligen, när hr justitie
ministern, som jag hoppas, ta.ger i tu med 
saken, rekommendera honom att också stu
dera de stadganden som finna..<; i 2 § av 
den nuvarande lagen, d. v. s. det skärpta 
straffet utan förkortning av fängelsetiden 
för grova brottslingar, sådana som hava 
visat våldsamhet eller råhet eller yrkesmäs
sig förvärvsavsikt. J ag tror icke att man 
kommer åt dem med hara vatten ocll bröd. 
Det är hårda sällar som skola uehandlas på 
ett kraftigare sätt. Och jag tror att den 
erfarenheten man fick av lagen rörande 
spritlangare, att den visat att man med 
vissa kategorier av .brottslingar måste gå 
fram på ett sätt, som kan synas grymt och 
kanske t. o. m. principvidrigt, men som 
dessa brottslingars egen natur tvingar till, 
att man helt ·enkelt måste i vissa fall .till
lämpa regeln att ,sådant läder skall sådan 
smörja ha' '. Det vore skäl att också denna 
fråga skulle närma11e studeras i samband 
med de andra, vilka gäller vatten- och bröd
straffet. 

Ed. S a l m i ala: Kun on aivan ilmeistä, 
että kysymyksessä oleva laki on liiaksi hel
pottanut vapausrangaistusten täytäntöön
panoa, on mielestäni selviö, että tämä epä
kohta olisi korjattava. Valtiovallan on huo
lehdittava siitä, ettei sen määräämiin ran
gaistuksiin suhtauduta naurusuin. Ed. Sö
derhjelm huomautti itse, että kysymyksessä 
oleva la:ki on todellisuudessa rangaistusten 
helpottamislaki eikä koventamislaki. Mie
lestäni olisi tehtävä kaikki, jotta laki täyt
täisi oikean tarkoituksensa. Ja vaikka :hal
lituksen esittämä muutos ei pysty koventa
maan rangaistuksia siinä määrin kuin toi
vottavaa olisi, on se joka tapauksessa askel 

oikeaan suuntaan, se on joka tapauksessa 
sellainen parannus, että se osoittaa,. että 
todella pyritään tekemään rangaistuksesta 
rangaistusta. Näin ollen katsoisin, että 
hallituksen esitys pyrkii poistamaan epä
kohdan rangaistuksen täytäntöönpanosta, 
ja mielestäni tällaiseen pyrkimykseen ei voi 
suhtautua muuta kuin myötämielisyydellä. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Salmiala ed. Lintulahden kannatta
mana ehdottanut, että käsittelyn pohjaksi 
asetettaisiin hallituksen esitys. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Salmialan e'hdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy käsittelyn pohjaksi suu
ren valiokunnan ehdotuksen, äänestää 
,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on ed. Salmialan 
ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
99 jaa- ja 85 ei-ääntä; poissa 15. 

Avoin ta äänestystä pyydetään. 

Puhemies: Avointa äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä edustajia, jotka 
kannattavat avointa äänestystä, nousemaan 
seisoalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aarniokoski, Ampuja, Andersson, Asikai
nen, von Born, Bryggari, Cajander, Col
liander, Eskola, Estlander, Frietsch, Furu
hjelm, Haga, Hakala, Halonen, T., Har
vala, Helenelund, Helenius, Hilden, A., 
Hiltunen, Huotari, Hämäläinen, Hästbacka, 

75 



594 Perjantaina 13 p. marraskuuta 1936. 

Inkilä, Jern, Jokinen, E., Jokinen, K., Jo
vero, Juutilainen, Karjalainen, Kilpeläi-. 
nen, V., Kilpi, Kivisalo, Koivulahti-Lehto, 
Komu, Koponen, Kosonen, Kuittinen, Ku
jala, Kulovaara, Kupari, Kuusisto, Kää
riäinen, Lastu, Lehtokoski, Leinonen, Le
pistö, Lindström, Linna, Lonkainen, 
Lumme, Malkamäki, Marttila, Meriläinen, 
Metsäranta, Muhonen, Mustasilta, Mäkeläi
nen, Paasonen, Pekkala, Peltonen, Pent
tala, Perho, Pesonen, Pitkäsilta, Puittinen, 
Pyy, Raatikainen, J., Raatikainen, U., Ran
tala, Rapo, Reinikainen, Rytinki, Ryömä, 
H., Ryömä, M., Räisänen, Salmenoja, Ser
gelius, Sillanpää, Sinisalo, Stenwall, Sund
ström, Swentorzetski, Syrjänen, Söder
hjelm, Takala, Tanner, Tervo, Toivonen, 
Tolonen, Turkia, Turkka, Welling, W en
man, Wirtanen, Voionmaa, Väisänen ja 
Österholm. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Ala-Kulju, Alestalo, Annala, V., Arhama, 
Bonsdorff, Brander, Böök, von Frenckell, 
Halonen, A., Hannula, M., Hannula, U., 
Harja, Heikkinen, Hilden, U., Hirvensalo, 
Honka, Horelli, Huittinen, Hänninen, Iko
nen, Jauhonen, Joukanen, Junes, Jussila, 
Jutila, Kaasalainen, Kaijalainen, Kallio, 
Kalliokoski, Kannisto, Kares, Karvetti, 
Kekkonen, Kemppi, Kilpeläinen, K. E., 
Kirra, Kivioja, Koivisto, Koivuranta, 
Kokko, Kukkonen, KulLberg, Kylänpää, 
Kämäräinen, I.1ahdensuo, Lahtela, Lauren, 
Lehtonen, Leppälä, Lintulahti, Lohi, Luos
tarinen, Luukka, Löthman-Koponen, Malmi
vaara, Mantere, Miikki, Moilanen, Nikkola, 
Niskanen, Niukkanen, Nordström, Nurmes
niemi, Oksala, Oksanen, Paavolainen, Pen
nanen, Pilkama, Pilppula, Pohjala, Poh
jannoro, Riipinen, Salmiala, Salo, Salo
vaara, Sariola, Simojoki, Soini, Soininen, 
Syrjälä, Tarkkanen, Tolppanen, Tukia, 
Tuomi vaara, Tuorila, Törngren, V aarama, 
W ainio, V allas, Vehkaoja, Venho, Vesteri
nen, Wickman ja Vilhula. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 7 
edustajaa: 

Aattela, Annala, ,J., I<'agerholm, Kivi
mäki, I.1inkomies, Saarinen ja Wiik. 

Puhemies: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 98 jaa- ja 94 ei-ääntä. Sitä 
paitsi on annettu yksi äänestyslippu, joka 
on käsin kirjoitettu, mutta koska työjär
jestyksen 45 §:n mukaan on käytettävä 
lippuja, joihin on painettu edustajan nimi, 
niin tämä lippu on hylätty. 

Eduskunta on siis hyväksynyt käsittelyn 
pohjaksi suuren valiokunnan ehdotuksen. 

Eduskunta yhtyy suuren valiokunnan eh
dotukseen lakiehdotuksen hylkäämisestä. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että tasaval
lan presidentin kirjelmän ohella tältä päi
vältä on eduskunnalle saapunut hallituksen 
esitykset n:ot 47-52, jotka nyt on ja€ttu 
edustajille. 

5) Ehdotus laiksi väkijuomista annetun lain 
muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 17 ja otetaan toi8een käsitte-
1 y y n siinä sekä talousvaliokunnan mietin
nössä n:o 1 valmistelevasti käsitelty !halli
tuksen esity.s n:o 38, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 17. En
sin sallitaan asiasta yleiskeskustelu. Sen 
jälkeen siirrytään lakiehdotuksen yksityis
kohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustl'ln: 

Ed. A. Halonen: Herra puhemies! 
Tämän nyt esilläolevan asian johdosta en 
halua laajemmalti kosketella yleistä rait
tiustilannetta. Keskitänkin senvuoksi lau
suntoni niihin epäkohtiin, mitkä esiint~yvät 
pääasiassa rantatieliikenteen yhteydessä. 
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Nykyisin voimassaoleva väkij11.omista 
9 päivänä helmikuuta ·1932 annettu laki 
on siitä merkillinen, että sen säännökset 
näyttävät olevan ainaisen muuttamisen tar
peessa. Niinpä edellinen hallitus on taas 
jättänyt eduskunnalle esityksen maini
tun lain 30 §:n 1 momentin 3 kohdan 
muuttamisesta, joka koskee väkijuomien 
a.nniskelua valtionrautateiden ravintolavau
nuissa. 

Tässä hallituksen esityksessä on mieles
täni suuret periaatteelliset muutokset eh
dotettu nyt voimassaolevaan väkijuomista 
annettuun lakiin. Nykyisin voimassaoleva 
väkijuomista annettu laki, niin turmiolli
nen kuin se raittiusnäkökohtia silmälläpi
täen onkin, on sittenkin parempi mainitun 
lain 30 §:n 1 momentin 3 kohdan säännök
siin nähden kuin tämä nyt esilläoleva halli
tuksen esitys. Nyt voimassaoleva sanottu 
lainpykälä näet asettaa ateriaimisen ja 
ruuan käytön ensimmäiselle sijalle ja alko
holipitoisten juomien käytön vasta sen jäl
keen. Mutta hallitus esityksessään asettaa 
alkoholipituisten juomien käytön ensimmäi
selle sijalle ja ruuan käyttö saa jäädä tois
arvoiseen asemaan. Kun näin maallikon 
järjellä ajatellen on ruuan käyttö asetet
tava alkoholipituisten juomien käytön 
edelle, niin minä pidän tässä kohden nyt 
voimassaolevaa väkijuomista annettua lakia 
onnistuneempna kuin tätä hallituksen esi
tystä. Paitsi edellämainittua periaatteel
lista puolt!t on otettava huomioon vielä 
sekin, ettei alkoholipituisten juomien käyttö 
siinä tapauksessa, että ruokaa on ensin 
nautittu, saata muodostua terveydelle niin 
vaaralliseksi kuin ilman ruokaa, ja että 
ruuan käyttö ehkä jossakin määrin estää 
väkijuomien käyttäjien päihtymistä, jonka 
seurauksista asianomaiset itse ja suuri ylei
sökin ravintolavaunuissa ja matkustajien 
joukossa joutuisivat kärsimään. Kolmas 
näkökohta, jonka hallitus tätä esitystä an
taessaan on unohtanut aivan kokonaan, on 
se, että nykyisin voimassaolevan väkijuoma
lain 5 §:ssä lausutun säännöksen mukaan 
on väkijuomaliike järjestettävä siten, että 
väkijuomain käyttöä supistetaan mahdolli
s1mman vähiin se!kä juoppout,ta että sen tur
miollisia vaikutuksia ehkäistään. Tämä 
hallituksen esitys on ilmeisessä ristiriidassa 
viimemainitun lakipykälän kanssa. Sillä 
jos tämä hallituksen esitys hyväksyttäisiin, 
tietää se joka tapauksessa ravintolavau-

nuissa väkijuomien käytön lisäämistä ja: 
juoppouden sekä sen turmiollisten vaiku
tuksien edistämistä. Eikä suinkaan rait
tiustilanne tällaisen lainsäädännön kautta 
parane vaan päinvastoin tulee yhä huonom
maksi. Merkilliseltä tuntuu sekin, että 
hallitus tämän väkijuomista annetun lain 
perusteluissa hakee ulkomaisilta .matkaili
joilta tukea esitykselleen eikä kysy, miltä 
omien kansalaisten ja matkailijoiden mie
lestä näyttää raittiustilanne ja onko päih
tyneistä ollut häiriötä rautateillä matkusta· 
jille. Jos hallitus olisi käyttänyt tasapuo
lisia kotimaisia asiantuntijoita ennen tä
män esityksensä antamista, niin sen maail
mankatsomus nykyisestä raittiustilanteesta 
ja sen tuottarrn.ista häiriöistä valtionrauta
teillä ei olisi niin valoisa kuin mitä se nyt 
näyttää olevan. Hallitus tämän lain perus
teluissa sanoo, ettei väkijuomien anniske
luista ole aiheutunut järjestyshäiriöitä ju
nissa. Siksi näyttää sangen todennäköi
seltä, että vaikka aterian tilaamisen pakko 
ravintolavaunuista poistettaisiinkin, järjes
tyshäiriöitä ei mainittujen väkijuomien an
niskeluista tulisi syntymään. 

Edelläesitetystä käy selvästi ilmi, että 
edellinen hallitus tässä kohden on ajastaan 
jälellä. Se ei näy olevan tietoinen siitä, 
että päihtyneitä on aina ollut junissa sen 
jälkeen kuin kieltolaki kumottiin ja niitä 
ilmestyisi vieläkin enemmän, jos alkoholi
pituisten juomien käyttörajoituksia lieven
nettäisiin ja järjestyshäiriöt tulisiv:lt sen 
jälkeen yhä yleisemmiksi. 

Se, että hallituksella ma,amme raittius
tilanteesta rautateillämme on näin valoisa 
kuva, saattaa johtua siitäkin, etteivät ha11i
tuksen herrat rautatiematkalla ollessaan 
joudu varsinaisen kansan kanssa kosketuk
siin, he ovat aina matkustan·eet heitä var
ten varatu1ssa makuuvaunuosastoissa tahi 
I luokan päivävaunuissa, joissa vallitsee 
aina rauha ja hiljaisuus ja kansan käytös 
näyttää sieltä katsoen mallikel poisel ta. 
Mutta voi sattua niinkin, että samaan ai
:kaan saattaa esim. saman makuu,vaunun III 
luokan puoleisessa päässä kansa:lainen hi
koilla saadabeen väkijuomilla juotetun ja 
ruumiinpainoltaan k,ovin raskaaksi käyneen 
matkakumppanin vaunuosaston yläpaikoille, 
ja kun hän siinä vihdoin onni-;tuukin ja 
pääsee ehkä itse vihdoinkin uneen, saattaa 
yläpaikalle illalla haalattu matkakumppani 
eilisestä ennakkolääkityksestään huolimatta 
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saada pahoinvointikohtauksia ja silloin ala
paikalla olevan matkustajan asema ei suin
kaan ole kadehdittava. Aamulla on saatta
nut samassa vaunussa mukana olleen halli
tuksen jäsenen mieliala olla täynnä kiitosta 
kansalaisten mallikelpoisen käytöksen 
vuoksi, mutta vaunun toisessa päässä yöpy
neen tavallisen kansalaisen mieli on suo
rastaan katkera tällaista lainsäädäntöä koh
taan, joka ei suo tasl!lpuolisesti turvaa kun
non kansalaisille. Tällaiset edellämainitut 
tapaukset nykyisen väkijuomalain voimassa
oloaikana ·ovat usein uusiintuvia ilmiöitä, 
mutta edellinen hallitus ei ole niitä huo
mannut, vaan nä:kee raittiustilanteen niin 
valoisana, että väkiju<>mien saantimahdolli
suuksia katsoo voivansa hyvällä syyllä enti
sestäänkin aina va1n ~isätä. 

Mitä sitten mll!tkustukseen päivävammissa 
.tulee, olisi siinäJkin paljon toivomisen ja 
para:ntamisen varaa. Se, joka matkustaa 
vähänkin 'pitempiä matkoja rautate.illämme, 
näkee aina päihtyneitä junassa. Osa niistä 
tosin yrittää ·oHa 1aillisessa kunnossa, se on 
hiljaisina humalaisina, jotka istuva.t idioot
timaisen tylsinä, turmiollista tuoksuaan 
vain levittäen kanssamatkustajien joukkoon. 
Mutta useimmat kansa1aisistamme ·Ovat, 
ikävä kyllä, päihtyneessä tilassa sangen le
vottomia ja ärtyisiä, jotka kaikil1e matkus
tajille, jotka lähelle joutuvat, tuottavat käy
töksellään harmia. Heidän :käytöksensä on 
kaikkea muuta kuin sopivaa mll!tkakumppa
neitansa ja vieläpä usein junailijoitakin 
kohtaan. Tässä suhteessa olisi meillä vielä 
paljonkin toivomisen ja korjaamisen varaa, 
että alkoholinkäyttäjät juomatavoissaan ja 
käytöksessään tulisivat sivistyneemmiksi 
toisia kansalaisia kohtaan. 

Mutta jos kerra;n nykyisen alkoholilain 
voimassaoloaikana on raittiustilanne rauta
teiHämme niin surkean huonoa kuin ·edellä 
olen maininnut, niin kuka voisi sitten 
uskoa, että raittiustilanne sen jälkeen tulee 
paremmal\'si, j,os väkijuomien saantimah
dollisuuksia aina vain vuosi vuodelta lisä
tään. 

Hallitus vetäytyy tätä esitystä antaes
saan ulkomaalaisten matkailijoiden selän 
taakse ja niiden nimessä käy pyytämään 
anniskelurajoituksien poistamista ravint()la
vaunuissa sillä uhaUa, että ;se olisi' ·esteenä 
turistiliikenteen jatkuvalle kehitykselle 
rmaassrumme. En tosin laajemmin tunne ul
komaalaisten matkailijoiden mielipiteitä 

tässä asiassa enkä myöskään heidän alko
holipitoisten juomien janoaan, mutta rohke
nen kumminkin uskoa, etteivät kaikki ulloo
maalaisetkaan aseta ensi sijalle alkoholi
pitoisia juomia, eivätkä maamme mainetta 
noteeraa yksin sen mukaan, miten runsaat 
ovat täällä annetut alkoholiannokset, vaan 
useimmat heistä ovat tulleet tänne pää
asrassa tutustumaan maamme oloihin ja tä
hän pohjolan maan kauniiseen luontoon ja 
tuhrutj ärvien maahan. Näin uskon asian 
rolevan ainakin niihin ulkomaalaisiin koulun 
opettajiin ja -oppilaisiinkin nähden, joita 
olen runsaasti nähnyt liikkuvan joka kesä 
eri tpuolilla maatamme. Omasta ,puolestani 
olenkin sitä mieltä, ettei sen pitäisi millään 
lailla estää ulkomaalaisia~ ma,tkailijoita maa
hamme saapumasta, jos me täällä heille 
varaisimme ensiksi mahdoUisimman hyvää 
ruokaa, ja jos ketä sitten tavallista. enem
män sattuisi ja:nottamaan, niin on täällä 
jo ennestäänkin noita juott1opaikkojru tar
.peeksi, eikä väkijuomien saantimahdolli
suuksia sen vuoksi tarvitsisi enää yhtään 
lisätä. Sillä on muistettava., että missä 
määrin alkoholiaineksien anniskelua lisä
tään, sitä ·enemmän esiintyy julkisilla pai
koilla ja junissakin juopuneita. Näin tulirsi 
varma,ankin käymään siUoin, jos ravintola
vaunut muutettaisiin kulkeviksi kapakoiksi. 
Tuskin sieltä raiti!S kansalainen saisi ~enää 
sen jälkeen ruokaakaan. Sillä alkoholin juo
jat pitäisivät pitemmä:tkin välimatkat 
kaikki ravintolavaunujen pöydät hallussaan 
ja päihtyneiden luku rautateillä tämän jäl
keen vielä entisestäänkin lisääntyisi. Tä
män jälkimmäisen vrllityksen pitäisin ·edel
listä pahempana ja tämä olisi varmaankin 
omiaan iloukkaamaan vielä enemmän 
maamme mruinetta ulkomaalaisten silmissä, 
jos he täällä joutuisivat jatkuvasti päihty
neiden kansalaistemme kanssa kamppaile
maan ja näkemään .päihtyneiden suoma
laisten useinkin ala-arvoisia käytösta1poja. 

Tätä hallituksen esitystä on puolusteltu 
silläkin, ettei ravintolavannuissa tarjoilla 
voimakkaimpia, vaan ainoastaan miedompia 
alkoholipitoisia juomia ja ettei sen ·vuoksi 
tarvittaisi nykyisin voimassa olevan alkoho
lilain rajoittavia määräyksiä. Tähän on 
huomautettava, että rautateillämme mat
kustaa myöskin paljon nuorisoa, koululaisia 
sekä koti- että ulkomailtakin, ja nuorison 
raittiustilannetta silmälläpitäen pidän mie
tojenkin väkijuomi·en anniskelua vielä vaa-
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r~llisempana kuin voimakkaiden väkijuo
mien käyttöä. Minulla on alkoholisteista 
se käsitys, että kaikki alka.vat ensin alko
hOilipitoisten juomien käytön miedoilla 

· juomilla ja sii'rtyvät asteettain voima:kkaim
pien aineiden käyttöön. Se saattaa alkaa 
useinkin kohtuullisena ja .päättyy kohtuut
tomuuteen. Se voi alkaa ensin salass31 ja 
tulee aika.naan julkiseksi. Alkoholinkäyttö 
on sanan täydessä merkityksessä kiusaus, 
joLle jos antaa sormen, vie lopulta koko ih
misen tuhon omaksi. Siksi nuorisomme 
raittiusnäkökohtia silmällihpitäen ei voida 
(}luen ja viinienkään käyttöä puolustella 
viattomana,, vaan vaara.llisena. Se on ·leik
kimistä kuin tuhoatuottavan tulen kanssa. 
Ji}dellämainitut näkökohdat huomioonottaen 
olen oHut valmis hylkäämään tämän halli
tuksen esityksen, samoinkuin koko tailous
val~okuntakin me1kein yksimielisesti. 

Mitä tämän lain ~toisiin kohtiin tulee, ovat 
ne joka tapauksessa muodollisia muutoksia, 
joiden hyväksyminen on vain nykyisin voi
massa olevan alkohoUlain selventämistä, 
mutta joiden. hyväksyminen ei vähemmäs
säkään määrässä anna lisäoikeuksi31 eikä 
la:ajenna väkijuomien käyttöoikeuksia enti
sestään, ei edes Petsamossakaan. 

Mitä sitten ·ed. Immpeen edellisessä istun
nossa antamaan Ia.usuntoon tulee, jossa hä
nen mielestään minun ·ei olisi pitänyt käyt
tää ,puheenvuoroa, niin tähän on minun 
huomautettavlli, että onhan yleensä edus
kunnassa annettu ;puheenvuoro valioku~ 
nan jäsenille vielä sittenkin, kun va:l~okun
nan mietintö on tullut eduskuntaan. Näin 
ol1en valiakunnrun jäsenenä katsoin olevani 
ei ainoastaan oikeutettu, vaa1n suorastaan 
velvoitettu selostamaan valiokunna:n kan
taa. Myös valtiopäiväjärjestyksenkin 13 § :n 
mukaan minulla pitäisi olla oikeus vapaasti 
esittää ajatukseni ·eduskunnaJSSa, ja myös
kin raittiusmirelisyyten,ikään, johon ed. 
fmmme täällä viittasi, ei .pitäisi tietääkseni 
olla esteenä puheenvuoroni käyttämiseen, 
joten edustaja Lumpeen ottama asenne pu
heenvuoroni johdosta on ollut kohtuutto
man korkea, joka saattllia ehkä johtua siitä
kin, ettei hän tuntenut tarpeeksi tarkoin 
asiaa ja niitä syitä., jotka ovat panneet mi
nun j·a talousvaliokunnan määrittelemään 
kantansa tähän kyseessä. olevaan asiaan 
nä:hden. 

Rohkenen kumminkin toivoa, että edus
kunta hyväksyisi nyt tämän lain talous-

valiokunnan ja suuren valiokunnan mie
tinnön mukaisena. 

Ed. W i c k m a n: Herr talman ! ( Edus
kunnasta: Hårda ord ,o~h inga :visor ! ) . 
Vänta bara ! - Det kan förefallla menings
Jöst 8!tt här tala om nykterhetsläget hOIS 
oss i detta nu. Dels är frågan tiU :lust 
och iledi!J diSik:uterad, och de.ls kommer 
denna fråga att ·aldrig 'kunna fullt objek
tivt behandlas. TiUståndet vad folknyk
terheten beträffar kommer aUtid i någon 
mån medvete.t ell1er omedvetet att fä:rgläg
gas, vad fra:mställningen beträffar, av 
framställarens personliga inställning tili 
nykterhetsspörsmålet. 

.Jav skulle nu ej brytt mig om att yttra 
mig i denna fråga, om ej en talare vid 
senaste plenum uppfordrat ny:kterhetsfol
ket att e:nkänna att nykterhetslåget hos 
oss är rn.u bra mycket bättre än under för
budstid!en. Det må därför ursä:ktas mig 
a,tt jag nu besvärar rilksdagen med atlt be
gagna mig av tillfället att framställa min 
och måhända även många andra alktiva 
nykteriste:rs syn på alk:oholläget. 

'l'ill först skall det villigt erkännas att 
exempelvis smuggling och tillverkning av 
och handeln med olagliga al:koholdrycker 
avsevärt minskats sedan förbudslagens av
skaffande. Så har bland annat spritbesla
gen nedgått, enligt följande uppgifter. 
Å·r 1930 utgjord!e den 'beslagtagna spriten 
något över 1 miljon liter, 'år 1931 var det 
över 700,000 liter som beslagtogs, och 1932 
beslagtogs över 300,000 liter. År 1933 var 
det visserligen en stegring, då det beslag
togs över 600,000 liter. Men 1934 var den 
hcslagtagna spriten endast något över 
100,000 lite1r. Av detta framO'år att en ut
veclrling till det bättre i;t.rätt ehuru 
,icke i så hög grad som man haft' sikäl ~att 
motse", såsom även riksdagens ekonomi
utSikott i fjol yttradc sig. Vad fylleriför
see1serna beträff.ar visar dock statistiken 
att utvec~klingen hos oss går i en beklag~ 
lig ri:lctning - hr von Frenckell ! 

Vi n:ä:mna några siffror. År 1931 alltså 
sista förbudsåret, var 18lltalet fyllerifa1l, 
som ikom till polisens känncdom 88 614 år 
1932 81,796, år 1933 103,000 och i934 
122,905 fall. Under de två första 'kvarta
len i år inregistrerade polisen 46 498 fall 
eUer inemot 1,000 mer än i fj·~l under 
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samma tid. Här hava vi alltså en avsevärd 
försämring av räget. 

:ä'Lecl dessa sifnpor för ·Ögonen skriver 
t. o. m. Hufvudstadsbladet i en ledande ar
tikel den 17 oktober detta år följande: 
,Om •ett par månacler hava 5 år f,örflutit 
sedan Finlands folk avskuddade förbudsla
gens ok för att i fråga om •al:koholen inau
gurera ett friare system. Detta har nu be
stått så länge att man kan börja anstäUa 
jämförelser mellan dess inve11kan på folik
nylkterhet~en och den influens fötTibudet ut
övade. Ser man enba.rt på de statistiska 
siffrorna 1wmmer man icke till något upp
muntrande resnltat.'' 

Beträffande den sen·aste utvec!klingen för 
brott mot lagen om tillv·erkning av och 
handeln med spritdrycker som nnder detta 
års första hälft uppvisar ett antal av 5,706 
eller en stegring av 9.5 % mot fjolårets, 
om denna utveckling säger samma tidning: 
,Denna utvecikling i gal·en ri:ktning f.ör
tjånar att ·beaJktas mer ingående än vad 
som skett. '' Om sj•älva den olagliga hand
teringen säger samma språJkrör ratt ,den 
doc:k alltjämt florerar i en utsträckning 
vida utöver vad man lkunde tillåta sig anse 
vama normalt". Med detta har jag inga
lunda v·elat bevisa att Hbl skJUUe v:arit 
färdigt att erkänna att läg.et nu i nyikter- 1 

hetshänseende vore sämre än under för
budstiden, dess uppfattning är troligell 
den raikt motsatta, men jag har v€lat med 
dessa utdrag påvisa :att man i vida ikretsar 
oav vårt land icke rkänner den fa.riseiska 
tillfredsställelsen med nykterhetsläget hos 
oss som vissa pe!Psoner här i riksdagen lkän
ner (Ed. Sergelius: Vem är detn. - Nog 
vet ni det! 

Jag vill här ännu anföra vad den eite
rade artikelförfattaren thar att säga om 
vårt foLks sätt att umgås med a1kohol
dryC!ker jämfört med .de skandinaviska 
ländernas. Tidningen skiriver: ,Nägra 
torra siffror äro oog så talande i detta 
.hänseende. 1\fedan sålunda antalet fylleri
förseelser i Stockholm under andra ikvar
talet i år utgjorde 1,184 och i Oslo 2,993 
steg det här i Helsingfors till 5,739. Även 
om dcssa data icke äro :llullt jämförbara 
.gned varandlra, ity att man hör taga hän
~yn tili den oli!ka effektiviteten av ord.
ningsmaiktens ve1;ksamhet och beakt'a att 
stati.stiken för de olika }änderna delvis 
.hygger pä oli!ka grunder, så våga.r man 

doclk påståendet ·att Vl aro ett gott stycke 
efter i kultur på hithörande område. I vad 
mån vårt •alkoholmonopol genom sin politi!k 
tkan ingripa i denna utve0kling och bi
dra.ga till att :flostra vårt folk tili ökad· 
sjoälvtulkt skola vi inte här dj$1utema. Men 
säkert är att dess göranden och låtanden i 
den ena .eller -andra ri!ktning(m ic:ke :äro till
fyllest. Därtill kräves nu som tillförene en 
målmedvet:en insats av de organisationer, 
som tagit sig -an denna ·ange1ägenhet. Men 
framför allt fordras det att envar i sin 
stad i högre gtr'ad än vad nu ofta 'år fallet 
är genomträngd a v ·de förpliktelser den 
ökade frihet, vi erhöllo år 1932, ställer på 
varje :ansvarstkännande medborgare. '' 

Enligt min mening är ·det en ofru!kthar 
diskussion man får till stånd i frågan mn 
nyikterhetstillståudet nu jämfört med för
hållandena under förbudslagstiden. Vi 
nykterhetsarbetare äro så pass realistiS!ka, 
trots beskyllningen för överspänd idealism 
och fanatism, att vi betmkta förhållandena 
av i dag sådana de 'åro utan att ställa för
budstiden som baikgrund. För oss är i detta 
nu frågan om fö~budslagen ick.e aktuell, 
kom ihåg det, men detta betyder icJke att 
frågan om folknykterheten icke sikulle. vara 
aktuell. För oss är denna fråga allti;d 
aktuell. 

Vi se bå:de av statist~ken och livet om
kring oss, att dryckenskapslasten i stor 
utsträ0kning är rådande i vårt land. Det 
framstår för oss d:äll'!för som en bjudande 
plikt att försäika tilltäppa alla de kanaler, 
genom vil:ka spriten fiödar ut tili vårt 
fo1k. Att nu genom den föreslagna änd
ringen av villkoren för utskänlkning av 
spritdryc:ker på våra järnvägar underlätta 
spritfloden är enligt mitt förmenande omo
tiverat, ja skadligt. En sådan föriindring 
av lagstiftningen går illa ihop med den 
bestämmelsen som ingår i den 5 § .av la
gen .om a~koholdryc!k:er, där stadgas att al
koholrörelsen skall så ordnas att bruket av 
aJtkoholdryCker inskränikes ti11 minsta möj
ligt samt fylleriet och dess fördärvliga 
veiikningwr förebygges. Att nn för några 
måhända förargade turisters Skull för
vandla våra järnvägsrestauran.ger till am
bulerade krog·ar och spritnästen vore att 
taga ett steg hakåt. Det är ej skäl att ens 
för Petsamoturisterna bevilja åt där trafike
rande 'ångare spriträttigheter, ty säJkerligen 
är turistattraktion.erna i vårt nordligast<e 
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landskap så stora, att de skola locika natur
dyrkare och rekreationssökm1de turister 
till de:ssa nejder även om de ej under sina 
lbåtfärder .och !'esor få begagna spritdryc
ker . 
. Av det sagda fra.mgår att jag icike kan 
ans1uta mig till sådana optimisters skaJl'lor, 
som anse nykterhetsläget hos oss vara så 
pa.ss tillfredställande, att vi nu tkunde ut
vidga och underlätta a1koholutskäniknings.. 
.:rättigheterna. Det är därför att hoppas 
att propositionen i sin helhet förikastas el
·ber, om ej så :Sker, att åtminstone de .re:s
p.ejktive ut&kottets, alltså stora ut!Skottets 
och ·ekonomiut.skottets f{)rslag vinna ri!ks
dagens bifall. 

Ed. von ]' r e n c k e 11: J ag är rdm. 
Wick:man tacksam för att han har tagit till 
ordet i denna sak och därvid auktoritativt 
framfört förbudsfolkets mening. Det är 
egentligen en sak som jag vill taga fasta 
på, då den har synnerligen stor betydelse, 
jag avser rdm. Wickmans yttrande, att 
förbudslagen icke på nykteristhåll är ak
tuell. Det är mot denna lag och dess spö
kande som jag gjort front. Detta har 
skett vid tidigare riksdagar men även fram
deles !kommer det att ske. 

Det är glädjande att den importerade 
kvantiteten smuggelsprit sjunk:it med c: a 
90 %. I likhet med rdm. Wickman anser 
jag det icke vara skäl att uppgiva kampen 
nu, utan bör man försöka minska den till 
100,000 liter uppgående årligen beslagtagna 
smuggelspriten om det blott är möjligt. 

V ad statistiken beträffande de anhållna 
fylleristerna angår, så har den även sitt 
värde därigenom att den bevisar, att poli
sen icke har minskat sin uppmärksamhet, 
utan tvärtom i utsträckt omfattning för
sokt beivra den onykterhet, som på gator 
och torg äger rum, genom att avföra per
soner, som uppträda störande. Man har 
tidigare hört, då statistiken gick i s. k. 
gynnsam riktning, att detta enbart berodde 
på att polisen icke önskade omhändertaga 
fyllerister för att därigenom få en gynn
sam statistik. Detta bestred man på sin 
tid kategoriskt från polishåll. De siffror, 
sqm nu framdragits visa tydligt och klart 
att polisen med samma energi som förut 
l:J,Uammar ·dryckesrörda personer. 

Jag medgiver, att ett synnerligen stort 
arbete ännu återstår, men i händelse man 

gör det i folknykterhetens teeken och icke 
i förbudslagens tecken, tror jag, att envar 
medborgare i landet kan förena sig om det 
program, som nykterhetsfolket har uppsatt 
såsom sitt. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e rn i e s: Ryhdytään lakiehdotuksen 
yksityiskohtaiseen käsittelyyn. 

30 §. 

Keskustelu: 

Ed. L u m m e: Viitaten asian ensi käsit
telyssä esitettyihin lausuntoihin, joissa vas
tustettiin myös Petsamon kunnan alueella 
kulkevalle matkustaja-alukselle väkijuomain 
anniskeluoikeuksien myöntämistä, pyydän 
ehdottaa, herra puhemies, että 30 § : n 4 mo
menttia koskeva muutosehdotus hylättäisiin. 
Säi1lyttälkäämme edes Petsamon Jaiva va
paana vä!kijuorna:-anniskeil.usta. 

Ed. R e i n i k a i n e n: Minä pyydän 
väärinkäsityksen välttämiseksi ilmoittaa, 
että Petsamon laiva1Ha nj'it on anniskeluoi
keus. Kysymys on vain siitä, ajaako se 
suoraan - silloin siinä ei saa anniskella, 
jos se ajaa kieroon, niin silloin siinä saa 
anniskella. 

Ed. Lehto koski: Minä pyydän kan
nattaa ed. Lumpeen tekemää ehdotusta ja 
samalla pyydän ed. v. Frenckellille ilmoit
taa, että kyllä raittiusväen kanta on sama 
tänään kuin se on ollut ennenkin. 

Keskustelu julistetaan päättyneeks~. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Lumme ed. Lehtokosken kannattamana 
ehdottanut, että 1 momentin 4 kohdasta 
poistettaisiin sanat ,ja Petsamon kunnan". 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Lumpeen e~do
tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan el14o
tuksen, äänestää ,jaa''; jos ,.ei'' voitt~; 
on ed. l-umpeen ehdotus hyväksytty. 
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P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
134 jaa- ja 45 ei-ääntä, 4 tyhjää; poissa 16. 

Eduskunta on hyväksynyt suuren valio
kunnan ehdotuksen. 

78 §, lakiehdotuksen johtolause ja nimike 
hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

6) Ehdotus laiksi valtiollisesta poliisista. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 9 ja otetaan ainoaan käsit
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
vuoden 1934 valtiopäiviltä lepäämässä oleva 
edellämainittu lakiehdotus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n: o 9. 

Keskustelu: 

Sisäasiainministeri Puhakka: Herra 
puhemies! - Valtiovarainvaliokunta on an
tamassaan lausunnossa ehdottanut, että edus
kunta päättäisi hylätä vuoden 1934 valtio
päivillä hyväksytyn, mutta lepäämään jä
tetyn, ehdotuksen laiksi valtiollisesta polii
sista. Ehdotustaan valiokunta perustelee 
kahdella eri syyllä. Ensinnäkin valiokunta 
lausuu, että kun kysymyksessä oleva laki 
sen 6 §:n mukaan tulisi voimaan 1 päi
vänä tammikuuta 1935, eli jo menneenä 
ajankohtana, ei sitä nyt enää voitaisi hy
väksyä. Toisena syynä valtiovarainvalio
kunta mainitsee sen seikan, että lain hy
väJksyminen voisi .olla esteenä sille valtiolli
sen poliisin uudestaan järjestelylle, joka 
saattaa aiheutua paraillaan toimitettavista 
tutkimuksista. 

Kumpainenkaan näistä syistä ei kuiten
kaan ole senlaatuinen, että se vaatisi käsi
teltävänä olevan lakiehdotuksen hylkäämi
sen. Tosin se seikka, että lakiehdotuksessa 
on lain voimaantulolle määrätty jo mennyt 
ajankohta, saattaa aiheuttaa laki~hdotuksen 
hylkäämisen, milloin voitaisiin ajatella, että 
tällainen voimaantulosäännös näy•ttäisi tuot
tavan joillekin lain säännöksille taannehti-

van vaikutuksen. Käsiteltävänä olevassa 
tapauksessa lakiehdotus ei kuitenkaan si
sällä mitään sellaisia säännöksiä, joihin 
nähden mainitunlainen kysymys voisi syn
tyä. Lakiehdotuksen 1 ja 2 § sisältävät 
valtiollisen poliisin tehtävistä vain sellaiset 
yleissäännökset, jotka jo ennestäänkin ovat 
voimassa, ja sen 3 §:ssä luetellaan ne toi
met, jotka valtiolliseen poliisiin voitaisiin 
tietenkin tuto- ja menoarvion rajoissa ase
tuksella perustaa, mutta joita itse laki ei 
perustaisi. Niinikään sisältäisi 4 § vain 
vaikinaistuttamisesta luonnollisesti johtuvan 
seurauksen, joka ei myöskään tulisi voi
maan ennenkuin valtiollisen poliisin toimet 
olisi asetuksella vakinaistettu. 

Mitä sitten tulee valtiovarainvaliokunnan 
mainitsemaan toiseen syyhyn, niin käsitel
tävänä oleva lakiehdotus sisältää ainoastaan 
sellaisia aivan yleisiä säännöksiä, jotka ei
vät millään tavalla voi olla esteenä valtiol
lisen poliisin uudestaan järjestelylle, mikäli 
se osoittautuu tarpeelliseksi. 

Kun on luonnotonta, että laitosta, joka 
on kaikissa oloissa välttämätön ja sen täh
den luonteeltaan pysyväinen, pidetään vuo
sikymmeniä väliaikaisella kannalla, olisi 
tärkeätä, että tämä asiaintila tuilisi ~orja
tuksi. Sentähden olisi erittäin toivottavaa, 
että lakiehdotus vastoin valtiovarainvalio
kunnan ehdotusta nyt hyväksyttäisiin. Vain 
siten voidaan myös poistaa ne haitat, jotka 
väliaikaisuus aiheuttaa valtiollisen poliisin 
toiminnassa. Luonnollista on, että asetuk
sella annettavat tarkemmat määräykset val
tiollisen poliisin järjestysmuodosta ja toi
minnasta jäisivät odottamaan, kunnes ase
tettu toimikunta on saanut työnsä val
miiksi. 

Ed. Pekkala: Valtiopäiväjärjesty'ksen 
mukaan on lepäämässä oleva lakiehdotus 
muuttamattomana hyväksyttävä tai hylät
tävä, joten valiokunnalla ei ole ollut mah
dollisuutta oikaista lain voimaantulosään
nöstäkään. Huolimatta siitä, mitä täällä 
nyt lausuttiin kyseessäolevan voimaantulo
säännoksen merkityksestä, on todettava, 
että on joka tapauksessa hyvin outoa, että 
lakiehdotus, joka hyväksytään marraskuussa 
1936 ja va:hvistetaan v. 1937, tulisi voi
maan, kuten laissa säädetään, 1 päivänä 
tammikuuta 1935. Jos tätä lain säännöstä 
noudatettaisiin, olisi lailla taannehtiva vai
kutus, mikä tämänluontoisessa tapauksessa;; 



Valtiollinen poli·isi. 601 

missä on kysymys m. m. erinäisten virkojen 
vakinaistu ttamisesta, olisi mahdoton ta, 
koska tulo- ja menoarviossa ei 6le varattu 
määrärahaa esim. n. s. ikälisiä varten. To
sin on lakimiesten taholta väitetty, ettei 
voimaantulosäännös tällaisessa tapauksessa 
merkitsisikään mitään, mutta tuntuu sekin 
selitys maallikosta omituiselta, ja rohkeni
sin puolestani epäillä, onko asiaa riittävän 
perusteellisesti tutkittu. Saattaisi näin 
ollen ehkä olla asianmukaista, että. perus
tuslakivaliokunta saisi tilaisuuden käsitellä 
asiaa. Tähän olisi sitäkin suurempi syy, 
kun vastaavanlaista tapausta ei liene aikai
semmin esiintynyt. 

Olipa voimaantulosäännöksen merkityk
sen laita miten tahansa, niin joika tapauk
.sessa on mielestäni selvää, ettei kyseessä 
oleva laki enää sen jälkeen kuin eduskunta 
viimeisen välikysymyskeskustelun johdosta 
hyväksyi päiväjärjestykseen siirtymisen sa
namuodon, jonka mukaan eduskunta on 
p?.ättänyt odottaa riippumattomien henki
löiden toimesta suoritettavan tutkimuksen 
toimeenpanoa etsivän keskuspoliisin järjes
telyyn ja toimintaan nähden sekä tämän 
tutkimuksen tulosten aiheuttamaa laitoksen 
uudelleenjärjestelyä. Kun ttutkimuksen tu
lokset eivät vielä ole selvillä ja kun tutki
mus, mikäli se todella perusteellisesti suori
tetaan, niin kuin on edellytettävä, tulee 
viemään pitkän aikaa, olisi vähemmän har
kittua juuri tällä hetkellä vakinaistuttaa 
valtiollinen poliisi. Herra sisäasiainminis
teri tosin :katsoi, että lainsäännökset ovat 
sellaisia, että ne eivät olisi, vaikika laki hy
väks.yttäisiinkin, esteenä Iait·oksen uudel
leen'järjestelylle. Mutta en voi puolestani 
yhtyä tähän hänen käsity'kseensä. Laki
ehdotuksessa edellytetään m. m. etsivän kes
kuspoliisin päällikön virka asetettavaksi va
kinaiselle palkkauskannalle. Minusta täl
lainen virka ei saisi olla vakinaisella .palk
kauskannalla, vaan tulisi sen olla sopimus
luontoinen, jolloin viran haltijasta, mikäli 
hän osoittautuisi syystä tai toisesta sopi
mattoma:ksi tehtäväänsä, voitaisiin helposti 
päästä. Samoin saattaa olla asian laita 
eräisiin muihintkin valtiollisen poliisin toi
miihenkilöihin nähden. ,Jos heidän toimensa 
nyt vakinaistutettaisiin, istuvat he paikoil
laan niin kiinteästi kuin valtion virkamie
het ainakin. Päinvastoin kuin herra sisä
asiainministeri olen siis sitä mieltä, että 
valtiollisen poliisin vakinaistuttaminen vai-

kenttaisi tai saattaisi ainakin vaikeuttaa 
laitoksen uudelleenjärjestelyä. 

Sisäasiainministeri Puhakka: Ed. Pek
kalan lausunnon johdosta pyydän uudistaa 
sen huomautukseni, että tällä lailla ei vaki
naistutettaisi mitään valtiollisen poliisin 
virkoja tai toimia. Sen 3 §:n mukaan voi
taisiin määrättyjä toimia tänne valtiolliseen 
poliisiin perustaa, mutta perustaminen jäisi 
asetuksella tapahtuvaksi. 

Mitä sitten näiden toimenhaltija.~n ase
maan tulee, niin se, joka on saanut toimi
kirjan, on paljon helpommin toimestaan 
·poistettavissa kuin se, joka on sopimuspalk· 
kaisessa virassa (Ed. Pekkala: Ei ole! Se 
riippuu sopimuksesta!), sillä vuoden 1926 
~ain mwkaan >tällainen toimenha!ltija voi~ 
daan vapauttaa, milloin syytä siihen katso. 
taan olevan. Sopimuspalikka.ista t,()imen
haltijaa ei taasen voida kesken sopimusta 
poistaa, jollei sopimukseen oteta siitä ni
menomaista määräystä. 

Ed. M o i 1 a n en : Herra puhemies ! 'l'ätä 
asiaa koskevasta valtiovarain.vaJiokunnan 
mietinnöstä voipi saada: sen käsityksen, •että 
va:liokunta on yksimielisesti päättänyt eh
dotta:a hylättävä:ksi lain valtiollisesta polii
sista. Minun on kuitenkin omasta puoles
tani huomautettava, että vaikka mietin<töön 
en tO·le lii!ttänytkään eroavaa mielipidettäni, 
olen ollut asiaa käsiteltäessä sillä kannalla, 
että puheena:oleva 'laki olisi hyväksyttävä. 
Minä olen ollut tällä kaumalla huolimatta 
siitä, että valiokunnan käsittelyn loppuhet~ 
kellä tuotiin ·esille lepäämässä olevan laki
ehdotuksen 6: s pykälä, jota herra: sisä-
asiainministeri täällä juuri vasta kosketteli. 
Mitä tähän pykälään tulee, olin minä valio
kunnassa siUoin sitä mieltä, että se ei voisi 
olla; esteenä tämän lain l1yvä:ksymiselle, 
lroska minun käsitylffieni mukaan tämän 
pykälän merkitys on aivan muodolliSta laa
tua. Varsinkin on asian 1ait'a niin, jos lailla 
ei ole, kuten tässä tapauksessa onkin asian 
·laita, trukautuvaa vaikutusta. 

Mitä sitten tulee niihin muihin pykäliin; 
joihinka valtiovarainvaliokunta viittaa eh~ 
dotustaan perustellessa, niin t,a;hdon huo-, 
mauttaa, että jos tämä lakr hyväksytään 
tässä muodossa, niin se ei millään tavalla 
estä :valtiollisen keskuspoliisin uutta järjes
telyä suuntaan, taikka toiseen, j.oHei :suora& 
taan lähdetä. niin erilaisille linjoille, ettii 
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valtiollinen poliisi alistetaan jonkun muun 
ministeriön kuin sisäasiainministeriön alai
seksi. Minä luulen kui·tenkin, että millään 
taholla ·ei ole esiintynyt sellaåsia ajatuksia, 
että valtiollinen keskuspoliisi olisi aJ.istet
tava esim. puolustusministeriön alaiseksi. 
Näin ei va·rma:ankaan ole ajatelleet nekään, 
jotka ovat puhuneet valtiollisen poliisin. ja 
yleisesikunnan valvontatehtävien yhdistä
misestä tahikka ainakin niiden saattami
sesta lähempään yhteistoimintaan keske
nään. 

l1ain 1 § : s.sä määritellään, tämän lain 
tarlmitus seuraavasti: ,Valtiollisen poliisin 
tehtävänä on valvoa kaikkia luvattomia hank
keita, jotka ova,t tähdätyt tasavallan itse
näisyyttä tai sen lain~sta valtio- ja yhteis
kuntajärj·estystä vastaan taikka ovat omiaan 
saattamaUin yleisen järjestyksen ja .turva1li
suuden vaaramaJaiseksi sekä mahdollisuuk
sien mukaan ehkäistä sellaiset hankkeet.'' 
Tätä pykälää va;staan, jossa valtiollisen po
liisin tarkoitus ja tehtävät määritellään, ei 
varmaankaan voida esittää mitään vasta>
väitteitä. Yhtä vähän voida:an vastustaa 
myöskään 31 § :ssä esitettyä luetteloa niistä 
virkamiehistä, joita valtiolliseen keskuspo
~iisiin voidaan perustaa. Tässä la:issa sano
taam, että valtiolliseen 1poliisiin• voidaan 
W"!ettaa seuraavia pysyväisiä toimenhalti
joita. Ei niidenkään perustamiseen siis ole 
vielä pakkoa, jos tämä la;,ki hyväksytään. 
,Jos nyt siis tarkastettaessa etsivän keskus
poliisin toimintaa tultaisiinkin siihen tulok
seen, että sellaisia virkoja ei ainakaan kaik
killl, joita tässä laisslll mainitaan, ole tar
peellista perustaa, niin ·e] siihen mitään 
välttämättömyyttä ole. Ne voidaan jättää 
osittain perustamatt&kin. 

Minun on lisäksi huomautettava €d. Pek
kalan lausunnon siitä osasta, joka koskee 
valtiollisen poliisin ,päällikön asettamista 
sopimuspalkka.iseksi:, ·että sellainen ehdotus 
minusta €i ole ollenkaan paikallaan silloin 
kun on kysymys tämänlaisesta valtion toi
menihoitajasta. Kysymyksessä ei ole nyt 
ensi:ksikään mikään Hiketoimi eikä taJoudel
lin·en ·to~mi, jollaisiin toimiin sopimusprulk
ikaisia virl~amiehiä enimmäksoon hankitaan. 
Joka tapauksessa ovat ne toimet, joihin so
.pimuspalkkaisilla ·ehdoilla järjoestetään t.oi
m~mhoitajia tai virkamiehiä, etupäässä ta:
leudellisilla aloilla ta.ikka ainakin läheisessä 
yhteydessä ta:loudeUis.en toiminnan ikaiJlSlSa. 

1 :Minä luulen, että tokko kenenkään 1päähän 1 
piHkähtäisi ehdottaa jonkin kaupungin po- 1 

liisimestarin tointa järjestettäväksi sopi
muspalkka:isekiSi. Kun asianlaita sitäpaitsi 
:on niin kuten herra sisäasiainministeri huo
mautti, ·että valtiolli:sen poliisin päälllikkö 
samoin kuin kaikki muutkin tähän J.aitok
seen kuuluv&t henkilöt voidaan erottaa toi
mistaan paljon helpommin kuin muut vir
kamiehet, käsittääkseni valtiollisen poliisin 
virkamiehet tulevatt samaan asemaan kuin 
yleensä muutenkin poliisilaitoksen virka
miehet, niin ei tässä ole mitään vaikeuksia 
järjestää asiaa niilnkuin se kulloinkin pa
raaksi katsotaan. 

iMinuHa ei ole mitään tietoa siitä, mic 
hinkä tuloksiin se ·,Jmmit:ea on jo mahdolli
sesti :tullut etsivälll keskuspoliisin toimiliman 
twrkastuksesta, joka asetettiin äskettäin, 
mutta tulipa se nyt mihin tuloksiin ta
hansa, niin ei minusta pitäisi jäädä kysy
myksenaia:iJseksi ollenkaan se seikka, tarvi
taanko valtiollista .poliisia tahikka ei Siitä 
·ei ollenkoon tarvi'tse keskustellakaan. Ja 
kun näin on asianlaita, niin minusta ei 
sen seikan, että äskettäin on, keskusteltu 
etsivästä k€skuspoHisista ja sen tekemistä 
virheistä, oenää !pitäisi vaikuttaa asian kä
sittelyyn tässä vaiheessa. Minä vähän ·pel
kään, että valtiovarainvaliokunrn.assaJdn 
vielä tunrn1esyyt tai se seikka., että tiimä 
keskustelu oli niin lähellä välikysymysk~
kustelua, vaikutti· osittain tähän tulokseen 
johtumiseen. Minä puolestani olen sitä 
mieltä, että tämä lakiehdotus voidaan: ja 
että se olLsi hyvä:ksyttävä ja ehdotankin 
sen vuoksi ·että tämä lakiehdotus hyväJk
syttäisii'n. 

Puh ·e mies: EdUISkunnan istunto kes
keytetään ja jatketwan sitä kello 19. 

Täysist.un to k€skeytetään kello 17. 

Täysistun:too jatketaan 

kello 19. 

Puhetta johtaa puhemies H a :k k i l a. 

Keskustelu päiväjärjestyksessä olevasta 6), 
asiasta jatkuu: · 

Ed. H o r e ll i: Herra puhemies! Val
tiovarainvaliokunnan mietinnössä on hyl
käämisehdotuksella kaksi perustetta. En~ 
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simlmamen on mielestäni lakiteknillinen pe
ruste ja toinen, joka koskee tarkoituksen
mukaisuussyitä. Mitä tulee tähän ensim
mäiseen perusteeseen, niin siitä on ole
massa .eriäviä mielipiteitä. Valtioneuvoston 
oikeuskansleri on lausunnossaan helmikuun 
14 päivänä 1920 ja samoin eduskunnan 
oikeusasiamies lausunnossaan 13 päivältä 
helmikuuta samana vuonna eräässä vastaa
vanlaisessa asiassa katsonut, että sellaista 
lakiehdotusta ei voida vahvistaa, koska tämä 
ti•etäisi sitä, että ·laiki saisi taannehtivan vai
kutuksen ilman, että eduskunta on sääde
tyssä järjestyksessä lain taannehtivasta vai
kutuksesta mitään päättänyt. Tietääkseni 
on hallitus mainittuna vuonna tämän käsi
tyskannan hyväksynyt. 

Mutta asiasta on myöskin toisenlaisia 
mielipiteitä. Kirjallisuudessa professori 
Erich on esittänyt tämän vastakkaisen 
kannan. Kirjassaan Suomen valtio-oikeus 
hän lausuu m. m. näin: ,~Tos nyt vahvistus 
tapahtuu sen jälkeen kuin lain olisi pitä
nyt tulla voimaan, ei ole muuta neuvoa 
kuin laskea sen vaikutus siitä päivästä, 
jolloin se on asetuskokoelmassa julkaistu'', 
ja ruotsinkielisessä kirjoituksessaan , Till 
läran om lagstiftningsakter och lagstift
ningsförfarandet'' hän on esittänyt saman 
käsityskantansa ja lausuu tässä kirjoituk
sessa m. m. näin: ,Det är tillockmed 
tänkbart - fastän ett sådant förfarande 
mäste betecknas såsom osed - att lagen, 
vid den tidpunkt, då den borde träda i 
gällande kraft, ännu icke blivit kungjord; 
i detta fall kan lagen icke träda i kraft 
på föreskriven tid, utan publikationsdagen 
blir då avgörande. '' Suomeksi se olisi 
jotenkin näin: On ajateltavissa, vaikka sel
laista menettelyä ei voidakaan pitää sopi
vana, että laki sinä ajankohtana, jolloinka 
sen pitäisi astua voimaan, ei ole vielä 
tullut julkaistuksi. Tässä tapauksessa laki 
ei voi astua voimaan säädettynä aikana, 
vaan julkaisemispäivä on silloin ratkaiseva. 

Srumassa kirjoituksessa Erich lausuu 
näin: ,Införandet uti själva lagen av en 
sådan ti~bestämning, varom ovan varit 
fråga, kan ieke betraktas såsom ett förbe
håll, innebärande, att lagen i ingen hän
delse mä kunna träda i kraft vid en se
nare tidpunkt''; joka olisi suomeksi joten
kin näin: Sellaisen määräyksen sisällyttä
minen itse lakiin, josta on edellä ollut 
puhe, ei voi olla minään ehtona, joka sää-

täisi, että laki ei missään tapauksessa voi 
astuu voimaan myöhempänä ajankohtana. 
Ja myöhemmin hän vielä samassa kirjoi
tuksessa nimenomaan huomauttaa, että 
mitään taannehtivia vaikutuksia tällaisella 
säännöksellä ei voi olla. 

Professori Erich on voinut nojautua kat
santokantansa tueksi sekä siihen voimassa 
olevaan lainsäädä.ntömme periaatteeseen, 
että laki tulee voimaan siitä päivästä läh
tien kuin se on julaistu, ellei laissa ole 
voimaanpanosäännöksessä määräystä myö
hemmästä voimaantulohetkestä että myös· 
kin eräisiin aikaisempiin menettelytapoihin 
meillä. Kun laki mallasjuomaverosta 5 
päivältä heinäkuuta 1906 ja laki leima
verosta samalta päivältä olisi pitänyt lakei
hin otettujen säännösten mukaan tulla 
noudatettaviksi jo saman heinäkuun 1 päi
vänä, niin siitä huolimatta lait vahvistet
tiin vasta 5 päivää myÖihemmin ja ne tu
livat noudatettaviksi. Samanlainen tapaus 
on vuodelta 1910, jolloinka eräs laki jul
kaistiin 21 päivää myöhästyneenä. Lain 
hyväksyminen eduskunnassa samoin kuin 
toisaalta sen vahvistaminenkin on mieles
täni tässä kohden samassa asemassa ja ta
paukset ovat siis täysin toisiinsa verratta
vissa. Professori Erichi.n edellä viitatuista 
lausunnoista käy näin ollen ilmi, että Suo
men oikeuden mukaan on mahdollista 
eduskunnan hyväksyä laki senkin päivän 
jälkeen kuin lakeihin sisältyvä voimaan
tulopäivä osoittaa, sekä että tällainen muo
dottomuus laissa ei vaikuta sitä, että laki 
sen vur>ksi miltään osaltaan olisi mitätön 
enempää kuin sitäkään että lailla olisi 
tässä kohden taannehtivaa vaikutusta. 

On tietenkin vaikea ratkaista, kumpi 
kanta mainitsemistani olisi nyt hyväksyt
tävä, mutta pidän omalta osaltani profes
sori Erichin mielipiteen oikeampana, koska 
se nojautuu siihen kiistämättä oikeaan 
periaatteeseen, että laki tulee noudatetta
vaksi sen julkaisemispäivänä, ellei lakiin 
sisälly määräystä myöhemmästä voimaan
tuloajasta. 

Mitä tulee sitten valiokunnan mietin
nössä esitettyyn toiseen perusteeseen, niin 
ei ainakaan minun mielestäni sillä seikalla, 
toimitetaanko eduskunnan päätöksen mu
kaisesti tutkimuksia etsivän keskuspoliisin 
tähänastisesta toiminnasta laajemmassa tai 
ahtaammassa määrässä, ole mitään merki
tystä sillä seikalla, onko sanottu poliisi 
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vakinaistutettava. Poliisin tarpeellisuus ja 
sen jatkuva toiminta on ilman muuta selvä 
kaikille, samoinkuin sekin, onko sen toimin
nassa joissakin tapauksissa esiintynyt joita
kin epäilyttäviä piirteitä, ei tule vaikutta
maan siihen seikkaan, onko se pysytettävä 
tai ei ja missä muodossa se on pysytettävä. 
Näin ollen katson, että valtiovarainvalio
kunnan mietintö sen toisessakaan kohdassa 
ei ole asiaan vaikuttava sillä tavalla, että 
olisi puheenaoleva lakiehdotus hylättävä. 
Pyydän esittämilläni perusteilla, 'herra 
puhemies, ehdottaa, että lepäämässä oleva 
lakiehdotus hyväksyttäisiin. 

Ed. Lohi: lVIinä olen viime vaalikau
della ollut mukana tätä lakiehdotusta hy
väksymässä ja pidän luonnollisena, että tä
män etsivän keskuspoliisin viran- ja toi
menhaltijat asetetaan samalle kannalle kuin 
muutkin valtion palvelijat, sitä suurem
malla syyllä, kun poliisimiesten virka ja 
toimi on luonteeltaan sellainen, että sopi
maton mies voidaan, milloin syytä on, erot
taa huolimatta siitä, että ne ovat vakinaisia 
virkamiehiä. Myöskään ei mielestäni ole 
riittävä syy tämän lakiehdotuksen hylkää
miseen se, että tässä virastossa toimitetaan i 
tutkimuksia ja e:hkä mahdollisesti sen jär- ! 

jestelyssä joita.kin muutoksia tapahtuu, 
joten, kun olen vwkuutettu siitä, että 
tämä virasto on luonteeltaan sellainen, että 
me tarvitsemme sitä aina, niinkuin kaikki 
muutkin kansat, jo tästä. johtuu, eUä 
minä olen sitä midtä, että nämä on saa
tettava siihen asemaan kuin muutkin val
tion virkamiehet ja muutkin poliisiluontoi
set virkami·ehet. ::uutta se seikka, se laki- : 
teknillinen seikka, josta edellinen puhuja 
,tässä mainitsi, on mi!nun mielestäni se~
lainen, että minun on hyvin vaikea maamk
kana käsittää sitä, että minä menen nyt 
vuonna 1936 lokakuussa säätämään lain, 
jossa minä määrään, että se astuu voimaan 
ensimmäinen päivä tammikuuta 19·35, sillä 
sitä päivää ei tule enää, koska se on aikoja 
sitten jo mennyt, ja minUJSta tuntuu, että 
vaikka juridiikan avulla voitaneen selittää 
asioita miten tahansa, ei kuitenkaan maalli
kon päähän voi mahtua tällainen juridiikka. 
Ja näin ollen minusta tuntuu, että minä 
omalta osaltani en voi näin hullua sään
nöstä ruveta hyväksymään, sillä se 011 kai
ken järjen ulkopuolella (Eduskunnasta 
na·urua). Ja nä.in mlen ei oie nyt mitään 

muuta keinoa lmi·n että tämän laikiehdotuk
sen tällä kertaa täy•tyy antaa ra!Ueta ja !hal
lituksen ve!lvollisuus on ottaa asia uude:lleen 
esille. Mutta minua vahvistaa vielä se 
seikka,· että en yksin minä maallikkona näin 
ajattele, mutta meidän valtakunnan kor
keimmat lainvalvojat, sekä Dikeuskansleri 
että eduskunnan oikeusasiamies, ovat olleet 
.täHä samwl~a kannaUa, joten en min.ä maail.
likkona rohkene ottaa. muuta kantaa. 

Ed. ~1. H, yö mä: Kun vaitiovarainvalio
kunta, kuten aivan oikein onkin, kiinnit
tää huomiota siihen tutkimuskomiteaan, 
joka nyt etsivän kesku..<>poliisin asiata tut
kii, niin on syytä samalla lausua se toivo
mus, että tutkimuskomitea jouduttaisi työs
kentelyään niin paljon kuin mahdollista, 
että se myöskin antaisi julkisuudelle mah
dollisimman paljon tietoja tästä työskente
lystään ja että se koettaisi turvautua. kaik
kien niiden kansalaist-en apuun, jotka ta
valla tai toisella voivat sen työskentelyä 
auttaa. Mutta on myöskin syytä ja vält
tämätöntä kiinnittää huomiota siiherrkin, 
että etsivä keskuspoliisi senkin jälkeen 
kuin tämä tutkimuskomitea on työnsä jo 
alkanut, näyttää jatkavan aikaisempia me
nettelytapojaan niinkuin ei mitään olisi 
tapahtunut. Kaikkein kuvaavimpana esi
merkkinä on tästä sB Lappeenrannassa ta
.pal1tunut juttu, jonka yhteydessä juuri sen 
yhdistyksen rekisteröimisasian ollessa lopul
lisessa käsittelyssä, jonka yhdistyksen yh
teydessä tämä koko suuri keskustelu on 
saanut alkunsa, että tällöin esitetään etsi
vän keskuspoliisin taholta tietoja sen rekis~ 
teräimisen estämiseksi m. m. sillä tavalla, 
että henkilön, joka ei ole edes yhdistyksen 
jäsen, hänen syntir·ekisterissään luetellaan 
m. m. sellainen tieto, että hän on kerännyt 
mmm kuolemanrangaistuksen vastaiseen· 
adressiin noin 1 % vuotta sitten. Ja luon
nollista on myöskin ollut, että sanomaleh
tien tietotoimisto, jonka propangandistisiin 
tarkoituksiin sekin näkyy kuuluvan, on nii
mäkin näkökohdat, joita oikeuden .puheen
johtajakin on pitänyt niin epäasiallisena, 
ettei niitä lainkaan ole otettu pöytäkirjoi
hin, että ne sitten välitettiin kaikille leh
dille tämän yhdistyks€ll vahingoittamistar
koituksessa. Joka tapauksessa. tämäkin ta
paus taas osoittaa, että etsivä keskuspoliisi 
jatkaa toimintatapojaan niinkuin ei mitään 
olisi ta.pahtunut. Tämä on sellaista, jossa 
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myöskään ei voida välttyä siitä käsityk
sestä, €ttä myöskin herra sisäasiainministeri 
on jossakin määrin siitä jatkuvasta käytän
nöstä vastuullinen. Haluaisin tässä asiassa 
omistaa herra sisäasiainminist€rille sen lau
sunnon, jorrka rehtori Eirik Hornborg on 
juuri äsk€ttäin antanut asiasta. Hän huo
mauttaa: ,Valtion virkamiehet ovat käyt
täneet asemaansa harjoittaakseen myrky
tystä ja kiihoitusta suuressa mittakaavassa. 
Sisäministeri on hyväksynyt sen ja laske
nut siunaavan kähmsä sen yli. Koska hän 
on jo usean vuoden aikana ollut etsivän 
keskuspoliisin ylin johtaja, on hän vas
tuussa sen kokoonpanosta, järjestelystä ja 
hengestä. Mutta tuon vastuun hän pu
distaa yltään. Hän kieltäytyy ottamasta 
kantaakseen seurauksista. Huono esimerkki 
sekä parlamentaariselta että moraaliselta 
kannalta katsoen.'' Näin lausuu tämä hen
kilö. 

Kun siis tutkimuskomitea toivottavasti 
jouduttaen työskentelyään jatkaa sitä myös
kin niin, että se tulee julkisuuden tietoon 
ja kun se toteaa tämän etsivän keskuspolii
sin jatkuvan käytännön, se ei myöskään 
voine olla ottamatta huomioon sitä vastuuta. 
mikä herra sisäasiainministerillä tähän jat~ 
kuvaan käytäntöön on. Ja luulisin, että 
tällä tutkimuskomitealla s,en mukaan on 
myöskin syytä joskus muistuttaa herra si
säasiainministerille, että eduskunnan pää
tökset koskevat myöskin häntä. 

Ed. V. Anna l a: Minä olen valtiova
rainvaliokunnassa yhtynyt niihin, jotka kat
sovat että tämä laki on hylättävä. Minun 
kantaani vaikutti yksinomaan se seikka, 
että valiokunnassa oli yleisenä käsityksenä, 
että on juriidisesti mahdotonta hyväksyä 
lakia, jonka voimaanastumispäivä on lähes 
paria vuotta aikaisempi kuin sen hyväksy
misaika. Kaikki muut syyt, mitkä tämän 
hylkäämisen perusteeksi esitetään, ovat 
pelkkää veruketta. Valtiollinen keskus
poliisi on ehdottoman välttämätön. Sitä
hän ei kukaan ole voinut kieltää. 

Täällä joku puhuja huomautti, että tällä 
hetkellä tämän laitoksen vakiinnuttaminen 
ei olisi tarpeen vaatima. Minusta juuri 
nykyinen aika on suorastaan yhdestoista 
hetki etsivän keskuspoliisin vakiinnuttami
selle. Kun täällä nyt on esitetty - sen on 
esittänyt ensiksi herra sisäasiainministeri, 
joka on lainoppinut - että lain mukaan ei 

sittenkään ole mahdotonta hyväksyä tätä 
lakia huolimatta sen 6 § :n määräyksistä ja 
kun täällä on lisäksi esitetty hyvin arvoval
taisen lainoppineen myönteinen käsitys sa
masta asiasta, niin minä katson voivani yh
tyä tätä ehdotusta kannattamaan (Ed. 
Komu: Lehmänkäännös!). 

Samalla minä pyydän huomauttaa ed. 
Pekkalalle, että se syy, että muka ei ole 
määrärahaa ikälisiä varten, olisi myös eräs 
perust·e tämän lain ihy~käämisen puOilesta, 
ei ole ensinkään sellainen, joka olisi otet
tava huomioon. Kun laki hyväksytään, 
niin lain mukaan on ikälisät maksettava. 
Jos laki tänä iltana hyväksytään, on val
tiovarainvaliokunnalla mahdollisuus tulo
ja menoarvion toisessa lukemisessa esittää 
se määräraha, joka tähän tarkoitukseen 
tarvitaan (Ed. Pekkala: Vuodelle 1935) -
- Sillä ei ole taannehtivaa vaikutusta, ed. 
Pekkala, niinkuin tänä iltana on osoitettu 
(Ed. Pekkala: Oikeuskansleri on toista 
mieltä!), vaan sen voimaantulon määrää 
sen hyväksymisaika. Kun tästä siis ei 
voida olla eri mieltä, niin ei myöskään 
voida silloin omaksua sellaista kantaa, että 
toimenhaltijat olisivat oikeutetut ikälisiin 
siltä ajalta, jolloin he eivät ole olleet lain
kaan vakinaisia viran- ja toimenhaltijoita. 

Samalla kun minä ilmoitan oman kantani 
lain hyväksymiseen nähden, samalla minä 
saan ilmoittaa, että edustamani ryhmä ko
konaisuudessaan tulee äänestämään tämän 
lain hyväksymisen puolesta. 

Ed. P e k k a l a: Herra sisäasiainminis
terin lausunnon johdosta on huomautettava, 
että valtiovarainvaliokunnassa kyllä oltiin 
selvillä siitä, että poliisiviranomaiset asete
taan toimiinsa n. s. toimimääräyskirjalla ja 
että he niinollen ovat helpommin erotetta
vissa kuin sääntöpalkalla olevat virkamie
het. Heidät näet voidaan erottaa, jos har
kitaan siihen syytä olevan. Mutta tästä 
huolimatta katsottiin valtiovarainvaliokun
nassa, että eräät valtiollisen poliisin toimet, 
ennen kaikkea johtajantoimet, ovat senluon
toisia, että ne tarkoituksenmukaisuutta sil
mälläpitäen olisi tehtävä sopimuspalkkai
siksi. Tähän ei ole mahdollisuutta, jos kä
silläoleva lakiehdotus hyväksytään. Voi 
myös suoritettavien tutkimusten perusteella 
osoittautua tarpeelliseksi perustaa kyseessä
olevaan laitokseen muitakin virkoja tai toi
mia kuin mitä lakiehdotukses~m nyt maini-
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taan. Asioiden tällä kannalla ollessa olisi 
näin ollen varsin muodotonta hyväksyä nyt 
esilläoleva lakiehdotus. 

Kun minulla on puheenvuoro, en voi olla 
palauttamatta mieleen, mitä hallitus asiata 
koskevassa esityksessään on etsivästä kes
kuspoliisista lausunut. Tässä esityksessä 
sanotaan m. m. näin: ,Tähänastisella toi
minnallaan etsivä keskuspoliisi on valtion 
valvovana elimenä osoittanut täysin kyke
nevänsä täyttämään sille asetetut tehtävät. 
Pitkäaikaisesta ja valtiolle välttämättö
mästä toiminnastaan huolimatta ei sitä 
tähän mennessä kuitenkaan ole järjestetty 
vakinaiselle kannalle.'' Rohkeneeka nyt 
kukaan väittää, että etsivän keskuspoliisin 
viimeaikaiset otteet olisivat tätä hallituksen 
väitettä vahvistaneet '1 

Mitä ed. Horellin lausuntoon tulee, niin 
osoitti se vain, että pätevät lakimiehet ovat 
asiasta eri mieltä. Hänen lausuntonsa tuki 
siis minun käsityskantaani asiassa. 

Ed. I u k i l ä: En puutu ollenkaan sii
hen muodolliseen syyhyn, joka on esitetty 
aiheeksi lain hylkäämiselle. Minun ymmär
tääkseni näet täysin asialliset syyt estävät 
lepäämässä olevan lain hyväksymistä. Edus
kunnan etsivää keskuspoliisia koskevan vä
likysymyskeskustelun jälkeen tekemä päätös 
estää, jos eduskunta tahtoo olla johdonmu
kainen, nyt vakinaistuttamasta etsivää kes
kuspoliisia. Päätöksessähän sanotaan aivan 
selvästi, että eduskunta toteaa, ettei etsivän 
keskuspoliisin toiminta vastaa sille asetet
tavia kohtuullisia vaatimuksia ja odottaa 
laitoksen uudelleen järjestelyä. 

Tuntuu oudolta se kiire, joka tällä asialla 
nyt katsotaan olevan. Kun etsivä keskus
poliisi aina v: sta 1919 asti on ollut vaki
naistuttamatta, niin varmasti voidaan vie
läkin odottaa joitakin kuukausia, kunnes 
vireillepantu tutkimus on suoritettu. 

Ed. U. Hilden: Herr ta:lman! Det 
är bekla.gligt ifall denna hvg på grund av 
föreligg.ande .formfel ska.ll förkastaJs. V ore 
viljan gocl skulle väl frågan kunna;t a.rran
g·eras. Mm1 vi hava oss aU.a hekant, a.tt 
en stor del här i riksclagen ha.r obehag för 
detektiva cen.tralptolisen ·Och med anlecln.ing 
av omröstning·en vid senaste interpellations
debatt. vill jag i någon mån belysa min 
inställning i denna fråg.a -eller ti1l detektiva 
centralpolisen. 

Nu är det ju ::;å att individerna i ett sam
häJ.le städse hava orsak a.tt i ett el1er annat 
avseende hålla ett öga på varandra. Vi 
hehöva endast tänka på förhållandena inom 
det ekonomiska livet. Som känt finnes det 
kreditupplysningsbyråer, vilkas enda upp
gift är att vid behov stå till tjänst om 
någon önskar få vetskap om en samhälls
medlems ekonomiska ställning. Vilka me
toder man därvid aillvänder är självfallet 
en yrkeshemlighet, men svarslösa hli dessa 
inrättningar kn111ppast någonsin. Men att 
med avseende å sin .privata ekonomi bli 
synacl i sömmarna är icke ·angenämt. .Man 
har i regeln den uppfattning·en att dessa 
frågnr i:cke röm andra och likväl komm.a 
främmande människ·or och rota i swker, 
som man trott va.ra för utomstående för
borgade. Men - och här komma vi till 
en viktig pun:kt - en person som J.åt oss 
säga. lyfter sin lön och lever stilla och 
ohemärkt utan att driva affärer oeh ~mlita 
kredit, med h·onom tag.a dessa upply~Bnings
anstalter ingen befattning. Han dler 'hon 
står helt :och håHet utanför vad vi kunde 
kalla · det ek.onomiska intrigspelet och får 
följaktligen aldrig någon känning av no
sande i deras priva:ta ekonomi. 

En slående parallell till de nu skisserade 
förhållandena hava vi i det politiska livet. 
Den som giver sig in därpå måste finna 
sig i att hans göranden och låtanden gra1JS
kas i sömmarna. och detta. så mycket mer 
som här icke är fråga om enskilda perso
ners frågvishet utan om den statliga trygg
heten. Alltså ·en förening eUer tmskilcl per
son, som är politiskt verksam, bör ihava 
klart för sig att han blir iakttagen. Lika 
väl som en stor aktieägare i ett bolag 
granskas med avseende å solv·ens och om 
ifrågava.rande affärsföretag är ekonomiskt 
vacklande, på samma sätt måste även med
borgar·e, som ansluta sig till låt oss säga 
en politisk förening eller, för att använda 
det moderna ordet ,rörelse", vara heredd 
på att honom ägnas uppmärksamhet från 
statsma:ktens sida, som han själv icke kan 
finna vara odelat angenäm. .Själv lmn ha.n 
vara politiskt fullkomligt solvent, men ut
trycket: ,säg mig med vem clu umgås ·och 
jag skall säga. dig vem du är" äger också 
här sin tillämpning. Det är måhända över
flödigt att här inför denna. församling på
minna om de instruktion•er, är det nu 
tredje eller fjärde internationwlen, gi-vit 
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sirra .anhängare med anslutning till €11 del 
himmelsstormande, ideelt anlagda förenin
gar, men då det en gång är känt att man 
frå'tt kommunistiskt håll försöker innästla 
sig i dem, då är det även statsmaktens skyl
dighet att hålla ögonen på föreningar oeh 
i och med detsamma kan man ej låta bli att 
taga befattning med dc enskilda medlem
ma:rna, d. v. s. ,den som i leken går ihan 
få:r leken tåla. '' 

Ännu en annan sida av saken. På vår 
försvarsheredskap lägga vi ned miljoner 
och åter miljoner. De äro väl använda 
pengar, men det är icke en och två ,per
soner som hava därmed att göra; de kunna 
räknas i flera tiotusendetal. V em skall ut
röna alla dessas politiska solvens eller bör 
den, som det lyster, utan vidare få inträda i 
de:tma gren av den statliga verksamheten. 
Jag tror ingen av de här närvarande skulle 
gå in på att icke kontroll utövas vid våra 
bbriker ,eller andra för försvarsändamål 
arbetande inrättningar. Vi måste hava en 
institution som öv,ertager detaljarbetet, 
d. v. s. i vårt Jand är det detcl\:tiva central- ' 
polisen. 

D. C. kan även förliknas vid ett renhåll
ningsverk. Den skall rota i det politiska 
livet, uppdaga all den orenlighet och smuts 
som samlas även i de propraste och snyg
gaste samhäl1en. Utan skonsamhet skall 
allt dct i förruttnels.e stadda avskräde, som 
underminerar statens grundval, undanskaf
fas, och då det gäUer att få verklig klarhet 
i vad som förehaves offentligt eller hem
ligt, måste de y,erksamma. krafterna, de 
politiskt handlande individerna i samhäl
let kunna skärskådas och granskas. Häri 
ligger ingalunda alltid ett misstroende mot 
den som blivit föremål för uppmärksamhet 
lika litet som jag behöver misstro en per
son, om vilken jag begär uppgifter av nå
gon kreditupplysningsbyrå. Av den, som 
engång tror sig hava en uppgift att fylla 
i det politiska livet, av honom bör man 
kunna fordra att han tål att man håller 
ögonen på honom. Det är ur denna syn
punkt detektiva centralpolisens undersök
ningsmetoder böra hetraktas. Ingalunda 
kan denna inrättning hlottstä11a. sig och 
brihga till offentlig kännedom, på vilket 
sätt den införskaffar de uppgifter som 
anses vara. av nöden. Gjorde den det, 
kunde den lika gärna först som sist upp
höra med sin informationstjänst. Att den 

dessutom bör gå hänsynsfullt och grann
laga tillväga i sitt delikata uppdrag är 
självfallet och därför är det senaste rnel
lanfallet så mycket mer att 'beklaga. En 
faut blev .onekligen begången, men alla 
kunna vi fela och detektiva centralpolisen 
är en mänsklig inrättning och sålunda he
häftad med mänskliga brister, men att nu 
för att denna lapsus blivit begång.en för
kasta under debatt varande lagförslag i 
avsikt mähända att i framtiden undvika 
liknande kalamiteter, det är att kasta ut 
barnet med badvattnet. Ett är visst och 
säkert; detektiva 'centralpolisen är en in
stitution som är absolut nödvändig och 
därför är det 'bättre ju förr den ställes på 
ordinarie fot. Ett motarhetande därav är 
att ställa sig på de samhälLc;up.plösande 
makternas sida (Ed. Wickman: Åhå ! ) . Jag 
ber att få understöda rdrn. Horellis förslag. 

Ed. Scrgelius: Jag för min del bi
träder åsikten att vårt land med sitt geo
politiska läge behöver en statspolis. Jag 
är vidare av den åsikten, a.tt denna polis 
snarast möjligt bör ställas på ordinarie stat 
av orsa.ker, som här icke närmare behöva 
heröras. 

De anmärlmingar, såväl formella som 
sakliga, vilka anförts mot det vilande lag
förslaget äro berättigade. Det har ingcn 
förnekat, icke ens herr inrikesministern har 
kunnat förneka det. 1VIen å andra sidan 
vill jag medgiva, att de anmärkningar, som 
anförts, icke äro av den heskaffenhet, att 
man på denna grund enbart vore tvungen 
att förkasta det vilande lagförslaget. Men 
en del sakliga anmärkningar som hänföra 
sig till 3 §, i samband med viiken man 
framfört tanken, att endel av i de1ma para
graf nämnda hefattningar eventuellt icke 
1borde göras till befattningar i vanlig be
märkclse utan hliva tjänster emot avtals
lön, en tanke, som framförts av rdm. 
Pekkala tvenne gånger, är någorrting att 
taga fasta på och jag hoppas att regerin
gen i det lagförslag, som den väl snart 
kommer att överlämna till riksdagen, också 
ville ·bea:kta denna tanke. Dessutom har 
herr Inkilä anfört en del Oilllständigheter, 
vilka äro av betydelse vid prövning av 
detta ärende. För en stor del utgör den 
formella omständigheten, att lagförslaget i 
enlighet med den stilisering det 'har, ,trä
der i kraft den 1 januari år 1935 '' men 
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eventuellt godkännes först på hösten 1936 
ett hinder för antagande, vilket man måste 
förstå. Herr inrikesministern måste väl 
även medgiva att om en person, man eller 
kvinna, efter 10 år läser lagförslaget och 
finner att riksdagen medvetet har varit 
med om här nämnda inkonsekvens, så 
komma deras läppar att krusas av ett 
kraftigt löje. 

Ed. P en Ii a n en: Lakiehdotuksen 
asialliseen sisältöön nähden olen luonnolli
sesti lakiesityksen kannalla. Ja mitä 'kiis
tanalaiseen muotoseikkaan tulee, niin mi
nun on se ratkaistava järkeni avulla, jonka 
ed. Lohi on toisinajatteleviita kokonaan 
kieltänyt. Siihen minunkin on turvaudut
tava, kun se juridinen puoli on minulla
kin heikonlainen. 

Mitä nyt tähän tulkintakysymykseen 
tulee, niin eihän se ole ensimmäisen ker
ran kun lakimiehet ovat tulkinnan alaisessa 
asiassa erimieliset. On hyvin usein ilme
nevä seikka, että mitä etevämpiä lakimiehet 
ovat, sitä erimielisempiä he ovat tulkinta
kysymyksissä. Tämä on ymmärrettävissä. 
,Ja näin ollen täytyy turvautua järkeen 
(Ed. Komu: Talonpoikaisjärkeen!), talon
poikaisjärkeen (Ed. Tanner: Niin onkin 
varmin ta!) . Minä sitten järkeilen tässä 
edelleen. Jos valiokunnan hylkäävä kanta 
hyväksytään, niin kyllä kai eduskunnan 
on vastaisuudessa oltava hyvin varovai
nen pa!llnessruan jorukin lakies~tyillsen hy
väksyessään siihen voimaantulon, määrä
ajan, tai pitäisi se panna sitten jotenkin 
ikauas. Jos nyt esim. hyväksyttäisidn jokin 
laki jossa sanottaisiin, että se astuu voi
maan vuonna 1938 niin mikä merkitys sen 
lain lepäämään jäämisellä olisi? Vaalit 
voivat ta;pahtrua tuon määräajan !jälkeen ja 
lepäämään jättäminen tietää suorastaan 
lakiesityksen hylkäämistä. Eikö tämä ole 
käytännöllisen järjen mukaista? Näin ollen 

' minä myöskin muotopuoleen nähden voin 
ja uskallan yhtyä niihin, jotka kannattavat 
lakiehdotuksen hyväksymistä. 

Ed. Kares: Etsivää keskuspoliisia 
tarvitaan !kaikissa tapauksi,ssa. Ei ole sil
minnähtävissä se aika, jolloinka etsivän kes
kuspoliisin tapainen laitos voitaisiin lopet
taa valtakunnasta (Oikealta: Sen myön
nämme kaikki!). Sen ovat kyllä kaikki 
myöntäneet, mutta ilmeisesti, niinkuin tu-

len huomauttamaan, verukkeilla koetetaan 
asia eteenpäin lykätä. Meidän maamme 
vaarallinen asema vakoilijoihin ja siihen 
vaikutukseen nähden, mitä ulkopuolelta 
tehdään, vaatii keskuspoliisia. Nykyinen 
järjestelmä tuntee myös tarvitsevansa kes
kuspoliisia, ja jos järjestelmää muutetaan, 
niin ne uudetkin järjestelmät tulevat tar
vitsemaan tämänlaista laitosta. Jos te siellä 
vasemmalla saatte kaapatuksi jollain tavalla 
vallan käsiinne, niin siellä se vasta voimal
linen keskuspoliisi syntyy (Ed. Komu: Ei 
me noin huonoa huoli ta ! ) , siitä minä olen 
aivan vakuutettu. Enkä minä sitäkään 
kiellä, että jos täältä meidän puoleltamme 
joskus valtaan päästään, mekin tarvitsemme 
keskuspoliisia (Ed. Komu: 'l'e uusitte tuon 
laitoksen ! ) . Se on aivan selvää nykyaikai
sissa oloissa ja niissä valtiollisissa sllihdan
teissa, missä nykyjään ollaan. Tämä on ker
takaikkiaan tosiasia, josta ei päästä. Etsivän 
keskuspoliisin vakiinnuttaminen on mieles
täni monelta puolelta erittäin tärkeätä. 
Ennen kaikkea sen tähden, ettei laitos 
tunne olevansa riippuvainen jokavuotisesta 
budjettikäsittelystä. Kyllä kai herrat ovat 
kuulleet kerrottavan ja huhuiltavan, että 
aina ennenkuin budjetti'käsittelyssä tulevat 
keskuspoliisin määrärahat esille, keskuspo
liisi aivan erityisellä innostuksella jahtaa 
kommunisteja ja ehkä muitakin (Ed. 
Komu: Niinhän se tekeekin!). Minä en 
yleensä tähän huhuun usko, mutta en minä 
sitä ihmettelisi, jos niin olisikin, sillä lai
tos, joka tuntee olevansa kuin veitsen te
rällä, helposti tulee houkutelluksi tämänlai
siinkin tapoihin näyttääkseen itsensä val
tiossa tarpeelliseksi. Mielestäni on asiain 
oikealle tolalle saattamiseksi keskuspoliisin 
vakiinnuttaminen kiireellinen asia. 

On sanottu, että lakiehdotuksen hylkää
misellä tällä kertaa ei viivytetä asiaa. Mi
tenkä niin? Se viivästyy vähintään neljä 
vuotta, siitä saamme olla aivan varmat. Jos 
hallitus antaa uuden esityksen, vaikkapa se 
tekisi minkälaisen, niin niihin mielialoi'hin 
nähden keskuspoliisista, mitä esim. vasem
mistolla on, saamme olla vallan vakuute
tut, Bttä uusikin lakiehdotus pannaan taa
sen lepäämään yli vaalien (Ed. Sergelius: 
Nehän tarvitsevat sitä ensi keväänä!). Sit
,ten taas keksitään jokin veruke, jolla se yli 
vaalien lykätty lakiehdotus jälleen hylä
tään. Näin me olemme kehässä, josta näh
tävästi ei päästä ylitse. 
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Kun näin on, niin minä puolestani en 
voi nytkään olla näkemättä, että keksitään 
aivan nimenomaisia verukkeita, jotta tämä 
lakiehdotus kaikella kunnialla saataisiin 
haudatuksi. On mainittu syyksi se kuuluisa 
tarkastus, joka on päätetty panna toimeen 
k·eskuspoliisin asivissa. Se ta:Dkastus ,voi ai
heuttaa yhtä ja 'toista. Ottaen huomioon ny
kyiset lkansanrintamalliset pyrkimykset, 
niin voi olla, että keskuspoliisin päälliköksi 
määrätään joku sieltä vasemmalta. Ja on 
mahdollista sekin, että tarkastuksen tulok
sena jotkut keskuspoliisin miehet, jotka 
ovat olleet innokkaimpia kommunistien 
ahdistajia, erotetaan. Tämä kaikki voi olla 
mahdollista. Mutta koskaan tämä tarkastus 
ei voi päästä siihen, että se ehdottaisi kes
lmspoliisin lakkautettavaksi. Siinä tarvi
taan päällikkö ja ainakin ne virkamiehet, 
mitkä tässä laissa on mainittu. Niin että 
koko juttelu nykyisestä tarkastuksesta ja 
sen aiheuttamista muutoksista lakiin on 
suorastaan etsittyä juttelua, jolla ei ole mi
tään merkitystä. 

Mitä tulee taasen voimaanastumispykä
lään, mistä täällä on niin paljon puhuttu, 
niin minä olen ed. Lohen kanssa kyllä 
samaa mieltä, että on jonkin verran ongel
mallinen juttu, että laki vahvistetaan esim. 
vuonna 1937 ja se on astunut voimaan jo 
1935 (Ed. Lohi: Astuu voimaan! - Niin 
minä sanoin!) - tai astuu voimaan. Se 
on epäilemättä niin ongelmallinen juttu, 
että muutamien vuosikymmenien kuluttua 
siitä on jollakin tutkijalla varsin paljon 
päänvaivaa ja olenpa jotenkin varma siitä, 
että kun joku sen silloin selvittää, selvitys 
aiheuttaa selvittäjälle tohtorinhatun. Mutta 
vaikka tämä nyt on niin ihmeellinen, niin 
minun mielestäni ei se millään tavalla estä 
eduskuntaa hyväksymästä lakia. Minä en 
tartu eri juristien erilaisiin selityksiin 
asiasta, sillä juristit näkyvät yleensä ole
van sen mallin miehiä, että mikä yhdestä 
on viisasta, se on toisesta vallan päin 
seiniä. Ja mitä viisaampia juristit ovat, 
sitä enemmän näyttää olevan eri mieliä 
tämmöisissä asioissa. Mutta minulla on 
toinen asia, joka määrää ratkaisevasti mi
nun kantani (Ed. Tanner: Se on uskon
a·sia !) . Kun nimittäin asianomainen halli
tuksen jäsen, joka hänkin on juristi, ilmei
sesti katsoo, että hallitus voi tulla erinomai
sen hyvin toimeen siitä huolimatta, että 
laissa on tämä merkillinen voimaanastumis-

pykälä, että se ei millään tavalla häiritse 
!hallitusta eikä estä tämän lain voimaan
astumista, niin minä en ymmärrä, miksi 
tämä olisi sellainen seikka, että se estäisi 
meidän silloin lakia hyväksymästä. 

On myöskin selitetty, että mitään bud
jettivaikeuksia tästä kohdasta ei tule. Kun 
tämän otan huomioon, niin täytyy sanoa, 
että se muodollinen kohta, mihinkä on ve
dottu, se on sitä saivartelujen saivartelua, 
jolla koetetaan peittää sitä, ettei nyt suo
rastaan tahdota keskuspoliisin kimppuun 
hyökätä ja sen olemassaolon oikeutta 
kieltää. 

Olen siis sitä mieltä, että laki olisi hy
väksyttävä. Ja vasemmistolaisille lohdutuk
seksi, kun täällä nytkin on taas esitetty, 
mitenkä E. K. häijysti menettelee heitä ja 
heidän heimolaisiansa kohtaan, minä voin 
vakuuttaa, että kyllä seurataan meidänkin 
askeleitamme. Niin tapahtuu joka kerta 
kun olen puhumassa. Jos olen Hämeenlin
nassa puhumassa ja siellä ei ole EK:n 
miestä, niin kyllä se Tampereelta sinne lä
hetetään kuuntelemaan, mitä minä puhun. 
Aina kun meidän miehiä on puhumassa on 
ainakin yksi EK:n miehistä läsnä ja silloin 
kun edustaja Hilja Riipinen puhuu on vä
hintäin kaksi. Näin on asia, enkä minä 
yhtään ole pahoillani, että EK:n miehet 
kuuntelevat minua, saavatpahan silloin jo
tain oppia (Vasemmalta: Huonoa oppia 
saavat!). 

Ed. Leppä l ä: Kun olen äänelläni 
valtiovarainvaliokunnassa vaikuttanut ky
seellisen hallituksen esityksen hylkäämi
seen, on se tapahtunut paitsi ed. Lohen 
täällä mainitsemaa käsittääkseni muodol
lista perustetta, myöskin seuraavasta asial
lisesta syystä. Ei kauan sitten eduskunta 
hyväksyi välikysymyskeskustelun jälkeen 
ponnen, jota myös hallitus ei katsonut epä
luottamuslauseeksi, jonka ponnen lopussa 
sanotaan: ,Eduskunta odottaa riippumatto
main henkilöitten toimesta suoritettavan 
perinpohjaisen tutkimuksen toimeenpanoa 
tämän laitoksen järjestelyyn ja toimintaan 
nä'hden sekä tämän tutkimuksen tulosten 
aiheuttamaa laitoksen uudelleen JarJes
telyä." Jos nyt eduskunta hyväksyisi halli
tuksen esityksen olisi se ennenaikainen ja 
katson tämän päätöksen olevan myös risti
riidassa edellä· mainitsemani ·eduskunnan 
ponnen kanssa. On senvuoksi rauhassa odo-

77 
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tettava tutkimuksen tulosta ja sen jälkeen 
palattava asiaan. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Moilanen ed. Horellin kannattamana 
ehdottanut, että lepäämässä oleva lakiehdo
tus hyväksyttäisiin. Kutsun tätä ehdotusta 
ed. Moilasen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ,ed. Moilasen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
127 jaa- ja 47 ei-ääntä; poissa 25. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Pöyd:ällepanot : 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti seuraavaan istuntoon: 

7) Tasavallan presidentin vahvistamatta jät
tämän ehdotuksen johdosta laiksi eräiden 
kapinaan osaaottaneiden henkilöiden armah-

tamisesta 

laadittu lakivaliokunnan mietintö n: o 9 ; 
sekä 

8) 'filusrauhoituslain muuttamista 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta 
laadittu laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n:o 7. 

P u h e m i e s: Kun istunnon alussa on 
edustajille jaettu m. m. !hallituksen esityk
set n:ot 48, 50 ja 51, ehdottaa puhemies
neuvosto, että nämä esitykset kiireellisyy
tensä vuoksi nyt esiteitäisiin valiokuntaan 
lähettämistä varten. 

Ehdotus hyväksytään. 

Tämän jälkeen esitellään ja lähetetään 
puhemiesneuvoston ehdotuksen mukaisesti 

lakivaliokuntaan 

Ehdotuksen laiksi kiellosta käyttää maata
louskiinteistöä velan maksuun eräissä 

tapauksissa 

sisältävä hallituksen esitys n:o 48; sekä 

valtiovarainvaliokuntaan 

Lisäystä määrärahaan Helsingin uutta posti
ja lennätintaloa varten 

tarkoittava hallitu:ksen esitys n:o 50, ja 

Lisämäärärahan myöntämistä Lappeenran
nan-Elisenvaaran rautatierakennusta 

varten 

koskeva hallituksen esitys n:o '51. 

Puhemies: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi tiistaina kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 20,01. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 
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kello 14. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituks,ila. 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi vapausrangais
tusten koventamisesta annetun lain 
muuttami,sesta ................... . 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 1,6; lakivaliokunnan 
mietintö n:o 8; hallituksen esitys 
n:o 17. 

2) Ehdotus laiksi väkijuomista an-
netun lain muuttamisesta ......... . 

Asia k i r j a t: .Suuren valiokun
nan mietintö n:o 17; talousvaliokun
nan mietintö n:o 1; hallituksen esi
tys n:o 38. 

Toinen käsittely: 

3) Ehdotus laiksi lohkotilan kiin-
n~tysvastuun rajoi'ttamilsesta ....... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 18; lakivaliokunnan 
mietintö n:o 7; hallituksen esitys 
n:o 24. 

4) Ehdotus laiksi köyhäinhoitolain 
51 §:n muuttamisesta ............. . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö :p_:o 19; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n:o 3; ed. M. 
Ryömän y. m. lak. al. n:o 50. 

Ainoa käsittely: 

Siv. 

612 

" 

614 

61S 

5) Ehdotus laiksi eräiden kapinaan 
osaaottaneiden henkilöiden armahta
mi8esta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 631 

Asia k i r j a t: iLakivaliokunnan 
mietintö n:o 9; vuoden 1933 vp:llä 
hyväksytty, vahvistamatta jätetty 
edellämainittu lakiehdotus. 

'6) Ehdotus toivomukseksi tilusten 
rauhoittamisesta kotieläinten vahin
gonteolta annetun lain muuttami-
sesta .. , .......................... . 
~ s i a k i r j a t: Laki- ja talous

vahoklmnan mietintö n:o 7; ed. Nis
kasen toiv. al. n:o 52. 

Esitellään: 

7) Hallituksen esitys n:o 47 laiksi 
viennin säännöstelystä erarssa ta-
pauksissa ........................ . 

8) Hallituksen esitys n:o 49 laiksi 
eräistä valmisteveroista annettujen 
lakien noudattamisen valvonnasta ... 

9) Hallituksen esitys n: o 52 alus-
rekisteri'l.ain muuttamisesta ....... . 

10) Ed. Lonkaisen y. m. lak. al. 
n:o 60 laiksi merenkulkuhallinnon 
viroista ja toimista ............... . 

Pöydälle.panoa varten 
esitellään: 

11) Lakivaliokunnan mietintö n:o 
10 hallituksen esityksen johdosta laiksi 
oikeudesta lähettää viranomaisille ja 
niiltä saada asiakirjoja postitse anne-
tun [ai·n muuttamisesta ........... . 

Puhetta johtaa puhemies H a k lk i 1 a. 

Siv. 

634 

637 

" 

" 

" 

" 
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Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Kivimäki, Koivuranta, Kujala, 
Nordström, Simojoki, Tanner ja Wiik. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tä
män päivän istunnosta kunnallisten tehtä
vien takia edustajat Koivuranta ja Nord
ström sekä virkatehtävän vuoksi ed. Simo
joki. 

Päiväjärjestyksessä olevat ~a~siat: 

1) Ehdotus laiksi vapausrangaistusten koven
tamisesta annetun lain muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n: o 17, jota on valmiste
levasti käsitelty lakivaliokunnan mietin
nössä n: o 8 ja suuren validkunnan mietin
nössä n: o 16, esitellään k o ll m a n t e en 
k ä s i t t e l y y n. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Eduskunta päättää pysyä asian toisessa 
käsittelyssä tekemässään päätöksessä laki
ehdotuksen hy,lkäämisestä. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi väkijuomista annetun lain 
muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n: o 38, jota on valmis
teilevasti käsitelty talousvaliokunnan mie
tinnössä n: o 1 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n: o 17, esitellään k o 1m a n te .en 
k ä s i t t e 1 y y n. 

Puh e m i e s: Toisessa käsittelyssä pää
tetty lakiehdotus voidaan nyt joko hyväk
syä tai hylätä. 

Keskustelu: 

Ed. Riipinen: Minulla on vain vä
häinen huomautus tehtävänä tämän väki
juomalain muutosesityksen esillä ollessa. 
Tämä lakiesitys olisi höllentänyt raittiusti
lannetta maassa ja osailtansa merkinnyt 
sitä, että olisi siis varaa höllentämiseen. 
Tämän lakiesityksen perustelua, jossa sano
taan, että ulkomaalaisten matkustavaisten 
takia olisi poistettava se vaatimus, että ra
vintolavaunuissa tarjoillaan väkijuomia ai
noastaan aterian yhteydessä, se perustelu 
on täällä jo saanut ankaraa arvostelua, ja 
se onkin perin merkillinen. Eihän meidän 
maamme oloja sovi käydä missään suhteessa 
järjestämään semaisiksi, miten mistäkin 
maasta tulevat ulkomaalaiset kulloinkin 
haluavat. Ei yksikään itsenäinen maa, itse
n:äisyyttänsä kunnioittava maa sillä tavalla 
menettele. Se sitäpaitsi johtaisi mielettö
myyksiin. On muuten jotenkin varmaa, 
että ravintolavaunun pysyttäminen ruokai
luvaununa tyydyttää paremmin ulkomaa
laisiakin matkustajia, kuin mitä se tyydyt
täisi, jos ravinto~avaunu muutettaisiin 
kapakkavaunuksi. Muuten minä odottaisin 
erästä selvennystä lain noudattamisessa. 
Aterialla väitetään käsitettävän nykyisin 
yhtä ainoata leipäpalasta, jonka tilattuansa 
voi harjoittaa juopottelua miten paijon 
jaksaa. Olisi huolehdittava asianomaiselta 
taholta siitä, että ateria;käsite määrätään 
todellakin merkitsemään oikeata ateriaa, 
niin ettei sitä väihit~ellen ehkä vielä lieven
netä nykyisestään mitättömämmäksi ja 
tehdä ik::oko tlakia suorastansa naurunaJrui
seksi. Minä en tiedä, miten paljon se ti
lannetta korjaisi, mutta ainakin se estäisi 
ravintolavaunuun menemästä niitä, jotka 
sinne pyrkivät pelkässä juopottelutarkoi
ttrksessa ja täyttävät sen muiden matkus
tajain edellä. 

Raittiusmieliset kansalaiset odottavat 
kyllä korjauksia väkijuomalakiinkin mutta 
aivan päinvastaisia. RautatieHäkin matkus
tavaiset kärsivät nykyisin monistn häi
riöistä, joita juopuneet ailheuttavat rauta
tievaunuissa. menemättä kuitenkaan niin 
pitkälle ett~ junailija voisi heitä poistaa. 
Ja asemaravintoloissa on murheellinen 
näky se, että anniskellaan jopa nuorille 
poikasille, anniskellaan oluttuoppi toisensa 
perästä ilman ateriaa. Siihen pitäisi ehdot
tomasti saada rajoituksia. 



Väkijuomalain muuttaminen . 

.Minä sain juuri äsken kirjeen Karja
lasta, eräästä kaupungista sieltä rajalta, 
kirjeen jossa ihmetellään, että .valtion puo
lelta ei esim. raittiusviikolla teossa miten
kään osoiteta :kansan raitistamistahtoa. 
Täällä oli - omituinen Tisti·ri]ta muuten
raittiusviikon aikana käsiteltävänä esitys, 
jossa ehdotettiin väkijuomalain höllentä
mistä. Ristiriita on muutenkin kiusallinen. 
Hallituksen ministerihän avaa kauniilla pu
heella tavallisesti raittiusviikon, mutta val
tio myy tuolla:kin viikolla rajoituksetta väki
juomia sen saman 1 1

/ 2 miljoonan markan 
edestä päivää kohden kansan juomahalun 
tyydyttämiseksi minkä kaikkina muinakin 
aikoina. Ei ole ihme, että rattiusviikko 
muuttuu tällaisissa oloissa hieman paraati
maiseksi eikä vaikuta edes vakavasti tarkoi
tetulta. .Minä en halua tässä va:ilheessa pi
temmälti käydä raittiusasiaan enkä väki
juomalakiin. .Minä vain lausun sen toivo
muksen, että hallitus seuraisi tarkkaan rait
tiustilannetta maassa ja ajoissa puuttuisi 
epäkohtiin, joita jo on sekä tukemalla kan
salaisten tekemää raittiustyötä jäl"kevästi 
että myöskin raittiustilannetta parantavilla 
la:kiresityksillä. .Minä oletan, että 'hallituk
sen lakiesitys tältä kohdalta tulee yksimie
lisesti hyljätyksi. 

Ed. A a r n i o k o s k i : Herra puhemies ! 
Kun tämä hallituksen esitys väkijuomalain 
muuttamisesta näyttää kaiken todennäköi
syyden mukaan tulevan talousvaliokunnan 
mietinnön mukaisena hyväksytyksi, niin 
tahdon aivan lyhyesti vielä Bsiintuoda 
eräitä piirteitä, jotka olivat kuin johtolan
kana mietintöä laadittaessa. 

Ei voida kieltää sitä, ettei1kö hallituk
sella olisi ollut tosiasiallista syytä esittää 
muutett·av,aksi väkijuomalain 30 §, sen 3 
kohta niin, että ravintolavauunissa olisi 
saatu anniskella mallasjuomia ja viinBjä 
ilman ateriaa. Onhan tunnettu tosiasia, 
että se ateria, joka rautatieravintolavau
nussa ollaan pakoitettuja ottamaan mie
tojen vä:kijuomien yhteydessä, jää usein 
nauttimatta. Samoin voidaan aterian, joka 
monta kertaa käsittää vain yhden pienen 
voileivän, yhteyteen tilata jatkuvasti useam
pia annoksia esim. olutta. Kun näin ovat 
asiat, niin herää kuin itsestään kysymys, 
onko tosiaan aterian, voileivän tai muun 
ravinnon tilaaminen tarpeellista, varsinkin 
kun ottaa huomioon, .että suuremmilla rau-

tatieasemilla j·unan seistessä mat1kustaja saa 
aivan yltäkylläisesti nauttia olutta ilman 
ateriaa. Niinikään alkoholiliikkeet ovat 
kaupungissa avoinna joka päivä, matkusta
villa on näinollen kyllä tilaisuus varata 
matkalle lähtiessään väkeviäkin juovutus
juomia sopivassa tilaisuudessa matkalla 
nautittavaksi. Kun tilanne on tällainen, 
niin ·ei suinkaan se enää olisi pahentanut 
sitä tilannetta, mikä. meillä on ollut väki
juomalain voimassaoloajan, vaikka halli
tuksen esitys kyseelliseltä. kohdalta olisikin 
tullut hyväksytyksi valiokunnan mietin
tänä.. .Minulla onkin se käsitys, että. ne, 
jotka rautateillä rähjäävät ja ovat hait
tana yleiselle matkustajaliikenteelle, eivät 
yleensä ole ravintolavaunussa saamistaan 
alkoholia sisältävistä juomista tulleet ra
hasta rikimiksi ja voimista väkeviksi, vaan 
on siihen syynä. ollut vapaammat ja hel
pommat väkijuomien muualta saantimah
dollisuudet. 

Se, että valiokunnan mietintö tässä ra
vintolavaunun anniskeluo:ikeudessa muo
dostui hallituksen esitykseen nähden kiel
teiseillsi, johtui rpaarusiassa väkijuoma
lain veivoittavasta periaatteesta. Mietojen
kaan väkijuomien anniskelua ei katsottu 
tarpeelliseksi laajentaa, joka olisi ollut 
epäilemättä ristiriidassa väkijuomalain hen
gen kanssa. :Mitä tulee sitten väkijuoma
lain 30 § :n 4 kohtaan, missä Petsamon 
kunnan aluevesillä 1kulkevissa matkustaja
aluksissa on katsottu tarpeelliseksi antaa 
lupa tarjoilla mietoja mallasjuomia ja vii
nejä aterian yhteydessä, ei [ruitenkaan 
aluksen ollessa satamassa, johtuu siitä, että 
Petsamon matkailuli~kenne on hyvin rin
nastettavissa valtakuntamme muuhun mat
kustajaliikenteeseen ja samanlaisia oikeuk
sia on a~ka paljon myönnetty laissa ,sääde
tyn oikeuden perusteella muuallakin Suo
men sisävesistössä kulkeville matkustaja
aluksille. Se ikävä puoli, j01ka Petsamon 
Jaivoilla anniskel,uun 'nähden on ollut ole
massa ja joka johtuu siitä, että Petsamon 
laivat voivat kulkea toisen valtakunnan 
aluevesillä, ja silloin tulee väkijuomien an
niskelu laivalla mahdolliseksi, tulee tämän 
lain voimaantultua korjatuksi. Moraalinen 
puoli mielestäni asiassa paranee, vai·ruka 
sen eräissä piireissä väitetään huononevan. 

Väkijuomalaki on ollut meillä voimassa 
vasta muutamia vuosia. Sen vaiiklutuksesta 
ei voida sanoa muuta 1kuin se, että sen 
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puitteissa on tuo ju]kinen pahe, juopumus, 
järjestäytynyt siedettävämmä:ksi kuin se 
aikanaan -oli. Yksi asia väkijuomalakiin 
nähden olisi mielestäni aivan tarpeellinen, 
j.a se ·On se, että väkijuomalaki annettai
siin olla toistaiseksi rauhassa kaikilta pie
niltä lmrjausehdotuksilta. Ihmisten aja
tukset ovat väkijuomiin ja yleensä niitä 
koskevaan lainsäädäntöön kovin herkässä 
vireessä. Puolin ja toisin ei tahdota ym
märtää toisiansa ja se saattaa aina vaikut
taa haitallisesti väkijuomalain ehkä tar
peellisiinkin muutosehdotuksiin. Toivonkin 
senvuoksi, että ·eduskunta hyväksyy nyt ky
symyksessä olevan väkijuomalain muutos
ehdotuksen sellaisena kuin se asian toisessa 
käsittelyssä tuli hyväksytJksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta hyväksyy lakiehdotuksen. 

r,akiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotus laiksi lohkotilan kiinnitysvastuun 
rajoittan1isesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 18 ja otetaan t o i s e en käsi t t e-
1 y y n siinä sekä lakivaliokunnan mietin
nössä n :·o 7 valmistelevasti !käsitelty halli
tuksen esitys n :o 24, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: K:äsittelyn pohjana ·on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 18. En
sin sallitaan asiasta yleiskeskustelu; sen
jälkeen eduskunta ryhtyy lakiehdotuksen 
yksityiskohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Oikeusministeri Kekkonen: Herra 
puhemies! - r_,akiehdotus lohkotilan kiin
nitysvastuun rajoittamisesta säännösteiee 
lohkotilan vastuuta niistä kiinnityksistä, 
jotka tuottavat panttioikeuden siihen ti
laan, mistä lohkotila on erotettu eli emä
tilaan, ja senvcwksi ovat jääneet rasitta
maan lohkotilaa yhtenä emätilan osana 

vielä senkin jälkeen, kun mainittu erotta
minen o'li tapahtunut. Kun lohkotila luo
vutetaan emätilasta, niin säännönmukai
sesti ja, voidaan sanoa jokseenkin aina, 
milloin on kysymys senluontoisista lohko
tiloista, jotka tulevat ehdotetun lain alai
siksi, edellytetään, että lohkotilallinen mak
settuaan kauppahinnan saa trlansa vapaana 
kaikista päätilan eli emätilan kiinnityk
si:stä. Toisinaan tämä marnita:an kmlppakir
jassa, mutta tavallisesti on sopimuskump
panien välillä asiaa pidetty niin selvänä, 
ettei siitä ole katsottu tarpeelliseksi edes 
mainita. 

Vasta sitten kun kiinnityksen omistaja 
ryhtyy käyttämään panttioikeuttaan, lohiko
tilallinen useinkin huomaa, mikä merkitys 
hänen tilaansa rasittavana panttioikeudella 
on. Olosuhteet ovat saattaneet muodostua 
sellaisiksi, että kiinnityksen sisältö otetaan 
juuri lohkotilasta niin pitkälti kuin se riit
tää saamisen maksuksi. Si'l'lä välin on 
lohkotilal'linen saattanut uhrata lohkoti
laansa, rakentamal'la ja parantamalla sen 
tiluksia, monasti enemmän kuin mitä hän 
on itse maa-alueesta maksanut, tehden tä
män joko omilla säästöillään tai velkara
hoi'l'la sekä työl'lään. Ja kun meidän la
kimme mukaan mainitunlaiset parannukset 
katsotaan liittyneiksi kiinteistöön sen osina, 
menevät nämä lohkotilan mukana kiinnl
tetyn saamisen maksuun. Lohkotilallisella 
on tietenkin oikeus vaatia korvausta myy
jältään, mutta tämän taloudellinen asema 
on tavallisesti sellainen, että tämä oikeus 
jää kokonaan näennäiseksi. Täl'lä tavoin 
lohkotilaninen menettää ei ainoastaan sen, 
mitä hän on lohkotilasta maksanut eli loh
kotilan sellaisena kuin se oli emätilasta 
luovutettaessa, vaan myöskin ne varat, joita 
hän on lohkotilaan sen hinnan lisäksi uh
rannut. 

Mutta olettakaammepa, että lohkotilalli
nen sensijaan, että hän osti tilan itselleen, 
olisi pitänyt samaa aluetta vain vuokralla. 
Asianlaita olisi dllut tällöin kokonaan toi
nen. Si'lloin olisi vuokramies, joka on pa
rantanut vuokraesinettä, maan tahi sel'lais
ten rakennusten ja muiden laitosten puo
lesta, jotka ovat viljelykseen tarpeelliset, 
vuokrakauden lopussa tai vuokrasuhteen 
muuten päättyessä ollut oikeutettu katsel
muksen mukaan saamaan vuokranantajaHa 
korvauksen siitä arvon lisäyksestä, mikä 
vuokra-alueelle oli näiden parannusten 
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kautta tu'l'lut. Ja tämä vuokramiehen oi
keus korvauksen saamiseen säilyy vuokra
miehenä myöskin silloin, kun se tila, josta 
alue on vuokrattu, joutuu ulosottotoimin 
myydyksi. 

Henkilöllä, joka on alueen vuokrannut, 
on siis lakimmc mukaan suurempi turva 
tehtyjen parannusten pidättämiseksi pää
tilan velkojilta kuin sil'lä, joka on tä'llai
. sen alueen omakseen hankkinut. Vieläpä 
saattaa käydä niinkin, että henkilö, jolle 
vuokramiehenä on säilynyt oikeus paran
nusten saamiseen voi menettää tämän oi
keutensa, kun hän ostaa alueen omakseen 
ja omistajana sitä hallitsee. Tämä on niin 
ilmeinen epäkohta, että sen korjaamisen 
tarpeel'lisuudesta kaikki lienevät yhtä 
mie'ltä. On vain dllut löydettävä keino, 
jonka avulla korjaus voi tapahtua siten, 
ettei loukata muita oikeutettuja etuja. 

Tähän päämäärään on pyritty kysymyk
sessä olevassa lakieh'dotuksessa. Luonnolli
nen oikeudenmukaisuus tietenkin vaatisi, 
.että lohkotilan ostaja saa tilansa siinä mää
rin omakseen, että hänen ei enää toista ker
taa -tarvitse missään tapauksessa sen hintaa 
suorittaa. Mutta jos tämä pyritään toteut
tamaan, silloin joudutaan loukkaamaan 
kiinnityksen haltijaa, jolla kuitenkin on 
aikaisempi oikeus lohkotilaan kuin sen 
omistaja'lla. Sen sijaan ei kiinnityksen ha·l
tija taas kohtuudella voi vaatia, että hänen 
pitäisi saada hyötyä sellaisista, hänelle vie
raan henkilön tekemistä parannuksista, 
jotka on maahan sijoitettu vasta sen jäl
keen, kun hänen punttioikeutensa oli syn
tynyt, joita hänkään tuskin saattoi edellyt
tää panttiin sisältyviksi, jotenka tämän 
hyödyn pidättäminen lohkotilalliselle on oi
kein ja kohtuullista. 

Edellä esitetyt ajatukset ovat lain po'h
jana olevat pääperiaatteet. Käytännössä 
niitten sovittaminen lakiin tuottaa vaikeuk
sia, kun aina on vaara tarjolla, että kol
mannen henki'lön, s. o. pantin haltijan etu 
tulee 'loukatuksi, ja myöskin on vaikea 
sovittaa säännöksiä niin, etteivät ne joudu 
ristiriitaan kiinnityksestä voimassa olevien 
yleisten säännösten kanssa. Asian luon- 1 

nosta johtuu, että mi'lloin annetaan lohko- 1 

tilallisen 'kiinnitys vastuun vapauttamisesta 1 

tai tämän vastuun rajoittamisesta säännök
siä, se silloinkin kun sen ei voida sanoa suo
raan loukkaavan kiinnityksen haltijan oi
keutta, kuitenkin on omiaan vaikeuttamaan , 

ja häiritsemään hänen oikeutensa vapaata 
käyttämistä. Luotan kannalta taas pantti 
on sitä arvokkaampi, mitä helpommin ja 
vapaammin se on käytettävissä. Jos me 
laissa rajoitamme kiinnitysvaikuuden käyt
tämistä maalla, voi siitä olla se vaara uh
kaamassa, että tällaiseen vaikuuteen perus
tuvat luotto-olomme siitä håiriintyvät ja 
luotansaanti maalla sen johdosta suuresti 
vaikeutuu . 

Tämän vuoksi on ollut syytä rajoittaa 
niitäkin kiinnityksen haltijan oikeutta ja 
hänen panttinsa vapaata käyttöä säännöste
leviä määräyksiä, jotka kysymyksessä ole
vaan lakiin sisältyvät, niin vähälle alalle, 
kuin mahdollista. Se on ehdotuksessa tehty 
sillä tavoin, että lain ulottuvaisuus on ra
joitettu vain niihin lohkotiloihin, joit-ten 
omistajat eniten kaipaavat lainsäädännöl
listä suojelua. Tästä on säännöksiä lain 
2 § :ssä. Näitä säännöksiä vastaan ei ole 
lakiehdotuksen käsittelyssä tehty muistu
tuksia, jotenka. ne voitaneen pitää tarkoi
tuksenmukaisilla . 

Sen sijaan on lain 3 §:n 1 momentista 
lakivaliokunnassa poistettu viimeinen lause, 
jonka mukaan lohkotilan vastuuta ei olisi 
saanut määrätä alhaisemmaksi sitä kauppa
hintaa, josta lohkoti'la on emäti'lasta luovu
tet·tu. Lakiehdotuksessa on tahdottu pitää 
kiinni kauppahinnasta lohkotilan alimman 
arvon määrääjänä, mutta onhan asian laita 
todella niin, että lohkotila on voitu ostaa 
esim. tilapäisen korkeakonjunktuurin ai
kana aivan ylihintaan, jolloin on aihee
tonta tätä hintaa kävttää sen todellisen ar
von mittana. J ohdoi'.mukaisena voidaan pi
tää, että lohkotila arvioidaan arvioimishet
ke'liä käypään hintaan, olipa se kauppa
hintaa suurempi tai alhaisempi. Siitä syystä 
ei lauseen poisjättäminen tunnu arveil.utta
valta. 

Saman 3 §:n 3 momenttia oli lakivalio
kunta niinikään muuttanut nähtävästi pois
taakseen säännöksestä sel'laisen sisällön, että 
kantatilan pitäisi, jotta lohkotila voidaan 
kokonaan vapauttaa yhteisistä emätilan 
kiinnityksistä, vastata kaikista sekä kanta
tilaan myöhemmin hankituista että aikai
semmista kiinni•tyksistä. Kantatilan myö
hempiä kiinnityksiä ei o'lekaan syytä ottaa 
lukuun, siJ!lä näitten ha'ltijoitten on aina 
pitänyt tietää, että aikaisemmat yhteiset 
kiinnitykset voivat jäädä heidän kiinnityk
sien:sä edellä rasittamaan koko määrällään 
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kantatilaa, koska aikaisemmat kiinnityksen 1 

haltijat voivat tästä mielin määrin määrätä. 
Säännöksen muuttamista vastaan siten, että 
kantatilan tulee pystyä vastaamaan lohko
tilan kanssa yhteisistä kiinnityksistä ennen
kuin lohkotila voidaan kiinnitysvastuusta 
vapauttaa, ei siis dle mitään muistutetta
vaa. Mutta tätä säännöstä sel'laisessa muo
dossa, minkä se lalk:iva'liokunnassa oli saa
nut, on väitetty voitavan tulkita niinkin, 
että kunhan kantatilan arvo on niin suuri 
kuin yhteisten kiinnitysten yhteismäärä, 
kantatilan silloirrkin voidaan sanoa vastaa
van näistä yhteisistä kiinnityksistä, vaik
kapa niitten edellä olisi aikaisempaa etu
oikeutta nauttiva niin suuri kiinnitys, että 
kun tämä ensinnä maksetaan, jäljelle jääpä 
osa kantatilan arvoa ei enaä riittäisi yh
teisten kiinnitysten maksuun. Tä'Haisessa 
tapauksessa tuskin on oikein sanoa kanta
tilan vastaavan yhteisistä kiinnityksistä. 
Mutta jottei viriheellisellekään tulkinnalle 
jäisi sijaa, on se sanamuoto, jonka suuri 
valiokunta on puheenalaisel'le säännökselle 
antanut, pidettävä onnistuneempana sa
malla kuin. se täysin vastaa, mitä :lakiva'lio
kuntakin muutoksenaan on tarkoittanut. 

Tärkein muutos, mitä lakiehdotukseen on 
tehty, sisältyy sen 4 §:ään. Tämän pykä
län säännöksistä on poistettu se määräaika, 
jonka kuluessa lohkotilallisen olisi pitänyt 
panna vireille hakemus tilansa vapauttami
sesta kiinnitysvastuusta tai sen rajoittami
sesta. Olisi tietenkin eduksi varmoihin ja 
selviin oloihin pääsemiselle, jos puheena
olevat rajoittamis- ja vapauttamistoimenpi- 1 

teet tietyssä määräajassa suoritettaisiin. 
Mutta on miltei varmaa, että lain tarkoitus 
antaa tällaista oikeusturvaa vähä väkisille ei 
tulisi saavutetuksi, jos nämä määräajat py
sytetään laissa. Lohkoti'la:llinen, joka luot
taa vanhoihin oikeuksiinsa ja kalliisti lu
nastetun kauppakirjansa ~pyhyyteen, ei tule 
ajatelleeksi lain tarjoaman suojan välttä
mättömyyttä, ennenkuin vaara on häntä 
todel'la ja selvästi uhkaamassa. Mutta sil
loin on jo saattanut määräaika kulua um
peen, ja hän tuntee vääryyden sitä kipeäm
mäksi, kun hän kuulee, että la!ki 'olisi tun
nustanut hänen oikeutensa, mutta sitonut 
sen käytön tuohon onnettomaan määräai
kaan. Osittain tekee lohkotila'l'liselle lain 
vapauttaruissäännöksiin turvautumisen ou
doksi ja vastenmieliseksi sekin seikka, että 

hän käsittää sillä toimenpiteel'lä tunnusta
vansa itsensä myöskin saantomieheensä eli 
myyjään nähden vastuunalaiseksi emätilan 
kiinnity'ksestä lakiehdotuksen säännösten 
mukaiseen arviomäärään saakka, vaikka 
asian:laita to'dellisuudessa ei olekaan niin. 
Kaikista näistä syistä hän tuskin ryhtyy 
lohkotilansa vastuun rajoittamistoimenpitei
siin, ennenkuin uhkaava hätä siihen pakot
taa. Tätä kaikkea silmälläpitäen ja ottaen 
lisäksi huomioon, ettei velkojan oikeuden 
syystä voida väittää joutuvan kärsimään 
määräajan poistamisesta, näyttää laki'Valio
kunnan tässä suhteessa tekemä muutos eh
dotukseen huomattavaltakin parannukselta. 
Tässä yhteydessä tulkoon mainituksi, että 
lain 8 §:n säännös, jonka mukaan vireillä 
oleva lainhaku, sikäli kuin se on yhteisen 
kiinnityksen nojalla kohdistettu saamisen 
perimiseen lohkotilasta, voidaan tä:ltä osal
taan keskeyttää, tarjoaa tilaisuuden lohko
tilalliselle vielä yhdennellätoista hetkellä 
turvautua ehdotetun lain tarjoamaan suo
jaan vapauttaakseen lohkotilansa enem
mästä vastuusta kuin m~kä vielä tämänkin 
lain mukaan on välttämätöntä. 

Tulkoo1l lopuksi mainituksi, että vastaa
vanlainen turva on Ruotsissa annettu lohko
ti:lallisille aluksi väliaikaisesti säädetyllä 
lailla vuodelta 1929 ja sittemmin saatta
malla tämä väliaikainen laki pysyväisosti 
voimaan lailla vuodelta 1931. Lohkotilan 
vastuu on Ruotsissa määrätty vahvistetta
vaksi pääasiallisesti samojen perusteiden 
mukaan kuin puheenaolevassa lakiehdotuk
sessa. Samoin on lain ulottuvaisuus Ruot
sissa rajoitettu sosiaa'lisesti heikompiin, jos
kin jonkin verran toisin kuin tässä ehdo
tuksessa. Sitä vastoin on laki y'leensä koko 
joukon monimutkaisempi kuin meidän ehdo
tuksemme. Ja vapautuksen hakeminen on 
siinä mjoitettu määrålaikaan sekä koko
naan kielletJty, milloin lainhaku on ~en
nättänyt niin pitkälle, että lohkotila ja 
kantatila ovat jo yhteisen kiinnityksen joh
dosta ulosmitatut. Ruotsissa on 'Valitettu, 
että laki siel'lä ei dle osoittautunut täysin 
tyydyttäväksi. Rohkenen otaksua, että 
edellä kosketellut lainsäännökset, nimittäin 
määräajan asettaminen lain käyttämiselle 
ja vastuun rajoittamistoimenpiteiden kes
keyttäminen ulosmittauksen johdosta ovat 
osaltaan vaikuttaneet lain vähemmän tyy
dyttävään tulokseen. Sen vuoksi tuntuvat 
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meidän lakiehdotuksemme eroavaisuudet 
Ruotsin lainsäädännöstä näissä suhteissa 
olevan täysin paika'llaan. 

Myöskin saattaa asialle olla eduksi, että 
lakiehdotus on lyhyt ja sisältää vain pää
säännökset, joita myöhemmin asetuksella 
voidaan tarpeen vaatiessa yksityiskohtai
sesti täydentää. Sen kautta voidaan myös 
helpommin saattaa sen säännökset yhden
mukaisiksi valmisteltavana olevan kiinteistö
kiinnityslain säännösten kanssa. 

Niinkuin hallituksen esityksen peruste
luissa on mainittu, on tarkoituksena, että 
myöhemmin, kun saadaan kokemusta tämän 
lain vaikutuksista, sen piiriä laajennetaan. 
Tämä koskee nimenomaan sitä, dtä lain 
piiriin joutuisivat myöhemmin myös muut 
kuin sosiaalisesti heikommat, niinkuin tässä 
laissa on edellytetty. Kun kerran hyväk
sytään periaate, että kiinnityksen haltijain 
ei pitäisi saada hyötyä niistä parannuk
sista, jotka on tehty sen jälkeen kuin pant
tioikeus on syntynyt, on tämä ulotettava 
myös muihin kuin sosiaalisessa suhteessa 
vähäväkisiin. Niinpä ovat kunnat ja osuus
kunnat y. m. s. kärsineet huomattavaa va
hinkoa, kun ovat ottamistaan tai kenties 
lahjaksikin saamistaan koulutonteista tai 
meijeritonteista joutuneet kiinnityksen hal
tijalle suorittamaan koulurakennuksen tai 
meijerin arvon. Tässä suhteessa olisi lain
säädäntöä nähdälffiseni myöhemmilll kehit.et
tävä. Mutta i'lmeistä on, että siihen on 
asianmukainen edellytys vasta sen jä~keen 
kuin on saatu kokemuksia siitä, miten la;ki 
tä:llä suppealla alalla vaikuttaa. 

Ed. S ö ·d e r h j e l m: Den avfattning 
§ 3 mom. 3 av detta lagförslag har ·erhållit 
i stora utskottet avlägsnar såvitt jag kan 
se den oklarhet som inkommit i samma 
moment genom lagutskottets däri vidtagna 
ändring. Med den nya formuLeringen för
hindra.s också ·ett sådant uppenbart krän
kande av int·eckningshava.r•es rätt, som åt
minstone enligt •en hokstavlig tolkning av 
lagutskottets förslag är möjlig. Det är vis
serligen sant att även enligt stora utskottets 
förslag rätten ·att få avstyckad 1ägenhet helt 
befriad från stamlägenhetens int•eckninga.r 
i jämfördse med regeringens proposition 
avsevärt utvidgats. Men någon direkt 
kränkning av inteclmingshavares rätt kan 
icke mera ske. Inteckningshav·are kan en
da.st komma att lida skada på ett sätt som 

han vid inteckningens emottagande som sä
kerhet har kunnat förutse. Om också lag
förslaget går hetydligt Jängre än regerin
gen ansett, och fastän stora. utskottet ytter
liga.re utvidgat detsamma i fråga om 3 § 
3 mom. anser jag att detta lagförslag bör 
kunna godkännas i förcliggande form. 
Genom detsa.mma avlägsnas ett missförhål
lande, . och en lagstiftning fås fullibordad, 
som under många. år vcarit p1anerad och för
beredd. 

I 1anledning av herr justitiemi:nisterns löfte 
att taga. denna sak i beaktande vid fra.m
tida. la.gstiftning, skulle ja.g vilja fästa. up.p
märksamheten vid ·en omständighet, som re
dan blivit nämnd i Iagutskottets betänkande 
och som jag närmare utv·ecklat vid första 
behandlingen, d. v. s. att. det viktigaste nu 
vore att lmmma ihåg de preventiva åtgär
derna. Man iborde vidtaga. anstalter som 
skulle förhindra uppkomsten av dylika. g.e
mensamma inteckningar, tillgripa åtgärder 
i sa.mband med köp, d. v. s. komplettera lag
stiftningen om officiella köpvittnen med a.v
styckningsförrättningen. 

Ed. Kuusisto: Ensinnäkin on vali
tettava sitä, että tästä .asiasta tulee laki 
nyt vasta näin myöhään. Asiasta on tehty 
useita eduskunta-aloitteita, siitä on tehty 
kysely hallitukselle useampia vuosia sitten, 
ja nyt vasta eduskunta näkee lakiehdotuk
sen edessään toisessa /käsittelyssä. Siitä, että 
tämä asia on viipynyt, on ollut seurauksena 
m. m. se, -että lohkotilalliset itse ovat saa
neet kärsiä pulan seurauksista, jota vastoin 
valtio muille, vieläpä heitä paremmassa 
asemassa o'levil1ekin, on auttavaa kättänsä 
tarjonnut. Kun pula-aikoina maatalous
kiinteistöj'€ll arvot }askivat, seurasi siitä 
tietenkin, että yhä useammat ja. useammat 
lohkotilalliset joutuivat maksamaan päätilo
jen velkoja huolimatta siitä, vaikka he oli
vat koko lohkotilansa hinnan suorittaneet, 
heidän täytyi siis osallistua toisten velkojen 
maksuun. Tämä on mitä huutavin epäkohta 
meidän kiinnityslainsäädännössämme ja va
littaa täytyy, että käsilläoleva lakiehdotus ei 
vieläkään tätä epäkohtaa täydellisesti kor
jaa. Niissä aloitteiss,a, joita ·eduskunnalle 
tässä asiassa on t-ehty, pyrittiin lohkotilojen 
vapauttamiseen kokonaan •päätilan kiinni
tyksistä, joka olisikin kohtuuden ja oikeu
den mukaista. Minkätähden vähävaraiset 
lohkotilalliset pakot-etaan maksamam1 suur-

78 
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Wallisten V'elat tai osan niistä~ Mutta laki-~ 
ehdotus kuitenkin pysähtyy siihen vain, 
että voidaan vapauttaa, ja lain nimikin jo 
on kuv-aava, sehän ·kuuluu, .että ,lai•ksi loh
kotilojen kiinnitysvastuun rajoittamisesta'' 
eikä ·niiden vapa,uttami:sesta mainita mi-tään. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättynceksi. 

Laki-ehdotuks.en 1-13 ~ sekä sen· johto
lause ja nimike hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsitt·ely juliste
taan päättyneeksi. 

4) Ehdotus laiksi köyhäinhoitolain 51 § :n 
muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 19 ja otetaan t o i s e en k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä laki- ja talousvaliokunnan 
mietinnössä n:o 3 valmistelevasti käsitelty 
ed. l\'1. Ryömän y. m. lak. al. n:·o 50, joka 
sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhe m i ·e s: Käsittelyn pohjana on 
suur.en vali-okunnan mietintö n:o 19. 

Keskustelu: 

Ed. M. R yö mä: Herra puhemies! .Si
käli kuin tiedän, ei kukaan niistä ·asian
tuntijoista, joita sekä laki- ja talousvalio
kunta että suuri valiokunta ovat kuulleet, 
ole kieltänyt sen epäkohdan olemassaoloa, 
josta aloitteessani mainit-aan ja johon se 
perustuu, nimittäin, ·että ennenkaikkea vii
meksi kuluneina pulavuosina varsin suuri 
joukko maamme kansalaisia on työttömyy
den tai .alipalkkauksen takia joutunut köy
häinhoitoon turvautumaan. Näiden syiden 
lisäksi on laki- ja talousvaliokunta ehdotta
nut lakimuutokseen lisättäväksi vielä koh
dan, joka koskee niitä, jotka S'airauden ta
kia ovat joutuneet köyhäinhoitoon turvau
tumaan. Tämä lisäys on nähdäkseni ·oikeu
tettu ja koskee sekin varsin suurta väestö
ryhmää. l\1. m. vuotta 1933 koskevassa köy
häinhoitotilast·ossa mainitaan sairaus köy
häinhoitoa saaneiden avuntarpeen syynä 
34,727 tapauksessa, mikä •edustaa noin 26% 
l~aj.kista avurnsaajista. .Samasta tilastosta . 

----~- ------------ ---~-

voitaisiin mainita vielä se luku, joka. esit
tää työnpuutte·en takia köyhäinhoitoa saa
neiden määrän, joka sekin on samana 
vuonna ollut lähes 216,500, mikä jo tämäkin 
virallinen luku osoittaa tämän kysymyk
sessäoLevan epälmhdan suuruutta ja. sy
vyyttä. Ilmeisesti siis molemmat tätä asiaa 
käsitelleet valiokunnat ja kaikki niiden jä
senet ovat olleet yksimi·elisiä siitä, että tämä 
epäkohta todella on olemassa. Ainoastaan 
sen jälkeen, kun olisi ryhdyttävä tätä .epä
kohtaa todenteolla poist-amaan, syntyvät 
erimielisyydet. 

Laki- ja talousvaliokunta on aloitteeseen 
tehnyt vielä y;hden muutoksen, joka. sekin 
on kyllä perusteltavissa. Huomautetaan ni
mittäin, että kocrvausvelYollisuuden poista
misen ei tarvitse kosk•ea niitä, jotka. avun
saantinsa jä.lkeen ovat tulleBt sellaiseen ta
loudelliseen asemaan että he vaikeuksitta 
pystyvät avustuksensa korvaamaan. Tämä 
tosin Uihencc sitä muotoa, joka köyhäin
hoitolailla sen 52 ~:n muodossa on jo tällä 
hetkellä, nimittäin että kunnilla on oikeus 
jättää köyhäinhoitoavustukset pcrimättä 
siinä tapauksessa, että niiden periminen il
mei-sesti vaarantaa avunsaaneiden nykyisen 
taloudellisen aseman. Nytkin talousvalio
kunnan ehdottama muoto antaa v~elä jos
sain määrin mahdollisuuksia m~elivaltaan ja 
tulkintaan, ei kuitenkaan läheskään niin 
suuressa määrässä kuin nyt voimassa oleva 
laki 52 §:nsä muodossa. Kun tällainen 
muutos tehdään, jää vielä kuntalaisten it
sensä huolehdittavaksi, ·että tuota lakia so
velletaan sillä tavalla, kuin se nyt ·ehdote
tussa muodossa toivottavasti hyväksyttynä 
edellyttäisi. 

Mutta siitä huolimatta, että tämän hvki
muutoksen perusta on .oikeutukselta.an kiis
tämätön, on sitä vastaan esitetty monenlai
sia v·erukkeita ja vastaväitteitä. En lain
kaan ihmettele sitä, että IKL:n ja kokoo
muspuolueen taholta näitä vastaväitteitä ja 
vcrukkeita ·esitetään m. m. siinä muodossa, 
että työlaitoksiin ei .olisi lähetetty niitä ikor
vausvelvollisia, jotka eivät ole näitä avus
tuksia pystyneet muuten maksamaan. Ei 
ole lainkaan ihmeteltävää, että nämä lukui
sat tapaukset eivät ·Ole tuHeet heidän tie
toonsa. Olisikin varmaasti ollut aivan turha 
vaiva mennä näiden puolueiden edustajille 
näitä ·epäkohtia ·esittelemään. He voivat 
kuitenkin tutustua niihin korkeimman hal
linto"oikeudcn pöytäkirjoihin, joissa suuri 
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joukko tällaisia tapauksia esitellään, toisin 
sanoen valituksia niiden maah€rranpäätös
t€n johdosta, j·oiden perusteella näitä hen
kilöitä on tällaiseen pakkotyöhön tuomittu. 
Mutta ihmetelt.ävämpää. kuin tämä on se, 
-että myöskin muiden puolueiden, myöskin 
maalaisliit·on taholta on ryhdytty tätä vält
tämätöntä lakimuutosta vastu.'!tamaan. Eri
koisen ihmeellinen on se ·ed. Salon lain en
simmäisen käsittelyn yhteydessä esittämä 
vastaväite, että tällainen lainmuutos itse 
asiassa vaikenttaisi köyhän kansan mah
dollisuuksia köyhäinhoidon saamiseen. Tämä 
ei voi pitää paikka.ansa. Sen huonompaan 
as·emaan kuin missä he viime vuosina. ovat 
olloot, he eivät •enää voi joutua. Ei myös
kään ole kunnan eikä minkään kansanluo
kan omienkaan ·etujen mukaista jättää kan
salaisia s·en huonompa1an asemaan, kuin 
missä he viimeksi kuluneina vuosina ovat 
olleet. Ei ole taloudellisesti kannattavaa an
taa ihmisten kuolla nälkään, ja sellaistenkin 
kansanker11osten, jotka eivät välitä näiden 
köyhässä .asemassa ·olevien kansalaisten kär
simyksistä, oma etu vaatii ·edes jonkunlaista 
huoltoa heille nälkäkuoleman välttämiseksi. 

Toisena vastaväitteenä on esitetty se, 
että olisi olemassa käytännöllisiä vaikeuksia 
tämän lain soveltamisessa. En voi ymmär
tää,. mitä ne sellaiset käytännölliset vai
keudet voisivat olla, ja kun kerran tämän 
epäkohdan poistamisen välttämättömyys 
myönnetään täytyy silloin myöskin löytää 
ne keinot, joilla se poistetaan. On esitetty, 
että näiden ·epäkohtien poistaminen, toisin 
sanoen samansuuntaisen muutoksen toi
meenpano olisi käynyt luonnollisimmin 
iköyhäinhoitolain 52 § :n yhteydessä. On 
täy:sin perustelematonta, minkä takia tämä 
sa:ma asia mukavammin ja käytännöllisem
min voitaisiin toimeenpanna jonkun toisen 
kuin tämän 5.1 § :n yhteydessä. Aivan hie
noinen periaatteellinen ero ainoastaan on 
olemassa näiden kahden pykälän käyttämi
sen välillä tässä asiassa. 51 § :ssä sä.äde
täiän köyhäinhoidon korvausvelvollisuus. 
Jos halutaan itse 1korvausvelvollisuutta ra
joittaa, on muutos tehtävä tämän pykälän 
yhteydessä, ja juuri tähän olen aloitteel
lani pyrkinyt. Jos sensijaan halutaan tyy
tyä jonkinlaisen almun antamiseen köy
häinapua saaneille vapauttamaHa heidät 
myöhemmin tapahtuvan ha11kinnan jä]jkeen 
tämän a vustuksensa takaisin maksamisesta, 
silloin voidaan tämä muutos sisällyttä•ä 

52 § :ään. Asiallista eroa snna ei ole, 
mutta pwiaatteellisesti on asian käsittely 
51 § :n yhteydessä oikeuden:mukaisempi. 

Viimeinen niistä vastaväitteistä, joita ky
symyksessä olevaa aloitetta vastaan on 
tehty, on se, että olisi syytä jättää se hal
lituksen valmisteltavaksi aloitteen tekoa 
varten siltä taholta. Ne, jotka tämän vasta
väitteen ovat tehneet, heidän pitäisi tie
tää, että samansuuntainen aloite kuin nyt 
tetkemäni on toivomusaloitteen muodossa 
tehty jo vuonna 1934. Se lähetettiin silLoin 
la,ki- ja talousvaliokuntaan, mutta, kuten jo 
aloitteeni perusteluissa huomautan, sen jäl~ 
keen ei tämän asian !käsittely ole edistynyt 
eikä se varmasti tule tälläkään kertaa edis
tymään, jollei sitä nyt esittämäni aloitteen 
yhteydessä laki- ja ta1ousvaliakunnan ·esit
tämässä muodossa päätetä hyväksyttä-

. väksi. Tämä lain hyväksyminen myöhäs
tyisi tässäkin tapauksessa jo liiankin mo
nella vuodella ja jos sitä vielä lykättäisiin, 
sen kolm merkitys tulisi aivan kyseenalai
seksi. On myöskin !kysyttävä, mitä me:rildt
see niiden ·kansalaisten elämässä, joiden 
liiankin kurjien olojen parantamista tämä 
aloite tarkoittaa, jos heidän kärsimy:stään 
vielä ehkä monella vuodella pidennetään. 

Erä'ånä esimerkkinä siitä. mitenkä oikeu
tettu - tai oikeastaan tämän muutoksen 
oikeutusta tuskin ]m'kaan 'kieltää -, mutta 
vielä yhtenä esimellkkinä siitä haluaisin 
esittää erään tapauksen Tampereelta, joka 
juuri muutamia päiviä sitten sattui tie
tooni virallisesti oikeiksi todistettujen asia
kirjojen muodossa. On ollut siellä sellai
nen tapaus, että työläinen, joka työolosuh
teittensa takia on joutunut joka päivä ~käy
mään työssä polkupY'Önällä 35 kilometrin 
päässä sijaitsevalla ty.ömaalla, palattuaan 
täältä on ensin joutunut suorittamaan 
kaikki taloustoimet ja senjälkeen vielä itse 
yksinään omin avuin hoitamaan keuhko
taut~sta vaimoaan. Jouduttuaan kaik
kien näiden ylivoimaisten rasi•tusten 
johdosta turvautumaan köyhäinhoi;t.oon ja 
ollessaan pystymätön kyllin nopeassa tah
dissa takaisin maksamaan näitä avustuksia, 
oli aivan vähällä, ettei hän vielä joutunut 
työlaitokselle niitä korvaamaan. Mutta 
vaik!ka tämä onnistuttiinkin väittämäiän 
hänen tarmokkailla toimenpiteillään hän 
kaikesta huolimatta yhä edelleen joutuu 
vähistä varoistaan ja suurt,en vaikeu1ksien 
keskellä näitä avustuksia korvaamaan. 



620 Tiistaina 17 p. marraskuuta 1936. 

Tällaisia tapauksia on epäilemättä koko 
maassa varsin suuri määrä ja suurin osa 
niistä, virallistenkin tilastojen mukaan sa
toihin tuhansiin arvioitavista, jotka ovat 
joutuneet työttömyyden, alipalkkauksen ja 
sairauden takia viimeksi kuluneiden vuo
sien aikana köyhäinhoitoon turvautumaan, 
on yhtä vaikeassa asemassa kuin tämä hen
kilö, joka tässä esimerkissä mainittiin. 

Kun jätin tämän aloitteen olin siinä us
kossa, että etupäässä niin maaseudun kuin 
kaupunkienkin varsinainen työläisväestö 
olisi sitä kansanainesta, jota tämä aloite 
ja nämä epäkohdat lmskevat. Senjälkeen 
olen kuitenkin huomannut ·eräässä päivä
lehdessä olleesta kirjoituksesta, että myös
kin henkisen työn tekijöitä hyvin suuressa 
määrässä on jo näiden samojen epäkohtien 
alaisena. Haluan esittää muutaman otteen 
tästä kirjoituksesta. ,Onhan valtiotalou
temme - huomautetaan tässä kirjoituk
sessa perusteluna tällaiselle muutokselle 
ja näiden epäkohtien poistamiselle - on
han valtiotaloutemme vaurastunut ja mo
net yksityiset suurteollisuusyritykset saa
neet hyviä voittoja juuri niinä työttömien 
kärsimysvuosina. Olisihan oikeus ja koh
tuus helpottaa kaikkensa menettäneitä va
paiksi edes niistä veloista, joita lain mu
kaan on avustuksista karttunut köyhäin
hoidolle. Viipyyhän muutenkin vuosiikau
sia ennenkuin lapsirikkaat perheet voivat 
päästä uudeHeen elämän alkuun ja uudel
leen tasapainoon. Yhteiskunta ei varmaan
kaan voisi tehdä sen parempaa mainos
tusta hyvästä tahdosta jo kyllin kärsineitä 
ja katkeroituneita ja velkaantuneita työt
tömiä kohtaan kuin muuttamalla todella 
kysymyksessä olevaa lainkohtaa siten, että 
työttömyyden takia 1köyhäinhoidollc vel
kaantuneet vapautettaisiin takaisinkorvaus
velvollisuudesta. Niinpä rohkenemmekin 
luottaa eduskunnan teJCveeseen harkintaan, 
että asia lopullisesti ratkaistaan suotuisaan 
suuntaan niitä tuhansia ja taas tuhansia 
kohtaan, jotka ilman omaa syytään ovat 
olosuhteitten pakosta joutuneet k'llrjuutta 
kärsimään. '' 

Niillä kansankerroksilla, jotka nyt ky
seessäolevista epäkohdista kärsivät, ei ole 
mahdollisuutta tehdä, kuten niillä ed. Sal
mialan edustamilla kansanaine:ksilla, jotka 
tekevät, kuten ed. Salmiala täällä viikko 
sitten •esitti rangaistusten kov·entamista va.a
tiessaan, että milloin heidän n. k. oi-

keustajuntaansa loukataan, he sillä het
kellä ryhtyvät ,liikehtimään" saadak
seen vaatimuksensa toteutetuiksi. Niillä 
kansanaineksilla, joista tässä on kysymys, 
ei ole tätä mahdollisuutta eikä aseellista 
voimaa, mutta heidän vaatimuksensa eivät 
silti ole sen vähemmän oikeutetut eikä näi
den vaatimusten toteuttaminen ·eduskun
nan taholta sen Yähemmän välttämätöntä. 

Niillä edustajilla, jotlm nyt hylkäisivät 
tämän aloitteen, jonka käsittelyn pohjaksi 
ehdotan la:ki- ja talousvaliokunnan mie
tinnön, ei ole varsin suurta oikeutta louk
kaantua siitä, jos n. k. 1kumousopit saa
vat jalansijaa niiden kansankerrosten kes
kuudessa, joiden oikeutetut vaatimukset 
tällä tavalla torjuttaisiin. Ei myöskään ole 
tarpeellista, että nämä edustajat säätävät 
kiihoituslakeja meitä varten, sillä varsi
naisia kiihoittajia ovat silloin he itse. 

Ed. L o n k a i n ·e n: Herra puhemies ! 
Kysymys kuntien antamien lköyhäinhoidol
listen avustusten takaisinperimisestä on 
saanut merkityksensä äskettäin kestetyn, 
raskaita vaurioita aikaansaaneen taloudel
lisen pulan ja sitä seuranneiden vuosien 
aikana. Pulavuosinahan kmntien köyhäin
hoito sai meillä tavattoman raskaan lisä
kuorman työttömyyden ja riittämättömän 
palkkauksen vuoksi mitä suurimpaan hä
tään joutuneiden avustamisesta. Tilastot 
osoittavat, että v. 1927 lähtien aina vuo
teen 193•5 saa!lclra joik:'ainoa vuosi ka,svoi 
köyhäinhoidollisten avunnaiittijain luku
määrä, ollen pahimpina pulavuosina köy
häinhoidollista avustusta nauttivain enem
mistönä työttömät ja alipalkatut. Näistä 
työttömistä ja alipalkatuista :köyhäinhoi
don apua nauttivista ei liene mitään var
maa tilastoa olemassa, mutta varmaa on, 
että suuri määrä työläisiä joutui ilman 
omaa syytä velkaautumaan yhteiskunnalle, 
ollen tämä velka ainaisena painajaisena 
silloinkin, kun he ovat P'äässeet pahim
masta työttömyyskirouksesta. Kun kuntien 
köyhäinhoitoviranomaisille on taattu oi
keus ryhtyä pe:nimään takaisin niitä avus
tuksia, joita työttömyys- ja alipalkkauksen 
vuosina on annettu, merkitsee se ainaista 
uhkaa .estyä pääsemästä siihen taloudelli
seen tasapainoon, j01ka tuhansilta työläi
siltä on järkkynyt ilman omaa syytään. 

Kysymyksessä oleva lakialoite köyhäin
hoitolain 51 § :n muuttamisesta on synty-
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nyt siinä mielessä, että taloudellisina pula
vuosina annetut työttömyysavustukset tai 
sellaiset avustukset, joita on annettu riittå
mättömän palkan vuoksi, jätettäisiin ta
kaisin perimättä. Tämä ei ole mi,kään uusi 
ajatus, sillä johan vuotena 1934, kuten 
edellinen puhuja mainitsi, tehtiin sos. 
dem. eduskuntaryhmän taholta toivomus
aloite, jonka :tarkoituksena oli saada 
köyhäinhoitolakiin sellaisia muutoksia, 
ettei työttömyyden 'ja alipalkkauksen 
vuoksi annettuja köyhäinhoitoavustuksia 
takaisin perittäisi. Toivomusaloitteen tar
koituksena oli saada asiasta hyvin val
misteltu, ka~l~ki nä:köik101hda:t huomioonot,ta
nut hallituksen esitys. Mutta a:loite jäi 
eduskunnassa käsi'ttelemättä ja toivo
mus hallitukselle lausumatta. Nyt kysy
myksessä oleva lakialoi'te on pyrkinyt sii
hen, että asiassa saataisiin jotakin myön
teistä aikaan. On sanottava, ·että semmoi
senaan kuin lain muutos on aloitteessa 
esitetty, on se kylliksi selvä, eikä tuottaisi 
kuntien köyhäinhoitoviranomaisillekaan ai
nakaan suurempia tulkitsemisvaikeuksia, 
koska siinä on korvausvelvollisuudesta va
pauttaminen rajoitettu vain sellaisiin ta
pauksiin, jotka aiheutuvat työttömyydestä 
ja riittämättömästä pa1kkauksesta. Laki- ja 
talousvaliokunta on vienyt asian laajem
malle, lisäten siihen myös sairaudesta anne
tun köY'häinhoidollisen avustuksen. Tämä 
laajennus epäilemättä aiheuttaa sen, josta 
suuren valiokunnan jaostossa kuullut asian
tuntijat huomauttivat, että lain tulkinta 
käytännössä tulee epämääräiseksi ja voi 
johtaa erinäisiin va~keuksiin. Olen omasta 
puolestani kyllä samalla kannalla kuin 
laki- ja talousvaliokuntakin, mutta jos, ku
ten asiantuntijat vakuuttivat, asia vaatisi 
laajemman köyhäinhoitolain tarkistuksen, 
sekä myös tmtkimuksen siitä, missä mää
~ässä tämä tarkistus koskee :muihinkin huol
tolakeihin, ·olisi minun nähdäkseni tuo tar
kistus koko laajuudessaan suoritettava. 
Asiantuntijana kuultu tri Hytönen oli 
myös sitä mieltä, että meidän köyhäinhoito
olomme kaipaisivat humanisoimista. Hän 
huomautti,. että olisi päästävä nykyisestä 
olotilasta, jossa ·esimerkiksi sairaustapauk
sissa ei meillä yhteiskunnan käsi ojennru 
muuten kuin köyhäinhoidon välityksellä. 
Niinpä meillä on sairauden vuoksi anne
tusta :k:öyhäinhoidosta noin 26% koko köy
häinhoidon avustuksen määrästä. Tohtori 

Hytönen myöntää, että tämä ei ajanmit
taan ole kestävä eikä 'Oikein, vaan on :meil
läkin saatava aikaan sairasvaJkuutus, joka 
monissa muissa maissa on tehokikaasti vai
kuttanut. Samoin puuttuu meillä työttö
:myysvakuutus, jonka vuoksi työntekijöillä 
ei ole mitään muuta. yMeiskunnan suojaa 
työttömyyden sattuessa kuin !kuntien köy
häinhoitoavustukset, jotka työttömyyski
rouksen helpotuttuakin lepäävät avustuk
sia nauttineen paina,jaisena yhteiskunnalle 
olevana velkana. Kun asiantuntijat ovat 
&elittäneet, että aloitteessa tähdättyyn tu
lokseen ei muka päästä näin lyhyellä aloit
teella, vain köyhäinhoitolain yhteen pykä
lään kohdistuvalla muutoksella, vaan olisi 
asia laajemmalla pohjalla valmisteltava ja 
siinä mielessä tyydyttävä hallitukselle lau
suttuun toivomukseen, on tämän johdosta 
sanottava, että meillä todella olisi laaja 
työsarka ·edessä, jos sen perinpohjainen 
pe!lkaustyö saataisiin :käyntiin. Hallitus 
olisi köyhäinhoitolain humanisoimisen ohella 
velvoitettava myös valmistelemaan lait 
työttömyys- ja sairasvakuutuksesta, jotka 
vapautta:isivat sellaiset yhteiskunnan jäse
net köyhäinhoidon piiristä, jotka siihen ei
vät kuulu. 

Minulla on kuitenkin syytä epäillä, että 
meillä ei pitkiin aikoihin päästä sosialisen 
lainsäädännön alalla edes monien muiden 
sivistysmaiden tasolle. ·Tämän vuoksi olisi 
pyrittävä saamaan aikaan kipeästi kaivat
tuja korjauksia jo voimassaoleviin lakeihin. 
Tässä nyt ·esillä olevassa asiassa on eräästä 
sellaisesta korjauksesta kysymys. Sen tar
koituksena on, kuten sanottu, vapauttaa 
työttömät j.a alipalkatut, jotka olevien olo
jen pakosta. ovat joutuneet yhteiskunnalle 
velkaan, tuosta painajaisesta. On sanottu, 
että kunnat eivät ole soveltaneet lain suo
maa takaisinper1imisoikeutta kaikella anka
ruudella, sekä että sille jo m. m. ulosotto
lakikin asettaa rajoituksia. Tuo käsite 
,kaH~esta ankaruudesta'' on hyvin venyvä 
ja riippuu kokonaan siitä, miten humani
sissa käsissä iköyhäinhoidon johto 1lrnssakin 
kunnassa ·on. Minulla on tiedossa tapauk
sia, jolloin takaisinperimistä on käytetty 
tavalla, joka on saattanut asianomaisen toi
meentulon vaaraan. Mutta vairokapa niin
kin olisi, että takaisinperimistä ei kaikella 
lain suomalla ankaruudella toteutettaisi, 
niin tieto siit•ä, että yhteiskunnalle on 
ve1ka olemassa, se jo vaikuttaa lamautta-
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vasti asianomaisen pyrkimyksiin taloudel
lisen tasapainon hank:kimisessa. Minä olen 
sitä mieltä, että köyhäinhoitolain uudistuk
set on saatava aikaan kaikessa siinä laa
juudessa •kuin tarvitaan, niin ettei mitään 
epäselvyyksiä ja tulkintamahdollisuuksia 
jää lakiin. Asiantuntijainkin lausuntojen 
mukaan on nykyisin voimassaolevan lain 
soveltaminen suuresti •köyhäinhoitoviran
omaisten tulkinnasta riippuvainen. Mutta 
ennenkuin päästään siihen, että hallituksen 
esitysten pohja1:la saadaan !köyhäinhoito
olot järjestetyksi, olisi tällä kertaa hyväk
syttävä nyt esilläoleva laki. Minun näh
däkseni ei sen soveltaminen tuota köy
häinhoitoviranomaisille niin suuria vai
keuksia kuin on us:koteltu. Ja senjälkeen 
kuin hallitus olisi esityksensä antanut, voi
taisiin köyhäinhoitolaki käsitellä kaikessa 
siinä laajuudessa, kuin mitä siinä esiinty
vät puutteellisuudet edellyttävät. 

Minä kannatan ed. M. Ryömän ehdo
tusta, että käsittelyn pohjaksi otettaisiin 
la:ki- ja talousvaliokunnan ehdotus (V a
semmalta : HyYii ! ) . 

Ed. Kivi s a 1 o: Herra puhemies! Suu
ren valiokunnan hylkäävä kanta puheena
olevaan lakialoitteeseen, joka on kaikin 
puolin oikeutettu ja sellaiseksi myöimetty, 
suuren vali·okunnan hylkäävä kanta oli 
odottamaton. Tämä menettely on vastak
kaista s~lle,, että tääHä eduskunnassa on 
pula-ajan johdosta kä11sineille varakkaiHe 
ryhmille myönnetty lukuisia l"ertoja kor
vauksia, jotka ovat monin verroin suurem
pia kuin mistä tassä nyt on kysymys. 
Mutta näiden paljon sum;empien avustus
ten takaisin maksamisesta ·ei ole koskaan 
ollut puhettakaan (Ed. Komu: Eikä tule
kaan!). Ja vielä nytkin, va~kka pula~aika 
on ·aikoja ohi, Suomen kans•a maksaa suuria 
summia tulleina ja vientipallkkioina sekä 
näiden aiheuttamina hinnan koroi.tuksina 
varakkaille luokille. Mutta näidenkään, mo
nisatakertaisesti suurempien .summien kor
vauksesta ei puhuta mitään nyt eikä tul
tane vast•akruan puhumaan (Ed. Toivonen: 
Silloin on'kin rikkaista kysymys ! ) . 

Mutta .paitsi 1si·tä, että suuren valiokun
nan kant.a on työläi,siä loukkaava luokkana, 
on se työläisiä .loukkaava toisessakin mie
lessä, nimittäin siinä, että toinen .työläinen 
asetetaan t~oiseen asemaan kuin toinen. Pu
lavuosinahan oli niin, ettei kaikille työläi-

sille riittänyt edes varatöitä. Ne työläiset, 
jotka saivat vaikkapa vain varatöitä, saivat 
niistä tuloa, jolla miten kuten ·elivät tar
vitsematta turvautua köyhäina1puun. Mutta 
ne orm•ettomat toiset työläiset, jotka eivät 
saaneet varatöitäkään, olivat pakotetut tur
vautumaan köyhäinapuun. Tällä twvalla sii.s 
työläisiHekin j•llletaan oikeutta eri .tavalla. 

Ne vastaväitteet, jotka lakialo1tetta vas
taan on 'tehty, saa;ttavat sopia aloitteeseen 
sen arkuperäisessä muadossa, mutta eivät 
sovi siihen enää sen jälkeen kuin laki- ja 
talousvaliokunta on aloitetta muuttanut. 
Aloitteen mukaan alkuperäisessä muodossa 
työttömyyden y. m. vuoksi saatu köyhäin
apu olisi ilman muuta jätettävä perimättä 
takaisin, mutta valiokunnan parantamana 
tämä apu ·on korvattava lmikissa muissa ta
pauksissa, .paitsi jos :se vaikeuttaa avun saa
neen henkilön riittävää toimeentuloa. Aloit
teessa siis valiokunnan hyväksymässä muo
dossa pyydetään köyhille ihmi,sille vähem
pää kuin täällä edu.skunnassa näinä kulu
neina VUOiSina koskaan on ·pyydetty mil1e
kään ryhmälle. Tähän pyyntöön Sllostumi
nen olisi siis kaiken oikeuden ja kohtuuden 
mukaista. .Mutta suuren valiokunnan 
menettely on erittäin tylyä juuri kaikkein 
kovaOiSaisimpia kansalaisia kohtaan. 

Aloitteen vastustajat väittävät, että köy
häinhoitolautakunta voi ilman tämän 'aloit
teen hyväksymistäkin luopua korvauksen 
perimisestä ja vedata siinä 52 § :n 2 mo
merrttiin. Niin kylläkin on ja paikoin lie
nevät· köyhäinhoitol·autakunnat luopuneet
km korvauksen perimisestä. Mutta kaik
kialla ·ei ole tässä kohden oltu näin oikea
mielisiä. Päinvastoin on tapahtunut m. m. 
rumaa kiristämiseen verrattavaa menette
lyä. On tapauksia, että on peritty työläis
ten tilipussei.sta pienimmästäkin tilistä 
näitä korvauksi·a, ja kun monet työläiset 
joutuivat olemaan pitkän aikaa työttöminä 
ja turv•autumaan köyhäinapuun, niin, 
vaikka avustukset olivat .perin pi·eni.äkin, 
niin niistä karttui sentään pitkänä aikana 
melkoinen summa. Ja kun nyt edelleen 
työväestön palkat ovat .perin huonot, niin 
tämä takaisin periminen me11kitsee sitä, että 
monet työläiset saavat ·ehkä koko ikänsä 
maksaa näitä korvauksia takaisin, ja se on 
siis monen elämänikäisenä painajaisena. 

Nykyinen tässä kohden v·aillinainen ja 
epämääräinen ·lainsäädäntö antaa tilaa myös 
poliittiselle mielivallal1e. Nykyjäänhän por-
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varit huutavat kuorossa kilvan: alas 
marxilaisuus tai marxilaisuus on hävitet
tävä j. n. ·e. 'Se on nyt tällä kertaa muo
dissa tämmöinen huuto (Ed. Räisänen: 
Antaa niiden hölpöttää !) . Tämä hävitystyö 
ilmenee ulkonaisesti järjestyneiden työläi:s
ten vainoamisena ja tä:ssä köyhäinavun 
perimisessä sitä voidaan ha:Djoittaa. 
Kuul·eman mukaan on paikoin harjoitettu
ikin sellaista, että sellaiiSelta työläiseltä, 
joka hännystelee porvarei.ta, ei .peritäkään 
näitä avustuksia, mutta. sellaisel'ta työläi
seltä, j·oka ei myy vakaumustaan jon:kun 
sinimustalaisen porvarin suosion her:nero
kasta, siltä nämä köyhäinhoitoavustukset 
peritään viimeistä myöt·en. Lainsäätäjän 
velvollisuus on koettaa estää kaikkea mieli
vahaa ja pyrkiä 'vakavasti siihen, että laki 
olisi sama kaikille. Ja tämänkin peruste en 
mukaan olisi puheenaoleva ·aloite hyväksyt
tävä. 

Kuten jo tämän lain ensimmäisessä käsit
telyssä sanoin, ovat tätä aloitetta vastaavat 
säännöli:set olemassa m. m. Ruotsin köyhäin
hoitolaissa. Tohtori Hytönen, jota laki- ja 
talousvaliokunta kuuli, lausui nimenomaan 
senkin toivomuksen, että sairauden vuoksi 
saatua köyhäinhoitoapua ei perittäisi, ja 
valiokunta otti tämän huomioon. Huomau
tan tästä asiasta uudelleen :sekä siitäkin, 
että .Suomen orientoituminen Skandinaviaa 
kohti pitäisi ilmetä muussakin kuin juhla
puheissa. Annettakoon sen tänä päivänä 
nyt ilmetä siinä, että sosiali,sessa ~ainsää
dännössä 'astutaan pienen pieni askel Skan
dinaviaa kohti. 

Herra puhemies ! Kannatan tehrtyä ehdo
tusta, ·että käsittelyn pohjaksi otet.aan laki
ja talousvaliokunnan mietintö (Ed. Räisä
nen: Hyvästi puhuit!). 

Ed. L i n n a: Herra puhemies! Suuri 
valiokunta on hylännyt laki- ja talousvalio
kunnan hyväksymän lakialoitteen köyhäin
hoitolain 51 § :n muuttamisesta. Tämä 
suuren valiokunnan hylkäävä päätös on 
taasen uusi todistus siitä, että porvaristolla 
ei ole halua korjata sitä huutavaa vää
ryyttä, joka on olemassa sen johdosta, että 
moniin kymmeniin tuhansiin nouseva 
joukko maamme kansalaisia on ilman omaa 
syytään joutunut kunnan köyhäinhoidon 
apuun ja siten kunnalle velkaantumaan. Kun 
asiaa käsiteltiin laki- ja talousvaliokunnassa 
siellä asiantuntijoina kuullut henkilöt, toh-

tori Hytönen, köyhäinhoidon johtaja, enti
nen maaherra Sarlin mainitsi, että huuta
vin epäkohta on olemassa sen vuoksi, että 
tässä suhteessa kaikki kansalaiset eivät ole 
samanarvoisia, koska [ain pitäisi·, niinkuin 
täällä ed. Kivisalo mainitsi, kaikille kan
salaisille olla samanlainen. Kun ankaran 
talouspulan vallitessa ei voitu järjestää 
työtä niille, jotka olivat työkykyisiä ja ha
lukkaita tekemään työtä, yhteiskunta kun 
oli kykenemätön niille suurille työläisjou
koille työtä järjestämään, jotka olisivat sitä 
halunneet tehdä, täytyi siis pakolla hoitaa 
köyhäinhoidon avustuksen varassa huomat
tava joukko maamme kansalaisia. Tämä 
tällainen tilanne jatkui usean vuoden ajan. 
Tästä oli seurauksena, että ne henkilöt, 
jotka joutuivat elämään köyhäinhoidon 
avun varassa, ovat kunnille useita tuhansia 
markkoja velkaa, kun taasen ne henkilöt, 
jotka olivat siinä onnellisessa asemassa, että 
saivat tilaisuuden olla joko valtion tai kun
tien järjestämissä varatöissä, eivät ole kun
nille tällä tavalla saamastaan avusta pen
niä velkaa. 

Asian käsittelyssä todettiin m. m., että 
Helsingin kaupungille olisi tullut monta 
vertaa edullisemmaksi hoitaa kaikki työttö
minä olevat työläisensä köyhäinhoidon avus
tuksen varassa kuin pitää niitä niissä jär
jestetyissä varatöissä, joihinka Helsingin 
kaupunki huomattavan osan työläisistään 
oli lähettänyt. Varatöissä näiden työläis
ten perheiden huolto tuli monta kertaa kal
liimmaksi kuin mitä se tuli köyhäinhoidon 
niitä kotiin elättäessä. Mutta siitä huoli
matta, vaikka tilanne on tällainen, vaikka 
tästä oli kunnille suoranaista etua, että an
nettiin avustus köyhäinhoitoavustuksilla 
eikä järjestetty varatöitä, niin tahdotaan 
kuitenkin pitää kunnan kansalaiset sellai
sessa asemassa, että ne, jotka onnistuivat 
varatöiden kautta perheensä elättämään, 
ovat velattomia, mutta ne, jotka saivat köy
häinhoitoapua, ovat joutuneet kunnalle 
ve~kaan. 

Minä en olisi asiaan sen jälkeen puuttu
nut, kun täällä jo ryhmätoverieni ·taho[ta 
a,gi:wssa käytettiin vaDsin va[aisevi:a puheen
vuoroja, mutta ,ooin paJkotettu a:si.assa vimä 
!lausumaan ajatuksiani sen johdosta, et1lä 
ed. Sa:lo,. joka niin ponne~~kaasti esiintyi. tätä 
lakiehdotusta vastaan, ja joka on :maamme 
niiltä näl:käseuduilta, joissa köyhäinhoidohla 
on täytynyt varsin suuressa määrässä huo-
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~ehtia kunnan kansalaisilsta, tuntee siis tämän 
kysymyksen, mutta siitä huolimatta, vaikka 
hänellä pitäisi olla asiantuntemusta, ei hän 
halua olla asiaa niin järjestämässä, että 
kaikki kunnan kansalaiset joutuisivat sa
maan asemaan, ne, jotka ovat olleet vara
työssä ja ne, joiden perheitä on huollettu 
köyhäinhoidon avustuksella (Ed. Salo: Ei 
saa sotkea asiaa!). Täällä on väitetty, että 
tämmöinen ei ole mahdollista, että tämä 
tuottaisi varsin suuria vaikeuksia ja vai
keasti tulkittavia tapauksia kuntien kesken, 
ja että tä~laista lwba ei voi:da hyväksyä. Mi
nusta tuntuu, että ei ole mikään vaikeus 
asiaa järjestää, jos on hyvää halua ja tah
toa. Me olemme tottuneet viime vuosina 
eduskunnassa hyväksymään lakeja, joissa 
melkeinpä jokaisen lain lopussa sanotaan: 
tarkemmat määräykset annetaan asetuk
sella. Jos me kerran tunnustamme peri
aatteen oikeaksi, miksi me emme myöskin 
voi jättää hallitukselle tilaisuutta antaa lä
hemmät määräykset lain soveltamisesta ase
tuksella (Ed. Sergelius: Ponnessahan se sa
notaan!). Ponnet eivät riitä nälkäisille, ne 
kaipaavat muita toimenpiteitä. Me olemme 
viime aikoina hyväksyneet joukon ponsia, 
mutta ne eivät ole johtaneet mihinkään 
myönteiseen tulokseen. Tässä on tilaisuus 
nyt nopealla tavalla ryhtyä korjaamaan se 
huutava vääryys ja epäkohta, joka nyt on 
vallitsemassa sen johdosta, että meillä an
karan talouspulan vaikutuksesta jouduttiin 
suuri määrä kansalaisia elättämään köy
häinlhoidon avustukseHa, ja miellestäni on 
syytä eduskunnaWla ~tässä suhteessa !korjata 
tämä asia siten, että se hyväJksyy ~a!ki- ja 
tal,ous'Va1iokunnan ehdottalllan ila:kiesityksen. 

Ed. V e n h o: Herra puhemies! Ed. M. 
Ryömä oli aivan oikeassa siinä, - mikäli 
se koskee suuren valiokunnan käsittelyä -, 
että hänen aloitteensa on saanut hyvin pal
jon myötätuntoa (Ed. Räisänen: Mitäpäs 
rahattomista terveisistä!). Niin, myötätunto 
ei yksin riitä, se kai myönnetään kaikkialla, 
mutta hänen aloitteensa on tehty niin ly
hyellä harkinnalla, että sen hyväksyminen 
asiantuntijoitten lausunnon mukaan ei käy
nyt päinsä. Suomen ja Ruotsinkin lain
säädäntö - ed. Kivisalohan viittasi Ruot
sin lainsäädäntöön - rakentuu tässä kor
vausvelvollisuuden periaatteelle, koska sillä 
on kansaa kasvattava merkitys (Ed. Kivi
salo: Niinkuin tämäkin!). Niin, mutta se 

on vain periaate, josta on tehtävä lukuisia 
poikkeuksia, se myönnetään yleensä, jotta 
korvauksensaantioikeutta ei käytettäisi koh
tuuttomasti. Suuren valiokunnan jaoston 
kuuleman erään asiantuntijan ilmoituksen 
mukaan on korkeimmassa hallinto-oikeu
dessa pyrkimyksenä olla tuomitsematta kor
vausvelvollisuuteen, jos on ilmeistä, että 
asianomaisen vastainen toimeentulo siitä 
huomattavasti kärsii (Ed. Kivisalo: Kenellä 
on mahdollisuus valittaa!). Siis tämän 
asian kohdalla on köyhäinhoitolaissa puut
teellisuus. Se on yleisesti myönnetty. Ja 
on myönnetty suuressa valiolmnnassakin, 
että lakia olisi kehitettävä. 

Mutta tämän aloitteen pohjalla asian ke
hittäminen ei ole mahdollista (Ed. Kivi
salo: Kun se on marxilaisten aloite!). Ei, 
kuin asiallisista syistä, ed. Kivisalo. Sen
tähden suuren valiokunnan jaosto päät
tä.essään ehdottaa, että valiokunta hylkäisi 
laki- ja talousvaliokunnan mietintöön 
n :o 3 liittyvän lakiehdotuksen on pitänyt 
suotavana asialle myönteisen ponnen hy
väksymisen. Sen ehdottaminen ei kuiten
kaan kuulu suuren valiokunnan toimipii
riin ja tulee se täällä täysistunnossakin 
kysymykseen vasta asian kolmannessa kä
sittelyssä. Mutta minulla on se käsitys 
seuratessani asian kulkua, että jos ponsi 
on asiallinen, niin se tulee menemään tässä 
eduskunnassa läpi (Ed. Linna: Mutta ei 
johda tuloksiin!). 

Suuren valiokunnan hylkäyspäätöksen 
aiheutti se, että jaostokäsi.ttelyn yhteydessä 
laki- ja talousvaliokunnan ehdottarua köy
häinhoitolain 52 pykälän muutos ei mo
nessakaan suhteessa ollut tyydyttävä. Il
meni, että pykälä on ristiriidassa eräiden 
muiden huoltolakien määräysten kanssa. 
Täällä on jo mainittukin, että asiantunti
jain mielestä päästäisiin parempaan tulok
seen, jos köyhäinhoitolain seuraavaa 
52 § :ää kehiteltäisiin. Mutta kun asiaa 
ruvetaan kehittelemään, niin se tarvitsee 
perusteellisemman valmistuksen ja selvityk
sen, kuin mitä se nyt on 'aloitteen johdos>ta 
saanut. Siksi tämän selvityksen suoritta
minen ·mukavimmin tapahtuukin hallituk
sesta käsin eikä eduskunnan valiokunnissa. 

Tämän lakiehdotuksen johdosta voi 
tehdä useita kysymyksiä, joihin ei saa tyy
dyttävää vastausta. Sellaisia ovat esim. 
seuraavat. Miksi vain palkannauttijat tu
lisivat osallistumaan tästä edusta? (Ed. 
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Kivisalo: Sairaat myös!). Onhan meillä 
maaseudun pieneläjäin joukossa runsaasti 
väestöä,. joka tässä suhteessa on täysin 
verrattavissa palkannauttijoihin. 

Vielä haluaisin kysyä, miksi edullisempi 
asema koskee vain työttömyyttä ja sai
rautta. Onhan näihin verrattavissa van
huus, ruumiin- ja sielunvoimien heikkene
minen, perheen suurilukuisuus, j?ku ruu~ 
miinvika, jota ei voida lukea smraudeks1 
j.n.e. 

Edelleen kysyn, miksi vapautusta ei ole 
ulotettu elatusvelvollisiin asti. Onhan luon
notonta, että esim. asianomainen itse va
pautuisi, mutta lapset olisivat hänestä ko~
vausvelvollisia. Kokemus on osoittanut m
mittäin, että juuri elatusvelvollisten kor
vauksen kohdalla on takaisinperimisen kiu- , 
sallisimmat tapaukset. 

Neljänneksi haluaisin kysyä, eikö tule 
esiintymään tulkintavaikeuksia käytännössä, 
sillä sana ,sairaus'' on sangen laaja kä
site. Jaostossa kysyttiin, onko esim. alko
holismi sairautta. Uudemmat yhteiskunta
asioitten harrastajat väittävät näin olevan. 
Jos on, niin joku juopporatti voi korvaus
velvollisuudesta vapautua itse, mutta hänen 
elatusvelvollisensa eivät, -tämän lakiehdo
tuksen mukaan nimittäin. Se on kohtuu
tonta. 

Vielä voidaan kysyä, onko lailla taanneh
tiva vaikutus. Siihen ovat asiantuntijat 
vastanneet myöntävästi asianomaisen itsensä 
kohdalta, mutta ei elatusvelvollisten koh
dalta. 

Tässä esitin muutamia kysymyksiä, joi
hin jaostossa ei saatu tyydyttäviä vastauk
sia. Ne ratkaisevasti vaikuttivat jaoston 
enemmistön hylkäävään kantaan. Lakitek
nillisiä seikkoja siellä vielä esiteltiin, mutta 
kun en ole juristi, en katso niihin olevan 
minun syytä puuttua. Mainitsen vain, että 
tässä 51 § :ssä on sana ,pakko", joka 
asiaintuntijain mukaan on kokonaan uusi 
!käsite j'a tuottaisi epäselvyyksiä miten se on 
tulkittava. 

Lopuksi haluan vielä torjua ne puheen
vuorot, jotka verrattain räikeästi väittivät, 
että suuri valiokunta olisi tuntenut asiaa 
kohtaan jäätävää kylmyyttä (Vasemmalta: 
Totta kuitenkin on!). Ei ole asia niin. 
Suuri valiokunta ei katsonut voivansa vai
ikuttaa aBian eteenpäin. menoon muulla ~ta
voin kuin ponnella. Se ei ole suuren va
liokunnan syy, vaan katsoisin sen pikem-

minkin aloitteen tekijäin syyksi. Miksi he 
eivät ole perusteellisemmin valmistelleet 
asiaansa? (Vasemmalta: Taas saivartelua! 
- Ed. Räisänen: Ja muuten niin hyvä
nahkainen mies!). 

Ed. J-. Raati k aine n: Herra pwhe
mies! - TääJlä edellisissä ryhmätoverieni 
käyttämissä puheenvuo11oissa on jo selvästi 
osoitettu, että nyt käsiteltävänä oleva asia 
on välitön seuraus pula-ajasta ja sen ai
heuttamasta: työttömyydestä ja kovin alhai~ 
sista työ palkoista. Ja tämä lainmuurtosesi
tys siis tavalla-an sivuaa pulalainsäädäntöä. 
Näyttää kuitenkin siltä, että pula-ajan ras
kaat kokemukset ovat jo ensimmäisinä ta
loudellisen n-ousun vuosina suurelta osaLta 
€dustajia unohtuneet. Että näin on käy
nyt, siitä on selvänä 'osoituksena suuren 
valiokunnan, tosin niukalla ääntenenemmis
töllä, tekemä hylkäävä päätös. Suuri va
liokunta tuli, niinkuin täällä on jo mai
nittu, siis päinvastaiseen tulokseen kuin 
laki- ja talousva;liokunta aikaisemmin asiasta 
antamassaan mietinnössä. 

Minulla ei ole <>Hut tilaisuutta tutustua 
kaikkiin niihin perusteluihin, joihin noja
ten suuri valiokunta päätöksensä teki. 
Asiahan käsiteltiin jaosto-ssa ja jaoston 
hylkäävä esirtys vahokunnassa ilman perus
teluja hyväksyttiin. Täällä ed. Venho va
Eokunnan. puheenjohtajana äsken käyttfu. 
mässään .puheenvuorossa selosti näitä pe
rusteluja, mutta minun täytyy sanoa., että 
eivät nämä perustelut tunnu lainkaan riit
täviltä, ei ainakaan niin rii·ttäviltä, että 
lakiesitys näiden perustelujen nojalla pi
täisi hylätä. Mutta olivatpa nämä muodol
liset perustelut mitä tahansa, niin kaikesta 
huolimatta näyttää siltä, että valiokunnan 
enemmistö yl-eensä pitää oikeana ja kohtuul
lisena periä takaisin työttömyyden ja sai
rauden johdosta annetut köyhäinhoito-avus
tukset. Tähänhän m. m. viittaa laki- ja 
tal<>usvalioknnn:an mietintöön liittyvä 'VaB

-talause, jossa sanotaan m. m. seuraavaa: 
,iMielestämme on kuitenkin arveluttavaa 
ottaa lakiin sellaista ristirii1taista säännöstä, 
joka vapauttaisi iköyhäinhoid<>n. apua sa:a
neen korv-ausvelvollisuudesta tila,päisten 
seikkojen nojalla, -etenkin, kun asia on muu
t-enkin t.yydyttävästi järjestettävissä." Joo 
tuota vasta1auseessa omaksuttua -periaatetta 
olisi sov-elletettu käytäntöön elettyinä pma
vuooina, niin mitkä:än pulan seurauksien 
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lieventämistoimenpiteet eivät olisi voineet 
tulla kysymykseen. Juuri til,apäisten seik
kojen aiheuttaman hädän ja .puutteen tor
jumiseksi ovat ne monia kansalaisryhmiä 
turvanueet toimenpiteet kohdistetut, muilta 
nyt kun on kysymyksessä hikkein ahtaim
paan asemaan joutuneiden henkilöiden vä
häisestä avustamisesta, tällaisen pienen mo
ratorion myöntärrnisestä, niin se kohtaa vas
tustusta. Pula-ajan aiheuttamien tilapäis
ten seikkojen noj·alla annetun yhteiskunnan 
avun ja tuen takaisin 1periminen ei tule 
kysymykseenkään muilta kansalaisryhmiltä, 
aivan niinkuin ed. Kivisa:lo täällä jo mai
nitsi, kuin niiltä, jotka työttöminä ollen 
ovat joutuneet elättämään itseänsä ja per
hettänsä köyhäinhoitova1.1oilla vain sen 
vuoksi, ·ettei heillä ollut ansiomahdolli
suutta, ja myöskin niiltä, jotka varsinkin 
vientiteollisuuden palveluksessa ovat saa
neet niin pieniä palkkoja, että Esäpalkkaa 
on ollut pakko hakea köyhäinhoidon ka:ns
Easta. Ei ol·e oikein, että työmies, joka 
tässä maassa viimeisinä kuluneina vuosina 
on kantanut kaikkein raskaimman taakan, 
usea;ssa tapauksessa vielä noiden. pula-ajan 
seurauksien vuoksi menettänyt kunnallisen 
jopa vaitiollisenkin äänioikeutensa, että hä
net edelleenkin aseteta,an näin ikävään eri
koisasemaan ja kielletään häneltä se pieni 
hyvitys, jonka köyhäinhoitoavustusten 'P'eri
mättä jättämin·en antaisi. Perittävien avus
tusten rahallinen määrä on nyt ja tulee 
ilmeisesti vastaisuudessakin olemaan niin 
pi·eni, että se ei kuntien taloudessa sanotta
via merkitse. Että myönnetyistä avustus
eristä voida;an periä vain pieni osa, johtuu 
iuonnollisesti siitä, etteivät työläiset vielä 
ole .päässeet sellaiseen taloudelliseen 'ase
maan, että he voisivat maksaa edes osaa
kaan saamistaan avustuksista, !puhumatta
kaan kaiken saamansa avustuksen takaisin
maksamisesta. Harvoissa tapauksissa lienee 
kunnille tarkoituksenmukaistakaa:n ryhtyä 
perimään annettuja avustuksia ta1kaisin. 
Kaiken lisä:ksi pienissä erissä saadut kor
vaukset aiheuttavat kuntien toimihenkilöille 
runsaasti lisätyötä, kirjanpito- ja kontJ.Iolli
tehtäviä, ja tulos jää kuitenkin niin vähäi
seksi, ettei se vastaa edes sen aiheuttamia 
lisäkustannuksia. 

Eilen ja tänään pidettävrlle maalaiskun
tien liiton kunnallispäiville saapuneiden 
,kunnallismiesten kanssa olen keskusteHut 
tästä asiasta ja saanut tyydytyksekseni 

kuulla, ettei toistaiseksi ma:ala,iskunnissa, ei 
ainakaan kovin useissa, o1e ryhdytty pu
heenaolevia avustuksia takaisin perimään. 
Joissakin kunnissa on kuitenkin ,asiaan jo 
kiinnitetty tässä vaiheessa huomiota ja ellei 
nyt tätä lakia muuteta, ryhtyvät ne tie
tysti perimistoimenpiteisiin, ovatpa jo eräät 
kuntien va:ltuustot ~ehoittaneet köyhäin
hoitolautakuntia ryhtymään avustusten ta
kaisin perimiseen. 

Sensijaan eräi!ssä kaupungeissa on sanot
tuja avustuksia peritty takaisin. Niinpä 
nykyisessä kotikaupungissani Sortavalassa 
on juuri menetelty sillä tavoin,. kuin mistä 
ed. Kivisalo täällä mainitsi. Siellä ovat 
kaupungin köyhäJin'hoitoviranomaiset mene
telleet hyvin suoraviivaisesti. Niinpå nykyi
sin kaupungin töissä olevilta, jotka ovat 
aikaisemmin saaneet köyhäinhoitoavustusta, 
otetaan tilipussista jokin erä lmrvau:kseksi 
heidän saamastaan köyhäinhoi.toavusta. Pe
rityt erät eivät tietenkään voi oHa kovin 
suuda. Köyhäinhoitoviranomaisten minulle 
antamien tietojen mukaan ne ovat rajoit
tuneet 20-40 ma:rkkaan, silltä väliltä kus
takin tilistä. Mutta ymmärtää hyvin., että 
kun .pieneen tiliin tehdään vaikkrupa vain 
muutaman kymmenen markan, },o,vi, niin 
herättää se ansaittua tyytymättömyyttä ja 
muistuttaa työmiestä yhä edelleenkin de
tystä pula-ajasta ja: sen raskaista seurauk
sista. 

En lähde tässä ·arvostelemaan tällaisen 
perimismenetelmä:n oikeudellista puolta, 
mutta haluan sen todeta, että tällaisissa ta
pauksissa on työläinen avuton eikä hän voi 
millään tavalla vedota ,edes ulosottolain 
suomaan turvaan, vaikka siihen aikaisem
min mainitsemani vastalauseen allekirjoit
tajat vastalausees.saan viittaavat. Köyhäin 
on kovin vaikea hankkia 1ainmukaista oi
keuttaan, j,a varsinkin silioin, kun sitä on 
haettava työnantajaansa vastaan, on se ko
vin toivotonta. 1Siitä olisi !luonnollisena 
seurauksena työpaikan menettäminen ja 
sen jälkeen myös köyhäinhoidon avunsaan
nin vaikeutuminen. Samaa on sanottava 
silloinkin, kun kunn,a:lliset viranomaiset 
yleensä ryhtyvät käyttämään työnantajain 
apua sanottujen avustusten takaisinperimi
sessä. Kovin vaikeata; siihen olisi ulottaa 
ulosottoLain suomaa turvaa siinäkään ta
pauksessa, vaikka köyhäinhoitoavustusten 
takaisin periminen yleensä tulkittaisiin 
muun tuomiosaatavan luontoiseksi. Kun jo 
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täNä hetkellä kuntien viranomaiset noudat
tavat näin erilaista menettelyä avustusten 
takaisinmaksamisessa, ~ei ole syytä luulla 
näiden menettelytapojen lähiaikoinakaan 
yhdenmukaistuvan, niin jo yksin tältä !kan
nalta olisi syytä hyväksyä ,puheenaoleva 
lainmuutos sellaisena kui:n sen la:ki- ja ta
lousvaliokunta on ehdottanut. Tällä muu
toksella olisi mahdollisuus edes jossåin 
määrin saada aikaan korjausta ja yhden
mukaisuutta kuntien viranomaisten menet
telyssä. 

Lakiehdotuksen hylkäämisen kannalla 
ol,evien taholta on huomautettu siitä, että 
mainitun l·ain muuttaminen sellaiseksi kuin 
laki- ja talousvaliokunta on sen mietinnös
sään ehdottanut aiheuttaisi sekavuutta var
sinkin kuntien välisessä köyhä:im.hoitokor
vausten takaisinperinnässä.. On totta, että 
kuntien väliset köyhäinhoitokorvausasiat 
eivät ole kaikkein yksinkertaisimpia. Mutta 
ei näytä ollenkaan riittäv.ästi perustellulta 
se väite, että nyt käsiteltä:vänä oleva lain
muutos ja avustusten perimättä jättäminen 
tuottaisi lisää sekavuutta tähän asiaan. 
Ainakin yhtä hyvällä syyllä voidaan sanoa, 
että juuri näiden avustusten periminen 
vastaisuudessa tulee a~heuttamaan yhä ii
sää sekavuutta kuntien välisissä korvaus
asioissa. Muuten näyttää siltä, et;tä ~kun
tien välisissä korvauskysymyksissä va1litse
vat ristiriidat tulevat mahdollisesti lähiai
koina eräässä toisessa yhteydessä puheen~ 
alaisiksi. Nyt koolla olevat maaTaiskuntien 
liiton kunnallispäivät todennäköisesti hy
väksyvät asiasta lausuman, jossa hallituk
selle esitetään toiv,omus sanotun epäkohdan 
korjaamiseksi. Jos nyt esilläoleva tämän 
51 § :n muutos aiheuttaisi sellaisia laintul
kintavaikeuksia, joita sen on väitetty ai
heuttavan, niin mikäänhän ei estä näitä 
vaikeuksia myöhemmin rkorjaamasta käytän
nössä sa.adun kokemuksen vaatimuksia vas
taaviksi. Ne syyt joka ta•pauksessa ovat 
kovin oletettuja ja varmast1 käytänn.össä 
niin vähäisiä, dtei niiden nojalla voida 
ainakaan asiallisilla perusteilla koko lain
muutosta hylätä. 

Vielä huomauttaisin, että tällekin edus
kunnalle 'on jo rumettu esityksiä, joiden 
tarkoituksena on eräiden kansalaisryhmien 
toimeentulon vakauttaminen ja se on tie
tenkin hyvä ja luultavasti eduskunta aika
naan niihin suhtautuu myönteisesti siitä 
huolimatta, vaikka ne vaativatkin valtiolta 

huomattavasti rahallisia uhrauksia. Nyt 
käsiteltävänä oleva asia ei vaadi mitään ra
hallista uhrausta valtiolta enempää kuin 
kunniltakaan. Se ainoastaan kieltäisi ai
kaisemmin annettujen avustusten takaisin 
perimisen. 

Minä muistan aikoinani lukeneeni eräästä 
sanomalehdestä, että maalaisliiton tunnettu 
johtaja Arkio-vainaja oli ennen kuole
maansa sanonut eräille puoluelaisilleen jo
takin tähän tapaan: ,Älkää unohtako köy
hän asiaa.'' Minul1a ei ole ollut tilaisuutta 
tarkistaa, onko muistitietoni tästä asiasta 
oikea, mutta minä luulen, että täällä on 
henkilöitä, jotka tietävät ja tuntevat tä
män asian tarkemmin. Mutta jos tietoni 
tästä testamentista on oikea, niin nyt maa
laisliittolaisilla on tilaisuus toteuttaa tuon 
testamentin määräyksiä. Se on sitäkin hel
pompaa, kun siinä ei tarvita tehdä suuria 
rahallisia uhrauksia. Siellä oikealla nähtä
västi ei koskaan liene ollut sellaista henki
löä, joka tällaista testamenttia olisi jättä
nyt, ja sen vuoksi sieltä lienee turha odot
taa tukea köyhän asialle. 

Herra puhemies ! Minä yhdyn niihin, 
jotka ehdottavat, että käsittelyn pohjaksi 
otettaisiin laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n:o 3. 

Ed. H o r e ll i: Minun suunnittelemani 
lausunto käy pääasiassa yhteen ed. Venhon 
esityksen kanssa ja minä pyydän yhtyä hä
nen esittämiinsä näikökohtiin. Pariin seik
kaan saanen tässä vielä erikoisesti puuttua. 

Päähuomautus ed. M. Ryömän aloitetta 
vastaan on se, että sen mukaan ela1msta 
saanut henkilö itse vapautuisi korvaamasta 
saamaansa köyhäinapua, mutta hänen ela
tusvelvolliset omaisensa joutuisivat siitä 
huolimatta sen maksamaan. Jos puhutaan 
kohtuuttomuudesta jossakin, niin tässä on 
yksi sellainen tapaus. Minä katson sen joh
tuvan siitä, että aloitetta ei oltu pohjaan 
asti harkit1Ju ennenkuin se tehtiin. Siinä 
esitetyt epäkohdat voi toisellakin tavalla 
saada karjautumaan kuin tämäntapaisen 
aloitteen avulla. Lisäksi asiantuntijana 
kuultu tköyhäinhoidon ylita11kastaja ilmoitti, 
ettei ole ainoatakaan tapausta hänen tie
tensä sattunut, että olisi pelkän köyhyyden 
vuoksi joku henkilö lähetetty työlaito:k
seen. Minä katson, että se mustamaalaus, 
mikä aloitteen perusteluissa on esitetty, on 
ollut aiheeton työlaitoksiin lähettämisen 



628 Tiistaina 17 p. marraskuuta 1~36. 

suhteen. On mvöskin harkittava sitä seik
kaa, saadaanko· tällä ehdotetuna lainmul\1-
toksella aikaan taannehtivaa vaikutusta. 
va~ko ei. Aloitteessa luonnollisesti tarkoite
taan sillä päästävän siihen, että jo annettu 
pulavuosien apu jäisi perimättä. Asian
tuntijoina kuuUnista henkilöistä toiset ovat 
sitä mieltä, että tällä lainmuutoiksella on 
taannehtiva vaikutu:s, toiset katsovat, että 
sillä ei olisi. Jos sillä ei olisi taannehtivaa 
vaikutusta, niin se pyrl>:imys, mihin ed. M. 
Ryömä tässä on tahtonut päästä, ei aina
kaan toteutuisi jo annettuihin avustuksiin 
nähden. 

Minä en osaltani pääse tässä asiassa mi
hinkään muuhun tulokseen kuin siihen, 
että jos tahdotaan sentapaista tulosta saada 
aikaan, kuin aloitteessa on tarlmitettu, niin 
se on tehtävä toisella tavalla ja toista Hetä, 
kuin mitä nyt on tapahtunut. Minä näin 
ollen katson, että suuren valiokunnan 
kanta tässä on oikea. 

Ed. B r y g g a r i : Herra puhemies! La
kialoitteella pyrittiin siihen, ·että sairau
den, työttömyyden ja alhaisten palkkojen 
aiheuttaman hätätilan johdosta annettua 
köyhäinhoitoapua ·ei perittä1si kunnaJ1le ta
kailsin. ·Tästä ~akia!loitteesta on suuri vrulio
!kunta antanut hylkäävän esity~ksen. Siihen 
tääJhlä hyvin usean puhujan ta!hol.ta noj~ 
taan, kun talhdotaan kie:1tää köyhLltä tämä
ikin vähäinen helpotus, minlkä aloite sisältä:ä. 
Samanllailsen aloitteen, joskin se ulottui ai
noastaan alhaisten palkkojen vuoksi apua 
saaJneisiin, teki allekir;joittanut 1934, m111tta 
sitä ei laki- ja. talousvaliokunta ke1rinnyt 
tai halunnut käsitellä, joten se jäi käsitte
lemättä. Olisi näin ollen odottanut, että 
hallitus nähdessään aloiteluettelon, olisi sii
hen kiinnittänyt huomiota ja ryhtynyt nii
hin toimenpiteisiin, mitä toivomrusaloit
teemme sisälsi, mutta hallitus ei ole tässä 
asiassa tehnyt mitään. Laki- ja talousvalio
kunnan puheenjohtaja, ed. Horelli sanoo, 
että tämä lakialoite on puutteellinen ja 
sen vuoksi hylättävä. Miksi ei hallitus ole 
tehnyt täydellisempää aloitetta asiasta, kun 
'kerran nyt kuitenkin. sanotaan, että tämä 
on puutteellinen. Minulla on käsitys, että 
tuo puutteellisuus on vain Vel.'uke, tekosyy, 
jonka pohjalla hylätään se. pyrkimys, mi
hin lakialoite on tarkoitettu. Lakialoite 
tarkoittaa, että yhteiskunta edes näille 
kaHwein kova<>saisimmille siinä muodossa 

-------------------------
ojentaisi auttavan kätensä, ettei hänen ti
listään, kun hän työhön on johonkin pääs
syt, otettaisi takaisin köyhäinapua, minkä 
hän joutui pyytämään ja saamaan sairau
den, työttömyyden tai alhaisten palkkojen 
VJuoksi. Me olemme olleet mukana monta 
sellaista lakia hyväksymässä, joilla on hel
potettu omistavan luokan asemaa vararilk
kotilasta, vientipalkkioiden suorittamisesta 
y. m. asioista, mutta nyt, kun on kysymyk
sessä kaikkein kovaosaisimmat tämän maan 
kansalaiset, niiden olojen edes pieni helpot
taminen, niin siihen haetaan muotoseikat 
perusteeksi, kun tahdotaan hylätä toimen
pide. 

Mitä semauksia aiheuttaa alhainen palkka 
työläisten elämässä, siitä minä pyydän 
tässä Helsingin Sanomain uutisen esitellä, 
joka minun käsittääkseni on korutonta 
kieltä siitä, 1kuinka surkeaksi muodostuu 
tilanne silloin, kun palkka on liian alhai
nen. Se on julkaistu viime sunnuntaina 
otsakkeella ,Sievin kulkutauti' '. Asia liit
tyy läheisesti alhaisten palkkojen aiheutta
maan tilanteeseen ja sen vuoksi rohkenen 
sen tässä palauttaa mieliin: ,Kuten aikai
semmin olemme kertoneet, kuoli Sievin 
Saukonperällä työmies Lennart Saukon 
neljä lasta. muutaman päivän aikana. Vii
meinen kuolemantapaus sattui tämän kuun 
7 päivänä, jolloin kuoli 6-vuotias Maila 
Marjatta. Piirilääkäri toimitti ruumiin
avauksen lähettäen näytteen oikeuskemis
tille, tri Hämäläiselle. Tämän toimitta
missa tutkimuksissa. on todettu, että lapsi 
on kuollut arsenilkkimyrkytykseen. Tämän 
johdosta antoi Oull\lll lääninhallitus eilen 
määräyksen, ·ettei aikaisemmin kuolleita 
lapsia saa haudata tänään - siis viime 
sunnuntaina - kuten oli suunniteltu. Pii
rilääkäri ·Fabritius tulee huomenna. toimit
tamaan ruumiinavauksen. Juttua kaikessa 
laajuudessaan on määrätty tutkimaan ni
mismies Jorma Nissinen apunaan läänin
rikosetsivä KuivamäJki. '' Sitten lehti mai
nitsee edelleen : ,Edustajamme tiedustel
lessa jutun nykyisiä vaiheita, kieltäytyi ni
mismies jyrkästi antamasta mitään tietoja, 
koska tutkimukset ovat aivan alkuasteel
laan. Mikäli edustajamme kuitenkin toi
selta taholta on saanut tietää pidätettiin 
lasten äiti Alma Saukko kuulusteluja var
ten eilen illalla ja vietiin säilytettäväJksi 
Sievin aseman poliisivankilaan. Lasten isä 
ei pidätyksen aikana ollut kotona. Mainit-
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takoon, että Saukon perhe on elänyt äärim
mäisessä kurjuudessa. Perheen pää on to
sin ollut metsätöissä, mutta hänen tulonsa 
ovat olleet niin pienet, ettei juuri mitään 
ole liiennyt perheen ·elatukseen, vaan on 
iJrunnan köyhäinhoitolautakunnan täytynyt 
avustaa perhettä." (Ed. Toivonen: Ja hä
neltäkin peritään!) Tuo onneton äiti odot
taa nyt tutkimusta, ja hän ehkä joutuu 
tässä tutkimuksessa syytetyksi ja rangais
tuksi .siitä, ettei ole voinut nähdä sitä, että 
hänen pienokaisen.sa jatkuvasti näkevät 
nälikää, joille ei ole antaa leipää, koska isän 
ansiot eivät riitä perheen elättämiseen. 
Onko eduskunnalla sydäntä lähteä hylkää
mään tällaisessakin tapauksessa avunperuu
tus silloin, kun tämmöiseen hätätilaan työ
läinen joutuu alhaisten palkkojen vuoksi 
(Vasemmalta: Ei ne sitä pelkää!). Meiltä 
puuttuu työttömyys-, sairaus- ja työkyvyt
tömyysvakuutus. J·a meillä •ei ole myös
kään ollut edellytyksiä alhaisia palkkoja 
saada koroitetuiksi siihen tasoon, mihinkä 
ihmisen kohtuu~linen elämäntarve ·ede[llyt
täisi. Näin ollen täytyisi yhteiskunnan 
edes ymmärtää asia siinä muodossa, ettei 
tuota n. s. vaivaisapua oteta takaisin sel
laisilta perheiltä ja hen:kilöiltä, jotka sai
rauden, työkyvyttömyyden tai alhaisten 
palkkojen vuoksi ovat olleet sitä pakotetut 
hakemaan ja myöhemmin saamaan. Ed. 
Salo voi olla tyytyväinen suuren valiokun
nan mietintöön. Hän lausui evästyskeskus
telussa, että laki- ja talousvaliokunnan esi
tys olisi hylättävä. Nyt se on tapwhtunut, 
edustaja Salo. Voitteko olla tyytyväinen 
niihin kurjuuden kuviin, joita Oulun lää
nin eri puolilla voidaan alhaisten pa1kko
jen vuoksi hakea miten monta tapausta ta
hansa (Vasemmalta: Ei se liikuta ed. Sa
loa! -'-- On niitä Helsingissäkin!). 

Minä toivon, että eduskunnan enemmistö 
ei hyvruksyisi suuren valiokunnan esitystä, 
vaan hyväksyisi laki- ja talousvaliokunnan 
mietinnön käsittelyn pohjaksi ja myöskin 
sen esityksen mukaisen päätöksen tässä 
asiassa. Herra puhemies! Minä kannatan 
ed. Mauri Ryömän esitystä, että käsittelyn 
pohjaksi otetaan laki- ja talousvaliokunnan 
mietintö n :o 3. 

E'd. N i kk o l a: Olen suuren valiokun
nan jaostossa tutustunut tähän asiaan ja 
mitä siihen väitökseen tulee, että jaosto 
olisi dl'lut kylmä tälle asialle, niin tahdon 

jyrkästi tämän väitteen torjua. Päinvas
toin jaosto oli hyvin lämmin tälle asiaHe 
ja tahtoi juuri pyrkiä siihen, että esitet
tyjä epäkdhtia käytäisiin korjaamaan. Eikä 
suinkaan sekään väite pidä paikkaansa kun 
täällä .esitettiin niistä asiantuntijoista, että 
he olisivat väittäneet, ettei kaikkia kansa
laisia kohdella samanarvoisesti tässä kysy
myksessä. Päinvastoin täällä laki- ja ta
lousva'liokunnan mietinnössä m. m. tohtori 
Hytönen sanoo, että hän pitää lain muu
tosta alotteessa mainitun epäkohdan kor
jaamiseksi suotavana. Ja minäkin olen 
sitä mieltä, että silloin kun laissa huoma
taan epäkohtia, niin epäkohdat ovat korjat
tava. Mutta onko nyt käsillä oleva esitys 
ed. Ryömä:n y. m. aloitteen pohjalla sel
lainen, että sillä korjattaisiin laissa dlevat 
puutteet. Ei kukaan esim. ole yrittänyt
kään täällä vasemmiston taholla väittää 
sitä, etteivätkö juuri asiantuntijain lausun
not ja ne tosiasiat, jotka he esittivät pidä 
paikkaansa. Tässä juuri tuleekin näkyviin 
se vasemmiston merkillinen kanta, minkä
tähden tämä asia on tehty, suorastansa 
vaan kalastaaksensa tääillä sameassa ve
dessä, mikä vasemmistolle aina on kuulu
nut. Asiantuntijat esim. sanovat, minkä
,tähden a;loitteessa tahdotaan rajoittaa t11tä 
asiaa määrättyyn kysymykseen, sinä arroit
teessa on otettu huomioon vain työttömyys 
ja riittämätön palkka. Laki- ja talous
valiokunta on tähän tehnyt yhden lisäyk
sen, että myöskin sairaus otettaisiin huo
mioon. Mutta miksikä ei yhtä hyvin voida 
tähän lisätä vielä sanaa esim. ,vanhuus", 
eikö vanhuuden tähden myöskin moUraJSti 
anneta köyhäinhoitoapua, eikö juuri sitä 
myöskin olisi otettava huomioon. Kun la
kia käydään uusimaan ja korjaamaan, ei 
suinkaan ole tarkoitus, että eduskunta te
kisi sen yhä enemmän epäselväksi ja niin 
käv:isi, jos tämä asia hyväksyttäisiin sellai
sena kuin se on aloitteessa ja myös laki- ja 
talousvaliokunnan mietinnössä. Asiantun
tijat mielestäni ihan selvästi todistivat mi
hinkä jouduttaisiin, jos aloitteentekijäin 
kanta tässä hyväksyttäisiin, esim. jos tämä 
51 § muutettaisiin, joudutaan täyteen ristf
riitaan 52 §.:n säännösten kanssa. Lisäksi 
asiantuntijat hyvin huomattavalla tavalla 
selostivat sitä, että tämä nyt esitetty lain
muutos tulisi ristiriitaan monien jo voi
massa olevien lakien kanssa muun muassa 
kaikkien huoltolakien kanssa. Ja lisäksi 
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on m:erktllinen se kanta, että juuri tällä 
lainmuutoksella tahdottaisiin vapauttaa 
avunnauttija itse, mutta ei hänen jälkeläi
siänsä, kuten täällä ed. Horelli huomautti. 
Asiantuntijain perustelut olivat niin päte
viä, että vasemmiston edustajat ne hyväk
syivät. Kaikki nämä perustelut ottaen huo
mioon ei suinkaan lain tarkoitus ole saada 
lakia yhä enemmän epäselväksi, johonka 
jouduttaisiin, jos ed. Ryömän aloite hyväk
syttäisiin. Minä olisin sitä mieltä kuten 
alussa mainitsin, että lakia on muutettava, 
kun epäkohtia huomataan, mutta lakia ei 
ole muutettava joka vuosi. Tätä asiaa ei 
päästä korjaamaan yhden pykälän muutok
sella. Muutos toisi, !kuten mainitsin,. rristi
riidan moni,en muiden lakien kanssa ja sen
tähden ei edustajan aloite yhden lainpykä
län muuttamisella sitä paranna, vaan huo
nontaa. Kun on kysymyksessä monien laki
pykälien muuttamisesta, niin mielestäni asia 
kuuluu ha:llituksen järjestettäväksi ja ei 
voi tulla mihinkään muuhun käsitykseen 
kuin sii'hen, mihin suuri va'liokunta on 
tullut (Ed. Räisänen: IKL tarjoaa kiven 
köyhille!). 

Ed. W i c km a n: Jag får meddela helt 
kort att jag kommer att omfatta lag- och 
ekonomin tskottets betänkande. 

Ed. K i v i s a 1 o: Voisin tehdä ehdotuk
sen tämän asian pöydällepanosta sen seikan 
selvittämiseksi, jonka laki- ja talousvalio
kunnan puheenjohtaja ed. Horelli ilmoitti, 
nim. onko tämä laki taannehtiva vai ei. 
Meidän mielestämme kyllä valiokunnan mie
tinnön sanamuoto ,ollut'' merkitsee, että se 
koskisi niitäkin köyhäinhoitoapuja, joita 
pulavuosina on annettu. Mutta kun arvaan 
tuloksen, siinäkin tapauksessa että tämä 
korjausehdotus ensi istunnossa tehtäisiin
kin, niin en tee tätä ehdotusta pöydälle
panosta. 

Mitä tulee ed. Nikkolan huomautukseen, 
että tämä laki joutuisi ristiriitaan uusien 
huoltolakien kanssa, niin tällaista väitet.tä 
eivät samat asiantuntijat laki- ja talousva
liokunnassa esittäneet. 

Mitä tulee ed. Venhon huomautukseen, 
että milkJSi ainoastaan työttömyyden ja sai~ 
rauden eikä muiden vuoksi annetaan helpo
tus, niin tähän on lhuomautettava, ·että 
työn oikeus ainakin meidän marxilaisten 
mielestä on ihmisen luonnollinen oikeus ja 

jos ihminen joutuu ilman syytään olemaan 
ilman tuota luonnollista oikeuttaan, niin 
se on erikoinen korvattava vääryys. Sama 
koskee muita kohtia. Muuten, olisi ollut 
asiaan kuuluvaa, että jos suuri valiokunta 
oli niin myötätuntoinen ,tälle asialle kun 
ed. Venho y. m. ovat väittäneet, niin mi
nulle jää käsittämättömäksi, minkä vuoksi 
suuressa valiokunnassa ei tehty näitä muo
dollisia parannuksia, vaan esitetään ne nyt 
vasta täällä. Tämä on niinkuin jästin heit
täminen uuniin jälkeen leipien. 

Ed. V en h o: Pyydän lyhyesti ed. Kivi
salolle ilmoittaa kaikkien suuren valiokun
nan kuulemien asiantuntijain sanoneen tä
män olevan niin laajakantoisen asian, että 
se tämän aloitteen pohjalla ei voi järjestyä. 
Sentähden suuri valiokunta tuli kielteiseen 
tulokseen. Ei jaosto siis v·oinut ruveta 
muodostamaan pykälää tarkoitusta vastaa
vaksi. 

Ed. N i k k o l a: Tahtoisin ed. Kivisalolle 
huomauttaa, kun hän sanoi, ,että miksikä 
ei suuri valiokunta ja suuren .valiokunnan 
jaosto, silloin kun se tätä asiaa käsitteli, 
jos se oli myötämielinen, niinkuin on tah
dottu väittää, miksi ei se ole tätä sanonut. 
Suuren valiokunnan jaostossa tein esityk
sen, että jaoston mietinnön perusteluissa 
sanottaisiin, millä perusteella tämä ed. Ryö
män lakialoite 'täytyy hy!lätä. Suuren va
liokunnan jaostossa eivät sosiaalidemokraat
tisen puolueen edustajat tätä 'kannattaneet. 
Tästä johtuu, ettei jaoston myönteinen 
:kanta tullut näkyviin jaoston esityksessä. 

Keskuste'lu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. M. Ryömä ed. Lonkaisen kannattamana 
ehdottanut, että käsittelyn pohjaksi asetet
taisiin laki- ja talousvaliokunnan mietintö. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. :M:. Ryömän eh
dotukseksi. 

Selonteko myönnetää)l oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka 'käsittelyn pohjaksi hyväksyy suu
ren valiokunnan ehdotuksen, äänestää 
,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on ed. M. Ryömän 
ehdotus hyväksytty. 
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Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
94 jaa- ja 81 ei-ääntä, 4 tylhjää; poissa 20. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. :M:. R yö mä: Pyydän avointa äänes
tystä. 

Puhemies: Avointa äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä edustajia, jotka 
kannattavat avointa äänestystä, nousemaan 
seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Ala-Kulju, Alestalo, Anna1a, J., Arhama, 
Asikainen, Bonsdorff, von -Born, Brander, 
Böök, Cajander, Colliander, Estlander, von 
Frenckell, Frietsch, Furuhjelm, Haga, Ha
lonen, A., Hamnula, M., Hannula, U., Harja, 
Heikkinen, Helenelund, Hilden, U., Hirven
salo, Honka, Horelli, Huittinen, Hästbacka, 
Ikonen, Inkilä, J anhonen, Jern, Joukanen, 
Jun.es, Jussila, Jutila, Kaasalainen, Kaija
lainen, Kallio, Kamokoski, Kannisto, ~ar
vetti, Kemppi, Kilpeläinen, K. E., Kirra, 
Kivioja, Koivisto, Kokko, Kukkonen, Kull
berg, Kylänpää, Lahdensuo, Lwhtela, Lau
ren, Lehtonen, Leinonen, Leppälä, Linko
mies, Lintulahti, Lolii, Luostarinen, Luukka, 
Löthman-Koponen, Malmivaara, Mantere, 
Moilanen, Nikkola, Nurmesniemi, Oksanen, 
Paavolainen, Pennanen, Pi1kama, Pohjala, 
Pohjannoro, Riipinen, :Saarinen, Salmiala, 
Salo, 1Salovaara, Sariola, Soini, Soininen, 
Syrjälä, Söderhjelm, Takala, 'Tarkkanen, 
Tolppanen, ·Tukia, Tuomivaara, Tuorila, 
Törngren, ~aarama, Wainio, V allas, Vehka
oja, Venho, Vesterinen ja Vilhula. 

,Ei'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Aarniokoski, Aattela, Ampuja, Anders
son, Annala, V., Bryggari, Eslmla, Hakala, 
Harvala, Helenius, Hilden, A., Hiltunen, 

Huotari, Hämäläinen, Jokinen, E., Joki
nen, K., Jov·ero, Juutilainen, Kares, Karja
lainen, Kilpeläinen, V., Kilpi, Kivisalo, 
Koivulahti-Lehto, Komu, Koponen, Koso
nen, Kuittinen, Kulovaara, Kupari, Kuu
sisto, Kämäräinen, Kääriäinen, Lastu, Leh
tokoski, Lepistö, Lindström, Linna, Lon
kainen, Lumme, Ma1kamäki, Meriläinen, 
Metsäranta, Muhonen, Mustasilta, Mäkeläi
nen, Niskanen, Paasonen, Pekkala, Pelto
nen, Penttala, Perho, Pesonen, Pitkäsilta, 
Puittinen, Pyy, Raatikainen, J., Raatikai
nen, U., Rantala, Rapo, Reinikainen, Ry
tinki, Ryömä, H., Ryömä, M., Räisänen, 
Salmenoja, .Sergelius, Sillanpää, !Sinisalo, 
Stenwall, Sundström, :Swentorzetski, Syrjä
nen, ·Tervo, 'Toivonen, Tolonen, Turkia, 
Turkka., Welling, Wenman, Wickman, Wir
tanen, V•oiionmaa, Väisänen ja Österholm. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 16 
edustaja,a;: 

Fage11holm, Halonen, T., Hämninen, Kek
konen, Kivimäki, Koivuranta, Kujala, Mart
tila, Miikki, Niukkanen, Nordström, Oksala, 
Pilppula, Simojoki, Tanner ja Wiik. 

'P u he m ies: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu ·9-8 jaa- ja 85 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan .ehdotuksen käsittelyn pohjaksi. 

Eduskunta on näiJn ollen hyvä•ksynyt suu
ren valiokunnan ehdotuksen lakiehdotuksen 
hylkäämisestä. 

!Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päälttyneeksi. 

5) Ehdotus laiksi eräiden kapinaan osaa
ottaueiden henkilöiden armahtamisesta. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n:o 9 
ja otetaan aino.aan !käsittelyyn 
siinä valmistelevasti käsitelty vuoden 1933 
valtiopäivillä hyvwksytty, vahvistamatta jä
tetty edellämainittu lakiehdotus. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
lakivaliokunnan mietintö n:o 9. 



632 Tiistaina 17 p. marraskuuta 1936. 

Keskustelu: 

Ed. Kivi o j a: Käsiteltävänä olevan la
kivaHokunnan mietinnön liittOOksi on lii
tetty perU&tus1akivaliokunnan lausunto, 
jossa sanotaan aivan lopussa, että perustus
lakivaliokunta ei ole puuttunut puheena
olevaan tasavallan presidentin ja eduskun
nan toimivallan rajoja koskevaan kysymyk
seen (Ed. Komu: Siihen kai sen olisi pitä
nyt puuttua!). 1Si:tävarten kai se lähetet
tiin perustuslakivaliokuntaan, mutta oikeas
taan siihen puut1tuminen kai sittenkin on 
ollut tarpeetonta siitä syystä, että eduskunta 
on tästä asiasta nähdäkseni aivan nimen
omaan tehnyt päätöksen. Kun tätä 'asiaa 
käsiteltiin vuoden '1933 valtiopäivillä, niin 
dli asiasta annettu lakivaliokunnan mie
tintö n:o 8 ja sen mietinnön viimeisessä 
kappaleessa sanotaan näin: ,Vaikkakin va
liokunta on sitä mieltä, että hallitusmuodon 
2,9 §:n säännökset voidaan tulkita siten, että 
erity1nen la:ki yleisestä armahtamisesta voi
daan säätää siinäkin tapauksessa, että se 
tulisi koskemaan vain verrattain harvoja 
henkilöitä, on valiokunnan mielestä kuiten
kin ·asianmukaisempaa, että armahdusoikeu
den käyttäminen tässä tapauksessa jätetään 
tasavallan presiderrt~n harkinnasta riippu
vaksi.'' Tähän nähden lakivaliokunta sil
loin ehdotti lakiehdotuks~m hylä:ttäväiksi. 
Suuri valiokunta: taasen, ja ~eduskunta, 
päinvastoin tkuin lakivaliJokunta, hyväksyi 
lakiehdotuksen. Siis tätä kysymystä oli 
mietinnössä valmist·eltu, onko ~eduskunnalla 
oikeutta vai ei, ja ikun laki tuli hyväksy
tyksi, niin varmasti tuli myöskin hyväksy
tyksi tämä mietinnössä oleva lausuma, että 
tämän hallitusmuodon pykälän mukaan voi
daan erityinen laki tässä tapauksessa sää
tää. tLakivaliokunta ei t·osin mietinnössään 
mainitse m1tään asiantuntijain kuulemisesta 
tässä asiassa, mutta minä muistan aivan 
varmasti, että puhelimessa kysyttiin tätä 
asiaa eräiltä asiantuntijoi1ta, m. m. tasaval
lan ensimmäiseltä ,p11esidentiltä, ja tämä, 
mitä lakivaHokunta esittää, on juuri hänen 
kantansa, että laki tosin voidaan säätää, 
.mutta asianmukaisempaa olisi, etltä asia jä
tettäisiin presidentille. Vasltoin tätä edus
kunnan siis 'aikaisemmin omaksumaa kan
taa lmrlmin oikeus esitti lausunnossaan, että 
eduskU!nta on ylittänyrt; ;toimivaUansa. Kun 
minä 1tästä korkeimman oikeuden lausun
nosta asian edellisellä ·kerralla täällä ~esillä- , 

ollessa, nimittäin sitä ·valiokuntaan lähetet
täessä, muistini mukaan lausuin puutteelli
sia ~tietoja, niin pyydän nyt niitä o1kaista ja 
täydentää. 1Tässä Jausunnossa sanotaan 
m. m. seuraavaa: ,Varsinais~esta armahduk
sesta, joka on tuomitun rangaistuksen lie
ventämistä tai kumoamista, on ~eroitetitava 
n. s. aboHtio eli esivallan määräys, että syy
tettä määrätystä rikoksesta .tai jostakin ri
kosten ryhmästä d ole nostettava taikka 
että nostettu syyte on jätettävä sillensä. 
Poikkeuksena laista, joka käskee rikoksen 
rangaistavaksi ja siis ainakin sallii syyt
t·eenkin siitä nostettava·ksi, ~abolitio ,Suomen 
nykyisen valtiosäännön mukaan voidaan 
määrätä vain lainsäädäntötoimilll. 

Tällä kertaa on kysymys !tuomitun ran
gaistuksen 1arma:htamisesta. Tällaista var
sinaista armahdusta ·On kahta lajia: armon
antamista y!ksityisissä tapauksissa ja yleistä 
armahdusta eli amnestiaa. Valtion elinten 
toimintamuotona edellinen on 1Suomem. ny
kyisin voimassaolevan oikeuden mukaan, 
niinkuin se säännönmukaisen käytännön 
mukaan oli aitkaisemmimkin, hallinnollinen 
t~oimenpide, kun jälkimmäinen si1tävastoin 
aina on lainsäädäntötoimi. Näiden armah
duslajien välistä asialEsoikeudellista eroa ei 
ratkaise armahdettavien yksilöiden luku
määrä; yhtä hyvin kuin yksityistap~auksessa 
armahdus voidaa.n myöntää monilukuiselle 
yksilöjoukol1e, voidaan amnestia1aki laatia 
niin, ·että se tosiasiallisesti soveltuu yhteen 
ainoaan yksilöön, jonka armahtamiseen tie
toisesti ~on vain pyrittykin. - Eri asia on, 
että tämänlaisen lain säätäminen saattaa 
olla lainsäädämtövalla:n väärinkäyttämistä. 
- ·Tuntomer~kinä, j,oJla yleinen ~armaJhdus 
on asiallisoikeudellisesrti erotettavissa yksi
tyisissä tapauksissa tapahtuvasta armon an
tamisesta, voidaan - 1917 vuoden perus
tuslakikomitean käsitykseen yhtyen - pi
tää, tarkoittaako ltoimenpide yhdestä tai 
useammasta rikosten ryhmästä vai määrä
tystä rikoksesita, yhdestä !tai useammasta, 
tuomittujen rangaistusten arma:htamista. 
Edellisessä tapauksessa on kysymys ylei
sestä armahduksesta, jälkimmäisessä yksi
tyisessä tapauksessa runn.ettavasta armosrta . 

Ennen Suomen nykyisen valtiosäännön 
vooimaantulemista oli armahdusoikeus meillä 
valtionpäi1mi~ehen etuuksia, olipa sitten ky
symys yksityistapauksittain tapahtuvasta 
tai yleisestä armahduksesta. Armahdusoi~ 
keuden oHa<JSa siten koottuna yksiin käsiin 
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ei mikää-n estrunyt toteuttamaslta sitä ilain 
muodossa silloinkin, kun oJi kysymys ar
mon antamisesta y:ks~tyiJSissä tapauksissa. 
Näin tapahtuikin ainakin viimeisessä sen
aikuisessa armahduslaissa, va~tionhoitajan 
päätöksessä laajennetusta semmoisten hen
kilöiden armahtamisesta, jotka ·Ovat saatta
neet itsensä syypäi·ksi valt~orikoksiiln, kesä
kuun 19 päivältä 1919 (1 kohta). 

Nykyisen hallitusmuodon 29 § on säilyt
tänyt yksityistapauksittain tapahtuvan ar
mahduksen val.tionpäämiehen etuutena. 
Eduskunta ei siis edelleenkään voi siitä 
päättää. Hallitusmuodon 29 § on siten 
selvä siinäkin kohden, että armon •antami
nen yksityisissä tapauksissa nyttemmin voi 
tapa:Mua ainoastaaJlJ hallinnoJlisena toimen
piteenä. - Sitä vastoin ei valtioonpäämie
hellä hallitusmuodon 29i §:n mukaan ·enää 
ole valt·aa yleiseen armahdukseen, vaan voi
daan sellainen antaa ainoastaan •erityisellä 
lailla. 1 

Eduskunnan hyväksymä la:kiehdotus tar-
koittaa määrätystä kapin:arikoksesta, eikä 1 

mistään kapina- tai muiden rikosten ryh-~ 
mästä tuomittujen henkilöiden armahta
mista. PuheenaoJevien armahduslajien edel
läesitetyn asiallisoikeudellisen määrittelyn 
muka;an lakiehdotus siis pyrkii siihen, mitä 
hallitusmuodossa sanotaan armon antami
seksi yksityisissä tapauksissa. Kun oikeus 
!tällaiseen armahdukseen, kuten edellä lau
suttiin, kuuluu Tasava11an Presidentille, 
·sillä tav;oin käytettäväksi ku~n hallitusmuo
don 29 '§ :8sä sanotaan, niin on ·eduskunt•a 
hyväksyessään puheenoolevan lain ylittänyt 
valt~ooäännön mukaisen valrtansa ja olisi 
'laki sen vuoksi korkeimman oikeuden mi•e
lestä jätettävä vahvistamatta.'' 

Tämä korkeimman oikeuden päätös syn
tyi äänestyksen jälkeen, kuten perustuslaki
valiokunnan lausunnossa sanotaan. Siinä 
ei kuitenkaan sitä sanota, että tämä on 
yhdeksän jäsenen mielipide ja että kahdek
san korkeimman oikeuden jäsentä oli päin
vastaisella kannalla. Tämän tahtoisin eri
koisesti siitä syystä merkitä aikakirjoihin, 
kun usein nykyaikana siitä eduskuntaa jopa 
ivataan, että täällä päätökset syntyvät mil
loin yhden äänen enemmistöllä, milloin ar
vanheitolla. Asianlaita ei siis tässä tapauk
sessa ole paljon paremmin korkeimmassa oi
keudessakaan (Ed. Räisänen: Hyvin kai
vettu!). On vielä huomattava, että kaksi 
korkeimman oikeuden jäsentä oli poissa is-

tunnosta - muistini mukaan vaikeasti sai
raina - ja mikäli olen kuullut, oli näiden 
käsitys samanlainen kuin vähemmistön. 
Jos he olisivat olleet läsnä, niin tämä lau
sunto olisi voinut olla siis aivan päinvas
tainen. Eriävän mielipiteen tähän kor
keimman oikeuden lausuntoon ilmoittivat 
oikeusneuvokset Neovius, Serlachius, Ami
noff, Järnefelt, Gylling, Kaila, Saloheimo 
ja Ekholm. Oikeusneuvos Ekholm lausui: 
,Yksityistapauksittain tapahtuva armahdus, 
joka edellyttää, että kysymys jonkun rikok
sentekijän armahtamisesta tutkitaan sil
mällä pitäen ainoastaan tuota yksityis
tapausta, kuuluu hallitusmuodon 29 §: n 
1 momentin mukaan valtionpäämiehelle. 
Toinen •armahtamisen .laji on yleinen armah
dus, joka voidaan antaa esim. yhteiskunta
poliittisista syistä tarvitsematta kiinnittää 
huomiota niiden yksilöiden ominaisuuksiin, 
jotka tulevat tuollaisesta armahtamisesta 
osallisiksi. TuoHaista yleistä armahdusta ei 
edellämainitun lainpaikan mukaan voida 
antaa muuten kuin säätämällä erityinen 
laki. Armahduslain tulee tällöin käsittää 
määrättyjen tuntomerkkien nojalla yksilöi
tävä ryhmä rikoksentekijöitä. Miten tuol
lainen ryhmä on määrättävä, jotta armah
dusta voitaisiin pitää yleisenä, jää riippu
maan harkinnasta. Se seikka, että armah
duksella tarkoitetaan vain edeltäpäin tiet
tyjen yksilöiden samanaikaista armahta
mista, ei sinänsä voi olla esteenä armahdus
lain säätämiselle. Eduskunnan hyväksymä 
puheenaoleva laki tarkoittaa määrätystä ka
pinarikoksesta tuomittujen henkilöiden sa
manaikaista armahtamista. Onko kysymyk
sessä yleinen armahdus, josta on säädettävä 
lailla, vai yksityinen armahdus, josta Tasa
vallan Presidentti päättää, jää riippumaan 
siitä, voidaanko katsoa, että armahdettavat 
muodostavat sellaisen ryhmän rikoksenteki
jöitä, jota yleinen armahdus edellyttää. 
Kun viimeksimainittuun kysymykseen mie
lestäni voidaan vastata myöntävästi, katson, 
ettei eduskunta, hyväksyessään puheenaole
van lain, ole ylittänyt valtiosäännön mu
kaista valtaansa ja että laki niinollen voi
daan vahvistaa.'' 

Tähän lausuntoon yhtyivät nuo eriävällä 
kannalla olevat äskenmainitut oikeusneu
vokset, muut paitsi oikeusneuvos Kaila, 
joka lausui seuraavaa: 

,Yksityistapauksittain tapahtuva armah
dus, jollaisen valtionpäämies hallitusmuo-
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don 29 § : n mukaan voi myöntää, edellyt
tää, että kysymys jonkun rikoksentekijän 
armahtamisesta tutkitaan silmällä pitäen 
ainoastaan tuota yksityistapausta. Toinen 
armahtamisen laji on yleinen armahdus, 
joka voidaan antaa esim. yhteiskuntapoliit
tisista syistä tarvitsematta kiinnittää huo
miota niiden yksilöiden ominaisuuksiin, 
jotka tulevat tuollaisesta armahtamisesta 
osallisiksi. Tuollaista yleistä armahdusta ei 
edellämainitun lainkohdan mukaan voida 
antaa muuten kuin säätämällä erityinen 
laki. Armahduslain tulee tällöin käsittää 
määrättyjen tuntomerkkien nojalla yksilöi
tävä ryhmä rikoksentekijöitä. Miten tuol
lainen ryhmä on määrättävä, jotta armah
dusta voitaisiin pitää yleisenä, jää riippu
maan harkinnasta. Se seikka, että armah
duksella tarkoitetaan vain edeltäpäin tiet
tyjen yksilöiden samanaikaista armahta
mista, ei sinänsä estä käsittämästä armah
dusta yleiseksi. Eduskunnan hyväksymä 
puheenaoleva laki tarkoittaa määrätystä ka
pinarikoksesta tuomittujen henkilöiden sa
manaikaista armahtamista. Onko tässä ky
symys yleisestä vai yksityisestä armahduk
ses1Ja, jää riippumaan siitä, voidaanko kat
soa,· että armahdettavat muodostavat sellai
sen ryhmän rikoksentekijöitä, jota yleinen 
armahdus edellyttää. Viimeksimainittuun 
kysymykseen voidaan mielestäni vastata 
myöntävästi. Pwätyessäni tähän tu[okseen 
minulla ei ole aihetta kajota kysymykseen, 
onko valtionpäämiehellä exklusiivinen oi
keus myöntää yiksi:tyinen armahdus vai 
voida;anko siitäkin säätää lailla." 

Tämän viimeisen lausunnon ja viimeisen 
[auseen olen edkoisesti ,tahtonut sen lt.akia 
esittää, että kävisi ilmi, kuinka lainoppi
neessa maaihnassakin siis [öytyy tulkea sihle 
käsitykselle, jonka lausuin vuoden 1933 val
tiopäivi:llä tätä asiaa !käsiteltäessä, btse!lles
sani vain hallitusmuodon asianomaista py
kälää ilman mitään kommentaareja. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta hyväksyy lakivaliokunnan eh
dotuksen, jonka mukaan lakiehdotus katso
taan rauenneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

6) Ehdotus toivomukseksi tilusten rauhoitta
misesta kotieläinten vahingonteolta annetun 

lain muuttamisesta. 

Esitellään laki- ja talousvaliokunnan 
mietintö n :o 7 ja otetaan a i no a a n ikä
s i t te l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
ed. Niskasen toiv. al. n :o 52, joka sisältää 
yllämainitun ehdotuksen. 

P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on 
laki- ja talousvaliokunnan mietintö n :o 7. 

Keskustelu: 

Ed. N i s k a ne n: Herra puhemies! Kä
siteltävänä oleva aloite tarkoittaa saada 
muutosta 18 päivänä helmikuuta 1921 an
nettuun lakiin tilusten rauhoittamisesta !ko
tieläinten vahingonteolta siten, että !koti
eläimiä pitävät maan asukkaat olisivat oi
keutettuja niitä vapaasti laiduntamaan val
tion ja yksityisten y. m. niihin verratta
villa mailla, ei kuitenkaan sellaisilla, jotka 
omistaja joko omaa laiduntamistaan tai 
muita tarkoituksiaan varten tahtoo aitauk
sella suojeltavaksi, ollen laiduntaja kum
minkin itse velvoitettu joko paimennuksen 
tai aitauksen kautta varjelemaan kotieläi
miänsä pääsemästä toisen viljelyksille. 

Voimassa oleva tilusten rauhoituslaki on 
puutteellinen useastakin syystä ja ennen 
kaikkea juuri siitä syystä, että se tkieltää 
kokonaan sen, että toisen tiluksille, ei met
sämaillekaan ole oikeutta laskea lehmiä, 
kotieläimiä, siis laiduntaa siellä. Paitsi yk
sityisten tiluksilta, niin tämä laki koskee 
myöskin valtion tilusaloja samalla tavalla. 

Tahtoisin tässä yhteydessä muutamiin 
!kohtiin kiinnittää huomiota. Ensiksikin 
varsinkin Pohjois-Suoonessa ja kuten on tie
tooni tullut myöskin Itä-Suomessa, on tählå 
ala~la ltil.anne selilainen,. että ~ti,lat ovrut ver
rattain pieniä, joten ei ,räittäisi aidattavaksi 
viljeltyä maata karjan laiduntamista var
ten. Olisi ollut kovin välttämätöntä, iku
ten siihen on totuttukin, saada laiduntaa 
yleisillä metsälaitumilla, mutta sen voi
massa oleva tilusrauhoituslaki kokona;an es
tää, joten on tultu siihen, että varsinkin 
pientilalliset ovat joutuneet vähentämään 
ka.rjojansa. Tästä on ollut seuraamUJksena 
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se, että on tulot taJlossa pienentyneet, sillä 
mehän rt:i,edämme, että varsmkin pientiila:l
lisella pääasiallisin myyntia:rtikkeli, .josta 
hän varsinaiset rrahatulonsa han[{Jkii, on 
Vio,i, siJis karjan tuotanto, ja nyt kun 
karjat on täytynyt lain pakotuksesta pie
nentää, niin on hänen tilansa rahatulot 
myöskin vastaavasti pienentyneet. 

Tämä vielä on ymmärrettävissä pientilal
listen kannalta, sillä he eivät ole koko
naan joutuneet lehmiänsä lopettamaan, 
mutta sitä surkuteltavampi on tilanne, kun 
otetaan huomioon n. s. palstatilalliset ja 
mäkitupalaiset. Heillähän ei voimassa ole
van lain mukaan ole minkäänlaista mahdol
lisuutta ~lehmiensä kesällä laiduntamiseen, 
jollei heillä ole varoja vuobata suoras
taan laidanmaa joltakin hyvältä ihmiseltä 
(Vasemmalta: Se saattaa maksaa 500 mark
kaa kesältä!). Aivan, tämä huomautus oli 
paikallaan. Minä tahdonkin täs13ä yhtey
dessä huomauttaa, että monelta köyhäitä 
ihmiseltä tämä sanottu 500 markikaa laitu
men vuokrasta puuttuu. Mikä tästä on 
seurauksena, on se, että hänen on täytynyt 
ainoa lehmänsä lopettaa ja turvautua mai
don saannissa kokonaan kiertelemään pit
kin kyliä talosta taloon maitohinkki kou
rassa pyytelemässä, että enkö minä edes 
lapsilleni saisi ikurria palan painimeksi. 
Smkuteltava tilanne. Se täytyy myöntää 
ja siksi onkin minun mielestäni välttämät
tömyys tähän lakiin saada muutoksia. 

'Tämän voimassa olevan tilusrauhoitus
lain puolt.amista on tahdottu puolustella 
sillä, että karjojen metsälaid>untaminen vai
kuttaisi haitallisesti metsänkasvuun (Kes
kustasta: Niinhän se vaikuttaakin!). Myön
nettruköön, että eräissä tapauksissa lienee 
tässä väitteessä perää. Mutta kuitenkin 
asiallisest1 ja :suurin piirtein katsellessa ti
lannetta, asia on aivan päinvastainen. Sillä 
sellaisilla metsämailla, joissa pitäisi :saada 
e:sim. männynsiemen itämään, j()ka on ver
rattain vaikeasti itävää,. kuten tunnetaan, 
niin karja edistää sen itämistä, sillä karjat 
ku~kiessaan ik:anerwikkokankailla polkevat 
männyn siemenen maahan kiinni, joten 
sillä silloin on myös itämismahdollisuus, 
jota vastoin kankailla, joiss'a karjat eivät 
kulje, joudutaan siementämistä toimitta
maan siitä yksinkertaisesta syystä, ~että ka
nervat pitkillä juurillaan kuin myös sam
mal ja jäkälä estää siemenen pääsemästä 
maahan kiinni ja näin myöskin estää sen 

itämisen. Myöskin on huomautettava siitä, 
ettei karja varsinaisilla männi·kkökankailla 
etsi syötäväänsä, se kurrkee vain omia .pol
kuj~ansa, joita se tähänkin asti on vuosi
satoja kulkenut, ja syötävänsä karja hakee 
lehikoisista vedenjuoksunoroista ja ne
voilta, siellä ei suinkaan milloinkaan, aina
kaan niin 'kauan, kunnes ne saadaan ikuiva
tu:ksi, ole tilaisuus, ainakaan suuressa mää
rässä, mäntyjä kasvattaa. 

Tahdon myöskin huomaJUttaa siitä, että 
rahavalta toimenpiteillään on epäilemättä 
paljon suurempaa metsänhaaskausta näinä 
aikoina toimittanut, kuin mitä koskaan 
meidän karjamme kulkiessaan metsälaitu
mehla on kyenny;t ttekemä:än. Ne ovrut suo
rastaan syöneet meidän metsämme ja tämä 
on minun mie~estäni sul'UilEsempi tillanne 
kuin konsanaan voidaan ajatellrukaan aiheu
tettavan ilmrjojen metsä:laidunta:misella, 
mikä nyt kielletään lain kautta (V asem
maata: Oikein puhuttu!). 

Tässä mainitsin jo, että on tämän voi
massa olevan ~ain nojalla jouduttu pie
nistä kodeista hävittämään ainoa lehmä. 
Tämä tuntuu ei ainoastaan perheen köy
hyydessä, mutta myöskin Suomen kansan 
kasvattamisessa. Työväen asunto~oloja kä
sittelevän asian yhteydessä ed. :Sillanpää 
minun mielestäni lausui hyvin hyvästi, kun 
hän sanoi, että ravinto- ja asunto-olot ne 
ovat, jotka va:iJkuttavrut ·eniten meidän 
kansamme terveyteen kuin mitkään muut 
seikat. Nyt kun lapsilta, pienen kodin lap
silta on ,riistetty tuo lämmin maitQti1kka, 
niin tietää se ;ku.rriin vaihdettuna, että 
myöskin siinä !kodissa ovat entistä kalvak
ik:aammat lasten kasvot. 'Tältäkin !kannalta 
krutsottuna on laki :tavattoman puutteelli
nen. 

Että meidän maassamme valtio omistaa 
suuria metsäaloja, se on tunnettua,. ja siksi 
onkin valtiovallan kiinnitettävä vrukavasti 
huomiota. siihen, onko shl[ä asiallista 
oikeutta kieltää metsälaiduntaminen koko
nai-suudessaan, koska sen jäl1estä joudu
taan yhteiskunnan huollossa hoitamaan 
niitten kotien ihmi'siä, jotka joutuvat tä
män lain vaikutuksesta enemmän taikika vä
hemmän nauttimaan yhteiskunnan sosiaa
lista huoltoa. Kun otamme tilastot huo
mioon, niin valtion metsämaata koko mei
dän metsäaloissamme on 39.78 %, yksityis
ten metsämaita on 51.01 %, yhtiöt omista
vat vain 7.55 %, joten tämän tilastonkin 
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valossa voidaan havaita, että valtion on 
ensi kädessä, siis eduskunnan toimittava si
ten, ·että sa;ataisiin tilusrauhoituslaissa sel
lainen muutos aikaan, jota se hartaasti kai
paa, kuten olen osoittanut, vapaa laidtUilta
min.en rrnetsäan:aiJlla. 

Kun katselemme asian sitä puolta, että 
tässä a:loitteessa tarkoitetaan antaa ylei
sellä niin valtion kuin yksityistenkin metsä
mailla vapaa .laiduntamisoikeus kaikille 
kansalaisille yhtä hyvin maata omistaville 
kuin maattomillekin, niin voidaan ehkä pa
hansuopaisuudessa väittää, että tässä py
ritään kommunismiin, yhteisomistukseen 
j. n. e. Siksi sitä on vastustettava. Mutta 
kun katselemme asian s~tä puolta, minkä 
aiheuttaa laitumen puutteessa lehmän hä
vittäminen köyhästä työläiskodista, niin 
huomaa, että sieltä kautta pyritään lä
hemmä yhteistä pataa, siis kollektiivia, kun 
joudutaan sanotuista syistä aiheutuneen 
köyhyyden takia kunnan kassasta antamaan 
leipä- ja maitoavustusta suuriin perheisiin. 

Vielä haluan huomauttaa, että mainittu 
laki ei ainakaan kaikissa osissa maatamme 
toteuta sitä, mikä on ja minkä täytyy olla 
lain tarkoitus, nimittäin yhteisen kansan 
paras. Sillä laissa tilusrauhoittamisesta ko
tieläinten vahingonteolta 1 luvun 1 .pykä
lässä jo sanotaan: ,Jokainen, joka pitää 
kotieläimiä, olkoon v,elvollinen niitä niin 
varjelemaan, etteivät ne pääse toisen ti:luk
sille. '' Siis ei metsäänkään. Saman lain 
3 luvun 35 § sanoo: ,Sellaisen yhteisen 
metsämaan osakkaiden, jota on käytettävä 
pysyvän metsän hoitoon, tulee keskenään 
sopia, miten yhteismaata on laidunnettava. 
Kukin osakas olkoon laiduntamiseen oikeu
tettu sen osuuden mukaan, mikä hänellä on 
yhteismetsään ja olkoon hänellä saman pe
rusteen mukaan äänioikeus yhteistä laidun
maata koskevassa asiassa.'' Kuten huoma
taan, voimassaolevan tilusrauhoituslain 
henki kokonaisuudessaan on se, että yhtei
sille metsälaitumille ei saa laskea ensinkään 
sellainen henki'lö karjaansa, joka ei metsää 
taikka maata omista, joten kokonaisuudes
saan ,suletaan tässä asiassa yhteiskunnan 
piiristäkin pois nämä henkilöt, jotka ovat 
maattomia, kuten sanotaan. Senvuoksi olisi 
korjattava sitä lakia siten, että ainakin 
Pohjois~Suomessa jokaisella kotieläinten pi
täjällä olisi oikeus laiduntaa karjaansa 
yksityisten ja valtion metsämailla, siis 
yleensä entisil'lä yleisillä laidunmailla, mi-

käli niitä ei ole otettu viljelykseen, tai 
omistaja ole niitä aitaamaHa varannut 
omaan laiduntamiseen. Tällöin tulisi .tie
tysti laiduntajan joko paimennuksen tai 
aitaamisen kautta varjella kotieläimiään 
pääsemästä toisten viljelyksille. 

Myöhemmin, kun tämä aloite on teMy, 
on tullut tietoon, ,että on hallituksella ja 
lainvalmistelukunnalla työnalaisena sanotun 
lainkohdan korjaaminen taikka oikeastaan 
koko lain. Siksi en tässä yhteydessä halua
kaan tehdä asiasta esitystä. Tahdon vain 
lopuksi kehoittaa ha:llituksen jäseniä tar
koin pitämään huolen siitä, etteivät meidän 
metsissämme ika.svavl:llt ·ru~horilkkauden ·enää 
saisi jäädä käyttämättä, vaan että ne 
annettaisiin yhteislaiduntamisen kautta 
Suomen kansan hyvinvoinnin tukemiseksi. 

Ed. Takala: Ed. Niskanen ei esittänyt 
aloitteensa pontta nyt hyväksyttäväksi ja 
kako aloite oli tarpeeton, sillä maalaisliitto
laiset, ed. Salo ensimmäisenä allekirjoitta
jana, tekivät aloitteen tästä jo 1933, j.oka 
sitten seuraavana vuonna käsiteltiin edus
kunna;ssa ja eduskunta hyväksyi siitä myön
teisen ponnen, joten asia on nyt haHituk
sessa valmisteltavana, kuten ed. Niskanen
kin mainitsi. Siis koko aloite on ollut tar
peeton ja jos hän olisi muistanut eduskun
nan päätöksen asiasta, ei hän varmaankaan 
olisi sitä tehnyt. 

Ed. N i s k a n e n: lVIinä ihmettelen ed. 
Takalan huomautusta tässä kysymyksessä, 
sillä kyllä minä olin tietoinen päätöksestä 
(Ed. Komu: Mitä teit turhaa työtä!). 
lVIutta asia oli jo minun nähdäkseni silloin 
aivan liian vanha, joten näytti siltä, että 
silloinen hallitus kokonaan ummisti asialle 
s~lmwnsä. 1Minä pidän a;sian niin 'tärkeänä, 
että sitä ei ole haudattava vain pöytälaa
tikkoon. Ei totta totisesti. Sillä ed. Salon 
la:kiaJ1o.itteesrta tässä asi,assa:, niin hyvää !kuin 
se ta:nk:oit.taa;kin, ·eduskunna;ssa .tulil ~ain 
ponsi,. ja ponsiLla pommittaminen silloista 
hallitusta tässä tärkeässä tkysymytksessä 
näytti olevan turhaa. 

Ed. T a k a l a: Edellisen puheenvuoron 
j.ohdosta vain huomauttaisin, että kun edus
kunta oli •pari vuotta sitten hyv·älksy
nyt h:allitusta velvoittavan ponnen, niin 
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asia!J.lisempaa .olisi ollut silloin tehdä ky
sely asiasta haHitukselle. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta hyväksyy laki- ja <talousvalio
kunnan hylkäävän ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a ,l t i o v a
rainvalioik:un t-aan 

7) Ehdotuksen laiksi viennin säännöstelystä 
eräissä tapauksissa 

sisä!l.tävä hallituksen esitys n:o 47, ja 

8) Ehdotuksen laiksi eräistä valmisteveroista 
annettujen lakien noudattamisen valvonnasta 

sisältävä hallituksen esitys n:o 49; 

lakivaliokuntaan 

9) Ehdotuksen laiksi alusrekisterilain muut
tamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n:o 52, sekä 

va1tiovarainvaliokuntaan 

10) Ehdotuksen laiksi merenkulkuhallinnon 
viroista ja toimista 

sisältävä ed. Lonkaisen y. m . .lak. al. n:o 60. 

Pöydällepano: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti seuraavaan istuntoon: 

11) Ehdotuksen laiksi oikeudesta lähettää 
viranomaisille ja niiltä saada asiakirjoja 

postitse annetun lain muuttamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n:o 10. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi perjantaina kello 15. 

Täysistunto ·lopetetaan kello 17 ,08. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 
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Päiväjärjes.tys. 

I 1 m o i t u k s ~~ a. 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi lohkotilan kiin-
nitysvastuun rajoittamisesta ....... . 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 18; lakivalidkunnan 
mietintö n: o 7; haJllituksen esitys 
n:o 24. 

2) Ehdotus ,laiksi köY'häinhoitolai:n 
51 § :n muuttrumisesta ............. . 

A s i a k i r j a t: Suuren va;liokun
nan mietintö n: o 19 ; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n: o 3; ed. M. 
Ryömän y. m. lak. ,a!l. n: o 50. 

Ensimmäinen käsittelly: 

3) Ehdotus laiksi oikeudesta lähet
tää viranomaisille ja niiltä saada asia
kirjoja postitse annetun lain muutta-
misesta .......................... . 

A s i a k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n :o 10; hallituksen esitys 
n:o 41. 

Pöydällepanoa varten 
esitetllään: 

4) P Qrustuslrukivaliakunnan mie-
tintö n: o 4 oikeuskanslerin vuodelta 
1935 antaman !ke11tomuksen johdosta 

5) Lakivaliokunnan mietintö n:o 11 
ha'llituksen esityksen johdosta llaiksi 
ulosottolain 4 luvun väliaikaisesta 
muuttamisesta annetun lain voimassa-
oloajasta ........................ . 

kelllo 15. 

Siv. 

640 

641 

646 
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6) Lakivaliokunnan mietintö n: o 12 
hallituksen esityksen johdosta laiksi 
14 päivänä joulukuuta 1934 ulosotto
lain 5 luvun 27 §: n väliaikaisesta 
muuttamisesta annetun lain voimassa-
oloajasta ........................ . 

7) V altiovarainva[iokunnan mie-
tintö n: o 10 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi korotetun tupakkavalmis
teveron kantamisesta vuonna 1937 .. 

8) Valtiovarainvaliokunnan mie-
tintö n: o 11 hallituksen esitY'ksen joh-
dosta ~aiksi tulitikkuverosta ....... . 

9) Valtiovarainvaliokunnan mie-
tintö n: o 12 hallituksen esityksen joh
dosta [ailksi maikeisvalmisteverosta ... 

10) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n: o 13 halllituksen esityksen joh-
dosta mo.ottoriajoneuvoverosta ..... . 

11) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n: o 14 hallituksen esityksen jah
dosta laiksi margariinivalmisteista ja 
rehnaineista vuodelta 1937 suoritetta-
vasta verosta ..................... . 

12) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n: o 15 lakialoitteen johdosta, 
joka sisältää ehdotuksen laiksi mallas
juomaverosta 20 päivänä joulukuuta 
1934 annetun lain 4 §:n muuttami-
sesta ........................ · · · .. 

13) V~altiovarainvaliokunnan mie
tintö n: o 16 hallituksen esityksen joh
dosta valtioneuvoston lainanottoval-
tuuksista ........................ . 

14) Valtiovarainvahokunnan mi~ 
tintö n :o 17 hallituksen esityksen joh
dosta lisäykseksi määrärahaan Helsinr 
gin uutta ,posti- ja lennätir:nt:ruloa var-
ten ............................ .. 

15) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 18 haHituksen esityksen joh
dasta lisämäärärahan myöntämisestä 

Siv. 

646 
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" 
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La ppeenrannam.-Elisen vaaran rauta-
tierakennusta v.art·en ............. . 

16) Ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 9 :toivomusaloitteen johdosta neu
votteluihin ryhtymisestä RuJ(>.tsin hal
litUJksen kam.ssa Tornionjoen tulvati
lanteiden kaikill!puoliseksi selvittämi-
seksi ............................ . 

17) Maatalousvaliokunnan mietintö 
n: o 3 uusien metsäkoullujen perusta
mista koskevien toivomusaloitteiden 
johdosta ......................... . 

Siv. 

647 

" 
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Puhetta johtaa puhemies H a ik k i l a. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
varapuhemies vonBornsekä edustajat Har
vala, Hirvensalo, Kivimäki, Kukkonen ja 
Salmiala. 

IlmoitlllS3tsiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
istunnosta yksityisasiain takia edustajat 
Harvala ja v. Born sekä perheessä sattu
neen sairauden takia edustajat Salmiala ja 
Hirvensalo, ensi tiistain istunnosta yksityis
asiain takia ed. Kirra ja oikeusasian vuoksi 
ed. Meriläinen, maanantaina ja tiistaina 
oikeusasian vuoksi ed. Arha:ma sekä viikon 
ajaksi sairauden vuoksi ed. Kivimäki. 

Asetus Bulgarian kanssa tehdyn maksusopi
muksen voimaansaattamisesta. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että siinä tar
koituksessa kuin Suomen vientikaupan tur
vaamiseksi joullukuun 31 päivänä 1935 an
netun lain 2 §:ssä säädetään, on tasavallan 
presidentin kirjeLmän ohella kuluvan kuun 
13 päivältä eduskunnan puhemiehelle saa
punut viimeksimainittuna päivänä annettu 
asetus Bulgarian kanssa tehdyn maksusopi-

muksen voimaansaattamisesta, mikä on nyt 
saatettu eduskunnan tietoon jakamalla se 
edustajille. 

Asetus Italian kanssa kauppavaihdon ja sii
hen kuuluvien maksujen järjestelyä koskevan 
väliaikaisen sopimuksen muuttamisesta teh-

dyn sopimuksen voimaansaattamisesta. 

P u he mies: Samassa tarkoituksessa on 
tasavallan presidentin kirjelmän ohe1la ku
luvan kuun 13 päivältä eduskunnan puhe
mi~helle saapunut sanottuna päivänä an
nettu asetus Italian kanssa tehdyn kauppa
vaihdon ja siihen kuuluvien llllaksujen jär
jestelyä koskevan väliaikaisen sopimuksen 
muuttamisesta tehdyn sopimuksen voimaan
saattaJIDisesta, mikä asetus on nyt saatettu 
eduskunnan tietoon jakamalla se edustajille. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. V e n h o: Suuri valiokunta kokoon
tuu tänään 15 minuutin kuluttua siitä lu
kien, kuin tämä täysistunto on päättynyt. 

Päiväjärjestykses.sä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi lohkotilan kiinnitysvastuun 
rajoittamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä hal
lituksen esitys n:o 24, jota on valmistele
vasti käsitelty lakivaliokunnan mietinnössä 
n: o 7 ja suuren valiokunnan mietinnössä 
n :o 18, esitellään k o l m a n teen ikä s i t
te lyyn. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on, 
mitä tulee toisessa käsittellyssä päätetyn la
kiehdotuksen julistamiseen kiireelliseksi, 
suuren valiokunnan mietinnössä siitä esi
tetty ehdotus. Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta. Sen jälkeen tehdään päätös laki
ehdotuksen julistamisesta kiireelliseksi. Siinä 
tapauksessa, että suuren valiokunnan tätä 
koskeva ehdotus hyväksytään, päätetään 
lakiehdotuksen hyväksymisestä tai hylkää
misestä, mutta jos ehdotus lakiehdotuksen 
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julistamisesta kiireellliseksi hylätään, on 
päätös tehtävä lakiehdotuksen jättämisestä 
lepäämään ensimmäisiin vaalien jäljestä pi
dettäviin varsinaisiin valtiopäiviin tai sen 
hylkäämisestä. Keskustelun kuluessa on esi
tettävä kaikki ehdotukset, jotka asiassa ha
lutaan tehdä. 

Keskustelu: 

Ed. Kuu s i s t o: Osoituksena siitä nur
jamielisyydestä, mitä eräillä tahoilla osoite
taan kaikkeen siihen nähden, mitä edus
kunta tekee tai tekemättä jättää, on vielä 
mainittava tämän asian yhteydessä seu
raavaa. 

Kun tämä asia oli viime tiistaina toisessa 
käsittelyssä täällä, niin sen johdosta kir
joitti kokoomuspuolueen päälehden poliitti
nen pakinoitsija m. m. seuraavaa: ,Käyte
tyistä puheenvuoroista huomasin sellaista 
esimarxilaista henkeä, sellaista Proudhoni
laista mieltä, että omaisuus on varkautta. 
Eikä kiinnityksen haltijoilla pitäisi olla mi
tään jupisemista, säänneltiinpä heidän oi
keuksiaan sinne tai tänne eduskunnassa.'' 
Täytyy olla jotain suurta illkeämielisyyttä 
voidakseen sen keskustelun pahjalla, mitä 
tässä asiassa viime tiistaina täällä käytiin, 
tällä tavalla kirjoittaa. Ei yhdessäkään 
tätä asiaa koskevassa aloitteessa eikä valio
kuntien mietinnöissä eikä eduskunnan kes
kustelussa ole milloinkaan tähän tapaan vii
tattu kuin mitä tässä kirjoituksessa sano
taan. Mutta samassa lehdessä on eduskun
taa vastaan vielä muutakin. Sielllähän etu
sivulla korkein kirjaimin julistetaan, että 
ensivuoden talousarviota käsiteltäessä val
tiovarainvaliokunnassa ensimmäisen lukemi
sen päätyttyä todettiin, että talousarviossa 
oli sadanmiljoonan markan vajaus. Tässä
kään asiassa ei ole yhtään perää. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Ehdotus lakiehdotuksen julistamisesta kii
reelliseksi hyväksytään yksimielisesti. 

Lakiehdotus hyväksytään niinikään yksi
mielisesti. 

Lakiehdotuksen kolmas käsitteJ.,- juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

-----------------------

2) Ehdotus laiksi köyhäinhoitolain 51 l :~ 
muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä ed. 
JH. Ryömän y. m. lak. a1. n: o 50, jota on 
valmistelevasti käsitelty laki- ja talousvallia
kunnan mietinnössä n: o 3 ja suuren valio
kunnan mietinnössä n:o 19, esitellään k o 1-
m a n t e e n k ä s i t t e l y y n. 

Keskustelu: 

Ed. L on kai ne n: Herra puhemies! 
-- Nyt esilläoleva kansamme kai'kkein käy
hirnmille piireille suurimerkityksellinen asia 
on joutunut tää1lä eduskunnassa kolman
teen käsittelyyn poistuakseen tällä kertaa 
pois päiväjärjestyksestä ilman, että ne yh
teiskuntamme kovaosaiset, jotka ovat odot
taneet tämän asian järjestämistä - sekä 
pääsemistä samoista oikeuksista osallisiksi, 
joita monet muut yhteiskuntaluokat ovat 
vaikeina päivinään yhteiskunnan apuihin 
nähden nauttineet olisivat saaneet 
mitään. Heille on jälleen, niinkuin usein 
ennenkin, tarjottu eduskunnan porvarilli
sen enemmistön taholta pelkissä sanoissa 
esiintyvää myötätuntoa, joka ei yhteiskun
nalle maksa mitään ja joka ei myös asian
omaisillle tuota minkäänlaista helpotusta 
siihen velkaan, joka on syntynyt ilman hei
dän omaa syytään. Tuo mitään autamaton 
myötätunto on esiintynyt kysymyksessäole
van lainmuutoksen vastustajain sanoissa 
koko asian käsittelyn ajan sen kaikissa vai
heissa. Niinpä jo laki- ja talousvaliokun
nan asialle myönteisen mietinnön perään lii
tetyssä vastalauseessakin sanotaan, että 
edesmenneinä vaikeina vuosina on suuri osa 
työttömiä joutunut nauttimaan kuntien köy
häinhoitoapua, jota nyt, kun ajat ovat 
hiukan parantuneet, on alettu periä takai
sin. Vastalausujat eivät kuitenkaan, vaik
kakin myöntävät tuollaisen takaisinperimi
sen olevan käynnissä, katso minkäänlaisia 
toimenpiteitä tarpeellisiksi. Sitä ei kuiten
kaan sovi ihmetellä, sillä kun tarkastelee 
vastalauseen allekirjoittaneiden nimiluette
loa, niin huomaa, että se suurelta osalta 
edustaa niitä piirejä, jotka kovina vuosina 
ja vielä senkin jälkeen jatkuvasti ovat saa
neet vaikeuksissaan yhteiskunnalta apua 
mitä moninaisimmissa muodoissa ilman, että 
näitä apuja vaikeuksien voitettua olisi aja
teltukaan periä takaisin. Ei ole ensi ker-

81 
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mn, kun nämä samat piirit ovat ki~tämässä 
kansan vähäväkisimpien oikeuksia ja näiden 
lkovaosaisimpien tunnustamista yhteiskun
nan apuihin nähden heidän kanssansa tasa
vertaisiksi. 

Nyt kysymyksessä olevan lain hyväiksymi
sellä eivät raskaina työttömyysvuosina köy
häinhoitoapuun pakotetut olisi yhteiskun
nalta kovinkaan lihavaa saalista saaneet. 
Perin vaatimattomat ovat ne erät, joista 
tässä on kysymys, vaatimattomat ~hteiskun
nan taholta katsottuna, mutta kylläkin 
asianomaisille itselleen hyvinkin merkityk
selliset. Mutta tämäkin sangen kaino pi
sara, joka tahdottiin vähäväkisille tipahut
taa, on viime hetkessä temmattu takaisin. 
Minä en omasta puolestani pääse siitä käsi
tyksestä, että tämän asian käsittelyssä on 
turvauduttu hyvin suuressa määrässä todis
teluihin, jotka tuntuvat saivartelulta. Minä 
en ole tullut vakuutetuksi siitä, etteivätkö 
kunnat olisi voineet kyseellisen lainmuutok
sen hyväksymisen jälkeen sitä tulkita eri
koisempiin vaikeuksiin joutumatta. Tämän 
asian käsittelyn yhteydessä on tavattoman 
paljon teoretisoitu, haettu esille kaikki mah
dollisuudet, tunkeuduttu syvä!lle, liikuttu 
leveällä, sekä uskoteltu jos jonkinlaisia pu
lia syntyvän jos köyhäinhoitolain yhtä py
kälää, joka koskee yhteiskunnan takaisin
saaruisoikeutta niiltä, joille yhteiskunnan 
äärimmäisessä hädässä on täytynyt antaa 
leipäpala, muutettaisiin. On selitetty, että 
asia kaipaa perusteellisempaa valmistellua, 
tutkimusta siitä, millä tavalla tuo köyhien 
vapauttaminen saamiensa apujen korvaami
sesta tulee järkyttämään kuntien asioiden 
hoidon joustavuutta, ja on pyritty myös 
aliarvioimaan ehdotetun lainmuutoksen mer
kitystä. Mir'tusta tuntuu niinkuin kaikella 
tällä olisi tahdottu päästä siihen, että asia 
ainakin tä]lä kertaa saataisiin pois päivä
järjestyksestä yhteiskunnan kovaasaisille 
taloudellisia myönnytyksiä tekemättä, heille 
mitään käteen antamatta. 

Tämän asian käsittelyn yhteydessä on 
käynyt selville, että köyhäinhoitolaissa on, 
mikäli se koskee annettujen avustusten kor
vausvelvollisuutta, korjaamisen varaa. Ne 
asiantuntijat, joita on kuu!ltu sekä laki- ja 
talousvaliokunnassa kuin myös suuren va
liokunnan jaostossa, ovat myöntäneet lain 
kaipaavan korjausta, vaikkakin he ovat ol
leet siinä käsityksessä, ettei korjaus ole 
aikaansaatavissa näin lyhyellä, vain lain 

yhteen pykälään kohdistuvalla muutoksella. 
Tämä asiantuntijoiden käsitys asian perus
teellisemmasta valmist~lusta onkin antanut 
kysymyksessä olevan lainmuutoksen vastus
tajille selkänojan, jota on käytetty saat
taessa muutosehdotus semmoiseen lopputu
lokseen mihin se on tullut. 

~Iinä jo mainitsin siitä, että tämä nyt 
tällä kertaa hedelmättömäksi saatettu asia 
on saavuttanut vastustajainkin keskuudessa 
sanoissa ilmenevää myötätuntoa. Jokainen 
vastustavalla kannallla ollut puhuja on ollut 
sitä mieltä, että köyhäinhoidollisten avus
tusten, silloin kun niitä on annettu asian
omaisen jouduttua hätään ilman omaa syy
tään, takaisin periminen on kohtuutonta. 
Sitä se onkin, varsinkin silloin, kun olevat 
olot jatkuvasti aiJheuttavat työttömyyttä, 
kun yhä edelleen on olemassa alipalkkausta, 
kun puuttee]linen toimeentulo synnyttää ja 
edistää sellaisia sairauksia kuin esim. tuber
kuloosi, kun sosialinen lainsäädäntö on 
meillä niin takapajuisella kannalla, ettei 
työttömyyden ja sairauden sattuessa ole tä
män kirouksen alaisiksi joutuneilla mitään 
muuta turvaa yhteiskunnan puolesta kuin 
kuntien vaivaishoito. Kun vastustajainkin 
on täytynyt myöntää, että koska tämmöi
sissä oloissa se apu, joka köyhäinhoitoavus
tuksilla kaikista kovaosaisimmi]le on yhteis
kunnan pöydältä muruina pudotettu, vaadi
taan suoritettavaksi takaisin, on meidän 
köyhäinhoitolaissamille korjaamisen varaa. 
Kokonaan toisin olisi asian laita, jos meillä 
sairaus- ja työttömyysvakuutuksen kautta, 
kuten monissa muissa maissa on asian laita, 
turvattaisiin ne, jotka olevista oloista kärsi
vät. Silloin olisi köyhäinhoidollisten avus
tusten korvaukset, jos ne kohdistuvat ter
veisiin ja työkykyisiin, ymmärrettävämmät, 
mutta nykyisissä oloissa eivät. 

Lainmuutos, josta nyt on kysymys, on 
tällä kertaa- kuten minä jo huomautin
siinä vaiheessa, että se jää tulematta. Kun 
kuitenkin asian käsittellyn aikana on pu
huttu paljon siitä, että köyhäinhoitolain 
muuttamista kysymyksessä olevaan suun
taan on perusteellisemmin tutkittava, esi
tys hallituksen toimesta valmistettava, ha
luamme nyt, kun asia on joutunut siihen 
missä se on, jättää tämän asian valmistel
tavaksi kaikessa laajuudessaan sillä toivo
muksella, että kaikki se myötätunto, joka 
vastustajairrkin taholta on tämän asian kä
sittelyn aikana esiintynyt, tulisi mukaan 
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antamaan haJllitukselle velvoituksen valmis
tellun esityksen aikaansaamiseksi köyhäin
hoitolain muutokseksi. 

Tässä mielessä ehdotan, herra pU'hemies, 
eduskunnan päätettäväksi toivomuksen, että 
hallitus kiireellisesti valmistaisi eduskun
nalle esityksen sellaisista muutoksista köy
häinhoitolakiin, että työttömyyden, alipalk
kau'ksen, sairauden tai muun niihin verrat
tavan syyn vuoksi köyhäinhoitoon turvau
tunut avunsaaja vapautetaan korvausvelvol
lisuudesta. 

Ed. V. A n n a 11 a: Tämän esillä olevan 
aloitteen toisessa käsittelyssä esitettiin eri 
ryhmien taholta se käsitys, että köyhäin
hoitolaki kaipaa muutosta siihen suuntaan 
kuin aloitteentekijäkin oli esittänyt. Kui
tenkin huomautettiin, että asia ei ole riittä
västi valmisteltu ja sen takia monet katsoi
vat voivansa asettua aloitetta vastaan. Toi
nen kohta, joka esitettiin hylkäämisen pe
rustaksi, oli, että puheenalaisen pykälän 
muuttaminen esitetyllä tavalla joutuisi ris
tiriitaan muitten lainkohtien kanssa. Minä 
puollestani katsoin voivani laki- ja talous
valiokunnan ehdotuksen mukaisesti hyväk
syä lain muutoksen huolimatta siitä, että 
tuo vaara oli olemassa. Onhan niin, että 
vaikkapa tuo ristiriita olisikin ollut seu
rauksena, niin ennenkuin tämä laki on saa
nut korkeimman hyväksymisen, olisi halli
tuksella ollut tilaisuus antaa esitys nimen
omaan niiden lainkohtien muuttamisesta, 
joiden kanssa esillläoleva pykälä olisi jou
tunut ristiriitaan. Lain muutoksesta kui
tenkaan ei voi enää olla kysymys. Aloite 
tulee tässä istunnossa hylätyksi. 

Ed. Lonkainen on täällä esittänyt hyväk
syttäväksi toivomusponnen, joka minun 
nähdäkseni sellaisenansa on melkolailla 
mahdoton. On aivan tarpeetonta määri
tellä toivomusponnessa yksityiskohtaisesti, 
mistä syistä tämä avustuksen saaja joutuu 
maksukyvyttömäksi. Se vaikuttaisi vain 
sen, että hallituksen kädet tulisivat tässä 1 

kohden aika;lailla sidotuiksi. Minä puoles
tani pyydänkin ehdottaa eduskunnan pää
tettäväksi seuraavan toivomusponnen: 

että hallitus antaisi esityksen voimassa 
olevan köyhäinhoitolain säännösten ja muit
ten kysymykseen tulevien lainkohtien muut
tamiseksi siten, että köyhäinhoitoavustusten 
takaisin perimisellä ei vaikeuteta avustuk
sen saajain tai heidän huoltovelvollistensa 

toimeentuloa (Vasemmalta: Se on samaa 
kuin 52 §. Se on vanha pykälä!). 

Ed. L u m m e: Herra puhemies ! Tä
män asian ollessa esillä toisessa käsittellyssä 
viime tiistaina mainittiin Tampereelta eräs 
tapaus, joka ei kuitenkaan ole sellainen, 
kuin miksi se tahdottiin täällä osoittaa, ja 
lausunto perustuneekin vääriin tietoihin. 
Mielestäni on tärkeätä, että eduskunnan 
pöytäkirjaan tulee merkityksi oikaisu 
siihen. 

Täällähän kerrottiin, että sellaiselta työ
läiselltä, joka päivittäin polkupyörällä käy 
35 kilometrin päässä työansiolla ja sieltä 
palattuaan iltaisin suorittaa kodin talous
toimet ja sen jälkeen vielä itse omin avuin 
hoitaa keuhkotautista vaimoaan ja on jou
tunut turvautumaan köyhäinhoitoon, vaadi
taan avustukset takaisin ja oli aivan vä
hällä, ettei hän vielä työlaitoksessa joutunut 
niitä korvaamaan. Edelleen sanottiin, että 
hän suurten vaikeuksien keskellä yhä edell
leen joutuu vähistä varoistaan niitä maksa
maan. Viime istunnon jälkeen käännyin 
Tampereen köyhäinhoitolautakunnan puo
leen, koska täällä esitettiin sangen raskas 
syytös sikäläistä köyhäinhoitoa vastaan, ja 
olenkin asiasta saanut aivan toisenlaisia tie
toja, kuin mitä täällä esitettiin. Lausun
nossa mainittu mies vapautui vankilasta 8 
päivänä tammikuuta 1935 ja oli perhe, 
vaimo ja kaksi lasta Pohjois-Pirkkalan köy
häinhoidon huollettavina vaikkakin nautti
vat Tampereellla kotipaikkaoikeutta. Hal
lussani olevasta Pohjois-Pirkkalan köyhäin
hoitolautakunnan esimiehen todistuksesta 
28/8 1936 m. m. ilmenee, ettei mies ole 
pitänyt huolta vaimostaan ja kahdesta ala
ikäisestä lapsestaan vielä senkään jälkeen 
kun hän vapautui vankilasta. Hänen vai
monsa kuoli 8 päivänä maaliskuuta 1936 
eikä senkään jälkeen mies ole välittänyt 
lapsista, viettäen muuten kevyttä elämää. 
Perhe on saanut kunnanavustusta viime ke
sän puoliväliin mennen jo noin 26,000 
markkaa, ja molemmat lapset, vaikka mie
hellä on vakinainen työpaikka, ovat nytkin 
kunnan huollossa. Maaherran päätös 
hankittiin miehen korvausvelvollisuudesta, 
mutta sitä ei ole pantu täytäntöön eikä 
pannakaan, jos mies osoittaa todelllista ha
lua huolehtia lapsistaan. Työlaitospelko on 
saanutkin miehen hiukan korvaamaan las
tenhuoltokustannuksia. Tampereen köy-
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häinhoidossa on yleensä otettu huomioon 
voimassaolevan köyhäinhoitolain 52 §: n 
säännös, jonka mukaan, jos harkitaan, että 
korvausvei vollinen korvausta suorittamalla 
voi menettää mahdollisuuden itsensä ja 
omaistensa elättämiseen, ällköön korvausta 
häneltä otetta:ko. Säännöllistä elämää viet
täviltä, joiden toimeentulo on niukkaa, ei 
ole korvauksia vaadittu. Korvausvaatimuk
set on kohdistettu vain juopotteleviin ja 
muutenkin epäsäännö]listä elämää viettä
viin, joiden avuntarve on pääasiallisesti ai
heutunut epäsäännöllisestä elämästä. Sel
laista menettelyä vastaan ei pitäisi kenellä
kään täälläkään olla muistuttamista. Kun 
kuitenkin lain nykyisellään o]len voidaan 
väärinkin menetellä kunnollisia avunsaajia 
kohtaan, joskaan edelläkerrottu tapaus ei 
kelpaa esimerkiksi, niin on syytä saada la
kiin tarpeellinen korjaus, ja siksi kanna
tankin, herra puhemies, ed. Lonkaisen esit
tämää pontta. 

Ed. R i i p i n e n: Pyydän kannattaa ed. 
V. Annalan tekemää ehdotusta. 

Ed. M. R yö mä: Siihen nähden, mitä 
ed. Lumme huomautti viime istunnossa esit
tämästäni tamperelaisesta esimerkistä, ha
luan ilmoittaa, .että se esimerkki perustui 
useiden puolueettomien henki!löiden anta
miin todistuksiin ja maaherran päätökseen 
tässä asiassa, mikäli se koskee asianomaisen 
henkilön lähettämistä työlaitokseen. Nämä 
puolueettomien henkilöiden antamat lausun
not olivat liitetyt asianomaisen maaherralle 
lähettämään selvitykseen asiasta ja ilmei
sesti niiden perusteella myöskin maaherra 
epäsi :hänen lähettämisensä työlaitokseen pi
täen korvausvellvollisuutta riittävänä. 

Mitä sitten tulee tähän ed. V. Annalan 
esittämään ponsiluonnokseen, niin on vält
tämätöntä huomauttaa, että se ei sisällä yh
tään mitään sen enempää kuin mitä köy
häinhoitolain 52 § jo tällä hetkellä sisäl
tää. Se ei siis pienimmässäkään määrässä 
veivoittaisi hallitusta antamaan lakiesitystä, 
joka parantaisi nykyistä köyhäinhoitolakia. 
Ainoastaan tämä ed. Lonkaisen esittämä 
ponsiluonnos, joka sekään ei vielä sanotta
vassa määrässä haJllituksen ikäsiä sido, ai
noastaan se voisi jossakin määrässä velvoit
taa hallitusta parantamaan nykyistä köy
häinhoitolakia. Kannatan siis sitä. 

Ed. Lumme: Pyydän huomauttaa, että 
meillä on Hämeen läänin maaherran myön
teinen päätös kyseellisessä asiassa. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Lonkainen ed. Lumpeen kannattamana 
ehdottanut eduskunnan hyväksyttäväksi toi
vomuksen, ,että hallitus kiireellisesti val
mistaisi eduskunnallle esityksen sellaisista 
muutoksista köyhäiruhoitolakiin, että työttö
myyden, alipalkkauksen, sairauden tai muun 
niihin verrattavan syyn vuoksi köyhäirrhoi
toon turvautunut avunsaaja vapautetaan 
korvausvelvollisuudesta". Kutsun tätä eh
dotusta ed. Lonkaisen ehdotu:kseksi. Ed. 
V. Annala ed. Riipisen kannattamana on 
ehdottanut eduskunnan hyväksyttäväksi toi
vomuksen, ,että hallitus antaisi esityksen 
voimassaolevan köyhäinhoitolain säännösten 
ja muiden kysymykseen tulevien lainkoh
tien muuttamiseksi siten, että köyhäinhoito
avustusten takaisinperimisellä ei vaikeuteta 
avustuksensaajien tai heidän huoltovelvol
[istensa toimeentuloa". Kutsun tätä ehdo
tusta ed. V. Annalan ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u he m i e s: Mitä ed. Lonkaisen ja ed. 
V. Annalan ehdotuksiin tulee, on ne työjär
jestyksen 43 §:n 3 momentin mukaisesti 
pantava pöydälle seuraavaan täysistuntoon, 
ellei eduskunta niitä heti hylkää. Näin ol
len on tässä istunnossa lakiehdotuksen kol
mannen käsittelyn päätyttyä erikseen äänes
tettävä sanottujen ehdotusten hyväksymi
sestä pantavaksi pÖydälle seuraavaan istun
toon taikka niiden hylkäämisestä. 

Eduskunta pysyy toisessa käsittelyssä te
kemässään päätöksessä lakiehdotuksen hyll
käämisestä. 

Laki'ehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Äänestykset ja päätökset: 

Äänestys ed. Lonkaisen ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy ed. Lonkaisen ehdotuksen 
pantavaksi pöydälle seuraavaan istuntoon, 
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äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on sanottu 
ehdotus hylätty. 

P u h e m i e s: Äänestyks·essä on annettu 
110 jaa- ja 70 ei-ääntä, 6 tyhjää; poissa 13. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Lon
kaisen ehdotuksen p antavaksi p ö y
d ä II e seuraavaan istuntoon. 

Äänestys ed. V. Annalan ehdotuksesta. 

Joka hyvä!ksyy ed. V. Annalan ehdotuk
sen pantavaksi pöydälle seuraavaan istun
toon, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on 
sanottu ehdotus hylätty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
59 jaa- ja 120 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 18. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. V. Anna l a: Pyydän avointa äänes
tystä. 

Puh e m i e s: Avointa äänestystä on pyy
detty. Kehoitan niitä edustajia, jotka kan
nattavat avointa äänestystä, nousemaan sei
saalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m ies: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri Qukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Ala-Kulju, Alestalo, Annala, V., Bons
dorff, Brander, Böök, Cajander, Colliander, 
von Frenckell, Harja, Heikkinen, Helene
lund, Hilden,. U., Honka, Horelli, Häst
backa, Ikonen, Joukanen, Junes, Jussila, 
Kaasalainen, Kaijalainen, KalJlio, Kannisto, 
Kares, Kemppi, Kilpeläinen, K. E., Koi
visto, Kokko, Kullberg, Kämäräinen, Lah
densuo, Leppälä, Linkomies, Lintulahti, 
Luukka, Malmivaara, Miikki, Moilanen, 
Nikkola, Nordström, Oksala, Oksanen, Paa
volainen, Pennanen, Pilkama, Pilppula, 
Pohjannoro, Riipinen; Saarinen, Salo, Salo-

vaara, Sariola, 1Sergelius, Simojoki, Soini, 
Söderhjelm, Tukia, Tuomivaara, Tuorila, 
Vaarama, Wainio, Vailas ja Vilhula. 

,Ei'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Aarniokoski, Aattela, Ampuja, Anders
son, Annala, J., Asikainen, Eskola, Estlan
der, Fagerholm, Frietsch, Furuhjelm, Haga, 
Hakala, Halonen, A., Halonen, T., Hannula, 
M., Helenius, Hilden, A., Hiltunen, Huit
tinen, HämäJläinen, Hänninen, Inkilä, J ern, 
Jokinen, E., Jokinen, K., Jovero, Jutila, 
Juutilainen, Kalliokoski, Karjalainen, Kar
vetti, Kekkonen, Kilpeläinen, V., Kilpi, 
Kirra, Kivioja, Kivisalo, Koivulahti-Lehto, 
Koivuranta, Komu, Koponen, Kosonen, 
Kuittinen, Kujala, Kulovaara, Kupari, 
Kuusisto, Kylänpää, Kääriäinen, Lwhtela, 
Lastu, Lauren, Lehtokoski, Leinonen, Le
pistö, Lindström, Linna, Lohi, Lonkainen, 
Lumme, Luostarinen, Löthman-Koponen, 
Malkamäki, Marttila, Meriläinen, Muhonen, 
Mustasilta, Mäkelläinen, Niskanen, Niukka
nen, Nurmesniemi, Paasonen, Pekkala, Pel
tonen, Penttala, Perho, Pesonen, Pitkäsilta, 
Pohjala, Puittinen, Pyy, Raatikainen, J., 
Raatikainen, U., Rantala, Rapo, Reinikai
nen, Rytinki, Ryömä, H., Ryömä, M., Räi
sänen, Salmenoja, Sillanpää, Sinisalo, Sten
wall, Sundström, Swentorzetski, Syrjälä, 
Syrjänen, Takala, Tanner, Tarkkanen, 
Tervo, Toivonen, Tolonen, Turkia, Turkka, 
Törngren, Vehkaoja, Welling, W enman, 
Vesterinen, Wickman, Wiik, Wirtanen, 
Voionmaa ja Väisänen. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 18 
edustajaa: 

Arhama, von Born, Bryggari, Hannula, 
U., Harvala, Hirvensallo, Huotari, Janho
nen, Kivimäki, Kukkonen, Lehtonen, Man
tere, Metsäranta,. Salmiala, Soininen, Tolp
panen, V enho ja Österholm. 

Puhetta johtamaan ryhtynyt 

Ensim:q1äinen varapuhemies: 
Avoimessa äänestyksessä on annettu 64 jaa
ja 117 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hylännyt ed. V. Anna
lan ehdotuksen. 
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3) Ehdotus laiksi oikeudesta lähettää viran
omaisille ja niiltä saada asiakirjoja postitse 

annetun lain muuttamisesta. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n: o 
10 ja otetaan e n s i mm ä i s e e n k ä s i t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty hal- 1 

lituksen esitys n:o 41, joka sisältää yllä
mainitun !lakiehdotuksen. 

Ensiilllmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn pohjana on lakivaliokunnan mie
tintö n: o 10. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely ju
listetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti ensi tiistain istuntoon: 

4) Oikeuskanslerin vuodelta 1935 antaman 
kertomuksen 

johdosta laadittu perustuslakivaliokunnan 
mietintö n: o 4 ; 

5) Ehdotuksen laiksi ulosottolain 4 luvun 
väliaikaisesta muuttamisesta annetun lain 

voimassaoloajasta 

sisältävän ha]lituksen esityksen johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n: o 11 ; 

6) Ehdotuksen laiksi 14 päivänä joulukuuta 
1934 ulosottolain 5 luvun 27 § :n väliaikai
liesta muuttamisesta annetun lain voimassa-

oloajasta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
~aadittu lakivaliokunnan mietintö n: o 12; 

7) Ehdotuksen laiksi korotetun tupakkaval
misteveron kantamisesta vuonna 1937 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 10; 

8) Ehdotuksen laiksi tulitikkuverosta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
Uaadittu valtiovarainvaliokunnan mietinti> 
n:o 11; 

9) Ehdotuksen laiksi makeisvalmisteverosta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 12; 

10) Ehdotuksen laiksi moottoriajoneuvo
verosta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 13; 

11) Ehdotuksen laiksi marga1·iinivalmisteista 
ja rehnaineista vuodelta 1937 suoritettavasta 

verosta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 14; 

12) Ehdotuksen laiksi mallasjuomaverosta 20 
päivänä joulukuuta 1934 annetun lain 4 § :n 

muuttamisesta 

sisältävän lakialloitteen johdosta laadittu 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n: o 15; 

13) Valtioneuvoston lainanottovaltuuksia 

koskevan hallituksen esityksen johdostalaa
dittu valtiovarainvaliokunnan mietintö n: o 
16; 
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14) Lisäystä määrärahaan Helsingin uutta 
posti- ja lennätintaloa varten 

tal1koittavan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 17; 

15) Lisämäärärahan myöntämistä Lappeen
rannan-Elisenvaaran rautatierakennusta 

varten 

tarkoittavan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 18; 

16) Neuvotteluihin ryhtymistä Ruotsin halli
tuksen kanssa Tornionjoen tulvatilanteiden 

kaikinpuoliseksi selvittämiseksi 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta [aa
dittu ulkoasiainvaliokunnan mietintö n: o 
9; sekä 

17) Uusien metsäkoulujen perustamista 

koskevien toivomusaloitteiden johdosta laa
dittu maatalousvaliokunnan mietintö n:o 3. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Eduskunnan seuraava istunto on ensi tiis
taina lkello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 16. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 
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Päiväjä.rjestys. 

Ilmoituks1ila. 

Toinen käsi t te 1 y: 

1) Ehdotus laiksi oikeudesta lähet
tää viranomaisille ja niiltä saada asia
kirjoja postitse annetun lain muutta-
misesta ......................... .. 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 20; lakivaliokunnan 
mietintö n:o 10; hanituksen esitys 
n:o 41. · 

Ensimmäinen käsi t te 1 y: 

2) Ehdotus laiksi ulosottolain 4 lu
vun väliaikaisesta muuttamisesta an-
netun lain voimassaoloajasta ....... . 

A s i a k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n:o 11; hallituksen esitys 
n:o 43. 

3) Ehdotus laiksi ulosottolain 5 lu
vun 27 §:n väliaikaisesta muuttami
sesta annetun lain voimassaoloajasta 

Asia k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n:o 12; hallituksen esitys 
n:o 44. 

4) Ehdotus laiksi korotetun tupak
kavalmisteveron kantamisesta vuonna 
1937 . , .......................... . 

A s i a k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 10; hallituksen 
esitys n:o 7. 

5) Ehdotus laiksi tulitikkuverosta 
·Asiakirjat: Valtiovarainvalio

kunnan mietintö n:o 11; hallituksen 
esitys n:o 6. 

6 ). Ehdotus laiksi ma!keisvalmisteve-
rosta ............................ . 

kello 14. 

Siv. 

650 

651 

652 

" 

" 

" 

Asia k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 12; hallituksen 
esitys n:o 5. 

7) Ehdotus laiksi moottoriajoneuvo-
verosta .......................... . 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 13; hallituksen 
esitys n:o 3. 

8) Ehdotukset lai'ksi margariinival
misteista ja rehnaineista suoritetta
vasta verosta ja laiksi margariinival
misteista ja rehnaineista suoritetta
vasta verosta annetun lain muuttami-
sesta ............................ . 

Asia k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 14; hallituksen 
esitys n:o 4; ed. Kämäräisen y. m. lak. 
al. n:o 26. 

9) Ehdotus valtioneuvoston lainan-
ottovaltuuksista .................. . 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 16; hallituksen 
esitys n:o 8. 

10) Ehdotus laiksi maHasjuomave
rosta annetun lain 4 §:n muuttami-
sesta ............................ . 

A s i a k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 15; ed. Voion
maan y. m. lak. al. n:o 25. 

Ainoa käsittely: 

11) Ehdotus lisäyksestä määrära
haan Helsingin uutta posti- ja lennä-
tintaloa varten ................... . 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio
kunnan mietintö n: o 17; hallituksen 
esitys n:o 50. 

12) Ehdotus lisämäärärahan myön
tämisestä Lappeenrannan-Elisenvaa-
ran rautatierakennusta varten ..... . 

Siv. 

652 

" 

654 

" 

656 

" 
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Asia k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 18; hallituksen 
esitys n:o 51. . 

13) V aitioneuvoston oi'keuskanslerm 
kertomus vuodelta 1935 ........... . 

Asiakirjat: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n:o 4; mainittu ker
tomus. 

14) Ehdotus toivomukseksi neuvot
teluihin ryhtymisestä Ruotsin halli
tuksen kanssa Tornionjoen tulvatilan
teiden kaikinpuoliseksi selvittämiseksi 

A s i a k i r j a t: U1koasiain valio-
kunnan mietintö n:o 9; ed. Juneksen 
y. m. toiv. al. n:o 12. 

15) Ehdotukset toivomu'ksiksi uusien 
metsäkoulujen perustamisesta ..... . 

Asiakirjat: Maatalousvaliokun
nan mietintö n:o 3; toiv. al. n:ot 
64-68. 

16) Ed. Lonkaisen y. m. ehdotus 
toivomukseksi esityksen antamisesta 
erinäisiksi muuto'ksiksi köyhäinhoito-
lakiin ........................... . 

Esitellään: 

17) Asetus Bulgarian kanssa teh
dyn maksusopimuksen voimaansaatta-
misesta .......................... . 

18) Asetus Italian kanssa kauppa
vaihdon ja siihen kuuluvien maksujen 
järjestelyä koskevan väliaikaisen sopi
muksen muuttamisesta tehdyn sopi-
muksen voimaansaattamisesta ..... . 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

19) Lakivaliokunnan mietintö n:o 
13 hallituksen esityksen johdosta laiksi 
kiellosta käyttää maatalouskiinteistöä 
velan maksuun eräissä tapauksissa .. 

20) Sivistysvaliokunnan mietintö 
n:o 1 oppivelvollisuuslain 12 §:n 
muuttamista tarkoittavan toivomus-
aloitteen johdosta . . .............. . 

Siv. 

658 

" 

659 

" 

660 

" 

661 

" 

Puhetta johtaa puhemies H a k k i 1 a. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Arhama, U. Hannula, Hänninen, 
Junes, Kirra, Kivimäki, Kokko, Komu, 
Kylänpää, Lahtela, Meriläinen, Puittinen, 
Rapo ja Salovaara. 

llmoitusasiat : 

Loman11yynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
istunnosta virka-asian takia edustajat 
Kokko ja Salovaara, sairauden tähden ed. 
U. Hannula, yksityisasian vuoksi ed. Ky
Jänpää ja oikeusasian vuoksi ed. Junes 
ensi perjantain istunnosta kunnallisten teh
tävien vuoksi ed. Pyy, torstai-aamusta s-eu
raavan maanantain iltaan asti virkatehtä
vien vuoksi ed. Malmivaara sekä tämän vii
kon ajaksi yksityisasiain takia ed. Lahtela. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että tasaval
lan presidentin kirjelmän ohella kuluvan 
kuun 20 päivältä on eduskunnalle saapu
nut hallituksen esitykset n:ot 53-56, jotka 
nyt on jaettu edustajille. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. V en h o: Suuri valiokunta kokoon
tuu huomenna kello 10. 

Päiväjärjestyksessä olevat asi:at: 

1) Ehdotus laiksi oikeudesta lähettä~ viran
omaisille ja niiltä saada asiakirjoja postitse 

annetun lain muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 20 ja otetaan t o i s e en käsi t te-
1 y y n siinä sekä lakivaliokunnan mietin~ 
nössä n:o 10 valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n:o 41, joka s-isältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 
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P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren v·a:liokunnan mietintö n:o 20. En
sin sallitaan asiassa yleiskeskustelu, senjäl
keen ryhdytään lakiehdotuksen yksityiskoh
taiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskestelu: 

Ed. K i v i o j a: Herra puhemies! lVIinä 
en vastusta tietenkään tällaisen pikkupaik
kauksen tekoa käsiteltävänä olevaan lakiin, 
mutta minusta tuntuu, että olisi paikallaan 
tehdä tähän suurempiakin korjauksia, joit
;tenka tekeminen tietenkään ei ollut laki
valiokunnan asia, vaan se vaatisi haUituk
sen toimenpiteitä. 

Ei voi käsittää maallikko, minkätähden 
vain muutamiin viranomaisiin voidaan 
postitse lähettää asiakirjoja ja siihen luet
teloon nyt vain lisättiin vakuutusneuvosto. 
Nyt kai saanee tämän lain mukaan lähettää 
asiakirjoja postitse valtioneuvoston oikeus
kanslerillekin, joka on lain käytön ylin val
voja, mutta sensijaan ei saa lähettää esim. 
hovioi'keuksille ja korkeimpaan oikeuteen. 
Tietysti voidaan huomauttaa, että siinä on 
vaara hävitä, jos ne tulevat postissa eivätkä 
ole kunnossa, mutta sehän olisi itsekunkin 
oma ·asia käyttää sittenkin turvallisuutensa 
vuoksi asiamiestä, mutta eikö voitaisi jär
jestää tilaisuus niille, jotka luulevat pysty
vänsä asiakirja kuntoon saamaan, käyttää 
postin välitystä lähettäessään asi·akirjoja 
hovioikeuksiin ja korkeimpaan oikeuteen . 
.Asiassa nykyään käy usein sillä tavalla, 
että se asianajaja, j.oka alioikeudessa on 
asiaa ajanut, saa alioikeuden pöytäkirjat 
vasta muutaman viikon kuluttua j·a hän 
joutuu kiireellisenä postiasiakirjana lähet
tämään valituksen joko llovioikeuteen tai 
korkeimpaan oikeuteen jätettäväksi ja 
panee ja ehkä pystyykin panemaan vali
tuksen täyteen kuntoon. lVIutta hän, 
vaikka on asianajaja ja ehkä on pystynyt 
n,e panemaan kuntoon, joutuu lähettämään 
ne jollekin asianajotoimistolle hovioikeuden 
1mupungissa tai täällä korkeimman oikeu
den kaupungissa ja ne tulevat siihen 
asianajotoimistoon useinkin niin myöhään, 
että täytyy kiireen kaupalla lähettää kont
torineiti viemään asiakirjoja perille. Niitä 
ei kerkiä tarkastaa se neiti, joka menee 
v-iemään, eivätkä myöskään sen asianajotoi
miston juristijäsenet, mutta täytyy hyvässä 

u~ko:?sa luott~a, että ne ovat kunnossa ja 
v1eda ne perille. Kerrotaan, että tässä ·on 
käynyt väEstä silläkin tavalla, että se kir
jelmä sisältää joitakin törkeyksiä J. oka ho-. . ' v1mkeuteen tai korkeimpaan oikeuteen jä-
tetään ja se konttorineiti, jolla puolessa 
tunnissa ennen valitusajan umpeenmenoa 
ei ollut mahdollisuutta ollenkaan katsoa 
:rp.itä kirjelmä sisälsi, sittenkin joutuu myö~ 
rangaistuksi avunannosta siihen rikokseen 
mikä siinä tapahtuu, kun oikeuden edessä 
käytetään vastapuolesta törkeyksiä. 

Tällä lain muutoksella, jos sallittaisiin 
postissa läl,lettää perille, vältyttäisiin siitä, 
että sellainen syytön ihminen niinkuin 
juoksutyttö, joutuu tuomituksi a~unannosta 
rikokseen. Tulisi vain yksin tuomituksi se 
joka sen törkeyden on sinne kirjoittanut 
ja postissa toimittaa sen perille. 

01en tahtonut jo asian tässä toisessa kä
sittelyssä ottaa puheeksi, jotta saisimme 
kuulla asian kolmannessa käsittelyssä vii
saampien mielipiteitä siitä, eikö olisi mah
dollista tällaista vähän laajempaa muutosta 
tähän käsiteltävänä olevaan lll!kiin saada 
aikaan. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

... Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
taan keskustelutta lakiehdotuksen 3 § 
johtolause ja nimike. ' 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

2) Ehdotus laiksi ulosottolain 4 lnvun 
väliaikaisesta muuttamisesta annetun 

lain voimassaoloajasta. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n:o 
11 ja otetaan ensi m m ä i s e e n käsi t
t e l.y y n si0ä valmisteleva:sti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 43, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
lakivaliokunnan mietintö n:o 11. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

. Lakiehdotuksen ensimmäinen :käsittely ju
listetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 
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3) Ehdotus laiksi uJosotolain 5 luvun 27 § :n 
väliaikaisesta muuttamisesta annetun lain 

voimassaoloajasta. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n:o 
12 ja otetaan en s i mm a 1 s e e n k ä
s i t te l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 44, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
lakivaliokunnan mietintö n:o 12. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
suureen valiokuntaan. 

4) Ehdotus laiksi korotetun tupakkavalmiste
veron kantamisesta vuonna 1937. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 10 ja otetaan ensimmäiseen 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n:o 7, joka sisältää 
edellämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 10. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a :1 i o k u n t a a n. 

5) Ehdotus laiksi tulitikkuverosta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 11 ja otetaan ensimmäiseen 
käsi t t e 1 y y n siinä vahnistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n:o 6, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 11. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

. Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely ju
listetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

6) Ehdotus laiksi makeisvalmisteverosta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 12 ja otetaan ensimmäiseen 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n:o 5, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e mies: . Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 12. 

Puheenvuoroa ei ha:luta. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

7) Ehdotus laiksi moottoriajoneuvoverosta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 13 ja otetaan ensimmäiseen 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen .esitys n:o 3, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohj·ana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 13. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely ju
listetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

8) Ehdotukset laiksi margariinivalmisteista 
ja rehnaineista suoritettavasta verosta ja 
laiksi margariinivalmisteista ja rehnaineista 
suoritettavasta verosta annetun lain muutta-

misesta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 14 ja otetaan ensimmäiseen 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
tellyt hallituksen esitys n :o 4 ja ed. Kä
märäisen y. m. lak. aL n:o 26, jotka sisäl
tävät yllämainitut lakiehdotukset . 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n: o 14. 
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Keskustelu: · 

Ed. Kämäräinen: Tämän asian 
pyydän pöydälle ensi perjantain istuntoon. 

Ed. Salmenoja: Herra puhemies! 
Niin monta kertaa kuin tämä margariinin 
verottamista koskeva laki onkin ollut esillä 
täällä eduskunnassa, on keskustelu aina 
kiertynyt sen kysymyksen ympärille, onko 
tähän tärkeään kulutustavaraan kohdistuva 
vero niinkään oikeutettu kuin lain puolta
jain taholta jatkuvasti on tahdottu usko
tella. Omasta puolestani olen aina asettu
nut jyrkästi margariinin verottamista vas
taan. Minä tosin hyvin ymmärrän, että 
jonkun vähäpätöisen kansanedustajan kanta 
niin tässä kuin muissakin kysymyksissä 
kuitataan olankohauksella ja pienellä ivalla. 
Mutta kaikesta huolimatta olen tälläkin 
kertaa rohjennut nousta lakia vastusta
maan ja siis myöhemmissä käsittelyissä eh
dottamaan sen hylkäämistä. 

Kun tästä asiasta tuli äskettäin puhe 
erään eduskuntamiehen, muuten hyvin lup
sakkaan porvarin kanssa, niin hän, harmi
ton ja leikillinen mies kun on, sanoi että 
margarinin käyttäjiltä pitäisi ottaa pois 
äänioikeus. Vitsi onkin vitsinä oikein hyvä. 
Mutta nauramisen sijasta se johtaa kui
tenkin ajattelemaan hyvin vakavia asioita. 
Se johtaa ajattelemaan sitä, että tämänkin 
veron avulla joudutaan köyhyyttä rankai
semaan, seikka, joka on niin selvästi ha
vaittavissa kaikessa välillisessä verotuksessa. 
Elintarvetullit ja valmisteverot kohdistuvat 
aina kaikista ankarimmin köyhään kansan
osaan. Olen varma siitä, että tuskin moni
kaan margariininkäyttäjä ostaa tätä ras
vaa ilkeydestä maataloutta kohtaan, vaikka 
maataloustuottajat näin luulevat. Se asian
laita, että he käyttävät margariinia, joh
tuu yksinomaan siitä, että heillä ei ole mah
dollisuuksia voin käyttöön, koska heidän 
ansionsa ovat riittämättömät. Juuri ansioi
den riittämättömyydessä, kehnoissa työpai
koissa on luonnollisin syy margariinin käyt
töön. Kummallista on, että näinä parina 
viimeisenä vuotena margariinin käyttö 
osoittaa voimakasta kasvua, kun kaiken jär
jen mukaan sen menekin olisi pitänyt su
pistua ja voin kulutuksen lisääntyä. Vuon
na 1935:hän margariinin kulutus oli suun
nilleen 10 miljoonaa kiloa ja näyttää että 
tänä vuonna kulutus nousee noin 11 mil-

joonaan kiloon. Tämä seikka johtuu, niin
kuin jo lähetekeskustelussa siitä huomau
tin, yksinomaan siitä, että hiukan parem
pien aikojen tultua ne vähävaraiset, jotka 
aikaisemmin eivät ole voineet käyttää 4:oti
taloudessaan edes margariinirasvaa, ovat 
nyt hiukan parempien ansioiden vuoksi sii
hen pystyneet. Lain alkuperäistä . tarkoi
tusta lisätä voin menekkiä supistuvan mar
gariinin menekin kustannuksella, ei siis ole 
lain avulla saavutettu. Yritys jonkinlaisen 
tasapainotilan aikaansaamiseksi voin ja 
margarnmn käytön välillä on näinollen 
jäänyt kuvitelmaksi, tekisi mieli sanoa maa-

. taloustuottajain illusioniksi, johon tuskin, 
kukaan enää vakavissaan uskoo. Sillä kun 
margariinin ja meijerivoin hinnan ero on 
nytkin 12 ja 13 markkaa kiloa kohti, niin 
köyhät kuluttajat eivät yksinkertaisesti voi 
muuttaa margariinikantaa voikannaksi. Se 
on tämä asia, joka tekee sen, että rasvalain 
alkuperäinen tarkoitus siirtyy kokonaan 
taka-alalle ja jälelle jää vain lain selvin 
ja jatkuvin tarkoitus, joka on: verottaa 
kuluttajapiirejä tuottajapiirien hyväksi. 
Näemme myös, että tämänkin aikoinaan 
tilapäiseksi aiotun veron pysyväisyys näyt
tää nyt jokseenkin varmalta ja vero tiu
kentuu vuosi vuodelta. Alussahan marga
riinilakia ei pantu lainkaan täytäntöön. 
Nyt sitä on jo jatkuvasti sovellettu ja tosin 
vero vielä tähän saakka on ollut jokseen
kin lievä, mutta melkoisella varmuudella 
voi olettaa, että kohtapuoleen ei tule niin 
olemaan. Siihen viittaa jo valtiovarain
valiokunnan mietintöön liittyvä ensimmäi
nen vastalausekin, jossa voin vakauttaruis
hinnaksi suositellaan 26 markkaa, ja jossa 
siis pyritään siihen, että hallitus saisi mah
dollisuuden nostaa margariiniveroa ainakin 
noin 2 markalla ja kenties vähitellen käyt
tää margariiniveron korkeintakin sallittua 
määrää, 6 markkaa, kilolta. Edustaja Kä
märäinen, joka, siitä päättäen, että hän 
pyysi tämän asian pöydälle, yrittää tie
tysti koota mielipiteelleen vahvan todistus
aineiston ensi perjantaihin mennessä, on 
tehnyt lakialoitteen, jossa hän ehdottaa, 
että voin vakauttaruishinta olisi kokonaista 
30 markkaa ja että margariiniveron kor
kein raja olisi aina 8 mk. Kehityksen 
suunta on siis selvä. Aikoinaan arastellen 
säädetystä tilapäisverosta tulee vähin erin 
pysyvä vero, joka yhä nousee, kenties ei 
vielä juuri tänä vuonna, mutta mahdolli-
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sesti hyvinkin pian. Vanha tuttu tarina 
pikkusormen paholaiselle antamisesta pi
tää tässäkin suhteessa paikkansa. Meidän, 
tahtoisin sitaattien sisässä sanoa, ,kovin 
lempeä" elintarveverotuksemme, ei siis 
suinkaan lievenny, vaan kiristyy vuosi vuo
delta. 

Asioiden näin ollen suosittelern suurelle 
valiokunnalle valtiovarainvaliokunnan mie
tintöön liit,tyvää toista vastalausetta. 

Ma·ata1ouden tu:k!emiseksi pitäisi toki riit
tää se, ·että viljan hinnat yhä nousev·at. 
Rukiin hinta jo yksistään ja samassa suh
teessa ka~i'kki•en muidenkin viljalajien hinta 
on 50-60 penniä korkeampi kuin edelli
senä .syyskautena j·a vilj1atullimme 'alenta
miseen, mikäli tällä hetk!ellåJ näyttää, eivät 
eduskunnan kokoomus-maalaisliittolais-ruot,
salais~tuottajaryhmät 'näytä millään lailla 

. olevan halulrkaiba. Sen vuoksi •on syytä 
ta;as kerran sanoa, ·että vaikka maataloutta 
onkin sen vai:keuksissa yritettävä tukea, tu
lee myöskin yhtä ;r~nnan mnist•a,a, että tässä 
maassa on suuri joul"ko köyhiä ihmisiä, 
joille olisi lohdu!Usta ti·etää, että he saisi
vat leipänsä ja rasvatarpeensa nykyistä 
1kohtuullisempaan hintaan j•a •että heidän 
välttämättömiä elintarpeitaan ei verotettaisi 
sillä ·tavoin kuin tähän sa:akka on tapahtu
nut. 

T:äss:ä samassa yhteydessä t·ahtoisin myös
kin suurelle valiokunnalle suositella niitä 
Vlastalauseita, jotka ovat liitetyt valiokun
nan mi·e:tintöön tulititkku- ja ma1"eisv,al
mistev·erolain kohdaHa. Nämäkin ovat, niin
kuin margariiniverokin, tilapäisluontoisia 
v•eroja, joiden 'olemassaoloa hallitus ei ole 
millåJän tav•alla perustellut. TäUaisena ai
lmna tkuin nyt pitäisi toki tulla toimeen 
i·lman tilapäisverojakin, noita tilapäisve
roja, joita hätäaikana kenties tarvittiin ja 
j·oiden säätämistä silLoin on voitu ymmär
tää. Minä olen v·arma siitä, että tähän tul
lwan sanomwan, koska vi·elä ·edus,klmtwkin 
liswä menoj•a hallituksen talousarvioon, niin 
kuinka silloin voitaisiin luopua tällaisista 
tilapäisistäkään veroista. Tähän puoleen 
:a,siaa rtuHaan varmaan kiinnittämään pal
jon huomio·ta, kun päästään talouswr!vion 
tkJäsittelyyn. Huomautan nyt kuitenkin •etu
käteen erittäin muistaen Helsingin Sa
nomain ma·anantaista paäkirjoitusta, •että 
budjettia raikentavan .. hallituksen ·ei tulisi 
käyttää :kai1l"ki:a tiedossaan olevi•a tuloj'a 
me1k!ein viimeistä penniä mY:Öten, vaan 

muistaa, että eduskunnaHakin pitäisi olla 
j·otaJkin liitldrumisalwa niin ·erinäisten me
noj•en lisäyksiin kuin myöskin sellaisiin 
tarpeellisiin vähennyksiin kuin mistä juuri 
margariiniverolainkin kumoami'Sessa olisi 
kysymys. 

Ed. T a kala: ~annatan ed. Kämäräi
sen tek!emäJä pöJCdällepanoehdotusta. 

Puh :e m i ·e s: Kun on t•ehty :ehdotus pöy
dällepanosta ja sitä kannatettu, niin 11\!ehoi
t,an niitä ~dust•ajia, jotka tämän jälkeen 
haluavat käyttää puheernvuoron, lausu
mwan mielipiteensä pöydällepanon :ajasta. 

Kes:kust·elu pöydäUepanon ajasta julis
teta•an päättyneekisi. 

Puh .e m ies: ~eskustelun :kuluessa on 
ed. Kämäräinen ed. Takalan kannattamana 
ehdott•anut, ·että •asia pant,aisiin pöydälJe 
ell!si perjantain istuntoon. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Kun muuta ehdotusta ei ole tehty, hy
väksytään ed. Kämäräisen ehdotus ja asia 
p a n n aan p ö y d ä ll e eduskunnan seu
raavaan istuntoon. 

9) Ehdotus valtioneuvoston lainanottoval
tuuksista. 

Esi1tel1ään v:altiov:arainva'liokunnan mie
tintö n:o 16 ja otetaan ensimmäiseen 
k ä :s i t te 1 y y n siinä valmistelev:a:sti käsi" 
telty hallituksen esitys n :o 8, joka sisältää 
yllämainitun ehdotwksen. 

P u h e m i ·e s: Käsittelyn pohj:ana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 16. 

Puheenvuoroa •ei haluta. 

Asian ensimmäinen käsittely julistetaan 
päättyneeksi ja asia lähetetään suureen 
v a l i o k u n t a a :n. 

10) Ehdotus laiksi mallasjuomaverosta annc~ 
tun, lain 4 § :n muuttamisesta. 

Esitellään v;altiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 15 j.a otet·aan ·e n s i mm ä i se e 11 
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k.ä s i t t ,e 1 y y n siinä valmistelevasti !käsi
telty ed. Voionmaan y. m. lak. ~al. n :o 25, 
jdlm sis'ältää yllämainitun lakiehdotwks•en. 

P u h ,e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
va1tiovarahwalio:kunnan mi·etintö n :o 15. 

Keskustelu: 

Ed. Voionmaa: Herma puhemies!
Olen aikanani tdmyt tämän la!ki,aloitte(m, 
joka koskee mallasjuomaverosta ailmetun 
~ain 4 § :n muuttami•sta tai tarkemmin sa
noen III l!k :n vero-oluen veron iJwroitt.a
mistJa yhdellä ma.rlmUa. OLen tehnyt tä
män aloitteen siinä ta'rlmituksessa, -että 1sen 
kautta tuHsi :ryhdytyksi tärlmään raittiuiS
poliitti,seen toimenpiteeseen en'klä ISiinä tar
koituksessa suinkaan, että valtion verotulot 
mallasjuomaverolla saataisiin lisääntymään. 
Minoota kuitenkin tuntuu, että valtiov,a
rainvaliokunta. antaessaan hylkäävän mie
tintönsä ~ei ole riittävästi kiinnittänyt huo
miota 'asian ratkaisevaan puoleen,. ISen rait
tiuspoliittiseen mel'kityks;een. Kahdella 'ai
van lyhyellä buseella valiokunta ·ekspe
dioi tämän asian esittäen siinä perusteluja, 
jotka ov;at omiansa oudostuttamaan. Vtalio
ikunta lamsuu, ·että oluen v;almisteveron :ko
roittaminen saattaisi olla omiaan lis,äämään 
väkevien juomi·en käyttöä, mitä alkoholl
juomi·en hintapolitiikalla on pyritty vä
hentämärun, ja kun oluen 'käytöstä johtu
vaa juoppoutta sitäpaitsi voidaan tarkoi
tukserrmukaisemmin rajoittaa muilla kei
noilla,, m. m. olutravintoloiden lukumäärää 
supistamalla, ei valiokunta ole katsonut voi
Viansa puolta:a lakiehdotuksen hyväJksym±stä. 

V·aliokunnalla on nähtävästi näistä 
asiorsta määrätyt mielipiteet. Mutta kun 
meillä on erityinen valiokunta, talousvalio
!kunta, joka jatkuvasti on käsitellyt rait
tiuspoliittisia kysymyksiä, niin tämmöisen 
asian, joka muodostuu yhä olennaisemmaksi 
osaksi ja yhä tärkeimmäksi tulevaksi osa,ksi 
eduskunnan raittiuspoliittisesta lainsäädän
nöstä, tämän asian olisi nähdäkseni välttä
mättömästi pitänyt joutua ammattivalio
ilrunnan käsiteitä väJksi (Vasemmalta.: Oi
kein !) . La.usull'kin sen toivomuksen, että 
suuri valiokunta; johon asia menee, käyt-

. tä,en hyvärkseen valtiopäiväjärjestyksen 66 
§ :n 5 momenttia., hankkisi tämän puuttu-

van vala.istUJksen tähän ,asia•an, samana 1kun 
toivon, että r~muri va.lio!kunt'a muutenkin 
ikiinnittäisi tähän ra.sialli,sempaa huomiota 
kuin va:ltiovarainvalidkunta on tehnyt. 

Minä en tahdo pidemmältä jatkaa. huo
ma.utuksi,ani, mutta olen pakotettu kuiten
kin selvästi :sanoutumaan irti valtiovarain
va.liokunna.n esittämistä mielipiteistä, esim. 
si·itä, ~että oluen käyttöä voita.isiin vähen
rtää valiokunnan esittämil1ä toimenpiteillä. 
T·osiasira on, ·että väkevämmän oluen käyttö 
on huolestutta.vassa määrässä kas;nama.ssa.. 
Silloin rJmn aloitteeni tein, niin nume1mt 
osoittava.t, että v. 1935 oli näitä väkeväm
piä ma:llasjuomia kulutettu meidän maas
samme lähes 14 milj. litra.a. Nyt tänä 
vuonna on kulutu:s noussut niin, että :se jo 
ajalt'a tammi-syyskuu on ·23% suur~empi 
kui:n ·edellis,enä vuonna sama.na aiika.na.. Ja 
jos edellyt,etään, että värkevämpien oluiden 
käyttö jatkuu samassa suhteessa rkuin 'se 
pitkin tätä vuotta on jatkunut, niin las
kelmat osoittav~at, että me tul·emme vuoden 
lopussa olemaa.n lähes 17 milj. litrassa, 
jdka on noin 9 milj. litra.a •enemmän :kuin 
vuonna 1933. .Sitä vuotta täytyisi pitää 
erä:änla.i•s·ena normivuot·ena siihen nähden, 
että silloista kulutusta. olisi katsottava. siksi 
lähtökohdaksi, josta ,alkoholin käyttö·ä 
yleensä olisi va.ltion toimenpiteillä ollut 
jat,kuvasti pyrittävä alentamaan eikä ylen
tämään. 1\'Iutta. !kuten nähdään, niin nume
rot osoittavat, ·että värkevämpien oluiden 
1käyttö on huolestutta.vassa. määrässä rk.'asva
ma.ssa. Eivät nämä juomat o1e niin viatto
mia kuin miltä näyttää, sillä ne tilaston 
mukaan ilmeisesti johta.vat yhä suurem
ma.ssa määrässä, tämä Esätty oluen käy
täntö, myöskin lisättyyn juoppouteen. Se 
nähdään juopnmuksesta pidätettyj,en lu
vusta, joitten ryhmässä olutjuopumuks,en 
vuoksi, oluesta päihtyneiden pidätettyjen 
lukumäärä on tavattomasti nousemassa, 
niin että se tämän vuoden kuluneella rkol
mannella neljänneksellä oli 10.s %, siis lä
hes 11 % 1ka.irkista pidät,etyistä, !kun se •esim. 
vuoden 1935 ensimmäisellä n.eljänneksellä 
oli vain 5% ja tämän vuoden alussa 8.5. Siis 
selvästi se kulutus va.ikuttaa. juoppoutta li
säävästi. Eikä myÖs'kään se väite, että 
oluen käyttö väJhentäi:si väkevämpien juo
mien käyttöä, pidä ei meidän Suomen eikä 
ulkomaitten tilaston muka.an pa.ikkaansa, 
silLä ne seuraavat tavattoman suuressa mää
rässä toisiaan hyvin vähän havainnot 
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yleensä eroavat, ikun asiaa l]mtsotaan vuosi
viitisten j·a vuosikymmenien kannalta. Mi
tään suurempaa ·eroa •ei ole ·erilaisten vä;ke
vämpien ,a;}koholijuomien ja miedompi,en 
ra1koholijuomien kulutuksen välillä, mikä 
osoitt'aa siis sitä, ·että kummankin kulutusta 
on vastustettava, vähennettävä niille sopi
villa ~einoilla. Mallasjuomien käytön vä
hentä:minen tapahtuu tietenkin luonnolli
simmin sillä ~a valla, että koetetaan välm
vämpi,en mal1asjuomien nauttimista väihen
tää, saada sitä pienentymään. Ja siihen on 
erinomainen keino olutveron koroittaminen. 
Merkitsen muuten muistoon, •että valtiova
rainvaliokuntakin puhuu tosiasiana siitä, 
että oluen käytöstä j·ohtuu juoppoutta. 
Kun valiokunta myöntää, että 'kun ,oluen 
käytöstä johtuv,aa juDppoutta void:a:an tar
koituksenmukaisella tavalla rajoittaa muilla 
keinoilla", se siis myöntää tämmöistä juop
poutta 1kuitenkin olevan, vaikka sen esit
tämä keino on vain se, ·että ,esim. ·olutravin
tolain lukumäärä supistettaisiin. Mutta ei
hän se keino ole niinkään luotettava keino, 
koskapa yksi suuri ajanmwkainen olutra
vintola voipi vastata monta pi•entä, ja le
vittää oluen kulutusta paljon suuremmassa 
määrässä kuin suuri määrä pieniä olut
ravintoloita, jotka sen hyväksi hävitettäi
siin. 

En tahdo lähemmin koslmtella näihin ky
symyksiin. Olen tahtonut vain kiinnittää 
suuren valiokunnan huomiota si~hen, ·ettei 
asia ole vielä näillä valtiovruminvaliokun
nan 1kahd:ella lauseella suinkaan loppuun 
selvit·etty, v~aan •että se suorastaan vaatii 
suur·en v·aliokunnan puolelta tarkempaa ja 
asiallist·a harkintaa. Huomautan v~elä si
täkin, •että asia, koko talkoholipolitii,k!ka, on 
nyt joutunut sille kannalle, ~että emme voi 
jäädä odottamaan valtion puolelta sanotta
via aloitteita siinä, 1koska valtio on jättä
nyt käsistään suuren osan tätä politirkka:a 
monopoliyhtiön haltuun, joka niikyy Sata
van sitä ~jaa aivan mielensä mukaan. Mikä 
sekin 'asianhaara pakottamana pakottaa 
eduskuntaa ripeämpiin otteisiin tällä alalla 
ja omiin •otteisiin, koskapa väkijuomavaara 
ja 'erityisesti se väkijuomavaara, joka tä:W.ä 
he1:Jkel1ä on suurin, nimittäin oluen juon
nin uhkaava ja suorastansa suunnaton kas
vaminen on sen htatuinen, •että se eduskun
nan ummistaessa silmiään voi lYJhy,essä 
ajassa saada suuri•a vahinkoja ·a;ikaan. Siis 

asia on myöskin kiireellinen eikä siedä suin
kaan pitkiksi ajoiksi lykkäämistä. 

K!eskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely ju
listetaan päättyne~ksi ja asia lähet,etä;än 
s u u r e ·e n v a l i o k u n t a a n. 

11) Ehdotus lisäyksestä määrärahaan Helsin
gin uutta posti- ja lennätintaloa varten. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 17 ja otetaan 'a i n o a a n k ä s i t
t e l y y n :siinä valmisteleva:sti käsitelty hal
lituksen esitys n :o 50, joka sisältää yllä
mainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsitt>elyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 17. 

Puheenvuoroa ;ei haluta. 

V'altioVIall'lainvatliokunnan ehdotukset hy
väksytääm.. 

_A.sia on loppuun käsitelty. 

12) Ehdotus lisämää1·ärahan myöntämisestä 
Lappeenrannan-Elisenvaaran rautatieraken

nusta varten. 

Esitellään valtiovarainva;hokunnan mie
tintö n:o 18 ja otetaan ainoaan ik:ä
s i t te l y y n siinä valmisteleva:sti käsitelty 
hallituksen ~esitys n:o 51, joika sisältää yllä
mainitun ehdotuksen. 

Puhemi·es: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaHOikunnan mietintö n :o 18. 

Keskustelu: 

Ed. H ä s t b a c k a: Då jag uti den till 
betänkandet fogade reservationen antyd
ningsvis påpekat, att även föreliggande 
proposition är ett belägg på att riksdagen 
som har att bevaka att jämnvikten uppehål
les mellan olika landsdelar och där för
lagda verksamhetsgrenar åsidosatts genom 
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att nu bevilja ett tilläggsanslag för Villman
strand-Elisenvaara järnväg med förbi
gående av Haapaniäki-Björneborgs järn
väg, är det skäl att ytterligare framhålla 
några synpunlcter :;om bestyrka riktigheten 
a v det påsti'idda. 

Då jag tagit som jämfii1ejse till Vill
manstrand-Elisenvaara jämväg Haapa
mäki-Björneborgs järnväg och därmed 
.velat bevisa, att man åsidosätter de olika 
landsdelarna och där förlagda verksam
.hetsgrenar till förmän i detta fall för 
östra Finland, .är det skäl att påpeka att 
mitt ställningstagande till frågan icke dik
teras av egna fördelar, eller ens för den 
landsdel jag tillhör, utan av allmänt in
tresse att få en bättre jämnlikhet till stånd. 
Som belägg härpå, att Haapamäki-Björ
neborgs järnväg fått träda tillbaka för 
Villmanstrand-Elisenvaara må anföras 
följande. 

Uti betänkandet till lagen om järnvägs
byggen av år 1925, då Haapamäki-Björ
neborgs järnväg beslöts att byggas, säges 
hl. a.: Denna bana kommer att öppna för 
mellersta Finland en viktig förbindelseväg 
till Mäntyluoto havshamn och utgör där
jämte en naturlig komplettering till mel
lersta Finlands tvärbana, nämligen Haapa
mäki---:- Jyväskylä -Pieksämäki-Nyslott
Elisenvaara. Utöver detta framhälles, 
att banan kommer att löpa genom södra 
Finlands största såväl statens som privat
skogar, och höjes sälunda den industriella 
verksamheten och järnvägarnas räntabili
tet. . Haapamäki-Björneborgs järnväg hör 
således till de järnvägar som genom lag 
blivit fastslagna att byggas, vilket icke är 
fallet med Villmanstrand-Elisenvaara 
bansträcka, ty · den . har som redan nämn
qes tillkommit genom att anslag upptagits 
i budgeten. 

I regeringens proposition av år 1930 för 
nya järnvägar upptogs Villmanstrand
V uoksenniska bandel och föreslogs att ar
betet skulle påbörjas 1933, men denna pro
position blev icke slutbehandlad under 
1930 års riksdagsperiod utan framsköts till 
en följande period. 

Men regeringen väntade icke med detta 
järnvägsbygge, tills lagen om nya järn
vägar på nytt upptogs, utan gjorde denna 
järnväg tili ett undantag, och föreslog uti 
1931 ärs statsförslag 5 milj. mark för ar
betets påbörjande, · under det dä vanliga 

motivet att arbetslösheten i dessa trakter 
kräver att arbetet påbörjas. Riksdagen 
godkände emellertid icke detta förslag i 
dess helhet, utan begränsade byggnads
programmet till bandelen Villmanstrand 
-V uoksenniska, och strök förslaget att 
banan skulle utsträckas även frän Vuoksen
niska till Elisenvaara. Först i samband 
med 1933 års statsförslag upptogs på för
slag. av regeringen, varuti en del av de 
nuvarande regeringsmedlemmarna då satt, 
att. även byggandet av sistnämnda bandel 
skulle påbörjas och upptog för ändamälet 
i budgeten 3 miljoner mark. Det synes 
således som om den nuvarande regeringen 
skulle ånyo sätta ökad fart på att gynna 
den Östra delen av landet med statsanslag. 
Det är även klart, att här föreligger en 
stark lutning åt att vilja gynna de affärer 
som ligga staten närmast framom de pri
vata. Detta framgår även av motiverin
gen i regeringens proposition, där man 
nämner statens affärer som dragande nytta 
av att banan fås färdig så fort som möj
ligt. J ag vill i detta sammanhang erinra 
om att privata företagare, och de största 
i landet av detta slag, anhållit om att i 
budgeten skulle upptagas högre anslag för 
andra påbörjade järnvägar, som de ansett 
vara av lika stor betydelse för landets in
dustrier och även ha större lokal betydelse, 
men vann icke förord vid den förbere
dande behandlingen i utskottet lika litet 
som påyrkande av ökat anslag för nu ifrå
gavarande järnväg. 

Såsom härav framgår har Haapamäki
Björneborgs banan, som i lag fastslagits 
att byggas, fått även genom denna propo
sition vika för de tillfälligtvis under bud
getbehandlingen tillkomna nya järnvägs
byggnaderna. Upplysningsvis må här 
nämnas, att i början vidtog arbetet 
på Haapamäki-Björneborgs järnväg med 
ganska god fart så att banvallen är färdig 
pä långa sträckor, men att den på grund 
av bristande anslag fått vika för andra 
banor med den påföljd, · att skogen numera 
växt ganska hög på banvallen, så att ett 
grundligt rödjningsarbete måste vidtagas 
förrän arbetet på nytt kan upptagas. Nu 
kan riksdagen fräga varpä detta beror, -
och härpå kan jag ge följande svar. Då 
anslaget för nya järnvägsbyggnader be
handlades i statsutskottet hade delegatio
nen kallat generaldirektören för statens 
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Jarnvägar som sakkunnig. Han begärde 
då, såsom framgår av reservationen, att 
statsutskottet skulle höja anslaget för Vill
manstrand-Elisenvaara järnväg med åt
minstone det belopp som föreliggande pro
position upptager. Jag gjorde honom upp
märksam på det läge varuti Haapamäki
Björneborgs järnvägsbygge befinner sig 
och det berättigade uti att denna järnväg, 
som är den äldsta av alla påbörjade nya 
järnvägar, borde till först bli färdig för 
att kunna betjäna mellersta Finland. Han 
gav då det svaret, att han icke kommer att 
ge sitt förord för ett förhöjt anslag för 
denna järnväg och ej heller att påskynda 
detta arbete. Kanske får man söka orsa
ken till att den tidigare bearbetade ban
vallen, varå nu växer skog, fått bli efter, 
av den ställning som järnvägschefen ansåg 
sig kunna inta till detta järnvägsbygge. 
Då man erfar dylikt, så har man all an
ledning att tvivla på jämlikheten beträf
fande de förmåner staten skänker, eller 
om ens statens intressen sättas framom en
skildas fördelar, då det gäller järnvägsbyg
gen eller försvarsåtgärder, men därtill får 
jag anledning att återkomma i ett annat 
sammanhang. 

Det anförda bestyrker tillfullo att det 
jag anfört i reservationen varit fullt be
rättigat. Jag upprepar icke förslaget om 
propositionens förkastande, då jag anser 
att det icke vinner tillräckligt understöd 
uti riksdagen, utan har anfört detta till 
protokollet. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Valtiovarainvaliokunnan ehdotukset hy
väksytään. 

Asia on [oppuun käsitelty. 

13) Valtioneuvoston oikeuskanslerin kerto
mus vuodelta 1935. 

Esitellään perustuslaki valiokunnan mie
tintö n: o 4 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
mainittu kertomus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on pe
rustuslakivaliokunnan mietintö n: 0 4. 

Keskustelu: 

Ed. L i n t u l a h t i: Pyydän ehdottaa, 
että tämä kysymys pantaisiin pöydälle seu
raavaan istuntoon. 

Ed. K. E. K i l p e l ä i n e n: Pyydän 
kannattaa ed. Lintulahden ehdotusta. 

Puhemies: Kun on tehty ehdotus 
asian pöydällepanosta, kehoitan niitä, jotka 
tämän jälkeen käyttävät puheenvuoroa, [au
sumaan mielipiteensä pöydällepanon ajasta. 

Keskustelu pöydällepanoajasta julistetaan 
pää ttyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Lintulahti ed. K. E. Kilpeläisen kan
nattamana ehdottanut, että asia pantaisiin 
pöydälle seuraavaan istuntoon. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puh e m i e s: Kun muuta ehdotusta ei 
ole tehty, hyväksyttäneen ed. Lintulahden 
ehdotus. 

Asia p a n n a a n p ö y d ä ll e seuraavaan 
istuntoon. 

14) Ehdotus toivomukseksi neuvotteluihin 
ryhtymisestä Ruotsin hallituksen kanssa 
Tornionjoen tulvatilanteiden kaikinpuoliseksi 

selvittämiseksi. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mie-
tintö n: o 9 ja otetaan a i n o aan käsi t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Juneksen y. m. toiv. al. n:o 12, joka sisältää 
yllämainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on ul
koasiainvaliokunnan mietintö n: o 9. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Ulkoasiainvaliokunnan mietintö hyväksy
tään. 

Asia on loppuun käsite!lty. 
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15) Ehdotukset toivomuksiksi uusien metsä
koulujen perustamisesta. 

Esitellään maatalousvaliokunnan mie
tintö n: o 3 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitellyt 
toiv. al. n: ot 64-68, jotka sisältävät yllä
mainitut ehdotukset. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
maatalousvaliokunnan mietintö n: o 3. En
sin sallitaan keskustelu asiasta; sen jäJlkeen 
tehdään päätös valiokunnan ehdottama~ta 
toivomuksesta. Lopuksi päätetään valio
kunnan ehdotuksesta toivomusaloitteiden 
n: ot 65-68 hylkäämisestä. Keskustelun ku
luessa on esitettävä k~ikki ehdotukset, jotka 1 

asiassa halutaan tehda. 

Keskustelu: 

Ed. C a j a n d e r: Siihen katsoen, että 
kysymystä uusien metsäkoulujen pe~st!-1-
misesta tullaan :koskett'eJemaan myoskm 
valtiovarainvaliokunnan tulo- ja menoar
viom~etinnössä, minä pyydän saada ehdot
taa että esiUäoleva asia pantaisiin <pöydälle 
ens'immäiseen istuntoon sen jä~keen, kun 
talousarviomi,etinnön va,staava ~ohta on 
tullut käsitellyJksi. 

Ed. P e k k a 1 a: Pyydän kannattaa ed. 
Oa:janderin tekemää .ehdotusta. 

Puhemies: Kun on ~tehty ehdotus 
asian pöydällepanosta ja siltä kannate'ttu, 
keho,itan niitä, jotka haiuavat käyttää pu
heenvuoroa, lausumaan mielipiteensä pöy
däl~epanon ajasta. 

Keskustelu pöydäHepanoajasta julistetaan 
päättyneeksi:. 

' 

P u h e m i e s: Keskustelun ku~uessa on 
ed. Cajander ed. P~ekkMan kannattamana 
ehdo'ttanwt, että asia ,pantaisiin pöydälle 
ensimmäiseen istuntoon, joka .pidetään sen , 
jälkeen, kun tulo- ja menoarvioehdotuksen 
vasta'll!Va <kohta on käsitelty. 

Selont'eko myönnetään o~keaksi. 

Ed. Cajanderin ehdotus hyväksytään ja 
asia pannaan pöydälle ensimmäi-

seen istuntboon, joka pidetään sen jä1k.een, 
kun tu[o- ja menollirvioehdotU:ksen vastaava 
:kohta on käsit,e1ty. 

16) Toivomuksen esityksen antamisesta eri
näisiksi muutoksiksi köyhäinhoitolakiin 

sisä!1tävä ed. Lonkaisen y. m. ehdotus esi
tellään a i no a a n k ä s i tt e 11 y y n. 

P u h e mies: Viime täysistunnossa ed. 
M. Ryömän y. m. 'lakialoit~teeseen n: o 50 
sisälty'Vä:n :köyhäinhoitolailn 51 § :n muutta
mista koskevan laJkiehdotuksen kolmannessa 
käsittelyssä ·hyvälksyi 'edu.Skunta pan,tavaksi 
pöydälle tähän istuntoon ed. Lon:kaisen eh
dotuksen ~toivomukseksi, että hallitus kii
reellisesti valmistaisi edu.skunnaJll,e ,esityksen 
sellaisista muutoksista köyhäinhoitolakiin, 
että ~työttömyyden, ali,palkkauksen, sairau
den 'tai' muun niihin verrattavan syyn 
vuoksi lköyhäinhtoitoon turvautunut avun
saaja vapautetaaill korvau:svel'"oUisuudest'a. 
Työjärjestyksen 43 § :n 3 momentin mu
kaan voidaan tämä 1oivomusehdotus nyt 
muuttamlli1Jtomana hyväksyä tai hylätä. 

Puheenvuq.roa ei haluta. 

Åänestys ja päätös: 

J()lilla hyväksyy ed. Lonkaisen ehdotuk
sen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voi,tJtaa, on 
sanottu ,ehdotus hylätty. 

P u h e m i e s: Kehoitan ,ei'' -äänestäjiä 
nousemaan seisoalleen. 

Kun ~tämä 10n tapah.tunu:t, toteaa 

P u h ,e m i e s: Vä:hemmistö. 

Koneäänestystä pyydetään. 

Puh e m i e s: Esitän rvasta:ttavaksi ,jaa" 
·tai ,ei". 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
110 jaa- ja 60 ei-ää:n~tä, 3 tyhjää; poissa 26; 

Avointa äänestystä .pyydetään. 
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Puh :e mies: Avointa äänestystä on 
pyydetty. Kiehoitan niitä ·edustajia, jotka 
kannattavat avointa äänestystä, nousemaan 
seisoalleen. 

Kun tämä on ·tapahtunut, toteaa· 

Puhemies: Avoin äänestys tulee toi
mirtettavwksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aarniokoski, AatteJa, Ala-Kulju, Ampuja, 
Å.Il'dersson, Annala, V., Bonsdorff, von 
Born, Brygg1ari, Cajander, Co1liamder, Es
kola, Estlander, Fagerholm, Fdetsch, Fu
ruhjelm, Haga, Hakala, Ha:lonen, 'T., Han
nula, M., Harvala, Helenius, Hilden, A., 
Hiltunen, Huotari, Hämäläinen, Inkilä, 
Jern, Jokinen, E., Jakinen, K., Jovero, Jus
sila, Juutilainen, Kaijalainen, Kannisto, 
Ka~es, Karjalainen, Kekkonen, Kilp•e1äinen, 
V., Kilpi, Kivisalo, Koivuranta, Koponen, 
Kosonen, Kuit:tinen, Kujala, Kuil.ovaara, 
Kupari, Kuusisto, Kämäräinen,. Kääriäinen, 
Lastu, Lauren, Lepistö, Lmdström, Linna, 
Lonkainen, Lumme, 'Malkamäki, Malmi
vaara, Marttila, Metsäranta, Muhon·en, 'Mus
tasil.ta, Mä.keläin.en, Niskanen, Paa:sonen, 
Pekkala, Peltonen, Penttal~~t, Perho, Peso
nen, Pi·tlkäsil·ta, Pyy, Raatikain:en, J., Raa
tikainen, U., Rantala, Reinikainen, •Rytinki, 
Ryömä, H., Ryömä, M., Räisänen, Saari
nen, Salmenoja, .Salmia!la, .Sergelius, .Simo
joki, .Sinisal•o, :Soininen, Stenwai11, Sund
ström, Swenltorzetski, Syrjälä, Syrjänen, 
Söderhjelm, 'Takala, Tanner, Tervo, Toivo
Il'en, Tolonen, Tolppam•en, ·Tuomivaa.ra, Tuo
Tila, Turkia, Tu:Vk'ka, Törng.ren, W ainio, 
w.eJ.[1ng, V enho, W enman, Wickman, Wiik, 
Wirtanen, Voionmaa, Väisänen ja Öster
holm. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Alestalo, Annala, J., Asikainen, Bra;,nder, 
Böök, Halon'en, A., Harja, Hei'kkinen, He
~enelund, Hirvensalo, Honika, Hore:J.H, Huit
tinen, Häs1Jbaoka, Ikonen, Joukanen, Ju'ti~a, 
Kaasa!lainen, Kllilllio, Kalliokosiki, Karvetti:, 

Kemppi, Kilpeläinen, K. E., Kivioja, Koi
visto, Kukkonen, Ku'llberg, Lahdensuo, Leh
tonen, Leinonen, L·eppälä, Lin:komiJes, Lin
tulahti, Lohi, Luostarinen, Luukka, Löth
man-Koponen, Mw1t1ere, Mii:kki, Nikkola, 
NiUJkkanen, Nordström, Nurmesniemi, Ok
sala, Oksanen, Paavolainen, Pennlilllen, Pil
kama, P.ohja1a, Pohjannoro, Riipin·en, Salo, 
Sariola, Soini, Ta.rk:kanen, Tukia, Vaara.ma, 
ValJas, Vehkaoja, Vesterinen ja Vilhula. 

Poissa äänest)"ksestii ovat seuraavat 22 
edustajaa: 

Arhama, von Ji'renekeli, Hannula, U., 
Hilden, U., Hänninen, Jauhonen, Junes, 
Kirra, Kivimä:ki, Koivulahti-L.ehto, Kokko, 
Komu, Ky~änpää, Lahtela, Lehtokoski, Me
riläinen, Moilanen, Pilppula, Puittinen, 
Rapo, Salovaara ja Sillanpää. 

Puhe m i·e s: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 116 ,j1aa "- ja 61 ,·ei" -ääntä. 

Eduskunta on siis hyväiksynyt ed. Lon
kaisen :ehd<Ytu'ksen. 

Asia on i1oppuun käsitelty. 

E,sitellään ja .lähet~tään puhemiesneuvos
·ton ,ehdotuksen mukaisesti u 1 k o asiain
valioikuntaan: 

17) Asetus Bulgarian kanssa tehdyn maksu
sopimuksen voimaansaattamisesta; 

sekä 

18) Asetus Italian kanssa kauppavaihdon ja 
siihen kuuluvien maksujen järjestelyä koske
van väliaikaisen sopimuksen muuttamisesta· 

tehdyn sopimuksen voimaansaattamisesta. 

Puhemies: Kun ~·dustajiJlle on jaettu 
istunnon alussa painettuina ihaUituksen esi
tY'kset n: ot 53.---:56, voitooeen nekin nyt 
esitellä. valiokuntiin läherttämistä '"arten. 

Ehdotus hyväksytään. 
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Esitellää.n ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti ulkoa s i a i n
valiokuntaan 

Bulgarian kanssa tehdyn kauppasopimuksen 
hyväksymistä 

koskeva hallituksen esitys n : o 53 ; 

laki- j a talousva [ i o kun •t aan 

Ehdotuksen laiksi kunnan hallinnon lisätystä 
valvonnasta 2 päivänä kesäkuuta 1933 anne

tun lain Voimassaoloajan pidentämisestä 

sisältävä ha:Nituksen esitys n : o 54; sekä 

maarta[ousvi!liokuntaan 

Ehdotuksen laiksi teurastetun siipikarjan ja 
syötävän metsänriistan maastaviennistä 

sisältävä hallituksen esitys n: o 55 ja 

Ehdotuksen laiksi siementavarain maahan 
tuonnista, maasta viennistä ja kaupasta 

sisältävä hallituksen esitys il1 :o 56. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esite[[ään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisest;i seuraavaan i8tuill·toon 

19) Ehdotuksen laiksi kiellosta käyttää maa
talouskiinteistöä velan maksuun eräissä 

tapauksissa 

sisältävän ha:mtu'ksen esityben johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n:o 13; 
sekä 

20) Oppivelvollisuuslain 12 § :n muuttamista 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta laa
dittu sivistysvaliokunnan mietintö n: :o 1. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava 
•täysistunto on ensi p'erjan·taina ikello 15. 

Täysistunrto lopeteta&n ll!el1o 15,15. 

Pöyrtä:kirjan vakuudelksi: 

E. H. I. Tammio. 





28. Perjantaina 27 p. marraskuuta 19i36 

Päiväjärjestys. 

1 l m o i t u k s i a. 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi oikeudesta lähet
tää viranomaisille ja niiltä saada asi,a
kirjoja postitse annetun lain muutta-
misesta .......................... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 20; lakivaliokunnan 
mietintö n:o 10; hallituksen esitys 
n:o 41. 

Toinen käsittely: 

2) Ehdotus laiksi ulosottolain 4 lu
vun väliaikaisesta muuttamisesta an-
netun lain voimassaoloajasta ....... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 21; lakivaliokunnan 
mietintö n:o 11; hallituksen esitys 
n:o 43. 

3) Ehdotus laiksi ulosottolain 5 lu
vun 27 § :n väliaikaisesta muuttami
sesta annetun lain voimassaoloajasta 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 22; lakivaliokunnan 
mietintö n:o 12; hallituksen esitys 
n:o 44. 

4) Ehdotus laiksi korotetun tupak
ik:avalmisteveron kantamisesta vuonna 
1937 .. ·,· ........................ . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 23; valtiovarain
valiokunnan mietintö n:o 10; halli
tuksen esitys n:o 7. 

5) Ehdotus laiksi tulitikkuverosta 
A s i a k i r j a t: Suuren valiokun

nan mietintö n:o 24; valtiovarain-

kello 15. 
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valiokunnan mietintö n:o 11; halli
tuksen esitys n:o 6. 

6) Ehdotus laiksi makeisvalmisteve-
rosta ............................ . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 25; valtiovarain
valiokunnan mietintö n:o 12; halli
tuksen esitys n:o 5. 

7) Ehdotus laiksi moottoriajoneuvo-
verosta .......................... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 26; va.ltiovarain
valiokunnan mietintö n:o 13; halli
tuksen esitys n:o 3. 

8) Ehdotus valtioneuvoston lainan-
ottovaltuuksista .................. . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 27; valtiovarain
valiokunnan mietintö n:o 16; halli
tuksen esitys n:o 8. 

E n s i mm ä i n en käsittely: 

9) Ehdotukset laiksi margariini
valmisteista ja rehnaineista suoritetta
vasta v,erosta ja laiksi margariinival
misteista ja rehnaineista suoritetta
vasta verosta annetun lain muuttami-
sesta ........................... .. 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 14; hallituksen 
esitys n:o 4; ed. Kämäräisen y. m.lak 
al. n:o 26. 

10) Ehdotus laiksi kiellosta käyttää 
maatalouskiinteistöä velan maksuun 
eräissä tapauksissa ............... . 

Asia k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n:o 13; hallituksen esitys 
n:o 48. 

Siv. 
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Ainoa käsittely: 

11) V aitioneuvoston oikeuskanslerin 
kertomus vuodelta 1935 ........... . 

Asia k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n:o 4; mainittu ker
tomus. 

12) Ehdotus toivomukseksi oppiiVel
vollisuuslain 12 § :n muuttamisesta .. 

Asiakirjat: Sivistysvaliokun-
nan mietintö n:o 1; ed. Malkamäen 
y. m. toiv. al. n:o 57. 

P ö y d ä 11 e p anoa varten e s 1-

tellään: 

13) V alt~ovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 19 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi lääninhallituksen viroista 
ja toimista ...................... . 

14) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n: o 20 haH:ituksen esityksen 
johdosta perintö- ja ilahjave11olain 
muuttamisesta ................... . 

15) V altiovarainvaliO!krmnan mie
tintö n :o 21 ha1lituksen esityksen joh
dosta la~ksi uusien peruspa]kkaistell . 
ja sopimuspa}!kkaisten virkojen ja toi
mien perustamisesta eräisiin viras-
toihin ja yleisiin laitoksiin ....... . 

16) Va:l~tiovarainvaliokunnan mie
tintö n: o 22 hallituksen esityksen 
johdosta laiksi merenkulkuhallinnon 
viroista ja toimista ............... . 

17) Va~tiovara:irnvaliJokunnan mie
tintö n:o 23 hallituksen esityksen joh
dosta · laiksi ,varojen varaamisesta 
uudis- ja ilaidunviljelyksistä pienvil
jelijöille jaettavia palkkioita varten . 

18) Laki- ja 'talousvaliokunnan mire
tilntö n :o 8 la!kialoitteen johdosta,. j()ka 
sisältää ehdotuksen laiksi vuokra
alueiden lunastamisesta anuetun [ain 
75 § :n kumoamisesta ............. . 

19) Työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n:o 3 työsopimuslain 14 §:n 
muuttamista tarkoittavien lakialo~t-
teiden johdosta .................. . 

· · 20) Maatalousvaliokunnan mietintö 
n :o 4 maamieskoulun perustamisesta 
AnjalaJl kartanoon koskevan toivo-
musaloitteen johdosta ............. . 
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21) Maatalousvail.iokunnan mie'tintö 
n:o 5 ReitkaHin puutarhakoulun ot
tamista valtion haltuun koskevan toi-
vomusaloitteen johdosta ........... . 

22) Maata[ousvaliokunnan mietintö 
n:o 6 riittävän smwen vHjamäärän 
varast.oimista ikoskevan :toivomusaloit-
teen johdosta .................... . 
· 23) MaatalousvaliJokurman mietintö 
n: o 7 asutusrahaston perustamista 
taflkoittavan toivomusaloitteen joh-
dosta ............. , .............. . 

24) Maatalousvaliokunnan mietitntö 
n :o 8 maataloustuotteiden hinnan ja 
menekin va.kauttamista koskevan ~toi-
vomusaloitteen johdosta ........... . 

25) Maatalousvaliokunnan mietin,tö 
n:o 9 Luomajoe'll ,perkauskysymystä 
koskevan toivomusaloitteen johdosta . 

26) Maatalousvaliokunnan mietintö 
n: o 10 Sett:i:joen perkaustöiden aloit
tamista koskevan toivomusaloitteen 
johdosta ........................ . 

27) Kul'kulaitosvaliokunnan mi:e
tintö n :o 1 eräide'll maantiesiiLtojen 
rakentamista tarkoittruvien toivomus-
aloitteiden johdosta ............... . 

2r8) Kulkulaitosvail.io!kunnan mie
tintö n: o 2 toivomusaloi:tt,een johdosta, 
joka rtarkoi,ttaa toimenpiteisiin ryhty
mistä Suomenlahden irtäosaJl satama-
olojen parantamiseksi ............. . 

Puhetta johtraa puhemies H a 'k !k i il :a.. 
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Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
~edustajat Aattela, A. Hilden, Hänninen, 
Kares, Kivimäki, Kok!k:o, Komu, Kullberg, 
Lahtela, Leppälä, Malmivaara, Pilkama, 
Pilppula, Pyy, Rapo, Sinisalo, T~ikala, Tan
ner, Welling ja Voionmaa. 

IlmoitUrS31Siat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
istunnosta vil'lkatehtävän 1Jaik:W. OO.ustajat 
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K!ares, Kokilm ja T;aJmla, yhteiskunnallis
ten tehtävien twkia edustajat Piippula ja 
Leppälä s~kä yiksityisasiain takia ed. A. 
Hilden ja tä:stä illasta ensi tiistaihin asti 
ed. Hästhaeka, ~msi 1tiistaihin asti S'airau
den vuoksi ed. Kivimäki, ensi tiistain is
tunnosta yksityisasiain tähden ed. Löth
man-Koponen, vii!kon ajaksi sairauden 
vuoksi ed. Rapo sekä kymmenen pa1van 
ajaksi lää:kä:rintodistwksen nojalla sairau
den vuoksi ed. K!omu. 

Puheenvuoron •saatuaan lausuu 

Ed. V en h o: Suuri valiokunta :kokoon
tuu huomenna kello 10. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi oikeudesta lähettää viran
omaisille ja niiltä saada asiakirjoja postitse 

annetun lain muuttamisesta. 

Yllämainitun la!kiehdotUJksen sisältävä 
hallituksen ·esitys n :o 41, jota on valmiste
levasti käsitelty lakivaliokunnan mietin
nössä n ,o 10 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n :o 20, esitellään k o 1 rm a n teen 
k ä s i t t e l y y n. 

Puhemies: Toisessa käsittelyssä hy
väksytty la!kiehdotus voidaan nyt joko hy
väksyä tai hylätä. 

Keskustelu: 

O~keusministeri K e •k ik o n e n : Herra 
puhemies ! ·Tämän asian toisessa käsitte
lyssä esitti ed. Kivioja tiedustelun, eikö 
postits·e voitaisi lähettää a:si,rukirjoja myös
kin hovioikewiksiin, korkeimpaan oikeuteen 
ja korkeimpaan ·hallinto-oi:lmuteen. Sen 
vuoksi muutama sana. 

Kun hallitus antoi eduskunnalle vuonna 
1929 esity!ksen laiksi oikeudesta lähettää 
viranomaisille ja niiltä saada asiaikirjoja 
postitse, oli sen perusteluissa mainittu 
m. :m. että postin käyttämisestä olisi ero- l 
.tettava korkein hallinto-oikeus, ,jotta ! 

asian käsittely siinä pysyisi y;htäläisenä 
kuin korkeimmassa oikeudessa s~ä kaitikki 
varsinaiset tuomioistuimet, joiden koko oi
keudenkäynnin uudistus on valmistelta
vana". Tämä esitys perustuu mietin•töön, 
jonka lainvalmistelukunnan kolmas jaosto 
valmisti vuonna 1928. Tässä mietinnössä 
luemme m. m.: ,Postin välityksen ulotta
mista hallinto-oi·keudellisen lainkäytön alalle 
on vastustettu m. m. kovkeimman hallinto
oikeuden taholta sillä, ettei olisi syytä ·ryh
tyä muutta:ma,an nykyistä osaJksi tuomio
istuinten lail!käyttöön, <JS.aiksi käytäntöön 
perustuvaa menettelyä ennenkuin valmis
teltavana oleva oikeudenkäyntilaitoksen 
uudistus saadaan ~aikaan, j,a senjälkeen voi
daan ryhtyä järjestämään hallintoon ja 
ha]linto-oikeudell:iseen lainkäy-ttöön kuulu
vien asiain käsittelyä yleensä. Mitä erityi
s·esti ikovkeimpaan hallinto•oikieuteen tulee, 
jossa nykyjään 22 päivänä heinwkuuta 
1918 annetun lain 14 § :n mukaan on asiain 
käsittelyssä noudatettava laillista oikeuden
lkäyntijärjestystä. Olisi a.rveluttav·aa jär
•kyttwä voimassa oleva·a oikeudenkäynnin 
yhtäläisyyttä ikol"keimmassa hallinto-oikeu
dessa ja kol"keimmassa oikeudessa. '' Niin 
kuin tässä lainvalmistelukunnan mietin
nössä mainitaan, on myöskin kol1kein hal
linto~oi1keus ,an,tanut aikoinaan lausuntonsa 
postin käyttämisestä. Lausunnossa asetu
taan niiden kokemusten nojalla, joita kor
keimmalla hallinto-orkeudella oli :m. m. sen 
vuoksi, että ~esim. kiöyhäinhoit'Olain 4'6 ja 70 
pJ~kä:lien perust·eella postin käyttö on tie
tyissä tapauksissa sallittu, :kielt·eiselle kan
nalle. Lausunnossa erityisesti pelätään 
sitä, että niiden asiain luku lisääntyisi, 
joita muotovirheiden takia ei voida tutkia. 
Siitä tietenkin on oleva seurauksena tyyty
mättömyyttä amvelee korkein hallinto-oikeus 
lausunnosswan, harvemmin kenties lakiin 

,kuin sitä noudattaviin viranomaisiin. Oi.
keudenilräyntijärjestyksen uudistaminen ei 
näytä kuitenkaan lähitulevaisuudessa ehti
vän niin pitkälle, että postin 1käyttäminen 
asiakirjojoen lähettä:misessä voisi tul1a jär
jestetj,ksi eikä missään niissä .eri ehdotuk
sissa, joita on tehty oi:keudenkäyntijärjes
tyk:sen muuttamisesta, ole ehdotettukaan 
muita postin käyttämistä tarkoittavia sään
nöksiä, !kuin ne, jotka sisältyvät nyt lruki~ 
valiokum1an käsiteltävänä olevaan oi.ikeu
den!käymiska·aren 11 luvun muuttamista 
tavkoitt,avaan lakiesitJ~kseen. Tämän ·laki-

84 



666 Perjantaina 27 p. marraskuuta 1936. 

esityksen 3 § :ssä sen 2 mornentissahan esi- ' 
tetiiän s:äädettäväk:si: ,jos haa:steha!kernuk
sen on kirjoittanut kruununv~mti, nimis
mies, kaupunginviskaali, kaupunginvouti 
tai henkilö, joka on suorittanut tuomarin
virkaa varten säädetyt opinnäytteet tahi 
joku, jolle oikeus on sellaisen tehtävän iUS

konut, saa ha1k·emuikse.n lähettää postin väli
tyksellä''. Se on ainoa ·1ainsä'ännös, joka 
kaikissa näissä monissa oikeudenkäyntijär
jestyksen uudistamista <tarkoittavissa 'esi
tyksissä on olemassa postin käyttämisestä. 
Näin ollen näyttää siltä, ettei ole syytä 
ryhtyä odottamaan .o1keudenkäymisjä,rj.es
tyk:sen uudistamista tarkoittavia toimenpi
teitä, jos· aiotaan saada postin käyttäminen 
myöskin tuomioistuimessa yleiseksi. 

Kun korkeimmassa hallinto-oikeudessa, 
kuten edtlllä '()n mainittu, on noudatettava 
yleistä oikeudeiJikäyntij·ärjestystä, niin olisi 
välttämätöntä, että tuo korkeinta hallinto
oikeutta koskeva laki, jossa tämäntapainen 
sää.nnös on, muutettaisiin, mikäli haluttai
siin 1sa,ada, että myöskin ikor:lmin hallinto
oikeus jo tässä vaiheessa tulisi olemaan 
niiden viranomaisten joUJkossa, joihin saa 
postitse asiakirjoja lähettää. Säädettyä yh
täläisyyttä oikeudenkäynnissä korkeimmassa 
oikeudessa ja korkeimmassa hallinto-oikeu
dessa ei liene aihetta ilman muuta muut
taa, ja kun 'kysymys postin käyttämisestä 
voi tulla myöhemmissä vaih,eissa ikenties oi
keudeiJikäyntiasioissalkin käsittelyn •alaiseksi, 
niin olisi sopivampi tämän kysymyksen 
järjestäminen jättä:ä myöhemmäksi. Sitä
paitsi ehdotettua uudistusta ·ei tällä kertaa 
olisi syytä ulottaa hallinto-oikeudelliseen 
lainkäyttöön, va,an kysymys postin välitJ~k
sen käyttämisestä hallinto-oikeudellisessa 
lainkäytössä laajemmalti kuin nyky]sin jo 
on sallittua, olisi otettava käsiteltäväksi 
siinä järjestelyssä, jonka alaiseksi hal
linto-oikeudellisessa lainkäytössä noudatet
tava oikeudenkäyntimenettely nykyisin 
voimassaolevan oikeudenkäynti.järjestyksen 
muuttamisen johdosta nähtävästi on myö
hemmin tu·1eva. 

Mitä lisäksi postin yleiseen käyttämiseen 
toimituskirj·ojen samoin ilrnin viranomaisten 
arkistoista pyydettyjen jäljennösten toi
mittamisesta asianasaisille tulee, lausutaan 
korkeimman hallinto-oikeuden lausuntoon 
liittyvässä hallintoneuvos Möllerin mieli
piteessä, että sii,hen olisi py,rittävä, mutta 
-ta;atii täHaisen järj.estyksen toteuttaminen 

tietenkin vira:stoj·e.n työvoimien lisäämistä. 
Ed. Kivioja ei li:ene tätä puolta ottanut 
huomioon silloin kun hän mielipiteensä 
esitti. 

Lopuksi katson olev;an syytä ilmoittaa, 
·että ikäsillä olevaa lwkiesitystä oikeusminis
teriössä valmistettaessa on ,epähuomiossa 
lwkitekstissä mainittu revisio-oikeus, vailkka 
sen nimi nyttemmin vuoden 1931 jälkeen 
on revisioneuvosto. Kysymyksessä oleva 
virhe voidaan korjata muuttamalla ase
tusta oikeudesta l•ähettää viranomaisille ja 
niiltä saada asiakirjoja p.ostitse ·31 päivältä 
tammikuuta 1930 siten, ·että <asetukseen li
sätään uusi 5 §. Näin ollen voidaan laki 
nyt hyväbyä toisessa kfu.-,;ittelyssä hyväksy
tyssä 'asussa. 

Ed. K i v i o j a: Herra puhemies! Minun 
muistini mukaan on meillä jo ollut oikeus 
ennen nykyistä korkeimmasta hallinto-oi
keudesta annettua lakia käyttää postin vä
litystä kun vastaavaan ylempään virastoon 
valitettiin. Minä en ole nyt arvannut hakea 
tähän mitään lakipaikkoja, joissa se ilme
nisi, enkä niitä nyt ulkomuistista - mi
nulla kun on huono muisti - satu muista
maan, mutta sen verran muistan asiasta, 
että eräässä pääkaupungin lehdessä yleisön 
osastossa oli aivan ensimmäisenä vuonna, 
kun korkein halUinto-oikeus oli olemassa, 
sellainen kysely, että minkätähden nyt on 
ruvettu hylkäämään postissa tulleet valituk
set, ja siihen vastattiin, että uusi laki kor
keimmasta hallinto-oikeudesta määrää, että 
ne on jätettävä sinne itse tai asiamiehen 
kautta. Tämän ehkä voisi vanhoista laeis
takin todeta, onko niin ollut asianlaita, kuin 
siinä sanomalehdessä ja vastauksessa mainit
tiin. Myös ei muistaakseni pidä täydelli
sesti paikkaansa se, mitä herra oikeusminis
teri juuri täällä mainitsi, että tuomioistui
milJle ei nykyjään koskaan voida lähettää 
asiakirjoja postitse. Asianlaita on nimittäin 
se, että maanjako-oikeudelle, joka on tuo
mioistuin, lähetetään postitse siten, että on 
oikeus lähettää tämän tammikuun 31 päi
vänä vuonna 1930 annetun lain mukaan 
asiakirjoja maaherralle ja myöskin ne asia
kirjat, jotka maaherralle annetaan valitet
taessa maanjakotoimituksista, ne on oikeus 
sen mukaan lähettää, vaikka ne mene-v-ät 
maaherran kautta tuomioistuimelle. Siinä 
kohti on siis jo systeemi pilalla. Myöskin 
muistelen, vaHan varmaan en nyt aivan 
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äkkiä voi siitä sanoa, milloin sellainen laki 
säädettiin, mutta äskettäin meillä on se laki 
kulkenut ja lakivaliokunta on antanut lau
suntonsa muistaakseni jostakin skandina
visesta sopimuksesta, olikdhan se nyt pe
rintö- ja perinnönluovutusasioissa, ja siinä 
sopimuksessa myöskin myönnettiin poik
keus, että saa niissä asioissa asiakirjoja lä
hettää jopa ulkomailta Suomen tuomioistui
mime suoraan, muistaakseni aivan ilman ul
koasiainministeriön välitystäkin. Siitä asias
ta keskusteltiin niin paljon lakivaliokun
nassa että siitä on jotain jäänyt :mieleeni. 
Ne syyt, jotka tässä mainittiin puhuvan 
sen puolesta, ettei kysymääni postissa lä
hettämisen oikeuden laajennusta voitaisi 
:myöntää, eivät tunnu oikein vakuuttavilta. 
Edelleenkin minä jään siihen käsitykseen, 
että sitä asiaa olisi syytä harkita nyky
oloissa, jolloin monessa muussakin suhteessa 
on katsottu tarpeelliseksi luopua vanhoista 
muodoista. Ei tunnu oikein perustelllulta, 
että maaseutuasianajotoimisto, joka asiassa 
valituksen kirjoittaa esim. korkeimpaan oi
keuteen tai korkeimpaan hallinto-oikeuteen, 
joutuu sen lähettämään, aivan valmiin asia
kirjan, jonkun helsinkiläisen asianajotoimis
ton kautta, jolla ei ole siitä mitään vaivaa 
muuta kuin muiden asiain mukana vie ja 
hakee sen sieltä, ja saa siitä tavallisen käy
tännön mukaan useammat sadat markat. 
Eikö edes sitä voisi myöntää, että sellai
selle asianajotoimistolle, joka toimii muualla, 
myönnettäisiin siihen oikeus? Mie~estäni 
näitä seikkoja sopisi harkita. 

Mitä sitten tulee tähän käsirt.eltävänä ole
vaan lakiehdotukseen, josta herra oikeus
ministerikin lopuksi mainitsi, niin siinä on 
todella tapahtunut sellainen epähuomio, että 
siinä puhutaan revisio-oikeudesta, joka on 
jo vuonna 1931 17 päivänä huhtikuuta an
netulla lailla :muutettu toiseksi. Kun tuo 
e..'!itys eduskunnassa käsiteltiin valtiovarain
valiokunnassa, niin ei se sattunut ke
nenkään mieleen lakivaliokunnassa tule
maan nyt tätä asiaa käsiteltäessä, sillä sel
lainen muussa valiokunnassa käsitelty asia 
jää hatarammasti mieleen, niin ettei siitä 
muutaman vuoden päästä niin varmaan 
muista. On sentään mainittava, että tätä
kään asiaa ei käsitelty lakivaliokunnassa 
hätiköiden, vaan se oli muistaakseni muu
tamia päiviä pöydälllä, ensimmäisen ja toi
sen käsittelyn välillä. Herra oikeusminis
teri mainitsi, että tämä virhe voidaan kor-

jata muuttamalla toimeenpanoasetusta. Mah
dollisesti niinkin voidaan tehdä, mutta oli
sihan tietysti ollut oikeampaa, että laki 
olisi heti nyt, kun se säädetään, säädetty 
ilman virheitä. On sekin vähän omituista, 
että valtion revisiolaitoksesta annetun lain 
mukaan on olemassa valtion revisiolaitos, 
mutta 4 '§: n mukaan sen päätösva!ltaa käyt
tää revisioneuvosto. Mutta 5 '§: n mukaan 
pitää asiakirjat olla osoitettu revisiolaitok
selle, jossa on myös muitakin osastoja. Mah
dollisesti tämä toimeenpanoasetuksessa voi
taisiin selittää aivan tarpeellisella selvyy
dellä, että ne pitää olla osoitettuna revisio
laitokseme, :mutta ne käsittelee revisioneu
vosto. Ellei tällä lailla olisi vakuutusneu
vostossa käsiteltävien asiain kannalta niin 
kiire kuin sillä kuuluu olevan, niin minun 
mielestäni olisi nyt syytä tällä kertaa hyllätä 
tämä laki ja laatia heti sellainen, että siinä 
ei jo aluksi olisi ilmeisiä virheitä. 

Oikeusministeri K e k k o n e n: ,Juuri huo
mioonottaen sen seikan, että tällä lailla to
della on kova kiire, minä esittäisin, että 
tämän asian järjestely jätettäisiin siihen 
varaan, jonka puheenvuorossani mainitsin, 
nimittäin, että toimeenpanoasetukseen lisät
täisiin pykäliä, jonka perusteella tämä epä
huomiossa tapahtunut virhe tulisi täysin 
korjatuksi. 

Ed. Salmia l a: Ed. Kiviojan lausun
non johdosta pyytäisin sanoa muutaman 
sanan. Hän toivoi, että oikeudenkäynti
asioissakin voitaisiin käyttää postilaitosta. 
Hänen mielestään on turhaa, että asiakirjat 
on asiamiehen kautta säännön mukaan jä
tettävä, siihen virastoon, joka asiasta lopul
lisesti päättää. Minä luulen kuitenkin, että 
ed. Kiviojan suosittelema tie olisi hyvinkin 
kohtalokas. Oikeudenkäynnissä on pyrit
tävä ehdottomaan varmuuteen. Riita-asiat 
on kerran saatettava lopulliseen ratkaisuun. 
Sitä varten on välttämätöntä säätää määrä
aikoja, joiden kuluessa asianosaisen on val
vottava puheoikeuttaan. Hänen on va!litus
ajan kuluessa jätettävä asiakirjansa asian
omaiseen paikkaan ja nämä määräajat las
ketaan niin tarkalleen, että minuutinkin 
myöhästyminen aiheuttaa oikeuksien mene
tyksen. Tästä on olemassa jo vuosisatainen 
käytäntö niin meillä kuin muuallakin. Yh
teinen etu on vaatinut yhteiskunnan tällai
seen ankaraan rnuotomääräisyyteen. Siviili-
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asiassa saattaa usein olla kysymys mitä 
suurimmista intresseistä. _Siinä saattaa jou
tua yksilön sukuasema, hänen taloudellinen 
olemassaolonsa ja rikosasioissa jopa koko 
hänen elämänsä ja tulevaisuutensa ratkai
sun alaiseksi. On senvuoksi yhteiskunnan 
puolelta ehdottomasti oikein, että se huo
lehtii siitä, ettei saata perästäpäin olla epäi
lystä siitä, onko asianomainen laillisess_a 
ajassa käyttänyt sitä muutoksenhakuOl
keutta, valitusoikeutta, tai vetoomisoikeutta, 
minkä yhteiskunta on hänelle suonut. Jos 
lähdettäisiin ed. Kiviojan tielle, ja asian
omainen henkilö saattaisi mihin postiluuk
kuun tahansa panna kirjeen tarkoituksessa 
valittaa siitä ja siitä päätöksestä, niin 
voimme olla varmat siitä, että sellainen me
nettely johtaisi ennenpitkää aivan sietä
mättömään sekamelskaan. Mehän tiedäm
me, millä tavoin postilaitos toimii. Vaikka 
viranomaiset olisivat kuinka tarkkoja eivät 
kirjeet siellä aina kulje ehdottomalla var
muudella. Monasti saattaa kirje viipyä päi
väkausia. Jos tämainen kirje, jossa valitus
asiakirjat on läihetetty, tästä syystä my~
hästyy, niin mitenkä silloin lasketaan_ val~
tusajat. Minä uskoisin, että sen ratkaisemi
nen aiheuttaisi valitusviranomaiselle tavat
toman paljon haittaa. Ja jos me sallimme 
poikkeuksen, joka lasketaan tunneissa, niin 
yhtälailla voi olla mahdollista että toisissa 
dlosuhteissa tämmöinen poikkeus saattaa 
vaatia monien päivien ehkä viikonkin yli
tyksen. Tällä tavoin todellisuudessa määrä
ajoista kokonaan luovuttaisiin. Mutta käy
täntö ja oikeusvarmuus vaativat ehdotto
masti näistä määräajoista kiinnipitämistä. 
Sen on nyt yhteiskunnallinen elämä kaik
kialla maailmassa osoittanut. Mielestäni 
näinollen yksilön oma etu välttämättömästi 
vaatii, että asiakirjat jätetään asianomai
seen paikkaan ajalla, jona ne on sinne jä
tettävä. Tämän vuoksi on niiden pakko, 
jotka asuvat muua]la kuin sillä paikkakun
nalla, missä tuomioistuin on, käyttää asia
miestä. Se on ehkä monelle kustannuksia 
vaativaa, mutta siitä ei kerta kaikkiaan 
voida päästä. ,Ja minä olet taisin, että ne 
kustannukset, mitkä asianomaiselle tästä ai
heutuvat, ovat sittenkin suhteellisesti pienet 
ja vähäarvoiset verrattuna siihen etuun, 
mikä hänelle koituu siitä, kun hänellä on 
varmuus siitä, että asiakirjat ovat määrä
aikana jätetyt asianomaiseen paikkaan. Pi
täisin senvuoksi hyvin kohtalokkaana, jos 

lähdettäisiin kulkemaan ed. Kiviojan tietä. 
Kyllä meidän täytyy pysyä edemeenkin 
tällä vanhalla pohjalla ja tyytyä siihen, 
että on käytettävä asiamiestä asiakirjojen 
jättämiseen silloin kun ei asianomainen hen
kilö itse ole tilaisuudessa niitä tuomioistui
men taikka muun viraston kansliaan jättä
mään. Tätä vaatii niin hyvin yksilön kuin 
yhteiskunnankin etu ja ennenkaikkea oi
keusvarmuus, sillä siitä riippuu yhteiskun
nan_ menestys. 

Ed. Kivioja: Ed. Salmialan !lausunto 
osoi.Jttaa, ,että hän ei: ole •kuunnellut minun 
edelJisessä istunnossa antamaani lausuntoa 
ollenkaan. Minähän snna muistaakseni 
koetin sitä toimi 1Jtaa, että j.os minä tahdon 
olla varma, niin siiLloin minä käytän asian
ajajaa, mutta jos en minä si~tä välitä ja 
jos joku muu ei siitä väili,tä, niin hänelle 
pitäisi olla sallittu käyttää siinä postin 
välitystä. Mut1ta ed. Salmialan lausu:nto 
tuntui väihän siltä, -että hän koetti puolus
taa näitten helsinkiläisten asianajajain oi
keuksia. 

Mitä tulee siihen hänen -väit.teeseensä, 
että määräajat menisivät sekaisin, niin en 
minä sitä usko. Ky1lä kai ne !kellot kävisi
vät Jmr<keimmassa ·hallinto-oikeudessa ja 
korkeimmassa oi•keudessa. ja hovioikeudessa 
si:Uoin niinkuilu nytkin ja ·joka tuLee myö
hästyneenä niin se •tu:l'ee, tulkoon se asiamie
hen ·tai postin kautta. Ki-rkollisella alalla, 
josta myöskin eräässä ·tämän ~ain [)ykälässä 
mainitaan, on sallittua 'lähettää asiakirjat 
vain viranha:kemuksi:ssa tuomiolkapituil:ille. 
Mi-nä tiedän yhden tapauksen vain, että on 
myöhästytty ja se on otettu kuitenkin huo
mioon, kun Kart'tu1an kirmkoherra Eero 
Hyvä.rin<Cn lähetti ehkä vuonna 1905 hake
muksensa Ouihm tuomiokapituliin tuomio
rovastin ·virkaan, niin se otettiin huomioon, 
kun juna myöhästyi lumipyryn takia, 
mutta muuten määräajat on laskettu aivan 
täsmällisesti. 

Ed. S a 1m i ala: Ed. Kivioja sanoi, 
että kellot käyvät. kyllä täsmälleen. Mutta 
jos tuolta Suojärveltä pannaan postiin kirje, 
missä on vaHtusasiakirjat, esimerkiksi rikos
wsia:ssa, jossa henki-lö on tuomittu ikuritus
huoneeBC'en, niin saattaa olila hyvinkin mah~ 
dollista, 'että Viipurissa ei postia lkyillin no
peasti siirretä, vaai!l viranomaisen ]aimin
lyönnin tai muun syyn ta:kia posti tuJee 
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Helsinkiin tuntia myöhemmin kuin milloin ' 
määräaika menee umpeen, silloin jou
tuu 13;sianomainen kärsimään. Yht<eiskun~ 
nan ~~tu vaatii, että asianomainen •voi käyt
tää hyväkseen niitä oiareuskeinoja, jotka 
yMeiskunt3J on hyväksynyt oikeusvarmuu
den turvaamiseksi. Näiden oikeuskeinojen 
ikäyttämä1t-tä jättäminren ei saa jäädä riip
pumaan siitä, että mahdomsesti jotkut vä
lilläoleva.t va:hion virast,ot ·eivät toimi kyllin 
suureUa :tarkikuudella. YMei.:skunnan 'etu 
vaatii sitäkin, että asiat ·joutuvaJt y~empien 
viranomaisten lopulli<sesti ratkaistavil{si sil
loin kuin s~ihen mahdollisesti on aihetta. 
Mei.Uähän nykyisinkin usein on .pal"ko ryh
tyä tuomion purkuun, silloin kun extra 
ordinäärisistä syistä asianomainen ei saa 
asiaansa määräajassa ylempään asteeseen. 
Jos •turvauduttarisi]n postiin, niin us!koo, 
että näihinkin tuomion purkuihin yhteis
kunnan edun vuo'ksi olisi ryhdyttävä liian 
usein ja se kokonaan hä.vittäiJsi mää·räaikai
suude.n merki'tyksen. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Ijakiehdotus hyvruksy.tiilin. 

Lakiehdottuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on 1oppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi ulosottolain 4 luvun väli
aikaisesta muuttamisesta annetun lain 

voimassaoloajasta. 

E2itellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 21 ja otetraa.n ·toiseen lkäsi·tte
l y y iil siinä sekä lakivaUokunillan mietin
nössä n: o 11 vailmistelevasti käsitelty hani
tuben esitys n: o 43, joka sisältää yHämai
nitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 21. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu. Senjälkeen ryhdy
tään lakiehdotuk:sen yksi·tyiskohtaiseen kä
si-ttelemiseen. 

Puheenvuoroja. ei pyydetä. 

Ll3;kiehdotu!ksen laikiteiksti, johon sisältyy 
johto:lause, ja nimike hyväksytään. 

Lakiehdotuksen to]nen käs~ttely juiliste
taan päättynt~e'ksi. 

3) Ehdotus laiksi ulosottolain 5 luvun 27 § :n 
väliaikaisesta muuttamisesta annetun lain 

voimassaoloajasta. 

Esitellään suuren ·va.li•okunnan mietintö 
n:o 22 ja otetaan toiseen ik:äsitte-
1 y y n siinä sekä lakivaJioik:unnan .mi,etm
nössä n: o 12 valmistelevasti käsitelty halli
·tuksen esitys n :o 44, joka sisältää yl·lämai
nitun lakiehdotuksen. 

P u h 'e m i e s: Käsittelyn pohjan~ on 
suuren va:liokunna.n mietintö n :o 22. Ensin 
sail'litaan yleiSkeskus'te1u. SenjäJ'l{een ryh
dytään Jakiehdotu:ksen yksi•ty:iskohtaiseen 
käsittelemiseen. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Lakiehdotuksen la:kite'ksti, johon smäJ.tyy 
j•ohtolause, ja nimik,e hyväJksytään keskus
telutta. 

La;ki<:Jhdotuksen .toinen kä:si·ttely juEste
taan päättyneeksi. 

4) Ehdotus laiksi korotetun tupakkavalmiste
veron kantamisesta vuonna 1937. 

Esi<tellään suuren valiokunnan mietintö 
n: o 23 ja otetaan t o i se en k ä s i t te
l y y n siinä sekä va!ltiova.rainva.liokunnan 
mietinnössä n: o 10 valmilstele,vasti käsitelty 
halJituksen tesitys n : o 7, joka sisältää yHä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n: o 23. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu. Senjäl~een siir
ry>tään :laki·ehdotuksen y>ksityiskohtaiseen 
käsitteilyyn. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiterksti, litkiehdotuksen johtolause ja 
nimike hyväksytään keskustelutta. 

Laki~hdotuksen toinen käs:iJtte1y juEste
taan .päättynooksi. 



670 Perjantaina 27 p. marraskuuta 1936. 
----· 

5) Ehdotus laiksi tulitikkuverosta. 

Esitellään suuren .valiokunnan mietin,tö 
n:o 24 ja otetaan toiseen käsi'trt'e-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliGkunnan 
mietinnössä n: o 11 vwlmistelevasti käsitelty 
hallituksen eshys n: o 6, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puh .e mies: Käsi:tt~lyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n: o 24. Ensin 
sallitaan yleiskeskuste:lu asiassa. Senjälkeen 
siirrytään lakiehdotuksen yksityiskohta~ 
seen käsittelyyn. 

Puheenvuot'oa ·ei pyydetä. 

Lakiehdotuksen 2 §, muu osa 1lakit~kstiä, 
lakiehdotuksen johtolause ja nimike hy·vä:k
sytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsi1ttely juliste
taan päättyneeksi. 

6) Ehdotus laiksi makeisvalmisteverosta. 

Esi·tel[ään suuren ·valiokunna;n mietintö 
n:o 25 ja ot.etaan toi!seen käsitt·e-
1 y y n siinä sekä vaJltiova;rainvaliokunnan 
mietinnössä n: o 12 valmistelevasti käsitelty 
hallitu1ksen esi<tys n: ,o. 5, joka sisältää yllä
mainitun !lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsi,ttelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 25. Ensin 
sallitaan y.leisffieskustelu. S'enjä:lfkeen ryhdy
tään lakiehdotuksen yksityiskohtaiseen kä
sittelem1seen. 

Puheenvuoroa ei haJluta. 

L'akitE!ksti, lakiehdotuksen johtolause ja 
nimike hyväJksytään keskustelutta. 

Lahehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksil. 

7) Ehdotus laiksi moottoriajoneuvoverosta. 

EsiteHään suuren ·valiokunnan mietintö 
n: o 26 ja pteta;an 't o i s ·e en käsi .tt e-
1 y y n siinä sekä vailtiovarainvaliokunnan 

mietinnössä n: o 13 valmiste:levasti käsit,elty 
ha;llituksen esitys n: o 3, joka sisäl,tää yllä~ 
mainitun :}akitehdntutksen. 

Puh e m ies: Käsittelyn pohjana Qn 
suuren valiokunnan mietintö n:G 26. Ensin 
sallitaan asiassa ylei:skeskustelu. Senjälkeen 
siirrytään lakiehdotuksen ytksityiskohtaiseen 
käsittelyyn. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

Lakiehdotuksen 4 §, muu osa Ja:kitekstiä. 
lakiehd~Ytuksen johtolause ja nimike hy,väk
sytään keskuste~utta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juHste
ta1&n .päättyneeksi. 

8) Ehdotus valtioneuvoston lainanottoval
tuuksista. 

Esitellään suuren va;Hokunnan mietintö 
n:o 27 ja oteta·an toise€n käsitte
,1 y y n siinä sekä. vaJl1tiovarainvaliokunnan 
miJetinnössä n: o 16 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen •esitys n: o 8, joka sisältää yllä
mainitun ·ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsitteilyn, pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 27. 

PuheenvuorO'a ei pyydetä. 

Suuren valiokunnan ehdotus hyväksy
tään. 

Ehdotuksen toinen käsitrte[y julistetaan 
'Pää:ttyneeksi. 

9) Ehdotukset laiksi margariinivalmisteista 
ja rehnaineista suoritettavasta verosta ja 
laiksi margariinivalmisteista ja rehnaineista 

suoritettavasta verosta annetun lain 
muuttamisesta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 14 ja ot·etaan ensimmäi
s e e n k ä s i t t e 1 y y n siinä va:Imistel€
vasti käsiteHyt hallituksen esitys n: o 4 ja 
ed. Kämäräisen y. m. lak. al. n:o 26, jotka 
sisälitäväit y1lämainitut lakiehdotukset. 
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Puhe m i 'e s: Käsittelyn pohjana on 
va1tiovarainva:liokunnan mietintö n :o 14. 

Keskustelu: 

Ed. K ä m ä r ä i n e n: Herra puhemies! 
- Valtiovarainvaliokunta ehdottaa käsitel
tävänä olevan voinhintojen koroittamista 
tarkoittavan aloitteen hylättäväksi. :M)Utta 
hylkäävää ehdotustaan valiokunta ei lain
kaan perustele, vaan ilman muuta esittää 
eduskunnan hyväksyttäväksi Kivimäen hal
lituksen antaman esityksen, joka esitys tar
koittaa voin tukkuhinnat pysytettäväksi tu
~eva~_la~i~l vuodella sam~na, min~ ~e __ yii~e 1 

Ja tanakm vuonna on pidetty, mm1ttam 24 
markkana kilolta. Tämä valiokunnan pää
tös tuntuu minusta kummalliselta. Se tun
tuu kummalliselta siksi, kun minä olen va
kuutettu siitä, että nekin valiokunnan jä
senet, jotka ovat tämän päätöksen siellä 

1 
valiokunnassa sanelleet, ovat hyvin selvillä 
siitä, että kun voin tukkuhinta on 24 mark- 1 

kaa, niin voin tuottaja, maanviljelijä, ei 
saa siitä lähestulkoonkaan sitä hintaa, mitä 
sen tuottaminen tulee nykyään maksamaan. 
Siitähän menee vielä pois Valion ja meije
rien kustannukset, jotka nousevat noin 
3--4 markkaa kilolle. Tämän aloitteen pe-1 
rusteluissa on lyhyesti huomautettu siitä, 
että kun hallitus vuonna 1934 antoi en
simmaisen n. s. rasvalakiesityksen, niin sen 
esityksen perusteluissa sanotaan maitokilon 
rasvan silloisten tuotantokustannusten teke
vän 90 pennistä 1 markkaan, joten voin 
kotimainen tukkuhinta hallituksen mielestä 
olisi pitänyt vakiinnuttaa 26 markaksi ki
lolta. Mutta silloisessa hallituksen esityk
sen perusteluissa selitetään, että kun ei kui
tenkaan ole mahdollista, kuluttajain silloi
nen ostokyky huomioonottaen, vakiinnuttaa 
voin hintaa täysin tälle tasolle, niin on 
maanviljelijäin itsensäkin otettava osaa 
maataloutta kohdannoiden vaikeuksien voit
tamiseen. Tähän nähden ehdotti hallitus 
voin keskimääräisen tukkuhinnan vakiinnu
tettavaksi 24 markaksi kilolta. Hallituksen 
kantaa voi sinä aikana ymmärtää, sillä elet
tiinhän silloin, kun se esitys maaliskuussa 
vuonna 1934 annettiin, pulan tuottamien 
vaikeuksien keskellä. Maanviljelijät ovat
kin jo vuodesta 1929 lähtien joutuneet var
sin humnattavalla tavalla ottamaan osaa 
maataloutta kohdanneidon vaikeuksien voit-

tamiseen, käyttääkseni tuon esityksen sa
nontatapaa. Sillä vuodesta 1929 saakka 
ovat karjatalous- niinkuin monien muiden
kin maataloustuotteiden hinnat maassamme 
olleet huomattavasti tuotantokustannusten 
alapuolella. M. m. neljän pulavuoden ai
kana vuosina 1931-1934 oli voin keski
määräinen tukkuhinta 21: 45. Kun tästä 
vielä otetaan pois Valion ja meijerien liike
kustannukset, niin tulivat vakavaraistenkin 
meijerien jäsenet tänä nelivuotiskautena 
saamaan vain noin 18 markkaa voikilolta, 
ja vaikeuksissa olevien, noin 80 meijerin 
jäsenet, joissa pidätysprosentti oli jopa 
25 %, noin 14 : 50 kilolta. Vasta viime 
vuonna, jolloin keskimääräinen voin tukku
hinta nousi 24 markan paikkeille, saivat 
tuottajat lähes 21 markkaa kilolta. Myös
kin nyt kuluvana vuonna ovat hinnat ol
leet suunnilleen samat kuin mitii ne olivat 
viime vuonnakin. 

Kun voirasvan tuotantokustannukset ovat 
edellisinä vuosina mainitun <hallituksen esi
tyksen mukaan olleet 90 pennistä 1 mark
kaan yhtä maitokiloa kohti eli 21 : 60 :sta 24 
markkaan voikilolle, niin maanviljelijät 
ovat näiden viime vuosien aikana saaneet 
ja saavat yhä vieläkin kärsiä useiden mark
kojen tappion jokaista tuotettua voikiloa 
kohti. Valtiovarainvaliokunnan mietintöön 
liitetyssä I vastalauseessa ehdotetaan voi
kilon keskimääräiseksi tukkuhinnaksi 26 
marl\lkaa kilolta, siis samaa hintaa, mitä 
hallitus piti tuotantokustannuksia vastaa
vana hintana maaliskuussa vuonna 1934. 
Tämän jälkeen ovat kuitenkin voin tuo
tantokustannukset niin työpalkkojen kuin 
ostorehnjonkin hintojen nousun vuoksi var
sin huomattavasti nousseet. Maataloushalli
tuksesta olen saanut tietää, että siellä on 
nyt aivan viime päivinä toimitettu laskelma 
voin nykyisistä tuotantokustannuksista. 
Tämä laskelma on tehty 68 maataloushalli
tuksen alaiselta kirjanpitotilalta ja sen las
kelman mukaan voin tuotantokustannukset 
nousevat 24 mk. 43 penniin kilolle. Tä
hän hintaan ei kuitenkaan sisälly voin val
mistus- eikä kauppakuluja, jotka Valio ja 
meijerit pidättävät. Meijerien liikekulut 
tehnevät nykyään ainakin 3 markkaa ki
lolle. Valion pidätyksistä kuluvalta enem
pää kun tulevaitakaan vuodelta en tiedä, 
mutta viime vuotta ja vuotta 1933 lukuun
ottamatta ne ovat viiden viime vuoden ai
kana vailidelleet 61 pennistä, joka oli 
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vuonna 1932, 1 markkaan 29 penniin, joka 
oli vuonna 1931. Näin ollen meijerien ja 
Valion pidätykset yhteenlaskettuina nouse
vat 3 : 50-4: - markkaan voikilolle tai 
kenties siitä vähän ylikin. Kun voin tuo
tantokustannukset maataloudessa äsken 
mainitun laskelman mukaan ovat 24: 43 ja 
kun siihen lisätään meijerien ja Valion pi
dätykset 3: 50-4: - markkaa, niin pitäisi 
voin tukkuhinnan olla ainakin 28 markkaa 
kilolta. Kun tämä voin tuotantokustannuslas
kelma on tehty maataloushallituksen kirjan
pitotiloilta, jotika ovat maamme kaikkein 
kehittyneimpiä maatalouksia, joissa useim
missa huomattava määrä töitä suoritetaan 
koneilla, ja joissa esim. maan lannoitus
menetelmät ovat tarkoin kokeillut sekä kar
janjalostus ja ruokinta kehitetty mahdolli
simman pitkälle ja tarkoituksenmukaisiksi, 
niin on luonnollista, että niillä tiloilla tulee 
myöskin vointuotantokustannukset huomat
tavasti halvemmiksi, kuin mitä ne yleensä 
maamme maatalouksissa ovat. 

Tässä yhteydessä tahtoisin huomauttaa, 
että kun maamme maatalouden tuottoa jul
kisuudessa usein arvostellaan näiden maa
taloushallituksen kirjanpitotilojen tuoton 
perusteella, jotka tilat vielä useimmiten 
ovat suurien kulutuskeskusten lähistöllä ja 
saavat siis kaikki tuotteensa hyvin myy
dyiksi ja paljon paremman hinnan, kuin 
mitä yleensä maamme maanviljelijät tuot
teilleen saavat, niin näiden talouksien tuo
ton perusteella on aivan väärin arvostella 
koko maan maatalouden tuottoa. Se on 
aivan yhtä väärin, kuin jos elämiseen riit
tävät työpalkat laskettaisiin ja arvosteltai
siin kaikkein parhaimpien miesten työtulos
ten mukaan. Kyllä sellaisen arvostelun pe
rusteella asetetuilla työpalkoilla tavalliset 
työmiehet jäisivät kovin huonoille pai
koille. 

Näin ollen käsiteltävänä· olevassa aloit
teessa ehdotettua 30 markan tukkuhintaa 
voille en luulisi voitavan pitää liian kor
keana, jos vaan otetaan huomioon liikekes
kuksista etäämmällä olevat tavallisen hyvin 
hoidetut maataloudet. 30 markan hintaan 
päästään myös siten, että voinhinta laske
taan niiden indeksilukujen perusteella, 
missä teollisuustuotteiden hinnat nyt ovat, 
niinkuin aloitteessa on tehty. Mutta näistä 
seikoista huolimatta voin yhtyä siihen las
kelmaan, mikä maataloushallituksessa on 
tehty, josta edellä olen maininnut, ja esi-

tän siis suurelle valiokunnalle sen toivo
muksen, että se ottaisi käsittelyn pohjaksi 
käsiteltävänä olevan lakialoitteen ja mää
räisi voin tukkuhinnan tulevan vuoden 
ajaksi 28 markaksi kilolta. 

Kun nyt maamme talouselämä on suu
resti parantunut siitä, mitä se takavuosina 
oli, onhan m. m. työttömyys jokseenkin lop
punut, työpalkat ovat nousseet, samoin val
tion viran- ja toimenhaltijain palkat on 
koroitettu ennen pula-aikaa vallinneelle ta
solle ja niitä aiotaan nyt vieläkin koroit
taa, myöskin kotimarkkina- ja vientiteolli
suus ovat päässeet erittäin hyvään asemaan 
ja toimivat nykyisin niin edullisissa olo
suhteissa, että työpalkkojen edelleen koroit
tamiseen metsä- y. m. töissä on käsittääk
seni kaikki edellytykset olemassa ja joiden 
koroittamiseen valtiovallankin puolelta 
nykyään pyritään, niin ilmiken tämän 
vuoksi pitäisi myöskin maataloudesta elä
vän väestön elinehtoja ja toimeentulomah
dollisuuksia nykyistä tehokkaammin paran
taa. Tämä tapahtuu siten, että maatalous
tuotteiden hinnat koroitetaan sellaisiksi, 
että ne vastaavat tuotantokustannuksia. 
Edustajille on hyvin tunnettua, että voi 
y. m. maitotalous- ja kotieläintuotteet ovat 
maamme maatalouden pääasiallisimmat 
myyntituotteet. Erittäinkin pien- ja keski
kokoisviljelijöille jollaisia viljelijöitä maan
viljelijöittemme suuri enemmistö on, ovat 
nämä tuotteet melkein ainoat rahatulojen 
antajat. Noilla viljelmillä esim. viljanvil
jelys, jonka hinnan korkeudesta ed. Sal· 
menoja täällä viime istunnossa puhui ja 
sanoi senkin vuoksi tätä aloitetta vastus
tavansa, ei tuota sanottavia tuloja siitä 
syystä, että viljaa ei voida pienillä viljel
millä tuottaa myytäväksi ainakaan sellaisia 
määriä, että niillä tuloilla olisi suurempaa 
merkitystä talouteen. ML m. Pienviljelijäin 
Keskusliiton 50: llä kirjanpitotilalla, joiden 
keskimääräinen peltopinta-ala on 8.9 ha, 
tuottivat kotieläintuotteet viime kirjanpito
vuonna vuasina 1935-1936 74.2 %, siis 
jokseenkin täsmälleen 3

/. noiden tilojen 
kaikista rahatuloista. Kun kotieläintuot
teiden osuus pien- ja pienempien keski
kokoisviljelmien omistajien talouden tu
loissa on näin suuri, on aivan selvää, että 
niiden hoidosta ratkaisevasti riippuu noi
den talouksien kannattavaisuus ja pystyssä 
pysyminen. Kun näissä pienviljelijöissä on, 
niinkuin yleensä koko maamme maataomis-
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tavassa väestössä, 2 Ia velkaantuneita ja 
useimmilta pienviljelijöiltä ovat metsätkin 
jo ensimmäisinä pulavuosina menneet ja 
palkatkin ovat metsätöissä olleet kovin al
haiset, joten huomattavampia sivutuloja ta
louteen ei ole ollut eikä nytkään ole, niin 
on hyvin käsitettävissä, miten tavattoman 
ahdasta ja kärsimyksistä rikasta on noiden 
viljelijöiden eteenpäinmeno viime vuosien 
aikana ollut ja on yhä vieläkin. Heidän 
tulojensa lisääminen on mielestäni ainakin 
yhtä välttämätöntä ja tärkeätä kuin kaik
kien niidenkin kansalaisten, joille valtio
varainvaliokunta tulojen lisäyksen palkko
jen huomattavana koroituksena sallii tapah
tua. Minulla on sellainen käsitys, että vel
kaantuneet viljelijät, olivatpa ne sitten pie
nen tai vähän suuremmankin pellon vilje
lijöitä, joilla ei ole metsä- tai muita huo
mattavia sivutuloja, eivät kykene nykyisillä 
maataloustuotteiden hinnoilla laina-asioi
taan kunnollisesti hoitamaan ja kohtuul
lista toimeentuloa saamaan. Heidän lai
nansa todennäköisesti menevät . ulosottoon 
ja niin ollen pula ja pakkohuutokaupat 
heidän kohdallaan jatkuvat ties miten 
kauan, niinkuin monilla paikkakunnilla 
maassamme vielä nytkin tapahtuu. Myös
kin sellaisilla suuremmilla viljelmillä, missä 
suuremmassa määrässä käytetään palkka
työvoimaa, muodostaa voin y. m. kotieläin
tuotteiden hinnat suurimman tuloerän, 
maataloushallituksen alaisilla kirjanpito
tiloilla noin 2/ a maatalouden koko raha
tuloista. Niin ollen on luonnollista, että 
näiden tuotteiden hinnoista aivan ratkai
sevasti riippuu myöskin se, miten paljon 
maatalous kykenee käyttämään työvoimaa 
ja millaisia palkkoja se kykenee työväes
tölle maksamaan. Tästä käsittääkseni riip
puu myös metsä- y. m. työpaikat, sillä jos 
maamme suurin työantaja, maatalous, tär
keimpien myyntituotteitten hintoja koroit
tamaJila tehdään kilpailukykyiseksi työ
markkinoilla, niin kyllä silloin nälkäpalkat 
loppuvat. Kun pula-ajan edellisinä vuo
sina maataloustuotteiden hinnat olivat tuo
tantokustannuksia vastaavalla tasolla -
m. m, voin keskimääräinen tukkuhinta oli 
vv. 1926-1928 31: 99 - oli työvoiman ky
syntä maatalouteen vilkas. Maatalous ky
keni kilpailemaan työvoiman kysynnässä 
puutavarayhtiöitten kanssa. Siitä oli seu
rauksena tyydyttävä, elinkustannuksia vas
taava palkkataso. Maaseudun työväestöllä-

kin oli silloin työtä, rahaa ja ruokaa ja 
pukeutuminenkin paljon parempaa kuin 
mitä se nykyään on. Samanlainen vilkas 
työvoiman kysyntä ja sitä aina seuraava 
palkkojen nousu olisi käsitykseni mukaan 
nytkin seurauksena siitä, jos maanviljelijät 
pääsisivät tuotteittensa hinnoissa tuotanto
kustannuksia vastaavaan hintatasoon, jossa 
teollisuus on jo vuosikausia ollut. Näin 
voitaisiin koroittaa kansan laajojen kerros
ten elintaso nykyistä korkeammaksi ja sii
hen olisi nyt jo viimeinkin kaikki mahdolli
suudet hyväksi käyttäen pyrittävä. Kan
san laajat kerrokset on pyrittävä saatta
maan nykyistä enemmän osallisiksi siitä hy
vyydestä, mitä -kansantalous kansakunnalle 
antaa. 

Keskustelu julistetaan päättyneeiksi. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

10) Ehdotus laiksi kiellosta käyttää maa
talouskiinteistöä velan maksuun eräissä 

tapauksissa. 

Esitellään 1akivali~kunnan mietintö n :o 
13 ja otetaan e n s i m m ä i se en k ä s i t
t e 1 y y n snna valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :·o 48, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m ies: Käsittelyn pohjana on la
ki valiokunnan mietintö n :o 13. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julisteta,an päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e 'en v a 1 i o k u n t a a n. 

11) Valtioneuvoston oikeuskanslerin kerto
mus vuodelta 1935. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n :o 4 ja otetaan ainoaan käsi t
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty yl
lämainittu 'kertomus. 

85 
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P u h e m ies: Käsittelyn pohjana Qn pe
rustuslakivaliokunnan mietintö n :o 4. 

Keskustelu: 

Ed. S a 1 m i a 1 a: Herra puhemies ! -
Perustuslakivaliokunta on katsonut tar
peelliseksi tehdä huomautuksia työmies 
Yrjö Holmin surmaamisen tutkimista kos
kevasta asiasta. Minun mielestäni tähän 
asia.an puuttuminen perustuslakivaliokun
nan puolelta on ollut täysin aiheetonta. 
Perustuslakivaliokuntahan on jo aikaisem
min, vuosia sitten, antanut viranomaisille 
jonkinlaisen muistutuksen asian selvittämi
sen viivyttämisestä. Tämä muistutus var
mastikin tapahtui silloin lähinnä poliitti
sista syistä, mutta tällä kertaa on aivan 
ilmeistä, että muistutukseen on ryhdytty 
poliittisista syistä. Perustuslakiva1iokun
nallahan oli täysin tiedossaan, mitä viran
omaiset tekivät tässä asiassa. Valtion syyt
täjä, jonka käsissä asian tutkiminen on, 
ilmoitti, että hän on täysin voimin työs
kennellyt tämän asian selvittämiseksi ja 
että hänellä nyt juuri oli toiveita saada 
asia lopulliseen ratkaisuun. Hän ilmoitti 
nimenomaan, että hän parai1laan harkitsi 
syytteen nostamista määrättyjä epäiltyjä 
henkilöitä vastaan. Näin ollen olisi perus
tuslakivaliokunnalle pitänyt olla selviö, että 
viranomaisten taholla toimittiin. 

Perustuslakivaliokunnan olisi pitänyt 
myöskin käsittää, ettei tuollaisen poliitti
sen mielenilmaisun esittäminen tällaisessa 
asiassa ollut paikallaan. Asia, jonka selvit
täminen on ollut niin vaikea kuin tämän, 
vaatii viranomaisilta suuria ponnistu~sia, 
mutta tyydyttävä loppupäätös vaatii ennen 
kaikkea, että viranomaiset saavat toimia 
asiassa rauhassa. Tämän asian selvittämi
nen on mahdollista vain, uskaltaisinpa mel
kein sanoa, sattumoisten seikkojen Hmitule
misen kautta. Viranomaisten on toimittava 
ikäänkuin yllättäen, niiden on pyrittävä 
kaikessa salassa pääsemään käsiksi totuu
teen. Mutta tämä toiminta onnistuu viran
omaisille vain silloin jos ne, joihin toiminta 
kohdistetaan, ovat mahdollisimman vähän 
varuillaan. Jos näitä varoitetaan, niin on 
aivan selviö, että mahdollisuus asian selvit
tämiseksi suuresti vähenee. 

Perustuslakivaliokunnassa nimenomaan 
huomautettiinkin, että tä1lä kertaa ei olisi 

nyt syytä minkäänlaiseen hälytykseen, 
koska asian esille vetäminen tällä hetkellä 
aivan ilmeisesti kriminaalitutkimuksen kan
nalta vain vaikeuttaa asian selville tule
mista. Tämän pitäi:si olla se,lviö jokaiselle, 
jolla vähänkään on aavistusta siitä, millä 
tavoin rikoksia tutkitaan ja millä tavoin 
siinä pyritään pääsemään selville rikoksen 
tekijästä. Mutta näitä huomautuksia ei 
perustuslaki valiokunnassa otettu lainkaan 
varteen, pääasia oli, että saatiin tehdä huo
mautus viranomaisia vastaan välittämättä 
lainkaan siitä, että tämän kautta mahdolli
sesti vaikeutetaan asian selville tuloa. Minä 
olen vakuutettu siitä, että valtion syyttäjä 
Planting ei suinkaan ilomielin todennut 
tätä perustuslakivaliokunnan muistutusta, 
vaikkakin hän varmasti tiesi, ettei sillä 
hänelle tahdottu antaa mitään epäluotta
mus•lausetta (Ed. Räisänen: Ei, kyllä se oli 
lapualaisia vastaan!). Niin (Ed. Räisänen: 
Niin, niin ! ) , ed. Räi8änen todellakin tuo 
totuuden esille. Tässä perustuslakivalio
kunta siis ei ole pyrkinytkään edistämään 
asian selvittämistä. Sille on pääasia ollut 
antaa muistutus jollekin poliittiselle vas
tustajalle. Mutta onko, ed. Räisänen, täl
lainen menettely oikea perustuslakivalio
kunnan puolelta 1 Kyllä kai sille pitäisi 
olla tärkeintä myötävaikuttaa siihen, että 
asia selvitetään. Kyllä asiallisuuden laita 
on niin ja näin jos menetellään sillä tavoin 
kuin ed. Räisänen nyt suosittelee. Omalta 
kohdaltani pidänkin sen vuoksi perustus
lakivaliokunnan huomautusta epäasialli
sena. Toivoisin tod~llakin, että perustus
lakivaliokunta ainakin asioita käsitellessään 
menettelisi kylmästi, asiallisesti ja silmällä
pitäen yksinomaan sen asian etua, josta 
kulloinkin on kysymys. Sanottakoon sitten 
asiat aivan suo!'aan, älköönkä niitä verhot
tako sellaisten huomautusten peittoon 'kuin 
nytkin tässä (Ed. Räisänen: Kyllä on ri
kosprofessor~lla vaikea juttu selvitettävä
nään!). Varmasti, jos kriminaalitutkimus 
on hoidetta:va niiden periaatteiden mukaan, 
kuin ed. Räisänen suosittelee. Minä luuli
sin todellakin, että kaikki meidän rikoksen
tekijät toivoisivat, että ed. Räisänen teh
täisiin rikostutkimuksen päälliköksi (Ed. 
Räisänen: Silloin olisi murhamiehillä vai
kea olla!). 

Sitten on perustuslakivaliokunta tehnyt 
myöskin erään huomautuksen Viipurin lää
ninhallituksen menettelyn johdosta. Käsi-
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tykseni mukaan tämäkin huomautus on 
ollut tarpeeton. Mielestäni asiasta on käy
nyt selville, että Viipurin läänin ma~herra 
on toiminut epäkohtien poistamiseksi. Ne 
syytteet, mitkä Viipurin lääninhallituksen 
,toimesta on nostettu asianomaisia paikalli
sia viranomaisia vastaan, osoittavat mieles
täni selvästi, että maaherra ei siellä suin
kaan ole silmät ummessa antanut asioiden 
mennä eteenpäin, vaan että häJn on pyrki
nyt pääsemään käsiksi epäkohtiin ja sa
mrulla toiminut niiden poistamiseksi. Käsi
tykseni mukaan tällaisen epäluottamuslau
seen antaminen vir·anomaisille on jo vai
tionkin edun kannalta tarpeetonta. lVIieles
täni pitäisi tällaisiin muistutuksiin ryhtyä 
vain silloin, kun se on ehdottomasti välttä
mätöntä, sillä kaikkien tällaisten muistutus
ten teko on omiansa vähentämään viran
omaisten auktoriteettia ja eduskunnan 
asia·na käsitykseni mukaan pitäisi olla en
nen kaikkea, tukea viranomaisten nautti
maa arvovaltllJa. Sitä V•aatii valtakunnan 
etu. 

Tämän vuoksi rohkenen ehdottaa, että 
mietinnöstä poistettaisiin kolmas, neljäs, 
viides ja kuudes kappale perustuslakivalio
kunnan mietintöön liitetyn vastalauseen 
mukaisesti. 

Ed. T o i v o n •e n: Herra puhemies! 
EsilläoLevan 1kertomuksen sivuilla 83 ja 84 
selostetaan ·oikeuskanslerin toimenpidettä 
sen johdosta, että eräs poliisitarkastaja, 
joka oli määrätty toimittamaan ·täydentäviä 
tutkimuksia ·erään rikosasian selvittämi
seksi, oli tuottanut jonkun henkilön ikuu
lusteltavaksi sen poliisipiirin ulkopuolelle, 
jossa kuulusteltava oLeskeli. Tässä tarkoi
tettu rikosasia on Forssan kauppalassa hei
näkuun 4 päivänä 1930 tapah•tunut työmies 
Yrjö Holmin murha. 

8ama1la kun on todettava, että virkasyyte 
poliisitarkastajaa vastaan oli muodollisesti 
oikea, :eikä valiokunna:lla olekaan oUut tä
mä,n johdosta mitään huomautetta:vaa, on 
vali.oikunnan mielestä ollut välttämätöntä 
kiinnittää huomiota tässä yhteydessä itse 
tuohon selvittämäWimään murhajuttuun. ' 
Kun joukko poliittisia huligaaneja aseelli
sesti varustettuna murtaen ovet tunkeutuu 
työmies Yrjö Holmin asuntoon yöllä kello 2 
aikaan 4 päivänä heinäkuuta 193.0 kuten 
asiakirjat kertovat, ampuma11a murhaten 
sanotun Holmin ja senjälkeen poistuen, jät-

täen kuitenkin todennäköisesti jälkeensä 
autostaan rikkimenneen kädensijan joka on 
aika hyvä johdatin r~kollisen jä·ljille, on 
vaan merkiil:listä, että tästäkään ei ole saatu 
selville, kuka siitä ovenkahvasta viimeksi on 
niin lujasti pitänyt kiinni, :että se on men
nyt rikki. Heikoruminkin käsitellyistä esi
neistä on voitu toisinaan todeta sormien 
jäljet ja siten päästä rikollisesta selville. 
No, saattaa olla niin, että kun on niin
kauan aikaa kulunut ei siitä nyt enää mi
·tään selvyyttä saa. 

V aliakunta on saanlllt nähdäkse€ll tämän 
murhajutun selvittämisyrityksissä tähän 
asti karttuneet asiakirjat ja jutun nykyi
sen tutkijan Turun hovioikeuden <va:ltio
syyttäjä Arvid Plantingin kirjeen, jossa 
selostetaan tutkimuksen nykyistä vaihetta. 
Näistä asiakirjoista voidaan tode1a, että 
tämä kauan vireilläollut tutkimus ei näytä 
edistyvän. Jo vuonna 1930 syksyllä toimi~ 
tetuista tutkimuksistta, eritoten siitä, jonka 
silloinen poliisitarkasiaj•a K. P. Hi:ni oli 
toimittanut, päästiin •erään syyllisen, nimit
täin kauppa-apulaisen Paavo Henrik 
Markkulan syyHisyyden jokseenkin 'täydeil
liseen toteamiseen. Mutta tllltkimukset s1l
loin keskeytettiin syyllisiUe myötämielisten 
henkilöiden väkiva:ltaisen painostuksen täh
den. Muistettaneen että tämän murhajutun 
yhteydessä on suuret joukot Hämeen, Sata
kunn•an ja Varsinais-Suomen miehiä ollut 
pakot'tamassa viranomaisia ~vapauttamaan 
murhaan syylliseksi epäilty Paavo Henrik 
Markkula. Tämä ~paikotus tuottikin tllilok
sen. Silloisen hallituksen ja Hämeen 
läänin maaherran antamien ohjeiden mu
kaan murhaan syylliseksi epäilty Markkula 
pä&stettiin vapaaksi ja tllitkimuksen suorit
tanut K. P. Hilli sai ·erota 'toimestaan sekä 
tutkimukset saivat olla pitkän ajan suorit
tamatta ja rirkollinen peittää jälkensä. 
Tässä jutussa tulee kysyneeksi itseltään: 
Keitä olivat edeJlämainitu•t rpainostaj&t, 
mitä yhteyttä niillä o:li rikoksen kanssa ja 
mitä olisi tapahtunut, jos järjestysviran
omaiset olisivat pidättäneet nuo painostajat 
ja laittaneet turvasäilöön siksi ajaksi, että 
olisi asiaa saatu rauhassa tutkia. Minä 
olen <varma siitä, että tämä ·törkeä rikos 
olisi 1tul'lut hyvin helposti selville, jos tut
kimusviranomaiset olisivat menetelleet niin, 
että rikoksen jälkiä ei olisi saanut peittää. 
Mutta .tuolle ajalle ominaista on juuri se, 
että valtiovalta •taipui rikollisten vaatimuk-
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sille, ja saivatkyllä sittenkin :l()pulta nähdä, 
mihm tuo tuoUainen myötämielisyys johti; 
sehän päättyi Mäntsälän kapinaan. 

Kun ny.t jo kuitenkin useiden vuosien 
ajan olosuhteet tää,llä ovat olleet sikäli nor
maaliset, että tällaisen painostuksen ja tör
keän rikoksen selvittämisen estäminen ei 
voine ()Ha johtavien tarmokkaiden tutki
musten esteenä, ()Hsi ollut syytä odottaa 
tutkimuksien p~kaista ja todellista päätty
mistä. Nykyisen ·tutkijan vahionsyyttäjä 
Arvid Plantingin edellämainitusta kirjel
mästä selviää myöskin, että hän <J:n voinut 
tutkimuksessa todeta eräitä rikoksen selvit
tämistä edistäviä seikkoja mutta että hä
nen mielestään asiaa on tutkittava vähite:l
len. Mitä tämä tark<Jittaa ~ Niinhän on 
~tehty ja menetelty tähänkin asti. Mihinkä 
tulokseen se on johtanut? Vielä selviää 
sanotusta kirjelmästä, ·että tutkijan on ollut 
vaikea saada avukseen sopivaa poliisimiestä. 
Onkohan maamme poliisiaines siis seUaista, 
että se ei halua saada selville tämänluon
toista rikosta, sitä minä 'en usko. 

Kun jo marraskuun 8 päivänä 1932 pe
rustuslakiva:Hokunta on mietinnössään n:o 6 
oikeuskanslerin kertomuksen johdosta vuo
delta 1930 lausunut tästä rikosjutusta, että 
sen tutkimus ensi tilassa saatetaan päätök
seen ja kun nykyisen tutkijan lausunnosta 
selviää, 'että tutkimuksen päätökseen saatta
rohreen on olemassa mahdollisuuksia ja kun 
valiokunta, sekä myös eduskunta, joka aika
naan hyväksyi edelläselostetun valiokunnan 
lausunnon, on jo yli neljä vuot·ta sitten 
pitänyt asiaa kiireel'lisenä, niin olisi täysi 
syy nyt odottaa ~tutkimuksen tuottavan tu
[oksia ja syyllisten joutuvan rangaistukseen. 
Kun peruS'tuslakivaliokunta siis esiUä<Jle-~· 
vassa mietinnössä lausuu, että valiokunta 
tahtoo sen sijaan Holmin murhaamisen sel
vittämiseen nähden viitata siihen toiv·omuk
seen, jonka eduskunta jo vuonna 1932 
käsitellessään oikeuskanslerin kertomusta 
vuodelta 1930 lausui m. m. tämän ri
koksen tutkimuksen saattamisesta tulok
seen, niin mielestäni valiokunnan viit
taus tuohon eduskunnan vuonna 1932 
tekemään päätökseen ei ole aiheeton. 
Onhan kyseessäolevan rik()ksen ·tapahtumi
sesta kulm;mt jo yli kuusi vuotta ja edus
kunnan a~kaisemmasta päätöksestä jo neljä 
vuotta, sekä nykyinen tutkija on saanut 
tutkimustyöhön jo tähän mennessä aikaa 
yli kaksi vuotta, mutta siitä huolimatta ei 

kertomusvuonna, eikä vielä nytkään tutki
mus ole johtanut mihinkään tulokseen. On
han toki niitä ihmisiä, jotka ovat sitä 
mieJ.tä, että kyseeilistä rikosta ei saa jä:ttää 
tutkimatta, tai tutkimusvitkastelun kautta 
johtaa siihen, että kyseessä,olevaan rikokseen 
syyH.isten selvillesaaminen käy entistään 
vaikeammaksi. Minun käsitykseni mukaan 
nyt jo sil·lä, että tutkimusta on alussa vit
kasteltu niin kauan, on tuotettu tutkimus
työlle vaikeuksia, ·eikä suinkaan valiokun
nan viittauksena aikaisempaan päätökseen, 
jossa kehoitetaan tutkimusta jatkamaan, 
kuten ed. Sa:lmiala äskettäin mainitsi ja 
vastalauseessakin mainitaan. Valiokunta ei 
siis ole tätä kysymystä tahtonut esille po
liittis·ena kysymyksenä, vaan rikO'ksen sel
vmesaamista varten ja rikoksen selviUesaa
misen edistämiseksi. Tässä kysymyksessä 
tosiaankin on otettava selvyys, keitä nuo 
rikoksentekijät ovat olleet ja keitä heidän 
auttajansa ja avustajansa ovat olleet. 

Vastalauseessa on sitt.en toinenkin kohta, 
joka on perin kummallinen, kun siinä sa
notaan, että vail.iokunnalla ei ole ollut riit
tävää aihetta kehoittaa haUitusta toimitta
maan tutkimusta niiden epäkohtien syistä, 
joista mainitaan valiokunnan mietinnössä, 
kun valiokunta on saanut nähtävrukseen 
eräitä kertomuksen sivuHa 105 mainittua 
asiaa koskevi•a asiakirjoja. Kuten asia:kir
joi,sta käy ilmi, on Parikkalan piirin edes
menneen nimismiehen Eero Arvid Tiusasen 
samoinkuin hänen ail.aistensa poliisien virka
toiminta siinä ilmenneiden useiden vu<Jsien 
jatkuvien väärinkäytösten johdosta herät
tänyt pa1k<kakuntalaisissa siinä määrin pa
heksumista, että nämä ovat pitäneet kansa
laiskokouksen ja kansalaiskokouksen päätö~ 
sen mukaisesti kääntyneet aikoinaan Viipu
rin läänin maaherran ·puoleen vaati•en 
asiasta tutkimusta. Maaherra on, tosin 
vasta useiden kuukausien kuluttua kante
lun teosta, tuominnut Tiusasen kurinpito
rangaistukseen tämän tunnustettua kanta
neensa useamman vuoden aikana laittomia 
maksuja. .AUeviivaan erityisesti laittomia 
maksuja. Kun Parikkalassa pidetty uusi 
kansalaiskokous pelät.en, että kyseessä ole
vat väärinkäytökset painettaisiin hiljaisuu
teen, oli asiassa kääntynyt oikeuskanslerin 
puoleen ja kun oikeuskansleri oli huoman
nut maaherran menetelleen väärin m. m. 
siinä, että hän O'li kurinpidollisesti ra.ngais
sut Tiusasta rikoksesta, josta olisi pi:tämyt 
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nostaa syyte yleisessä tuomioistuimessa, 
.asetti•kin Qikeuskansleri tämän johdosta 
maaherra Arvo Manuerin samoinkuin lää
ninsihteerin Hugo Yrjö.län m. m. näistä hei
dän JaiminJyönneistään syytteeseen ja tuli
vatkin he niistä 'tuomituiksi niin hoviorkeu
dessa kuin korkeimmassakin oikeudessa. 

Puolustuskirjelmässään ovat maaherra 
Manner ja lääninsihteeri Yrjölä selittäneet, 
että lääninhallituksen virkamiehet ovat ylen
määrin rasitettuja työllä ja että varsirrkin 
juuri lääninhallituksen käskynalaisiin polii
si·viranomaisiin kohdistuvia virkarikosasioita 
on ollut paljon, aiheuttaen Ja.ajakantoisia 
tutkimuksia. Niinpä samana vuonna, jol
Qoin .Tiusasen asia oli lääninhallituksessa 
·käsitel•tävänä, viroista on poistettu ja sit
temmin syytteeseen asetettu törkeistä virka
rikoksista viisi lääninhallituksen käskyn
alaista virkami·estä. Onhan tässä tosiaan
kin hallituksella syytä tutkia se seikka, 
mistä johtuu, että !lääninhaUituksen alaisia 
virkamiehiä joutuu noin suuri määrä ri
kostekoihin, joista heitä •täytyy si-tten ran
gaista. Siinä on kyllin syytä ja aihetta 
ollut va1liokunnalla sanoa, kuten se mietin
nössään lausuu, että valiokunnan mielestä 
olisi hallituksen kiinn1tettävä huomiota 
y~empänä mainittujen epäkohtien syihin ja 
ryhdyttävä syitten poistamiseen sopivaksi 
katsomailaan tavalla. Eihän tässä m]l:lään 
tavalla ha•luta lääninhallitusta halventaa 
taikka alentaa, ikun kehoitetaan hallitusta 
kiinnittämään huomiota niihin syihin, jotka 
va~keutta•vat lääninhallitriksen toimintaa, 
jotta Viipurin läänin a:lueeHakin päästäisiin 
normaalisiin oloihin, eikä lääninhallitus 
joutuisi rasitetuksi lääninhallituksen alais
ten virkamiesten rikosten tutkimisessa, niin
kuin maaherra Manner ja lääninsihteeri 
Yrjölä ma1nitseva:t valituskirjelmässään. Ei 
tässäkääri •valiokunnalla ole pahaa tarkoi
tusta, ei tässä enempää kuin edeUisessä
kään kohdassa, vaan valiokunta on tahtonut 
pyr.kiä oikeudenmukaisuuteen ja asioiden 
oikeaan järjestykseen saattamiseen. 

Ed. Estlander: Herr talman! Kon
flikten mellan rikets myndigheter och 
landskapsstyrelsen på Åland i fråga om 
giltigheten av förordningen den 27 april 
1934 angående bland annat offentlig flagg
ning med flaggor av andra slag än Fin
lands flagga, viiken ikonflikt av justitie
kanslern beröres å sid. 85 och följande, är 

egnad att tilldraga sig uppmärksamhet och 
äger i själva verket en icke ringa betydelse, 
särskilt då den omfattar också tolkning av 
Älands autonomilag. Ur denna och jäm
väl ur andra synpunkter ber jag att få 
beröra vissa sidor a v denna konflikt. 

Tvenne gånger har högsta domstolen 
haft att taga befattning med denna ange
lägenhet. Första gången påkallades högsta 
domstolens uttalande enligt 35 § i själv
styrfllselagen för Åla;nd av 6 maj 1920 i 
och för a:vgörande av en meningsskiljaktig
het, som ansetts föreligga angående land
skapsnämndens befogenheter i denna sak. 
Avgörandet innefattade följaktligen en 
högsta domstolens lagtolkning, men icke ett 
i högsta instans givet domstolsutslag. :Ln
gen rät.tegång, intet hörande av parterna 
föregick enligt sagda lagrum högsta dom
stolens utlåtande. - Till högsta domsto
lens senare ställningstagande i saken få:r 
jag anledning att i det följande åter
komma. 

Högsta domstolens tolkning enligt 35 § 
- dess avgörande är dagtecknat den 17 
oktober 1934 - utföll så, att förordningen 
angående flaggning, av den 27 april 1934, 
vars tillämplighet på Å}and i vissa avseen
den hade bestritts, skulle äga bindande 
kraft därstädes. Motiveringen omfattade 
tvenne moment. För det första: att enligt 
2 punkten 2 mom. 9 paragrafen i själv
styrelselagen rike.t hade, jag citerar här 
högsta domstolens utlåtande, ,uteslutande 
rätt till antagande av lag eller utfärdande 
av förordning i ärende rörande Finlands 
flagga ". Det andra momentet av högsta 
domstolerrs motivering var följ·ande: att 
stadgandena i 2 mom. 3 § av förordningen 
den 27 april 1934, varom kontrovers hade 
uppstått, äro ,givna till skyddande av 
s.agda flaggas ,anseende'' och således av den 
beskaffenhet, som i förstnämnda lagrum, 
d. v. s. i 2 punkten 2 mom. 9 § självstyrel
selagen avses. På båda dessa grunder för
klarade högsta domstolen utfärdandet av 
nämnda föreskrifter angående flaggning 
vara rikets orga:n förbehållet. 

Det förra argumentet kan i högsta dom
stolens avfattning giva anledning till miss
förstånd såsom skulle det uti Ålands auto
nomilag vara stadgat ej blott att bestäm
melser angående flaggan tillkomma republi
kens lagstiftande organ att med uteslu
tanderätt utfärda, utan också uttryckligen 
a:tt bestämmelser om flaggan i!mnna utfär-
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das vare sig genom lag eller genom för
ordning. Men detta kan icke vara menin
gen, ty i sagda 9 paragraf står såsom ett 
allmänt stadgande, att den riket förbe
hållna befogenheten kan utövas genom an
tagande av allmän lag eller utfärdande av 
förordning. Detta uttalande hänför sig 
emellertid till atla de från landskapets lag
stiftning undantagna rättsområden, vilka 
äro uppräknade i sagda 9 § under samman
lagt 13 punkter. Därmed utsäges alltså 
icke, att under var och en av dessa punkter 
den rätt, som uteslutande förbehållits riket, 
skulle kunna tillgodoses både genom lag
stiftning och genom utfärdande av för
ordning, att således, beträffande 2 punkten 
2 mom., där det talas om :lllaggan, såväl 
lag som också förordning kunde å rikets 
sida utfärdas. Den naturliga förklaringen 
är fastmer den, att vad som tillhör riket 
att stadga med giltighet för landskapet, 
kan stadgas genom lag eller genom förord
ning, beroende på om motsvarande rätts
område i riket skall ordnas genom lag eller 
kan ordnas genom förordning. En ändring 
i detta förhållande i och genom Ålands
lagen har uppenbarligen icke varit avsedd 
och kan icke inläggas i Ålandslagen. 

Kunna stadganden av ett visst rättsinne
hå!ll icke i riket utfärdas genom förord
ning, är det tydligt att de icke heller kunna 
med giltighet för Åland utfärdas genom 
förordning blott på grund av den passus 
i 2 punkten 2 mom. 9 § självstyrelselagen, 
om vilken här varit fråga och som i högsta 
domstolens utlåtande alltför summariskt 
refererats. 

Härav föiljer emellertid, att spörsmålet, 
huruvida de omtvistade bestämmelserna i 
flaggförordningen av 1934 böra betraktas 
såsom gällande på Åland, sammanhänger 
med frågan, huru vida sagda bestämmelser 
kunnat i riket utfärdas i administrativ väg 
eller krävt lag. Vi stå här inför en rätts
fråga, som har betydelse icke blott för 
landskapet, utan som rör rikets lagstiftning 
och på ett väsentligt sätt ingriper i förhål
landet mellan riksdagens rätt och regerin
gens. 

Högsta domstolens andra argument inne
bär, att de omtvistade stadgandena i flagg
förordningen vore givna till skydd för flag
gans anseende. Det innefattar alltså även 
att dessa bestämmelser kunnat i riket ut
färdas genom förordning. 

Det omtvistade stadgandet i 2 mom. 3 § 
i förordningen av 1934 innehåller förnäm
ligast, att där enskild person under vissa 
omständigheter hissar annan flagga än Fin
lands flagga, han skall ,därjämte hissa en 
åtminstone lika stor Finlands flagga'' uti 
ett ,dominerande läge". I riket gä!ller 
emellertid, som bekant, om Finlands flagga 
en lag av den 29 maj 1918, och i allmänna 
strafflagen givas bestämningar, som särskilt 
åsyfta att skydda flaggans anseende. Klart 
är att varje gång administrativa stadgan
den rörande flaggning utfärdats det bort 
noggrannt tillses, huruvida icke bestämmel
serna måst tillkomna i lagstiftningsväg. 
Det sagda gä'ller naturligtvis också flagg
förordningen av den 27 april 1934. 

Riksdagen har år 1929 gjort gäliande 
detta under hänvisning särskilt till den 
rätt, som enskild medborgare äger åtnjuta 
i avseende å flaggning jämväl med annan 
flagga än Finlands flagga. Huruvida med 
beaktande av bland annat sistnämnda om
ständighet några bestämmelser till skyd
dande av flaggans anseende kunnat och 
bort införas uti administrativa förfoganden, 
därom måste alltjämt grundade tvive~ an
ses råda. 

I själva verket äro dessa och dylika 
stadganden just genom sitt syfte och sin 
innebörd sådana, att de icke hänföra sig 
till området för regeringens behörighet att 
utfärda förordning, liksom det ej heller 
kunnat visas att regeringen haft laga 
hemul för desamma från tiden före 1918 
års lags tillkomst. Och såsom verkställig
hetsbestämmelser till nyssnämnda lag av 
den 29 maj 1918 hade dessa bestämmelser 
icke heller kunnat utfärdas. 

Vad nu beträffar giltigheten på Åland 
av just sådana stadganden, som åsyfta att 
,skydda flaggans anseende ", så är det 
uppenbart, att det uti 2 punkten 2 mom. 
9 § självstyrelselagen gjorda undantaget 
till förmån för rikets egen uteslutande be
fogenhet också omfattar dylika stadgan
den. Men giltiga på Åland bli dylika stad
ganden endast om de äro rättsgiltigt ut
färdade i riket. Landskapsnämnden, som 
varit skyldig pröva dessa omständigheter, 
har funnit tvivlen på rättsgiltigheten i 
fråga särskilt om 2 mom. 3 § i flaggför
ordningen av 27 april 1934 (ty därom är 
det som tvisten rört sig) vara övervägande 
och handlat därefter. 
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Beaktas bör också hurusom riksdagen år 
1936 i petitionsväg yrkade att få mottaga 
proposition till lag om användande av så
väl F1nlands nationalflagga som även flag
gor av annat slag, och därvid har i moti
veringen uttryckligen åberopa,ts, att till
komsten av dylik lag är av vikt ,med hän
syn till riksflaggans egen auktoritet ". Det 
torde icke kunna bestridas att denna aukto
rite't blott genom lag kan vinnas, ävensom 
den fasthet i be.stämmelser och den mot
svarighet till folkets rättsmedvetande, som 
äro i detta avseende väsentliga. 

Med det ovansagda har jag önskat här i 
riksdagen klarlägga innebörden av den upp
fattning, villken landskapets verkställande 
myndighet givit uttryck åt och som sedan 
föranlett att högsta domstolens ingripande i 
lagtolkningsväg påkalla ts. 

Till komplettering av vad jag yttrat må i 
fråga om stadganden, som röra allmän ord
ning och säkerhet, under vilken rubrik 
icke sällan försvarats just regeringens rätt 
att i riket utfärda förfoganden, som beröra 
medborgarnas frihet att använda flaggan, 
betonas ytterligare en omständighet. Be
hörigheten att för allmän ordning och sä
kerhet utfärda bud och förbud tillhör en
ligt självstyrelselagen landskapet med 
undantag väsentligen Mott av vad som 
rör statens säkerhet. I överensstämmelse 
härmed och för att nogare precisera å ena 
sidan rikets, å andra sidan landskapets an
del i upprätthållandet av polisväsendet på 
Åland, hava genom överenskommelse enligt 
18 § självstyrelselagen bestämmelser utfär
dats den 27 maj 1932. 

Landskapet äger alltså på nyss antydda 
grunder att utfärda stadganden, som här
flyta ur dess förvaltning av polisväsendet, 
bland vilka också kunna förekomma sådana, 
som hänföra sig till flaggning o. dyl. 

Jag övergår nu till det av justitiekans
lern föranledda åtalet emot Ålands land
skapsnämnd. Sedan högsta domstolen givit 
sitt utlåtande och sin tolkning av självsty-~ 
relselagens 9 §, anmodade justitiekanslern 
advokatfiskalen vid Åbo hovrätt att väcka 1 

åtal mot •lantrådet och landskapsnämndens 
ledamöter för det cirkulär till polismyndig
heterna, vari förklaras, att 2 mom. 3 § i 
förordningen den 27 april 1934 icke finge 
tillämpas på Åland. Härvid inträffade 
emellertid det anmärkningsvärda, att hov
rätten visserligen fann landskapsnämnden 

hava förfarit lagstridigt, men enär det lag
rum i stjälvstyrelselagen, varom det hella 
rörde sig, varit föremål för lagtolkning en
ligt 35 § självstyrelselagen, ansåg hovrätten 
sig icke kunna fälla till straff. Justitie
kanslern var dock icke nöjd med denna ut
gång, utan drog ärendet till högsta domsto
len, som andra gången och således nu som 
domstol tog med saken befattning. I högsta 
domstolen fälldes lantrådet för av oskick
lighet begånget tjänstefel till böter och de 
övriga ledamöterna till varning. 

Det synes som hade justitiekansler kun
nat nöja sig med hovrättens utslag. För
bises bör nämligen icke att landskapsmyn
digheterna i sin ställning äga och böra 
självständigt tolka och tillämpa Ålands
lagen. Att de känt sig förpliktade att be
vaka llandskapets autonoma rätt är lika
ledes en naturlig sak. Härtill kommer att 
denna självstyrelselag i många hänseenden 
är svår att tolka såväl på grund av dess 
innehåll och ovanliga art som genom dess 
tillkomst utan en längre förberedelse och 
under synnerligen olika, delvis ock synner
ligen ogynnsamma inflytelser. Ihågkom
mas bör desslikes att meningsskiljaktighe
ter även framdeles kunna vara att emotse 
mellan rikets och landskapets myndigheter 
rörande lagens rätta förstånd och att så
lunda tolkning kan komma att påkallas av 
lagen enligt 35 § i många andra fall än 
endast det som här är fråga om. I före
liggande fall bör enligt min tanke rätt
vis'ligen erkännas att starka objektiva skäl 
tala för landskapsnämndens rättstolkning 
på sätt jag nyss haft tillfälle framhålla. 
Vid sådant förhållande måste det synas 
obilligt att föranleda fällande till tjänste
fel för oskicklighet. Och, såsom det med 
skäll sports: månne det skulle hava befun
nits lika tacknämligt att draga rikets egna 
myndigheter till ansvar, därest i denna el
ler annan liknande konflikt det vid faststäl
lande av lagens tolkning visat sig att tolk
ningen måste utfalla till dessa statens myn
digheters nackdel? 

Åtalet för tjänstefel har därjämte varit 
ägnat att försämra och irritera re1lationerna 
mellan riket och landskapet.- Härom hade 
måhända därför en eriuran varit på sin 
plats från grundlagsutskottets sida. 

Herr talman! Jag ber ännu få yttra mig 
i en sak, som väl icke har samma bety
delse som den jag nyss berört, men som 



680 Perjantaina 27 p. marraskuuta 1936. 

dock ingalunda heller är utan sin rättsliga 
betydelse. 

På sida 30 i sin berättelse meddelar 
justitiekansler, att han i ett cirkulär av 
den 28 januari 1935 uppmanat allmänna 
åklagarna att anllita det s. k. strafforder
förfarandet. Orsaken till denna anmaning 1 

från justitiekanslerns sida har varit, att ' 
detta för ett par år sedan med vår lag
stiftning införlivade tillvägagångssätt i 
vissa slag av brottmål endast jämförelsevis 

1 

sällan kommit till användning. Förfaran
det med strafforder infördes genom lagen 
av den 19 juni 1931. Redan i januari 1934 
hade det emellertid visat sig, att lagen en
dast i få faN tagits i tillämpning. Den 
undergick därpå i enlighet med regerin
gens proposition icke oväsentliga förändrin
gar och den nya lagen utfärdades den 25 
maj 1934. Och i början av följande år fin
ner sig justitiekanslern föranlåten att kon
statera, att den med så stora förhoppnin
gar emotsedda ökade tillämpligheten av det 
nya rättsinstitutet uteblivit, och han upp
manade därför att äntligen taga i bruk 
denna av riksdagen åstadkomna, redan en 
gång förbättrade lag. Huruvida någon 
förändring efter januari 1935, då justitie
kanslers åtgärd skedde, inträtt i förhållan
dena, har jag mig icke bekant. Men den 
uppfattningen synes mig ligga nära, att 
justitiekanslern haft anledning överväga, 
om icke h~la denna lagstiftning med större 
fördel bort föreslås till upphävande. 

J ag ber med några ord få motivera 
detta, och begagnar mig samtidigt av till
fället att framföra en kritik av straff
ordersystemet och dess ide, en kritik, som 
jag, till den kraft och verkan den hava 
kunnat, skulle framfört i plenum redan då 
den senare lagen handlades, om jag icke 
genom en mellankommen omständighet, ett 
telefonsamtal, råkat försumma tillfället. 

Att strafforderförfarandet blev infört i 
vår rätt är ägnat att väcka stora betänklig
heter. Så vitt avviker det från allmänna 
och erkända grundsatser både i strafflag 
och process. Dess enda företräde, vars före
speglande kan förklara dess godtagande, 
vore om det verkligen skulle underlätta ar
betsbördan för domstolarna. Men om icke 
ens detta visat sig vara fallet, har man 
betalat dess antagande dyrt med upp
offrande på flere punkter av garantierna 

för själva rättssäkerheten och förtroendet 
till rättsskipningen. 

Strafforderförfarandet, som är tillämp
ligt vid brott, å vilka kan följa böter eller 
fängelse i högst 6 månader eller konfiska
tion av egendom till högst 500 marks 
värde, är i få ord sagt följande: 

Åklagaren uppsätter skriftlig framställ
ning av brottet jämte sitt straffyrkande 
och delgiver det den åtalade med anvisning 
om vad denne bör iakttaga, om han vill 
draga straffyrkandet under domstols hand
läggning, och insänder själv straffyrkandet 
till ordföranden i häradsrätt eller rådhus
rätt. Detta straffanspråk kan domaren, 
ifall målet icke blir anhängiggjort inom 
den tid som förelagts den åtalade, stad
fästa och därmed fälla till det påyrkade 
straffet. Denna strafforder gäller som laga 
kraft vunnen dom, ändring däri kan ej 
med ordinarie rättsmedel sökas. 

Att på detta sätt genom strafforders ut
färdande och verkställande personer be
fordras till straff, innebär ett så ytterligt 
förenklat tillvägagående med så minimala 
garantier, att det i själva verket icke alls 
kan kallas rättegångsförfarande, ja, knap
past ens benämnas rättsligt förfarande. 
Den tilltalade höres alls icke, utan åklaga
rens utredning betraktas som tillfylles. 
Lagen av 1931 förutsatte dock ännu, att 
den tilltalade vid stämning skulle hava er
känt sig skyldig och förklarat sig nöjas 
åt det påyrkade straffet. Men enligt nu
gällande bestämmelser har t. o. m. denna 
förevändning för fällande utslag emot en, 
som ej i saken alls hörts inför rätta, bort
lämnats. Endast som en med åtskilliga 
omgångar förbunden möjlighet för den till
talade att själv anmäla ärendet till hand
läggning, kvarstår ännu en eriuran om att 
förfarandet vill vara ett led i ett rättsvår
dande förfaringssätt till utredande och av
dömande av mål och ärenden under ga
rantien av ett domstolsväsende. 

Då således intet erkännande å den till
talades sida förutsättes, är domaren hän
visad till att utfärda strafforder enbart på 
åklagarens framställning av förbrytelsen 
och dess omständigheter. Någon självverk
samhet i saken av domaren varken förut
sättes eller ens möjliggöres. Han förutsät~ 
tes fastmer underskriva aktors begäran om 
strafforder utan att hava vare sig hört 
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eller sett den person, som den berör. Där
est domaren giver vika för aktors päve;r
kan blir den strafforder han underteck
nar' och utfärdar exigibel, om den skyldig
förklarade ej anmäler saken för domstol. 
Och detta, ehuru, såsom redan sades, någon 
verklig bevisning inför domstol alls icke 
tillkommit och ett underlåtande å de
linkventens sida att draga saken inför rätta 
alls icke kan i straff- och processrättsligt 
hänseende likställas med erkännande av 
skuld. 

Jag kan ej annat än finna, att straffor
derförfarandet berövar den skyldigförkla
rade ej blott den medborgerliga rätten att 
bliva straffad endast efter laga ransakning 
och dom, utan också att dömas av den dom
stol under vilken han hör, eller rättare 
sagt berövas rätten att bli dömd över
huv;dtaget av domstol. Strafforder av hä
radshövding eller ordförande i rådstugu
rätt är icke dom av domstol. Ty ingen
dera av dem är behörig att ensam fungera 
som domstol i brottmål. Lagstiftningen 
om strafforder har icke heller kunnat giva 
deni denna rätt. Detta beträffande den 
tilltalades ställning liksom också ur syn
punkten av den allmänna rättsvården. 

V ad åter beträffar saken ur domarens 
synpunkt sett, måste det förefalla i hög 
grad oheUlult att han, utan möjlighet till 
egen prövning och omdöme i målet, upp
manas giva sin sanktion ät åklagarens nöd
vändigtvis summariska framställning. Det 
kan därför icke väcka förvåning om hela 
denna procedur tett sig så främmande och 
tvivelaktig att icke heller allmänna åkla
garena funnit sig föranlåtna att mer än 
undantagsvis anlita strafforderförfarandet. 

Jag har velat uttala detta av anledning 
som jag antydde, men gör icke något yr
kande. Jag hoppas framtiden skall utvisa 
vad som ligger i hela denna utväxt på vårt 
rättsväsende. 

P u h e m i e s: Täysistunto keskeytetään 
ja. jatketaan sitä kello 19. 1 

Täysistunto keskeytetään kello 17. 

Täysistuntoa jatketaan 

kello 19. 

Puhetta johtaa puhemies H a k k i 1 a. 

Keskustelu oikeuskanslerin kertomuksesta 
jatkuu: 

Ed. P a a voiaine n: Herra puhemies! 
Perustuslakivaliokunta on •oikeuskanslerin 
vuodelta 1935 antaman kertomuksen joh
dosta esittämässään mietinnössä omistanut 
pääasiallisimman huomionsa kertomuksen 
sivulla 105 mainittuun asiaan, jonka seu
rauksena on ollut, että korkein oikeus on 
tuominnut Viipurin läänin maaherran kah
desta ja läänin sihteerin yhdestä 'Virkavir
heestä sakkoihin. 

Herättää huomiota, että perustuslakiva
liokunta selvittää ·tätä yhtä asiaa sangen 
laajasti mietinnössään, vaikka oikeuskansle
rin kertomuksessa on mainittu virkasyyt
teitä kaikkiaan 25 kappaletta. Näiden vir
kasyytteiden aihe on useassa tapauksessa 
paljon enemmän huomiota herättävä kuin 
nyt mietintöön otettu tapaus, samoin niistä 
langetetut tuomiot. Joutuu näin ollen kysy
mään, mikä on ollut syynä ·siihen, että 
perustuslakivaliokunta on takertunut kiinni 
juuri tähän tapaukseen, j·o.ka luonteeltaan 
ja merkitykseltään on moneen muuhun ker
tomuksessa mainittuun tapaukseen varsin 
vaatimaton. Ben, joka lukee valiokunnan 
mietinnön, on vaikea tätä käsittää. Oikeus
kanslerin kertomukseen <liittyvä tilasto, josta 
käyvät selville ne virkasyytteet, jotka hovi
oikeudet ja korkein oikeus ovat vuonna 
1935 lopullisesti ratkaisseet, osoittaa, että 
eräässä toisessa läänissä on :lääninhallituk~ 
sen virkami·ehiä ollut virkasyytteen alaisina 
10, Viipurin läänissä vain 3. Onko valio
kunta, jos se on tahtonut saada mietin
töönsä jota,kin kirjoitetuksi, tehnyt valin" 
tansa riittävän aiheellisten syiden perus-. 
teeHa, vai onko se vain sattuma, siitä on 
lukijan vaikea päästä selville. Mietinnön 
perusteluj·en 4 kappaleessa varsinkin on 
eräs kohta, joka tuntuu varsin oudolta. 
Siinä maini,taan eräästä kansalaiskokouk
sesta, joka on pe;lännyt, että kyseessä olevat 
väärinkäytökset, joilla tarkoit·etaan nyt jo 
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kuolleen erään nimismiehen ikantamia lait
tomia maksuja, ,paine.ttaisiin hiljaisuu
teen", kuten mietinnön sanat kuuluva,t. 
Kun tällainen tillapäisen kansalaiskokouk
sen perus.teeton otaksuma sisältää varsin 
raskaan ja täysin aiheettoman epäluulon 
heittämisen läänin korkeimpaan hallintovi
ranomaiseen ja koko oikeusjärjestykseemme, 
katson s·en esittämisen perustuslakiv,alio
kunnan mietinnössä arveluttavaksi, vielä 
vähemmän voi -eduskunta sen hyvä•ksyä. 

Valiokunnan perustelujen 5 ja 6 kappa
leessa on kui,tenkin viitattu eräisiin seik
koihin, jotka saattavat osoittaa, että valio
kunnalila on ollut myöskin ~asiallisia syitä 
puuttua asia:an. 5 ka.ppaleessa huomaute
taan siitä, mitä Viipurin läänin maaherra 
ja läänin sihteeri ovat puolustuskirjelmäs
sään selit<täneet, että läänin virkamiehe•t 
ovat ylenmäärin rasitetut työllä. Jos valio
kunnan mietinnön 6 kappale, jossa sano
taan, että valiokunnan mielestä olisi halli
tuksen tutkittava ylempänä mainittujen 
epäkohtien syitä ja ryhdyttävä t•oimenpitei
siin niiden poistamiseksi, tarkoittaa 'läänin
hallituksen virkamiesten työtaakasta johtu
vien epäkohtien tutkimista, on se kyllä 
pai'kallaan. 

Viipur1n lä-änin lääninsihteerin esiteHä
viä asioita on vuonna 1933 ollut noin 2,800 
a 3,000, joista on annettu yhteensä 6,423 
päätöstä, välipää,töstä ja kirjelmää. Seu
raavana vuonna oli lääninsihteerin esittele
mien asioiden lukumäärä 3,267. Jo yksis
tään n·äiden numeroiden mainitseminen riit
tää osoittama,an, että on kyllin aiheellista 
puhua lääninhallituksen virkamiesten ylen
määräisestä työstä. :Muuta tämähän on asia, 
joka .ei koske yksinomaan Viipurin läänin 
lääninhallitusta. Kaikkialla maassa on ha
v.aittavissa sama asiaintila. T·ämän päivän 
esityslistalla on kohta tämän jälkeen pöy
dällepanoa vart·en esit·elty valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 19, joka nimenomaan 
koskee tätä asiaa. Hallituksen eduskun
nalle istunt·o'kauden alussa antaman esityk
sen perusteluiss·a laiksi lääninhallituksen 
viroista ja toimista huomautetaan, että ·val
takunnan itsenäistymisen jälkeen ovat olo
suhteet läänien hallinnonkin alwlla suuresti 
muuttuneet ja villms lainsäädännöllinen 
uudistustyö yhteiskuntaelämän eri aloilla 
on tuonut lääninhallituksiin suur·en joukon 
uusia tehtäviä, jotka asettavat lääninhalli
tusten suorituskyvyhle, pätevyydelle ja työ-

teholle entistä paljon suuremmat vaatimuk
set. Tunne.ttua on - sanotaan hallituksen 
esityksen perusteluissa - että lääninhalli
tusten työmäärä on mainittuna ·ailmna ta
vattomasti kasvanut. Niinpä käsiteltäväin 
asiain luku on muutamissa lääninhallituk
sissa noussut jopa kolminker.taiseksi siit,ä, 
mitä se oli v. 1917. Kun nyt perustuslaki
valiokunta mietinnössään ehdottaa eduskun
nan hyväksyttäväksi kehoituksen, ·että hailli
tuksen oiisi tutkitta·va mainittujen epäkoh
tien syitä ja ryhdyttävä toimenpiteisiin nii
den poistamiseksi, on se 'kyllä täysin aiheel
lista, mutta tapahtuu sopimattomassa yh
teydessä ja vähän liian myöhään. 

:Minä ·oren perustuslakivaliokunnan mie
tinnön luettuani päässyt siihen käsitykseen, 
että va<liokunta kuudennessa kappaleessa 
mainitsemillaan epä:kohtien syillä tarkoi•ttaa 
juuri tätä työtaakkaa. Tässä kohden eroaa 
käsitykseni siitä, mitä ed. Toivonen on 
täällä aikaisemmin lausunut. Hän nimit
täin tutlkitsi valiokunnan mietinnön kuu
dennen kohdan siten, 'että siinä maini•tuiHa 
,epäkohtien syillä" ~tarkoitettaisiin si•bä, 
että kysymyksessä olevassa läänissä on ker
tomuksenalaisena vuonna viroistaan pois
tettu j·a siU.emmin syytteeseen asetettu vir
karikoksista viisi lääninhalli<tuksen käskyn
alaista virkamiestä. Jos valiokunnan mi-e
tintö olisi näin luettav·a, niin silloinhan 
moitelauselman antaminen alisi vie[ä vä
hemmän perusteltua. Osoittaahan ·päinvas
toin, että läänin korkeimmat viranomaiset 
ovat toimineet täydellä tarmolla, jos he 
yhden ainoan vuoden kuluessa orvat saa
neet aikaan näin paljon puhdistusta. Tästä 
olisi anneHava heille •tunnustus. Va•liokun
nan mietinnössä mainitut ,epäkohtien syyt" 
eivät käsitY'kseni mukaan voikaan tarkoit
taa muuta kuin sitä, mihin ne loogillisesti 
viittaav,at, nimittäin ylenmääräiseen •työ
määrään. Jos tätä voidaan 'lieventää, jota 
valiokuntakin viittauksellaan tarkoittaa, on 
se niinkuin pitääkin oUa. Mutta kuten j'O 
edellä huomautin, perustuslakivaliokunnan 
mietinnössä se tapahtuu post festum, koska 
eduskunnalla on nopeamminkin tilaisuus 
hallituksen esityksen yhteydessä, joka kos
kee la;kia lääninhallituksen viroista ja toi
mista, päättää suoranaisista toimenpiteistä 
asiain<tilan korjaamiseksi. EduskunnaUa on 
·tilaisuus hyväksymällä tämä hallituksen 
esitys jo muutaman päivän p·erästä käytän
nössä toteuttaa toimenpiteitä niiden epä-
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kohtien poistamiseksi, joihin perustuslaki
valiokunnan mi·etinnössä on viitattu. Pi
dänkin luonnollisena, että eduskunta, ku
ten val tiovarai.n v.aliokun takin ehdottaa, 
päättää toimenpiteisiin ryhdyttäväksi. On 
siis midestäni tarp-eetonta, että eduskunta, 
hyväksymällä perustuslakivaliokunnan nyt 
käsiteltävänä olevan mietinnön, erään yksi
tyisen tapauksen johdosta havahtuu kehoait
tamaan hallitusta ryhtymään toimenpitei
siin epäkohtien •tutkimiseksi, kun hallitus 
jo on huomannut, jopa antanut eduskun
nalle esityksenkin. 

Kut·en perustuslakivaliokunnan mi·etin
töön liitetyssä vastalauseessa huomautetaan, 
sisältää puheenaol-eva kehoitus aiheettoman 
epäluottamuslauseen Viipurin lääninhalli
tukseltle. Olen edellä esittänyt, ·että tässä 
yhteydessä ei enää ole syytä kehoittaa halli
tusta ryhtymään niihin tutkimuksiin, joista 
mainitaan perustuslakivali·o.kunnan mi·etin
nön viidennessä kappaleessa. On näin ollen 
mi•elestäni aiheetonta, että eduskunta hy
vä·ksyy perustuslakivaliokunnan mietinnön 
ne kohdat, joihin olen viitannut. Kun li
säksi voin yhtyä siihen, että myöskin mie
tinnön kolmas kappare poistetaan, pyydän, 
herra puhemies, saada kannattaa ed. Sal
mialan tääLlä tekemää ehdotusta kokonai
suudessaan. 

Ed. L on kai ne n: Kuluvan vuoden, l 
siis vuoden 1936, tulo- ja menoarviomietin
tönsä perusteluissa ehdotti valtiovarainva
rainvaliokunta, että valtion revisiolaitoksen 
tarkastajat tarkastaisivat myöskin peri
vätkö kruununvoudit ja nimismiehet, ja 
minkä verran, yleistöitä lakiin ja asetuksiin 
perustuvia toimitusmaksuja. Tämän ehdo
tuksen eduskunta hyväksyi. Mikäli Viipu
rin puolella on kerrottu, onkin kuluvan 
vuoden aikana tällaisia tarkastuksia toimi
tettu ja että niissä olisi jälleen paljastunut 
samanlaista menettelyä, mihin Parikkalan 
nimismies on tehnyt itsensä syypääksi. Kui
tenkaan ei julkisuudessa ole ollenkaan nä
kynyt tietoja siitä, että laittomia maksuja 
kantavia virkamiehiä olisi asetettu tai mää
rätty syytteeseen asetettavaksi. Tahtoisin 
näin ollen kiinnittää hallituksen - ja jos 
oikeuskansleri olisi täällä - myös hänen
kin huomiotaan siihen, että syyllisiksi ha
vaitut virkamiehet olisi asetettava syyttee
seen. On selvää, että hallituksen on varsin 

helppo saada selko niiden tarkastusten tu
loksista, joita on toimitettu. 

Ed. W i i k: Kun perustuslakivaliokunta 
lausuu toivomuksen, että hallitus tutkisi 
mainittujen epäkohtien syitä, niin valio
kunta ei ole tarkoittanut lausua mitään ar
veluja siitä, mitä laatua nämä syyt ovat. 
Ne voivat olla siinä, että lääninhallituksen 
työtaakka on ollut liian suuri, mutta voi 
myöskin olla vikoja lääninhallituksen toi
minnassa. Ja kun ed. Paavolainen lausui 
maaherralle tunnustuksen siitä tarmosta, 
millä hän on toiminut, kun kokonaista viisi 
virkamiestä on saatettu syytteeseen väärin
käytöksistä, niin minun mielestäni maa
herra ansaitsisi vielä enemmän tunnustusta, 
jos hän niin valvoisi alaistensa virkamies
ten toimintaa, etteivät väärinkäytökset pää
sisi jatkumaan vuosi vuodelta ja ettei tar
vittaisi kansalaiskokouksia, ennenkuin oi
kaisu saadaan aikaan. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
•ed. Salmialla •ed. Paavolaisen kannattamana 
ehdottanut, että mietinnöstä vastalauseen 
mukaises•ti poistettaisiin 3, 4, 5 ja 6 kap
pale. Ku•tsun tätä ehdotusta ed. Salmialan 
.ehdotukseksi. 

Sel·onteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valiokunnan mietinnön, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. 
Sa.lmialan ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Ääne-styksessä on annettu 
114 jaa- ja 45 ei-ääntä, 4 tyhjää; poissa 36. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valiokun
nan mietinnön. 

Asia on loppuun 'käsite:lty. 

12) Ehdotus toivomukseksi oppivelvollisuus
lain 12 § :n muuttamisesta. 

Esitellään sivistysvaliokunnan mietintö 
n:o 1 ja ot.etaan ainoaan käsitte-
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1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Ma'lkamäen y. rm. toiv. al. n:o 57, joka si
sältää yllämainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on si
vistysvaliokunnan mietintö n:o 1. 

Keskustelu: 

Opetusministeri K u k k o n e n: Herra 
puhemtes! - Oppivelvollisuuslain 12 §:n 
muuttamisesta a:l01tteessa tarkoitetussa mie
lessä ei sinänsä ole muuta kuin hyvää sa
nottavana. Opetu'kSen kannalta maruaiskan
sakoulun luokat monesti todellakin ovat 
liian suuret. Oppi'lasmäärän ylirajan alen
tamista voidaan siis asiallisin sym toivoa 
eritoten ajatellen kansakoulua yleisenä 
.pohjakouluna. Kun sivistysva;liokunta kui
tenkin tyytyy suosittelema·an vain varsin 
!Platoonista pontta, että hallitus tutkitut
·taisi, miten ja missä järjestyksessä maalais
kansakoulun luokkien oppilasmäärän ny
kyistä ylirajaa voitaisiin opetuksen tehosta
mista silmä'lläpitäen alentaa, sillä on täyty
nyt olla näköpiirissään seikkoja, jotka ovat 
neuvoneet varovaisuuteen muutosta toi
meenpantaessa. Mietintö sisältääkin viit
•tauksia niihin. Tarvittaisiin melkoinen 
määrä uusia opettajanvirkoja, kouluhuo
neistoja olisi laajennettava ja opettajille 
rakennettava uusia asuntoja. Kuinka pal
jon kai•kki tämä tulisi maksamaan, siitä va
liokunt-a ei esi-tä lähempiä laskelmia. En 
minäkään niihin yksityiskohdittain puutu, 
mutta sen verran saatan sanoa, että nume
rot joka tapauksessa ovat erittäin suuret 
sekä palkkausmenojen että rakennuskulujen 
osalta. 

Viita tessaan näihin käytännollistaloudel
lisiin näkökohtiin vwliokunta on menetellyt 
kaikin puolin asiallisesti. Yhtä perusteltu 
on myös se valiokunnan huomautus, että 
kansakoululai-toksen terve kehitys edellyttää 
muitakin uudistuksia, joista ainakin yksi 
on j~pa t~hdellise.mpi ta~ aina~in kiireelli-

1 semp1 kmn opplvelvo}hsuuslam 12 §: n 1 

muuttaminen. Sel:lainen on m. m. kansakou
lulasten ravitsemiskysymyksen järiestämi
nen. Ennen siihen pa:laamistani kosketan 
erästä tavallaan jo historiaan siirtynyttä 
seiklma. 

Kun oppivelvollisuuslaki aikoinaan sää
dettiin, väi>teltiin jo siUoin siitä, mikä oli 

oleva oppilasmäärän yläraja. Silloin voit
tivat nyt voimassaolevat oppilasmäärät ja 
sen mukaisesti ovat koulutalot sittemmin 
rakennetut. Siltä pohjalta on myös aina 
lähdetty arvioitaessa oppivelvollisuuden 
toimeenpanosta aiheutuvia kustannuksia. 
Ilmeisesti vaikutti eduskunnan kannanot
toon silloin pyrkimys pysyttää kansakoulu
laitoksen kustannukset kohtuullisina ja si
ten turvata kansakoululle yhteisen kansan 
rakkaus. Jos luokan oppilasmäärää rajusti 
alennetaan kustannusten yhtä rajusti koho
tessa, ·on tarjoLla se vaara, että •kansakoulu 
muodos•tuu kunnille vastenmieliseksi kuor
maksi, jota ei kanneta ilolla, vaan huokauk
sella. Tähän huomautukseen näyttää mi
nulla o1evan syytä sitä enemmän, kun kan
sakoululaitoksen menomomentteja ku'luvana 
vuonna on pakko erittäin suuressa määrässä 
ylittää, seikka, joka viittaa entistä suurem
paan rahan tarpeeseen vastaisinakin vuo
sina. Minä pyydän 'tässä suhteessa mainita 
eräi•tä numeroita. Ne kohdistuvat kansakou
lulai•toksen valtioapua käsittäviin yleensä 
suurehkoihin arviomäärärahamomentteihin. 
Kaupunkien kansakoulut tarvitsevat kulu
vana vuonna 1,800,000 markkaa enemmän 
kuin vuoden menoarv~oon on varattu. Maa
laiskansakoulujen opettajiston pa,lkka uk
seen, johon kaikkiaan on 'Varat•tu 154,500,00(} 
markk·a:a, tarvitaan kokonaista 6 miljoonan 
marka.n yliotys. Lisäpalkkioiksi köyhimpien 
ja harvaanasuttujen sekä rajaseutukun
tien opettajille tarvitaan lisäyksenä 525,000 
markkaa. Maalaiskansakou'lujen opettajis
ton ikälisät sellaisina kuin ne on budjet
tiin otettu, eivät myöskään riitä, vaan li
säystä tarvitaan 1,500,000 markkaa. Maa
laiskuntien kansakouluhuoneistojen mken
nusa·vut on niinikään arvioitu liian pieniksi. 
Tarkoitusta varten .on otettu ainoastaan 
8 miljoonaa markkaa, mutta siihen tarvi
taan kuluvana vuonna ainakin 5 miljoonaa 
markkaa lisäystä. Eikä ole paremmin 
laita myöskään sen suuren menomomen
tin, jolta suoritetaan yleensä avustusta 
maalaiskansakouluja varten. Siihen on 
otettu vuoden menoarviossa 4 7 miljoo
naa ma!rkkaa, mutta ainakin 10 1/2 miljoo
naa markkaa tarvitaan lisäystä. Nämä li
säykset muodos•tavat pyörein luvuin raha
erän, joka kohoaa 30 mi:ljoonaan markkaan. 
Ne on tietysti suoritettava, ne ovat välttä
mättömiä, ·enkä minä puhu asiasta sen enem
pää valittaen. Mutta olen tahtonut kiinnit-
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tää asiaan huomiota erittäinkin senvuoksi, 
että edelläsanotun lisäksi huomatakseni on 
muistettava myös niitä muita uudistuksia, 
joita kansakoulun vastainen menestys vaa
tii. 

Korjausten kiireellisyysjärjestyksestä mi
nulla on seuraava käsitys. Ensimmäiseksi 
:asetan koululasten ravitsemiskysymyksen 
uudelleenjärjestämisen. Tässä suhteessa 
meiHä vallHsee suuri sosiaa:linen epäkohta, 
jo•ta on yritettävä poistaa. Mutta siihenkin 
tarvitaan rahaa, ehkä kaikkiaan noin 24 
miljoonaa markkrua, josta noin 7 miljoonaa 
markkaa muodostuu kuntien lisämenoksi 
kansakoululaitoksen ylläpitämi·stä varten. 
Kouluhalli·tuksessa syntynyt ehdotus parem
man ravitsemisen järjestämisestä on lähe
tetty lausunnon saantia varten Maalaiskun
tain Liittoon, joka tarkastanee ehdotusta 
lähinnä kuntien taloudellista kantokykyä 
silmäilläpitäen. Seuraava kiireellisyysjärjes
tyksessä on mielestäni jatko-opetuksen 
uudistaminen. Siinä on ollut selvästi ha
vaittavissa suuria puutteita, joiden poista- , 
mista monen vuoden kuluessa on vaadittu. 
Epäkohtien ,k.orjaamista varten onkin nyt
temmin ase•tettu valtion komitea, jonka eh
dotuksia siis •toistaiseksi on jäätävä odotta
maan. Vasta kolmannessa sijassa minun 
käsittääkseni tulisi nyt käsiteltärvänä oleva 
uudistus, joka tarkoittaa maala:iskansakou
lun :luokkien oppilasmäärän alentamista. 

Edellä sanotusta käy siis ilmi ainakin se, 
että kansakou•lulaitoksella on monia muita 
hyvin tärkeitä tarpeita, ja lisäksi se, että 
ainakin minun mielestäni pari näistä muista 
tarpeista menee aloitteessa kosk.etellun tar
peen edelle mitä kiireellisyyteen tulee. 

Ed. Malkamäki: Herra p·uhemi·es!
MaalaiSikansakoulut joutuwtt monessa suh
teessa toimimaan paljon ·epäedullisemmissa 
olosuhteissa kuin kaupunkien kansakoulut. 
Opetusvälineistä on yleensä paljon keh
nompi, eikä määrärohoja tahdo syystä tai 
toisesta saada niihin tarpeeksi. Kaupunki
lkansakouluissa tavataan ·eri aineille varat
tuja erikoisia opetushuoneita m. m. myös 
tyttöjen käsitöitä, laulua, luonnontieteelli
siä aineita ja piirustusta varten, puhumat
takaan voimistelusta. Yhteisiä juhlia voi
daan toimeenpanna juhlasalissa tai ainakin 
yhdistetyssä voimistelu- j•a juhlaoolissa. 

Maaseudulla on suuriakin kouluja, joissa 
ei esimerkiksi yhteinen juhliminen tule ky-

symykseen, kun on •käytettävänä vain taval
lisen luokan kokoisia huoneita. Neljän, vii
den opettajan kouluissakaan ei ole min
käänlaista suurempaa salia. Milloin yrite
tään yhdessä olla, on istuttava ahdettuina 
,kuin silakat tynnyrissä" tai seistävä tun
tikaupalla ·paikoillaan ahtaudessa esimer
kiksi joulujuhlissa. Heikommat silloin usein 
pyörtyilevät. 

Voimistelua maalaiskansaikouluissa opete
taan tavallisesti poikien pölyisessä käsityö
huoneessa. Terveydellis.essä suhteessa se 
yhteiskäyttö on aina tuntunut epäilyttä
vältä. Voimistelutunnin voimakas liikehti
minen saa kaiken seinien ja muiden paik
kojen pölyn oikein valloilleen ja tunkeutu
maan lasten hengityselimiin. Käytetään
hän tätä voimistelu-veistosalia usein myös 
alakansakoulun luokka;huoneenakin. Myös
kään maalaiskouluissa ei ole erityisiä ruo
kailuhuoneita. 

Ei'kä ole maaseudulla puhettakaan pe
suista ja suihkuista voimistelun jälkeen. 
Eihän edes olla tilaisuudes:s.a käsien pesuun 
ruokalomankaan alkaessa. Opettaja kyllä 
terveysoppi•tunnilla ja muulloinkin takoo 
lasten päihin, ·että kädet on aina pestävä 
ennen syöntiä, mutta juuri koulussa ei yk
sinkertaisesti tuota kultaista sääntöä tar
vitse eikä voida noudattaa välineiden puut
tuessa. Ja tämä epäkohta tietääkseni on 
jokseenkin jokaisessa maalaiskoulussa. Tun
tuu monta kertaa, niinkuin koulujen muu 
terveydenhuolto olisi jollakin tavalla yli 
maalin ampumista, kun ei jokamiehen al
•keellisia terveyssääntöjäkään saada käytän
nössä toteutetuiksi. Teoreettinen opetus, 
jota vastaan juuri koulussa joka päivä ri
kotaan, kaikuu varmastikin kuuroille kor
ville. Käsien pesu ennen syöntiä muuttuisi 
tottumukseksi, jos koulu siihen käytännös
säkin voisi harjaannuttaa. 

On 1siis monenlaisia epäkohtia maalais
kansakouluissa. Opetuksen kannalta on pa
hin se, että oppivelvollisuuslain 12 § :n 
mukaan saadaan maalaiSikuntien yläkansa
kouluissa ja jatko-opetustunneilla opettaa 
yhdessä viittäkinkymmentä oppilasta sekä 
alakansakoulussa neljääkymmentä. Vasta 
kun mainitut määrät ylitetään, on pakko 
lisätä koulun opettajavoimia tai j,akaa kou
lupiiri. Niinpä kolmas opettaja otetaan 
kouluun vasta kun oppilaita on yli sata. 
Neljäs otetaan vasta, kun oppilaita on yli 
150 j. n. e. 
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Kunnilla tietysti on vapaus aikaisemmin
kin lisätä opettajavoimia, toisin sanoen 
määrätä itse, kuinka paljon saa korkeintaan 
olla yhden opettajan opetettavana. Mutta 
silloin opetus osa,ksi tapahtuu yksinomaan ' 
kunnan kustannuksella. Sillä V'altionapua 
ei myönnetä uusiin virkoihin, ennenkuin 
oppivelvollisuuslain 12 § tulee täytetyksi, 
vai:kkakaan entisten opettajanvirkojen koh
dalla ei meneteltäisikään ihan tämän lain 
kirjaimen mukaan. On selvää, että :kunnat 
eivät halua ryhtyä oppilasmäärän yliraj&a 
omin kustannuksin alentamaan, eivät vau
raammatkaan kunnat. Heikossa taloudelli
sessa asemassa oleville uudistus muodostuisi 
ehkä liian raskaaksikin omin voimin. 

Kaupunkikunnat saavat valtionapunsa 
aivan toisin perustein kuin maalaiskunnat 
eivätkä ole sen vuoksi riippuvaisia oppivel
vollisuuslain 12 § :n säädöksistä. Ne ovat
kin määränneet kanookoululuokkiensa oppi
lasmäärän ylirajan huomattavasti alem
maksi, nimittäin maalaisylä-kansakoulua vas
ttaavilla luokilla yleensä 40 :ksi ja alakan
sakoulua vastaaviHa 36 :ksi. Kaupunkikan
sakouluj·en luokkien oppilasmäärän yliraja 
on mielestäni vielä sekin liian suuri verrat
tuna muiden maiden kansakouluihin. M. m. 
Norjassa ja Hollann:iJSsa on korkein sallittu 
määrä 35 oppilasta ja Saksassa 35 :stä 
30 :een, niinkuin sivistysvaliokunnan mie
tinnössä on mainittu. Maalaiskansakoulu- i 

jen kohdalla tietäisi lkuiten:kin jo suurta 
eteenpäin menoa pääsy kaupunkikansakou
lujen tasalle. 

Ei myöskään voitda syyttää aloitteen teki
jöitä kohtuuttomista V!aatimu:ksista, kun 
aloitteessa pyritään vain toisten samanlais
ten kouluj.en kanssa yhdenmu:kaisuuteen. 
Sillä ei ole mitenkään oikeudenmukaista, 
että kaupunkien helpommissa kouluolosuh
teissa on korkein oppilasmäärä luokkaa 
kohti pienempi kuin maaseudulla. Kau
punkikoulussahall ä!lyllisesti heikot ja kou
lujärjestykseen sopeutumattomat oppilaat 
voidaan siirtää apukouluihin. Niin ei 
maaseudulla voida t·ehdä, vaan siellä kaik
kia ohj•ataan ja opetetaan yhdessä. Kau
punkikouluissa ei myöskään eriasteisia op
pilaita tarvitse sijoittaa yhteen luokkaan. 
Maaseudulla sen sijaan on sangen 'Usein sa
massa luokkahuoneessa kaikkikin yläkansa
koulun neljä luokkaa, siis neljällä eri ta
solla olevia oppilaita. 

Tällaisissa noin 50 oppilaan jatkokurssi
ja yläkansakoululuokissa ja noin 40 vasta-

alkajan alakansakoululuokissa on suuri 
vaara, että ra:ska·an työnkin uhalla edisty
tään hitaasti ja heilkosti. Ei niin suurissa 
luokissa voida tarpeeksi kehittää oppilaiden 
omatoimisuutta •eikä tuntea liioin työniloa. 
Kivireen kiskomista työ monta kertaa on. 
Kansakoulun pitäisi kuitenkin uudistua ja 
muodostua todelliseksi työkouluksi entisen 
yksipuolisen lukukoulun sijaan. Siitä ei 
kuitenkaan tule mitään, ellei ennenkaikkea 
korkeinta oppilasmäärää luokkaa kohden 
alenneta, siis li:Dan suuria luokkia pienen
netä. 

Oppikouluissakin, joihin kuitenkin tulee 
suurin piirtein paras oppilasaines, on alim
pien luokkien oppilasmäärän yliraja ny
kyjään 40 oppilasta. Edellisen halli
tuksen antamassa esityksessä uudeksi 
oppikoululaiksi ·ehdotetaan tämä yläraja 
edelleen aleunettavaksi 36: ksi. Oppi
koulujen kohdalla o'llaan siis valmiit 
pienentämään yhä luokkien oppilasmää
rän ylirajaa. Miksi kansakoulun koh
dalla on niin vaikea mennä uudistuksiin? 
Se ma!ksaa niin paljon, sanotaan. Oppi
koulut kuitenkin ovat harvempia varten, ja 
nekin maksavat paljon. Kansakoulu on 
kaikkien koulu ja jää suuren enemmistön 
ainoaksi kouluksi. Siitä jos mistään täytyy 
huolehtia, sen kehitystä viedä eteenpäin. 
Sitä paitsi uusi oppikoululaki, jos se tulee 
hyväksytyksi, asettaa yhä suuremmassa 
määrässä koko nykyisen 6-luokkaisen kan
sakoulun oppikoulun pohjaksi. Olisi eh
dottomasti noustava tyvestä puuhun ja 
aloitettava uudistusten sarja juuri kansa
koulusta. Ei 50 oppilaan luokka voi te
hokkaasti palvella oppikoulua pohjakou
luna enempää kuin antaa voimaperäistä al
keiskansalaiskasva tustakaan. 

Kansakoulun tehtävänä on myöskin hy
viin tapoihin ja kunnolliseen käyttäytymi
seen ohjaaminen. Maaseudun lapsethan 
ovat yleensä arempia ja myös alkeellisem
pia ulkonaisessa käyttäytymisessä kuin kau
punkilaiset. He tarvitsevat siis enemmän 
ohjausta ja opastusta siinäkin suhteessa. 
Suurissa, eriasteisissa luokissa tahtoo olla 
kiire ja hoppu, jos mielii kursseista suo
riutua. Kasvatuksellinen puoli ei tule sil
loin myöskään hoidetuksi oikealla tavalla. 

Opettajan erikoista ymmärtämystä kai
paisi.vat varsinkin n. s. vaikeat lapset. 
Mutta ehtiikö maalaiskansakoulun opettaja 
heihin syventymään ~ Sattuvasti sanookin 
N. E. Lundin teoksessaan Barn och straff: 
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,Kansakoulun suuret luokat ovat vaikeana 
esteenä lapsen käsittelyssä, lapsen, jonka 
tunne-elämä on estynyt ja kutistunut. Mitä 
vakavia kärsimyksiä tuotetaankaan monille 
lapsille siksi, ettei opettaja ehdi eikä jaksa 
omistaa jokaiselle sitä erityistä huomiota, 
joka voisi johtaa keksimään ne puutteelli
suudet ja vammat, joista lapsi kärsii.'' 
Edelleen teoksessa selitetään, kuinka ras
kaan työn rasittama opettaja näkee suuren 
luokkansa ikäänkuin muodottomana mas
sana, suurena sumupilvenä, johon yksityi
set oppilaat häviävät. Vasta kun joku lapsi 
eksyy johonkin sopimattomaan tekoon, hän l 
eroittautuu tuosta joukkosumusta, saa sel- 1 

vemmät piirteet opettajankin silmissä. Ja 
silloin opettaja erehtyy usein otteissaan, 
koska hän ei ole päässyt tuntemaan suu
ren luokkansa kutakin yksityistä lasta. 

Lapsen ymmärtäminen ja auttaminen 1 

vaikeissakin tapauksissa on tulevaisuuden 1 
opettajan tärkeä tehtävä. Aloitteen tarkoi-

1 
tus on ollut, että sekin tulevaisuus saavu
tettaisiin mahdollisimman pian. 

Sivistysvaliokunnan mietinnössä, kuten 
äsken herra opetusministerikin mainitsi 
huomautetaan, että oppilasmäärän ylirajan 
alentaminen aiheuttaisi ehkä suuriakin kus
tannuksja uusien opettajavirkojen ja tar
vittavien huoneistojen vuoksi. Vieläpä huo
mautetaan kansakoululaitoksen muistakin 
kustannuksista. Tietysti menot tulevat li
sääntymään, paljonko, sen tiedämme vasta 
sitten, kun hallitus on tutkituttanut asian. 
Parempaa kansansivistystäkään ei tosiaan
kaan voida vaatia ilmaiseksi. Mutta sivis
tys on kuitenkin jotakin sellaista, josta 
kannattaa maksaa. Valtionvaroja menee 
kyllä vähemmän kannattaviinkin asioihin 
ja yrityksiin. Maaseudun lapset ja koko 
maaseudun väestö tuntee .olevansa lapsi
puolen asemassa kansakoululaitokseenkin 
nähden. Siinä suhteessa on maaseudulla 
täysi oikeus vaatia tasa-arvoisuutta. 

Aloitteen ponsi ei tullut sivistysvaliokun
nassa hyväksytyksi sellaisenaan. Sitä pi
dettiin siellä liiaksi hallitusta velvoitta
vana. Me aloitteentekijätkin tyydyimme 
toisessa lukemisessa valiokunnan ponteen, 
joka kuuluu näin: ,että hallitus tutkitut
taisi, miten ja missä järjestyksessä maa
laiskansakoululuokkain oppilasmäärän ny
kyistä ylirajaa voitaisiin opetuksen tehos
tamista silmälläpitäen alentaa ja antaisi 
aikanaan eduskunnalle esityksen asiasta.'' 

---------

Tämä ponsi hyväksyttiin aivan yksimieli
sesti. Aloitteentekijät luopuivat omasta 
ponnestaan siinä toivossa, että ,yksimieli
syys olisi voimaa" myöskin täällä eduskun
nassa. Toivottavasti eduskunta hyväksyy
kin tämän sivistysvaliokunnan ponnen. Ja 
vaikkakin ponsi on näinkin laimea, niin 
minä puolestani toivon, että ha'llitus sitten
kin ryhtyisi kiireellisesti toimimaan ja 
toteuttamaan sivistysvaliokunnan pontta 
maamme kansakoululaitoksen kehittämi
seksi. 

Herra opetusministeri lausui tässä, että 
kansakoulun mvitsemiskysymys on ensiksi 
järjestettävä, si.tten jatko-opetus ja vasta 
kolmannella tilalla tulisi tämä uudistus. 
Minun mielestäni jatko-.opetus ja tämä 
uudistus kuuluvat yhteen, sillä jatko-ope
tuksessa oppilaita myöskin nykyisen lain 
mukaan saa olla 50. Se komitean mietintö, 
johon huomatakseni opetusministeri viit
tasi, nim. Maalaiskuntien Liiton ja opetta
jain yhteiseen mietintöön, niin siinäkin ko
mitean jäsenet ovat ehdottaneet 35 oppi
lasta ylirajalksi. Maalaiskuntien Liiton ta
holtakin on siis menty pitemmälle, kuin 
mitä me aloitteentekijät olemme ehdotta
neetkaan (Opetusministeri Kukkonen: En 
minä sitä mietintöä tarkoittanut!). J aha, 
minä erehdyin, kun kuuntelin sattuneesta 
syystä vain hiukan toisella korvallani. 
Mutta joka tapaukseSISa toivon, että sekä 
minun aloitteeni että mainittu komitean 
mietintö otettaisiin toden kannalta halli
tuksessa. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta hyväksyy valiokunnan ehdo
tuksen. 

Asia on loppuun käsi•telty. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti ensi istuntoon: 

13) Ehdotuksen laiksi lääninhallituksen 
viroista ja toimista 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 19; 
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14) Ehdotuksen perintö- ja lahjaverolain 
muuttamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 20; 

15) Ehdotuksen laiksi uusien peruspalkkais
ten ja sopimuspaikkaisten virkojen ja toi
mien perustamisesta eräisiin virastoihin ja 

yleisiin laitoksiin 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainva.Iilokunnan mietintö 
n:o 21; 

16) Ehdotuksen laiksi merenkulkuhallinnon 
viroista ja toimista 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiov.arainvaliokunnan mietintö 
n:o 22; 

17) Ehdotuksen laiksi varojen varaamisesta 
uudis- ja laidunviljelyksistä pienviljelijöille 

jaettavia palkkioita varten 

21) Reitkallin puutarhakoulun ottamista 
valtion haltuun 

koskevan toivomusaloitteen johdosta laa
dittu maatalousvaliokunnam. mietintö n:o 5; 

22) Riittävän suuren viljamäärän varas
toimista 

koskevan toivomusaloitteen johdosta laa
dittu maa·talousvaliokunnan mietintö n:o 6; 

23} Asutusrahaston perustamista 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta laa
dittu ma.atalousvaliokunnan mietintö n:o 7; 

24) Maataloustuotteiden hinnan ja menekin 
vakauttamista 

koskevan toivomusaloitteen johdosta ilaa
dittu maa:talousvaliakunnan mietintö n:o 8; 

25) Luomajoen perkauskysymystä 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta koskevan toivomusaloitteen johdosta laa
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 1 dittu mll!atalousvaliokunnan mietintö n:o 9; 
n:o 23; 

18) Ehdotuksen laiksi vuokra-alueiden lunas
tamisesta annetun lain 75 § :n kumoamisesta 

sisältävän lakialoitteen johdosta laadittu 
laki- ja talousvaliokunnan mietintö n:o 8; 

19) Työsol.'imuslain 14 § :n muuttamista 

tarkoittavien lakialoitteiden johdosta laa
dittu työväenasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 3; 

20) Maamieskoulun perustamista Anjalan 
kartanoon 

koskevoo toivomusaloitteen johdosta laa
dittu maatalousvaliokunnan mietintö n:o 4; 

26) Settijoen perkaustöiden aloittamista 

koskev•an toivomusaloitteen johdosta [aa
dittu maatalousvaliokunnan mietintö n: o 
10; 

27) Eräiden maantiesiltojen rakentamista 

tarkoittavien toivomusMoitteiden johdosta 
laadittu kulkulaitosvaliokunnan mietintö 
n:o 1, sekä 

28) Toimenpiteisiin ryhtymistä Suomenlah
den itäosan satamaolojen parantamiseksi 

tarkoittavan toivomusaloi•tteen 
badittu !kulkulai tosvaliokunnm 
n:o 2. 

johdosta 
mietintö 
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Puhemies: Kun edustajille on jaettu 
myös kulkulaitosvaliokunnan mietinnöt 
n: ot 3 ja 4, voi·taneen nekin nyt esitellä 
pöydällepanoa ·varten. 

EhdO'tus hyväksytään. 

Pöydällepanoa varten •esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti seuraavaan istuntoon: 

Varkaudesta Kuopioon johtavan laivaväylän 
syventämistä 

tarkoittavan toivomusaioi<tteen 
laadittu kulkulaitosvaliokunnan 
n:o 3, sekä 

johdosta 
mietillltö 

Saimaan ja Kuolimojärven yhdistämistä 
kanavalla 

tarkohtavan toivomusaloitteen 
laadittu kulkulaitosv•aliokunnan 
n:o 4. 

johdosta 
mietintö 

Puhemies: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi tiistaina kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 19,52. 

Pöytäkirjan vak~mdeksi: 

E. H. 1. Tammio. 
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29. Tiistaina 1 p. joulukuuta 1936 

Päiväjärjestys. 

Il m o i t u k s i a. 

Ko~mas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi ulosottolain 4 lu
vun väliaikaisesta muuttamisesta an-
netun lain voimassaoloajasta ....... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 21; lakivaliokunnan 
mietintö n:o 11; haUituksen esitys 
n:o 43. 

2) Ehdotus laiksi ulosottolain 5 lu
vun 27 § :n väliaikaisesta muuttami
sesta annetun lain voimassaoloajasta 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 22; ·lakivaliokunnan 
mietintö n: o 12; hallituksen esitys 
n:o 44. 

3) Ehdotus laiksi Jwrotetun tupak
kavalmisteveron :kantamisesta vuonna 
1937 ............................ . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 23; valtiovarain
valiokunnan mietintö n: o 10; halli
tuksen esitys n:o 7. 

4) Ehdotus laiksi tulitikkuverosta 
Asiakirjat: Suuren valiokun

nan mietintö n : o 24 ; va~ tiovarain
valiokunnan mietintö n: o 11; halli
tuksen esitys n: o 6. 

5) Ehdotus laiksi makeisvalmiste-
verosta .......................... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 25; valtiovarain
vali<>kunnan mietintö n :o 12; halH
tuksen esitys n: o 5. 

6) Ehdotus laiksi moottoriajoneuvo-
verosta .......................... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 26; valt1o.varain-

kello 14. 

Siv. 
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valiokunnan mietintö n :o 13; halli
tuksen esitys n:o 3. 

7) Ehdotus vaHioneuvoston lainan-
ottovaltuuksista .................. . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 27; 'Valtiovarain
valiokunnan mietintö n:o 16; hani
tuksen esitys n: o 8. 

Toinen käsittely: 

8) Ehdotus laiksi kiellosta käyttää 
maatalouskiinteistöä velan maksuun 
eräissä tapauksissa ............... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 28; lakivaliokun
nan mietintö n : o 13 ; hallituksen esi
tys n:o 48. 

E n s i mm ä i ne n k ä s i t te 1 y: 

9) Ehdotus laiksi lääninhallituksen 
viroista ja toimista ............... . 

A s i a k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n: o 19; hallituksen 
esitys n:o 20. 

10) Ehdotus laiksi perintö- ja lahja-
verolain muuttamisesta ............ . 

A s i a k i r j a ·t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n: o 20; hallituksen 
esi'tys n: o 28. 

11) Ehdotus laiksi uusien perus
palkkaisten vi•rkojen ja toimien perus
tamisesta eräisiin virastoihin ja ylei-
siin laitoksiin .................... . 

A s i a k i r j a t: Valtiovarainvali-o
kunnan mietintö n: o 21 ; hallituksen 
esitys n :o 9. 

12) Ehdotukset laiksi merenkulku-
: hallinnon viroista ja toimista ..... . 

Siv. 

696 

" 

698 

699 
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Asia k i r j a t: ValtiovarainvaU.o.
kunnan mietintö n:o 22; hallituksen 
esitys n:o 46; ed. Lonkaisen y. m. 
lak. al. n:o 60. 

13) Ehdotukset laiksi varojen va
raamisesta uudis- ja laidunviljelyk
sistä pienvilj·elijöille jaettavia palk-
kioita varten ..................... . 

Asia k i r j a t: ValtiovarainvaU.o
kunnan mietintö n: o 23 ; hallituksen 
esitys n: o 42; 'lak. al. n: ot 45-4 7. 

14) Ehdotus laiksi vuokra-alueiden 
lunastamisesta annetun lain 75 §: n 
kumoamisesta .................... . 

Asiakirjat: Laki- ja talousva
liQikunnan mietintö n: o 8; ed. Musta
sillan y. m. la:k. al. n: o 52; ed. Le
pistän y. m. .toi v. al. n: o 53. 

15) Ehdotukset laiksi työsopimus-
lain 14 § :n muuttamisesta ......... . 

A s i a k i r j a t: Työväenasiainva-
liokunnan mietintö n:o 3; ed. V. An
nalan y. m. lak. al. n:o 55; ed. Sund
strömin y. m. lak. al. n:o 56. 

Ainoa käsittely: 

16) Ehdotus toivomukseksi maa
mieskouiun perustamisesta Anjalan 
kartanoon ....................... . 

A s i a k i r j a t: Maatalousvaliokun
nan mie'tintö n:o 4; ,ed. Venhon y. m. 
toiv. al. n: o 69. 

17) Ehdotus toivomukseksi Reitkal
lin puutarhakoulun ottamisesta 'Val-
tion haltuun ..................... . 

A s i a k i r j a t: Maatalousvaliokun
nan mietintö n :o 5; ed. Venhon y. m. 
toiv. al. n :o 70. 

18) Ehdotus toivomukseksi riittävän 
suuren viljamäärän varastoimisesta .. 

A s i a k i r j a t: Maatalousvaliokun
nan mi.etin:tö n:o 6; ·ed. V. Annalan 
y.m. toiv.al. n:o 71. 

19) Ehdotus toivomukseksi asutus-
rahaston perustamisesta ........... . 

A s i a k i r j a t: Maatalousvaliokun
nan mietintö n: o 7 ; ed. Rytingin 
y. m. toiv. al. n: o 72. 

20) Ehdotus toivomukseksi maata
loustuotteiden hinnan ja menekin ·va-
kauttamisesta .................... . 

Siv. 
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A s i a k i r j a t: Maatalousvaliokun
nan mietin1tö n :o 8; ed. Niskasen 
toiv.al. n:o 73. 

21) Ehdotus toivomukseksi Luoma
joe'!~. perkauskysymyksen selvittämi-
sesta ............................ . 

A s i a k i r j a t: Maatalousvaliokun
nan mietintö n: o 9 ; ed. J uneksen 
y. m. toiv. al. n: o 80. 

22) Ehdotus toivomukseksi Setti
joen perkaustöiden aloittamisesta ... 

A s i a k i r j a t: Maatalousvaliokun
nan mietintö n: o 10; ed. Nurmesnie
men y. m. toiv. al. n:·o 81. 

23) Ehdotukset toivomuksiksi eräi
den maantiesiltojen rakentamisesta .. 

A s i a k i r j a t: Kulkulaitosvalio
kunnan mietintö n:o 1; t1oiv. al. n:ot 
134-145. 

24) Ehdotus toivomukseksi toimen
piteistä Suomenlahden itäosan sata-
maolojen parantamiseksi ......... . 

A s i a k i r j a ·t: Kulkulaitosvalio-
kunnan mietillltÖ n: o 2 ; ed. V. Anna
lan y. m. ·toiv. al. n:o 146. 

25) Ehdotus toivomukseksi tutki
muksen toimittamisesta Varkauden
Kuopion laivaväylän syventämisestä . 

A s i a k i r j a t: Kulkulaitosvalio-
kunnan mietintö n: o 3; ,ed. Paasosen 
y.m. toiv.al. n:o 147. 

26) Ehdotus toivomukseksi Saimaan 
ja Kuolimojärven yhdistämisestä lm-
navalla .......................... . 

A s i a k i r j a t: Kulkulaitosva.lio
kunnan mietintö n: o 4; ed. Tukian 
y. m. toiv. al. n: o 148. 

27) Ehdotus eduskunnan oikeusasia-
miehen palkkiosta ............... . 

A s i a k i r j a •t: V al tiovarainvalio.
kunnan kirjelmä n:o 32. 

Pöydällepanoa varten 
esite 11 ä ä n: 

28) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 5 kahden lakialoitteen joh
dos·ta, jotka sisältävät ehdotuksia 
Suomen hallitusmuodon 14 §:n muut-
tamisesta ........................ . 

29) Talousvaliokunnan mietintö 
n: o 5 synnytyslaitoksen aikaansaa-

Siv. 
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705 

706 
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" 
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mista Kajaanin kihlakuntaan tarkoit
tavan toivomusaloitteen johdosta .... 

30) Laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n:o 10 hallituksen esityksen joh
dosta, joka sisältää ehdotuksen laiksi 
kunnan hallinnon lisätystä valvon
nasta 2 päivänä kesäkuuta 1933 an
n~tun .. lain Voimassaoloajan pidentä-
misesta .......................... . 

31) Sivistysvaliokunnan mietintö 
n:o 2 kauppaopetuksen uudelleen jär
jestämistä tarkoittavan toivomusaloit-
teen johdosta .................... . 

32) Kulkulaitosvaliokunnan mie
tintö n:ö 5 toivomusaloitteen johdosta 
joka tarkoittaa Enon pitäjässä oleva~ 
Ah-venisen virran ja Uimaharjun väy
län syventämistä ja leventämistä .. 

33) Kulkulaitosvaliokunnan mie
tintö n:o 6 Iijoen perkaamista tar
koittavan toivomusaloitteen johdosta 

34) Kulkulaitosvaliokunnan mie
tintö n:o 7 eräiden maanteiden tutki
mista tarkoittavien toivomusaloittei-
den johdosta .................... . 

35) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 24 hallituksen esityksen 
johdosta laiksi tullien kantamisesta 
vuonnä 1937 ..................... . 

Siv. 

706 

706 
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Puhetta jolltaa puhemies H a k k i 1 a. 

Nimenhuudossa merkitään poissao1eviksi 
edustajat Hänninen, Kekkonen, Komu, 
Luostarinen, Löthman-Koponen ja J. Raa
Hkainen. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
istunnosta virkamatkan vuoksi ed. Kekko
nen, oikeusasiain ·vuoksi ·ed. Hänninen kun
nallisten tehtävien ttakia ed. J. Raatikainen 
sekä yksityisasiain tähden ed. Luostarinen. 

Uusi hallituksen esitys. 

Puhemies: Ilmoiteta·an, ·että tasaval
lan presidentin 1kirj·elmän ohella viime kuun 
27 päiväl·tä on eduskunrnalle saapunut hrul
lituksen esitys n:o 57, joka nyt on edusta
jille jaettu. 

Puheenvuoron saa1turaan lausuu 

Ed. V e n h o: Suuri vail.iokunta !kokoon
tuu huoonenna keJ.lo 10. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi ulosottolain 4 lu"un väli
aikaisesta muuttamisesta annetun lain 

voimassaoloajasta. 

Yllämainitun i&kiehdotuksen. :!lisältävä 
hallituksen esitys n: o 43, jota on valmiste
J.evasti !käsitelty [akivaliokunnan mietin
nössä n: o 11 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n: o 21, esitellään k o 1m a n teen 
k ä s i t t e l y y n. 

P u h e m i ·e s: Toisessa käsittelyssä paa
tetty lakiehdotus voidaan nyt joko hyväk
syä tai h~lätä. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Eduskunta hyvälksyy [akiehdotuksen. 

Lakiehdotu'ks{m kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun. !käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi ulosottolain 5 luvun 27 §:n 
väliaikaisesta muuttamisesta annetun lain 

voimassaoloajasta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 44, jota on valmistele
vasti käsitelty laldvaliokunnan mietinnössä 
n: o 12 ja suuren valiokunnan mietinnössä 
n: o 22, esitellään k o ,1 m a n t e en k ä .s i t
te 1 y y n. 
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Puhemies: Toisessa käsittelyssä pää- 1 
tetty laki,ehdotus voidaan nyt joko hyväk
syä tai hylätä. 

' Puheenvuoroa ei haluta. 

Lakiehdotus hyväksytään. 
1 

LrukiehdotuJksen kolmas käsittely 
taan päättyn·eeksi. 

juliste-\ 

. Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotus laiksi korotetun tupakkavalmiste
veron kantamisesta vuonna 1937. 

Yllämainitun la:kiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n: o 7, jota on valmistele
vasti käsiteHy va:ltiovarainvaliokunna.n mie
tinnössä n io 10 ja suur·en valiokunnan mie
tinnössä n: 0 23, esitellään k '0 [ m a n rt e en 
k ä s i t t e l y y n. 

Puhemies: Toisessa käsittelyssä pää
tetty lakiehdotus voidaan nyt joko hyväk
syä tai hylätä. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Lakiehdotus hyvä:ks)'itään. 

I~akiehdotuksen kolm!l)S käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Ehdotus laiksi tulitikkuverosta. 

Yllämainitun lwkiehdotuksen sisäl,tävä 
hrullituksen esitys n:o 6, jota on valmistcle
vasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan mie
tinnössä n: o 11 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n: o 24, esitellään k o 1 m a n te e n 
k ä s i t t e 1 y y n. 

Puhe m ies: Toisessa käsittelyssä paa
tetty laki·ehdotus voidaan nyt joko hyväk
syä tai hylätä. 

Keskustelu: 

' Ed. Salmenoja: Vuodesta 1922 voi
massa ollut 1tulitikkuvero tuntuu suurim
malta osalta kansanedustajiakin, puhumat-

1 

takaam. muista 'kansalaisista, nykyisin varsin 
luonnolliselta verolta. Se on hyvin tyypil
linen esimerkki siitä, kuinka välillin·en vero, 
olkoon kysymy·ksessä kuinka tärkeä kulu
tustavara tahansa, kiteytyy vuosien ku
luessa elimellisesti tavaran hintaan. Kenen
kään mieleen ei pälkähdäkään, erttä - ku
ten on laita kysymyksessä ole-vassa valmis
teverossa - vero muodostaa tavaran tukku
hinnasta valtavan osan, tässä tapauksessa 
puolet. Se maksetaan - ja siHä hyvä. 
Unhoon on myöskin jäänyt se seikka, ·että 
kerran tilapäiseksi säädetty vero on niin 
sanoakseni jäätynyt, tuHut pysyväiseksi. 
Joka vuosi uudistuu vain halliotuksen esi
tYksessä tuo ·tuttu lause: ,veroa on pidet
tävä tulo- ja me-noarvion järjestelyssä tar
,peellisena". Ja näin myöskin tapahtuu. 
Tästä tavanmukaisesta tyytyväisyydestä 
huolimatta ja huolimatta siitä, että arvoi
sat edustajat luulevat minun tekevän ,ti
kusta asian", rohkenen kuitenkin, herra 
puhemies, ehdottaa, että esilläoleva verolaki 
hylättäisiin. 

Ed. Serge 'l i u s: Accisen på tf:än'd
stickor <liksom sötsa1ker har betrakta ts såsom 
beskattning a;v tillfäUig ar't ·och borde ut
nyttjas endast under ekonomiskt betriingda 
tider. Då statsverkets finansiella ställning 
för närvarande enligt så gott som alla vitt
nesmål är god, finnes ej helleF skäl för 
bibehållande av här nämnda tiHverknings
skatter, med så mycket större skäl, som 
beskattningen träffar vilktiga lkonsumtions
varor och varom aUdeles riktigt omnämnes 
i den socialdem6kratiska reservartionen .. En 
större återhå:llsarmhet från statsutskottets 
sida beträffande beviljande av anslag för 
allehanda ändamål skulle även möjliggjor't 
från statsutskottets sida ett avlyftande av 
här nämnda ·skatter. Om också st31tsutskot
tet icke kunnat gå in för denna linje, så 
anser jag på de grunder, som jag anfört 
och med hänvisande ytterligare rtill den 
socialdemorkra.tis!ka reservationen, att såväl 
första lagförslaget som det följande, skatten 
på sötsaker, borde förkastas. I sådant syfte 
ber jag, herr talman, att få understöda 
det här framställda ,förslaget om lagförs1a
gets förkastande. 

Ed. Tolonen: Minäkin !kannatan teh
tyrä ehdotusta. 

Keskustelu julisteta:an päättyneeksi. 
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P u h e mies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Salmenoja ed. Sergeliuksen kannatta
mana ehdottanut, että lakiehdotus hylättäi
siin. Kutsun tätä ehdotusta ed. Salmen
ojan ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Åänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy lakiehdotuksen sellaisena 
kuin se on toise.ssa •käsittelyssä päätetty, 
äänestää ,jaa"; jos ,·ei" voittaa, on ed. 
Salmenojan ehdotus lakiehdotuksen hylkää
misestä hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
107 jaa- ja 79 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 12. 

Eduskunta on siis hyväksynyt lakiehdo
tuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas !käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

5) Ehdotus laiksi makeisvalmisteverosta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 5, jota on valmistele
vasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan mie
tinnössä n :o 12 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n :o 25, esitellään :k o 1m a n
t e e n k ä s i t t e 1 y y n. 

Puhemies: Toisessa käsittelyssä paa
tetty lakiehdotus voidaan nyt joko hyväk
syä tai hylätä. 

Keskustelu: 

Ed. S a 1 m •e no j a: Se, mitä sanoin äs
keisen lakiehdotuksen kohdalla, pitää myös
kin paikkansa nyt käsilläolevaan asiaan 
nähden. Pitemmittä puheitta pyydän siis, 
herra puhemies, ehdottaa, että ·esilläoleva 
lakiehdotus hylättäisiin. 

Ed. 'T o 1 o n e n : Pyydän kannattaa ed. 
Salmenojan ehdotusta. 

Ed. Se•rgelius: Avstår. 

Keskustelu jul1stetaan päättyneeksi. 

P u h ·e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Salmenoja ed. Tolosen kannattamana 
ehdottanut, että lakiehdotus hylättäisiin. 
Kutsun tätä ·ehdotusta ed. Salmenojan eh
dotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Åänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy lakiehdotuksen sellaisena 
kuin se toisessa käsittelyssä on päätetty, 
äänestää ,jaa'; jos ,ei" voittaa, . on ·ed. 
Salmenojan ehdotus lakiehdotuksen hylkää
misestä hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
111 jaa- ja 77 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 10. 

Eduskunta on siis hyväksynyt lakiehdo
tuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

6) Ehdotus laiksi moottoriajonenvoverosta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 3, jota on valmistele
vasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan mie
tinnössä n :o 13 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n :o 26, esitellään k o l m a n t e e n 
k ä s i t t e l y y n. 

P u h e m i e s: Toisessa käsittelyssä paa
tetty lakiehdotus voidaan nyt joko hyväk
syä tai hylätä. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Lakiehdotus hyväksytään. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 
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7) Ehdotus valtioneuvoston lainanotto
valtuuksista. 

Yllämainitun ehdotuksen sisältävä halli
tuksen esitys n :o 8, jota on valmistelevasti 
käsitelty valtiovarainvaliokunnan mietin
nössä n :o 16 ja suuren valiokunnan mietin
nössä n :o 27, •esitellään k o l m •a n te e n 
k·äsittelyyn. 

Puhemies: Toisessa käsittelyssä paa
tetty valtuutus voidaan nyt joko hyväksyä 
tai 'hylätä. 

·Puheenvuoroja ei haluta. 

Eduskunta hyväksyy valtuutuksen. 

Asian kolmas käsiUely julistetaan päät
tyneeksi. 

Asia on loppuun :käsitelty. 

8) Ehdotus laiksi kiellosta käyttää maata
louskiinteistöä velan maksuun eräissä 

tapauksissa. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 28 ja otetaan toiseen käsi t te-
1 y y n siinä sekä lakivalio:kunnan mietin
nössä n :o 13 valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n :o 48, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 28. Ensin 
sallitaan asiassa yleiskeskustelu ja senjäl
keen siirrytään yksityiskohtaisesti käsitte
lemä:än lakiehdotusta. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa yleiskes
kustelussa. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä la:kiehdo
tuksen 1-3 §, johtolause ja nimike hyväk
sytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

9) Ehdotus laiksi lääninhallituksen viroista 
ja toimista. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 19 ja otetaan ensi mm ä i se en 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 20, joka sisäl
tä:ä yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö nlO 19. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia läJhetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n ta a n. 

10) Ehdotus laiksi perintö- ja lahjaverolain 
muuttamisesta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 20 ja otetaan e n s i mm ä i se en 
käsittelyyn siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 28, joka sisältää 
yllämainitun la:kiehdotuksen. 

P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :ö 20. 

Keskustelu: 

Ed. S a l m e n o j a: Herra puhemies! -
Esilläoleva perintö- ja lahjaverolain muu
tos näyttää herättäneen hyvin vähän huo
miota, vaikka kysymyksessä onkin melkoi
sen paljon nykyisestä laista poikkeava esi
tys. Lienee senvuoksi paikallaan tähän esi
tykseen lyhyesti puuttua, mikäli erittäin on 
kysymys lain siitä osasta, joka koskee pe
rintöveroa. 

Nykyisin voimassaoleva perintöverola
kimme on peräisin vuodelta 1919, jolloin 
siirryttiin perinnönjättäjän koko jäämis
töön kohdistuneesta verotusmuodosta yksi
tyisiä perintöosuuksia koskevaan verotuk
seen. Lakia korjattiin sittemmin vuonna 
1921. Tällöin m. m. hyväksyttiin lain ny
kyinen 9 §, joka sisältää määräykset siitä, 
kuinka suuri kultakin perintöosuudelta me
nevä vero on osuuden alarajalla samoin
kuin osuuden alarajan yli menevältä osalta. 
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Mainittuun pykälään, joka on lain oleelli- ' 
sin kohta, palaan hiukan myöhemmin. Sitä 
ennen on mielestäni syytä jonkin verran 
puuttua puheenaolevan lainsäädännön niin 
sanoakseni yleiseen puoleen. 

Perintöveron tuotto on meidän maas
samme sekä nyt että aikaisemminkin ollut 
jokseenkin vähäpätöinen. Vielä vuonna 1 

1921 arveltiin - mitään varmuutta en 1 

siitä ole saanut - perintö- ja lahjaveron 
tuoton olleen vain noin 5 milj. markkaa. 
Äskeisinä vuosina on veron maksuunpantu 
määrä noussut, kuten hallituksen esityk
sessä näkyy, eräänä vuonna aina 75 milj. 
markkaan saakka. Viime vuonna se oli 
lähes 42 milj. markkaa, ollen tällöin ve
rotettavia tapauksia 8,405. On valitetta
vaa, ettei ainakaan allekirjoittanut ole on
nistunut saamaan asianomaisista virastoista, 
sitä tiedusteltuaan, selvitystä siihen, minkä 
suuruisista perintöosuusryhmistä perintö
veron kokonaistuotto muodo-stuu, samoin 
kuin ei myöskään siitä, mikä on esim. viime 
vuonna veronalaisen omaisuuden kokonais
maara. Perintöveron tuottoa kuolinpesien 
omaisuuteen verraten olisi saanut tietää 
m. m. sen seikan, missä suhteessa veron 
tuotto on koko veronalaiseen omaisuuteen 
nähden. Kun en ole ollut näitä asioita 
aikaisempina vuosina seuraamassa, en tiedä, 
onko mainittua verontuottokysymystä edes 
koskaan selitettykään. Eräässä eduskunta
keskustelussa, joka käytiin tämän asian 
merkeissä 15 vuotta, siis verraten pitkä 
aika, sitten, väitettiin tosin, että veron 
tuotto olisi vain vajaa 1% veronalaisesta 
omaisuudesta, mainitun prosentin ollessa 
eräissä muissa maissa jopa 8-10 %. Täl
löin esitettin myös se tieto, että veronalai
sen omaisuuden tuotto kutakin maamme 
asukasta kohti olisi mainittuna vuonna, siis 
vuonna 1921, ollut 1 mk. 40 penniä. Jos 
me seurailemmekin viimemainittua vertailu
tapaa, siis veron tuottoa henkilöä kohti, 
niin huomaamme, että esim. vuonna 1924, 
jolta vuodelta olen verontuotosta saanut tie
toja, vero tuotti 21.7 milj. markkaa, tullen 
verontuotosta tällöin kutakin maan asu
kasta kohden 6 mk. 20 penniä. Vuonna 
1935 verontuotto oli kuten edellä jo huo
mautin, lähes 42 milj. markkaa ja tuli 
tästä summasta kutakin valtakunnan asu
kasta kohden lähes 12 markkaa. Mainitut 
numerot viittaisivat näin ollen siihen, että 
perintöveron tuotto meilläkin olisi kasva-

1 

----------------------------

massa ja vuoden 1921 lainsäädäntö siis 
myös oikeaan osunut toimenpide. Tämän 
sanoessamme meidän on kuitenkin muistet
tava, että tärkein välitön vero, nimittäin 
tulo.- ja omaisuusvero, ei ole vuosikymme
nen aikana karttunut lainkaan. Tulo- ja 
omaisuusveroa nimittäin kannettiin jo 
vuonna 1924 486 milj. markkaa ja vuonna 
1934 - siis 10 vuotta tämän jälkeen -
485 milj. markkaa, siis melkein sama 
summa. Viime vuonna oli verontuotto hiu
kan enemmän, 575 milj. markkaa. Asu
kasta kohden äsken mainittuna 10-vuotis
kautena verontuotto oli noin 139 markkaa. 
Mutta viimeisen 15 vuoden aikana ovat vä
lilliset verot sen sijaan kokonaisuudessaan 
ja näin ollen myöskin kutakin maan asu
kasta kohden nousseet varsin voimakkaasti, 
niinkuin jokaiselle kansanedustajaliekin on 
tunnettua. Vuonna 1921, jota on pidettävä 
jonkunlaisena välillisen verotuksen vaihde
vuotena, nousivat välilliset verot kutakin 
maan asukasta kohden 152 markkaan, 
vuonna 1924 oli vastaava summa 362 mark
kaa, 10 vuotta myöhemmin - eli siis 1934 
- 4 76 markkaa ja viime vuonna, vuonna 
1935, 484 markkaa. Välillisiin veroihin on 
tässä tapauksessa laskettu vain, paitsi 
tuontitulleja, tupakasta, tulitikuista, makei
sista ja viime vuonna myöskin margarii
nista maksettu valmistevero. Päädymme 
siis taaskin hyvin tiedettyyn toteamukseen, 
joka on se, että valtion nopeasti kasvaneet 
menot on peitetty koroittamalla vuosi vuo
delta välillisiä veroja ja erittäinkin elin
tarvetulleja. Tällä tavalla on tarvittavat 
verot koottu raskaalla ja epäoikeudenmu
kaisella verotuksella, joka on ankarimmin 
koskenut niihin, joilla on heikoin veron
maksukyky. Tuloihin ja nimenomaan omai
suuteen kohdistuvaa verotusta sen sijaan 
on koetettu pitää mahdollisimman lievänä. 
Perintö- ja lahjavero on myös välitön vero. 
Perintöä jos nyt mitään omaisuutta on kai
kissa maissa pidetty itsestään selvänä vero
kohteena. Sama käsitys on ollut täällä 
Suomessakin vallalla aikaisemmin. Nyt 
kuitenkin näyttää ainakin omistavan luo" 
kan keskuudessa mielet muuttuvan yhä 
enemmän siihen suuntaan, että välillisiä 
veroja, tulleja ja valmisteveroja, asetetaan 
armotta kansan kannettavaksi, mutta väli
töntä verotusta pyritään aina vaan huojen
tamaan. Onhan esim. rahamiespiireissämme 
alati valitettu nykyistä sittenkin verraten 

88 



698 Tiistaina 1 p. joululmuta 1936. 
-·~-----------

vaatimatonta tulo- ja omaisuusverotus
tamme. Vuosi vuodelta on myös perintö
veroon kohdistettu moitteita ja eduskunnan 
vuonna 1931 hyväksymän toivomuksen mu
kaan meillä nyt sitten onkin tämä lain
muutosesitys tässä edessämme. 

Tästä esityksestä on sanottava, että mi
käli on kysymys vähäpätöisistä perinnöistä, 
muutosesitykseen on siinä suhteessa ollut 
aihetta. Pienet perintöosuuksien saajat tu
levat nyt tämän lain mukaan saamaan suu
ren helpotuksen. Näin erittäin sen vuoksi, 
että perintöosuudesta, jonka arvo ei nouse 
yli 100,000 markan, läheisimmät perijät, 
alaikäiset lapset ja leski, ovat oikeutetut 
saamaan vähennystä, lapset 60,000 markkaa 
ja leski 40,000 markkaa osastaan, mainitun 
rajan nykyisessä laissa ollessa 30,000 mark
kaa ja vähennyksen lapsille 20,000 markkaa 
ja leskelle 15,000 markkaa. Tämä vähen
nysoikeus saa aikaan - ja mielestäni pe
rusteellisesti saakin - sen helpotuksen 
pikku perijöille, joihin kohdistuvasta koh
tuuttomaksi katsotusta verotuksesta muu
tosehdotus kai on saanutkin alkunsa. Tässä 
suhteessa lisää helpotusta vielä sekin, että 
huone- ja talouskalusto samoin kuin muu 
irtaimisto on ehdotettu verovapaaksi aina 
50,000 markan määrään saakka. Mainittuja 
vähäisiä perintöjä koskeva lainpaikan kor
jaus lienee siis ollut paikallaan. 

Sitä vastoin mielestäni ei ole ollut mitään 
syytä alentaa suurien perintöosuuksien ve
roja niin paljon kuin on tehty sekä halli
tuksen esityksessä että myöskin valtiova
rainvaliokunnan mietinnössä. Vähin, mitä 
suunnitellussa uudessa veroasteikossa tulisi 
mielestäni vaatia, olisi se, että yhden mil
joonaan markan perintöosuudet pysyisivät 
suunnilleen ennallaan ja että kahden miljoo
nan markan perintöosuuksista vero kohoaisi 
hiukan siitä, missä se nyt on. Totta on, 
että suuret perintöosuudet tulevat meillä 
harvoin kysymykseen, mutta niittenkin oi
kealla tavalla järjestäminen tekisi hieman 
oikeudenmukaisemmaksi koko asteikon, siis 
sen asteikon, joka sisältyy lain 9 §:ään. 
Pyydän sen vuoksi tässä esittää, että suu
ressa valiokunnassa kiinnitettäisiin vero-/ 
asteikon suhteen huomiota valiokunnan mie
tintöön liittyvään 1 vastalauseesecn. Vasta
lauseessakin esitetyn asteikon mukaan vero 
tosin esim. 500,000 markan osuuden koh
dalla alenisi nykyisestään 11 %, johon sii-

1 henkään alentamiseen ei olisi mitään ai- ~ 

hetta. Mutta kun tällaisenkaan taulukon 
läpimeno paremmin valtiovarainvaliokun
nan asianomaisessa jaostossa kuin itse va
liokunnassakaan ei ole ollut mahdollinen, 
niin sen parempaa taulukkoa eivät myös
kään vastalauseentekijät ole katsoneet voi
vansa esittää. Mielestäni parhain asian 
ratkaisu koko tämän muutosesityksen suh
teen olisi ollut se, että hallitus olisi, kuten 
se teki tulo- ja omaisuusverolaissa, tyytynyt 
nostamaan vain edellä selostettua verova
paan perintöosuuden rajaa ja vähennyksiä 
eikä lainkaan muuttanut koko verotusta 
sillä tavoin kun nyt on tapahtunut. Asia 
olisi siten tullut tyydyttävämmällä tavalla 
ratkaistuksi. Allekirjoittaneesta muuten 
tuntuu siltä, että jos ei 9 §:ään sisältyvää 
veroasteikkoa saada suuressa valiokunnassa 
lähemmäksi nykyistä rajaa, niin on mah
dollista, että täytyy ottaa harkittavaksi, 
onko puheenaoleva lainmuutos kokonaisuu
dessaan hylättävä. 

Valtiovarainministeri N i u ik k a n e n: 
Meillä voimassa dleva perintövero, varsin
kin mikäli vero koskee muita kuin perin
nönjättäjän lapsia, on epäilemättä aivan 
kohtuuttoman raskas ja sen takia ne muu
tokset, joita edellinen hallitus perintövero
lakiin on ehdottanut, ovat erittäin tarpeel
liset. Minä kuitenkin myönnän, että halli
tuksen esityksessä suuremmille perinnäille 
ehdotettu veronalennus oli tarpeeton ja kat
son, että va'ltiovarainvaliokunta, kun se on 
muuttanut esityksessä olevan veroasteikon, 
on osunut täysin oikeaan. Siinä pienim
pien perintöjen veromäärä alennetaan yli 
puolella nykyisestään ja kuolinpesä, kun 
perintöosuus menee yli 5 milj. markan, 
kyllä jaksaa maksaa 10% omaisuuden ar
vioidusta arvosta, niin että minä puolustai
sin valtiovarainvaliokunnan ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely ju
listetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
suureen valiokuntaan. 

11) Ehdotus laiksi uusien peruspalkkaisten 
virkojen ja toimien perustamisesta eräisiin 

virastoihin ja yleisiin laitoksiin. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 21 ja otetaan ensimmäiseen 
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k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n: o 9, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n: o 21. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

12) Ehdotukset laiksi mereukulkuhalliunou 
- viroista ja toimista. 

Esitellään valtiovarainvaEokunnan mie
tintö n:o 22 ja otetaan ensimmäiseen 
käsittelyyn siinä valmistelevasti käsi
tellyt hallituksen esitys n: o 46 ja ed. Lon
kaisen y. m. lak. al. n: o 60, jotka sisältävät 
yllämainitut lakiehdotukset. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n: o 22. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotusten ensimmäinen käsittely 
ju'listetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

13) Ehdotukset laiksi varojen varaamisesta 
uudis- ja laidunviljelyksistä pienviljelijöille 

jaettavia palkkioita varten. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n: o 23 ja otetaan e n s i m m ä i s e e n 
k.ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti kä
sitellyt hallituksen esitys n: o 42 sekä lak. 
al. n:ot 45-47, jotka sisältävät yllämaini
tut lakiehdotukset. 

P n h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainva'liokunnan mietintö n: o 23. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotusten ensimmäinen käsittely ju
listetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

14) Ehdotus laiksi vuokra-alueiden lunasta
misesta annetun lain 75 § :n kumoamisesta. 

Esitellään laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n: o 8 ja otetaan e n s i m m ä i s e e n 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty ed. Mustasillan y. m. lak. al. n: o 52, 
joka sisältää yNämainitun lakiehdotuksen. 
Samassa yhteydessä on käsitelty myös ed. 
Lepistön y. m. toiv. al. n: o 53. 

P u h e m ies: Käsittelyn pohjana on 
laki- ja talousvaliokunnan mietintö n: o 8. 

Keskustelu: 

Ed. K i v i s a l o: Laki- ja talousvalio
kunta on asettunut myönteiselle kannalle 
esillä olevassa lakialaitteessa esitettyyn 
asiaan nähden. A'loite tarkoittaa vuoden 
1918 annetun vuokra-alueiden lunastuslain 
75 §: n kumoamista. Mainittu pykälä sää· 
tää, että mäkitupa-alueen omistaja saa yk· 
sin kustantaa raja-aitauksesta koituvat me· 
not ja emätila vapautuu tältä osalta koko
naan aitausvelvollisuudesta. On ilmeinen 
kohtuuttomuus, että köyhä mäkitupa-alueen 
omistaja veivoitetaan yksinään kustanta
maan kaikki aitausmenot, kun mainitut me
not muitten maanomistajien kesken on jaet
tava tasan hyödyn mukaan. Se on kohtuu
tonta siinäkin mielessä, että mäkitupa
alueen omistajalle ei ole varattu edes mah
dol'lisuutta saada aitausaineita, puhumat
takaan, että on ollut kohtuutonta säätää 
rasitusta, joka molemmille kuuluu, juuri 
sille, joka sitä kantamaan on muutenkin 
heikompi. Tätä säädöstä ei ollut edes hal
lituksen esityksessä vuonna 1918, eikä sitä 
lisätty asianomaisessa valiokunnassakaan. 
Vasta suuressa valiokunnassa tällainen 
säännös vuokra-alueiden lunastus'lakiin sil
loin lisättiin. Ja kun suuri valiokunta ei 
tavallisesti muutaksiaan perustele, niin ei 
se tätäkään perustellut. Niinpä sitten vas
talauseessamme sanotaankin, ettei tätä sään
nöstä ole edes virallisesti perusteltu. 

Tämä kohtuuton säännös on myös risti
riidassa äskettäin hyväksytyn uuden asutus
lain kanssa, joka tulee voimaan vuoden 
1938 alussa. Siinä ei ole vastaavaa sään
nöstä. Kun laki- ja tallousvaliokunta on 
yksimielinen siitä, että mainittu mäkitupa
laisia kohtuuttomasti rasittava säännös olisi 
kumottava, niin olisi mielestämme ollut joh-
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donnmkaista, että valiokunta myös olisi eh
dottanut tämän säännöksen kumottavaJksi. 
Kun valiokunta kuitenkin, vaikka ehdottaa
kin hyväksyttäväksi esilläolevassa mietin
nössä myönteisen ponnen, kuitenkin ehdot
taa lakialoitteen hylättäväksi, niin me va
liokunnan sosialidemokraattiset jäsenet, 
emme ole voineet yhtyä sellaiseen kantaan, 
vaan olemme liittäneet valiokunnan mie
tintöön vastalauseen. Toivommekin, että 
suuri valiokunta asiaa käsitellessään ottaisi 
käsittelynsä pohjaksi vastalauseessamme ole
van lakialoitteen. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

15) Ehdotukset laiksi työsopimuslain 14 § :n 
muuttamisesta. 

Esitellään työväenasiainvaliökunnan mie
tintö n:o 3 ja otetaan ensimmäiseen 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
tellyt ed. V. Annalan y. m. lak. al. n: o 55 
ja ed. Sundströmin y. m. lak. al. n: o 56, 
jotka sisältävät yllämainitut lakiehdotukset. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
työväenasiainvaliokunnan mietintö n: o 3. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotusten ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a 11 i o k u n t a a n. 

16) Ehdotus toivomukseksi maamieskoulun 
perustamisesta Anjalan kartanoon. 1 

Esitellään maatalousvaliokunnan mietintö 
n: o 4 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t t e
I y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Venhon y. m. toiv. al. n: o 69, joka sisältää 
yllämainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
maatalousvaliokunnan mietintö n: o 4. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

V aHokunnan ehdotus hyväksytää.t't. 

Asia on loppuun käsitelty. 

17) Ehdotus toivomukseksi Reitkallin puu
tarhakoulun ottamisesta valtion haltuun. 

Esitellään maata~ousvaliokunnan mietintö 
n: o 5 ja otetaan a i n o aan käsi t t e-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Venhon y. m. toiv. al. n:o 70, joka sisältää 
yllämainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana. on 
maatalousvaliokunnan mietintö n: o 5. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Eduskunta yhtyy valiokunnan hylkää
vään ehdotukseen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

18) Ehdotus toivomukseksi riittävän su.uren 
viljamäärän varastoimisesta. 

Esitellään maatalousvaHokunnan mietintö 
n: o 6 ja otetaan a i n o a a n käsi t te-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. V. 
Annalan y. m. toiv. al. n:o 71, joka sisältää 
yllämainitun ehdotuksen. 

Puhe m i e s: Käsittelyn pohjana. on 
maatalousvaliokunan mietintö n:o 6. 

Keskustelu: 

Ed. Tuomi vaara: Maatalousvalio
kunta on antanut mietintönsä n:o 6 ed. 
V. Annalan y. m. toivomusaloitteesta, joka 
tarkoittaa riittävän suuren viljamäärän va
rastoimista. Tässä toivomusaloitteessa aloit" 
teentekijät pitävät tärkeänä, että nykyistä 
suurempi viljamäärä varastoidaan maahan. 
Tätä perustellaan sillä, että me olemme 
vielä rippuvaisia elintarpeiden tuonnista 
ulkomailta ja vedotaan siihen, että koke
mus osoittaa meidän voivan joutua siihen 
asemaan, että elintarpeiden tuonti ulkoa 
voidaan ehkäistä puhumattakaan siitä, että 
sodan sattuessa tällainen mahdollisuus on 
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hyvin suuri. Ja kun maailman poliittinen 
tilanne on sellainen kuin se nyt on, katso
vat aloitteentekijät, että tähänkin seikkaan 
on kiinnitettävä vakavaa huomiota. 

Lisäksi on vielä aloitteentekijöiden mie
lestä asian puolesta puhumassa muitakin 
tärkeitä seikkoja. Me tiedämme, että meillä 
silloin tällöin sattuu katovuosi•a, jolloin me 
pakosta joudumme hankkimaan ulkoa kal
lista siemenviljaa. Jos kotimaisen viljan 
varastoiminen järjestetään tätäkin seikkaa 
silmälläpitäen, silloin voidaan välttyä näistä 
tarpeettomista kustannuksista ja muista 
käytännöllisistä hankaluuksista, joita ulko
maisen si·ementavaran maahan tuominen 
aiheuttaa. Aloitteentekijät ovat vielä siiä 
mieltä, että jos tällainen suurempi vilja
varasto meidän maahamme hankittaisiin, 
niin voitaisiin sillä ainakin jossain määrin 
tasoittaa elinkeinoelämällemme haitallisten 1 

viljanhintojen vaihteluja. Aloitteentekijät 
päätyvätkin toivomukseen, että hallitus kii
reellisesti ryhtyisi toimenpiteisiin riittävän 
suuren viljamäärän, ainakin noin 100 mil
joonan kilon varastoimiseksi maahan ja an
taisi siitä ensi tilassa eduskunnalle tarpeel
liseksi katsomansa esityksen. 

Maatalousvaliokunta on käsiiellyt tämän 
aloitteen ja huomauttaa mietintönsä perus
teluissa siitä, mitenkä tähän asiaan jo ai
kaisemminkin on eduskunnassa kiinnitetty 
huomiota sekä toteaakin perustelujensa vii
meistä edellisessä kappaLeessa, että kuluvan 
vuoden syyskuun 17 päivänä valtioneuvosto 
on jo asettanut komitean laatimaan suunni
telmaa valtion viljavaraston toiminnan laa
jentamiseksi silmälläpitäen viljan ja rehu
ai!Ileiden varastointia tuonnin keskeytymi
sen varalta ja on komiteaa samalla kehoi-1 
tettu antamaan asiasta lausuntonsa mah
dollisimman pian. Valiokunnassa kävikin 
selville, että komitea on jo työnsä suoritta
nut ja tullut siihen lopputulokseen, että 
valtion viljavaraston toimintaa on laajen
nettava ja että tämä laajentaminen on suo
ritettava kiireellisesti. V aHokunnassa ilmoi
tettiin myöskin, että hallituksella on parail
laan valmistelun alaisena esitys niistä toi
menpiteistä, jotka hallitus katsoo tarpeelli
siksi tämän viljavaraston laajentamisen to
teuttamiseksi. Kun valiokunta tällaisiin 
perusteluihin vedoten toteaa, että sen mie
lestä ei tämä aloite enää tässä vaiheessa 
edellytä sitä, että tarvittaisiin hyväksyä 
asiasta mitään pontta, se kunnioittaen eh-

-------------------------

dottaa, että puheenaoleva aloite hylättäi
siin. Minä ja muutkin aloitteen tekijät 
voi·mme mielihyvin yhtyä tähän valiokun
nan hylkäävään ehdotukseen sentakia, että 
asia on saatettu jo sille asteelle, johon me 
olemme sen tahtoneet aloitteellamme viedä. 
Mutta minä olen tahtonut nyt vain todeta, 
että tässä tärkeässä kysymyksessä on siis 
päästy jo aimo askel eteenpäin ja saamme
kin niistä tiedoista päättäen, joista jo mai
nitsin, pian odottaa hallitukselta esitystä 
asiassa. 

K·eskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta yhtyy valiokunnan hylkää
vään ehdotukseen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

19) Ehdotus toivomukseksi asutusrahaston 
perustamisesta. 

Es~tellään maatalousvaliokunnan mie
tintö n:o 7 ja otetaan ainoaan käsit
telyyn siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Rytingin y. m. toiv. al. n:o 72, joka sisäl
tää yllämainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
maatalousvaliokunnan mi-etintö n:o 7. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Eduskunta yhtyy valiokunnan hylkää
vään ehdotukseen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

20) Ehdotus toivomukseksi maataloustuottei
den hinnan ja menekin vakauttamisesta. 

Esitellään maatalousvaliokunnan mie
tintö n:o 8 ja otetaan ainoaan käsit
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Niskasen toi•v. al. n:o 73, joka sisältää yllä
mainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
maatalousvaliokunnan mietintö n:o 8. 
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Keskustelu: 

Ed. Niskanen: Käsiteltävänä oleva 
aloite tarkoittaa maataloustuotteiden hin
nan ja menekin vakauttamista. Tunnettua 
on, että näinä aikoina varsinkin karjata
loustuotantoon perustuva maatalous ja 
niistä erittäinkin sellaiset taloudet, joiden 
täytyy joko kotonaan valmistaa tuotteensa 
tai sitten meijeritalouden kautta vaihtaa ne 
rahaksi, ovat joutuneet kärsimään äärettö
mästi tuotteiden hinnan alhaisuudesta sekä 
sen kautta luonnollisesti taloudellista va
hinkoa. Tästä selvänä esimerkkinä on mo
nella paikkakunnalla ollut pakkohuutokaup
patulva. Poikkeuksen tästä tekevät sellai
set viljelmät, joiden tilat ovat suurten ku
lutuskeskusten läheisyydessä, sillä siellä 
aina on menekki taattu sekä hinnat koh
tuulliset. Mutta näiden tilojen valossa ei 
auta tilannetta yleensä arvostella. Totuus 
tässä suhteessa on se, että maataloudesta 
toimeentulonsa hankkiva kansa on pako
tettu vielä nytkin, vaikkapa yleisesti on sa
nottu, että pula-aika on sivuutettu, myy
mään työnsä tuotteet alihintaan, siis maa
taloustyön alalla ei ole vieläkään vastaavaa 
palkannousua tapahtunut, joten mielestäni. 
maatalous vielä huokaa pula-ajan kourissa. 

Tästä vapauttamista aloitteessa tarkoite
taan. Mutta kun eduskunnassa on ed. Kä
märäisert jättämä lakialoite juuri käsittelyn 
alaisena, joka toteutettuna saa aikaan osit
tain ne päämäärät, johon tällä aloitteella 
pyritään, niin en halua tässä yhteydessä 
mitään esitystä tehdä. Jään odottamaan 
eduskunnan vastausta sanottuun aloitteseen 
nähden ja maataloustyöväestön palkka
asiaan on tilaisuus palata toisessa yhtey
dessä. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta yhtyy valiokunnan hylkää
vään ehdotukseen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

21) Ehdotus toivomukseksi Luomajoen 
perkauskysymyksen selvittämisestä. 

Esitellään maatalousvaliokunnan mie
tintö n:o 9 ja otetaan ainoaan käsi t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 

Juneksen y. m. toiv. al. n:o 80, joka sisäl
tää yllämainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
maatalousvaliokunnan mietintö n:o 9. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Eduskunta yhtyy valiokunnan hylkää
vään ehdotukseen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

22) Ehdotus toivomukseksi Settijoen perkaus
töiden aloittamisesta. 

Esitellään maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 10 ja otetaan ainoaan käsi t te
l y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Nurmesniemen y. m. toiv. al. n:o 81, joka 
sisältää yllämainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
maatalousvaliokunnan mietintö n:o 10: 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Eduskunta yhtyy valiokunnan hylkää
vään ehdotukseen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

23) Ehdotukset toivomuksiksi eräiden maan
tiesiltojen rakentamisesta. 

Esitellään kulkulaitosvaliokunnan mie
tintö n:o 1 ja otetaan ainoaan käsi t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitellyt 
toiv. al. n:ot 134-145, jotka sisältävät yllä
mainitut ehdotukset. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
kulkulaitosvaliokunnan mietintö n:o 1. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Eduskunta hyväksyy valiokunnan ehdo
tukset. 

Asia on loppuun käsitelty. 
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24) Ehdotus toivomukseksi toimenpiteistä 
Suomenlahden itäosan satamaolojen 

parantamiseksi. 

Esitellään kulkulaitosvaliokunnan mie
tintö n:o 2 ja otetaan ainoaan käsit
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
V. Annalan y. m. toiv. al. n:o 146, joka si
sältää yllämainitun ehdotuksen. 

Puhe m i e s: Käsittelyn pohjana on 
kulkulaitosvaliokunnan mietintö n:o 2. 

Keskustelu: 

Ed. V. Anna l a: Aloite, joka tällä ker
taa on käsittelyn alaisena, koskee Suomen
lahden itäosan satamaolojen parantamista. 
Kysymyksessä on kolmekin satamaa. En
siksikin aloitteessa käsitellään Inon sata
maa, joka on rappeutumassa ja vaatii hy
vin pikaista korjausta, jos mieli saada sitä 
enää lainkaan käyttökelpoiseksi. . Tämä sa
tama on tärkeä kalastajain suojasatama. 
Tällä kohdallahan on siksi aavaa, että 
myrskyitä täytyy kalastaja-alukset saada 
suojatuiksi. Lisäksi, niinkuin aloitteen pe
rusteluissa on huomautettu, tämä olisi erin
omaisen sopiva työmaa tällä seudulla ja 
nimenomaan Inon kylän työttömille, joita 
tälläkin hetkellä siellä on. 

Toinen seikka aloitteessa koskee Vammel
joen suun syventämistä. Tällä kohdalla on 
merirannikko niin matala, että matalan ve
den aikana eivät pienet kalastaja-alukset
kaan pääse kilometriä lähemmäksi rantaa. 
Kuitenkin on välttämätöntä suojata sitäkin 
pienillä aluksilla tapahtuvaa meriliiken
nettä, jota tällä seudulla harjoitetaan. Nyt 
on tietenkin ajateltavissa, että rakennettai
sin satama joen suuhun. Se olisi ainakin 
riittävä suoja myrskyä vastaan. Mutta täl- · 
laisen sataman rakentaminen tulisi siksi 
kalliiksi, että aloitteessa ei ole uskallettu 
ehdottaa määrärahaa tällaisen sataman ra
kentamiseksi. Sensijaan aloitteessa on kat
sottu mahdolliseksi joen syventäminen sen
verran, että pienet alukset pääsisivät joen 
rannoille myrskyitä suojaan. 

Kulkulaitosvaliokunta on nämä molem
mat kohdat hylännyt ja nimenomaan Inon 
satamasta se sanoo, että se on sodan aikana 
rakennettu ja on nykyään jotenkin rappeu
tunut, eikä siihen todennäköisesti ole odo-

tettavissa huomattavampaa liikennettä. Va
liokunta pitää siis tämän sataman paranta
mista siksi vähäpätöisempänä, että sen mie
lestä ei ole edes tarpeellista panna tutki
musta toimeen siitä, missä määrin tämä pa
rantaisi oloja ja mitä mahdollisuuksia tä
män sataman parantamiseksi olisi ja kuinka 
paljon se tulisi maksamaan. Samoin V am
meljoen suun syventämistä, ruoppaamista 
pitää valiokunta tarpeettomana sen takia, 
että joki kuitenkin tuo mukanansa siinä 
määrin liejua samoinkuin meren aallokko, 
että se vähän ajan perästä olisi taas tu
kossa. Tämähän merkitsee sitä, että joen
suussa olevia satamia ei milloinkaan pitäisi 
avata, koska ne mahdollisesti tukkeutuvat. 
Tällainen valiokunnan perustelu on enem
män kuin outo. Kun kysymyksessä eivät 
olisi suuret kustannukset, olisi kaikin moko
min tähän työhön ollut käytettävä ainakin 
työttömyysvaro ja. 

Kolmas kohta koskee Seiskarin satama
olojen järjestämistä. Seiskariharr on siinä 
suhteessa varsin onnettomassa asemassa, 
että siellä ei tällä hetkellä ole minkään
näköistä satamaa, ei edes kunnollista laitu
ria. Kun Seiskaria kuitenkin on yritetty 
saada kesänviettopaikaksi, on sille vaikeana 
esteenä se, että vuorolaivat eivät pääse lain
kaan saaren rannikolle, vaan matkustajat on 
pienillä veneillä kuljetettava saarelle. Tämä 
on hankalaa ja varsinkin naisväkeä siinä 
määrin peloittavaa, että - niinkuin saaren 
edustaja, joka täällä äskettäin kävi - huo
mautti, monet, jotka siellä ovat olleet, ovat 
sanoneet, että ellei tänne saada parempia 
kulkumahdollisuuksia, ei tänne enää vasta 
voi tulla. Kesävieraat olisivat kuitenkin 
kesäiseen aikaan saaren väestön toimeentu
lolle ehdottoman välttämättömiä. Seiskarin 
satamaolojen järjestelyssä on ollut jonkin
verran epäselvyyttä sentakia, että ei ole 
ollut täyttä selvyyttä siitä, olisiko tänne 
rakennettava varsinainen satama vaiko vain 
sellainen venelaituri, johon suuremmatkin 
moottoriveneet voisivat päästä. Nyt on 
tässä suhteessa päästy yksimielisyyteen sa
moinkuin siitäkin, mille paikalle se raken
nettaisiin. Tässä kohden valiokunta onkin 
myötämielinen asialle ja katsoo, että tämä 
laituri olisi rakennettava ja että siihen olisi 
työttömyyden lieventämiseen osoitetuista 
varoista käytettävä tarpeellinen määräraha. 
Asia on ollut syksystä lähtien vireillä, 
mutta sen edistyminen on virastokulussa 
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hidastunut ja asia on viivästynyt. :Minä 
en katso tarpeelliseksi esittää erikoista toi
vomuspontta eduskunnan hyväks!ttäv~k~i, 
mutta minä lausun herra kulkulmtosmims
terille toivomuksen, että hän kiirehtisi tä
män asian ratkaisemista, sillä sikäli kuin 
minä tiedän, hän on ymmärtänyt tämän 
asian välttämättömyyden. Minä siis täy
dellä luottamuksella jätän asian herra kul
kulaitosministerin hoidettavaksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta yhtyy valiokunnan hylkää
vään ehdotukseen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

25) Ehdotus toivomukseksi tutkimuksen toi
mittamisesta Varkauden-Kuopion laiva

väylän syventämisestä. 

Esite~lää,n kulkulaitosvaliokunnan mie
tintö n:o 3 ja otetaan ainoaan käsi t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitdty ed. 
Paasosen y. m. toiv. al. n:o 147, joka sisäl
tää yllämainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
kulkulaitosvaliokunnan mietintö n:,o 3. 

Keskustelu: 

Ed. P a a s on en: Herra puhemies! Kul
kulaitosvaliokunta ehdottaa aloitteeni, joka 
koskee tutkimuksen toimittamista ja lkus
tannusarvion laatimista Jaivaväylän syven
tämisestä Varkaudesta Kuopioon Saimaan 
kanavan uus~a mittasuhteita vastaavaksi 
hylättäväksi sillä perusteella, että ehdote
tun tutkimustyön suorittaminen ei ole tätä 
nykyä ajankohtainen. VaiKka en olekaan 
liittänyt mietintöön eriävää mie'lipidettiini, 
olen kumminkin asiaan nähden toisella 
kannalla ja pyydän siitä syystä saada pe
rustella mielipidettäni. Tämän ruloitteen on 
kanssani allelkirjoittanut 28 eduskunnan jä
sentä, emmekä olisi ollenkaan tehneet aloi
tetta, ellei se ·olisi vakavina syillä tullut 
ajankohtaiseksi. .Ailoitteen allekirj.oittajat 
eivät kaikki ole valittu niiltä seuduilta, 
jotka kuuluvat Saimaan vesistön vaikutus-

piiriin, mutta ovat voineet yhtyä aloittee
seen sen suuren kansantaloudellisen merki
tyksen takia. 

Saimaan kanavalla, joka valmistui lähes 
80 vuotta takaperin, on ollut arvaamatto
ma.n suuri kansantaLoudellinen ja myöskin 
vaiLtiotaloudellinen merkitys. Onhan ka
nava tuottanut vuosittain melkoisen ylijää
män siihen sijoitetulle pääomalle. Mutta 
ennenkaikkea on suorastaan vaikea arvioida 
sen merkitystä niille seuduille, aina Poh
jois-Savoa ja Karjalaa myöten, jotka kuu
luvat sen vaikutuspiiriin. V a:sta Saimaan 
kanavan avaamisen jälkeen pääsi talous
elämä niillä seuduin kaikin puolin e!lpy
mään ja kehittymään. Silloinen liikenne 
kohdistui miltei yksinomaan Pietarin kautta 
tapahtuvaan Venäjän kauppaan ja kehittyi 
se vuosi vuodelta siihen saakka kunnes 
muuttuneet olosuhteet sen kokonaan lopet
tivat. Kanava, joka silloisilla teknillisilllä 
välineillä rakennettuna on ollut suurenmoi
nen saavutus alallaan, on kumminkin vuo
silkymmenien kuluessa siinä määrin rappeu
tunut, että sen lwkonaa.n uusiminen on 
ollut aj.anvaatima väilttllimättömyys. Pitkät 
ajat onkin jo kanavana suoritettu uusiruis
töitä siinä määrässä, e1Jtä useita sulkuryh
miä .on kokonaan uusittu. Samalla on ka
navaa ja sulkuja laajennettu niin, että ny
kyisten 100-130 rekisteritonnin kantoisten 
alusten asemesta kanavassa voi, kun uusi
ruistyö on loppuunsuoritettu, pääSitä kulke
maan 1,000-1,300 rekisteritonnin kantoiset 
alukset. Sen suuruiset alukset ovat jo n. s. 
Itämeren laivoja, jotka v,oivat kuljettaa ta
varaa aina Englannin satamiin saakka. 
Uusimisen jälkeen tulee näinollen Saimaan 
kanavan liikenne suurutautumaan entistä 
laajemmille vesille. 

SaimaJan kanavan laajentamiseen ja uusi
miseen ryhtyminen on mielestä-ni ollut tar
peenvaatima ja ajankohtainen toimenpide, 
jota olisi sitäpaitsi syytä kiirehtiäki.n myön
tämällä tarkoitukseen enemmän määrära
hoja. Kaikissa tapauksissa on todennä
köistä, että Saimaan kana.van uudistus kai
kessa laajuudessaan aikanaan tulee suori
tetuksi. On luonnollista, että sen jälkeen 
suurempika:ntoista tonnistoa ruvetaan käyt
tämään Saimaan liikenteessä. Mutta jo 
silloin olisi ainakin tärkeimpien Saimaan
vesistön liikenneväylien oltava valmiina sel
laisia aluksia v~astaanottamaan. Saimaan 
väylien perkaus kanavan uusia mittasuh-
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teita vastaavaksi olisi siis slWritettava osit
tain sam318in aikaan kanavan laajennulksen 
kanssa. 

Kun Kuopion väylä, kUJten aloitteessa 
olevista numerotiedoista selviää, on kaik
kein suuriliikenteisin Saimaan liikenneväy
listä, olisi luonnollista, että sen perkaus
työhön ryhdyttäisiin riittävän a:joissa. Ai
kaisemmin on jo tutkittu Savonlinnan
Varkauden väylän syventåJminen ja myös
kin muita väyliä. Koska nämä tutkimus
työt on voitu suorittaa jo vuosia takaperin, 
olisi mielestäni Kuopion väylän tutkimiMn, 
koska muusta ei nyt ole kysymyskään, jo 
nyt ajankohtainen. Tämä tutkimus tulee 
maksamaan noin 150,000 markkaa, joten 
hallitukselLa aina on tarkoitukseen mahdol
lisuus osoittaa var.oja. 

Tässä yhteydessä tahtoisin !kiinnittää 
huomiota ·erääseen seikkaan, joka myöskin 
osoittaa tämän 'tutkimuksen suorittamisen 
tarpeellisuutta. Nimittäin aika~ajoittain :H
menevään :laajaan .työttömyyteen. Viimeisen 
pu:lakauden opetukset olisi syytä ai:kanaan 
ottaa huomioon varsinkin kun .ne vielä ovat 
tuor·eessa muistissa. Maassammeharr ei sil
loin ollut ol'len1k·aan va1ltiovallwn taholta val
mistauduttu työttömyyttä torjumaan. Kun 
sitten huutava hätä pakotti nopeisiin toi
menpi!teisiin, oli tehtävä, mitä eteen .swttuu. 
Siinä tuli silloin oikaistua monta sellaista
kin maantiemutkaa, johon eivät [iikenne
eivätkä muutkaan seilkat olisi pakottaneet, 
ja tehtyä paljon sellaista työtä, jonka 'kan
santaloudeillis·en merkityksen vDi asettaa vä
hintäinkin kyseena:laiseksi. Täillä h-et1kellä 
työttömyystilanne on parempi kuin se on 
ollut vuosikausiin. Mutta :kuka vDi antaa 
trukeet, kuinka kauan tätä nousukautta kes
tää. Ny!kyinen talousjärje.Stelmä!hän kätkee 
itseensä uuden pulakauden siemenen. On 
syytä jo ajoissa ryhtyä suunni'tteD.emaan 
kansan- ja valtiotalouden kannalta sopivia 
töitä uuden suuremman ·tyOt:tömyyden va
ralta, ettei 9ltaisi yhtä valmistautumatto
mia kuin viime kerralla. Sellaisia ·erittäin 
sopivia töitä ovat m. m. ve&irakennustyöt ja 
laivaväylien perkaukset, joilla samalla on 
kaua:Skantava taloudellinen merkitys. Ne 
sopivat erittäin hyvin työttömyyden ·torju
mistöiksi jo siitäkin syystä, että niissä mää
rärahat miltei kokonaan käYJtetää.n työhön 
ja .siten VDidaan samansuuruisilla määrära
hoina amtaa useammalle työttömälle työtä 
kuin monilla muilla työmailla. Olen täs-

täkin seikasta huomauttanut jo kulkulaitos
valiokunnassa. 

Ennenkuin senlaatuisiin töihin voidaan 
ryhtyä, on vä:lttämätöllltä, oe'ttä ai'kanaa:n on 
suor>itettu tarpeeltliset tutkimukset ja ~aa
dittu kustannusarviot. Tästäkin syystä olisi 
Varkauden-Kuopion laivaväylän tutkimi
nen ja ·kustannusarvion tekeminen sen sy
ventämisestå Saimaan kanavan uusia mitta
suhteita vastaavaksi ajanlkoh'tainen. 

Pyydän edelläolevan perust•eella kun
nioittaen ehdottaa, että ·eduSkunta hyväk
syisi ailoitteeessa olevan ponnen. 

Ed. R ä i s ä n e n: Pyydän !kannattaa ed. 
Paaso.sen 1tekemää ehdotusta. 

Ed. Kivioja: Kyllä v·ali'01kunnan :mioe
tintö osuu aivan ·oikeaan tul·O:kseen. Minä 
huomaan vain siinä erehtyneeni, kun vas
tustaessani Saimaan 'kanavan määrärahoja 
pelkäisin, että vain Saimaa tulee syvennet
täv·äJksi. Nyt minä huomaan, e-ttä pllijon 
pidemmälti tarvitaan väylän syventämistä, 
kun kerran on ruvettu kanavaa suurenta
maan. 

Keskuste[u julistetaan pä&ttynee'ksi. 

Puhemies: KeSkustelun 'kuluessa on 
ed. P.aasonen ed. Räisäsen kannattamana 
ehdottanut, että ·eduskunta hyvälrnyisi 
asiassa seuraavan to]vomusponnw: ,Että 
hallitus ensi tilassa 'tutkitutta1isi ja valmis
tuttaisi kustannusarvion laivaväylän syven
tämisestä Va:vkaudesta Kuopioon Saimaan 
kanavan uusia mittasuhteita vastaavaksi ja 
jonkin .vastaisen vuoden tullo- ja menoar
vioon ehdottaisi määrärahan väylän per
kaustöiden alkuunpanemise'ksi' '. Kutsun 
tätä ·ehdo'tust•a ed. Paasosen ehdotuksebi. 

Selonteko myönnetään o]kealksi. 

Äänestys ja päätös: 

J o'ka 'hyväksyy valiokunnan 'ehdotuksen, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on oed. 
Paasosen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä ·on annettu 
112 jaa- ja 57 ei-ääntä, 9 tyhjää; poissa 21. 

Eduskunta on siis hyv·äksynyt ya;:liolkun
nan hyLkäävän ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

89 
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26) Ehdotus toivomukseksi Saimaan ja Kuo

limojärven yhdistämisestä kanavalla. 

Esi'teliään kulkulaitosvaliokunnan mie
tintö n: o 4 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t
t ·e 1 y y n siinä valmisteleva·sti käsitelty ed. 
Tukian y. m. toiv. al. n: o 148, joka sisäl
tää yllämatinitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
kulkulaitosvaliokunnan mietintö n: o 4. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

Eduskunta yhtyy valiokunnan ·hylkää
vään ehdotukseen. 

Asia 'On loppuun ikäsi·telty. 

27) Ehdotus eduskunnan oikeusasiamiehen 
palkkiosta. 

Valtiovarainvaliokunnan ehdotus hyväk
sytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti seuraavaan istuntoon: 

28) Ehdotuksia Suomen hallitusmuodon 
14 § :n muuttamisesta 

sisältävän kahden lakialoitteen johdosta 
laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n :o 5; ja 

29) Synnytyslaitoksen aikaansaamista Ka-
Tilämaini•tun •ehdotuksen sisältävä valtio-, jaauin kihlakuntaan 

varainvaliokunnan kirjelmä n: o 32 esitel-
lään ainoaan käsi t te J Y y n. tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta laa

dittu talousvaliokunnan mietintö n :o 5. 
P u h e m i e s: V altiova.rainvali<Ykunnalta 

on saapunut kirjelmä, jonka sihteeri 'lukee. 

Sihteeri lukee: 

,Eduskunnan 
Valtiovarainvaliokunta 

Helsingissä, 
marraskuun 26 p :nä 1936. 

N:o 32. 

E d u s k u n n a ll e. 

Valtiovarainvaliokunta ehdottaa kunnioit
taen, 

että Eduskunta päättäisi määrätä 
Eduskunnan oikeusasiamiehen palk
kion 120,000 markaksi vuodelta. 

Valtiovarainvaliokunnan puolesta: 

Mauno P·ekkala. 

Paavo Kastari." 

Poisto päiväjärjestyksestä. 

Puh e m i e s: Päiväjärjestyksestä pois
tetaan 30) asia. 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydärle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti seuraavaan istuntoon: 

31) Kauppaopetuksen uudelleen järjestämistä 

tarkoittavan toivomusaloitteen. johdosta laa
dittu sivistysvaliokunnan mietintö n:o 2; 

32) Enon pitäjässä olevan Ahvenisen virran 
ja Uimaharjun väylän syventämistä ja 

leventämistä 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta laa
dittu kulkulaitosvalidkunnan mietintö n: o 
5· 
' 
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33) Iijoen perkaamista 1 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta laa- ' 
dittu kulkulaitosvaliokunnan mietintö n: o 
6· 
' 

34) Eräiden maanteiden tutkimista 

tarkoittavien toivomusaloitteiden johdosta 
laadittu kulkulaitosvaliokunnan mietintö 
n:o 7; sekä 

35) Ehdotuksen laiksi tullien kantamisesta 
vuonna 1937 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 

laadittu valtiovarainva'liokunnan mietintö 
n:o 24. 

P u h e ~ i e s: Eduskunnan seuraava is
tunto on tänään kello 19. 

Täysistunto lopetetaan kello 15,18. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 





30. Tiistaina 1 p. joulukuuta 1936 

Päiväjä.rjestys. 

Ilm oi t uk s·.i! a. 

Ensimmäinen käsittely: 

1) Ehdotukset 1aiksi tuUien kanta-
misesta vuonna 1937 ............. . 

A s i a k i r j a t: VaLtiovarainvalio
kunnan mietintö n: o 24; halHtuksen 
esitys n: o 2; ed. Inkilän y. m. la.k. al. 
n:o 22. 

2) Ehdotukset laiksi hallitusmuodon 
14 § :n muuttamisesta ............. . 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 5; ed. Vilhulan 
y. m. lak. al. n:o 1; ed. V. Annalan 
y. m. la.k. aJl. n:o 2. 

Ainoa käsitte[y: 

3) Ehdotus toivomukseksi synnytys
lai.tokaen aikaansaamisesta Kajaanin 
kihlakuntaan .................... . 

A s i a k i r j a t: Talousvaliokunnan 
mietintö n:o 5; ed. Arhaman y. m. 
toiv. al. n:o 46. 

4) Ehdotus toivomukseksi kauppa
opetuksen uudelleen järjestämisestä . 

Asiakirjat: Sivistysvaliokun-
nan· mietintö n: o 2; ed. Kanniston 
y. m. toiv. al. n:o 61. 

5) Ehdotus toivomukseksi Enon pi
täjässä olevan Ahvenisen virran ja 
Uima~!lr~un _!äylän syventämisestä ja 
leventam1sesta ................... . 

A s i a k i r j a t: KulkulaitOBvalio-
ikUIIlnan mietintö n:o 5; ed. Tolppasen 
y. m. toiv. al. n:o 149. 

6) Ehdotus toi'Vomukseksi Iijoen 
perkaamisesta .................... . 

kello 19. 

Siv. 

710 

" 

, 

712 

" 

" 

Asiakirjat: Kulkulaitosvalio-
kunnan mietintö n: o 6 ; ed. Lohen 
y. m. toiv. al. n :o 150. 

7) Ehdotukset tQivomuksiksi eräiden 
maanteiden tutkimisesta ........... . 

Asia k i r j a t: Ku1kulaitosvalio-
kunnan mietintö n:o 7; toiv. al. n:ot 
109, 114-116, 121, 122, 127-129, 
133. 

Esitellään: 

8) Hallituksen esitys n:o 57 laiksi 
erinäisistä muutoksista ja lisäyksistä 
metsästyslakiin ................... . 

Pöydållepanoa varten eai.. 
tellään: 

9) V Mtiovarainvalidkunnan mie
,tintö n:o 25 hallituksen esityksen 
johdosta valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1937 ................... . 

10) Laki- ja tal·ousvaliokunnan mie
tintö n :o 10 hallituksen esityksen joh
dosta, joka sisältää ehdotuksen laiksi 
kunnan hallinnon lisätystä valvon
nasta 2 päivänä kesä:kuuta 1933 an
n~tun .. :J.airi Voimassaoloajan pidentä-
misesta .......................... . 

Puhetta johtaa puhemies H a rk k i l a. 

Siv. 

712 

713 

.,;. 

., 

Nimenhuudon asemasta merkitään läsnä
oleviksi ne edustajat, jotka ottivat osaa 
edelliseen istuntoon, ja lisäksi ed. Kekko
nen. 
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Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotukset laiksi tullien kantamisesta 
vuonna 1937. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 24 ja otetaan e n s i m m ä i s e e n 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
tellyt hallituksen esitys n :o 2 sekä ed. In
kilän y. m. lak. al. n :o 22, jotka sisältävät 
yllämainitut la:kiehdotukset. 

· P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 24. 

Keskustelu: 

Ed. K a r v e t t i : Kun tämä mietintö 
vasta äsken: jaettiin eduskunnan jäsenille, 
ja kun ei ole ollut tilaisuutta tähän vielä 
syventyä, niin minä, herra puhemies, pyy
dän saada ehdottaa, että tämä asia pan
naan pöydälle seuraavaan eduskunnan is
tuntoon. 

Ed. T. Halonen: Kannatan ed. Kar
vetin ehdotusta. 

P u h e m i e s: Kun on tehty ehdotus 
asian pöydälle panosta ja sitä kannatettu, 
kehoitan niitä edustajia, jotka haluavat 
vielä · käyttää puheenvuoroa, lausumaan 
mielipiteensä pöydällepanon ajasta. 

Keskustelu pöydällepanon ajasta juliste
taan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Karvetti ed. T. Halosen kannattamana 
ehdottanut, että asia pantaisiin pöydälle 
seuraavaan istuntoon. 

Selonteko myönnetään oikea:ksi. 

Kun muuta ehdotusta ei ole tehty, hy
väksytään ed. Karvetin ehdotus ja asia 
p a n n aan p ö y d ä 11 e seuraavaan istun
toon. 

2) Ehdotukset laiksi hallitusmuodon 14 § :n 
muuttamisesta. 

Esitellään perustuslakivaliakunnan mie
tintö n :o 5 ja otetaan e n s i mm ä i s e e n 

k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
tellyt ed. Vilhulan y. m. lak. al. n :o 1 sekä 
ed. V. Annalan y. m. lak. al. n:o 2, jotka 
sisältävät yHämainitut lakiehdotukset 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on pe
rustusla;kivaliokunnan mietintö n :o 5. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotusten ensimmäinen käsittely ju
listetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

3) Ehdotus toivomukseksi synnytyslaitoksen 
aikaansaamisesta Kajaanin kihlakuntaan. 

Esitellään talousvaliokunnan mietintö n :o 
5 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t te l y y n 
siinä valmistelevasti käsitelty ed. Arhaman 
y. m. toiv. al. n :o 46, joka sisältää yllämai
nitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on ta
lousvaliokunnan mietintö n :o 5. 

Keskustelu: 

Ed. H. R yö mä: Herra puhemies! -
Tässä talousvaliokunnan mietinnössä on kä
sitelty asiaa, jonka merkitys on hyvin suuri: 
Tämänkin asian eteenpäin 'kehittämistä on 
kuitenkin haitannut se suuri takapajui
suus, jolla maan sairaala- ja terveydenhoito
olot kaikilta kohdiltaan ovat olleet ja joihin 
myönnetyt määrärahat eivät ole oNeet lä
heskään riittävässä suhteessa tarpeitten 
määriin, joskin toiselta puolen on myönnet
tävä, että yhden polven osalle on tällä sa
moinkuin usealla muullakin alalla lyhyen 
itsenäisyytemme aikana suoritettu sangen 
paljon varoja ja työtä. Pulavuodet olivat 
jii:lleen omiaan pahasti haittaamaan edistyk
sen eteenpäin menoa. Sairaalamenoihin näh
den pitää sitäpaitsi paikkansa tunnettu pa
radoksi, että pulakautena ei tällaisia töitä 
voida suorittaa, kun ei ole rahaa, eikä jäl
leen myöskään hyvinä aikoina, kun ei ole 
pulaa, jollaisia varten nämä jälleen taas 
olisi säästettävä. Tällaisessa noidan ympy
rässä näissä kysymyksissä kuljetaan. 

Kuten tunnettua, ovat sairaala- ja ter
veydenhoitotarkoituksiin käytetyt varat 
pääasiassa kuluneet tuberkuloosi- ja mie!li-
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sairashoitoon, JOISSa olot olivat kaikkein ! 
huonoimmin. Muulla sairaala-alalla on suu
relta osalta täytynyt tyytyä vähäisempiin 
korjauksiin ja paikkojen lisäyksiin. Tällä 
tavalla onkin viimeisten 10 vuoden aikana 
voitu oloja jossakin määrin parantaa mel
kein kaikissa valtion sairaa'loissa. M. m. on 
nyt kyseessä olevassa Kajaanin sairaalassa 
paikkaluku koroitettu kaksinkertaiseksi en
tisestään. Erikoisosastoja ei kuitenkaan tä
män toiminnan kautta ole voitu aikaan
saada, lukuunottamatta sisätauti- ja lasten
osastojen perustamista Turun ja Viipurin 
lääninsairaaloihin. Synnytyspaikkojen hätä
tarvetta on koetettu auttaa avustamaila yk
sityisten henkilöiden ja kaupunkienkin syn
nytyslaitoksia. Näin on olemassa maassa, 
Helsingin Yleisen Sairaalan naistautiosas
ton ja kätilöopiston paikkoja lukuunotta
matta, 581 etupäässä synnytyspaikkaa. 
Viime aikoina rakennettuihin valtion a'lue
sairaaloihin ja sairasmajoihin on myös jär
jestetty synnytyspaikkoja. Muutamissa kau
punkien laitoksissa, kuten m. m. Turussa ja 
Tampereella sekä tietääkseni myös Viipu
rissa, on niissä hoidettu myöskin naistauti
kirurgisia tapauksia, mutta lääninsairaa
loissa ovat näitä tapauksia hoitaneet taval
liset kirurgit, eikä tämäkään ole osoittau
tunut aivan mahdottomaksi, kun on vain 
ollut kysymyksessä spesialikoulutuksen saa
nut kirurgi, samaten kuin naistautrkirur
git ovat voineet leikata umpisuolia ja eräitä 
muita puhtaasti kirurgisia tapauksia. 

Mutta selvää on, että sitä mukaa kuin 
läänin- ja muut suuremmat yleiset sairaa
lat saadaan sille tasolle, että niissä on 
erikoisosastot, on niissä oleva myös eri nais
tautien- ja synnytysosastot erikoislääkärei
neen. Tähän lääkintöhalitus on nimen
omaan pyrkinyt, joskin usein vastoin sai
raalain kirurgiylilääkärien mielipidettä. 
Näin tulee olemaan ensi kesänä valmistuvan 
Porin sairaalan laita, johon tulee kirurgi
nen, sisätautien, naistentautien ja synnytys
osasto, lastenosasto ja röntgenosasto. Sa
moin on ensi vuoden lopussa valmistuvan 
Turun lääninsairaa'lan laita, johon tulee 
kaikki erikoisosastot ja siis myös naisten
tautien ja synnytysosasto. Ensi vuoden 
menoarvioon on edelleen otettu määräraha 
Oulun lääninsairaalan perinpohjaisen uudis
tamisen ja laajennuksen alullepanoa varten. 
Tähänkin sairaalaan, tulee perustettavaksi 
täydellinen naistentautien ja myös synny
tysosasto. Juuri valmistuvassa Rovaniemen 

sairaalassa on myöskin pienehkö synnytys
osasto. Tätä tietä on edelleenkin mieles
täni mentävä eteenpäin. Jos sattuu se'llai
nen mahdollisuus kuin nyt Viipurissa, ettei 
lääninsairaalaa voida uudistaa useaan vuo
teen, mutta voidaan kaupungin kanssa yh
dessä saada uudistus toteutetuksi, on tilai
suutta käytettävä. Samanlainen mahdolli
suus tulee mahdollisesti lähitulevaisuudessa 
kysymykseen Tampereella. Mutta Kuopion 
lääninsairaala esimerkiksi on aivan lähitule
vaisuudessa perinpohjin uudistettava ja 1laa
jennettava ja siinä yhteydessä sairaalaan 
perustettava naistentautien ja synnytys
osasto sekä gynekologinen kirurgia siis siir
rettävä tavallisilta kirurgeilta gynekolo
gian erikoislääkärille. Niin täytyy my9skin 
tapahtua Kajaanissa, milloin vain saadaan 
riittävästi rahoja näiden uudistusten toteut
tamiseksi. 

Taloudellisista ja myöskin muista asialli
sista syistä on kuitenkin koskettelemaani 
linjaa ku'ljettava. Talousvaliokunnan mie
tinnössä vaihtoehtoisina ehdotetut 30 sijan 
naistentauti-synnytyslaitokset sitä vastoin 
ovat kaikissa suhteissa mahdollisimman epä
käytännöllisiä eikä sellaisia voikaan ehdot
taa muu kuin sellainen henkilö, joka yksin
omaan ajattelee gynekologisen alan kehi
tystä. Muun ohella on huomattava, että täl
lainen erillinen 30 sijaa käsittävä sairaa'la
laitos on jo siinä suhteessa taloudellisesti
kin hyvin epäedullinen, että se erillisenä 
laitoksena vaatii kaksi lääkäriä, niinkuin on 
esimerkiksi sellaisessa Turun kaupungin lai
toksessa voitu todeta. Ja muutenkin on 
ensikädessä saatava eri osiin maata nyt val
mistuvan Turun tai ainakin Porin sairaa
lan kaltaisia sairaalalaitoksia, joissa m. m. 
on naistentautien ja synnytysosasto. Ny
kyisten yksityisten synnytyslaitosten kaltai
set laitokset, joita olisi saatava syntymään 
ympäri maata ja myöskin kunnallisten sai
raalain yhteyteen, olisivat jatkuvasti omiaan 
täydentämään koskettelemiani keskussairaa
lain naistentautien ja synnytysosastoja. 
Kun sitten uuden kätilölain kautta, josta 
kai piakkoin annetaan eduskunnalle halli
tuksen esitys, äitiysneuvonta saadaan ylei
seksi sekä epänormaalit synnytystapaukset 
ajoissa huomioiduiksi ja asianvaatimiin lai
toksiin toimitetuiksi, on asia saatu suurin 
piirtein järjestykseen. 

Valiokunnan mietintöön liitetyn ponnen 
johdosta haluan siis huomauttaa, että nyt 
rakenteille pantavaan Oulun läänin sairaa-
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laan tulee naistentautien- ja synnytysosasto 
osaa Pohjois-Suomea varten sekä että myös
kin Kajaanin sairaalaan olisi sellainen saa
tava ensi tilassa tai myöskin sellainen mah
dollisesti perustettava yhteistyössä· Kajaa
nin kaupungin kanssa, jos tämän sairaalan 
perinpohjainen laajentaminen kovin kauan 
viipyy. · 

Ed. K a a s a 1 a i n ·en: TalouS'V:aliokunta 
ei tosin ollut tiet,ämätön ed. Ryömän mai
nitsemista suunnitelmista, mutta kun nii
den aiheuttamat käytä:nnöHisert; toimenpiteet 
lienevät aivan a;l:kuastee1la, valiokunnan 
mielestä näytti oLevan perusteltua syytä 
kiinnittää huomiota v•allitseviin epäkohtiin 
hieman •laajemmasti kuin Pohjois-Suomen 
näkökulmasta katsoen. Mietintöä ei saa 
myöskään käsittää niin, että valiokunta 
pyrkisi luomaan cvain itsenäisiä synnytys
ja naistautisaima1oita. K!äytännöl:lisimmin 
tietysti asia hoidetta1siin järjestämällä 
osasto lääninswiraaloiden yhteyteen, mutta 
saamie:mme tietojen mukaan edlwisläälkä
rin tarlwituksenmulkainen käyttö siinäkin 
tapaU!ksessa vaatisi mietinnössä mainitun 
sairaansijamäärän. Valiokunta on tahtonut 
tukea •lääkintöharr1ituksen pyrkimylksiä ja 
senvuoksi kiirehtiä tällä alalla v•w1Htsevien 
suurten epäkohtien poistamista. 

Keskustelu jurristeta:an päättyneeksi. 

Eduskunta hyväksyy cvaliokunnan ehdo
tuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Ehdotus toivomukseksi kauppaopetuksen 
uudelleen järjestämisestä. 

Esitellään sivistysvaliokunnan mietintö 
n: o 2 ja otetaan a i n o a a n :k ä s i t t e
l y y n siinä valmiste1evasti käsitelty ed. 
Kanniston y. m. toiv. al. n :o 61, joka si
sältää yHämainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn p·ohjana on si
vistysva:Hokunnan mietintö n: o 2. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Eduskunta yhtyy valiokunnan hylkää
vään ehdotukseen. 

Asia on [oppuun !käsitelty. 

5) Ehdotus toivomukseksi Enon pitäjässä ole
van Ahvenisen virran ja Uimaharjun väylän 

syventämisestä ja leventämisestä. 

Esitellään ku~kulaitosvaliokunn.an mie
tintö n: o 5 ja otetaan a i n o a a n 1k ä s i t
t ·e 1 y y n siinä va:lmistelevasti käsitelty ed. 
Tolppasen y. m. ·toiv. al. n :o 149, joka si
säLtää ylläma.initun ehdotuksen. 

Puheenvuoroa ei 'haluta. 

Eduskunta hyvålksyy vail:iokunnan ehdo
tuksen asiassa. 

Asia on loppuun !käsitelty. 

6) Ehdotus toivomukseksi Iijoen perkaami
sesta. 

Esite!llään kullkula1tosva:liokunnan mie
tintö n : o 6 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t
t e 1 y y n siinä valmiste1e·vasti käsite'l•ty ed. 
L<Yhen y. m. toiv. al. n :o 150, joka .sisältää 
yHämainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsitteiyn pohjana on 
ku1kulaitosva:liokun.nan mietintö n:o 6. 

Puheenvuoroa ,ei haluta. 

Eduskunta ihyvä:ksyy valiokunnan ehdo
tuksen. 

Asia on loppuun :käsite1ty. 

7) Ehdotukset toivomuk.,iksi eräiden maan
teiden tutkimisesta. 

Esitellään kurlrulai tosva:1iokunnan mie
tintö n : o 7 j·a otetaan •a i n o a a n 'k ä s i t
t e 1 y y n siin.ä valmistelevasti käsite'llyt 
toiv. al. n: ot 109, 114--116, 121, 122, 127-
129 ja 133, jotka sisä;ltäviLt y1llä,maimitut 
ehdotukset. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
kulkulaitosvaliolkunnan mietintö n :o 7. 
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Keskustelu: 

Ed. T o 1 on en: Se ~ausunto, minkä kuil
kuQa.itosvaliokun·ta on aloitteen n: o 114 joh
dosta antanut, ei voi minua tyydyttää. 
Vali()lkunta sanoo mietinnön s~vuhla n:o 2 
paraillaan toimi<tettavan verta:hluja kahden 
kokolailla erisuuntaan käyvän maantielin
jan !kesken, jonka minä myös uskon. Toi
nen näistä 1injoista on Enonkosken Hanhi
virran ja Heinäveden pysälkin välinen, sekä 
.toinen Hanhivirrasta Pöl1läkän kautta Sap
polanlahteen johtava suunta. Valiokunta 
tulee kielteiseen tulokseen senvudksi, koska 
tie- ja vesiraikennushallitus Jupaa, mi:käli 
tutkimusten perusteella osoittautuu, että 
al'Oitteessa ehdotettu tie olisi rakennettava 
ennen Pölläkän kautta suunniteltua tietä, 
myös edellämainitun suunnan 'koneellisesti 
tutkituttaa. Eiiköhän valiokunta ·al'Oitteita 
tutkiessaan havainnut, että aJlussamaini.ttu 
suunta suurten jouWkojen ·elinehtojen ni
messä on t'Oista tärkeämpi; enkä minä tätä 
toistakaan ailkanll!alll tule vastustamaan. 
Näyttää si1tä, että ponsiehdotusta ei täällä 
tällä kertaa kannata tehdä, mutta toivon, 
että viranomaiset toimittavat llwneeJ:lisen 
tutkimuksen, ennenkuin muun vertailunsa 
ovat pii.ärt:ltällleet. 

Keskustelu julistetaan .päättyneeksi. 

V a.Liokunnan ehdotukset hyv·äiksytään. 

Asia on Loppuun käsitelty. 

8) Ehdotuksen laiksi erinäisistä muutoksista 
ja lisäyksistä metsästyslakiin 

sisältävä hallituksen esitys n :'0 57 esitetään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk-

sen mukaisesti J a k i- j a t a l o u s v a 'l i o
k unta a.n. 

Pöydällepanot: 

Pöydä:l1Iepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti seuraavaan istuntoon: 

9) Valtion tulo- ja menoarvio vuodelle 1937 

sisäl-tävän hallituksen .esityksen johdosta 
Laadittu vaJ.tiovarainvailiokunnan mietintö 
n:o 25; sekä 

10) Ehdotuksen laiksi kunnan hallinnon lisä
tystä valvonnasta 2 päivänä kesäkuuta 1933 
annetun lain Voimassaoloajan pidentämisestä 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu lalki- ja ·ta1ousvaHokunnan mietintö 
n:o 10. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi torstaina !kello 11. 

Täy-sistunto lopeteta•an kello 19,19. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 

90. 
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Päiväjärjestys. 

I 1 m o i t u k s ·~ a. 

Toinen käsiUe'ly: 

1) Ehdotus laiksi lääninhallituksen 
viroista ja toimista ............... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 30; valtiovarain
valiokunnan mietintö n:o 19; halli
tuksen esitys n :o 20. 

2) Ehdotus .laiksi uusien peruspalk
kaisten virkojen ja toimi·en perusta
misesta eräisiin virastoihin ja yleisiin 
laitoksiin ........................ . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 31; valtiovarainva
liokunnan mietintö n:o 21; halHtuk
sen esitys n :o 9. 

3) Ehdotukset ~aiksi merenkulku-
hallinnon viroista ja toimista ..... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 32; valtiovarainva
liokunnan mietintö n :o 22; hallituk
sen. esitys n: '0 46 ; ed. Lonkaisen y. m. 
lak. al. n:o 60. 

4) Ehdotukset laiksi varoj.en varaa
misesta uudis- ja laidunvilj·elyksistä 
pienvi:ljelijöille jaetta:via ·palkkioita 
varten .......................... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 33; valtiovarainva
liokunnan mietintö n: o 23; hallituk
sen esitys n: o 42 ; la:k. al. :n: ot 45 
-47. 

Ainoa käsittely: 

5) Ehdotus valtion tulo- ja meno-
arvioksi vuodelle 1937 ........... . 

'Asiakirjat: Valtiovarainvrulio-

kello 11. 

Siv. 
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kunnan mietintö n :'() 25; hallituksen 
esitys n: o 1 ; rah. al. n: ot 1-258. 

Ensimmäin.en käsittely: 

Siv. 

6) Ehdotukset laiksi 'tullien kanta
misesta vuonna 1937 . . . . . . . . . . . . . . 753 

A s i a k i r j a t: Valtiovarainvrulio
kunnan mietintö n :o 24; hallituksen 
esitys n: o 2 ; •ed. Inkilän y. m. lak. al. 
n:o 22. 

7) Ehdotus laiksi kunnan hallinnon 
lisi1tystä valvonnasta 2 päivänä kesä
kuuta 1933 annetun lain voimassaolo-
ajan pidentämisestä . . . . . . . . . . . . . . . 756 

A s i a k i r j a t: Laki- ja ialousva
liokunn~n mietintö n:o 10; hallituk-
sen esitys n: o 54. 

Pöydällepanoa varten 
esite B ä ä n: 

8) Laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n:o 9 kalastuslainsäädännön 
uudistamista tarkoittavien toivomus-
aloitteiden johdosta .............. . 

9) Maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 11 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi teurastetun siipikarjan ja syö
tävän metsänriistan maastaviennistä. 

Puhetta johtaa puhemies H a k k i l a. 

" 

, 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Ala-Kulju, von Frenckell, U. 
Hannula, Hiltunen, Hirvensalo, Kannisto, 
Koivulahti-Lehto, Oksanen, Penttala ja 
Voionmaa. 
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nmoitusa.sriat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tä
män päivän istunnosta yhteiskunnallisen 
tehtävän takia edustajat Hirvensalo ja Hil
tunen sekä sairauden tähden ed. Ala-Kulju, 
tästä päivästä viikon loppuun yhteiskun
nallisen tehtävän takia ed. Kannisto sekä 
toistaiseksi enintään tämän viikon ajaksi 
sairauden takia ed. Oksanen. 

Vuosiksi 1937-1939 valittavan eduskunnan 
oikeusasiamiehen ja hänen varamiehensä 

vaalin toimittamisen aika. 

P u he mies: Hallitusmuodon 49 § :n 
mukaan, sellaisena kuin se on muutettuna 
10 päivänä marraskuuta 1933 annetussa 
laissa, on varsinaisilla valtiopäivillä, siinä 
järjestyksessä kuin eduskunnan puhemiehen 
vaalista on säädetty, kolmeksi vuodeksi 
kerrallaan valittava eteväksi laintuntijaksi 
tietty mies eduskunnan oikeusasiamiehenä 
valvomaan lakien noudattamista tuomiois
tuinten ja muiden viranomaisten toimin
nassa. Samassa järjestyksessä ja samaksi 
ajaksi valitaan myös varamies oikeusasia
miehen estettynä ollessa hoitamaan hänen 
tehtäviään. 

Ilmoitetaan, että eduskunnan oikeusasia
miehen ja hänen varamiehensä vaali vuo
siksi 1937-1939 toimitetaan ensi maanan
tain istunnossa. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi lääninhallituksen viroista 
ja toimista. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 30 ja otetaan toiseen käsi t te
l y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 19 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 20, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n:o 30. Ensin 
sallitaan asiasta yleiskeskustelu. Sen jäl
keen siirrytään lakiehdotuksen yksityiskoh
taiseen käsittelyyn. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen 1-2 §, voimaantulosään
nös, lakiehdotuksen johtolause ja nimike 
hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

2) Ehdotus laiksi uusien pernspalkkaisten 
virkojen ja toimien perustamisesta eräisiin 

virastoihin ja yleisiin laitoksiin. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 31 ja otetaan toiseen käsi t te-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 21 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 9, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhe m i e s: Käsittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n:o 31. Ensin 
sallitaan asiasta yleiskeskustelu. Senjälkeen 
siirrytään lakiehdotuksen yksityiskohtaiseen 
käsittelyyn. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Lakiteksti, lakiehdotuksen johtolause ja 
nimike hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

3) Ehdotukset laiksi merenkulkuhallinnon 
viroista ja toimista. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 32 ja otetaan toiseen käsitte-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 22 valmistelevasti käsitellyt 
hallituksen esitys n:o 46 ja ed. Lonkaisen 
y. m. lak. al. n:o 60, jotka sisältävät yllä
mainitut lakiehdotukset. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 32. Ensin 
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sallitaan asiasta yleiskeskustelu. Sen jäl
keen siirrytään lakiehdotusten yksityiskoh
taiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelussa ei haluta puheenvuo
roja. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään keskustelutta lakiehdotuksen 1 ja 2 §, 
lakiehdotuksen johtolause ja nimike. 

Eduskunta yhtyy suuren valiokunnan eh
dotukseen ed. Lonkaisen lakialoitteen hyl
käämisestä. 

Lakiehdotusten toinen käsittely juliste
taan paättyneeksi. 

4) Ehdotukset laiksi varojen varaamisesta 
uudis- ja laidunviljelyksistä pienviljelijöille 

jaettavia palkkioita varten. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 33 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 23 valmistelevasti käsitellyt 
hallituksen esitys n:o 42 ja lak. al. n:ot 
45-47, jotka sisältävät yllämainitut laki
ehdotukset. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 33. Ensin 
sallitaan asiassa yleiskeskustelu. Sen jäl
keen siirrytään lakiehdotusten yksityiskoh
taiseen käsittelyyn. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa yleiskes
kustelussa. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään keskustelutta lakiehdotuksen 1-3 §, 
lakiehdotuksen johtolause ja nimike. 

Eduskunta yhtyy suuren valiokuumin eh
dotukseen lakialoitteiden n:o 45, 46 ja 47 
hylkäämisestä. 

Lakiehdotusten toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

5) Ehdotus valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1937. 

Valtiovarainvaliokunnan mietimiössä n: o 
25 valmistelevasti käsitellyt hallituksen esi
tys n:o 1 valtion tulo- ja menoarviksi vuo-

delle 1937 sekä rah. al. n:o 1-258 esitel
lään ainoaan käsittelyyn. 

Puhe m i e s: Käsittelyn pohjana on hal
lituksen esityksen n:o 1 johdosta laadittu 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 25, 
jossa on valmistelevasti käsitelty myöskin 
rahaasia-aloitteet n:ot 1-258. 

Ensin sallitaan yleiskeskustelu asiasta. 
Yksityiskohtaisessa käsittelyssä esitellään 
ensin varsinaiset menot ja sitten pääoma
menot, molemmat pääluokittain ja luvuit
tain vastaavine perusteluineen ja niissä 
olevine ponsineen. Sen jälkeen esitellään 
varsinaiset tulot ja pääomatulot osastoittain 
ja luvuttain vastaavine perusteluineen. 
Milloin mietinnössä on johonkin lukuun 
kohdistuvia perusteluja tai ponsia, ovat ne 
ilman eri mainintaa lukua esiteltäessä tul
leet käsittelyn alaisiksi. Lopuksi esitellään 
sivuilla 11-14 olevat yleisperustelut. Jos 
mietintöä ei muuttamattomana hyväksytä, 
lähetetään asia valtiopäiväjärjestyksen 
76 §:n mukaisesti takaisin valtiovarainva
liokuntaan. 

Ennenkuin asian käsittelyyn ryhdytään, 
tahdon kiinnittää eduskunnan jäsenten 
huomiota valtiopäiväjärjestyksen 75 § :n 2 
momentin säännökseen, jonka mukaan edus
tajan tekemä ehdotus, joka tarkoittaa 
uuden, tulo- ja menoarvioehdotuksen 
laskelmiin sisältymättömän määrärahan 
ottamista . tulo- ja menoarvioon, voidaan 
tulo- ja menoarviosta päätettäessä ottaa 
huomioon ainoastaan, jos se on vireille 
pantu asianmukaisesti tehdyllä rahaasia
aloitteella. ,Jotta ei syntyisi epäselvyyttä 
sellaisten ehdotusten suhteen, joita mainit
semassani lainpaikassa tarkoitetaan, pyydän 
niitä edustajia, jotka aikovat tehdä tämän
laatuisia ehdotuksia, mainitsemaan ehdo
tusta tehdessään sen rahaasia-aloitteen nu
meron, jolla asia on vireille pantu. 

Edelleen huomautan, että työjärjestyksen 
43 §:n 2 momentin mukaan edustajalla, 
joka aikoo ehdottaa muutoksia valtiovarain
valiokunnan ehdotukseen, on oikeus saada 
muutosehdotuksensa painetuksi ja edusta
jille jaetuksi. Kun tällainen menettely on 
omansa edistämään tulo- ja menoarvion kä
sittelyä, kehoitan edustajia, jotka aikovat 
esittää vastalauseisiin sisältymättömiä muu
tosehdotuksia, hyvissä ajoin jättämään eh
dotuksensa keskuskansliaan painatusta ja 
jakelua varten. 
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Lopuksi huomautan vielä, että eri pää
luokkien kohdalla sallitaan kutakin pää
luokkaa esiteltäessä yleisluontoinen keskus
telu siitä pääluokasta ennen pääluokkaan 
kuuluvien lukujen esittelyä. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. P e k k a l a: Herra puhemies! -
Valtiovarainvaliokunnan ehdotus vail.tion 
tulo- ja menoarvioksi on tänä vuonna val
mistunut päivää aikaisemmin kuin viime 
vuonna, jolloin se valmistui joulukuun 2 
päivänä. Huol1matta siitä, että tulo- ja 
menoarviota koskeva mietintö joskus aikai
semmin onkin valmistunut pikemmin, voi
daan siis sanoa, että mietinnön valmistelu
työt ovat sujuneet normaalisessa tahdissa, 
sillä yleisestihän on budjetin eduskuntakä
sittely suoritettu vasta joulukuun alusta 
lähtien. Onpa sellaisiakin tapauksia sat
tunut, että yleiskeskustelu asiasta on voitu 
aloittaa vasta joulukuun 14 päivänä kuten 
vuonna 1931. Kun otetaan huomioon, että 
eduskunta tänäk~n vuonna on istunut muu
tamien päivien kekrilomaa lu!kuunottamatta 
keskeytymättä, mikä seikka tietysti on hi
dastuttanut valtiovarainvaliokunnan työtä 
ja kun lisäksi muistetaan, että valiokunnan 
on ollut käsiteltävä lukuisten haJllituksen 
esitysten ohella kokonaista 258 · rahaasia
aloitetta eli tiettävästi enemmän kuin mil
loinkaan aikaisemmin, voitaneen tyydytyk
sellä todeta, että asian eduskuntakäsittely 
tästä huolimatta v,oidaan aloittaa tavan
omaiseen aikaan. 

Valtiovarainvaliokunnan työ on tänä 
vuonna kiinnittänyt tavahlisuudesta poik
keavaa huomiota puoleensa, niinkuin asiaa 
koskevat kirjoitukset sekä aikakausi- että 
sanomalehdissä osoittavat. Valiokunnan 
työtä on sekä kiitetty että moitittu ja eri
toten on valiokunnan väitetty olleen liiaksi 
runsaskätisen sekä menoja että tuloja lisä
tessään, onpa joku lehti puhunut ,miljoo
nilla huiskimisestakin'' ja valiokunnan 
työn lopputulosta epäiLlen. Vaikka nämä 
tällaiset kirjoittelut ovatkin suureksi osaksi 
asiantuntemattomuuden aiheuttamia taikka 
tahallisesti väritettyjä ja tarkoituksellisia, 
minkä voi päätellä jo siitäkin, että kun 
niissä toisaalta teroite.taan pidättyväisyy-

den välttämättömyyttä budjettia laadit
taessa, niissä toisaalta ihmetellään, ettei 
siihen ja siihen tarkoitukseen ole varoja 
osoitettu, on kuitenkin syytä valiokunnan 
taholta näihin syytöksiin vastata. 

Jo hallituksen esityksen perusteluista käy 
selville, että esillä oleva tulo- ja menoarvio 
on laadittu edellistä vuotta tuntuvasti pa
remmissa taloudellisissa suhdanteissa. Siinä 
huomautetaan, että vrultion tulot kuluvana 
vuonna ovat huomattavasti lisääntyneet ja 
että kehitystä edulliseen suuntaan on odo
tettavissa. Edelleen todetaan esityksessä, 
että on ollut mahdollista ehdottaa valtion 
velan lyhentämiseen käytettäväksi enem
män varoja, kuin mitä velan säännöllisiin 
vuotuisiin kuoletuksiin tarvittaisiin. Tä
män mukaisesti onkin hallitus esittänyt 
myönnettäväksi korotetut määrärahat var
sinkin maanpuolustusta varten, mutta 
myös sivistysmenoihin ja terveydenhoitoon 
j. n. e. Kun valiokunta on meno- ja tulo
puolelle hallituksen esittämiin määriin ver
rattuna vielä tehnyt lisäyksiä, on tällai
seen menettelyyn tietenkin täytynyt olla 
pätevät syyt. 

On ehkä aluksi syytä tässäkin yhtey
dessä viitata viime vuosien maksutaseen 
laskelmiin, jotka vuosilta 1931-35 osoitta
vat 6,144 mi1lj. markan ylijäämää. Kulu
van vuoden ylijäämä nousee myös 1 mil
jaardiin markkaan. Tällaisella yli.jäämällä, 
joka on toistunut vuodesta vuoteen, täytyy 
luonnollisesti olla erittäin edullinen vaiku
tus taloudelEsiin oloihimme. Tosin sano
taan mainitsemistani 7 miljaardista mar
kasta käytetyn 5 a 5.5 miljaardia ulkomais
ten velkojen vähentämiseen, mutta 1 a 1.5 
miljaardia on joka tapauksessa jäänyt vah
vistamaan maan reservivaroja. Pääoma
köyhässä maassa merkitsee tällainen raha
summa paljon ja kun maksuvalmius kai
killa aloilla sisäisessäkin taloudessamme on, 
niinkuin tunnettua, melkoisesti parantunut, 
on kansakunnan tulosta tavallista suurempi 
osuus säästetty vastaisia vaikeimpia aikoja 
varten, jos kohtakin toisaalta on todettava, 
että tämä säästäminen on suurelta osalta 
tapahtunut kansan elintason kustannuk
sella. Tärkeämpi merkitys kuin mainitse
mallani ylijäämällä on tietysti kuitenkin 
ollut niillä rahamäärillä, jotka eritoten 
vientiteoLlisuus on suorittanut maaseudulle 
raaka-aineen hintoina ja työpaikkoina. 
Kun vientiteollisuus hakkuukautena 1930 
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-31 kantorahoina ja metsä- sekä uitto
töistä maksoi maaseutuväestölle 510 milj. 
markkaa, oli sama summa jo hakkuukautena 
1931-32 830 miljoonaa, vuonna 1932-33 
1 750 miljoonaa, v. 1933-34 1,950 miljoo
n'aa ja v. 1934-35 2,050 milj. markkaa. 
Hakkuukautena 1935-1936 on vastaava 
summa ollut viimeksimainittuakin suu
rempi ehkä noin 2,200 a 2,300 miljoonaa 
markkaa ja hakkuukautena 1936-1937 
nousee se 3,000 miljoonaan markkaan. 
Tällaiset rahamäärät ovat omiaan vaikut
tamaan kansan kUilutuskyvyn lisääntymi
seen, mistä on seurauksena kotimarkkina
teollisuustuotteiden menekin lisääntyminen 
ja siitä vuorostaan sanotun teollisuuden 
tuoton nousu. Kun edelleen otetaan huo
mioon, että myöskin kuluvan vuoden sato, 
jonka arvo arvioidaan 5.4 miljaardiksi 
markaksi, on keskinkertaista parempi, täy
tynee sanoa, että se tausta, jonka valossa 
valtion tulo- ja menoarvionumeroita on 
tarkasteltava, on kokolailla toinen kuin esi
merkiksi viime vuonna, jolloin s]lloinkin jo 
Dli taloudellista nousua havaittavissa. 

Kun vihdoin kiinnitetään huomiota ta
ioudellisten · olojen kehitykseen kuluvan 
vuoden keväästä tähänasti, niin on todet
tava, että suotuisa kehitys on jatkunut, 
vieläpä on se eräillä aloilla huomattavasti
kin parantunut. Kuulkausittainen vienti
ylijäämä on kasvanut ja muutenkin twlou
dellisen nousun merkit ovat näkyvissä. 
Onko nousu pitkä vaiko lyhytaikainen, sitä 
ei luonnollisestikaan kukaan voi varmuu
della ennustaa, mutta pätevät talousasian
tuntijat niin hyvin ulkomailla kuin koti
maassakin arvioivat, ettei ainakaan lähi
aikoina, ellei aivan odottamattomia satu, 
olisi pelikoa laskukaudesta. 

Mainitsemiani tosiasioita silmälläpitäen 
ei voitane väittää, että valtiovarainvalio
kunta olisi liian objektiivisesti arvioinut 
tilannetta. Tietysti saatetaan aina sanoa, 
ja niin on sanottu nytkin, että hyvinä 
aikoina olisi säästettävä huonojen aikojen 
varalle, mutta kun toisaalta taas ja yleensä 
samojen piirien taholta huonoina aikoina 
terotetaan äärimmäisen säästäväisyyden 
välttämättömyyttä, ei tätä ajatuksenjuok
sua seuraten koskaan tulisi hetkeä, jolloin 
tarpeellisiksi osoittautuneita uudistuksia 
voitaisiin suorittaa taikka välttämättömiä 
tarpeita tyydyttää. Ei ole epäilystäkään 
siitä, etteikö pulavuosina olisi pakosta jä-

tetty myöntämättä määrärahoja tarkoituk
siin, jotka välttämättä olisi pitänyt tyy
dyttää. Ne olisi nyt vihdoinkin hoidettava. 
Moite runsaskätisyydestä valtion varojen 
käsittelyssä tehdään sitä paitsi tavallisesti 
silloin, kun on kysymys seLlaisista meno
eristä, jotka tavalla tai toisella koskevat 
vähä väkisen väestön elämää. Luonnollisesti 
kuitenkin on koetettava tasapuolisesti tu
kea valtion varoilla eri intressipiirien pyr
kimyksiä. Ja onko sitten valtiovarainvalio
kunnan työssä ja sen lopputuloksessa täJllä 
kertaa jotain sellaista, joka aikaisempiin 
mietintöihin verrattuna antaisi aihetta 
muistutuksiin~ 

Menolisäykset, nimittäin nettomenolisäyk
set, hallituksen .esitykseen tekevät valtio
varainvaliokunnan ehdotuksessa, kun siirto 
niin sanottuun suhdannerahastoon jätetään 
huomioonottamatta, 82 miljoonaa markkaa. 
Valtiovarainvaliokunnan lisäykset ovat 
aikaisemmin olleet suuremmat. Niinpä oli 
lisäys vuoden 1927 budjetissa 108 miljoo
naa markkaa, vuonna 1928 165 miljoonaa 
markkaa ja vuonna 1932 192 miljoonaa 
markkaa. Luvut eivät tosin ole täysin ver
rannollisia, sillä aina vuoteen 1932 asti 
sisältyvät lisäykseen myös valtion liiketoi
minnan menot, joita ei nyt ole lisäyksinä 
otettu huomioon, mutta kun toisaalta nämä 
viimeksimainitut menot esimerkiksi vuonna 
1927 eivät olleet kovin suuressa määrin 
menoja lisänneet, voidaan vertaiilu suurem
mitta virheittä suorittaa. Sitävastoin vuo
den 1932 lisäys johtuu kultakannasta luo
pumisesta. 

Mitä budjetin loppusummiin tulee, niin 
mainittakoon, että tulot valtiovarainvalio
kunnan ehdotuksen mukaan olivat vuonna 
1932 2,842 miljoonaa, vuonna 1933 2,875 
miljoonaa, vuonna 1934 3,053 miljoonaa, 
vuonna 1935 3,307 miljoonaa ja vuonna 
1936 3,835 miljoonaa sekä nyt vuodeksi 
1937, kun suhdannerahasto jälleen jätetään 
huomioonottamatta, 4,050 miljoonaa. Tulo
jen lisäys ei siis ole millään tavoin luonno
ton. Sama Dn asianlaita myöskin menoihin 
nähden. Kun menot vuonna 1935 olivat 
3,302 miljoonaa ja vuonna 1936 3,834 mil
joonaa ovat ne nyt 4,042 miljoonaa mark
kaa. Nykyiset olosuhteet ja usean vuoden 
kestänyt pulakausi huomioon ottaen ei 
voida siis väittää, että valtiovarainvalio
kunnan ehdotus olisi nyt jotain niin tava
tonta kuin julkisuudessa on uskoteltu. 
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Näiden yleisten näkökohtien lisäksi ha
luan vielä pääpiirtein kosketella eräitä tulo
ja menoarvion yksityiskohtia. 

Menojen lisäyksistä, jotka tekevät yh
teensä noin 125 miljoonaa markkaa, tulee 
varsin huomattava osa n. s. työmääräraho
jen osalle. _ Nämä lisäykset tekevät yhteensä 
valtavan pääosan, yli 90 %, kaikista lisäyk
sistä. Summa on siis kylläkin sellaisenaan 
verraten suuri, mutta on otettava huo
mioon, että tässä kohden on kuluneina vuo
sina vallinnut epäkohta, joka on ollut kor
jattava. Pyydän valaista asiaa eräillä tilas
tonumeroilla. 

Työmäärärahoja on budjetissa eri vuo
sina ollut seuraavasti: Vuonna 1931 pyö
rein luvuin sanottuna 1,196 miljoonaa, 
vuonna 1932 894 miljoonaa, vuonna 1933 
827 miljoonaa, vuonna 1934 915 milj·oonaa, 
vuonna 1935 1,032 miljoonaa, vuonna 1936 
1,221 miljoonaa. Numerot, joissa ei ole 
otettu huomioon pienempien työmääräraho
jen luontoisia määrärahoja, mitkä ovat vuo
sittain pysyneet suunnilleen samansuurui
sina, osoittavat, että työmäärärahojen lasku 
pulavuosina oli v~J~rsin tuntuva, mutta on 
vuodesta 1934 alkaen jälleen nousua havait
tavissa. Jos otetaan varatyömäärärahat ja 
ylimääräisiä yleisiä töitä koskevat määrä
rahat huomioon oli työmäärärahojen koko
naismäärä vuonna 1931, taasen pyörein lu
vuin sanottuna, 1,246 miljoonaa, siitä vara
työmäärärahoja 65 miljoonaa, vuonna 1932 
1,024 milj., siitä varatyömäärärahoja 130 

·miljoonaa, vuonna 1933 1,190 milj., siitä 
varatyömäärärahoja 267 milj., vuonna 1934 
1,030 milj., siitä varatyömäärärahoj-a 261 
milj. ja vuonna 1935 1,149 miljoonaa, siitä 
varatyömäärärahoja 117 milj. sekä vuonna 
1936 1,277 milj. ja siitä varatyömäärära
hoja 5·6 milj. Näemme siis että vasta ku
luvan vuoden työmäärärahat ovat vuoden 
1931 työmäärärahojen tasalla. Hallituksen 
tulo- ja menoarvioesitykseen vuodelle 1937 
sisältyy työmäärärahoja 1,283 milj. mark
kaa ja sen lisäksi 50 milj. työttömyysva
roja, j·oten lisäystä työmäärärahoissa vuo
teen 1936 verrattuna on kyllä olemassa. 
Mutta tästä on laskettava huomattava osuus 
toivottavasti korotettavien työpalkkojen 
osalle ja silloin ei sanotuilla määrärahoilla 
voida järjestää töitä sen enempää kuin 
vuonna 1931. Kun olosuhteiden nyt pula
vuosien laiminlyöntien jälkeen ja yhteis
kunnan yhä moninaistuvien ja kasvavien 

tarpeiden tyydyttämisen kannalta täytyy 
olla toiset kuin vuonna 1931, pitäisi va
liokunnan tekemien työmäärärahojen lisäys
ten olla täysin perusteltuja jo pelkästään 
työtilaisuuksien järjestämistä silmälläpi
täen. Mutta näitten mä-ärärahojen lisäämi
seen on ollut vielä muitakin syitä. 

Valiokunta on m. m. merkinnyt 12.5 
milj. ma11kan lisäyksen rautateiden liikku
van kaluston lisäämistä varten. Asianomai
sen jaoston taholta, johon kuului jäsenenä 
rautatiehallituksen huomattavassa asemassa 
oleva virkamies, osoitettiin sitovasti, että 
liikkuvaa kalustoa .rautateille oli hankit
tava, jos mieli 'rautateiden kunnollisesti 
tyydyttää monista syistä kasvavan liiken
teen tarpeen, huomattavasti runsaammin 
kuin hallitus esittää. Luonnollisesti ei va
liokunta voinut jättää tällaista. ensiluok
kaisen tärkeätä menolisäystä huomioonotta
matta. Sama koskee myös puhelinverkon 
laajentamista varten ehdotettua 4 milj. 
markan määrärahan lisäystä, sillä tässä 
kohden vallitsee varsinkin eräillä seuduilla 
huutava epäkohta, ja varsin yleinen on se 
käsitys, ettei valtio tåssä suhteessa ole täyt
tänyt tehtäväänsä niinkuin olisi pitänyt. 
Rautateiden polttoaineostoja varten varattu 
15.6 milj. markan suuruinen lisämäärä
raha taasen johtuu kohonneista halkojen 
ja kivihiilen hinnoista, joka on valiokun
nan ollut pakko ottaa huomioon. Puutava
,r.an hankintaa varten valtion metsistä on 
ehdotettu lisäystä 12 milj. markkaa, joh
tuen tämä paitsi näitten metsänhoidolli
sesti tärkeiden töiden lisääntymisestä myös 
palkkatason noususta. Valtion metsien hoi
toa ja suojelua varten osoitettu määräraha 
on voimassaolevan metsänparannuslain puit
teissa ja on tuiki tarpeellinen valtion met
sien jatkuvan tuoton takaamisen kannalta 
katsoen. Uudisviljelysraivauspalkkiota on 
·ehdotettu lisättäväksi 5 milj. markalla hal
lituksen asiata koskevan esityksen perus
teella. Uusien maanteiden, maantiesiltojen 
ja lossien rakentamiseen sekä maanteiden 
parantamiseen ehdotettu noin 10 milj. mar
kan lisäys on tietysti harkinnan varassa, 
mutta juuri näillä määrärahoilla on valio
kunta pyrkinyt suunnitelmallisesti järjes
tämään vapaita yleisiä töitä niille seuduille, 
missä työttömyyttä tavallisesti esiintyy, 
eikä ole epäilystäkään siitä, etteivätkö 
kaikki nämä työt ole hyödyllisiä ja ta·rpeen 
vaatimia. Kunnan ja kyläteiden avustami-
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seen tarkoitettu määräraha on kaiken ai
kaa ollut aivan riittämätön, minkä vuoksi 
eduskunta on jo aikaisemmin hyväksynyt 
asiasta myönteisen ponnen. Valiokunta eh
dottaa nyt tulo- ja menoarvioon otettavaksi 
lisäystä 5 milj. markkaa tarkoitusta varten. 
Valtion välittömään hoitoon otettujen maan
teiden, siltojen ja lossien kunnossapitoa 
sekä maaherrojen hoidossa olevien maan
teiden ja siltojen sekä lossien kunnossa
pitoa varten ehdottaa valiokunta niinikään 
yhteensä 5 milj. markan lisäyksen, joh
tuen lisäys myös hinta- ja palkkatason 
noususta. Mitä muihin määrärahalisäyk
siin tulee, niin ovat ne, kuten esim. 10 Pl. 
7 luvun kohdalla olevat 6 milj. markkaa 
kansakoululaitosta varten johtuneet joko 
siitä, ettei arviomäärärahoja ole hallituk
sessa arvioitu todellisiin määriinsä tai on 
crinäisiin sairala- ja sosiaalisiin tarkoituk
siin jonkun verran lisätty määrärahaa. Me
noihin ehdottaa valiokunta ainoastaan yh
den suuremman vähennyksen nim. Itä
Suomeen perustettavaksi suunnitellun raa
kasokeritehtaan avustuksen, 10 milj. mark
kaa budjetista poistettavaksi. Päätöksensä 
tästä asiasta teki valiokunta 11 äänellä 10 
vastaan. 

Mitä tulojen lisäykseen tulee, niin onhan 
aivan ilmeistä, että ne parantuneen talou
dellisen tilanteen johdosta voidaan ja on 
arvioitava huomattavasti suuremmiksi kuin 
hallituksen esityksessä. Näin on asianlaita 
todennäköisesti 'kaikkiinkin tuloeriin näh
den, mutta erikoisesti niihin tuloihin, 
metsä- ja rautatietuloihin nähden, joiden 
kohdalla suurimmat lisäykset on tehty. 
Tosin jo hallitus on lisännyt näitä tuloja 
siitä, mitä asianomaiset keskusvirastot ovat 
ehdottaneet, metsätuloja 20 milj. markalla 
ja rautatietuloja 40 milj. markalla, mutta 
tilanne onkin viime keväästä ja kesästä 
tässä kohden mitä oleellisimmin muuttunut. 
Kuka uskalsi vielä viime keväänä odottaa, 
että sahatavaran hinta syksyyn mennessä 
nousisi 2 1/2 a 3 punnalla standartilta, 
mikä nousu raakatavarakuutiojalkaa kohti 
tekee 2 markkaa 50 penniä. Kun paperi
puu täysipuhtaaksi kuorittuna maksoi lai
van viereen hankittuna keväällä 105 mark
kaa kuutiometri, maksanee se nyt 145 mark
kaa, joten hinnan nousu on ollut varsin 
huomattava. Kun pienemmän puutavaran, 
kaivospölkkyjen ja sulfaattipuiden hinta, 
on niinikään noussut suunnilleen samassa 

suhteeSISa, ja siihen nähden, että sulfaatti
puiden kysyntä vasta perustettujen tai ra
kenteilla olevien tehtaiden vuoksi on suu
T,esti kasvanut, on halkojenkin hinta nous
sut, suhteellisesti vieläpä enemmänkin. Met
sätuloihin tehdyt lisäykset ovat siis luon
nolliset ja täysin puolustettavissa. Mitä 
rautatietuloihin tulee, niin nehän ratkaise
vasti riippuvat tavaraliikenteestä. Kun 
,esim. vuonna 1935 rautateiden tulot hen
kilöliikenteestä olivat 224 milj. markkaa, 
olivat tulot ta varaliikenteestä 581 miljoonaa 
eli siis yli kaksinkertaiset. Tavaraliiken
teen tuloista maksoi puunjalostusteollisuus 
yksinään 252 milj. markkaa eli yli 50 %. 
Kun maamme sulfaattiselluloosatuotanto on 
tuntuvasti lisääntynyt ja on yhä lisäänty
mässä, aiheuttaa se rautateille lisätuloja, 
ei vain valmiin tavaran vaan myöskin raa
katavaran rahteina. Myöskään muun puu
tavaran kuljetus ei tule vähenemään, pi
kemminkin päinvastoin lisääntymään, ja 
kun kaikenlainen tavaraliikenne rautateillä 
ilmeisestikin kasvaa samoinkuin henkilö
liikennekin, josta hallituksen esityksessä on 
valaisevia lukuja, ei ,rautatietuloja, joita 
on lisätty asiantuntijain lausuntojen perus
teella, voida pitää liian korkealle arvioi
tuina. Yhtä luonnollisia ja perusteltuja 
ovat valiokunnan ehdottamat muutkin tulo
lisäykset, joten valiokunnan laatima tulo
arvio, varsinkin kun tullituloista on vä
hennetty 25 miljoonaa markkaa, epäile
mättä on vakavalla perustalla. 

Valiokunnan käsiteltäväksi lähetetyistä 
edustajien rahaasia-aloitteista, joita kaik
kiaan on ollut 258, on valiokunta, miltei 
poikkeuksetta vain eräiltä osiltaan, hyväk
synyt 43 ja ehdottaa niiden perusteella 
menoarvioon otettavaksi yhteensä 28 mil
joonaa markkaa. Kun aloitteiden edellyt
tämä rahasumma on yhteensä noin 700 
miljoonaa markkaa, on siis valiokunta kyl
läkin verraten kovakouraisesti aloitteita 
kohdellut. Mutta sallittaneen valiokunnan 
puolustautua sillä, tosin ei aina puolustuk
seen sopivalla syyllä, että niin ne ovat teh
neet aikaisemmatkin valiokunnat. Vertauk
sen vuoksi mainittakoon, että valtiovarain
valiokunta viime vuonna hyväksyi 187 
aloitteesta 30 :n perusteella 50 miljoonaa 
otettavaksi menoarvioon, tullen lisäyksestä 
30 milj. yhden, nimittäin työttömyysmäärä
rahaa koskevan aloitteen osalle. Vuonna 
1933 oli aloitteiden edellyttämä rahamäärä 

91 



722 Torstaina 3 p. joulukuuta 1936. 

775 milj. markkaa ja niitten perusteella 
lisättiin menoarvioon 36.5 milj. markkaa. 
Hylkäämisen syyt ovat nyt olleet pääasial
lisesti samat kuin aikaisemminkin. Osit
tain ovat aloitteet olleet niin laajakantoisia, 
että ne vaatisivat seikkaperäisempää valmis
telua kuin mihin aloitteentekijöillä on ollut 
mahdollisuutta taikka valiokunnalla tilai
suutta, osittain ovat eräät aloitteista olleet 
myöskin siksi epämääräisiä, ettei niitä par
haalla tahdollakaan ole voinut hyväksyä, ja 
lopuksi on tieterrkin rahallisillä :syillä ollut 
oma suuri vaikutuksensa aloitteiden hyl
käämiseen. Monet aloitteista ovat kuitenkin 
johtaneet myönteiseen lausumaan valiokun
nan taholta. 

Valtiopäiväjärjestyksen mukaan on val
tiovarainvaliokunnan käsiteltyään hallituk
sen tulo- ja menoarvion sekä muut esityk
set raha-asioista, samoinkuin valtiopäivinä 
tehdyt rahaasia-aloitteet, mietinnössään eh
dotettava, miten menojen suorittamiseen 
tarvittavat varat on hankittava. Tämän 
tehtävänsä on valiokunta suorittanut, niin
kuin olen selvittänyt, vaikeuksitta ja vah
voihin perusteihin nojautuen. Julkisuu
dessa esitetyt väitteet valiokunnan runsa:s
kätisyydestä budjettimietintöä laatiessaan 
ja ennustelut arvostelun kestämättömästä 
lopputulaksesta ovat näin ollen kaikkea 
pohjaa vailla, eikä valiokunta niin ollen ole 
myöskään tarvinnut eikä kaivannut niitä 
työnsä holhoojia, joista julkisuudessa on 
puhuttu. Tämä tehtävä kuuluu eduskun
nalle, jonka tarkastettavaksi valiokunta tä
ten pyytää mietintönsä jättää, luonnollisesti 
siinä toivossa, että se osoittautuisi yhtä 
paikkansapitäväksi asiakirjaksi kuin aikai
semminkin. 

Valtiovarainministeri N i u k k a n e n : 
Valtiotalouden nykyhetken tilannehan on 
meidän maassamme kaikin puolin varsin 
tyydyttävä, niinkuin yleinen taloudellinen 
tilannekin, ja kun tämä asia on yleisesti 
tunnettu, en tahdokaan tässä yhteydessä 
ryhtyä kuluttamaan eduskunnan aikaa sitä 
selostamalla. Mitä taasen tulee maan ylei
sen samoinkuin valtiotaloudenkin vastaiseen 
kehittymiseen, me elämme siinä suhteessa 
tällä kertaa sellaista ajankohtaa, että ku
ilman varmaankaan ei ole pätevä ennusta
maan edes lähimpinä edessäolevina aikoina 
esiintyvää kehityksen suuntaa, koska talou
dellisen tiJanteen kehittyminen tällä kertaa 

--------

jokseenkin kokonansa riippuu yleispoliitti
.sen tilanteen kehittymisestä Euroopassa ja 
joka, kuten tunnemme, on jopa etevimmille 
diplomaateillekin tällä hetkellä täydellinen 
arvoitus (Ed. Tanner: Nehän sen juuri 
sotkevatkin!). Koska mielestäni erikoisesti 
juuri tällaisena ajankohtana kuin nyt, jou
tuessamme käsittelemään valtion talousar
viota, lienee hyötyä niistä opetuksista, joita 
meidän maassamme valtiotalouden hoidossa 
lähinnä takana olevana ajanjaksona on 
saatu, katsonkin hyödyllisemmäksi tässä 
yhteydessä lyhyesti viitata valtiotaloutemme 
kehitykseen lähinnä elettyinä aikoina ja 
sen mielestäni menoarvion käsittelyyn näh
den antamiin, jopa hyvinkin havainnollisiin 
opetuksiin. 

Meidän maammehan on siinä suhteessa 
erikoinen, että meidän maassamme myös
kin valtiotalous kohta maan itsenäistyttyä 
3-4:ssä vuodessa saatettiin tyydyttävään 
tasapainoon. Siitä huolimatta, että maas
samme oli hetikohta tuhansia miljoonia 
yli valtion säännöllisten hoito- ja kulutus
menojen, sijoitettava varoja uudelle itse
näiselle valtakunnalle välttämättömien vi
rastojen ja laitosten perustamiseen, kansan• 
opetuslaitoksen ja sosialisen huollon jär
jestämiseen sekä liike- ja eri elinkeinotoi
mintaa :edistäviin eri tarkoituksiin, vältyt
tiin meidän maassamme siitä, että valtio 
olisi ylettömästi velkaantunut taikka että 
kansalaisten verokuormakaan olisi muodos
tunut meillä ylettömän raskaaksi. Valtion 
menot pystyttiin näinä alkuaikoina päin
vastoin pitämään siinä määrin kurissa, että 
valtion velka ei kasvanut edes siinä määrin, 
kuin mitä vuosittain investoitiin perustavaa 
laatua oleviin tarkoituksiin. Tämän lisäksi 
pystyttiin meillä vielä kokoamaan vuosit
tain valtiorahastoon pääomasäästöäkin pa
hojen päivien varalle. Niinpä niikyykin jo 
vuoden 1923 valtion tilinpäätöksessä pää
omasäästöä ),100 miljoonaa markkaa ja vuo
den 1924 tilinpäätöksessä kokonaista 1,166 
miljoonaa markkaa (Ed. H. Ryömä: Valtio
lainoja!). Minä jo huomautin, että niinäkin 
vuosina investoitiin perustavaa laatua ole
viin menoihin oikeastaan enempi, kuin mitä 
valtidlainat kasvoivat. 

Kuitenkin se myötätuuli, joka valtiota
louden kehityksessä näinä aikoina oli ha
vaittavissa, synnytti ennen pitkää, erikoi
sesti vuodesta 1925 lähtien, eduskunnassa 
sekä laajoissa kansalaispiireissä eduskunnan 
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ulkopuolella sellaisen uskon, että vaikka 
maa muuten olikin suhteellisen köyhä, val
tion mahdollisuudet näyttivät siitä huoli
matta olevan hyvin suuret. Tällaisesta kä
sityksestä oli !kohta seurauksena, että val- , 
tion menot, erikoisesti erilaiset avustus-, 
mutta myöskin kulutus- ja hoitomenot, al
koivat nopeasti nousta. En tahdo käydä 
luettelemaan tässä numeroita, mitenkä tämä 
nousu tapahtui, mutta se oli jokseenkin 
säännöllinen ja siitä seurasikin, vaikka 
edulliset konjunktuurit valtion tulojen ke
rääntymiseen nähden edel'leen jatkuivat, 
että valtion tilinpäätökset vuosi vuodelta 
yhä huononivat, Ja valtionrahaston pää
omasäästö varsin nopeasti ja johdonmukai
sesti melkein jolk:a vuosi aleni, kunnes se 
vuonna 1931, jolloin pula-aika meidän 
maassamme erittäin ankarasti kohtasi myös
kin valtiotaloutta, oli jokseenkin lopussa. 
Minä jouduin vuonna 1931 samoin kuin seu
raavanakin vuonna istumaan valtioneuvos
ton raha-asiainvaliokunnassa. Siellä oltiin 
pakotetut totea~naan, että valtiorahaston pää
omasäästö dli lopussa; että mitään mahdolli
suutta saada vähääkään kunniallisilla eh
doilla koti- tai ulkomaista lainaa ei ollut 
olemassa; että edellisen hallituksen ja edus
kunnan tulolaskelmat eivät ollenkaan pitä
neet paikkaansa, vaan että esim. tuUitu
loissa täytyi ottaa huomioon 400 milj. mar
kan vähennys, tulo- ja omaisuusverossa 130 
miljoonan vähennys ja niin edelleen; ja että 
pulatilanne maassa yhä edelleen vain kiris
tyi ja työttömien määrä lisäytyi pelotta
vassa määrin ja että hallituksen velvollisuus 
näissäkin oloissa oli keksiä keinot, jotta 
työttömät voidaan elättää, eri yritykset, 
jotka ovat toimineet va!ltion tuen varassa, 
pitää edes jollakin tavalla pystyssä, ja li
säksi huolehtia siitä, ·että valtio havainnolli
sesti sanoen ei joudu konkurssitilaan. 

Minä toivon, että minkään hallituksen 
meidän maassamme ei enää koskaan tarvit
sisi joutua työskentelemään sellaisissa olo
suhteissa, niin vaikeaa ja niin epäikiitollista 
on työskentely tärlaisessa tilanteessa. 

Me tiedämme, kuinka helposti ja vaivat
tomasti tapahtuu valtion samoin kuin mui
denkin julkisten menojen kasvaminen: 
lisäämällä suhteellisen pieniä summia sa
doille eri momenteille tullaan melkein huo
maamatta satojen miljoonien markkojen yh
teissummaan. Toiselta puolen taasen tie
dämme, että aivan suhteettoman suuri osa 
meidän va'ltion menoista on kiinteästi si-

-------- --------' 

dottu laeilla, asetuksilla ja erilaisilla paa
töksillä ja että niiden pienentäminen on ta~ 
vattoman vaikea ja mutkikas asia. Mainit
semani vuodet 1931 ja 1932- taasen osoitti
vat, kuinka äärettömän herkkä meidän val
tiotaloutemme tulojen kokoontumiseen näh
den on suhdannevaihteluille. Vuonna 
1931: hän valtion todelliset tulot pienenivät 
siitä, mitä edellinen hallitus ja eduskunta 
oli ne arvioinut, yli 700 milj. markalla ja 
näin pienentyneillä tuloilla täytyi vielä seu
raavanakin vuonna yhä edelleen tulla toi
meen, vaikka pula-aika yhä vain paheni ja 
kiristyi ja työttömien määrä nousi aivan 
edeltä aavistamattomiin lukuihin ja yhteis
kunta juuri silloin dlisi erikoisesti tarvin
nut valtion tukea, tarvinnut paljoa kipeäm
min, kuin mitä se tarvitsee hyvinä aikoina, 
esim. tänä aikana, jossa nyt elämme ja 
jonka työmäärärahoja ed. Pekkala täällä 
toisiinsa vertaili ja joka vertailu muuten. 
osoitti, että tässä budjetissa, jossa menojen 
yhteissumma on niin paljon suurempi kuin 
vuoden 1931 budjetin menojen yhteissum
ma, työmäärärahat sittenkään eivät ole sa
notusta vuodesta kasvaneet. 

Näiden ankarien pulavuosien antama ope
tus olikin epäilemättä eduskunnalle ja mik
sei myöskin hallitukseNe erittäin terveelli
nen. Ilmeisesti siitä johtuikin, että vielä 
vuonna 1933, vaikka pula-aika selvästi oli 
jo sivuutettu, taloudellinen tilanne alkoi 
parantua, valtion tulot nous·ta, hallitus ja 
eduskunta noudattivat valtion menoihin 
nähden erittäin ankaraa pidättäväisyyttä, 
noudattivat vielä tuon pula-ajan ha'l.lituksen 
syksyllä 1932 laatimaa talousarviota harvi
naisen tarkasti, niin että vuoden kuluessa 
myönnettiin nettolisäyksiä kaiken kaikkiaan 
vahvistettuun varsinaiseen talousarvioon 
vain 108.7 milj. markkaa. Ja kun tulot sa
nottuna vuonna jo nousivat noin 13% :lla 
edelliseen vuoteen verraten, olikin seurauk
sena, että valtion talous meillä jo vuonna 
1933 - siis taasen erittäin nopeasti sen 
järkytyksen jä:lkeen, joka sitä oli kohdan
nut - saatiin tasapainoon. Edelleen nou
datettiin pidättyväisyyttä vielä 1934: n ta
lousarvio ta hallituksessa ja eduskunnassa 
käsiteltäessä, jopa siinä määrin, että vaiikka 
tulolaskelmat tehtiin erikoisen varovaisesti, 
tulo- ja menoarvioon jäi huomattava, nimit
täin 44.5 milj. markan ylijäämä. 

Kun vuoden 1934 kuluessa kuitenkin ti
lanne edelleen parani ja valtion tulot alkoi
vat aivan arvaamattomalla tavalla lisääntyä 
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yli arvioiden, ryhtyi kuitenkin silloinen hal
litus sekä eduskunta huomattavasti ylittä
mään varsinaisen talousarvion menoja, hy
väksyen siihen vuoden mittaan paitsi lai
nojen y. m. järjestelystä aiheutuvia lisäyk
siä (561 miljoonaa) suoranaisia kiinteiden 
määrärahojen nettolisäyksiä yhteensä 314 
milj. markkaa. Näin suuresta menojen li
säyksestä olikin seurauksena, että vaikka 
valtion tulot sanottuna vuonna ilman lai
noja - 503 miljoonaa 'lukuunottamatta -
lisääntyivät kokonaista 567 milj. markalla 
yli arvion, oli todellinen säästö vuonna 
1934, tähän säästöön luettuna myöskin suh
dannerahastoon siirretty 300 miljoonaa, ai
noastaan vähän yli 150 milj. markkaa. Kun 
otamme huomioon, että sanottuna vuonna 
oli todellisia tuloja aivan yllätykseUisesti li
sääntynyt määrä käytettävissä, on sanotun 
vuoden tilinpäätöstä epäilemättä pidettävä 
huonona, katselemaila asiaa valtiotalouden 
vahvistamisen kannalta ja huomioon otta
malla, mitä se vaikutti jo yleiseen mielipi
teeseen ja myöskin eduskuntaan, että näin 
suuri menojen koroitus yhtenä vuonna pan
tiin toimeen. Menojen huomattavaa kasvua 
sanottuna vuonna voidaan kuitenkin puo
lustaa si'llä, että oli tarpeellista nostaa pu
lavuosina pienennetyt menot mahdollisuu
den mukaan normaalimääriinsä ja varsin
kin lisätä puolustusmenoja. 

Sen sijaan voitaneen tuskin joka koh
dassa puolustaa sitä, että menot, myöskin 
tava;lliset kulutus- ja hoitomenot, ovat vuo
sina 1935 ja 1936, jopa ensi vuoden ta
lousarvioesityksessäJkin säännöllisesti ja ver
rattain reippaassa tahdissa edelleen nous
seet. Kajoama.bta tässä yksityiskohtaisesti 
vuoden 1935 ja kuluvan vuoden tuloksiin
viime vuoden tuloksen ·olemme nä;hneet jo 
julkaistusta tilinpää.töksestä, joika ei ollut 
mitenkään hyvä ja sama tul•ee olemaan 
asianlaita myöskin tänä vuonna; mitään 
huo.mattavampaa säästöä ei tule näinä vuo
sina jäämään - maini·tsen kuitenkin ver
tailun vuoksi menojenkasvun v:tlta 1924, 
·kun minä nimittäin katson, että sen koroi
tus, johon varsinkin kulutus- ja hoitome
noissa mentiin vuonna 1934 ·olisi pitänyt 
riittää jdkseenkin se<llaisenansa, vertaile
mal1a valtiovarainvaliokunnan ensi vuodelle 
hyväksymää ehdotusta juuri tämän vuoden 
tilinpäätö-ksen vastaaviin menoihin. Tämä 
'Vertailu osoittaa, että 1-18 pääluokissa 
varsinaiset va:ltion hoito- ja kulutusmenot 
vuodesta 1934 ensi 'Vuoteen verraten ovat 

lisääntyneet yhteensä 407.s milj. markalla.. 
Tämän lisäksi ovat 20 pääluokan tuloa
ltuottamattomat sijoitusmenot lisään.tyneet 
36.4 milj. marka:ltl.a ollen tä:Uaisten meno
j.en lisäys siis yhteensä 444 milj. mar'klkaa. 
Samanaikaisesti on kuitenlkin valtiovelan 
korkojen hoitoon ·tarvittava menomomentti 
pienentynyt kokonwista 71.5 milj. markalla 
ja tuloa tuottav3.1t sijoitusmenot niinikään 
pienentyneet 31 milj. markaLla, ollen niin 
ol,len siis menojen kokonaislisäys 341 mi.lj. 
.mariktkaa. Kun otetaan huomioon v. 1934 
'Voimassaallut virkamiesten tilapäinen pa;l
'kan pidätys, näemme tästä siis, että valtion 
suora.naiset kulutus- ja hoitomenot näinä 
vuosi·na ovat nousseet yli 300 milj. markaHa, 
toisin sanoen ensi vuoden sanotut menot 
ovat yli 300 milj. markkaa suuremmat kuin 
vastaavat menot vuoden 1924 tilinpäättök
sessä. Menojen tätllaisesta kasvusta onkin 
johtunut, että vaikka tulojen kerääntymi'
seen nähden on e'letty eri'koisen suotuisa,a 
a.ikaa ja v·aik'ka on ollut käytettävänä m. m. 
aivan uusi tu'lolähde, tul·olä,hde, johonka 
ai,kaisemmin veronmaksajat niin suuria toi
veita kiinniWvät, nimittäin a:l,koholitulot, 
siitä huolimatta valtion rahaHinen ·asema 
ei ole päässyt vastaavassa määrässä vahvis
tumaan (Ed. Räisänen: Kwkaan ei ole 
juomalla rikastunut !) . Luonnollistaharr on, 
että niinä aikoina, joita o[·emme näinä vuo
sina eläneet, valtion asema ·on vuosi vuo
delta vahvistunut, mutta ei mielestäni tyy
dyttävän nopeasti ottamaJlla huomioon juuri 
se tilanne, jDssa me elämme. Va:Hiovelan 
kehitystä kuvaavat numerot osoittavat ni
mittäin, että ulkomaisen 'Valtiovelan kir
jattu määrä on sanottuna ai.Jkana, ai·kana 
marraskuun 30 päivästä 1934 viime mar
raskuun viimeiseen päivään, ·vähentynyt 
1,070 milj. markalla ja kotimainen velka 
samanaikaisesti lisääntynyt 1,056 milj. mar
kalla vähentyen valtiovelan kokonaismäärä 
tänä a~kana siis vain 14 milj. mal"lkkaa. 
Suhdannerahastoon siirretyt vara.t O'Vat yh
teensä 378 milj. markkaa j·a pääomasääs-tö 
voitaneen sikä!li kuin täHä hetkellä voi 
arvioida, tämän ·vuoden lopussa arvioida 
noin 40 milj. markkaa suuremmwksi ikuin 
mitä se oli vuoden 1934 1lopussa. Näin 
oUen todellinen sää,stö näinä hyvinä vuo
sina on siis ollut yhteensä ainoastaan n. 
430 milj. markkaa. 

Näinä vuosina o:n siten ohlut havai·tta
vissa aivan samanlainen ilmiö, 'kuin mikä 
oli havaittavissa noiln 10 vuotta ta!kaperin, 
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johon ·tässä alussa viittasin, nimittä:in että 
kun ta:lousarvio i1man mit•ään todeillisia 
vaikeuksia on saatu lukkoon, ei ole pidetty 
erikoisen kovaa huol<ta siitä, että valtion 
menot, myöskin !kulutus- ja hoitomenot, ei
vät vuosi vuodelta olisi säännöllisesti pääs
seet nousemaan eikä pidetty aina mielessä 
sitä, että budjettiin kerran merkittyjä var
sina.i•sia menoja ei Olle niinkään helppoa 
saada a:l•aspa;inetuiksi, vaikkakin talousar
vion tulopuoli, 'kuten 1kouraantuntuva ko
·kiemus meU.lä osoittaa, on äärettömän herkkä 
suhdwnnevaihteluiUe. 

Sikäli kuin asiaa tällä hetkellä voi ar
vioida, tulee ensi vuosi kylläikin vielä ilmei
sesti olemaan varsin suotuisa vrultion tulo
jen kokoontumiseen nähden ja näin oHen 
siis valtiovarain valliakunnan kDroitetutkin 
tulolaskelmat ilmeisest.i tulevat pitämään 
paikkansa. Mutta mitä sen jälkeen tulee, 
niin se on tällä he.tkellä, kuten ailussa viit
·tasin, aivan täydellinen arvoitus. Joka ta- 1 

pauksessa on kuitenkin se'lvää, että elämme 
niin taloudehlisen kuin yleispoliitt,isenkin 
!kehityksen suhteen ,täysin epävarmassa 
ajan1kohdassa, ajankohdassa, joka voi ai
heuttaa erik·oisesti juuri va:ltiotaloudelle 
minkälaisia yHätyksiä ja miten nopeas1Ji 
·tahansa seUaisiakin, jolloin meidän suh
dannerahastomme säästö 378 miljoonaa, on 
aivan merkityksetön summa. 

Paitsi tätä epäva,rmuutta, joka jo edel
lyttäisi, että ryhdyttäisiin, silloin kuin sii
hen näyttäisi olevan mahdoMisuuksia, mekin 
kokoamaan valuutta- ja kultavarastoja paho
jen päivi·en vamlle, osoittavat lisäksi eräät 
mertkit johtavissa maissa, että huippu ny
kyisessä suhdannetilanteessa todennäköi
sesti lienee jo alettu saavu.ttaaikin. Sota
·varustelu ja1Jkuu 'kyllä edelleerukin erittäin 
kiihk!eänä, mutta viimeiset tiedot esimer
ikiksi Englannista .osoittavat, että ra!kennus
·toiminta, jota tässä suhteessa on ·pidetty 
pätev1mpänä merkikinä, on jo si•vuuttanut 
huippukohtansa. Samantapaisia ilmiöitä sa
novat tätä asiaa seura.avat ammatt1miehet 
olevan jo jonkun verran havaitta·vissa 
eräissä muisswkin maissa. Eihän tarvitse 
mitään muuta kuin että poliittinen jänni
tys Euroopassa Esääntyy siinä määrin, että 
esimerki•ksi rakennustoiminta jokseenkin ko
konaan pysähtyy, shlloinhan meidän maas
samme oHaan siinä pisteessä, että edullinen 
suhdannetilanne yhtäk!kiä muodostuu epä
edunisek:si. Kun meillä siis ei ole mitään 

tietoa siitä, että se va'ltion tulojen kerään
tymiseen nähden erittäin suotuisa aika, jota 
on eletty ja jota vielä täl1läkin hetkellä 
eletään, jatkuisi 'kauemmin eteenkrn päin, 
vaan e·Mä tässä suhteessa vaUitsee aivan 
•täydellinen epävarmuus, edellyttäisi mieles
täni valtiotalouden järkevä ho·ito siis sitä, 
että näinä hyvinä vuosina ei 'käytettäisi 
vaJ.bion tuloja enemmän tai väh.emmän tar
peel,lisiinkaan menoihin aivan viimeistä 
markkaa myöten, vaan koottaisiin myös 
säästöä ennemmin tai myöhemmin, mutta 
aivan varmasti tulevia huonoja vuosia var
ten, niin etteå oltaisi taasen ehkä kohtakin 
samanlaisen tilranteen edessä kuin sinä pula
aikana, jota tässä koskettelin. Ehkäpä pal
jon pahemmassakin ·tilanteessa kuin silloin, 
ottamalla huomi·oon ne tekijät, jotka tä:llä 
kertaa ilmeisesti tulevat aiheuttamaan myös
lkin ta~:oudellisen pulan. 

Nä:1n ollen minä rohkenisin toivoa, että 
niitä itsessään hyviä yli kahta ja puol·ta 
sataa rahaasia-aloitetta, joita nyt on teht~, 
ei nyt tällä kertaa enää tääUä eduskun
nassa ajettaisi, vaan jää:täisiin katsomaan 
edes ensi syksyyn saakka, mil,tä tilanne sil
loin näyttää ja jos tilanne silloin näyttäisi 
selvemmäJtä, otettaisiin sitten niistä tär
keimpiä esille si1kä'li kuin rahallisia mah
dolJisunksia nä~ttää olevan olemassa. 

VaJ.t~o·varainval,iokunnan ehdotuk•seen mi
nulla ei olekaan syytä .tässä yhteydessä yk
sityiskohtaisesti kajota. Kuten valiokunnan 
puheenjohtaja täällä selvitteli aiheutuvat 
val tiovarain valiokunnan tekemät Hsäyikset 
suurimmalta osalta si~tä, että se on kat
sonut tarpeelliseksi korottaa esityksessä ol·e
via arviomäärärahoja, lisätä eräitä han
kintamäärärahoja ja myöskin muutamia 
t~ömäärärahoja. Muut lisäykset ovat bud
jetin yleiseltä kannalta 1ka tsoen verra l.en 
pieniä ja merki,tyksettömiä. Minä1kin olen 
ollut pwkotettu toteamaan, että arviomää
rärahoihin tarvitaan vähintään ne li·säyk
set, jotka valti·ovarainvali.okunta on nåihin 
tehnyt ja sehän on aivan oi·kea toimenpide, 
että ·budjetti arviomäärärahoihin nähden 
koetetaan saada kestävaksi. Valtiovarain
vaHokunnan mietinnössä on tietysti eräitä 
~ksityisko.htia, joissa minäkin olen eri 
mieltä, mutta niihinhän on t:i!l.aisuus palata 
myöhemmin. 

Ed. Kivimäki: Valtiovarainvalio-
kunta on käsiteltävänä olevan mietinnön 
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yleisperusteluissa, selitellessään hallituk
sen esitykseen tekemiensä suurien ja lukui
sien lisäysten syitä, lausunut näiden huo
mattavalta osalta johtuvan siitä, että halli
tus on eräiden hallinnon haarojen alalla 
ottanut tulo- ja menoarvioon useat arvio
määrärahat todellista pienempinä, jota
paitsi eräät siirtomäärärahat, varsinkin 
kulkulaitosta koskevassa pääluokassa, on 
ilmeisesti arvioitu liian alhaisiksi, ilman, 
että tällaiseen arviointiin on ollut pätevää 
syytä. Valiokunta on lisäksi lausunut, ettei 
se voi pitää tällaista menettelyä asianmu
kaisena sekä kiinnittää huomiota siihen, 
että mainitunlaiset menot on arvioitava to
dellisuutta vastaaviksi. Samasta asiasta on 
valiokunta mietintönsä sivulla 23 lausunut, 
että arviomäärärahojen suhteen on pyrit
tävä niiden oikeaan arvioimiseen. Kun 
näillä lausunnoilla, jotka sinänsä tieten
kin ovat aivan oikeita, voidaan katsoa tar
koitetun jopa sitä, että tulo- ja menoarvio
esityksestä vastuussa oleva hallitus olisi 
tietensä arvioinut valtion menot liian 
alhaisiksi, näyttää olevan aihetta tarkas
tella, onko valiokunnalla ollut pätevää 
syytä mainittuihin huomautuksiin. 

Tarkastettaessa hallituksen esitystä huo
mataan, että siinä on ehdotettu kaikkiaan 
186 menomomentin kohdalla lisäyksiä ar
viomäärärahoi'hin yhteensä 133,927,800 
markkaa. Jo tästä käy ilmi, että hallitus 
on pyrkinyt arviomäärärahojen oikeaan 
arvioimiseen. Ja kun valiokunta on sanot
tuihin ehdotuksiin tehnyt ainoastaan 30 
muutosesitystä, niistä kolmasosa määräraho
jen vähentämistä tarkoittavia, selvinnee 
siitä, että hallitus on edelläsanotussa pyr
kimyksessään varsin tyydyttävästi onnis
tunut, etenkin kun ottaa huomioon sen 
muutostentekohalun, joka tällä kertaa 
näyttää valiokuntaa niin suuresti vaivan
neen. V aHokunnan arviomäärärahoihin 
tekemät lisäykset nousevat 53,323,000 
markkaan ja voidaan niistä valiokunnan 
omien perustelujen nojalla mainita seu
raavaa. 

5,100,000 markkaa on lisäystä puolustus
laitoksen määrärahoihin ja ilmoittaa valio
kunta lisäyksen syyksi, että asevelvolHsten 
määrä tulee olemaan arvioitua suurempi 
sekä että kivihiilen ja halkojen hinnat ovat 
esityksen laatimisajan jälkeen huomatta
vasti nousseet. Valiokunta siis itse myön
tää, että lisäykset aiheutuvat syistä, joista 

hallituksella ei tulo- ja menoarviota teh
dessään voinut olla tietoa. 6 milj. mark
kaa on lisäystä kansakoululaitoksen val
tionavustuksiin. Tästä on 500,000 mark
kaa lisäystä kaupunkien kansakoulumenoi
hin ja ilmoittaa valiokunta syyksi lisäys
ehdotukseensa saaneensa tietää, ettei halli
tuksen esittämä määräraha tule riittämään. 
Valtion avustus on 440 markkaa oppilasta 
kohti ja lasketaan oppilasmäärä siten, että 
20 päivänä helmikuuta ja 20 päivänä loka
kuuta olleista oppilasmääristä otetaan kes
kiarvo. Kun kaupungit ilmoittavat kansa
koululastensa määrät vuodelta 1936 vasta 
ensi vuoden alkupuolella ja kun syysluku
kausi ei edes ollut alkanut silloin, kun tulo
ja menoarvio eduskunnalle jätettiin, ei ole 
ollut eikä vieläkään ole mahdollista tar
koin arvioida vuonna 1937 syntyvää 
menoa. Ainoa täsmällinen laskuperuste 
tulo- ja menoarvioesitystä laadittaessa on 
ollut vuoden 1935 vastaava meno, joka oli 
24,100,000 markkaa. Hallituksen vuodeksi 
1937 ehdottama määräraha on 25.5 milj. 
markkaa ja on se aivan yhtä hyvin perus
teltu kuin valiokunnan siihen ehdottama 
500,000 markan lisäys. 

Toinen lisäys on maalaiskuntien kansakou
luhuoneustojen rakennusapuihin, 1,500,000 
markkaa. Valiokunta perustelee lisäys
ehdotustaan sillä, että koulujen rakennus
toiminta vaatii vielä runsaasti varoja ja 
että rakennuskustannukset nykyään kohoa
vat. Tällä valiokunta m. m. tarkoittaa työ
palkkojen ja rakennushintojen nousua, joka 
on ollut huomattavasti suurempi · kuin 
mitä tulo- ja menoarviota laadittaessa 
viime elokuulla voitiin odottaa. Maalais
kansakoulujen avustusmäärärahaan valio
kunta ehdottaa merkittäväksi 4 milj. mar
kan lisäyksen, joka on tehty ottaen huo
mioon kansa;koulun oppilaiden ravitsemis
toiminnan tehostamisen tarpeellisuutta. 
Mitään laskelmaa siitä, paljonko tähän tar
vittaisiin varoja, valiokunta ei ole esittä
nyt. Hallitus jo ehdotti momentille 5 milj. 
markkaa lisäystä, joten esityksen mukaan 
momentin loppusumma on 52 milj. markkaa 
eli noin 14 milj. markkaa enemmän kuin 
vuonna 1934 käytettiin. 

Valtion välittömään hoitoon otettujen 
maanteiden ja siltojen sekä lossien kun
nossapitoon valiokunta ehdottaa lisäystä 
2.5 milj. markkaa huomioonottaen jälleen 
jatkuvan hinta- ja palkkatason nousun. 
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Hallitus jo ehdotti momentille lisäystä 2 
milj. markkaa. 

Mutta suurimmat lisäykset valiokunta on 
tehnyt rautatielaitoksen arviomäärärahoi
hi<n. Lisäyksistä, yhteensä 24,822,000 mark
kaa, on 750,000 markkaa pika- ja yöjunien 
veturimiehistön työajan tehokkaampaa jär
jestelyä varten. Tämä tarkoittaa ylimää
räisiä vapaapäiviä ja ehdotti hallitus jo 
siihen myönnettäväksi 750,000 markkaa. 
Polttoainemäärärahaan ehdottaa valio
kunta li,sättäväksi 15,612,000 markkaa ja 
lisäystä perustellaan sillä, että poHtopui
den ja kivihiilen hinnat ovat nousseet, 
jotapaitsi kivihiiltä arvioidaan tarvittavan 
enemmän kuin hallitus oli arvioinut. Ku
ten valiokunnan rautatielaitoksen tuloja 
koskevasta lausunnosta käy ilmi, on syynä 
lisäykseen myöskin ollut jatkuva nousu
kausi ja liikenteen vilkastuminen. Halli
tus jo ehdotti määrärahaan lisättäväksi 5 
milj. markkaa ja olisi se näin korotettuna 
noussut 98 milj. markaksi eli noin 12 
milj. markkaa suuremmaksi kuin vastaava 
meno oli v. 1935. Huomautettakoon, että 
rautatiehallitus vielä tulo- ja menoarviota 
laadittaessa viime kesänä arvioi rautatei
den tulot useampia kymmeniä miljoonia 
markkoja pienemmäksi kuin miksi valio
kunta ne nyt nähtävästi rautatiehallituk
sen myötävaikutuksella on koroittanut. 
Tosiasia onkin, että hallituksen arvio tässä
kin kohden perustuu viime elokuussa val
linneiseen hintasuhteisiin sekä silloin rauta
tieliikenteen kehityksessä asiantuntijoiden 
kesken vallinneeseen käsitykseen. 

Vielä on valiokunta lisännyt 2,550,000 
markkaa liikkuvan kaluston, työkoneiden 
ja koneellisten laitteiden kunnossapitoon. 
Lisäyksen syynä ilmoitetaan olleen lisään
tyvän liikenteen vaatimuksen. Hallitus oli 
jo merkinnyt lisäystä 1,700,000 markkaa. 
Kun momentin loppusumma on noin 
80 milj. markkaa, on valiokunnan nyt eh
dottama lisäys pienempi kuin mitä liikkeen 
odottamattoman lisääntymisen nojalla syk
syn aikana voisi puolustaa. 

Lisäksi on valiokunta itse tekemiensä 
muiden lisäysten ja työpaikoissa odotetta
vana olevan nousun johdosta lisännyt pää
konepajojen työpalkkoihin 4 milj. markkaa 
seikä puutavaraliikkeen määrärahoihin 
puutavaran hinnoissa tapahtuvan nousun 
johdosta 1,910,000 markkaa. Metsähalli
tuksen hankintamäärärahaa on lisätty 12 

milj. markalla. Hallitus oli ottanut tämän 
määrärahan esitykseensä jokseenkin metsä
hallituksen ehdottamana määränä eikä 
metsähallituksella, joka laski tulonsa vielä 
kesällä useita kymmeniä miljoonia mark
koja pienemmäksi kuin mitä valtiovarain
valiokunnassa nyt on laskettu, vielä viime 
elokuussa ollut mitään lisäysehdotusta 
tehtävänä. Tuskinpa siis voidaan väittää 
tässäkään esiintyneen hallituksen puolelta 
virheellistä menettelyä. 

Muut arviomäärärahoihin tehdyt lisäyk
set, yhteensä 2,901,000 markkaa, ovat li
säyksiä harkinnan varassa oleviin avustus
y. m. samanluontoisiin määrärahoihin, jo
ten niitä ei tässä tarvinne kosketella. 

Olen näin kohta kohdalta selostanut va
liokunnan arviomäärärahoihin tekemiä li
säyksiä sekä valiokunnan niiden puolesta 
esittämiä syitä ja luulen tulleen osoite
tuksi, että valiokunnan tässä suhteessa teke
mät muistutukset ovat aiheettomia. 

Valiokunnan väitteet varsinkin kulku
laitosta koskevassa pääluokassa olevien 
siirtomäärärahojen väärästä arvioinnista 
ovat yhtä paikkansapitämättömät. Valio
kunta tarkoittanee etupäässä määrärahoja 
rautateiden liikkuvan kaluston lisäämiseksi 
sekä uudis- että uusimistäitä varten val
miilla radoilla ja puhelinverkon laajenta
miseksi. Hallitus on jo lisännyt ensin mai
nittua määrärahaa 25% :lla eli 6,800,000 
markalla, samalla huomioonottaen että tar
koitukseen aikaisemmin myönnetyistä mää
rärahoista vuoden 1935. lopussa oli käyttä
mättä yli 16 milj. markkaa. Uudis- ja 
uusimistäitä varten olevaan määrärahaan 
ei hallitus merkinnyt lisäystä, kun siitäkin 
oli vuoden 1935 lopussa käyttämättä 
4.5 milj. markkaa. Valiokuntakaan ei ole 
keksinyt aihetta lisäykseen juuri muualle 
kuin määrärahoihin edeltäarvaamatonta 
tarvetta varten. Nämä tarpeet lienee va
liokunnan yhtä vaikeata laskea kuin 
tulo- ja menoarviota laatineen hallituksen. 
Puhelinverkon laajentamista varten halli
tus jo merkitsi lisäystä 120 % eli 
8,200,000 mk. ja vuoden 1935 päättyessä 
oli määrärahaa käyttämättä lähes 19 milj. 
markkaa. 

Tässä yhteydessä en halua ryhtyä arvos
telemaan valiokunnan esityksen menopuo
lelle tekemiä muutoksia enemmän kuin 
edellä olen tehnyt. V aliakunnan tuloar
vioon tekemät suuret lisäykset osoittavat 
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varsin valoisaa käsitystä taloudellisen nou
sukauden kehittymisestä. En tahdo väit
tää, että valiokunta olisi arvioinut tulot 
suuremmiksi kuin miksi ne ensi vuonna 
kertyvät. Päinvastoin täytyy olettaa, että 
valiokunta tässä suhteessa on tulot arvioi
nut oikein. Mutta se on sanottava, että 
valiokunnan olisi pitänyt tulolisäykset re
servoida kovien aikojen varalta, jotka, niin
kuin herra valtiovarainministeri täällä ai-

1 

van oikein huomautti, ennenpitkää palaa
vat. Sen sijaan, että valiokunta olisi me
netellyt näin, on se yli arviomäärärahoihin 
ehdotettujen tarpeellisten lisäysten esittä
nyt huomattavia eriä uusiin menoihin. 

Valmistellessaan nyt käsi tel tä vänä olevaa 
tulo- ja menoarviota hallitus esityksen 
viime lukemisessa saattoi myöskin arvioida 
tulot noin 100 milj. markkaa suuremmiksi, 
kuin miksi ne oli arvioitu esityksen valmis
tavassa käsittelyssä. Tämän tulon lisäyk
sen hallitus ehdotti käytettäväksi valtion ve
lan ylimääräiseen kuoletukseen, ja mielihy
vin on todettava, että valiokunta on hyväk
synyt tämän ehdotuksen. Mutta valiokun
nan, joka myös on löytänyt uusia tuloja, 
olisi nähdäkseni pitänyt menetellä vastaa
vasti samalla tavoin kuin hallituskin. Suh
dannerahaston lisäämistä tarkoittavasta eh
dotuksesta antamassaan mietinnössä valio
kunta lausui, että eduskunnalla on mah
dollisuus lisätä suhdannerahastoa tulo- ja 
menoarviossa. Olisi odottanut, että valio
h.-unta nyt, kun sillä olisi siihen ollut tilai
suutta, olisi näin menetellyt. Nousuaika ei 
jatku jatkuvasti, jå ne laiminlyönnit, jotka 
nyt tehdään valtion vastaisen kantokyvyn 
vahvistamiseksi, tulevat kipeästi kohdistu
maan kaikkiin tarpeisiin, mutta ennen kaik-1 
kea niihin tarpeisiin, jotka koskevat maan 
vähävaraisia kansanluokkia, se on kansan 
suurta enemmistöä. Ja tällä on oikeus vaa
tia, ettei eduskunta valtion varoja käyt
täessään elä kädestä suuhun, vaan panee 
jotain talteen silloin kun siihen mahdolli
suutta on, kovienkin aikojen varalle. 

Lopuksi en voi olla eräässä suhteessa poik
keamatta valtakunnan yleiseen hallintoon
kin ja lausumatta valittelua siitä, että 
viime päivinä on jälleen maatamme koh
taan tehty täysin aiheettomia hyökkäyksiä, 
jotka ovat ulkomailla herättäneet suurem
paa huomiota, kuin mitä ne ansaitsevat. 
Olen vakuutettu siitä, että nykyinen halli
tus - herra ulkoasiainministeri voinee vah-

vistaa tämän käsitykseni oikeaksi - samoin 
kuin edellinen hallitus ja kuten Suomen 
kansan eduskuntakin on päättävästi jatka
nut ja on päättävästi jatkava sitä rauhan
politiikkaa, joka on ollut ominaista koko 
itsenäisyysaikamme ulkopolitiikalle. 

Ulkoasiainministeri H o l s t i: Herra pu
hemies! Ennenkuin eduskunta siirtyy kä
sittelemään valtiovarainvaliokunnan mietin
töä yksityiskohdittain, lienee syytä, että jo 
nyt käytän tilaisuutta saadakseni hallituk
sen nimessä kosketelluksi eräitä ulkopoliit
tisia kysymyksiä. Teen sen sitäkin suurem
ma'lla syyllä, kun edellinen arvoisa puhuja 
nimenomaan esitti tässä suhteessa kehoi
tuksen. 

Ohjelmapuheessaan viime lokakuun 7 
päivänä herra pääministeri Kallio lausui 
tasavallan ulkopolitiikasta seuraavaa: ,Ul
kopolitiikassaan hallitus tulee tähänastisia 
eduskunnan viime joulukuussa yksimieli
sesti omaksumia suuntaviivoja seuraten 
määrätietoisesti jatkamaan rauhan ja puo
lueettomuuden politiikkaa, sekä ylläpitä
mään ja vahvistamaan ystävätlisiä suhteita 
kaikkiin ulkovaltoihin.'' 

Hallitus onkin määrätietoisesti pyrkinyt 
tämän ohjelmansa mukaisesti yhä kehittä
mään ja parantamaan maan suhteita ulko
valtoihin. Katsoen ajan lyhyyteen ei halli
tus toistaiseksi ole ennättänyt koettaa to
teuttaa kaikkia näitä sen ilmoittamia tar
koitusperiä. Mutta on siitä huolimatta tyy
dytyksellä todettava, että äskeisten Norden
päivien yhteydessä Tukholmassa yhteenkuu
luvaisuutemme toisiin pohjoismaihin tuli 
jälleen voimakba'lla tavalla tehostetuksi. 
Suhteistamme Viroon ja Latviaan on syytä 
huomauttaa, että hallitus on parhaillaan 
erinäisissä neuvotteluissa Viron veljeskan
san kanssa ja rohkenen odottaa, että lähei
sessä tulevaisuudessa päästään molempia 
maita tyydyttäviin tuloksiin. Latvian 
kanssa on juuri tällä viikolla suoritettu lop
puun erinäisiä toisia, taloudellista •laatua 
olevia järjestelyjä. Taloudelliset neuvotte
lut Saksan kanssa tulevat aivan lähiaikoina 
pantaviksi alulle. 

Mitä erikoisesti Neuvosto-Venäjään tulee, 
on hallituksessa parhaillaan valmistelun 
alaisena suunnitelmia molempien maiden 
välisten suhteiden kehittämiseksi. Ensi vii
kolla alkavat Pietarissa eräät neuvottelut, 
joiden kohteena on useita vuosia jatkunut 
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rajajärjestelyjen jatkaminen ja, jos mah
dollista, suorittaminen loppuun. Hallitus 
on vakuutettu siitä, että se voi nojautua 
eduskunnan täyteen kannatukseen saadak
semme suhteemme itäiseen naapuriimme ke
hitetyiksi niin normaaleiksi kuin mo'lempien 
maiden jäsenyys kansainliitossa jo sinänsä
kin edellyttää. 

V alittaen täytyy todeta, ettei kansainvä
linen asema ole tyydyttävä. Ikäviä enteitä 
näkyy useissa eri osissa maailmaa. Onpa 
erinäisissä laskelmissa Suomikin tahdottu 
ottaa mukaan mahdollisten uusien ryhmit
tymisien muodostamisessa. Kuten herra 
pääministerin ohjelmapuheesta ilmenee, tah
too hallitus kaikin sillä tarjona olevin kei
noin pysyttää maatamme kaikkien sel'laisten 
ryhmitysten ulkopuolella, jotka eivät so
vellu kansainliiton jäsenvaltioille ja niiden 
velvollisuudelle ratkaista mahdolliset riitai
suutensa rauhanomaisin keinoin. Mitä ääniä 
maailmalta kuu'luneekin meidän ulkopoli
tiikastamme ja sen tarkoitusperistä, tahtoo 
hallitus suomalaisen avomielisen rehellisyy
den nimessä vielä kerran vakuuttaa, että 
tulemme pysymään lojaalisena kaikkia 
rauhan säilyttämiseen veivoittavia pyrki
myksiä kohtaan. 

Hallitus lausui eräässä viime elokuun 31 
päivänä kansainliitolle lähettämässään vas
tauksessa, että sen mielestä tärkeämpää 
kuin kansainliiton peruskirjan korjaami
nen olisi se, että kaikki kansainliiton jä
senvaltiot täyttäisivät täsmällisemmin ja 
täydellisemmin kuin tähän saakka kaikki 
kansainliiton peruskirjasta johtuvat ve'lvoi
tukset. Omaksuessaan tämän periaattee'lli
sen kannan ei hallitus luonnollisesti voi 
käytännössä tavoitella päinvastaisia tarkoi
tusperiä ja menettelyjä. Tästä tinkimättö
män selvästä rauhanomaisesta ulkopolitii
kastamme seuraa, ettei Suomi tule antautu
maan vastakkaisten kansainvälisten voimien 
temmellystantereeksi, niinkuin viime päi
vinä on tahdottu väittää. Mikään tE!ko Suo
men hallituksen pudlelta ei ole oikeuttanut 
näitä epäluuloja, minkä vuoksi niiden täy
tyy hälvetä. Meidän ulkopolitiikkamme, 
joka niin ehdottoman selvästi nojautuu tois
ten kansanvaltaisten maiden rauhan säilyt
tämistä tarkoittavaan ulkopolitiikkaan, tu
lee ansaita kaikkialla maailmassa, niin lä
hellä kuin etääl'läkin, mitä täydellisintä 
luottamusta. 

Mitä valtiovarainvaliokunnan ehdotuk-

seen ulkoasiain hallinnon menoarvioksi ensi 
vuotta varten tulee, saanen tilaisuuden pa
lata siihen tuonnempana. 

Ed. M o i ·1 a n e n: Herra puhemies! Sen 
jäl·keen kuin valtiovarainvaliokunnan pu
heenjohtaja on esitellyt eduskunnalle va:l~ 
tiovarainvali01kunnan mietinnön hallituksen 
ant-aman talousarvioesitj'iksen johdosta vuo
delle 1937 ja osoittanut ne eroavaisuudet, 
jotka mietinnössä haillituksen esitykseen 
verrattuna ilmenevät, ei minUilla ole syytä 
yksityiskohtaisemmin ryhtyä käsiteltävänä 
olevaa talousarvioesitystä ja varsinkaan sen 
numerollista puolta selostamaan. 

Hallituksen talousarvioesitys on tällä;kin 
kertaa muuttunut valtiovarainvaEokun
nassa hyvin suuressa määrin niin yksityis
kohtiin kuin loppunumeroihinkin nä.hden. 
Erikoisesti on omansa herättämään huo
miota se se~kka, että kun vaiiokunta vielä 
viime vuonna väheJlJSi va1kinaisia menoja 
14 miljoonana ma11kalla siitä mitä hallitus 
oli ehdottanut ja koko menojen lisäys teki 
yhteensä vain 36 miljoonaa markkaa, se on 
nyt lisännyt vakinaisia menoja 23,316,100 
markalla ja pääomamenoja 57,684,000: lla 
eli siis pyörein luvuin 81 miljoonaNa mar
kalla. Sen lisäksi on mainittava, että 18 
pääluokkaan valtion iii'ketoimintaa varten 
on tehty lisäyksiä noin 42 miljoonaa mark
kaa. Vertauksen vuoksi mainitta:koon, että 
valiokunnan tekemät nettolisäyks·et olivat 
vuonna 1933 51 miljoonaa, vuonna 1934 
vain 14 miljoonaa, vuonna 1935 38 miJ
joonaa ja kuluvana vuonna noin 36 mil
joonaa markkaa. Kuten tästä havaitaan, on 
nyt tapahtunut nousu edeHisiin ja kulu
vaankin vuoteen verrattuna varsin suuri, 
kuten tässä edellisen hallituksen pääminis
,terikin vasta juuri osoitti. 

V aHion samoin 1kuin kuntainkin talous
arviot kasvavat yleensä kaikissa maissa val
litsevista hallitusmuodoista ja poliittisista 
olosuhteista riippumatta. Se johtuu ·kehi
ty1ksen eteenpäin menosta ja yhteiskunnassa 
syntyvien uusien tarpeiden •tyydyttämisen 
välttämättömyydestä. Ainoastaan pulakau
det voivat ju'ltkisten menojen tkasvna pidät
tää tai saada ne .tilapäisesti vähenemään
kin, tkuten tapahtui meilläkin äskettäin. 
Pulakauden jälkeisinä vuosina on meillä 
kuiten·kin osoitettu jolti·stakin pidättyväi
syyttä menojen lisäämisessä, niin että esim. 
edellisen hallitu'ksen rahaministeri vielä 
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viime syksynä saattoi antaa va:1tiovarain
valioikunnalle sen tunnustuksen, että sen 
ehdotus pysytteli ,säädyllisyyden rajoissa''. 
Minä pelkään, että jos hän nyt olisi valtio~ 
varainministerinä, niin hän tuskin kiittelisi 
enää täililä 1~ertaa valtiovarainvaliokuntaa 
nyt amnetun budjettimietinnön johdosta. 

Valiokunnan yleisperusteluissaan esittä
mät syyt menojen lisäämiseen eivät minun
kaan mie1e8täni pidä täysin pa~kkaansa, 
kuten täällä jo ed. KivimäJki myöskin huo
mautti. Yleisperu8teluissa 1lausutaa1n näet, 
että menolisäykset suurelta osalta johtuvat 
siitä, että hallitus on eräiden hal:lirmonhaa
rojen ala:lla ottanut tulo- ja menoarvioon 
useat arviomäärärahat todellista pienem
pinä, jota paitsi eräat siirtomä:ärärahat, 
vaDsinkin krulJkulaitosta kos'kevassa pääluo
kassa, on arvioitu liian wlhaisilksi, ilmam 
e,ttä tällaiseen arviointiin on ·ollut päte
vää syytä, ja vaiiokunta antaa tästä jon
kinlaisen moitteen hallitukselle. 

Epäi1lemättä on pidettä,vä asianmukai
sena, että arviomäärärahat arvioidaan aina 
oikein. Mutta tä:ssä kohden ei nyt 'kuiten
kaan valiokunnan mietinnön perustelu ole 
täysin oikeaan osunut. On kyllä totta, että 
vruli01kunnan mielestä on o:llut tarpeellista 
koroittaa eräitä arviomäärärahoja, joiden 
riittämättömyys on valiokunnalle annettu
jen selvitysten perusteella todettu. Niin on 
tapahtunut esimerkiksi kansakoulun määrä
rahojen kohdalla, puolustuslaitoksen muo
nitus- ja polttoainemäärärahojen kohotta
mi8essa ja eräissä muissakin pääluokissa. 
Mutta puheenaolevat lisäykset te~evät kui
ten1kin vain pienen osan budjettiin teh
dyistä lisäyksi8tä eivätkä niin ol!len paljoa
kaan vaikuta menoden ;lopputulokseen. 

Muuten on kyllä valtiovarainvaliokun
nassa voitu aikaåsemminkin eri haHitusten 
ailkana tehdä se huomio, että la:kiin perus
tuvat arviomäärärahat on useinkin arvioitu 
liian pieniiksi ja että niitä on täytyny't ko
roittaa. Osaksi se voi johtua siitälkin, että 
keskusvimstot tekevät ehdotuksensa jo ai
kaisin kevääillä, jonka jällkeen esim. hinta
suhteet syksyyn mennessä tuntuva8tikin 
voivat muuttua, kuten tänä vuonna on ta
pahtunut. Mutta saat·taa olla mahdol'lista, 
että budjetin tasapainoon saaminen voi joh
taa haHitustwkin joskus vähenteJ.emään 
määrärahoja todeil'lisia tarpei,ta pienem
mi'ksi. Milloin n:äin on tapahtunut, on 
valtiovarainvaliokunnan velvollisuus koro~t- , 

taa määräraha todellista tarvetta vastaa
vaksi. Viittaus v. 1927 annettuun hal'li
tuksen budje·btiesitylkseen esim. •on tä:ssä 
suhteessa valaiseva. Silloinen sosia:lidemo
kra:attinen ha:lli·tus oli ottanut puolustus
ja suojelukuntamäärärahat ehdotukseensa 
niin pieninä, ~että vali01kunnan oli 'lisättävä 
näiden sekä eräiden muiden menojen koh
da.l•le noin 170 :milj. markkaa. Josikus muul
loinkin on talousarvio kasvanut eduskun
nassa hyvin huomattavasti. Niinpä ·oE syk
syHä 1931, jolloin mal'lkka irroitettiin kul
lasta, lisättävä ul!lmmaisten velkojen ja kor
kojen mruksuun tarvittavia määrärahoja 
tuntuvasti. 

Mitä nykyiseen budjetin käsitteilyyn va~
tiovarain valiokunnassa tul,ee, niin siihen 
avokätisyyteen, jota valiokunta on mieles
täni nouda·ttanut, on i•lmeisesti nykyinen 
noususuhdanne vaikuttanut rat1kaisevasti. 
Oikeana on kyllä pidettävä pyrkimystä va
ratöistä pääsemiseksi, mutta niin suureen 
men·o.jen 'lisäämiseen kuin vaili.akunta eh
dottaa esim. kul!kulaitosten kohdaHa, ei 
olisi mielestäni tä:Uä 'kertaa oiJilut syytä, :kun 
työt-tömyys maaseudrulla on nykyään supis
tunut aivan vähäise1ksi. Yksityinen yritte
liä,isyy.s ·tarjoaa työtä taas runsaasti, jota 
paits.i varatöitä ja. työttömyyden lieven
nystä varten on budjettiin merkitty edel
leenkin 50 milj. mal'lkba. 

Niistä suurista lisäyksistä, joi1ta valio
kunta on määrärahoihin tehnyt, on 'kyHä 
melk·oinen osa osoitettu .tuottavdin tal'lkoi
tuksiin. Sellaisia ovlllt rautatie[aitosta ja 
liikkuvaa kalustoa sekä posti- ja puhelin
toimen kehiUämistä koskevat määrärahat. 
Ja voi oLla myöskin perää niissä väitteissä, 
että edell>isinä vuosina on etenkin rautatei
den lii,ffikuvan kaluston lisäämiseen ja 'kun
nossapito.on rkäytetty liian säästeQiääSJti va
roja. Noususuhdanne asettaa 'lisäksi vaati
muksia rautatielaitolksen tehol'le. Mutta sit
tenkään en voi vält·tyä si<lt·ä ajatukselta, että 
liian anteliaasti on varoja tälllä kertaa eh
dotettu myönnettäväksi. Samaa on sanOJt.. 
tava myöskin maantei·den ja siHojen te
koon ehdotetuista määrärahojen lisäyksistä. 
Kuntien ja kyläteiden avus,tamiseen ehdo
tettu määrärahan lisäys 5 milj. markkaa 
on varmaankin sitiivast.oin pailk,aHa.an. Tä
hän tarkoitukseen on .trulevaisuudes8a varat
tava enemmän•kin varoja. Mutta mitä uusien 
maanteiden telk•oon ja entisten oikomiseen 
käytettäviin määrärahoihin •tulee, niin siinä 
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kohden voitaisiin hyvänä aikana olla pa:l- 1 

jon pidättyväisempiä. Sellaisia •töitä o'lisi 
järjestettävä laskukausina suoritettavaksi. 
Monet muutkin lisäykset, jotka tarkoitta
vat i·tsessä:än kamnatettavien tarpeiden tyy
dyttämistä ja jotka nostavat menojBn yh
teis:summaa, olisiva·t voineet haita.t.ta jäädä 
tuonnemmaksi. Valiokunta on alivan Jiiaiksi 
kiiruhtanut käyttämään noususuhdanteesta 
j·ohtuvan valtion varojen lisäyksen menojen 
lisäämiseen, josta ·voipi olla myöskin :se 
vaara tarjolla, että niistä ei ·pää.stä heilposti 
vaikein.akll!an aikoina irti. V arsinlkin olisi 
suurempaa pidäHyväisyyttä noudatettava 
n. s. raha-a:l•oitteiden kä:si1ttelyssä. MeiHä on 
tullut tav~si myöntää edustajain tekemien 
aloi•tteiden perusteellla huomattavia määriä 
varoja erilaisiin tarkoituksiin. TäHäkin 
kermlla nousevat nämä määrärahat lähes 
30 mitlj. marMman. On kyillä ·tapauksia, 
jolloin ha:Hitu'ksen ja eduskunnan •käsityk
set joistaJkin tärkei:nä pidetyis.tä rallmnnwk-~ 
sista tai muista hankkeista käyvät niin 
eri suuntiin, että uudi,stusten ai•kaansaami
nen näyttää epävarmrulta. Tä:llöin on aloi
tetietä voiltu viedä ra;tikaisuun selil<:tisia hank
keita, joiHa eduskunnas•sa on .oLlut yleinen 
kannrutus. Tästä voitaisiin mainita €si~ 
menkkejä esim. sairaalaolojen alailila. Tä:l
lä;kin kertaa on vah01kunta näitä aloitteita 
kohdellut myötä:tunrwHa ja ilisännyt run>
sa'Usti määrärahoja hamtuksenkin esityk
seen. Minä oen voi !kieltää, että aloiltteiden 
hyvä:ksymisessä ohi hailitu:ksen esityksen 
on mei•lilä muodo•stunut sanoisinko eräänilai
nen epäparlamentaarinen käytäntö, mi.kä ei 
suinkaan ole omansa hallitusvalilan [ujuutta 
vahvistamall!n. MeiiHä iha!lllaan rajattomasti 
kaikkein ka·nsanvaUaisimmi•ssa:kin piireissä 
englantilaista parhmentari:smia, jonka omi
naisuwksiin m. m. kuuluu, ett-ä hal[itulksen 
budjettiehdotukseen ei yileensä saa ikoskea 
dUenkaan mman haillirtuksen lupaa. MeiLlä 
sellaista käytäntöä pidettäisiin ·varmaanikin 
synillkänä diktatunrina. Puhutaanikin mei:1lä 
nyreästi hal.lituksen nyrkistä, jos rhalliltuk
sen rahaministeri eduskunnassa varsin 1-ep
poisastikin varoit·taa Eiallli•sesta tuhlau:k
sesta ja 1kehoittaa säästruväisyyteen. Tällä
kin kertaa minun on toistettav.a se a.rkai
semmin'kån tä.lilai.sessa tillaisuudessa es~ttä
mäni ajatus, että vaHiovarainva1liokun.ta on 
vakiintuneen tavan perusteella o1Jtanut it
seHeen kohtuuttoman suuren välla:n valtion 
rahatalouden hoidossa. Todel<lisuudessa se 

hoitaa meilkeinpä raja.ttomalla 'VallaJUa nii
den varojen käyttöä, jotka ei'Vät ole 1la:kiin 
sidottuja. Se voi muodostella talousarvion 
meLkoisessa määrin uudestaan, tieten·kin eri
näisin rajoi:tuks~n, ja käyttää mahdollisen 
nousukauden aiheuttaman tulojen Hsäyksen 
aivan oman harkintansa mukaan. HaUituk
se~la on ;tosin oilkeus ollla käyttämrubtä näitä 
Hsäyksiä, mutta jos se niin te1kee, :kuten 
joskus on ·tapahtunut, niin s:Ulloin a[etaan 
puhua eduskunnan oiikeuksien •loukkaami
sesta (Keskustasta: Sit·ähän se onkin!). 
Ei ole. 

Edellä ·koskettelemani huomautukset val
tiovarainvaliokunnan ehdotuksen suhteen 
eivät sisällä suinkaan mitään uusia ajatuk
sia, mutta minä olen varma siitä, että sa
manlaisia ajatuksia on tullut viime päivinä 
monen muunkin edustajan ja muidenkin 
kansalaisten mieleen valiokunnan mietin
nöstä julkisuuteen saatettuihin selostuksiin 
tutustuttaessa. 

Minä tunnustan, että valiokunnan ehdo
tuksella on myönteisiäkin puolia, vaikka 
sitä käsiteltäessä olisi voitu enemmän seu
rata hallituksen -esitystä. Niinpä on vali
tettavana pidettävä sitä, että valiokunta 
on poistanut Itä-Suomen raakasokeriteh
taan perustamista varten ehdotetun valtion
avustuksen, mikä tekee vaikeaksi, todennä
köisesti mahdottomaksi tämän kauan vi
reillä olleen ·hankkeen toteuttamisen (Kes
kustasta : Siinäpä se ! ) . Se on pohjalaisten 
ansio. - Minä rohkenen kuitenkin uskoa, 
että eduskunnan enemmistö korjaa tämän 
valiokunnan tekemän erehdyksen. Ereh
dyksenä pidän puolestani sitäkin valiokun
nan tekemää päätöstä, jolla se poisti 
määrärahan Etelä-Amerikkaan ehdotetun 
lähetystön perustamista varten. Suhdanne
rahastoon ehdotetun erän 625 milj. markan 
poistaminen .budjetista on vaikuttanut pää
omamenojen loppuerän pienentymiseen tun
tuvasti. Tällä seikalla ei kuitenkaan ole 
merkitystä ensi vuoden budjettiin, sillä 
mainitun rahaston tuotto ei sisältynyt 
vielä tulevan vuoden budjettiin. 

Kuten edellisestä on käynyt ilmi, on ·bud
jetin kasvaminen voinut olla mahdollista 
vain sen kautta, että valtion ensi vuonna 
kertyvät tulot on voitu arvioida suurem
miksi kuin hallitus ne on viime elokuussa 
arvioinnut. Sikäli kuin oloja tällä kertaa 
voi arvostella, näyttää siltä, että tulot eivät 
ole liian suuriksi arvioidut. Onhan halli-
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tuksen arviOimaa tullien tuottoa esim. vä
hennetty 25 milj. markalla. Kahvitullia on 
tosin ehdotettu alennettavaksi, mitä minä 
en pitäisi nyt tarpeellisena ja on tämä vä
hennys arvioitu 15 milj. markaksi. Kun hal
lituksen esittämä tullitaksan muutos on 
eräässä toisessakin kohdassa jätetty huo
mioonottamatta, ei näillä muutoksilla liene 
tuontitullien tuottoon kuitenkaan sanotta
vaa merkitystä. 

Valtiovarainvaliokunnan budjettiehdo-
tusta ei nyt enää voida pitää minään pula
ajan säästöbudjettina, vaan on se mieles
täni jokseenkin tyydyttävä normaaliajan 
talousarvio, joskin siinä vielä eräiltä koulu
laitoksen ja kulttuurityön aloilta asiaa kat
soen on joitakin pulakauden jätteitä ha
vaittavissa. Sellaisina seikkoina on mainit
tava esim. yksityiskoulujen valtion avustus 
ja erinäisten koulujen tuntiopettajain palk
kaus y. m., joita ei ole vielä palautettu 
sille tasolle, jolla ne ennen pulakautta oli
vat. 

Puolustusmenojen kehitystoimintaa on 
voitu ottaa jossakin määrin huomioon, sa
moin on maatalous saanut tehdyistä lisäyk
sistä tarpeellisen osansa. Valtion viran
omaisten ja toimenhaltijain aseman paran
tamiseen on kiinnitetty huomiota, vaikka
kaan ehdotettu määräraha ei minun mie
lestäni riitä suurilukuisten pienpaikkaisten 
viran- ja toimenhaltijain palkkojen koroit
tamiseen tyydyttävällä tavalla. 

Ed. K u u s i s t o: Herra puhemies! Ra
joitun puolestani koskettelemaan talous
arviota kulkulaitosten ja yleisten töiden 
pääluokkien kohdalta, huolimatta siitä, että 
useat edellisetkin puhujat ovat pääasiassa 
näitä pääluokkia ja niiden menoja koske
telleet. Se julkinen kritiikki, joka valtio
varainvaliokunnan mietinnön tultua julki
suuteen on näkynyt, on kohdistunut pää
asiassa juuri näihin pääluokkiin. 

Mitä ensinnäkin valiokunnan tekemiin 
lisäyksiin tulee, joista varsinkin edustajat 
Kivimäki ja Moilanen ovat täällä paljon 
puhuneet, on mainittava, että eivät nämä 
lisäykset juuri muuta valtion tulo- ja meno
arvion luonnetta. Nehän ovat prosentuaali
sesti verrattain vähäisiä, tekevät talous
arviossa vain noin 3 prosenttia •hallituksen 
esityksen loppunumeroihin verraten. Myön
nettävä kumminkin on, että nämä lisäyk
set käyvät yleensä oikeaan suuntaan, ne-

hän koskevat valtion liikelaitoksia, kuten 
rautateitä, posti- ja lennätinlaitosta, val
tion puhelintoimen kehittämistä ja kulku
yhteyksien parantamista, kuten maanteitä 
ja kyläteitä, maanparannustöitä ja muuta 
sellaista. Nämä lisäykset siis ainakin suu
rimmalta osalta koskevat yleisiä tarpeita ja 
johtuvat siitä, että näillä aloilla varsinkin 
pulavuosina on niin paljon löyty laimin ja 
jotka siis oikeastaan omalla painollaan nyt 
astuvat esiin. 

Mitä ensinnä tulee rautatielaitoksen eräi
siin huomattavampiin menomomentteihin 
18 ja 19 pääluokkien kohdalla on muistet
tava, että ei valtiovarainvaliokunta ensi 
kertaa ole näillä pääluokkien eräillä tär
keillä momenteilla tehnyt lisäyksiä. Nehän 
ovat olleet oikeastaan valtiovarainvaliokun
nan lempilapsia jo useampana vuonna pe
räkkäin. ,Ja kokemus on osoittanut selvästi, 
että valiokunta, lisätessään esim. rauta
teiden liikkuvaa kalustoa, kuten se joka 
kerta ennenkin on tehnyt, on osunut siinä 
paljon oikeampaan kuin hallitus ja mikä 
olisikaan meidän rautateittemme liikkuvan 
kaluston asema tällä kertaa ellei valiokunta 
olisi monena peräkkäisenä vuonna lakkaa
matta niitä lisännyt. Siitä olisi seurauk
sena varmaankin se, että rautatieliiken
nettä ei voitaisi, nyt, kun liikenne ·rauta
teillä on vilkastunut, hoitaa normaalisesti 
käyttökaluston puutteellisuuden vuoksi. 
Eräs asiantuntija valtiovarainvaliokunnal1e 
mainitsikin, että meillä valtion rautateiden 
liikkuva kalusto kulutetaan vähitellen lop
puun ja niin olisi varmaan tehtykin, ellei 
eduskunta olisi, kuten jo mainitsin, monena 
vuonna peräkkäin tätä kalustoa lisännyt. 
Itse asiassa on asianlaita tällä kertaa sillä 
tavalla, että valtion rautatievaunu-, var
sinkin tavaravaunureserviä ei juuri lain
kaan ole ja liikennöitsijät pelkäävät, että 
he tarvittaessa eivät saa vaunuja, joka tie
tysti haittaa rautatieliikennettä. Tällä yh
dellä ainoalla momentilla, joka koskee rau
tateiden liikkuvaa kalustoa, oli edellinen 
hallitus ehdottanut pyörein luvuin 45.6 
milj. markan määrärahan, kun sitävastoin 
asianomainen keskusvirasto esitti noin 53 
milj. markkaa. Vähennys oli siis tästä 
keskusviraston esityksestä 7.55 milj. mark
kaa. 

Täällä on ed. Kivimäki puolustanut ha'lli
tuksensa esitystä mainiten ensinnäJkin sen, 
e.ttä valiokunta on vain harvoihin arvio-
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määrärahamomentteihin kajonnut ja ettei 
olisi ollut paikallaan lausua yleisperuste
luissa sitä, mitä valiokunta niihin kirjoit
taa. Tämä väite ei ole aivan oikea. Eihän 
valiokunnan ole tarv~nnut näihin lukuisiin 
arviomäärärahojen pikku momentteihin ka
jota, mutta selvää on, että esim. mikäli se 
koskee tätä valtion rautateiden liikkuvaa 
kalustoa, tämä 7.5 miljoonan vähennys on 
tehty, niin asiantuntijat valtiovarainvalio
kunnan jaostolle esittivät, edes kuulematta 
rautatiehallitusta, kuten aina edellisinä 
vuosina on tehty, jos on tarvinnut asian
omaisen keskusviraston ehdotuksesta tinkiä, 
onhan aina kuultu asianomaista siitä mitkä 
vähennykset voidaan tehdä ja mitä ei saa 
tehdä. Tällä kertaa oli tässä poikkeus, ni
mittäin että tyydyttiin vain pyöreästi ja 
enempää tutkimatta pyyhkimään varoja vä
littämättä siitä, mitä rautateiden liikkuvan 
kaluston kohdalla sitten käytännössä tulee 
käymään. 

Edelleen täällä edellisen hallituksen 
herra pääministeri väitti, ettei olisi ollut 
valiokunnan tarpeellista kajota m. m. val-~ 
tion puhelintoimen kehittämistä koskevaan 
asiaan ja tehdä silläkin kohdalla lisäyksiä. 
Tässä kuitenkin on sanottava seuraavaa, 
että mikäli valtiovarainvaliokunnan jaos
tolle ilmoitettiin, niin edellisen hallituksen 
kulkulaitosministeri oli antanut ~upauksen, 
että jo tämän vuoden valtion tulo- ja me
noarvioon annetaan hallituksen taholta 
lisäysehdotus, joka olisi tiennyt 39 milj. 
markan lisäystä valtion puhelintoimen ke
hittämiseen. Tämä esitys olisi epäilemättä 
annettu, ellei hallitusvaihdos tullut väliin 
ja estänyt siis sitä. Tällä siis hallitus 
itsekin tunnusti, että valtion puhelintoimi 
olisi vaatinut suurempaakin huolenpitoa 
kuin mitä itse asiassa valtiovarainvalio
kunta on tällä kohdalla lisännyt. Ja valio
kunta on varmaan tietoinen siitä, että pu
helintoimen kehittämiseen ja laajentami
seen, se kun lisäksi on meillä kaikkein kan
nattavin laitos valtionlaitoksistamme, tarvit
taisiin varoja, niin että se, mitä se on kär
sinyt pulavuosina, jolloin sen kohdalla eri
tyisesti varoja tingittiin, se sen pitäisi 
lähitulevaisuudessa saada ja toivoisinkin, 
että nykyisen hallituksen kulkulaitosminis
teri pitäisi mielessään tämän seikan ja kat
soisi, että meidän tuottava valtion kauko
puhelinliikenteemme saisi sen kipeästi tar
vitsemia varoja. 

Myöskään ei edellisen hallituksen taholta 
oltu kiinnitetty tarpeeksi huomiota siihen, 
että valtion töissä olevien työläisten palk
koja olisi tarpeellisessa määrässä korotet
tava, ja sentähden vali01kunta on tässä teh
nyt eräitä lisäyksiä, jotka eivät mielestäni 
ole mitenkään riittävät. Huomattavin niistä 
on valtion rautateiden pääkonepajojen koh
dalla oleva 4 milj. markan lisäys. 

Kun valiokunnassa on tehty maantie
aloitteiden pohjalla eräitä lisäyksiä tulo
ja menoarvioon, on tämä julkisuudessa sa
moinkuin jo täällä eduskunnassakin käyte
tyissä puheenvuoroissa saanut suurta kri
tiikkiä osakseen. Minä kuitenkin tahtoisin 
huomauttaa, että huolimatta siitä, jatkuuko 
nykyinen nousukausi tai siirrytäänkö las
kukauteen, ei kauempaa aikaa voida enää 
siirtää esimerkiksi maantiesiltojemme uusi
mista tuonnemmaksi, siillä sellainen tilanne 
yleensä vallitsee, että ne kaikessa ta
pauksessa on lähivuosina korjattava ja 
myönnettävä siihen suuremmat määrärahat. 
Meillähän on tilanne todellisuudessa sellai
nen, että kun maantiesiltojamme pitäisi 
vuosittain rakentaa uudestaan noin 400, 
niin varoja myönnetään vain noin 250 
sillan rakentamiseen. Kun tilanne on 
tällainen, on asianomainen keskusvirasto 
ryhtynyt toimenpiteisiin, millä edes osittain 
voitaisiin tätä tilannetta korjata. Sen on 
täytynyt ryhtyä suunnittelemaan, että en
tistä enemmän asetettaisiin kieltotauluja 
maanteittemme silloille, joilla estetään 
määrätynpainoisten autojen niille ajamista, 
koska tapaturmavaara on suuri. Edelleen 
on asianomainen keskusvirasto viime ke
sänä tehnyt huomiota herättäviä tutkimuk
sia maantiesiltojemme suhteen ja niiden 
tutkimusten tuloksena laatinut n. s. maan
tiesiltojemme pönkitysohjelman, joka on 
hyvin mielenkiintoinen ja josta valiokun
nalle esitettiin graafillisia karttoja, joilla 
osoitettiin, että meidän maantieverkos
tomme muuttuisi aivan toisennäköiseksi, 
jos tie- ja vesirakennushallitus saisi tar
vitsemansa 5.5 milj. markkaa siltojen pön
kittämiseen, koska varoja ei niiden tarpeel
liseen uusimiseen ole aikanaan riittänyt. 
Tästä seikasta, että maassa on valtateillä 
sekä myöskin kunnan ja kyläteillä sellaisia 
siltoja, joiden yli ei voida määrätynpainoi
silla autoilla ajaa, on tietenkin suurta 
haittaa liikenteelle, eivätkä liikennöitsijät 
aina, ostaessaan uutta autoa, tiedä eivätkä 
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osaa edeltäkäsin ottaa huomioon, että he 
eivät voi määrätyillä teillä sillä ajaa. Tähän 
on vielä ollut vaikuttamassa sekin huomat
tava seikka, että autoyhtiöt merkitsevät au
tojensa nettopainoksi tavallisesti ja mel
keinpä säännöllisesti pienemmän painon 
kuin mitä auto vaakituksessa sitten todelli
suudessa painaa. Tähän seikkaan tieten
kään eivät asianomaiset varsinkaan pikku
liikennöitsijät meillä ole osanneet kiinnittää 
huomiota. 

Mitä sitten tulee maanteihimme yleensä 
ja erityisesti siihen seikkaan, että valtio
varainvaliokunta oo tällä kertaa niinkuin 
kyllä joskus ennenkin, kiinnittänyt huo
miota kyläteiden ja maamme syrjäseutujen 
liikenneolojen parantamiseen, on siihen 
ollut hyviä perusteita. Nämä syrjäseutujen 
tiethän eivät yleensä joudu koskaan min
kään hallituksen huomion esineilksi siinä 
määrässä kuin niiden pitäisi joutua. E!Jlei 
eduskunta-aloitteiden pohjalla silloin täl
löin asiaa korjattaisi, olisi monessakin suh
teessa tieolomme kerrassaan kurjalla kan
nalla. Meillähän on lisäksi vielä voimassa
olevaa tielakiamme ja eritoten sen 2 § :ää, 
jossa säädetään minkälainen tie otetaan 
maantieksi j. n. e., tulkittu aivan eri ta
valla näinä viimeisinä vuosina kuin mitä 
samaa lakia tulkittiin aikaisemmin, huoli
matta siitä, että laki ei ole muuttunut. 
Valtiovarainvaliokunnan jaostolle esitet
tiin eräskin tapaus, jossa tie- ja vesiraken
nushallitus ja myöskin silloisen haLlituksen 
kulkulaitosministeri esittivät erään tien 
vuonna 1929 otettavaksi maantieksi, ja se 
tarjous oli voimassa vuoteen 1931 saakka, 
mutta tänä vuonna sama virasto ja sa
masta tiestä antamassaan lausunnossaan 
selitti, ettei se täytäkään tielain 2 §: n mää
räämiä ehtoja. Tosiuhan asian laita on 
sillä tavalla, .että kylätiet ja syrjäseutujen 
tiet palvelevat pääasiassa useinkin paikal
lista liikennettä, mutta ei kuitenkaan yksin 
sitä. Sikäli kuin ne palvelevat paikallista 
liikennettä, on aivan selvää, että niiden 
varsilla asujat eivät tarvitsisi rakentaa 
niitä niin leveiksi eikä perustuksiltaan ja 
muuten teknilliseltä laadultaan niin hy
viksi, jos ne kerran olisivat yksinomaan 
heidän ja heidän tarpeitansa palvelevia 
teitä. Koska maanviljelijä ajaa kevyellä 
autolla ja pienviljelijä vain hevosella noita 
teitä, niin ei tällaisen tien rakenteen tarvit
sisi olla lainkaan niin hyvän kuin miksi 

kauttakulkuliikenne, jota näillä teillä esiin
tyy, vaatii sitä rakennettavaksi. Valiokun
nassa on ollut periaatteellista väittelyä ja 
valiokunta on määrännytkin siihen nähden 
kantansa, ja se on se, että valtion pitäisi 
osallistua myös kyläteiden ei ainoastaan 
rakentamiseen, vaan myöskin niiden vuo
tuisiin kunnossapitokustannuksiin ja sitä 
perustellaan sillä, että kummatkin, sekä 
rakennus- että vuotuiset kunnossapitokus
tannukset, ovat tavallista suuremmat sen 
tähden, että näille teille on siirtynyt yleistä 
kauttakulku- ja muuta liikennettä, ja se 
juuri aiheuttaa, että nämä tiet on raken
nettava paremmin. Vielä on mainittava 
siitä tavasta, millä viime aikoina on suh
tauduttu noihin kyläteihin. Valtio, kuten 
tunnettua, antaa tielain mukaisen avustus
prosentin, mikäli se koskee kylätien ;raken
tamista, mutta ei sen kunnossapitoa. 
Avustusta antaessaan valtiovalta kuiten
kin, tai sen alainen ammattivirasto, on 
säännöllisesti tai ainakin miltei sään
nöllisesti asettanut tien rakentamiseen näh
den sellaisia ehtoja, että annettu avustus 
ei olekaan avustusta, vaan on muuttunut 
rasitukseksi tiekunnalle. Hyvin monet ovat 
ne tapaukset, jolloin erinäiset tiekunnat ei
vät ole ottaneet edes vastaan valtion tar
joamaa avustusta. Ja on paljon se1laisia 
tapauksia, että monet tiekunnat ymmärtä
mättömyydessään ovat ottaneet tuollaisen 
avustuksen vastaan, ja se on muuttunut 
heille sellaiseksi taaJkaksi, että sitä monet
kaan, varsinkaan vähävaraisimmat kylätei
den osakkaat eivät ole jaksaneet kestää. 
Minulla on omakohtaistakin kokemusta 
eräästä tapauksesta, jolloin valtio antoi 
45% kylätien n. s. työkustannuksista avus
tuksena, mutta asetti sellaiset ehdot tämän 
tien tyyppiin ja sen tekniilliseen ra1>:entee
seen nähden, että näille tieosakkaille tuli 
useille n. 1,000 markkaa jokaista peltoheh
taaria kohti tämän .tien rakennuskustan
nuksia maksettavaksi. Tunnen monta sel
laista mökkiläistä, joilla oli pikkupalat pel
toa, ja he tarvitsivat käyttää tuota tietä 
vai<n myllyssä käydessään, ja heillä oii 
kullakin yli 2,000 markkaa tiekustannuksia. 
Olen aivan varma, että jos kaikki se, mitä 
heillä on myllyttämistä, myytäisiin käy
pään hintaan, sillä ei saisi niin paljon, 
kuin mitä nämä tiekustannukset heille tuli
vat maksamaan. Niinpä nämä osakkaat 
sitten nii&'lä valituksissa, joita heitä koh-
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danneen vääryyden johdosta tekivät ensin 
maaherraHe ja sittemmin korkeimmalle 
hallinto-oikeudelle, selittivätkin, että kun 
verokarhu tulee - sillä on huomattava, 
että tieverot kootaan niinkuin muutkin 
verot •pakolla, ellei niitä suosiolla mak
seta - niin he joutuvat pois tilailtaan ja 
konnuiltaan ja sitten he omistavat vain 
sen tien (Ed. KaMiokoski: Ei ne sitä 
omista, koska se meni tilan mukana!). 
Vaikka omistaisivatkin, eivät he enää sillä 
mitään tekisi. 

Olen viipynyt tässä asiassa näin kauan 
sen vuoksi, että tämän asian tärkeys käsi
tykseni mukaan on sitä vaatinut. Palaan 
kuitenkin vielä lyhyesti valtiovarainvalio
kunnan E:!hdotukseen koskettelemaan työ
määrärahoja. 

Valiokunnassa on niin sanoakseni vallin
nut hyvien voimien yhteisrintama siinä, 
että eri puolille maata näitä työmäärä
rahoja on koetettu mahdollisimman tasa
puolisesti jakaa. Ed. Moilanen täällä äsken 
varoitti eduskuntaa siitä, että tässä on liian 
avokätisesti menetelty. Niin, minulla on se 
kokemus, että ed. Moilanen ei koskaan 
nosta varoittavaa sormeaan silloin kun 
Viipurin puoleen tulisi vaikka kuinka pal
jon hyvänsä työmäärärahoja tai muita 
valtion varoja. Kyllä sinne sopii miten 
paljon tahansa ja hän aina on antanut 
äänensä niiden puolesta, mikäli ne koskevat 
Viipurin läntistä vaalipiiriä. Mutta minun 
on myönnettävä, että milloin mikä työ
määräraha tahansa koskee muuta osaa 
maasta, niin silloin ed. Moilanen, niinkuin 
monet muutkin edustajat, valitettavasti 
vastustavat niitä (Ed. Räisänen: Oma suu 
lähempänä kuin kontin suu!). Miten kä
visi valtion budjetin laatiminen, jos 
kaikki valtiovarainvaliokunnan jäsenet oli
sivat näin yksipuolisia. Siinä kyllä sääs
tyisi valtion varoja, sillä joka-ainoa ehdo
tus kaadettaisiin. Jokainen kun äänestäisi 
vain oman vaalipiirinsä töitä ja omia tei
tään, on siitä helposti se tulos, että 
mitään ei silloin tule tehdyksi (Ed. 
Komu: Se on ed. Hästbackan ohjelma!). 
Mutta minun on sanottava, että valtiova
rainvaliokunnan enemmistö on koettanut 
tällä kertaa niinkuin ennenkin tasapuoli
sesti työmäärärahoja jakaa eri osiin maata. 
Se, että se ei ole siinä täysin onnistunut 
johtuu tietenkin siitä, ·että hyväksyttäviä 

aloitteita ei kaikilta maan kulmilta ole sac 
massa määrässä tullut tehdyksi. 

Lopuksi haluan mainita vielä n. s. työt-· 
tömyysmäärärahoista. Näitähän ryhmämme 
jäsenet valtiovarainvaliokunnassa ehdotta
vat lisättäväksi tälläkin kertaa kuten aina 
ennenkin. Tätä lisäysehdotustamme var
maan tullaan nyt vastustamaan sillä syyllä, 
että työttömyys maassa on vähentynyt 
siitä, mitä se oli näinä viimeksikuluneina 
pulavuosina. Niinhän kyl'lä onkin asian
laita, mutta on huomattava, että valtio ei 
ole koskaan huolehtinut kaikista työttö
mistä, vaan hankkinut ainoastaan osalle 
heistä huonosti palkattuja varatöitä. 
Minkävuoksi valtion pitäisi edelleenkin 
hankkia ainoastaan osalle työttömistä työtä 
toisen osan jäädessä oman onnensa nojaan, 
on vaikea käsittää, sillä kaikki työttömät 
ovat oikeutettuja saamaan työtä ja sen 
kautta kunniallisella tavalla elättämään it
seään ja perhettään. Lisäksi on uudistettava 
se monasti ennenkin ryhmämme taholta 
esiintuotu väite, että eivät kaikki työttömät 
suinkaan esiinny työttömyystilastojen nu
meroissa ja maassa on tälläkin kerralla 
niin sanottua piilevää työttömyyttä ja 
kausityöttömyyttä, joten näiden määrä
rahojen lisäystä voi kyllä hyvin perustella. 
Ja niitä voi perustella vielä silläkin syyllä, 
että niillä teetetyissä töissä ei enää, kuten 
aikaisemmin, makseta alennettuja palkkoja, 
niillä on lisäksi se hyvä puoli, että hallitus 
voi niitä myös liikutella, siis panna näi
den määrärahojen avulla töitä käyntiin 
maan niissä osissa, missä työttömyyttä ja 
varsinkin kausityöttömyyttä tulee ilmaan
tumaan. Minä toivonkin, että eduskunta 
lisää näitä määrärahoja sitten kun yksi
tyiskohtaisessa käsittelyssä tulemme teke
mään siitä ehdotuksen. 

Ed. Salmia l a: Herra puhemies! 
- Kun tulipalo uhkaa taloa, niin jokai
nen kunnollinen talonpitäjä ryhtyy ensiksi 
huolehtimaan siitä, että vaara saataisiin 
torjutuksi ja talo turvatuksi. Huono on 
se talonpitäjä, joka tällaisissa olosuhteissa 
ryhtyy ajattelemaan huoneittensa uutta 
paperoimista ja käy hankkimaan lisää mu
kavuutta. Mutta tällaiselta talon pitä
jäitä tuntuvat tällä hetkellä ne, joiden kä
sissä on tämän kansan kohtaloiden ohjaa
minen (Ed. Räisänen: Talonpitäjän pitää 
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liikuttaa varovasti tulta!). Maamme on 
tällä hetkellä suuressa vaarassa. Sitä uh
kaavat suuretkin yllätykset. Herra valtio
varainministeri huomautti puheessaan, että 
nykyoloissa voi aiheutua minkälaisia yllä
tyksiä ja muutoksia tahansa ja minä het
kenä tahansa. Joka ei tunnusta kansamme 
vaaranalaista asemaa tällä hetkellä, hän ei 
tahdo nähdä asioita sellaisina kuin ne to
dellisuudessa ovat (Ed. Räisänen: Juma
lassa juoksun määrä!). Onhan maai'lman 
poliittinen tilanne tällä kertaa mitä jän
nittynein. Sen myöntävät kaikki Euroopan 
vastuunalaiset valtiomiehet ja tällä hetkellä 
he lähinnä miettivät, millä tavoin voisivat 
pelastaa maansa ja kansansa niiltä vaa
roilta jotka niitä uhkaavat. Meidän kan
samm'e asema on vaarallisempi kuin ehkä 
monen niistä, jotka tällä hetkellä ponnis
tavat kaikkensa maansa ulkonaisen turvalli
suuden lisäämiseksi. Olemmehan me juuri 
lähinnä sitä maata, josta palo saattaa 
syntyä (Vasemmalta: Mistä sen tietää, 
mistä se syntyy!). Venäjä on viime vuo
sien kuluessa systemaattisesti pyrkinyt 
m&ailmassa luomaan mielialaa Suomea 
vastaan (Ed. Toivonen: Saksa myös!). 
Se on kaikkialla diplomaattisten asiamies
tensä kautta koettanut herättää epäilyksiä 
Suomen kansan aikeisiin nähden. Ei edes 
sen ulkoasiain komisaari ole tässä suh
teessa jättänyt kaikkea vaikutusvaltaansa 
käyttämättä. Tuntuu siltä, ikäänkuin V e
näjä valmistaisi maaperää niitten aikeit
tensa toteuttamiselle, joita se imperialis
missaan varmasti hautoo. Se tahtoo saada 
aikaan maailmassa sellaisen psykoloogisen 
mielialan, jonka nojalla se voi rauhassa 
toteuttaa aikeensa sanomalla vain : ,Me 
olemme toimineet itsepuolustukseksi, Suo
mella on ollut hyökkäysaikeita" (Ed. 
Wiik: Älkää antako siihen aihetta ! ) . Ja 
jos tarkastelemme Venäjän diplomaattien 
ja neuvostoherrojen lausuntoja viime päi
viltä, niin näemme kaikkialla saman 
pohjasävyn. Maailman yleinen mielipide on 
nostettava Suomea vastaan! Se on neu
vostopolitiikan suuri tehtävä tällä hetkellä. 
Ja kukaan ei epäile, mitä sen takana on, 
sillä selviö pitäisi olla jokaiselle, että 
Suomen politiikka ei voi olla mitään muuta 
kuin rauhanpolitiikkaa ja että se tahtoo 
ennen kaikkea vain suojella itseään ja 
varjella oikeuksiaan. Mitään muita pää
määriä ei sillä ole (Ed. Toivonen: Eikö 

p1Jhujallakaan !) . Näihin päämääriin si
sältyy ehdottomasti myöskin se, että pide
tään kunniassa ne sitoumukset ja lupauk
set, jotka Venäjä Tarton rauhansopimuk
sessa antoi. Ne kuuluvat meidän oikeuk
siemme turvaamiseen, sillä meille ei ole 
yhdentekevää, mitä on itäisen rajan tuolla 
puolen, onko siellä Suomen omia heimo
laisia vai kirkiisien aroilta kuljetettuja 
sotilaita (Ed. Räisänen: Eikös puhuja itse 
ole Venäjällä syntynyt?). 

Mutta tämä Venäjän politiikka ei näy 
häiritsevän Suomen vallanpitäjien rauhaa. 
Täällä laaditaan budjetti aivan kuin eläi
simme suurimmassa rauhassa, aivan kuin 
ei meitä uhkaisi mikään vaara. Kuten 
myöhemmin tulen osoittamaan, käy tämä 
selvästi ilmi valtiovarainvaliokunnan mie
tinnöstä. 

Että meitä uhkaa vaara, on viime päi
vinä käynyt aivan ilmeiseksi. Kaikki sa
nomalehdet ovat kertoneet siitä järkyttä
västä uhkauksesta, jonka venäläinen komi
saari Shdanov esitti neuvostokongressissa. 
Siinähän hän sanoi, etä Neuvosto-Venäjä 
tulee avaamaan akkunat länteenpäin ja lä
hettää joukkonsa tänne tutkimaan, mitä 
täällä tapahtuu. Sittemmin on Venäjän 
virallinen sähkösanomatoimisto Tass tiedoit
tanut, että tällä uhkauksella on tarkoitettu 
yksinomaan Suomea, ja eilen on Venäjän 
lähettiläs Riiassa käynyt nimenomaan il
moittamassa sikäläisille valtion edustajille; 
että tuo uhkaus ei tarkoittanut Baltian 
maita. ,Jos tällainen uhkaus olisi esitetty 
jotakin toista länsimaisen kulttuurin omak
sunutta itsenäistä valtakuntaa vastaan, niin 
olisi se siellä synnyttänyt sellaisen mielten
kuohun, että se olisi vaatinut valtiovaltaa 
nopeasti ryhtymään toimenpiteisiin ja kan
sakunnalle myöskin tiedoittamaan, mihin 
toimenpiteisiin se on ryhtynyt. Mutta mi
ten on käynyt meillä. Tämä uutinen uh
kauksesta on kuitattu jokseenkin samalla 

. tavoin kuin se olisi jokin Etelä-Amerikan 
valtion uhkaus. - Meidän poliittiset puo
lueemme eivät ole suurestikaan kiinnittä
neet siihen huomiota ja meidän tiedos
samme ei ole, onko ulkoasiainministeriö 
edes liikahtanut. Ainakaan herra ulko
asiainministeri ei tänä päivänä lausunut 
yhtään sanaa tästä Shdanovin häpeämättö
mästä uhkauksesta. Minä uskoisin, että 
jokaisessa muussa parlamentissa olisi odo
tettu, että herra ulkoasiainministeri olisi 
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antanut tästä asiasta kiireellisen selitykSen 
eduskunnalle. Mutta herra ulkoasiainmi
nisteri tuntee kai parhaiten parlamenttinsa. 
Hän on kai tietoinen siitä, etteivät tällai
set asiat suurestikaan kunnostaa täällä ole
via. Täällä puhutaan mieluummin millä 
tavoin voitaisiin kohentaa sisäistä muka
vuutta. Minä katsoisin, että tällainen suh
tautuminen parlamentin puolelta osoittaa, 
että me emme osaa kyllin antaa arvoa itse
näisyydellemme ja vapaudellemme. Meitä 
saa käsitellä kuinka tahansa, meillä ei ole 
selkärankaa reageerata. Mutta luuleeko 
joku, että vastustaja kunnioittaa sellaista, 
joka ottaa vastaan mitkä piiskaniskut ta
hansa ilman vastalauseita. Kyllä minä luu
len, että suuri Neuvosto-Venäjä tietää hy
vin mitä piiskaniskulla saadaan aikaan. 
Neuvosto-Venäjä samoinkuin entiset Mosko
van tsaarit ovat tottuneet piiskalla hallitse
maan valloittamiansa kansoja, ja minä us
kon että siellä on sama henki jälellä vielä 
tänä päivänä. Mutta minä katson, . että 
Suomen kansan pitäisi toki ajoissa rea
goida~ Meillä täytyy olla rohkeutta sanoa, 
että me vaadimme sentään virallisesti ystä
vyydessä olevalta valtiolta toisenlaista koh
telua. Kun Latviassa otaksuttiin, että 
Shdanovin uhkaus oli kohdistettu siihen, 
niin siellä kiiruhti ulkoasiainministeri heti 
vaatimaan Neuvosto-Venäjältä selitystä ja 
asianomainen lähettiläs itse kiirehti no
peasti Riiassa ulkoasiainministerin luo an
tamaan asianmukaisen oikaisun ja selvityk
sen. Tämä osoittaa, että pienikin kansa, 
jos sillä on selkärankaa, voi esiintyä kun
nian miehenä suurenkin valtakunnan 
edessä. Mutta me olemme todellakin va
jonneet niiri ihmeteltävän syvälle tässä suh
teessa, että tarvitaan paljon kohennusta, 
ennenkuin meillä on sitä selkärankaa, jota 
pitäisi jokaiselta itsenäiseltä kansalta vaa
tia (Ed. Tarkkanen: Kun ette puhuisi lii
koja! - Ed. Kares: Hyvä, hyvä, sehän se 
meillä on aina!). Tuntuu monesti siltä, että 
meidän ulkoasiain johto ottaa liiaksi oh
jeita meidän itäiseltä naapuriltamme taikka 
oikeammin sanoen liiaksi varoo, mitä se 
ajattelee mistäkin asiasta. Äskettäin esim. 
piti tänne saapua Berliinin poliittisen kor
keakoulun opettajan tohtori Erthin luen
noimaan taistelusta bolshevismia vastaan, 
bolshevismia vastaan, johon tietenkin sisäl
tyy taistelu niiden aatteiden levittämistä 
vastaan, jotka ovat peräisin Moskovasta ja . 

kominternista. Mutta asianomainen herra 
ei saanut saapua Suomeen. Hänelle an
nettiin tietää, ettei ollut soveliasta tulla 
puhumaan tästä taistelusta bolshevismia 
vastaan (Ed. Voionmaa: Aivan oikein!). 
Minä otaksun, ettei tämä ole täydellisesti 
itsenäisen kansan arvon mukaista. J okai
nen meistä tietää, että bolshevismi on tällä 
hetkellä koko sivistyneen maailman suurin 
vaara. Se on myös vapauden suurin vaara 
tällä hetkellä. .T ollei tästä saada puhua 
itsenäisessä maassa, niin mitä täällä sitten 
saadaan puhua. Minun mieleeni tulee liian 
usein kuva vapauden ajalta ja myssyjen ai
kakaudelta. 

On aivan luonnollista, että jokainen val
takunta koettaa huolehtia itsenäisyydestään 
ja vapaudestaan. Ja tässä pyrkimykses
sään on sillä useita keinoja käytettävänään. 
On luonnollista, että jokainen valtakunta 
tällöin pyrkii hankkimaan itselleen sellaisia 
ystäviä, jotka hädän hetkellä ovat valmiit 
auttamaan sitä. Tätä vaatii välittömästi 
jo jokaisen kansan itsesäilytysvaisto. Mi
ten on Suomen kansa ja Suomen valta
kunta tässä asiassa menetellyt~ (Ed. Voion
maa: Hyvin oikein ja viisasti!). Meillä on 
puhuttu paljonkin Skandinaviaan orientoi
tumisesta (Ed. Komu: Itse olette hyväksy
neet sen!) ja tällä hetkellä katsotaan, että 
se on koko meidän ulkopolitiikan ydin 
(Ed. Voionmaa: Niinkuin onkin!). Orien
toituminen Skandinaviaan on tullut meidän 
ulkopolitiikkamme tarkoitusperäksi, vaikka 
tämän orientoimiskysymyksen pitäisi vain 
olla välikappaleena toiseen suurempaan 
päämäärään, nimittäin Suomen itsenäisyy
den ja vapauden turvaamiseen. Ei orien
toimiskysymys voi olla tarkoitusperä, vaan 
ainoastaan tie suuremman päämäärän saa
vuttamiseksi. Mutta edistääkö nyt tuo 
orientoituminen mitenkään meidän itsenäi
syyttämme ja vapauttamme ~ Ne, jotka ovat 
tämän erientoimisen kannalla, vastaavat ky
symykseen jyrkästi myönteisesti. Olen 
myöskin sitä mieltä, että tällainen orientoi
tuminen voi edistää meidän taisteluamme 
itsenäisyytemme ja vapautemme säilyttämi
seksi, mutta vain määrätyillä edellytyksillä. 
Jos tuon orientoitumisen tarkoituksena on 
vain se, että me saamme olla hienossa seu
rassa, syödä päivällisiä Skandinavian mai
den johtomiesten kanssa ja pitää kauniita 
puheita pohjolan yhteistunnosta, niin ei 
todellakaan tämä orientoituminen paljoa-

93 
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kaan merkitse. Sillä on pohjaa ja kanta- j 

vuutta vain sillä edellytyksellä, että tähän 
orientoitumiseen liittyy yhteinen tahto :toi
mia jokaisen siihen osallisen maan itse
näisyyden ja vapauden suojaksi, silloin
kuin jotakin näistä uhkaa suuri vaara. 
Meillä ei voi olla mitään muuta vaaraa kuin 
se, joka uhkaa Venäjän taholta. Mutta 
millä tavoin suhtautuvat nyt nämä Skan
dinavian maat tähän vaaraan~ Ovatko 
ne valmiit tukemaan meitä kohtalon het
kellä, onko niillä hituistakaan tahtoa uh
rata jotakin silloin kun on kysymyksessä 
Suomen itsenäisyyden ja vapauden puolus
taminen T Minä luulen, että äskeinen Kö
penhaminan kongressi antoi tässä kohden 
selvän vastauksen niille, jotka ovat luulleet, 
että skandinavinen orientoituminen voi 
tässä kohden antaa meille jotakin tukea 
ja turvaa. Tanskan pääministeri Stauning 
huomautti silloin peittelemättä, että älköön 
kukaan luulko, että tämä skandinavinen 
yhteistoiminta ja skandinavinen orientoi
tuminen saattaisi merkitä yhteistä puolus
tusliittoa Skandinavialle. Hän tahtoi ker
takaikkiaan paljastaa alastoman totuuden. 
Hän sanoi kaikille, että skandinavisesta 
orientoitumisesta ei ole oleva mitään apua 
ja suojaa, todellista, realista apua ja suojaa 
niille, jotka ovat omaksuneet tämän poli
tiikan. Orientoituminen herra Stauningin 
käsityksen mukaan merkitsee todellakin 
vain yhteisten juhlaillallisten pitämistä ja 
kauniiden juhlapuheiden kuulemista. Mutta, 
kuten jo sanoin, ei tämä voi tyydyttää 
meitä. Sosialidemokraattisen puolueen joh
taja ed. Tanner lausui, palauttuaan kon
gressista, ,Sosialidemokraatin'' mukaan, 
että niillä, jotka viime aikoina ovat niin 
paljon puhuneet orientoitumisesta Skandi
naviaan päin, on hyvä uudelleen ja uudel
leen lukea Stanuingin sanat. Hän tahtoi 
sillä korostaa, etteivät sosialidemokraatit 
liittyessään kannattamaan skandinavista 
orienteerausta ole millään tavoin tahtoneet 
sitoa itseänsä maanpuolustuspolitiikkaan. 
Koko skandinavinen orienteeraus tarkoit
taakin t. s. vain n. s. demokratian ja kan
sanvallan tukemista, mikä sosialidemokra
tian sanankäytön mukaan merkitsee marxi
laisuuden vallan lisäämistä Skandina
viassa. Skandinavinen orienteeraus ei to
dellakaan merkitse meille mitään muuta 
kuin marxilaisuuden vallan lisäämistä. 
Viittaamalla hyviin dloihin Skandinavian 

maissa, jotka ovat saaneet vuosisatoja elää 
rauhassa, luulevat meidän sosialidemokraat
timme voivansa heittää sumua tämän kan
san silmille. He sanovat, että kunhan 
meillä on toteutettu sama valtiollinen oh
jelma kuin niissä maissa, niin täälläkin 
päästään yhtä hyviin tuloksiin. He eivät 
kiinnitä lainkaan huomiota siihen, että 
meillä sittenkin on aina ensimmäisenä ja 
viimeisenä itsenäisyytemme ja vapautemme 
suojeleminen. Mutta tämän meille ensim
mäisen elinehdon suojelemiseksi eivät skan
dinavialaiset marxilaiset toverit varmasti
kaan tahdo uhrata yhdenkään ainoan sota
miehen henkeä. Ja minä olen vakuutettu 
siitä, että silloinkuin meitä uhkaa vaara ja 
me pyydämme sieltäpäin apua, niin saamme 
kiviä leivän asemesta. Silloin vasta näh
dään, mikä arvo skandinavisella orientee
rauksella on ollut ja kuinka Suomen kan
saa on johdettu harhaan, kun sitä on koe
tettu lumota Skandinavian kauniilla ta
loudellisilla olosuhteilla (Ed. Wiik: Esittä
kä.ä nyt oma reseptinne !) . Minä olen sitä 
mieltä, että orienteeraus Skandinaviaan 
päin, silloin kun se on tapahtunut siinä 
muodossa kuin nykyisin, on meille hyödy
tön. Me olemme sitäpaitsi liittyneet tosi
asiassa rintamaan, joka on mitä jyrkimmin 
agressiivinen niitä valtakuntia vastaan, joi
den taholta me sittenkin vaaran hetkellä 
voimme saada ainoan suojan ja turvan 
(Ed. Komu y. m.: Mistä me sen saamme?). 
Skandinavian maissa uhkuu viha Saksaa 
vastaan (Vasemmalta: Ahaa!). Näissä 
maissa tahdotaan uhrata kaikki voimat 
juuri Saksan aseman tuhoamiseksi. Yhty
mällä niin läheiseen yhteistoimintaan Skan
dinavian kanssa olemme me itse asiassa 
osoittaneet vihamielisyyttä Saksan kansaa 
kohtaan. 

Täällä herra ulkoasiainministeri huo
mautti, että meidän tärkein tehtävämme on 
pysyttäytyä erillään sellaisista valtiomuo
dostelmista, jotka tavalla tai toisella suun
tautuvat toista vastaan. Mutta juuri tämä 
skandinavinen orienteeraus on vienyt mei
dät päinvastaiseen politiikkaan. Ottamalla 
osaa Skandinavian poliittiseen toimintaan 
olemme me markeeranneet jyrkästi viha
mielisen kantamme Saksaan nähden (Ed. 
Voionmaa: Se ei ole totta!) ja Saksan 
kansassa on tällä hetkellä se mieliala val
lalla, että Suomi on virallisesti Saksalle 
vihamielinen (Eduskunnasta välihuutoja). 
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Ei, mma puhun Suomen kansan itsenäi
syyden ja vapauden puolesta. Minä ajan 
juuri sitä käsityskantaa, että meidän täy
tyy pysyä ehdottomasti syrjässä sellaisista 
valtaryhmityksistä, jotka saattavat meidät 
toisille vihamielisiksi (Eduskunnasta väli
huutoja. - Puhemies koputtaa). Suomen 
virallinen politiikka Saksaan nähden on 
muodollisesti kyllä ollut kohteliasta, mutta 
asiallisesti se on ollut vihamielistä (Ed. 
Voionmaa: Ei ole ! ) , ja Saksan virallinen 
johto on siinä uskossa, että Suomi suhtau
tuu vihamielisesti siihen (Ed. Voionmaa: 
Päinvastoin ! ) . Ja jos me tarkastelemme 
niiden puolueiden lehdistöä, jotka määrää
vät tässä maassa politiikan johdon, niin 
havaitsemme, että nekin suhtautuvat viha
mielisesti Saksaan. Minä olen sitä mieltä, 
että meillä ei ole varaa tehdä suurta Sak
san kansaa meille vihamieliseksi sen takia, 
että se on tukahduttanut marxilaisuuden, 
joka oli tuhota tuon kansan. Se oli Sak
san kansan sisäinen asia, ja meidän on suh
tauduttava Saksaan sen vuoksi toisella ta
voin (Vasemmalta: Ei pidä sekoittaa 
asioita ! ) . Sosialidemokraattinen puolue 
vaatii ehdottomasti, että Suomen virallinen 
suhtautuminen Saksaan täytyy olla viha
mielinen siksi, kunnes siellä on marxilai
suus jälleen päästetty valloilleen. Mutta, 
kuten sanoin, se on pidettävä Saksan kan
san sisäisenä asiana ja sen vuoksi meidän 
täytyisi suhtautua Saksaan toisella tavoin. 
Ei sen vuoksi, että me tahtoisimme olla 
Saksan liittolaisina, vaan siksi, että me 
emme tekisi itsellemme vihamiehiä. Olen 
vakuutettu siitä, että jos me tarvitsemme 
todellista apua vaaran hetkellä, niin me 
saamme sen sieltä päin, ei Skandinaviasta 
päin (Eduskunnasta välihuutoja. - Ed. 
Räisänen: Siellä se on se hyvä setä ! - Ed. 
Kares: Ei Skandinaviasta ainakaan mitään 
ole!). Vaaran hetkellä vuonna 1918 auttoi 
keisarillinen Saksa Suomea, silloin kun 
Skandinavian maat löivät puukolla Suo
men selkään (Välihuutoja. - Puhemies ko
puttaa.). M;utta minä olen sitä mieltä, 
että meidän on unohdettava vanha ja suh
tauduttava kaikkiin puolueettomasti. 

Mutta ei siinä kyllin. Valtakunnan on 
huolehdittava myöskin siitä, että sillä on 
välineet itsenäisyytensä ja vapautensa suo
jaamiseksi. Onhan se kiistämätön totuus, 
että kansasta itsestään lopuksi kuitenkin 
riippuu sen kyky pysyä itsenäisenä. Kan-

samme velvollisuus on huolehtia siitä, että 
puolustuslaitoksemme saataisiin mahdolli
simman tehokkaaksi. Kun puolustuskomis
sioni muutama vuosi sitten sai ohjelmansa 
valmiiksi, totesi se, että meidän puolustus
laitoksemme ei vastannut edes silloisia ajan
vaatimuksia. Se katsoi, että oli ryhdyttävä 
perusteelliseen taisteluvälineiden uusimi
seen ja täydentämiseen, ja sen ehdotuksen 
mukaan tarvittiin kuusi vuotta tämän ohjel
man !lopulliseksi toteuttamiseksi. Tämä ohjel
ma laad1ttiin aikana, jolloin maailman poliit
tisella taivaalla ei vielä ollut niitä synkkiä 
pilviä, jotka siellä nyt uhkaavat meidän 
itsenäisyyttämme ja vapauttamme. Kuten 
herra valtiovarainministeri ja ulkoasiain
ministeri mainitsivat, saattaa yllätyksiä ta
pahtua millä hetkellä tahansa. Milloin hy
vänsä pitäisi meidän olla valmiit puolus
tamaan itsenäisyyttämme ja vapauttamme, 
ja meillä tarvitsisi myöskin olla tehokkaat 
välineet sitä varten, sillä jos ei meillä ole 
tarpeellisia välineitä, niin on suoraan sa
noen rikollista uhrata hyödyttömästi tä
män kansan miehiä vihollisen tulelle. 

Tällä hetkellä on tilanne sellainen, että 
meidän pitäisi mitä kiireimmin saada puo
lustuslaitoksemme kuntoon. Vasta neljän 
vuoden tai viiden vuoden perästä on se 
kunnossa, jos tämän puolustuskomissiouin 
ohjelmaa noudatetaan (Ed. Komu: Jos on! 
-Eduskunnasta: Ei ole sittenkään vielä!). 
Mutta kuka uskoo, että maailmassa vallitsisi 
rauha edelleen viiden vuoden aikana (Edus
kunnasta: Ei ainakaan IKL:n hallitessa!). 
Eikö vaara todellakin ole paljon lähem
pänä~ Eikö jokaisen kansan itsesäilytys
vaisto vaatisi sitä, että mitä kiireimmin 
ryhdyttäisiin panemaan täytäntöön puolus
tuslaitosta, jonka sen viralliset elimet ovat 
todenneet osittain käyttökelvottomaksi, osit
tain vaillinaiseksi. Eikö ole suoranainen 
rikos, että se nykyisissä ()losuhteissa jäte
tään puutteelliseen tilaan~ Eikö ole väärin 
tulevia sukupolvia kohtaan ja niitä vastaan, 
joiden on ehkä piankin lähdettävä rajalle, 
että me emme huolehdi puolustusvälineistä, 
vaan sen sijaan uhraamme varoja vähem
min tärkeisiin tarpeisiin~ Mitä merkitsevät 
meille maantiet ja muut, jos me mene
tämme itsenäisyytemme ja vapautemme. 
Luulisi kuitenkin, että kansamme ja sen 
edustajat olisivat niin terveitä, että he nä
kisivät totuuden ja toimisivat sen mukaan. 
On todellakin surullista, että tätä totuutta 
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ei nähdä. Minun mielestäni tämä ei ole oi
keata huolenpitoa valtakunnan asioista. Jos 
talonpitäjä näkee tulipalon vaaran uhkaa
van, eikä ryhdy sammutusvälineitä tehosta
maan, niin menettelee hän väärin. . Ei edes 
palovakuutuslaitos anna hänelle vakuutus
summaa, koska hän ei ole huolellisen mie
hen tavoin huolehtinut siitä, että palo saa- 1 

taisiin sammutettua. Vielä rikollisempaa 
on, jos kansakunta menettelee tällä tavoin. 
Näin ollen pitäisi olla selviö jokaiselle, joka 
tahtoo huolehtia tämän kansan itsenäisyy
den ja vapauden suojaamisesta, että maan 
puolustuslaitos on asetettava mitä nopeim
min siihen kuntoon, jota maanpuolustuksen 
tehokas hoitaminen välttämättömästi asian
tuntijalausuntojen mukaan vaatii. Ja jol
lei niillä, joilla valta on, ole tahtoa tässä 
täyttää velvollisuuttansa, niin minun mie
lestäni pitäisi toisten voimien astua esnle 
(Ed. Komu: Ja ne voimat ovat~). Ja ne 
voimat ovat ne, joiden tulee vastata siitä, 
että· maan puolustuslaitos on kunnossa. 
l\tlinä katsoisin, että sotilasasiaintuntijain 
olisi nyt astuttava kansan eteen ja sanot
tava totuus. Se avaisi kansakunnan sil
mät näkemään, mitä tilanne vaatii (Ed. 
Toivonen: J aha!). Heillä ei ole tarvis 
puhua yksinomaan politikoille, vaan heidän 
täytyy· myös saada puhua kansalle. Ei ole 
politiikkaa silloin, kun huolehditaan kansan 
alkeellisimmista elinehdoista, ja siitä, että 
kansakunnalla on välttämättömät välineet 
vapautensa ja itsenäisyytensä suojaami
seksi ja turvaamiseksi. Väärin on johdat
taa Suomen nuorukaisia vihollista vastaan, 
jos tiedetään, että niillä ei ole kunnollisia 
aseita, eikä ·riittävästi ammuksia. Heillä 
täytyy olla minun käsitykseni mukaan oi
keus sanoa sana silloin, kun se vielä voidaan 
sanoa, silloin, kun vielä on mahdollisuus 
saattaa puolustuslaitos oikeaan kuntoon ja 
pelastaa kansakunnan nuorin elinvoima tur
halta tuholta, silloin, kun on sen itsenäi
syyttä ja vapautta puolustettava (Vasem
malta: Aseellinen uhka eduskuntaa ja ha1-
litusta vastaan!). En ole puhunut aseelli
sesta uhasta, vaan olen sanonut, että soti
lasasiantuntijain pitäisi sanoa totuus kan
sakunnalle (Ed. Räisänen: No Susitaivalko 
se on se asiantuntija?- Vasemmalta: Eero
lainen! - Neljän päivän muona ja lyhyet 
ja pitkät aseet!). · 

Tämä mitä tässä olen sanonut on var
masti sellaista, minkä hyväksyy jokainen 

• 

kansan mies Suomessa, sellainen, jota poli
tiikka ei vielä ole pilannut ja jdlla· ei ole 
valvottavanaan mitään etua poliittisen val
lan jaossa. Ja minä uskon, että Suomen 
kansa, kun se saa tietää totuuden, _vaatii 
myöskin niitä, joille se on uskonut-edustrik; 
sensa, huolehtimaan siitä, että maanpuolus· 
tus saatetaan oikeaan kuntoon. Mutta mi
ten on eduskunta menetellyt~ EnsillnäJkään 
se ei ole huolehtinut lainkaan siitä, että 
maan puolustuslaitos saataisiin kuntoon 
siinä tahdissa, mitä nykyinen ti!lanne vaa~ 
tii. Siitä huolimatta, että se on nähnyt, 
että vaara on monta kertaa lähempänä kuin 
silloin, kun kommissioni laati' ehdotuksensa, 
ei se ole millään tavalla kiirehtinyt puolus
tuslaitoksen kuntoon panoa. Aloitteet, mitkä 
tässä asiassa on tehty, on valtiovarainvalio
kunta kylmästi hylännyt. Isänmaallisen 
kansanliikkeen a!loitteen, jossa ehdotettiin, 
että eduskunta myöntäisi 90 miljoonaa il
mapuolustuksen tehostamiseksi, on valio
kunta hylännyt. Minä ihmettelen, ettei 
herra puolustusasiainministeri ole juuri täs
säkin kohden käyttänyt kaikkea valtaansa 
ja kaikkea asiantuntemustaan saadakseen 
eduskunnan vakuutetuksi siitä, että ilmator
junnan kiireellinen vahvistaminen on tällä 
hetkellä kansakuntamme turvallisuuden 
kannalta kaikkein tärkein kysymys. Tämä 
hylkääminen on tapahtunut tietenkin lä
hinnä sosialidemokraattien äänillä (Ed. 
Komu: Senhän nyt tietää!). Tarkastel
kaamme hiukan, millä tavoin herrat sosiali
demokraatit valvovat maanpuolustuksen 
turvaamista. Se vastalause, mikä on esi
tetty valtiovarainvaliokunnan mietintöön, 
·osoittaa päivänselvästi sosialidemokraattien 
päämäärän. Vuoden 1930 ohjelmassaan he 
nimenomaan sanovat, että on ryhdyttävä 
aseistariisumiseen vaikkapa muut eivät sii
hen ryhtyisikään. Juuri tämänmukaisesti 
he nyt toimivat. He tosin eivät yhdellä 
kertaa pyri poistamaan kaikkia määrära
hoja, mutta he tahtovat aikaansaada sellai
sen vähennyksen, että se tosiasiallisesti 
merkitsisi maanpuolustuksen hävittämistä. 
Vastalauseen mukaan ehdotetaan poistetta
vaksi valiokunnan hyväksymistä menoeristä 
yhteensä 210,667,000 markkaa (Vasem
malta: Se on vähän vielä sekin!). Noin 
211 miljoonaa tahtovat sosialidemokraatit 
siis poistettavaksi maanpuolustuksen koh
dalta nykyisenä ajankohtana (Vasemmalta: 
Paljonkos jää jälelle ~). Eikö tämä jos mi-_ 
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kään osoita, mikä on sosiaEdemokraattien 1 

kanta maanpuolustukseen. Ja tämä heidän 
vähentämisensä kohdistuu seuraaviin osiin 
maanpuolustusta. Suojeluskunnilta tahto
vat he poistettaviksi noin 26 milj. markkaa, 
perushankintoja tahtovat he vähentää 160 
milj. mavkalla, taisteluvälineiden kohdalta 
tahtovat he poistettavaksi noin 20 milj. 
markkaa, taisteluvälineiden kohdalta, joi
den heikkouden herrat sosialidemokraatit 
hyvin tietävät. Minä katsoisin, että tällai
sen ohjelman toteuttaminen on todel'lakin 
rikos tämän maan ja kansakunnan itsenäi
syyttä ja vapautta kohtaan. En voi muuta 
kuin syvästi valittaa sitä, että meidän va
semmistomme sittenkin suhtautuu niin usko
mattoman kylmästi maanpuolustukseen. Vii
meiseen saakka olisin kuitenkin toivonut, 
että he olisivat maan kantokyvyn rajoissa 
pyrkineet edistämään maanpuolustusta. 
Pitäisihän heidän tietää, että jos ei maan
puolustus ole kunnossa, niin siitä tulevat 
ensimmäisinä kantamaan tuhon ne nuoret 
miehet, joiden on lähdettävä rajalle isän
maata puolustamaan ja niiden joukossa on 
varmasti suuri osa juuri sosialidemokraat
teja äänestäneiden isien ja äitien poikia. 
On väärin heitä kohtaan, kun heidät tällä 
tavoin tahdotaan. suojattomina lähettää ra
jatle. Vai luulevatko sosialidemokraatit 
todella, että tässä maassa olisi koskaan hal
litusta, joka ryhtyisi toteuttamaan sosiali
demokraattien 1930 ohjelmaa, jonka perus
teluissa sanotaan, että itsenäisyyden ja va
pauden puolustaminen asein on suurempi 
rikos !kuin sen· uhraaminen. Kyllä tässä 
maassa puolustetaan itsenäisyyttä vaikkapa 
sen pitäisi sitten tapahtua aidan seipäin ja 
viikattein. Mutta kyllä varmasti tuho on 
silloin suuri. 

Se,· mitä tässä olen sanonut, osoittaa kä
sitykseni mukaan, että valtiovarainvalio
kunta ei dle suhtautunut oikein valtakun
nan edun vaatimuksiin nykyhetkellä. Itse
näisyyden ja vapauden suojaaminen on jä
tetty toisarvoiseksi asiaksi. Sen turvaami
seksi ei ole uhrattu kail~kea mitä pitäisi uh
rata. Minä tässä yhteydessä en malta olla 
sanomatta erästä. ajatusta, joka ainakin mi
nun mieltäni on painanut. Meidän suur
teollisuutemme on näinä vuosina ansainnut 
valtavia summia. Olen nähnyt lehdistä, 
että Ruotsissa ovat monet suurteollisuusmie
het lahjoittaneet valtavia rahamääriä valta
kunnan itsenäisyyden ja vapauden suojaa- 1 

miseksi. Tämän maan isänmaallinen kansa 
Qn varmasti näinä aikoina odottanut, että 
meidän suurteotlisuutemme, joka on niittä" 
nyt kultaa tänä aikana, jolloin tavaroiden 
kysyntä on .niin suuri, olisi vapaaehtoisesti 
luovuttanut varoja valtakunnan puolustuk
sen tehostamiseksi. Mutta mitään scllaista 
ei ole tapahtunut. Minun käsitykseni mu
kaan näiden teollisuusmiesten velvollisuus 
on rauhan aikana ja silloin kun heillä on 
mahdo'llisuus siihen, tehdä kaikkensa maan
puolustuksen lisäämiseksi ja olen vakuu
tettu siitä, että maan puolustuslaitos kiitol
lisuudella olisi ottanut vastaan tämän lah
jan (Ed. Räisänen: Löylyttäkää niitä yhtä 
kauan kuin meitäkin! Työmiehiä haukuitte 
puoli tuntia!). 

Lopuksi, kun herra ulkoasiainministeri on 
täällä, pyydän vielä sanoa muutaman sa
nan. Herra ulkoasiainministeri lausui, että 
meidän on turvauduttava lähinnä kansain
'liittoon (Ed. Koivisto: Mitäs pahaa siinä 
on~). Katsooko herra u}koasiainministeri, 
joka on saanut olla tapahtumia lähellä, että 
kansainliitto todellakin on jonkinlainen 
turva Suomen kansalle sen itsenäisyyden ja 
vapauden suojaamiseksi~ Se arvostelu, mikä 
on tullut kansainliiton osalle, on liiaksi tosi 
siinä suhteessa, että kansainliitosta ei dle 
vielä tähän päivään saakka ollut kenelle
kään avun tarvitsijalle mitään apua. Ainoa 
asia, mistä kansainliitto on tähän mennessä 
huolehtinut, on se, että se on pitänyt huo
len siitä, että jokainen maa on maksanut 
sille vuosimaksunsa niiden palatsien rakcim
tamiseen ja niiden päivällisten pitämiseen, 
joita kansainliitossa on päivittäin pidetty ja 
joissa puhumiseen ja keskustelemiseen her
rojen diplomaattien aika kansainliitossa on 
etupäässä kulunut. Mitään apua ei sieltä 
ole ollut pienille kansoille. Kansainliitto 
on tosiasiallisesti syntynyt turvaamaan V er
saillesin rauhassa tapahtuneen vääryyden. 
'Suurvallat ovat siinä määrääjinä ja suur
valtojen intressit määräävät myös kansain
liiton politiikan. Jos suuren vallan ja pik
kuva~lan välillä syntyy konflikti, niin kyllä 
silloin kansainliitto vetää nopeasti pois sor
mensa pelistä, sillä muuten sanoo tuo suuri, 
että minä eroan kansainliitosta, jollei poli
tiikkaani hyväksytä. Tämä on jo niin mo
nesti nähty. On käsitykseni mukaan sen 
vuoksi kevytmielistä turvautua kansainliit
toon. Niillä monilla kymmenillä miljoo
nilb, joita me olemme uhranneet kansain-
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liittoon, olisi tähän maahan jo saatu monta 
ilmatorjuntapatteristoa, jotka me välttämät
tömästi tarvitsemme, vähänkin voidaksemme 
turvata itsemme (Ed. Räisänen: Laitetaan 
yksi teidän asunnon kohdalle!). Ja mitenkä 
on juuri Suomen edustus esiintynyt kan
sainliitossa? En ole voinut havaita mitään 
muuta, kuin että se on hiljaista myötäile
mistä Neuvostoliiton politiikalle (Vasem
malta: Ja syönyt silloin kuin toisetkin ! ) . 
Onko meidän edustuksemme koskaan sano
nut sie'llä yhtään ainoata sanaa silloin kun 
on kiinnitetty huomiota niihin rikoksiin, 
joihin Neuvostoliitto on tehnyt itsensä syy
pääksi Suomen suhteen loukatessaan Tar
ton rauhansopimuksen ehtoja~ Neuvosto
Venäjä on saanut hävittää koko Inkerin 
kansan, se on viety väkivalloin kaukaisille 
aroille taikka Siperian vuoristoon. Sadat 
kylät ovat tyhjennetyt (Ed. Kares: Hävet
kää! - Vasemmalta: Rovasti saa sen 
tehdä!). Mutta tämän kaikkea inhimilli
syyttä Ioukkaavan menettelyn johdosta on 
suuri maailma esittänyt vastalauseitaan. 
Äskeisessä pohjoismaiden pappiskokouksessa 
esitettiin vetoomus koko maai'lmaan ja sa
oottiin, että Venäjä rikkoo tällä tavoin al
keellisimpia ihmisoikeuksia turvatakseen 
im perialistiset päämääränsä. Saksalaisessa 
Nlirnbergin kokouksessa kiinnitettiin huo
miota samaan menettelyyn. Monessa muussa 
maassa on Karjalan ja Inkerin kohtalo kiin
nittänyt mitä suurinta huomiota. Monet 
Englannin huomattavimmat lehdet ovat 
siitä kirjoittaneet.· Niinikään ranskalaiset, 
mutta ainoa, joka on vaiennut, on Suomen 
edustus kansainliitossa. Sillä ei ole ollut 
rohkeutta sanoa yhtään sanaa Neuvosto
Venäjän edustajnle, sillä ei ole ollut roh
keutta vetää Inkerin ja Karjalan asiaa 
kansainvälisen tuomioistuimen eteen, ja 
kuitenkin tätä olisi vaatinut alkeellisin in
himillisyys, alkeellisin vapauden suojaami
nen ja turvaaminen. Sitä olisi vaatinut jo 
alkeellisin rvelvoNisuudentunne niitä vas
taan, jotka me vuonna 1918 jätimme Venä
jän a~rmoille. Meillä on todellakin ollut 
velvollisuus huolehtia siitä, että Inkeri ja 
Ka·rjala saisivat nauttia niistä inhimillisistä 
ja sivistyksenisistä oikeuksista, jotka niille 
Tarton rauhassa turvattiin. Tämän maan 
isänmaallinen kansa on odottanut, että 
juuri nykyinen ulkoasiainministeri olisi sa
nonut edes sanan siellä näiden onnettomien 
heimoveljiemme hyväksi. Mutta herra ulko-

asiainministeri on vaiennut. Herra ulko
asiainministeri ei ole sanonut yhtään sanaa 
silloinkaan kun oli kysymys Venäjän otta
misesta kansainliittoon, vaikka Venäjä har
joitti mitä törkeintä orjuuspolitiikkaa mei
dän heimokansojamme kohtaan. Venäjä 
otettiin kansainliittoon kansainliiton perus
kirjan vastaisesti. Sen sijaan pidettiin 
kyllä sieNä juuri nykyisen ulkoasiainminjg
terin tanssiaiset Neuvosto-Venäjän kun
niaksi. Minä olen sitä mieltä, että herra 
ulkoasiainministeri ei osunut oikeaan sil
loin, ikun hän tahtoi rauhoittaa eduskuntaa 
sillä, että onhan meillä kansainliitto. Jotta 
me voisimme luottaa kansainliittoon, täytyy 
sen voida todellakin puolustaa niitä, jotka 
siihen turvautuvat. Olisi toivottavaa, että 
herra ulkoasiainministeri nyt, kun hän pi
tää käsissään Suomen u'lkopolitiikan lan
koja, tekisi jotakin onnettoman Inkerin ja 
Karjalan hyväksi varsinkin kun tiedämme, 
että siellä jatkuu yhä se hävityspoli
tiikka, jota siellä on jo vuosikaupalla saatu 
rauhassa harjoittaa. (Vasemmalta: Puhu
kaahan miekanpiirrosta enemmän!). 

Olen tässä kosketellut ainoastaan eräitä 
yleisiä periaatteita, ja tärkeintä niistä, ni
mittäin itsenäisyyden ja vapauden suojaa
mista ja eduskunnan velvollisuuksia tässä 
suhteessa. Mielestäni ei tämä valtiovarain
valiokunnan budjetti tässä suhteessa vastaa 
näitä vaatimuksia ja minä rohkenen sen 
vuoksi toivoa, että eduskunta ryhtyessään 
yksityiskohtaisesti käsitte,lemään tätä bud
jettia tulee tekemään ne muutokset, jotka 
ovat mahdollisuuksien rajoissa, jottei edus
kuntaa voitaisi syyttää siitä, ettei se silloin 
kun vielä aikaa on ollut ole tehnyt kaik
keansa, jotta maamme itsenäisyys ja vapaus 
turvattaisiin ja jotta sen suojassa 'luotai
siin sellainen maanpuolustuslaitos, joka voi 
pelastaa meidät. 

Ed. R i i p i n e n : On hyvä, että tässäkin 
kamarissa kuullaan aina joskus miehen sa
noja (Eduskunnasta: Joskus naisenkin !) 
niin että joskus häiritään, niinkuin ed. 1Sal
miala täällä teki, sitä ,tuutilullaa Suomen 
kansa" -tunnelmaa, joka vallitsee nyt tässä 
maassa joka paikassa ja ennen kaH~kea on 
tunnusomaista arvoisalle parlamentille. Minä 
toivon, että tässä maassa joskus myöskin 
hallitaan maata siinä hengessä mit·ä äskei" 
set sanat todistivat (Eduskunnasta: Luul
tavasti ei!). Hallitaanpa varmastikin, ellei 
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tämä maa aio mennä perikatoon. - On 
suorastansa ikävää näiden voimallisten sa
nojen jäljestä palata sellaiseen al1kipäiväi
seen asiaan kuin valtiovarainvaliokunnan 
mietintöön. Mutta sehän meillä nyt myös
kin on esillä (Ed. Lohi : Myöskin ! ) . 

V altiovarain valiokunnalla on nähtävästi 
ollut enemmän työtä kuin mitä se on ehti
nyt suorittaa. Ei olisi ollut ensinkään ai
heetonta eduskunnan ottaa syyslomaa ja 
antaa valiokunnalle enemmän työrauhaa. 
Hätiköiminen valiokunnan työssä on siltä 
kohden ymmärrettävää, mutta puolustaa 
sitä ei kuitenkaan voi. Minun on kiinni
tettävä huomiota vain yhteen kohtaan, joka 
on aiheutunut käsittääkseni juuri tästä kii
reestä. 

Valtiovarainvaliokunta on opetusmäärä
rahojen kohdalla käsitellyt yhden oppi
·koulualoitteen, nimittäin ed. Estlanderin 
aloitteen, joka tarkoittaa Kristiinan ruot
salaisen yhteiskoulun ottamista valtion hal
tuun, ja antaa tässä mietinnössään neuvoja 
ja ohjeita hallitukselle, miten sen pitää me
netellä. Mutta sensijaan on valtiovarain
valiokunta jättänyt erään toisen oppikou
lua koskevan aloitteen nähtävästi kiirees
sänsä •käsittelemättä. Valtiovarainvaliokun
nassa on nimittäin lakialoite, joka tarkoit
taa yksityisoppikoulujen valtioavun perus
teiden muuttamista. Se aloite on, jos mi
kään, tarpeen vaatima siksi, että meillä 
koko yksityisoppikoululaitos on tällä het
kellä mitä tukalimmassa ja ahtaammassa ti
lassa. Pula-ajan rasitukset nimittäin edel
leensä painavat yksityisoppikoulua. On ai
van välttämätöntä, että tämä asia joutuu 
eduskuntaan tulo- ja menoarvion käsittelyyn, 
jotta se kohtuuttomuus, joka muilla aloilla 
jo on poistettu -- pula-ajan vähennykset
hän on poistettu muilla aloilla -- poistet
taisiin myöskin oppikoulua rasittamasta. 
Muuten käy niin, että eduskunta jättää tie
ten . tahtoen osan koko oppikoululaitokses
tamme, kaikkein suurimman osan, mene
mään aineellisesti rappiolle. Minä en tahdo 
tähän asiaan puuttua tässä vaiheessa sen 
laajemmin. Minä valitan syvästi tätä kii
reestä, niinkuin minä oletan, johtunutta 
laiminlyöntiä. Mainittu lakialoite hyväksyt
tiin nimittäin jo lokakuussa yksimielisesti 
sivistysvaliokunnassa ja se on herättänyt 
huomiota, niin että päivälehdissä, useissa 
päivälehdissä on siitä kirjoitettu pääkir
joituksen paikalla, on katsottu lainmuu-
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tosta aivan välttämättömäksi. Koulujen 
edustajat ovat kokoontuneet näissä huolissa 
ja yleisessä tietoisuudessa on, että edus
kunta juuri näinä aikoina korjaa tämän 
asian siten, että yksityisoppikoulu pääsee 
aloittamaan normaalioloissa työtänsä vuo
den 1937 alusta. Tähän viitaten minä 
pyydän vakavasti, että valtiovarainvalio
kunta korjaa tämän asian raiteinensa en
nenkuin tulo- ja menoarviokäsittelyssä tul
laan 10 pääluokan kohdalle, niin että edus
kunta voi myöntää siihen tarvittavat va·rat. 
Muuten minun täytyy sanoa, käy hyvin 
vaikeaksi yleisölle selittää sitä, että sivis
tysvaliokunta on käsitellyt Kristiinan ruot
salaisen yksityisoppikoulun ottamisen val
tion huostaan ja asettunut sitä kohtaan 
ystävälliselle kannalle, mutta jättänyt koko
mian koko suuren oppikoululaitosta koske
van asian käsittelemättä, asian, joka koskee 
koko maata, ennen kaikkea laajaa maaseu
tua ja maalaisväestöä, jonka koulu yksityis
oppikoulu on. Kun käydään tulo- ja meno
arvion yksityiskohtaiseen käsittelyyn, minä 
tulen ehdottamaan, että yksityisoppikoulu
määrärahat jätettäisiin avonaisiksi, siksi 
kunnes valtiovarainvaliokunta on ehtinyt 
käsitellä yksityisoppikoulun valtioapua kos
kevan lakialoitteen. 

Ed. Salmiala puhui täällä vakavasti val
tiollisesta tilanteesta ja sen tuomista vel
vollisuuksista, ja ·eduskunnan on, jos se ai
koo kansalle vastata, myöskin päästävä irti 
siitä uneliaasta tunnelmasta, ja rauhan 
luulottelusta, johonka ·se on vaipunut. 
Minä erikoisesti tahtoisin viitata niihin 
aloitteisiin, jotka on täällä tehty suojelus
kuntien toiminnan tukemiseksi. Ne aloit
teet on järjestänsä hylätty. Mutta ·kun en 
ole asiallisesti pätevä arvostelemaan suo
jeluskuntakysymyksiä, minä jätän sen päte
vämpien tehtäväksi. Minun täytyy vain 
erikoisesti valittaa sitä, että se aloite, joka 
tarkoittaa suojeluskuntien ohjelmaan ote
tun suojeluskuntien poikatyön tukemista, 
että sekin on suoralta kädeltä hylätty val
tiovarainvaliokunnassa. Vasemmisto luon

. nollisesti vastustaa kaikkea, mikä suojelus-
kuntalaitosta koskee, vasemmistohan on lu
vannut hävittää suojeluskuntalaitoksen. 
Mutta minä en käsitä, että muissa ryh
missä ei ole ollut ymmärtämystä poika
työtä kohtaan niin paljoa, että asiaa olisi 
mitenkään kannatettu. Ainoastansa kolmas 
vastalause ilmaisee myötätuntonsa sitä koh-
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taan. Mistä johtuu tässä maassa sellainen 
kylmäkiskoisuus nuor.isoa kohtaan. Minä en 
tarkoita korostaa tätä toimintaa minään 
sotilaskoulutuksena. Sitä se ei ole. Mutta 
opettajatehtävässä olen tullut vakuutetuksi, 
että suojeluskuntapoikatyön kaltainen toi
minta on aivan välttämätön ja mitä par
hain kasvatuskeino tämän maan pojille hei
dän koulutyönsä ohella. Eduskunta on 
viime vuosina asettanut ja opetusministe
riö kouluhallituksm kautta lähettänyt kiel
toja kieltojen perästä siitä, mitä koulunuo
riso ei saa tehdä. Kasvatuksellisesti se on 
mitä ahtainta ja monessa merkityksessä 
konservatiivista menettelyä. Koululaiset ei
vät kohta tässä maassa saa tehdä mitään 
muuta kuin lukea läksyjänsä. Ettekö luule, 
että silloin voi nuori mieli vetåä paljoon 
sellaiseen, joka ·ei ole hyvä, tulee maan
tiellä- ja kadullaoloharrastuksia. Kuka sit-~ 
ten lopulta vastaa, kun kasvava nuoriso 
ajetaan kielloilla maantielle~ Ainoa paikka, 
minne minä en ole kuullut virallisesti kiel
lettävän lapsia ja nuorisoa menemästä, 
ovat tanssit ja huvit ja mahdollisesti työ
väentalot. Kaiken järjen nimessä ajatte
lisi nyt, että sellaisen toiminnan, jota joh
detaan niin puhtaasti yläpuolella kaikkien 
ryhmäpyyteitten ja puolueasiain, niinkuin 
johdetaan suojeluskuntapoikatyötä, luulisi 
sen saavan ainakin kaikkien tunnustuksen. 
Koska tässä on käsittääkseni suuresta peri
aatteesta kysymys, minä pyydän, huoli
matta siitä, että on yleiskeskustelu, siihen 
kiinnittää huomiota. 

Tämän toiminnan johtajat ilmoittavat, 
että suojeluskuntapoikatyö on poikaiän 
yhdistettyä kansalais- ja maanpuolustaja
kasvatusta, niihin harrastuksiin vetoavaa, 
joita poikaiässä on, eli käyttä-äkseni sa
nasta sanaan sen toiminnan nykyisen järr
jestäjän sanontaa, ,valmentamaan poikia 
sellaiseen peruskuntoon, että heistä 17 
vuotta täyttäneinä suojeluskuntalaisina tai 
aikanaan sotaväessä voitaisiin kouluttaa 
mahdollisimman päteviä maanpuolustajia". 
Henkinen kasvatus noudatta ohjetta: ,poi
kotoiminnan tulee tapahtua kristinuskoa ja 
yleensä kaikkea sellaista vakaumusta kun
nioittavassa hengessä, joka on omansa vah
vistamaan siveellisiå voimia." Jo varhain 
painetaan poikien mieleen itsenäisyyden ja 
vapauden arvo sellaisena, että jokaisen kan
salaisen on opittava puolustamaan maan 
vapautta. On ollut suojeluskuntien ylipääl-
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likön tärkeimpiä aloitteita se, että hän jo 
vuosikymmen sitten on pannut alulle 
poikatyön. Kansalaiset ovat sitä suuren
moisesti tukeneet. Vallankin lotat uhraa
vat siihen varoja ja palvelusta. Viime 
vuonna nousi poikatyö m. m. puoleenmiljoo
naan harjoitustuntiin ja kaikki tämä on 
rahoitettu, muonitettu ja avustettu vapaa
ehtoisin varoin. Valtio ei ole tukenut. Sen
sijaan tämä valtakunta tukee erilaisia ker
hotoimintoja ja nuorisotoimintoja. Kuinka 
mahdottoman paljon miljoonia valtio on 
antanut puoluekasvatukseen vasemmistolle 
näinä kuluneina vuosina Työväen Urheilu
liiton kautta ja valtion varoja on tuhlattu 
pasifistiselle propagandalle paljon sellai
seen, mikä maan edun kannalta on suoras
tansa tuhoisa. Mutta nyt, kun vuosien va
paaehtoisen työn jäljestä ensi kerran vedo
taan valtionva·r.oihin suojeluskuntien poika
työn puolesta, tehdä se tarkoitustaan vas
taavaksi, nyt valtiovarainvaliokunnan -enem
mistö hylkää suoralta kädeltä aloitteen. 
Täytyy toistaa tuon poikatyön johtajan, 
kapteeni Pihkalan tällaisesta kasvatusmene
telmästä lausuma ajatus: ,'Se on julmaa ja 
kohtuutonta. Pojilla, joista niin pian kas
vaa maanpuolustuksen kovimmille paikoille 
joutuvia nuoria miehiä, on päinvastoin oi
keus saada sitä varten kaiken kasvatuk
sen.'' 

Minä en koskaan unohda, miltä tuntui 
v. 1918 nähdä oppilaitteni, alaikäisten 
koulupoikien, joilla ei ollut aavistustakaan 
taistelutaidosta, lähtevän maata puolusta
maan. Miehiä ei olisi silloin ollut tarpeeksi, 
poikien täytyi lähteä. He tunsivat itse 
sen, että heidän täytyy lähteä, ja he läh
tivät. Kuka tässä huoneessa voi antaa ta
keen, ettei sama uudistu ja kuka voi taata, 
ettei sellainen hätätila ole edessä tässä 
maassa hyvin pian~ Kuka silloin vastaa 
tämän sukupolven poikien puolesta? 

Minä en halua tässä asiassa viipyä. Minä 
tiedän, että edustajat tuntevat asian tär
keyden, jos jättävät puoluemielen syrjään. 
Suojeluskuntien poikatyö ansaitsee kaiken 
sen tuen, mitä nyt eduskunnalta pyydetään 
ja minä toivon, että täällä sittenkin on 
tarpeeksi nuorisoa ymmärtävääsuojeluslnin:
tamieltä ja maanpuolustustahtoa, niin että 
pojille annetaan, mitä oikeus vaatii. Edel
lytän, että yksityiskohtaisessa käsittelyssä 
täällä joku suojeluskuntamies tekee täSsä 
asiassa esityksen, niin että naisten ei tai'-
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vitse hoitaa niitä asioita, joita teidän mies
ten ja suojeluskuntapoikien isien pitäisi 
hoitaa, mutta jotka te olette jättäneet hoi
tamatta. 

Tämä viittaamani asia todistaa samaa 
käsittämätöntä välinpitämättömyyttä maan
puolustukseen nähden kuin m. m. se, että 
hallituksen esittämä määräraha väestösuo
jelun järjestämiseksi sisäasiainministeriön 
käytettäväksi on pyyhitty valiokunnassa 
pois. Mitä valtiovarainvaliokunnan enem
mistö on mahtanut tarkoittaa~ Tällaisissa 
oloissa voidaan ulkopuolella eduskunnan 
syyttää, aivan niinkuin ed. Salmiala täällä 
jo syytti, koko eduskuntaa kaikkein tär
keimmästä rikoksesta, jos täällä todellakin 
nyt keveästi pyyhitään pois jopa siviili
väestön suojelua tarkoittavat määrärahat. 
Tänä ajankohtana, kun kaikkialla mqualla, 
jopa Skandinaviassakin, sosialistien johta
massa Skandinaviassakin Suomen selän ta
kana yritetään maanpuolustusta lujittaa. 
Joku kommunistikenraali Shdanov julis
taa Neuvostolasta mutkattomasti, että sieltä 
avataan ikkuna ja tullaan ottamaan selvää, 
mitä täällä Suomessa tehdään, ta!htoo 
sanoa, sieltä marssitaan tai lennetään ra
jan ylitse. Mutta samanaikaisesti täällä 
eduskunnassa raha-asiainvaliokunta estää 
kaikkein alkeellisimman toimenpiteen si
viliväestön suojelemiseksi. Tällaista järjen
juoksua ei taida millään tavalla selittää. 
Abessinian ja Espanjan punaisten asioita 
annetaan täällä hoitaa kansalaiskeräyksillä, 
mutta oman maan siviliväestö jätetään suo
jattomaksi vielä silloin, kun rajan takana 
uhataan sisäänmarssilla. Muuten, herra 
ulkoasiainministeri, koska Te olette täällä 
saapuvilla - se ei ole tavallista, että her
rat ministerit ovat saapuvilla - minä pyy
täisin kysyä: merkitseekö nykyisessä diplo
maattisessa kielessä sitä, että ollaan ,ystä
vällisissä suhteissa'', tällainen herra 
Shdanovin sanonta sieltä Neuvostolasta. Ja 
ollaanko ,ystävällisissä suhteissa' ' sellaiseen 
maahan, jonka yläpuolelle lähetetään vii
kosta viikkoon ja kuukaudesta kuukauteen 
sellaisia ihmeellisiä lentokoneita, joita yk
sinkertainen kansa näkee ja kuulee ja pitää 
ehdottomasti vihamielisinä, mutta joita val
takunnan johdon taholta kielletään näke
mästä ja leimataan tuo yksinkertainen 
kansa suorastansa taikauskoiseksi ~ Ja 
kuuluuko ,ystävällisiin suhteisiin" se, 
että niinkuin minä äsken kuulin, siellä 

Laatokan Karjalassa, siellä itärajan ta
kana Karjalasta tyhjennetyt kylät täyte
tään sotaväellä aivan niinkuin tässä 
maassa, tässä maailman varmaan enimmän 
rauhaa toivovassa maassa olisi jotakin 
tekeillä~ Kuuluuko kaikki sellainen epäys
tävällisyys nykyajan diplomaattisessa kie
lessä ,ystävällisiin suhteisiin"~ Minä pyy
täisin saada tällaiseen herra ulkoasiainmi
nisterin vastauksen. 

Minun mielestäni eduskunnan on kor
jattava myöskin siviliväestön suojelua tar
koittava kohta valtiovarainvaliokunnan mie
tinnössä monen muun lisäksi, ennenkaikkea 
maanpuolustuksen korjaamisen lisäksi. Se 
on kaikkein vähintä, mitä nyt tarvitaan 
näköpiirissämme olevan vaaran varalta. 
Tuntuu aivan suorastansa siltä kuin olisi 
valtiovarainvaliokunta laskenut huonoa pi
laa, kun se on merkinnyt tänne mietin
töönsä Rauhanliitolle määrärahan tällai
sena aikana, jolloin se on pyyhkinyt pois 
kaikkein kipeimmät tarpeet maanpuolus
tuksen kohdalta. 

Olisi paljon kohtia, joihin pitäisi py
sähtyä, joihin olen kiinnittänyt huomiota. 
Mutta kun tulee mahdollisuus palata nii
hin tulo- ja menoarvion yksityiskohtaisessa 
käsittelyssä, sivuutan ne. Yhdestä minä en 
vielä kuitenkaan voi olla puhumatta. 
Meillä on nyt vielä 18 vuoden perästä va
paussodasta vapautemme hankkijoille, rin
tamamiehille kunniavelkaa hyvin paljon 
maksamatta. Niitä kituu puutteessa, työttö
myydessä, sairaina, raihnaisina ja avutto
mina, näitä 1918 vuoden vapaussodan 
taistelijoita ja jääkäreitä, ja heidän per
heitään on paljon suuressa kurjuudessa. 
Ne ovat odottaneet ja olleet kärsivällisiä 
ja apu vain viipyy. Isänmaallisen kansan
liikkeen aloitteen vaikutuksesta on hallitus 
nyt luvannut heille taas kerran jotakin. 
Heistä otetaan selvää. Hyvä niinkin. Äs
kettäinhän vasta meidän jääkäreistämmekin 
otettiin selvää 16-17 vuoden perästä va
paussodasta, elävätkö he vai ovatko kuol
leet. Mutta ei se selvän ottaminen auta 
vielä. Kyllä me tiedämme, että järjestöt ja 
yksityiset ovat yrittäneet auttaa, mutta se
hän on maan kunniavelka, valtakunnan 
velka. On suorastaan armotonta puhua 
,hyvästä taloudellisesta tilasta" tai ,tyy
dyttävästä taloudellisesta tilasta", niin
kuin herra valtiovarainministeri tänä päi
vänä puhui, kiittää velanmaksuja ulko-

94 
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maille, mutta samalla jättää sellaiset velat 
ja niiden korotkin monien kohdalta kor
jaamatta valtakunnan vapauden taisteli
joille. Tutkittakoon ja kun suojeluskunta 
sen tekee, se tulee varmasti tehdyksi ja 
epäilemättä pian. Mutta entä sitten~ 
Mitä hallitus tekee, ellei ole rahaa siihen 
merkittynä ~ Toteaa, että puutetta on, 
äärettömän paljon puutetta ja sitten ehkä 
vapaussodan 20-vuotisjuhlien aikoina edus
kunta täällä riitelee siitä, mitä olisi annet
tava kärsiville vielä silloin elossa oleville 
rintamamiehille, vai olisiko annettava sil
loirrkaan mitään. Minulle on lähetetty 
suuri joukko vapaussodan miesten elämän
kuvauksia, olen saanut ne Invaliidien Lii
ton asiamieheltä. Kun tullaan talousarvion 
vastaavalle kohdalle, on niistä esitettävä 
kohtia. Nyt minä valitan mitä syvimmin, 
ettei valtiovarainvaliokunnan enemmistö ole 
tehnyt mitään siihen suuntaan, että rinta
mamiesten hätää, joka on suorastaosa val
takunnan häpeä, kansallinen häpeä, voitaisi 
lievittää saatikka poistaa. Ja loppuun asti 
täytyy toivoa, että eduskunnassa olisi 
enemmän vapaussodan arvoa kunnioittavaa 
ja tunnustavaa mieltä kuin on ollut val
tiovarainvaliokunnassa. 

Mitä tulee sitten niihin määrärahoihin, 
joita erilaisilla nimikkeillä on jälleen tänne 
valtiovarainvaliokunnan mietintöön mer
kitty ,proletariaatin vallankumouksen val
mentamiseksi", niin niihin on mahdollisuus 
palata myöhemmin ja koettaa niin paljon 
kuin voi niitä estää. 

Ed. V o i o n m a a: Herra !puhemies .1 

Pyy•sin lyhyen puheenvuoron lausuaikseni 
tyytyväitsyyteni herra ulkoasiainministerin 
•täällä aamumma1la pitämän puheen joh.
dosta. Se oli tarpee1linen, arvokas ja riit
tävä vastaus niihin ääniin, mitä ilmeisesti 
hermostu.neessa mieiUaJlassa on Suomesta 
näinä päivinä Moskovassa lausuttu. Minun 
tekisi mieleni [isä:tä, että kun Suomi on, 
niinkuin sen suuri itäinen n~R:apurimaa, 
kansainliiton jäsen, kun molemmat ovat 
yhtyneet y~leismaailmallisiin rauha111 peri
aatteisiin Ke1loggin sopimwksessa, kun 
olemme tehneet v.akavan Tarton rauhan 
Venäjän !kanssa, kun ol·emme tehneet hyök
käämättömyyssopimuk:sen samarr maan 
kall1SSa, kun vielä olemme lhyökkäämättö
myyssopimusta täydootäneet niin ta~koin, 
että olemme tehneet hyökkääjä:käsiltteen 

määrilte1mästäkin erityisoo sopimuksen V e
näjän kanssa, niin ky!]lä kai tämä tkailkki 
osoittaa päivänse1västi meidän ajatustar 
pamme itäistä •naapuria lkoh~n. Ja on 
selviönä pidettävä mielestäni, että niin 
kauan :kuin .tässä maassa on sanansa pitävä 
kansa ja kansanvalta johtamassa sen poli
tiikkaa, niin ei ole oi!kein eikä hyvä:ksyttä
vää, että semmoisia puheita ·pidetään mei
dän maatamme vastaan kuin on Moskovassa 
p1detty. Me olemme todistaneet oman kulll
niaHisen aseoteemme politiikassamme ja 
olemme oikeutetut vaatimaoo sitä samaa 
ei:kä hermostuneita puheilta toisilta. 

Toiselksi on minun ilmaistava pa'hetksu
miseni sitä hiJUirtöntä ja si:lmitöntä mieleJl
purkausta vastaan, jonlka täälhlä ed. Sal
miala .esitti Suomen suhtautumisesta •kaik
kiin muihin maihin. Mitä ensinnäki111 Sak
saaill 'tu[ee, nii:n olisi syytä olla puhuma:t.ta 
menneistä ajoista : Siitä Saksan avusta 
SuomeHe vuonna 1918 näkyy historiruntut
kimukse'lla olevan paljon pääm.vaivaa ja 
kiinnostuksella sopii odottaa jatkuvien ,tut
kimuksien tuloksia, jotka tähänlkin asti jo 
ova.t tuoneet aivoo lkummastu.tta.via asioita 
es1l<le. Mutta emme me tääl[ä ,e[ä vuoden 
1918 asioissa, v.aan nyllrypäivässä. Tekee 
silloin mieli 'kysyä, mitähän 'Vikaa ed. Sal
mialla voi ~öytää Suomen ja Saksan vålisissä 
suhteissa. Minulla on niistä se käsitys, että 
ne ovat erinomaisen normaalit ja hyvät. 
Viilmeks.i näin sen omiUa siltmililäni· tänä 
syrosynä Berliinissä sii'tä tavattoman ilmo
maavaisesta ja ystävä1lisestä vastaanmosta, 
joka tuli ulkoministeri HacJkzell:in osa:ksi 
Berliinissä ja joka selvästi osoitti, että 
Sa;ksassa ei olQenJman ole sellainen mieli~a 
vaUal'la Suomea 'kohtaan ja semmoinen epä
luulo Suomea kohtaan, joita ed. Salmiala 
koettaa tärullä saada hereille. sa,ksan sano
malehdistöiHä on ystävällinen .mieliala Suo
mea kohtaan, ja Suomen sanomailehdiställä 
vastaaV'asti. Ja lyhinlkin ajatte:lu osoittaa, 
et·tä ikailklki ·vanhat •hyvät ihenikiset j.a talou
delliset suhteet Saksan kanssa ovat edelleen
kin olemassa, joslkaan uusi'a epäiJ.täviä suh
teita ei ole rakennettava. 

TäMlä on ilmeiosesti - se on mainittava 
- liiirokeessä pimeitä voimia, jovka esittä'Vät 
meidän maamme suhtautumisen Saksaan 
mielestäni ailvan [ii,ankiu läheiseksi. Mi~ 
nu}la on ;tässä :kädessän:i krunsainiVäilisen sa
nomalehden numero, jossa on Helsingistä 
lähetetty sähkösanoma, al'la N. D. A:n toi-
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miston merkki, jossa !kerrataan: Suomen 
uusista sotirlaallisi.sta tlentokoneasemista, 
joita on rakennettu tai rakennetaan !kii
reellä Mwari·anhammaan, on rakJennettu 
Helsiarldin, on vaJlmistunut Vaasassa ja 
Oulussa ja tul!la:an raJkentamaan ViiJpuriin, 
Kotkaan ja Kemiin ja jotka ilmtl~ki- sano
toon tässä sähkösanomassa - ovat Saksan 
kustantamia,, koSka Saksa on !kauan aikaa 
harrastanut Ahvena;n,maan tlinnoittami.sta ja 
erityisesti harrastaa lentok<measemien ra
kentamiJSta Venäjän rajaJlle. Ja edehleen 
sanotaan tässä, että !tääillä oo äskettäin 
ollut salksalais-japanilailllen !komitea tarkas
tamassa näitä uusia sotilaaiHisia [entokooo
asemia, ja lopuiksi sanotaru1, ettei olle vai
•lreata nähdä, että Suomi tulee yhä suurem
massa määrässä pääasemaik:si Saiksan hyök
käykseen Venäjää vastaan. T·ässä nyt on 
puhuttu seLlaista, jossa on samanlaatu:im.en 
ääni kuin se, jota olemme kuulleet Mosko
vasta. Minä ymmärrWnkin herra Sihdanovin 
pu'heen ,tätä taustaa vastaan ja asetan sen 
samaam. aate- ja arv~luQikkaan. Ne ovat 
joidenkin sivustapäin .tulleiden piemeiden 
voimien taikka meille tuntemruttomien suur
vaJtahavitteLujen iQmiöitä, joissa mei:llä ei 
ole osaa eilkä arpaa. 

Mutta ne saattavat ajattclemOOUI s~tä 
vakavaa se:illclma, että ilmeisesti nykyjään 
li]ikkuu sellaisia mielipiteitä, jotka ovat val
miilt pitämääm Suomea vain astm1autana 
vieraitten suurva:l,toj·en pyytei!l[e. Sitä vas
taan on jyr1kästi asetuttava. MeiUä on muu
taikin telhtävää kuin suurvaltain miehlyttä
minen. Meil'lä on huoHettava asiamme, mei
dän on ehdottomasti koetettava .pysyä ja 
pysyttävä :erilllään niin Venäjän kuin Sak
sankin imperialistisista pyrkimyksistä, mi
käli n·iitä esiintyy. Me elämme itseämme, 
omaa !kansaamme ja marutamme varten em
mekä suurvail.tojen imperia[istisia pyrkimyk
siä va:rten. 

Tämä .pyrkimys on saattrunut Suomen 
skandinavialaiseen orientoitumiseoo. Vai pi
täisilkö meidän asettua vihamicliseHe ja 'Vi
holliselle kannalle niitäkin valtoja vastaan~ 
Katselin äskettäin maaillman karttaa, jossa 
oli sama.Illlaisella ~iivauksel!la merkitty ne 
ailueet, joissa rahaika.nta ja ~asiat ov&t sa
malla truva[la järj,estetyt. Siinä olivat Yh
dysvwllat, Englanti, Skandinavian maat ja 
Suomi yhtenä •kokonaisuutena. Se on se 
maaiillman ,taloudel[inen ·alue, joka tuntee 
i1meisesti taloudellista yhteenkuulluvaisuut-

takin :klOiko suuressa määrin ja sil[ä on iil.
mei•senä yhdyssiteenä myöskin demokraatti
nen V'ail.tiokäsitys. On j6k:seenlkin ~uonnol
lista j.a ilruhduttavaa, ·että Suomi !kuuluu 
tuohon ryhmälän, tähän twloudel[iseen. ja 
demokraattiseen .a&teryhmään. S.e ei mer
kitse kyllä mill;ään aooel!lista yhteistoimintaa. 
Mutta 'ken kuuli Norjan suuvkäräjäin pu
heenjohtajan Hambron esitelmän täällä 
yliopistossa parisen vi~kkoa sitten, hän ei 
mitenJkään voi tU'lla sel1laiseen tu[okseen, 
mihin ed. Salmiala tuli meidän skandina
vilaisen orientoitumisemme merkityksestä. 
Hambro selvästi osoitti, kuinka nämä maalt 
tatloudeQlisesti, pu!humattakaan aatteeJ1isesti, 
todellisesti merkitsevät suurvaltaa. Yhdessä 
ne me11kitsevät suurv&ltaa :twloude[1lisen, vrul
tioNisen ja moraaJlisen eiJ.oämän alaJlla ja 
tottrukai meidän .turvallisuuttamme täytyy 
koet.taa rakentaa myösk:im. täJJlaisiHe perus
teiille, ta1loudel[isiHe ja hfmlkisilJle perusteille 
e1kä vaan yksistään aseiden varaan, joiden 
nojalle ei mitään pysyvää voikaan rakentaa. 
TäMaiset pyrkimykset ovat real1sena, todel
lisena pohjana skandinavilaisessa orientoi
tumisessa ja toivottavasti ne saattavat nämä 
lkanswt, jotka Y'hdessä ·tällä pohjal[a har
rastava,t rauhan säilymistä, ti.etoisilksi myös
kin siitä, että ne voivat olla toisiil1lensa aiko
jen 'kuluessa muussakin suhteessa todel1i~ 
se,k:si avU'ksi ja turvruksi. Joka tapauiksessa 
ne yhdessä pystyvät tekemään Suomen tur
vaWlisuude~ksi kamsain·välisessä eloämässä ja 
suurpoli·tiikassa paljon ooemmän ku:im. 
Suomi yksinänsä saattaisi tehdä, ja siinä 
siis on reaJlipoliittista pohj·aa yhteiselle 
työl~e erinomaisen suuressa määTässä. Oli 
siis aivan 'Väärä ja kiero ja pahantahtoinen 
kuva, j,ooka ed. SwlmiaJla antoi meidä!n 
skan!dina via1aisesta orientoi tmmisestamme. 
Sivu~<talkin jo täytyy sanoa, että se !kuva, 
jonka •ed. Sa[miala antoi Skandmruvian mai
den suMautumisesta Saksa!an, o:li lähimain 
yhtä nurinlkuri.nen !kuin se, jonka hän an,. 
toi S.uomen 'suhtautumisesta Sa:ks·aan. 

Minä tahdon puheen.vuoroHani täten a:lle
viivata sen, että ne mieHpiteet, joilta ed. 
Salmialla täälQä toi esil:lie, .saattavat ehlkä 
oUa jollikurn pienen harhautuneen ryhmän 
mie!lipiteitä, mutta ei Suomen kansan suu
ren vaitavan enemmistön mielipi·teitä, joita 
täälllä tänä päivänä on tuotu esiHe !herra 
ulkoasiainministerin puh~essa ja näissä mi
nun huomautuksissani (Vru>ellllllrulta: Oi
kein!). 
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Ed. Harva l a: Se keskustelu, mikä 
kamarissa tänään on tulo- ja menoarvion 
yhteydessä suoritettu, ilmaisee jo sellaise
naan, että valtion raha-asiain hoito nykyi
sin on jossain määrin helpompi kuin äskei
sinä vuosina. Nähtävästi suoritetaan näinä 
päivinä paljon mielenkiintoisempaa kamp
pailua tämän talon seinien ulkopuole1la, 
jossa kansa valmistuu valitsemaan kunnan
valtuutettuja. Muutama vuosi sitten, jol
loin itse kukin pelkäsi, että tyhjän kukka
ron diktatuuri kävisi hänen valtiolta saa
mansa osuuden kimppuun ja joko pyyh
kisi sen pois tai ainakin supistaisi sitä huo
mattavasti, aiheutti sen, että monet seura
sivat tulo- ja menoarvion käsittelyä paljon 
suuremmalla mielenkiinnolla kuin nykyi
sin, jolloin useat ihmiset entistä enemmän 
puuhaavatkin omien asiainsa kuin valtion 
asiain kanssa. Ei kuitenkaan tapahdu 
usein, että ankaran selkäsaunan saanut 
unohtaisi kipunsa ja särkynsä niin pian 
kuin Suomen kansa on tehnyt. Sehän alis
tui äskeisinä pulavuosina ankaran taloudel
lisen kurituiksen alaiseksi. Työväen palkka
taso painettiin monenlaisia keinoja käyt
täen nälkärajalle, osittain sen alapuolelle
kin, koska palkka usein oli niin pieni, ettei 
sillä ilman yhteiskunnan apua voinut toi
meentulla. Ja varsinaisen väestön elintaso 
yleensäkin laski varsin huomattavasti. 
Seurauksena oli m. m., että suurin osa >ve
lallisista menetti velan ja koronmaksuky
kynsä, minkä jatkuminen kuitenkin on 
kapitalistisen yhteiskuntajärjestelmän tär
keimpiä kulmakiviä. Velan maksuun pys
tyi etupäässä vain valtio ja erinäiset julki
set yhdyskunnat, joilla oli siihen verotus
oikeutensa perusteella paremmat mahdolli
suudet. Ei ole kuitenkaan yhden kerran, 
kun on mainostettu sitä muka suurem
rnoista saavutusta, mikä ilmenee siinä, että 
ehkä puolet varsinikitn ulkomaisista veloista 
on maksettu äskeisten pulavuosien aikana. 
Ensi vuodenkin tulo- ja menoarvion perus
teluissa hallitus viittaa siihen, että on ollut 
mahdollista ehdottaa valtiovelan kuoletuk
seen käytettäväksi varoja enemmän kuin 
säännöllinen vuotuinen tarve edellyttäisi. 
Tässä ei paljon merkitse se, onko velka 
ulkomaille ja tuleeko se ensi vuonnakin 
maksetuksi kansantalouden ylijäämällä, vai 
onko ulkomaille ollut velka siirretty koti
maisille markkinoille, ottaen täältä laina. 
Molemmissa tapauksissa on varat täytynyt 

saada kansantalouden ylijäämästä. Halli
tus kuitenkin on ilmeisesti tyytyväinen tä
hän tulokseen, ja niin voisi olla myöskin 
yhteinen kansa ellei se olisi se uhrilammas, 
joka tämän tyytyväisyyden saa nahoissaan 
kärsiä. Tähän puoleen ei usein kuiten!kaan 
kiinnitetä huomiota, vaikka totta on, että 
pulavuosina ei ole vain maksettu velkoja 
ainakin samalla nopeudella kuin niitä ai
kaisemmin tehtiin, vaan vieläpä on sekä 
vailtio että valtiopankki varastoineet osto
voimaa joutilaaksi ostamalla ulkomailta 
kultaa, joka ei varastossa ollen tuota mi
tään. Näin on eräitä satoja miljoonia osto
voimaa asetettu varjoon, josta sitä ei ole 
helppo saada toimintaan. Ja tämä;kin säästö 
on ollut otettava kansan hankkimista tu
loista. 

Näihin sekkoihin on myöskin syytä kiin
nittää huomiota siitä syystä, että on enna
kolta koetettu saada valtiovarainvaliokun
nan työ epäilyksenrulaiseksi varsinkin nii
den lisäysten vuoksi, jotka valiokunta on 
pitänyt tarpeellisina valtion tulo- ja meno
arvioon tehdä. Tässä ei kuitenkaan pitäisi 
olla mitään outoa. Asiahan on aina ollut 
niin, että eduskunta on valtiovarainvalio
kunnan aloitteesta lisännyt niitä menoja, 
joita hallituksessa ikohde11aan kylmähkösti. 
Tällainen .työnjako on jokseenkin aina val
linnut. Hallitus harrastaa toisia asioita, 
eduskunta joitakin toisia. Vaikkapa kat
sottaisiinkin, että useimmat niistä aloit
teista, j.oita edustajat ovat tehneet, ovat 
lähinnä verrattavissa vain tiedonantoihin, 
jotka sisältävät ilmoituksen, että jos her
roilla on vapaita varoja, niin ruloitteessa 
mainituile paikkakunnalle sopii sijoittaa. 
Tätä keinoa eivät sosialidemokraatit ole 
koSikaan vaaliagi ta tiossaan käyttäneet, 
seikka, mikä käy ilmi nytkin esillä olevaMJ. 
tulo- ja menoarvioon kohdistuvista aloit
teista. Vasemmiston taholta on rahaasia
aloitteita tehty yhteensä vain 43, vaikka 
niitä on kaikkiaan 258. Mainitsemistani 43 
aloitteesta on vain 20 paikaillisia, muut 
ovat yleisiä asioita koskevia. Tämä on näh
däkseni niinkuin ollakin pitää. Mutta 
aloitteita ei kaivatakaan voidakseen osoit
taa olevansa toista mieltä kuin hallitus 
niitten .tehtävien suhteen, j.oita tulo- ja 
menoarvion avulla on suoritettava. Se käy 
päinsä niiden määrärahojen puitteissa, 
jotka aina budjettiin sisältyvät. Ja kun 
eduskunnassa on aina, kuten huomautin, 
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pyritty siihen, että valtio suorittaisi myös 
muita kuin vain virallisia tehtäviä, ei pi
täisi lainkaan ihmetelilä sitä, että valtio
varainvaliokunta valmistaessaan ensi vuo
den tulo- ja menoarviota on hyväksynyt 
lisäyksiä juuri sellaisiin menoihin, jotka 
hallitus on jättänyt vähemmälle. Lisäykset 
ovat jonkinlainen jälkilasku siitä puristuk
sesta, jonka alaisina äsikeisinä pulavuosina 
jouduttiin elämään. Kohdistuvathan lisäyk
set sitäpaitsi suurimmaksi osaksi työtä 
osoittaviin määrärahoihin samoinkuin 
osaksi sellaisiin, joihin hallituksen olisi 
lisäbudjetissa ensi vuonna kuitenkin ollut 
pyydettävä määrärahaa. En puolestani 
usko, että nekään lisäykset, joita valtio
varainvaliokunta menoarvioon on tehnyt 
ovat omiaan estämään hallitusta ensi 
vuonna jälleen antamasta ehkäpä useita' 
lisäbudjettiesityksiä ja vuoden lopulla vielä 
lisäbudjetin. Näinhän on tapahtunut äs
keisinäkin vuosina. Hallituksen tulo- ja 
menoarvioon pyytämät lisäykset olivat 
vuonna 1934 yhteensä 875 miljoonaa ja 
vuonna 1935 yhteensä noin 977 miljoonaa. 
Näihin lukuihin sisältyy tosin eräitä siir
toja, mutta huomattava osuus niissä on 
varsinaisten määrärahojen lisäyksiä. 

Esillä ·oleva valtiovarainvaliokunnan eh
dotus ei kohota budjetin menopuolta [ähes
kään sille tasolle kuin se on ollut kahtena 
edellisenä vuonna. Ja täällä onkin jo aikai
semmin osoitettu, että valiokunnan lisäyk
set ovat täysin perusteltuja ja niiden 
avulla on vain tarkoitus osaksi lisätä niitä 
valtion tehtäviä, jotka ovat väHtämättömiä, 
osaksi saattaa eri yhteiskuntaluokkiin koh
distettu valtion huomio edes jossain määrin 
oikeudenmukaisemmaksi kuin mitä se oli 1 

hallituksen esityksessä sekä myöskin nimen
omaan pyrkiä palkkojen koroituksiin, kosika 
sitä muuten ei vaitionkaan työmailla toi
meenpanna. Onkin vaadittava, että hrulli
tus ensi vuoden kuluessa kiinnittäisi entistä 
suurempaa huomiota valtion töissä olevan 
työväen palkkojen koroittaJriiseen. 

Sosialidemokraattien tulo- ja meno
arvioon liittämässä vastalauseessa kiinnite
tään huomiota siihen, että hallitus on vä
hentänyt 20 pääluokassa olevia tuloatuotta
mattornia pääomamenoja yli 23 miljoonaa, 
mutta sensijaan lisännyt puolustuslaitosta 
koskevan 9 pääluokan inenoja lähes 45 mil
joonalla, vieläpä 20 pääluokassa olevia puo
lustuslaitoksen menoja yli miljoonalla 

markalla. Se varustelu, jota nykyisin suu
rella kiireellä eri maissa harjoitetaan, hou
kuttelee helposti ketä tahansa sylkäisemään 
kouriinsa, mutta siihen ei pidä kiinnittää 
koko huomiotansa, koska silloin voi tulla 
lyöneeksi laimin muita vielä tärkeämpiä 
velvollisuuksia. Sellainen velvollisuus epäi
lemättä on myöskin toimeentulon hankki
minen maan vähävaraisimmalle väestölle. 
Se on myös todellisen puolustustahdon 
pohja ja perustus, jonka vahvistaminen ja 
ylläpitäminen on valtion ensimmäinen vel
vollisuus. Tulemme näihin seikkoihin 
.kiinnittämään huomiota tulo- ja menoarvion 
yksityiskohtaisessa käsittelyssä, koettaen 
silloin saada menoarvioon sellaisia muu
toksia kuin se vielä kaipaisi. 

Ed. U. Hannula: Parin viime vuoden 
aikana on eräissä ulkomaisissa lehdissä 
esiintynyt tietoja, joissa on tahdottu Suo
men rauhanomainen ulkopolitiikka saattaa 
epäilyksenalaiseksi, tietoja, joiden mukaan 
Suomella on liian ystävälliset suhteet erää
seen suurvaltaan sekä toisaalta taasen viha
mielisiä aikeita erästä toista suurvaltaa 
kohtaan. Senjälkeen kuin Suomen ulko
poliittinen orientoituminen Skandinaviaan 
tuli tosiasiaksi, on nämä skandinaviset suh
teemmekin tahdottu meille epäystävällisiltä 
tahoilta saattaa maailman silmissä epäilyk
senalaiseksi. Suomen · hallituksella on var
maan ollut täysi työ torjua tällaisia maa
tamme vahingoittavia huhuja ja tietoja 
sekä koettaa osoittaa niiden perättömyyttä. 
Jossain määrin tässä varmaan on onnistu te 
tukin. 

Tätä taustaa vastaan ajateltuna ed. Sal
mialan puhe oli valitettava. Suomen edus
kunnan jäsenenä hän kävi todistamaan ni
menomaan sitä, mitä meille vihamieliseltä 
taholta on ulkomaiden lehdissä väitetty. 
Ed. Salmialan puheen sisältöhän oli ly
hyesti seuraava: Alas Skandinavia, alas 
kansainliitto, eläköön eräs diktatuurimaa. 
Muutahan ei meistä ole vihamieliseltä ta
holta väitettykään. Parempaa asetta heille 
ei olisi voitu antaa kuin mitä ed. Salmiala 
puheenvuorossaan teki. Puhe ei ollut pal
velus isänmaalle, vaan päinvastoin meille 
vihamielisille voimille (Vasemmalta: Oi
kein!). Ne voivat nyt osoittaa, että kaikki 
se, mitä Suomesta on parin viime vuoden 
aikana väitetty, puhuttu ja kirjoitettu, pi-
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tää paikkansa ja todistajakseen he voivat 
kutsua ed. Salmialan (Vasemmalta: Oikein, 
oikein! - Ed. V. Annala: Hölyn pölyä!). 

Ulkoasiainministeri H o l s t i: Herra pu
hemies! Pari edellistä puhujaa ovat kään
tyneet minun puoleeni suoranaisilla kysy
myksillä tai hyökkäyksillä ja katson sen
vuoksi velvollisuudekseni heti vastata. 

Mitä ensinnä tulee ed. Salmialaan, täytyy 
minun Suomen ulkoasiainministerin omi
naisuudessa valittaa, että hän on katsonut 
mahdolliseksi käyttää verrattain loukkaavaa 
kieltä sellaisista maista, joidenka kanssa 
Suomen hallitus ylläpitää ystävällisiä kan
sainvälisiä suhteita (Ed. H. Ryömä: Edus
taa vain 7 prosenttia Suomen kansasta!). 
Ei sovi käsittääkseni tehdä itseään syy
pääksi loukkaavaan kielenkäyttöön samalla 
hetkellä kun protesteeraa sellaista kielen
käyttöä vastaan jossakin toisessa maassa 
(Vasemmalta oikein-huutoja). 

Edelleen ed. Salmiala on tahtonut väit
tää, että Suomen hallitus on vihamielinen 
Saksalle. Kuitenkin äskeisessä lausunnos
sani nimenomaan totesin, että hallitus tah
too ylläpitää hyviä suhteita kaikkiin mai
hin ja mainitsin, mitä nimenomaan Saksaan 
tulee, juuri siitä, että molemmat hallituk
set mitä paraimmassa yhteisymmärryksessä 
tulevat lähipäivinä aloittamaan kaupalli
set neuvottelut keskenään. Täällä ed. 
Voionmaa viittasi siihen vastaanottoon, 
jonka ministeri Hackzell sai Saksassa. Minä 
pyydän lisätä, että se vastaanotto, joka 
minulle tuli lähtiessäni tänne Suomeen, oli 
yhtä sydämellinen. Olen siitä antanut 
Saksan hallitukselle sydämellisen kiitoksen, 
joten en luule, että molempien hallitusten 
välillä pitäisi olla mitään väärinkäsitystä 
siitä, etteikö Suomen hallitus ylläpitäisi 
mahdollisimman hyviä suhteita myös Sak
saan. 

Sitten ed. Salmiala on katsonut mahdolli
seksi erittäin ankarasti arvostella kansain
liittoa. Pyydän huomauttaa, että ihmis
kunta on tuhansia vuosia koettanut yllä
pitää keskinäisiä suhteitaan mahdollisim
man hyvinä ja aina epäonnistunut ja sen 
vuoksi on tahdottu luoda kansainliitto. Ei 
voida edellyttää, että tämä järjestö muu
tamassa vuodessa saisi täydellistä mullis
tusta aikaan kansainvälisissä suhteissa. Tar
vitaan luonnollisesti paljon aikaa, ennen
kuin kansat tottuvat siihen ajatukseen, että 

niiden täytyy ylläpitää valtakuntien väli
sissä suhteissa samoja hyviä suhteita kuin 
valtakuntien sisäisissä suhteissa. 

Pyydän huomauttaa, että mitä tähän 
eduskuntaan juuri tällä hetkellä tulee, ar
voisat kansanedustajat, teidän edessänne on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö. Siihen 
sisältyy määrärahan myöntäminen Suomen 
jäsenmaksun maksamiseksi ensi vuonna 
kansainliitolle. Minun on mahdotonta 
muuta edellyttää, kuin että eduskunta pi
tää edelleenkin suotavana, että Suomi py
syy tämän kansainvälisen järjestön jäse
nenä. 

Sitten ed. Salmiala on väittänyt, että Ve
näjä, olisi päässyt kansainliiton jäseneksi 
vastoin kansainliiton peruskirjan mää
räyksiä. Tiedän, että sellaisia väitteitä on 
tässä maassa aikoinaan ollut. Ne ovat vai
menneet siitä nimenomaisesta syystä, että 
ne väitteet ovat olleet vääriä. 

Lopuksi ed. Salmiala on katsonut asian
mukaiseksi, että heti kun ensimmäisen ker
ran minulla on kunnia esiintyä Suomen 
eduskunnan edessä pitkien vuosien jälkeen, 
hän heti tekee minua vastaan henkilökoh
taisia hyökkäyksiä. Mitä niihin tulee, en 
aio niihin kajota yksityiskohtaisesti. Jos
kus voi jollakin vertailulla sattua paremmin 
asian ytimeen kuin pitkillä puheilla, mutta 
minun täytyy sanoa, että esitetyt hyök
käykset ovat olleet niin rampoja, ettei niillä 
ole ollut edes jalkoja, millä ne ontuisivat. 

Ed. Riipinen on erittäin kohteliaasti 
tehnyt minulle erinäisiä kyselyjä diplo
maattisen kielen käytöstä. Minä en tahdo 
millään tavalla pidentää tätä keskustelua 
antamalla tässä joitakin tunteja diplomaat
tisesta kielenkäytöstä, varsinkaan kun ei 
kukaan muu kansanedustaja ole sitä mi
nulta pyytänyt. Toisaalta minä olen aina 
valmis ed. Riipiselle antamaan yksityistun
teja tämän kielenkäytön alalla {Naurua 
eduskunnassa). 

Ed. S a 1m i a l a: (Ed. Räisänen: Ele
ke~hän kiihtyä nyt!- Puhemies koputtaa). 
Koetetaan, koetetaan. 

Vastaan ensinnä herra ulkoasiainministe
riHe. Herra ulkoasiainministeri uskoo ja 
uskottelee, että asiat voidaan kuitata vain 
muutamilla sutikauksilla. Se käy ehkä kan
sainliiton diplomaattipöydän ääressä, mutta 
se ei käy päinsä silloin kun puhutaan Suo
men kans81lle, silloin kun on kysymys 
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asioista, jotka ovat Suomen kansan sydäntä 
lähellä. Ulkoasiainministeri Holsti on var
masti liian kauan dllut poissa Suomesta. 
Hän on liiaksi tottunut kansainliiton ilma
piiriin. jossa pääasia on kauniit sanat, jossa 
ei ole mitään sisältöä. Herra ulkoasiainmi
nisteri kuittasi varsin lyhyesti sen väit
teen, että Neuvosto-Venäjä on päässyt kan
sainliittoon vastoin kansainliiton peruskir
jaa. Tätä mieltä ei olla suinkaan yksistään 
Suomen isänmaaliis-ikansallisissa piireissä, 
vaan kansainliitossakin olivat monet sivis
tys- ja kulttuuriv~rltiot sitä mieltä, että oli 
rikos kansainliiton perushenkeä vastaan, jos 
Venäjä otetaan liittoon (Ed. U. Hannula: 
Milläs puhuja olisi sen estänyt!). Kansain
liiton ensimmäisenä tarkoituksena on, että 
jokainen sen jäsen ylläpitää niitä perus
sääntöjä, joita inhimillisyys ja länsimainen 
kulttuuri pitää alkeel'lisimpana. Juuri tätä 
perussääntöä vastaan on Venäjä aina rikko
nut ja rikkoo edelleenkin. Tämä vaatimus 
esitetään kansainliiton peruskirjan ensim
mäisessä artiklassa. Suomenkin taholta olisi 
pitänyt ehdottomasti vaatia tämän perus
kirjan säännöksen soveltamista ja takeita 
siitä, että Neuvosto-Venäjä tultuaan kan
sainliittoon noudattaisi tätä alkeellisinta 
perusvaatimusta. Onko herra ulkoasiain
ministerin mielestä inhimillisyyden kanssa 
sopusoinnussa se, että sadat kylät tyhjenne
tään ja kokonainen heimo 'lähetetään aroille 
seiWUoksi, että se onnettomuudekseen asuu 
niiden teiden varsilla, joita suurvalta aikoo 
käyttää valtaväylänään yrittäessään toteut
taa imperialistisia päämääriään. Kyllä mei
dän täytyy tottatosiaan asettua näiden pien
ten heimdkansojemme puolelle. Herra ul
koasiainministeriä ei ole liikuttanut Karja
lan ja Inkerin hätähuudot eikä ne tuskat, 
mitä tämä heimomme on saanut kärsiä. Ei 
kansainliiton neuvostopöydässä eikä sen juh
lai'llallisissa ajatella tämän onnetonta koh
taloa, mutta Suomen kansa ajattelee Inke
riä ja Karjalaa. Se tietää ja tuntee, että 
ne on samaa luuta ja samaa lihaa kuin se 
itse. Se vaatii edustajiltaan, että jotain on 
tehtävä näiden hyväksi varsinkin senvuoksi, 
että Suomen kansa on ottanut tavallaan 
nämä suojelukseensa. Se, mitä tapahtui 
ennen ja jälkeen vuoden 1910, on luonut 
Suomen kansalle erityiset velvollisuudet 
näiden heimoikansojen suhteen. Se velvoit
taa Suomen kansaa huolehtimaan siitä, ettei 
Neuvosto-Venäjä ulota kostotoimenpiteitään 

näitä heimove'ljiämme vastaan. Ja tässä 
suhteessa on rikottu. Suomen edustus ei 
ole pitänyt huolta tai koettanutkaan tur
vata näitä. Vieraat kansat ovat nostaneet 
hätähuudon näiden puolesta aivan yhtä
lailla kuin silloin, kun tsaarivalta uhkasi 
tuhota meidän vapautemme ja kulttuurim
me. Sanon, että maamme historian kaik
kein synkimpiä lehtiä tulee olemaan se 
aika, josta kerrotaan, että Suomen edustus 
ei silloin uskaltanut lausua sanaakaan vel
jiemme ja sisariemme puolesta, jotka llml
jetettiin kauas Siperiaan kudlemaan. Minä 
en tosiaankaan ymmärrä, kuinka ulkoasiain
ministerillä on rohkeutta puhua niin, minä 
sanoisin, mahtipontisesti tästä asiasta. Minä 
uskon, että ulkoasiainministerillä ei ole tie
dossaan se, mitä Suomen kansa näistä 
asioista ajattelee. 

Minä en ole puhunut kansainliitosta mi
tään muuta kuin tosiasioita. Ei kai ku
kaan voi väittää, että kansainliiton täydel
lisen voimattomuuden korostaminen on kan
sainliiton häpäisyä. Minun mielestäni se 
on väärin, että kunsainliitosta esitetään ku
via, jotka eivät ole yhtäpitäviä todellisuu
den kanssa, ja ennenkaikkea meidän mie
lestämme ulkoasiainministerin täytyisi esit
tää Suomen kansalle todellinen totuus, sel
vittää sille, mitä kansainliitto voi aikaan
saada, jos vaara sitä kohtaa. Ja minun 
mielestäni jokaisen suomalaisen on tässä 
kohden koetettava avata kansamme silmiä 
niin että se koettaisi hankkia itselleen tur
vaa sieltä, mistä sitä on saatavissa. (Edus
kunnasta: Mistä se on sitten saatavissa? -
Berlinistä ?) . Siitä, että kehitetään ennen
kaikkea tämän kansan puolustustahtoa ja 
saatetaan puolustuslaitos siihen kuntoon, 
että se on kelvdllinen käytettäväksi (Ed. 
Sergelius: Sellaiseen kuntoon me ,emme voi 
sitä saada milloinkaan!). 

En ole myöskään millään tavoin herjan
nut ja häpäissyt Skandinaviaa. Olen sano
nut, että siellä eletään marxilaisuuden lu
moissa. Ja ei kai kukaan rehellisesti tah
tone väittää, ettei marxilaisuus Ruotsissa 
olisi vihamielistä saksa'laiselle maailmankat
somukselle ja valtiomahdille. Valtioiden 
välillä vallitsee muodollinen kohteliaisuus, , 
mutta siihen se rajoittuukin. Tosiasiassa 
Skandinavian vallanpitäjät eivät toivo mi
tään muuta niin paljon, 1kuin että Saksan 
valtiovlrlta, semmoisena kuin se nyt on, lu
histuisi. Se on totuus, ja minun käsityk-
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seni mukaan, kun me olemme niin tiiviisti 
liittyneet tälhän rintamaan tuomatta sa
malla julki käsitystämme siitä, että me em
me omaksu tätä marxilaista suuntautumista 
saksalaista valtiovaltaa ja maailmankatso
musta vastaan, me olemme ulkonaisesti liit
tyneet tuohon Saksanvastaiseen rintamaan. 
Minä korostin nimenomaan, että meidän 
täytyy olla puolueettomia. Meidän tärkein 
tehtävämme on, että me emme todellakaan 
asetu puolustamaan toista tai toista. Mutta 
nykyinen suuntaus merkitsee tosiasia'llista 
suuntautumista saksalaista vastaan, ja minä 
rohkenen edelleenkin väittää: !kun tosi tu
lee kysymykseen, kun me tarvitsemme apua, 
niin Skandinaviasta sitä emme saa, mutta 
uskon sen, että me voimme saada apua 
Keski-Europasta, ja minun mielestäni kan
sakunnan on huolehdittava siitä, ettei se 
tee mahdottomaksi tätä apua sen takia, että 
se on rauhanaikana osoittautunut vihamie
liseksi noita maita kohtaan. Kansakunnan 
on huolehdittava siitä, että sillä on käytet
tävissä ne apukeinot, mitä se välttämättö
mästi tarvitsee, ja meillä ei todellakaan ole 
varaa olla vihamielisiä Saksan kansakuntaa 
kohtaan (Ed. Lohi: Ei me ol'lakaan, ei ku
kaan!). Minä pyytäisin•vain ed. Lohea lu
kemaan ,Suomen Sosialidemokraattia''. 
Jokikinen päivä on siinä mitä vihamielisim
piä kirjoituksia Saksaa vastaan. Niinikään 
pyydän ed. Lohea lukemaan kirjoituk
sia , Turun Sanomista", niin selviää, mikä 
on edistyspuolueen sen suunnan suhde Sak
saan. Minä sanoin nimenomaan, me olemme 
kyllä ulkonaisesti kohteliaita, mutta ei riitä 
tämä ulkonainen kohteliaisuus, meidän täy
tyy olla myöskin asiallisesti puolueettomia 
(Ed. Voionmaa: Natsilaisia!). 

Ed. R a n t a l a: En ollut aikonut puut
tua o:llerukaan tähän ylleiskeskusteluun, 
mutta 1ed. Riipinen asiruttomiilla lhyökkäylk:
s1Uää,n vaJlt}ovarairwail.iokun,taa kohtaan alli

toi aiihetta tä:män puheenvuoron käyttämi
seen. Tahdon oikaista hänen lausuntoaan 
siltä ·osalta, mi:käH se !koskee valtiovarain
vaHolmnnan työskent·elyä ja ed. Riipiselll 
y. m. lakialoitteen käsittelyä valtiovarainva
[iokun.n assa. 

Ed. Riipinen väitti valiokunnan laimin
lyöneen hän® ja 'eräiden muiden edust•a
jien U.wkia,loitteen n: o 37 a]koina.an •käs~t
te'ly,n. Tämä väit,e o:H kou[uesimerk!ki siitä, 
miUä tavoin ja minkäilaisiHa perusteilla saa-

tetaan aivan kestännättömällä tavalla vafl.
.t1ovarai.ruvaliokunnan työtä arvostella. Ed. 
Riipisen toki pitäisi useita vuosia täällä 
istuneena 1ietää, että ·v.a:ltiovarainvaliokun
•mm aivan samoin kuin muidenkin edus
kunnan vwlio.kunrti,en on noudatettava edus
kunnan hyväksymää ·työjärjestystä. Nyt on 
turha 'kiwkuteLla vrulwkunnarle siitä, että 
se noudattaa valtioopäivä.järjestystä ja hy
välksyttyä työsuunnitelmaa. Totta kai .va
[iokuruta on käsitellyt es:Um. ed. Est1runderin 
rahaasia-alo1tteen~, kuten sen on vaLtiopäivä
järjestY'ksen mukaan ollut käsiteiltävä kaikki 
rahaasia-a,loi•tteet haJ.1lituksen tu1lo- ja meno
arvioesityksen yhteydessä. Siilllä ei si·is olle 
tapahtlunut. mitään väärää. Etltä valiokun
nan taas on edustajien ·lakia:loitteet käsi
teltävä vasta sen jälkeen, kun lhaJJ.itU'ksen 
esitykset valiokunnassa 101n käsitelty, se taas 
on vaJltiopäivä:järjesrtylksessä ~säädetty. Kun 
täLlä hetkeHä valtiovarainvwliokunnassa 
vie[ä on useita haliJ.i.tuksen esitJ!ksiä käsit
•te[emättä, ei valiokunna1Ha oile ollut mitään 
mahdollisuutta edes ed. Riipisen lakiallo1t
teeseen nä!hden tehdä poikkeusta. En muista 
ko.gkaan eduskunnas,sa €sirtetynikään vaati
musta, että va!ltiovarainvaliokunnan pitäisi 
poi'keta eduskunnan vahvistamasta ~työsu~ 
nite:lmasta. Tänä syksynä vahvistetun työ
suunnitelman muka,an val:tiovarai,IllvalWikun
na:n on !käsiteltävä paitsi toisil[e val1oikun
·ni,11e an:ne1tavia ·loausuntoja 'ja hail.lituksen 
esit)~ksiä ja kertomuksia !kokonaista 16 edus
tajan lakialoitetta ennenkuin ed. Riipisen 
y. m. kysymyksessä oleva lakialoite voi tuHa 
käsitellyksi. Etltä valiokunta eräitä näistä 
[alkialoitteista on joutunut jo tkäsirttelleanään 
riippuru siitä, .että sanotut 'laki,a•loitteet ovat 
kiinteästi oH.ee:t sidotut ·ensi ·vuoden. vero
Iakies1tylksiin. Ed. Riipisen y. m. a!looitteen 
lakitekstissä taas ei millään tavalla viitata
kaan siihen', että lalki olisi •tarkoitettu · esim. 
ensi vuoden alusta voimaa:nastuvruksi. 

Olen ta:htonut tällä tavrulla väärinkäsi1ys
,ten :v·iillttwmiseol~si osoittaa, miten l!ISiatto
masti ,ed. Riipinen on ·Osatltaan •tämän va:l
tiovarai,nva:linkunnallJ mietinnön käsittelyn 
ja sen arvos:teilun aloittanut. 

Ed. Kivimäen lausunniOll j01hd0Sita oilisi 
myöskin joitakin, reunahuomautuksia teh
•tävä, ennen kai'ktkea mi1kä[i hänen [ausun
tonsa kosketteli lka,n:sa:koululaitoksen arvio
määrärahoja. Niihin kumminkin on ·täällä 
•ti1laisuus vielä asianomai,sen pääluokan koh
da,]la lähemmin puuttua. 
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YJeiskeskustelu jUilistetaan pä:ättyneeksi. 

P u h e m ies: Tärrniilll asian käsittely 
kcsk€ytatään nyt. 

6) Ehdotukset laiksi tullien kantamisesta 
vuonna 1937. 

Esiteil!lään va1tiovarainva!liokunnan mie
·tintö n :.o 24 ja .otetaan ensi mm ä i se en 
k ä s i t .t e 11 y y n siinä valmist€le.vasti kä
siteilyt halli<tuksen esitys n :o 2 ja ed. 
In1\:iJlän y. m. [ak. al. n :o 22, jotka sisä[truvät 
yllärrnail!li tut lakiehdotuJkset. 

P u h e m i e s: Krusittelyn pohjana 0111 

va:ltiovarainva!lio'kunnan mietintö n :o 24. 

Keskustelu: 

Ed. S a 1 m e no j a: Herra vu'hemies! 
Usea edustaja Eene€ pannut merkille, että 
se hiljainen myöbätuulli, joka viime vuonna 
tuntui puhaltelevan tuLlirasitruksen [ievit
tämisen puolesta, on jrulleen kääntymässä 
mellkoisen kovwksi vastatuuleksi. E>ttä näin 
on käynyt, sen kyilllä ymmärtää. Ei o1.e 
,ollut istumwssa valtiotawuskomitea, joka 
viime !VUOnna, vailklka tosi•Il! hyvin varo
vasti, edes osoitti tien pääm. tultlien alenta
miseen ja aiJkaansai porvarialisessakin ylei
sössä jonkinlaisen hedityksen rt;ämän asian 
suhteen. Merkille vantava se~kka on sekin, 
että ·valltio1listen vaalien nyt oMessa lkau
ikama, ei porvariJHsilla puoiueil!la, ainakaan 
toistaiseksi, o•le mitään mielenkiintoa, - ei 
aina,kaan ·teoissa, - tu]lirasituksen lievittä
miseen edes siinä määrin kuin tapahtui 
viime vuonna. Helsingin Sanomat tosin 
viitta.ili eL()kuusS'a ju[bistussa 'Pääkirjoituk
sessaan siihen suuntaa;n, että viime vuonna 
tapahtunut eräiden kulutustavarain tullien 
a[·enta.minen O:li hyvin perusteltu. Niil!likäåiil 
sanottiin mainitussa •kirjoi,tuksessa, että 
yleinen tyytyväisyys ja alennuksen vaiku
tu'ksen huomaamattomuus osoittaa, et·tä ne 
peloittelut, joita tullien aJentrunis·en vastus
tajwt ·esittivät, ovat olleet aiheettomia. 
Noista mainitun lehden mainitsemista pe
[oitteJuista vähän enemmän lhiuka.n myö
hemmin. 

Tåssä kohden sen sijaan on syytä sekä 
Heiisingin San:omi[le että muiHe porvarileh-

dille ja ,puolueettomalle", viimemainittu 
·tosin sitaatrt;ien sisäJ:lä, suurmaataloustuot
tajain äänenkarunattajal,le huomauttaa sei
;kasta, jon1ka 'he itsekin varsin hyvin tietä
viLt, siitä nimittäin, että hintojen nousun 
johdosta viljwtul.li tosiasiassa näinä ailkoina 
on muodostunut viimevuotista vastaavan 
ajan tullia raska:ammaksi ja että perushi.n
nan nousu niini1kään on tehny;t ka:hvinkm 
tumin ailennuksen merikitYiksettömä:ksi. 
Mutta €Illlleil11kuin menen 1nä~hin yksityis
k,()htiin, :pidän asianmuikaisena taas kerran 
hiwkan tarlka:staa välilllistä verotusta.mme, 
josta tuiLli muodostaa oleelllis]mman osan, 
lhiemrun Y'leisemmästäkin nålkökulmasta. 

OJen å!Sikettäin joutunut tutustumaan 
erääseen Ruotsissa •tänä vuonna julikaistJuun 
laajwan vira:Hiseen .tutkimukseen, joka kä
sittellee hyvin peru:steeJlisesti verorasitusta 
sekä Ruotsissa että 11 muussa maassa, kuu
luen n.äitten maiden jourokoon myöskin 
Suomi. Sivuuttaen tässä nyt sen kaiken 
mrmn miellen:kiintoisen, jdka mainittuun 
julkaisuun sisältyy, · mainitsen ensilksiJkin, 
että •puheenao[eva;n teoksen mukaan kaiiklki 
julkiset verot ovat Suomessa ajan.jwksona 
1913'---1933, siis kahden viimeisen vuosi
kymmenen aiikana kasvaneet 148 % : ,lila, 
kun kaiikikien verojen ka:svu esim. Ruotsissa 
on 102 % ja eräi1ssä Keski-EurooP'an maissa 
kuten Hollannissa vain 85 %. T·äbän mei
dän maamme verojen kasvuun epäi•lemättä 
on voimakkaasti vailkuttanut juuri ,väli:Hi
ne,n verotus, tuUit ja ku[u.tusve.rot, mikä 
näkyy siitä,. että vuonna 1933 Suomessa 
maini•tut vem·t tekivät 51.7% kaikista niin 
vaiiHon kuin kuntainkin kantamista vero
tuloista, kun Ruotsissa vastaava prosentti
luku oli 41.4, Norjassa 37.9 % ja Englan
•nissa 36.4 %. Tämä prosenWJluku on1km 
mei:11ä korkeampi kuin missään muussa !Ver
tailun kohteena olleessa maassa. Tulo- ja 
omaisuusverot taa's muodostaa mei:Hä kai
kista verotuloista 43.6 %, kun sama luku 
Ruo•tsissa on 55.4 %, Norjassa 60.3% ja; 
Engl•annissa 51.3 %- Erittäin :epäeduJili
seksi käy mainitun teoksen mukaan vero
tusollojemme nurinkurisuus kun vertailu
pohjaa kavennetaan ja pysähdytään ·vain 
katsomaan, mi,kä ·osuus valtion ka.nta.milla 
eri verolajeiNa on verojen kokonaistuo
t,ossa. 

Kaikista valtion kokoamista veroista Suo
messa tekivät tullit ja kulutusverot 74.7 %, 
Ruotsissa 69.9 %, Tanskassa 63 ja Englan-

95 
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nissa 44.8 %. Tähän sarjaan nimenomaan 1 

myöskin Ruotsissa vaikuttavat korkeat ku
lutusverot. Mutta jos rajoitumme tarkas
tamaan vain yksinomaan tuontitullivero. -~ 
tusta, josta tässä nyt ensi sijassa on kysy
mys, niin - edelleen siis mainitun ruotsa-~ 
laisen julkaisun mukaan - huomaamme, 
että 1934 tulliverotus Suomessa tuotti kai
kista valtion verotuloista 60.3 %, kun vas
.taava prosenttiluku Ruotsissa oli vain 
19.9 %, Norjassa 35.8 %, Tanskassa 23.6, 
Saksassa 14.8, Ranskassa 11.1 ja Englan
nissa 25.3 %. Totisesti meidän täytyy tätä 
tulliverotusvertailua katsellessamme myön
tää, että olemme päässeet ennätyksiin vä
hän muussakin kuin urheilun alalla. 

Jos sitten panemme sivuun mainitun 
ruotsalaisen tutkimuksen ja tarkastelemme 
hiukan vielä omia suomalaisia tilastojamme, 
niin havaitsemme, että eivät asiat äsken
sanotusta parane, pikemminkin ehkä vain pa
henevat. Niin erittäin, mikäli on kysymys 
toisaalta tulo- ja omaisuusveron ja toisaalta 
taas tullien sekä valmisteverojen keskinäi
sestä suhteesta. 15 vuotta takaisin, v. 1921, 
kannettiin tulo- ja omaisuusveroa maas
samme 538 milj. markkaa ja välillisiä ve
roja, siis tulleja, kannettiin samaan aikaan 
678 milj. markkaa. Välillisten ja välittö
mien verojen erotus oli tällöin 140 milj. 
markkaa. Viime vuonna kannettiin tulo
ja omaisuusveroa 575 milj. markkaa, mutta 
tulleja ja valmisteveroa 1,879 milj. mark
kaa. Tämä asetelma on paljon puhuva. 
V. 1935 oli tärkeimpien välittömien vero
jen tuotto vain 37 milj. markkaa enempi 
kuin 15 vuotta aikaisemmin, vaikka toki 
luulisi, että ainakin omaisuudet näinä 15 
vuotena ovat entisestään suurestikin kas
vaneet. Sen sijaan välillisen veron tuotto 
oli mainittuna vuotena, siis v. 1935, 1,200 
milj. markkaa suurempi kuin v. 1921. Me 
huomaamme, että näinä vuosina siis välitön 
verotus on vain 1

/ 3 välillisestä verotuksesta. 
Ja kerran kuitenkin, siis 15 vuotta aikai
semmin, nämä molemmat veroryhmät ovat 
olleet aika lähellä toisiaan. 

Tätä taustaa vastaan katsottuna olisi 
odottanut, että joitakin helpotuksia olisi 
tullitariffiimme nytkin saatu. Tämä on 
kumminkin ollut turha odotus. Hallituk
sen esityksessä pyrittiin kokonaan päinvas
taiseen eikä valiokunnan tullilakimietintö 
ole hallituksen esitystä paljon kummempi. 
Tosin valiokunnan ehdotus liukuvasta ruis-

tullista aikaansaa sen, että rukiin tulli ensi 
vuoden alusta alentunee 1 markaksi, mutta 
mitä se merkitsee? Sitä vain, että rukiin 
kotimainen hinta sittenkin vielä jää noin 
30-40 penniä kalliimmaksi viime vuoden 
keskihintaa, joka Maataloustuottajain Kes
kusliiton tilaston mukaan viime vuonna oli 
1: 96 kilolta. Kuluvan vuoden elokuussa, 
siis heti kun uusi sato tuli markkinoille. 
rukiin hinta alkoi tuntuvasti nousta. Tie: 
tysti maailman markkinahintojen nousu, 
johon taasen on useita syitä, aikaansai 
myöskin nousun meillä. Kuluneena syys
kautena on rukiista siten maksettu 2: 40-
2: 60 kilolta, ollen rukiin hinta näin ollen 
40-50 penniä kalliimpi vuoden 1935 keski
hintaa. Yksistään siis jo näiden muuttu
neiden hintasuhteiden, jossa tulli vaikuttaa 
koko määrällään, olisi tullut johtaa rukiin 
tullin tehokkaaseen alentamiseen. Siihen ei 
kuitenkaan päästä sillä liukuvalla järjes
telmällä, jota valtiovarainvaliokunta ehdot
taa. Sitävastoin mielestäni ne liukuvat 
tullit, jotka sisältyvät mietintöön liitettyyn 
sosialidemokraattien vastalauseeseen, ai
kaansaisivat sen, että rukiin hinta tulisi 
silloin olemaan noin 2 markan kummalla
kin puolella eli siis siinä tasossa, joka aja
teltiin rukiin hinnaksi silloin kun se ai
koinaan suunniteltiinkin vakautettavaksi. 
Valiokunnan ehdotus taas kiteyttää rukiin 
hinnan tuohon 2: 25-2: 50 vaiheilie. 

Vielä enemmän kuin rukiin hinta on 
vehnän hinta markkinoilla noussut. Viime 
vuoden keskihinta oli 2: 57 kilolta, mutta 
kuluneen syksyn kuukausina on hinta liik
kunut 3: 20-3: 50 välimailla. Nousu on 
siis ollut noin 80 penniä kilolta. Se 35 
pennin tullialennus, jota sosialidemokraatit 
ehdottavat, on näin ollen mitä kainoin eh
dotus. Yksistään jo tapahtuneet hinnan 
nousutkin olisivat veivoittaneet eduskuntaa 
viljatullien alentamiseen. Nyt, kun ei niin 
tapahdu, saavat vähäväkiset kuluttajat ko
hoavissa leivän hinnoissa kohta menettää 
sen pienen palkanlisän, minkä mahdolli
sesti - sanon mahdollisesti - jokin työ
läisryhmä on onnistunut näinä vuosina it
selleen hankkimaan. Viljatullikysymyksen 
ollessa nyt siinä missä se on hymyilyttävät 
ne peloittelut, jotka viime vuonna, silloin 
kun 15 pennin ruistullialennus tullitarif
fiin tehtiin, täällä eduskunnassa, varsinkin 
maalaisliiton taholta, esitettiin. Silloin 
m. m. sellainen arvovaltainen kansanedus-
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taja )ruin herra Ellilä, nykyinen maatalous- ' 
hallituksen pääjohtaja, puhui siihen suun
taan, että jos 11ukiintulleista hiukankin mu
rennetaan, niin 8,000 henkeä saadaan piak
koin vapauttaa maatalouden palveluksesta. 
Hän sanoi myöskin, että tullitariffiin ka
joaminen saattaa koko kansantalouden ko
neiston ontumalla käymään. Herra Ellilä 
ei nähnyt pitkälle, mutta silloinen maa
talousministeri, herra Jutila, näki kylläkin, 
ehdottaessaan ruistulleihin 15 pennin alen
nusta, mutta samaan aikaan tehdessään eh
dotuksen, tai ainakin ollessaan hallituk
sessa, jossa tämä ehdotus tehtiin, siitä, että 
liukuvasta tullijärjestelmästä siirrytään 
kiinteään tullin ja todellisuudessa siis ai
kaansaatiin, kuten olemme huomanneet, tul
lin koroitus. Tässä kohden katson vielä ole
van syytä mainita eräistä naapurimaamme 
numeroista. Tosin ed. Salmiala on täällä 
julistanut, ettei meidän ole katsottava 
Ruotsin puoleen nimenomaan, kun on ky
symys elintasostamme, mutta sille emme 
mitään mahda, että ihmisethän mielellään 
aina kurkistavat sinne, missä on hiukan pa
rempaa kuin itsellään, ja paljonkin parem
paa, kuten tässä tapauksessa on asianlaita. 
Ruotsissa on rukiin hinta ollut näinä ai
koina 100 kilolta, jolta eräitä siellä hinta 
määrätään, 17.5-18 kr. eli siis Suomen ra
hassa laskettuna 2: 05-2: 10 kilolta. Ja 
vehnän hinta siellä on ollut siinä 18.5-19 
kr. vaiheilla 100 kilolta, eli siis meidän ra
hassa laskettuna 2: 17-2: 22 kilolta. Kum
pikin viljatulli on Ruotsissa 43 penniä ki
lolta. Siellä on siis sekä ruis että vehnä 
suunnilleen samanhintaiset, mutta huo
maamme, että ruis siellä on noin 35-50 
penniä ja vehnä enemmän kuin 1 mk. hal
vempi kuin meidän hintamme ovat. Mei
dän maatalousmiehemme, ainakin valtiova
rain valiokunnassa, sanoivat, että Ruotsi on 
hedelmällinen ja sen vuoksi viljanhintamme 
ei ole verrattavissa naapurimaamme viljan
hintoihin. Minä myönnän, että Ruotsi, var
sinkin sen eteläisin osa, on tietenkin hedel
mällisempää maaperäitään kuin maaperä 
Suomessa. Mutta tässä asiassa on kuitenkin 
eräs tärkeä mutta, ja se on tämä: pitääkö 
meidän pikkuviljelijäimme, siis niiden, joilla 
ei ole juuri nimeksikään viljaa myydä ja 
jotka monasti myös ovat palkkatyöläisiä, pi
tääkö heidän huonosti palkattujen ja ali
ravittujen työläisten kanssa ottaa yksin kan
taakseen seuraukset siitä ,etteivät maatalous-

1 

tuotteiden myyjät saa täällä aivan yhtä 
hyviä satoja kuin Ruotsissa? Onko oi
kein, että pieneläjät saä.yat tämän vuoksi 
maksaa korkeampia hintaj1Lelintarpeistaan 
kuin mitä Ruotsin samanlainen: Jvähäväki
nen kansa joutuu maksamaanq eLvain vil
jatuotteistaan, vaan ,hinnan :_,e:ttö c on myös 
havaittavissa monien; muidenkin -kulutusta
varain kohdalla. Mainitsen tässä: vielä muu
tamia esimerkkejä. -Meillä ~: esimerkiksi 
raa 'an halvimman ;JJahv:in:>tUklmhinta .on 
nykyisin 18: '70,, .;v~taävan> :binnan .. Ruot
sissa ollessa 14• 90~ ; r.V,ässä::tavarim hinta
ero johtuu kokonaan tullista, joka .meillä 
on tähän s~a;kka, ollut; 9 'ntanl&aa: k'i:lolta~ja 
Ruotsissa..~.~= 21 ;ltilolta~. ;Kutenc:tmristetäari, 
laski kah'VUli: tullicJVJ::hne! VUömlaJ.meillä; 3 
markkaa. :Mutt&iku:ti 1ässäkinLtävarassa pe
rushinna~. nou;gu lähen:telee; siin-ä;$ ::50, niin 
tosiasiassa nvriime:; rnofulä' :saavutettu kahvi-< 
tullin alennus:; r.on;~huvennuti ::o}em3;ttomiin. 
Kidesokeria Pstavat:; ·rnotsalalisetl kuluttajät 
siinä 4: 50 : kötwilla. rk:ilo,::\kUtr; :hiata . meillä 
on 5: 65-:6r,markk~a; 'riip'puen: .. maan eri 
osista ja rah:t;itplht~~tå;; Viimeksimainitusta 
tavarasta ohr tlJlli, meillä:.: :3; B01, kUn: Ruot
sissa vastaava:, tuLU);o:u ..• l:• .. l'lda råakasoke
rin kohdalla hmin ; ~2 · penniä.•• : z:Enempiä 
hintavertailuja:t1lkemättä eH;ii,$ toida .kiel
tää naapurimaamme tärkeimpien , .kulutus~ 
tavarain ___,., minä~~:t'Qtan; niistiLvoin;. köSka 
siihen tullaan! täällä :;vetoamaan ~·hintojen 
olevan halvernm~t:, kuin :•,ne 'ovat,, meillä; 
Mutta niinkuini ':hY:Wn .tiedetään ' tämä . on 
vain asian toinen_pu()li, l\fru:qittlt hin:tael'o 
tulee sitäkin mur:Ue~lU~'nlll9;•i.:·kun: :muis; 
tamme Ruotsin, ,työläisten .lwr!Wat palkat. 
Kansainvälisen:. : . työtoimi~1lu: -· : • tilastoissa 
Ruotsin työväestöl}-: Mlkat r:Vaihtelivat eri 
ammateissa viime ·V;Ue~na·1<Jiten, että tunti
tulo Suomen rahaksi ~kettuna oli 14: 50 
-31: 97. Tuo:Uaisi:;;ta ; palkoista jo toki 
kannattaisi maksaa elintarpeista vieläkin pa
rempia hintoja kuin mitä me täällä jou
dumme palkoistamme maksamaan. Kun 
muistamme, että meillä täällä Suomessa 
työläisten alimmat tuntipalkat tälläkin het
kellä tuskin ovat 4 markkaa - minä liioit
telen kai sanoessani sen - mutta harvoissa 
tapauksissa kohoavat 6-7 markkaan - ja 
kun vertaa näitä tuntipalkkoja Ruotsin työ
läisten nauttimiin palkkoihin, niin täytyy 
valittaa, että meidän on maksettava elin
tarpeistamme, nimenomaan tullien vuoksi, 
niin korkeita hintoja kuin niistä joudumme 
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maksamaan. Ja katkerinta on vielä se, 
että juuri kaikenlainen viljatavara, siis 
jokapäiväinen leipämme samoinkuin muut
kin. tärkeät kulutustavaramme ovat anka
rimmin tulliverotetut. Täällä eduskunnassa 
ja muualla on moneen otteeseen osoitettu 
se kiistämätön totuus, että mitä niukempi 
on jonkun kansalaisen tulo, sitä enemmän 
hänen on uhrattava tullirasituksen leppy
mättömälle alttarille. Ja monasti tämä ta
pahtuu tinkimällä välttämättömimmästä, 
siitä vähimmästä elannosta, johon toki jo
kaisella ihmisellä pitäisi olla eittämätön 
oikeus. 

Sosialidemokraatit ovat valiokunnan mie
tintöön liittäneet vastalauseen, jossa, hyvin 
vaatimattomasti siinäkin, esitetään tär
keimpiin elintarvenimikkeisiin kohdistuvia 
tullien alennuksia. Täten esitettyjen alen
nusten yhteinen määrä tietäisi rahassa noin 
130 milj. markkaa tullitulojen vähennystä. 
Vähennyksiin tarvittavat varat olisivat kä
sittääkseni otettavat, kuten täällä aikaisem
min olen jo erään toisen asian yhteydessä 
huomauttanutkin, lisätyistä puolustusmeno
jen määrärahoista, samoinkuin eräiden 
muidenkin menoluokkien lisätyistä me
noista, ehkä myös supistamalla juoksevien 
menojen käyttöä valtiolainojen lyhennyk- [ 
seen. Luulen myös, että tullialennukset 

1 

lisäävät eräiden tavaroiden tuontia tule- 1 

vana vuonna - meillä on siinä suhteessa 1 

hyviä esimerkkejä kuluvalta vuodelta -
sillä tavalla korvaten osaksi tullien vähen
nyksen. Sitäpaitsi otaksuen - tänään jul
kaistuista sanomalehtiuutisista päätellen -, 
että se alennus, minkä valtiovarainvalio
kunta tullituloissa teki, oli täysin aiheeton 
ja että tässäkin suhteessa saataisiin vähen
nykseen korvausta, koska tullitulot nouse
vat arvioitua summaa suuremmaksi. Meillä 
on näinollen kaikki edellytykset tällä kertaa 
tullien tuntuvaan alentamiseen. Tällaisena 
hyväksikehuttuna aikana olisikin toki 
muistettava kansamme vähäväkistä osaa, 
sillä vähillä voimillaan on se liiankin 
kauan saanut kantaa tullitaakan raskainta 
nurkkaus ta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotusten ensimmäinen käsittely ju
listetaan päättyneeksi ja asia }ähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

7) Ehdotus laiksi kunnan hallinnon lisätystä 
valvonnasta 2 päivänä kesäkuuta 1933 anne~ 

tun lain Voimassaoloajan pidentämisestä. 

Esitellään laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n :o 10 ja 'Otetaan e n s i m m ä i s e e n 
käsittelyyn siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 54, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
la:ki- ja talousvali'Okunnan mietintö n:o 10. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia liihetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. V en h o: Suuri valiokunta kokoon
tuu huomenna kello 9,30. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja p a n
n aan p ö y d ä ll e puhemiesneuv'Oston eh
dotuksen mukaisesti seuraavaan istuntoon: 

8) Kalastuslainsäädännön uudistamista 

tarkoittavien toivomusaloitteiden johdosta 
laadittu laki- ja talousvaliokunnan mietintö 
n:o 9; sekä 

9) Ehdotuksen laiksi teurastetun siipikarjan 
ja syötävän metsänriistan maastaviennistä 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 11. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava 
täysisturito on huomenna kello 11,30. 

Täysistunto lopetetaan kello 16. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 
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Päiväjärjestys. 

I l m o i t u k s i a. 

K o l m a s k ä s i t te l y: 

1) Ehdotus laiksi kiellosta käyttää 
maatalouskiinteistöä velan maksuun 
eräissä tapauksissa ............... . 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 28; lakivaliokun
nan mietintö n:o 13; hallituksen esi
tys n:o 48. 

Ainoa käsittely: 

2) Ehdotus valtion tulo- ja meno-
arvioksi vuodelle 1937 ........... . 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 25; hallituksen 
esitys n:o 1; rah. al. n:ot 1-258. 

3) Ehdotus toivomukseksi kalastus-
lainsäädännön uudistamisesta ..... . 

Asiakirjat: Laki- ja talousva
liokunnan mietintö n:o 9; ed. Junek
sen y. m. toiv. al. n:o 50; ed. Ravon 
y: m. toiv. al. n:o 51. 

Ensimmäinen käsi t te 1 y: 

Siv. 

758 

" 

4) Ehdotus laiksi teurastetun siipi
karjan ja syötävän metsänriistan 
maastaviennistä . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 829 

Asiakirjat: Maatalousvaliokun-
nan mietintö n:o 11; hallituksen esitys 
n:o 55. 

Pöydällepan o a varten e s i
t e ll ä ä n: 

5) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 6 lakialoitteen johdosta, joka 

sisältää ehdotuksen laiksi valtiopäivä
järjestyksen 7 § :n muuttamisesta .. 

6) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 7 lakialoitteen johdosta, joka 
sisältää ehdotuksen laiksi valtiopäivä
järjestyksen 7 ja 13 §:n muuttami-
sesta ........................... ·. 

7) Lakivaliokunnan mietintö n:o 14 
vuoden 1935 valtiopäivillä lepäämään 
jätettyjen ehdotusten johdosta laeiksi 
oikeudenkäymiskaaren 17 luvun, 21 
luvun 3 §:n ja 24 luvun 3 §:n, maa
kaaren 1 luvun sekä rikoslain 17 lu-
vun muuttamisesta ............... . 

8) Lakivaliokunnan mietintö n:o 15 
hallituksen esityksen johdosta laiksi 
alusrekisterilain muuttamisesta ..... 

9) Sivistysvaliokunnan mietintö 
n :o 3 tieteellisen tutkimustyön edistä
mistä tarkoittavan toivomusaloitteen 
johdosta ......................... . 

10) Sivistysvaliokunnan mietintö 
n:o 4 korkeakouluopetuksen saatta
mista tarkoituksenmukaisemmaksi tar
koittavan toivomusaloitteen johdosta 

11) Työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n:o 4 lakialoitteen johdosta, joka 
sisältää ehdotuksen merimiehen työ
ajasta annetun lain muuttamisesta 

Siv. 

829 

630 

1' 

" 

" 

" 

" 

Puhetta johtaa puhemies H ·a k k i 1 a. 

Nimenhuudossa merkitään poissaolevi·ksi 
varapuhemies von Born sekä edustajat 
Alestalo, Kannisto, Koivulahti-Lehto, Mal
kamäki, Marttila ja Oksanen. 
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Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta ·eduskuntatyöstä saavat tä
män istunnon alkuosasta yksityisasiain tä:h
den edustajat Malkamäki ja Marttila, tästä 
istunnosta yksityisasiain vuoksi ed. Ales
talo sekä huomispäivän istunnosta virka
asiain ja kunnallisten t-ehtävien takia ed. 
Salov•aara. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. V en h o: Suuri valiokunta kokoon
tuu huomenna kello 9,30. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi kiellosta käyttää maata
lonskiinteistöä velan maksuun eräissä 

tapauksissa. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 48, jota on vahnistele
vasti ·käsitelty lakivaliokunnan mietin
nössä n :o 13 ja suuren valiokunnan mietin
nössä n :o 28, esitellään k o l m a n t e e n 
k ä s i t t e l y y n. 

P u h e m i e s: Toisessa käsittelyssä pää
tetty lakiehdotus voidaan nyt jQko hyväk
syä tai hylätä. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Eduskunta hyväksyy lakiehdotuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättynee:ksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1937. 

Valtiovarainvaliokunnan mietinnössä n :o 
25 valmistelevasti käsitellyt hallituksen esi-

tys n :o 1 valtion tulo- ja menoarvioksi vuo
delle 1937 sekä rah. al. n :ot 1-258 esitel
lään a i n o a a n k ä s i t t e 1 y y n. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 25. 

Eilisessä täysistunnossa suoritettiin yleis
keskustelu loppuun. Nyt siirrytään tulo
ja menoarvion yksityiskohtaiseen käsitte
lyyn. 

Varsinaiset menot. 

1 Pl. 

YleiskeSkustelussa ·ei haluta puheenvuo
roa. 

Luku I Presidentti, luku II Presidentin 
asunnot, luku III Presidentin kanslia ja 
luku IV Erinäiset määrärahat, hyväksy
tään. 

2 Pl. 

Yleiskeskustelua ei haluta. 

Luku I Valtiopäivä:kustannukset, luku II 
Valtiontilintarkastajat, luku III Eduskun
nan oikeusasiamies ja luku IV Erinäiset 
määri1r.ahat, hyväksytään. 

3 Pl. 

Yleiskeskustelussa ei haluta puheenvuo
roa. 

Luku I Valtioneuvosto, luku II Oikeus
kanslerin virasto ja luku III Erinäiset mää
rärahat, hyväksytään. 

4 Pl. 

Yleiskeskustelussa ei haluta puheenvuo
roa. 

Luku I V aitioneuvoston kanslia, luku II 
Tilastollinen päätoimisto, luku III V aitio
neuvoston julkaisuv·arasto, luku IV Edus
kunnan kirjasto ja luku V Erinäiset mää
rärahat, hyvä:ksytään. 
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5 Pl. 

Yleiskeskustelu: 

Ulkoasiainministeri H o l s t i: Herra pu
hemies ! - Hallitus on esityksessään val
tion tulo- ja menoarvioksi ensi vuodeksi eh
dottanut, että Rio de Janeiroon perustettai
siin itsenäinen lähetystö. Tätä tarkoitusta 
varten sisältää menoarvioehdotus yhteensä 
3-68,000 markan nettolis,äyksen. Tämä määrä 
käsittää myöskin 150,000 markkaa kerta
menona ministerin asunnon kalustamista 
varten, joten vakinainen lisäys menoarvioon 
olisi vain 218,000 markkaa. Tämä menoerä 
on niin pieni, ettei sen myöntämistä pi
täisi vastustaa, sillä kysymyksessä on Suo
men poliittisten ja kaupallisten ·etujen val
vominen välillisesti koko laajassa maan
osassa j·a välittömästi koko tämän maan
osan suurimmassa ja tärkeimmässä val
tiossa. 

Valtiovarainvaliokunta ei ole tullut va
kuutetuksi Brasiliaan perustettavaksi esite
tyn lähetystön välttämättömyydestä ja on 
poistanut mietinnössään sitä varten ehdo
tetut v,arat. Vaikkakin minulla on jo ollut 
tilaisuus valiokunnassa esittää ne syyt, 
jotka puolustavat puheenaolevan lwhetys
tön perustamista, sallittaneen minun vielä 
iyhyesti esittää eduskunnalle, miksi itse
näisen lähetystön perustaminen Brasiliaan 
on välttämätöntä. 

,Suomen diplomaattisen edustuksen laa
jentaminen Etelä- ja Keski-Amerikassa on 
jo kauan ollut ajankohtainen. Vain pula
aikana tässä suhteessa noudatettu pidätty
väisyys on sen estänyt. Suomella on tätä 
nykyä koko tässä laajassa ja väkirikkaassa 
maanosassa vain yksi ainoa lähetystö, jcmka 
toinen osa toimii Buenos Airesissa ja toi
nen Rio de Janeirossa. Suomen ministeri 
on lisåksi akkreditoitu Chileen ja Uruguay
hin. Sanon heti suoraan, ettei edes tämän 
yhden lähetystön perustaminen Etelä-Ame
rikkaan Buenos Airesissa olevan lähetystön 
lisäksi ajan mitta,an tule riittämään, vaan 
Suomen edustusta on siellä edelleenkin ke
hitettävä. Etelä- ja Keski-Amerikassa, 
IJänsi-Intian saaret mukaan luettuina, on 
yhteensä 20 itsenäistä valtiota, joista useim
pien kanssa Suomella on nykyisin sangen 
vähän kosketuksia. Maamme kaupan kehit
tämisen kannalta välttämättömiä kauppa
sopimuksia on vain Argentinan, Brasilian, 

Chilen ja Uruguayn kanssa, siis maiden 
kanssa, joihin Buenos Airesissa asuva mi
nisteri on akkreditoitu. Tähän mennessä on 
turhaan koetettu kauppasopimuksia tehdä 
muiden kanssa, sillä ne on yleensä tehtävä 
paikan päällä eikä lähettiiästä ole voitu 
muiden töittensä takia panna matkusta
maan ympäri Etelä- ja Keski-Amerikkaa, 
johon viennillämme kuitenkin on varsin 
suuria mahdollisuuksia. Muilla pohjois
mailia onkin sekä poliittisten että kaupal
listen etujensa valvomista varten puheena
olevissa maissa useampia itsenäisiä lähetys
töjä. Ruotsilla on niitä neljä, nimittäin Ar
gentiinassa, Brasiliassa, Perussa ja Meksi
kossa. Lisäksi on sillä osalähetystöt lähetys
töneuvoksineen, Chilessä ja yhteisesti Ko
lumbiassa ja Venezuelassa. Norjalla on 
kolme lähetystöä ja Tanskalla kaksi huoli
matta siitä, että näiden maiden vienti ni
menomaan Brasiliaan on pienempi kuin 
Suomen. Tanskakin, joka vie pääasiassa 
maataloustuotteita ja jonka ei luulisi Etelä
Amerikassa varsin laajaa edustusta tarvit
sevan, on katsonut tarpeelliseksi pitää 
siellä yllä kahta itsenäistä lähetystöä. 

Kun hallitus on ehdottanut itsenäisen 
lähetystön perustamista Brasiliaan on se 
lähinnä johtunut pyrkimyksestä laajentaa 
Suomen diplomaattista edustusta Etelä- ja 
Keski-Amerikassa. Edustustojen perusta
minen muihin maihin ennen Brasiliaa, on 
mahdotonta, sillä Brasilia on, kuten jo huo
mautin, maanosan suurin ja tär:kein valtio. 
Sen asukasluku on 44 miljoonaa ja Argen
tinan, lähinnä tärkeimmän maan, 12 mil
joonaa. Itsenäisen lähetystön perustaminen 
Brasiliaan on välttämätöntä jo siksi, että 
välimatka Buenos Airesin ja Rio de Janei
ron välillä on niin suuri, ·ettei Buenos Ai
resissa ·asuva ministeri voi käydä Rio de 
Janeirossa 'kuin kerran, nimittäin valta
kirjansa jättämässä. Brasiliassa ei lisäksi 
mielellään nähdä, että sinne akkreditoitu 
ministeri asuu Argentinassa. Tällaiset kun
nianarkuussyyt on myöskin hyvin ymmär
~nettävästi otettava huomioon diplomaattista 
edustusta Etelä-Amerikassa järjestettäessä. 

Suomen diplomaattisen edustuksen laa
jentaminen Etelä- ja Keski-Amerikassa on 
välttämätöntä ensiksikin poliittisista syistä. 
Kaikki Etelä- ja Keski-Amerikan maat 
kahta lukuunottamatta ovat kansainliiton 
jäseniä, kaksi niistä on edustettuna kan
sainliiton neuvostossa. On selvää, että 
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näillä mail:la on suuri merkitys kansainväli
sessä politiikassa ja että niiden kanssa on 
tämän vuoksi oltava nykyistä paljon suu
remmassa ja kiinteämmässä kosketuksessa. 
Tämä voi tietenkin jossain määrin tapahtua 
kansainliiton keskuksessa, mutta ei siinä 
määrin kuin olisi välttämätöntä. Vain pai
kan päällä asianomaisten maiden politiik
kaa seuraten ja kiinteässä kosketuksessa po
liittisen elämän johtomiesten kanssa voi
daan maallemme merkityksellisiä ja hyödyl
lisiä ensi käden tietoja saada ja maaperää 
niissä muokata, kun se tarpee'lliseksi katso
taan, maallemme ja sen tekemille ehdotuk
sille myöntämieliseksi. 

Toiseksi vaatii kaupallisten etujemme val
vominen Etelä- ja Keski-Amerikassa diplo
maattisen edustuksemme huomattavaa vah
vistamista ja laajentamista. Itsenäisen lähe
tystön perustamista Rio de Janeiroon on
kin ensisijaisesti puolustettu kaupallisilla 
syirlä, joista syistä koko edustuksemme 
Etelä-Amerikkaan on perustettu. Vienti 
Suomesta Etelä- ja Keski-Amerikan maihin 
oli vuonna 1929, eli siis viimeisenä normaa
lina vuonna ennen pulaa, arvoltaan yli 150 
miljoonaa markkaa eli 2.35% maamme koko 
viennistä. Pula-ajan alussa se väheni, nous
ten sen jälkeen ja ollen vuonna 1934 yli 
166 miljoonaa markkaa. Viime vuonna vä
heni vientimme 97.5 miljoonaan markkaan 
eE toisin sanoen se aleni 1.56 %: iin koko 
viennnistä. Taloudellinen pula ei ole vielä 
tässä maanosassa sivuutettu ja alituisia jär
jestelyjä vaaditaan sinne tapahtuvan vien- 1 

nin turvaamiseksi sekä kehittämiseksi. Mab
dollisuuksia Suomella tähän on jo siitäkin 
syystä, että tuonti näistä maista on osoitta
nut jatkuvaa nousua. Vuonna 1929 se oli 
arvoltaan lähes 200 miljoonaa markkaa ja 
viime vuonna yli 230 miljoonaa markkaa, 
jol'loin se teki 4.33 %koko tuonnista. Mutta 
ennenkaikkea vaatii vientimme lisääminen 
Etelä- ja Keski-Amerikkaan työtä paikan 
päällä. Luonnollisesti kuuluu tämä työ etu
päässä viejille, mutta virallisen ja tässä 
maanosassa nimenomaan diplomaattisen 
edustuksen tuki on välttämätön. On tun
nettu tosiasia, että Etelä- ja Keski-Ameri
kan maissa ei kauppa- ja konsuliedustus 
riitä, vaan tarvitaan virallisten kaupal'lis
tenkin asiain hoitoa varten lähetystöjä ja 
lähettiläitä, joilla näissä maissa on paljon 
suuremmat mahdollisuudet suhteiden sol
miamiseen kuin kollJSuleilla. Jotta Suomesta 

Etelä-Amerikkaan tapahtuvaa vientiä voi
taisiin .edes jossain määrin kunnollisesti 
hoitaa ja kehittää, tarvittaisiin ainakin 
neljä 'lähetystöä, ja kuten sanottu, on itse
näinen lähetystö ensin perustettava Rio de 
Janeiroon. Suomen on mahdotonta enää 
suuremmassa määrin laajentaa vientiään 
Eurooppaan. Uusia markkinoita on haet~ 
tava merentakaisista maista ja tällöin tule
vat ensisijaisesti kysymykseen juuri Etelä
ja Keski-Amerikan maat. 

Näiden maiden kehittyvä kulttuuri ja 
siitä johtuva jokapäiväisen elämän tarpei
den lisääntyminen aiheuttavat erilaisten ta
varain menekin ja siis tuonniukin kasvami~ 
sen. Suomen on varustauduttava siihen, 
että se pystyy muiden maiden kanssa näillä 
uusilla ja alati kehittyvillä markkinoilla 
kilpailemaan ja tuotteitaan myymään. 

Paitsi puunjalostusteollisuuden tuotteita, 
nimenomaan paperia, jonka menekki lisään
tyy kulttuurin ja lukutaidon kehittyessä, 
voidaan Suomesta viedä Etelä- ja Keski
Amerikkaan myös varsinaisen kotimarkki
nateollisuutemme tuotteita. Niitä, kuten se
paraattoreja, posliinitavaroita ja tulitik
kuja, onkin sinne jo viety. 

V ai]>:kakin dl en mielestäni jo kyllin sel
västi osoittanut Etelä-Amerikassa olevan 
diplomaattisen edustuksen laajentamisen 
välttämättömyyden ja että se on aloitettava 
itsenäisen lähetystön perustamisella Brasi
liaan, sallittaneen minun vielä esittää muu
tamia numeroita kaupastamme Brasilian 
kanssa. 

Brasilia on etelä-amerikckalaisista tuonti
maistamme tärkein. Viime vuoden tuonti 
sieltä oli arvo'ltaan yli 130 miljoonaa mark
kaa. On ollut vuosia, jolloin se on ollut 
myös tärkein etelä-amerikkalainen vienti
maamme, mutta viime vuonna sinne vietiin 
vain 29.5 milj. markan arvosta ja ensi
sijalla oli Argentiina, jonne vienti oli 
arvoltaan lähes 57 miljoonaa markkaa. 
Vuonna 1934 vietiin Brasiliaan 66.5 milj. 
markan arvosta, siis yli kaksi kertaa 
niin paljon kuin viime vuonna. Vienti 
Argentiinaan oli vuonna 1934 arvoltaan 
78 miljoonaa markkaa. Vertailun vuoksi 
mainittakoon, että Ruotsi vie Brasiliaan yli 
kolme kertaa niin paljon kuin Suomi. 

Lisään vielä, että on selvää, että jos Bra
siliaan perustetaan lähetystö, tullaan sinne 
lähetettävä ministeri myöskin akkreditoi
maan eräisiin Brasilian naapurimaihin. 
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Toivon, että olen saanut teidät, arvoisat 
kansanedustajat, vakuutetuksi . Brasiliaan 
perustettavaksi esitetyn lähetystön niin po
liittisesta kuin kaupa'llisestakin välttämättö
myydestä ja tärkeydestä sekä siitä, että 
tämä lähetystö on pikaisesti perustettava. 
Siksi toivon, että eduskunta hyväiksyisi val
tiovarainvaliokunnan mietintöön ne muu
tokset, jotka sen ensimmäisessä vastalau
seessa on esitetty viidennen pääluokan toi
sen kohdan ensimmäiseen, toiseen ja kol
manteen momenttiin. 

Edelleen pyytäisin kiinnittää eduskunnan 
huomiota siihen, että valiokunta on poista
nut ,Muut menot vakinaisesta ulkomaisesta 
edustuksesta" nimisen otsikon alta halli
tuksen ehdotuksen sen d-kohdan, jossa oli 
pyydetty, että ulkomaista poliittista ja ta
loudellista tiedoitusta täydentävän ranskan
kie'lisen julkaisun avustamiseen varattaisiin 
131,000 markkaa. Pyytäisin huomauttaa, 
että hyvin monella maalla, joiden kieli ei 
ole yleisesti käytetty kansainvälinen kieli, 
on jollakin suurella kansainvälisellä kielellä 
ainakin joitakin kuukausijulkaisuja, e'llei 
suorastaan päivälehtiä. Ne pitävät tällaisen 
lehden julkaisemista sitäkin tärkeämpänä, 
kun tällainen lehti voi suorittaa paljoa 
säännöllisempää ja parempaa propagandaa 
kuin tilapäiset julkaisut. Sikäli kuin tiedän, 
on jo useilla eri hallituksil'la ollut tämä 
sama ajatus, että Suomeenkin saataisiin täl
lainen julkaisu ja minä rohkenen pyytää, 
että eduskunta näkisi mahdolliseksi palaut
taa tämän määrärahan ensi vuoden budjet
tiin. 

Lopuksi sallittaneen minun viitata, että 
olisi syytä ,Erinäisten määrärahojen" koh
dalla eräällä pienellä 'lauseella täydentää 
sitä minkä laskelmien mukaan tämä kurssi
ja hintavaihtelujen korvausmomentti on 
tullut hyväksyty;ksi. 

Ed. S e r g e 1 i u s: Herr ta.lman! Då 
frågan om vårt lands ställning tiU N a
tionernas Förbund föl'des fram vid den 
allmänna debatten i går och härvid detta 
folkens förbund ut:sattes för en ska~p och 
ofta oberättigad kritik, så mä det tillåtas 
mig a:tt i detta sammanhang i största 
korthet beröra några sidor av denna märk
liga institutions 'V'erksamhet. 

Otvivelwktigt är det lätt att pävisa brister 
i Nationernas Förbunds ·konstruktion, vi.lka 
dock delvis finna sin förklaring av om-

ständigheterna vrd dess ti'Nkomst, .men vilka 
därför ieke b e h ö v a b 1 i e n e v i g ·t 
o u •t p lå n 1 i g a r v s y n d. V a.d sade ieke 
Wilson då 'han tog avsked av sina mänga 
mer eUer mindre celehra beka.nta året 1919 
i Paris. ,J ag kom hi•t med stora fövhopp
ningar, det var så mycket jag hade hoppats 
ernå och som jag icke alls ernått." Han 
var en bruten man nä.r han kom herrn från 
den uppgift, som gått honom ,over evne". 
Han hade i själva verket lidit ett nederlag, 
·nästan större än något aN de besegrade 
fotken. V em var det först som icke 
anammade honom och hans lära. Jo, det 
var hans eget folk. Detta bJev den första 
stora missräkning.en för Nationernas För
bund. 

Och härtiU kan änn111 d:ogas et:t annat, 
viktigt moment vid starten. Na.tionernas 
Förbund började på ·alhlt annat äin jämliik
hetens grund. Man indelade staterna i 
3 ·kla;sser, öv·erklas:sen, de segrande entente
mrukterna; den andra, i någon män respek
terade klassen bestod .ruv de neutrala 
staterna, vil!ka erbjödos tilJflillle ·att inOIIll 
två månader sva·ra ja eller nej urtan att 
hava fått något inflytande på utformningen 
av förbundet; samt ·silutligen de besegrade 
staterna, vilkas upptagande skuUe ske på 
vissa stränga v~llkor och om 2

/ 3 av de 
anslutna voro med på g.odkännan.dre. Schweiz 
tv~kade, Sverige tvekade !(). s. v. ty för
bundspa;kten inneslöt även Versailles-freden, 
som ju var etrt segrarma:kternas dilktat, just 
detta, som aHva11ligast hela tiden hotat och 
hotllir Nationel'nas Förbunds framtid. Och. 
härmed sammanhänger den stora stöteste
nen, kanske den största, nedrustningen, som 
på diplomatspråket fick namnet ,securite 
nationale". Wilson. ~nlade i sitt förslag 
,domestic safety", a1l'llän ll'edrustning, med 
bi·behåHande i varje land .av vad som be
hövdes för inre ordning och trygghet, men 
han kunde ej franska och han kä.nde ej 
Europa. Han blev utmanövrerad av 
Olemenceau, som otvivelruktigt va;r den 
:klyftigare av de båda två. 

Och vad har Nationernas Förbund under 
förloppet av 17 år under kritiska tider 
•komm1t åstad? Låtom oss endast nämna 
namnen Japan, Ita'lien och sedan Tyslclands 
aktion, då detta sistnämnda [and besatte 
den demilitariserade Rhenzonen, exempel, 
som taila sitt tydliga språk om NationeDnas 
Förbunds maktlöshet. Men omakerna föz: 

96 
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Tysldands vidkommande, då det besatt.e 
den demi:litariserade zonen, måste betraktas 
mot Versailles di:ktatet om man ookså icke 
lkan godkänna den tyska regeringens alktion, 
då den våJldförde sig på ingångna över
~nskommelser. Til:lägger man ännu sanlk
tionernas gentemot It:a:lien fiasko oeh ned
rustn~ngskonferensernas 'hjällplösihelt har jag 1 

nämnt kanske de oftast åberopa·de ex;empel, 
som med skäl 'hos mången väckt frågan, 
vad bör t. ex . .l:''inland göra sedan Natio
nernas Förbund visat i så hög grad sin 
vanmakt. Men denna fråga berör ej endast 
våDt Iwnd utan även hela Norden. Att in
för intrycket av ögonblickets ännu oklara 
och spända internat1one1la 1läge och unlder 
påverkan av ensidig agitwtion utträda ur 
Nationernas Förbund vore en icke hlott 
olämpllig utan rent av faclig handlling. 
Särskilt är det för Finland, med d~ss 
geopdlitiskt sett strategiska läg~ a·v utom
ordentllig vi:kt under nurådande förhållan
den att wkta sig för minsta skiftning i sin 
statspolitik, vare sig inåt eHer utåt. Denna 
ak~ftning kunde misstolkas, vara v följ den 
för vårt 1lands vidkommande bleve olika 
intressenters skiftande behov. Vilka vålna
der, som vid en va;cldande utrikespollitik 
skulle vä.dra morgonluft, behöver jag icke 
här nämna, de.t kan var ,och en tänka sig. 

Den utrilkespolitiska orientering, den 
skandinaviska, och anslutningen till Na
tionernas Förbund, för vi!l:ken den nuva
rande •regeringen gått in och viilikens för
delar herr utrikesministern bålde i utskottet 
för utrik·esärenden och här i riiksdagen 
bindande och 1klar.t framfört, gör att jag 
d'ör min del obetingat ansluter mig tiU den 
nuvarande •regeringens upp.f.wtt;ning och 
därmed även tili dess stä,llningstagande. 
Och tydligare kan man väl ej formulera 
stäilningstagandet än det, som lherr utr:Ukes
ministern gjorde i går då han säger: Rege
ringen vill med a'l'la tiU buds stående illledel 
håhla vårt Ja;nd utom al!la gruppbiMningar, 
vi1lka icke tlämpa sig för folkförbundets 
medlemsstater eller sammangår med deras 
skyldigheter wtt BJvgöra Ewentuella tvister 
med fredliga medeJl. Sådana utta~anden, 
som här nämndes i går, som herr Shdanovs, 
kunna vi taga lugnt. Vår utrikesledning 
ha;r titillräckligt ·tydligt klarlagt var Fin
land står och behöver ej titl..lägga någo.t, 
varken protester eliler något slags demen-~ 
tier. Ansvarslösa politiska strä:vanden 

finnas ju i varje ·land, ej minst i herr 
Shdanovs eget land men sådana behöver 
man ej fästa sig vid (Ed. Riipinen: Ohoh !) . 
lmproviserade yttranden rdm. Riipinen och 
likaså rdm. Salmiala, sådana som de 
kommo tili uttryok i går, måste be:kllagas 
och jag kan ej annat förstå än att rdm. 
Salmiala sj äll v vid näJ11mare eftertanke 
målste erkänna at.t hans yt;tmnde, för såvitt 
det gäller vår utri:kespoliti:k, tillkom under 
en uppriven stämning (Ed. Salmiala: Nej !). 
Det är lätt, 'herr Halmia;la, det är ~ätt a.tt 
riva ned en ännu så ofuHbordad byggnad 
som Nationernas Förbund, den är brist
fäll\lig, det medgiva vi alla (Ed. Ka.res: Det 
är icke alls så lätt!). Det är lätt att riva 
'ned den, Mminstone med ,ord, med ord, 
herr Kares, om det sedan för tiJ[ resuiltat, 
det är en annan sak och det tror jag 
åtminstone ieke för vårt vid!komma~de. 
Men vllid viH då herr Kares, som är en av 
belackarna, vad 'Vi'H herr Kares sätta i 
stället? (Ed. Ka11es: lngenting !) . lngen
ting, ja det tror jag. Det är på samma 
sätt, herr Kares, med den :f.osterländska 
folkrörelsens progr8JID, vad vilja de sät;ta i 
stäilllet, ingenting, för det program som de 
övriga partierna hava. 

Nationernas Förbund är doek ett allvar
ligt försök tilhl ett fredsinstrument. Den, 
som hatar freden, den måste också hata 
.detta förbund, och odet rvore orättvist att 
underlåta att nä:mna, och det vill jag oekså 
göra i detta samma-nhang, att det har fun
nits oellffiå ftlere viktiga tHifäJll,eri då Na
tionernas Förbund fyUt sin uppgift med 
framgång. Det är nog sant att dessa till
fäN•en gäiHt konfliM meUan mindre stater. 
Svårigheterna hava naturligtvis blivit be
tydlig.t me.ra e'la!karta:de då det gälillt stor
mrukterna. Man 1ka,n visserligen säga att av 
ett Na,tionernas Förbund, som ej kan 
handla automatitslkt mot v.arje anfailil, vare 
sig det gäller ett våldföran.de e'Ller ett 
krig, av etrt; såda.nt förbund ha:va vi ringa 
nytta. Herr Kares skulle säga ingen nytta 
al'ls. Men trot:s al1t är ett Nationern.as F'ör
hund, sådant det nu framträder, bättre 
än intet. Vi måste stöda oss på dert; under 
rväntan på en renä.ssans av ett Nationer
nas Förbund, ett förbund, däor, villle jag 
säga, i:cke regeringarna äro i sa.mm.a höga 
grad representera:de som hittiltls, utwn där 
:1\olken i högre gmd hava sina represen
tanter, något emot viiket även,. såvitt jag 
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har [agt mäl1ke ,tiilil, •regeringen under de 
sen·aste t1derna hos oss har strävat. En 
sådan uppfattni<ng ihar redan under en 
längre tid gjort sig gällande i de övriga 
nordiska länderna. 

Ed. Simojoki: Herra puhemies! -
Tämän pääluokan kohdalla tahdon kiinnit
tää edelleen huomiota asiaan, josta jo eilen 
puhuttiin, nimittäin niihin karkoituksiin, 
joita Neuvostoliitto harjoittaa laajassa mit
takaavassa Karjalan ja Inkerin kansojen 
keskuudessa. Näin tehdessään Neuvosto
liitto törkeästi riklkoo niitä sitoumuksia ja 
deklaratioita vastaan, joihin se meni Kar
jalaan ja Inkeriin nähden Tarton rauhan
sopimuksessa ja j-onka sisältämät velvoituk
set on toinen sopimuspuoli tunnontarkasti 
täyttänyt. 

Tarton rauhassa luvattiin karja:laisille 
kansallinen itsemääräämisoikeus ja itsehal
linto, inkeriläisille kulttuuriautonomia. On 
ilman muuta selvää, että Venäjä tällaisilla 
toimenpiteillä on rikkonut ja rikkoo näitä 
sopimuksia vastaan. Vuonna 1929 allk:oivat 
karkoitukset Itä-Karja1assa. Silloin vietiin 
karkoitettuja useita junallisia Kuolannie
mimaan tai Siperian kaivoksiin ja metsiin. 
Karkoitukset olivat larujimmiUaan v. 1931, 
mutta lakkasivat vuoden 1931 jälkeen ja 
alkoivat jälleen huhti- ja toukokuussa 1935. 
Silloin vietiin inkeriläisiä suuret määrät 
Turkestaniin, Tashkentin ja Alma-Atan 
seuduille. Tänä vuonna on heitä karkoi
tettu etupäässä Leningradin alueen itä
osiin, ennenkaikkea V ologdan seuduille. 
Karkoitetut elävät mitä säälittävimmissä 
olosuhteissa vailla välttämättömiä elämän
tarpeita ja sen vuoksi on kuolevaisuus hei
dän keskuudessaan, erittäinkin lasten kes
kuudessa, tavattoman suuri (Eduskunnasta: 
Ei tämä Suomen ulkopolitiikkaa ole ! ) , 
niin että ellei heitä voida auttaa, niin he 
:käytännö11isesti katsoen pian tuhoutuvat 
sukupuuttoon. Inkeriläisiä on tähän men
nessä karkoitettu kaikkiaan noin 50,000, 
karjalaisia jonkun verran vähemmän. Suo
men ulkoministeriön olisi kiinnitettävä tä
hän asiantilaan suurempaa huomiota. Suo
men hallituksella täytyy olla tällaisella 
ajankohdalla velvollisuuksia heimokanso
jamme kohtaan ja keinoja niitä toteuttaa 
(Ed. Lohi: Mitä keinoja n. Erittäinkin on 
siihen nyt tilaisuus, kun Neuvosto-Venäjä 
on liittynyt kansainliiton j·iiseneksi, kan- 1 

sainliiton jolle ja jonka merkitykselle var
sinkin nykyinen ulkoministeri panee suu-
11en arvon. Kansainliiton peruskirjassa ni
menomaan sanotaan, että sen valtion, joka 
tahtoo tulla kansainliiton jäseneksi, on an
nettava varmat takeet vilpittömästä aiko
muksesta noudattaa kansainvälisiä sitou
muksiaan. Neuvostoliitto tosin etukäteen, 
siis ennenkuin kansainliitossa oli ratkaistu 
kysymys sen ottamisesta jäseneksi, ilmoitti, 
ettei tuomioistuinmenetelmiä saisi sovellut
taa riitaisuuksiin, jotka perustuvat ennen 
sen kansainliittoon tuloa tapahtuneisiin to
siseikkoihin. Tätä Venäjän selitystä ei kui
tenkaan Ranska ja Englanti voineet hy
väksyä valmistavassa poliittisessa valiokun
nassa, ja Suomi ääneståessään Neuvostolii
ton kansainliittoon ottamisen puolesta, il
moitti lähtevänsä siitä tosiasiasta, että Neu
vostoliitto sitoutuu noudattamaan kaikkia 
kansainvälisiä velvollisuuksia ja päätöksiä 
kansainliiton peruskirjan mukaisesti. Tästä 
kysymyksestä piti entinen ulkoministeri 
Hackzell kansainliitossa huomattavan pu
heenkin. 

Sitä paitsi on Neuvostoliitto rikkonut 
kansainvälisiä sopimUiksiaan kansainliittoon 
liittymisen j-älkeenkin ja rikkoo parhaillaan 
niitä. Täytyy kysyä hallitukselta, aikooko 
se kansainliitossa kokonaan vaieta tästä ky
symyksestä, hetkellä, jolloin tämä maail
manhistoriallinen murhenäytelmä on herät
tänyt yleistä huomiota. Ainakaan edelli
nen hallitus ei asiassa mitään mainittavaa 
tehnyt. Kun ylioppilaiden lähetystö muu
tamia vuosia sitten kävi silloisen pääminis
teri Kivimäen puheilla valittamassa sitä, 
että sen !käsityksen mukaan Karjalan ja 
Inkerin asia siinä ratkaisevassa vaiheessa, 
jolloin Suomi myötävaikutti Neuvostoliiton 
kansainliittoon ottamisen puolesta on jä
tetty tuuliajolle, ilmoitti herra Kivimäki, 
että hänen mielestään ha;llitus on tehnyt 
velvollisuutensa ja hän on iloinen siitä, että 
hänellä on puhdas omatunto Itä-Karjalan 
asiassa (Ed. H. Ryömä: Onkos puhu
jalla n' sekä ilmoitti pääministeri samalla, 
ettei hän osaa lainkaan sanoa, milloin ky
symys otetaan kansainliitossa esille. Meillä 
ei ole tilaisuutta enää kääntyä sen halli
tuksen puoleen, jonka pääministeri näin 
voimakkain sanoin ilmoitti tuntevansa vel
voituksensa Karjalan asiassa, mutta siltä 
uudelta hallitukselta, j()ka meillä nyt on, 
on jo aika kysyä, onko se suunniteLlut 
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tässä suhteessa mitään tai aikooko se mi
tään tehdä 1 Kivimäen hallituksen ainoaksi 
näkyväksi toimeenpiteeksi jäi, mikäli mi
nulla on asiasta oikeat tiedot, se; että hal
litus vuonna 1935 karkoitusten ollessa laa
jimmillaan, teki protestin muotoisen kyse-
1yn Neuvostoliitolle karkoitusten johdosta. 
Neuvostoliitto vastasi tähän lyhyesti, että 
tämä asia on sen oma sisäinen asia, johon 
ei ole aihetta muilla puuttua, ja siihen vas
taukseen sai Suomi tyytyä. Että tämä 
kysymys ei ole Neuvostoliiton sisäinen asia 
yksinomaan, on riidaton tosiasia. Tässä 
suhteessa olisi syytä palauttaa mieliin, mitä 
kansainvälisen oikeuden parhaat asiantun
tijat vuonna 1923 lausuivat Karjalan ky
symyksestä. Minulla ei ole tässä tilaisuu
dessa aikaa eikä mahdollisuutta ryhtyä lä
hemmin näitä kansainvälisen oikeuden 
asiantuntijain lausuntoja selostamaan. Ny
kyinen herra ulkoministeri tuntee ne kyllä 
parhaiten. Mutta joka tapauksessa nämä 
oikeusoppineet olivat sitä mieltä, ettei ky
symys ole vain Neuvostoliiton sisäinen asia, 
vaan Suomella on oikeus valvoa omalta 
puoleltaan niitä sopimuksia, joihin Neu
vostoliitto meni Tarton rauhansopimuksen 
10 ja 11 artiklassa ja niihin liittyvissä 
deklaratioissa. Osoituksena siitä kansain
välisestä huomiosta, jota kyseessä olevat 
karkoitukset ovat herättäneet, mainitta
koon, että useat huomattavat lehdet yli 
maailman ovat niistä kirjoittaneet, sellaiset 
kuin esim. J ournal de Geneve ja Times. 
Kansallissosialistisen puolueen puoluepäi
villä Niiri1lbergissä kiinnitettiin asiaan eri
koista huomiota. Erikoisesti on Suomen 
hallitusta velvoittava se arvovaltaisen ruot
salaisen lehden Nya Dagligt Allehaudan 
artikkeli, jonka otsa:kkeena on ,Ruotsi ei 
saa vaieta". Tässä artikkelissa on m. m. 
seuraavat sanat, jotka ovat kohdistetut suo
raan Suomen hallitukseen: ,Asia koskee 
luonnollisesti lähinnä Suomea. Suomen 
hallituksen ratkaistavaksi on jätettävä, 
missä määrin se nyt, kun Neuvostoliitto 
on tullut kansainliiton jäseneksi voi uudis
taa sen toiminnan Genevessä, johon vuonna 
1921 ja 1922 tuloksetta ryhdyttiin venä
läisten vakuutusten perusteella Tarton rau
hansopimuksen yhteydessä. Useat etevät 
oikeusoppineet ulkomailla lausuivat silloin, 
että näillä vakuutuksilla on kansainväli
sesti sitova voima. Mitä me tahdomme 
tässä painostaa on, että jokaisella kansain-

liiton jäsenellä ei ole vain oikeudellinen 
vaan myös siveellinen velvollisuus täytet
tävänään." Näin Nya Dagligt Allehanda. 
Sveitsin varapresidentti Giuseppe Motta 
alleviivasi Genevessä pitämässään puheessa 
juuri näitä siveellisiä velvollisuuksia sa
noessaan: ,Ennen kaikkea kun neuvosto
valtuutetut ovat Genevessä, toivomme me, 
että ääniä koroitetaan inhimillisen oman
tunnon nimessä vaatimaan selityksiä heidän 
hallitukseltaan, tullaan ottamaan puheeksi 
se uskonnolle vihamielinen propaganda, 
jolla ei ole vertaistaan ihmiskunnan asia
kirjoissa ja joka saa sururukyyneleet kristi
kansan silmiin, kaikkien niiden silmiin, 
jotka uskovat Jumalaan ja rukoilevat hä
nen vanhurskauttaan. '' Tämä on sen val
tion edustajan lausunto kansainliitossa, 
joka valtio ei äänestänyt Neuvostoliiton 
kansainliittoon ottamisen puolesta niinkuin 
Suomi. 

Herra ulkoministeri ! Kun ed. Salmiala 
teki eilen tässä kamarissa teille kysymyksiä 
siitä, mitä hallitus aikoo tehdä heimokan
sojemme hädän lievittämiseksi, te ette vas
tanneet hänelle tähän kysymykseen yhtään 
sanaa. Kuitenkin te niinä aikoina, jolloin 
Karjalan ja Inkerin kysymys kuului Suo
men käytännölliseen ulkopolitiikikaan, vii
meksi vuosina 1921 ja 1922 koetitte tehdä 
voitavanne asian hyväksi Genevessä ja tie~ 
dän, että teiltä on oikeus odottaa vie}ä 
nytkin tässä kysymyksessä enempi kuin 
esim. edeltäjäitänne ministeri Hackzellilta 
(Ed. Räisänen: Teidän ei pidä !pilata 
asiaa!). Teille ja sille hallitukselle, jonka 
jäsen te olette, on tässä suhteessa laskettu 
raskas edesvastuu, jonka painon tunties
sanne te ette voi kieltäytyä jotaJkin teke
mästä tämän kysymyksen hyväksi jos ette 
joistakin diplomaattisista syistä asemanne 
tuntien katso voivanne täällä asiassa mi-
tään deklaratiota antaa. · . 

Niitä piirejä, joille Karjalan ja Inkerin 
asia on kallis, on syytetty paitsi Neuvosto
liiton taholta myöskin omassa maassamme 
,lähinnä vasemmiston taholla Venäjälle 
vihamielisistä aikeista. Nämä syytökset 
agressiivisesta politiikasta Venäjää vastaan 
ovat aiheettomia, sillä meille on täysin sel
vää, että olisi mieletöntä aiheuttaa sotaisia 
selkkauksia Venäjän kanssa, varsinkin ot
taen huomioon oman armeijamme nykyisen 
tilan. 0 lenkin vakuutettu siitä, että mei
dän vasemmistolehtemme, mutta valitetta-
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vasti myös osaksi keskustalehdistömme on 
provosoinut Neuvostoliiton poliittisissa pii
reissä mielialaa Suomea vastaan (Ed. Räi
sänen: Hehän työ outte sitä tehneet!). 
Odottakaa, minä tulen tähän kysymykseen 
(Ed. Räisänen: Ra:jathan oli siirrettävä 
idemmäksi Uraliin saakka!). Suomea vas
taan . esittäen valheellisia väitteitä meidän 
aikeistamml3 ja paisuttaen kauhukuvauksia 
joistakin poliittisesti merkityksettömistä 
ylisanoista, joita on ehkä tahollamme tullut 
lausutuksi. Onhan mainitsemassani lehdis
tössä väitetty meidän puhuneen rajan siir
tämisestä Uralille asti, josta koskaan ei ole 
mitään puhuttu eikä kirjoitettu (Ed. Räi
sänen: Herranen aika! Huono muisti!). 
Minä vaadin todistuksia siitä, olemmeko 
koskaan puhuneet tällaista mieletöntä pu
hetta. Varmaan on mainitun lehdistön pro
vosoima myöskin se lausunto, jonka Itä
Karjalan presidentti Bushujeff noin vuosi 
sitten lausui Petroiskoissa väittäen, että 
suomalaiset haaveilevat rajan siirtämistä 
Jeniseille asti. Mutta kaikkein törkein pro
vokatoorinen teko, mihinkä maamme leh
distö on tehnyt itsensä syypääksi itsenäi
syytemme aikana, oli Svenska Pressenin ja 
Sosialidemokraatin menettely, jotka viime 
toukokuussa julkaisivat erään vuonna 1923 
ilmestvneen lentolehtisen Herää Suomi 
ikäänkuin se olisi äsken ilmestynyt 
A. K. S:n julkaisuna. Tästä yli 13 vuotta 
sitten eräiden Karjalan vapaustaisteluissa 
taistelleiden sotilaiden julkaisusta tekivät 
mainitut lehdet häikäilemättä omaa isän
maatamme vahingoittavan kompr.omettoi
van asiakirjan, josta räikeimpiä kohtia 
Isvestija mielihyvin julkaisi 14 päivänä 
toukdkuuta 1936. Onko tämä korrektia 
menettelyä omaa valtakuntaa ja maata 
kohtaan sillä taholla~ Paitsi Isvestijaa 
myös muu Venäjän lehdistö käytti tätä 
aineistona pitkän aikaa hyväkseen tehden 
mitä silmittömimpiä hyökkäyksiä Suomea 
vastaan. Täytyy kysyä hallitukselta, että 
onko se riittävästi kiinnittänyt huomiota 
tällaiseen menettelyyn, joka on muodostu
nut maatamme mitä suurimmassa määrässä 
vahingoittavaksi. On täysin varmaa, että 
sekä punainen että keltainen lehdistömme 
(Eduskunnasta: Mikä se keltainen lehdistö 
on~) on ainakin osaltaan syypää myös nyt 
päivän puheenaiheena olevaan kommunisti
puolueen Pietarin piirin johtajan Shda
novin röyhkeään hyökkäykseen Suomea 

vastaan. Täällä on puhuttu niin paljon 
muka sisäisestä fascistivaarasta, että se on 
antanut Shdanoville aiheen käsittää, että 
todella Suomi on valmis asettamaan 
maansa fascististen suurvaltojen käytettä
väksi tukikohtana Neuvosto-Venäjää vas
taan. MeiLlä on oikeus odottaa, että Suo
men hallitus antaa tällaisiin Venäjänkin 
taholta tuleviin loukkauksiin suoran vas-

• tauksen. Meidän viimeaikaisten hallitus
temme nöyräselkäinen menettely on saat
tanut koko kansamme merkillisen alem
muuskompleksin valtaan, niin että on 
monta kertaa joutunut kysymään, että 
rohkeneeko tämä kansa enää pitää maa
taan suvereenisena valtiona. 

Tämä ei koske ainoastaan suhtautumis
tamme Neuvostoliittoon nähden, vaan myös 
Skandinavian maihin nähden. On totta, 
että se ryhmä, johon kuulun, oli valmis 
hyväksymään Suomen ulkopoliittisen suun
tautumisen Skandinaviaan päin, mutta 
sellaisilla edellytyksillä, ettei loukata mei
dän suvereenisuuttamme ja meidän kan
sallista kunniaamme (Ed. Voionmaa: 
Missähän sitä on loukattu?). Minä voisin 
lukea tässä (Eduskunnasta: Antaa kuu
lua!) ruotsalaisesta lehdistöstä paljon sel
laisia lausuntoja, joissa sanotaan, että suo
malaisella kansalla ei ole oikeutta tämän 
tehdyn sopimuksen jälkeen ajaa suoma
lais-kansallisia päämääriä, ei ajaa suoma
laisen yliopiston ja suomalaisen kulttuurin 
asiaa, sillä se voi vahingoittaa suhteitamme 
Skandinaviaan (Ed. Voionmaa: Tuo on 
alemmuuskompleksia tuommoinen puhe! -
Ed. von Frenckell: Irtonaisia lauseita!). 
Tämä kansallistunnon heikkous ilmenee 
m. m. siinä, että meidän vasemmisto-leh
temme sen sijaan että syyttäisivät Venäjää 
sen tekemien rikkomusten vuoksi Itä-Kar
jalassa ja Inkerissä, syyttävät näiden joh
dosta niitä suomalais-kansallisia piirejä, 
joille heimokysymys on kallis ja jotka ei
vät vaadi muuta kuin että Neuvosto
Venäjä pitäisi pyhänä ne sitoumukset, joi
hin se on Karjalaan ja Inkeriin nähden 
mennyt. Tälläkin hetkellä, jolloin maail
man poliittinen kriisi on jännityspistees
sään, ja jolloin Suomi on mitä vaaralli
simmassa tilanteessa ekspansiivisen mahta
van Venäjän naapurina ja Skandinavian
maiden naapurina, jotka sodan syttyessä 
tulevat tosiasiallisesti muodostamaan soti
laallisen tyhjiön meidän selkämme takana, 
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tälläkin hetkellä on Suomen hallitukselta 
odotettava sellaista politiikkaa, että se 
ottaa huomioon myös kansallisen kunnian 
vaatimukset, sillä sellaisella valtiolla, joka 
ne unohtaa, ei voi olla kunnioitusta eikä 
hädän tullen sympatioita niiden valtioiden 
edessä, joista tällä hetkellä riippuu maail
man kohtalot. Senvuoksi on odotettava 
Suomen hallitukselta myös toimenpiteitä 
heimokansojemme suurimman äärimmäisen 
hädän hetkellä, eikä sellaisia vaatimuksia 
meille aseta vain kansallinen itsetunto, vaan 
inhimillinen ja jumalallinen vanhurskaus. 

Ed. L o h i: Minä pyysin puheenvuoroa 
pääasiassa lausuakseni erinomaisen kiitok
sen meidän ulkoasiainministerille siitä, että 
ihän eilisessä lausunnossaan niin reippaalla 
tavalla torjui kaikki ne syytöbet, mitä on 
meitä vastaan heitetty, että Suomella olisi 
vihamielisiä aikeita mitään muuta suur
valtaa kohtaan tai että täällä valmisteltai
siin tilaisuutta, tukikoMia jonkun suurval
lan hyökkäystarkoituksia varten. Ja minä 
olen vakuutettu siitä, että Suomen kansan 
suuri enemmistö mielihyvällä panee tämän 
merkille. Mutta valitettavasti kokemus 
osoitti pian jä1keenpäin, että täällä edus
kunnassakin löytyy joitakin piirejä, joiden 
päätehtävänä näyttää olevan hyökätä mei
dän ulkoasiain johtoa vastaan, ja ikäänkuin 
tahdottaisiin nimenomaan osoittaa, ,että se 
onneton kohtalo, mihin osa meidän heimo
laisiamme on joutunut, jotka ovat rajo
jemme ulkopuolella, että niiden kohtalo 
olisi Suomen 'hallituksen syy. 

Täällä ,edellinen puhuja vetosi siihen, 
että kansainliiton avulla ehkä tässä jotakin 
voitaisiin saada aikaan, sehän olisi ollut toi
vottavaa. Mutta me olemme kokemuksesta 
nähneet, että kansainliittokin vielä tä
hän asti on ollut verraten voimaton 
niitä suurvaltoja kurissa pitämään, joilla 
imperialistiset pyrkimykset ovat olleet 
määräävinä. Olemmehan saaneet nähdä 
viime vuoden kuluessa senkin murhe
näytelmän, että yksi kansainliittoon kuu
luva, vuosituhansia vanha valtakunta on 
pyyhkäisty pois itsenäisten kansakun
tien joukosta. Minä odottaisin, että ne, 
jotka nyt hyökkäävät toisen 'asian takia 
meidän ulkoasiainjohtoa vastaan, muista
koot ne tätä tapahtumaa (Eduskunnasta: 
Ei, ei muista ! - Ed. Kares: Meidän ulko
asiain pitäisi tarttua siihenkin, vai?). Minä 

käsitän nykyhetken maailmantilanteen sel
laiseksi, ettei meidän pienen 'kansakunnan 
asema ainakaan parane sillä, että täällä 
suuria :sanoja lausutaan. Poliittinen viisaus 
vaatii sitä, että pitää myöskin kielen kes
kellä suuta, kun se on pidettävä. 

Täällä tahdotaan uskotella, että ne, jotka 
eivät ole valmiita sitä räävitöntä puheta
paa käyttämään itäisestä naapurista, mitä 
eräillä tahoilla käytetään, että niille ei olisi 
yhtä kallis meidän heimolaistemme kohtalo. 
Mutta me olemme siinä vakaumuksessa, 
että tämä sopimaton kielenkäyttö on ollut 
omiansa lisäämään niitä kärsimY'ksiä näille 
meidän heimolaisillemme, joihin he ovat 
nyt joutuneet (E,duskunnasta: Aivan oi
kein!). Eivätkä sellaiset hysteeriset lau
sunnot, mitä ,ed. Salmiala t,äällä eilen esitti, 
eivät ne ole omiansa turvaamaan meidän 
maamme rauhaa (Vasemmalta: Pahanta
maan vain!). Minä olen vakuutettu siitä, 
että Suomen kansan suuri enemmistö on 
yksimielisesti sen ulkopolitiikan takana, 
jonka meidän ulkoasiainministerimme eilen 
niin reippaasti esitti (Eduskunnasta: Oi
kein!). Ja samalla meillä täytyy kuuluttaa 
koko maailmalle, että tässä kansassa ei ole 
kuin 7 % niitä, joilla näyttää olevan toi
sensuuntainen ulkopolitiikan pyrkimys kuin 
mitä on nykyisellä hallituksella ja mitä on 
Suomen kansalla. J,a minun täytyy valit
taa, että niin vastuuttomia lausunnoita 
tässä kamarissa lausutaan kuin oli eilinen 
ed. Salmialan lausunto. 

Ed. K a .r e s: Herra puhemies! - Minä 
koetan nyt puolestani välttää sellaista hys
teeristä esitystapaa, mitä edellinen pu
huja käytti. Sillä jos mikä on hysteeristä, 
niin oli hänen lausuntonsa näistä asioista, 
ja sitä paitsi sellainen, niinkuin tulen lo
pussa huomauttama,an, että sellainen hys
teerisyys jos mikään on meidän valtakun
nallemme ja kansallemme mitä vaaralli
sinta. 

Minä pyysin puheenvuoron ·ed. Sergeliuk
sen lausunnon johdosta. Olen parikin ker
taa tältä paikalta lausunut, että olisi vaka
vasti ruvettava harkitsemaan kansainlii
tosta eroamista. Sitä tietysti ei voi yhtäk
kiä tehdä, mutta sitä on vakavasti harkit
tava (Vasemmalta: Sitä kommunistitkin 
esittivät ennen!). Ed. Sergelius väitti, että 
se, joka ,on kansainliittoa vastaan, on rau
han vihollinen. Se on merkillinen väite, 
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peräti merkillinen. Mitenkä kansainliitto 
voisi olla jokin rauhan tekijä, kun se on 
perustettu väkivallan sanktioneenaamiseksi? 
Sitähän ei ed. Sergeliuskaan kieltänyt. 
Kansainliiton paktiin kuului Versaillesin 
rauha ja koko liitto vasten Amerikan Wil
sonin ajatusta tuli vain vä:kivaltarauhan 
tukemisliitoksi (Ed. Sergelius: Alussa!) -
alussa. · Sitä se on ollut näihin asti, ja 
kohta kun tämä perustus kansainliitosta 
häviää, niin kansainliitto raukenee olemat
tomiin. Mitä mahdollisesti tulevaisuudessa 
tapahtuu ja syntyykö joku uudenlainen 
kansainliitto, siihen minä en puolestani 
tartu. Sellainen asioiden arvioiminen on 
sitä ,jossittelua", jota nykyään näyttää 
olevan koko diplomatia ja kaikki laskelmat 
tulevaisuuteen nähden. Me emme, herra 
Sergelius, saa ajatella, mitä kansainliitosta 
tulevaisuudessa tulee, me katselemme sitä 
vain sellaisena, mitä se on tähän asti ollut. 
Se on ollut väkivaltarauhan tukija, se on 
keino, millä esimerkiksi Sa:ksaa on pidetty 
kauan aikaa nöyryyttävässä asemassa ja 
joka vaikutti sen, että Saksan täytyi ottaa 
kohtalonsa ohjat omiin käsiinsä, sanoi kan
sainliitto mitä ta:hansa. Sitä paitsi, mitenkä 
kansainliitto voisi olla rauhan instr.umentti. 
Aivan ensimmäisiä kohtia, mitä on V ersail
lesin rauhassa ja myös kansainliiton perus
kirjoissa, on lauselma, että Saksan aseista
riisuminen, joka toimitettiin, olisi alkuna 
kaikkien muiden valtakuntien yleiseen· 
aseistariisumiseen. Tässäkin kohden kan
sainliiton valtiot ovat pettäneet sekä Sak
san että koko maailman. Sensijaan että 
ne olisivat riisuneet aseita, on jouduttu 
täydelliseen asevarustuskilpailuun, niin että 
kaikista kansainliiton keskusteluista huoli
matta Euroopan valtiot tällä kertaa ovat 
kiireestä kantapäähän asti varustetut ja 
että kaikkien kansojen, jotka mielivät aja
tella itsenäisyytensä tulevaisuutta, niiden 
täytyy, jos tahtovat tai ei, ottaa osaa tähän 
varustuskilpailuun. Se on yksi tulos kan
sainliiton väärille väitteille p·erustetusta 
toiminnasta. 

Minä väitän sitäpaitsi, että esim. Abes- · 
sinian sota, verinen Abessinian sota olisi 
vältetty, varmasti vältetty, ellei olisi ollut 
sellaista laitosta, jonlm nimi oli kansain
liitto (Eduskunnasta: Ohoh! - Oikealta: 
Mistä puhuja tietää sen?). Abessinia olisi 
vamnasti viimeiseen asti }askenut, mitä val
loitettuja maakuntia se olisi voinut Ita-

lialle antaa, ennenkuin se ryhtyi tähän toi
vottomaan, alusta alkaen toivottomaan so
taan. Se ryhtyi siihen vain sentä:hden, että 
kansainliitto puhui sanktioneista ja Abes
sinia Iuotti niihin niin paljon, että sen 
keisari kansansa suurimman hädän hetkenä 
jätti maansa ja meni pyytämään Geneven 
herroilta jotakin tukea ja turvaa. Albessi
nian sota oli nimenomainen kansainliiton 
tulos, Abessinian sota (Eduskunnasta: Sen 
olisi pitänyt antautua ilman muuta! -
Eduskunnassa .välihuutoja) ..... . 

Samanlainen seuraus on ollut toisesta so
pimuksesta, joka ei kai ole varsinaisesti 
kansainliitossa tehty, mutta kuitenkin kan
sainliiton merkeissä, n. k. Espanjan puuttu
mattomuussopimus. Olen va!kuutettu siitä, 
että se kauhistuttava sisällinen sota, joka 
Espanjassa nykyään raivoaa, olisi aikoja 
sitten loppunut, ellei olisi tätä kansain
välistä puuttumattomuussopimusta, jota ·ei 
kukaan ole tosissaan noudattanut, jossa on 
puhuttu sellaista, mitä on tahallaan yri
tetty kiertää alusta alkaen, sensijaan että 
olisi avoimesti autettu - ne jotka auttaa 
tahtoivat- kumpaakin puolta sen mukaan 
kuin kunkin h·alu olisi vaatinut. Taistelu 
olisi sen kautta saatu lyhyeksi ja tuliseksi. 
Sensijaan nyt jatketaan teurastusta loppu
mattomiin asti (Eduskunnassa välihuu
toja). Se on seurauksena merkillisistä so
pimuksista, joissa sanotaan juuri sitä, 
mitä ei lainkaan aj·atella (Eduskunnassa 
välihuutoja). 

Silloin kun maailmansota loppui, 'kun 
kansainliitto perustettiin, oli vasemmisto
piireissä ja keskustassa yleisesti se puhe, 
että nyt on aika lopettaa salainen diplo
matia, se oli sen ajan yleinen tunnuslause. 
Salainen diplomatia on kansakuntien ja 
valtioiden onnettomuus, se vie valtiot sotai
sille poluille. Nyt piti tämä salainen dip
lomatia lopettaa ja se oli lopetettava kan
sainliiton puitteissa. Mitä on tästä salai
sen diplomatian lopettamisesta tullut? Se, 
että se rehoittaa nyt pahemmin kuin kos
kaan ennen, -että herrat diplomaatit ovat 
ottaneet tavaksensa puhua v·allan sitä, mitä 
he eivät ajattele, ja tässä kilpailussa diplo
maattien välillä, - olen vakuutettu siitä 
-, venäläinen diplomatia aina taitavana 
erittäin ovelana vetää pitemmän korren. 
Niin onkin käynyt. Euroopan valtiot ovat 
monessa asiassa joutuneet kulkemaan sitä 
linjaa, mitä Venäjän taitava ja ovela diplo-
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matia on määritellyt. Ja me puolestamme, 
mma väitän, herra ulkoasiainministeri, 
vaikka minäkin olen mielenkiinnolla kuul
lut herra ulkoasiainministerin esitystä 
esim. valiokunnassa, minä väitän, että mei
dän diplomaattimme ja tekin joudutte 
tässä sittenkin lopulta alakynteen. Me suo
malaiset emme ole sittenkään koskaan tot
tuneet tuollaiseen diplomatiaan, se on vas
ten meidän olemustamme. Minä olen va
kuutettu siitä, että olisi paljon parempi, 
että me kuljemme aivan suoraa tietä, sa
nomme suoraan, mitä me ajattelemme, tun
tui se toisista sitten pahalta tai hyvältä. 
Salainen diplomatia on nyt käytännössä ja 
tämä salainen diplomatia vie Euroopan 
valtiot aivan varma•an vähän ajan perästä 
veriseen sotaan, josta tuskinpa mekään 
säästymme, tuskinpa, niin mielelläni kuin 
minä puolestani sen näkisinkin, ja niin 
mielelläni kuin minä olen sillä kannalla, 
että meidän on viimeiseen asti puolueetto
muutemme säilytettävä, - - - (Ed. 
Wiik: Ed. Salmia1a puhui toista!) - ei 
ed. Salmialakaan puhunut toista, ei yhtään 
puhunut toista, päinvastoin (Vasemmalta: 
Ei •käy tosiasiaa kieltäminen! - Älä anna 
väärää todistusta ! ) . 

Nyt voisi herra Sergelius väittää, olkoon 
nyt, että kansainliitto on sellainen kuin se 
on, niinkuin hän itsekin myöntää, että sillä 
on pelkkiä tappioita tähän asti (Ed. Ser
gelius: Ei pe'lkkiä! Työtoimisto!). Noo, jaa. 
- Kansainvälinen työtoimisto, joka myös 
on kansainliiton osasto, on antanut nyt 
eräitä suosituksia ja ehdotuksia, mahdolli
sesti niistä on jotain hyötyä, ei meillä ole 
niistäkään paljon hyötyä. Mutta herra Ser
gelius voi kuitenkin sanoa: Antakaamme 
sen olla, diplomaattisten herrojen yhtey
destä siellä mU'kavine keskusteluineen, ko
meine palatseineen, eihän siitä ole mitään 
vahinkoa (Ed. Sergelius: Aivan!). Ol'la 
mukana hyvässä seurassa, komeassa seu
rassa, on tämmöiselle pikkuiselle kansaHe
kin siksi tärkeä asia minunkin mielestäni, 
että kyllä kannattaa muutama miljoona uh
rata sitä varten. En minä sitä pidä vaa
rallisena. Mutta minä väitän, että kansain
liitosta on vahinkoa pienille valloitle. Kan
sainliitosta on vahinko sellainen, että mekin 
täällä eduskunnassa olemme jo useana 
vuonna tunteneet sen vahingon, mikä ikan
sainliitosta on. Kun täällä on puhuttu 
meidän puolustusasiamme kehittämisestä, 

kun on vaadittu, että tämän kansan puolus
tustahtoa on terästettävä ja sen puolustus
voimaa lisättävä, ja perushankinnat pan
tava toimeen nykyisen vaaranalaisen ase
man tähden monta kertaa 'lyhyemmässä 
ajassa kuin aikaisemmin suunniteltiin, niin 
sitä vastustetaan aina vetoamalla kansain
liittoon. Sosialidemokraatitharr ovat val
miit nykyisestäkin määräraha-ajatuksesta 
tinkimään tavattoman suuret summat, niin
kuin eilen sanottiin, ja he vetoavat kansain
liittoon. Meillä on meidän paktimme, meillä 
on meidän sopimuksemme, kansainliitto on 
olemassa, on hyökkäämättömyyssopimus ole
massa Venäjän kanssa. Näihin me voimme 
luottaa, näihin tällaisiin papereihin, jotka 
eivät ole 'lopulta mitään muuta kuin pape
ria. Se on päivänselvä asia. Mehän olem
me nähneet sen niin monta kertaa jo. Luot
taa tällaiseen on luottaa tyhjään. Ei meitä 
kukaan tänne auttamaan tule, jos meidän 
kimppuumme hyökätään, korkeintaan sil
loin, jos me edes jonkun aikaa, edes muu
tamia viikkoja kykenemme itsekin puolus
tamaan itseämme (Ed. von Frenckell: 
Kyllä me kykenemme!- Ed. Tanner: En
täs senjälkeen n. Niin, pohjalaiset ovat 
kyllä valmiit tappelemaan puukoi'lla silloin, 
kun te muut väsytte (Oikealta: Se oli ed. 
von Frenckell! - Ed. von Frenckell: Uus
maalaiset kannunoilla !) . Mutta minä väi
tän, etteivät pohjalaisten puukot riitä sil
loin siinä verilöylyssä, mistä tulevassa so
dassa on kysymys (Ed. von Frenckell: Äl
kää puhuiko siitä sitten!). 

Niin, siis kansainliitto opettaa pienen 
kansakunnan luottamaan tyhjään ja sentäh
den se on varsin vahingollinen pienelle 
kansalle. 

Jätän nyt kuitenkin tämän ja puhun pik
kuisen meidän omista oloistamme, mitä 
täällä on lausuttu ja mitä täällä muka ei 
saisi lausua. 

Minä luin tämän päivän lehdistä, että 
Puolan johtavissa piireissä, johtavassa sano
malehdistössä on 'lausuttu, ettei siellä yh
tään ihmetellä, jos herra Shdanovin lau
sunto on herättänyt suuttumusta Baltian 
maissa ja Suomessa. Käytettiin sanaa: 
,suuttumusta Baltian maissa ja Suomessa'' 
(Ed. Salmiala: Ei Suomen hallituksessa ! ) . 
Nyt minä truhtoisin kysyä, onko Suomessa 
siitä suututtu? (Ed. Salmiala: Ei kun nau
rettu! - Keskustasta: Kyllä se eilen siltä 
näytti!). Minulla on se luottamus herra 
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ulkoasiainministeriin, - edeilliseen ulko
asiainministeriin minulla ei olisi ollut sitä 
luottamusta, - että te otatte tämän asian 
hyvin pian käsiteltäväksi Venäjän lähetti
lään kanssa. Jos se on jo tapahtunut, olen 
puolestani siitä hyvin iloinen. Herra Shda
novin lausunto ei nyt missään tapauksessa 
ole, niinkuin täällä välihuudahduksessa 
huudettiin, yksityinen lausunto. Sehän on 
saanut ainakin puolivira'llisen hyväksymisen 
Venäjällä ja puolivirallisena lausuntona 
sitä käsitellään m. m. Puolassa. Sellaista 
lausuntoa ei mikään kansa ja valtakunta, 
oli se kuinka pieni tahansa, saa sietää. Lat
vian ulkoministeri oli heti paikalla tämän 
lausunnon jälkeen ryhtynyt asiaan, käynyt 
Venäjän lähettilään puheella sillä seurauk
sella, että Venäjän lähettiläs on esittänyt 
siitä selityksen ja jonkinlaisen antMksi
pyynnön. 

Meidän täytyy lähteä siitä, että tällaiset 
lausunnot, jos mitkään, ovat omansa rikko
maan sitä välien siedettävyyttä, mitä naa
purivalloi'lla sentään pitää olla. Ne ovat 
sitä sietämättömämmät, kun, niinkuin herra 
ulkoasiainministerikin selitti, sen puheen 
väitteet perustuvat täydellisesti valheelli
selle pohjalle. Minä olen vakuutettu siitä, 
että Venäjän vakoilutoimisto kyllä tietää, 
että täällä ei ole mitään se'llaista varustelua 
Saksan auttamiseksi mistä herra Shdanov 
puhui. Koko tämän puheen täytyy olla 
tietoisesti väärä ja valheellinen. Täällähän 
nyt toki ei voida Venäjältä salassa raken
nella mitään lentoasemia saksalaisia ja tu
levaa sotaa varten. Se tiedetään Venäjällä 
aivan yhtä hyvin kuin meiUäikin. Että täl
lainen väite kuitenkin voidaan tehdä, se 
osoittaa sitä, että Suomen pientä valtiota 
ei kohdella sillä kunnioituksella, mitä kan
sainvälinen asema ja kansainvälinen diplo
matia sentään vaatisi. Venäjällä ei sitä 
paitsi voi olla mitään oikeutta tulla aseit
ten kanssa, niinkuin herra Shdanov sanoi, 
tutkimaan, mitä näiden länteen päin ole
vien Venäjän ikkunain a'lla tapahtuu. Meil
läkin täytyy olla oikeus varustautua tule
van sodan varalta niin paljon kuin jak
samme. Vaikka me panisimme itärajan täy
teen lentokenttiä, niin siihen ei Venäjällä 
ole mitään sanomista (Ed. Riipinen: Oi
kein!), sillä Venäjä itse varustaa suurena 
valtana. Sillä ei ole siveellistä oikeutta 
ruveta ihmettelemään, jos pieni Suomikin 
sitä tekisi. Mehän emme ikävätä kyl'lä, ole 

sitä tehneet ja nähtävästi niillä maarara
hoilla, mitkä nytkin on kysymyksessä, ei 
sitä edes voida tehdä. Mekin olemme isän
tiä talossamme. Vaikka meidän maamme 
on pieni, se on sittenkin kalliisti verellä 
ostettu, sitä on vuosisadat ja -tuhannet rai
vattu, ja me tahdomme sen itsellämme pitää 
ja myöskin itse hoitaa. Mutta meidän on 
varottava, ettei meihin tartu liiallinen pe'l
kuruuden henki. T·ämä pelkuruuden <henki 
on erinomaisen voimallisesti nykyään puhu
massa. Minun täytyy sanoa, että kaikista 
lausunnoista enimmin minä ihmettelin herra 
Lohen äskeistä lausuntoa. Täällä puhu
taan siitä, että me ja nuoriso jyrkillä pu
heilla provoseeraamme Venäjältä käsin 
hyökkäystä. Ajatellaan, että meidän omassa 
keskuudessa sanotaan sillä tava'lla (Ed. 
Annala, V.: Ja vääristellään!) ja vielä li
sätään paljon siihen, mitä nuoret ih
miset täällä ovat sanoneet. Sitä lisätään, 
sitä, niinkuin äsken mainittiin, valheelli
sesti todistellaan kirjasilla, jotka ovat vu~ 
sikymmenien takaisia j. n. e. Jos mi
kään on provokatiota, niin tämä tällai
nen (Ed. Riipinen: Aivan!). Minä o~en 
kerran tältä. paikalta sanonut ja sanon sen 
uudestaan, että Saksan edellisen aikakau
den .ennen Hitleriä, sen eduskunnan asia
kirjojen, joita olen joutunut tutkimaan, su
rullisin kohta oli se, että joka-ainoa vä
hänkin jyrkempi lausunto, mitä Saksan 
kunnian puolesta sanottiin, hyvin jyrkkiä 
joskus, voi olla, ja oli ehkä liiankin jyrk
kiä, tulkittiin rumasti omassa maassa. 
Joka-ainoan tällaisen lausunnon perään huu
dettiin eduskunnan puhujalava~ta: Katso
kaa miten te ärsytätte Ranskaa, ärsytätte 
ympärysvaltoja. Se oli häpeällisintä kai
kesta, tämä tällainen jutteleminen, tämä 
tällainen huutaminen naapurille. Katso
kaas meidän puheemme tässä maassa anta
vat teille oikeuden tehdä meille pahaa ja 
vaarm. Sellaista oikeutta ei naapurival
la'lla missään tapauksessa ole. Ei puheilla 
vielä varusteta sotaa, ja täytyy meillä oUa 
oikeus toki suoraan sanoa, mitä me maan 
tilasta ajattelemme. Ja varsinkin väitän, 
että se, että nuorison puheita on sillä ta
valla käytetty ja huudettu vaarallisiksi, 
kuin meillä huudetaan, se on häpeällistä ja 
alhaista. Meidän nuorisol1amme on korkea 
kuningasajatus. Se on ajatus, joka on nuo
rison arvon mukainen ja joka merkitsee tu
levaisuutta tälle Suomen kansalle. Se ku-

97 
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ningasajatus voidaan lausua joskus liian 
jyrkästi nuorekkaalla innolla, mutta siinä 
on elävä ja terve ydin. Ne eivät koskaan 
ole tarkoittaneet aseellista yhteenottoa. 
Minä kysyin, ei siitä ole kauan, eräältä hei
dän edustajaltaan, mi'llä tavalla te aiotte 
toteuttaa Suur-Suomi-aatteen. Tiedättekö, 
mitä tuo mies vastasi. Hän sanoi: ,Sitä 
me emme tiedä.'' Te nauratte sille aja
tukselle, mutta se on nuorison sielussa oleva 
ajatus. Aika ja hetki tulee, jolloinka nuo
rison elävä ja oikea usko tässä vie oikeaan 
päämäärään, niinkuin tämä usko vei myös
kin siihen päämäärään, jota aikaisemmin 
uneksittiin, Suomen itsenäisyyteen. (V asem
malta: Hajupommien avulla!). 

Joku sana vielä Skandinaviaan orientoi
tumisesta. Se on sangen mukavaa tämä 
orientoituminen, enkä minä sellaisenaan 
suinkaan vastusta skandinavista orientoitu
mista. Se on aika mukava ja lystillinen 
homma näin rauhanaikana (Vasemma1lta: 
Papille!). No, miksen minäkin voisi jos
kus sinne mennä, jos tahtoisin, en minä sitä 
kiellä, mutta en minä ainoastaan tahtoisi 
sanoa, että se on huvittava ja mukava tämä 
skandinavinen orientoituminen. Siitä voi 
olla myös Suomelle jotain hyötyä, mutta 
vain rauhanaikana. Me voimme tämän 
orientoitumisen kautta, jos me osaamme 
sitä hyväksemme käyttää, saada aikaan 
esim. varustelun alalla yhtä ja toista, jossa 
me naapureita tarvitsemme. Mutta ei 
suinkaan kukaan tosissansa usko, että tästä 
orientoitumisesta meille sodan aikana olisi 
mitään hyötyä (Ed. Sergelius: On kyllä!). 
Mitä hyötyä~ Skandinavia on toisessa pai
kassa kuin me Suomessa. Minä huomau
tan, hyvät herrat, että meidän maamme 
on kahden suurvallan välissä ja että 
molemmilla näillä suurvalloilla voi sen 
sodan aikana, joka niiden välillä en
nemmin tai myöhemmin syttyy, olla eri
tyinen intressi meidän maahamme (Ed. 
Sergelius: Muihinkin ! ) . Molemmi'lla on 
intressiä. Mutta Skandinavia on näiden 
intressien takana. Se saa, ainakin jos enti
set merkit paikkansa pitävät, tulevasta so- 1 

dasta ainoastaan sen suuren vaivan, mikä 
on kuvattu Tukholman kaupungintalon sei
nällä. Sodankauhuina kuvataan siinä, että 
ruotsalaistenkin täytyi leikellä elintarve
kortteja itselleen. Mutta muuten Skandi
navia jää sodan ulkopuolelle (Ed. Serge
lius: Meidänkin pitäisi yrittää!). Meidän 

pitää yrittää - viimeiseen asti - ja 
jos Skandinavian orientoituminen auttaisi 
meitä tähän puolueettomuuden asemaan, 
dlisi se erittäin siunattu asia. Mutta sitä 
minä erinomaisen vahvasti epäilen. Suomi 
sotkeutuu silloin jotakuinkin välttämättö
myyden pakosta sotaan. Herra ulkoasiain
ministeri kerran huomautteli tästä ulko
asiainvaliokunnassa ja minun mielestäni 
aika hyvin, mitä vaaroja tässä Suomelle 
on olemassa sodan sattuessa sitä ainoata 
valtiota vastaan, mistä meiUe voi olla vaa
raa, emme puolestamme voi nykyisen järjes
telmän aikana odottaa mitään apua (Ed. 
Sergelius: Voi kyllä ! ) . Minä epäilen sitä. 
Ammattiliitot kyllä pitävät huolen siitä, 
ettei tänne tule yhtään kanuunaa ja ettei 
yksikään juna kuljeta kauttakulkutavaraa 
Suomeen j. n. e. Se on jotakuinkin selviö 
siihen nähden mikä tilanne Ruotsissa ny
kyään on. 

Mutta Skandinavisesta orientoitumisesta 
voi olla eräitä va1llroja. Minä huomautin 
silloin kun budjetin yleiskeskustellu olli 
viime syiksynä, että meitä ei vaan Sklmdi
naviaan ori-entoitumisen kautta haukutei
taisi vääriltle 'linjoil~e ja niin sanoa:ksemme 
vääriin yhteyksiin. Minä en puutu enää 
me.idän suhteeseemme Sa1ksaan. Mutta j101ka 
ainoa va·rmaan on tässä eduskunnassa si,tä 
mieltä, että meidän ei sentään sovi Sak
saakaan pahasti ärsyttä-ä (Eduskunnasta: 
A~van ! - Ed. Sergelius: Ei kukaan ole 
ärsyttänyt!), vaan meidän on pysyttävä 
Sruksan ikanssa niin hyvissä ystävyyden vä
Jeiss:ä kuin mahdoll:lista (Ed. Sergelius: Sa
maa mieltä ovat kai!kki !) . SiLloin voidaan 
sanoa, ettei .OJ.e hyvä, jos me olemme kovin 
lujasti sidotut Skandinaviaan (Ed. Serge
lius: Miten niin n. Skandinaviassa saattaa 
tapahtua selliaisia nulikkamaisia neulanpis
toja., mitä esim. Norjan marukäräjien vrulit
sema komitea äSikettäin teki Slllksaa vas
taan Ossietzkyn jutussa. Se oli niin har
<ldtsemat,onrt;a, se on niin taitama>tonta, että 
jos me joudumme luetuiksi samaan Skan
dinaviaan, niin totisesti meidän puolueet
tomuutemme on hyvin pian suuressa vaa
rassa. 

Minä voisin jo nyt [opettaa (Eduskun
nasta välihuutoja ja hälinää). Mutta kun 
minuHa on puheenvuoro U'llkoasiain koh
dalla ja 'kun en tiedä kenellle se asia oikeas
taan kuuluu, josta ny.t haluan puhua, ulko
as1ainminiJSte.rille, :vai mahdollisesti puolus-
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tusministerille tai mahdollisesti sisäasiain
ministeriön lääkintöosastolle tai opetusmi
il1Wteri1He. Ne ovat nuo kuu~uisat kummi
•1mslent()lk<Jneet. Minä en todeJla tiedä, ke
nenlkä aJaan ne kuuluvat. Väitetään, että 
ne ovat rodeilisia kummituslentokoneita 
eikä mitään muuta. SUloin on minun mie
lestäni hallituksen huolehdittava siitä, että 
joko sikäläisen 1kansan si[mät •tulevat ter
veiksi jonkin•laisen terveydenhoidon kautta 
tai se saa se>Uaisen kasvatuksen, ettei se 
näe kummituksia yöllä eikä päivällä. Olisi 
eräs keino, mil'lä saadaan selvää, Q!Vatko ne 
kummituksia: annetaan sikäläisille suojelus
lkunnhlle muutamia hyviä ilma.torjuntatyk
kejä, - jos niitä meillä yileensä on, en 
tiedä - ja kun ne nälkevät kummitusvail.on, 
niin ammuttakoon sitä kummitusva>loa kohti. 
Jos se on kummitus, niin eihän se mikään 
·rikos ole, kyllä tyhjää ampua saa. Jos 
siinä taas on jotain totuutta siinä takana, 
jotain asiaa, sittenpähän se nälhdään. 

Tämä ,on kaikissa tapa,uksissa sangen va
!kava ja surullinen juttu. Oletetaan,, että 
me jonain kauniina päivänä näemme ne 
kummituSlentokoneet Helsingin yläpuo[ella 
ja sieltä yhtäJkikiä putoaa kummituspom
meja tänne, niin missä me silloin o[.emme 
(Edus:kunnasta: KeLlarissa!). Minun ym
märtäälkseni on hal'li:tuksen koetettava 
huolta pitää siitä, että saadaa.n täysi sel
vyys, ovatko ne kummituksia, 'Vai ovll!tko 
ne jotain olevaisuurtta. Ja jos ne !O•vat jo
tain todellista, niin sitten kai täytyy ulko
as1ai1Thlninisterin puuttua asiaan ensin. 

Pääministeri K a 11 i o: Herra puhemies ! 
- Minä olen useita vuosia ol1ut pakotettu 
hyvin tarkoin seuraamaan eduskunnan lau
suntoja ja niistä on o11lut minulJle joskus 
murhettrukin. Ni~den la.usuntojen joukkoon 
ovat kuuluneet myöskin mona,sti ed. Simo
joen [ausunnot. Mutta minun täytyy sa
noa, että ed. Simojoki on tänään an.tanut 
aivan poi:k!keuksellisen !lausunnon, joka on 
minulle tuottanut suorastaan iloa. Sillä 
hän ,on sanouturuut lausunnossaan aivan 
se'1västi ir.ti niistä ylisanoista, joita siltä 
taholta on niin usein heitetty juuri itäistä 
naapuria vastaan. Lisälksi •Wrjui ed. Si
mojOiki verrattain seilvin sanoin ne väitteet, 
joi•ta Suomea VII!Staan .on heitetty, että Suo
messa haudottaisiin muka joitaJdn hyök
!käysaikeita. Hän sanoi muka suorastaan 

järjettömiksi, niinkuin ne ovatkin. Sen
.tähden minä panen tämän kadiklki tyydytylk
seHä merkille. 

Sensijaan ed. Swlmia[>an citlinen [ausunto 
ja ed. Kare>ksen tämänpäiväinen !lausunto 
,oJivat mielestäni toisella tasolla. Minä en 
lkummi·nkaan puurtu laisinkaan ed. Salmia
•lan eiliseen iJ.ausuntoon. Herra ulkominis
teri ja ed. Lohi ovat tääHä siihen minun 
mielestäni sattuvasti antaneet vasta.uksen. 
Sensijaan minä en voi lkokonaa.n vaieta ed. 
Kare.ksen lausunnon johdosta. Hän puo
~usteli tää!llä avointa politiikkaa, ja jos 
vain siihen olisi luettava myöskin ed. Ka
re'ksen ajatuksen ·juoksu, niin minä luulen, 
•että Suomen kansa ei v,oisi seurata sitä 
ajatuksenjuoksua, sillä hän, arvostelles
saan kansainliittoa, sanoi m. m., että koko 
Abesiinian sotaa ei olisi syntynyt, jos ei 
kans·ainliittoa olisi ollut, sillä Italia olisi 
esittänyt Abessiinialle uhkavaatimuksena 
kuinka paljon se nyt Abessiinian alueesta 
tahtoo ja jos ei vain kansainliittoa olisi 
ollut, niin Abessiinia nöyränä karitsana 
kai olisi antanut tämän. Onko ed. Kares 
ajatellut meidän omaa kohtaloamme, jos 
meille tuollaiset vaatimukset asetettaisiin? 
Olisiko meidänkin karitsana niitä kuunnel
tava ja jaettava alueitamme? Minä tiedän, 
että ed. Kareskaan ei tällaista toki ajat
tele, mutta minä tahdon vain sanoa, ettei 
tällainen avoin politiikka kelpaa ainakaan 
Suomen kansalle ohjeeksi (Ed. Kares: 
Minä puhun Abessiinian valloittamistar
koituksesta ~mkä Abessiiniasta !). 

Ed. S a 1 m i a 1 a : Herra puhemies ! -
Minä uskallan heti lausua muutaman sanan 
herra pääministerin äskeisen lausunnon 
johdosta. Ei minulla ole siihen ed. Karek
sen valtakirjaa, mutta minä luulen voivani 
tuoda esiin erään tosiasian, joka saattaa 
her:rta pääministerin lausunnon aivan toi
seen valoon. 

Abessiinian ja Italian välillähän oli ole
massa pitkäaikainen riita, joka koski n. s. 
Dalin-aluetta. Se on hyvin suuri. Tällä 
alueella ei oltu käyty rajoja ja tämän 
alueen omistamisesta oli riita. Ja juuri tä
män suhteen tarjosi Ahessiinia Italian 
kanssa neuvotteluja, ja kaiken todennäköi
syyden mnkaan - niin lausuvat kyllä mo
net ulkomaiset asiantuntijat, m. m. sotilas
asiantuntijat - olisi tässä kohden saatu 
aikaan sovinto Italian kanssa siinä tapauk-
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sessa, ettei A:bessiinia olisi luottanut kan
sainliiton apuun. Minä rohkenen siis käsi
tymsenäni lausua, että oli aivan selviö, että 
ed. Kares ei suinkaan tarkoittanut Abes
siinian kiistattomassa hallinnassa olevia 
:alueita, vaan sovinnon tekemistä alueista, 
jotka olivat riidanalaisia (Ed. Wiik: Ehkä 
hän itse pystyy selittämään sen!). 

Minua on kovasti moitittu eilisen pu
heeni johdosta (Ed. U. Hannula: Syystä 
ikyllä!). On sanottu, että se oli hysteerinen 
(Ed. Lohi: Kiihtymyksen vallassa kummin
kin!). Varsinkin korosti tätä puolta ed. 
Lohi, mutta jos arvoisat edustajat ovat re
hellisiä, niin he myöntänevät, että ed. Lo
hen puhe varmasti oli hysteerisempi kuin 
minun (Ed. Lohi: Tuskin ! ) . Mutta miten 
lienee sitten asianl·aita. Minä katsoisin, että 
edustajalla tässä parlamentissa täytyy olla 
oikeus puhua asiasta, joka on hänen sy
däntään lähinnä. Kaikki varmasti täällä 
ajattelevat, millä tavoin parhaiten voidaan 
suojata tämän maan itsenäisyyttä ja va
pautta. Mutta eduskunnassa tuntuu olevan 
se käsitys, ettei täällä saada esittääkään 
mitään muuta mielipidettä kuin se, minkä 
eduskunta j·a valtakunnan hallinto on vi
mallisesti hyväksynyt. Melkeinpä puhutaan 
jonkinlaisesta petollisesta toiminnasta, kun 
uskaltaa esittää siitä poikkeavan 'käsityk
sen. Tällä tavoin on eräs aamulehti 'arvos
tellut minun esiintymistäni. Ja kaikkein 
ikävintä on todeta, että on suorastaan vää
ristelty minun lausuntoani. Ja jos mitkään, 
niin nämä vääristelyt ovat omiansa anta
maan todellakin väärän kuvan siitä, mitä 
täällä sanotaan. Täällä äskettäin huudet
tiin m. m., että ed. Salmiala eilisessä pu
heessaan esitti sen käsityksen, että meidän 
on luovuttava ehdottomasta puolueettomuu
destamme. Ja kuitenkin koko minun pu
heeni sisältö oli se, että meidän nykyinen 
orienteerauksemme ei ole 'kylliksi suurta 
puolueettomuutta. Minä tahdoin eilen sa
noa, että Skandinaviaan orienteeraus on 
vienyt meidät tosiasiallisesti siihen rinta
maan, jota maailmassa pidetään kaikkein 
jyrkimpänä SaJksan. vihollisena Neuvosto
Venäjän ohella. Ja onkin totuus, että 
Skandinaviassa onkin tällainen mieliala 
vallalla. Kun sosialidemokraattisten puo
lueiden johtomiehet kokoontuivat Kööpen
haminassa, niin siellä he melkeinpä kai
kissa puheissa, vaikkakaan ne eivät olleet 
pidetyt silloin valtion päämiesominaisuu-

dessa, kohdistivat sanansa siihen diktatuu
riin, joka on Keski-Euroopassa. Kyllä mi
nun käsitykseni mukaan pääministerin 
puhe vaikuttaa ulospäin aivan samalla ta
voin esiintyköönpä hän virallisesti valta
kuntansa edustajana tai yksityisenä kansa
laisena puolueensa päämiehenä. Tällaista 
silmänkääntötemppua voida·an ehkä käyttää 
diplomatiassa, mutta ei silloin ·kun on ky
symys rehellisestä puheesta. Ja juuri tätä 
minä olen tahtonut täällä sanoa. Meillä ei 
ole koskaan sanallakaan, jollei nyt ole ollut 
kysymys ihan muodollisista tai virallisista 
suhteista, lausuttu yhtään ystävällistä sa
naa Saksasta Suomen valtakunnan puo
lesta. Se on totuus, josta ei päästä yli eikä 
ympäri. Saksan kansassa on se mielipide 
vallalla, että Suomi suhtautuu vihamieli
sesti Saksaan. Se on tosiasia, · josta ei 
päästä pelkällä kieltämisellä. Ja ajatelta
koon nyt sitä tosiasiaa, josta ed. Kares pu
hui, nimittäin viimeisen rauhan palkinnon 
jakamista. Tämä toimenpide on tosiasiassa 
virallisten ·elimien !SUorittama teko. Viral
listen elimien toimenpide, joka poliittisesti 
ja tarkoituksellisesti oli suunnattu Saksaa 
vastaan. Tähän Nobel-komiteaan kuului 
kyllä Norjan ulkoasiainministeri, mutta 
hän vetäytyi syrjään. Hänkin näki, että 
kysymyksessäoleva teko virallisesti suun
tautui Saksaa vastaan. Mutta luuleeko 
joku ihminen, että sillä ·että herra Koht 
siirtyi syrjään, oli ·asiallisesti mitään 
merkitystä, kun hän kuitenkin tiesi, mi
hin komitea meni ja kun hän ei ollut 
tehnyt mitään estääilffieen kysymyksessä
olevan päätöksen syntymistä. Minä ko
rostan vain tässä, että kaikki Skan
dinavian puolelta suunnatut toimenpiteet 
ovat säännöllisesti olleet luonteelt•aan viha
mielisiä. Ja meidän on kerta kaikkiaan 
alistuttava siihen, että meidät kulkies
samme tässä seurassa, luetaan keskusval
tojen ja ItaHan taholta samaan ryhmään 
kuuluviksi. Mutta meillä minun mielestäni 
ei ole varaa tähän ja sitä minä tahtoisin 
tässä korostaa. Meillä ei ole varaa tehdä 
näitä Euroopan mahtavi'a valtioita meille 
vihamielisiksi. Saattaa tulla hetki, jolloin 
me tarvitsemme heidänkin apuaan. Ja 
tästä puhuin eilen nimenomaan. Minun mie
lestäni meidän on pidettävä ovet avoinna 
tälle avunsaannille (Ed. Voionmaa: Ita
lian avunko ?) . Lentokoneet lentävät, ed. 
Voionmaa, hyvin pitkiä matkoja nykyisin. 
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Täällä on puhuttu mielialan synnyttämi
sestä. Käsitykseni mukaan juuri v•asem
misto ja keskusta, kuten ed. Kares huo
mautti, on tehnyt kaikkensa synnyttääkseen 
juuri noissa diktatuurimaissa sen käsityk
sen, että me suhtaudumme heihin vihamie
lisesti. Puhuin jo eilen Suomen Sosiali
demokraatin kannasta. Helsingin Sanomat 
menettelevät aivan samalla tavoin. Onhan 
Suomen valtakunnan ulkoasiainministerin 
täytynyt ki:iydä anteeksipyynnölläkin tässä 
asiassa. Ja edistyspuolueen toinen pääleh
distä Turun Sanomat julkaisee sellaisia ku
via Saksasta ja Hitleristä, että niitä ei ole 
sallittu julkaista esim. sellaisessa ma•assa 
kuin Tsheckoslovakia. Minä katsoisin, että 
näiden menettelyjen kautta luodaan viha
mielinen suhde. Mutta siihen ei ole kiinni
tetty erikoista huomiota (Ed. Voionmaa: 
Meidän kai pitäisi ihailla ja hyväksyä dik
tatuurimaa !). 

Ed. Lohi huomautti, että meidän on pi
dettävä kieli keskellä suuta. Kyllä asia nyt 
ikuitenkin on niin, että silloin kun meille 
annetaan piiskaniskuja, täytyy meidän 
tehdä muutakin kuin painaa päämme sy
vemmälle olkapäitten väliin. Kyllä meillä 
täytyy olla rohkeutta vaatia siltä, joka 
meitä häpäisee, hyvitystä, sillä totuus on, 
että sille, joka ei tunne kunniaansa, eivät 
toisetkaan mitään kunniaa anna. 

Herra ulkoasiainministerin loistavasta 
puheesta on täällä monasti mainittu. Mi
nun käsitykseni mulman se ei sisältänyt 
yhtään mitään muuta kuin vakuutuksen 
siitä, että me olemme ehdottomasti puo
lueettomia. Kukaan ei tässä suhteessa kai 
ole mitään muuta tässä maassa uskonut, 
ja tällaiset puheet ja vakuutukset ovat 
mielestäni asi·allisesti aivan turhia. Kyllä 
Neuvosto-Venäjällä on täällä sellainen va
koilujärjestelmä, että se tarkalleen tietää, 
mitä täällä hommataan. Neuvosto-Venäjän 
takia ei sellaisia vakuutuksia tarvita. Mutta 
sitä, mitä Neuvosto-Venäjän takia tarvitaan, 
on se, että tämä kansa osoittaa, ettei se 
salli itseänsä käsitellä millä tavoin tahansa, 
ja herra ulkoasiainministerin puheessa ei 
eilen ollut sanaakaan, joka olisi osoittanut, 
että herra ulkoasiainministeri on ryhtynyt 
joihinkin toimenpiteisiin tämän häpeällisen 
uhkauksen johdosta. Tämän päivän Sosiali
demokraatti kirjoitti, että Vironkin puo
lelta on jo ryhdytty toimenpiteisiin kysy
myksessäolevan uhkauksen vuoksi ja Venä-

Jan lähettiläs on käynyt Viron ulkoasiain
ministerin luona antamassa selityksiä. Siis 
Virokin, jossa nyt on diktatuuri, katsoo 
mahdolliseksi vaatia selityksiä tällaisten 
uhkausten johdosta, mutta tasavaltana 
oleva Suomi ei uslmlla liikahtaakaan saa
dakseen selitystä asiassa. Minun käsityk
seni mukaan tämä ei ole sopivaa valtiolle, 
joka tahtoo käydä itsenäisestä valtiosta. 

Ed. Räisänen: Herra puhemies! 
Täällä herra pääministeri äsken käyttämäs
sään puheenvuorossa lausui ilonsa siitä, 
että ed. Simojoki on muuttanut aikaisem
man kantansa ja puhunut nyt kauniisti. 
Minun täytyy sanoa, että minulla on seNai
nen käsitys, että herra pääministerillä on 
aivan liian hyvä usko ed. Simojoesta. Muis
takaamme vain ed. Simojoen esiintymistä 
jutussaan toista vuotta sitten, jossa hän 
joutui kliisteriin kirjeittensä kirjoittami
sen johdosta, muistakaamme kuinka hän 
siinä koetteli puhua edes ja takaisin. Hän 
kyllä loppujen lopuksi selviytyi jutussa 
säikäyksellä, mutta hänen menettelynsä on 
kuitenkin kylliksi kuvaavaa ja vahvistaa 
sitä, että ei hänen kauniisiin puheisiinsa 
ole niin kovin paljon 'luottamista. 

Kun minä tulin tänne pönttöön, niin 
minä tein sen kyllä ed. Simojoen vaatimuk
sesta. Hän nimittäin puheessaan vaati to
distuksia siitä, että lapualaisella, sinimus
talla taholla on esitetty hyökkääviä aikeita 
itäistä naapuria vastaan, jopa niin, että 
on kirjoitettu aina Uraalille saakka me
nosta. Hän sanoi, että tällainen väite oei ole 
totta. Mutta että eduskunta nyt pääsisi 
käsitykseen, mistä on oikeastaan kysymys 
ja mihin minä vastaan, minä h1en aluksi v·ä
lihuudahduksineen tuon pienen palan ed. 
Simojoen puheesta. Hän lausui juuri äsken 
täällä: 

,Niitä piirejä, joille Karjalan ja Inkerin 
asia on kallis, on syytetty paitsi Neuvosto
liiton taholta myöskin omassa maassamme 
lähinnä vasemmiston taholla V enäjäl'le viha
mielisistä aikeista. Nämä syytökset agves~ 
siivisesta politiikasta Venäjää vastaan ovat 
aiheettomia, sillä meille on täysin selvää, 
että olisi mieletöntä aiheuttaa sotaisia selk
kauksia Venäjän kanssa, varsinkin ottaen 
huomioon oman armeijamme nykyisen tilan. 
Olenkin vakuutettu siitä, että meidän V·a
semmistolehtemme, mutta valitettavasti 
myös osaksi keskustalehdistömme on provo-
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soinut Neuvostoliiton poEittisissa piireissä 
mielialaa Suomea vastaan (Ed. Räisänen: 
!tehän työ ·outte sitä tehneet!) - - -
Odottakaa, minä tulen tähän kysymykseen 
(Ed. Räisänen: Rajathan oli siirrettävä 
idemmä;ksi, Uraliin saakka!) - -, esit
täen vaLheellisia väitteitä meidän aikeistam
me ja paisuttaen kauhukuvauksia joistakin 
poliittisesti merkityksettömistä ylisanoista, 
joita on ehkä tahollamme tullut lausutuksi. 
Onhan mainitsemassani lehdistössä väitetty 
meidän puhuneen rajan siirtämisestä Ura
lille asti, josta koskaan ei dle mitään pu
huttu eikä kirjoitettu (Ed. Räisänen: Her
ranen aika! Huono muisti!). Minä vaa
din todistuksia siitä, olemmeko koskaan pu
huneet tällaista mieletöntä puhetta.'' 

Nyt, ed. Simojoki, nyt minä tuon niitä 
todistuksia. Köyhän pitää olla nöyrä ja 
kun minua on vaadittu tuomaan todistuksia, 
niin minä ne tuon. Minulla on tässä edes
säni aikakauskirja, jonka nimi on ,Akti
visti". Tässä aikakauskirjassa julkaistiin 
eräitä vuosia sitten (Eduskunnasta: Se on 
IKL:n lehti) --Lapuan liikkeen-
erään virolaisen - nähtävästi ed. Simojoen, 
IKL: ien ja sinimustien aatteellisen heimo
veljen - tohtori Paul Haasin tervehdys 
Eestistä. Ja siinä sanotaan m. m., vain pari 
Qausetta otan kirjoituksesta: ,Mielestäni ei 
voisi Lapuan liike loppua eipä edes laimen
tua, ennenkuin vapaa on Karjala ja Inkeri 
sekä luotu silta aina syrjääneihin ja mord
valaisiin saakka. Näiden suurten sekä vää
jäämättömien tarkoitusperien saavuttami
seksi olisi välttämätöntä, että Lapuan liike 
muodostuisi heimajemme väliseksi, se on 
heimojamme yhdistäväksi liikkeeksi." Näin 
virolainen natsi tervehti suomalaisia aate
veljiään. Eräässä seuraavassa numerossa 
sitten annetaan tähän vastaus. ,Aktivisti"
lehden toimitus kirjoittaa: 

,EestiläisiUe veljillemme. Lehtemme tä
män vuoden ensimmäisessä numerossa oli 
eestiläisen tohtori Paul Haasin tervehdys, 
jossa hän, oivaltaen Lapuan lii!ktkeen suuren 
merkityksen Suomen kansan herättäjänä, 
toivoo samanlaisen liikkeen syntyvän Ees
tissäkin. Lisäksi hän sanoo: ,Mielestäni ei 1 

voi Lapuan liike loppua eipä edes laimentua 
ennenkuin vapaa on Karjala ja Inkeri sekä 
luotu silta aina syrjääneihin ja mordva
laisiin saakka.' Ei voida kieltää, etteikö 
Suomessa ajat~ltaisi samaan tapaan niissä 
piireissä, joille isänmaan ja valtakunnan . 

onni ja menestys on erittäin tärkeä. Eikä 
Suur-Suomen luominen olekaan mikään 
mahdottomuus. Se olisi nyt jo todellisuus, 
jos valtiomme johdossa olisi ollut toisenlai
sia miehiä kuin Ståhlberg ja Kumpp., 
mutta niin ei ole ollut, ja nyt me saamme 
kantaa isänmaan petturien solmiamaa Tar
ton häpeärauhaa painajaisena harteillamme. 
Toivomme kuitenkin, että kansamme dlisi 
vahingosta viisastunut ja kun seuraavan 
kerran tiLaisuus tulee - ja se varmasti tu
lee pian, sen täytyy tulla - todenteolla 
kävisi käsiksi Suur-Suomen luomiseen. 
Eestiläiset veljemme! Varmasti kerran on 
koittava päivä, jolloin koko suuri Suomen 
heimo saa lämmitellä yhteisen kotilieden 
ääressä. Kerran on valkeneva se päivä, 
jolloin Suomen itärajana on Uralin vuoret 
ja jolloin Suomen suurvalta on tärkeä te
kijä maailmanpolitiikassa. Olkoon tämä 
toivo, joka varmasti kerran on toteutuva, 
lohdutukseksi kärsimyksissämme ja vaikeuk
sissamme, olkoon se niin meidän kuin tei
dänkin kannustajanamme kulkiessamme 
suurta yhteistä päämääräämme kohti. Ja 
silloin kun on tartuttava kivääriin ja miek
kaan suomensukuisten kansojen maailman
vallan ·luomiseksi, seisokaamme rintamassa 
yhtenä miehenä, valmiina kaikkemme anta
maan! Vastaanottakaa, eestiläiset veljem
me, lämmin vastatervehdyksemme! Toimi
tus.'' 

Ed. Simojoki, olenko minä tuonut todis
tukset? Astukaa pönttöön ja sanokaa se, 
vastatkaa! 

Mutta sitten, kun olen tä:män esittänyt 
ed. Simojoelle, sitten on minu'lla muutama 
sana rovasti Karekselle. Missä rovasti on 
nyt? (Vasemmalta: Kahvilassa!) Hake
kaa hänet tänne! (Eduskunnasta: Paras 
mennä kahvilaan pakinoimaan! - Puhe
mies koputtaa.). Hänen puheenvuoronsa 
aiheutti minun tekemään tämän. Hän ni
mittäin, liittäen sanansa sopivalla tavalla 
ed. Simojoen lausuntoon, sanoi, että nuoriso 

. on saattanut esittää tuollaisia ylisanoja. 
No niin, nuorisosta saattaa olla ihmisillä 
erilainen käsitys. Mutta minä sanoisin, että 
minun käsitykseni mukaan ovat muutkin 
kuin nuoret ja nuoriso huimapäisyydessään 
laukoilleet ylisanoja. Niinkuin minä luin, 
on tuon ,Aktivistissa'' julkaistun terveh
dyksen .alla nimimerkki: , Toimitus", siis 
,Aktivisti'' -lehden toimitus. Katsokaamme 
nyt, minkälaista nuorisoa tähän toimituk-
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seen 'kuuluu. Takasivulla luetaan: ,Akti-~ 
visti. Toimitus: Vihtori Kosola, päätoi
mittaja" (Eduskunnasta: Nuorukainen!). 
Nuorisoon kuu'luva tietysti. ,Yrjö Nikula, 
vastaava ja taloudenhoitaja" (Eduskun
nasta: Toinen nudrukainen !) . Niin, ehkä 
on hänkin nuorukainen (Eduskunnasta: 
Ollut kerran!). ,Vilho Viita, toimitussih
teeri". Ilmeisesti ikuinen nuorukainen. 
,Kosti Eerolain en, toimittaja.'' Sama Kosti 
Eerolainen, jdka hyvin muistetaan Mäntsä
län kapinan ja sen jälkeiseltä ajalta, ilmei
sesti nuorukainen hänkin. Mutta sokerit 
pohjalla. Jatko kuuluu: ,Toimituskunta: 
K. R. Kares ... '' Kyllä minä nyt kuiten
kin sanon, että jos Kares on nuorukainen, 
niin silloin olen minäkin. 

Niin, minä olen nyt myöskin ed. Karek
selle sanonut sanani, ja minä luulen, että 
tämä lausuntoni, johon sisältyy otteet ,Ak
tivistista ", osoittaa, että jos siellä rajan 
toisella puolella on joku herra Shdanov pu
hunut ikkunain avaamisesta länteen, niin 
kyllä täällä meidän puoleNa on yhtä voi
mallisesti puhuttu ikkunain avaamisesta 
itään. Vähintään yhtä voimallisesti. Niin 
että siinä suhteessa voimme olla hyvin ta
soissa, ellei tällä puolella jäädä vähän voi
tonpuoleillekin. 

Minä kuitenkin toivoisin, että nämä her
rat, Kares, Simojoki ja rikosoikeuden pro
fessori Salmialakin, jättäisivät ulkopoliit
tisista asioista puhumisen toisille miehille, 
niille, jotka ovat varmempia vastaamaan 
sanoistaan kuin he. 

Ed. Sundström: Herra puhemies! 
- Siitä huolimatta, että jo on puhuttu 
sangen runsaasti maamme ulkopolitiikasta, 
niin olivat IKL: n edustajain puheet sel
laiset, että on syytä edelleenkin vähän ka
jota niihin sitä suuremmal'la syyllä, kun 
yksi puhuja eilen meni niin pitkälle, että 
hän sangen avoimesti jo suositteli meille 
liittoa Saksan kanssa. Toisaalta on nähdäk
seni syytä myöskin kosketella sitä, mistä 
johtuu, että tämä käsitys, että olisimme 
sitoutuneet Saksan ulkopolitiikkaan, on 
ollut niin yleinen ulkomailla, si'llä muuten 
on vaara olemassa, että tämä käsitys yhä 
edelleen tulee jatkumruan siitä huolimatta, 
että herra ulkoministeri ja hallitus on il
moittanut, että me olemme skandinavisen 
orientoitumisen kannalla. On nimittäin 
muistettava, että suuri osa sotilaspiirimme 

vieraista ja kutsuvieraista ovat juuri viime 
vuosina sanomalehtien mukaan o'lleet juuri 
saksalaisia tai heitä lähellä olevista vailoista 
ja tästä on syntynyt tämä väärä käsitys 
meidän maastamme. Ja jos silmäilee esim. 
Suomen Armeija-nimistä tai muita sotilas
lehtiä, niin huomaa, etteivät ne noudata 
sellaista objektiivistä suhtautumista eri val
tioihin, jota juuri täytyy vaatia tällaisilta 
lehdiltä. Ja tästä on syntynyt se väärä 
käsitys meidän maastamme, että olisi ole
massa kaksi ulkopolitiikkaa: hallituksen ja 
sotilaspiirien. Nähdäkseni kuitenkin yksi 
riittää: hallituksen, mutta silloin on myös
kin haUituksen velvollisuus huolehtia siitä, 
ettei tällainen käsitys pääse leviämään ja 
ettei siihen anneta aihetta. On sangen 
luonnol'lista, et-tä Länsi-Europan suuret de
mokraattiset ja myöskin ne pikkuvaltiot, 
joiden kanssa joudumme yhteistoimintaan, 
haluavat olla selvillä Suomen kannasta 
esim. Saksan ulkopolitiikkaan nähden. 
IKL: n taholta on kovasti arvosteltu hra 
Shdanovin puhetta, mutta ne ovat unohta
neet kokonaan, että se johtaja, jota he niin 
ihailevat, on itse pitänyt sellaisia puheita 
naapureitaan vastaan, joita tuskinpa mi
kään muu valtiomies on käyttänyt. Niinpä 
julisti Hitler joulukuun 9 päivänä 1930 
Vö:lkischer Beobachterissa, että ,miekka on 
loppuj·en lopuksi se, joka ratkaisee kaiken", 
ja propagandaministeri Göbbels Der An
griff-lehdessä toukokuun 8 päivänä 1930, 
että ,miekka on ainoa keino, jonka avulla 
voi harjoittaa ulkopolitiikkrua". Ja vielä: 
,Vannottu vihollisemme, joka on eristet
tävä, on Ranska", kirjoittaa Hitler kirjas
saan ,Taisteluni" ,ja hävittämällä 
Ranska'', jatkaa hän, ,voidaan antaa Sak
san kansalle mahdollisuudet laajentaa 
alueensa". Ja hän lisää vielä ·kirjassaan, 
ettei voi sallia, että Saksan rajalle syntyy 
voimakas naapuri, että sitä on pidettävä 
hyökkäyksenä Saksaa vastaan ja samalla 
velvoituksena käyttää sitä vastaan kaikkia 
keinoja, aseet mukaan luettuina. Jos täl
lainen valtio syntyy, on se heti lyötävä. 
On muistettava, että Hitler sen jälkeen 
kun hänestä tuli Saksan johtaja, ei ole 
peruuttanut näitä sanoja. Viime vuosina 
on tapahtunut Saksan taholta lukuisten 
kansainvä:listen sopimusten rikkomista. Onko 
silloin ihmeellistä, että suuret ja pienet de
mokraattiset ja muut kansainJiittoon kuu
luvat valtiot, joiden kanssa pyrimme yhteis-
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työhön eri 'aloilla, m. m. kansainliitossa, 
odottavat meidän taholtamme selvää kan
nanottoa tällaiseen politiikkaan nähden. 
Siksi luonnollisesti .ei sovi, että hallituksen 
alaiset elimet esiintyvät tavalla, joka antaa 
Suomesta sellaisen käsityksen, että maal
lamme on kaksi ulkopolitiikkaa, eikä voi 
kieltää, etteikö tämä käsitys ole ollut ylei
nen ei vain ulkomai'lla, vaan myöskin 
omassa keskuudessamme. Tällaisena poliit
tisena pula-aikana sopii erinomaisen hyvin 
Santeri Alkion sanat erään välikysymyksen 
yhteydessä ulkopolitiikasta marraskuussa 
vuonna 1918: ,Mutta niissä (oli kysymys 
Ranskasta, Englannista ja Amerikasta) odo
tetaan suoraa ja selvää peliä Suomen hal
lituksen puolelta siinä, että täällä todel'la
kin on asetuttu puolueettomuuden kannalle. 
Suomen vapaus vaatii sitä. Sen vapauden 
takeet eivät ole minkäänlaisessa militaristi
sessa vehkeessä, minkäänlaisessa sota
aseessa. '' Ja Alkio tulee siihen oikeaan 
lopputulokseen., että ,.Suomen sisällisen 
rauhan takeiden täytyy olla siinä, että 
tää'llä sisällisesti kansan eri luokat ja eri 
poliittiset ryhmät pääsevät siihen, että ne 
keskenään luottavat toisiinsa, niin että kun 
hallitukseen astuu jdku ryhmä, sen ei tar
vitse harjoittaa siellä salattua politiikkaa, 
joka sitten taas, kun hallituksesta astutaan 
pois, asetetaan kyseenalaiseksi, onko tämä 
politiikka ollut rehellistä.'' 

Ei koskaan aikaisemmin: ole nähty niin 
pruljon hyökkäyksiä ulkomaan sanomaleh
distössä Suomea vastaan kuin juuri viime 
aikoina. Onhan kyllä totta, että maailman
sodan aikana Suomi kuului valitettavasti 
niihin maihin, jotka tavalla tai toisella ko
rostivat sruksalaisystävämsyyttään. En ha
lua kieltää, etteikö tälläkin dllut ihistorial
lispoliittista taustaa ja selitystä, vaikkakin 
tässä kysymyksessä voi olla hyvin eri mieltä. 
Mutta se tapa, millä sitä silloin korostet
tiin j•a jonka huippu oli myöhemmin ku
ningasvaali, ei voinut olla loukkaamatta ei 
vain omia kansalaisia, joilla oli toi!llen käsi
tys, vaan myöskin muita valtoja. Edelli
sen hallituksen aikana pääsivät nämä käsi
tykset Suomesta jälleen voimistumaan lä
hinnä Ranskassa ja Eng}annissa. Onhan luon
nollista, että siinä taist-elussa. jota käydään 
nykyään niiden valtioitten välillä, jotka pi
tävät kiinni kansainvälisistä sopimuksista 
ja kansainliitosta ja niiden, jotka väkival
taisesti rikkovat nämä sopimukset, ha,lutaan 

myöskin tietää, missä Suomi on. J oliemme 
hae kosketusta myöskin demdkraattisten 
suurvaltojen kanssa seuraa siitä, että jou
dumme riippuvaisiksi fascistisista suurval
loista. 

Edellisen hallituksen aikana syntyivät 'lä
heiset yhteydet juuri Ranskan ja Neuvosto
liiton välillä, jotka myöhemmin sitten joh
tivrut paljon puhuttuun liittoon. Ne, jotka 
aina ovat olleet lähellä Ranskaa, sen sivis
tystä ja ajatusmaailmaa, totesivat silloin 
surulla, kuinka jälleen loittonimme siitä. 
Suomen Tietotoimisto poimi tapansa mu
kaan tiedot kaikenmoisista fascisti-lehdistä 
ja yleinen sävy oli, että nyt on Ranska 
luisumassa bolshevismiin. Ranskan-Suo
men välisten suhteiden lähentämistä ei ta
pruhtunut. Yleiseen mielipiteeseen syöpyi 
se käsitys, että Ranskan kanssa tämän uu
den liiton takia ei kannata enää ylläpitää 
suhteita ja tähän myötävaikutti juuri hy
vin ratkaisevasti IKL. Tämä on kuitenkin 
tekosyy. On nimittäin hyvin kuvaavaa, 
että ne piirit maassamme, jotka eniten huu
sivat ja huutavat Ranskan ja Neuvostoliiton 
välisestä liitosta, olivat itse mitä lä:him
mäoSsä yhteydessä Saksan kanssa silloin, 
kun saksalaiset upseerit organisoivat puna
armeijaa, saksalaiset insinöörit rakensivat 
aseteollisuustehtaita, Saksan ja punaisen 
armeijan esikunnat olivat alituisessa vuoro
vaikutuksessa j. n. e. Jokainen ymmärtää, 
ettei ole kysymys mistään periaatteista, 
vaan jostain aivan toisesta. Haluaisin lau
sua sen erikoisen toivomuksen juuri nykyi
selle hallitukselle, että se pyrkisi kehittä
mään suhteitamme myöskin demokraattiseen 
Ranskaan. Kun luin edellisen hallituksen 
kertomuksesta sen kohdan, joka koski toi
mintaamme kansainliitossa, niin oli yleinen 
tunne passiivisuus ja että olemme tyytyneet 
tukemaan, mitä toiset ovat tehneet. Enem
män aktiivisuutta ei varmasti olisi maal
lemme haitaksi ja jo hallitusvaihdon jäl
keen havaittiinkin lehdissä enemmän aktii
visuutta Suomen edustuksen keskuudessa, 
mitä on tervehdittävä ilolla. Ulkoministe
rin lausunto eilen herätti tyydytystä kai
kissa piireissä ja minä toivon myös, että 
hän kykenee poistamaan kaikki epäkohdat, 
jotka ovat olleet omiaan antamaan maas
tamme vääriä käsityksiä suurissa ja pie
nissä demokraattisissa valtioissa (Vasem
malta: Hyvä!). 
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Ed. 1\I. R yö mä: Herra puhemies! Voi
taisiin meidän oloissamme ehkä melkein 
sanoa, että on epäasia1lista puhua ulko
politiikasta 5 pääluokan kohdalla, koska 
tämän maan ulkopolitiikan erittäin oleelli
set osat tulevat kysymykseen m. m. 7, 9 
ja 10 pääluokan kohdalla, siis puolustus-, 
opetus- ja sisäasiain pääluokkien kohdalla. 

Kuten jo parissa aikaisemmassakin pu
heenvuorossa tänään on huomautettu, val
litsee meidän ulkopolitiikassamme sangen 
omituinen kaksinaisuus. Voitaisiin melkein 
sanoa, että se jollain tavalla on läheistä 
sukua platonilaiselle filosofialle, nimittäin 
sillä tavalla, että meidän ulkopolitiik
kamme täällä syntisessä maailmassa saa 
hyvin epätäydellisen ilmaisumuodon, mutta 
sen sijaan sitä vastaa ideoitten maailmassa 
varsin täydellinen ja oikea ulkopolitiikka. 
Tätä jälkimmäistä, korkealla, kaukana syn
tisestä maailmasta ideoitten maailmassa 
tapahtuvaa politiikkaa edustaa meidän vi
rallinen ulkopolitiikkamme, jota sen alan 
viralliset edustajat esittävät. Mutta tämä 
ei tee tyhjäksi sitä, ettei ulkopolitiikka 
täällä meidän keskuudessamme saisi aivan 
toisenlaisia ilmenemismuotoja. Niinpä kun 
meidän maamme kuuluu kansainliittoon ja 
sen viralliseen ulkopolitiikkaan kuuluu 
kansainliittositoumusten ehdoton noudatta
minen, niin sitä vastoin täällä meidän kes
kuudessamme jokapäiväisessä elämässä ope
tusministeriö kieltäytyy maksamasta edus
kunnan päättämää valtioapua sille yhdis
tykselle, joka meidän maassamme tekee 
kansainliittoa tunnetuksi (Keskustasta: 
Mikä se on?). Tämä yhdistys on Suomen 
Rauhanliitto, kuten jokainen edustaja tie
tänee. Kun meidän virallinen ulkopolitiik
kamme lupaa hyviä suhteita kaikkiin naa
purikansoihin, niin opetusministeriön alai
sen kouluhallituksen välityksellä levitetään 
kaikkiin kouluihin kirjasta, jossa a.voi
mesti hyökätään, muka heimokysymyksen 
merkeissä, mutta aivan toisessa tarkoituk
sessa meidän naapurimaitamme vastaan. 
Kun meidän maassamme halutaan tuoda 
esille Suomen kansan myötätunto muita 
kansoja kohtaan, m. m. Abessinian kansaa 
kohtaan silloin, kun se taisteli itsenäisyy
tensä puolesta, ja esittää juuri Suomen 
kansan tuki kansainliiton politiikalle pa
kotteiden soveltamisessa sitä hyökkääjää 
vastaan, joka tätä rauhallista kansaa on 
uhannut ja tuhonnut, silloin meidän sisä-

ministeriömme alaiset virkamiehet, poliisi
miehet, ryhtyvät häiritsemään niitä Suo
men kansan kannanilmaisuja, joissa tämä 
rauhantahto tuodaan julki. Kun meidän 
virallinen ulkopolitiikkamme osallistuu ase
riisuntakonferensseihin ja -kongresseihin ja 
niissä esittää aseriisuntanäkökohtia, niin 
samaan aikaan täällä meidän maassamme 
puolustusministeriö, sikäli kuin päivälehdet 
ovat viime aikoina uutisissa kertoneet, ra
kentelee kaasutehtaita saksalaisten pää
omien varassa. Samaan aikaan kuin herra 
ulkoministeri matkusti Geneveen, samaan 
aikaan matkustelevat tuon toisen ulkopoli
tiikan edustajat Berliniin tai "\Varsovaan, 
ehkä metsästysmatkoille, mutta ehkä myös 
muissa tarkoituksissa. Tämä meidän viral
linen ulkopolitiikkamme juuri sentähden, 
että se näistä tämän ikävän maailman ta
pahtumista pysyttelee niin kaukana, on 
paljon enemmän onnistunut vastaamaan 
niitä toivomuksia, mitä tässä maassa ulko
politiikalle asetetaan. Mutta tämä ei kui
tenkaan merkitse sitä, etteikö meidän vi
rallinenkin ulkopolitiikkamme olisi erehty
nyt moniin otteisiin, jotka ovat päinvas
taista laatua. Edellinen puhuja m. m. mai
nitsi jo sen, että meidän maamme ei suos
tunut allekirjoittamaan n. s. itäsopimusta. 
Tämä kieltäytyminen ei ollut minkäänlai
nen vwkuus siitä, että meidän todellisen 
ulkopolitiikkamme suhtautuminen kaikkiin 
naapurivaltoihin on yhtä vilpitön kuin vi
rallisen ulkopolitiikan vakuutukset. Ei 
myöskään nähdäkseni vastannut todellisen 
ulkopolitiikan tarpeita se esitelmä, joka 
kerrotaan viime keväänä eräillä ulkominis
teriön kutsuilla esitetyksi, nimittäin esi
telmä, jossa juuri ensimmäiseen kertaan 
tuotiin julki ne muistiot, promemoriat, 
joista tänä syksynä on niin paljon puhuttu. 
Nähdäkseni ed. Salmialalla, joka eilen .oli 
olevinaan kovin loukkaantunut meidän vi
rallisesta ulkopolitiikastamme, ei todella
kaan olisi siihen mitäan varsinaista aihetta, 
vielä vähemmän hänellä on aihetta mennä 
esittämään sellaisia avoimia uhkauksia 
kuin hän teki. Tässä esitettiin nähdäkseni 
jonkinlainen IKL-puolueen virallinen oh
jelma lähestyviä suuria poliittisia tapahtu
mia silmälläpitäen, nimittäin sekä ulkopo
liittinen orientoituminen lähelle nykyisen 
Saksan pyrkimyksiä että myös sisäpoliitti
nen orientoituminen kaikilla niillä kei
noilla, joita viimeisten 6 vuoden kuluessa 
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on saman puolueen taholta käytetty, juuri 
.tämän puolueen suunnille. Nämä ovat 
asioita, jotka oikeastaan kuuluvat, ehdotto
mastikin kuuluvat läheisesti sisäministerin 
huomioon tarpeellisia toimenpiteitä varten, 
jos tätä ohjelmaa todella aletaan panna 
tävtäntöön. 

·Kun ed. Simojdki suurella paatoksella 
puhui karkoituksista Neuvostoliitossa ja 
meidän heimokansojemme huonoista olo
suhteista siellä, niin kyllä täytyy huomaut
taa hänelle, että hän tekisi paremmin, jos 
hän huolehtisi meidän oman kansamme 
huonoista olosuhteista täällä. Se on kui
tenkin asia, joka ei häntä näytä yleensä 
liikuttaneen. Mutta missä tarkoituksessa 
esitetään näitä väitteitä meidän heimokan
sojemme asemasta~ Nähdäkseni ei tarvita 
varsin suurta ulkopoliittista tarkkanäköi
syyttä tämän todellisen tarkoituksen sel
villesaamiseksi. Nämä väitteet yleensä esi
tetään samassa muodossa kuin mitä ne esit
.tää nykyisen Saksan lehdistö ja täydelli
sesti tämän lehdistön antamaa uutisaineis
toa lainaillen. On siis täysin ilmeistä, että 
nämä uutiset ja väitteet myös palvelevat 
samoja tarkoitusperiä ja pyrkimyksiä kuin 
edellämainitun valtion, Saksan, nykyinen 
ulkopolitiikka. Sentähden tuntuikin hie
man yllättävältä, kun herra pääministeri 
äsken niin lämpimästi kiiruhti lausumaan 
tyydytyksensä ed. Simojoen puheenvuoron 
johdosta. Minä luulen, ettei herra päämi
nisterin puheenvuoro vastannut hänen 
oman puolueensakaan oikeata kantaa näissä 
asioissa. Ja haluaisinkin omistaa hänelle 
erään kappaleen hänen oman puolueensa 
p'ää-äänenkannattajan Ilkka-lehden pääkir
joituksesta viikko sitten sen käsitellessä 
tulevia valtion päämiehen vaaleja. Tässä 
pääkirjoituksessa sanotaan m. m. seuraa
vasti: ,On välttämätöntä, että valtakunnan 
päämiehenä on mies, joka ponnistaa voi
mansa viimeiseen saakka, ettei maamme ja 
kansamme tulisi kevytmielisesti vedetyksi 
sodan pyörteisiin. Oikeisto on osoittanut, 
että se on liian altis lähtemään seikkailun 
poluille. Seikkailuromaanit ovat kyllä jän
nittäviä lukea, mutta jos ne kirjoitetaan 
oman kansamme verellä, muuttuvat ne vä
hemmän mieluisiksi. Talonpojan on syytä 
muistaa, että hän saa kuitenkin lopuksi 
kaikki sodan hävitykset maksaa, talonpojan 
veri aina runsaimmin vuotaa, talonpoikien 
talot silloin tulipatsaina taivaalle loimua-

vat. '' Ja nämä ajatukset ovat niin oikeita, 
että ne täytyy jokaisen allekirjoittaa, 
mutta niitä ei myöskään voi olla käsittele
mättä ja ottamatta esille niitten ajatusten 
yhteydessä, joita ed. Simojoki täällä on 
esittänyt ja joihin valitettavasti myöskin 
herra pääministeri yhtyi. Minä luulen, että 
jos meidän maamme virallinen ulkopoli
tiikka pitäisi huolen siitä, että nuo epävi
ralliset, mutta valitettavasti sitä todelli
semman ulkopolitiikan ilmaukset, erilaiset 
metsästysmatkat, erilaiset heimopäiväkirja
set, rauhankokousten estämiset, eduskunnan 
päättämien valtionapujen kieltämiset, sel
laiset uhkaukset ja ohjelmajulistukset, 
joita ed. Salmialakin täällä eilen esitti, että 
ne estettäisiin, jottei niitä saattaisi tapah
tua, niin minä luulen, että silloin meidän 
ei myöskään tarvitsisi kokea sellaisia lau
suntoja kuin mitä paljon puhuttu Shdanov 
äskettäin on esittänyt ja joista tänään on 
ollut monessakin puheenvuorossa puhetta . 

Mutta on vielä eräskin puoli meidän 
ulkopolitiikassamme, joka ei kuulu ainoas
taan tähän todelliseen ulkopolitiikkaan, 
vaan myöskin siihen viralliseen ulkopoli
tiikkaamme. Ja tämä on se toiminta, jota 
meidän maassamme ulkoasiainhallinnon 
alaisena ainakin jossain määrin oleva Suo
men Tietotoimisto harjoittaa. Ennenkaik
kea Espanjan nykyisten tapahtumien yh
teydessä tämä on tullut esille. Meidän vi
rallinen, ulkoasiainhallinnon alaisena oleva 
tietotoimistomme on aivan riittävällä sel
vyydellä ilmaissut, että sen myötätunto on 
Espanjassa kapinaan ryhtyneiden fascisti
ja muukalaislegioona-aineste.n puolella. Se 
on myöskin samalla ilmaissut, että sen 
myötätunto on sen valtauksen puolella, 
jota nykyinen Saksa Espanjassa pyrkii 
harjoittamaan. Mutta .tällöin tämä todet
taessa täytyy kysyä, ottaako - tai ehkä 
on turha kysyä sitä, ·ottaako Suomen Tie
totoimisto huomioon - mutta täytyy kui
tenkin kysyä, ottaruko meidän ulkoasiain
hallintomme huomioon, mitä tämän saman 
asian soveltaminen meidän oloihimme mer
kitsee. Se merkitsee sitä, että jos täällä 
syntyy samanlainen kaappaus oikeiston ta
holta - ja sellainen kaappausyritys tässä 
maassa on nähty - niin sen jälkeen kuin 
sekä Saksa että Italia ova,t virallisesti tun
nustaneet tällaisen kaappauksen tai kaap
pausyrityksen maan viralliseksi politii
kaksi, niin, jos tällainen kaappausyritys 
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tällä hetkellä meidän maassamme pantai
siin toimeen, on hyvin mahdollista, että 
näiden kahden tai ainakin edellisen niistä, 
nimittäin Saksan, suhtautuminen täälläkin 
Euroopan kolkassa tulisi olemaan sama 
kuin Espanjassa, nimittäin, että se voisi 
myös täällä katsoa oikeudekseen tunnustaa 
sen hallituksen, jonka joku meidän Mänt
sälän kapinamme olisi pystyttänyt. Tällöin 
voisi jonkun Francon nimi olla yhtä hyvin 
Wallenius. 

Nämä ovat sellaisia näkökohtia, joista 
meidän virallinen ulkopolitiikkamme vastaa 
ja joista sen sentähden täytyy myös huo
lehtia. Tässä, juuri .tämäntapaisissa il
miöissä .on kysymys meidän maamme suve
reenisuudesta, josta kyllä voidaan pitää 
pateettisia puheita, mutta josta samalla 
taholla todellisuudessa juuri tällaisella 
seikkailupolitiikalla ja tämäntapaisilla pe-~ 
riaatteilla uhataan. 

Kun tällä hetkellä kaikJrialla maailmassa 
tapahtuu suurten ja vaikutusvaltaisten 
kansanvaltaisten valtioiden taholla lähenty
mistä toinen toistaan kohtaan - m. m. on 
jo monet vuodet ollut havaittavissa Yhdys
valtojenkin pyrkiminen kaikkia kansain
liittomaita ja kansanvaltaisia maita lähen
tymään, mitä pyrkimystä Yhdysvaltojen 
äskettäisen presidentinvaalinkin tulos jäl
leen tullee vahvistamaan - niin kyllä .on 
täysi syy toivoa, että myöskin meidän 
maamme todellinen ulkopolitiikka tulee ot
tamaan esimerkkiä näistä ja että se ideoit
ten maailmassa tapahtuva, täydelliseltä 
näyttävä - kuitenkin sekin puutteellinen 
ulkopolitiikka, mutta kuitenkin varsin täy
delliseltä näyttävä tähän todelliseen ulko
politiikkaan verrattuna - että se ulkopoli
tiikka tuodaan täältä ideoitten täydellisestä 
maailmasta myöskin .tänne tosiasiain ja 
todellisen elämän epätäydelliseen maail
maan. 

Ed. S a 1m i a 1 a: Ed. Räisänen vastasi , 
ed. Simojoelie (Ed. Räisänen: Totta on! -
Eduskunnasta: Hyvin vastasikin !) . Hän 
tahtoi todistaa väitteensä siitä, että täällä 
on kirjoitetussa swnassa selitetty että isän
maallisen ikansanliiikkeen miehet ·twhtovat 
siirtää rajan itäänpäin (V arsemmalta: Se 
oli Kosola, jolllka nimi oli a!lla ! ) . Mutta 
tässä todistelussa menettelee hän aivan sa
maHa · tavoin kuin Suomen Sosialidemo
'l~raatlti menetteli keväwl:lä julkaistessaan 

,Herää Suomi" -nimisestä Jehdestä erään 
kartan. Tuo Sosialidemokraatin kirjoitus oli 
täydeJllisesti provokatoorinen. Siinä annet
tiin tietoisesti aseita neuvostovenäläisetle 
propagBJndatle Suomea vastaan. Ed. Räisä
nen nyt luki otteita Aktivisti-Ieh.destä ja 
lausui, että hän täHä tav,oin taili.toi todistaa, 
•että isänmaallisen kansanliikkeen taholla on 
sanoin Jausuttu, että rajaa hallutaan siirtää. 
Olisi ·O'liut :toivottavaa, että ed. Räisänen 
olisi aluksi huomwuttanut, että Aktivisti
tlehti ei oHut isänmaallisen kansanliikkeen 
lehti, vaan Lapuan liikkeen le<hti, Lapuan 
liiil{lkeen, jonka takana olivat ruotsalaiset, ko
koomus ja myös maa:lai!Sliitto; minä luulen, 
·että siihen kuului aikanaan myös täällä 
olev.a edustaja Artturi Leinonen (Ed. Leir 
nonen: Ei kuulunu,t !) . T·ämä Aktivisti
lehti, joka oli L.apuan liikkeen lehti, on il
mestynyt -ennen kuin isänma•allinen kansan
Eike perustettiin. Minä en oJe koskaan ot
tanut osaa Lapuan liikkeen politiikkaan, ja 
minun käsitybeni mukaan ed. Räisänen 
menette!lee väärin siUoin !kuin hän luikee 
lehtiä, jotka ,eivät ole edes isä·nmaa1Usen 
'kansanliikkeen syntymisen jä'lkeen juftais
tuja, vaan asialkirjoja, jotka ovat syntyneet 
aikaisemmin. Tämä on käsitykseni mukaan 
oikein. Ed. Räisäsen ei tarvitsisi tällä ta
voin puolustaa tääHä Shda.novin L€ningra-. 
din ikongressi,ssa esittämää 1kan taa. Kyllä 
hän osaa itse !keksiä verust.elunsa syy.tök
sille Suomea kohtaan. 

Ed. R ä i s ä ne n: Ed. SaJlmiallan aausun
non johdosta minä pyydän huomauttaa, 
et.tä minuHa on nyt tässä kädessäni isän
maa11lisen ika.nsanmkkeen yleiset ohjelma
perusteet ja minä pyydän luikea perusohje!~ 
mll!n ensimmäisestä /lauseesta: ,Isänmaam
nen. ikwnsaniliike - - - läJhtee samalta 
'Pohjalta ikuin 1930 vwltava kansannousu" 
(Ed. Riipinen: Tietysti!). Mitäs nyt, herra 
Sa1miaJla, mitä Te nyt sanotte 1 Ei:kö tuo 
vuoden 1930 kansannousu ollut juuri La
puan liikettä, ja isänmaallinen kansanlii~e 
Jähtee swmalta pohjalta. Minkätähden se 
ei ole justiinsa sama 1iilke muodollisesti 
j,oh1mu siitä, että siinä oli kapina väiliHä 
(Eduskunnasta: Aivan !) , Mäntsä1än ka
pina. Herra Salmiala on riikoso]keuden pro
fessori ja, tietää, että samaUa nimelllä ei 
voi,tu jatkaa samaa lii'ke.ttä, vaan ·täytyi 
käyttää 1kepuHkonstia. Te olet.te ·samaa vä
keä, samaa joukkoa, samaa ikoplaa kuin La-
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puan lii:ke, jossa puhuttiin j•a kir:joitettiin 
siJ:lä tavaUa kuin minä olen tääil:lä esiUänyt. 
Ed. Simojoki on pyytäny,t todistuksia, minä 
olen •ne esittänyt ja sitmmt niirlä herrat 
ikä.<listä ja ja:lo:ista niin kiinni, että te e.tt·e 
enää voi sätkytelläkään. 

Ed. S e r g e 1 i u s: Rdm. Kares är otvi
velaktigt en god kåsör men han gör sig 
ej säUan skyldig til:l uppenbara motsägeil
ser och oriktiga slutledn~ngar. Det beror 
ikanske delvis på hans temperament, men 
kallSke ofta därpå att han ie~ke tihlräck'ligt 
grundligt förberett ett ärende. Såsom beviJS 
på en sådan ologisk sllutledning vill jag 
anföra ett exempel ur hanssenaste Yittra,nde. 
Rdm. Kares säger att utan Natio.nernas 
Förbund hade upprustningen icke drivits 
fram med den fart och styrka som man 
gjort nu under dess existens under 17 år, 
men tiililägger k<m därpå att Nationernas 
Förbund skadar oss, skadar Finland där
utinnan att hos oss skulle rustningarna 
!kunnat drivas mer effe!ktivt för den hän
dclse man i~ke här vore i tillfä:lle att aHtid 
hänvisa till Nati.ouernas Förbund och den 
•trygghet det eventuellt kan erbjuda. Rdm. 
Kares medgrver att den syn på Nationernas 
Förbund och ·dess konstruktion, som jag 
här anförde, att den är riktig och mången 
lbeklagar det faktum att till förbun.dspakten 
:kopplats V ersaihlesfreden, för den är ju 
ett, såsom jag nämnde, segermalkternas di:k
t!lit och det utgör och har utgjort, det 
måste erkännas, ett a1lvarligt hot för N. F :s 
framtida existens. 

Jag nämnde vidare uti mitt yttrande a,tt 
det otvivelaktigt är illlitt att påvisa fel i 
!konstru1kti0J1en, men nämnde samtidig.t att 
felen ieke hehöva bli en evigt outplånlig 
arvsynd. J ag v~ll eriura rdm. Kares om 
ett märkligt faktum, jag vet iclm om han 
så noga följt med politiken kring N atio
nernas Förbund, jag vill erinra honom om 
den Briand-Stresemanska p01litilken. Just 
dessa båda gingo in för att få en för
ändring till stånd i förbundspakten med en 
iindring av bestämmelserna i Versailles
tra:ktaten. Hade vi följt dessa herrar och 
hade icke ih·ändelserna under året 1933 kom
mit tilli så hade vi nu haft ett Nationernas 
Förbund säkert mera auktoritativt än det 
förnä·rvarande är. 

Ed. Pennanen: Minusta allkaa .tun
tua silltä, että :kysymys Suomen ul:kopoli~ 
tiilkasta edistyy liian laajo.i'hle aloi!lJ.e. On 
käy•ty aina Afri1kan sydämessä a,sti puhu
mattakaan Espanj.asta ja on selvitelty joi~ 
denkin lentokirjasten isyyttä ynnä muuta 
semmoista. Minä ,olen tky'1lä osittain samaa 
mieltä kuin ed. Lohi, että yleensä kaikista
tkin asioi•sta puhuessa ja varsinlkin ullko
politiitkasta puhuessa <m syy•tä pitää, niin
kuin hä:n sanoi, kieli keslml.lä suuta. Mutta 
·ei siinä mielessä, että ollisi salattava mitään. 
Se mi:kä on totta, se on sanotta.va jul:ki, ja 
minun mie'lestäni meidän ul:kopolitiik!kaam
me ja sen •suuntaan nähden riittää se, minkä 
herra ulkoasiairnmin:isteri eilisessä istun
nossa •lausui. .Siinähän hänen !lausunnos
saan on pääsisä!ltönä se, jonka eduskunta 
ja hallituskin .ovat jo aikaisemmin sanoneet, 
että me emme täss-ä maassa halua muuta 
kuin saada e1lää muh!liSsa sitoutumatta mi
hinkään poliittisiin V!llltaryhmityksiin. Onko 
tässä suhteessa hallitus jota•kin sitten lai
min[yöny•t, se on !IiSia erikseen, josta arvos
teltakoon, mutta ei ole oikein eikä totuu
denmukaistalkaan :väittää mei·dän sitoutu
neen t!lii sotkeutuneen niin toiseen kuin 
toiseenikaan valtazyhm1tykseen.. Minusta 
.tässä suhteessa .ed. Salmi,a•lan ja M. Ryömän 
lausunnot tavaLlaan neutra:loisoivat toisensa, 
vaikka en minä niitä muuten ta:hdokaan 
toisiinsa rinnastaa. 

Ed. S a 11 m i a l a: Ed. RäiJSänen :viittasi 
isänma;aNisen lkansanW!klkeen perusohjeil
maan. Sie!Llä sanotaan: Isänmaallinen .kan
san'liike lä;htee sa;ma:lta 1pohja:lta, jolta edel
linen va:ltava kansannousu oli HiJhtenyt ja 
se pohja o•li taistelu kommunismia ja kaik
kia sen ilmenemismuotoja vastaan, taistelu 
marxilaista maanpet01kse1lista .toimintaa vas
taan siten kuin se esiintyi !kommunistien 
toiminnassa. Se oli se pohja, jolta isän
maalllinen kansanli~ke Hiksi. Minä !k!litooi
sin, e.t:tei isänm!llallinen kansan'liik•e vastaa 
mistään muista teoista kuin niistä, jotka 
sen ailkarna ovat tapahtuneet, eikä sen syy'ksi 
voida [ukea mitään muuta kirjoitettua sa
naa. Ne, jotka ovat si•tä ennen ki•rjoitta
neet asioista, vastaavat itse puolestaan. 

Ed. L e i n o ne n: Kylllä minä olen sa
maa mieltä kuin ed. Pennanen, etteivät 
kaikki nämä asiat, •joista täällä on puhuttu, 
kuulu tähän 'Pääluokikaan. S:i:ks~ en olisi-



Tulo- ja menoarvio vuodelle 11:13·7. - 5 Pl. 781 

ikaån tihllä kohtaa puheenvuonoa käy-ttänyt. 
Mutta koska ed. Salmia•la tavallaan asetti 
maa'laisliiJton ja enneiJikai'l{ikea minut hen
ildlökohtaisesti vastuuseen kaikesta siitä ros
tkasta, jota s~Llaiset lehdet kuin Aktivisti 
aikanaan ja monet muut samaan luOik:kaan 
ilmm1uvat kirjoittivat, niin ta•hdon torjua 
jyrkästi, että olisin silloin enää ollut siinä 
liikkeessä mukana. Olin 1kyJJlä mukana 
alussa, hyvinkin alussa, jopa niin ailussa, 
että 'kirjoitin ensimmäisen kokoonkutsun 
ensimmäiseen kokoukseen, johla tämä liike 
- sittemmin Lapuan liike, mutta sil
loin alussa todella isänmaallinen kansan
liike - alkoi ja lähti liikkeelle. Ja toimin 
:myöskin puheenjohtajana ensimmäisessä ko
kouksessa ja lä-hetystössä, joka tuli tänne 
Helsinkiin. Siitä kyllä vastaan omaJ1ta osal
tani, mitä siHoin toimin, kirjoitin ja pu
huin. Muistan erinomaisen hyvin, kun pu
heenjohtajana avasin Lapuan toisen 'ko
kouksen. Sanoin siinä avauspuheessa, että 
tämä liiike menee eteenpäin ja voi kasvaa 
voimwkkaa:ksi isänmaailiserksi tekijäksi ja 1 

yhdistää meidän 'kansamme vain kahdel.Jla 
ehdol:la. Ne ehdot olivat: ensilksikin, että 
liike ajaa vain niitä päämääriä, miltä aja
maan se on 1lii'kkeeiHe lähtenyt, nimittäin 
tähtää työnsä yksinomaan vain kommunis
min hävittämiseen ·tässä maassa, eikä laa
jenna toimintaansa minneJkään :muuaille, ja 
toisetksi, että se tekee tehtävänsä ja kulkee 
eteenpäin vain yksinomaan llai>llisin keinoin. 
Varmasti ed. Kares ja ed. Riipinen, jotka 
olivat muk.ana siinä kokouksessa, muista
rvat, että niin sanoin. Tietenkin voin esit
tää myös painettua sanaa todisteeksi, että 
juuri nämä kaksi ehtoa asetin, ja samalla 
asetin nämä ·ehdot omalle nmkanaololleni 
tässä lii1kkeessä. Samassa 'kokouksessa myös
kin juuri mainitsemani edustajat puheen
vuoroissaan, eivät suoraan mutta epäsuo
rasti, .välkyttelivät muita päämääriä ja 
keinoja, !kuin näi·tä, jotka minä [uonnehdin 
ehdoiksi. Ja monet muut sieJ,lä olevat edus
tajat vie[ä paljon voimalkkaammin ja sel
V'emmin tekivät saman. Muutamia päiviä 
senjälkeen tapaJhtuikin ensimmäinen se'llai
nen teko, joka ratkai,sevasti t~ki mahdotto
ma1ksi olla enää sil:lä Jinj atla mwka:na : läh
dettiin yöllisten ·rikosten teillle, ja ·tämän
tapaisia tekoja jatkui s~kä yöUä ·että päi
vällä senjäJlkeen. Torjun jyrkästi ed. Sal
mialam tääUä 'lausuman väitteen, että olisin 
ollut myöskin siinä :liilk:keessä mukana, 

jonka henlkeä edustivat Aktivisti ja :muuta
milla muima nimiHä sinä aikana juil:kaistUJt 
samantapaiset juJikaisut. 

Ed. B r a n d e r: Pääministerin puhe 
teki minun varsinaisen puheeni tarpeetto
maksi, antaa papistolle 'kiitos siitä, miten 
ed. Simojoki on täällä edistynyt. Meille 
maalaisille on sittenkin pappi par-as vieras 
ja me iloitsemme aina heidän edistymises
tään, vaikka joskus täytyy hiukan katsoa 
alas häveten, kun sattuu pappi-parkoja. 
Ja sentakia on edustaja M. Ryömän turha 
kieltää sitä kiitollisuutta, minkä pääminis
teri lausui maalaisten puolesta. Toivon 
vaan, että edustaja Ryömä nuorempi lu
kisi kansalle näitä Ilkan artikkeleita presi
dentin vaalin aikanakin. 

Mitä taas ed. Kares täällä lausui, niin 
olen iloinen siitä, että hän oli ainoa pappi, 
joka täällä nyt laski tuommoisia ihan päät
tömiä. Ja kun hän puhui kummituslento
koneista, niin minä luulin, että hän jo 
köhta ottaa mustepullon ja heittää sen sei
nään, niinkuin kerrotaan Lutheruksen heit
täneen silloin, kun tihulainen näkyi sei
nällä. Ja toivon, että tämmöiset turhat lau
sunnot vähenisivät, jotta minäkin saisin an
taa täyden tunnustukseni papeille. Näkyy 
olevan asia niin, että tyhjät astiat pahim
min rämisevät, vaikka ne olisivat suuria ja 
kirkkaita, kuten ed. Kareksenkin hyvä pu
hetekniikka. 

Ed. R ä i s ä n e n : Ette nyt pääse, ed. 
S.almiala, tässä asiassa minnekään. Te 
olette joutuneet tovereinenne joka tapauk
sessa kiikkiin. Eilinen puheenne ja sen 
tämänpäiväinen jatko, sehän on ollut ulko
politiikkaa ja nyt olemme ulkoasiainminis
teriön budjetissa. Jos te puhutte isänmaal
lisesta kansanliikkeestä, puhukaa siitä sisä
ministeriön budjetin kohdalla. Täällä on 
puhuttu nyt ulkopolitiikasta ja kun ed. 
Simojoki yritti peruutella aikaisempia pu
heitaan, niin minä naulasin hänet kiinni. 

Jos kuitenkin tahdotaan mennä ajassa 
myöhempään, niin voimme tulla aivan isän
maallisen kansanliikkeen aikakauteen. Kun 
ed. Simojoki ensi kerran valittiin twhän 
eduskuntoaan, niin hän kohta sen jälkeen 
piti Heimolassa puheen, joka oli ulkopoliit
tinen puhe hengeltään ja jossa hän hyvin 
voimakkaasti alleviivasi ,isänmaallisen kan
sanliikkeen'' runoilijan sanoja: ,Vienan-
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lahdesta Laatokkaan me pnrramme mie
ikalla rajan.'' Näin julisti ed. :Simojoki 
runoilijan sanoilla, runoilijan, joka, ikävä 
sanoa, kuuluu armeijan upseeristoon, on 
luutnantti siellä. Kyllä herra sotaministeri 
saisi antaa ainakin luunapin sellaiselle luut
nantille. 

Ed. K ·a r e s: Ed. Räisänen kuului jota
kin puhuneen jostakin ,Aktivisti"-nume
rosta. En minä muista, mitä kaikkea siellä 
oli, mutta minä myönnän, että minä olin 
kuusi vuotta nuorempi silloin kuin nyt. 
Mutta minä kuitenkin huomautan eräästä 
asiasta, että minä juuri ulkopolitiikasta 
Lapuan päivillä 1929 puhuin niin kiltisti, 
että silloinen ulkoasiainministeri lähetti 
sen sekä ranskankielellä että saksan- ja 
venäjänkielellä ma·ailman lehtiin. Niin 
kiltti minä olin ulkopolitiikassa siihen ai
kaan, vaikka en minä nyt tässä tahdo sitä 
kaunistuksekseni mainita, sillä en minä nyt 
tahdo vetäytyä sellaisen taakse. Ja ed. Lei
nosesta minä annan sen todistuksen, että 
ikyllä hän luopui Lapuan liikkeestä Lapuan 
liikkeen toisessa kokouksessa sen jälkeen 
ikuin hän lapualaisille antoi opetuksen, että 
meidän täytyy olla uskollisia niin kuin se 
pompeijilainen sotamies, joka seisoi paikal
laan niin kauan kuin tuhka hänet peitti. 
Ja lapualaiset päättivät, että tuhka ei saa
kaan meitä peittää, ja sen jälkeen ed. Lei
nosen välit Lapuan liikkeen kanssa olivat 
ikyllä poikki. 

Ed. S i m o j o k i : Ed. Räisäsen käyttä
mien puheenvuorojen johdosta pyydän huo
mautta,a samaa, mitä ed. Salmiala täällä 
sanoi, että ,Aoktivisti"-lehti ei ole ilmesty
nyt isänmaallisen kansanliikkeen toiminnan 
aikana. Minä en tuntenut koko lehteä enkä 
tästä kirjoituksesta suinkaan ole koskaan 
ollut tietoinen. Ei suinkaan minua voida 
asettaa vastuuseen ,Aktivistin'' kirjoitte·· 
lusta. 

Mitä tulee ed. Räisäsen lausuntoon siitä 
että Heimolassa vuonna 1933 siteerasi~ 
mainitun runoilijan sanoja, en voi sitä kiel
tää (Ed. Räisänen: Vaikea kieltää!). Tämä 
sitaatti oli osa Akateemisen Karjala-Seuran 
lkunniamarssi.'Jta, jota me tulemme jatku
vasti käyttämään, enkä suinkaan hdu enkä 
häpeä sitä, että olen näitä miehekkäitä sa
noja käyttänyt. 

Ed. R ä i s ä n en: Ed. Kareksen lausun
non johdosta minä pyydän huomauttaa 
että jos hän vuonna 1929 puhui niin ·kil~ 
tisti, että se kelpasi ulkoministeriön jul
kaisuun, niin, niinkuin minä tässä istun
nossa juuri puhuin, mutta ed. Kares oli 
silloin kahvilla, hän vuonna 1931 ,Akti
visti"-lehdessä, -· nimimerkki ,Toi~itus" 
on alla, ja Kares kuului toimitukseen -
kirjoitti: ,Suomen itärajana ovat Uralin 
vuoret ja - - - Suomen suurvalta on 
tärkeä tekijä maailman politiikassa.'' Ed. 
Simojoki sanoi, että hän ei tunne tätä leh
teä eikä tiedä tuosta lehdestä. Minä kysyi
sin nyt ed. Karekselta, tunteeko hän tätä 
leht·eä, onko hän sen toimituskuntaan kuulu
nut, onko hän kirjoittanut tämän kirjoi
tuksen ja vastaako hän tästä kirjoituksesta? 
- senkin voisi sanoa yksintein. 

;p u ·h e m i e s (Ed. Kares pyytää istual
taan puheenvuoroa): Puheenvuorot on pyy
dettävä nousemaila seisomaan. Haluaako 
ed. Kares ·puheenvuoron Y (Ed. Kares: 
Kyllä!). 

Ed. K a r e s : Kyllä minä tunnen ,Ak
tivisti "-lehden ja minä tunnen senkin mie
hen, joka on kirjoittanut tämän artikkelin. 
Se mies on kirjoittanut samasta asiasta kir
jankin, mutta ei se meidän joukossamme 
ole se mies, vaan se on hyvinkin tyynessä 
joukossa tällä kertaa. Minä en kyllä ole 
kirjoittanut sitä artikkelia sen paremmin 
kuin minä kirjoitin ,Aktivistiin" mitään 
muuta a·rtikkelia kuin ensimmäisen johta
van artikkelin, kun se lehti ilmestyi (Ed. 
H. Ryömä: Vastaa kumminkin!). - -
Kyllä minä vastaan. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Luku I Ulkoasi·ainministeriö, hyväksy
tään. 

Luku II Vakinainen edustus ulkomailla. 

Keskustelu: 

Ed. C a j a n d e r: Viitaten herra ulko
asiainministerin käyttämään puheenvuo
roon ja viitaten valtiovarainvaliokunnan 
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mietintöön liitettyyn I vastalauseeseen PYY
dän s3iada ehdottaa, että 5 Pl :n II luvun 
1 momentin kohdalle lisättäisiin 180,000 
markkaa j•a 2 momentin kohdalle 38,000 
markkaa sekä 3 momentin kohdalle kerta
menona 150,000 markkaa. Ja lisäksi pyy
dän, viitaten herra ulkoasiainministerin 
puheenvuoroon ehdottaa, että 11 momen
tille merkittäisiin lisäystä 131,000 mark
kaa, mikä ehdotus on jaettu arvoisille edus
tajille. 

Ed. I n k i 1 ä: Pyydän kannattaa ed. 
Cajanderin tekemiä ehdotuksia. 

Ed. P e k k a 1 a : Minä myöskin kannat•an 
ed. Cajanderin tekemiä kaikkia ehdotuksia. 

Ed. Huittinen: Tämän luvun koh
dalle ehdottaa valtiovarainvaliokunta eräitä 
muutoksia hallituksen esitykseen. Asialli
nen ero hallituksen esityksen ja valiokun
nan mietinnön välillä on se, että valiokunta 
ehdottaa hylättäväksi hallituksen esityksen 
itsenäisen lähetystön perustamisesta Brasi
liaan, ja että edustuksemme siellä jäisi 
edelleen, paitsi konsuliedustusta, Argentii
nan lähetystön alaisen lähetystösihteerin 
hoidettavaksi. Tästä aiheutuva vähennys 
on, kuten jo on sanottu, 368,000 markkaa. 
Asiallisesti minä olen sillä kannalla, että 
varsinkin niiden taloudellisten suhteiden 
hoitamiseksi ja edelleen kehittämiseksi, 
jotka on viime vuosina saatu syntymään 
maamme ja Etelä-Amerikan valtioiden 
kanssa, on edustustamme tällä laajalla man
tereella lähiaikoina vahvistettava ja lisät
tävä. Että en sittenkään asianomaisessa 
jaostossa enkä myöskään valiokunnassa asiaa 
käsiteltäessä voinut yhtyä kannattamaan 
hallituksen esitystä tällä kertaa, johtui 
siitä, että niiden selvittelyjen jälkeen, joita 
asiassa saatiin, tuntui siltä kuin tarvitsisi 
asia vielä ainakin eräiltä kohdiltaan lisä
harkintaa, ja kun asioittemme hoito Brasi
liassa nykyiselläkin edustuksella tulee sen
tään jollakin tavalla hoidetuksi, niin ei lä
hetystön perustaminen Brasiliaan ole aivan 
niin kiireellistä kuin on tahdottu väittää. 
Näin ollen yhdyin minä siihen, että esitys 
tällä kertaa voitaisiin hylätä. Minulla on 
edelleen se käsitys, että asian vastaiselle 
järjestelylle on ehkä eduksi, jos tällä ker
taa eduskunta hyväksyy valtiovarainvalio
kunnan ehdotuksen; ja jos lähetystön pe-

rustaminen Brasiliaan on todella sellainen 
asia, että se on välttämättä lähiaikoina to
teutettava, niin seuraavan talousarvion yh
teydessä on taas tilaisuus ottaa asia esille. 

Ed. S o i n i: Herra puhemies! Pyysin 
puheenvuoron kannattaakseni ed. Cajan
derin ehdotusta määrärahan ottamisesta 
tulo- ja menoarvioon Brasiliaan suunnitel
tua lähetystöä varten. Jo hallituksen ja 
sen jälkeen ulkoasiain herra ministerin esit
tämät perusteet riittäisivät kyllä osoitta
maan tämän toimenpiteen välttämättömyy
den, mutta saanen tässä yhteydessä viitata 
kuitenkin lisäksi eräisiin lähetystön perus
tamisen tarpeellisuutta puoltaviin näkökoh
tiin. 

Tarkastellessamme maatalouden asemaa 
ja sen mahdollisuuksia tulevaisuudessa on 
kieltämättä tilanne viime vuosina vaikeutu
nut sen kautta, että kilpailu ulkolaisilla 
markkinoilla on kiristymistään kiristynyt 
aiheuttaen siten epävarmuutta maatalou
dellemme. Ei tarvis kuin viitata karja
talouden tuotemarkkinoilla olevaan kilpai
luun ja siitä johtuneeseen hinnan alentumi
seen, mikä on aiheutunut valtamerentakais
ten maiden vallan huomattavasta karja
taloustuotteiden lisäyksestä eurooppalaisilla 
markkinoilla. Olisi näin ollen välttämä
töntä valtiovallan taholta tehdä kaikki, 
mitä tehtävissä on, jotta maataloutemme 
kehittymiselle varautuisi mahdollisuuksia 
niin terveellä pohjalla kuin suinkin. Yksi 
sellainen ja varsin tehokas keino on kieltä
mättä se, että maataloustuotteillemme han
kittaisiin uusia markkinapaikkoja. Sellai
nen mahdollisuus, ja kieltämättä varsin 
edullinen, on Brasilia. Mutta niitä mah
dollisuuksia meillä ei ole osattu tähän asti 
käyttää. Tarkastellessamme kauppatilastoa 
huomaamme tämän laiminlyönnin varsin 
helposti. Brasiliaan on kaikista Euroopan 
karjatalousmaista viety huomattavat mää
rät esim. juustoa. Ennen pula-aikaa tämä 
määrä nousi vuosittain noin 800 tonniin. 
Viejinä ovat m. m. Ruotsi, Norja, Tanska 
ja Sveitsi, siis maat, joiden tuotteiden laatu 
ei suinkaan ole ollenkaan yläpuolella meikä
läisten valmisteiden, olemmepa päinvastoin 
tässä suhteessa varsin kilpailukykyisiä mai
nitsemieni maiden kanssa. Mahdollisuudet 
meillä olisivat varmaan hyvätkin päästä 
näille markkinoille, jos vain oikein tah
domme etujamme valvoa. 
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Ei ehkä tässä yhteydessä ole tarpeellista 
maataloutemme vientimahdollisuuksista mai
nittuun maahan laajemmalta enää puhua, 
mutta mainittakoon kuitenkin, että paperi
ja varsinkin faneerituotantoamme niinikään 
voitaisiin enentyvässä määrässä kyseellisille 
markkinoille lisätä, jos vakinainen lähetystö 
olisi aina etujamme valvomassa ja aja
massa. Näitä yleisiä mahdollisuuksia mark
kinoiden hankkimiseksi täällä tukee vielä 
sekin, että kauppataseemme on voimak
kaasti passiivinen Brasiliaan nähden. 
Niinpä, kuten herra ulkoasiainministeri 
täällä huomautti, vuonna 1935 vientimme 
mainittuun maahan nousi ainoastaan noin 
29 miljoonaan, tuontimme mainitusta 
maasta noustessa yli 130 miljoonan markan. 
Kun brasilialaiset toisaalta näkisivät tämän 
kauppataseen kehittyvän meillekin edulli
semmaksi kuin mitä nykyisin on asianlaita, 
varmentaisi se mahdollisuuksiamme sitäkin 
enemmän. Olen sitä mieltä, että maatalou
den edut puhuvat voimakkaasti kaupallis
ten suhteiden kehittämisen puolesta Brasi
liaan, ja kun sellainen käy mahdolliseksi 
vasta oman lähetystön perustamisen kautta 
Rio de J aneiroon, pyydän, herra puhemies, 
kannattaa ed. Cajanderin tämän lähetystön 
aikaansaamista tarkoittavaa ehdotusta. 

Ed. Voionmaa: Vaikka minun ulko
asiainvaliokunnan jäsenenä täytyy suuresti 
valittaa sitä, ettei ulkoasiainvaliokunnalla 
ole ollut tilaisuutta käsitellä niin tärkeätä 
ulkopolittista kysymystä kuin on uuden 
lähetystön perustaminen Rio de J aneiroon, 
niin tuntuu minusta kuitenkin välttämättö
mältä kannattaa ed. Cajanderin tekemää 
ehdotusta. Kun on jo ryhdytty laajoihinikin 
toimenpiteisiin meidän kauppamme vilkas
tuttamiseksi Brasilian kanssa, tuntuu ikä
vältä, jos nyt toisilla toimenpiteillä taas 
ikäänkuin jarrutetaan tämän toiminnan he
delmällistä jatkumista. Kun otamme huo
mioon, että nyt on kysymys n. s. budjetti
lähetystöstä, joka voidaan verraten helposti 
lakkauttaa, jos ei se toivottuja tuloksia 
tuottaisi ja joka siis on tavallaan kokeilu
luontoinen, ja kun tällaista kokeilua ny
kyisenä maailman aikana täytyy harjoittaa, 
en näe, mikä estäisi nyt meitä ryhtymästä 
tähän vain sangen kohtuullisia ·kustannuk
sia vaativaan uudistukseen. Näin ollen 
tässä kohden kannatan ed. Cajanderin eh
dotusta. 

Pääministeri K a ll i o: Minä pyydän 
myöskin kannattaa ed. Cajanderin tekemiä 
ehdotuksia. 

Ed. Räisänen: Minä pyydän vas
tustaa ed. Cajanderin tekemää ehdotusta 
uuden lähetystön perustamisesta ja teen 
sen sillä syyllä, johonka herra ulkoasiain
valiokunnan puheenjohtaja viittasi, vaikka 
hän - omituista kyllä - tuli toiseen tu
lokseen. Tämä asia, niin tärkeä kuin se 
saattaa ollakin, ei ole ollut ammattivalio
kunnan valmisteltavana. Sen on budjetin 
yhteydessä käsitellyt vain valtiovarainvalio
kunta. Tällaisten asiain täytyy kulkea am
mattivaliokunnan, siis tässä tapauksessa ul
koasiainvaliokunnan kautta. Kun se ei nyt 
ole saanut sen käsittelyä ei sitä voida tällä 
kertaa hyväksyä. 

Ed. L o h i: Viimeisen lausunnon joh
dosta minä pyydän huomauttaa, että kun 
yleisenä tapana on j·a valtiopäiväjärjestyk
sen mukaista, että valtion tulo- ja meno
arvion käsittelee valtiovarainvaliokunta, mi
nusta se ei ainakaan ole pä-tevä syy tämän 
ehdotuksen hy1käämiseen, että sitä ei ole 
käsite'llyt ulkoasiainvaliokunta, jos eduskun
nan jäsenet muuten katsovat sen tarpeelli
seksi. 

Keskustelu julistetaan päättynee'k:si. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Cajander ed. Inkilän 'kannattamana I 
vastalauseen mukaisesti ehdottanut, etta 1, 
2 ja 3 momentti hyvärosyttäisiin hallituksen 
esityksen mukaisesti. Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Cajanderin 1) ehdotukseksi. Edel
leen ed. Cajander ed. Inkilän kannattamana 
on ehdottanut, että 11 momentille palautet
taisiin v3iliokunnan siitä poistamat 131,000 
markkaa yksityisestä aloitteesta syntyvän, 
ulkomaista poliittista ja taJlouspoliittista 
tiedoitustamme täydentävän ranskankieli
sen julkaisun avustamista varten. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. Cajanderin 2) ehdotuk
seksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestykset ja päätökset: 

Äänestys ed. Cajanderin 1) ehdotuksesta, 
jolm koskee 1, 2 ja 3 momenttia. 
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Joka hyväksyy valiokunnan ehdotuksen, 
äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on ed. 
Cajanderin 1) ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
80 jaa- ja 105 ei-ääntä, 6 tyhjää; poissa 8. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Cajan
derin 1) ehdotuksen. 

Äänestys ed. Cajanderin 2) ehdotuksesta, 
joka koskee 11 momenttia. 

Joka hyväksyy valiokunnan ehdotuksen, 
äänestää ,jaa''; jos ,ei'' .. voitta:a, on ed. 
Cajanderin 2) ehdotus hyvwksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
147 jaa- ja 43 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 7. 

Eduskunta on siis hyvä,k<synyt valiokun
nan ehdotuksen. 

Luku III Tilapäinen edustus ulkomailla, 
hyväksytään keskustelutta. 

Luku IV Erinäiset määrärahat. 

Keskustelu: 

Ed. P e k ik a 1 a: Tämän luvun 3 mo
mentin kohdal'la on valiokunta tehnyt 
600,000 markan vähennyksen niil'lä perus
teilla, jotka ulkoasiainministeriön taholta on 
esitetty. Kun niistä perusteluista, jotka 
sisältyvät valtiovarainvaliokunnan mietin
töön, saattaisi ehkä olla seurauksena, ettei 
ministeriö voisikaan ulkomaanedustuksen 
palkkauksessa sovelluttoo niitä maksuperus
teita, joista ministeriö on neuvotellut Suo
men Pankin kanssa ja joista tehtiin selkoa 
valiokunnassa, dlisi perusteluja tässä koh
den selvennettävä. On samalla syytä huo
mauttaa, että hallitus esittää lisämenoar
viossa sanotun järjestelmän toteutettavaksi 
jo kuluvan lokakuun 1 päivästä lukien. 
Minä ehdotan sen vuoksi, samalla viitaten 
herra ulkoasiainministerin lausuntoon, 5 
Pl:n IV luvun 3 momentin perustelut muu
tettavaksi seuraavasti: Koska valiokunta ei 
puolla lähetystön perustamista Brasiliaan 
ja lisäksi kun eräät maat nyttemmin ovat 
luopuneet kult,akannasta, on valiokunta, 

-------------------------------
ulkoasiainministeriön esittämillä perusteilla 
vähentänyt momentilta 600,000 markkaa. 
- Niin, perustelut tulevat nyt 'kyllä jon
kun verran muuttumaan sen jälkeen, kun 
eduskunta on tehnyt päätöksensä Brasilian 
lähetystöstä: ,Valiokunta on vähentänyt 
momentilta ulkoasiainministeriön esittä
mi'llä perusteina 600,000 markkaa.'' 

Ed. T a r k k a n e n: Pyydän saada k&.n
nattaa ed. Pekkalan tekemää ehdotusta. 

Valtiovarainministeri N i u k k a n en: 
Minä mainitsen, että erikoisesti juuri sen 
takia, että valtiovarainvaliokunnan perus
telut ovat epäselvät, iisämenoarvion perus
telussa on aiottu määritellä se peruste, jota 
sovelletaan näitä pa1kkoja maksettaessa. 
Tämä .peruste on tietääkseni sama kuin se, 
josta ed. Pekkala mainitsi. 

Keskustelu julistetaan päiilttyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Pekkala ed. Tarkkasen kannattamana 
ehdottanut perusteluihin 3 momentille sen 
muutoksen, että momentti tulisi kuulu
maan: ,;V a:liokunta on ulkoasiainministe
riön esittämillä perusteilla vähentänyt mo
mentilta 600,000 markkaa.'' Tämä ed. Pek
kalan tekemä ehdotus hyväksyttäneen? 

Ed. Pekkalan ehdotus hyväksytään. 

6 Pl. 

Yleiskeskustein: 

Ed. Räisänen: Herra puhemies! 
Tämän pääluokan kohdalla täytyy kiinnit
tää huomiota erääseen Kivimäen hallituk
sen kaikkein viimeisimpään toimenpiteeseen, 
nimittäin viime lokakuun 7 päivänä annet
tuun van!keinhoitolaitosta koskevaan asetuk
seen, jolla kumotaan vuoden 1925 vankein
hoitoasetus ja joka tulee voimaan tammi
kuun 1 päivänä 1937. 

Tämä asetus, joka miltei kokonaan eroit
taa vankeinhoidon oikeusministeriön val
vonnasta ja antaa sen erityiselle virastolla, 
vankeinhoitovirastolle, tai paremmin sanoen 
sen päällikölle, vankeinhoitolaitoksen yli
johtajalle, on annettu samana päivänä kuin 
Kivimäen hallitus erosi ja uusi ha!llitus tuli 

99 
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tilalle. Kun muistaakseni hallituksen vaih
dos tapahtui puolenpäivän aikana, sopii to
siaan sanoa, että tämän tärkeän asetuksen 
esittäminen vahvistettavaksi on ollut halli
tuksen viimeisiä toimenpiteitä. Voi sanoa 
enemmänkin, nimittäin, että Kivimäen hal
lituksen oikeusministeri tai tosiasiassa van
rkeinhoitolaitoksen ylijohtaja on tariwituk
sellisesti jättänyt asian esiteltäväksi ha!lli
tuksen viimeisillä minuuteilla ehkä epäil
len, ettei uusi hallitus asiaa ensinkään esit
täisi. On kuvaavaa KivimäJen hallitukselle 
ja vankeinhoitolaitoksen nykyiselle johta
ja!lle, että uusi oikeusministeri asetetaan ta
pahtuneen tosiasian eteen, tosiasian, jolla 
hänen toimivallastaan otetaan hyvin huo
mattava osa pois. 

Sopii myös kysyä, onko hallitusmuodon 
mukaista, että hallitus, joHe eduskunta oli 
antanut epäluottamuslauseen, joka oli jo 
jättänyt erohakemuksensa ja joka muodol
lisestikin oli juuri lähtemässä, ryhtyi näin 
tärkeään toimenpiteeseen, jota ei suinkaan 
dle pidettävä juoksevien asioiden hoitoon 
kuuluvana, sillä tämä asetus ei ainoastaan 
vähennä oikeusministerin toimivalta;a, vaan 
saattaa ei ainoastaan vangit vaan myöskin 
vankiloiden viran- ja toimenhaltijat van
<keinhoitoviraston mielialoista riippuviksi. 

Asetuksen 2 pykälän mukaan vankeinhoi
toviraston tehtävänä on huolehtia siitä, 
että vankeinhoidosta voimassaolevia lakeja, 
asetuksia ja muita määräyksiä noudatetaan. 
Tässä valvontatehtävässä, joka vankeinhoi
don kannalta on tärkeintä, ei oikeusminis
terillä ole mitään osaa. Oikeusministerin 
mieltä kysytään vain sellaisista asioista 
kuin missä !laitoksessa vapausrangaistus on 
kärsittävä sekä missä pruk<kolaitokseen tai 
pakkotyölaitokseen määrätty on pidettävä, 
vankeinhoitolaitoksen talousarviosta ja van
kien ruokajärjestyksen ja vaatetussäännön 
noudattamisesta. Kaikki muut asetuksessa 
yksityiskohtaisesti luetellut tehtävät kuulu
vat yksinomaan vanlkeirrhoitovirastolle. 
Niinpä oikeusministeriitä on riistetty sanan
valta vankien ehdonalaista vapautta 'koske
vissa asioL~sa. Vankeinhoitolaitoksen yli
johtaja on uuden vankeinhoitoviraston pääl
likkönä, siis tästä lähtien yksin määrää, 
päästetäänkö vanki ehdonalaiseen vapau
teen. Tämä yksi ainoa virkamies joutuu 
näinoHen määräämään yhdestä kolmas-~ 
osasta vapausrangaistuksia. Niin suurta 
kansalaisten henkilölliseen vapauteen ulot- , 

tuvaa valtaa ei ole yhdelläkää;n ainoalla 
vir ka:miehellä. 

V ankeinhoitolaitoksen ylijohtajan, van
keinhoitoviraston päällikön valtuudet mää
riteHään asetuksen 4 §:ssä. Siitä nähdään, 
että ylijohtaja on tämän jälkeen rajaton 
yksinvaltias vankeinhoitolaitoksessa. Oikeus
ministeri on ·alennettu siinä pelkäksi koris
tukseksi. Mainitsemani 4 §:n 2 kohdassa 
nimittäin sanotaan, että vankeinhoitolaitok
sen ylijohtajan tulee ilmoittaa oikeusminis
terille tärkeimmistä tapahtumista vankein
hoitoalalla ja tehdä selkoa ministerille 
asiain tilasta. Ministerill1e siis vain ilmoi
tetaan ja tehdään selkoa, mitään muuta ei 
hänellä ole sanomista. 

Asetuksen tavaton virkavaltaisuus ja kai
ken vallan keskittäminen tulee myöskin nä
kyviin vankeinhoitoviraston ja muiden 
ylempien vankeinhoitovira:nomaisten vallan 
täydellisyydessä vankiloiden viran- ja toi
menhaltijoiden suhteen. Vankeinhoitoviras
tolla on oikeus rangaista viran- ja toimen
haltijaa varoituksena, enintään 60 päiväsa
kolla taikka virantoimituserolla enintään 
kuuden kuukauden ajaksi sekä sen ohessa 
menettämällä rahapalkkansa osaksi tai !ko
konaan. Edelleen voi vankeinhoitoviraste> 
siirtää toimenhaltijan ilman hänen suostu
mustaan toiseen toimeen. Tästä vankein
hoitoviraston toimenpiteestä ei voi ensin
kään valittaa. Samoin ei ole valitusoikeutta 
päätöksestä, joka koskee virkaan tai toi
meen nimittämistä tai määräämistä sitä hoi
tamaan, toimenhaltijan vapauttamista toi
mestaan, erokirjan antamista eroamisijän 
saavuttaneille viran- tai toimenhaltijatUe 
taikka varoitusta. Siis niinkin tärkeissä 
asioissa kuin toimesta vapauttamisessa on 
vankiloiden henkilökunnalta otettu valitus
oikeus pois. Tällaisten ja muiden heidän 
oikeuttaan rajoittavien määräysten takia 
vallitsee vankiloiden palveluskunnassa 
suurta tyytymättömyyttä puheenaolevaan 
asetukseen. 

Uusi vankeinhoitoasetus tietää suurta 
taantumusta vanhaan asetukseen verraten. 
Kun sen mukaan kaikki val.ta tulee van
keinhoitolaitoksen ylijohtajal1le eikä IVas
tuunalaiselle ministerille, merkitsee asetus 
myöskin yritystä vaikeuttaa kansanedus
tuksen kontrollia vankeinhoidon alalla. 
V ankeinhoitolaitoksen johtoa on hyvällä 
syyllä arvosteltu viime aikoina. Oikeusmi
nisterin asioihin puuttuminen on kuitenkin 
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monissa yksityistapauksissa saanut korj•auk- l1 

sen aikaan. Mitä tämän jälkeen tulee ta
:pahtumaan, kun vankeinhoitovirasto itseval-1 
tiaasti, tosiasiallisesti i1man mitään valvon
taa hoitelee vankiasioita, niin vankiloiden 
henkilökuntaa kuin vankejakin koskevia, 
saattaa käsittää. 

Olisi mielenkiintoista tietää jo nyt, onko 
nykyinen oikeusministeri kiinnittänyt huo
miota siihen, että samana päivänä, jolloin 
hän tuli toimeensa, edellinen oikeusminis
teri oli esitellyt vahvistettavaksi asetuksen, 
joka poisti oikeusministerin valvonnasta tär
keä.n osan hänen hoidettaviaan asioita~ Ja 
mitä on yleensä sanottava siitä, että läh
tevä hallitus viime töikseen tekee tärkeitä 
päätöksiä vaikka se tietää, ettei se enää 
nauti eduskunnan luottamusta? 

Ed. Leinonen: Aikanaan hallitus 
antoi eduskunnalle esityksen säännöksistä 
tuomiokmntien hoidosta ja silloin eduskunta 
lausui pitävänsä välttämättömänä, että 
ryhdytään jakamaan suuria tuomiokuntia, 
että siten tuomareille kävisi mahdolliseksi 
toimittaa käräjiä enemmän kuin nyt. Tah
don nyt vain herra oikeusministerin suo
siolliseen huomioon sulkea erään epäkohdan 
Pohjanmaan tuomiokuntain nykyisessä jär
jestelyssä; 6 Pl:n 5 kohdassa on mainittu, 
että jonkinlainen järjestelyaloite .on siellä
:kin jo suoritettu siten, että Alavuden tuo
miokunta muutetaan toiseen palkkaluok
kaan kuin missä se nyt on. Mutta tämä on 
kovin vähän niihin oloihin. Siellä olisi nyt 
mahdollisuus järjestellä tuomiokuntaoloja 
vähän perinpohjaisemmin ja tarkoitustaan 
vastaavammin senjohdosta, että Alavuden 
tuomiokunnan tuomari kuoli viime vuonna 
ja paikka on nyt avoinna, samoinkuin on 
myöskin Korsholman .tuomiokunnan tuo
marinvirka täyttämättä. Erikoisesti tahtoi
sin viimemainittuun kiinnittää huomiota. 
Se on kaksikielinen tuomiokunt·a, ja on 
aivan varma, että olisi huomattava paran
nus asioiden hoidolle, jos voitaisiin siellä 
yhdistää eräitä nyt kaksikielisiä tuomio
kuntia yksikielisiksi, siis ruotsalaisia ruot
sinkieli..Jeksi ja suomalaisia suomenkieli
seksi tuomiokunniksi, ja muodostaa uusi 
tuomiokunta, jota voitaisiin nimittää vaik
kapa Kyrönmaan tuomiokunnaksi. Siihen 
kuuluisi Isokyrö, Ylistaro, Laihia ja Vähä
kyrö. Samantapainen järjestelytarve olisi 
myös Kauhajoen tuomiokunnassa. Siellä 
ei kuitenkaan ole tä1lä hetkellä tuomarin 

--------------------------
paikka avoinna, ja siksi kävisikin järjes
tely helpoimmin nyt mainitsemallani poh
joisemrnalla alueella. 

Minä siis pyytäisin herra .oikeusminis
teriä harkitsemaan, kun tulee näitä järjes
telyjä tästä alkaen kysymykseen, että tut
kittaisiin mahdollisuutta, voitaisiinko Etelä
Pohjanmaalle muodostaa uusi suomalainen 
tuomiokunta ja päästä tästä hankaluudesta, 
että siellä on joku suomalainen pitäjä, 
ruotsalaisen pitäjäin yhteydessä, jota hait
taa asianomaiset pitäjäläiset ovat valitta
neet. 

Ed. W a i n i o: Herra puhemies! -- Mi
nulla on erikoinen, vaikka lyhyt asia herra 
oikeusministerille, asia, j.osta eduskunnassa 
on vuosien kuluessa kylläkin jo paljon 
puhuttu, mutta on tultu minun ymmär
tääkseni päätökseen, joka ei tyydytä kan
saa. Tarkoitan sitä oikeudenhoidollista 
epäkohtaa, joka koskee kuolemanrangais
tuksen täytäntöönpanoa. Kuten sanottu, 
asiasta on paljon puhuttu. Mutta se ei 
mielestäni kuitenkaan merkitse sitä, että 
sitä olisi vielä loppuun käsitelty. En kui
tenkaan enää lähde uudestaan todistele
maan kuolemanrangaistuksen välttämättö
myyttä, koska asia on jo kiistämättömästi 
todistettu. Oppineena lakimiehenä ei herra 
oikeusministeri liioin kaivanne mitään juri
disia perusteluja. Mutta tässä asiassa on 
eräs käytännöllinen puoli, joka näyttää 
kärjistyvän päivästä toiseen. Me olemme 
kaikki huomanneet, että kansa pyrkii :rea
goimaan, sen oikeustajuntaa ei näytä ny
kyinen tilanne tyydyttävän. Taannoin ta
pahtuneet Vaasan levottomuudet ovat siitä 
viimeisenä todistuksena. On pelättä\'issä, 
että eräänä päivänä kansan kärsivällisyys 
on siinä määrin pingoittunut, että tuollai
nen joukkoliikehtiminen on sellainen ta
pahtunut tosiasia, jonka tulokset ovat ken
ties tällä hetkellä laskemattomissa. Suomen 
kansa on kärsivällistä, mutta s.e voi läi
kähtää yli laidankin. Eduskunnassa voi
daan kyllä huutaa, niinkuin täällä kerran 
huudettiin: aina niitä huligaaneja löytyy'. 
l\Iutta asia ei ole kuitenkaan sillä kuitattu. 
Meidän on ainakin kunnioitettava kansan 
oikeustajuntaa, vaikkapa voisimme alla sen 
i1maisutavasta, vieläpä itse asiastakin eri 
mieltä. 

Kysymys kuolemanrangaistuksesta on 
ymmärtääksemme kertakaikkiaan sellainen, 
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että siitä ei näytä olevan ulospääsyä taval
lista tietä. Emme pääse eteenpäin muuten 
kuin kansanäänestystietä. Tähän voitaneen 
kyllä väittää - ajatus on kyllä täällä en
nenkin lausuttu - ettei kansa ymmärrä 
tällaisia asioita. Omasta puolestani olen 
aivan vastaista mielipidettä. Sanonpa vielä 
niinkin, että kansa ymmärtää vielä silloin
kin, kun eduskunnassa jo on lakattu ym
märtämästä (Eduskunnasta: Ohoh !). Jos 
tällainen neuvoa-antava kansanäänestys 
pantaisiin toimeen, ei sillä menetettäisi yh
tään mitään, ellei menetykseksi luettaisi 
vaalikustannuksia. Kun nykyjään puhu
taan niin kovin paljon kansanvaltaisuu
desta ja kansanvallasta, olisi tällainen toi
menpide omiaan antamaan uskottavuutta 
näille puheille. Herra oikeusministeri lie
nee tällaiseen kansanvaltaisuuteen valmis, 
koska hän kuuluu puolueeseen, joka erikoi
sesti alleviivaa tätä ominaisuutta. 

Ehdotukseni kansanäänestyksen toimeen
panemisesta tässä kysymyksessä lienee sii
hen määrin selvä, ettei se kaipaa enempiä 
sanoja. Jos toivomukseni ei johda hallituk
sen puolelta mihinkään sellaisiin toimen
piteisiin, joita kansa tätä nykyä yleisesti 
odottaa, saanee kansa niin pian kuin suin
kin kuulla, miksi sen mieltä ei haluta 
kuulla tässä asiassa. Toivoisin kuitenkin, 1 

että siinä tapauksessa mahdollinen kieltei
nen vastaus ja ennenkaikkea sen perustelut 
olisivat niin kiistämättömän selvät, että 
kansa ne myöskin ymmärtää ja että kansa 
ne ennenkaikkea hyväksyy. 

Oikeusministeri K e k 'k o n e n: Herra 
puhemies! Ed. Räisänen täällä kiinnitti 
huomiota. siihen, että nyt on lokakuun 7 
päivänä annettu asetus vankeinhoitolaitok
sesta. Tämä asetus, mikäli minä tiedän, 
on ollut luonnoksena valmiina jo puolisen 
vuotta, kenties enemmänkin aikaa, halli
tuksessa ennenkuin se annettiin, ja näin 
ollen se seikka, että se annettiin vasta sa
mana päivänä kuin edellinen hallitus jou
tui jättämään paikkansa, johtuu siitä, että 
sitä ei siis valmiina ole aikaisemmin saatu 
käsitellyksi. N~o perusteet, joiden nojassa 
tämä asetus on valmistunut, oli,·at siis 
edellisellä hallituksella tiedossa jo hyvissä 
ajoin ®nen hallituksen kaatumista. Siinä 
lausunnossa, jonka ed. Räisänen esitti, mai
nitaan myöskin kuinka suuressa määrin 
vankeinhoitolaitoksen ylijohtajan valtuudet : 

ovat tämän uuden asetuksen jälkeen· enen
tyneet. Näin asian laita muodollisesti on
kin, mutta mikäli minä tiedän, oli vankaiu
hoitolaitoksen ylijohtaja oikeutettu jo van
hankin asetuksen aikana tasavallan presi
dentin hänelle antaman päätöksen perus
teella käsittelemään suurin piirtein samat 
asiat, jotka hänen käsittelynsä alaiseksi 
nyt asetuksella on annettu. Kun erikoi
sesti tarkastellaan valitusoikeutta toimen 
haltijan vapauttamista koskevassa asiassa, 
niin täytyy siihen huomauttaa, että nyttem
min muuallakin hallinnon alalla on meruty 
pääasiassa siihen, joka vankeinhoitoasetuk
sessa on vahvistettu myöskin vankeinhoito
alalla voimassa olevaksi. 

Täällä ed. Leinonen kiinnitti huomiota 
siihen, kuinka välttämätöntä olisi· saada 
eräitä uusia tuomiokuntia. Sen vuoksi sal
littaneen minun sanoa, että tällä kertaa on 
olemassa tänä vuonna määräraha yhden 
uuden tuomiokunnan ;perustamista varten, 
ja on olemassa suunnitelmia siitä, että 
Viipurin tuomiokunta, joka on maan suu
rimpia, jaettaisiin kahtia. Mikäli hallituk
sen esitys tulevaa vuo.tta varten hyväksy
tään tässä kohdin, merkitsee se sitä, että 
hallituksella tulee olemaan mahdollisuus 
kahden uuden tuomiokunnan perustamiseen 
tulevana vuonna, ja toinen niistä on alus
tavan suunnitelman mukaan ajateltu käy
tettäväksi siinä yhteydessä, kun vuoden 
1938 alusta Lapin lääni tulee toimimaan, 
ja toinen luultavasti tulee käytettäväksi 
Helsingin tuomiokunnan jakamisen yhtey
dessä syntyvää uutta tuomiokuntaa varten. 
On ilmeistä, että monet muutkin tuomio
kunnat ovat niin suuritöisiä, että niiden 
jakaminen ennenpitkää tulee välttämättö
mäksi ja myöskin kielelliset tasoitukset, 
joista ed. Leinonenkin mainitsi, saattavat 
olla .tarpeellisia, mutta tällä kertaa näyt
tää, että läheisessä tulevaisuudessa .ei voi
tane niitä tuomiokuntien uudelleenjärjeste
lyjä, jotka ovat Etelä-Pohjanmaalla tar
peellisia, panna täytäntöön. Parastaikaa 
on Alavuden tuomiokunnan tuomarinvirka 
avoimena ja sitä on ajateltu pitää avoi
mena siltä varalta, ettei joku edellämainit
senami tuomiokunnan jako voisi tulla to
teutetuksi, jos nimittäin jotkut syyt sen 
estäisivät. 

Ed. W ainio vihdoin kiinnitti huomiota 
siihen, että täytyisi hallituksen esittää kan
nanottonsa kuolemanrangaistusta koskevaan 
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asiaan. Minun on varsin vaikeata käsittää, 
minkä takia tämä asia budjetin yhteydessä 
tulee esille, koskapa täällä ei ole miltään 
taholta esitetty lisämäärärahaa kuoleman
rangaistuksen toteuttamista varten. Mis
sään tapauksessa ei minun mielestäni kysy
mystä kuolemanrangaistuksesta voida rat
kaista ehkäpä oikeutetustikin syntyneen 
kiihkomielen vallitessa, johon ed. W ainio 
täällä viittaisi. Tämä on siksi suuri kysy
mys, että mikään tilapäinen mielenkiihty
mys ei voi olla aiheena siihen, että tämä 
kysymy.s lopullisesti j.outuu ratkaistavaksi. 
Kyllä asiassa täytyy olla suuret periaat
teelliset kysymykset selvillä, ennenkuin sitä 
käydään ratkaisemaan. 

Ed. M. R yö m ä: Minä iJ.u:ulen, että 
ed. Wainio kyllä tavallaan on ollut oikeassa 
tässä esittämässään toivomuksessa. Onhan 
käynyt juuri viimeksi kuluneen vuoden 
aikana sillä tavalla, että eräs tämän pää
luokan alaisista virkamiehistä, eräs valtion
syyttäjä ehkä ikäänkuin koko ministeriön 
puolesta on esittänyt myönteisen käsityk
sensä· kuolemanrangaistuksen käyttämisestä. 
Nimittäin tunnetun Antikaisen jutun yh
teydessä hän esitti jo ennen oikeuden
käyntiä, ennen tuomioistuimen päätöstä 
haastattelulausunnon, jossa hän ilmoitti 
käsityksensä, että käsittelyn tuloksena 
täytyy olla kuolemanrangaistuksen langet
taminen. Tämä on sellainen tapaus, jota 
täydellä syyllä on pidetty suorastaan skan
daalimaisena, että virkamies, mennen 
edelle o,ikeusistuimen toimintaa, etukäteen 
sanelee sen päätölksen. Tällainen, jos mi
kään, on omiaan vähentämään kansalaisten 
luottamusta oikeuslaitokseen. Sillä tavalla 
helposti syntyy epäilys, että tämä etukäteen 
lausuttu vaatimus syyttäjän taholta on 
siksi arvovaltainen, siksi määräävä, että 
oikeastaan oikeuslaitoksen päätös loppujen 
lopuksi ei olekaan mitään muuta kuin sii
hen mukautumista. Ed. W ainiolla siis ei 
ole ainakaan syytä tyytymättömyyteen, 
vaan sen sijaan sitä on kaikilla niillä, jotka 
haluavat oikeuslaitoksen arvovaltaa yllä
pitää. 

Ed. N i k k o 1 a: Tahtoisin tämiin pää
luokan kohdalla kiinnittää asianomaisen 
ministerin huomiota siihen merkilliseen 
epäkohtaan, joka vallitsee Pohjanmaalla 
Ilmajoen varavankilan kohdalla. Tämä 

vankila, jota on rakennettu viime vuoteen 
asti, esim. viime kuluneena vuotena on 
uusittu talousrakennuksia maksaen toista
sataatuhatta markkaa. Tämä vankila on ra
kennettu 300 vankia varten, ollen siinä li
säksi vanginvartijan ja virkailijain raken
nukset. Lisäksi on tämä vankila rakennettu 
turvepehkuteollisuutta varten ja tätä teol
lisuutta on harjoitettu tässä vankilassa hy
vin suuressa määrässä ja hyvillä tuloksilla 
sekä kannattavasti. Nyt yhtäkkiä tämä 
vankila on huomattu tarpeettomaksi ja niin 
tällä kertaa tässä suuressa laitoksessa ei ole 
muuta kuin yksi yövartija vartioimassa 
näitä rakennuksia. Täällähän ovat suuret 
arvot kysymyksessä, jotka käyttämättömänä 
rappeutuvat ja sivukulkijat kyselevät, 
mikä on tarkoituksena näin suuren lai
toksen kylmillä pitämisellä. Olisi mieles
täni juuri tällä kohdalla erittäin tarpeel
lista tietää, mihin hallitus aikoo tätä van
kilaa käyttää, vai aiotaanko sitä edelleen 
pitää tyhjänä. 

Oikeusministeri K ,e k k o n e n : :Mikäli 
olen saanut selville Ilmajoen entisen vara
vankilan käyttämi,smahdollisuuksra, niin 
näyttää siltä, niinkuin se aivan lähitule
vaisuudessa voitaisiin ottaa vankilalaitoksen 
käytäntöön, niin että ed. Nikko}an tieduste
luun saanen tämän antaa vastaukseksi. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lulm I Oikeusministeriö, luku II Kor
kein oikeus, luku III Korkein hallinto
oikeus, luku IV Hovioikeudet, luku V Kih
lakunnanoikeudet, luku VI Valtionsyyttä
jät, luku VIl Maanjako-oikeudet, luku 
VIII Vankeinhoitolaitos ja luku IX Eri
näiset määrärahat, hyväksytään. 

7 Pl. 

Yleiskeskustelu: 

Sisäasiainministeri P u h akka: Herra 
puhemies! Valtiovarainvaliokunta on eh
dottanut sisäasiainministeriön menoarvioon 
eräitä vähennyksiä, joista jotkut koskevat 
varsin tarpeellisia määrärahoja. 
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Eru~iksikin valiokunta on ehdottanut 
7 Pl:n I luvun 1 momentilta poistetta
vaksi 106,500 markkaa, minkä määrän halli
tus oli tälle momentille ottanut väestösuo
jeluasiain esittelijän ja hänen apulaisensa 
palkkausta varten. Syynä poistoon valio- [ 
kunta mainitsee, että yhtenäistä suunni- \ 
telmaa kaasusuojelut9iminnan järjestelystä 
ei vielä olisi olemassa ja että puolustus
laitoksen vastaavanlainen toiminta olisi 
tarkoitettu koskemaan siviiliväestöäkin. 
Valiokunnan perusteluista päättäen sen 
ehdotus näyttää tässä kohden johtuneen 
erehdyksestä, sillä valtioneuvoston aikanaan 
asettama komitea on jo laatinut melkoi
sen osan kysymyksessä olevasta suunnitel
mista ja vielä jäljellä olevat ehtivät val
mistua siihen mennessä kuin hallituksen 
esityksessä ehdotetut toimet voitaisiin pe- 1 

rustaa ja täyttää. Mitä taas toiseen va- 1 

liokunnan mainitsemaan syyhyn tulee, niin 
tosin puolustuslaitoksen toiminta luonnolli
sesti koituu myös siviiliväestön hyväksi, 
mutta· tässä on kuitenkin kysymyksessä 
sellainen toiminta, jota puolustuslaitos ei 
suorita eikä vo~kaan suorittaa, mutta joka 
väestösuojelun kannalta on välttämätöntä. 

Kuten hyvin tiedetään, nykyaikainen so
dankäynti on muodostunut sellaiseksi, että 
sotatoimet eivät enää rajoitu varsinaisille 
taistelurintamille ja niiden välittömään lä
heisyyteen. Jo uudenaikainen tykistö voi 
ulottaa vaikutuksensa kauas rintaman 
taakse, ja viime vuosina on lentoase kehi
tetty sellaiseksi, että sen avulla voidaan 
uhata toisen valtion alueen mitä osaa ta
hansa, lukuunottamatta eräitä kaikkein 
suurimpia valtakuntia, joiden rajoista 
kauimpana olevat osat eivät ole viholli
sen lentoaseen saavutettavissa, mutta joi
hin valtakuntiin meidän maamme ei kuulu. 
Nykyaikainen sodankäynti tarkoittaa oleel
liselta osaltaan kaiken rintamantakaisen 
toiminnan häiritsemistä ja ehkäisemistä 
sekä vihollisen sotilaallisen voiman la
mauttamista tätä tietä. Ja varsin yleinen 
on se käsitys, että juuri tämä toiminta vai
kuttaa ratkaisevasti tulevissa sodissa. Sen 
tähden puolustuksenkin täytyy kohdistua 
myös vihollisen mainitunlaisen toiminnan 
torjumiseen, ja siihen eivät riitä varsinai
set puolustusvoimat, vaan siihen tarvitaan 
mukaan kaikki siviiliviranomaiset ja koko 

, siviiliväestö. On etukäteen laadittava val
miiksi suunnitelmat siitä, miten siviiliviras-

tojen toiminta voidaan suojata sodan 
aikana, minne niiden on ehkä silloin siir
ryttävä rauhanaikaisista sijaitseruispaikois
taan j. n. e. Erityisesti asettaa nykyaikai
nen sota suuria vaatimuksia poliisi- ja 
paloviranomaisille sekä palolaitoksille. 
Näiden valmentaminen sodanaikaisiin teh
täviin ei kuulu eikä voi kuulua sotilasvi
ranomaisille, vaikka niiden apua tietenkin 
on tarpeen tullen käytettävä. Edelleen on 
kiinnitettävä huomiota erinäisten tuhansiin 
nousevien tuotantolaitosten ja muun omai
suuden suojeluun, ja vihdoin on järjestet
tävä osa siviiliväestöstä niin sanottuun 
arrrtiivisen väestönsuoj·elun sekä muu osa 
siitä valmennettava suojelemaan itseään 
hyökkäyksen sattuessa ·eli n. s. passiiviseen 
väestönsuojeluun. Kaikki tämä toiminta 
on niin laaja ja monipuolinen, ettei ole 
ajateltavissa:kaan nykyhetkellä sen otta
mista kokonaisuudessaan valtion huostaan. 
Suurin osa siitä jää joka tapauksessa va
paaehtoisten järjestöjen ja kuntien huos
taan. Mutta osa,. kuten nimenomaan val
tion siviilivirastojen suojelu sekä niiden 
sodanaikaisen toiminnan järjestely ja tur
vaaminen jää pakostakin valtion huoleksi. 
Ettei tässäkään ole kysymys mistään vähä
pätöisestä toiminnasta, se havaitaan jo 
siitä, että meillä on noin 400 sellaista val
tion virastoa ja laitosta, joiden sodan
aikainen toiminta olisi välttämätöntä tur
vata, sekä yli 500 sellaista, joihin vihollisen 
toiminta myös voi kohdistua, mutta joiden 
tärkeys ei ole yhtä suuri. Sisäasiainminis
teriössä, jonka toimialaan asia kuuluu, ei 
ole kysymyksessä olevaan tehtävään käy
tettävissä työvoimia, eikä asiaa voida 
ilman ehdotettuja uusia toimia hoitaa. 

Mutta paitsi sitä, että valtion olisi vält
tämätöntä huolehtia oman toimintansa tur
vaamisesta sodan aikana, olisi sen myös val
vottava ja ohjattava kuntien sekä vapaa
ehtoisten järjestöjen toimintaa kysymyk
sessä olevalla alalla. Tämäkään ei käy 
päinsä, jollei ole siihen tarvittavia työ
voimia. Olisi siis tärkeää, että valtiovarain
valiokunnan poistettavaksi ehdottama mää
räraha palautettaisiin. 

Valtiovarainvaliokunta on myös ehdotta
nut 7 Pl:n V luvun 1 momentin kohdalta 
etsivän keskuspoliisin palkkausmenoista 
96,000 markkaa vähennettäväksi. Tämä 
määräraha oli tarkoitettu käytettäväksi 
etupäässä ylimääräisten passintarkastajain 
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palkkaamiseksi kesäaikana matkailijatulvan 
vuoksi. Kun mainittu tehtävä on annettu 
etsivälle keskuspoliisille, olisi sille myös 
myönnettävä sen suorittamista varten tar
vittavat varat. Jos kuitenkin eduskunta 
olisi sitä mieltä, että menoja ei etsivän kes
kuspoliisin kohdalta voitaisi lisätä, voitai
siin 7 Pl:n V luvun 3 momentilta siirtää 
ensimmäiselle eli palkkausmomentille 56,700 
markkaa, joten luvun kokonaissumma ei 
muuttuisi, mutta mainittu määräraha voi
taisiin käyttää siellä, missä se kipeimmin 
tarvittaisiin. Käsittääkseni eduskunnalla ei 
pitäisi olla mitään tällaista siirtoa vastaan 
ja toivoisin senvuoksi, että se toimitettai
siin. 

Erittäin valitettavana vihdoin pidän 
sitä, että valtiovarainvaliokunta on ehdot
tanut vähennettäväksi 7 Pl. III luvun 4 
ja IV luvun 1-3 momentilta määrärahoja, 
joiden tarpeellisuus on moneen kertaan 
todettu ja jotka jo halituksen esityksessä 
oli supistettu :sangen vähäisiksi. 

Ed. J. Raatikainen: Herra puhe
mies! - Minä haluan tässä kohdassa kiin
nittää huomiota erääseen seikkaan. Se kos
kee maamme poliisimiehistöä. Meillähän 
maamme poliisimiehistö yleensä on erittäin 
kunnollista ainesta ja senvuoksi varsinkin 
vastuunalaisissa tehtävissä olevat, harvoja 
poikkeuksia tietysti lukuunottamatta, toi
mivat siten, ettei se anna erikoista aihetta 
muistutuksiin, ja tämähän onkin hyvä ja 
on eräs niitä .perusedellyty·ksiä, jotka ta
kaavat järjestysvallalle sen auktoriteetin, 
jota se vastuunalaisessa tehtävässään tar
vitsee. Mutta kuitenkin minun on todet
tava, että poliisimiehistön keskuudessa on 
yksilöitä, joiden toiminnasta ei voida sanoa 
aivan samaa. Muutamat harkitsemattomat 
poliisimiehet voivat tehdä tekoja, jotka ovat 
omansa heikantamaan poliisiviranomaisten 
auktoriteettiä ja vaikeuttamaan heidän teh
täväänsäkin. Että näin on asianlaita, siitä 
on meillä ollut täällä jo jossakin yhtey
dessä ohimennen puhetta. Eräät viralliset 
asiakirjatkin siitä ovat tämän istuntokau
den aikana jo kertoneet. Niinpä herra oi
keuskanslerin vuoden 1935 kertomuksessa 
kerrotaan eräästä tapauksesta, joka on sat
tunut Karjalassa ja siinä oikeuskansle
rin kertomuksessa puhutaan eräiden po
liisiviranomaisten menettelystä senraavalla 
tavalla. ,Parikkalan nimismiespiirissä pal-

veleva poliisikonstaapeli Pekka Kainulainen 
talvella vuonna 1930-1931 toimittaessaan 
taiollisen Matti Löppösen asunnossa Parik
kalan pitäjän Joukion kylässä tutkimusta 
eräästä Löppösen pojan Olavi Löppösen 
pahoinpitelystä oli nyrkillään lyönyt Löp
pösen rengiltä Viljo Pulkkiselta kolmesta 
kohden huulen rikki ja kolme etuhammasta 
sijoiltaan, sekä siitä, että Kainulainen ja 
niinikään Panikkalan nimismiespiirissä pal
veleva poliisikonstaapeli Juho Anttonen 
olivat vuonna 1931 tai 1932 Laittomasti pi
dättäneet sanotun pitäjän Koitsanlahden 
kylästä olevan taiollisen Matti Piiliu ja 
pwhoinpidelleet häntä." Tämä vain osoi
tukseksi siitä, että silloin tällöin tulee julki
suuteen tuollaisia tapauksia, jotka eivät ole 
omiaan kohottamaan poliisiviranomaisten 
auktoriteettia. 

Myöskin täällä aikaisemmin eräässä is
tunnossa hyväksytyn järjestyksen ja tur
vallisuuden tehostamisesta annetun lain 
voimassaolaajan pidentämisestä, on siinä 
yhteydessä eduskunnan lakivaliokunta jou
tunut kiinnittämään tähän asi>aan huomiota 
ja kun tämä lakivaliokunnan mietintö lie
nee useilta :edustajilta jäänyt huomaamatta, 
niin minä haluan mainita siitä, että asiaan 
on ollut aihetta, koskapa valiokunta ja 
myöskin eduskunta on siihen nähnyt tar
peelliseksi kiinnittää huomiota. Tässä mie
tinnössä sanotaan, että varsinkin n. s. len
tävään poliisikomennuskuntaan kuuluvat 
eivät aina ole käyttäneet järjestyksen ja 
turvallisuuden tehostamisesta annetun lain 
heille suomia valtuuksia taiten ja harki
tusti, mutta valiokunta katsoo tästä huo
limatta voivansa esityksen perusteluissa 
mainituilla syillä puoltaa kysymyksessä 
olevan lain voimassaolaajan pidentämistä, 
varsinkin kun saatettaneen toivoa, että 
viranomaiset pyrkivät vastaisuudessa lain 
noudattamista valvoessaan entistä enem
män välttämään liiallista kovakouraisuutta 
ja muita harkitsemattomia toimenpiteitä, 
mitkä ovat omansa katkeroittamaan kun
nollisten, hyviä tapoja ja järjestystä har
rastavien kansalaisten mieliä. 

Tässä olen ker:tonut pari tapausta, jotka 
ovat virallisten asiakirjojen perusteella jo 
selvitetyt, että ronistuttamisen aihetta 
eräissä tapauksissa eräiden poliisimiesten 
menettelyssä on. Minä haluaisin tähän 
vielä lisätä erään tapauksen, joka ehkä par
haalla tavalla toteaa sen, että on poliisi-
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viranomaisia, jotka eivät menettele sillä 
tavalla kuin poliisimiesten pitäisi mene
tellä. Tämän kuluvan vuoden syyskuun lo
pulla sattui Suojärvellä eräs erittäin traa
gillinen tapaus ja minä kerron sen tässä 
sikäl.l kuin olen saanut virallisiakin tietoja 
asiasta ja sikäli kuin asia minun tie
tääkseni on tapahtunut. Sortavalan kau
pungissa asuvalla eräällä rakennusmes
tarilla - hänen nimeään en halua tässä 
mainita oli työurakka Suojärvellä 
ja hän matkusti er:äänä iltana iltajunassa 
sinne, saapui Suojärven asemalle ja lähti 
matkaamaan jalkaisin asuntoonsa, lähellä 
olevaan matkustajakotiin. Hän sai tällä 
matkalla ankaran taudinkohtauksen ja tuu
pertui maantien viereen lähelle asuntoansa. 
Paikalle saapuivat, kenties sattumalta, po
liisiviranomaiset ja luulivat tämän ehdot
tomasti raittiin miehen olevan juovuksissa, 
kansan kertoman mukaan kohtelivat häntä 
niinkuin juopunutta, heittivät hänet po
liisiautoon, veivät poliisilaitokselle ja pis
tivät hänet putkaan. Kerrotaan, että put
kassa samalla kertaa oli myöskin eräs juo
purrut mies, joka saatuaan tämän raken
nusmestarin seuralaisekseen antoi :äänek
käällä tavalla poliisien tietää, että ihe ovat 
tuoneet väärän miehen putkaan. Tämän 
jälkeen kutsuttiin paikalle ylikonstaapeli, 
joka kykeni heti toteamaan, että mies oli 
!kuollut. Tämän jälkeen toimitettiin lääkäri 
paikalle, ja lääkäri myöskin totesi, että 
tämä rakennusmesta'ri oli saanut sydänhal
vauksen ja kuollut. Rakennusmestari vi:e
tiin putkasta, jonne hänet ylikonstaapelin 
minulle antaman lausunnon mukaan oli 
viety, poliisilaitoksen liiteriin, josta seuraa
vana aamuna hänen omaisensa kävivät hä
net noutamassa ja toivat Sortavalaan, Sor
tavalan hautausmaalle haudattava•l\;si. 

Tällainen poliisiviranomaisten harkitse
maton menettely ei ole omiaan kohottamaan 
poliisiviranomaisten auktoriteettia eikä 
tämä asianomainen kertomani t·apaus ole 
sitä omiaan tekemään myöskään <Suojär
vellä. Siellä kerrotaan tämän yhteydessä 
kansan suussa paljon sellaista, jota ei tie
tysti ole tapahtunut, mutta jota ei ole 
myöskään voitu vielä kumota. Sen vuoksi 
minä toivoisin, että tämä asia jollakin ta
valla selvitettäisiin siten, että se kykenisi 
puhdistamaan sikäläiset syyttömät viran
omaiset tällaiseen harkitsemattomuuteen 
osallistumisesta ja antamaan tarpeellisen 

Qjennuksen niille, jotka ovat tällaiseen teh
neet itsensä syypäiksi. Minä olen kajon
nut näihin asioihin vain siinä mielessä, että 
ne muutamat harkitsemattomat, ehkä tehtä
väänsä sopimattomat poliisiviranomaiset 
saisivat tehtäväänsä tarviUavaa opetusta, 
ohjausta ja neuvoa ·r:iittävässä määrin, oi
keastaan enempi kuin tähän asti, ja sen 
vuoksi minä haluaisin tässä yhteydessä 
herra Sisäasiainministerilie huomauttaa, että 
eikö olisi vastaisuudessa syytä pyytää edus
kunnalta lisävaroja poliisiopetuksen tehosta
miseen, jotta poliisimiehistö kauttaaltaan 
voitaisiin kouluttaa, jotta ne kykenisivät 
suorittamaan edes alkeellisimpia poliisiteh
täviä, ettei tällaisia valitettavia tapauksia 
enää tässä maassa sattuisi. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Luku I Sisäasiainministeriö. 

Keskustelu: 

Ed. V. A n n a l a: Herra puhemies f Tä
män luvun 1 momentilta on valtiovarain
valiokunta varsin kevein perustein poista
nut 106,500 markkaa väestönsuojeluasiain 
jaoston perustamiseksi sisäasiainministe
riöön. Valiokunta esittää tämän peruste
luiksi sen, että kaasusuojelutoiminnan jär
jestelystä ei ole vielä yhtenäistä suunnitel
maa ja että puolustuslaitoksen kaasusuoje
lutoiminta on tarkoitettu koskemaan siviili
väestöäkin. Tulevaisuuden sodat ja nyky
päivienkin sodat ovat juuri kauhistuttavia 
siitä, että ne eivät jätä vapaaksi siviiliväes
töä. Siviiliväestö saattaa joutua kärsimään 
paljon tuhoisamminkin kuin rintamalla ole
vat· varsinkin siinä tapauksessa, että se on 
kaasusodassa aivan suojaamaton. Tässä on 
nyt kysymys toimenpiteistä, joiden tarkoi
tus on tehdä siviiliväestö puolustuskykyi
seksi kaasua vastaan siten, että se saa neu
vontaa tässä tarkoituksessa ja että lääkintä
opetusta järjestetään riittävässä määrin 
siviiliväestön kaasusuojelua silmälläpitäen. 

Valtiovalta ei ole uhrannut sanottavasti 
varoja tähän toimintaan. Se on jättänyt 
kokonaan yksityistoiminnan varaan kaikki 
ne toimenpiteet, jotka tarkoittavat siviili
väestön suojelua kaasusodan tuhoilta. Tässä. 
mielessä toimii Suomen kaasusuojelujär
jestö, joka jäsenmaksujen ja kannatusavus
tusten turvin tekee työtä siviiliväestön •kes-
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kuudesså. Mutta täällä on jo herra sisä
asiainministeri huomauttanut, että tällai
nenkin työ vaatii valtiovallan puolelta hoi
toa ja johtoa. Ja kun lisäksi myös valtion 
virastojen hoito on järjestettävä kaasusuo
jelua varten, niin ei ole mahdollista asioita 
kuunolleen hoitaa, ellei sisäasiainministe
riöön, jolle asia kuuluu, saada erikoista 
jaostoa tätä tarkoitusta varten. 

Minä sentakia pyydän esittää III vasta
lauseeseen viitaten, että tämän luvun 1 
momentille lisätään 106,500 markkaa. 

Ed. M o i l a n en: Pyydän kannattaa 
ed. V. Annalan tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. V. Annala ed. Moilasen kannattamana 
ehdottanut, että 1 momentti hyväksyttäi
siin hallituksen esityksen mukaisesti. Kut
sun tätä ehdotusta ed. V. Annalan ehdotuk
seksi. 

Selontelko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valiokunnan ehdotuksen, 
äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on ed. 
V. Annalan ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
128 jaa- ja 53 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 16. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valiokun
nan ehdotuksen. 

Luku II Lääninhallitukset, hyväksytään. 

Luku III Kihlakuntain hallinto ja maa
laispoliisi. 

Keskustelu: 

Ed: B ö ö k: Herra puhemies! - Halli
tus ori ehdottanut perustettavaksi joukon 
uusia poliisitoimia maaseuduHe ja ottanut 
sitä varten korotetun määrärahan III lu
vun 4 momentille. Nyt on valtiovarain
valiokunta ehdottanut momentille 148,100 

markan supistuksen ja sitä johtuvat supis
tukset myöskin 7 ja 14 momenttiin, edel
liseen 5,400 ja jälkimmäiseen 30,000 mk. 
Tätä supistusta en voi hyväksyä. Kuten 
hallituksen esityksestä käy selville ja muu
tenkin lienee yleisessä tietoisuudessa, ovat 
maalaispoliisin tehtävät huomattavasti li
sääntyneet, mutta siitä huolimatta on maa
laispoliiseja nyt, kuten hallituksen esityk
sessä sanotaan, saman verran kuin kolme
toista vuotta sitten ennen silloin toimeen
pantua poliisivoiman vähennystä, vaikka po
liisin työ senjälkeen on tullut laadultaan 
ja määrältään raskaammaksi. Pitäisin san
gen luonnollisena, ·että valtio aivan •ensi ti
lassa ryhtyisi maalaispoliisienkin palkkojen 
korotuksiin, joka epäilemättä lisäisi nyt 
alipalkatun maalaispoliisimme työtehoa ja, 
sanoisinko, työniloa. Mutta siitähän ei 
tässä yhteydessä nyt kannata puhua, saa
tikka ehdotusta tehdä. On toivottavaa, että 
asia tältä kohdaltaan edes jossain määrin 
korjautuu toisessa yhteydessä, tarkoitan 
siinä, että eduskunta myöntää määrärahan 
valtion virkailijain palkkojen tasaukseen. 
Mutta kun maalaispoliisivoimien lisäyskin 
osaltaan auttaisi asiaa, olisi mielestäni vält
tämätöntä tällä kohdalla hyväksyä hallituk
sen esitys maaseudun poliisivoimien lisäyk
sistä ja ehdotan sentähden II vastalauseen 
mukaisesti, että 7 Pl: n III luvun 4 mo
mentille lisätään 148,100 markkaa sekä 7 
momentille 5,400 markkaa ja 14 momentiHe 
30,000 markkaa. 

Ed. S o i n i: Pyydän kannattaa ed. 
Böökin tekemiä ehdotuksia. 

Ed. V. A n n a l a: Minäkin pyysin pu
heenvuoron kannattaakseni E;d. Böökin eh
dotusta. Teen tämän senkin takia, että 
erehdyksessä tämä asia on jäänyt vastalau
seessa mainitsematta. Ja jotta minun kan
tani ei kävisi epäselväksi, ilmoitan sen näin 
julkisesti. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Böök ed. Soinin kannattamana ehdotta
nut, että 4, 7 ja 14 momentti hyvä~syttäi
siin hallituksen esityksen mukaisesti. Kut
sun tätä ehdotusta ed. Böökin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 
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Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valiOkunnan ehdotuksen, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. 
Böökin ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
124 jaa- ja 53 ei-ääntä, 6 tyhjää; poissa 16. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valiokun
nan ehdotuksen. 

Luku IV Kaupunkien poliisila:itokset. 

Keskustelu: 

Ed. B ö ö k: Herra puhemies! Tämän 
luvun kohdalla on valtiovarainvaliokunta 
tehnyt varsin omituisen vähennyksen halli
tuksen esitykseen. Mitään välittämättä hal
lituksen hyvin perustellusta ehdotuksesta 
Tampereen kaupungin poliisilaitoksen hen
kilökunnan lisäämisestä valiokunta perin 
yksinkertaisesti ja kuivasti lausuu, että sen 
mielestä määrärahaa voidaan vähentää 
400,000 markalla. Tämä tuntuu oudolta, 
kun ottaa huomioon ne syyt, joita hallitus 
on esityksensä tueksi esittänyt, nimittäin 
ensiksikin esikaupunkialueen liitoksen Tam
pereen kaupunkiin. Tämä liitos tuo muka
naan noin 13,000 asukasta ja esikaupunki
alueen, joka on miltei yhtä suuri kuin kau
pungin nykyinen pinta-ala, alueen, jossa 
epäilemättä todel'la tarvitaan järjestyksen 
ja hyvien ta;pojen samoin kuin liikenteen
kin tehokasta valvontaa. Hallitus on myös
kin tehnyt vertailuja Tampereen ja mo
nien muiden siihen verrattavien kaupun
kien poliisilaitosten henkilökuntain luvuissa 
ja huomauttaa aivan oikein, että T·ampere 
hallituksen esittämän poliisivoiman lisäyk
sen jälkeenkin jää huomattavasti jälkeen 
muista. Turun 68,000 asukasta kohti on 
288, Viipurin 70,700 asukasta kohti on 308 
toimen haltijaa, mutta Tampereen liitoksen 
jälkeen 62,000-63,000 asukasta kohti tulisi 
esityksen mukaan olemaan vain 226 toimen 
haltijaa. Toisen laskutavan mukaan yksi 
toimen haltija Turussa 236, Viipurissa 219, 
mutta Tampereella 277 asukasta kohti. Ja 
jos vaiidkunnan ehdotus hyväksytään, tu
lisi Tampereella olemaan vain yksi toimen 
haltija noin 294 asukasta kohti. Tästä jo 
käynee hyvin selville, miten suorastaan lap-

sipuolen asemaan Tampere jää sitä muihin 
samansuuruisiin kaupunkeihin verrattaessa. 

Ei tosin väkiluku yksin ole se mitta, 
jonka mukaan poliisivoiman suuruus on 
määrättävä, mutta jonakin 1ähtökohtruna 
sitä kuitenkin aina voidaan pitää. Ja toi
saalta rikollisuus tilastonumeroina ei yksin 
osoita sitä työmäärää, minkä dkosten sel
ville saaminen vaatii puhumattakaan siitä, 
etteivät rikosnumerot koskaan näytä, miten 
suuri rikosten määrä nimenomaan poliisi
voiman vähälukuisuuden vuoksi on jäänyt 
kokonaan virallisesti esille tulematta. On
han totta, että riittämättöminkin poliisi
voimin voidaan joten kuten tulla toimeen, 
mutta sellainen asiain ti'la ei missä,än ta
pauksessa ole puolustettavissa, päinvastoin. 
Rikollisuudesta ja sen jatkuvaisuudesta pu
hutaan paljon, mutta eikö ole väärin sa
malla estää yrityksiäkin sen poistamiseksi 
tai ainaJkin huomattavaksi vähentämiseksi 
samoinkuin turvallisuuden ja järjestyksen 
parantamiseksi lisäämällä poliisia ja järjes
tämällä sille muutenkin nykyistä parempia 
mahdollisuuksia tehokkaaseen toimintaan. 

Nyt niiden taholta, jotka ovat vastuussa 
poliisin tehokkaasta toiminnasta nimen
omaan Tampereella, ja siihen liitettävällä 
esikaupunkialueella, pitävät hallituksenkin 
esityksiä vielä Iiian pieninä ja vaatimatto
mina. Jottei tästä kaupunkiin liitettävästä 
alueesta aivan rturhanpäiten tehtäisi jonkin
laista rikollisuuden pesäpaikkaa tai rikol
listen ainesten rauhoitusaluetta, niin ei 
kaiken järjen nimessä siitä, nimittäin halli
tuksen esityksestä, olisi varaa tin'kiä enää 
rahtuakaan. Se on ainakin minun uskoni, 
sillä luotan tässä asiassa eniten asiantunti
joihin ja niihin, jotka ovat vastuussa asioi
den oikeasta ja järjellisestä hoidosta. Siksi 
olisin mieluummin koroittanu.t kuin vähen
tänyt hallituksen esittämää määrärahaa. On 
sanottu ikäänkuin jonkunlaiseksi lohdutuk
seksi, että hämäläinen mentaliteetti on niin 
rauhallinen ja siinä suhteessa toisenlainen 
kuin muualla maassa, että Tampere kyllä 
tulee toimeen suhteellisesti pienemmällä 
poliisivoimalla kuin muut seudut. Mutta 
eiköhän sen mentaHteetin vastineeksi riitä 
tuo hallituksen esityksessäkin esiintyvä suh
teellisesti paljon pienempi poliisivoima, 
mikä siellä tulisi olema·an, sitä muihin sii
hen verrattaviin kaupunkeihin verrattaessa. 
Ja liikkuuhan Tampereella sitäpaitsi muu
takin ainesta kuin rauhallista hämäläistä. 
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Se on rauta,tiesolmukohta ja vilkkaan linja
vaunuliikenteen keskuspaikka, joten muut 
maakunnat tuovat sinne sekä paljon liiken
nettä että kansanainesta. Ei tämä lohdu
tus sellaisenaan pidä paikkaansa. 

Mutta vielä yksi seikka on, johonka kiin
nitän huomiota, nimittäin, että jos yleensä 
tahdotaan saada poliisilaitos, joka kykenee 
tehtävänsä täyttämään, niin silloin on va
rattava poliisilaitokselle ehdottomasti ni
menomaan kunnollinen alipäällystö ja tar
peellinen miehistö. Nyt on Tampereen 
poliisilaitoksella juuri tuosta alipäällystös
tä!kin puute. Alipäällystön tehtäviin, päi
vystäjiksi, tarkastajiksi, kuulustelijoiksi 
j. n. e. on ollut pakko käyttää konstaape
lei·ta ylikonstaapeleiden sijasta. Tämä voi 
harjoituksen kannalta, on Tampereen polii
simestari sanonut minulle, käydä päinsä jos
kus, tilapäisesti, mutta vuodesta toiseen jat
kuvana se alentaa laitoksen tasoa ja heiken
tää kuria. Samoin kuin sotaväessä, riip
puu poliisilaito!ksessakin sen kunto suuresti 
alipäällystästä ja sen tähden tässäkin suh
teessa, siis poliisilaitoksen oman slsällisen 
kehityksen kannalta, on hallituksen esitys 
asiassa vähin mahdollinen. 

Kaikkeen ylläolevaan viitaten ehdotankin, 
herra puhemies, että 7 pääluokan IV luvun 
1, 2 ja 3 momentti hyväksyttäisiin hal'lituk
sen P.sityksen mU'kaise.sti si•ten, että 1 mo
mentille palautetaan se 400,000 markan 
määräraha, minkä valiokunta on siltä pois
tanut ja samoin tästä supistuksesta aiheutu
neen 24,600 markan suuruisen määrärahan 
luvun 2 momentille ja edelleen 3 momen
tille sa,masta syystä tehdyn supistuksen 
25,800 markkaa. 

Ed. S o i n i: Herra puhemies ! Minun 
ei tarvitse tässä yhteydessä enää lähteä se
lostamaan syitä, jotka puhuvat poliisivoi
mien lisäyksen välttämättömyydestä Tampe
reelle, koska .ne on esitetty sekä hallituk
sen esityksessä että asiaa koskevassa II 
vastalauseessa, jonka olen allekirjoittanut 
ja joita edelleen ed. Böök on täällä puheen
vuorossaan esittänyt. 

Minua ihmetyttää todella se kanta, 
jonka valtiovarainvaliokunta hallituksen 
asiallisista . perusteista huolimatta on 
asiassa omaksunut. Kun tiedämme, että 
kaupunkiin liitetään alue, joka laajuudel
taan on vanhan kaupunkialueen suurui-

nen ja vallan varmaan poliisitoimen kun
nolliseen hoitoon nähden paljon vaati
vampi ja työtä kysyvämpi, on todella 
ihmeteltävää, että poliisivoimia ei katsota 
tarpeelliseksi lisätä siinä määrin, että edes 
kohtuulliset edellytykset järjestyksenpi
dolle luotaisiin. Mitään asiallista syytä 
eivät vähennyksen tekijät ole esittäneet 
siitä luonnollisesta syystä, että sellaisia ei 
voida yleensä tällä kohdalla esittää. Jos 
tahdotaan tällä vähennyksellä vaikeuttaa 
Tampereen poliisilaitoksen tähänastisen 
mallikelpoisen järjestyksenpidon edelly
tyksiä, niin helposti kyllä se päämäärä 
saavutetaan, mutta eihän nyt kukaan 
kumminkaan näin kestämättömillä motii
veilla lähde tätä asiaa ratkaisemaan. 

Ei hallituksenkaan ehdotus tiedä vielä 
sitä, että poliisitoimen haltijoita tulisi 
Tampereelle siinä määrin kuin suhde asu
kaslukuun edellyttäisi ottamalla huomioon 
vastaavat suhteet muissa kaupungeissa, 
joten hallituksen ehdotuksen hyväksymi
nen on mielestäni vähin mahdollinen. Että 
rahallisista syistä tämä ehdotus katsottai
siin voitavan hylätä on syytä huomauttaa, 
että säästö tässä suhteessa voi tulla san
gen kalliiksi, kun palautamme mieliin 
vain ne raskaat järjestyshäiriöt, jotka 
aikaisemminkin varsinkin muutama vuosi 
sitten ovat tapahtuneet juuri niillä 
alueilla, jotka nyt kaupunkiin tulevat lii
tettäviksi. Ei ole pois paikaltaan huo
mauttaa siitäkin, poliisitoimen hoitoa var
sin huomattavasti kysyvästä lisäyksestä, 
minkä aiheuttavat ne ahtaat läpikulku
väylät, jotka kaupungista esikaupunkien 
kautta johtavat laajalle maakuntaan. 
Varsin suureksi paisunut läpikulkuliikenne 
monine :kymmenine jopa satoine linja- ja 
tavara-autoineen päivä::lsä sitoo vallan huo
mattavasti poliisivoimia nekin. Toivon, että 
eduskunta todella käsittää mitkä suurkau
pungiksi muodostumassa olevan Tampe
reen minimivaatimukset järjestyksenpidon 
edellytyksiin nähden ovat ja mikä merkitys 
yleisen turvallisuuden kannalta on sillä, 
että nämä minimivaatimukset myöskin 
täytetään. Jos tämä käsitys omaksutaan, 
silloin on vähintään hallituksen ehdotuksen 
mukaisesti asia järjestettävä. 

Minä pyydän kannattaa, herra puhemies, 
ed. Böökin tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 
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Puh e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Böök ed. Soinin kannattamana ehdot
tanut, että 1, 2 ja 3 momentti hyväksyt
tiiisiin hallituksen esityksen mukaisesti. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Böökin ehdotuk
seksi. 

Selon teko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valiokunnan ehdotuksen, 
äänestää ,jaa' ; jos ,ei'' voittaa, on ed. 
Böökin ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
125 jaa- ja 57 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 15. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valiokun
nan ehdotuksen. 

Luku V Valtiollinen poliisi. 

Keskustelu: 

Ed. A m p u j a: Ehdotan tämän luvun 
hyväksyttäväksi IV vastalauseen mukai
sesti. 

Ed. ·A a t te l a: Kannatan ed. Ampujan 
tekemää ehdotusta. 

Ed. S u n d s t r ö m: Minä pyydän myös 
kannattaa ed. Ampujan ehdotusta. 

Ed. S a 1m i ala: Valtiovarainvaliokunta 1 

on valtiollista poliisia varten ottanut 
talousarvioon määrärahan suuruudeltaan 
6,365,400 markkaa. Jollen väärin kuullut, 
niin ed. Ampuja sosialidemokraattien vas
talauseen mukaisesti ehdottaa tätä määrä
rahaa vähennettäväksi 3,277,200 markalla. 
Toisin sanoen vasemmiston käsityksen mu
kaan pitäisi valtiolliselta poliisilta vähen
tää puolet sen välttämätt.ömistä käyttö
varoista. Käsitykseni mukaan ei tällaista 
ehdotusta voi pitää muuna kuin kevytmieli
senä, jollei se laadultaan ole vain poliitti
nen mielenilmaisu. Mutta minä uskoisin 
kuitenkin, että se on johtunut sittenkin 
ystävyyden tunteista niitä henkilöitä koh
taan, jotka valtiollisen poliisin toiminnan 
kautta ovat joutuneet lukkojen taka. So-

sialidemokraattien käsityksen mukaan pi
täisi kommunistien tässä maassa saada 
toimia täysin vrupaasti, vaikka ne so.siali
demokraattienkin tietojen mukaan tarkoi
tuksellisesti pyrkivät hävittämään tämän 
maan itsenäisyyden ja vapauden. Kommu
nistit haluavat yhdistää meidän maamme 
jonkinlaisena kuvernementtinä Neuvosto
Venäjään, ja marxilaisen maailmankäsityk
sen mukaan ovatkin nämä kansojen väliset 
valtiolliset rajat tarpeettomia. Yksi suuri 
marxilainen ihannevaltio on heidän mie
lestään parempi (Eduskunnasta: H1>pö, 
höpö!). Tämä on sopusoinnussa sosiali
demokraattien ohjelman kanssa (Vasem
malta: Naurettavaa!). 

Ei todella voi tulla muuhun tulokseen 
kuin tähän, kun ajatellaan että sosialide
mokraatit voivat nykyisessä tilanteessa 
tehdä tällaisen ehdotuksen. Valtiollinen po
liisihan on viime päivinäkin saanut suuria 
apajia. On saatu kiinni useita henkilöitä, 
joilla on käytettävissään jopa lyhytaalto
lähetyslaitteet. Tämä osoittaa, että kom
munistien toiminta ei suinhan ole tukah
tumassa, vaan että· se päinvastoin pyrkii 
vilkastumaan, vilkastumaan ajankohdalla. 
jolloin maailmanpoliittinen tilanne tulee 
yhä vaarallisemmaksi. Jokaisen, joka tah
too puolustaa tämän maan itsenäisyyt-tä ja 
vapautta, pitäisi tietysti silloin tehostaa 
valtiovallan toimenpiteitä tuollaisen myy
räntyön lopettamiseksi ja tuhoamiseksi. 
Mutta aivan samoin kuin sosialidemokraa
tit äsken hylkäsivät ehdotuksen valtio- ja 
maanpetosrikoksista tuomittujen rangais
tusten koventamisesta, niin nyt he tah-tovat 
myös hävittää ne välineet, joiden avulla 
nämä valtiO- ja maanpetokselliset saatetaan 
valtiovallan käsiin. Minä katsoisin, että 
tämä ei ole sellaista toimintaa, joka on 
sopusoinnussa valtion edun kanssa. Minua 
ihmetyttää, että sosialidemokraatit nykyään 
uskaltavat ryhtyä tähän toimintaan, var
sinkin kun he hautovat sisimmässään tuota 
työläis- ja talonpöikaisrintamaa ensi pre
sidentinvaalien jälkeen. Heidän ei pitäisi 
nyt ainakaan näin aikaisin .paljastaa kort
tejaan. 

Ed. M. R yö mä: Minä luulen, että jos 
jossain muussa maassa olisi lyhyenä aikana 
paljastettu niin paljon epäkohtia jonkin 
valtion viraston toiminnassa kuin nyt tänä 
syksynä on meillä etsivään keskuspoliisiin 
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nähden ta.pahtunut, niin siellä, jossakin 
täydellisesti demokraattisessa valtiossa ei 
myönnettäisi penniäkään enää määrärahoja 
sellaiselle laitokselle. Kyllä nyt vähin, 
mikä meillä saisi tulla kysymykseen, on se, 
että vähennetään .etsivän keskuspoliisin 
määrärahaa sen vastalauseen mukaisesti, 
jonka sosialidemokraatit ovat mietintöön 
liittäneet. 

Silloin kuin tänä syksynä jo kahteen 
otteeseen oli puhetta tämän .laitoksen toi
minnasta, silloin eduskunnan .enemmistö 
molemmilla kerroilla totesi näiden epäkoh
tien olemassaolon. Mutta nyt tällä kertaa, 
kun on aivan kouraantuntuva ratkaisu 
edessä, nyt unohdettaisiin kaikki ne sanat, 
mitä näissä aikaisemmissa keskusteluissa on 
esitetty, ja palkinnoksi kaikista ilmenneistä 
rötöksistä myönnettäisiin tämä määräraha 
yhtä suurena kuin kaikkina aikaisempina 
vuosina tähän asti. 

Minä ihmettelen sitäkin, että ed. Sal
miala, joka juuri eilen on esittänyt liittoa 
meille vieraan ja vihamielisen valtion 
kanssa, että hän ollenkaan julkeaa moittia 
joitakin muita isänmaalle vaarallisista puu
hista. Ainakaan hänelle se ei kuuluisi. 

On nähdäkseni siis vähin, mikä voisi 
tulla kysymykseen, että määrärahaa vähen
netään siLlä määrällä, IIllikä neljännessä 
vastalauseessa esitetään. 

l:'ääministeri K a II i o: Se seikka, että 1 

jossain laitoksessa olisi jotain epäkohtia, 
ei tee missään suhteessa itse laitosta tar
peettomaksi, eikä missään maassa ole voitu 
tulla toimeen ilman tällaista tai sitä vas
taavaa laitosta. Olosuhteet meilläkin osoit
tavat, että sellaista tarvitaan, ja sentäh
den minä toivon, että eduskunta hyväksyy 
tässä suhteessa valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen. 

Ed. Salmi a l a: Minä ihmetyksellä 
kuulin e.d. Ryömän, nuoremman, ,puheen. 
Hän sanoi, että minä olen eilen ehdottanut 
liittoa jonkin meille vihamielisen valtion 
kanssa. Ensinnäkään minä en ole puhunut 
koskaan mistään liitosta, vaan nimenomaan 
olen sanonut, että meidä tulee olla ehdotto
man puolueettomia. Kyllä ed. M. Ryömältä 
sentään pitäisi odottaa totuuden puhumista 
tässä eduskunnassa. Eilinen päivä on siksi 
lähellä, ettei täällä vielä voi panna pää-! 
laelleen kaikkea, mitä täällä puhutaan. 

Ed. Riipinen: Etsivä keskuspoliisi 
on välttämätön kommunistien toiminnan 
senraamiseksi (Vasemmalta: Ja fascis
tien!). On väitetty julki,suudessa ja minä
kin olen väittänyt, että tässä ·eduskunnassa 
istuu sosialidemokraattien nimellä kommu
nistien tänne lähettämiä edustajia (Va
semmalta: Solvaus!). Nyt on asianlaita si
ten, että noin 500 maan- ja valtiopetos
rikosta käsitellään vuosittain. Tilanne on 
sellainen. Jos seuraavassa äänestyksessä 
käy siten, että vasemmisto kokonansa tai 
suurelta osalta tulee vastustamaan etsivän 
Jmslmspoliisin määrärahoja, niin te osoi
tatte sillä, että täällä tosiaankin istuu ei 
vain muudan, vaan . niin monta kuin teitä 
silloin äänestää, kommunistien edustajia 
(Vasemmalta: Nyt ainakin äänestetään!). 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puh e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Ampuja ed. Aattelan kannattamana 
ehdottanut, ·että IV vastalauseen mukai
sesti 1 momentilta vähennettäisiin 2,656,900 
markkaa, 3 momentilta vähennettäisiin 
386,200 markkaa ja 6 momentilta 234,100 
markkaa. Kutsun tätä ehdotusta ed. Am
pujan ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valiokunnan ehdotuksen, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. 
Ampujan ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
108 jaa- ja 77 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 12. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valiokun
nan ·ehdotuksen. 

Luku VI Rikostutkimuskeskus ja poliisi
sanomat, luku VII Poliisiopetus, luku VIII 
Poliisikoiralaitos, luku IX Erinäiset polii
simenot, luku X Merivartiolaitos, luku XI 
Rajavartiostot, luku XII Lääkintöhallitus, 
luku XIII Maaseudun terveydenhoito ja 
luku XIV Helsingin yleinen sairaala, hy
väkiSytään järjestä.nsä ikeslkustelutta. 
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Luku XV Läänin- ja yleiset sekä suku
puolitautien sairaalat. 

Keskustelu: 

Ed. P e k k a 1 a: Tämän luvun nimik
keessä perustelujen ~uolella on tullut 
erheellisesti mainituksi ,sairaalat" -sana 
kaksi kertaa. Jotta perustelujen ja nu
meropuolen nimikkeet tulisivat yhdenmu
kaisiksi, ehdotan perustelujen puolella ole
vasta nimikkeestä poistettava:ksi ensimmäi
sen ,sairaalat'' -sanan. 

Ed. H. R yö mä: Kannatan tehtyä 
ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Pekkala ed. H. Ryömän kannattamana 
ehdottanut, että perustelujen puolelta pois. 
tettaisiin ensimmäinen ,sairaalat' '-sana. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Pekkalan eh
dotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Ed. Pekkalan ehdotus hyväksytään. 

Luku XVI Tuberkuloosiparantolat, luku 
XVII Mieli- ja hermosairaalat, luku XVIII 
Sairaanhoitaj.ataropetus, luku XIX Kätilö
opetus, luku XX Lääkintöhallituksen labo
ratoorit ja rokkoainevarasto, luku XXI 
Mielisairaalain, hermo- ja kaatumatautisten 
hoitolaitosten sekä tuherkuloosiparantolain 
avustaminen, luku XXII Muut lääkintö
laitoksen menot ja luku XXIII Erinäiset 
määrärahat, 'hyväksytään järjestänsä kes
kustelutta. 

8 Pl. 

Yleiskeskustelussa e1 haluta puheen
vuoroa. 

Luku I Valtiovarainministeriö, luku II 
Valtiokonttori ja luku III Tullihallitus hy
väksytään keskustelutta. 

Luku IV Tullikamarit ja tullirajavar
tiostot. 

Keskustelu : 

Ed. Cajander: Kannaksen rajavar
tioinnin uudestaan järjestelyn johdosta 
joutuu lakkautettavaksi suuri joukko tulli
laitokseen kuuluvia virkoja ja toimia, m. m. 
49 tullivartijan tointa. Niiden haltijat jou
tuivat lakkautnspalkalle. Lakkautuspalk
kalaiset pääsevät yleensä ylimääräisten 
edelle vakinaisia virkoja täytettäessä. Tämä 
on omiansa yhä enemmän vaikeuttamaan 
tullilaitoksen ylimääräisten tullivartijain 
asemaa, joita m. m. Helsingissä on noin 
60% vakinaisten luvusta, niistä useat yli 
15 vuotta tullilaitoksen palveluksessa ol
leita. Kannaksen tullivartijatoimien lak
kautnksen johdosta nämä ylimääräiset tul
livartijat joutuvat yhä kauemmin odotta
maan, ennenkuin saavat vakinaisen paikan. 

Tämä tullilaitoksen kohdalla muodostu
nut epäkohta johtaa koskettelemaan pal
jon laajempaa kysymystä, nimittäin valtion 
ylimääräisten viran- ja toimenhaltijain ase
maa yleensä, m. m. metsänhoitolaitoksessa 
on 135 ylimääräistä metsänhoitajaa vaki
naisten aluemetsänhoitajien luvun ollessa 
vain 89. Tullilaitoksesta oli juuri pu
hetta. Postilaitoksessa ja vankeinhoitolai
toksessa kohonnee ylimääräisten luku niin
ikään noin 60 %:iin vakinaisten luvusta. 
Rautatielaitoksen suuresta henkilökunnasta 
lähes 1

/ 3 lienee ylimääräisiä. 
Ei ole asianmukaista, että toimet, jotka 

ovat pysyvän tarpeen vaatimia, vuosikym
meniä hoidetaan ylimääräisillä. Se on 
väärin näitä toimenhaltijoita kohtaan, sillä 
heidän asemansa on epävarma ja heidän 
palkkaetunsa ovat huonommat kuin vastaa
vien vakinaisten. Mutta myöskin valtiolle 
se on epäedullista, sillä tällaiset ylimää
räiset eivät voi tuntea samaa antaumusta 
ja kiintymystä tehtäväänsä kuin vakinaiset, 
ja varsinkin kaikki pystyvimmät ensi ti
lassa siirtyvät tarjoutuviin yksityisiin toi
miin. Valtion asioiden hoito siitä kärsii. 

Kaikkeen edelliseen viitaten saan I vasta
lauseeseen viitaten ehdottaa, että eduskunta 
kehoittaisi hallitusta harkitsemaan, eikö 
tullissa, samaten kuin useilla muillakin 
hallinnon aloilla olevia ylimääräisiä toimia 
olisi nykyistä suuremmassa määrässä ase
tettava vakinaiselle kannalle. 
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Ed. II. R yö mä: Kun keväällä 1935 
tullivartiointi Karjalan kannaksella siirret
tiin rajavartioston haltuun, oli nimenomaan 
puhe siitä, että silloin vapautuville tulli
vartijoille järjestettäisiin edelleen työtä 
tullin palveluksessa ja sitä varten varattai
siin sinne peruspalkkaisia toimia. Tämä 
kuitenkin on toistaiseksi jäänyt toteutta
matta, niin että minä tältä ja myöskin 
muilta kohdin pyydän kannattaa ed. Cajan
derin tekemää ehdotusta. 

Ed. V. Anna l a: Tässä on todellakin 
valitettava epäkohta, joka vuosien aikana 
on pahentumistaan pahentunut. Varsinkin 
pula-aikana on viran- ja toimenhaltijain 
toimia ruvettu yhä suuremmassa määrin 
korvaamaan ylimääräisenä henkilökunnalla. 
Tämä rajavartiokysymys ja tästä vapautu
neiden henkilöiden järjestäminen tullin pal
velukseen on sittenkin pienempi asia kuin 
kaikki se, miksi asia on muodostunut 
useissa virastoissa. Ponnen ensimmäisessä 
kohdassa ei ole kuin joistakin kymmenistä 
henkilöistä kysymys, kun sen sijaan ylimää
räiset toimenhaltijat muodostavat tuhanti
sen joukon, kun kaikki virastot otetaan 
huomioon. Puuttumatta asiaan yksityiskoh
taisemmin pyydän kannattaa ed. Cajan
derin esittämää pontta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Luku V Rahapaja, luku VI Valtion revi
siolaitos, luku VII Luottolaitosten tarka.<~
tus, luku VIII Leima- ja valmisteverokont
tori, luku IX Erinäisten verojen maksuun
panokustannukset ja luku X Erinäiset mää
rärahat, hyväksytään keskustelutta. 

Puhemies: Eduskunnan istunto kes
keytetään nyt ja jatketaan sitä kello 19. 

Täysistunto keskeytetään kello 16,45. 

Tä.ysistuntoa jatketaan 

kello 19. 

Puhetta johtaa puhemies II a k k i l a. 

Lomanpyyntö. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saa yksityis
asiain vuoksi tämän illan istunnosta lähtien 
ensi tiistaiaamun asti ed. Kaijalainen. 

Jatketaan päiväjärjestyksen 2) asian kä-

p u he mies: Keskustelun kuluessa on ' sittelyä. 
ed. Cajander ed. II. Ryömän kannattamana 
ehdottanut, että 3 momentin kohdalla hy
väksyttäisiin I vastalauseessa oleva ponsi. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Cajanderin ehdo
tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valiokunnan ehdotuksen, 
äänestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voittaa, on ed. Ca
janderin ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
99 jaa- ja 77 ei-ääntä, 8 tyhjää; poissa 15. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valiokun
nan ehdotuksen. 

9 Pl. · 
Yleiskeskustelu: 

Puolustusministeri 0 k s a 1 a: Herra pu
hemies! - Minun on mielihyvin pantava 
merkille, että valtiovarainvaliokunta on suu
rin piirtein hyväksynyt hallituksen talous
'arvioesityksen, mikäli se koskee puolus
tuslaitokselle myönnettäviä määrärahoja. 
Tämä osoittanee, että valiokunta tuntee 
ajan vakavuuden ja sen suuren vastuun, 
joka näissä asioissa painaa sekä eduskuntaa 
että hallitusta. Kuitenkin on valiokunta 
tehnyt muutamia pienempiä muutoksia hal
lituksen esitY'kseen, joista eräiden vakans
sien poistaminen V'arsin kipeästi koskee 
asioiden kunnolliseen hoitoon ja joista minä 
sentähden pyydän vielä muutaman sanan 
sanoa. 



goo Perjantaina 4 p. joulukuuta 1936. 

Valiokunta on 9 Pl:n II luvun 1 momen.
tin, joka koskee peruspalkkoja, kohdalta 
poistanut hallituksen tulo- ja menoarvio
esitykseen sisältyvät määrärahat kahden 
majurin, kahden kapteenin, yhden luutnan
tinviran sekä yhden erikoismestarin ja 
kymmenen kersantin toimen perustamista 
varten puolustuslaitokseen, yhteensä 427,500 
markka·a, sekä sitäpaitsi alentanut Kankan
pään harjoituskeskukseen esitetyn rahas
tonhoitajan peruspalkan 33,000 :sta 27,000 
markkaan. Mainituista viroista on yhden 
majurin ja yhden kapteenin virka suunni
teltu yleisesikunnan tilastotoimistoon. Tä
män toimiston tehtävänä on jatkuvasti seu
rata kehitystä ulkomaiden armeijoissa ja 
muokata niissä saavutetut tulokset sellai
siksi, että niitä voidaan hyväksi käyttää 
omassa puolustuslaitoksessamme. Tämä työ 
on erittäin tärkeä meidänlaisillemme pie
nille valtioille, joilla ei ole varaa tehdä suu
ria taloudellisia uhrauksia omakohtaisiin 
kokeiluihin, vaan joiden on koetettava mah
dollisimman suuressa määrässä käyttää hy
väksi rikkaampien ja suurempien valtioi
den puolustuslaitosten kokeiluja ja näissä 
kokeiluissa saatuja tuloksia sovelluttarrnalla 
ne sitten luonnollisesti omiin oloihin. Viime 
aikoina on kehitys kaikkialla puolustuslai
toksen alalla, kuten hyvin tiedetään, men
nyt valtavrusti eteenpäin. Kehitystä seuraa
van puolustuslaitoksen elimen työmäärä on 
p.aisunut niin suureksi, ettei se nyt enää 
nykyisellä henkilökunnalla pysty sitä suo
rittamaan siinä laajuudessa kuin ·olisi tar
peen. Tästä syystä on puheenaolevat virat 
katsottu välttämättömiksi. 

Sitten minä tulen kysymykseen, joka lä
heisesti koskee samaa asiaa, mistä herra si
säasiainministeri täällä tänä päivänä jo pu
hui. Toinen valtiovarainvaliokunnan poista
mista majurinviroista on tarkoitettu Länsi
Suomen ilmatorjuntapiirin päällikköä var
ten. Ilma-ase on jo nykyjään kehittynyt 
niin pitkälle, että sen vaikutukset ulottu
v<at kauas taistelevien joukkojen taakse. 
On sen takia välttämätöntä, että ajoissa 
ryhdytään toimenpiteisiin vaar.an torjumi
seksi, ei ainoastaan varsinaisten taistelu
joukkojen. kohdalla, vaan myöskin koko 
maata silmälläpitäen. Tämä työ lankeaa 
luonnostaan puolustuslaitokselle, mutta sitä 
ei voida suorittaa kuten tähän asti muiden 
mahdollisuuksien puutteessa, on. yritetty 
tehdä tilapäisellä työvoimalla, komennus-

ten avulla ja varsinaisten virkatehtävien 
ohella suoritettuna ylityönä ja sivutyönä. 
Kokemukset ovat osoittaneet ett:ei ilmator
juntaa tällä tavalla saada järjestetyksi. 
Sitä varten tarvitaan oma organisatio ja 
tämä on luotava jo rauhan aikana. Kaikki 
mahdolliset toimenpiteet vihollisen. lentä
jien hyökkäyksen varalle on suunniteltava 
ja valmi·stettava etukäteen. Sodan sytyttyä 
se on jo varmaan myöhäistä. Kun meillä 
puolustuslaitoksessamme . nyt on ryhdytty 
luomaan ilmatorjuntaorganisatiota ja tätä 
varten menoarvioesitykseen otettu sen joh
toelimiin t31r:vittavat virat ja toimet sekä 
esityksessä pysähdytty äärimmäisen mini
min rajalle, on välttämätöntä, että ehdote
tut virat ja toimet hyväksytään sellaisi
naan, muuten ontuu koko järjestelmä. Ja 
kuten jo on sanottu ilmatorjuntaorg.anisa
tiotyö ei tule yksinomaan puolustuslaitok
sen hyväksi, vaan pääasiassa ennen kaik
kea siviiliväestön ja maan talouselämän tur
vaksi. 

Edellisen kanssa läheisessä yhteydessä on 
väestösuojelutoiminnan järjestäminen. Ku
ten jo mainitsin kohdistuu lentoaseen vai
kutus siviiliväestöönkin. Pommitukset ja 
kaasutukset voivat- siitä on olemassa kou
raantuntuvia todistuksia aivan viimeisiltä 
ajoilta - lyhyessä ;ajassa saada aikaan tu
•hoisia aineellisia seurauksia, Iamaannutta 
maan talouselämän ja järkyttää ·koko -kan
san puolustustahdon, <ellei ole 'ajoissa ryh
dytty toimenpiteisiin vaikutusten supista
miseksi mahdollisimman vähiin. Mainitse
mani ilmatorjuntaorganisation luominen on 
yksi rengas näiden vastatoimenpiteiden ket
jussa. Mutta se 'ei yksinään riitä. Väestön 
tulee myös itse pystyä käyttämään ikaikkia 
iffiahdollisia keinoja suojautuak:seen ilmavaa
raa vastaan. Sitä varten on sen saatava ope
tusta ja välineitä, sille on koulutettava sen 
omasta keskuudesta asia:atuntevia johtajia. 
Tätä kaikkea tarkoittaa n. s. väestön suo
jelutoiminnan järjestely. Muualla maail
massa on kiinnitetty siihen vakavaa huo
miota ja ·eräissä maiss1a on järjestely jo 
jokseenkin valmis. Meilläkin on tässä stl'h
teessa tehty työtä. Hallitus asetti vuonllla 
1935 n. s. väestösuojelukomitean suunnitte
lemaan niitä toimenpiteitä, joihin tässä 
suhteessa olisi ryhdyttävä ja onkin komitea 
työssään jo päässyt huomattavan pitkälle. 
Meillä on myös olemassa vapaaehtoinen 
järjestö asian edellem viemiseksi. Väestö-
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suojeluharjoituksia on pidetty ja väestö 
on niissä osoittamanaan innostuksella näyt
tänyt ymmärtävänsä asian tärkeyden. Mutta 
sittenkin olemme me tässä suhteessa vielä 
alkuasteella. Valmisteluja on suoritettu, 
mutta varsinaiset väestösuojelutoimenpiteet 
ovat keskeneräisiä, yhtenä tällaisena toi
menpiteenä on mainitsemieni väestösuoje
lun johtajien kouluttaminen. 'Tämä voi ta
pahtua puolustuslaitoksen kaasusuojelukou
lussa, jossa on jo olemassa .asiantuntijoita 
ja ja koulutusvälineitä. Koulun nykyinen 
henkilökunta ei kuitenkaan sellaisenaan 
riitä laajentuneeseen tehtävään, se on ni
mittäin tarkoitettu yksinomaan puolustus
laitoksen omaa tarvetta v;arten. Mutta on 
.ajateltu, että niinkin pienellä lisäyksellä 
kuin kahden väestösuojelujoukkueen ja 
niitä varten tarvittavan kahden joukkueen
johtajana toimivan luutnantin viran ja 
kahden koulutuskersantin toimen perusta
misella kouluun voidaan väest.ösuojelun 
johtajien koulutus toistaiseksi järjestää. 
Valiokunta on kuitenkin näistäkin poista
nut toisen luutnantin vi,r:an. Tåstä on luon
nollisena seumuksena, että se tärlmä toi
minta, joka tarkoittaa siviiliväestön pa
rasta, on suprstettava jo sellais·enaankin 
vaatimattomast•a 1-a.ajuudestaan vielä puo
leen. Ja kuitenkin on poliittinen tilanne 
maailmassa nykyään sellainen, ettei se suin
kaan tlmhoita väestösuojelutoiminnan järjes
telyä jarruttamaan, vaan päinvastoin kii
rehtimään. Kosketelluu joukkueenjohtajan
viran perustamisen epääminen todista:a, 
ettei tilannetta ole vielä täysin oivallettu. 

8ota~arkisto ·ei nY'kyisillä työvoimilla, 
siellä nimittäin on vain Y'ksi viTika, arkis
tonhoitajanvirka, pysty selviytymään teh
tävästään. Kun sota-arkistoon on vuosit
tain joukko-asastoista ja laitoksista lähe
tetty kaikki viisi vuotta vanhemmat asia
kirjat säilytettäväksi, on sinne vähitellen 
kertynyt niin Vlaltavat määrät mater:ia:alia, 
ettei henkilökunta o1e pystynyt sitä edes 
ikok<maisuudessaan purkamaan laatikaista 
saatikka järjestämään arkistonhoidollisten 
periaatteiden mukaan. Tämän vuoksi oli
ikin P'akko toistaiseksi keskeyttää a.sia!kirjo
jen lähetys sota-arkistoon. Tämän kautta 
on kuiterrkin taas ruuhkautuminen joukko
osastoihin ai•heuttanut siellä tilanpuutetta 
ja ovat asia;kirjat alttiina turmeltumiselle. 
Työvoiman lisäys sota-arkistoon on siis tar
peen vaatima ja pitää myös valtion ~:u•kis-

tonihoitaja, joDika valvonnan alainen sota
arkisto on, sitä välttämättömänä. Se, että 
tarkoitusta varten on ehdotettu kapteenin 
virka johtuu siitä, ·että 'arkistonhoitajana on 
oHut ja tulee todennäköisesti vastaisuudes
sakin olemaan arkiston hoidollisen koulu
tuksen saanut siviilihenkilö. Hota-M•kiston 
järjest·elyssä vaaditaan kuitenkin asiakirjo
jen laadusta riippuen myös sotilaallista 
asiantuntemusta ja tämän takia on suunni
teltu 'arkistonhoitajan apulaisen virka up
seerin viraksi, mitä järjestelyä sekä V1altion 
että sota-arkiston hoitajat pitävät tarkoi
tuksenmukaisena. 

Merivoimille on hankittu ja tullaan 
edelleen perushankintaohjelman mukaisesti 
hankkimaan väylälli:alustoa. Luonnollista 
olisi, että tuota kalustoa hoitamaan tarvi
taan myös henkilökuntaa. Tätä varten on 
menoarvioon otettu yksi eri:koismestarin 
toimi. Kun nyt valiokunta on tämänkin 
toimen poistanut, olisi siitä seurauksena, 
että kalusto, jonka rurwo jo nykyään koko
naisuudessaan nousee noin miljoonaan 
markkaan, jäisi ilman asianmukaista hoi
toa ja olisi pelättävissä sen turmeltumi
nen. 

Yleisesikunnan tilastotoimistoa VJarten esi
tetyistä 39 ;kJersantin toimesta on valiokunta 
poistanut :kokonaista kymmenen. Valiokun
nan puolustusa.siain jaostoUe ja valio:kun
nallekin esitetyistä Laskelmista ja selvityk
sistä käy ilmi, että esitettyjen kersantin
toimien lukumäJärä on juuri ja juuri S•ellai
nen, että suunniteltu toiminta voidaan :te
hokkaasti toteuttaa. Jos poistoja tehdään, 
on seurauksena ehdottomasti toiminrran vai
keutuminen. Kyseessäolevien .toimien sum
mittainen väJhentäminen on tältä lmnnalta 
katsoen arveluttava.a. Mikäli tiedän, tapwh
tui väJhentäminen valtiovarainvaliokunnassa 
11 äänellä 10 vastaan, siis mahdollisimman 
pienellä ·enemmistöllä. 

·Mitä sitten lopuksi tulee Kailkaanpäärn 
kertaushar:joituskeskukseen •esitetyn rahas
tonhoitajan peruspaLkan alentamiseen ehdo
t·etusta 33,000 markasta 27,000 markka:an, 
viittaan siihen suu11een työtaakika:an ja vas
tuuseen, m~kä mhastonhoitaj·alla on tällai
sessa laitoksessa, jossa pääosa res·ervil:äi
s~stä vuosittain koulutetaan ja huolletaan. 
Kankaanpäässähän tulee koulutettavaksi 
reserviläisiä vuosittain 20--30,000 mieheen 
yhdessä paikassa, ollen niitä yhtaikaa yli 
4,000 ~kin palveluksessa. 

101 
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Palaan sitten eraaseen asiaan, josta vuo
sittain, ainakin kahtena edellisenä vuotena 
on ollut kysymys, nimittäin korvauksen 
suorittamisesta aluevalvojille. Vuonna 1932 
voimaanastunut uusi asevelvollisuuslaki 
sekä sen yhteydessä tapahtunut aluejärjes
telmään siirtyminen aiheutti huomattavan 
työtaakan lisääntymisen aluevalvojille, joi
na toimivat maaseudulla nimismiehet ja 
kaupungeissa erikseen määrätyt poliisivi
ranomaiset. Tämä johtui siitä, että val
vonnanalaisten lukumäärä lisääntyi. Alue
järjestelmämme vaatii entistä tarkempaa 
valvontaa, koska siinä on oltava selvillä 
jokaisesta reserviläisestä, kertausharjoituk
set toimeenpannaan paljon suuremmassa 
laajuudessa kuin aikaisemmin. Aluevalvo
jien on jatkuvasti pidettävä kortistoa val
vonnanalaisista asevelvollisista, jätettävä 
sotilaspiirin esikunnan tiedoituksia heille, 
suoritettava tiedusteluja, niistä aiheutuvine 
matkoineen, jaettava palvelukseen astumis
määräykset ja kertausharjoituskäskyt sekä 
maksettava matka- ja päivärahat palveluk
seen määrätyille. Sen lisäksi on heidän 
oltava jatkuvasti kirjeenvaihdossa sotilas
piirien esikuntien kanssa. Tästä kaikesta 
aiheutuu heille jo suoranaisia lisämenoja 
kansliamenojen ja matkakustannusten muo
dossa puhumattakaan työpäivän pitenemi
sestä. Nimismiehet ovatkin useampaan ot
teeseen pyytäneet, että heidät vapautettai
siin aluevalvojien tehtävistä. Kun tätä ei 
kuitenkaan voida tehdä, koska tästä aiheu
tuisi suuria lisämenoja valtiolle ja alueval
vojain tehtävät niiden luonteesta riippuen 
sitä paitsi parhaiten soveltuvat juuri po
liisiviranomaisille, on oikein, että he saavat 
kohtuullisen korvauksen lisätyöstä. Tähän 
asti on tarkoitukseen ollut käytettävänä 
300,000 markkaa, josta on tullut 500-1,000 
ma:rlkkaan suurtUisia korvauksia ·aluevalvo
jaa kohti vuodessa. Korvaus on ollut siis 
varsin pieni. Hallitus on esittänyt 150,000 
markan lisäystä, jotta saataisiin korvatuksi 
ne suoranaiset menot, mitä aluevalvojille 
aiheutuu tehtävistä sekä sitä paitsi annet
taisiin heille vähäinen tunnustus valtioval
lan taholta siitä työstä, minkä he, se voi
daan tässä sanoa, ovat erittäin kiitettä·väHä 
tavalla suorittaneet. 

Aluejärjestössä on kanslia-apulaisten ny
h:yinen määrä osoittautunut riittämättö
mäksi. Etukäteen ei osattu arvioida oi
kein sitä työn paljoutta, mikä aluejärjes-

tön esikunnalle todellisuudessa on tullut. 
Tämän vuoksi olisi tärkeätä, että sinne eh
dotettu vähäinen työvoiman lisä saataisiin. 
Valiokunta ehdottaa tätä määrärahaa vä
hennettäväksi 20,000 markalla. 

Kun minä nyt olen täällä ja minulla on 
puheenvuoro, pyydän omalta osaltani vas
tata ed. Kareksen tämän päiväiseen tiedus
teluun kummituslentäjistä. Jokainen ta
paus, mikä on viranomaisille ilmoitettu, on 
tarkkaan tutkittu, mutta yhtään tapausta 
ei ole saatu sellaista, jossa olisi voitu to
deta vieraan lentokoneen olleen meidän 
alueemme yläpuolella. Tutkimuksissa anne
taan varsin ristiriitaisia tietoja ja kun joh
topäätöksiä näiden tietojen perusteella teh
dään, niin on tultu siihen tulokseen, että 
lentäjät ovat tosiaankin olleet kummitus
lentäjiä. Muuten tuntuu luonnolliselta, että 
asia näin onkin. Eihän oikeastaan kelle
kään pitäisi olla mitään hyötyä lentää sysi
mustassa yössä meidän suurten erämait
temme yläpuolella. Sieltä ei mitään näe ja 
jos sieltä päivällä jotain näkisi, niin näkee 
vain metsää. Me voimme kyllä antaa näitä 
metsäkarttoja, joita meidän ilmavoimamme 
nykyjään valmistavat ilman kummituslen
täjiäkin ja niitä on saatavina kai kirjakau
poissakin nykyjään. Näitä varten ei len
toja tarvitse suorittaa. Sotilasviranomaiset 
ovat sitä mieltä, että tähänastisten tutki
musten ja tietojen perusteella todel1isia len
täjiä siellä syksyisellä taivaalla erämaiden 
yläpuolella ei ole ollut. 

Ed. A a t t e l a: Herra ensimmäinen vara
puhemies! Ryhtyessäni puhumaan tämän 
pääluokan kohdalla valtaa mieleni masen
tava epätoivo, epätoivo sen häikäilemättö
män kiihoituksen johdosta jota on jatku
vasti harjoitettu ja yhä edelleenkin har
joitetaan kaikkialla maailmassa ja niin 
myöskin meillä sotilasmäärärahojen lisää
misen puolesta ja sotaisen mielialan herät
tämiseksi. Merkkejä tästä raivokkaasta 
sotilasmiljoonien lisäämishalusta näkyy 
myöskin vali.okunnan mietintöön liitetyissä 
vastalauseissa, eritoten kolmannessa vasta
lauseessa, jossa ehdotetaan lähes 100 milj. 
markkaa lisä:ä niihin määrärahoihin, joita 
valiokunta ehdottaa puolustuslaitokselle 
myönnettäväksi. Puolustuslaitoksen meno
jen lisä:ämistä ja yhä uusien määrärahojen 
myöntämistä sekä jatkuvien lisäämisehdo
tusten tekemistä perustelee niin hallitus 
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kuin yleensä kaikki ne henkilöt, jotka tar
kastelevat tätä asiaa niin sanoakseni sotai-· 
selta näkökanna:lta, ,pääasiassa sillä, että 
nykyinen maailman tilanne on sellainen, 
että se vaatii kansoja uhraamaan viimei
setkin roponsa maan ,puolustusta varten. 
Tämän näkökannan mukaisesti joutuvat siis 
maaillmanpolitiikan suurkysymykset ikään
kuin luonnonlain välttämättömyydellä ve
risten ja tuhoisten sotien avulla ratkaista
viksi. Usko rauhallisiin ratkaisukeinoihin 
näytään sillä taholla menetetyn ja jäljelle 
on jäänyt melkeinpä yksinomaan luottamus 
aseiden mahtiin ja raa'an voiman oikeu
'teen. On kyllä merkille pantavaa, että vi
han ja väkivallan voimat raivoavat tällä 
hetkellä ihmiskunnan keskuudessa. Ihmis
mielen myrkyttämiseks~ .on pantu käyntiin 
voimakas koneisto, joka kaikin käytettä
vissä olevin keinoin, valhetta ja vääriste
lyäkään säikähtämättä, koettaa saattaa ih
miset menettärrnään rauhallisen ajatusky
kynsä ja asioiden oikein arvioimisen tai
don. 

Mutta vielä eivät nämä raakaa voimaa 
ja sokeata vihaa sekä sodan jumaluutta 
edustavat ainekset muodosta enemmistöä 
kansakuntien keskuudessa. Tästä oli yh
tenä todistuksena Brysselissä kuluneen 
syyskuun 3-6 päivinä pidetty rauhan
kongressi, jossa oli edustajina yli 4,000 
henkilöä 35 maasta edustaen 750 kansal
lista ja 40 kansainvälistä järjestöä. Tämän 
kokouksen julkaisemassa manifestissa sano
taankin m. m.: ,Kirkot, entiset sotilaat, 
ammattiliitot ja osuustoimintajärjestöt ovat 
rauhantaistelussa seisoneet henkisen työn
tekijäin, naisten, maanviljelijäin ja nuori
soliittojen rinnalla. Samoin ovat siinä 
kaikki poliittiset puolueet edustettuina, ei-, 
vät kuitenkaan fascistiset, tämä on oma 
huomautukseni (Ed. Kares: Ne eivät ole
kaan puolueita!). Ne ovat puolueita, ed. 
Kares. Vanhoilliset, vapaamieliset, demo
kraatit, sosialistit ja kommunistit . . . Kol
men päivän työskentely, jatkuu manifestin 
julistus, yhdessä on vahvistll!nut vakaumus
tamme siitä, että ihmiskunnan suuri enem
mistö kauhulla torjuu ajatuksen sodan 
välttämättömyydestä. 

Huomaamme siis, että nyt, niinkuin aina 
ennenkin pienen pieni vähemmistö pyrkii 
saattilimaan ihmiskunnan valtavan enem
mistön tekemään jotakin sellaista, jota tuo 
suuri enemmistö ei todella halua tehdä: 

teurasta:maan miljoonamäärin toisiaan, tu
hoamaan ja hävittämään kukoistavaa elä
mää. Kysymme kuinka voi pieni vähem
mistö ·toivoa onnistuvan yrityksessään~ 
Tällä vähemmistöllä on hyviä syitä uskoa 
voittoonsa. Sillä on käytettävänään suun
nattomat raha:varat. Ennenkaikkea kan
sainvälisen aseteollisuuden valtaisat pää
omat. Näitten rahojen avulla se on osta
nut ja yhä edelleen ostaa haltuunsa sano
malehtiä ja niitten toimittajia. Sanoma
Jehtien avulla se taasen pyrkii muokkaa
maan yleisen mielipiteen halujensa ja toi
vomustensa toteuttamiselle edulliseksi. 

Tanskan ulkoministeri, tri P. J\IIuneh on 
kansainliiton yleiskokouksessa kuluneen 
syyskuun 28 ,päivänä lausunut tästä m. m.: 
,On tunnustettava tosiasiaksi, että viime 
vuosien tapahtumat tälläkin alalla ovat 
aiheuttaneet laajan kilpa.varustelun. Ra., 
jummin kuin koskaan ennen harjoitetaan 
propagandaa kansojen kiihoittamiseksi toi
siaan vastaan. Nykyisen tilanteen eri kan
soissa herättämä keskinäinen kauhu val
mistaa tälle kiihoitukselle otollista maape
rää. Suuria rahamääriä ja teknillisiä väli
neitä on sen käytettävänä. Tämä kaikki 
on helppo y;mmärtää. Nykyisissä kansain
välisissä oloissa ei voi olla toisin. Mutta, 
jos annetaan tämän aatteellisen kilpavarus
telun jatkua, jos tämä suvaitsemattomuu
den propaganda saa yliotteen, tulevat 
kaikki ponnistukset päästä valtioiden kes
ken yhteisymmärrykseen ja yhteistyöhön 
ehdottomasti e:päonnistumaan. 

Tässä likaisessa kansojen terveen vaiston 
ja mielipiteen myrkytystyössä ei isänmaal
lisuudella tämän sanan oikeassa merkityk
sessä ole mitään arpaa eikä osuutta, vaan 
kaikki tapahtuu kapitalististen liikeperiaat
teiden mukaisesti. Niin, sotahan on kapi
talistisen järjestelmän tulos. 

Kun sanoin, että kaikki tapahtuu kapi
talististen liikeperiaatteiden mukaisesti, on 
minun tämä todistettava ja se onkin helppo 
todistaa. Sota ja sotavarustelu on aina 
ollut ja .on sitä tälläkin hetkellä, mitä lois
tavin ja tuottoisin liikeyritys. Fridtjof 
Nansen sanoo eräässä kirjoituksessaan, että 
Zaharov-yhtymän sanotaan ansainneen 
maailmansodasta 7 miljaardia dollaria. Za
harov itse hankki asekaupoillaan elämänsä 
aikana suunnattomia summia. Hänen jäl~ 
keensä jättämän kuolinpesän arvoksi ilmoi
tetaan Suomen rahassa laskettuna noin 135 
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miljaardia, toisten tietojen mukaa.n ,vain" 1 

135 miljoonaa. Mutta ei vain Zaharov ja 
hänen yhtymänsä hankkineet maailmanso
dan kustalhl1uksella loistavia voittoja, vaan 
monet ·tuhannet muut varustus- ja ase
kauppiaat ja -tehtailijat hankkivat suuria 

1 
omaisuuksia itselleen. Edellämainitsemas
sani Nansenin kirjoituksessa sanotaan tästä 
m. m. seuraavaa: ,V eroilmoitusten mukaan 
oli v. 1916 10,000 amerikkalaista enemmän 
kuin v. 1914 saanut miljoonan dollarin tu
lot sotateollisuudesta ja kaup&sta. Liittou
tuneista maista myytiin Saksaan (huomat
kaa, liittoutuneista maista Saksaan), koko 
sodan adan sotatarvikkeita puolueettomien 
maitten välityksellä ja Amerikka on myy
nyt miljoonien arvosta sotatarvikkeita Ja
paniin. Tuhansia kansalaisia on tapettu 
heidän omassa maassaan valmistetuilla ty
keillä ja ammuksilla, sillä sota on nykyjään 
kan:pallisesti hyvin organisoitu ja muuta
mille harvoille erinomaisen tuottava teolli
suus." Näin sanoo Fridtdof Nansen. 

Tällä:kin hetkellä on kuoleman tukku
kauppiailla erittäin hyvät markkinat. Sitä 
todistavat asetehtaiden ja -kauppiaiden saa
mat suuret voitot. ,Sodan ja sotavaruste
lun muuttuminen kapitalistiseksi liikeyri-· 
tykseksi paljastaa hirvittävällä tavalla ny
kyisen talousjärjestelmän mädännäisyyden. 
Se osoittaa, että kiiltävä kulta on arvok
kaampaa kuin miljoonien ihmisten heniki, 
arvokkaampaa kuin ihmistöin ,ia -voimin 
rakennetut kylät ja kaupungit, raivatut 
pellot ja niityt, jotka kaikki ollaan valmiit 
tuhoamaan, jotta sodan liikeyritys tuot
taisi mahdollisimman suuren voiton. Kan
sainväliset asekauppiaat ja -tehtailijat vä
hät välittävät, kelle heidän myymänsä tai 
valmistamansa aseet joutuvat, ketä niillä 
tapetaan. Pääasia on, että voitot tulevat 
ja osingot nousevat. Isänmaallisuus on 
heille vain naamari tai kaapu, jorrka taakse 
kätketään todelliset tarkoitukset. Huo
maamme siis, että taistelu sotaa ja sota
kiihkoilua sekä kilpavarusteluja vastaan on 
taistelua erikoisesti kapitalismin kaikkein 
räikeintä epäkohtaa vastaan. Tätä taiste
lua on jatkuvasti käytävä, vaikka vastas
samme onkin kansainvälinen rahapääoma 
ja sen ostamat häikäilemättömät kätyrit. 

Parlamenttien puhujalavailta on maail
malle osoitettava, että on sentään enem
mistö niitä, jotka haluavat rauha.a. Mitä, 
enemmän rauhanteki,jä,t saavat äänensä 

kuuluville, sitä vähemmän on sotakiihkoili
joilla mahdollisuutta yleisen mielipiteen 
myrkyttämiseen. Miten suuri merkitys kan
sainvälisen luottamuksen lisääntymiselle ja 
rauhallisten suhteiden säilymiselle onkaan 
sillä, että juuri parlamenttien puhujala
voilta osoitetaan halua ja tahtoa ramhalli
silla keinoilla eikä aseiden avulla ratkaista 
kansainvälisiä kiistakysymyksiä. 

Kans~JJinliiton yleiskokouksessa antamas
saan lausunnossa, josta jo edellä esitin 
erään kohdan, on Tanskan ulkoministeri 
hyvin vakuuttavana tavalla osoittanut rau
han propagandan välttämättömyyden. Hän 
sanoo siitä m. m. seuraavaa: ,Tämän niin 
perin uhkaavan todellisuuden edessä kan
sainliitto nojautuu toimintaansa yhteistyön 
puolesta humanitäärisellä, sivistyksellisellä 
ja .teknillisellä alalla sekä myös eräänlai
seen .propagandaan keskinäisen yhteisym
märryksen hyväksi.'' 

Mutta luulen meidän kaikkien tunnusta
van, että tuo propaganda tähän mennessä 
on ollut hyvin heikko - valitettavasti -. 
K·äsitykseni mukaan sen on muututtava ai
van toisenlaatuiseksi. Se on järjestettävä 
ottamalla käytäntöön kaikki tarjona olevat 
keinot, jotka ovat omiaan edistämään yh
teisymmärryksen ja yhteistyön henkeä. Sitä 
ei ole ·järjestettävä eri kansojen tai ·eri val
taryhmien kesken, vaan sen tulee keskittyä 
tuohon ainoaan päämäärään: saada kansat 
ymmärtämään, että uusi maailmansota tu
hoaisi sekä voittajan että voitetun, että se 
synnyttäisi hävittäviä yhteiskuntamullis
tuksia ja pitkiksi ajoiksi lamauttaisi sen 
sivistyksen, johon ihmiskunta vuosisataisin 
ponnistuksin on saapunut, sekä ettei ole mi
tään muuta keinoa tätä vastaan kuin oi
keuteen perustuvan kansainvälisen järjes" 
tön luominen. Ei tule olemaan ajattelijoi
den, kirjailijain ja sanomalehtimiesten puu
tetta, jotka olisivat valmiit myötävaikutta
maan sellaiseen työhön. Sille .omistautuu 
jo nyt paljon huomattavia ja lahjakkaita 
miehiä ja naisia, mutta heidän ponnistuk
sensa ovat tilapäisiä ja hajanaisia. fKan
sainliitolle on luonnollinen ja erikoisen tär
keä tehtävä järjestää kaikki nämä pyrki
mykset ja varustaa ne sellaisilla välineillä, 
että tämä toiminta saa voiton siitä propa
gandasta, jota harjoitetaan yhteisymmär
rystä ja rauhaa uhkaavien mielialojen puo
lesta. <Se tulee :vaatimaan paljon työtä ja 
paljon varoja varmaankin miljoonia vuo-
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sittain, jos .tohdin sen sanoa. Mutta ei ole 
olemassa mitään tärkeämpää tehtävää. Rau
han kysymys on loppujen lopuksi moraali
nen kysymys. Emme saa jättää mitään 
keinoa käy,ttämättä, joka voisi vähentää 
valli·tsevia hankauksia ja tasoittaa poliitti
sia ja taloudellisia vastakohtia. Mutta kai
killa näillä :pyrkimyksillä voitetaan vain 
aikaa ,eikä niillä turvata tulevaisuutta, ellei 
meidän onnistu perinpohjaisesti muuttaa 
sitä henkeä, ,jdk:a tähänasti on hallinnut. 
On välttämätöntä, kuten Englannin ulko
ministeri on sanonut, poistaa sotamentali
teetti. 

Olisiko tämä mahdotonta~ Minusta se ei 
näytä mahdottomalta. Ennen muinoin val
litsi myös pohjoismaissa eripuraisuuden ja 
sodan henki ja pohjolan kansat ovat käy
neet keskenään verisiä sotia. Mutta kaikki 
tämä kuuluu nyt kaukaiseen menneisyy
teen. Huomattujen kirjailijoiden määrä
tietoisen ,työn ansiosta on noin 100 vuotta 
takaperin luotu uusi yhteisymmärryksen ja 
yhteistyön henki näiden kansojen kesken. 
80 vuotta sitten lausui Ruotsin kuningas: 
, Tästä lähtien on sota pohjoismaisten vel
jeskansojen kesken mahdoton.'' Tämä kä
sitys on nykyään yksin vallitseva meidän 
maissamme. Meidän kesken on saattanut 
syntyä vaikeita kysymyksiä. Ne ovat kaikki 
tulleet ratkaistuiksi rauhanomaista tietä. 
Mikään meidän maistamme ei voisi wja
tella toista menettelytapaa. Myönnän, että 
sellaisen käsityksen voittoonpääsyä meillä 
ovat helpoittaneet erikoiset seikat. Mutta 
silmästä silmään katsoen niitä vaaroja, 
jotka uhkaavat ihmiskunnan tulevaisuutta, 
emme saa heittää toivoa, että sellainen yh
teisymmärryksen ja yhteistyön henki pää
see muuallakin voittoon ennenkuin se m1 
myöhäistä. 

Edellä mainitsemassani Brysselin rauhan
kongres'sin antamassa manifestissa sanotaan 
m. m.: ,Rauhan taistelun pohjana on ollut 
ja tulee diemaan seuraavat neljä pääperi
aatetta: 1) T,ehtyjen sopimusten loukkaa
mattomuuden tunnustaminen. 2) Yleis
maailmallinen sotavarustusten rajo~ttami
nen ja supistaminen !kansainvälisten sopi
musten perusteella ja sotatarVIeteollisuu
desta ja kaupasta jdhtuvan voiton lopetta
minen. 3) Kansainmton lujittaminen so
tien ehkäisemiseksi ja lopelttamise'ksi järjes
tämällä kollektiivinen ;turvallisuus ja !keski
näinen avmmnto. 4) T'eho'kkaan koneiston 

luominen kansainliiton puitteissa sellaiseen 
kansainväliseen tilanteeseen puuttumista 
varten, jdka saattaa johltaa sotaan. 

Manifestillaan pyrkii siis Brysselin rau
ha:nkongressi viitoittamaan sitä tietä, jota 
myöten ihmiskunnan olisi kuljetta;va pysy
väistä rauhaa kohti. Brysselin rauhanikong
ressi on siis samallla kannalla kuin Tanska:n 
ulkoministeri Munch ja monet muut, että 
nimittäin kansainliitosta on luotava seHai
nen elin, jdk:a järjestää kollektiivisen tur
vallisuuden ja joka organisoi sen propagan
dan, jota rauhan ja kansainvälisen yhteis
ymmärryksen hyväksi tehdään. 

En voi olla tässä yhteydessä jälleen huo
mauttamatta siitä, mikä merikitys kansain
väEsellä työväenliikkeeNä on rauhan säilyt
tämiseksi eri vaHioiden !kesken. Sitä mukaa 
kun tämä liike voimistuu ja saavuttaa val
taa yhteiskuninallisissa ja va:ltioll:isissa 
asioissa alkavat kaikista, maista hävitä so
dan syyt, ja ne voimat, jotka sotaa lietsovat, 
käyvät yhä merkityksettömämmiksi. Täten 
siis työväenliike tuottaa !kaikille mai'lle ja 
kansoiille pelastuksen sodan tuhoilta. Näin 
siis työväenliike parhaana mahdollisella ta
valla palvelee maata ja kansaa (Ed. Bran
der : Niinkuin Venäjällä ! ) . 

Olen ·edellä koettanut osoittaa sen pohjan, 
jonka perusteella me täällä vasemmistossa 
rakennamme maamme itsenäisyyden säi~y
misen, sekä ne näkökdhdat, jotka sall!ttavat 
meidät arvostellen suhtautumaan puolustus
määrärahojen IisäY'ksiin (Ed. Kares: Huono 
pohja!). Se on kestävä pohja. - Olemme 
aikaisemmin ja viimeksi nyt käsiteLtävänä 
olevan budjettiesityksen lä!hete!k:eskustelussa 

·osoittaneet, 'että maamme osallistuminen kil-
pavarusteluun johtaa meidät loputtomaan 
ruuvikierteeseen, josta ei tule päätä etoon. 
Ed. Tanner 1lausui äsken mainitsemassani 
talDusarvion lähetekeskustelussa m. m.: ,Va
rusteluki1lpailuhan on sallinut kaikki kansat 
valtaansa. Mutta se on vaaralliruen kilpaHu. 
Siinä on toivotonta milloinkaan päästä mi
hinkään lopputulokseen. Varsinkaan näin 
pienen maan on toivotonta aj8:Jtellaka:an voi
vansa kilpailla varustuksissa suurvaltojen 
kanssa. Jos me jaksamme panna lisää 100 
miljoonaa, niin kyllä joku suurva'lta panee 
ehkä sata !kerta:a enemmän ja pysyy aina 
kuit-enkin meidän edellämme. Ja me. näem
me, että jos yksi valtio tekee vedon, niin 
toinen valtio tekee heti vasta vedon.'' Yh
dyn täysin näihin ed. Tannerin, sanoihin. 
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Niin'hän asia nimittäin joka tapaukseSBa on. 
,Jos ajattelemme, että meidän puolustuslai
ioksemme voimasuhde on tällä hetkellä jon
kun toisen maan puolustuslaitoksen voima
suhteeseen verraten esim. sama kuin 1: 25 
ja jos sitten ajattelemme voivamme uusien 
perushankintojen avulla parantaa tätä suh
detta niin, että se tulisi olemaan esim. sama 
kuin 2: 25, niin jokseenkin varmana voita
neen pitää sitä, että tuon toisen maan ta
holta heti pyrittäisiin kohottamaan sen 
maan 'PUolustuslaitoksen menoja, ja hetken 
kuluttua olisi suhde jälleen sama kuin ai
kaisemminkin, siis 1: 25. 

Erikoisesti juuri pieniin maihin nähden 
pj,tää siis paikkansa se, että sen on raken
nettava turvallisuutensa muidenkin seikko
jen kuin pelkkien aseiden varaan. .Juuri 
tätä seikkaa tähdensi ed. Tanner :talous
arvion lähetekeskustelussa pitämässään pu
heessa seuraavin sanoin: ,,Jokaisella kan
salla on 'eräs hyvin voimwkas puolustus
keino. Se on 'se, että se ·esiintyy arvokkaasti 
ja hankkii semmoisen aseman maailmassa, 
ettei toisilla ole halua sen kimppuun hyö
kätä. ldutta meillä sensijaan jatkuvasti rä
kytetään naapureita ja koetetaan ylläpitää 
mahdollisimman huonoa sopua. Tämä puo
lustuskiihkoilu kantaa päivittäin näkyviä 
hedelmiä kaikenkaltaisen militaristisen pro
pagandan muodossa. Sanomalehdet ovat 
,täynnä sitä ja pu'heissa toitotetaan alitui
seen samaa asiaa.'' 

En ole tähän mem1essä vielä kajommt 
siihen taloude1liseen rasitukseen, jonka suh
teettoman suuriksi paisuneet puolustusme
not kansalle aiheuttavat.· Tästä seikasta on 
taholtamme jo aikaisemmin - ja minäkin 
olen sen tehnyt - es~tetty varsin yksityis
koht·aisia tietoja, joten en asian tähän 
puoleen tällä kertaa varsin laajasti kajoa. 
Mainittava !kuitenkin on, että puolustuslai
toksen menojen suhteeton nousu valtion 
muihin menoihin verraten on. estänyt ja 
y'häti 'estää tärkeiden yhteis'lmm1allisten 
uudistusten toimeenpanoa. Minulle voita
neen sanoa, että juuri nyt on suunnitteilla 
kansanvakuutusiJaki. On kyllä, mutta ei 
vielä ole tiedossamme, millainen siitä tulee, 
kuruka paljon tai vähän hyvää se tämän 
maan vähävaraisel1e luokalle tulee anta
maan. Yhden seikan on kuitenkin voinut 
panna merkille, sen nimittäin, että juuri 
sillä taholla, jossa niin kiivaasti vaaditaan 
sotilasmenojen lisäämistä, itketään valtion 

menojen lisääntymistä kansanvakuutuksen 
kautta (EduSkunnasta: Kaikki tulee kan
salle ! - Ed. Kares: Ei missään ole it
ketty !) . 

Puolustuslaitoksen menot nousevat nyt, 
jos valtrovarainvaliokunnan ehdotus hyväk
sytään, 9 Pl. kohdalla 604,185,000 marlc~ 
kaan, 19 Pl: n k<1hdalla 12,170,000 mark
kaan ja 20 Pl:n kohdalla 249,668,000 mark
kaan e'li yhteensä näiden pääluokkien koh
dalla 866,023,000 marlkkaan. Kun tähän 
lasketaan lisäksi 7 Pl. kohdalla olevat meri
vartiolaitoksen ja rajavartiolaitoksen menot, 
jotka ·ovat 49,881,500 markkaa, tekevät puo
lustuslaitoksen menot yhteensä 915,904,500 
markkaa. Tähän summaan olisi vielä lisät
tävä eläkkeet, tapaturma'Virlmutusmaksut, 
asevelvollisten omaisten avustaminen y. m. 
tämänluontoiset menot, jotka nekin tekevät 
kymmeniä mi~joonia markkoja. Mainitse
mani puolustuslaitoksen menoerä 915,904,500 
on 22.6% budjetin kokonaismäärästä. Hen
kilöä kohti ovat puolustuslaitoksen menot 
ensi vuonna noin 250 markkaa. 

Olemme vastalauseessamme tehneet eräitä 
vertailuja puolustuslaitoksen menojen nou
susta vuoteen 1934, siis melko läheiseen ai
kaan verra.ten. Vastalauseesta käy selvil'le, 
että v. 1934 olivat taisteluvälineiden kun
nossapidon ja uusinnan menot VII luvun 
1 ja 2 momentin kohdaUa noin 21 milj. 
markkaa, mutta nousivat ne valiokunnan 
ehdotuksen mukaan ensi vuonna 25,200,0ÖO 
markkaan, joten tällä kohdalla on lyhyessä 
ajassa menot lisääntyll'eet yli 4 milj. mar
kalla. IX luvun kohdalla, joka koskee il
mailuvälineiden kunnossapi,toa ja uusintaa, 
on menojen lisäys vuoteen 1934 verraten 22 
milj. markkaa ja suojeluskuntajärjestön 
kohda!lla on menojen lisäys vuoteen 1934 
verraten yli 13 milj. markkaa. Yhteensä 
nousevat lisäykset vuoteen 1934 verraten yli 
113 milj. markan. 

En käsi,ttele tässä puheenvuorossani niitä 
vähennysehdotuksia, joita vastalauseessam
ille tehdään, siitä syystä, että toisessa lau
sunnossa tullaan tähän seikkaan lähemmin 
koslkemaan. 

Lopuksi tahdon huomauttaa eräästä tär
keästä seik-asta. Jos me rauhan ystävä·t nyt 
joudummekin myöntämään suuria määrä
rahoja puolustuslaitosta varten, niin meillä 
on kuitenkin oikeus vaatia, että annettuja 
rahoja ei :käytetä väärin, että puolustuslai
tos pysytetäärt vain puolustuslaitoksena ja 
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että hyviä nwapuruussuhteita edeNeenkin i 
pidetään voimassa sekä päättävästi estetään · 
kaikki sotakiihkoilu tai sotaa tai sotaista 

1 mielialaa lietsovat liikkeet. · 

Ed. 1\:I o i l a n e n: Herra puhemies ! -
Valtiovarainvaliokunta on tällä kertaa 
yleensä suhtautunut jokseenkin suopeasti 
hallituksen esittämiin puolustusmäärärahoi
hin. Ne on suurin piirtein hyväksytty. Si
ten on puolustuslaitoksen kehittämisestä pi
detty huolta, kuten tuleekin näinä levotto
mina maailmanaikoina. Eräitä arviomäärä
rahoja on myöskin korotettu. Siten on 
tapahtunut muonitus-, lämmitys- ja valais
tus- sekä asevelvollisten päivärahojen ynnä 
eräiden muiden momenttien kohdalla. He
vosten hinnan kohoamisen vuoksi on myös
kin hevosten ostoon käytettävä määräraha 
korotettu 200,000 markalla. Armeijan 
oloissa tapahtuneesta kehityksestä on .mai
nittava kasarmi- ja sairaalaolojen parantu
minen. Juuri nyt on saatu Helsinkiin uusi 
ajanmukainen keskussairaala ja eräitä 
joukko-osastojen sairaaloita on niinikään 
kuluvan vuoden aikana korjailtu. Armei
jan ylilääkärin lausunnon mukaan on 
joukko-osastojen sairaaloissa kuitenkin vielä 
paljon puutteita ja niiden korjaamiseen on 
lähivuosina edelleen kiinnitettävä huomiota. 
Myöskin uusia kasarmeja on vielä raken
nettava, sillä vanhoista kasarmeista ei kor
jaamallakaan aina saada kunnollisia. Sitä
paitsi vallitsee kasarmeissa vielä monin pai
koin liiallista ahtautta, mikä vaikuttaa hai
tallisesti asevelvollisten terveydentilaan. 
Kasarmeista puhuessani tahdon lausua sen 
toivomuksen hallitukselle, että myöskin Itä
Suomeen saataisiin kesäharjoituksia varten 
samanlainen kasarmi, mikä nyt on saatu 
Kankaanpäähän. Tämän toimenpiteen 
kautta helpotettaisiin paljon kertausharjoi
tusten järjestämistä ympäri vuoden tapah
tuvaksi myöskin Itä-Suomessa. 

Armeijan ravinto-oloja vastaan ei myös
kään ole enää tehty muistutuksia asevelvol
listen taholta, enemmän kuin koulutusta
kaan tai muuta järjestystä vastaan sotilas
palveluksen aikana. Tietysti on aina sel
laisia yksityisiä asevelvollisia, jotka löytä
vät muistuttamisen aihetta, olivatpa olot 
minkälaiset tahansa. Mutta joka tapauk
sessa ovat muistutukset käyneet yhä harvi
naisemmiksi, niin, että kenenkään terveen 

nuorukaisen ei tarvitse enää pelätä soti
laaksi joutumistaan. 

Samaa tervettä kehitystä on myöskin ha
vaittavissa suojeluskuntajärjestön piirissä. 
Kuluvaksi vuodeksi myönnetty perushan
kintamääräraha on tehnyt mahdolliseksi ot
taa uutta miehistöä suojeluskuntiin. Uusi 
armeijassa toimeenpantu aluejärjestelmä on 
lisännyt suojeluskuntien tehtäviä ja tehnyt 
ne entistä monipuolisemmiksi, mikä on li
sännyt yhä suojeluskuntalaisten harrastusta 
maanpuolustustyöhön. Suojeluskunnissa val-· 
litsee reipas ja toverillinen henki sekä työn 
ilo (Oikealta: Niinkuin olla pitää!). Ai
van perättömiä ovat sellaiset väitteet, että 
suojeluskuntien tai suojeluskuntalaisten 
puolesta olisi ilmaantunut vihamielisyyttä 
työväestöä tai muita kansalaispiirejä vas
taan. Suojeluskuntatoiminta saa yhä va
kaantuneemmat ja varmemmat muodot ja 
kuri ja järjestys ei ole antanut enää ai
hetta mihinkään huomautuksiin. Vain van
hat ennakkoluulot saavat syntymään sellai
sia ajatuksia, joita vasemmiston vastalau
seissa on tälläkin kertaa esitetty. Valit!:lt
tavaa vain on, että valtiovarainvaliokunta 
ei ole katsonut voivansa tälläkään kertaa 
hyväksyä hallituksen esitystä suojeluskunta
piirien kansliapäälliköitten toimien vakaut
tamisesta. Sellainen ehdotus sisältyy jo 
viime syksynä hallituksen esitykseen. Mai
nitut toimet ehdotettiin vakautettaviksi 
sotilasohjaajien toimina. Ei ole epäilystä
kään siitä, etteikö näitä toimihenkilöitä tar
vittaisi, mutta kun suojeluskuntalaissa ei 
ole mainittu kansliapäällikön tointa, katsoi 
valtiovarainvaliokunta näiden paikkojen 
täyttämisen sotilasohjaajilla lain kiertämi
seksi. Omasta puolestani olen sitä mieltä, 
että kun kansliapäällikön toimi on suurim
maksi osaksi luonteeltaan sotilaallista halli
tuksen esitys olisi voitu hyväksyä. Siihen 
nähden, että valiokunta melkein kokonaan 
oli toista mieltä lain tulkitsemisesta tässä 
asiassa, en ole kuitenkaan mietintöön pan
nut vastalausettani, vaikka käsitykseni ei 
ole vieläkään asiassa mitenkään muuttu
nut. On kuitenkin selvää, että nämä toi
met, samoinkuin valistusohjaajienkin toi
met, on saatava vakautetuiksi. 

Samalla tahdon tässäkin yhteydessä lau
sua sen toivomuksen, että niin suojeluskun
tien kuin armeijankin päällystön ja ali
päällystön palkkauksessa saataisiin aikaan 
sitä palkkojen tasausta, jota varten talous-
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arvioon on otettu määräraha. V alitetta
vasti se vain on budjettiin otettu niin pie
nenä, että siitä ei riitä apua kaikkiin pa
rannusta kaipaaviin kohtiin. 

Kun eilen puhuttiin puolustuskysymyk
sestä ja kosketeltiin tähän pääluokkaan kuu
luvia kysymyksiä, niin on minun senvuoksi 
lyhyesti kosketeltava IKL: n tekemiä suo
jeluskunta-aloitteita ja niiden johdosta teh
tyä vastalausetta, vaikka minua jo etukä
teen hiukan peloittaakin se tuomio, minkä 
minä voin osakseni saada (Ed. Komu: Xlä 
pelkää lauma piskuinen! Ed. Hämäläinen: 
Ei sotilasasioissa saa pelätä!). IKL: n vas
talauseessa ehdotetaan suojeluskuntien mää
räraha koroitettavaksi 8,798,800 markalla. 
Ne koskevat sotilasohjaajien toimien lisää
mistä, paikallispäälliköiden palkkion korot
tamista, poikatyön tukemista, suojeluskun
tajärjestön apurahan ja suojelusku~tien 
perushankintamäärärahan korottamista. 
Nämä ovat kaikki epäilemättä oikeita eh
dotuksia ja siis kannatettavia. On kuiten
kin huomautettava, että hallituksenkin esi
tyksessä pyritään samaan päämäärään. Sii
hen sisältyy kymmenen uuden paikallis
päällikön toimen perustaminen, suojelus
kunta-apurahan lisääminen, matkustusmää
rärahan korottaminen sekä virkapuvun 
avustuksen antaminen viran- ja toimenhal
tijoille. Nämä lisäykset on valtiovarain
valiokunta hyväksynyt. Sen lisäksi on va
liokunta ehdottanut suojeluskuntien apura
haa korotettavaksi 500,000 markalla m. m. 
sillä perusteella, että suojeluskunnissa suo
ritettavaa poikatyötä voitaisiin tehostaa, 
josta täällä eilen varsin lämpimästi puhut
tiin. Voidaan siis todeta, että suojelus
kuntajärjestön tarpeita on jossakin määrin 
otettu huomioon. Suojeluskuntajärjestön 
voimakkaampi tukeminen on epäilemättä 
toivottavaa, mutta minun on todettava, että 
valtiovarainvaliokunnassa ei ollut mahdol
lisuuksia näiden määrärahojen korottami
seen tällä kertaa sen enempää kuin mitä 
mietinnöstä käy ilmi. 

Mitä tulee siihen IKL: n rahaasia-aloit
teeseen, jossa ehdotetaan ilmatorjunnan 
vahvistamiseksi myönnettäväksi 90 miljoo
naa markkaa, niin se tarkoittaa lähinnä 
perushankintaohjelman toteuttamista no
peammin kuin hyväksytyssä ohjelmassa on 
tarkoitettu. Kun perushankintamäärärahat 
tulevat kuitenkin käsiteltäväksi vasta 20 
pääluokan kohdalla, ei minulla ole aihetta 

tässä yhteydessä kajota lähemmin puheena
olevaan ehdotukseen enemmän kuin perus
hankintaohjelmaan yleensäkään. 

Minä en voi myöskään, vaikka nykyisessä 
budjettikäsittelyssä ei olekaan tapana pal
jon käyttää aikaa keskusteluun - toden
näköisesti on budjetti ensi maanantai-iltana 
loppuunkäsitelty - kokonaan sivuuttaa so
sialidemokraattien vastalausetta ja niihin 
sisältyviä ehdotuksia. Mainitussa vastalau
seessa ehdotetaan 9 pääluokan menoihin vä
hennyksiä palkka- ja palkkiomenojen koh
dalla 612,000 markkaa, armeijan muihin 
menoihin vähenyksiä 23,500,000 markkaa, 
suojeluskuntajärjestön kohdalla 25,864,000 
markkaa eli pyörein luvuin noin 50 miljoo
naa markkaa. Sitäpaitsi ehdotetaan 20 Pl: n 
kohdalla vähennystä perushankintamenoissa 
165 milj. markkaa, yhteensä siis 215 milj. 
markkaa. Perustelujen teksti on kyllä tällä 
kertaa niukempi kuin aikaisemmin, mutta nu
merot puhuvat sitävastoin selvää ja kylmää 
kieltään. Sosialidemokraatit ehdottavat siis 
yli 200 milj. markan vähennystä ensi vuo
den puolustusmenoissa. Kaunista maan
puolustusta tosiaankin, muuta ei voi sanoa 
(Vasemmalta: Ei pidä kiihtyä!). Taikka 
sanoa voisi kyllä paljon enemmänkin (Ed. 
Komu: Antaa tulla vain ! ) . Minä olen jo 
useamman kerran näissä samoissa budjetin 
käsittelytilaisuuksissa lausunut oman ja 
koko porvarillisen yhteiskunnan kummas
tuksen meikäläisten sosialistien suhtautumi
sesta maanpuolustuskysymykseen. Meidän 
sosialidemokraattimme elävät vieläkin, niin 
heidän ylemmät kuin alemmat johtajansa, 
sen vanhan ideologian vallassa, että maan
puolustuksesta huolehtiminen rauhanaikana 
on aivan toisarvoinen asia, jota heidän va
kaumuksensa vaatii kynsin hampain vastus
tamaan. Tätä kantaa lmmmasteltiin suu
resti viime syksynä, jolloin maailma jo oli 
ylen levoton ja kanuunat paukkuivat ko
vasti. Ja kun nyt kaikki kansat Keski- ja 
Länsi-Euroopan pienistä valloista lähtien 
aina Skandinaviaan asti kiiruhtavat vah
vistamaan puolustuslaitoksiaan, niin täällä 
meillä on kokonainen suuri puolue, joka 
haraa kaikin voimin kohtuullista maanpuo
lustuslaitoksen tehostamista vastaan (Ed. 
Komu: Mikä on se kohtuus!). Eikö, hy
vät herrat vasemmistolaiset, eikö teillä ole 
syytä Ruotsin ja Länsi-Euroopan matkoil
lanne kysyä puoluetovereittenne mieltä 
tässä asiassa. Te tiedätte, että Ranskan ja 
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Englannin vasemmistopuolueet ovat myön
tämässä lisättyjä määrärahoja maanpuolus
tukseen (Ed. Wiik: Mitä se tähän vaikut
taa!). Teidän pitäisi sieltä jotakin oppia. 
Ruotsin sosialidemokraatit ottivat jo viime 
talvena pitkän askeleen maanpuolustuksen 
vahvistamista kohti ja nyt toteuttaa Ruot
sin sosialidemokraattinen hallitus puolus
tusohjelmaa, joka vaatii melkoisen runsaasti 
varoja, eikä siellä ole kysymys tilapäisistä 
perushankinnoista, kuten meillä, vaan vuo
tuisia puolustusmenoja siellä on suuresti li
sätty (Ed. Komu: Porvarilliset ovat lisän
neet!). Niin, mutta pääministeri Hanson 
sanoo, että ohjelma toteutetaan tinkimättä 
(Ed. Komu: Se on pakko parlamentin 
enemmistön edessä!). Kun te vetoatte Ruot
sin sosialipolitiikkaan ja neuvotte meitä 
porvareita ottamaan oppia Ruotsista, niin 
kysykää te sieltä neuvoa maanpuolustus
asioista (Ed. Puittinen: Lähdetään yhdessä 
opintomatkalle!). Kyllä minä olen valmis 
tulemaan mukaan (Oikealta: Ei tarvita op
pia!). Tuntuu siltä kuin meidän vasem
mistomme kulkisi side silmillä, ettei se vain 
huomaisi mitään, mitä meidän ympäril
lämme kaikkialla tapahtuu. Mitenkä on se
litettävissä sosialidemokraattien suhtautu
minen esimerkiksi ilmavoimia koskevaan 
määrärahaan tässä pääluokassa ja varsin
kin perushankintamäärärahoihin. Vasta
lauseessa sanotaan, että sosialidemokraatit 
eivät tunne perushankintaohjelmaa eivätkä 
tiedä, mihin ja miten nämä varat käyte
tään. Sellainen väite on sangen kummal
linen, kun muistaa, että sosialidemokraa
teilla oli useita edustajia n. s. Paasikiven 
komiteassa, jossa mainittu perushankinta
ohjelma viime vuonna hyväksyttiin. Niin
ikään oli valtiovarainvaliokunnan puolus
tusj aostossa, jossa perushankin taohj elmasta 
annettiin hyvinkin yksityiskohtaisia selos
tuksia viime syksynä, kolme sosialidemo
kraattien edustajaa ja tänäkin syksynä on 
samaa asiaa jaostolle selvitetty. Tietämät
tömyyteen vetoaminen on näin ollen tyhjä 
veruke, jonka taakse vetäytyminen tuntuu 
aivan keksityltä pakotieltä (Eduskunnasta: 
Annetaan laiskanläksyä!). On murheellista 
todeta, että puolue, jolla on kannattajia 
maassa noin 40% ja joka pyrkii hallituk
seen ja valtiollisen vallan korkeimpaan 
käyttöön, suhtautuu puolustuskysymykseen 
niin kielteisenä tavalla. Ja tätä samaa kä
sitystä levitetään jatkuvasti laajoihin työ-

väenpiireihin. Täytyy sanoa, että se on 
sangen vaarallista oppia ja tuomittavaa op
pia. Meidän sosialidemokraattimme kulke
vat lapsenkengissä puolustusasioissa ja va
litettavinta on se, että mitään miehistymi
sen ja selviämisen merkkejä ei ole havait
tavissa enemmän johtajiston kuin laajojen 
puolueenkerrostenkaan keskuudessa (Ed. 
Räisänen: Kyllä nyt on sotaherrat Moilasta 
narranneet ! ) . 

~Jd. T u o m i v a a r a: Herra puhemies! 
Ed. Moilanen mainitsi juuri puhuessaan, 
että meidän aioitteemme suojeluskuntajär
jestön määrärahojen lisäämiseksi ovat olleet 
hyviä, mutta •että valiokunnassa ei ole ollut 
mitään mahdollisuuksia saada niitä hyväk
sytyiksi. Ja juuri se seikka, että valiokun
nassa ei ole näkynyt olleen mahdollisuuksia 
saada niitä hyvä:ksytyiksi, on pakottanut 
minut astumaan tälle paikalle (V asem
malta: Nyt sitä sitten tulee!). Minä teen 
sen rajan :läheisyydessä asuv.ana suoj·elus
kuntalaisena ja minä teen sen erään tär
keimmän suojeluskuntapiirin piiriesikunnan 
jäsenenä (Vas-emmalta: Y. m. y. m. !). Se 
uhkaus, joka näinä päivinä on itäisestä 
naapurivaltiosta heitetty meitä päin silmiä 
Shdanovin sanojen muodossa, hän kun on 
luvannut tulla avaamaan ikkunoita länteen, 
ja joka uhkaus, kuten nyt on selvinnyt 
neuvostohallituksen selityksistä, ei voi olla 
tarkoitettu muille kuin Suomelle, sattuu 
ensi kädessä ja ennenkaikkea meihin Kan
naksen suojeluskuntalaisiin. Ja mitä var
ten 1 Sitä varten, että me seisomme juuri 
noiden ikkunoiden vartijoina, meidän on 
pidettävä huoli siitä, ettei noita ikkunoita 
viera:S avaa. ,Ja minä va:kuutan, että me 
olemme valmiit viimeiseen saakka huolehti
maan tästä. Mutta me voimme täyttää tä
män tehtävän va:in silloin kun hallitus ja 
eduskunta pitävät huolen siitä, että meillä 
on sellaiset vä:lineet, ·että me voimme näillä 
välineillä estää vierasta avaamasta ikku
noita tänne ja tulemasta tutkimaan, mitä 
me teemme täällä omassa talossamme, me, 
jotka olemme täällä isäntinä. Ja sen täh
den minun onkin näiden meidän aloitteit
temme johdosta esitettävä eräitä näkökoh
tia, syitä, jotka mielestäni olisivat olleet 
siksi painavia, että niiden olisi pitänyt täl
laisissa oloissa velvoittaa va:ltiovarainvalio
kuntaa hyväksymään ne. 

102 
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Jos valtiovarainvaliokunta ja tämä edus- ! 
ikunta ymmärtää, mitä sen tehtäviin tänä 
aikana kuuluu, niin minun nähdä'klseni se 
ei voi jättää niitä hyväksymättä. Eri asia 
on, jos tämä ·eduskuntakaan ei välitä siitä, 
voimmeko me nuo ikkunat pitää kiinni sii
näkin tapauksessa, että. niitä väkivaltaisesti 
yrit·etään asevoimin auka:ista. Asia on sil
loin toinen. Mutta koska eduskunnalla on 
vielä tilaisuus korjata se virhe, mikä valtio
varainvaliokunnassa on tapahtunut, niin 
minä perustelen nyt, mitä varten nuo aloit
teet ovat olleet hyviä ja tärkeitä. 

Suojeluskuntajärjestön määrärahat kulu
van vuoden menoarviossa ovat 63,650,000 
markkaa. Vähin tarve, jotta suojeluskunta
järjestö voisi toimia tällä 'hetkellä riittävän 
tehokkaasti aluejärjestelmän runkona, on 
suojeluskuntien yliesikunnan hallitukselle 
esittämien ja säästävästi tehtyjen laskel
mien mulman 74,432,000 markkaa. Lisäyk
sen vuodelle 1937 pitäisi, jos edes välttä
mättömimmät tarpeet tahdotaan tyydyttää, 
olla 10,782,000 markkaa. Hallituskin on 
ikuitenkin ehdottanut lisäystä vuodelle 1937 
ainoastaan 2,634,000 markkaa. Valtiova
rainvaliokunta on nyt käsiteltävänä ole
vassaan menoarvioehdotuksessaan päätynyt 
66,534,000 markkaan, joten valtiovarainva
liokunnan tekemä lisäys kuluvaan vuoteen 
verrattuna on vain 2,884,000 mar:rukaa. 
Tämän verran vain tuosta välttämättö
mästä 10 milj. markan lisäyksestä valtio
varainvaliokunta nyt ehdottaa suojeluskun
nille lisää ensi vuodeksi. Kun v·ertaamme 
tätä lisäystä siihen, mitä suojeluskuntajär
jestö välttämättömästi tarvitsee, siis tuohon 
74 milj. markan kokonaismäärään, on esillä 
oleva valtiovarainvaliokunnan mietintö suo
jeluskuntajärjestön kannalta katsottuna 
monessa:kin suhteessa - ja minä sanoisin
kin suojeluskuntamiehenä - lievimmin sa
nottuna sangen valitettava. Osoittaakseni, 
että asia on näin, pyydän esittää seuraavaa. 

Valtiovarainvaliokunta on 9 pääluokan 
XIV luvun 1 momentin kohdalla asettunut 
sille kannalle, .että suojeluskuntapiirien 
kansliapäälliköitä ei voida asettaa vakinai
selle kannalle, koska ne poikkeavat sotilas
ohjaajien tehtävistä eikä niitä siksi voida 
va:kinaistuttaa. Hallitus oli kuitenkin pitä
nyt tarpeellisena ja välttämättömänä, että 
nämä kansliapäällikköjen virat vakinaistu
tettaisiin ensi vuoden alusta, mutta sit
tenkin valiokunta vetäytyen tällaisen syyn , 

taakse ·ehdottaa menoarvioehdotuksessaan, 
että sitä varten hallituksen esittämät varat, 
871,500 markkaa palautettaisiin saman lu
vun 2 momentille, siis maksettavaksi edel
leenkin palkkioina kansliapäälliköille, ja 
että ensimmäistä momenttia, - siis vaki
naista palkkausta, - vähennettäisiin sa
malla määrällä. 

Jos me nyt tarkastamme suojeluskunta
piirien kansliapäälliköiden tehtäviä, niin 
niistä on sanottava seuraavaa: Suojelus
kuntapiirien kansliapäälliköiden toimet, joi
hin kuuluvat suojeluskuntapiirien hallin
non ja taloudenhoito sekä adjutantin teh
tävät, perustettiin suojeluskuntajärjestön 
ensimmäisten toimien yhteydessä. Suojelus
kuntajärjestön arvokkaat ja vuosi vuodelta 
yhä täydellisemmiksi tulevat vaatetus- ja 
varustusmäärät ovat jaettuina ympäri 
maata ja niiden hoito sen vuoksi vaikeata 
ja erittäin tehokkaan valvonnan vaativaa. 
Minä tiedän paikallisen suojeluskunnan esi
kunnan jäsenenä, mitenkä vastuunalainen 
ja vaativa tehtävä on hoitaa niitä moni
naisia ja kalliita varastoja, jotka suojelus
kunnilla ovat tällä kertaa jo hoidettavi
naan. Nämä valvontatehtävät suorittavat 
kansliapäälliköt samalla johtaen ja valvoen 
suojeluskuntapiirien oman, kymmeniin mil
jooniin ma11kkoihin nousevan omaisuuden 
käyttöä ja hoitoa. Sen lisäksi suorittavat 
kansliapäälliköt pääasiassa suojeluskunta
piirien huoltokoulutuksen. Niin suuria ta
loudellisia arvoja hoitavat ja niistä ensi 
kädessä vastuunalaiset toimenhoitajat, yksi 
kussakin suojeluskuntapiirissä, olisi nyt 
jo välttämättä muutettava peruspalkkai
siksi. Tehtävien kunnollinen hoitaminen on 
vaatinut jo nykyiset kansliapäällikön toi
menhoitajat hankkimaan itselleen merkittä
vän jratkokoulutuksen. Kansliapäälliköt ovat 
paria poikkeusta lukuunottamatta suoritta
neet joko sotilashallinnollisen koulun puo
lustuslaitoksessa tai vastaavan suojelus
kuntajärjestön sotilashallinnollisen kurssin. 
Me näemmekin tästä, että tehtävä ei siis 
suinkaan ole niin mitätön ja vähäpätöinen 
kuin ehkä päältä käsin näyttäisi. Ja en
nen kaikkea me näemme siitä, mitä minä 
sanoin, että valtion omistamien suojelus
kuntajärjestön hallussa olevien kalliiden 
ja muutenkin erittäin tärkeiden varustei
den hoito edellyttäisi kansliapäälliköiden 
virkoj.en vakinaistamista. Eduskunnalla 
olisi siis täysin asiallinen aihe mielestäni 
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palata tässä hallituksen ,esityksen kannalle. 
Tulen tekemäänkin siitä ehdotuksen XIV 
luvun kohdalla. 

Siirryn nyt koskettelemaan suojelus
kuntajärjestössä vallitsevaa päällystön ja 
alipäällystön puutetta. 

Aluejärjestelmään siirtyminen on aiheut
tanut suojeluskuntajärjestölle niin paljon 
entistä vaativammat, monipuolisemmat ja 
1aajemmat tehtävät, ettei suojeluskuntajär
jestön nykyinen päällystö ja alipäällystö 
mitenkään riitä niiden suorittamiseen. Sen
tähden olisi, kuten suojeluskuntien yliesi
kunnalta olenkin saanut tietää, perustet
tava noin 20 uutta aluetta jakamalla ja 
uudelleen järjestämällä entiset. Tätä var
ten tarvitta:isiin luonnollisesti 20 uutta 
aluepäällikön virkaa, joista 12 kuuluisi 10 , 
palkkausluokkaan ja 8 11 palkkausluok- 1 

kaan. Näiden virkojen perustaminen ai
heuttaisi 829,000 markan lisämenon. Kun 
olen ollut tietoinen siitä, että tässä kama
rissa on hyvin vaikea, näyttääpä se tälläkin 
kertaa suorastaan mahdottomalta, tyydyt
tää ·edes tärkeimpiä ja välttämättömimpiä 
suojeluskuntajärjestön kasvaneita tarpeita 
siksi, että lisämäärärahoja näihin ei he
villä myönm:Jtä, en ole ollenkaan tästä 
uusien aluepäällikköjen virkojen perusta
misesta tehnyt rahaasia-aloitetta:kaan. Sen 
sijaan olen pitänyt vielä tätäkin tärkeäm
pänä erästä toista seikkaa, joka rahaasia- ' 
aloitteessani n:o 10 on ehdotettu, nim. että 
suojeluskuntajärjestöön perustettaisiin jo 
ensi vuoden alusta 60 alisotilasohjaajan 

1 

tointa ja tämä siksi, että näillä alisotilas- 1 

ohjaajilla voitaisiin poistaa suojeluskunta
järjestössä tällä kertaa vallitseva huutava 
alipäällystön puute. Alipäällystöä nimit
täin tarvitaan paitsi apukouluttajina suu
remmissa alueissa myöskin tykistö- ynnä 
muun kaluston hoitoon, ja pa.hin puute voi
taisiinkin yliesikunnan antamien tietojen 
mukaan poistaa näin. ,Jos ensi vuonna saa
taisiin 60 uutta a1isotil(lsohjaajaa, on sel
vää, että suojeluskuntajärjestö saadaan 
koulutettua jo rauhan aikana sellaiseksi, 
että se tosiaan sodan sattuessa kelpaa so
danaikaisen armeijan rungoksi ja pystyy 
tässä asemassa tehtävänsä mahdollisimman 
tehokkaasti täyttämään. Sitä varten tarvi
taan sekä päällystöä että myöskin riittävästi 
alipäällystöä. Ja kun näin on asianlaita, 
olenkin aloitteessani esittänyt, että 60 uutta 

alisotilasohjaajantointa varten myönnettäi
siin lisää 1,093,800 markkaa. 

On syytä vielä tässä mainita jotakin 
eräistä palkkiotoimista. Suojeluskuntajär
jestössä on, niinkuin jokainen suojelus
kuntatyöhön perehtynyt ja siinä mukana 
oleva suojeluskuntalainen tietää, suojelus
kuntien pai'kallispäälliköillä hyvin tärkeä 
ja minä sanoisin suorastaan ratkaiseva teh
tävä suojeluskuntien kehityksessä. On 
myöskin huomattava, että paikallispäälli
köiden työmäärä on viime vuosina huo
mattavasti lisääntynyt ja varsinkin sen jäl
keen kun puolustuslaitos järjestettiin ny
kyiselle aluejärjestelmän kannalle. Paikal
lispäälliköiden hoidossa ja vastattavana on 
suojeluskuntien hallussa olevat huomatta
vat, suuret ja arvokkaat vaatetus-, varuste-, 
aseistus- ja kalustovarastot. Kaikkein useim
missa tapauksissa eivät paikallispäälliköi
den palkkiot o1e ollenkaan suhteessa heiltä 
vaadittavaan työmäärään. Korkein paikal
lispäällikön palkkio on 1,000 markkaa 
kuussa. Näitä ei ole monta. Pienin on 
250 markkaa kuussa. Näitä, joilla on tämä 
250 markkaa kuussa, on 90. Keskipalkka
määräksi tästä tulee 385 markkaa kuussa. 
Ajan pitkään ei voida kohtuudella vaatia, 
että paikallispäälliköt, kuten tähän asti on 
ollut laita, hoitaisivat näitä vastuunalaisia 
tehtäviä pääasiallisesti kunniavirkoina, vaan 
on heille tehtävistään maksettava kohtuulli
nen palkkio. Vä:himpänä tällaisena mää
ränä voidaan pitää keskimäärin noin 500 
markkaa kuukaudessa. Tuntien käytännöl
lisestä suojduslmntatyöstä hyvin paikallis
päälliköiden vastuunalaisen ja tärkeän teh
tävän olen sitä mieltä, että valiokunnalla 
ei ole oikeutta vaatia heitäkään suoritta
maan enää näitä vaativia tehtäviä vain 
kunniatehtävinä. Olen sentähden rahaasia
aloitteessani n:o 11 ehdottanut, että suoje
luskuntien paikallispäälliköitten palkkioita 
varten otettaisiin Esää 1 milj. markkaa. 

Suojeluskuntajärjestön apurahaa valtio
neuvoston käytettäväksi koskevan rahaasia
aloitteeni johdosta huomauttaa valtiovarain
valiokunta, että se on hyväksnyt sen osit
ta:in myöntämällä momentille lisäystä 
500,000 markkaa. Se ei kuitenkaan ole lä
heskään riittävä. Tietysti voidaan sanoa, 
että onhan se parempi lmin ei mitään. 
Mutta jos me otamme suojeluskuntajärjes
tön koon ja tehtävät huomioon, niin tällä 
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·500,000 markalla ei paljonkaan asiaa ny
kyisestään paranneta. Arvosteltaessa tä
hän momenttiin sisältyviä tarpeita on 
otettava huomioon suojeluskuntajärjestön 
huomattavasti lisäytynyt Jasenmaara ja 
aluejärj·estelmään siirtymisestä johtuneet 
suojeluskuntajärjestöle suoritettavaksi an
netut uudet tehtävät. Ja siitä syystä olisi 
tässäkin kohden lisäys välttämätön. Aloit
teessani olin ehdottanut, että lisäystä myön
nettäisiin 2,200,000 markkaa. Mutta kun 
valtiovarainvaliokunta on 500,000 myöntä
nyt, niin tarvitaan vielä 1,700,000 markkaa 
sen lisäksi, jotta suojeluskuntajärjestö voisi 
tyydyttävästi suoriutua siUe kuuluvista 
tärkeistä maanpuolustustehtävistä. Osoit
taakseni, että tällä momentilla on sellaisia 
tarpeita, joihin ehdottamani lisäys ehdotto
masti tarvitaan, mainitsen niistä vain 
eräitä näkökohtia. 

Tältä :momentiLta on maksettu m. !lll. suo
jeluskuntajärjestön tarve- ja vuokraraha:t, 
mutta ovat suojeluskuntapiirit vuosittain 
määrärahan pienuuden takia joutuneet 
käyttämään suuren määrän yksityisiä va
roja piiriesikuntien huoneistojen vuokriin, 
kansliahenkilökunnan palkkaukseen ja kans
lirutarpeiden hankintaan. Tältä momenti1ta 
on myös otettu varat suojeluskuntajärjestön 
harjoittamaa valistus- ja hengellistä työtä 
varten. Tä!llä hetkellä kaipa:ava.t nämä lisä
varoja, erikoisesti myöskin eldkuvatoimin- : 
nan kehittämiseksi ja suojeluskuntien 
torvisoittokuntien torvivarastojen hank
kimiseksi. Suojeluskuntajärjestön koulutus- i 
menot ·on edelleen suoritettu tältä momen
tilta. Kun aluejärjeste'lmään siirtyminen 
on suoj.eluskuntien koulutustoiminnalle aset
tanut huo:mattavasti uusia vaatimuksia ja ; 
määräraha on jo muutenkin tähän saak'ka ' 
ollut riittämätön, on jo tämänkin johdosta 
välttämrutöntä, että valtioneuvoston käytet
täväksi asetettua suojeluskuntajärjestön 
apurahaa lisätään ainakin si!llä 1, 700,000 
markalla, joka on ehdote.ttu valtiovarain
valiokunnan mietintöön liitetyssä III vasta
lauseessa. Lisäämistä vaatii vielä sekin, että 
suojeluskuntajädestöllä on puolustuslaitok
sen aluejärjestelmään siirryttyä hoidetta
vanaan huomruttavasti liikekannallepano
töitä. 

Tältä nyt kysymyksessä ol<eva'lta momen
tilta on vielä suoritettu menot suojelus
kuntajärjestön taisteluvälineiden kunnossa
pitoa ja käyttöä varten. Kun ne varat, 

jotka momentilta tähän mennessä on voitu 
varata kysymyksessä olevaan tarkoitukseen, 
ovat osoittautuneet riittämättömiiksi, jotta 
taisteluvälineet voitaisiin pitää asianmukai
sessa kunnossa, vaatii luonnollisesti jo tämä
kin tä:r<keä seikka momentin lisäämistä. Sit
ten on vieJ.ä huomattava, ,että täLtä nyt ky
symyksessä olevalta momenti1ta on suori
tettu myöskin rakennusavustuksia suojeilus
kuntapiireil1e ja yksityisille suojeluskun
nille. Kun yhä edelleenkin monet suojelus
kuntapiirit ja y~sityiset suojeluskunna.t ei
vät varojen puutteessa ole voineet hankkia 
niiden toiminnalle tuiki väl·ttämätöntä omaa 
taloa ja kun monet jo hankitut talot ovat 
edelleen raskaan velkataakan rasittamia, 
o1isi r&kennusavustuksia edelleen voitava 
suorittaa vuosittain ainaJkin sama määrä 
kuin ,ennen ja mikäli mahdollista hieman 
enemmänkin. Kun on 'kysymyksessä esin1. 
oman piirini suojeluskunt&ta:lojen avusta
minen niillä määrärahoilla, joita piiriesi
kunta sitä varten sa;a, on tuiki vaikeata, 
suorastaan raslkasta jakoa toimittaa sen ta
kia, että talot varsinkin Karjalan kannak
sella, missä ;väestö on köyhää, ovat suurten 
velkataakkojen rasittamia. Sk-~talojen kun
toonpano, jotta ne vastaisivat ·tarpeellisia 
vaatimuksia, aiheuttaa myös sellaisia kus
tannuksia, ·että niistä ei parha:aVla truhdol
lakaan jakseta selviytyä. Minä en ollen
kaan ta.rkoita tällä sitä, etteivät lotat ja me 
suojeluskuThtalaiset olisi valmiita tekemään 
kaiikkea sitä mitä me voimme, hanklkiak
se:mme vapaaehtoista tietä avustusta kansa
laisilta suojeluskuntatyön tooemiseen sekä 
myookin itse mahdollisuuksiemme mukaan 
uhraamaHa siihen varoja. Mutta vaikka 
se 10 miljoonan ~isäys, joka nyt on välttä
mätön suojeluskuntajärjestön soti'laallisen 
toiminnan kannalta, myönnettäisiinkin, olisi 
meillä vielä ik:yll:Uksi tehtävää lhankkiak
semme ne varat. mitä tämän lisälksi •tarvi
taan. Ka,tson, että valtiuva1lal1e !kuuluu huo
lehtia kaik,esta siitä, mikä vä!l,ttämättömästi 
kuuluu suojeluskuntajärjestön sotilaalliseen 
kuntoisuuteen. Ja meidän suojeluskunta
laisten tehtä;vänä on hankkia se, minkä me 
tarvitsemme sen lisäksi p~tääklsemme suoje
lusknntatoiminnan ja työn viTteillä ja teh
tävän.sä •tasalla. 

Näin luulenkin jo osoittaneeni, että se 
2,200,000 markan lisäys, mitä aloitteessani 
olen ehdottanut ja josta vielä va~tiovarain
valiokunnan myönnettyä 500,000, puuttuu 
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1,700,000, on varsin tärkeä ja välttämrutön 
suojeluskuntajärj.estön toiminnalle. 

Mitä sitten tulee 9 Pl:n XIV luvun 7 
momenttiin, vaatetuiksen ja varustu:ksen !han
kinta suojeluskunnille, valtioneuvoston käy
tettäväksi, on siitäkin aikanaan jätetty 
eduskunnalle rahaasia-aloite ed. V. Annalan 
y. m. allåirjoittamana. Ja tässä rahaa:sia
a!loitteessa me ehdotamme lisäystä tälle mo
mentille 4 milj. markkaa. Pyydän v~elä 
saada lyhyesti perustella, mitkä syyt ovat 
vaatineet meitä tällaisen lisäyksen esiWi
miseen. 

Tästä, siis 9 Pl:n XIV luvun 7 mOiffien
tilla olevasta määrärahasta, suoritetaan suo
jeluskuntajärjestön kulutusvaatetuksen ja 
varustuksen sekä taisteluvä:Hneiden kunnos
sapito ja uusinta. Määrärahan truhän asti
sesta pienuudesta on johtunut, että se etu
päässä on huvennut vuotuiseen kulutukseen. 
Trustä on seurauksena, että suoj.eluskunta
järjestö1tä vielä edelleenkin puuttuu kaik
kein ,välttämättömimpiäkin vaatetus- ja va
rustusesineitä, kuten päällystakkeja, turkis
lak<kJeja, kenttäpulloja, selkär.eppuja, Leipä
laulkkuja j. n. e. sekä koulutustilaisuuksia 
varten välttämätön määrä rte~ttoja ja vuode
vaatteita. Määrärahan pienuudesta on joh
tunut, ettei myöskään ole väihässrukään mää
rin voitu avustiaa suojeluskuntia varusva
rastoista aihetvtuvilla vuolkramenoilla, mikä 
heikkojen .varasto-olojen parantamiseksi eri
toten köyhemmissä suojeluskunnissa olisi 
varsin tärkeätä, minä sanoisin suorastaan 
välttämätöntä. MääräraihJan pienuudesta on 
niinikään jdhtunut, että kiväärien patruu
noita on voitu esime11kiksi vtvonna 1936 ja
kaa suojeluskunnille vain 45 p~truunaa 
miestä kohti, jota määrää koulutuksen kan
nalta on pidettävä aivan liian vähäisenä. 
Ajate1ka:a, si.Jiloin kun me joudumme tämän 
kansan kohtaloista vastaamaan taistelutan
tereella, pitäisi meidän silloin tasoittaa sitä 
miesylivoima:a, mikä hyökkääjän puolella 
on, paremmalla taiistelukuntoisuudella. En
nen kaikkea meidän pitäisi pystyä suurem
malla ampumata:rMmudellla hoitamaan isäm
maan puolustustehtävää voitokkaasti. Nyt 
me saamme 45 patruunaa vuodessa harjoi
tusammuntaa varten. Ei :lmkaan ampuja 
voi väittää, eilkä edes yritä väittäälk:ään, 
että tällä patruunamäärällä suojeluskunta
laisista, vai!kika heillä olisi siihen !hyviäkin 
edellytyksiä, tulee tarkka-ampujia. Heistä 
ei voida sellaisia kouluttaa eikä kehittää, 

jollei tätä vuotuista, miestä kohti tulevaa 
patruunamäärää voida lisätä. Minä myön
nän, että on suojeluslmntia, joilla itsellään 
on varoja ja joissa saadaan siinä määrin 
lahjoitThSvaroja, ja joissa lisä[~si on siksi 
vauraassa asemassa olevia suojeluskuntalai
sia, että tämä puute voidaan korjata uhraa
maila siihen jOko suojeluSkunnan saamia 
lahjoitusvaroja rtaiJkika suorastaan omia va
rojaan. Mutta suurin osa meidän suojelus
kunnistamme on niin vähämraisia, että nii
den on tyydyttävä 45 patruunaan miestä 
kohti vuodessa. Ja mitä tulee siihen osaan 
maata, jonka minä tunnen ja jossa elän, 
nim. Karjalan kannakseen,. sanoisin, että 
on suorastaan sopimatonta vaatia seUaisllisa 
a:htaissa oloissa, monta ker,taa puutteen 
kourissa taisteleviHa suojeluskuntal.aisilta, 
että he, talon ainoina mi:ehinä, uhraamansa 
ajan lisäksi, rvidä. ihankkishrat itselleen 
omina varoillaan lisää harjoituspatruunia, 
siis varoilla, joita heillä ei usein edes ole. 
Tästä huomaamme, että senjälkeen lkun suo
jeluskuntajärjestöstä aluejärjestelmän ikaut
ta on tullut !kiinteä puolustusvoimien osa, 
ei trumä ole as~allista eikä myöskään mah
dollista. Ne varat, mitä suoj.eluSk:unnilla 
on, tarvitaan niin moneen muu:hun se:I:lai
seen, joihin valtion varoja ei saa eikä edes 
voida pyytää. Maini·tsen näistä vain am
pumaratojen kunnossapitrumisen ja perusta
misvelikojen maksamisen ja muut seUaiset. 
Sama on asianlaita pika- ja konekivääri
patruunoihin nähden, paukkupwtruunoista
kin on alituinen kroonillinen puut,e. Matala
painepatruuno1ta ei ole meillä käytettävissä 
edes sitä määrää, jonka välttrumättömästi 
tarvitsemme. Asianlaita ei ole parempi 
kenttätyik:istön, kranaatinheittäjäin ja ran
niikkotykistön ,ammuksiinkaan nähden. Nii
den:km määrät ovwt olleet niin pieniä, että 
se on suorastaan lamauttavaa suojeluskun
talaisten harrastuik:se1le. Ja nyt me tulem
rnekin tässä minun miellestäni erääseen tär
keään kohtaan. Jos suojeluSk:untalaiset, 
jotka ovat :valmiit harjoitusten taik:ia siirtä
mään omat lkiir,eensä ja leipähuolensa ja, 
niinkuin minä jo sanoin, usein tiukwtkin 
leipähuolensa syrjään täyttääkseen v.elvolli
suutensa isänmaataan !kohtaan, näke!Vät, 
että tä:l'lä kaikeUa ei totta tarkoiteta, jos 
he näkevät, että heidän harjoitusammun
tansa rajoitetaan patruunain puutteessa ja 
amrmuksien puutteessa mitättömän vähäi
seen, niin heille tulee se lk:rusitys, että mi-
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täpii hekäfu1 tuhla:avat kallista aikaansa, jos 
ei kerran valtiolla ole halua ja jollei kerran 
valtio katso tarpeelliseksi, että tämä kaikki 
suoritetaan rva:kavassa mielessä ja riittäviNä 
vä:line1~lä. Kun tällaiil'en mielia1la pääsee 
syntymään, on se vaarallista sentakia, että 
se lamauttaa suojeluskuntatoimintaa. Tu
lee muistaa, että suojeluskuntatoiminta on 
riippuvainen aatteellisesta innostuksesta, se 
riippuu eniJien kaikkea isänmaanralclmu
desta ja sen synnyttämästä voimakkaasta 
puolustustahdosta. Tätä puolustustahtoa ei 
saa tylysti kdlhia, sillä sitä, ei osteta takai
sin raha:lla, silloin :kun sitä tarvitaan, vaikka 
pantaisiinikin Ekoon monia kymmeniä mil
joonia näiden nyt siihen nähden vähäisten 
lisäysten korvaamiseksi, joita aikanaan ei 
ole sk-järjestölle myönnetty. 

Kaiken sen perusteella., mitä olen edellä 
esi'ttänyt, minä rollkenen väittää tässä edus
kunnan edessä, että rue lisäykset, jotka si
sältyvät main.itsemiini raloitteisiiru ja valtio
varainvaliokunnan mi,etintöön liitettyyn III 
vastala.useeseen, ovat vähin määrä, mikä 
suojeluskuntajärjestölLe on ensi vuodeksi 
annettava. Ne eivät virelä täytä 10 miljoo
naa, sillä näidenkin. aloitteiden hyväksymi
sen jälkeen puuttuu tuosta määrästä, jonka 
yliesi-lmntra on laskenut vähimmäksi, 3 mil
joonaa. Tämä kuitenkin tietäisi jo sellaista 
parannusta, että suojeluskuntatyössä se 
kailcli:ialla maassa tuntuisi. Minä tulenkin 
XIV luvun kohdal1a tekemään asianomai
set ehdotukset tässä esityksessäni mainit
semiini reri momentteihin. 

Kun minulla on nyt puheenvuoro, en 
malta jättää aivan ilman mainintaa eräitä 
kohtia siitä - minii sanoisin - murheel
lisesta esityksestä, minkä ,ed. Aattela puo
lustuslaitosta koskev;an luvun kohdalla 
esitti. Ed. Aattela puhui täällä verrattain 
mahtipontisesti siitä, että sellainen pyrki
mys, jota esim. tämä esitykseni suoj.elus
kuntajärjestön kohdalta osoittaa, olisi jon
kinlaisen aseistetun mahdin ja ma'an voi
man ihannoimista, ja hän totresi voitonrie
muisesti, että aseistettunn mahtiin ja ;raa
kaan voimaan luottavien j•a niitä kannatta
vien määrä ,ei muodosta onneksi enemmis
töä maailmassa ja hän kai tarkoitti, että 
ne eivät muodosta enemmistöä meilläkään. 
Hänen perustelunsa, jolla hän kaikeru tä
män tahtoi todistaa, oli merkillinen. Sanoi
sin., että se oli naiivi ja sille olisi saanut 
nanma, jollei sen twkana olisi liiankin va-

kava totuus, jonka naamioimiseksi ,ed. Aa.t
tela resitti, että joku kongl'essi Olli antanut 
hänelle selvän käsityksen siitä, että puo
lustusmenoja vähentämällä voidaan lopet
taa se jännitys, mikä Euroopassa ja maa
ilmassa nyt ·On, sekä ratkaista asiat .rau
hallisesti. Kolmessa päivässä hän sanoi 
näin viisaaksi tulleensa. Minä ,en usko tä
hän ed. Aattelan valmutukseen, sillä minun 
mielestäni nykyinen Eurooppa näyttää ihan 
toista. Ei tarvitse mitään muuta kuin. vii
tata Espanjwan ja sii,hen, kutka siellä nyt 
rauhan häiritsijöinä pääasiassa esiintyvät. 
Ed. Aatte1a sanoi, ,että sellainen rauhan 
häiritseminen - siis minun ,käsittääkseni 
sama, jota Espanjassa nyt harrastetaan -
se on ·eräs kapitalismin aikaansaama räi
kein epäkohta (Vasemmalta: Niinpä se on
kin!). Kieltämättä minun mielestäni tässä 
on paljon totta, mutta vähän toisena ta
valla kuin ed. Aattela tarkoitti. Se, joka 
häi,r:itsee Euroopan rauhaa, se j{}ka uhkaa 
vyöryttää Euroopan sodan myrsky~hii1 ja, 
miltei väkipakolla. tehdä sen, se sama, joka 
Espanjassa hoitelee lankoja nyt niin, että 
siitä alkaa tulla todennä•köisesti kansai'llivä
linen vakava selkkaus, se on Moskovan 
komintern. Se on kyllä jossain määrin 
eräs kapitalismin räikeä ilmenemismuoto 
siinä mielessä, että eräät marxilaiset raha
valtiaat ja nämä levottomuuden lietsojat 
ovat hyvin lähei,sessä yhteistoiminnassa kes
kenään. Siinä suhtreessa minä kyllä olen 
tämän red. ka:ttelan väitteen valmis my.ön
tämään oikeaksi. 

Minun ei kammta puuttua enempää tä
hän ed. Aattelan .lausuntoon. Totealll vain, 
että minun pyrkimykseni suojeluskuntajär
jestöön nähden, mikä on aivan luonnollist'a 
ja selvää, on ollut kokonra,an päinvastainen 
kuin sosialidemokraattien, jotka tahtoisivat 
ottaa siltä pois 26 miljoonaa. Mitä varten 
tällaisia vähennyksiä suojeluskuntajärjes
töitä yritetään tehdä, siitä emme ole vielä 
aivan selvillä, jra varsinkaan sen jälkeen, 
kun .ed. Tanner on kerran tai parr:i kolme
kin kertaa lausunut, rettä suurimpia vir
•heitä, mitä sosialirdemolmaattinen puolue 
·on tehnyt, on ·se, että se on ryhtynyt vas
tustamaan suojeluskuntajärjestöä. Minä kä
sitän, että tätä virhettä nyt ·korjataan ja 
pyritään vaikkapa peitetystikin kannat
tamaan suojeluskuntajärjestöä jättämällä 
sille nyt sentään vielä muutamia kymme
niä miljoonia markkoja eikä enää ehdoteta 
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sitä kokonaan lopetettavaksi. Ja minä luu
lisin:kin, että tämä muuttunut taktiikka ai
nakin sosialidemokraattien omien laskel
mien mukaan on viisaampi kuin :a~kaisempi 
taktii•kka. Sillä en ehkä ·erehtyne, jos ajat
telen niin, että he toivovat vielä saavansa 
suojelus:kuntajärj.estöstä sopivalla tavaUa 
asioita ohoitaen ja ensi kooessä tietysti hal
litukse-en päästyään punaisen miliisin run
gon. Ja silloinhan ·olisi ja paljon saavu
tettu. Kyllä minä suojeluskuntamiehenä 
varoitan tätä y,r:ittiim~stä, sillä se on aika 
V'aikea tehtävä suorittaa. Ei pidä sinne pis
tä:ä näppiään ainakaan siinä tarkoituksessa, 
että suojeluslmntajärj,estöstä t·ehtäisiin ku
mousta :suosiva ja tukeva aseellinen voima. 
Se on vaarallinen yritys. 

Ed. I1 i n t u l a h t i: T.whdon rausua muu
taman sanan myöskin siitä luvusta, joka 
sisältää suojeluskuntajärjestöä koskevat 
määrärahat. Täällä on kahdessa edelli
sessä, varsinkin tämän edelHsessä puheen
vuorossa jo kovin yksityiskohtai:ses•ti koske
teltu suojeluskunnan työtä ja sen tarpeita, 
niin :että minä· voin supistaa sanottavani 
lyhyeen. 

Bi tarvinne tässä yhteydessä korostaa 
suojeluskuntalaitoksemme merkitystä, joka 
samoinkuin koko maanpuolustusjärjestöm
ille v•arsinkin nykyhetken maailman: tapah
tumien luomaa taustaa vastaan tunnetta
neen kaikissa maanpuolustustahtoisis·sa pii
reissä entistä selvemmin. Ehkei myöskään 
tarvitse selvitellä sitä tosiseikkaa, :että suo
jeluskuntajärjestö, tämä ainoalaatuinen va
paaehtoinen: maanpuolustusjär:jestömme ·On 
halvin puolustuslaitosmuoto, korvaamaton 
vaikinaisen puolustuslaitoksen täydentäjä ja 
meidän oloihimme :erikoisesti juurtunut ja 
soveltuva. Aluejärj·estelmän voimaan tul
tua on tämän järjestämme ,asema koko 
maan puolustusjärjestelmässä entisestään 
huomattavasti tehostunut sen kautta, että 
tämä järjestö on sa:a~nut uusia tärkeitä teh
täviä ja v·elvollisuuksia. Nämä tehtävät 
ovat sen 1aatuisia, että ne :edelly.ttåvät •en
nenkaikkea entistä tehokkaampaa koulutus
työtä suojeluskunnissa, ei ainoastaan enti
siin j'äseniin, va,an myöskin tietysti erityi
sesti uusiin jäseniin nähden. Ja uusia jä
seniähän on suojeluskuntiin viime aikoina 
liittynyt hyvin lukuisasti. lVIutta koulutus
työllä :ei ole tarkoitettua merkitystä, ellei 
järjestöllä ole kaikkia niitä välttämättömiä 

tarvikkeita, välineitä ja mahdollisuuksia, 
joita koulutustyössä tarvitaan. 

Vasemmiston vastalauseessa, jossa tahdo
taan supistaa huomattavasti suojeluskunta
määrärahoja lausutaan m. m., että suoje
luskuntajärjestöstä olisi yhä enemmän hä
viämässä ,~e vapaa.ehtoisuuteen perustuva 
harrastus, johon aikaisemmin sen ylläpi
dosta keskusteltaessa on vedottu. Tämä 
väite ei pidä paikkaansa. Juuri v:apaa.eh
toisuus se on yhä edelleen suojeluskunta
järjestön tunnusmerkillisin ominaisuus ja 
sen koko sisäisen voiman, :eheyden ja mer
kityksen lähde. Se,. että on anottu ja ehdo
tettu korotettuja määrärahoja järjestöä 
varten, ei osoita tämän vapaaehtoisuuden 
vähenemistä. Se johtuu muista syistä. Se 
johtuu näistä äsken mainituista ja täällä jo 
monta kert:aa laajasti selostetuista uusista 
velvollisuuksista, lisääntyneestä mi·esvah
vuudesta, uusista tärkeistä työmuodoista, 
entisten työmuotojen tehostamisesta ja laa
j.ent·amisesta, ja se johtuu myöskin siitä, 
että juuri vapaaehtoisuuteen perustuva in
nostus ja harrastus suojeluskunnissa on 
huomattavassa määrässä lisääntynyt. Se 
työ ja uhrausten osuus, joka suojeluskun
nissa suoritet~Van, on monin verroin monin
kertainen siil1en kannatukseen verraten, 
jonka järjestö saa valtiolta. 

Vasemmiston vastalauseessa lausutaan 
vielä, että suojeluskuntajärjestö ei ole saa
nut kansan syvien rivien luottamusta. Ne, 
jotka ovat voineet seurata suojeluskunta
työtä esim. Karjalan kannaksella ja rajalla, 
ne voivat todistaa, kuinka juuri siellä vähä
väkisimmät, kaikkein ankarimmissa olosuh
teissa elävät rajan kansalaiset ovat suojelus
kuntaharrastuksen täyttämät. Tämä on tosi
asia. ,Ja kaikkialla muuallakin maaseudulla 
me voimme todistaa ja näyttää kuinka vähä
väkistenkin, syvien rivien lapset ovat maan
puolustustahtoisia, pojat suojeluskunnissa 
ja tytöt Lotta Svärd-yhdistyksissä. ,Ja ei 
suinkaan ole aivan merkitystä vailla sekään, 
että varsinkin kaupunkioloissa on viime ai
koina ollut havaittavissa, kuinka useiden so
sialistienkin lapset, monien huomattavassa 
asemassa ole.vien sosialistien lapset, ovat 
suojeluskuntien tai Lotta Svärdcyhdistysten 
jäseninä ja toimivat niissä innokkaina, mal
likelpoisina jäseninä. Mehän voisimme mai
nita tästä lukuisia esimerkkejä, mutta tässä 
se on tarpeetonta (Vasemmalta: Antaa tulla 
vaan!). 
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Mitä koulutustyöhön .tulee suojeluskun
nissa, niin se niin suuressa järjestössä kuin 
suojeluskunta, on erittäin laaja ja moni
puolinen. Se ei rajoitu yksistään miehis
töön, vaan niinkuin täällä on jo pari kertaa 
huomautettu, sen rinnalla erikoisesti ali
päällystöön, jonka koulutus suojeluskunnissa 
on, sehän meidän täytyy tunnustaa, ollut 
tähän asti riittämätön ja johon olisi kiin
nitettävä paljon enemmän huomiota kuin 
mitä tähän asti on tehty. Varsinkin juuri 
pienemmissä yksiköissä on alipäällystön 
merkitys erikoisen suuri ja ratkaiseva. 
Tämä kouluttaminen, tämä koulutustyö taas 
vaatii pätevien ylempien kouluttajavoimien, 
upseerien kiinnittämistä suojeluskuntien 
käytettäväksi. Nämä upseerit nehän ovat 
suojeluskuntapiireissä toimivia eriarvoisia 
sotilasohjaajia tai ne ovat aluepäälliköitä. 
Suojeluskunnassa on niinkuin tiedetään 
varsin lukuisa vapaaehtoinen päällystö, 
jonka muodostaa koulutettu upseeristo, 
mutta tämä upseeristo se tahtoo myöskin 
itse jatkokoulutuksen avulla pysyä ajan 
vaatimusten tasalla. Sitäkin on siis koulu
tettava. Tätä varten siis on paikallaan, että 
on tehty aloitteita ja tehdään ehdotuksia 
näitten ylempienkin kouluttajavoimien li
säämisestä suojeluskuntajärjestössä. Ja 
luonnollistahan on, että kun miesvahvuus 
suojeluskunnissa on lisääntynyt, sitä mukaa 
tarvitaan myös vaatetus- ja varustustar
peita, tarvitaan taisteluvälineitä ja monen
laisia tarvikkeita. Ja nämä meidän täytyy 
olla valmiit uhraamaan, jotta tämä halpa
kustannuksinen maanpuolustusjärjestö voisi 
olla tehtävänsä tasalla. 

En tahdo tehdä erikoisia yksityiskohtaisia 
ehdotuksia, koska niitä on täälläkin jo 
tehty ja tullaan tietysti eri momenttien 
kohdalla tekemään. Mutta toivomukseni on, 
että eduskunta, sen maanpuolustustahtoiset 
piirit ja ryhmät tahtoisivat antaa suojelus
kuntajärjestölle sen tunnustuksen, jota se 
ansaitsee osoittamalla suopeutta sen määrä
rahojen asettamisessa niin korkeiksi, että ne 
todella tyydyttävät suojeluskuntatyön tar
peita ja antavat mahdollisuuden tälle jär
jestölle velvollisuuksiensa täyttämiseen. 

Eräs asia, josta täällä on jo myös kah
desti mainittu, on tuo suojeluskuntapiirien 
kansliapäälliköiden toimien vakiinnuttamis
esitys. Tällä on jo varsin laajasti ja moni
puolisesti tuotu esille ne tehtävät, joita 
suojeluskuntapiirien kansliapäälliköillä on. 

Tahdon vielä mainita erään, joka täydentää 
sitä kuvaa, mikä meidän täytyy saada 
näistä toimista. Täällä jo lyhyesti huomau
tettiin, että suojeluskuntapiirien kanslia
päälliköt toimivat myös kaiken muun teh
tävänsä ohella huoltopalveluksen opettajina. 
Tämä huoltopalvelus on vasta viime aikoina 
joutunut suojeluskunnissa opetuksen koh
teeksi ja se on johtunut siitä, että koko 
huoltopalveluksen opettaminen on vasta 
näinä vuosina saanut kiteytyneet muodot 
myöskin armeijassa. Huoltopalvelus liittyy 
niin läheisesti varsinaiseen taistelutoimin
taan sota-aikana, että sitä ei voida siitä 
erilliseksi asettaa. Nämä suojeluskuntapii
rien kansliapää:lliköt ovat sotilaallisesti 
kouluutettuja henkilöitä, mutta heidän on 
täytynyt hankkia itsellensä erikoiskouluu
tus juuri huoltotoiminnan alalla, joka toi
minta on erinomaisen laaja ja monipuoli
nen. Sehän sisältää kaikki sekä ampuma
tarvike-, elintarvike-, että lääkintähuollon 
ja kaikki muut monipuolisen huollon haa
rat. Tämä näiden kansliapäälliköiden vel
vollisuus asettaa heidät ehdottomasti sa
maan asemaan kuin ovat suojeluskuntapii
rien eri arvoiset sotilasohjaajat. He ovat 
siis tässä mielessä puhtaasti sotilasohjaajia. 
Olisi siis voitu täysin perustella ja voi
daan täysin perustella sitä hallituksen esi
tystä, että nämä kansliapäällikön toimet 
vakiinnutettaisiin asettamalla tai rinnasta
maHa ne siis sotilasohjaajiin. Kun nyt 
kumminkin näyttää siltä, että tätä esitystä 
täällä ei ehkä saada läpi, koska kuuluu laki
miespiireissäkin olevan eri mieltä siitä, voi
daanko tämä kysymys näin yksinkertaisesti 
ratkaista, niin pyydän lausua tässä sen toi
vomuksen, että siinä tapauksessa että tämä 
kysymys täällä ei tule myönteiseen ratkai
suun, että hallituksen taholla ryhdyttäisiin 
ensi tilassa toimenpiteisiin, jotta tässä 
asiassa saataisiin esitys ja jotta siis nämä 
erinomaisen tärkeät toimet suojeluskunta
piireissä voitaisiin vakiinnuttaa. On jo eri
koisesti mainittu, kuinka näillä henkilöillä 
on m. m. tavattoman vastuunalainen tehtävä 
suurien omaisuuksien hoidossa. Tämähän 
johtaa jo luonnollisesti siihen ajatukseen, 
että tällaisten toimien hoitajien täytyy olla 
mahdollisimman päteviä henkilöitä, ja jotta 
päteviä henkilöitä voitaisiin saada, silloin 
on myös luonnollista, että heidän toimensa 
asetetaan vakinaisiksi, koska väliaikaisiin ja 
tilapäisiin toimiin ei koskaan voida saada 
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niin täysin päteviä henkilöitä kuin vakinai
siin toimiin. 

Ed. P e 1 t o n e n : Herra puhemies ! -
Jo talousarvion lähetekeskustelussa kiinni
tettiin ryhmämme edustajain taholla huo
miota yhäti kasvaviin puolustuslaitoksen 
menoihin ja toivottiin, että valtiovarain
valiokunta koettaisi saada siinä suhteessa 
supistuksia aikaan. Tällainen toivomus 
olikin tarpeen, sillä tosiaan osoittavat puo
lustuslaitoksen menot niin runsasta kasvua 
vuosittain, että menoissa olisi saatava 
aikaan rajoituksia. 

Valitettavasti valtiovarainvaliokunta ei 
ole ottanut ryhmämme edustajain toivo
muksia huomioon, vaan on esittänyt vielä 
lisäyksiäkin eräisiin kohtiin. 

Tästä asiasta nyt puheen ollen on lau
suttava jo heti alussa, että on aivan turhaa 
intoilua sillä tavalla puhua kuin mihin 
aarimmmsen oikeiston edustajat yleensä 
ovat hairahtuneet lausunnoissaan. Mutta 
asiahan onkin sillä tavalla, että heidän 
käsityksensä johtuu mielestäni paremmin 
tilanteen ja maamme muiden tarpeiden 
väärin ymmärtämisestä kuin siitä, mikä 
on puolustuslaitoksen kehittämisen kan
nalta välttämätöntä. Kun on kuullut hei
dän lausuntojaan täällä, on tosiaankin 
tullut siihen käsitykseen, että he pitävät 
sodan syttymistä aivan lähitulevaisuudessa 
mahdollisena (Ed. Puittinen: Jo monta 
vuotta sitten ! ) . Elämme heidän mieles
tään aivankuin veitsen terällä. Tällä ta
valla käsittävät lähinnä IKL :läiset tilan
teen tällä hetkellä. Toisin sen sijaan ajat
telee suurin osa maamme muista kansalai
sista ja lähinnä työväestö. Ei se näe mi
tään sellaista vaaraa enemmän idässä kuin' 
lännessäkään, ja tästä käsityksestä lähtien 
sosialidemokraattien kanta suhtautumisessa 
puolustuslaitoksen menoihin on myöskin 
oikea ja käsitettävä (Ed. V. Annala: Väärä 
on!). Mutta tämä myöskin edellyttää, että 
meillä valtiovalta on oikeissa käsissä, ja 
siinä suhteessa ei tällä kertaa olekaan toi
vomisen varaa. Herra ulkoministerin täällä 
esittämä lausunto ja se ohjelniapuhe, jonka 
nyt remmissä oleva hallitus on aikoinaan 
esittänyt, on siitä mielestäni aivan hyvänä 
takeena. On vain entistä tiukemmin pi
dettävä huolta siitä, ettei harkitsematto~ 
milla puheilla, esim. sellaisella kuin edelli-

sessä istunnossa esitti ed. Salmiala, kirjoi
tuksissa ja muuten toimien anneta väärää 
kuvaa meidän maassamme vallitsevasta 
yleisestä mielipiteestä. Kun näin elämme 
ja kun teemme kansamme hyvinvoinnin 
eteen kaiken, minkä voimme, kohotamme 
kansalaisten taloudellista ja henkistä tasoa, 
niin voimme olla aivan vakuutettuja siitä, 
että voimme olla aivan rauhassa ulkopuoli
silta hyökkäyksiltä (Ed. V. Annala: Oho!). · 
Mutta minä !isään vielä: jos teemme, ku
ten lausuin, voimme olla vakuutetut siitä, 
että Suomen työmieskään ei tule maata 
uhkaavan vaaran hetkellä vapaaehtoisesti 
luovuttamaan tuumaakaan tämän maan ka
maraa, ei nyt, eikä vastaisuudessa, eikä 
alistumaan minkäänlaisen diktatuurin alle 
(Ed. V. Annala: Eikö marxilaisenkaan ?). 
Ei senkään. Olemme tällä kertaa olleet 
valmiita myöntämään puolustuslaitoksen 
tarpeisiin varoja enemmän kuin koskaan 
aikaisemmin. Siitä huolimatta, vaikka puo
lustuslaitoksemme hyväksymillämme mää
rärahoilla voi tulla toimeen ja ettei siitä 
myöskään puolustusvalmius kärsisi, meitä 
kohtaan heitetään oikeiston taholta aivan 
ilkeämielisiä solvauksia. Me torjumme jyr
kästi tällaiset solvaukset. 

Taloudelliset mahdollisuutemme ovat 
myöskin vakavasti otettavat huomioon, eikä 
paisutettava puolustuslaitosta sellaisella 
vauhdilla, jota taloutemme ei tule kestä
maan. On toki muitakin tärkeitä asioita 
meillä kehitettävä. Sellainen on mieles
tämme nyt eduskunnassa vireillä oleva la
kiesitys vanhuus- ja työkyvyttömyysvakuu
tuslaiksi. Siihen tarvitaan paljon enem
män varoja ja valtion avustusta kuin mitä 
hallitus on ehdottanut. Välilliset verot 
painavat suhteettoman raskaasti etenkin 
kansamme vähäväkisiä. Niissä kaivattai
siin myöskin lievitystä. Työläisten palk
kataso on aivan liian alhainen, sitä pitäisi 
entistään voimakkaammin vaitionkin tukea 
(Vasemmalta: Oikeiston mielestä ei mer
kitse mitään!). Monia muitakin kansal
lemme perin tärkeitä asioita on tällä 
hetkellä vielä aivan rempallaan, niin että 
oikeiston on syytä katsoa vähän muuhunkin 
kuin puolustuslaitoksen tarpeisiin ja niiden 
tyydyttämiseen (Ed. Linkomies: Kyllä me 
katsomme!). Jos meidän katseemme ja aja
tuksemme on näissä asioissa vähän toisen~ 
lainen kuin oikeiston, niin siitä meitä tus
kin voidaan syyttää. 

103 
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Siis me olemme ottaneet ehdotuksessamme 
huomioon taloudelliset mahdollisuudet. Tar
kastellessamme puolustuslaitoksemme me
noja viimeksikuluneilta vuosilta havaitaan 
niiden kasvaneen tavattoman runsaasti. 
Tämänkin ehdotuksen loppusummaksi tu
lee, kun otetaan huomioon myöskin meri
vartiolaitos ja rajavartiosto, joihin tar
koituksiin käytetyt varat myöskin suurim
malta osalta palvelevat maanpuolustustar
koituksia, niin huimaava summa kuin 
919,174,500 markkaa (Eduskunnasta: Ei 
se niin huimaava ole! - Ed. Puittinen: Ja 
lisää vaaditaan!). Aivan. - Jo yksistään 
nyt käsillä olevan pääluokan kohdalla nou
sevat menot valtiovarainvaliokunnan ehdo
tuksen mukaan 604,185,000 markkaan. 
Kun vuonna 1934 nämä menot olivat 
490,770,615:85 on nousua nyt siitä tällä 
kertaa 113,414,384: 15 ja hallituksen esi
tyksenkin mukaan tekee tämä nousu koko
naista 107,942,884: 15. Edelliseen vuoteen 
verr11ten on tämän pääluokan kohdalla 
nousua hallituksen esityksenkin mukaan 
kokonaista 44,848,700 markkaa. Ja jos 
hyväksytään valiokunnan lisäys 5,471,500 
markkaa, niin nousu edelliseen vuoteen 
verraten tulee olemaan yksistään tämän 
pääluokan kohdalla 50,320,200 markkaa. 
Meidän vastalauseessamme ehdotettavat vä
hennykset tietäisivät ainoastaan 49,977,000 
markan vähennystä, joten puolustuslaitok
sen määrärahat olisivat vielä suuremmat 
kuin viime vuonna olivat. Tämä tietäisi 
varmaankin sitä, että maanpuolustusta ei 
tälläkään tavalla mitenkään vaarannettaisi. 

Oli siis aivan liian opettavaista ed. Moi
lasen esiintyminen täällä meille. Emme ole 
hänen suosittelemiensa neuvojen tarpeessa 
tällä kertaa ainakaan (Ed. Moilanen: 
Näytte olevan ! ) . Paremmin minä luulisin 
olevan hyödyksi mainitulle puhujalle käydä 
ja ottaa itselleen ja ryhmälleen oppia 
Ruotsista muissakin suhteissa. Silloin 
voitaisiin meilläkin päästä vähän nopeam
massa tahdissa korjaamaan peräti heikkoja 
sosialisia olojamme ja lainsäädäntöämme 
sekä kohottamaan myöskin maaseudun 
väestön sekä palkkatyöväestön elintasoa 
kohtuulliselle tasolle. 

Ed. T u o r i 1 a: Historia on kiistämättö
mästi osoittanut, että ne maat, jotka ovat 
laiminlyöneet maanpuolustuksensa kehittä
misen, ovat joutuneen ennenpitkää tuhon 

omiksi. Kansainliitto ei muutamien vii
meksi kuluneiden vuosien kuluessa ole voi
nut pelastaa kahta jäsenvaltiotaan .Abes
siniaa ja Kiinaa hyäkkääjältä. Tosiasia on, 
että kansainliiton apuun ei enää tämän ko
kemuksen jätkeen kukaan järjellinen ihmi
men voi luottaa (Ed. Puittinen: Kovem
paa!). Suomen as-ema on viimeisten vuo
sien kuluessa tullut kiistämättä yhä vaa
ranalaisemmaksi. Onhan meillä naapurina 
militaristinen suurvalta, joka virallisesti 
meihin ja muihin valtioihin nähden on 
ystävällisissä suhteissa, mutta jonka alueelta 
tuetaan kommunistista propagandaa, jonka 
lonkerot ulottuvat kaikkiin maihin ja jonka 
propagandan tarkoituksena on saavuttaa 
kaikissa maissa proletariaatin diktatuuri ja 
näitten maitten yhteiskuntajärjestyksen tu
hoaminen. On muistettava, että tämä pro
pagandan koneisto on tällä hetkellä ehdot
tomasti maailman suurin propagandako
neisto. Siihen uhrataan miljoonia. V enä
jällä on kommunistisia korkeakouluja, joi
hin erikoisesti valmistetut koulutetut hen
kilöt lähetetään opetettaviksi da monivuo
tisen koulutuksen jälkeen nuo agitaattorit 
sitten lähetetään mukanaan runsaasti vaJ 
roja kaikkiin maihin propagandaansa har
joittamaan. Meidän sosialidemokraattim
rnekin tietäväJt, että tämä on totta. Kom
munistisen propagandan vaikutuksesta on 
kaikkiin maihin syntynyt joko salaisia tai 
julkisia kommunistisia puolueita, jot'ka 
puolueet ovat ikäänkuin Neuvostoliiton 
muukalaislegiooneja nmssa maissa (Ed. 
Komu: Puhutaanpas puolustuslaitoksesta
kin .väliillä !) !Mitenkä 1 (Ed. Ko.mu: Pulhu
taan 'puolustuslaitoksestakin !) . 

Puhemies, koputtaen: Minä huomaut
taisin, että nyt on Suomen puolustuslai
toksesta kysymys. 

Puhu j a: Tulen Suomen puolustuslai
tokseen. On selvää, että tällaisen maan 
nawpurina olo koskee Suomen puolustuslai
tosta, maan, joka paitsi propagandan li
säksi .on tarpeen vaatiessa valmis aseelli
sestikin sekautumaan muitten maitten sisäi
seen elämään, kuten viimeisin esimerkki 
Espanjasta selvästi osoittaa (Vasemmalta: 
Mitä se osoittaa!), että Neuvostoliitto on 
valmis sekaantumaan aseellisesti muitten 
maitten sisäiseen elämään (Vasemmalta: 
Entäs Saksa ja Italia!). Me olemme 
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Neuvostoliiton rajanaapureita (V~em
malta: Myöskin Saksan naapureita!).: 
Koska tahansa .nykyoloissa voi sattua, etta 
kansainliiton jäsenvaltio Neuvostoliitto 
hyökkää kansain~iitOJ?- jäsenv~lti.~n S~?.men 
kimppuun, samomkmn kansll:m~~Iton ~::sen
valtio Italia valloitti kansamlnton Jasen
valtion Abessinian. Tähän viittaavat vii
meiset Neuvostoliitosta tänne saapuneet 
tiedot ja Shdanovin uhkaukset. .. . .. 

Miten suhtautuu Suomen eduskunta naiSsa 
oloissa maanpuolustus:kysymykseemme. !Suo
men sosialidemokraatit eivät tahdo tietää 
mitään siitä, että tässä maassa on maa:r:~ 
puolustus laiminlyöty ... Tosias~ah.an on, etta 
kaikki valtiot ovat vume .mkoma uuden
aikaistuttaneet sotalaitoksensa. Tuo Neu
vostoliitto meidän rajanaapurimme, jos 
saan luottaa Sosialidemokraatissa olleisiin 
tietoihin käyttää kuluneena vuotena sota
varustuksiinsa 540 miljoonaa puntaa. Se 
on noin 100 miljaardia Suomen markkaa. 
Samanaikaisesti ehdottavat sosialidemokraa
tit että Suomessa .ei korjattaisi niitä lai
mi~lyöntejä jota viimeisten. ~uosieJ?- aikan~ 
on tapahtunut, puutteita JOita asiantunti
jat ovat osoittaneet olevan Suomen puolus
tuslaitoksessa. Tämä käy täysin yksiin so
sialidemokraattien puolueohjelmien kanssa. 
Sosialidemokraattien puolueohjelmassa on 
ajatus, tämä on vuodelta. 19.31, ett~ Su.~
men on mentävä astmttam asmstaru
suntaan, riippumatta siitä ryhdytäänkö 
muualla aseistariisun taan. Y mmärtääk
semme tämän katsantokannan täytyy mi
nun maanpuolustusasian yhteydessä hiukan 
palauttaa muistiin eräitä tosiasioita (Va
semmalta: Ovatko ne uusia?). 

Tosiasia on se, että lopulliset päämäärät 
ovat Suomen sosialidemokraateilla ja kom
munisteilla samansuuntaisia (Ed. Räisä
nen: Hieman kovemmin!). Suomen sosiali
demokraatit pyrkivät tuotantovälineiden 
yhteiskunnanistuttamiseen aivan samoin 
kuin kommunistitkin. Siihen käsitykseen 
olen tullut puolueohjelmista, ja samalla 
pyrkimyksenä on vallan saattaminen tY:ö
väenluokan käsiin, sen kouluttaminen tms
telukykyiseksi. Periaatteessa ovat siis so
sialidemdkraatit ja kommunistit oleellisim
missa kohdissa yhtä ja samaa suunnitelmil
taan. Menettelytavoissa voi olla kyllä eroi
tusta. Kommunistit ovat esiintyneet räi
keästi, esiintyneet sillä tavoin, että tuo on 
herättänyt vastavaikutuksen, heidät on sul-

jettu pois Suomen eduskunnasta (Ed. Ki
visalo: Saisiko pyytää puhujaa palaamaan 
asiaan!). - Minä palaan heti asiaan, tämä 
koskee asiaa. Sosialidemokraatit siis pe
rusohjelmassaan käyvät yksiin kommunis
tien kanssa. Heidän menettelytapansa -
nyt tulen juuri ohjelmaan - .ovat varovai
sempia. He katsovat, että ei ole mentäva 
ilman muuta aseellisen kapinan tielle, ku
ten kommunistit katsovat. Sosialisoimisen 
tulee sosialidemokraattisen puolueohjelman 
mukaan tapahtua ,siinä laajuudessa kuin 
työväenluokan valta-asema kulloinkin sallii. 

Puhe .mies, koputtaen: Kehoitan ,pu
hujaa palaamaan puolustusministeriötä kos
kevaan asiaan ! 

Puhuja jatkaa: Maanpuolustusmäärä
rahoihin esittävät sosialidemokraatit suun
nattomia vähennyksiä silloin kuin asiantun
tijat osoittavat, ,että meillä on suuria epä
kohtia olemassa (Vasemmalta: Ei suunnat
tomia!). Tämä käy yksiin heidän kommu
nistisen suuntautumisensa kanssa. Sosiali
demokraatit hyväksyvät väkivallankin käy
tön. Täällä heidän puolueohjelmassaan sa
notaan näin maanpuolustukseen nähden: 
,Väkivallan käyttö on erinäisissä tap~uk
sissa, kuten suurissa va:llantk:umouks1ssa, 
ollut tarpeen ja yleensä tarpeen kansanval
lan ja työväenluokan saavutusten puolusta
miseksi. Mutta sosialidemokratia hylkää 
semmoiset uskottelut, että työväenluokka 
aina ja kaikissa olosuhteissa olisi velvolli
nen puolustamaan sotilaallisesti omaa maa
taan. Sellaisissa maissa, joissa vallitsevan 
valtiovallan kukistuminen merkitsee työ
väelle joka tapauksessa helpotusta, se ei voi 
tuntea halua eikä tunnustaa velvollisuut
taan puolustaa maata.'' Näin sanotaan 
teidän puolueoh'jelmassanne (Vasemmalta: 
Martti Pihkala on jo lukenut sen!). Edel
leen sanotaan niin, että ,useiden varsinkin 
pienien maiden sosialidemokraattinen työ
väki on omaan maahansa nähden asettunut 
välittömän ja täydellisen aseistariisumisen 
kunnalle", kuten täällä on esitetty. ,Mei
dän aikamme yleinen kehitys vaikuttaa e;ri 
maissa tasoittavasti. Mikään ulkoa tuleva 
valloitus ei voi siinä määrin kuin ennen 
mullistaa maan oloja, sillä samaan sivistys
maailmaan kuulumme me karkki.'' 

Puhe m i e. s: Minä juuri huomautin, 
että ei lueta ohjelmia, vaan käsitellään sitä 
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asiaa, josta nyt on kysymys (Ed. V. An
nala: Se kuuluu asiaan!- Ed. Kares: Ed. 
Aattela puhui aivan samantapaista! - Ed. 
V. Annala: Tarpeetonta kieltää!). 

Puhuja jatkaa: Tämä viimeinen lau
sunto osoittaa, että sosialidemokraatit eivät 
pelkää Neuvostoliitosta tulevaa valloitusta. 
Sen takia he ovat meidän maanpuolustus
rahojemme, maanpuolustuksen kehittämistä 
vastaan. Mutta sosialidemokraattien suhde 
muuttuu heti; jos tulee kysymykseen muut 
vallat. Viime aikoina on alettu kehittää 1 

Tanskan maanpuolustusta, kun rajanaapu
rina on fascistinen suurvalta. Ranskan 1 

kommunistit aikanaan tekivät propagandaa 
Ranskan aseistariisumisen puolesta, siksi 
kunnes Ranska solmi sotilasliiton Neuvosto
liiton kanssa. Senjälkeen ovat Ranskan 
kommunistit muuttuneet maanpuolustus
määrärahoja kannattaviksi. Tosiasia on 
nyt, että me olemme sellaisen suurvallan 
rajanaapurina, joka rauhanpropagandas
taan huolimatta, siitä propagandasta huoli
matta, joka tähtää taisteluun sotaa ja fas
cismia vastaan rauhan puolesta, on maail
man militaristisin maa. Onhan siellä Ve
näjän armeijan suuruus 2 miljoonaa miestä, 
onhan reservissä 11 miljoonaa miestä, on
han lentokonevahvuus noin 6,500 kappa
letta. Tosiasia on, ·että maailmantilanne on 
kehittynyt viime vuosilta yhä vaaranalai
semmaksi, ja kun me katsomme tätä tosi
asiaa sitä taustaa vasten, että kaikissa 
maissa on kommunistisia salaisia muuka
laislegionia ja sitä tosiasiaa vasten, että 
Suomen sosialidemokraattinen puolue, joka 
edustaa Suomen väestön suurinta osaa, ei 
ole sympaattinen meidän oman maamme 
maanpuolustukselle - sympatiat kulkevat 
toisiin suuntiin - kun me tämän otamme 
huomioon ja otamme huomioon sen, että 
Suomen kansa on lisäksi vielä eripurainen 
ja heikko, niin ikehoitan minä tämän tpe
rusteella kaikkia isänmaan ystäviä otta
maan huomioon, että ainoastaan meidät 
voi pelastaa sortumasta se, että pidämme 
huolen maanpuolustuslaitoksestamme. Sen 
kimppuun ei hyökätä, joka on varustautu
imt kaiken varalta. 

Ed. W i i k: Pyysin puheenvuoron vas
tatakseni ed. Moilaselle, kun hän ihmet
teli vasemmiston kantaa ja kehoitti meitä 
py-ytämään neuvoja Ruotsin ja Englannin 

sosialidemokraateilta. Olen aikaisemmin, 
nimittäin vuosi sitten, valaissut näitä 
asioita ja lausunut omana mielipiteenäni, 
että työväen edustajain kanssa voi kyllä 
keskustella sotilasmäärärahoj·en suuruu
desta, jos niin tahdotaan, mutta että :mei
dän on vaadittava takeet ensinnä siitä, että 
Suomen puolustuslaitos pysyy aina Suo
men puolustuslaitoksena, ja toiseksi siitä, 
että se aina pysyy Suomen puolustus
laitoksena. Ruotsissa ja Englannissa täl
laiset takeet ovat ilman muuta olemassa. 
Olen koettanut osoittaa, mistä syystä ne 
ovat tarpeen Suomessakin ja millä tavalla 
ne olisi hankittava. Porvaristomme pitää 
mukavampana olla näkemättä näitä prob
leemeja, mutta kansamme on oikeutettu 
vaatimaan takeita siitä, että sen poikia ei 
uhrata mihinkään muuhun tarkoitukseen 
kuin oman maan puolustukseen. 

Ed. S a a r i n en: Herra puihemies! Tar
kio·itu'kseni ei o:Hut tänä iltana käyttää edus
kunnam_ aikaa, murtta ·ed. Aruttelan puheen
·vuo-vo suorastaan minut pa:kotti siihen. Ed. 
Aatte1a tahtoi :kauniiden asioiden :va.rjoil:la 
esittää tääJllä suoranaista rpuo1ustusnilhi1is
miä ja puolustusta.Jhdottomuutta. En voi 
vaitiJollen sivuuttaa tä1laista puheenvuor·oa. 

Minä olen ed. Aattelan kanssa yhtä 
mieltä siitä asiasta, jonka hän esitti sa
noessaan m. m. ,miten kaunista, että parla
mentin puhujalavalta esitetään rauhan
propagandaa", ja minä uskallan olla sitä 
mieltä, että tässä salissa on tuskin ketään, 
joka ei tähän ed. Aattelan käsitykseen yh
tyisi. Mutta ikävä kyllä tämän kauniin 
lauselman varjolla unohdetaan tosiasiat. 
Tuon kauniin lauseen alle painetaan ja t·ah
dotaan painaa nekin olosuhteet, joissa esim. 
Suomen kansa maanpuolustukseensa näh
den tällä hetkellä elää. Edustajat ovat 
kaikki tietoisia siitä, että talousarvioehdo
tukseen ei ole sisällytetty muuta kuin se 
vähin minkä sotilasasiantuntijat ovat sano
neet välttämättömimmäksi, jotta tätä maata 
voidaan puolustaa. On näin ollen suora
naista puolustusnihilismiä ja leikittelyä 
kansan elinarvoilla, kun näistä luvuista edes
vastuuttomasti vaaditaan vähennettäväksi 
satoja miljoonioa markkoja. Mutta asia on 
aivan niinkuin oed. Tuorila täällä esitti, 
ettei sosialidemokraattien taktiikkaan kuulu 
puolustusmäärärahojen täydellinen kieltä
minen ja siten mennä suoma tietä pää-
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maaliin, vaan kiertoteitse pyrkiä tämän 
maan kertakaikkiseen puolustusmahdotto
muuteen, joka heidän ohjelmaansa sisältyy. 

Ed. Aattela mainitsi täällä m. m., ·että 
on mahdotonta kilpailla varusteluissa suur
valtojen kanssa. Aivan, olemme yhtä mieltä, 
mutta huomattava on, että tässä nähtävästi 
ed. Aattela taas tarkoituksellisesti on se
koittanut paljouden ja laadun. Paljou
dessa, kvantiteetissa, siinä me luonnollisesti 
emme pysty kilpailemaan satamiljoonaisten 
kansojen kanssa •eikä se ole tarviskaan, 
mutta sen sijaan laadullisesti meillä välttä
mättömästi pitää olla edellytykset päästä 
samalle tasolle meidän todennäköisen ja 
ainoan vihollisemme kanssa (Vasemmalta: 
Mikä se on se ainoan. Eduskuntaharr on 
ilman muuta selvillä siitä, että jos vastus
tajalla on parempi kivääri kuin teillä itsel
länne, vaikka kummankin ampumataito on 
sama, niin huonommin aseistettu mies 
joutuu häviölle. Niin on kaikkeen muuhun
kin nähden. Ei kukaan rohkene väittää 
sitä, että meidän maamme pitäisi kyetä 
kustantamaan ja ylläpitämään 6 % tuhatta 
lentokonetta. Mutta sen sijaan meillä on 
oikeus vaatia, että meidän lentäjillämme 
on samanlainen kone käytettävänään kuin 
niillä, joiden hyökkäystä heidän on vastus
tettava. Kukaan järjellinen ihminen ei voi 
vaatia, että meidän lentäjämme tai meidän 
puolustuslaitoksemme miehet missään ase
lajissa pakotetaan menemään vihollista vas
taan huonommin varustettuina, teknillisesti 
huonommin varustettuina kuin vastustajat 
(Ed. Voionmaa: Ei sitä ole vaadittukaan!), 
ja tästä on vastuussa hallitus ja loppukä
dessä tämä eduskunta. Me emme tiedä, 
mitä aivan seuraavat ajat tuovat tullessaan 
ja kun nyt edesvastuuttomasti vähennetään 
puolustuslaitoksen määrärahoja, erittäinkin 
perushankintamäärärahoja, niin siinä me
netellään tavalla, josta minä epäilen, että 
me emme voi vastata jälkipolvien edessä. 

Mitä sitten ·ed. Aattela esitti tämän mi
tättömiin vähentämänsä puolustusmäärära
han sijaan~ Juu, ensimmäiseksi hän sanoi: 
,on luotava oikeuteen perustuva kansain
välinen järjestö". Millä tavoin tämä on 
luotava, sen ed. Aattela jätti sanomatta. 
Ja varsinkin hän jätti sanomatta, millä 
tavoin tämä kamari pystyy sellaisen elimen 
luomaan. Mahdollisuutena hän kyllä esitti, 
että kansainlritosta on luotava sellainen 
elin. Erikoisesti panin merkille, ettei ed. 

Aattelakaan väittänyt, että kansainliitto jo 
tällä hetkellä olisi sellainen elin, jolla olisi jo
tain merkitystä pienten kansojen turvana ja 
suojana. Onneksi hän käytti sitä sanontaa, 
että siitä olisi pyrittävä muodostamaan sel: 
lainen elin, jolla oEsi jotakin käytännöllistä 
merkitystä. Kolmantena apuneuvona hän 
esitti Suomen armeijalle: ,on välttämä
töntä poistaa sodan mentaliteetti". Millä 
tavalla Suomen armeija sen suorittaa ja 
millä tavalla tämä kamari poistaa maail" 
masta sodan mentaliteet;in, tämänkin ed. 
Aattela jätti selvittämättä. Neljäntenä koh
tana hän esitti, että meidän tulee esiintyä 
arvokkaasti eikä provosoida hyökkäystä 
maahan (Vasemmalta: Eikös niin pitäisi 
t·ehdä ! ) . Minä rohkenen ed. Aattelalle 
tehdä ·erään kysymyksen. Minä luulen, että 
hän on perehtynyt meidän maamme histo
riaan ja sieltä hän on varmasti pannut 
merkille ne sodat Venäjän ja Suomen vä
lillä, jotka olisivat aiheutuneet siitä syystä, 
että Suomi ei ole esiintynyt arvokkaasti. 
Suurin osa niistä on aloitettu salahyök
käyksenä ilman edelläkäypää sodanjulis
tusta. Suomi ei ole antanut aihetta hyök
käykseen, vaan on aina koettanut pelastaa 
maansa joutumasta hävityksen uhriksi. Jos 
ajattelemme viimeistäkin sotaa, joka on 
ollut Suomen ja Venäjän välillä, niin, ed. 
Aattolakin myöntänee, että tämän maan 
hallitus teki kaikkensa, jotta eivät venäläi
set olisi sekaantuneet meidän omiin sisäi
siin asioihimme. Suomi silloinkin esiintyi 
arvokkaasti. Ei se antanut mitään aihetta 
eikä oikeutta venäläisten tulla komentele
maan meitä ja määräämään tämän maan 
sisäisistä asioista. Mitä merkitystä nyt 
tämmö·isten esimerkkien jälkeen on neu
volla, että meidän täytyy esiintyä arvok
kaasti ja siten torjua mahdolliset hyök
käykset. 

Ed. Aattela sisällytti puheeseensa eri
näisiä kohtia, jotka olivat ilmeistä tosiasioi
den vääristelyä. Hän sanoi, että Pohjois
maiden kesken on asiat onnistuttu jo vuosi
kymmeniä ratkaisemaan rauhanomaisesti. 
Niinhän on. Mutta mitä tällä on tekemistä 
meidän puolustusasioittemme kanssa. Täällä 
nähtävästi kukaan ei ole väittänyt sitä, että 
meidän on ensi kädessä varustauduttava 
länttä ja Pohjoismaita vastaan. Yleensä on 
aina ollut niin, että vihollinen on ollut 
idässä ja niin valitettavasti on meidän käsi
tyksemme mukaan tälläkin hetkellä. Ed. 
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Aattela ei väittänyt sitä, että myöskin sen 
vallan kanssa on asiat hoidettu rauhan
omaisesti vuosisatoja ja että on mahdolli
suus niin edelleenkin menetellä. 

Edelleen hän sanoi, että isänmaallisuu
della ei ole mitään tekemistä maanpuolus
tuksen kanssa, vaan taistelu sotaa v~astaan 
on taistelua kapitalismia vastaan ja tähän 
hän sisällytti sen, että yksinoman ]mnsain
väliset asekauppiaat hyötyvät sotatiLan
teesta (V as~emmalta: Niinkuin se onkin!). 
Aivan, mutta mitäs se kuuluu meidän 
maamme puolustusasiaan, jos joku Zaha
voff on rikastunut kymmeniä ·tai satoja 
miljoonia. Ei se ole ollut meidän korjat
tavissamme eikä nähtävästi vieläkään oLe. 
Mutta jos sosialidemokraatit ja erikoisesti 
ed. Aattela tahtovat tämän panna est·eeksi 
sille, ~että meidän maamme puolustuslai
tosta ~ei tarvitse tehostaa, niin eiköhän voida 
asiat hoitaa niin, että valtion haltuun us
ikotaan kokonaisuudessaan ·aseteollisuus ja 
minä luulen, että niin on jo p'ääasiassa ta
pahtunut. Ed. Aattelan viittailu tässä yh
teydessä siis kaikennäköiseen kansainväli
seen kapitalismiin on aiheetonta j·a tosi
asioiden pääladleen kääntämistä. 

Täällä herra puolustusmini,steri esitti 
eräitä syitä, jotka erikoisesti tällä hetkellä 
oikeuttavat Suomen ikansan odottamaan 
eduskunnalta, että se ymmärtää puolustus
valmiuden merkityksen. Hän nimenomaan 
sanoi, että lentoaseen vaikutus, hyökkäruvän 
lentoaseen vaikutus ei suinkaan pysähdy 
taistelev.aan armeijaan, va,an kohdistuu 
myöskin kotialueen rauhallisiin kansalai
siin. Myöskin tältä kannalta on asioita ar
vioitava, kun on kysymys maanpuolustuk
sesta lentoasetta silmälläpitäen ja väestö
suojelua silmälläpitäen. Hän mainitsi, 'että 
väestösuoj·elutoiminnan järjestelyä varten 
on asetettu komitea v. 1935 ja sen komitean 
töitä varten rtMwittaisiin pienimpänä mah
dollisena ne muutamat upseerivakanssit, 
mitkä hän täällä esitti ja kumminkin valtio
varainvaliokunta katsoo asiakseen poistaa 
toisen kaasusuojdujoukkueen johtajan va
ikansseista. Kyllä tuollainen menettely eh
dottomasti on 'edesvastuutonta tämän maan 
tulevaisuutta 'ajatellen. 

On 1erä:s asia herra puolustusministerin 
puheessa, jonka minä erikoisella ilolla pa
nin merkille. Hän sanoi jokaisen niistä 
n. k. kummituslennoista tulleen tutkituksi 
eikä yhdessäkään t.apauksessa ole todettu 

lentoja tapahtuneen (Ed. Kares: Ed. Lohi 
väitti, että hän on nähnyt ! ) . Täällä on 
mainittu, ·että ed. Lohi m. m. on kerran 
nähnyt niitä Jrummituslentäjiä. Ehkä ed. 
Lohi tahtoisi tässä kamarissa esittää, että 
ll'änkin on erehtynyt. Herra. puolustusmi
nist:eri suonee anteeksi, mutta hän ei ai
nakll>an minua saanut täysin vakuutetuksi! 
siitä, etteikö siellä sittenkin olisi saattanut 
sellaista tapahtua.. Hän main:itsi peruste
luna ikäsitykselleen m. m. s~en seikan, että 
mitä varten nyt ·olisi tutkittava yöllä mei
dän erämaitamme ja py,rittävä niitä selvit
tämään. Minä olen tullut ajatelleeksi, että 
ehkä siellä on suoritettu koelentoja Pet
roskoin tai muilta rajalla ·olevilta h~nto
kentiltä. Julkisessa sanassa 0'11 mainittu 
si,eltä löydetyn jonkinnäköisiä myrskylyh
tyjä, joita jotkut ovat olettan·eet lentoko
neiden merkkivaloiksi. Sitten on väitetty 
sieltä :hangesta löydetyn lentokoneen ja.
laksien jälkiä. Kuinka pitkiä matkoja niitä 
nyt tarvitsee löytä'ä, ennenkuin maahan 
laskeutuminen on ollut mahdollista, sitä 
minä ~en uskalla sanoa. Mutta tuolLa maa
kunnassa meidän kansalaisemme varsin 
epäilevästi suhtautuvat tähä1ll asiaan ja sit
tenkin :arv,elev.at, .että nämä tutkimuksien 
tulokset kenties ~eivät ole aiv,an sat,apro
:senttisen luotettavia. 

Minä vielä lopuksi annan ~ed. AatrtJelalle 
pienen tehtävän. Hän sanoi, että Brysselin 
mUJhankongressissa laaditussa memorandu
missa ehdotetaan neljä kohtaa suunnitel
taessa työtä rauhan hyväiksi ja ensimmäi
senä niistä kohdista ib:än mainitsi olevan, 
että tehtyj,en sopimusten loukkaam:atto
muus on tunnUJstettava. Nyt minä ehdot
taisin, että ku1ll ed. Aattela taas jatkaa 
tätä innokasta rauhan työtä, hän nyt kään
tyisi itäisen naapurimme puoleen ja sa
noisi, että kun nyt Brysselin rauhankong
ressi näin kauniisti ,esittää, niin ehkä Neu
vosto-Venäjä palauttaisi Inkerme j,a Karj'a
lalle ne oikeudet, jotka sille T,arton rau
hassa myönnettiin ja joisrta täällä on jo yk
sityiskohtaisesti tehty selkoa. Valitettavasti 
niin ~ei ole tapahtunut, v~aan me tiedämme 
ikaikki, ~että sieltä Karjalan kansa ikarkoi
tetaan v~enäjän erämaihin nääntymään ja. 
me tiedämme, että sinne rakennetaan lento
kentti'ä, joiden tarkoituksena on tämän 
maan hävittäminen.. 

Lopuksi minä taas olisin yhtä mi,eltä ed. 
AatteLan kanssa siitä, että kun hän nyt 
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kaikesta huolimatta myöntää jonkun verran 
varoja puolustuslaitoksellre, niin tämäkin 
sillä edellytyksellä, että puolustuslaitos on 
yksinomaan puolustuslaitos. Mutta miksi 
ed. A:attela katsoi tarpeelliseksi sitä asiaa 
tä;äl.lä selvittää. Varmaankaan ei tässä sa
lissa löydy ta.askaan yhtään ainoata 'edus
tajaa, joka ei olisi vakuutettu siitä, että 
meillä tällä hetkellä on ja suunnitelmien 
mukaan vastaisuudessakin tulee olemaan 
yksinomaan puolustuslaitos, niinkuin meillä 
on herm puolustusministeri. 

Ed. A >a t t e l a: Herra puhemies ! -
Ensin on syytä vastata joku sana 'ed. Moi
laselle. Lausunnossaa:Ill hän m. m. väitti, 
että me sosialidemokraatit muka tunnemme 
perushankintaohjelman yksi,tyiskohdat ja 
että tähän tuntemiseen on meillä edelly
tyksiä sen perusteella, että joitakin 
puolueeseemme kuuluvia jäseniä on ol
lut n. s. Paasikiven komiteassa mu
kana. Ed. Tanner on tältä paikalta jo 
aikaisemmin osoittanut, minkä verra'Il! sa
notun Paasikiven komitean jäsenillä oli 
mahdollisuutta tutustua kyseesså olevaan 
perushanJkin:taohjelmaan. Edelleen ed. Moi
lanen väitti, ·että valtiovarainvaliokunnan 
puolustusj&oston jä·senillä olisi ollut mah
dollisuus tutustua sanottuun ohjelmaan, 
koska siitä muJm annettiin jaostolle yksi
tyiskohtaisia tietoja. Mitä <ensinnäkin oh
jelmaan tutustumiseen tulee, niin on, mikäli 
ainakin allrekirjoittaneesta on kysymys, 
tältä paikalta uudelleen sanottava, 1että sa
nottua ohjelmaa ei ole minulle tähän päi
vään mennessä näytetty niin puolustus
jaoston jäsen kuin olerukin ollut. Eräillä 
muilla jaoston jäsenillä se sen sijaan näkyi 
salkussaan olevan, mutta minulle ei sitä an
:nJettu. 

Mitä taas tulee niihin esitelmiin, joita pe
rushankintaahj,elmasta on pidetty, llliin 
luonnollistahan on, ettei niissä ole ~asian 
y~sityiskohtia täysin voitu selvittää mo
nestakin syystä. Kun vielä mainitsen, 
että kun ~erään sellaisen ·esitelmän johdosta 
yritin tehdä ·eräitä muistiinpanoja, niin mi
nut melkeinpä pakoitettiin hävittämään 
nuo muistiinpanot. Näin: 1arkana on asia 
pidetty ja niin vähän on meihin katsottu 
voitavan tässä asiassa luottaa. Kun ed. 
Moilanen piti tätä ohjelmaa itsestääru sel
vänä 1asiana, niin on tämän johdosta ihuo
mautettava, ·että jo tä:nä syksynä puolus-

tusjaostossa saimme asiantuntijalta kuulla, 
että sanottua ohjelmaa on nyt jo ollut 
pakko eräiltä tärkeiltä osiltaan muuttaa. 
J'a näytt!ää olevan niin, ~että sitä mukaa 
kuin aika kuluu, sitä mukllia sanottua oh
jelmaa edelleen joudutaan muuttamaan. 
'Tämä ohjelman sisällöstä. On siis vähin
täin oikeutettua se epäilys, jota tahol
tamme salliOtun ohjelman suhteen on ollut, 
sillä sehän ~ei ole ollut mielestämme niin 
selvästi esitetty ja niin selvästi laadittu, 
ettei sen suhteen ·epäily~siä olisi voinut 
syntyä. 

Ed. Moilanen puhui myöskin tilapäisestä 
perushankintaohjelmasta. Tällä hän nähtä· 
västi .tahtoi uskotella, että puolustusme
noissa tapahtuisi alennusta perushankinta
ohjelman tultua toteutetuksi. .A<siahan on 
kuitenkin niin, ja sen ed. Moilanenkin hyvin 
tietää, että meillä ei oLe asiantuntijain lau
suntoj,en perusteella mitään varmuutt~a siitä, 
•että puolustuslaitoksen menot tulisivat vä
henemään sen jälkeen kuin perushankinta
ohj,elma on tullut toteutetuksi. Onhan niin, 
että tämän ohjelman toteuttamisen jälkeen 
suunnitellaan uusia perushankintoja toteu
tettavaksi. Uusia menoj,a on siis edelleen 
suunnitteilla ja kun rtätä asiaa asiantunti
joilta kysyimme, niin asiantuntijat puol~es
taan vastasiva;t, etteivät he voi millään ta
valla antaa va'kuutusta siitä, ·että puolus
ttusmenoissamme todella tapahtuisi vähen
nystä sen j'älkeen kuin p.eru•shankinnat ovat 
tulleet toteu:tetui:ksi. Ei siis voida puhua 
tilapäisestä pel'IUshankintaohjelmasta, tai ti
lapäisestä menojen lisäyksestä, vaan näyt
tää nyt :kertakaikkiaan asianlaita olevan 
niin, että nämä menot jatkuvasti 111lkavat 
pyöriä siinä 900-1,000 miljoonan markan 
korvilla. Lisäystä niissä näyttää t,apahtu
van, mutta 'ei vähennystä. 

Ed. J\foilanen sanoi, että me levitämme 
tässä maassa v~arsin vaa11allista oppia, ja 
että meidät olisi sen johdost·a ~asetettava nyt 
ainakin ~epäluotettavien jou,kkoon ellei val
lan valtiollisesti likvidoitava. Minä pyytäi
sin ed. Moilaselta kysyä, onko rauhan työn 
tekeminen ja rauhan ~asian 'aj·aminen niin 
vaarallista oppia, ettei sitä saa t'ässä maassa 
h:arjoitt,aa ja ettei sitä saa myös tältä pai
ikalta esiintuoda. Mitään muuta oppia, ed. 
Moilanen, minä en ole tänä iltana täällä 
esiintuonut. Ja mitään muuta oppia ei 
meidän taholtamme ol€: tämän asian yhtey
dessä esitetty. 
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Sitten ,ed. 'Tuomiv-aaralle joku sana. Hän
kin rupesi niinkuin eräs ·hänen toinen ryh
mätoverinsa jokin aika taaksepäin näke
mään suuria näkyjä. Nyt hän näki näkyjä 
siitä, että suojeluskuntajärjestö pyritään 
meidän taholtamme muuttamaan joksikin 
punaiseksi miliisH~Jsi. Ensi ker!l'lan min'ä 
tällaisen väitteen kuulin ja täytyykin olla 
vähintään IKL ja ma,hdollisesti vi,elä vä
hintään -ed. ·Tuomiv·aara ~ennenkuin voi täl
laisia sanoja suustaan p·äästää. Mehän 
olemme j~atkuvasti puhu111eet suojeluskun
tajärjestön erikoisa:seman lopettamis.esta. 
Emme me o1e tahtoneet sitä koskaan muo
dostaa ·emmekä halua muodostaa miksi~kään 
tai minkään kansanryhmän erikoisjouko'ksi. 
Tosiasiassa se kyllä tällä 1hetkellä sitä on, 
sillä siinähän on pääasiassa omist~av·an kan
sanryhmän jäseniä, ja sellaiseksi sen näyt
titä ,ed. Tuomivaara;kin !käsittävän puhees
taan päättäen. Juuri tämän erikoisaseman 
lopettamisesta olemme puhuneet, olemme 
halunneet siitä tehdä -armeijan reservin, 
yhdistää .sen paljon kiint·eämmin puolustus
laitokseen kuin mitä asianlaita tällä het
ikellä on, ja 1siitä seikasta on taholtamme 
useissa yhteyksissä kyllin selvästi huomau
tettu. M. 1m. asevelvollisuuslain !käsittelyn 
yhteydessä tästä ~asiasta meidän vast,alau
seessamme tehdään laaja:sti selvää. Ja sil
loin, tämän asi.an yhteydessä käyttämissäni 
puheenvuoroissa, minäkin tulin asiasta 
melko laajalti maininneeksi. 

Ja sitten ed. Tuorilalle (Kovalla äänellä. 
- Naurua eduskunnasta.·- Puhemies ko
puttaa), joka mainitsi että se joka varustau
tuu, sen kimppuun ei hyökätä, tahtoen 
tällä nyt osoittaa sitä, että paras turva sotaa 
vastaan on voimakas varustauminen ( Oi
kealta: Niin on!), se on juuri se käsitys
kanta, jota vastaan minä heikoin voimini 
olen koettanut taistella ja jota vastaan me, 
rauhanystävät, kaikissa maissa koetamme 
taistella. Me olemme jatkuvasti joutuneet 
osoittamaan, että juuri asevarustelut ovat 
voimakkaana kiihoittimena uusien sotien 
syntymiseen, ja viimeaikainen historia juuri 
osoittaa, että asevarusteluista huolimatta ja 
ehkäpä juuri siitä johtuen on sotia synty
nyt ja syntyy. Ei, ed. Tuorila, nyt näytä 
päästävän siitä etteikö juuri se seikka, että 
kansakunnat varustautuvat kilpaa toisiaan 
vastaan, etteikö juuri se seikka ole omiaan 
johtamaan ihmiskuntaa sodan tielle. 

Vielä minun on sanottava jokin sana ed. 

Saariselle. Ensinnäkin minun täytyy t_o
deta, että hän joko kuuli huonosti winun 
lausuntoni tai sitten ei ole sitä tarkemmin 
seurannut, sillä niin hämmästyttäviä ereh
dyksiä hänelle lausuntoni ymmärtämisen 
suhteen on tapahtunut. Minä en näinollen, 
koska erehdykset ovat inhimillisiä, laajasti 
halua kajota hänen lausuntonsa eri koh
tiin. Mutta muutamia oikaisuja on minun 
välttämättä tehtävä. Hän puhui vähän sa
maan tapaan kuin ed. Moilanen, että me 
muka olisimme edesvastuuttomia ehdottaes
samme puolustusmäärärahoihin sellaisia vä
hennyksiä kuin vastalauseessa käy selville. 
Me emme, ed. Saarinen, ole edesvastuutto
mia. Päinvastoin me tunnemme mitä suu
rinta vastuuta tämän kansan kohtaloa ja 
sen menestystä kohtaan. Juuri tämä vas
tuuntunto on se voimakkain syy, joka pa
koittaa meidät esiintymään tässä asiassa 
sillä tavalla kuin me olemme esiintyneet. 
Minä huomautan että vähennysehdotus
temme jälkeen, jos ne tulisivat hyväksy
tyiksi, jäisi vielä yli 700 miljoonaa markkaa 
puolustuslaitoksen käytettäväksi. 

Ed. Saarinen käänsi jokseenkin ylösalai
sin Jansuntoni sen kohdan, jossa selostin 
Brysselin rauhankongressin manifestia. Hän 
yhdisti tuossa kongressissa julaistun mani
festin neljä periaatetta vain Suomen puo~ 
lustuslaitosta koskeviksi. Tällainen yhdistä,
minen on nyt lievemmin sanoen väärä. Mi
nähän olen tällä lainauksellani tahtonut 
osoittaa, minkälaisiin kansainvälisiin toi
menpiteisiin olisi ryhdyttävä rauhan tur
vaamiseksi kaikkien kansojen kesken. Ja 
kun hän näytti muutenkin käsittäneen vää
rin nuo tehtävät, täytynee minun ne vielä 
kerran hänelle toistaa. Ensimmäisenä pää
periaatteena tuossa julistuksessa mainitsin 
tehtyjen sopimusten loukkaamattomuuden 
tunnustamisen, toisena yleismaailmallisen 
sotavarustusten rajoittamisen ja supistami
sen kansainvälisten sopimusten perusteella 
ja. sotatarveteollisuudesta ja kaupasta joh
tuvan voiton lopettamisen, kolmantena kan
sainliiton lujittamisen sotien ehkäisemiseksi 
ja. lopettamiseksi järjestämällä kollektiivi
nen turvallisuus ja keskinäinen avunanto, 
ja neljänneksi tehokkaan koneiston luomi
nen kansainliiton puitteissa sellaiseen kan
sainväliseen tilanteeseen puuttumista var
ten, joka saattaa johtaa sotaan. Tämähän 
on jotakin kokonaan toista kuin, mistä ed. 
Saarinen täällä puhui. 
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Myöskin pohjoismaita koskevan lausun
toni kohdan hän näytti joko käsittäneen 
väärin tai sitten käänsi senkin tahallaan 
ylösalaisin. Tuo kohtahan tuli puheeseeni, 
kuten mainitsin, Tanskan ulkoministerin, 
tri P. Munchin lausunnosta, jossa sanottu 
11lkoministeri osoittaa sen kehityksen, mikä 
on .tapahtunut pohjoismaiden välillä. Mis
tään muustahan siinä yhteydessä ei ollut 
kysymys. Tohtori Munch nimenomaan 
tuossa lainaamassani kohdassa lausui seu
raavaa Ruotsin kuninkaan sanoihin vedo
ten: ,Tästä lähtien on sota pohjoismaiden 
veljeskansojen kesken mahdoton. Tämä kä
sitys on nykyjään, yksin vallitseva meidän 
maissamme. Meidän kesken on saattanut 
syntyä vaikeita kysymyksiä, ne ovat kaikki 
tulleet ratkaistuiksi rauhanomaista tietä. 
Mikään meidän maistamme ei voisi ajatella 
toista menettelytapaa. Myönnän, että sel
laisen käsityksen voittoonpääsyä meillä ovat 
helpoittaneet eräät seikat, mutta silmästä 
silmään katsoen niitä vaaroja, jotka uhkaa
vat ihmiskunnan tulevaisuutta, emme saa 
heittää toivoa, että sellainen yhteisymmär
ryksen ja yhteistyön henki pääsee muualla
kin voittoon, ennenkuin se on myöhäistä.'' 
Mitäs pahaa siinä on, että tällainen yhteis
työn henki pyritään yleistämään ja että se, 
mikä on päässyt valtaan pohjoismaissa, .toi
votaan pääsevän valtaan kaikkialla. Sitä
hän minä puheeni tällä kohdalla halusin sa
noa enkä mitään muuta. 

Edelleen hän siteerasi puhettani väärin 
siinä, kun hän sanoi minun sanoneen, ettei 
muka isänmaallisuudella ole mitään teke
mistä maanpuolustuksen kanssa. Jos minä 
uskaltaisin näin korkeassa paikassa käyttää 
vanhaa sananlaskua, niin minä sanoisin sil
loin, että ed. Saarinen tulkitsi minun sa
nani samalla tavalla kuin Belsebubin sano
taan tulkinneen ja tulkitsevan raamattua. 
Puhuessani isäänmaallisuudesta sotavarus
tusten yhteydessä, minä tällöin nimen
omaan sanoin, .tarkoittaessani erikoisesti 
sitä, että sota on muodostunut kapitalisti
seksi liikeyritykseksi ja osoittaessani eri
näisten lainausten avulla, että sota, sota
varustelu, tällä hetkellä, kuten jo Fridtjof 
Nansen kirjoituksessaan, josta esitin sitaa
tin, aivan oikein sanoo, näyttää olevan 
muutamille harvoille erinomaisen tuottoisa 
liikeyritys. Tällaisista henkilöistä puhues
sani minä sanoin, ettei isänmaallisuus 
heille mitään merkitse. He myyvät vapaasti 

aseita kaikille, kuka niitä vain ostaa ja 
kuka niistä vain paremman hinnan maksaa. 
l\finä osoitin, mitenkä maailmansodan ai
kana Saksalle kaikista liittoutuneista maista 
myytiin sotatarpeita, osoitin, mitenkä oman 
maan sotilaita ammuttiin omassa maassa 
valmistetuilla aseilla ja ammuksilla. Tällä 
tavalla minä siis voin todistaa, ettei näille 
kapitalisteille isänmaa mitään merkitse. 
Vain se seikka, missä määrin ja kuinka pal
jon he saavat rahaa, on heille ratkaiseva. 
Tämä toki on jotakin muuta kuin se isän
maallisuus, jota nähtävästi ed. Saarinen tar
koitti. Siitä isänmaallisuudesta, sen oikeassa 
mielessä ottaen, minulla ei ollut aihetta 
tällä hetkellä mitään huomauttaa. Tosin 
sivumennen sanoen minä en ole valmis yh
tymään ed. Saarisen isänmaallisuuskäsittee
seen tässäkään yhteydessä sen vuoksi, että 
hän ja hänen puolueensa ovat patentoineet 
isänmaallisuuden itselleen ja kieltävät sen 
kaikilta muilta ja .tulkitsevat tätä isän
maallisuutta omalla tavallaan. 

Ed. Saarinen piti myöskin pahana sitä, 
että minä viittasin puheessani kansainväli
seen kapitalismiin ja erikoisesti kansain
väliseen aseteollisuuteen ja asekauppaan, 
koska sillä muka ei ole mitään yhteyttä 
maamme puolustuslaitoksen kanssa. Heti 
puheeni alussa minä kuitenkin huomautin, 
että puolustuslaitoksen määrärahojen lisäyk
siä perustellaan m. m. juuri nykyiseen kan
sainväliseen tilanteeseen vedoten ja niinhän 
on tänäkin iltana jo useissa puheissa .tehty, 
Ei tarvitse paljoakaan lukea porvarillista 
sanomalehdistöä, kun saa sen käsityksen, 
että yhtenä tärkeänä motiivina, jolla puo
luslusmäärärahojen lisäystä perustellaan, 
on juuri nykyinen kansainvälinen tilanne, 
ja nykyisen kansainvälisen tilanteen muo
dostumiseen on asetehtailijoilla ja asekaup
piailla oma osuutensa. Siitä seikasta ja 
sen seikan toteamiseksi on esitetty paljon 
todisteita. Viime vuoden eduskuntakeskus
telussa tämän saman pääluokan kohdalla oli 
minullakin tilaisuus näitä todisteita esittää. 
Ja on näin ollen itsestään selvää, että on 
paikallaan meidänkin maamme oloista pu
huttaessa tarkastella asiaa myöskin kansain
väliset näkökohdat huomioon ottaen. 

Lopuksi tahtoisin ed. Saariselle vaati~ 
mattomasti huomauttaa, että minä en ole 
maamme ulkoministeri enkä kai siksi kos
kaan tule. Olenpahan vain vaatimaton työ
väen edustaja tässä eduskunnassa, joten ei 
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minulla ole suuria mahdollisuuksia toimia 
hänen esittämäänsä suuntaan Inkerin 
asiassa inkeriläisten hyväksi. 

Ed. Huittinen: Herra puhemies! 
V <aik:kaJkin minä puolestani o~en suurin piir
tein tämä.n påälu~ka,n menoihin nähden va
~iokunnan mi,etinnön lkannallila,. niin herra 
puo1lustusministerin ja ~eräiden muiden 
täälllä tänä hl tana esitettyjen arvostelevien 
lausuntojen johdosta olin .parootettu !pyytä
mään tämän puheenvuoron perustell!akseni 
lyhyesti niitä syitä, joitten tähden vwlio
lkunta 10n katsonut .twrpeelliseksi ehdottaa 
ne muutokset, jotka sen mietinnössä hail.:lic.. 
tu'ksen esitykseen näiltden esiirutyvät. 

Hallituksen esityksessä .on tämän päälluo
ikan menojen [oppusumma rurmeij·an kolh
da1ta 532,429,000 ja va:liokunnan ehdotuk
sessa '537,·651,000. Suojeluskuntajärjestön 
ikohdail.la ovat vastaava·t luvut :ha1lituksen 
esitylksessä 66,284,000 ja vallii·oilmm:an e!hdo
tuksessa 66,534,000. V aHokunta ehdottaa. 
siis lisättäväksi määrärahojen loppusummaa 
armeijan kohdalla vähän yli 5 milj. markalla 
ja suojeluskuntien kohdalla 250,000 mar
lkallila. Mutta !kun samanaikaisesti on ehdo
tettu vähennyksiä erinäisiin 'kohtiin,. al'IID:ei
jan menoarvion 1kohdali1a 503,500 mwklkaa 
ja suoj·eluskuntien kohdal<la 250,000 ma~k
kaa, niin todclliset [isäykset toisillla kohdin 
armeijan kohdahla kohoavrut yhteensä 
5,725,000 mal'lkkaan ja: suode:luskunt:Uen lko!P
dalla 500,000 markkaan. 

Tämä Jyihyt yleiskatsaus antan·ee jo sel
vän kuvan sihl;ä, ·ettei va:liokunta o[e suin
kaan pyl1kinyt supistamaan määrärruhoja 
tämän pääJ.uokan kohdaHa. Kun HsäJksi 
mainitsen, että lkulJUvan vuoden talous~~Ar
vioon verraten tietävät lisäykset, jos vallio
kunnan. ,eihdotus hyvä:ksytääal, armeijan 
kolhdail.la 47,436,000 ja suojeluskuntien lkoh
dailila 2,884,000 mankkaa ja kun on kysyrrnys 
tämän pääluokan k,ohdalla, mitä tulee <ar
meijaan, vruin sen vaJki:naisten ja vuotuisten 
tarpeitten tyydyttämisestä ei1kä mistään 
perushankintojen rahoi1ttamisesta., niin yrrn
mäl'rämme, etitä näinlkin huomattavat meno
jen iJ.isäykset täilil.ä lkohda.hla helpoittavat 
asioiden hoitoa. armeij.assa jo siksi suuresti, 
että tuskin on tällä !kertaa syytä ja a:ihetta
!ka.an mennä ainalman sen a:>i<temmäNe ikum 
mitä valtjovarainva'lidkunta ehdottaa. 

Meidän on nykyinen jännittyny,t tilanne 
shlmilen edessä kJo.e:tettava tehdä kaikkemme 
puo~ustuslaitolksemme voiman ja tehokkuu
den lisäämiseksi ja maanJpuolustuksessamme 
esiintyvi.en puutteiden poistamiseksi. Mutta 
varsinaisesti näihin rtarkoitu,ksiin tarvitta
vat vara:t myönnetään vasta 1<8, 19 ja 20 
pääluokan kohdrulla. Ja nyt esillä o[,evan 
pääluoikrun menoista suurin osa on puhtaita 
vuotuisia. ikullutusmenoja, joiden liiailllisesta 
paisuttamisesta m. m. iherra val t1o·varaimni'" 
nilsteri ,tail.ousa:rvion yleiskeskustelussa ~au
sui varoittavi,a sanoja ja kehoitti eduskun
taa pidättyväisyyteen niiden lisäämisessä. 
Minä hyvaksyn tlåmän kannan rpuo:lustuslai
tokseenJkin nälhden. Meil!lä on edehleen 
mruanpuolustuksessme si,k!si paljon puut
teita, että niistä varoista,, jotka meililä voif. 
da:an [uovuttaa ·puooustusministeriUe vuosit
ta~n 'käytettävä:ksi, täytyy koettaa saada 
mahdohlisiroman suuri osa sellai,sten perus
telhtävien rahoittamilseksi, .jolliila todehla saa
daan maanpuolustuksemme tehoa: ja voirrna.a 
[isätyksi. Ja kulutusmenojen 1whdalla voi~ 
1daan paremmirukin 'kärsiä pientä puutetta 
ja määrärahojen niukikuuttaJkin. Mutta mif. 
nuliLe on muodostunut se käsitys joutuess~~Ani 
asiaa yksityiskohtaisesti valtimaramvaJ.io
kunnan so.Wasjaostossa syksyn ku[uessa kä
sittelemään, että joskaan valiokunnan ehdo
tuksen muikaan ei voida puhua suinkaan 
mistään runsaistlli määrä.rahoista, niin tus
killlpa suurempaa puutetta:ka.an tulee miil.
lään kohdruHa esiintymään, vaan a:mnei
jamme voi tämän nyt ·esihlä olevan menoar
vion ehdotuiksen puitteissa jatkaa sitä tehtä
·väänsä, joka sillä on, entis:tään telllolk!kaam
min ja nykyistä j.onkun verran paremmissa 
oloissa 'ja entisestään enentynei'lJlä mruhdohli
suu:ksilla. 

Suojeluslmntrujärjestöön näihden on asia 
sikäli toinen, että sen kaikki määräralhaJt, 
niin kwlutus- kuin perushan:kintail.uonrtoiset
ikin jru perushanikinto~hin tarvittavat määrä
ra:hat esiintyvät tämän pääludkan lkohdaMa. 
Minä en ~voi oHa tässä [ausumatta julki 
sitä käshl;ystäni, ·että lhallitus, joika iOll vall.
mistanut nyt esiilllä olevan tallousarvioesitylk
sen, on suojeluSkuntien kohdalla osoittanut 
aivan liian suurta pidättyväisyyttä. Suoje
iluskuntien jäsenmärurä on ~viilffie vuosina 
kasvanut verrattain runsaasti ja sama iiJ.aih.. 
dutta·va i~miö jatkuu edelleen. Tästä johtuu 
iluonnostaan menojen [isäysrtä pitkin il1njaa. 
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Mon.et muut täl'lkei1t tehtävät odottavwt 
sieLlä toteuttamistaan. Mutta tästä huoli
matta haJJlitus ei esittänyt suojeluskuntien 
määrärahoihin kuil.uvaan vuoteen verraten 
[isäystä kuin vain vähiiln yli 2,600,000 mark
kaa. Mistä syystä haLlitus on :näin mene
t·ehlyt, sitä minä e:n tunne. Mutta vastai
suuteen nähden on käsityk.seni mu!kaan 
vä:J.ttämätön tä monistakin syistä, että suo
jeluskuntien kohdalla 'luovutaan täil1ais,esta 
liiallisesta pidättyväisyydestä ja kitsaudesta 
ja vapautetaan suoj,eriuskunnat siitå ainai
sesta lkerjuusta, jota niiden nyt on palklko 
!harjoittaa, ja päästetään me toteuttamaan 
niitä monia maanpuOilustuksellle 'tärkeitä 
tehtäviä ja järjestelyjä, jotka nyJt varoj-en 
puutteessa oda:ttavat toteuttamistoon. Mutta 
nämä menojen lisäykset ja niiden tkäy,ttö
suunnitelma on lha1liltuksessa harkittava ja 
sieltä tkäsin tehtävä ehdotukset ·eduskun
nail.le. SiiHoin on meiiHä myös varmuus sii•tä, 
että lisävarat tulevat käyJtetyksi parhaalla 
mailidollliseHa ta·valla. Ja siihenhän tuilee 
myös aina pyrkiä eduskunnankin kansan 
yhteisten varojen käytössä. 

Valiokunta on kipeimmän puutteen pois
tamisek\si suojellli'lkuntien kohdalla ehdotta
nut suojeluskuntien apurahaa korotetta
vaksi hallituksen ehdottamasta määrästä 
500,000 markalla. Mutta enempään ei oiJlut 
mahdollisuutta,. lkun menot pyl'kivät paisu
maan läpi [injan niin runsaasti, että näytti, 
ettei tuloja Jöydy menojen katteeksi. 
Mutta sen toivomuksen minä [ausun tässä 
yhteydessä herra puolustuSilllinisterille, että 
suojeluskuntien ikdhdalla on moniin tarkoi
tuksiin tarvis mhaa ja siitä syystä olisi 
ensi talousarviota laadittaessa entistään pa
remmin !huolehdittava näiden tarpeiden tyy
dyttämisestä. Ja tälllä menettelyllä meidän 
on vapautetta!Va myös entistään enemmän 
suojeluskuntamme siitä riippuvaisuussuh
teesta, jossa ne nyt ovat monin paikoin 
niitä taloudellisesti tukeviin yksityisiin ja 
yhtymiin. Ja yksistään tämänkin tähden 
minulle on vakiintunut se käsitys, että ny
kyistä runsaampien määrärahoj,en varaami- . 
nen suojeluskuntalaitokselle vaJStaisuudessa 1 

on tarpeellinen ja välttämätön. 1 

Mitä tulee sitten yksityiSkohtaisesti va
lidkunnan ehdottamiin vähennyksiin, joita 
herra puolustusministeri ja erä~t muut 
edustajat ovat .lausunnossaan ikosketelleet ja 

1 

arvost~leet, on minun aivan lyhyesti niiden 
johd{)sta huoonautettava vain seuraavaa. . 

Hallitus .esityksessään ehdotti perustetta
vaksi armeijan ikohda:lla 136 uutta upseerin 
vakanssia ja 20 siviilivivkaa. Näistä valio
kunta ehdot·taa hyväksyttäväksi 120 upsee
rin- ja aliupseerinvwkanssia ja ikaikiki sirviiJ.i
virat ja ehdottaa, että mietinnön peruste
luissa lähemmin määritellyt 6 upseerin ja 
10 aliupseerin vakanssin perustamiseen tar
vittavat määrärwhat evättäisiin. Kuluvan 
vuoden talousarviossa lisättiin upseerinva
kansseja myös yli 100:lla. Tuntuu, että en
tinen haUitus ja ennen ikailillrea sekä enti
sen että nykyisen hallituksen herra puo1us
tusministeri pyrkii aivan liian nopealla 
vauhdilla lisäämään upseerivaikanssien mää
rää ja sen kautta paisuttamaan kulutus
menoja. Mitä tulee nyt valiokunnan ehdot
tamiin vähennyksiin tällä kohtaa, niin en 
minä väitä, että ehdotetut virat eivät olisi 
tarpeellisia, mutta yksityiskohtaisesti asiaa 
käsitellessä se vakaumus minuUe on tu1lut, 
että aivan välttämättömiä ne eivät ole (Mi
nisteri Oksal.a: Ovat!) ja .että mitään vaa
raa ei aiheudu valiokunnan ehdotuksen hy
väJk:symisestä. Ja senhän voi rivien välistä 
lukea äskei.sestä herra pu&ustusministerin 
lausunnosta&in. Minä siis jään edelleen 
kannattamaan :tälläkin kohtaa valtiovarain
valiokunnan mietintöä. 

Muut vähennykset ovat siksi vähäisiä, ne 
eivät vaikuta varsinkaan armeijan lmhdalla 
puoleen e~kä toiseen, mutta asiaa käsitel
lessä jaostossa harldttiin, että kohtuussyistä 
voidaan ne väh,enny:ikset tehdä. Mitä tulee 
sitten suojeluskuntiJen kohdalla ehdot•ettu
j.en kansliapäälliköiden toimien vakiinnut
tamiseen, niin on useimmille edustajille 
tunnettua, että muodollisista syistä ei tällä 
k·ertaa voida tätä ehdotusta hyväksyä ja 
siitä syystä se on elhdotettu myö·skin pois
tettavaksi talousarviosta. 

Lisäysehdotukset, joita on useiden eri 'lu
kujen kohdalla ja johtuen niistä syistä kuin 
peruste:luissa on Uihemmin selitetty, ovat 
käsittääkseni kaitktki välttämättömiä ja tar
peellisia, joten toivoisin, että ne myös tuli
sivat hyväksytyksi täählä. 

Ed. Tuomivaara äsken tiukasti vaati hei
dän ryhmänsä niiden aloitteiden hyväJk:sy
mistä, jotka on !käsitelty tämän pääluokan 
kohdalla ja antoi lausunnossaan sen !kuvan, 
että jos ne hyväksytään, niin silloin m. m. 
raja KannwkseHa on sulettu ja Kannaksen 
suojeluskunnat voivat hoitaa sen, että Ve
näjän:kin on pidettävä a'kikunansa sulet-
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tuina. Minun mielestäni ei näiden aloittei
den hyväksymise1lä siihen päästä. Niissä
hän ehdotetaan, 1e.d. V. Annalan ensimmäi
senä allekirjoittamassa aloitteessa, 4 milj. 
m'k. vaatetuksen ja varustusten hankintaan 
suojeluskuntajärjestöJ.le, ed. Tuomivaara ·en
simmäisessä aJ1o,itteessaan ~ehdottaa perustet
tavaksi 60 uutta sotilasohjaajanvirkaa ja 
siihen tarvittaisiin vähän yli ·1 miJlj. marlk
kaa ja toiJsessa a!loitteessa paikalllispäälli
köitten palkkojen korotukseen 1 milj. mark
ilma. Nämä ovat ne a:1oitte.et. V·errattain 
vähän nämä Kannaksen ja j:tä;rajan •puolus
tusta e r i ,t y i s .e s t i tukisivat. Aivan ·eri
tyisiä toimenpiteitä tarvitaan, että raja
suajelluskuntien voima saadaan hsäämty
mään. Miten tämä saadaan ai'l\jaan, sen 
minä jättäisin hail.'li:tuksen harkittavruksi. 
Mutta on syytä odottaa pikaisia .toimenpi
teitä juuri 1rajaseutujen sUJojeluskuntien toi
min,nan ja ·voiman te.hostamise~ksi. Sitä 
meillä rajaseudun asukkaina on syytä toi
voa herra puolustusministeriltä, samoin
kuin kokonaisuudessaan sen kysymyksen 
kiireellistä selvittelyä, mitä on tehtävä, että 
pahan .päivän tu1len, jos sehlainen mei,tä 
~olhtaa, raja-alueemme. todella voidaam sul
kea meidänkin puoleLtamme. Tämä on toi-. 
nen asia, h:erra pUJo[.ustusmini,steri, joka ei 
käsitykseni mukaan sietäisi viivytystä het
ilmälkään. 

Haluamatta tässä yhteydessä lä:hteä pi
temmäilti j,a yksityiskohtaisemmin käsitteil·e
mään tämän pääluokan asi.Joita voin vain, 
silkäli kuin pys,tyn asioita arvosteLemaan, 
lloppupääte[mänä todeta sen, että vailtiova
rainva!liokunta on ·ehdotuksessaan- se ,täy
tyy jokaisen. sentään todeta - ase.ttunUJt 
hyvin myönteiseale kannalle niihin määrä
rahoihin nähden, joita armeijamme da suo
jeluskuntamme tarvitsevat v,o,idakseen toi
mi.Jntaansa ·ensi vuonna jartikaa. Ja ·edus
ikuntw toivottavasti hyvämsyy nämä ehdo
tukset. Se tietää sitä, että tääl'J.tä suhtaudu
taan kaikista. vastaväitteistä huoErrnatta si,t
i1ierukm myönteisesti maam.puo[ustulkseen. 
Mutta me.ilUi. on täysi syy odot·taa ja rtoi
rvoa,. ,että myös armeija ja suojeiluskunnrut 
tekevät puol1estansa voitavan,sa,. että nämä 
meidän. pienissä ja iköyhissä olois,samme sit
tenkin vel'lmttain suuret mä:ärä:rahwt, sielilä 
ikäytetään siten, että niistä rtod.eiJil.i<nen maan
!pU()Ilustuiksemme maihdollisimman paljon 
myÖSkin hyötyy. 

Ed. Ampuja: Jos minulla olisi tapana 
olla osapuilleen niin juhlallinen kuin ll!J.!l
purikylästäni oleva edustaja professori 
Tuorila, minä luultavasti alkaisin, että 
,historia opettaa", kuten hän alkoi, että 
yksistään aseelliseen varusteluun turvautu
vat valtiot ovat harvoin onnistune.et ,puo
lustamaan ulkonaista vapauttaan ja sisäistä 
rauhaa. Tämä historian opetus on var
masti oikeampi, mitä edustaja Tuorilan 
juhlallinen alkulause edellytti (Vasem
malta: .A:bessinia !) . iKärvihän maailmanso
dassa niin, joka on kaikille tuoreessa muis
tissa, ·että maaiLman militaristisimmat suur
vallat ja samalla vähimmin valtiollisia va
pauksia omaavat vallat sortuivat, Venäjä 
ja Saksa. Täällä mainitsi eräs edustaja 
Abessinian. Mutta Espanja on myös op.et
tava. Siinä on juuri sopiva esimerkki siitä, 
kuinka sisäinen vapaus voi olla vaarassa, 
jos sotilasainekset eivät ole sen vapauden 
turvana. Onhan siinä maassa vallitseva 
murhenäyteLmä kai saanut alkunsa siitä, 
että armeijan ylin johto on lähtenyt lail
lista hallitusta vastaan. Tämä siis puhuu 
saman historiallisen totuuden puolesta, kuin 
ne pari muutakin esimerkkiä, jotka mai
nitsin. Ennen ikaikke.a pienille maille on 
vaarallista ja vähemmän viisasta, joskus mel
kein narrimaista, että ne 'k:alistelevat liian 
paljon aseita, pöyhkeilevät aseellisella voi~ 
malla ja rakentavat ulkonaisen vapauden 
taikka sisäisen turvallisuuden yksistään 
aseellisiin voimiin. Niillä on aina parhai
tenkin varustettuina mahdollisuus joutua 
suurvaltojen pelinappuloiksi kansain keski
näisissä riidoissa ja niin muodostuu usein 
tosiaankin niille aseellinen varustelu, pöyh
keily, ärsyttävä politiikka naapurimaita 
kohtaan tässä suhteessa kaikkein vaaralli
simmaksi. 

Sama ed. Tuorila mainitsi hirmuisen 
summan, jonka naapurimaamme Venajli 
käyttä;ä aseelliseen varusteluun., hän mai
nitsi, että se nousee 20 miljardiin Suomen 
markkaan. Tämä osoittaa itse asia,ssa, 
että väkilukuun verraten se on puolta pie
nempi Venäjällä kuin meillä (Ed. Simo
joki: Se on 10 kertaa suurempi! - Ed. 
Saarinen: Ampuja laski väärin!). Ei se 
ole väärin, meillä nousee sotilasmenot noin 
miljaardiin markkaan, siis ne ovat 20 Jr{lr
taa · suuremmat Venäjällä kuin nu~illä, 
mutta Venäjän väkiluku 160 miljoonaa on 
enemmän kuin 20 kertaa meidän väkilu-
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kumme S miljoonaa. Kuka tässä on väärin 
laskenut"? (Ministeri Oksala: Tuorila on 
väärin laskenut!). Se siis osoittaa, että 
pienet kansat eivät voi, vaikka käyttäisi
vät ed. Saarisen viisautta, kilpailla suurten 
kanssa aseellisessa varustelussa. Ei nyt 
aseitten laita oli yksistään niin, että siinä 
ei määrä merkitse mitään, vaan yksistään 
laatu. Vaikkapa pienellä maalla ja pienellä 
kansalla olisi laadultaan samanlaiset aseet 
niin ne määrältään ovat kuin pisara mereen, 
eihän siinä kannata reuhtoa. Pienten kan
sain turvallisuus on siinä, että he hoitavat 
asiansa niin, että heitä ei voida käyt
tää suurten kansain pelinappuloina ja ettei
vät he suorastaan anna aihetta hyökkäyk
seen suurvaltain taholta. Suomi on tässä suh
teessa hyvin paljon rikkonut ja ne ainekset, 
jotka ovat kansanvallalle vaarallisia, ovat 
siinä suhteessa kaikkein eniten rikkoneet. 
Suomi on puolustusvoimiinsa nähden kansan
vallan ja tasavallan kannalta maailman hei
koimpia valtioita ja se on sitä sisäiseen va
pauteen ja turvallisuuteenkin nähden. Suo
men puolustusvoimat on muodostettu epänor
maalisissa oloissa. Siinä on kaksi osaa, va
paaehtoinen armeija ja pakollinen armeija. 
Edellisessä puheenvuorossa mainittiin, että 
tämä vapaaehtoinen armeija on jopa ta
loudellisesti riippuvainen muutamista yksi
tyisistä, sen järjestön avustajista. Ne tie
tysti ovat suurkapitalistisia työnantajia. 
Minkäverran voi luottaa kansanvallan ja 
kansan vapauden kannalta sellaiseen os~JJan 
armeijaa, joka yksistään jo on taloudelli
sestikin riip;puvaisuussuhteissa muista kuin 
valtiovallasta (Ed. Voionmaa: Aivan oikea 
huomautus!). Kun asiat on näin, niin 
meidän pitäisi puhua hyvin pienellä suulla 
puolustuslaitoksen menojen suurentami
sesta, pitäisi puhua 'puolustuslaitoksen 
uudelleenjärjestämisestä. 

Täällä on hyvin paljon tuhlattu sanoja 
siihen, että työväki on epäluotettavaa puo
lustussuMeessa. Minun mielestäni on kyllä 
sanaa ,isänmaa'', ,isänmaan puolustus'' 
näinä aikoina niin paljon :väärinkäytetty, 
että minä en tunne halua •vakuutta;a työ
väen puolesta, että kyllä se puolustaa 
maata. Minusta tuntuu toisinaan, niin
kuin siinä olisi jonkinlainen pelastus, että 
ne, jotka pahimmin riehtovat BJSeellisilla 
voimiila tuntisivat sitä vakavaa epäilystä, 
että heidän politiikkansa takana eivät ole 
sentään kansan laajat joukot. Näyttää 

niinkuin eräänä aikana olisi tämä, epätietoi
suus varmimpana maan turvana seikkaile
vaa porvaristoa ja sen liepeillä esiintyviä 
väkivaltaliikkeitä vastaan. 

Puh .e mies: Tämän asian käsittely 
keskeytetään. 

Poisto päiväjärjestyksestä. 

Puh 'em ies: Päiväjärjestyksestä poiste
taan 3) asia. 

4) Ehdotus laiksi teurastetun siipikarjan ja 
syötävän metsänriistan maastaviennistä. 

Esitellään maatalousvaliokunnan mie
tintö n:o 11 ja otetaan .ensimmäiseen 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n:o 55, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
maatalousvaliokunnan mietintö n:,o 11. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
suureen valiokuntaan. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että tasaval
lan presidentin kahden kirjelmän ohella 
tältä päivältä on eduskunnalle saapunut 
hallituksen esitykset n:ot 59---ki2, jotka nyt 
on edustajille jaettu. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan ;pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti seuraavaan istuntoon: 

5) Ehdotuksen laiksi valtiopäiväjärjestyksen 
7 § :n muuttamisesta 

sisältävän lakialoitteen johdosta laadittu 
perustuslakivaliokunnan mietintö n:o 6; 
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6) Ehdotuksen laiksi valtiopäiväjärjestyksen 
7 ja 13 § :n muuttamisesta 

sisältä:vän lakialoitteen johdosta laadittu 
perustuslakivaliokunnan mietintö n: o 7 ; 

7) Ehdotukset laeiksi oikeudenkäymiskaaren 
17 luvun, 21 luvun 3 §:n ja 24 luvun 3 §:n, 
maakaaren 1 luvun sekä rikoslain 17 luvun 

muuttamisesta 

sisältävien, vuoden 1935 valtiopäivillä le
päämään jätettyjen ehdotusten johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n:o 14; 

8) Ehdotuksen laiksi alusrekisterilain 
muuttamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n:o 15; 

9) 'l'ieteellisen tutkimustyön edistämistä 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta laa
dittu sivistysvaliokunnan :mietintö n:o 3; 

10) Korkeakouluopetuksen saattamista 
tarkoituksenmukaisemmaksi 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta laa
dittu sivistysvaliokunnan mietintö n:o 4; 
sekä 

11) Ehdotuksen merimiehen työajasta anne
tun lain muuttamisesta 

sisältävän lakialoitteen johdosta laadittu 
työväenasiainvaliokunnan mietintö n:o 4. 

Puhemies: Kun edustajille on jaettu 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 26 ja 
ulkoasiainvaliokunnan mietinnöt n:ot 10, 
11 ja 12, voitaneen nekin esitellä pöydälle
pantaviksi. 

Ehdotus hyväksytään. 

Tämän jälkeen esitellään pöydällepanoa 
varten ja pannaan pöydälle puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti seuraavaan 
istuntoon: 

Ehdotuksen laiksi viennin säännöstelystä 
eräissä tapauksissa 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 26; 

Bulgarian kanssa tehdyn kauppasopimuksen 
hyväksymistä 

koskevan hallituksen esityksen johdosta laa
dittu ulkoasiainvaliokunnan mietintö n:o 
10; 

Sen johdosta, että eduskunnan tietoon on 
saatettu asetus Bulgarian kanssa tehdyn 
maksusopimuksen voimaansaattamisesta, 

laadittu ulkoasiainvaliokunnan mietintö n:o 
11; sekä 

Sen johdosta, että eduskunnan tietoon on 
saatettu asetus Italian kanssa kauppavaihdon 
ja siihen kuuluvien maksujen järjestelyä kos· 
kevan väliaikaisen sopimuksen muuttami-

sesta tehdyn sopimuksen voimaansaatta
misesta, 

laadittu ulkoasiainvalidkunnan mietintö n:o 
12. 

Puhemies: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on huomenna kello 12. 

Täysistunto lopetetaan kello 23,05. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 
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Päiväjärjestys. 

I l m o i t u k s i a. 

Ainoa käsittely: 

1) Ehdotus vaation tulo- ja meno-
arvioksi vuodelle 1937 ............ . 

A s i a k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 25; hallituksen 
esitys n: o 1 ; rah. al. n: ot 1-258. 

2) Asetus Bulgarian kanssa tehdyn 
maksusopimuksen voimaansaattami-
sesta ............................ . 

A s i a k i r j a t: Ulkoasiainvaliokun
nan mietintö n: o 11; mainittu asetus. 

3) Asetus Italian kanssa kauppa· 
vaihdon ja siihen kuuluvien maksujen 
järjestelyä koskevan väliaikaisen sopi
muksen muuttamisesta tehdyn sopi-
muksen voimaansaattamisesta ..... . 

A s i a k i r j a t : Ulkoasiain valiokun
nan mietintö n: o 12; mainittu asetus. 

4) Ehdotukset laeiksi oikeudenkäy
miskaaren 17 luvun, 21 luvun 3 § : n 
ja 24 luvun 3 '§: n, maakaaren 1 [uvun 
sekä rikoslain 17 luvun muuttami-
sesta ............................ . 

Asia k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n:o 14; vuoden 1935 vp:ltä 
J.epäämässä o~evat edeHämaillli,t.ut lwki
ehdortwkset. 

5) Ehdotus toivomukseksi tieteelli
sen tutkimustyön edistämisestä ..... 

Asiakirjat: Sivistysvalidkun-
nan mietintö n: o 3; ed. Cajanderin 
y. m. toiv. al. n:o 58. 

6) Ehdotus toivomukseksi korkea
kouluopetuksen saattamisesta tarkoi-
tuksenmukaisemmaksi ............. . 

A s i a k i r j a t: Sivistysvaliokun-
nan mietintö n: o 4; ed. Cajanderin 
y. m. toiv. al. n:o 59. 

keHo 12. 

Siv. 
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Ensimmäinen käsittely: 

7) Ehdotus laiksi eräiden Bulga
rian kanssa t·ehdyn kauppasopimuk
sen määräysten hyväksymisestä ..... 

A s i a lk i r j a t: Ulkoasiainvaliokun
nan mietintö n: o 10; hallituksen esi
tys n:o 53. 

8) Ehdotus laiksi viennin säännös-
telystä eräissä tapauksissa ........ . 

A s i a k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 26; hallituksen 
esitys n:o 47. 

9) Ehdotus laiksi alusrekisterilain 
muuttamisesta ................... . 

A s i a k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n: o 15 ; hallituksen esitys 
n:o 52. 

10) Ehdotus laiksi valtiopäiväjär
jestyksen 7 §:n muuttamisesta ..... 

A s i a k i r j a t : Perustuslakivalio
kunnan mietintö n: o 6 ; ed. Niukka
sen y. m. la!k. al. n: o 3. 

11) Ehdotus [aiksi valtiopäiväjär
jestyksen 7 ja 13 § :n muuttamisesta 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n: o 7; ed. Ampujan 
y. m. lak. al. n:o 4. 

12) Ehdotus laiksi merimiehen työ
ajasta annetun lain muuttamisesta .. 

A s i a k i r j a t: Työväenasiainva-
liokunnan mietintö n: o 4; ed. Sund
strömin y. m. la:k. al. n:o 57. 

Esitellään: 

13) Hallituksen esitys n: o 58 li
säyksistä vuoden 1936 tulo- ja meno-
arvioon .......................... . 

14) Hallituksen esitys n : o 59 laiksi 
kiellosta käyttää poaiittisia tunnus
merkkejä eräissä tilaisuuksissa ..... 

Siv. 

868 

869 
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" 
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" 

" 
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15) Hallituksen esitys n:o 60 mää
rärahan myöntämisestä valtion vilja-
varastorahaston lisäämiseen ....... . 

16) Hallituksen esitys n:o 61 laiksi 
lisämaan antamisesta Kuusamon kun
nassa oleville pienille taloille sekä sa
massa kunnassa Olevien viljelys- ja 
asuntoalueiden muodostamisesta itse
näisiksi tiloiksi 22 päivänä toukokuuta 
1931 annetun lain muuttamisesta .... 

17) Hallituksen esitys n: o 62 mää
rärahan myöntämisestä valtion tykki
tehtaan perustamista ja Helsingin ase
varikon korjauspajan siirtoa varten .. 

Siv. 

870 

871 

" 

Puhetta johtaa puhemies H a k k i 1 a. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Hänninen, Kaijalainen, Kannisto, 
Karvetti, Oksanen, Salovaara ja Sund- '! 

ström. 

Ilmoitu&aisia.t: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tä
män päivän istunnosta yksityisasiain. vuoksi 
ed. Sundström sekä virkatehtävän takia ed. 
Karvetti. 

Itsenäisyyspäivän jumalanpalvelus. 

Puhemies: Valtiopäivien juhlameno
jen ohjaajalta on saapunut kirjelmä, jonka 
sihteeri lukee: 

Sihteeri lukee: 

,Helsingissä, 28 päivänä marraskuuta 1936. 

Eduskunnan Puhemiehelle. 

Juhlamenojen ohjaajaksi määrättynä 
kunnioittaen kutsun T e i d ä t, Herra Puhe
mies, sekä Eduskunnan V arapuhem:iehet ja 

----------------

Edustajat Suurkirkossa joulukuun 6 pal
vänä 1936 klo 12 pidettävään itsenäisyys
päivän jumalanpalvelukseen. 

Rafael Hakkarainen.'' 

,Helsingfors, den 28 november 1936. 

Till Riksdagens Talman. 

I egenskap av tillförordnad ceremoni
mästare har jag äran härmed inbjuda 
E d e r, Herr Talman, och Riksdagens Vice
talmän och Riksdagsmän till den guds
tjänst, som på självständighetsdagen den 
6 december 1936 förrättas i S.torkyrkan 
kl. 12. 

Rafael Hakkarainen.'' 

Puhe m i e s: Kehoitan edustajia täs
mälleen kello 11,50 kokoontumaan huo
menna Säätytalon edustalle. 

Päiväjärjestyksessä ·Olevat aJsiat: 

1) Ehdotus valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1937. 

Valtiovarainvaliokunnan mietinnössä n:o 
25 valmistelevasti käsitellyt hallituksen 
esitys n:o 1 valtion .tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1937 sekä rah. al. n:ot 1-258 esi
tellään a i n o a a n k ä s i t t e 1 y y n. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 25. 

9 Pl. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. M. R y ö m ä: Herra puhemies! Tämä 
meidän puolustusbtidjettimme on sen lrua
tuinen, ·että siinä ilmeisesti on otettu huo
mioon ne ohj.eet, mitä erä!ässä 'armeijan kes
kuuteen levirtetyssä l·entokirjasessa anne
taan. 'Sanotaan seuraama: ,Sota 'ei enää 
ole aJ'Illleijain sota toisiaan v:astwan, vaan 
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koko kansan sota toista kansaa vastaan. So
tapa;U'ksessa on meidän siis ei ai·noastaan lä
hetettävä, kut·en ennen mies talosta kaksi 
parhaasta, ei ainoastaan nostatettava jalkeille 
ja aseistettava maan koko :aseihin kylmnevä 
miespuolinen väestömme, siis ei ainoastaan 
luotava todellinen kansanarmeija, vaan mei
dän on oteUava maan koko talouselämä 
maanpuolustuksen palv.elukseen. Tämä mer
kitsee teollisuuden, kaupan, me:venkulun, 
maatalouden, kalastwksen jopa :eräiden tie
teenhaarojenkin alistamista maanpuolustuk
sen .etujen mukaiseen valvontaan ja mää
räyksenalaisuut•een niiden tuotannon ja toi
minnan suhteen.'' .Ta tämä lentokirjanen 
jatkaa: ,Tämän mukaisiin rauhanaikaisiin 
valmiSitelutehtäviin on luonnollisesti jo ryh
dytty.'' Tämä ilmeneekin tästä puolustus
budjetista, joka ulottuu miltei kaikkien 
pääluokkien kohdalle. Siinä on kyllä muis
tettu aivan kaikki paitsi luonnollisesti var
sinaisen mi:ehistön ja alemman päällystön
kin olosuhteet, jotka suuressa määrässä 
Dn laiminlyöty. 

Erikoisesti tällä h·etkellä viimeaikaisten 
sanomalehtiuutistenkin peruste·ella herättää 
huDmiota se puolustusteollisuuden laajen
taminen, joka. näyttää olevan käynnissä. 
Tässä suhteessa haluaisin ·eräitä kysymyksiä 
t·ehdä h·erra puolustusministe·rille. On mai
nittu klooriteht:aasta, joka on perusteilla 
X·etsään. Kun siitä ensimmäisen kerran 
Dli: jul:kisuudess:a tietoja, Bsitettiin, ·että 
tämä tehdas tuli·si perust•ettavaksi saksa
laisen pääoman varassa. Sen jälkeen kyllä 
on näikynyt :eräänlaisia korjauksia tähän 
uutiseen, että pääomat olisivatkin Englan
nista peräisin, mutta. kuitenkin on syytä 
tiedustella, onko kysymyksessä jonkinlainen 
sa:ksalaisen yhtiön naamioiminen tällä eng
lantilaisella vai onko 1se viimeinen tieto 
suorastaan virheellinenkin. Joka tapauk
sessa on myös syytä tiedustella, mihinkä 
tarkoitukseen nyt puolustuslaitos tarvitsee 
tällaisia klooritehtaita, typpitehtaita ja 
muita kaasutehtaita, minkälaisia kaasuja 
sotalaitos, puolustusministeriö tarvitsee, 
aiotaanko ruveta myrkkykaasuja täällä 
v;almistamaan. Aivan uusin on sitten ty;k
~dtehtairtten permstamispuuha. Ne esit€
tään ruotsa1ai·sen Bofors-yhtiön kanssa teh
dyn sopimuksen perusteella raJk:ennettaviksi. 
Mutta eikö ole niin, että tämä Bofors-yh
tiö on osa saksalaisesta Krupp-yhtiösrtä ja 

tämä Krupp-yhtiö taas muodostaa hyvin 
oleellisen osan nykyisen saksalaisen niin sa
notun demokratian ·aineellisesta perustasta, 
josta ·eilen jotkut IKL :n .edustajat puhui
vat. 

'Täl'lkeintä kuitenkin on, että puolustus
laitokseen nähden otetaan huomioon se. 
mitä ~ed. Wiikkin tääll!ä ·eil.en lyhy;esti mai~ 
nitsi, •että annetaan takeet s:ii•tä, ·että se on 
ensinnäkin S u o m e n puolustuslaitos ja 
toiseksi, että se on Suomen p u o 1 u s t u s
laitos. Ja tähän nähden taas a.ntav~at 
eräät armeijan ,aikakauslehdet ,esimerkkejä 
sekä niistä yl-eisistä periaatteista, joita mei
dän puolustuslaitokseemme nähden on voi
massa, että myös näiden yleisten periaattei
den •eräistä sovellutuksista. Niinpä kirjoit
'taa aikwkauslehti nimeltä ,Kaartilainen'' -
se ~esittäytyy Suomen Valkoisen Kaartin 
lehtenä, joka ilmeisesti myöskin on puolus
tuslaitoksen alainen - seuraavia ajatuksia: 
,Historia osoitt·aa, ·että siellä, missä sodan 
ja politiikan johto on keskitetty saman mi-e
hen lujiin, vankkumattomiin käsiin, on par
haiten vältetty ikävyydet ja tappiot ja 
siellä on saatu a.ika,an suuria politii•kan ja 
sodankäynnin yhteistyöllä.'' Minun mie
lestäni tämä periaate on jokseenkin sama, 
:kuin mitä :äärimmäisen oik·eiston taholla 
·esitetään yhden mi·ehen diktatuurista, en
nen ka:i:kkea sodan näkökohti'a. silmällä pi
täen. Lehti jatkaa: ,Sodan päämääriin 
päästään ainoastaan hyökkäysluontoisen so
dankäynnin kautta. Sen vuoksi ·ensimmäi
senä valmiiksi ·ehtinyt armeija ottwa, jos 
suinkin mwhdollista, :aloitteen ~äsiinsä me
nemällä rajan yli ja hyökkäämällä vihol
lisalueelle sotasuunnit·elman :edellyttämien 
päämäårien saavuttamiseksi.'' Minun mie
lestäni tämä riittäisi V!astaukseiksi ed. Saa
risen ~eiliseen puh:eenvuoroon, jossa vakuu
tettiin, että minkäänlaisia hyö,kkäysnäkö
kohtia :ei meidän puolustuslaitoksemme kes- , 
kuudessa ollenkaan voitaisi esittää. Ja 
edelleen tätä peria,atteellista pohjaa saman 
lehden, saman numeron ja saman kirjoi
tuksen mukaan: ,Mutta histori'a osoittaa 
muutakin. Sodan Imrsimykset ja yhteiset 
vaarat ovat toisaalta vaikuttaneet koho/tta
vasti ja puhdistavasti kansa.an... Ne tuo
vat uutta elinvoimaa ja sytyttävät uusi,a 
voimaikk!aita virtauksia. . . Sodissaharr on 
kunkin kansan parhaat, ylevimmät muis
tot. '' .Jollei tämä ole suoranaista sodan 
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ihannoimista, sodan tekemistä päämääräksi 
ja !tavoiteltavaksi ihanteeksi kansalle, niin 
sitten millä en tiedä, mikä sitä olisi. 

Eräs armeij·an virkamies,. joka esitellään 
kontra-amiraalin titteliUä, nimittäin von 
.Schoultz, kirjoittaa eräässä julkaisussa, 
joka on tänä sy;ksynä jaettu edustajille, ni
mittäin ,Toukokuun 16 päivä'' :m. m. seu
raava•a: ,Kaikki sisäiset riida-t, niin 'lmn
salliset kuin yhtei·skunnalliset erimielisyy
det on tasoitettava. . . Puolustusrintamalle 
ov:a,t vaarallisia :esim. kieli- tai uskontorii
dat tarkka luokkayllytykset ja -:dida!t 
j. n. ·e. '' Minä luulen, .että jokainen voi ar
vata, mitä tämä kirjoittaja, sikäli kuin tun
netaan hänen mentaliteettinsa, tarkoittaa 
luokkayllytyksillä, ja mitä hän siis tarkoit
taa niiden poistamisella, ja silloin myös 
voidwan ota:ksua, että tämäkin on eräs sen 
ensimmäisenä mainitun yleis·en periaatt-een 
sovellutus, koko kalliS:an alistamista yhden 
miehen diktatuuriin. 

Mutta näitä yleisiä periaatteita sovelle
taan vielä muinakin tahoilla. M. m. ,Suo
men •Sotilas "-niminen lehti, joka esittäytyy 
Armeijan Aika'kauslehtenä, Vapaussodan 
Invaliidien Liiton ja Suomen Sotilaskotilii
ton äänenkannattaj•ana, kirjoittaa tämän 
vuoden maaliskuun toisessa numerossaan 
m. m. seuraavaa: ,Materialistinen maail
mankatsomus .ei tunne muuta kuin itsek
käitä pyyteitä. Marx ja Engels ivailiv.at 
pU'hetta rakkaudesta. On aivan luonnol
lista, että materialistinen maailmankatso~ 
mus synnyttää itsekkyysmoraalin niin yk
silöllisessä kuin :kansallisessa mielessä. Sen 
vuoksi on hulluutta .ajatella, että tällaisella 
elämän perustalla olevat yksilöt tai kansat 
olisiv·at vilpittömä:ssä mi.elessä maailman
rauhan vartijoita.'' Ei voitane olla e:d 
mi·eltä, :ettei tässä ·es1t·ettäisi, siis armeijan 
aika:kauslehdessä, varsin 371ksipuolisia puo
luepoliittisiJa näkökohtia juuri vasemmistoa 
vastaan. 

Mutta •eivät nämä kannanilmaisut suin
kaan Itähän rajqitu. Sama lehti samassa 
numerossa ·esittää toimituksen puolesta 
m. m. •seura•ava;a: ,Bolshevismin tunnus
Qmai:Sia piirteitä on :alusta alkaen olLut 
mitä puistattavin raakuus. Bolshevismin 
julmuudesta on todisteena se väkivalta ja 
sorto, minkä :alaiseksi suuri osa Venäjän 
ikiansaa on vuosien kuluessa joutunut. Missä 
ikinä bolshevikit ov.at liikkeellä - kuten 
€Sim. tätä kirjoitettaessa Espanjassa -

sidlä lbarharia kukoistaa.'' Joska,an tässä 
ei aivan suoraan sanota kirjoittajan tarkoi
tuksia, niin ei myöskään voi jäädä epäilyk
siä hyvin :monellekin haaralle ;ulottuvista 
ulkopoliittisista kannanotoista. Mutta tämä 
äskenmainittu kirjanen, jonka antamaa 
yleisohj·etJta puolustusbudj.ettia laadittaessa 
va;mnaan on noudatettu, se kyllä antwa par
haita ·esimerkkejä armeij.an puolue-ettomuu
desta niin sisä- kuin ulkopoliittisessa suh
teess•a. Sen te;k>ee luonnolliseksi jo :se, •että 
tämän kirjasen kirjoittaja on Ajan Suun
nan päätoimittaja Kallia. TäS:Sä kirjasessa 
esitetään myöskin seuraavan1aisia u}kopo
liittisia kannanottoja: ,Meidän on itsel
lemme tunnustettava, .että Suomella on odo
tettavissa määrätyissä olosuhteissa Neuvos
toliiton taholta jako itsenäisen valtakun
nan täy·tettäväksi mahdottomia nöyryyttä
viä v.aatimuksi'a tai suorastaan avoin hyök
käys meitä vastaan... Neuvostoliitto onkin 
ainoa lähimaa, jonka etuihin ·ei kuulu Suo
men säilymin•en itsenäisenä.'' Nämä esi
merkit ovat aivan ·avointa vihamielisyyden 
Het:Sontrua meidän y:htä naapuriamme vas
taan (Ed. Kares: Vai niin, vai niin ! ) . 
Mutta millä tavalla :esittelee tämän kirja
sen 1eräs .armeijan aikakauslehti, nimit
täin Kruartilainen-lehti, tällä kertaa n :o 5. 
Tästä kirja;s-esta 1sanota:an siinä seurruavaa: 
,Se on tarkoitettu sekä puolustuslaitak
semme vastustajien että ystävien luetta
vaksi ja kirjoitettu kiihkottomasti ja asial
lisesti sivuut1Jll!en kaikki muut kansa:a:mme 
repivät kiistakysymyk:s·et. '' 

Ja nyt minulla on syytä siirtyä niihin 
toisiin nä;kökohtiin, jotka tässä kirjasessa 
esitetään, jotka tällä kertaa koskevait sisä
politiikkaa. Ensiksikin, missä tarkoituk
sessa tämä :kirjanen on välittömimmin jul
kaistu ja missä t,arkoituksessa sitä kai siis 
myöskin jaettiin juuri vaalien aattona re
:Serviharjoituksissa olevine asevelvollisille 
(Ed. Räi,sänen: Mutta Kallia ei päässyt 
eduskunta;an:, v•aikka kirjoitti !ki,rjasen !) . 
,Edessä olevissa vaaleissa", täällä sano
taan, ,l'atkaistaan m. m. 'kysymys siitä, 
saadaanko jatkuvasti turv;a,tuiksi nämä 
määrärahat (nimittäin perushankintamää
rärahat), jotka ovat välttämättömiä, jottei 
ika,nsamme tarvitse l1ähettää poiki·aan aseet
tomina maata puolustamaan. .Sosialidemo
kraattinen puolue on as•ettunut vMtusta
mruan määrärwhojen myöntämistä.'' Ja 
:edelleen: ,Marxilainen, tilaniteen t()ivotto-
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muutta valheellisesti ikuvai1eva propaganda 
on v'altakunnalle vaarallisena estettävä ja 
ellei siitä muulla tkeinoin voida tehdä lop
pua, on koko tuo Y'htei,skunnan vastainen, 
köyhien kansankemosten hartioil1a ratsas
tava puolue hävitettävä." Tämä on kyllä 
varsin omalaatuista ,kansaamme r,epivien 
kiistakysymysten sivuuttamista' ' ja on 
kyllä ehdottomasti liikaa, 'että tämäntapai
sia näkökohtia esitetään armeijan keskuu
dessa. Missä t,arkoituiksessa, herra puolus
tusministeri,. vaadit·aan armeijan keskuu
dessa Suomen sosialidemokraattisen puo
lueen lakkauttamista, onko se puolueetonta 
puolustuspolitiikkaa, vai onko se fascistista 
sisäpolitiikkaa~ Minä luulen, että se on 
järkimmäistä (Ed. Moi1anen: Kuka se on 
sitä vaatinut n. 

Juuri nykyisessä tilanteessa on hyvin 
tärkeätä, niinkuin eilisessä ulkopoliitti
sessa keskustelussakin, huomautettiin, minkä
lainen suhtautumisemme on imperialististen 
valtioiden pyrkimyksiin, ettei ainakaan 
jouduta niiden astinlaudaksi. Satuin äsket
täin silmäilemään erästä englantilaista kir
jaa, tänä vuonna ilmestynyttä, se ei ole 
minkään puoluemiehen kirjoittama ja m. m. 
kansainvälisesti tunnetut tiedemiehet Ber
trand Russell ja Albert Einstein antavat 
siitä varsin kiittävän lausunnon. Tässä kir
jasessa esitetään varsin huolestuttavia tie
toja, jotka läheisesti koskevat meidänkin 
maatamme. Tämän johdannoksi kannattaa 
mainita, että tunnettu kai on se strateegi
nen suunnitelma, mainittuna niin sanotuksi 
Hoffman-suumritelmaksi, jossa esitetään ne 
pyrkimykset, joita nykyinen Saksa aikoo 
sotaan nähden toteuttaa, ja juuri tätä taus
taa vastaan kannattaa näihin meidänkin 
maatamme koskeviin huomautuksiin ja esi
tyksiin kiinnittää huomiota. Tässä kirja
sessa esitetään m. m., että heinäkuussa 1934 
olisi Lontoossa pidetty eräs neuvottelu, jo
hon lukuunottamatta erästä ruotsalaista 
kenraalia, nimeltään de Champ, olisi osal
Estunut eräs saksalainen amiraali nimeltä 
Gadow ja sitäpaitsi eräs varsin huomat
tava meidänkin sotila:shenkilömme, jonka 
nimen hienotunteisuussyistä jätän mainit
sematta, mutta jonka ehkä kaikki muuten
kin saattavat arvata. Ja tämä kirja, joka 
näyttää perustuvan varsin vakuuttaville 
tosiasioille, se esittää, että tässä salaisessa 
tai puolisalaisessa kokouksessa olisi suunni
teltu Ahvenanmaan linnoittamista ja olisi 

päätetty tai aina:kin pidetty paamaarana 
tämän ~ttl1venanmaan linnoittamisen poh
jalla yleistä skandinaavista sotilasliittoa 
juuri nykyiseen Saksaan nojautuen. Ja 
tässä kirjassa esitetään myöskin tietoja 
eräästä toisesta kokouksesta, joka olisi loka
kuussa 1935 pidetty Rominten-nimisessii. 
paikka:kunnassa Puolassa ja siihen neuvot
teluun olisi osallistunut paitsi Göringiä, 
Gömbösiä ja puolalaista Radzivilia samai
nen meidän sotilashenkilömme ja tässä neu
vottelussa tällä kertaa olisi keskusteltu 
lentotukikohtien perustamisesta juuri Suo
meen, ilmeisesti juuri tämän saman saksa
laisen Hoffmanuin suunnitelman tarkoitus
perien mukaisesti. Tästä jälkimmäisestä ,en 
nyt tiedä sen enempää, mutta ainakin on 
nä:kyny:t julkisuudessa varsin monessa yh
teydessä, että tätä Ahvenanmaan linnoittac 
mista on viime aikoina oikeiston taholta 
alettu hyvin voimakkaasti propagoida, eikä 
ainoastaan IKL:n, vaan myöskin viralli
sesti armeijan taholta, sikäli kuin tämä 
äsken mainittu lentokirjanen saadaan pitää 
eräänä armeijan virallisena kannan ilmai
suna, koska sitä siellä myöskin on armeija
johdon taholta jaettu (Ed. Kares: Onko 
se väärin, herra ilmiantaja !) . Tässä kir
jasessa esitetään Ahvenanmaan linnoitta
mista seuraavalla eittämättömällä tavalla. 
Kaikkein tärkeimpänä tehtävänä meidän 
puolustusrintamassamme tässä pidetään 
,Ahvenanmaan linnoittamista ja varusta
mista, niin että se taatusti pysyy Suomen 
hallussa Pohjanlahden lukkona. '' Tämän 
vaatimuksen, kun katsotaan sitä juuri äskeis
ten saksalaisten suunnitelmien taustaa vas
taan, toiseksi huomioonottaen sen, että Ah
venanmaa kansainvälisillä sopimuksilla on 
määrätty linnoittamattomaksi, ja kolman
neksi, että meidän omat sotilaalliset näkö
kohtamme eivät missään tapauksessa tätä 
linnoittamista vaatisi, voidaan kyllä katsoa 
palvelevan kaikkia muita kuin oman 
maamme tarkoitusperiä. 

Olen aikaisemmin tänä syksynä jo esittä
nyt esimerkin siitä, mitenkä armeijan kes
kuudessa harjoitetaan toimintaa, jota edel
leenkään ei voida pitää muuna 'kuin varsin 
oikeistolaisena propagandana, nimittäin 
sen, että armeijan eräänlaiseksi yleiseksi 
lauluksi on otettu Saksan natsilaisen ar
meijan varsinainen laulu nimittäin Horst 
W essel, ja että sitä suurella tarmolla ope
tettaisiin saksankielisin sanoin meidän ase-
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velvollisillemme. Tämä kerrotaan tapahtu
neeksi ainakin viime elokuussa Uudenmaan 
rykmentin neljännen komppanian toisen 
pataljoonan kesäleirillä n. s. Isolla saarella 
ja näihin harjoituksiin oEsi siinä yhtey
dessä osallistunut ainakin 70-80 alokasta. 
Samassa yhteydessä on näitt·en laulujen 
harjoittaja esimerkkinä näille alokkaille 
kertonut, samalla valittaen heidän oppi
mattomuuttaan, että muissa osastoissa tämä 
iaulu - saksankielisin sanoin - menee jo 
aivan sujuvasti. Ilmeisesti sillä siis on var
sin laaja ja yleinen käytäntö meidän ar
meijamme keskuudessa. 

Esimerkkinä siitä taas, minkälaista puo
lueettomuutta harjoitetaan suojeluskuntien 
keskuudessa, pyydän saada lukea otteen 
eräästä suojeluskuntakokouksen pöytäkir
jasta: ,Ote. Pöytäkirja, pidetty Turtolan 
suojeluskunnan vuosikokouksessa Turtolan 
kansakoululla tammikuun 28 päivänä 1936. 
7 §. Suojeluskunnan esikunnan •esityksestä 
otettiin harkittavaksi, minkälaisiin toimen
piteisiin olisi ryhdyttävä niitten suojelus
kuntalaisten suhteen, jotka kuuluvat jäse
ninä Kemin Osuuskauppaan tai muuten 
kannattava:t mainittua liikettä, jonka toi
minta ulottuu myös Turtolan suojeluskun
nan alueelle ... Vuosikokous oli yksimieli
nen siitä, että kukaan oikean suoj.eluskunta
hengen omaava suojeluskuntalainen ei voi 
olla Kemin Osuuskaupan jäsenenä eikä 
myöskään minkäänlaisissa liike- tai muussa 
yhteydessä mainitun osuuskaupan kanssa 
. . . Kokous päätti kehoittaa .esikuntaa toi
mittamaan t~edon vuosikokouksen pöytäkir
jan tästä pykälästä kaikille Turtolan suo
jeluskunnan jäsenille. Kokouksen puolesta: 
Aarne Hilli, Chr. KaUioniemi. Jäljennök
sen oikeaksi todistaa virallisesti paikallis
päällikkö K. M. Lantto. '' 

Kun siis jo edistysmieliseen osuuskauppa
li'i'kkeeseen otetaan näin puoluepoliittinen 
näkökohta, niin minkälaista puoluepolitiik
kaa sitten harjoitetaan suojeluskunnan 
keskuudessa kaikkeen muuhun toimintaan 
nähden meidän maassamme. 

Eilen puhuttiin useissa puheenvuoroissa 
puolustustahdosta ja valitettiin sen puuttu
mista kansamme keskuudesta (Oikealta: 
Onko puhujalla sitä!). Tässä yhteydessä 
myöskin eräs edustaja, nimittäin ed. Tuo
rila, luki erään meidän ohjelmakohtamme, 
jossa esitettiin se periaate, että työväki ·ei 
kaikissa olosuhteis..<>a ja kaikkina historian 

hetkinä ole valmis maataan puolustamaan. 
Tämä on erinomainen ajatus. Eräänä esi
merkkinä sen soveltamisesta aikaisemmin 
historiassa on m. m. Venäjän vallanku
mous, jolloin Venäjän sotilaat kieltäytyivät 
menemästä rintamalle ja sen sijaan toi
meenpanivat tsaarinvallan kukistamisen, ja 
eräänä seurauksena tästä kieltäytymisestä 
oli myöskin se, että meidän maamme saat
toi saavuttaa itsenäisyyden. Minä luulen, 
tai en tiedä, vai'kka ed. Tu01·ila ei olisi 
tästä niinkään tyytyväinen. Mutta kyllä 
on myöskin toisenlaista suhtautumista puo
lustuskysymykseen. Kyllä työväki kaik
kialla maailmassa on valmis puolustautu
maan silloin kuin sen oikeuksia todella 
uhataan ja silloin kun todella voidaan an
taa sille takeita siitä, että niitä puolustus
voimia, joita pannaan pystyyn, että niitä 
käytetään, kaikki takeet antaen, todella 
valtakunnan hyväksi. Katsokaa vain Espan
jaan, millä sankaruudella työväki siellä 
taistelee kansanvallan ja maan itsenäisyy
den puolesta (Vasemmalta: Ja laillisen hal
litusvallan!). Samalla tavalla kyllä myös
kin kaikkialla muualla maailmassa työväki 
on valmis taist·elemaan silloin kuin sille 
voidaan antaa ta:keet siitä, että taistelu 
ehdottomasti kohdistuu valtakunnan vihol
lista vastaim. 

Tämän maan porvaristo on jo kahden
kymmenen vuoden ajan esittänyt satua 
itäisestä perivihollisesta muka meidän maa
tamme uhkaamassa, mutta tämän tarun 
pohjalla, kuten juuri oikeistolaiset puhujat 
ovat valittaneet, ei ole kovin voimakasta 
puolustustahtoa saatu syntymään. Minä 
kehoittaisin heitä yrittämään myöskin sitä, 
että esitettäisiin se todellinen vaara, joka 
meidän maatamme uhkaa, nimittäin Sak
san taholta, ja minä luulen, että silloin 
paljon lyhyemmässä ajassa vo·itaisiin saada 
se kaivattu puolustustahto heräämään ( Oi
kealta: Ryömä puolustaa sitä vuoden 
alusta!). Suomen kansa samoinkuin kaikki 
muutkin kansat ovat valmiit puolustautu
maan todellisia vihollisia vastaan. Mutta 
yhtä kylminä ne pysyvät silloin kuin ne 
näkevät vaaran, että näitä puolustusvoimia 
voitaisiin käyttää ei p u o l u s t u k s e e n 
vihollista vastaan, vaan v ä ä r i nkäyttää 
h y ö k k ä y k s e e n valta:kunnan y s t ä
,v i ä vastaan. Niin pian kuin täydelliset 
takeet voidaan antaa, niin pian voidaan 
myöskin toivoa myönteisempää suhtautu-



menoarvio vuodelle 1'037. - 9 PJ. 837 

mista, mutta näitä takeita ei toistaiseksi ole 
haluttu antaa eikä niitä mahdollisesti myös
kään ole pystytty antamaan (Ed. Kares ja 
ed. Riipinen: Kommunistin puhe! - Ed. 
Räisänen: Älä anna väärää todistusta, ro
vasti!). 

Ed. K i v i s a l o: Herra puhemies! Kun 
puhutaan niin vakavasta ja nykytärkeästä 
asiasta kuin maanpuolustuksesta, sen itse
näisyyden ja kunnian säilyttämisestä, niin 
siinä keskustelussa pitäisi pyrkiä samaan 
objektiivisuuteen ja asiallisuuteen, johonka 
täällä on pyritty muissakin asioissa ja 
eräissä asioissa jo päästykin (Oikealta: Sa
nokaa se Ryömälle !) - no, enmmkaik
kea minä tahtoisin sen sanoa sinne oikealle. 
Asianlaita on niin, että ihmiset eivät tule 
yhteen ääneen määkiviksi lampaiksi siinä 
mielessä, että jokaisessa asiassa ja sen jo
kaisessa yksityiskohdassa oltaisiin samaa 
mieltä. Tällaista ihmisten laumaeläimiksi 
muuttumista vastaan puhuu koko ihmis
kunnan historia, joka, samalla kun se osoit
taa kehitystä yksilöllisyydestä yhteiskun
nallisuutta kohti, kuitenkin osoittaa myös 
kehitystä yksilöiden ja ryhmien erikoistu
mista kohti. Tällaisen historiallisen totuu
den edessä ei mikään ryhmä tai puolue ole 
oikeutettu asettamaan elämänohjeekseen 
vaatimusta, että kaikkien pitää olla joka 
asiassa ja jokaisessa yksityiskohdassa sa
maa mieltä kuin he, vaan paremminkin on 
asetettava elämänohjeeksi se, minkä asetti
vat aikoinaan Rocl1dalen köyhät kankurit 
sanoessaan: ,Suurissa asioissa yksimieli
syyttä, pienissä asioissa suvaitsevaisuutta ja 
kaikissa asioissa rakkautta.'' 

Maanpuolustus on sellainen suuri asia, 
jonka Suomen kansa itsepuolustusasiana 
täysin yksimielisenä hyväksyy. Tässä ka
marissa ei ole erimielisyyttä siitä, onko tätä 
maata puolustettava vaiko ei. Niinkuin 
häkkiin suljettu lintu ikävöi vapautta niin 
myöskin sitä ikävöi jokaisen vieraan val
tion alaisuudessa kärsivä kansa, ja meidän
kin kansamme iloitsee tästä vapaudesta, 
kun se on saavutettu. Tai ottaakseni toi
sen esimerkin: suuri osa Suomen pienvilje
lijäväestöstä on entisiä torppareita, josta 
asemasta he pyrkivät tilustensa omistajiksi, 
ja niin paljon kuin pienviljelijäin elämässä 
onkin vaikeuksia ja puutteita, ei kukaan 
heistä varmastikaan pyri takaisin torppa
rin epävakaaseen asemaan. Kuten työväki 

py11kii vapauteen työnantajain mielivallasta 
ja työmaaterrorista ja muusta riippuvai
suudesta, mikä monin paikoin vielä rehoit
taa,. niin pyrkivät työläiset myös Suomen 
kansalaisina olemaan vapaita vieraan kan
san holhouksesta, eikä muuten voi ollakaan, 
sillä vapaus ei voi ainakaan ajan oloon val
lita millään alalla, jos muilla aloilla re
hoittaa orjuus ja riippuvaisuus. Ja niin
kuin sosialidemokratia pyrkii yhteiskunnal
liseen oikeamielisyyteen kansakunnan sisäi
sessä elämässä, niin samaan oikeamielisyy
teen se pyrkii kansojen välisissä suhteissa. 
Tämä edellyttää, että kansan on huolehdit
tava oikeuksiensa puolustamisesta, niinkuin 
kunkin puolueen ja ryhmän on kansan si
säisessä elämässä oikeuksistaan huolehdit
tava. 

Näiden teoreettisten seikkojen lisäksi voi 
mainita käytännöllisenkin edun, josta joh
tuu edelläesitetty työväen kanta. ,Jos tänne 
vieras valloittaja hyökkää, niin työväkihän 
siitä enimmän saa kärsiä, jos näin onnetto
masti kävisi, sillä varmasti porvarilliset 
osaisivat jollakin tavalla järjestää asiansa 
niin, että he nahkansa ja omaisuutensa pe
lastaisivat, niinkuin osasivat varsin taita
vasti venäläisen sortovallan aikana tehdä. 
Työväki tuosta ikävyydestä raskaimman 
taakan saisi kantaa ja epäilemättä porvarit 
tuon uuden sortajan kanssa olisivat saman
laisessa veljeydessä työväen oikeuksien pol
kemisessa kuin olivat aikoinaan venäläisten 
kanssa. Tuona synkkänä aikana oli työ
väen taisteltava sekä tätä vierasta valtaa 
vastaan että sen kanssa monin tavoin työ
väkeä vastaan yhtynyttä taantumusporva
ristoa vastaan. Tuona aikana kasvoi ja 
juurtui työväen mieliin sosialidemokraatti
sen puolueen valistamana luja vakaumus 
Suomen valtiollisen itsenäisyyden välttä
mättömyydestä ja tämä ilmeni jo Turun 
puoluekokouksessa 1899 hyväksytyssä puo
lueohjelmassakin, jossa sanotaan, että pe
rusedellytyksenä työväenluokan vapauteen 
on Suomen valtiollisen itsenäisyyden säilyt
täminen ja sen kehittäminen. 

Minä olen viipynyt näissä tosiasioissa 
osoittaakseni, miten perättömiä ovat ne 
syytökset, mitä meitä vastaan täällä eilen 
tehtiin. Niinkuin on selvää,. että jokainen 
puolustaa kotiaan, jos sinne rosvot yrittä
vät ja niinkuin todella tehtiintk:in Lapuan 
liikkeen aikana, jolloin muiluttajat yön 
pimeydessä tunkeutuvat moniin työläisten 
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koteihin, niin on periaatteellisesti selvää, 
että myöskin yhteistä kotia puolustetaan. 

Mutta tästä kaikesta ei johdu eikä tule 
vasta johtumaan, että me kilpailisimme so
takiihkoilijain kanssa asevarusteluissa ja 
jättäisimme kaikki muut maanpuolustuskei
not huomioonottamatta, ikäänkuin niitä ei 
olisikaan. Paitsi sitä, että tämä tämmöi
nen kilpailu olisi aivan järjetöntä, olisi se 
toivotontakin, sillä meillä ei ikinä päästä 
siihen, että meillä asevarustelu olisi niin 
pitkällä, että se näitä varustelukiihkoili
joita tyydyttäisi. Heidän vaatimuksensa 
ovat yhtä rajattornia kuin ikorkeuksien ava
ruus, yhtä rajattornia ikuin näiden kiihkoi
]ijain mielikuvitus kaikkine kummituslento
koneineen. 

Asevarustelu ei suinkaan ole ainoa keino 
maanpuolustukseksi eikä tekniikan sana 
suinkaan ole tälläkään alalla viimeinen 
sana. Tämän osoittaa historia vastoin ed. 
Tuoriian suurella paatoksella eilen esittä
miä väitteitä. Vanha Rooman valtakunta 
oli joka .tapauksessa aseellisesti kuten muu
tenkin monin verroin etevämmin varustettu 
kuin ne, joita vastaan se soti, mutta se ei 
kuitenkaan voinut säilyä, vaan hajosi alku
tekijöihinsä. Napoleonin maailmanvalta oli 
niinikään sekä telmillisesti että muuten va
rustettu etevämmin kuin ne, joiden kanssa 
sotiessa se sortui, ja syy oli yksinkertaisesti 
se, mikä täällä eduskunnassakin on monasti 
sanottu, että parhainkin puolustuslaitos on 
heikko, jos se on liian raskas. Jos kansan 
hartioille sälytetään enemmän rasituksia 
kuin se jaksaa kantaa ja sen oikeutetut ja 
ajanvaatimat uudistukset lyödään laimin, 
nHn kyllä silloin maanpuolustuksen kanssa 
on vähän niin ja näin, olkoot teknilliset va
rusteet miten etevät tahansa. 

Mitä tulee erityisesti tähän valtiovarain
valiokunnan mietintöön liitettyyn sosiali
demokraattisten vastalauseeseen, on huo
mattava, että nämä menot valiokunnan 
enemmistön ehdottamina ovat pyörein lu
vuin 604,200,000 mk. ja valiokunnan sosiali
demokraattisten jäsenten vastalauseissa esi
tetyt vähennykset tekevät yhteensä niin
ikään pyörein luvuin 49,700,000 mk. Sosia
lidemokraattien vastalauseessa siis ehdote
taan vain niin vähäistä kuin 8% vähen
nystä. Jos siis maanpuolustusta mitataan 
yksinomaan markkojen luvun mukaan, joka 
ei ole oikea mitta, mutta vaikka senkin mu
kaan mitataan, niin sosialidemokraattien 

erimielisyys ei suinkaan tässä ole suuri. 
Sitä paitsi, eihän hallituskaan ehdottanut 
niin suurta summaa kuin nyt valtiovarain
valiokunta ehdottaa, vaan hallitus ehdotti 
useita miljoonia pienemmän summan. Kui
tenkaan ei hallitusta ole moitittu puolustus
kylmäksi eikä muilla rumilla syytöksillä, 
joita me saimme kuunnella eilen illalla 
monta tuntia. 

Ed. Tuorilalle pyydän huomauttaa, että 
me kansanmiehet, jotka emme ole käyneet 
korkeita kouluja, odottaisimme sellaiselta 
mieheltä kuin kahdenkertaiselta tohtorilta 
ja professorilta jotakin, joka asiaa jollakin 
tavalla valaiseisi. Mutta me olemme ed. 
Tuoriian suhteen tässä suuresti pettynee.t. 
Hänen puheensa, mitä hän täällä on pitä
nyt sekä nyt että ennen, on ollut moneen 
kertaan vatkattuja juttuja, joille hän ei 
ole viitsinyt keksiä edes uusia sanamuotoja. 
Ed. Tuoriian esiintyminen on ollut, lie
vimmin sanoen, lapsellista, sillä huomau
tuksella vain, että siitä puuttuu se rehelli
syys, joka on ominaista lasten puhelulle 
(Eduskunnassa naurua.). 

Jo Snellman aikoinaan sanoi Valtio
öpissaan, että se ei ole aseiden paljous eikä 
tappelukykyisten käsivarsien iso luku, 
josta viime kädessä kansakunnan vapaus ja 
itsenäisyys riippuvat, vaan se on kansalais
ten sydämissä elävä vakava tahto pysyä it
senäisenä kansana. Tämä Snellmanin aja
tus sisältää toisen ajatuksen, nimittäin sen, 
että on pyrittävä kasvattamaan puolustus
tahtoa. Mutta sitä ei kasvate.ta sälyttä
mällä kansan harteille yhä raskaampia ve
roja ja painamalla sen kautta sen elintasoa 
mahdollisimman alas. Meillä on tästä va
roittava esimerkki omassakin historias
samme Bobrikoffin routavuosilta, jolloinka 
lähetettiin laukkuryssiä puhumaan mökin
miehille ja torppareille, että nyt alkaa 
kulta-ajat, kun tulee tänne Venäjän valta, 
ja monet ottivat viattomassa .tietämättö
myydessään nuo jutut täydestä. 

Kuten ed. Wiik sanoi ja kuten myös 
edellä on sanonut ed. M. Ryömä, niin mei
dän täytyy saada takeet siitä, että puolus
tuslaitosta ei käytetä muuhun tarkoituk
seen kuin maanpuolustukseen. Tällaisia 
takeita meillä ei ole, siitä on todisteena 
Mäntsälän kapina, jossa suuri osa suojelus
kuntalaisia oli mukana, toiset aktiivisesti 
ja ehkä vieläkin suurempi osa hengessään. 
Tällaisia takeita me odotamme ja niin 
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kauan kuin niitä ei ole, niin me emme voi 1
1 

suhtautua suojeluskuntiin muulla tavalla 
kuin siten, kuin tähänkin asti olemme suh
tautuneet. 

Puolustusministeri 0 k s a 1 a: Tähänas
tisten puheenvuorojen johdosta tahdon nyt 
lausua muutaman sanan. 

Eilen illalla ed. Aattela täällä esitti 
suurta rauhanohjelmaa, josta ohjelmasta 
luonnollisesti meillä kellään ei ole mitään 
pahaa sanottavaa. On sanottava vain se, 
että meidän ei ole tätä ohjelmaa omalta 
osaltamme eikä yksinämme vietävä liian 
pitkälle. Silloin kun päästäisiin yleensä 
maailmassa siihen olotilaan, että aseet voi
taisiin hävittää, niin luultavasti olisi jokai
nen Suomen kansalainen ensimmäinen iloit
semaan siitä. Mutta kun niin ei ole, kun 
ikävä kyllä meidän ympärillämme joka 1 

puolella ja maailmassa kaikkialla varustau
dutaan ja varustaudutaan, niin edesvastuu
tonta ja sanoisinpa rikollista olisi, jos me 
jättäytyisimme ilman varusteluja. Kuka 
silloin meitä auttaisi~ Se on tämä tosiasia 
ja suuri vastuu, joka on pakottanut halli
tuksen esittämään lisäyksiä varustuksien 
täydentämiseksi, joita eduskunnalle on esi
tetty. 

Ed. Aattela sanoi, että perushankinta
ohjelman on havaittu muuttuneen.. Siinä
hän on perää ja niin tulee vastaisuudessa
kin tapahtumaan. Ei voida monen vuoden 
varalle suunnitella aivan tarkalleen pitä
vää ohjelmaa, sen tähden että aika aina 
muuttuu. Mikä tänä vuonna on pidetty 
jonkin aseen suhteen parhaana, se voi olla 
ensi vuonna jo tähän aikaan muuttunut 
toisenlaiseksi, ja meidän täytyy aina koet
taa hankkia viimeinen ja paras, jotta rahat 
eivät menisi hukkaan. Vuonna 1934 suun
niteltu perushankintaohjelma on siis eräissä 
osissaan nyt jo muuttunut laatuun nähden 
ja tulee varmasti vielä muuttumaan, ennen 
kuin 1942 vuoteen on eletty. Mutta suu
rin piirtein se pysyy semmoisena, kuin 
se nyl!kin on ja kuten se on suunniteltu 
(Ed. Aattela: Mutta ei edes miljooniin 
nähden!). 

Ed. Wiik eilen illalla teki minun mieles
täni aivan oikean kysymyksen, että onko 
Suomen kansan kodit vakuutettuja siitä, 
että heidän poikiansa tullaan käyttämään 
vain .Suomen puolustukseen. Tähän minun 
täytyy vastata vain sillä, mitä laki sanoo. 

Asevelvollisuuslain 1 §:ssä sanotaan, että 
(Ed. Wiik: Se tunnetaan!), ,Isänmaan ja 
laillisen yhteiskuntajärjestyksen puolusta
miseksi on jokainen Suomen mies asevel
vollinen''. Näitä kahta tarkoitusta varten 
meillä on olemassa myöskin puolustuslaitos 
eikä mitään muuta. 

Eilen illalla ed. Ampuja sanoi, että voi 
olla vaarallista suojeluskuntien luDtettavai
suudelle se seikka, että ne ovat riippuvai
sia aika paljon erinäisistä lahjoituksista. 
Tämän epäilynkin - minä otaksun, että 
se oli vain epäily - tämän epäilynkin 
minä tahtoisin sentään jyrkästi torjua. 
Suojeluskunta on voimakas vapaaehtoisen 
maanpuolustuksen ilmaisu. Sitä avustavat 
henkilöt työllänsä, ajallansa, varoillansa, 
neuvoillansa, kukin sillä tavalla ja niillä 
keinoilla, kuin jokaisella käytettävänä on. 
Mutta en usko ja olen siitä vakuutettukin, 
että ei kukaan näistä ajattele, että suoje
luskuntia tultaisiin käyttämään oman tai 
oman luokan tai omien ryhmien tarkoi
tusperien hyväksi. Eivät ne maanviljelijät, 
jotka antavat sille viljaa, eivät ne virka
miehet, teollisuusmiehet, jotka antavat va
roja, eivätkä ne työläiset, jotka uhraavat 
työtänsä ja aikaansa, ajattele muuta kuin 
maanpuolustusta. Jos päästään siihen, että 
valtio kokonaan voi suojeluskunnat ylläpi
tää, niin sen parempi. Meillä ei ole suin
kaan mitään sitä vastaan. Mutta kun nyt 
valtiolla ei ole ollut varoja ja ihmiset ovat 
puolustusaatteen innostamina tahtoneet uh
rautu:a, niin ei ole kellään oikeutta eikä 
syytä panna ihmisten puhtaita tarkoituksia 
epäilyiksenalaiseksi. 

Ed. M. Ryömän tämän aamuinen lau
sunto oli monessakin suhteessa valitettava. 
Se henki .epäilyksiä ja väärinkäsityksiä, 
liioitteluja, arveluja. Mihinkään tosiseik
kaan ei perustunut mikään osa lausunnosta 
(Ed. Wiik: Eivätkö sitaatitkaan ?) . Meidän 
teollisuutemme kasvu, :mikäli koskee nyt 
nimenomaan kemiallista teollisuutta, on 
luonnonpakko, joka ei ole viimeaikaisten 
vuosien eikä viime vuosien harkinnan tu
los. Ei edes yksinomaan puolustuslaitok
sen, eikä pääasiassakaan puolustuslaitoksen 
vaatimuksien mukainen. Klooritehdasta, 
niinkuin typpitehdastakin on suunniteltu 
kauan tähän maahan. Jos ne nyt saadaan, 
niin ne tulevat :palvelemaan pääasiassa 
siviilielämää, ja siviilielämä niitä tarvitsee, 
sillä kumpiakin näitä aineita tuDtetaan ny-
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kyään maahan, vaikka niitä puolustuslai
tos ei käytä juuri nimeksikään. Mehän py
rimme kaikilla aloilla omavaraisuuteen ja 
antamaan 0\Inille kansalaisillemme työtä. 
Miksi me emme pyrlkisi myöskin näillä 
aloilla, varsinkin kun nämä ala:t ovat sel
laisia, joita hallitsevat koko maailmaa kä
sittävät trustit ja joista siis riipipuvaisuus 
on varsin kohtalokasta (Ed. Räisänen: Ei 
voida appelsiiniviljelyksessä mennä omava
raisuuteen!). Ed. Ryömän siteeraukse.t eri 
lehdistä eivät oikeastaan osoittaneet minun 
mielestäni mitään. Mitä vaalikirjasissa on 
kirjoitettu, se tietysti ei koske puolustus
laitosta eikä puolustuslaitos niistä missään 
tapauksessa vastaa. 

Ed. Kivisalo minun mielestäni aivan oi
kein sanoi, että puolustuslaitos ei saa tulla 
liiam . .raskaaksi. Niin, se ei saisi tullakaan, 
mutta kun me otamme huomioon sen puo
lustuslaitoksen tarkoituksen ja merkityksen, 
johonka äsken. asevelvollisuuslakiin vedoten 
viittasin, niin tämän kamarin, niinkuin hal
lituksenkin, tulisi kai olla yksimielinen siitä, 
että meidän täytyy antaa niin paljon va
roja, että me sa·a;mme siitä laitoksesta edes 
jotenkuten tarkoitustaan vastaavan. Jos 
me tahdomme jonkinlaisia laitoksia pitää 
pystyssä, niin silloin on annettava välttä
mättömät varat. Tämä nousu, mikä nyt 
9 pääluokassa on tapahtunut, on, sen minä 
ilmoitan suoraan niinkuin ilmoitin viime 
vuonnakin, vasta alkua. Perushankinta
määrärahat tulevat vaatimaan myös 9 pää
luokan nousua sen tähden, että lisääntyneet 
varusteet, monipuolistunut toiminta vaatii 
sekä henkilöitä että varoja. Laskettiinharr 
perushankintaohjelmaa laadittaessa, että 9 
pääluokka tulee nousemaan ainakin 70 mil
joonalla siitä, mitä se oli vuonna 1934. 
Siihen me olemme olleet va:rustautuneet ja 
siihen minä pyydän eduskunnan tulemaan 
mukaan. Y:mmärtäähän tämän asian, eikä 
sille mitään voi. Ei .se ole mitään aseiden 
kalistelua, se johtuu nyt fä.stä ohjelmasta, 
johonka on menty ja jonka ohijelman läpi
vieminen on välttämätön. 

Ed. Huittiselle minä pyytäisin eili.sen 
puheenvuoron johdosta sanoa, että nämä 
vakanssit, jotka valtiovarainvaliokunta nyt 
on ehdottanut porst·ettaviksi ja joista mi
nulla oli eilen kunnia eduskunnalle mai
nita, eivät . ole millään tavalla tuulesta 
temmatut, eikä otettu. arv.iokaupalla. Ne on 
hyvin pitkän ;ja tarkan harkinnan jiilkeen 

otettu talousarvioesitykseen, ja vakuutan 
vielä kerran eduskunnalle, että toiminta tu
lee kärsimään, jos ne jätetään pois. Eikä ai
noastaan toiminta kärsi, mutta me menetäm
me myös sikäli, että niitä mahdollisuuksia, 
joita meillä muuten olisi, ei voida täysin käyt
tää hyväksi, ellei ole tarpeellista väkeä, tar
peellisia ja jo hankittuja laitoksia ja ko
jeita käyttämään. Me olimme laskeneet 
kuuden tunnin työajan esim. näille alipääl
lystöön kuuluville henkilöille, ja 39 kersan
tista oli vain 3 varalla. Kaikki 36 oli aina 
työssä, 3 oli varalla sairauden, komennuk
sien, opintojen ja sen sellaisten ta:pausten 
tähden. Tätä laskelmaa ei voine nyt kai 
kukaan sanoa suurenmoiseksi tai suureJ
liseksi, se on juuri ja juuri sellainen 
kuin .sen olla pitää.. Sama on seikka kaik
kiin muihin näihin vakansseihin nähden ja 
sen tähden minä uskallan toivoa, että edus
kunta suostuisi nämä vakanssit antamaan. 

Ed. B r a n d e r: Herra. puhemies ! Kun 
tällä pääluokalla on näin suuri menoarvio, 
ei ole ihme, ,jos sitä eri puolueet katsovat 
hiukan eri tavalla. En luule ollenkaan, 
että tässä ollaan niin erimielisiä, kuin muu
tamien äärimmäisyysmiest.en puheista .päät
täen voisi luulla. Olemmehan me jo aika 
paljon rahaa saaneet yhdessä jo tähän so
peutumaan ja hyvällä tahdolla siihen luul
tavasti voidaan vieläkin hiukan lisätä. Se, 
että lausutaan ylisanojakin, sehän nyt kuu~ 
luu aina poliittiseen .puhetapaan. Tätä me
noarviota hyväksyessä täytyy nämä liiat 
puheet katsoa jotakuinkin ylitse. Vaali.:. 
aikana jouduin puolustusmenoja paljon 
käsittelemään ja tavallisesti keskustelun 
pohjana oli sosialidemokraattien johtajan 
ed. Tannerin vaalipuhe. Ja sehän oli san
gen puolustusystävällinen. Se luettiin mo
neen kertaan ja joka sana tutkittiin ja 
siiruähän sanotaan semmoista, jonka me 
voimme suurin piirtein allekirjoittaa (Ed. 
Ryömä: Lukekaa se täälläkin!). Siinä sa
nottiin, että on ollut aikoja meidänkin 
mruassamme, jolloin työläisillä oli semmoi
nen kanta, ettei yhtään miestä eikä yhtään 
markkaa ole annettava tämän maan puo
lustami.seen. Mutta se aika on ollut ja 
mennyt. Nyt on työmiehelläkin puolustet
tavaa. Tämän minä muistan. Kävin 'juuri 
tuolla yliopiston 'kirja:stossa etsimässä sitä 
sanomalehteä, mutta pahaksi onneksi en 
kerinnyt löytämään näin aamuvarhaiseen, 
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ja serutähden jäi tämä puhekin puhtaaksi 
tekemättä, kun minä turhaan tuota artik
kelia etsin. Mutta .ed. Tanner voi itse sen 
pruremmin täällä lukea, hänhän ehkä muis
taa tarkemmin mitenkä se oli (Ed. Räisä
nen: No anna tulla ;puheesi!). 

Siinä samassa puheessa ed. Tanner hyvin 
tarkJkaan puolueelle selittää, että heidän on 
saatava vähemmistönsä ymmärtämään, että 
ei saa ruveta mihinkään yhteiskuntaa häi
ritsevlin jyrkkiin tekoihin, täytyy tyytyä 
järkähtämättömän kehityks.en tiehen. Ja 
me kirjoitettiin alle, että tä:hänhän pitää 
jokaisen viisaan miehen yhtyä (Vasem
malta: Mutta IKL ei yhdy!). Kyllä hekin 
yhtyvät kun he malttavat ensin lukea, mutta 
he ovat olleet niin kiihkoutuneita, että 
hy;ppäävät yli rivien. Sitten panivat mi
nut tiukalle, että kumpaako puoluetta 
tässä on äänestäminen. Minä sanoin, että 
arvostelkaa itse. Kyllä minä hyväksyn 
oikean työväen ohjelman', mutta mihinkä 
ed. Tannerikin viittaa, niin se on se vasem
malta oleva vähemmistö, että jaksaako ed. 
Tannerkaan pitää sen ryhmänsä vähemmis
tön rauhallisena kurissa nyrkin alla. Jos 
tulee mellakka, muu kapina tai niinkuin 
pelättiin sota-aika, niin tässä oli pääkysy
mys, jaksaako johtaja Tanner pitää omat 
kukkopojat kurissa. Tästä usein keskustel
tiin ja perästäpäin kuulin, en sattunut 
olemaan siinä autossa, missä oli keskuste
luun osanottajat työmiehet . matkalla vaali
·paikalle, että eräät työmiehet sanoivat, 
ctospa tällä kertaa äänestetään tätä Bran
deria, että ehkä;pä se näistä puolustus
asioista vielä siellä eduskunnassa kalkattaa. 

Puhemies: Kehoitan puhujaa pysy
mään asiassa. 

P u h u j a: Kansa kokonaisuudessaan 
kannattaa menoarviota ja puolustusmäärä
rahoja kun se vain oikein tulkitaan ja 
toivoo myöskin työväenliikkeen johtaja 
Tannerin pitävän sanansa. 

Muuten kiihko on tässä pääluokassa ko
konaan jätettävä pois. Senhän on aina his
toria todennut, että sota-asioissa ja puolus
tusasioissa ei saa antaa päänsä kiihkoutua 
(Ed. Räisänen: Se on jämerää hommaa!). 
Jos me tarkastamme Saksan ja Ranskan 
pitkää kamppailua, niin siellähän melkein 
aina vaihteleva sotaonni väistyy tavalli
seSti sen puolelta, joka on kiihkoutunut ja 

yliarvioinut itsensä, kunnes taas vastapuoli 
joittenkin vuosikymmenien perästä tekee 
saman tyhmyyden. Ja meidän on aina 
muistettava, että tämänkin pääluokan koh
dalla oleva virkamiehistö ja sotalaitos ei 
koskaan ole niin hyvässä kunnossa, että 
sitä kannattaisi kehua. Kehuminen vie aina 
miehiltä terveen ajattelun. Kaikissa annet
tomissa sodissa on nähty, että rauhan 
aikana on päässyt kiipeämään palvelus
aikansa tai ystävyyksien .perusteella miehiä 
johtoon, jotka vasta sodan ankarat koke
mukset paljastavat ja poistavat heidät vas
tuunalaisilta ;paikoilta ja käytännön osoit
tamat nerot pääsevät oikeuksiinsa. Sake 
sassakin olisi voitto maailmansodassa kal
listunut heidän puolelleen, jos ne miehet, 
jotka lopulta osoittautuivat neroiksi, olisi
vat myös olleet johdossa jo sodan alussa. 
Suomessa on katsottava ankarasti menoar
vion summien suuruutta kuin myöskin, 
ovatko varat semmoisissa käsi,ssä, missä nii
den tulee olla. ,Ja toiseksi on pidettävä 
hyvä kuri, se ei herätä koskaan alempien
kaan kansankerrosten vastenmielisiä tun
teita sotaväkeä vastaan. Ne ovat tavalli
sesti epäonnistuneet päälliköt, jotka saavat 
pahennuksen aikaan. Meidän ei tule elää 
sotapsykoosin vallassa rauhan aikana eikä 
ihannoida kansaa halveksivaa militarismia, 
sillä monessa maassa todelliset sotapäälli
köt, ne eivät ole militaristisen hengen läpi
tunkemia huonossa mielessä. Saksassakin 
se valta, minkä Bismarck ja Wilhelm II 
loivat sisäpolitiikassa oli juuri Saksan sor
tumisen edellytys. Jos sielläkin olisi seu
rattu niitä suuria periaatteita, mitkä 
Fredrik Suuri loi sille kansalle ja joita 
Hindenburg on sieltä kaivanut esiin, niin 
Saksassakin olisivat kärsimykset olleet pie
nemmät. Meidän on muistettava, että 
Marx ja Bismarck olivat samanaikuisia ja 
joutuivat taistelemaan vastakkain ja vaikka 
he olivat molemmat suuria miehiä, niin ei
vät olleet kuitenkaan inhimillisistä heik
kouksista vapaita, kumpikin kehitti oppinsa 
äärimmäisyyksiin ja siten yhdessä heiken
sivät Saksan puolustustahtoa. lVIutta mo
lempien miehien suunnat ovat tavallaan jo 
siirtyneet historiaan. Missä .elävä työväen
liike elää kuten Englannissa, niin tunteak
seni on Marx jo siirretty museoon (Edus
kunnassa naurua. - Puhemies koputtaa: 
Ehkä puhuja taas palaisi asiaan!). No 
niin. Ja tässäkin menoarviossa me voimme 
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pitää sen varmuuden, että meidän työväen- ·~, 
liikkeessä niiden johtajien taholta, ei tuota 
valtakunnan heikantamisen vaaraa ole. 1 

Tulen erinäisissä kohdissa kannattamaan 
lisäyksiä, mutta toivon, ~että niin puolustus
ministeri kuin korkeimmat päälliköt pitäi
sivät kylliksi tiukkaa nyrkkiä puolustus
laitoksessa. Meidän täytyy .valittaa, että 
kaikesta eteenpäinmenosta huolimatta mei
dänkin sotaväessä sattuu vielä semmoisia 
tapauksia, jotka sietäisivät kuulua mennei
syyteen. Pitää katsoa tarkasti, ne viat 
saattavat olla aivan oman portinpielen var
jossa ja usein tämmöisiä, jotka ovat niin 
lähellä, niitä ei huomata. Toivon siis, että 
tätä puolustusasiaa myötämiBlisesti käsitel
täisiin (Eduskunnassa naurua.). 

Ed. Lohi: Herra puhemies [ - Minä 
olin pyytänyt puheenvuoron ed. M. Ryö
män lausunnon johdosta. Tässä lausun
nossa oli sellaisia kohtia, joita minä en 
katso voitavan vaitiolalla sivuuttaa. Täällä 
ulkoasiainministeri esitti ne suuntaviivat, 
mitkä meillä on ulkopolitiikassa ja vasem
miston edustaja Voionmaa täydensi sitä 
aivan oikealla tavalla. Mutta valitetta
vasti minun täytyy uudistaa se muistutus, 
jonka minä ed. Salmialan lausunnon joh
dosta sanoin, että on tällaisina aikoina toi
sinaan asioita, joissa on ~parempi pitää kieli 
keskellä suuta. Täällä ed. M. Ryömä 
träillä otteilla joistakin lehdistä ja muilla 
kertomuks'illa tahtoi saada suorastaan usko
taksi, että ne hyökkäykset, mitä Mosko
vassa äskettäin meitä vastaan on esitetty, 
että ne ovat sittenkin oikeita. Me olemme 
täällä vasemmiston kanssa yhdessä pyrki
neet nämä hyökkäykset aiheettomina torju
maan. Oliko ed. M. Ryömän tarkoitus 
tällä lausunnollaan tehdä tämä torjumi
nen tehottomaksi? Niin, minä ymmär
rän sen kyllä. M. Ryömä on nuori mies 
ja häneltä ei voi paljoa odottaakaan, 
enemmän voi kyllä odottaa yliopiston pro
fessorilta, mutta nuorikin mies, joka on 
valittu Suomen eduskunnan jäseneksi, sen 
täytyy myöskin oppia se, mitä täällä on 
puhuttava ja mitä ei. Ja on toivottavaa, 
että tämäkin nuori mies, kun hän pääsee 
suorittamaan asevelvollisuuttansa, oppii 
jotakin. 

Minä olen täydellisesti samaa mieltä, 
minkä ed. Wiik täällä lausui, että puolustus
[aitoksen täytyy oJ.la 18 u o me n :puolustus- 1 

laitos ja sen täytyy ohla >Suomen p u o l u s
t u s laitos eikä mitään muuta. Ja minä 
olen t~etoinen siitä, että on tapahtunut 
sellaista, varsinkin meidän vapaaehtoisen 
puolustuslaitoksen, suojeluskunnan, pii
rissä jälkeisinä aikoina, jota vastaan täytyy 
protesteerata, se oli Mäntsälän kapinan 
aikana. Mutta minä uskon, että tässä Suo
men maassa, joka on niin peräti kaikilta 
osiltaan demokratian läpitunkema ... ~~~' 
ei joku sotilasjuntta kykene maaraa
maan, että ~Suomen puolustuslaitoksella 
tehtäisiin muuta kuin mitä Suomen puolus
tuslaitoksella on tehtävää. Ja sen takia 
sellaiset viittailut, että täällä jotkut piirit 
määräisivät jonkun suurvallan tukikoh
tia toista kohti hyökkäämään, ovat ala
arvoisia. Ja jos joku tyhmä sellaisia on 
esittänyt, ei ole viisasta sellaisia eduskun
nan puhujalavalta toistaa (Eduskunnasta: 
Oikein ! ) . Asia on Imrta kaikkiaan niin, 
että nykyisessä maailmantilanteessa ei mil
lään kansalla -ole oikeutta jättäytyä huolet
tomaksi maansa puolustuksesta. Tosiasia 
on se, että se kansakunta on pian pyyh
käisty pois itsenäisten kansojen joukosta, 
joka tämän laiminlyö. Sen ovat todenneet 
myös sosialidemokraattiset puolueet useissa 
maissa jo ja käsityskanta puolustuslaitok
seen nähden on muuttunut. Ja se on ilah
duttavasti muuttumaan päin meidänkin 
sosialidemokraattisessa puolueessa. Minä 
olen vakuutettu siitä, että siellä niiden 
rive1ssa löytyy vastuuntuntoisempia ai
neksia, kuin mitä -osoitti ed. M. Ryömän 
äskeinen lausunto (Ed. Rä:isänen: Ei pi
täisi väärää todistusta antaa nuoren mie
hen puheesta!) . Minä toiselta puolelta 
olen sitä mieltä, että meillä ei myöskään 
sotapsykoosin ta:i sotapelon vallassa saa 
mennä niin pitkälle, että me puolustukseen 
yksinään uhraisimme kaikki varat, niin 
että se johtaisi puolustustahdon vähene
miseen, ja tästä syystä minusta ne suuret 
vaatimukset, mitä on siinä suhteessa täällä 
esitetty, eivät ole tällä hetkellä meidän 
budjetin mahdollisuuksien rajoissa, silloin 
kun ei ole esitetty mistä varat niihin saa
taisiin. Minä luulen, 'Elttä sittenkin valtio
varainvaliokunnan mietintö sellaisenaan on 
kohtuullinen ja aivan oikeutettu ja minä 
rohkenen olla sitä mieltä, että ei ole totta 
sittenkään se, mitä on lausuttu, että 
koko vasemmisto olisi puolustusnihilistinen. 
Täällä edellinen puhuja sen puolueen joh-
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tajan lausuntoa siteerasi ja minä tahdon 
kanssa terästää sitä, että puolueenjohto 
asettuisi realiselle pohjalla tässä niinkuin 
muissakin kysymyksissä ja ojentaisi niitä 
aineksia, jotka -eivät -elämän todellisuutta 
ja:ksa vielä ymmärtää. 

Ed. Simojoki: Herra puhemies! 
Täällä on arvosteltu sosialidemokraattien 
kantaa puolustuskysymykseen nähden. On 
lausuttu aivan vastakkaisia arveluja siitä, 
mikä sosialidemokraattien kanta tässä ky
symyksessä on. Ei ole ihmeellistä, että on 
voitu tulla niin erilaisiin käsityksiin tässä 
asiassa, kun ottaa huomioon, kuinka risti
riitaisia lausuntoja sosialidemokraattisen 
ryhmän taholta on tässä kys:ywyksessä lau
suttu näinä kahtena päivänä. Ed. Kivisalo 
antoi ymmärtää, että sosialisteilla on sel
lainen käsitys, että maata tai paremminkin, 
hän sanoi, kansaa on 'puolustettava, kun sen 
oikeuksia loukataan. On vaikea uskoa ed. 
Kivisalon vakuutuksiin sen vuoksi, että 
täällä on ylen voimakkaasti tuotu esille 
myös päinvastainen kanta. Eilisillan is
tunnossa ed. Ampuja sanoi sanasta sanaan 
seuraavalla tavalla, minulla on ote pikakir
joituskansliasta hänen puheestaan: ,Minä 
en tunne halua vakuuttaa työväen puolesta, 
että kyllä se puolustaa maataan.'' Nämä 
ovat sanasta sanaan ed. Ampujan, Ihmisoi
keuksien liiton johtokunnan jäsenen, sa
nat: ,Minä en tunne halua vakuuttaa työ
väen puolesta, että kyllä se puolustaa maa
taan.'' Tämä on selvääkin selvempi lau
sunto siitä kannasta, jota ainakin ed. Am
puja edustaa sosialidemokraattisessa ryh
mässä. Ja minun käsittääkseni hän tuopi 
tässä täysin rehellisesti ilmi marxilaisten 
yleisen kansainvälisen kannan puolustus
kysymykseen nähden. Kaikkein selvimmin 
on tämän ajatuksen lausunut· täällä ed. 
Mauri Ryömä, joka luonnehti marxilaisten 
kantaa tässä kysymyksessä seuraavilla sa
noilla: ,Työväki on valmis puolustautu
maan, kun sen oikeuksia loukataan.'' Tässä 
ei puhuta isänmaan, valtakunnan, puolus
tamisesta mitään, mutta vain työväen
luokan oikeuksien puolustamisesta, siis sel
västi on kysymys tässä lausunnossa sodasta. 
Kun eduskunnassa vuonna 1917 Suomen 
tultua itsenäiseksi tehtiin aloite Suomen 
puolustuslaitoksen perustamiseksi sanoi ed. 
Wiik eduskunnassa: ,Minä olen tunnetun 
sosialidemokraatin Debbsin kannalla; on 

vain yksi sota, jonka voin hyväksyä, köyhä
listön sota riistäjiä vastaan.'' Ed. Wiik, 
onko tämä yhä edelleenkin teidän kantanne 
tässä kysymyksessä, niinkuin ed. Mauri 
Ryömän ja ed. Ampujan kanta näkyy ole
van. Täällä ovat edustajat Brander ja 
Lohi puhuneet siihen suuntaan, että marxi
laisten kanta puolustuskysymyksessä on 
paljon kirkastunut ja selvinnyt. En mi
tään toivoisi niin hartaasti, kuin että to
dellisuudessa asianlaita olisi niin, mutta 
tällaisten lausuntojen ja esiintymisten jäl
keen en ainakaan minä rohkene siihen us
koa. Ed. Mauri Ryömän puhetta kuun
nellessa joutui kysymään, onko hän täällä 
mielestään kominternin edustajana vai Suo
men kansan edustajana? (Vasemmalta: 
Häpeä! - Ed. Räisänen: Älkää puhuko 
roskaa!). Hän katsoi tehtäväkseen täällä 
puolustaa Neuvosto-Venäjää ja kaikilla ta
voin häväistä sitä armeijaa, jonka asetakin 
hän kohta tulee vetämään päällensä. Kun 
ajattelee sen armeijan perustamisaikoja, 
minkälaisilla uhrauksilla se armeija on pe
rustettu, niin on sille armeijalle todella 
häpeäksi, että se saa riveihinsä sellaisen 
sotilaan kuin Te Mauri Ryömä olette. 

Puh e m i e s (koputtaen) : Kehoitan pu
hujaa käyttämään parlamentaarista kieltä 
eikä herjaamaan toista. 

P u h u j a: Jo toisen kerran ed. Mauri 
Ryömä täällä kwhden päivän sisällä esiintyi 
myös Espanjan bolshevikien puolesta, jotka 
siellä surmaavat pappeja ja polttavat kirk
koja. Minä vastaan ed. Mauri Ryömän puhee
seen (Vasemmalta: Ei se kuulu tähän 
asiaan!). Kuten täällä ed. Lohi lausui 
edellisessä puheessaan, oli ed. Mauri Ryö
män puheessa surkeinta se, että hän täällä 
puheensa kautta provosoi jälleen mielialaa 
meitä vastaan Neuvosto-Venäjän taholta. 
Hän puheillaan ja salaperäisillä viittauksil
laan Suomen sotilaspolitiikasta suorastaan 
ruokki Isvestijan ruokahalua. On häpeäl
listä Suomen eduskunnalle, että täällä esiin
nytään sillä tavalla ja vahingoitetaan mei
dän maatamme ja kansaamme mitä suurim
massa maarassa. Sosialidemokraatit ovat 
kehunneet vaalivoitollaan, mutta ei ole 
syytä heitä onnitella, kun ovat saaneet sel
laisia selvästi kommunistihenkisiä edusta
jia riveihinsä kuin Mauri Ryömä on. Minä 
uskon kyllä. omasta puolestani, että Suo-
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men työväestö on puolustusystävällistä ja 
isänmaallista, mutta juuri senvuoksi onkin 
meidän isänmaallinen tehtävämme mitä pi
kimmin irroittaa marxilaisten kynnet tästä 
työväestöstä ennenkuin se tällaisilla opeilla 
turmellaan ja pelastaa tämä työväestö isän
maalle ja kansakokonaisuudelle. 

Ed. S a a r i n c n: Ed. Aattelan eilisen 
lausunnon johdosta, jonka hän kohdisti eri
koisesti allekirjoittaneeseen, katson tarpeel
liseksi vielä esittää pienen lisäyksen. 

Ed. Aattela sanoi, että sosialidemokraat
teja, Jaatiessaan vastalausettaan tulo- ja 
menoarvioon puolustuslaitoksen menojen 
kohdalla, on toiminnassaan yksinomaan joh
tanut vastuuntunto eikä millään tavoin 
puolustustahdottomuus. Ikävä kyllä ed. 
Ampujan lausunto tässä suhteessa antoi toi
senlaisen kuvan, jota kuvaa ed. Ryömän 
lausunto vielä valitettavan rumasti pahensi. 
Myöskin ed. Aattela lausunnossaan sanoi, 
että isänmaallinen kansanliike on patentoi
nut isänmaallisuuden itselleen, ja sillä ta
voin maata vahingoittanut. Kun ed. Aat
tela tämän lauseen lisäsi esittämänsä Imu
niin vastuuntuntoajatuksen jälkeen, niin 
sekin pani epäilemään ed. Aattelan vilpit
tömyyttä. Mutta tarpeetontahan meidän 
on siitä nvt enää keskustella. Minä tulen 
vakuutetuksi ed. Aattelan ja koko sosiali
demokraattisen puolueen vilpittömyydestä 
tässä kysymyksessä vain nimenomaan sillä 
ehdolla, että he myöntävät puolustuslaitok
selle ne rahat, jotka nyt tällä hetkellä vält
tämättömästi katsotaan tarvittavan. 

Ed. Aattela, väitellessään minun pu
heenvuoroani vastaan, myönsi, että Brys
selin kongressin memorandumin ensimmäi
nen kohta oli nimenomaan siten kuin minä 
sen sanoin. Mutta sen toivomuksen tai 
pyynnön, minkä minä ed. Aattelalle tämän 
memorandumin kohdan johdosta lausuin, 
hän tahtoi torjua sillä perusteella, että hän 
ei ole Suomen ulkoministeri eikä niin ollen 
hänellä ole mahdollisuuksia myötävaikuttaa 
kansainvälisten sopimusten kunnioittami
seen. Ed. Aattela voi tässä suhteessa kyllä 
myötävaikuttaa olematta ulkoministeri vain 
aivan tavallisena kansalaisena siinä rauhan
työssä, jota hän sanoo tekevänsä. 

Ed. Ampuja eilen illalla varsinaisesti ed. 
Tuoriian lausuman johdosta selosti niitä 
sotilasmäärärahoja, joita naapurimaassam
me tämän vuoden talousarvion mukaan on 

käytetty. Kun nämä tiedot olivat virheel
lisiä, niin ne on oikaistava. Venäjän ta
lousarvion mukaan sotilasmenot, sikäli kuin 
niistä virallisesti ilmoitetaan, ovat tätä 
vuotta varten 14,816,000,000 kultaruplaa. 
Asukasta kohti tämä tekee 88.19 kultar-up
laa. Ja Venäjä ilmoittaa oman rahansa 
arvoksi kultapariteetin mukaan meidän ra
hassamme 20 markkaa 43 penniä. Asuk
kaita maassa lasketaan olevan 168 miljoo
naa. Näinollen on todettava, että sotilas
menot tämän vuoden Venäjällä ovat asu
kasta kohti meidän rahassamme Smk. 
1,801: 72. Venäjän sotilasbudjetti tekee 
30 % valtakunnan menoarviosta. 

Ed. Aatt.ela eilisessä lausunnossaan t·eki 
selvää ·oloi:st•a tässä .suhteessa meidän maas
samme. Hän :sanoi - aivan oi•fuein, - •että 
puolustusmenoarvion mukaan me.not ovat 
86·6,023,000. Ja kun hän lisäsi siihen vielä 
rajavartioston ja merivartiolaitoksen me
not, jonk·ala:atuiset menot eivät sisälly yllä
mainittuihin venäläisiin lukuihin, niin hän 
tuli .summaan, joka on n. 915,000,000 mikä 
ed. Aattelan ilmoituksen mukaan on n. 
250 markkaa henkilöä kohti. Hänen laslrel
miensa mukaan Ov'at meidän sotilasme
nomme 22.G% koko menoarviosta. Väit
täessään, että puolustusr:asitus meillä on 
suurempi kuin Venäjällä tuli cd. Ampuj.a 
varsin parhoin poikenne.eksi totuThdesta. 
Päinvastoin havait'3emme, että Venäjällä 
tosiasialEsesti tällä :hetkellä maksetaan vuo
h:tstuslaitokselle 6-7 kertaa se määrä mikä 
meillä. 

Vielä lopuksi tahtoisin kiinnittää huo
miota erääseen asiaan. Talousarviossa ei 
ole ·esitetty varsinai,sesti mitäiän lisäystä 
meidän laivastoamme varten. Alun toista
kymmentä vuotta sitten meidän maassamme 
asetettiin puolustusrevisioni,. joka laati 
maanpuolustusohjelman ja erikois·esti lai
vaston kohdalla tämä puolustusrevisioni 
lausui, että meidän laivasto-ohje1mamme on 
riippuva kokonaan Venäjän laivasto
oloista, ja sanottiin, että sillä hetkellä 
Venäjä eli, mitä taloudelliseen elämään 
ja yleensä s1smseen järjestykseen tu
lee, heikkouden tilassa, joka ilmeisesti tu
l·ee toistaiseksi jatkumaan. Ja tällä perus
teella esitettiin sitten, .että meidän liikku
van meripuolustuksemme minimiin tulisi 
kuulua ainrukin 3 rannikkopanssarilaivaa,. 6 
~Sukellusvenettä ja 2 hävittäjää. Ed11skunta 
tietää, ettei tuota laivastominimiä o1(' ja 
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ettei !tässä suhteessa o1e uskallettu edes esi
tystä tehdä, vakuutettuina siitä, ·ettei 1se <tu
lisi hyvruksytyksi. 

On vielä V'älttämätöntä tarlmstaa, millä 
tavoin Venäjällä ovat olot puolustusrevi
sionin lausuman jälkeen muuttune,et. Eväs 
asiantuntija kirjoittaa, samalla kun hän 
myöntää, ,että on vailma,a ,saada ·ehdottoman 
luotettavia tietoja laivasto-oloista Venä
jällä, tutkimuksi·ensa tuloksena seuraavaa: 
,Selville on käynyt, että idän. jättiläisvalta- : 
kunta työskent·elee määrätietoisesti j'a her
keämättä meren valtiutta kohti. Jo viitisen 
vuotta sitten laadittiin ikauastähtäävä 10-
vuotissuunnitelma laivaston kehittämiseksi. 
Suunnitelman ·ensimmäinen puolisko on jo 
täytetty. Itäme:r~ellä ja Must.allame:r~ellä 
on :käyttövalmiina. yhteensä 3 linjalaiva:a, 
neljäs on vi,elä kunnostamatta I1eningmdin 
telrukalla, 1 ]entotukialus, 2 raskasta ja 4 
!kevyttä risteilijää, 2 laivueen johtajaa, 17 
<hävittäjää, 23 torpeedov·eneti!ä, jotka sa
malla ovat miinanlaskijoita, noin 90 sukel
lusvenettä, joista. yiksin Itämerellä yli 40, 
12 miinanlruskijaa, 23 miinanetsijää, 21 tyk
kiv.enettä, 32 jokitykkiv,enettä ja niin ~edel
leen. Mitä 10-vuotiiSsuunnitelman toinen 
puolisko tulee tuoma:an., siitä ·ei ole tietoa, 
mutta ulkomaiset ammattilehdet 'arv·elevat 
senkin lisäävän kevyttä hyö.kkäyspuolta. 
Tällä hetkellä pitäisikin ulkomaisilla tela
koilla olla jo mkenteil1a 4 risteilijää, 4 
hävittäjää ~sekä 1 sukellusvceneristeilijä. Jo 
suorit,etun 5-vuotissuunnitelman !Saavutus 
yhdessä s·en seiikan kanssa, että punais€n 
1aiv;aston johto on kauan ollut t<;.aarin ai
kuisen kokeneen meriupseerin, amiraali 
Hallerin käsissä,. joka maailmansodassa 
toimi m. m. linjalaiva ,'Slav;an'' ·ensimmäi
senä upseerina, riittänee antamaan 1ainakin 
sen varmuuden, että Venäjän Iträmeren lai
vasto on ainakin suuresti voimistunut vii
mei,sten viiden aikana, j.a ·että se ja!tkuvasti
ikin voimistuu vuosi vuodelta. Tähänasti
nen k·ehityssaa:vutus on todettu Neuvostolii
ton laivaston, rannikkotykistön ja meri
ilmavoimien yhteh~harjoituksissa 'syys-l<Yka
kuun vaihteessa tänä vuonna. Harjoitusten 
loppuarvostelusga sotakomissari Voroshilov 
l'ausui: ,Laivat j,a mi,ehet ovat 1fuestäneet 
kokeen.'' 

Kun näin on:, niin ei :kukaan voi väittää, 
että meillä on ja voi olla hyökkäysaikeita, 
:vaan varmasti jokainen tulee vakuutetuksi, 
että meillä on niinkuin eilen jo sanoin, yJk-

sinomaan puolustuslaitos. Mutta sen tarkoi
tuksenmU'kaiseksi kehittämiseksi on tämän 
eduskunnan nyt, jo.s se tahtoo vastata maan 
tulevaisuudesta, myönnettävä se pienin, 
mitä hallitus on. pyytänyt, niillä lisäyk
sillä, joita valtiovarainvaliokunta siihen on 
tehnyt. 

Sen ryhmän puolesta, johon kuulun, on 
lisäksi :esitetty koko joukko välttämättömiä 
lisämäärärahoja sen vuoksi, ·että rak,ennus
materialin hinnat ovat nousseet j·a sen 
vuoksi, että kansainvälinen tilanne on 
äärimmäisen uhanalainen (Ed. Räisänen: 
Ei riitä rahoj-a!). Isämaallisen kansaliik
·keen edu~lmntary:hmä on tahtonut tällä 
huomauttaa Suomen kansalle, .että nyt on 
korkea 'aika t~ehosta.a maamme puolustus
laitosta. 

Ed. P i t k ä s i l t a : Kysymys ei suin
kaan ole nyt ISiitä, kuten oi<keiston taholta 
aivan väärin halutaan väittää, tahtooko so
s1alidemokvaattinen puolue puolustaa tätä 
maata ja sen itsenäisyyttä, v~aan kysymys
hän !käsittääkseni on tällä·kin 'kertaa vain 
siitä, kuink~a paljon varoja sosialidemo
kraattinen eduskuntaryhmä tämän maan 
kaikkein vä:häväkisimmän kansanosan ·edus
tajana katsoo voivansa tähän !tarkoitukseen 
uhmt·a (Vasemmalta: Siitä on kysymys!), 
ilman että sen edustaman kan;sanosan tär
keät elinedut tulevat kokonaan laiminlyö
dyi1ksi tai ·aina'kin perin huonosti hoide
tuiksi ja huomioon otetuiksi. Tarkoitan 
tällä tietenkin 1sitä, ettei soti1asmenoja 
voida paisuttaa niin suuriksi, 'että sen 
:]mutta muut tämän kansanosan turvaami
seksi v~älttämättömät toimenpiteet jäävät 
vrur1ojen puutteessa toteuttamatta. Tämä 
ryhmämme kanta pitäisi olla helposti ym
märr.ettävi,ssä, varsinkin kun muistelemme 
niitä suurten kärsimysten ja ikieltäymysten 
vuosia, joita tämän maan vähäväkisinkin 
kansanosa on saanut aivan viime aikoina
kin elää. Puhumattakaan siitä, että se olisi 
tuntenut olev,ansa vapaa ja tasavertainen 
tämän maan kansalainen, ei sillä ole lä
h,eskään aina ollut tietoa eikä varmuutta 
edes huomisen päivän leivästä. Vuodesta 
toiseen jatkuvien leipähuoliensa ja muun 
alennustilansa painamana se 'ei ole jaksanut 
kohota yhtä suureen isänmaal'lisuuden ,viree
soon, johon näkyvät voivan nousta, ne, joi
den asema on näissä suhteissa monin ver
roin turvatumpi ja jotka katsovat olevansa 
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oikeutettuja syyttämään sitä epäisänmaalli
suudesta. Myöskään se ,fienki ja oo suhtau
tuminen, j.okn näissä laitoksissa, ,ainakin 
niiden johdossa, vallitsee ~yöväe:stöön ja 
niiden pyrkimyksiin nähden, 'ei suinkaan 
o1e omiaan herättämään työväestössä ~eri
koista luottamusta j·a rhailua näitä la.itok
sia koht.aan. 

Tämä meidän suhtautumis•emme kysy
myksessä oleviin määrärahoihin nähden on 
myös täydellisesti sopusoinnussa valitsi
j,aimme toivomusten kanssa, joten minä 
puolestani yhdyn valtiovar:ainvaliokunnan 
sosialidemokraattisten jfusenten esittämään 
IV vastalauseeseen. · 

Ed. T u o r i 1 a: Ed. Kivi,salon minuun 
kohdistamien sanojen vuoksi haluan huo
mauttaa, että en esitykeessäni esittänyt mi
tään muuta kuin otteita sen neuvoston, 
johon kuuluivat J. Helo, M. Puittinen, 
R. Swentorzetski, K. H. Wiik, V. Voion
maa, esittämästä Sruomen sosialidemokraat
tisen puolueen maanpuolustus- j·a utko
poliittisesta ohjelmasta, joka Dn painettu 
vuonna 1930. Kun t1ässä ohjelmassa näin 
vaikutusvaltaiset puDlueen henkilöt esittä
vät sentapaisi·a ajatuksia, ~ettei {)1e vaaraa 
sodasta, va.UoitU'ksest•a, että me kaikki kuu
lumme samaan isänmaahan, olen !katsonut 
velvollisuudekseni kiinnittää Suomen isän
maallisen kansan huomion näihin ajatuksiin. 
Tästä on kulunut vain muutama vuosi, tässä 
on takana puolueen huomattavia henki
löitä. Minä en tiedä Suomen sosialidemo
kraattisella puolueella vielä olevan ol,e
massa muuta maanpuolustusohjelmaa. Ja 
se ikeskm:stelu, mrkä täällä eduskunnassa on 
tänään käyty, se osoittaa, <että minulla on 
ollut riittävästi aihetta huomion kiirmittä
miseen .Suomen sosialidemokra:attiosen puo
lueen edustajain maanpuolustust·a koske
viin käsityksiin. 

Ed. M. R yö mä: Minun ei oikeastaan 
tarvitsisi vastata näille ed. Lohelle ja Si
mojoelle, sillä herra puolustusministerin 
vaikenemisen puheenvuoroni johdosta tai 
sen kuittaamisen ainoastaan parilla yli
malkaisella viran puolesta annetulla ·huo
mautuksella, oikeastaan pitäisi riittää 
näille kahdelle ensinmainitullekin vastauk
seksi. Nähdäkseni ei ole mitään sanottavaa 
kypsyydennäytettä :peil:k,kä solvaaminen, mi- , 

tään tosiasioita esittämättä. IKL :n puoleilta 
·on kyllä to:tuttu siihen, että kaikki fascis
min vastustaminen, ka~kki kansanvallan 
puolustaminen ja senmukaisten näkökohtien 
esittäminen on !heille kommunismia, koska 
kansanvalta on se, minkä he :haluavat hä
vittää. 

Erääksi vastaukseksi siihen, mitä ed. 
Simojoki esitti Espanjan tapahtumista, ha
luan esittää pienen otteen Ilkka-lehden 
eräästä kirjoituksesta. Tässä kirjoituksessa 
huomautetaan Espanjan taisteluista, että 
hallituksen joukoissa taistelee suureksi 
osaksi vapaaehtoisia (siis ilmeisesti Espan
jan kansa), jotka eivät saa palkkaa, kun 
sen sijaan Francon joukot ovat palkka
joukkoja. Mistä saa Franco rahat, se on 
arvoitus, niin huomauttaa Ilkka-lehti. Ma
rokosta tulee kuukausittain noin 16 mil
joonaa pesetaa, mutta vallarrkumouksellis
.ten - tämä tarkoittaa Francon armeijaa -
sotamenot ovat kuukausittain noin 250 
miljoonaa pesetaa. SHs lähes 16 kertaa niin 
suuret menot kuin mitä tiedetään omista 
varoista saatavan kokoon. Mistä tulevat 
nämä loput? Ilmeisesti joltakin ulkoval
lalta. Siis tämäkin kirjoitus, Ilkka-lehden 
kirjoitus, kyllä antaa riittävän vastauksen 
siihen, minkä voimien välillä Espan9assa 
taistelu tapahtuu. 

Mitä sitten vielä tulee tähän lausuntooni, 
niin siitä, kuten jokaisesta lausunnosta, 
voidaan antaa vääriä kuvia esittämällä 
aivan irrallisia lauseenpätkiä. Niiden vää
rien väitteiden johdosta pyydän saada täst~ 
pikakirjoituspöytäkirjasta lukea eräitä 
kohtia: ,Kyllä työväki kaikkialla maail
massa on valmis puolustautumaan silloin 
- - - kun todella voidaan antaa sille 
takeita siitä, ·että niitä puolustusvoimia, 
joita panna:an pystyyn, että niitä käyte
tään kaikki takeet antaen todella valta
kunnan hyväksi.'' - - - ,Samalla ta
valla kyllä myöskin kaikkialla muualla 
maailmassa" - muuallaldn kuin Espan
jassa - ,työväki on valmis taistelemaan 
silloin kuin sille voidaan antaa takeet siitä, 
että taistelu ehdottomasti kohdistuu valta
kunnan vihollista vastaan.'' - - - ,Suo
men kansa samoinkuin kaikki muutkin kan
sat ovat valmiit puolustautumaan todellisia 
vihollisia vastaan. Mutta yhtä kylminä ne 
pysyvät silloin kuin he näkevät vaaran, 
että näitä puolustusvoimia voitaisiin käyt
tää ei puolustukseen vihollista vastaan, 
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vaan väärinkäyttää hyökkäykseen valtakun
nan ystäviä vastaan''. 

Tästä kyllä pitäisi riittävällä selvyydellä 
käydä esille lausuntoni ajatus ja sen 
myöskin pitä·isi riittää vastaukseksi näille 
edellisille puheenvuoron käyttäjille, ennen 
kaikkea edustajille Lohi ja Simojoki. 

Ed. Wiik: Kun en ole seurannut 
armeiJamme lehtiä, oli minulle uutta se, 
mitä ed. l\'L Ryömä niistä luki. Kävi ilmi, 
paitsi että fascistisia roskajulkaisuja on 
saatu levittää armeijan keskuuteen, että 
eräät armeijan omat lehdetkin ovat alentu
neet sanottujen roskajulkaisujen tasolle 
harjoittamalla yllytystä sekä oman maan 
työväkeä että myöskin eräitä ulkovaltoja 
vastaan. 

Täällä herra puolustusministeri on monta 
kertaa vakuuttanut, että armeijassa ei 
politikoida. Minä hartaasti .toivon, että 
herra puolustusministeri ryhtyisi sellaisiin 
toimenpiteisi:in, •että vakuutukset vastaisi
vat todellisuutta, että siis fascistinen ylly
tys armeijassa loppuisi. Sillä niin kauan 
kuin se jatkuu, ei sovi ihmetellä, että me 
täällä vasemmistossa suhtaudmnme pidätty
västi varusteluihin. 

Kun ed. Simojoki suvaitsi sanoa, ettei 
hän voi vastata siitä, mikä on sosialidemo
kraattien kanta puolustuskysymyksessä, 
huomautan, että kukaan ei ole pyytänyt 
häntä siitä vastaamaan. Sen me teemme 
itse. Mutta jos ed. Simojoki tahtoo päästä 
siihen, että voisi vastata omista sanoistaan 
ja edesottamuksistaan, niin siinä jo olisi 
täysi työ. 

Ed. S a l m i a 1 a: Herra puhemies! 
(Vasemmalta: Monesko kerta?). Siihen 
kai ei minun tarvitse vastata. Se käy sel
ville pikakirjoituspöytäkirjoista (Ed. Räi
sänen: Semmonen rauhallinen äänensävy 
vaH). 

Meillä on edelleen voimassa kesäkuun 
20 päivänä 1898 annettu asetus, jonka 
Suomen valtiopäivät ovat aikanaan hyväk
syneet. Sen asiallinen sisältö on kansa
laisia velvoittava vielä nykyisinkin ja 
valtakunnan viranomaisten on pidettävä 
huoli siitä, että sen säännöksiä sovelletaan. 
Tämä asetus on luonteeltaan rikosoikeudel
linen ja sisällytetty rikoslain 12 luvun koh
dalle, jossa puhutaan maanp.etoksesta. 
Asetuksen 1 § :ssä sanotaan: ,Joka saattaa 

tiedoksi semmoisen vieraan vallan hallituk
selle tai asiamiehelle, mikä ei ole sodassa 
maata vastaan taikka julkaisee pohjapii
rustuksen taikka tiedon, joka hänen tie
tensä on valtakunnan ulkomaisen turvalli
suuden tähden pidettävä salassa vieraalta 
valtiolta, rangaistakoon lmritushuoneella 
vähintään kahdeksi ja enintään ·kuudeksi 
vuodeksi sekä kansalaisluottamuksen menet
täneeksi. '' Jokainen tieto, minkä kansalai
nen tietää olevan pidettävä salassa maan 
turvallisuuden kannalta, on saatettu tämän 
lainkohdan kautta salaisuudeksi. Sitä ei 
lmkaan saa ilmaista uhalla, €ttä joutuu 
tämän raskaan rangaistuksen alaiseksi. Ja 
joka näistä seikoista haluaa tietoa saada 
muussa kuin maanpuolustuksen edun tar
koituksessa, palvelee käsitykseni mukaan 
tarkoitusperiä, jotka ovat ristiriidassa tä
män lainkohdan kanssa. 

Ed. Ryömän menettely kannattaa ottaa 
harkittavaksi juuri tämän lainkohdan va
lossa (Vasemmalta: Sopii harkita!). Kun 
luemme ed. Ryömän lausuntoa, niin havait
semme, että hän kohdistaa huomiota sellai
siin seikkoihin, jotka valtakunnan turvalli
suuden tähden on nimenomaan pidettävä 
salassa. Hän pyrkii pakottamaan viran
omaisia paljastamaan niitä täällä. M. m. 
kysyy hän: ,Joka tapauksessa on syytä tie
dustella, mihinkä tarkoitukseen nyt puolus
tuslaitos tarvitsee tällaisia klooritehtaita, 
typpitehtaita ja muita kaasutehtaita" (Ed. 
Räisänen: Kysyvä ei tieltä eksy!)". Kyllä 
kai ed. Ryömä tietää, että silloin, kun maan 
puolustuslaitos ryhtyi valmistamaan teh
taita näitä tarkoituksia varten, niin silloin 
on kysymys maanpuolustuksesta. Mutta 
hän pyrkii tässä paljon pitemmälle. Hän 
tahtoo tietää yksityiskohtia näistä suunni
telmista, yksityiskohtia, jotka ovat sangen 
kiinnostavia eräille valtioille. Ed. Ryö
mällä ei voi olla mitään maanpuolustuksen 
suojelemisen kannalta tiedusteltavaa tässä 
asiassa. Jos nämä tiedot julkituotaisiin, 
niin käsitykseni mukaan tässä olisi ole
massa ilmeisesti maanpetoksellinen toiminta 
(Ed. Tanner: Voi, kun typerä väite! Jokai
nen kemisti tuon tietää!). No miksi ed. 
Ryömä sitten tätä kyselee (Ed. Komu: Hän 
ei ole kemisti!). Hän on medisiinari ja 
hän on suorittanut medikofilissä varsin laa
jan kurssin kemiassa, sen tietänee kai ed. 
Tanner. Tässä on kysymyksessä sotateknil
liset salaisuudet (Ed. Tanner: Nähtävästi 
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ei juristi tiedä tuota, kun noin järkeilee! 
Klooritehtaita on täällä muillakin ! ) . 

Katson, että ed. Ryömän menettely on 
ehdottomasti sopimaton sille, jonka sydäntä 
lähellä on Suomen puolustus. Mutta jos 
tarkastelemme ed. Ryömän puhetta, niin 
havaitsemmekin, että se on kohta kohdalta 
aivan samojen kysymysten esittämistä, joita 
Isvestija tekee rajan tuolla puolen (Ed. M. 
Ryömä: Englantilaisista kirjoista!). Meillä 
on Soihtu-lehti ja tämä lehti voitaisiin il
moittaa yhtä hyvin Pietarissa, I .. eningra
dissa painetuksi kominternin kustannuk
sella (Ed. Riipinen: Voitaisiin! Aivan! -
Ed. Österholm: Onko tämä puolustusbud
jettia!). Tämä on puolustuskysymys, sillä 
ed. Ryömä pyrki tässä yhteydessä tekemään 
paljastuksia, jotka vahingoittavat Suomen 
puolustusta. Ja minua ihmetyttää, että 
täällä sallitaan sellaisten puheenvuorojen 
käyttö kuin ed. Ryömän (Ed. Ryömä: Mitä 
ne paljastukset olivat!). Täällä on huo
mautettu, että meille on vahinkoa, jos me 
tuomme esille seikkoja, joita Venäjä voi 
käyttää hyväkseen harjoittaessaan propa
gandaa Suomea vastaan. Eikö kaikki se, 
mitä ed. Ryömä täällä on esittänyt, ole sel
laista, jonka Neuvosto-Venäjä voi kopioida 
ja lähettää agenttiensa kautta ympäri maa
ilman osoitukseksi siitä, että Suomi on as
tinlautana eräiden muiden valtioiden hyök
käysai!keille Venäjää vastaan. Tämä on 
tosiasia, jota ei kukaan kieltäne. Ja minua 
ihmetyttää, että ed. Tanner, joka pitää ryh
mänsä sangen lujassa kurissa, ei ole estä
nyt ed. Ryömän tällaista toimintaa, sillä 
varma on, että se ei vahingoita vain asian
omaisen puolueen asemaa, vaan myös ennen 
kaikkea Suomen intressejä (Ed. Tanner: 
Pitäisi IKL: ssä olla vähän semmoista ku
ria!- Ed. Voionmaa: Kenenkäs intressejä 
te ajoitte puheenvuorossanne toissa päi
vänä~). Minä katsoisin ed. Voionmaan 
kysymyksen johdosta voivani sanoa, että ei 
kai kukaan sentään epäile todellisuudessa 
tässä maassa, että isänmaallinen kansanliike 
ajaisi mitään muuta kuin Suomen itsenäi
syyden ja vapauden turvaamista (Ed. 
Voionmaa: Sitä tekevät kaikki kansalaiset 
tässä maassa!). Ed. Voionmaa, jos hän 
tämän kieltää, väittää siis, että isänmaalli
nen kansanliike ajaa täällä jonkin toisen 
valtakunnan intressejä. Täällä herra pu
hemies antoi huomautuksen ed. Simojoelle, 

kun hän lausui muutamia sanoja ed. Ryö
mästä. Minä katsoisin, että nämä huomau
tukset, mitkä vasemmiston taholta nyt teh
dään, ovat paljon julkeampia (Ed. Kuu
sisto: Kenen puolella te olitte Saksan kaup
pasopimuksessa 1). Isänmaallinen kansan
liike vaatii ehdottomasti, että maanpuolus
tus on asetettava ensi sijalle, että Suomen 
valtiomahdin on tyrehdytettävä kaikki ne 
voimat, jotka tekevät työtä Suomen maan
puolustuksen tuhoamiseksi ja voimien ko
koamiseksi tämän maan itsenäisyyden hä
vittämiseksi. Meille ei todellakaan ole yh
dentekevää se sosialidemokraattisen puo
lueen vuoden 1930 puolueohjelman perus
teluissa lausuttu toteamus, että kuulumme
han me kuitenkin kaikki samaan sivistys
maailmaan (Ed. Voionmaa: Niinkuin kuu
lummekin kansainliitossa!). Me olemme 
sitä mieltä, että Suomen on suojattava ja 
turvattava itsenäisyyttään ja että täällä on 
ponnistettava kaikki voimat sen itsenäisyy
den ja vapauden turvaamiseksi. 

Se, mitä vasemmiston taholta on tämän 
maan puolustusbudjetin yhteydessä esitetty, 
osoittaa, ettei sosialidemokraattisen puo
lueen taholla tämä kysymys ole kyllin lä
hellä sen miesten sydäntä (Ed. Voionmaa: 
Yhtä lähellä kuin teidänkin!). Isänmaalli
nen kansanliike toteaa surulla, että vasem
malta juuri näinä aikoina todella ponniste
taan kaikki voimat maanpuolustuksen hei
kentämiseksi (Ed. Voionmaa: Ei ensin
kään! Erehdys ! ) . Meidän mielestämme on 
aika todellakin sellainen, että valtakunnan 
olisi ponnistettava kaikkensa, jotta maan 
puolustuslaitos saataisiin kyllin tehok
kaaksi. 

Tulin tänne lähinnä lausuakseni juuri ne 
sanat, mitkä alussa mainitsin ed. Ryömän 
puheesta ja tarkoituksesta. Minun mieles
täni eduskunnan taholta pitäisi panna 
jyrkkä vastalause tällaista toimintaa vas
taan, joka ei voi ilmetä isänmaan ystävälle 
muuta kuin määrätynlaisen toiminnan il
mauksena. Jokaisen tämän maan kansa
laisen pitäisi ponnistaa voimansa isänmaan 
aseman turvaamiseksi eikä tehdä kaik
keansa jotta heikennettäisin maanpuolus
tusta ja jotta lisättäisiin niitä epäilyksiä, 
jotka meidän vihollisemme nyt kylvävät 
,tätä maata ja kansaa vastaan. Mutta, ku
ten sanoin, ,Soihtu'' voitaisiin yhtähy,vin 
ilmoittaa V enäjälläkin painetuksi ja Mauri 
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Ryömän suhde ,Soihtuun" on selvä (Ed. 
M. Ryömä: Päinvastoin painetaan Työväen 
kirjapainossa!). 

Ed. K a r e s : Herra puhemies ! Vain 
pari lyhyttä huomautusta. Ed. Ryömä on 
kaksi ·eri kertaa vaatinut takeita siitä, että 
Suomen puolustusvoimia käytetään vain 
maan puo-lustamiseksi sen vihollisia vastaan 
ja ettei niitä käytetä hyökkäykseen maan 
ystäviä vastaan. Mitä tämä tällainen vaa
timinen merkitsee, varsinkin kun nämä ta
keet pannaan muka ehdoksi sille, että so
soalidemokmatit saataisiin myötämielisiksi 
puolustusasialle (Ed. M. Ryömä: Onko lii
kaa vaadittu!). Tämä vaatimus on, ellei se 
ole typeryyttä, jotain muuta ja vaaralli
sempaa. Kuka sellaiset takeet voisi antaa~ 
Mikä ·on se elin, joka voisi antaa tällaiset 
takeet sosialidemokraateille tai jollekin 
muulle? (Ed. Voionmaa: Hallitus ja puo
lustusministeri :lmlpaavat !) . Puolustusmi
nisteri on sen monta <kertaa ilmoittanut, 
hallituksen taholta on ilmoitettu avoimesti, 
·ett•ei mitään muuta tarkoitusta puolustus
voimilla ole. Maan yleinen mi·elipide on 
myöskin herra Ry.ömäl1e ja muille sosiali
demokraateille tässä asiassa täysin sel
villä. Ei kiivaampienkaan puolustusystä
vien taholta ole tässä maassa ajateltu 
minkäänlaista hyökkäyssotaa (Ed. Pek
kala: Mikäs on teidän mielipiteenne?). 
Meidän mielipiteemme on ·aivan selvä ja 
monta kertaa lausuttu. Mitään muuta taetta 
ei voida saada muuten kuin sillä keinolla 
mahdollisesti, että puolustusasioita pannaan 
hoitamaan sosialidemokraattinen puolueneu
vosto, silloin saadaan kyllä takeet, että 
puolustusvoimia ·ei käytetä määrättyä val
tiota vastaan, jota va,stoin ei millään ta
valla saada takeita silloinkaan, •ettei niitä 
käyt€ttäisi toisia valtioita vastaan. Ehkäpä 
€d. Ryömä kuitenkin sentähden, että hän 
joutuu armeijan palvdukseen, on niin pel
jästynyt, että hän on j.ollakin tav·alla me
nettänyt arvostelukykynsä tässä asiassa. 
Mutta ellei tätä voi olettaa, niin täytyy 
ajatella, että tällaisilla kysymyksillä, täl
laisilla takeitten vaatimuksilla on joku toi
nen tarkoitus. Ja tämä tarkoitus kyllä käy 
selväksi niistä vihjailuista, joita ·ed. Ryö
män puh€ viimeinen, ja varsinkin ·ensim
mäinen olivat aivan täynnä. Vihjailuja, 
että meidän armeijaamme tullaan ehkä 

käyttämään hyökkäykseen meidän ystä
viämme, meille ystävällisiä valtioita vas
taan. Joka ainoa tietää, mitä ·ed. Ryömä 
tarkoittaa tällä meidän ystävävaltiollamme. 
Samaan suuntaan käyviä ovat ne kertomuk
set, mitä ed. Ryömä täällä luki joidenkin 
ulkomaalaisten teoksista. Niissä kertomuk
sissa puhuttiin joistakin hämäräperäisistä 
kokouksista, joissa muka joku huomattava 
suomalainenkin sotilashenkilö olisi ollut 
saapuvilla ja jossa olisi neuvoteltu peräti 
vaarallisista strateegisista .suunnitelmista. 
Minä kysyn ed. Ryömältä oliko todella nyt 
puolustuasian tåhden tarpeellista (Ed. M. 
Ryömä: Kyllä!) vetää esille näitä juttuja, 
joita Venäjällä kä·sin on yhtä mitta'a meitä 
vastaan jauhettu ja jotka jutut ovat asian
omaisten taholta jyrkästi peruutettu 1 Herra 
Ryömä tietää kyllä kenenkä asioilla tällai
sia juttuja täällä esittel-emällä asialla juos
taan (Ed. M. Ryömä: Suomen kansan!). 
Ei juosta Suomen kansan asioilla, vaan 
päinvastoin. Täällä on kerran ollut ryhmä, 
joka on avoimesti juossut .samoilla asioilla. 
Minä pyydän varoittaa herra Ryömää, ettei 
näillä teillä enää ruveta avoimesti kulke
maan. 

Ed. M. R yö mä: Kyllä minun nähdäk
seni on aivan liian hassunkurista · ed. Sal
mialan mennä väittämään, että s€llaisten 
asioiden tiedustelu, jotka •englantilaisessa 
teoksessa, sen kolmannessa painoksessa ·esi
tetään, että niiden maininta ja niiden joh
dosta tiedusteleminen olisi jonkinlaisten 
suurten salaisuuksien paljastamista. Kyllä 
nämä asiat jo silloin ovat tunnettuja, kun 
ne tällaisiin kirjoihin on painettu, ja se 
juuri onkin se, mikä meille on va·anallista, 
ja juuri sentähden onkin välttämätöntä, 
että näihin asioihin kiinnitetään huomiota, 
jotteivät ne pääsisi uusiutuma.an. Sa.ma 
koskee niitä lainauksia, joita esitin 'koti
maisista lehdistä. Ei suinkaan ed. Sal
mi·ala voine väittää, •että niidenkään luke
minen olisi minkäänlaista valtiosalaiS!Uutk
sien paljastamista, vaan ainoastaan sellais
ten epäkohtien osoittamista, jotka mikäli 
niitä ei korjata, juuri meidän puolustus
valmiuttamme ja puolustuskykyämme hei
kentävät. Ja minä luulen, että herra puo
lustusministerin vastaus antoi jonkinlaisen 
lupauksen siitä, :että näitä ·epäkohtia ryh
dyttäisiin edes tarkkailemaan. 
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Ed. S a 1m i .a 1 a: En nyt oikein tiedä, 

onko ed. Ryämä nuoremmalla niin tavatto
man huono muisti vai toimiiko hän vastoin 
parempaa tietoaan. Jo monet tapaukset 
täällä eduskunnassa ovat osoittaneet, että 
on syytä vakavasti tehdä tämä kysymys. 
Eilen hän väitti, ·että minä toissapäiväi
sessä puheenvuorossani ajoin sotilasliittoa 
Saksan kanssa. Se oli täydellistä vääriste
lyä (Ed. Voionmaa: Ei ollut i•han vääriste
lyä!). Pyydän herroja lukemaan minun 
lausuntoni pik:akirjoituksena niin silloin ei 
tarvitse lausua •enää mitään epäilystä. Nyt 
hän taas huomauttaa, ·että se kysymys, jo
honka minä kiinnitin huomiota, on tehty 
jossakin englantilaiJsessa julkaisussa. Niin 
•ei ole asian}aita. Täällä hän tiedustelee 
näiden tehtaitten perustamistar'koitusta. 
Siitä minä olen puhunut täällä ja näiden 
tehtaiden per:ustamiseen ei tuossa englanti
laisessa lehdessä ole kiinnitetty huomiota. 
Minä sanoin, että maanpetoksellista olisi 
:antaa ne tiedot, minkä vuoksi Suomen puo
lustuslaitos täällä ryhtyy valmistamaan 
sotatarpeita. Kaikki tietävät sen, että se 
tapahtuu puolustustarkoituiksessa. Miutta 
jos mennään pitemmälLe, niin silloin tul
laan sotilassalaisuuksien ilmituomiseen, joka 
on rikos. Tästä minä puhuin ja kun ed. 
Ryömä nyt tahtoo kääntää asian siten kuin 
minä olisi,n kiinnittänyt huomiota johonkin 
·englantilaiseen julkaisuun, niin en voi sa
noa mitään muuta kuin että hän puhuu 
V·astoin parempaa tietoa•an, sillä en todella
kaan saata uskoa, ettei hän muistaisi, mitä 
•hän puhui puoli tuntia sitten, vaikkakin voi 
olla mahdollista, ettei hän mui.sta, mitä 
täällä puhuttiin päivää ·aikaisemmin. Minä 
huomautan siis, että ed. Ryömän menettely 
täällä eduskunnassa on ollut jyrkästi risti
riidassa niiden alkeellisten •eetillisten peri
aatteiden mukaan, joita täällä vaaditaan. 
Minä ti•edän, millä ·tavoin itäraj-an toisella 
puolen menetellään sen julkaisuissa ja mi
nusta tuntuu .siltä, että Mauri Ryömä käyt
tää joi{!seenkin samanlaisia periaatteita sil
loin kun hän täällä ryhtyy ·ajamaan Suo
men maanpuolustuks•en vast.aista politiik
kaa tietäen hyvin, ·että kaikki se, mitä hän 
täällä tekee ja suorittaa, tapahtuu meidän 
perinnäisvihollisemme hyväksi. 

Ed. von F r e n c k e 11: Herr talman ! 
J ag vill icke klandra de riksdagsmän som i 
dag och i går uppträtt och ansett det nöd-

vändigt att för fredande av s1tt ~amvete 
eller av andra orsaker vittna i den atl
männa deba:tten vid försvarsbudgetens be
handling. Jag vill blott framhålla att den 
svenska befolkningen i allmänhet i0ke ge
nom stora manifestationer, men sedermera 
vid omröstningarna kommer att visa sin 
kända, jag vill säga välkända, inställning 
till försvarsväsendet. Vid deta'ljbehand
lingen kommer det säkert att framgå, hur 
de svenska riksdagsmännen och de valmän 
som stå brukom dem, äro inställda till detta 
problem. 

Jag nämnde om att jag icke vill iklandra 
sådana riksdagsmän, som ha ansett det vara 
sin Skyldighet att uppträda i dag och i går 
med långa andraganden. J ag tr.or emeller
tid att man gagnat saken bättre, om man 
icke på ett så häftigt sätt angripit var
andra. Det skadar helt säkert försvarsvä
sendet och försvarsandan, om något parti 
ön:Skar på entreprenad taga försvarsfrågan 
och önskar framhålla sig sj~lv såsom det 
mest försvarsvänliga. Därmed åstadkom
mer man automatiskt en annan front, viiken 
lägger en ära i, att åtminstone här, upp
träda såsom försvarsovänlig. Landet ihar 
icke intresse av att ha två ytterlighets
partier, en försvarsvänlig oeh en försvars
ovänlig. Landet är mycket mer betjänat, 
om folkets medeltal är försvarsvänligt. Jag 
tror icke att man behöver befara att för
svarsoviljan vore så stor som några riks
dagsmän önskat påpeka. 

Så mycket vill jag i detta sammanhang 
föregripa detaljbehandlingen, att jag vill 
erinra om att ·vårt försvarsväsende och den 
levande kraft som står i dess tjänst är gott, 
men det är icke skäl för riksdagen att 
altför mycket understryka den ideella för
svarsviljan hos de personer som offra sig 
för försvarsväsendet. Det är rilksdagens 
angelängenhet att se till att de anställda 
i materiellt hänseende bli gottgjorda för 
sin uppoffrande verksamhet för försvarsvä
sendet. Såväl de stamanstäl'lda som offi
cerarna böra hava sådana löner att de 
kunna känna sin e~konomiska framtid tryg
gad, såväl då de tillhöra försvarsväsendet 
som ock för det fall att de stupa i krig 
varvid deras änkor oeh barn böra hava sin 
utkomst tryggad. Genom att rösta för till
räckliga löneanslag för stamanställda och 
officerare tror jag att riJksdagen kan mani
festera sm försvarsvilja myc<ket bättre än 
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genom timslånga andraganden. Vid i de
taljdebatten och framföraHt i omröstnin
garna koinmer det att framgå, var den 
v:erkliga försvarsviljan finnes. Jag uttalar 
den förhoppningen att ri'ksdagsmännen 
skola rösta rätt, varigenom vi föra för
svaret bättre framåt än genom hetsiga 
diskussioner. 

Ed. K. J o k i n e n: 'räällä on Ryömä 
jo puheessaan huomauttanut, että armei
jan eräissä osastoissa on :harjoiteltu ,Horst 
Wessel'iä" saksankielellä, mutta että sama 
henki vallitsee muuallakin, siitä tahdon 
tuoda esiin eräitä huomioita Turusta. 
Siellä on eräissä joukko-osastoissa annettu 
sotilaille määräyksiä, joissa luetellaan ne 
paikat, mihin sotilaat saavat iltalomiensa 
aikana mennä. On erittäin huomioitava 
tässä lkiellossa se, että se !koskee ainoastaan 
työväentaloa, sen kahvilaa ja ruokalaa sekä 
osuuslii'ke Tarmdlan ruokalaa. Mutta kailkki 
näin sanotut porvarilliset paikat ovat !kiel
lon ulkopuolella. Myöskin IKL: n kahvila 
näyttää olevan paikka, jota päällystön ta
hoLta tahdotaan erikoisesti suositella. Koska 
olen !kuullut, että juuri ,Horst W essel'' on 
näissä kahviloissa korkeassa kurssissa, niin 
olisi toivottavaa, ettei suomalaiselle soti
laalle tyrkytettäisi sille vierasta henkeä ja 
että sotilaat saisivat vapaasti ja rajoituk
setta mennä kaikkiin julkisiin paikkoihin 
eikä siinä suhteessa annettaisi mitään eri
koisoikeU:ksia jollekin kansani uokalle. 

Ed. M. R y ö m ä: Kyllä minun täytyy 
sanoa, että ed. Salmiala kaikkien lkäyttä
miensä voimasanojen paljoudesta huoli
matta sotkeutuu yhä enemmän. Ei suin
kaan hän voi otaksua, että jos näitä eri
laisia tehtaita pidettäisiin jonakin valtio
salaisuutena, että silloin Suomen Tietotoi
miston välityksellä lähetettäisiin niiden pe
rustamisesta ja luonteesta uutiset kailkkiin 
päivälehtiin. Herra puolustusministeri 
huomautti, että ne palvelevat siviilitarkoi
tU'ksia. Ed. Salmiala taas kiistää vastaan, 
väittäen niiden olevan sotatarvetuotantoa 
varten perustetut, siis jonkinlainen sotilas
sa'laisuu:ksien paljastaminen 1kyllä menisi 
hänen puolelleen. En kuitenkaan siitä 
syystä rupea vaatimaan hänen pois lkuskaa
mistaan .tääitä, sillä silloin täällä muuttuisi 
elämä kovin yksitoikkoiseksi. Minä luulen, 
että se kiivastuminen, joka sillä taholla 

esiintyy, ei johdu mistään muusta tai 
se on aivan varmaankin, ettei .se johdu 
maan asioista huolehtimisesta, vaan siitä; 
että tässä on ollut esillä eräiden saman puo• 
lueen puoluepyrkimysten esille ottaminen 
armeijan keskuudessa, ja se on heille niin 
raivostuttavaa, ettei siitä voida asiallisella 
puheella enää päästä eteenpäin. Tuntuu 
myöskin vähän siltä, että nämä ed. Salmia
lan ja vähän muidenkin !kovin voimruklkaat 
lausunnot palvelisivat samanlaisia kansan
liikkeen nostattamispyrkimyksiä, joita sillä 
taholla aikaisemminkin on ilmennyt, ja sen
tähden minulla lienee oikeus valittaa, että 
sellaisia täällä esitetään. Kun sitten vielä 
näille puhujille näyttäisi tuottavan kovin 
suurta iloa minun joutumiseni sotaväkeen, 
ja kun he sen tässä yhteydessä ottavat 
esille, niin minusta allkaa tuntua, ettei tä
mäJkään heidän pyrkimyksensä lähtisi mil
tään asialliselta perusteelta, vaan että siinä 
olisi pohjana aivan poliittiset näkökohdat. 

Ed. V a 11 a s: Kun on tässä nyt joutu
nut kuuntelemaan tavallaan ·niinkuin si
vusta, vaikkapa näin keskelläkin ollen tätä 
salia, sitä keskustelua, joka tämän pääluo
kan !kohdalla nyt on käyty, niin minusta 
tuntuu, että on aivan •turhanpäiten ,täällä 
!käytetty niin paljon sanoja lkuin on lkäy
•tetty, sekä vasemmalla että äärimmäisenä 
oikealla. Mehän !kaikki tiedämme, minkä
lainen on tilanne maailmassa. ' Minun mie
lestäni olisi viisainta kaikessa hiljaisuudessa 
myöntää ne määrärahat, jotka nyt vähin
,tään täytyy myöntää, josta nyt .tässäkin 
pääluokassa on kysymys. Minä käsittäisin, 
että tämä •tosin on vielä liian vähän. TääHä 
on erään toisen ryhmän taholta tehty aloite, 
jonka mukaan perushankintaohjelma suori
tettaisiin lyhyemmässä ajassa. Se on . mi~ 
nun nähdäkseni oi:keaan osunut aloite, jotka 
tulee erään toisen pääluokan kohdalla esille, 
ja minä 'tulen sitä henkilökohtaisesti lkan~ 
nattamaan. Meidän täytyy tuntea tämä 
aika, missä me elämme, ja meidän täytyy 
tehostaa maanpuolustusta siinä määrin, että 
me kykenemme kunnialla suoriutumaan, jos 
meidän kimppuumme hyökätään, hyökiittä
köön sitten Neuvosto-Venäjän taholta taik'ka 
Saksan taholta, se on meille aivan yhden
tekevää mistä hyökätään. Mehän ,tahdom
me vain suojella maatamme. Senhän tietä
vät herrat täällä vasemmalla samoin !kuin 
oikeailla ja !kovin turhaa on ollat pitää täl-
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laista suukopua itsestään selvästä asiasta.! 
Minä olen pannut merkille, että esim. ko
koomuspuolueen taholta eikä myöskään 
keskustasta ole pidetty mitään suurta ääntä, 
sillä asiaa pidetään itsestään selvänä. 

Ed. S a 1m i a 1 a: Ed. Vallaksen pu
heenvuoron johdosta pyytäisin vain huo
mauttaa, että ed. V allas on aivan samalla 
kannalla kuin hänen ryhmänsä oli silloin 
kun tuolla oli aivan ilmeisiä kommunisteja. 
Antaa niitten puhua ja antaa niitten olla 
rauhassa, kyllä tämän maan asiat kuiten
kin selviytyvät ! Se on tuota ,antaa mennä" 
politiikkaa. Mutta isänmaallinen kansan
liike, joka on ottanut perinteekseen juuri 
tuon aikaisemman kansannousun ohjelman 
loppuun viem.is·en, se ei voi vaieta, se pitää 
häpeänä tälle kansalle ja tälle parlamen
tille, että täällä saadaan pitää sellaisia pu
heita, kun ed. Ryömä on puhunut. 

Mitä ed. Ryömän vastaukseen tulee, niin 
havaitsen nyt, että on aivan turhaa hänen 
kanssaan ryhtyä asialliseen keskusteluun. 

Ed. T a n ne r: Herra puhemies! Ei ole 
tehnyt mieli sekaantua ,täJhän pitkään kes
kusteluun. Se on yleensä ·Wk!kunut niin 
matalal.Ia tasolla, ettei rauhallinen ihminen 
ole siihen halunnut olle:rukaan puuttua. 
Mutta kun keskustelu tavallaan vaatii jon
kun lloppuse:lvityben mei•dän taho1ltamme, 
en voi vä:1ttää käyttämästä lyhyttä puheen
vuoroa. 

Edustajain oil.isi tässä keskustelussa ollut 
kohdistettava päähuomio 9 pääluoiklkaan, 
niinkuin herra puhemies usea1le puhujalle 
en huomauttanut, ja osoitettava, mitä tar
peita puolustuslaitoksella on ja miten suu
ria määrärahoja siJHe (jlisi myönnettävä. 
Keskuste:lun ,ollisi siis tuHut liikkua asialli
sella pohjalla ja olla semmoinen, että se 
voi vakuuttaa ain8Jkin eduskunnan jäJseniä 
ja mahdollisesti myöSikin koko kansaa siitä, 
että eri tahoilta ehdotetut määrär8Jhat ovat 
tarpee1Hsia. Mutta kaukana siitä, että tästä 
olisi ·puhuttu. Päinvastoin on eduskunnan 
nuorin ryhmä, IKL, jolla ei vielä näytä 
olevan parl8Jmentaarista tottumusta, käyt
tänyt melkein koko v,oimansa ja suurim
man osan tää:Hä keskusteluun käytettyä ai
kaa moittirukseen vasemmistoa. Eikä ·vain 
moittialkseen, vaan solvatakseen, herjatak-

seen - haukkuakseen, sanoisi tavallinen 
kanswlailllen. 

Luullaan'ko, että tuommoiseUa haukkumi
sella lisätään jonkin kansanosan puolustus
tahtoa~ Kauikana siitä. Jos te epäilette, 
että tämän maan ·työväki ei ole puolustus
tahtoista (Ed. Sa·lmia:la: Työväki ky1lä 
,on!), niin ainoa keino saada muutos aiJ
·kaan on saada se vakuutetuksi siitä, että 
puolustustahto on tarpeellinen. Te ette 
sitä yritäkään. Te koetatte tosiaan saada 
maahan ja myöskin toisiin maihin juurru
tetuksi semmoisen käsityksen, että vasem
misto meihlä ei o[e puolustustahtoinen (Ed. 
Annala: Ei olekaan!). HävetJkää! (Ed. Sal
miala: Johto ei ole!). Hävetkää! (Ed. An
nala: Sen näkee teidän ehdotutksistanne! 
- Ed. Salmiala: Te ehdotatte puolet mää
räralwi,sta pois!). Minä tu•len siihen vielä. 

Te väitätte, että vasemmistossa ollaan 
epäisänmaallisia. Onpa ttäihllä kehdattu 
heittää sehlainenkin väite, että täällä ollaan 
suorastaan maanpetOikseUisia. Naurettavaan 
äärimmäisyyteen meni äsken eräs professo
rimies väittäessään, että tiedot jostakin 
klooritehtaastakin kuuluvat maanpetoksen 
alaan. En ole vielä ruokomaa kuuHut edes 
silltä taholta tässä par:lamentissa (Ed. Sal
miala: Kun kysytään, mihin maan puolus
,tuslaitos niitå käyttää!). No, senhän tie
tää j,okainen lapsilkin, mihin niitä käyte
tään. Ei sitä kysyä tarvitse. 

Kun tählä [aiHa koetetaan edistää maan
puolustuksen asiaa ja nostattaa ·puolustus
tahtoa, niin ainaJkin jokainen suoma•lainen 
ymmärtää, että siHä on aivan päinvastai
nen vaikutus. Varsinkin 1kun tuommoiset 
puheet tulevat IKL: n taholta, jolta maan 
työväki ei ole koskaan tottunut mitään 
hyvää ja itselleen edullista saamaan (Va
semmalta: Eikä saa!). Minä tahtoisin väit
tää samaa, mitä meidän taholtamme on 
usein toistettu, että täJmän maan työväki 
,on puolustustahtoinen (Vaserrnma[ta: Oi
kein! - Ed. Sa[miala: Työväestö on, joh
tajat eivät!). - Eträs professori näyttää 
olevan parantumaton. - Väitän [isäksi, 
että tämän maan työväki on isänmaa>llista 
(Eduskunnasta: Oitkein !) . Se ei tkäytä sitä 
huulillaan, niinkuin täällä ·eräät intelli
genssiin kuuluvat. Se tekee työtä i.sänmaan 
hyväksi. Se on kirvee11ä ja ku01kalla teh
nyt tämän maan vi1ljelyskelpoiseksi. Se hoi
·taa tkoneita tehtaissa ja hankkii maaiLle hy
vinvointia. Ja jos sota syttyy, josta on-
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nettomuudesta meitä kaikki ihyväJt voimat 
varjelk.oot, niin se osoittaa siHoinkin isän
maallisu u tensa. 

On suorasstaan häpeä.ksi asettaa j.onkun 
henkilön taikka ryhmän isänmaallisuus tai 
puolustustahto riippuvaksi siitä, ikuill'ka 
monta markkaa ·tai miljoonaa markkaa hän 
on valmis puolustuslaitoksen hyväJksi anta
maan. S~lläkö mittapuulla isänmaalli
suutta mitataan, markoiHa ~ (Ed. Annala: 
Ei, vaan puolustustahtoa !) . Ei puolustus
tahtoakaan sillä mitata. Silloinhan voi 
joku mennä vieilä pi-temmä,lle kuin te ja 
vaatia sata tai kaksisataa miljoonaa mal'k
kaa enemmän rkuin te ja leimata teidät 
Moskovan rkätyreiiksi (Ed. Annalla: Me 
olemme ikyllä valmiit siihen, tulkaa ·vain ja 
ehdottakaa !) . Ette te jaksa kilpai'lila, jos 
joku kerran uhalla läihtee sille tielle (Ed. 
Annala: Varmasti!). Sitten te olette pääs
tänne aivan sekaisin. Me siis kuulimme, 
että tuon ryhmän tahol:la dllaan valmiita 
menemään mihin järjettömään ehdotukseen 
tta!hansa, jos joku 'Vain ke'h'taa sitä ehdot
taa (Ed. Annala: Jos te Tanner ehdotatte 
sitä! - Ed. Srulmiaila: Oli kysymys 200 
milj. markasta, se ei ole ;vielä järjetöntä!). 

Siilhen että eduskunnan sosialidemokraat
tinen ryhmä ·ei ole katsonut voivansa olla 
mutkana siinä, mitä toisten ryhmien tahol·ta 
on ehdotettu, siihen on omat sangen pailna
vat syynsä. Ensinnäikään meitä ei ole saa;tu 
vaJmutetuksi edes siitä, että puolustuslaitos 
n-äitä määrärahoja tarvitsee. Me .olemme 
monta !kertaa pyytäJneet, että meille esitet
täisiin yksityiskohtainen selostus siitä, m~tä 
pu.()lustuslaitos ,tarvitsee (Ed. Voionmaa: 
Se on maanpetosta!). Minuhla oli vuosi ta
kaperin tilaisuus tältä samalta pai,kalta, 
silloin !kuin ·laajennettu peDushankintaoh
jelma eduskunnail•le esitettiin, huomauttaa 
sii.tä, ettei edes valtiotalouskomitea, jonka 
ehdotuksen pohja:lla asia !läksi liirkkeelile, 
saanut tietää, mitä tarvittiin. Me oilemme 
nyt tää:llä monen puhujan suusta kuulleet, 
ettei nytkään valtiovarainvaliokunta tai 
edes sen puolustusasiainjaost,o· tiedä, mitå 
tarvitaan. Onhan vaHan outoa, että tuom
moinen :lisäJys ennestään1kin raskaaseen puo
lustusbudjettiin, kuin 210 milj. ma11k.kaa 
vuodessa, 'Vaaditaan myöntämään si·lmät 
ummessa ilman, että tiedetään mihin se 
käytetään ja tokiko sitä edes tarvitaan (Oi
kealta: Verukik·eita !). 1\fuual.la maailmassa 
asiat hoidetaan :toiselila tavalla. Vuosi ta-

ikaperin jo viittasin siihen, miten Ruotsissa 
asia hoidettiin. SieHä jaetti·in .painettuja 
julkisia asia•kirjoja, joissa tuhannella si7 
vulla asiaa selvitettiin. Ja sanomalehdissä 
:käytiin jältlmenpäin kuukausimääriä .kestä
nyt yksHyiskohtainen keskustelu, jossa meil
ikein joka aselaji vuorollaan tuli tutkituiksi; 
mitä siinä tarvitaan ja mitä siinä ei tar
vita (Ed .. Puittinen: Asiallinen mene" 
t:eLmä !) . MdHä ei ole näin menetelty. Meitä 
vasemmistossa ei ole saatu vakuut·etuksi 
siitä, että ehdotetut HsåY'k,set ovat tarpeel
rlisia. Kunnes semmoinen selvitys meille 
hankitaan, ymmärrettäköön myös se, että 
me lka.ts(Jlemme epäiJ.y,ksellä näitä vaati
muksia. 

Toinen peruste meillä Qn ainakin yhtä 
pätevä. Me sanomme, että kansan kanto
kyvyllä ovat omat rajoituksensa. Ei veno
·taaJkkaa voitda lisätä mielin määrin. Jos 
on saavuttu rajalle, josta ei e,nää päästä 
korkeammaille, niinkuin ilmeisesti tällä het
kellä o:llaan, niin suurien summien käyttö 
johorukin er~koiseen tarkoitukseen :rajoittaa 
mahdololisuuksia käyttää ·varoja toisiin tar
koitu:ksiin. Tu:lee liian ahdasta men.o·puo
tlelle. Sinne ·ei saada ·enää mahtumaan toi
sia tarpeita, joita vasemmisto pi:tää sekä 
työväenluokan että koko maan edun kan
nalta välttämättöminä. NäiUä toisiin tar
koituksiin käytettävi:llä menoiUa, ennen 
!kaikkea sosiaalisiin tarkoit,uksiin tkäytettä~ 
·viHä on sitäpaitsi, niinkuin useasti on lhuo
mautettu, -erinomaisen suuri merkitys myös 
puolustustahdon lwhottajana. Minä arve
rlen.kin, ett-ä me kailkkein korkeimmassa mää
rässä nostamme kansan puolustustahtoa, jos 
me hankimme työväestöl:le jotakin rpuolus
tettavaa (\' asemmalta: Oi1kein !) . Mitä pa
remmat yhteiskunna:lliset ja sosiaailiset orlot 
maamme 'työväJesWllä on, sen varmemmin 
voitte myöskin !luottaa siihen, että se hädän 
hetkellä on vaimi·s maata ja myöskin omaa 
omaisuuttaan puolustamaan (Ed. Kareksen 
Välihuomautus.) Sanoiko rovasti jotrukin? 
(Ed. Kares: Ehtoja taas asetetaan!). -
Ehtoja, ei! Me olemme valmiita maata puo
lustamaan, senhän jo sanoin. Me vaadimme 
vain, että myös muihin ta.rkoituksiin •käy
tetään riittävästi varoja (Ed. Moilanen: 
Niitä käytetään!). - Ei riittävästi! (Ed. 
Moilanen: Mikä .on se riittävä määrä~ -
Ed. Räisänen: Moilanen on hakoteia1ä !) . 

Toinen ikävä piirre tässä keskustelussa 
paitsi sitä, että vasemmistoa on koetettu 
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herjat-a ja sillä tavallla muka :koetettu lm,_ 
hottoo sen puolustusta;htoa, on olhl111t se vä
hintään hartkitsematon sävy, jo.ta maan 
suhteista u~kovaltoiihin .c:m käytetty. Ei yk
sikään puhuja IKL: n taholta, josta enem
mistö puheenvuoroista on käytetty, ole voi
nut oLla pahasti heittämättä syytöksiä 
itäistä naapurivaitiotamme vastaan. Minkä
vuoksi tämmöinen menettely? Mehän olem
me maantieteellisen asemamme vuoksi pa
kotetut elämään •täillä Suomenniemellä ja 
suuren vrultion vieressä ja meidän täytyy 
katsoa, että suhteemme tähän valltioon py
syvät niin hyvinä kuin mahdollista. Nämä 
suhteet eivät parane sillä, että .täählä joka
ikisessä käänteessä heitetään syytöksiä, koe
tetaan ärsyttää, väitetään hyök!käysta·rkoi
truksia olevan olemassa ja kaikilla tavoilla 
osoitetaan, että täiiJI'lä on 1olemoosa, joskaan 
ei suurempaa merkitystä omaava, niin kui
tenkin eräs kansalaisryhmä, joka ei 'har
rasta hyvien väJlien aikaansaamista Venä
jähle (Ed. AaJttella: Aivan!). Ihmeikös sit
ten, että jokainen tämmöinen mielipiteen 1 

ilmaisu herättää voimakasta vastaikai:kua 
jossakin moskova:laisessa lehdessä ja siHä 
tavalla .tätä vastrukohtien kärjistämistä jat
kuu kuukaudesta toiseen. Juuri tämän.ta
paisiin mielipiteen :Ulmau'ksiin venäläisellä 
tahol:la jatJkuv81Sti viitataan, :kun puhutaan 
huonoista väleistä Suomen kanssa. Ei V e
näjä väitä, että toiset Venäjän rajaalla ol•e
vat valtiot .olisiva.t siHe jolla,kin ·lailla vaa
raHisia taikka haluaisivat ·esiintyä sen vas
tustajina. Siellä tiedetään, että niissä ei 
o:le mirukään•laista sympatiaa Saksaa koh
taan, koska näiden maiden a~kaisempi his
toria on johtanut niiden kansat huomaa
maan, ettei saksalaisi1sta pailjon illoa o:le 
ollut. ·Mehllä sensijaan samainen rylhmä
kunta 'kansassa ja ennen kaikkea sen edus
kuntaryhmä jat!kuvasti ylistelee SaJksaa ja 
antaa helposti aihetta luulla, että jos aseel
linen konfl:i!kti näiden kahden suurvaJian 
:kesken syntyisi, niin sympatiat tääJlllä olisi
vat Salksan !pUolella. Siinä syy, minkä 
vuoksi Venäjä:llä niin helposti t·ehdään jo .. 
tk:aisesta •tämmöisestä pi:enestäJkin 1ausun
nosta suuri numero. Olisi viisaampa1a pu
hua pienemmäillä suulla Venäjästä vihamie
lise&<~ä tarkoituksessa ja Saksa.sta sympaat
tisessa mieilessä. Niin suurella ihailu!lila ja 
niin suurella kehulla kuin IKL: n puhujat 
ovat näinä:kin kahtena päivänä puhuneet 
Salksasta, eivät edes :kommunistit ai1koinaan 1 

rohjenneet eduskunnassa puhua Venäjästä 
(Vasemmalta: Aivan! - Oikein! - Ed. 
Riipinen: Onhan siinä nyt ero ~ - V a.sem~ 
ma:l·ta: M]kä?) . 

Ed. T a r k k a n e n: Herra puhemies! 
- Me maalaisliittolaiset tiedämme, kuinka 
arkaluontoisia asioita ovat nämä puolustus .. 
asiat, joista olemme nyt jo toista päivää 
keskustelemassa. Se keskustelu; mikä täällä 
on tämän 9 Pl:n kohdalla suoritettu, se on 
ollut sellaista, joka minun mielestäni ei 
eduskunnan arvovaltaa ainakaan kohota. 
Ja se on myöskin ollut arkaluontoista, joka 
meillä on tavattoman paljon löyhdyttänyt 
myös niitä suhteita, joita meidän päinvas
toin pitäisi ulospäin vahvistaa, ja sen syyn 
takia olisi ollut paljon parempi, että täällä 
monet puheenvuorot olisivat jääneet käyt .. 
tämättä ja sillä tavalla parhaiten tämä aika 
tullut käytetyksi (Eduskunnasta: Oikein!). 
Me emme ole tahtoneet olla äänettöminä 
sen takia, että me aliarvioisimme tämän 
puolustuskysymyksen merkitystä, vaan me 
pidämme sen senverran tärkeänä kysymyk
senä nykyisenä ajankohtana, että me emme 
tahdo tuoda sitä semmoisen keskustelun 
aiheeksi, joka sitä heikentää, vaan me tah
domme todellakin hoitaa tätä kysymystä 
siten, että se koituisi isänmaallemme on .. 
neksi. Jos tällainen katsantokanta meillä 
leimataan vääräksi, niinkuin ed. Salmiala 
täällä äsken tahtoi sanoa, niin minä pyy .. 
dän huomauttaa vain siitä, että me emme 
tahdo tässä tilaisuudessa käydä historijoitsi
jan edelle ja tahdo leimata oma toimintaam
me sellaiseksi, että se todella olisi kaikkien 
muiden ryhmien toiminnan yläpuolella, 
vaan me odotamme, että se, joka tulee kä
sittelemään myöskin tämän ajan historiaa, 
tulee siitä 'kirjoittamaan muistelmiaan, hän 
tulee oikealla tavalla silloin asiaa käsittele
mään, ja taivomme, että se myöskin silloin 
tulee o.soittamaan, mitenkä ja millä tavalla 
eri ryhmät ovat tämän valtakunnan va
kavaa tulevaisuuden asiaa vieneet eteen .. 
päin. 

Mitä tulee tähän puolustuskysymykseen, 
niin siinä mielestäni meidän on otettava 
huomioon n. s. valtiotalouskomitean viime
vuotiset selvittelyt, jotka myöskin ed. 
Tanner varsin hyvin tuntee, ja sillä poh
jalla meillä on mahdollisuus arvostella sitä. 
tarvetta, mitenkä puolustuslaitoksemme 
asemaa on vahvistettava. Me olemme kai. 
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kissa ryhmissä olleet tila·isuudessa tämän 
ohjelman kuulemaan myöskin yksityiskohtia 
myöten ja niinollen olemme mahdolliset 
tätä kysymystä arvostelemaan oikealla ta
valla. Me maalaisliittolaiset olemme pitä
neet välttämättömyytenä, että tätä ohjel
maa käydään soveltamaan. Siinä mielessä 
olemme myöskin esillä olevaan menoarvioon 
suhtautuneet myötämielis·esti, ja toivomme, 
että täällä eduskunnassa voimme tehdä pää
tökset sillä tavalla, että se tänä vakavana 
aikana todella koituu meidän puolustuslai
toksenemme hyödyksi ja sillä tavalla koko 
isänmaamme tulevaisuuden onneksi. 

Ed. V a 11 a s: Täällä edellinen puhuja 
jo oikeastaan vastasi ed. Salmialalle siihen 
syytökseen, minkä hän heitti meitä maa
laisliittolaisia kohtaan. Se syytös oli tavat
toman ikävä ja ·ilkeä. Nimittäin että har
joittaisimme muka täällä vain ,antaa
mennä"-politiikkaa välittämättä siis isän
maan asiasta mitään. Tämä oli rumaa, ed. 
Salmiala. Senhän ed. Salmiala ·itsekin var
sin hyvin tietää, että me kannamme vähin
tään yhtä raskaan vastuun kuin ed. Sal
mialakin kantaa, niin, minä tiedän, että 
me kannamme suuremman vastuun tässä 
kysymyksessä, jos niin vaaditaan. Minä en 
ymmärrä, sekö, että ·ed. Salmiala, joka on 
täällä ed. Ryömä nuoremman kanssa pitä
nyt suuhavia, on jota:kin hyödyttänyt 
maanpuolustusta. En todellakaan ymmärrä, 
jos sellaista puhetta täällä tarvitsee puo
lustusbudjetin yhteydessä käyttää kuin 
juuri IKL:n ja muutamien vasemmistolais
ten taholta on tehty. Minä puolestani kat
son, että se alentaa eduskunnan arvoa. Eri
koisesti sosialidemokraattisen ryhmän pu
heenjohtajan ed. Tannerin lausunto oli 
siinä suhteessa tarpeen, ja se teki hyvän 
vaikutuksen monessa suhteessa. 

Ed. Cajander: Kansallisen edistys
puolueen eduskuntaryhmän taholta ei ole 
tahdottu puuttua tähän hyvin vähän ra
kentavaan keskusteluun. Me olemme katso
neet, että maanpuolustusta ei palvella pit
killä puheilla, joissa syytellään toinen toi
siaan ja käytetään sanoja, joita voidaan 
käsittää loukkaukseksi kanssamme ystäväl
lisessä suhteessa olevia valtakuntia kohtaan. 
Edistyspuolue on täysin tietoinen kansain
välisen aseman vakavuudesta ja tulee sen 
mukaisesti toimimaan ja äänestämään. 

Ed. P e n n a n ·e n: Minä olen puoles
tani kaiken kykyni mukaan koettanut suh
tautua toisin ajatteleviinkin sillä tavalla, 
että katsoisin asioita paremmalta puolelta. 
Ja vaikka minä ed. Tannerin lausunnon 
johdosta voinkin uskoa, että hän katselee 
asioita kokolailla toiselta kannalta kuin mo
net hänen ryhmätoverinsa, niin minä muis
tutan ed. Tannerille, että hän on kuulemma 
eräässä tilaisuudessa ·itse valitellut sitä, että 
heitä yleensäkin vaivaa luottamuksen 
puute. Ja minä uskon asian niin olevan
kin. Ne lausunnot, joita esim. ·edustajat 
Ampuja ja Ryömä nuorempi ovat täällä 
tämän puolustusasian yhteydessä antaneet, 
eivät suinkaan ole omiaan lisäämään luot
tamusta. Minä mainitsen tämän sentakia, 
kun kokoomusryhmänkin taholta on arvos
televasti suhtauduttu sosialistien ehdotuk
siin tämän pääluokan kohdalla. 

Meillä on erilainen käsitys ed. Tannerin
kin kanssa siitä, mikä puolustuksen kan
nalta on kaikkein tärkeintä. Ei meidän
kään tahollamme kielletä sosiaalisten toi
menpiteiden tarpeellisuutta yleensäkään 
eikä niiden merkitystä puolustuksenkaan 
kannalta (Ed. Räisänen: Mutta vastaan 
ollaan!), mutta aseitahan joka tapauksessa 
ja varuksia tarvitaan, olkoonpa sosialiset 
olot miten hyvät tahansa ja siitä on kysy
mys. Täällä on jo moneen kertaan mai
nittu siitä, että kaikki se, mitä tuo perus
hankintaohjelma sisältää, pitäisi olla yhtä 
tunnettua vasemmistolle kuin se on toisille
kin ryhmille (Ed. Tanner: Yhtä vähän!). 

Ed. S a l m i a l a: Herra puhemies! Ed. 
Tannerin puheenvuoron johdosta uskallan 
vielä kerran tulla tänne. 

Ed. Tanner vakuutti, että Suomen työ
väestö on puolustustahtoista ja isänmaal
lista. .Ja minä olen ehdottomasti samaa 
mieltä, Suomen työväestö tahtoo varmasti 
viimeiseen saakka puolustaa tätä maata ja 
Suomen työväestö varmasti on valmis uh
raamaan kaikki sen, mitä se voi, jotta se 
saisi säilytettyä tämän kansan itsenäisenä 
ja vapaana ja että se voisi rauhassa tehdä 
täällä työtä ja jättää sen voimakkaana 
niille, jotka jälkeen tulevat. Mutta minä 
uskallan samalla olla sitä mieltä, että sosia
lidemokraattisen puolueen johdossa on pal
jon sellaisia henkilöitä, jotka eivät ajattele 
tällä tavoin isänmaan puolustuksesta. He 
katsovat, että isänmaan puolustus on tur-
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haa, ja edustaja Tanner tietänee paremmin 
kuin minä, mitä tästä asiasta sosialidemo
kraattien keskuudessa todellisuudessa aja
tellaan. Kyllä kai tämä vuoden 1930 puo
lueohjelma sisältää periaatteet, jotka so
sialidemokraattinen puolue hyväksyy (Ed. 
Lonkainen: Joko ne taas tulee ! ) . On pakko 
palata tähän asiaan, ed. Lonkainen, sen
vuoksi, että ed. Tanner kielsi tämän tosi
asian. Tässä puolueohjelmassa nimenomaan 
sanotaan, että Suomen on ryhdyttävä aseis
tariisumiseen riippumatta siitä, mitä muut 
tekevät. Meidän on tyydyttävä jonkinlai
seen tullivartiostoon. Mutta luuleeko joku 
ihminen, että se olisi maanpuolustusta, kun 
lähdetään hävittämään maanpuolustuksen 
alkeellisimpiakin perustuksia. Ei tämä ole 
mitään maanpuolustusta, vaan se on maan 
luovuttamista. Ja tässä samassa ohjelmassa 
sanotaan nimenomaan, että on suurempi 
rikos ihmisoikeuksia vastaan, että uhrataan 
sodassa ihmisiä, kuin että luovutaan itse
näisyydestä. Tämä ajatus sisältyy nimen
omaan tämän puolustusohjelman 4 sivulla, 
kolmannessa kappaleessa, sen jälkiosassa ja 
jossa sanotaan näin: ,Meidän aikanamme 
yleinen kehitys vaikuttaa eri maihin tasoit
tavasti, mikään ulkoa tuleva valloitus ei 
voisi siinä määrin kuin ennen mullistaa 
maan oloja, sillä samaan sivistysmaailmaan 
kuulumme kaikki. Mutta sodan raivottaret 
tuottaisivat, kerran irti päästettyinä, kai
kille kansoille tuhoa.'' Tässä asetetaan toi
sin sanoen sodan jumalien irtipääseminen 
suuremmaksi rikokseksi kuin maan itsenäi
syydestä luopuminen. Sosialidemokraattien 
käsityksen mukaan ei tämä itsenäisyydestä 
luopuminen merkitsekään mitään suurem
paa pahaa, koska muka me kaikki kuu
lumme samaan sivistysmaailmaan (Väli- J 

huutoja eduskunnasta. - Vasemmalta: 
Aika professorimainen selitys!). Tämä on 
totuus tässä, sitä ei voida millään veruk
keilla muuksi muuttaa (Eduskunnasta: 
Voi, voi ! ) . Herra pääministeri sanoi: 
,Voi, voi!" Minä luulen, että Suomen 
kansa kuitenkin ymmärtää tämän minun 
esittämäni perustelun (Eduskunnasta: Ei 
se ollut pääministeri!). Joku toinen sit
ten, ehkä se oli edustaja Voionmaa (Ed. 
Tanner: Kaikki yhtyivät siihen!). 

Kuvaavaa on tälle parlamentille, että sil
loin kuin puhutaan isiinmaan kaikkein va
kavimmista kysymyksistä, niin silloin täällä 

nauretaan (Eduskunnasta välihuutoja. -
Puhujalle nauretaan!). Sosialidemokraat
tien ohjelma, sen maan luovutusohjelma on 
meidän puolueitten kannalta todellakin 
seikka, johonka ei tarvitsisi huomiota kiin
nittää. Tämä on todellakin aivan sama ti
lanne, kuin oli ennen kansannousua. Tällä 
puolella oli joukko henkilöitä, kolmattakym
mentä, jotka puhuivat selvästi maanpetok
sellisesti, mutta siitä huolimatta ei edus
kunnasta ryhdytty toimenpiteisin, että ne 
olisi poistettu täältä. Ulkopuolisten isän
maallisten voimien täytyi astua väliin, en
nenkuin tästä kansan itsenäisyyden häpäi
semisestä tehtiin loppu (Eduskunnasta: 
Taas uhkaa! - Se alkaa pian taas! - Ed. 
Räisänen: Ketä jää isänmaata puolusta
maan, jos tapatte meidät!). Ed. Räisäselle 
huomauttaisin, ettei Suomen työväestö ole 
sama kuin sosialidemokraattisen puolueen 
ryhmä (Ed. Räisänen: Minä olen sen edus
taja!). Mutta minä uskon, että useimmat 
ed. Räisäsen valitsijoista ovat toista mieltä 
isänmaan puolustukseen nähden (Ed. Räi
sänen: Minun kanssa samalla kannalla, 
minä ilmoitan sen ! - Ed. Aattela: Eivät 
äänestäneet Salmialaa!). 

Minä lausun vain lopuksi sen, että isän
maallisen kansanlii~keen taholta on tahdottu 
vain julkilausua se ajatus, että tässä par
lamentissa pitäisi ennenkaikkea kiinnittää 
huomiota maanpuolustukseen. Täällä on 
huomautettu, että kaikki ovat valmiit anta
maan mikä mahdollista on puolustuslaitok
sen vahvistamiseen, mutta isänmaallisen 
kansanliikkeen edustajien valtiovarainvalio
kunnan mietintöön liittämä vastalause osoit
taa, että paljon on tässä suhteessa laimin
lyöty. Ennenkaikkea on tosiasia se, että 
jos me noudatamme puolustuskomissionin 
ehdottamaa hiljaista tahtia puolustuslaitok
sen kuntoonsaattamiseksi, niin silloin me 
myöhästymme (Ed. Tanner: Mistä?). Puo
lustuslaitoksemme kunnostamisesta (Ed. 
Lohi: Mistä rahat? - Vasemmalta: Ei tule 
vastausta!). Kyllä rahaa saadaan (Ed. 
Lohi: Ei vastalause osoita sitä!). Meidän 
puoleltamme on nimenomaan sanottu, että 
tästä valtakunnasta voidaan lainoilla saada 
tällä hetkellä kokoon monia satojamiljoonia 
ja sellainen laina, jos hallitus ja eduskunta 
päättää sen ottamisesta, tulee varmasti mer
kityksi hyvin lyhyessä ajassa (Ed. Sillan
pää: Laina on maksettava takaisin! - Va-
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semmalta: Mistä korot?). Kyllä keinoja 
on, jos vain niitä tahdotaan käyttää. Mutta 
juuri tästä tahdosta on nyt kysymys. 

Ed. V. Anna l a: Minä en ole sekaantu
nut enkä olisi halunnut sekaantua tähän 
keskusteluun lainkaan, ellei ed. Tanner olisi 
antanut siihen aihetta (Ed. Tanner: Minä 
käskin häpeämään vaan!). Hän huomautti 
meille m. m., että jos te epäilette, että työ
väki on puolusmäärärahoja vastaan, niin 
koettakaa saada työväki vakuutetuksi niiden 
tarpeellisuudesta. Tämä oli ajatus, vaikka 
sanat mahdollisesti kuuluivat toisin. Mutta 
kuinka on mahdollista saada työväestö va
kuutetuksi tästä, kun sosialidemokraattisen 
puolueen johto ja sen lehdistö tekevät 
voitavansa saadaksensa työväestön vakuu
tetuksi siitä, että puolustusmäärärahat 
muodostavat välttämättömän pahan, sellai
sen raskaan taakan, joka on tehtävä niin 
helpoksi kuin suinkin ja samalla selitetään 
agitatoorisesti, että työväestö ei tarvitse 
aseita, vaan se tarvitsee leipää. Jos täl
laista propagandaa tehdään maanpuolustus
määrärahoja vastaan, silloin on ulkokul
taista häikäilemättömyyttä vaatia jotain 
ryhmää tekemään voitavansa, jotta kansassa 
tämä puolustustahto ja halu uhrata maan
puolustuksen hyväksi säilyisi ja kehittyisi. 
Ja hän huomautti, ettei puolustustahtoa 
markoilla mitata. Kyllä se vain niin on, 
että sota mitataan aina ennenkaikkea mar
koilla (Ed. Tanner: Puolustustahdosta oli 
kysymys eikä sodasta!). Edustaja Tanner, 
puolustustahto merkitsee tässä sitä, että 
kun kerran on kysymyksessä tulo- ja meno
arvion käsittely, niin puolustustahto ei voi 
ilmetä missään muussa muodossa kuin 
markkojen muodossa, vai tahtooko ed. Tan
ner väittää, että puolustusbudjetissa olisi
kin kysymys jostain muusta kuin rahasta 
(Ed. Tanner: En minä ole markoista pu
hunut koko keskustelussa!). 

Tästä pääluokasta ei olisi varmaankaan 
syntynyt näin tavattoman pitkäaikaista ja 
kiihkeätäkin keskustelua, ellei sosialidemo
kraattisen eduskuntaryhmän jäsenten ta
holta olisi tehty sellaista vastalausetta, joka 
merkitsee satoihin miljooniin markkoihin 
nousevaa vähennystä puolustusmäärära
hoissa, tehty tällaista ajankohtana, jonka 
kaikki ovat tunnustaneet äärimmäisen va
kavaksi. Jos nyt tämän ryhmän taholta 
jätetään yksityiskohtaisessa asiankäsitte-

lyssä tekemättä nämä vähennysehdotukset 
(Ed. Lonkainen: Ei jätetä!), niin silloin 
me olemme valmiit muuttamaan käsitys
tämme tämän ryhmän puolustustahdosta. 
:i\:Iutta jos nämä määrärahavähennysehdo
tukset tehdään, silloin on aivan oikea se 
arvostelu, joka vasemmistoon on kohdis
tettu ja jota ed. Tanner täällä kävi valit
telemassa. Se arvostelu, mikä tässä on mei
dän taholtamme esitetty, on oikea. Ja jos 
tämä aika kehittyy niin vakavaksi, että to
dellakin niitä aseita ja niitä välineitä tarvi
taan, joita varten tällä hetkellä myönne
tään määrärahoja, niin silloin arvostelu 
muodostuu kansakunnan tuomioksi, jonka 
alla ei sosialidemokraattinen puolue kestä. 

Ed. Colliander: Att man från 
svenska gruppens sida i så ringa grad 
deltagit i denna debatt beror inte på 
bristande intresse för den fråga vi hava 
förhanden. Det intresset finns och det i 
hög grad. Det är sedan gammalt känt. 
Det beror på att hela denna debatt befin
ner sig vad de flesta talare beträffar på 
så låg nivå, att man icke gärna velat 
blanda sig i densamma. Man har icke med 
denna debatt gagnat försvarsfrågan, utan 
tvärtom och man har icke gagnat vårt för
hållande till främmande makter, utan 
tvärtom. 

Ed. Voionmaa: Täällä on useita 
kertoja tänäkin päivänä tuotu esille eräs 
kuuluisa asiakirja vuodelta 1930. Mutta 
vuodesta 1930 vuoteen 1936 on maailman 
kehitys perusteellisesti muuttunut. Me 
olemme seuranneet maailmantilanteen muut
tumista, meidän vastustajamme eivät ole 
sitä tehneet. Sopii kysyä, minkälaisia 
maanpuolustajia ovat ne itse, jotka eivät 
kykene seuraamaan maailmantilanteen kehi
tystä. 

Vapaan maan parlamentissa saadaan va
paasti puhua kaikista asioista, myöskiri 
ulkopoliittisista ja maanpuolustusasioista ja 
jokseenkin vapaasti täällä meidänkin par
lamentissa on niistä asioista viime päivinä 
puhuttu. Mutta saadaan tehdä myöskin 
muutamia johtopäätöksiä ja päätelmiä näi
den vapaiden puheiden johdosta. Teen pari 
sellaista. 

Me olemme ensi kerran parlamenttimme 
historian aikana voineet nyt todeta, että 
se yksimielisyys, joka on ulkopolitiikan 
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alalla luojan kiitos vallinnut meidän parla
mentissamme, on nyt IKL:n taholta ri
kottu, sillä he ovat täällä esittäneet viime 
päivinä sellaista ulkopolitii'kkaa, joka ei ole 
eduskunnan suuren enemmistön ullwpoli
tiikkaa. Kun täällä erittäinkin ed. Sal
miala puhuu tänäkin päivänä suurella 
ponnella meidän ,perinnäisestä viholli
sesta", vai ol]ko aivan ,verivihollisesta", ja 
toiselta puolen tehostaa, kuinka meidän 
maamme todellisen hädän tullessa ei voi 
saada apua muuta kuin ·erään suurvallan 
'taholta, niin jokainen osaa siitä tehdä joh
topäätölksensä, ne johtopäätökset, jotka 
täällä on sanottukin, että nim. ed. Salmiala 
ei ule mies syyttämään toisia Venäjän liit
toon pyrkimisestä, 'koska hän itse ilmeisesti 
tähtää Saksan liittoon. 

Edelleen tahdon sanoa, että kun täällä 
on todellisessa puolustusharrastuksessa huo
mautettu meidän puolustuslaitoksessamille 
vallitsevasta suuresta ja käsittämättömästä 
ristiriidasta siinälkin kohdin, että täällä 
kansakunnan ja valtakunnan armeijan rin
nalla on toinen yksityisistä työnantajista 
riippuvainen, yksityisistä rahoittajista riip
puvainen vapaaehtoinen sotilasjärjestö, joka 
herättää työväessä ristiriitaisia ajatuksia, 
niin tämä leimataan suureksi epäisänmaalli
suudeksi, vaikka se itse asiassa on sitä to
dellista puolustuslaitoksen harrastusta, jota 
valitetta·vasti porvarillisissakaan puolueissa 
ei riittävästi näy olevan, koska ne hajoitta
vat meidän puolustuslaitostamme silloin 
kuin sitä pitäisi yhdistää. 

Ja jos joku kansanedustaja kysyy ja tah
too saada tarkempia tietoja tulevista typpi
t~htaista, niin täällä lakikirjan kanssa tul
laan huutamaan sitä maanpetokseksi. 

Enkä minä voi hyväksyä sellaistakaan 
ajatustapaa, jonka ed. Pennanen täällä äs
ken toi esille, kun hän sanoi, että ,aseita 
tarvitaan, o1kootpa sosialiset olot minkälai
set tahansa''. Emme me voi semmoista
Ilman ajatustapaa hyvälksyä, se on vieras, 
se on huolestuttava, se on väärä ajatus, 
eikä se ole omiansa rakentamaan meidän 
puolustuslaitostamme semmoiselle pohjalle, 
jolle oikea puolustuslaitos ja puolustustahto 
pitäisi rakentaa. Olen tahtonut näillä sa
noillani huomauttaa, että meidän tahollam
me ei ole suinkaan vastustettu yhteistyötä, 
ei ulkopolitiikan eikä puolustuslaitoksen 
alalla. Kun yhteistyötä kuitenkin on vas-

tustettu, niin se vastustus on tullut aivan 
vastakkaise1ta taholta. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Luiku I Puolustusministeriö. 

Keskustelu: 

Ed. A a t te l a: Ehdotan, että I IU!ku 
hyväksyttäisiin IV vastalauseen mukaisesti. 

Ed. P e 1 t o n ,e n: Pyydän kannattaa ed. 
Aattelan täällä tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Aattela ed. Peltosen kannattamana eh
dottanut, että 1 momentilta IV vastalau
seen mukaisesti vähennettäisiin 52,500 
markkaa. Kutsun .tätä ~hdotusta ed. Aat
telan ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valiokunnan mietinnön, 
äänestää ,jaa''; jos ,·ei'' voittaa, on ed. 
Aattelan ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
100 jaa- ja 75 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 23. 

EduSkunta .on siis hyväksynyt vali(Ykun
nan ehdotuksen. 

Luku II Palkkausmenot. 

Keskustelu: 

Ed. M o i l a ne n: Valtiovarainvalio
kunta on tämän luvun kohdalla vähentä
nyt hallituksen ·esittämistä määrärahoista 
503,500 markkaa. Näistä tekevät palkka
menot 433,500 ja palkkiomenot 70,000 
markkaa. Valiokunta on täten ehdottanut 
jätettäväksi perustamatta kaksi majurin, 
kaksi kapteenin virkaa, joista toinen on 
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sota-arkistonhoitajan apulaisen virka, 10 
kersantin tointa, yhden luutnantin viran 
ja yhden erikoismestarin ja 10 kersantin 
tointa. Sitä paitsi on hallitu:t~sen ehdotta
masta määrärahasta aluevalvojien ja ikans
lia ... apulaisten palkkioksi vähennetty 70,000 
markkaa. 

Näiden virkoj·en perustam1sta on kuit·en
'kin pidettävä puolustuslaitoksen kehittä
misen kannalta varsin tärkeinä. Seurauk
sena 10 kersantin toimen perust&matta jät
tämisestä on se, että tårkeätä viestipalve
luksen kehittämissuunnitelmaa ei voida 
asi.an vaatimalla tavalla toteuttaa, koska 
kysymyksessä olevat kersantintoimet sisälty
vät siihen välttämättömänä osana. Sitä 
p·aitsi ·edellyttää näiden toimien hoito pe
IlUSteellista koulutusta, jonka vuoksi se mi
nimimäärä, jonka hallitms on ehdottanut 
näitä toimia perustettavaksi, olisi välttä
mättä hyväksyttävä. V aliokunna.Ue on 
t·ehty Y'ksityiskohtai.sesti selkoa nimenomaan 
tästä kysymyksestä. 10 kers-antin toimen 
poisjättäminen budjetista onkin tehty ai
van perustelematta. 

Kun valiokunnassa on osoittautunut kui
tenkin mahdottomaksi saada kannatusta 
k!aikkien näiden vakanssi·en perustamiseen, 
katson, että ainakin ne virat ja toimet, 
jotka II vastalauseessa on ·ehdotettu, nimit
täin 10 kersantin, yhden majurin, yhden 
kapteenin ja yhden luutnantin virat olisi 
perustettava. Ilmatorjunnan päällikön virka 
Länsi-Suomen piiriä vart.en on erittäin tar
peellinen maamme ilmatorjunnan järjeste
lyssä ja hoidossa ja majurin virka t&nkoit
taa juuri tätä. Kapte•enin vakanssi on tar
koitettu sota-arkistonhoitajan apulaisen 
tointa varten. Ottaen huomioon sota-arkis
tossa esiintyvän työn paljouden on puhee
naolevan apulaisen sa·aminen sinne välttä
mätöntä. KaasnsuojelU'kouluun tarvittavan 
yhden luutnantin va:kanssin perustamisesta 
on puolustusministeri juuri ei1en antanut 
lausuntonsa. 

Pyydän sen vuoksi ehdottaa, •että II vas
talauseen mukaisesti 9 pääluokan II luvun 
1 momentille lisätään 309,000 markikaa 10 
:kernantintoimen sekä yhden majurin, yh
den 'kapteenin ja yhden luutnantin viran 
perust·amista varten puolustuslaitokseen. 

Ed. A a t t e l a: Siitä huolimatta, että 
ed. Annala jälleen halusi mitata meidän 
isänmallisUJUttamme sillä, jätämmekö me 

vähennysehdotu'ksemme tekemättä, uudis
tan tämänkin luvun kohdalla vastalauseessa 
tehdyt ehdotukset. On ;huomattava, että 
hallitus ehdottaa nyt perustettavaksi puo
lustuslaitokseen 161 uutta virkaa tahi 
tointa. Tämän vuoden tulo- ja .menoarvion 
yhteydessä esitettiin permstettava:ksi 120 
uutta virkaa ja tointa. Tämän ohella on 
muistettava, ·että yhä pienemmäkisi on käy
nyt se säästö, joka aikaisemmin on arvioitu 
täyttämättä olleistä viroista ja toimista. 
Näin ollen on siis puolustuslaitokseen vuo
sittain tuntuvasti lisätty uusia toimia ja 
virkoja. Vielä on huomattava, että eräitä 
niistä viroista, joita tiedoitustoiminnan jår
jestämistä varten on ehdotettu perustetta
vwksi, •ei nähdäksemme tällä hetkellä ole 
tarpeen perustaa siitäkään syystä, että näi
hin toimiin ei ole vielä koulrutettua hen,kilö
kuntaa ol•emassa, joten olisi parasta tällä 
alalla edetä hitaasti ja käytännön antaman 
kokemuksen mukaisesti. Ehdotan, että II 
luvun 1 momentilta vähennetään 460,500 
markikaa. 

Ed. V. Annala: Kun tiedetään, että 
hallituk•sessa on tämänkin pääluokan koh
dalla tingitty ja puristettu määrärahat 
mahdollisimman vähäiseen, ·en katso olevan 
syytä kannattaa ed. Moil&Sen edelleen tin
kimistå, vaan ehdot·an III vastalauseen mu
•kaisesti, että tämän luvun 1 momentille li
sätään ne määrät, mitkä valiokunta on hal
lituksen esityksestä poistanut, nimittäin 1 
momentille 433,500 ma.r.kkaa ja 2 momen
tille 70,000 markkaa. 

Ed. von F r en c k e ll: Jag ber att få 
understöda rdm. Moilanens förslag. 

Ed. C a j a n d •e r: Minä pyydän myös
kin saada kannattaa ·ed. Monasen ehdo
tusta. 

Ed. S o i n i : Luovun. 

Ed. A a t t e l •a: Hallitus ehdottaa myös
kin ylimääräisen henkilökunnan palkkiota 
koskevan momentin 1kohdalle alw~valvojina 
toimivien nimismiesten palkkioita koro
tettava.ksi yhteensä 150,000 markalla. Va
liokunta on hyväksynyt tästä ehdotuksesta 
100,000 marklkaa ja vähentänyt siitä vain 
50,000 markkaa. Kun .eduskunta viime 
vuonna kohotti nimismiesten palkkoj-a hy-
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vin huomattavasti, ei minun nähdäkseni ole 
tällaiseen erikoiskorotukseen mitään ai
hetta. Benvuoksi •ehdotan, että tältä mo
mentilta vähennetään 100,000 markkaa. 
Edelle·en ·ehdotan, että II luvun 3 momen
tin kohdalla perusteluihin otetaan sellainen 
lisäys kuin vastalauseessamme ehdotetaan. 

Ed. T u o r i 1 a: Pyydän saada kannattaa 
ed. V. Annalan tekemää ehdotusta. 

Ed. T a r k lk a n e n : Koska olen valio
kuntatkäsittely.ssä ja sitten myöskin nyt 
myöhemmin saatujen selvityksien perus
teella tullut siihen käsitykseen, ·että valio
ikunnan vähennykset olivat liian suur:et, 
niin pidän täysin asiallisena sitä ehdotusta, 
jonka ed. Moilanen täällä on tehnyt, ja 
sillä perusteella kannatankin hänen teke
mää lisäysehdotustaan. 

Ed. P e 1 t on en: II luvun 3 momen- , 
tille on lisätty 7,500,000 markkaa, joka on 
tarkoitettu käytettäväksi puolustusla·itok
sen palveluksessa olevien viran- ja toimen
haltijain virkapukuavustuksiin, siten että 
upseerien pukuavustuksiin annettaisiin 
1,500 markkaa ja alipäällystölle ja heihin 
verrattaville 1,200 markkaa vuodessa. Pe
rusteluissa mainitaan, että muillekin val
tion viran- ja toimenhaitijoille myönnetään 
pukuavustusta. Tästä perustelusta voisi 
tulla siihen käsitykseen, että pukuavustusta 
myönnetään kaikille muille viran- ja toi
menhaltijoille, joiden velvollisuuteen tulee 
käyttää virkapukua. Näin ei kuitenkaan 
ole asian laita. Suuri joukko mainitun
laisia henkilöitä ei saa pukuavustusta, vaan 
joutuvat omilla varoillaan kustantamaan 
virtkapukunsa. Esim. rautateillä asema
miehet ja alokkaat, vaikka heidän palk
kansa muutoinkin on aivan riittämätön 
kunnolliseen to·imeentuloon, eivät saa vir
kapukuavustusta. Olisi siis odottanut, että 
hallitus olisi ehdottanut myöskin mainitse
milleni ryhmille ja kaikille samassa ase
massa oleville viran- ja to'imenhaltijoille, 
joiden on velvollisuus käyttää virkapukua, 
samanlaista avustusta kuin näille sotilas
henkilöille. Kun näin ei ole tehty, olisi 
eduskunnan lisättävä asianomaisille koh
dille määrärahaa ja jos vastoin luuloani 
näin ei tapahtuisi, vaan joitakin mainit
semistani toimenhaitijoista jäisi saamatta 
pukuavustusta, pyydän hallituksen kiinnit- i 

tämään siihen huomiota ensi viloden ta
lousarvioehdotusta laadittaessa. Kun val
tiovarainvaliokunta on esittänyt hyvä~yt:
tävä:ksi nyt esilläolevan 7.5 milj. markkaa~ 
ei ole siis mitään syytä silloin tässä suh
teessa jättää näitä mainitsemiani pienpaik
kaisia huonompaan asemaan. 

Samalla minä pyydän kannattaa ed. 
Aattelan täällä äsken tekemiä esityksiä. 
On mielestäni aivan kohtuutonta, että nimi
tyksiin nähden asetetaan sotilashenkilöt 
toiseen asemaan kuin muilla siviilialoilla 
toimivat henkilöt. Ed. Aattela mainitsi, 
että täällä on perustettu virkoja ja toimia, 
vakinaistutettu, vaikka vielä näihin ei ole 
viranhaltijoitakaan olemassa. Kun meillä 
useilla aloilla, vallankin rautateillä, on 
vuosikymmeniä hoidettu erilaisia tehtäviä 
ylimääräisinä, olisi tässäkin suhteessa odot
tanut, että hallitus olisi näilläkin aloilla 
jo vihdoinkin varannut virkapaikkoja. 
Näin ei kuitenkaan ole tässäkään talous
arvioesityksessä tehty. Kun mielestäni 
varsin hyvin voidaan tulla toimeen, vaikka 
ed. Aattelan mainitsemia kaikkia virkoja 
ei vakinaistutettaisi, minä pyydän kannat
taa hänen ehdotustaan, sekä kahta muuta 
hänen tekemäänsä ehdotusta. 

Ed. Huittinen: Herra puolustus
ministerin äsken antaman lausunnon koh
dalla, joka koskee esillä olevia virkojen 
vähennyksiä, minun on lausuttava pieni 
huomautus. 

Herra puolustusministeri lausui, että 
minä olisin eilisessä lausunnossani väittä
nyt, että nämä virat, jotka valiokunta 
ehdottaa poistettaviksi talousarviosta, olisi
vat olleet tuulesta temmattuja virkoja. 
Minä en ole näin sanonut. Minä sanoin 
nimenomaan, että minä en väitä edes sitä
kään, että ne eivät ole tarpeellisia, mutta 
aivan välttämättömiä ne eivät ole. Näin 
minä sanoin ja ·edelleen jatkoin, että mi
nun käsittääkseni puolustustoiminnalle ei 
aiheuteta mitään vaaraa, jos valiokunnan 
ehdotus hyväksytään. Tämän kantani 
takana minä edelleen olen. 

Herra puolustusministeri sitten erityi
sesti painosti näitten 10 kersantintoimen 
perustamista, jotka valiokunta on poista
nut, ja ehdottaa vain 29 perustettavaksi. 
Eduskunnan asia on ratkaista tämä kiista. 
Asiallisesti on kysymys siitä, kuten herra 
puolustusministeri mainitsi, pann&anko 
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näitten uusien perustettavien virkojen ja 
toimien haltijain työpäiväksi 6 tuntia vai 
tuleeko niitten työpäivä jonkun verran pi
temmäksi, jolloin asia valtiovarainvalio
kunnan ehdottamallakin kersanttimäärällä 
voidaan hoitaa siinä laajuudessa kuin mitä 
haUituskin oli ajatellut. Ja minusta tun
tuu, että esim. 8 tunnin työpäivä, olkoon, 1 

että tämä tehtävä onkin vastuunalainen, ei 
vuorokautta kohden ole niin pitkä, ettei 1 

voitaisi ainakin alkaessa lähteä tältä poh
jalta. Tähän perustuu jaoston ehdotus 10 
kersantinviran vähentämisestä ja se on 
myöskin valtiovarainvaliokunnan ehdotus. 
Minä edelleen näihin vähennyksiin nähden 
olen valtiovarainvaliokunnan kannalla. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Moilanen ed. von Frenckellin kannat
tamana ehdottanut, että 1 momentille II 
vastalauseen mukaisesti lisättäisiin 309,000 
markkaa. Kutsun tätä ehdotusta ed. Moi
lasen ehdotukseksi. Ed. V. Annala ed. 
Tuoriian kannattamana on ehdottanut, että 
1 momentille III vastalauseen mukaisesti 
lisättäisiin 433,500 markkaa. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. V. Annalan 1) ehdotukseksi. 
Niinikään on ed. V. Annala ehdottanut, 
että 2 momentille III vastalauseen mukai
sesti lisättäisiin 70,000 markkaa. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. V. Annalan 2) ehdotuk
seksi. Ed. Aattela ed. Peltosen kannat
tamana on ehdottanut, että 1 momentilta 
IV vastalauseen mukaisesti vähennettäisiin 
460,500 markkaa sekä että 2 momentilta 
saman vastalauseen mukaisesti vähennettäi
siin 100,000 markkaa. Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Aattelan 1) ehdotukseksi. Edel
leen on ed. Aattela ed. Peltosen kannatta
mana ehdottanut, että perusteluihin 3 mo
mentin kohdalla hyväksyttäisiin IV vasta
lauseen mukainen lisäys. Kutsun tätä ed. 
Aattelan 2) ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puh e m i e s: Mitä menettelytapaan 
äänestykseSsä tulee, ehdotan, äänestyksen 
toimitettavaksi seuraavalla tavalla: 1 mo
mentin kohdalla äänestetään ed. Moilasen 
ehdotuksen ja ed. V. Annalan 1) ehdotuk
sen välillä ja voittaja asetetaan vastaehdo
tukseksi valiokunnan ehdotukselle; 2 mo-

mentin kohdalla äänestetään ed. V. Anna
laan 2) ehdotuksesta valiokunnan ehdotusta 
vastaan. Luku, sellaisena kuin se edellisten 
äänestysten jälkeen on hyväksytty, asete
taan vastaehdotukseksi ed. Aattelan 1) 
ehdotukselle. Sen jälkeen tehdään erik
seen päätös ed. Aattelan 2) ehdotuksesta 
3 momentin kohdalla. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätökset: 

1 momentti. 

1) Äänestys ed. Moilasen ehdotuksen ja 
ed. V. Annalan 1) ehdotuksen välillä. 

Joka hyväksyy ed. Moilasen ehdotuksen, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. 
V. Annalan 1) ehdotus hyväksytty. 

Puh .e mies: Äänestyksessä on annettu 
150 jaa- ja 28 ei-ääntä, 7 tyhjää; poissa 14. 

Eduskunta on siis tässä äänestyksessä 
hyväksynyt ed. Moilasen ehdotuksen. 

2) Äänestys ed. Moilasen ehdotuksen ja 
valtiovarainvaliokunnan ehdotuksen välillä. 

Joka hyväksyy valiokunnan ehdotuksen, 
äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on ed. 
Moilasen ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
100 jaa- ja 83 ei-ääntä, 2 tyhjää, poissa 14. 

Puhemies: Eduskunta on hyväksy
nyt valiokunnan ehdotuksen. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. Moilanen: 
äänestystä. 

Pyydän avointa 

Puhemies: Avointa äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä edustajia, jotka 
kannattavat avointa äänestystä, nousemaan 
seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Avoin äänestys tulee 
toimitettavaksi. 
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Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
~een. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aarniokoski, Aattela, Alestalo, Ampuja, 
Andersson, Arhama, Asikainen, Bryggari, 
Eskola, Fagerholm, Haga, Hakala, Halo
nen, A., Halonen, T ., Harvala, Hiltunen, 
Huittinen, Huotari, Hämäläinen, Inkilä, 
Jokinen, E., Jokinen, K., Jovero, Junes, 
Jutila, Juutilainen, Kallio, KaUiokoski, 
Karjalainen, Kekkonen, Kilpeläinen, V., 
Kilpi, Kivioja, Kivisalo, Koivulahti-Lehto, 
Koivuranta, Komu, Koponen, Kosonen, 
Kuittinen, Kujala, Kulovaara, Kupari, 
Kuusisto, Kääriäinen, Lastu, Lehtokoski, 
Lepistö, Leppälä, Lindström, Linna, Lohi, 
Lonkainen, Lumme, Malkamäki, Marttila, 
Meriläinen, M.etsäranta, Muhonen, Musta
silta, Mäkeläinen, Niskanen, Niukkanen, 
Paasonen, Pekkala, Peltonen, Penttala, 
Perho, Pesonen, Puittinen, Pyy, Raatikai
nen, J., Raatikainen, U., Rantala, Reinikai
nen, Rytinki, Ryömä, H., Ryömä, M., Räi
sänen, Salmenoja, Salo, Sillanpää, Sini
salo, Stenwall, Swentorzetski, Syrjänen, 
Tanner, Tervo, Toivonen, Tolonen, Tukia, 
Turkia, Turkka, Welling, V enho, W enman, 
Vesterinen, Wickman, Wiik, Wirtanen, 
Voionmaa ja Väisänen. 

,Ei" ään€stävät seuraavat edustajat: 

Ala-Kulju, Annala, J., Annala, V., 
Bonsdorff, von Born, Brander, Böök, Ca
jander, Colliander, Estlander, von Frenc
kell, Frietsch, Furuhjelm, Hannula, M., 
Hannula, U., Harja, Heikkinen, Helene
lund, Hilden, U ., Hirvensalo, Honka, Ho
r.eUi, Hänninen, Hästbacka, Ikonen, Jau
honen, Joukanen, Jussila, Kaasalainen, 
Kares, Kemppi, Kilpeläinen, K. E., Kirra, 
Kivimäki, Koivisto, Kokko, Kukkonen, 
Kullberg, Kylänpää, Lahdensuo, La:htela, 
Lauren, Lehtonen, Leinonen, Linkomies, 
Lintulahti, Luostarinen, Luukka, Löthman
Koponen, Malmivaara, Mantere, Mii:kki, 
Moilanen, Nikkola, Nordström, Nurmes
niemi, Oksala, Oksanen, Paavolainen, Pen
nanen, Pilkama, Pilppula, Pohjala, Poh
jannoro, Riipinen, Saarinen, Salmiala, 
Sariola, Simojoki, Soini, Soininen, Syrjälä, 
Söderhjelm, Takala, Tarkkanen, Tolppanen, 

Tuomi vaara, Tuorila, Törngren, V aara.ma, 
W ainio, Y allas, V ehkaoja, Villiula ja 
Österholm. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraaqat 12 
edustajaa: 

Helenius, Hilden, A., J ern, Kaijalainen, 
Kannisto, Karvetti, Kämäräinen, Pitkä-. 
silta, Rapo, Salovaara, Sergelius ja Sund
ström. 

P u h e m i e s: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 102 jaa- ja 85 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hy,vaksynyt vlrliolkUlll
nan ehdotwksen. 

2 momentti. 

Äänestys ed. Y. Annalan 2) eJhdotuik
sesta: 

JOika hyväksyy ;valiokunnan ehdootuk$n, 
äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on ed. 
V. Annalan ·2) ·ehdotus hyväksytty. 

P u he m i e s: Äänestyksessä on annettu 
144 jaa- ja 30 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 22. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valiokun
nan ehdotulksen. 

1 ja 2 momentti. 

Äänestys ed. Aattelan 1) ehdottllksesta: 

Joka hyväksyy valiokunnan ehdo-tuksen, 
äänestää ,jaa'' ; jos ,,ei'' voittaa, on ed. 
Aattelan 1) ehdotus lhy;välksytty. 

P u he m i e s: Äänestyksessä on annettu 
103 jaa- ja 79 ei-ääntä; poissa 17. 

E.duskunta on siis hyväksyny,t valliakun
nan ehdotuksen. 

3 momentin peruste[ut. 

Äänestys ed. Aatteilan 2) ehdoitulksesta: 

Joka hyväksyy valiokunnan ehoot:u:k$en, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, -oa :ed. 
Aattelan 2) ehdotus 'hyväksytty. 
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P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
108 jaia- ja 75 ei-ääntä; poissa 1.6. 

Eduslrunta on siis ihyvä:ksyny•t vaJiokun
nan ehdotuksen. 

Luku. III TaJloustarvemenot, lhyväiksytään. 

Luku IV Hevosten ylläpito. 

Keskustdu: 

Ed. P e 1 t on ·en: HalEtus ·ehdottaa li
sättävä:ksi hevosten uusintaan 500,000 mark
kaa ja vaJlti.ovarainva:liokunta on nostanut 
tätä määrärahaa vielä 200,000 ma:t1kalla, jo
ten tavkoitu1kseen tulee ·varattavwksi yh
teensä 2 m~lj. mariDkaa. Tämä lisäys tun
tuu vähemmän harkituHa, j,onika vuoksi se 
voitaisiin poistaa. Asian oillessa es11lä asian
omaisessa jaostossa, oltiin sieil.lä ensimmäi
sessä käsi1ttelyssä, nimittäin jaoston enem
mistö sitä mieiltä, että hallituiD8en !lisäyseh
dotusta ei olisi hyvälksyttävä. Vasta sen 
jäLk(len kun jaostoon muuttui toinen ihen
!kilö, tuli aiv&n 'toisenlainen pä.ätös asiassa. 
Asiantuntijainkin mi·elestä ratsuväki on 
käymässä tarkoitustaan ·vastaamattomaksi. 
Tämä sHtä huolimatta vaikika tämä aselaji 
tuJee suhteettoman ikalmksi. Kun meirrlä ei 
voida 'käyttää puoLustuslaitoksen tarpeisiin 
läheskään niin pa:ljon ;varoja kuin mitä ' 
sillä taho:l:la pyydetään, olisi tällaisesta van-1 
ihentnneesta puolustusmuodosta yleensä 
mehl[ä päästävä luopumaan tai ainaikin me- 1 

noja vähentämään. Sen vuoksi ;pyydän eh
dottaa sosiaJlidemokraattien vastalauseen 
mukaisesti, että 1 momentil1ta vähennettäi
siin 1 miJj. ma:nkkaa ja 2 momentHta 
700,000 mal1klkaa. Jos 700,000 markan vä
hennys telhdään, siil:loin luonnollisesti ;voi
daan myös hevosten ·ruokintaan tarkoitet
tuja määrärahoja .vähentää. 

Ed. Aat te 1 a: Kannatan ed. Peittosen 
tekemiä ehdotuksia. 

Ed. B r a n d e r: Ehdotan, että tärrle 
2 momentille me:t1kitään li<sää 200,000 mark
kaa. Jos veturi-lvkuljettaja huutaa, että he
vosia voidaan vähentää, niin ·On se aivan 
vaara käsitys tämmöisessä metsäisessä 
maassa. tkuten Suomessa. Jos sota syttyy, 

niin ,otetaan heti maanvilje[ijö:iil.•tä hevoset 
ja elintarvetuotanto tyrehtyy. Maatalou
dessa ka~kiki hevoset si'l·loin tarvittaisiin ki~ 
peimmin. .Sen takia pidän .tärkeänä, että 
ensi vuonna hevoslukua täytyisi yhä enem
män lisätä. T·ämä on vasta alussa. Armei
jan hevoset ovat •liian vanhoja ja niitä ~iian 
!kauan si-ellä pidetään. Olen itse o:llut Kar
jalan armeijakunnan yliesilkunnassa v. 1918 
mukana hevosia keräämässä ja tiedän, mitä 
on pa.kko-otolla taJonpojalta hev,osen otta
minen. Pakko saa su1k1kelaan mie!let myr
tymään. Palrl\:o voi saada hevostenotossa 
ankaran konfliktin aikaan. 

Ed. Huittinen: Herra puhemies! 
Tää!llä on taa-s, ku·t·en monasti ennenkin, 
virinnyt keskustelu siitä, pysytetäänkö ar
meijan hevosten uusintaan ehdotettu mää
räraha edes siedettävänä, 1kuten vali()lkun.ta 
ehdottaa, vai supistetaanko se niin pieneksi, 
että armeijan hevosmäärä paikosta supistuu 
seJ.Iaise·ksi, että armeijamme saadaan sen 
kautta suurelta osalta liikuntakyvyttömäksi. 
Heilte.ttiinpä vielä .varsinkin va:liokuntaikä
sittelyssä letkauksirukin, että varsinkin me 
maanvi•ljelijält, jotka koetamme est·ää täl
laista menettelyä, teemme näin vain yksis
tään itseklkäistä syistä. Tälolaiset vä1t.teet 
on jyrkästi torjuttava. Se että on jootu
nut 't1ukasti vaatimaan hevosten uusinta
määrärahojen lisäämistä vie[ä siitä, mi.tä 
hallituskin on ehdottanut, johtuu siitä, että 
minuUa on se tietoi.suus, että valiO!kunnan
'kin ehdotettu määräraha tawkoitulkseen on 
vi~lä liian pieni. Jos :kerran pyri,tään sii
hen, et;tä a.rmeijan vä:ltJtäJmättömät tarpeet 
pitää saada tyydytettyä, niin silloin on 
vähin se, että hyväksytään valio!kunnan 
ehdotus. 

A:nmeijamme hevosvruhvuudessa on suo
rastaan !huomattava vajaus johtuen ai•van 
'liiaksi supiste.tuista mää;rärahoista tälJä 
kohden. Toi·seksi sieUä on yli-ilkäisten yli 
17 vuotiaitten hevosten lukumäärä myös 
aivan liian suuri. J,os nämä •puutteeHisuu
det pyrittäisiin poistamaan ilman, että vä
hääkään Hsättäisiin <hevosten :lulmmäärää 
tarvittavasta minimita,rpeesta, pi·täi:si tämän 
määrärahan olla nytikin talousarviossa noin 
6 mi•lj. markkaa. Vruliokunta ehdottaa ;vain 
2 milj. markJkaa hevosten uusintaan. Ja 
että näin vaatimattoman määrärahan myön
tämistä •ta:vkoitwkseen ;vielä vastuste1taan, 
silmä ei ole asiallisia perusteita, vaan se pa:l-
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jastaa ~yrkimyksen vaikeuttaa armeijan 
toimintamahdollisuuksia täil.lä,kin tavalla. 
Asian käsittelyssä aikaisemmin seikä myös
kin äsken ed. Peltonen viittasi myöskin 
siihen, että meidän on pyrittävä monien 
muiden maiden mukaisesti siihen, että ar
meija muutetaan moottorilaitteilla liikennöi
väksi ja siksi voidaan ikoko hevoskanta 
vähitellen hävittää armeijasta. TäHainen 
menettely, armeijll!n motorisointi, saattaa 
olla paikaHa.an monissa muissa maissa, 
mutta meillä ,siihen on sellaiset esteet, että 
kaikki, jonka puhuvat vakavissaan meil'lä 
armeijamme täydeHi.sestä motorisoimisesta, 
eivät ole todennä,köisesti ajatelleet asiaa 
[oppuun saaroka. Se on ensinnäkin niin kal
lis toimenpide sekä perustamis- että käyttö
kustannuksiltaan, että me emme jaksa sitä 
toteuttaa vä1hääJkään siinä laajuudessa kuin 
armeijan vä.lttä.mätön .tarve vaatisi. Motori
soidessamme armeijan me j,oudumme vielä 
sen kulkuvälineisiin ja niiden tarvitsemiin 
poHtoaineisiin nähden lkokonaan u~komais
ten tuotteiden varaan ja ymmärtää jokai
nen, 1kuiruka epäedullista tälllainen menet
tely olisi meillä sekä maanpuolustwk!seHi
sesti että kansanta,loudellisesti. Mutta vairoka 
me kaikki nämä uhraukset kärsisimme, mitä 
me saavutamme? Sen, että meidän armei
jamme on kai!kista uhraUiksista huolimatta 
siUoin, jos sen motorisoiminen vied&än ko
vin pitkähle, suurimmassa ,osassa maata 
määrättyinä vuodenaikoina täysin Hrkunta
lkyvytön. 

Hevonen, j.oskin se on hitaampi ikuin ny
kyaikainen moottoriajoneuvo, on sittenkin 
meidän oloissamme halvin ja varmin lii
kenteen välittäjä armeijassamme ainakin 
niissä osissa maata, joissa motorisoidut jou
ilr.ot olosuhteiden pakosta ovat liikuntaky
vyttömiä ja si,ksi on vä,lttämätöntä ra,uhan
kin aikana säilyttää armeijassa edes se, mei
dänkin oloihimme nähden hyvin vaatimaton 
hevoskanta, joka sieHä nyt on, ja myöntää 
tarkoitukseen edes se määräraha, jota val
tiovarainvaliokunta ehdottaa. 

----------------

peeksilkaan suuri, sillä koiko maamme hevos
kanta on arveluttavasti supistunut niin 
pieneen, ettei täällä saada edes siviilitöi
hinkään tukin ajoon ja maatöihin tarvitta
via hevosia tarpeeksi niin että niitä pyri
tään tuomaan meidänkin maahamme ulko
mailta ja onkin se osittain välttämätöntä. 
Tästä johtuu, että hevosten hinnat ovat 
nousseet niin suunnattoman korkealle, ettei 
voida tälläkään summalla luultavasti tar
peellista armeijan hevosten uusintaa toimit
taa. Ei missään tapauksessa voi tästä va
:liokunnan päättämästä summasta enää 
mennä mitään vähentämään. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Peltonen ed. Aattelan kannattamana 
ehdottanut, että IV vastalauseen mUJkaisesti 
1 momentilta vähennettäisiin 1 milj. ma!'1k
tkaa ja 2 momentilta 700,000 markkaa. Kut
sun tätä ehdotusta ed. Peltosen ehdotuk
seksi. Edelleen ed. Brander ed. Tolppasen 
kannattamana on ehdottanut, että 2 mo
mentille lisättäisiin 200,000 markkaa. Kut
sun tätä ehdotusta ed. Branderin ehdo
tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puh e m i e s: Esitän äänestyksissä me
neteltäväiksi sillä tavalla, että ensin äänes
tetään ed. Branderin ja ed. Peltosen ehdo
tusten välillä ja voittanut asetetaan vasta
ehdotukseksi valiokunnan ehdotukselle. 

Menet,telytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätös: 

1) Äänestys ed. Branderin ja ed. Pelto
sen ehdotuksien välillä. 

Ed. T o l p p a n en: Kannatan 
Branderin tekemää ehdotusta. 

Joka hyväksyy ed. Branderin ehdotuksen, 
ed. äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on ed. 

Ed. P i l k a m a: Kun valtiovarainvalio
kunta on tämän luvun 2 momentille lisän
nyt 200,000 markkaa, niin on se ollut aivan 
välttämätön teko. Olen sitä mieltä kuin ed. 
Huittinenkin, että se lisäys ei vielä ole tar-

Peltosen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
95 jaa- ja 76 ei-ääntä, 5 tyhjää; poissa 23. 

Eduskunta on siis hyväksynyt tässä ää
nestyksessä ed. Branderin ehdotuksen. 
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2) Äänestys ed. Branderin ehdotuksen ja 
valiokunnan ehdotuksen välillä. 

Joka hyväksyy validkunnan ehdotuksen, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. 
Branderin ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
116 jaa- ja 68 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 12. 

Eduskunta on hyväksynyt valiokunnan 
ehdotuksen. 

Luku V Koulutus ja !kasvatus sekä luku 
VI Sairaanhoito, hyväksytään. 

P u h e m i e s: Tämän asian käsittely 
keskeytetään. 

2) Asetus Bulgarian kanssa tehdyn maksu
sopimuksen voimaansaattamisesta. 

Esitellään ullkoasiainvaliokunnan mietintö 
n: o 11 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t t e
I y y n siinä valmistelevasti käsitelty yllä
mainittu asetus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n:o 11. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Eduskunta hyväksyy valio:kunnan ehdo
tuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Asetus Italian kanssa kauppavaihdon ja 
siihen kuuluvien maksujen järjestelyä koske
van väliaikaisen sopimuksen muuttamisesta 

tehdyn sopimuksen voimaansaattamisesta. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n: o 12 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t t e
I y y n siinä valmistelevasti käsitelty yllä
mainittu asetus. 

P u h e m i ·e s: Käsittelyn pohjana on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n: o 12. 

Kukaan ei ~yydä puheenvuoroa. 

Eduskunta hyväksyy valiokunnan ehdo
tuksen. 

Asia on [oppuun käsitelty. 

Poisto päiväjärjestyksestä. 

Puhemies: Päiväjärjestyksestä pois
tetaan 4) asia. 

5) Ehdotus toivomukseksi tieteellisen tutki
mustyön edistämisestä. 

Esitellään sivistysvaliok-unnan mietintö 
n: o 3 ja otetaan a i n o a a n lk ä s i t t e
l y y n siinä valm:istelevasti käsitelty ed. 
Cajanderin y. m. toiv. al. n:o 58, joka sisäl
·tää yllämainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on si
vistysvaliokunnan mietintö n:o 3. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Eduskunta hyväksyy valiokunnan ehdo
tuksen. 

Asia on loppuun !käsitelty. 

6) Ehdotus toivomukseksi korkeakouluope
tuksen saattamisesta tarkoituksenmukai

semmaksi. 

Esitellään sivistysvaliokunnan mietintö 
n: o 4 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t t e
J y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Cajanderin y. m. toiv. al. n: o 59, joka sisäl
tää yllämainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on si
vistysvaliokunnan mietintö n:o 4. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Eduskunta hyväksyy valiokunnan ehdo
tuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 
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Ed. Jernin kysymys jakolainsäädännön uudis
tamisesta ja apulaismaatalousministerin sii

hen antama vastaus. 

Puhemies: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen ilmoitetaan, että eduskunnalle on 
puhemiehelle osoitettuna saapunut apulais
maatalousministeri Kalliokosken vastaus ed. 
Jernin kysymykseen, joka koskee esityksen 
antamista jakolainsäädännön uudistami
sesta. Kysymys ja siihen annettu vastaus 
on painettuna jaettu edustajille ja tulevat 
ne otettaviksi eduskunnan pöytäkirjaan. 
V aitiojärjestyksen 37 § :n 1 momentin mu
kaan ei asiasta sallita !keskustelua eikä tehdä 
päätöstä. 

Kysymys ja siihen annettu vastaus ovat 
näin kuuluvat: 

Till Riksdagens Herr Talman. 

Frågam. om åstadkommande av ny Skif
wslagsti:lltning har länge stått på dagord
ningen. Redan den 2 maj 1928 anhöll lant
mäteristyrelsen hos statsrådet, att en kom
mitte måtte Wlsättas för uppgörande aN 
förs1ag till reviderilllg av gälQande ski:llteslag 
med därtill hörande l·agar och förfa,ttnin
gar. Bifallande denna framstäillning beslöt 
statsrådet den 20 september samma år 
tililsä:tta en kommitte. Trots detta ansåg 
riksdagen frågan vara så viktig att den, 
med godkännam.de av en ~hemstäl,lningsmo
tion i ärendet, beSlöt på:skynda åstadtkom
mandet av ny skiftes1ag. 

!Kommitten avgav sitt betän!kande den 
23 maj 1933 och torde al[a med anledning 
därav inbegärda utlåtanden redan· inikommit 
till statsrådet. Allt förberedande arbete 
borde sålunda vara undangjort. 

Dl. frågan så länge förbe:retts har en viss 
stagnation i förrättande aN nySikiften upp
stått, emedan s!kifteslagen 11andet runt velat 
invän'ta den nya lagen, för att 'kunna verk
stäl1a nyskif.te efter tidsentliga och ra·tio~ 
nella metoder. En sådan stagnation är t~ll 
sk8Jda i·synnerhet för jordbrukarna men 
också ur a!llmän synpunkt. 

'Med hänvisning till det ovananförda QCh 
med stöd av 37 § 1 mom. R. 0. anhåloor 

jag att till vederbörande regeringsledamots 
besvarande få framstä1la följande spörsmål: 

När kan proposition 't:iill R:iksdagen 
angående revidering av gällande 
skifteslagstiftning införväntas Y 

Helsingfors den 21 november 1936. 

Levi Jern. 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Kysymys uuden jakolainsäädännön ai
kaansaamisesta on !kauan ol!lut päiväjärjes
tybessä. Jo tou1kokuun 2 päivänä 1928 
anoi maanmittaushallitus val,tioneuvostolta 
komitean asettamista laatimaan ·ehdotusta 
voimassaol,evan jalkolain selkä siihen liitty
vien lakien ja asetusten uudi,stamise!ksi. 
Suostuen tähän esitykseen vwltioneuvosto 
päätti samam. ·vuoden syyskuun 20 päivänä 
asettaa komitean. Tästä huolimatta edus
kunta piti asiaa niin tärkeänä, että se hy
vä:ksyen a·siaa !koskevan toivomusalQ}tteen 
päätti kiirehtiä uuden jakolain aikaansaa
mista. 

Komit'ea ,antoi mietintönsä ttouiroO'kuun 
23 päivänä 1933 ja lienevät kaikki sen joh
dosta pyydetyt lausunnot jo saapuneet val
tioneuvostoon. Kaiiktki vaimistava ·työ lienee 
siis suoritettu. 

Kun !kysymystä näin !kauan Qn va!lmis
teltu, on uusien jakotoimitusten su:hteen 
ilmaa'llltunut seisahdusta, sillä eri puolilla 
maata ovat jakokunnat halunneet jäädä 
odottamaan uutta 1a:kia voidakseen toimit
taa jaJQn ajanmukaisia ja järkiperäisiä me
netelmiä käyttäen. Tällainen seisaus on 
vahingo~ksi varsinkin maanviljetlijöillle mutta 
myöskin yleiseltä näk:Öika.nnalta !katsoen. 

Edeillä ·esitettyyn viitaten ja nojautu~n 
VJ :n 37 §:n 1 momenttiin pyydän saada 
halHtuksen asianomaisen jäsenen vastatta
vruksi esittää seuraavan kysymytksen: 

Milloin voidaan •odottaa. Edus'ku~ 
nalle esitystä voimassaolevan jako
lainsäädännön uudistamisesta? 

HeLsingissä marra'Sikuun 21 'päivänä 1936. 

Levi Jern. 
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Eduskunnan Her.ra Puhemiehelle. 

Herra Puhemies on kuluvan marra:Sku un 
21 päivänä päivätyssä 'kirjelmässä, val.tio
päiväjärjestyksen 37 §: n 1 momentissa mai
nitussa tarkoituksessa, lähett<änyt minuhl·e 
jäljennö-ksen edustaja Levi Jernå:n Herra 
Puhemiehelle jättämästä kirjallisesti laadi
tusta kysymyksestä, jossa valt1oneuvoston 
asianomaisen jäsenen vastattavfl!k.si on ·esi
tetty seuraa;va kysymys: 

Milloin voidaan odottaa Eduskun
nalle esitystä voimassaolevan jako
lainsäädännön uudistamisesta~ 

Kun kysymys k~oskee minun vivka-alaanli 
apulaismaata1ous:ministerinä, sa·an kunn~oit
taen vastata asiassa seuraavaa: 

Valtioneuvosto asetti syyskuun 20 'Päi
vänä 1928 ikomit,ean J-aa,timaan ehdotusta 
voimassaolevan jakolainsäädännön sekä sii
hen iiittyvien muiden lakien ja asetusten 
tarkistamisesta. Komitean mie.tin·tÖ vaJlmis
tui toukokuun 23 päivänä 1933. 

Jättäessään mietintönsä valtioneuvostolle 
ja:kolwklkomitea huomautti ettei se ollut 
ehtinyt sille asetetun· määräajan kuluessa 
toimittaa sellaista ehdotuksiensa yksityis
kohtaista viimeistelyä kuin sen tai1koituk
sena oli ollut. Erityisesti oliivat asetus
ehdotukset jääneet 1puntteeHisiksi. Siten ei 
oltu voitu vaJlmistaa tkai:kikia nliitä hallinnol
lisia säännöksiä, joita jakolakiin otetut mo
net uudet säännökset edellyttivät. Jyvi
tystä kosk·eva:t hallinnolliset säännökset vaa
tisivat pitempiaiikaista va1mistavaa 'työtä, 
jossa jyvitysmenettely ja siinä ·käytettäväJt 
kaavat y'ksityiskohtaisesti suunniteltaisiin 
ja täHaisen suunnittelun perusteella !Valmis
.tettaisiin hal!linndLliset sjiä.nnökse:t. Sään
nökset rekisterikarto1sta puuttuivat ehdo
tuksista ikdkonaan. Edeil.leen ~puuttui ·asetus 
kruununtalojen ja rälssitalojen muuttami
sesta perintötiloilksi annetun J.ain täytän
töönpanosta. Tähän näihden ja'ko~a1d!kQmi
tea mietintölllSä jätNi~e:ssään edel[ytti, että 
Hallitus tuUsi aikanaan pitämään huolen 
sen vwlmi·stamie.n ehdotuksien täydentämi
sestä edelläesitetyissä ja muissrukin kohdissa. 

Va'ltioneuvosto asett]kin 28 päivänä syys
kuuta 193,3 kdlmijäsenisen toimi'kunnan, 
jolllka tehtävänä oli l·opulliseen muotoon laa
tia ehdotukset ja;kolain ja sHhen Uittyvien 
muiden la:kien ede'Hy'ttämilksi hal:linnoHi-

silksi säånn(il:ksiksi, !kaavorksi ja mui!ksi oh
jeiksi sekä tehdä jakol-akiehdotukseen ne 
muutokset, jot1ka täJllöin ehkä havwitaan 
tarpeellisiksi, sekä 1laa'tia luonnos EduSikun
nalile annettavaksi esitykseksi ·asiassa. 

Tämä n. k. jwk,oooetustoimi:kunta on !kulu
van vuoden loka,kuun 31 päivänä saanut 
valmi~ksi sen osan työstään, joka on tar
peen jaJkolainsäädännön uudistamiskysymy'k
sen 'käsittelyä varten HruHitwk:sessa ja Edus
kunnassa. J akoasetustoimikunna.n mietintö, 
joka sisältåä ehdotukset jakclaiksi ja jako~ 
asetu!k.seksi, on jätetty valtioneuvostolle Jm
luvan marraskuun 21 päivänä, milllkä jäl
keen maatalousministeriössä on voitu ryh
tyä ·va!lmisteJ,emaan asiaa 'koslkevaa HaLlituk
sen esitystä Eduskunnalle. Kun 'kysymyk
sessä on huomattavan laaja lainsäädäntö
työ, 'käsittäen jwkoasetustoimikunnan ehdo
tus jwkolaiksi 385 pykälää ja siihen lfiitty>
vät eri!koislaiki- ja asetusehdotukset mu
kaanluettuina yhteensä lähes 650 pylkälää, 
ja !kun Hallituksen esityksestä oo lisäksi 
ennen sen jättämistä Eduskunnalle tarpeen 
han'kkia Korkeimman oi'keuden ~ausunto, 
voidaan Hal'lituksen esityksen EduSikun, 
naJUe jakolainsäädännön uudistamiseksi 
odottaa vaLmistuvan alikajsint.oon ~vuoden 
1937 kuluessa. 

Tämän saan kunnioittaen saattaa Herra 
Puhemiehen tietoon. 

Helsingissä, marraskuun 30 päivänä 1936. 

Apulaismaatalousmini5teri 
Viljami Kalliokoski. 

Till Riksdagens Herr Talman. 

Herr Tahnann•en har i Slkrivelse av den 
21 innevarande november, i det syfte, som 
i 37 § 1 mom. riksdagsordningen sägs, 
tillsänt mig en avskrift av riksdagsmannen 
Levi J erns ti11 Herr Twlmannen ingivna 
skrif.t1igt avfattade spör:smål, vari till ve
derbörande. regeringsledamots 'besvarande 
fraan:ställes följam.de spörsmål: 

,När 'kan proposi.tion ti:n Ri,ksaa
gen angående revidering av gällande 
skifteslagstliftuing införväntas?'' 

Då spörsmål-et berör det äJmbe·tsomräde 
jag så;sQm biträdande lantbrulksminister har 
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mig ombetrott, får jag vördsamt i sruken 
a.vgiva följande svar: 

'Statsrådet tiHsatte den 20 september 
1928 en kommitte för uppgörande av 
förslag till revision av gällande skiftes
iagsti:fltning samt av i anslutnmg därtiU 
tillkomma andra lagar och författningar. 
Kommittens betänkande blev färd!igt den 
23 maj 1933. 

Vid överlämnandet av sitt betänkande 
tili statsrådet framhöll skifteslagskom
mitten, att den ej inom den till:l dess för
fogande ställda tiden hunnit företaga sådan 
slutlig detaljerad formulering av sina 
förslag, som dess avsikt varit. Särskillt hade 
författningsförslagen blivit bristfälliga. 
Sålunda hade man ej kunnat uppgöra alla 
de admin.istrativa stadganden, som de i 
skifteslagen intagna många nya bestäm
melserna förutsatte. De graderingen berö
rande administrativa stadgandena skuHe 
påkalla en längre tids förarbeten, varvid 
graderingsförfarandet och de därvid tiU 
användning 'kommande schemata skulle i 
detaJlj planläggas och på grundvalen av en 
sådan planläggning adm~nistrativa stadgan
den utarbetas. Stadganden angående regis
'terkartor saJknades i förslagen helt och 
hållet. Vidare fattades en förordning an
gående ver'kställoighet av lagen om krono
och frihlsehemmans ombildande .tiH slkatte
hemman. I betrruktande härav förutsatte 
skifteslagskommitten vid överlämnandet av 
sitt petänkande, att Regeringen 'komme att 
i sinom tid draga försorg om komplettering 
av det av kommitten uppgjorda förslaget 
i ovananförda och andra aNs•eenden. 

Statsrådet ,tiUsatte o0kså den 28 septem
ber 1933 en tremannrukommission med upp
drag att bringa i slutlig form förs1agen till 
de administrativa stadganden, schemata och 
andra anvisnångar, som av slkifteslagen och 
övriga i anslutnmg därtill ·tillikommande 
lagar förutsattes, samt BJtt i skifteslag
förslaget vidtaga de ändringar, som därvid 
tillärventyrs befunnes ·erforderliga, ävensom 
att uppgöra utkast till proposit[on i ämnet 
a.tt föreläggas Riksdagen. 

Denna s. k. skiftesförordningstkommission 
har den 31 oktober illlnervarande år fått 
färdig den del arv sitt arbete, som är erfor
derlig för frågans om rcrvision arv skifteslag
stiftningen behandling i Regeringen och 
Ri:ksdagen. Slkiftesförordn!ingskommisionens 
betänkamde, innefattande förslag tiU skif-

teslag och skiftesförordning, har ingivits till 
statsrådet den 21 innevarande november, 
varefter man i lantbruksministeriet kunnat 
skrida tnl beredning av den proposition 
i ämnet, som av Regeringen skrull R~ksdagen 
föraläggas. Då här är fråga om ett sär
deles vidlyftigt lagstiftningsarbete, i~ty att 
skiftesförordningskommissionens förslag till 
skifteslag omfa ttar 385 paragrafer och 
jämte de därtill BJnslutna speciaUag- och 
författningsförslagen sammanlagt inemot 
650 praragrafer, och då över Regeringens 
proposition därthll, innan den förelägges 
Riksdagen, måste inhämtas Högsta domsto~ 
lens utlåtande, kan en proposition från 
Regeringen tiU Ri<ksdagen angående revision 
av skifteslagstiftningen motses bliva fäl'ldig 
tidigast under år 1937. 

Det förestående får jag vördsamt bringa 
thll Herr Talmannens kännedom. 

Helsingfom, den 30 november 1936. 

Biträdande lantbruksminister 
Viljami Kalliokoski. 

Uusi hallituksen esitys. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että tasaval
lan presidentin kirjelmän ohella eiliseltä 
päivältä on eduskunnalle saapunut halli
tuksen esitys n:o 58, joka nyt on edusta
jille jaettu. 

7) Ehdotus laiksi eräiden Bulgarian kanssa 
tehdyn kauppasopimuksen määräysten 

hyväksymisestä. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n :o 10 ja otetaan ensi mm ä i s •e ,en ikä
s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n: o 53, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjaua on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n: o 10. 

Puheenvuoroa ei halut·a. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
suureen valiokunta,an. 
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8) Ehdotus laiksi viennin säännöstelystä 
eräissä tapauksissa. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 26 ja otetaan e n s i m m ä i s e e n 
käsi t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 47, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

•P u h e mies: Käsittelyn pohj·ana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 26. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

La!kiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u reen v a 1 i o k u n t aan. 

9) Ehdotus laiksi alusrekisterilain muutta
misesta. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö 
n :o 15 ja otetaan e n s i mm ä i se en k ä
s i t te l y y n siinil valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 52, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

·P u ·he mies: Käsittelyn pohjana on 
lakivaliokunnan mietintö n :o 15. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Lakiehdotulksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyn·eeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t •a a n. 

10) Ehdotus laiksi valtiopäiväjärjestyksen 
7 § :n muuttamisesta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 6 ja otetaan ensimmäiseen 
!k ä s i t te 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty ed. Niukkasen y. m. lak. al. n :o 3, 
joka sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
perustuslakivaliokunnan mietintö n:o 6. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u reen v a 1 i o k u n ta a n. 

11) Ehdotus laiksi valtiopäiväjärjestyksen 
7 ja 13 § :n muuttamisesta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n :o 7 ja otetaan e n s i m m ä i s e e n 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty ed. Ampujan y. m. lak. al. n :o 4, joka 
sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i ·e s: Käsittelyn pohjana on 
perustuslakivaliokunnan mietintö n :o 7. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

Laki•ehdotuksen ensimmamen !käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t ·a a n. 

12) Ehdotus laiksi merimiehen työajasta 
annetun lain muuttamisesta. 

Esitellään työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n:o 4 ja otetaan ensimmäiseen 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty ed. Sundströmin y. m. lak. al. n :o 57, 
joka sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

•Puheenvuoroa ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättynee,ksi ja ·asia lähetetään 
suu,r.een valiokuntaan. 

13) Lisäyksiä vuoden 1936 tulo- ja meno
arvioon 

koSkeva hallituksen •esitys n :o 58 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti v a 1 t i o v a r •a i n v a 1 i o
kuntaan. 

14) Ehdotuksen laiksi kiellosta käyttää po
liittisia tunnusmerkkejä eräissä tilaisuuk

sissa 

sisältävä hallituksen esitys n :o 59 esitel
lään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa asi•an lähetettäväksi lakiva:liokuntaan. 
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Keskustelu: 

Ed. von B o r n: J ag vill med anled
ning av föreliggande proposition endast 
med några ord genast säga ifrån, att jag 
oeh, som jag antar, många med mig ieke 
skall vara med om att förlänga giltighets
tiden för den s. k. bluslagen, såvida icke 
vissa garantier erhållas emot missbruk av 
densamma. Att den nu i en del fall kom
mit till användning i oträngt mål, torde 
knappast kunna bestridas. J ag erinrar 
t. ex. om det sorglustiga fallet, då några 
skolflickor i Vasa dömdes till straff för att 
de vid en medborgerlig svensk fest burit 
rödgula skärp såsom marskalksband. 
Högsta domstolen torde nyligen med 3 
röster mot 2 hava givit slutligt fällande ut
slag i saken. Jag skall icke tvista om rätta 
tolkningen av den nuvarande lagen i denna 
del. Att tolkningen i varje fall icke synes 
vara alldeles ostridig, framgår därav, att 
rådstuvurätten i det nämnda fallet för sin 
del frikände, medan hovrätten och högsta 
domstolen, vardera doek efter omröstning, 
fällde. Men huru som helst, det kan ieke 
vara något förnuft i att lagen skall ut
sträekas till att omfatta även dylika fall. 
Det är som om en viss färg, en viss färg
sammansättning, i och för sig skulle s. a. s. 
kriminaliseras, i detta fall därtill vårt riks
vapens färger. Det kan ännu förstås, att 
man vill kriminalisera den röda färgen så
som symbolisk för de yttersta vänster
ideerna. Men att man vill göra så med 
landets urgamla gulröda vapenfärger, är 
doek obegripligt. Om man använder just 
de färgerna eller låt oss fast säga flaggans 
färger, blått och vitt, i armbindlar eller 
mössor, skjortor eller blusar eller annat dy
likt ,uppseendeväckande känneteeken", så
som lagen säger, för att just därmed an
giva sin tillhörighet till en viss politisk 
sammanslutning eller riktning, så må detta 
gärna hemfalla under lagens straffbestäm
melser. Här är ju dock i varje fall fråga 
om ett verkligt politiskt känneteeken. Men 
använder man dessa eller några andra fär
ger uti igenkänningstecken, som ha ett helt 
annat syftemål, utan att ens kunila anses 
vara på något sätt särskilt uppseendeväe
kande, än mindre då av politisk innebörd, 
såsom t. ex. i kännetecken, som avse att 
utmärka en persons egenskap av ordnings
man, mar.skalk eller annan funktionär vid 

sammankomster eller tillställningar, så är 
detta dock något helt annat oeh bör ieke 
kunna medföra straff. Blott på grund av 
sin färg bör ett dylikt sedvanligt känne
tecken icke utan vidare få stämplas som 
politiskt, åtminstone icke där icke en tydlig 
provokatorisk avsikt eller ett trotsande av 
ett givet förbud föreligger. Medgiver man 
icke detta, så kan det kanske en vaeker dag 
gå så, att även blått och vitt i känneteeken 
av denna art kommer att anses vara ett 
uttryck för politisk tankeriktning oeh alltså 
förklaras för kriminellt. Sådant är dock 
fullkomligt meningslöst, så långt få vi ieke 
gå. Det vore att driva en lagstiftning som 
denna in absurdum. Och toikas lagen 
verkligen oeh skall den toikas på detta sätt, 
så måste den också enligt min tanke änd
ras. 

Skall alltså den föreliggande lagstiitnin
gen förnyas, - vartill man. på goda grun
der kan ställa sig tveksam nog, - så bör 
i varje fall en tolkning av denna art före
byggas oeh detta kan enligt min tanke ske 
enklast oeh bäst så, att i § 1 av lagen 
införes ett nytt stadgande av innehåll, att 
vad i denna paragraf säges gäller dock ieke 
sådant sedvanligt känneteeken, som vid 
sammankomster, nöjestillfällen och proces
sioner användas för utmärkande av ord
ningsman, marskalk eller liknande funktio
när. 

Jämte det jag hoppas, att lagutskottet 
ville beakta dessa synpunkter, uttalar jag 
även den uppfattningen, att det icke är 
nödvändigt att av denna lag göres "Cn be
stående lagstiftning, utan bör redan en 
förlängning på låt oss säga 3, ganske 5 år, 
anses tillfyllest. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia lähetetään laki v a 1 i o kuntaan. 

Esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i"n valiokuntaan 

15) Määrärahan myöntämistä valtion vilja
varastorahaston lisäämiseen 

tarkoittava hallituksen esitys n: o 60; 
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m a a t a l o u s v a l i o k u n t a a n P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi maanantaina kello 12. 

16) Ehdotuksen laiksi lisämaan antamisesta 
Kuusamon kunnassa oleville pienille taloille 
sekä samassa kunnassa olevien viljelys- ja 
asuntoalueiden muodostamisesta itsenäisiksi 
tiloiksi 22 päivänä toukokuuta 1931 annetun 

lain muuttamisesta Täysistunto lopetetaan kello 16,32. 

sisältävä hallituksen esitys n: o 61 ; sekä 

vai tiovarain valiokuntaan 

17) Määrärahan myöntämistä valtion tykki
tehtaan perustamista ja Helsingin asevarikon 

korjauspajan siirtoa varten 

tarkoittava hallituksen esitys n:o 62. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

E. H. I. Tammio. 




